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Pöytäkirjat 
vuoden 1930 toisilla varsinaisilla 

valtiopäivillä. 

Lokakuun 1 ja 2 päivinä 1930 valittu Suomen Eduskunta kokoontui tiistaina 

saman kuun 21 p1ivänä vuo::len 1930 toisille varsinaisille valtiopäiville maan pää

kaupunkiin Helsinkiin. Lokakuun 20 päivänä esittivät eduskunnan jäsenet valta

kirjansa tarkastettaviksi E:littelijäneuvos A. E. Rautavaara ll e, jolle valtiopäivä

järjestyksen 23 §:ssä säädetty tehtävä oli uskottu. 

Pöytäkirja, joka tehtiin Suomen 
Eduskuntaan lokakuun 1 ja 2 päi
vinä 1930 toimitetuissa edustajanvaa
leissa valittujen, saman vuoden toi
sia varsinaisia valtiopäiviä varten 
kokoontuneiden kansanedustajain val
takirjain tarkastamistilaisuudessa 
Helsingissä, talossa N :o 15 Hallitus
kadun varrella, lokakuun 20 päivänä 
1930. 

II 

Sittenkuin Esittelijäneuvos A. E. Rauta
vaara, jonka Tasavallan Presidentti oli mää
rännyt tarkastamaan valtiopäiville loka
kuun 21 päivänä 1930 kokoontuvien kan
sanedustajain valtakirjat, oli tänään loka
kuun 20 päivänä 1930 kello 12 saapunut ta
loon N :o 15 Hallituskadun varrella ja alle
kirjoittanut Eduskunnan notaari kutsusta 
ryhtynyt pitämään pöytäkirjaa, merkittiin, 
että Esittelijäneuvos Rautavaara oli pää
kaupungin suuremmissa sanomalehdissä jul- ! 

kaistulla, Säätytalon ja talon N :o 15 Halli
tuskadun varrella eteisiin julkipannulla il
moituksella kutsunut kaikki edustajat saa
pumaan tänään viimeksimainittuun taloon, 
Uudenmaan, Turun, Hämeen ja Viipurin 
läänien vaalipiireistä valitut kello kaksi
toista ja muut edustajat kello kolmetoista, 
tuodakseen valtakirjansa tarkastettaviksi. 

Tämän jälkeen jättivät tähän pöytäkir
jaan liitetyssä luettelossa mainitut kansan
edustajat, kukin henkilökohtaisesti, edusta
janvaltakirjansa Esittelijäneuvos Rautavaa
ran tarkastettavaksi. 

Jätetyt valtakirjat, yhteensä 198, hyväk
syttiin; ja oli niistä edustajista, jotka näin 
olivat näyttäneet olevansa oikein valtuute
tut, säädetty luettelo kirjeen kera Eduskun
nalle lähetettävä, jota paitsi valtakirjat oli 
Eduskunnan sihteerin kautta edustajille toi
mitettava. 

Vakuudeksi : 

Aku Kostia. 
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Aakkosellinen luettelo 
niistä edustajista vuoden 1930 toi
silla valtiopäivillä, jotka ovat näyttä
neet olevansa oikein valtuutetut. 

Aakula, Eemeli, pienviljelijä. 
Aalto, Artturi Aug., toimittaja. 
Aaltonen, Aleksius, päätoimittaja. 
Aalto-Setälä, T. A., pormestari. 
Aattela, Hugo E., piirisihteeri. 
Ahlfors, :B'anny, rouva. 
Ailio, Julius, tohtori. 
Ainali, Sakari, maanviljelijä. 
Alestalo, Anshelm, maanviljelijä. 
Ampuja, l\1ikko, viilaaja. 
Annala, Juho Anton, kirkkoherra. 
Anttila, Kaarlo, lautamies. 
.Aromaa, Emanuel, suutari. 
Asikainen, Albin, maanviljelijä. 
Björk, M. V., hovrättsråd. 
von Born, Ernst, godsägare, friherre. 
Brander, Uuno, ylijol;ltaja. 
Bryggari, Tuomas, kivityömies. 
Cajander, Aimo Kaarlo, ylijohtaja, profes-

sori. 
Erich, Mikko V., filosofiantohtori. 
Eskola, Hannes, maanviljelijä. 
Eskola, Valfrid, asutusneuvoja. 
Estlander, Ernst, professor. 
F'agerholm, Karl-August, redaktör. 
Forstadius, Hjalmar, maanviljelijä. 
von Frenckell, Erik, diplomingeniör. 
:B'uruhjelm, Ragnar, professor. 
Haga, Edvard, lantbrukare. 
Hakala, Aleksi, maanviljelijä. 
Hakala, Kalle, toimittaja. 
Hakkila, Väinö, pormestari. 
Halonen, Antti, maanviljelijä, piirisihteeri. 
Halonen, Toivo, pienviljelijä. 
Hannula, Uuno, päätoimittaja, filosofian

maisteri. 
Harvala, Kaarlo, Pienviljelijäin Liiton sih-

teeri. 
Heikkinen, P. V., maanviljelijä. 
Helenelund, Edvard, jordbrukare. 
Helo, Johan, filosofian tohtori. 
Hilden, Amanda Katariina, taloudenhoi-

taja. 
Hilden, Uno, agronom. 
Hiltunen, Onni, myymälänhoitaja. 
Hirvensalo, L. 0., agronoomi. 
Huhtala, K. V., maanviljelijä, reserviluut

nantti. 

Huittinen, Kaapro, maanviljelijä. 
Huttunen, Johan Edvard, sanomalehdentoi-

mittaja. 
Huuhtanen, Väinö, agronoomi. 
Häkkinen, l\1aija, rouva. 
Hämäläinen, Alex, työmies. 
Hänninen, Kaarlo, filosofmntohtori. 
Hästbacka, J. E., direktör. 
Inborr, J., kommunalråd. 
Jacobsson, Otto, justitierådman. 
Jauhonen, Toivo, kirkkoherra. 
Jatkola, Emil Julius, lääninsihteeri. 
J ern, Levi, bonde. 
Jokinen, Emil, toimiiltsij,a. 
Joukanen, Kalle, maanviljelijä. 
Junes, Antti, kunnallisneuvos. 
Junnila, Taave, kunnallisneuvos. 
Jussila, 0. H., kirkkoherra. 
Jyske, Jalmari, agronoomi . 
Kaijalainen, Lauri, päätoimittaja. 
Kallio, Kyösti, maanviljelijä, Suomen Pan-

kin johtokunnan jäsen. 
Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä. 
Kallioniemi, Alli, maisteri. 
Kaskinen, Juho, maanviljelijä, kunnallis-

neuvos. 
Kaura, A. K., maanviljelijä. 
Kauranen, Jooseppi, maanviljelijä. 
Kemppi, Antti, maanviljelijä. 
Kesti, Yrjö Henrik, pienviljelijä. 
Keto, Jaakko William, filosofianmaisteri. 
Kilpeläinen, Kaarlo Edvard, rovasti. 
Kilpi, Eino, päätoimittaja. 
Kirveskoski, Vilho, isännöitsijä. 
Kivimäki, T. l\1., lakitiedettentohtori, pan-

kinjohtaja. 
Kivioja, Vilho Heikki, pastori. 
Kivisalo, Väinö, entinen piirisihteeri. 
Koivisto, Juho, maanviljelijä. 
Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä. 
Koivuranta, Janne, maanviljelijä. 
Kolkki, Emanuel, rovasti. 
Komu, Ville, luennoitsija. 
Kontio, Oskari, maanviljelijä. 
Koponen, Albin, levyseppä. 
Korhonen, Joh., kansaköulunopettaja. 
Korpisaari, Paavo, filosofiantohtori. 
Koskenh~mo, Aleks., maanviljelijä. 
Kosonen, Antti Juho, toimittaja. 
Kovanen, Hjalmar, lohkotilallinen. 
Kuisma, Antti, pankinjohtaja. 
Kukkonen, Antti, maanviljelijä, pastori. 
Kulovaara, Urho, kansakoulunopettaja. 
Kuokkanen, Erkki Veikko, sisäasiainminis-

teri, p_Qrmestari. 
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Kuuliala, Viljo-Kustaa, kirkkoherra, teolo-
giankandidaatti. 

Kuusisto, August, pienviljelijä. 
Kämäräinen, Kalle, maanviljelijä. 
Lahdensuo, Jalo, maisteri. 
Lahtela, Matti Oskari, maanviljelijä. 
I1amminen, Antero, filosofianmaisteri, pää-

toimittaja. 
I 1ampinen, Juho Eemil, maanviljelijä. 
Lautala, Emil, maanviljelijä. 
Lehtokoski, Aino, rouva. 
Leivo, Yrjö, pankinjohtaja. 
Lepistö, L. Matti, pienviljelijä. 
Leppälä, Juhani, maanviljelijä. 
Lindman, David Bernhard, piirisihteeri. 
Lindqvist, Hjalmar, kirvesmies. 
Linna, Jalmari, tilanhoitaja. 
Lohi, ~alle Aukusti, maanvilj.elijä. 
Luostarmen, Alpo 0., kunnallisneuvos. 
Malmivaara, Väinö, kirkkoherra. 
Manner, Albin, maanviljelijä, ministeri. 
Mantere, Oskari, fil.-tohtori, yljohtaja. 
Meriläinen, Antti, maanviljelijä. 
Miikki, Matti N., maanviljelijä. 
Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimittaja. 
Myllymäki, Kalle, liikkeenjohtaja. 
Mäkelä, J. Lauri, maanviljelijä. 
Mäkelä, Valter, kirkkoherra. 
Nikkanen, Vilho, maanviljelijä. 
Niukkanen, Juho, maanviljelijä, entinen mi-

nisteri. 
Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä. 
Nuutinen, Taavetti, kirvesmies. 
Nyman, K. Fr., bankdirektör, borgmästare. 
Oksala, Arvi, insinööri. 
Oksanen, Kaino W., filosofiantohtori. 
Paasivuori, Matti, kirvesmies. 
Paasonen, Armas, rautatieläinen. 
Paavolainen, Erkki, kansanopistonjohtaja. 
Palmgren, Axel, direktör, vicehäradshöv-

ding. 
Pekkala, Mauno, filosofianmaisteri, metsä

neuvos. 
Pennanen, Pekka, maanviljelijä, kunnallis-

neuvos. 
Penttala, Isak, toimittaja. 
Perheentupa, Erkki, maanviljelijä. 
Perho, Kustaa, kirvesmies. 
Pesonen, Emil, maanviljelijä. 
Pihkala, Martti, johtaja. 
Pilppula, J. Erl., maanviljelijä. 
Pitkänen, Matti, maanviljelijä. 
Pojanluoma, Herman, maanviljelijä. 
Puittinen, Matti Samfrid, kirvesmies. 
Pullinen, Erkki, maanviljelysneuvos. 

Pyy, Juho, asutustilallinen. 
Päivänsalo, B. H., teologiantohtori. 
Pärssinen, Hilja Amanda, opettajatar. 
Raatikainen, August, kunnallisneuvos. 
Rantala, Viljo, maatyöläinen. 
Rantanen, Martti, pastori. 
Rapo, Jussi, asioitsija. 
Rautaharju, Emil F., maanviljelijä. 
Reinikainen, Oskari Brynolf, lääketieteen-

lisensiaatti. 
Riipinen, Hilja Elisabet, yhteiskoulun joh-

taja, fil.-maisteri. 
Rissanep, 0. P., maanviljelijä. 
Roos, Emil, jordbrukare. 
Rothberg, Torsten, bankdirektör, vicehärads

hövding. 
Ruotsalainen, Paavo, pienviljelijä. 
Ryynänen, J. G., maanviljelijä, kunnallis-

neuvos. 
Ryömä, Hannes, pääjohtaja. 
Räisänen, Yrjö, toimittaja. 
Saarinen, Paavo, pankinjohtaja, tilallinen. 
Sahlstein, Georg Karl Gunnar, asessori, kih-

lakunnantuomari. 
Sallila, Emil, järjestösihteeri. 
Sallinen, Antti, pienviljelijä. 
Salo, Sulo, pienviljelijä. 
Sarlin, Bruno, entinen maaherra. 
Sarlin, Emil, bergsråd. 
Seppälä, Hilda, Ty'Öläisnais1iiton s:ilhteerL 

rouva. 
Sergelius, Max, rektor. 
Setälä, Edvard, pienviljelijä. 
Sillanpää, Miina, tarkastaja. 
Solja, Niilo, varatuomari. 
Sovijärvi, Kaarlo, kirkkoherra. 
Ståhlberg, K. J., presidentti. 
Sunila, J. E., maataloushallituksen ylijoh-

taja, maanviljelijä. 
Suokas, Mikko, pienviljelijä. 
Suurkonka, Anton, maanviljelijä. 
Sventorzetski, Reinhold, toimittaja. 
Svinhufvud, P. E., entinen valtionhoitaja~ 

pääministeri. 
Särkkä, Ville Kustaa, maanviljelijä. 
Tanner, Väinö, toimitusjohtaja. 
Tarkkanen, E. M., maanviljelijä. 
Tolonen, Juho Fredrik, pienviljelijä. 
Tukia, Elias, maanviljelijä. 
Tulenheimo, Antti, yliopiston rehtori, pro-

fessori. 
Tuomikoski, Samuli, maanviljelijä. 
Turja, E. A., maanviljelijä. 
'l'urkia, Matti, sanomalehdentoimittaja. 
Valta, August, piirisihteeri. 
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V ehkaoja, Heikki, maanviljelijä. 
Welling, Yrjö, maanviljelijä. 
Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä. 
Westman, Wilhelm, bankdirektör, vice-

häradshövding. 
Virkkunen, Paavo, ministeri. 

Voionmaa, Väinö, professori. 
Väisänen, Jalmari, maanviljelijä. 
Ahlström, Axel Leonard, redaktör. 
Åkerblom, K. V., folkskollärare. 
Österholm, John, redaktör. 
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Jasenet 
lueteltuina vaalipiirittäin 

vuoden 1930 toisilla valtiopäivillä. 

Uudenmaan läänin 
vaalipiiri. 

Aalto, Artturi August, toimittaja, Helsin
gin kaupungista. S. 1876. 

Ampuja, Mikko, viilaaja, Helsingin kau
pungista. S. 1882. 

von Born, Ernst Viktor Lorenz, godsägare, 
friherre, Pernå socken. F. 1885. 

Fagerholm, Karl-August, redaktör, Hel
sing~ors. F. 1901. 

Forstadius, Hjalmar, maanviljelijä, Iitin 
pitäjästä. S. 1881. 

von Frenckell, Erik, diplomingeniör, Hel
. sing~ors. F. 1887. 

Furuhjelm, Ragnar, professor, Helsingfors. 
F. 1879. 

Hilden, Uno, agronom, Ingå socken. F. 
1890. 

Jyske, Jalmari, agronoomi, Tuusulan pitä
jästä. S. 1884. 

Kuusisto, August, pi'Hllviljelijä, Vihdin pi
täjästä. S. 1883. 

Lampinen, Juho Eemil, maanviljelijä, Por
voon maalaiskunnasta. S. 1882. 

Linna, Jalmari, pienviljelijä, Nurmijärven 
pitäjästä. s. 1891. 

Nyman, Kuno Fredrik, borgmästare, bank
direktör, Helsingfors. F. 1887. 

Palmgren, Axel, direktör, Helsingfors. F. 
1867. 

Päivänsalo, Bror Hannes, jumaluusopintoh
tori, Helsingin kaupungista. S. 1875. 

Riipinen, 'Hilja Elisabet, yhteiskoulunjoh
taja, filosofianmaisteri, Lapuan pitäjästä. 
s. 1883. 

Ryömä, Hannes, 'Pääj,ohtaja, Helsingin kau
pungista. S. 1878. 

Salilla, Emil, järjestösihteeri, Helsingin 
kaupungista. S. 1883. 

Seppälä, Hilda, Työläisnaisliiton sihteeri, 
rouva, Helsingin kaupungista. S. 1879. 

Sergelius, Max, rektor, Helsingfors. F. 
1879. 

Ståhlberg, Kaarlo Juho, presidentti, Hel
singin kaupungista. S. 1865. 

Svinhufvud, Pehr Evind, ent. valtionhoi
taja, pääministeri, lJUUmäen pitäjästä . 
S. 1861. 

Tuikia, ·· Matti, sanomalehdentoimittaja, 
Helsingin kaupungista. S. 1871. 

Westman, Vilhelm, bankdirektör, vice
häradshövding, Hangö. F. 1878. 

Åhlström, Axel Leonard, redaktör, Helsing
fors. F. 1891. 

Österholm, John, redaktör, Heisingfors. F. 
1882. 

Turun läänin eteläinen 
v a a li p i i r i. 

Aaltonen, Aleksius, päätoimittaja, Turun 
kaupungista. S. 1892. 

J.okinen, Emil, t·oimitsija, Turun kaupun
gista. S. 1890. 
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Kallioniemi, Alli, filosofianmaisteri, Helsin
gin kaupungista. S. 1885. 

Kaskinen, Juho, maanviljelijä, kunnallis
neuvos, Lokalahden pitäjästä. S. 1865. 

Kilpeläinen, Kaarlo Edvard, rovasti, Per
niön pitäjästä. S. 1879. 

Kivimäki, Toivo Mikael, lakitiedettentoh
tori, pankinjohtaja, Helsingin kaupun
gista. S. 1886. 

Kulovaara, Urho, kansaJkoulunopettaja, Tu
run kaupungista. S. 1889. 

Lehtokoski, Aino, rouva, Helsingin !kau-
pungista. S. 1886. 

Perheentupa, Erkki, maanviljelijä, Loi
maml pitäjästä. S. 1891. 

Mäkelä, Walter, kirkkoherra, Punkalaitu
men pitäjästä. S. 1889. 

Rantala, Viljo, maatyöläinen, Punkalaitu
men pitäjästä. S. 1892. 

Sillanpää, Miina, tarkastaja, Helsingin kau
pungista. S. 1866. 

Sovijärvi, Kaarlo, ki11kkoherra, filosofian
maisteri, Loimaan pitäjästä. S. 1879. 

Tanner, Väinö, toimitus.johtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1881. 

Hämeen läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Perho, Kustaa, kirvesmies, Rai·sion pitä-. ·· s 885 Ailio, Julius, filosofiantohtori, Helsingin 
Jä.sta. · 1 · k · S 1872 

Pilppula, J. Erland, maanviljelijä, Laitilan · aupungista. · · 
pitäjästä. S. 1886. Erich, Mikko Vilho, filosofiantohtori, Hei-

Roos, Emil, jordbrukare, Dragsfjärd soc- singin kaupungista. S. 1888. 
k F 1879 Keto, Jaakko William, filosofianmai.steri, 

Rot~~~rg,· Tor~ten, bankdirektör, vice- . Helsingin kaupungista. S. 1884. 
häradshövding, Mariehamn. F. 1884. . Kivisalo, Väinö, ent. piirisihteeri, Hämeen-

Saarinen, Paavo, pankinjohtaja, tilanomis- 1 linnan maalaiskunnasta. S. 1882. 
taja, Perniön pitäjästä. s. 1886. : Kuuliala, Wiljo-Kustaa, kirkkoherra, Riihi-

Sahlstein, Georg Karl Gunnar, a,sessori, kih- ; mäeltä. S. 1891. 
lakunnantuomari, Rauman kaupungista. · Lehtonen, Oskari, lakitiedettenkandidaatti, 
s. 1879. v

1
.
8
a
8
ra
9

tuomari, Lahden kaupungista. S. 
Sarlin, Emil, bergsråd, Pargas socken. : · 

]'. 1875. j Lekivo, Yrj?, pan
8
kin

8
jo
8
htaja, Hämeenlinnan 

Turun läänin pohjoin·en 
vaalipiiri. 

~aupungLSta. . 1 4. 
Mantere, Oskari, filosofiantohtori, ylijoh

taja, Helsingin kaupungista. S. 1874. 
Myllymäki, Kalle, liikkeenjohtaja, Hämeen

linnan kaupungista. S. 1883. 

Aakula, Eemeli, pienviljelijä, 
pitäjästä. S. 1879. 

Kokemäen ! Mäkelä, J. Lauri, maanviljelijä, Koijärven 
pitäjästä. S. 1885. 

Aalto-Setälä, Toivo Armas, pormestari, ' 
Rauman kaupungista. S. 1896. 

Ahlfors, Fanny, rouva, Porin kaupungista. 
s. 1884. 

Alestalo, Anshelm, maanviljelijä, Ulvilan 
pitäjästä. S. 1880. 

Aromaa, Emanuel, suutari, Kiukaisten pi
täjästä. S. 1873. 

Huhtala, K. V., maanviljelijä, reserviluut
nantti, Ulvilan pitäjästä. S. 1874. 

Joukanen, Kalle, maanviljelijä, Kankaan
pään pitäjästä. S. 1892. 

Junnila, Taave, kunnallisneuvos, Tyrvään 
pitäjästä. S. 1869. 

Komu, Ville, luennoitsij,a, Ulvilan pitäjästä. 
S. 1895. 

Lamminen, Antero, filosofianmaisteri, pää
toimittaja, Porin kaupungista. S. 1884. 

Sunila, Juho Emil, ylijohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1875. 

Hämeen läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Aattela, Hugo Emil, piirisihteeri, Tampe
reen kaupungista. S. 1897. 

Eskola, Valfrid, asutusneuvoj.a, Jämsän pi
täjästä. S. 1889. 

Hakkila, Väinö, pormestari, Tampereen 
kaupungista. S. 1882. (Toinen varapuhe
mies.) 

Harvala, Kaarlo, Pienviljelijäin Uiton sih
teeri, Helsingin kaupungista. S. 1885. 

Hilden, Amanda Katariina, neiti, Tampe
reen kaupungista. S. 1891. 
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Häkkinen, Maija, rouva, Ruoveden pitä
jästä. S. 1885. 

Kilpi, Eino, päätoimittaja, Tampereen kau-
pungista. S. 1889. . 

Solja, Niilo, varatuomari, Tampereen kau
pungista. S. 1888. 

Tulenheimo, Antti, yliopiston rehtori, pro
fessori Helsingin kaupungista. S. 1879. 
(Ensi~:mäinen varapuhemies.) 

Tuomioja, Walto Wihtori, lakitiedettenkan
didaatti Helsingin ka,upungista. S. 1888. 

Voionmaa; Väinö, professori, Helsingin 
kaupungista. S. 1869. 

Viipurin läänin läntinen 
v a a l i p i i r i. 

Qajander, Aimo Kaarlo, m~tsä~a:llituksen 
ylijohtaja, professori, Helsmgm kaupun-
gista. S. 187~. . . . ... 

Kemppi, Antti, maanvilJehJa, Viipurin 
maalaiskunnasta. S. 1893. 

Korpisaari, Paavo, filosofiantohtori, Helsin
gin kaupungista. S. 1886. 

Koskenheimo, Aleks., maanviljelijä, Vehka
lahden pitäjästä. S. 1876. 

La.utala, Emil, maanvi!j,elijä, Vehkalahden 
pitäjästä. S. 1882. 

Lindman, David Bernhard, piirisihteeri, 
Viipurin kaupungista. S. 1891. 

Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimittaja, 
Viipurin kaupungista. S. 1878. 

Nikkanen,- Vilho, maanviljelijä, Kanneljär
-ven pitäjästä. S. 1885. 

Oksanen, Kaino Wilhelmiina, filosofiantoh
tori, Helsingin kaupungista. S. 1884. 

Paasivuori, Matti, kirvesmies, Helsingin . 
kaupungista. S. 1866. · 

Pyy, Juho, asutustila.llinen, Viipurin pitä- · 
jästä. S. 1884. 

Pärssinen, Hilja Amanda, opettajatar, Vii
purin kaupungista. S. 1876. 

Reinikainen, Oskari Brynolf, lääketieteen
lisensiaatti, Viipurin kaupungista. S. : 
1885. 

Suurkonka, Anton, maanviljelijä, Valkea
lan pitäjästä. S. 1886. 

Särkkä, Wille Kustaa, maanviljelijä, Suo
menniemen pitäjästä. S. 1877. 

Tukia, Elias, maanviljelijä, Lappeen pitä
jästä. s. 1877. 

Viipurin läänin itäinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Halonen, Antti, maanviljelijä, piirisihteeri, 
Jaakkiman pitäjästä. S. 1885. 

Helo, Johan, filosofiantohtori, Helsingin 
kaupungista. S. 1889. 

Huittinen, Kaapro, maanviljelijä, Kurki
joen pitäjästä. S. 1893. 

Huuhtanen, Väinö, agronoomi, Kivennavan 
pitäjästä. S. 1896. 

Kauranen, Jooseppi, maanviljelijä, Muo
laan pitäjästä. S. 1880. 

Kuisma, Antti, pankinjohtaja, Sakkolan pi
täjästä. S. 1892. 

Leppälä, Juhani, maanviljelijä, Sortavalan 
pitäjästä. S. 1880. _ 

Manner, Albin, maanviljelijä, ministeri, 
Kuolemajärven pitäjästä. S. 1888. 

Miikki, Matti N., maanviljelijä, Ruokolah
den pitäjästä. S. 1889. 

Niuk'lcimen, Juho, maanviljelijä, €llt. minis
teri, Kirvun pitäjästä. S. 1888. 

Oksala, Arvi, insinööri, Sortavalan kaupun
gista. S. 1891. 

Paavolainen, Erkki, kansanopistonjohtaja, 
Kanneljärven pitäjästä. S. 1890. 

Pitkänen, Matti, maanviljelijä, Sortavalan 
maalaiskunnasta. S. 1885. 

Pullinen, Erkki, ma;anviljelysneuv-os, Ant
rean pitäjästä. S. 1871. 

Rapo, Jussi, asioitsija, Sortavalan maalais-
kunnasta. S. 1878. • 

Suokas, Mikko, pienviljelijä, Kivennavan 
pitäjästä. S. 1893. 

Welling, Yrjö, maanviljelijä, Kirvun pitä
jästä. S. 1885. 

Mikkelin läänin 
v a a 1 i p i i r i. 

Asikainen, Albin, maanviljelijä, Mikkelin 
pitäjästä. S. 1873. 

Brander, Uuno, ylijohtaja, Helsingin kau
pungista. S. 1870. 

Hakala, Kalle, toimittaja, Mikkelin pitä
jästä. S. 1880. 

Halonen, Toivo, pienviljelijä, Säämingin 
pitäjästä. S. 1893. 

Hämäläinen, Alex, työmies, Mikkelin pitä
jästä. S. 1894. 

Kirveskoski, Vilho, isännöitsijä, Sysmän pi
täjästä. s. 1890. 
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Kontio, Oskari, maanviljelijä, Pieksämäen 
({>itäjästä. S. 1884. 

Kuokkanen, Erkki Veikko, sisäasiainmi
nisteri, pormestari, Mikkelin kaupun
gista. S. 1887. 

Luostarinen, Alpo 0., kunnallisneuvos, Ke
rimäen pitäjästä. S. 1886. 

Pesonen, Emil, maanviljelijä, Kerimäen pi
täjä-stä. S. 1883. 

Sventorzetski, Reinhold, sanomalehdentoi
mittaja, Helsingin kaupungista. S. 1881. 

Tolonen, Juho Fredrik, pienviljelijä, Keri
mäen pitäjästä. S. 1882. 

Kuopion läänin läntinen 
vaalipiiri. 

Heikkinen, Pekka Wille, maanviljelijä, 
Muuruveden pitäjä-stä. S. 1883. 

Hiltunen, Onni, myymälänhoitaja, Varkau
den kauppalasta. S. 1895. 

Hirvensalo, Lassi Olli, filosofianmaisteri, 
agronoomi, Iisalmen maalaiskunnasta. 
s. 1882. 

Kämäräinen, Kalle, maanviljelijä, Kiuru
veden pitäjästä. S. 1892. 

Malmivaara, Väinö, rovasti, Kiuruveden pi
täjä.stä. s. 1879. 

Nuutinen, Taavetti, kirvesmies, Ktwpion 
kaupungista. S. 1891. 

Paasonen, Armas, rautatieläinen, Kuopion 
kaupungista. S: 1885. 

Raatikainen, August, kunnallisneuvos, 
ministeri, Karttulan pitäjästä. S. 1874. 

Rautaharju, Emil F., maanviljelijä, Veh
mersalmen pitäjästä. S. 1875. 

Ruotsalainen, Paavo, pienviljelijä, Sonka
järven pitäjästä. S. 1887. 

Räisänen, Yrjö, toimittaja, Helsingin kau
pungista. S. 1888. 

Valta, August, piirisihteeri, Kuopion kau
pungista. S. 1892. 

Kuopion läänin itäinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Kolkki, Emanuel, rovasti, Pielisjärven 
(Viekin) pitäjästä. S. 1869. 

Koponen, Albin, levyseppä, PieHsjärven 
pitäjästä. S. 1881. 

Kosonen, Antti Juho, toimittaja, Joensuun 
kaupungista. S. 1,888. 

Kukkonen, Antti, pastori, maanviljelijä, 
Pielisensuun pitäjästä. S. 1889. 

' 
Pennanen, Pekka, ma,anviljelijä, kunnallis-

neuvos, Kesälahden pitäjästä. S. 1872. 
Puittinen, Matti Samfrid, kirvesmies, Hel

singin kaupungista. S. 1883. 
Rissanen, 0. P., maanviljelijä, Kaavin pi

täjästä. S. 1885. 
Ryynänen, Juho Gabriel, maanviljelijä, 

kunnallisneuvos, Pielisjärvcen pitäjästä. 
s. 1873. 

Sallinen, Antti, pienviljelijä, I.1iperin pitä
jästä. S. 1879. 

Väisänen, Jalmari, maanviljelijä, Pälkjär
ven pitäjästä. S. 1893. 

Vaasan läänin itäinen 
vaalipiiri. 

Annala, Juho Anton, kirkkoherra, Soinin 
pitäjästä. S. 1897. 

Bryggari, Tuomas, kivityömies, Jyväskylän 
kaupungista. S. 1881. 

Hakala, Aleksi, maanviljelijä, Kortesjär
ven pitäjästä. S. 1886. 

Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä, Vir
tain pitäjästä. S. 1881. 

Kovanen, Jalmari, lohkotilallinen, Pihtipu
taan pitäjästä. S. 1877. 

Pekkala, Mauno, metsäneuvos, Helsingin 
kaupungista. S. 1890. 

Pihkala, Martti, johtaja, Helsingin pitä
jästä S. 1882. 

Sarlin, Bruno, entinen maaherra, Helsingin 
kaupungista. S. 1878. 

Setälä, Edvard, pienviljelijä, Virtain pitä
jästä. S. 187 4. 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, Laukaan 
pitäjästä. S. 1885. 

Vaasan läänin eteläinen 
v a a l i p i i r i. 

Anttila, Kaarlo, lautamies, Kurikan pitä
jästä. S. 187 4. 

Estlander, Ernst, professor, Helsingfors. I•'. 
1870. 

Helenelund, Edvard, jordbrukare, SolY 
>Socken. F. 1885. 

Jacobsson, Otto, justitierådman, Vasa, F. 
1886. 

Jern, Levi, bonde, Korsholm socken. F. 
1893. 

Kaura, A. K., maanviljelijä, Kauhajoen pi
täjästä. S. 1877. 
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Koivisto, Juho, maanviljelijä, ministeri, 
Kurikan pitäjästä. S. 1885. 

Penttala, Isak, toimittaja, Isonkyrön pitä
jästä. S. 1883. 

Pojanluoma, Herman, maanviljelijä, Ilma
joen pitäjästä. S. 1869. 

Tarkkanen, Emil Mikael, maanviljelijä, 
Laihian pitäjästä. S. 1886. 

Virkkunen, Paavo Eemil, ministeri, Hel
singin kaupungista. S. 1874. 

Akerblom, Kristian Vilhelm, folkskollärare, 
Kvevlax socken. F. 1877. 

Vaasan läänin pohjoinen 
v a a li p i i r i. 

Björk, Matts Viktor, hovrättsråd, Alavo 
soeken. F. 1867. 

Haga, Edvard, lantbrukare, Vörå socken. 
F. 1893. 

Hästbacka, Johan Emil, direktör, Terijärvi 
soCJken. F. 1872. 

Inborr, Johannes, kommunalråd, Pedersöre 
socken. F. 1867. 

Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä, Hal
suan pitäjästä. S. 1894. 

Lahdensuo, Jalo, filosofianmaisteri, Lapuan 
pitäjästä. S. 1882. 

Lepistö, L. Matti, pienviljelijä, Toholam
min pitäjästä. S. 1901. 

Rantanen, Martti, pastori, Kauhavan pitä
jästä. s. 1885. 

Turja, Ernsti A., maanviljelijä, Lapuan pi
täjästä. S. 1882. 

Vehkaoja, Heikki, maanviljelijä, Ylistaron 
pitäjästä. S. 1889. 

Oulun läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Ainali, Sakari, maanviljelijä, Himangan 
pitäjästä. S. 1874. 

Eskola, Hannes, maanviljelijä, Paavolan 
pitäjästä. S. 1885. 

Huttunen, Johan Edvard, sanomalehden
•toimittaja, Helsingin kaupungista. S. 
1889. 

Jatkola, Emil Julius, lääninsihteeri, Oulun 
kaupungista. S. 1879. 

Janhonen, Toivo, kirkkoherra, Suomussal-
men pitäjästä. S. 1886. · 

Kallio, Kyösti, maanviljelijä, Suomen Pan
'kin johtokunnan jäsen, Helsingin kau
pungista. S. 1873. (Puhemies.) 

Kesti, Yrjö, Henrik, pienviljelijä, Muhok
sen pitäjästä. S. 1885. 

Kivioja, Vilho Heikki, pastori, Kalajoen 
pitäjäJstä. S. 1896. 

Korhonen, Joh., kansakoulunopettaja. Sot
kamon pitäjästä. S. 1883. 

Meriläinen, Antti, maanviljelijä, Sotkamon 
pitäjästä. S. 1887. 

Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä, Kärsä
mäen pitäjästä. S. 1882. 

Salo, Sulo, pienviljelijä, Puolangan pitä
jästä. S. 1887. 

Tuomikoski, Samuli, maanviljelijä, Limin
gan pitäjästä. S. 1875. 

Oulun läänin p·ohjoinen 
vaalipiiri., 

Hannula, Uuno, päätoimittaja, filosofian
kandidaatti, Kemin kaupungista. S. 
1891. 

Hänninen, Kaarlo, kirjailija, Helsingin 
kaupungista. S. 1876. 

Junes, Antti, kunnallisneuvos, Alatornion 
pitäjästä. S. 187 4. 

Jussila, Oskari Heikki, kirkkoherra, Kuiva
niemen pitäjästä. S. 1888. 

Koivuranta, Janne, maanviljelijä, Rovanie
men pitäjästä. S. 1885. 

Lahtela, Matti Oskari, maanviljelijä, Kemi
järven pitäjästä. S. 1881. 

Lindqvist, Hjalmar, kirvesmies, Haukipu
taan pitäjästä. S. 1887. 

Lohi, Kalle Aukusti, maanviljelijä, Rannan 
pitäjästä. S. 1872. 

L a p i n m a a n v a a l i p i i r i. 

Kaijalainen, Lauri, päätoimittaja, Rova
niem-en kauppalasta. S. 1900. 
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1. Tiistaina 21 p. lokakuuta 1930 
kello 12. 

Päivä,järjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

1) Puhemiehen ja kahden varapu-
hemiehen vaali . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12 

2) Neljän jäsenen vaali kansliatoi-
mikuntaan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 

Ikäpuhemiehen alkajaissanat. 

Puhemiehen paikalle asetuttuaan lausuu 
ent. valtionhoitaja, pääministeri ed. P. E. 
S v i n h u f v u d suomeksi ja ruotsiksi: 

Valtiopäiväjärjestyksen 25 § :n mukaan 
tulee minun iältäni vanhimpana eduskun
nan jäsenenä johtaa tässä täysistunnossa 
puhetta, kunnes eduskunta keskuudestaan 
on valinnut puhemiehen ja kaksi varapuhe
miestä ja nämä ovat eduskunnan edessä 
antaneet säädetyn juhlallisen vakuutuksen. 
Tämän vuoksi olen eduskunnan työjärjes
tyksen 2 § :n 1 momentin mukaisesti asettu
nut puhemiehen paikalle. 

Muistosanat ed. Schaumanista. 

Ikäpuhemies: Ennenkuin varsinai
seen tehtäväämme ryhdytään, on syytä joh
dattaa muistiin, että tuonen viikate on vaa
lien jälkeen temmannut pois riveistämme 
edustajaksi jo valitun tri Georg Schau
manin. Tri Schauman otti koko kuluneen 
kymmenvuotisajan osaa eduskuntatyöhön. 
Hän teki sen täydestä sydämestään, silE 
hän oli parlamentarismin harras ystävä. 
'l'ässä toiminnassaan hän luonteeltaan suo
raviivaisena ja rehellisenä tarmolla ja tai-

d.olla pyrki päämääräänsä toteuttamaan, 
aina kulkien omintakeista suuntaansa. His
toria on varmasti tunnustava hänet yh
deksi vuosikymmenen huomatuimmista val
tiopäivämiehistämme. Kaipauksella nykyi
nen eduskunta häntä muistelee. 

Muistosanoja kuuntelee eduskunta sm
soaltaan. 

Ent. presidentti Ståhlbergiä kohdannut väki
vallanteko. 

I k ä p u h e m i e s: Sitten sallittaneen 
minun eduskunnan puolesta lausua julki 
valittelu ja suuttumus siitä törkeästä 
väkivallasta, jonka alaiseksi entinen tasa
valtamme presidentti äskettäin joutui. Sa
malla saanen tuoda ilmi ilomme siitä, että 
hän nyt on terveenä ja virkeänä keskuu
dessamme ja voi ottaa osaa eduskunnan 
t:v-öhön. 

Nimenhuuto. 

I k ä p u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyk
sen 23 § :ssä säädetty edustajain valta
kirjain tarkastus on sanotun pykälän mu
kaisesti toimitettu eilispäivänä ja on esitteli
jäneuvos A. E. Rautavaara, jolle tasavallan 
presidentti on valtakirjan tarkastamisen 
uskonut, eduskunnalle antanut aakkoselli
sen luettelon niistä edustajista, jotka ovat 
näyttäneet olevansa oikein valtuutetut. 
Valtiopäiväjärjestyksen 25 § :n 1 momentin 
ja työjärjestyksen 3 § :n 1 momentin mu
kaisesti on nyt toimitettava nimenhuuto 
sanotun luettelon mukaan. 

Nimenhuuto toimitetaan edellämainitun 
luettelon mukaan ja merkitään saapuvilla 
oleviksi kaikki siinä mainitut edustajat. 
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I k ä p u h e m i e s : Ilmoitan, että edus
tajat Lehtonen ja Tuomioja ovat minulle 
esittäneet asianmukaisesti tarkastetut ja 
hyväksytyt valtakirjansa, ja ovat he siis 
työjärjestyksen 3 § :n 3 momentin mukaan 
oikeutetut ryhtymään edustajatointansa hoi
tamaan. 

Mainitut edustajat todetaan täysistun
nossa saapuvilla oleviksi. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Puhemiehen ja kahden varapuhemiehen 
vaali. 

I k ä p u h e m i e s: Nyt seuraa puhemie
hen vaali, joka, kuten varapuhemiestenkin 
vaali, on toimitettava umpilipuin ja nou
dattamalla työjärjestyksen 2 § :n 2 momen
tin ja 45 § :n 2 momentin säännöksiä. Edus
tajat panevat vaalilippunsa uurnaan ni
menhuudon mukaan, joka toimitetaan aak
kosjärjestyksessä. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Ailion, Heikkisen, Lehtosen ja 
von Frenckellin. 

Vaalitoimitus alkaa. 

Äänestyksessä saavat ääniä ed. Kallio 116, , 
ed. Hakkila 66, ed. Furuhjelm 6, ed. 
Björk 5, edustajat Ståhlberg, Sunila, von 
Born, Tulenheimo ja Tanner kukin yhden 
äänen. Sitäpaitsi on annettu yksi tyhjä 
lippu. 

I k ä p u h e m i c s: Eduskunnan puhe
mieheksi vuoden 1930 toisilla valtiopäivillä 
on siis valittu ed. K a ll i o. 

I k ä p u h e m i e s: Nyt seuraa ensim
mäisen varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Ampujan, Kalliokosken, Moilasen 
ja Tuomiojan. 

Vaalitoimitus alkaa. 

Äänestyksessä saavat ääniä ed. Tulen
heimo 115, ed. Hakkila 74, ed. Furuhjelm 3 

sekä edustajat Kalliokoski, Sahlstein, Tan
ner, von Born ja Palmgren kukin yhden 
äänen. Sitäpaitsi on valtiopäiväjärjestyk
sen 25 § :n nojalla yksi vaalilippu hylätty 
sen vuoksi, että se sisältää sellaisen henki
lön nimen, joka ei ole eduskunnan jäsen, 
nimittäin nimen M. Tulenheimo. 

Ikäpuhemies: Eduskunnan ensim
mäiseksi varapuhemieheksi tämän vuoden 
toisilla valtiopäivillä on siis valittu ed. 
T u l e n h e i m o. 

Ikäpuhemies: Nyt seuraa toisen 
varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Jacobssonin, Jauhosen, Kovasen 
ja Kuulialan. 

Vaalitoimitus alkaa. 

Äänestyksessä saavat aama: ed. Hakkila 
100, ed. Palmgren 73, ed. Tanner 19 sekä 
edustajat Furuhjelm, Ståhlberg, Kivimäki 
ja von Frenckell kukin 1 äänen. Sitäpaitsi 
on jätetty kaksi tyhjää vaalilippua. 

I k ä p u h e m i e s : Eduskunnan toiseksi 
varapuhe,mieheksi tämän vuoden toisilla val
tiopäivillä on siis valittu ed. H a k k i l a. 

Puhemiehen ja va1·apuhemiesten juhlalliset 
vakuutukset. 

I k ä p u h e m i e s : Kehoitan puhemiestä 
ja varapuhemiehiä antamaan eduskunnan 
edessä kukin vuorostaan valtiopäiväjärjes
tyksen 25 § :ssä säädetyn juhlallisen vakuu
tuksen. 

Puhemies' K a ll i o : Minä Kyösti Kallio 
vakuutan, että minä puhemiestoimessa tah
don voimieni mukaan puolustaa Suomen 
kansan, eduskunnan ja hallituksen oikeutta 
perustuslakien mukaan. 

Ensimmäinen varapuhemies T u 1 en
h e i m o: Minä Antti Tulenheimo vakuu
tan, että minä puhemiestoimessa tahdon 
voimieni mukaan puolustaa Suomen kan
san, eduskunnan ja hallituksen oikeutta 
perustuslakien mukaan. 
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Toinen ;vara puhemies H a k k i :1 a: Minä 
Väinö Hakkila vakuutan, että minä puhe
miestoimessa tahdon voimieni mukaan puo
lustaa Suomen kansan, eduskunnan ja hal
lituksen oi~eutta perustuslakien mukaan. 

I k ä p u h e m i e .s : Pyydän herra puhe
miestä ottamaan paikkansa. 

Puhemiehen puhe. 

Noustuaan .puhemiehen pai[m:lle lausuu 

Puhe m i' e s K a ll i o: Arvoisat edus
tajat! Ki~tä.n kunnioittavimmin puhemies
vaalissa osa·kseni tulleesta luottamuksesta. 

Äänestyksestä päättäen osa niitäJkin edus
kunnan jäseniä, joim en voi pa:LveiHa hei
dän äidinkielellään, ovat pudlestaan usko
neet tämän tehtävän minulle. Panen sen 
merkille, sil'lä näen siinä ohi persoonani 
ulottuvan yhteistunnon ilmaisun. Yhteisen 
työmme menestyikisen tähden uskallan toi
voa myötämielistä suhtautumista tell:tä
vääni. 

Kansamme katseet \kohdistuvat nyt niin 
hyvin a;htaan taloudellisen ajan kuin myös 
sisäpoliittisen levottomuuden ta:kia entistä 
suuremma1la mielenkiinnolla eduskuntaan. 
Vilkas vaa1eihin osanotto osoittaa, että 
kansamme luottaa parlamenttaariseen toi
mintaan. Mutta se samalla toivoo ja odot
taa, että eduslkunta lainsäädännön kautta 
ja a'VUlia pystyy olojamme eheyttävään 
rakennustyöhön. 

Yli vaalien äänestettyjen 1lakien käsittely 
valtion talousarvion ohdla ·tul·ee olemaan 
näitten valtiopihlvien tä~keimpänä tehtä
vana. Uskallan toivoa, että eduskunta tu
lee menestyksellä täyttämään kansan sille 
antaman :tehtävän. 

:Puhemieihen puhetta kuuntelevat edus
kunnan jäsenet .seisaaltaan. 

Yleistulkin tehtävien hoito. 

2) Kansliatoimikunnan neljän jäsenen vaali. 

.Puhemies: Päiväjärjestykseen sisäl
tyy myöskin neljän jäsenen valitseminen 
ka:rrsliatoim.ilknm taan. 

'Pyydän tel\;emä.än ehdotuksia. 

Keskustelu: 

E.d. Furuhjelm: T•ill medlem av 
kanslilk:ommissionen ber jag att få föreslå 
•rdm. Björlk:. 

Ed. L 'd h [: Yhdeksi jäseneksi kanslia
toimikuntaan ehdotan ed. Kalliokoslk:en. 

Ed. P en n a n en: Yhdeksi jäseneiksi 
kansliatoimi!k:untaan ehdotan ed. Korpisaa
ren. 

Ed. T •å n n e r: Ehdotan yhdeksi jäse
neksi edustaja Kaarlo H31rvalan. 

Keskustelu julistetaan rpäättyneeiksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Furuhjelm ehdottanut kansliatoimiikun
nan jäseneksi ed. Björkin, ed. Lohi ed. 
Kalliokosken, ed. Pennanen ed. Korpisaa
ren ja ed. Tanner ed. Hal'Valan. 

:Selml'teko myönnetään oi.:keaksi. 

P u h e m i e s : Koslk:a useampia kuin 
neljä ehdokasta ei ole esitetty, on eduskun
nan !katsottava Y'htyneen heistä ja siis va
linneen kansliatoimikuntaan edustaja't 
B j ö r k i n, K a 11 i o k o s k e n, K o r p i -
s a a r en ja H a r v a l a n. 

Ilmoitus valtiopäiväin avajaisista. 

Puhemies: Juhlamenojen Olhjaajalta 
on saapunut kirjeLmä, joka luetaan. 

S1hteeri lukee: 

puhe m i e s: Ilmoitan pyytäneeni toi- V aitiopäivien juhlamenojenohjaaja. 

mittaja Heikki K o i v u l a n hoitamaan Helsingissä, 18 päivänä [okakuuta 1930. 
yleistulikin tehtäviä, kunnes toimi on täy-
tetty. EduSkunnan Puhemiehelle. 

Toimenpide ihyväksytä.än. Tasavallan Presidentin ilmoitettua, että 
1930 vuoden to~set valtiopäivät juhlalLisesti 
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avataan 212 päivänä lruluvaa lokakuuta, tu
lee Tasavallan Presidentti mainittuna päi
vänä, sen jä1Jkeen kuin Nikolainlkirkossa on 
pidetty juma:lanpalvelus, Eduskunnan is
tuntosadissa julistamaan V aitiopäivät ava
tui~si. Juhlamenojenohjaajalksi mää:rättynä 
ja Tasavallan Presidentin määräy~sestä 
kutsun kunnioittaen T e i d ä t, Herra Pu
hemies, sekä Eduskunnan Varapuhemiehet 
ja Edustajat jumalanpa:lvelukseen Niko
lainkirkkoon antaen samalla tiedoksi, että 
jumalanpalvelus alkaa kello 14 ja että juh
lamenot EdUSkunnan i8trmtosalissa tapah
tuvat heti kirkonmenojen päätyttyä. 

Rafael Ha~kkarainen. 

Riksdagens Oererrnonimästare. 

Helsingfors, den 18 oktober 1930. 

Till Rilksdagens Talman. 

Sedan Republikens President meddelat, 
att 1930 års senare Riksdag skall thögtid
Egen öppnas den 22 innevarande oktober, 
kommer Republikens President sagda dag, 
efter det gudstjäMt i Nikolaikyrkan för
rättats, att i Rilksdagens sessionssal för
klara Riksdagen _ öppnad. I egenskrup av 
til'lförordnad Ceremonimästare och på upp
drag av Republilkens President har jag 
äran härmed inbjuda Ed e r, Herr Talman, 
och Riksdagens Vicetalmän och Rilmsdags
män till gudstjänsten i' Nilrolaikyrlkan, 
samt tilliJka anmäla, att gudstjänsten vid
tager kl. 14 oeh att ceremonin i Riks
dagens sessionssal äger rum omedelbart 
därefter. 

Rafael Hakkarainen. 

Ilmoitus puhemiehen ja varapuhemiesten 
vaalista. 

P u ih e rrn i e s: E:sitel'1ää,n tasavallan 
presidentille osoitettu !kirjelmä eduskunnan 
putherrnieh€111 ja varrupuhemiest,€111 vaalista. 

Sihteeri :lukee: 

Tasavallan Presidentille. 

Eduskunta ilmoittaa kunn]oittavimmin, 
että Eduskunta on voimassa olevan val:tio-

1 

pä-iväjärj·estyksen 25 § :n mukaisesti tänä 
päivänä toimittanut puhemiehen ja kahden 
varapuhemiehen vaalin 1930 vuoden toisten 
valtiopäiväin ajaksi ja että täten on va
littu: 

p u h ,e m i• e he k s i Suomen paJ1'kin joh
tokunnan jäsen, maanviljelijä Kyösti Kal
Eo; 

e n s i m m ä i s e k s i v a r a p u h ·e m i c
h e lk: s i professori Antti Tu'lenhei:mo ; sekä 

toi8eksi varapuhemieheksi 
pormestari Väinö Hakkila. 

Helsingissä 21 päivänä 'lOikaikuuta 1930. 

'Til'l Republikens President. 

Riksdagen har äran härmed anmäla, att 
Riksdagen, jämhkt 25 § i gällande rilis
dagsordning, denna dag förrättat val av 
1alman och tvänne viceta1män :för 1930 års 
andra riksdag och att därvid utsetts: 

t i 11 t a 1m a n medlemmen i Finlands 
Banks direktion, jordbrukaren Kyösti· Kal
lio; 

t i 'l '1 f ö r s t e v i c e t a 'l m a n rprofes
sorn Antti Tulenheimo ; samt 

tt i '11 a n d r e v i c e t a 1m a n borgmäs
taren Väinö HaJklki:la. 

Helsing:Dor8, den 21 oktober 1930. 

Kirjelmä :hyväiksytään. 

·Puh e m i' e s: Kehoitan eduskunnan jä~ 
seniä kokoontumaan huomenna keskiviik
kona kello 13,45 tänne eduskuntatalolle 
mennruksemme lkulkueessa jumalanpalveluk
s·een Nikolainkirklkoon. Ki,rkosta edusta
jat palaavat lkulkueessa eduskuntataloon, 
jossa va:ltiopäivien avajaiset 1arpahtuvat. 
Sittenkuin avajaiset ovat päättyneet, ko
koontuu eduskunta täysistuntoon kello 
16,30. 

'Täysistunto lopetetaan kello 13,40. 

Pöytäikirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 



Valtiopäiväj umalanpal vei us 
keskiviikkona lokakuun 22 päivänä 1930 

klo 14. 

Kello 13,45 eduskuntatalon edustalle ko
koonnuttuaan lähtivät edustajat kulkueessa, 
puhemies ja varapuhemiehet etumaisina, 
valtiopäiväjumalanpalvelukseen Nikolain
kirkkoon, jonne myös eduskunnan oikeus
asiamies, korkeinta sotilaspäällystöä, kor
keimman oikeuden ja korkeimman hallinto
o~euden jäseniä saapui. 

Sittenkuin eduskunnan jäsenet, kutsuvie
raat ja muu yleisö olivat asettuneet paikoil
leen, saapuivat kirkkoon tasavallan presi
dentti, valtioneuvoston jäsenet ja oikeus
kansleri. 

Senjälkeen alkaneessa jumalanpalveluk
sessa avustivat Suomen Laulu professori 
Klemetin johtamana ja urkuri Sundberg. 
Alttaripalveluksen suorittivat pastorit Fors
man ja Mikkonen, joista ensinmainittu sa
malla toimi liturgina yhdessä pastori Sin
nemäen kanssa. 

Valtiopäiväsaarnan piti suomeksi ja ruot
siksi kansanedustaja, pastori Antti K u k
k o n e n, tekstinään Sanani. 15: 32-33: 
,Joka hylkää kurin, se halveksii sieluansa; 
mutta joka nuhdetta kuulee, hän saa vii
sautta. Herran pelko on kuri viisauteen, 
ja kunnian edellä käy nöyryys". 

Saarnan suomenkielinen osa kuului seu
raavasti: 

Hyvät kristityt ! Yhteiskuntamme va
vahtelee, sen elämä on muutamissa kohdin 
suistunut raiteilta. Yrittämättä luetteloida 

ajan kielteisiä ilmiöitä viittaan vain oleelli
simpiin niistä: vankilaelämän vilkkauteen 
ja siihen sekaannukseen, mikä aiheutuu mei
dän kristilliselle valtioelämänemme vastak
kaisten oppien tunkeutumisesta maahan, 
sekä vihdoin siihen taloudelliseen ahdinkoon, 
joka uhkaa köyhien koteja, vieläpä talven 
juuri tehdessä tuloaan. Näissä ankeissa 
oloissa kokoutuu eduskunta, ja Suomen 
kansa odottaa nyt valituiltansa viisautta 
häiriötilan poistamiseksi. Tarkastakaamme 
nöyrästi, voisiko tekstimme tarjota meille 
työn alkaessa jonkin käyttökelpoisen viit
teen. 

Tässä, kuten lukuisissa pyhän kirjan koh
dissa kytketään viisaus erottamattomasti 
kuriin, joka kasvaa Herran pelosta. Millai
nen on kurillinen tilamme ~ Tiedän, että se, 
joka yrittää vastata tehtyyn kysymykseen, 
koskettaa kansallisen elämämme ehkä arinta 
hermoa. Mutta kumpi on viisaampaa, ve
tääkö verho ikävien ilmiöiden ylle vai an
taako erheiden paljastua? Kristillisen elä
mänkatsomuksen kannalta muodostuu vas
taus seuraavaksi: totuuden pelko perustuu 
turmiokkaaseen erehdykseen, koska totuus 
yksin luo kaiken siveellisyyden pohjan ja 
koska siveellisen ryhdin lujuus viime kä
dessä ratkaisee kansojenkin kohtalot. Yh
teisten erehdystentunnustaminen ja samalla 
tapahtuva elämänuudistus kaunistavat meitä 
todentotta enemmän kuin taidokkaimminkin 
kudottu valhevaate. :M:yöntäkäämme siis: 
sitä mukaa kuin Herran pelko on hävinnyt 
ja ihmissielun halveksiminen tullut yleisem
mäksi, on höllentynyt myöskin käsitys kurin 
viisaudesta, olipa sitten kyse siveellisestä 
itsekurista tai taipumisesta lainalaiseen jär-
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jestykseen. Kansalliseen kunniaamille on 
tarttunut tahra. 

Miten voitaisiin vaurio korjata~ Palaa
malla menneiden polvien kristilliseen itse
kuriin, vastaa moni. Oikein! Mutta sovel
tuuko se kaikkiin tapauksiin~ Kuinka se 
saattaa tapahtua esim. niiden elämässä, 
jotka ylpeästi hylkäävät kaiken kurin anta
matta arvoa totuudelle: kunnian edellä käy 
nöyryys 1 Kristinusko ei ole tällöinkään 
avuton. Se neuvoo meitä ojentamaan esi
vallan käteen aseen, joka kulttuurivaltion 
arvon mukaisesti on oleva lain miekka, 
mutta ainoastaan se. Kristillisyys ei ole 
yksinomaan eikä edes oleellisesti höllää hen
tomielisyyttä. Kristus osoittaa kyllä verra
tonta lempeyttä ja syvää inhimillistä ym
märtämystä harhaantunutta kohtaan, mutta 
paatuneelle hän on rautainen Kristus. Täy
sin hänen oppinsa mukaisesti lausuu eräs 
kirjailija: ,Ne, jotka luulevat, että ihmisiä 
voidaan hallita pelkällä hyvyydellä, ovat 
joko ihmisiä, jotka sallivat itselleen kaikki 
heikkoudet, tai suurenmoisen yksinkertaisia, 
joilla ei ole aavistustakaan todellisesta ihmi
sestä.'' Valtio, joka ilmeisestä välttämättö
myydestä välittämättä kieltäytyy käyttä
mästä lain ankaruutta, luhistuu ennenpitkää 
kurittomuuteen. ,Mieluummin kuri ilman 
hyvyyttä kuin hyvyys ilman kuria.'' 

Mutta tämä on vain toinen puoli teks
timme tar>koittamaa viisa:utta. Perustavim
pana voimana pysyy kuitenkin aina yksi
löllinen persoonallisuus, joka pitää tun
\llUksenaan: Herran pelko on kuri viisau
teen. Suomen kansalla on näinä raskaina 
päivinä syytä tutkia historiallista entisyyt
tääJn. Mitä sieltä on paljastuv'a ~ Esikuval
lisen lujaa lainkuuliaisuutta, itsekuria ja 
kieltaytymistä eläJmää kuluttavista nautin
noista. Noilla jo manalle menneillä oli 
varma vakaumus siitä, että niin hyvin yksi
lön kuin yhteiskunnan onni lepää niiden 
voimien varassa, jotka ovat lähtöisin Juma
lan valtakunnasta. Ei tietysti puuttunut 
silloinkaan kurittomia. Mutta yleinen mie
lipide ehjemmin kuin nyt käsitti, että yh
teiskunta ilman Herran pelkoa ja sen syn
nyttämää kuria pian muuttuisi villipetojen 
asumaksi erämaaksi. Kristillinen sivistys 
oli silloin samalla korkeinta valtiollista 
kulttuuria ja sen turvin kansa taivalsikin 
halki ankarimpien vuosisatojen valtiollisen 
itsenäistymisemme ihmeeseen saakka. 

Nytkö meidän, juuri uuden huomenen 

koitteessa, pitäisi sortua syntiin ja laitto
muuteen! Ei. Meissä asuva sammumaton 
onnenikävä on saapa tyydytyksensä. Kris
tinusko ei olekaan haudantakainen haave, 
vaan elämässä joka hetki tunnettava, iloi
nen tosiasia. Siksi sen luomaa suomalaista 
sivistystä kaunistaa nytkin rohkea optimis
mi. 

Kansamme kunnia kirkastuu vielä. Mutta 
yhteen uhriin sen palauttamiseksi on alis
tuttava. Tekstimme sanoo: Kunnian edellä 
käy nöyryys. Sinä, kansaraukkamme, olet 
unohtanut tämän viisauden. Jumala on to
dellakin ylpeitä vastaan, mutta nöyrille hän 
antaa armon. Jumalan väkevä käsi ylettyy 
kaikkiin niihin, jotka uhmaten asettuvat 
häntä ja hänen esivaltaansa vastaan, jotka 
luulevat voivansa äkkiyllätyksillä korvata 
oikeudentunnon, valtiomahdin. Opetel
kaamme siis uudelleen nöyryys, tuo hyveistä 
harvinaisin, mutta kaunein. 

Kristityt! Tuntuuko tämä läksy teistä 
mahdottomalta~ Vaikea se onkin. Mutta 
minä kysyn teiltä: Kun kurittomuuden 
voima uhkaa pirstota koko yhteiselämän, 
kun siveellinen vapautemme on vaarassa va
jota itsekkyyden liejuun, vieläkö meillä on 
varaa riidellä nöyrtymisuhrin raskaudesta~ 
Ei, vaan kenellä on kipinäkään Herran pel
koa sydämessään, rakentakoon, älköörikä re
pikö, sitokoon, älköönkä haavoittako. Ym
märtäkäämme, miten syvä merkitys sisältyy 
tekstimme sanoihin: Joka nuhdetta kuulee, 
hän saa viisautta. Missä Herran hengen 
sallitaan nuhdella ylpeätä sydäntä, sinne 
asettuu nöyryys ja siellä muutkin kristilli
set hyveet lämpöisen kevätsateen tavoin vih
movat viihtymystä kotien ja yhteiskunnan 
elämään. Vihan ja eripuraisuuden sijaan 
majoittuvat rauha ja rakkaus ei hävittäen 
erilaisia mielipiteitä, vaan luoden yhtäläistä 
veljellistä mielialaa. 

Sellaista nyt tarvitaankin. Työläät tehtä
vät odottavat meitä. rrosin oli, Luojalie kii
tos, kesän sato kohtalainen. Mutta silti vie
railee puute tuhansissa kodeissa. Toisia ra
sittaa velkakuorma. Toisissa on sairaus tu
honnut ennestäänkin niukan toimeentulon. 
Mutta vielä useammista uhkaa yltyvä työt
tömyys sammuttaa toivon tulen. Anta
kaamme näyte tosikristillisestä itsekurista 
kääntämällä katseemme vallitsevaan hätään. 
Juuri nyt lähenee otollinen hetki ojentaa 
auttava käsi mataliin majoihin. Siinä työssä 
olkaamme kaikki mukana. Kuria vaatii isän-
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maan menestys, mutta myöskin hellää huo
lenpitoa heikoista. 

Sinä, Herra ! 

Kodista kurjuus, puute poista 
ja nälkä, vieras armoton, 
suo viljan kasvaa vainioista 
ja auta mielet toivohon! 

Tämän jälkeen jatkoi puhuja ruotsiksi 
seuraavin sanoin: 

Kristna åhörare! Vårt samhälle är försatt 
i gungning. Dess liv är på somliga områ
den ur sina normala gängor. Utan att för
söka uppräkna alla de negativa företeelserna 
i vår tid, vill jag blott påpeka de mest ka
rakteristiska av dem: ,överbefolkningen i 
fängelserna, den förvirring, som förorsakats 
av att även i vårt land inträngt läror, mot
satta till den, varpå vårt kristliga statsliv 
vilar, · och slutligen även den ekonomiska 
kristiden, viiken särskilt hotar de fattiga 
hemmen, i all synnerhet just nu, när vintern 
står för dörren. Under dessa exceptionellt 
svåra tider sammanträder riksdagen, och 
Finlands folk förväntar nu av sina valda 
representanter den vishet, som skall kunna 
avlägsna nödläget. Låtom oss därför med 
ödmjukhet se till, om vår upplästa text er
bjuder oss, vid begynnelsen av vårt arbete, 
några praktiska vinkar. 

:Såväl på detta som på otaliga andra stäl
len i den Heliga Skrift sammanställes vis
heten oskiljaktligt med tuktan, den tuk
tan nämligen, viiken växer fram ur 
Herrans fruktan. Viiken ställning inta
ga vi i avseende på frågan om tuktan 1 
Jag ·är medveten om, att den, som söker be
svara den gjorda frågan, tangerar den 
kanske allra ömtåligaste nerven i vårt folks 
liv. :Men vilket är att föredraga: att draga 
ett skynke över de bedrövliga företeelserna, 
eller att låta felen framstå ohöljda? Enligt 
den kristna livsåskådningen kan ej svaret 
bliva mera än ett: fruktan för sanningen 
bottnar i en fördärvbringande felsyn, eme
dan grunden till all sedlighet skapas av san
ningen, och endast av den, och emedan 
även folkens öden ytterst bero på styrkan 
av deras sedliga hållning. Sannerligen, att 
vi bekänna våra gemensamma misstag och 
en samtidigt skeende livsförnyelse hos oss, 
det pryder oss mera än en aldrig så skick
ligt vävd slöja av bedrägligt sken. Låtom 

oss därför villigt medgiva: i samma mån 
Herrens fruktan hos oss försvunnit, i sam
ma mån har även uppfattningen av vishe
ten, parad med tukt, försumpats, det må 
då vara fråga om den sedliga självtukten 
eller om att vi underordna oss den lagliga 
ordningen. Det låder en fläck vid vårt folks 
ära. 

H uru bör skadan botas ~ , Så ", svarar 
mången, ,att vi vända åter till gångna släk
tens kristliga självtukt." ,Ja väl! Men 
låter det sig göra i varje fall? Huru skall 
den kunna tillämpas t. ex. i deras liv, vilka 
i högmod övergivit all tukt, utan att vär
dera sänningen i vår text: ödmjukhet går 
före ära ~ Hjälplös står kristendomen icke 
ens i detta fall. Den råder oss att giva 
överheten ett vapen i hand, och detta vapen 
bör vara lagens svärd, men blott L a g e n s. 
Den kristna tron är nämligen ej endast, ja, 
ej ens företrädesvis, blott svag sentimentali
tet. Kristus bevisar nog en exempellös mild
het mot och en djupt mänsklig förståelse 
för den, som gått vilse, men mot den, som 
förhärdar sig, är Han en Kristus av järn. 
Fullkomligt enligt Kristi lära uttalar en för
fattare följande ord: ,De, som tro, att man 
kan behärska människorna blott med god
het, äro antingen sådana, vilka tillåta sig 
själva alla svagheter, eller ock äro de stor
artat enfaldiga, som ej hava en aning om, 
hurudan människan i verkligheten är. Den 
stat, som ej, oaktat den mest tvingande nöd
vändighet, förmår sig till att bruka lagens 
stränghet, sjunker snart samman genom 
tuktlöshet. '' ,Hellre tukt utan godhet än 
godhet utan tukt. '' 

Men detta är blott den ena sidan av den 
vishet vår text åsyftar. Den grundläggande 
kraften förblir dock alltid den individuella 
personligheten, vars lösen är : ,Herrens 
fruktan är en tuktan till vishet. '' Finlands 
folk har skäl att begrunda sin historiska 
forntid. V ad blottar den väl1 Jo, en 
exemplariskt kraftig självtukt och försa
kelse av de njutningar, vilka tära på livet 
självt. De släktled, som nu gått till vila, 
hade en säker övertygelse om, att såväl indi
videns som samhällets lycka finneside kraf
ter, vilkas ursprung får sökas i Guds rike. 
Naturligtvis salmades ej heller då tuktlös
het. Men den allmänna opinionen förstod 
i alla fall då, att samhället utan Herrens 
fruktan och utan den tukt, som föddes 
därur, snart skulle förvandlas till en öde-

3 
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mark, där endast vilddjur bo. Den kristliga 
kulturen sammanföll då med den högsta 
samhällskulturen. Värnad av den genom
kämpade vårt folk de hårdaste sekel i vår 
historia ända till underverket av självstän-
dig statsbildning. 1 

Och skulle vi nu, just i morgongryningen 
till en ny dag, förgås i synd och laglöshet! 
Bort det ! Den i vårt allra innersta boende, 
outsläckliga trängtan efter lycka, den skall 
bliva tillfredsställd. Kristendomen är näm
ligen ej ett oklart svärmeri, vars mål ligger 
bortom graven; nej, den är ett glädjefullt 
faktum, varav det verkliga livet uppbäres, 
och som kännes var stund i livet. Därför 
bestrålas även den finska kulturen i detta 
nu av en stark och modig optimism, denna 
kultur, som, även den, är skapad på kristen
domens grund. 

Vi tro, att även vårt folks ära en dag 
skall framstråla förklarad. Men e t t offer 
för uppnåendet av detta mål måste vi un
derkasta oss. Vår text säger: ödmjukhet 
går före ära. Du har glömt, Du vårt stac
kars folk, denna vishet ! Gud är i sanning , 
emot de högmodiga, men de ödmjuka giver 
Han nåd. Guds starka hand når alla dem, 
vilka i trots ställa sig emot honom och emot 
den av honom förordnade överheten. Låtom 
oss åter lära oss ödmjukhet, denna den vack
raste om ock den sällsyntaste av alla dygder. 

Kristna vänner ! Kännes den omöjlig för 
Eder, denna läxa ~ Ja, det är sant, den ä r 
svårlärd. Men jag frågar Eder: Då tukt
löshetens ande hotar att förinta hela vårt 
samhälle, då vår sedliga frihet är i fara att 
sjunka ned i egoismens bottenlösa dy; då så 
är, hava vi verkligen råd att strida om, 
huru tungt det offer får vara, som vårt för
ödmjukande kostar oss? Nej, tusen gånger 
nej, må var och er., som ännu äger en gnista 
av gudsfruktan i hjärtat, begynna med att 
uppbygga och ej med att nedriva, med att 
förbinda, ej med att såra. Låtom oss förstå, 

viiken djup betydelse det inneligger i våra 
textord: den, som hör varning, får förstånd. 
Där Herrens ande tillåtes överbevisande 
förebrå det högmodiga hjärtat, där tar 
ödmjukheten sin boning, och där börja även 
de övriga kristliga dygderna att likt ett milt 
vårregn bringa fruktbarhet och fröjd i hem
mens och i samhällets liv. I stället för hat 
och ofrid bli kärlek och frid rådande, ej för 
att tillintetgöra de olika åsikterna, utan för 
att skapa ett enigt och broderligt samför
stånd. 

Detta höves oss nu. Vi stå inför arbets
dryga uppgifter. Senaste sommars gröda 
var, må vi nämna det med tack till Gud, vår 
skapare, någorlunda medelmåttig. Men 
trots detta gästar nöden dock i tusende hem. 
Åter andra hem nedtryckas av slruldbördor. 
Och i somliga hem har den även eljes 
knappa utkomstmöjligheten ytterligare min
skats av sjukdom. I långt flere hem hotar 
den stigande arbetslösheten att helt och hål
let släcka hoppets gnista. Låtom oss bevisa 
en sant kristlig självtukt genom att vända 
blickarna till den härskande nöden. Just 
nu är den behagliga tiden att räcka en 
hjälpsam hand till de låga hyddorna. Låtom 
oss alla deltaga i detta arbete. Fosterlan
dets väl fordrar det. 

Och Du, o Herre ! 

Låt Finlands folk välsignat bliva, 
med håvor av ditt rika bord; 
ett dagligt bröd du värdes giva 
åt barnen av vår kulna nord. 

Amen. 

Saarnan jälkeen seurasi ruotsinkielinen 
alttaripalvelus. 

Jumalanpalveluksen päätyttyä edustajat 
kulkueessa palasivat eduskuntatalolle, jossa. 
valtiopäivien avajaiset tapahtuivat. 



Valtiopäiväin avajaiset 
Eduskunnan istuntosalissa lokakuun 22 p:nä 1930. 

Pöytäkirja, joka laadittiin 1930 
vuoden toisten valtiopäivien avajai
sissa Eduskunnan istuntosalissa kes
kiviikkona 22 p. lokakuuta 1930. 

Oltuaan läsnä Nikolainkirkossa pidetyssä, 
kello 14 alkaneessa valtiopäiväjumalanpal
veluksessa saapui tasavallan presidentti, 
filosofiantohtori Lauri Kristian Relander, 
sekä eduskunnan puhemiehet ja jäsenet 
eduskuntatalolle. Eduskunnan jäsenet ja 
eduskunnan oikeusasiamies asettuivat pai
koilleen eduskunnan istuntosalissa. Valtio
neuvoston jäsenet ja oikeuskansleri saapui
vat heille puhemiehen vasemmalle puolelle 
varatuille paikoille. Tämän jälkeen saapui 
paikalleen eduskunnan puhemies Suomen 
Pankin johtokunnan jäsen Kyösti Kallio 
seurassaan allekirjoittanut eduskunnan sih
teeri, joka 20 päivänä tammikuuta 1928 an
netun valtiopäivien avajaisissa ja ~äättäjäi
sissä noudatettavia juhlamenonohjeita kos
kevan asetuksen 7 §:n määräyksen mukai
sesti ryhtyi pitämään pöytäkirjaa. 

Ulkovaltain diplomaattiset edustajat oli
vat asettuneet heille varattuun aitioon va
semmanpuoleiselle parvekkeelle sekä kor
keimman oikeuden ja korkeimman hallinto
oikeuden jäsenet, sotaväen päällikkö, suoje
luskuntain päällikkö ynnä muut kutsuvie
raat oikeanpuoleiselle parvekkeelle. 

Kun kaikki olivat asettuneet paikoilleen, 
saapui juhlamenojen ohjaajan saattamana 
istuntosaliin tasavallan presidentti aset
tuen puhemiehen korokkeen ja hallituksen 
jäsenten istuinten väliselle korokkeelle. 

T a s a v a ll a n p r e s i d e n t t i tervehti 
Eduskuntaa ja julisti valtiopäivät avatuiksi 

seuraavin, ensin suomeksi ja sitten ruotsiksi 
lausutuin sanoin: 

Suomen kansan edustajat! 

Kun Suomen kansaneduskunta nyt uusien 
vaalien jälkeen jälleen kokoontuu, tapahtuu 
se sisäpoliittisesti varsin vakavana ajan: 
kohtana, niinkuin jo se tilanne, joka tek1 
eduskunnan hajoituksen ja uusien vaalien 
määräämisen välttämättömäksi, oli vakava 
ja kohtalokas. . 

Yhteiskunta on liikehtimistilassa:. Sa
manaikaisesti kun vakavasti harkitseva osa 
kansastamme ponnistaa kaikkensa laillisin 
keinoin vapauttaakseen maan lainalaista 
yhteiskuntaa tuhoavista aineksista, saman
aikaisesti liikehtii yhteiskunnassa voimiar 
jotka laista ja sen velvoittavista määräyk
sistä välittämättä toimeenpanevat yksityi
siin kansalaisiin kohdistuvia väkivallante
koja ja siten terrorisoivat yhteiskuntaa. On 
tehty tekoja, joiden tähden jokainen rehel
linen ja edesvastuuntuntoinen kansalainen 
tuntee häpeää. Jo valtakunnan arvo, pu
humattakaan muusta, vaatii, että näistä 
väkivaltaisuuksista tehdään loppu ja yllä
pidetään maassa järjestys ja laillinen meno_ 
'fässä on meillä nykyhetken tärkein teh
tävä. Hallitus luottaa siihen, että sille on 
yhdessä eduskunnan kanssa ja kaikkien 

' edesvastuuntuntoisten kansalaisten tuke
mana onnistuva suorittaa tämä tehtävä. 
Väkivallantekijät on saatettava edesvastuu~ 
seen teoistaan, ja hallitus on yhdessä edus
kunnan kanssa antava lainsäädäntötoimin: 
kansalle. takeet siitä, ettei olojen lakipoh
jaista, rauhallista kehitystä vastaisuudessa· 
uhkaa vaara kumouksellisten ja väkival-
taisten voimien taholta. Hallitus on osoit
tava valtakunnan tulevaisuudesta huolestu
neille kansalaisille ne lailliset keinot, joiden 
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avulla kansanliikkeen isänmaallinen pää
maara on pysyvästi ja valtakunnan arvoa 
vastaavalla tavalla saavutettavissa. 

Siitä, miten nykyinen hallitus on toimi
nut kuluneina kuukausina, sen jälkeen kun 
se ryhtyi tehtäväänsä, se on heti eduskunta
työn alkaessa antava eduskunnalle selostuk
sen. 

Maassa vallitseva raskas taloudellinen ti
lanne vaatii myös tällä hetkellä hallituksen 
ja eduskunnan vakavaa huomiota osakseen. 
Yleismaailmallisen taloudellisen pulakau
den tuhoisat seuraukset ulottuvat myöskin 
meidän maahamme. Yleisen kulutustarpeen 
ylittävä liikatuotanto ja sen yhteydessä ul
komaiden taholta harjoitettu polkumyynti 
ovat saattaneet niinhyvin maatalouden kuin 
teollisuuden suuriin vaikeuksiin. Tuotan
nollinen elämä on lamaantunut ja työttö
mäin joukko lisääntyy. Kuluva vuosi on 
ollut raskas myös valtiotaloudelle. Se on 
suuresti supistanut valtion tuloja ja erityi
siä ponnistuksia vaaditaan valtion tulojen 
ja menojen saattamiseksi tasapainoon ja 
terveelle pohjalle. Ensi kädessä tätä taus
taa vastaan on arvosteltava sitä ensi vuo
den tulo- ja menoarvioesitystä, joka nyt 
jätetään eduskunnalle, samoinkuin niitä 
tullikoroituksia, jotka hallitus on katsonut 
väittämä ttömiksi. Hallituksen talouspolii t
tisten pyrkimysten päämääränä on tuotanto
ja elinkeinoelämän kehittäminen ja moni
puolisemmaksi saattaminen sekä valtion 
oman taloudenhoidon tervehdyttäminen. 

Dn paikallaan tässä yhteydessä myös to
deta, etteivät viimeaikaiset sisäpoliittiset 
tapahtumat ole muuttaneet tähänastista 
ulkopolitiikkaamme, jonka päämääränä on 
valtakuntamme kansainvälisen aseman tur
vaaminen vallitsevien olojen pohjalla sekä 
rauhan vakiinnuttaminen yleensä ja erito
ten siinä osassa maailmaa, missä elämme. 

Suomi on pohjoismainen ja Itämeren val
tio. Näin ollen on luonnollista, että sa
malla kuin tahdomme ylläpitää ja kehittää 
hyviä suhteita ulkovaltoihin yleensä ja voi
miemme mukaan vastedes, kuten tähänkin 
saakka, osallistua Kansainliitossa suoritet
tavaan kansainväliseen työhön, kiinnostaa 
meitä ensi kädessä rauha Pohjois-Europassa 
ja Itämeren rantamilla. Tahdomme elää 
hyvissä ja luottamuksellisissa väleissä naa
purivaltioiden kanssa, ja mitä erikoisesti 
itäiseen naapuriimme tulee, on vakava ja 
vilpitön pyrkimyksemme sen kanssa ylläpi
tää ja kehittää hyvää naapurisuhdetta. 

Arvoisat edustajat! 
Nykyinen sisäpoliittinen ja taloudellinen 

tilanne on vakava. !Sellaisena se on jo
kaista edesvastuuntuntoista kansalaista suu
resti velvoittava - velvoittava niin toimi
maan, ettei usko tähän kansaan ja sen 
onnelliseen tulevaisuuteen horju. Vaikeudet 
ja vastoinkäymiset eivät saa lannistaa miel
tämme. Suomen kansa on sittenkin koette
lemuksien ankarassa koulussa karaistunut 
kansa, joka on oppinut vaikeuksia voitta
maan. Se on nytkin ne voittava. 

Kansan katseet ovat nyt kohdistuneet 
hallitukseen ja eduskuntaan. Kansa odot
taa, että hallitukselle ja· eduskunnalle on 
annistuva luottamuksellisessa yhteistyössä 
palauttaa järjestys maahan sekä lujittaa 
ja tervehdyttää kansanvaltaisen, parlamen
taarisen valtioelämämme perusteita ja si
ten vastaisiksikin ajoiksi turvata rauhalli
nen lakipohjainen kehitys valtakunnassa. 

Lausuen Teidät, arvoisat kansanedustajat 
tervetulleiksi, julistan 1930 vuoden toiset 
valtiopäivät avatuiksi. 

Representanter för det finska folket! 

När :F'inlands riksdag efter nya val nu 
åter sammanträder, sker detta under en 
ur inrikespolitisk synpunkt allvarlig tid, 
liksom redan den situation, viiken nöd
vändiggjorde riksdagens upplösning och 
utskrivandet av nyval, var allvarlig och 
skickelsediger. 

Samhället befinner sig i oro. Medan den 
allvarligt tänkande delen av folket med all 
sin energi strävar att med lagliga medel 
befria landet från element, som arbeta på 
den lagbundna samhällsordningens omstör
tande, se vi, huru i samhället krafter utan 
hänsyn till lag och dess förpliktande be
stämmelser sätta igång våldsdåd mot 
errskilda medborgare och sålunda terrorisera 
samhället. Det har begåtts gärningar, inför 
vilka varje ärlig och ansvarskännande 
medborgare blyges. Redan rikets anseende, 
andra hänsyn att förtiga, fordrar, att det 
göres ett slut på dessa våldsdåd samt att 
i landet lag och ordning upprätthållas. 
Häri består för närvarande vår viktigaste 
uppgift. Regeringen förlitar sig därpå, 
att den - i förening med Riksdagen och 
understödd av alla ansvarskännande med
borgare - skall lyckas fullfölja denna 
uppgift. Våldsverkarena skola bringas till 
ansvar för sina gärningar, och Regeringen 
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skall i samarbete med Riksdagen genom 
lagstiftningsåtgärder giva folket säkerhet 
för, att ingen fara från omstörtande och 
våldsamma krafters sida skall hota den 
fredliga utvecklingens lagbundna gång. 
Medborgarne, vilka hysa bekymmer för 
rikets framtid, skola finna, att Regeringen 
vet att angiva den lagliga väg, på vilken 
folkrörelsens fosterländska mål kan på ett 
bestående och med rikets värdighet överens
stämmande sätt betryggas. 

Huru den nuvarande Regeringen under 
de gångna månaderna, sedan den tillträdde 
sitt värv, skött detsamma, därom skall den 
omedelbart vid riksdagsarbetets början 
inför Riksdagen avgiva redogörelse. 

Även det i landet rådande tunga ekono
miska läget påkallar i detta nu Regerin
gens och Riksdagens allvarliga upp
märksamhet. De svåra följderna av den 
allmänna ekonomiska krisen i vär lden 
sträcka sig jämväl till vårt land. Den 
överproduktion, som i förhållande till den 
allmänna konsumtionsförmågan gör sig 
gällande, och samtidigt därmed från utlan
det bedriven försäljning till underpris hava 
förorsakat såväl jordbruket som industrin 
stora svårigheter. Den produktiva verksam
heten är hämmad och de arbetslösas antal 
växer. Även för statshushållningen har 
det gångna året varit tungt. Därunder 
hava statens inkomster väsentligen minskats, 
och särskilda ansträngningar äro av nöden 
för att bringa statens inkomster och ut
gifter i jämvikt och ställa dem på sund bas. 
Mot denna bakgrund bör i första hand det 
budgetförslag för nästa år bedömas, vilket 
nu överlämnas till riksdagen, likasom även 
de tullförhöjningar, vilka Regeringen ansett 
vara nödvändiga. Målet för Regeringens 
ekonomiskt politiska strävanden är att ut
veckla landets produktiva kraft och dess 
näringsliv, att giva dem en större mångsi
dighet och att sanera statens egen ekonomi. 

I detta sammanhang må det även konsta
teras, att de senaste tidernas inrikespoli
tiska händelser icke medfört ändring i vår 
hittillsföljda utrikespolitik, vars mål är att 
på basen av rådande förhållanden trygga 
landets mellanfolkliga ställning samt att 
befästa freden i allmänhet och synnerligast 
i den del av världen, där vi leva. 

Finland är en nordisk och en östersjöstat. 
Det är sålunda naturligt, att samtidigt som 
vi önska upprätthålla och utveckla goda 

relationer till främmande makter i allrnän
het och efter våra krafter, framdeles liksom 
hittills, deltaga i det i Folkförbundets 
teeken utförda mellanfolkliga arbetet, vi i 
första hand äro intresserade av freden i 
Nord-Europa samt kring östersjöns kuster. 

Vi vilja leva i goda och förtroendefulla 
förbindelser med våra grannstater, och vad 
särskilt vår Östra granne vidkommer, är det 
vår allvarliga och uppriktiga strävan att 
upprätthålla och utveckla ett gott grann
förhål1ande. 

Ärade folkrepresentanter! 
Det nuvarande inrikespolitiska och eko

nomiska läget är allvarsfyllt. Det är i 
hög grad förpliktande för varje ansvarskän-
nande medborgare - förpliktande tiH 
sådan verksamhet, att tron på detta folk 
och dess ljusa framtid icke rubbas. Svårig
heter och motgångar få icke nedslå vårt 
sinne. Finlands folk är dock ett :folk. 
härdat i prövningarnas hårda skola, vant 
att övervinna svårigheter, och det skall 
övervinna dem även nu. 

Folkets blickar äro i denna stund riktade 
på Regering och Riksdag. Folket väntar, 
att det skall lyckas Regering och Riksdag 
att i förtroendefullt samarbete återställa 
ordningen i landet, att befästa och sanera 
grunderna för vårt demokratisktparlamen
tariska statliga liv och att sålunda be
trygga den fredliga, lagbundna utvecklin
gen i riket även för kommande tider. 

I det jag hälsar Eder, ärade folkrepre
sentanter välkomna, förklarar jag 1930 års 
andra riksdag öppnad. 

Avajaispuheeseen vastasi eduskunnan 
puolesta puhemies K a 11 i o: 

Kunnioitettava Herra Tasavallan Presi
dentti! 

Avauspuheessanne olette Te, Herra Ta
savallan. Presidentti, viitannut sisäpoliit
tista tilannetta lmsketellessanne lhäiriyty
neiden olojemme aiheuttamiin perussyihin 
ja niistä johtuviin viime kuukausina il
menneisiin väkiv;allantekoihin, jotka kmn
pikin ovat syvästi järkyttäneet ihmisten 
mieliä ja yhteiskuntarauhaa. 

Näistä valtakunnan arvoa loukkaavista 
ilmiöistä vapautumista sanoitte Te, Herra 
Tasavallan Presidentti, nykyhetken tär
keimmäksi tehtäväksi, jossa tarvitaan halli-
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tuksen, eduskunnan ja lainkuuliaisten kan
salaisten yhteistyötä. 

Tämän perusedellytyksen tulee varmaan
kin eduskunta ottamaan huomioansa toimin
nassaan, tukien hallitusmuodon puitteissa 
ja hengessä hallituksen olojamme eheyttä
vää toimintaa. 

Tällä hetkellä ei ole eduskunnalle täysin 
tunnettua, mitä suunnitelmia, yli vaalien 
:äänestettyjen lakien lisäksi, on hallituksella 
tilanteen selvittämiseksi, mutta eduskunta 
puolestaan pitää valtakunnan olojen va
kaannuttamista sekä kiinteää ja luottavaa 
yhteistyötä hallituksen kanssa niin tär
keänä, että se tulee tarkoin ja asiallisesti 
harkitsemaan jokaisen ehdotuksen, minkä 
hallitus eduskunnalle esittää. 

Tällaisena aikana tuntee eduskunta ta
vallista syvemmin vastuunalaisuutensa val
takunnan lainsäädännön ja valtiotaloudesta 
huolehtivan vallan elimenä. 

'Tästä hallitusvallan ja lainsäädäntövallan 
keskinäisestä suhteesta riippuukin, että 
luottava yhteistyö eduskunnan ja hallituk
sen välillä on rakentavan ja oloja eheyttä
vän toiminnan ensimmäinen ehto. 

Tämä kauaksi kantava, molempia valtio
mahteja velvoittava periaate onkin omak
suttu meidän hallitusmuodossamme parla
mentarismin perusedellytyksenä. 

Luottavan yhteistyön vallitessa me 
voimme myös odottaa kaikkien lainkuuliais
ten kansalaisten antavan apuaan voimassa 
olevan oikeusjärjestyksen noudattamiseen 
ja voimassapitämiseen. 

Puheessanne kiinnititte Herra Tasaval
lan Presidentti myöskin eduskunnan huo
miota maassa vallitsevaan taloudelliseen ti
laan ja tuotannollista elämää kohdannei
siin vaikeuksiin, josta myös kasvava työttö
myys ja kuluvan vuoden valtion talous
arvion paikkansapitämättömyys johtuu. 

Toivossa, että hallitus ja eduskunta on
nistuvat yhteisvoimin löytämään kantoky
l;:yisen tien, jota voisimme kulkea ohi ahtai
den aikojen, on minulla kunnia eduskun
nan puolesta tervehtää Teitä, Herra Tasa
vallan Presidentti. 

Kun tämä oli tapahtunut, poistui tasa
vallan presidentti juhlamenojen ohjaajan 
saattamana istuntosalista, minkä jälkeen 
valtioneuvoston jäsenet ja oikeuskansleri 
sekä eduskunnan puhemies ja jäsenet ynnä 
oikeusasiamies lähtivät salista. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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kello 16,30. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Pnh'6tta joh ta'a puhemies iK a 111 o. 

NM:mmhuudossa merkitäiän poissaoleviksi 
edustajat Armala, Helo j'a Sahlstein. 

Ilmoitusasiat: 

V apaUJtusta oouslrun:tatyötstä S!lla lääikä
rintodistU:ksen nojalla toistais~i ed . .An
n~ala. 

Valtioneuvoston tiedonanto eräistä valtakun
nan hallintoa koskevista toimenpiteistään. 

P u ih. :e mies: U.Lkopuol€111a päiväjärjes
tyksen esitellään pöydällepanoa varren val
tioneuvoston tiedonanto eräistä v.altakun
ntfm hallintoa kosk,eviJSta rtoimenpitei,stä:ätru. 

Si'hlteeri lulkoo tiedonannon: 

E du sk unn aHe. 

Uuden Eduskunnan kokoonnuttua halli
tus katsoo sekä periaatteellisista syistä että 
erityisesti silmälläpitäen nykyistä sisäpo
liittista tilannetta tarpeelliseksi Eduskun
nalle esittää V J :n 36 § :n mukaan käsiteltä
väksi seuraavan tiedonannon. 

Tilanne hallituksen ryhtyessä toimeensa. 

Hallituksen ryhtyessä toimeensa viime 
heinäkuun 4 päivänä maan sisäpoliittinen 
tila oli erittäin kiristynyt. Viime vuoden 
lopulla syntynyt kommunisminvastainen 
kansanliike, joka on johtunut maan yhteis
kuntajärjestystä, uskontoa ja kaikkea kan
sallemme pyhää ja kallista uhkaavien voi
mien esiintymisestä, oli valtavana isänmaal
lisena liikehtimisenä levinnyt yli koko maan, 
mutta samalla saattanut kansamme kuohun
tatilaan, joka päivä päivältä kävi vaikeam
maksi. Kansalaispiirien levottomuutta on 
lisännyt taloudellinen ahdinkotila, joka suu
resti on vaikeuttanut ihmisten toimeentuloa. 
Vaikka jokapäiväinen elämä maassa olikin 
kaikista näistä ilmiöistä huolimatta yleensä 
säännöllisenä ja rauhallisena jatkunut, to
distivat edellisten viikkojen ja kuukausien 
kuluessa sattuneet lukuisat omavaltaiset 
teot, mihin asemaan kansamme oli joutunut. 

H allititksen tehtävät. 
Kun hallitus näissä vaikeissa oloissa aloit

ti toimintansa, se ilmoitti tärkeimmäksi teh
täväkseen valtakunnan turvallisuuden ja si
säisen järjestyksen lujittamisen sekä val
tiollisen elämän yleisen tervehdyttämisen. 
Tämä tehtävä jakautui sen olotilan taustalta 
katsottuna, joka maassa silloin vallitsi, hal
lituksen käsityksen mukaan kahden rinnak
kaisen tehtävän täyttämiseen. Hallituksen 
oli kohdistettava työnsä valtakunnan itse
näisyyttä ja vapautta vastaan suunnatun 
maan- ja valtiopetoksellisen liikkeen jatku
yaan tukahduttamiseen. Hallitus, joka hy
väksyi kansanliikkeen päämäärän, piti vält
tämättömänä laillisin keinoin jatkaa sitä 
puhdistustyötä, joka jo edellisinä kuukau
sina oli kommunismin hävittämiseksi alka
nut. Tässä tarkoituksessa hallitus jatkoi 
edellisen hallituksen eräiden lakiesitysten 
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ajamista. Samalla hallitus asetti tärkeäksi 
rinnakkaispyrkimyksekseen kuohuntatilan 
rauhoittamisen maassa, katsoen välttämät
tömäksi että oikeusjärjestystä loukkaavat 
toimenpiteet ja teot yksityisten kansalais
ten tai kansalaispiirien puolelta eivät sms1 
jatkua. 

Keinoja etsittäessä maassa vallitsevan 
kuohuntatilan ja kiihtymyksen rauhoittami-
seksi katsottiin eräissä piireissä, että halli
tuksen oli turvauduttava poikkeuksellisii11 
voimakeinoihin. Voimakeinojen käyttämi
nen kiihtyneenä ajankohtana olisi kuitenkin 
hallituksen vakaumuksen mukaan johtanut 
arvaamattomiin seurauksiin. Se olisi ollut 
lähtemistä sisällisen taistelun ja verenvuo
datuksen tielle. Kansanliikkeen kannatta
jat olisivat pitäneet tuollaista menettelyä 
suoraan kansanliikkeen päämäärää vastaan 
kohdistettuna. Kun kansanliikkeen pää
määrät hallituksen mielestä olivat hyväksyt
tävät ei väkivaltapolitiikkaa ollut nouda
tetta;a. Sitä paitsi vaati huolenpito edus
kuntavaalien rauhallisesta tapahtumisestg 
yleistä kiihtymistä lisäävien menettelytapo
jen välttämistä hallituksen puolelta. Hal
iitus oli vakuutettu siitä, että sen oli, vaik
ka vähitellen ja asteittain, onnistuva val
tiovallan siveellisellä painostamisella ja ta
vallista hallinnollista virkakoneistoa käyt
täen rauhoittaa maa ja selvittää tehdyt rik
komukset. Sinä puolenneljättä kuukaudeiJ 
aikana, jona hallitus on toiminut, ovat~in 
kokemukset ja saavutetut tulokset sen mie
lestä osoittaneet, että sen valitsema menet
tely on ollut oikea. Verenvuodatus on saa
tu vältetyksi ja hallitus voi viitata tärkei
hin saavutuksiin. 

Kommunistilait. 

Yritys Eduskunnan myötävaikutuksell:1 
panna kommunistien rikolliselle toiminnalle 
sulku ei valitettavasti johtanut asian löi
reellisyyttä vastaaviin toimiin eduskunnan 
puolelta, vaan riittävien toimenpiteiden ai
kaansaaminen näytti venyvän epämääräi
seen tulevaisuuteen. Tämä oli myötävaj
kuttavana syynä siihen, että maassa viime 
aikoina ennen eduskunnan hajoitusta val
linnutta levotonta mielialaa ei saatu tyyn
tymään. Kun hallitus ei voinut ilman edus
kunnan myötävaikutusta ryhtyä kaikkiin 
tarpeellisiin toimenpiteisiin kommunistiliik
keen tukahduttamiseksi, oli kielteinen tulo~; 

kommunistilakien käsittelystä eduskunnassa 
omiansa lisäämään rauhattomuutta ja suu
resti vaikeuttamaan hallituksen toimia. 

Kommunismin vast,ustaminen. 

Kun edellä kosketellut vailkeudet otetaan 
huomioon, on tunnUIStettava, että sinä ly
hyenä aikana, jona hallitus on toiminut, 
sen työ maahamme pesiytyneen kommunis
min tuhoamis~si kuitenkin on ollut menes
tyksellistä. Kommunistien julkinen toi
minta on saatu hillityksi niihin rajoihin, 
joihin nykyisen lainsäädännön puitteissa 
on ollut mahdollista. Myö,skin kommunis
tien salainen, yhteiskuntaamme vastaan 
suunnattu vellkeileminen on ollut hallituk
sen tarkan huomion esineenä ja saatu eh
käistyksi snna maarm, lkuin nykyisten 
lakien rajoissa on käynyt päinsä. Annet
tuaan määräyksen kommunistisen edUISkun
taryhmän jäsenten pidä:ttämisestä ja saa
tuaan edellisen eduskunnan suostumuksen 
heidän vangitsemiseensa hallitus on oikeut
tanut maaherrat, milloin järjestyksen ja 
turvallisuuden ylläpitäminen sitä vaati, 
sulkemaan kommunististen yhdistysten ja 
järjestöjen tai muiden kommunististen eli
mien hallinnassa olevat talot sekä muut 
kokous- ja seurusteluhuoneet. Kommunis
tisten yhdistysten ja järjestöjen sekä yksi
tyisten !kommunistien suunnittelemat iko
koukset ja huvitilaisuudet sekä kulkueet 
ja muut julkiset esiintymiset on kielletty. 
Niinikään kiellettiin vaalitoiminnan var
jolla missään muodossa harjoittamasta val
tio- ja maanpetoksellista kiihoitusta tai 
muuta samantapaista toimintaa. Kansalais
ten keskuudessa liikehtivän rauhattomuu-

, den syitä on täten saatu poistumaan. Eri
tyisellä tyydytyksellä onkin 'todettava, että 
uusi eduskunta aloittaa työnsä nyt nor
maalisesti täysi:lulkuisena ilman kommunis
teja. Kommnnismi on tältä osalta pois
tettu maan julikisesta e1ämästä; joulu
kuussa toimitettavat kunnallisvaalit selkä 
lepäämään jätettyjen kommunistilakien lo
pullinen hyväksyminen tulevat täydentä
mään tätä saavutusta. Kommunismin sa
lassa suoritettua maanalaista työtä, jonka 
vaarallisuudesta ja leviämisestä viimeaikai
setkin paljastukset ovat antaneet lisätodis
tuksia, hallitusvalta on kykenevä vastaisuu
dessa;kin menestyksellä ehkäisemään. Kom
munismin poistamisella maan julkisesta 
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elämästä, joka on \kansanliikkeen pysyväi
nen saavutus, on luotu uusi pohja edus
kunnan ja hallituksen entistä menestykselli
semmälle yhteistyölle tasavaltamme lujitta
miseksi. 

Lctinrikkomukset. 

Hallituksen toinen tehtävä, lainrikko
musten ehkäiseminen ja kuohahtelevan kan
srunliikehtimisen johtaminen lainalaisen elä
män turvallisiin uomiin, on tuottanut pal
jon vaikeuksia. Väkivallantekoja ja val
lattomuwksia on eduskunnan hajoituksen
kin jälkeen sattunut kommunisminvastai
sen kansanliikeMimisen yhteydessä. Eräitä 
kommunistijohtajia on ,lk:yyditetty"; väki
valtaisia kyyditybiä on tapahtunut muu
tenkin. Yksityisiä henkilöitä on pahoin
pidelty ja arveluttavampiakin tekoja, \kuin 
kyyditsemisiä, on tapahtunut. Nämä väiki
valtaisuudet ovat toisinaan lkohd~stuneet 
henkilöihin, jotka eivät ole kommunisteja. 
Myöskin näyttää väkivaltaisu-ruksia tehdyn 
yksityiskostosta. Joku veritekokin on ta
pahtunut. Huomiota herättävin ennen 
vaaleja tapahtuneista rvä!kivaltaisuuksista 
oli hajoitetun eduskunnan ensimmmsen 
varapuhemiehen väikivaltainen kuljetus. 
Tällaiset tuomittavat ja oikeusistuimen kä
sittelyyn saatettavat teot ovat sUJuresti ras
kauttaneet hallituksen toimintaa. 

Eduskuntavaalien turvaaminen. 

Hallitus on eduskunnan hajoituksen jäl
keen koettanut kaikin sen käytettävissä ole
vin keinoin aikaansaada ensiksikin sen, että 
lähestyvät vaalit tapahtuisivat ilman häi
riöitä ja rauhallisesti, ja toiseksi saada 
kansalaisissa edesvastuuntunnon ja lainkuu
liaisuuden velvoituksen voimistumaan, niin 
että omavaltaiset ikyyditsemiset ja kaiken
laiset muUJrt väkivaltaisuudet laikkaisiva:t. 
Ottaen kumminkin huomioon ennen tapah
tuneet samanlaiset teot sekä sen mahdolli
suuden, että jotkut piirit koettaisivat vai
kuttaa häiritsevästi vaa.livapauteen, ja pi
täen tärkeänä, että yleinen mielipide aset
tuisi jyrkästi torjumaan kaikkia siihen ehkä 
tähtääviä yrityksiä, hallitus !kääntyi syys
kuun 6 päivänä \kansalaisten puoleen eri
tyisellä julikilausumalla, jossa m. m. sanot
tiin: 

,Vaikka valtio- ja maanpetoksellisen 
toiminnan vastustaminen onkin huomatla-

vasti edistynyt, on nykyisessä valtiollisessa 
ja varsinkin sisäpoliittisessa tilanteessa 
pulmakysymyksiä, jotlka täytyy kiireelli
sesti selvittää. Kommunismin vastustami
sen nimellä tapahtuu edelleenkin väkival
lantekoja ja vallattomuuksia, jotka eivät 
voi eivätkä saa pitemmältä jatkua. Että 
tällaiiSet vallattomuudet ja väikivallanteot 
täytyy lopettaa ja syylliset saattaa ran
gaistwkseen, johtuu ilman muuta asioitten 
luonnosta ja oiikeUJsjärjestyk:sen vaatimuk
sista. Se on myöskin sopusoinnussa halli
tuksen pyrkimyksen kanssa saada ikootuksi 
isänmaallisesti ajattelevat ja toimivat kan
salaiset lokakuun 1 ja 2 päivinä tapahtu
vis:sa eduskuntavaaleissa laillisen yhteis
kuntajärjestyksen, tasavallan ja sen perus
teitten turvaksi maanpet,okse:llista toimin
taa vastaan.'' ,Hallituksen toiminta nojaa 
Suomen ikansan parhaimpiin vaiiStoihin ja 
pyrl\:imyksiirn. Kansa, joika on raskain uh
rein taistellut itsellensä itsenäisyyden ja 
vapauden sekä silfu:eäUä ja tarmokkaana 
työllä lujittanut itsellensä arvovaltaisen 
aseman kansa:kuntien joukossa, ei saa panna 
alttiiksi asemaansa ja arvoansa sen vuoksi, 
että eräät kansa·kunnan jäsenistä ovat vailla 
vastuuntuntoa. Kansan vikeustajuntaan 
vedoten hallitus kehoittaa !kaikkia isänmaan 
arvoa ja tulevaisuutta rakastavia kansalai
sia omalta osaltaan tukemaan hallitusta sen 
työssä tasava.ltamme terveen ja ilainalaisen 
kehityllmen hyväJksi.'' 

Samana päivänä sisäasiainministeri lä
hetti maaherroille lk:iel'ltoki,rjeen, jossa m. m. 
sanottiin: 

,Viranomaisten vastatoimenpiteistä huo
limatta on maassa vallitseva kiihtynyt mie
liala viime aikoina johtanut tekoihin, jotka 
eivät ole sallittuja lainalaisessa yhteiskun
nassa". ,Tämän vuoksi ja vaikkakin mi
nisteriön tiedossa on, että maaherrojen ta
holta asianomaisille viranomaisille jo aikai
semminkin on huomautettu siitä, että lail
lista järjestystä on valtakunmassa yHäpi
dettävä, katsoo ministeriö tarpeellis~ksi ke
.hoittaa Teitä vieläkin teroittamaan alais
tenne järjestysviranomaisten mieliin, että 
he mahdollisuwksien mukaan estävät kai
kenlaiset väkivallanteot ja, jos sellaisia kui
tenkin tapahtuu, ryhtyvät niiden johdosta 
sellaisiin poliisi- y. m. toimenpiteisiin, kuin 
laki edellyttää''. 

Näihin hallituksen toimenpi,teisiin liittyi 
suojeluskuntain päällikön samana rpäivänä 

4 
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suojeluskuntien piiripäälliköille antama 
käsky, JOssa kehoitettiin huolehtimaan 
siitä, että suojeluskunnat myötävaikuttavat 
yleisen järjestyksen ylläpitämiseksi valta
kunnassa ja tarvittaessa avustavat maaher
roja heidän täyttäessään sisäasiainministe
riön edellämainitussa kiertokirjeessä anta
man määräytksen. 

Eduskuntavaalit, jQihin osanQtto oli 
poiik:keuik:sellisen vilkas, ovat si~ttemmin ta
pahtuneet rauhallisesti ja häiriöi,ttä, v'as
toin kaiktkia aikaisemmin lausuttuja ennus
tuksia. Tämä eduskuntavaalien rauhalli
nen kulku on merkittävä niissä oloissa, 
joissa olemme eläneet, suuriarvoiseksi saa
vutukseksi. Syyskuun alkupuolella näyt
tikin oma-aloitteinen toiminta saadun lop
pumaan. Kansalaiselämä näytti jo palau
tuneen siihen terveeseen rauhantilaan, 
missä sen lainalaisessa yhteisikunnassa täy
tyy olla. Mutta viime viikQlla sattunut 
enneclmulumaton väkivaillanteko, joka on 
kansalle häpeä ja maalle tahra, antoi uuden 
masentavan todistuksen siitä, miten maan 
kuohuntatila vieläkin on sumentanut eräiden 
henki1löiden oikeuskäsityksen ja hävittänyt 
heidän vastuuntuntonsa. 

Hallituksen vaikeudet väkivallantekojen 
selvittä~isessä. 

Väkivallantekoja ja vallattomuuksia vas
taan hallitus on koko olemassaolonsa aikana 
taistellut sen käytettävinä olevin keinoin. 
Syyllisten selville saaminen ja saattaminen 
syytteeseen on osoittautunut tällaisissa ta
pauksissa, hallituksen ponnistuksista huoli
matta, vaikeaksi. Vaikeudet nopeasti selvit
tää tapahtuneet rikkomukset johtuvat eri 
seikoista. Vangittaviksi määrätyistä väki
vallantekijöistä ovat useat voineet tähän 
asti niin piiloutua, että heidän olinpaikois
taan ei ole saatu selkoa. Toimitetuissa tut
kimuksissa ei ole paikalliselta väestöitä 
saatu tarpeellista avustusta; voimakas mie
lipide, vaikka se ei olekaan hyväksynyt val-
1attomuuksia ja laittomuuksia, vaan pitänyt 
niitä sekä tarkoituksettomina että oikeusjär
jestyksen loukkaamisina, ei toisaalta kui
tenkaan ole tahtonut myötävaikuttaa asian
omaisten ilmisaamiseen. Tästä syystä ja 
usein nähtävästi myös ympäristön harjoit
tamasta painostuksesta ei kuulusteluissa ole 
saatu ilmi kaikkea sitä, mitä kuulusteltavat 
ilmeisesti oYat tietäneet. Mutta vastahakoi-

--------------------------

suutta on ilmennyt toisellakin taholla; jot
kut väkivallantekojen alaisiksi joutuneet 
henkilöt ovat, sopimaHa väkivallantekijöi
den kanssa, toiset taas jostakin muusta 
syystä olleet haluttomia viranomaisille esit
tämään tapahtumien todellista laitaa, ilmei
sesti salaten sellaista, mikä olisi ollut omian
sa saattamaan teot ja tekijät päivänvaloon, 
tällaisella menettelyllään vaikeuttaen viran
omaisten toimintaa. Vaikka sekä ylemmät 
että alemmat järjestyksenvalvojat QVat koet
taneet vaikeat tehtävänsä yleensä mahdolli
suuksien mukaan tunnollisesti täyttää, on 
jossakin tapauksessa järjestyksenvalvoja 
osoittanut ilmeistä leväperäisyyttä annettu
jen määräysten täyttämisessä, mikä on joh
tanut sellaisen viranomaisen erottamiseen. 

Hallituksen toimenpiteet väkivallanteko
jen selvittämiseksi ovat kuitenkin tuotta
neet yhä enemmän tuloksia. M.m. perustus
lakivaliokuntaa vastaan kohdistetun louk
kauksen tekijöistä on kaksi vangittuna ja 
yksi syytteessä. Entisen eduskunnan en
simmäistä varapuhemiestä vastaan kohdis
tettu rikos näyttää myöskin olevan selviä
mässä. Viime viikolla tapahtuneen kuohut
tavan väkivaltaisuuden tekijät ovat niin
ikään pidätetyt. Suurin osa muihin laitto
m.mksiin syyllisiä on äsken viranomaisille 
llmoittautunut. Täten on päästy niin pit
kä~le, että tutkimukset tehtyjen väkivaltai
suuksien selvittämiseksi voidaan panna toi
meen ja rikosten käsittely saattaa oikeus
viranomaisten tehtäväksi. Hallitus luottaa 
siihen, että sen on onnistuva vähitellen rau
hoittaa mielet ja poistaa yleistä järjestystä 
haitanneet häiriöt. 

Hallitus astuu Eduskunnan eteen tietoi
sena siitä, että se velvollisuutensa mukai
sesti ja niillä keinoin, joita se on pitänyt oi
keina, on koettanut tehtävänsä suorittaa. 
Kun hallitus ryhtyi virkaansa, oli kansa 
kuohuntatilassa ja laajalle levinnyt tyyty
mättömyys purkautui myös tiheihin väki
vallantekoihin. Vaikkakaan kansan mieli
ala ei vielä ole täysin rauhoittunut, on syytä 
odottaa, että väkivallanteot nyt loppuvat, 
niiden tekijät tulevat tunnetuiksi ja saate
taan vastuuseen teoistaan. Nämä tulokset 
on saavutettu ilman poikkeuksellisten voi
makeinojen käyttämistä. Eduskuntavaalit 
ovat tapahtuneet laillisessa järjestyksessä. 
Eduskunta on kommunisteista vapaa. Täy-
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~ilukuinen Eduskunta voi nyt ryhtyä työ
hönsä valtakunnan ja kansan yhteyden lu
.iittamiseksi. 

Hallitus katsoo toimineensa maan edun 
mukaisesti ja odottaa että Eduskunta hy
väksyy yksinkertaisen päiväjärjestykseen 
siirtymisen. 

Hehlingissä, lokakuun 22 päivänä 1930. 

Pääministeri P. E. S v i n h u f v u d. 

T H l R i k s d! a g 'en. 

:Sedan den nyvalda Riksdagen församlats, 
anser Regeringen såväl av principiella skäl 
som särskilt med hänsyn till det nuvarande 
inrepolitiska läget nödvändigt till Riksda
gen avgiva följande meddelande att be
handlas enligt 36 § i riksdagsordningen. 

Läget vid den tidpunkt, då Regeringen 
tillträdde. 

Då Regeringen den 4 sistlidna juli skred 
till sitt värv, var det inrepolitifika läget i 
landet synnerligen spänt. Den kommunist
iientliga folkrörelse, som mot slutet av se
naste år framträdde, uppkallad av krafter, 
vilka hota samhällsordning, religion och 
allt det, som för vårt folk är dyrt och he
ligt, hade som en mäktig fosterländsk rö
relse utbrett sig över hela landet, men till
lika hragt vårt folk i ett orostillstånd, som 
dag för dag tilltog. Den inom olika med
borgarkretsar rådande oron ökades genom 
det ekonomiska trångmål, som starkt ingrep 
i den enskildes ekonomi. Ehuru det dag
liga livet i landet trots dessa företeelser 
iortgick normalt och lugnt, buro dock de 
under de föregående veckorna och måna
derna inträf:fade talrika yttringarna av 
egenhandsrätt vittne om det läge, i vilket 
vårt folk råkat. 

Regeringens uppgifter. 

på ett fortsatt bekämpande av mot rikets 
självständighet och frihet riktade lands
och lhögförrädiska strävanden. Regeringen, 
som godkände folkrörelsens huvudmål, an
såg det vara oundgängligt att med lagliga 
medel fortsätta det rensningsarbetc till 
kommunismens nedtryckande, som under de 
förflutna månaderna redan påbörjats. I 
sådant syfte gjorde Regeringen särskilda av 
den föregående Regeringen framlagda pro
positioner till sina. Samtidigt upptog Re
geringen jämsides härmed den viktiga upp
giften, att lugna oron i landet, då det ju 
var oundgängligt att rättsordningen krän
kande handlingar och åtgärder av enskilda 
medborgare eller medborgarkretsar ej finge 
fortgå. 

I en del kretsar företräddes den uppfatt-

Då Regeringen under så svåra förhållan
den begynte sin verksamhet, förklarade den 
sin viktigaste uppgift vara att befästa sä
k.erheten och den inre ordningen i riket och 
att åstadkomma ett tillfrisknande av det 
politiska livet. Detta innebar, sett mot bak
grunden av det tillstånd, som i landet då 
rådde, enligt Regeringens uppfattning lös
ningen av tvenne jämsides löpande uppgif- . 
ier. Regeringen hade att inrikta sitt arbete i 

, ning, att Regeringen tilllugnande av den i 
landet rådande oron och upphetsningen 
borde trygga sig till utomordentliga kraft
åtgärder. Att gripa till kraftåtgärder un
der denna brytningstid skulle dock enligt 
Regeringens övertygelse hava lett till obe
räkneliga följder. Det hade varit likty
digt med att ge sig ut på en väg av inbördes 
strider och blodsutgjutelse. Folkrörelsens 
anhängare skulle hava fattat ett sådant för
farande som direkt riktat e:mot dennas hu
vudmål. Då folkrörelsens huvudmål, enligt 
Regeringens mening, måste godkännas, var 
en de hårda medlens politik ej användbar. 
Vidare grävde omsorgen om ett lugnt förlopp 
av riksdagsmannavalen, att Regeringen icke 
vidtog åtgärder, som kunde öka den all
männa upphetsningen. Regeringen var 
även övertygad om, att den, om ock små
ningom och gradvis, genom moralisk på
tryckning från statsmaktens sida och med 
hjälp av de administrativa myndigheterna 
skulle lyc'kas lugna landet och utreda de 
begångna brotten. Under den tid av tre 
och en halv månad, Regeringen varit i verk
samhet, har ock det skedda och det vunna 
enligt Regeringens mening ådagalagt, att 
det förfarande densammru valt varit det 
riktiga. Blodsutgjutelse har undgåtts och 
Regeringen kan hänvisa till andra bety
dande vinningar. 

Kommunistlagarna. 

Försöket att med riksdagens medverkan 
sätta en damm för kommunisternas brottsliga 
verksamhet ledde beklagligtvis idke till :frå-
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gans brådskande natur ruutsvarande åtgär
der av Riksdagen, utan syntes genoruföran
det av dessa fraruskjutet på ohestärud tid. 
Detta var en ruedverkande orsak därtill, att 
den i landet under tiden före riksdagens 
upplösning rådande oroliga sinnesstärunin
gen ej kunde lugnas. Regeringen kunde ju 
ej utan Riksdagens ruedverkan skrida till 
alla nödiga åtgärder för häruruande av 
koruruuniströrelsen och var den negativa 
utgången av koruruunistlagarnas hehandling 
i riksdagen sålunda ägnad att upprätt
hålla oron i landet och i hög grad försvåra 
Regeringens verksamhet. 

l(mnrnunismens bekämpande. 

Tagas de ovanberörda svårigheterna i 
betraktande, ruåste det erkännas, att under 
den korta tid Regeringen fungerat dess ar
bete för nedtryckandet av den koruruunisru, 
soru innästlat sig i vårt land, varit .fraru
gångsrikt. Koruruunisternas offentliga verk
saruhet har häruruats, så långt det inoru 
gränserna för nu gällande lagstiftning va
rit ruöjligt. Likaså hava koruruunisternas 
heruliga stäruplingar ruot vårt saruhälle 
varit föreruål för noggrann uppruärksaruhet 
från Regeringens sida och kunnat stävjas, 
såvitt det inoru gränserna för gällande lag 
gått för sig. Efter att hava givit order 
oru anhållande av den koruruunistiska riks
dagsgruppens ruedleruruar och erhållit den 
föregående Riksdagens sarutycke tili deras 
häktande, har Regeringen beruyndigat 
landshövdingarna, att där upprätthållande 
av ordning och säkerhet det krävde, stänga 
sådana föreningshus sarut andra sarulings
och sällskapslokaler, soru innehades av 
koruruunistiska föreningar och organisatio
ner eller andra koruruunistiska organ. Av 
koruruunistiska föreningar och organisatio
ner sarut av enskilda koruruunister föran
staltade saruruankoruster och nöjestillfällen 
ävensoru processioner och annat offentligt 
fraruträdande ha förbjudits. Likaså har 
förbjudits att under valens täckmantel i 
någon forru bedriva hög- och landsförrä
disk agitation eller annan dylik verksam
het. Sålunda hava en del av de orsaker 
till den oro, soru rått i samhället, kunnat 
avlägsnas. Med särskild tillfredsställelse 
bör nu konstateras, att den nya Riksdagen 
börjar sitt arbete fulltalig utan koruruu
nister. Koruruunisruen har såtillvida av-

lägsnats ur landets offentliga liv. De i 
deceruber ruånad förestående korumunala 
valen sarut det slutliga godkännandet av de 
koruruunistlagar, soru lärunats vilande, 
korurua att fullborda denna vinning. Koru
ruunisruens underjordiska arbete, vars far
lighet och utbredning avslöjandena under 
senaste tid ytterruera ådagalagt, skall Re
geringen förruå att järuväl i frarutiden rued 
frarugång bekärupa. Genoru koruruunisruens. 
avlägsnande ur landets offentliga liv, vilket 
är en bestående vinning av folkrörelsen,. 
har en ny grund för en ruera frarugångsrik 
saruverkan ruellan riksdag och regering tili 
befästande av vår republik tillskapats. 

Lagbrotten. 

Regeringens andra uppgift, förhindran
det av lagöverträdelser och den sjudande 
folkrörelsens inledande i en lagbunden ut
vecklings trygga fåror, har erbjudit stora 
svårigheter. Yttringar av övervåld och 
självsvåld hava även efter riksdagens upp
lösning inträffat i saruband rued den anti
koruruunistiska folkrörelsen. En del koru
ruunistledare hava bortförts; våldsarut bort
förande har även i andra fall inträffat; 
enskilda personer hava ruisshandlats och 
ännu betänkligare handlingar än dessa 
hava förekoruruit. Dessa våldsdåd hava 
stundoru träffat personer, soru icke äm 
koruruunister. Våldsdåd och dylika gär
ningar synas järuväl hava förövats av en
skild härund. Också några blodsdåd hava 
begåtts. Det ruest uppseendeväckande 
övervåld, soru före riksdagsruannavalen 
förövats, var det våldsarurua bortförandet 
av den upplösta riksdagens förste vicetal
ruan. Dessa dåd, vilka strängt ruåste för
döruas och vilka böra bringas till domstols· 
behandling, hava i hög grad försvårat re
geringens verksamhet. 

Tryggandet av riksdagsmannavalen. 

Regeringen har efter riksdagens upplös
ning med alla tili buds stående ruedel först 
och frärust sökt åstadkomrua, att de stun
dande valen skulle kunna försiggå lugnt 
och utan störingar, och därnäst strävat att 
hos medborgarne frarumana en starkare 
känsla av ansvar och plikt att lyda lag, så 
att egenmäktigt bortförande av enskilda 
personer liksom andra våldsdåd skulle upp-
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höra. Med beaktande likväl av tidigaro för
övade likartade gärningar samt av den möj
lighet att en .del kretsar skulle söka in
verka störande på valfriheten, och an
seende det vara av vikt att den alhnänna 
opinionen skarpt skulle träda upp mot alla 
försök i nämnda riktning, vände sig rege
ringen den 6 september till medborgarna 
med en proklamation, vari bl. a. sades: 

,Men om ock kampen mot den högför
rädiska och landsförrädiska verksamheten 
förts med betydande framgång, hava i det 
nuvarande politiska och särskilt det in
rikespolitiska läget yppat sig kritiska frå
gor, som snarligen måste utredas. I namn 
av. kommunismens motarbetande inträffa 
alltfort yttringar av övervåld eller självs
våld, som varken kunna eller böra få fort
gå. Att slut måste göras på dessa över
grepp och de skyldiga befordras till straff, 
följer utan vidare av sakens natur och 
rättsordningens krav. Det står även i 
överensstämmelse med regeringens strävan 
att vid de den 1 och 2 oktober skeende 
riksdagsvalen samla fosterländskt tänkande 
och handlande medborgare till skyddande 
av den lagliga samhällsordningen, republi
ken och dess grundvalar mot landsförrä
deriet. '' ,Regeringen vill söka stöd för 
sitt handlingssätt hos Finlands folks sunda 
instinkter och strävanden. Ett folk, som 
med tunga offer tillkämpat sig självstän
dighet och frihet och med segt och ihärdigt 
arbete befäst sig en aktad plats bland fol
ken, får icke äventyra denna ställning på 
den grund att en del medborgare sakna 
ansvarskänsla. Under vädjan till folkets 
rättskänsla uppmanar regeringen alla för 
fosterlandets värdighet och framtid nit
äJskande medborgare att för sin del stöda 
regeringen i dess arbete för republikens 
sunda och lagenliga utveckling.'' 

Samma dag riktade ministern för inri
kesärendena till landshövdingarna ett cir
kulär, vari bl. a. sades: 

,Oaktat myndigheternas åtgärder har 
den i landet rådande upprörda stämningen 
under senaste tider lett till handlingar, 
vilka icke kunna tolereras i ett lagbundet 
samhälle. '' ,För den skull, och ehuru 
ministeriet äger kännedom om att vederbö
rande myndigheter redan tidigare av lands
hövdingarna förständigats tillse att den 
lagliga ordningen i landet upprätthålles, 
anser ministeriet nödigt uppmana Eder att 

ytterligare hos Edra underlydande in
skärpa, att de i mån av möjlighet böra för
hindra alla våldshandlingar och, om sådana 
det oaktat inträffa, i anledning därav vid
taga sådana polis- o. a. åtgärder, som i lag 
förutsättas.'' 

·Till dessa regeringens åtgärder anslöt 
sig en av befälhavaren för skyddskårerna 
till kårernas distriktschefer samma dag ut
färdad order, vari dessa uppmanades att 
draga försorg därom, att skyddskårerna 
skulle medverka till upprätthållande av 
den allmänna ordningen i riket, och vid 
behov bistå landshövdingarna vid • fullgö
randet av de föreskrifter ministeriet för 
inrikesärendena i ovannämnda cirkulär 
meddelat. 

Riksdagsmannavalen, i vilka deltagandet 
var exceptionellt livligt, försiggingo seder
mera lugnt och utan störingar, tvärtemot 
aHa. på förhand uttalade förutsägelser. 
Riksdagsmannavalens lugna. förlopp bör, i 
betra.'ktande av de förhällanden, under vilka 
vi levat, antecknas som ett synnerligen be
tydelsefullt resultat av Regeringens strä
vanden. Under senare delen av september 
syntes också vissa folkelements egenmäk
tiga tillvägagående hava upphört. Sam
hällslivet tycktes redan hava återgått tili 
det sunda och lugna tillständ, vilket i ett 
lagbundet samhälle måste råda. Men det 
oerhörda våldsdåd, som senaste vecka in
träffade, utgörande en skamfläck för land 
och folk, gav ett nytt, nedslående bevis på, 
huru den ännu på vissa håll i landet rå
dande oron fördunklat rättsuppfattningen 
och utplånat ansvarskänslan i en del kret
sar. 

Rege·ringens svårigheter vid utredandet av 
våldsdåden. 

Mot våldsdåden och självsvåldet har re
geringen från första stund kämpat med 
tillbuds stående medel. Uppdagandet av 
de skyldiga och deras ställande under ätal 
har emellertid i förekommande fall, oaktat 
regeringens ansträngningar, visat sig vara 
svärt. Svårigheten att utreda de inträffade 
brotten har berott av särskilda omständig
heter. Av de våldsverkare, om vilkas häkt
ning förordnats, hava många hittills kun
nat hålla sig så dolda, att det icke varit 
möjligt att utröna deras vistelseort. Vid 
verkställda undersökningar har ortsbefolk-
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ningen icke lämnat nödigt bistånd och en 
stark opinion har, om ock d€n icke god
känt självsvåldet och olagligheterna, utan 
betraktat dem såsom lika ändamålslösa som 
farliga kränkningar av rättsordningen, å 
andra sidan dock icke velat medverka till 
uppdagande av de skyldiga. Av denna or
sak och ofta uppenbarligen även i följd av 
omgivningens påtryckning har man vid 
förhören icke fått fram allt, vad de för
D.örda tydligen vetat. Motsträvighet har 
emellertid yppats även på annat håll; en 
del av de personer, som varit utsatta för 
övervåld, har träffat förlikning med för
övarne av dessa, andra åter av annan orsak 
varit obenägna att för myndigheterna upp
giva det verkliga händelseförloppet, up
penbarligen fördöljande sådant, som varit 
ägnat att bringa i dagen handlingarna 
och deras förövare, och sålunda försvå
rande myndigheternas verksamhet. Ehuru 
de med ordningens övervakande ombetrodda 
myndigheterna, såväl högre som lägre, i mån 
av möjlighet sökt att samvetsgrannt full
göra sina svåra åligganden, har förekommit, 
att ordningens överva'kare visat uppen:bar 
uraktlåtenhet vid fullgörandet av givna 
föreskrifter, vilket lett till vederbörandes 
avskedande. 

Regeringens åtgärder till uppdagande av 
våldsverkarna hava likväl medfört allt flere 
resultat. Sålunda äro av förövarna av 
kränkningen mot grundlagsutskottet tvenne 
hä'ktade och en under åtal. Jämväl det 
brott, som begicks mot förste vicetalmannen 
vid senaste riksdag, synes vara nära att 
bliva utrett. Förövarna av det under se
naste vecka inträffade upprörande våldsdå
det äro även anhållna. Största delen av de 
till övriga olagligheter skyldiga har nyli
gen anmält sig för myndigheterna. Sålunda 
har man nått därhän, att undersökningarna 
för utredande av de begångna övervålden 
kunna igångsättas och brottens behandling 
överlämnas åt domstolsmyndigheterna. Re
geringen förlitar sig därpå, att densamma 
skall lyc'kas småningom lugna sinnena och 
avlägsna de företeelser, vilka stört den all
männa ordningen i samhället. 

Regeringen träder inför riksdagen med
veten om, att den sin plikt likmätigt och 
med de medel, den ansett riktiga, sökt lösa 

sin uppgift. Då Regeringen trädde tili,. 
rådde oro inom vårt folk, och ett vida spritt 
missnöje sökte sig uttryck även i upprepade 
våldsdåd. Ehuru stämningen inom folket 
ännu icke helt lugnats, finnes anledning att 
vänta, att våldsdåden nu upp.hört, och vålds
verkarne äro kända och skola ställas tili 
ansvar för sina gärningar. Dessa resultat 
hava uppnåtts utan tillgripande av excep
tionella kraftåtgärder. Riksdagsvalen ha 
ägt rum i laglig ordning. Riksdagen är 
fri från kommunister och fullsutten kan 
den nu skrida till sitt värv, till rikets be
fästande och folkets enande. 

Regeringen anser sig hava handlat tili 
landets bästa och förväntar att riksdagen 
omfattar denna regeringens uppfattning 
genom att godkänna enkel övergång tili 
dagordningen. 

Helsingfors, den 22 oktober 1930. 

Statsminister P. E. S v i n h u f v u d. 

P u 'h e m i> e s: Val tiopäiv•äjäTjeiSty!ksen 3& 
§ :n mukaan on asia :pantava pöydälle jo
ihonki:in seuraavaan istunto001. Puhemiehist~ 
ehdo1Jtaa, että asia pantaisiirn pöydälle en!Si 
istunt·oon. 

Puh,emi€hilstön ehdotus !hyväJksytään. 
Asia lP a n n a a n ~p ö y d 'ä l :1. e ensi istun~ 
toon. 

Hallituksen esitykset. 

P u he m ies: Ilmoiltetaan, etttä €duSkun
n:alle on saapmruut hallitulffisen esitYkset 
n :ot 1-39, jotka nyt on1 edustajille jaettu. 

'Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 1928. 

P u lh e m i e 1S: I1moiteta,an, että kerto
mus va·ltiovarain tiilasta vuonna 1928, jdk:a 
annettiin eduslmnnalle vuoden 1929 ttoisil1a 
valtiopäivillä, mutta jota ei vielä ole edus
kunnassa loppuun käsi'tlelty, 'On tttsava.llan 
presidentin kirjelmän oh:ella kuluvan loka
kuun 17 päiväJltä uudelleen läJhetetty edus
kunnalle. 
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Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 1929. 

Puhe m i, e s: Samoin ilmoitetaan, että 
kertomus v3,ltiovarain !tilasta ·V!Uonna 1929, 
joka annetti~n :eduskunnalle vuoden 1930 
ensimmäisillä valtiopäivillä, mutta jota 
eduskunta ei silloin ehtinyt käs}tellä, on 
tasavalla;n pl'lesidentin kirjelmän ohe!lla ku
luvan loikaikuun 17 päivältä uudelleen lähe
tetty eduskuntaan. 

Lakimääräisten valiokuntain jäsenluku. 

P u lh :e m ies: Puhemiehistö eihdo'btaa, 
että l:akimäärä1sten validkuntain jäsenluku 
mläärättäisiin olemruan seuraava: valtiova
rainvaliokunnan 21, pankkivaHokunnan 13 
ja muiden, nimittäin perustuslakivaliokun
nan, lakivaliokunnan ja ulkoasiainvaliokun
nan, kunkin 17. 

P00001iehist<in ehdotus !hyväksytään. 

Ylimääräiset valiokunnat ja niiden jäsen
luku. 

Puhe m] e s: Nojautuen työjärjestyksen 
10 § :n 3 momenttiin ehdottaa puhemie
histö, että eduskunta l,akimääräisten valio
kuntien liSäksi päättäisi asetert;tavaiksi seu
raavat yiimää;:r•äiset v:alidkunnat: l•aki- ja 
talou:svalidkunnan, :talousvaliokunnan, sivis
tysvaliokunnan, työV'äenasiainvaliokunnan 
ja ma;atalousvaJliokunnan, sekä että jäsen
luku näissä kussakin miiiärättäiiSiin 17 :ksi. 

Pwhemiehmtön ehdotus hyväksytaän. 

Valitsijamiesten lukumäärä. 

P u lh e mies: Työjärj·estyksen 10 § :n 
1 momerutin määräykseen nojautuen puhe
micllistö edelleen ehdottaa teduslkunnan 
;päätettäväksi, ett1ä v.aJitsijrumiest)en luku
miilärä on oleva 45. 

ElhdotUJS hyväksytään. 

Suuren valiokunnan jäsenluku. 

P u h e m i e s: Niinikään puhemiehistö 
työjlärjestyksen 10 §:n 2 momentin noj,alla 
ehdottaa, l(lttä suul'len vali:dkunnan jfusell:
lruku pääJtettäisiin olemaJan 45. 

E'hdotus lhyvälksytäåln. 

Äänestysten toimittamispaikat. 

Puhemies: Työj'ärjestyk!sen 46 § :n 
muka;run voi eduskunta päättää nimenhuu
don lippuäänestyksissä ja vaaleissa tapah
tuvaksi yhtaikaa k,ahdeiSSa pailkassa iiStun
tosalissa. Puhemiehistö ehdotta•a, 'että lip
puäänl(lSty'kset ja vaalit toimitettaisiin si
ten, että puhemiehestä vasemmalla olevalla 
uurna:lla äänestävät kaikki sosialidemo
kraatti.lsen puolueen edustaj•at ja ma;alais
li,iton edustajat heidän n:Umiensä aakkOISjär
j,esty\IDsen L-alku:kkjainta myöten sekä 
oiikealla uurnalla kaikki muut ooustajat. 

Ehdotu.:s hyv'äksytään. 

Valitsijamiesten vaalin toimittamisen aika. 

P u lh e m i' e s: Umoitan, että rvalitsij•a
miestoo vaali !toimitetaan ffil!Si perjantaina 
pidettavässä tläysistunnoSISa, ja on ehddkas
lilstat annettava sihteerilUe viJimeistään lrello 
12 v:aalin ,edellisenä päiV'änä. 

Suuren valiokunnan jäsenten vaalin toimit
tamisen aika. 

:P 'u h e m i ;e :s: IiLmoi:tan, että suuren va
liokunnan jäsenten vaali toimitetaan ensi 
perjantain täysistunnossa, ja ovat ehdokas
listat .tätä vaalia VJal'ten jiiltettävät 1Silh1Jee
ri11e viimeistään lroeUo m vaalien edellisenä 
päiViänJä. 
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'farkistajien ja heidän varamiestensä vaalin 
toimittamisen aika. 

Puhe m i e s: Ilmoitan, että vaUiopäi
väjärjesty'ksen 85 § .ssä mainittujen viiden 
tarkistajan ja heidän varamiestensä vaali 
toimitetaan .ensi perjantaina pidettävässä 
t ~iysistunnossa. 

Puhe m i te s: Seura;ava eduskunnan 
täysistunto on ensi perjantaina ikeJilo 12. 

Täy:sis:tunto lopetetaan kellv 17,27. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



3. Perjantaina 24 p. lokakuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

l l moi t u k s i a: 

1) Valitsijamiesten vaali ....... . 
2) Suuren valiokunnan jäsenten 

vaali ........................... . 
3) Eduskunnan tarkistajain ja hei-

dän varamiestensä vaali .......... . 

U l k o p u o l e ll a p a 1 v a J a r j e s
tyksen ·esitellään: 

Valtioneuvoston tiedonanto eräistä 
valtakunnan hallintoa koskevista toi-
menpiteistään ................... . 

4) 
tion 
1931 

5) 
sistä 

Esitellään: 

Hallituksen esitys n:o 1 vaJl
tulo- j.a menoarvioksi vuodelle 

Hallituksen ·esitys n:o 2 lisäyk
vuoden 1930 tulo- ja meno-

arvioon ......................... . 
6) Hallituksen esitys n :o 3 laiksi 

koroitetun tupakkavalmisteveron kan-
tamisesta vuonna 1931 ........... . 

7) Hallituksen •esitys n :o 4 laiksi 
tulitikkuverosta . . ................ . 

8) Hallituksen esitys n:o 5 laiksi 
makeisvalmisteverosta ............. . 

9) Ha1lituksen ·esitys n:o 6 maHas
juomista suoritettavasta verosta .... 

10) Hallituksen esitys n:o 7 moot
toriajoneuvoverosta vuonna 1931 .... 

11) Hallituksen esitys n:o 8 laiksi 
tulo- ja menoarvion ulkopuolella ole-

kello 12. 

Siv. 

35 

, 

, 

36 

79 

80 

" 
, 

81 

" 

" 

vien rahastojen varojen käyttämi
sestä !ainoiksi metsä- ja maataloudelli-
siin tarkoituksiin ................. . 

12) Hallituksen esitys n:o 9 val
tion viran tai pysyväisen toimen 
haltijain nimittämiskirjoista sekä hei
dän oikeudestaan pysyä virassaan tai 
toimessaan annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

13) Hallituksen esitys n :o 10 laiksi 
rikoslain voimaanpanoasetuksen 22 § 
muuttamisesta ................... . 

14) Hallituksen esitys n:o 11 larksi 
sääntöperintöomaisuuden kiinnittämi
sestä ja käyttämisestä omaisuus- tai 
perintöveron suorittamiseksi ....... . 

15) Hallituks~n esitys n:o 12 ka
donneen henkilön julistamisesta kuol
leeksi annetun lain muuttamisesta , . 

16) Hallituksen esitys n :o 13 edus-
tajanpalkkiosta annetun lain muutta-
misesta .......................... . 

17) Hallituksen esitys n :o 14 laiksi 
laivanisännän vastuusta ja meri-
panttioikeudesta .................. . 

18) Hallituksen esitys n:o 15 Suo
men ja Ranskan kesken sovittelume
nettelystä sekä riitojen oikeudellisesta 
ja välitysoikeudellisesta ratkaisemi
sesta tehdyn sopimuksen hyväksy-
misestä .......................... . 

19) Hallituksen esitys n:o 16 Suo
men ja Tshekkoslovakian välisen, rii
tojen oikeudellista ja välitysoikeudel
lista ratkaisua sekä sovittelumenet
telyä koskevan sopimuksen hyväksy-
misestä .......................... . 

20) Hallituksen esitys n: o 17 laiksi 
rajavartiolaitoksesta .............. . 

21) Hallituksen esitys n:o 18 maa
laiskuntain kunnanislain muuttami-
sesta ............................ . 

Siv. 

81 

" 

82 

" 

" 

" 

, 

, 

, 

" 

, 

5 
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22) Hallituksen esitys n:o 19 osak
keiden ostamisesta .Seinäjoen vesi-
johto-osakeyhtiössä ............... . 

23) Hallituksen esitys n :o 20 laiksi 
puolustuslaitoksen leski- ja orpokas
salle annettavasta valtion apurahasta 

24) Hallituksen esitys n :o 21 eräi-
den viljassa määrättyjen kirkollisten 
menojen muuntamisesta rahamenoiksi 

25) Hallituksen esitys n:o 22 kan
sakoulu:laitoksen kustannuksista ja 
kansakoulutoimen järjestysmuodon pe
rusteista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja 
toukokuun 18 päivänä 1923 annettu-
jen lakien muuttamisesta ......... . 

26) Hallituksen esitys n :o 23 laiksi 
vuokra-alueita tiheissä asumusryh
missä koskevien vuokrasuhtteiden edel-
leen jatkamisesta ................. . 

27) Hallituksen esitys n :o 24 laiksi 
valtion hevossiittolan ja hevoshoitokou
lun perustamisesta sekä puolustuslai
toksen hevosvarikon ja ratsukoulun si
joittamisesta hevossiittolamaatilalle .. 

28) Hallituksen esitys n:o 2·5 laiksi 
varojen varaamisesta uudis- ja laidun
viljelyksistä pienviljelijöille annettavia 
palkkioita vvTten ................. . 

29) Halilituksen esitys n:o 26 va
kuutuslaitosten omistamien obligatioi
den kirjanpitoarvon määräämisestä .. 

30) Hallituksen esitys n:o 27 tulo-
ja omaisuusverolain muuttamisesta .. 

31) Hallituksen esitys n:o 28 eri
näisten kunnallisverotusta koskevien 
säännösten muuttamisesta ......... . 

32) Hallituksen esitys n:o 29 rikos-
lain 11 luvun muuttamisesta ..... . 

33) Hallituksen esitys n :o 30 laiksi 
vapausrangaistusten koventamisesta .. 

34) Hallituksen esitys n:o 31 po-
ronhoitolaiksi . . .................. . 

35) Ha1llituksen esitys n:o 32 lain
säädännöksi jakolaitoksesta, tontin
mittauksesta ja kiinteimistörekiste
ristä kaupungissa sekä jakotoimituk
sista taajempaa asutusta varten maa-
seudulla ......................... . 

36) Hallituksen esitys n :o 33 Suo
men-Saksan kauppasopimuksen 
muuttamisesta noottienvaihdolla teh
dyn sopimuksen hyväksymisestä .... 

37) Hallituksen esityrs n :o 34 Gene
vessä 24 päivänä maaliskuuta 1930 

Siv. 

83 
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" 

84 

" 

" 

" 
, 

" 

" 

" 

allekirjoitetun kauppapoliittisen sopi-
muksen hyväksymisestä ........... . 

38) Hallituksen esitys n:o 35 laiksi 
työrauhan suojelemisesta sekä laiksi 
lisäyksestä rikoslain 16 lukuun .... 

39) Hallituksen .esitys n:o 36 laiksi 
tuulaakimaksun laSkemisen perus-
teista ........................... . 

40) Hallituksen esitys n:o 37 met-
sästyslaiksi . . .................... . 

41) Hallituksen esitys n:o 38 laiksi 
lisämaan antami.sesta Kuusamon kun
nan liian pienille taloille sekä sano
tussa kunnassa olevien viljelys- ja 
asuntoalueiden muodostamisesta itse-
näisiksi tiloiksi . . ................ . 

42) HaLlituksen esitys n:o 39 laiksi 
lisämaan antamisesta Kemijärven ja 
Kuolajärven kuntain liian pienille 
taloille .......................... . 

43) Kertomus valtiovarain tilasta 
vuonna 1928 ..................... . 

44) Kertomus valtiovarain tilasta 
vuonna 1929 ..................... . 

Pulhetlta johtaa :puhemies K !ll: :ll i o. 

Siv. 

S7 

88 

Nimenhuudo..'l.'>a merkitään lrälSnäolev'iksi 
kaikki edustajat. 

Edustajain istumajärjestys. 

Puhe m i ·e s: Kansliatoimiknmta, jonka 
työjrärrjest)'iksem. 7 § :n mu:kaan tulee antaa 
lausunto edustajain istumaj.ärjestyksestä, 
ehdottaa eduskunnan päätettäväksi, että 
edustajat istuvat täysistunnoissa eduskunta
ryhmittäin, siten, että puhemiehen paikalta 
katsottuna äärimmäisenä oikealla on ruotsa
laisen kansanpuolueen eduskuntaryhmä sekä 
siitä lähtien muut eduskuntaryhmät seuraa
vassa järjestyksessä: kansallisen kokoomus
puolueen, kansallisen edistyspuolueen ja 
maalaisliiton eduskuntaryhmät ynnä pien
viljelijäin edustaja sekä äärimmäisenä va
semmalla sosialidemokraattisen puolueen 
eduskuntaryhmä, kukin ryhmä kansliatoimi
kunnan tarkemmin määräämillä paikoilla. 

Elhdotus lhyv.äksyrtään. 
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Yksityistulkin virka ruotsalaisia kansan
miehiä varten. 

P u h B m i e s: R:anslia:toimikunrt;a ·ehdot
taa, että eduSkunta niiden virlmmiesten li
säksi, j'Otka mainitaa,n työjärj,estyksen 8 
§ :ssä, rpäättäisi asettaa yksityistuH{)in ruot
:salaisia ka:nsanmiehiä viv11ten. 

Eihdotus ihYJvä:ksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Valitsijamiesten vaali. 

P u he m i e s: Nyt ~tulee toimitettavaksi 
valitsijamiesten vaali. Vaalia varten on jä
tetty 4 ehdokasl:istaa. Ne on yhdistetty vaa
lililpuksi, joka on edustajille jaettu. Asian
tuntUaksi vaalia varten olen pyytänyt yli
tarkastaja Onni Hallstenin. Pyydän niitä 
edustajia, jotlka ovat ehdoroaslistat sihtee
rille jättäneet, nilmi,ttäin edustajia Häst
backa, Nurmesniemi, Oksanen ja Vialta, 
avustamaan vrualitoimituksessa. Sittenkuin 
vaaliliput on annettu ja avattu, j1atketaan 
täys]stuntoa. 

P u h e m i e s: Kuten viilme istunnossa 
ilmoitettiin, toimiltetruan äänestys kahdella 
uurnalla: vasemmanpuoleisella uurn,a!Ila 
äänestävät !kaikki sosialidemokraattiseen 
puolueeseen !kuuluvat edustajat ja maalais
liiton ooustaj1at L-kirjainta myöten; kaikki 
muut edustajat äänestäJVä:t oi:keanpuoleilsella 
uurnalla. 

V ruali to~mitetaan. 

2) Suuren valiokunnan jäseuten vaali. 

P u h e m i .e s: Nyt seuraa suuren va.lio
iJmnna:n jäsenten vaali. V~aalia varten on jä
tetty 4 ehdokaslistaa. Ne 'on yhdistetty 
vawlilipuksi, joka on edustajille jaettu. 
Asiantuntijruksi ~tähänlkin vaaliin olen pyy
tänyt ylita::rkrustaja Hallsten,in. Pyydän 
niitä edustajia, j'Otka ovat asiamiehinä eh
dokaslistat sihteer~lle jättäneet, nim. ed. 
Jan1honen, Nyman, Oksanen ja Rantala, 
-avustwmruan vaalitoimituksessa. Sittenkuin 

vaaliliput on annet,tu ja avattu, jatketaan 
: istuntoa. 

Vaali toimitetaa;n. 

3) Eduskunnan tarkistajain ja heidän vara
miestensä vaali. 

Puhe m 'ies: Työ:jä.rjestyksen 12 § :n 
muroaan on eduskunna;n valtiopäivien alussa 

, valittava va1tiopäiväjä,rjestyksen 85 § :ssä 
mailnitut viisi trurkrnstajaa sekä näille kulle
kin yksi vammies. Ellei ed111skunta voi vaa
lista yhtyä, on vaali lykruttä,vä j1a toimitet
tava suhteeHi:sta vaalitrupaa ik!oskevicen mää
räysten mulk:aan. Keihoirt:an esittämään ~h
dokkaita ja huomautan, että kun elhdotetaan 
taDkistaja, on samalla Eilidotetltava täll€ 
myöskiln <varamies. 

Keskustelu: 

Ed. F u r u h j e l m: J ag 'ber att ti'll 
justeringsman få föreslå rdm. Estlander 
och till hans suppleant rdm. VV estman. 

Ed. L o h i : Ehdotan tarkistajiksi edus
tajat Hännisen ja Leppäiän ja näille vara
miehiksi edustajat Kukkosen ja Kiviojan. 

Ed. J o k i n e n : Pyydän saada ehdottaa, 
että tarkistajiksi valittaisiin edustajat Keto 
ja Rapo sekä heidän varamiehikseen edus
tajat Åhlström ja Pekkala. 

Ed. P e n n a n e n : Ehdotan yhdeksi tar
kistajaksi ed. Kilpeläisen ja hänelle vara
mieheksi ed. Päivänsalon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Furuhjelm ehdottanut tarkistajaksi ed. 
Estlanderin ja hänen varamiehekseen ed. 
Westmanin, ed. Lohi tarkistajiksi ed. Hän
nisen ja Leppäiän ja näille varamiehiksi 
ed. Kukkosen ja Kiviojan, ed. Jokinen tar
kistajiksi ed. Kedon ja Ravon ja näille 
varamiehiksi Åhlströmin ja Pekkalan, ed. 
Pennanen tarkistajaksi ed. Kilpeläisen ja 
hänelle varamieheksi ed. Päivänsalon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 



36 Perja.ntaina 24 ;p. lolka'kuuta 1•9,30. 

Puh e m i e s: Koska eduskunta ei ole 
valittavista yhtynyt, on vaali äsken mainit
semani säännöksen mukaisesti lykättävä ja 
toimitettava suhteellista vaalitapaa koske
vain määräysten mukaan. Ilmoitan, että 
vaali toimitetaan ensi tiistaina pidettävässä 
täysistunnossa ja että ehdokaslistat on jä
tettävä eduskunnan sihteerille viimeistään 
klo 12 vaalin edellisenä päivänä. 

Valtioneuvoston tiedonanto eräistä valtakun
nan hallintoa koskevista toimenpiteistään. 

P u he m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään valtioneuvoston tiedon
anto eräistä valtakunnan hallintoa koske
vista toimenpiteistään. 

Sittenkuin keskustelu asiasta on julistettu 
päättyneeksi, esitän eduskunnan hyväksyt
täväksi sen päiväjärjestykseen siirtymisen 
sanamuodon, joka on säädetty valtiopäivä
järjestyksen 36 § :ssä. Niiden, jotka eivät 
hyväksy tällaista yksinkertaista päiväjär
jestykseen siirtymistä, tulee valtiopäivä
järjestyksen 36 § :n 2 momentin mukaan jo 
keskustelun aikana tehdä ehdotuksensa joko 
asian valiokuntaan lähettämisestä taikka 
perustellun päiväjärjestykseen siirtymisen 
hyväksymisestä. Jos halutaan tehdä työ
järjestyksen 52 § :n 2 momentissa edelly
tetty ehdotus päätöksenteon siirtämisestä, 
on sellainenkin ehdotus tehtävä, ennenkuin 
keskustelu on julistettu päättyneeksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Sisäasiainministeri K u o k k a n e n: Edus
kunnalle jätetyssä hallituksen tiedonannossa 
on selostettu, millainen tilanne maassamme 
vallitsi silloin, kun hallitus ryhtyi toi
meensa. Niinikään on annettu tieto siitä, 
millä tavalla hallitus on pyrkinyt selviyty
mään tilanteesta. Ilmoittaen, että lukuisia 
lainvastaisia tekoja on tapahtunut, hallitus 
on selittänyt arvostelleensa tilanteen sellai
seksi, että ei ole voitu turvautua äärimmäi
siin voimakeinoihin. Tätä vastaan on tosin 
julkisuudessakin väitetty, että hallituksen, 
olkoonpa tilanne millainen tahansa, tulee 
jopa asevoimallakin ylläpitää lakia sen pie
nintä määräystä myöten. Ihmishenkien-

kään menetys ei muka saisi olla tällaisen 
esteenä. 

Myönnettäköön, että näinkin voidaan aja
tella. Mutta varmaa on, että tällaisen kyy
nillisen ajatussuunnan edustaja ei ole riit
tävästi kosketuksissa todellisen elämän 
kanssa eikä myöskään tuntene laista kuin 
sen ulkokuoren. Kaikessa toiminnassaan 
yksilö jQ_utuu suorittamaan arvosteluja ja 
vertailuJa, ja kun laki on ihmishengen 
tuote, täytyy lain tunnustaa tämä. seikka. 
Ja näin asianlaita onkin, sillä yleiseksi 
oikeusperiaatteeksi on tunnustettu sääntö, 
että milloin kaksi etupiiriä joutuu vastak
kain, pienemmän on väistyttävä suuremman 
tieltä. Kun pitää silmällä tätä periaatetta 
ja objektiivisesti vertaa sitä, mitä hallituk
sen toimessaoloaikana on tapahtunut, siihen, 
mitä muun kaltainen toiminta ilmeisesti 
olisi saanut aikaan, niin täytyy tulla siihen 
tulokseen, että hallituksen menettelytapa on 
ollut oikea. Joka väittää toisin, ei ole kyl
liksi tutustunut tilanteeseen tai haluaa hän 
ummistaa silmänsä tosiseikkojen edessä. En 
tahdo väittää, etteikö kuohunnan alkuas
teella olisi voitu käyttää muutakin menet
telytapaa. Mutta hallituksen astuessa toi
meensa oli tilanne jo kehittynyt niin pit
källe, että hallituksen varman vakaumuksen 
mukaan muunlainen menettelytapa olisi 
johtanut suureen onnettomuuteen. 

Arvaan kyllä, että täällä kaikesta huoli
matta tullaan väittämään, että hallitus on 
liioitellut tilannekuvauksessaan. Onhan sal
littua väittää näin. Mutta on kuitenkin 
oikeus vaatia, että väittäjä todella itse us
koo olevansa oikeassa ja tekee väitteensä 
siinä mielessä, että hän on valmis, jos niin 
tarvitaan, ottamaan vastuun. Viime aikoina 
vallinnut olotila on siksi tunnettu, ettei 
tässä ole tarpeen ryhtyä todisteluihin ja 
jätänkin sen vuoksi menettelytapakysymyk
sen vapaasti arvosteltavaksi. 

Seikka, johon viime aikoina useasti on 
kajottu, on se, että tapahtuneita lainvastai
sia tekoja ei ole saatu selvitetyksi siinä mää
rin ja siinä ajassa kuin yleensä on tapahtu
nut. Käsittääkseni tämä seikka ei ole kui
tenkaan mikään erikoisen ihmeellinen. Ne 
käsitykset, mitkä yksilöt ovat itselleen luo
neet siitä, kuinka suuressa määrässä ja 
kuinka nopeasti lainvastaiset teot pitäisi 
voida selvittää ja tulla tuomituiksi, ovat 
muodostuneet normaalisten olojen puit
teissa ja pitävät siis paikkansa vain tällai-
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siin olosuhteisiin nähden. Kun nyt kuiten
kin useasti tapahtuu niin, ettei huomata tai 
haluta huomata olojen muuttuneen, niin 
on siitä seurauksena, että edelleen pidetään 
kiinni aikaisemmin omaksutuista käsityk
sistä, edelleen sovelletaan sen muodostele
maa mittapuuta. Kun tällöin saadaan 
väärä tulos, ihmetellään ja moititaan eikä 
oteta huomioon, että virhe yhtä hyvin voi 
olla siinä, että on käytetty väärää mitta
puuta. Näin juuri nyt onkin tapahtunut. 
On vaadittu, että normaalioloja varten luo
dun ja normaalioloihin tottuneen järjestys
koneiston olisi pitänyt epänormaalisissa 
oloissa toimia samoinkuin normaalisissa. 

Saadakseni varman käsityksen asiasta 
·olen muuten saanut maaherroilta lausunnon 
siitä, mitkä seikat todella ovat vaikuttaneet 
sen, ettei tarkoitettuja lainvastaisia tekoja 
ole saatu selvitetyiksi siinä määrin ja sillä 
nopeudella kuin on totuttu odottamaan. 
Nämä lausunnot tukevat edellä omaksu
mauni käsitystä. Niinpä lausuu esim. Hä
meen läänin maaherra : ,Kysymyksessä ole
via rikollisia tekoja ei, kuten tunnettua, 
kansanliikkeen kannattajuin taholla aina 
pidetä rikoksina sanan varsinaisessa mer
kityksessä, koska ne ovat kohdistetut kom
munisteiksi tunnettuihin henkilöihin taikka 
henkilöihin, joita osa yleisöstä pitää niihin 
vcrrattavina, ja koska laajalle levinneen kä
sityksen mukaan tällaiset teot on katsottu 
tarpeellisiksi kommunismin täydelliseksi hä
vittämiseksi maasta. Tästä taasen on johtu
nut, että ne kansanliikkeen kannattajat, 
jotka teoista kulloinkin todennäköisesti jo
takin tietävät, eivät omasta aloitteestaan, 
kuten tavallisia rikoksia tutkittaessa yleensä 
on laita, ole poliisiviranomaisille tietojaan 
ilmoittaneet. Lisäksi on saatu havaita, että 
nämä henkilöt kuulusteltaessa tuntuvat ole
van varsin pidättyväisiä. Toiselta puolen 
eivät myöskään päinvastaista mielipidettä 
olevat, joita on todistajina kuultu, syystä 
tai toisesta yleensä näytä tahtovan kaikkia 
tietojaan julkituoda. Varsin säännöllistä on 
myöskin, että ne, jotka ovat joutuneet täl
laisten tekojen kohteeksi, jyrkästi kieltäyty
vät poliisiviranomaisille antamasta niistä 
mitään tietoja. Näin esim. eräät Someron 
kunnan kunnanvaltuuston jäsenet, joita on 
kyyditty. Pormestari Hakkila taasen on 
häntä kohdanneen vapauden riistämisen joh
dosta toimitetussa kuulustelussa viitannut 
ainoastaan antamaansa sanomalehtihaastat- 1 

teluun, vaikka näyttää todennäköiseltä, että 
hän kuljetuksestaan ja kuljettajistaan tie
tää enemmän kuin, mitä on julkisuuteen 
päästänyt. Siihen viittaa erään asiass,a kuu
lustellun henkilön lausunto. Padasjoen kun
nan kunnanvaltuutettu Hilja Lahtinen taa
sen on ilmoittanut kuljettajistaan tunte
neensa kolme miestä mainitsematta kuiten
kaan näiden nimiä ja lausui vain, ettei hän 
tahdo heitä asetettavaksi syytteeseen. Po
liisiviranomaiset ovat näin ollen tämänluon
toisia rikoksia tutkiessaan joutuneet, kuten 
edelläolevat esimerkit osoittavat, toimimaan 
kokonaan omin neuvoin ja ilman tarpeellista 
tukea asianomistajain itsensä taholta, joka 
seikka tietysti on ollut omiaan suuresti vai
keuttamaan tutkimusten tuloksellista lop
puunsaattamista. Mainitsemista ansaitsee 
vielä, että väkivaltaisuudet ovat yleensä jär
jestetyt aamuyöstä, jolloin yleisöä ei enää 
ole liikkeellä. Edelleen on huomattava, että 
rikosten suorittajat miltei aina näyttävät 
olleen muilta paikkakunnilta, jopa varsin 
etäältä toisten läänien alueiltakin, mikä 
luonnollisesti on tehnyt niitten selvittämisen 
vaikeammaksi kuin jos he olisivat olleet 
omapaikkaisia ja tunnettuja. Tutkijaviran
omaisten vähäisyys ja se seikka, että tämän
luontoisia tapauksia koskevat tutkimukset 
nykyisissä oloissa edistyvät yleensä hitaasti 
on tähän mennessä vaikeuttanut kysymyk
sessäolevien tapausten selvittelyä. Minun 
on tähän vielä lisättävä, että eräiden asian
omaisten, kuten esimerkiksi pormestari Hak
kilan, julkisuudessa, muun muassa sanoma
lehdistössä, järjestysviranomaisiin kohdis
tama arvostelu ja syytökset eivät suinkaan 
ole vaikuttaneet tutkimusten suorittamiseen 
edullisesti. Kun poliisiviranomaisten asema 
muutenkaan ei viime aikoina ole ollut ka
dehdittava ei tämänluontoisten rikosten sel
vittämisessä niin ollen ole voitu päästä sel
laisiin tuloksiin, kuin mitä säännöllisissä 
oloissa epäilemättä olisi ollut laita''. 

Näin Hämeen läänin maaherra. 
(Vasemmalta: Löysihän se yhden syylli

sen kuitenkin. - Ed. Hakkila: Ja mvöhään 
senkin.) · 

Pormestari Hakkila vasta tänä aamuna 
ilmoitti tutkijoille, kuka häntä kyyditsi, 
vaikka jo eilen illalla asia oli virallisella ta
holla selvillä. 

Turun ja Porin läänin maaherra lausuu 
seuraavaa: ,Joissakin virallisen syytteen 
alaisissa kysymyksessä olevissa tapauksissa 
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eivät vapauden:,;rncnetyksen alaisiksi joutu
neet, eivätkä heidän omaisensa, ole tehneet 
poliisiviranomaisille tapahtumasta mitään 
ilmoitusta, joten poliisiviranomaiset usein
kaan eivät heti ole olleet tietoisia siitä, vaan 
vasta ajan kuluttua muualta ehkä saaneet 
näistä tiedon, jolloin asian selvittäminen jo 
on käynyt hyvin vaikeaksi, mitä selvittä
mistä vielä on vaikeuttanut se, että asian
omistajat itse toisinaan ovat asettuneet perin 
passiivisiksi ja osoittaneet sangen suurta ha
luttomuutta tarpeellisten tietojen antami
sessa. Joistakin asianomistajarikoksista taas, 
kuten kotirauhan häiritseruisestä y. m., 
joista sanomalehdissä on ollut kirjoituksia, 
ei poliisiviranomaisille ole tehty mitään il
moitusta. 

Toiselta puolen on sattunut tapauksia, jol
loin ,kyydityksistä" kyllä on ilmoitettu, 
mutta kun poliisipäällikkö on lähtenyt pai
kalle asiaa tutkimaan, on kyydityksenalai
nen, jo kotiinsaapunut henkilö itse lähtenyt 
pakoon sekä omaiset ilmoittaneet, ettei polii
silla ole asian kanssa mitään tekemistä. 

:Myöskin on tutkimuksia vaikeuttanut se 
seikka, että asianomaiset ,kyydityt" eivät 
ole kyenneet, vaikka olisivat tahtoneetkin, 
antamaan poliisiviranomaisille heidän va
pautensa riistäjistä tarkkoja tietoja, ei näi
den käyttämistä autoista j. n. e., joten jäl
kien seuraaminen on vaikeutunut, varsinkin 
kun kyyditysten toimeenpanijat ovat olleet 
vieraspaikkakuntalaisia ja suurin osa kyydi
tyksistä on tapahtunut öiseen aikaan. 

Juuri siihen nähden, että kysymyksessä
olevat rikokset ovat tapahtuneet kommunis
min vastaisen kansanliikkeen merkeissä, vai
keuttaa tutkimuksia kansan opiniooni, niin 
ettei tutkijoille kerrota, mitä asioista ehkä 
tiedetään, eivätkä henkilöt, joiden luulisi ri
koksista jotakin tietävän, ilmaise niistä mi
tään''. 

Muutkin lausunnot käyvät samaan suun
taan. 

Mitä erityisesti tulee kunnanvaltuustoista 
eroittamista tarkoittaviin laittomuuksiin, 
niin huomauttaa m. m. Viipurin läänin maa
herra, että kussakin tällaisessa tapauksessa 
ovat asianomaiset valittaneet hänelle kun
nanvaltuustojen päätöksistä ja että nämä 
valitukset käsitellään tavallisessa lainmukai
sessa järjestyksessä. Samoin ymmärrän 
asian olevan muuallakin. 

Mitä tulee tapahtuneiden tekojen tutki
misiin, niin ovat tutkimukset paraillaan vi
reillä erittäin lukuisissa asioissa, ja näyttä-

vät ne johtavan asioitten selville saamiseen. 
Ympäristön painostus on nyttemmin jonkun 
verran !auennut ja asiat alkavat vähän ker
rassaan selvitä. Viime aikoina tapahtuneet 
ilmoittautumiset ovat antaneet tavattoman 
runsaan työtaakan viranomaisille, mutta on 
niittenkin nojalla jo saatu erinäisiä asioita 
selville, joskin ilmoituskirjelmien allekirjoit
tajien joukossa näyttääkin olevan lukuisa 
määrä sellaisia, jotka ovat antaneet kirjel
miin nimensä vain osoittaakseen ymmärtä
mystä toisia kohtaan. 

Rehellisyyden nimessä on minun kuiten
kin sanottava käsitykseni olevan, etteivät 
mielet tälläkään hetkellä ole niin rauhallisia, 
että voisimme kuvitella olevamme samassa 
sisäpoliittisessa tilanteessa kuin missä· 
olimme esimerkiksi vuosi sitten, ja ettei ti
lanne ilmeisesti enää voi painuakaan enti
selle tasolle. 

Mihinkään yksityistapauksiin en tule 
puuttumaan tämän asian yhteydessä, sillä 
nythän ei ole kysymys mistään poliisitutkin
nosta, vaan käsiteltävänä on poliittinen ky
symys, joka koskee hallituksen asemaa. 

Keskustelu: 

Ed. T a n n e r : Herra puhemies ! Tä
män meidän ,valtiollisen tervahöyrymme" 
viimeailkaiset harharetket ovat johtaneet 
siihen, että valtiolaivan päällysmiesten on 
ollut paik:ko tulla eduskuntaan antamaan 
meriselityksen. Tämmöisen meris~lityksen 
antoi heinäkuussa siUoin vallassa olleen 
hallittu!ksen päämies, ja nykyisenkin !halli
tuksen pääministeri on nä:hnyt tarpeelli
seksi tulla tänne ripittäytymään. Tämä il
meisesti kuvaa parhaiten sitä epänomnaa
lista tilaa, jossa me .tätä nykyä elämme. 

Se tiedonanto, jonka pääministeri halli
tukisen puolesta •toissa päivänä eduskunnalle 
antoi, tarjoaa eduskunnalle tilaisuuden va
pauttavaa:n keskusteluun, jota laajat lkan
sa:lai•spiirit ovat jo kauan odottaneet. Niin 
palj'On !kuin eduskuntaamme onkin viime 
aikoina koetettu moittia, näyttää kuitenkin 
siltä., että !kansa luottaa siihen ja odottaa 
eduskunnaLta parannusta nykyisiin oloihin. 
Se ,väJliaika, joka· on kulunut sen jäJlkeen 
kun eduskunta on viimeksi ollut koolla, 
onkin ollut suorastaan sietämätön, varsin
kin kun on nähty, ettei hal'litu:ksen toimen
piteillä ole saatu oloihin min:kä&nlaista pa
rannusta. 
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Kaikille ovat tunnettuja syyt "Siihen epä
uormaaliseen tilanteeseen, jossa me olemme 
viime kuukaudet eläneet. Syynä on ollut 
,'lapualaisuuden'' nimellä tunnettu n. k. 
kansanliike. Tämä keinotekoisesti paisu
tettu lii'kclltiminen on pannut kaikki mei
dän olomme viime aikoina sekaisin. Se on 
harjoittanut luvatonta painostusta yhteis
kuntaa ja maan hallitusta kohtaan, suorit
tanut lu:kemattomia väkivallantöitä ja 
muita rikollisia tekoja. Se on alkuperäi
sesti ilmoittanut tarkoi.tuksenaan olevan 
vastUJStaa kommunismia ja suojella uskon
toa, mutta nämä alkuperäi.get päämäärät 
näyttävät jääneen kokonaan 8yrjäseikoik8i. 
Mukaan liittyneet uudet piirit ovatkin 
viime aikoina täydellisesti määränneet tä
män lii!kehtimi8en .guunnan. Se on näiky
nyt m. m. siitä, että sitä ilmeigesti on joh
dettu täältä Helsingistä päin, joten sen 
alkuperäinen talonpoikainen luonne on ai
koja sitten hävinnyt. Sitähän rahoittaa
kin teollisuurs- ja liiikemaailma, joka odot
taa siltä jotakin ·etuja itselleen. Olisi 
hauska kerran nähdä, minkälaisiin sum
miin tämän liikkeen ,'liikemenot'' tähän 
mennessä OIVat nousseet. Päämääränä näyt
tää viime ailkoina olleen aikaansaada täällä 
taantumusta, osa on pyrkinyt diktatuuriin
kin ja viimeinen uutuus, jota !kyllä kauan 
on aavisteltu, mutta josta ei ole ollut var
moja tietoja, on se, että liik:keen ta:kana 
näyttää olevan myö-skin määrätty sotilas
klikki, joka siinä on ajanut omia pyrki
myksiään. 

Kun olot jo kesällä olivat epänormaali
set, halusi eduskunta silloin päättävästi 
palaamista säännöllisiin laillisiin oloihin. 
Kun ei näyttänyt olevan mahdollista sel
viytyä tilanteesta silloisen vähem:mistöhal
lituk:..'len avulla, etsittiin parannusta laa
jemmalle pohjalle nojautuvan kokoomus
hallituksen !kautta. Kun semmoinen saa
tiin aikaan, odotettiin siltä yleisesti hyviä 
tuloksia. Kaikki puolueethan olivat val
mii-t silloin antamaan sille kannatuksensa 
ja se voi siis mitä parhaimmilla edellytyk
sillä ryhtyä täyttämään edesvastuullista 
tehtäväänsä. Tätä luottamusta uuteen hal
litukseen ·oli omiaan vielä lisäämään se, 
että hallitus omasta puolestaan ilmoitti 
katsovansa ,tärkeimmäksi tehtäväkseen 
valtakunnan turvallisuuden ja sisäisen jär
jestyksen lujittamisen sekä valtiollisen elä
män yleisen tervehdyttämisen. '' Ohjelma-

kin siis oli kaikin puolin oikea ja ikaik:kia 
eduskuntapiirejä tyydyttävä. 

Nyt meillä on tilaisuus nähdä, miten hal
litus tätä ohjelmaansa on noudattanut ja 
kuinka se siinä on onnistunut. On heti 
alussa sanottava, että maa on surkeasti 
pettynyt nykyiseen haHitukseen nähden. 
Tulokset sen toiminnasta ovat olleet täs
mälleen päinvastaiset, kuin mitä hallitus 
työhön ryhtyessään maalle lupasi. Se tie
donanto, j·onika hallitus nyt on eduskun
nalle antanut, on tässä suhteessa mur
haava asiakirja. Se sisältää niin paljon 
epänormaa1isten •olojen ja ri!kollisten il
miöiden toteamisia, että se lienee senkautta 
ainutlaatuinen asiakirja jonkun !hallituk
sen esittämä:ksi. Se muodostuu \kuitenkin 
tämän kautta myöskin ankarakai a:rvos
.teluksi n. k. Lapuan-liikettä ja .myöskin 
:hallituksen omaa toimintaa vastaan. On
han siinä selviä avuttomuuden todistuksia 
ha!llituksen omistakin pyrlkimyksistä. 

Tässä asialkirjassa luetellaan m. m. vii
mea~kaisia tapahtumia seuraavaan tapaan: 
,Väikivallantekoja ja vallattomuuksia on 
eduskunnan hajoituksenkin jä:l!keen sattu
nut kommunisminvastaisen kansanliikehti
misen yhteydessä. Eräitä kommunistijoh
tajia on ,kyyditetty", väkivaltaisia kyy
dityksiä on tapahtunut muutenkin. Yksi
.tyisiä henkilöitä on pahoinpidelty ja ar
veluttavampiakin te:koja !kuin kyyditsemi
siä on tapahtunut. Nämä väikivaltai.suu
det ovat toisinaan kahdistuneet henkilöi
hin, jotka eivät ole kommunisteja. Myös
kin näyttää väkivaltaisuuksia tehdyn yk
.sityiskostosta. Joku veritekokin on tapah
tunut. Huamiota herättävin ennen vaalia 
tapahtuneista vä\kivaltai.suuksista oli hajoi
tetun eduskunnan ensimmäisen varapuhe
miehen väkivaltainen kuljetus.'' 

Tämäkin on jo toivoton luettelo siitä, 
mitä maassa on tapahtunut. Mutta tästä 
luettelosta on hyvin paljon unohdettukin. 
Mahdotonta lieneekin ainakaan mi.ssään ly
hyessä esityksessä antaa tyhjentävää luet
teloa kaikesta siitä, mitä täällä viime ai
koina on tapahtunut. - Tahdon tässä 
ohella :mainita, että sosialidemokraattisen 
puoluetoimikunnan toimesta on koetettu 
tuommoista rikosrekisteriä kerätä. Siitä 
on karttunut kokonaista 30 sivua laaja 
ikirjanen. Se nälkyy o:tevan eduskunnan 
eteisessä edustajienkin saatavana. - Täm
möisestä luettelosta muodostuisi synkeä Te-
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kisteri, jdka osoittaisi, että tää;llä ei lähes
tulkoonkaan eletä normaalisissa ja lailli
sissa oloissa. En kuitenkaan halua ryhtyä 
tuota hallituksen luetteloa täydentämään. 
Halua;isin vain viitata pariin laajaan ta
pahtumaryhmään, jorhin hallitus ei tiedon
annossaan ensinkään kajoa. 

Toinen näistä tapausryhmistä on eduskun
tavaalien valmistelu ja niiden suoritustapa. 
Hallitus on tyytyväinen eduskuntavaalei
hin ja arvelee niiden tapaMuneen, niin
kuin tiedonannossa sanotaan, ,rauhallisesti 
ja häiriöittä, vastoin !kaikkia aikaisemmin 
lausuttuja ennustuksia". On !kyllä totta, 
että vaalit sujuivat paremmin !kuin aina
kaan kesä:llä ugkalle.ttiin toivoa, mutta pai
jon on silti tapahtunut laittomuuksia ja 
säännöttömyyksiä vaalien aikana. On ha
vaittu, että monessa kunnassa on i'lman 
mitään oikeutta toimitettu äänioikeuden 
riistoja: lukuisia henkilöryhmiä, varsinkin 
!kommunistiseen puolueeseen :lukeutuvia, on 
yksinkertaisesti pyyhitty ääniluetteloista 
pois. Hallitus on kieltänyt ikommunistei'lta 
!kaiken vaalitoiminnan. Minkä nojalla, sitä 
ei ole ilmoitettu. VaaHterroria on harjoi
tettu kautta maan. Kaupungeissa sillä ei 
tosin ole ollut paljonkaan vaikutusta, mutta 
maaseudulla, varsinkin harvaan asutuil'la 
seuduilla, on sen nojalla V'Oitu peloittaa 
laajoja va;litsijapiirejä ottamasta osaa vaa
[eihin. Työnantajat keksivät erään tem
pun, jolla hävittivät jonkun määrän ääniä. 
He vaativat työntekijöiltä vaaliotteita, 
jotka sitten hävitettiin. Ja viimei<Senä !k:ek
sintönä olivat tunnetut ,vaLkoiset vaalivar
tiot", jotka autoineen asettuivat jokaisen 
vaalipaikan viereen, poliisien karkoitta
matta niitä edes <kohtuullisen välimatkan 
päähän, ja jotka olivat omiansa peloitta
maan muutenkin aroiksi käyneitä ihmisiä. 
Tämä kaikki osoittaa, etteivät vaalit suin
kaan olleet normaaliset ja ettei eduskun
nan nyikyinen k~koonpanokaan siis ole seu
raus normaalisista vaaleista, vaan erikois
ten olojen aikaansaama. (Vasemmalta: Oi
kein!) 

Toinen tapahtumaryhmä, josta hallitus ei 
myöskään mainitse mitään, ovat kuntien 
valtuustoihin kohdistuneet uhkaukset ja vä- 1 

kivaltaisuudet. Onhan annettu yli maan 
ulottuva tunnussana, että valtuustot oli 
,puhdistettava ". Tietysti sillä tarkoitet
tiin, että ne oli puhdistettava kommunis
teista, mutta samalla heitettiin myös sosia-

lidemolk:raatteja ulos ja myös muihin puo
lueisiin lukeutuneita valtuuston Jasema 
lienee joutunut saman puhdistuksen alai
se:ksi. Pyrkimylksenä on tietysti ollut saada 
voimasuhteet valtuustoissa muuttumaan ja 
sen vuoksi ovat varsinkin niiden kuntien 
valtuustot, joissa vasemmistolla on ollut 
joko enemmistö tai joku määrävähemmistö, 
joka on haluttu hävittää, olleet enimmän 
painostuksen alaisia. Seuraukset tästä puh~ 
distuksesta alkavat nyt jo monissa valtuus
toissa näkyä. Ratkaisut !k:UJ1!kevat nyt pal
jon enemmän valtuustojen oikeistoryhmien 
toivomusten mukaisesti kuin aikaisemmin. 
Ja se näkyy varsinkin eräässä kysymyk
sessä: nyt esirt;etään useimmissa kunnissa 
suojeluskuntamäärärahojen kooroittamista. 
Luullaan hetken nyt olevan soveliaan täm
möisen asian ajamiseksi. 

Palatakseni hallituksen tiedonantoon, on 
minun todettava, että eräs puoli hallitulk
sen omassa toiminnassa esitetään siinä 
melko lailla väärässä valossa. Hal'litus. 
luettelee suorittamiensa toimenpiteitten 
joulmssa erään määräyksen, jon:ka se on 
antanut maa:herroille ja jossa sanotaan, 
että ,hallitus on oi:keuttanut maaherrat, 
milloin järjestyksen ja turvallisuuden yllä
pitäminen sitä vaatii, sulkemaan kommunis
tisten yhdistysten ja järjestöjen tai mui
den kommunististen elimien !hallinnassa ole
vat talot sekä muut kolkous- ja seurustelu
huoneet. Kommunististen yhdistysten ja 
järjestöjen sekä J1ksityisten kommunistien 
suunnittelemat lkokouik:set ja huvitilaisuu
det sekä kulkueet ja muut esiintymiset on 
kielletty. Niinikään !kiellettiin vaalitoimin
nan varjolla missään muodossa harjoitta
masta vaitio- ja maan~etoksellista kiihoi
tusta tai muuta saman ta paista ·toimintaa". 
Tämän kai':ken hallitus luettelee niinkuin 
se olisi joku täysin normaalinen teko, joka 
ei kaipaa minkäänlaista selitystäkään. 
Herra pääministeri, jo!k:a on tämän tiedon
annon allekirjoittanut, näkyy unohtaneen 
mainita, että kai:k:k:i nämä määräykset, 
joita hallitus antoi maa:herroille, ovat ol
leet lainvastaisia toimenpiteitä. Edellisen 
hallituksen päämies, selostaessaan eduskun
nalle kommunististen lehtien hallinnollista 
lakkauttamista, tunnusti silloin avoimesti 
edw~kunnalle, että hänen toimenpiteillään 
ei ollut tukea voimassaolevassa laissa. Ny
kyinen hallitus, jonka :tulisi suojella lain 
pyhyyttä., katsoo menetelleensä tavalla, 
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joka ei edes !kaipaa anteeksipyyntöä. Kun 
näin tapahtuu tuoreessa puussa, mitä sit
ten kuivassa tapahtuukaan. Ilmankos lain 
lkunnioitus olaajo1ssa edesvastuuttomissa 
joukoissa onkin painunut viime aikoina 
niin kovin alas. 

Hallituksen laiminlyöntisynnit ovat kui
tell'kin mielestäni pwljon raskaammat kuin 
sen laittomia tekoja sisältävät toimenpi
teet. Hallitus ei ole edes yrittänytikään 
estää rikomsia tekoja eikä rangaista nii
hin syyllisiä henkilöitä. Kaikki on saanut 
mennä omaa menoaan haHitulksen nosta
matta edes pikkuso:rmeaankaan niiden es
tämiseksi. SyyJksi ilmoittaa hallitus, ettei 
sen mielestä ole ollut syytä turvautua 
,poikkeuksellisiin voimakeinoihin' ', joista 
olisi voinut aiheutua mahdollisesti suurem
pia yhteenottoja. Minä en puolestani 
us'ko, että mitään poiklkeuksellisia voima
keinoja olisi tarvittu. Valtion säännöUi
setkin voimaJkeinot olisivat varmasti riit
täneet estämään rikollisuutta ja myös;kin 
saattamaan syylliset rangaistuksen alaisiksi. 
Jos tässä yhteydessä jonkun verran uhreja 
olisi sattunut, ei vika olisi ·ollut hallituk
sen eikä lainkuuliaisten kansalaisten, vaan 
niiden, jotka hinnalla miHä tahansa ovat 
tahtoneet pitää meidän yhteiskuntaamme 
ikeinurrnistilassa. Onhan vanhastaan tun
nettu tosiasia, ·että tuontapaisille liikehti
misiHe on ajoissa pantava sulku eteen, en
nenkuin ne nielevät !kaiken mukaansa. On
neksi maallemme on tapaJhtumien kulku 
estänyt vyöryn jatlkumisen juuri kun on 
oltu ilmiluu partaalle joutumassa, mutta 
tästä hallitus tuskin voi hankkia itselleen 
mitään ansioita. Sattumat ovat määrän
neet asiain kulun. (V a:semmalta: Oikein!) 

Syy !hallituksen avuttomuuteen ja saa
mattomuuteen ei suill'kaan ole ollut se, 
jonlka sisäministeri äsken täällä eduskun
nalle iLmoitti. Olot maassamme eivät ole 
olleet niin vaikeita, ettei niissäkin olisi 
voitu toimia ja ylläpitää lain pyhyyttä. 
Oli hänen puoleltaan kyyniil'listä väittää 
niiden olevan kyynillisiä, jotka ovat vaati
neet laista kiinnipitämistä, kyynillistä hä
neltä selittää, että tämmöisi.ssäkin oloissa 
pienemmän ·etupiirin on väistyttävä suu
remman tieltä. Syynä siihen, ettei syylli
siä ole rangaistukseen saatettu, ei myös
kään ole oUut haluttomuus väkivallanteko
jen uhrien puolelta saada aikaan selvyyttä. 
Mutta kun kuukausi toisensa jäl:keen näh-

tiin, ettei yhtään ainoata tapausta selvi
tellä, · ettei ketään panna syytteeseen, niin 
ei kellään ole silloin enää ollut halua 
nähdä sitä vaivaa, että teikee asiasta ilmi
autoja viranomaisi!He ja saa mahdollisesti 
osa;kseen vielä jälkikyydityksiä ja jälki
kostoja, (Vasemmalta: Aivan niin!) niin 
kuin monessa tapauksessa onkin tapahtu
nut. Semmoinen uhri, jota valtiovalta ei 
halua suojella, vetäytyy mieluummin rau
haan, pakenee ehkä kotipaikaltaa,Il'kin, tah
too joka tapauksessa itse huolehtia omasta 
turvallisuudestaan, kun valtiomahti ei sitä 
tee. (Vasemmalta: Oilkein !) 

Syy ei siis mielestäni ole se, j.ota sisä
ministeri !koetti meille uskotella. Syy hal
lituksen avuttomuuteen selviää sen omasta 
tiedonannosta. Hallitus ilmoittaa nimen
omaan hyväksyvänsä kansanliikkeen pää
määrän. Minkä päämäärän~ - jos saan 
luvan kysyä! Ei kukaan ole selvillä siitä, 
mikä tuon kansanliikkeen päämäärä on ja 
miten pitkälle sillä taholla tahdotaan ajaa. 
P.äämää·rän sisäHö näkyy riippuvan siitä, 
kulka sitä päämäärää joutuu s-elittämään 
ja tulkitsemaan. (Ed. Ryömä: -ja toteut
tamaan!) 

Mutta ei sillä hyvä, että hallitus on hy
väksynyt tuon päämä.ärän, vaan on halli
tus useimmissa tapauksissa asettunut suo
rastaan solidaarise:ksi tämän liikehtimisen 
kanssa. (Vasemmalta.: Oikein!) Se on si
ten tavallaan pitänyt veräjiä auki tuolle 
liikkeelle ja päästänyt sen vaJtion sisäi
s1mpiin varustuksiin, joita hallituksen vel
vollisuutena ehdottomasti olisi suojella 
kaikkia tunkeilijoita vastaan. Ei ole suin
kaan kaiken tämän johdosta ihmeteltävää, 
että eräs tämän liikehtimisen päähenki
löistä, tehtailija Haarla, voi kirjoittaa ul
komaisille aatetovereilleen kirjeen, joka 
täälläkin on julkaistu ja jossa hän va
kuuttaa, että vihdoinkin on saatu hallitus, 
joka on täysin yiksimielinen tämän kansan
liikkeen kanssa ja on valmis toimimaan 
sen toivomusten mukaan. 

Hallitus näyttäälkin olleen La,puan liik
keen käytettävissä. Näiden kummankin 
vamomahdin välillä on pidetty jatkuvia 
neuvotteluja ja useissa tapauksissa on 
näyttänyt silltä, että hallitus on ollut tah
doton välikappale. La-pua on käskenyt ja 
hallitus on pannut käskyt täytäntöön. Jos 
joHoinJkin on sattunut erimielisyyksiä, niin 
silloin on turvauduttu siihen vanhaan par· 
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lamenttaariseen konstiin, jota viime ai
ko~na on niin paljon moitittu, kompromis
siin, lehmiikauppoihin. Olisi kovin haus
kaa kuulla, minkä hinnan hallitus esimer
kiksi vaati Lapuan liikkeeltä, ennenkuin 
se suostui liputtaruaan ha;llituben talot 
talonpoikaismarssille, ja toisaalta hauska 
kuulla, mitä hallitus lupasi, ennenkuin La
puan valtuuskunta syyskuussa antoi tun
netun ikyydity,skieltonsa. Kaupantekoa 
näissä asioissa joka tapauksessa harjoitet
tiin. (Ed. Voionmaa: Rauhanneuvottelu
asiakirjoista se nähdään!) 

Sen sijaan, että hallitus olisi !käsitellyt 
näitä väkivallantekojen suunnittelijoita ja 
niiden toimeenpanijoita ri:kollisina, on se 
kohdellut niitä kuin vertaisinaan. Vielä 
niinkin myöhään kuim tällä viikolla olemme 
saaneet siitä esimerkin. Sisäministeri, joka 
äsken !koetti viattomuuttaan ja puhtaut
taan eduskunnalle vakuuttaa, menetteli 
mielestäni hyvin oudosti hallitusmiehen 
asemassa olevalle henkilölle ottaessaan vas
taan viime maanantaina sen lähetystön, 
joka tunnetun Ostrobotnialla pidetyn il
moittautumis-ilveilyn jälkeen kävi hänen 
luonaan. Tästä tapahtumasta !kertoo sa
man päivän Iltalehti, että ,ministeri Kuok
ikanen vastasi lähetystön puheeseen ilmoit
taen ymmärtävänsä ne syyt, jotka ovat 
synnyttäneet tämän kansanliikkeen, ja us
kovansa, että maan tuomioistuimet ottavat 
tuomioissaan huomioon tekojen motiivit''. 
Mitkä oikeus valtrukunnan ylimmällä poliisi
päälliköllä on odottaa tuomioistuimilta jo
tain määrättyä suhtautumista rikollisiin te
koihin~ Tämä lausunto on nähtävästi 
pääs~Syt vahingossa lehteen. Minä katsoin 
seuraavan päivän aamulehtiä, sieltä tämä 
lause oli poissa. - Jotta yhteisymmärrys 
tulisi paremmin alleviivatuksi, otettiin ti
laisuudessa vielä valokuva, jossa lähetystö 
ja sisäministeri haluavat yhdessä näyttäy
tyä maailmalle. Me voimme siinä nähdä 
sen tavallista harvinaisemman ilmiön, että 
sisäministeri on J~hdessä valokuvassa sem
moisten henkilöiden kanssa, jotka käyvät 
rikoksensa tunnustamassa ja ovat siis ta
vallaan kuritushuonekandida.atteja. 

Voiko nyt kukaan odottaa, että ha:llitus 
tämäntapaisella menettelyllään voi hank
kia itseUeen mitään arvovaltaa~ Lailli
suutta kannattava osa kansasta ei tietysti 
voi odottaa mitään hyvää tämmöisissä 
oloissa. Ja jos minä oikein tunnen poh-

jalaisia talonpoikia, jotka lapualaisliikkeen 
mukana ovat kulkeneet, niin eivät h~kään 
jaksa kunnioittaa semmoista hallitusta, 
joka on valmis heidän komentonsa mukaan 
kulkemaan, ja jolta he voi'Vat puristaa 
edun toisensa jälkeen. Onhan meillä muu
ten hyvin selvä todistus siitä, minkä verran 
arvoa hallituksen ohjeet ja sen toivomukset 
ovat saaneet tuolla taholla osalkseen. Kun 
hallitus 6 päivänä syyskuuta päättäväisesti 
kielsi kaikki vä:kivaHanteot ja ennen kaik
kea lkyyditykset, oli siitä aivan päinvas
tainen tulos. Silloinhan ne vasta oikein 
riehahtivatkin lirlllieelle. Varsinkin Turun 
puolen lapualaiset ja lu:kkola~set näyttivät 
päättän~en antaa hallitukselle sen ainoan 
vastauksen, minkä he osasiva:t antaa. 
Vasta kun Lapua muutamia päiviä myö
hemmin kielsi nämä kyyditykset, niin ne 
lakkasivat tietysti sen vuoksi, että ne oli
vat Lapuan käskystä tapahtuneetkin. Tätä 
määrääjää toteltiin heti. Niitä ei ilmiten
Jman lakkautettu muussa mielessä kuin 
vaalien epäonnistumisen pelosta. Jos niitä 
olisi jatlkunut vicelä parisen viikkoa, olisi 
vaalien tulos ilmeisesti ollut airvan toinen, 
kuin miksi se lopulta muodostui. 

Tietysti voidaan sanoa, että rikoksia sat
tuu normaalisissa:kin oloissa ja ettei mi
kään valtiomahti PY~Sty niitä kaikkia estä
maan. Siinä tietysti on perää, mutta aina
kin laajemmassa määrässä tapahtuvaa ri
kollisuutta voidaan sentään kutakuinkin 
ehkäistä. Ja joka tapauksessa vaaditaan 
aina, että rilkolliset saatetaan rangaistuk
seen. Sehän kuuluu oikeusvaltion perim
mäiseen olemukseen. Meillähän ei ole ran
gaistu kuin aivan aniharvoja näitä rikok
sentekijöitä. Vaikka tiedossa on tämäntapai
sia kyydityksiä ja muita väikivallantekoja 
lähemmä parisataa, ovat miHei kaikki te
kijät päässeet syyttämättä. Vaiiklka laajat 
piirit ovat useasti tunteneet itse tekijät, 
autojen numerot ja niiden kuljettajat, niin 
ei kuitenkaan muka ole saatu mitään sel
vää asiasta. Tämä, jos mikään, on saa
rnattomuuden tunnustus ja se osoittaa mi
nun mielestäni vain sitä, että haUitus ei 
ole halunnut ikäydä omiaan vastaan. Kun 
se kerran on halunnut ymmärtää tätä lii
kettä, ei sillä ole oHut sydäntä !käydä voi
makkaammin sitä myöskään kurittamaan. 
Saadaanihan meillä nykyäänkin jok'ikinen 
kommunistinen hihkaisu selville ja se saa
daan sangen nopeasti. Saatiinihan tasa-
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vallan entisen presidentin kuljetus hyvin 
nopeasti selville. Ei kulunut kuin vuor<r 
kausi, niin tapaus oli jokseenkin selvillä, 
ainakin nuoranpää oli ikädessä ja sitä myö
ten on myöskin myöhemmin päästy 
hyvästi eteenpäin. Tämä tapaus ei :lmiten
ikaan tietääkseni millään tavalla po~kennnt 
aikaisemmista samanlaisista tapauksista. 
Ne ovat olleet luonteeltaan kaikki saman
tapaisia. Kun siis y:hdessä tapauksessa 
voidaan saada selvyys, miksei kaikissa muis
sakin. Eivätkö kaikki kansalaiset olekaan 
täysin tasa-arvoisia lain edessä ja nauti 
samaa suojaa? (Vasemmalta : Ei ! ) Nähtä
västi ei. Ei ainakaan meidän pääministe
rimme mielestä. Hänhän on eräässä haas
tatte'lussaan ulkomaille \kertonut verrattain 
kyynillisesti, että täällä on rauha maassa, 
joit~tkuita kommunisteja täällä vain kyydi
tetään ja toiset ovat tainneet saada vähän 
selkäänsäkin. 

Kun olot ovat olleet tämmöisiä, on siitä 
ollut seurauksena, että kotimaassa on pääs
syt valtaan suuri 'levottomuus ja toivotto
muus. Mutta vaikutukset eivät ole rajoit
tuneet ainoastaan maamme rajojen sisä
puolelle, vaan myöskin ulkomailla on 
maamme asema suuressa määrässä kärsi
nyt viimeaikaisista tapahtumista. Jo po
liittisestikin on maineemme mehlmi8esti 
ikär8inyt. Yli !kymmenen vuotta on tätä 
itsenäistä valtakuntaamme ik:oetettu lujit
taa ja saavute.ttukin hyviä tuloksia, mistä 
on merikkinä 8ekin, ·että maamme rajojen 
ulkopuolella on maatamme kohtaan osoi
tettu huomattavaa arvonantoa. Nyt ei tätä 
arvonantoa enää tahdo löytää. Jos !kuin 
monessa trupauksessa olemme saaneet ha
vaita, että maineemme on saanut huomat
tavia kolahduksia. Parlamenttien välisen 
liiton kongressista kesällä annettiin julki
suuteen protesti, jossa kiinnitettiin huo
miota eduskunnan vara,puhemiestä ikohdan
neeseen väikivallantekoon. Eikä tarvitse 
paljonkaan availla uHmlai,sia lehtiä tullak
seen selville, mitä muissa maissa meistä 
ajatellaan. Siellä ei voida ymmärtää sitä, 
että Suomen hal'litus neuvottelee !kumouk
sellisten johtomiesten kanssa, että edus
kunnan valiokunnasta keskellä päivää voi
daan !kuljettaa pois edu,stajia, että edus
kunnan varapuhemies ja tasavallan enti
nen presidentti ilman muuta voidaan :kul
jettaa tuntemattamille teille, eikä edes si
tii.kään, ettei syytetyille sallita täällä puo-

lustusasianajajaa, vaan roskajoukko kar
koittaa tämmöisen henkilön huudoilla ja 
vihellyksillä. Tämä kaiikki on Meksikkoa ! 
- huutavat ulkomaalaiset lehdet. Mutta 
Meksikko protesteeraa. Se kiittää siitä 
kunniasta, että se tulisi rinnastetuksi Suo
men kanssa ja väittää, että heillä on ihan
netila Suomeen verraten. Eikö tämä ole 
mainio !kuvitus meidän maamme nykyi
sille oloille~ (Ed. v. :B'renckell: Se on vanha 
vitsi.) Vanhat vitsit ovat usein hyviä. 
Viime viikolla minä sen vasta Meksikon 
lähettilään kirjoittamana näin. 

Jos meidän poliittinen luottomme on 
!kärsinyt, niin on myöskin taloudellinen 
luotto menossa samaan suuntaan. Jollei 
tässä asiassa haluta luottaa sanomalehtiin, 
niin ehkä asiantuntijat ovat valmiit pitä
mään pörssejä .luotettavampina ilmapunta
reina. Pörssien noteeraukset puhuvat mur
haavaa kieltä siitä luottamuksesta tai 
oikea·staan luottamnksen puutteesta, joka 
u1kolaisiHa luotonantajiHa tätä nykyä on 
meidän maamme oloja kohtaan. Maamme 
obligatsionilainojen kurssit ovat viime ai
koina pudonneet aivan romahdusmaisesti. 
Ed. v. Frenckell, joka äsken teki välihuudon 
on kyllä koettanut lehdessään väitellä tätä 
ilmiötä vastaan ja selittää, ettei se ole 
epänormaalisten poliittisten olojen seu
rausta. Mi!ksikään muu:ksi sitä ei kuiten
kaan voida ymmärtää. Muiden maiden 
!kurssit eivät ole pudonneet. Mainitakseni 
·esimerkkejä eräistä meikäläisiä obligatsio
nilainoja koskevista tapauksista, on vuoden 
192,3 laina, joka vielä kesäkuussa noteerat
tiin yli 97 %, nyt 90 %, vuoden 1925 
laina, joka heinäkuussa oli vielä 101 %, 
on nyt 94 %, 'vuoden 1928 laina, joka !ke
väällä saatiin nostetuksi 92 % :iin, on nyt 
76 %, ja Asuntohypoteekkipankin laina, 
jolla on mitä parhaat kiinnitykset ja lisäksi 
tavallaan valtion takuu vakuutenaan, on 
pudonnut kahdessa kuukaudessa 94 % :stä 
79 % :iin. Helsingin kaupungin laina emi
teerattiin kevä.ällä Yhdysvalloissa 95 % :iin, 
nyt sitä saa ostaa 85 % :lla. 

Joku voi ehkä pitää tätä pienenä sivu
asiana, johon ei kannata kiinnittää huo
miota. Sillä on kuitenkin enemmän mer
kitystä !kuin aavistetaankaan. Suurella vai
valla on Suomi päässyt sisälle amerikka
laisille rahamarkkinoille ja suurella työllä 
ja pitkäaikaisen taloudellisen vaJkiinnutta
misen jä1keen on saatu kurssit nousemaan 
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ja pysymään vakavina. Nyt ne romahta
vat katastroofimaisesti. Pörssit ovat herk
kiä. Ne näkyvät aivan oikein vaistoavan 
sen kehityssuunnan, jaka täällä on tapah
tunut. Seurauksena on tietysti se, että ne 
amerikkalaiset pienkapitalistit, jotka ovat 
ostaneet meidän obligatsioonejamme, ovat 
kärsineet satojen miljoonien markkojen 
truppion. On selvää, että hekin tällöin me
nettävät puolestaan luottamuksensa maa
han, joka ei pysty vastaamaan velkasitou
muksista.an. Tämmöisissä oloissa on tie
tysti myöskin turhaa yrittää uusien laino
jen saantia ja ma;hdotonta lienee myö.skin 
saada ma11kkinoille sitä yhden miljaardin 
markan suuruista valtiolainaa, josta jo 
ennakkosopimus on tehty New-Yorkin pan
kin kanssa. Sen ·edellytyksenä o'li, että 
varrhat kurssit säilyisivät. Kun ne eivät 
ole sählyneet, on toivotonta pitkiin aikoihin 
uusista lainoista puhuakaan. 

Vaikka asiat suurimman osan kansan 
mielestä kulkevat aivan vinoon suuntaan, 
näyttää hallitus olevan merkillisen tyyty
väinen saavutuksiinsa. Hallitus lausuu tie
donannossaan voivansa viitata tä~keisiin 
saavutuksiin ja kun katsoo, mitä nämä tär
keät saavutukset ovat, niin jää kaksi sem
moista käteen. Toinen on se, että kom
munistit ovat poissa eduskunnasta, ja toi
nen se, että vaalit ovat kuluneet rauha:lli
sesti. Nämäikään eivät kuitenkaan ole mi-
tään todellisia saavutuksia ja tuloksia. Ei
väthän kommunistit sillä ole maasta hä
vitetyt, ettei meillä 01le tilaisuutta näillä 
penkeillä heitä nähdä. Olisi ehkä hyväkin, 
että joku kommunisti tää'llä olisi, että saa
taisiin kuulla, mitä sillä truholla ajatellaan. 
Nyt ei ole min!käänlaista tietoa, mitä 
tuossa laajassa valitsijajoukossa ajatel
laan. - Kuten äsken selostin eivät myös
kään vaalit kuluneet niin rauhallisesti kuin 
ha:llitus näyttää olettaneen, vaan tapahtui 
niidenkin yhteydessä monenlaisia häiriöitä. 

:Mutta vaikka kaikki olisi käynytkin niin 
hyvin näissä kahdessa asiassa kuin halli
tus kuvittelee, niin millä hinnalla tämä 
kai·k!ki ·on tapahtunut~ :Maamme arvo va
kiintuneena va:ltiona on saanut ankaria ko
lauksia, sen taloudellinen luotto on romah
tamassa ja hallitu,i'walta on menettänyt 
auktoriteettinsa. Olot maassa ovat perin
pohjin sekaisin, ja joka päivä näyttää tuo
van uusia yllättäviä paljastuksia. Tyyty
väisyys ja optimismi ovat tietysti kadeh
dittruvia omj.naisuuksia, mutta nHn vähään 

kuin :hallitus tyytyy, ei sittekään olisi lupa 
tyytyä. 

Nyt, eduskunnan kokoontuessa näyttää 
asema kuitenkin merkolaiUa valoisammalta. 
On tapahtunut ilmeinen käänne sisäpoliit
tisissa oloissamme. Sen näyttää hallitus
kin havainneen ja näyttää tiedonannossaan 
noteeraavan sen omaksi ansiokseen. Siinä 
sanotaan, että ,hallituksen toimenpiteet 
väkivallantekojen selvittämiseksi ovat 
tuottaneet yhä enemmän tuloksia". Tämä 
on joko itsepetosta taikka selvää ironiaa. 
Eihän hallituksella tässä suhteessa ole min
käänlaista ansiota. Se ei ole omaJSta aloit
teestaan saanut keränpäätä auki ja päässyt 
salaisten järjestöjen perille, eikä myöskään 
pidättämään syyllisiä. Kuten usein muul
loinkin on tässä. ollut auttavana tekijänä 
VaJStustajain tyhmyys. Se on tullut avuksi 
ja sen kautta asiassa on päästy alkuun. 
(Vasemmalta: Oikein!) Se kyyditys, jonka 
alaiseksi tasavallan entinen kunnioitettu 
presidentti joutui, oli omiaan vihdoirrkin 
herättämään jo epätoivoon joutuneet ja 
turtuneet mirelet. Se sai ne piirit liik
keelle, joita hallitus ei ollut halunnut tä
hän sawkka kuulla, se kun on etsinyt tukea 
yksinomaan Lapualais:liikkeen taholta. 
Tämä tasavallan entisen presidentin retki 
oli tietysti synkeä retki, ja me olemme 
varmasti kaikki valmiit sitä sydämestämme 
valittamaan, mutta toiselta puolen meidän 
tulee olla hänelle siitä suuresti kiitollisia, 
sillä. tuloksellisempaa poliittista agitatsioni
matkaa ei tässä maassa ole koskaan tehty. 
(Eduskunnasta: Oikein, oikein! - Ed. 
Ha•k!kila : Vahinko vaan, että se o'li vaalien 
jälkeen.) Tämä retki ja samalla edus
kunnan lähestyvä kokoontuminen ovat saa
neet hallituksen vihdoinkin tarmokkaaksi. 
Muutamissa päivissä. on nyt saatu selville 
enemmän kuin aikaisemmin puolessa , vuo
dessa. Ja mitä kaikkea on saatu selville.1 

Yllättävin on ilmeisesti ol'lut se tieto, 
että myöskin korkein sotilasjohto on ollut 
sekaantuneena näihin likaisiin asioihin. 
(Eduskunnasta: Häpeä!) Tämä tapaus on. 
ilmeisesti omiaan ikomprometteeraamaan 
johtoa laajemmalti'kin, ja paljon tarvitaan 
siltä taholta va!kuutteluja, ennenkuin sii
hen jälleen ehdottomasti luotetaan. Miten 
vahvasti ha:llitus on luottanut pidätettyyn 
sotilashen!kilöön, osoittaa se piklku tapaus, 
että hän vielä. pari kuukautta takaperin 
sai nuoruudestaan huolimatta !huomattavan 
koroituksen. 
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Mutta voi myöskin :kysyä, mitä päämää
riä tämä sotilasklikki on tavoitellut? On
han selvää, ett•ei se huvikseen ryhdy kyy
dityksiä toimeenpanemaan, vaan että nämä 
ik:yyditykset ovat olleet vain väli!k:appa
leena, keinona johonkin muuhun päii!mää
rään pyrittäessä. Mitä sillä taholla @ ta
voiteltu? Mahdollisuudet ovat sangen pe
loittavia. Ja hallitukselle täytyy avoimesti 
esittää kysymys, voiko hallitus ehdotto
masti luottaa nykyiseen korkeimpaan soti
lasjohtoon? Onko se hallituksen käytettä
vissä, jos tarve vaatii, vai ·onko se valtio
säännön kumoojain välikappaleena? 

Nyt olisi jdka tapauksessa korkein aika 
palauttaa maahamme säännölliset olot ja 
tehdä myö.Skin täysi puhdistus kaikkialla 
missä epäsäännöllisyyksiä, rikollisuutta ja 
väkivallantekoja on sattunut. Eduskun
nan avajaisissa pidetyt kaksi puhetta, tasa
vallan presidentin puhe ja eduskunnan pu
hemiehen puhe ovat mielestäni tässä suh
teessa viitanneet tietä hyvään suuntaan. 

Ehdottomana vaatimuksena on täHöin, 
että syylliset on saatettava rangaistukseen, 
olkoot missä asemassa tahansa. Näiden 
väkiv!l'llantekojen henkiset isät kulkevat 
vielä kaikki vapaalla jalalla. On toivot
tavaa, että myöskin niihin päästään kä
siksi. Ja uudet rikokset on ehdottomasti, 
tarpeen tullen voimakei:noillakin, ehkäistä
vä. Semmoinen suorastaan vetelyyttä osoit
tava katsantokanta, jota sisäministeri tässä 
äsken edusti, ei mielestäni ole soveltuvaa 
oikeusvaltion toimintaan. 

Eiköhän kaiken lisäksi olisi syytä astua 
vielä askel pitemmälle. Täällä on toimi
nut semmoisi:a järjestöjä kuin Lapuan val
tuuskunta, Suomen Lukko ja Rintama
miesten Liitto. Ne näyttävät olevan pe
siä, joissa rikollisia suunnitelmia valtion 
turvallisuutta vastaan laaditaan. Nämä 
rikolliset järjestöt, jotka suojelevat rikok
sellisia keskuudessaan, olisi parasta lak
kauttaa. Nehän ovat itse asiassa jo menet
täneet kaiken moraalisen pohjansa, kun 
suuri osa niistäJkin, jotka aikanaan ovat 
luultavasti vakaumuksesta niitä \kannatta
neet, näyttävät nyt kääntäneen niille sel
lkänsä. Ne tarvits·evat vain pienen armon
iskun hävitäkseen näyttämöltä ja semmoi
sen armoniskun hallitus olisi velvollinen 
niille antamaan. Vasta senjälkeen voi mie
lestäni täysi turvallisuus palata maahamme 
ja ihmiset rauhoittua. Ellei hallitus halua 

tai pysty näin toimimaan, olisi sen mie
lestäni paras väistyä vartiopaikaltaan. 
(Vasemmalta: Oikein ! Hyvä ! ) 

Ed. L o h i: Että olot meidän maassamme 
tällä kertaa ovat muodostuneet niin epänor
maalisiksi kuin ne todella ovat, täytyy sa
ma1la kun oloja arvostelee, anyöslki:n johdat
taJa mieleen, mitkä alkutekijät ovat ollee.t 
syynä siihen, että meidän rauhaillisessa 
maassamme ja kansassa ovat olot voineet 
muodostua tällaisiksi, kuitn ne ilmluneen ke
sän aikana ovat oilleet. 

Edellinen puhuja koskietteli laajasti sitä 
epäno:mnaalista tilanlllebta, m.ålkä täl,lä het
kellä meidän maassamme on ollut, mutta 
:hän ei sanallakaan kooketellut sitä, mistä on 
johtunut se, että 01lot ovat menneet tälle to
lrulle, mille ne ovat menneet. (Ed. Tanner: 
Lrupuan liikkeestä! Vasemmalta: J·Oihan hän 
sen sanoi!) Lrupuoo liikkeestä. Mutt1a mikä 
on ollut syynä, että tällainen Lapuan liike 
on voinut meidän maassamme syntyä? Minä 
en voi tulla muuhun tulokseen, kuin siihen, 
että orojen ik:Jeihitys meillä on ollut menossa 
samaa tietä ilmilll se Qlll Saksassa iällä het
kellä, jossa parlamenttarismi todeUa on 
myös vaarassa. Ja epäilemättä historia tulee 
todista;maan, että olojen sekrusortoon Sak
sassa on syynä se, että !iiJoo suuri humaani
suus kommunistista rienaavaa liilmttä koh
taan on johtanut siiihen, .että se on loihtinut 
esille Hitlerin äärimmäiset toiset voimat. 
Ja !kun läihtJökohta on tällllä, niin minä pyy
täisin huomauttaa, että sen suunnan edus
t,aja joka edellistä arvostelevaa pu!heenvuo
roa käytti, muistaisi s1en, e.ttä juuri sama 
syy, että meillä on annettu kommunistien 
rikollisen maanpetoksenis•en toiminnan ver
rattain vapaas,ti reuhtoa tässä maassa, se OIIl 

ollut omansa vaikuttamaan, luomaan pohjan 
sille ka,nsanliiklmelle, joka nyt on ollut ilmo
ma.ttavissa. Tässä on pä.ässyt sivuun sitten 
se!lllaiset mUJStat voimat, jotka ovat v1eneet 
tä•tå liikettä pois .siltä tolalta, mihin suurin 
osa isäJlllilaallista J.,ansaa olisi tahtonut ra
joittua, nimenomaan yksinomaan taisteluun 
l{]ommuni8tisen myrkyn .poistamiseen meidän 
ylhteis:Imntaruumiistamme. Mutta vaikka 
asi•anlaita näitn on ja me maalaisliittolaiset 
'Suomen talonv·oikaiskaiJJSan edustajat ym
märräJmme, mitkä syyt ovat loihti:neet esiin 
tällaisen kansoolii·ik:Jkeen ja tällaisen levotto
man ajan, kuin mitä nyt ·On ollut meillä 
elettävänä, niin minä ta!hdon uudelleen 
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muistuttaa siitä, että me puolestamme emrrne 
ole koSkaan taistelussa :klommunisteja :vas
taan hyväksyneet sellaisia keinoja, jotka 
ovat :valitettavasti tulleet kuluneen kiesän 
ailm;na niin suuressa määrässä; käytäntöön. 
Meidän :vasemmiston tiet ovat kyllä par
lamentissa ja valtiollisessa toiminnassa, suh
tautumisessa kommunismiin, aina eronneet 
jyrkästi toisistaan (Eduskunnasta: Ei niin 
kovin!) Jos milloin hallitusvalta maassam
me, olkoon se maalaisliittolainen tai joku 
muu hallitus on hallinnollisilla toimenpi
teillä ehkäissyt kommunistien julkiset rie
nauskokoukset, on vasemmisto aina ollut hal
lituksen kimpussa säännöllisesti kansalais
vrupauksien nimessä .pu01lustamassa kommu
nisteja. J·o:s meidän parlal1lllentissa milloin 
on yritetty l:ainsäädäntöä k.ehittää siihen 
suunta:an että saataisiin sulku kansalais
vapauksien väärinkäytöksille, me emme ole 
siinä onnistuneet. Vasemmisto on aina ollut 
vastaan tällaista lainsäädäntöä. Me olemme 
ymmärtäneet aseman sellaisekisi, että kuta 
V181paammasti, k:uta pitemmälle saadaan 
kommunistinen rienaus 1kehittJ'Imään, se sa
malla loihtii ääJrimmäisyyden •toisella puo
len sellruiseen valta-asemaan, että meidän 
raulhalliilllen kansanvaltainen par1amenttaa
rinen elämämme voipi joutua vaaranalai
seksi. Hedelmät tästä ovat valitettavasti 
meillä nyt 'lrotkemsti nä:htävinä. 

Me maalaisli~ttolaiset me olemme katso
neet, että ensimmä:inen perus, pohjasyy ja 
yksi !tärkein t.ekij.ä, jolla otetaan kaLkilta 
oikeistokiihlwilija-aineksilta pohja pois, on 
se, että kommunismi sa:adaan, myöskin sen 
ju1kinen toiminta, se saadaan myöskin pysy
mään aisoissa. Ja tästä syystä maalaisliitto 
puolueena on jo kaikelle talonpoikaiskan
salle, joka tähän puolueeseen ·lukeutuu, vii
t()littanut tien viimeksi viime keväänä pide
tyssä puoluekokouk!sessa. Meidän puolue
k()lkouksemme lausui sil1oin: ,Puoluekolwus 
toteaa, että viime aikoina Y'hä ki~hk!eäm
mäksi käynyt kommunistinen, rikollinen, 
isänmaan itsenäisyyttä ja kaikkia siveelli
siä elämänarvoja vastaan tähdätty kiihoitus
työ on laajoissa, isänmaallisesti ajattelevissa 
kansalaispiireissä herä:ttänyt vakavaa huo
lestumista. Samalla kun maalaisliitto voi
mainsa mukruan pyrkii yhteiskunnallisten 
epäJmhHen poistamiseen lainsäädäntötietä, 
pyrkii se myöskin niiden laissa esiintyvien 
puutteellisuuksien korjaamiseen, jotka .teke
vät mahdolliseksi kansalaisvapau:ksien vää- , 

rinkäyt:tämisen. Puoluekokous kelhoi:t~ 
kaiklkia maalaislii't.on järjestöjä tsa:moin kuin 
yksityisiä ikansallaisia tekemään voitavansa 
kommunismin vastustrumisek:si myöskin val
tiollisen j'a yhteiskunnallisen valistustyön 
muod!oSISa. 

RJoska myöskin kommuni:smin vastustami. 
sessa on ehdottomruSiti vä1ttäJmätöntå, että 
lainkunnioitus, oikeus ja totuus, nämä ikor~ 
keat i'hmiselämän arvot, ovat ilmiken t.oimin
nan pohjana ja per:ustan:a, ltUJOiffiitsee maa
Laisliitto jyrkästi kai!klki lainvaJStaise:t keinot 
myöS1ki·n kommunismin vastustam~sessa. 

Koska voimassa:oleva v1altio- j:a yhtJeiskun
tajärjestyksemme voi parihaiten taata kan
sallemme i11auhallisen elämän jatJkumisen, 
tulee ma:aJ:ailsliit:to edelleen jyrkästi pitä
määJn kiinni kansanvalitaisten perustus
laki/emme pyillyydeslt·ä selkä niitä pUtOlnsta
maan, lhyöikättäiköÖill niitä vastaan miltä ta
holta tahansa.'' 

Kun kommunismin :vastainen liiike a:lkoi 
kelhittyä :tälle välkivailtaisuuden tielle, on 
valitettavasti surnlla .todettava, että osa 
mwan sa:nomalehdi:stöä aivrun ilmeisesti läihti 
tukemaan tällaista kehitystä. Ei liioin tuo
mitsevaa srunaa näistä uskalLettu lausua. N:e 
sanomalehdet j:o,tka mh'kenivat siitä v.ruroiit
taa, ne joutuivat melkein prunLkeiksi luetta
vaksi. Väkivallanteot kohdistuivat ensin 
'lmmmunisteihin. S.illoin oli aivan i1meis:tä" 
että yleinen mielipidle ei reagoinut niii.n lro
va:sti si:tä vaiSitaJan, varsinlkin krm osa sano
malehtiä aselttui siUe !kannalle, että se piti 
miltei luonnollisena :tätä. Lainikunni.oitus 
tällä lailla hiljalleen aleni. Ei ymmärretty, 
miten väärälle ti:eUe ikehitys tällä tavaUa 
kulki. Nämä välk.i;val~:anltyöt hiljalleen ailkoi
vat kulkea ede:mmäksi ja edemrrnälktsi. Kun 
joku sanoma·1eihti tai joku muu porrvarilli
nen poliitikko varoitti ja huomautti, että tä
män isänmruallisen ihanteellisen 1iik!koon 
ympärille pyrki pesiytymään seUaisia m~ 
ti:a voimi•a, jotka tahtovat johtaa :tämän kan
sanliikkeen pois siitä o:i:keasta alkuperästä, 
joruka nojaHa :se oli temmannut ikaikki isän
maallis.e:t :kansalaåset muikaa:nsa, ooa sanoma
lehtiä ikäänikuin suuttumuksella hyökkäsi 
näitä va:roiittaV'ia ääniä v'81Sitaau, että se on 
turhaan mus•tanmaalausta, mitään sellaisia 
suunnitelmia ei ole •Olemassa. 

Mutta onneksi nämä viimeaikaiset tapahtu
mat ovat nyt avanneet kaikkien isänmaalli
sesti ajattelevien kansalaisten silmät, kuinka 
pitJkä11e meidän kansamme on jo sortunut, 
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minkälaisia Vioimia tuon lis•änmaallisen liilk
keen yhteyteen on pesiytynyt ja mihin on 
yritetty johtaa ,tuota i,sämmarullista ikansan
liiikiettä, niitä satoja tuhansia ka.nsalaisia, 
joi11a ei mitään muuta päämää:rää ole ollut 
isänmaallista liikettä kannattaessaan kuin 
se, että saada kommunismi tästä maasta hä
v~tetyksi. Viimeailkaiset tapahtumaJt ovat 
nyt kaikille selvästi osoiittaneet, minkälaisen 
tulivuoren päällä meidän elrumämme on to
della ollut. Kun tapruhtuu sella:ista, etJtä 
puolustusla~toksen yleisesikunnlal1. korkein 
johto oli järj·estämässä niitä ka3Jllleita rt:aJpah.
tumia, joiden todistajina me viime viilldkona 
olemme ollieet, si:lloin minä yhdyn siinä 
edelliseen puhujaan: jokainen isänmaalli
nen kansalainen tulee kysymä.än, mitä var
ten tälLaiset ikyyditykset? Onk·o niillä kJOm
mrmismin vastustamisen kanssa mi1tään te
k!emist.ä? Mmin sillä tähdätään Y Eihän y~ksi
tyisen persoonan takia tuota kyyditystä jär
jestetä. Tarkoiltus Oiil syvempi. Sen tähden 
minä toivois~n, että ha,llitulmen nyt alulle 
panemat tutkimukset johtaisiv,at myös s·ii
hen, €'ttä ,saadaan selvyys oniko todella val
tiopetokseNisia valmisteluja ollut tekeillä. 
Ja missä määrin? Ja kuinka pitkälle ne 
ovat jo kehittyneet? (Ed. Voionmaa: Suu
ressa määrässä ! ) Hämmästyksellä kuulimme 
eilen illalla jokainen radiossa, että sählkö
sanoma saapui: ,,,Wallenius on heti päästet
tävä vapaaiksi." (Vasemmalta: Se on ajan
kuva!) Tässä on ylksi lilitölkohta. Ehdotto
masti on tutkimukset lrohdistettava myös 
siihen, mistä sähkösanoma on lälhtöisin, sillä 
jokaisen mieleenhän johtuu, että jotain yh
tey1Jtä asioilla !täytyy olla. (Bd. Hwk:ki1a: 
Se oli erehdys, että se ei tullut sisäministe
ril.le !) 

Miutta vaikka näin vaikealta ja näin vaa
ralHselta tilanne on näy:ttäJnyt aiv,an viime 
päiviin asti, niin meillä eduskunnan j,äse
niUä ei ole tällä hetikellä enää syytä pessi
milsmiin. K~ansan llmts:eet joka puol·elta !koh
distuvat ennenkaikkea hallitukseen ja edus
kuntaan, saadaanko tässä maassa rauhalli
nen elämä palautetuksi, saadaanko tässä 
maassa kansanvaltainen pa:rlame:nt,taarinen 
elämä vakiintumaan, päästäänkö meidän 
valtiollisessa elämässämme siihen, ·että 
lm~kki siihen liittynyt roska, olkoon se va
oommrulla tai oilkeal:la, pulhdistuu meidän 
valtiollisesta elämästämme~ (Vasemmalta: 
Ja keskustasta 7) Ja todella isänmaanystävät, 

k~ansanvaltaiset ainek:Siet, kykenevät tämän 
kansakunnan elämää onnellisesti eteenpäin 
johtaJmaan, kykenevät meidän kansamme 
puhdistamaan siitä. häpeäsrt:.ä, mihinkä me 
todeUa o1ermme koko maailmam sihnissä jou
tuneet. 

Ne rdhkeat ja rei,ppaaJt sanat, ,mitkä tasa
vaUan presidemltti hallituksen puolesta 
täällä meille lausui, antavat meiUekin, edus
kunnan jäsenille, myös rtJoivoa, että uusi 
päiv.ä on nyt alkamassa ja 'että päästä1än t•o
del1a sii:hen, että ikailkiki pimeät, mustaJt voi
mat saadaan kukistetuiksi ja meidän kan
sanvaltainen parlamenttaarinen elämämme 
t1erveempänä ja 'kirkrustuneempana kuin en
nen tä.tä lkiesälä pääsee meidän valtiollista 
elämäälllllllle jom!tamaan. Mi:nä ~uen voitto
puolelle myöskin sem, e1Jtä tässä .eduskun
nassa ei ole ·enää sella~ta eduskuntaryhmää, 
j.onka i·1Illleisenä pä1ämääränä ja ltehtä,vänä 
on ollut meidän itsenäisyytemme tuhoami
nen, meidän kansanvaltaisen vaJtioelä
mäJmme hävi•ttäminem. Mutta S3Jlllalla tämä 
myöskin velvo~tltaa edmiSikunltaa silloin kun 
tulee meillä esille ne laiki~hdoltukset, jolloin 
tämä sawvutus turvwtaan tulevaisuutta v~ar
tlem, ymmärtä:mä,än telhtäwäooä,, mitä isän
maallinen kansa on oiJooutet1u siltä vaati
maan. Jos eduskunrt:a ei tältä tehtävä1ä ym
mä.rrä, niirn j·olkainen yffillllärtää, että juuri 
tätä toivov,at nämä mustat voimat. Ja mi
hin siUoin mennään, siltlä <emme tiedä. Mutta 
tällä hetkenä meitä ei auta en:ää mikään 
toistensa syy:tte1eminen, ei taaksepäin kat
seleminen, eilkiä syntirekisterien luettelemi
nen. 

Minä omrusta puolestani ymllllärrän hyvin 
sen erinomaisen vaiilrean aseman, :milkiä halli
tuikseHa on ollut tämmöi:senä ~ailkMa kansa
kunnan elämän j1olhdossa ollessaan ja siitä 
syystä, vaikkakin muistutuksia ehkä halli
tuksen toimintaalll nähden voisi ihyvirukin 
esilttää, minä puoles1tani en ole valmis en
s]mmäisenä kilvellä hei,ttämään. Mutta siinä 
t.oiwJssa, että hal1i·tus k<aiikella taiT'moUa edel
leen jrutkaa siitä puhdistustyöltä., j·olhon viime 
päivinä ~se on niin ['ei:ppaasti ryhtynyt, siinä 
toivos:sa minä en tahtoisi olla mukana estä
mässä haUitusta näitten toimenpiteitten 
j.wtammis,essa. J,a t.äsä .mielessä minä, samoin
kuin koko maalaisliiton edusikun<taryhmä, 
tulen äänestämään yksinkertaisen päivii
jälrjestyik•seen siirtymisen puolesta. 
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P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään kello 14.30. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 14,45. 

Keskustelu val tioneu vo·ston tiedonannosta 
jatkuu: 

Ed. K e s t i: Herra puhemies! Kun ny
kyisen hallituksen teot ja tekemättä jättä
miset ovat nyt eduskunnan arvosteltavina, 
niin on syytä huomauttaa, että jos arvos
teluperustana käytettäisiin vertailua tämän 
ja edellisen hallituksen tekojen välillä ja 
kun kerran Kallion hallitus heinäkuussa sai 
luottamuslauseen, niin yhtä hyvin ansaitsisi 
sen nyt myöskin nykyinen hallitus. Tä
män hallituksen tekojen joukossa ei toki 
ole yhtä paljon lain ylikäyneitä toimenpi
teitä, ja huomattava on sekin, että tämä 
hallitus sai edelliseltä ikävän perinnön hoi
taakseen, Kallion hallituksen päästäessä jo 
asiat luisumaan siUe kantille, että maata jo 
silloin tosiasiallisesti hallittiin Lapualta. 
Näiden perusteiden mukaan hallitus siis 
ansaitsisi luottamuslauseen yhtä hyvin kun 
edellinenkin hallitus. Tätä perustetta ei 
kuitenkaan voitane noudattaa, sillä silloin 
voitaisiin yhtä hyvin ottaa käytäntöön sel
lainen periaate, että hallitus ei voi niin me
netelläkään, ettei se ansaitsisi luottamus
lausetta. 

Nykyisen hallituksen kaksi perusvirhettä, 
joihin arvostelu on kohdistettava, niinkuin 
täällä jo on tehtykin, ovat sen liiallinen 
aktiivisuus Lapuan hallituksen määräysten 
noudattamisessa ja liiallinen passiivisuus 
rikollisuuden hillitsemisessä. Hallituksen 
toiminnan tämä aktiivinen puoli alkoi jo 
Helsingin marssin aikana ja tuli erikoisen 
huomatuksi varsinkin hallituksen suhtautu
misessa kommunismin vastustamislakeihin, 
hallituksen käsittämättömällä tavalla ryh
tyessä Lapuan liikkeen tukemana ajamaan 
eduskunnassa läpi omaa vaatimustaan vas
toin eduskunnan enemmistön kantaa ja 
Lapuan liikkeen avulla siinä onnistuenkin. 

Tämä hallituksen teko loi kuitenkin pohjan 
sille tilanteelle, mikä sitten syntyi, kun 
kysymykse!'\Säolevia lakeja ei saatukaan val
miiksi silloisessa eduskunnassa ja tämän 
vuoksi oli käytävä vaalitaisteluun Lapuan 
liikkeen ankaran painostuksen alaisena. 
Hallitus on nyt kuitenkin kerta kaikkiaan 
viime eduskunnassa saanut tämän jyrkän 
kantansa taakse taivutetuksi eduskunnan 
enemmistön, joten sitä ei voitane vetää enää 
siitä asiallisesti vastuuseen. Mutta minä 
tahtoisin tässä kuitenkin todeta, että ny
kyinen hallitus yhdessä viime eduskunnan 
porvarillisten ryhmien kanssa on moraali
sesti vastuunalainen siitä, että se oli luonut 
erikoisen hyvän mahdollisuuden lapualai
sen mielivallan mellastelulle. Kun Lapuan 
liike julisti estävänsä kaiken puoluemer
Imissä tapahtuvan vaalitoiminnan ja alkoi 
kyyditä eduskuntaehdokkaita samalla kun 
sen taholta harjoitettiin siveellistä pako
tusta, työmaaterroria - mistä kuvaavin 
näyte on muun muassa Suomen Pienviljeli
jäin Puolueen puoluetoimikunnan puheen
johtajaa vastaan kohdistettu uhkaus, että 
hän eduskuntaehdokkaaksi ryhtyessään me
nettää toimensa, mikä uhkaus myöskin sit
temmin toteutettiin y. m. yhtä vaikutta
via keinoja, niin on tästä kaikesta vaaliter
rorista moraalisesti vastuussa hallitus juuri 
siksi, että se oli luonut pohjan tällaiselle 
toiminnalle ja asiallisesti vastuussa sen 
vuoksi, ettei se ole tällaista menettelyä tah
tonut tai edes yrittänyt estää. 

Tässä alkaa hallituksen toiminnan passii
vinen puoli. 

Hallituksella oli käytettävissään koven
nettu painolaki. Mutta puhumattakaan 
siitä, että hallitus olisi käyttänyt hallinnol
lista valtaa Kokkolassa ilmestyvän uuskom
munistisen ,Aktivisti' '-lehden lakkauttami
seksi (Vasemmalta : Hyvä ! ) , ei se ole käyt
tänyt tuota kovennettua painolakia sen suh
teen ennenkuin vasta erään viranomaisen 
pyynnöstä, vaikka melkein jokainen sano
tun lehden numero vastaa sisällöltään mitä 
kommunistista lehteä tahansa. (Vasem
malta : Menee pitemmällekin ! ) 

Hallituksella on ollut keinoja myös yh
distysmisvapauden rajoittamiseksi, kun on 
ollut kommunisteista kysymys. Mutta kun 
maan pääkaupungissa kokoontui nelisen
sataa henkilöä kokoukseen, joka on nimen
omaan ilmoitettu erilaisiin rikoksiin syy
päiksi ilmoittautuville henkilöille, ja josta 
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kaikki muut kuin rikollisiksi tunnustautu
vat vielä ajetaan pois, ja vaikka tämä 
kaikki on hallituksen tiedossa, vieläpä kor
kein poliisiviranomainen on kokouksessa 
läsnäkin, niin hallituksella ei ole keinoja 
tällaisen ilveilyn lopettamiseksi. (Ed. Voion
maa: Muuta kuin valokuvaamiseksi.) 

Vaikka hallituksen poliisiviranomaisilla 
on ollut esim. viime vaalitaistelun aikana 
aihetta muiden suhteen rajoittaa puhe- ja 
lausuntavapautta, niin, kun lapualaisliik
keen taholta on harjoitettu millaista val
tion- ja kansanvallanvastaista, jopa suoras
taan rikoksiin yllyttävääkin lausuntava
pauden väärinkäyttöä tahansa, niin sen 
estämiseksi ei hallituksella ole ollut mitään 
keinoja. 

Ja vihdoin, vaikka hallituksella pitäisi 
ona takanaan ja tukenaan sekä käytettävä
nään suuri ja luotettava suojeluskuntalai
tos jokseenkin toimintakykyison poliisilai
toksen lisäksi, niin hallitus ei ole aikanaan 
yrittänyt ryhtyä rankaisemaan ja estämään 
sitä rikollisuuden valtaista, hyökyaaltoa, 
mikä maassamme on viime kuukausien ai
kana raivonnut. Hallituksella on ollut tie
dossaan suuri määrä törkeisiin rikoksiin 
syypäiksi todettuja rikollisia, mutta se ei 
ole nostanut sormeaankaan niiden saattami
seksi vastaamaan rikoksistaan. Todennäköi
sesti on hallitus tahtonut mahdollisimman 
aktiivisesti noudattaa lapuan-liikkeen vaati
maa passiivisuutta. 

Ja kun tämä rikollisuus lopulta meni niin 
pitkälle, että maan korkeasti kunnioitettu 
ensimmäinen presidentti puolisoineen jou
tui maassamme valtaa pitäneen rikollisen 
koplakunnan kyydittäväksi tuoden samalla 
kansan yleisen mielipiteen painostuksen 
avulla spontaanisesti selville syylliset, ei 
hallituksella ole näyttänyt olevankaan halua 
käyttää edes tätä tilannetta riittävällä ta
valla hyväkseen sen Augiaan tallin puhdis
tamiseksi, mikä Ostrobotnian ja Lapuan 
vaiheilla on mätää löyhkäänsä levittänyt. 

Minä uskon, että hallitus on ollut täysin 
tietoinen, ettei näitä Lapuan liikkeen tili
kirjaan miinuspuolelle merkittäviä tekoja 
ole tarkoitettukaan tehdä kommunismin 
vastustamiseksi, vaan että niiden oikeana 
päämääränä on ollut hallitusvallan auktori
teetin lopullinen hävittäminen, ehkäpä, ku
ten eräs sanomalehti on otaksunut, hallituk
sen peloittaminen lähtemään paikaltaan si
jan luomiseksi oikeistodiktatuurille. Näin 

ollen ei hallituksen passiivisuutta voi ym
märtää edes kommunismin vastustaruistais
telun suosimiseksi tai ymmärtämiseksi, sillä 
jos se sitä olisi ollut, niin silloin ainakin 
olisi hallituksen pitänyt puhdistaa kansan
liikkeen johto niistä aineksista, jotka nyt 
ovat vieneet ja johtaneet niiden kymmenien, 
ehkäpä satojentuhansien hyvää tarkoittanei
den kansalaisten, jotka liikkeeseen ovat yh
tyneet, päämäärän ja tarkoituksen autta
mattomasti karille. 

Sen kansanliikkeen ymmärtäminen, jota 
me olemme saaneet nähdä ja kokea, on ollut 
ehdottomasti sen päämäärän väärentämistä, 
johon katsoen kansalaiset ovat siihen liitty
neet. Kun kansanliike on julkeasti valeh
dellen esiintynyt yleisölle ainoastaan kom
munismin vastustamisliikkeen nimellä ja 
kun maan hallituskin on tällaista liikettä 
ymmärtänyt, sen johtajain kanssa neuvotel
lut, ja esiintynyt melkeinpä sen kanssa yh
teistoiminnassa, niin ei ole ihn:eteltävää, 
vaikka yksinkertainen kansa, kaikki epäi
lyksensä voittaen onkin tullut liittyneeksi 
liikkeeseen mukaan, lisäämään sen ennes
täänkin mahtavaa voimaa ja vaikutusta. 

Näin ollen hallitus ansaitsee epäluotta
muslauseen senkin vuoksi, että se menette
lyllään on ollut mukana johtamassa kansaa 
tukemaan sellaisia periaatteita ja sellaisia 
tekoja joita kansa ei ole tarkoittanut todel
lisuudessa tukea. Toisin sanoen hallitus on 
ollut mukana väärentämässä kansanliikkeen 
todellista tarkoitusta. 

Hallituksen menettelyä voidaan luonnolli
sesti puolustella. Mutta kun tässä puoluste
lussa ei juuri voida esittää muita motiiveja 
hallituksen tueksi kuin pelko, niin täytyy 
kaiken edellisen perusteella päätyä siihen, 
että hallitus on ansainnut kohtalonsa, sillä 
mikään maa ja kansa ei tarvitse hallitusta, 
joka pelkää (Vasemmalta: Oikein!- Nau
rua eduskunnassa.) Sen nykyinen heräämi
nen ei sen menneisyyttä muuta. (Ed. 
Voionmaa: Totuuden sanoja!) 

Ed. Pennanen: Herra puhemies! Oli 
hiukan outoa lmu1la, että niin ·tottunut par
lamentaarikko kuin :edustaja lherm Tanner 
vertasi ja rinna;sti tät'ä hallitukisen nyt 
esilläolevaa se1ontekoa lllleri,se1ity:kseen. Hän 
itse on ollut mukana j1a johtajanakin mo
·nte.ssa mymkyssä j.a tietää, ettei myrslkyn 
läheskään aina tarvitse merkitä haaksirik
koa. Hän tietää myös y1htä hyvi1n j·a pa-

7 
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remmin kuin monet muut mei,stä sen, että ' 
parlamenttarariJSesti hallitussa maassa, kuten 
meillä, on jo sä:ännöllisissäkin oloissa väLt
tämätöntä, että eduskunta ja hallitus luot
tavat toisiinsa. Niinhän meillä valtiosään
tömmekin mukaan on ainakin muodollisesti 
o1ev:aildn. Mutta val'lsinkin tälJaisena mie
liä kuohuttavana ajankohtana on kaksin 
verroin välttämäJtöntä, että eduskunta j·a 
hallitus voivat tosiarsiallisesti eikä vain 
muodollisesti luottaa toisiinsa ja niin ollen 
valtiovallan jakamattamaila painolla ja 
voimalJla toimia olojen tervehdyttämiselksi. 

Se selonteko, jonka hallitus nyt on an
~tanut eduskunnalle sen heti kokoonnuttua 
ma:amme ehkä tärkeimpien vaaUen jälkeen, 
se on minun mielestäni ollut tarpeeHinen 
monessakin suhteessa. S·e on ollut tarpeel
linen niidenkin kannaLta, jOitlka luottavat 
hB.~llitukiseen, tarpeellinen rauhoittamaan 
jännittynyttä ja levotonta mielialaa maassa. 
Se on ollut tarpeemnen myöskin sen takia, 
että hallituksen toimia tai toimeen ryhty
mättämyytili on moitittu milloin suoranai
sesti milloin viittailemalla. Ed. Tanner 
on kdhd~stanut moitteensa ilman vii,ttai
luja. 

Ha1litus on nyt asiallisen avomielisesti 
esittänyt ne poikkeuksellisen vaikeat olo
suhteet, joiiSsa sen on ollut toimittava kah
den nykY'tärkeän rinna'l&ai.spyrkimyksen 
toteuttami,seksi. Hallitus ilmoittaa oHeen 
pyr:kimyksenään laillisin keinoin jatkaa sitä 
puhdistustyötä, mikä kommunismin hävit
tJämi,seksi jo oli alkanut ja muhoittaa kuo
huntatila maa:ssa, niin että oikeusjärjes
tystä loukkaavat toimenpiteet eivät saisi 
jatkua. Kokonaisuudessaan katsottuna hal
lituiksen selonteko .silsältää eduskunna<He 
kysymyksen, tahtoolm eduskunta 'asettua 
tukemaran hallitusta na1ssa molemmissa 
mainitui;ssa rtoimenpiteisså vai kieltääkö 
eduskunta välttämättömän ja tehoavan tu
kensa nykyiseltä hallitukselta. Tällainen 
kysymys on tarpeellinen, sitä ei tarvitse 
verra:ta meriselity:kseen,. 

Vastauksen mainittuun kysymykseen ei 
niä:hdäikseni piltäi,si oHa vaik,ean. To.sisei'k
kojen nojalla voidaan nimittäin pitää var
mana, ~että yleinen mielipide maa:ssa on nä
kemänsä j,a kokemansa perusteella !ldin
teästi sillä kannall~:, eUä !kommunismi on 
tulkahdutettavissa julkiisesta 'elämästä vain 
lujilla otteilla valtiovallan puolelta, eikä 
suinkaan yksinomaan tai edes pääasiani-

sesti joiUa&in suostutteluilla. Siitä kyllä 
j·o meillä pitäisi ·olla riittävästi kokemusta. 
Ja voisikohan tuossa 'kommunismin tukah
duttamistoiminnassa, jossa oikeamielistä 
lujaottei,suutta ei voi välttä:ä, voisikohan 
siinä paremmin onnistua joiku vasemmiston 
johta:ma tai vasemmistoon nojaav•a halli
tus. Tuskinpa vain. Tai olisiko joku va
semmistohallitus, vaikkapa esim. ed. Tan
nerin itserusä johtamana, näi1ssä 6loissa 
voinut nykyi,stä hamtusta paremmin tai 
edes niinikään paljon rselv.ittää tapahtuneet 
lain rikkomukset ja pann:a ehdottomasti 
pitävän suhm uusi,en selLaisten esiintymi
selle. Sitäkin sopii kysyä. (Ed. Voionmaa: 
Varmasti!) Joka seUai.sta UJskoo, hän ei 
vidäkiiän kaiken tapahtuneen jä;lkeen tunne 
perinpohjin mielialaa ma.a:ssa. Hallitulkse.n 
selonteossa mainiltaan, 'että eräiden piirien 
mielestä, ja ed. Tanner 'On ·Selvittänyt mistä 
piireistä on 'kysymys, eräiden piirien mie
lestä hallituksen olisi ollut ryhdyttävä voi
makeinoil,la, s. o., n.iin minä luki,sin, aseitten 
avulla, rauhoittamaan maata. Eiköhän ·nyt, 
sentä.än myönn·ettäme, että se olisi ollut 
koihtalokikain teko, mitä vastuun:satunteva 
hallitus olirsi nii1ssä oloissa voinut tehd!ä. 
Ha:llitus on va:stuussa ensi sijassa kansasta 
ja vasta toisessa sijassa itsestään. Nyt
hän jo näyttävät tapahtuneet lainrikkomuk
set selviäVJä:nkin, toivottavasti juuriaan 
myöten, ilman kohtalokkaita yhteentör
mäyksiä. Tapahtuneissa tutkimuksissa jo 
paljastuneet .asiat osoittavat toisaalta, että 
hallitus tahtoo ·selvittää &siat pohjiaan 
myöten, ja toisaalta ne osoittavat, että olo
jen tervehdyttämi'se,ssä t.arvitB.Jan molempien 
valtiomahtien yhteinen paino, se kyllä sil
loin varmasti tehoaa. 

Tapahtuneet väkivaltaisuudet ja se, mitä 
niistä ·on jo tulilut ilmi, ovat kaiken muun 
kielteisen vaiku:tulksensa dhella vaikuttaneet 
myörs sen ymmärrettiivän .asian, että ihmis
ten mielet ovat lkiintyneet ~etupäässä, joP'a 
yksinomaan siihen, mitä vrarsinkin viime 
päivinä on tullut ilmi, ja nyikytärkeäin 
a,siain toinen osa, nimittäin kommunismi
vaara, on jälänyt varjoon. Eihän ed. Tan
neriUakaan ollut ~siinä suhteessa IIllitJälän 
sanomi1sta. Päinvastoin hän pa:hoitteli, 
ettei :tläiällä ol·e edes yhtä kommuni,sti'a, 
jonka välityksellä .saatai,sii.n tietoa heidän 
tuumistaan. Se ·on juuri tässä, ed. Tan
ner, kuin meidän p01rvari11list,en ja teidän 
mielipiteenne aivan jyrkästi: eroavat. Ja 
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uslk:ooko ed. Tanner, ~ttä se kommunisti, 
joka hänen vieressään istuisi, avomi•elisesti 
'kertoisi hooelle, mitä he todella meinaa
vat. Luulisin, että sosialisteilla on siinä
kin suhteessa surullisia lkokemu~sia (Ed. 
Hakkila: Ei •se millmn pailmlleni pääse is
tumaan.) Mi]]lä arvelen en ·olevani ollen
k3ian velvollinen esiintymään m•yt tä:ssä 
halLituksen, vielä vähemmä,n kansanliik
keen puolustajana. Mutta jos minun on 
jotakin kansanliikkeestä sanottava, niin 
min·ä sanon vain sen, •että se .kansanliik
keen sa.aV'Utus, se myönteinen sa,avutus, ni
mittäin kommunistien tyyten tyikkänään 
poistaminen tJä!ältä edUJskunnasta, se on 
s~ksi suuriarvoinen, että siitä kyllä kan~ 
nruttaa jotakin· ma;ksaa. Sanon henkilökoh
taisena käsitylksenän~, •että siitä hyv.ästä on 
tässä mwassa jouduttu maksama:an liian 
pailjon. Onhan tehty tekoja, jotka vaikut
tav•at aivan talkaperoisesti siihen päämää
rään mihin kam'lanliike on pyrkinyt. Mutta 
si•tä tulosta, jdka orn myönteinen, nimittäin 
kommunisti•en poistaminen julkisesta e1ä
mästä, sitä ei Suomen histori•a tul•e myön
teisenä pualena koskaan !kieltämään. 

Nämä mainitut, täälLä jo paljon puhutut 
lainvMtaiset teot, ne ovat ant-arueet ei: ai
noastaan edUJstaja Tan·nerille äsken, mutta 
varsinkin 'Vasemmrstolai•siHe yleensä julki
sessa sekä !kirjoitetussa että pulmtussa sa
nassa tekstin aihetta niin paljon, että fuom
munismiva,arasta he eivät ole muistaneet 
puhua yihtäiin mitä!än. (Ed. Voiorumaa: 
Se onkin pieni) Eiviätkä he liioin näytä 
sitä vallirwna p1tävän'kään, senhän on !herra 
Tannerkin muistaakseni jassakin verrattain 
ä,sken -antamarssa,an lausunnossa myöntiinyt. 
Sitä va:stoin on puhuttu paljon silläkin 
truholla, jra nimenomaan sillä taholla, lailli-
suudesta. Ja kyHä siit•ä!kin· .wsianpuolesta 
on puhutilava ja sitä teroitettava, mutta 
minä arv•elen, en nyt pU'hu edustaja Tan
nerista ylksinään, mutta. v1asemmistosta ko
konaisuutena~, :arv<elen, .että j•onki,nlainen 
vaatimattomuus pu:ki:si v•a,sernmistoakin 
siinä suhteessa paremmin, sillä se heidän 
1aillisuutensa ei ole viel-ä edes laillisessa 
iässä. Kymmenen vuotta, ehlrä hiukan yli. 
Tätä minä <en sano oHenkaan min:ään ke
humisena, ky<llä meiUä kaikilla on •syytä 
itsekritiiklkiin, mutta, syytä sen harjoiUami
s~en nä:hdräkseni on myö.s!ki.n va;semmalla. 
(Ed. Hakkila: Jokos teikin ymmärrätte 
laillisuutta 7) Ja asiath-an eivät syyHele-

m'ällä parane. Minä puolestani jätän ver
rattai'll vähällä rsen, mitä tähän asti on ta
pahtunut. Nyt •on hyvä katsoa eteenpäin 
vain. Ja silkäli kuin vasemmisto on myös
kin mukana kommunismin hävittämistehtä
vässä se löytää apua tääitä ·oikealta, j-a si
fuäli 'kuin se tahtoo olla mukana laillisuu
den palauttamisessa maaham, niin kyllä 
v.armaan ei tiiältä oikealta päin va,stusta 
siinä suhteessa ilma•a'llnu. 

Mitä muuten tähän hallituksen selon.. 
tekoon tulee, niin minusta h-allitus aivan 
oikein ei ole omasta puolestaam· unohtanut 
toistakaan yhtei.Skunnallista vaaraa, nimit
täin kommunismivaaraa,, eiviätkä ne väki
V1a1tai8uudet, joita maassa tapahtunut on, 
niin hämmiälstyttä viä paljastuksia kuin 
niistä on!kin i~lmaantunut, ne eivät suinkaan: 
VJähennä kommunismiv.aa,raa, vaan pikem
min päinvastoin. Sen eduskuntaryhmän 
mielestä, j'ohon kuulun on :hallitus ollut 
suorastaan velvollinen ,tärkeitten vaalien 
jälkeen astumaan eduskunnan eteen ky
syäkseen, tahtooko eduskunta sitä tukea 
vaikeassa teht-ävä;ssä:ä,n vaiko ei, ja !Saman 
ry<hmän mielestä on hallituksen seilonteko, 
tyydy<ttäviä. Hallitus on vaikeissakin, ar
ka;luontoisissa asioissa j.a .ajanko'hdissa me
n,eteHy,t juuri nii·nlkuin meidän miele:.s
tä:mme on ollut meneteltävä. Näin ollen 
voin ilmoittaa, että kokoomuspuolueen edus
kuntaryhmä ykisimieli.senä tulee äänestä
mwän 8itä ylksilllkertaista päiVJäjärjesty'kseen 
siirtymistä, joruka herra puhemies tulee 
esirttiämään. 

Ed. Ki \limälki: Hallitus on eduskun
nalLe antamassaan tiedonannossa peittele
mättä tehnyt selkoa siitä huolestuttavasta 
tilasta, joss-a :maa on ha-llituksen toimessa
olon aikana, 1elänyt ja jo.ssa se edellee-nkin 
elää. Ryhty.essään te'htäväwnsä hoitamaan 
hallitus aivan oikein sanoo :saaneensa ko
kew, että edelliisten vii(kikojen ja :kuukau
sien kuluessa 'sa,ttun•eet lukuisat väkivaJltai
snudret olivat kiristäneet sisäpoliittiset olot 
sellaisiksi, että ma1an asioiltten sä.ännöHinen 
hoito on hallihrkselle tuottanut suuri·a vai
keuksia. 

HallitulkseHe on an:nettava tunnu.stus 
siit:ä, ettei se ol'e tahrtonut :sal&t·a tai lmu
nisteiUa asirain todellil9ta tilaa. TäHainen 
avoin suh-de hallituksen ja eduskunnan vä
lillä onki,n tarpeellinen, jotta olot näiden 
valtioelimien y'hteisin ponnistuksin saatai-
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siin palaut·etu:ksi sellaisiksi, mi.Uari,set niiden 
lainalai,sess:a y:htei,skun;nwssa tulee ollla. 

Täytyy !kuitenlkin hallituksen tiedonan- , 
toon perehdyttiiessä kysy:ä, ovatko olot 
ma.assa todella, olleet niin huonot kuin ti·e
donarnruon eräässä kohdassa sanotaan. Kun 
ha:Ui tus main:i'tsee ja sisruaiSiai·nrmini;sterikin 
tä:äHä tot.eaa, ettei se marussa vaHit·sev.an 
kuohuntatilan ja kiilrtym:ylksen ra'Ulhoitta
miseiksi k·atsonut voivansa ,ryhtyä voima
keinojen käyttämiseen, knslm 1se olisi olllut 
lähtemistiä sisällisen tarstelun j,a veren
v,uodatuksen tåeUe, joht,aa se väl.tJtämättö
mä'sti mieleen :sellai1sen kuva•n maan sisäi
sestä tilasta, ettei voi o:Ua !kysymättä, ·onik:o 
hallitus tarikoiHanut !Sitä:, mitä ~se selon,. 
teossaan on maininnut. (Ed. Voionmaa: 
Ei tietysti.) Kun julkisessa keskustelussa 
on puhuttu voima:keinoi,st.a, ei luullakseni 
ole ajateltu tarpeell'iseksi sitä, mitä lralli
tuiksen tiedonannossa O'letetaan tarpe,elli
.seksi aj,atellun, vaan o.n aj,a.tel'tu valtio
v.aHan suoj,aa, u:hlkaavia väkivaHai:suulk!sia 
vastaa.n ja ha.llitusval~an toimenpiteitä 
väkivalt,aisuuksien harjoit:tajien selviNe saa
mi:Seksi. Kun .. hallitus !kuitenkin 'katsoo 
oJ;evan a,ihett~a ·edes viitata siihen, ettei 
muussa mielessä aj,a.teltavien keinojen ikJäyt
tä.mistlä sen mainitsemista syistä ole voitu 
ottaa hu:omi·oon, johta.a 'se ja 011 johtanut 
vääriin pää;telmiirn. Se, mi!kä on tapahtu
nut, ei toki ole ollut kapinaa, mutta toi
selta puolen, j·os seillainen olisi ,syntynyt tai 
olilsi ollut synrtymäss,ä, ei muuta v'oi olettaa 
kuin että hallitus 'Olisi kyennyt sen voima
lminoin kukist,ama.an. 

HaHi1mksen tiedonanto anta•aik:iill mieles
täni .ailheen ainoastaan t:oteama,an sen, 
minkä hallitus it,seiffii.n on pakotettu totea
maan, nimittäin 1sen, ettei ,va]itioVJaHan iSi
veellinen painostus ja hallinnollisen virka
koneiston käyttäminen", kuten hallituksen 
sanat tiedona.nnossa kuuluvat, eli hallituk
sen arvO\Valt.a ja p.olii•sitoimenpiteet, ole 
kyenneet ltak,aamaan kansalaisille henkilö
kohtaisen vapauden, ruumiillisen !koske
mattomuuden ·e~kä aina hengenfkä,än tur
vaa. Tässä suhtee,ssa hanituksen salonteko 
ei !kuitenkaan ·ole likipi!tJäenkään tyhjen
tävä. Tarvitsee ainoastaan mainit,a, että 
v.ain sangen harvoi,ssa tapauksissa väki
v,allan ha.rj·oittaj,at ovat :saadut töistään 
eh·käistyiksi tai teoistaan kiinni. Lukuisat 
ovat ne tapaukset, joi,ssa rikomsten pidät
tämi!sen ei olisi luullut tuottavam: poliisi-

viranomaisille vailkeuksia. Hallituksen ta
holta 'Ci myöslkä:än ole väil:tetty esiintymistlä, 
jalka ·näyttä:ä siltä kuin ·laillinen 1haUitus 
ei ohsi asioista määnäämässä valtiovallan 
puore,sta, vaan nöyränä ,käskettävänä. Hal
lituksen si'Veellinen painostusy.ritys, joka 
sisältyi sen syyrskuun allkupäivi·n:ä •antamaan 
julistukseen, johti suoranaiseen uhmaan 
haHitulksen arvowdt:aa 'VaSita.an., kun heti 
sen jä]keen tapalhtuivat tunnetut väkival
tai•s'uudet L·ounai.s-SuomesSia. Vasta kun 
Lapuan liikkeen j·ohto oE ikie1tänyt enem,. 
mät laittomuudet, liiket1tä sillä hetikellä va
hingoittavina., ne lakkasivat, kunnes jäl
l,een ryhdyttiin tyrmi1styttävää.n tekoon, 
j,onka ma1hdol'lisuutlta ei voitu edes kuvi
terla j.a jonka ltelkijä:t oliVJwt sellai:sill<a pai
koiHa y'htei:skumna;ssa. ja valt.iokoneistossa, 
että hyvin yrrnmärrettävä hätä:ännys on val
lannut lkansalai,sten mielet. 

Ulkopuolinen lkysyy, ·eikö hallitus todella 
ol'e !kyennyt tekemään enermmä:n kuin se on 
tehnyt. Ma•an polii:sivoima.t orvat myölli
n,ettävästi, hei!kot, sekä lukumäärältään että 
laadu'lta.aJDikin, mutta !kuitenkin ·ne orvat 
yleensä onnistuneet muissa oLoissa saa
maan sel,ville rikoksia., jotka ovat teilidyt 
paljon taritav.ammin kuin ovat olleet t~hdyt 
ne rikokset, joista nyt on kysymys. 

Mutta josikaan .sitä va,ikutelmaa ei voi 
v:ä.lttää, :eUä hallitus ohsi voinut heti' alusta 
pitäen ja jatlkuvasti esiintyä päättäviä::m
min, kuin se on tehnyt ja että päättävämpi 
'esiintyminen oli1si ollut ·välttämätön ja 
mahJdo~linen esim. ni,skoittelevi'a ja1 llevä
peräi,siäi v.irikami,ehiä v,astaan, :on tunnus
tettwva, että haHituk,seHa on ollut, kuten se 
tiedonannossa,an mainitseelkin, suuria vai
keuksia voitettaNa•n:ansa. E.nnen U"aikkea 
on 1sen toimintaa herpai·ssut se laajalti le
vinnyt käsitys, että •väkivaltaisuudet, jotka 
ovat lälhteneet hyv:ä:ksyt,tävistä motiiveista, 
1dlisivat punnittav;at jonkin muun mitta
puun kuin lain mulkaan. Tämä ikäiSitys 
pait,si sitä, että ,se on ollut omiansa johdat
ta:ma.an yhä ruudistuviin väkiv1aLtai,suuksiin, 
on tietenkin, kun viranomaiset eivät ole voi
m.eet saada apua mainitun käsityksen o.mis
tanei.lta lkansalaisi'lta, melkoisessa mäfu-in 
vaikeuttanut virlkamiesten työslkwtelyä ri
komsten selviUe ~sa!lJIIliseksi. 

Sen käsity,skamna,n poisju'l]lrittaminen, 
että tarkoitus pyhittäisi 'keinot, onlkin, kun 
aj,atellaan, miten olo.suhteet jäl1een ovat 
va:kiinnutettav.at, tärkein tehtäiVä niiden 
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moni,en käytännöllisten pulimaJkysymysten 
~selvittämisen :ohella, jotka valtiovallan on 
tehtyjen laittomuu:ksien ilmi:sa,amisessa ja 
likvid~imisessa ratkaistav,a. Tyydytyksellä 
on todettav,a, että hallitus on täJStä selvillä 
anlkarasti lkailken Laittomuuden tuomites
saan. L·rupuanliikkeen ,alkuperäinen oi
kealk:si tunruustetta:Vla tar'Jmitu:sperä, kom
munismin !hävittäminen maan julkisesta 
,elämästä ja :hatha,a:n johdett'Ujen 'kansalais
ten mielistä, on oleva mahdollinen toteuttaa 
ilman lain ja oikeuden syrjäyttämistä ja 
ilman sellaisia tekoja, jotka jo ovat maalle 
. suurta vahinlwa tuottaneet. 

Minunlkaan mielestäni ei aiika 'oile 'sove
liws syyttelyille, ei oikeutetuille, eikä ai
heettomil1e. On tyydyttäivä toivomaa,n, 
että hallit'Us viimeinlk:in saa yliotteen: 
nii,stä, joiJka maata j'a /kansaa terrorisoi,v.at 
(Ed. Voionmaa: Viimeinkin!), jotta haHi
tus ja eduskunta siten pääsevät rauhassa 
omistautuma,an niiden muiden vaikeiden 
kysymysten 1käisittelyyn., jotil"a myös vaati
vwt nopeaa ratkarsua. 

Se ryhmä, johon minulla on kunnia 'kuu
lua, tulee näistä syi1stä äänestämään yksin
kertaisen päiväjärjestykseen siirtymisen 
puolesta. 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Kun 
täällä puhutaan valtiollisen tervahöyrymme 
retkeilyistä ja meriselityksistä ynnä muuta, 
niin sillä kai tunnustetaan, että myrskyistä 
aika on ollut, jona tämä hallitus on ollut 
toimessaan. Mutta kun laillisuuspuolta etu
päässä on korostettu, pyytäisin tämän vas
tapainoksi huomauttaa, että ollaan sentään 
mielestäni kuljettu joku matka eteenpäin 
siitä, missä oltiin viime vuonna. Minun kä
sittääkseni ei tila viime vuonna suinkaan ol
lut niin rauhallinen ja niin normaali eikä 
myöskään niin laillinen, kuin miltä näytti. 
Eiköhän tilanne viime vuonna tähän aikaan 
ollut jokseenki~ se, että kommunismi toimi 
julkisesti sen naamarin peitossa, jonka tur
viin sen oli joku vuosi, pari sitten onnistu
nut verhoutua ja jota naamaria viranomai
set eivät katsoneet voivansa lain perusteella 
siltä riistää, vaikkakin yleisesti tunnettiin, 
mitä naamarin takana oli. Kommunismihall 
käytti puhe-, paino- ja kokoontumisva
pautta hyväkseen julkisessa propagandas
saan, s. o. juuri maanpetoksellisen päämää
ränsä ajamisessa, vaikkakin tämän julkisen 
toiminnan takana ja sen salaisena ohjaajana 

oli lakkautettu Suomen kommunistinen puo
lue. Kommunistien julkinen propaganda
työ katsottiin siis jokseenkin lain kirjaimen 
mukaan sallittavaksi, sen työ sujuikin mai
niosti ja oli päätukena kommunistien salai
selle toiminnalle. 

Mutta tällainen olotila ei ollut lain hen
gen mukaista. Tällainen kommunistien jul
kinen propaganda oli aivan päinvastoin lain 
henkeä vastaan. Ajatelkaa vain sitäkin 
seikkaa, että tässä eduskunnassa istui yli 
20 lainsäätäjää, jotka käyttivät edustaja
tointaan ja myöskin eduskunnan puhujala
vaa kommunistisen toiminnan edi8tämiseksi . 
Eivät ne tulleet tänne lakia laatimaan, eikä 
asioita ratkaisemaan maan ja kansan par
haaksi, vaan aivan toisessa tarkoituksessa. 
Ja kuitenkin säädetään Valtiopäiväjärjes
tyksen 11 § :ssä, että edustajan tulee toimin
nassaan noudattaa oikeutta ja totuutta. Tä
mä ristiriidassa lain kirjaimen ja lain hen
gen välillä lepäsi painostavana yli yhteis
kuntamme ja tuntui siltä kuin kansan oi
keudentunto olisi ollut turtunut. Juuri tä
hän tilanteeseen kansanliike toi parannuk
sen. (Oikealta: Hyvä! Oikein!) Kun se 
tarttui asiaan, niin lopulta päästiin siitä 
laittomuudesta, missä viime vuonna oltiin 
ja jota kommunistien julkinen toiminta 
tiesi. Siitä me olemme nyt päässeet ja se on 
suuri edistysaskel iuuri laillisuuden kan
nalta katsoen. Lain kirjain ja lain henki ovat 
nyt taas sopusoinnussa ja tämä on kansan
liikkeen ansio. (Vasemmalta: Ovatkas kyy
dityksetkin siihen luettavat 1) Kansanliik
keen miinuspuolelle merkitään joukko ri
koksia, laittomuuksia ja vallattomuuksia. 
Miinuspuolta siinä on, se on selvä, mutta 
nuo teot ovat kuitenkin, vaikka ne ovatkin 
joukkoilmiötä, ohimenevää laatua ja minun 
mielestäni, tilinpäätös osoittaa kansanliik
keelle -plus-puolta vieläpä suuren plus-puo
len. Ilman sitä me olisimme vielä samassa 
tilassa kuin viime vuonna tähän aikaan. 
(Oikealta : Oikein ! ) 

Mitä tulee kommunismiin ylipäänsä, niin 
sen vaikutusta pyritään arvioimaan hyvin
kin vähäiseksi, mutta sen julkisella toimin
nalla on suuri merkitys, sillä pitää muistaa, 
että ainoastaan mikäli sillä, kommunismilla, 
on mahdollisuutta julkiseen toimintaan, si
käli se salaisenakin voi menestyä. Katso
kaamme esimerkkiä Virosta. Kaikki muis
tamme, että siellä 1924 joulukuussa tehtiin 
vaarallinen kaappausyritys kommunistien 
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puolelta. Se saatiin torjutuksi, vaikka se 
maksoi paljon uhreja. Jäljestäpäin myöntä
vät virolaiset, että kaappaus arvattavasti 
olisi onnistunut, ellei Viron hallitus Pätsin 
ollessa sen etunenässä saman vuoden alussa 
olisi ryhtynyt erikoisen ankariin toimenpi
teisiin Viron kommunistisen puolueen jul
kista toimintaa vastaan. Se se juuri her
paannutti kommunistisen toiminnan Virossa 
siksi, että kaappausyritys ei sittenkään on
nistunut. 

Hallitusta on syytetty saarnattomuudesta 
j. n. e. Minä voin vain tässä viitata meidän 
selontekoomme ja huomauttaa, että kyllä ne 
vaikeudet, jotka hallituksella ovat olleet 
edessänsä, ovat olleet riittävän suuret. Aja
teltakoon vain sitä kuohuntatilaa, missä 
maa oli, silloin kun hallitus astui toimeensa; 
se oli silloin aivan poikkeuksellinen. Ja 
tästä kuohunnasta on johtunut se - sanot
takoon siitä mitä hyvänsä- että hallitus ja 
viranomaiset eivät ole aikaisemmin voineet 
päästä tyydyttäviin tuloksiin tutkimuksis
saan ja toiminnassaan, ennenkuin mieliala 
oli jonkun verran lauhtunut ja kuohunta 
vähentynyt. Mutta me voimme myöskin 
viitata siihen, että tulokset :ovat olleet, kun 
kerran mieliala sitten tyyntyi, sikälikin 
hyvät, että ,kyyditsijät'' ovat vapaaehtoi
sesti ilmoittautuneet ja sillä ilmaisseet, että 
he' ovat lakia rikkoneet ja alistuvat lain alle, 
mikä siitä sitten seuranneekin. Heidän mo
tiivinsa me tiedämme hyvin, ne eivät ole 
olleet muuta kuin kansanliikkeen päämää
rien toteuttamista tarkoittavia. 

Mitä hallituksen saavutuksiin muuten tu
lee, niin eivät ne ole niin pieniä, kuin miksi 
niitä on yritetty vähentää. Jo se seikka, 
että mieliala maassa nyt on aivan toinen, 
kuin heinäkuussa, merkitsee jotain. Vaalit 
sujuivat rauhallisesti. Ja kun meidän olo
jamme tässä kohdassa tahdotaan sanoa lVIek
sikoakin huonommaksi, niin on tarpeetonta 
mennä Meksikoon saakka, jos tahdotaan ha
kea vertauskohtia. Katsokaamme minkälai
nen tilanne on ollut Keski-Euroopassa tä
män kesän aikana. Siellä on ollut hyvin 
kiihkeätä poliittista toimintaa ja sikäli kuin 
lehdet kertovat ovat tikarit hciluneet ja re
volverit paukkuneet kokolailla ahkerasti, 
kuolleita ja haavottuneita on ollut runsaasti. 
Meidän olomme siis eivät ole olleet yhtä 
huonot kuin olot Keski-Euroopassa. 

Hallitus sen vuoksi ei ensinkään voi 
myöntää, että hallituksen arvo olisi alentu-

nut näinä aikoina. Kyllä me olemme pitä
neet yllä hallitusvaltaa huolimatta kaikesta 
siitä kuohunnasta mikä maassa on vallinnut. 
Ja myrskyisinä aikoina, senhän kokemus 
aina on osoittanut ja osoittaa meidänkin ko
kemuksemme esim. vuodelta 1917, on hyvä, 
että hallitusta voidaan ylläpitää, ettei se 
sorru melskeisiin. Me olemme voineet pitää 
hallitusta yllä ja hallituksen asema on lujit
tumistaan lujittunut ilman, että on tarvittu 
ryhtyä mihinkään poikkeuksellisiin voima
keinoihin. Verrattakoon, niinkuin sanottu, 
vain tilannetta heinäkuussa, silloin kuin hal
litus ryhtyi toimeensa, tilanteeseen ny
kyään. 

Mitä taas tulee hallituksen suhteeseen 
kansanliikkeeseen, niin ei siinäkään ole mi
tään moitteen sijaa. Hallitus on ollut myö
tämielinen kansanliikkeelle, sillä sen pää
määr, kommunismin vastustaminen, on hal
lituksen mielestä oikea. Hallitus ei ole toi
minut kansanliikkeen ohjeitten mukaan, 
vaan on toiminut aivan itsenäisesti. Muuten 
pyydän kysyä herroilta, olisikohan toisen
lainen hallitus ollut heinäkuussa mahdolli
nen, ilman että me olisimme joutuneet kan
salaissodan pyörteisiin? 

Vielä joku sana. On kysytty, voiko halli
tus luottaa ylimpään sotilasjohtoon. Siihen 
vastaamme myöntävästi: Luotamme. Sitten 
on väitetty, että joku hallituksen kiertokirje, 
jossa kommunistien toiminta kielletään, 
ei rnuka ole lain mukainen. Asian laita on 
kuitenkin niin, että kommunistinen 1puolue 
on korkeimman oikeuden päätöksen kautta 
lakkautettu ja siitä seuraa, että kommunis
tien toiminta myös on kielletty. Sen mu
kaan on kiertokirje laadittu, ja minä luulen, 
että se otettiin suurella tyydytyksellä vas
taan viranomaisten puolelta, sillä ennen oli 
käytäntö ollut varsin häilyvä. (Ed. Tan
ner: Vielä edellinen hallitus oli toista 
mieltä ! ) Se ei estä, että nykyinen hallitus 
antoi sellaisen kiertokirjeen kuin se antoi 
ja tulkitsi lain niinkuin se tulkitsi. Muuten 
laillisuuden kannasta - hm - ei herrojen 
sosialistien pidä niin kovasti puhua ennen
kuin ovat sanoutuneet irti 1918 vuoden 
a:sioista. 

(Vilkkaita kättentaputuksia. Puhemies 
koputtaa.) 

Ed. Riipinen: Herra puhemies! Kun 
on kuunnellut muutamia aikaisempia lau
suntoja täällä, niin luulisi, että sisäpoliitti-
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nen tilanne maassa on niin kauhea, että me 
nyt olemme täällä aivan perikadon par
taalla. Ja vakuutetaan, että kuluneen vuo
'<len aikana tapahtunut kansanliike ja ny
kyinen hallitus sen olisivat aikaansaaneet, 
(Vasemmalta: Lapuan liike.) ja siksi ei löy
detä tarpeeksi voimakkaita ja kiivaita sa
noja kansanliikkeen ja hallituksen tuomitse
miseksi. Tätä kaikkea on hyvin vaikea kä
sittää. (Vasemmalta: Totta kai ! ) On var
maankin niiden, jotka tuomitsevat, täytynyt 
unohtaa se todella kauhistuttava tila, johon 
herra pääministeri äskettäin viittasi ja josta 
nyt on pelastuttu tai ollaan ainakin tiellä 
pelastua. Tietäähän jokainen, että ilman 
sitä käännettä, joka on eletty vuoden ku
luessa ja sitä suuntaa, jolle on lähdetty, me 
olisimme kulkeneet monta vertaa raskaampia 
ja kauhistuttavampia kokemuksia kohden, 
koko tämä kansa, kuin mitä täällä osataan 
edes kuvaillakaan. On nähtävästi unohdettu, 
että kun kommunistien rajattoman röyhkey
den itsepuolustukseen pakottamat isänmaal
liset piirit vuosi sitten esittivät hallituk
selle ja eduskuntaryhmille monet, monet, 
lukemattomat anomuksensa, että hallituseli
met ryhtyisivät kommunismin vastustami
-seen, oli jotenkin kaikilla näillä elimillä 
sama köyhä vastaus annettavana, se, että 
vaara ja häpeä kyllä myönnetään, mutta 
että hallituselimet siinä kokoonpanossa ovat 
voimattomat kommunismin tukahduttami
seen ja että kommunistit eduskunnassa ovat 
välttämätön paha, jota laki suojelee. Ja nyt, 
kun tuskin vuosi on kulunut, me olemme 
sen tosiasian edessä, joka on kuin suuri 
ihme, että tämä eduskunta on, ainakin väi
tetään olevan, puhdas kommunisteista ja 
varsinainen kommunistinen julkinen sana 
on lakkauksissa ja kommunistien julkinen 
toiminta yhdistyksissä ja kerhoissa on lope
tettu ja kaikki se kauhistuttava, joka uhkasi 
kommunismissa meidän vapauttamme, kote
jamme, uskontoamme, sivistystämme, nuori
saamme ja lapsiamme ja kaikkea mitä 
meillä on, se on teljettynä eikä sillä ole le
venemismahdollisuuksia. Suurreformi tässä 
maassa on voimallisesti alkanut ja se jat
kuu. Ja kenen ansiosta, niin, kenen~ Ei kai 
täällä pahin vastustajakaan tuntonsa edessä 
kykene kieltämään, etteikö kansan itsepuo
lustusvaiston valtava herääminen kansan 
Jaajana liikkeenä ja toisaalta se, että halli
tus toimii kansanliikkeen suurta päämäärää 
ymmärtävässä hengessä, etteivätkö nämä 

yhdessä ole johtaneet siihen suurin piirtein 
katsoen ainutlaatuisen suotuisaan tilantee
seen, mikä meillä nyt on, ja sellaisiin saa
vutuksiin, jotka hakevat vertaa. Tämä 
kaikki kai on täytynyt niiden unohtaa, 
jotka eivät nyt mitään muuta näe kuin kat
sovat silmänsä sokeiksi väkivaltaisuuksiin, 
lainrikoksiin ja sekasortoon, joka meitä 
muka nyt uhkaa. Lainrikoksiin! Minä en 
ymmärrä, että ne, jotka niistä tällä kerralla 
valittavat, rohkenevat ryhtyä tässä tuoma
reiksi. Kyllä täällä jokainen tietää, missä 
on syy, ja minkä suunnan on syy siihen, 
että kommunistien valta aina vain kasvoi, 
että koko valtiorakenne pehmeni ja höltyi 
ja että lailliset keinot kommunismin vastus
tamiseksi ja maan pelastamiseksi kiellettiin. 
Vielä viime keväänä tässä samassa huo
neessa lain kirjaimen nojalla jätettiin estä
mättä maankavaltajapuolue jatkamaan laa
jaa kumoustyötään ja kiihoitustaan. Lailli
sia keinoja ei täällä annettu isänmaan pelas
tamiseksi. Heränneet kansalaiset olivat nyt 
hyvin vaikean ,joko-tai "-kohdan edessä, 
joko antaa maan suuren asian tuhoutua tai 
kuolla tai panna alttiiksi maineensa ja kun
niansa tekemällä sellaista, mikä herättäisi 
kansan. Ei se uhri ole ollut pieni. Sillä 
nämä kansalaiset olivat nousseet nimen
omaan laillisuuden ja lain pyhyyden puo
lesta. Mutta ei ollut ensi kerran, jolloin 
tämä sukupolvi maassamme pantiin samalle 
vaikoalle kohdalle ja samoin kuin on ollut 
ennen vaikeissa kohdissa, oli nytkin niitä, 
jotka antoivat uhrinsa. Tällaisena minä 
olen nähnyt sen käänteen, ·josta sitten mo
nien vaiheiden kautta on päästy uudelle 
tielle, ja tähän tilanteeseen, että eduskunta 
kokoontuu nimenomaan tuon voimakkaan 
kansannousun antamissa merkeissä suurena 
tehtävänään laatia sellaiset lait, että kom
munismi lain voimalla kyetään tukahdutta
maan kaikkine ilmiöineen, tilanteeseen, että 
hallitus lujana, suunnasta selvätietoisena ja 
horjumattomana johtaa maan asioita isän
maalliseen kansaan nojaten. Minä en puo
lestani muuta voi kuin ilmaista syvän kii
tollisuuteni siitä, että näin uskomattoman 
pitkälle on päästy. Että tällaisen suurrefor
min ohella on tullut häiriöitä ja tapauksia, 
jotka me kaikki olisimme suoneet tapahtu
mattomiksi, se ei voi muuttaa kansamme 
parhaimmiston käsitystä hallituksen arvosta 
ja kansanliikkeen merkityksestä. Tuskinpa 
missään toisessa maassa tällaista suurta re-
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formia olisi suoritettu tällaisin, näinkin 
suhteellisesti vähälukuisin häiriöin. Ja siitä 
me saamme kiittää hallituksen viisasta, kan
san syvimpiä vaistoja ymmärtävää menette
lyä ja kansanliikkeen horjumatonta, itsek
kyydestä vapaata isänmaallisuutta, kansan
liikkeen, joka kyllä täällä on tuomittu, 
mutta joka tulee jatkumaan niin kauan 
kuin sitä tarvitaan. Näin ollen ymmärtääk
seni meillä sisäpoliittisesti tältä näkökul
malta katsottuna tilanne on suurin piirtein 
valoisa ja hyvä, ja kaikki valittelut tuntu
vat paisutetuilta ja teennäisiltä. (Ed. 
Ryömä : Kokkolan sähkösanoma ! ) 

Tässä maassa on kyllä laittomuutta ja sel
laista väkivaltaa, jota todella sietää edus
kunnassakin valittaa ja johon eduskunnan 
on aikanaan puututtava, ellei anna kansan 
mennä siveellisesti rappiolle ja tuhoutua 
henkirikoksiin. (Ed. Voionmaa: Se on oi
kein, tuo!) Mutta ne laittomuudet, joita 
täällä nyt valitetaan, ne ovat sittenkin hy
vin vähäisiä kaikkiin todellisiin laittomuuk
siin verrattuna, ja ne loppuvat, me saamme 
uskoa sen, ne loppuvat niin pian kuin edus
kunta antaa kansalle sen hartaasti pyytä
mät lait, millä voidaan kommunismia vas
tustaa. Valituksen sijasta, joka ei vie yhtään 
minnekään, ja tuomion asemasta, joka ei 
ainakaan yhtään sovi sitä täällä kiivaimmin 
käyttäneille, minusta on oikein ja kohtuul
lista, että eduskunta, antamalla tunnustuk
sensa ja luottamuksensa hallitukselle siirtyy 
yksinkertaiseen päiväjärjestykseen. 

Ed. v o n F r e n c k e ll: Herra puhemies! 
Olen pyy--tänyt puheenvuoroa korjatakseni 
pari kohtaa ed. Tannerin lausunnossa. Herra 
Tanner väitti m. m., että parlamenttaari
sesta kongressista Englannissa heinäkuussa 
olisi lähetetty sähkösanoma, jossa paheksut
tiin pormestari Hakkilan kyyditsemistä. 
'fämä on kyllä totta. Sähkösanoma kyllä lä
hetettiin, mutta kongressi ei sitä lähettänyt, 
vaan kongressissa saapuvilla olevat sosiali
demokraattiset edustajat. 

Jos hra Tanner ryhmineen lähettää sähkö
sanoman jonnekin, niin ei hän silloin voi 
sanoa, että sen Suomen eduskunta on teh
nyt. Otaksun, että hra Tannerin muisti on 
pettänyt ja sentähden olen suvainnut oi
kaista hänen lausuntonsa. 

Muuten hra Tanner on sotkenut asiat 
täällä. Tämänpäiväisessä esityslistassa nel
jäntenä asiana on käsiteltävänä hallituksen 

budjettiesitys. Sen yhteydessä olisi ehkä ol
lut sopiva puhua Suomen luotosta, eikä nyt. 
Mutta koska hra Tanner on Suomen ulko
maisesta Iuotosta puhunut, niin sallittakoon, 
herra puhemies, että minä lyhyesti oikaisen 
hänen tästäkin asiasta antamansa lausun
non. Herra Tanner jatkaa Suomen Sosiali
demokraatin hyökkäyksiä Suomen luottoa 
vastaan Amerikassa, hyökkäyksiä, jotka al
koivat jo viime kesäkuussa, jolloin Sosiali
demokraatti m. m. väitti, että Suomen ulko
mainen luotto olisi kärsinyt Lapuan liik
keestä. On kyllä totta, että Suomen obliga
tioiden kurssit olivat kesällä laskeneet, mutta 
Sosialidemokraatti jätti mainitsematta ne 
yleiset syyt Amerikassa, joiden tähden 
k a i k k i e n obligatioiden kurssit silloin ale
nivat ja jätti myöskin mainitsematta, että 
Suomen obligatioiden kurssit kesällä eivät 
laskeneet niin paljon kuin esim. Ruotsin ja 
Norjan. (Vasemmalta: Entäs myöhemmin?) 
Vaikka on kyllä totta, että meidän va1-
tiomme obligatioiden kurssit sen jälkeen 
ovat Amerikassa laskeneet ja huomattavasti
kin, olisi kuitenkin ollut syytä huomauttaa 
siitä, että meidän obligatiomme ovat ke
väällä huomattavasti nousseet ja että ainöas
taan tämä voitto nyttemmin on menetetty, 
siis, että nykyiset kurssit miltei ovat sa
malla asteella kuin vuosi sitten. (Ed. Tan
ner: No, no!) Miltei! Ja voisi vielä lisätä, 
että laskusuunta on huomattu ainoastaan 
Amerikassa. Sitä vastoin sellaista ei aina
kaan niin huomattavasti ole huomattu Eng
lannissa, Ruotsissa eikä Ranskassa. (Va
semmalta: Myöhästynyt!) Niin kirjoittakaa 
sinne, niin kai se onnistuu. (Hilpeyttä.) 

Koska nyt kumminkin on kysymys halli
tukselle annettavasta luottamuksesta, niin 
tekisi mieli kysyä herra Tannerilta, luuleeko 
ed. Tanner, että Suomen obligatioiden kurs
sit huomattavasti nousisivat, jos herra Tan
nerin puolue nyt astuisi remmiin~ (Naurua 
eduskunnassa; kättentaputuksia lehteriltä.) 

Puhemies (koputtaen) : Elleivät lehte
rit pysy hiljaa, niin minä olen pakoitettu 
tyhjennyttämään ne. 

Ed. Hakkila: Parlamenttarismin kehi
tyksen merkkinä ja arvovallan kasvuna pi
dän sitä, että herra pääministerin iiskeinen 
puheenvuoro kävi aivan toisessa sävyssä 
kuin ne, mitä me kuulimme eduskunnan ol
lessa koolla heinäkuussa. ,Ja siitä minä olen 
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omasta puolestani herra pääministerille kii
tollinen, vaikka hänen puheensa loppulause 
olisi kyllä voinut jäädä pois, sillä se on täällä 
niin loppuun kulutettu. 

Minun puheenvuoroni olisi ollut ehkä tar
peeton, ellei herra sisäministeri heikkoa ase
maansa olisi koettanut viimeisenä oljenkor
tena kolmen kuukauden toimettomuuden 
jälkeen minun kustannuksellani parantaa. 
(Vasemmalta: Oikein!) Ammattitoverilleni 
pikkukaupungin pormestarille suon tämän 
kuitenkin mielihyvällä. (Ed. Voionmaa: Pie
nemmän kaupungin pormestarille.) Se on
kin ainoa huomio, minkä minä olen saanut 
hallituksen taholta. Viimeisenä päivänä hei
näkuussa parlamentin, tämän talon alakäy
tävässä, eräs hallituksen jäsen lausui mi
nuun kohdistettuja uhkauksia. Tänään lau
suu tämän hallituksen sisäministeri kaiken 
tämän jälkeen minulle solvauksia. Kaikki 
se, mitä hän käyttäen hyväkseen Hämeen 
läänin maalaisliittolaisen maaherran selos
tusta, kirjelmää, esitti ·minuun kohdistuen, 
ei pidä paikkaansa. Lieneekö sitten syy mi
nun vähäisessä tuttavapiirissäni tai että minä 
valitsen sen huolellisesti, mutta minä en tun
tenut ainoatakaan niistä arvoisista herroista, 
jotka minulle valmistivat tunnetun retkeni, 
niin että minä en ole siis ollut tilaisuudessa 
poliisiviranomaisten toimintaa edistämään, 
niin mielelläni kuin sen olisin tehnytkin. 
Minä tosin lausuin, että oli tuskallista kär
siä samaa kohtelua, joka sitten on tullut niin 
monen osaksi sen jälkeen ja tuntea, että pi
täisi elää oikeusvaltiossa, mutta ei ole tilai
suudessa pienintäkään oikeusturvaa nautti
maan. Nekin lohdutu:Kset mitä perheeni sai 
kahdelta hallituksen jäseneltä ja lupaukset 
osoittautuivat todellisuuden valossa paik
kansa. pitämättömiksi. Peittelemättä esitin 
mielipiteeni hallituksen arvovallan puut
teesta silloisissa oloissa ja että en katsonut 
tilanteen hyvin tuntien mahdolliseksi odot
taa poliisiviranomaisilta mitään riittävän te
hokkaita ja pystyviä toimenpiteitä niitä ri
kollisia aineksia vastaan, jotka vapaasti mel
lastelivat maassa. Kuitenkin katsoen velvol
lisuudekseni, etteivät ne alemmat poliisi
viranomaiset, jotka ovat vaikeassa asemassa, 
joutuisi joillakin tavoilla väärään valaistuk
seen minun taholtani, minä avoimesti seli
tin heille, että minä ymmärrän heidän ase
mansa; kun eivät he ylhäältäpäin ole tilai- • 
suudessa saamaan riittävää tukea, niin eivät 1 

he kykene silloisissa oloissa juuri mitään ai- J 

kaansaamaan. Asiaa tutkineet poliisiviran
omaiset sanovat, että he ovat minun kans
sani aivan täydellisesti yhtä mieltä siitä, ja 
selville myös kävi, että Pohjanmaalla poliisi
viranomaiset näinä kuukausina ovat saaneet 
tyytyä yksinomaan rästiverolippujen peri
miseen, varsinaisen virantoimituksen olojen 
pakosta jäädessä vallan syrjään. Että siis 
minä puolestani olen alempia poliisiviran
omaisia kohtaankin esiintynyt reilusti, se pi
täisi täten ilman muuta olla selvää, ja herra 
sisäministeriä ja muita hallitusviranomaisia 
minä en ole yrittänytkään vaivata. Jos siitä 
huolimatta herra sisäministeri iloitsee siitä, 
että hän kolmen kuukauden jälkeen vihdoin 
kuin Ostrobotnian luettelot ovat hänelle 
saapuneet, on päässyt eilen johonkin tulok
seen, niin tämän ilon minä kadehtimatta 
suon hänelle. Minä onnistuin erääseen näh
den pääsemään samaan aikaan myöskin pe
rille näiden luettelojen. johdolla, mutta en 
minä tahdo tätä ennakko-oikeutta sisäminis
teriitä riistää. Jäähän hänelle edes jotain. 
Kolmen kuukauden jälkeen näiden luettalo
jen perusteella Y'ksi tämmöinen sunrsaavn
tus. Vaikka asiaa tutkinut viranomainen tä
nään sanoikin minulle, että hänellä on kyllä 
valokuvia ja tietoja, mutta on hyvä saada lo
pullinen selvyys. 

Minä en tahdo tehdä omasta puolestani 
numeroa, mutta minä valitan niiden vähä
väkisten kansalaisten, varattomien syrjäseu
duilla asuvien kohtaloa, työläisten, jotka tur
vattomina ovat saaneet tämän terrorikauden 
kaikki kauhut kokea. (Vasemmalta: Oi
kein!) Minä kuulin mielihyvällä kerrankin 
papin sanovan totul!densanoja valtiopäivä
jumalanpalveluksessa, kun hän muisteli nii
den köyhien, kurjien kohtaloa, jotka näinä 
vaikeina aikoina joutuvat kärsimään. Muis
telin sitä suuremmalla syyllä kuin Ostrobot
nian luettelojen läpikäynti osoitti minulle, 
että näiden pahantekijöiden joukossa on 
myöskin tämän eduskunnan kolme jäsentä, 
(Vasemmalta: Pappeja!) jäsentä, joista 
kaksi on pappia ja yksi maallikko. Minusta 
silloin tuntui, että eikö eduskunnassa olisi 
jotain puhdistuksen varaa vielä nytkin 
(Naurua vasemmalta.) niin paljon kuin ke
hutaankin vaalien tulosta. .l!.)ttä meillä nyt 
on parjattu parlamentarismi, tämä halv~k
sittu eduskunta, jota jokainen on katsonut 
oikeudekseen viime vuosina liata, jonl<a hal
ventamiseen jokainen oikeistosanomalehti
mies on teroittanut kynänsä, että me nyt 

8 
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näemme taasen kansanvallan varmistuvan, 
parlamentarismin Suomessa kykenevän 
puhdistamaan maata kaikesta siitä liasta, 
jossa se viime kuukausina on rypenyt, siitä 
saamme kiittää Suomen vankkaa, rauhallista 
sosialidemokraattista työväkeä (Eduskun
nasta naurua.), joka on rauhallisesti kärsi
nyt kaiken sen anarkian ryöpyn, mikä viime 
kuukausina on siihen kohdistunut. Olen 
kuullut usean porvarin sanovan tunnustuk
sen sanoja siitä, että Suomen järjestynyt 
työväki on osoittanut sellaista tyyneyttä, sel
laista kärsivällisyyttä, jota täytyy kunnioit
taa. Mutta kun nyt alkaa käänne tapahtua, 
kun lain miekka nousee ja alkaa iskeä, niin 
tämä työväestö odottaa, että nyt tehdään to
dellakin puhdasta jälkeä, että saasta Suo
mesta hävitetään, että Suomen lokaan pol
jettu maine puhdistetaan, että arvoisa ete
västi kynää käyttävä herra Meksikon Ruot
Einmaan edustajakin voi sentään tunnustaa 
maansa yhdenvertaisoksi Suomen kanssa. 
Pitkiin aikoihin emme tietysti tahdo sivuut
taa arvoisaa Meksikon tasavaltaa. Siihen 
emme kykene. 

Hyötypuolelle minä lasken myös sen, että 
me täällä v•asemmistossa nyt tiedämme 
kuka on todellinen kansanvallan ystävä. 
Nämä viime kuukaudet ovat paljastaneet 
kaikkien sisimmät ajatukset. He ovat esiin
tyneet oikeilla naamareilla. Nyt me tie
dämme kuka kukin on. Ja tämä meidän on 
syytä pitää mielessämme. Meidät on lei
mattu epäisänmaallisiksi. Me tänään näi
den viime päivien tietoj·en jälkeen olemme 
erittäin iloisia siitä, että emme ole niiden 
kanssa rinnastettuina muka ,isänmaallisia'', 
joiden tihutyöt nyt paljastuvat toinen tois
taan rumempina. (Vasemmalta: Oikein!) 
Mutta kun tämän ajan historiaa kirjoitetaan 
niin sen kirjoittajat eivät leimaa meitä epä
isänmaallisiksi, vaan ne antavat tunnustuk
sen siitä, että tänäkin aikana Suomen työ
väestö on tahtonut pitää isänmaansa asioista 
huolta ja katsonut, että kansan enemmistön 
parasta valvotaan. liiinä huomautan, että 
viime vuoden joulukuussa käydyssä väli
kysymyskeskustelussa lausuin: ,Meille on 
myöskin suomaJainen kansanvaltamme tul
lut rakkaaksi. Me puolustamme sitä ja me 
taistelemme sen puolesta tulevat hyökkäyk
set sitten miltä taholta tahansa". Edus
kunnasta huudettiin silloin: ,Oikein!'' Me 
olemme nyt nähneet, että hyökkäykset oi
kealta taholta ovat olleet mitä tuhoisimpia 

ja me olemme edelleen onnellisia ja iloisia, 
jos isänmaamme nyt pääsee kulkemaan on
nellisempia kohtaloita kohti. Lausuin sil
loin : ,Meillä on tänään syytä kiinnittää ensi 
kerran myöskin huomiota oikealta päin tu
levaan kansanvaltaan kohdistuvaan vaaral
liseen liikkeeseen. Me tapaamme siellä yhtä
läisen sokean hapuilun diktatuuriin kuin va
semmallakin. Siellä lapsellisesti puhutaan 
jostain miehestä, joka suorittaa sen, mihinkä 
ei hallitus eikä eduskunta pysty. Siellä esiin
tyy puhujia, jotka kevyesti poistavat halli
tuksen ja eduskunnan päiväjärjestyksestä 
ja ryhtyvät sitten uuteen urakkaan. Minä 
luulen, että heillä tulee olemaan samat vas
toinkäymiset kuin on herroilla kommunis
teillakin tässä urakassa. Me elämme poh
joismaisissa demokraattisissa valtioissa. Tätä 
maata ei hallita muuta kuin kansanvallan 
kautta. Siitä on annettu kurssi vuonna 1918 
niin vasemmistolle kuin oikeistoHekin ja kun 
me sen muistamme niin mahtanette tekin 
sen pitää mielessänne ". Näin lausuin silloin 
ja tapahtumat ovat osoittaneet, että oikeis
tosta tulleet taantumukselliset hyökkäykset 
kansanvaltaa vastaan ovat olleet mitä vaa
rallisimpia ja vieläkään vaaran kohtaa ei 
ole sivuutettu. Edelleen, kuten silloinkin 
on meidän syytä kehoittaa hallitusta pitä
mään huolen siitä, että tasavalta ei kärsi 
vauriota ja että laikeja on puolueettomasti 
ja katsomatta eri kansalaisten asemaan sää
limättä ja johdonmukaisesti toteutettava. 

Minä en puolestani tahdo ollenkaan ryh
tyä myöskään luettelomaan sitä synkkää vä
kivallantekojen sarjaa, mikä viime kuukau
sina on vyörynyt maan yli. Minä olen 
myöskin sitä mieltä, että nyt jos koskaan tä
män maan kansanvaltaisten ainesten on 
syytä pitää päänsä kylminä ja olla rauhalli
sia, sillä taistelu kansanvallan vihollisia vas
taan ei ole vielä voitettu. Sama turmiolli
nen agitatio, joka tähän asti on tehnyt niin 
paljon tuhoja, se jatkuu niin puhutussa kuin 
kirjoitetussakin muodossa. Me olemme saa
neet univormuissa kulkevat kansanvallan vi
holliset selville, tehkäämme sama niille vi
hollisille, jotka maatamme uhkaavat, vaikka 
eivät olekaan univormuihin puettuja. 

Täällä on puhuttu lapualais-liikkeestä 
kansanliikkeen nimessä. Se kävi vielä päinsä 
heinäkuussa, jolloin täällä miltei jokainen 
porvari toinen toisensa jälkeen kiiruhti tun
nustamaan itsensä lapualaiseksi. Tokko nyt 
on kenenkään syytä kerskna olevansa lapua-
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lainen. Edellisellä puhujalla on tunnetulla 
notkeudellaan se erinomainen kyky, että hän 
kansalaisominaisuuksiinsa kykenee liittä
mään myöskin vapaamuurariuden ja lapua
laisuuden. 

Ed. Eric !h: Minun tarkioitukseni on, si~ 
käli kuin se on mahdollista, su:htautua ny
kyiseen hallitukseen kohteliaasti, ainakin 
melkoista suuremmalla lmhteliaisuudella, 
kuin millä halli:tus sitä kaikissa sen edes
orttamuksissa ja edesotta:musrtlen puutteessa 
uskollisesti tuikewa Jmkoomuspuolue on suh
t·autunut Stuomen sosialidemoikraattiseen 
työväkeen. Senrvuoiksi mim.ä ·en pa:ne ikysy
mY'kseenJk,ä,än sellais,ten keinoj~en ikäyttä
miSJtä taistelussa valtiollise•sti toisin ajattele
via vastaan ik:uin tuo viimemainittu puolue 
vaalitaistelun aikana teki m. m. ikulj·ertta
malla hiljaisesta työkammiostaan poliittisen 
kiihoitJtajan paljoa vähemmän ilnmnialk
kaaUe puhujak011okkeelle kuuluisan lhisto
rioitsij,an esitJtäm&än meiltä sosialidemo
kraatteja vastaan sellaisia syytölksiä ja sel
laisia väårisltelyjä, jotika jokainen aik·aansa 
hiU!kankin seuraa•va vartt;unut koulupoika
kin havaitsee valheellisiksi. Minun aikomuk
se.ni ei myöskään ole ant·autua samanlkaltai
seen tunnehym:iSJtykseen kuin ed. Riipin,en 
äsik.en lkäyct::tämätssään rpuheemvuoroosa. Pa
rasta on vain viitata muutamiin kylmiin 
tosiasioihin, koska nämä kylmät tosiasiat 
puhuvrut lopultalkim. vakuuttavrumpaa kieltä 
kuin pa.raimma;t sanat. 

Kertomulksessaan tähänastisesta rtoimin
namaain tai .parenimin sanoen toimettomuu
destaan hallitus laUiSuu, että sen toiminta 
on tapahtunut poikkeuksellisen vaikeissa 
olosuhteissa. Minä olen valmis anyörnrtämään 
tämänkim. S<eilkan o~eaJksi ja nillnä en suin
kaan puolootruni epäiLe, et·t,ei ainakin halli
tuksen !kaikkein useimmiHa j~senillä olisi 
ollut hyvää ·Mhtoa !koettaa lruiHiseUa taJV•alla 
ja lain trurjoamin !keinoin selviytyä siitä 
sekavasta tilanteesta, johon maa orn joutu
nut tämän vuoden kesästä alka.en. Mutta 
toiselta puolelta, si1mällärpil1:.äen tosiseilk:koja, 
ei 'V'Oi muuta !kuin rt:odeta, että joskin täl
lruista tahtoa on ollut, niin voimatt ova,t aina
kin olleet ·ää•rimm1Esen heik:Oit. 

Tähän vwliltettavaan t1osi•asiaan on kuiten
kin hallirtms itse puolest.aarn omalla menett€
lyllä,än suurimma,lrt:·a osalta syypää. Se on 
toimintansa alusta alkaen •asettunut aivan 
liialksi läheis~rn suhteeseen siihen liikkee-

seen, jota hallituslkin puolestaan suvai·tsee 
nimittää kamsanliiklkeeksi, ja yhteys halli
tuksen j·a tämä!ll liikkeen välillä on lopulta 
käynyt niin lkiint;eälksi, eltt:ä maassa tosiasial
lisesti on ollut kaksi hallitusta, josta Lapuan 
haJlitus paljoa voimaikkaampi, Lapuan hal
litus määrääv,ässä ·asermruslSia. Tämän seilkan 
me olemme voineet todeta ta·lonpoikruisanars
sin päivistä aina siihen tr3Jg~rnoomilliseen ti
lanteeseen viime ma,anantaina, jolloin slisä
asiainministeri katsoi kuten täällä on jo huo
mautettu, llll'afrldolliseksi va1olkuvauttaa it
sensä siStäJasiainminrrsteriössä yhdessä ilrrnoit
tautuneittern lkyyditsijäin kanssa. 

Että hamtus todeiJ.ll·alkin on o[lull; täl!l.ai
se:ssa riippuvraisuussuhteessa La,puan liik
keestä, selviää muuten jokseenkin suoraan 
:hallitulksern omasta llrertomulks€1S1ta. Hallitus 
[ausuu halunne,en1sa karttaa VIOimakeinoja, 
laillisialkin voimakeino:ja, ikoslka - minä si
teeraan hallitulksern omia saooja - kansan
Qiikikeen k·runnattajat olisivat pitäJneet tuol
[aista menettelyä suorrumn krunsruniiikkeen 
ipää:määJrään ikohdisttuvana.. Minrm ryhmä
toverini Tann1er on jo aiikaiseilllllllrussa lausun
nossaan huomaurttba:rnut siitå, kuinka tuon 
kansam:liikkeen pä,ämää1rät itseasiassa ov-at 
olleet niin sekavia, ·epäval'lllloja, alinomaan 
vaiihtelevi·a, erttä hallitus tuskin itsekäärn on 
ollut 1!;iet10inen siitä, minkälaisia nämä pä:ä
määD&t lopultakin ovat olleet. Lop.putulos 
hallituksen omasta selityksestä ei voi olla 
muu, kuin että ihaHi:tus väl'Hyälkseen rislti
·riidois,ta Lwpuan liilk:kee:n kan:ssa on jättä
'nyt Lailliset VIOimrukleinot käyttämäti1Jä silloin
kin, ku:n- minä sit·eeman taaSik:in ha:Uituk
sen omia sanoj~a~ - ne olisivat olleet välttä
'mä,ttömiä hallituksen mainitseman rinnaik
kaispyrlkimylksen, kuoihuntrutilan rauhoitta
·misen maassa, sa•avuttamisek:si. Näin on 
'tämä pyrlkimy,s j;ääny.t rtä.yde'lilisesti sMvut
't,ama,tta. Hailli tus orn iltse omall1a menette
lyllään viiernyt asiat 1siihern umpilkujaan, että 
se .ei oile 11o1hjenn111t lk1äyt11ää lainmiekik·aa sil
loin, llmn Lapua on kicltänyt siihen tart,tu
ma.slt.a. 

s~ wa~me, jo'hoo hallitus on täl'lä tavoin 
joutunwt, on IS'eikä säälit,t:äiVä että härmmäs
tyttäiV'ä,. Se on sääE.ttävä n.ime:ruoma.an s·en
'taJkia, että se paljastaa ;haniituks•en täydelli
sen wvuttomuuden, se 0111 !hämmästytt:ä;vä 
siitä. syystä, et.t:ä hall1tukos:en pi1täsi lähinnä 
nojautua juuri siihern puolueeseern, j.onk.a 
trupana ain.a on ollut ihaill<a ja ihannoida 
lujaa !hallitusva]taial. Minä roihlkeruen huo-
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mautta,a, €tltä tässä IIllaass,a oli vaHUJn toi
sena ta:va[la !kdkoOlllpa:Illt•U !hall[iltus V. 19127. 
Tlämä !ha'lli<tus ei oHut koikoonpantu seHai
sista aineksiJst1a, j·ot!ka pitävält suur1ta ääntä 
lujan hra1lliltuS1Vail:lran tarpe.eUisruudesta ja 
välttärmä:ttömyy;des1tä, mut<ta ei tiet:ääik.seni 
tämän hru]fitu'k:sen ,aikana tapa:h:tunm ainoa
takaan maantierosvousta, eivät myöskään 
kotirauhan häi,rit:seiilliset ja 'Paihoinpi<tely
rilwkset kuuluneet präivä.j<ärjestylks·een sr[l!
maHa tavoin kuin nykyjään on ollut asian
l·aita. Sitä omirtuis.emman vaikutuksen tekee, 
että ha]liturs ikaiH-\IeSita .prää!ttäen, myö,sikin 
herra pääminirsJterin ärs'keisestä lausunnoilta 
päiäittäen, tuntuu olevarn (troiminta.a:nsa erin
omaisen tyytyvrä.inen. HaHitus toteaa, että 
sen rtoimimta onr j·oht1arnuJt :menesty!ks.e:lilisiin 
tuloksiin ja ihamtus koe.t!taa puolres,ta,an 
sa:1Jda eduskunt,aar'k:in 'Sia>manJlai:se:en vailmu
mukiseen. Peilkä,än kuit'enkin, että vaka'Vlat 
ja järkyttävä,t tosiseikat puhuvat lii,an voi
malli:sta kieltärän, et1tä ,Ui!llainen ikäsitysikamta 
VlOisi päästä juurtumaan ainakaan niissä 
lkiarsa}aispiir.eissä, joita meidän edmkunta
·rylhmärm:me edusta,a. 

Hallitus mainitsee erälänlaiseiHa tyydytyk
sellä ja tyytyväi:syydellä julkilausumansa 
kuluneen syyskuun 6 päiväJ!tä, jossa. haJlitus 
·silmäHäpitä,en jo ,a]kanUiUa vaaJi.t,aistelua ni
menomaan !kefrvoittaa rauihaoJ.Jisuuteen ja 
Iaittomuu:ksien välttämiseen. Saman.J,aise.Ua 
tyydytyiksel:lä mainita1arn tähän jurkil.ausu
ma,an lii,ttyvä .si,säasiain:ministe,rl,n kirjelmä 
maa!herroi111e, ja näiden perUiSJteeHa katsoo 
'hallitus VIOi<VIalllsa ~todeta, ·että syy,sikuun ail!ku
pruolella näytti!kin oma-a1oit.teinen toiminta 
saadun loppumaan. Vailitettavasti tosiseikat 
puhuvat airvan ;p·äi:niVIa;staista kieltä. 8 ;päi
vänä sa.ma.a syyslkuuta., siis kaiksi päivää hal
lituksen ju]kilau:suman j1älk•een, pidettiin 
Turussa !kuuluisan ,Pajuvitsakenr·aalin' ', 
nylkyjää:n :Imn:sanedu:staj.a Pihkalan 

Puhemies (koputtaen) : Kutsun puhu
jaa järj•eSity!kJsen. 

Puhu j a: - - j,ohdoUa i!mlkous, jota 
erinomai·sen havainnollllisesti selo1stet:tii:n Tu
run edistysmielisessä Turun Sa.nomat·nimi
sessä san;omalehdiessä (Ed. PihkaoJa: Vääris
te'lyä ! ) . J.o samana yönä tarpahtui niin hy
vin Turun lä·änin eteläisessä kuin Hämeen 
läänin etel'ä,isessä rv·a,alilpiirissä useita t'err:o
ristisia tekoja, jotka selvästi osoittavat, 
että Turu~sa kyhnetty si,emen odoM.amatto-

man nopearsti k,antoi .toivot:tuj1a hedelmiä. 
Yöllä tunkeutui turkuLaisen kaupunginval
tuute:tun Sa1misen asuntoon useirt.a aseistet
tuja lhenlld<löitä, jrotlka 'Pakoi<btiv·a't Salmisen 
seurruamaa,n mu!kall!aan tavaillliselle mat!kaHie. 
Häntä pa:hoinpidell<tiin !tällä mat~alla niin 
pa1hrasti, et<tä hänen ihenlkiset voimansa vielä
kin ova,t täydeJ,lisesti mu11tuneet. Samamlai
sen ilmihitwl,on u!hri!ksi j1outui IIllyöslkin valtuu
tettu Tälhti Mruarian kunnassa j•a .ooorast·aan 
ihme oli, ·että t'äillaiseltra !koihtw1o1tia säästyi 
Kaarinan kunnanrvaltuutettu Soini. Sama.n.a 
yönä - tästä tapahtumasta ovat sa.nomaleh
det hyvinkin paljon kirjoittaneet- tunkeu
tui kolme juopunutta punkalaitumelaista 
henkilöä pöytyäläisen työläisen Vainion 
asuntoon. He pahoinpitelivät siel.Jä Vainion 
vaimoa j'a luultwva:sti Vainion omart päiväit 
olisivrat oJrleet ~uetut, ·elJlei hän olilsi 1Jurvau
tunut lai-n jokiaiselle lmnrsalaiseHre oiikeaksi: 
tunnustaJmaan hätärwvrjc~ulkseen ja aseella 
aiillpunut erään !k.otlimuihan häiritsij,öigili. 
kuoliaraiksi. Edelleen samana yönä myös 
Hämeen läänin ete:lräisees1sä v·a,ali piirissä, jota 
minulla on !k.unnia edusta,a, lkä.vi iilmi, 1Illin
kä1laisiin tuldksiin tuo turumlainen kylvö oli 
joManut.. Someron lkum1ian lkiulm,anV1a1tuus
tron puheenjohtajan ViJ:ja!len j1a n~eljän 
muun ikunnanvaituutet1111 luokse saapui !kes
kellä yötä samanlaisia rauhanhäiritsijäitä ja 
kuljettivat :nJämä ,mieliJpi,teeltä·än v;akaumu..lk
semse<t sosi<alid,emoikiraatit, jotlka ovwt erin
omaisella tarrmorl<lia ja menestykiseHä taistel
leet kommunismia vastaan omassa kotikun
na:s:saan, :metsään I'äälkiä:ten heitä niin pa
hoin, että :m. m. Villjanen k,aJkisi viikkoa oli 
täydeUeen .työ!kyvybtörmänä, ja että hän 
viel'ä tänä päivlänä lienee sairaana. Syynä 
siihen erinomaiseen vihaan, jota o.n tun
nettu juuri mainirt•tua Viljoota !IDohta,an, lie
nee ollut ,s,e, eH:ä Vil:j<ane:n !kunnanvaltuus
ton puheenjohta<jan ominaisuude:sswan ei 
suostunut rv:altuuston !k.oikouksessa esi,ttä
mään laitt:oona1l1a ta1va.1Ja t1ehtyä lait{Xtlta 
va,a.Jtimustra 9 sosialidmruorkraat:tisen vrultuus
ton jäsenen emtitamis.e1sJta VJaJ.tum'!tosta (Ed. 
Keto: Kuulkaa!). Mutta erinomaisen mer
'killep,amrtavaa on myör~kin, että kun Villja..~en 
vaiJmo s.eur•a<a.v,ana a:amuna saapui paikika
'kunnan mimismieihen luokse t1ehdäikseen ilrni
a:nnon tapahtuneesta kyydityiksest.ä, niin 
h·err,a rum]Siffiies - tällaiset hel'rat ovat ol
leet eri.t,täin smuria he1rroja viime aikoina -
niin herra nimismies •snv,aitsi ilmoittaa, että 
hänen vastaanottonsa alkaa vasta kello 10. 



Ja vihdoin lienee Laskettava tämän saman !' 

Turun kolroulksen kon1ttoon myös se pahoin
pitely, jonJka mriiksi joutui Tlhl'nn läänin 
eteläisen v>aalirpiirin sosialidemokraattinen 
edustaja;ehdoka:s He1l!liberg. HelLberg on tun
netuSiti ja tumnustetusti yleistä kunnioi
tusta nauttiva ihenlkilö omalla paikkakun
nal1alll:n. Kaiik!kein vähiten olisi saattanut 
luulla, etitä tällaisen raulhal'li:sen., ilrunnon ja 
kunnian miehen kimppuun olisi hyökätty. 
'Mutta näin ta;paihtui ikuitenkin. Tuskin oli 
'HetHberg 1opettamllt vaalipuheensa ·suomus
järveillä ennenkuin ikello 2,3 ai:lkaa,n saapui 
jälleen aseistettuja automiehiä vieden Hell
bel'lgin muikana,an, ·riisUJen häne1t me1ikein 
ala:stomalksi, paihoinpiteE,vät ihän1ä ja jiätti
vät hä,net täydellisesti avuttomaan tilaan 
virUJIDaan metsään. (V asemmaiLta: Pihk,ala 
tietää!) 

Nämä ovat tiedossani olevat Turun iko
koUJksen väEI!Jtömät seurauikset. Kenties ed. 
Pih!kal1a t;aiht.oo tätä ·luettelOia vielä jatkaa 
koska hän tietänee ja tuntenee näitä asioita 
pail"ecrmmin, jotta ikä:visi täysin selvilJle, 
kuinka raufh,a1linen &e olotila oili, jonika ihani
tu.ksen monta kerrt:~a'a mainittu ju1kUausu:ma 
ja kiertoiki,rje maaherr,oille todeUisuudessa 
loi j.a miltä tuo ihruHi,tuksen maini:tsema 
,terve, yihteisilrultlJna11inen mUJhantila" syys
kuun talikupäiviruä v~valit~Ristelun aiikwessa 
todellisuudessa näytti. 

Hallitus lausuu kertommiksessaan, että 
väkivallan uhreiksi vain vermtt>a]n harvoin 
on joutunut muita kuin kommunisteihin lu
keutuneita :henikilöitä. Valitett.a;vasti lmlli
tus tässäkin /kohdassa suur.esti erehtyy. Mi
nUJn ei ltrurvitse muuta kuin johtaa mieleen 
ne luikemattomat laittlomuudet, joita on 
tehty nimenomaan sosia'lidemokmaatrt-,isi.a 
kunnanvaltuurtettuja v'astaan j:a yleensåikin 
too.e1a, e1ttä vain yhden ainoan rpuolueen 
kailkki jäsenet .tietääkseni ovat i[\;äänikuin 
ihmeen kautta tällaisilta terroristisilta 
teoilta säJästyn.eet. Osoitukseiksi siitä, mi
tenkä mUJUJt porrv,arilliset ,puolmeelt ovat ooa
neert; mi.eliva:ltaa kcJkea, minä pyydän vain 
johtamaan mieleen Kempeleen maa1ruisliitto
laisen kunnam~V~ailtuuston puheenj.oihtaj>an 
kyyJdj,tylkse.n, sen pain<mtuksen, j1onk;a a:lai
seiksi edisty;smieli1S1et kunnanvaltuutetut 
viime kesänä joutu1valt Hankasalmen ikrm
na.nv.altuustos1sa, .Svensik'a Pre~SSenin toimit
tajaa ilmhda.nneen ihäilkäilemättömän pahoin
pitelyn viime kesänä, jonka tekijä tuomit
tiin huomioonottaen ,teon vaikuttimet'' hy-

vin lievään ehdolliseen varparusrangaistuk
seen ja vihdoin myöSikin sen ikyJ"di:tysikolleih
din, jdka sanJOrrlltaleihtien tietojen mru!kaan 
koottiin ed. von Bornin esltämiseksi saa,pu
maSita tänne ,edusta.jawelvoillisuuttaan täyt
tämään. Täällä on mainittu jo useampia 
'lmrtoja siitä usilmmattomas1t.a väikivaUan
'teosta, j1onika Ulhriiksi tasava['lan suuresti 
kunnioite•trtu ensimmäinen presidentti puoli
'soineen joutui. Me sosialidemokraatit ~loit
semrrne ensimmäisinä mitJä vilpittömimmin 
·siåtä, 'että presådent6pUJolisort .Ståhlbergin 
pikemmin onnellisen sa:iJtuman ikuin vira:n
omaisten VlaLppaudelll ikruutta onnisrt:rui pelas
tua. Ja me tunnusrt:amme, että ,tässä yksi
tyisessä tapanikisessa myöskin viranomaisten 
puo[elta on osoirt.etrt;u: tarpe.elilista valppautta. 
MuHa s~amalLa kuin me tunnemme tyydy
tYistä tämäin j!(Jihdosrt:a, niin' meidän ~täytyy 
ihrrnetel1ä,, että sama1a ripey>tt:ä ei suinkaan 
'dle edes yritettykälän 01soitrt:aa niissä [uke
mattomissa tR!paUJksis:sa, j,oissa joku soffi,ali
'demdkJra,aN;i ja va.rsinkin j·oiku vähäisem
'mässä, h uomaama>btomassaJ yih teisikunnalli
sessa asemassa oleva henikilö on j.outunut 
väkivallanteon uhriksi. Niistä hirmuolen
'noosta, jotika metsän pimennoista hJ"ölk:käsi
vä,t meidän edustaj1a.toverimme Halkikilan 
kimppuun, on jonkunlaista selvyyttä saatu 
'vasta sen j1ä:likeen, kun suunniUeen iko~me 
kuu:k:autta tai yliildn i•tse tapaihtumast.a on 
kulunut. Tiettäälkseni eri viel,ä, täihän päivä:äin 
mennessä ole vakavasti yritettykään ottaa 
sellvää siitä, min'kä'lailsen kohtalon ulhn:~iiksi 
heinäveteLäinen sosi.alidemoikraattinen lkun
nanv.altuut•et>tu Happonen on joutunult. On 
todenruälköistä, et1tä hänet on murihattu; 
mutta on lkyynållistä, !kun täällä ilmestyv>ä 
suuri va:ltio1lirn.en sanomalehti UUJSi Suomi 
keih.Jta;a vielä vainaj,alll muislt,oa 'häväistä ni
mi,t;tämäHä hänitä häntä kosikevissa uutisi,ssa 
k.ommun:istiiksi. Kaiikki, j1ort:IIDa ovat tunte
neet tämän välkiv.allanteon whrin, tåetäväJt, 
että lk:ommunist.iselt aja•tu~set l()iliva,t. hän·estä 
mahdollisimman kaulmna. Paiklk.akunnaJl:
laan hän oli lkailkikien ikrmnon ikansala•isten 
jouikossa tunnettu vrukaumuksellisena sosi.a
lidemoikl'laattina. (Vasemmalta: Onik'o il
moi.ttautunei:den joukossa Hmprp,osen mull'
haaja ~) Ja saamani tiedon mukaan on 
tämä tapa:htUJma Ha.ppooen vaimoon v,aiilmt
tanut niin jä,rlkylj:rt:ä,väst:i, että hän Olll mieli
saimala:ssa hoidettav·ana. Ed. Riipinen, 
kyllä minwsta tunltui:si rasiiDa1alta olla mu
kana sellaisessa ikansanEilk:keess.ä,, jok.a ei ole 
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voill1Jut pitää hi'llittömimpiä ruineksiaan tä
män enemmän ikurissa. Kyllä turutuisi ras
kaaltta ajatella teikoja, j10ista on noin, kaa
meita seurauksia ytksityisen perhe·-eläunäs:sä. 

Näyttää yleensäkin siltä kuin kaukaisem
milla seuduilla tapahtuneet ja huomaamat
tomammassa asemassa oleviin henkilöihin 
kohdistuneet hirmuteot olisivat saaneet jat
kua jokseenkin häiriytymättömässä rau
hassa. Minulla on tuorreita kokemuksia 
tästä omasta vaalipiiristäni Nastolan pitä
jässä sijaitsevasta Ahtialan kylästä. Siellä 
on kohta neljän kuukauden aikana työväki 
elänyt täydellisen terrorin alla. Suojelus
kunnan päällikkö on monia kertoja revolve
ria heilutellen selittänyt, että hänern ja hä
nen toveriensa tahto on tällä hetkellä ai
noana lakina valtakunnassa. Monia työläi
siä on pahoinpidelty. Eräs peloton työ
läisnainen, joka rohkerni tarjota apuaan pa
hastj haavoitetuille ja raadelluille työläi
sille, uhattiin ampua kuoliaaksi. Kaiken 
tämän ovat viranomaiset nähneet ja toden
neet, edes yrittämättäkään suuremmalla 
tarmolla puuttua asiaan. Erityisen raa'asti 
ovat esiintyneet vanginvartijat, joita on ky
lään sijoitettu sen ta;kia, että sen läpi kul
kevaa Heinolan rautatietä rakennetaan van
kityövoimalla. Heidän t{jkemiinsä rikko
muksiin ei myöskään ole yritettykään puut
tua. Mutta jotta kurjuus olisi mahdollisim
man ·täydellinen, rniin on tässä suhteellisern 
syrjäisessä kylässä la.pualaisten painostuk
sesta vielä menty niinkin pitkälle, että 
maanviljelijät ovat aivan yleisesti alkaneet 
maantöissään käyttää samaa vankivoimaa, 
joka. on kylään sijoitettu Heinolan rauta
tienrakiennusta val'ten. Siinähän tapahtuu 
jo mitä ilmeisin lainrikkomus, sillä eihän 
sellainen henkilö, joka vapaasti saa liikkua 
vapaissa töissä, suinkaan enää ole mikään 
vanki, ja. minä pyytäisin herra oikemminis
teriä erityisesti kiinnittämään huomiota täl
laiseen räikeään epäkohtaan. Minulle lau-
8ui eräs perheenäiti tässä Ahtialan kylässä 
olevansa onnellinen ja. kiittävänsä Jumalaa 
siitä, että hänellä ei ole la.psia., sillä jos olisi 
lapsia, niin ne varmasti nääntyisivät näl
kään. Onko ihme, jos viimeinenkin luotta,. 
mus oikeuden voimaan ja viranomaisten hy
vään tahtoon tällaisissa olosuhteissa häviää. 

Hallitus mainitsee edelleen 'kertomukses
saan syitä, jotka ovat vaikeuttaneet rikok
sellisten ilmisaantia. Nämä syyt eivät mi
tenkään tee oikeudellisesti vakuuttavaa vai-

kutusta. Viranomaisen on täytettävä vel
vollisuutensa, vaikka hän joutuisi minkä ta
hansa vainon ja uhkaust•e:n uhriksi. Hänen 
on pidätettävä rikoksentekijät, yhdenteke
vää, piileskelevätkö he hänen tietensä Ko
sola-nimisessä tai jossakin muussa talossa_ 
(Vasemmalta.: Oitkein !). Vwkivallanteon uh
rin mahdollisesti tekemä sovinto rikokselli
sen kanssa, johon hallitus myöskin kerto
muksessaan viittaa, ei saa olla. esteenä ri
koksentekijän rankaisemiselle, sillä kaikkein 
useimmat tähän ryhmään kuuluvat rikokset 
ovat luonteeltaan sellaiset, että ne ovat vi
rallisen syytteen alaisia. Vira.nomainen ei. 
saa arkailla kuulusteltavakseen kutsua ja, 
milloin vangitsemisen edellytyksiä on ole
massa, vangita vaarallisia yllyttäjiä ja ri
koksen suosijoita, vaikkapa heillä olisi sel
lainenkin omalla tavallaan kuuluisaksi tul
lut nimi kuin Kosola tai Kares. Vaikka 
meidän maamme onkin viimeisinä aikoina 
tullut tunnetuksi rikollisuuden tavatto
masta lisääntymisestä, on vira.nomaisten 
kumminkin aina tämän vuoden alkupuoleen 
saakka onnistunut melkoisella valppaudella 
ja ripeydellä saattaa rikoksentekijät ansait
tua rangaistustaan kärsimään. Edelleen
kään ei näytä tuottavan suu11empaa vai
keutta. viranomaisille vangita ja tuomitta
vaksi saattaa pienempiä rikoksentekijöitä, 
sellaisia, joiden teko ei ole luonteeltaan lai
sinkaan poliittinen. Sitä ihmeteltävämpää 
on, ·että nämä samat viranomaiset nyt suu
relta osalta näyttävät täydellisesti menettä
neen mahdollisuuden saattaa viimeksimai
nittujen rikostentekijät edesvastuuseen te
kemistään teoista. 

Mutta kun näin on asianlaita, niin ylem
pien viranomaisten ja hallituksen olisi ar, 
motta erotettava valtion palveluksesta sel
laiset virkamiehet, jotka. ovat osoittaneet lai
meutta, puhumattakaan niistä, jotka suoras
taan ovat rikoks:entekijöitä suosineet. Hal
litus mainitsee, että näin olisi tapahtunut. 
Minun tiedossa.ni ei ainakaan ole muuta 
kuin yksi ainoa tämänluotoinen tapaw, ni
mittäin poliisimestarin eroittaminen Kok
kolan kaupungissa. Someron nimismies, 
jonka toimettomuudesta minä äsken pu
huin, samalla. tavalla kuin La.puan nimis
mies Koro, joka kuuluu lapua.nliikkoen val· 
tuuskuntaan ja on mitä läheisimmässä yh 
teydessä liikkeen toiminnan kanssa, istuvat 
tietä~ikseni kaikessa rauhassa paikallaan. 

Mutta sensijaan hallitus on kylläkin 
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myöntänyt erinomaisen auliisti virkava
pautta lainkuuliaisille virkamiehille ilman 
että nämä laisinkaan ovat virkavapauspyyn
töä esittäneet. Olisi erinomaisen hauskaa 
puolustusministeriltä kuulla, mitkä seikat 
ovat aiheuttaneet kenraali Öhquistin kovin 
.pitkäaikaiseksi venyneen virkavapauden ja 
sisäasiainministeri puolestaan voinee myös 
jonkinverran tarkemmin selostaa maaherra 
Jalanderin virkavapautta. Nimenomaa,n vii
meksimainitun elämykset kuluneen kesä~1 
aikana ovat peräti omalaatuiset. Merkilli
sintä kaikesta on se, että Kun maaherra vir
kavelvollisuudelleen ja vanromalleen virta
valalle uskollisena saattaa syytteeseen eräitä 
lainrikkomuksiin itsensä syyllisiksi tehneitä 
kansalaisia Lohjan kauppalan äänestys
aineessa, niin sama8sa kauppalassa pidetään 
n. s. isänmaallisten kansal::listen kokous ja 
tässä kokouksessa vaaditl:ian maaherraa 
eroamaan. Minkätakia vaaditaan· maaher
raa :eroamaan~ Sentakia että hän on nou
dattanut valtakunnan voimassaolevaa lakia. 
Missä tapauksessa häntä ei olisi vaadittu 
eroamaan~ Siinä tapauksessa, että hän olisi 
tätä lakia rikkonut. Johtopäätökset ovat 
selvät. Täällä meillä on sellainen virtaus, 
jonka mielestä siis viranomainen on sitä pa
rempi kuta enemmän hän lakia rikkoo. 
Mutta jos hän pysyy virkamiesvaialleen ja 
valtakunnan laille uskollisena, silloin hänet 
on keinolla millä tahansa raivattava tieltä 
pois. 

Tässä yhteydessä on syytä kajota myös
kin yleiseen oikeusturvallisuuden järkkymi
seen meidän maassamme viimeisinä kuukau
sina. Se on pahasti häiriintynyt. Sitä 
osoittaa se, että jo keskiajalla säädettyä kä
räjärauhaa ei ole enää pidetty pyhänä. En
simmäinen käräjärauhan rikkomus tapahtui 
Vaasassa viime kesäkuun alkupäivinä. 
Mutta samankaltaisia tekoja on sittemmin 
ehtimiseen uudistunut. Viime elokuun puo
livälissä eräs ruotsalaiseen kansanpuoluee
seen lukeutuva asianajaja lähtee täältä Hel
singistä Lapuan käräjille, ajaakseen aivan 
tavallista tappelujuttua, joka oli päättynyt 
siihen, että toinen tappelun osanottajista 
menetti henkensä. Tämä henkensä menet
tänyt ei ollut mikään poliittinen henkilö, 
yhtä vähän kuin syytettykään. l\'iutta jos
tain käsittämättömästä syystä lapualaiset 
olivat ottaneet vainajan erityiseen suojeluk
seensa ja niinpä tehtiin kaikki hedelmälli
nen esiintyminen asianajajan puolelta mah-

dottomaksi. Hänen ympärilleen keräär:tyi 
suuri joukko lapualaisia, jotka pahoinpiteli
vät häntä ja uhkasivat, että toista kertaa 
hän ei enää tule elävänä Lapual1e saapu
maan. (Vasemmalta: Isänmaallisuutta!) 
Jokseenkin sietämätöntä on tuomioistuinten 
toiminta tällaisissa olosuhteissa. Mainitse
mastani tapauksesta. on kylläkin annettu 
Vaasan läänin maaherran tehtäväksi ryhtyä 
joihinkin toimenpiteisiin, mutta kun tutki
muksen toimittaminen uskottiin juuri sa
malle nimismies Korolle, joka itse oli tuossa 
käräjätilaisuudessa läsnä ja oli nähnyt kai
ken, mutta ei pannut kartta ristiin, niin on 
silloin ymmärrettävää, että tutkimuspöytä
kirja ei itse asiassa mitään totea. 

Mainitsemista ansaitsee vielä, että pari 
asianajajaa, joiden tarkoituksena oli Vaa
sassa esiintyä muutamien syytteessä olevien 
kommunistien puolustajana, joutui Vaasaan 
tultuaan sellaisen uhkauksen alaisiksi, että 
he katsoivat oman henkensä pelastamiseksi 
viisaimmaksi luopua suunnitellusta tehtä
västä. Ryöstömurhaajat ja muut törkeät 
rikoksentekijät, ne saavat kylläkin tässä 
maassa puolustusasianajajan, mutta poliitti
sista rikoksista syytetyille avun saaminen 
näyttäa viime aikoina tulleen mahdotto
maksi. 

Hallitus toteaa kertomuksessaan tyydy
tyksellä, että suurin osa laittomuksiin syyl
lisiä on äsken viranomaisille ilmoittautu
nut. Tällä toteamisella hallitus ilmeise~ti 
tarkoittaa täällä viime maanantaina pidet
tyä kyyditsijäin kokousta. Mutta hallitus 
ei mainitse, minkälaisissa. olosuhteissa ja 
mistä aloitt·eesta tämä kokous pidettiin. On
han kyyditsijäkokous toki sentään kaiken 
terveen järjen nimessä leimattava oikeus
skandaaliksi, oikeuskomediaksi, eikä miksi
kään voitoksi terveelle oikeuselämälle. Ri
kokselliset saapuvat tänne sillä hetkellä ja 
niillä junilla, jotka herra Kasola suvaitsee 
radiossa määrätä. Heidän suosijansa otta
vat heidät vastaan sankareina. Ostreibot
nialla toimeenpannaan eräänlainen paraati, 
jossa v. t. maaherra Honkanen on mukana. 
Sitten marssi lähetystö sisäasiainministeri 
Kuokkasen luo valokuvattavaksi. Koko ti
laisuus muodostuu näissä oloissa pikemmin
kin rikoksen ylistykg.e;ksi kuin rikoksen tuo
mitsemiseksi. Paljon puhuttu rikoksen mo
tiivien ymmärtäminen - sanonta lienee 
herra Kareksen - kruunataan virallisesti. 
Kaiken lisäksi Turun seudun rintamamie-
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het varatuomari Piintilän johdolla lähettä
vät jyrisevän paheksumisen maaherra 
Matsonille, joka vihdoinkin on herännyt ja 
vanginnut pormestari Hakkilan kyydityk
seen osallisena liikemies Haarlan ja Aamu
lehden toimittajan Rekolan. Maaherran 
laillinen, joskin valitettavasti kovin myöhäi
nen teko, on tuon sähkösanoman sanoja 
käyttääkseni ,isku vasten rintamami·esten 
kasvoja". Toisin sanoen: Herrojen Haar
lan ja Rekolan olisi 'Pitänyt saada jatku
vasti kulkea vapaina, jotta hekin olisivat 
saaneet ottaa osaa siihen ilveilyyn, joka 
täällä Helsingissä Ostrobotnialla seuraa
vana aamuna suoritettiin. 

On käsittämätöntä nähdä tällaisen suoras
taan idioottimaisen sähkösanoman alla lain
oppineen henkilön nimen. Mutta vieläkin 
ihmeellisempää on minusta kyyditsijäin 
joukossa löytää kolmen kansanedustajan, 
m. m. kahden pappismiehen nimet. Eikö
hän teillä, edustajat Rantanen ja Sovijärvi, 
olisi paljon parempi olla ja etteköhän tun
tisi paljon paremmin palvelleenne suurinta 
opettajaa ja senranneenne hänen esiku
vaansa, jos te viimeisinä kuukausina olisitte 
vaikuttaneet siinä ylevässä hengessä, joka 
kuvastuu edustajatoverinne Kukkosen val
tiopäivien avajaissaarnasta, kuin osallistu
malla toimintaan, joka kokonaan vieraan
tuen alkuperäisestä tarkoituksestaan on koi
tunut onnettomuudeksi sekä maalle kokonai
suudessaan että lukemattamille yksilöille ja 
kodeille. Eiköhän herra ·opetusministerillä, 
jota minä jo koulupojasta alkaen suuresti ja 
syvästi kunnioitan sekä ihmisenä että opet
tajana, olisi syytä antaa edustajatovereil
leen pi•entä opetusta kristillisen lähimmäis
rakkauden ensimmäisissä aikeissa. (Vasem
malta: Oikein!) 

Mutta kenties vieläkin hämmästyttäväm
pää on kyyditsijäin luettelossa nähdä Viipu
rin hovioikeuden asessorin Mikko Lamp€min 
nimi. Onhan tunnettua, että asessori Lam
pen on toiminut ja edelleenkin toiminee si
säasiainministerin oikeana kätenä. Kovin 
heikkoa arvostelukykyä nykyiflessä sisa
asiainministerissä osoittaa jatkuva yhteis
toiminta tällaiset oikeuskäsitteet omaavan 
henkilön kanssa, jonka sopivaisuus ylioikeu
den jäseneksikin on mitä suurimmassa mää
rässä kyseenalainen. 

Lopuksi täytyy minun kosketella siihen 
kohtaan hallituksen kertomuksessa, jossa 
hallitus katsoo voivansa todeta, että vaalit 

toimitettiin täydellisen rauhan vallitessa ja 
että pelätystä vaaliterrorista ei niinmuodoin 
tullutkaan mitään. Valitettavasti on halli
tuksen optimismi tässäkin suhteessa pettä
vää kaunomaalausta. Seuraavat tosiseikat 
puhuvat omasta puolestaan mitä selvintä 
kieltä. 

Ilmajoella kiertelivät ensimmäisen vaali
päivän edellisenä iltana n. s. isänmaallisen 
vaaliliiton agitaattorit miltei kaikissa vähä
varaisten asunnoissa ilmoittaen, että kaik
kien sellaisten henkilöiden velat, jotka äänes
tävät muita kuin isänmaallisen vaaliliiton 
ehdokkaita, tullaan heti jättämään ulos
haettavaksi sekä toimimaan niin, ettei ke
tään sellaista äänestäjää oteta minkäänlai
seen palkkatyöhön. Lisäksi selitettiin, että 
vaalipaikalla on jokaisen äänestäjän äänes
tettävä julkisesti vaalilautakunnan pöy
dällä. Useissa asunnoissa oli maanviljelijä 
Isak Valkama näytellyt ampuma-asetta ja 
uhannut, että jos kaikista varotuksista huo
limatta aijotte mennä vaaleihin, niin tällä 
teidät kyllä estetään sinne menemästä. (I~d. 
Voionmaa: Ai sitä jaloa kansanliikettä!) 
Useita henkilöitä oli jyrkästi kielletty puhu
masta mitään siitä, että heitä oli koetettu 
estää vaaleihin menemästä. Samanlaisia ta
pauksia on sattunut niinikään Vaasan lää
nin eteläiseen vaalipiiriin kuuluvassa Teu
van kunnassa. Eri äänestysalueiden vaali
lautakunnat olivat merkinneet yli 600 kan
salaisen nimen perään vaaliluettelossa sa· 
nat: ,Katso vaaliluettelon loppuun". 
Eräässä äänestysalueessa oli vain merkitty 
kirjaimet K. V. L. ja vaaliluettelon loppuun 
oli kirjoitettu: ,Koska asianomainen hen
kilö omaa kommunistiset mielipiteet, niin ei 
hänellä ole äänioikeutta.'' 

Vaalilautakuntia vastaan tehtiin tämän 
johdosta kantelu, josta johtui, että eräänä 
yönä saapui kanteluntekijän asuunolle auto
kuormall1nen miehiä, vaatien kantelun teki
jää tulemaan ulos ja kun hän ei tullut, niin 
toimeenpantiin tavallinen kotirauhanhäirit
seminen, huonekalujen särkeminen, ikku
noiden rikkominen j. n. e. j. n. e. Turun lää
nin eteläisessä vaalipiirissä on ainakin Pa
raisilla sattunut samanlainen tapaus. Siellä
kin on monilta kymmeniltä työläisiltä ni
mismies Schoultzin aloitteesta ja läsnä ol
lessa yritetty riistää äänioikeus. 

Mutta vielä muutamia valaisevia esimerk
kejä meillä ·vallinneesta .vaalivapaudesta. 
Kun kansanedustaja Perhon tarkoituksena 
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oli pitää tavanmukainen vaalipuhe ja selos
ta nykyistä tilannetta Nousiaisissa, niin il
moitti paikkakunnan poliisi kieltävänsä pu
heen, koska Kosola radiossa oli Kieltänyt pu
humasta politiikkaa. Syyskuun 28 p :nä, 
jolloin hallituksen kertomuksen mukaan jok
seenkin täydellisen ja häiriintymättömän 
rauhan piti maassa vallita, joutui minun 
,edustajatoverini Aaltonen ja edustaja
ehdokas toimittaja Wahlsten Turun läänin 
eteläisessä vaalipiirissä mitä eriskummalli
simmille seikkailuill(). Näyttää siltä kuin 
lapualaiset olisivat tunteneet erityisen 
suurta rakkautta edustajatoveriani Aaltosta 
kohtaan. Mistä syystä, sitä minä en tiedä. 
Mutta jo aamulla varhain kun hänen tar
koituksensa oli pitää ensimmäinen vaali· 
puheensa Perttelin pitäjän Häkkänän ky
lässä, oli paikalle kokoutunut kokonaista 
viisi autokuormallista lapualaisia. Nämä an
toivat toimittaja W ahlstenin aloittaa pu
heensa. Mutta kun puhetta oli kestänyt 
puoli tuntia, niin he nähtävästi katsoivat tä
män riittävän ja keskeyttivät puheen hir
vittävällä hälinällä. Omalaatuista vaali
vapautta tämä! Tämän jälkeen lähtivät 
Aaltonen ja Wahlsten jatkamaan matkaansa 
Iso-Hiiden kylään ja nyt seurakunta suu
renee ja laajenee, autojen luku kaksinker
taistuu. Kun edustaja Aaltonen aloittaa 
puhettansa, niin hänenkin sallitaan puhua 
puolituntia, kunnes hänen sanansa hukkuvat 
hirvittävään hälinään. Tämän jälkeen oli 
tarkoituksena pitää Perttelin kunnan 
alueella vielä kolmaskin puhe, mutta puhu
jat katsoivat aivan tarpeettomaksi edes paik
kakunnalle mennä. He yrittivät onneaan 
toivoen parempaa menestystä Kuusjoen 
kunnassa, mutta havaitsivat sinne tulles
saan, että lukkolaiset olivat täydellisesti 
kaikilta puolilta saartaneet työväentalon ja 
tällaisen saartoketjun läpi oli paikkakunta
laisten luonnollisesti mahdoton tunkeutua. 
Ja lopuksi jatkuu sitten matka saman syys
kuun 28 p :n illalla Salon kauppalaan, jossa 
oli määrä pitää työväentalolla vaalitilaisuus. 
Nuo uskolliset seuralaiset seurasivat kym
menine autoineen ed. Aaltosta ja edustaja
ehdokas W ahlstenia Saloon saakka ja siellä 
tuohon siistiin seuraan liittyi vielä samalla 
tavalla ajattelevia Salon kauppalan lapua
laisia johtajinaan, joista huomatkaa, insi
nööri Martimo ja pankinjohtaja Kansanen. 
Hienoja insinöörejä ja hienoja pankinjoh
tajia! Kun edustaja Aaltonen oli puhunut 

noin neljännestunnin ajan, antaa hra Kan· 
sanen merkin kepillään, jonka jälkeen al
kaa taaskin mitä hirvittävin hälinä. Oma
laatuisella tavalla huvittava puoli asiassa 
on se, että edustaja Aino Lehtokoski, jonka 
määränä myöskin oli puhua tuossa samassa 
tilaisuudessa Salossa, saapui paikalle, niin 
luonnollisesti juuri kuvatuissa olosuhteissa 
vaalipuheen pitämisestä ei voinut tulla mi
tään. Minä sanon, että tämä on huvittavaa 
senvuoksi, että tähän saakka ja nimenomaan 
vuoden 1929 vaaleissa kommunistit kulkivat 
joka ainoassa ed. Lehtokosken vaalitilaisuu
dessa häiriten häntä ja tehden monin pai
koin puheen pitämisen melkein mahdotto
maksi. Tässä on meillä mitä selvin esimerkki 
siitä, kuinka lapualais-fascistien ja kommu
nistien menettelytavat ovat aivan samanlai
set. Eivät kumpikaan suvaitse sanan
vapautta, ei ajatuksen vapautta, eikä niitä 
oikeuksia, jotka kuuluvat kansanvaltaisen 
valtion perusolemukseen. 

Mutta kenties kaikkein räikeimmät ovat 
ne vaaliväärinkäytökset, joita sattui Kuo
pion Ufänin läntisessä vaalipiirissä. Minä 
en tiedä mistä syystä tässä vaalipiirissä 
oleva Keiteleen kunta oli saavuttanut lapua
laisten erikoisen suosion. Heti kun entinen 
kansanedustaja Toivonen saapui tähän kun
taan pitääkseen rauhallisen sosialidemo
kraattisen puheen ja selostaakseen vallitse
vaa tilannetta, niin nimismies, siis viran
omainen, suvaitsee ilmoittaa, että kansan
liikkeen taholta on esiintyminen kielletty. 
Vähäistä myöhemmin Keiteleen lapualaiset 
osoittivat sen suuren kunnian Kuopion lää
nin läntisen vaalipiirin piiritoimikunnalle, 
että he suvaitsivat kirjeellä ilmoittaa, että 
jos paikkakunnalle vielä saapuu sosiali
demokraattisia puhujia, heidän puheensa 
ensin on annettava lukkolaisten sensuroita· 
vaksi. Jokseenkin samanlaista kuin Bobri
koffin aikana ja oikeastaan vielä pahempaa. 

Mutta kaikkein vakavinta on kuitenkin 
se, että samassa Keiteleen kunnassa ensim
mäisenä vaalipäivänä useat äänioikeutetut 
kansalaiset väkivållan uhalla estettiin ääni
oikeuttaan käyttämästä ja pakoitettiin pois
tumaan vaalipaikoilta. Antaako vaalin tu
los tällaisissa olosuhteissa todellisen kuvan 
kansan tahdosta, on eri kysymys. Tuusnie
men kirkonkylässä oli järjestetty seuraava 
näytelmä, joka saattaisi tuntua komedialta, 
ellei aika olisi siksi vakava kuin mitä se on. 
Molempina vaalipäivinä seisoi vaalihuoneis-

9 
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ton ovella kaksi lapualaista, mukanaan kirja, 
jossa oli kaksi eri saraketta, toinen valkoi
sia, toinen punaisia äänestäjiä varten. 
Uhkauksilla pakoitettiin työläisäänestäjiä 
merkitsemään nimensä jompaankumpaan 
sarakkeeseen. 

Nämä törkeät vaalioikeuden ja vaaliva
pauden loukkaukset lienevät ainakin paik
kakunnan viranomaisten tiedossa, mutta tä
hän mennessä ei ole minkäänlaisiin toimiin 
ryhdytty. Kun pitää silmällä kohta lähes
tyviä kunnallisvaaleja ja tasavallan presi
dentin valitsijamiesvaaleja, niin ne kokemuk
set, joita meillä on valtiollisista vaaleista, 
tuntuvat sitäkin vakavammilta. Voisin mai
nita useita esimerkkejä siitä, kuinka lapua
laiselta taholta jo nyt on ryhdytty terrori
soimaan äänestäjiä kunnallisvaaleja varten. 
Niinpä Muuruveden pitäjän Pieksan kylässä 
oli äänestäjien luettelo jo ollut äänestäjien 
nähtävänä ja valitusaika niin muodoin um
peenkulunut. Paikallinen Suomen Lukon 
puheenjohtaja vaati tällöin vaalilautakun· 
nan puheenjohtajaa luovuttamaan äänestys
luettelon hänelle, mikä tapahtuikin. Äänes
tysluettelo joutui sen jälkeen lukkolaisten 
tarkastettavaksi ja sensuroitavaksi ja on 
siihen erinäisten työläisäänestäjien nimen 
kohdalle tehty merkintä S. K. P. Tämä ri
kos on sitäkin kylmempi, kun se on tehty 
sen jälkeen kun valitusaika tapahtuneista 
laittomuuksista jo oli mennyt umpeen, joten 
millään tavallisilla muutoskeinoilla eivät oi
keudessaan loukatut kansalaiset enää voineet 
päästä oikeuksiinsa. Minä katsoisin, että 
valtakunnan hallituksen, oli se kokoonpanal
taan minkälainen tahansa, ensimmäisiä teh
täviä olisi hyvissä ajoin ryhtyä kaikkiin tar
peellisiin toimiin, jotta edes kunnallisvaalit 
ja presidentin valitsijamiesvaalit meillä suo
ritettaisiin laillisissa ja säännöllisissä oloissa. 

Meidän maassamme on viimeisinä aikoina 
erittäin paljon puhuttu huliganismin vaa
rasta ja sen vastustamisen välttämättömyy
destä. Rikollisuus onkin pelottavassa mää
rässä maassa yltynyt, minä luulen suureksi 
osaksi sen tavattoman asekulttuurin palvon
nan vaikutuksesta, joka meidän kansamme 
keskuudessa kansalaissodan jälkeen on ollut 
hyvin yleinen eräissä piireissä. Mutta vielä 
paljoa arveluttavammaksi tämä vaara käy 
nykyisen siveellisen villityksen jälkeen ja 
ennen kaikkea sen johdosta, että arvovaltai
sissakin asemissa olevat henkilöt ovat anta
neet jonkinlaista moraalista tukea viimeisten 
aikojen laittomuuksille, sekä että viranomai-

set ovat niiden suhteen asettuneet melkein 
täydellisesti passiiviselle kannalle. Ihmetel
len täytyy myöskin kysyä, ovatko oikeus
kansleri ja eduskunnan oikeusasiamies ryh
tyneet mihinkään ·sellaisiin toimiin, joita 
heidän korkea virkansa edellyttäisi? Ovatko 
nämä virkamiehet ryhtyneet sellaisiin toi 
miin, että kukaan maan kansalainen ei jou
tuisi laillisissa oikeuksissaan kärsimään~ 
Minun tiedossani on että pormestari Hakki
lan kyydityksen jälkeen eduskunnan oi
keusasiamiehen varamies, joka silloin hoiti 
tointa, todellakin ryhtyi johonkin aloittee
seen, mutta myöhemmin ei ole kuulunut 
mitään siitä, ·että vakinaisen oikeusasiamie
hen pa:lattua 1omaltaan olisi näitä toimen
piteitä jatkettu. Edelleen minun täytyy 
vakavasti kysyä, eivätkö nimenomaan, ny
kyinen sisäasiainministeri ja nykyinen puo
lustusministeri, jotka tärkeällä paikallaan 
ovat osoittaneet kaikkein suurinta voimat
tomuutta ja kaikkein täydellisintä passiivi
suutta aivan siihen katsoen, minkä kannan 
hallitus kokonaisuudessaan tulee ottamaan 
tämän keskustelun päätyttyä, eivätkö aina
kin nämä kaksi hallituksen jäsentä katso 
jo olevan korkean ajan jättää. salkkunsa 
toi8iin käsiin? 

Kaikissa kansanvaltaisissa valtioissa ovat 
kansalaiset tasa-arvoisia lain edessä. Suo
men hallitusmuoto toteuttaa tämän ylevän 
periaatteen myöskin meidän valtakun
taamme nähden. Tähän periaatteeseen si
sältyy 8e, että kaikkia kansalaisia on tuo
mioistuimessa tuomittava samojen oikeus
ohjeiden mukaan, että kaikilla kansalaisilla 
tulee olla samat oikeusedut ja että kaikkien 
kansalaisten yhteiskunnalliseen asemaan, 
varallisuuteen ja muihin seikkoihin katso
matta tulee saada viranomaisten puolelta 
osakseen samaa oikeusturvaa. Ainakin mo
lemmissa viimeksimainituissa suhteissa on 
luottamus hallitusmuodon pyhyyteen laa-. 
joissa kansankerroksissa mitä arveluttaviru
masti järkytetty. Tuon luottamuksen pa
lauttaminen on eduskunnan luottamusta 
nauttivan hallituksen, oli se kokoonpanal
taan minkälainen tahansa, kaikkein raskaim
pia, mutta samalla myös kaikkein kunniak
kaimpia velvollisuuksia tulevaisuudessa. 
(Vasemmalta : Hyvä ! ) 

P ·u he mies: E'dusku:nnan istunto lk>tfS
IkeytetäJä;n ja jatketaan sitä kello 19. 
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Istunto keSkeytetään: kello 17,08. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 19. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. F u r uh j el m: På svenska riks
dagsgruppens vägnar her jag få meddela, 
,a,tt gruppen enhälligt heslutat rösta för en~ 
kel ÖVJergål!lg tili dagmdningen. 

Ed. v o n B o r n: Det finnes i sann:i.ng 
åtskilligt uti regeringens föreligga.nde med
delamde, som gåve .anledning till reflexio
ner, ja till ocih med till J>ä:tt :så aillv,arlliga 
betr.aktelser. :Men det är icke min mening 
:att här .n:u taga til'l tals .allt detta, än 
.mindre •avser jag att lägga sten på den 
:börda, som regeringen haft och fortfar:ande 
har •aitt hära. Regeringen lha·r haft en 
svår uppgift .att fylla, en v.ansklig situa
tio:n att klara upp, det må;ste ·erkännws, 
oc'h dess goda vilja •att gÖ•ra det ibästa den 
kunnat därav Ska]l kna:ppast någon Dätt
visligen .gitt•a bestrida ·eller allv.arligen 
·drag.a i tv1velsmå.l. :Misstag o~h fel med 
<~~vseende å va:d som gjorts 'el'ler under.låtits 
krmna mahända v:am lätta n:og att påvisa, 
men det :f.örä:ndraor icke det faktUJm, att en
var, åtminstone på 'borgerligt ifråll, .Ska1l 
va,ra iberedd ~mtt giv.a •Degeringen rätt däri, 
.att den, såsom den 'själlv säger, handlat, 
avsett att handla till l·ande1Js ibästa. Det 
:finnes d'ärför idke, - odkså om man iclke 
viH se fuU.t :så optimistitskt på föret·eelserna 
som 11egeringen, - någon anlednim:g att 
undarudrmga regeringen det för dess fort
satta vterksamJhet nödiga förtroendet. Nå
gx>t annat 1än enke:l övergång till dagordlni,n,_ 
g.en lkan sålunda enligt min tanlke icke 
ifrågakomma, oc:h i detta av,s.eende står jag 
alltså fuHt ense med sveruska riksdagsgrup
pen ·om dess ,ny;ss angivm:a ·ståndpunkt. 

J ag 'har emellertid begärt om ordet för 
~tt rilkta en .anmätkning mot en enligt min 
uppfattning synnerligen 'onödig och, jag 
ville säga oskicklig passus uti regeringens 
redogörelse, den nämligen, SOI!ll ingår under 
crubrilken ,Kommunistlagarna ". Regerin
gen påtalar här ritiDsdagens Olllledgörlighet 
under julisessionen i frålga ·om dessa 1agar. 
Dett.a var, säges ·det, en medver1k•ande or:saik 
tiH den i la.ndet rådoande oroliga si,nnes-

st'äimningen, oclh den neg.ati'Va utgången v.ar 
i hög grad ägnad att i fortsättningen upp
Ilätthålla -oTon och försvåra regeringens 
7Verksaanhet. Riksda,gen göres a[ltså mer 
eller m~ntdre direM ti.ll synda:bocken i 
detta aV!seende. Det V•ar •rilksdagen, som 
satte ISig på tvä:ren i detta fall, och den 
·ensam som har Skulden ttill det fortsatta 
orosW'lståndet o<.fu de svårig'heter reg•erin
,gen mött i sin v.e:rksamhet. Är då dennia 
ut'läggning a v förhållandena V"erklige.n ri'k
tig? Jag vågar åtmin:st.one f.ör min del 
påstå, att detta ic~e •är :fallet, 'att denna 
föreh11åelse e:mot riksdagen, som inneligger 
i regeringens uttalande, idke ·är på sin 
plats, allr.a minst från .regerin.gens sida. 
Den medgörli,g,het, som riksdagen uti nu 
ifrågaVJar:ande av.seende falk:tiskt ådagaladc 
och den goda vilja den vi.sa:de att lösa 
denna fråga och giv,a Degeringen nödiga 
medel i händerna i lkampen mot ~wmmu
nisme,n, är S'llara:re, såvitt jag ikian se, för
tjänt av det största er1känna,n:de. Riks
dagen visa:de i själva 7Verket en sjoälvötV·er
vinnelse, som i ,sin mån var enastående, 
oclh dess uppriktiga samfäl1:da sträv.an .att 
i .endräkt på thästa sätt 1ö,sa ·en svår och in
veelklad fråga måste i rättvisans namn er
kämnas. Att oåså sociaidemokraterna voro 
med i denna av ailla understödda ärliga 
strävan l:änder dem till stor o<fu ibestäende 
heder, viilket man på borgedigt håll knap
past har rätt att lhelt förgäta. I sannin
.gens intresse viLl jag hava arlt detta ut
sagt. Det v·ar nog .icke på riJksdagens sida, 
som omedgörligheten den gången låg. Det 
va.r icke där den så allmänt påtalade halls
starrigheten i främsta rummet gjorde sig 
gällande. Därom rådde knapp.ast mer än 
en mening inom rilksdagen då, och ja.g tror, 
att odkså utom rilksdagen denna samma 
uppfattning sedan diess alltmer börj~a.t 
tränga i•genom oe'h lklarna. 

Riksdagen •er:bj·öd i själva ve:nket så gott 
som enihä:lligt atl1t det, som då behövdes 
oel}er skäligen kunde fo:rldras för .att med 
1agliga medJel komma ikOilllmnnismen tili 
litvs. Att utgången t.rots det, såsom rege
ringen säger, blev negativ, var nog icke 
riksdagens fel, åtminstone ibar ic'ke den i 
frlimsta rummet ~ansvarret dä.rför. 

Det lhar sagts på dlika 'håll in•om vårt 
saanhäl1e, .att det var orätt, ja brottstligt, 
att icke den lösning, riksdage.n enhtälligt aTh
visade i juli, då accepter&des. J ag sika.U 



68 Perja.ntaina 24 :p. laikakuuta Hl30 
---- ~~------~-----~----~ ---

icke yttra mig hiärom, men så mycket vill 
jag i varje rfall nu säga, att diet nog var 
onödigt ocih. oklolkt av r•egeringen att taga 
tiU tals oc:h riVia upp denna sak i detta 
sammanhang på det sätt, som den det 
gjort. Det i!mde säbrligen varit långt 
bättr:e och lkorreJktare och frrumfö:r aUt vär
digaDe, om regeringen visat den sj·älvöver
vin!ll!else och självkritik, att den med tyst
nad förbigått dessa omständigheter eller åt
minstone berört dem på ,ett annat sätt, 
än vad i dess ·redogörelse skett. Nu ver
kwr l'ledogöl'e1sen i denna punkt, med för
lov sagt, alltför utmanande, och jag ikan 
i.cke annat än beklaga detta. Det är ocikså 
häremot, herr talman, som jag på detta 
sätt v:e1at inlägga min gerusaga .. 

Ed. K a s k .i n e n: Se kertomus, minkä 
ha~litus toiminnastaan on .eduskunnaUe 
jättänyt, on sel!Lainen, ett1ä sen suhteen ei 
luulisi olevan ronistuttamisen syytä. Asia 
on kuitenUön niin, että <Sisäinen politiik
kamme, sisä.iset olomme ovat viime aikoina 
oLleet ;sellaiset, että en !katso Vloivani llmn
sanedust,ajana ja kansanmi,eherrä dllen si1Jä 
aivan vaitiolol1a sivuuttaa. 

N. k. lapuanliirue sellaisena, joksi se to
dellisuudessa on muodostunut, on !kan
samme <keskuudessa ·ollut arveluttavan tu
hoisa j,a kansamme olema<ssaoloa vaaran
tava liike. Ei lkäy kieltäminen, että ne 
kansalai:set, jotka asuvat maamme syrjåseu
dui1la, ja näin dl1en ovat joutuneet seu
raamaan asioita ja tapaihtumi·en ku1'kua 
enemmän oman yksityisen harkintansa mu
kwan, ·että :sellaiset kansalaiset ova;t usein 
ajatelleet, !kun ta,asen ovat kuultleet uusista 
vallattomuuksien teoista ja rikoksista: ei
köhän maamme hallit·us <kykene tekemään 
loppua t1ällaisesta. Ei o.le pitkä ailka ku
lunut .siitä, kun san~en a:rvorva'ltaiselta ta
hol!ta 'kehoitettiin !kansaa yllll.ffiärtämään la
puanliikettä, ja ymmärtämystä s'e todella 
kaipaa. Sitä 1liiklettä pidettiin aivan viat
tomana, aivan asiaan lkmrluvana te!kij•änä, 
kansanliilkkeenä yihteiskuntaolujemme pa
rantamiseksi. Sallittaneen kysyä: ovatko 
Lapuanlii!kkeen juuret jo vamhempia? Vuo
sia on kulunut siitä ajasta, jolloin meidän 
vanhemmat ja ammattitaidoltaan päteviksi 
tunnetut korkeimmat upseerimme poistet
tiin armeijasta :mulka sentahden, etbä ar
meija tarvitsee puhdistusta (Ed. Hakkila: 
Hyvä!) S,e puhdistus t1ehtiin ja sij.aan ase-

tettiitll: ammattiVlalmistukseen 'katsomatta 
niitälkin miehiä, joi·den toiminnasta viime 
päiviniä olemme saaneet ainalk!in sanoma
Lehtien kautta tietoja. On todellakin mer
kiLle pantavaa, että h,a'llitu:s ny;t on roh
jennUit ruveta sitä:kin laitosta penkomaan. 
Mutta uskalta:isinko sanoa, ,että jokainen 
kansalainen käsittää, millä mielellä ve
ronmaksajat uhraavat varansa sellaisen 
laitoksen ylläpitämiseksi, jonika huipuilla 
tuollaista voi tapa:htua. Sekin jääköön 
ihwllitu:ksen harkittavaik,si. 

Mitä ylksityisten kansalaisren to,irmintaam 
Lapuan liik:keen suhteen tulee, u~lwn sii
ruä:kin olevan paljon, mikä pitäisi päivän
valoon •saatet,taman. Lieneekö tämänkään 
kaupungin monet 'kolkous- ja lklubihuoneet 
aivan vaitiolalla tähän hommwan suhtautu
neet~ On syytä o1ettaa, että h,allitus jo 
on tässäkin suhteessa ryhtynyt ,tarpeellisiin 
toimenpiteisiin. Jos n<e vielä olisiVIat kes
keneräiset, olisi ne pikaisesti ;loppuun saa
tettava. Saattaa ·niinkin oLla, että tutki
mus j<Yhtaa tärkeissä luottamusasemissa 
olevi,en keskmuteen, kuten j'o ·Otlllkin tapah
tunut, mutta sekään •ei swa estää tutkimus
ten jatkumista. Vasta muutama viikko on 
kulunut siitä, /kun maamme molemmat val
tiomahdit, niin laillisen hallitulkoon kuin 
Lapuan haUituksenkin korkeimmat edusta
jat aj,elivat samoissa vaunuissa. Se oli 
murheen merklki. Tyydytylkselrä on nyt 
mer1kiLlepantava, että herrojen tiet ovat nyt 
emnn.eet ja toivottavaa on, että maamme 
laillinen hallitus .saapi riittärv•än etumatikan 
tälle tai pa1eelle. 

Hallituksen taholta on kansalle tiedo
tettu, <että suhteemme ulkomaihin ja eri
kolisesti itä:änpäin .arvat ihyvät j,a .niin olloo 
'ei ainakaan mitään ~sodan vaaraa ole ole
massa, mutta bolsheviSilllin vaara on ole
massa sittenkin ja siihen näihden on oltava 
varuillaan. Tul'koonpa ibolshevismi idästä
päin tai tll<OU:~oon .se oman kansamme kes
kuudesta ja esiintyköönpä se missä muo
dossa tahansa, niin tuLee maalll halLituksen 
kaikilla sen rkJäytettävissä o1evilla ikeinoilla 
sellainen liike tuikahuttaa·. Hallituksen tu
lee nyt jatkaa sitä otetta, minlktä ~se vihdoin
kin on ,alru:Ue pannut saattaakseen rikolliset 
aine:kset edesvastuuseen ja lain säJätä:mäm. 
rangaistulksen a1aisiksi. Se on ainoa ma:h
do1linen tie rauhallisen järjesrtylksen p.alaut
tamiseJksi maahan. ·(Eduskunnagta: Hyvä! 
mkein!) 
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Ed. P a a v o l a i n en: Minun täytyy tun
nustaa, että minä olen varsin epäröiden pyy
tänyt puheenvuoron sen jälkeen, kun ed. 
Mikko Erich piti täällä erinomaisen voimak
kaan puheen. Minä olen nimittäin aina jää
nyt varjoon puhumisen jalossa taidossa, 
(Ed. Hakkila: Se on kyllä totta!) silloinkin 
kun me Mikko Erichin kanssa hommasimme 
tähän maahan kuningasta ja julistimme ana
teemaa kapinaan nousseille sosialisteille. 
Mutta hän ja eräät hänen nykyiset ryhmä
toverinsa ovat täällä tänään käsitykseni mu
kaan osoittaneet sellaista sisä:poliittisen ti
lanteen ymmärtämättömyyttä, että katson 
olevan syytä muutamin sanoin esittää poik
keavan käsitykseni. 

On sanottava, että se kanta, jota vasem
miston taholta on sekä ennen eduskunnan 
kokoontumista että nyt täällä käytetyissä 
puheenvuoroissa esitetty, ei näytä tarjoavan 
tyydyttävää ratkaisua sisäpoliittisen aseman 
selvittämiseksi. Tämän väitteeni perusteeksi 
pyydän saada mainita, että kun kommunis
min vastainen kansanliike viime vuoden lo
pussa maassamme alkoi, oli sen esittämä yk
sinkertainen ja selvä päämäärä: Kommu
nistien harjoittama valtio- ja maanpetoksel
linen toiminta on hävitettävä. Tämä ohjelma 
on sellainen, että sitä vastaan ei kenellä
kään voi olla mitään muistuttamista. Onhan 
tämä pyrkimys täysin oikeutettu. Se on il
maus terveestä, yhteiskuntaamme ja vaitio
tamme suojelevasta vaistosta. Se on valta
kuntaamme ja itsenäisyyttämme mitä suu
rimmassa määrässä lujittava, ja jokaisen 
edustajan täytyy tämä päämäärä hyväksyä. 

Minun ei tarvitse tässä yhteydessä palaut
taa mieleen sitä vaaraa, minkä valtakun
tamme olemassaololle aiheutti kommunismi. 
Tämän vaaran ovat tänä päivänä useimmat ' 
puhujat täällä sivuuttaneet. Mutta vaaran 
suuruus ja merkitys oli myöskin viime vuo
sien kuluessa unohdettu valtiovallan taholta 
ja meillä oli tuudittauduttu täydelliseen vä
linpitämättömyyteen ja saarnattomuuteen 
kommunismivaaran suhteen. Meidän on kii
tettävä sitä herätystä, joka viime vuoden ' 
loppupuolella maassamme tapahtui ja jonka 
seurauksena oli se päättävä ja ratkaiseva 
taistelu kommunismia vastaan, johon kan
samme isänmaalliset ainekset puolueisiin 
katsomatta kaikkialla maassamme yhtyivät. 
.Arvosteltakoon n. s. kansanliikettä miten an
karasti tahansa, olkoon että sen liepeillä on 
sattunut tapauksia, joita ei voi hyväksyä ja . 

käyttäköön itsekukin puhuja temperament
tinsä ja puoluetaktiikkansa vaatimusten muc 
kaisesti kuinka suuriäänistä moitetta ta
hansa, tosiasia on, ja sitä ei kukaan saata 
kieltää, että ilman kansanliikkeen nousua 
meillä ei olisi niin kivuttomasti ja nopeasti 
kyetty lopettamaan kommunistien valtakun
tamme elinjuuria jäytävää toimintaa. 

Minun täytyy huomauttaa, että sosialis
tien pitäisi olla erikoisesti kiitollisia, että 
kommunismi on näin kivuttomasti meillä hä
vitetty. Hehän ovat aina väittäneet taistele
vansa kommunismia vastaan. Minä uskon, 
että niin on asianlaita. Eikö nyt, jolloin 
kommunismi on hävitetty, teidän, vasem
malla, ole syytä olla kiitollisia? (Vasem
malta: Uusi kommunismi tilalla!) Vai us
kotteko, että teidän valistustoimintanne olisi 
vuosikymmenienkään kuluessa kyennyt va
pauttamaan maan tästä painajaisesta? Eikö 
pikemminkin olisi käynyt niin, että se olisi 
yhä enemmän ja enemmän voittanut jalan
sijaa sosialisteilta? 

Eduskunta on vapautettu kommunisteista 
ja ed. Hakkila saa nyt sen kunnian, että hän 
on vasemmiston taitavin demagogi. Sillä 
muistattehan, että te, silloin kun täällä: oli 
kommunisteja, aina jäitte tässä suhteessa ta
kapajulle. Yritittepä miten tahansa, aina 
nousi sieltä toiselta puolen mies, joka löi ed. 
Hakkilan laudalta. Nyt hän kykenee itse
oikeutettuna tämän kunnian kantamaan. 
(Ed. Hakkila: Tylsää meininkiä!) Sosialis
tit saavat talot, jotka kommunistit olivat 
heiltä vallanneet, he saavat myöskin rahat 
ja kaikki tulee heille lahjana. Se on porva
riston lahja teille. Ammattiyhdistystoi
minta on nyt sosialistien käsissä (Ed. Paasi
vuori: Lyöty hajalle ja palkat alentuneet.), 
sanalla sanoen kaikki se, mihin te olette pyr
kineet, on nyt saavutettu. Minun mielestäni 
pitäisi vasemmiston tuntea suurta kiitolli
suutta siitä, mitä tapahtunut on. (Ed. Paa
sivuori: Ja työväki saa tyytyä pienempiin 
palkkoihin.) 

Ed. Tanner kysyi täällä päivällä pitämäs
sään puheessa, mikä on tämä n. s. kansan
liike? Jos ed. Tanner on tässä maassa ainoa 
muukalainen, joka ei tätä tiedä, niin sanot
takoon, että se alunperin ja luonteeltaan on 
kommunisminvastainen liike ja että sen tar
koituksena on ollut kommunismin hävittämi
nen laillista tietä ja parlamenttaarisia kei
noja käyttäen. 

Minä tahdon erikoisesti painostaa sitä, 
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että kommunisminvastainen liike on alun- ' 
perin ollut sillä kannalla, että kommunistien 
toiminta on maassamme lopetettava l a i l-
l isin keinoin. Te muistanette, että kai
kissa niissä lukemattomissa kansalaiskokouk
sissa, joita viime vuoden lopulla ympäri 
maan pidettiin, vaadittiin kommunistisen 
toiminnan lopettamista laillisin keinoin. 
Kansalaislähetystöt kääntyivät tässä luvalli
sessa ja kannatettavassa tarkoituksessa hal
lituksen ja eduskunnan puoleen. Ne eivät 
ryhtyneet oma-aloitteeseen toimintaan, vaan 
turvautuivat luottamuksella laillisiin valtio
elimiin. Vasta sitten kun oli näyttäytynyt, 
että eduskunta ei halunnut osottaa sitä 
myötätuntoa kommunismin vastaiselle kan
sanliikkeelle, jonka se heti alussa olisi an
sainnut, alkoivat omavaltaiset teot. Edus
kunnan kielteinen suhtautuminen kommu
nismin hävittämiseen laillisin keinoin johti 
niihin omavaltaisuuksiin, joita nyt kaikki 
paheksuvat. Minä luulen, että minkään 
maan parlamentista on vaikea löytää vastaa
vanlaista esimerkkiä. Kun isänmaalliset 
kansalaiset, ja me voimme epäilemättä sa
noa, kansan paraimmisto täysin hyväksyttä
vistä motiiveista, itsenäisyyden ja valtakun
nan lujittamisen tarkoituksessa, poistaak
seen yhteiskuntaruumiistamille jäytävän hä
peän, pyysi eduskunnan myötävaikutusta 
pyrkimyksilleen, eduskunta kylmästi hylkäsi 
tämän tien. Onhan tämä jotain varsin ou
toa. Mutta se on voinut tapahtua ainoastaan 
meillä, jossa sosialistinen puolue ei kykene 
vapautumaan ikivanhasta puoluetaktiikas
taan edes silloinkaan kun koko maan ja val
takunnan etu sitä vaatii. (Ed. Paasivuori: 
Kokoomus se on niin puhdas!) Sosialisteja 
saa maa kiittää siitä, että jo viime eduskun
nassa ei saatu aikaan sellaista lainsäädän
töä, joka olisi voinut rauhoittaa maan ja 
estää sen niistä seuraamuksista, joita nyt on 
vaikeampi järjestää kuin viime vuonna. 
(Ed. Hakkila: Mistä maa saa kokoomusta 
kiittää?) 

Kun eduskunnan porvarillisen enemmis
tön taholta viime eduskunnassa varoitettiin 
sosialisteja tästä itsepäisyydestä, niin se ta
pahtui nimenomaan siinä mielessä, että tah
dottiin taata kansamme laillisen kehityksen 
mahdollisuudet. Myöskin kansallisen kokoo
muspuolueen taholta silloin vedottiin siihen, 
että kansanvaltaisen yhteiskuntajärjestyk
sen ja eduskunnan oman arvovallan kan
nalta olisi välttämätöntä löytää lailliset kei-

not kommunistisen toiminnan lopettami
seksi. Mutta nämä neuvot eivät kelvanneet 
silloin sosialisteille. He olivat valmiit pane
maan alttiiksi lainalaisen yhteiskunnan kehi
tyksen mahdollisuudet, parlamenttaarisen 
ja kansanvaltaisen yhteiskunnan perusteet 
ja he olivat kaikin voimin taistelemassa kom
munismin vastaisen lainsäädännön aikaan
saamista vastaan. Se seikka, että sosialistien 
taholta on ennen eduskunnan kokoontumista 
ja vielä nytkin suositeltu käytettäväksi aseel
lisia voimakeinoja kansanliikettä vastaan, 
osoittaa~.-_mitenkä vähän käsitetään tämän 
kansanliikkeen merkitystä. Silloin kuin val
takunnan menestyksestä ja sen sisäisestä jär
jestyksestä huolehtiva politiikka vaati en
nenkaikkea rauhoittavaa ja sovittavaa me
nettelyä, on sosialisteilla ohjeenaan ,antaa 
kiväärien soida". He ovat nytkin tänä päi
vänä suositelleet tällaisia keinoja. Jos he 
kutsuvat tätä laillisuudeksi, olkoon se heille 
sallittu, mutta mitä tulee arvosteluun tällai
sesta valtiotaidosta, niin on huono. Se on 
niin huono, että se ei voi kelvata ohjeeksi 
nykyisen sisäpoliittisen tilanteen selvittämi
seksi. Tällaista on sosialistien pitämä kova 
kohu laillisuudesta, parlamentarismista ja 
kansanvallasta, joiden uljaiksi ritareiksi he 
edelleenkin ovat tunnustautuneet. 

Osoituksena siitä, että kommunismin vas
tainen mieliala meidän maassamme on säi
lyttänyt mielenmalttinsa ja lujan luotta
muksen eduskunnalliseen kehitykseen, on pi
dettävä sitä tulosta, jonka viimeiset edus
kuntavaalit ovat antaneet. Mutta vaalit ovat 
myöskin kieltämättä osoittaneet, että kansan 
valtava enemmistö hyväksyy sen hallituksen 
politiikan, joka vasemmiston taholta on tä
nään tahdottu tuomita. Hallituksen kerto
mus osoittaa, että hallitus on löytänyt sen 
oikean tien, joka nykyisissä oloissa on ollut 
ainoa mahdollinen. Eikä ole voitu kieltää 
myöskään sitä, että hallitukselta olisi puut
tunut kykyä tarttua lujalla otteella 'asioihin 
kiinni silloin kuin sitä on tarvittu. Sitä 
osoittavat viime päivien tapaukset. Lujan 
otteen käyttämisessä on hallitus osunut oi
keaan. Sitä ei ole voitu käyttää kommunis
min vastaista kansanliikettä vastaan, senhän 
pitäisi olla selviö. Hallitusvallan on täyty
nyt ja täytyy käyttää Iujaa otetta niitä 
vastaan, jotka ovat ryhtyneet avoimeen tais
teluun valtakunnan olemassaolon hävittämi
seksi, s. o. kommunismia vastaan. Mutta val
tiovallan velvollisuus, tahdon sen tässä huo-
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mauttaa, on myöskin estää sellaiset rikokset 
laillista menoa vastaan, joita viime päivinä 
{)n ilmennyt. Näin on tapahtunut ja käsi
tykseni mukaan oikealla ajalla. Hallitus on 
{)Soittanut toiminnassaan koko sen ajan, jol
loin se on ollut toimessa, sisäpoliittisen ti
lanteen täyttä ymmärrystä, se on menette
lyssään osoittanut taitavuutta, selvää kansan 
ja maan edun ajamista, viisasta ja kauko
näköistä politiikkaa ja se ansaitsee siitä täy
den tunnustuksen. 

Ed. T a n n e r: Eri eduskuntaryhmien ta
holta on ilmoitettu tyydyttävän yksinkertai
seen päiväjärjestykseen siirtymismuotoon. 
Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä pi
täisi sen sijaan suotavana, että eduskunta 
hieman kiinteämmin määrittelisi, mitä se 
nykyisessä tilanteessa toivoo, ja samalla 
myöskin lausuisi käsityksensä kuluneesta 
ajasta. Tässä mielessä pyydän ryhmäni puo
lesta esittää seuraavan päiväjärjestykseen 
siirtymismuodon. 

,Hallituksen eduskunnalle antamassa tie
donannossa todetaan se muutenkin yleisesti 
t1mnettu tosiasia, että sisäiset olot maas
samme ovat eduskunnan hajoittamisen jäl
keen edelleenkin olleet monessa suhteessa ! 
epätyydyttävät. Se laittomuus ja anarkia, 
joka oli keväällä päässyt vallalle, on yhä laa
jentunut. Yksityisten kansalaisten vapaus 
ia koskemattomuus eivät oie olleet turvat
tuja. Väkivallan tekoja on runsaasti tapah
tunut. Hallitus, jonka velvollisuutena on 
vastata järjestyksestä maassa, ei ole näiden 
rikollisten tekojen johdosta ryhtynyt sellai
siin toimenpiteisiin, että n. k. Lapuan liik
keen nimessä tapahtuneet laittomuudet ja ' 
väkivallanteot olisivat tulleet estetyiksi ja i 
niihin syylliset rangaistuiksi. Valtiovallan · 
ja hallituksen auktoriteetti on täten horju
tettu. Vasta viime päivinä, kun väkivallan
teot ovat herättäneet tavallista suurempaa 
huomiota on hallitus osoittanut ripeyttä ja 
parissa tapauksessa käynyt eräisiin syylli
siin käsiksi. 

Todeten, ettei hallitus riittävässä määrässä ; 
ole huolehtinut valtiovallan auktoriteetin · 
säilymisestä, eduskunta katsoo välttämättö
mäksi, että hallitus todella huolehtii sään
nöllisten laillisten olojen palauttamisesta ja 
kaikkien syyllisten lainmukaiseen rangais
tukseen saattamisesta ja siirtyy päiväjärjes
tykseen.'' 

Kun minulla on puheenvuoro tunnen tar-

vetta samalla vastata parille puhujalle, jotka 
ovat katsoneet tarpeelliseksi kajota minun ai
kaisempaan lausuntooni. 

Ed. Pennanen piti outona sitä minun lau
sumaani ajatusta, että olisi suotavaa, että 
eduskunnassa olisi joku mallikappale kom
munistisesta puolueesta nähtävänä. Minun 
nähdäkseni ei semmoisessa ajatuksessa ole 
mitään outoa. Niin kauan kun tämä ajatus
suunta ei ole maasta hävinnyt, on tietysti 
aivan säännönmukaista, että sillä on myös 
edustus eduskunnassa. Sitä varten edus
kunta on olemassa, että se kuvastaa maassa 
esiintyviä ajatuksia. 

Ed. von Frenckell halusi korjata minun 
lausuntoani parissa suhteessa. Eräässä koh
dassa minä annan hänelle oikein, siinä nim., 
jossa hän kosketteli lausuntoani parlamentin
välisessä kongressissa syntyneestä protesti
lauselmasta eduskunnan varapuheenjohtajan 
kyydityksen johdosta. Minä olen tarkasta
nut pikakirjoitusmuistiinpanon lausunnos
tani ja tällöin huomannut, että minulle on 
tullut sanontavirhe. En tietysti ole tarkoit
tanut, että kongressi kokonaisuudessaan 
olisi tuon lausunnon antanut, vaan että se 
on sieltä lähetetty ollen eri maiden sosiali
demokraattien edustajain lähettämä. - Sen 
sijaan se kohta ed. v. Frenckellin lausun
nosta, jossa hän kosketteli maamme obliga
tionien kurssin alenemista, oli tieten taiten 
väärin esitetty. Ed. v. Frenckell tietää var
sin hyvin, että nämä kurssit ovat nykyään 
aivan romahtamalla alentuneet. Hän kiersi 
pääasian puhumalla kursseista keväällä ja 
kesällä. (Eduskunnasta: On karannut.) 

Ed. M y 11 y m ä k i: Minun tarkoitukseni 
ei ollut käyttää puheenvuoroa tässä asiassa, 
enkä minä täällä nytkään aijo pitkältä olla, 
mutta kun herra sisäministeri esitti täällä 
kappaleen Hämeen läänin maaherran lau
suntoa, jonka piti selvittää tilamietta 
Etelä-Hämeessä, niin kun tämä mielestäni 
oli siinä määrin harhaan johtava, niin kat
son olevan aihetta lausua sen johdosta muu
taman sanan. 

Tässä maaherran lausunnossa sellaisena 
kun sisäministeri sen esitti on seuraavaa: 
,Kysymyksessä olevia rikollisia tekoja ei, 
kuten tunnettua, kansanliikkeen kannatta
jien taholla aina pidetä rikoksina sanan 
varsinaisessa merkityksessä, koska ne ovat 
kohdistuneet kommunisteiksi tunnettuihin 
henkilöihin tai henkilöihin, joita osa yleisöä 
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pitää niihin verrattavina, ja koska laajalle 
levinneen käsityksen mukaan tällaiset teot 
on katsottava tarpeellisiksi kommunistien 
täydelliseksi hävittämiseksi tästä maasta.'' 
Edelleen hän selostaa, että ihmiset eivät ha
lua kertoa näistä tapauksista ja että ne, 
jotka ovat joutuneet väkivaltaisuuksien uh
riksi, ovat itse sangen pidättyväisiä. 

On totta, että Etelä-Hämeessä on tapah
tunut väkivaltaisuuksia ehkä enemmän kuin 
monella muulla seudulla tässä maassa. 
Mutta on aivan väärin väittää, että Etelä
Hämeessä tai yleensä Hämeessä väkivallan 
uhreiksi joutuneet olisivat etupäässä kom
munisteja. Päinvastoin Hämeessä ovat jou
tuneet väkivaltaisuuksien uhreiksi ensi si
jassa juuri sosialidemokraatit, sosialidemok
raatit, joiden vakaumusta ei ole voinut 
panna edes kyseenalaiseksi. 

Ensimmäiseksi väkivallan uhriksi Hä
meessä joutui Kylmäkosken työväenyhdis
tyksen sihteeri Antero Nurminen. Kylmä- 1 

koski on pieni kunta, jossa kåikki asukkaat 
kutakuinkin tuntevat toisensa, ja nämä tie
tävät, että Antero Nurminen on innokkaim
pia väittelijöitä kommunistien kanssa. Hä
net ryöstettiin autoon 22 päivänä kesäkuuta 
Urjalan Luhdin työvä!enyhdistyksen kesä
juhlassa ja kuljetettiin Urjalan, Humppilan 
ja Jokioisten läpi Tammelaan, missä häntä 
kuljetettiin pitkin kuntaa kunnes vietiin 
metsään ja siellä brovningilla uhaten pako
tettiin antamaan lupaus, että hän luopuu kai
kista poliittisista ja kunnallisista tehtävistä. 
Vastoin lupaustaan hän kuitenkin- häneltä 
nimittäin vaadittiin myös lupaus, ettei hän 
kerro tästä retkestä eikä osakseen tulleesta 
väkivallasta - hän kertoi sen seuraavana 
päi,vänä Urjalan piirin nimismiehelle, joka 
ei edes luvannut ryhtyä asian johdosta min
käänlaisiin toimenpiteisiin. Kun ei hän 
saanut nimismiehen taholta minkäänlaista 
ymmärtämystä häntä kohdanneen väkival
lan johdosta, niin hän teki kirjallisen vali
tuksen Hämeen läänin maaherralle ja tässä 
asiakirjassa ilmoitti kaikkien niiden nimet, 
jotka ottivat osaa hänen kyyditykseensä ja 
häneen kohdistuneeseen väkivaltaisuuteen. 
Hämeen läänin maaherran tiedossa siis on 
ollut kaikki nämä rikolliset, mutta hän ei 
ole ryhtynyt asian johdosta minkäänlaisiin 
toimenpiteisiin, joten minulle oli odottama
tonta kuulla että hän saattoi valittaa, ettei 
väkivaltaisuuksien uhriksi joutuneet ole 
tahtoneet kertoa näistä tapauksista. Tämän 

lisäksi minä olen saattanut eräitä henkilöitä 
herra sisäasiainministerin tietoon, joten tä
män pitäisi olla viranomaisten tiedossa. 
(Vasemmalta: Mutta millä tuloksella!) 
Minä olen itse vielä jälkeenpäin joutunut 
vaihtamaan tästä asiasta mielipiteitä Hä
meen läänin maaherran kanssa, jolloin hän 
ilmoitti saaneensa tietää, että Antero Nur
minen olisi asiansa sopinut. Nurminen on 
kuitenkin ilmoittanut, että hänelle on jäl
keenpäin käyty huomauttamassa siitä lu
pauksesta, minkä hän antoi luopua poliit
tisista ja kunnallisista toimista, mutta ei 
hän käsittänyt tätä sovinnon tarjoukseksi. 

Toinen väkivaltaisuus sattui kesäkuun 24: 
päivänä. Silloin ajoi auto Lopen pitäjän 
Vojakkalan kylään Taavetti Toivosen asun
toon, jolloin autosta tuli ulos neljä hyvin 
juovuksissa olevaa miestä ja raastoivat Toi
vosen autoon ja kuljettivat Lopelle päin 
jonkun matkaa metsätaipaleelle ja siellä 
rääkkäsivät Toivosen tainnoksiin ja jättivät 
tielle, mistä sitten myöhemmin ohikulkijat 
hänet löysivät vielä tiedottomassa tilassa ja 
kuljettivat sairaalaan. Toivonen tuskin on 
kommunisti enempää kuin sosialidemokraat
tikaan hän luultavasti joutui viinamiesten 
uhriksi, sillä hän tietojeni mukaan oli ai
kaisemmin ahdistellut pirtutrokareita. 
Mutta tämäkään tapaus ei aiheuttanut vi
ranomaisten puolesta minkäänlaisia toimen
piteitä, sillä nythän saa tehdä mitä vaan, 
kunhan sanoo tekevänsä sen isänmaallisessa 
mielessä. 

Sitten seuraava kolmas väkivallanuhri 
kyllä oli kommunisti. 28 päivänä kesäkuuta 
tai tätä päivää vasten yöllä vietiin kodis
taan Hämeenlinnan kaupungin valtuutettu 
Jalmari Nurmi ja kuten jälkeenpäin on 
saatu tietää, rajan yli Venäjälle. Kuten sa
nottu, tämä kohdistui kommunistiin, mutta 
eri mieltä voidaan olla siitä, vaatiko isän
maan etu tätäkään kyyditystä, sillä minä 
Hämeenlinnan kaupungin valtuutettuna 
tiedän, että Nurmi oli siellä Yaltuuston hil
jaisimpia jäseniä. 

Heinäkuun 1 päivänä vietiin Forssan 
kauppalan valtuuston jäsen Kalle Koivula, 
joka myöskin oli kommunisti, niinikään ra
jan yli Venäjälle. Nämä ovat ne kaksi var
sinaista kommunistia, jotka minä tiedän 
Etelä-Hämeessä joutuneen tämäntapaisten 
väkivaltaisuuksien kohteeksi. Heinäkuun 3 
päivänä murtauduttiin Forssan kauppalan
valtuustonjäsenen Yrjö Holmin asuntoon, 
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jolloin Holm tuli ammutuksi. Hän on ai
kaisemmin ollut kommunisti, mutta myö
hemmin kommunistisesta ryhmästä eronnut. 

:Mutta tämän jälkeen ovat väkivaltaisuu
det kohdistuneet yksinomaan sosialidemok
raatteihin. 16 päivänä elokuuta, kun Some
rolla, josta täällä jo on puhuttu, yritettiin 
pitää kunnanvaltuuston kokousta, saapui 
tähän kokoustilaisuuteen varsin suuri kiih
tynyt kansalaisjoukko. Tällöin tehtiin vaa
timus, että 9 sosialidemokraatin on erottava 
Someron kunnanvaltuustosta ja kun ei val
tuuston puheenjohtaja Oskari Viljanen 
suostunut esittämään tämmöistä kysymystä 
valtuuston käsiteltäväksi, koska sitä ei ollut 
esityslistalla, niin poistuivat kaikki porva
rilliset valtuutetut kokouksesta. Valtuuston 
puheenjohtajan oli näin ollen, valtuuston 
tultua vajalukuiseksi, pakko keskeyttää ko
kous ja ilmoitti, että jatkokokous pidetään 
kaksi päivää myöhemmin, eli seuraavan vii
kon maanantaina. Kun ei valtuuston pu
heenjohtaja saanut viranomaisia pitämään 
järjestystä tässä mainitussa valtuuston ko
kouksessa, sillä sattumalta ei enempää ni
mismies kuin poliisikaan ollut kotona, niin 
minä käännyin maanantaina vähää ennen 
tätä toista kokousta Hämeen läänin läänin
hallituksen puoleen tarkoituksella saada 
lääninhallitus määräämään poliisin Some
ron valtuuston kokoukseen, koska oli taas 
syytä pelätä epäjärjestystä. Kumma kyllä, 
että minä en tuossa 11-12 välillä löytänyt 
lääninhallituksesta ainoatakaan miestä. 
Maaherra oli lomalla ja lääninsihteeri oli lo
malla. Lääninsihteerin tehtäviä hoiti vara
lääninsihteeri, joka sattumalta oli ulkona. 
Vihdoin vahtimestari löysi yhden nuorem
man esittelijän, jolle minä esitin asiani siinä 
mielessä, että hän kertoisi sen lääninsihtee
rille, kun tämä saapuisi lääninhallitukseen. 
Mutta hän tiuskasi : ,Mitä asia teitä liikut
taa!'' Ei tämä houkuttele tekemään tar
peellisia ilmoituksia viranomaisille, kun saa 
tämmöisen vastauksen. 

Ennenkuin tämä toinen Someron kunnan
valtuuston kokous pääsi alkuun, oli sosiali
demokraattisille kunnanvaltuutetuille lähe
tetty kansalaiskokouksen nimessä uhkaus
kirje, jossa heitä uhattiin raa 'alla väkival
lalla siinä tapauksessa, että he saapuvat val
tuuston kokoukseen. Oli luonnollista, etteivät 
sosialidemokraatit tämmöisen uhan edessä 
voineet sinne mennä, koska siellä oli heitä 
vastaanottamassa varsin suuri kansanjoukko. 

Kokous jäi taas vajalukuisuuden tähden pi
tämättä. Tämän jälkeen tämä kansanjoukko 
hyökkäsi tai oikeammin murtautui työväen
talolle, penkoi siellä kaikki paikat nurin ja 
ilmoitti hakevansa sosialidemokraattisia kun
nanvaltuutettuja, - joiden he luulivat pii
leksivän työväentalolla. Täältä ei heitä kui
tenkaan löydetty, mutta sensijaan he illalla 
myöhemmin löysivät kunnanvaltuuston pu
heenjohtajan Oskar Viljasen ja ryöstivät tä
män autoon sekä kuljettivat metsään ja 
siellä väkivalloin pakottivat hänen anta
maan sitoumuksen, että hän eroo kaikista 
kunnallisista luottamustehtävistä. (Vasem
malta: Siveellisestä painostuksesta!) Kun 
tilanne saatiin kuitenkin jonkinverran rau
hoittumaan, niin Viljanen samoin kuin 
muutkin uhan alla eroa pyytäneet valtuute
tut peruuttivat eroanomuksensa. Luultiin, 
että valtuusto vihdoinkin saa käsitellä rau
hassa kunnan asioita. Viljanen teki valituk
sen näistä väkivaltaisuuksista myöskin Hä
meen läänin maaherralle. Samoin tehtiin va
litus työväentalolle tapahtuneesta murtautu
misesta ja ilmoitettiin siihen osaa-ottaneiden 
nimet, joten ne ovat maaherran tiedossa. 
Samoin Viljanen kertoi häntä kohdanneesta 
väkivallasta myöskin Someron nimismie
helle. Ei voi kieltää, ettei näitä tietoja ole 
saatettu viranomaisten tietoon. Minulla on 
jäljennökset näistä asiakirjoista. 

Mutta sitten myöhemmällä eli elokuun 9 
päivänä ryöstettiin sekä Oskari Viljanen, 
että myymälän hoitaja 0. Ruotinen, Kalle 
Lindroos, Heikki Sarkki, 4 kunnanvaltuutet
tua, ja kuljetettiin autossa jonnekin Turun 
läänin Kosken pitäjäan ja tällä matkalla 
- tämä oli se yö, josta ed. Erich mainitsi -
tuli erikoisesti juuri valtuuston puheenjoh
taja Viljanen ja myymälänhoitaja Ruotinen 
raa'asti rääkätyksi. Ei heille tyydytty an
tamaan pajunvitsoja, vaan heitä ruoskittiin 
karahkoilla, jotka oli karsittu pitkiin oksan
tynkiin, niin että Viljanen vielä sairastaa 
tätä rääkkäystä. Tästä ei kyllä ole enää il
moitettu nimismiehelle eikä myöskään maa
herralle ja minä luulen, että jos maaherra 
ja herra sisäasiainministeri saavat kaksi ker
taa selkäänsä, niin hekin osaavat pitää 
suunsa kiinni. Kun ei ilmoituksista ole tä
män parempia tuloksia, niin ei voi tulla 
täällä eduskunnassa selittämään, että väki
vallan uhreiksi joutuneet ovat sangen pi
dättyväisiä. (Ed. Hakkila: Ehkä kymmenes 
kerta auttaisi ! ) 

10 



6 päivänä elokuuta ryöstettiin kodistaan 
Padasjoella kunnanvaltuuston jäsen Hilja 
Lahtinen. Hänet vei 4 juopunutta miestä 
ja löivät häntä useamman kerran autossa. 
Siten pysäyttivät auton Padasjoen ja Asik
kalan rajalla pitkällä metsätaipaleella, vei
vät tämän ijäkkään ja vielä sairaaloisen nai
sen metsään, panivat istumaan erään esi
neen päälle, jota sanoivat byroseliinipom
miksi, ja lupasivat räjähdyttää ilmaan. 
Saattaa olla totta, kuten herra sisäministeri 
maaherran lausunnon mukaan täällä kertoi 
että Hilja Lahtinen ei ole ilmoittanut viran
omaisille haluavansa panna näitä syyttee
seen. Minä ymmärrän sen erinomaisen hy
vin, sillä minä olen nähnyt itse, kuinka jär
kytetty Hilja Lahtinen on tämän tapauksen 
johdosta ollut. Mutta on väärin vetää tästä 
sellainen johtopäätös, että hän on täysin 
tyytyväinen hänen osakseen tulleeseen koh
teluun. Semmoiset selitykset ovat karkeaa 
ironiaa, vaikka kysymyksessä ovatkin vain 
työläiset, jotka eivät samassa määrässä jär
kytä kansalaisten mieliä kun on asianlaita 
silloin, kun väkivallan kohteeksi joutuu 
joku huomattavampi yhteiskunnan jäsen. 
Yhteiskunnan laajat kansankerrokset kyllä 
reageeraavat, milloin väkivaltaisuus kohdis
tuu sellaisiin henkilöihin että teko tuottaa 
maalle häpeää, mutta niiden pitäisi reagee
rata silloinkin, kun väkivallan kohteeksi jou
tuu kansan pienemmät, sillä niilläkin on 
tunto. (Vasemmalta : Oikein ! Oikein ! ) 

Minä en tässä, kun tulin puheenvuoron 
pyytäneeksi, voi jättää mainitsematta ta
pauksia Hauholla. Hau:holla on jo pari 
kuwkautta paikallisen Lukon osaston ta
holta tehty mahdottomaksi säännöllinen 
kunnallisten asiain hoito. (Vasemmalta: 
Kuulkaa!) Kahdeksan eri kertaa on käyty 
kunnanvaltuuston puheenj·ohtajan, kaup
pias J a·lmari Kuuselan asunnossa, missä 
sangen usein on paljastettu myöskin brov
ninki, ei sentähden, että kauppias Kuu
selaa joku olisi epäillyt kommunistiksi, 
vaan sentähden, että hän on muutoin asian
tunteva kunna.llismies. (Naurua vasem
malla.) Samanlaisen kohtelun alaiseJksi on 
joutunut sosialidemokraattinen kunnan!kir
juri Onni Hyvärinen. Keskellä päivää on 
saatettu mennä hänen kans'liaansa ja uha,ta, 
että ,jos et ala kävellä, niin häviät". Sa
manlainen uhkavaatimus on esitetty myös 
köyhäinhoitolautakunn&n esimiehelle, maan
viljelijä Kustaa Virtaselle. Vaalipäivänä 

Kustaa Virtanen Qli vähällä tulla kyydi
tyksi, sillä Kustaa Vh,tasen pihasta nypät
tiin autoon kyllä eräs mies, mutta Virta
nen itse sattui olemaan vaalilautakunnassa. 
Mistä Eenee kyyditsijät myöhemmin huQ
manneet erehdyksensä ja päästivät tämän 
vanhan kaappaamansa ukonkin vapaaksi. 
Tä:mä Hauhon !kunnanvaltuuston puheen
johtaja on kääntynyt nimismiehen puo
leen ja maaherran puoleen, pyytänyt jon
kinlaista virka-apua, mutta turhaan. Heille 
on sanottu, ettei nyt vielä voi ryhtyä min
käänlaisiin toimenpiteisiin, vaikka ne uh
kaavat, kun ne eivät ole vielä mitään teh
neet. Mutta sitten kun he tekevät, sano
taan: ,Ei sille nyt voi mitään, kun ei 
tiedä, kuka sen teki". Tämmöistä se on 
elämä siellä. (Ed. H:Mik:ila: V ailrka kyllä 
tietääkin!) Kyllä tämän pitäisi teille hy
vin osoittaa, minkätähden siellä ihmiset 
käyvät vaiteliaiksi. 

Minulla on ollut se käsitys ja on edel
leenkin, että vielä tällä kertaa työläisiin 
saa kohdistaa minkälaista väkivaltaa . ta
hansa ilman, että se antaa viranomaisten 
puolesta aihetta min!käänlailsiin toimenpi
teisiin. (Vasemmalta: Oikein ! ) Ja nämä 
vä!kivaltaisuudethan vielä jatkuvat. (Ed. 
Ha!k:kila: Se on totta!) Uhkauskirjeet ovat 
aivan jokapäiväisiä. Minä sain käsiini 
tällä viikolla hämeenlinna:laisille .liikemie
hille, - ei sosialidemokraateille, vaan pm
vareille - lä:hetetyn uhkauskirjeen, jossa 
heitä uhattiin vakavilla seurauksilla, jos 
panevat pienimmänikään ilmoituksen sosia
lidemokraattiseen sanomalehteen. Tämän 
kirjeen alla oli leima, jossa oli ,Suomen 
LU:kon Etelä-Hämeen aluejärjestö", (Ed. 
Ha,'l>ikila: Onko se kommunistinen jär
jestö?) ja E. Aunion nimikirjoitus. Minä 
olen kuullut, että tämä E. Aunio on ko
koomuspuolueen piirisihteeri. (V asem
malta: Se sopii! - Ed. Hakki<la: Kaunis 
Lukko!) Minä olen myöskin saanut tie
tää jo aikaisemmin, että viranomaisille oli 
eräs lähetystö käynyt tekemässä vaatimuk
sen, että sosialidemokraattista sanomaleh
teä kustantava liike Hämeenlinnassa on 
laJk.kautettava ja tämän vaatimuksen te~hos
tamiseksi ilmoitettiin, että kaupunkiin Qn 
tulossa suurempi joukko. Kyllä viran
omaiset ryhtyivät toimenpiteisiin - en 
minä heitä mQiti - suojelemaan kyllä 
omaisuutta joutumasta i1lkivallan alle, 
mutta ei tässä tapauksessa olisi pitänyt 
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olla vai!keata saada johtolangat käsiin, 
jotka olisivat vieneet rikollisten tykö, sillä 
lkyllä niiden, jotka tiesivät sanoa, että joku 
jouilDko saapuu Hämeenl~nnaan, piti jon
kun verran tietää, mikä tämä joukko oli. 
Kummallista muuten, että tämmöinen kat
kera v]ha on kohdistettu juuri Hämeen
linnassa ilmestyvää sosialidemokraattista 
sanomalehteä kohtaan, mikä minun tietääk
seni on voimakkaammin kuin mikään muu 
sanomalehti Hämeenlinnassa tukenut halli
tusta sen pyl1kimy:ksissä palauttamaan jär
jestystä ma!l!han. (Vasemmalta: Kuulkaa!) 
Ei mikään lehti ole niin voimakkaasti te
hostanut hallituksen aikanaan antamaa ju
listusta ja sen toteuttamista kuin sosiali
demokraattinen sanomal~hti ,Hämeen 
Kansa'' Hämeenlinnassa. Ai'Van toista 
maata on ollut naapuri, jonka on pitänyt 
tulkea hallitusta. 

Tämmöisiä tosiasioita minä voisin esittää 
hyvin paljon, mutta nämä riittänevät jo 
selvittämään sisäministerille, miksi eivät 
kai•kki väkiva1lan uhreiksi joutuneet !käänny 
viranomaisten 'puoleen. Mutta jos vä:kival
Jan uhreille ja niiHe muille, jotka tietä
vät väkivaltaisuuksista, annetaan jonkin
lainen tae siitä, etteivät he joudu väki
vallan kohteeksi, jos he kertovat, niin kyllä 
he kertovat . 

• Tos te hyvät herrat tahdotte tehdä väki
valtaa sosia:lidemokraateille niin tehkää se 
niille sosialidemokraatteina älkääkä väit
täkö, että ne ovat kommunisteja, älkääkä 
raukkamaisesti koettako ver<hota itseänne 
vleiseltä mielipiteeltä, välittämättä että te 
iwhdistatte väkivallan kommunisteihin sil
loin kun te kohdistatte sen sosia:lidemo
lkraatteihin, sillä meillä kai on oikeus vaa
tia teiltä avointa taistelua, sillä me vas
taamme teoistamme ja mielipiteistämme 
sosialidemokraatteina, mutta kommunisteja 
me emme ole. 

J_,opu:ksi minä pyydän kannattaa ed. 
Tannerin täällä esittämää ponsiehdotusta. 

Ed. E r i c h: Minä pyydän vain saada 
kiittää . ed. Paavolaista niistä erinomaisen 
ystävällisistä, 'Vallan liiankin ystävällisistä 
sanoista, jotka hän äsken minulle omisti, 
ja samalla valittaa, että ed. Paavolaisen 
kehitys ei ole kulkenut samaan suuntaan 
kuin minun, joka olen vanhetessani viisas
tunut. Kuitenkin on ed. Paavolainen vielä 

siksi nuori mies, että hänestäkin on toivoa 
vielä olemassa. (Naurua.) 

Ed. B r y g g a r i: Näyttää olevan edus
kunnan jäsenil'le hyvin vaikeata millään 
esimerkinä vakuuttavasti todistaa, että 
viime aikainen lapualaisliike, joka käyttää 
nimeä kansanliike, olisi kohdistettu mihin
kään muuhun kuin kommunisteihin. Mi
nun on :lmomautettava, että kaikki ne kyy
dity~set, joita ei tosin ole !kovin useita, 
jotka Keski-Suomessa suoritettiin, ja ne 
uhkaukset, jotka 8iellä on eri henkilöille 
lähetetty, niitä ei ole lähetetty kommunis
teille, vaan sosialidemokraateille. Yksi kyy
ditetyistä on Alavuden kunnanvaltuuston 
jäsen J u s s i H a k a l a. Minä olen va
kuutettu siitä, että Jussi Hakaia ei voi 
olla kommunisti, sillä hän on ollut mo
nessa puoluekokouksessamme ja monessa 
piirikokouksessamme ·edustajana, on kun
nallisjärjestön puheenjohtaja ja kunnan
valtuuston jäsen, hän ei voi olla miterukään 
!kommunisti. Toinen Keski-Suomessa kyy
ditetty oli A ih t i K ä r k k ä i n en. Hä
net tunnetaan työväen keskuudessa sosiali" 
demokraattiseen oikeistoon kuuluvaksi. Hä
net kuulemma on kyyditetty erehdyksessä. 
Yöllä kysyttiin ensinnäkin, kun koputet
tiin hänen asuntoonsa, asuuko täällä Ahti 
Kärkkäinen. Juu, mutta huomenna vasta 
voidaan ottaa vastaan, ja kun aamulla ote
taan kysymyksessä oleva mies kyytiin., niin 
Nurmeksen seuduilla huomataan, ·että tässä 
on tullut erehdys. (Ed. Hakkila: Sattuu
han sitä!) 

Edelleen minun on huomautettava siitä 
uhkavaatimuksesta, joka jätettiin Toivakan 
kunnanvaltuuston puheenjohtajan ja yh
den va'ltuuston jäsenen eroittamisesta, 
että molemmat ovat sosialidemokraatteja. 
Samanlainen uhkavaatimus jätettiin, ei to
sin Suomen Lukon paikallisjärjestön ni
messä, vaan nimettömäHä kirjeellä, Jyväs
kylän pitäjän kunnallislauta!kunnan esi
miehelle. - Kaikki tä,ssä mainitut henki
löt ovat sosialidemokraatteja. Niitä on vaa
dittu eroamaan kunna:l'lisista tehtävistä. 
Tämä ilmeisesti todistaa sitä, että ta:rlkoi
tus on pyrkiä siihen, että taihdotaan supis
taa työväestön vaikutusvaltaa kunnallisten 
asioiden hoidossa. 

Hallitus ja porvaristo sanoo olevansa 
tyytyväinen ,-laillisessa j ärj esty ksessä" 
suoritetun eduskuntavaalin tulokseen. On 
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ymmärrettävää, että hallitus ja porvaristo 
yleensä on vaalien tulokseen tyytyväinen. 
(Vasemma:lta: On saanut 2

/ 3 enemmistön!) 
Mutta minä haluan huomauttaa tässä yh
teydessä, että ellei vaaliterroria olisi har
jo]tettu, niin työväenluokan edustus ei 
olisi Suomen eduskunnassa se, mitä se tällä 
kertaa on. (Vasemmalta : Oi!kein ! ) TeiHä 
on tosin nyt tilaisuus jos siihen tilaisuu
teen alistuvat lapualaiset ja jos siihen tilai
suuteen toiset porvarit pakottavat alistu~ 
maan lapualaiset, ne jotka tahtovat kulkeru 
suoria teitä, •teillä on nyt tilaisuus toteut
taa taantumuksellista ohjelmaa ehkä kol
men vuoden ajan, hävittää sosia:lisia uudis
tuksia., lisätä entisestään suurta verotaak
kaa työväestön kannettavaksi, saattaa käy
täntöön laki, jossa muka poistetaan työ
maaterrori. Mutta niillä toimenpiteillä te 
saatatte samanlaisen kansannousun aikaan, 
kuin olette saattaneet Tampereella työväes
tön nousemaan puolustamaan oikeuksiaan 
sitä väkivaltaa vastaan, jota on harjoitettu 
edellisen eduskunnan ensimmäiseen vara
puhemieheen Hakkilaan nähden. Taantu
muksenanne te loihditte esille silloin niin 
huomattavan voimasuhteen muutoksen, jos 
annatte houkutella itsenne taantumuksen 
tietä kulkemaan. Me varoitamme, niin ja 
me valitamme, että terrori on johtanut 
siihen missä nyt olemme, nim. että emme 
kykene eduskunnassa puolustamaan työ
väen saavutettuja oikeuksia. 

Ed. von F ,r <en c ik e ll: Kysymys Suo
mem. ullkJomaiseflta luotosta ja obligatioislta 
on minusta kJä,sitelltävä buJdj,ettikäsittelyn 
yhteydessä. Siis, herra Tanner, näkemiin 
maanant:ai!ksi. 

Ed. Aalto: Kun haHitus tää[lä on vali
tellut, e•ttä on sangen vaiikea kyyditsijöiitä 
j.a rikoksentekijöitä saada se1ville, niin minä 
'tahdon vain mainita yhden ainoan tapauk
sen, jota minun luu,llakseni halilltukisen ei 
olisi ollut va:iikea saada selville. Eloilmun 15 
päivänä kyyditettiil!l Jllmajoe:Ha sosia:lidemo
kra;rutti Laine Lapua'l1e ja minun luuU.aik
seni ruinaikin lk:JokJoomusrpuolueeseem. Jooulu
'vain ministerien ei olisi ollut mahdotonta 
saada nä~tä kyydi,t!Siijöitä selville, ja ellei 
'täh>än :saaikllm ole heitä saatu selville, luu:len 
-että ikoJkoomuSJryhmän ikawtta he saavat 
nämä kyyd<itsijät s.elville. 

Ed. K i v i o j a: . Minä rohkenen :toirvoa, 
että rusianomainen toimittaja, toimittaessaan 
rekisteriä siihen eduslmnnm1 pöyJt.äikirjllJall, 
jl{)hon tämän päivän pu:heet tulevat, ei. 
ru:briseeraisi oo. Hakik:i'Lan puhetta toisoo 
vara;pUJhemieihen lausunnvlksi. 

Kooikust.elu jrulistert:.aan ,pää<ttyneeiksi. 

Puh e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
'36 § :n 1 momJCU,tin mukais.esti CIS!itän nyt 
eduskunnan hyväksytmäwäiksi päiväjäJI'jes
tYJkseem. siirtymisen, joilika sanamuoto on 
seuraava: ,Baatuansa tiedonannon edus
kunta siirltyy päiväjärjesty\lrneen. '' Kutsun 
tältä puhemieihen eihdotulkseiksi. 

Vastoin tätä puherruielhen eihdotusta on ed. 
'Tanner ed. Myllymäen kanna:ttamana eh
'dottanut, et<tlä edusiklu.nta :hyväiksyisi ooura;a
'van perust·ellun päiväjärjestykseen siirtymi
·sen: ,Hallituksen eduskunna!l~e antamassa 
tiedonannossa todetaan se muutenikin ylei
sesti tunnettu tosiasia, e•ttä sisäise:t olot 
marussamme ovat edusikunn.an hajaantumi
sen jläJkeen edelleenkin olleet monessa suh
teessa epätyydyttävät. Se laittomuus ja 
anal'kia, joka ol<i k,ev'ä,äJ.lä päässyt vallalle, 
on yhä laajel!ltunut. Yik!Si•tyisten !kansalais
ten vapmus ja ikoslkemattomuus eivät dle 
olleet turv.attuja. Väikiv·allanteikoja on run
saasti tapaMunut. Hallitus, j:c)lnik,a velvolli
suutena on vastwta järjestyksestä maoosa, 
ei ole n:äiden 'riikoll:i:sten tRJkioj.en johdosta 
ryhtynyt ,sellai,si:in toimenpiteisiin, että niin 
kutsutun La.puan liiklkeen nime~S~Sä t~apahtu
neet laittomuudet ja väkivallanteot olisivat 
tulleet estetyiiksi ja niihin syylliBet rangais
tuiiksi. Va1tiovaJltlan ja halliJtulffien aullct:ori
tJeetti ,on täten ihorjrutettu. Va.sta 'Viime päi
vinä, ik:rm väkivaUwnteot ovat herättäneet 
tav.allista suurempaa huomiota, on hallitus 
osoiittanut ripeyt1t1ä ja parissa. tapaUiksessa 
käynyt e11äiJsiin syyllisiin käsikisi. Todeten, 
ettei ha;llitus ole riittävässä mä:äräss,ä huo
lehtinut valtiovallan auktoriteetin säilymi
seSitä, eduslkiunt·a katsoo väLttämålttömäksi, 
että iha;llitus todelLa !huolehtii .säännölH'Siten 
laillisten olojen palauttamisesta ja kaiklkien 
syyllisten lainrrnukai,seen rangaistukseen 
saattamisesta, j~a siirtyy päiväj,iirj:estyk
seen.'' Kutsun tä:t:ä eihdotoota 00.. Tannerin 
ehdotukseksi. 

Selonteko ;myönnetään oiikealksi. 



Valitsijamiesten vaali. 

Åänestys ja päätös: 

Joka lhyvä!k:syy pu'ruemi€-hen ehdotUJksen, 
äoo€1Stää ,jaa", jos ,,ei" voittaa, 1011 ed. 
T·annerin elhdotus hyväiksytty. 

P u h e m i e 1S : ÄämJestykiSessä on anrn·ettu 
125 jaa- ja 616 ei-ääntä; 1poissa 8. 

EduSkunta on siis thyvä,ksyny,t puJhemie
hen ehdlotuiksen. 

Asia oo :l~{):pil)UUJn [{)äsi1ielty. 

Valitsijamiesten vaalin tulos. 

puhemies: v.alitsijami:eslten vaalin tu
los julistetaan. Sihteeri lukee vaa:lista ,1:00-
dyn pöytäikirjan. 

Sihteeri lukee: 

E.duSk:unnan Va:litsij·amiestern. vaalissa 24 
päivänä lokalkuuta 1930, jota va,rten ·oli an
nettu neljä ehodo'ka.sJ.istaa, on kunlkin ehdo
kaslistan lhy:välksi aiDitanut ää111ensä 

listan N :o 1 :n lhyväik,si 22 äänestäj ä.ä 
.,, " 2. :'11· •" '70 
" , .3 :n , 6'5 " 

~' 
., , 4:n , 42 

" 
eli yht:eensä 1:99 ään,estäjoo. 

Vaa:lij,ärjestylks:en 7 § :n muikaan osamaa
riä j.ärjestettäessä huomrutaan, että eri listo
jen ehdoi'kkaista on valittu 

listasta N :o 1 :st.ä 5 

" 

" 

, 2 :sta 16 
, 3:slta 115 
" 4 ::stä 9 

jäsemrbä 

" 
" 
" 

Vaallijärjesltyksen 11 § :n mukaan orn näin 
ollen eri ehdolkaslistJoista valittu seuraa'V!a 
lulku vrurrujäSie!lliä 

~istasta N :o 1 .stä 2 
, , 2:1sta 6 

, .3 :JSta 6 

" 
, 4:stä 4 

vamaj:äsentä 

" 
" 

~---------~~-··---- ----

Näin ol!len on tuillut valituksi 

Listasta N :o 1. 

J äsenilksi: 

edUJStaja Furuhjelm:, 
,, von Frenckell, 
, InborJ', 
, Ny.man, 

Jern. 

V~Rraj äsen:ilksi: 

edustaja Österihol.m, 
,., Westman. 

Listasta N :o 2. 

edusta:ja Aakula, 
, Ha;looen, A., 
, Hirvensalo, 
, Kaijalainen, 
, Kaura, 
" Kemppi, 
, Kirveslkosiki, 
, Korhornen, 
, !Jampinen, 
" MJäklelä, w., 
, Nurmesniemi, 
, Pilppula, 
, Ryynällielll, 
, Sarlin, B., 
, Säl1klkä, 
" wy:sille. 

Varaj äsenilksi: 

edustaja Haikala, A., 
, Kontio, 
, LuioiStarinen, 
., Jatk,ola, 
, Tuomioja, 
, Eslkola, H., 

Listasta N :o 3. 

Jäseniksi: 

:edustaja Myillymäiki, 
, Ailio, 
, Aaltonen, 

77 
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edustaja Kuusisto, 
, Rantala, 

" 
Arromaa, 

" 
Hi1tunen, 

" 
Se.ppä1ä, 

" 
Rapo, 

,, Puittinen, 

" 
Hilden, A., 

" 
Koivu'lahti-Leht10, 

" 
Eskola, V., 

" 
Meriläinen, 

" 
Lepistö. 

Varaj äseniksi: 

edustaja 'Dolonen, 
, Jokim'en, 
, .An!J.fars, 
, Lindqrvist, 
, Kulovaara,, 

" 
Sallila. 

Listasta N :o 4. 

Jäsenilksii: 

edustaja Jussi,la, 
,, Päiv~änsailio, 
, Olksanen, 
,, Lamminen, 
, Tuomikoski, 
, Häikikinen, 
, Riipinen, 
, Kolkki, 
, AaLto-Setälä. 

Vara: j ~s:en ilk:Js i: 

edustwja Ni1klkanen, 
EO!Skffiilieimo, 
Am:ttila, 
Forstadius. 

" 
" 
" 

HeLsingissä 2l4 ipiäivämä loikaikuuta 1930. 

Onni Hallisten. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. I u fb o r r: Riksdagens eleiktol'!er ibe
hagade saiffillllanwäda å detta mm omedel
,bart eft~er d~tta p'looulll\S slut för val a!V ord
förande oc!h vicoordförandie. 

Suuren valiokunnan vaalin tulos. 

P u h e m i e s: Suuren validkunnan vaa
liin t.u1os julisrtJetaan. 

Sihiteeri lulkee vaalista tmdyn iPÖy.täikir
jan. 

Eduskunnan Suuren valiokunnan vaalissa 
24 päivänä lokakuuta 1930, jota varten oli 
annettu neljä ehdokaslistaa, on kunkin $
dokaslistan hyväksi antanut äänensä. 

listan N :o 1:n hyväksi 21 äänestäjää 

" " 
2:n 

" 
70 

" 
" " 

3:n 
" 

42 
" 

" " 
4:n 

" 
66 

" 
eli yhteensä 199 äänestäjää. 

Vaalijärjestyksen 7 § :n mukaan osamaa
riä järjestettäessä huomataan, että viimei
seen eli 45 :een sijaan on listalla N :o 1 :llä 
ja N :o 3 yhtäläinen oikeus (molemmilla osa
määrällä 4.2 o), minkä sijan arpa ratkaisi 
listalle n :o 3 :lle, jolloin eri listojen ehdok
kaista on valittu 

listasta N :o 1 :stä 4 jäsentä 

" , 
, 

, 2 :sta 16 
, 3 :sta 10 
, 4:stä 15 

" 
" , 

Vaalijärjestyksen 11 § :n mukaan on näin 
ollen eri ehdokaslistoista valittu seuraava 
määrä varajäseniä. 

listasta N :o 1 :stä 2 varajäsentä 

" 
" 
" 

, 2 :sta 6 
, 3:sta 4 
, 4:stä 6 

" 
" 
" 

Yllä olevan nojalla on tullut valituksi: 

Listasta N :o 1. 

Jäseniksi: 
edustaja Björk, 

, Helenelund, 
, Inborr, 

" 
Westman. 

Varajäseniksi: 

edustaja Jern, 

" 
v. Born. 
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Listasta N :o 2. 

Jäseniksi: 
edustaja Aakula, 

, Hakala, Å., 
, Huuhtanen, 
, Hänninen, 
, Kaijalainen, 
, Kalliokoski, 
, Kaura, 
, Lahdensuo, 
, Nurmesniemi, 
, Rissanen, 
, Salo, 
, Suurkonka, 
, Tukia, 
, V ehkaoja, 
, Ståhlberg, 

" 
Kaskinen. 

Varajäseniksi: 

edustaja Brander, 
, Huittinen, 
, Kirveskoski, 
, Lampinen, 
, Lohi, 

" 
Kesti. 

Listasta N :o 3. 

Jäseniksi: 

edustaja 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" , 

Tulenheimo, 
Pennanen, 
Lehtonen, 
Pojanluoma, 
Solja, 
Leivo, 
Sovijärvi, 
Oksanen, 
Päivänsalo, 
Oksala. 

Varajäseniksi: 

edustaja Kallioniemi, 
, Häkkinen, 
, Paavolainen, 
, Tuomikoski. 

Listasta N :o 4. 

Jäseniksi: 

edustaja Hakkila, 
, Eskola, V., 

edustaja Lindman, 
, Fagerholm, 
, Ampuja, 
, Perho, 
, Kovanen, 
, Ahlström, 
, Penttala, 
, Erich, 
, Väisänen, 
, Nuutinen, 
, Kivisalo, 
, Paasonen, 
, Koponen. 

Varajäseniksi: 

edustaja Hiltunen, 
, Puittinen, 
, Seppälä, 
, Hakala, K., 
, Bryggari, 

" 
Koivulahti-Lehto. 

Helsingissä 24 päivänä lokakuuta 1930. 

Onni Hallsten. 

P u: h 'e m i ,e s: Eduskru,nnan istunto ikes
'roeytetään 15 minuutiksi. 

Istunto keSkeytetään kello 20.35. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 20 .. 50. 

4) Ehdotuksen tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1930 

sisältävä hallituksen esitys n :o 1 esitellään. 

P cu he m i e s: Puhemiehi'StÖ ehdottaa, 
että asia fåhetettäisiin valtiovara~nvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. von F r ,e n c k 'e ll : I ibetraktande 
av att ,riksdlagsmännen endast en kort .tid 
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haf,t ilmdg.eten tiH sitt förfogande, tillåter 
jag mi.g föreslå, att detta ärende skulle 
bordläggas tiJl första pLenlilll i nästa 
VJecka. 

P u lh e m i ,e s: K•un on •ehdotettu asia 
pantavaksi pöydälle ei~ä esitystä siis ole 
Y'ksimielisesti lähetetty rvalioikuntwan, on 
asia valtiopäiv:äj.äJrjeSJtyiksen 64 § :n m'lllkaan 
pöydälle pantava. Kehoitan rulilin olLen 
seuraavia puhujia •lausumaan mi·el'enJsä ai
noasta.an pöydällepanon ajasta. 

Ed. Kivi o j .a: Kun kerran pöydälle 
pannaan, niin sopii sen panna tiistain is-
1mntoonkin. Mutta 1kuill! minuHa oli en~ 
simmäisenä puheenvuoro, kirjallisesti pyy
detty, niin minä sanon pari sa.n,aa i1tse siitä 
asiasta, nimittäin talonpoikaisen j·ärjestyk
sen rmukaa,n -- -- -- --

P u he m i e s: Keskustellaan ainoastaan 
pöydällepanosta. 

P u :h u j a: Minä olen siitä l·ausunut mie
•leni, ·että se sopii pa.nna tiistaiksi. TaLon
poikaisen järj.estyksen mukaan pit.ruä mää
rätä loppThsumma ensiksi ja si,t,ten katsoa, 
mihin meillä on varo·j a. 

Keskustelu j'UJlistetaan päättyneeksi. 

Puhe m ies: KeSkustelun kuluessa on 
ed. v. Frenclkell ehdottanut, että asia pan
taisiin pöydälle ensi maanantaina pidettä
vään istuntoon. Ed. Kivioja on ehdotta
nut, että asia pantaisiin pöydälle tiistaina 
pidettävään istuntoon. 

Selont,elko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka lhyvä:ksyy ed. v. Frenckellin ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kiviojan ehdotus hyväksytty. 

P u lh e mies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotlka äänestruvät ,ei", noosemaan seisaal
leen. 

Kun täm:ä on tap.ahtunnt, t{)teaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

-----------------

Asia on siis p a n t u p ö y d å 1 'l e ensi 
maanantaina pidettävään ist·untoon. 

5) Ehdotuksen lisäyksistä vuoden 1930 tulo
ja menoarvioon 

sisä1täVJä hallituksen esitys n :o 2 .esitellään. 

P u h e m i •e s : PU'hCillliehistö ehdottaa, 
että a:sia lähetettäisiin valti.ovarairwalio
kuntaan. 

E•d. v on F r en c k e 11: På samma mo
tirv, som j·ag vid föregäendc ärende fr3Jm
förde, tillåter jag mig förcslå, att oeikså 
detta ärende skulle l'äggas på bordet till 
första plenum nästa v.ec:ka. 

P u lh e mies: Kun on ·ehdotettu, että 
asia pantaisiin pöydälle, eikä esity.stä siis 
·Otle heti yiksimielisesti l-ähetetty valiokun
taan, on asia valtiopäiväjärj.estylksen 64 § :n 
mukaan pöy;dälle pantava. K,eh{)itan näin 
·ollen seuraavia pu'hujia lausumaan mie
lensä .ainoastaan pöydällepanon ajasta. 

KeSkustelu julistetaan päättyJveeksi. 

Puhemies: Kookustelun kuluessa on 
ed. v. Frenckell ehdottanut, ·että asia pan
taisiin pöydälle ensi viikon • ensimmäiseen 
istuntoon. 

Helanteko myönnet-ään oik.ea~si. 

Ehdotus hyväksytään. Asia p a n n a a n 
pöydälle ensi maanantain istuntoon. 

6) Ehdotuksen laiksi koroitetun tupakkaval
misteveron kantamisesta vuonna 1931 

sisäliliv>ä lhaJllituksen esitys \n:o 3 esitellään 
ja lähetetään IJ'UhemiehistÖn ehdotuksen 
mukaisesti v a l t i o v a .r a i n .v a l i o kun
t aan. 

7) Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävä hallituksen esity•s n :o 4 esitelläiiln 
j.a lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mulkaisesti v a H i o v a r a i n v a l i o k u n
taa n. 
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8) Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

~isältävä hallituksen esitys n :o 5 esitellää,n 
ja 'lähe1Jetä:än puhemiehistön ehdotuksen 
mulkaisesti v a H i o v a r ,a i n v a 1 i o kun
t aan. 

9) Mallasjuomista suoritettavaa veroa 

koSkeva fJ:uvllitulk,sen esitys n :o 6 esitellään 
ja lähet,etäJän puhemiehistön ehdotuksen 
m11kaisesti v a H i o v a r a i n v a l i o ik u n
t aan. 

10) Moottoriajoneuvoveroa vuonna 1931 

koSkeva hallitulksen esitys n :o 7 esitellääm 
ja 'lähetetä:än pllhemiehistön ehdotuksen 
mulkaisesti v a H i o vara i n v a 1 i o ik u n
ta an. 

11) Ehdotuksen laiksi tulo- ja menoarvion 
ulkopuolella olevien rahastojen varojen käyt
tämisestä !ainoiksi metsä- ja maataloudelli-

siin tarkoituksiin 

sisältävä hallituksen esitys n' :o 8 esiteUään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mulkaisesti valtio v a r a i n v a 1 i o kun
taan. 

12) Valtion viran tai pysyväisen toimen hal
tijain nimittämiskirjoista sekä heidän oikeu

destaan pysyä virassaan tai toimessaan 
annetun lain muuttamista 

tarkoittava haB:ituksen esitys n:o 9 esl
tellruän. 

Puh e mies: Puhemiehistö ehdottaa, 
.että asia Hi.hetettäi,siin perustusl,akivalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. R yö mä: Virkamiesten taholla ter
vehdittäneen ilolla tähän esitykseen sisälty
vää ehdotusta, että eroaruisikäraja koroitet-

taisiin 65 vuodesta 67 vuoteen. Minä kui
tenkin epäilen, onko tämä muutos sitten
kään valtion edun mukainen. Tosin tämä 
laki sallii sen, että joku henkilö erotetaan 
virastaan, jos hän katsotaan siihen kykene
mättömäksi, jo ennen eroamisikääkin, mutta 
minä luulen kuitenkin, että näitä määräyk
siä on hyvin vaikea virastoissa toteuttaa, 
ja minä tunnen kokemuksesta, että kuiten
kin on hyvin paljon virastoissa sellaista 
väkeä, jonka on syytä, jo 65 vuoden iässä 
erota. Minä luulisin sen vuoksi, että olisi 
syytä edelleen jättää tämä ikä 65 vuodeksi. 
Mutta sitä vastoin pitäisi minun mielestäni 
väljentää valtioneuvoston oikeutta antaa 
tästä dispanssia vaikkapa aina 70 vuoteen 
saakka. Sanamuoto nimittäin on tähän 
saakka ollut ja se edelleenkin tulisi ole
maan tässä suhteessa niin tarkka, että sen 
mukaan yleensä ei muuta kuin aivan poik
keustapauksissa voisi tätä poikkeusta ikära
joituksesta antaa. Sanotaan nimittäin, että 
se voidaan myöntää, jos siihen on erikoisia 
syitä. Tämä voitaisiin väljentää niin, että 
valtioneuvosto saisi vapaan harkintaoikeu
den asiassa. Samalla kuin eroaruisikä jäisi 
65 vuodeksi, muutettaisiin sanat: ,milloin 
siihen on erikoisia syitä" sanoiksi: ,milloin 
se (nim. valtioneuvosto) katsoo siihen syytä 
olevan". Näin luulen päästävän keskitietä 
sillä tavalla, että 65 vuoden ijässä joutuisi
vat eroamaan ne, jotka virasto katsoo jo 
olevan kypsät eroamaan, mutta sitä vastoin 
asianomainen nimittävä viranomainen voisi 
tehdä aina ehdotuksen henkilön virassa py
symiseksi, jos se katsoo siihen syytä olevan, 
ja valtioneuvosto voisi siihen ilman muita 
perusteita yhtyä. Luulisin, että tällä ta
valla päästäisiin siihen, että pystyvät vir
kamiehet voivat olla vaikka 70 vuoden 
ikään ja siitä ylitsekin virassa, jos tosiaan 
ovat siihen pystyviä, mutta että 65 vuoden 
iässä ilman muuta eroavat ne, jotka ovat 
jo vanhuuden raihnaisia tai muuten kyke
nemättömiä virkaansa. 

Minä suosittelisin tällaista välimuotoa 
valiokunnalle ja eduskunnalle hyväksyttä
väksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy puhemiehistön eh
dotuksen. Esitys lähetetään p e r u s t u s-
1 a k i v a l i o k u n t a a n. 

11 
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13) Ehdotuksen laiksi rikoslain voimaanpallo
asetuksen 22 § :n muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 10 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti l a k i v a l i o k u n t a a n. 

14) Ehdotuksen laiksi sääntöperintöomaisuu
den kiinnittämisestä ja käyttämisestä omai

suus- tai perintöveron suorittamiseksi 

sisältävä hallituksen esitys n:o 11 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti l a k i v a l i o k u n t a a n. 

15) Kadonneen henkilön julistamisesta kuol
leeksi annetun lain muuttamista 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 12 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti l a k i v a l i o k u n t a a n. 

16) Edustajanpalkkiosta annetun lain muut
tamista 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 13 esitel
lään. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäis!in perustuslakivalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Kivi o j a: Ei tällä esityksellä 
päästä oikein hyviin tuloksiin, sillä tässä 
ehdotetaan nyt kymmentä pilettiä entisen 
yhden piletin sijaan! Ja muutenkin täl
lainen, ettei heti kokonaan tehdä loppua 
siitä, mistä loppu olisi tehtävä, muistuttaa 
sitä vanhaa historiaa koiran hännän kat
kaisemisesta pala palalta. Minä suositteli
sin valiokunnan huomioon, että poistetaan 
heti kokonaan vapaapiletit. Silloin me 
saamme monta muuta etua, täällä ei tar
vitse istua ympäri vuoden, vaan päästään 
kenties entisellä kolmen kuukauden koossa
oloajalla. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy puhemiehistön eh
dotuksen. Asia lähetetään p e r u s t u s-
1 a k i v a l i o k u n t a a n. 

17) Ehdotuksen laiksi laivanisännän vas
tuusta ja meripanttioikeudesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 14 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti laki- · ja talousva l i o
kun ta a n. 

18) Suomen ja Ranskan kesken sovittelume
nettelystä sekä riitojen oikeudellisesta ja 
välitysoikeudellisesta ratkaisemisesta tehdyn 

sopimuksen hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 15 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o kun
t aan. 

19) Suomen ja Tshekkoslovakian välisen, 
riitojen oikeudellista ja välitysoikeudellista 
ratkaisua sekä sovittelumenettelyä koskevan 

sopimuksen hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 16 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti ulkoa s i a i n valio kun
t aan. 

20) Ehdotuksen laiksi rajavartiolaitoksesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 17 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n. 

21) Maalaiskuntain kunnallislain muutta
mista 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 18 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti laki- j a talousva l i o
k unta a n. 

22) Osakkeiden ostamista Seinäjoen vesi
johto-osakeyhtiössä 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 19 esitel-
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lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o vara i n v a 1 i o
kun taan. 

23) Ehdotuksen laiksi puolustuslaitoksen 
leski- ja orpokassalle annettavasta 

valtion apurahasta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 20 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
kun taan. 

24) Eräiden viljassa määrättyjen kirkollisten 
menojen muuntamista rahamenoiksi 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 21 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
kuntaan. 

25) Kansakoululaitoksen kustannuksista ja 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja touko
kuun 18 päivänä 1923 annettujen lakien 

muuttamista 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 22 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun ta an. 

26) Ehdotuksen laiksi vuokra-alueita tiheissä 
asumusryhmissä koskevien vuokrasuhteiden 

edelleen jatkamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 23 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a l i o
kun ta an. 

27) Ehdotuksen laiksi valtion hevossiittolan 
ja hevoshoitokoulun perustamisesta sekä puo
lustuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 

sijoittamisesta hevossiittolan maatilalle 

sisältävä hallituksen esitys n:o 24 esitel
lään ja lähtetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun taan. 

28) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

annettavia palkkioita varten 

sisältävä hallituksen esitys n:o 25 esitel
lään. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa 
esityksen lähetettäväksi valtiovarainvalio
kuntaan, jonka tulee pyytää asiasta maa
talousvaliokunnan lausunto. 

Keskustelu: 

Ed. Kesti: Kun minulla ei ole tilai
suutta olla näissä valiokunnissa, niin ha
luaisin sanoa muutamia sanoja hallituksen 
esityksestä. Hallituksen esityksen peruste
lut ovat periaatteelliselta kannalta hyväk
syttävät. Sen sijaan on hallituksen esit
tämä vuosittain uudisraivaustcn palkitsemi
seen käytettäväksi tuleva määräraha 10 
milj. markkaa liian pieni. Samoin on pe
rusteluissa tehty esitys palkkion suuruu
desta riittämätön. Kun otetaan huomioon, 
että pellon raivaus tulee maksamaan keski
määrin 2,500-6,000 markkaa hehtaarilta, 
on esityksessä mainitut palkkion ylärajat 
eri luokissa liian alhaisia, vaikka avustus
prosentti olisi hallituksen esittämäkin. 
Mutta myöskin tämä avustusprosentti on 
liian alhainen. Kun pienviljelijöillä ei ny
kyisin ole juuri minkäänlaisia sivuansio
mahdollisuuksia, olisi näille saatava edes 
runsaampia avustuksia siitä työstä, minkä 
he yhteiskunnan hyväksi peltoa raivates
saan tekevät. Mielestäni olisi avustuspro
sentti määrättävä ainakin kaksinkertaiseksi 
hallituksen esitykseen nähden eli alle 2 
hehtaarin tiloilla 50 %, 2-5 hehtaarin ti
loilla 40 %, 5-10 hehtaarin tiloilla 30 %, 
minkä ohessa voitaisiin ainakin pienempiä 
palkkioita myöntää yli 10 hehtaarin suu
ruisillekin tiloille aina 12 peltohehtaariin 
asti, joille palkkioprosentti voisi olla 15 %. 
Palkkioiden ylärajojen tulisi olla ainakin 
2 1

/ 2 kertaiset hallituksen esittämiä määriä 
eli 2 hehtaarin tiloilta pellosta 2,000 mark
kaa ja laitumesta 1,000 markkaa, 2-5 heh
taarin tiloilla peliosta 1,500 markkaa ja 
laitumesta 750 markkaa, 5-10 hehtaarin 
tiloilla pellosta 1,000 markkaa ja laitu
mesta 500 markkaa sekä 10-12 hehtaarin 
tiloilla pellosta 500 markkaa ja laitumesta 
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250 markkaa hehtaaria kohti. Tämä on 
välttämätöntä niin hyvin pienviljelijäin 
laidunolojen kehittämisen kuin heidän vil
jelysalansakin lisäämisen vuoksi, mutta sen 
lisäksi ovat pienviljelijät oikeutettuja saa
maan ainakin näin suuria palkkioita kor
vauksena siitä, että valtion verotus kohtaa 
heitä kaikkein raskaimmin. Tämän vuoksi 
onkin esitetty määräraha otettava vähin
täin kolmikertaisena, sillä palkkiomäärien 
koroittaminen aiheuttaa myöskin laajempaa 
uudisviljelystoimintaa. Pyydän asianomai
selle valiokunnalle ehdottaa, että määrä
raha koroitettaisiin 30 milj. markkaan, 
minkä ohessa perusteluissa olisi mainittava 
palkkioperusteet. Niinikään olisi avustuk
sen saantiin oikeuttavaa viljellyn alueen 
ylärajaa koroitettava 10:stä 12 hehtaariin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Asia 
lähetetään v a l t i o v a r a i n v a l i o kun
t a a n, jonka tulee pyytää lausuntoa m a a
t a l o u s v a l i o k u n n a l t a. 

29) Vakuutuslaitosten omistamien obligatioi
den kirjanpitoarvon määräämistä 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 26 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun ta an. 

30) Tulo- ja omaisuusverolain muuttamista 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 27 esitel
lään. 

P u he m i e s: Puhemiehistö ehdottaa 
asian lähetettäväksi valtiovarainvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. Kivi o j a: Minä suosittelen asian
omaisen valiokunnan huomioon viime helmi
kuun alussa minun ja eräiden muiden ni
missä tehtyä lakialoitetta ja että siinä ole
vat muutokset otettaisiin huomioon, sa
moin kuin seuraavassa asiassa. 

Keskustelu jrulistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus, että asia lähete
.t'ii'än v a tl t i o v a r a i n v a l i o k u n ta a n, 
hyVlä:ksytään. 

31) Erinäisten kunuallisverotusta koskevien 
säännösten muuttamista 

tarkoittava hallitu'kstm esitys n lO 28 esi
tellään ja lähetetään pulhemienistön oehdo
.tmksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a
.li o k u n t ,a a n. 

32) Rikoslain 11 luvun muuttamista 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 29 esi
.tellruän ja läJhetetä:än puhemiehistön .ehdo
tu'ksEm mukaisesti perustus 1 a kiva
liokuntaan. 

33) Ehdotuksen laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta 

sisältävä hallituksen ehitys n:o 30 esitel
lään ja lähetetään puhemieshistön ehdotuk
sen mukaisesti l a k i v a l i o kun t .aan. 

34) Ehdotuksen poronhoitolaiksi 

,gisältävä 'hallituksen esitys n :o 31 esitel
.liilin ja >lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti m a a t a l o u s v a l i o k u n
taan. 

35) Ehdotuksen lainsäädännöksi jakolaitok
sesta, tontinmittauksista ja kiinteimistöre
kisteristä kaupungissa sekä jakotoimituksista 

taajempaa asutusta var~en maaseudulla 

sisältäv~ä hallituksen esitys rr1< :o 32 esitel
lään ja lä:hetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mulk:aisesti l a ik i- j a ta 1 o u s v a li o
kuntaan. 

36) Suomen-Saksan kauppasopimuksen 
muuttamisesta noottienvaihdolla tehdyn 

sopimuksen hyväksymistä 

koskeva ha1lituksen ·esitys n :o 33 e.sit.ellä:ä:n. 
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P u 'h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
.että asia lähetettäisiin ullkoasiainv·alidlmn
.taan. 

Keskustelu: 

Ed. B. S a r 'l i n: Kysymyksessä ()leva 
.Saksan j.a Suomen kaup1Jaoopimuksen 
.muutoksen hyvälrsymistä koskeva asia sie
täisi laaj.a,nkin käsittelyn jo läJhetekesilrus
telussa, mutta :pyytäisin viitata siinä ai
noastaan Yhteen sei!klkaan. Kysymyksessä 
olevan lalkiesitylksen mukaan tulisi Suomen 
ja Saksan v:ä1inen ~auppa:sopimus muuttu
maan rrn. m. sikäJli, että leseet, joiden tullin 
nykyinen sopimus sitoo 8 pennåin kilolta, 
dlisivat sidot,ut kokona,an tullivapaiksi, 
kuten oli sovit1m jo vuoden 1929 ajatel
lussa lisäsopimuksessa. On syytä muuta
min sanoin valaista kehitystä, j.ohon esi
tyksen hyvälksyminen tä,ssä 'kohden saattaa 
johtaa, eUei rinnan se.n kanssa pidetä 
huolta eräist-ä mielestäni varsin välttämät
tömistä järjestelytoilmenpiteistä, jotka vaa
tisivat hallitUJksen nimenomaista huomiota. 

Lienee jo rrnellko y:Leisesti maassamme 
tunnettua, e'ttä uLkomailta ja varsinkin 
juuri Salksasta tuodaan maahamme päivä 
päivältä enenevin määrin viljawdmistetta, 
jdka kylläki,n: kulkee ruisrehujauhon ni
menä, mutta joka tosiasiaLlisesti onkin 
ruisjmllhoa. Tämän tavaran tuonti 8 pen
nin tullilla .raskaan maatalouspulan valli
tessa ei 'tietenkään voi olla V'aitkuttamatta 
haitallisesti pulan lievittäJmisyrity'ksiin 
eikä siten vahingoittamatta maataloustuot
tajia. Mutta kun näin jo nyt on asialll
laita, muuttuu tilanne entistäkin vailkeam
m~si., · leseitten tultua, kuten on ·ehdotettu, 
sidotui!ksi mä:ärävuosiiksi ~kokonaan tulliva
paiksi, ellei keksitä, kuten jo sanoin, 
ajoissa keinoja ,a.Jnakin väärinkäytön tor
jumiseksi. On muistettava, että normaali
sina vuosina käytetäiän Suomen 'kauppa
myllyjen valmistamista jauhoista likipitäen 
noin puolet hevosten ruokintaan ja sen li
sä!ksi kuluu siihen rvielä samgen huomattava 
osa maa!ll !koko kaumtuontannosta. Nyt 
kun maahan 'tuotetaa:n miltei tunivapaasti, 
j,a jos tämä esitys tulee hyväJksyty!ksi, ko
konoon tullitta, huomattavat määrät ruis
rehujau'hoa, joka laadultaan täysin 'lähen
telee tavallista ruisjauhoa, on luonnollista, 
että hevosten ruokkij.at käyttävät miltei 

yksinomaan tä:tä ha:lpll!a t1avaraa, jonka cif
hinta, kuten tunnettua, nykyisin on noin 
80 penni:ä kiLolta. Ja koska maahan tuo
tettav•a.sta rulkiista maksetaan mellk·ein ·rehu
jauhon hinta1a vasbaa;va tul'li, 75 penniä, 
on selväii!, että .maamrrne myllyteollisuus ei 
pysty !kilpailemaan uLkomaisten myllyjen 
kanssa, si1lä tä'kä1äiset myllythän eivät 
yleensäikään kykene hintaan ja laatuun 
nähden varmistamaan eikä myymä:än u'lko
laista rehujauihoa vastaavaa tuot·etta. Yh
temä maatalouspularumme vaikuttavana 
syynä onikin sii's, saksalaisen ja puolalaisen 
ruisjaU'hon korkeitten vientrpalkkioitten 
turvissa tapaihtuvan polkumyynnin rin
nalla, pidettävä mairritsemaani r,ehuj·awhon 
täydellisestä tullivapaudesta tieterrukin yhä 
.lisääntyvää maahantuontia. .Se ·On osartaan 
luonnol1isesti polkemassa- maataloustuott~it
ten muuten!kin jo perin alhaisia hintoja ja 
vaiik::euttamassa niiden menelk!kiä koti'mai
silla markkinoilla. Kauppasopimuksen kos
keteltu muutosehdotus uhka-a näin ollen 
sekä maa'baloust'llotta:jia ,että kotimaista 
myllyteollisuuttamme, ja minä rohkenisin 
väitt:ää, että se uhkaa niitä san,gen va'ka
vcaSti, ellei ole keksittävissä 1keinoja, joilla 
rehujauhon maaihantuOilltia voitaisiin aina
kin ~osa!ksi våhentäJä;, vai1klkapa nyt lkysy
my!kseSJSä oleva sopimus r.atifi<litaisiinkin. 
Nylkyisin voimassa o'levain tullausmä:äräys
ten perusteella, ,sen OIV'rut asiantuntijat sel~ 
västi osoittaneet, ei näille perille kuiten
kaan päästä. Onhan ill'äet rehuj,auhon ta
v,allisin tunnusmerkki, kuiva-aineen tuhka
pitoisuus!kin, Saksan kauppa;sopimUJksessa 
nyt sidottu 3.2 %::ksi. T.ätä mää!'läystä on 
varsin helppo ki,ertä:ä, siltä tarvitseehan 
tavalliseen ruisjrauhoon se!k<littaa vain hie

. notksi jauhettuja viljanpuhdistusjätteitä, 
niin saadaan tul:J'kapitoisuus helposti nouse
maan yli sallitun alirajan. Kuvaavana 
esimerkkinä saksaJ1aisen .ruisrehujauihon laa
dusta vernattuna ikotima,iseen ruisjrauh<lon 
ja ruisr.ehujauhoon olen ollut tilaisuudessa 
näkemään numeroita, jotka perustuVIat vaL
tion rrnaaniVilj elyskemiallisen labor.a tori on 
Vlalmistamiin analyyseihin. Niissä on ver
tailun herpottamiseksi analyysin osoittamat 
luvut muunnettu .siten, että ne näyttävät 
jll!U'hojen kokoomuksen prosenteissa las
kettuna kuiva.-,aineesta. Niiden mukaisesti 
<ln raa'karas;vaa: kotimaisessa .ruisjauhossa 
2.o2 %, kotimaisessa ruisrehujrauhossa 
3.29 % ja saksaLaisessa ruisrehu:jauhossa 
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3.80 %; raaikaproteiinia vastaavasti kuSISa
kin 1adis&a 14.62, 18.22 ja 14.22 %; raaka
kuitua. n;iini(kä,äln V•llistll!avasti 3.o4, 6.23 j,a 
3.14 %, typettömi:ä uu'beaineita samoin 
78.18, 68.36 j'a 75.59 % j.a tuhkaa v111sta.a~ 
V•asti 2.14, 4.38 ja 3.25 %. Jo pi(klainerukin 
sirmäys näihin ·numeroihin riittänee osoit
tlllffiaan, että saksaLainen ruisrehujauho on 
pialjon rähempänä tavallista ruisjauhoa 
kuin kotimaista ruisre!huj.auhoa, jos:ba 
tuossa mainitsemassani analyysi'todist•UJk
sessa sanot.:vam, <että se ·On botaaniselta lm
koomUJk8eltman moitteetontJa ruisDehujau
hoa. Ovathaill .saksalaisen ·ruisrehuja.uhon 
raa'kakuitu -, makaip['oteiini - ja ty
pettömien uutea.irreiden määJrä't melkein 
samat ikuin ruisj<aUJhon. T111hktan ja raaka
r.asvan ikor1keammat määrät osoitt,avat ai
noa.staoo, •että täiSISä on kyseessä n. s. myl
lypOlyllä huorro:omettu ruisjauho, joka. lkiel
tärrn:ättä kelp31a myös i1hmisen ravinnoksi. 

Mutta kun niin on, johtuu esilläolevaa 
asiaa arvioidessa väkisinkin kiinnittämään 
huomiota myöskin sen valtiotaloudelliseen 
puoleen. Jos saksalaisen ruisrehujauhon 
maahantuonti esilläolevan kauppasopimuk
sen johdosta yhä kasvamistaan kasva;a, 
vähentää se rvastaavasti kotimaisten kaup
·pamyllyjemme jauhatusmäärä·ä ja rukiin 
tuontia sekä siten myöskin valtiolle ker
tyviiksi• arvioituja tulli tuloja. Ja vielä
kin a1weluttavammaksi kääntyy /kysy
mys, jos on vtettava lukuun sellainen
lkin todennäköinen mahdollisuus, että koti
maiset kauppa.myllymrme ·eivät jaksaisi
kaan vastustaa kiUJSausta ryhtyä tuottamaan 
maahan tullivapaata saksalaista ruisre
hua ja parantamaan tätä tavaraa sekoitta
malla siihen esim. ruislestyä. Siten sai
sivat Suomen kauppamyllyt täällä kauppaan 
mukavalla, sukkelalla tavalla ihmisravin
noksi hyvinkin kelpaavaa ruisjauhoa. Voisi
vatpa ehkä tehdä senkin, että hankkisivat 
yksissä voimin Saksassa käsiinsä myllyn, 
jonka rehnjauhot sitten täällä parannettai
siin kerrotulla tavalla. Asiain kehittyminen 
tähän suuntaan, se ymmärrettäneen, olisi 
maalle kokonaisuudessaan siksi vahingollista, 
että pitäisin puolestani varsin tärkeänä, että 
valiokunnassa, jos siellä, kuten otaksun, esi
tystä kaikesta huolimatta tullaan puolusta
maan hyväksyttäväksi, samalla otettaisiin 
harkittavwksi, eikö muutetun kauppasopi
muksen hyväksyminen edellyttäisi, että ku
vaamanilaisen kehityksen jatkumista vas-

taan olisi saatava edes jonkinlaisia takeita. 
Ne olisi ~Käsittääkseni saavutettavissa, jos 
hallitus katsoisi voivansa heti sopimuksen 
tultua ratifioiduksi ryhtyä sellaisiin toimen
piteisiin, että ruisleseiden tullauksesta an
nettuja voimassaolevia määräyksiä siten laa
jennettaisiin ja tarkistettaisiin, että kuiva
aineiden tuhkapitoisuuden lisäksi ruislesettä 
tullattaessa otettaisiin huomioon myös sen 
raakarasva-, raakakuitu- ja raakaproteiini
määrä, asettamalla näille alirajat, joita alit
tavat maahantuotetut tavaramäärät olisi tul
lattava ruisjuhona, eikä ruisrehujauhona. 
.Asiantuntijat ovat harkinneet, että ruisjau
hojen tullivapaana ruisleseenä maahan 
tuonti olisikin ehkäistävissä, jos mainitut ra
jat asetettaisiin sellaisiksi, että niiden mu
kaan ruisleseenä tullattavan jauhon tulisi si
sältää raakarasvaa vähintään 4 %, raakapro
teiiniä vähintään 18 % ja raakakuitua vä
hintään 7 %, laskettuna kuiva-aineesta, tuh
kapitoisuuden ollessa edelläkerrottu, ja si
dottu 3.2 %. Tällaisten takeiden toimeen
pano ei käsittääkseni joutuisi ristiriitaan 
esilläolevan sopimuksen kanssa eikä niitä 
liioin voitaisi väittää, se on käsitykseni, epä
lojaalisrksi suhteessa kauppasopimuksen tar
koitusperiin, koska kuten sanottu, ainoas
taan kuiva-aineen tuhkapitoisuus on sidottu 
sanottuun määrään myöskin uudessa esityk
sessä. 

Ohimennen saanen vielä lisätä, että asian 
käytännöllinen puoli olisi sangen helposti 
järjestettävissä. Kun näet jokaisesta 10 ton
nia tai sitä enemmän käsittävästä maahan 
tuotetusta ruislesepartiasta jo nyt on, lain 
mukaan, ennenkuin se kauppaan lasketaan, 
hankittava valtion maanviljelys-kemiallisen 
laboratorion analyysi, niin voisihan tullilai
tos ilman muuta käyttää tuota samaa ana
lyysiä hyväkseen eikä sen monistaminen 
tuottaisi mitään vaikeuksia. 

Esilläolevan asian eduskuntaan palatessa 
olisi siis tärkeätä saada tietää, aiotaanko 
marinitsemani lisätakeet a:settaa sekä pitääkö 
valiokunta ja myös hallitus niitä suhteessa 
esilläolevaan kauppasopimukseen mahdolli
sina. Jos niin tapahtuu, poistuisi ainakin 
tältä osalta käsitykseni mukaan sangen va
kavat epäilykset sopimuksen ratifioimisen 
tieltä; ja pyytäisinkin siis suositella valio
kunnan huomioon asian tätä puolta ja toi
voisin, että ikun asia palaa eduskuntaan, 
myöskin hallitus ilmoittaisi kantansa teke
määni ehdotukseen nähden. 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Esi
tys lähetetään u:lkoasiainvaliokun
taan. 

37) Genevessä 24 päivänä maaliskuuta 1930 
allekirjoitetun kauppapoliittisen sopimuksen 

hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 34 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti u l k o a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

38) Ehdotuksen laiksi työrauhan suojelemi
sesta sekä ehdotuksen laiksi lisäyksestä 

rikoslain 16 lukuun 

Eisältävä hallituksen esitys n :ö 35 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa, että 
asia lähetettäisiin lakivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. H u t t u n e n : Minä ehdotan, että 
tämä asia pannaan pöydälle ensi tiistain is
tuntoon. 

Ed. A a l t o: Minä pyydän saada kannat
taa ed. Huttusen tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun on ehdotettu, että asia 
pantaisiin pöydälle, eikä esitystä siis ole yk
simielisesti lähetetty valiokuntaan, on asia 
valtiopäiväjärjestyksen 64 § :n mukaan pöy
dälle pantava. Kehoitan seuraavia puhujia 
lausumaan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Ed. E r i c h : Luovun. 

Keskustelu julistetaan :päättyneeksi. 

1P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
'8d. Huttunen ed. Aallon kannattamana eh
dottanut, että esitys pantaisiin pöydälle ensi 
tiistain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Eduskunta päättää p anna esityksen 
p ö y d ä ll e ensi tiistain istuntoon. 

·--------

39) Ehdotuksen laiksi tuulaakimaksun laske• 
misen perusteesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 36 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti laki- j a t a l o usva l i o kun
t aan. 

40) Ehdotuksen metsästyslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 37 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti l a k i- j a t a l o usva l i o kun
ta an. 

41) Ehdotuksen laiksi lisämaan antamisesta 
Kuusamon kunnan liian pienille taloille sekä 
sanotussa kunnassa olevien viljelys- ja asun-

toalueiden muodostamisesta itsenäisiksi 
tiloiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 38 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa, että 
asia lähetettäisiin maatalousvaliokuntaan, 
jonka tulee pyytää valtiovarainvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Ed. H ä n n i n en : Minä ehdotam, että 
asia pantaisiin pöydälle ensi viikon maanan
tain istuntoon. 

Puhe m i e s: Kun on ehdotettu, että 
asia pantaisiin pöydälle, eikä esitystä siis 
ole heti yksimielisesti lähetetty valiokun
taan, on asia valtiopäiväjärjestyksen 64 § :n 
mukaan pöydälle pantava. Kehoitan seu
raavia puhujia näin ollen lausumaan mie
lensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Hänninen ehdottanut, että asia pantai
siin pöydälle ensi maanantain istuntoqn. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ehdotus hyväksytään ; esitys p a n n a a n 
p ö y d ä 11 e ensi maanantain istuntoon. 
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42) Ehdotuksen laiksi lisämaan antamisesta 
Kemijärven ja Kuolajärven kuntain liian 

pienille taloille 

sisältävä hallituksen esitys n :o 319 esitel
läan. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin maatalousvaliokun
taan, jonka tulee pyytää lausunto valtio
varain valiokunnalta. 

Keskustelu: 

Ed. L a h te l a: Minä pyydän, että asia 
pantaisiin pöydälle ensi maanantain istun
toon. 

Puh e mies: Kun on ehdotettu, että 
asia pantaisiin pöydälle, eikä esitystä siis 
ole yksimielisesti lähetetty valiokuntaan, on 
asia pantava pöydälle. Kehoitan seuraavia 
puhujiP, lausumaan mielensä pöydällepanon 
ajasta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ed. Lahtelan ehdotuksen mukaisesti esi
,tys p a n n a a n p ö y d ä 11 e ensi maanan
tain istuntoon. 

-----------------------

43) Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 
1928 

esitellään ja lähetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o kun ta a n. 

44) Kertomus valtiovarain tilasta vnonna 
1929 

,esitellään ja lähetetään puhemiehistön ehdo
tuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Puh e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi maaillantaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,30. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



4. Maanantaina 27 p. lokakuuta 1930 
kello 13. 

Päi väjärje.stys. 

ilmoituksia: 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 1 val
tion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1931 ...................... 0 0 0 0 0 0 0 0 

2) Hallituksen esitys n :o 2 lisäyk
sistä vuoden 1930 tulo- ja meno-
arvioon oo .. 0 •• 0. 0 0. 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 ••• 0 

3) Hallituksen esitys n :o 38 laiksi 
lisämaan antamisesta Kuusamon kun
nan liian pienille taloille sekä sano
tussa kunnassa olevien viljelys- ja 
asuntoalueiden muodostamisesta itse
näisiksi tiloiksi .. 0 • 0 0 0 0 0 0 0 0 0 • 0 ••• 0 • 

4) Hallituksen esitys n :o 39 laiksi 
lisämaan antamisesta Kemijärven ja 
Kuolajärven kuntien liian pienille 
taloille 0 •••• 0 ••• 0 •••••••••••• 0 • 0 0 0 0 

Pu'hetlta jootaa puiheunies K a 1 •l i oo 

Siv. 

93 

132 

" 

135 

Nimenhuudossa mertkit:ään poissaolevikisi 
edustaja.t Halk!kila, Björk, von Born, Haga, 
HaJrVala, A. Hilden, Hirvensa.1o, J acabsson, 
Jounnila, Keto, Kivioja, Kooonen, Lahdoo
suo, 1\1yllyrrn'älk:i, Piltikänen, Pullinen, Riipi
nen, Tukia, Tnrja, Vest1e1rinen ja V1äisänen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

!Va,pautusta •eduskuntatyötstä saavat .puhe
miehistön puoltavan [auS~Unnon mukaisesti: 

oikeusasian ta:kia tästä ja hUJomiSIPäivtän 
:istunno!Sita ed. Kivioja, virrkatehtä:vien talkia 
tämän päivän iSitumrrosta edustajat Riipinoo 
ja HirvensaLo s•eikä kunnallisten tehtävien 
takia tämän päivän istunnosta edo Tukia. 

P u he m i e s: Ylks:ityi,s;t.en asiain t.afu:ia 
on pyy.tänyt vaipautusta edusl1mntatyös1Jä 
nel:jä eduSita!jaao Mainittuja pyynt:öjtä ei 
ipUJhemiethistö, fkosika niitä ei olle tark•emmin 
perusteltu, katso voivansa puoltaa. 

Tämän jälkeen hyl,ät.ään .puhemieh:oo tar
:kastamat edustajien Ao Hildenin, Väisäsen, 
Jacobssonin ja Kososen 'PYYnnöto 

Uusi hallituksen esitys. 

Puh e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
k.unna,IJ.e on tasaval1a!ll presidentin kirjel
män oh~:!l>la \kuluvan lokalkuun 2,4 ·päiv:äJtå 
saapunut hallituksen esitys n :o 400 

Valitsijamiesten puheenjohtaja ja vara
puheenjohtaja. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valitsija
miehet ovalt vailrinneet pulheenjothtajrukseen 
ed. R y y n ä s en ja varapuheenjohtajak
seen edo A i l i o no 

Valiokuntien jäsenet. 

Puhemies: Valitsij•amiehiltä O!Il saa
rpunut erikoisvalioilruntien jäsen,ten vaalia 
ikosikeva kirjelmä, janlm sihteeri lukee. 

12 
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Sihteeri lukee: 

EdUJSilmmnan 
VMitsijrumiehet 

Heilisingissä, 
Lokakuun 27 :P :nä 19'30. 

N:o 2. 

E duskun111alle. 

EdusUmnnan Valitsijamiehet 1930 vuoden 
toisilla valtiopäivillä saattamt täten kun
nioittaen Eduskunnan tietoon, että tänään 
pidetyssä valitsijamiesten kokouilrnessa on 
eri vruliokmntiin j1äseniksi ja :vrurrujäseniksi 
va1lrittu: 

Perustuslakivaliokuntaan: 

Jäseniksi: 

Voionmaa 
L'ehtokDslki 
E01ponen 
Aaltonen 
K~lpi 
Tu:rkia 
Hannula 
Lahdensuo 
LuOSitarinen 
PiJJpprula 
Pitlkiän@ 
Tuomioja 
Tulenlheimo 
MalmiVJaara 
Riipinen 
Estlander 
von Born 

V ar aj äsen ilksi: 

Rrupo 
Lindman 
Alh1fors 
}Iiikki 
!~Lälkelä, V. 
Srtåh'lJbeDg 
Pennan1en 
Kookenlheimo 
Rofuberg 

listalta n :o 1 
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Lakivalio kuntaan: 

Jäsenrilksi: 

Erich 
Rapo 
Kiomu 
Hakiala, K. 
KuUJSristo 
Räisän,en 
Hirvens:alo 
Kivioja 
M·äikeLä, V. 
Numnesniemi 
Sallinen 
Kivimälki 
Lelhtonen 
PiihkaJa 
Oiksalla 
Jacobsson 
vVestman 

Vara5äseniksi: 

Hämäläinen 
Kosonen 
Linna 
Alestalo 
Luost1rurinen 
Tuomioja 
Forstadius 
Pes0111en 
Björk 
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Ulkoasiainvaliokuntaan: 

Jäseniksi: 

VoiOilllillaa 
Tann€1r 
Keto 
Räisänen 
Hi!ikkila 
Reiiililkaimm 
Hannulta 
Kaura 
Huittinen 
Jaruhonen 
Sunila 
Mallitero 
S.ahlsteiiil 
Rantanen 
Paavolainen 
Sergelius 
Palrrngren 

listaU,ta 'lllO 1 
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Valiokuntain jäsenten vaalit. 

Varajäsenilk:si: 

Sventorzetski 
Åhlstöm 
H:elo 
Hänninen 
KUil&onen 
Brander 
Larrnminen 
FoDsttadius 
Jacobssan 

listalta n :o 1 
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V altiovarainvaliokuntaan: 

Harvala 
Helo 
S ventorzetsik~ 
Seppälä 
Puittinen 
Welling 
Ryömä 
Lohi 
Niurr&:anen 
Ryy;nänen 
Saacinen 
Ttarrkikanen 
Vesterinen 
C.ajander 
Jyske 
Turja 
Momanen 
Aal to~Smälä 
Korpisaari 
Furuhjelm 
Hästbacka 

Varajäsenilk:si: 

listalta n :o 1 
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Paasonen listalta n :o 1 
Bryg-gari , , , 
RantaLa , , , 
J an!honen , , 2. 
Leppälä " " " 
Hirvensalo , , , 
Jussila , , 3 
Pojanluoma , , , 
Östeiiliolm , , 4 

Talousvaliokuntaan: 

.T ä s e n ri lk: s i: 

Reinikainen 
Aromaa 

Jistalta n :o 1 
\ 

" " " 

Rantala 
Aih1foDS 
Tolonen 
Penttala 
Kemppi 
Kirvestkoski 
Kiorhonen 
MiillOO 
Kesti 
Särlkkä 
Koi:kki 
Kuuliala 
Hälk:kinten 
Ålke11blom 
Rotlrberg 

listalta n :o 1 

V.a r a.j äsen ilk:si: 

Leh tiOikosiki 
Nuutinen 
AaJltonen 
Kontio 
Rissanen 
Suurlk:onka 
Pesonen 
Kosiken:heirrno 
Sergelius 
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Laki- ja talousvaliokuntaan: 

Jäseniksi: 

MyLlyiiDäki 
Linna 
Koivulaihti-Lelhto 
KulmallJI'a 
Turkia 
KivisaJlo 
Haikala, A. 
Jun,es 
Huuhtanen 
K~uranen 
Salo 
Sarlin, B. 
Junni1a 
Niklkanen 
Solja 
Jern 
Ny:man 

Varajäseniksi: 

Sallila 
Lindqvist 

listalta n :o 1 
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Perho listalta n:o 1 Koivuranta listalta n:o 2 
Laihtela 

" " 
2 Lautala 

" " " P1tl@änen 
" " " 

Puhlinen 
" " " Jart:ikol!a 

" " " 
Brander 

" " " P·erheent111pa 
" " 

3 Tuomilkoski 
" " 

3 
1\tfäJkelä, J. L. 

" " " 
Rautaharju 

" " " Rothbeng 
" 

,, 4 Huhtala 
" " " Hi:ld€m, U. 
" " 

4 
Ha:ga 

" " " Sivistysvaliokuntaan: 
Va:rajäseniksi: 

J äsen:ik.si: 
Väisänen li!stalta n:o 1 

Ailio listalta n:o ]_ MerilåJinen 
" " " Srlla:n(pää 

" " " Tolonen 
" " " Valta 

" " " Lampinen 
" " 

2 
Ålhl!ström 

" " " SunilJa 
" " " Pärssinen 

" " " Kaskinen 
" " " Kuusisto 

" " " Häklkinen 
" " 

3 
Annala 

'' " 
2 P erlheentupa 

" " " Halonen, A. 
" " " Roos 

" " 
4 

Kaijalainen 
" " " Kalliokoski 
" " " Työväenasiainvaliokuntaan: Kuadronen 
" " " K·aslkinen 
" " " J ä.s eniks i: .Oksanen 
" " 

3 
KHpeläinen 

" " " Paasivuori listalta n:o ]_ 
MäJke:Lä, J. L. 

" " " Aalto 
" " '~ Österholm " " 

4 Huttunen 
" " " Roos 

" " " Bryggari 
" " " Fagerholm 
" 

,, 
" V a r a j· ä sen ilk: s i: Hi•lden, A. 

" " " Eslkola, H. " " 
2 

Hilden, A. lisrt:•alta [11)0 1 Joukanen 
" " " Kivisalo 

" " " Kämäräinen 
" " " Kosonen 

" " " LaJhte1a " " " Junes 
" " 

2 Ruotsalainen 
" " " Leppälä 

" " " Jatkola " " " Mantere 
" " " Piäivänsalo 

" " 
3 

Sovij·ärvi 
" " 

3 Larrn:min:en 
" " " Päivänsalo " " " Ainali " " " Alkeriblom 

" 
, 4 Pwlmgren 4 

" " Sa11lin, J. E. 
" " " 

Maatalousvaliokuntaan: 
Varaj:äsenilk:si: 

Jäseniksi: 
LiiLqvist Esta:lta n:o 1 

Pflklk:ala Qistalta n :o 1 Ampuja 
" " " Setälä 

" " " 
Aattela " " " 'Esikl01a, V. 

" " " 
Huittinen " " 

2 
Jdkinen 

" " " 
Koivuranta " " " Pyy 

" " " 
Barlin, B. " " " Halonen, T. Kallioniemi 

" " 
3 

" " " Alestalo 
" " 

2 PiJ:tikala " " " Heill&inen 
" " " 

von Frencikell 
" " 

4 
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Pankkivaliokuntaan: 

Jäseniksi: 

Keto listalta n:o 1 
Suoikas " " " Aattela 

" " " Hämäläinen 
" " " Sallila ,,, 

" " Asikainoo 
" " 

2 
Kuisma 

" " " Pilppula ll " " Ruotsalainen 
" " " Lwmpinen1 
" " " Leivo 
" " 3· 

Anttila 
" " " " <von F,Deneikell. 

" " 
4 

Varwjäsenilk:si: 

Väisänen listalta n :o 1 
Berfuo 

" " " Kämälräim.en 
" " 

2 
Säl'klkä " " " KoskenheillllO 

" " 
3 

Nyman " " 
4 

V ailitsij.amiesten pUJolesta: 

J. G.. Ryynänen. 

T. A. Aa1ta-Smälä. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. S t å h l b e r g : Pyydän ilmoittaa, 1 

että suuri valiokunta kokoontuu tänään päi
väistunnon päätyttyä täällä puheenjohtajan 
ja varapuheenjohtaj•an valitsemista varten. 

Ed. Voi on m a a: ·Perustuslakivalio-
kunta kokoontuu säätytalolle puheenjohta
jan valitsemista varten huomenna, tiistaina 
kello 11. 

Ed. H ä s t b a c k a: Valtiovarainvalio
kunta kokoontuu säätytalolla huomenna 
tiistaina kello 11,30 puheenjohtajan ja va
rapuheenjohtajan vaalia varten. 

Ed. P a 1m g r en: Ulkoasiainvaliokunta 
kokoontuu huomenna tiistaina kello puoli 12

1 

säätytalol1a valitsemaan puheenjohtajaa ja 
vampuh·eenjoh taj aa. 

Ed. Ra p o: Lakivaliokunnan jäseniä 
pyydetään kokoontumaan huomenna kello 
11 valiokunnan huoneeseen puheenjohtajan 
ja varapuheenjohtajan vaalia varten. 

Ed. A sika i ne n: Pankkivaliokunnan 
jäseniä pyydetään kokoautumaan huomenna 
kello 10 Suomen Pankilla puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan vaalia varten. 

Ed. B r a n d e r : Maa talousvaliokunnan 
Jasmna kehoitetaan kokoontumaan huo
menna kello 111 säätytalolle valitsemaan pu
heenjohtajaa ja varapuheenjohtajaa. 

Ed. Kaski n en: Pyydän ilmoittaa, 
että sivistysvaliokunta kokoontuu huomenna 
kello 11 mainitun valiokunnan huoneessa 
säätytalolla valitsemaan puheenjohtajaa ja 
vara puheenjoh ttajaa. 

Ed. 'T u r k i a: Laki- ja talousvaliokunta 
kokoontuu huomenna kello 10 säätytalolla 
entiseen huoneistoonsa. 

Ed. K o l ik: k i: 'Talousvaliokun'ta kokoon
tuu huomenna kello puoli 11 sää:tytalolla va
litsemwan puheenjohtajaa ja varapuheenjoh
taj~aa. 

Ed. P a a s i vuori: Työväenasiainva
liokunta kokoontuu huomenna puoli 12 sää
tytalolle valitsemaan puheenjohtajaa ja va
ra puheenjohtajaa. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 

sisältävä hallituksen esitys n :o 1 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V en n o l a: Herra 
puhemies! Sitä tulo- ja menoarvioesitystä, 
mikä nyt on eduskunnan käsiteltävänä, ei 
voi asiallisesti arvostella ottamatta huo-
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mioon niitä olosuhteita, joissa se on synty
nyt. Se on kiristyneen lamakauden tulo
ja menoarvio, jossa koetetaan kansakunnalle 
siedettävällä tavalla etsiä pääsyä vakavasta 
tilanteesta ja suunnitella valtiotalouden vas
taista kehitystä kestävälle perustalle. 

Minun ei ole tässä yhteydessä syytä laa
japeräisemmin ryhtyä tarkastamaan ny
kyistä taloudellista tilannetta. Riittää kun 
totean sarjan niitä ilmiöitä, jotka ovat ny
kyhetkelle luonteenomaisia. Taloudellinen 
korkeajännitys, liikatuotanto ja markki
nain puute, hintojen romahduksellinen 
lasku, kullanarvon muutokset, dumpingin 
aiheuttama hintataistelu ja tuotantoelämän 
monilla aloilla epätoivoinen tila, nämä ovat 
kaikkien todettavissa. Meillä liittyy tähän 
vielä korkea, kaikkia rasittava korkokanta. 
Elinkeinoelämä, niinhyvin maanviljelys
kuin teollisuus, kituvat. Yleinen pysähdys 
on todettavissa. Elinkeinoelämällämme on 
edessään vaikeasti ratkaistaV'a kysymys 
saada tuotantoelämä ja sen kannattavaisuus 
mukautumaan uuteen asiain tilwan. Se työs
kentelee epätoivoisin ottein tästä suoriu
tuakseen. Valtiotaloudenemme tuo tämä 
kriisitilanne kaksi vaikeata pulmaa nim. toi
selta puolem. mahdollisuuksien supistumisen 
valtion finanssitarpeen tyydyttämisessä ja 
toiselta puolen valtiotaloudelta uhrauksia 
vaativan velvollisuuden talous- ja sosialipo
liittisilla toimenpiteillä auttaa kärjistynyttä 
tilannetta. 

V:altiotaloudessa vaikeuttaa meillä vielä 
tilannetta se, että kuluva vuosi tuottaa suu
ria pettymyksiä. Kuta pitemmälle vuotta 
on tultu, sitä selvemmäksi on käynyt, että 
kuluvan vuoden tu1o- ja menoarvio ei pidä 
paikkaansa, vaan että valtion tulot muodos
tuvat noin 250 miljoonaa pienemmiksi kuin, 
mitä oli edellytetty, jolla summalla n. s. pää
omasäästö jo tästä syystä pienenee. Mutta 
sen lisäksi on otettava huomioon, että kulu
van vuoden tulo- ja menoarviota 'kokoonpan
taessa tehtiin se harkitsematon teko, että 
huomattavita summia otettiin n. s. pääoma
säästöstä. Hallituksen esityksessä kuluvalle 
vuodelle oli jo edellytetty niitä otettavaksi 
58 miljoonaa ja eduskunta lisäsi tulo- ja 
menoarvion käsittelyssään tämän määrän ei 
vähemmäksi kuin 126 milj. markkaan. Toi
:nen vähemmän harkittu teko oli se, että jo 
lähikuukausina tulo- ja menoarvion hyväk
symisen jälkeen hallitus antoi ja eduskunta 
hyväksyi lisäesityksiä yli 7:2 milj. markan 

arV'osta. Kun tähän lisätään vuoden lo
pussa annettava eduskunnassa nyt käsitel
tävänä oleva lisämenoarvio, joka, vaikka se 
onkin supistunut mahdollisimman vähäi
seksi määräksi, päättyy 34 milj. markkaan, 
tekevät lisäykset kuluwm vuoden menoar
vioon noin HY7 milj. markkaa. Arviomää
rärahojen ylittämiset ovat noin 70 milj. 
markkaa. Kaikki nämä vajaukset kuluvan 
vuoden tuloissa tekevät siis noin 550 milj. 
markkaa, joten pääomasäästö, joka viime 
vuoden lopussa oli 653 miljoonaa, supistuu 
noin 100 milj. markkaan. Vaikka jotkut 
numerot vuoden viime ikuukausien arvaa
mattomista tekijöistä riippuen voivat mah
dollisesti jonkun verran muuttua, niin tu
los ei ole suinkaan meille mairitteleva, kun 
otetaan huomioon, että valtion varasto- ja 
kassavarojen tilin eli n. s. pääomasäästön 
pitäisi olla, jotta valtiovarojen hoito ilman 
vaikeuksia olisi mahdollinen, vähintään 600 
milj. ma11kkaa. 

Kuluva vuosi jättää siis v~altiotaloudes
samme ensi vuodelle ja sen tulo- ja menoar
vion laatijalle kaksi vähemmän ilahduttavaa 
perintöä: lamakauden supistamat mahdolli
suudet valtion tulojen hankinnassa ja riit
tämättömäksi .huvenneen pääomasäästön. 
On myöskin 'todettavissa harkitsematto
muutta ja leveakätisyyttä valtion varojen 
käytössä ja puutteellisuutta itse tulo- ja me
noarvion järjestelyssä. 

Reaalisemman käsityksen ja terveellisem
pien periaatteitten toteuttaminen asettui 
näin ollen ensi vuoden tulo- ja menoarviota 
suunniteltaessa valtiotaloudessa välttämät
tömyydeksi. Terveen valtiotalouden kan
nalta on ensimmäinen ehto, ·~ttä varainhoito
vuoden juoksevat menot peitetään vuotui
silla säännöllisillä tuloilla j:a kun meillä 
tällä hetkellä ei ole ensi vuoden tulo- ja me
noarvion muihillllman menoihin tarpeellisia 
lainoja tai pääomasäästöä käytettävissä, oli 
välttämätöntä saada tulo- j:a. menoarvio ta
sapainoon ilman lainoihin tai päruomasääs
töön kajoamista. Tämä taas edellytti tar
peettomien ja vähemmän tärkeitten menoj,en 
poistamista ja ankaran säästäväisyyden to
teuttamista valtion varojen käytössä. Tu-, 
loissa taas oli tehtävä yliarvioimisten jyrkkä 
karsiminen ja samalla järjestettävä tulota
lous niin, että se vastasi menoj'a. Ja vielä: 
terveen valtiotalouden kannalta. on myös 
välttämätöntä, että jos jonkun vuoden juok
sevan valtiotalouden hoidossa syntyy vähen-
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nystä, se otetaan 'huomioon seuraavan vuo
den tulo- ja menoarviota laadittaessa. Vält
tämättömäksi osottautuu myös saada suun
nitelma luoduksi tulo- ja menoarvion ja val
tion tililaitoksen uudestaan järjestelylle val
tiotalouden hoidon ja tililaitoksen tarkoi
tuksenmukaisuuden kannalta. 

Voin tyytyä tässä yhteydessä ainoastaan 
lyhyesti toteamaan ne tulokset, mihin tulo
ja menoarvion laadinnassa äsken mainittuja 
periaatteita noudattamalla on tultu. 

Menojen kokonaissumma päättyy 4,509 
milj. markkaan, josta vakinaiset menot 
3,809 miljoonaa ja ylimääräiset 6.9:9 miljoo
naa. Kuluvan vuoden tulo- ja menoarvioon 
verrattuna osoittavat menot, kun jätetään 
huomioon ottamatta eduskunnan myöhem
min hyväksymät lisäykset 72 miljoonaa, vä
hennystä 86 milj. markkaa. Ja kun otetaan 
.huomioon menopuolelle merkitty 102 milj. 
markkaa kuluvan vuoden vajausten peittä
miseen, on menojen tosiasiallinen vähennys 
1S8 milj. markkaa. Tämän lopputuloksen 
takana on ankaralla kädellä suoritettu tar
·peettomien anenoj.en poistaminen, nousten 
se lähes 300 milj. markkaan. Kun kuitenkin 
joko lain määräyksestä tai muista syistä oli 
tehtävä lisäyksiä menoihin, kuten vankein
hoidon, sairashoidon ja koululaitoksen hy
väksi sekä puolustuslaitoksen välttämättö
män vaatetuksen ja erilaisten teknillisten 
puolustustarpeitten täydennykseksi 
viime mainitussa suhteessa 44.6 milj. mark
kaa ylimääräisessä menoarviossa -, sekä 
myös erilaisiin talous- ja sosialipoliittisiin 
tarkoituksiin, niin pysähtyy menojen supis
taminen yllämainittuun määrään. On kui
tenkin huomattava, että jollei supistamisia 
olisi ankaralla kädellä tehty, olisi menopuoli 
useitten lisäysten takia muodostunut vielä 
epäedullisemmaksi. 

Mitä tuloihin tulee, niin nousevat n·e, ku
ten esitetystä tulo- ja menoarvioehdotuk
sesta käy selville, vakinaisiin tuloihin näh
den 4,402 miljoonwan marl>.1kaan ja ylimää
räisiin tuloihin nähden 1106 miljoonaan 
markkaan. Kuluvaan vuoteen verraten ko
hoavat tulot yhteensä 40 milj :lla markalla. 
Tuloarvion laatijalla on ollut todett:avana 
se valitettava seikka, että lamakauden jo.h
dosta täytyy, jottei yliarvioimisia syntyisi, 
supistaa tulopuoli kuluvaan vuoteen verra
ten ei vähemmän kuin noin 270 milj :Ua mar
kalla, josta huomattavimmat vähennykset 
ovat valtion rautateitten tuloissa, 125 milj., 

tulo- ja <>maisuus- ja leimaveron tuotossa 
kummassakin 50 milj. Tulojen kasvu koh
distuu pääasiassa tullituloihin, joita toi
selta. puolen talouselämää tuhoavan ja työt
tömyyttä lisäävän dump1ngin takia, toiselta 
puolen erinäisiin tava11oihin nähden suora
naisina finanssitulleina Dn koroitettu, sekä 
erinäisten verojen, olutveron säätämiseen 
tai tupakka-,aksiisin koroittamiseen. 

Lopputuloksena on, että tulo- ja menoar
vioehdotus on tasapainossa ja että se, kuten 
eduskunnalle jätetyssä esity;ksessä selviää, 
kuluvan vuoden tulo- ja menoarvioon verra
ten osoittaa ·pa:mnnusta '228 miljoonalla 
markalla, jo.sta on seurauksena, että sen si
jaan, että kuluvan vuoden tulo- ja menoar
vi()n lukkoonsaamiseksi täytyi ottaa 1216 mil
joonaa n. s. pääomasäästöstä, ensi vuoden 
tulo- ja menoarvioehdotuksessa voidaan va
rata 102, milj. kuluvan vuoden vajauksen 
rpeittämiseen. Voidaan todeta, että sikäli 
kuin ·ehdotuksessa mainittu tulos ei muutu, 
se merkitsee parannusta valtiotaloudessa 
terveempään suuntaan. 

Mutta ollaan luonnollisesti <>ikeutetut 
vaatimaan, ettei tulo- ja menoarvio esiinny 
ainoastaan numerohirviönä, vaan että nume
roitten takana on tarkoitusperä, jonka to
teuttamisella palvellaan kwnsakuntaa. Ny
kyinen kulttuuriyhteiskunta vaatii yhä kas
vavia menoja, mutta samalla myöskin msi
tusten kasvaessa tarkkaa harkintaa siitä, 
mihin tarkoituksiin näitä käytetään ja ver
tailuja siitä, missä järjestyksessä käytetään 
Se vaikea ajankohta, missä elämme, vaatii 
kansakunnalta rasitusten kantokyvyn yhä 
supistuessa pidättyväisyyttä, mutta myös
kin huolenpitoa mahdollisuuksien mukaan 
siitä, että eteenpäinmenon mahdollisuudet 
ylläpidetään. Totean, että nämä näkökoh
dat ovat olleet määräämässä myöskin esitet
tyä tulo- ja menoarviota Laadittaessa. Val
tion talouspoliittiset avustus- ja huoltotoi
menpiteet elinkeinoelämän edistämiseksi on 
ylläpidetty, vieläpä lain sitomat vuosijak
soiset pakkolainat ja määrärahat maa- ja 
metsäta1ouden hyväksi •ovat säilytetyt, 
v:aikka uuden j1ärjestelyn kautta <>n helpo
tettu niiden rasittavaisuutta tulo- ja men<>
arviossa. Maataloudellisten tuotantolaitos
ten tukemista tarkoitta·via eriä on kyllä su
pistettu tulo- ja menoarvi•ossa, mutta sitä
vastoin suunniteltu tuettavaksi valti<>n eri 
rahastoista harjoitetun lainaustoimen 
avulla. Uusia l!lläåJrärahoja on ehdotettu 
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m. m. pienviljelijäin laidunviljelyksen avus
tamiseksi sekä laivanvarustusrahastoon 10 
milj. markkaa molempiin tarkoituksiin. Sitä 
ankaraa taistelua, mitä maatalous tällä het
kellä käy tuhoavaa dumpingia vastaan, tue
taan valtion osalta m. m. tullipoliittisilla 
toimenpiteillä. Sosialipoliittisista toimenpi
teistä todettakoon, että suoranainen työttö
myysmääräraha 50 milj. markkaa on va
rattu tätä tarkoitusta varten, jonka lisäksi 
useita töitä on järjestetty samaa päämäärää 
silmälläpitäen. v.anhuus- ja työkyvyttö
myysrahaston avustus on j'ärjestetty niin, 
että rahasto, korot huomioonottaen, kasvaa 
50 milj :lla markalla. Asutustoimintaan voi
daan käyttää, kun otetaalll huomioon kulu
valta vuodelta jäänyt siirtomääräraha, yli 
50 milj. markkaa. Terveydellisiä huoltotoi
menpiteitä on lisätty, ja vaikka tuberkulosi
sairaalaohjelman toteuttamiseksi on tulo- ja 
menoarvioon otettu 20 milj. markan sijasta 
15 milj., tuetaan sitä lisäksi valtion rahas
tojen lainarahoilla. 

Talous- ja sosialipoliittiset toimenpiteet 
eivät tietysti ole saaneet estää huolenpitoa 
maan kulttuuritarpeista ja koululaitoksesta 
y. m. valtion tarpeista, vaikka erilaisia uus
järjestelyjä tuhlaavaisuuden ·estämiseksi eri 
laitoksissa onkin tehty. 

Ehkä mielipiteitten vaihtoa tulee edus
kunnassa herättämään se toimenpide, että 
puolustuskll!ll1toisuuden 1äydentämiseksi on 
ehdotettu huomattava koroitus eli yli 40 
milj. markkaa. On kuitenkin huomattava, 
että tässä on noudatettu eduskunnan aikai
semmin vuoden 1928 valtiopäivillä lausu
maa toivomusta. Korotusta ovat vaatineet 
vaatetusvarastaa koskevat y. m. teknillistä 
laatua olevat tarpeet ja on ehdotettu määrä 
vain murto-osa niistä toimenpiteistä, mitä jo 
aikaisemmin asiaa valmistellut 'komitea oli 
ehdottanut n. s. hätäpuolustuskuntoisuuden 
saavuttamiseksi. On julkisesti sanottava, 
että meillä ei ole, eikä saa olla mitään ag
ressiivisiä tarlmituksi,a, mutta kun meillä 
kerran on tarpeelliseksi huomattu ja välttä
mättömäksi havaittu puolustuslaitos, niin ei 
voine kieltää perustusta siltä väitteeltä, että 
se on pidettävä sellaisessa kunnossa, ettei 
riistetä tuloksia puolustuskun toisuudel ta 
yleensä jäämällä jälkeen teknillisissä ja 
muissa välttämättämissä tarpeissa. Nekään 
vastuuntuntoa puuttuVIat tapaukset korkean 
aseman väärinkäytöstä, mitkä paraikaa 
fkyttävät mieliä, tuskin voivat olla aiheena 

toisenlaiseen ·kanna·n ottoon asiassa. Kehoi
tan asianomaista valiokuntaa tarkoin otta
maan selkoa nuheenaolevan menoerän perus
teista, kun valiokunta asiaan kantansa mää
rää. 

En voi tässä y.bteydessä olla tekemättä 
huomautusta eräästä alasta valtiovarain 
käyttöä. Tarkoitan valtion rakennus- ja 
n. s. liiketoimintaa. Olemme itsenäisyy
temme aikana pystyttäneet erinomaisen pal
jon julkisia rakennuksia, hallintorakennuk
sia, sairaaloita, kouluja y. m., jotka ovat si
nänsä juhlallisia, komeita, mutta maksavat 
paljon ja ovat monessa tapauksessa jyrkässä 
ristiriidassa sen todellisuuden kanssa, jossa 
niiden käyttäjät elävät ja johon ne petty
neinä näistä juhLallisista palatseista palaa
vat. Iloitsen vilnittömästi siitä komeasta 
palatsista, mihin eduskunta ·piakkoin siir
tyy, mutta todetessani, että tämä laitos 
kaikkine kustannuksineen nousee, ei vähem
pään kun noin 100 miljoonaan markkaan, 
ja että jokaisen edustajan penkistä saadaan 
korkojen ja talon ylläpidon muodossa mak
saa 50,000 markkaa vuodessa, niin minusta 
tuntui hoidellessani tällä kertaa valtion 
tyhjää rahapussia, että olemme komeilleet 
ehkä liikaa. Olen sitä mieltä, että niin hy
vin valtion kuin kunti·enkin olisi syytä pi
dättyvämmin käsitellä tällaisia kulutusme
maja ja että niiden erilaisten tarkastajien
'kin, jotka velvoituksia näissä suhteissa mää-· 
räävät, olisi syytä harkita asiaa myös talou
dellisten mahdollisuuksien kanlllalta. Liian 
nopeassa t·empossa ennenkuin vastaavat ta
loudelliset edellytykset ovat olemassa tapah
tuva kulutusmenojen nousu rasit1laa sen mu
kaan mitä toimessani olen voinut todeta, mo
nien kuntien samoin kuin vaitionkin ta
loutta ja on pitmät ajat kasvavine velkataak
koineen raskma,na painajaisena kaikelle 
eteenpäin menolle. 

Pääomasta köyhässä maassamme ei ole ih
meteltävää, että valtion on täytynyt olla 
toimeenpanemassa monia liikeyrityksiä. 
Niinpä rautatietalous meillä ei olisi ilman 
valtiota voinut toteutua siin'ä laajuudessa 
kun ·se nyt ·on : sen toteuttaminen valtion 
yrityksenä on paikallaalll. Mutta ei voine 
kieltää, ·että pääoman sijoittaminen uusiin 
ratoihin ei ole useinkaan ollut maan edun 
kannalta niin harkittua kuin olisi ollut suo
tavaa. Eduskunnassa mukana ollut tietää 
kyllä monien ratojen syntymähistorian liian 
hyvin. Siinä tulo- ja menoarvioehdotuk-
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sessa, mikä nyt on käsiteltävänä, on ase
tuttu sille kannalle, että meidän on syytä 
pääoman sijoitusmenoja rautatierakennus
tarkoituksiin supistaa. Niin hyvin niiden 
muutosten kannalta mitä tapahtuu parai
kaa autoliikenteen ja rautatien keskinäi
sissä suhteissa kuin myös valtion rahavaro
jen illiukkuuden kannalta on tämä perus
teltu. Tästä syystä on tulo- ja menoarvioon 
otettu vaan 60 milj. markkaa suorastarun 
rautatierakennuksia vartoo, jonka ohessa on 
muit·akin menoja supistettu jyrkän säästä
väisyyden kannalta. Muihin valtion liike
tarkoituksiin on varattu tarpeelliset määrä
rahat. En voi kuitookaan olla huomautta
matta, että varsin monet niistä herättävät 
pettymyksiä, koska kohtuullisiakaan kor
koja sijoitetuille pääomille ei saada. Asia 
ansaitsee oman selvittelynsä. Tahdon kuiten
kin lausua että olen tullut siihen vakaumuk
wen, että tuottamattorniin valtion yrityk
siin rnähden olisi tarpeellista toimittaa uusi 
järjestely, rniin että niihin sijoitetut pää
omat koetettaisiin saada tuottaviksi joko 
yksityisen yritteliäisyyden avulla tai yhteis
toiminnassa valtion kanssa ja tarpeellisessa 
määrässä ulkomaista pääomaa käyttämällä. 
Siitä olisi se etu, että se vapauttaisi valtion 
yrityksiin sijoitettuja kuolleita pääomia 
valtio- ja kansantalouden käytettäväksi ja 
saattaisi eri tapauksissa lmngistuneen val
ti<>n liiketoimiruuan vauhdikkaampaan ja 
tarkoituksenmukaisempaan •käyntiin. 

Kuten tulo- ja menoarvioehdotuksesta käy 
selville, on suunniteltu tuloja hankittavakai 
myös tullien koroittamisella. Asiasta anne
taan eduskunnalle yksityi•skohtainen esitys 
mutta jo tässä yhteydessä tahdon mainita 
muutaman sanan. Tullikoroituksia toimeen
pant•aessa ovat olleet määräävinä toiselta 
puolen talouspoliittiset, toiselta puolen ra
hataloudelliset nä•kokohdat. Se häikäilemä
tön dumping, mitä ulkomaiden taholta har- , 
joitetaan, uhkaa, jollei mihinkään toimen- • 
piteisiin ryhdytä, tuhota taloudellisen toi- : 
minnan monella alalla. Kuvaavaa nykyi- ; 
selle tilantP-elle on, että Helsingin satamassR 
tarjotaan esim. ruista palj<lTI alle ulkomai
denkin tuotantokustannusten eli 70 penniä 
kilolta, kun sen tuotant<Jkustannukset meillä 
ovat 2: 25. Tällainen asiaintila on sietämä
tön. Olen sitä mieltä, että yksinomaan tul
lien koroittami•sella ei voida järjestää ny
kyistä hintavaihtelujen tuottamaa vauriota, 
vaan tarvitaan siihen pitempiaikaista mu-

kautumista uusiin mahdollisuuksiin. Mutta 
yhtenä tämän hetken vaativana toimenpi
teenä voidaan sitä näissä epänormaalisissa 
oloissa ainakin toistaiseksi pitää välttämät
tömänä. Tältä kannalta onkin siinä ehdo
tuksessa, mikä eduskunnalle tulee annetta
vaksi, asetuttu esim. rukiiseen nähden n. s. 
liukuvan tullin kannalle, niin että sikäli 
kuin ulkomaisen viljan polkumyynti lak
kaa ja .hinta paranee, tulli alooee alle nykyi
senkin tullin eli aina 50 penniin kilolta. Ta
louspoliittisiin perusteihin kuuluu myöskin 
jauhamattoman ja jauhetun viljan tulliero
tuksen järjestäminen myllyteollisuuden ai
kaansaamista ja kotimaisoo viljan menekkiä 
silmälläpitäen. Mitä finanssitulleihin tulee, 
niin todettakoon, että niiden kantamista hel
poittaa se, että useiden ulkomaalaisten tava
roiden hinnanlasku on niin suuri, että ko
roitettu tulli kadottaa varsin suurelta osalta 
vaikutuksensa. Tullien siirto, mikä säännöl
lisissäkin oloissa <>n varsin epäselvä, on 
näissä epänormaalisissa oloissa vielä epä
määräis·empi. 

Verouudistuksoo aikaansaamim.en nyky
hetkellä ei koko laajuudessaan ole mahdol
linen. Jos se toimeenpantaisiin siihen suun
taan, minkä valtiooeuvos P•aasikiven pu
.heenjohdolla työskennellyt komitea suunnit
teli, supistaisi se valtiontuloja noin 170 mil
joonalla markalla, johon supistukseen ei ny
kyhetkellä ole varaa. Valtiotalous ei vielä 
o1e siihen valmistunut. Mutta vaikka näin 
onkin, ei ole syytä lykätä erinäisten muutos
ten toimeenpanoa, jotka sisältävät helpoi
tuksia verotaaka.ssa ja jotka valtiotalous voi 
kestää. Tällaisia ovat asunto-osakkeiden 
asuntoedun verotuksen siirtäminen yhtrolle 
suoritettavaksi, henki- ja tapaturmamaksu
jen vähentäminen verotettavasta tulosta, ni
mittäin niiden koroittaminen, lapsiavustuk
sen vähentämismäärän koroittaminen. Var
sin tärkeäksi valtion tulojen 'kannalta on 
katsottava edilskunnalle jätetty tulo- ja 
omaisuuslakimuutosehdotuksessa oleva pyr
kimys, että ulkomaalaisen liikkeen.harjoitta
jan ja osakeyhtiön tai heidän sisaryhtiöit
tensä harjoittamaa t<Jimintaa voitaisiin ve- · 
rotuksessa paremmin valvoa ja veroittaa sa
moin kuin kotimaisia liikkeenharjoittajia. 
Muutoksen aikaansaaminen tä;ssä suhteessa 
on sekä oikeudenmukaisuuden että kohtuu
den kannalta puolustettavissa. 

Viime aikoina on meillä tullut tavaksi 
säätää lakeja varojoen vara.amisest.a tulo- ja 
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menoarviossa erikoisia tarkoituksia varten, 1 

joko pitemmäksi tahi määräajaksi. Niinpä 
on määrätty lailla esim. metsänparannuk
siin käytett·äväksi viiden vuoden aikana 175 ' 
miljoona markkaa. Maanparannustöitä var- . 
ten on pakko varata vuosittain 20 miljoonaa • 
markkaa ja maataloudellisen tuotannon 
edistämiseksi myöskin 20 miljoonaa mark- : 
kaa ja koota rahastoa, niin että se nousee · 
150 miljoonaan. Kaikki nämä tarkoituks·et 
ovat hyviä ja kanna tettavia. Mutta eri 
mieltä voi olla siitä, onko tarkoituksenmu
kaista vuosikausiksi sitoa tulo- ja menoar
viota tällaisilla pakkolaeilla. Niillä sido
taan sekä hallituksen että eduskunnan kä
det edeltäpäin. Huomattavat menoerät ei
vät ole eduskunnan vapaasti määrättävissä 
kullakin ajankohdalla. Tulo- ja menoar
vion mukautumiskyky katoaa. Tällaisena 
aikana mikä on kysymyksessä, tuottaa täl
lainen menettely tulo- ja menoarvion käsit
telyssä vaikeuksia. Menettely on vieläkin 
nurinkurisempi, kun puheenaolevissa laeissa 
ei ole lainkaan jätetty varaa sille mahdolli
suudelle, että samoja tarkoitusperiä voitai
siin toteuttaa ja palvella muullakin tavallr, 
kuin tulo- ja menoarviota rasittamaUa. 

Valtiolla on tulo- ja menoarvion ulkopuo
lella rahastoja kaikkiaan yli miljaardi · 
markkaa, josta vuosittain kertyy korkotu- . 
loja yli 50 miljoonaa markkaa. Rahastojen · 
varat ovat lainaksi annetut eri tarkoituksia 
varten. Kun näitä varoja voidaan käyttää 
myöskin lainauksiin niitä tarkoituksia var
ten, joihin tulo- ja menoarviossa on mää
rätty lainoja all1lettavaksi, ei ole tarkoituk- · 
senmukaista msittaa tulo- ja menoarviota 
vero~loilla näihin tarkoituksiin, kun ne voi
daan joko kokonaan tai osaksi muutenkin 
tyydyttää. Tässä tarkoituksessa on ehdo
tettu tehtäväksi sellainen muutos myös cri
näisiin lakeihin, joissa lainaustarkoituksiin 
on määrätty varat otettavaksi tulo- ja meno
arvioon, että näitä lainatarpeita voidaan 
tyydyttää myös;kin tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevista rahastoista. Sen tarkoitus
perän kannalta, jota lainauksella on aiottu 
palvella, ei pitäisi olla muistuttamista tätä 
järjestelyä vastaan, koska mainitut tarkoi
tusperät saavat rahatarpeensa tyydyte
tyiksi, vaikka ne tulevatkin toiselta taholta. 
Tulo- ja menoarvion kannalta on taas asian 
nyt puheenaoleva järjestely tervetullut, 
koska. se helpottaa muutenkin rasitettua tu
lotaloutta. 

V aitiotalouden terveen hoidon kannalta 
on välttämätöntä, että tulo- ja menoarvion 
rakenteessa saadaan aikaan muutoksia, 
jotka tekevät järkiperäisen taloudenhoidon 
mahdolliseksi. Se seikka, että nykyis·essä 
tulo- ja menoarviossa ovat valtion varsinai
set menot ja valtion pääomasijoitukset erot
tamatta, on tehnyt sen, että myöskin pää
omasijoituksiin, joita yleisesti olisi tyydy
tettävä lainavaroilla, on samoin kuin varsi
naisiin juokseviin vuotuisiin menoihin han
kittu varat pääasiallisesti verotuksen 
avulla. Pääomasijoituksiin on vuosittain 
käytetty noin 400 milj. markkaa, jolla, kun 
ne ovat otetut etupäässä tai varsin suurelta 
osalta veronmaksajilta, on siten heiken
YJetty pätioman muodostumista maassa. Voi 
laskea, että, vaikkakin valtion lainanotto ote
taan huomioon, noin 2 1h miljaardia mark
kaa, on otettu kansantaloudesta valtion pää
omasijoituksiin. Valtion n. s. pääomasäästö 
on muodostunut nä·köhäiriöksi ja luullaan 
siinä olevan miltei pohjattoman lähteen kai
kenlaisten menojen peittämiseen ja lisäämi~ 
seen tulo- ja menoarviossa, asianlaidan to
dellisuudessa ollessa niin, että siinä kuvitel
lut varat ovat pääasiallisesti valtionvaras
toissa. Tulo- ja menoarvio on saatava sel
laiseen muotoon, että siitä selvästi näkyy 
valtiovarojen käyttö eri tarkoituksiin, val
tion harjoittaman liiketoiminnan tulokset, 
lainawtrojen käyttö ja raha-asiain tosiasial 
linen tilanne, jotteivät harhakuvat pääsisi 
jo-htamaan käsitystä valtiovarain tilasta har
haan. Asiasta anneta&n eduskunnalle näinä 
päivinä esitys. 

Olen jo 'huomauttalllut, että kuluvan vuo
den wdtiovarain tila osoittaa lamakaudesta 
joihtumeen tuLojen supistumisen ja pääoma
·sääst,ön harkitiSemattoman käytön takia, sa
moin'kuin vä:lttämättömien lisäysten ja y.lit-
1tämisien takia, vajausta aillla siinä määriYJ, 
että n. s. pääomasääs:tö supistuu kuluvan 
vuoden lopussa noin 100 mi1lj. markkaan. 
Terveen valtiotalouden hoidon mukaista 
on, että valtiotalouden juoksevat tar
peet tyydytetään tulo- ja menoarviOc.'-Så 
01soit·etuilla juoksevilla tuloi:lla ja ett;ä joo 
vajausta syntyy, se otetaa.n huomioon seu
raa,Vlan vuoden tai, Tiippuen tili-n!Päätäk
sestä s~itä seuraavan vuoden tulo- ja meno
arviota ~äsiteltäessä. :Jfun :kuluvana vuonna 
syntynyt vajaus on iLmeisesti todettavissa 
ja se on varsin ihuomattavalta osalta synty
nyt valtion ju~sevien tarpeiden t.yydyttä-
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mise:stä ja siis laadultaau sellainen, .ettei 
sitä ole asianmukaista peittää lainavaroilla, 
,on, 'kut·en tulo- ja menorurvioeihdotu:ksesta 
selviää, otettu vajauiksen lyhentäimiseiksi 
102 mi1j. mal'lklkaa. On välttämätöntä, eHä 
näin tehdään, !koska se sel•v.entä:ä nykyhet
ken tilanteen rasikaita valtiotaJloudellisia 
velvollisuuk.sia .saattrumalla ne tosiasialli
selle .pohj,alle ja kosika eduSikunnalla ja hal
lituksella O'll vieJlä, tämänlkin lY'hentäJmisen 
.saatua a1'kaan yli 400 milj. mar~kaan nou
sevan ~oppuosan vajauksen peittämisessä ' 
kyllin tehtävää. Täytetäänikä ~OP'puvaj·aus 
seuraaiVien vuosien sä1ästöillä vai lainruva
roil1a, j.ää vastaisuuden ratkaistavaksi riip
puen valtiotaloutemme ja yleisen rahat1lan
teen muodostumisesta. Olen sitä mieltä, että 
eduskunta nwnettelee viisaasti, jos se rtulo
ja menoarviota käsitel<lessään myös nyt pu
heenaoleVlan lky·SY'myks.en kannalta asettuu 
menojen J"äyttelyssä :pidlettyväiselle ja vallo
vaiselle kannalle. 

Valtiotaloutemme on tällä thetamllä sa
moinkuin koko talouselämä käänneikohdassa. 
Kansail"un·ta on itsenäisyytensä •ensimmäi
sen vuosikymmenen tehnyt :suuria uhrauk
sia valtionsa itsenäisyyden luomiselk:si ja 
kohottamiseksi kulttuurivaltiotksi. Se on 
1paitsi juO!ksevia vuotuisia valtiotaloudelli
sia menoja koonnut, kuten jo mainitsin, 
noin 400 milj. mamillkaa vuosittain pääomal
lisiin sijoitUilksiin, jotka sijoitettuina muta
teihin, sairaaloihin, kouluihin, valtion liik
keisiin ja erilaisiin laitoksiin, kohottavat 
valtion a~~Voa. Nämä U:hraUilkset ovat pä,ä
asiallisesti tai huomattavailta osalta suori
tettu valtion venovaroill:a:. On kunniaksi 
ikansakunnalle, että ~se •on niin tehnyt. Voi
daan olla eri mieltä ainoastaan yksityi•skoh
dista ja vauhdista, millä on ikuljettu, mutta 
tusikin tarkoitusperistä, joita on toteutettu. 
Mutta niinhyvin ilkansantalouden kuin val
tiotalouden ja maan yleisen rahatalouden 
lk:anna;lta on viilttämätöntä, että pidetään 
myös huolta si,itä, ettei ylenmä1ä:räisillä u:h
raulksilla tuJkaihuteta maan pä1äomamuodo.s
tusta ja johldeta asioita siihen, et,tä ko
meassa ympäristössä asuu köyhä !kansa. 
Olemme tällä hetkellä vielä sitä, sillä muis
tettakoon, että pääomavaramme ovat suh
teellisesti vain noin 1

/ 3 osa siitä, mitä .es]m. 
1äntise:ssä naapurimaassa. Krunsa!kunnan on 
tällä hetkellä käsittääikseni tarkistettava 
kansantaloudellisia edeLlyty.kisiään, vrultio
ta]o,Ittaan ja valtion .menojensa käyttöä. 

Sanoisin: valti.otalous vaatii tällä hetkellä 
sekä muodollisia että asiaHisia muutoiksia; 
juoikseva;t va'ltion menot ja päläomasijoitus
menot ovat ·kä:siteltä:vät e•ri kysymyiksinä, ja 
tulojen hankinta niihin järjestettävä finans
sitaloudellisesti hyvä:ksyttävien periaattei
den mukaan; menot eri tarkoituksiin ovat 
pidättyvästi, vaikika asiallisesti rurvostelta
vat ; tulo- ja menoarvion rajoissa pysymistä 
on valtiovarain hoidossa eittämättömä:sti 
vaadittava; valtion omaisuuden tuottama
ton käyttö, lisämäärä,rahojen harkitsematon 
myöntäminen ja arviomäärärahojen perus
tee:ton ylittäminen on lopetettava. Ainoas
taan tätä ti,etä voidaan !Päästä myös siihen 
veliotuksen thuoj.entrumiseen, jota maassa ki
'peästi kaivataan, ja saada ,pääomamuodos
tuminen ikehittymä1än. 

Usika:llan toi.voa, ett1ä eduskunta käydes
sään tulo- ja menoarvion !k,äsi,ttelyyn, ku'lu
van vuoden raskas perint1ö opast,uJks,enaan, 
ottaa vakavan tilanteen vaatimat vä,lttämät-
1Jörrnyydet huomioon. 

Ed. He 1 o: Mitä hallituksen kantaan val
tiolliseen ohjelmaan nähden tulee, on julki
nen salaisuus, joka on tuotu eduskunnassa
kin useita kertoja esille, että hallitus siinä 
suhteessa on sidottu sen rikollisen ja yhteis
kuntavastaisen liikkeen ohjelmaan, joka 
maata viime aikoina on ennenkuulumatto
maHa tavalla häväissyt. Mutta mitä tulee 
muuhun yhteiskun11alliseen ohjelmaan, on 
ainakin näyttänyt siltä, kuin hallituksella 
siinä suhteessa olisi vapaat kädet. On sen 
vuoksi ollut mielenkiintoista tutustua halli
tuksen budjettiehdotukseen, koskapa juuri 
siinä hallituksen yhteiskunnallinen ohjelma 
parhaiten ilmenee. Tämä on ollut sitäkin 
mielenkiintoisempaa, kun tietää, että vaikka 
hallitus valtiollisessa suhteessa on asettunut 
mitä taantumuksellisimmalle kannalle, ei 
tämän vielä tarvitse merkitä sitä, että sa
maa taantumuksellisuutta tulisi esiintymään 
yhtä räikeästi yhteiskunnallisissa kysymyk
sissä. Valtiollisesti taantumuksellinen halli
tus voi kuitenkin yhteiskunnallisissa kysy
myksissä harrastaa viisasta reformipolitiik
kaa, koska se sen kautta voi poistaa yhteis
kunnallisen tyytymättömyyden syitä, jotka 
muuten voisivat antaa aihetta valtiolliseen 
Yastaliikkeeseen. Niinpä esim. aikanaan 
Bismarck harjoittaessaan taantumuksellista 
valtiollista politiikkaansa Saksassa, aikaan
saaden siinä suhteessa val tioYallan aktiivi-
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sella toiminnalla miltei yhtä ankaran, vaik
kakin laillisen terrorin valtiollisia vastusta
jia vastaan, kuin mihinkä meillä on päästy 
valtiovallan toimettomuuden kautta, niin 
hän kuitenkin samalla kertaa ryhtyi toteut
tamaan varsin pitkälle menevää sosialista 
reformipolitiikkaa Saksassa, joka meni niin 
pitkälle, että yhteiskunnallisesti taantumuk
selliset ainekset eivät voineet sitä sulattaa. 
Samaten saattaa luonnollisesti olla mahdol
lista, että valtiollisesti taantumuksellinen 
hallitus, mikä meillä on tällä hetkellä, saat
taa kuitenkin yhteiskunnallisissa kysymyk
sissä asettua vapaammalle kannalle. 

Ennenkuin siirryn budjettiehdotuksen 
yksityiskQ_htaisen asialliseen tarkasteluun ja 
niiden päämäärien arvosteluun, joihin bud
jetissa esitetyt varat tulevat käytettäviksi, 
on syytä tarkastaa, miten rahaministerin on 
onnistunut saada t_ulot ja menot vastaamaan 
toisiaan. 

Tässä suhteessa on myönnettävä, että ra
haministerillä on ollut tavallista suurempia 
vaikeuksia. Se lamaannus- ja pulakausi, 
joka meillä on tällä hetkellä ja joka toden
näköisesti tulee vielä suuressa määrässä kär
jistymään ensi vuonna, vaikuttaa luonnolli
sesti myöskin huomattavasti valtion finans
seihin. Mutta toisaalta on myös todetta
vissa, että rahaministerin asemaa on helpot
tanut se, että edellisinä vuosina on valtion 
varoja, myöskin verovaroja, kuten hän äs
ken mainitsi, runsaasti sijoitettu tuottaviin 
tarkoituksiin eikä näitä sijoituksia enää tar
vita siinä määrässä kuin ennen, vaan vie
läpä päinvastoin edelliset sijoitukset ovat 
nyt alkaneet tuottaa tuloja. Myöskin ne 
konverttaukset, joita viime aikoina on toi
mitettu erinäisiin ulkomaisiin lainoihin näh
den, ovat olleet omiansa helpottamaan bud
jetin tasapainoon saattamista. 

Mitä tulee menojen ja tulojen tasapai
noon, on siinäkin suhteessa muodollisesti ai- 1 

nakin paperilla saatu aikaan, että tulot ja 
menot vastaavat toisiaan, ja vieläpä on ta
pahtunut sellainen merkillinen seikka, että 
ne aivan pennilleen vastaavat toisiaan. Lä
hemmin tarkastaessa kuitenkin huomaa, että 
tämä tulos on aivan keinotekoinen. Se on 
aikaansaatu yksinkertaisesti siten, että tu
lojen ja menojen eroitus on saldona mer
kitty eri momenttina menojen puolelle. 
Tämä on uusi menettelytapa, jonka raha
ministeri on ottanut käytäntöön ja jonka 
hän nähtävästi on ottanut kunnallistalou-

desta, mutta minä epäilen, mahtaneekohan 
tällä uudistuksella olla valtiotaloudessa mi
tään käytännöllistä merkitystä. Valtio
talous tässä suhteessa on rakennettu koko.
naan toiselle perustalle kuin kunnallistalous, 
niin että siitä huolimatta, vaikka tällainen 
menettelytapa on paikallaan kunnallistalou
dessa, saattaa hyvin asettaa kyseenalaiseksi, 
onko lainkaan syytä ottaa sitä käytäntöön 
valtion taloudessa. Tämä muodollinen tu
los, että valtion tulot on saatu hvvin V:'l"tna
maan valtion menoja, vieläpä että tosiasiassa 
oli jäänyt jonkin verran säästöä, on anta
nut aihetta siihen, että budjettiehdotuksessa 
on, budjettiesityksen ansiopuolia esitet
täessä, erikoisesti viitattu siihen mitenkä 
huolimatta vaikeasta tilanteesta on kuitenkin 
onnistuttu saamaan budjetti tasapainoon, 
ilman että on tarvittu turvautua lainoihin 
tai pääomasäästöön. On kuitenkin valitetta
vaa, että tämä tulos on vain keinotekoinen, 
se ei vastaa todellisuutta. Esityksen perus
teluissa on kyllä mainittu, että esitystä laa
dittaessa olisi vakavasti koetettu pyrkiä sii
hen, että valtiotalous järjestyisi tarkasti 
tulo- ja menoarvion puitteissa. l\'Iikäli tällä 
tarkoitetaan sitä, että budjetti olisi tehty 
vakavasti, kuten rahaministeri myöskin äs
ken koetti esittää, että se tulisi myöskin käy
tännössä kestämään, ei tässä ilmeisesti ole 
onnistuttu. 

Mitä ensiksikin tulojen arvioimiseen tu
lee, on siinä suhteessa turvauduttu jossain 
määrin mielikuvitukseen. Tulojen joukossa 
on useita sellaisia eriä, joita ei ensi vuonna 
tu1e kertymään siinä määrässä kuin budje
tissa on edellytetty. Huomattavin tulo on, 
'kuten aikaisemminkin tuontitullin tuotto. 
Tämä on ensi vuodeksi arvioitu 1,460 milj. 
markaksi eli kokonaista 260 milj. markkaa 
suuremmaksi kuin miksi se on arvioitu ku
luvana vuonna. Hallitus perustelee tätä 
rohkeata arvioimista sillä, että erinäisten 
nimiklmiden tullit tultaisiin huomattavasti 
nostamaan. Mitkä ne nimikkeet ovat ja 
missä määrin tullit tulisivat nousemaan, 
sitä ei ole eduskunnalle vielä tarkemmin 
esitetty. Mutta mikäli ne tiedot pitävät 
paikkansa, joita tässä suhteessa on muuten 
saatu, tulisivat koroituksenalaisiksi erikoi
sesti varsinaiset kulutustarpeet, kuten so
keri, vehnä sekä kahvi. Näitten tulleja 
tulisi koroitettavaksi huomattavalla mää
rällä. Mutta mikäli näitten koroitusten 
kautta luullaan ensi vuonna saatavan huo-
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mattavasti suurempia tuloja, tullaan siinä 
suhteessa epäilemättä erehtymään. Ettei 
tulleja voida rajattomasti koroittaa, kuten 
edellytetään hallituksen budjetissa, siitä on 
aikanaan saatu hyvä kokemus silloin, kun 
kahvin tullia koroitettiin huomattavasti ja 
silloin saatiin seuraukseksi siitä varsin vil
kas salakuljetusliike Pohjanlahdella, ja 
juuri tämä kokemus silloin syntyneestä 
kahvin salakuljetuksesta antoikin myöhem
min aihetta siihen, että kahvin tullia oltiin 
pakotettuja jälleen alentamaan. Lisäksi on 
odotettavissa, että niitä tavaroita, joiden 
tullia tullaan erikoisesti koroittamaan, kii
rehditään tuomaan maahan jo kuluvana 
vuonna alemman tullin aikana ja tämän 
kautta melkoinen osa siitä lisätulosta, joka 
on otettu huomioon budjetin teossa, jää 
todellisuudessa saamatta. Hyvänä esimerk
kinä tästä ovat ne tullikoroitussuunnitel
mat, joita oli olemassa vuonna 1925 loppu
puolella. Silloinhan oli aikomuksena nos
taa, kuten myöhemmin tapahtuikin, sokerin 
ja kahvin tullia. Seurauksena siitä oli 
tuonnin suunnaton nousu saman vuoden 
joulukuussa ennenkuin tullikorotukset ehti
vät astua voimaan. Silloin esim. sokeria 
tuotiin kahdeksan kertaa enemmän kuin 
vastaavana aikana edellisenä vuonna, tuo
tiin seuraavaksi vuodeksi kokonaista puo
len vuoden tuonti edellisenä vuonna. Ta
vallisesti sokerintuonti oli ollut 67 miljoo
naa kiloa, mutta seuraavana vuonna tuotiin 
ainoastaan 33 miljoonaa kiloa. Samoin 
myöskin kahvia tuotiin kuusi kertaa taval
lista suurempi määrä. Tuontiliikkeet ovat 
myös jo tällä hetkellä varustautuneet halli
tuksen tullikoroitusten varalta. Ne ovat 
vilkkaassa liikkeessä ja paraikaa juuri tul
lataan tavaroita tavallista suuremmassa 
määrässä ja myöskin laivat ovat saaneet 
määräykset saapua maahan mahdollisimman 
nopeasti. Suunnitellaan tuoda etukäteen, 
samoin kuin vuonna 1925, suuri osa niistä 
tavaroista maahan, joitten tulli tulisi ensi 
vuonna nousemaan. Suunniteltu tullikoroi
tus tulee siten suureksi osaksi valtiolta ko
konaan saamatta. Tosin kuluttajat tulevat 
tämän veron maksamaan, sillä kauppiaat 
hintaa määrätessään tulevat ottamaan huo
mioon veronnousun, mutta tämä vero an
siottomasti joutuu kauppiaille. · Valtio ei 
siitä tule paljoakaan hyötymään. Kun li
säksi ottaa vielä huomioon nykyisen pula
kauden vaikutuksen nykyiseen ostokykyyn, 

niin voi odottaa edellyttämällä, että ne tie
dot, mitä on saatu hallituksen tullikoroitus
suunnitelmista, pitävät paikkansa, että suu
rin osa tästä oletetusta lisätulosta 260 milj. 
markkaa tulee jäämään saamatta. Ainakin 
voi olettaa vajauksen edellämainitsemillani 
perusteilla nousevan noin 150 milj. mark
kaan. Jo tässä kohden tulisi siis syntymään 
huomattava aukko budjettilaskelmiin. 

Edelleen on budjetissa rautatietulot ar
vioitu 820 milj. markaksi. Kun ottaa huo
mioon, että kuluvan vuoden 8 ensimmäisen 
kuukauden aikana valtionrautateiden tulot 
ovat 61 milj. markkaa pienemmät kuin vas
taavana aikana edellisenä vuonna ja edelli
senä vuonna ne. kaiken kaikkiaan nousivat 
856 milj. markkaan, niin on ilmeistä, ettei
vät rautatietulot edes kuluvana vuonna voi 
nousta 800 milj. markkaan, vaan jäävät 
siitä ehkä parikymmentäkin miljoonaa 
markkaa alle. Katsoen siihen, että pula
kausi ensi vuonna tulee edelleen kärjisty
mään, tuskin voi odottaa rautatietulojen 
ensi vuonna nousevan edes siihenkään mää
rään kuin kuluvana vuonna ja tämän 
kautta, kun rautatietulot ovat budjetissa 
arvioidut kuitenkin 820 milj. markkaan 
niin on tässä epäilemättä odotettavissa joku 
30-40 miljoonan vajaus. 

Edelleen on tulo- ja omaisuusveron tuotto 
arvioitu 510 milj. markaksi. Vuonna 1!129 
oli maksuunpantu veromäärä 638 milj. 
markkaa, mutta siitä kertyi ainoastaan 
543.7 miljoonaa, joten veroa jäi saamatta 
miltei 100 milj. markkaa. Kuluvana vuonna 
on ennakkotietojen mukaan maksuun pantu 
määrä alentunut noin 70 milj. markalla, 
tehden nykyjään noin 570 miljoonaa ja 
tästä kertynee arvion mukaan 475 milj. 
markkaa, mikäli maksuun pannun ja kerty
neen veron suhde on likipitäen sama kuin 
edellisenä vuonna. Mitä veroutuottoon taas 
ensi vuonna tulee, niin on ilmeistä, että toi
veet veroutuottoon nähden eivät ole sen va
loisammat kuin kuluvana vuonna. Päinvas
toin on odotettavissa, että pulakauden vai
kutus verotuottoon ensi vuonna niin hyvin 
maksuunpantuun veroon kuin myös kerty
vään veroon nähden on paljon suurempi 
kuin kuluvana vuonna. Jos kerran kulu
vana vuonna veroa tuskin kertynee edes 
475 milj. markkaa, lienee tämä summa 
myös korkein määrä, mihin ensi vuoden ve
rotuotto voidaan varovasti menetelleen ar
vioida. Kun budjettiehdotuksessa on kui-
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tenkin arvioitu veron tuottavan 510 milj. 
markkaa, on tässä kohden budjetissa odo
tettavissa noin 35-50 milj. markan vajaus. 

Jo yksistään kolmen edellämainitsemani 
tulomomentin kohdalla saattaa vajaus 
nousta yli 200 milj. markan. 

Mitä tulee metsätuloihin samoinkuin 
myöskin valtion puunjalostuslaitoksen tu
loihin, ei niitä arvioitaessa ole paljonkaan 
huomiota kiinnitetty siihen huomattavaan 
huononemiseen, jonka alaiseksi puutavara
markkinat ovat viime aikoina joutuneet, ja 
siihen, että sanotut markkinat edelleen 
näyttävät huononevan. Näissäkin tuloissa 
on todennäköisesti odotettavissa vajausta. 

Todellinen vajaus tulee itse asiassa vielä 
huomattavammaksi sen kautta, että hallitus 
ehdottaa, kuten kävi rahaministerin lau
sunnosta esille, että budjetin ulkopuolella 
olevia rahastoja käytettäisiin sellaisten me
nojen peittämiseksi, jotka ennen on suori
tettu budjettivaroilla. Nämä summat nou
sevat huomattavaan määrään. Esimerkiksi 
metsänparannustöihin, joita varten kulu
van vuoden budjetissa on osoitettu 12.5 
milj. markkaa, on ensi vuonna osoitettu 
käytettäväksi vain 3 milj. markkaa ja 
loppu osoitettu rahastoista. Samoin myös
kin kansakoulujen rakennusavustuksia ·sa
moin kuin erinäisiä sairaalarakennusavus
tuksia tulisi ensi vuonna otettavaksi rahas-

1 

toista. Kys;ymyksessä on varsin huomatta
vat erät ja tämän kautta on budjetin teossa 
saatu aikaan huomattava helpotus. Ja suu
reksi osaksi tämän kautta onkin ymmärreto 
tävissä, että rahaministeri on edes siinä
kään määrin saanut valtion tulot vastaa
maan menoja. Tällainen menettely, että 
ryhdytään käyttämään rahaston varoja sel
laisiin tarkoitusperiin, joita varten ennen 
on budjetissa osoitettu varoja, on kuiten
kin monessa suhteessa arveluttavaa. Ensik
sikään ei ole osoitettu, että budjetin ulko
puolisissa rahastoissa on riittävästi liikene
viä varoja kyseessäolevaa rahoittamista var
ten. On nimittäin huomattava, että sano
tut varat ovat sidotut. Niitä on myönnetty 
moniin yleishyödyllisiin tarkoituksiin ja 
sitä paitsi rahastoissa on myöskin paljon 
obligatioita, valtion obligatioita, joita ei 
voida ilman muuta muuttaa rahaksi. Toi
seksi on rahastoja, kuten esim. vanhuus- ja 
työkyvyttömyysrahastoa, hoidettava rahas
tol1e mahdollisimman edullisella tavalla, 
jota vastoin niitä tarkoitusperiä varten, 

joita varten budjetissa esitetään myönnet
täväksi rahastoista lainoja, on myönnettävä 
tavallista huokeakorkoisempia lainoja. Li
säksi, jos tällaista menettelyä ryhdytään 
jatkuvasti sovelluttamaan, ovat sanotut va
rat piankin loppuun käytetyt. Tällainen 
budjettimenettely tulisi pian aikaansaa
maan sen, että rahastot ovat pian tyhjen
netyt, ja sen jälkeen palaaminen terveem
mille budjettiperiaatteille tulisi aiheutta
maan paljon vaikeuksia. 

Edellä esitetty tarkastelu j·o osoittaa, että 
huomioonottamatta rahastojen käyttämistä 
budjettivajauksen täyttämiseksi, tulee jo 
muutamien tulomomenttien kohdalla bud
jettiehdotuksen mukaan muodostumaan yli 
200 miljoonaa markkaa käsittävä vajaus. 
Jos ottaa huomioon sen tarpeettoman meno
momentin, mikä on budjettiin merkitty vas
taamaan osaltaan viime vuoden vajausta, 
tulee todellinen vajaus tämän mukaan ole
maan huomattavasti toistasataa miljoonaa 
markkaa. Se vakuutus, mikä on saatu 
siitä, että budjetissa tulot ja menot tulevat 
menemään tasan, ei siis pidä paikkaansa. 

Mitä taas menopuoleen tulee, voidaan sii
henkin nähden esittää useita huomautuksia. 
Ryhtymättä tällä kertaa yksityiskohtaisesti 
tarkistamaan, missä määrin menot ovat 
budjettiin merkityt sellaisina, miksi ne to
dennäköisesti tulevat muodostumaan, voi 
jo lyhyellä silmäyksellä tärkeimpiin meno
momentteihin huomata, että niin ei ole 
asianlaita. Niinpä esimerkiksi rautatien 
määrärahoja on erikoisella tavalla vähen
netty, aivan ilmeisellä tarkoituksella saada 
ne keinotekoisesti vähennetyiksi budjetin 
,lukkoon'' menemisen vuoksi. Jos ottaa 
huomioon sen suuren työttömyyden, joka 
ensi vuonna tulee maassa olemaan vallalla, 
on kuitenkin selvää, että tällaisia yleistä 
työttömyyttä estäviä yleisiä töitä ei voida 
vähentää, ei missään tapauksessa siinä mää
rässä kuin mitä hallitus on ehdottanut, 
vaan että päinvastoin niitä olisi pikemmin 
lisättävä ja että tässä suhteessa, mikäli hal
lituksen esitys hyväksytään, on pakko ensi 
vuoden aikana esittää eduskunnalle lisä
budjetti. Tämänkin seikan vuoksi todelli
nen vajaus budjetissa tulee suurenemaan. 
Että budjetissa todella esiintyy tällaista 
keinotekoista menojen pienentämistä, joka 
ei vastaa todellisuutta, käy ilmi monesta 
esimerkistä. Minä esitän siitä seuraavan 
valaisevan esimerkin. Rautatietaloudessa 
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otettiin v. 1925 käytäntöön n. s. uudistus
määräraha. Tämän uudistusmäärärahan tar
koituksena oli varata rautatielaitokselle 
määräraha siten, että se saattoi aina pois
taa kulunutta omaisuuttaan, korvata sitä 
uudella omaisuudella. Tämä uudistusmää
räraha on kuluvan vuoden budjetissa ollui;' 
77.3 milj. mk. Ensi vuoden menoarviossa 
on se alennettu 61.5 milj. markaksi, joten 
vähennys on 15.8 miljoonaa. Tämä määrä
raha lasketaan kuitenkin aivan mekaanisesti 
samalla tavalla kuin liikkeitten voitto- ja 
tappiotilissä lasketaan poistojen ja kuole
tusten suuruus. On olemassa määrätyt pro
senttimäärät, joitten mukaan rautatielaitok
sen eri omaisuudesta tehdään poistoja, ja 
nämä prosenttimäärät on laskettu pitkäai
kaisen kokemuksen perusteella kullekin 
omaisuusryhmälle erikseen. Mitä erikoisesti 
meillä käytettyihin poistoprosentteihin tu
lee, niin ne yleensä ovat vielä pienemmät 
kuin vastaavat prosentit ulkomailla. Tällä 
kertaa on näitä vakinaisia poistoprosent
teja merkillisellä tavalla yhtäkkiä huomat
tavasti alennettu ja sen kautta on tähän 
uudistusmäärärahaan saatu melkoinen vä
hennys. Mainitsen muutamia esimerkkejä, 
mitenkä näitä poistoprosentteja on käsi
telty. Niinpä esim. kiskojen ja vaihteitten 
sekä niihin kuuluvien tarpeitten kuoletus
prosentti on tähän asti ollut aina 2 %, ensi 
vuonna ehdotetaan prosentti aleunettavaksi 
1.5 % :iin. Tämä merkitsee sitä, että 21.7 
miljoonaan markkaan nousevan poistomää
rän asemasta tyydytään ensi vuonna vain 
13 miljoonan markan kuoletukseen, niin 
että tässä kohdassa on saatu vähennystä 
8. 7 milj. markkaa. Edelleen on liikkuvan 
kaluston poistoprosentti ennen ollut 2 %, 
nyt se alennetaan 1.75 %:iin ja tämän 
kautta kuoletusmäärä on vähentynyt 32 
miljoonasta 28 miljoonaan markkaan. Vä
hennystä on tälläkin tavoin saatu budjet
tiin 4 miljoonaa. Rakennusten poistopro
sentti on ennen ollut 1.5 %, nyt se on alen
nettu 0.75 %:iin ja tämän kautta on taa
sen budjettia kevennetty 4. 7 miljoonalla 
markalla. Ennen on oltu sitä mieltä ja tätä 
samaa käsitystä on myös oltu yksityistalou
dessa ja ulkomaillakin, että rakennusten 
ikää ei voi laskea muuta kuin 67 tai 70 
vuodeksi. Mutta nyt yhtäkkiä hallitus on 
tullut siihen käsitykseen, että kyllä niiden 
ikää täytyy voida laskea aina 135 vuo
deksi. Tällaiselle menettelylle ei voi löytää 

mitään järkeviä perusteita muuta kuin 
mahdollisesti sen, että sillä tapaa keinote
koisesti on budjettimenoja saatu vähenne
tyksi. Että tämä todella on asian laita, 
että hallitus ei todellisuudessa ollut sitä 
mieltä, että valtion rautateiden kiskot ja 
rakennukset ensi vuonna kestäisivät enem
män kuin mitä ne kestivät edellisinä vuo
sina, se käy myös selville hallituksen esi
tyksen perusteluista, joissa nimenomaan 
tältä kohdalta sanotaan seuraavaa: ,Käyt
tämällä menojen supistamiseksi poikkeuk
sellisen alhaisia kuoletusprosentteja, saa
daan budjetissa 15.8 miljoonan markan suu
ruinen vähennys.'' Hallitus siis tunnustaa 
itsekin, että nämä poistoprosentit ovat 
poikkeuksellisen alhaiset, mutta on kuiten
kin niitä käyttänyt saadakseen kyseessäole
van vähennyksen aikaan. Tämä on yksi 
esimerkki siitä, millä tavalla keinotekoisesti 
budjetissa olevia menomääriä on koetettu 
vähentää ja siten muodollisesti saada tulot 
ja menot menemään tasan. 

Kuten tästä ilmenee, ei yleisperusteluissa 
samoinkuin rahaministerin täällä esittämä 
väite, että budjetti olisi saatu lukkoon il
man vajausta, pidä paikkaansa. Budjetti 
on siinä suhteessa laadittu aivan keinote
koisesti. Itse asiassa tulee siinä syntymään 
huomattava vajaus. 

Mitä tulee budjetin yksityiskohtiin, voi
daan esittää varsin painavia epäilyksiä, 
onko se laadittu niille terveille periaatteille, 
joista rahaministeri mainitsi, ja ottamalla 
huomioon maan todelliset . tarpeet. Mitä 
ensin tulopuoleen tulee, on Suomen valtio
taloudessa jatkuva epäsuhde välillisten ja 
välittömien tulojen välillä. Kulutusverot, 
jotka rasittavat etupäässä vähävaraisia, 
ovat meillä useimpiin tärkeimpiin kulutus
tarpeisiin nähden kohotetut huippuunsa, 
kun sitä vastoin välittömien verojen tuotto 
muodostaa pienen murto-osan välillisten ve
rojen tuoto>~ta. Tähän seikkaan on useasti 
eduskunnassa kiinnitetty huomiota ja tämä 
epäkohta onkin yleisesti tunnustettu. Vuo
den 1928 budjetissa saatiin silloisen sosiali
demokraattisen hallituksen ehdotuksesta ai
kaan pieniä muutoksia 'parempaan päin. 
Myöskin senjälkeinen maalaisliittolainen 
hallitus lupasi hallitusohjelmassaan pyrkiä 
noudattamaan välillisiin veroihin nähden 
alenevaa suuntaa, vaikka tästä suunnasta 
ei vielä ollut paljoa merkkejä silloisen hal
lituksen budjettiehdotuksessa. Tällä sei-
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kalla on tällä hetkellä mielenkiintoa varsin
kin siihen nähden, miten nykyinen raha
ministeri, joka ensi • kädessä on budje
tista vastuussa, on suhtautunut asiaan 
edellisten budjettien käsittelyssä eduskun
nassa. Niinpä ministeri Vennola vuonna 
1928 arvosteli silloisen maalaisliittolaisen 
hallituksen 1929 vuoden budjettiehdo
tusta seuraavalla tavalla: ,Välittömät ve
rot, joiden terveen veropolitiikan kannalta 
pitäisi välillisiin veroihin nähden meillä 
kasvaa, ovat sen sijaan hallituksen budjet
tiehdotuksessa pienentyneet. Kuluvana 
vuonna otetaan 502.7 miljoonaa markkaa, 
hallituksen ensi vuotta koskevan esityksen 
mukaan kootaan välittömillä veroilla 485.7 
miljoonaa markkaa. On siis todettava, että 
sitä oikeudenmukaisuutta, mitä on toivottu 
välittömien ja välillisten verojen keskinäi
seen suhteeseen, ei ole hallituksen budjetti
esityksessä voitu toteuttaa." Ministeri Ven
nolalla on nyt ollut tilaisuus toteuttaa käy
tännössä niitä terveitä veropoliittisia pe
riaatteita ja sitä oikeudenmukaisuutta, jota 
hän on turhaan kaivannut maalaisliittolai
sen hallituksen budjetissa. Ja hänellä on 
ollut siihen sitä suurempi mahdollisuus, 
kun se valtiollinen ohjelma, jonka tunnus
merkkien alla nykyinen hallitus toimii, vaa
tii vahvaa hallitusvaltaa ja tätä ennen kaik
kea juuri budjettiasioissa, niin että ei edus
kunnassa hallituksen kannattajilla ja 
yleensä tällaisen eduskuntaa halveksuvan 
kannan kannattajilla pitäisi olla paljon
kaan sanottavaa hallituksen budjettiehdo
tusta vastaan, esittäköön hallitus sitten 
siinä minkälaisia periaatteita tahansa. 

On kuitenkin valitettava, ettei mitään 
merkkejä tästä odotetusta oikeudenmukai
suudesta ole budjetissa nähtävissä. Asia 
on pikemminkin päinvastoin. Vuoden 1929 
budjetissa, siis edellämainitun maalaisliitto
laisen hallituksen budjetissa, olivat välittö
mät verot 485.7 miljoonaa sekä välilliset 
verot 1,416 miljoonaa, joten välittömät ve
rot tekivät 34% välillisistä veroista. Kulu
van vuoden budjetissa ovat välittömät ve
rot 562 miljoonaa sekä välilliset verot 1,425 
miljoonaa, joten välittömät verot ovat 
nousseet 40 % :iin välillisistä veroista. Ensi 
vuodeksi ministeri Vennola ehdottaa välit
tömät verot 512 milj. markaksi mutta välil
liset verot on hän nostanut sellaiseen hui
maavaan summaan kuin 1, 728 milj. mark
kaan. Ministeri Vennolan vaatimaa oi-

keudenmukaisuutta esiintyy hänen budje.
tissaan siis vielä vähemmän kuin hänen 
tässä suhteessa moittimassaan maalaisliitto
laisessa budjetissa. Jälkimmäisessä olivat 
välittömät verot 34 % välillisistä veroista, 
kuluvana vuonna ne ovat 40 % mutta mi
nisteri Vennolan. budjettiehdotuksessa ne 
ovat vain 29 %. 

Erikoista ensi vuoden budjetille on ku
lutusverojen huomattava nousu, joka tulee 
koskemaan kaikista tärkeimpiä ja ylei
simpiä kulutusesineitä ja sen kautta vähä
varaisinta kansanosaa. Näyttää kuin ei hal
lituksen mielestä riitä ne vaikeudet, joita 
vaikea pulakausi tulee aiheuttamaan juuri 
kaikista vähäväkisimmälle kansanosalle, 
vaan se pyrkii sen lisäksi verottaruaan en
tistä voimakkaammin varattomien ensi 
vuonna muutenkin yhä niukemmaksi käy
vää jokapäiväistä leipää. Erikoisuutena 
kulutusverojen historiassa meillä onkin, 
että budjettiesitykseen on sisällytetty uusi 
kulntusvero, nimittäin olutvero. jolla ai:io
taan saada 20 milj. markkaa. Näyttää kuill 
meillä jokainen porvarillinen rahaministeri 
pitäisi kunnia-asianaan keksiä yhden kulu
tusveron lisää ja tässä suhteessa on mi
nisteri Vennola myös puolustanut paik
kaansa. On vain epäilyksen alaista, onko
han tämä olutvero tarkoitettu vaatimatto
maksi aluksi sille alkohooliverotukselle, 
joka muka tulisi tuottamaan valtiolle mil
jaardien markkojen tuloja. Mikäli näin 
tapahtuu, on tällä uudella verolla tavallista 
kantavampi merkitys. Olisi kuitenkin 
ollut paljon asianmukaisempaa ja enemmän 
ministeri Vennolankin esittämien terveiden 
verotusperiaatteitten mukaista, jos hän ku
lutusverojen asemesta olisi kiinnittänyt 
huomiota välittömiin veroihin. 

Yhteenvetona siitä, mitenkä valtion tulot 
ensi vuonna tulevat koottaviksi, voi siis 
todeta sen, että tulot kootaan vielä entistä
kin ankarammin vähäväkisiltä kuluttajilta, 
jota vastoin pääomanomistajat pääsevät 
helpommalla. 

Myöskin menopuolen yksityiskohtainen 
tarkastelu on mielenkiintoinen. Sehän 
osoittaa, minkälaisiin tarkoituksiin hallitus
valta, joka pyrkii mahdollisimman suureen 
riippumattomuuteen eduskunnasta, tulisi 
kansan varoja käyttämään. Tärkeimpiä 
kysymyksiä, jotka vaikuttavat ensi vuoden 
budjettiin, on kuten ministeri Vennola jo 
täällä mainitsi kysymys toimenpiteistä pu-
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lakauden johdosta ja silloin ennen kaikkea 
tulee kysymykseen luonnollisesti toimenpi
teet työttömyyden lieventämiseksi. Yleinen 
työttömyys on kaikissa maissa käsitetty 
sellaiseksi asiaksi, joka velvoittaa valtiota 
ryhtymään toimenpiteisiin sen aiheuttaman 
kurjuuden lieventämiseksi ja muissa maissa 
onkin tähän tarkoitukseen myönnetty huo
mattavia määrärahoja. Tämä on tällä het
kellä sitäkin suuremmassa määrässä valtion 
velvollisuus, kun tiedetään, että yleinen 
taloudellinen tila tällä hetkellä on sellai
nen, että yksityisten ja kuntien taholta ei 
ole suurempaa apua odotettavissa. Yksi
tyinen tuotanto on suuressa määrässä eh
tynyt ja ne tiedot, joita viime aikoina on 
tuotannon jatkumisesta saatu, osoittavat 
tuotannon tulevan edelleenkin supistumaan 
siitä, mikä se on tällä hetkellä. Onhan 
tiedossa ne suuret vaikeudet, joiden alai
sena vientiteollisuus toimii ja jotka tule
vat, mikäli ei mitään odottamatonta muu
tosta tapahdu, suuressa määrässä rajoitta
maan vientiä. Huomautan esim., että aivan 
äskettäin oli sanomalehdissä tietoja siitä, 
että sulfiittiselluloosan tuotantoa tullaan 
edelleen supistamaan, vieläpä noin 15 %:lla 
nykyisestä tuotannosta. Kuntien taloudel
linen asema taasen estää niitä ryhtymästä 
tehokkaampiin toimenpiteisiin ja niin on 
valtio tällä hetkellä ainoa, joka voi tässä 
suhteessa ryhtyä sellaisiin toimenpiteisiin, 
joilla on suurempaa merkitystä. Tässä 
suhteessa on muistettava, ettemme enää 
kamppaile sen pienen sesonkityöttömyyden 
kanssa, joka meillä oli edellisinä vuosina 
vallalla, vaan nyt on kysymys jatkuvan 
taloudellisen pulakauden työttömyydestä, 
joka ensi vuonna saattaa muuttua suoranai
sen hätäkauden työttömyydeksi. Ne nume
rot, jotka on saatu työttömyyden nykyi
sestä tilanteesta, osoittavat sen mitä pe
loittavinta jatkuvaa nousua. 

Näistä muutamia numeroita. Niinpä 
esim. viime vuoden lokakuun 4 päivänä oli 
työttömiä työnvälitystoimiston antamien 
tietojen mukaan 3,100, tänä vuonna sa
mana aikana on työttömien lukumäärä 
noussut 7,500:aan. Ijokakuun 11 päivänä 
viime vuonna työttömien niin sanoakseni 
virallisten työttömien luku oli 3,900, tänä 
vuonna samaan aikaan 8,100. Lokakuun 
18 päivänä viime vuonna oli työttömiä 
4,500, tänä vuonna 8,800. Jo viime vuonna 
alkoivat työttömyysnumerot nousta niin, 

että ne olivat 2 ja 3 kertaa suurempia kuin 
vastaavat numerot sitä edellisenä vuonna. 
Tänä vuonna ne ovat edelleenkin kaksi 
kertaa niin suuret kuin viime vuonna. Täl
lainen suunta näyttää yhä jatkuvan. Ei 
ole enää kysymys mistään sadoista työttö
mistä, jollaisia numeroita työnvälitystoi
mistot aikoinaan esittivät. Kysymys alkaa 
jo käsittää kymmentuhatmäärän. Tun
nettua on että työnvälityksen antamat tie
dot meillä eivät koskaan ole olleet sellaiset, 
että ne osattaisivat työttömyyden laajuutta 
kokonaisuudessaan. Vain murto-osa työttö
mistä käyttää työnvälitystoimistoja hyväk
seen, koska on yleisesti tunnettua, että nii
den kautta ei apua saada. Mutta maini
tuilla numeroilla on merkitystä siinä suh
teessa, että niiden kautta voidaan verrata 
työttömyyttä eri vuosina ja siinä suhteessa 
työnvälitystoimistojen antamat numerot 
ovat kuvaavat ja ne osoittavat eittämättö
mästi, että tulossa on tavallista laajempi 
työttömyys, ehkä suurempi työttömyys kuin 
meillä milloinkaan tällä vuosisadalla. Pi
täisi senvuoksi olla selvää, että kaikki to
della yhteiskuntaa säilyttävät ainekset ja 
ennenkaikkea hallitusvalta katsoisi ole
vansa velvollinen aJOISsa kiinnittämään 
työttömyyden lievittämiseen mitä vaka
vinta huomiota. Eivät riitä enää ne pie
net määrärahat, joita tarkoitukseen tähän 
asti on myönnetty. Sesonkiajan työttö
myyttä varten varatut määrärahat eivät 
riitä silloin kuin on kysymys jatkuvasta 
pula- ja hätäkauden työttömyydestä. On 
selvää, että ne määrärahat, joita tarkoi
tusta varten on osoitettu kuluvan vuoden 
menoarviossa, ovat ensi vuonna riittämät
tömät. Määrärahojen kohoittaminen huo
mattavassa määrässä on välttämättömän 
tarpeen vaatima. 

Miten on hallitus suhtautunut tähän ky
symykseen? Työttömyyden lieventämiseksi 
on kuluvana vuonna myönnetty erikoinen 
työttömyysmääräraha ja tämä määräraha 
esitetään muuttamatta otettavaksi ensi vuo
den menoarvioon. Mutta työttömyysmää
rärahoja on sen lisäksi budjetissa esiinty
vät n. s. työmäärärahat, joilla järjeste
tään yleisiä töitä, ja jotka, samoinkuin var
sinainen työttömyysmääräraha, ovat omiaan 
työttömyyttä lieventämään. Näitä työmää
rärahoja on budjetissa säännöllisesti useita 
satoja miljoonia markkoja ja rahaministe
rin äskeisestä lausunnosta saattoi saada 

14 
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sen käsityksen kuin budjetissa edelleenkin 
olisi samaan tapaan kuin kuluvana vuonna 
osoitettu näitä työmäärärahoja käytettä
viksi. Ja muutahan ei voisi odottaakaan. 
Odotettavissa olisi, että ensi vuoden budje
tissä näitä määrärahoja olisi huomattavasti 
!koroitettu, koska niiden kautta voitaisiin 
työttömyyttä lieventää panemalla työn alai
seksi sellaisia töitä, jotka muutenkin ovat 
valtiolle tarpeelliset. Mutta juuri tässä 
suhteessa, vastoin rahaministerin vakuu
tusta, budjetti tarjoaa mitä täydellisimmän 
pettymyksen. Jos lyhyesti haluaa kuvata 
budjetin menopuolen yleisen luonteen, niin 
voi sanoa, että budjetti on juuri näihin 
työmäärärahoihin nähden täydellinen kato
vuosi. Työmäärärahoja on vähennetty pit
kin linjaa suoralta kädeltä, eikä siinä 
edes valtiolle mitä tärkeimmät tarkoitus
perät ole säästetty. Valtio näyttää ikään
kuin ryhtyneen kilpailemaan yksityisten 
kanssa työn vähentämisessä. Samoinkuin 
yksityiset aikoo valtio ensi vuonna armotta 
ruveta sulkemaan työpaikkoja. Se aikoo 
lähettää kilometritehtaalle suuren joukon 
työläisiä, vieläpä varsinaista kantaväestöä 
ja siten lisätä jo muutenkin suureksi pai
sunutta ja edelleen kasvavaa työttömien 
armeijaa. Mainittakoon muutamia esi
merkkejä tästä hallituksen merkillisestä 
työttömyyspolitiikasta. Etupäässä on työ
määrärahojen supistaminen kohdistunut 
rautatielaitokseen. Jo ennen on mainittu, 
miten keinotekoisella tavalla rautateiden 
uudisrakennusmääräraha, joka on lasket
tava määrätyn kuoletusprosentin mukaan, 
on keinotekoisesti vähennetty n. 20 milj. 
markalla siitä, mitä tarkoitukseen vahviste~ 
tun kuoletusprosentin mukaan olisi osoi
tettava. Tämä on ensimmäinen vähennetty 
työmääräraha. Edelleen on uudisrakennus
töitä varten valmiilla rautateillä määrä
raha alennettu 38.5 miljoonasta 27.2 mil
joonaan, niin että våhennys on 11.3 milj. 
markkaa. Uudisrakennustyöt valmiilla 
rautateillä ovat aina antaneet työtä suu
relle työläisjoukolle. Niistä joutuu huo
mattava osa ensi vuonna työttömiksi. Rau
tateiden liikkuvan kaluston lisäämiseksi on 
kuluvana vuonna myönnetty 59 milj. mark
kaa, ensi vuonna tulee tarkoitukseen käy
tettäväksi vain 20 milj. markkaa. Vähen
nys on siis kokonaista 39 milj. markkaa, 
ja tulee se aiheuttamaan metallityöläisten 
ja varsinkin konepajatyöläisten keskuu-
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dessa melkoista työttömyyttä. Tärkeimpinä 
määrärahoina työttömyyden lieventämi
seksi on aina käytetty uusien rautateiden 
rakennusmäärärahaa. Niihin on vuosit
tain säännöllisesti osoitettu 96 milj. mark
kaa, jonka lisäksi erikoisesti työttöminä 
vuosina on osoitettu lisämääräraha. Ensi 
vuonna ehdotetaan käytettäväksi vain 60 
milj. markkaa, joten siis vähennys tältä
kin kohdalta on kokonaista 36 milj. mk. 
Rautatierakennustöissä on kehittynyt eri
tyinen rautatierakennustyöläisten kanta
joukko, joka siirtyy rautatierakennukselta 
toiselle ikäänkuin säännöllisinä valtion 
työläisinä. Suurin osa onkin ollut tässä 
työssä koko elämänsä, toiset 20-30 vuotta. 
Näistä on nyt ensi vuonna huomattava osa 
erotettava. Onko hallituksella mitään 
suunnitelmaa, miten se tulee huolehtimaan 
näistä erotettavista vanhoista työläisistään ~ 
Ei suinkaan voi olettaa, että tällaisena 
aikana voitaisiin kylmästi heittää maan
tielle suurta joukkoa kantatyöväestöstä 
lisäämään jo ennestäänkin suurta työttö
mien lukua. On vallan käsittämätöntä, 
että tällaista esitystä voi mikään hallitus 
tehdä sellaisena pula- ja hätäkautena kuin 
mikä maalla on edessään. Mikäli muu
tosta entiseen rautatiepolitiikkaan nähden 
ensi vuonna olisi tehtävä, niin pitäisi kai 
kaiken järjen ja valtion tarkoitusperän ja 
velvollisuuden mukaisesti tällaisia valtiolle 
hyödyllisiä ja samalla työttömyyttä lieven
täviä töitä entisestäänkin huomattavasti 
lisätä. Hallitus olisi tässä suhteessa voinut 
pitää esikuvanaan esimerkiksi sitä, miten 
J. W. Snellman aikanaan 1866-67 hätä
kauden aikana suhtautui tilanteeseen. On
han tunnettua, mitenkä hän silloin vaikean 
ajan selvittämiseksi tärkeimmäksi tehtä
väksi asetti työttömyyden lieventämisen ja 
siinä kiinnitti erikoisesti huomiota juuri 
rautatierakennustöihin. Tämä luettelo rau
tatielaitokseen kohdistuvien työmääräraho
jen alentamisesta riittänee. Yksistään nel
jän momentin kohdalla on työttömyysmää
rärahoja alennettu noin 127 milj. markalla. 
Ottaen huomioon rautatielaitoksen muutkin 
työmäärärahat, kohoaa vähennys vielä mel
koista suuremmaksi. Mikä merkitys tällä 
tulee olemaan ensi vuo(ien työttömyyteen, 
on sanomatta selvä. 

Toinen työmäärär.aha, jota on käytetty 
työttömyyden lieventämiseksi, on tiemäärä
raha. Teiden rakentamisessa meillä on 
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paljon t~htäivää. lVIaan kultivoiminen edel
lyttää tierakennuksia suuressa määrässä ja 
tarkoitusta varten on viime vuosina ehdo
tettu melkoisia määrärahoja. Ti,e- ja silta
rakennustöitä varten on XII pääluokan 5 
momentin kohdalla kuluvana vuonna mer
kitty 56.5 milj. markkaa. Ensi vuonna 
€hdotetaan käytettäväksi ainoastaan 41.4 
:milj., joten vähennys tälläkin momentilla, 
jota on säännöllisesti, käytetty työtrtömyy
den lieventämiseksi, on kokonai,sta 15.1 
milj. markkaa. J_,i,sä'ksi tulee tie- ja silta-· 
rakennustöihin samoinkuin myöskin ylei
siin rakennustörhin ehdotetut määrärahat, 
joita on ylhteensä vähennetty useilla kym
menillä. miljoonilla marlkoilla. 

Tällaista luetteloa voitaitSiin edelleen jat
kaa mutta lienee se tarpeetonta. Jo siitä, 
ettK yksi1stään viidellä edellämainitulla työ
määrärahamomentilla, jotka työttömyyden 
lieventämisen kannalta ovat tärkeät, on 
mä.ärärahoja vähennetty yhte,ensä 142 milj. 
markalla, voi käsittää näiden numeroi
den valossa, millai,siksi työolot tulevat val
tion töissä muodostumaan ensi vuonna. 
Ne osoittavat, että va:ltio ei aio, kuten olisi 
sen velvollisuus, ryhtyä lieventämään 
yleistä työttömyyttä vaan päinvastoin se 
nikoo mitä suoraviivai,simmin supistaa omia 
töitään ja karkoittaa valtion töissä olevia 
työläisiä, jotka ovatt valtion palveluksessa 
olleet useitaikin kymmeniä vuosia, aikoo ne 
kylmästi jättää lisäämään muutenkin suu
roksi paisunutta työttömyyttä. Hallitus 
tässä suhteessa menettelee tasan pamvas
toin kuin mikä olisi yhteiskuntaa rakenta
van hallitu'ksen velvollisuus. 

Edelläoleva antaa jo osoituksen siitä, mi
ten vähän yhteiskunnallinen käsityskanta, 
huolehtiminen yhteiskunnan tal'peista, on 
ollut hallitusta ohjaamassa sen laatiessa 
ensi vuoden budjetti,esitystä. Tätä luette
loa voitaisiin vielä ja.tkaa. Eivät muut
kaan vä:häväkisen kansanosan niin hyvin 
työläisten kuin pienviljelijäin tarpeet ole 
saaneet ~hallitukselta huomiota osakseen. 
Siitä muutamia esimerkkejä. 

Vanhuus- ja työkyvyttömyysvalkuutuk
seen nähden oli jo eduskunnassa saatu 
ikäänkuin hiljainen sopimus siitä, että tar
koitusta varten on joka vuosi vanhuus- ja 
<työikyvyttömyysrahastoon siirrettävä val
tion varoja melkoinen määrä, joka viime 
vuosina on ollut 50 milj. markkaa, vaikka 
nn myönnetty huomattavasti suurempiakin 

eriä. Nykyiseltä hallitukselta ei tähän lii
kene kuin 20 milj. markkaa. Vähennys 
on siis 30 milj. Edelleen asutustoiminnan 
rahoittamiseksi on täksi vuodeksi osoitettu 
GO mi,lj. markkaa, jonka lisäwsi vanhuus
ja työkyvyttömvvsra:haston varoja on käy
tetty tarkoitusta varten. Ensi vuonna 
ehdotetaan tarkoitusta varten vain 20 milj. 
marldma. Vähennys on siis tässäkin 30 
milj. markkaa. Tämän aikakauden suurim
mat yhteiskunnalliset kysymykset maassa, 
nimittäin vähäväkisten turvaaminen van
huuden ja työkyvyttömyyden varalta sekä 
maan ha.nkkiminen maattomille, eivät 
näytä. olevan sellaisia kysymylk:siä, jotka 
paljonkaan liikuttaisivai nykyistä halli
tusta. 

Edelleen on myöskin omituinen hallituk
sen ,guhtaurtuminen niihin pyrlkimyksiin, 
joita eduskunnalla on ollut maatalouden 
tukemisE!ks1. Tässä. kohden on -eduskunta 
äskettäin hyväksynyt lain, jonka mukaan 
rahastoon on vuosittain siirrettävä 20 milj. 
markkaa. Budjettiesitylksessä tuodaan 
esille sellainen merkillinen menettelytapa., 
että sanotuista varoista suurin osa otettai
siin vanhuus- ja työkyvyttömyysra:hastosta.. 
On vaiikea käsittää, mitenkä ha:llitus ai
lkoisi saada tämän asian järjestetyksi van
huus- ja tyokyvyttömyysrahaston kautta. 
Mainitun lain mukaan on nim. 20 milj. 
markkaa siirrettävä maatalousrahastoon 
käytettäväfusi siten, että ~summa kokonai'
suudessaan samoinkuin sen korot myöskin 
kuuluvart sanottuun rahastoon. Se, mitä 
hallituksen esityksen mukaan saadaan van
huus- ja työkyvyttömyysrahastosta, 8e on 
ainoastaan laina, jolka maatalousrahastosta 
tulisi myöhemmin takaisin maksettavaksi. 
Tässä suhteessa näyttää hallitus jonkun 
verran sekoi1ttaneen käsitteitä, kun katsoo 
omaksi saamisen ja lainaksi saamisen ole
van samoja asioita. On luonnollista, että 
tällaista pii~taamattomuutta laista, joka 
esiintyy hallituksen esityksen tässä koh- -
dassa, eduskunta ei voi jättää sikseen, vaan 
on se pru._"l{oitettu siinä suhteessa tekemään 
lain vaatiman muutoksen. 

Samoin on myöskin kansakoululaitos 
joutunut hallituksen huomion esineeksi. 
Hallituksen mielestä nielee kansakoululai
tos, joka on maan suuren enemmistön ai
noa koulu, liian runsaasti varoja .. Maalais
kalllsakoulujen avustamiseksi, johon jo 
vuonna 19219 on käytetty noin 57 milj. ja 
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jdka ensi vuonna epäilemättä vaatisi yli ' 
60 milj. markkaa, ehdotetaan budjetissa 
käytettäJväksi ainoastaan 50 milj. markkaa. 
Samoin myöSkin maalaiskuntien kansa>lmu
luhuonei,stojen hankkimista varten tarpeel
liset kuoletuslainat on alennettu 27 milj. 
markasta 1'2 miljoonaan markkaan, joten 
vähennys tässä kohdassa on kokonaista 15 
milj. markkaa". Samanlaista vähennystä' 
kansakoulumenoissa osoittautuu pitkin lin
jaa. Tämä riittää osoittamaan, ettei myös
ikään huolenpito kansan tlaajojen ikerrosten 
lasten koulusi,virstyksestä ikuulu niihin asioi
hin, jotka erikoisesti olisivat hallituksen 
harrastuksen alaisia. 

Samoin ei sellaisia asioita ole myöskään 
sairaalarakentamiset ·eikä yleensäkään huo
lenpito kansan yleisestä terveydenhoidosta, 
koska näissäkin kohdissa on tehty melkoi
sia kymmeniin miljooniin markkoihin nou
sevia supistuksia. 

Edellä oleva riittää jo osoittamaan, 
mitlkä ovat ne harrastukset, jotka eivät ole 
likellä hallituksen sydäntä ja kuten näJkyy 
ne ovat sellaisia, jotka ovat omiaan nosta
maan kansan laajojen kerrosten niin hyvin 
aineellista kuin henkistä asemaa. Jää vielä 
tarkastettavaksi, mitkä ovat ne erikoispyr
kimykset joihin hallituksen mielestä val
tion varoja olisi käytettävä silläkin uhalla, 
että muihin edelläsanottuihin tarkoituksiin 
varoja ei liikene. Tällaisiakin tarkoitus
periä löytyy. 

Sellainen on ensi kädessä maan puolustus
laitos. Samalla kun miltei kaikkiin mui
hin tarkoituksiin ehdotetaan entistä pie
nempiä määrärahoja, on kuitenkin armei
jan määrärahaa melkoisesti koroitettu. Ko
roitus on va:kinaisen menoarvion kohdalla 
noin 9 miljoonaa ja ylimääräisten menojen 
kohdalla noin 45 miljoonaa ma:rlkkaa eli 
yhteensä 53.9 milj. markkaa. On kuin 
kohtalon ivaa, että hallitus esittää tällaista 
rohkeaa, reipasta koroitusta · juuri tällai
sella hetkellä, juuri silloin, kun on parhai
ten huomattu, että ne varoitukset, joita 
vasemmiston taholta on yhtämittaisesti bud
jettikäsittelyssä tuotu esiin, siitä että maan 
puolustuslaitos ei ole sellainen, että sitä 
varten kannattaisi siinä määrin uhrata val
tion varoja kuin on tapahtunut, vaan että 
siellä olisi ensiksi toimeenpantava puhdis
tus, ennenkuin määrärahoja myönnetään, 
ja että nämä varoitukset juuri tällä hetkellä 
osoittavat pitävän paikkansa. Tästä huoli-

matta ehdotetaan maan puolustuslaitoksen 
menot ensi vuonna nousemaan yli 10% :lla. 
Kun kuitenkin tilanne on sellainen kuin 
se tällä hetkellä on, kun on tapahtunut 
sellainen ennenkuulumaton tapahtuma, 
että sellai8essa a8emassa oleva henkilö kuin 
yleisesikunnan päällrl~kö vangitaan siitä 
syystä, että hän on ryhtynyt toimenpitei
siin valtakunnan ensimmäisen presidentin 
kyyditsemiseksi, niin täytynee kai vihdoin
kin voida odottaa, että hallitus ryhtyy voi
mwkkaalla kädellä armeijaa. puhdistamaan, 
että ennen varojen myöntämistä vihdoin
kin asetetaan tinkimättömäksi ehdoksi, että 
armeija on maata varten eikä armeijaa 
muodosteta sellaiseksi, että on olemassa 
vaara, että se käyttää kiväärejä sisäänpäin. 
Eduskunnan on vi'hdoinkin tehtävä itsel
leen selväiksi, onko todellakin tällaista maan 
puolustukselle vieläpä vaaralliseksikin 
osoittautunutta armeijaa edelleen kehitet
tävä jättämällä tärkeät refm,mit sikseen 
vai eikö ole asetettava vaatimusta, että se 
pu!hdistustyö, josta eduskunnassa on niin 
monasti puhuttu ja jota on vaadittu, vih
doilllkin myöskin armeijassa toteutetaan. 
Toiv·ottarvasti tämä ennen kuulumaton ta
pahtuma on aikaansaanut sen, että edus
kunta on myöffu:in ky--psä tällaisen vaati
muksen tekemiseen. Viime perjantaina 
eduskunnassa käydyssä keskustelussa jo 
edistysmielistenkin taholta ed. Kaskinen 
lausui, että ,jokainen kansalainen käsittää, 
millä mielellä veronmaksajat uhraavat va
ransa sellaisen laitoksen ylläpitämiseksi, 
jonlka huipuilla tuollaista voi tapahtua." 
Ne ovat kuitenkin juuri nämä huiput, 
jotka vuosi vuodelta ,syöttämisillään ja 
juottwmisillaan ", 'kuten eräässä kirjeessä
kin aikanaan mainittiin, ovat saaneet 
asiaintilan kehittymään sotalaitoksessa sel
laiseksi, kuin se tällä hetkellä on, ja jotka 
myöskin ovat saaneet osan eduskuntaa joh
detu'ksi ha.rhaan, että sotilasmäärärahoja 
ilman mitään suunnitelmaa ja vakavampaa 
harkintaa on jatkuvasti myönnetty. Kun 
kerran on huomattu, mitä nämä ,huiput" 
itse asiassa ovat, on eduskunnan velvolli
suus myöskin vaatia seikkaperäisempiä tie
toja, seikkaperäisempää varmuutta määrä
rahojen käytöstä ja tarpeesta, niin ettei 
niitä myönnetä kuten tähän asti on tapah~ 
tunut ilman suurempaa varmuutta siitä, 
että määrärahat ovat tarpeelliset ja että 
niitä oikein käytetään. 
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Osoituksena, miten kevytmielisesti edus
kunta on tähän asti suhtautunut armei
jaan, miten se suoralta kädeltä on varoja 
armeijaa varten osoittanut, on esim. se, 
etteivät eduskunnassa ole mitään huomiota 
herättäneet ne salaperäiset matkat, joita 
esikunnan puolesta on suoritettu milloin 
Puolaan, milloin Saksaan sikäläisten vallan
kaappaustavoittelijain luo. (Ed. Ryömä: 
Tohtori Schauman varoitti ankarasti!) 
Tohtori Schauman aikanaan varoitti, mutta 
siihen varoitukseen asia jäi. - Tällä het
kellä esim. kerrotaa:q virolaisissa sanoma
lehdissä, että ne matKat, joita Suomen esi
kunnan puolesta on tehty reunavaltioihin, 
eivät suinkaan · ole olleet vain tavallista 
kohteliaisuutta, vaan on niiden taikana ol
lut myöskin paljon vakavampia:kin tarkoi
tuksia, sellaisia tarkoitusperiä, jotka kui
tenkin toivottavasti tällä hetkellä ovat 
il'auenneet. 

Meillä on käynyt vuosi vuodelta yhä il
meisemmälksi, että maan puolustuslaitQs ei 
niinkään paljon ole maan puolustusta var
ten, vaan on se pyrkinyt kuten sotalaitos 
jokaisessa maassa, itse om3!ksi tarkoituspe
räkseen, jonka hyväksi maan varoja on uh
rattu siinä määrässä, ettei niitä ole riittä
nyt maan tärkeimpien reformien toteutta
miseksi. On va:llan merkillistä, mitenkä 
nämä määrärahat ovat voineet viime ai
koina kasvaa. Ennenkuin oli rauhansopi
mus tehty Venäjän kanssa, käytettiin maan
puolustuslaitokseen vain noin 300 milj. 
markkaa. Vielä 1922 oli tarkoitusta varten 
kaiken kaikkiaan osoitettu 3{)7 milj. mark
•kaa, ja miltei saman suuruinen oli mää
räraJha myöskin seuraavina vuosina. Myös 
eduskunta ·lausui useasti toivomuksen, että 
olisi ryhdyttäwä toimenpiteisiin maanpuo
lustusmäärärahojen alentamiseksi. Ensi 
vuonna ehdotetaan kuitenkin näitä tarkoi
tuksia varten kokonaista 648 milj. markkaa 
.eli siis enemmän !kuin kaksi kertaa niin pal
jon kuin kahdeksan vuotta sitten. Määrä
raha on siis noussut kahdenkertaiseksi ja 
tätä nousemista näikyy edelleen jatkuvan, 
.kun ensi vuodeksikin ehdotetaan 10 % :n ko
.roitusta. Ja tämä tapahtuu siitä huolimatta, 
että muualla maailmasa on esitetty vaati
mus varustuskilpailun rajoittamiseksi ja 
myöskin tämän eduskunnan edustajat ovat 
yksimielisesti parlamenttikongresseissa ol
leet hyväksymässä sellaisia päätöslauselmia, 
joissa vaaditaan toimeenpantavaksi asteet
.taisia maanpuolustusmenojen vähentämisiä. 

En voi olla myöskään kiinnittämättä 
huomiota siihen omituiseen seikkaan, että 
joukko niitä rikollisia, jotka ovat paljastu
neet viime aikoina, ovat näyttäytyneet eri
koisesti pesiintyneen juuri armeijan laitok
siin. Niinpä esim. lentokonetehdas näkyy 
olevan juuri tällaisten rikomsten tyyssija. 
,Samaa on myös väitetty monesta muusta 
.armeijanlait<Jksesta (Vasemmalta: Ne on 
puhdistettu!) V oitanee kai odottaa, että 
nämä paljastukset antaisivat aihetta siihen, 
että näissä laitoksissa toimeenpantaisiin 
,puhdistus, riko!Hset ainekset sieltä erotettai
siin eilkä niitä kunnon työläisiä, joita tähän 
asti on vainottu. 

Puolustuslaitoksessa onkin se päätarkoi
tus, johon!ka hallitus katsoo valti<>n varoja 
voitavan käyttää. 

Hallitus on valtiollisessa suhteessa otta
nut tehtäJväJkseen taistelun ,punaisia'' vas
taan, eli kuten sanotaan ,punikkeja'' vas
taan. Olisi ollut hallituksen muistettava 
Juhani Ahon sanat, että ,nälkä se on, joka 
on pahin punikki ". Tämän ,:punikin" 
näyttää hallitus kokonaan unohtaneen ja 
juuri taistelussa tätä vastaan olisi halli
tuksella todellakin ollut tehtävä, joka olisi 
ollut yhteiskuntaa ra:kentavaa. Tämän on 
hallitus k<Jkonaan laiminlyönyt, jollei mah
dolliisesti sellaiseksi voi käsittää sitä, että 
vankilamäärärahoja on suuressa määrässä 
lisätty. Jos todella noudatetaan hallituk
sen politiikkaa, työttömyysmäärärahoja vä
hennetään sadoilla miljoonilla markoilla, 
kuten on tapahtunut, niin tilanne todella
kin näyttää sellaiselta, että vankiloita ensi 
vuonna tullaan tavallista enemmän tarvit
semaan. 

Meillä on ennen ollut puhetta eri bud
jeteista, luo'krkabudjeteista, on ollut sosiali
demokraattisesta· budjetista, on ollut maa
laisliittolaisesta budjetista. Hallituksen 
esitystä voi myöskin pitää tyypillisenä 
luokkabudjettina. Se ei ole työläisbudjetti, 
ei myöskään maalaisliittolainen budjetti. 
Jos 1si•tä lyihyellä nimellä kutsuu, niin voi 
sitä nimittää työnantajain budjetiksi. Siinä 
suhteessa budjetti toteuttaa niitä tarkoi
tusperiä, joihin työnantajat pyrkivät. Se 
pyrkii laajan työttömyyden aikaansaami
seen ja siinä suhteessa antamaan työnanta
jille aseet ryhtyä ensi vuonna :palkkatais
teluun, ryhtyä toimenpiteisiin työntekijäin 
palkkojen alentamiseksi. On nähty paljas
tuksia sii•tä, että rikollinen viimeaikainen 
liike olisi rahoitettu työnantajien varoilla 
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ja on herätetty kysymys siitä, mitenkä hal
litus tulee työnantajille osoittamaan vasta
palvelusta. Sitä osoittaa tämä budjetti. 
Vastapalveluksia myönnetään ja näMä
västi juuri tämä seikka onkin ollut syynä 
siihen, että budjetti on voinut muodostua 
sellaiseksi, että tuskin mikään ryhmä tässä 
eduskunnassa voi sitä hyväksyä ottamatta 
lukuun mahdollisesti työnantajain ryhmää, 
joka tässä eduSkunnassa onkin tavallista 
voimakkaammin edustettuna. 

Minä kuitenkin toivon, että eduskunta 
tässäkin kokoonpanossaan kiinnittää huo
miota maan yleisiin tarpeisiin ja siinä suh
teessa tulee.hallituksen esitykseen tekemään 
sellaisia muutoksia, jotka aikaansaavat sen, 
että budjetti toisin kuin on hallituksen esi
tyksessä, tulee palvelemaan edes jossain 
määrin kansan laajoja kerroksia, ja siinä 
suhteessa ensi kädessä tulee kiinnittämään 
huomiota siihen, etteivät pulakauden vai
kutukset ensi vuonna tule koitumaan niin 
raskaiksi vähäväkisille kansanosille, kuten 
hallituksen esitylksen mukaan tulisi tapah
tumaan. (Vasemmalta: Hyvä Hyvä!) 

Ed. v on F r en c k e ll: :M:inäi en niin
lk:uin edellinen puhuja tule p111humaan 
Bisma.rdkista, enkä vallankaappauksesta 
säästäälkseni vähän aikaa. (Ed. Ryömä: Ei 
mitään paljastuksia.) - Statsbudgeten har 
i år uppgjorts på det vanliga sättet, d. v. s. 
som en ibruttdbudget, oc:h så 1änge icke en 
budp·et upptwgande nettoinkomster och ut-

" ' ~1~'1 !"ifter, föreligger och kapitalbudgeten '~"'-1 -

jes från inllwmsterna, är det svårt för rik__,
dagsmännen att ingående fö,lja med bud
geten, ja t. o. m. att utta'la sig därom, huru
vida budgeten är lyckligt u:ppgjord eller 
icike. Med till:rredsställelse lhörde jag herr 
.finansministern 'här meddela, att regeringen 
utanhetar en p1:101position, avseende en del
ning av ibudgeten, oc'h lhoppas, att denna 
el1er dessa tilläggsförklaringar så .snart s:om 
möjligt komma att framläggas. 

Då man endast har att håHa sig till de 
.siffror, som 'budgeten på inlkomst- och ut
.giftssida.n TIJpptager, ha:r det ic1ke varit lätt 
att fördjupa sig i den, så mycket mer som 
man ilmr det .bestwmda intryc:ket att bud
r·etens slutsi:llfra är uppkonsrt;ruerad. Man 
frågar sig även: är det piå inkomstsidan el
ler på utgiftssidan som sva,gheten skall sö
~m,s eiller ·är det mähända på va:rdera? Ty
vä,rr t:orde så va,ra att inkomsterna i .vissa 

fall äro avsev,ärt för höga, medan även ut
gifterna äro beräiknade rätt så sangviniskt. 
Den bäsrta finansministern har inflationen 
varit, som fick de budgeterwde siffrorna 
under de gåmgna åren att sti,ga, tills maxi
mum 1,160 milj. nåddes år 1925. S.eder
mera, då deflahonen insatt, hava vi s:må
ningom förtärt ihela detta ka:pital. Finans
ministern är optirmi:stisk nog att tro, att vi 
nu nått ibotten oCih att den 100 milj. teore
ti&ka irubesparrirug, .som fö,religger, åter så 
småningom slkall Viäxa. Jag kan tyvärr idke 
omfatta denna optirråstislka syn på saiken, 
åtminstone icke så länge man icike aUvarli
gen strävar till att minslka UJtgifterna. Sa
ken är nämligen den, att de naturlilga in
ikormsterna hwva stjunkit från 2,1:2:5 milj. tili 
1,9r50 mi:lj., eHer med 1715 milj. mark, me
dan å and!ra s'ida:n .skatterna, de direkta och 
indirekta i lbud!geten, för:ete en ödrning fråu 
2,2147 miJlj. till 2,4l52 milj., d. v. s. med 205 
milj. mark. De direkta skartterna äro vis
serligen lägre heräknade än i rårets bUJdrget, 
men i alla !händelser nödgas man konsta
tera, a:tt körpkra:ften under ,denna kristid 
yttm~ligare ,sikall ansträngas med 205 milj. 
mer än föregående år. J ag tror att finans
ministern här har varit .för optimistiE:k och 
vill direikte :beteckna en dyli:k snedheiast
ning av budgeten säsom ,ett felgrepp. Ut
giJfterna hade bort besikäras, då en gång .de 
natudiga inkomstmma sjunkit med c :a 17'5 
milj. rmark. 

Det år omöjlLgt at.t i detalj gransika så
dana inJimmst- och utigiftsposter, som finnas 
upptagna under rubr]ken: statens indu~ 
striella ve1"k, ·försåJvitt ~det gäller maTigarin
tillverkningen, krut-, 1patron-, .flygma.S:kins
fahrilkerna, s'keprpsvarven, skrädderi- och 
gevärstillverkn~ingen, ty inkomster och ut
gifter t.ä,Cika varandra, och man har idke 
klart för sig, huruvida inkomsterna höjt& 
eller utgifterna sän'kits. Det är sålunda rena 
memorialposter, vilka ingenting ha med en 
normal budget att göra. Träförädlings
industrin oclh Imatra kmftverk utvisat gläd
jande nog, enva1r en viss förbättr·i,ng. Där
emot företer Outomumpu bruttoinilmmster 
en s!krämmande nedigång. J ag tror wtt 
denna Outol1rumpu hruttoimkomstkalkyl år 
den enda, som måfrlända kommer att hå1la 
sträck. Inkomsterna visa en nedgång från 
53 ti1l 2;6 miljoner, rmeda.n utgi:Dterna. äro 
något .så näJr oförändrade. Kopparn,s en
hetspris, som förut har varit ;28, har urnder 
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året sjunkit med rmer än 18, oeh torde nu 
noteras till 10, alltså på drygt 1 112 års tid 
!har kopparpriset reduce:rats med 213 • Detta 
ä.r således anledningen rtill att Out.okumpu 
rbruttoinkomst sjmllkit. Ett nytt bevis för 
at.t då staten kastar sig i affärsverlrnamhet 
den i a;llmänhet ielke !har en lycklig hand. 
Skulle vi räkna 1rwnta oeh dividend på det 
kapital, som bl. a. år nedlagt i Outokumpu, 
så >:,Jmlle v·i se, huru dålig den hushållning 
varit, som under tidigare perioder iruförts 
och som vi nu få .sköl'da fruikten aN. 

En annan inkomst · oeth utgiftskälla ska:Ll 
jag hei att få iberöra och a:nvänder mig i 
denna detalj ruv finska språket. 

Nimittäin on kysymys kieltolain menoista. 
Ne esiintyvät eri lukujen kohdalla, mutta 
olen koettanut yhdistää ne niin, että aina
kin pääpiirteissään voisi laskea, kuinka pal
jon niihin vuosittain tuhlataan nuhdasta ra
haa, moraalista tappiota lukuunottamatta. 
Uusi merivartiosto, joka viime vuoden !bud
jetissa oli eri momenteilla saanut suunnil
leen 9 milj. markkaa, vaatii tässä budje
tissa 16 miljoonaa. Sakko-osuudet ovat 
nousseet 11 miljoonasta 14 miljoonaan ja 
varsinainen vankeinhoito 81 miljoonasta 88 
miljoonaan ja bruttotulot alkoholiliikkeestä 
ovat laskeneet 80 miljoonasta 76 miljoonaan 
ja tulot alkoholin jalostamisegta - niinkuin 
·budjetissa runollisesti lausutaan - ovat 
laskeneet 52 miljoonrasta 42 miljoonaan. 
Tämä lasku aiheutuu kuitenkin siitä, että 
varastossa löytyy niin paljon alkoholia, ettei 
valtio ole sitä saanut trokatuksi. Olen koet
t•anut ottaa selkoa siitä, kuinka suuri osa 
n. s. ralkoholivankeja prosenteissa laskettuna 
on vankien koko lukumäärästä ja on nämä 
numerot, mitkä tässä nyt esitän, .pyynnös- 1 

täni hyväntahtoisesti oikeusministeriön van
kilaosaston johtaj·a. herra Arvelo antanut 
minulle. Ylijohtaja Arvelon ilmoituksen 
mukaan on tänään vankiloissa 9,800 hen-
1reä - niin, anteeksi, tämä ·oli lauantaina 
eikä tänään, tänään on tietysti jo huimi!a
vasti noussut - joista puhtaita kieltolaki
rikollisia oli 2,500 ja pirtun aiheutuksesta 
syntyneistä ilkitöistä tuomittuja runsaasti 
2,000, siis yhteensä melkein 50% koko mää
rästä. Kysyttyäni, onko tämä tilasto tila
päinen, vastasi ylijohtaja Arve1o, ettei niin 
ole laita, vaan että miltei puolet kaikista 
vangeista on pantava alkoholin väärinkäy
tön lukuun. Kuten budjetissa huomataan, 

on vamkeinhoidossa merkitty menoja budje
tissa 88 miljoonaa, mutta silloin on otettu 
ainoastaan 7,400 vankia huomioon sen si
jaan, että nyt on jo paljon enemmän. Tä
män johdosta vankeinhoitomenojen loppu
summa nousee lähes 100 miljoonaan ja voi
daan siis la.skea, että lähes 5.0 milj. mark
kaa menee vankeinhoitoon kieltolakirikollis
ten tähden. Kun täten lasketa•an yhteen 50 
miljoonaa, merivartioston, 16 milj., sakko
osuudet 1r5 miljoonaa ja menot lisä- ja rait
tiuspoliisin palkkauksesta, niin summa nou
see yli 100 milj. markan. Nettotulot alko
holin ,jalostamisesta" nousevat suunnilleen 
30 milj. markkaan, ja sii'S kieltolain tuot
tama nettotappio on ainakin 70 milj. vuo
dessa. 

Hallitus on kyllä ·ehdottanut mallasveroa 
kannettavaksi ensi vuonna laskien siitä tu
loa 20 miljoonaa. Kuulemani muka:an on 
hallituksella aikomus ehdottaa, että oluen 
tilavuusprosenttila•sku muutettaisiin paino
prosenttilaskuksi, mikä merkitsisi alkoholi
prosentin koroittamista suunnilleen puolella 
prosentilla. Herra valtiovarainministeri edel
lyttää siis, että tämä puoli prosenttia paran
taisi olutta niin paljon, että siitä voisi mak
sa•a suunnilleen 20 milj. mk., eli sen brutto
määrän, minkä oluttehtaat saavat oluen 
pullottain myYnnistä. Nyt on 'kuitenkin 
huomattava, että v·eroa kannettaisiin kai
kista mallasjuomist:a, joiden vierrevahvuus 
ylittäisi 3 %. Nykyinen vierreprosentti on 
4.5 a 5, ja Ruotsissa laki nimenomaan kiel
tää kaljan valmistamisen vierteestä, jonka 
vahvuus on :alle 4 %. Tämä uusi verolaki 
merkitsisi siis .sitä, että saisimme uuden 
,ka ljankielto1ain ", koska vi1~neprosentti 
kaljaa kotona valmist·ettaessa ei voisi jäädä 
s.lle 4 :n % :n, ja siis jokai•sen maa!airemän
nän olisi rn:a'kst>ttava veroa kaljasta valtiolle. 
Mitä tämän uuden kieltolain valvonta tulisi 
maksamaan, sitä ·on mahdoton sanoa. :M:i
mm täytyy siis todeta, että uusi ,susi'', 
uusi ,)akisusi" nyt taas on syntymässä. 

Önskar regeringen en gång upptaga alko
hålen såsom en beskattningsl{älla och an
vända maltdryckerna såsom en sådan, så 
bör alkoholprocenten i maltdryckerna höjas, 
så att man verkligen kan räkna på säkra 
inkomster. Ölfabrikan:terna och svagdrieks
fahrikanterna påstå bestämt att om den lag, 
som .synbarligen de närmaste dagarna i re
geringspropositionsväg kommcr att föreläg-
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gas riksdagen, blir godtagen, så betyder 
detta icke, att landet får 20 miljoner i skatt, 
.utan det betyder att ölimdustrin och svag
drickindustrin 'helt oC'h hållet lamslås, me
dan hemindustrin för svagdricka och andra i 
drycker avsevärt kommer att stiga. Jag ut- 1 

talar därför den förhoppning<m, artt om en : 
maltdrycksskatt skall införas, samtidigt al
koholhalten på öl höjes, så att det blir en 
dryck, som man kam dricka oc.h som icke är 
hälsovådlig. 

I herr fi:nansministerns proposition förbi
gås med tysbnad frågan om den utländska 
krediten. Herr finansministern förmodar, 
att vi under nästa år icke behöva upptaga 
något lån för att finansiera statens verk
samhet. Det finnes emellertid en passus på ! 
sidan 2 i budgetmotiveringen, som jag icke 
helt förstår, där finansministern säger, att 
för den nuvarande statshushållningens fi
nansiering bör densamma, d. v. s. behåll
ningen, utgöra minst 600 miljoner mark, 
medan behåtiningen enligt ett senare på
stående är 100 miljoner, och denna behåll
ning enligt budgeten endrust ökas med 102 
miljorner mark. 

Man får icke svar på frågan, huru sta
tens verksamhet då skall kunna finansie:ros, 
då endast 202 milioner mark vid årsskiftet 
kommer att föreligga, medan 600 miljoner 
mark anse.s vara ett minimum. 

I de:tta sammanhang tillåter jag mig ånyo 
framhålla, hurusom det vore nödvändi!!'t att 
skana en statens amorteringsfond. Jag har 
tidigare tillåtit mig motionera .härom. Hade 
vi haft en dvlik fond, stor 7<5 miljoner, 
d. v. 's. det til1skott, som man årligen ·erhål
I·er från Fin1ands Banks vinstmedel, så 
skul1e fonden sannolikt inom 6--7 år vara 
helt och hållet åter betald. Om nämligen 
staten nu skul1e inköpa av ·sina obligationer 
i Amerika tili den 10 a 11 % underkurs, 
som de nu noteras till, och räkna den 6 % 
ränta, som under året upplöner, så skuHe 
kapitalinvesterirngen giV'a 15 % :s ränta. Vid 
årets slut skulle staten sedermera använda 
clenna inköpta kvantitet obligationer för att 
fullgöra ett års amorteri:ng. 

Därigenom kunde även ele oaTigenäma 
lrursfluktuationerna undvikas, vilket jag 
ber att särskilt få framhålla för herr Ta.n
ner. När .rdm. Tanner och jag vid inter
pella.tionsdebatten, om jag så får kalla den, 
voro ·,av olika menimg, så var menings
skiljaktigheten nog t·eoretisk. Jag hade 

klart för mig, att våra utländska obligatio
ners notering hade sjunkit under de senaste 
dagarna, moo jag hade lika klart för mig, 
!litt denna sänkning förr eller senare skulle 
avstanna och att sedermera kursen skulle 
gå uppåt. Rdm. Tann·er hade den turen 
att, då han <talade därom, det jum var den 
dagen lrurserna stodo som lägst, medan de 
däre:Eter sakt:a hava hegynt stiga. J,ag har 
sålunda ingenting att anmärlm emot på
ståendet, 'att vår kredit utomlands är svag 
och att kurserna taga intryck ,av de politiska 
händelserna här hemma, det vm blott mot 
rdm. Tanners försök att göra en politisk 
lbaissemanöver av detta som jag ville in
lägga mi:n re.servation, och denna politislm 
haissemanöver uppfattade jag som en fort
sättnirng av den politiska baissemanöver, som 
Suomen Sosialidemokraatti under hela som
maren och hösten hade utfört. Vår kredit 
i ut.landet är svag, det bör herr TanTier mer 
än väl veta, och därför bör han icke ytter
ligare här i hemlandet inskärpa eller rättare 
sagt förstora den panikstämning, som må
hända i Amerika under några dagar gripit 
omkring sig. Så fort amerikaneroa se, att 
här icke sker farliga saker, så komma obli
gationernas kurser a:tt stiga, det kan hr 
'ranner vara övertygad om. (Ed. Tanner: 
Det tager nog tid.) Ja, det kan nog hända, 
men det ä:r beroende av huru snart vi 
komma till ett samförstånd. Det är denn:a 
korrigering och detta tillägg till hr Tanners 
uttalande ,som jag i budgetens sammanhang 
har velat göra. 

En post, som själv:liallet väckt riksdags
männens stora intresse, är fråga,n om nöd
.hjälpsarbeten. I senaste års budget hade 
upptagits ett anslag på 10 miljoner, vilket 
belopp dock riksdagen sedermera, om mitt 
minne icke alldeles sviker mig, höjde till 30 
miljoner och som sedermera yttermera har 
ökats så att anslaget nu utgör 40 miljoner 
och som sannoli'kt inom ål'ets slut kommer 
att stiga till 50 miljoner mark. I den före
liggande budgeten har man från början räk
nat med 50 miljoner. Det 'är en stor summa, 
men för egen del anser jag, att denna summa 
är tagen i den undre kanten. Genom det 
illtt man samtidigt minskar järmvägsansla
gen, åstadkommer man på ett konstlat sätt 
,en arhetsbrist, som staten enligt min upp
fattning är skyldig att minska genom att 
anslå nödiga medel. Det vore en olycklig 
politik, om sparsamhetspolitiken skulle ut-
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sträckas jämväl att omfatta arhetsanslagen, 
de arbetsanslag, som riksdagen har att vo
tera. Oakta;t jag själv räknar mig till hö
gern och kanske till och med till yttersta hö
gern och har bekänt mig till Lapporörelsen, 
så vill jag här tydligt och klart hava utsagt, 
att det vore en 1synnerlig oklok politik, om 
riksdagsmajoriteten av sparsamhetsskäl 
skulle förleda sig till att minska arbets
anslagen. Det är tvärtom det bästa sättet 
att få kommunisterna att avstå från sin 
landsförrädiska verksamhet genom att giva 
dem arbete. Oavsett dcras politiska åsik
ter bör man giva ett sådant arbete, och en
dast sådana, som på arbetsplatsen uppträda 
olämpligt, böra jagas därifrån. 

En annan sak är självfallet, vilka arbets
löner som skola betalas för nödhjälpsarbe
ten. Den politik man hittills har :t'öljt 
har icke varit klok. När man till exempel 
i Helsingfors hetalat ända upp till 48 mark 
per dag för nödhjälpsarb0tare, så har man 
otvivelaktigt givit en för hög lön. En lant
bruksarbetare 11öjer sig med 26-30 mark, 
och en lantbruksarbetarc kan icke förstå 
denna s. k. stats- o0h kommunala arbetslös
hetspolitik. Vi hava även sett, att en för 
högt betalad arbetslöshebpolitik i England 
har lett tili ett fullständigt fiasko. Två 
gånger hava parlamentsval i England ut
lysts på frågan om huru arbetslösheten 
skulle bekämpas, och d0n ena gången kom 
en vänsterministär tili makten. Dcnna vwn
sterministär åstadkom att de arbetslösas an
tal steg med 100 % tack vare att de arbets
lösa fingo sådana löner, att de icke mera 
brydde sig om att söka arbete inom pro-·· 
duktiv verksamhet. Arbetslönerna måste 
således sänkas på så sätt, att de arbetslösa 
icke skiola dragas från jordbruket oc.h in
dustrin, men att å andra sidan den, som 
icke kan finna arbete på annat håll, måste 
få arbete g·enom statens och kommunens för
medling. 

50 miljoner mark är synbarligen ett mo
derat belopp varför jag icke vill ställa mig 
avvisande till dt ev. förslag om höjande av 
detta belopp, dock under uttrycklig förut
sättning att det sker i samförs·tåndets tee
ken sålunda att jämväl arbetslönerna sän
kas och att icke representanterna från vän
sterhåll motsätta sig detta i agitatoriskt 
syfte för att teoretiskt stöda arbetarmassor
nas ~rav. Här gäller det en så stor och 
viktig fråga, där samtliga partier böra 

kunna enas i syfte att göra slut på arbets
lösheten hos oss. Arbetslösheten har i Fin
land varit ett litet problem. Hittills hava 
vi praktiskt taget icke haft över 10,000 ar
betslösa i hela landet inregistrerade, medan 
vi sannolikt detta år komma att få uppleva 
15,000, ja måhända 20,000. 

Dessa nödhjälpsarbeten eller extra ar
beten kunna icke igångsättas med utländska 
lånemedeJ och enligt min uppfattning icke 
heller med skattemedel, det gäller därför 
a:tt uppsöka lllya skattekällor för arhetslös
hetens bekämpande. En sådan lämplig 
källa vore otvivelaktigt ·en ölskatt, men en 
ö1skatt, som skulle giva vad som behöves. 
Räknar man med 15,000 arbetslösa under 6 
månaders tid, oc.h räknar man med en me
delavlöning av 30 mark per dag, så gör detta 
cirka 90 milj. mark per år, med arbetsled
ning och dylikt drygt 100 milj. mark. 
Denna summa kunde fås in på sådant sätt, 
att vi skulle införa ett öl, motsvarande 
andra klass öl i Sverige, och för varje flaska 
hetala -en skatt av 1 mark. Det skulle då 
v.ara medborgarnes i riket ,skyldighet" att 
dricka ·en korg öl per år, varigenom arbets
löshetsproblemet kunde lösas. Jag vet icke, 
om herrarna på vänsterhåll äro villiga att 
offra sig så mycket, att de per år skulle 
dricka en korg öl per man, men om de för
stå betydelsen av att arbetslöshetsproblemet 
snabbt löses, så böra de kunna taga den 
kalken över sig eller rättare sagt i sig, och 
envar dricka ·en korg öl som härför behöves. 

I budgeten finnes en liten post, som jag 
ådigen brukat anmärka på och som jag 
för ordningens skull ej heller detta år skall 
förbigå om också anslaget år för år minskas. 
Det gäller räntes.katten för utlänningar, som 
i år väntas inbringa 250,000 mark och som 
sannolikt småningom kommer att försvinna. 
Det är en försvinnande liten post, men varje 
gång man underhandlar med utlänningar 
{)ffi upptagande av utländsk kredit, det må 
vara stats-, kommunal- eller enskild sådan, 
så hänvisa de till det, att det utländska ka
pitalet icke behandlas såsom mest gynnad 
nation i Finland, med andra ord, man har 
det intrycket i utlandet tack vare denna Iilla 
rubrik, att man icke gärna ser utländskt ka
pital investerat i Ji,inland. Det vore en en
kel gest för riksdagen att utelämna detta 
helopp, och få det tusenfalt igen, därest ut
länningarna .kunde bibringas intrvckct att 
utländskt kapital är välkommet i Finland. 

15 
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Av herr finansministerns yttrande kunde 
jag förstä, att man inom regeringen icke 
tänker ställa sig avvisande till utländskt 
arbetande kapital. I samband härmed vill 
jag även beröra den kapitalbrist, som räder 
i landet och den kamp i räntefrägan, som 
inom näringslivets olika kretsar pägär. Det 
vore en olycka, om räntefrägan mäste lösas 
i lagstiftningsväg pä sidan om liingivarna 
och läntagarna. Sker emellertid icke en 
förlilrning och visas icke från vardera sidan 
ett visst tillmötesgående kan hända att det 
utländska kapitalet mäste gynnas i den form 
att man giver utländska banker koncession 
i Finland. Därigenom kunde man måhända 
minska den permanenta kapitalbrist, som 
råder hos oss. 

Jag går mähända litet pä sidan om den 
ordinarie budgeten, då jag behandlar dessa 
frågor, men jag har uppfattat n'missdPbat
ten sä, att man nu icke skall gä till detaljer, 
utan hälla sig till de stora principerna, där
för vägar jag hos herr finansministern un
derstryka nödvändigheten av att det ut
ländska kapitalet behandlas säsom mest gyn
nad nation hos oss. Den kristid, som nu 
är rädande, komma vi sannolikt icke utan 
stora svärigheter att övervinna, och därför 
gäller det att sä begä, 'att vi icke fördröja 
kristideus avveckling. 

Ed. N i u k k a n en: Meidän valtiotalou
temme kehitys oli verrattain suotuisa vuo
desta 1921 lähtien aina vuoteen 1928 saakka. 
Siitä huolimatta, että valtion, sekä vuotuiset 
kulutusmenot että n. s. sijoitusmenot, vuosi 
vuodelta pelottavasti kasvoivat, ei talous
arvion laadinnassa esiintynyt mitään vaka
vampaa vaikeutta sen takia, että valtion tu
lot samalla joka vuosi edelliseen vuoteen 
verraten huomattavasti kasvoivat ja jos mil
loin tällainen tulojen lisäys ei jaksanut 
seurata menojen kiihtyvää kasvua, tie ulko
maisten lainojen ottamiseen joko parem
milla tai huonommilla ehdoilla, oli auki. 
Vuodelle 1925 arvioi hallitus valtion tulot 
3,112 miljoonaksi, mutta kertyi niitä 3,336 
milj., siis 204 milj. enemmän. V. 1926 ker
tyi valtion tuloja 99 miljonaa enemmän kuin 
oli arvioitu, v. 1927 461 milj. enempi, v. 
1928 559 milj. enempi ja vielä viime vuonna 
kertyi valtion tuloja 119 milj. enemmän 
kuin mitä budjettia tehtäessä oli arviotu. 
Mutta kuluvana vuonna niitä kertyi 250 

milj. vähempi kuin mitä talousarviota 
laadittaessa on edellytetty. 

Tuo suotuisa tilanne johtui siitä, että 
aina vuoden 1928 puoliväliin saakka elettiin 
meillä erinomaisen voimakkaan taloudellisen 
nousukauden merkeissä kaikilla talouselä
män aloilla, niin voimakkaan nousukauden 
merkeissä, että kansalaiset, samoinkuin val
tion eri elimetkin näyttivät melkein unoh
taneen sellaisen mahdollisuudenkin, että 
voisi tulla eteen vaikeammatkin ajat. Täl
lainen, tosin useasti vain näennäisesti, 
helppo tilanne tulo- ja menoarviota laadit
taessa olikin meillä omiaan houkuttele
maan, ei ainoastaan eduskuntaa, vaan myös
kin valtion kaikkia elimiä ja näiden mu
kana myöskin kuntia tuhlaavaisu u
teen yleisten varojen käytössä, 
houkuttelemaan julkisia laitoksia elämään 
yli varojensa, joka ilmiö "on ollut havaitta
vissa myöskin yksityisten kansalaisten kes
kuudessa. Vaikka useat valtiovarainminis
terit, nähden tilanteen epäterveen kehityk
sen, puolustivat säästäväisyyttä ja jotkut 
koettivat todenteolla asettaa sulkuja liialli
selle menojen kasvulle, ei tähän eduskun
nassa eikä virastojen taholla kiinnitetty 
tarpeellista huomiota. Katsottiin, että he 
puhuivat vain muodon vuoksi ja virkansa 
puolesta. Ei edes se äkillinen taloudellisen 
elämämme suotuisan kehityksen pysähtymi
nen, joka vuonna 1928 oli havaittavissa, joka 
ensiksi ilmeni rahamarkkinain kiristymi
senä, saanut siinä avokätisyydessä, johon 
yleisten varojen käytössä oli totuttu, pysäh
dystä aikaan. Hallituksen esitykseen vuo
den 1929 tulo- ja menoarivoksi, vaikka sil
loinen hallitus siitä vakavasti varoitti ja 
vaikka maan taloudellinen tilanne budjettia 
eduskunnassa käsiteltäessä alkoi nopeasti jo 
huonontua, tehtiin huomattavia menolisäyk
siä m. m. kulutusmenoihin, joiden nousua 
hallitus oli koettanut rajoittaa, ja tällaisten 
lisäysten tekoa jatkettiin vielä 1929 vuoden 
alussa Mantereen hallituksen esityksestä, 
mistä johtuikin, että jo vuoden 1929 tilin
päätös siitä huolimatta, että tulot kasvoivat 
yli arvion, päättyi 166 miljoonan markan 
vajaukseen. 

Viime vuonna oli yleiseen taloudelliseen 
ja jatkuvaan ahdinkoon viittaavat merkit 
jo kaikkialla havaittavissa. Tämän totesi 
myös silloinen rahaministeri Relander bud
jettia eduskunnalle elokuun alussa esitel
lessään. Silloinen hallitus oli valtiotalou-
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den kehitykseen nähden kumminkin hyvin 1 

optimistinen ja tätä optimismia kuvasi 
myöskin sen budjettiesitys, samoin kuin 
eduskunnan enemmistön suhtautuminen sii
hen. Tässä esityksessä ehdotettiin huono
nevasta ajasta huolimatta vakinaisia me
noja lisättäväksi edelliseen vuoteen verraten 
300 miljoonalla markalla, sisältyen tähän 
esitykseen m. m. esitys virkamiesten palk
kojen huomattavasta koroituksesta ja eri
koisen huomattavia lisäyksiä n. s. kulttuuri
menoihin. Ja päättyikin sanottu esitys 58 
miljoonan vajaukseen, siitäkin huolimatta, 
vaikka siinä, kuten nykyinen rahaministeri 
täällä murheella totesi, valtion tulot oli ar
vioitu 250 miljoonaa markkaa liian suu
riksi. 

Kun eduskunta tämän vuoden tulo- ja 
menoarivota käsitellessään kulki sitä leveätä 
tietä, jonka nykyisen rahaministerin oman 
puolueen hallitus oli sille esityksessään vii
toittanut, olemmekin nyt yhtäkkiä ja val
mistautumattomina joutuneet siihen mur
heelliseen tilanteeseen, jonka rahaministeri 
täällä esitti. Ja tämä tilanne, johon nyt 
olemme valmistautumattomina ja yhtäkkiä 
joutuneet, nimittäin että kuluvan vuoden 
talousarviossa on syntynyt 550 miljoonan 
markan vajaus ja että valtion varaston pää
omasäästö on asiallisesti katsoen lopussa, 
niin lopussa, että herra rahaministerin täy
tyy valtion juoksevat suoritukset hoitaa 
vekseliluotolla ja tarkastaa valtion makset
tavaksi esitettävät laskut ja harkita mikä 
niistä voidaan kulloinkin maksaa ja mikä 
on lykättävä odottamaan parempia päiviä, 
ja että luottoa ei ulkomailla ole 
ja ettei ole merkkiäkään siitä, että valtion 
tulot rupeaisivat nykyisestään lisääntymään, 
sa ei ole suinkaan kadehdittavaa varsinkin 
rahaministerin kannalta. Valtiotalouden 
tilanne on minun käsittääkseni meillä nyt 
niin huolestuttava, että sen ei luulisi erikoi
sesti huokuttelevan myöskään n. s. d i k ta
tuurimiehiä vallankaappaus
h a n k k ei s i i n, sillä sellaisen hallituksen 
valta, joka on joutumassa suorastaan pan
kinjohtajien armoille, on hyvin kyseenalai
nen, eikä diktatuurihommat suinkaan voi 
tilannetta ainakaan tässä suhteessa paran
taa. 

Tätä esillä olevaa budjettiesitystä tarkas
tettaessa, jonka herra rahaministeri sanoi 
olevan laaditun sitä silmälläpitäen, että val
tiotalous saataisiin sen mukaan vastaisuu-

teen nähden kestävälle pohjalle, täytyy 
tehdä se havainto, että vaikka hallitus epäi
lemättä on käsittänyt tilanteen vakavuuden, 
se ei ole vetänyt siitä oikeita johtopäätöksiä. 
Vakinaisiin, valtion säännöllisiin kulutus
menoihin esittää hallitus huomattavasti li
säyksiä melkein jokaisessa luvussa. Ainoat 
huomattavat v_ä h e n n y k s e t, mitkä vaki
naisissa menoissa esiintyvät, ovat 11 pää
luokassa asutusrahastoon varattavista va
roista vähennetyt 30 miljoonaa, 12 pääluo
kassa tie- ja vesirakennustöihin varatta
vista varoista 17 miljoonaa, rautatei
den ja niiden kaluston kunnossapidosta ja 
käyttöaineista vähennetyt 53.3 miljoonaa, 
vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutusrahas
toon ennestään osoitetuista varoista 30 mil
joonaa, 15 pääluokassa korjaus- ja uudis
rakennuksista 13% miljoonaa ja alko:hooli
liikkeen käyttömenoista 9 1jz miljoonaa eli 
yhteensä 123 milj. markkaa. Mutta näistä 
mainitsemistani vähennyksistä asutustoi
minnan ja vanhuus- ja työkyvyttömyysva
kuutusrahaston kohdilla tehdyt vähennyk
set, 60 milj. markkaa, ovat tehdyt budje
tissa ennestään olevista n. s. sijoitusvaroista 
ja kun korjaus- ja uudisrakennuskustan
nuksissa sekä osa tie- ja vesirakennusten 
sekä rautateiden liikkuvan kaluston kunnos
sapidon kohdilla tehdyistä vähennyksistä ei 
ole todellista vähennystä, mutta ainoastaan 
maksujen suorituksen lykkäystä seuraaviin 
vuosiin, on esityksessä, kun otetaan huo
mioon vakinaisten menojen loppusumman 
lisäys, todellisia, t a v a lli s i a v a 1 t i o n 
kulutusmenoja ehdotettu lisät
t ä v ä k s i p yö r e i n l u v u i n 1 0 0 m i l
j o on allamarkalla kuluvaan vuoteen 
verraten. 

Ylimääräisessä menoarviossa on kyllä sii
hen sijaan suuria vähennyksiä. Menoarvion 
tätä osaa tarkastettaessa tulee kumminkin 
siihen johtopäätökseen, että vähennykset 
sielläkin ovat tehdyt useassa tapauksessa 
sellaisissa kohdin, joissa ehdotetun vähen
nyksen aikaansaaminen on nykyoloissa joko 
mahdottomuus tai että se maan tuotannolli
sen toiminnan kannalta katsoen olisi arve
luttava. Rahaministeri lausui täällä, että 
budjetista on vähennetty säälimättömällä 
kädellä tarpeettomia menoja 300 milj. mark
kaa. Minun mielestäni ne näkökohdat, 
joissa tällaista rohkeata säälimätöntä pyyh
kimistä on toimitettu, eivät ole olleet useim
missa tapauksissa tarpeettomia, ja osoituk-
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seksi, minkälaisia ne ovat olleet, lienee 
syytä lähemmin niitä selostaa. 

Ylimääräisessä menoarviossa tehdyt vä
hennykset ovat seuraavat. Rakennusmäärä
rahoja on vähennetty valtioneuvoston koh
dalla 2 miljoonaa, oikeusministeriön koh
dalla 1.2 miljoonaa, sisäasiainministeriön 
kohdalla 18.8 miljoonaa, valtiovarainminis
teriön kohdalla 13.1 miljoonaa, opetusminis
teriön kohdalla 18.3 miljoonaa markkaa. 
Tämän lisäksi on vähennetty opetusminis
teriön kohdalla maalaiskunnille myönnettä
vistä kuoletuslainoista 13 miljoonaa mark
kaa. Maatalousministeriön kohdalla ovat 
vähennykset lainat maataloustuotannon 
edistämiseen 10 miljoonaa, lainat maatalou
dellisille tuotantolaitoksille 10.6 miljoonaa, 
lainat metsänparannustöitä varten 9.5, 
viime vuoden budjettiin nähden, mutta lain 
edellyttämiin määriin verrattuna 2!8 mil
joonaa. Vaikka maatalousministeriön yli
määräisessä menoarviossa esiintyy 10 mil
joonaa pienviljelijäin uudis- ja laidunvil
'jelyspalkinnoiksi, joka ei ole kuluvan vuo
den varsinaisessa menoarviossa, vaikka sii
hen käytettäväksi muuten oli varattu suu
rempi summa kuin tämä 10 miljoonaa, ovat 
maatalousministeriön ylimääräisen menoar
vion vähennykset yhteensä 24.8 miljoonaa. 

Käsitellessään muuten tämän luvun 6 
momenttia, ,,lainat maataloustuotannon edis
tämiseksi'', on hallitukselle ilmeisesti ta
pahtunut sellainen erehdys, että se on kiin
nittänyt huomionsa vanhaan, jo kumottuun 
lakiin, nimittäin lakiin 18 päivältä touko
kuuta 1920, josta se perusteluissa mainit
see, eikä siihen lakiin, jonka eduskunta tästä 
asiasta sääti viime keväänä ja joka edellyt
tää, että tähän rahastoon on vuosittain va
rattava niin sanoen ,kovaa rahaa'' 20 mil
joonaa markkaa, sellaista rahaa, jonka kor
kotulot myös tulevat tämän rahaston hy
vaksi. Valiokunta tulee luonnollisesti tä
män erehdyksen oikaisemaan. 

Kulkulaitosministeriön menoarviossa on 
tehty m. m. seuraavat vähennykset: tie- ja 
vesirakennustöihin ehdotetuista varoista 6.8 
miljoonaa, rajaseutujen maantieverkoston 
täydentämistöistä 3 miljoonaa, uudisraken
nuksista valmiilla radoilla 11.3 miljoonaa, 
raut 1teiden liikkuvan kaluston lisäämisestä 
39 miljoonaa, uusien ratojen rakentami
sesta 37 miljoonaa, uudisrakennuksista ja 
hankinnoista posti- ja puhelinlaitoksessa 
13.4 miljoonaa, sosialiministeriön kohdalla 

työmäärärahoja 3 miljoonaa ja valtion teol
lisuuslaitoksien kohdalla työmäärärahoja 49 
miljoonaa, ollen ainoat lisäykset ylimääräi
sessä menoarviossa siirto laivarahastoon 10 
miljoonaa, kuluvan vuoden vajauksen täyt
täminen 102 miljoonaa ja puolustusvoi
mien kehittämiseen eri momenteilla 54.6 
miljoonaa. 

Näin ollen on siis hallitus vähentänyt 
varsinaisia työmäärärahoja ylimääräisessä 
menoarviossa 222 miljoonaa ja vakinaisessa 
40 miljoonaa, pääasiassa tuotannolEsiin tar
koituksiin aikaisemmin osoitettuja laina
varoja, jotka samalla myös ovat työmäärä
rahoja, 63 miljoonaa ja vanhuus- ja työky
vyttömyysrahastoon aikaisemmin osoitettuja 
varoja 30 miljoonaa markkaa. Kun näiden 
yhteissummasta, 355 miljoonasta, vähenne-. 
tään yllämainittu vajausten peittämiseen 
varattu 102 miljoonaa ja toiselta puolen 
lisätään tämän vuoden lisämenoarviossa jo 
myönnetyt työmäärärahat, yhteensä 49 mil
joonaa, on todettava, että tässä hallituksen 
esityksessä on työmäärärahoja ja n. s. sijoi
tusmäärärahoja 300 milj. vähemmän kuin 
mitä kuluvalle vuodelle on käytettävissä. 
Minun mielestäni ne menokohdat, joissa täl
lainen vähennys on tehty, eivät ole olleet 
tarpeettomia, niinkuin rahaministeri täällä 
huomautti. Minun mielestäni tällainen bud
jettiesitys, päinvastoin kuin rahaministerin 
mielestä, jossa siis virasto-, poliisi-, oppi
koulu-, sotilas- ja kulutusmenoja on yhä 
edelleen huomattavasti lisätty ja tuotannol
lisia tarkoituksia palvelevia työmäärärahoja 
sekä tuotannon edistämiseen tarkoitettuja 
lainavaroja suuresti vähennetty, ei täytä 
nykyisen tilanteen valtiotaloudelle asetta
mia vaatimuksia. 

Kun n. s. tuontiteollisuuskin on meidän 
maassamme yhä edelleen pakotettu supis
tamaan tuotantoansa sen takia, että kansa
laisten ostokyky on nopeasti ja suuresti las
kenut, kun bolshevikit ovat onnistuneet sot
kemaan maailman puutavaramarkkinat ja 
puutavaran ostokyky muutenkin on heikon
tunut, mistä aiheutuu, että puutavaran 
vienti ensi vuoden aikana tulee varmasti 
vähenemään enempikin, kuin mitä julki
sissa tiedoissa on mainittu, ja kun maata
lous on hintojen romahduksen ja häikäile
mättömän ulkomaisen kilpailun vuoksi käy
nyt aivan kokonaan kannattamattomaksi, 
seuraa tästä kaikesta, että suuret joukot 
työläisiä siitäkin huolimatta, vaikka työ-
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palkat laskisivatkin, samoinkuin suuret 
määrät pienviljelijöitäkin, tulee menettä
mään työansiomahdollisuutensa. Tästä seu
raa, kuten täällä on jo huomautettu, että 
meidänkin maassamme astuu valtion ja kun
tien eteen työttömyyskysymys sellaisessa 
laajuudessa, jossa se ei vielä koskaan ole 
täällä esiintynyt. Kun tällainen tilanne cin 
silmien edessä, on sellaisen budjetin laati
minen, jossa yleisiä töitä, m. m. rautatie- ja 
maantierakennustöitä, on entisestään suu
resti supistettu, kestämätön, joka ei ole mah
dollista toteuttaa. 

Kun otamme huomioon, että nyt syntyvä 
työttömyys tulee todennäköisesti pitemmän
kin aikaa jatkumaan, voidaan käsittääkseni 
sitä pysyväisesti ja järkiperäisellä tavalla 
poistaa ainoastaan siten, että uudisasutus
toimintaa entisestään suuresti tehostetaan. 
Ainoastaan täten voidaan meillä kaupun
kien ja teollisuuskeskuksien äskenkuluneina, 
niille hyvinä aikoina itseensä imemä, mutta 
nyt toimeton liikaväestö järkiperäisesti si
joittaa ja ainoastaan siten voidaan pysyväi
sellä tavalla meidän maassamme tukahuttaa 
myöskin kommunismi. 

Tämä huomioonottaen ei voida perustella 
myöskään sitä ehdotusta, että asutustoimin
taan tarkoitettuja varoja nyt entisestään 
pienennettäisiin. Hallituksen laskelma ni
mittäin osoittaa, että ensi vuodelle ehdote
taan tähän tarkoitukseen varoja 37 miljoo
naa vähemmän, kuin mitä siihen tänä 
vuonna tullaan käyttämään. 

Nykyinen tilanne käsittääkseni siis vaatii, 
että erinäisiä hyödyllisiin tarkoituksiin osoi
tettavia työmaärärahoja sekä n. s. sijoitus
varoja on tähän hallituksen esitykseen huo
mattavasti lisättävä. Kun tuloja ei varmas
tikaan tule löytymään enempi, kuin mitä 
hallitus on olettanut ja kun pääomasäästö 
on lopussa ja ponnistelut pitempiaikaisen 
ulkomaisen lainan saamiseksi eivät ainakaan 
nykyisissä oloissa näytä onnistuvan, on siis 
ainoa keino tilanteen hoitamiseksi se, että 
n. s. kulutusruenoissa saataisiin hallitukr;;en 
esittämistä määristä supistuksia aikaan. En 
tiedä, mitkä syyt ovat vaikuttaneet sen, että 
hallitus ei ole tähän puoleen asiasta tullut 
kiinnittäneeksi huomiota, sillä mitään ehdo
tusta tässä suhteessa ei ole tehty. Hallitus 
on, kuten tästä vertailustani käy selville, 
merkinnyt valtion kulutusmenot budjettiin 
pääasiassa entisten kaavojen mukaan, ja 
kun sen on täytynyt sitten todeta, että 

tuloja ei löydy eikä lainaa saada, vähentä
nyt tässä koskettelemiani suuria meno
momentteja, joiden muutamien entisellään 
pysyttäminen on kumminkin aivan välttä
mätön. Työskentelipä hallitus minkälaisella 
ohjelmalla tahansa ja minkälaisien vaikeuk
sien edessä tahansa, ei minun mielestäni ole 
oikein, että hallitus jättää kaikkein vaikeim
man niistä toimenpiteistä, jotka kummin
kin ovat välttämättömiä meillä valtiotalou
den tasapainoon saattamiseksi, eduskunnan 
huostaan, eduskunnan, joka kumminkaan ei 
tätä asiaa tietysti pysty millään tavalla rat
kaisevasti hoitamaan. Kun kerran minun 
nähdäkseni pitäisi olla jo selvää, että tämä 
meidän maamme ei jatkuvas'i, varsinkaan 
huonoina aikoina, pysty kustantamaan m. m. 
sellaista virkakoneistoa, mikä meillä on 
pystytetty ja joka nielee valtion varoja 
vuosittain hyvän joukon yli puolitoista mil
jardia markkaa, että meillä ei ole varaa :vllä
pitää esim. sellaista oppikoululaitosta, joka 
meillä nykyään on ja joka nielee valtion 
varoja yli 150 miljoonaa j. n. e., olisi halli
tuksen velvollisuus ollut tarttua tähän. 
asiaan nyt jo käsiksi ja tehdä Riitä edus
kunnalle jotain ehdotuksia. Hallitus ei saa 
ottaa tehtäväänsä minkäänlaisissa oloissa 
siltä kannalta, kuten se melkein nyt on 
näyttänyt ottavan, että saadaanhan nämä 
liikkeellä olevat vekselit vielä meidän aika
namme ehkä uusittua ja seuraajat saavat 
hoitaa loput. Valtiotalouden tilanne on 
minun käsittääkseni nyt jo sellainen, ollaan 
tultu sellaiseen pisteeseen, että tällainen 
menettely voi jo lähitulevaisuudrR~a johtaa 
umpikujaan ja sen mukana täydelliseen si
säpoliittiseen katastrofiin jonka välttäminen 
olisi kumminkin jokaisen isänmaanystävän 
velvollisuus. 

V alti·ovarainministeri V en n o 1 a : Täällä. 
ovat erinäiset puhujat arvostelleet esitettyä 
tulo- ja menoarviota ja olleet sitä mieltä, 
et·tä ne laskelmat, mitä .on tehty tuloj.en ja 
menojen keskinäisestä suhtee.s,ta, eivät pidä 
pa:iklkaansa. 

Ed. Hela huomautti tääUä, että on liioi
teltu niin hyvin tulEtuloja kuin rautatietu
loja sekä tulo- ja omaisuusveron tuottoa. On 
tietysti tällaisessa tilanteessa, missä ·ollaan, 
j.ossa viikko viikolta ja kuukausi kuukau
delta olot muuttuvat, mahdotonta saada 
absoluuttista varmuutta. Osoitukseksi siitä, 
mi,nlkälainen ti.lanne on ollut, taihdon mai-
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nita, että kun edellinen hallitus valmisti ny
kyistä esitettyä budjettia, niin rautatiehalli
tus ilmoitti virallisessa kirjeess,ä tuloja saa
tavan rautatietuloista 930 milj. mlk. Heiuä
kuu8Sa, jolloin ryhdyttiin näitä iJrrnoituksia 
käsittelemään ja saatujen tietojen ,perus
teella tar!kistettiin niitä, tultiin siihen tu
lokseen asianomaist~n ilmoitusten perus
teella, että 900 miljoonaa saataisiin rauta
tietuloja. Valtiovarainministeriössä hiukan 
myöhemmin supistettiin näitä mutatietuloja 
g,oo miljoonasta 8210 miljoonaan, joka on 
tässä budjetissa. Käykö kehitys ensi 
vuonna täLlä alalla samaan suuntaan, on 
hyvin vaikeata vielä tällä hetkellä sanoa. 
Tämän vuoden tulojoo vähennys riippuu 
hyvin paljon siitä, että viimeinen talvi oli 
niin leuto, että merenkulku oli vapaana mel
kein kautta vuoden ja että tavarain kulje
tukseen ei käytetty niin paljon rautateitä 
kuin tavalli,s,esti. Minkälainen ensi talvi tu
lee olemaan, on tällä hetkellä vaikeata sanoa, 
ja sentakia voi tuila yllätyksiä. 

Samaten myöskin silloin lruin tätä bud
j€ttia tehtiin, arveltiin, että ostokyky 
maassa erinäisten merkkien mukaan, mitkä 
paranevasta tilanteesta oli olemassa, kas
vaisi ja tullien kanto olisi tuottavampi. Mi
nun täytyy vielä täUä hetkellä olla sitä 
mieltä että ei tästäikään voi varmaa sanoa, 
mitenkä asia tulee muodostumaan. Riippuu 
erinomaisen paljon kansainv,ähsestä ti,lan
teesta ja siitä ollaanlko jo aallonpohjassa vai 
tuleeko kri,isitilanne vieläkin jatkumaan. 
Ennustukset siitä ova,t niin ep.ämääräisiä, 
että ei voida vielä ehdottomasti siinä raken
taa millekään varmaHe pohjalle. Kun hal
litus on esittänyt ne numerot, mitkä tulo
ja menoarviossa ovat, niin on se sen tehnyt 
erittäin taTika.sti silmä1läpitäen niitä arvos
teluperusteita, mitä on ollut käytettä,vänä. 
Kun täällä tehdään väite, että niitä ei olisi 
perustellusti harkittu, niin taihdon väittää, 
että tällainen väite on enemmän kuin har
kitsematon. 

Ed. Helo oli vihainen siitä, että tuloja on 
merkitty tulevan liian paljon, ja että me
noja on merkitty liian vähän ja tahtoi, että 
olisi koroitettava menoja, erinäisiä työmää
r:ärahoja ja mui,ta varsin huomattavilla sum
milla. Ed. NiuLkkanen näytti tällä kerralla 
yhtyvän tähän järjestelyyn. Minä en ole 
koskaan kuullut ed. Niukkasen suusta sd
laista puhetta, kuin hän täHä kertaa piti. 

Kuinka n. s. työttömyysikysymys maassa 

järjestyy, siitäkin on vaikea päättä:ä ehdot
tomalla absoluuttisella va:mnuudella, kooka 
tulevan ajan kehitys ei ole vielä selvillä. 
Hallitus on merkinnyt mainitut mää,rärahat 
budjettiin, koska .se on al"Vellut, että niillä 
voidaan paihimmista puLmista selviytyä, 
mutta hallitus on varsin tietoinen siitä, että 
jos olot kehittyvät pahempaan suuntaan, 
niin on 1ryhdyit'ävä to~menpiteisiin lisävaro
jen hankkimiseksi. Mutta ei suinkaan sel
laista politii~llima voida hyväksyä tulo- ja 
menoarviota laadittaessa, että siihen mäte
tään ra:hoja suunnattomia määriä ilman, 
että tiedetään, tarvitaanko niitä. Niin kauan 
kuin lhenat eivät voi esittää mitään ohjel
maa, millä tuloja lisätään niin että voidaan 
sitten menoja myöskin lisätä, niin minun 
tä,ytyy ymmärtää nämä puheet verrattain 
kevyiksi. Minä en ikatso, että .sellainen 
keino, minkä ed. v. Frenckell oli keksinyt 
työttö:myyskysymJ11ksen ratkaisemiseksi, ni
mittäin että jokainen !kansalainen joisi iko
rillisen olutta vuodessa, on sellainen, että se 
voitaisiin ottaa vakavalta kannalta. Jos 
täJlä a1sia olisi järjestettävissä, niin minä 
mielelläni nostaisin tätä dluen kulutusmää
rää ja olisin siinä my;ösik:in itse mukana. 
Mutta sellaisen ohjelman ha:llitusohjelmaksi 
ottaminen lienee asetettava laskujen ulko
puolelle. 

Ed. Niukkanl8ll esitti tääl1ä toisen ohjel
man: olhjelma, oli se, että budjetti olisi saa
tava tasapainoon sillä truvalla, että tartut
taisiin hallin tokoneistoon, virkrumiehiin, 
niitä vähennettäisiin ja op1Jiik:oulumenoja 
väihennettäisiin. Minä panen tämän ehdo
tuksen joffiseenik:in samalle tasolle :kuin äs
keisen oJutllmriehdotuksen. Tätä virkamies
kysymystä on nyt pohtinut n. s. virkamies
'l~omitea !kymmenkunta vuotta (Keskus
tasta: Kallis komitea!) ja tämä komitea 
maksaa yli puoli miljoonaa Suomen val,_ 
tiolle, mutta minä panen merkille, että 
vaikka se on työskennellyt erinomaisen in
tensiivisesti ja kaikkien niiden hyvien neu
'vojen mukaan, mitä muun muassa ed. 
NiU:klkanen on esittänyt, niin virikamiesten 
luku on kasvanut (Eduskunnasta: Ja uusia 
asetetaan). Minä olen ollut it1se mukana 
~1ävittämässä muutamia ikeskushallituksia, 
'josta luultiin apua tulevan, mutta eivät vir
ikamiehe,t siUenkään vähentyneet. Aikoi
nani hallituksessa ollessani, jolloin olin pää
minist,erinä, vähennettiin esimerik~si rauta
tieltä toista tuhatta yhteen menoon ja eri1-
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näisistä virastoista muuallakin, mutta eilen 
erehdy, niin virkamiehistö ei sielläkään lop
pujen lopuksi .ole väthentynyt. Ja ei kauan 
o'le, kun maalaisliittolainen hallitus esitti 
budjetin, jossa lkonstateerattiin, että oli li
sätty useita vi:rlkamiehiä. Ei tämä ole niin 
y1ksinkerta1nen kysymys kuin ed. Niuklkanen 
näyttää luulevan. Vissi ikoneisto tarvitaan 
valtion asioita hoitamaan, oli se sitten suu
rempi tai pienempi valtio. Me voisimme 
'hoitaa vähän suuremmankin vaJtakunnan 
sillä vi:vkamiehistöllä, :mikä meillä on, 
mutta me emme voi sittenikään virkamiehis
töä niin kovin suuressa määrässä v·äihentä<ä, 
vaikka valtiomme .on pieni. Vissit tällaiset 
hoitomenot tarvitsee sellainen yhteiskunta 
'kuin valtio eikä siitä kovinkaan paljon su
pisteta, TY'hdytäänpä siinä millaisiin toimen
piteisiin tahansa. Minä olen omasta puoles
tani valmis antamaan ed. NiukkaBelle valta
kirjat tehdä siitä ehdotuksensa ja voin va
kuuttaa, .että !hallitus tulee vallan asialli
sesti ja ,perusteell1sesti !käsittelemään sitä 
refurmia, jota hän suunnittelee, mutta minä 
luulen, että buc1jettia ei ,sillä kovinkaan pal
jon pa•r&nneta. Enkä :minä luUJle, että toi
nenkaan keino, mitä hän ehdottaa, oppiikou
lumenojen vähentäminen, kovinkaan paljon 
auttaisi nykyisessä p_11lassa. Voisimme ehkä 
poistaa joitaJkin oppiikouluja ja ehkä me 
voisimme myöskin vähentää opettajien lu
kua jossain määrin. Mutta minä olen va
kuutettu, että kun ed. Niukkanen laskisi sit
ten nUJmerot yhteen, niin en luule, että sillä 
kovinkaan paljon S8Jataisiin budj<ettia luk
koon. 

Minä odottaisin, ennenkuin voin myön
tää niitä nUJmeroita, mitä tulo- ja menoar
viossa on ehdotettu, sellaisiksi ikuin täällä 
on väitetty, pmusteellisempia ehdotuksia 
niiden muuttamise'ffisi. 

Mitä työttömyysli:ysymy'kseen tulee, niin 
minä myönnän kernaasti, että se on hyvin 
vaikea kysymys j.a että niiden määrära:hojen 
vähentäminen, mit1ä on tehty, vähentää. työ
tilaisuuksia. On kuitenkin huomattava, että 
arvostelijat unohtava,t erä.än seiilmn, nimit
täin ihmisten muka utumislkyvyn, j dka on 
erinomaisen suuri ja tilaisuuksien sovelta
misilmiön, jota yhteiskunta ikaikissa krii
seissä käyttää. Jos laslkisimme yhteiskun
nan tarpeet kriisiaikoina yhtäsuuriksi kuin 
muina aiJkoina, emmeikä .ottaisi huomioon 
tätä mrubutumiskykyä, niin tulisimme val
lan su,rkeihin ,tuloksiin. Työtilaisuuksia 

haetaan. Jos ne toisista paiilwista loppuvat, 
niin nii·tä asiain pakosta i!Lmenee taas toi
sissa. Sitä laBkuta~paa, mitä m. m. ed. Niuk
kanen näytti käyttävän, nimittäin pelkkiä 
absoluuttisia lukuja, ottamatta huomioon 
yhteiskuntaelämän sisäistä järjestelemis
kykyä, ei voi käyttää näiden kysymysten 
arvostelussa. Minä toistan, että hallitus kyllä 
on ollut tietoinen kysymyksen vaikeudesta 
ja että se, jos ne määrärahat, mitä on esi-
tetty, osoittautuvat rriittämättömiksi, on 
kyllä .aikanansa palaava asiaan. 

Puh e m i e s: Eduskunnan istunto ike& 
keytetään nyt ja jat1ketaan si.tä !kello 19. 

Täysistunto keskeytetään 16,37. 

Täysistuntoa jatketaan 

·~ello 19. 

Puihetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Keskustelu 

hallituffisen tulo- ja menoarvioesityksestä 
jatkuu: 

Ed. S e r g e l i u s: Herr talman! Ten
densen i regeringens proposition är för var 
och en, som i nägon mån taJgit del av pro
positionen, så uppenbar, att åtminstone den, 
som här i riksdagen .skall företräda ett 
framstegsvänligt program i ordets verkliga 
bemärkelse, måste såsom måtto för proposi
tionen s'ä tta ,la reaction est en marche ". 
Redan den kritik, som under remissdebatten 
framförts i dag, giver vid ha,nden, att pro
positionen vilar på svaga fötter. Herr fi
nansministern har visserligen tillbaikavisat 
en del beskyllningar med försäikran att re
geringens ikalky'ler äro fotade på noggrant 
övervägda Slkäl och att de som försökt fram
hålla motsatsen, icke haft tillräc;kli.gt fog 
för sina anmärkningar. Kanske har herr 
finansministern rä tt. J ag för min del kan 
dock än så lä.nge ]cike dela hans uppfattning, 
ty under de år jag 1suttit i rik.sdagen h.ar 
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samma försäkr&n och motiv många gånger 
anförts utan att de sedan i praktiken visat 
sig vara hällbara. Ett är dock säikert, wtt 
under de gångna åren har icike någon rege
ring !kunnat påräkna etrt; så ikraftigt under
stöd för sin budgetproposition som det 
denna regering otv~velaktigt kommer att 
kunna påräkna hos den nyvalda riksdagen. 
Riiksdagen har fått .sin sammansättning ocih 
sin färg på grund av den politiska fråga, 
för viiken nyvalen utlysts, och utgängen, 
som man med stor sannoliiklh.et lkunde be
Däkna, har regeringen nu utnyttj.at genom 
att framlä.gga en ibudget, om vi.Llmn man 
med fog kan säga, att den ictk:e visar teeken 
till en strävan a.tt äudra de sociala och eko
nomisika förhållandena i frisinn.ad anda. 
Men väljarma ha.va tillkännagivit sin vilja 
och måst.e nu vara beredda att taga kon
sekvenserna. Sikatterna, som särslkilt tyng.a 
de ekonomiskt svaga, familjeförsörjare m. fl. 
haV'a i0ke lättats, tvärtom. Den orättvisa 
fördelningen av för'hållandet mellan indi
relma oCJh direkta skatter har :y'tterligare av 
regeringen skrurpts. Acciser m. rfl. dylika 
föreslås att fortfarande bibehållas, delvis 
höjas och en ny sådan in:för·es. Med andra 
ord levnadsk,ostnaderna skola avsevärt 
stegraJS och jordmånen för att regeringen 
skall få sitt förslag igenom, sitt program 
förveukligat är, ,såsom j.ag tidigare antytt, 
'V'äl fö11beredd. Jag k!an ieke underlåta att i 
detta sammanhang citera Hem·ry Ford ur 
'hans artikel om ,Goda OClh dMiga tider". 
'Han .säger i denna bland annat: ,Det V'ore 
väl, om politiikerna sikulle u,pphöm med att 
göra i konjunkturens teclk.en, men detta kaiil 
man v<äl knappast vänta, så länge ruffärs
'världen icke gemerar sig för att ikräva egen
'nyttiga fördelar genom politiken.'' 

I övrigt påvisar Ford det fördömliiga och 
lkortsynta i att driva fö,rdyrning.spolitiik, 
och denna är, det mäste väl ocikJså finans
ministern medgiva, det mest framträdande 
'dra.get i den nu presenterade stat.s1budgeten. 
Härförinnan har ä.ven sä:llan någon budget 
varit så tacknämlig att nagelfam som nu 
f.öreliggande. I september 1928 yttrade då
varan.de minister Järvinen vid remissdeba.t
ten av 1929 års budget följande ord: ,Re
dan fö,r några år sedan eJler med andra ord 
strax efter vår valuta.s stabilisering kunele 
en med våra finwl!s<er mer ingående förtro
gen beräkna, att omkring 1!930 skulle vår 
statsekonomi såtillvida lättas, att vå:r in-

lwmst- och utgiftsstat kunde fås i lås utan 
a:tt man var tvungen tillgripa den s. ik. ka
pitaJbethå:llningen. '' Hr Järvinen liksom 
mången annan med vår.a finanseii' ingående 
förtrogen person iblev ic!kle sannspådd för 
år 1930, ty detta år reduceras vår 'kapital
behållning, såsom regeringen i sin propo
'sition nämner, med 5·50 miljonetr mark och 
'nedigär till 100 miljoner, <och visar det sig 
nu, at<t den nuvarande regeringens kallkyler 
'icke heller håHa sträclk, va.rpå många teeken 
'tyda, så blir den a:llvarliga strä.van illusO
risk att noga inordna statshushållningen 
:inom mmen för statsförslaget och ernå 
'jämnvikt i statens inkomster och utgifter 
utan anli.tamde .a!V lån .eller av d!en s. k. tk:api
ta]beili.ållningen, som regeringen så vacikert 
sä1ger. 

Hr finansministern medgiver väl, att det 
icke varit svårt att få statsförslaget att ba
lansera ;på .pappret med anlitande av det 
enik<la hjä'lpmedei, som viiken prortektio
nistisk !I'e<gering som 'helst kan tillgri.pa, 
nämligen f~nanstullarnas stegring. Regerin
gen motivemr sin åtgärd med den landets 
produktion förlamande dumpingen och mot
arbetande av arbetslösheten. Hr finans
ministern .såsmn nationalekon()m vet väl, att 
tulliörhöjningar ä.ro ett tvivelaktigt bot 
både mot dumping och arbetslöshet. Åt
gärder sådana som de föreslagna framprO
vocem alltid motåtgärder oeh ök.a ·a1ptiten 
fö1r de producenter, vilJkas varor icJke tiU
rä.clkligt rSkyddas av tuHarna. Sålunda 
fäste jrug lillig vid en notis i dagens Hufvud
stra.cLslblad där d<e .svemska lantJbrukssälls'ka
pens föribund i dessa dagar har till regerin
gen framrl'ört ikrav ·på fövhöjda jordbruks
tullar, stödjande av kvarnindustrin m. m. 
dylikt. Jag skall i detta sammanhang under
låJta: att närmare beröra protekti()nismen 
- alla veta vi, att denna har karaktären .av 
ett ekonomiskt ikrigstiHstånd meilan sta
terna - och h<änvi,sar hlott till samarbetet 
för frihandel mellan .Sv.erige, Norge, Dan
maDk och Holland, till vilken frihandels
allians även Belgien icke blott i teorirn, men 
även i pralktiiken anslutit sig. Det är att 
hoppas <att Finland ocikså ieke blott vid 
kongresser ,s:kall göra sig till tolk för frihan
delsiden, utan likt Belgien, på sätt cller an
nat försöka rutt förverkli.ga denna ide i 
pralktiiken. Importtullarna slkola höjas med 
260 mirljoner, den förhöjda tobraksaccisen be
räiknas lilledföra en merinkomst av 26 miljo~ 
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ner, även dennw inikornst ihög1st problema- j 
tis:k, såsom jag senare vid propositionens , 
behandling skall påv1sa. Liikaså har a;vkast
ningen av öJskatten antagligen rf.ör Olpti
mistis:kt berälkin·ats. Lrugger man ihärtill 
övriga indirekta sk,atter och beakitar de av 
regeringen angivna minslkningarna i direkta 
Skatter, så utgör i proe·ent de dire;kta skat
terna 23 % och de indirekta 77 % av den sam
manlagda summan 2,200 miljoner indireikta 
ocih dire:kta skatter. År 19'21 voro motsva
rande tal 44% oe1h '5·6 %, ocih sedan dess 
hava vi haft endast år 1925, då förhållandet 
mellam dessa skrutt.er ställde sig ännu om 
oekså ictke myc:lmt ogynnsra.mmare än den nu 
föreslagna fördelningen för är 1931. Vad 
en sådan politik betyder för de eikonomiskt 
svaga, för familjeförsörjarna, f,ör de små 
löntagarna m. fl. är uppenhart: dyrare och 
dyra11e levnads,förhållanden. 

Men viiken värg sk!a.ll då anvisas för av
hjä·lpande av detta uppenbara missförihål
lande? KanSJke j,ag har missförs,tått rege
ringen, men det förefaller mig som regerin
gen öppnat dörren på glänt för att visa d.en 
väg, som riksdagen horde inslå för att av
lyfta i någon mån skatterna. Regerim.gen 
föreslåJr nämligen en ibeskattning av mal t
dryclkerna. J ag är i princi•p ense med 
rdm. von Frenckell om en be8k!attning av 
dessa dryciker vid stegra.d alkoholprocent, 
och jag är öv•ertYJg"ad om att sådana ma.Jt
dryeker skulle medföra en everutuellt berräk
nad inrkomst för staten. J ~~;g kan däremot 
ic:ke .omfatta hr von Freneikells argumente
rirug octh de ibillign vitsa,r, som ihan här ISikar 
med anledning av detta taCI'ksamma ämne. 

Våna nuvarande maltdryciker ä;r.o av den 
kvalitet, att en slkatt på dem blir säkert 
ineffektiv. Varför har ej regering.en tagit 
steget fullt ut och föreslagit förbudslagens 
ersätttande med en fö,rnuftig alkohollagstift
nimg ocih använt dessa säikra in•komSiter för 
att få en balans tili stånd i budgeten? Tili 
denna åtgärd blir doclk riksdagen förr eller 
senare tvungen och trots den oföl\ståelse som 
väc'ktta fömlag om ny alkoiholla;gstiftning 
rönt i denna församling komma sådana att 
framföras tills nödigt geihör vunnits. 

Regeringens statsfö.r,slag har dock att 
uppvisa en stor förtjänst, och denna är den 
sunda princi.p, som den inslagit och som 
finansministern har lovat att föilja beträf
fande statens affäl\sverksamihert. Önsikligt 
harde varit, .att Iregeringen upptagit ett till-

fredssrtäHande ansl,a:g rfö,r de statsanställda, 
åtminstone för dem, .som äJ'o bosa.tta p:å dy
rare orter, att fördelas, dook enligt andra 
principer ·än dem, sorm stora utS!kottet före
'Sl og vid frågan.s behandling hä1r senaste 
höst. Men att regeringen nu iCJke funnit 
nägra möjligheter trll en .sådan åtgärd mäste 
även av den obj,ektiv.e bedömma.ren försrtås. 

Slutligen vill jag ikonsta.tera, att denna 
Tegering ,ställt .sig lika of.örst:ående till 
svenSika kulturbehov, åtminstone vad den 
tekni.ska undervisningen vid1lmmmer, liksom 
de två rföregrående. Tirll denna .fråga skall 
jag återlkomma vid budgetens specialbe
handlin,g·. 

Ed. C a j a n d e r: Herra puhemies! 
Taloudellinen ahdinkoaika, joka alkoi maas
samme syksyllä 1928, ei aluksi mainitta
vastikaan vaikuttanut valtiotalouteen. 
Vielä viime vuonna oli nimittäin valtiota
louden asema melkoisen tyydyttävä. Vasta 
sen jälkeen, kun maamme, ennenkuin sen 
pääasiassa kotimaisten tekijöiden aiheut
tama rahankireyspula oli ennättänyt hel
pottua, joutui sillä välin puhjenneen ylei
sen yli maailman ulottuvan talouspulan 
piiriin - jolle on ominaista m. m. tavarain 
hintojen voimakas lasku, tuotannon, kaup
pavaihdon ja liikenteen supistaminen sekä 
yhä lisääntyvä työttömyys - on pula-aika 
ulottanut vaikutuksensa myöskin valtiota
lonteemme ja tehnyt sen hyvinkin hanka
lalla tavalla. Kuten hallituksen esityksestä 
selviää, ja herra valtiovarainministerikin 
selosti, tulee nimittäin valtion n. s. pää
omasäästö, jdka erinäisiä vuosia sitten oli 
toista miljaardia markkaa ja joka vielä 
viime vuoden vaihteessa oli suuruudeltaan 
653 milj. markkaa, supistumaan kulumassa 
olevan vuoden aikana noin 100 milj. mark
kaan. Mitä' tämä tietää, sen ymmärtää, 
kun ottaa huomioon, että pääomasäästön 
varoja on lähes 500 milj. markkaa kiinni 
valtiolaitosten, varsinkin rautatielaitoksen 
varastoissa sekä että noin 120 milj. mark
kaa yhteensä tarvitaan valtion lukuisissa 
eri kassoissa valtion juoksevia menoja var
ten. 

Hallituksella on siten varmaankin ollut 
erinomaisen epäkiitollinen tehtävä Jaaties
saan talousarvioehdotustaan ensi vuodelle. 
Hallitus ilmoittaa vakavasti pyrkineensä 
siihen, että valtiotalous järjestyisi tarkal
leen tulo- ja menoarvion rajoissa selkä että 

16 
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tasapaino tulojen ja menojen välillä ai
kaansaataisiin tarvitsematta turvautua lai
noihin tai pääomasäästöön. Pääomasääs
tössä ei sitäpaitsi paljon olisi ollut ottamis
takaan. Ryhtyessään tarkastamaan halli
tuksen tulo- ja menoarvioehdotusta tekee 
heti sen havainnon, että tasapainoa tulojen 
ja menojen välillä ei ole pyritty saavutta
maan siten, että yleensä kautta linjan olisi 
noudatettu äärimmäistä säästäväisyyttä, 
vaan ensi vaikutelma on se, että talousar
vio on tehty suurin piirtein samalla tavalla 
kuin aikaisempinakin vuosina, myöskin 
siinä suhteessa, että mikäli menomoment
teihin on muutoiksia tullut, ja niitä näkyy 
tehdyn suunnilleen saman verran kuin en
nenkin, niin muutokset tavallisimmin tie
tävät momenttiin kohdistuvan määrärahan 
koroittamista. Erikoisesti kiinnittyy huo
mio siihen, että sisäasiainhallinnon - lää
ninhallitusten, poliisilaitoksen ja merivar
tiolaitoksen aloilla - virka- ja palvelus
miesten lukua sekä yleensä menoja on li
sätty, jotapaitsi m. m. sairaanhoitolaitoksen 
kehittämiseen ja opetustoimintaan on ehdo
tettu huomattavia lisävaroja. 

Menojen supistus kohdistuu suhteellisesti 
harvempiin momentteihin, mutta niihin 
sitä ankarammin. Osa supistuksia on ai
kaansaatu siten, että erinäisiä avustuslai
noja varten tarvittavat varat - kysymJk
sessä on lähinnä kansakoulujen hankkimi
nen maalaiskunnille, maataloustuotannon 
edistäminen ja metsänparannustyöt 
otettaisiin valtion hallussa olevista rahas
toista eivätkä siis tulisi lainkaan tulo- ja 
menoarviossa näkyviin. Tämän, nähdäk
seni hyväksyttävän menettelytavan 'kautta 
aikaansaatu supistus, 40 milj. mk., on tie
tenkin ainoastaan näennäinen; kuten jul
kisuudessakin on huomautettu ja myöskin 
täällä eräissä puheenvuoroissa on osoitettu 
- taDkoitan edustajien Helan ja Niukka
sen puheenvuoroja - niin hallituksen eh
dottama menettelytapa nähtävästi ei kui
tenkaan ole sovellutettavissa kaikkiin halli
tuksen edellyttämiin tapauksiin. 

Huomattavia supistuksia on ehdotettu 
kulkulaitosmenoihin. Nämä supistukset 
ovat osittain aivan luonnollisia, johtuen 
pulakauden aiheuttamasta rautatieliiken
teen vähenemisestä, mutta sensijaan kyllä 
useat kulkulaitostyömäärärahojen supis
tukset, kuten täällä jo on useilta tahoilta 
huomautettu, ovat omiaan herättämään 

epäilyksiä. !Sellaisia supistuksia on sekä 
vakinaisessa että ylimääräisessä menosään
nossa. Mainittrukoon vaan, että vakinaisen 
menosäännön maantie- ja siltarakennus
määrärahaa ehdotetaan vähennettäväksi 15 
milj. markalla, maanteiden 'kunnossapit~ 
määrärahaa 2 miljoonalla, joenperkaus
määrärahaa 1 miljoonalla sekä ylimää
räisessä menosäännössä rajaseutujen maan
tierakennusmäärärahaa n. 2 miljoonalla, 
valmiiden ratojen uudisrakennusmäärära
haa yli 11 miljoonalla, rautatierakennus
määrärahaa 36 milj. markalla, satama- ja 
tehdasratamäärärahaa 3 miljoonalla j. n. e. 
Joskin näiden supistusten vastapainona on 
mainittava ylimääräisessä menosaannossa 
olevan maantie- ja siltarakennustöiden 
avustamismäärärahan koroittaminen 6 milj. 
markalla, niin kuitenkin voidaan, kuten 
täällä jo useat puhujat ovat huomauttaneet 
asettaa kyseenalaiseksi, ovatko kaikki nämä 
supistukset näihin määriin asti nykyhet
kellä tarkoin harkittuja. Ne tulevat nimit
täin varmasti osaltaan lisäämään työttö
myyttä, ja kun valtion, samaten kuin kun
tainkin, velvollisuutena on työttömyyden 
torjuminen, voi seuraukseksi tulla, että val
tio on paikoitettu vastaavasti lisäämään 
hätä- eli varatöitä, jotka useimmiten ovat 
vähemmän taloudellisia kuin valtion sään
nölliset työt. Hallitus onkin ehdottanut 
työttömyysmäärärahaa 'koroitettavaksi 15 
milj. markalla siitä, mitä se on tämän vuo
den talousarviossa. Huomioonottaen uh
kaava työttömyystilanne sekä äskenmaini
tut työmäärärahojen supistukset, on kuiten
kin epäilyiksen alaista, tuleeko tämä lisäys 
osoittautumaan riittäväksi. 

Mitä muihin menojen supistuksiin tulee, 
on sosialimenoja supistettu sikäli, että tä
män vuoden ylimääräisessä menosäännössä 
oleva 10 milj. markan määräraha Omakoti
rahastoa varten on ensi vuodelta poistettu 
ja vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutusra
hastoon siirrettävä erä on ehdotettu vähen
nettäväksi 30 milj. markalla. Lisäksi edel
lytetään, että asutusrahaston laina van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutusrahastosta 
edelleen pysytettäisiin, jolloin, huomioon
ottaen tänä vuonna syntyvä säästö, on kat
sottu voitavan asuttamisen rahoittamismää
rärahaa supistaa myöskin 30 milj. mar
kalla. Osa supistuksia on aiheutunut siitä, 
että tänä vuonna eräät suuret rakennus
yritykset on saatettu loppuun ; niin tärrnän 
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vuoden anenosäännössä oleva 23 anilj. mar
kan määräraha selluloosatehtaan valmiiksi 
rrukentamiseen on voitu poistaa ja Imatran 
voimalaitosta varten täksi vuodeksi osoi
tettu 23.5 milj. markan määrärahan si
jasta on ensi vuodelle ehdotettu ainoastaan 
2 milj. markkaa. Missä määrin ikaikki 
nämä supistukset, 1esim. uusien koulutalo
jen määrärahan supistus 11 milj. markasta 
4,9'90,000 markkaan ovat asiallisesti mah
dollisia, sietää kenties tarkempaa selvittä
mistä. 

Huomattava lisäys on ehdotettu puolus
tuslaitoksen ylimääräisen menosaannön 
kohdalla, jonne, lähinnä taisteluvälineiden 
hall!kintaa silmälläpitäen, on ehdotettu 
44.6 milj. markan nettolisäys. Tosin en 
epäile tämän tarpeen olema:ssaoloa, joskin 
epäilen, että tällä määrärahan koroituk
sella sanottavasti voitaisiin lieventää työt
tömyyttä, niinkuin hallitus esityksessään 
edellyttää, mutta ~erikoisesti epäilen ajan
kohdan Sopivaisuutta näin suurelle määrä
rahan koroitukselle. Ilmeistä nimittäin 
on, että ollaan menossa pysyväisesti alem
paa hintatasoa kohti ja kun näin on laita, 
niin nyt hankittavat tarvikkeet piankin 
tulevat osoittautumaan suhteellisesti 'kal
liisti ostetuiksi, mutta ennenkai!kkea on 
näin huomattava määrärahan koroitus val
tiotalouden tilanteen ollessa sellainen, kuin 
se todellisuudessa on, epäilyksiä herättävä. 
Asia olisi sittenkin epäilemättä ollut hel
pompi toteuttaa vuoden 1932 vuoden ta
lousarvion yhteydessä, jolloin laivastora
kennusmääräraha, 53 milj. mk., voidaan 
poistaa tai ainakin tuntuvasti supistaa. 
Asian lopullisen arvostelemisen täytyy 
luonnollisesti kuitenkin jäädä niiden tar
ikempien perustelujen varaan, jotka puolus
tusministeriö varmaankin tulee asianomai
selle valiokunnalle esittämään. 

Uutuutena on mainittava, että viimei
senä momenttina ylimääräisessä menosään
nössä esiintyy 102 milj. markan määräraha 
1930 vuoden tulo- ja menoarviossa synty
vän vajauksen peittämiseksi. Kun pää
omasäästö on vähenemässä 100 milj. mark
kaan, niin tällainen pääomasäästön vahvis
taminen seuraavan vuoden talousarviossa 
sitä varten erikseen osoitetulla määrära
halla epäilemättä on oikeaan osunut toi
menpide. 

Talousarvion laatimisessa on varmaankin, 
i!ruten myöskin herra valtiovarainministerin 

selostuksesta selviää, aiheuttanut melkoisia 
vaikeuksia ja tulee epäilemättä edelleenkin 
vaikeuksia aiheuttamaan se, että huomat
tava osa menosäännön momentteja on eri
koisesti annetuilla laeilla tullut vakaute
tuksi, miiVkä johdosta tarpeellinen jousta
vuus talousarvion laadinnassa on suuresti 
supistunut. Niin kauan kuin valtiotalout
tammekin voitiin hoitaa nousun merkeissä, 
ei tästä tosin ollut sanottava:mpaa haittaa, 
mutta nyttemmin laskusuunnan vallitessa, 
jolloin on pyrittävä menoja supistamaan, 
osoittautuu ilmeiseksi, että on liian suu
ressa määrässä menosäännön momentteja 
laeilla määritelty. Siitä on seurauksena, 
että täytyy, menoja supistellessa, sitä ko
vakouraisemmin käydä käsiksi muihin mo
mentteihin, josta m. m. äsken mainitut kul
kulaitosmäärärahat ovat esimerkkinä. 

Tuloarvion laatiminen tällaisena kon
junktuurivaihteen aikana on tietenkin eri
tyisesti vaikea tehtävä ja inhimillistä olisi, 
jos hallituksen tuloarvio ei kaikin osin to- · 
teutuisi; ilmeistä on, että siinä ei ole mi
tään koroittamisen varaa. Suurin tuloerä 
ovat tuontitullit. Lama-ajasta ja vähenty
neestä tuonni~sta huolimatta hallitus suun
nittelee tuontitullituloa voitavan 'koroittaa. 
Hallitus nimittäin sanoo: ,Niinmuodoin 
ehdotetaan erinäisten tavarain tuontitullei
hin, jotka tullit nykyisen tilanteen valli
tessa, maan tuotantoelämää tuhoavan dum
pingin ja yleisen hintaromahduksen takia, 
vaativat maan tuotannollisen ansiotoimin
nan ylläpitämiseksi ja työttömyyden suu
renemisen estämiseksi uudestijärjestelyä, 
koroituksia, jotka nostavat tuontitulleja 
yMeensä 260 milj. markalla." Kun kysy
myksessä olevaa tulliesitystä ei ole vielä 
annettu, niin tämän asian arvostelun täy
tyy lykkääntyä toiseen tilaisuuteen. 
Uudella oluttullilla, joka sekä julkisuu
dessa että täälläkin on herättänyt vasta
väitteitä, sekä tupa'kkavalmist,everotuksen 
koroittamisella hallitus laskee saatavan 46 
milj. markkaa uutta tuloa. 

Liike-elämälle on epäilemättä pettymys, 
että hallitus ei nle katsonut valtiotalouden 
tilanteen sallivan osakeyhtiöverotuksen hel
pottamista. 

Lausunnossaan vuodelta 1929 taloudelli
sen tilanteen johdosta sanoo taloudellinen 
neuvottelukunta m. m.: ,Niin kauan kuin 
nykyistä talouselämän !kireyttä kestää ei
vätkä valtion tulot riitä vanhojenkaan me-
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noj·en peittämiseksi, on valtiotaloudelle sa
moinkuin muullekin julkistaloudelle asetet
tava vaatimukseksi, että pidättäydytään 
osoittamasta varoja sellaisiin kulutustarkoi
tuksiin tai tuottamattorniin sijoituksiin, 
joiden toteuttaminen ei ole ehdottoman 
välttämätöntä juuri nykyisellä hetkellä. 
On muistettava, ,että niin itsessään hyviä 
kuin monet tällaiset tarkoitukset ovatkin, 
ne ovat saavutettavissa ainoastaan kansa
kunnan varallisuuden asettamissa rajoissa. 
Jos nämät rajat sivuutetaan, niin että !kan
san taloudellinen kantokyky sen johdosta 
heikkenee, joudutaan helposti aivan päin
vastaisiin tuloksiin kuin oli tarkoit,ettu. '' 

Ryhtymättä yksityiskohtaisemmin tarkas
tamaan hallituksen talousarvioesitystä, roh
kenen, taloudellisen neuvottelukunnan lau
suntoon vedoten, esiintuoda sen uSlkon, että 
eduskunta, huomioonottaen taloudellisesti 
vakavan ajan, on osoittava riittävää pidät

. tyväisyyttä menoj'8ll suuruutta mä.ärit•eUes-
sään. 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Täällä 
on tahoHa ja toiselta ja kolmanneltakin pa
heksuttu sitä, että työmäärärahoja on suh
teettomasti vähennetty, puhuttu rautateistä 
ja teistä yleensä. Tämä väite on oikea, jos 
otetaan vertauskohdaksi tämän vuoden me
noarvio Ja sitä edellinen. Ne menoarviot oli
vat rikkaan miehen huushollia ja kun rik
kaan miehen huusholliin verrataan, niin on 
selvää, että nyt esillä oleva talousarvio näyt
tää ikävältä. Mitä ensin rautateihin tulee, 
niin on siinä meillä nykyisen menoarvioeh
dotuksen taustana se, että valtio on rauta
teihin sitonut 5,700 milj. vuosien kuluessa. 
Rautateiden ylijäämä oli viime vuonna 
132 miljoonaa, mutta niistä silloin ei 
poistettu niitä korkoja ja kuoletuksia, 
jotka valtionrautateiden tilien ulkopuo
lelta maksettiin ja jotka nousivat 44 
miljoonaan. Täten ylijäämä lask~e 88 
miljoonaan. Mutta silloin on ylimääräi
sessä menoarviossa suuri osa sellaisia me
noja, joista voidaan riidellä, kuuluvatko ne 
vu-otuisiin menoihin tai kuuluvatko ne pää
omasijoituksiin. Ne on yhdistetty pääoma
tiliin ja jätetty vuotuisista menoista pois. 
Osa näistä on vielä poistettava mainitsemas
tani 88 miljoonasta. Siten koko rautatielai
toksemme hyvin laskettuna antaa vähän 
enemmän tuloja kuin 1 %. On kysymys, 
onko syytä kovina aikoina lisätä tällaista 
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pääomasijoitusta samassa määrin kuin en
nen. Tietysti täytyy kun tällaisia asioita 
tarkastetaan ottaa muitakin kuin puhtaasti 
taloudellisia näkökohtia huomioon. Kysy
mys on kuitenkin, voidaanko tähänastiseen 
tapaan edelleen jatkaa. Tietysti asian rat
kaisulle ei ole mahdollista löytää täysin ob
jektiivistä peustetta. Asia on arvioinnin 
varassa. Ennen, rnoin 5 a 10 vuotta sitten 
laskettiin, että maa voi noin 60-70 miljoo
naa rautatierakennuksiin sijoittaa. Sitten 
rikkaiden vuosien kuluessa sijoitetaan tähän 
yhä enemmän varoja. Vuonna 1928 1221;2 
miljoonaa, vuonna 1929 noin 104; senjäl
keen oli sijoituksia vähennettävä ja vuonna 
1930 jäivät ne 96 miljoonaan. Nyt on eh
dotettu, että käytettäisiin 60 miljoonaa. 
Tällä ,summalla voidaan rautatietöissä si
dottu kantajoukko pitää töissä ja jos niin 
olisi, että täytyy työttömyyden takia näitä 
laajentaa, niin löytyy työttömyysrahoja 50 
miljoonaa sekä 14 miljoona.a vie,lä toimen
tulon puutetta kärsiviä seutuja varten, siis 
yhteensä 64 miljoonaa, jotka ovat sitä laa
tua, että ne työttömyyden lieventämiseksi 
voidaan käyttää. Jos nyt heti nostetaan 
tätä määrärahaa niin, kuten 'kokemus enti
sinä vuosina on osoittanut, järjestyvät työt 
sillä tavoin, että kaikki rahat heti sijoite
ta,an, ja sitten vuoden kuluessa täytyy työt
tömyysrahoista summaa lisätä samassa mää
rässä kuin tai jokseenkin samassa määrässä 
kuin lähtien alemmasta kiinteästä meno
erästä. 

Mitä taas tulee väitteeseen, että uudistus
rahat ja kuoletusrahat rautateillä ovat pie
net, niin ymmärtää tietysti jokainen, joka 
tällaisissa kysymyksissä jaksaa ajatella, että 
on kestämätöntä että menoarvioehdotuksessa 
esitetyllä tavalla kiskot ja kalusto uusitaan. 
Tämä on aivan poikkeuksellinen menetelmä, 
joka voi kestää yksi tai pari vuotta ja täy
tyy sen jälkeen mennä samaan kuoletuk
seen kuin ennenkin. Mutta tämä vähennys 
ei niin paljon vaikuta kotimaiseen talouteen, 
sillä suuri ooa näitä rahoja käytetään kis
kojoen ja vastaavien ainesten ostoon ulko
mailta. 

Mitä sitten tierahoihin tulee, niin vertaus 
viime vuoteen antaa jokseenkin sellaisen tu
loksen kuin mitä jotkut herrat täällä ovat 
esittäneet. Mutta jos tahdotaan saada täy
dellinen tausta tähän, niin on mentävä joku 
vuosi takaisin. Sain sattumalta käsiini vuo
den 19·25 menoarvi~on. Siinä meillä on lub 
I: 5, 25.4 miljoonaa tie- ja siltarakennU'ksia 
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varten, ensi vuodeksi on 41.4 miljoonaa. 
Meillä on momentti I: 6 siis maantieranat, en 
mui.stJa sitä nimikettä tarkalleen, silloin 10 
miljoonaa, nyt 20 miljoonaa. Sitten maan
teiden kunnossapitoa varten silloin 41.7, 
nyt 110 miljoonaa. Sitten avustus tie- ja 
siltarakennuksia varten silloin 6 miljoonaa, 
nvt 14. Sitten entisten ma•anteiden kun
toonpanemiseksi silloin 2 miljoonaa, nyt 4 
miljoonaa, ja vielä uusi määräraha rajaseu
tu- ja Pohjois-Suomen tiet, nykyään 11.3, 
silloin ei mitään. Siis tierahat olivat vuonna· 
1925, joka oli verrattain hyvä vuosi, tällä 
tavoin laskettuna yhteensä 85.1 miljoonaa. 
Ensi vuodeksi on esitetty 200.7 miljoonaa. 
Ja jos lisätään vielä ne työvälineet, jotka 
tätä varten hankitaan, osa näistä rahoista 
käytetään muihinkin, niin oli v. 1•925 2.15 
miljoonaa, nyt on 5 miljoonaa. Voimme sa
noa, että nyt tänä vuonna kaikkiaan tietöi
hin käytetään 2 Vz kertaa niin paljon kuin 
vuonna 1925. Kehitys on mennyt tähän 
suuntaan sentakia, ·että valtio vähitellen on 
ottanut enemmän ja enemmän teitä hal
tuunsa, joka päivä näiden luku kasvaa. Ky
symy.s tällaisena aikakautena siis on hoi.taa 
mitä nyt on valtiom. hoidettava ja jättää seu
ra:aviin vuosiin laajennukset. Tällainen 
huusholli kuin tämä ei vielä millään tavoin 
kuvasta köyhän miehen taloutta. Se on rik
kaan miehen toimintaa aikojen huonotessa. 
Se ei perustu siihen, että nyt koetettaisiin 
päästä uuteen systeemiin. Se perustuu sii
hen, mitä on viimeisinä vuosina t·ehty ja jota 
täytyy jatkaa. Me voimme ehkä sanoa, ja 
joku täällä äsken sanoikin, että tämä on 
työnantajan huushollia. S.e ei ole hyvän 
työnantajan vaan ajattelemattoman miehen 
huuhollia. Heti kuin taskussa rahoja löy
tyy, niin niitä käytetään, ja sittenkun ra
hat loppuvat, niin menot täytyy vähentää 
vaivalla, niinkuin nyt. Jos valtion taloutta 
järkevällä tavalla tahdottaisiin hoitaa, niin 
sellaisina vuosina kuin viimeiset ovat olleet, 
olisi pitänyt säästää ja vähän jättää varoja 
myöhemmin tulevien huonojen vuosien va
ralle. Silloin olisi valtiolla mahdollisuus ko
vina aikoina järjestää töitä suuremmassa 
määrin sen sijaan että nousuaikoina on kiih
dytetty nousua kilpailemalla yksityisten 
kanssa. 

Ed. 0 k s a 1 a: Eduskunnan avajaisten 
yhteydessä mainittiin parikin kertaa maassa 
vallitsevasta ahtaasta taloudellisesta ajasta 

ja huomautettiin, että eduskunnalta odote
taan siihen lievennystä, mikäli eduskunta 
sitä :toimenpiteitten8ä kautta voi antaa. 
Niin on tosiaan asianlaita. Kansalaiset toi
vovat, että eduskunta tekee parhaansa ta
loudemsen pulan lieventämiseksi. Vaikka
kaan minä puolestani en usko, että valtio voi 
pulaa kokonaisuudessaan ja vielä vähemmin 
sen syitä poistaa, niin olen vakuutettu, että 
tarpeellisilla ja tarkoituksenmukaisilla toi
menpiteillä valtio juuri meidän maassamme 
voi pulaa suuresti helpottaa. Otaksun, että 
valiokuntakäsittelyn jälkeen on nyt esillä 
olevaan tulo- ja menoarvioon vaike·a saada 
mitään huomattavampia muutoksia ja kun 
minulla ei ole tässä valiokunnassa tilai
suutta esittää ajatuksiani, niin pyydän lau
sua muutaman toivomuksen eräitten asioit
ten suhteen. Ymmärrän, että asian nykyi
sessä vaiheessa ollen ·ei ole tarpeellista eikä 
sopivaakaan puhua yksityiskohdista ja s·en
tähden kes:kitän lausuntoni pariin käytän
nöllisesti tärkeään seikkaan. 

Jos tarkastetaan, mitä elinkeinonhaaraa 
nykyinen pula enimmin ja raskaimmin pai
naa, havaitaan, että se on meidän vientiteol
lisuutemme. Maanviljelijä on saanut hy
vän sadon, mutta kärsii hänkin huonojen 
hintojen takia, mitä hän kaupassa tuotteil
leen saa. Kotimainen teollisuutemme saa 
jonkinlaista ·tullisuojaa, mutta kärsii sen 
vuoksi, että maan ostokyky on heikko. Vien
tit·eollisuudella ei ole mitään lieventäviä 
asianhaaroja, vaan on se joutunut epätasai
seen taisteluun maailmanmarkkinoilla. Tämä 
koskee ennen kaikkea puutavarateollisuut
tamme, joka on vientiteollisuuksistamme 
tärkein, jopa niin tärkeä, että maan talous
elämä seisoo suurimmalta osaltaan tämän 
teollisuuden varassa. Nyt on kilpailu tul
lut kaikilla puutavarateollisuuden aloilla, 
sahateollisuuden, paperi-, selluloosa-, fa
neeri- ja rullateollisuuden ,alalla niin anka
raksi, että näiden teollisuuksien olemassa
olo on uhattu. Lukuisat näiden alojen teol
lisuuslaitokset ovat joko lopettaneet toimin
tansa tai supistaneet sitä tai sitten valmis
ta;nat tuotteitaan varastoihin parempien ai
kojen toivo.gs•a. Kuitenkaan ei näy merkkiä
kään nyt siitä, ·että parempaa aikaa voi
simme odottaa. Tunnettua on, että vienti
tavarain hintaindeksi on edelleenkin vähän 
korkeampi kuin tuontitavaraindeksi ja vielä 
hiukan korkeampi kuin sama indeksi oli en
nen sotaa. Nyt kun laskuaika on jälleen kä-
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sissä, on luultavaa, ·että vioentitavarain hin
nat edelleen painuvat, kunnes ne saavutta
vat ennen sotaa vallinneen tason tai sitten 
sen tason, millä tuontitavarain hinnat nyt 
ovat. Näin ollen ei ole odotettavissa puu
tavaratuotteitten hi:nThan nousua, ennemmin
kin päinvastoin. Jotta nyt maallemme vält
tämätön puutavarateollisuus ei pääsisi rap
peutumaan ja pysähtymään, on tarpeellista, 
että se tulee kilpailukykyiseksi. Tähän se 
voi päästä ainoastaan tuotantokustannuksia 
alentamalla. Tuotantokustanmrkset muodos
tuvat useista eri tekijöistä, joista eräät ovat 
sen laatuisia, että niitä ei sanottavammin 
voida parhaalla tahdollakaan pienentää. 
Sellaisia tekijöitä ovat esim. työpaikat, ko
rot, kuoletukset, kunnossapito- ja rahtikus
tannukset. Tuotantokustannuksia voidaan 
saada huomattavammin alenemaan ainoas
taan raaka-aineen hintaa alentamalla ja 
ankaraa verotusta lieventämällä. Kun mei
dän maassamme valtio on puutavarateolli
suuden raaka-aineen, metsän, suurin omis
taja ja myyjä, niin voi valtio ja siis ensi kä
dessä eduskunta. huomattavasti vaikuttaa 
puutavarateollisuuden menestymiseen tässä 
maassa. 

Minun käsittääkseni tulisi valtion varsin
kin nykyisessä tilanteessa asettaa puitten 
hinnat sellaisiksi, että puutavarateollisuus 
jaksaa ne maksaa eikä kärsi tappiota ja ole 
pakoite.Uu lopettamaan toimintaansa. Tätä 
vaatii maan yleinen etu. Tarkoitukseni ei 
ole, että valtio myysi puut niin halvalla, 
että teollisuus näitten helppojen puitten an
siosta saisi erikoista voittoa. Meidän maas
samme, jossa valtio itse harjoittaa laajaa ja 
monipuolista puutavarateollisuutta, ei liene 
tästä pelkoakaan. Voihan valtio helposti 
laskea, mitä kussakin eri tapauksessa ja eri 
tarkoitusta varten pui:sta voidaan maksaa, 
ilman että ostajoa saa tappiota tai voittoa
kaan. Laskelmat ovat vain tehtävät niillä 
perusteilla, mitä yksityisliikkeessä käyte
tään, siis huomioon ottaen liikkeeseen sijoi
tettujen varojen korot sekä laitosten hoito
ja kuoletuskustannukset. Näin la·skien saa
daan melkoisella ta:t'kkuudella selville, mitä 
puuraaka-aineesta voidaan maksaa ilman 
että ostaja häviää tai voittaa, mutta että hän 
kuitenkin voi pitää teollisuuslaitoksensa 
käynnissä siksi kunnes paremmat ajat ehkä 
koittavat. Tämä hintaueruste on myöskin 
oikea. Ei ole oikein eikä toivottavaa, että 
valtio raaka-ain'een myyjänä kiristää hintaa 

niin korkealle, -että ostajalle siitä tietoisesti 
aiheutetaan tappiota. Luonnollisesti voi
daan sanoa, että valvokoon ostaja etujaan. 
Mutta liike-elämässä on vaikuttamassa teki
jöitä, jotka paJkottavat useassa tapauksessa 
epäedullisiinkin kauppoihin, jos myyjä, 
joka on täysin riippumaton siitä, syntyykö 
kauppa vai ei, ei kohtuulliseen kauppaan 
myönny. Nykyhetkellä vaikuttaa valtion 
myyntipolitiikka työtilanteeseen maassa. 
Jos teollisuuden täytyy suuressa määrässä. 
lopettaa toimintansa tai supistaa sitä, niin 
seurauksena on suuri työttömyys, joka muu
tenkin tulee olemaan vakava ilmiö. Jos 
metsä- tai uittotyö Pohjois- ja Itä-.Suomessa, 
jossa valtion metsät pääasiallisesti ovat, lop
puvat, tai huomattavasti supistuvat, niin 
miten pääsevät näiden seutujen vä.hävarai
set asukkaat tämän talven yli~ Ei miten
kään muuten kuin hätäaputöiden varasoo. 
Kuitenkin on valtiolle parempi myydä met
sät nykyistä tilannetta vastaavilla hinnoilla 
kuin antaa hätäaputöihin varoja. Otaksu
taan, ilman että luvu( ovat todellisia, mutta 
v•ertailun vuoksi esitettyjä, ·että valtio tah
too puista 4 milj. markkaa enemmän kuin 
teollisuus katsoo ilman tappiota niistä voi
vansa maksaa. Ellei kauppaa tuon 4 milj. 
markan hintaeron takia synny, niin valtiD 
joutuu järjestämään hätäaputöitä ainakin 
60 milj. markan edestä työttömiksi jääneelle 
vä·estölle metsissä, tehtailla j·a laivauspai
koilla. Sitäpaitsi jää teollisuuden kautta 
saatavat ulkomaiset varat maahan tule
matta. 

Tuntuu aivan luonnolliselta, että valtio, 
käsittäen nykyisen tilanteen omassa maassa 
ja vieraiden maiden markkinoilla tekisi sen 
johdosta oikeat johtopäätökset. Ei ole vält
tämätöntä, ·että valtion metsistä myydyistä 
puumääristä saadaan mahdollisimman kor
keat hinnat, mutta maan edun vuoksi on 
tärkeätä, että puutavarateollisuutta tällai
sena ahtaana •aikana tuetaan, sille kuiten
kaan erinäisiä etuja myöntämättä. 

Minä toivon, että valtiovarainvaliokunta 
tulee menoarviota käsitellessään kiinnittä
mään tähän seikkaan vakavaa huomiota ja 
että arvio laaditaan tätä silmälläpitäen. Täl
löin tuetaan myös valtiotaloutta. 

Tässä yhteydessä en malta Dlla sano
matta muutamaa sanaa n. s. metsänhoitolai
toksen hankinnoista. Näillä hankinnoilla 
tarkoitetaan sitä, että valtio omasta metsäs
tään, oman valvonnan alla ja omien työnjoh-
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tajain silmälliipidon alaisena valmistaa 
myytävän puutavaran ja vedättää sen uitto
väylän varteen, asemalle tai muuhun luovu
tuspaikkaan, jossa se luovutetaan ostajalle. 
Tämä kauppamuoto on tullut verrattain 
myöhään käytäntöön, mutta käytetään sitä 
nyt suuressa määrässä, kuten tulo- ja meno
arviosta havaitaan. Minä puolestani olen 
sitä mieltä, että tätä kauppamuotoa olisi py
rittävä vähentämään. Se nostaa puutava
ran hintaa, aiheuttaa teollisuudelle vahin
koja eikä itse asiassa tuota mitään hyötyä. 
Kun hankintatavaran hinta sovitaan ennen 
talven tuloa, ei luonnollisesti tiedetä, min
kälaisissa ilmastollisissa oloissa metsätyöt 
joudutaan suorittamaan. Kuitenkin vaikut
tavat talven ilmat suuresti metsätöiden kus
tannuksiin. Ollakseen varmat kustannuk
sista täytyy myyjäin laskea käytetyt teko
kustannukset epäedullisimpien tapausten 
varalta. Ja täten hankintahinnat pysyvät 
korkealla. Jos hinnat on laSkettu edullisten 
ilmastollisten olosuhteiden mukaan, voi val
tio huonojen olosuhteiden sattuessa saada 
hyvinkin pienen hinnan itse puusta. Näi
den syiden ja niistä aiheutuvan riskin joh
dosta ei myyjän !kannalta hankintamuoto 
ole toivottava. 

Ostaja taasen ei hankintakaupassa mitään 
voita. Ainoastaan ostaja, siis teollisuuslai
tos voi itse valmistaa tavaran metsissä juuri 
seUaiseksi ja siten kuin hänen teollisuudes
saan tarvitaan, tekemättä siitä liian hyvää 
tai huonoa, ja hän voi metsätyönsä järjes
tää nopeasti vaihtuvien olosuhteiden ja vaa
timusten mukaan. Teollisuus joutuu myös 
vakinaisten työjohtajainsa sijoittelussa, kun 
hankintakaupat ovat käytännössä, vaikeuk
siin. Jos se saa yhtenä vuonna hankintata
varaa, niin työnjohtajat ovat tarpeettomia 
mutta pois ei työnjohtajia voida panna, sillä 
toisena vuonna niitä voidaan kipeästi tar
vita. Ostajankaan nuolesta eivät hankinta
kaupat ole siis toivottavia. 

Metsänhoitolaitoksen hankinnoita on puo
lustettu sillä, että ainoastaan siten voidaan 
hakkuut järj.estää täysin metsänhoidollisesti. 
Kun kuitenkin kaikkien teollisuuslaitosten 
palveluksessa on metsäalan ammattimiehiä, 
ja kun valtio voi puita pystyyn myydes
säänkin asettaa määrättyjä ja tarpeellisiksi 
katsomiaan ehtoja, niin varmuudella voi sa
noa, että hankintakauupoja voidaan syystä 
paljon pienentää, joskaan niitä ei ehkä 
voida eikä ole tarpeellistakaan 'kokonaan 

poistaa. Minä jätän kuitenkin valtiova
rainvaliokunnalle harkittavaksi, eikö olisi 
tulo- ja menoarviossa syytä huomattavasti 
pienentää metsätalouden hankintatuloja ja 
sen johdosta niistä aiheutuvia menoja ja 
vastaavasti lisätä pystyyn myytävistä puista 
saatavi,a tuloja. 

Toinen seikka tulo- ja menoarviossa, josta 
tahdon muutaman sanan sanoa, koskee val
tionrautateiden polttoainemenoja. Näiden 
varalle ehdotetaan varattavaksi vähän vaille 
JOO milj. markkaa. Hallituksen esityksestä 
ei käy selville, mitä polttoainetta tässä aijo
taan han:kkia. Kun kuitenkin puhutaan 
,eri polttoaineista" ja kun otetaan tähänas
tinen käytäntö huomioon, niin huomaa tar
kotuksena olevan käyttää puuta ja kivihiiltä 
polttoaineena, viimemainittua kaiketi pää
asiallisesti. Aikaisemmin on julkisuudessa 
monta kertaa kosketeltu sitä, mitä polttoai
netta valtionrautateillä on sopivinta käyt
tää. Maanviljelijät ovat esittäneet, että 
polttoaineena on käytettävä kotimaista 
halkoa ja rautatiehallitus taloudellisista 
syistä puoltaa kivihiiliä, joka on lämpöte
hoansa nähden puuta .halvempaa. Kun tä
hän kysymykseen syventyy nykyistä pula
aikaa silmälläpitäen, niin minä puolestani 
olen tullut si}hen tulokseen, että oEsi ruvet
tava käyttämään polttoaineena kotimaista 
halkoa. 

Ei ole kohtuullista, että ma'anviljelijöiltä 
nyt, kun ulkomainen kilpailu on polkenut 
heidän tuotteidensa hinnat alle tuotantokus
tannusten, että heiltä nyt otetaan pois oman 
maan hallituksen toimenpiteistä sekin tulo, 
mikä heillä voisi olla metsistään tai tätä 
tuloa paljon pienennettäi,siin. Minun ym
märtääkseni on valtion velvollisuus tukea 
nyt kaikkia elinkeinoja sopivalla tavalla ja 
halkojen käyttämisellä rautateillä tuetaan 
nyt suuresti maanviljelijöitä ja annetaan 
maalaisväestölle työmahdollisuuksia. Minä 
uskon, kuten asiantuntijat ovat selittäneet, 
että halkolämmitys on kivihiililämmitystä 
kdliimpaa ja epämukavampaa, mutta sillä 
on yksi puoli, että jokainen penni halkoja 
käytettäessä jää omaan maahan. Kun vien
timme pienenee, niin on tuontimme myöskin 
saatava pienenemään, missä se suinkin voi
daan tehdä. Jos meillä ei ole varoja, emme 
voi ostaa ulkomaista kivihiiltä, olkoon se 
kuinka halpaa ta.hansa. Minusta ei tällä 
hetkellä ole niin suurta huolta pidettävä 
siitä, näyttääkö rautateiden talous voittoa 
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enemmän tai vähemmän, mutta tärkeätä on 
järjestää ansiomahdollisuuksia oman maan 
kansalaisille. Toivon, että valtiovarainva
liokunta lisää rautateiden polttoaineiden 
määDärahaa niin paljon, että rautatiet voi
vat nykyistä enemmän ja pääasiallisesti 
käyttää kotimaista puuta polttoaineena. 

Tulo- ja menoarvioesitystä tarkastellessa 
kiintyy huomio myös niihin menoihin, joita 
on merkitty useiden ·eri pääluokkien koh
dalla ja jotka tavalla taikka toisella ovat 
aiheutuneet kielt.olaista ja joista ed. von 
Frencmell täällä jo tänään teki selkoa. Kun 
tätä laki•a aikoinaan suunniteltiin, niin väi
t·ettiin, että lain kautta menetetyt tulot tu
levat täydellisesti korvatuiksi siten, että 
vankilat ja mielisairaalat tulevat tarpeetto
miksi. Mutta toisin on käynyt. Tässä on 
määrärahoja kuuden vankilan laajentami
seksi tai korjaamiseksi ja kahden mielisai
raalan perustamiseksi. Itse lain voimassapito 
nielee suuria summia, mutta tulojen puo
lelle ei lain ansiosta voi merkitä juuri mi
tään. Maa saa siis kieltolain tähden kantaa 
raskaita rasituksia. Nämä rasitukset voitai
siin kantaa, jos saavutettaisiin niiden kautta 
se, mihin kieltolaki pyrki, nimittäin yleinen 
kansan raittius. Tätä ei kuitenkaan ole saa
vutettu, sillä tunnettua yleisesti on, ettei 
tässä maassa tarvitse olla raitis sen takia, 
ettei väkijuomia olisi saatavissa. Kun kiel
tolaki ei siis vastaa tarkoitustaan eikä sen 
kautta ·ol,e saavutettu sitä, mihin on pyritty, 
mutta tämä laki aiheuttaa raskaita kustan
nuksia valtiolle, niin on mielestäni ryhdyt
tävä kiireellisiin toimenpiteisiin tämän lain 
muuttamiseksi todellisten olojen mukaiseksi. 

Ed. F o r s t a d i u s: Tarkoitukseni oli 
juuri puhua valtionrautateiden polttoainei
den arviomäärärahasta, jota edellinen pu
huja jo selosti. Tahdon kumminkin, koska 
katson asian niin tärkeäksi, vielä sanoa jat
koksi muutaman sanasen. 

Niinkuin me tiedämme, on meidän val
tionrautateillämme vaihdellut tuo määrä, 
kuinka paljon kunakin vuonna on käytetty 
halkoja ja kuinka paljon kivihiiliä. Viimei
sinä vuosina on keskimäärin valtionrauta
tiehallituksen halko-osto ollut luullakseni 
noin 1.5 milj. kuutiometriä halkoja vuosit
tain ja sen sijaan tämän vuoden halko
ostomäärä päättyy ehkä noin 400,000 kuutio
metriin. Mistä syystä on siirrytty näin 
kivihiilikannalle tällaisena aikana~ V al-

tiolla on tällä kertaa etenkin täällä Etelä
Suomessa kaikki halkovarastot täynnä hal
koja, valtiolla on metsissään Päijänteen 
vesistön rannoilla ostettuna ja hakattuna 
valmiita halkoja noin 200,000 kuutiometriä, 
Saimaan rannoilla suuret määrät. Nyt 
näillä paikkakunnilla sulien taivien tähden 
viimeisinä vuosina on ollut erittäin huonot 
rahdit. Näitä halkoja ei ole voitu kuljettaa, 
mutta vaikkakin nyt äkkiä tulisi hyvä talvi 
ja keli, niin ei rautatiehallitus ehkä ole ha
lukas siirtämään nopeasti näitä halkoja sen
tähden, että halkovarastot ennestään ase
milla ovat täynnä. Ja minkätähden ne ovat 
täynnä~ Sen tähden, että on käytetty kivi
hiiliä. Rautatiehallituksessa on äskettäin 
päätetty eräs 48,000 tonnin kivihiilikauppa 
Puolasta. Katson tällaisen menettelyn ko
vasti loukkaavan, niinkuin edellinen puhu
jakin sanoi, metsänomistajia. Puutavara
ostoja pienennetään, etteivät metsänomista
jat saisi sillä tavalla huokeammasta puu
tavarasta, mitä metsänhoidollisesti metsistä 
otetaan, mitään hintaa. Ja toiseksi tämä 
loukkaa suurirumin työväestöä, joka ei saa 
ansiotöitä metsissä, niin halkomiehet kuin 
hevosmiehet. Tällaisena aikana, kun pien
viljelijät eivät saa maantuotteistaan min
käänlaista hintaa, on talvirahtien ajo aivan 
välttämätön. Ilman sitä he joutuvat tuka
laan tilaan ja tätä kaikkea tulee meidän rau
tatiehallituksemme ottaa huomioon hank
kiessaan puutavara-ainevarastoja. 

Kivihiilen käyttöä puolustetaan seuraa
vista syistä. Ensiksikin, että muka haloilla 
ei saada säädettyä nopeutta. Se voi olla 
totta, mitä pikajuniin tulee, mutta meillä
hän käytetään paljon muissakin junissa ki
vihiiltä kuin pikajunissa. Toiseksi kivihii
len käyttö tulee paljon halvemmaksi kuin 
halkojen käyttö tilien mukaan. Se on kyllä 
totta, mutta sitä ei voi ottaa huomioon, sil
loin kun Englantikin avustaa kivihiilen vie
jiä määrätyllä määrällä. Meidän valtiomme 
on mielestäni velvollinen maksamaan halko
tavaroistaan suuremman hinnan kuin kivi
hiilestä. Sitten sanotaan vastahakoisesti, 
että meidän veturimme, jotka ovat järjeste
tyt kivihiilen käyttöä varten, ovat vaikeat 
muuttaa haloilla kuljetettaviksi, lämmitettä
viksi. Se on aiheeton veruke, sillä kaikkiin 
vetureihin on järjestetty polttoarina sekä 
kivihiiltä että polttopuita varten ja ne voi
daan helposti muuttaa, se ei tule kalliiksi. 
Siis on turhanpäiväistä koettaa saattaa mef-
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dän valtionrautateittemme taloudellisia nu
meroita hyviksi kansan kustannuksella. 

Ed. S a a r i n e n: Ed. Helan lausunto 
olisi antanut aihetta useaankin muistutuk
seen, mutta otan vapauden tässä kosketella 
näistä muistutuksista vain erästä. 

On selvää, että jos ei m. m. tarkoituksen
mukaisen tullilainsäädännön avulla luoda 
tuotannon edellytyksiä ja työnteon mahdolli
suuksia kotimaiselle tuotannolle, niin pula
kausi vähävaraisellekin kansanosalle käy yhä 
vaikeammaksi. Ei vallitsevaa talouselämän 
hätää johon luen myöskin työväestömme 
tukal~n aseman, suinkaan nykyoloissa lie
vennetä ed. Helan suosittelemaila reseptillä, 
nimittäin pitämällä ahtaasti ja sokeasti 
kiinni vain alhaisista kulutustavaroiden hin
noista. Tällaisena aikana, jolloin kansain
v-älinen taloudellinen tilanne maailmassa on 
sellainen, että maallamme ei ole juuri sanot
tavaa mahdollisuutta kehittää vientiämme 
nykyistä suuremmaksi ja siten saattaa kan
santaloutemme tasapainoon, ei suinkaan ole 
pääasia pulakauden lieventämistä suunni
teltaessa tärkeidenkin kulutustavaroiden al
hainen tai vähän korkeampi hintataso, pää
asia tällaisena aikana kövhälle maalle on 
käsittääkseni taata kotim~iselle tuotannolle 
tuotannon edellytykset, menekkimahdolli
suudet sekä siitä luonnostaan johtuvan työn
teon mahdollisuus keskuudessamme. Mille 
tasolle näillä toimepiteillä kehittyy valta
kuntamme hintataso, se on sivuasia. Nyky
aikaisessa yhteiskunnassa kansantalouden 
tuotannosta oikeudenmukaisesti kuuluva 
osuus kyllä pian järjestyy sopusuhtaiseksi 
ja oikeudenmukaiseksi eri kansalaispiirien 
kesken. Asemaa on mielestäni arvosteltava· 
sellaisena kuin se todellisuudessa on, ja 
myös tosiolojen mukaan on olosuhteista ja 
mahdollisuuksistamme vedettävä oikeat joh
topäätökset siitäkin huolimatta, että nämä 
johtopäätökset muodostuisivat meille vaik
kapa vastenmielisiksikin. Hallitus asettues
saan tällaisena vaikeana aikana periaatteessa 
sille kannalle, että kotimaista tuotåntoa on 
tarpeen tullen m. m. riittävällä tullisuojalla
kin turvattava, on se tässä kohdin käsittääk
seni tehnyt aivan oikein. Muuta mahdolli
suutta valkean taloudellisen tilanteen selvit
tämiseksi ei meillä nykyisin ole juuri käy
tettävissä kuin se, jonka hallitus tullien 
muutossuunnitelmillaan menoarvioehdotuk
sessaan on oikeaksi katsonut ja joka tietää 

sitä, että meidän maammekin lopulta tehok
kaan1min alkaa käyttää talouselämämme sor
tumista torjuessaan niitä samoja keinoja, 
joita muut maat 'ovat viime aikoina jo ta
loudellista tuhoamme ennustavalla tavalla 
osaksi hyvinkin voimakkaasti meitä vastaan 
käyttäneet. 

Olen edellä lausunut vain tässä erikoiskoh
dassa periaatt~ellisen käsitykseni hallituksen 
budjettiesityksestä. Yksityiskohtiin halli
tuksen esityksessä en nyt tahdo koskea, 
koska valtiovarainvaliokunnan jäsenenä olen 
valiokuntakäsittelyssä tilaisuudessa näistä
kin mielipiteeni lausumaan. 

Ed. P e k k ra 1 a: Huomioonottaen ne vai
keudet, jotka käsilläolevan tulo- ja menoar
vion laatimisess-a tällä 'kertaa on ollut voi
tettavana, muodostuu myös suhtautuminen 
t.ähän rahaministerin päätyöhön jonkun 
verran toisenlaiseksi kuin monasti aikaisem
min. Monet ja mitä erilaisimmat tulot tu
levat ensi vuonna huonon ajan johdosta tun
tuvasti vähenemään menoj·en joko pysyessä 
paikoillaan tai pyrkiessä yhä lisääntymään. 
J·o tämä seikka aiheuttaa suuria vaikeuksia 
tulo- ja menoarvion tas,apainoon saamisessa, 
mutta yhä pahemmaksi käy tilanne, kun ku
luvan vuoden talousarviossa syntyy va
j·austa, jonka määrä hallituksen ilmoituksen 
mukaan nousee aina 550 milj. m~rkkaan, ja 
joka vähentää valtion pää.omasäästön miltei 
·olemattomiin, s. o. 100 miljoonaan mark
kaan, kun sen pitäisi oll:a vähintään 600 
milj. markkaa. Poikkeuksellirsia keinoja on 
sen vuoksi ollut käytettävä arviota laadit
taessa ja niitä on myös käytetty. 

Mitä ensiksikin tulee tuloihin, niin huoli
matta siitä, että hallitus nimenomaan il
moitta:a niissä yliarvioimisten välttämiseksi 
tehdyn huomattavia vähennyksiä, näyttävät 
ne kuitenkin monin paikoin arvioidun vielä 
liian korkeiksi. Näin tuntuisi olevan asi~n
laita esim. metsä- ja rautatietuloihin näh
den, niiden alennuksirsta huolimatta, sillä 
suorastaan lohduttomaltahan näyttää 11yt 
metsäkauppojen teko, joka puolestaan vai
kuttaa myös liikennetulojen määrään. 
Huonoon aikaan katsoen luulisi niinikään 
tula- ja omaisuusve:mn tuoton talouden la
makauden johdosta vähenevän enemmän 
kuin mitä hallitus edellyttää. Tuottavatko 
tuontitullitkaan, jos ne jäävät hallituksen 
esittämään määrään, 260 miljoonaa enemmän 
'kuin kuluvana vuonna on vähintäänkin ky~ 
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seenalaista. Sama koskee tupakkavalmiste
veroa ja ennen kaikkea n. s. olutveroa, jonka 
arvellaan tuottavan 20 miljoonaa markkaa. 
Ottaen huomioon, että poikkeukset arvioitu
jen ja todellisten tulojen välillä saattavat, 
suurista summista kun on kysymys, helposti 
olla melkoisetkin, voi tulo- ja menoarvion 
tasapaino jo tästä syystä pahasti häiriintyä. 

Talousarvion menopuolellakin on koko 
joukko sellaisia uusia menoeriä, joiden lä
hempi tarkastelu ei olisi mielenkiintoa 
vailla, mutta kun siihen vielä myöhemmin 
tarjoutuu tilaisuus ja kun niitä jo on ensim
mäisessä ryhmämme taholta, käytetyssä pu
heenvuorossa kosketeltu, en enää niihin 
puutu. Sitävastoin on näyttänyt olevan 
syytä pääpiirteittäin jo tässä vaiheessa kos
ketella hallituksen maatalouspolitiikkaa sel
laisena kuin se talousarviossa esiintyy. 

Niukkasanaisessa ohjelmajulistuksessaan 
ilmoitti hallitus katsovansa tärkeimmäksi 
tehtäväkseen valtakunnan turvallisuuden 
lujittamisen, luvaten samalla voimiensa mu
kaan toimia maan valtiotalouden, elinkeino
elämän ja erittäinkin maatalouden edistä
miseksi. Kun tarkastelee lähemmin maata
louspääluokkaa, ei siinä saata, sanottakoon 
se aluksi, havaita selvää ,pyrkimystä halli
tuksen ohielmajulistU:ksessaan ilmoittamaan 
päämäärään. Niin, lisäys siellä toinen 
täällä menojen vähennyksiä muutamien mo
men ttien kohdalla, siinä kaikki, minkä tä
män pääluokan kohdalla voi huomata. Var
sinaisessa maatalouspääluokassa on hallitus 
paljon tinkinyt siitä, mitä maataloushallitus 
on esittänyt arvioon otettavaksi, mitä me
nettelytapaa :tosin nykyisenä ajankohtana 
voi määrättyyn rajaan asti puolustaa. Mutta 
jos menoja säästetään puheenaolevanlaisista 
tarkoituksista kyseen ollen j,a niitä lisätään 
tarkoituksiin, jotka, mitkä enemmän mitkä 
vähemmän, ovat tuottamattomia, niin silloin 
ei enää säästö ole puolustettavissa. Niin on 
kuitenkin käsilläolevassa arviossa tehty. 
Varsinkin ovat varsinaisia pienviljelijöitä 
koskevat määrärahat jääneet .hallitukselta 
miltei huomaamatta. Tosin on Pienviljeli
jäin Keskusliiton valtioapu ehdotettu koroi
tettavaksi 400,000 markalla, mutta tässäkin 
on hallitus huolimatta siitä, että se jo ohjel
majulistuksessaan ilmoitti aikovansa nou
dattaa oikeudenmukaisuutta ja kohtuutta 
eri kansankerroksiin nähden, unohtanut ko
konaan Pienviljelijäin Liiton, joka aina tä
h&n asti on päässyt valtioavun koroituk-

sista osalliseksi. Meillä puolestamme ei ole 
mitään sitä vastaan, että ensiksimainittu 
järjestö saa lisää valtioapua, sillä pienvilje
lijöitten hyväksihän sekin tulee, mutta me 
panemme merkille, että mikään hallitus ei 
tähän saakka ole menetellyt nykyisen halli
tuksen esittämällä ,tavalla vaan tasapuoli
sesti, eri pienviljelijäjärjestöjen tarpeet 
huomioonottaen. On senvuoksi toivottavaa, 
että valtiovarainvaliokunta korjaa tällaisen 
epäoikeudenmukaisuuden, jota ei suinkaan 
voi puolustaa, niinkuin hallitus tekee, viit
taamalla valtioavun suhteellisuuteen liiton 
jäsenmäärään, sillä se.hän ei toki voi olla val
tioavun yksinomainen mitta, niinkuin täällä 
aikaisemmin on jo monasti osoitettu. 

Sama pienviljelystä kohtaan kylmäkiskoi
nen henki, mikä esiintyy kautta koko maa
talouspääluokan, on havaittavissa myös 
siinä, että asutustoiminnan rahoittamista 
koskevalta momentilta on vähennetty koko
naista 30 miljoonaa markkaa. Tämä vähen
nys ei voi olla perusteltu. Päinvastoin olisi 
määrärahaa ollut tällä kohdalla koroitet
tava. Tiedetäänhän, että monet kymmenet 
tuhannet kääpiötilat ovat kipeästi lisämaan 
tarpeessa ja että tuota tarvetta varten suun
nitellaan ryhdyttäväksi pakkolunastustoi
menpiteisiinkin. Eikö niitä edullisia kon
jm1ktuureja, jotka. nyt maakaupan alalla 
vallitsevat, olisikaan, niinkuin m. m. asutus
komitea on hallitukselle esittänyt, käytet
tävä hy...,äksi ja niin pitkälle kuin mahdol
lista vapaaehtoisuuden tietä hankkia pie
nille tiloille lisää maata. Mainitsemieni va
roj.en avulla se kävisi päinsä, mutta halli
tus esittää niitä entisestäänkin pienennettä
väksi. Tämä on s~kä tuotannon edistämi
sen kannalta että sosialisesti valitettavaa. 
Jos nimittäin ajatellaan asiaa yhteiskunnan 
kannalta, ei voi olla muuta kuin eduksi, että 
niin suuri osa kääpiöviljelmien haitijoista 
kuin mahdollista saatetaan sellaiseen ase
maan, että .he tilastaan elävät ja ovat poissa 
palkkatyömarkkinoilta, jotka erityisesti 
tällä hetkellä ovat huonot. Tässä yhteydessä 
on syytä huomauttaa myös, että ne varat, 
jotka asutustoiminnan rahoittamiseen osoite
taan, olisi ensi sijassa käytettävä lisämaitten 
ostoon, koska asutustoiminnan tärkeimpänä 
tehtävänä nykyjään tulisi olla han~kia lisä
maata liian pienille tiloille, joita milloin min
kin lain perusteella ja ennen kaikkea vuokra
alueiden lunastuslain perusteella on maa
hamme viime vuosikymmeninä muodostunut. 
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Metsätalouspääluokan kohdalla on tyydy
tyksellä pantava merkille, että metsänparan
nustöiden avustusmäärärahaa on koroitettu. 
Kokemus on nimittäin osoittanut, että jos 
mieli saada kuntoon pienimpien tilojen met
sät, on varattava mahdollisuus suoranaisen 
avustuksen antamiseen, työn johdon ja 
suunnitelman lisäksi. Varsinkin olisi Kar
jalan ja Savon pienviljelijäin lepiköt saa
tava tyydyttävään kuntoon ja tähän avau
tuu melkoista paremmat mahdollisuudet ky
symyksessäolevan määrärahan koroituksen 
johdosta. 

Huomautin jo edellä siitä, että hallitus 
näyttää menoarviossaan unohtaneen miltei 
kokonaan pienviljelijät. Samaa maaseudun 
vähävaraisen väestön etujen vähäksymistä 
osoittaa hallitus myös sillä, että n. s. omako
tirahastoon ei ole lainkaan esitetty rahaa 
siirrettäväksi. Mielestäni olisi valtiovarain
valiokunnan tässäkin kohden korjattava me
noarviota niiden aloitteiden · perusteella, 
joita varmaankin tullaan edustajain taholta 
tekemään rtässä samoin kuin ·eräissä muissa
kin suhteissa. 

Ed. P y y: Pääkohdissa minä voin yhtyä 
ed. Pekkalan lausuntoon. Puheenvuoroni 
pyysin juuri huomauttaakseni erikoisesti 
tuosta omakotirahamäärän varauksesta. 
Edelleen minä haluaisin, kun ei ole tilaisuus 
valtiovarainvaliokuntaan kuulua, lausua 
evästyksenä 14 pääluokkaan sosialiministe
riöön kuuluvat hallinnonhaarat kuudenteen 
osaan köyhäinhoidonavustukset. Koskeva 
Kannaksen ammattikoulua hallituksen esi
tyksessä tulo- ja menoarvioksi vuodelle 1930 
lausuman toivomuksen mukaisesti on Kan
naksen ammattikoulukodin menoja pyritty 
vähentämään seuraavien toimenhaltijain 
palkkioerissä, nimittäin yhden katsastajan 
palkka sekä myös toisen katsastajan palkka, 
ja myös pyritään vähentämään sieltä tyt
töjen liinavaateompelun opettajan virka. 
Mielestäni se heikantaa tyttöoppilaiden am
mattiopetusta. Kun kii'rmitin siihen huo
miota, niin tiedustelin sanotun koulun 
eräältä johtokunnan jäseneltä, onko tästä 
asiasta pyydetty lausuntoa, jota hänen tie
tääkseen ei ole pyydetty. Sentakia erikoi
semmin lausun tässä, että valiokunnan jä
senet ottaisivat nämä huomioansa tätä asiaa 
käsitellessään. 

Edelleen sanotaan tässä esityksessä, että 
voidaan vähentää ruoanpitomäärärahoja 

20,000 markalla, jossa lienee pidetty poh
jana vuoden 1929 oppilasmäärää 80. Asiasta 
myös tiedustelin laitoksen johtajan ja joh
tokunnan jäsenen G. A. Kakriaisen mieli
pidettä ja he mainitsivat nykyisin laitok
sessa olevan oppilaita 90 ja myös mainitsi
vat ettei millään tavalla pienennystä tulisi 
tapahtua tässä suhteessa. Lisäksi tar
kastaja Hagelberg on mainitussa laitoksessa 
käydessään lausunut sen ajatuksen, että · 
laitoksella tulisi lasten ruokajärjestystä 
osittain muuttaa. Edelleen minä pyydän 
huomioimaan valiokunnan jäsenten mieli
pidettä, kun lisäyksiin ehdotetaan kaluston 
ja työaseitten hankintaan 5,000 mk., niin 
siellä laitoksen johtajan mielestä tällä ker
taa puuttuu aika paljon oppivälineitä. 
M. m. laulunopetusta varten ei ole urku
harmoniota. Näin ollen hänen mielestään 
tulisi varata oppilaskaluston ja opetusväli
neiden hankintaan vähintään 15,000 mark
kaa. 

Laitos, joka on ollut Viipurin piirin 
huoltokeskuksen hallinnossa aina -1 p :aan 
elokuuta 1929, on sijainnut entisissä venä
läisten huviloissa ja on verrattain huonossa 
kunnossa. Valitetaan kylmyyttä. Näin ollen 
tulisi tämän laitoksen korjausmäärärahoja 
kohottaa. Laitoksen johto erikoisemmin ha
lusi tämän asian yhteydessä kiinnittää val
tiovarainvaliokunnan jäsenten huomiota, 
että tulisi varata n. s. poika-osaston raken
nuksen vuoikraamiseen, riveämiseen ja maa
laamiseen sekä myöskin muiden mainitun 
laitoksen rakennusten maalaukseen vähin
tään 120,000 markkaa tai, jos työt voidaan 
teettää oppilastyöllä, silloin mahdollisesti 
tultaisiin toimeen 80,000 markalla. 

Sairashoidossa ehdotetaan myöskin lisäys
tä 3,000 markkaa. Sairashoidollinen puoli 
onkin laitoksessa ollut verrattain heikolla 
kannalla, johon puoleen kiinnitin erikoista 
huomiota keskustellessani mainitun laitok
sen opettajiston kanssa. Niin suurelle op
pilasmäärälle kuin laitoksessa on tulisi 
tehdä mielestäni sairashoidollinen sopimus 
jonkun lääkärin kanssa, että toimitettaisiin 
sairashoidollinen tarkastus vähintään ker
ran kuukaudessa. Näin ollen kiinnitän 
tässäkin valtiovarainvaliokunnan jäsenten 
huomiota, että tässäkin suhteessa varattai
siin lisäyksiin entisen lisäksi 6,000 mark
kaa. Kuluneena vuonna on voitu antaa 
lääkärinhoitoa vain vaikeimmissa tapauk
sissa. 
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Näihin pieniin muutoksiin haluankin 
kiinnittää erikoista huomiota ja huomaut
taa: nämä ovat pieniä muutoksia laitokseen 
nähden, mutta silti suurmerkityksellisiä 
vastaiseen kasvatustyöhön ja varsinkin sen 
laitoksen ylläpitoon, kun laitos on kerran 
siirtynyt valtion ammattikouluna yllä pidet
täväksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Esi
tys lähetetään v a l t i o v a r a i n v a l i o
kuntaan. 

2) Ehdotuksen lisäyksiksi vuoden 1930 tulo
ja menoarvioon 

sisältävä hallituksen esitys n :o 2 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti valtiovara i n valio kun
t aan. 

3) Ehdotuksen laiksi lisämaan antamisesta 
Kuusamon kunnan liian pienille taloille selrä 
sanotussa kunnassa olevien viljelys- ja asun-

toalueiden muodostamisesta itsenäisiksi 
tiloiksi 

sisältävä hallituksen esitys n:o 38 esitel
lään. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin maatalousvaliokun
taan, jonka tulee pyytää valtiovarainvalio
kunnan lausunto asiasta .. 

Keskustelu: 

Ed. H ä n n i n e n : Herra puhemies ! 
Kuus3JIIlon, Kemijärven ja Kuolajärven 
n. s. pientilain maa:kysymylkset ovat jo en
nenkin olleet eduskunnan käsiteltävinä. 
Ensi kerran ne olivat täällä esillä silloin, 
kun va:ltion metsämaiden asuttamisesta an
nettua lakia viimeksi korjattiin; ja 22 päi
vänä helmikuuta 19~27 eduskunta laati hal
litubelle kehoitusponnet siitä, miten nämä 
maakysymykset kyseessäolevissa pi,täjissä 
oli ratkaistava. Sen jä1keen on asia ollut 
erä:än komitean tutkittavana ja hallitus 
laati siitä esitylksen, j101ka viime keväänä 
tuli eduskuntaan. Maatalousvaliokunta sitä 

jo alustavasti käsitteli, mutta kun se ei ollut 
selvillä siitä, 'edus!kunnaniko vai hallituksen 
esityklsen linj1alla 01lisivat nämät maakysy
IDJ'Ikset ratJkaistavat, taJ1tOi se itse paikan 
päällä tutustua asiaan. Maatalousvaliokun
nan jäseniä olisikin viime kesäkuussa ret
keillyt nåi,ssä pitäjissä tutustumassa ky
:seessäolevien pieneläjien maaikysymykseen, 
ellei eduSJkunnan ihajoitus olisi tullut väliin. 

Olen pyytänyt tämän Kuusamon !kunnan 
pientiloja ja torppia ko.skev,an esityksen 
pöydäJlle puolustaaJrseni mainitsemaani 
eduskunta:ponsien viitta;amaa linjaa, jolta 
hanituiksen esitys mielestäni 10n pahasti poi
kennut sekä puolus.taaikseni asukkaiden 
oikeuksia. 

Kyseessäolevaa lakiehdotusta vastaan, 
jonka mukaan yhteensä 708 osaksi ti1allisten 
väliaiik:aisissa loh:koissa osaksi niiden ulko
puolella olevaa pientilaa olisi itsenäistytet
tävä, pyydän tehdä S'euraavat :päähuomau
tulk:set. 

1) Hallituksen esitys on 1mlk:onaan toiselle 
perustee:lle :rakennettu kuin edUSJkunta on 
ponsissaan määritellyt. 

2) Kuusamon ja Posion kunnissa ei voida 
vie1ä 1922 v1altion metsämaiden asutuksesta 
annettua lakia käytt1ä.ä, [kuten esityksessä 
esitetään, lk!oslra valtioLla näissä jakamatto
missa pitäjissä ei ole vieilä lk:iistä:mättömästi 
omia alueita, ei ainak:JJan rajoiLla eroitettuja 
maita, kuten la,is:sa edellytetään. 

3) Se loukkaisi melko paJiasti asukkaiden 
isojako-oikeuiksi,a:, jotka: on heille vakuutettu 
5 päivänä huhtikuuta 1879 ann1etussa ar
mollisessa julistuksessa kniill.tikontraJhtien 
muuttamisesta ja kumoamisesta Kemijärven, 
Kuusamon ja Kuolaj1ärven kunniss~a sekä 
mai,nittuja pitäjiä koskevassa armolliJSessa 
.asetuksessa 17 päivältä tammikuuta 189<8 
sekä KuUJSamon isojtaikoa koskevassa senaa
tin kamaritoimituslkunnan kirjelmässä vuo
delta 1906, joka nimenomaan ilmsik:ee :pien
tila j en i tsenäistyttämistä. 

4) Hallituksen esityks,essä ,oleva linja 
asettaisi Kuusa:mon ja Posion n. s. pientilat 
aiV1an toi,seen oikeudelliseen asemaan kuin 
vastaavat pientilat Kemij:ätrv<en ja Kuola
järven kunniss,a, vaikka näissä kaikissa 
knihtisopimuskunnissa pi,täisi asulkkailla 
olLa samanlaiset oikeudet ja maaikysymyik
sissä saman1a.inen Lainsäädäntö. 

5) Hallituksen esitylksen linja tuottaisi 
pahoja ristiriitoja is:oda:k:otoimituksissa mai
nituisiSa pitäjissä. 
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6) Ei ooisi valti,onikU<an edun mooaista 
laatia tämä laki esityksen cpohja,lla. 

7)' Jos laki laadittaisiin esityksen mukai
sesti, olisi tasaVIal1an ,cpresidentin, 1ennenkun 
laki ihyväksytääiil, cpyydettävä ikorrikeimman 
orkeuden lausunto, ja si11oin tämä laki, sa
moinkuin laiki eräiden luonnonsuojehvaluei
den perustamisesta va!ltion maille, ei kes
täisi sen kritiikkiä. 

Kun käyn yksityiskohtaisemmin perus
telemaan edellämainittuja väittei,tä, niin en
simmäisen ikofudan tueksi luen 22 päivältä 
helmikuuta 1912:7 eduskunnan ha,llitukJSelle 
esittämät ponnet, joiden mukruan pientiloj1en 
itsenäistyttäminen kniihtisopimusikunnissa 
oli suoritettava. Ne ikuu1uvat: ,EdusJmnta 
kehoittaa hallitusta ,rylhityrrnään selLaisiin 
toimiin, että 

1) n. s. piemtilat ylempänä mainituissa 
kunnissa muodostet,aan niin suuriiksi ison
jaon yhteydessä ikuin mietintö,ön sisältY'Vä 
laJde:hdotwksen 3 § :ssä edellytetään toisten 
lohlwikunnan osakikaiden etuj:a kuitenkaan 
Loukik:aamatta; 

2) Tilat l uovuteta1aill .näille pien tilallisiille 
samoilla ehdoilla ikuin loillko:rounnan muille 
osakka i1l e ; 

3) että välliaikaisten lo!lliklorajojen ullko
puolelle syntyneisiin torrppiin ja pientiloi
hin sovellutettaisiin kruununmaan antami
sesta viljeltä,väiksi ja uudistalojen perusta
misesta 13 päiv&nä lokakuuta 189~2 annetun 
asetuksen säännöksiä huomioon1ottaen, mitä 
edellä ensimmäisessä kohdassa -lausutaan''. 

Näissä ponsiss.a .eduskunta siis pitää ky
seessäolevia pi,entiloja jakoikuntiin kuulu
vina, joille olisi -annettava maa-ta samoina 
ehdoilla kuin muille osakkaille. Tämä tietää 
sitä, että niille olisi isossajaossa anneUa!Va 
manttaali ja !käsiteltävä sen mukaisesti ku
ten vanhat tilat, kuitenkin, mitä manttaaJin 
kokoon tulee, huomioonott.a1en valtion metsä
maan ,asutuslain 3 § :n mää1räyJksiä siinä tar
koituksessa, ettei,vät t:Ulrut tulisi liian cpie
niksi. Ja kuten hallituksen esityksen cperus
teluissakin mainitruan, on Kuusamoss1a ja 
Posiolla verollepanoehdotuks,essa vuonna 
1912,3 senaatin päätäikisen mukaan j.o ehdo~ 
tettukin mantta,aJi 457 :lle pientilaHe. Vas
toin eduskunnan nimenOIITlaisia päätöiksiä 
asiaa käsitellyt ikOIITlitea ja myöhemmin hal
litus, j,aka on esityksensä lruatinut komitean 
eihdotuiksen pohj,a.lle, on esityksessä-än !koko
naan mennyt toiselle linjalle ~ehdottaen esi
tyksen 3 § :ssä, että mainitut tilallisten väli-

aikaisten lohlkojen ,alueilla j-a niiden ulko
puoleHa oltw1at pientiilat olisi itse:näistytet
tävä valtion metsäm.aå.lla oLevien vuokra
alueitten lunasta.misesta annettujen sään
nösten muka,an. V aiklmikin lakiehdotU:ksen 
6 § m mukaan ei maapohj,a,sta olisi maksua 
pe1rittävä, -olisi saman pykälän 2 momentin 
muJkaan 'arvopuut, jotka täyttävåt 6 metrin 
korkeudelt.a 18 senttiä ja si,tä enemmän, 
otettruva cp10is. 

Eduskunnan ponnet ja hallituksen esitys 
kul!kevat siis aimn eri teitä. Jo wlussa mai
nitsin, että 20 päivänä toukokuuta 1922 
valtion mets.ä,mai1:,ten asuttamisesta ann€t
tua !laikia ~ei vrelä voida sovelluttaa edeUä
mainittuihin pitäjiin, ikun niissä ei vielä ole 
isoajalkoa -suoritettu eikä valtion li~kam.aata 
jakoikuntien tilus- ja metsämaista erotettu, 
eikä .~hteismetsienkään paiklma määrätty. 
Ei valtiolla ole siellä mitåän aluetta, jota 
se kiistämättömästi voisi pitää 'omanaan, 
vaåikkaikin s~ellä tulee is10ssajaossa jäämään 
la,a;,joja liikamaa-:alueita, mutta vasta ison
jaon j·älikeen vaJtio tietää, missä ne ovat ja 
mitikå ovat niiden raj1at. Edellämainitun 
v~altion metsämaitten asutusta koskevan lain 
mulkaan v.oidaan asutusmaat.a antaa vain 
sena,isesta maasta, j,ota metsälain 1 § :ssä 
taDkoitet~aan. Mainittu pykälä kuuluu: 
·,Kaiklki kylä]{Juntain piiri•en ulkopuolella 
olevat metsä- j,a erämaat kuin myöskin kylä
kuntain piiri-en sisåpualella yJksityåsten ti
'l.oista rpyykeillä erotetut metsämaat ja saa
·ret selkä jakotoimitu!kse:n ~autta syntyneet 
tai vastedes syntyvät liilka.maat, jorhin yksi
tyinen m~es t,ai ylhdyslkunta ei voi parempaa 
·oikeutta nä,yttää, ovat kruunun mai-t,a". 
Hallituksen esityksessä näyt•ään pyJrittävän 
sii1hen, että tilallisten lo'lrkoissakin sijaitse
vat piklkutilat, ainakin osittain, itsenäisty
tetään ennen isoajakoa. Silloin valtio tule
vien liilmmaiden omist:ajan,a ikäänkuin pa
!1emmaHa oikeudella ottaisi alueita pois näi
den pitäjien isostaja1osta, mutta se ei voi 
tapahtua loukkaamatta asukkaiden moniin 
lakeihin perustuva1a oikeut1ta. Tästä !kai 
edusJkunta on jo ,saanut opetuksen silloin, 
kun tää.Uä, tosin pienellä enemmistöllä, s·ää
dettiin laki eräitten luonnonsuojelualueitten 
perustamisest'a va.lti,on maille ja siihen otet
tiin myöskin suuria alueita isonjaon alai
s.i·sta Kuusamon ja Kuolajärven pitäjistä. 
Korkeimman oik,euden lausunnon perus
tMl1a laki sitten jäi vahvi,stwmwtta ja edus
kunta itsekin viime syksynä. peruutti pää-
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töik&ensä. Että kyseessäolevissa pitäjissä 
tuleva valtion osuus on liikamaata, selv,iää 
m. m. korkeimman oikeuden presidentin 
F. A. Pehkosen lausunnosta (Lakimies 192.9 
1-3 vihko siv. 67), kun hän rurvostelee pro
fussori Kyösti Haatajan :kirjaa ,Lainsäå
däntö ruotusopimuspitäj,ien isostajaosta". 
ArVJostelija sanoo: ,Kaikki mitä näissä rpitä
jissä on v.oitu tai voidaan vlliLtiolle erottaa, 
on isojailwlainsäädännön mi·elessä liika
IDaJata". Hallituksen esitys asettaa siis lii~ 
krumaan omistajan (VJaltion) parempaan oi
keudelliseen asemaan kuin tiilalliset, vaikka
kin l.ain säännökset vaiknuttavat viimemaini
tuilLe 1oukilmarnattomat etuoikeude,t maan
saantiin valtion edellä. 

Knihtikontrah6en mukallJn vuDdelta 1790 
m. m. koko Kuusamon pitäljässä, nykyinen 
Posio mukaan luettuna, oleva maa luovutet
tiin pitäjän miehille ikuisiksi .ajDiiksi entis
ten tilojen la1ajentamiseiksi ja uusien perus·
tamiseksi, eikä muista pitäjistä saanut ill
man lupaa tulla sinne aslllillliait:a. Nämä oo
:moinkuin muutkin mainituissa sDpimUS<pitä
jissä luetellut oikeudet annettiin siitä 
syystä, että 1asnlkkaat sitoutuivat vartioi
maan valt.aikunnan rajaa, asettamaan sinne 
n. s. ,knihtejä". Ja sen he ovat aikoinaan 
kunnialLa suorit:tallleetkin, siitä, ihistmia on 
todistuksena. <5 på~vänä hoortikuuta 1879 
nämä 'knilhtiiiDontrahdit osittain muutettiin, 
osittain kumottiin. Siinä armollisessa julis
tuksessa määrälttiin sumiterttlaNaiksi isojako 
kaikissa näissä kolmessa kniihtikunnassa ja 
sitä ennen n. s. 1 o h k oja k o, jossa mant
taalia kOihti mää1rättiin annettavaiksi 12,000 
tynnyrin,alaa maa•ta. Julistuksen 1 kOih
drussa sanotaan m. m., että se maa, ,joka 
saattaa jäädä jäljelle, sittenkuin jakokun
nan oswllisille ensinnä sekä iheidän talojens•a 
nykyisille manttaaleille että niille uudis
taloille ja -torpille, jotJka tutlkimulksen mu
kaan voivat olla itsenäi·sinä tiloina, on kruu
nun vara:ksi :pyykitettävä' ', ja ·toisen koh
dan muikaan ,pitäjänmieihille" jää metsäs
tys, kalastus j.a po1rojen laiduntamisoikeus 
vä1liaikaisilla ikruununmailla ja heidät, 
lmilklk~ ,pitäjänmiehet", pysytetää:n. käyttö
oikeudessaan heidän kruununmaille xaivaa
miin niittyihinsä siksi, kun ik r u u n u ta h
too ne viljelysikust.annuikset 
k o r v a a :m a 11 a i t s e 11 e ·e n l u n a s
t a a. 1879 julistuJksen viimeisessä kohdasSJa 
vakuutetaan, että valtio tulevassa isossa
j.aossa vastaa isoja1m'kustannulksista.. Varsi-

naisessa näitä pitäjiä koskevassa isoj.ailwase
tuksessa 17 päiv.ältä tammikuuta 1898 sää
derttii:n, miten palj<On manttaalia kohti ti
loille annetaan maata (nimittäin 2,500 ha 
Kuusamossa), mi,ten monta palstaa kukin 
tulee saamaan ja kuinka kauan tilaJliset saa
vat nauttia isonjaon j.älkeen'kin niitä niit
tyjä., jotka isossaja.ossa jää.vät valtion liika
maihin. Pientilat tässä asetu!ksessa koko
l11aan un.olhdetaan, mut.ta 1906 senaatin ka
maritoimituslkunta määräsi niille annetta
vaks,i pienet manrbt.aaliosuudet, ei 'kuit~n
kaan suurempia kuin O.o 5 manttaalia tilaa 
kohti Kuusamossa, joihon siihen ailman kuu
lui myöskin nykyinen Posion !kunta. 

Hallituksen esityksen mukaisessa itsenäis
tyttämisessä tehtäisiin m. m. seuraavat oi
keudenloukikaulkset: 1) häiritrtäisiin pahasrti 
lainmutkaista isonj.aon toimitusta maini
tui:ssa pitäjissä; 2) peruutettaisiin 457 pien
tiLalta oikeus saada manttaaliosuudet ja 
pyyhittäisiim. ne pois verollepanoilUiertteloista 
antamalla sensijaan asutusmaata, siitä huo
limatta, että suuremmill-e torpille ve•rolle
panoehdotuiksessa. oli ehdotettu yli 200 :kin 
ha maata; 3) huolima.tta siitä, että joukossa 
on knihtikontrahtien voimassa ollessakin pe
rustettuja pientiloja, otettaisiin kaikilta pois 
jä:reämpi arvomets,ä, vaikka senaatin kirjel
mässäikään vuodelta 1906 ei mitään arvo
metsistä mainita; 4) vastoin 1879 julistuk
sen määräystä hallituksen esityksen 11 § ::n 
mukaan pientilat 'tulisivat maiksa,:rnaan osan 
tnan siirtolkustannulksia, siis osan isojako
'kustannuiksia, joista nämä kuntalaiset ovat 
niinkuin äsken mainitsin, vrupaat; 5) pien
tilailta riistettäisiin oikeudet v•äliaikaisilla 
'valtionmailla mivaamiin niittyihinsä, vaikka 
knihtikontrahtien ja 1879 julistuksen mu
kaan, joka vi·elä on voimassa, valtio saa ne 
1un,astrumalla. (Tässä huomautettakoon, että 
satojen torppien niityt ovat melkein kaikki 
väliaikaisilla valtionmail1a) ; 6) lakiehdotus 
jätrtää kokonaan selvittämättä, minkälainen 
oikeudellinen asema näillä pikkutiloilla tu
Esi olemruan ikuivausjä1rviniittyihin nähden, 
joiden osakkailla on 'kymmeniä pikkutiloja. 
(Tänä vuonna säädetyn lain mukaan saavat 
Kuusamon ti:lalliset ne lukea veroak•anta
vaksi ma.aiksi). Tämäkin asia olisi selvä, jos 
tilukset pientiloillekin annettaisiin manttaa
lin perusteella. 

Kun åsojako Kemijärvellä ja Kuolajär
vellä on j.o ni1n pitkällä,· että 'pientiloille 
näissä kunnissa on j:o annettu manttaali-
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osuudet, vaikikakin liian pienet, tulisivat 
Kuusamon ja Posion pientilat ·toiseen oikeu
delliseen asemaan kuin vastaavat pientilat 
edellämainituissa kunni~'Sk~a. Tässä on kui
tenkin huomautetttav.a, että lainsäädäntö 
kaikissa n.äissä Lruotusopimuspitäj.issä pi·täisi 
olla satillanlainen. Se, €ttä laki tultaisiin esi
tyksen mU:kaan säätämään valtiopäiväjälr
jestyksem. 67 § :n mu:lman, osaltaan jo osoit
ta.a, että asUikikaiden oikeu:ksia tässä tahdo
taan rajoi,ttaa. 

Käytännössä ihalJituksen esitylksen linja 
v,eisi pahoihin ristiriit1oilhin itse isojakotoi
mitukse.ssa, sillä siellä on tiheään asuttuja 
ryhmäikyliä, joi-ssa on seka~sin ;yanhoja 
manttaalitiloj.a ja lohkojen torppia ja mäki
tupia. Mistä näil1e pientiloille esirm. anne
taan ennem. isoajakoa suomaita, kun usein 
kai-kiki lähitseudun suot ovat vanhojen tilo
jen niittyinä. Mutta jos niille isossajaossa 
annetaan manttaaliosuudet ja käsitetään 
kuin vanhat tiLat, v·apautuu vanhoilta ti
loi.lta soita, kostka niittypalstoja voidaan ti
loille antaa korik:leintaan ikuusi. 

Kun 0111 /kyseessä kovaosaiset r.ajtaseudut, 
joissa elä.mä on muutenkin äärimmäisen 
-vaik€a, ei ole vaitionkaan •edun mukaitsta 
lainsäädännöllä ja lisäksi asu!kkaiden van
hoihin oikeulksiin lkajoten kiristä:ä elinehtoja. 
Valtiohan näissä knihtisopimuskunnissa on 
aste a.steelta vähentänyt manttaalille tulevia 
ipinta-aloja. Kun on nyt ikyse.essä kaikkien 
vähävaraisilllll1at phlclrueläj.ät, ei pitäisi ai
nakaan nyt vähentää niitä etuja, joita 
heille oikeudenmu:kaisesti kuuluu, eikä aina
kaan eduskunnan olisi lupauksistaan ja 
päåtöksistään peräydyttävä. 

Maatalousvaliokunnan olisi telhtävä tämä 
lakiehdotus eduskunnan viitoittamille pe
rusteille. Silloin se lyhenisilkin vain muuta
miin ihwrvoilllin pyJkäliin ja silloin se tulisi 
paremmin v.astaamaan näidBn seutujen 
asukkaidenlkin toiNomuksia. L1aki.eh.dotus tu
lisi kuulumaan: 

1 ja 2 §, kuten hallituksen esitylk.sessä. 
3 :nnen § :n 1 momentti: 
Kuusamon kunnassa väliailkaistlen lohko

jen alueella tai niiden ulkopuolella sijaitse
V!at asuinrakennuksilla va.rustetut n. s. 
mantt.aalittomat pientilat itsenäistytetään 
sit~m, että niille annetaan, kuten vanhoille 
tiloille, vilj1elyksiään v.astaav.a.t manttaali
osat kuitenkin huomioonottaen, että O.o5 
pienempää manttaalia ei anneta. 

Tämän pyk~1än 2, momentti tulisi pois-

" tettavalksi ja 3 momentti tulisi kuulumaan 
näin: 

Edellä olev.at tämän pykälän säännökset 
·eivät koske Kuusamon kunnan kirtkonky
lässä sij.aitsev•aa kirkikok•entän aluetta. Kui
tenkin muodtostettailloon itsenäisiksi tiloiksi 
sellaiset kirkkokentän ulkopuolella olevat 
viljelysalue.et, joita lkirkkokentän alu.eBlla 
asuvat ensimmäisessä momentissa tartkoitet
tujen alueiden haltijat ih·a.llitsevat sekä teh
täköön niistä itsenäisiksi ne, jotika sijaitse
vrut siilhen soveliaalla paikalla. 

4 § tulisi ikuuluma.an: 
1 ja 3 § :ssä mainitut ti1at saaikoot metsä

maan sellaisena kuin se on isonjaon aikana. 
Sitten tulisi hallituksen esityksestä pyy~ 

hittäväksi pois 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10 ja 11 §§ :t 
ja 1,2 § tulisi lain viidenneksi ja 13 § kuu
denneksi pykäläksi. 

Keskustelu julistetllian päälttyneeksi. 

Pufrlemiehistön ehdotus hyväksytään ja 
esitys lähetetään maa. talousva 1 i o
lk unta a n, jonka tul~ee pyytää v .a l
t i o vara i n valio ik u n n a n lausunto 
asiasta. 

4) Ehdotuksen laiksi lisämaan antamisesta 
Kemijärven ja Kuolajärven kuntien liian 

pienille taloille 

sisältävä hallituksen esitys n :o 39 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, että 
asia lähetettäisiin maatalousvaliokuntaan, 
jonka. tulisi pyytää valtiovarainvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Ed. L a h t e l a: On erikoisella tyydytyk
sellä mainittava, että lainsäädäntötietä on 
ryhdytty korjaamaan sitä epäkohtaa, mikä 
hallinnollisten määräysten varassa on pääs
syt kehittymään muodostamaHa liian pieniä 
tiloja., joista nykyisessä koossaa.n ollen ei 
milloinkaan voi tulla sellaisia viljelystiloja, 
joissa maataloutta harjoittaen asukas per
heineen voisi tulla toimeen, mikä olisi otet
tava huomioon kun käymme korjaamaan 
korjausta kaipaavia epäkohtia yhteiskun
nassa. Nyt kysymyksessä olevalla lisämaa-
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lailla onkin tässä suhteessa erikoisen tärkeä 
ja kauas tulevaisuuteen kantava merkitys, 
koskeehan se kokonaista 700 liian pientä ta
loa ja noin 4 a 5,000 niissä asuvaa kansa
laista, joiden taloudellinen asema ei ole ka
dehdittava. Tähän nähden minä uskallan
kin odottaa kaikkein edustajien myötämie
listä suhtautumista asiain onnelliseen rat
kaisemiseen saattamiseksi. Kysymyksessä 
oleva lakiesitys kuitenkin nykyisessä muo
dossaan kaipaa erikoisen suuria muutoksia 
ja korjauksia, jotka minä toivon sitä käsi
teltäessä valiokunnissa ja eduskunnassa huo
mioon otettaviksi. On huomattava, että sillä 
lisämaamäärällä, joka lakiesityksen mukaan 
annettaisiin lisämaata kaipaaville tiloille, ei 
niistä vieläkään tule sen kokoisia tiloja, mitä 
voimassaolevan vuonna 1922 annetun valtion 
metsämaiden asuttamista koskevassa laissa 
tulee uusien vlijelystilojen saada kysymyk
sessä olevissa kunnissa, vaan jäisi tiloista 
suurin osa puolelle siitä maamäärästä, mikä 
on katsottu välttämättömäksi mainitussa 
metsämaiden asuttamislaissa, osa huomatta
vasti alle puulenkin määrän, josta taas olisi 
seurauksena, että lakia tulisi jo lähitulevai
suudessa ryhtyä uudestaan käsittelemään. 
Että kustakitt tilasta tulisi 120 ha käsittävä 
tila, tulisi Kemijärven kunnassa oleville ti
loille antaa lisämaata 32,800 ha, mikä vas
taa 18.3 manttaalia, ja Kuolajärven kun
nassa 14,200 ha, mikä vastaa 5.6 manttaalia. 
Kysymyksessä olevan lakiesityksen mukaan 
on ~iinä tarkoitettu lisämaa kokonaisuudes
saan määrätty · annettavaksi yhteismetsän 
muodossa. Nähdäkseni olisi tarkoituksen
mukaisempaa, että kullekin tilalle tulevasta 
tilusalasta lisämaa mukaan luettuna jaettai
siin yksityiskäyttöön tulevaksi alueeksi Ke
mijärven kunnassa 1,333 ha ja Kuolajärven 
kminassa 1,826 ha kokonaista manttaalia 
kohti, eli se määrä, mikä isojaosta ja verolle
panosta Kemijärven, Kuolajärven ja Kuu
samon kunnissa 17 päivänä tammikuuta 
1898 annetussa asetuksessa on määrätty yk
sityiskäyttöön tulevaksi, ja jäännös erotet
tavaksi vasta yhteismetsään. Näin menetel
len tulisi kummassakin kunnassa jokaisella 
tilalla olemaan manttaaliaan vastaava osuus 
yhteismetsää, mikä mielestäni olisi perin 
tärkeätä jo siihenkin nähden, että sen vas
tainen käyttäminen tulisi selväksi. Kun 
vielä ottaa huomioon, että lakiesityksen mu
kaan tulee lisämaata annettavaksi Kemijär
ven kunnassa 115 :lle ja Kuolajärven kun-

nassa 44 :lle sellaiselle vanhalle liian pienelle 
tilalle, joiden maista jo edellämainitun 1898 
vuoden asetuksen mukaan isojakotoimituk
sessa on siinä edellytetty osa erotettu yh
teismetsää ja nyt esitetyssä lisämaalaissa an
nettava lisämaa pantaisiin kokonaisuudes
saan toiseen yhteismetsään, tulisi tällaisilla 
taloilla olemaan osa kahdessa yhteismet
sässä, mikä vaan lisää hoito- y. m. kustan
nuksia sekä saisi sekaannusta aikaan. Tä
mäkin varteenottaen puhuu puolestaan sen 
menetelmän eduksi, mitä minä olen edellä 
esittänyt. 

Mitä sitten tulee siihen, että lakiesityk
sessä on varattu valtiolle oikeus hakkauttaa 
määrämittaiset puut annettavalta lisämaa
alueelta ja siltäkin maalta, joka veronpa
nossa muodostetuille uusille tiloille on mant
taalia vastaavana tilusalana annettava, olisi 
se lakiesityksestä kokonaan poistettava. 

Esitykseni tältä osalta tuntunee sille, joka 
ei tunne sitä olotilaa, missä olosuhteissa ja 
millä tavoin kysymyksessäolevat uudet tilat 
ovat syntyneet ja vanhatkin tilat jääneet 
liian pieniksi, jonkun verran oudblta, var
sinkin jos puheenaolevilla tiloilla olevien 
vähäväkisten asukkaiden taloudellisen tilan 
kohottaminen ei ole vielä päässyt löytämään 
myötätuntoa heitä kohtaan. 1\;[utta minusta 
esittämäni ajatus on varsin oikeutettu. Se
littääkseni sitä olotilaa, millä tavoin ja 
missä olosuhteissa kysymyksessäolevat uudet 
tilat ovat syntyneet, sallittanee minun tehdä 
siitä ylimalkainen selvitys, jotta selviäisi, 
etteivät puehenaolevat tilat ole varsinaisia 
kruununmaalle perustettuja torppia. Kemi
järven ja Kuolajärven pitäjän alue koko
naisuudessaan on kuulunut niin sanottujen 
knihtikontrahtien perusteella näiden kuntien 
tilanomistajille siihen asti kunnes näitä 
kontrahteja valtiosäätyjen myötävaikutuk
sella annetulla asetuksella huhtikuun 5 päi
vältä 1879 osittain muutettiin ja kumottiin 
sekä määrättiin toimitettavaksi välia;kainen 
jako, mikä sitten 1880-luvulla toimitettiin. 
Tässä väliaikaisessa jaossa jätettiin tilaUi
sille maata Kemijärven kunnassa 8,000 ja 
Kuolajärven kunnassa 12,000 tynnyrinalaa 
kokonaista manttaalia kohti. Näille tilallis
ten maille on perustettu väliaikaisen jaon 
jälkeen ja ennen sitä harvoja poikkeuksia 
lukuunottamatta puheenaolevat uudet tilat, 
joten näitä ei siis voida pitää varsinaisina 
kruununmaille perustettuina uusina tiloina, 
vaan on ne siis katsottava yksityisten perin-
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tötilojen maille muodostetuiksi uusiksi ti
loiksi. Tästä johtuukin, että ellei näistä yk
sityisten maille syntyneistä torpista olisi pe
rintötilojen omistajain myötävaikutuksella 
tehty itsenäisiä tiloja, olisi luonnollisesti pi
tänyt menetellä niin, että niiden hallussa 
oleva maa verollepanossa olisi tullut lukea 
entisten tilojen hyväJksi ja lisättävä sillä 
määrällä entisten tilojen manttaalia. Kun 
näin on asianlaita, niin on selvää ettei sitä 
maata, joka uusille tiloille manttaalin mu
kaan on annettava, ole valtio milloinkaan 
omistanut eikä niitä muodostettaessa siis 
valtio ole mitään menettänyt, vaan on kaikki 
tapahtunut entisten tilojen kustannuksella. 

Kun tätä taustaa vastaan tarkastelee ky
symystä, ei voi tulla muuhun tulokseen kuin 
siihen, että kysymyksessäolevien uusien tilo
jen tulee saada niille manttaaliaan vastaava 
maa sellaisten metsien kanssa, mikä niille 
tulevilla alueilla nyt on. Sitä lisämaatakin, 
josta nyt on kysymys, voidaan myöskin hie
man tarkastella ja on siinä lähdettävä siitä 
tosiasiasta, että kuten tunnettua kuului 
Kemijärven ·kunnassa 8,000 ja Kuolajärven 
kunnassa 12,000 tynnyrinalaa maata koko
naista manttaalia kohti, joka nyt isossa
jaossa pienennetään enemmällä kuin puo
lella määrällä siitä määrästä, mikä niille 
knihtikontrahtien kumoamisessa jätettiin. 
Näin vähennetystä vanhojen tilojen maasta 
valtiolle siirtyvästä alueesta voidaan liian 
pienien tilojen lisämaata antaa, tarvitse
matta siinä siis koskea valtion omaisuuteen. 
Tilat on lakiehdotuksen mukaan tarpeetto
masti asetettu asutustilain alaisiksi, mikä 
edellytys olisi myös lakiesityksestä poistet
tava, koska nyt ei ole kysymys varsinaisen 
kruununii1aan agtamisesta sanan täydessä 
merkityksessä. Lakiesityksessä ei myöskään 
ole otettu huomioon lisämaan saamiseen näh
<;Ien eJ?-sinkään niitä vanhoja perintötiloja, 
JOtka JO ennen verollepanoa oli jaettu omis-

tajiensa kesken, mutta verollepanotoimituk
sessa käsitelty yhtenä ainoana tilana. Kun 
tällaisia jaettuja tiloja, joita on vuosikym
meniä viljelty erikoisina tiloina, on useita, 
olisi tämäkin kohta lakiesityksessä huomioon 
otettava, jotta nämä tilat eivät jäisi poik
keusasemaan toisiin tiloihin nähden. Tässä 
voitaisiin luonnollisesti menetellä siten, että 
määrättäisiin aika, jota ennen tämän jaon 
on täytynyt tapahtua ennenkuin oikeus lisä
maan saantiin tulee. 

Näillä muutamilla pääpiirteissään lausu
tuilla ajatuksilla minä pyytäisin kiinnittää 
asianomaisen valiokunnan ja eduskunnan 
huomiota tämän lakiesityksen onnelliseen 
ratkaisuun saattamiseen ja odotan, että laki
esitys muovaillaan sitä vastaavaksi, mitä 
minä ·olen edellisessä lausunnossani esille
tuonut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy puhemiehistön ehdo
tuksen; esitys lähetetään maata 1 o u s
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o kun n a n lausunto. 

P u h e m i e s: Seuraava eduskunnan is
tunto on huomenna kello 13,30. 

Puhemiesneuvostoa pyydän kokoautumaan 
huomenna kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,15. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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5. Tiistaina 28 p. lokakuuta 1930 
kello 13,30. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

1) Eduskunnan tarkistajain ja hei-
dän varamiestensä vaali . . . . . . . . . . . . 139 

Esitellään: 

2) Hallituksen esitys n :o 35 laiksi 
työrauhan suojelemisesta sekä laiksi 
lisäyksestä rikoslain 16 lukuun 140 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaole
vaksi ed. Kivioja. 

Ilmoitus asiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa oikeus
asian takia keskiviikon istunnosta ed. Asi
kainen. 

Valiokuntien puheenjohtajat ja vara
puheenjohtajat. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valio
kunnat ovat puheenjohtajikseen ja vara
puheenjoh tajikseen valinneet: 

Suuri valiokunta puheenjohtajak
seen ed. Lahdensuon ja varapuheen
johtajakseen ed. L ehto s en; 

P e r u s t u s l a k i v ·a l i o kunta pu
heenjohtajakseen ed. T u l e n h e i m o n 
ja varapuheenjohtajakseen ed. V o i on
maan; 

Laki v a l i o kunta puheenjohtajak-
seen ed. Kivimäen ja varapuheenjohta
jakseen ed. W. Mäkelän; 

U l k o a s i a i n v a l i o k u n t a puheen
johtajakseen ed. Sun i l a n ja varapu
heenjohtajakseen ed. Voionmaan; 

V a l t i o v a r a i n v a l i o kun ta pu
heenjohtajakseen ed. Niukkasen ja va
rapuheenjohtajakseen ed. Korpi saa
ren; 

P a n k kiva l i o kunta puheenjohta-
jakseen ed. v. Frenckellin ja varapu
heenjohtajakseen ed. Kedon; 

Laki- ja talousva l i.o kunta pu
heenjohtajakseen ed. S o 1 j a n ja varapu
heenjohtajakseen ed. J u ne k sen; 

Talousvaliokunta puheenjohta-
jakseen ed. R ei n i kai s en ja varapu
heenjohtajakseen ed. K empi n; 

S i v i s t y s valio kun ta puheenjohta
jakseen ed. K u k k o s en ja· varapuheen
johtajakseen ed. Aili on; 

M a a talousvaliokunta puheenjoh
tajakseen ed. H ei k k i s en ja varapu
heenjohtajakseen ed. Pekkalan; sekä 

Työväen a s i a i n valiokun t a pu
heenjohtajakseen ed. Lammi s en ja va
rapuheenjohtajakseen ed. A a II on. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Eduskunnan tarkistajain ja heidän vara
miestensä vaali. 

Puhemies: Nyt on toimitettava tar
kistajain ja heidän varamiestensä vaali. 
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Vaalia varten on jätetty neljä ehdokaslis- 1 

taa. Ne on yhdistetty vaalilipuksi, joka on 
edustajille jaettu. Asiantuntijaksi vaali
toimitukseen olen pyytänyt ylitarkastaja 
Onni Hallstenin. Pyydän niitä edustajia, 
jotka ovat asiamiehinä ehdokaslistat sih
teerille jättäneet, nimittäin edustajia Häst
backa, Jokinen, Lohi ja Oksanen, avusta
maan vaalissa. Sittenkuin äänestysliput 
on avattu ja laskettu, jatketaan täysistun
toa. 

Vaali toimitetaan. 

2) Ehdotuksen laiksi työrauhan suojelemi
sesta sekä laiksi lisäyksestä rikoslain 

16 lukuun 

sisältävä hallituksen esitys n:o 35 esitel-~ 
lään. 

Puh e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin lakivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri Tuomi vaara: Herra 
puhemies! Arvoisa eduskunta! Yleisesti 
tunnettu tosiasia on, että työmaillamme on 
10 vuoden aikana vallinnut hyvin organi
soitu ja voimakas työmaaterrori. Tämän 
tarkoituksena on ollut harjoittamalla toi
sin ajattelevia työntekijöitä kohtaan häi
käilemätöntä vainoamista puhdistaa kaikki 
työmaat ammattiyhdistysliikkeen poliitti
sille johtajille epämieluisista ja itsenäi
sesti ajattelevista työntekijöistä, joiden olo 
työmailla olisi muodostanut haitallisen 
esteen ammattiyhdistysliikkeen poliittis
ten pyrkimysten ajamiselle ja vaikeutta
nut työmailla yhteiskuntajärjestystä vas
taan tähdätyn kiihoituksen menestyksel
listä suorittamista. On luonnollista, että 
vainaarnisen alaisiksi tällöin joutuivat 
ensi kädessä isänmaallisesti ajattelevat ja 
laillista yhteiskuntajärjestystä puoltavat 
työntekijät. Painostajien taholta on mitä 
raskaimpana rikoksena työntekijälle pi
detty sitä, että hän on ottanut osaa va
paussotaan, siis omakohtaisesti ollut mu
kana hankkimassa tälle kansalle, sen kai
kille kansankerroksille, myöskin työväes-

tölle, niitä oikeuksia, joita vaan vapaan 
maan kansalainen ja työväestökin voi 
nauttia. Yhtä suurena rikoksena on am
mattiliikkeen johdon taholta pidetty sitä
kin, että työntekijä,on osottanut isänmaa}, 
lista mieltään henkilökohtaisesti toimi
malla maan itsenäisyyden turvaksi perus
tetussa suojeluskuntajärjestössä. Näiden 
työntekijäin ja näitä työhön ottarreiden 
työnantajain vainoamisessa ja vainostami
sessa ovat monasti kelvanneet raa'at, jopa 
sinänsä rikollisetkin keinot, puhumatta
kaan aivan yleisesti käytetyistä mitä mo
ninaisimmista pakotuskeinoista, kuten 
ivailusta, uhkauksista, työkalujen hävit
tämisestä ja rikkomisesta, eväiden palo
öljyllä valelemisesta y. m. semmoisesta. 
Isänmaallisten mielipiteidensä vuoksi vi
hattujen työntekijäin on ollut pakko joko 
lähteä työmaalta tietoisena siitä, että toi
setkin työpaikat ovat häneltä hänen pan
naan julistamisensa tähden suljettuja tai 
on hänen, voidakseen rehellisellä työllä 
elättää itsensä ja perheensä, täytynyt alis
tua hänelle määrättyyn, nöyryyttävään ja 
hänen ihmisarvoaan alentavaan tekoon. 
Eniten käytettyjä ovat olleet n. s. anteeksi 
pyynnöt, missä asianomaisen on täytynyt 
pyytää anteeksi esim. osanottoaan vapaus
sotaan ja kuulumistaan suojeluskuntajär
jestöön sekä luvata vastaisuudessa pysyä 
erossa kaikesta sellaisesta, jota ammatti
järjestön johto ja sille uskolliset työmailla 
politikoivat työläiset eivät hyväksy. 

Kuvaavaa tässä suhteessa on, että v. 1929 
on julkisuudessa sosialistisessa sanomaleh
distössä esitetty 89 tällaista anteeksipyyn
töä. Näistä anteeksipyytäjistä on suurin 
osa ollut metalli- ja rakennustyömiehiä 
sekä puuteollisuuden työläisiä. Näistä 
89:stä on 24 saanut pyytää anteeksi suoje
luskuntaan kuulumistaan. Mutta tämä
kään isänmaallisen työntekijän nöyryyttä
minen ei ole vielä työmaaterrorin harjoit
tajille riittänyt. Heidät on vielä pakoitettu 
politikoiville, työmaita rajattomalla val
lalla hallitseville järjestöille suorittamaan 
pakkoveroja n. s. valistusverojen nimellä, 
joka vero lienee määrätty asianomaisen 
työntekijän rikkomuksen perusteella. 

Luetteloa voitaisiin vieläkin jatkaa, 
mutta kun edelläolevakin riittää jo tar
peeksi osoittamaan sen, miten pitkälle n. s. 
työmaaterrori on meillä kehitetty, en ha
lua kuluttaa eduskunnan aikaa siihen. 



Työrauhan suojeleminen. 141 

Kansalaiset, jotka ovat joutuneet edellä 
esitetyn terrorin alaisiksi, ja ne jotka ovat 
tällaista asianmenoa työmaillaan toden
neet tai sivusta sitä katselleet, ovat ihme
tellen kysyneet, kuinka sellainen on mah
dollista maassa, jonka hallitusmuodon 6 § 
lausuu, että ,kansalaisten työvoima on val
takunnan erikoisessa suojeluksessa". Tä
hän löytyy vain yksi selitys, nim. se, että 
valtiovalta ja yleinen mielipide eivät ole 
kiinnittäneet tähän hallitusmuodon vastai
seen toimintaan riittävästi huomiota. Lain
säädäntöömme on siten tässä jäänyt, kuten 
katkera kokemus nyt selvästi osoittaa, hy
vin paha aukko, joka nyt olisi välttämät
tömästi täytettävä. Valtiovallalle ja vi
ranomaisille olisi nyt jo annettava ne lail
liset keinot, joilla he yhdessä kansan oi
keuskäsi ty kseen nojaavan työmaa terrorin 
jyrkästi tuomitsevan yleisen mielipiteen 
avulla voivat asettaa tehokkaan sulun täl
laiselle vapaita kansalaisia sortavalle toi
minnalle. 

Kun hallitus ei voi pitää muuna kuin 
hallitusmuodon vastaisena ja yhteiskunta
järjestyksemme perusteihin kohdistettuna 
hyökkäyksenä työmaaterrorin nimellä kä
sitettyä ja poliittisia tarkoitusperiä ajavaa 
ammattiyhdistyspakkovaltaa työmailla ja 
kun hallituksen käsityksen mukaan sellai
nen kansalaisten työrauhan rikkominen on 
sen lisäksi ihmisarvoa alentavaa, yhteis
kuntajärjestyksenemme häpeällistä, kan
san taloudellemme ja tuotan toelämällemme 
suorastaan vahingollista, on hallitus pitä
nyt välttämättömänä antaa eduskunnalle 
esityksen laiksi työrauhan suojelemisesta, 
koska tarvittavat uudet säännökset on kat
sottu olevan tarpeellista antaa erityisellä 
lailla. 

Lakiesityksessä on säännökset ja sana
muoto koetettu saada sellaisiksi, ettei jäisi 
tilaisuutta niitä kiertämällä välttää lain 
soveltamista työrauhan rikkomuksiin sil
loinkaan, kun käytetään ovelasti valittuja 
ja hyvin naamioituja pakotuskeinoja. Tu
lee nimittäin muistaa, että työrauhaa voi
daan häiritä mitä moninaisimpia, keinoja 
ja menettelytapoja käyttäen. - Kun lain 
tarkoitus selviää sen eri pykälissä olevista 
määFäyksistä, sivuutan ne kajoamatta nii
hin tässä yhteydessä sen enempää. 

Kun sellainen teko, että joku häpäisee 
toista tai pakoittaa häntä nöyryyttävään 
tekoon senvuoksi, että hän on ottanut osaa 

isänmaan ja sen laillisen yhteiskuntajär
jestyksen puolustukseen tai liittynyt sitä 
varten laillisesti perustettuun järjestöön, 
kohdistuu myöskin olennaisesti valtioval
taan, on hallitus pitänyt tarpeellisena esit
tää tätä tarkoittavan säännöksen otetta
vaksi rikoslain 16 lukuun uutena 25 § :nä. 

Kyseessäolevat lakiesitykset on lainval
mistelukunta ja korkein oikeus tarkasta
nut, joten ne ovat saaneet mitä huolelli
simman valmistelun. 

Hallitus toivoo, että asianomainen valio
kunta ja senjälkeen eduskunta hyväksyy 
hallituksen tätä tarkoittavat esitykset ja 
siten myötävaikuttaa tehokkaasti siihen, 
että taistelua kommunismia vastaan voi
daan tehokkaasti käydä myöskin työmailla 
(Vasemmalta: Eikö fascisteja!). 

Ed. Aalto: Hallituksen nyt eduskun
nalle jättämä esitys laiksi työrauhan suo
jelemisesta on tyypillisin näyte siitä nyky
aikaisesta suunnasta, mikä meillä valtio
vallan taholta kohdistuu kansan vähäva
raisiin kerroksiin. Minä en ihmettelisi, jos 
me saisimme sanomalehdistöstä lukea, että 
tällainen lakiehdotus on jätetty jossakin 
Albaniassa tai jossakin muussa Balkanin 
valtiossa, mutta että se on jätetty Suo
messa, sitä täytyy joka tapauksessa vähän 
ihmetellä (Ed. Pihkala: Meksikossa!) Joku 
teki välihuudahduksen: Meksikossa, mutta 
Meksikon lähettiläshän on, niinkuin tie
dätte, jyrkästi huomauttanut, ettei se tahdo 
kunniaa olla Suomen tasalla niissä tapauk
sissa, joita meillä viime kesän aikana on 
tapahtunut ja todennäköisesti tuskin Mek
sikko tahtoisi tällaisessakaan lainsäädän
nössä rinnastaa itseään Suomeen. Minä 
luulen, että silloin kun Meksikossa sääde
tään lakeja, ne koetetaan todennäköisesti 
tehdä hiukan tasapuolisemmin kuin mitä 
nyt esitetty laki tosiasiassa on. On vain 
valitettavaa, ettei laki ole tullut eduskun
taan alkuperäisessä muodossaan, - mikäli 
minä olen kuullut,- vaan että eräiden oi
keusviranomaisten on täytynyt tehdä huo
mautuksia, että se menee jo liiaksi yleisen 
oikeusjärjestyksen yli. 

Hallituksen perusteluissa sanotaan, että 
kansalaisten työrauhaa olisi suojeltava, 
että sitä on häiritty. Lakiehdotuksen laa
tijat, ensi kädessä hra sosialiministeri, 
ovat kai unohtaneet, että kansalaisten työ
rauha olisi kaikin tavoin säilytettävä eikä 
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ainoastaan laadittava lakia sillä tavoin, 
että se kohdistuu vain työväestöön, amma
tillisesti järjestynyttä työväestöä ja ennen
kaikkea ammatillisia järjestöjä vastaan. 
Tämä lakihan on kieltämättä kohdistettu 
koko maan ammatillista järjestötoimintaa 
vastaan ja luonnollisesti tämän lain perus
teeksi on otettu, niinkuin kaikkiin muihin
kin viime aikaisiin tapauksiin, kommunis
min vastustaminen. 

Viime kuukausien aikana on kuitenkin 
tapahtunut niin ilmeisiä työrauhan rikko
misia, työmaaterroria, niiden taholta, joille 
tällainen lainsäädäntö tietenkin on erittäin 
mieleen. Herra sosialiministerin tiedossa 
kai pitäisi olla, mitenkä monilla työpai
koilla, jopa vaitionkin työpaikoilla, kun
tien työmailla ja yksityisten työmailla on 
lukkolaisten taholta käyty keräämässä ni
miä ja vaatimassa, että se ja se työntekijä 
on poistettava työstä. Katsooko herra so
sialiministeri, että tällainen ei ole työmaa
terroria. Herra sosialiministeri voisi ottaa 
Kuopiosta tiedot, samoin muutamista 
muista paikoista. Herra sosialiministerille 
ei myöskään pitäisi olla tuntematonta, mi
tenkä työnantajat harjoittavat työmaater
roria muulloinkin, ei vain nyt, kun siitä 
on ryhdytty niin paljon puhumaan. Meil
lähän on työsopimuslaissa sen 34 §:ssä 
määräys, että työnantaja tai tämän sijai
nen ei saa estää työntekijää kuulumasta 
tai liittymästä laillisesti luvallisiin yhdis
tyksiin. Meillähän on paljon sellaisia ta
pauksia, jolloin työnantaja pakkotoimen
piteillä, nim. uhkaamalla erottaa työstä 
työntekijän, pakottaa työntekijän pysy
mään tai eroamaan noista järjestöistä. 
Viime vaalien aikana tapahtui useilla paik
kakunnilla sellaisia tapauksia, että työn
antajien taholta nimenomaan sanottiin, 
että jos menet äänestämään, niin olet heti 
paikalla menettänyt työpaikkasi. Toisin 
paikoin on pakotettu työntekijät nimen
omaan työstä erottamisen uhalla eroamaan 
ammatillisesta osastosta, polttamaan jäsen
kirjansa. Eikö tämä ole työmaa terroria~ 
Kaiken lisäksi ei kai pitäisi herra sosiali
ministerille toki sentään olla tuntematonta, 
vaikka lieneekin vähemmän sosiaalisten 
kysymysten kanssa ollut tekemisissä, se, 
millä tavalla työnantajat yleensä harjoit
tavat terroria, silloinkuin he katsovat 
eduilleen sopivaksi panna esim. toimeen 
työnsulun. Eihän ole tuntematonta, että 

työnantajain keskuudessa harjoitetaan an
karaa pakkovaltaa niihin työnantajiin 
nähden, jotka eivät syystä tai toisesta ha
luaisi liittyä asianomaisiin työnantajajär
jestöihin. Ei myöskään pitäisi olla tunte
matonta, että harjoitetaan rahalaitoksiin 
ja moniin muihin sellaisiin painostusta. 
Siitähän voisi luetella hyvin monia esi
merkkejä, vaikka ei muusta niin ainakin 
muutamia vuosia sitten käydystä suuresta 
metallityönantajain toimeenpanemasta su
lusta. Herra sosialiministerin olisi kai 
ainakin pitänyt joskus lukea sanomaleh
distä, miten työnantajain tapana on jär
jestää mustia listoja työriitojen, työtaiste
lujen aikana, joita listoja sitten lähetetään 
eri työnantajille kiellolla, että sitä ja sitä 
henkilöä, jonka nimi tässä listassa on, ei 
saa ottaa työhön. Eikö tämä ole työmaa
terroria~ 

Mutta tässä lakiehdotuksessa ei ole ollen
kaan otettu tätä työnantajain taholta har
joitettua työmaaterroria huomioon. Tämä 
on kohdistettu yksinomaan työntekijöitä, 
järjestyneitä työntekijöitä kohtaan. Myön
netään, että viime vuosina on kommunis
tien taholta ollut jossain määrin työmaa
terrorin nimellä kulkevia toimenpiteitä, 
mutta nehän nyt alkavat todennäköisesti 
jo kuulua menneisyyteen. Eiköhän herra 
sosialiministeri ja eikö hallitus yleensä ole 
luottanut niihin muihin toimenpiteisiin 
kommunismin tästä maasta hävittämiseksi, 
niihin lapualaishenkisiin väkivallantekoi
hin, että sen vielä kommunismin vastusta
misen nimessä on täytynyt antaa tällainen 
lakiehdotus, joka saattaa koko ammatilli
sen työväen järjestötoiminnan samoinkuin 
kaiken työväen sanomalehdistön yksityis
ten mielivallasta täysin riippuvaksi. Kuka 
Janne hyvänsä voi nostaa kanteen sanoma
lehtiä vastaan ilman aihetta. Ja kun tie
dämme, että tällaisia Janneita nykyjään 
lienee enemmän kuin tarpeeksi, ei ole mah
dotonta siinä tapauksessa saada myöskin 
todistuksia, joilla voidaan työntekijäin jär
jestö tai työntekijäin sanomalehti tuomita 
sakkoihin tai lakkautetuksi. Ja minä en 
ollenkaan epäile sitä, etteikö tällaisissa ta
pauksissa oltaisi viranomaisten taholta 
erikoisen hanakoita toimeenpanemaap tut
kimuksia ja että ne tutkimukset eivät sil
loin viivy, ettei syyllisiä silloin löydetä, 
sitä ei meillä tarvitse epäillä, ne kyllä löy
detään ja varsin helposti. Nykyisen työ-
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sopimuslain 35 ~:ssä on riittävä määräys, 
jos jollakin taholla rikollisesti jotkut har
ioittavat työmaaterroria, jos tätä pykälää 
vain käytetään; siinä pykälässähän sano
taan nimenomaan: ,Joka väkivalloin tai 
uhkaamalla pakottaa tai yrittää pakottaa 
työnantajaa seisauttamaan työnsä tai siitä 
erottamaan tai olemaan siihen ottamatta 
työntekijää tai työntekijää ottamaan osaa 
työlakkoon tai estää häntä työtä teke
mästä, rangaistakoon niinkuin rikoslain 25 
luvun 12 ~:ssä sanotaan." Tämän anka
rampaa määräystä ei tarvita. Tämä on 
kyllin ankara määräys; jos tämän mukaan 
menetellään, niin työmaa terrori voidaan 
kyllä estää. Mutta kuten sanoin tässä hal
lituksen esityksessä ei ole ensinkään otettu 
huomioon sitä, että työnantajain taholta 
harjoitetaan terroria. Tässä lienee api
noitu jossain määrin Italian Mussolinin 
antamaa lakia. Mutta mikäli minä tiedän, 
on siinä laissa muistettu kaikesta huoli
matta, että työnantajan taholta harjoite
taan myöskin työmaaterroria ja koetettu 
rangaistusten uhalla estää myöskin tätä. 
Senvuoksi en minä heti alussa Suomea 
tässä suhteessa voinut verrata fascistiseen 
Italiaan, sillä sielläkin näyttää kaikesta 
huolimatta vallitsevan hiukan enemmän 
tasapuolisuutta ja ymmärtäväisyyttä työn
tekijän ja työnantajan väliseen suhteeseen 
kuin Suomessa armon vuonna 1930 minis
teri Tuomivaaran ollessa sosialiministe
rinä. 

Voidaanko tämmöisellä lailla sitten säi
lyttää työrauha, on myös kysymys, johon 
sietää luoda pieni huomautus. Tällaisena 
lamakautena, jolloin työttömyys vallitsee, 
tuhansia ihmisiä on työttömänä, tällaisena 
aikana ovat työntekijät täydellisesti työn
antajan mielivallan alaisia. Mutta jos täl
lainen lamakausi jatkuu, niin se vie maan 
ja koko sen kansallistalouden perikatoon, 
ja silloin ei ole mitään merkitystä tällai
sella työmaaterrorilailla. Ennemmin tai 
mvöhemmin täytyy meillä teollisuuden ja 
k~iken tuotannollisen toiminnan elpyä, ja 
silloin kun ne elpyvät, silloin tarvitaan 
myös työläistä. Ja minä luulen, että työn
antajilla on siksi hyvät kokemukset niistä 
työntekijöistä, jotka nyt ovat viime vuo
sina itse, tai joiden asianajajat ovat viime 
vuosina tai viime kuukausina huutaneet 
heitä kohtaan harjoitetusta työmaaterro
rista, että niistä työntekijöistä työnantaja 

ei kovin paljon hyödy. Silloin kun hän tar
vitsee todellakin pystyvää työvoimaa, an
taa hän palttua niille, jotka kerskuilevat 
isänmaallisuudella. Hän tarvitsee ammat
titaitoista, pystyvää työvoimaa, ja silloin 
hän kyllä on valmis ottamaan työhönsä 
taitavaa työväestöä. Mutta jos nyt luul
laan, että työväestö tulee alistumaan kaik
kiin sellaisiin pakkomääräyksiin, mihin se 
tämän lain alaisuudessa joutuu, niin ne so
sialipoliitikot erehtyvät. Työväestö, vaikka 
se ei muuta omistakaan kuin työvoimansa, 
niin se voi sitä työvoimaansa jossain mää
rin hallita hyvinä työaikoina. Se voi var
sin kernaasti sanoa, että sellaisesta työ
paikasta, missä minulla ei ole mitään 
muuta oikeutta kuin se mitä n. s. työmaa
terrorilaissa säädetään, sellaisesta työpai
kasta minä kiitän ja menen sellaiseen, 
jossa minua tarvitaan. Sitä paitsi ne, 
jotka tällaista lakia ovat vaatineet ja ne, 
jotka ovat tällaisen lain laatineet eivät 
myöskään muista sitä, ettei tässä maassa 
enemmän kuin missään ' muussakaan 
maassa taloudellista elämää, tuotannollista 
toimintaa kohoteta sillä, että asetetaan toi
nen puoli, työntekijät, ne joita välttämät
tömästi tuotannollisessa toiminnassa tar
vitaan, joiden tuotteista meidän tuotta
vaisuutemme, kansantaloutemme riippuu, 
jos ne työläiset eivät ole tyytyväisiä, jos 
ne asetetaan sellaisen lainsäädännön alai
siksi, että he katsovat velvollisuudekseen 
olla erikoisesti edistämä ttä tuotannollista 
toimintaa työnantajan eduksi. Minä luu
len että tällaisen lain voimaan tullessa 
porvarilehdet ja ne, jotka tätä lakia ovat 
huutaneet, saavat monta kertaa enemmän 
kuin tähän asti valitella sitä, että meillä 
työn tuottavaisuus, työteho, on, ei suinkaan 
lisääntynyt, vaan kenties entisestään alen
tunut. Ei pidä unohtaa että työnantaja 
voi kyllä pakkovallan aikana lainsäädän
nönkin turvissa saattaa työntekijänsä mel
kein orjan asemaan. Ajettiinharr niitä 
venäläisvallan aikana nag-aikoillakin liik
keelle, ja tiedetään että niitä samantapai
sella menettelyllä ajetaan Neuvosto-Venä
jällä (Vasemmalta: Meillä pajuvitsoilla!) 
liikkeelle, ja meillä Suomessa on kai yri
tetty ja kylläkin yritetään pajunvitsoja 
käyttää. Mutta Venäjällä tsaarivallan ai
kana ja nykyisessä Venäjässä havait
semme, että työteho, työn tuottoisuus ei ole 
lisääntynyt, päinvastoin. Ne jotka luule-
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vat, että tällaisella lainsäädännöllä tai 
mahdollisesti pajuvitsoilla tämän maan 
työntekijöitä voidaan pakottaa äärimmäi
seen työtehoon, ne tulevat kyllä erehty
maan. Voidaan sanoa, niinkuin tavalli
sesti vanhan kansan keskuudessa sano
taan, että tuppi heiluu. Siihen mahdolli
sesti työnantaja voi vaikuttaa, että työn
tekijä ei näytä laiskalta. Mutta ne, jotka 
ovat tehneet työtä, ei tietysti ne jotka haa
veilevat pajunvitsoja, tietävät, että työn
tekijä voi tehdä työtä monella 'tavalla. 
Häntä on mahdotonta sanoa laiskaksi, 
mutta hän voi sanoa: minun ahkeruuteni 
on suhteellista. Sellaisia tapauksia varten 
tarvittaisiin muuta kuin tällaista työmaa
terrorilakia, jonka todellinen tarkoitus on 
päästä ammatillisen työväen järjestöjen ja 
työväen sanomalehdistön kimppuun, estää 
lakkovapaus jota ei ruissaan sivistys
maassa minun tietääkseni vielä ole tehty, 
lukuunottamatta Mussolinin Italiaa ja 
Neuvosto-Venäjää. (Vasemmalta: Niitä ei 
voi pitää sivistysvaltioina!) Se on kyllä 
kyseenalaista. Suomea on tähän asti kut
suttu si vistysval tioksi, oikeusvai tioksi. 
Mutta minä luulen että, jos tätä menette
lyä jatkuu, ei Suomi enää tästä lähtien 
tule kantamaan länsimaisten sivistysval
tioiden ja niiden kansain keskuudessa oi
keus- ja sivistysvaltion nimeä. Ne, jotka 
harrastavat todella työrauhan säilyttä
mistä vastaisuudessa ja työrauhan paran
tamista nykyisestään, ne käsittävät, että 
tämmöisellä lailla joudutaan aivan päin
vastaisiin tuloksiin. Senvuoksi minä har
taasti toivon, että valiokunta tämmöisen 
lain hylkää. Ja jos se sen tekee, tulee se 
osoittamaan, että se käsittää paremmin 
kuin ne, jotka tällaista lakia ovat puuhan
neet, mitä vaaditaan työrauhan ja todelli
sen työtehon säilyttämisestä ja paranemi
sesta. 

Ed. Huttunen: Kun minulla ei ole ti
laisuutta asianomaisessa valiokunnassa 
vaikuttaa tämän asian käsittelyyn, niin 
tahdon lausua mielipiteeni asian alkuvai
heessa. 

Minä käsitän, että tämä lakiesitys, joka 
meillä nyt on esillä, on yksi niitä lapualai
suuden tuotteita, joita tähän eduskuntaan 
mahdollisesti saadaan useitakin. Normaa
lisissa oloissa tuskin tällaista esitystä olisi 
voinut tehdä edes maalaisliittolainenkaan 

sosialiministeri, mutta nyt tällaisen tilan
teen vallitessa, kun lapualaiset ovat tämän 
ottaneet ohjelmaansa, täytyy asia esitellä 
myöskin eduskunnan käsiteltäväksi. 

Että minkäänlaista aihetta tällaisen laki
esityksen tekemiseen ei ole, sitä osoittaa 
se, että ne porvarilliset sanomalehdet, ja 
porvarilliset vaalipuhujat, jotka ovat pau
hanneet työmaaterrorin olemassaolosta, ei
vät ole milloinkaan esittäneet minkäänlai
sia todistuksia tällaisen terrorin olemassa
olosta. Minä oletin, että herra sosialimi
nisteri, joka käytti asiasta ensimmäisen 
puheenvuoron nyt osoittaa, että sitä todel
lakin on ollut sekä missä ja ntinkälaista. 
Mutta valitettavasti ei herra sosialiminis
teri enempää kuin muutkaan porvarilliset 
puhujat ole yhtään sellaista esimerkkiä 
osoittanut. Minä olen vaivautunut koetta
maan ottaa tästä jutusta selvää. Olen ky
synyt valtion viranomaisilta, sellaisilta, 
jotka tulevat tekemisiin työntekijäin 
kanssa työpaikoilla ja varsinkin, jotka tu
levat tekemisiin niiden tapaturmien 
kanssa, jotka työpaikoilla syntyvät. Minä 
olen kysynyt, ovatko he havainneet, missä 
määrin työmaaterroria on olemassa ja 
olen saanut tietooni, että muutama vuosi 
takaperin Pohjois-Suomessa joillakin tuk
kityömailla ovat Aunuksen y. m. kansan
nousuissa mukana olleet ja muutamat rik
kurit joutuneet työntekijäin halveksumi
sen alaisiksi sikäli, että työläiset eivät ole 
ottaneet heitä toveruuteensa. Mutta min
käänlaista vainoa tai pahoinpitelyä hei
hinkään nähden ei ole tapahtunut. Ja var
maa on: jos jotain pahoinpitelyä olisi ta
pahtunut, niin meidän rikoslakimme on jo 
siksi ankara, että se voi antaa tällaisissa 
tapauksissa tuomioistuimille riittävästi 
valtuuksia rikollisten tuomitsemiseen. 

Muutama vuosi takaperin oli työnteki
jäin keskuudessa keskusteluja ammatilli
sen järjestäytymisen tarpeellisuudesta tai 
tarpeettomuudesta, mutta minun tekisi 
mieleni sanoa, että tuskinpa niissä keskus
teluissa valkoiset ovat alakynteen joutu
neet. Sillä heillähän on ollut aina ennen 
kuten tälläkin kertaa työnantaja turva
naan. Jos joku henkilö on joutunut toisten 
työntekijäin vainonalaiseksi, niin työnan
tajalla on ollut tilaisuus korjata tämä 
virhe erottamalla vainoavat työntekijät 
pois työstänsä. Yleensä voidaankin sanoa, 
että sikäli kuin työmaaterroria on ollut 
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olemassa, niin ovat sitä etupäässä harjoit
taneet työnantajat. Ja kun tämä asia nyt 
on eduskunnassa esillä, niin lienee syytä 

·mainita, että ennenkaikkea ovat valtion 
työpaikoissa työnjohtajat y. m. heihin ver
rattavat harjoittaneet työmaaterroria. Var
sinkin herra puolustusministerin alaisissa 
työpaikoissa kuten esim. valtion lentokone
tehtaalla, Hämeenlinnan sotilaspukimoissa 
y. m. teollisuuslaitoksissa on harjoitettu 
sellaista työmaaterroria, jota voidaan to
della siksi nimittää. Ei ole tarvinnut 
muuta kuin joku Janne tai häneen verrat
tava on tehnyt ilmiannon jostakin työläi
sestä, että se muka on kommunisti tai so
sialidemokraatti. Tämä on riittänyt työn
tekijän erottamiseksi työpaikastaan. Muu
tama kuukausi takaperin erotettiin lento
konetehtaalta useampia sosialidemokraa t
teja pois työstä. Minä käännyin asiassa 
herra puolustusministerin puoleen. Hän 
ilmoitti: Meillä on sellainen valvonta
osasto, joka tarkistaa mikä kukin työläi
nen on. Tämä suojelusosasto on antanut 
näistä työläisistä epäedullisen lausunnon. 
Senvuoksi nämä työläiset ovat joutuneet 
erotettaviksi. He ovat kunnollisia työn
tekijöitä'. Olen ottanut edelleen selvää, 
mikä tämä suojeluslaitos on ja herrat: 
Tämä suojeluslaitos on tämä Janne, joka 
on tehnyt itsensä kuuluisaksi presidentti 
Ståhlbergin kyydityksen johdosta. Hän on 
ollut se mies, joka on mitannut työnteki
jäin poliittisen luotettavaisuuden valtion 
lentokonetehtaalla. Samanlaisia esimerk
kejä voisi osoittaa useampia, jotka minun 
mielestäni osoittavat, että jos joku on työ
maaterroria harjoittanut, niin se on työn
antaja ja mikä on valitettavampaa: val
tion työpaikoilla on tällainen terrori val
linnut. Sitä vastaan täytyisi yleisen mie
lipiteen reagoida; sitä vastaan olisi sosiali
ministeriön laadittava lakiehdotuksia, 
jotta se voitaisiin poistaa. Siihen olisi mi
nun mielestäni todellista aihetta. Kuten 
sanottu työntekijäin puolelta työmaater
rori supistuu melko vähään. Minä, kuten 
mainitsin jo, en ole löytänyt useitakaan 
esimerkkejä. Tahdon kuitenkin pari sel
laista mainita, koska porvarilehdet ovat 
näistä jutuista tehneet suuren numeron. 
Yksi tapahtui Lohjalla muutama kuukausi 
takaperin ja toinen Keravalla muutama 
vuosi takaperin. Tämä Keravalla terrorin 
alaiseksi joutunut työntekijä ilmoitti työn-

----------~------

antajilleen ja tietysti sille synnytystus
kissa olevalle riippumattomien järjestölle, 
että hän on joutunut kauhean terrorin alai
seksi Keravan Puuseppätehtaalla. Pan
tiin tutkimus toimeen. Asianomainen työn
tekijä itse, joka terrorin alaiseksi oli jou
tunut, hän ilmoitti tutkinnossa, etteivät ne 
työläiset tehneet hänelle mitään pahaa, 
mutta kun eivät puhuneet hänelle hyvää 
eikä pahaa, niin se oli sitä kamalaa olo
tilaa. Tällaista oli se terrori ja tällaista 
terroria saattaa jatkua, mutta minä va
kuutan, että tämä lakiesitys ei voi sellaista 
terroria poistaa. 

Toinen tapaus tapahtui Lohjalla muu
tama kuukausi takaperin, josta varsinkin 
kokoomukselaiset lehdet tekivät erittäin 
suuren numeron. Siellä ilmoitettiin poliisi
laitokselle, että paikallisen riippumatto
mien järjestön asiamies on joutunut pu
naisten pahoinpitelyn uhriksi ja että ne 
ovat vielä loppujen lopuksi ryöstäneet hä
neltä rahat. Poliisi toimitti tutkimukset 
ja mikä oli tutkimuksen tulos~ Tutkimuk
sen tulos oli, että tämä ,terrorin uhriksi" 
joutunut valkoinen työläinen oli juonut 
järjestönsä rahat, jonka järjestön rahas
tonhoitajana hän oli ja teki poliisilaitok
selle ilmoituksen, että hänet oli ryöstetty 
ja pahoinpidelty ja ryöstäjinä ovat olleet 
punaiset. Poliisitutkinto totesi asian to
dellisen laidan. Mutta kokoomukselaisissa 
lehdissä emme ole nähneet peruutusta tälle 
jutulle. Edistysmieliset lehdet m. m. Hel
singin Sanomat, ovat kainosti kyllä ilmoit
taneet, ettei se juttu niin ollutkaan kuin 
alussa kerrottiin, mutta ei sen parempaa 
selvänottoa niissäkään lehdissä ole ollut. 

Tällaisia työmaaterroriesimerkkejä voi
taisiin löytää useita, mutta voidaanko väit
tää, että tämä lakiesitys antaa millään ta
valla selvitystä sellaisiin tilanteisiin. Minä 
luulisin, että niin ei ole asianlaita. Minun 
nähdäkseni siis asialliset syyt eivät vaadi 
tällaista lainsäädäntöä, vaan päinvastoin, 
kuten olen jo maininnut, vaatisivat ne 
lainsäädäntöä, joka todella turvaisi työ
läisiä. 

Tämän yhteydessä lienee vielä syytä 
mainita siitä suuresta valkoisten työläis
ten joukosta, jotka muka ovat joutuneet 
tämän kauhean terrorin alaisiksi. Riippu
mattomien, tai nythän se lienee joku Va
paa Työväen liitto-niminen järjestö, on ju
listanut, että heitä on tuhansia, jopa kym-

19 
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meniä tuhansia. Mutta vaalin tulos osoit
taa, että siinä oli hiukan liioiteltu. Hel
singissä sai tämä valkoisten työläisten 
isänmaallinen vaalilista 152 ääntä (Vasem
malta: Se ei ole paljon!). Ei voida sanoa, 
että tuo on kansan suuri enemmistö, joka 
nyt on muka joutunut tuollaisen hirvittä
vän terrorin alaiseksi. Vielä tekee mieleni 
huomauttaa siitä työmaaterrorista, mitä 
yksityiset työnantajat harjoittavat. Herra 
sosialiministerille avautuisi erinomaisen 
kiitollinen ja minä luulisin mielenkiintoi
nenkin tutkimusaineisto, jos hän ryhtyisi 
tarkastelemaan esim. sitä patenttia, joka 
on omistettu kauppaneuvos Haarlalle, 
jolla hän harjoittaa työntekijöihinsä näh
den työmaaterroria. Minä luulisin, että 
jos sosialiministeri tahtoisi tarkkaan asian 
tutkia, niin se kauppaneuvos Haarlan har
joittama työmaaterrori hipuu hyvin lä
heltä rikoslain pykäliä, ja ellei se sitä vielä 
olisi, niin jokainen, ken tahtoo asiallisesti 
asiaa tarkastella, tuskin voi tulla muuhun 
käsitykseen kuin siihen, että se asiallisesti 
on karkeata työmaaterroria, jota harjoite
taan. Siellä ei työntekijöillä ole ajatuksen 
vapautta, työntekijä ei saa kuulua niihin 
järjestöihin, joihin hän itse haluaa, vaikka 
ne olisivat kuinka laillisia. Siitä terro
rista eivät työnantajat ja porvarilliset sa
nomalehdet puhu mitään. Eivät ne puhu 
myöskään mitään niistä anteeksipyyn
nöistä, joita työnantajat ovat pakottaneet 
työntekijäitään tekemään. M. m. tänä ke
sänä kesä-, heinä- ja elokuun aikana. Minä 
luulisin voivani kerätä ainakin 80 nimeä, 
niinkuin herra sosialiministeri sanoi ole
van an teeksipyyn tirekisteriluettelossaan, 
jossa työntekijät ovat sitoutuneet, etteivät 
he ikinä kuulu mihinkään työväenjärjes
töön, etteivät he ikinä tilaa työväen sano
malehtiä j. n. e. Nämä ovat julkaistut sa
nomalehdissä. Aamulehden ilmoitusosasto 
oli muutamia kuukausia takaperin tulvil
laan tällaisia ilmoituksia. Eikö tämä ole 
työmaaterroria ~ Mutta herra sosialiminis
teri enempää kuin nykyinen hallitus koko
naisuudessaankaan ei näe tällaisessa sei
kassa minkäänlaista terroria. Sen oikea 
silmä on sokea. 

Vielä useita muita esimerkkejä voitai
siin osoittaa, miten työnantajat ovat eh
käisseet työntekijöitä käyttämästä laillisia 
oikeuksiaan, valtiollista äänioikeutta, mi
ten he ovat kieltäneet työntekijöitä asettu-

masta kunnanvaltuustoehdokkaiksi, kuten 
esim. Jämsänkoskella j. n. e., mutta niiden 
Iuetteleminen ei ole tarpeellista. Porvaril
liset sanomalehdet eivät tosin kiinnitä nii- · 
hin huomiota. Ne kiinnittävät huomiota 
vasta silloin, jos se sattuu omaan nilkkaan, 
kuten esim. Lavonius-jutussa. Edistysmie
liset sanomalehdet havaitsevat, että nyt on 
työmaaterroria, koska Lavonius aijotaan 
sysätä pois työpaikastaan. Mutta eivät 
edistysmielisetkään sanomalehdet näe sitä, 
mitä todella työpaikoilla tapahtuu. Mitä 
vihdoin tulee näihin anteeksipyyntöihin, 
mitä rikkurina olleet tai suojeluskuntalai
set ovat joutuneet tekemään järjestöihin 
liittyessään, niin minun henkilökohtainen 
mielipiteeni on, että se ei ole ollut tarpeen
vaatima. Se ei ole tarpeen vaatima työ
väen oman järjestötoiminnankaan kan
nalta katsoen. Ja minä voin herroille ii
moi ttaa, että esim. Suomen Työläislii tto, 
joka nyt on toiminut noin puolitoista 
vuotta, ei ole vaatinut yhtään anteeksi
pyyntöä. Se ei ole vaatinut niitä sen
·vuoksi, koska se käsittää, että henkilö, joka 
tahtoo tulla järjestöihin ajaakseen siellä 
vieraita pyrkimyksiä, työnantajain tai 
kommunistien asioita, niin sen henkilön 
anteeksipyynnöllekään ei voida antaa min
käänlaista arvoa. (Vasemmalta: Oikein!) 
Vasta heidän käytännöllinen toimintansa 
ja saatu kokemus osoittaa, ovatko he oi
keutettuja kuulumaan työväenjärjestöihin 
tai ei. Ja senvuoksi me emme ole tällaisia 
anteeksipyyntöjä vaatineet ja tuskinpa tu
lemme vaatimaankaan. 

Jos siis tällä lakiesityksellä tahdotaan 
pyrkiä siihen, että määritellään, ketä työ
väenjärjestöt ottavat jäsenikseen ja ketä 
ei, niin siihen se laki ei riitä. Minä olen 
aivan vakuutettu siitä, että työväestö ei ole 
antava millekään laille niitä valtuuksia, 
jotka määräävät: se tai tämä henkilö on 
oikeutettu kuulumaan siihen tai tähän jär
jestöön. Jokaisella järjestöllä itsellään 
täytyy olla oikeus määrätä, ketä järjestöi
hin otetaan, ketä ei. (Vasemmalta: Oi
kein!) Sillä on sanottava, että kun sellai
setkin henkilöt, jotka viime aikoina ovat 
erikoisesti kunnostautuneet ja saaneet ai
nakin herra puolustusministerin ja yleensä 
ministeriön virkamiesten suosion, kuten 
paljon puhuttu Janne, tai heihin verratta
vat henkilöt, kun he tarjoutuvat, olkoot 
kuinka isänmaallisuudella kyllästytettyjä 
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tahansa, niin me näytämme heille oven, ja 
minkäänlainen laki ei pakota heitä järjes
töihin ottamaan. Minä olen aivan vakuu
tettu, että vaikkapa herrat tahtoisivat vie
läkin enemmän kiristää tämän ·lain mää
räyksiä, niin tätä tarkoitusta se ei kykene 
toteuttamaan, jos kerran se tarkoitus on 
sille asetettu. 

Minä siis olen sitä mieltä, että tällaista 
lainsäädäntöä, joka meillä nyt on esillä, ei 
ole tarpeellista säätää, tai jos on tarpeel
lista säätää laki, niin sen kärki onkin 
kohdistettava kokonaan toisaalle, se on 
kohdistettava työnantajiin, sillä he ovat 
niitä, jotka ovat tässä maassa terroria har
joittaneet. Ja varsinkin viime kuukausina 
on tämän terrorin harjoittaminen saanut 
jo sellaisia muotoja, että herra sosialimi
nisterinkin olisi täytynyt tähän asiaan 
huomiota kiinnittää. (Vasemmalta: Hyvä, 
hyvä!) 

Sosialiministeri Tuomi vaara: Kun 
edellinen puhuja täällä huomautti lento
konetehtaasta ja kun allekirjoittanut on 
kuulunut lentokonetehtaan johtokuntaan, 
minä pyydän tässä mainita vain sen, että 
lentokonetehtaan johtokunta ja johtaja 
harkintansa mukaan päättää työmiesten 
ottamisesta ja erottamisesta. 

Ed. Aalto-Setälä: Joitain paiVIa 
ennen viimeksi toimitettuja vaaleja jul
lmistiin Porissa ilmestyvässä sosialidemo
kraattisessa sanomalehdessä ,Uusi Aika" 
suurilla kirjaimil.la seuraava rubriikki: 
,Ammattiyhdistyspakko on täysipainoista 
kulttuurityötä". Tarkoitetaan kai sanoa, 
että ammattiyhdistyspakolla pyritään ehkä 
täyspainoiseen kulttuurityöhön. Mutta kä
sitteet olivat hieman sekaantuneet ja 
pakko tuli rinnastetuksi työhön. Itse kir
joitelmassa tahdotaan todistella sitä hyö
tyä, mikä työntekijöille tällaisesta pakosta 
olisi, kun taasen haitat ja vahingot unoh
detaan täydelleen. Yhtään myötätunnon 
sanaa ei omistettu sellaiselle työntekijälle, 
joka vapaana ja riippumattomana tahtoo 
tehdä työtä, tahtoo käyttää sitä oikeutta, 
jonka luonto synnyinlahjana on jokaiselle 
ihmiselle antanut. 

Vasemmiston taholta väitetään, että nyt 
esillä olevalla hallituksen esityksellä työ
rauhan suojelemisesta tahdotaan sortaa 
työntekijäin oikeutta ja vapautta. Tästä 

saimme hyvän todistuksen kahden arvoi
san edellisen puhujan täällä antamasta 
lausunnosta. En tahdo näitä lausuntoja 
lähemmin kosketella, sillä en tahdo käyt
tää tätä tilaisuutta agitatsionitilaisuutena, 
joksi edelliset arvoisat puhujat tämän 
tilaisuuden ilmeisesti käsittävät. Uskallan 
kuitenkin sanoa, että vasemmiston taholta 
tehty väitös siitä, että esillä olevalla lailla 
tahdottaisiin sortaa työläisten oikeutta ja 
vapautta, perustuu käsitteiden sekaannuk
seen, väärään kuvitelmaan ja päätelmään 
pakon ja vapauden keskinäisestä suh
teesta, samoinkuin pääoman ja työnkin 
suhteesta toisiinsa. Vasemmistossa val
lalla olevan käsityksen mukaan perustuu 
oikeus saada tehdä työtä velvollisuuteen 
ainoastaan toisia työntekijöitä kohtaan, 
kun taas kaikki muut velvollisuudet ovat 
unohdetut ja suorastaan kielletyt, niitä ei 
kerta kaikkiaan tunnusteta olevan ole
massa. En tarkoita sanomallani erityi
sesti kommunistista tai sosialistista am
mattiyhdistyspakkoa, tarkoitan yleisesti 
sanoen sitä ajattelua työnteon oikeudesta, 
joka perustuu Marxin ja Engelsin oppi
lauselmiin. Työntekijä tämän ajattelun 
mukaan ei ole yksilöllinen kansalainen, 
vaan hän on työkoneen osa, jolla ei saa 
olla omia periaatteita eikä yksilöllistä va
pautta. Tällainen ajattelu ja ihmisoikeuk
sien määrittely ei saata olla oikein, sillä 
se ei ole ihmisarvon mukaista, vaan on 
sukua sille, mikä tunnetaan ihmiskunnan 
historiassa orjuuden nimellä. Se on sa
maa sukua ja heimoa kuin orjuuskin, sillä 
jos kehitämme tätä ajattelua yhden asteen 
edelleen, niin johdonmukaisuutta noudat
taen tulemme siihen, että ammattikuntaan 
kuuluminen ei yksinään oikeuta työhön 
pääsyä, vaan että tämä oikeutus tehdään 
riippuvaiseksi myös sukuun ja säätyyn 
kuulumisesta ja siitä johtuvaksi pakoksi 
ja velvollisuudeksi tehdä juuri määrättyä 
työtä. 

Hallituksen esityksen alussa esitetään 
ne perustelut, jotka ovat saattaneet hal
lituksen antamaan kysymyksessä olevan 
esityksen laiksi työrauhan suojelemisesta 
ja lisäyksestä rikoslain 16 lukuun. Tah
don ed. Aallolle nimenomaan huomauttaa, 
että tämä muutos rikoslain 16 lukuun ei 
ole lapualaisuuden keksintöä; kansallisen 
kokoomuspuolueen eduskuntaryhmä teki 
nimittäin (Ed. Puittinen: Niillä ei ole 
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mitään eroa!) jo 1928 vuoden valtiopäivillä 
aivan samanlaisen esityksen. (Vasemmal
ta: Sama ryhmä se on!) 

Hyväksyn muuten täydellisesti ne pe
rustelut, mitkä mainitaan hallituksen esi
tyksen alussa, samoinkuin senkin lisä
perustelun, minkä herra sosialiministeri 
täällä tänään mainitsi. Tahtoisin näihin 
vielä lisätä, että ensiksi mainittu esitys, 
siis laki työrauhan suojelemisesta, tahtoo 
yleen!;lä suojata yksilön oikeutta elatuk
sensa hankkimiseen työnteolla vapaana ja 
itsenäisenä kansalaisena, samalla kuin se 
periaatteessa tunnustaa oikeaksi sen käsi
tyksen, että työn teettäminenkin on oi
keus eikä vain velvollisuus - tämän minä 
tahtoisin erittäin laskea vasemmiston sy
dämelle - ja että jälkimmäinen lakiesitys 
taasen tahtoo turvata kansalaisvapautta 
yleensä. 

Erikoisesti tahtoisin lakivaliokunnalle 
huomauttaa työrauhan suojeleruislain 3 §:n 
periaatteesta, että rikokset tätä lakia vas
taan ovat käsiteltävät virallisen syytteen 
alaisina. Työsopimuslain 35 §, joka toi
vottavasti kumotaan nyt esillä olevalla 
lailla työrauhan suojelemisesta ja joka 
pääpiirteissään sisälsi nyttemmin työrau
han suojeleruislakiin otetut aikaisemmat 
määräykset, on nimittäin sellainen, että 
sitä vastaan tehdyt rikkomukset ovat 
asianomistajarikoksia, tahtoo siis sanoa, 
virallinen syyttäjä ei saanut niistä tehdä 
syytettä, ellei asianomistaja ole niistä teh
nyt ilmoitusta. Tämä periaattellinen puoli 
ei kuitenkaan ole painavin syy, minkä 
vuoksi kyseeiliset rikokset ovat käsiteltä
vät virallisen syytteen alaisina, vaan se 
on käytännöllinen puoli, nimittäin se, että 
virallisen syytteen alaisessa asiassa asian
omistaja - se, jota rikos henkilökohtai
sesti on kohdannut - vapautuu kaikenlai
sista kustannuksista, kuten todistajapalk
kioitten, pöytäkirjanlunastusten ja leima
maksujen suorittamisesta, siis peräti suu
resta osasta oikeudenkäyntikustannuksia. 
Varsinkin kun on puhe työntekijöistä, on 
tämä vapautus suurimerkityksellinen, käy
tännöllisesti usein sellainen, että ilman 
sitä koko oikeudenkäyntiin ryhtyminen 
kävisi mahdottomaksi, kuten on käynyt 
työsopimuslain voimassa ollessa, ja että 
työntekijät siis eivät saisi sitä turvaa, 
mitä laki heille antaa, kuten he eivät ole 
useissa tapauksissa voineet saada sitä-

kään vähäistä oikeusturvaa, minkä työ
sopimuslain 35 § olisi tarjonnut. 

Ed. F a g e r h o l m: Herr talman! För 
en vecka sedan den 21 oktober, avslutades 
här i staden en kongress, vid vilken man 
beslutat bilda en ny facklig centralorga
nisation för lönearbetarna här i landet i 
slället för den gamla Landsorganisationen, 
som kommunisterna lyckats få att spåra 
ur. Den nya organisationen, som skall ar
beta enligt fullt västerländska principer 
och i samförstånd med de västeuropeiska 
organisationerna, fick vid sin start mot
taga många hälsningar och välgångsönsk
ningar både från hemlandet och utlandet. 

För en vecka sedan, den 21 oktober, un
derteclmade hr Socialministern den propo
sition, som nu föreligger till behandling. 
Jag vet icke om antagandet är för djärft, 
men man får kanske tolka detta lagförslag 
såsom varande hr socialministerns spe
ciella hälsning till den nya fackliga orga
nisationen. Otvivelaktigt ett något origi
nellt sätt att gratulera, men säkert ett sätt 
som står i överensstämmelse med regerin
gens förhållande i övrigt till den arbe
tande klassen och dess strävanden. 

Däremot kan man ju icke säga att lag
förslåget såsom sådant vore något bevis 
på originalitet. En jämförelse med s. k. 
Akarpslagen i Sverige, som visst god
kändes för ett 30-tal år sedan och som 
varit upphävd långa tider, visar att man 
nu i Finland försöker genomföra det, som 
för 30 år sedan i vårt västra grannland 
betraktades såsom den svartaste reaktion, 
oeh som det vore fullständigt otänkbart 
att få genomfört i dag som är. Det är vis
serligen riktigt att i en hel del Iänder un
der de senaste åren genomförts lagar emot 
fackföreningsrörelsen, men åtminstone jag 
har icke sett någon motsvarighet till det 
]agförslag, som här förelägges riksdagen. 
Ingenstädes har man försökt genomföra 
en lag av så typisk klasslagskaraktär som 
denna. Man har åtminstone försökt giva 
dessa lagar ett sken av att vara riktade 
emot båda parterna på arbetsmarknaden. 
Det kan icke vara hr socialministern obe·· 
kant att det på arbetsmarknaden faktiskt 
finnes två parter, arbetsgivare och arbets
tagarne och ändå är denna lag helt och 
enbart riktad mot arbetarna. Arbetsgi
varna gå fullständigt fria icke blott såtill-
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vida, att arbetsgivarnas många gånger, 
och också här nu påvisade, förföljelser 
emot organiserade eller politiskt misshag
liga arbetare genom denna lag erhålla 
statsmaktens sanktion. Arbetsgivarnas åt
gärder emot deras osolidariska kolleger 
beröres icke av detta lagförslag. Är det 
icke lika farligt ur samhällsfredens eller 
arbetsfredens intresse att arbetsgivarna 
beredas tillfälle att fortfarande förfölja 
organiserade eller annars misshagliga ar
betare, och att arbetsgivarna få tillfäl1e 
att öva påtryckning på oorganiserade ar
betsgivare~ 

Det är i denna punkt detta lagförslag 
väcker ett alldeles speciellt intresse. I de 
lagar, som under de senaste åren angående 
denna sak stiftats i olika länder, t. ex. i 
Danmark, hava arbetsgivarnas och ar
betarnas organisationer åtminstone for
mellt jämnställts. Så icke i detta lagför
slag. Endast arbetarnas fackföreningar 
skulle drabbas, och drabbas hårt, av denna 
lag. 

Det är ju i alla fall ett faktum, som 
näppeligen torde kunna bestridas av in
siktsfullt folk, att arbetsgivarnas påtryck
ningar i syfte att mjuka upp osolidariska 
kolleger äro minst lika kraftiga som de 
man vill påbörda arbetarnas fackförenin
g·ar. Denna fråga var för övrigt föremål 
för behandling vid det nordiska arbetsgi
varmötet i Helsingfors i fjol. Om jag icke 
missminner mig var där 115 ledande ar
betsgivare från de nordiska länderna sam
lade, och inför dem berättade en av de 
norska representanterna hurusom den 
stora norska firman, ,Norsk Hydro", 
igångsatte stora nyanläggningsarbeten, 
och firman krävde att alla leverantörer 
skulle vara medlemmar av arbetsgivar
föreningen i N orge. En av de svenska 
arbetsgivarna ansåg att detta icke var så 
särdeles märkligt. ,För min del", yttrade 
han ,är jag villig att gå ännu längre än 
Norsk Hydro samt förklara, att en herre, 
som uteslutande för vinnings skull icke 
finner sig i att kunna deltaga i sina kam
raters arbete, borde utsättas för allmän 
bojkott. Det måste finnas ett bot för detta 
missförhållande", yttrade den svenska ar
betsgivaren. Ytterligare meddelades det 
av en norsk arbetsgivare, att bankerna in
tresserats för detta spörsmål och att oorga
niserade arbetsgivare icke beviljas kredit. 

Det förefaller mig, och jag hoppas alla 
objektiva iakttagare äro ense med mig 
därom, som om allt detta hade betänkliga 
likheter med den s. k. terror, som det nu 
är fråga om. 

J ag har sökt erhålla bekräftelse på att 
de finländska arbetsgivarnas represen
t.anter skulle hava uttalat sig emot an
vändande av en dylik terror emot oorgani
serade. Det smärtar mig att nödgas säga 
det, men i protokollet från detta arbets
givarmöte torde stå, at.t vår arbetsgivar
förenings direktör, rdm. Axel Palmgren, 
vid detta möte endast meddelade att han 
helt och fullt understöder den svenska rep
resentantens uttalande att oorganiserade 
arbetsgivare skola bojkottas och betraktas 
såsom mindrevärdiga individer. (Vasem
malta: Jaha!) 

J ag hoppas rdm. Palmgren icke missför
står mig, jag har icke den avlägsnaste 
tanke på att uttala något som kunde toi
kas såsom en förkastelsedom över denna 
bans åsikt att oorganiserade böra bojkot
tas. Vi på arbetarhåll anse det vara full
ständigi naturligt att arbetsgivarna för
söka främja sina organisationssträvanden 
också med begagnande av påtrycknings
medel, som kunna kallas kraftiga. Vi ser 
intet ont i att arbetsgivarföreningen t. ex. 
utdömer böter i händelse en arbetsgivare 
>id en lockout gör upp med sina arbetare, 
vi förstå så innerligt väl, att detta är ett 
brott emot solidariteten. Vi hava icke 
heller någonting att invända emot att ar
betsgivarföreningen övar påtryckning på 
bankerna i syfte att dessa skola vägra 
kredit åt oorganiserade arbetsgivare. Vi 
förstå nämligen så väl vad solidaritet vill 
säga, och vi veta att utan organisation och 
disciplin är det svårt att upprätthålla ord
ningen på arbetsmarlmaden. Men vi hava 
en liten och en blygsam begäran, som åt
minstone icke arbetsgivarna borde gå 
emot. Vi begära att få vara likställda med 
arbetsgivarna, att få främja vår organi
sations verksamhet på samma sätt som 
arbetsgivarna. Detta kan ju icke anses 
vara förmätet, och det skulle förvåna mig 
om arbetsgivarnas representanter här 
stege upp och krävde monopol på att få 
öva påtryclming gentemot osolidariska kol
leger. 

Inför annat forum bar jag haft tillfälle 
att till vår arbetsgivarförening och dess 
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officiella organ få framställa en fråga an
gående det spörsmål, som nu föreligger 
till behandling här i riksdagen. Arbets
givarnas officiella organ har dock undvi
kit att svara på denna fråga. Detta beror 
säkerligen på förbiseende och rdm. Palm
gren skall säkerligen med nöje här i riks
dagen nu, när han har ordet efter mig, 
svara på denna fråga. J ag tror det vore 
till nytta för lagförslagets fortsatta be
handling i utskottet. Alltså: Är det av be
hovet påkallat, att åtgärder vidtagas emot 
den ,terror" arbetarnas och arbetsgivarnas 
organisationer anse sig tvungna att vid
taga emot osolidariska arbetare eller ar
betsgivare~" 

Denna fråga kan icke enligt vår åsikt 
lösas medels lagstiftning. lngen lag kan 
förhindra en hederlig arbetare att hysa 
vissa åsikter om en strejkbrytare eller en 
oorganiserad arbetare. 1\Ian har talat så 
ofantligt mycket om fosterland och lands
förrädare här i landet på sistone. Det är 
kanske hårt, men jag måste säga att med 
samma blick, som en patriot betraktar en 
landsförrädare, med samma bliek betrak
tar en organiserad arbetare en strejkbry
tare. Det låter hårt, som jag redan sade, 
och det kan förefalla obegripligt för den som 
icke känner den organiserade arbetarklas
sen och dess rättsbegrepp. Dessa rätts
begrepp och denna moral stå i alla fall 
onligt vår åsikt så högt, att en sådan lag 
som denna icke kan åstadkomma några 
ändringar härutinnan. 

Det säges sist och slutligen att fackför
eningarna på det förfärligaste undertrycka 
den personliga friheten. 1VIå så vara. J ag 
kan i detta avseende nöja mig med att 
hän visa till ett uttalande av professor 
Gustav Cassel. dell svenska nationalekono
men, som här om dagen skrev en ledande 
artikel i Hufvudstadsbladet och som så
lunda knappast torde kunna påbördas 
vara socialist. Han skrev en gång: ,Inom 
borgerliga kretsar och även inom oorga
niserade arbetares led hör man ofta fack
föreningarna klandras därför att ele un
dertrycka arbetarnas personliga frihet. 
Det är en gammalliberal, formell uppfatt
ning av begreppet frihet, som här giver 
sig uttryck. Den frihet fackföreningarna 
beröva arbetarne är förnämligast friheten 
att arbeta till underpris. Men den som 
vet huru friheten missbrukas på en oo1·ga-

serad arbetsmarknad kan icke skatta den 
mycket högt. Den liberala ekonomin ut
gick från den förutsättningen att var in
divid under ,fri konkurrens" r<lntlle veta 
förskaffa sig den lön fiOID markuadsläget 
tillät. Erfarenheten har visat och visar 
var dag huru falsk denna förutsättning är. 
J ag känner personligen fall där arbetare 
regelmässigt gått för en lön betydligt un
der den för yrket normala, och &om nu, 
efter ett liv av strängt arbete, befinna sig 
i utblottat läge. Kan ett sådant sorgligt 
resultat förekommas genom en smula fack
föreningstvång, så må vi sannerligen icke 
beklaga oss över det härför nödvändiga 
offret av personlig frihet". 

Så skrev den borgerliga nationalekono
men. Och jag har intet att tillägga. 

Sosialiministeri Tuomi vaara: Ed. 
Huttunen koetti täällä todistella sitä, että 
tässä maassa ei ole työntekijäin puolelta, 
ammattiyhdistysliikkeen puolelta harjoi
tettu työmaaterroria. Minusta tämä väite 
on siksi läpinäkyvä, että sitä kannattaa 
tuskin ryhtyä todistelemaan. Minulla olisi 
kirjeitä, jos minä tahtoisin kuluttaa edus
kunnan aikaa ja esittää täällä niitä, joita 
painostuksenalaisten työmiesten taholta on 
minulle lähetetty ja pyydetty, että valtio
valta turvaisi heidänkin työnsaantimah
dollisuuksiaan. Kun minä menin taannoin 
tuonne ulos, niin siellä oli eräs työmies, 
joka pyysi puhutella minua ja kertoi pari 
räikeätä tapausta, mitenkä tätä pakkoval
taa voidaan harjoittaa ja mitenkä sitä har
joitetaan (Vasemmalta: Se olisi pitänyt 
valokuvata!). Se on kyllä useissa tapauk
sissa niin naainioitua ja peitettyä, että sitä 
on vaikeata ihan sellaisenaan saada esille 
niin, että sitä niiden vaillinaisten lainsää
dösten perusteella, joita meillä on, olisi 
voitu asianomaiset asettaa syytteeseen 
(Ed. Paasivuori: Onko muualla parem
min!). 

Täällä on kovasti ihmetelty sitä, että täl
lainen lakiesitys on nyt Suomessakin 
eduskunnalle esitetty ja haettu verrattain 
kaukaisia ja vähän kehittyneitä maita ja 
sanottu, että siellä tällaista voisi ymmär
tää ja siellä sellainen olisi tarpeen. Nyt 
on kuitenkin asianlaita niin, että ulko
mailla on täytynyt samasta syystä (Ed. 
Paasi vuori: Missä~) kuin mikä meilläkin 
nyt on johtanut tähän (Ed Paasivuori: 
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Missä esimerkiksi~) ryhtyä lainsäädäntö
toimenpiteisiin, jotta kaikille kansalaisille 
olisi tosiaan turvattu oikeus tehdä työtä 
(Ed. Paasivuori: Sellaista maata ei ole
kaan!), ja minä nyt pyydän tässä vain 
saada esittää erään sellaisen maan ja hiu
kan kertoa minkälainen laki on esim. Itä
vallassa, jonka tarkoituksena on siellä es
tää työmaaterroria. Huhtikuun 5 päivänä 
tänä vuonna vahvistettiin Itävallassa työ
maaterroria ehkäisevä laki ja tämän lain 
tarkoituksena on työ- ja kokoontumisva
pauden turvaaminen. Sillä pyritään en
nen kaikkea ehkäisemään sellaisia, useissa 
työpaikoissa sattuneita tapauksia, että jär
jestynyt työ~äki osittain uhkauksin pa
kottaa järjestymättpmiä tai toisiin järjes
töihin kuuluvia työntekijöitä luopumaan 
työpaikoistaan, osittain lakon avulla tai 
sen uhalla taivuttaa työnantajia erotta
maan heidät (Ed. Paasivuori: Missä meillä 
on sellaista tapahtunut~). Tämän lain 
1 §:ssä säädetään m.m. että ,määräykset 
työehtosopimuksissa ja muissa yhteis
sopimuksissa työnantajien ja työntekijäin 
välillä ovat mitättömiä, jos niiden tar
koituksena on joko välittömästi tai vä
lillisesti a) vaikuttaa siihen, että jossa
kin työpaikassa olisi työssä yksinomaan 
määrättyyn ammattiyhdistykseen tai muu
hun vapaaseen yhdistykseen kuuluvia 
tai b) estää jossakin työpaikassa sellai
sien henkilöiden työskentyä, jotka eivät 
kuulu mihinkään ammattiyhdistykseen tai 
jotka kuuluvat määrättyyn ammattiyhdis
tykseen tai muuhun vapaaseen yhdistyk
seen." Lain 4 § sisältää terrorista mää
rättävät rangaistukset. ,Jos joku toimii 
snna tarkoituksessa, että työpaikassa 
olisi työssä yksinomaan määrätyn am
mattiyhdistyksen tai muun vapaan yh
distyksen jäseniä tai vain ammattiyhdis
tykseen kuulumattomia työntekijöitä tai 
jos joku toimii estääkseen sellaisien hen
kilöiden työskentelyä, jotka eivät kuulu 
mihinkään ammattiyhdistyksean tai kuu
luvat johonkin määrättyyn ammattiyhdis
tykseen tai muuhun vapaaseen yhdistyk
seen tai estää työnantajia tai työnhaki
joita tekemästä vapaasti päätöksensä työn
antamisesta tai vastaanottamisesta ran
gaistakoon, ellei se ole muitten määräys
ten mukaan ankarammin rangaistava, rik
komuksesta vähintään yhden viikon ja 
enintään kuuden kuukauden ankaralla 

vankeudella." Meidän lakiesityksessämme 
voi päästä sakolla, se on siis lievempi. (Va
semmalta: Vastoin scsialiministerin tah
toa!) Tässä ei pääse sakolla, tästä seuraa 
vankeutta ja ankaraa vankeutta. ,Sama 
olkoon rangaistus sille, joka pakottaa uh
ka uksin tai väkivalloin työn tekijän lii tty
mään johonkin ammattiyhdistykseen tai 
muuhun vapaaseen yhdistykseen tai eroa
maan jostakin tällaisesta." 

Meidän ei siis tarvitse mennä sen kauem
maksi kuin tuonne sivistyneeseen Keski
Europaan, me _löydämme sieltä Itävallan 
ja sieltä me löydämme myöskin tällaisen 
lain, joka on, niinkuin sanottu, hyväksytty 
5 päivänä huhtikuuta ja on voimassa· Itä
vallassa tänäkin päivänä. 

Tällä minä luulen siis osoittaneeni sen, 
että väite siitä, että tämä on joku alba
nialainen tai sentapainen lakiesitys, ei 
pidä ollenkaan paikkaansa. 

Sitten täällä on luultu, että tämä on jon
kunlainen Mussolinin ohjeitten, (Vasem
malta: Ei se ole niin hyvä!) piirustusten 
mukaan tehty lakiesitys. Meillä ei ole ol
lut edes nähtävissä koko Mussolinin laki
esitystä. Tämä lakiesitys on laadittu nii
den käytännöllisten kokemusten perus
teella, mihin meillä jo vuosikausia harjoi
tettu hillitön työmaaterrori on antanut 
aihetta, jotta sitä voitaisiin pitää kurissa. 
Tämä on siis aivan suomalaiselta maape
rältä lähtenyt, työmaaterrorin menettely
tapojen mukaisesti laadittu laki. Aivan 
suomalainen tuote, ei siis mitään ainakaan 
erinomaisemmassa määrässä lainattua. 

Ed. Aalto pelkäsi täällä sitä, että tämä 
laki saa aikaan sen, että meidän tuotan
nollinen toimintamme siitä kärsii ja muu
tenkin heikko taloustoiminta vielä ehkä 
joutuu huonommalle pohjalle. Minun kä
sitykseni on vähän toinen. Minusta se 
pakkovalta, jota työmailla poliittisessa 
mielessä ammattiyhdistysliikkeen taholta 
on harjoitettu, monet lakot, jotka poliitti
sessa tarkoituksessa on tässä maassa ai
kaansaatu, ne ovat sanomattoman paljon 
v ahingoi ttaneet meidän talouselämäämme 
ja kansan talouttamme. Ja minun käsi
tykseni on se, että pitäisi päästä siitä, että 
ammattiyhdistysliike ei tällaisten poliit· 
tisten lakkojen ja erinäisten poliittisten 
päämäärien ajamisen vuoksi sotkisi ja ai
heuttaisi häiriöitä talouselämässä. 

Täällä on sanottu, että tämä laki estää 
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lakkovapautta. Se ei ole totta. Jos teh
dään lakko taloudellisessa mielessä, ilman 
että sillä yritetään tavoitella poliittisia 
päämääriä (Ed. Huttunen: Kuka sen pun
nitsee~), painostaa ja asettaa uhkaksi jon
kin vissin paamaaran saavuttamiseksi, 
tämä laki ei siitä estä. Kun työmaat ei
vät ole suinkaan niitä paikkoja minun kä
sittääkseni, joissa pitää politikoida, ne 
ovat toista tarkoitusta varten, minusta ei 
myöskään silloin ole syytä sallia sitä, että 
politikoimisella työmailla aiheutetaan jon
ninjoutavia, tarpeettomia, jopa monta ker
taa yhteiskunnalle ja talouselämälle va
hingollisia lakkoja. Siis tällainen lakko
vapauden rajoitus on paikallaan. 

Täällä on sanottu, että työsopimuslain 
35 ~ olisi riittänyt kaiken tämän asian 
hoitamiseen. Meillä on kymmenen vuo
den kokemus siitä, ettei se ole riittänyt. 
Meillä on täysin riittävästi kokemusta jo 
siitä, että valtiovalta ja viranomaiset ovat 
olleet voimattomia antamaan sitä suojaa 
painostuksen ja uhkausten alaisiksi joutu
neille työmiehille, jota he ovat niin har
taasti odottaneet ja jota valtiovallan halli
tusmuodon 6 ~:n mukaan olisi pitänyt 
antaa. 

Täällä on sanottu, että tämä laki tekee 
mahdottomaksi työväen ammatillisen yh
distymisen, siis ammattiyhdistysliikkeen. 
Se ei tee sitä ollenkaan mahdottomaksi, se 
ei siis estä sitä, jos tätä ammattiyhdistys
liikettä ei viedä politiikkaan ja tehdä siitä 
poliittista tekijää. Minä luulisin, että 
tässä maassa on jo saatu enemmän kuin 
tarpeeksi kokemusta siitä, mihin joudu
taan, jos ammattiyhdisty,;liike otetaan po
litiikan välikappaleeksi. Meillä on nyt 
tulokset selvästi nähtävissä ja ne eivät ole 
kehoittavat eivätkä lupaavat. Minulla on 
tässä edessäni leikkele, jossa on erään so
sialidemokraatin haastattelu tästä uudesta 
ammattiyhdistysten keskusliitosta ja sen 
pyrkimyksistä ja tämän päällekirjoituk
sena on ,Ammattiyhdistysliike politiikasta 
vapaaksi" ja että tästä uudesta tulee puo
lueeton ammattijärjestö. Jos näin todella 
on ja jos tällä tarkoitetaan totta, niin laki 
työrauhan suojelemisesta ei ole missään 
suhteessa esteenä tämän politiikasta va
paan ammattiyhdistysliikkeen perustami
selle enempää kuin sen toiminnallekaan. 
Se saa aivan vapaasti taloudellisella, se on 
ammatillisella pohjalla toimia. Väärinkä-

sitysten välttämiseksi minä pyydän huo
mauttaa, että hallitus ei suinkaan pyri eikä 
hallituksella ole tarkoituksena estää työ
väestön ammatillista yhtymistä (Vasem
malta: Eipä tietenkään!). Työväestöllä on 
siihen oikeus ja työväestö saa sen tehdä 
valvoakseen taloudellisia etujaan ja pyrki
myksiään. Mutta me katsomme, että am
mattiyhdistysliike ei ole poliittinen eikä 
saa olla poliittinen. 

Täällä on sanottu, että tämä laki kohdis
tuu vain työntekijöihin. Se kohdistuu 
kaikkiin Suomen kansalaisiin. Siitä ei ole 
erotettu pois yhtä ryhmää enempää kuin 
toistakaan. 

Täällä on sanottu, että oikeusviranomais
ten on täytynyt tehdä muka painavia 
muistutuksia, että mennään liian pitkälle. 
Se ei ole oikea tieto. Tämä lakiesitys on 
mitä parhaimmassa yhteisymmärryksessä 
oikeusviranomaisten kanssa laadittu, ja jos 
tällaisia tietoja on saatu, niin ne ovat olleet 
erheellisiä. 

Ehkäpä on nyt vähän liian paljon sa
nottu se, että tulkoon tästä laki, niin se ei 
muka aseta mitään esteitä sille menettely
tavalle, jota tähänkin saakka on käytetty 
tällaisissa ammatillisissa yhdistyksissä, 
toisin sanoen, siellä toimitaan laista välit
tämättä. Minusta tuntuu, että se on ehkä 
liian paljon sanottu, sillä kyllä kai kaiken 
yhdistystoiminnankin tässä maassa täytyy 
ottaa huomioon voimassa olevat lait, siitä 
kai emme pääse mihinkään. 

Tällä kaikella minä luulen osoittaneeni 
sen, että lakiesitys ei ole mikään työväes
tön kurituslaki. Päinvastoin se minun näh
däkseni, jos se tulee hyväksytyksi, takaa 
kaikille työläisille poliittisista mielipi
teistä huolimatta työrauhan ja oikeuden 
estämättä tehdä työtä, hankkia toimeen
tuloa itselleen ja perheelleen. Ja kyllä kai 
tämä nyt sentään ei ole liika vaatimus va
paassa valtakunnassa ja itsenäisessä isän
maassa. Minä en ymmärrä, minkä takia 
on syytä vastustaa sellaista lakia, jos ei 
ryhdytä mihinkään sellaisiin poliittisiin 
painostuksiin ja sopima ttomiin tekoihin, 
silloin laki ei mitenkään astu tielle, mutta 
vain tarjoaa apuaan väärinkäytösten sat
tuessa. Mitä varten sitä pitää niin suu
rella väellä ja voimalla vastustaa 1 On 
syytä täyttää tämä aukko, joka lainsää
dännössä on ollut ja vielä sitä suurem;
malla syyllä, koska hallitusmuoto jo edel-
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lyttää, että laki tässäkin suhteessa antaa 
riittävän turvan ja takeet kaikille kansa
laisille ja kaikille työntekijöille ja työn
antajille. 

Ed. Palmgren: Herr talman! Den 
hänsynslösa förföljelse personer, hörande 
till det kommunistiska partiet och med 
dem likasinnade, under det senaste decen
niet i stor utsträckning i alla delar av lan
det utöva mot annorlunda tänkande i syfte 
att försvåra deras utkomstmöjligheter 
eller för att tvinga dem att deltaga i 
strejker, har redan tidigare väckt en be
rättigad uppmärksamhet och en väl för
klarlig förbittring. Under den allmänna 
vidräkning, som det senaste året kommit 
till synes med kommunisternas samhälls
omstörtande verksamhet, har den överkla
gade terrorn på arbetsplatserna därför 
också självfallet gestaltat sig tili en 
mycket aktuell fråga. Under en interpel
lationsdebatt vid riksdagens plenum den 
3 april 1930 har jag redan utförligt yttrat 
mig härutinnan samt därvid framhållit, 
utom annat, att erfarenheten visat det gäl
lande lagstiftning icke varit tillräcklig för 
att man i stöd av densamma kunde upp
taga kampen mot arbetsplatsterrorn, att 
lagstiftningen därför borde i förevarande 
avseende kompletteras samt att arbetsgi
varna vid flere tillfällen, då betydande 
ideella och materiella värden varit i fråga, 
med stort beklagande funnit, att deras åt
gärder för arbetsfred och samhällsro icke 
inom samhället vunnit tillbörlig förståelse. 
Det är därför med tillfredställelse jag 
konstaterat, att denna vittbärande fråga 
nu blivit föremål för en välbehövlig åt
gärd i rätt riktning. Regeringens proposi
tion utgör också ett glädjande teeken 
härpå. Jag hoppas livligt, att det initia
tiv, som sålunda tagits, skall förverkligas 
och att därmed en sanering också på detta 
område måtte komma till stånd. 

I anledning av en del här avgivna utta
landen får jag ännu yttra några ord. Pro
positionen avser ingalunda att, såsom här
vid oriktigt påståtts, rikta sig emot Jen 
mindre bemedlade befolkningen. Tvärtom, 
den åsyftar skydd för dem, \ llka önska ar
beta, men av illvilliga personer hmtlras. 
Ifall en lagstiftning i den riktning propo
sitionen giver vid handen tidigare hade 
tillkommit, och om kommunisterna CJ fätt 

tillfälle att driva sitt spel, hade förhållan
dena måhända icke gestaltat sig 15å, att 
man, såsom en talare här gjort, nu ilade 
behöft tala om Mexiko och AlbanieH. 

Det har icke varit klokt att från vänster
håll i detta sammanhang tala om arbets
g-ivarnas ställning tili fackföreningarna. 
Envar vet ju, viiken andas barn Finska 
landsorganisationen och en stor del fack
föreningar varit. Det är just på den grund 
deras verksamhet på inrådan av myndig
heterna i samhällsfredens intresse inställts. 
Såsom jag ofta framhållit ligger det i ar
betsgivarnas intresse, att produktionen får 
försiggå ostört av obeböriga sidoinflytel
ser. Arbetsgivarna behöva, såsom rdm. 
Aalto alldeles riktigt framhöll, fackkunniga 
och dugliga arbetare. Det ligger därför 
självfallet också i arbetsgivarnas intresse 
att förfara så att de dugliga arbetarna äro 
nöjda med sin lott. Om arbetsgivare, så
som här oriktigt påståtts, skulle bedriva 
terror mot sina arbetare, bleve följden~ 
att arbetarna skulle söka sig åt annat håll, 
--v·ilket ju vore till direkt skada för arbets
givaren. Propositionen ifråga riktar sig 
icke heller emot den kategori av arbetare, 
som äro lojala, utan emot sådana personer, 
som önska störa arbetsfreden samt utså 
missnöje och ofred. Det förvånar mig icke 
så litet, att rdm. Huttunen icke tyckes 
hava bättre kännedom om omfattningen 
av den arbetsplatsterror, som faktiskt rått 
i vida kretsar av vårt land. Jag kan en
dast råda herr Huttunen att bläddra ge
nom tidigare årgångar av arbetarpressen. 
Där finnes nog ett rikt material för att 
bedöma omfattningen av alla nödtvungna 
avböner. Jag saknar anledning att upp
taga riksdagens tid med att här återgiva 
fakta, som dock äro allom bekanta. 

Betrifffande det uttalande, som här av
gavs av rdm. Fagerholm, så vill jag fram
hålla, att varje affärs- och industrifirma 
liksom också enskilda personer ha full rätt 
att själv bestämma vem han önskar om
betro med leverans till sig. Det är ingen 
terror' eller ens något oberättigat om en 
firma eller person hellre överlämnar sina 
beställningar ät firmor, som stå honom 
nära eller med vilka han samarbetar. Den 
solidaritet, om viiken rdm. Fagerholm ta
lade, bör nog fattas i vidare omfattning än 
rdm. Fagerholm tycks tro. Rdm. Fager
holm har missuppfattat de uttalanden han 
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återgiver från det nordiska arbetsgivar
mötet i Helsingfors, vilket ju är ganska 
förklarligt, då protokollen från detta möte 
icke hava publicerats. Herr l!'agerholm har 
funnit tillfället lämpligt att här till mitt 
besvarande framlägga en knoppfråga av 
rent teoretisk natur. Jag vet icke vad rdm. 
Fagerholm menade med att han förut vid 
något annat tillfälle framlagt en sådan 
fråga. Jag kan åtminstone icke påminna 
mig något sådant och finner i varje hän
delse tillfället icke lämpligt att genom 
några teoretiska diskussioner här försöka 
tillfredställa rdm. Fagerholms vetgirighet 
eller kanske endast nyfikenhet. 

Ed. Kesti: Herra puhemies! Esillä 
oleva hallituksen esitys laiksi työrauhan 
suojelemisesta on lievimmin sanoen yksi
puolinen. Esityksen perusteluissa puhu
taan yksinomaan vain siitä terrorista, 
mikä kommunistien sekä heille myötämie
listen henkilöiden taholta on harjoitettu 
toisin ajattelevia kohtaan. Sensijaan ei ole 
mainittu sanallakaan siitä mielipideterro
rista, mitä n. s. isänmaalliselta taholta on 
harjoitettu toisin ajattelevia kohtaan, joka 
tosin ei aikaisempina aikoina ole ollut yhtä 
laajaa ja voimakasta kuin kommunistien 
terrori, mutta kuitenkin tunnettu tosiasia. 
Pitäisihän niiden olla hallituksen tiedossa. 
Minkätähden on hallitus kokonaan ummis
tanut silmänsä tälle toiselta taholta tule
valle terrorille~ Vai tahtooko se uskoa, 
että tämä oikealtapäin tuleva terrori tulisi 
olojen rauhoituttua loppumaan noin vain 
itsestään. Siihen ei ainakaan voi luottaa, 
sillä silloinhan olisi syytä luulla, että 
myöskin kommunistinen terrori loppuisi 
kommunistisen liikkeen kuoleman kanssa. 
Kommunistinen liike on nyt .käytännölli
sesti katsoen kuollut, mutta hallitus katsoo 
siitä huolimatta tarpeelliseksi erikoisen 
lainsäädännön kansalaisten suojelemiseksi 
heidän terroriltaan. (Ed. Paasivuori: Se 
pelkää vainajia!) Minä hyväksyn hallituk
sen toimenpiteen, sillä minäkin katson, 
ettei kommunistien terrori vielä ole loppu
nut. Mutta minä olisin odottanut täysin 
tasapuolista suhtautumista asiaan. Jos 
kerran suojellaan joitakin kansalaisia, on 
suojeltava kaikkia. Ja jos määrätystä ri
koksesta käydään rankaisemaan toisen 
mielipidesuunnan omaavia kansalaisia, on 
samasta rikoksesta rangaistava toisiakin. 

Minä olen itse joutunut kokemaan perheeni 
kanssa jo sekä punaista että mustaa terro
ria ja vihaan yhtä paljon kumpaakin. Ja 
senvuoksi minä en voi hyväksyä tätä hal
lituksen esittämille perusteluille nojautu
vaa lakiehdotusta, vaikka kohta itse laki
esityksen teksti ei olekaan yhtä yksipuoli
nen kuin sen perustelut. Sillä meillehän 
on tunnettua, miten tällaisena kuohunta
aikana terroria harjoitetaan. Minkäänlai
sella lainsäädännöllä ei tällaista kiihko
mielisten henkilöiden harjoittamaa terro
ria voida kokonaan lopettaa. Mutta val
tion lainsäädännön, jolla sitä pyritään lo
pettamaan, tulee ainakin kulkea niin tasa
puolisessa hengessä, ettei se, samaan ai
kaan kuin se toista rankaisee, melkeinpä 
toista käskee samanlaiseen rikokseen. Työ
maaterrori on ainoastaan valtiollisten kuo
hunta-aikojen ilmiö ja toivottavaa olisi, 
että se olojemme rauhoittuessa loppuisi tai 
ainakin vähenisi itsestäänkin. Lainsäätäjä 
antaa tällaiseen rauhoittumiseen paraim
man esimerkin sillä, että se suhtautuu tasa
puolisesti ja puolueettomasti kaikkia kan
salaisia kohtaan. 

Pyydän asianomaiselle valiokunnalle eh
dottaa omasta puolestani, että lakiesityk
sen teksti kokonaisuudessaan muutetaan 
sellaiseksi, että lain piiriin kuuluvat kaikki 
toimenpiteet, joilla yritetään harjoittaa 
toista henkilöä kohtaan joko henkistä, ruu
miillista tai taloudellista pakotusta tai pai
nostusta tämän valtiollisten mielipiteiden 
takia. 

Ed. B r y g g a r i: Jo ylimalkainen tutus
tuminen esillä olevaan lakiesitykseen ky
kenee osoittamaan, että laki on tahdottu 
saada suojelemaan rikkurien työrauhaa. 
Lakiesitys on yksipuolisesti työnantajien 
etuja silmälläpitävä. Näin ollen ihme ei 
ole, jos työnantajaliiton puheenjohtaja il
moittikin olevansa lakiesitykseen tyyty
vamen. Työväestö tarvitsee suojelemista. 
Mutta valitettavasti nykyinen sosialimi
nisteri ei näytä olevan tietoinen minkälaa
tuista suojelemista työväestö tällä kertaa 
tarvitsisi. Työväestö tarvitsisi ennenkaik
kea sellaista suojelemista kuin hallitus
muodon 6 §:n sisältö nimenomaan sanoo, 
nimittäin työvoiman suojelemista. Hal
litusmuodon mainittua kohtaa on tähän 
saakka käytetty aivan väärin. Ei ole tah
dottu suojella työvoimaa. Minä käsittäi-
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sin työvoiman suojelemisena sellaiset toi
menpiteet, että ei kulutettaisi työvoimaa 
liian lyhyessä ajassa loppuun, että se saisi 
riittävän levon ja ravinnon kautta palau
tetuksi uudestaan kulutetun työvoiman. 
Näitä suojelutoimenpiteitä, joita välttä
mättä tarvittaisiin, ei ole hallitus katsonut 
tarpeelliseksi ryhtyä toteuttamaan. 

Kaikella muulla tavaralla yleensä on 
jonkunlainen määritelmä, minkä alle hinta 
ei saa mennä, mutta työvoima on sellaista 
tavaraa, jota saa ottaa yhden päivän tahi 
yhden tunnin työvoiman, puolen päivän 
puolen työtunnin hinnalla, tai ehkä alhai
semmallakin. 

Kun lähemmin tarkastelee lain sisältöä, 
ei voi muuhun johtopäätökseen tulla, kuin 
mitä alussa mainitsin, että laki on ainoas
taan sen joukon suojelemiseksi kirjoitettu, 
joka erikoisesti työtaistelujen aikana on 
siirtynyt työnantajan etuja puolustavaan 
tehtävään. Tätä johtopäätöstä tukee lain 
ensimmäisen pykälän 1 momentti, jossa 
katsotaan rikokseksi sellainen teko, jos pa
kottaa toista työntekijää ottamaan osaa 
työlakkoon tai koettaa estää tekemästä 
työtä tai muuten vaikeuttaa hänen ansio
mahdollisuuksiaan. Jos näin tekee on siitä 
seurauksena rangaistus enintään yhden 
vuoden vankeudella. Minkä tähden työ
lakko yleensä puhkeaa, herra Pihkala tä
män tietää, koska hän on ollut lakkojen 
kanssa tekemisissä. Nehän yleensä puh
keavat senvuoksi, että työehdot, etupäässä 
työpalkat ovat liian alhaiset. Onko nyt 
Suomen porvariston mielestä väärin, että 
palkkatyöläisellä Suomessa olisi elinehtoja 
vastaava työpaikka~ Jos tätä työpalkkaa 
ei ole saatu muuta tietä elinehtoja vastaa
vaksi, että täytyy ryhtyä lakkoon ja sen 
lakon alkaessa ehkä sanotaan toiselle työ
toverille: Lähde sinäkin mukaan, sinunkin 
työpalkkasi on liian alhainen, niin se on 
rikos, tämä sanominen, se on työstä estä
mistä ja siitä on rangaistava vähintään 
yhdellä vuodella. Kyllä minun nähdäk
seni ·tämä kohta ilmaisee aivan selvästi 
kenen puolesta ja ketä vastaan lakiesitys 
on laadittu. Eihän nimittäin laissa ole mi
tään rangaistusta siitä, jos työnantajien 
liitto julistaa työsulun ja pakottaa liike
yrityksen alistumaan työsulkuun pakosta. 
Mitä sanotaan laissa semmoisissa tapauk
sissa~ (Eduskunnasta: Ei mitään!) Ei laki
esityksestä löydy mitään rangaistusta 

mainitusta teosta. Tältäkin osalta on laki
esitys yksipuolisesti vain työväestöä vas
taan tähdätty. Tätä lakia on tahdottu eri
koisesti juuri niissä piireissä, joissa nyt on 
otettu urakaksi työväen ammatillisen jär
:iestötoiminnan hävittäminen. Meille on 
tunnettua herra Haarlan edesottamiset. 
Nehän ovat liki sata vuotta vanhoja, Eng
lannissa kokeiltuja. Siellä oli silloin käy
tännössä nimittäin esittää ,paperijärjes
telmä", että henkilö, joka otetaan työhön, 
pakotetaan allekirjoittamaan sopimus, 
jossa hän ilmoittaa, ettei kuulu eikä liity 
mihinkään ammatilliseen järjestöön. Tämä 
on nyt se uusi oppi muka Suomen työn
antajapiireissä, jota oppia käyttämällä koe
tetaan ammatillinen järjestötoiminta hä
vittää. Toisaalta tahdotaan nyt tämän työ
maaterroria koskevan iskusanan varjolla 
saattaa sellaiset rangaistusmääräykset, 
että työlakkoon kehoittaminen lasketaan jo 
sellaiseksi rikokseksi, josta seuraa rangais
tus. Näitä toimenpiteitä luonnollisesti ryh
dyttiin toteuttamaan nyt huonona työai
kana, ja kommunistien aiheuttaman työ
väen yleisen solidaarisuuden hävittämisen 
jälkeen, koska tilanne edellyttää suuria tu
loksia pääoman etujen ajajille. Mutta ne 
tulokset minun käsittääkseni muodostuvat 
yhteiskunnalle myöhemmin raskaiksi seu
rauksiinsa nähden. Ne muodostuvat ras
kaiksi sekä rikollisten hoitamisen, että sai
raaloisuuden lisääntymisen poistamisessa 
ynnä muissa muodoissa. Ja jos te, porva
rit, todellakin tahdotte tätä tietä kulkea, 
niin kyllä ne porvareista, jotka tällä ker
taa ehkä ovat myötämielisiä tälle lakialoit
teelle, myöhemmin huomaavat, että se on
kin ollut virhe. Kyllä työläinenkin tar
vitsee vissin määrän ravintoa, lepoa ja 
sivistystarpeitaan tyydyttää. Jos te estätte 
sen toiminnan, joka pyrkii juuri näitä tar
peita tyydyttämään, näitä ehtoja vastaa
v-an palkan toteuttamiseen, niin siitä on 
vissit seurauksensa, ja ne seuraukset eivät 
ole yhteiskunnan etujen mukaisia. Se 
luulo, että työpalkan ylhäisyys tai alhai
suus määräisi yksipuolisesti kilpailukyvyn 
ja voiton suuruuden, on mielestäni harha
käsite. Täällä on mukana teollisuusyrittä
jiä, jotka käsittävät sen puolen erinomai
~en hyvin, mikä osuus nykyjään enää on 
suurteollisuudessa työpaikalla. Se on niin 
pieni osuus, että jos sen kustannuksella 
lähdetään kilpailukykyä säilyttämään tai 



156 Tiistaina 2;8 !p. lokakuuta 19'30. 

voittoa lisäämään, silloin ei kannata mak
saa työläisille enää mitään, eikä vieläkään 
saavutettaisi kilpailukykyä. 

Palaan uudestaan tuohon työlakkoon
yllyttämiskysymykseen. Mikä on tulkit
tava työlakkoon yllyttämiseksi, sitä on vai
kea tästä laista saada selville, etenkin 
maallikon. Minä luulen, että oikeudessa 
voidaan tulkita jo Rellainen työlakkoon 
yllyttämiseksi, jos työläiset pitävät työ
palkkoja koskevan kokouksen ja siinä joku 
työläisistä alustaa, minkälaiset ovat pal
kat, minkälaiset elinehdot, että nämä pal
kat ovat riittämättömät. Jos hän samassa 
esittää, että meidän on yhdessä ryhdyttävä 
vaatimaan tätä palkkaa lisää ellei muuten, 
niin työlakolla, olisikohan tämä työlak
koon yllyttämistä. (Vasemmalta: Ei Pih
kala yllytä!) Ei Pihkala yllytä lakkoon, 
luultavasti. Mutta kyllä Pihkalakin ym
märtää, mitä merkitystä rahalla on kapita
listisessa yhteiskunnassa. Jos hänen palk
kansa on liian alhainen, niin luultavasti 
hän on valmis ensimmäisenä miehenä teke
mään lakon siihen saakka, kunnes palkka 
on elinehtoja vastaava. Ja tämä sama 
vaisto on kaikilla ihmisillä, olkoot ne sit
ten porvarillisia, kommunistisia tai sosiali
demokraattisia työläisiä. Minä olen va
kuutettu siitä, että sekin rikkurijoukko, 
jos se paisuu enemmistöksi, jonka etuja 
tässä tahdotaan suojella, niin sekin joukko 
lopulta on pakotettu, ellei sen työpalkkoja 
suojella elinehtoja vastaavana, tekemään 
lakon ja kehoittamaan tovereitaankin sii
.hen lakkoon. Se on yleinen elämänpakko, 
joka siihen johtaa. Ei siitä päästä mil
lään lainmääräyksillä vapaaksi. Ja näin 
ollen ei voidakaan siis millään lain suu
rilla rangaistusmääräyksillä tehdä työlak
koihin yllyttämistäkään olemattomaksi. Se 
pulpahtaa esille visseissä taloudellisissa 

· oloissa, sille ei mahdeta mitään. 
Minä sanoin jo, että me tarvitsemme 

suojelulakia. Mutta me tarvitsemme sen
laatuista suojelulakia, jossa asetettaisiin 
raja, mitä alhaisemmaksi työpalkka ei 
saisi mennä. Jos täällä olisi sosiali
ministeri mukana, täällä istunnossa, niin 
minä tarjautuisin hänelle oppaaksi osoit
tamaan, kuinka uskomattoman alhai
sella palkalla tällä kertaa Suomessa 
sellaisten suurteollisuuksien aloilla, kuin 
paperiteollisuuden, kutomateollisuuden ja 
sahateollisuuden aloilla, työläisten täytyy 

elää. Siellä tarvittaisiin juuri lakia, 
jolla taattaisiin tälle työntekijälle niin 
korkea palkka, että hän saisi riittävästi ra
vintoa itse ja hänen perheensä, sekä ter
veellisen asunnon. Mutta nämä epäkohdat 
eivät näytä huolettavan nykyistä sosiali
ministeriä. Hän on ottanut tehtävänsä kä
sitykseni mukaan liian yksipuolisesti työn
antajan etujen valvomisena. 

Minä suosittelisin edelleen herra sosiali
ministerille, että hän lukisi uudestaan hal
litusmuodon 6 §:n ja ryhtyisi sitä tulkitse
maan oikealla tavalla, ei yksipuolisesti 
Pihkalan rikkurijoukon suojelemisena 
vaan Suomen työväestön enemmistön elin
ehtojen suojelemisena, sillä siinä mielessä 
käsittääkseni on tämä kohta hallitusmuo
toon otettu, että työvoimaa suojeltaisiin, 
ettei sitä riistettäisi, että työntekijä saisi 
elinehtoja vastaavan palkan, joka on työ
voiman suojelun pääehto. 

Vaikka minä käsitän, että tämä asia olisi 
ollut enempi sosialiseen alaan kuuluva, 
niin en kuitenkaan suosittele sitä ammatti
valiokuntaan lähetettäväksi, sillä se valio
kunta kokoonpanaltaan on niin peloittava, 
että minä en sinne suosittele mitään. Sen 
sijaan minä toivoisin, että lakivaliokunta, 
johon tämä laki lähetetään (Eduskunnasta: 
Pihkala on lakivaliokunnassa vakinaisena!) 
- kyllä hän ymmärtää, että työpalkkaa 
tarvitaan, - minä suosittelisin, että laki
valiokunta asiaa lähemmin harkittuaan 
esittää tämän lakialoitteen hylättäväksi ja 
hyväksyy ponnen, jossa se kehoittaa halli
tusta antamaan eduskunnalle esityksen 
suojelulaiksi, jossa taataan työläisille alin 
palkka työpäivästä. Sitä lakia tarvitaan, 
ei tämänlaatuista. 

Ed. Huttunen: Herra sosialiministeri 
ilmoitti, että valtion lentokonetehtaan joh
tolmnta ottaa ja erottaa työläiset. Tässä 
olisi herra sosialiministerin hyvä kysyä 
puolustusministerin mielipidettä. Puolus
tusministeri nimenomaan on minulle il
moittanut, että puolustuslaitoksen alaisiin 
työpaikkoihin on järjestetty valvonta
osasto ja tämä valvontaosasto määrää, 
ketä erottaa ketä ei, ja tämän valvonta
osaston määräyksestä on juuri erotettu ne 
työläiset, joista minä esityksessäni mai
nitsin. 

Edelleen herra sosialiministeri luki Itä
vallasta ohjeita, mitenkä i'ielläkin Oli täl-
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laisia lakiesityksiä laadittu. Sosialiminis
terille tapahtui pieni vahinko, hän laski 
liian pitkälle. 'l'uli nimittäin jo yksi 110nsi, 
jossa sanottiin: ,Joka vaatii jotakin eroa
maan luvallisesta järjestöstä - - -". Ei 
meidän lakiesityksissä ole tällaista sää
döstä, meillä päinvastoin määrätään eroa
maan laillisesta, luvallisesta järjestöstä. 
Siis aivan toista kuin Itävallassa. Herra 
sosialiministeri, kuten sanottu, luki liian 
pitkälle. 

Edelleen herra sosialiministeri suositte
lee puolueetonta ammattiyhdistysliikettä. 
Mutta minä luulen, että jos herra sosiali
ministeri joutuu mittaamaan sen puolueet
tomuutta, niin sen vaaka ei ole oikea. Minä 
väitän, että Suomen työväki ei ole samalla 
kannalla tässä puolueettomuusriidassa, 
kuin herra sosialiministeri. Sitä osoittaa 
tämä lakiesitys, jonka herra sosialiminis
teri on antanut meille käsiteltäväksi. Mi
nun nähdäkseni olisikin sopinut paremmin, 
jos herra sosialiministeri olisi varustanut 
tämän lain nimikkeellä ,laki työmaaterro
rin edistämiseksi", sillä sitä se on. 

Ed. Lindman: Herra puhemies! Minua 
myöskin kiinnostaa tämä lakiesitys. Tämä 
kiinnostus johtuu erittäinkin siitä, mitä sa
notaan tämän lakiesityksen perusteluissa. 
Niissä sanotaan aivan alussa m. m. seuraa
vaa: ,Kuten tiedetään, on vapaussodan jäl
keisinif vuosina niiden henkilöiden taholta, 
jotka ovat kuuluneet kommunistiseen puo
lueeseen, sekä heille myötämielisten henki
löitten puolelta harjoitettu toisin ajattele
vien häikäilemätöntä vainoamista heidän 
toimeentulonsa vaikeuttamiseksi. Tällä 
vainoamisella, jossa monasti on käytetty 
raakoja, jopa sinänsäkin rikollisia keinoja, 
on työntekijät useasti saatu karkoitetuksi 
työpaikastaan ja heidän ja heidän per
heensä elämää ja toimeentuloa muutenkin 
vaikeutettu." Näissä lausumissani perus
telujen kohdissa minä olen erikoisesti alle
viivaunut sanat ,heille myötämielisten 
henkilöiden puolelta" ja haluaisin lähem
min kysyä herra sosialiministeriltä, jolta 
tämä esitys on lähtöisin, ketä hän tarkoit
taa näillä kommunisteille myötämielisillä 
henkilöillä. Minä käsitän herra sosialimi
nisterin tarkoittavan näillä sanoilla ei
kommunistisia työläisiä, meitä sosialide
mokraatteja. Jos minun käsitykseni näi
den sanojen merkityksestä on aivan oikea, 

silloin minun täytyy torjua sellainen syy
tös mainitsemallani kannalla olevia työläi
siä vastaan, sillä tiedossani ei ole ainoata
kaan tapausta, jolloin olisi käytetty raa
koja ja rikollisia keinoja toismielisten työ
läisten karkoittamiseksi työpaikoiltaan. 
Mutta että tällaista, näissä perusteluissa 
mainittuja raakoja karkoituskeinoja on 
käytetty, se kyllä pitää paikkansa. Mutta 
näitä keinoja eivät ole käyttäneet kommu
nisteille myötämieliset henkilöt, vaan ehta 
porvarillisilla mielipiteillä varustetut hen
kilöt. Eivätkä karkoituksen kohteeksi ole 
joutuneet sellaiset henkilöt, jotka lakiesi
tyksen perusteluissa mainitussa vapaus
sodassa ovat taistelleet isänmaan puo
lesta valkoisella rintamalla, vaan henkilöt, 
jotka eivät ole ottaneet osaa mainittuun 
vapaussotaan punaisella eivätkä valkoi
sella puolella, mutta ovat varsinkin viime 
aikoina koettaneet puolustaa laillista yh
teiskun taj ärj es tys tä. 

Todistaakseni ed. Huttusen puheessa mai
nittuja tapauksia, jotka koskevat valtion 
työpaikoilla tapahtuneita työmaaterrorita
pauksia ja osoittaakseni kenenkä taholta 
ja missä varsinaista työmaaterroria har
joitetaan ja missä todella vainotaan kun
non työläisiä ja saatetaan heidät ja heidän 
perheensä elämä ja toimeentulo erittäin 
vaikeaksi, minä pyydän esittää tässä erään 
kirjelmän. Tämän kirjelmän otsikkona 
on: ,Muonavarikko II, Viipuri". ,Yövar
tija N. N.- minä en mainitse nimeä, koska 
minä en tällä hetkellä ole vakuutettu siitä, 
miten hyvin tämä työläinen on työpaik
kaansa nähden turvattu -- varikolle tul
leen määräyksen perusteella irtisanotaan 
työsopimuksenne varikon kanssa 3117 1930. 
Varikko myöntää teille lomana kuluvan 
heinäkuun loppuosan". Tämä kirjelmä on 
päivätty heinäkuun 11 päivänä vuonna 
1930. Kirjelmän saatuaan oli tämä iäkäs 
tämän kuluvan lokakuun 15 päivänä 10 yh
tämittaista vuotta riuhteettomasti valtiota 
palvellut työläinen mitä suurimmassa 
määrässä hämmästynyt, hämmästynyt sen
kin vuoksi, kun hän tiesi, ettei hän ole teh
nyt minkäänlaista rikosta valtiota eikä ke
tään yksityistäkään henkilöä kohtaan, 
eikä hän ole saanut tänä pitkänä aikana 
yhtään muistutusta esimieheltään, eivätkä 
hänen esimiehensä ole millään tavalla 
olleet hänelle eikä hän esimiehilleen viha
mielinen. Ensimmäisenä tehtävänä hä-
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nellä oli luonnollisesti mennä kysymään 
kirjelmän allekirjoittaneelta esimieheltä 
syytä tällaiseen aiheettomaan ja laitto
maan ja miksei, herra susialiministerin 
sanoja käyttääkseni, rikolliseen karkoitta
miseen työpaikastaan. Hänen esimiehensä 
sanoi, että rikosrekisterin pitäjäitä on saa
punut ilmoituskirjelmä, josta muka käy 
ilmi, että N. N. on jotain tehnyt. Kun 
N. N. pyysi nähdä kirjelmää, ei sitä hänelle 
näytetty. Tämän tiedon saatuaan hankki 
N. N. nimismiehen välityksellä otteen ri
kosrekisteristä, josta kävi selville ettei hä
nellä ole minkäänlaista rikosta vastattava
naan eikä ole koskaan hänellä ollutkaan. 
Hän meni ja näytti tämän rikosrekisteri
otteen ynnä ottamansa todistuksen eräältä 
suojeluskuntaan kuuluvalta ja N. N:n 
asuntopaikalla hyvin tunnetulta, vieläpä 
kokoomuspuolueeseen lukeutuvalta sekä 
kokoomuspuolueen listalta Viipurin maa
laiskunnan valtuustoon valitulta henki
löltä, jolloin täm.ä poi·varillinen henkilö 
parikymmenvuotisen tuntemuksensa ja 
omantuntonsa perusteella todisti N. N:n 
kuunolliseksi kansalaiseksi, henkilöksi, 
joka ei ole ottanut osaa vapaussotaan kum
mallakaan puolella, vaan pysynyt aivan 
puolueettomana j. n. e. Nämä nähtyään 
myönsi hänen esimiehensäkin, ettei N. N :ää 
ole eroitettu mistään rikoksesta, vaikka 
aikaisemmin oli sanonut päinvastaista, 
eikä hänkään tiedä erotetuna olevan mi
tään rikoksia, mutta hänen esimiehensä 
kätkeytyi edelleenkin salaperäisiltä tuntu
vien ja epämääräisten käskyjen taakse, 
joita hänen on muka noudatettava. Kun 
ei tästäkään N. N :llä ollut mitään apua, 
kääntyi hän esimiehen välityksellä 13 päi
vänä heinäkuuta puolustusministerin puo
leen anomuksella, että hänen erottamises
taan toimitettaisiin puolueeton tutkimus, 
ja jos siinä havaitaan, ettei hänen erotta
miseensa löydy laillista syytä, hänet otet
taisiin takaisin puolustuslaitoksen palve
lukseen, entiseen yövartijantoimeensa. Kun 
tutkimuksen toimittamisesta ei alkanut 
kuulua mitään, eikä hänen kirjelmäänsä
kään edes mitään vastattu, vaikka hän sitä 
nimenomaan pyysi, matkustiN. N. henkilö
kohtaisesti pääkaupunkiin. Tapasi täällä 
entisen ja suuremmilla valtuuksilla kuin 
nykyinen varustetun esimiehensä, kertoi 
hänelle tapahtuman ja huolensa. Tämä 
henkilö tuntien entisen alaisensa työläisen 

kaikin puolin kuunolliseksi ja valtiolle 
hyödylliseksi työläiseksi, avusti häntä 
siinä määrin, että N. N. outona henkilönä 
pääsi puolustusministeriöön, jossa toimi
tettiin kuulustelu. Tässä kuulustelussa on 
selvinnyt se, mitä yleensä olen N. N:stä 
maininnut, sillä todistukset, jotka hän 
myöskin· täällä esitti, osoittivat N. N :n 
erottamisen mielivaltaiseksi työmaaterro
riksi, jota oli tässä tapauksessa harjoitta
nut työnantaja kaikin puolin kunnollista 
työntekijää kohtaan. Tässä kuulustelussa 
myöskin selveni, että N. N :n esimies oli 
saatuaan tietää, että N. N. oli pyytänyt toi
mittamaan tutkimuksen, lähettänyt kirjel
män puolustusministeriöön ja syyttänyt 
siinä N. N :ää kommunistiksi sekä sanonut, 
ettei N. N :n anomus tutkimuksen toimitta
misesta saisi aiheuttaa mitään toimenpi
teitä. Täällä ministeriössä oli kuitenkin 
luvattu lähettää henkilö toimittamaan tut
kimus paikan päälle. Näin on minulle ker
rottu asia alusta loppuun. Valitettavasti 
en ole myöhemmin saanut tietää, onko tut
kimukset lopullisesti toimitettu ja mihin 
tuloksiin niissä on tultu. Mutta sehän ei 
lienekään pääasia, vaan pääasia on se, että 
työläisiä ja kunnon työläisiä - sillä tätä 
työläistä tietääkseni ei voida syyttää edes 
järjestäytymisestä, sillä hän ei tietääkseni 
kuulu mihinkään järjestöön - tällaisia 
työläisiä on aivan syyttömästi työpaikoil
taan muka kommunisteina karkoitettu 
työnantajain taholta, vaikka he eivät, niin
kuin tämä tapaus selvästi osoittaa, aina ole 
suinkaan kommunisteja. Tässä tapauk
sessa joutui nimittäin isä vastaamaan poi
kansa teosta, sillä poika on tunnettu kom
munisti. Tietääkö herra susialiministeri 
tällaisista tapauksista, joita tapahtuu val
tion ja puolustuslaitoksen alaisessa työpai
kassa~ Tässä tapauksessa ei ole kumpi
kaan, työmaalta karkoitettu eikä karkoit
taja - sillä minä tunnen myöskin hänen 
mielipiteensä, nimittäin tämän karkoite
tun työläisen esimiehen, ettei hänkään ole 
kommunisti, vaan tiedän hänen olevan por
varillisilla mielipiteillä varustetun - siis 
tässä tapauksessa eivät ole kumpikaan olleet 
kommunisteja, vaan karkoitus on kohdis
tunut kokonaan työläiseen, joka ei millään 
tavalla ole rikkonut valtiota, yksityisiä, 
esimiestään eikä muutenkaan yhteiskuntaa 
vastaan. Tämä tapaus ei ole lisäksi N. N:n 
esimiehen ansiota yksistään, vaan hän on 
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saanut ohjeensa muualta. Ehkäpä hän on 
saanut ohjeensa menetellä tällä tavalla 
ylempää. Sillä tämä tapaus sattui n. s. ta
lonpoikaismarssin jälkeen pääkaupunkiin, 
jonka talonpoikaismarssin aikana oli kuu
lemani mukaan pääkaupungissa keskus
teltu ja sikäli kuin minulle on vakuutettu 
myöskin päätetty, että valtion työpaikoilta 
karkoitetaan pois kaikki kommunistit. 
Mutta puhdistus ja tämä karkoitusmene
telmä ei ole, niinkuin näemme, kohdistunut 
kommunistisesti ajatteleviin työläisiin, 
vaan aivan rehellisiin, kunnollisiin ja val
tiolle hyödyllisiin työläisiin, jotka omaa
vat muunlaiset mielipiteet kuin kommunis
tit yleensä omaavat. Kun tällaista työ
maaterroria, jonka poistamista arvellaan 
tämän lakiesityksen tarkoittavan, tapah
tuu tuoreessa puussa, niin mitä sitten ta
pahtuukaan kuivassa~ Tarkoitan, kun val
tion työmailla ovat työläiset turvattomia, 
työnantajan mielivallan alaisia, mitä sitten 
ovatkaan työläiset tänä aikana yksityis
ten työnantajain työmailla~ Työnantajain 
puolesta he ovat enemmän vainottuja kuin 
toisten työläisten taholta. Mielestäni kor
jaantuu tilanne sillä, jos meiltä poistuu 
liika lapualaisuus, jos meiltä poistetaan 
järjestyneitten työläisten vainoaminen ja 
sorto ja annetaan todella vapaus työläis
ten järjestäytyä ammatillisesti ja järjesty
neinä työläisten hankkia työoloihinsa pa
rannuksia sekä järjestää suhteensa työu
antajainsa kanssa voimassaolevan työsopi
muslain mukaisesti. On tunnustettava 
myöskin työnantajain taholta järjestäyty
misperiaate, järjestäytymisoikeus. On otet
tava huomioon, että työntekijä ja työPan
taja käyvät kauppaa, toinen myy t~ ö voi
mansa, toinen sitä ostaa. Kokemus on li
säksi osoittanut, että paremmin tulevat 
työnantajatkin toimeen jii.rjestyru~err työ
väestön kanssa kuin järjestymättömien 
työläisten kanssa, koska tällöin kumpaakin 
asiapuolta sitoo vain keskinäinen kauppa
sopimus, työehtosopimus, jota on noudatet
tava. Tällaisilla laeilla kuin esillä uleva 
esitys ei poisteta ristiriitaa, joka on <•le
massa työvoiman myyjän, työläisen, sen 
ostajan, työnantajan väliltä. Siksi minä
kin tahdoin esittää tämän yhden Psimerkin 
päinvastaisesta työmaaterroritapauksesta 
kuin mitä tässä lakiesitykse:,;sä ~;anotaan, 
ja tahdon lopuksi yhtyä edustajain Huttu
sen ja Bryggarin täällä tekemiin evästys-

----------------~ 

ehdotuksiin valiokunnan hnomioonotetta
vaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitys lähetetään puhemiehistön ehdo
tuksen mukaisesti 1 a kiva l i o kuntaan. 

Tarkistajain vaalin tulos. 

Puhemies: Tarkistajain vaalin tulos 
julistetaan. Sihteeri lukee vaalista tehdyn 
pöytäkirjan. 

Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan tarkistajain ja heidän va
ramiestensä vaalissa 28 päivänä lokakuuta 
1930, jota vaalia varten oli annettu neljä 
eri ehdokaslistaa, on kunkin ehdokaslistan 
hyväksi antanut äänensä, 

listan n:o 1:n hyväksi 66 äänestäjää 
, , 2:n 39 , 

, 3:n , 34 , 

" , 4:n 57 , 

eli yhteensä 196 äänestäjää, jota paitsi yksi 
äänestäjä oli antanut vaalilipun, johon ei 
ollut merkitty äänestysviivaa. 

Edellä mainittujen äänestäjälukujen ja 
vaalijärjestyksen 15 ja 16 ~:n sekä työjär
jestyksen 12 ~:n perusteella huomataan, 
että on tullut valituksi: 

listasta n:o 1:stä 2 tarkistajaa ja 2 vara
miestä, 

listasta n:o 2:sta 1 tarkistaja ja 1 vara-
mies, 

listasta n:o 3:sta 1 tarkistaja ja 1 vara-
mies, ja 

listasta n:o 4:stä 1 tarkistaja ja 1 vara-
mies. 

V ali tuiksi ovat näin ollen tulleet: 

1 i s ta s ta n: o 1. 

tarkistajaksi edustaja Keto ja hänen 
varamiehekseen edustaja A h 1st r ö m, 

tarkistajaksi edustaja Ra p o ja hänen 
varamiehekseen edustaja P e k k a 1 a, 
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l i s t a s t a n: o 2. 

tarkistajaksi edustaja K i l p eläin en 
ja hänen varamiehekseen edustaja P ä i
v ä n s a l o, 

l i s t a s t a n: o 3. 

tarkistajaksi edustaja E s t 1 a n d e r ja 
hänen varamiehekseen edustaja West
man, 

listasta n:o 4. 

tarkistajaksi edustaja Hänninen ja 

hänen varamiehekseen edustaja Le p
päl ä. 

Helsingissä 28 päivänä lokakuuta 1930. 

Onni Hallsten." 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi torstaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,29. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Auton Kotonen. 



6. Torstaina 30 p. lokakuuta 1930 
krllo 15. 

Päiväjärjestys. 

Jllm o i t ulk:s i a: 

Esitellään: 

1) Puhemiesneuvoston laatima luet
telo lepäämässä olevista, vuoden 1930 
toisilla valtiopäivillä vireille panta
vista lakiehdotuksista ......•........ 

2) Puhemiesneuvoston laatima luet
telo tasavallan presidentin vahvista
matta jättämistä, vuoden 1930 toisilla 
valtiopäivillä vireille pantavista 'laki-
ehdotuksista ............. 4 •••••••. 

3) Hallituksen esitys n:o 40 ulko
maisten vä;litystuomioitten täytäntöön
panoa koskevan, Genevessä 26 päivänä 
syyskuuta 1927 tehdyn yleissopimuk-
sen hyväksymisestä ............... . 

4) Valtiontilintarkastajain kertomus 
vuodelta 1928 ................... . 

Pöyd,ällepan,oa varr,ten 
esite,lJään: 

'5) Ullkoasi,ainvaliolkunnan rmi~etintö 
n lO 1 halliltuksen esi'tyiksen j1olhdosta 
Genevessä 24 päivänä maaliSik:uuta 
1930 aUelörjoitetun rnwuppapoliiJtti:sen 
sopimuksen hyväksymisestä ....... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 

161 

162 

" 
163 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. Asikainen, von Born, A. Halonen ja 
Harvala. 

Ilmoitnsasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat hno
miseksi päiväksi oikeusasiain tähden ed. 
Kaura ja perhejuhlan tähden ed. Roos. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Puhemiesneuvoston laatima luettelo lepää
mässä olevista, vuoden 1930 toisilla valtiopäi

villä vireillepantavista lakiehdotuksista. 

Esitellään edelläsanotun luettelon a) koh
dassa mainittu asia, nimittäin 

e h d o t u s t a s a v a 11 a n s u o j e l u
laiksi. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvoston ehdo
tus asian lähettämisestä perustuslakivalio
kuntaan hyväksyttäneen. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään; 
asia lähetetään p .e r u s t u s 1 a k i v a l i o
kun ta an. 

Esitellään luettelon b) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi sotatilasta .. 
päivänä .... kuuta .... annetun 
lain säännösten soveltamisesta 
s o t a v o i m a n 1 i i k e k a n n a 11 e p a
n o n s a t t u e s s a. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

21 
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P u h e m i e s : Puhemiesneuvoston ehdo
tus asian lähettämisestä perustuslakivalio
kuntaan hyväksyttäneen. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään; 
asia lähetetään p e r u s t u s 1 a k i v a 1 i o
kun t aan. 

Esitellään luettelon c) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi rikoslain 11 
1 u v u n 4 j a 6 § :n m u u t t a m i s e s t a. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvoston ehdo-
1 

tus asian lähettämisestä perustuslakivalio
kuntaan hyväksyttäneen. 

Keskustelu: 
i 

Oikeusministeri S ö d e r h o 1m: Viime 1 
valtiopäivillä tätä lakiehdotusta käsitel
täessä tehtiin sitä vastaan eri tahoilta huo
mautuksia, mutta kun ei ollut aikaa tehdä 
siinä kaikkia tarpeellisia korjauksia, se kui- 1 

tenkin hyväksyttiin lepäämään yli vaalien .. 
Kun eduskunnalle nyt annetussa esityksessä, ' 
joka muuten on rakennettu samalle pohjalle, 
on koetettu ottaa huomioon ne muistutuk
set, jotka edellistä aloitetta vastaan tehtiin, 
pyydän saada lausua toivomuksen, että pe
rustuslakivaliokunta, kun asiaa siellä val
mistellaan, tekisi sen hallituksen esityksen 
eikä lepäämään jätetyn ehdotuksen perus
teella. 

Vid senaste riksdag, då detta lagförslag 
behandlades, gjordes emot förslaget från 
flere olika håll anmärkningar, men då det 
ieke ansågs vara tid att göra nödiga rättel
ser i förslaget, godkändes det såsom sådant 
att vila över valen. Då man uti den nu till 
riksdagen överlämnade propositionen har 
försökt beakta de anmärkningar, som se
nast framställdes emot förslaget, som an
nars är överensstämmande med det vilande, 
ber jag uttala förhoppningen, att då grund
lagsutskottet företager ärendet till behand
ling, till bas för behandlingen lägges rege
ringens proposition och icke det vilaP.de 
lagförslaget. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus asian lähet
tämisestä p e r u s t u s 1 a k i v a 1 i o k u n
t a a n hyväksytään. 

Esitellään luettelon d) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

e h d o t u k s e t l a i k s i v a 1 t i o p ä i
v ä j ä r j e s t y k s e n 7 § :n m u u t t a m i
s e s t a j a 1 a i k s i S u o m e n v a a l i-
1 a i n muut ta m i s e s ta. 

Puheenvuoroa ei kukaan halua. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvoston ehdo
tus asian lähettämisestä perustuslakivalio
kuntaan hyväksyttäneen. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään ; 
asia lähetetään p c r u s t u s l a k i v a li o
k unta an. 

2) Puhemiesneuvoston laatima luettelo tasa
vallan presidentin vahvistamatta jättämistä, 
vuoden 1930 toisilla valtiopäivillä vireille 

pantavista lakiehdotuksista. 

Esitellään 

T a s a v a ll a n p r e s i d e n t i n v a h
vistamatta jättämä ehdotus 
1 a i k s i k a u p p a-, k on t t o r i- j a v a
r a s t o l i i k k e i d en t y ö o l o i s t a a n
netun lain muuttamisesta. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Puhemiesneuvoston ehdotus asian lähet
tämisestä t y ö v ä e n a s i a i n v a l i o k u n
t a a n hyväksytään. 

3) Ulkomaisten välitystuomioitten täytän
töönpanoa koskevan, Genevessä 26 päivänä 

syyskuuta 1927 tehdyn yleissopimuksen 
hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 40 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti u 1 k o a s i a i n v a l i o
k unta a n. 
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-1) Valtiontilintarkastajain kertomus 
vuodelta 1928 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon : 

5) Genevessä 24 päivänä maaliskuuta 1930 
allekirjoitetun kauppapoliittisen sopimuksen 

hyväksymistä 

koskevan hallituksen esit;yiksen johdosta 

1 laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava is
tunto on huomenna kello 10. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,25. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





7. Perjantaina 31 p. lokakuuta 1930 
kello 10. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Ainoa käsittely: 

1) Ehdotus Genevessä 24 päivänä 
maaliskuuta 1930 allekirjoitetun kaup
papoliittisen sopimuksen hyväksymi-

Siv. 

sestä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 165 
Asia k i r j a t: ffikoasiainvalio-

kunnan mietintö n :o 1; hallituksen 
esitys n :o 34. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

2) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 1 hallituksen esityksen joh
dosta maalaiskuntain kunnallislain 
muuttamisesta ................... . 

3) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 2 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi tuulaakimaksun laskemi
sen perusteesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Kaura, Kovanen, Pekkala, Roos, 
Tanner ja Åhlström. 

Ilmoitus asiat: 

Loman pyynnöt.· 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat ensi 
tiistaiksi virkatehtävien takia ed. Jatkola 
sekä kunnallisasiain tähden ed. Kaskinen. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus Genevessä 24 päivänä maaliskuuta 
1930 allekirjoitetun kauppapoliittisen sopi

muksen hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietinW 
n :o 1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :Q 34, joka sisältää yllämai
nitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on ul
koasiainvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Ulkoasiainvaliokunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Asia on loripuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja p a n
n aan p ö y d ä ll e ensi istuntoon: 

2) Ehdotuksen laiksi maalaiskuntain kunnal-
lislain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 1 sekä 

3) Ehdotuksen laiksi tuulaakimaksun laske-
misen perusteesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
11 :o 2. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava :i&
tunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 10,16. 

Pöytäkirjan vakuudebi: 
Anton Kotonen. 





8. Tiistaina 4 p. marraskuuta 1930 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
kunnallislain muuttamisesta ....... . 

Asiakirjat: Laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 1; halli
tuksen esitys n :o 18. 

Siv. 

168 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tämän 
päivän istunnosta omaisen kuoleman joh
dosta ed. Kuokka,nen, sairauden takia ed. 
Sahlstein, virkiatehtävien ta'kia edustajat 
Rothberg ja Jatkola, kunna!llisten tehtävien 
takia ed. Kaskinen sekä torstai-iltaan sai
rauden takia ed. Sunila. 

2) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun 
laskemisen perusteesta vuonna 1931 . 169 ; ~usia hallituksen esityksiä. 

Asia k i r j a t: Laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 2 ; hallituk
sen esitys n :o 36. 

Pöydäll·epanoa' varte·n 
·esitellään: 

3) Lakivaliokunnan miletintö n :o 1 
hallituksen esityksen johdosta laiksi: 
vapausrangaistusten '~oventamisesta . 

4) Laki valiokunnan, mietintö n :o 2 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
siiärutöperintöomaisuuden kiinnittämi
sestä ja käyttämisestä omaisuus- tai 
perintöveron suorittamiseksi ....... . 

5) Lalkivaliokunnan mie.tinrtö n :o 3 
hallituksen esityksen johdosta kadon
neen. henlki,lön julistamisesta; lkuol
leeksi annetun lain muuttamisesta .. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

,, 

)) 

" 

NimenhiUudossa merkitään poissaoleviksi 
edustaja,t J atko.la, Ka8kinen Kuokkanen 
Raatikai~en, RotJhberg, Sa.hlst~in ja Sunila: 

Puhe m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
oh0lla viime lokakuun 31 päivältä saapunut 
hallituksen esitys 

n :o 41 laiksi koroitettujem tullien kanta
misesta vuonp.a 1930; 

sekä kirjelmän ohella kuhlV.an marras
kuun 3 päivältä esitys 

n :o 42 laiksi poliisitarkastaj.an toimien 
perustamisesta. 

Tarkistajain puheenjohtaja ja varapuheen
johtaja. 

Puhe m i e s: Ilmoitetaan että tarkis
tajat ovat valinneet puheenjohtajakseen ed. 

1 
Kedon ja v.arapL1:he,emjohtaja:kseen ed. 
Hännisen. 

Eduskuntatalon rakennustoimikunnan 
jäsenet. 

iP u :h e mJ i e s : Ilmoi'tetaJan, iettä va:l tio
varainvaliokunta ()n eduskunt.atalOIIl raken
nustoimikunnan jäseneksi kirjailija Santeri 
Alkio-vainajan tilalle valinnut pa.nkinjoh
taja T y k o R e i n i k a !11. 
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Pankkivaltuusmiesten valitseminen. 

Puh e m i e s: Vialtiopäiv~i:iärjestyksen 
83 § :n 4 momentin mukaan on pankkival
tuusmiehet valittava edustajanvwaEen jäl
keen aikavilla ensimmäi,sillä varsinaisilla 
valti:opäivillä. Tämän johdosta puhemies
neuvosto ehdotta,a, että eduskunta päättäisi 
kehoittaa valitsijamiehiä toimittamaa,n sa
notun vaa1in. 

PuhemieSitlleuvoston ehdotus hyväksytään. 

Suomen Pankin tiliutarkastajain ja näiden 
varamiesten valitseminen. 

Puhe m i e s: Niin ikään ~hdottaa puhe
miesneuvosto, että eduskunta piiä.ttäisi ke
hoittaa valitsijamiehiä toimittamaan valtio
päiväjärj-estyksen 83 § :n 5 monwntis.~a. mai
nitun Suomen Pa.nkin tilintarkastajain ja 
näiden varamiesten vaalin. 

Puhemiesneuvoaston ehdotus hyväln:ytään. 

Valtiontilintarkastajat ja varatilintarkastajat 
vuodeksi 1931. 

Puh e mies: Edelleen ehllc>tta~. puhe
miesneuvosto, että •eduskunta kehoittaisi va
litsijamiehiä hallitusmuodon 71 § m mukai
sesti valitsemaan vuodeksi 1931 vii'!i val
tiontilintarkastajaa sekä varami0hen kulle
kin heistä. 

Puhemiesu1euV'oston ehdotus hyväksytään. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

s e en k ä s i t t •e l y y n siinä valmistelevasti 
käsitelty hanituksen esitys n :o 18, joka si
sältää yllämainitun lwkiehdotuksen. 

P u he m i ·e s :. Käs~UeJ:yrr1 pohji!Jnla on 
laki- ja talousvaliokunnan mi:etintö n :o l. 

Keskustelu: 

Ed. S t å h 1 b e r g : !Esityksessä, jota 
laki- ja talous:valiokunt.a s~llaisen81an puol
taa, ehdotetaan mrualaiskuntain kunnallis-
lain 70 § :.ään lisättäväksi uusi 2 momentti. 
Sen mukaam kunnallisvaltuuston päätös kuo
letuslainojen ottamisesta va[tion varoista 
oman huoneiston hankkimiseksi kansakoulua 
varten ei ole alistettava maaherran vahvis
tettavaksi. Mainitussa tapauksessa onkin 
päätöksen alistaminen tJarpeeton, koska kun
nalla silloin kansakoululaitoksen kusta:nmrk
sista v. 1926 annetun lain mu:ka:an on oilreus 
kuoletuslainan saamiseen, joten vahvistusta 

, kunillan sitä koskeVIalta päätökseltä ei voida 
kieltää. Mutta samaten saattaa olla tai 
tulla olemaalll muunkin valtiolainan kuin 
kuoletuslainan j.a muutakin tarkoitusta kuin 
kansakoul uh uon,eiston han'kkhntista varten 
otetun lainan laita. Niinpä esim. 20 päi
vänä huihtikuuta 1928 annetun kamsau~ir
jastolain 6 § :n mukrua.n kansakouluraken
nusten yhteyt•een sovitettujen kirja:sto- ja 
lukuhummistojen rakent,amiseen ja koonos
sapitoon ma.a1aiskunta ·saa lainan samojen 
perusteiden mukaan kuin kansakouluhuo
neistojen rakentamiseen ja Olll siis sellaisen-. 
kin lain.an sa.amiseen oikeutettu viranomai
sen harkinn~~Jsta riipprumatta. Mutta esi
tyksen ehdotus ei koslm tuollaisia kirjasto-
jen tai lukus.alien huoneistoja koskevia val
tiolainoja. Näim ollen ja kun sellaisen ~ri
tyi:sen yksityi·skohdan mainitsemin,en kuin 

! es·ityksessä ehdotetaan, ei hyvin sovellu ylei
Ed. Lahden 8 u o: Ilmoitan, että suu- ' seen lakiin otettavaksi, olisi ehdotettu uusi 

ren valioomnnam kokou:s Oln Säätvtalossa i säännös Jaaditt1ava yleisempään muotoon, 
huomenna kello 1·3. .. 1 esim. siihen tapaan, ·että milloin kunta on 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi maalaiskuntain kunnallis-
lain muuttamisesta. 

Esitellään 1la'k:i- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 1 ja otetaan ensi mm ä i-

l,ain mukaan oikeutettu viranomaisen har
kinnasta riippumatta sa1amaan l<ainan val
tion varoista, ei kunnanvaltuuston päätök
sen vahvistBttavaksi ali.staminen ole tarpeen. 
Siihen suuntaan käyvä muutos olisi suu
ressa valiokunnassa syytä ottaa tutkitta
vaksi. 

Kaupunkien kunnalliSlain säännÖ'kseen 
41 § :ään 9 päivältä jou~ukuuta 1927 tuskin 
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vuidaan nyt esill;ä o}evrul aloitteen pohjalla. 
tehdä tvastaav.aa muutosta, joka myöskin 
siinä eaattlaa käydä tarpeelliseksi, niinkuin 
kauppaloista jo on esityksessäkin e,hdotettu, 
vaan se lienee jätettävä tuonnemmaksi. 

Pää:mini&teri S v i n h u f v u d: Hallitus 
on .antanut tämäm esityksen sen johdosta, 
että -eduskunta 19 päiV'änä manaskuuta 
1929 päiväty.ssä to5.v.omuklsessa on kehoitta
nut hallitusta t·ekemään tällaisen esityksen. 
Hallituksella ei tietiiäkseni ole mitään sitä 
vastaan, että suuri valiokunta otli;aa harkit
tavakseen tämän äskeisen puhujam tekemän 
ehdotuksen, joka näin ensi näkemältä tun
tuu sangen hyväJtä. 

Keskustelu julistetaan p.ää,ttyneeksi. 

Lakiehdotuksen enslimmäimen käsittely ju
listet<a~ päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a. n. 

2) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemisen 
perasteesta vuonna 1931. 

Esitellään 1aki- ja ta:loUJsvaliokunna:n mie
tintö n :o 2 ja otetaan e n s i mm ä i se e n 
k oä s i t t e 1 y y n siinä valmiste~levasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 36, joka sisältää 
yllämainitun •lakiehdotuks·en:. 

P u lhJ e m i Ie s : Kä.srrt~elyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Puheenvuoma ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
Anureen valiokuntaan. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa vart1en esitellään ja pan
nwan pöydälle ensi istuntoon: 

3) Ehdotuksen laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lalkivaliokunnan mietintö n :o 1 ; 

4) Ehdotuksen laiksi sääntöperintöomaisuu
den kiinnittämisestä ja käyttämisestä omai

suus- tai perintöveron suorittamiseksi 

•gisä.ltruvän !hallituksen esityksen jo.hdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 2; 
sekä 

5) Kadonneen henkilön julistamisesta kuol
leeksi annetun lain muuttamista 

'koskevan hallitruksen esityksen johdostlll laa
dittu ~Jakivaliokunnan mietintö n :o 3. 

Puhemies: Seuraav.a eduslmnnan is
hmt:o on ensi torstaina kello 15. 

Täysistunto lopeteta.a.n kello l15,2g. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Koton:en. 



1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 



9. Torstaina 6 p. marraskuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi vapausrangaistus-
ten 1koventamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t: J_.akivaliokunnan 
mietintö n :o 1 ; hallituksen esitys 
n:o 30. 

2) Ehdotus laiksi sääntöperintö
omaisuuden kiinnittämisestä ja käyt
tämisestä omaisuus- tai perintöveron 
suorittamiseksi ................... . 

Asiakirjat: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n:o 11. 

3) Ehdotus laiksi kadonneen henki
lön julistamisesta kuolleeksi annetun 
lain muuttamrsesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 12. 

Esitellään: 

4) Hallituksen esitys n :o 41 laiksi 
koroitettujen tullien kantamisesta 
vuonna 1930 .................... . 

5) Hallituksen esitys n :o 42 laiksi 
poliisitarkastajan toimien perustami-
sesta ............................ . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

6) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 1 vuoden 1930 ensimmäisillä 
valtiopäivillä lepäämään jätettäväksi 
hyväksytyn ehdotuksen johdosta tasa-
vallan suojelulaiksi .............. . 

kello 15. 

Siv. 

172 

176 

" 

178 

" 

7) Perustuslakivaliokunnan mie-
: tintö n :o 2 vuoden 1930 ensimmäisillä 

valtiopäivillä lepäämään jätettäväksi 
hyväksytyn ehdotuksen johdosta laiksi 
sotatilasta annetun lain säännösten so
veltamisesta sotavoiman liikekannalle-
panon sattuessa .................. . 

8) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 3 hallituksen esityksen joh
dosta edustajanpalkkiosta annetun 
lain muuttamisesta 

9) V altiovarainv~ii~k~~~~r~ .. ~i·e~ 
tintö n :o 1 hallituksen esityksen joh
dosta osakkeiden ostamisesta Seinä-
joen vesijolhto-osakeyhtiössä ....... . 

10) Perustuslakivalio'lmnnan mie
tintö n :o 4 vuoden 1930 ensimmäi
sillä valtiopäivinä lepäämään jätettä
v~ks~ hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laikSI valtiopäiväjärjestyksen 7 § :n 
muuttamisesta sekä samoilla valtio
päivillä lepäämään jätetyn ehdotuk
sen johdosta laiksi Suomen vaalilain 
muutt&misesta ................... . 

11) Perustusla;kivaliokunnan mie
tintö n :o ~ halli!uksen esityksen joh
d~sta valtwn VIran tai pysyväisen 
tm~en . ~alti~ain nimittämiskirjoista 
seka heidan o1keudestaan pysyä viras
saan tai toimessaan annetun lain 
muuttamisesta 

Puhetta johtaa puhemies KaI] i o. 

Siv. 

179 

,, 

Nim~:nihuudossa merkitään poissaoleviksi 
~dustaJat Hefo, Oksanen, Pitkänen, Sunila 
Ja Tanner. 



172 Torstaina 6 p. marraskuuta 1930. 

Ilmoitusasiat: Anomus ihyväksyrt;ään. 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskunrtatyöstä saa sairau· 
den takia tämän päivän istunnosta ed. 
Oksanen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle ovat tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan marraskuun 5 päivältä saa
puneet hallituksen esitykset 

n :o 43 laiksi tullien kantamisesta vuonna 
19~31 ja 

n :o 44 laiksi valtion tulo- ja menoarvion 
ja tilinpäätöksen perusteista. 

Uusia valiokuntia. 

Puhemies: Nojautuen eduskunnan 
työjärjestyksen 29 § :~än puhemiesneuvosto 
ehdottaa, <että eduskunta päättäisi jo ase
tettujen ylimääräisten valiolkuntien lisäksi 
vielä asettaa lkulkalaitosvaliokunnan ja 
puolustusasiainvaliokunnan sekä kumpaan
kin niihin valittavaksi 17 jäsentä. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, ,että eduskunta päättäisi kehoittaa va
litsijamiehiä valitsemaan ed. Koiviston si
jaan valtiontilintarkastajan vuodeksi 1930. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvläksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta. 

Esitelläiän lakivaliokunnan mietintö n :o 
1 ja otetaan en s i m m ä i se en k ä s i t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitellty hal
lituksen esitys n :o 30, joka sisältää yllä
mainitun la!kiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakiva;liokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S ö d e r h o 1m: Kun la
kivaliokunta on hyväksynyt esitYksen, voi 
näyttää siltä kuin minulla ei olisi aihetta 
käyttää puheenvuoroa. Mietintöön on kui

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. , terrkin ~liitetty kolme vastalausetta. Se so-

Vapautus valtiontilintarkastajan toimesta. 

Puhe m i ·e s: Ed. Koivisto on eduskun
nalle osoittanut kirjelmän, jonka siht,eeri 
lukee. 

Sihteeri luikee: 

,,Eduskunnalle. 

Kun minä hallituksen jäsenenä olen jää
villinen toimimaan vuoden 1930 valtionti
lintarkastajana, anon ikunnioittaen, että 
minut siitä toimesta vapautettaisiin ja että 
eduskunta ryhtyisi toimenpiteisiin yhden 
tiEntarkastajan valitsemiselksi vuoden 1930 
tilejä tarkastamaan. 

Helsingissä 5 'päivänä marraskuuta 1930. 

J. Koivisto.'' 

sialidemokraattiseen puolueeseen kuuluvain 
vali~okunnan j:äsenten valiokunnan mietin
töön liitetyssä vastalauseessa ~esittämä väite, 
että pääsyynä hallituksen esityksen rtekemi-
seen olisi vanikilaissa vallitseva tilanahtaus, 
ottaa vain asian toisen puolen huomioon. 
IJisääntyvä rikollisuus on jo sinänsä täysin 
pätevä <Syy peloittavasti vaikuttavain ran-. 

' gaistusmuotojen käytäntöönottamiselle, mikä 
: ajatus myös k1äy ilmi ehdotuksen 2 § :n 

säännöksistä. Selväiä kuitenkin on, ettei 
vesileipävankeuden käytäntöön ottaminen 
yksinään ole riittävä toimenpide rangais
tusten täytäntöönpanon kehittämiseksi. 
Päinvastoin vaaditaan myös toisenkinlaa
tuisia peloittavia ikeinoja. Sellaisten har
kitsemista varten on esitöitä suoritettu ja 
ehdotuksiwkin tehty. Mutta kun ne ovat 
vasta juuri äskettäin oikeusministeriöön 
saapuneet, ei niiden enempään käsittelyyn 
ole vielä voitu ryhtyä. Näistä kysymyk
sistä on tärkeimpiä se, kuinka sa'ldwran· 
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gaistusten täytäntöönpano voitaisiin jär
jestää niin, että sakkojen muuttamista ko
vemmaksi rangaistuslajiksi voitaisiin, mi
käli mahdollista, välttää. 

Mikäli olen voinut havaita, poikkeaa toi
nen vasta1lause valiokunnan mietinnöstä pe
riaatteellisesti siinä, että vastalauseen te
kijäin mielestä tuomitulle olisi suotava oi
keus ratkaista, tahtooko · hän muuntoran
gaistuksena käytettäväksi tavallista van
keusrangaistusta, vai vesileipävankeutta. 
Kun valtio suojellakseen kokonaisuuden ja 
kaiklkien yksityisten oikeutta ryhtyy ran
gaistuksin torjumaan oikeusjärjestystä vas
taan ikohdistettuja tekoja, niin täytyy tuo
mioistuimilla, joiden tehtävänä on käyttää 
valtion rall'kaisuvaltaa, olla oikeus kussakin 
yksityisessä tapauksessa valita millä tavoin 
tätä rallikaisuvaltaa on käytettävä, eikä 
tätä valitsemisoitkeutta voida myöntää sille, 
j<Jka yhteiskunnan vastaisella toiminnal
laan on oikeusjärjestystä lowkannut. 

Mitä lopuksi 3 vastalauseeseen tulee, 
niin saan ainoastaan huomauttaa, että 
meill:ä nykyään esiintyvä rikollisuus on laa
dultaan sellaista, että entisestään ankaram
pia raulkaisumuotoja sen rvastustamiseksi 
on havaittu tarvittavan. Ja näitä ran
kaisumuotoja on rankaisevan viranomaisen 
saatava käyttää niin kauan kuin niitä tar
vitaan. Mutta tä1lä hetkellä ·ei voida rat
kaista, kauanko ikovennettuja rankaisuta
poja on prukko muunlaisten ohella käyttää. 
Niin pian kuin niitä ei enää tarvita, lak
kaa niiden käyttäminen itsestään, ja eihän 
mikään silloin estä poistamasta niitä koko
naan lakia muuttamalla. 

Pidän senvuoksi suotavana, että suuri 
valiokunta h;v-väksyisi 1lakivaliokunnan mie
tinnön. 

Då lagutskottet godkänt propositionen 
kunde jag synas sakna anl.edning att ut
tala mig i saken. Till betänikandet ihar 
emellertid fogats trenne reserva.tioner, som 
giva mig anledning att yttra några ord. 
Då i den av utskottets socialdemokratiska 
ledamöter till betänkandet fogade reserva
tionen göres gällande, a.tt den huvudsalk
liga all'ledningen till att regeringen väckt 
förslaget rvore trängseln i fängelserna, så 
ser man .endast sakens ena sida. Den 
ökade :kriminaliteten utgör i oeh för sig 
redan orsaik nog för införandet av en av
skräckande straf:Dorm, rv~lket även framgår 

av stadgandet i 2 § av förslaget. Givetvis 
är likväl med vatten- och brödstraffet i0ke 
behovet av åtgärder angående straffverk
ställigheten uttömt. Trvärtom erfordras 
även åtgärder av annat slag än av
skräekande medel. I detta syfte har ett 
heredning.sarbete pågått och för.slag även 
uppgjorts, men de hava så nyss inkommit 
till justitieministeriet att deras vidare be
handling ännu ej kunnat vi·dtaga. En 
fråga, som härvid särskilt är av betydelse, 
är huru man skaH lyckas anordna ver'k
ställigheten av bötesstraff så att dess för
vandling till strängare straff bör kunna i 
görligaste mån undvikas. 

Såvitt jag kunnat finna slkiljer sig den 
andra reservationen från utslkottets betän
kande principiellt däri, att åt den dömda 
skulle lämnas rätt att avgöra huruvida 
han såsom förvandlingsstraff skulle önska 
vä~ja fängelse eller vatten och bröd. Då 
staten för att skydda det helas och varje 
enskilds rätt skrider till straffåtgärder 
mot dem, som förgripit sig emot rättsord
ning·en, så måste det ankomma på dom
stolen, vilkens uppgift det är att till
varataga statens straffmakt, att i det en
skilda fallet avgöra, på vi~ket sätt denna 
straffmakt skall begagnas, och icke på den, 
som genom asocial handling stä:llt sig mot 
rättsordningen. 

Vad &1utligen den tredje reservationen 
vidkommer, så vill jag enda,st eriura dä
rom att, då brottsligheten hos oss för 111är
varande yttrar sig så att en strängare 
fo.rm för dess motarbetande befunnits nö
dig, denna form bör stå den straffande 
myndigheten tillbuds så 1änge detta befin
nes nödigt. Men huru länge detta repres
siva medel j:ämsides med andra skall be
finna.'3 vara nödigt ikan icike i detta nu 
avgöras. Så snart behovet av detta UP'P
hör bortfaller nog tillämpni;ngen av det
samma av sig sj&lft, och dessutom hindrar 
ieke någonting att genom lagändring då 
avskaffa detta straff. J a:g vågar därför 
motse att lagutskottets betänkande F!kaJil 
godkännas av suora ut•skottet. 

Ed. E r i c ih: Herra puhemies! Sikäli 
kuin minä olen saattanut havaita niin hy
vin hallituksen esityksen perusteluista !kuin 
lakivaliokunnassa aJSiantuntijana kuullun 
oikeusministeriön vankeinhoito-osaston yli
johtajan lausunnosta - valitettavasti minä 
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en täydelleen kuullut herra o~keusministe
rin äskeitstä lausuntoa - on tällä halli
tuksen ·esityksellä tavallaan kahtalainen 
tarkoitus, nimittäin, ensinnäkin, teh01ktkaasti 
taistella varsinkin viimeisinä kmLkausina 
yhä uhkaavammaksi yltynyttä rikollisuutta 
vastaan ja, toiseksi, keksiä joitrukin sopivia 
keinoja vankiloissa vallitsevan tavattoman 
tilanahtauden lieventämiseiksi. Edellinen 
päämäärä on ka,i, niin sanoakseni, lähinnä 
katsottava puhtaasti siveetlliseksi, ikun taa
sen jälkimmäinen lä;hinnä johtuu niistä 
poikkeuksellisista vankilaoloista, jotka 
meillä nykyä.än ovat vallalla. Nämä mo
lemmat päämäärät ovat sellaisinaan kai<kin 
puolin hyväksyttäviä, enkä minä usko edUJs
kunnassa olevan ainoatakaan edustajaa, 
joka niitä ei periaatteessa hyväksyi,si ja 
kannattaisi. Tai.stelukeinoista riikotllisuutta 
vastaan, samoin kuin niistä keinoista, miUä 
voitaisiin lieventää tilan ahtautta vanki
loissa, voidaan kuitenkin olla monessa suh
teessa,kin hyvin eri mieltä. Minä .en halua 
laajemmin kajota n. s. vesileipärangaistuk
sen moraaliseen puoleen. Monta kertaa 
on todettu, että se sellaisenaan ei ole nyky
aikaisen kulttuurivaltion arvon mukainen 
ja että sitä niinmuodoin korkeintaan hy
vin poikkeUJksellisissa ja harvinaisissa olo
suhteissa voi suosi,tella. 

Minä tahtoisin sen sijaan lausua vahvan 
epäilJ"kseni siitä, tulisiko vesileipärangais
tus nimenomaan sillälailla sovellettuna 
kuin käsiteltävänä olevan lakiehdotuksen 2 
§ edellyttä·ä., johtamaan toivottuihin tulok
siin. Tässä py:kälä.ssä,hän rpuhutaan n. s. 
suuremmista rikoksentekijöistä, jotka on 
tuomittu pitempiaikaiseen kuritushuone
tai vankeusrangaistuks.een. Minä uskallan 
puolestani vahvasti .epäillä, tulisiko se 
seikka, että tällaiselle rik01kselliselle tuo
mittua rangaistusta vielä voitaisiin koven
taa enintään 36 päivän vesi•leipärangais
tuksella, kyllin t.ehokkaaksi tämä•nkaltaisiin 
rikoksentekijöihin vaikuttamaan. Luulisin, 
että valtiovallan pikemminJkin pitäisi miet
tiä toisi,a keinoja taistelussa rikoks.ellisuutta 
vastaan, ja minä rohkenen täs,sä mainita 
eräitä sellaisia, joita osittain on julkisuu
dessakin esitetty. Minusta tuntuisi siltä 
kuin ehdolliseen va,pauteen pääsemiselle 
saattasi melkoisella menestyksellä asettaa 
suurempia vaatimwksia kuin nykyjään niin, 
että ainoastaan sellaiset rangaistuksensa 
kärsineet vangit, jotka todellakin vankilas-

saoloa~kanaan ovat os.oittm~eet mie1enmuu
tosta, pii>äsisivät nauttimaan ehdonalaisen 
vapauden heille tarjoamista. ·eduista. Sa
malla tavalla on mielestäni V'alkavasti har
kittava sitä, eikö elinkauti:sta iku~itushuone
rangaistusta meillä pitäisi ruveta sovellut
tamaan myöskin .todellakin elinkautiserua 
kuritushuonerangais.tuksena eikä 12 vuo
teen p>äättyvänä, niinkuin asianlaita meillä 
viimeisinä aikoina on ollut. Niinikään voisi 
kys.yä, eikö 1se kohta rikoslain 7 luvussa, 
jossa puhutaan rangaistusten yhdistämi
sestä ja jossa määrätään erityinen maksi
miraja yhdistämisessä, myöskin o'lisi tar
kastelun ja korjauksen tarpeessa. Ja vih
doin ·olis.i mielestäni syytä kysyä, eikö eräi
den rikosten !kohdalla muutenkin pitäisi 
koventaa nykyisen rikoslain rangaistus
mäJä.räyksiä. Minä ajattelen silloin eniten 
25 luvun 1 ja 9 § :iä, joissa puhutaan 
vapauden riistämisestä ja ihmis.ryöstöstä. 
Nämä molemmat vielä vuosi sitten peräiti 
harvinaiset rilkokset ovat viimeisinä aikoina 
meillä tulleet niin yleisiksi, että 'rikos·lain 
koventaminen tällä kohdalla !kieltämättä 
olisi kipeän nykyhetken tarpeen vaatima. 
Samaan ryhmään minä haluaisin lukea 
myöslkin rickoslain 24 luvun, joka käsittelee 
m. m. kotirauhan rikoksia. Niinkuin ylei
sesti tiedetään, myöskin nämä rik01kset ny
kyjään kuuluv•at päiväjärjestyJkseen. Ja 
vihdoin saattaisi ehkä harlkita myöskin 
eräiden rikoslain }6 luvun a·~kupuolella ole
vien pykälien edellyttämien rangaistuksien 
koventamis.ta, koska me ole:mrme saaneet 
nähdä aivan viimeisinä aikoinakin, mitenkä 
va1tion virkamiehelle, joka täyttää laillista 
virkavelvollisuuttaan, tehdään väkivaltaa 
tai häneen kohdistetaan uhkauksia. Tällai
nen rikos on katsottava. erittäin arvelutta
vaksi, varsinkin silloin !kun se vaarantaa 
yleistä oikeusturvallisuutta ja tuomioistuin
ten rauhallista toimintaa. Vihdoin olisi 
mielestäni paikallaan, että kieltolakia lko
vennettaisiin, sikäli kuin kielto'lai<ssa sääde
tään rangaistusta ammattimaisesta väiki
juomainmyynnistä, valmiSitu!ksesta ja kulje
tuksesta. 

Mitä tsitten tulee lakiehdotuksen 1 § :ään, 
niin saattaa olla mwhdollicsta, että siinä 
ehdotettu toimenpide tulisi johonkin mä,ä
rä.än lieventämään tilanahtauUa vanki
loissa. Aivan varmuudella ei tätä !kuiten
kaan voi sanoa siitä syystä, että, kuten 
lakiehdotuksesta ha>vai1tsee, samal.la !kuin 



Vapausrangaistusten koventaminen. 175 

itse rangaistus ikovenisi, tuomittujen van
kilassaoloaika tulisi tavattoman suuressa 
määrässä lyhenemään. Esimerkin vuoksi 
mainittalkoon, •että henkilö, joka on tuo
mittu sadan päivän vankeusrangaistukseen, 
tulisi tällä kovennetulla tavalla pääserrnään 
20 päivän rangaistuksella, 120 päivä;n van
keusrangaistusta vastaisi 24 päi;vii!n ran
gaistUJS, 140 28 päivän, 160 32 päi·vän ja 
vihdoin puolen vuoden ainoastaan 36 päi
vän vanlk:eusrangaistus. Norja l,ienee ai
noa maa, josta on olemassa jonkinlaisia 
kokemuksia siitä, m~hinkä vesileipärangais
tuksen käytäntöönottamisella pääSitään. 
Niin vähäisillä kokemuksilla kuin mitä 
meillä on käytettä.vinä, lienee hyvin. vai
keata mennä sanomaan tästä asianpuolesta 
varmuudella sitä taiikka tätä. 

La:kivaliokunnassa tehtiin tältä asiaa kä
!'!iteltäessä sellainen ehdotus, että laJki olisi 
säädettävä määrä.aikais·eksi. Minä puoles
tani suuresti valitan, että lakivaliokunnan 
enemmistö ei hyväksynyt •tällaista ehdo
tusta, sillä onhan vesileipärangaiSitus joka 
tapauksessa myönnettävä si·ksi poihl:euksel
liseksi rangaistusmuodoksi, että •sitä kor
keintaan kokeiluna, ja juuri huomio·on
ottaen poikkeukselliset olosuhteet, s•aattaisi 
suosibtaa väliaikaisesti käytäntöön otetta
vaksi. Minä puolestani rohkenen olettaa, 
että suuri vailoikunta on erityisesti juuri 
mainittuun ehdotukseen lain määräaikai
suudesta kiinnittävä tarpeellista huomiota. 

Ed. Kivi o j a:- Edellisen puhujan mie
lestä tällainen rangaistus ei sovi enää ny
kyaikana, ja kun hän on kansanvaltaisen 
puolueen edustaja, niin mahdollisesti hän 
kansanvallan nimessä tahtoo vastustaa täl
laista järjestelmää, jota nyt ehdotetaan 
käytäntöön otettavaksi. Minun tekisi mie
leni huomauttaa, että kansanvalta on kui
tenkin jotakin toista kuin Marxin opit. Tie
tysti sellaisten oppien mukaan pitäisi rikol
listen olot vankilassa tehdä oikein suotui
siksi, olla hyvä ruoka, hyvä ,ylöspito", 
paljon vapaa-aikaa ja valistaa niitä Marxin 
opeilla ja kaikenlaisella, ·mitä siltä taholta 
osataan esittää. Mutta kansanvallan kan
nalta me voimme tulla aivan toisenlaiseen 
tulokseen. Minä haluaisin mainita joitakin 
esimerkkejä siitä, mitä kansa ajattelee. 
Kansa ajattelee paljon raskaampia rangais
tusmuotoja mahdolliseksi käyttää nykyai
kana, ja olen liikkuessani kansan keskellä 

Länsi~Suomesta Itä-.Suomeen asti saanut 
kuulla heidän mielipiteensä ja kerto
muksia siitä, mitä kansa ajattelee. Erästä 
sellaista kertomusta en malta <llla mai
nitsematta, koska se varmasti näit
ten mainittujen oppien mukaan on epä
inhimillistä, mutta juuri heidän ta
hollansa sitä on käytetty. Eräällä vanki
leirillä v. 1918 rankaisivat vangit tove
riansa siten, että panivat hänet tynnyrin 
päälle seisomaan leivänpuolikas kädessä 
niin kauaksi aikaa, että hän siihen pyörtyi, 
siitä syystä että hän oli varastanut leipää 
toveriltansa. Tällaista keksii kansa ran
gaistukseksi, ja nykyaikana olisi tällaiset 
otettava huomioon. Minä rohkenisin sanoa 
vanhan kristikunnan sanalla, että sellainen 
rangaistus on ,syntynyt" eikä ,tehty". 
Nyt myöskin, kun rikollisuus on niin laajan 
muodon saanut, niin ei kelpaa mitkään 
kamarissa tehdyt teoriat, vaan nyt täytyy 
ottaa kansasta esimerkkiä ja rangaistukset 
panna juuri sellaisiksi kuin kansa edellyt
tää. (Vasemmalta: Tynnyrin päälle ja 
leipä pois!) Ja aina sen mukaan miten 
tilanne vaatii! Hiidenkivelläkään ei <lllut 
muuta mahdollisuutta kuin määrätä, että 
,hän viskattakoon härkien eteen". - Me 
olemme myöskin vakavassa tilanteessa ja 
täytyy myöskin sen mukaan säätää rangais
tukset. Jokainen, joka on joutunut teke
misiin lasten ja nuorison kanssa, tietää, että 
ei mikään kasvatus onnistu ilman kuria, 
ruumiillistakin kuria tarvitaan. Ne ovat 
vain harvat lapset, joista tulee 'kunnollisia 
ihmisiä aivan ilman sitä, ja siinä että se 
on jäänyt vähemmälle, siinä on vika siihen, 
että nykyaikana ei ole oikein suuressa mää
rässä ihmisten kunnollisuus kehuttavaa. 
Kyllä on oikein tosi vielä se raamatun sana 
Uudessa testamentissa: ,Joka lihassa kärsii, 
se lakkaa synnistä". Meidän tarvitsee sää
tää ankaroita rangaistuksia ja minä uskon, 
että hyvin pian mennään paljon pitemmälle 
kuin mihin tämä ehdotus tähtää, ja minä 
satun tietämään, että myöskin vasemmiston 
valitsijat yhtyvät siihen, samoinkuin myös
kin koko eduskuntaryhmämme, ainakin tä
hän ja on vielä valmis menemään paljon 
pitemmälle. 

Ed. E r i c h: :Minä pyydän vain huo
mauttaa edelliselle puhujalle, että minun 
käsittääkseni tässä ei ole laisinkaan kysy
mys kansanvallasta, ei marxilaisuudesta 
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eikä fascismista eikä sosialidemokratiasta, 
vaan ainoastaan tämän lain tarkoituksen
mukaisuudesta. :Minä valitan muuten, ettei 
edellinen puhuja suonut lausunnolleen hiu
kan pitempää aikaa. Hän olisi voinu~ sitä 
mehevöittää useammallakin samantapaisella 
kuvauksena ja vertauksella, joilla hän ila
hutti lakivaliokunnan jäseniä, niinkuin tä
män valiokunnan arv. jäsenet hy-vin muis
tavat. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi sääntöperintöomaisuuden 
kiinnittämisestä ja käyttämisestä omaisuus

tai perintiiveron suorittamiseksi. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 
2 ja otetaan ensi mm ä i se en käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty , 
hallituksen esitys n:o 11, joka sisältää yllä- · 
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokunnan mietintö n:o 2. 

4) .Ehdotuksen laiksi koroitettujen tullien 
kantamise~ta vuonna 1930. 

sisältävä hallituksen esitys n :o 41 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarain
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V en no l a: Pu
heenaoleva esitys laiksi koroitettujen tullien 
kantamisesta vuodelta 19·30 on valtion tulo
jen valvonnan kannalta erittäin tärkeä. Se 
johtuu siitä, että lainsäädäntömme on puut
teellinen siinä suhteessa, ettei ilman erikoi
sia toimenpiteitä voida estää keinottelua 
tulleilla, joitten koroittaminen on käsittelyn 
alaisena. Kuten eduskunnalle jätetyssä 
esityksessä on osoitettu, kiiruhtavat tuonti
liikkeet tuomaan maahan suuret määrät 
niitä tavaroita, joitten tulli on aiottu ko
roitettavaksi, hyötyäkseen siten valtion kus
tannuksella. Kuvaavaa on vuoden 1926 tul
lien käsittely, jolloin edellisen vuoden lop-
pukuukautena nousi tullien kanto 237 milj. 
markkaan sen sijaan, että se muina vuosina 
samalta kuukaudelta ja myöskin rajakuu-
kansilta nousi vain 60-100 milj. mark
kaan. Oli tuotu maahan sen takia, että 
tulleja odotettiin koroitettaviksi, suuria 
määriä tavaroita ja hyödytty valtion kus-

Kun kukaan ei halua puheenvuoroa, ju- i 
listetaan lakiehdotuksen ensimmäinen kä
sittely päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. i tunnuksella. Valtio voi näissä oloissa tällä 

tavalla menettää tullituloja, jollei se valvo 
etujaan, 30-40 milj. markkaa, jotka mene
vät yksityisten liikkeenharjoittajain tas
kuun. 

3) Ehdotus laiksi kadonneen henkilön julis
tamisesta kuolleeksi annetun lain 

muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 3 
ja otetaan ensi mm a 1 se en käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 12, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on la
ki valiokunnan mietintö n :o 3. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

Kun valtiolla ei ole ainakaan nykyisissä 
oloissa varaa menettää tulojaan, on sen täh
den ehdotettu ryhdyttäväksi erikoisiin toi
menpiteisiin, jotta tullikoroitusten tarkoit
tama lisätulo tulisi valtiolle ja keinottelu 
ja muutoinkin vähäisten pääomien sitomi
nen liiallisiin varastoihin saataisiin ehkäis
tyksi. Pysyväisen lain aikaansaaminen täl
laisten valtiotulojen menettämisen estämi
seksi tullikoroituksien käsittelyn aikana olisi 
tarpeellista saada aikaan. Ei ole kuitenkaan 
tahdottu tällä kertaa ehdottaa tällaista py
syväistä lakia, koska siihen ollaan vielä 
tottumattomia ja koska on syytä jättää asia 
myöhemmäksi, niin että paraikaa koossa 
oleva tullikomitea yoi sitä, jos mahdollista, 
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käsitellä tullimuutosten yhteydessä. On 
sentähden tyydytty asiaa korjaamaan vain 
. ensi vuotta varten sillä tavalla kuin esityk
sessä on ehdotettu. On esityksessä ajateltu 
meneteltäväksi niin, että hallitus oikeutet
taisiin määräämään, että niistä tavaroista, 
joitten tullit esityksessä on ehdotettu koroi
tettaviksi, kanne.taan tullia jäljellä olevalta 
osalta kuluvaa vuotta esityksessä mainituin 
määrin, kuitenkin niin, että lain tullien 
kantamisesta v. 1931 tultua voimaan 
asianomaisille tulliperuutuksena suoritetaan 
tullatuista tavaroista kannetut tullin ja vii
memainitun lain mukaan samalle tavara
määrälle säädetyn tullin ero sikäli kuin 
kannettu tulli on sanottua säädettyä tullia 
korkeamrpi. 

Sen järjestelyn, mikä esityksessä on eh
dotettu, ei pitäisi tuottaa esteitä muodolli
seltakaan kannalta. Se perustuu kahteen 
periaatteeseen: ensiksikin siihen, että edus
kunta antaa valtioneuvostolle valtuuden 
kantaa vuoden loppuosalta esityksessä mai
nitut korkeammat tullit ja toiseksi, että 
restitutsionin, tullipalautuksen, muodossa 
maksetaan takaisin kannettu tulli niitten 
tullimäärien mukaiseksi, minkä eduskunta 
lopullisesti hyväksyy. Tällaisen valtuuden 
antaminen valtioneuvostolle väliaikaisena 
toimenpiteenä kuin myös tullirestitutsionin 
avulla saattaminen kannetut tullimäärät 
yhdenmukaisiksi eduskunnan hyväksymän 
tullilain kanssa, on käsittääkseni puolustet
tavissa. 

Uskallan toivoa, kun asia on valtion tulo
jen kannalta erittäin tärkeä ja kiireellinen, 
että asianomainen valiokunta ja eduskunta 
käsittelisi asian mahdollisimman nopeasti. 

Ed. Se r g .e 1 i u s: Herr t:alman l Rege
ringens rproposihon amgående lag om upp
.härande av förhöjd tnll under året 1930 
åsy.:lltar att förekmnma, såsom hr fin8.lllS
ministern härr nämmde, en förslust för 
·statsverket i rtU:llinik:omster. Ett Elknande, 
om ock såsom bcstäende avsC!tt lagförslag 
överlänmade reg.eringen tHl rrilksdagen se
naste llöst, men detta blev idä pä sakliga 

.och hållbara grunder såväl av stats- smn 
stora ut.<4Irottet och slutligen av riksdagen 
förkastat. Hr finansminist.ern nämllJCr själv 
att regeri>ngen nu oclkså har för avsikt att 
i sino!m. tid inkomma till riksda1gen med 
ett liknande !]agförslatg. Om ocikså ntl före
liggande lagförslag, som överlämnats tili 

rik.sdagen, endast skaH gälla, såoom :nämn
des och såsom regeringen i sin proposi
tion närrnner, tullförbud för år 19,30, så 
kvrurstå fortfarande flera av de sikäl som. 
i stats- o0h stom utskottet anfördes mot 
antagande av la0en om ltemporärt förltull
ningsförbucl är 1929. 

Jag skall ic.ke denna gång iberöra de 
formella hinder som möta antagandet av 
ett sådant kl,gförslag, men pä skäl, sorrn 
jag senare vicl lagförslagets behandling 
skall anföra dä jag även kommer att ibe
röra de formella omständighetklrna, är jag 
övertygad om att syftet rm:ed lagen iclke 
kommer ~tt näs. Här rvid remissbehand
lingen vill jag enclast inskränka mig till 
att nämna nägra nog så bet.ydelsefulla om
ständigh€ter viHm tala emot 1lagförslagets 
antagande. 

För det första: Den å:rligen äterlkom
mandc .tullltarifförändringen är redan äg
naid att fmmka:lla 'OSåJkerrhet iclke blott för 
vära importörer utan för !hela värt nä
·ringsliv. Införes ·nu ett nyt.t osäkerlhets
momcnrt, ett förtullni~gsförbud, om oclkså 
detta nu denna gäng cndast åsy.ftar inne
va:l'ande år, så öl\lar deHa moment ytter
ligare oron och detta icke blott bl~nd 
importörer utan även för de utLändgka 
varuleverarutörerna. J ag frägar mig nu, 
hr finan:sminister, hava vi ver'kligen l'låd 
härtill då redan de rpolitiska förhållanden~ 
i Jandet göra a:ffärsvärlden utomlands yt
terst återhållsam gentcmot oss. Dessutom 
är faran f(ir handcn att, om idetta J.ag
fö,rslag anlta.ges, man ett följande år ikom
mer att ti'l!lgr~rpa •Samma åtgärd oeh vti få 
ctt •pcmnanent orostiHständ på importens 
område, och jag kan ieke förstå annat äm. 
att om regcringen skulle fä stöd för sin av
sikt a~tt övcrlämna ett ltknande förslag som 
senaste höst, vilket 'lagförsl•ag måJSte på 
samma grunde1· nu som för ett år scdan 
avböjas. 

Härntöv.er finnes fö1· närvarandc iclke 
någ·ot så stol1t bohiov att vidtaga nu före
sl•agna lagstiftningså:tgärcl emedan kredi~ 
tcn för spelkulanterna är, såsom lhr fintans
ministern vet, starkt kringskuren. Rege
ringen hänvisar visserligen till december 
måna:dl är 192!5, dä tuHnppbörden ökades 
tili omikring 237 miiljoner mark fron 65.7 
miljoner marik under motsVIarande mooad 
är 1924. :Nlen härvid bör doek ithågkom
mas, att spelkulart:ionsmarginalen detta är 

23 
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var särskilt sVor. Jag finner nog till min 
häpn:ad, då jag i dag genombläddrat ytlig.t 
regeringens proposition angå.€nd!e 'lagen om 
uppbäimnde av tull för år 1!)31, att rege
l~ingen ihar föreslagit på en del varor en 
mydket stark tullförhöjning. Detta vore 
ju ott r:fu:äl oom skulle tala för en såda:n 
åtgärd som reg<er~ngen nu föreslår. Men 
då j,ag fömnod~r, att icike dessa förhöjnilll
gar, å1:minstone på en stor del av de av 
regeringen föreslagna tullposhionerna, 
komme att aN rilksdagen antagas, så talar 
också denna omstäDJdrghet emot att nu e1Jt 
sådant :provisor,iskt tuUningsförbud sku'lle 
godkännas. 

Vi slwla särskilt eriura oss att det år 
1925 var en tidpunkt då det icke var sär
ski'lt svårt a!tt erihå:lla kredit för en sp•eku
lation i nu aN regeringen nämnt syfte, 
men: helt anrnorlunda gestaltar sig, sås0111 
jag n~nde, förhållandet nu. Kredit är 
svårlt att uppbringa oeh därför anser j,ag 
att und<er nurådande elkonomiska depres
sionsföl1hållanden mycket få skäl tala för 
lagförslagets anltagande. J ag :hoppas där
för att statsutskottet vid propositionerus he
handling s'kall komma till samma resuLtat 
som det senaste år kom vid hehan-dlingen 
av en likaflt3Jd proposition. 

Valtiovarainministeri V en u o 1 a: ~Jdel
lisen puhujan lausunnon johdosta tahtoisin 
kuitenkin huomauttaa, että hänen olisi 
syytä tarkemmin tarkastaa viime vuoden 
esitystä tullikeinottelun estämiseksi. Siinä
hän koetettiin asia ratkaista tullikiellon 
.avulla ja asia oli rakennettu kokonaan toi
sille periaatteille kuin siinä esityksessä, 
minkä hallitus nyt on antanut, niin että 
hänen väitteensä siinä suhteessa ei pidä 
paikkaansa. Samat epäilyksiä aiheuttavat 
syyt eivät tässä esityksessä käsittääkseni ole 
olemassa, kun esitys on toinen. Mitä taas 
tulee puhujan huomautuksiin siitä epävar
muudesta, mikä tullilainsäiidännön alalla 
on, ja jota tämäkin esitys tulisi lisäämään, 
niin mikä on asianlaita, sitä ei voida kiel
tää. Säädämme tullit aina kulloinkin vuotta 
varten ja pysyvää tullitaksaa, vaikka kym
menkunta vuotta olemme koettaneet, emme 
·ole voineet saada aikaan. Komitea istuu 
parastaikaa tätä asiaa järjestämässä. Mutta 
on huomattava, että vissi epävarmuus tulli
lainsäädännön alalla tulee aina olemaan si
käli kuin tullikoroituksia syystä tai toisesta 

tapahtuu. Siitähän ei voida päästä. Mitä 
taas tulee siihen muistutukseen, että asiassa 
ei voida tarkoitusperää saavuttaa, niin, jos 
tästä on vedettävä se johtopäätös, että 
asiassa siis ei ole mitään tehtävää, vain 
annettava tullien, valtion kipeästi kaipaa
mien tulojen, mennä yksityisten taskuun,. 
niin minä luulen, että tällainen ratkaisu ei 
ole maan etujen mukainen. Että vuonna 
1925 krediitin saanti ja siis tällainen tulli
keinottelu oli helpompaa panna toimeen 
kuin nykyjään, on myönnettävä. Mutta on 
jo siksi paljon hallituksella tietoja siitä, 
että nyt jo ennen koroitettujen tullien voi
maan astumista koetetaan väliaikaa 'käyttää 
hyväkseen. Sen vuoksi eduskunnalla on 
täysi syy hyvin vakavasti harkita sulkujen 
säätämistä tämän epäkohdan estämiseksi ja 
tulojen pelastamiseksi valtiolle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitys lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti valtiovara i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

5) Ehdotuksen laiksi poliisitarkastajan toi
mien perustamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 42 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a
l i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään 

6) Vuoden 1930 ensimmäisillä valtioiJäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn ehdotuk

sen johdosta tasavallan suojelulaiksi 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto eh-
dottaa, että asia pantaisiin pöydälJe ensi 
istuntoon. 

Keskustelu: 

Ed. T u r k i a: Minä pyytäisin ehdottaa, 
että nyt puheenaoleva perustuslakiva1io-
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kunnan mietintö pantaisiin pöydälle ensi 
tiistaina pidettävään istuntoon. 

Ed. Aaltonen: Minä pyydän kan
nattaa ed. Turkian tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Vastoin puhemiesneuvos
ton ehdotusta on ed. Turkia ed. Aaltosen 
kannattamana ehdottanut, että asia pantai
siin pöydälle ensi tiistaina pidettävään 
istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. Tur
kian ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e's: Asiasta on siis äänestet
tävä. 

.1änestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiesneuvoston ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Turkian ehdotus hyväksytty. 

Puhe m i e s: Kehoitan niitä, jotka 
äänestävät ,ei", nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Edusklmta on hyväksynyt puhemiesneu
voston ehdotuksen. Mietintö pannaan pöy
dälle en s i i s t u n t o on. 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 3; 

9) Osakkeiden ostamista Seinäjoen vesijohto
osakeyhtiössä 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mukai
sesti pöydälle ensi tiistaina pidettii
vään istuntoon: 

10) Vuoden 1930 ensimmäisillä valtiopäivillä 
l~>päämään jätettäväksi hyväksytyn ehdotuk
sen johdosta laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta sekä samoilla valtiopäi
villä lepäämään jätetyn ehdotuksen johdosta 

laiksi Suomen vaaliJain muuttamisesta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 4. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle e n s i i s t u n t o o n: 

11) Ehdotuksen valtion viran tai pysyväisen 
toimen haltijain nimittämiskirjoista sekä hei
dän oikendestaan pysyä Yirassaan tai toimes-

saan annetun lain muuttamisesta Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mukai
sesti pöydälle ensi istuntoon: ~ sisältävän hallituksen esityksen johdosta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 5. 

7) Vuoden 1930 ensimmäisillä valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn ehdotuk
Ren johdosta laiksi sotatilasta annetun lain 

1 

siHinnösten soveltamisesta sotavoiman liike- i 
kannalle panon sattuessa 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö i 

n:o 2; 

8) Ehdotuksen edustajanpalkkiosta annetun ' 
lain muuttamista 

sisältävän ~hallituksen esityksen johdosta 

P u he mies: Eduskunnan 
istunto on huomenna kello 13. 

seuraava 

Täysistunto lopetetaan kello 16,05. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





10. Perjantaina 7 p. marraskuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 43 laiksi 
tullien kantamisesta vuonna 1931 .... 

1 a) Hallituksen esitys n :o 44 laiksi 
valtion tulo- ja menoarvion ja tilin-
päätöksen perusteista ............. . 

1 ib) Ed. von Bornin lak. al. n: o 1 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen 6 ja 
13 § :n muuttamisesta ............. . 

2) Ed. Lohen y. m. lak. al. n :o 2 
laiksi rikoslain 38 luvun 10 § :n 
muuttamisesta ................... . 

3) Ed. Lahdensuon y. m. lak. al. 
n :o 3 laiksi maalaiskuntain kunnallis
hallinnosta annetun asetuksen muut-
taJinisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

4) Ed. Ryynäsen y. m. lak. al. n :o 4 
laiksi maalaiskuntain h.--unnallishal
linnosta annetun asetuksen muuttami-
sesta ........................... . 

5) Ed. Kaijalaisen y. m. lak. al. 
n :o 5 laiksi tulo- ja omaisuus- sekä 
perintö- ja lahjaverotuksen toimeen
panon lykkäämisestä Inarin, Enonte
kiön, Utsjoen ja Petsamon kunnissa 

6) Ed. Lehtokosken y. m. lak. al. 
n :o 6 laiksi kansakoululaitoksen kus
tannuslain 20 § :n muuttamisesta .... 

7) Ed. Koposen y. m. la:k. al. n :o 7 
laiksi leimaverolain 14 § :n muuttami-
sesta ................... · ... · · · · · 

8) Ed. Tuomikosken y. m. lak. al. 
n :o 8 laiksi kerman ja maidon korvik
keista suoritettavasta valrnisteverosta 

9) Ed. Jyskeen y. m. lak. al. n :o 9 
laiksi pienviljelijäin sonninpitoyhty
mille ja -osuuskunnille sekä kar-

kello 13. 
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jantarkastusyhdistyksille annettavien 
valtion avustusten perusteita koske-
van lain muuttamisesta ........... . 

10) Ed. Piippulan y. m. lak. al. 
n :o 10 säästöpankkilaiksi ......... . 

11) Ed. B. Sarlinin y. m. lak. al. 
n :o 11 laiksi köyhäinhoitolain 50 ja 
56 § :n muuttamisesta ............. . 

12) Ed. Lahtelan y. m. lak. al. n :o 
12 laiksi Kemijärven kunnassa olevan 
n. k. Kirkkomäenkankaan ja sitä var
ten eroitetun metsämaan tilaksi muo
dostamisesta ja asukkaille luovutta-
misesta ......................... . 

13) Ed. von Prenckellin y. m. lak. 
al. n :o 13 laiksi mallasjuomien tehdas-
maisesta valmistUiksesta ........... . 

14) Ed. Lohen y. m. lak. al. n :o 14 
laiksi lisäyksestä rikoslain 1 ilukuun 
ja saman lain 38 luvun 12, 14, 15 ja 
16 § :n muuttamisesta, laiksi kielto
lain 14 ja 15 b § :n muuttamisesta, 
sekä laiksi tullisäännön 161 § :n muut
tamisesta ja lisäyksestä sanottuun 
tullisääntöön . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

15) Ed. Hagan y. m. lak. al. n :o 
15 laiksi kansakoulutoimen järjestys
muodon perusteista 18 päivänä touko
kuuta 1923 annetun lain 9 § :n muut-
tamisesta ........................ . 

16) Ed. Ahlströmin y. m. lak. al. 
n :o 16 laiksi asevelvollisten käyttämi-
sestä siviilityössä ................. . 

17) Ed. Jacobssonin y. m. toiv. al. 
n :o 1 painovapauslain muuttamisesta 
siten, että virkamiehet veivoitetaan 
pitämään viralliset asiakirjat yleisön 
saatavissa ....................... . 

18) Ed. B. Sarlini'n y. m. toiv. al. 
n :o 2 korvauksen antamisesta yleisistä 
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varoista todistajille rikosasioissa an-
netun asetuksen muuttamisesta ..... . 

19) Ed. Tarkkasen y. m. toiv. al. 
n :o 3 kotimaisen paikinto-obiigatio
lainan ottamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . 

20) Ed. Korpisaaren y. m. toiv. al. 
n :o 4 erinäisten valtion teollisuus
laitosten muuttamisesta osakeyhtiöiksi 

21) Ed. von Frenckellin toiv. al. 
n :o 5 Valtion kuoletusrahaston perus-
tamisesta ........................ . 

22) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 6 pysyväisen talousneuvoston 
asettamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

23) Ed. Riipisen y. m. toiv. al. 
n :o 7 verotuslainsäädännön muutta
misesta sellaiseksi, että aviopuolisoita 
käsiteltäisiin verotuksessa eri verovel-
vollisina ........................ . 

24) Ed. Kukkosen y. m. toiv. al. 
n :o 8 perintö- ja lahjaverolaissa ii
menneiden epäkohtien poistamisestR 

25) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 9 nettobudjetin käytäntöön otta
misesta valtion liiketoiminnassa .... 

26) Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 
10 virkamiehistön nimittämisen ja vi
rassa pysymisen perusteitten muutta-
misesta ......................... . 

27) Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 
11 esityksen antamisesta laiksi viras
tojen aukiolosta sekä valtion viran ja 
toimen haltijain työajasta ......... . 

28) Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 
12 virasto-olojen yksinkertaistutta-
misesta ........................ .. 

29) Ed. Hännisen toiv. al. n :o 13 
rajantakaisten tekemien ryöstöretkien 
aikaansaamien vahinkojen korvaami-
sesta ........................... .. 

30) Ed. Kaijalaisen ;.;. m. toiv. al. 
n :o 14 Petsamon sähkökysymyksen 
ratkaisemisesta valtion etua silmällä 
pitäen .......................... . 

31) Ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 15 
valtion omistaman Pyhäkosken käyt
tämisestä sähkövoiman synnyttämi-
seen ............................ . 

32) Ed. Aalto-Setälän y. m. toiv. al. 
n :o 16 korvauksen antamisesta maail
mansodan aikana erinäisiä vahinkoja 
kärsineillc annetun lain muuttami-
sesta ........................... .. 
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33) Ed. Kuisman y. m. toiv. al. n:o 
17 vuoden 1918 itsenäisyystaistelun 
johdosta syntyneiden vahinkojen kor-
vaamisesta ...................... . 

34) Ed. Korpisaaren y. m. toiv. al. 
n :o 18 osuuskauppojen säästökassain 
toiminnan säännöstelemisestä . . . . . . . · 

35) Ed. B. Sarlinin y. m. toiv. al. 
n :o 19 kuntain huoltovelvollisuuden 
täyttämisestä johtuvain korvaussaata
vain elatusvelvollisilta takaisin saa-
misen turvaamisesta . . ............ . 

36) Ed. Kestin toiv. al. n :o 20 
manttaalikuntalaitoksen lopettamises
ta ja sen tehtävien siirtämisestä kun-
nille ............................ . 

37) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n :o 21 maalaiskuntien kunnallis-
verorasituksen tasaamisesta . . ...... . 

38) Ed. Vehkaojan y. m. toiv. al. 
n :o 21 a maanomistajien vapauttami
sesta rautatiealueen aitaamisrasituk-
sesta ............................ . 

39) Ed. Päivänsalon y. m. toiv. al. 
n :o 22 esityksen antamisesta irtolais-
laiksi ........................... . 

40) Ed. Voionmaan y. m. toiv. a1. 
n :o 23 uudesta irtolaislainsäädän-
nöstä ........................... . 

41) Ed. Jern'in toiv. al. n :o 24 
kyläyhteiskuntien hallintoa koske
vasta lainsäädännöstä . . . . . . . . . . . . . 

42) Ed. von Born'in y. m. toiv. al. 
' n :o 25 kieltolain korvaamisesta alko

holin käyttöä rajoittavalla lainsäädän
' nöllä, joka paremmin kuin kieltolaki 

olisi omiaan edistämään kansanrait-
tiutta ................... . 

. 43) Ed. Ryynäsen y. m. toiv. al. 
1 n :o 26 kotimaisten marja- ja hedelmä

viinien tehdasmaisesta valmistuksesta 
ja kauppaan laskemisesta ......... . 

44) Ed. Voionmaan y. m. toiv. al. 
n :o 27 esityksen antamisesta laiksi al-
koholistihuollosta ................. . 

45) Ed. Hannulan y. m. toiv. al. 
n :o 28 valtion sairaalan rakentami-
sesta Kemiin ..................... . 

46) Ed. Ailion toiv. al. n :o 29 maa
laiskuntain kouluhallinnon keskittä-
misestä ......................... . 

47) Ed. Pärssisen y. m. toiv. al. n :o 
30 valtion oppilaitoksen perustami-
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scsta niitä henkilöitä varten, jotka 
valmistuvat eri toimiin lastenhuollon 
:alalla ............................ . 

48) Ed. Oksasen y. m. toiv. al. n :o 
31 kotitalouden taloustieteen ja puu
tarhatieteen opettajavirkojen perus-
tamisesta yliopistoon ............. . 

49) Ed. Oksasen y. m. toiv. al. n :o 
32 Opetuselokuvayhdistyksen toimin-
nan tukemisesta ................. . 

50) Ed. Ailion y. m. toiv. al. n :o 33 
Hämeen vanhan linnan jättämisestä 
historialliseksi muistomerkiksi ..... . 

51) Ed. Hirvensalon y. m. toiv. al. 
n :o 34 kerman ja maidon korvikkei
den valmistuksen, maahantuonnin ja 
kaupan kieltämisestä ............. . 

52) Ed. I1ahtelan y. m. toiv. al. n :o 
35 valtion avustuksesta meijerien ra
kentamista varten Pohjois-Suomeen .. 

53) Ed. Setälän y. m. toiv. al. n :o 
36 laidunmaan hankkimisesta pakko
Jnnastuksella pienviljelmille ja itse-
näistyneille mäikitupa-alueille ...... . 

54) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 37 Suomen Kalastajajärjestöjen 
keskusliiton apurahan koroittamisesta 

55) Ed. Perheentuvan y. m. toiv. al. 
n :o 38 toimenpiteistä Varsinais-Suo
men saariston kalastajaväestön talou-
dellisen aseman kohottamiseksi ..... . 

56) J<Jd. Pyyn y. m. toiv. al. n :o 39 
tutkimuksen toimittamisesta tuotan
nollisten osuusliikkeiden huokeakor-
koisen luoton tarpeesta ........... . 

57) :Ed. Saarisen y. m. toiv. al. n :o 
40 huokeakorkoisen luotan hankki
misesta niille pienviljelijöille, jotka 
ovat ottaneet suorittaakseen vuokra

alueensa luna:stushinnan suoraan maan-
omistajalle ...................... . 

58) :Ed. Jauhosen y. m. toiv. al. 
n :o 41 kalanhautomohuoneen ja hoita
jan asunnon rakentamisesta Kajaanin 
.Ämmäkosken venesulikuun ......... . 

59) Ed. Jernin y. m. toiv. al. n :o 42 
komitean asettamisesta voinviennin 
edi&'tämismahdollisuuksien tutkimista 
varten .......................... . 

60) Ed. Jernin y. m. toiv. al. n :o 
43 kotimaisen rukiin jauhatuspakon 
käytäntöönottamisesta ............ . 
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61) Ed. Ruotsalaisen y. m. toiv. al. 
n :o 44 kotimaisen leipäviljatuotannon 
turvaamisesta .................... . 

62) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 45 tarpeellisten tonttien varaa
misesta korkeimman maa- ja metsä
talousopetuksen tarpeita varten .... 

63) Ed. Sillanpään y. m. toiv. al. 
n :o 46 valtion talouskoulun perusta-
misesta Helsinkiin ............... . 

64) Ed. Kestin toiv. al. n :o 47 esi
tyksen antamisesta maatalousneuvon
nan keskittämistä tarkoittavaksi laiksi 

65) Ed. Kestin toiv. al. n :o 48 esi
tyksen antamisesta laiksi kaupunkien, 
kauppaloiden y. m. yhdyskuntien 
omistamien tilojen alueilla olevien 
vuokra-alueiden itsenäistyttämisestä .. 

66) Ed. Kestin toiv. al. n :o 49 py
syvän pienviljelysrahaston muodos-
tamisesta ........................ . 

67) Ed. Huuhtasen y. m. toiv. al. 
n :o 50 toimenpiteistä perunajauho

I teollisuuden aikaansaamiseksi . . ..... 
68) Ed. Kaskisen y. m. toiv. al. n:o 

51 jauihamattoman vehnän ja vchnä
tuo~~eiden tullisuhteen järjestämi-
sesta ............................ . 

69) Ed. Kestin toiv. aL n :o 52 esi
tyksen antamisesta laiksi margariinin 
valmisteverosta .................. . 

70) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
1 n :o 53 maataloushallituksen kalata

loudellisen tutkimustoimiston siirtä
misestä yliopiston maatalous-metsätie-
teelliseen tiedekuntaan ........... . 

71) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
1 n :o 54 Kymenlaakson tulvavahinko

jen avustusmäärän lisäämisestä . . ... 
72) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 

n :o 55 Kymijoen perkaustyön toteut-
tamisesta myöskin varatyönä ....... . 

73) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n :o 
56 toimenpiteistä Kemijärven tulvien 
rajoittamiseksi ................... . 

74) Ed. Kesti~n toiv. al n :o 57 
asutuskomitean töiden kiirehtimi
sestä ja uudisraivausrahaston pe
rusta:misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

75) Ed. Pekkalan y. m. toiv. al. 
n :o 58 tutkimuksen toimittamisesta 
vuokra-alueiden l unastamisvaatim uk:-
sien epäämisen syistä ............. . 
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76) Ed. Kestin toiv. al. n :o 59 
esityksen antamisesta laiksi pienvil-
jelijäin laidunosuuskunnista ....... . 

77) Ed. Pekkalan y. m. toiv. al. 
n :o 60 lisämaan hankkimisesta va
paaehtoisuuden tietä liian pienille 
tiloille .......................... . 

78) Ed. Pekkalan y. m. toiv. al. 
n :o 61 valtion metsämaiden vuokra
alueiden haltija:in oHreuttamisesta 
luopumaan ti:loillaan olevista arvo-
puista .................... · .... · · 

79) Ed. Kestin toiv. al. n :o 62 n. s. 
päätilojen vuokraajain itsenäistyt-
tämisestä ........................ . 

80) Ed. Sillanpään y. m. toiv. al. 
n :o 63 eläkkeenmuotoisen lapsiavus
tuksen antamisesta vähävaraisiJ1e 1äi-
deille ........................... . 

81) Ed. Kestin toiv. al. n :o 64 
asevelvollisuusajan lyhentämisestä ja 
suojeluskuntia koskevan lainsäädän-
nön muuttamisesta ............... . 

82) Ed. Kauran y. m. toiv. al. n :o 
65 rautatien rakentamisesta Helsin
gistä Turun-'l'oijalan ja Tampe
reen-Porin ratojen poikki Suupoh-
jan radalle ...................... . 

83) Ed. Aaltosen y. m. toiv. al. 
n :o 66 Turun-Riihimäen rautatien 
rakentamisesta ................... . 

84) Ed. Piippulan y. m. toiv. al. 
n :o 67 rautatien rakentamisesta 
Uudestakaupungista Peipohjan ase-
malle ........................... . 

85) J<Jd. Pojanluoman y. m. toiv. 
al. n :o 68 rautatien rakentamisesta 
Lielahden asemalta Kyröskosken, Par
kanon ja Jalasjärven pitäjien kautta 
Seinäjoen asemalle ............... . 

86) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n :o 69 rautatien rakentamisesta .Jy
väskylästä etelään Hämeenlinnan-
Riihimäen radalle . . . . . . . . . ....... . 

87) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n :o 70 rautatien rakentamisesta 
Riihimäen asemalta Jyväskylän kautta 
Haapajärven asemalle ............ . 

88) Ed. Kovasen y. m. toiv. al. n :o 
71 rautatien rakentamisesta Jyväs
kylästä Suolahden tai Uuraisten pi
täjän kautta Haapajärven asemalle .. 

89) Ed. Kalliokosken y. m. toiY. 
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al. n :o 72 Kokkolan-Suolahden rau-
tatien rakentamisesta ............. . 

90) Ed. Niukkasen y. m. toiv. al. 
n :o 73 Viipurin-Paakkolan radan 
jatkamisesta Myllypellon asemalle .. 

91) Ed Hiltusen y. m. toiv. al. n:o 
74 Varkauden-Viinijärven radan 
rakentamisesta ................... . 

92) Ed. Pennasen y. m. toiv. al. n :o 
75 rautatien rakentamisesta Joen-
suusta Ilomantsiin ............... . 

93) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 
76 Suistamon-Ilomantsin radan 
rakentamisesta ................... . 

94) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 
77 rautatien rakentamisesta Pitkä-
rannasta Salmiin ................. . 

95) Ed. Annalan y. m. toiv. al. n :o 
78 rautatien rakentamisesta Seinä
joelta tai Lapualta Alapitkään tai Sii-
linjärvellc ....................... . 

96) Ed. Vehkaojan y. m. toiv. al. 
n :o 79 rautatien Vaasa-Härmä
Kuopio-Outokumpu rakentamisesta . 

97) Ed .• Juneksen y. m. toiv. al. 
n :o 80 'l'ornionjokivarren rautatien 
jatkamisesta Kaulinrannalta Pelloon 

98) Ed. Lahen toiv. al. n:o 81 Iin
Kuusamon radan rakentamisesta .... 

99) Ed. Kiviojan y. m. toiv. al. n :o 
82 rautatien rakentamisesta Ylivies
kan asemalta Ryöppään merisata-
,maan ........................... . 

100) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n :o 83 rautatien rakentamisesta 
Haapajärveltä Vaalaan ........... . 

101) Ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 
84 ratasuunnan Vaala-Kitka-Ke-
mijärvi tutkimisesta .............. . 

102) Ed. H. Eskolan y. m. toiv. al. 
n :o 85 rautatien rakentamisesta La
pin asemalta Paavolan y. m. kuntain 
kautta Vaalaan . . ................ . 

103) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n :o 86 Oulun~Kuusamon-Paana
järven rautatien raJkentarnisesta .... 

104) Ed. Jauhosen y. m. toiv. al. 
n :o 87 rautatien rakentamisesta Kon
tiomäen asemalta Ristijärven, Hyryn
salmen, Suomussalmen ja Taival-
kosken kautta Paa:najärvelle ....... . 

105) Ed. Koivurannan y. m. toiv. 
al. n :o 88 Kulusjoen-Posiojärven-
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Paanajärven rautatien rakentami-
sesta . - .......................... . 

106) Ed. Heikkisen y. m. toiv. al. 
n :o 89 rautatien rakentamisesta Ou
tokummun radalta Savon radalle Ala
pitkän tai Siilinjärven asemalle .... 

107) Ed. Jauhosen toiv. al. n :o 90 
maantiesillan rakentamisesta Risti-
järvellä Koirasalmen yli . . ........ . 

108) Ed. Perheentuvan y. m. toiv. 
al. n :o 91 saariston asujamiston etu
jen varteenottamisesta laivojen talvi
liikenneväyliä avattaessa ja ylläpidet-
täessä .• ......................... . 

109) Ed. Helon y. m. rah. al. n :o 1 
määrärahan osoittamisesta omakotira-
haston vahvistamiseksi ........... . 

110) Ed. Ryömän rah. al. n :o 2 mää
rärahan osoittamisesta Lapinlahden 
keskuslaitoksen osastonhoitaja ttarien 
ja laboratorioapulaisen palkkojen ko-
roittamiseen ..................... . 

111) Ed. Reinikaisen y. m. rah. al. 
n :o 3 määrärahan osoittamisesta Vii
purin diakonissalaitoksen sairaalan ra
kennustöiden loppuun saattamista 
varten .......................... . 

112) Ed. Ryömän rah. al. n :o 4 mää
rärahan osoittamisesta Viipurin lää
ninsairaalan yhteyteen rakennettavaa 
sairaanhoitajataroppilas- ja sairaan-
hoitajatarkotia varten ............ . 

113) Ed. Salon y. m. rah. al. n :o 5 
määrärahan osoittamisesta aluesairaa
Jan rakentamiseksi Säräisniemen pitä-
jään ............................ . 

114) Ed. Riipisen y. m. rah. al. n :o 
€ määrärahan osoittamisesta valtion 
lastensairaalan rakentamista Yarten .. 

115) Ed. J anhosen rah. al. n :o 7 
määrärahan osoittamisesta Oulun dia
konissakodin sairaalan laajentamista 
varten .......................... . 

116) Ed. Jacobssonin y. m. raih. al. 
n :o 8 määrärahan osoittamisesta Vaa
san kunnallissairaalan laajentamiskus-
tannuksia varten ................. . 

117) Ed. Nurmesniemen y. m. rah. 
al. n :o 9 määrärahan osoittamisesta 
puhelinj<Yhdon rakentamiseksi OUJlun 
kaupungista Hailuodon kirkonkylään 

118) Ed. Kestin rah. al. n :o 10 mää-
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rärahan osoittamisesta avustuksiksi 
tie- ja siltarakennustöitä varten .... 

119) Ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n :o 11 määrärahan osoittamisesta 
metsäteknologisen osaston yhden pro
fessorin, yhden assistentin ja yhden 
apuvirkailijan palk!kaamista varten .. 

120) Ed. Ryömän rah. al. n :o 12 
määrärahan osoittamisesta Halilan ja 
Patrun parantolain vanhempien hoita
jattaricn palkkojen koroittamista var-
ten ............................. . 

121) Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n :o 13 määrärahan osoittamisesta Tu
run toisen suomalaisen lyseon raken-
nustyön alkamiseksi ............. . 

122) Ed. Aallon y. m. rah. al. n :o 
14 määrärahan osoittamisesta töiden 
järjestämi!seksi työttömille ......... . 

123) Ed. AallQil y. m. rah. al. n.:o 
15 määrärahan osoittamisesta van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutuksen 
toteuttamista varten . . ............ . 

124) Ed. E. Sarlinin y. m. rall1. al. 
n :o 16 määrärall1an osoittamisesta pu
helinjohtojen rakentamista varten saa-
ristoseuduille .................... . 

125) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
17 määrärahan osoittamisesta Kemi
järven-Kuolajärven maantien tul
vanalaisten alueiden koroittamista 
varten .......................... . 

126) Ed. A. Halosen y. m. rah. al. 
n :o 18 määrärahan osoittamisesta 
Paul Nicolayn kristillis-yhteiskunnal
lisen työkeskuksen toiminnan avusta
mista varten . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

127) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 19 määrärahan osoittamisesta val
tion puhelinverkon laajentamista var-
ten ............................. . 

128) Ed. Kilven y. m. rah. al. n :o 
20 määrärahan osoittamisesta Tampe
reen lyseon uuden talon rakentamista 
varten .......................... . 

129) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 21 koroitetun määrärahan osoitta
misesta Peräpohjolan itäisen osan 
kiertävää kotitalouskoulua varten ... 

130) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n :o 22 mä1irärahan osoittamisesta !ai
noiksi niille itäisen rajaseudun tilal-

185 
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186 Perjantaina 7 p. marraskuuta 1930. 

lisille, joilta rajansulkeminen on teh
nyt mahdottomaksi metsänmyynnin .. 

131) Ed. Rantasen y. m. rah. al. n :o 
23 määrärahan osoittamisesta huokea
korkoisten lainain jakamiseksi yksi
tyisoppikoulujen koulutalojen raken-
tamista varten ................... . 

132) Ed. Moilasen y. m. rah. al. n :o 
24 määrärahan osoittamisesta aluelää
kärin asunnon ja sairastuvan raken-
tamista varten Lavansaarelle ...... . 

133) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n :o 25 määrärahan osoittamisesta 
puutavaraliik·että harjoittavien, maa
miesten omistamien metsäyhtymien lai-
nojen vakauttamiseksi ............ . 

134) Ed. Hannulan y. m. rah. al. 
n :o 26 määrärahan osoittamisesta sil
lan rakentamista varten Tornionjoen 
yli Tornion aseman ja Tornion kau-
pungin välille . . . . . . . . ........... . 

135) Ed. Hannulan y. m. rah. al. 
n :o 27 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Tossa-
van lossilta Koivun asemalle ..... . 

136) Ed. Tukian y. m. rah. al. n :o 
28 määräråhan osoittamisesta maan
tien rakentamista varten Taipalsaa-
relta Lappeenrantaan ............. . 

137) Ed. Korhosen y. m. rah. al. 
n :o 29 määrärahan osoittamisesta 
Tervasalmen sillan rakentamista var-
ten ......................... · ·. · · 

1138) Ed. Salon y. m. ra'h. al. n:o 
30 määrärahan osoittamisesta sillan 
rakentamiseksi Utajärven lossipaikalle 
Puolangan-Utajärven maantiellä ... 

139) Ed. Juneksen y. m. rah. al. 
n :o 31 määrärahan osoittamisesta sil
lan rakentamista varten Jolmanpu
taan yli Tornionjokivarren maantiellä 

140) Ed. Bryggarin y. m. rah. al. 
n :o 32 määrärahan osoittamisesta 
Karstulan kirkolta Soinin kirkolle 
johtavan maantien rakennustyön jat-
kamista varten ................... . 

141) Ed. Kestin rah. al. n :o 33 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Muhoksen pitä
jän ja Ylikiimingin väliseltä maan
tieltä Oulujoen pohjoispuolta Utajär-
ven kunnan VaalankyläÄn ........ . 
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142) Ed. Saarisen y. m. rah. al. n :o 
34 määrärahan osoittamisesta maan
tien ra1kentamista varten Askai'St'Cn
Merimaskun maantieltä Livonsaaren 
kautta Teersalon kylän rantaan .... 

143) Ed. Jussilan rah. al. n :o 35 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Sierilän lossin 
eteläpäästä Kemijoen eteläpuolta Pek-
kalan lossille . . . . . . . ............. . 

144) Ed. Jacobssonin y. m. rah. al. 
n :o 36 määrärahan osoittamisesta ka
lastusloistojen rakentamista varten .. 

145) Ed. l.;ahtelan y. m. rah. al. 
n :o 37 määrärahan osoittamisesta Ke
mijärven kirkonkylän~Luusuan maan-
tien rakentamista varten .......... . 

146) Ed. Nikkasen y. m. rah. al. 
n :o 38 määrärahan osoittamisesta yh
dysradan rakentamista varten Hovin
maan asemalta Lavolan kautta Tam-
misuon aseman seuduille .......... . 

147) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 39 määrärahan osoittamisesta 
Pellonkylän ja Meltauksen välisen 
maantierakennuksen loppuunsaatta-
mista varten ..................... . 

148) Ed. V. Eskolan y. m. rah. al. 
11 :o 40 määrärahan osoittamisesta 
Jämsänjocn perkaustöiden aloitta-
mista varten ..................... . 

149) Ed. Perhon y. m. rah. al. n:o 
41 koroitetm1 määrärahan osoittami
sesta N aantalin-Luonnonmaan
l\1erimaskun maantien parantamista 
varten .......................... . 

150) Ed. J_.~ahtelan rah. al. n :o 42 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Kuolajärven 
kirkonkylästä Tuntijärvelle ....... . 

151) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 43 määrärahan osoittamisesta erä
maantien rakentamiseksi Savukosken 
kirkonkylästä Martinkylään ....... . 

152) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 44 määrärahan osoittamisesta 

! maantien rakentamiseksi Sodankylän 
Vaalajärveltä Jeesiön kylään ...... . 

153) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 45 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Kitti-
lästä Enontekiölle ................ . 
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.Rahaa·sia-aloi tteet. 

154) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 46 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Pelko-
senniemeltä Kairalaan . . .......... . 

155) Ed. Juneksen y. m. rah. al. n:o 
47 määrärahan osoittamisesta maa
mieskoulun perustamista varten Perä-
pohjolaan ....................... . 

156) Ed. Pullisen y. m. rah. al. n :o 
4:8 määrärahan osoittamisesta Vuok-
sen laskua varten ............... . 

157) Ed. Nurmesniemen y. m. rah. 
al. n :o 49 määrärahan osoittamisesta 
Pyhäjoen perkaamistöiden aloitta-
mista varten ..................... . 

158) Ed. Nurmesniemen y. m. rah. 
al. n :,o 50 määrärahan osoittamisesta 
Settijoen perkaamistöiden aloitta-
mista varten ..................... . 

159) Ed. Kestin rah. al. n :o 51 
määrärahan osoittamisesta pienviljeli
jänopiston perustamiseksi Oulun lää-
niin ............................ . 

160) Ed. H. Eskolan y. m. rah. al. 
n :o 52 määrärahan osoittamisesta 
halpakorkoisten lainojen antamista 
varten Oulun läänin meijereille .... 

161) J<jd, Setälän y. m. rah. al. n :o 
.)3 määrärahan osoittamisesta pienvil
jelystaloudellisten kurssien järjestä
:n:.~s<;ksi pienviljelijäjärjestöjen toimit-
SlJOllln .......................... . 

162) Bd. Saarisen y. m. rah. al n:o 
7J4 määrärahan osoittamisesta avus
i. ukseksi Turun J\'farttayhdistyksen ko-
iitalouskoulullc .................. . 

163) Ed. Kaskisen y. m. rah. aL n :o 
:);) määrärahan osoittamisesta palk
kion maksamista varten sokerijunrik-
],aan viljelijöille ................. . 

164) Ed. Kallioniemen y. m. rah. al. 
n :o 56 määrärahan osoittamisesta Jy-
väskylän talouskoulua varten ..... . 

165) Ed. Pekkalan y. m. rah. al. n :o 
fi7 määrärahan osoittamisesta osuus
toiminnallisten kurssien järjestämi
seksi pienviljelijäliittojen toimitsi-
joille ........................... . 

166) Ed. r..~ahtelan y. m. rah. al. n :o 
r'iS määrärahan osoittamisesta emäntä
koulun perustamista varten Kemijär-
wdlP ........................... . 
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167) Ed. Huittisen y. m. rah. al. n :o 
59 määrärahan osoittamisesta koti
talouskoulun perustamista varten 
Keski-Karjalaan .................. . 

168) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
60 määrärahan osoittamisesta Suo
men Poronjalostusyhdistykselle poron-
hoidon edistämiseksi . . ............ . 

169) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n :o 61 määrärahan osoittamisesta ka
lansiitoslaitoksen perustamiseksi Kit-
kajoen Käyiänkoskeen ........... . 

170) Ed. Pullisen y. m. rah. al. n :o 
62 määrärahan osoittamisesta Karja
lan Marttayhdistysten piiriliiton ta-
louskoulun avustamiseksi ......... . 

171) Ed. Kauran y. m. rah. al. n :o 
63 määrärahan osoittamisesta metsän
hoitoyhdistyksien tukemista varten .. 

172) Ed. Häkkisen y. m. rah. al. n :o 
64;- määrärahan osoittamisesta lisäavus
tukseksi Suomalaiselle Martta-liitollr 

173) Ed. von Bornin y. m. rah. al. 
n :o 65 määrärahan osoittamisesta 
Svenska Lantbrukssällskapens i Fin
land Förbund nimiselle liitolle oppi
kirjain julkaisemista varten ruotsa
laisten maanviljelyskoulujen tarpeeksi 

174) Ed. Åkerblomin y. m. rah. al. 
66 määrärahan osoittamisesta !ai
noiksi kalansäilykelaitosten perusta-
mista tai laajentamista varten ..... . 

175) Ed. Hirvensalon y.m. rah. al. 
n :o 67 määrärahan osoittamisesta lai
nan antamiseksi Suomen Karjakes
kuskunnalle vientiteurastamon raken-
tamista varten ................... . 

176) Ed. Aattelan y. m. rah. al. n :o 
68 määrärahan osoittamisesta Suo
men Työväen Musiikkiliiton avustami-
seksi ............................ . 

177) Ed. Jacobssonin y. m. rah. al. 
n :o 69 määrärahan osoittamisesta 
Kristiinankaupungin ruotsalaisen yh
teiskoulun viiden alemman luokan ot-
tamiseksi valtion huostaan ......... . 

178) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
70 määrärahan osoittamisesta Kemi
järven yhteiskoulun koulutalon raken-
nusavustukseksi .................. . 

179) Ed. Ryömän y. m. rah. al. n :o 
71 Suomalaisen Oopperan avustus-
määrärahan koroittamisesta ....... . 
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Siv. Puhetta johtaa puhemies Kallio. 
Ensimmäinen käsittely: 

180) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kiosta 23 päivänä maaliskuuta 1928 
annetun lain muuttamisesta . . . . . . . . 208 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio-
kunnan mietintö n :o 3; hallituksen esi
tys n:o 13. 

181) Ehdotus laiksi valtion viran 
tai pysyväison toimen hal<tijair: nimit
tämiskirjoista sekä heidän mkcudes-
taan pysyä virassaan tai toimessaan 
annetun lain muuttamisesta . . . . . . . . 214 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 5; hallituksen esi
tys n:o 9. 

Ainoa käsittely: 

182) Ehdotus tasavallan suojelu-
laiksi . , ......................... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 1; vuoden 1930 
I vp :ltä lepäämässä oleva lakiehdo
tus. 

183) Ehdotus laiksi sotatilast~ an
netun lain säännösten soveltamiSesta 
sotavoiman liikekannallepanon sat-
tuessa ........................ . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 2; vuoden 1930 
I vp :ltä lepäämässä oleva lakiehdotus. 

184) Ehdotus osakkeiden ostami
sesta Seinäjoen vesijohto-osakeyh-
tiössä ........................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 1; hallituksen esi
tys n :o 19. 

Toinen käsittely: 

185) Ehdotus laiksi maalai.skun
tain kunnallislain muuttamisesta .... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 1; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 1; halli
tuksen esitys n :o 18. 

186) Ehdotus laiksi tuUilaakimak
sun laskemisen perusteosta vuonna 
1931 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 ° 0 0 ° 0 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 2; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 2 ; hallituk
sen esitys n :o 36. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaolevaksi 
edustaja Sunila. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa sairau
den takia toistaiseksi ed. Sunila. 

Uusi hallituksen esitys. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitys 

n :o 45 asiain ratkaisemisesta valtioneuvos
tossa ja sen ministeriöissä annetun lain 
muuttamisesta. 

Puhemies: Ilmoitan, että aloitteita 
t~hneillä edustajilla, jotka tarvitsevat aloit
teitaan asioita nyt valiokuntaan lähetet
täessä, on tilaisuus saada ne eduskunnan 
kansliasta. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. L a h d en s u o: Suuren valiokunnan 
kokous on huomenna Säätytalossa kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1931 

sisältävä hallit~ksen esitys n :o 43 e s i t e l
lä än. 

p u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa että asia lähetettäisiin valtiovarainvalio-

' kuntaan. 
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Keskustelu; 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Pyy
dän lausua muutaman sanan niistä näkö
kohdista, jotka ovat olleet määräävinä, kun 
nyt esillä olevaa tullilakiehdotusta on edus
kunnalle laadittu. 

Puheenaoleva tullilakiehdotus on tulos 
nykyisestä lamakaudesta, niinkuin koko tulo
ja mcnoarvio. Siinä on koetettu käyttää 
myöskin tullien koroitusta yhtenä keinona 
selviytyäksemme siitä niin hyvin valtiotalou
dellisesta kuin kansataloudellisesta pulasta, 
jossa elämme. 

En tahdo herättää keskustelua vanhasta 
riitakysymyksestä protektionismistä ja va
paakaupasta. Riittää kun arvostelun taus
taksi totean, että eri intressiryhmät ja puo
lueet ajavat kilvan tulo- ja menoarvioihin 
lainoja ja määrärahoja omien harrastus
tensa ja elinkeinoelämän tukemiseksi cri
]aatuisten suojelu- ja avustustoimenpiteiden 
avulla. Näin on asianlaita niin hyvin maa
taloustuottajiin kuin teollisuusharjoittajiin 
nähden, samoin kain myös työntekijöihin 
nähden, jotka erinäisten työmäärärahojen 
muodossa koettavat pitää yllä sitä suojaa, 
minkä ne antavat työtilaisuuksien yllä
pidolle. Näistä toimenpiteistä niin protek
tionistisia kuin ne ovatkin ei kuitenkaan ole 
€rimielisyyttä olemassa, koska ne on käsi
tetty valtion velvollisuudeksi eri elinkeino
elämän alojen suojaamiseksi. Mitä tullien 
käyttelyyn tulee elinkeinoelämän ja työn 
suojaajana, niin on huomattava, että kysy
mys ei niistäkään enää esiinny niin paljon 
vanhana riitakysymyksenä suojelustullista 
ja vapaakaupasta kuin kysymyksenä siitä, 
että erikoisten sopimusten avulla voidaan 
saada eri maiden keskinäiset suhteet niin 
järjestetyiksi, että voidaan tulla molemmille 
sopimuspuolille tyydyttävään tulokseen. 
Tämä sopimuksellinen suhtautuminen niin
hyvin elinkeinoelämään kuin kotimaiseen 
työhön onkin aivan yleisenä piirteenä niissä
kin viimeaikaisissa toimenpiteissä, joita eri 
kansakunnat käyttävät päästäkseen talous
elämänsä järjestelyssä kansantalouden ja 
valtiotalouden kannalta siedettäviin tulok
siin. Varsinkin on lamakausi, jota elämme, 
vetänyt näitä näkökohtia esiin. 

Ne toimenpiteet, joihin hallitus on ehdot
tanut tullitariffipolitiikkaan nähden ryh
dyttäväksi, perustuvat ensinnäkin talous- ja 
sosiaalipoliittisiin toimenpiteisiin, joita kan-

sataloutemme ja elinkeinoelämämme vaa
tii sekä toiseksi rahataloudellisiin toimen
piteisiin, joita valtiotaloutemme vaatii. 
Näihin liittyy sitten erinäisiä toimenpiteitä, 
joita tarvitsemme saada aikaan tulleissa itse 
tullitariffin järjestelyn kannalta ja jotka 
tulevat esiin erilaisissa tasoituksissa niin 
hyvin raaka-aineiden kuin valmiiden tava
roiden tullien keskinäisessä suhteessa sekä 
tullitariffin tulliteknilliseen järjestelyyn 
nähden, samoinkuin myöskin erinäisiin tulli
alennuksiin nähden, jotka ovat välttämättö
miä kansainvälisessä kaupassa. 

Talouspoliittiselta kannalta herättää eri
näisiä vaatimuksia se tilanne, mikä nykyi
sen lamakauden johdosta on syntynyt n. s. 
dumpingin käyttämisestä kaupassa. Tämä 
alihintaan tarjoaminen on niin yleinen, että 
se varsin moniin maihin nähden uhkaa tu
hota näiden maiden teollisuuden josta 
taas on seurauksena, että laaja työttömyys
pula on uhkaamassa. Kun voi todeta, että 
esim. Helsingin satamassa niin tärkeää tuo
tantotavaraa kuin ruista tarjotaan 70 pen
nillä kilo sen tuotantokustannusten ollessa 
meillä 2 mk. 25 penniä, niin on tätä taustaa 
vastaan ymmärrettävissä, kuinka vaikeassa 
asemassa tämän tuotannon ala, maanvilje
lys, on dumpingin takia, ja kun voi todeta, 
käyttääkseni esimerkkiä toiselta alalta, että 
csim. saksalainen valssilanka, jonka hinta 
Saksassa on 2,200 mk. tonni, tarjotaan 
meillä 1,200 markasta ja kankirautaa, jonka 
hinta 1Saksassa on 1,300 mk. tonni, tarjo
taan meillä 7150 markasta tonni, niin ymmär
tää, kuinka vaikeassa asemassa tärkeä teol
lisuusala, metalliteollisuus, johon on kiinni
tetty monia tuhansia tyämiehiä, on näissä 
oloissa. Pari päivää sitten oli lähetystö luo
nani, joka ilmoitti sen vähemmän ilahdutta
van tosiasian, että monet tehtaat ovat ehdot
tomasti pantavat seisomaan, koska, jollei 
muutoksia saada aikaan valtion puolelta 
asioiden järjestelyssä, he eivät voi jatkaa 
työtä. Nämä tosiasiat ovat meillä taustana, 
joka tekee, että dumpingin torjuminen eri 
aloilla on välttämätön, jos mielimme aikoa 
pelastaa kotimaisen tuotannon tuholta sekä 
myöskin pelastaa työtilaisuudet maan väes
tölle niin, ettei työttömyys pääse tällä vai. 
kealla ajalla kovin suureksi. 

Tältä näkökannalta lähtien on myöskin 
siinä esityksessä, mikä nyt on eduskunnan 
käsiteltävänä, koetettu järjestää rukiin tul
lia niin, että se voisi antaa tuotannan har-
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joittajalle paremman suojan kuin mitä ny- :Mitä puhtaasti finanssitulleihin tulee, 
kyään on laita. Kun kuitenkin on välttä- niin ne eivät kaipaa monta sanaa puolus
mätöntä, että samalla pidetään sosiaaliselta tukseksi. Niissä on tulleja koroitettu puh
näkökannalta huolta siitä, etteivät koroite- taasti valtion finanssitarpeen takia. Tullin 
tut tullit jää pysyväisiksi ja vaikuttamaan koroitus 2 markalla kahvikilolle ei liem' 
silloinkin, kun kansainvälinen hintatilanne katsottava niin raskaaksi, ettei sitä voitaisi 
tällä alalla paranee, niin on esityksessä eh- kantaa, se on tulli, joka jo muutama vuosi 
dotettu, että käytettäisiin n. s. liukuvaa tul- aikaisemmin on ollut olemassa. Mitä sokeri
lia, jolloinka kansainvälisen hinnan koho- tullin koroitukseen tulee, niin sisältyy sii
tessa tulli alenisi aina 50 penniin, eli noin hen jonkun verran tukea sille sokeriviljelyk-
25 penniä alemmaksi kilolta kuin mitä se selle, joka maan lounais- ja eteläosissa on 
nyt on. Tämän liukuvan tullin käyttämi- viimeisen vuosikymmenen aikana voittanut 
nen tässä lamatilanteessa näyttää siltä näkö- jalansijaa ja joka näissä osissa maata vcr
kannalta, johon viittasin, olevan puolustet- rattain hyvin menestyy ja tuottaa toimeen
tavissa. Mitä jauhamattomaan viljaan tu- i tulon joko kokonaan tai suurimmaksi osaksi 
lee, niin ei ole katsottu olevan syytä tehdä 1 aina noin 15,000 a 20,000 hengelle. Mutta 
muutoksia vehnän tullissa. Sensijaan on pääasiassa lienee tämäkin tulli katsottava 
pidetty tarpeellisena, että jauhamattoman finanssitulliksi samoin kuin myöskin ben
ja jauhetun viljan suhteet tullitariffissa siinitulli, joka on myöskin esityksnen !ii
käsitellään uudestaan, niin että tulee mah- tetty. 
dolliseksi jonkunmoisen tuen saaminen 1 Mitä muihin ehdotuksiin esityksessä tulee, 
myllyteollisuudelle sekä myöskin tilaisuu- niin lienevät ne alennukset, joita tulleihin 
den valmistaminen kotimaisille viljantuot- on tehty, nimittäin Amerikan ja Suomen 
tajille löytää viljantuotteilleen kotimaisia välisissä suhteissa, kun on tulli alennettu 
markkinoita. Tältä kannalta ovat arvcostcl- i meillä pahvintuontiin nähden samaksi kuin 
tavat ne suhteet, mitkä nyt esillä olevassa 

1 
Amerikan tuontitulli, puolustettavissa. Anw

ehdotukscssa ovat jauhamattoman ja jauhc- rikka, joka käyttää meidän paperiamrne ja 
tun viljan välillä. pahviamrnekin, ei helposti suostu siihen, 

Mitä muihin koroituksiin tulee, niin on 1 että me kannamme korkeamman tullin 
niissä pidetty silmällä erityisesti kahta heiltä, kuin mitä heillä on meille - asialla 
!1eikkaa. Ensinnäkin on koetettu pitää sil- ei ole muuta kuin periaatteellinen merki
mällä erityisesti tuotannon ylläpitämistä tys, koska me emme pahvia tarvitse maahan 
niihin tuotantoaloihin nähden, jotka käyt- tuoda. Mitä taas siihen seikkaan tulee, että 
tävät kotimaista raaka-ainetta. J-1ienec kat- on alennettu tullia sellaisilta puunjalostus
sottava terveelliseksi katsantokannaksi, että ja paperiteollisuuden koneilta, joita ei koti
koetamme pyrkiä siihen, että kotimainen maassa valmisteta, niin lienee sekin näiden 
raaka-aine tulee mahdollisuuksien mukaan teollisuuksien vaikeaan asemaan nähden 
valmistetuksi kotimaassa ja ettemme anna , puolustettavi&<:a. Varsin suuressa miiiiri.il'si.i 
asiain mennä siihen, että ulkomaat käyttä- i tämä seikka ei tule vaikuttamaan, koska 
vät raaka-ainerikkautemme ja me mene- varsin suuret osat puunjalostusteollisuuden 
tämme samalla työtilaisuudet ja katse- koneista jo valmistetaan omassa maassa. 
lemme avuttomina tätä asiain menoa. Toi- , Ehdotetut tullitariffin tasoitukset raaka
nen näkökohta on ollut se, että sellaisia i aineen ja valmistetun. tavaran keskinäisissä 
teollisuusaloja, jotka ovat maahan vakaan- · suhteissa, samoin kuin erinäisiin muodotto
tuneet, vaikkapa ne käyttäisivätkin ulko- muuksiin nähden, mitkä tullitarif,fissa ovat. 
maista raaka-ainetta, ja joitten palveluk- lienevät paikallaan. Näillä tietysti ei ole 
sessa on lukuisia työläisjoukkoja, ei saisi mitään suurempaa finanssitaloudellista mer
jättää avuttomaksi tänä kireänä lamakau- kitystä, eivätkä olekaan siltä kannalta ar
tena. Tältä kannalta on katsottu olevan vosteltavat. 
syytä tukea niitäkin ulkomaista dumpingia Hallitus on täysin tietoinen siitä, että 
vastaan. Teollisuuksia, jotka siinä suhteessa ehdotetut tullikoroitukset tuottavat lisiiii 
apua kaipaavat, ovat esim. meillä jo monia verorasitusta ja että ne verohuojennukset, 
vuosisatoja olleet ja vaikuttaneet metalli- mitkä· kunnallisverotukseen, samoin kuin 
teollisuus, kuin myöskin lasiteollisuus, ynnä valtion tuloverotukseen nähden toisessa 
muutamat muut vähemmin huomattavat. hallituksen antamassa esityksessä on ehdo-



Tulo- ja menoarvion tilinpäätöksen perusteet. 191 

tettu, eivät vastaa näitä koroituksia. On 
kuitenkin helpottavana seikkana todettava, 
että hintatilanne on moniin tavaroihin näh
den niin alhainen, että tullikoroitukset eivät 
suuremmassa määrin koroita elintasoa ja 
ovat siis tällä ajankohdalla, jota varten ne 
ovat säädetyt, helpommin kannettavissa. 
:Myöskin on pantava merkille, että se tais
telu, mikä tällä hetkellä lamakauden joh
dosta on käynnissä, johtaa kaikesta päät
täen siihen, ja sen täytyy johtaa asian pa
kosta, että eri tuotannon aloilla täytyy 
saada aikaan uusi arvioiminen kustannuk
sissa ja työn tuotossa, josta taas on seu
rauksena, että meidänkin tuotantoelämämme 
täytyy mukaautua uuteen alenevaan hinta
tasoon. Mutta on kuitenkin välttämätöntä 
juuri silloin kuin pula on kipein, ja tämä 
mukaantuminen vaatii vissin ajankohdan 
tukea, auttaa, jotta tuotantoelämä voi kes
tää sen vaikean lamakauden, jossa nyt ol
laan. Että tässä mukaantumisessa men
nään eteenpäin osoittaa m. m. se, että useat 
tuotannon harjoittajat ovat jo antaneet ja 
luvanneet antaa edelleen sitoumuksia siitä, 
että huolimatta tullin koroituksesta hinnat 
eivät tule nousemaan. 'rämähän on jo to
dettavissa kuluvan vuoden kokemuksista
kin. Tämä osoittaa vain sitä, että kysymys 
ei meidän tuotannollemme ole niin paljon 
itse hinnoista kuin markkinain säilyttämi
sestä ulkomaiselta kilpailulta. Markkinain 
säilyttämisen ja menekkitilaisuuksien säilyt
tämisen avulla polastutaan näin ollen siitä 
hintakoroituksesta, mikä muutoin olisi odo
tettavissa tullien koroituksien avulla. Ne 
prosessit, mitkä tavallisissa normaalioloissa 
ovat näihin kysymyksiin nähden määrää
vinä, eivät tällaisen pulakauden aikana ole 
ilman muuta arvioitavissa, koska monenlai
set seikat tulevat tässä lamakauden johdosta 
määrääviiksi ja vaikuttaviksi tilanteeseen. 

Mitä niihin aloihin tulee, joissa ei tällai
nen hinnan pysähtyminen voi toteutua, niin 
lienee siitäkin lupa huomauttaa, että jos on 
valittava kahden pahan välillä, joko jonkun 
verran veronkoroituksen ja työtilaisuuden 
menettämisen välillä, niin ei liene vaikeata 
ratkaista, kumpi paha silloin on valittava. 

Tältä kannalta katsoen toivon, että edus
kunta asiallisesti suhtautuu nykyistä tilan
netta silmälläpitäen esitettyihin tullikoroi
tuksiin ja siihen valtiotalouden järjeste
lyyn, jota silmällä.piti~en esitys on edus
kunnalle annettu. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetäänvaltiovara i n v a Ii o
kuntaan. 

1 a) Ehdotuksen laiksi valtion tulo- ja meno~ 
arvion tilinpäätöksen perusteista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 44 esitel
lään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarain
val iokuntaan. 

Keskustelu: 

V altiov.arainministeri V € n ,n o l a: Mei
dän tulo- ja menoarviomme ~m monessa 
suhteessa uudist:ami1sen tarpeessa. Paitsi 
että tulojen ja menojen yleissilmäykselli
syys ja niiden ·oikea arvioiminen on nykyi
sen tulo- ja menoarvion muodOJl takia vai
kea,, on siinä useita seikkoja, jotka vaati
vat nopeaa korjaamista, jotta edes valtio
talouden asialliruen käsittely, lukuunotta
mattakaan kansantaloudellisia näkökohtia 
olisi mahdollinen. :Mainitsen ainoastaan 
muutamia seikkoja osoitta'a'ksmli !kysymyk
sen merkitystä. 

:Meidän tulo- ja menoarviossamme on en
sinnäkin se erittäin suuri vika, että siin"ä 
ei ore er.otettu 11. 8. varslinaisri.a tul{Jja ja 
menoja pääomasijoi:tukisista eli n. s. pälä
omatuloista kuin pä;äomasijoitu:s menoista. 
Tämä seikka tekeekin, että •varsin suuri 
epäselvyys vallitsee itse menoarvion käsit
telyyn nä,hden. Koko itsenäisyytemme ai
kana on meillä kansakunnalta otettu v·ero
varoja myös niihin tarkoitusperiin, jotka 
.ovat pulb:taa;sti pääomaUisia sijoituksia ja 
joita., sikäli kuin ne ovat tuloa tuottavia, 
pitäisi tyydyttää lainavaroilla. Me olemmB 
mkentaneet suuren må:ärän rautateitä, kou
luja, 'Sairaaloita ja sijoittaneet varsin ihuQ
mattavia summia jotka ovat kansakunn·alta 
verojen muodossta otetut erilaisiin valtion 
liikeyrityksiin. Voi1pa merkitä, että aina
kin noin 2 1

/ 2 miljaardia markkBJa .on tä
män vuosikymmenen aikana tällaisia va
roja käytetty .pääomasijoit'llksiin. On vält
tämätöntä sa:ada tulo- ja menoaTviossa ai-
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ka.an erotus n:äiden eri tulo- ja m;:;noryh
mien välilLä, koslka ainoastaan silloin 
·voillhllle .päwstä selvyyteen siitä, mitkä val
tion menot ovat suoritettav.at juoksevilla 
tuloill<a, se ta:htoo sanoa, mihin kansakun
nan vuosittain vero- y. m. rasitusten muo
dossru on hankittav;a varoja ja toiselta, puo
len seLvyyteen ·siitä, mitkä menot ov.at kä
sitettävät pääomamenoiksi ja kuinka pal
jon niihin on käytettäv.ä lainav·aroj,a, 
kuinka paljon muita. Että on välttäimä
tlöntä, ett'ä tuloa tuottavat .valtion rpää
omasijoitu:kset, lainat j. n. e. suoritetaan 
lainavaroilla, on itsestään selvää. Asia on 
yfu.teydessä myöskin koko meidän verouudis
tuskysym~semme kanssa. Jos jatkamme 
valtiot,a1ouden käsittelyä sillä tavalla kuin 
nyt on asian Laita, niin emme koskaan 
pääs~ sikäli kuin voin asemaa arvostella, 
suurempaan v.eroref.ormiin, koska se vaatii 
varsin huomattavia summia, Paasikiven 
verokomitean ehdotuksen mukaan jo muu
tokset asakeyhtiöitten verotuksessa ja vero
asteikon huojentamisessa eivät vähemmän 
kuin 1176 milj. markfu:aa. Tarkoituksenmu
kaisempi meno- ja tulotalouden järjestely 
voi1 avata mahdollisuuksia täSSäkin suh
teessa. 

Toinen tärkeä kysymys, jokU! kaipaa 
uutta järjestelyä valtiotaloudessamme, on 
n. ,<;. valtion liikeyritykset Niistä on oHrnt 
eri aikoina ~ulhetta, että ne olisi järjestet
tävä n. s. nettobudjetin pdhjalle, josta nä
kyisi, minkä :verran pääomia näihin on si
joitettu, kuinka paljon ne tarvitsevat ku
luja eri tarkoituksiin j.a kuinka paljon 
niistä valtiolle tulee tuloja, huomi'oon ot
taen myöskin kohtuullisen koron sijoite
tulle .pääomalle. Tämä muutos on nyt esi
tetyssä valtion tulo- ja menoarvion uudes
taanjä:rj:estelyeh'dotuksessa toteutettu. Olen 
vakuutettu siitä, että jos se nyt saadaan 
hyvä;ksytyksi, niin päälsemme monessa suh
teessa terveellisemmälJ.e j.a: asiallisemmalle 
.pohjalle sen erilaisen v•alti'otoiminnan .ar
vostelussa, mikä sen liikeyrityksissä esiin
tyy. 

1tse tulo- ja menoarvion rmäärära!hoiihin 
nähden ei <()le katsottu tarpeelHseksi enää 
iSäilyttää n. s. työmäärära!hoja yhtä. vä!hoo 
rn'in rajattomira siirtomäärärahoja. On yk
sinkertaisuuden ,takia tyydytty ainoastaan 
siihen, et,tä käytetään nimitystä ISiirtomää
rä.Ta:ha. Niiden sisällöstä itse :budjetista 
selviää f!itten, mitä tarkoittliksia varten nP 

ovat käytettävät. Kun .on se •epäkdhta ole
maiSsa, että niin .sanottuja siirtomääräralhoja 
ja varsinkin niin sanottuja rajattornia siirto
määrära!hoja esiintyy ja kerääntyy valti.on 
tilinpaätökseen moniin satoihin miljooniin 
määriin ja tämä tuottaa; varsin suuressa 
määrässä häiriötä itse valtiotalouden jär
jestelylle, niin on ehdotettu se rajoitus, 
että jos Bi siirtomäärärahaa kahtena vuo
tena ole käytetty tai jos tarve, jota varten 
:se on osoitettu:, on 'tyydytetty, niin ,se pe
ruutetaan. Se merkitsee sitä, että silloin 
täytyy työn trui sen tarkoitusperän jatlro
miseksi, jota varten määrämha on <()lemassa, 
·ottaa !budjettiin tm.as uudestaan määräraiha, 
mutta' tällä ta-v1allar saataisiin kuitenkin 
järjestely aika'an itse määrärahojen käy
tössä ja ti:linpäätöksessä. 

:Mitä lainojen käyttelyyn tuloo, niin to
teutetaan esitety.SS:ä ehdotuksessa se vatati
mus, että niistä on budjetissa tarkoin teh
tävä selkoa saanoin kuin muistakin erilai
sista valtiotalouden ha;aroilsta jra että on 
tarkoin merkittäYä, miihin tarkoitukseen 
kulloinkin l1aJ:navaroja käytetään ja myös
kin, kuinka rpalj:on niitä käytetään. Että 
la:inav.a1roja on käJytettävä valtion tuloa 
tuottaviin: tarkoituksiin, on tietysti itses
täiän selvää. Valtion lainaus1i:iildmen kan
nalta seklä myöskin valtion velkataloude:n 
kannalta on tämä muutos tulo- ja menoar
vioon nähden aivan :v'ä1ttämätön. 

Minun 0111 vielli ihmomautett.a:va .erWäsfii 
erittäin tärkeästä muutoksesta, mitä esityk
sessä chdlotet,aran 'toimeenpantavaksi, nimit
Hiin siitä, , että mikiäli ylivaroja kertyy 
enemmän kuin valtiotalouden säänruöllioon 
hoidon kannalta katsotaan välttämättö
mäksi, miin y1rijäiämä on käytettävä :valtio
velam ylimääräiseen kuolet.tamisecn. Tämä 
merkitsee sitä, että :edmik11nnan ja hallituk
sen on aina arvioitava, kuinka paljon tar
vitaan valtiotalouden säW1lnölliooen hoitoon 
ja iainoastaalll! tSil1oin: kun budgetti päättyy 
tämän määrä:Il' yli, 'On täUaciseen k:uoletuk
seen ryhdyttavä. Tällä; !hetkellä voi ar
vioida, :että valtiotalouden hoit<()oo tarvitaan 
ylijäämävarojra ndin 600 milj. markkaa, vrd
hitntään se määrä. :Sikäli kuin tulot nouse
Yat miin, että tämän mäarä:n ~eittämiseen ei 
tarvita' varoja, niin silloin :on 'Vtaltion vel
koja lyhennet't;ävä joko suorana~soo takaisin
maksun kautta t;ai 'dbligatioita lunastamalla. 
Olen viaknutettu siitä, että tämä asiain jär
jestely !saattaa valtiotaloutemme ja meidän 
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obligatiomarkki!Il•amm€ikin ulkoin.ailla paljon 
terVJeellisemmälle kannalle. 

:Vielä eräs seikk,a. Jo.s tilinpäätös osoit
taa jonain vuonna vajausta, niin on eh
dotettu, että tämä vajaus on otettava huo
mioon seuraavan vuoden tu~o- j:a menoar
rviota loodittaessa. Tämä on myöskin vält
,tämätön 'toimenpide ja :taTkoitettu enmen
kaikkea lopettamaan sen väärään suuntau
tuneen k'äytännön, :että n. .s. pääomasääs
töstä otetaan varoja kaikenlaisiin tarkoituk
siin sillä erheelliseliä mielikuvituksella, että 
tämä pääomasäästö on ilman muuta käytet
tävissä. Samoin .se myö5&in asettaa soo 
velvoituksen, että tulo- ja menoarvio on, mi
·käli se k'Osk,ee valtion juoksevi.a menoja, 
pidettävä tasapainossa .. 

Minä rohkenen 1ausua sen toivomuksen, 
;(}ttä eduskunta lwettaisi saada tämän asian 
mahdollisimman nopeasti ja .ennenkaikkea 
mäillä valtiopäivillä käsitellyksi, jott.a val
tiotalous ja sen perusteella myöskin monet 
kalliSantaloudelliset kysymykset, joihin tämä 
seilrlka välillisesti tai välittömästi kosketta•a, 
saataisiin järjestetyksi terveellisemmälle 
pdhjaHe. 

Kesh1stelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvä:ksytään 
ja asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a
l i o k u n t a a n. 

1 b) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
6 ja 13 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. ~on Bornin la;k. :al. n :o 1 :esi
tellään ja 1äfuetetää·n puhemi.esneuvoston 
ehdotuksoo: mukaisesti rp e r u •s t 'U s 1 a k i
v a 1 i o kun t. a a :n. 

2) l<Jhdotuk:sen laiksi rikoslain 38 luvun 10 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. :l;ohen y. m. lak. •al. ,n :o 2 
€Sitellä:än ja lähetetään .puh•e1lliesneuvo.ston 
e'hdotukisen mukaisesti laki v a 1 i o k ru n
t .a :a. n, jonka tulee pyytää ,pankki v a-
1 i o kunnan lausunto asiasta. 

3) Ehdotuksen laiksi maalaiskuntain kunnal
Iishallinnosta annetun asetuksen muut

tamisesta 

:sisältävä ed. r_,ahdemsuon y. m. lalk. · al. 

u:o 3 esitellääm j•a lähetetääil1 .p'llhem~esneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää l1a k i- ja talousva 1i- o k u 71 n a n 
lausunto asiasta. 

4) Ehdotuksen laiksi maalaiskuntain kunnal
lishallinnosta annetun asetuksen muut

tamisesta 

sisältävä ed. Ryynä:sen y. m. lak. :al. n :o 4 
esitellään ja Jä,hetetää,n puh;emiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i m
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
laki- j a t a l o u s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

5) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuus- sekä 
perintö- ja lahjaverotuksen toimeenpanon 
lykkääruisestä Inarin, Enontekiön, Utsjoen ja 

Petsamon kunnissa 

sisältävä ed. Kaij1alaise111 y. m. lak. :al. II1:o 5 
esitellään ja lähetetään pu'hemie.sneuv;oston 
•ehdotuks:en muk·aisesti •v ,a 1 t i· o v a r a i n
valio k ru n ta a n. 

6) Ehdotuksen laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuslain 20 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Lehtokosken y. m. lak. al. n :o 6 
esitelläätn, ja lälhetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v :a l t i o v a r a i n
v :a l i o kuntaan, jonka tulee pyytää s i
v i s t y :s v a 1 i o k u n n a l t a lausunto 
asiasta. 

7) Ehdotuksen laiksi leimaverolain 14 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. K:oposen y. m. lak:. al. n :o 7 
esitellääm' ja läihetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u •n ta a n, jOillka tulee pyytää s i
v i s t y :s v a l i o k u n n a l t a lausunto 
asiasta. 

8) Ehdotuksen laiksi kerman ja maidon kor· 
vikkeista suoritettavasta valmisteverosta 

sisäLtävä ed. Tuomikosken y. m. lak. al. 
n :o 8 esitellääm. j·a l'äJhetetään rpuhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v ·a 1 t i o v a-

25 
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r .a i n v 1a l i o k u 111 n t a •a n, joolm tulee 
pyytää m a a ta l o u s v a l i o k u n n .a l t •a 
lausunto asiasta. 

9) Ehdotuksen laiksi pienviljelijäin sonnin
pitoyhtymille ja -osuuskunnille, sekä karjan
tarkastusyhdistyksille annettavien valtion 

avustusten perusteita koskevan lain 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Jyskeen y. m. lak. al. n:o 9 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyy.tää 
m a a t •a l o u s v a l i o k u n n a lt •a lausUill
to asiasta. 

10) Ehdotuksen säästöpankkilaiksi 

sisältävä ed. Piippulan y. m. lak. al. :n :o 10 
esitellään ja lähetetään ,pl.Lhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p a n k k i v a 1 i o
~un taan. 

11) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoitolain 50 ja 
56 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. B. Sarlinin y. m. lak. al. n :o 11 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- j a t a 1 o u s
v a l i o kun t a a n. 

12) Ehdotuksen laiksi Kemijärven kunnassa 
olevan n. k. Kirkkomäenkankaan ja sitä var
ten eroitetunmetsämaan tilaksi muodostami-

sesta ja asukkaille luovuttamisesta 

sisältävä ed. Lahtelan y. m. lak. al. n :o 12 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a-
1 i o kuntaan, jonka tulee pyytää v a 1-
t i 0 V a r a i n V a l i 0 k 11 n ll a n lausunto 
asiasta. 

13) Ehdotuksen laiksi mallasjuomien tehdas
maisesta valmistuksesta 

sisältävä ed. von Frenckellin y. m. lak. al. 
n :o 13 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti t a 1 o u s
v a l i o k u n t a a n. 

14) Ehdotuksen laiksi lisäyksestä rikoslain 
1 lukuun ja saman lain 38 luvun 12, 14, 15 
ja 16 § :n muuttamisesta, laiksi kieltolain 14 
ja 15 b § :n muuttamisesta sekä laiksi tulli
säännön 161 § :n muuttamisesta ja lisäyksestä 

sanottuun tullisääntöön 

sisältävä ed. Lohen y. m. lak. al. n :o 14 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 1 a kiva 1 i ok u n
t a a n, jonka tulee pyytää u 1 k o a s i a i n
v a 1 i o k u n n a n lausunto asiasta. 

15) Ehdotuksen laiksi kansakoulutoimen jär
jestysmuodon perusteista 18 päivänä touko
kuuta 1923 annetun lain 9 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Hagan y. m. lak. al. n :o 15 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a l i o
kun taan. 

16) Ehdotuksen laiksi asevelvollisten käyttä
misestä siviilityössä 

sisältävä ed. Ahlströmin y. m. lak. al. n :o 16 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p u o l u s t u s
a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

17) Ehdotuksen painovapauslain muuttami
sesta siten, että virkamiehet veivoitetaan. pi

tämään viralliset asiakirjat yleisön 
saatavissa 

sisältävä ed. Jacobssonin y. m. toiv. al. n :o 1 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 1 a kiva 1 i o kun
t aan. 

18) Korvauksen antamista yleisistä varoista 
todistajille rikosasioissa annetun asetuksen 

muuttamista 

koskeva ed. B. Sarlinin y. m. toiv. al. n :o 2 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 1 a k i v a l i o k u n
taan. 
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19) Kotimaisen palkinto-obligatiolainan 
ottamista 

koskeva ed. Tarkkasen y. m. toiv. al. n :o 3 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

20) Erinäisten valtion teollisuuslaitosten 
muuttamista osakeyhtiöiksi 

koskeva ed. Korpisaaren y. m. toiv. al. n :o 4 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
eHdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

2l) Valtion kuoletusrahaston perustamista 

koskeva ed. von Frenckellin toiv. al. n :o 5 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää p a n k k i v a 1 i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

22) Pysyyäisen talousneuvoston asettamista 

koskeva ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

23) Verotuslainsäädännön muuttamista sel
laiseksi, että aviopuolisoita käsiteltäisiin ve

rotuksessa ~ri verovelvollisina, 

koskeva ed. Riipisen y. m. toiv. al. n :o 7 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

24) Perintö- ja lahjaverolaissa ilmenneiden 
epäkohtien poistamista 

tarkoittava ed. Kukkosen y. m. toiv. al. n :o 8 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a ·i n
v a l i o kuntaan. 

1 

25) Nettobudjetin käytäntöön ottamista val
tion liiketoiminnassa 

'1 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 9 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

26) Virkamiehistön nimittämisen ja virassa· 
pysymisen perusteitten muuttamista 

tarkoittava ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 10 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

27) Esityksen antamista laiksi virastojen 
aukiolosta sekä valtion viran ja toimen 

haltijain työajasta 

koskeva ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 11 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

28) Virasto-olojen yksinkertaistuttamista 

tarkoittava ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 12 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

29) Rajantakaisten tekemien ryöstöretkien 
aikaansaamien vahinkojen korvaamista 

koskeva ed. Hännisen toiv. al. n :o 13 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneu;voston ehdo
tuksen mukaisesti valtiovara i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

30) Petsamon sähkökysymyksen ratkaisemista 
valtion etua silmälläpitäen 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. toiv. al. 
n :o 14 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 
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31) Valtion omistaman Pyhäkosken käyttä
mistä sähkövoiman synnyttämiseen 

tarkoittava ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 15 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

32) Ehdotuksen korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Aalto-Setälän toiv. al. n :o 16 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

33) Vuoden 1918 itsenäisyystaistelun johdosta 
syntyneiden vahinkojen konaamista 

tarkoittava ed. Kuisman y. m. toiv. al. n :o 
17 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan. 

34) Osuuskauppojen säästökassain toiminnan 
säännöstelemistä 

koskeva ed. Korpisaaren y. m. toiv. al. n :o 18 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p a n k k i v a l i o
kun t aan. 

35) Kuntain huolto,.-elvollisuuden täyttämi
sestä johtuvain korvaussaatavain elatusvel

vollisilta takaisinsaamisen turvaamista 

tarkoittava ed. B. Sarlinin y. m. toiv. al. 
n :o 19 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- j a 
t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

36) Manttaalikuntalaitoksen lopettamista ja 
sen tehtävien siirtämistä kunnille 

koskeva ed. Kestin toiv. al. n :o 20 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti 1 a k i- j a t a 1 o u s
v a 1 i o k u n t a a n. 

37) :M.aalaiskuntien kunnallisverorasituksen 
ta saamista 

tarkoittava ed. Nurmesniemen toiv. al. n :o 
21 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti laki- j a t a
l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

38) Maanomistajien vapauttamista rautatie
alueen aitaamisrasituk,;esta 

koskeva ed. Vehkaojan y. m. toiv. al. n :o 
21 a esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti laki- j a 
t a 1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

39) Esityksen antamista irtolaislaiksi 

koskeva ed. Päivänsalon y. m. toiv. al. n :o 
22 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti laki - j a t a
l o u s v a l i o k u n t a a n. 

40) Uutta irtolaislaiusäädäntöä 

tarkoittava ed. Voionmaan y. m. toiv. al. 
n :o 23 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a 
t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

41) Kyläyhteiskuntien hallintoa koskevaa 
lainsäädäntöä 

tarkoittava cd. ,Jernin toiv. al. n :o 24 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 1 a k 1- j a t a l o u s
v a 1 i o k u n t a a n. 

42) Kieltolain korvaamista alkoholinkäyttöä 
rajoittavalla lainsäädännöllä, joka paremmin 

kuin kieltolaki olisi omiaan edistämään 
kansanrai ttiutta, 

koskeva ed. von Bornin y. m. toiv. al. n :o 25 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti t a 1 o u s v a 1 i o -
kuntaan. 
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43} Kotimaisten marja- ja hedelmäviinien 
tehdasmaista valmistusta ja kauppaan 

laskemista 

koskeva ed. Ryynäsen y. m. toiv. al. n :o 26 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti talousvalio
kuntaan. 

44) Esityksen antamista laiksi alkoholisti
huollosta 

tarkoittava ed. Voionmaan y. m. toiv. al. 
n :o 27 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti t a l o u s -
v a l i o k u n t a a n. 

45) Valtion sairaalan rakentamista Kemiin 

koskeva ed. Hannulan y. m. toiv. al. n :o 28 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti talousvalio
kun ta an. 

46) Maalaiskuntain kouluhallinnon kes
kittämistä 

koskeva ed. Aili on toiv. al. n :o 29 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää s i
v i s t y s v a 1 i o k u n n a n lausunto asiasta. 

47) Valtion oppilaitoksen perustamista niitä 
henkilöitä varten, jotka valmistuvat e1i toi

miin lastenhuollon alalla, 

tarkoittava ed. Pärssisen y. m. toiv. al. n :o 
30 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a-
1 i o k u n t a a n. 

48) Kotitalouden taloustieteen ja puutarha
tieteen opettajavirkojen perustamista 

yliopistoon 

koskeva ed. Oksasen y. m. toiv. al. n :o 31 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti sivistys valio
ku n ta a n. 

49) Opetuselokuvayhdistyksen toiminnan 
tukemista 

tarkoittava ed. Oksasen y. m. toiv. al. n :o 
32 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s
v a l i o k u n t a a n. 

50) Hämeen vanhan linnan jättämistä his
torialliseksi muistomm·kiksi 

tarkoittava cd. Ailion y. m. toiv. al. n :o 
33 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
l i o k u n t a a n. 

51) Kerman ja maidon korvikkeiden valmis
tukse.n, maahantuonnin ja kaupan kieltämistä 

koskeva ed. Hirvensalon y. m. toiv. al. n :o 
34 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s -
v a l i o k u n t a a n. 

52) Valtionavustusta meiJerien rakentamista 
varten Pohjois-Suomeen 

koskeva ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n :o 35 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a -
1 i o k u n t a a n. 

53) Laidunmaan hankkimista pakkolunastuk
seHa pienviljelmille ja itsenäistyneille 

mäkitupa-alueille 

tarkoittava ed. Setälän y. m. toiv. al. n :o 
36 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s -
v a l i o k u n t a a n. 

54) Suomen Kalastajajärjestöjen keskusliiton 
apurahan koroittamista 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 37 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-
1 o usva 1 i o kuntaa 11. 
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55) Toimenpiteitä Varsinais-Suomen saaris
ton kalastajaväestön taloudellisen aseman ko

hottamiseksi 

koskeva ed. Perheentuvan y. m. toiv. al. 
n :o 38 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a -
1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

56) Tutkimuksen toimittamista tuotannollis
ten osuusliikkeiden huokeakorkoisen luoton 

tarpeesta 

koskeva ed. Pyyn y. m. toiv. al. n :o 39 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti. m a a t a 1 o usva -
l i o k u n t a a n. 

57) Huokeakorkoisen tuoton hankkimista 
niille pienviljelijöille, jotka ovat ottaneet suo
rittaakseen vuokra-alueensa lunastushinnan 

suoraan maanomistajalle, 

tarkoittava ed. Saarisen y. m. toiv. al. n :o 
40 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti maatalous
v a 1 i o k u n t a a n. 

58) Kalanhautomohuoneen ja hoitajan asun
non rakentamista Kajaanin Ämmäkosken 

venesulkuun 

koskeva ed. Janhosen y. m. toiv. al. n :o 41 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti. m a a t a l o u s v a-
1 i. o k u n t a a n. 

59) Komitean asettamista voinviennin edis
täruismahdollisuuksien tutkimista val'ten 

tarkoittava ed. Jernin y. m. toiv. al. n :o 42 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s v a -
1 i o kuntaan. 

60) Kotimaisen rukiin jauhatuspakon käy
täntöönottamista 

koskeva ed. Jernin y. m. toiv. al. n:o 43 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 

ehdotuksen mukaisesti maat a 1 o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 

61) Kotimaisen leipäviljatuotannon tur
vaamista 

tarkoittava ed. Ruotsalaisen y. m. toiv. al. 
n:o 44 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti maata
l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

62) Tarpeellisten tonttien varaamista kor
keimman maa- ja metsätalousopetuksen 

tarpeita varten 

koskeva ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n:o 
45 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-
1 o usva l i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää s i v i s t y s v a 1 i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

63) Valtion talouskoulun perustamista 
Helsinkiin 

tarkoittava ed. Sillanpään y. m. toiv. al. 
n:o 46 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti maata-
1 o u s v a 1 i o k u t a a n. 

64) Esityksen antamista maatalousneuvonnan 
keskittämistä tarkoittavaksi laiksi 

koskeva ed. Kestin toiv. al. n:o 47 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s v a l i o
kun taan. 

65) Esityksen antamista laiksi kaupunkien, 
kauppaloiden y. m. yhdyskuntien omistamien 

tilojen alueilla olevien vuokra-alueiden 
itsenäistyttämisestä 

koskeva ed. Kestin toiv. al. n :o 48 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s v a l i o
kun t aan. 
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66) Pysy;vän pienviljelysrahaston muo
dostamista 

tarkoittava ed. Kestin toiv. al. n:o 49 esi
tellään ja, lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 

67) Toimenpiteitä perunajauhoteollisuuden 
aikaansaamiseksi 

koskeva ed. Huuhtasen y. m. toiv. al. n:o 
50 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

68) .Jauhamattoman vehnän ja vehnätuottei
den tullisuhteen järjestämistä 

koskeva ed. Kaskisen y. m. toiv. al. n:o 51 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a
l i o k u n t a a n. 

69) Esityksen antamista laiksi margariinin : 
valmisteverosta 

koskevat ed. Kestin toiv. al. n:o 52 esitel· 
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a l i o
kun taan. 

70) Maataloushallituksen kalataloudellisen 
tutkimustoimiston siirtämistä yliopiston 

maatalous- metsätieteelliseen tiede
kuntaan 

koskeva ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n:o 
53 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaiseti m a a t a-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

71) Kymenlaakson tulvavahinkojen avustus
määrärahan lisäämistä 

koskeva ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n:o 
54 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti maatalous
v a l i o k u n t a a n. 

72) Kymijo~n perkaustyön toteuttamista 
myöskin varatyönä 

koskeva ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n:o 
55 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a.a t a-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

73) Toimenpiteitä Kemijärven tulvien 
rajoittamiseksi 

koskeva ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n:o 56 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 

74) Asutuskomitean töiden kiirehtimistä ja 
uudisraivausrahaston perustamista 

koskeva ed. Kestin toiv. al. n:o 57 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s v a 1 i o
k unta a. n. 

75) Tutkimuksen toimittamista vuokra-aluei
den lunastamisvaatimnksien epäämisen syistä 

koskeva ed. Pekkalan y. m. toiv. al. n :o 58 
esitellään ja lähetetään puhemisneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a-
1 i o kuntaan. 

76) Esityksen antamista laiksi pienviljelijäin 
laidunosnuskunnista 

koskeva ed. Kestin toiv. al. n:o 59 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a 1 i o
k unta a n. 

77) Lisämaan hankkimista vapaaehtoisuuden 
tietä liian pienille tiloille 

koskeva ed. Pekkalan y. m. toiv. al. n:o {iO 
esitellään ja lähetetä.än puhemiesneuvost.Qll 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s v a-
1 i o k u n t a a n. · 
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78) Valtion metsämaiden vuokra-alueiden 
haltijain oikeuttamista luopumaan tiloillaan 

olevista arvopuista 

koskeva ed. Pekkalan y. m. toiv. al. n:o 61 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a
liokuntaan. 

79) N. s. päätilojen vuokraajain itsenäis
tyttämistä 

koskeva ed. Kestin toiv. al. n:o 62 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti maatalo 11 s valio kun· 
t aan, jonka tulee pyytää p e r u s tu s-
1 a k i v a l i o kun n a n lausunto asiasta. 

80) Eläkkeenmuotoisen lapsiavustuksen anta
mista vähävaraisille äideille 

tarkoi:t1Java 'Cd. Sil~lanpään y. m. toiv. a:l. 
n :o 63 esitell:ään ja lähetetään puhemies
neuvosuon eihdotuksen mu!kaisesti työ
v ä e n a s i a i n v ~a l i o !k u n t a a n. 

81) Ehdotuksen laiksi aseveh·ollisuusajan ly
hentämisestä ja suojeluskuntia koskevan lain

säädännön muuttamisesta 

sisältruvä ed. Kestin toiv. al. n :o 64 esitel
lään j'a Lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti p u o l u s t u s a s i a i n
v a l i o lk: u n t a a n. 

82) Rautatien rakentamista Helsingistä Tu
run-Toijalan ja Tampereen-Porin ratojen 

poikki Suupohjan radalle 

tarkoittava ·00. Kauran y. m. toiv. al. n:o 
65 esitellään ja 'lähetetään puhemiesneu
VIOston ehdotUksen mUkaisesti k u llk: ula i
t o s v a i i o lk: u n t a a n. 

83) Turun-Riihimäen rautatien raken
tamista 

ilarikoi,ttava ed. Aa:lltosen y. m. 1Joiv. al. n :o 
66 esitellään ja läihetetään puhemiesneu
voston ehootuksen mukaisesti !k u llk: ula i
t :o s 'Valiokuntaan. 

84) Rautatien rakentamista Uudestakaupun
gista Peipohjan asemalle 

tarkoittava ed. Pi1ppu1a11 y. m. 1Joiv. al. 11 :>0 

67 esitellään ja 1lähetetään puhemiesneuvos
il:on ehdotuiksen muka.isesti k u llk ula ,j :t o s
v a l i o lk: u n t a a n. 

85) Rautatien rakentamista Lielahden ase
malta Kyröskosken, Parkanon ja Jalasjärven 

pitäjien kautta Seinäjoen asemalle 

tarkoittava ~ed. Pojanluoman y. m. toiv. al. 
11 :o 68 esitelLään ja 1ähetetää11 puhemies
neurvoston ehdotulk:sen mukaisesti !k u l1k u
l 'a i t o s v a l i o !k u rn t a a n. 

86) Rautatien rakentamista Jyväskylästä ete
lään Hämeenlinnan-Riihimäen radalle 

tar'koittaNa ed. Myllymäen y. m. rtoiv. al. 
n ::o 69 esitellään ja lähetetään :puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti lk: u iJ. :k u-
1 ,a i t o s 'V a l i o lk: u n t a a n. 

87) Rautatien rakentamista Riihimäen ase
malta Jyväskylän kautta Haapajärven 

asemalle 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. 101. toi v. al. 
n :o 70 esitellään ja lähetetään puhcanies
rneuvoston 1eihdotU:ksen mukaisesti lk: u 1 ik u
la i t o s 1V a l i o kun t ~a a n. 

88) Rautatien rakentamista Jyväskylästä; 
Suolahden tai Uuraisten pitäjän kautta 

Haapajärven asemalle 

tarkoiil:.t,a,va ed. Kovasen y. m. 1Joi'V. al. n:o 
71 esite'llään ja lälhetetään puhemiesneuvos
ton ehdotulksen mukaisesti k u llk: u 1 aito s
v a l i o k u n t a a n. 

89) Kokkolan-Suolahden rautatien ra
kentamista 

tar~koittava ed. Ka:lliolkos!ken y. m . .toiv. a~L 
n :o 72 esitellääu ja 'lähetetään puhemies
neuvoston €ihdotuiksen mukaisesti lk: u l k u:-
1 a i t o s v a l i o lk: u n t a a n. 
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90) Viipurin-Paakkolan radan jatkamista 
Myllypellon asemalle 

tar1koittava ed. Niukkasen y. m. toiv. al. n :o 
73 esitellään ja lähetetään :puherrniesneuvos
:ton ehdotuksen mulkaisesti k u 1 k u l a i t o s
v a l i o k u n t a a n. 

91) Varkauden-Viinijärven radan 
rakentamista 

tm.'l~oitMJNa ed. Hiltusen y. m . .toiv. al. n :o 
74 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotUJksen mukai'Sesti ik u 1 k u 1 a i t o s
valiokuntaan. 

92) Rautatien rakentamista .Joensuusta 
Ilomantsiin 

ta·rkoittava ed. Penna.sen y. m. toiv. al. 11 :o 
75 esitelläJän ja lähetetään pll!hemiesneuvos
:ton. ehdotuksen mwkai,sesti 'k u 1 ik u l a i t o s
v a l i o k u n t a a n. 

93) Suistamon-Ilomantsin radan raken
tamista 

tarkoittava ed. I.~eppälän y. m. toiv. al. n :o 
76 esitellään j·a 1lä:hertetään. pUhemiesneuvos
ton ehdotuksen 'Imtkaisesti ik u 1 k u l a ~ t o s
v •a 1 i o k u n t a a n. 

94) Rautatien rakentamista Pitkärannasta 
Salmiin 

tarlkoitta:va 'ed. Leppälärn y. m. toiv. al. 11 :o 
77 18Siltcl.lään ja lähetetään puihemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti ik u :l k u l a i t o s
v a l i o lk: u n t a a n. 

95) Rautatien rakentamista Seinäjoelta tai 
Lapualta Alapitkään tai Siilinjärvelle 

tarkoittava 'Cd. Anna1lan y. m. toiv. al. n :o 
78 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mUJkaisesti ik u lik u 1 ·a i t o :s
v a l i o lk: u n t a a n. 

116) Rautatien Vaasa-Härmä-Kuopio
Outokumpu rakentamista 

tar~ilttava ed. Vehlkaojan y. m. toiv. al. 

n :o 79 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen muikaisesti ik u 1 k u
I a i t o s v a l i o ik unta a n. 

97) To1·nionjokivarren rautatien jatkamista 
Kaulinrannalta Pelloon 

' .tarkoittava ed. Juneksen y. m .. toiv. al. n :o 
80 esitellään ja läihetetään pub.emiesneu

' voston ehdotuksen .muikaisesti k u ~ ik u l •a i
t o s v a l i o ik u n :t a a n. 

98) Iin-Kuusamon radan rakentamista 

tarkoittava ed. Lohen :toi'V. a!l. n. :o 81 esi
tellään ja läihetetään: puhemiesneuvoston 
ehdotuksen muka.isesti ik: u 1 k ui a i r1: o s
v •a l i o ik: u n t a a n. 

99) Rautaien rakentamista Ylivieskan ase
malta Ryöppään merisatamaan 

tarkoittava •ed. Kiviojan y. m. toiv. al. n ;o 
, 82 esitellään ja lähetetään puhemieSJJ.euvos

ton ehdotuksen m1-vkaisesti !k u l k ula i t o s
v a 1 i o ik u n t a a n. 

100) Rautatien rakentamista Haapajärveltä 
Vaalaan 

ta:rlkoittava ed. Nurmesniemen y. m. toi•v. 
al. •n :o 83 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti k u I
ik u 11 a i t o s v a l i o 'k u n t a a n. 

101) Ratasuunnan Vaala-Kitka-Kemijärvi 
tutkimista 

:tarlkoitiJ7ava ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 84 
esitellään j·a läihetet:ään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti ik u 1 ik u l aito s
;y a l i o ik u n t a a n. 

102) Rautatien rakentamista Lapin asemalta 
Paavolan y. m. kuntain kautta Vaalaan 

tarkoittava ed. H. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 85 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u
I a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 

26 
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103) Oulun-Kuusamon-Paanajärven rau
tatien rakentamista 

.tarkoittava ed. Hännisen y. m. toiv. •al. n :o 
86 esiteHään ja lä;hetetään puhemiesn€u
voston ehdotulksen mukaisesti :kulku l a i
t o s. v a 1 i o k u n t a a n. 

104) Rautatien rakentamista Kontiomäen 
asemalta Ristijärven, Hyrynsalmen, Suomus
salmen ja Taivalkosken kautta Paanajärvelle 

tarikoibtava ed. Jauhosen y. m. toiv. aL n :o 
87 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston €hdotuksen mukaisesti lk u l k u l a i
t o s v a 'l i o kunta •a n. 

105) Kulusjoen-Posiojärven-Paanajärven 
rautatien rakentamista 

tarikoittava ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
lll :o 88 esitel'lään ja lähetetään puhemies- , 
neuvoston .ehdotuksen mukaisesti lk u l k u- J 

l a i t o s v a l i o k u n t a a n. 1 

106) Rautatien rakentamista Outokummun 
radalta Savon mdalle Alapitkän tai Siilin

järven asemalle 

tarkoittava ed. Heikkisen y. m. toiv. al. 
n:o 89 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u
l a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 

109) Määrärahan osoittamista Omakoti
rahaston vahvistamiseksi 

tarkoittava ed. Helon y. m. rah. al. n:o 1 
esitellään ja lähetetään puhemiesneavoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

110) Thläärärahan osoittamista Lapinlahden 
keskuslaitoksen osastonhoitajattarien ja la
boratorioapulaisen palkkojen koroittamiseen 

tarkoittava ed. Ryömän rah. al. n:o 2 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
valiokuntaan. 

lll) Määrärahan osoittamista Viipurin dia
lmnissalaitoksen sairaalan rakennustöiden 

loppuunsaattamista varten 

tarkoittava ed. Reinikaisen y. m. rah. al. 
n :o 3 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

112) Määrärahan osoittamista Viipurin lää
ninsairaalan yhteyteen rakennettavaa sai
raauhoitajataroppilas- ja sairaanhoitajatar-

kotia varten 

tarkoittava ed. Ryömän rah. al. n:o 4 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a. 1 t i o v a r a i n
v a. l i o k u n t a a. n. 

107) Maantiesillan rakentamista Ristijärvellä ' 
Koirasalmen yli 

tarkoittava ed. Jauhosen toiv. al. n:o 90 
€Sitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti k u l k u 1 a i t o s v a-
1 i o k u n t a a n. 

108) Saariston asujamiston etujen varteen
ottamista laivojen talviliikenneväyliä avat

taessa ja ylläpidettäessä 

tarkoittava ed. Perheentuvan y. m. toiv. al. 
n.:o 91 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti k u l k u-
1 a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 

: 113) Määrärahan osoittamista aluesairaalan 
· rakentamiseksi Säräisniemen pitäjään 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n:o 5 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

114) Määrärahan osoittamista valtion lå.sten
sairaalan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Riipisen y. m. rah. al. n:o 6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o k u n t a a n. 
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115) Määrärahan osoittamista Oulun diako· 
nissakodin sairaaJan laajentamista varten 

tarkoittava ed. Janhosen rah. al. n:o 7 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

116) Määrärahan osoittamista Vaasan knn
naUissairaalan laajen tamiskustann uksia 

varten 

tarkoittava ed. J acobssonin y. m. rah. al. 
n:o 8 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
.voston ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

117) Määrärahan osoittamista puhelinjohdon 
rakentamiseksi Oulun kaupungista Hailuodon 

kirkonkylään 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. rah. al. 
n:o 9 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

118) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
tie- ja siltarakennustöitä varten 

tarkoittava ed. Kestin rah. al. n:o 10 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

119) Määrärahan osoittamista metsäteknolo
gisen osaston yhden professorin, yhden assis
tentin ja yhden apuvirkailijan paikkaamista 

varten 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n:o 11 esitellään ja lähetetään puhemies-
11euvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

120) Määrärahan osoittamista Halilan ja Pat
:run parantolain vanhempien hoitajattarien 

palkkojen koroittamista varten 

tarkoittava ed. Ryömän rah. al. n:o 12 esi
tellään ja lähetetään pUhemiesneuvoston 

ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
va l i o k u n t a a n. 

121) Määrärahan osoittamista Turun toisen 
suomalaisen lyseon rakennustyön alkamiseksi 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 13 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

122) Määrärahan osoittamista töiden järjes
tämiseksi työttömille 

tarkoittava ed. Aallon y. m. rah. al. n:o 14 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

123) Määrärahan osoittamista vanhuus- ja 
työkyvyttömyysvakuutuksen toteuttamista 

varten 

tarkoittava ed. Aallon y. m. rah. al. n:o 15 
. esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
' ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n

v a 1 i o k u n t a a n. 

124) Määrärahan osoittamista puhelinjohto
jen mkentamista varten saaristoseuduille 

tarkoittava ed. E. Sarlinin y. m. rah. al. 
n:o 16 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i O

v a r a i n v a l i o k u n t a an. 

125) Määrärahan osoittamista Kemijärven
Kuola.järven maantien tulvanalaisten aluei

den koroittamista varten 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
17 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

126) Määrärahan osoittamista Paul Nicolayn 
histillis-ybteiskunnallisen työkeskuksen toi

minnan avustamista varten 

tarkoittava ed. A. Halosen y. m. rah. al. 
n:o 18 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i O

v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 
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127) Määrärahan osoittamista valtion puhe
linverkon laajentamista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 19 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

128) l\läärärahan osoittamista Tampereen 
lyseon uuden talon rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kilven y. m. rah. al. n:o 20 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

129) Koroitetun määrärahan osoittamista 
Peräpohjolan itäisen osan kiertävää koti

talouskoulua varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 21 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun t a a n. 

130) Määrärahan osoittamista lainoiksi niille 
itäisen rajaseudun tilallisille, joilta rajansul
keminen ou tehnyt mahdottomaksi metsän-

myynnin, 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. n :o 
22 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i 11 v a 1 i o k u n t a a n. 

131) Määrärahan osoittamista huokeakorkois
ten lainain jakamiseksi yksityisoppikoulujen 

koulutalojen rakentamista varten 

tarkoittava ed. Rantasen y. m. rah. al. n:o 
23 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

132) Määrärahan osoittamista aluelääkärin 
asunnon ja sairastuvan rakentamista varten 

Lavansaarelle 

tarkoittava ed. Moilasen y. m. rah. al. n :o 24 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

133) Määrärahan osoittamista puutavaraliiw 
kettä harjoittavien, maanmiesten omistamien· 

metsäyhtymien lainojen vakauttamiseksi 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. aL 
n :o 25 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o,. 
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

134) Määrärahan osoittamista sillan rakenta
mista varten Tornionjoen yli Tornion ase

man ja Tornion kaupungin välille 

tarkoittava ed. Hannulan y.m. rah. al. n :(} 
26 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos-. 
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

135) Määrärahan osoittamista maantien x·a
kentamista varten Tossavan loRsilta Koivun 

asemalle 

tarkoittava ed. Hannulan y. m. rah. aL n:o 
27 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o k u n t a a 11. 

136) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Taipalsaarelta I.appeen

rautaan 

tarkoittava ed. Tukian y. m. rah. al. n :o 28 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n -
v a 1 i o k u n t a a n. 

137) Määrärahan osoittamista Tervasalmen 
sillan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Korhosen y. m. rah. al. n :o 
29 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
rainvaliokuntaan. 

138) Määrärahan osoittamista sillan raken
tamiseksi Utajärveu lossipaikalle Puolangan 

-Utajärven maantiellä 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n :o 30 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n -
v a l i o k u n t a a n. 
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139) Määrärahan osoittamista sillain raken
tamista varten Jolmanputaan yli Tornion 

jokivarren maantiellä 

tarkoittava ed. June:ksen y. m. rah. al. n :o 31 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n -
valiokuntaan. 

140) Määrärahan osoittamista Karstulan kh·- ~ 

kolta Soiuin kirkolJe johtavan maantien ra-
kennustyön jatkamista varten 

tarkoittava cd. Bryggarin y. m. rah. al. n :o 
32 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a. i n v a l i o k u n t a a n. 

141) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten J\[uhoksen pitäjän ja Yli
Kiimingin väliseltä maantieltä Oulujoen poh
joispuolta Utajärven kunnan Vaalankylään 

tarkoittava cd. Kestin rah. al. n :o 33 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukajseRti valtiovara i n
v a l i o ku n t a a n. 

142) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Askaisten-l\Ierimaskun 
maantieltä Livonsaaren kautta TeersaJon ky-

län rantaan 

tarkoittava ed. Saarisen y. m. rah. al. n :o 34 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n -
v a l i o k u n t a a n. 

143) Määrärahan osoittamista maantien ra
.kentamista varten Sierilän Lossin eteläpäästä 

Kemijoen eteläpuolta Pekkalan lossille 

tarkoittava ed. Jussilan rah. al. n :o 35 esi
tellään ja lähetetään ·puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n -
v a l i o k u n t a a n. 

:144) Määrärahan osoittamista kalastusloisto
jen rakentamista varten 

tarkoittava ed. Jacobssonin y. m. rah. al. n :o 

--~-~--- ~~----·~--

36 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

145) Määrärahan osoittamista Kemijärven 
kirkonkylän-Luusuan maantien raken

tamista varten 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 37 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n -
v a l i o k u n t a a n. 

146) Määrärahan osoittamista yhdysradan ra
kentamista varten Hovinmaan asemalta La
volan ]mutta Tammisuon asepmn seuduille 

tarkoittava ed. Nikkasen y. m. rah. al. n :o 
38 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

147) l\:[äärärahan osoittamista Pellonkylän ja 
Meltauksen Yälisen maantierakennuksen 

]oppuunsaattamista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 39 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o -
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

148) Määrärahan osoittamista Jämsänjoen 
perkaustöiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. V. Eskolan y. m. rah. al. n :o 
40 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

149) Koroitetun määrärahan osoittamista 
N aantalin-Luonnonmaan-Merimaskun 

maantien parantamista varten 

tarkoittava ed. Perhon y. m. rah. al. n :o 41 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 



206 Perjantaina 7 p. marraskuuta 1930. 

150) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Kuolajärven kirkon

kylästä Tuntijärvelle 

tarkoittava ed. Lahtelan rah. al. n :o 42 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

:151) Määrärahan osoittamista erämaantien 
rakentamiseksi Savukosken kirkonkylästä 

Martinkylään 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n :o 
43 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

152) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Sodankylän Vaalajärveltä 

Jeesiön kylään 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 44 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

153) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Kittiiästä Enontekiölle 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 45 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o -
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

154} Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Pelkosenniemeltä 

Kairalaan 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 46 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o -
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

155) Määrärahan osoittamista maamieskoulun 
perustamista varten Perä-Pohjolaan 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. rah. al. n :o 
47 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

156) Määrärahan osoittamista Vuoksen 
laskua -varten 

tarkoittava cd. Pullisen y. m. rah. al. n :o 48 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

157) Määrärahan osoittamista Pyhäjoen per
kaamistöiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. rah. al. 
n :o 49 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o -
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

158) Määrärahan osoittamista Settijoen per
kaamistöiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. rah. al. 
n :o 50 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o -
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

:159) Määrärahan osoittamista pienviljelijä
opiston perustamiseksi Oulun lääniin 

tarkoittava ed. Kestin rah. al. n :o 51 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

160) Määrärahan osoittamista halpakorkois
ten lainojen antamista varten Oulun läänin 

meijereille 

tarkoittava ed. H. Eskolan y. m. rah. al. 
n :o 52 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o -
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

:161) 1\'Iäärärahan osoittamista pienviljelys
taloudellisten kurssien järjestämiseksi pien

viljelijäjärjestöjen toimiisijoille 

tarKoittava ed. Setälän y. m. rah. al. n :o 53 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n -
valiokuntaan. 
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162) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Turun Marttayhdistyksen kotitalouskoululle 

tarkoittava ed. Saarisen y. m. rah. al. n :o 54 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a li o ,k u n t a a n. 

163) Määrärahan osoittamista palkkion mak
samista varten sokerijuurikkaan viljelijöille 

tarkoittava ed. Kaskisen y. m. rah. al. n :o 
55 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

164) Määrärahan osoittamista .Jyväskylän ta
louskoulua varten 

tarkoittava ed. Kallioniemen y. m. rah. al. 
n :o 56 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukai'lesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

165) Määrärahan osoittamista osuustoimin
nallisten kurssien järjestämiseksi pienvil

jelijäliittojen toimitsijoille 

tarkoittava ed. Pekkalan y. m. rah. al. n :o 
57 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

166) Määrärahan osoittamista emäntäkoulun 
perustamista varten Kemijärvelle 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
58 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

167) Määrärahan osoittamista kotitalouskou
lun perustamista varten Keski-Karjalaan 

tarkoittava ed. Huittisen y. m. rah. al. n :o 
59 ~itellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

168) Määrärahan osoittamista Suomen Po
ronjalostusyhdistykselle poronhoidon edis

tämiseksi 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n ;o 
60 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

169) Määrärahan osoittamista kalansiitoslai
toksen perustamiseksi Kitkajoen Käyiän

koskeen 

tarkoittava ed. Hännisen y. m; rah. al. n :o 
61 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

170) Määrärahan osoittamista Karjalan Mart
tayhdistyksen piiriliiton talouskoulun 

a vustamiseksi 

tarkoittava ed. Pullisen y. m. rah. al. n :o 
62 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

171) ~iäärärahan osoittamista metsänhoito-
yhdistyksien tukemista varten 

tarkoittava ed. Kauran y. m. rah. al. n :o 63 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n -
v a l i o k u n t a a n. 

172) Määrärahan osoittamista lisäavustuk
seksi Suomalaiselle Martta-liitolle 

tarkoittava ed. Häkkisen y. m. rah. al. n :o 
64 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

173) Määrärahan osoittamista Svenska Lant· 
brukssällskapens i Finland Förbund nimiselle 
liitolJe oppikirjain julkaisemista varten ruot-

salaisten maanviljelyskoulujen tarpeiksi 

tarkoittava ed. von Bornin y. m. rah. al. n :o 
65 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ten ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 



208 Perjantaina 7 p. marraskuuta 1930. 

17 4) Määrärahan osoittamista !ainoiksi kalan- ' 
säilykelaitosten perustamista tai laajenta

mista varten 

tarkoittava ed. Åkerblomin y. m. rah. al. n :o 
66 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

175) Määrärahan osoittamista lainan anta
miseksi Suomen Karjakeskuskunnalle \'ienti

teurastamon 1·akentamista varten 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n :o 67 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o -
vara i n v a 1 i o k n n ta a n. 

176) Määrärahan osoittamista Suomen Työ
väen Musiikkiliiton avustamiseksi 

tarkoittava ed. Aattelan y. m. rah. al. n :o 
68 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

177) Määrärahan osoittamista Kristiinankau
pungin ruotsalaisen yhteiskoulun viiden 
alemman luokan ottamiseksi valtion huostaan 

tarkoittava ed. Jacobssonin y. m. rah. al. 
n :o 69 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o -
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

178) Määrärahan osoittamista Kemijärven yh
teiskoulun koulutalon rakennusavustukseksi 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
70 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a -
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

179) Suomalaisen oopperan avustusmäärä
rahan koroittamista 

tarkoittava ed. Ryömän y. m. rah. al. n :o 71 
esitellään. Puhemiesneuvosto ehdottaa, että 
asia lähetettäisiin valtiovarainvaliokuntaan. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Valtiovarainministeri V e n n o 1 a: 0 len 
seuratessani niitä anomuksia, joita on tehty 
eduskunnalle, todennut, että niissä esite
tään varsin huomattavia vaatimuksia va:l
tiotaloudelle, vaatimuksia, jotka nousevat 
useihin satoihin miljooniin. Tahtomatta 
lainkaan asettaa kysymyksenalaiseksi sitä 
edustajien oikeutta, mikä heillä on tuoda 
kuultaviin niitä toivomuksia, mitä kansan 
keskuudessa liikkuu, tahtoisin kuitenkin 
huomauttaa, että valtiotalous on sillä kan
nalla, että kassa on verrattain tyhjä ja että 
monien esiteltyjen erilaisten tarkoitusperien 
tyydyttämiseen on valtiolla verrattain ra
joitetut mahdollisuudet. Lausun sen takia 
toivomuksen, että asianomainen valiokunta 
näitä anomuksia käsitellessään ottaisi nykyi
sen lamakauden sekä valtiotalouden tilan 
huomioon ja käsittelisi niitä mitä suurim
ma1la pidättyväisyydellä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. Asia 
lähetetään v a l t i o v a r a i n v a 1 i o k u n
t aan. 

180) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta 23 
päivänä maaliskuuta 1928 annetun lain 

muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 3 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 13, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Minulla 
on vaan muutama sana sanottavana. Mie
tintöön liitetyissä vastalauseissa asetutaan 
samalle kannalle, h'llin mille hallitus on esi
tyksessään asettunut, ja mielestäni on jok
seenkin makuasia, minkä näistä eri ehdo
tuksista valitsee. Sitä vastoin valiokunta 
mietinnössään puoltaa nykyistä järjestel
mää, vapaalippuja, mutta sitä järjestelmää 
vastaan on tietääkseni tehty niin paljon ja 
painavia muistutuksia, että olisi toivottava, 
että suuri valiokunta asiaa käsitellessään 
päätyisi siihen, että se hyväksyy jonkun 
niistä ehdotuksista, jotka esitetään esityk
sessä tai vastalauseissa. 



Edustajain vapaaliput. 

Det är endast några få ord jag har att 
säga i denna sak. Jag ber att få påpeka, att 
j .de till betänkandet fogade reservationerna 
godkännes samma princip, som ligger till 
grund för propositionen i ämnct. Det synes 
mig således vara mera en smaksak, vilket av 
.dessa förslag man godkänner. Däremot fin
ner jag icke den lösning, till viiken utskottet 
kommit, vara tillfredsställande. Utskottet 
föreslår nämligen, att det nuvarande sys
temet skulle bibehållas. Mot detta system 
- :fribiljetterna - har dock uttalats så 
pass vägande anmärkningar, att det är att 
'hoppas, det stora utskottet icke godkänner 
utskottsbetänkandets ståndpunkt, utan an
tingen propositionen eller någon av reser
vationerna. 

Ed. V o i o n m a a: Herra puhemies ! 
Kun kuulun niihin perustuslakivaliokunnan 
jäseniin, jotka ovat katsoneet, että hallituk
sen esitys olisi hylättävä, haluaisin puoles
tani lisätä muutaman sanan niihin perus
teluihin, joita valiokunta on esittänyt kan
tansa tueksi. 

En voi olettaa, että hallitus olisi antanut 
esityksensä korjatakseen tätä asiaa koske
vassa lainsäädännössä mahdollisesti löyty
viä muodollisia virheitä. Minun mielestäni 
on nykyhetkellä tärkeämpiäkin tehtäviä 
kuin saivarrella sitä kysymystä, ovatko 
edustajien vapaapilotit katsottavat kuulu
viksi edustajapalkkioihin tai vain heidän 
matkakustannuksiinsa. En myöskään voi 
olettaa, että hallitus olisi antanut esityk
sensä noudattaakseen niiden eduskunnan 
arvostelijain ja ammatillisten moittijain 
mieltä, jotka nykyjään katsovat hyvään ta
paan kuuluvaksi alituisesti valittaa, että 
eduskunnan työteho ja koko sisäinen jär
jesty~ on rappeutunut ja rä.mettynyt edus
tajain tihciden n. s. saunamatkojen vuoksi, 
jotka vapaapilottijärjestelmä olisi aiheutta
nut. En voi käsittää, että hallitus katsoisi 
asiakseen asettua eduskunnan holhoojaksi 
ja kotivoudiksi, koska jo perustuslakien ja 
hyvien parlamenttaaristen tapojen mukaan 
sellaiset asiat ovat eduskunnan itsensä jär
jestettävät työjärjestyksensä avulla. Oletan 
siis, että hallitus on antanut esityksensä yk
sinomaan valtiotaloudellisista syistä itses
tään ymmärrettävässä ja ylistettävässä tar
koituksessa koettaa aikaansaada kaikkea 
valtiovarojen tuhlanksen karttamista ja 

tehdä kaikki mahdolliset säästöt valtiovaro
jen käyttämisessä. 

Tällöin kuitenkin täytyy minun ensiksi 
lausua, että edustajanpalkkio Suomessa, 
siihen luettuna vapaapilettioikeus, on alhai
simpia koko Europassa. Ei kannata puhua
~aan sellaisesta maasta kuin Englannista, 
Jossa parlamentin alahuoneen jäsenen palk
ka on 400 puntaa, s. o. 80,000 Suomen mark
kaa, ilman että muut kuin oma puolue val
vovat hänen läsnäoloaan ja ahkeruuttaan 
eduskuntatyössä. Hollannissa on kansan
edustajan palkkio vain 200 Suomen mark
kaa pienempi kuin Englannissa. En puhu 
Ranskasta, jossa edustajan palkkio on 
62,000 frangia vuodessa ja jossa edustajat 
saavat vuosivapaalipun kaikilla rautateillä 
vähäistä vuosimaksua vastaan- Ranskassa 
on nimittäin melkein yksinomaan yksityisiä 
rautateitä. Voin myöskin sivuuttaa Sak
san ja monet muut maat, joissa edustajan
palkkiot tosiasiallisesti ovat suuremmat kuin 
Suomessa. Saksassahan valtiopäiväedusta
jan kuukausipalkka on 619 Rm., Preussissa 
750 Rm., mutta valtiopäivien työkaudet ve
nyvät siellä paljon pitemmiksi kuin meillä. 
Huomautan vielä vain Skandinavian maiden 
oloja, Ruotsin, jossa edustajanpalkkiot, 
jotka ovat vapaat tuloverosta, ovat 3,400 
kruunua pääkaupunkilaiselle ja 4,500 kruu
nua - 45,000 markkaa - maalaiselle ja 
jossa vielä lisäksi tulee ylimääräisiltä val
tiopäiviltä erityinen palkkio. Tanskan val
tiopäivämiehen palkkio on 5,600 kruunua 
(= 56,000 markkaa) kööpenhaminalaiselle, 
7,200 kruunua (= 72,000 markkaa) maa
laisedustajalle, Norjassa 6,000 kruunua -
60,000 markkaa. Siinä muutamia esimerk
kejä niistä maista, joita meidän joissakin 
määrin pitäisi pitää vertauskohtina tai joi
den vertauskohdaksi meidän pitäisi pyrkiä, 
ottaen huomioon tietysti Skandinavian mait
ten elinkustannusten huomattava suurem
muus kuin meidän maassamme. Ei myös
kään sellainen pilettijärjestelmä, joka meillä 
on vallalla, ole aivan tuntematon muualla. 
Euroopassa se esiintyy kuitenkin hyvin kir
javassa muodossa. Minulla tähän kiiree
seen käytettävinä olevien lähteitten mukaan 
tosin ei olisi muuta kuin yksi maa, jossa se 
olisi juuri samassa muodossa kuin meillä. 
Mutta, kuten jo mainitsin, Ranskassa se on 
olemassa hyvin pienellä lisämaksulla, Bel
giassa on vuosivapaapilotti olemassa pää
kaupungin ja kotipaikan välillä, Rumanias-

27 
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sa on täydellinen vapaapilettioikeus läpi 
vuoden kaikilla rautateillä, kuten meilläkin 
j.n.e. Minä luulen että, pitäen silmällä 
näitä yleensä vallitsevia oloja muissa maissa, 
että meidän valtiomme ei siis ensinkään har
joita mitään tuhlausta edustajapalkkoihin 
nähden, niihin luettuna vapaapilettioikeus, 
eivätkä myöskään kansanedustajat nauti 
mitään kohtuutonta tuloa. Päinvastoin hei
dän tulonsa on vaatimattomimpia koko Eu
roopassa ja ehdottomasti vaatimattomin 
kaikkein Euroopan sivistysmaiden edusta
jien palkkoihin verrattuna. 

Kuinka paljon valtio sitten säästää ehdo
tetuna uudella järjestelmällä~ Vuosivapaa
lipun hinta toisessa luokassa on 6,000 mark
kaa, siis 200 edustajan liput 1,200,000 mark
kaa. Tulo- ja menoarvioesityksessä laske
taan vapaalippujen uuden järjestelmän mu
kaan maksavan valtiolle 300,000 markkaa, 
siis säästöä kokonaista 900,000 markkaa. 
Laskurri perustuvat tulo- ja menoarvioesi
tyksessä esiintyviin numeroihin ja ovat yli
malkaisia. Jos niissä on jotain virhettä, 
niin herra valtiovarainministeri voinee an
taa parempia tietoja. Todelliset olot eivät 
uskoakseni tulisi antamaan tukea tällaiselle 
laskelmalle. Kansanedustajat eivät yleensä 
ole niin varakasta väkeä, että he omalla 
kustannuksellaan matkustaisivat niin pal
jon rautateillä, että siitä kertyisi 4,350 mkn 
keskimääräinen vuotuinen tulo valtiolle ku
takin maalaisedustajaa sekä 6,000 mkn kes
kimäär. tulo helsinkiläisedustajaa kohden, 
niinkuin edellisen laskelman nojalla olisi 
oletettavissa. Pieneksi osaksi tuosta toivo
tusta 900,000 markan säästöstä varmaan su
pistuisi todellinen säästö, sillä edustajien 
valtava joukko tekisi niin vähän rautatie
matkoja kuin mahdollista eikä niitäkään 
siinä ,pehmeässä" luokassa. 

Jos hyöty edustajien vuosivapaalippujen 
supistamisesta ehdotetuna tavalla siis olisi 
pieni, olisi sensijaan vahinko siitä kylläkin 
suuri. Rohkenisin sanoa, että nämä vuosi
liput ovat suureksi osaksi verrattavia yleis
hyödyllisiin apurahoihin, vaikkeivät muo
dollisesti tietenkään sitä ole. Kansanedusta
jat joutuvat täällä ratkaisemaan sellaisten 
seutujen elinkysymyksiä, jotka jäävät 
heiltä tuntemattomiksi, ellei heillä ole tilai
suutta tehdä matkoja oloihin perehtyäkseen. 
Maamme on suuri, sen eri osissa erilaiset 
olot, kyllä tarvitsisi tehdä paljon matkoja 
tunnollisen edustajan, jos hänellä vain sii-

hen tilaisuutta olisi. Omassakin vaalipii
rissä olisi tehtävä matkoja oloihin ja henki
löihin tutustumista varten. Toisinaan jou
tuu edustaja edustamaan piiriä, joka on 
kaukana hänen kotipaikaltaan, mutta jossa 
hänen olisi useasti käytävä edustajatoi
mensa vuoksi. Vuosivapaalipun myöntämi
sellä epäilemättä edistetään tätä valtion 
edun mukaista edustajien valmistautumista 
tehtäväänsä, mutta ehdotetuna järjestelyllä 
&itä suuresti vaikeutetaan. Tunnettua myös
kin on, että edustajat vapaalipuillaan ovat 
voineet varsin yleisesti esiintyä esitelmän
pitäjinä, puhujina, eduskuntatyön selosta
jina kokouksissa, neuvottelu- ja valistus
tilaisuuksissa, joita heidän valitsijansa ovat 
järjestäneet, mutta jotka matkat varmasti 
melkoiseksi osaksi jäävät tekemättä, jos köy
hien kansalaisryhmien ja yhdistysten täy
tyisi maksaa edustajien matkakulut. Voi
daan kylmästi sanoa, että kukin puolue voi 
hoitaa sellaiset asiat omassa keskuudessaan, 
tai pysyköön poissa, jollei jaksa kilpailla 
autonomistajain kanssa. Mutta kansanval
lan kannalta ja yleisen äänioikeuden kan
nalta ei asia ole sellainen. 

Kun julkisuudessa näkyneistä lausun
noista ja kuulluista yksityisistä mielipiteen
ilmaisuista päättäen eräissä kansalaispii
reissä levitetään, ehkäpä jossain määrin us
kotaankin, sellaista tarinaa, että eduskun
nan työteho olisi rämettynyt ja että se paha 
olisi parannettavissa vapaapilettijärjestel
män lakkauttamisella tai olennaisella muut
tamisella, tahdon lyhyesti mutta jyrkästi 
torjua sellaiset väitteet. Vetoan vain vuo
den 1929 valtiopäivien päättäjäisissä edus
kunnan silloisen puhemiehen tohtori Paavo 
Virkkusen todistukseen, hän kun esitettyään 
numeroita päättyneen istuntokauden työn 
tuloksista lausuu seuraavaa: ,Esittämäni 
numerotiedot ovat pätevää todistusainehis
toa sen johtopäätöksen tekemiseksi, että 
eduskunta on ensimmäisellä istuntokaudel
laan kantanut työtaakan, jota ainoastaan 
asiantuntemattomuus tahi ajattelematto
muus voisi vähäksyä (Vasemmalta: Se on 
kauniisti sanottu!). Jokainen mukana ollut 
tietää ja jokainen eduskunnan ulkopuolella 
oleva ajatteleva kansalainen voi esittämieni 
numeroidenkin valossa hyvin käsittää, että 
kansanedustajalle, varsinkin kun hän edus
kunnassa on uusi tulokas, on, jos hän vel
vollisuutensa mukaisesti tahtoo valitsijoit
tensa odotuksia vastata sekä tunnollisesti 
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syventyä yhtä hyvin eduskuntatyön yleisiin 
edellytyksiin kuin jokapäiväiseen edustaja
tehtävän jatkuviin suorituksiin, sälytetty 
kuorma, jonka painon kansanedustaja kyllä 
saa tuntea, ei vähimmin eduskuntatyön vii
meisinä aikoina. Tämä tosiasia on toden
nettava myöskin eduskuntatyön tuloksia ar
vosteltaessa, joka nyt päättyy.'' Näin sa
noi eduskunnan arvoisa puhemies vuoden 
1929 lopussa, vaikka silloisessa eduskun
nassa olivat kommunistitkin mukana (hil
peyttä eduskunnassa), mutta nythän ei 
meillä ole kommunisteja enää eduskunnassa 
ja täällähän on paljon uutta isäl).maallista 
ainesta, isänmaallisia edustajia. Kuinka 
siis nykyisestä eduskunnasta voisi mennä 
edellyttämäänkään, että sen työteho olisi 
vuodesta 1929 mitenkään herpaantunut 
(Vasemmalta: Ei!). Ja onhan meillä ed. 
Kivioja, jonka toivon eduskunnan saavan 
kauan pitää omassa keskuudessaan. (Hil
peyttä eduskunnassa.) 

Minä näen puolestani tässä koko kysy
myksessä vain yhden piirteen siitä arvotto
masta ja niin valtiolle kuin isänmaalle va
hingollisesta liikkeestä, jonka tarkoituksena 
on eduskuntatyön kaikinpuolinen halveksi
minen (Keskustasta: Ja siis koko kansan 
halveksiminen!) ja mahdollisimman suu
ressa määrässä häiritseminen, ja minun täy
tyy sovelluttaa tähän saksalaista sanan
partta: ,Man merkt die AbsichL und wird 
verstimmt". Mutta minä puolestani olen 
nähnyt, että eduskunta on tähän asti täyt
tänyt tehtävänsä hyvin, ja minä olen näh
nyt, että se työrauha, jota eduskunta on 
tähän asti saanut nauttia, on kaikkein ar
vokkaimpia edellytyksiä eduskuntatyön me
nestykselliseen harjoittamiseen. Ja minä 
olen vakuutettu siitä, että niinkuin edus
kunta on tähän asti voinut suorittaa tehtä
vänsä nykyisten palkkausolojen, vapaalip
pujenkin aikana, sillä tavoin, että se on voi
nut saada tunnustusta meidän valtiomme 
edesvastuullisimmilta, pätevimmiltä arvos
telijoilta tässä suhteessa, niin eduskunta 
edelleenkin, pitämällä sangen vaatimatto
mat palkkaetunsa, säilyttämällä vanhat va
paapilettioikeutensa, voi hyyin täyttää teh
tävänsä, jos se saapi työrauhan ja jos se 
saapi sivullisilta häiritsemättä jatkaa tär
keätä tehtäväänsä. 

Minä toivon, että suuressa valiokunnassa 
nämäkin näkökohdat otettaisiin huomioon. 

---------

Ed. Kivi o j a: l\Jlinä i:Iunettelin suu
resti, että työv:äenluoka:n edustaja, joka tällä 
pa1kalla äsken kävi, teki sellaisen kardi
naalivirheen, että hän arvosteli meidän 
maamme oloja verraten niitä muitten mait
ten oloi,hin (Naurua edusk11Ilnassa.) ja edus
tajapalklkoihin. Meidän ei kannata elää 
mitenkään niin leveästi kuin Ranskassa ja 
Englannissa. (Keskustasta: Ei ole vaadittu
ilman!) Niin, mutta siihen verrattiin edus
tajanpalkkoja. Paremmin sopii verrata 
meidän äänestäjien palkkoihin. Ja minä 
luulen, että hyvin usean vasemmiston äänes
täjän tulot jäävät alle l:O,OOO mk. vuodessa, 
ja jos siltä kannalta lähdetään arvostele
maaTI, tullaan kokonaan toisiin tuloksiin. 
(Vasemmalta: Ei ole siitä kysymys!) Nyt 
on kysymyJksessä myöskin edustajanpalkka
lain ensimmäinen pykälä, jossa puhutaan 
edustajapalkkiosta, ja se on ehdotettu 200 
markaksi päivässä. Mutta minä en nyt sii-

! hen tee 1>50 mk :n uutta ehdotusta, koska se 
olisi turhaa; puhutaan vain vapaapiletti
asiasta. - Minä olen tästä kysymyksestä 
ennenkin puhunut, ja minä en ole milloin
kaan lähtenyt enkä vasta.kaan lähde min
kään kateuden kanrnalta, niin että minä sitä 
kadehtisin, että edustajat saavat vapaapile
tin, elllkä lä!hde myöskään säästäväisyyden 
kannalta, sillä jos vapaapiletit poistetaan, 
niin ·en usko, että yhtään konduktööriä tai 
asemapäällikköä tai lipun~åyttäjää voidaan 
sen tähden panna lakkautuspalkalle. Kyllä 
ne samat junat kulkevat, eikä näitten vapaa
lippujen käyttämisestä tule mitään lisäme
noja eikä niitt,en pois.jättämisestä ole mi
tään lisätuloja. Ainoa säästö, mikä tällä 
·kohdalla voitaisiin tehdä, olisi sellaisen tilas
toherran asettaminen lakkautuspalkalle, 
joka laskee, kuinka paljon se tekee menoja 
eduskunnan tilille ja kuinka paljon tuloja 
siitä tulee valtionrautateitt>en tilille, sehän 
ei ole muuta kuin rahan parnemista toisesta 
taskusta toiseen. Mutta muuta säästäväi
syyttä en tässä näe olevan mahdollista, jos 
säästäväisyydestä puhutaan. - Olen lähte
nyt aivan toiselta. kannalta, siitä, mihin 
täällä jo viitattiin, 1kun nimittäin paljon ar
vostellaan eduskuntaa ja puhutaan oikein 
sen ,rämettyneisyydestä", niin siltä kan
nalta olen lähtenyt. (Ed. Keto: Ei se siitä 
lakkaisi!) !Ja sitä vastaan, ~iinkuin on huo
mautettu, on olemassa säännöksiä valtiopäi
väjärjestyksessä ja edu&kunnan työjärjes
tyksessä. Mutta siinä on asia, jota minä en 
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ymmärrä: miksi niitä ,ei panna käytäntöön~ 
Valtiopäiväjärjestyksen 51 § :ssä pUJhutaaill', 
että paikan menetys eräissä tapauksissa voi
daan päättää. Minä kysyn, miksi sitä ei ole 
päätetty, muuta - kuten on jäänyt mieleen 
pöytäkirjain lukemisesta, - kuin yhden ai
;noan kerxan. Mi1ksei sitä käytetä enemmän~ 
Sitten siellä on 52 § :ssä määräys, että puhe
miehellä ja varapuhemiehillä on oikeus olla 
valiokuntien kokouksissa. Miksi sitä ei käy
t·etä? Onko pU!hemieiliellä liian vähän palk
kaa ollut siihen tarkoitukseen? (Naurua.) 
Minä uskon, että jos puhemies istuskelisi va
liokunnan kokoUJksissa ja olisi istunut edelli
sicnäkin vuosina, niin siinä olisi sellainen pai
najainen, joka painaisi eduskuntaa työhön. 
(Ed. Voionmaa: Vuolijoiki oli painajaisena !) 
JVIinä kannatan sellaista, jos on ollut. -
Sitten meillä on {;räs määräys työjärjestyk
sen 17 § :ssä ja työjärj·estyksen 30 § :ssä 
myöskin. Siinä 30 § :n lopussa on puhe
miehellä oikeus vaatia valiokunnilta tietoja 
siitä, kuinka työt edistyvät. (Ed Ryömä: 
Se vaatiikin puhemiesneuvostoon !) Mutta 
miksikä näitä ei. ole sitten käytetty, eivätkö 
ne tehoa? Kun ne eivät ole tehonneet tähän 
asti, niin siitä minä olen lähtenyt, että täy
tyy muita keinoja keksiä, ja sen tähden olen 
ehdottanut ja olen jatkuvasti sillä kan•nalla, 
että tepsivimpiä !keinoja olisi vapaapiletin 
kokonaan poistaminen. Minä en tahdo sillä 
sanoa, että täytyy lomat poistaa kokonaan, 
meillähän voi sattua joku omaisten kuolema 
tai muuta semmoista, että an välttämätöntä 
lähteä täältä. Mutta edustajan palkka on 
nyt kuitenkin niin suuri, että me nyt sellai
set harvat asiat hoitaisimme ostopiletillä, 
ei niihin tarvitsisi, kaikkein tärkeimpiin 
asioihin. vanaapilettiä. Mitä sitten tulee näi
hin 0hdotu,lksiin, koska <näistä ei yksikään ole 
oikein lähellä minun kantaani, niin pyydän 
merkitä kantani näihin ehdotuksiin ja vas
talauseisiin 'llähden. 

Olen jo sanonut, että tuolla hallituksen 
ehdotuksella ei mitään voitettaisi, kertaan 
sen vielä, että niitä pilettejä olisi aivan 
liian paljon. Ei se asiaa paljon auttaisi. 
Sitten tämä ensimmäinen vastalause se myös
kin sietää jonkun sanan. Minä en kiinnitä 
nyt huomiota tähän sanamuodon stilisee
raukseen, että miksi sen pitää näin olla ,ko
tipaB..,kakuntaansa lähinnä olevalle ase
malle'', miksi siis juuri Kokkolassa asuvalle 
edustajalle vapaalippu annetaan lähinmä ole
van paikkakunnan Kruunupyyn asemalle. 

Mutta minä kiinnitän tähän ensimrn:msmm 
vastalauseeseen muulta kannalta huomiota. 
Jos tämä hyväksytään, että kymmenen pile
tin hinta ·annetaan rahassa, niin se tietää 
siksi huomattavan menon, että minä en voi 
tätä hyväksyä, en missään tapauksessa. 
Siitä saa tehdä vaikka kapinettikysymyksen 
niin minä ern lähde sitä hyväksymään. Pi~ 
kemminkin tämä kolmas vastalause, jossa 
ehdotetaan V·ain kuusi pilettiä, se vastaa lä
hinnä minun kantaani, niin että sen puolesta 
kyllä, koska tässä ei muuta mahdollisuutta 
näytä olevan, niin minä voin äänestää, ja 
kenties ~yös sitten toisen vastalauseen puo
lesta. Mutta en ensimmäisen vastalauseen 
puolesta, sentähden että minä harrastan 
myös säästäväisyyttä. Siitä syystä minä en 
äänestä sellaisten puolesta, joissa rahaa tar
jotaan annettavaksi vielä lisäJksi. 

Jos näin ollen siis käy, ,että loppuvalinta 
tulee tehtäväksi tämän ensimmäisen vasta
lauseen ja nykyisen käytännön välillä, niin 
säästäväisyyssyistä mirnun täytyy silloin 
äänestää nykyisen käytännön puolesta j.a 
toivoa, että ne valtiopäiväj·ärjestytksen ja. 
työjärjestyksen pykälät rämettyneisyyttä 
vastaan pannaan täyteen voimaansa ja vai
lmtukseernsa. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Ed. 
Voionmaan lausunnon ·loppuosa ei osunut 
maaliinsa. Hallituksella ei tietää:kseni ole 
esityksellään mitään muuta tarkoitusta, kuin 
mi>tä siinä selvästi lausutaan. On epäile
mättä syytä rajoittaa edustajain vapaalippu
oilmutta, vaikka toisaalta on myös syytä ra
joitetussa muodossa tätä oikeutta säilyttää. 
Sekä valtiotalouden rahallinen puoli tällä 
hetkeilä että myöskin oikeutetut muistutuk
set laajan vapaalipun !käyttämistä vastaan 
ovat oikeuttavat hallituksen esityksen teke
miseen. Meidän, eduskunrn,an jäsenten, luul
lakseni on syytä ottaa tarkasti vaarin kaikki 
oikeutetut huomautukset, joita tehdään mei
dän työtämme ja 'työmme järj,estelyä vas
taan. Toisaalta meidän ehdoton velvollisuu
temme on myöskin torjua sellaiset muistu
tukset, jotka eivät ole paikallaan. Niin olen 
minä velvollisuuteni mukaisesti tehnyt siinä 
virallisessa lausunnossa, jonka olen vuosi sit
ten eduskunnan 'puolesta antanut ja josta 
ed. Voionmaa tää'llä mainitsi. Tämän lau
sunnon jokainen kohta on paikallaan. Minä 
luonnollisesti aina pysyn sen takana. Mutta 
on !kumminkin niin, että ed. Voionmaan lau-
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sunnon varsinkin loppuosassa - mma suo
mennan .hänen saJksankielisen sitaattinsa -: 
kuunteli·ja huomaa tarkoitUtksen ja joutuu · 
hiukan ymmälle. 

Ed. Kivi o j a: Minulta jäi vielä mainit
sematta, että minä hyvin mielelläni suon 
edustajain mat:kustavan varsinkin jos he te
kevät sen kesällä ja muuna loma-arkana, 
ettei se häiritse eduskunnan työtä, sillä minä. 
olen huomannut, että edustajain maantie
teelliset tiedot kaipaisivat vähän perinpoh
jaistamista, sillä voidaan kysyä esim. Käki
salmen junassa että kotiakos edustaja me
nee; siis luullaan että Kalajoki on siellä
päin. Minä toivon, että edustajat tutustuisi
vat tämän maan asioihin, mutta tekisivät sen 
tutustumisensa sellaisena aikana, ettei se 
häiritsisi eduskunnan töitä. Mutta omalta 
kohdaltani minä kyllä olen koettanut sitä 
noudattaa mahdollisuude;n mukaan ja olen 
tullut siihen käsitykseen vähillä matkoilla 
outoihin seutuihin, että matkat rasittavat. 
Juuri sen helpoittamiseksi minä toivoisin, 
että vapaaliput poistettaisiin. Mutta niin 
kauan kuin niitä annetaan, minä katson sen 
velvoittavan, mikäli eduskuntatyössä lomia 
tulee, pistäytymään sellaisiin paikkoihin, 
joissa ennen en ole 'käynyt. (Vasemmalta: 

della jotain tehtävä. Mutta se tekeminen ei 
saisi alkaa •eduskunnan jäsenten vapaa
lipuista. Minä olen hankkinut käteeni rau
tatiehallituksen vapaalipuista annetun ohje
säännön ja huomaan täältä, että vapaalip
puja annetaan kokovuotisiakin tavattoman 
•paljon ja erilaisille rautatiehallituksen alai
sille virka- ja palvelusmiehille ja niiden su
kulaisillekin, niinkuin sanat kuuluvat: ,Vi
ran- tai toimenhaltijan äidille tai sisarelle
kin". Minä toivoisin, että ihallitus alkaisi 
valmistella asiaa ja poistaisi koko vapaalip
pujärjestelmän. Sitten todellakin voi ai
heutua säästöjä ja minä luulisin, että työt
kin virastoissa alkaisivat paremmin luistaa_ 
(Eduskunnasta: 01kein !) 

Minä omalksun hyvin mielelläni sen kan
nan, että kansanedustajilla pitäisi olla va
paa-aikoina tilaisuus käydä eri osissa maata 
ja tätä tilaisuutta käyttämään vielä olisi kii
hoitettava juuri vapaalipuilla. 

V. 19:23 kun olimme tutustumassa Perä
Pohjolaan, niin herra opetusministeri olj 
silloin matkalla myöskin eduskunnan puhe
mieJhenä olevana ja hän Kemijärvellä pitä
mässään -putheessa lausui hyvin 'kauniisti sen 
ajatuksen julki, että vapaalippua ei ole an
nettu vain sitä varten, että eduskuntatyön 
aikana sillä kuljetaan kotona, mutta enem
mänkin sitä varten, ·että tutustutaan maahan 
ja kansaan ja kansan tarpeisiin. Yhdyn 
häneen täydellisesti. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Ed. Pit
käsen tiedonannossa mahtanee olla joku 
erehdys. Minä en ole milloinkaan käynyt 
Kemijärvellä.. Perä-Pohjolassa me vähän 
liikuimme rautatiellä, ikäveli:mme jalkaisin 
pitkät matkat ja käytimme autoliikennettä 

Kalajoella ·edustaja kävi!) Mutta minä olen 
hyvin harvoin siellä käynyt. Minä kävin ' 
kekriloman aikana Laatokan rannoilla. 
On aivan mahdotonta ·että tässä asiassa jo
kainen edustaja tulisi samaan asemaan niin
kuin ed. VoiOll'maa esitti, sillä Lapissa ei ole 
yhtään rautatietä. Mitenkä vapaalippunsa 
kautta se'llainen edustaja voi olla valitsi
jainsa kanssa kosketuksessa~ Silloin pitäisi 
antaa vielä muita vapaita matJkalippuja 
sinne maaseudulle. ' runsaasti. Kemijä·rvellä en ole milloinkaan 

käynyt. (Ed. Pitkänen: Rovaniemellä.) 

Ed. V o i on m a a: Ministeri Virkkuselle 
minä tahtoisin huomauttaa, että 'lausuntoni 
alkuosassa minä p111huin hallituksen e~ityk
sen kannasta ja huomautin, että minä käsi
tän !hallituksen esityksen johtuneen valtio
taloudellisista syistä, jota vastoin lausun
toni loppuosassa käsittelin tätä kysymystä 
suuren yleisön kysymyksenä, niin että mi
nusta ministeri Virkkunen ihan tarpeetto
masti siitä pahastui. 

Ed. Pitkänen: Minun käsitykseni mu
kaan ·tässä vapaalippukysymyksessä olisi to-

Ed. P a a s on en: Ed. Pitkäsen lausuil
non johdosta on minun huomautettava, että 
rautateiden ihonikilokunnalla on :todellakin 
vapaalippuja määrätty määrä vuodessa, 
mutta kuuluvat ne heidän -pa:lkkaetuihins.a. 
Mikäli mi11ä o1en ollut kosketuksissa rauta·
tieläisten kanssa, niin ovat he valmiit luopu
maan näistä vapaalipuista, jos vas1aavassa 
määrässä palkkaetuja koroiteta-an. Tähän 
suostuvat rautatieläiset sitäkin suuremmalla 
syyllä kuin palka·t ovat niin pienet, että 
minkäänlaisia huvimatkoja ei kannata tehdä 
ja liput jäävät 11äin ollen !käyttämättä. 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakie\hdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan P'äättynceksi ja asia 11:1hetetään 
s u u r e c n v a l i o k u '11' t a a n. 

181) Ehdotus laiksi valtion viran tai pysyväi
sen toimen haltijain nimittämiskirjoista sekä 
heidän oikeudestaan pysyä virassaan tai toi-

messaan annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään perustus1aikivaliokunnan mie
tintö n :o 5 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t D l y y u siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 9, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. S e r g e l i u s: Herra puhemies ! Tä
män vuoden ensimmäisille valtiopäiville 
jätin lakialoitteen, joka oli aivan samaan 
suuntaan menevä ja päämäärään tähtäävä 
kuin nyt hallituksen toisille valtiopäiville 
jättämä esitys valtion viran tai pysyväison 
toimen haltijain nimittämiskirjoista sekä 
heidän oikeudestaan pysyä virassaan tai 
roimessaan annetun lain muuttamisesta. 

Nykyjään voimassa olevan lain 3 § sisäl
tää, että viran ja toimenhaltija on velvolli
nen eroamaan 65 vuoden ikäisenä. Nimit
tävän viranomaisen ,esityksestä voi valtio
neuvosto, jos erikoisia syitä on, pysyttää 
hänet virassaan tai toimessaan, mutta ei 
yli 70 vuoden iän. 

Laki syntyi aikoinaan v. 1926 lähinnä 
täydentämään hallitusmuodon 91 § :ää. La
kiehdotusta vastaan kokonaisuudessaan koh
distettiin sitä käsiteltäessä selkä valiokun
nassa että täällä eduskunnassa painavia 
muistutuksia ja m. m. vaadittiin, että se 
oli käsiteltävä perustuslain mukaisessa jär
jestyksessä. Useimmat muutosehdotukset 
eivät kuitenlk:aan saavuttaneet eduskunnan 
hyväiksymistä. Nyt on kumminkin !koke
mus meillä osoittanut, että senjälkeen, siis 
vuoden 1926 jälkeen, kun laki astui voi
maan, on monta syytä esiintynyt, jotka 
puhuvat virllmmiehen virassaan pysymisoi
keudesta annetun lain, siis 19!26 vuoden 
lain, 3 § :n muuttamisen puolesta. Monta 

esimerkkiä voitaisiin mainita siitä, että vir
kamies, joka on erotettu, vaikka hän oLi 
anonut saada pysyä toimessaan, on edel
leen pysytetty valtion palveluksessa, niin
kuin hallituksen esitylksessä myöskin mai
nitaan, kantaen jolkseenlk:in saman työtaa
kan kuin ennen, ilman että muistutuksia 
on häntä vastaan esitetty, tai on hänet 
otettu yksi,tyispalvelukseen, jo,ssa hänen 
työkykynsä on saanut erittäin hyvän arvo
lauseen. Nämä täysin työkykyiset valtion 
virkamiehet aiheuttavat omatta syyttään 
valtiolle suoranaisia menoja sen eläkkeen 
muodossa, joka heille on lailla va:kuutettu, 
mutta myöskin epäsuoraa tappiota sen 
kautta, 'että valtio on menettänyt täysin 
työkykyi,gen, kokeneen ja kykenevän virka
miehen. Tosin laki sallii virkamiehen tai 
toimenhaltijan pysyä virassaan 65 :nkin 
vuoden iän saavutettuakin, mutta pysymi
nen jää riippuvaksi asianomaisesta nimit
tävästä viranomaisesta ja viime kädessä 
va:ltioneuV'ostosta. Esimelikkejä voidaan 
mainita useampia, kuinka kovin ankarasti 
toiset viranomaiset soveltavat lakia, kun 
taas toiset verraten usein puoltavat virassa
pysymisanomusta, ja usein joutuvat suo
rastaan satunnaiset seikat ratkaiseviksi, 
minkä vuoksi lakipykälä jättää paljon toi
vomisen varaa. Ilahduttavaa on, että hal
litus on huomannut, että 1926 vuoden laki 
kaipaa korjausta. Hallitus ehdottaa näin 
ollen, että eroaruisikä koroitettaisiin 67 
vuoteen, niinkuin asianlaita on Ruot
sissa, sillä tässä maassa siviilivirkamies 
on säännönmukaise~Sti eroamisvelvollinen 
67 vuoden ikäisenä, mutta on oikeutettu 
pysymään virassaan, kunnes on täyttä
nyt 70 vuotta, siis niinkuin hallitus esi
tyksessänsä ehdottaa. Mutta samalla eh
dottaa hallitus, että valtioneuvostolle suo
taisiin oikeus harkinnan mukaan pidentää 
tä:tä aikaa, siis 65 vuoden jällk:een, joksi ai
lkaisCI!llmin suotu oikeus on myönnetty, ei 
kuitenkaan yli 70 vuoden iän. Ruotsissa, 
mihin hallitus vetoaa, suodaan kumminkin 
harkintaoikeus siUe viranomaiselle, jolla on 
oikeus erottaa viranhaltija.. Ja näin ollen 
minustakin olisi tässä suhteessa hallituksen 
esitys korjattava syystä, että se on yksin
kertaisempi ja joustavampi kuin että joka 
.tapauksessa kun virallihaltija pyytää piden
nystä, niin tätä tulisi silloin valtioneuvos
ton ha:Vkita. Minä rohkenen siis suositella 
suuren validkunnan harlk:ittavaksi, eikö olisi 



Tasavallan suojelulaki. 215 

qytä tässäkin suhteessa seurata Ruotsin i 
esimerkkiä. Että hallituksen ehdotus eroa- · 
misikään nähden on oikea ja varovasti har
kittu, todistaa m. m. se, että esim. Norjassa 
on virkamies eroamisvelvollinen säännön
mukaisesti vasta 70 vuoden ikäisenä, joka 
eroaruisikäraja valtion virassa olijalle on 
v3ihvistettu myöskin Tanskassa. 

Ne nä!kö!kohdat, jotka täällä ed. Ryömä 
lähetekeskustelussa esiintoi, ovat, mma 
myönnän, nekin kyllä varteenotettavat. 
Mutta ensimmäiseen vastalauseeseen näh
den, joka on liitetty perustusla!kivaliokun
nan mietintöön ja jossa mainitaan, ettei 
olisi suotavaa korottaa eroamisikää 67 vuo
teen, sen perusteella, että 65 vuoden ikäi
set virassaolevat toimenhaltijat jo vanhuu
den tähden ovat käyneet kykenemättömiksi 
hoitamaan kunnollisesti tehtäviään, minä 
tahdon kysyä vastalauseen allekirjoittajilta, 
minkätakia valtion toimeruhaltijat täällä 
Suomessa kävisi•vät kykenemättömiksi aikai
semmin kuin mitä kokemus on osoittanut 
Ruotsissa, Tanskassa ja Norjassa? 

Yksi hyvä kohta, joka esiintyy perustus
lakivaliokunnan mietinnössä, on se, j·ossa 
ehdotetaan korjattavaksi 3 § :n 2 momentti. 
Tämäkin ehdotus tähtää jokseenkin samaan 
suuntaan kuin ehdotukseni, että nimittävä 
viranomainen saisi antaa lykkäyksen, niin
kuin asianlaita Ruotsissa on. Lyhyesti sa
noen näyttää minusta, niinkuin hallituksen 
esitys olisi pääpiirteissään hyvin harkittu, 
ja minä toivon, että se saapi suopean vas
taanoton eduskunnassa ja tulee hyväksy
tyksi. 

Ed. Palmgren: Herr talman! Jag 
hör till dem, vilka ansett att ett misstag ' 
blivit begånget, då i lagen av den 29 juni 
1926 infördes den bestämmelsen, att med 
undantag av domare innehavare av civil 
tjänst och fast befattning vore skyldig att 
avgå från tjänst eller befattning redan vid 
65 års ålder, medan däremot domare berät
tigas kvarstå ända till 70 år. Det är där- 1 

för med tillfredsställelse jag hälsat före- i 
varande lagstiftningsinitiativ. Jag bekla- J 

gar blott, att steget icke tagits fullt ut i 
utan att man stannat vid 67 år såsom ål- i 
dersgräns. 1\led avseende å förhandenva- 1 

rande förhållanden tillåter jag mig därför j 

att till stora utskottets prövande hem- 1 

ställa huruvida icke i lagförslaget ålders· 1 

gränsen kunde flyttas till 70 i stället för · 
tili endast 67 år. 

Ed. R yö mä: Minä päinvastoin pidän 
edelleenkin taka-askeleena valtion virasto
jen hoidossa, jos ikärajaa ilman muuta ny
kyisestään koroitetaan, ja minä ihmettelen, 
että maalaisliitto, joka on pitänyt ohjel
massaan virasto-olojen parantamista, nyt 
ilman muuta kokonaisuudessaan lähtee 
tälle linjalle. Minä olen ehdottanut, että 
tämä ikäraja pysytettäisiin entisellään, 
mutta että sensijaan valmistettaisiin mah
dollisuus sellaisille henkilöille, joilla todel
lakin on kykyä jatkaa 65 vuoden jälkeen 
virkansa hoitamista, pysyä virassaan aina 
70 vuoteen asti. Mutta virhe on ilmeisesti, 
jos ikäraja ilman muuta koroitetaan ja sen 
mukaan kaikki vanhuuden vuoksi kykene
mättömätkin voivat vielä 65 vuoden jälkeen 
pysyä virassaan. Minä toivoisin, että laki 
pysytetään entisellään, mutta muutettaisiin 
se siten, kuin aikaisemmin jo ehdotin, että 
oikeutta antaa jatkaa 65 vuoden ikärajan 
jälkeen väljennettäisiin. 

Ed. Kivi o j a: Ed. Ryömän ei tar
vitse ollenkaan ihmetellä maalaisliittolais
ten kantaa, sillä sen pitäisi olla tunnettu 
virkamiesten palkkauskysymyksessä. Maa
laisliittolaisten mielestä ei tällä maalla ole 
varoja elättää kahta virkakuntaa, toista 
eläkkeellä ja toista virassa, sentähden ikä
rajan pitää olla mahdollisimman korkean. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

182) Ehdotus tasavallan suojelulaiksi. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty, 
vuoden 1930 I vp:ltä lepäämässä oleva edel
lämainittu lakiehdotus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 1. 

Valtiopäiväjärjestyksen 73 § :n mukaan 
voidaan lakiehdotus nyt muuttamattomana 
hyväksyä tai hylätä. Jos tehdään ehdotus 
lakiehdotuksen hylkäämisestä, on äänestys 
toimitettava. I.akiehdotus tulee tällöin hy
väksytyksi, jos vähintään 2 / 3 annetuista 
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äänistä sen hyväksymistä kannattaa, mutta 
muussa tapauksessa on lakiehdotus hylätty. 

toimitettava. Lakiehdotus tulee tällöin hy
väksytyksi, jos vähintään 2/ 3 annetuista. 
äänistä sen hyväksymistä kannattaa, mutt11 

Menettelytapa hyväksytään. 1 muussa tapauksessa on lakiehdotus hyliitty. 

Keskustelu: 

Ed. Lohi: Ehdotan, että asia pannaan 
pöydälle vielä ensi tiistain istuntoon. 

Ed. T a r k k a n en: Pyydän saada kan
nattaa ed. Lohen tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Koska kaksi edustajaa 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotus katsotaan yksimielisesti hy
väksytyksi, koska muuta ehdotusta ei ole 
tehty. 

on ehdottanut asian pantavaksi pöydälle, Asia on loppuun käsitelty. 
on se valtiopäiväjärjestyksen 65 §:n 1 mo-
mentin mukaisesti pöydälle pantava. Ke-
hoitan sen vuoksi seuraavia puhujia koh- 1 184) Ehdotus osakkeiden ostamisesta Seinä-
distamaan lausuntonsa kysymykseen pöy- , joen vesijohto-osakeyhtiössä. 
dällepanon ajasta. 

Keskustelu asian pöydällepanon ajasta ju- i 
listetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lohi ed. Tarkkasen kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle ens1 
tiistaina pidettävään istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Kun muuta ehdotusta ei ole tehty, hy
väksytään ed. Lohen tekemä ehdotus ; asia 1 

pannaan pöydälle ensi tiistain istun
toon. 

183) Ehdotus laiksi sotatilasta annetun lain 
säännösten soveltamisesta sotavoiman liike

kannallepanon sattuessa. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty, 
vuoden 1930 I vp :ltä lepäämässä oleva edel
lämainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 2. 
Valtiopäiväjärjestyksen 73 §:n mukaan 
voidaan lakiehdotus nyt muuttamattomana 
hyväksyä tai hylätä. Jos tehdään ehdotus 
lakiehdotuksen hylkäämisestä, on äänestys 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n snna valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 19, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Mietinnössä oleva ehdotus hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

185) Ehdotus laiksi maalaiskuntain kunnallis
lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 1 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 1 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 18, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 1. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu, sen jäl
keen ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 
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Kukaan ei halua yleiskeskustelussa pu
heenvuoroa. 

70 ja 79 §§ :t, voimaantulosäännös, laki
ehdotuksen johtolause ja nimike hyväksy
tään järjestänsä keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

186) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemi
sen perusteesta vuonna 1931. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan toiseen käsittelyyn 
siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan mie
tinnössä n:o 2 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n:o 36, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 2. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Kun se 
on julistettu päättyneeksi, esitellään laki
ehdotus yksityiskohtaisesti käsiteltäväksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Pöydällepanot: 

Puhemies: Edustajille on jaettu ul
koasiainvaliokunnan mietintö n:o 2. Tämä 
mietintö voitaneen nyt esitellä pöydälle
panoa varten. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

Suomen-Saksan kauppasopimuksen muutta
misesta noottien vaihdolla tehdyn sopimuk

sen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen n:o 33 joh
dosta laadittu ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 2. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 15,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,15. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen . 

.. 
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II. Perjantaina 7 p. marraskuuta 1930 
keHo 15,30. 

Päiväjärjestys. 

llmoi tu!ksia: 

Siv. 
Ensimmäinen käsittely: 

Ehdotm; laiksi Suomen-Sak-
san kauppasopimuksen muuttamisesta 
noottienvaihdolla tehdyn sopimuksen 
eräiden säännök'lien hyväiksymisestä 219 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n :o 2,; hallituksen 
esitys n :o 33. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll ,i o. 

Puh e m i e s: Nimenhuudossa me:rkittä
neen läsnäoleviksi ne edustajat, jotka otti
vat osaa edelliseen istuntoon. 

Puheenvuoron saatuaan ~ausuu 

Ed. K i v i o j a: Sellainen puhemiehen 
ehdotus on vastoin valtiopäi>våjärjestyksen 
55 § :n 2 momenttia. 

Puhemiehen ehdot>twma menettely,tapa 
hyvälksyt'ään. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia: 

Ehdotus laiksi Suomen-Saksan kauppasopi
muksen muuttamisesta noottienvaihdolla 
tehdyn sopimuksen eräiden säännöksien 

hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan en s i mm ä i s e e n k ä
s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitel
tyyn hallituksen esitykseen u :o 33 sisältyvä 
yllämainittu la:kiehdotus. 

Kukaan ei ha;lua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen !käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen ·valiokunta a u. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava IS

tunto on ensi tiistaina kello 12. 

Eduskunnan istunto lopetetaan kello 
15,40. 

Pöytäkirjan vakuudelksi: 

Anton Kortonen. 





12. Tiistaina II p. marraskuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Hlmoituksia: 

Ainoa käsittely: 

lJ Ehdotus tasavallan suojelulaiksi 
A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio

kunnan mietintö n :o 1 ; vuoden 1930 
I vp :ltä lepäämässä oleva lakiehdo
tus. 

2) Ehdotukset laiksi valtiopäivä
järjestyksen 7 § :n muuttamisesta ja 
laiksi Suomen vaalilain muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan miftintö n :o 4; vuoden 1930 
I vp :ltä lepäämässä olevat lakiehdo
iukset. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi vapausrangaistus-
ten koventamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 3; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 1 ; hallituksen esitys 
n :o 30. 

4) Ehdotus laiksi sääntöperintö
omaisuuden kiinnittämisestä ja käyt
tämisestä omaisuus- tai perintöveron 
suorittamiseksi .................. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 4; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n:o 11. 

5) Ehdotus laiksi kadonneen henki
lön julistamisesta kuolleeksi annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 5; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 12. 

kello 12. 

Siv. 

222 

229 

239 

245 

" 

6) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kiosta 23 päivänä maaliskuuta 1928 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 6; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 3; hallituksen 
esitys n :o 13. 

7) Ehdotus laiksi valtion viran 
tai pysyväisen toimen haltijain nimit
tämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 7 ; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 5; hallituksen 
esitys n :o 9. 

8) Ehdotus laiksi Suomen-Sak
san kauppasopimuksen muuttamisesta 
noottienvaihdolla tehdyn sopimuksen 
eräiden säännöksien hyväksymisestä .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o . 8; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallitwksen 
esitys n :o 33. 

Kolmas käsittely: 

9) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
kunnallislain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 1; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 1; halli
tuksen esitys n :o 18. 

10) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun 
laskemisen perusteesta vuonna 1931 .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 2; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 2; halli
tuksen esitys n :o 36. 

Siv. 

245 

256 

" 

" 
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Esitellään: 

11) Hallituksen esitys n :o 45 asiain 
ratkaisemisesta valtioneuvostossa ja 
sen ministeriössä annetun lain muut-
tamisesta ....................... . 

12) Hallituksen esitys n :o 46 ase-
makaavalainsäädännöksi .......... . 

13) Hallituksen kirjelmä eduskun
nalle sen johdosta, että eduskunnan 
hyväksymä lakiehdotus on jätetty vah-
vistamatta ...................... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

14) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 3 Hallituksen esityksen joh
dosta laiksi koroitettujen tullien kan-
tamisesta vuonna 1930 ............ . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 

257 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään läsnäoleviksi 
kaikki edustajat. 

Dmoitusasiat: 

Uusi hallituksen esitys. 

P u he m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella eilispäivältä saapunut hallituk
sen esitys 

n :o 46 asemakaavalainsäädännöksi. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. H, y y n ä ne n: Valitsijamiesten ko
kous pidetään huomenna keskiviikkona kello 
15 Säätytalossa suuren valiokunnan kokous
huoneessa. Samalla huomautetaan, että va
liokunta, · Suomen Pankin pankkivaltuus
miesten ja Suomen Pankin tilintarkastajain 

vaalia varten mahdollisesti jätettävien va
litsijayhdistysten perustamiskirjoja ottaa 
valitsijamiesten puheenjohtaja vastaan sa
massa paikassa ja samana päivänä kello 10 
-ll:ecn. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus tasavallan suojelulaiksi. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 1 ja otetaan a i no a a n k ä s i t
t e l y y n snna valmistelevasti käsitelty, 
vuoden 1930 I vp :Itä lepäämässä oleva yllä
mainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Valtiopäiväjärj~tyksen 
73 § :n mukaan voidaan lakiehdotus nyt 
muuttamattomana hyväksyä tai hylätä. Jos 
tehdään ehdotus lakiehdotuksen hylkäämi
sestä, on äänestys toimitettava. Lakiehdo
tus tulee tällöin hyväksytyksi, jos vähintään 
2

/ 3 annetuista äänistä sen hyväksymistä 
kannattaa, mutta muussa tapauksessa on 
lakiehdotus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. • 

Keskustelu: 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Hallitus 
pitää erittäin tärkeänä, että tämä laiki hy
väksytään. Sellaista lakia kaivattiin jo ke
säHä kun kommunistikirjapainot suljettiin 
ja sitä voidaan tarvita vastedeskin. 

Hegeringen anser det vara av synnerlig 
vikt, att denna lag godkännes. Man salk
nade en dylitk lag i somras, när de kom
munistiska trydkerierna stängdes, och lagen 
kan vara av behovet också framdeles. 

E.d. A a l t o n e n: Herra puhmnies! Se 
lainsäädäntö, jonka yksi osa nyt on edus
kunnan käsiteltävänä, juonta:a alkunsa 
niistä epänormaaJ.isista oloista, jotka maas
samme kohta vuosikauden ovat vallinneet. 
Niin sanotun Lapuanliirokeen vaikutuk
sesta, oikeammin sen harjoittamasta pai
nostu!ksesta johtuen siHoinen hwllitus, !kut
suessaan eduskunnan viime heinäkuussa 
koolle selvittärrnään syntynyttä vai'keata po-



Tasavallan suojelulaki. 223 

liittista tilanetta, esi<tti eduskunnan hyväk
syttäväksi useampia lakiesityksiä, j·oita yh
teisellä nimellä on yleisessä kielenkäytössä 
kutsuttu niin sanotniiksi ,kommunisti
laeiksi". Muitten ohella, ehkäpä oikeam
min tämän lainsäädännön ;pohjana, jätet
tiin edu~;"kunnalle tällöin myö.skin nyt käsi
teltävänä oleva ehdotus tasavallan suojelu
laiksi. 

Sosialidemdkraattien taholta suhtaudut
tiin tähän lainsäädäntösuunnitelmaan alun
pitäen sangen suurella epäilyllä, sillä kat
sottiin, ettei syntynyttä ti·lannetta par
haalla tavalla voida selvittää tällaisella 
lainsäädännöllä, vaan olisi siihen käsityk
semme mukaan tarvittu vall&n toisenlaisia 
toimenpiteitä. Tämä lainsäädäntö tuntui 
sitäkin arveluttavammaUa kun se .oleelli
simmalta osaltaan kantaa poi'kikeuslainsää
dännön leimaa ja on ristiriidassa koko 
tähänastisen valtioelärrnämme päåJperusteita 
järjestävän 'lainsäädännön kanssa. Esillä 
oleva tasavallan suojelulakihan on tyypilli
nen poikkeuslaki, jdka käytäntöön sovel
lettuna merkitsee monien voimassaolevassa 
valtiosäännössämme olevien kansalaisoikeU'k
sien suurta supistamista, eräitten kokonaan 
riistämistä. Hallitusmuodossa edellytettyä 
henkilökohtaista vapautta voidaan tämän 
lain myöntämillä valtuuksilla rajoittaa mie
linmäärin; Suomen kansalaisen oikeutta 
vapaasti valita asuinpaikkansa ja lku1kea 
paikkakunnalta toiseen voidaan srumalla ta
voin rajoittaa; painovapaudesta ja kokoon
tumisvapaudesta hallitusmuodossa taatut 
oikeudet jäävät merkityksettömiksi; kansa
laisten kotirauhaa voidaan loukata; kirje-, 
lennätin- ja puhelinsalai.suus ei· tämän jäl
keen myöskään jää louk;kaamattomaksi, ku
ten hallitusmuodossa on säåJdetty. - Tämä 
kaikki tietenkin edel·lyttäen, että hallitus 
ja tasavallan presidentti katsovat tarpeelli
seksi jossakin tilanteessa ryhtyä sellai.siin 
toimenpiteisiin, mihin esillä oleva laki hy
väksyttynä antaa valtuuden. 

Näin pitJkälle meneviä valtuuksia kansa
laisoikewksien supistamiseen eivät edellisen 
eduskunnan sosialidemokraattiset jäsenet 
katsoneet mahdolliseksi myöntää. Vallitse
van tilanteen huomioonottaen ryhmämme 
silloin kuitenkin oli valmis myötävaikutta
maan sellaisen lainsäädännön aikaansaami
seen, joka samalla rkuin se olisi antanut 
hallitukselle •riittävät valtuudet järjestyk
sen yJläpitämiseksi välittömän vaaran uha-

tessa valtakuntaa, samalla kuitenkin olisi 
mahdollisimman vähän uhannut oleellisia 
kansalaisvapaU:ksia. Käsittelyn eri vai
heissa tehtiin ryhmämme taholta silloin 
useita tätä tarkoittavia muutosehdotuksia. 
Mutta ·eduskunnan enemmistö ei ottanut 
niitä huomioonsa, vaan sai laki sen muo
don, jommoisena se nyt on edessä·mme. 
Kun samanaikaisesti myöskin siinä muussa 
lainsä.iidännössä, joka kaiken aikaa on kul
kenut rinna;kkain tärrnän lain käsittelyn 
kanssa, eduskunnan enemm.istö ihallituJksen 
vaatimuksesta ja ulkoparlamenttaarisen 
painostuksen vaikutuksesta hylkäsi sen 
lainsäädäntösuunnitelman, joka tunnetaan 
n. s. Kivimäen linjan nimellä ja omaksui 
pitkin linjaa kannan, jota meidän tahol
lamme ei voitu pitää hyväksyttävänä, ei 
silloiselle sosialidemokraattiselle eduskunta
ryhmälle jäänyt muuta mahdollisuutta 
kuin äänestää tämäkin laki yli vaalien. 

Kun me nykyisen eduskunnan perustus
lakivaliokunnan sosialidemokraattiset jäse
net olemme joutuneet määrittelemään suh
tautumisemme tähän ·lakiin, olemme tul
leet samaan tulokseen kuin sosialidemo
kraattinen ryhmä edellisilläkin valtiopäi
villä tuli, ja myöskin samoilla perusteilla, 
kuten ilmenee valiokunnan mietintöön liit
tåJmässämme vastalauseessa. Me emme katso 
voivamme olla myötävaikuttamassa sellai
sen poikkeuslain säätämiseen, joka niin suu
ressa määrässä kuin tämä rajoittaa niitä 
hallitusmuodossa kansalaisille taattuja va
pauksia ja oikeuksia, joihin jo edellä olen 
viitannut, sitäkään suuremmalla syyllä, 
kun tämän poikkeuslain nojalla maihdalli
sesti annettava asetus voidaan eduskun
nassa jättää kenties vuosikausiksi voimaan 
yksinkertaisella ääntenenemmistöllä, vaikka 
tällaiseen kaiken kohtuuden nimessä, kun 
kysymyksessä on näin suurten poikkeusten 
tekeminen normaalisiin oloihin, pitäisi olla 
perustuslain muutoksista päätettä.essä edel
lytetty 2

/ 3 :n enemmistö. Käsityksemme 
mukaan ei tällaista lainsäädäntöä myöskään 
enää sen jälkeen, kun eduskunta jo aikai
semmin on hyvä:ksynyt lain sotatilasta ja 
viime perjantaina vielä hyvä!ksyi lepää
mässä olleen lain sen säännösten sovelta
misestakin, tarvita, koska hallituksella näin 
jo muutenkin on riittävästi mahdollisuuk
sia pitää huolta yleisestä järjestyksestä ja 
turvallisuudesta maassa. Valitettavasti ei 
hallitus viime aikoina, kun maan yhteis-
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kunta- ja oikeusjärjestystä on pahasti häi
ritty, ole niillä moninaisilla keinoilla, joita 
se ilmeisesti olisi voinut !käyttää ja joihin 
sillä ainakin ·on ollut valtuudet, voinut pi
tää huolta järjestyksestä ja turvallisuu
desta, vaan on menetellyt monissa .tapauk
sissa tavalla, joka on antanut aiheen 
epäillä, ettei se ole tahtonut noudattaa sitä 
puolueettomuutta ja tasapuolisuutta, jonka 
täytyy olla oikeusjärjestyksen perustana. 
Tällainen menettely on omiaan synnyttä
mään sen epäilyksen, ettei tätäkään lakia, 
jos se nyt hyväksyttäisiin, tultaisi sovel
luttamaan puolueettomasti niitä eri tahoilla 
toimivia voimia vastaan, jotka valtakuntaa, 
voimassa olevaa yhteiskunta- ja oikeusjär
jestystärrnme sekä maan ja kansalaisten tur
vallisuutta uhkaavat. 

Edellä esittämilläni perusteilla ja viit
taa:ma:lla perustuslakivaliokunnan mietin
töön liittyvään sosialidemokraattisten jä
senten vastalauseeseen, ehdotan, hern ]m
hemies, että tämä viime valtiopäivillä le
päämään jätetty, nyt esillä oleva ehdotus 
tasavallan suojelulaiksi hyljättäisiin. 

Ed. L o h ,i: Tä.llä hetkellä on meillä. rat
kaistavana lopullisesti niitten lakien koh
talo joitten ta:kia äsken vedottiin Suomen 
kansaan uusina vaaleilla. Kansan vastaus 
oli selvä. Valtava enemmistö Suomen kan- ! 

sasta on pää•t:tävästi ilmoittanut kannatta
vansa näitä lakeja. Mitään epätietoisuutta 
kansan tmemmistön mielialasta ei siis ole. 
Kai!kesta tästä huolimatta niill'kuin lmu
limme äskeisestä puheenvuorosta uhlkaa 
vielä vähemmistö käyttäen hyväkseen val
tiopäiväjärjestyksemme sille suomaa oi
keutta tehdä turha:ksi isänmaallisen !kan
san enemmistön tahdon. Tuleeko se siinä 
onnistumaan, tässä on het[mn suuri kysy
mys. Hermostuneena jännityksellä odote
taan koko maassa tätä ratkaisua (V asem
malta: Turhaa hermostusta.). Ensiksi he
rää kysymys, onko vä:hemmi.stö'llä moraa
lista oikeutta estää enemmistön se'lvä tahto 
toteutumasta asiassa, josta nimenomaan on 
kansan mieltä kysytty. :Minun mielestämi 
moraalista oi'keutta ei pitäisi Dlla vaikka 
muodollinen oikeus •ollikin. Silloin on asia 
aivan toisin kun on kysymys esillä, josta 
nimenomaan ei ole kansan mieltä kysytty. 
Vielä. vähemmän tällaista moraalista oi
keutta pitäisi olla puolueella, joka ennen 
lmikkea kers<kuu kansanvaltaisuudellaan. 

Tuleeko vähemmistö onnistumaan yrittäes
sään tehdä turhaksi Suomen kansan enem.
mistön tahdon, siitä ratikaisusta todennä
köisesti suuressa määrin riippuu, saa
daanko rauha1linen elämä. maassa nopeasti 
palautumaan ja lain arvovalta kohoamaan. 
Me käsitämme tilanteen sellaiseksi, että 
näitten lakien, jotka nyt ovat meillä päivä
järjestyksessä, saatua myöntei.sen ratkai
sun, rauhattomuus ja vallattomuus lakkaa. 
Isänmaallinen !kansanliike on saavuttanut 
tärkeimmän päämääränsä. Miikäli n. s. kan
sanliike tämän jälkeen jatkuu tulee sen 
olla yksinomaan valtiorvallan ja rviranomais
t·en tukena lain arvorvallan kohottamiseksi. 
Tämän rohkenen sanoa sentakia, koska olen 
rvakuutettu, että valtavasti suurin osa kan
sanliikkeessä mukanaolleista rvarsinkin ta
lonpojista on sellaisia, joilla ei ole koS1kaan 
ollut muita tarkoitusperiä kuin llmmmunis
min hävittäminen. Rohkenen uskoa, että 
Suomen ta1onpoikaiskansa tulee koko jouk
kovoimansa kohdistamaan niitä vastaan, 
jotka vielä tämän jälkeen yrittävät yhteis
kuntarauhaa häiritä olkoot häiritsijät millä 
taholla tahansa. Suomalainen talonpoika 
on vapautta rakastava, josta johtuu sen 
kansanvaltainen maaiLmankatsomus. Sa
malla sen sielussa palaa mitä ikirkkaim
pana isänmaan rakkauden pyhä tuli. Se 
ei tule askeltakaan väistymä•än siitä. rvaati
muksesta, että kommuni.stinen rienaus ei 
saa enää uusiiutua (Eduskunnasta: Hyvä! 
Oi:kein!). Isänmaan petturit eivät saa rpa
lata enää eduskuntaan (Eduskunnasta: Oi
kein!). Talonpoika on· uskonut ja luotta
nut siihen, että tämä voidaan lopullisesti 
toteuttaa laillista tietä kansanvaltaisen 
eduskunnan avulla. Pitääkö vieläkin !kat
kera pettymys kokea. Tämä voisi olla 
leikkimistä tulella. Luulevatko sosialide
moikraat~t tällä tavalla rauhan ja jä,rjes
tyksen maahan palaavan josta he niin pal
jon puhuvat~ Suomalaisella talonpojalla 
ja rehellisenä työmiehellä pitäisi olla pal
jonkin yhteistä ja itsenäinen kansanvaltai
nen Suomi molemmille kallis. Me ky
symme vakavasti teiltä sosialidemokraatti
set työväen johtajat ovatko sittenkin isälll
ma.an petturit teil<le raikkaampia kuin isän
maallinen talonpoika (Eduskunnasta: Ei 
ole aihetta.). Jos niin on, niin tiemme 
erikanevat jyrkästi toisistaan, sille emme 
voi mitä.än. Kuilu syvenee. Onko se tar
koituksenne ~ (Ed. Tanner: Kysymys vallan 
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• väärin asetettu.) Löytyykö tarpeeksi. suuri 
vähemmistö nyt, joka kykenee estämään 
Suomen kansan valtavan enemmistön vaka
van tahdon~ Jos niin käy, en voi muuta 
sanoa kuin vanhan 1tunnetun huudahdltk
sen: Voi voittajia! 

On selvää että maalaisliiton eduskunta
ryhmä tulee aivan yksimielisesti äänestä
mään sekä tämän että seuraavan lakiehdo
tuksen hyvä'ksymisen puolesta sitä suurem
malla syyllä kun mol:emmat lakiehdotukset 
ovat maalaisliittolaisen hallituksen tekemiä 
(Ed. Paasivuori: KunniaJkysymys !) . 

Ed. F u r u h j e l m: På svenSika riks
da~ruppens vägnar ber jag få meddela, 
att gruppen kommer att rösta för lag
:förslagets god!kännande. 

Ed. T u o m i o j a: Sen lainsää1dännön 
tarkoituksena, jota varten eduskunta viime
kesänä kutsuttiin koolle, joilika lepäämään 
jättäminen aiheutti eduskunnan hajoituk
sen ja joka nyt uusien vaalien jälkeen 
oleellisimmilta kohdiltaan joutuu lopulliseen 
käsittelyyn, on valtion suojaaminen ku
mmiksellisia liikkeitä vastaan. Epäilyksiä 
itse tällaisen lainsäädännön oikeutuiksesta 
ei pitäisikään olla. Tarvitseeharr kansan
valtaisenkin valti'On, vaikkapa se suurem
massa määrin kuin muunlaiset valtiot, 
perustuUJkin kansalaisten keskinäiseen luot
tamukseen, varjella, tarpeen tullen myös 
pakko-keinoin, itseään väkivaltaisia mullis
tusyrityksiä vastaan. Poikkeuksellisessa 
oloissa tarvitaan tätä varten myös säännök
siä yli sen, mitä säännöllisi,ssä oloissa on 
välttämätöntä. Erimielisyyttä onkin aina
kin etupäässä ollut vain siitä, minlkälainen 
tämä lainsäädäntö olisi oleva. 

Niitä lakiehdotuksia vastaan, jotka nyt 
joutuvat -ratkaistaviksi, on tehty ja voi
daankin •tehdä sekä lakiteJk:nilliseltä että 
yleisten oikeusperiaatt•eitten tka.nnalta muis
tutuksia. Mutta parempaalkan lainsäädän
töä ei tätä nykyä näy,tä olevan mahdollista 
saada ai,kaan, ja kun taasen näiden laki
ehdotusten hyJikääminen sa·attaisi johtaa val
litsevan häiriötilan jatkumiseen, ehlkä kär
jistymiseerukin, on ne nyt hyvä!ksyttävä, ja 
puheenaoleva lainsäädäntö myöhemmin kor
jattav·a sen mukaiseksi kuin kokemus ja 
oikeusperiaatteet osoittavat. Senrv.uoksi edis
tysmielinen eduskuntaryhmä tulee yksimie
lisesti äänestämään niiden hyväksyttyiksi tu
lemisen puolesta. 

Täss1i yhteydessä on kuitenkin vielä 
syytä tehdä pari rhuomautusta. On ensik
sikin pidettävä luonnollisena, että nyt toi
vottavasti hyvälksytyiksi .tulevia lakeja so
vellutetaan objektiivisesti kaikikeen valtio
ja oikeusjärjest)'lksen tuhoamista tarkoit· 
tavaan toimintaan, harjoitettakoonpa sitä 
miltä taholta tahansa. Mutta älJköön myös
kään antaudutta'ko sen harhaluulon val
taan, että nämä lait kykenisiviLt J~ksistään 
torjumaan sen kumouksen vaaran, minkä 
poistamista ne tarkoittavat. Hyväildn laki 
vaatii toteutuwkseen karusalaisten tukea. 
,Jotta kommunismi saataisiin hävitetyksi 
muutenkin kuin vain julkisesta elä:mästä. 
\'aaditaan hellittämätöntä työtä niiden epä~ 
kohtien poi.sta:miseksi, joista se saa yliy
kettä ja ravintoa, samoinQmin sen henkisen 
pimeyden härlvent.ämistä, joka Dn tehnyt 
sen levenemisen mahdolliseksi. Mutta val
tiollista pimeyttä ja väärinkäsityksiä val
tiollisen yhteiselämän perusedellytyiksistä 
on saatu havaita .myöskin sellaisissa pii
reissä, joilta olisi voitu jo toista odottaa. 
Valtiollisen sivistyksemme syventämiseksi 
ja laajentamiseksi on siis uupumatta työtä 
tehtävä. On saatava tyystin häviämään se 
kumouksen ja valtiollisen mullistuksen 
uhka, joka on omansa myrkyttämäiän kan
salaisten mieliä, synnyttämään levotto
muutta ja .epävarmuutta. Onneton!han on 
sellainen tilanne, jossa ei voida horjum3Jtta 
luottaa valtiovallan :kykyyn ylläpitää lail
lista järjestystä ja asiain säännöllistä me
noa. 

On hartaasti toivottava, että näiden la
kien hyvätksyminen poistaisi valtiollisesta 
elämäiStäJmme sen kiihtymystilan, joka siinä 
on viime aikoina ollut vallalla ja palaut
taisi maahrumme yhteiskuntarauhan ja työ
rauhan. 

Ed. K e s ti : Herra puhemies! Kun 
täiillä nyt ratkaisevaan käsittelyyn joutu
nut lakisarja viime valtiopäivillä oli edus
kunnaJSSa esillä ja kun hallitus silloin aset
tui vaat·i:maan näiden la:kien hyväksymistä, 
niin voi jollakin tavalla ymmärtää sen, 
että ·eduskunnan porvarillinen enemmistö 
silloisis,sa oLosuhteissa asettui niitä kannat
tamaan. Mutta siltä, et.tä tämä enemmistö 
on edelleenkin pysynyt tällä samalla kan
nalla, vaikka olosuhteet ovat nyt jo sen
tään toiset kuin >kesrullä, niin tätä on vai
kea ymmärtää. Näiden latkien kannaJtta-
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jain taholta 'ei ole voittu esittää ainoata
kaan valmvaa vastaväitettä sitä laJkilinjaa 
vastaan, joka kesällä n. s. Kivimäen ehdo
tuksen muodossa tuli rinnakkaisesitJ71ksenä 
esille ja jdka tässä eduskunnassa on myös
kin uusittu. Eduskunnan enemmistö on 
tahtonut oikeastaan ilman perm~teluja hy
lätä nytkin jo etukäteen tämän väliWh·an 
ehdotuksen. Näin on jäänyt eduskunnan 
ratlkaistava:ksi nyt enää se, hyvälk!syäkö vai 
hylältä, eikä se, mitä olisi pitänytt, tämä 
vai tuoko la:ki. Minä olisin koko lainsää
däntöön nähden toivonut sen periaatteen 
voitolle tuloa, jonka eduskunnan suuri 
enemmistö jo kesällä ilman hallituksen vä
liintuloa olisi ollut valmis hyväksymään. 
Kun tämä ei kuitenkaan näytä nyt enää 
mahdolliselta, koska senjälkeen, jus nämä 
la:kiesitykset nyt hylättäisiin, ei olisi var
muutta siitä, saa·daanlko enää näitä lakc"ja 
näillä valtiopäivillä valmiilksi, niin nyt ku
ten sanottu, ei ole enää muuta mahdolli
suutta kuin hallituksen esitysten hyvä:ksy
minen. 

Mitä nimenomaan tasavaHan suojeluLa
kiin tulee, niin voisi sen suhteen esittää 
erittäin vakavia huomautuksia, sillä se an
taa ediUslkunnan ylksinkertaiselle enemmistölle 
y;hdessä presidentin ja hallituksen lkans8a 
avoimen valta·kirjan päättää sellaisi,s:ta pe
rustuslai,ssa turvatuista kansalaisvapauk
sista, joiden suhteen muuten vaadittaisiin 
noudatettava'ksi perustuslain mutkaista sää
tämi,sjärjestys;tä. Lain tekee mahdolliseksi 
hyväksyä, joskin suurin .epäilyksin se, että 
se tulee olemaan voimassa vain määräajan. 
Ilma,n sitä olisi laki mahdoton hyväksyt
täväksi. Lain tarpeellisuuden voi asettaa 
myös nyt jo, senjalkeen kuin s'otatilalaik' 
on tullut hyväksyt_y'ksi, kysymyiksenalai
seksi, sillä se aEtai<i h:Jl!iinksdle kyllä 
tarpeelliset valtuudet levottomien aikojen 
varalle. 

Siinä toi1vos:sa, ettei tämän poikkeuslain 
määräyksiä milloinkaan tarvitsisi käytän
nössä noudattaa, ilmoitan tulevani äänestä
mään lain hyväksy;misen puolesta. 

Ed. P e n n a n en: Herra puhemies 7 Sitä 
varten, jotta hallitus tällä lakiehdotuksella 
saisi tarpeellisina pitämänsä valtuudet ti: 
lanteen niin vaatiessa huolehtia siitä, ettei 
kommunismi enää pääse esiintymään julki
sessa elämässä ja että kansan valtavassa 

1 

enemmistössä esiintyvä mielten jännitys • 
laukeaisi ja päästäisiin rauhallista tietä 
säännöllisiin oloihin, sitä varten pitää kan-

.. sallisen kokoo:mus,puolueen eduskuntaryh
mä välttämättömänä tämän lakiehdotuksen 
hyväksymistä ja tulee yksimielisenä äänes
tämään lakiehdotuksen puolesta. 

Kysymyksessä olevan asian tärkeyteen ja 
nyt tapahtuvan ratkaisun kantavuuteen 
nähden pyydän lyhykäisesti tehdä eräitä 
reunamuistutuksia niitä väitteitä vastaan, 
joita perustuslakivaliokunnan asiaa puolta
vaan mietintöön liitetyissä vastalauseissa on 
tätä lakiehdotusta vastaan esitetty. 

Ensimmäisessä sosialistien vastalauseessa 
sanotaan ensinnäkin, että lakiehdotus muka 
vaarantaa perustavia kansalaisoikeuksia ar
veluttavassa määrässä. Tämän väitteen joh
dosta on sanottava vain, että perustaviin 
kansalaisoikeuksiin eivät suinkaan kuulu 
sellaiset toimenpiteet, teot ja vehkeilyt, joi
den torjumiseksi tämä lakiehdotus on tar
koitettu. Ken tai ketkä moisiin edesotta
muksiin ryhtyvät ja niitä suunnittelevat, he 
ovat, mitä nopeammin, sitä parempi, estet
tävät rikollisista ja turmiollisista puuhis
taan. Kun lakiehdotuksen vastustajat ve
toavat sellaisten valtakunnalle ja yhteiskun
nalle vaarallisten henkilöiden ,perustaviin 
kansalaisoikeuksiin' ', on tällainen väite, lie
västi sanottuna, läpikuultava. 

Mutta, sanotaan edelleen sosialistien vas
talauseessa, nykyisenä ajankohtana ei ole 
takeita siitä, että nyt käsiteltävänä olevaa 
lakia tultaisiin oikein ja puolueettomasti 
käyttämään. Tässä on siis perusteena pelkkä 
epäluulo ilman minkäänlaista tukikohtaa. 
Lakiehdotuksen mukaanhan on tasavallan 
presidentillä valta asetuksella säätää erinäi
sistä poikkeuksellisista toimenpiteistä vain 
silloin, kun valtakuntaa uhkaa välitön vaara 
tai yleistä järjestystä on huomattavasti häi
ritty ta~kka yleinen järjestys ja turvalli
suus on vakavasti uhattuna eikä oikeustilaa 
voida palauttaa säännöllisissä oloissa käy
tcttävillä keinoilla. Ja silloinkin on maini
tunlaisi>Sta asetuksista viipymättä ilmoitet
tava eduskunnan puhemiehelle, jonka on 
saatettava ne_ eduskunnan tietoon tai, ellei 
eduskunta ole koolla, niin pian kuin edus
kunta on kokoutunut. Tämän nyt pitäisi 
riittää sosialisteillekin takeeiksi sii t.ä, että 
,ken tietää itsensä .'lyyttömä:ksi, hänen ei 
tarvitse pelätä täJmän lain takia ikansalais
oikcuiksicnsa 1puolest~a. 
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Eniten kiinnittääkin ainakin minun huo
miotani vasemmiston vastalauseessa se väite, 
ettei lakiehdotus ole edes tarpeellinen. Se 
on muka tarpeeton siitäkin syystä, kun on 
olemassa sotatilalaki. Me kyllä muistamme 
ja tunnemme sosialistien aikaisemman mo
nivuotisen kannan sotatilalakiin nähden. 
Nyt kun se on syystä ja vaikuttimista, jotka 
vasemmallakin tunnetaan, saatu laiksi, nyt 
he vetoavat tähän lakiin semmoistenkin ta
pausten varalle, jolloin valtiovalta voi tor
jua vaaran ja ylläpitää järjestyksen ja tur
vallisuuden ilman, että valtakunta tai edes 
osa siitä julistettaisiin sotatilaan. Todelli
nen syy, en voi olla sitä sanomatta, lienee
kin se, mikä sosialisteilta on jäänyt vwsta
lauseessa ainakin suoraan ilmoittamatta. 
Eikä sen ilmoittaminen ole tarpeellistakaan. 
He ovat jo niin moneen kertaan aikaisem
min ja kyllin selvästi sanoneet todellisen 
syyn tämän lakiehdotuksen tarpeettomuu
teen, nimittäin sen syyn, että kommunismi 
heidän mielestään ei niin peräti vaarallinen 
olekaan. Mutta tämän lain tarve on muiden 
kansalaisten mielestä aiheutunut juuri kom
munismivaarasta. Ei kukaan uskaltane toi
voa~aan sitä, että sosialistien käsitys kom
munismivaarasta nyt olisi muutettavissa. 
Mutta varmaan sosialistitkaan eivät voi olla 
näkemättä sitä, millä kannalla kansamme 
muu osa kommunismiin nähden on ia miten 
tärkeänä se osa pitää tämän, kuten toisten
kin lepäämässä olleiden lakiehdotusten hy
väksytyksi tulemisen. Tämä tosiasia pitäisi 
vähemmistönkin pitää mielessään asettues
saan enemmistöä vastaan, tosin tavalla, 
jonka valtiopäiväjärjestys myöntää, mutta 
joka kuitenkin sisältää uhmaa valtavan 
enemmistön mielipidettä vastaan. 

Perustuslakivaliokunnan mietintöön on 
myöskin ed. Estlander liittänyt vastalau
seen, tosin vain lakiehdotuksen perusteluja 
koskevan. Tästä vastalauseesta pyydän sa
noa vain sen verran, että ed. Estlander 
kääntää asiat siinä aivan ylösalaisin. Hän 
vaikenee syystä ja puhuu vain seurauksista. 
Kaiketi hän, kuten me kaikki, tietää sen, 
että kärjistyneiden olojemme alku ja pohia 
on kommunismi. Poistettakoon syy, niin 
seuraukset kyllä lakkaavat. 

Ed. T a n ,n e r: Nämä ikommunistilakien 
nimellä tunnetut ]aki~hdotukset joutuvat 
eduSJkunnaJSsa ikäsiteltä,väiksi ajankohtana, 
jolloin kiihko maassa näyttää olevan verrat-

tain ik:orkealla, ja jolloin, käyttääkseni ed. 
Lohen täällä esittämää sanamuotoa, ,her
mostuneena jännityksellä" odotetaan, mitä 
eduskunta näistä lrukiehdotuksista lopulli
sesti päättää. Luulisi näin ollen, että on 
kysymyksessä jotakin valtakunnalle ehdot
tomasti välttämätöntä, jonka silleen jää,mi
sestä voisi koitua suuria vahinkoja maalle. 
~äin ei mielestäni kuitenkaan lähestulkoon
kaan ole asianlaita. Minä olen näkevinäni, 
että tämä kiihko ja hermostunut jännitty
neisyys on keinotekoista. On tahdoth1 luoda 
semmoinen ilmapiiri, että erään 1ässii edus
kunnassa edustettuna olevan puoln€en pää
mää-rät saataisiin toteutetuksi. 

Täihän kiihkoon on mielestäni senkin 
vuoksi sangen vähän syytä, että nämä lait 
ovat suorastaan tarpeettomia.. FJi hallitus, 
säilyttääkseen maassa rauhaa, tarvitse täm
möistä lainsäädäntöä. Onhan meillä ole
massa rikoslaki, jonka avulla on onneJlisesti 
voitu tähänkin saakka pitää rikolliset ainek
set kurissa. Ja täällä on meidän ryhmämme 
taholta jo viitattu siihen, ·että vastoin mei
dän harrastuksiamme on äskettäin E>aatu ai
kaan sotatilalakikin, joka va'kavammissa ti
laisuuksissa antaa hallitukselle riittävät aseet 
käteen. Tämän vuoksi ei tasavallan suoje
lulaki missään tapauksessa ole tarpeellinen .. 
- Mitä tulee toiseen 1ainsäädäntöryhmään,. 
valtiopäiväjärjestystä ja vaalilwkia tarkoit
taviin muutosehdotuksiin, niin niidenkin 
tarpeettomuus on ilmeinen. Eilhän niitä tul
taTie tarvitsemaan ennenkuin kolmen vuoden 
perästä. Toivottavasti tämä eduskunta ni
miUäin saa istua kolme vuotta. Ja jos ne 
silloin vasta joutuvat käyt,ettäväksi, niin lain 
sanamuodon muikaan ei ole enää semmoisia 
aineksia, joita vastaan niitä voitaisiin käyt
tää, koska ainoastaan ne henkilöt, jotka kol·· 
men viimeksi kuluneen vuoden aikana ovat 
kuuluneet joihinkin kumoukseUisiin järjes
töihin, joutuisivat lakiehdotuksen mukaan 
vaalikJelpoisuutta vailla oleviksi. 

Mutta ei sillä .hyvä, että nämä lait ovat 
tarpeettomia, ne ovat myös sangen v~aaralli
sia. Tasavallan suojelulaki antaa niin ta
vattoman laajan valtakirjan hallitukselle,. 
että sen avulla voitaisiin tehdä tyhj,äksi mel
kein mitkä kansalaisoikeudet ja -vapaudet 
tahansa. Meillä ,ei ole varara antaa hallituk
selle tuommoisia valtakirjoja. iMe emme näe 
niin pitkälle tulevaisuuteen, että tietäi
simme, onko meillä aina olemassa eduskun
taa ja kansaa kohtaaa1 siksi lojaaiinen halli-
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t.us, ettei se ta'hdo vääa:~inkäyttää tuommoista 
valtwkirjaa. Eihän ole mi:kään mahdotto
muus, varsinkin semmoisina aikoina kuin 
nykyinen, jolloin ennen järkevinäkirn pide
tyt ihmiset näkyvät menettävän harkinta
kykynsä ja kiihko nousee korkealle, että hal
lituksella on halua saamansa valtuuden' 
avulla tehdä tyhjäksi melkeirn mrkä kansa
laistoiminta tahansa maassa. Että myös val
tiopäiväjärjestykseen ja vaalilakiin ehdote
tut muutokset ovat vaarallisia, siitä olemme 
jo saaneet hyvää .havainto-opetusta parai
kaa valmisteilla olevien ·kunnallisvaalien ai
kana. Ovathan eräät vaalilautakunnat kun
nallisvaaleista hyväksyttyj,en lakien nojalla 
jo katsoneet olevansa oikeutetut hylkää
mään sosialidemokra,attisiakin vaalilistoja. 
Näitä lakeja voidaan käyttää mielivallan 
palvelukseen ja niiden suurin vaara onkin 
siinä, että ne. avaavat ovet avoimiksi mitä 
täydellisimmälle !hallinnolliselle mieli val
lalle. 

Minä luulisin, että nämä esittämäni näkö
%ohdat huomioon ottaen näiden la,kien hyl
•kääminen olisi päivän selvä asia, jos edus
kuntaolisi vapaa käsittelemään näitä asioita. 
Aika on kuitenkin semmoinen, että valitetta
vasti eduskunta ei ole siinä suhteessa vapaa. 
Me näymme elävän eräänlaisen diktatuurin 
alaisena, ei suinkaan minkään henkilön tai 
pienemmän ryhmän, vaan erään puolueen 
diktatuurin alaisena, ja sen on onnistunut 
siinä määrin sä.ilkäyttää suurin osa eduskun
taa, että edustajat eivät enää ole vapaita kä
sittelemä:än näitä asioita omarn vakaumuk
sensa ja harkintansa mukaan. Meitahän pe-
1oitellaan kaikenlaisilla seurauksilla, ellei 
näitä lakeja hyvä:ksytä. Paitsi mieskohtaista 
kostoa, uhataan myöskin valtiosääntöämme. 
kohtaaviHa loukJkauksilla. Onhan paljon 
puhuttu jo suorastaan järjestettyyn dikta
tuuriinkin siirtymisestä. Nämä uhkaukset 
ovat nä!htävästi vaikuttaneet sen, että kaikki 
porvarilliset ryhmät ovat taipuneet tämän 
painostuksen edessä ja vastoin oma·a vakau
mustaan, vastoin sitä, mitä he vielä kesällä 
täällä julistivat, ovat nyt valmiit alistumaan. 
Se on ollut nöyryyttävää alistumista eikä 
missään suhteessa tarpeellista. Ei meidän 
tasavaltamme sentään ole niin heik'k:o, että 
sen tämmöisiä u:hkau'ksia tarvitsee pelätä, 
ja minä luottaisin myös .ainakin useimpien 
meidän porva·rillis1Jenkin puolueiden kansan
valtaisuuteen siinä määrin, että uskoisin 
niiden olevan valmiita viimeiseen saakka 

puolustamaan kansanvaltaista ja parlament
taarista järjestelmää. 

Me .olemme sosialidemokraattisen ryhmän 
taholla syvästi valittaneet sitä, että porva
rilliset ryhmät ovat näihin la:kei:hin nähden 
sii·nä määrin sitoneet kätensä, ettei heillä 
näy olevan enää malhdollisuutta kul'kea va
kaumuksen heille osoittamaa tietä. Toi
vomme siitä huolimatta viimeiseen saakka, 
että edes joku yksityinen porvarillisiin edus
kuntaryhmiin kuuluva jäsen tulisi autta
maan meitä, silloin kun me tahdomme puo
lustaa kansanvaltaa. (Keskustasta: Ette 
toivo ! ) Me emme puolestamme ole anta
'lleet näiden peloitusten itseemme vaikuttaa, 
me tahdomme pysyä johdonmukaisina (Kes
kustasta: Ei ole totta!) aikaisemmalle me
nettelyllemme, jonka tarkoituksena on kai
kin 'keinoin suojella tätä maata kansanval
taa vastaan tähdätyiltä pyrkimyksiltä. 

Ed. Lohi äsken paatoksella pitämässään 
puhevuorossa ta1htoi tehdä riidanalaiseksi 
sen, että meillä ei muka enää olisi oikeutta 
estää näiden lakiehdotusten tulemasta laiksi. 
Se on hyvin outo väite. Sitä vartenhan val
tiopäiväjärjestyksessä on vähemmistöjä suo
jelevia määräyksiä, että niitä voidaan käyt
tää. Ja varsinkin silloin, kun on näinkin 
vakavat asiat kyseessä, on tietysti ehdoton 
velvollisuus niitä käyttää. 

Ed. Lohi kysyy, palautuuko rauha, jos 
nämä lakiehdotukset hylätään~ Meille ei 
ole kulman antanut vakuutuksia siitä, palau
tuuko rauha, jos ne hyväksytään (Ed. Keto: 
.Siitä on kysymvs.). Te olette meitä 13 vuo
den ajan moittineet siitä, että me emme pys
tyneet vuonna 1917 hillitsemään joukko
jamme. Silloin oli asema metlko lailla toi
nen, vallitsi vallankumouksellinen tilanne, ja 
silloi8ella hallitusvallalla ei ollut kättä pi
tempää käytettävänä.än (Ed. Pihkala: Sosia
listit eivät antaneet!). Te voitte näyttää, 
kuinka te nyt hoidatte joulkkonne? Nythän 
on verrattain säännölliset olot. Teidän hal
lituksellanrne on käsissään valtaa j•a fyysil
listä voimaa niin paljon kuin se suinkin 
tarvitsee ja talhtoo käyttää. Ei siis riipu ai
nakaan keinojen riittämättömyydestä, jos te 
ette jaksa hoitaa joukkojanne siinäkin ta
pauksessa että lait tulevat hylätyiksi. 

Sosialidemdkraattinen eduskurntaryhmä ei 
o}e voinut paljoakaan vaikuttaa näiden la
kien sisä1töön. Me olemme koettaneet saada 
niitä siedettävämpään muotoon, jossa ta
pauksessa olisimme sovinnon vuoksi olleet 
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taipuvaisia tulemaan enemmistön mukaan 
ja poistamaan nämä riitakysymykset päivä
järJestyiksestä. Ne on kuitenkin ylimielisesti 
tahdottu ajaa porvariston omilla voimilla 
lävitse. Vasemmistoa ei ole niissä ta:hdottu 
kuulla. Se on selitetty tarpeettomaksi, ja 
me olemme ymmärtäneet, .että niitä on myös 
vasemmistoa vastaan tahdottu saada hyväk
sytyiksi ja käyt~ttäviksi. 

Vaikka näiden lakien käsittely onkin jo 
tullut niin pitkälle, että tällä hetkellä ei 
ole enää mitään mahdollisuutta saada ai
ilraan muutoksia nykyisiin ehdotuksiin, niin 
pidän kuitenkin tarpeellisena ilmoittaa, että 
siinä tapauksessa, €1ttä, kuten me toivomme, 
nämä lait tulevat hylätyiksi, me olemme 
edelleen valmiit etsimään jonkinlaista komp
romissitietä, etsimään semmoista ratkai'ma 
näihin kumpaankin lakiehdotukseen nähden, 
jonka pitäisi voida tyydyttää porvarillisia 
ryhmiä eikä silti loukkaisi meidän tärkeinä 
pitämiämme periaatteita siinä määrin kuin 
nyt esillä olevat lakiehdotukset tekevät. Jos 
sillä pohjalla voitaisiin •päästä johonkin eh" 
dotU'kseen, voin edelleen ilmoittaa, että ei 
ainakaan meidän tahollamme ole estettä sii
.hen, että sillä tavalla syntyneet lakieihdotuk
set voitaisiin käsitellä kiireellisinä jo näillä 
valtiopäivillä. Tällä me mielestämme olem
me osoiUaneet hyvinkin pitkäile menevää 
sovitteluha.lua, mutta pakkokeinoihin, joita 
meitä vastaan on koetettu käyttää, emme 
tule missään tapauksessa alistumaan. 

Pyydän lopuksi kannattaa ed. Aaltosen 
täällä tekemää hylkäyseihdotust·a sikäli kuin 
tällä kertaa on kysymyksessä tasavallan suo
jelulalki, ja pyydän samalla ilmoittaa, että 
sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä on 
kdkonaisuudessa·an tämän ikannan takana. 

Ed. Se r g ·eli u s: Utan en utförligare 
rn<>tivering ber jag vid detta tillfälle få med
dela att jag redan senaste sommar, om 
också med tvelkan, röstade för antagandet 
av republikens Slkyddslag, bl. a. därför altt 
dennas gilti~hetstid föreslogs begränsad. 
Sedan dess hava händelser inträffat vilka 
visa, att en lag av den art som skyddsla
gen, är behövlig, varför jag med så mycket 
större Skäl och i övrig.t på de grunder, som 
av rdm. Estlander anföres i han:s reser
vatiOIIl trll grundlagsu~ottets betänlkande, 
kommer att rÖSita för förslagets antagande. 

Keskustelu julistetaan päättyneeiksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Aaltonen ed. Tannerin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 

Selonteko myönnetään oiikea!ksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväJk:syy esilläolevan lakiehdiotuk
sen sel.laisena kuin eduskunta on sen vuo
den 1930 ensimmäisillä valtiopäivillä le
päämään jä1tettävä!ksi hyväiksynyt, äänestää 
,jaa"; j•oka ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". 
Jos vähintään 2

/ 3 annetuista äänistä <>n 
jaa-ääniä, on lakiehdotus hyväJk:sy.tty, mutta 
muuten se on hylätty. 

P u h e m i •e s : Äänestyiksessä on amnettu 
132 jaa- ja 66 ei-ääntä; poissa ,1. 

Eduskunta on siis hyväksynyt la!kiehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotukset laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta ja laiksi Suomen vaali

lain muuttamisesta. 

Esitellään perustuslruki:va1iokunnan mie
tintö n :o 4 ja otetaan a i n o a a n käsi lt
t e l y y n siinä valmistelevasti lkäsi·tellyt, 
vuoden 19·30 I vp :Itä lepäämässä olevat 
yllämainitut ~a!kieihdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 4. Elll
sin sallitaan keskustelu molemmista ·laiki>
ehdotuksista ylhteisesti. Sen jälkeen teh
dään päätökset erilkseen kummastaikin laiki
•ehdotuksesta, jot:ka valtiopäiväjärj€styksen 
73 § :n mukaan voidaan nyt rmuuttamatto
mina hyvälksyä tai hylätä. .Jos tehdään 
ehdotus lakiehdotusten hylkäämisestä, on 
ensinnä toimitettava äänestys ensillllffiäi
sestä laikiehdotuksesta. Sanottu •laikiehdo
tus tulee tällöin hyvä:ksytylksi, jos vähinr 
tään 2

/ 3 annetuista äänistä sen ihyväksy
mistä kannattaa, mutta muussa tapauksoosa 
on la!ki,ehdo:tus hylätty. Jos ensimmäinen 
lakiehdotus tulee hyväksytyksi, tehdään 
yksinkertaisella äänten enemmistö'llä pää
tös jälkimmäisen Ia!kiehdotuiksen hyväksy-
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misestä tai hylkäämisestä; mutta jos en
simmäinen lakiehdotus hylätään., on jä:likim
mäinen lakrehdotus katsottava rauenneeiksi. 
Perusteluja koskevista mahdollisista mun-· 
tasoodotuksista tehdään päätökset, sitten
kuin itse laikiehdotukset on käsitelty. Kes
[mstelun kuluessa on esitettävä kaiil&i eh
dotukset, jotka halutaan asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Valta
kunnan edun kannalta hallitus pitää vält
:t.ämättömänä, että esillä olevat lalkiehdotuk
set hyväksytään. Niitten hy'l:käärrninen 
saattaisi hallituksen !käsityksen mu'kaan 
johtaa seuraamuksiin, joita on vaikea, 
jopa mahdotonkin edeltäpäin arvata. Hal
litus katsoo V1elvollisuudeiksensa eduskun
nalle i'lmoi<ttaa, että jos nämä lakiehdotUk
set eivät saa niin suurta enemmistöä puo
lelleen, että ne tulevat hyväksytyiiksi, niin 
hallitus jättää erohakemuksensa ja asettaa 
paikikansa tasavallan herra pr:esidentin 
!käytettäväksi. 

uttryck, över att regeringen skänker dessa 
lagförslag ett sådant avsecnde. :Mcn må
hända är dct riktigare att beklaga att re
geringen nödgas göra så. Under andra 
omständigheter skulle dctta ickc inverkat 
på mitt handlingssätt. l'vlcn jag erkänner 
att det nu gör det. Ty det vorc i högsta 
grad olyckligt om regeringen, ja, om hela 
regeringsmakten skulle med den nuvarande 
statsministerns person berövas sin enda vä· 
sentliga moraliska tillgång. Men det vore 
därjämte oriktigt att låta ministären avgå, 
innan den infriat sitt löfte vid anträdan
det av regeringen, att återställa lugn, ord
ning, laglig1het. Oc<h därtill kräves tyvärr 
ännu mycket. Därtill kräves först och 
främst att rf')geringen själv inser villfarel
sen i den förvånansvärt optimistiska dekla
ration som den avgav då riksdagen sam
manträdde. Sedan dess ha ju som en ome
delbar dementi, som ett verklighetens miss
troendevotum inträffat händelser, vilka 
bort komma den på andra tankar. 

Regeringen har bundit sig till en lag
sti;ftningsåtgärd, som i framtiden blott kan 
medföra betänkliga följder, som för när
varande icke har någon användning och 
som kunnat med förenat understöd ersät
tas genom tillfredsställande lagbestämmel-

Regering'en anser rikets välfärd ound-
1 

ser. J ag vill emellertid icke vidare ingå 
gängligen krälva, att ifrågavarande lagför- på dessa bedrövliga omständigheter. Rege
slag godJkä,nnas. Deras förlmstande s'kulle ringen, fängslad genom sitt förflutna, har 
enligt regeri:ngens åsikt kunna medföra fattat position. Det är riksdagen nu som 
följder, som äro svåra, ja omöjliga att be- : är i turen. Att Svinhufvuds regering skulle 
räkna. Regeringen vill förty sin plikt lik- falla på dcssa lagförslag, det vore i san
mätigt meddela dksdagen, att, därest ifrå- ning lika bedrövligt som, må det tillåtas 
gavarande lagförslag iCJke erhåJlla nödig mig säga, oförnuftigt. Om regeringen lik
maj'oritet för deras go:dkännande, regeri:n- väl icke tyckes vilja ändra sin ståndpunkt 
gen kommer rutt irrläm:na sin avsfkedsansö- beträffande dessa lagförslags antagande, så 
~Jkan och sina platser till republikens presi- blir det enligt en gammal, god regel den 
dents förfogande. förståndigare som måste giva vika. 

Ed. Estlan:d·er: Herr talman! Av 
denna angelägenhet, som dock innerst är en 
lagstiftningsfråga, ty dc vilandc lagarna 
ändra grundlag och äventyra medborgar
nas fri- och rättigheter, har gjorts en po
litisk maktfråga och på sina håll en am
bitionssak. Hr statsministerns uttalande 
nyss bekräftar denna saks politiska bety
delse. De vilande lagförslagens antagande 
kommer nu såsom i somras att betrakta8 
som en kabinettsfråga. Jag ber att få ut
tala min häpnad, och jag hoppas att detta 
skall betraktas såsom ett parlamentariskt 

Ed. Furuhj·elm: Herr ta1man! 
Svenska riksdagsgruppen kommer att i sin 
helhet rösta för lag.förslagens godkännande. 

Ed. S e r g e l i u s: Herr talman! De 
vilande lagförslagen angående ändring av 
7 § R.O. samt angående ändring av val
lagen för Finland är i sin nuvarande form 
i så hög grad stridande emot allmänna och 
konstitutionella rättsprinciper, att ett för
sök att även denna höst ernå en Jycklig 
lösning, syftande till samma mål, nämligen 
kommunismens bekämpande i landet, borde 
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hava kummt omfattas av varje om vår 
konstitution sig befrämjande riksdagsman. 
Ett sådant försök har även gjorts från 
svenskt håll, men inga som helst utsikter 
torde finnas för att den inlämnade motio
nen skall kunna upptaga tävlan med det 
vilande lag:förslaget. Och dock bortfaller 
ctt av motivcn för det vilande lagförsla
gets antagande, som åberopades senaste 
sommar, nämligen att det därmed parallelt 
hehandlade förslagct icke tillräckligt snabbt 
skuJle leda till det resultat, som med rc
gcringens lagförslag främst åsyftades, näm
ligen omöjliggörandet av en kommunistisk 
rcpresentation i riksdagen. Detta mål hava 
vi redan i själva verket nått, och därför 
hade det även för vårt lands anseenfle utåt 
varit i hög grad lyckligt om riksdagen åt
minstone nu på hösten givit sig tid att 
pröva även andra, vårt rättsmedvetande 

· bättre motsvarande lagstiftningsåtgärder i 
här förenämnt syfte. 

Det vilande lagförslaget, som enligt min 
uppfattning är motionen tekniskt under
lägsen, har likväl gcnom en upparbetad 
opinion blivit ett levande behov hos vid
sträckta folklager. Denna masspsykos kan 
ickc så snabbt varken lindras eller botas 
med saklig kritik, utan får väl riksdagen 
lov at köpa den samhällsfred, som sedan 
månader varit starkt beskuren, med god
kännande av detta vilande lagförslag. Vi 
hava nu kommit i ett tillstånd där förnufts
skäl, övertygelse och rättskänsla väga lätt, 1 

och det fordras nu av lagstiftaren att han 
skall frånse från .sådana omständigheter, 
som bruka vara för honom vägledande då 
han skall taga ställning till en lagstiftnings
åtgärd. 

Det faktum, att våra kommunallagar ha 
ändrats i enlighet mcd det vilande lagför
slaget om valbarhetsvillkoren, talar delvis 
för att även de politiska valen böra för
rättas i överensstämmelse med dessa, men 
det mest vägande motivet för mitt ställ
ningstagande till lagen i fråga är folkvil
jan, sådan den manifesterat sig vid de se
nast förrättade riksdagsvalen. I dessa har 
nämligen folkets flertal givit uttryck åt 
den önskan att riksdagen måtte antaga dc 
vilande lagförslagen. Då jag på anförda 
skäl denna gång kommer att rösta för re
geringens proposition sker detta i den 
fasta förhoppningen, att då regeringen i 
dag erhåHer a11a de fullmakter riksdagen 

giver den, regeringen även kommer att 
fullt återställa sin auktoritet och avvisa och 
strängt näpsa varje försök från utomparla
mentariskt håll att göra vidare aJ?.grepp på 
vår konstitution. 

Ed. V o i on m a a: Herra puhemies! 
,La~kitcihdas ", joksi eduskuntaan kierosti 
katsovat mielelläälll tätä laitosta ivail1evat, 
on viime aikoina ollut ahker.as."la käynnissä 
valmi.st·aaksoen kysyttyä erikoistuotetta: 
kommunistilwkeja. Tänään jälleen on täysi 
höyry päänä. Eikä ,loppua mäy, sillä on
han hallituksen julistuksissa kerta toisensa 
1perästä ,sanottu, että liepäämässä ·olev1at la
kiehdotukset eivät ,yksinänsä riitä hävittä
mään kommunisti1en toimintaa ja t·erveh
dyttämään ny'kyistä valtiollista elämää. 

Täytyy 1~uitenkin kysyä, eikö tämänta
painon lainsäädäntö jo ala riittää. Tahol
tamme on jo monen monta kertaa osoi
tettu, miksi esilläolevat lakiehdotukJSet val
tiopäiväjärjestyksen j•a v-aalilain muuttami
seksi .eivät voi tyydyttää ~sosialidemokraat
teja. Nämä la1kieihdotukset, jotka nälkäjään 
r.ajoittavat vain v.altiollista vaalikelpoi
suutta., sisältävät todellisuudessa suuren 
v.aamn kansalaisten ja eritoten työläi,sten 
valtiolliselle v.apaudeUe. TuEsihan niiden 
mukaan edustajaehdok1kaiden va.alikelpoi
suus alisto.ttav,aksi vaalipiirien keskusl~a·uta
kuntien tutkittavaksi ja tuomittavaksi. 
TarvitSiee v~ain vilkaista sanomalehtien pals
toilla näinäkin pä:ivinä nä:ky,neitä lukuisia 
uutisia, kunnallisten vaalilautakuntien me
nettelystä sosialidemokraattisia ehdokkaita 
ja valitsijoita kohtaan ja tarvitsee vain 
hiukan tuntea ihmisluontoa ja puolue
oloja saadakseen aavistuksen siitä, millä 
tav.oin puolueiden ~edustajat vaalipiirien 
kesknslau.takumnissa vaalikiihkon aikana tu
levat v.a,stustajainsa valtiollisi~a oikeuksia 
pitelemään. Onhan siitä jo e:hditty saada 
käytännölListä havainto-opetustakin ·esim. 
jo siinä tavassa, millä keskuslaut.akwntia 
eräissä .v,aali,piireissä on kokoonpantu. Eikä 
tämä valtiolliseen ilmiautoon ja mielival
taan p1erustuva järjestelmä ole vaarallinen 
aimoa,st.aan yksityisille ehdokkaille, vaan 
välillisesti yhtä vaarallinen lainikuuliai" 
sille valiltsijajoukoille, ryhmille ja puo
lueille, joiden vaalitoiminnan 1se saattaa 
polottelujen ja Dettelöiden ja v~aikeuksien 
alaiseksi. Muistan varsin hyvin .sen suo
mstaan murhaavan arvostelun, jon~a nämä 
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esitykset heinäkuun eduskunnassa saivat 
osakseen porv.arillisten lakimiesten taholta. 
,.,Hallituksen viitoittama tie" - lausui ed. 
Kivimäki - .,,on vieras meidän oikeusjär
jestyksellemme, jonka mukaan ei lketään 
saa 'kuulematta tuomita. Ei ole tähälll asti 
rvoimassa olevan lain muk•aan ollut mahdol
lista ja minä sanoisin, ettei tähän asti ole 
.sitä mahdollisuutta ajat·eltukaan, että sel-
1ainem hallinnollinen viranomainen, jolla ei 
ole mitään tuomarintoimen harjoittamiseen 
vaadittavia edellytyksiä, saa yksipuolisesti, 
asianomaista kuulematta, ehdottaa kansa
Laiselta riistettäväksi yhden hänen tärkeim
mistä kansalaisoilkeuksistaan.'' ,Sanotaan, 
että kommunistit eivät tarvitse tätä tur
vaa", jatkaa ed .. Kivimäki, ,mutta siitähän 
ei oLe tässä kysymys, vaan siitä, kuka ma·an 
ka;nsalaisista tulee kommunistiksi julisite
tuksi kuka ei. Tämä seulomi1n-en ta.paJhtuu 
toisten kansalaisten ilmiautojen perusteella, 
jolloin jos mitkä henkilölliset syyt voivat 
päästä vaikuttamaan. Oikeuserehdysten 
välttämitseksi on oikeudenkäyntitakeet oi
keusvaltiossa .luodut. Näistä takeista on 
hallitus luopunut." Niin sanoi ed. Kivi
mäki. Heinälmun helteessä .koetettiin näitä 
Lakeja ajaa läpi eräillä tahoilla k·ovi1n pe
lättyjen vaali.en välttämiseksi ja kosk·a tah
dottiin saada kommunistit ki'iruimmasti 
karkoitetuksi eduskunnasta laillisellakin 
.tavalla. Nyt OIVat va.alit ohi ja lmol1a on 
eduskunta, jos.sa ei ole .ainoatakaan kom
munistista jäJsentä, vaan jossa päinvastoin 
isänmaamnen enemmistö on hallitsevassa 
asemassa. Jos tämä ,eduskunta saa työ
rauhaa, niin on täällä Jo meidän puolel
tamme jo osoitettukin, että ei isänmaallis
ten aruksi kolmeen lähivuoteen tarvitse 
nähdä kommunistien lievettäkään lainsää
däntötyössä. Tuntuu lisäksi, niinkuilll kai
lren sen kuulumattoman jälkeen, mitä 
olemme saaneet viime kuukausina nähdä, 
jälleen hengitettäisiin jonkun verran rait
tiimpaa valtiollista ilmaa ja kuin kansalai
set a1kaisiv.at jälleen vähän enemmän kä
sittää lakipohjaisem ja edusikunnallisen elä
mälll arvoa. 

Samaan rauhoittavaan suuntaan viittaa 
pääministerin äskettäin Tampereella esi
tetty julistus. Siinähän sanot•aan : ,1. La
.puan lii'lm on jo voittanult ensimmäisen ja 
suurim:man .päämääränsä: kommunismi'll 
kukistamisen. Kommunismi on poistettu 
julkisesta elämästä ja sen salainen toiminta 

on herpaantunut. . Tämä on historiallinen 
saavutus, joka jo yksinään riittäisi voiton
merkiksi.'' 

Jos siis hallitUJs kuitenki'll nykyisissä 
oloissa heittää kirveensä kai,voon, niin sii
hen mah!taa olla muita syitä kuin tällä 
hetkellä uhkaava kommunismin vaara. En 
siis ymmärrä, että mitkään asialli:set syyt 
pakottaisivat niitä, jotka ovat V'akuutettuja 
lakiehdotusten vaarallisuudesta vahioelä
mällemme ja sosialidemokraattisesfti ajatte
levalle kansanosaUe ·erityisesti, hyväksy
mään näitä lak;eja. Kun ed. Pem.namen 
täällä äsken lausui, että sosialidemokraat
tien on otettava huomioon, mitä muu osa 
kansa;s!ta tästä ajattelee, •nii'n tah:clon hä
nelle huomauttaa, että sitäkin olemme aja
telleet. Kuten on kuultu ja meidänkiiJ 
puolelta sanottu, jos vastaisuutta vartem 
ja ·lmtkellisistä poliittisista syistä muun 
kansanosan mielialaan tyynnyttämäksi kat
sottaisiin kommunistien julbsta v•altiollista 
toimintaa lopettava.n lainsäädännön aikaan
saamista välttämättömäksi, niin onhan aina 
mahdollisuus palata siihen ehdotukseen, 
joka heinäkuun eduskunnassa laadittiin ja 
jolla oli se .suuri etu, että se samalla kun 
se säilytti kansan oikeusturvan ja osoitti 
varman titen kommunistien poistami'Seksi 
eduskunnasta, sai kaikki ·eduskuntapuolueet 
y;htymään yhteiseen rintamaan, vaikka hal
litus kiiruhti hajoittamaan tämän rinta
man. Oli lapualaiiSlii'kkeen vaikutusvaltai
simpia johtomiehiä'kin, jotka ilmoittivat 
omasta puolestaan pitävänsä n. s. Kivimäen 
linjaa varsin tarkoitustaan vastaav.ana, 
Vlaikkei vä:t luulleet voiva:rrsa lyhyessä ajassa 
saavamsa muita la.pualaisia sitä käsittä
mään. 

Näitä lepääviä lakiehdotuksia torjuva kan
tamme on :siis oikeutettu. Se päinvastoin 
kuin ed. Lohi sanoi, on myöskin siveelli
.sesti oikeutettu, sillä me olemme oikeutetut 
puolustamaan työväen raskain .ponnistuk
sin saavuttamia valtiollisia oikeuksia, sil
loin kuin niitä käsityksemme ja va'kaumuk
.semme mulman uhkaa 'v:aal'a, joka semmin
kin nykyisissä oloissa on suuri. Tässä oi
keutetussa menettelyssämmJe meillä on tur
vana perustuslakien S·elvä sana ja perllil
tuslakien h·enki. V aitiopäiväjärjestyksen 
mukaan ei tärkeiden perustuslainmuutos
ten hyvwksvmiseen eduskunnassa riitä yk
sinkertainen enemmistö, vaan V'aaditawn sii
hen tava.ULsta suur.empi enemmi'stö. Se oi-
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keus, joka täten on jäänyt vähemmistölle, 
ei sillä tavoin kuin me asian käsitämme, 
ole välik·a.p,pale väärinkäyttöä varten eikä 
sitä siihen ole käytettävä, eikä se ole mi
kään välikappaLe, niinkuin on julkisuu
dessa väit1etty, vähemmistödiktatuurin ai
kaansaamiseksi, vaan se on ainoastaan yk
si·nkertainen ja luonnollinen puolustuskeino, 
jota vähemmistönä on oikeus j1a v·el!volli
suuskin !käyttää sorron ja vaaran sitä uha
tessa. Valtiollinen kokemus ja oikeuden
tunto •ovat sen säätäneet lainkuuliai'sten 
vähemmistöjen suojaamiseksi äärimmäisessä 
hädässä. Sitä ei ole säädetty ~syrjään SJlsät
täväksi ensimmäi1sessä valtiollisessa rieha
kassa, vaan se on päinvastoin harkiten sää
detty selväksi ohjeeksi ja rauhoittava;ksi tur
vaksi juuri valtiollisesti ~sekavi·na ja kii'hty
neinä aiko~na. Juuri nyt jos milloinkaan 
tarvitaan tältä perustuslain suomaa oikeutta. 

Väärin, perin väärin käsittää maalaisliitto 
perustuslain aseman, kun se pää-äänenkan
na1:1tajassaan julistuttaa sosi·alidemokraat
tien kamnan uhmailuksi kansanvaltaa vas
taan. Joka sanoo meidän kantamme uh
mailuksi, se sanoo perustuslakia ja sen kan
taa uhmailuksi. Hämmästyttävää on ollut 
nähdä sitä sekaannusta, mikä viime aikoina 
on päässyt va1lalle maalaisliittolaisissa sa
nomalehdissä niiden kansanvaltakäsitteessä. 
Ne näyttävält tosiawnkin katsovan, että 
-enemmistön tahtD on aina ja ehdottoma's,ti 
todellista kansanvaltaa ja että vähemmi's
rtöillä ei ole ylipäänsä mitään muuta teh
tävää kuin totella. Kansanvaitarra pide
!tään kansanvallan hävittämistäkin, kunhan 
se -tapahtuu enemmistöp.äätöksellä. Perus
tuslainsäännökset ovat vain lain kirjaimia 
ja niiden säilyttäminen, nii'hin V·etowminen 
on vain muotolaiHisuutta, kun on kysymyk
sessä enemmistötahto rynnätä eteenpäin. 

Kun käsitykset ovat näin sekavat, ym
märtää kyllä, missä mielesssä maalai,sliiton 
rpää-äänenkannattaja voi tänäkin päivänä 
kirjoitt·aa, että taistelu puheenaolevien la
'kien hyväksymistä vastaan on samalla 
myöskin taistelua kamsanvaltaisen lainsää
däntömme johltavia .periaatteita voastaan 
ja voi ymmärtää ·senkin, että samainen sa
nomalehti k<ll!nsanvallan nimessä voi julistaa 
tällaisiakin annoksia, että ,vo1malkeinot voi
vat myös olla laillisia ja sosialidemokraatit 
ymmä•rtänevät, että niitä nyt käytetään.'' 
Tällai·nen uhkailu, tällainen painostus kuu
luu maalaisliittolaisten äänenkannattajain 

mielestä todelliseen demokratiaan. Se on 
suuri lmrhaluulo. Dem01kratian olemukseen 
meidän käsityksemme mukaan kuuluu en
nen kaikkea lakipohjainen toiminta, kwnsan 
välhemmi.sJDöjenkin elinoikeuden ja valtiol
Esen toiminna'n mahdollisuuksien :säilylttä
minon perustuslailli'Sis:sa raj•oissa. 

Kun olemme nyt joutuneet nii·n pitkälle, 
·että eduskunnan keskuudessa harjoitetaan 
paino·stusta j:a uhkailua, että perustuslain 
pyhää säännöstä väJhemmistön vaitiolliseksi 
suojelemi,seksi sanotaan joutavaksi lainkir
jaimeksi, niin on aika jo herätä ja päästä 
jäHeen mormaaliseen eduskunnalliseen .elä
maan. Ellei sitä tehdä, on .peljättävissä, 
että toteutuu täällä heinäkuussa käyneen 
Suomenmaa-lehden ulkomaalaisen kirjeen
vaihtajan hyvin sattuva sana: ,Sinä päi
vänä on kansanvalta kadonnut Suomesta, 
tuosta maaSita, joka ennen taistellessaan 
tsaarivaltaa vastaan sai laillisuuden eh-dot
toman kunnioittamisensa vuoksi Europan 
myötätunnon.'' 

Herra puhemies, ehdotan, että esilläole
vat lakiehdotukset hylättäisiin. 

Ministeri S ö d e r h o l m : Det hade icke 
IVarit mi'n avsikt att taga del i denna de
batt. De :skäl, som för och emot kunna 
1anföras äro ju ic·ke fråm i dag utan de 
.anfördes redan vid sena'Ste riksdag. Men 
jag kan ändå icke underlåta att Sltälla mot 
varandra de två principiella ~sä:tten att 1 

·ordna saken så, att kommunisterna iclre 
bleve inval.da i riksd&gen. Enligt regerin
,geus förslag 'blir det centralnämnden som 
avgör e:flter den utredning, s'Om har pres
terats, huruvida en person är valibar eller 
icke, men detta utslag är icke slutligt. Det 
underställes högsta f·örvaltning1sdomstolens 
prövning, och därvid har oc'kså den, vars 
rätt har blivit underkänd, möjlighet att 
~~enom hesvär söka ändring. Det 'andra 
d'örslaget giver åter ålklagaren rä.tt att av
•!!'Öra huruvida en person är valherättigad 
eller icke, men över detta åklagarem:; åt
,görande har .(Ien, vars rätt det är fooga, 
icke någon möjligruet att anföra ibe,svär. 

Ed. von Bo r .n: J ag har sannerligen icke 
iör min ringa del många ord vidare a-tt 
·Spilla i denna sak. Min uppfat1:ming har 
jwg redan tydligt nog framlagt i den re
.serv,ation, ·som j~ag foga.t till det ibetän~ 
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kande, som 1m liggcr till grund för lbclhand
lingen, liksom även i den motion, som jag 
inlämnat till riksdagen a:ngående ldenna 
samma sak. 

Så'som av dessa handlingar framgår, 'har 
jag till .det sista :sökt lhävda räJttsprinci
.perna, rättsståndpunkten i d:enna fråga, 
jag lhar velat föra det .sunda f.örnuftets, 
den juridiska ,saklig'hetens talan. J ag har 
velan:, så långt det blott varit möjligt, h:ålla 
rätt1Sfrågan skild från de:n rent politiska 
ocJh 1åta den förra vid avgörandet gå 
framom den senare. Nu har dock även jag 
.slutligen nödga,ts giva vika inför det po
litiska tvångsläge, 'som uppkommit, inför 
.allt detta, som gjort de f.öreliggande lag
förslag·ens antagande mer eller mindre till 
en politisk nödvllindighet. För mig, liksom 
.säkcrligen f.ör många andra, ihar denna 
nödvändighet främst framstått såsom ett 
hehov att äntligen få ett slut på de oan
svariga krafternas 1spel i vårlt bnd, att 
dämpa de lidelser och den upphetsning, 
J>'lOm de givit upphov M, ocih sist men icke 
min:st att hel'Öva dem ett kanske mog •Så 
välkommet och tacksamt tillfälle att driva 
sin politik till sin spets. J-ag anser visser
ligen denna lagstiftning, sådan den nu 
föreligger, i och för sig icke vara till 
]y.cka för vårt land. 1\'Ien kan den skydda 
oss mot än vidare olvckor, så må vi då 
slutligen 1taga den. De:n blir då för vårt 
politiska liv formeln för den så länge efter
läng·tade övergången till dagordningen. 

Jag kan för övrigt s:para alla hårda ord 
i detta sammanhang. Jag hade :säkerligen 
större rätt att 'klandra ti.digaDe, så länge 
j,ag ständaktigt .själv höll fas1t enhart vid 
vad rät·t och san:ning bjödo. Nu har ju 
också jag ·slutligen dagtingat med min 
{)vertygelse, min djupare övertygelse i 
denna fl'äga, oc.;h fallit offer för politikens 
hänsyns1ösa maktlbud. J ag vill dock säga, 
.att det nog är fö11sta giången jag i riks
<lagen nu kommer att medverka till något, 
,<;om jag icke a1nser vara i ocih för sig rik
tigt. Ty trots allt kan jag under inga 
omstämdigheter medgiva, att dessa vilande 
lwgar vore ett uttryck för va.d rätt är, de 
må aldrig så mycket i detta ögonihlick in
nebära vad klokt är ·och än mera v·ad nöd
vändigt är. 
· För min del är jag allt'Så iheredd att vid 
den avgörande slutliga omröstningen i dag 
lägga den vita ja-'Sedeln i urn[lln, men jag 

är ~cke övertJCgad om, aU jag just på detta 
,sätt lbäst bidrag·er till att ibefordra den 
vita tankens seg.er i vårt la~nd. 

Ed. L e h t o k o s k i: Herra puhemies! 
-- Pyydän ensiksikin kannattaa ed. Voion
maan tekemää ehdotusta sekä valtiopäivä
järjestyksen 7 § :n että myöskin vaalilain 
hy tkäämiseksi. 

Mitä sitten itse varsinaiseen asiaan tulee, 
rniin on muistett<ava, että Suomen hallitus
muodon mukaan !kuuluu ,valtiovalta Suo
men kansalle, ja Suomen kansaa edustaa val
tiopäiville kokoontunut eduskunta". Edel
leen nämä perustavat säännakset sisältävät 
sen, ,että lainsäädäntövaltaa käyttää edus
kunta yhdessä tasavalla'll presidentin 
kanssa". Nämä säännökset ovat perustavaa 
laatua Suomen perustuslaissa. Niiden mu
lman tulee edUSlkunnalla olla valta ja mah
dollisuus päättää käsite1tävinä olevista 
asioista siten, kuin totuus ja oikeus ehdot
tomasti vaatii. 

Toisin on kumminkin valitettavasti· asian
laita nyt. Ul'koparlamentaariset voimat ter
rorisoivat j,a määräävät siinä määrin nyt 
eduskunnan työtä, ettei sillä ole vapaata 
päättämisvaltaa, ei sitä valtaa, joka sinä eh
dottomasti perustuslain mukaan pitäisi olla. 
Useat porvarilliset edust,ajat tämän painos
tU'ksren vuoksi jo viime heinäkuussa saatiin 
luopumaan siitä kannasta, minkä he pitivät 
oikea'lla, ja sama näikyy nytkin jatkuvan; 
Imovut•aan siitä, mitä toisissa oloissa kat
sottaisiin mahdottoma:ksi oikeusperiaatteita 
loukkaamatta tehdä. 

!Ihmeellistä ja ajan .oloja !kuvaavaa on 
myös1k.in se, ett.ä nykyinen ,hanitus, ja en
nenkaikkea sen pääministeri, pitää tiukasti 
kiinni siitä vaatimuksesta, että nämä käsitel
tävänä olevat lait, jotka laillistuttavat mie
livallan ja tulevat riistämään vaalikelpoi
suuden syyttömiltäkin, ovat hyväksyttävät. 
Kun tietää. miten nykyinen pääministeri en
nemmin on ollut valmis puolustamaan Suo
men kansan oikeuksia jopa virasta erottami
sen ja Siperiaan karlmituksen uhallakin. 
niin nyt p~.äministeri vaatii puolestaan sel~ 
laisen lain hyväksymistä, joka ilmeisesti tie
täisi kansan oikeuksien poisriistämistä. Niin. 
vu.osina 1'903-14 oli kysymy!ksessä vicram~ 
vallan painostus, nyt on n. s. lapualaisliUre .. 

!SosiaEdemokraa.ttinen eduskuntaryhmä ei 
olle voinut taipua näiden taan:tumuksellisten 
Yoimien edessä, ei 'heinäkuussa eikä nyt. Se 
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on JQtllä kah:onut mahdolliseksi tehdä voita
vansa sellaisen lainsäädännön aikaansaami
seksi, joka oiikeus•valtiolle sopivana olisi ollut 
mahdollinen. Siinä mieLessä ryhmämme vai
kutti nyt käsiteltävänä olevien lakien sää
däntöön n. s. Kivimäen linjan •pohjalla le
vottoman v·aHiollisen tilarnteen rauhoittami
seksi ja la'kipohjaisen va~tiotoiminnan suo
jelemiseksi. Tämä yhteistyö olisi johtanut 
varmaan tuloikseen, mutta hallituksen yksi
päisyyden vuoiksi ei sovittuja ehdotuksia 
kuitJenlkaan hyväksytty, vaikka niiden ta
kana oli eduskunnan enemmistö ja vaikka ne 
{llisivat vieneet oikeudellista tietä paljon 
varmempaan tulokseen 'kuin hallituksen 
kanta. Sattuvasti tästä hallituksen linjasta 
sanoikin täällä eduskunnassa heinäkuussa 
t01htori Puhakka, kokoomuspuolueen edus
taja, että hallitukseHe on mieluummin an
nettava sen !haluama vaikkapa nallipyssy, 
kuin koetettava sille tyrkyttää tykkiä, jota 
se ei tahdo vastaanottaa. Näin kokoomuk
sen edustaja, toihtori Pu!ha:kka viime heinä
kuussa. 

Mikä on sitten ero hallituksen linjan ja 
n. s. Kivimäen linjan välillä. Siinä on ero 
tavattoman suuri. Lepäämässä oleva esitys, 
joka on n. s. hallituksen >linja, asettuu sille 
kannalle, ,että vaaE'kelpoinen ei kuitenkaan 
ole se, joka kuuluu sellaiseen yhdistykseen, 
järjestöön tai muuhun liittymään, joka toi- • 
mii Suomen valtio- ja y'htei~untajärjestyk
sen väkivaltaiseksi kumoaiDiseksi tahi tar
koittaa tällaisen toiminnan ·edistämistä tai 
tukemista väliLlisesti tai välittömästi, taikka 
joka koLmen läihinnä edellisen vuoden ku
luessa on työskennellyt sellais•en yhteenliit
tymän hyväksi tai muulla tavoin edistänyt 
mainittuun tarkoitukseen tähtäävää toimin
taa". Tätä linjaa kulkee valtiopäiväjärjes
tyksen 7 § :n muutos, sellaisena kuin se nyt 
meidän edessämme lepäämään jätettynä on. 
Kysymme tämän jälk>ee:n, kuka sitten har·· 
kitsee sen, kutka tämän lain mukaan ovat 
esteeliisiä vaalikelpoisiksi. Vaa.li- ja keskus
lautakunnat, ne tulevat :tuomioistuimiksi 
valtio- ja yhteiskuntavastaisissa rikoksissa. 
'l'ähän asti ovat sanotunlaisia rikoksia käsi
telleet ja niistä tuomion langettaneet maan 
eri hovioikeudet Kun ti1etää, että vaali- ja 
keskuslautakunnat ei ole valittu toimiinsa 
tuomarin tehtäviä varten, niin on ehdotto
man selvää, ·että vastaisuudessa joudutaan 
vaLtiollisen 'elämän alalla kokonaan oudoille, 
suurta sekasortoa ja vääryyttä edistäville 

teille, jossa syytettyä kuulematta riistetään 
kaik'kein rrmllisarvoisimmat !kansalaisoikeu
det. 

Että näin tulisi käymään ja että lakia 
puolueellisesti sovellutettaisiin, siitä nyt on 
jo runsaastil~in esimerkkejä. Heinäkuussa 
hyväksytyt, kunnallista ·elämää koskevat 
uudet lait ovat johtaneet siihen, että suuri 
osa sosialidemokraattisten vali tsijayhdistys
ten asiapapereista on tullut hylätyiksi siksi 
muka, että listoilla on kommuni•steja tai hei
dän toimintaansa suosineita, vaikkakaan asia 
ei ole näin. On siis tapahtunut juuri niin, 
kuin sosialidemokraattien .taholta jo heinä
kuussa sanottiin, että lakia tultaisiin mitä 
suurimmassa määrin käyttämään myöskin 
sosialidemokraattisesti a.jattelevaa työvä'k>eä 
vastaan työväenluokan edustuksen ja vaiku
tusvallan vähentämiseksi ja omistavien pii
rien etukysymysten eteenpäin viemiseksi 
määrätyllä tavalla. Kun nyt j·o on tällaisia 
'kokemuksia :näistä uusista n. s. kansanliik
keen voimalla läpi ajetuista Jaeista, niin ei 
sosialidemokraattinen eduskuntary~hmä voi 
äänillään vaikuttaa sii:hen, 1että valtiollisen 
elämän •alalla tulisi käytäntöön sama seka
sorto ja mielivalta, kuin nyt on jo kunnalli
sen elä:män alalla. 

Että lwkia tultaisiin myöskin muussakin 
suhteessa puolueellisesti käy.ttämään, siitä
kin pari sanaa. 

Täällä eduskunnassa istuu Lapuan val
tuuslkunnan jäs•en, joka viimeiseen asti, aiTia 
siihen asti kuin kommunistiset lehdet lak
kautettiin, on Tiedto:nantajaa rahallisesti tu
kenut ilmoitusmaksuilJa (Ed. Hamkila: Per
heentupa !) , siis edistäny.t ja kannattanut 
n. s. kommunistista toimintaa, mutta nyt on 
täällä Lapuan valtuuskunnan jäsenenä ja 
kansanedustaja·na säätämässä lakia, jonka 
avulla koko Suomen työväenluokan toimintn 
telhtäisii:n monissa paikoin entistä vaikeam
ma!ksi. Täytyy kysyä, eikö lakia olisi, j'Os 
j.ohdonnmkaisesti meneteltäisiin, myöskin 
tämänlaa.tuisissa tapauksissa käytettävä. 
Luonnollis·es<ti, mutta näin ei kuitenkaan ta
pahdu! Edelleen ovat varsin mone.t porva
rilliset 1henkilöt sekä kaupunkien että kun
tien valtuustoissa yleislhyödyllisiä rmääri-i
rahoja jaettaess·a ottaneet myöskin huomioon 
n. s. !kommunistien tarpeet. Niinikään on eri 
toimiin1heidän myötävailkutuksellaan valittu 
myöskin kommunistisen mielipiteen omaavia 
henkilöitä. Ei suinkaan heihinikään vastaa~ 
vassa määrässä voida lakia sovelluttaa eikä 
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vaalikelpoisuutta riistää, Tiiinkuin työväes
töön nä!hden tulee tapahtumaan. 

Tämä kaikki on sosialidemokraattisen ! 
eduskuntaryhmän kantaansa määri.tellessään 
ollut otettava huomioon, sillä asia ei ole niin 
helppo eikä niin Y:ksinkertainen, kuin täällä 
on tahdottu väittää. Sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän on ollut otettava huo
mioon myöskin se suuri merkitys, mikä va
kiintuneilla aloilla ja oikeusturv.allisuudella 
on yihteiskunnan yksityisten ja ennen kaik
kea työväenluokan elämän kannalta valtiol
lisessa, taloudellisessa ja sosiaaJisessa suh
teessa, ja siksi se nytkin on ollut v·almis, sa
malla kun se katsoo mahdottomaksi hyväk
syä nyt lepäämässä olevia laikiehdotuksia, 
myötävaikuttamaan seLlaisen lainsäädännön 
aikaansaamiseen, joka ei olisi jättänyt tilaa 
mielivallalle eikä oikeudettomuude1le. Tämä 
myötämielisyys ei kuitenkaan ole kelvannut 
hallitukselle, paremmin kuin porvarillisille 
eduskuntaryhmil1ekään, vaan tiukasti on pi
detty kiinni lepäämässä olevista la:kiehdotuk
sista, jotka •eivät kestä ·ei asiallista eikä oi
keudellista arvostelua. Lakia ei tultaisi 
myöskään käyttämään yksin kommunisteja 
vastaan, kuten •esimerkit jo kunnallisen elä
män alalta osoi.ttavat ja myöskin se valheel
linen vaali toiminta, jota esim. Varsinais-Suo
men eri kunnissa käytiin. Minulla on ol
lut tilaisuus niin kauan kuin yksilkamari,nen 
eduskunta ·on ollut olemassa olla nmkana vä
ihäiseltä osaltani vaalivalistustyössä, mutta 
minun täytyy sanoa, ·että ainakin mikäli se 
kosk!ee V arsinais~Suomea ei koskaan työ
väestö ole sellaisen terrorin alaisena vaalityö
tään suorittanut, kuin sen nyt oli pakko 
suorittaa, ja täytyy sanoa, että jos vaaliva
paus olisi jokaisella ollut, niin tämän edus
kunnan kokoonpano olisi toisenlain-e~ kuin 
mitä se nyt on. 

Kun näin on asianlaita ja kun näitä lakeja 
tultaisiin käyttämään Suomen työväenluo
kan valtiollisen edustuksen ja vaikutusval
lan väihentämise>ksi ja lisäksi l·ait tulisivat 
epäämään vaalikelpoisuuden syyttömiltäkin, 
niin sos.-dem. edustajana en voi laJkeja hy
väksyä. Kun syytettyä kuulematta voidaan 
näin riistää ensiluokkaisen tätikeitä kansa
laiso~keuksia ja näin tultai-siin yleisiä oikeus
periaatteita suul'esti loukkaa:maan, niin ei 
edes kommunismin vastustamisen merkeissä 
ole mahdollisuutta mennä hyväksymään 
näitä poikkeuslakeja, jotka nyt meidän kä
siteltävänämme ovat. Nämä ovat ne perus-

teet, joiden nojalla yhdyn ikannattamaa<n 
ed. V aionmaan täällä tekemää ehdotusta 
näiden kummankin lain hylkäämisestä. 

Ed. P en n ·a ·ne n: Samoin kuin edelli
sessä asiassa tulemme me, kansallisen !ko
koomuspuolueen eduskuntaryhmän jäsenet, 
tässäkin asiassa y:'ksimicliscsti kannatta
maan !kysymylksesäolevaa la!kiehdotusta ja 
&:en puolesta äänestämään. Me teemme 
niin ei vain poliittisista., mutta myöskin 
täysin a:siallisista :syistä. Meidän mieles
tiimme nimittäin se muutos, jota laJkiehdo
tus nykyiseen valtiopäiväjärjestykseen tie
tää, on sekä oikein että tarpeen vaatinw. 
Tämän lakiehdotuksen takiahan ei kenellä
kään kansalaisella, joka todella pitää Suo
men valtio- ja yhteiskuntajärjestyksen vä
kivaltaisia kumousyritytksiä rikollisina ja 
häipeäJlisinä, pitäisi olla mitään asiallista 
muistuttamis:ta sitä vastaan, että sellainen 
henkilö, joka ha.rvittelee ja toimii senlaatui
sissa yrityksissä, ei ole sovelias edusikun
taan, jonka tehtävänä on sekä suojelevilla 
että rakentavilla toimenpiteillä. lujittaa 
valtio- ja yhteiskuntajärjestystämme. Tus
lkin tästä asiasta voineva.t esittää eriäviä 
mielipiteitä sooialistitkaan. Heillä on asiaan 
nähden omat epäluulonsa ja edellinen pu
huja osoitti selvästi, miten IIllahdottomia he 
siinä suhteessa ovat. Tiedetään kummin
kin, että paitsi näitä epäilyjä, joihin he 
vetoavat, heidän ja meidän IIlluiden käsi
tysten välillä tässäkin asiassa on jyrkkä 
ero. Senlkin he ovat monta ikertaa selvästi 
edusikunnan puhujalavaltakin esittäneet. 

Asialla on paitsi asiallinen IIllyöskin po
liittinen puolensa ja varteen on sekin otet
tava. En ole tietääkseni ikänä tältä pai
kalta lausunut uhkaukseen vivahtavaakaan, 
eilkä tarkoi:tukseni ole nytkään sitä tehdä. 
Päinvastoin toivon sydämestäni, että koh
talo näissäkin asioissa kääntäisi asian par
hain päin, mutta kun sosialistit ovat otta.
neet y:'ksinoikeudelkseen taittaa peistä var
sinlkin viimeisinä ailkoina, laillisuuden, kan
sanvallan ja parlamenttarismin puolesta 
(Ed. Voionmaa: Kun muut ovat unohta
neet!), niin en malta olla sanomatta, että 
kansanvaltaa, parlamenttarismia ja lailli
suutta puolustetaan nyt parhaiten sillä ta
valla, että hyväksytään nämä lakiehdotukset 
ja lauaistaan se jännitys, mikä !kansalais
ten mieliä vallitsee. 
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Ed. K e s ;f; i: Herra puhemies! Kun nyt 
on ratkaistava näiden, kansanedustajien 
vaalikelpoisuutta rajoittavien lakien lopul
linen kohtalo, niin niiden tarpeellisuudesta 
ei voine olla olemassa muuta kuin yksi mie
lipide, nim. se, että tällainen lainsäädäntö 
on tarpeellinen. Paitsi sitä valtion ja yh
teiskuntajärjestyksemme väkivaltaiseen ku
moamiseen tä1htäävää toimintaa, mitä kom
munistisella taholla olemme saaneet nähdä 
harjoitetun, olemme tämän vuoden aikana 
saan·eet nähdä riittävästi esimerkkejä 
myöskin siitä kumouksellisesta toiminnasta, 
mi.tä toisella äärimmäisellä suunnalla on 
harjoitettu ja harjoitetaan ja joka toiminta 
on yhteiskunallemme yhtä vaarallista kuin 
kommunistinenkin vallankumoustoiminta. 
Tällaisten ainesten eduskuntaan saakka 
ulottuvan vaikutusvallan estämiseiksi tarvi
taan todella rajoittavaa lainsää:däntöä kaik
kien niiden sullmmiseksi parlamentin ulko
puolelle, jonka kerran pyrkivät parlament
tarismin kumoaaniseen väkivaltai.sin kei
noin. Mitä sen sijaan tulee niihin ehkäise
viin keinoihin, joita tällaisessa rajoituslain
säädännössä on käytettävä, niin ainakaan 
tämä esillä oleva laki, valtiopäiväjärjestyk
sen 7 § :n muuttamisesta, enempää kuin 
lll!kiehdotus vaalilain muuttarnis~ksikaan, 
eivät ole niitä parhaimpia keinoja. Ne an
tavat mielivallalle mitä vapaimmat mellas
telumahdollisuudet. Nyt jo nähdään esi
merktkejä siitä, mihinkä samalla perustalla 
oleva kunnallinen vaalilaki on johtanut. -
Niinpä Suomen pienviljelijäpuolueen vaEt
sijayhdistysten listoja on hylätty useilla 
paikkakunnilla ilman mitään todellista ai
hetta. 

Vaikka lk:eskuslautakunnan päätös joutuu
kin korkeimman oi,keuden tarkistettavaksi, 
ei se kuitenkaan tuo riittävää oikeustur
vaa siitä, ,etteikö täysin syytönkin ihminen 
voi joutua kommunistin kirjoihin. 

Minä ihmettelen sitä, ettei hallitus ole nyt 
paremmin harkinnut näitä lakeja ja teh
nyt uutta esitystä sellaisd;:si lainsäädän
nöiksi, joka olisi poistanut ne vaikarvat epä
kdhdat, mitkä näissä laeissa ovat. Halli
tuik:selle, ja myöslkin eduskunnan enemmis
tölle, jää historian edessä vakava edesvas
tuu näi,t'ten lafiden säätämisestä. Minä puo
lestani varpautan itseni tällaisesta edesvas
tuusta huomauttamalla, että minulla 'ei ole 
ollut mitään mahdollisuutta myötävaikut
taa tätä esilläolevaa paremman lainsääclän-

nön aikaansaamiseksi, koska kerran edus
kunnan muut ryhmät eivät o.le sitä halun
neet ja koska kerran eduskunta ei ole ha
lunnut jäädä odottamaan, ·ennen lopullista 
ratkaisua, niiUen aloitteiden kohtaloa, mitä 
eduskunnalle n. s. Kivimäen linjan pohjalla 
on jätetty. Tämän jälkeen, kuten aikai
semmin mainitsin, ei ole olemassa muuta 
mahdollisuutta, kuin näiden lakien hyväk
syminen, sillä mitään varmuutta ei ol~ 
siitä, että jos nämä lait nyt hylä.ttäisiin, 
että S'en jälkeen saataisiin niitä uuden esi
tyksen muodossa näilläkään valtiopäivillä 
valmiiksi, vaikka sosialistien taholta nyt on 
ilmoitettukin oltavan halukkaita ~Sovittele
maan uuden ehdotuksen ja sen kiir·eelli
sE!ksi julistamisen puolesta. Sillä tämä so
vittelu olisi pitänyt tehdä ennen tätä rat
kaisevaa !käsittelyä. (Vasemmalta: Se teh
tiinlkin !) Tämän vuoksi olen päättänyt 
äänestää näitten lakiehdotusten puolesta, 
toivoen, että ma;hdollisimman pian voitai
siin korjata ne asiallisilla muutoksilla, jos 
ne sitä näyttävät tarvitsevan. Luotan tässä 
suhteessa maalaisväestöömme, toivoen, etten 
tässä luottamuksessani pettyisi. (Ed. Hak
kila: Sovittelu tehtiin kesällä.) 

E'd. Kivimäki: Keskustelu siitä, 
mitä puutteellisuuksia esillä olevissa laki
ehdotuksissa on, on mielestäni tällä hetkellä 
hyödytön. Se suoritettiin loppuun viime 
heinäkuussa. Herra oikeusministerin lau
sunto antaa lkuitenJkin aiheen sen huomau
tuksen tekemiseen, että meidän oikeusjär
jestyksenemme ei ole vieras se periaate, 
että syytteenalaisuus voi vaikuttaa kan
salaisten oikeuksiin, mutta että oi:keusjär
jestyksellemme on vieras se periaate, joka 
on esiHä olevien laikehdotusten lä;pikäyvänä 
ajatuksena. Mutta, niinikuin sanottu, kes
kustelu näistä ·se~koista on nyt enää turhaa. 
Kysymys on enää siitä, ovatJko lakiehdotuk
set joka trupauksessa hyvä.ksyttävät. Eri 
mieliä ei voi olla sii,tä, etteiJkö valtiovallan 
o1e tehtävä, mitä se voi, valtio- ja maanpe
toksellisen toiminnan ehkäisemiseksi, ja 
muuta ulospääsyä kuin puheena olevien la
kiehdotusten hyväksyminen ei tällä hetkellä 
ole. 

Se rylhmä, jo'hon !kuulun, katsoo tinki
mättömäksi velvollisuudeikseen tukea halli
tusta vaikeaksi käryneen sisäi}Joliittisen ase
man selYittämisessä, ja siinä mielessä edis-
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tys:puolueen eduskuntaryhmä tulee ylk:simi,e
lisenä äänestämään lakieili.dotusten hyvälk
sy;misen puolesta. 

Ed. R i i p i n e n : Herra puhemies ! Isän
maallinen kansa odottaa tänään tekoa tältä 
eduskunnalta, tekoa, jota varten se meidät 
ensi sijassa on lähettänyt. Kansanliike ja 
nykyinen hallitus ovat puhdistaneet tämän 
kamarin maankavaltajista. Se on ollut 
suurtyö vailla vertaa sitä elämän taustaa 
vasten, johon oli täytvnyt jo tottua. Nyt 
on eduskunnalla vastattavana kysymys: pa
lautetaanko tuo häpeällinen alennustila ta
kaisin hylkä.ämällä esilläolevat lait, vai va
kiinnutetaanko puhdistus lailla vastaisiksi 
ajoilksi ja taataan elämän säännöllinen 
meno. Ei varmaan tätä maata isänmaa
nansa pitävallä ole tähän muuta ikuin yksi 
v&staus, ei sitä ole niiden syvi·en ri<vien 
parfuaimmistolla:kaan, joita täällä Vlasem
misto väittää edustavansa. Ei yksikään 
kunniallinen ihminen tässä maassa toivo 
muuta, kuin että sille kauhealle ri!kokselle, 
jo111ka häpeästä täällä on kärsi,tty, pann&an 
lailla luja telki. On ollut mitä inhoitta
vinta lain pi~kkaa se, että maanpetturipuo
lue on ollut lakeja täällä lwatimassa. Sillä 
teolla on Vledetty oikeus, lailli!suus ja mo
raaili al&s tässä maassa. Se on ollut suo
rastaan kauhistuttava rikos maata ja !kan
saa kohtaan. Tänään saa eduskunta tilai
suuden pestä tuon rikoksen ja näyttää että 
se kykenee alottamaan v~anhurskaamman 
ajan ma&Ssa. Ei ole eduskunnalla vuosi
kymmeniin ollut niin kohtalokasta hetkeä 
eikä niin suurta tehtävää. 

Minä ti,edän, että Suomen \kodeissa on 
näinä aikoina paljon rukoiltu eduskunnan 
puolesta. Tälle kai vasemmisto ylimieli
sesti nauraa, mutta se ei muuta asiaa. Ja 
minä uEikon, että suurin osa eduskunnasta 
tuntee tämän aj,an ja tämän asian niin sy
vä,sti, että me kaikki oikeistossa ja keskus
tassa, joka ainoa, ja myöskin vasemmis
ton parhaat yksilöt, jos heillä olisi vapaus ' 
tehdä omantuntonsa mUika,an, ä<ånestämme , 
tämän lain puolesta. - Ei uhan ja pakon i 

alaisina, vaan ilolla ja kiitollisuudella siitä, 
että me saamme olla muikana tätä meiltä 
odotettua i8änmaallista tekoa suorittamassa. 

Ed. P ä i v ä n s a 1 o: Tässä ei ole kysy
myksessä, niinkuin on väitetty, pääasialli
sesti mikään poliittinen asia eikä myöskään 

mikään juriidinen asia, vaan kysymyksessä 
on vapautus kommunismista joka ei 
ole vain miikään taloudellinen eikä vain 
poliittinen liike, vaan irrationaalinen juma
laton materialismi. Ja sentähden tämäkään 
laki, joka tänään on esitetty eduskunnan 
hyväksyttäväksi, ei ole mikään poliittinen 
tekele, eikä mikään juriidinen tekelc pää
asiallisesti, vaan se on Suomen kansan sie
lun reagointia sitä Suomen kansan sielua 
jäytävää liikettä vastaan, josta lähtee ruu
miinhaju. Sentakia ei se myöskään ole, 
niinkuin on täällä äsken väitetty, Suo
men kansan työväenluokan edustuksen 
vähentämistä, sillä kuinka se voisi olla 
Suomen kansan työväenluokan edustuksen 
vähentämistä, kun sanotaan: ,vaalikelpoi
nen ei kuitenkaan ole se, joka kuuluu sel
laiseen yhdistykseen, järjestöön tai muu
hun yhteenliittymään, joka toimii Suomen 
valtio- ja yhteiskuntajärjestyksen väkival
taiseksi kumoamiseksi". Kuinka voisimme 
sanoa, että Suomen työväenluokka tahtoisi 
väkivaltaisesti kumota Suomen valtio- ja 
yhteiskuntajärjestyksen. Ne jotka tahtovat 
panna yhtäläisyysmerkin Suomen työväen
luokan ja tällaisen kumousliikkeen välille, 
ne puhuvat Suomen työmiehiä vastaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Voionmaa ed. Lehtokosken kannattama 
ehdottanut, että esilläolevat lakiehdotukset 
hylättäisiin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Nyt tulee tehtäväksi paa· 
tös ensimmäisestä lakiehdotuksesta eli ehdo.
tuksesta laiksi valtiopäiväjärjestyksen 7 § :D 

muuttamisesta. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy esilläolevan lakiehdotuk. 
sen, sellaisena kuin eduskunta on sen vuo
den 1930 I valtiopäivillä lepäämään jätet
täväksi hyväksynyt, äänestää ,jaa''; joka. 
ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähin
tään 213 annetuista äänistä on ,jaa" -ääniä, 
on lakiehdotus hyväksytty, mutta muuten 
se on hylätty. 



P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
133 jaa- ja 66 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

P u h e m i e s: Koska ensimmamen laki
ehdotus on hyväksytty, on nyt tehtävä 
päätös jälkimmäisestä lakiehdotuksesta. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy esilläolevan lakiehdotuk
sen, sellaisena kuin eduskunta on sen vuo
den 1930 ensimmäisillä valtiopäivillä jät
tänyt lepäämään, äänestää ,jaa"; jos ,ei" 
voittaa, on ed. Voionmaan ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
132 jaa- ja 65 ei-ääntä; poissa 2. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään kello 14,28. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 14,45. 

3) Ehdotus laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 3 ja otetaan toiseen käsi t te
l y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 30, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e ,s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 3. Ensin 
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sallitaan asiasta yleiskeskustelu, ja kun se 
on julistettu päättyneeksi, ryhdytään laki
ehdotusta yksityiskohtaisesti käsittelemään. 

Keskustein: 

Ed. T u l e n h e i m o: Herra puhemies! 
Kun käsiteltävänä oleva lakiehdotus on'syn
nyttänyt epäilyksiä ja sen hylkäämistäkin 
on vaadittu lakivaliokunnassa ja suuressa 
valiokunnassa, lienee paikallaan lyhyesti 
kiinnittää huomio siihen, miten kysymyk
seen vapausrangaistuksen koventamisesta 
yleiselta rikosoikeudelliselta kannalta kat
soen on suhtauduttava. 

Kysymys vapausrangaistuksen koventa
misesta liittyy lähinnä kysymykseen ly
hyistä vapausrangaistuksista. Kuten kai
ken rangaistuksen, tulee vapausrangaistuk
senkin vaikuttaa sekä uhkana kaikkiin oi
keusjärjestyksen alaisiin että rikoksente
kijään itseensä. Jälkimmäisessä suhteessa 
sen tulee parantaa, jos parannus on mah
dollinen, pelottaa, jos parannusta ei tar
vita, ja tehdä rikoksentekijä vaarattomaksi, 
jos kumpainenkaan näistä tarkoitusperistä 
ei ole saavutettavissa. Yhtä vähän paran
nus kuin vaarattomaksi saattaminen voi
vat lyhyissä vapausrangaistuksissa tulla 
kysymykseen niiden lyhyyden vuoksi. Päl.n
vastoin on kokemus osoittanut, että tällai
set rangaistukset monestakin syystä pikem
min vaikuttavat pahentavasti. Lyhyiden 
vapausrangaistusten käyttämistä puolta
vaksi perusteeksi jää niin ollen itse asiassa 
vain se, että arvellaan niiden voivan vai
kuttaa pelottavasti sekä yleensä kaikkiin 
oikeusjärjestyksen alaisiin että rikoksen
tekijöihin itseensä. Mutta tämäkin niiden 
vaikutus on niiden nykyisessä muodossa 
sangen epäilyksen alainen, varsinkin jos 
niihin tuomitsemisen kautta julkilausuttu 
yhteiskunnan paheksuminen kadottaa ih
misten mieliin yleensä ja rikoksentekijään 
erikseen vaikuttavan voimansa. 

,Jos siis lyhyitä vapausrangaistuksia on 
käytettävä - eikä vielä missään ole kek
sitty keinoa niiden kokonaan poistamiseksi 
- on, jotta ne edes jossakin määrin vastai
sivat tarkoitustaan, jollakin tavoin koetet
tava saada niiden pelottava vaikutus suu
remmaksi nykyisestään. Tällöin on kaksi 
mahdollisuutta olemassa. Joko pidennetään 
sitä aikaa, joksi niihin tuomitaan, nosta-
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malla niiden alinta eli minimirajaa, tai 
koventamalla itse rangaistusta, s. o., sen 
täytäntöönpanoa. 

Kumpaisellakin menetelmällä on kannat- ' 
tajia. Jälkimäistä menettelytapaa ovat 
kannattaneet m. m. niin sanotun sosioloogi
sen rikosoikeudellisen koulukunnan mie
histä muodostettu kansainvälinen krimina
listiyhdistys, saksalainen ryhmä kokouk
sessan Hallessa 1891 ja koko yhdistys 
yleiskokouksessa Antwerpenissä 1894, sa
moin Saksan vankilaviranomaisten kokous 
Braunschweigissä 1894 ja Saksan lakimies
ten kokous v. 1895. JVIyös rikosoikeudelli
sessa kirjallisuudessa on tätä menetelmää 
puollettu, ennen kaikkea koska näiden ran
gaistusten yleisestävä vaikutus sen kautta 
suurenisi, samalla kun kovennetun ran
gaistuksen kärsiminen entistä enemmän 
saattaisi vaikuttaa siihen, ettei rikoksente
kijä uudestaan tekisi rikosta, mutta myös 
sen tuottaman kansantaloudellisen hyödyn 
vuoksi, koska rangaistusaikaa samalla voi
daan lyhentää, niin että tuomittu pikem
min pääsee tuottavampaan työhön, kuin 
minkä järjestäminen vankilassa on mahdol
lista, ja vihdoin, koska tällainen menetelmä 
olisi omiansa vähentämään niitä haittoja 
tuomitun perheelle, joita perheen huolta
jan pitkäaikainen vankilassaolo aina sille 
tuo mukanaan. Tosin on esitetty päinvas
taisiakin mielipiteitä ja arveltu, että ran
gaistusten koventamisen kautta joudutaan 
kaltevalle pinnalle, joka lopulta johtaa raip
parangaistukseen. Tätä vastaan on toiselta 
puolen epäilemättä oikein huomautettu, 
että paras keino raipparangaistuksen käy
täntöönottamisen estämiseksi on juuri se, 
että vapausrangaistus tehdään ankaram
maksi, todella sellaiseksi, että se on pahaa, 
joka kohtaa pahaa tehnyttä. 

Jos siis on olemassa vahva mielipide sen 
puolesta, että lyhyet vapausrangaistukset 
ovat saatavat paremmin tarkoitustaan vas
taaviksi niitä koventamalla, on sensijaan 
ilmennyt paljonkin eri käsityksiä siitä, 
millä tavalla tämä kovennus on tapahtuva. 
Siinä suhteessa on ehdotettu muonan vä
hentämistä, siis vesi- ja leipärangaistusta, 
kovaa makuusijaa, pimeää yksinäishuo
netta, ankaraa työpakkoa taikka täydellistä 
työttömänä pitämistä. Vain kaksi ensiksi 
mainitun, siis muonan vähentämisen ja ko
van makuusijan käyttämistä saattaa sanoa 
yleisesti puollettavan. Ylempänä maini-

tussa Hallen kokouksessa esim. näiden kei
nojen käyttäminen hyväksyttiin yksimieli
sesti, kun sensijaan pimeän yksinäishuo
neen käyttäminen hyväksyttiin vain kahden 
äänen enemmistöllä. Saksan lakimieskokous 
taasen kannatti vain kahden ensiksimaini
tun keinon käyttämistä. 

Kysymys lyhyiden vapausrangaistusten 
koventamisesta liittyy läheisesti kysymys 
vapausrangaistuksen koventamisesta yleen
sä. En tahdo sanoa, että nämä molemmat 
kysymykset olisivat välttämättömässä loo
gillisessa yhteydessä keskenään. Mutta 
jouduttaisiinhan omituisiin tuloksiin, jos 
pienemmistä rikoksista hyväksyttäisiin laa
dultaan ankarampi rangaistus kuin kaik
kein raskaimmista rikoksista. Se seikka, 
että edellisessä tapauksessa rangaistusaika 
un lyhempi, ei poistaisi sitä tosiasiaa, ettii 
rangaistuksen l a a t u olisi lieveromissä ta
pauksisa ankarampi kuin tärkeissä, arvos
teltakoon rikoksen törkeys sitten rikoksel
lista tekoa tai rikoksentekijän mielenlaatua 
silmälläpitäen. Mutta on myönnettävä, eWi 
rangaistuksen koventaminen pitkäaikaisissa 
vapausrangaistuksissa rangaistuksen tarkoi
tusta loukkaamatta on erinomaisen vaikea 
asia, niin vaikea, että monet uudet rikoslaki
ehdotukset, jotka eivät ole tahtoneet koven
taa lyhyitä vapausrangaistuksia samalla ko
ventamatta myös pitempiaikaisiakin, ovat 
luopuneet yrityksestä koettaa tätä tietii 
tehdä rangaistuksia ankarammiksi. 

Kovennettujen rangaistusten käyttämi
nen ei kuitenkaan nykyistenkään rikosla
kien mukaan ole niin harvinainen, kuin 
mitä lakivaliokunnan mietintöön llitetyistä 
Yasbtlauscista saattaisi päättää. Paitsi Nor
jassa, johon niissä on viitattu, on kovennet
tuja rangaistuksia esim. Englannissa, jossa 
kovennuskeinona vankeusrangaistuksessa on 
kova työ neljänä' ensimmäisenä viikkona sa
malla kuin 16-60 vuotiaiden miehien 14 
ensimmäisenä päivänä on kärsittävä kovaa 
makuusijaa ja alle 4 kuukauden vankeus
rangaistuksissa 7 ensimmäistä päivää vä
hennetyllä muonalla. Itävallassa käytetään 
kovennuskeinona vesi- ja leipärangaistusta, 
kovaa makuusijaa, yksinäishuonetta ja pi
meätä yksinäishuonetta, ankaramman laa
tuisissa rangaistuksissa yhtä tai useampia 
näistä pakollisesti, lievemmissä tuomarin 
harkinnan mukaan. Alankomaissa kärsii jo· 
kainen vapausrangaistukseen tuomittu kaksi 
ensimmäistä päivää vesi- ja leipärangais-
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tusta. Tanskassa on tähän saakka ollut mah
dollista käyttää vesi- ja leipärangaistusta 
2-30 päivää. Ruotsin laki v :lta 1906 mai
nitsee kovennuskeinoina kovan makuusijan 
ja pimeän yksinäishuoneen määrättyjen, 
etupäässä raakuusrikoksien seuraamuksena. 
Eräissä Sveitsin kanttooneissa on samoja 
kovennuskeinoja, niiden joukossa myös vesi
ja leipärangaistus. Myös Espanjan laki tlm
tee rangaistuksen kovennuksia. 

· Myöskään ei ajatus rangaistuksen koven-. 
tamisesta ole vieras niissä lukuisissa uusissa 
rikoslakiehdotuksissa, joita viimeisten vuo
sikymmenien aikana useimmissa Europan 
maissa on laadittu. Niinpä Saksan rikos
lakiehdotuksen mukaan v :lta 1909 voi tuo
mari, jos rikos osoittaa tekijässään raa
kuutta, ilkeyttä tai turmeltuneisuutta, tai 
jos tekijän aikaisemmin kärsimistä rangais
tuksista voi päättää, ettei rangaistuksen ta
vallisella tavalla tapahtuva täytäntöönpano 
häneen toivotulla tavalla vaikuta, määrätä 
sekä kuritushuone- että vankeusrangaistus 
kovennettavaksi muonan vähentämisellä tai 
kovalla makuusijalla tai molemmilla. Sa
mantapainen määräys on Saksan rikoslaki
ehdotuksessa v :lta 1913, jossa edellytyksenä 
näiden kovennuskeinojen käyttämiseen on, 
että tekijä on osoittanut raakuutta, ilkeyttä 
tai julmuutta ja teko samalla kohdistuu 
henkeen tai ruumiilliseen koskemattomuu
teen taikka käsittää väkivaltaa. Saksan ri
koslakiehdotuksesta v :lta 1911 sekä 1913 
jälkeen ilmestyneistä sensijaan tällainen 
määräys puuttuu, edellinen nimenomaan 
perustellen tätä puuttumista sillä vaikeu
della, joka kovennuksen liittämisestä pitem
piaikaiseen vapausrangaistukseen syntyy. 
Sensijaan Itävallan ehdotukset v :lta 1891 
ja 1909 tuntevat kovennuksia : edellinen 
kaikki entiset ja pitempienkin rangaistus
ten yhteydessä, jälkimmäinen vesi- ja leipä
rangaistuksen ja kovan makuusijan kuusi 
kuukautta taikka sitä lyhemmissä rangais
tuksissa. Belgian rikoslakiehdotuksen mu
kaan vuodelta 1893 oli vesi- ja leipärangais
tusta samoinkuin kovaa makuusijaa käytet
tävä kolmenakymmenenä ensimmäisenä päi
vänä kuusi kuukautta ja sitä lyhyemmissä 
rangaistuksissa määrätyissä tapauksissa, ja 
Tshekkoslovakian rikoslakiehdotuksen mu
kaan vuodelta 1926 - siis eräissä viimei
sistä rikoslakiehdotuksista - on yhden vuo
den kestävissä ja sitä lyhyemmissä vapaus
rangaistuksissa rangaistus kovennettava 

vesi- ja leipämuonalla ja kovalla makuusi
jalla, jos syyllinen on osoittanut huomatta
vaa raakuutta, häikäilemättömyyttä taikka 
haluttomuutta työhön. Ruotsin rikoslakieh
dotukset tuntevat rangaistuksen koventami
set vain elinkautisen vangin tekemän rikok
sen rangaistuksena ja on kovennus silloin 
näiden ehdotusten mukaan vain pimeä yk
sinäinen huone 21 päivään saakka. Sen si
jaan ei kovennuksia ole Tanskan rikoslaki
ehdotuksissa eikä myöskään tänä vuonna 
hyväksytyssä uudessa rikoslaissa, ei myös
kään sveitsiläisissä eikä Kreikan ja Italian 
uusissa rikoslakiehdotuksissa. 

Jos kiinnittää huomiota olosuhteisiin 
meillä, niin täytyy todeta, että lyhyet va
pausrangaitukset ovat menettäneet miltei 
kaiken merkityksensä. Niiden tavattoman 
runsas käyttäminen on ikäänkuin tylsistyt
tänyt niiden vaikutuksen. Niinkuin ne nyt 
täytyy täytäntöönpanna, on niiden tuotta
ma kärsimys ja samalla niiden tuottama 
peloittava vaikutus käynyt hyvin vähäiseksi 
ja niiden tavallisuudesta johtuu, ettei nii
den tuomitsemisen kautta lausuttu yhteis
kunnan paheksumisilmaisukaan juuri mi
tään vaikuta. Niistä kahdesta keinosta taas, 
joilla tämä rangaistus voitaisiin tehdä an
karammaksi, emme voi käyttää rangaistus
ajan pidentämistä. Osaksi vaatisi tämä, lm
ten hallituksen esityksessä on mainittu, lu
kuisien uusien vankiloiden rakentamista, 
osaksi ovat vapausrangaistukset meillä nyt 
jo paljon pidemmät kuin useimmissa muissa 
maissa. Meillä niinollen ei ole mitään 
muuta mahdollisuutta kuin rangaistuksen 
koventaminen ja epäilemättä sopivin koven
nuskeino on juuri vesi- ja leipämuona. 

On tosin sanottu, että tällainen koventa
minen, kun rangaistusaika samalla tuntu
vasti lyhenee, ei lisäisi rangaistuksen peloit
tavaa vaikutusta ja on siinä suhteessa vii
tattu siihen, että Norjassa, jossa tuomitulla 
on mahdollisuus valita joko lyhempi, anka
rampi rangaistus, tai pitempiaikainen lie
vempi rangaistus, tuomitut usein ovat valin
neet edellisen. Tämä esimerkki ei kuiten
kaan sinänsä ole vakuuttava. On varsin to
dennäköistä, että rangaistujen parempi ai
nes, joka ei tahdo jättää perhettään poissa
olonsa tähden kärsimään, ennemmin valitsee 
lyhyemmän ankaran rangaistuksen, kun 
taas huonompi aines ei tällaisesta seikasta 
välitä. Mutta juuri huonompaa ainesta var
ten tarvitaan ankarampi rangaistus. 

31 
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Tässä yhteydessä en voi olla huomautta
matta, että ehdotus siitä, että meilläkin an
nettaisiin tuomitun itse valita rangaistus
laatu, ei ole oikeaan osunut. Tämä johtuu 
jo ä~enmainitusta seikasta, mutta ennen
kaikkea siitä, että sellainen valintamahdol
lisuus ei ole yhdistettävissä siihen, että 
kaikki rangaistus on oikeuden määräämää 
rangaistusta. Valtion velvollisuus rangaista 
ei toki ole mikään alternatiiviobligationi. 

Samalla kun pidän hallituksen esitystä 
lyhyen vapausrangaistuksen koventamisesta 
oikeaan osuneena, olen sitä mieltä, että tä
män kovennuksen ulosottaminen pitempiai
kaisiinkin rangaistuksiin niissä tapauksissa, 
joissa hallitus esittää, nimittäin rikoksissa, 
joissa on käytetty henkilöön kohdistuvaa 
väkivaltaa tai uhkaa, mistä pakottava va
hinko tai terveydenvaara on tarjona tai 
jossa ilmenee erikoista raakuutta tai am
mattimaista ansiotarkoitusta - viimeksi 
mainittu lienee tarkoitettu lähinnä koske
maan ammattimaisia viinatrokareita -, an
saitsee kannatuksen. Jos rangaistuksia 
yleensä käytetään täytynee niiden toki jo
takin vaikuttaa, mutta surullista kieltä nii
den vaikutuksesta meillä puhuu hirveä ja 
yhä kasvava rikollisuus ja juuri niissä ri
koksissa, joiden tekijöitä kovennetut ran
gaistukset tulisivat koskemaan. Saattaa 
kyllä asettaa keskustelun alaiseksi, eikö sitä 
aikaa, jonka elinkautisen kuritushuoneran
gaistuksen kärsiminen nykyisten lakien mu
kaan kestää, olisi pidennettävä, mutta mui
hin rangaistuksiin nähden luulen, että ran
gaistusajan pidentämisellä ei pitkälle 
päästä. Mutta yhteiskunnan täytyy voida 
järjestää rangaistukset sellaisiksi, ettei hen
kilö, joka loukkaa kanssaihmistensä ihenkeä 
ja ruumiillista koskemattomuutta, pidä ran
gaistusta minään leikin asiana, vaan että se 
todella on paha, joka kohtaa pahaa tehnyttä. 

Mitä kovennusten yksityiskohtaiseen jär
jestelyyn tulee, niin siitä on vaikea mitään 
varmaa sanoa. Kenties on mahdollista, että 
esim. kovennetun rangaistuksen maksimi
ajan pitäisi olla 30 päivää ehdotetun 36 :n 
sijasta. Täytyy saada enemmän kokemusta, 
kuin mitä meillä nykyään on_ käytettävä
nämme, voidakseen siitä varmuudella mi
tään päättää. Mutta vaikka näin ollen myön. 
nänkin, että lailla osittain on kokeilun 
luonne, en pitäisi oikeana rajoittaa sen voi
massaoloaikaa, niinkuin lakivaliokunnan 
mietintöön liitetyssä kolmannessa vastalau-

seessa ehdotetaan. On mahdollista, että la
kia jo sitä ennen on muutettava. Jos taas 
tällaista muuttamista ei tarvita, niin miksi 
siihen on puututtava juuri viiden vuoden 
kuluttua. Oikea on myöskin se huomautus, 
mikä suuressa valiokunnassa tehtiin tätä eh
dotusta vastaan, että sen kautta leimattai
siin kovennetut vapausrangaistukset jonkin
laisiksi epäoikeudenmukaisiksi hätärangais
tuksiksi. Minä puolestani en tahdo myön
tää, että näin olisi asian laita. Suunta ja 
tarkoitusperä niissä kyllä minun käsityk
seni mukaan on oikea, joskin täytäntöönpa
non yksityiskohdissa voidaan saavutettujen 
kokemuksien mukaan tehdä tarvittavia 
muutoksia. 

Vielä muutama sana. Minua on ihmetyt
tänyt, että sosialidemokraattinen ryhmä, 
täällä ilmeisesti yksimielisesti on käynyt 
tätä lakiehdotusta vastustamaan. Minä en 
nimittäin ole huomannut, että ulkomaalai
sessa kirjallisuudessa keskusteluissa ran
gaistuksien koventamisesta olisi jakauduttu 
millään tavoin valtiollisten puoluerajoitus
ten mukaisesti. Pitäisihän päinvastoin ri
kollisuuden vastustamisen mitä läheisim
min kuulua juuri sen puolueen ohjelmaan, 
joka sanoo edustavansa sitä kansanluokkaa, 
johon tuo rikollisuus ainakin yhtä suuressa 
määrin kuin muihin kansanluokkiin kohdis
tuu. Ettei nyt kysymyksessäoleva rangais
tusmuoto ole epähumaaninen ja saata sitä 
kärsivän terveyttä vaaraan, siitähän meillä 
on l&ä:kintöhallitU:ksen lausunto. Yksityinen 
edustaja tietysti voi olla asiassa mitä mieltä 
tahtoo, mutta kun ed. Erich, niinkuin asian 
ensimmäisessä käsittelyssä tapahtui, vasta
kääntyneen hyvin ymmärrettävällä kiih
kolla väitti, että nyt kysymyksessä olevan 
rangaistusmuodon käytäntöönottaminen ei 
olisi nykyaikaisen kulttuurivaltion arvon 
mukaista, niin siihen on huomautettava, 
että jonkun kansan sivistystasoa ei voi ar
vostella sen käyttämien rangaistuksien an
karuuden, vaan siinä ilmenevän rikollisuu
den suuruuden mukaan. Minkä arvosanan 
antaisikaan ed. Erich esim. Ranskalle, joka 
vielä lähettää ankarimmin rangaistut van
kinsa pakkotyöhön Guayanaan ja Uuteen 
Kaledoniaan, · tai Englannille, jossa vielä 
ermssa tapauksissa raipparangaistustakin 
käytetään. Englannissa ei puututa pieniin 
asioihin, mutta kun puututaan, niin se teh
dään niin, että siitä on leikki kaukana. Mitä 
tämä vaikuttaa rikollisuuden vastustami-
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seen, siitä on pienenä kuvaavana esimerk
kinä se, että hurjimmat merimiehet Eng
lannin satamissa varoittavat toisiaan, että 
on oltava siivosti, sillä täällä on vakavat 
paikat, jos tapahtuu kolttosia. Mutta rikok
sellisuus meillä on saanut niin pelottavan 
laajuuden, että jos sitä ei saada hillityksi, 
niin on todella kyseenalaista, voiko meitä 
laskea kulttuurikansaksi. Ja senvuoksi mei
dän on tehtävä kaikki, mitä suinkin voidaan 
sen voittamiseksi. Toivon sen mukaisesti, 
että edelläoleva lakiehdotus hyväksytään 
hallituksen esityksen mukaisesti. 

Ed. K i v i mäki: Kuten lakivaliokun
nan mietintöön liitetyssä III vastalauseessa 
mainitaan, pyritään vesi- ja leipärangais
tuksen käytäntöön ottamisella poistamaan 
vankiloistamme sietämätön tilanahtaus tai 
ainakin sitä lieventämään. Tämä syy on
kin tällä hetkellä riittävä. Vankitiloja, 
jotka tekisivät mahdolliseksi rikoslaissa edel
lytetyn ja tarkoitetun vankeinhoitomenette
lyn, on vankiloissamme vain noin 4,000, 
mutta vankeja sen sijaan yli 9,000, ja osoit
taa tämä määrä edelleen sangen peloittavaa 
nousua. Tällaisessa tilanteessa ei ole apua 
sosialidemokraattien ehdottamasta vankien 
siirtämisestä suonkuivaus- ja -raivaustöihin, 
apua sitäkin vähemmän, kun tätäkin me
nettelyä jo on käytetty niin paljon kuin 
siihen mahdollisuuksia on ollut. Asia ei 
myöskään ole autettavissa sillä, että pitempi
aikaiseen vapausrangaistukseen tuomittujen 
ehdonalaiseen vapauteen pääsemisen oi
keutta rajoitetaan. Epäilemättä on syytä 
ottaa harkittavaksi, eikö esim. elinkauti
seen kuritushuonerangaistukseen tuomittu
jen olisi annettava kärsiä rangaistuksensa 
loppuun eikä sallia sitä, että murhantekijä 
voi etukäteen luottaa siihen, että hän voi 
päästä rikoksestaan 12 vuoden kuritushuo
neella. Mutta tämä itsessään oikea pyrki
mys ei tuo mitään apua vankeinhoitokysy
myksen aktuaalisimpaan puoleen, vankila
tilojen lisäämiseen, vaan voi vaikuttaa pi
kemmin päinvastoin. Muuta neuvoa ei ole 
nyt kuin joko rakentaa lisää vankiloita tai 
vähentää vankien lukumäärää. Edelliseen 
vaihtoehtoon ei tätä nykyä voida mennä eikä 
sillä voitaisi tähän hätään edes apua saada. 
Jäljellä on vankien lukumäärän vähentämi
nen ja Norjasta saadut kokemukset osoit
tavat että vesi- ja leipärangaistus voi tässä 
suhteessa olla paik:~1laan. Sen puolesta pu-

------ --··----------------

huu vielä sekin seikka, että nykyaikaiset va
pausrangaistukset niinkuin edellinen puhu
jakin mainitsi, meillä saatujen kokemusten 
mukaan ovat suorastaan omiaan lisäämään 
rikoksellisuutta ja että vesi- ja leipärangais
tuksen avulla tällaiset rangaistukset voidaan 
saada entisestään lyhenemään. 

Mutta asialla on kuitenkin myös toinen 
puoli. Vesi- ja leipärangaistus on vieras ny
kyaikaiselle oikeuskäsitykselle ja senvuoksi 
se on ainakin ehdotetussa laajuudessaan 
vain harvoissa sivistysmaissa, tietääkseni ai
noastaan Norjassa, käytännössä, ja Norjassa
ldn on sitä vastaan viime aikoina noussut 
sangen voimakasta vastustusta. Käsiini on 
sattunut norjalaisen kirkkoherra Peder 
Christensenin kirjoitus asiasta. Hän lausuu 
käsityksenään, että ,vesi- ja leipärangaistus 
demoralisoi, ärsyttää ja masentaa ja että 
sen rakentava merkitys on nollan arvoinen 
ja että se on yhteiskunnalle arvoton". Rii
datonta ei myöskään ole, että se olisi tervey
delle vaaratonta, siitä useat lääkärit ovat 
lausuneet epäilyksiään. Mutta vaikka näi
hin seikkoihin rikollisuuden pelattavaan suu
ruuteen nähden meillä ei kiinnitettäisikään 
huomiota, ei voi olla varteen ottamatta sitä, 
että uuden lainsäädännön tulokset voivat 
kääntyä toisiksi kuin oletetaan. Suomalai
nen kansanluonne voi tässä, kuten niin mo
nissa muissakin viimeaikaisissa rikospoliitti
sissa toimenpiteissä, aiheuttaa yllätyksiä. 
Ei ole varmaa, että suunniteltu ran
gaistusten kovennus ajan oloon vaikut
taa pelottavasti. Mitä lyhytaikaisiin va
pausrangaistuksiin tulee, on kyseenalaista, 
tullaanko vesi- ja leipärangaistusta pi
tämään kovempana rangaistuksena kuin 
viisi kertaa pitempää tavallista vapaus
rangaistusta. Jos vesi- ja leipärangaistus 
osoittautuu yhtä vähän pelottavaksi kuin 
mitä ovat tavalliset lyhytaikaiset rangaistuk
set, saattaa käydä niinkin, että rikoksenteki
jät pikemmin pääsevät rikoksiensa uusimi
seen, ja silloin on kysymys lyhytaikaisista 
vapausrangaistuksista kuiterukin kaikessa 
laajuudessaan otettava esille. 

Pysyväisten tulosten saavuttaminen ehdo
tetun rangaistuksen avulla on joka tapauk
sessa epävarmaa. Lopullinen arviointi voi 
siinä suhteessa tapahtua vain saatujen koke
musten varassa. Siitä syystä olisi aihetta 
säätää ehdetettu laki vain määräaikaiseksi, 
niinkuin kolmannessa vastalauseessa ehdo
tetaan. Vankeinhoitolaitoksen ylijohtaja-
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kaan, jota lakivaliokunnassa kuultiin asian
tuntijana, ei ollut vakuutettu vesi- ja leipä
rangaistuksen pysyvistä tuloksista eikä hän 
sanonut olevansa valmis sitä ehdottamaan 
esimerkiksi rikoslakiin otettavaksi. 

Tätä vastaan sanotaan ja on sanottu, että 
jos tulokset huomataan epätyydyttäviksi, 
voidaan laki kumota. Asia ei kuitenkaan ole 1 

niin. Me olemme säätäneet monia tärkeitä 
lakeja, joita kaikista surullisista kokemuk
sista huolimatta pidetään yllä yli kokeilun 
ajan. Toimenpiteet, joiden vaikutuksia ei 
voida tarkalleen etukäteen arvata, on tarkoi
tuksenmukaista määräajan kuluttua ottaa 
uudelleen harkittavaksi ja asettaa asiat niin, 
että ne määräajan kuluttua todella tulevat 
harkittaviksi. Niin on naapurimaassamme 
Ruotsissa tehty monien muitten paljon vä
hempiarvoisten lakien suhteen ja niin edus
kunta meilläkin päätti viime keväänä, että 
muuan yleisen järjestyksen ja turvallisuu
den tehostamiseksi säädetty laki, jonka vai
kutukset näyttivät epävarmoilta, oli oleva 
voimassa ainoastaan määräajan. 

Joskin siis on ilmeistä, että laki on vält
tämätön siihen kiireeseen, joka nyt on kysy
myksessä, ei ole yhtä ilmeistä, että lain mer
kitys on pysyväinen. Tästä syystä ja kun 
rikospolitiikkaamille ei voida jättää, kuten 
kuitenkin voi käydä, ehdotetun toimenpiteen 
varaan, vaan on suunnattava rikosten syi
hin, ennen kaikkea alkoholirikosten syihin, 
joitten tultua poistetuiksi kovennettu va
pausrangaistuskin on varmaan osoittautuva 
tarpeettomaksi, tulen yksityiskohtaisessa kä
sittelyssä ehdottamaan, että laki säädettäi
siin olemaan voimassa vain viisi vuotta. 

Ed. E r i c h: Ed. Tulenheimon äskeisen 
lausunnon johdosta, sikäfi kuin se koski mi
nun lausuntoani tämän asian ensimmäisessä 
käsittelyssä, minä pyydän huomauttaa, että 
minä mainitussa lausunnossani vain sivu
mennen koskettelin tämän rangaistuksen 
n. s. humaanista puolta. Se seikka, että jos
sakin hyvin kehittyneessä ja vanhassa kult
tuurivaltiossa, niinkuin Ranskassa, saattaa 
vielä olla käytännössä rangaistustapoja, 
jotka tuskin vastaavat nykyaikaista oi
keustajuntaa, ei suinkaan vielä suosittele 
tällaisten rangaistustapojen käytäntöön ot
tamista myöskin meillä. Minusta muuten 
on aivan aiheetonta tähän asiaan sekoittaa 
minkäänlaisia puoluenäkökohtia, koska ne 
tuskin ovat kenenkään edustajan mielipitee-

seen tähän asiaan nähden määräävinä. Nii
den perustelujen nojalla, joita aikaisemmin 
olen esittänyt, minä jatkuvasti olen sitä 
mieltä, että tämä laki on lähinnä pidettävä 
eräänlaisena kokeena, jonka tuloksista ei ku
kaan voi mennä mitään varmaa ennusta
maan, ja sen takia minä puolestani toivoisin, 
että kolmannessa vastalauseessa esitetty aja
tus lain väliaikaisuudesta saavuttaisi edus
kunnan enemmistön hyväksymisen. 

Ed. P ä i v ä n s a l o: Ensimmäisen vasta
lauseen johdosta, jossa puhutaan, että ko
vennettu rangaistus olisi epähumaanista, 
pyydän lausua, että tämä lakiesitys ei suin
kaan osoita epähumaanista käsityskantaa, 
vaan päinvastoin humaanista. Sillä kaikki 
riippuu siitä, miten korkealle arvioidaan ih
misen arvo. Jos pidetään, että ihminen on 
vain ympäristön tuote, niin silloin ei myös
kään tunneta minkäänlaista vastuuntun
netta, mutta kuta korkeammalle arvioidaan 
ihmisen. arvo, sitä raskaammiksi myöskin 
säädetään ne rangaistukset, joihin kor
keampi olento tekee itsensä syypääksi. Siis 
ei ole ollenkaan niin, että kovempi rangais
tus osoittaisi epähumaanista käsitystä, vaan 
asian laita on niin, että alempi rangaistus 
edellyttää, että ihminen on melkein eläimelli
sellä kannalla. Kannatan siis kokonaan hal
lituksen esitystä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

1-8 § :t hyväksytään järjestänsä keskus
telutta. 

9 §. 

Keskustelu: 

Ed. Kivi m ä k i: Niillä perusteilla, jotka 
yleiskeskustelussa esitin, ehdotan, että 9 § 
hyväksyttäisiin lakivaliokunnan mietintöön 
liitetyssä vastalauseessa olevan ehdotuksen 
mukaisesti. 

Ed. E r i c h: Minä pyydän kannattaa ed. 
Kivimäen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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P u h e m ies : Keskustelu~ kuluessa on 
ed. KivimäJki ed. Erichin :kannattamana eh
dottanut, että 9 § saisi sen sanamuodon kuin 
.Iakivaliokunnan mietintöön liitetyssä III 
vastalauseessa ehdotetaan. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Kivimäen ·ehdotukseksi. 

Selonte'klo myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

J dka hyvä:ksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kivimä;en ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s : Äänestyksessä on annettu 
100 j·aa- ja S2 ei~ääntä, 1 ty~hjä; poissa 8. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen loppusäännös, jo'htol!mse 
ja nimike hyväksytään. 

iLa:kiehdotuksen toinen käsittely julistie
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi sääntöperintöomaisuuden 
kiinnittämisestä ja käyttämisestä omaisuus

tai perintöveron suorittamiseksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 4 ja otetaan toi s •e e n k ä s i t te l y y n 
siinä sekä lakivaliokunnan mietinnössä n :o 2 
valmistelevasti käsitelty !hallituksen esitys 
n :o 11, joka sisältää yHämainitun lakiehdo
tuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 4. Ensin 
sallitaan asiasta y.Ieiskeskustelu; kun se on 
julistettu päättyneeksi, käydään lakiehdo
tUJksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytwpa hyväJksytään. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Lakiehdotuksen l-'5 § :t, johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Laki·ehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi kadonneen henkilön julis
tamisesta kuolleeksi annetun lain muuttami

sesta . 

Esitellään suuren valiokumran mietintö 
n :o 5 ja otetaan t o i se en k ä s i t te l y y n 
siinä sekä lakivaliakunnan mietinnössä n :o 3 
valmistelevasti käsitelty hallituben esitys, 
n :o 12, joka sisältää ylläma~nitun lakieh
dotuksen. 

Puh e mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 5. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu ja kun se on julis
tettu päättyneeksi, käydään lakiehdotuksen 
yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Lakiehdotuksen 3, 4 ja 13 § :t, lakiehdo
tuksen johtolause ja lakiehdotuksen nimike 
hyväksytään järjestänsä keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan. päättynee.ksi. 

6) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta 23 päi
vänä maaliskuuta 1928 annetun lain muut

tamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 6 ja otetaan t o i s e en käsi t te l y y n 
siinä sekä perustuslakivali<Jkunnan mietin
nössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 13, joka sisäJtää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 6. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu. Kun se 
on julistettu päättyneeksi, käydään lakieh
dotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

Ed. T u o m i o j a: Pyydän ehdottaa, että 
eduskunta asettaisi käsittelyn p<Jhjaksi pe
rustuslakivaliokunnan mietintöön liitetyssä, 
allekirjoittamassani III vastalauseessa ole
van lakiehdotuksen. Sen lisäksi, mitä vas
talauseen perusteluissa jo olen esittänyt, 
pyydän tehdä muutaman huomautuksen. 
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Ei käy kieltäminen, että nykyjään voi
massaoleva vapaaJippujärjestelmä on toisi
naan aiheuttanut häiriöitä eduskuntatyössä. 
Maanantaisin ja lauantaisin on työsken
nelty ,puolella höyryllä", jos ollenkaan. 
Myönnettävä :kyllä on, että tässä suhteessa 
lienee jo viime aikoina jonkinv•ertaista pa
rannusta tapwhtunut, ja käyttämällä anka
rasti niitä ikurinpidollisia keinoja, joita 
eduskunnan työjärjestys sisältää, voitaisiin 
mainitut häiriöt ehlkä kokonaankin poistaa. 
Mutta vaikeasti käsitettävää on, minkä 
vuoksi kansanedustrujilla tulisi silloinkin, 
kun eduskunta ei ole koossa, olla oikeus mat
kustella millä rataosilla ja kuinka paljon ta
hansa. Valtiotaloudellisesti ei tällaisen edun 
myöntäminen !kylläkään paljon merkitse, 
mutta se on omansa antamaan aihetta sel
laisille puheille, että 'edustajat hankkisivat 
itselleen epäoikeutettuja etuja valtion kus
tannuksella. Kun ·eduskunnan tulisi, var
sinkin nykyaikana., jolloin se on ankaran ar
vostelun koMeena, suojella itseään kaikelta 
sdlaiselta, jonka nojalla tai1kka varjolla sen 
arvovaltaa hei.kennetään, olisi nykyinen va
paalippujärjestelmä lakkautettava. Sitä 
m~elestäni ei voida puolustaa myöskään sillä 
perusteella, että edustajain pitäi·si olla yh
teydessä valitsijainsa kanssa, että heillä pi
täisi olla tilaisuus käydä valista:massa kan
saa. Tällainen valistustyö, joka on samaa 
kThin puolueagitatio, ~ei nähdäkseni kuulu 
valtion kustannettaviin tehtäviin. 

V alkinaisen va,paalipun sijasta on hanitus 
ehdottanut annettavaksi kymmenen vapaa
lippua. Kun edustaja saa jo valtiopäivä
järjestyksen mukaan korvauben matkakus
tanmuksista valtiopäiville ja valtiopäiviltä 
takaisin, eli siis, kun säännöHisesti on kaksi 
istuntokautta, kevätistuntokausi ja syysis
tuntokausi, kalksi edestakaista matkaa val
tion puolesta ja hän lisäJksi saisi kymmenen 
vapaalippua, voisi hän, valtiopäivien kes
täessä noin 16 viil\!koa, tehdä matkan miltei 
joka viikko. Eduskuntatöiden kannalta ei 
hallituksen esitys siten toisi suurtakaan pa
rannusta. Sen vuoksi olen ehdottanut, että 
kymmenen vapaalipun sijasta myönnettäi
siin vain kuusi. 

Ed. J u n n i l a: Katsoen niihin erurue
lisyyksiin, jotka asian käsittelyssä ovat esiin
tyn,eet valiokunnassa, ~rohkenen ehdottaa, 
että käsittelyn pohjaksi asetettaisiin halli
tUiksen esitys. 

Ed. T u l e ri h e i m o: Ei kukaan tämän 
huoneen jäsenistä ole voinut olla merkillepa
nematta, miten suurella mi•elenkiinnolla 
maassa seura1taan nyt esillä olevan asian kä
sittelyä. (Vasemmalta: No, no! - Hil
peyttä eduskunnassa. - Puhemies koput
taa.) Ja kuitenkinhan nyt on kysymys si
nänsä verrattain pienestä asiasta, pi,enestä, 
jos huomio kiinnitetään vain sen taloudelli
seen kantavuuteen tai sen !käytännölliseen 
merkitykseen. Mistä, saattanee niinollen 
kysyä, tämä tavaton mielenkiinto johtuu, 
jO'ka on tosiasia, vaikkakaan ehkä vasem
misto ei ole sitä huomannut. Se ei, kuten 
sanottu, voi johtua asian taloudellisesta puo
lesta, sillä jos ilmhtakaan edustajan vapaa
lippuihin menevä rahaerä itsesS'ään ei ole 
varsin pieni, se ei varmaankaan olisi saanut 
micliä siinä määrin tähän kysymykseen kiin
nitety'ksi, kuin mitä tosiasiassa on asianlaita. 
En luule myöskään, että yksinomaisena 
syYllä siihen on se, että edustajat, sen pa
hempi, vapaalippunsa siihen houkuttelemina 
ovat laiminlyöneet jossakin määrin edusta
jateMäviään, sillä sellaista vastaan on val
tiopäiväjärjestyksen mukaan kylläkin tehok
kaita keinoja käyt·ettävissä, ja toivottavasti 
tullaankin käyttämään. Tuskinpa myös
kään siihen on syynä se, ·että vapaaliput 
tuottavat eräille ryhmille suurta hyötyä vaa
liagitation aikana, sillä vaikka vaalitoimin
taa ei millään tavoin pitäisikään rahoittaa 
valtion varoilla, on kuitenkin sama hyöty 
kaikilla puolueilla näistä vapaalipuista käy
tettävänään. Kaikista vähimmin voi tämä 
mielenkiinto johtua, niinkuin ed. Voionmaa 
asian ensimmäisessä käsittelyssä lausui, jon
kinlaisesta h·alusta päästä halventamaan 
eduskuntaa., sillä vähiin jäisi tosiaankin 
eduskunnan arvostelu, jos se vain tällaiseen 
kysymy:kseen puuttuisi. Ei. Minun käsi
tylkseni mukaan perimmäisenä syynä siihen, 
että nykyistä järjestelmää, vrupaalippujen 
myöntämisestä kofko eduskunnan toimiajaksi 
kaikilla valtion rautateillä niin ankarasti on 
arvosteltu ja sen korjaamista niin mielen
kiintoisesti odotetaan, on se, että kansa nä
kee siinä eduS'kunnan jäsenten halun hank
kia itselleen kokonaisuuden kustannuJksella 
erikoisetuja, jotka eivät millään tavoin ole 
yhteydessä sen lainsäädäntötyön kanssa, 
jota varten heidät on tänne valittu, vielä 
vä;hemmin ovat min'käänlai.sena tarpeellisena 
saatikka välttämättömänä edellytyksenä sii
hen. 
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On tosin puhuttu kauniita sanoja siitä, 
kuinka edustajat vapaalippujaan käyttä
mällä voivat tutustua maahan ja kansan tar
peisiin sen eri osissa ja siten muka parem
min edellytyksin täyttää vastuunalaista teh
täväänsä. Tätä puhetta nyt tuskin kukaan 
vakavissaan uskonee, sillä se tutustuminen, 
joka tapahtuu junan ikkunasta, ei tosiaan 
ole paljon arvoinen. Ja kuinkahan moni 
edustaja todella on käyttänyt vapaalip
puaan yksinomaan tällaiseen maahan tutus
tumiseen. Se vertaus yleiSihyödyllisiin apu
rahoihin, jonka ed. Voionmaa esitti, on siten 
vallan pahasti ontuva. Jos ryhmä edusta
jia joskus tahtoisi henkilökohtaisesti tutus
tua johonkin kysymykseen, niin sanoaiksepi 
,paikan päällä", niin siihen kyllä olisi kek
sittävissä muita tarlkoituksenmu'kaisempia 
keinoja kuin vapaaliput kaikilla ·rautateillä 
kolmen vuoden aikana. Ja kun taas sano
taan, että vapaaliput ovat tarpeellisia, jotta 
edustajat voisivat olla kosketuksissa valitsi
jainsa kanssa, niin sopii huomauttaa, ettei 
keHään meistä ole valitsijoita kaikkien Suo
men valtion rautateiden varsilla, ja taaskin 
kysyä, käytetäänköhän näitä lippuja vain 
siihen tarkoitukseen. Ei, uudistan sen, 
maassa ei voida päästä siitä käsityksestä, 
että edUSikunnan jäsenet ovat vapaalippujen 
kautta hankkineet itselleen yksityisetuja, 
jotka eivät ole !heidän työlleen ja sen kautta 
kansalle kokonaisuudessaan hyödyksi. Mutta 
kun valtaa aletaan käyttää ylksityisetujen 
tyydyttämiseksi, niin se on vallan, niin kan
sanvallan kuin muunkin vallan rappeutumi
sen merkki, joka ·olkoonpa itses'sään kuinka 
pien.i tahansa, kantaa turmion siemeni-ä po
vessaan. Ja tätä vastaan terve kansanvalta 
reagoi ja sen tuleekin reagoida. (Naurua 
eduskunnassa). Kysymys on käytännölli
sesti vä:hämerkityksellinen, mutta sillä on 
tässä katsannossa aatteellista kantavuutta, 
jonka väheksyminen kostaa itsensä - aina
kin siten, että se arvovalta, jota meidän 
eduskuntamme, niiDJkuin kaikki kansanedus
kun:nat tarvitsevat, heikkenee. Siihen heik
kenemiseen ei meillä näinkään pienessä 
asiassa todella ol·e varaa. 

Olen senvuoksi 'sitä mieltä, että vapaalip
pujärjestelmästä on luovuttava. 

Mutta saattaa 'Olla mahdollista, että maa
seutuedustajaJle eduskuntatyö tuottaa suu
rempia suoranaisia kustannuksia kuin pää
kaupunkilaisille. Hän kenties ei voi luopua 
kaikista luottamustoimista, joihin hän koti-

paikkakunnaJlaan. on valittu, vaan täytyy 
hänen eduskunnan istuntokauden aikanakin 
käydä niitä hoitamassa. Hän ei 'kenties 
myöskään voi koko istuntokauden ajaksi jät
tää oman taloutensa hoitoa vieraisiin käsiin, 
vaan sekin kenties vaatii häntä asettumaan 
henkilökohtaiseen kosketukseen kotinsa ja 
kotiväkensä kanssa. Tästä aiheutuvat kus
tannukset ovat luonnolli.sesti sitä suurem
mat, mitä kauempaa hän on kotoisin. On 
sen vuoksi kohtuullista, että hän saa suurem
man korvauksen kuin pääkaupunkilainen 
edustaja, ja korvauksen, joka, koska sitä 
hankaluuksitta ei voida yksityiskohtaisesti 
joka tapausta varten määrätä ja yksi mitta
puu on yhtä hyvä kuin toinenkin, on suo
ranaisessa suhteessa matkan pituuteen hä
nen kotipaikalleen. 

Perustuslakivaliokunnan mietintöön liite
tyssä ensimmäisessä vastalauseessa on tehty 
tätä tarkoittava ehdotus. Tätä ehdotusta on 
täällä vastustettu m. m. senvuoksi, että edus
tajain palkkio eräissä tapauksissa sen kautta 
muka nousisi. Tä.hän on !huomautettava, 
että asianlaita on juuri päinvasta·inen: sen 
kautta vähentyisivät nykyiset edustajarpalk
kiot. J·okainen edustaja saa nyt vapaalipun 
muodossa 6,000 markan suuruisen palkkio
lisäyksen, - täällähän ilmoitettiin, että va
paalipun hinta on 6,000 markkaa; sanotun 
ehdotuksen mukaan ei ikukaan saisi näin 
suurta lisäkorvausta; jotkut harvat 1,000, 
tai puolitoista tuhatta markikaa sitä vähem
män, kaikista useimmat palj·on vähemmän, 
pääikaupunkilaiset ei mitään. Ja jos ehdio
tettua !korvausta pidetään liian suurena, 
niin vruhennettäköön sitä itse järjestelmää 
muuttamatta tai va:Dkkapa vain muutta
malla sitä johonkin parempaan suuntaan. 
Mutta tällainen parempi .suunta ei olisi se, 
että •sen sijasta annettaisiin sama määrä 
vapaalippuja, koska nuo liput ikäänkuin 
kiihottavat edustajia niitä käyttämään sel
laisissakin ta.pauksissa, joissa •se ei olisi 
välttäcrnätön. 

Ed. V·oionmaa vertasi Suomen eduskun
nan jäsenten paHrkoja vastjaaviin palkkoi~ 
hin muualla ja tuli siiihen tulokseen, että 
ne meillä ovat alhaisemmat !kuin missään 
muussa sivistysmaassa. Oikeampaa olisi 
mielestäni tehdä vertailu siten, että palk
kiot ·olisi lasikettu työkuukautta tai vuotta 
!kohti ja verrattu niitä esim. virlkamiesten 
palkkoiihin meillä j.a muualla. Kenties 
olisi tulos ollut toisenlainen. Mutta olkoon 
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tämän asian laita miten tahansa. P8!hen
!D.usta ei herätä se, että edustajat sawat 
k<orvauksen välttiimättömistä ja tarpeelli
sista matkoistaan kotiinsa valtiopäivien 
aikana. Hallitus on arvioinut ne iky.mme
neksi ja senvuoksi on se määrä I vasta
lauseessa ehdotettu korvauksen laskuperus
teeksi. Jos se on liian suuri tai liian 
pieni, niin rmuutettaikoon sitä. Se on tois
arvoinen asia sen rinnalla, että itse järjes
telmä saadaan muutetuksi oilkeammaJksi ja 
ikoh tu ullisemmaksi. 

Edellä esitetyillä syillä pyydän, herra 
puhemies, saada ehdottaa, että perustus
lakivaliokunnan I vastalauseessa tehty oo
dotus asetettaisiin käsittelyn pohjaksi. 

Ed. H a n n u l a: Käsiteltävänä oleva 
hallituksen esitys vapaalippuoikeuden ra
joittamisesta koskee meitä edustajia mies
ikohta~sesti. Valtiopäiväjärjestyksen 62 § 
oikeuttaa edustajan ottarmaan osaa siihen 
keskusteluun, mikä ·häntä mieskohtaisesti 
koskee, mutta sama pykälä nimenomaan 
kieltää tämänluontoisessa tapauksessa edus
tajaa ottamasta osaa päätöksentekoon 
(Edusikunnassa hilpeyttä). Että tässä 
asiassa Yaltiopäiväjärjestyksen sanotun py
kälän ki·ellosta huolimatta on kumminkin 
alkujaan täällä eduskunassa päätös aikaan
saatu, johtuu siitä, sanoisinko onnellisesta 
sattumasta, että ·edustajan pa1kkiosta, jo
hon myös vapaalippuoikeus liittyy, on sää
detty valtiopäiväjärjestyksen 16 § :ssä ja 
että tämä 16 § on luonnollisesti tullut hy
väksytyksi ennen 62 :sta (Hilpeyttä edus
kunnassa). N y:kyisen hallituksen suopeasta 
huolenpidosta johtuu, 1että me nyt olemme 
joutuneet tätä aivan ensiarvoista kysy
mystä !käsittelemään. Sanon ensiarvoista 
nimenomaan senvuoksi, että mikäli minä 
muistan hallitus asetti viime kesänä kes
kuudestaan valiokunnan, jonka tehtävänä 
oli laatia ehdotuksia valtiollisessa elämäs
sämme ilmenevien •epäkohtien poistamiseksi 
(Eduskunnasta naurua). Varmaankin tätä 
valtioneuvoston toimenpidettä eräissä pii
reissä tervehdittiin suurella tyydytyksellä 
ja jäätiin ymmärrettävällä mielenikiinnolla 
odottamaan asianomaisen valiokunnan työn 
tuloksia. TäJhän mennessä tiettävästi muita 
ehdotuiksia kuin esillä oleva ei ole valmis
tunut. Minä näen tämän hallituksen esi
tyksen takana vissin psykologisen taustan. 
Vuodesta vuoteen on julkisuudessa tunne-

tulta taJholta harjoitettu edUSikunna:n epä
oikeudenmukaista arvostelua (Ed. Hakkila: 
Parjausta!) ja parlamentin arvovallan 
alentamista. Ne piirit, jotka eivät ole jak
saneet milloinkaan kansanvaltaista valtio
muotoamme ja yhteiskuntajärjestystämme 
hyvä·ksyä, ovat tehneet voirmaperäistä työtä 
painaaJkseen eduskunnan arvon mahdolli
simman alas, niin alas, että !kansanedus
tajan tehtä:vä tässä maassa ei ole suinkaan 
mikään kadehdittava luottamustoimi. Minä 
panen mer:kille sen seikan, että nämä pii
rit eivät ole olleet niinikään paljon huolis
saan siitä, kuinka suuri työväen ja vasem
miston edustajien lukumäärä :eduskunnassa 
on ollut, sillä vasemmisto ei luonnollisesti 
ole kyennyt näiltä piireiltä edustajapaik
koja valtaamaan, mutta sen on tehnyt kyllä 
maalaisliitto, tämä talonpoikaispuolue. 
Mitä •enemmän maalaisliiton vaikutusvalta 
täällä on kasvanut, mitä enemmän oikeisto 
on pai'k!kojaan menettänyt, sitä äänekkääm
min on 1alettu puhua eduskunnan rämet
tymisestä (Vasemmalta: Oikein! Kuul
kaa!). Minusta näyttää siltä kuin nykyi
nen hallitus esillä olevalla .esitylksellään on 
aivan kuin tahtonut antaa vahvistuksensa 
kaikelle sille eduskunnan aliarvioinnille, 
mikä viime vuosille on niin ominaista. Mi
nun täytyy tulla tähän tulokseen siitä 
syystä, että asialliset perusteet tältä !halli
tuksen .esitykseltä kokonaan puuttuvat. 
Täällä •on edustajia, joitten vuosilipun 
juokseva numero on yli 16·00 :n. Ketä ovat 
ne 1400 etuoikeutettua, jotika. hallitus tah
too asettaa kansanedustajien yläpuolelle? 
Sanon yläpuolelle senvuo1ksi, että heidän 
vapaalippuoikeuttaan hallitus ei esitä mil
lään tavoin rajoitettavaksi. Yli 1600 toi
sen luolkan vapaalippua meillä on käytän
nössä. Kuinka monta tuhatta tai [{ymmen
tätuhatta muunlaista vapaalippua meillä on 
voimassa, siitä minulla ei ole tietoa. Rauta
tiehallituksessa tiedetään kyllä tarkkaan, 
montako kertaa jonkun tavaravaunun 
pyörä on pyörähtänyt a!kselinsa ympäri, 
mutta kun on tiedusteltu tästä va.paalippu
jen määrästä, niin siitä ei ole riittä.vää sel
vyyttä saatu (Vasemmalt•a naurua). Siitä 
onikin perin vaikea selvyyttä saada, silHi 
yksistään virkamiehiä, joilla on oikeus toi
sille virkamiehille vapaalippuja kirjoittaa, 
on ainalkin toista sataa (Eduskunnasta 
naurua), jotkut väittävät, että niitä on 
kolmisen sataa, mutta siinä luvussa saat-
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taa olla tinkimisen varaa. Vaatimattomim
malllllkin virkamiehellä saattaa olla oikeus 
kymmeneen tai kahteen!kymmeneen lkerta
vapaalippuun ei vain itseään ja perhettään 
varten, vaan vieläJpä palvelustyttöäänkin 
varten. Ja !kansanedustajille hallitus eh
d!Ottaa yhtä monta vapaalippua kuin täl
laiselle palvelustytölle. Minä en puhu 
suinilman viimemainitusta halveJksuvassa 
mielessä, sillä TI.än on tasavallan !kansalai
nen niinlk:uin me ikailk:ki tää.llä, mutta minä 
tahtoisin väittää, että. ero on niiden pal
velusten arvossa, joita tavallinen palvelus
tyttö ja kansanedustaja valtiolle ja yhteis
kunnalle suorittavat ja minä olisin toi
vonut että myöskin hallitus olisi tämän 
eron 'näJhnyt. Jos hallituksen esitys olisi 
rakentunut siHe pohjalle, että vapaalippu
jä;rjestelmästä olisi tässä maassa !kerta kaik
kiaan luovuttu, niin minä olen vakuutettu 
siitä että hallitulks:en esitykseen olisi täällä ' . s kiinnitetty mitä valkavinta huomwta. o 
olisi tosiaankin merkinnyt olojen lk:orja'Usta 
ja siitä olisi voinut syntyä valtiolle !lmo
mattaviru'kin säästöjä. 

Perustuslakivaliokunnan mi·etintöön liit
tyy :kokoomuspuolueen edustajain vasta
lause, missä ehdotetaan, että 10 vapaalipun 
asemasta jokaiselle edustajaUe suoritettai
siin käteismaksu, vapaalippujen asemasta 
annettaisiin rahat. Vapaalippu tarjoaa 
meille kaulkaisen Peräpohjolan ·edustrujille 
sen edun, että me voimme istuntokauden 
aikana käydä 'kotiseudull111mme !kerran, hy
vässä trupaUJksessa !kahdesti. va,paalipun 
asemasta voisi esim. allekirjoittanut saada 
v•iitisentuhatta markkaa. Se olisi tosiaan
kin sievoinen summa nykyisenä kireänä ai
kana ja näinä korkean korkolkannan päi
vma. Mutta jokainen 'käsittää myösikin 
sen, miten tällainen !kokoomuspuolueen ta
holta tullut ja vieläpä hallituksen!kin kan
nattama f.lhdotus nielisi melkoisia summia 
valtion varoja. Se muodostuisi suoranai
ooksi kansanedustaljain pa]l>Jkojen ikoroituk-
seksi, ja siihenkö nyt olisi käytä•vä, jolloin 
kolko maa ikä·rsii mitä vak3Jvimmasta talous
pul3JSta. 

K3Jiken edelläsanotun perusteella minun 
täytyy tulla siihen tulokseen, että esillä
oleva hallituksen esitys on aiheeton. Tämä 
esitys sitäpaitsi sisältää ta~koin otettun& 
jonkinmoisen epäluottamuksen !hallituksen 
truholta eduskunnalle. Mutta sellaisenailtin 
se on vähintään ennenaikainen, sillä esitys 

on allekirjoitettu loikaJkuun 3 pmvänä j•a 
eduskunta taas kokoontui vasta sa:man kuun 
20 päivänä. 

Minun hartain toivoni olisi, että 'hallitus 
luottaisi eduskuntaan, koskapa kerran edus
kuntakin luottaa hallitukseen. 

Ed. V•eh:ka.o ja: EsiHäoleva hallituk
sen esitys laiksi edustajanpalkkiosta anne
tun lain muuttamisesta on nyt niinkuin 
aina ennenkin, jolloin palkkalaki on ollut 
käsiteltävänä, synnyttänyt tavattoman vilk
kaan keskustelun. Hallitusta on moitittu 
puolelta ja toiselta, on sanottu, että 
tämä esitys on hallitukselta ikäänkuin 
hiuksen halkomista, koska rahallinen 
säästö on aivan mitätön. Tietysti ei 
rahallinen säästö, mikä tällä tavalla 
saadaan, olekaan suuri, ja tuskinpa 
vuosilipun vaihtaminen kymmeneen edes
takaiseen vapaalippuun Helsingin ja kun
kin edustajan kotipaikan välillä rahal
lisesti niin ta:vattomia aika:an saaikaan. 
Mutta tällä asialla jos millä on myöskin 
yleinen puolensa. Yleiseltä 'kannalta 'kat
sottuna on asia minun mi·elestäni puollet
tava. Ja mitäpä merkitystä meille maa
laisedustajine - ainakaan maanviljelijöille 
- tästä vapaalipusta onlkaan, emmeihän 
me ehdi junassa istua, vaikka meillä olisi 
kaksilkin näitä vapaalippuja. Hyvin har
voinhan maanviljelijä ehtii tarpeettomille 
3Jsioille lähteä. Ja kun tämä vapaalippu 
:kerran katikeroittaa kansan mieltä, niin
kuin me olemme nähneet, otetta;koon se 
pois. Tällä toimenpiteellä elhikä voitaisiin 
eduskunnan arvoa kohottaa. Minä kanna
tan teihtyä ehdotusta, ,että käsittelyn poh
jaksi otetaan hallituksen esitys. 

S3Jmalla minä lausUJn toivomuksen, että 
ne edistys- ja kokoomuspuolueen sanoma
lehdet, jotika järjestelmälli:sesti ovat edus
kunnan ja erikoisesti juuri meidän maa
laisten arvoa alentaneet, että ne tämän 
toimenpiteen jälkee,n jo lo:pettaisivat täl
laisen kirjoittelun. 

Täällä on puolustettu perustuslakivalio
kunnan mietintöön liitetyssä V•astalauseessa 
erilaisia menettelytapoja. Oudoin niistä 
on kuitenkin kokoomuspuolueen edustajain 
ehdottama, missä ehdotetaan, Bttä vapaar
Eput maksettaisiin rahassa. Tämä on mi
nun mielestäni ka~l>Jkein huonoin. Sehä.n 
on ikäänkuin palkankoroitusta. 

32 
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Ed. Voioillill.aa, kun tämä asi1a oli esillä 
ailkaisemmassa vaiheessa, toi esimerkkejä 
muista maista ja lausui, miten niissä 
maissa edustajapalkat ovat paljon korkeam
mat kuin mitä ne ovat meillä. Mutta jos 
me vertaamme meidän maamme talouselä
mää yleensä, niin me 'huomaamme, että 
meillä ·On todellalkin sellainen tilanne 
maassa, jolloin ei sovi ,edustajapaLkkoja
ikaan moittia pieniksi, ne minun mielestäni 
ovat jo kyllin riittävät. 

Hallitus onlkin aivan oikein, kuten sen 
esityksestä ja lausunnoista käy ilmi, omaJk
sunut sen kannan, että säästöjä on tehtävä, 
missä se vain suinkin on ma,hdolli~ta, ol
koon, että sääJ.Stö on pienempikin. Minä 
!kuite:nlkin hyväksyn hallituksen kannan
oton, mutta sen lisäksi minä toivoisin, että 
hallitus jatkaisi säästäväisyystoimenpidettä 
antamalla esityksen eduskunnalle virka
miesten j·a edustajien palk:kain alentami
sesta. Minun mielestäni nylkyiseen pula
kauteen katsoen voita,isiin edustajapal
koista !huoletta alentaa ainakin 50 mark
kata päivältä, ja kun trumä hyväksyttäisiin, 
eivät ilmi: ainakaan korkeampipalkkais,et 
vir1kamiooet'kään voisi vastustaa palkko
jensa alentamista, j,a eduskunta sillä, että 
alentaisi omia paikkojaan, olisi antanut 
esimerkin 'heillekin. 

Vielä olisi kohtuudenmukai,sta, että hel
sinikiläisiltä edustajilta alennettaisiin enem
pi, ehkä 75 markkaa päivää 'kohti, 
lmska he asuvat kotonaan ja hoitavat edus
taj,atoimen lisäksi ja ohella monia muita 
virkatehtäviään. Tämä toi·vomus voi kyllä 
monesta tuntua sopimattomalta, mutta, ken 
tuntee maamme väestön enemmistön elä
misen ja toimeentulon mahdollisuudet, 
yleensä, mutta varsinkin nyt, jolloin tu
hannet ja kymmenettuhannet !kansalaiset 
elävät suuressa puuUeessa, eläen päivästä 
toiseen vain mitä suurimmalla säästäväi
syydellä ja hyvin niukalla ravinnolla, täl
laisen tilanteen vallitessa täytyy meidän 
edustajienkin, mi:käli suinkin mahdollista 
on, palk!katuloi.stamme vähentää. OlkQon, 
että säästö ,on pienempikin, sillä ainakin 
jossain määrin voidaan auttaa n.i.itä lka!l'1Sa
laisia, jotlka ovat suuressa hädässä. Ja 
kun ottaa huomioon sen tosias~an, että virr
kamiesten rpalkathan ovat nykyisin koihon
neet huomattavasti, sen johdosta, .että elin
tarpeiden hinnat ovat las'~eneet noin 1

/ 3 :lla 
parin kolmen vuoden aikana, ei voine ku-

kaan väittää ettei tämä toimenpide ole 
johdonmukainen. Mutta palkkojen alennus 
on aloitettava ·omista palkoista, nim. ensin 
edustajapalkoista. 

N&illä perusteilla minä kannatan, että 
ihallituksen esitys 'otetaan !käsittelyn p<Jh
jalksi. 

Ed. S a a r i n ·en: Pyrkimyksen edusta
jien yleisen v~apaalippuoikeuden käyttämi
sen supistamiseksi minä omasta puolest111ni 
1pidän kyllä oikeutettuna, mutta minä. en 
suinkaan tee si<tä niillä perusteilla kuin ed. 
Tuomioja ja ilmeisesti myös hallitus. 
Tällä kysymyksellä €i voi •olla mitään asial
lista yhteyttä valtiotaloudessa säästäväi
tsyy·snä:kökannan kanssa, eikä tällä voi olla 
myöskään mitään asiallista yhteyttä -edus
kunnam kurinpidon ja työtehon kannalta 
katsoen. Sillä jos kerran edustaja tahtoo 
rik'koa ·valtiopäiväjärjestystä ja muita niitä 
lakeja ja säännöksiä, joita .on olemassa 
eduskunnan työskentelystä, niin totta hä
nellä on sen V•erran rahaa, että pääsee sil
loin •omana kustannuksellaan kotipaikka
kunna1leen. Minusta tuntuu siltä, että 
oikeudenmukaisuus vaatisi, että yhtä 'hyvin 
kuin helsinkiläinen edustaja valtiopäivien
kin aikana saa atsua perheensä luona ja 
hoitaa pääasialliosesti ~samat tehtävät kuin 
muu'lloinkin, niin on luonnollista, että 
maalaisedustajille suodaan oikeus käydä 
valtiopäivien aikana !kotona hoitamassa 
myös tärkeitä tehtäviänsä, joko yhteiskun
nallisia tai yksityisiä tehtäviään. Niitä on 
siksi v·elvoittavia, etenkin tällaisena aikana, 
etttä on aivan välttämätöntä monasti ·edus
tajan lä!hteä käymään kotonaan. Lyhyesti 
tällä perusteella minä ·olisin sitä mieltä, 
että maalaisedustajille olisi myönnettävä 
vapaalippuoikeus pääkaupungin ja koti
paikan väJlil~ä va1tiopäivien ai'kana. Tätä 
voi puolustaa oikeudenmukaisuuden kan
nalta 'katsoen ja myös säästäväisyyskan
na1ta., jos 'siinä jotaiu •säästäväisyyttä on. 
Minä myönnän, että syytös edustajien 
yleisestä vapaalippuoikeudesta on synnyt
tänyt vastenmielisyyttä kansassa ja se on 
ymmärC'ttävissä. Tästä syystä minä olen 
valmis menemään siihen, että käsittelyn 
pohjaksi 'Otetaan hallituksen esitys. Yksi
tyiskohtaisessa käsittelyssä tulen tähän esi
tykseen tekemään sellaisen muutosehdotuk
sen, joka lausunnostani käy selville. 
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Ed. E ·s t 1 a n d e r: Det förefaller mig 
som om man i;cke helt o0h hållet kunde 
fö:vbise att det nuvarande ·sakläget giver 
anledning till vi'ssa anmärkningar. Dock 
skulle jwg för min del lbegränsa dessa an
märlmingar ttill de missförhåUanden som 
hålla .på ati r.otfästa sig med avseende å 
riksdwgens anbetssätt, d. v. 1s. att alltför 
ofta riksdagsmännen utebliva ifrån sam
manträdena dagar, då dessa nog kunde 
vara behövEga. J ag tror ·emellertid icke, 
artt regeringens proposition och det förslag, 
som däri innebäres, är ägnat att avhjäLpa 
missfiÖrhållandet, att riksda.gsrnännen allt
för ofta under sessionen företaga resor till 
sin hemort. Och den kontrol'l, som rege
ringen rnåhända har tänkt sig, :aå uti dess 
föl"Slag intagits bestämmingen om ,nöd
vändiga" resor, denna kontroll torde väl 
knappwst uti verkligheten bli på något sätt 
möjlig ait upprätthålla. Därför skulle an
tagandet av regeringens förslag snarare 
komma att verka i motsatt riktning emot 
v;ad som rv:arit avsett. Regeringen:s för
slag •skulle komma att framstå såsom ett 
godkännwnde ifrån lagstiftarens 'sida av 
jämföre1sevis ofta återkommande, ja regel
bundna hemr·esor. Ur denna synpunkt har 
det förefallit mig omöjligt att godkänna 
l'egeringspropositionen, oeh iber jag i stal
let att få understöda den reserv;ation, ·som 
jag anteckna;t till grundlagsutskottets be
tänkande ·och som här redam blivit upp
märksammad. 

J ag iber a<tt ännu f'å tillägga. ett par ord 
rörande ett a1nnat förslag, som här under 
di:skussionen förordats, nämligen det som 
innef·attas i första r.eservationen. J ag kan 
i•cke anna!t än uttala, a:tt detta förslag sy
nes mig va:ra omorali·skt, ända därhän 
omoralisM, att .jag hellre ser, att de nu
varande missföthållandena få fortibestå ä•n 
•att de efterträdas av det system, som 
denna första reservation innebär. 

,J ag ber, hr talman, att få förorda 
tredje reservationen. 

Ed. Kuuli a 1 a: Minä pyysin puheen
vuoron kannattaakseni ed. Junnila:n teke
mää ehdotusta. 

Ed. K o p o n en: V a:paalippujärjes1Jelmä 
meillä on ollut voimassa vuodesta 19'17. 
1H28 eduskunta sitten edustajain rpalkka
laissa otti m)'lÖ·skin v:apaaliput. Vaikka 

vap·aalippu ol:ikin hallinnollisen toimenpi
teen vara;ssa näi:n pitkän aja.n, niin siitä 
huolimwtta ei vapaalippujärjestelmää vas
taan erikoisempia huomautuksia tehty. 
Eikä silloinkaan, kun ·eduskunta hyväksyi 
nykyisen edustajain palkkalain, ei silloin
kaan enem,:pää haJllituksen esityksessä kuin 
eduskunnassakaa.n tästä wsiasta erikoisem
min huomautettu. Eduskunta yksimieli
sesti hyväiksyi palkkalain sellaisena kuin 
sen sil'loinen haHitus esitti. Vasta viime 
a:ikoina on asia joutunut ,puheenaiheeksi, 
ja minunkin täytyy sanoa, että tä;ssä saat~ 
taa olla muutakin, ei ainoastaan se säästä
väisyys, mihinkä nJ!1t hallituksen esityksellä 
pyritään, eikä myöskään yksinomaan se, 
että twllä ta:hdottaisiin sawda ·eduskunnan 
työteho suur.emmaksi. Mol'emmissa twpauk
sissahan, ensiksikin siinä, että tällä pyrit
täisiin suurempaan säästäväisyyteen, ei 
asiallisesti ole mitään merkitystä, sehän on 
tili:npidollinen asia. Taas eduskunnan työ
tehoon nähden ei myö·skään se sen suu
remmassru määrässä tulisi v.aikuttamaan, 
varsinkaan hallituksen esityksen mukaan. 
Kymmenen vapaalippua jos edustaja saa 
edestakaista matkaa varten kotipaikkakun
nalle, niin se saa käydä enempi kuin 2 vii
kon p'erästä aina kotona istuntokautena; 
ja voi sattua niin, että edustajilla on va
roja, niinkuin onkin, onhaiil :eduskunnassa 
varakhita henkilöitä, jotka voivat itsel
lensä kustantaa :tällaisia matkoja useam
minkin, mutta kun tämä vapaalippu koh
distuu nyt pääasiassa maalaisedustajiin 
.nimenomaan, että maalaiSiedustajat matkus
tavat tällä vapaalipulla ja; siten saavat 
eduskunnassa pahennusta aikaan, niin 
minä pyytäisin huomauttaa, että sitä v.oi 
tehdä ·ei ainoastaan maalaisedustajat mutta 
kaupunkilaisedustajat ovat myös hyvin 
usein .poissa eduskunnan istunnoista. Oi
keastaaln tästä täytyisi t·ehdä tilasto ennen
kuin asia voitaisiin todistaa ketkä ovat 
poissaoloon enimmän syypäitä. Nykyisen 
valtiopäiväjärj,estyksen mukaan jo voidaan 
eduskunnan työtehoa !hyvin paljon pwran
ta~a sekä myöskin eduskunnan tylöjärjes
tyksen mukawn. Tä,tä toimenpidettä siinä 
suhteessa ei tarvita. 

Näin .ollen minä tulen lo,puksi siihen 
tulokseen, .että !hallituksen esityksellä ei 
pä:ästä niihin toivottuihin tuloksiin eikä 
myöskään ;ed. Tulenheimon esittämällä ta
valla. Tämä ed. Tulenheimon esitys tietää 
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kovassa rahassa maksettavaksi sen, mitä 
hallitus nyt esittää, 10 lippua edusta;jille 
antaessaam. Minä tulen siihen, että halli
tuksen .esitys on hylättävä ja vapaalippu
järjestelmä edelleen säilytettävä. Minä 
uskon, ~ttä kun kurinpitotoimenpiteitä 
eduskunnassa kovennetaam, niin se ·syy, 
joka nyt esitetään, poistuu. 

Ed. M a 1m i 'vaara: Minä kanmatan 
ed. Tulenheimon tekemää ehdotusta. Täällä 
ed. Hannula väitti, että jos hyväksyisimme 
I va,stalauseen, niin joutuisimme kor.otta
maa:n valtion tappioksi edustajain palk
koja. tänä ahtaana aikana. Voin ed. Han
nulalle vakuuttaa, minkä hän itseki<n tietää 
varmaksi, että kyllä ne ra:hat, mi,tä tämän 
vastalauseen mukaan tulisi edustajille 
jaettaviksi, tu1·evat saadun kokemuksen mu
kaan korkoj'en kanssa valtiolLe takaisin. 

Ed. Pitkänen: Minulla lienee syytä 
tehdä eräs oikaisu viime kerralla antamaani 
lausuntoon. Minä: mainitsin, että kesällä 
1923 opetusministeri Virkkunen olisi pitä
nyt erään puheen, jossa hän käsitteli esillä
olevaa vapaalippuasiaa ja. tämä puhe oli'li 
tullut pidetyksi Kemijärvellä. Monet tällä 
retkellä mukana .olleet ova1t minulle huo
mauttaneet, 'että se olisi sittenkin tullut 
pidettyä Rovaniemellä. Minä taivun sii
hen, että se on mahdollisesti pidetty Rova
niemellä, mutta puheen sisältöön nähden 
minä en voi muuttaa yhtään sanaa siitä, 
mitä sanoin. 

Esilläolevaan kysymykseen nähden ovat 
toiset puhujat olleet myötä ja taas toiset 
vastaan ja hyvin erilaisia ovat perustelut. 
Hallituksen esitys on lähtenyt nä;Mä;västi 
säästäväisyyssyistä, useat edustajat ovat 
taas ottaneet läihtökohdakseen paremman 
työjärjestyksen aikaansaamisen. Myös
kin on mainittu, että jos vapaalippuja 
ei .olisi edustajilla, ehkä Viähemmän tulisi 
agitatiota suoritettua kansan keskuudessa. 
Onko tämä sitten hyvä tai paha asia, sitä 
en ole huomannut täällä selvitetyn. Minä 
otan lähtökohdaksi sen, että niin kauan 
kun valtion virka- ja toimihenkilöillä on 
vapaapilettioikeus, on myöskin kansa,n
edustajalle sellainen säilytettävä ja tämä 
vapaapiletti on kansanedustajalle tal'lpeelli
mm omien tärkeiden asiain hoitamista var
ten istuntokauden aikana, siis kotimatkaa 
varten; myöskin ikotimatkwn yhteydessä 

kunnan ja muiden yhteiskunnallisten jär
jestöjen asioiden hoitamista 'varten ja vie
läpä hyvin monille edustajille isänmaaihan 
ja kansan taTpeisiin tutustumista va,rten. 
Minä pidän sanotuista seikoista kiinni ja 
sentakia en voi kannattaa 'hallituksen esi
tystä enempää kuin perustuslakivaliokun
nam mietintöön liitettyjä vasta~auseitakaan. 

Täällä ovat lillOnet ·as:ettun,eet puolta
maan hallituksen esitystä ja myöskin toista 
vastalausetta sillä perusteella, että maini
tut kymmenen vapaalippua, tai kuusikin 
vrupaal'ippua riittäisi kotimatkaa varten 
kansanedustajalle istuntokauden ajaksi. 
Minä luulisin, että jos tämä rajoitettu 
määrä vapaalippuja kansanedustajille an
nettaisiin, olisi samassa lakipykälässä sää
dettävä lillyöskin se, että kansanedustajalle 
on annebtava aina lomaa, silloitn kun hän 
tarvitsee käydä kotonansa. Ellei näin 
säiädetä, louka1taan ilmeisesti kansanedus
tajalle annettua oikeutta. Jos kerran 6 tai 
10 vapaalippua hänellä on oikeus käyttää 
kotimatkaa varten, hän ei montakaan ker
taa, voime niitä käyttää, ,etteiköhän hänen 
tarvitse silloin :saada jo loma. Tämä ei 
silloin nähtävästi parantaisi eduskunnan 
työtarmoa ja työjärjestystä. 

He kanta, jonka oLen ·ottanut, nimittäin 
että kansanedustrujan täytyy olla tasa-arvoi
sen valtion virka- ja palvelusmiesten 
kanssa, on minulle tullut va:kiintuneeksi 
siitä syystä, kun ollen tarkastellut tätä va
paalippuohjesääntöä. Ja huomaan, että 
vapaa:lippuja saavat niin monenlaisissa 
tehtävissä pa1V1elevat henkilöt. Täällä sa
notaan, että ensinnäkin virkavuosipilet
tejä, virka-aikapilettejä, virka'kertapilet
tejä., työläisaikapilettejä, työläiskertapilet
tejä, ,passituspilet<tejä, muuttopilettejä, ti
la päisva pa1a pilettej ä, talousvapaa pilet.tejä, 
kesäkausi vapaa pilettej ä, sairasvapaa pilet
tejä ja kouluvapaapilettejä j. n. e. Erit
täinkin kuvaava tälle vapaapilettijärjestel
mälle on, että a<nnetaan valtion virka- ja 
toimihenkilöille talous- ja kesävapaapilet
tejä. Minä olen .täältä tarkastellut, mitä 
nämä talousvapa:apiletit ova.t ja olen huo
mannut, että .talousvapaapiletti oik1euttaa 
virantoimittajan matkustamaan virkapai
kaltansa johonkin lähimpään kaupunkiin 
tai muuhun sellaiseen markkinapaikkaa'll 
ostamaan elin tarpeita.. Ja monenlaisia tä
mäntapaisia ma:tkoja varten. Kaikille 
muille kansalaisille on annettu vapaus ti-



Edustajien vapaaliput. 253 

lata elintarpeita markkinapaikoista tai 
käydä niitä sitten omalla; kustannuksel
lansa ostamassa. Mutta tässäkirn su!hteessa 
ovat virkamiehet etuoikeutetussa asemassa. 
Kesävapaapiletit oikeuttavat kesän aikana 
matkustamaan kesähuvilalle kaupungista, 
hänen kesäasuntopaikalleen tai vielä 
muuallekin rajoitetun matka:n sisällä. Ja 
ne kesäpiletit /kestävät kesä-,, heinä- ja e1o
lrnun ajan tavallisimmin. 

Edelleen on minun huomaut•ettava vielä, 
että näitä vapaalippuja ovat oikeutetut 
antamaan niin monenhviset virastopä-älliköt 
ja työpäällikötkin. Täällä mainitaan m. m. 
keskushallinnossa johtajat, linjahallin
nossa virrastojen, piirien, konepajojen esi
miehet, lennätininsinöörit, sekä rautatiera
kenusten rakennus- ja työpäälliköt. Edel
leen mainitaan vielä, .että m. m. varasto
osaston metsän!hoit.ajat, matkustavat varas
tokontrollöörit ja puutavara:kirjarupitäjät 
antavat alaisilleen työläis-, kerta- ja sairas
vapaapilettejä j. n. e. Tällaisia voisi lue
tella ,hyvinkin paljon ja minä voin yhtyä 
ed. Hannulaan siinä, että näitä vapaalip
puj.a antavat valtion virka- j.a toimihenki
löille ni,in monet henkilöt, että on aivan 
luonnollista, ettei rautatiehallituksen tilws
toJmnttorissaJkaan enää saada selvää, m.i
tenlkä paljon niitä on annettu ja lk:etkä. 
niitä lopulta;kin antavat. Minä olen val
mis luopumaan vapaalippuoikeudesta, jo& 
hallitus antaa esityksen senlaatuisen, että 
vapaalipun käyttäminen tulee hyvin pieniin 
rajoitetuksi, mieluimmin tykkönään poiste
tuksi. Tämä siitäkin syystä, että vapaa
lirppuoikeuden käyttö ja sen laajuus tulisi 
tunnetuksi, jotta voisi saada tätäkin asiaa 
ko-Skevan ta~kan tilaston. Minulle on väi
tetty .aivan todeksi, että m. m. koikovuotis
talkin vapaalippuoikeutta nauttivat nykyi
sin eräiden komiteain jäsenet. Onpa mai
nittu eräs komitea nimeltäkin ja sen pitäisi 
olla joku rdkotuskomitea. Minä en tästä 
ole varma, kun en ole ollut tilaisuudessa 
sitä tarkistamaan, mutta niin minulle 
useammalta taholta on ilmoitettu. Ja tie
dän aivan varmaan eräitä selktisia lauta
kuntia, jotik:a kokoontuvat ,pari tai kolme 
kertaa vuodessa ja nauttivat k01kovuotista 
vapa:alippuoiik:eutta. 

Kun tällä tavalla olen asioita tarkasta
nut ja nyt tässä esitellyt, niin minun täy
tyy paJkostakin jäädä sille jo aikaisemmin 
mainitsemalleni kannalle, että ennen näitä 

toisia vapaalippuoikeuden nauttijoita, joita 
tä8sä olen maininnut, on kansanedustajilla 
olta;va rajaton kokovuotinen vapaalippu
oikeus. Kansanedustajan täytyy olla sillä 
tasolla, että se käyttää sitä vapaaliippu
oikeutta sillä tavalla, ettei siitä tule !häi
riötä hänen työlleen eikä se tule niin ollen 
millään tavalla halventamaan kansan sil
missä valtiopäivämiehelle kuuluvaa arvoa. 

Minä vielä ajattelin mainita samasta 
asiasta, josta täällä muutamat toisetkin 
puhujat ovat jo maininneet, nimittäin, että 
maalaisedustajat olisivat poissa valiokun
nista enemmän kuin kaupunkilaiset. Se syy
tös on aivan perätön. Ainakin jos otetaan ti
lasto 10 vuoden ajalta, niin minä sanon, että 
kyllä Helsingin kaupunkilaiset siinä ovat 
edustaneet enemmän tätä Jaiminlyöntiä 
kuin maalaisedustajat, suhteellisesti lasJ{et
tuna. 

Minä tämän sanottuani edelleenkin jään 
puoltamaan perutuslaki- ja suuren valio
kunnan mietinnön hyväksymistä. 

Opetusministeri ·v i r k kun en: Ed. Pit
känen on vielä toistamiseen ottanut pu
heeksi minun joskus muutamia vuosia sit
ten, - tällä kertaa, niinkuin hän mainitsi, 
Rovaniemellä - pitämäni puheen. Itsekin 
muistan, että minä todella olen Rovanie
mellä kerran puhunut. Mitä minä olen siellä 
puhunut, siitä minä en sanaakaan muista. 
Mutta aivan varmaa on, että minä en ole 
voinut pitää mitään puhetta edustajien ra
jattoman vapaalippuoikeuden puolustuk
seksi. Olen kyllä sitä mieltä, että jos edus
kunta kokonaisuudessaan taikka eri ryh
mien edustuksessa suorittaa jonkun matkan 
rautateillä, niin silloin on vallan kohtuul
lista, että hallitus asettaa eduskunnan käy
tettäväksi vapaan junan, niinkuin on käyty 
Imatran voimalaitosta tarkastamassa tai jo
honkin muuhun huomiota kiinnittävään 
asiaan tutustumassa. Mutta onhan tämä ai
van toinen asia kuin se, että meillä edusta
jilla pitäisi olla oikeus itsellemme vaatia ai
van rajatonta vapaalippujen käyttämis
oikeutta. 

Ed. Hannulalle minun on sanottava aivan 
samaa, minkä minä sanoin aikaisemmassa is
tunnossa ed. V oionmaalle, ettei hallituksen 
esityksen takana ole minkäänlaista psyko
loogista taustaa, niinkuin ed. Hannula täällä 
epäili, vaan kyllä esitys on aivan asiallisista 
ja hallituksen mielestä hyvin perustelluista 
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syistä annettu. Jos on niin, kuin täällä jot
kut puhujat ovat maininneet, että vapaa
lippuoikeutta muutoinkin liian laajassa mää
rässä käytetään, niin se epäkohta tietysti on 
korjattava ja korjattavissa. Minulla ei ole 
tietoa, onko vapaalippuoikeutta kenellekään 
toiselle säädetty lailla, niinkuin se edusta
jille on säädetty; tämän lain korjaamisesta
han täällä tällä kertaa on kysymys. Muutoin 
minua oudostutti se katkera sävy, mikä oli 
ed. Hannulan puheessa. Sellainen mieliala 
minusta on aivan aiheeton. Myönnetäänhän 
kumminkin eri tahoilla, että hallituksen esi
tyksen antamiseen on ollut syytä. Minusta 
se lausunto, minkä täällä ed. Hannulan ryh
mätoveri, ed. Saarinen antoi, oli toisaalta 
ed. Hannulan esityksen arvostelemista ja 
toisaalta hallituksen esityksen puolustelua. 

Ed. von B o r n: För min del finner jag 
alla de förslag, som framställts i denna 
fråga, mer eller mindre misslyckade, och, låt 
så vara, till och med omoraliska. Den skill
nad som i detta avseende möjligen förefin- 1 

nes mellan de olika förslagen, är nog enligt 
min tanke en skillnad mer i grad än till art. 
I utskottet har jag omfattat den linje, som 
framlagts av professor Tulenheimo, och jag 
är villig att också nu stöda densamma. Jag 
hade dock för min del, såsom av reservatio
nen till grundlagsutskottets betänkande 
framgår, hellre sett, att resornas antal be
gränsats till 8 i stället för 10, men jag bryr 
mig icke om att framställa något särskilt 
förslag i detta avseende, då hela frågans av
görande i positiv riktning här knappast är 
att förvänta. 

Ed. von F r e n c k e ll: Då riksdagsmän
nen nu suveränt besluta om sina löneförmå
ner, kan det vara skäl att eriura om att ar
vodet för 1930 års senare riksdag utgår med 
24,000 mark, och att om riksdagen endast 
är församlad under två månader detta kom
mer att innebära att riksdagsmännen komma 
att lyfta ett arvode om 400 mark per dag 
i stället för beräknade 200. För dessa 
12,000 mark kunde riksdagsmännen under 
tre års tid köpa de biljetter som de behöva 
för att resa hem, och därigenom i praktiken 
visa, huruvida de önska genomföra spar
samhet, då det gäller dem själva. 

Ed. Kivi o j a: On suuresti valitettavaa, 
että tämä asia ei tunnu voivan saada pa-

rasta mahdollista ratkaisua. Muistaakseni 
jo vuosi sitten esitin sen ajatuksen, minkä 
nyt ed. Hannulakin, että me olemme jää
vejä päättämään omasta asiasta. Minä en 
tiedä, minkä tähden en silloin saanut ke
nenkään kannatusta, ei edes ed. Hannulan. 
Pitäisin sen oikeana, että laki säädettäisiin 
tässä kohdassa sellainen, että hallitus edus
kuntaa kuulematta määräisi meidän palkas
tamme ja vapaapileteistämme. Mutta kun 
ei tähän muutokseen ole nyt tilaisuutta, niin 
minun täytyy tällä kertaa kannattaa ed. Tuo
miojan ehdotusta, joka on lähinnä omaa 
kantaani. - Pyytäisin ed. Malmivaaralta 
kysyä, mistä hän tietää valtionrautateiden 
saavan ne edustajille pileteistä maksetut ra
hat takaisin koron kanssa, koska muutenkin 
valitetaan, että autoliikenne vie valtionrau
tateiltä tuloja~ Entä, jos edustajat matkus
tavat autoilla, lentokoneilla ja muilla esi
neillä, niin ei se ole varmaa, että valtion
rautatiet silloin saavat tuloja edustajilta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tuomioja ed. Estlanderin kamiattamana 
ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi otettai
siin perustuslakivaliokunnan mietintöön lii
tetyssä III vastalauseessa oleva lakiehdotus. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Tuomiojan ehdo
tukseksi. Ed. Junnila ed. Vehkaojan kan
nattamana on ehdottanut, että käsittelyn 
pohjaksi otettaisiin hallituksen esitys. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Junnilan ehdotuk
seksi. Ed. Tulenheimo ed. Malmivaaran kan
nattamana on ehdottanut, että käsittelyn 
pohjaksi otettaisiin perustuslakivaliokunnan 
mietintöön liitetyssä I vastalauseessa oleva 
lakiehdotus. Kutsun tätä ed. Tulenheimon 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä ehdotan me
neteltäväksi sillä tavalla, että ensin äänes
tetään ed. Tulenheimon ja ed. Tuomiojan 
ehdotusten välillä, siinä voittanut asetetaan 
vastaehdotukseksi ed. Junnilan ehdotukselle 
ja viimeksi voittanut ehdotus vastaehdotuk
seksi sille ehdotukselle, että käsittelyn poh
jaksi hyväksytään suuren valiokunnan mie
tintö. 

Menettelytapa hyväksytään. 
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Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Tuomiojan ja ed. Tulen
heimon ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä asian käsittelyn 
pohjaksi hyväksyy ed. Tuomiojan ehdotuk
sen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
Tulenheimon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
84 jaa- ja 103 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 7. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K i v i o j a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

P u h e m i e s : Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka sitä kan
nattavat nousemaan seisaalleen. 

Kun ainoastaan ed. Kivioja nousee seiso
maan, toteaa 

P u h e m i e s : Avoin ta äänestystä ei toi
miteta. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Tulenheimon ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Tulenheimon ja ed. Jun
nilan ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväiksyy ed. 
Tulen<heimon ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Junnilan ehdotus 
!lwväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
94 jaa- ja 9,2 ei-ääntä, 5 tyhjää; voissa 8. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ·ed. Tulenheimon ·ehdotuksen. 

3) Äänestys suuren valiokunnan mietin
nön ja ed. Tulen!heimon ehdotulksen vä
lillä .. 

Jdka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan mietinnän, äänestää ,joo''; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. Tulenheimon ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyiksessä on annettu 
125 jaa- ja 69 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 3. 

Eduskunta on sii.s hyväksynyt 'käsittelyn 
pohjalksi suuren valiokunn.an mietinnön. 

Ed. von F r en c k ·e II pyytää avointa 
äänestystä. 

Puhe m i e s: Kehoitan niitä, jotka i!rnn
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mi tettava!ksi. 

Sihteeri lukee äänestysesitylksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraa·vat edustajat: 

Aaklkula, Aalto., Aaltonen, Aattela, Ahl
fors, Ailio, Alestalo, Ampuja, Annala, Aro
maa, Asikainen, Björk, Brander, Brygglllri, 
Caj.ander, Erich, Eskola, H., Eslkola, V., 
Estlander, Fagerholm, Hakala, K., Hak
kila, Halonen, A., Halone.n, T., Hannula, 
Harvala, Heikkinen, Helo, Hilden, A., Hil
tunen, Hirvensalo, Huittinen, Hutrunen, 
Huuhtanen, Hämäläinen, Hänninen, Häst
bac.ka, Inborr, J acobsson, J atkola, J·ern, 
Jokinen, Joukanen, J unes, Jussila, Kaija
lain en, Kalliokoski, Kaskinen, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Keto, Kilpi, Kirveskoski, 
Kivioja, Kivisalo, Koivulahti-Lebto. K.:>ivu
ranta, Komu, Kontio, Koponen, Korhonen, 
Kosonen, Kovanen, Kuisma, Kulovaara, 
Kuusisto, Kämäräinen, Lahdensuo, Lampi
nen, Lautala, Lehtokoski, Lepistö, Leppälä, 
Lindman, !.Iindqvist, Linna, Luostarinen, 
Mantere, Meriläinen, Miikiki, Myllymäki, 
Mäkelä, W., Nuutinen, Paasivuori, Paaso
nen, Pekkala, Penttala, Perho, Pilppula, 
Pitkänen, Puittinen, Pullinen, Pyy, Pärs
sinen, Rantala, Rantanen, Rapo, Reinikai-

. nen, Rissanen, Ryynänen, Ryömä, Räisä
nen, Sa.'hlstein, Sallila, Sallinen, Sarlin, B., 
Seppälä, S.etälä, Sillanpää, Suokas, Sven
torzetski, Särkkä, Tanner, Tolonen, Turja, 
Turkia, Valta, V eh:kaoja, "\V elling, V esteri
-nen, Voionmaa, Väisänen, Ahlström ja 
Åkerblom. 
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,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto-Setälä, Ainali, Anttila, von Born, 
Forstadius, von Frenc;kell, Furuhjelm, 
Haga, Hakala, A., Helenelund, Hilden, U., 
Huhtala, Häkkinen, Janhonen, Junnila, 
Jys.ke, Kallioniemi, Kaura, Kilpeläinen, 
Kivimä!ki, Koivisto, Ko1kki, Ko.~pi<;aari, 
Koskenheimo, Kukikonen, Kudkkanen, Kuu 
liala, Lahtela, Lamminen, Lehtonen, Leivo, 
Lohi, Malmivaara, Manner, Moilanen, Mä
kelä, J. L., Nikikanen, Niukkanen, Nurmes
:J.iemi, Nyman, Oksala, Oksanen, Paavolai
::1en, Palmgren, Pennanen, Perheentupa, 
Peso .en, Pil1kala, Pojamluoma, Päivänsalo, 
Raat:l,ainen, Rautaharju, Riipin;:n, Roos, 
Rothberg, Ruotsalainen, Saarinen, Salo, 
Sarlin, E., Sergelius, Solja, Sovijärvi, 
Ståhlberg, Svinhufvud, Tarklmnen, Tukia, 
Tulenheimo, Tuomikoski, Tuomioja, West
man, Vil1kk:unen ja Östeflholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 2· 
edustajaa: 

Sunila, Suurkonka. 

P u h e m i e s : Ääruestyiksessä on 3Jnnettu 
125 ,jaa"- ja 72 ,ei "-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt asian kä
sittelyn pohjaksi suuren valiokunnan mie
tinnön. 

Suuren valiokunnan eihdotus lakiehdo
tuksen hylkäämisestä hyväksytään. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h ·e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 7) asia. 

8) Ehdotus laiksi Suomen-Saksan ka.uppa
sopimuksen muuttamisesta noottienvaihdolla 
tehdyn sopimuksen eräiden säännöksien hy-

väksymisestä. 

Esitellään suuren validkunnan mietintö 
n:o 8 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä ja ulkoasiainvaliokunnan mie-

tinnössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty, hal
lituksen esitykseen n :o 33 sisältyvä yllä
mainittu la:kiehdotus. 

Puh e mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 8. 

Kukaan ei halua puheen:vuoroa. 

Lakiteksti sekä lakiehdotuksen johtolause 
ja nimike hyväksytään lk:eskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Ebdotm; laiksi maalaiskuntain kunnallis
lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 18, jota on valmiste
levasti käsitelty laki- ja talousvalidkunnan 
mietinnössä n :o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 1, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan !keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylrkäämisestä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta päättää hyväksyä laki~hdo
tu~sen sellaisena, jollaiseksi se on toisessa 
käsittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemi
sen perusteesta vuonna 1931. 

Yllämainitun lakiehdotwksen sisältärvä 
hallituksen ·esitys n :o 36, jota on valmiste
levasti /käsitelty laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 2 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 2, ·esitellään ik o l m a n
t e e n k ä s i t te 1 y y n. 
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Puh e m i e s: Ensin sallitaan asiassa 
keskustelu. Sen jälkeen tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Menettelytrupa hyväksytään. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta päättää hyväksyä laJkiehdo
tuksen sellaisena 'kuin se on toisessa !käsit
telyssä päätetty. 

Lalkiehdotulksen kolmas !käsittely juliste
taan päättyneeksi. • 

Asia on loppuun /käsitelty. 

11) Ehdotuksen asxam ratkaisemisesta val
tioneuvostossa ja sen ministeriöissä 

annetun lain muuttamisesta 

sisältävä lh:allituksen esitys n :o 45 esitel
lään ja lä;hetetään puhemiesneuvoston eh
dotulk:sen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
v a l i o k u n t a a n. 

12) Ehdotuksen asemakaavalainsäädännöksi 

sisältävä hallituksen esitys ill :o 46 esitel
lään ja läthetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti laki- ja talous
v a l i o lk: u n t a a n. 

13) Hallituksen kirjelmä eduskunnalle sen 
johdosta, että eduskunnan hyväksymä laki

ehdotus on jätetty vahvistamatta. 

P u h e rm i e s: Eduskunnalle tiedoksi esi
tellään hallituksen yllämainittu kirjelmä. 
Työjärjestyksen 53 § :n 1 momentin mukai
sesti on kirjelmä liitettävä valtiopäivä
asiaikirjoihin. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

14) Ehdotuksen laiksi ll:oroitettujen tullien 
kantamisesta vuonna 1930 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
ll :o 3. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 19,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 17 ,11. 

Pöytälkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 

!13 





13. Tiistaina II p. marraskuuta 1930 
kello 19,30. 

Päiväjärjestys. Puheenvuoron saatuaan lausuu: 

Ed. L a h d e n s u o: Suuren valiokunnan Ilmoituksia: 
S kokous on huomenaamuna kello 10. iv. 

Ensimmäinen käsittely: 

Ehdotus laiksi koroitettujen tullien 
kantamisesta vuonna 1930 . . . . . . . . . . 259 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 3 ; hallituksen 
esitys n :o 41. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

P u h e m i e s : Nimenhuudon asemesta 
merkittäneen läsnäoleviksi ne edustajat, 
jotka ottivat osaa edelliseen istuntoon. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu: 

Ed. Kivioja: Jottei puhemiehen tar
vitsisi ehdottaa valtiopäiväjärjestyksen vas
taista, niin minä olen tehnyt ehdotuksen 
työjärjestyksen muuttamiseksi ja ihmette
len suuresti, että -asiaa ei ole eduskunnalle 
esitetty, vaikka aloitteen tekemisestä on jo 
kauan aikaa. 

Puhemiehen ehdotus hyväksytään. 

Lomanpyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa per
heessä sattuneen kuolemantapauksen joh
dosta huomenaamusta tiistaiaamuun ed. 
Sallinen. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia: 

Ehdotus laiksi koroitettujen tullien kan
tamisesta vuonna 1930. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 41, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Tyy
dytyksellä merkitsen, että valtiovarainva
liokunta on hyväksynyt pääpiirfeissään hal
lituksen esityksen tässä asiassa. Se osoittaa, 
että eduskunta paremmin kuin aikaisemmin 
alkaa valvoa valtiovarainsa saantia ja käyt
töä. Ne muodolliset muutokset, mitkä on 
tehty hallituksen esitykseen, eivät aiheuta 
muistutusta, joten hallitus täysin hyväksyy 
sen muodon lakiehdotukselle, mikä valtio
varainvaliokunnan mietinnössä on. 

Pari sanaa pyytäisin lausua niistä vasta
lauseista, jotka liittyvät valtiovarainvalio
kunnan mietintöön. Niissä on pari perus
telua, jotka käsittääkseni eivät ole päteviä. 

Ensiksikin sanotaan ensimmäisessä vasta
lauseessa, että koska esityksellä ei ole pal
jon merkitystä sen johdosta, että viime päi
vinä tuontiliikkeet ovat kiirehtineet tuo-
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maan maahan huomattavan määrän tava
roita ja muutoinkin on arveluttavaa, että 
vahvistettuun tullitaksaan tehdään vuoden 
aikana muutoksia, niin ei olisi syytä laki
ehdotusta hyväksyä. Ei suinkaan tällaisella 
perusteella, että on joku määrä jo ehditty 
tuoda tavaroita, voida jättää koko asiaa 
tuuliajolle. Näitä tavaroita ei nyt kuiten
kaan ole vielä niin kovin paljon tuotu, niin 
että toimenpiteillä on saavutettavissa koko 
paljon ja hallituksen ja eduskunnan vel
vollisuus käsittääkseni on valvoa, että val
tion tuloja ei menetetä. Pelko siitä, että 
vuoden aikana muutetaan tullitaksaaja että 
se herättäisi, niinkuin toisessakin vastalau
seessa sanotaan, levottomuutta ja häiriötä 
taloudellisessa elämässä, on aiheeton. Että 
taloudellisessa elämässä on paljon levotto
muutta ja että tällainen muutos sitä jossa
kin määrin tuottaa, on kyllä totta, mutta 
käsittääkseni tämä levottomuus ei ole sitä 
laatua, että sen takia valtion pitäisi jättää 
valvomatta tulojensa saantia. Valtio on nyt 

siinä tilassa, että sen ei ole syytä jättää 
asioitaan valvomatta. Minä siis toivon, että 
suuri valiokunta hyväksyy hallituksen esi
tyksen siinä muodossa kuin se valtiovarain
valiokunnasta on saapunut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

P u h e m ies: Eduskunnan seuraava is
tunto on huomenna kello 19. 

Täysistunto lopetetaan kello 19,41. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



14. Keskiviikkona 12 p. marraskuuta 1930 
kello 19. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi koroitettujen tul-
lien kantamisesta vuonna 1930 ..... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 9; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 3; hallituksen ' 
esitys n: o 41. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

2) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi poliisitarkastajan toimien 
perustamisesta ................... . 

3) Lakivaliokunnan mietintö n: o 4 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
rikoslain voimaanpanoasetuksen 22 
§:n muuttamisesta ............... . 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 
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" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. Asikainen, Sunila, Tanner ja Österholm. 

Ilmoitusasiat: 

Pankkivaltuusmiesten, Suomen Pankin tilin
tarkastajain ja valtiontilintarkastajain sekä 
kulkulaitos- ja puolustusasiainvaliokuntain 

vaali. 

P u he m i e s: Valitsijamiehiltä on saa
punut kirjelmä, joka luetaan. 

1

12 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan 
Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
p :nä marraskuuta 1930. 

N:o 3. 

E .d! u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan Valitsijamiehet 1930 vuoden 
toisilla valtiopäivillä saattavat kunnioittaen 
Eduskunnan tietoon, että he ovat kokouk
sessaan tänään Eduskunnan päätöspöytä
kirjansa 88 § :n kohdalla antaman kehoituk
sen mukaisesti valinneet Suomen Pankin 
pankkivaltuusmiesten suppea:riJ.paan pankki
valtuustoon seuraavat henkilöt: 

Lahdensuo, Jalo, :fil. maisteri, 
Tanner, Väinö, toimitusjohtaja, 
Nevanlinna, E. F., professori, 

ja laajempaan pankkivaltuustoon seuraa
vat henkilöt: 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, 
Helo, Johan, J'il. tohtori, 
Leppälä, Juhani, konsulentti, 
Ailio, Julius, :fil. tohtori, 
von Frenckell, Erik, dipl. insinööri, 
Junnila, Taave, kunnallisneuvos. 

Esteellisyyden tai eron sattuessa astuu 
Lahdensuon tilalle Vesterinen ja Leppälä, 
Tannerin tilalle Helo ja Ailio ja Nevanlin
nan tilalle Junnila ja v. Frenckell. 

Samoin ovat Valitsijamiehet tänään pitä
mässään kokouksessa Eduskunnan päätös
pöytäkirjansa 89 § :n kohdalla antaman ke-
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hoituksen mukaisesti valinneet Suomen 
Pankin tilintarkastajiksi seuraavat henki
löt: 

Pitkänen, Matti, maanviljelijä, listalta 
n:o 3, 

Harvala, Kaarlo, toimittaja, listalta n :o 1, 
Härmä, F. V., fil. tohtori, listalta n :o 2, 
Fränti, Aleksanteri, kunnallisneuvos, lis-

talta n:o 3, 

1, 

Keto, J. V., fil. maisteri, listalta n :o 1 

ja heidän varamiehikseen : 

Auer, Ilmari, fil. maisteri, listalta n :o 3, 
Kuusisto, Aug., maanviljelijä, listalta n :o 

Hiidenheimo, Artturi, kunnallisneuvos, 
listalta n :o 2, 

Saarinen, Paavo, maanviljelijä, listalta 
n:o 3, 

Aalto, Artturi, toimittaja, listalta n :o 1. 

Edelleen Valitsijamiehet ilmoittavat 
Eduskunnan päätöspöytäkirjansa 90 § :n 
kohdalla antaman kehoituksen mukaisesti 
tänään pitämässään kokouksessa valin
neensa vuodeksi 1931 valtiontilintarkasta
jiksi seuraavat henkilöt: 

Vainio, Jaakko, toimittaja, listalta n :o 4, 
Rantala, Viljo, kansanedustaja, listalta 

n:o 1, 
Kairamo, A. Osw., ent. senaattori, listalta 

n:o 2, 
Tarkkanen, E. M., maanviljehjä, listalta 

n:o 4, 
Paasonen, Armas, kansanedustaja, lis

talta n:o 1 

sekä heille kullekin samassa järjestyk
sessä varamiehiksi : 

Särkkä, V. K., maanviljelijät listalta n :o 
4, 

Puittinen, Matti, kansanedustaja, listalta 
n:o 1, 

Holma, K. V., varatuomari, listalta n :o 2, 
Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä, lis

talta n:o 4, 
Helo, Johan, fil. tohtori, listalta n :o 1. 

Vielä Valitsijamiehet ilmoittavat tänään 
pitämässään kokouksessa Eduskunnan pää
töspöytäkirjansa 98 § :n kohdalla antaman 
kehoituksen mukaisesti valinneensa vuoden 
1930 valtiontilintarkastajan toimesta va-

pautetun edustaja Juho Koiviston tilalle 
valtiontilintarkastajaksi vuodeksi 1930 
edustaja E. M. Tarkkasen, ja kun edustaja 
Tarkkanen on ollut valtiontilintarkastajan 
varamies, on hänen varamiehekseen valittu 
edustaja Viljami Kalliokoski. 

Eduskunnan päätöspöytäkirjansa 97 § :n 
kohdalla asetettaviksi päättämiin kulkulai
tos- ja puolustusasiainvaliokuntaan ovat 
Valitsijamiehet tänään pitämässään kokouk
sessa valinneet : 

Kulkulaitosvaliokuntaan: 

jäseniksi: 

Voionmaa 
Pekkala 
Kovanen 
Aaltonen 
Penttala 
Kosonen 
Forstadius 
Perheentupa 
Pesonen 
von Frenckell 
Roos 
Tukia 
Leppälä 
Janhonen 
Kalliokoski 
Kaura 
Brander 

varajäseniksi: 

Linna 
Hiltunen 
Valta 
Aina.li 
Rautaharju 
Hästbacka 
Piippula 
Rissanen 
Särkkä 

listalta 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

listalta 

" 
" 
" , 
, 
" 
" 

n:o 1 

" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" 

2 

" " 
" " 
" 

3 

" " 
" 

4 

" " 
" " 
" " 
" " 
" " 

n:o 1 

" " , 
" 

" 
2 

" " 
" 

3 

" 
4 

" " 
" " 

Puolustusasiainvaliokuntaan: 

jäseniksi: 

Keto 
Lindman 

listalta n :o 1 

" " " 
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Lepistö listalta n :o 1 
Hiltunen 

" " " Meriläinen ,, 
" " Aattela 

" " " Rantanen 
" " 

2 
Huhtala 

" " " Koskenheimo 
" " " Jacobsson 
" " 

3 
Helenelund 

" " " Kauranen 
" " 

4 
Kuisma 

" " " Kontio " " " Vehkaoja 
" " " Asikainen 
" " " Sarlin, B. 
" " " 

vara jäseniksi: 

Ahlström listalta n:o 1 
Suokas 

" " " Puittinen 
" " " Paavolainen 
" " 

2 
Nikkanen 

" " " Sarlin, E. 
" " 

3 
Annala 

" " 
4 

Huittinen 
" " " Jatkola " " " 

Valitsijamiesten puolesta: 

. r. G . Ryynänen. 

T. A. Aalto-Setälä. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. V o i on m a a: Kulkulaitosvaliokunta 
kokoontuu huomenna kello 10 Säätytalolle 
valitsemaan puheenjohtajaa ja varapuheen
johtajaa. 

Ed. H u h t a l a : Puolustusasiainvalio
kunta kutsutaan kokoutumaan Säätytalolle 
huomenna kello 11 valitsemaan itselleen pu
heenjohtajaa ja varapuheenjohtajaa. 

Tasavallan suojelulain hyväksymistä koskeva 
äänestys. 

Saatuaan puheenvuoron lausuu: 

Ed. B. S a r 1 i n: Kun minä eilisessä edus
kunnan täysistunnossa tasavallan suojelu-

lain hyväksymisestä tai hylkäämisestä ko
neella äänestettäessä en saanut lain hyväk
symisen puolesta antamaani jaa-ääntä 
äänestystuloksessa mukaanluetuksi sen 
vuoksi, että edustajapulpettiini kiinnitetty 
äänestyslamppu ei yrityksistä huolimatta 
syttynyt, ennenkuin sitä äänestämisen jo ta
pahduttua oli korjattu, ja kun herra puhe
mies ei, kuten hän on minulle ilmoittanut, 
huomannut puheenvuoronpyyntöä, jonka 
heti tein saadakseni pöytäkirjaan merkityksi 
syyn yhden jaa-äänen puuttumiseen sekä 
avoimen äänestyksen asiasta toimitetuksi, 
pyydän eduskunnan pöytäkirjaan nyt lau
sua tämän ilmoituksen, joka on tärkeä sel
laisten väärinkäsitysten välttämiseksi, joita 
julkisuudessa jo on näkynyt. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi koroitettujen tullien kan
tamisesta vuonna 1930. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 9 ja otetaan toiseen ikä s i t te l y y n 
siinä sekä valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 41, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 9. 

Ensin sallitaan asiassa yleiskeskustelu, 
sen jälkeen ryhdytään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään järjestänsä keskustelutta lakiehdotuk
sen 1 ja 2 §, johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle e n s i i s t u n t o o n : 

2) Ehdotuksen laiksi poliisitarkastajan toi
mien perustamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan' mietintö 
n:o 2; ja 

3) Ehdotuksen laiksi rikoslain voimaanpano
asetuksen 22 § :n muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 4. 

P u h e m i e s : Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi perjantaina kello 13,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 19,24. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen : 



15. Perjantaina 14 p. marraskuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi vapausrangaistus-
ten koventamisesta ............... . 
· · A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 3; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 30. 

2) Ehdotus laiksi sääntöperintö
omaisuuden kiinnittämisestä ja Käyt
tämisestä omaisuus- tai perintöveron 
suorittamiseksi ................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 4 ; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n :o 11. 

3) Ehdotus laiksi kadonneen henki
lön julistamisesta kuolleeksi annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 5; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 12. 

4) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kiosta 23 päivänä maaliskuuta 1928 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 6; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 3 ; hallituksen 
esitys n :o 13. 

K o l m a s j a a i no a k ä s i t t e l y: 

5) Ehdotus Suomen-Saksan kaup
pasopimuksen muuttamisesta noottien
va;ihd~}la tehdyn sopimuksen hyväksy-
misestä ........................... . 

klo 13,30. 

Siv. 

266 

271 

" 

272 

" 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 8; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen esi
tys n:o 33. 

Toinen käsittely: 

6) Ehdotus laiksi valtion viran 
tai pysyväisen toimen haltijain nimit
tämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t : Suuren valiokun
nan mietintö n :o 7; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 5; hallituksen 
esitys n :o 9. 

Ensimmäinen käsittely: 

7) Ehdotus laiksi poliisitarkastajan 
toimien perustamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen esi
tys n :o 42. 

8) Ehdotus laiksi rikoslain voimaan
palloasetuksen 22 § :n muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t : Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 10. 

Esitellään: 

9) Eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomus toiminnastaan vuonna 1929 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 

277 

286 

287 

" 

34 
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Nimenhuudossa merkitään poissaolevaksi 
ed. Sunila. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat puhe
miesneuvoston puoltavan lausunnon nojalla 
virka-asiain takia huomiseksi päiväksi ed. 
Oksala ja puhemiesneuvostolle esitettyjen 
erittäin tärkeiden yksityisasiain takia t. k. 
15~17 päiviksi ed. Saarinen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
()hella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitykset 

n :o 4 7 oppivelvollisuuslain muuttamisesta 
ja 

n :o 48 kansanikoululaitoksen kustannuk
sista annetun lain muuttamisesta. 

Knlknlaitosvaliokunnan ja puolustusasiain
valiokunnan puheenjohtajat ja vara

puheenjohtajat. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että kulkulai
tosvaliokunta on valinnut puheenjohtajak
seen ed. Voionmaan ja varapuheen
johtajakseen ed. J a n h o s en sekä puolus
tusasiainvaliokunta puheenjohtajakseen ed. 
Rantasen ja varapuheenjohtajakseen ed. 
Kuisman. 

Vapautus sivistysvaliokunnan jäsenyydestä. 

,p u h e rrn i e s: Ed. K a 11 i o lk o s k i joka 
Qn jäsenenä sivistysvaliokunnassa, su~ressa 
valiokunnassa ja kulkulaitosvaliokunnassa, 
pyytää vapautusta ensiksimainitun valio
kunnan jäsenyydestä. Puhemiesneuvosto 
puoltaa tätä pyyntöä. 

Vapautuspyyntö hyväksytään. 

Vapautus perustuslakivaliokunnan jäse
nyydestä. 

P u ~ e mies: Ed. Voionmaa, joka 
on vahttu kulkulaitosvaliokunnan jäseneksi 
ja joka on ennestään jäsenenä perustuslaki
valiokunnassa ja ulkoasiainvaliokunnassa 
pyytää vapautusta perustuslakivaliokunn~ 
jäsenyydestä. Puhemiesneuvosto puoltaa 
tätäkin pyyntöä. 

Vapautuspyyntöön suostutaan. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 30, jota on valmistele
vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n :o 1 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n :o 3, esitellään k o l m a n t e e n k ä s i t t e
l yyn. 

P u h e m i e s : Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K o m u: On ihmeellistä, etteivät 
vallanpitäjät meillä löydä muuta ratkaisua 
vankiloissa löytyvän tilanahtauden poista
miseksi kuin vesileipärangaistuksen. Tätä 
muualla jo hyljättyä rangaistusmuotoa 
ajetaan meillä väen vängällä käytäntöön. ~ 
Esityshän on, kuten tunnettua kolmannen 
kerran jo eduskunnan käsiteltävänä, tullen 
se aikaisemmin hylätyksi. Kun esitys viime 
kevättalvella eduskunnassa hylättiin ja 
sosialidemokraattien taholta suositeltiin hal
litukselle sekä rikollisuuden syiden selville 
ottamista ja poistamista että erikoisen ran
gaistussiirtolan perustamista törkeille rikol
lisille, jota viimemainittua ajatusta onkin 
kuuleman mukaan ainakin jossain määrin 
käyty vankilaviranomaisten taholta käytän
töön sovelluttamaan, huokaistiin helpoituk-
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sesta, että nyt tuosta pahasta kuitenkin 
päästiin ainaiseksi. Niin ei kuitenkaan 
käynyt. ,Kansanliikkeen'' annettua vaa
leissa porvareille suotuisan tuloksen, kaivet
tiin tämä hyljätty kirves järvestä ja nyt 
olemme saaneet tämän saman esityksen 
taaskin käsiteltäväksemme. 

Esityksen hyväksymistä pidetään muka 
tärkeänä yhä kasvavan vankiluvun vuoksi. 
Kieltämättä vankien lukumäärä on nyt 
suuri, mutta minkäänlaista selvitystä siitä, 
missä määrin vesileipärangaistus poistaisi 
vankilain tilanahtautta, ei ole asian käsitte
lyn aikana annettu. Luultavaa on, että 
tilanahtaus vankiloistamme ei poistu ylty
vän rikollisuuden vuoksi vaikka tämä laki 
käytäntöön otettaisiinkin. Nythän on il
mennyt aivan erikoinen laji rikollisia, jotka 
parhaillaan ilmoittautuvat viranomaisille 
syytteeseen asettamista varten ja joista 
useammat joutunevat kärsimään rangais
tuksensa kovennettuna rangaistusajan sen 
johdosta lyhenemättä. - Edellä sanottu 
olettaen, että lakia sovellutetaan ja aiotaan 
sovelluttaa kaikkiin rikollisiin nähden sa
malla tavalla. 

Vankiluvun lisääntyminen meillä nyky
oloissa ei ole mikään sattuma. Vaikuttaa
han ahdas taloudellinen tilanne kaikkina 
aikoina rikollisuutta lisäävästi. Viran
omaisten olisikin pitänyt jo tämä tietää 
ennakkoon ja ryhtyä varustautumaan tä
män varalle eikä jäädä odottamaan pelas
tusta tästä käsiteltävänä olevasta esityk
sestä. - Mikä olisi hallitusta estänyt tu
lemasta eduskuntaan esim. esityksellä 
uusien vankisiirtoloiden perustamisesta. 
Sellaisista maista ja alueista, joissa suon
kuivaus- ja -perkaustyöt eivät hevillä lopu, 
ei suinkaan valtiollamme ole puutetta. 
Mutta hallitus ei ole sellaista esitystä anta
nut, vaan sensijaan luullut tilanteen pelas
tavansa tällä vesileipärangaistuksella. Tämä 
toimenpide kuitenkin on ja pysyy halli
tuksen ja vankeinhoitoviranomaistemme 
köyhyyden todistuksena ja samalla todis
tuksena siitä, ettei meillä, kuten sanottu, 
varustauduta edeltäpäin eri tilanteita vas
taanottamaan muilla kuin sotilaallisilla 
aloilla. 

Tämän asian valiokuntakäsittely on tällä 
kertaa ollut myös kuvaavaa, joten en voi 
siitäkään olla muutamalla sanalla mainitse
matta. Valiokunnassa on, tietäen ·eduskun
nan nykyinen kokoonpano, innostuttu pu-

humaan raippa- ja kuolemanrangaistuk
sistakin rikollisuuden vähentäjinä sekä vali
tettu, ettei hallitus yksintein ole antanut 
tällaista esitystä. ,Kansa'' muka vaatisi 
julkisilla paikoilla rikollisten selkään anta
mista ja vieläpä niin kovakouraista piek
sämistä, että lihankimpaleet lentäisivät lyö
tävän selästä. Tämä ,kansan toivomus'' 
on esiintuotu vielä taholta, josta voisi odot
taa aivan toisenlaista suhtaantumista ,lä
himmäiseensä' ', vaikkapa rikolliseenkin. 
Valiokunnassa enempää kuin eduskunnassa
kaan ei ole suostuttu edes tämän lain säätä
miseen määräaikaiseksi, vaikkakin tunnus
tetaan, että rikollisuus on tällä kertaa poik
keuksellisen suuri eikä niin ollen voi jäädä 
pysyväksi. Nähtävästi liiallinen innostus 
ja voimantunto on tämän aiheuttanut. 
Mutta minä tahtoisin huomauttaa, että liial
linen voimantunto tällaisissa asioissa ei ole 
paikallaan. Sen vallassa saatu voitto on 
Pyrrhos-voitto. Niin poikkeava tavallisista 
rangaistusmenetelmistä tämä kyseeilinen 
esitys on. 

Kun me sosialidemokraatit olemme en
nemmin samoinkuin nytkin vastustaneet 
tällaisten lakien säätämistä, emme me ole 
tehneet sitä suinkaan mistään puoluepoliit
tisista tai rikoksellisten puolustamisesta joh
tuvista pyrkimyksistä. Meitä on tässäkin 
asiassa johtaneet humaaniset syyt sekä van
keinhoidossa yleisesti tunnustetun kasva
tuksellisen menetelmän säilyttämisen halu. 
Tämän viimemainitun suunnnan hylkää
mistähän kieltämättä vesileipärangaistus 
tietäisi. - Minä en ole tullut herra yliopis
ton rehtorin täällä aikaisemmin pitämästä 
esitelmästäkään ollenkaan muuhun tulok
seen. Toiselta puolen olemme me aina 
olleet selvillä siitä, että ilman rikollisuuden 
syiden poistamista kaikki toimenpiteet ri
kollisuuden vastustamiseksi jäävät puoli
naisiksi, eivätkä johda yhteiskunnan kan
nalta tyydyttävään tulokseen. Tässäkin 
yhteydessä on siis syytä hallitukselle siitä 
huomauttaa. 'roivottavasti hallitus saa 
luotettavat ja puolueettomat tiedot rikollic 
suuden syitä tutkimaan asetetulta komi
tealta ja ryhtyy toimenpiteisiin asian toi
sen puolenkin järjestämiseksi heti tutki
musten päätyttyä. 

Hallitukselle ei liene vieläkään vaikeata 
selvitä vankitulvasta sillä tavalla kuin so
sialidemokraattisten edustajien lakivalio
kunnan mietintöön liittämässä vastalau-
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seessa esitetään, jos vain hyvää tahtoa on. 
Sen vuoksi minä ehdotankin, että kyseeili
nen lakiesitys hylätään. 

Ed. E s t l a n d e r: Regeringen har icke 
velat iöreslå det medel, som skulle iörmått 
ibringa en ibetydlig och verklig lättnad i 
iängelseiörhållandena. Jag sy.ftar härmed 
på upph'ävamde av den lagstiftning, som 
fyller ·färugelserna genom •att göra till iör
ibrytelser en stor mängd handlinga·r, som 
sä:kert större delen av landets ibefolkning 
ick·e ibetraktar och ic'ke torde kunna för
mä:s att betrakta som brottsliga. J ag kan 
därför icke heller hysa någon egentlig 
medkänsla med de svårigheter vari fängel
sea:dministrationen och regeringen nu blivit 
bragta. 

Men utom denna omständiglhet önskar 
jag särskilt ·framhålla en ann.an. Propo
sitionen är enligt min uppfattning full
ständigt principl{is. Den går ut på an
tagande a.v ett straif, som göres van
ärande genom att användas så:som skam
stra:f.f å särs'kilt motlbjudande brott, och 
samma straff tillämpas såsom förvan,dlings
straff för korta fängelsestraff, ja t. o. m. 
indirekte såsom iörvandling iör böter. En 
sådan lagstiftning kan jag för min del icke 
anse vara lycklig. J ag måste som sagt 
ibetralkta den såsom iullständigt principlös. 

Ed. Kuusisto: Rikollisuuden valtava 
lisääntyminen meillä tuo mieleen kaikenlai
sia ajatuksia, sillä epäilemättä se on yhteis
kuntamme kaikkein vaikein pulma josta 
syystä se onkin ollut miltei jatkuvasti päi
väjärjestycksessä. Nyt käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus on arveluttava, mutta jos laki 
olisi tullut säädettyä määräajaksi, olisi sii
hen mielestäni ollut suostuttava. 

Minkälaiseksi tilanne maassa on muodos
tunut, sitä osoittaa rikollisuuden jatkuva 
lisääntyminen. Niinpä meillä vuonna 1910 
oli vankiloissamme 3,439 vankia, v. 1915 
3,383, v. 1923 jo 5,548, (joista kapinavan
keja oli noin 500), v. 19·26 6,643, (joista 
kapinavankeja noin 40), v. 1928 6,789, v. 
1929 7,390. Viime lokakuun 4 päivänä oli 
vankiluku jo 8,815 ja kuluvan marras,kuun 
8 päivänä 9,840. Viimeisen yhden ainoan 
kuukauden aikana on siis vankien lisäys 
ollut noin tuhannen ja yhden viimeisen vii
kon ajalla enemmän kuin 300. Vankila
viranomaisten taholta ollaankin jo huolestu-

neita mihin yhä kasvava vankijoukko sijoi
tetaan, sillä nykyjäänkin on vankilain käy
tävätkin täynnä vankeja. 

Tällainen tilanne on lohduton, eikä maa 
tässä suhteessa kestä vertailua minkään ai
nakaan sivistysmaan kanssa. Onhan esim. 
Englannissa viimeisen 30 vuoden aikana 
suljettu noin 30 vankilaa, siis vankila jo
kaista vuotta kohden ja niissäkin vanki
loissa, joissa asukkaita toistaiseksi on, on 
niitä vain noin puolet vankitiloihin ver
raten. Ruotsissa aleni vankien luku kym
menvuotiskautena 1917~1926 5,124:stä 
2,337 :een. Läntisessä naapurimaassamme, 
jonka väkiluku on melkein puolta suurempi 
kuin Suomen, on siis vankeja vain noin 1/ 3 
siitä määrästä, kuin mitä Suomen vanki
loissa on tällä kertaa. 

On kuitenkin yksi maa, joka kilpailee 
Suomen kanssa melkein yhtä hyvällä menes
tyksellä rikollisuudesta, se on Amerikan 
Yhdysvallat, siis vielä sivistysmaa, nyky
aikainen suuri sivistyskansa. Tosin tuosta 
maasta ei ole pätevää ja luotettavaa rikos
tilastoa kuin ainoastaan 15 :sta Yhdysval
tain 48 valtiosta. Kaikki tilasto niissä val
tioissa, joissa ei ole pätevää rikostilastoa, 
perustuu rikosoikeuden tuomarien, yleisten 
syyttäjien tekemiin arveluihin. Presidentti 
Hoover äskettäin antamassaan lausunnossa 
mainitsi, että Yhdysvalloissa tehdään aina
kin 10,000 murhaa vuodessa, ja jotkut muut, 
jotlka asiasta ovat kirjoitelleet, päätyvät, 
että murhien luku nousee jopa 12,000 :kin. 
Ott3Jlllalla huomioon vä!kiluvun eroituk
sen, näkee, että Ameri;kassa rikollisuus 
suunnilleen on yhtä suuri kuin meillä. 
Tämä siitä huolimatta, että Yhdysval
loissa sen useimmissa osavaltioissa on 
mitä ankarimmat rangaistustavat. Yhdys
valtain valtioliiton 48 valtiosta vain 7 :ssä 
ei ole kuolemanrangaistusta ja yleensä
kin vankeusrangaistukset ovat pitkiä, ja 
monissa, varsinkin etelävaltioissa, on raip
parangaistus, jota kovennettuna rangaistuk
sena pienistäkin rikkomuksista muun van
kilarangaistuksen lisäksi on. Mutta siitä 
huolimatta ankarat rangaistukset eikä kuo
lemanrangaistuskaan näytä peloittavan. Ta
pahtuuhan esim. New Yorkissa noin 16 mur
haa jokaista yhtä kohden Lontoossa, ja lmi
tenkin näiden kaupunkien väkiluku on mel
kein sama. Kuolemanrangaistus on voi
massa, sekä New Yorkin valtiossa että Eng
lannissa, mutta rikosten lukumäärä on näin 
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paljon suurempi Yhdysvaltain mainitsemas
sani suurkaupungissa kuin mitä se on Lon
toossa. Jos vielä tekisi vertailuja rikosten 
laadusta, niin on sanottava, että Yhdysval
loissa ne ovat melkein tärkeämpiä kuin 
meillä. Meillä rikokset enimmäkseen ovat 
niin sanoakseni kansan rikoksia. Lukemat
tomat tappelut ja muut tihutyöt tehdään il
man suurtakaan aihetta. Se on suomalainen 
sisu, joka varsinkin silloin, kun sen omistaja 
on ottanut liian ryypyn, riehnu niin, että 
siinä ei ole mitään rajaa. Amerikassa näyt
tävät ammattirikolliset muodostavan sikä
läisen rikosmaailman pääjoukon. ,T uku ri
kosoppinut laskee, että Yhdysvalloissa elää 
joko kokonaan tai osittain 350,000 ihmistä 
rikoksia tekemällä. Mutta meidänkin rikos
tilastolllJIIle osoittaa, että vankiloissa on pal
jon vanhoja tekijöitä, enemmän kuin puo
let, jotka ailkaisemminkin ovat tuomitut. 

Kun tilanne on tällainen, on tietysti va
kavasti harkittava, miten tämä pula ratkais
taisiin parhaiten. Minä valiokunnassa olen ol
lut sitä mieltä, että ulkovarrkilamme pitäisi 
laajentaa niin, että niihin voitaisiin sijoittaa 
enemmän lyhytaikaisia vankeja, jotta tilan
ahtaus varsinaisissa vankiloissa poistuisi. 
Kun vangeilla teetetääri maanteitä, kaiva
tetaan ojia, avataan maata viljelykselle on 
se valtioHekin edullista. Siten vankilan tu
lot lisääntyisivät. Kovasta työstä on annet
tava pieni kehoituspalkkio va;ngeillekin esi
merkiksi savukelaatikko tai pari viikkoa 
kohden. Sellainen kehoituspalkkio vaikut
taa esimerkiksi tupakan orjaan niin, että 
työteho on erinomainen. Nämä ulkovankilat 
lisäksi pelottavat rikollisia aineksia, sinne 
ne eivät mielellään mene, jota vastoin sisä
vankiloissamme, joissa tietysti niissäkin on 
työpakko, mutta se työ on jotakin sellaista 
näpertelyä, että vaikka saakin huonon 
ruuan, ei se niin kovin hyvää ole, niin sillä 
pyrkii lihomaan ja pulskistumaan sentäh
den, että liikuntaa ei ole, jota vastoin vara
vankiloissa, siellähän ne laihtuvat yleensä, 
vaikka sapuskat kai ovat niissä vähän pa
remmat kuin mitä näissä säännöllisissä van
kiloissamme on. 

Hallituksen esityksessä sekä tälle edus
kunnalle että varsinkin vuoden 1929 valtio
päiville, jossa erinomaisen laajasti selostel
laan rikollisuuttamme, kuitataan kuitenkin 
tämä puoli asiassa melkein ikäänkuin käden 
viittauksena huolimatta siitä, että alinomaa 
on täällä eduskunnassa vaadittu, että se pi-

täisi selvittää. Eihän pitäisi olla nyt aivan 
mahdotonta rakentaa maassamme sellaisia 
työvankiloita kun kerran maantöitä ja 
kaikkea työtä on niin paljon ja ilmaista työ
voimaa toiselta puolen. Minä en nimittäin 
uSko siihenkään, että sitä vartiointia ei 
voida järjestää tyydyttävällä tavalla. Eihän 
lyhytaikaisella vangilla ole niin suurta halua 
karata sieltä, ja opetettujen koirien ja muun 
vartioinnin kautta se voitaisiin koko hyvin 
käsittääkseni estää. 

Minä puolestani en usko, että tämä vesi
leipärangaistus muodostuu niinkään pelot
tavaksi kuin muodostuisi kova työ noissa 
ulkovankiloissa. Sen lisäksi vankilamenot 
lisäytyvät vesileipärangaistuksen käytän
töön ottamisesta. Vankeinhoitolaitoksen 
vuosimenot ovat nykyjään noin 80 miljoo
naa markkaa ja tulot noin ehkä vain puolet 
tuosta määrästä. Ja se johtuu juuri, tämä 
menojen paljous etupäässä siitä, että näissä 
sisävankiloissa työtulos on niin pieni kuin 
se on. 

Kun minä siis lopuksi päädyn siihen, että 
tämä lakiehdotus olisi hylättävä, teen sen 
siksi, että tahtoisin vielä alleviivata, että 
hallituksen taholta annettaisiin vihdoinkin 
esitys varavankilain laajentamisesta, ja myös
kin siitä syystä kun minä en usko, että vesi
leipärangaistuskaan tuottaa toivottua tu
losta, sillä ei ainakaan tätä kysymystä pois 
teta päiväjärjestyksestä, sillä se ei peloita 
eikä paranna rikollisia aineksia. Sillä tosin 
lienee se etu, että jonkun verran vankitiloja . 
säästetään, mutta ei niin paljon, että uusien, 
kalliiden vankilain rakentamisesta voitai
siin välttyä. Minä, herra puhemies, kanna
tan täällä tehtyä lakiehdotuksen hylkäämis
ehdotusta. 

Ed. Ja c o !b s s on: Uti min ['eservation 
till lagutskottets ibetänkande har jag redan 
angivit de orsaker, på grund av vilka jag 
icke kan godkänna lagförslaget i den form 
det nu föreligger. Mari har icke heller en
lilgt mitt förmenande kunnat anföra grun
dade skäl, varför iC'ke vi här knnde an
ordna denna straffskärpning i enlighet med 
förhållandena och erfarenheterna i Norge 
vilket ju ändå är ett land, som i straff
rättsligt avseende gott. kan anses förebild
ligt. 

Men, även om man skulle kunna gå med 
på att vatten:_ och brödstraffet stadgades 
såsom ·ett obligatoriskt straff, synes mig icke 
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ens för ett sådant fall detta lagförslag kunna 
godkännas, främst därför att denna straff
skärpnings tagande i bruk eniigt regerin
gens motivering, avser tjäna två olika än
damål. Enligt 1 § ett ekonomiskt, genom 
att befria staten från byggandet av nya 
fängelser på grund av att platsutrymmet 
skulle ansenligt reduceras och, enligt 2 §, 
ett rent straffrättsligt genom att göra 
straffet tili ett tilläggsstraff för yrkesför
brytare och råa b:rott, varigenom straff
skärpningen erhåller karaktären av ett 
ärerörigt straff, såsom rdin. Estlander 
nyss, alldeles riktigt, påpekade. Man kom
mer på grund härav tili den oformligheten 
att också enkla förseelser, vilka icke äro att 
anses såsom några brott i egentlig mening, 
såsom t. ex. olovligt beträdande av järnvägs
område, skola åtföljas av ett ärerörigt 
straff. Detta synes mig emellertid vara lika 
Qformligt som om böter vid förvandling 
skulle böra med tukthus försonas. Det hade 
därför varit önskligt, att regeringen i 
överensstämmelse med sin huvudsakliga 
motivering skulle nöjt sig endast med de 
stadganden, som ingå i 1 §. I detta nu hade 
ju detta ändå varit det viktigaste. 

Så en sak till ! J ag vet väl, a tt man ic'ke lkan 
påstå, att detta straff såsom sådant på en 
vanlig, frisk människa kan verka hälsovåd
ligt, använt i den utsträckning, som lag
förslaget avser. Men jag tror å andra si
dan, att med den stora mängd fångar vi få 
lov att räkna, den läkarundersökning, som 
lagen dock förutsätter, icke kan bliva till
räckligt betryggande. Genom att straffet 
gjorts obligatoriskt, blir därför ansvaret för 
dess behöriga tillämpning så att skada icke 
uppstår, så mycket större för staten, detta 
så my~ket hellre, som ju t. ex. tuberkulo
sen är så allmänt spridd i vårt land, att 
staten årligen för densamma tvingas upp
offra väldiga summor. Det synes mig där
för icke väl betänkt, att staten, samtidigt 
som den årligen uppoffrar flere tiotals mil
joner för tuberkulosens bekämpande, vill 
påtaga sig risken att genom undernäring 
under en avsevärd tid också för sådana 
handlingar, som annanstädes icke äro straff
bara, kan komma att gynna uppkomsten av 
tuberkulos. Beträffande denna risk giver 
lagen icke tillfredställande garantier. Dessa 
hade ändå varit betydligt större om valfri
het medgivits. 

Det är på grund av dessa av mig tidigare 

anförda skäl och detta samröre ifråga om 
straffets ändainål, som jag icke för min del 
kan vara med om den nu föreslagna lagen. 

I lagutskottet hörde jag också tili dem, 
vilka ansågo, att lagen borde endast gälla 
en viss tid. I detta avseende hade jag väntat 
medhåll åtminstone av dem, vilka icke sällan 
komma med argumentet ,huru saken ver
kar utåt". Jag medgiver att jag i detta 
fall själv funne det trevligare, åtminstone 
gentemot utlandet, om vi genom att stadga 
lagen att gälla endast för viss tid, marke
rat vår förhoppning om att det nuvarande 
tillståndet endast är ett undantagstillstånd, 
ur vilket vi snart skola arbeta oss upp. 

J ag kan på anförda skäl, herr talman, icke 
vara med om lagförslagets godkännande ! 

Ed. P ä i v ä n s a l o: Edellinen puhuja 
mainitsi, että voitaisiip. rangaista vedellä ja 
leivällä myöskin rautatiealueille luvatto
masti tunkeutuneita, mutta tässä tämä laki 
edellyttää tuomioistuinten käsittelyä ei
vätkä tuomioistuimet määrää sellaisia ran
gaistuksia rautatiealueelle luvattomasti as
tumisesta. Mitä taas puhutaan .siitä, että 
tämä vesi- ja leipärangaistus olisi vaaralli
nen terveydellekin, niin puhuttelin erästä. 
lääkäriä ja hän uskoi, että päinvastoin mo
neen vesi- ja leipärangaistus vaikuttaa ter
veellisesti. Ja sen minä tulin itsekin huo
manneeksi, kun olin saarnaamassa kuritus
huoneessa. Siellä tuli luokseni lihavia mie
hiä, joilla oli asioita sielunpaimenelle ja he 
valittivat vatsavaivojansa. Minä sanoin 
heille, että te saatte 10 vuotta lisää ter
veyttä, kun olette pakotetut täällä olemaan 
ilman niitä juomia ja niitä ruokia, joihin 
te olette tottuneet. Eräskin vangeista oli ai
van kasvattanut vatsaansa liikaa ja silloin 
vesi- ja leipärangaistus olisi tehnyt varsin 
hyvää. 

Ed. Jacobsson: Jag vet inte vari
från rdm. Päivänsalo har den uppgiften, 
att olovligt beträdande av järnvägsområde 
ieke skulle underlyda domstols prövning. 
Det händer dock icke så sällan, att sådana 
mål komma före. Den vanliga påföljden 
är den, att vederbörande ådömes det 
vitesäventyr, som är utsatt för sådant. Det 
är i regeln 50 mark, och, vid bristande be
talning, omvandlat till skärpt frihetstraff 
blir det fyra dagar vatten och bröd. 
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~ärif::~n ~lipper nog inte, .~n~er antydda 1/ 

förutsattnmgar, ens rdm. Pa1vansalo! 

Ed. K u u s i s t o: Ed. Päivänsalon pu
heenvuoron johdosta haluan mainita, että 
ed. Tulenheimo täällä käyttämässään pu
heenvuorossa arveli, että vesi- ja leipä
rangaistus tämän lakiehdotuksen mukaan 
on liian pitkä ja nähtävästi hän tuli siihen 
tulokseen juuri terveydellisistä syistä. Nyt 
ed. Päivänsalo on täällä puhunut päin
vastoin siihen suuntaan, että on terveel
listä olla vedellä ja leivällä ehkä enemmän
kin kuin 37 vuorokautta. Minä olisin toi
vonut, että ed. Päivänsalo olisi yhtynyt 
ryhmätoverinsa ed. Tulenheimon lausun
t~on, kuten minä olen tässä kohden teh
nyt. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Komu ed. Kuusiston kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Komun ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
jollaiseksi se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Komun ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
119 ,jaa' ja 72 ,ei" -ääntä, 1 tyhjä; 
poissa 7. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely on päät
tynyt. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi sääntöperintöomaisuuden 
kiinnittämisestä ja käyttämisestä omaisuus

tai perintöveron suorittamiseksi. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen ~sitys n :o 11, jota on valmiste-

levasti käsitelty lrukivaliokunnan mietin
nössä n :o 2 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 4, esitellään k o l m a n t e e n 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen 
kiireelliseksi, suuren valiokunnan mietin
nössä siitä esitetty ehdotus. Ensin salli
taan keskustelu asiasta, sen jälkeen teh
dään päätös lakiehdotuksen julistamisesta 
kiireelliseksi. Siinä tapauksessa, että suu
ren valiokunnan tätä koskeva ehdotus hy
väksytään, päätetään lakiehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkäämisestä, mutta jos eh
dotus lakiehdotuksen julistamisesta kiireel
liseksi hylätään, on päätös tehtävä lakiehdo
tuksen hyväksymisestä jätettäväksi lepää
mään ensimmäisiin vaalien jäljestä pidet
täviin varsinaisiin valtiopäiviin, taikka sen 
hylkäämisestä. Keskustelun kuluessa on 
esitettävä kaikki ehdotukset, jotka halutaan 
asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen julistaminen kiireelli
seksi hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely on päät
tynyt. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi kadonneen henkilön julista
misesta kuolleeksi annetun lain muut

tamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 12, joka on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 3 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 5, ~sitellään k o l m a n teen 
käsittelyyn. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä taikka hylkäämisestä. 
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Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Asian toisessa käsittelyssä päätetty laki
ehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta 23 päi
vänä maaliskuuta 1928 annetun lain 

muuttamisesta. 

'Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 13, jota on valmiste
levasti käsitelty perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n:o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 6, esitellään k o l m a n
teen käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen !kolmas käsittely on päät
tynyt. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus Suomen-Saksan kauppasopimuk
sen muuttamisesta noottienvaihdolla tehdyn 

sopimuksen hyväksymisestä. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n:o 33, jota on valmistele
vasti käsitelty ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnössä n:o 2 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n:o 8, esitellään osittain k o 1-
m a n t e e n, osittain a i n o a a n k ä s i t
telyyn. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. Sen jälkeen tehdään kolman
nessa käsittelyssä päätös hallituksen esit
tykseen sisältyvän lakiehdotuksen hyväksy
misestä tai hylkäämisestä. Lopuksi esitel
lään ainoaan käsittelyyn ulkoasiainvalio-

kunnan mietinnön edellinen ponsi, joka 
koskee itse sopimuksen hyväksymistä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ulkoasiainministeri P r o c o p e: Herra 
puhemies! Nyt käsiteltävänä olevaa suo
malais-saksalaista kauppasopimusta. arvos
teltaessa on otettava huomioon sarja näkö
kohtia ja seikkoja, jotka tavallaan muo
dostavat taustan asiassa yli vuoden käy
dyille neuvotteluille ja loppujen lopuksi 
aikaansaadulle, nyt eduskunnalle hyväk" 
syttäväksi jätetylle sopimukselle. 

Ensin kuitenkin pari sanaa nykyjään 
vallitsevasta yleisestä talouspoliittisesta 
tilanteesta maailmassa. 

Melkein kaikissa maissa ja semminkin 
Europan maissa vallitsee ahdinkotila, ja 
kun tämä varsin laajalti on sijoittamis- ja 
ikulutuspula, koettavat tietenkin eri val
tiot tulleilla ja muulla tavoin suojata 
itseään ja omaa taloudellista elämää. 
Maailman johtavat talousmaat ovat tässä 
suhteessa käyneet eturivissä. On luonnol
lista, että näissä oloissa Suomenkin on ryh
dyttävä tullikoroituksiin kansallisen työ
voiman, omien markkinoittensa ja omien 
elinehtojensa suojelemiseksi. Se on luon
nollista ja ymmärrettävää, olkoon, että toi-. 
selta puolen se ei aina tee kansainvälisten 
taloudellisten suhteittemme järjestämistä 
muiden maiden kanssa helpommaksi, niin
kuin toiselta puolen se seikka, että kaikissa 
muissa maissa vallitsee protektionistinen 
suunta, tekee varsin vaikeaksi päästä tu
loksiin neuvotteluissa muiden valtioiden 
kanssa. 

Omasta puolestani olen kyllä vakuutettu, 
että sivistyskansojen yhteisön ja jokaisen 
kansan edut ajanpitkään vaativat laajem
paa yhteistoimintaa ja vuorovaikutusta ta
loudellisenakin alalla ja että siis nykyjään 
kaikkialla vallitseva protektionistinen suun
ta ei ajanpitkään tule pysymään. Mutta 
tällä kertaa se on tosiseikka, mistä ei pääse 
yli eikä ympäri ja mikä jokaisen valtion 
on otettava huomioon omassa politiikas
saan ja sen suhteitaan muihin valtioihin 
järjestäessään. Se on seikka, joka vai
keuttaa taloudellisia suhteita kansainväli
sellä alalla, ja semminkin on tämä asian-
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laita, milloin ovat vastakkain maatalous
intressit kahdessa maassa, niinkuin Sak
san ja Suomen kauppasopimusneuvotte
luissa on ollut asianlaita. Neuvottelut 
saivat alkunsa siitä, että Saksan taholta 
katsottiin rasitukseksi 1926 vuoden sopi
muksen maataloutta koskevia määräyksiä 
ja toiselta puolen on Suomen taholta neu
votteluissa ennenkaikkea kiinnitetty huo
miota juuri siihen, että maataloudellemme 
ja sen viennille olisi varattava mahdolli
simman suuria etuja. Tämä on ensim
mamen näkökohta, joka on pidettävä 
muistissa. 

Toiseksi tahtoisin huomauttaa siitä, missä 
olosuhteissa tultiin vanhan kauppasopi
muksen tarkistamistilanteeseen. Kuten jo 
lausuin johtui tämä Saksan maatalous
tuottajain toivomuksesta. Niiden vaati
musten mukaisesti päättivät nimittäin 
Saksan valtiopäivät kesäkuulla 1929 ko
roittaa autonomisen voitullin 30 Rmk:sta 
50 Rmk:aan 100 kilolta ja lmhoittivat sa
malla valtakunnanhallitusta ryhtymään 
toimenpiteisiin, jotta juuston y. m. maito
taloustuotteiden tulleja vastaavasti voitai
siin koroittaa. Päätetty tullikoroitus voille 
oli kuitenkin käytännössä merkitystä vailla, 
niin kauan kuin saksalais-suomalainen 
kauppasopimus vuodelta 1926 oli voimassa, 
siinä kun nimittäin voitulli oli sidottu 
27.5 Rmk:aan, mikä etu taas suosituim
muuden perusteella tuli muidenkin maiden 
osaksi. 

Oli kuitenkin alusta alkaen selvää, 
ettemme ajanpitkään voineet estää Saksan 
valtiopäivien päättämää tullikoroitusta as
tumasta voimaan, jos Saksa todellakin 
sitä tahtoi, koska nimittäin sopimuksemme 
Saksan kanssa, sopimus vuodelta 1926, oli 
kolmen kuukauden irtisanomisen varassa. 
Tätä seikkaa on erikoisesti tehostettava. 
Vaihtoehtoa ei siis ollut joko suostua tulli
koroituksiin taikka jyrkästi pitää kiinni 
vanhasta kauppasopimuksesta ja sen voi
tullimääräyksistä. Sanomalla kauppasopi
mus irti saattoi Saksa nimittäin aina kol
men kuukauden kuluttua vapautua tämän 
vanhan sopimuksen velvollisuuksista ja si
donnaisuuksista, vaan vaihtoehto, joka 
meidän edessämme oli, oli ilmeisesti, mi
käli Saksa tosiaankin tahtoi koroittaa voi
tullejaan tai saattaa päätetyn voitullin 
koroituksen voimaan, seuraava: joko suos
tua koroitukseen ja koettaa saada mahdol-

lisimman hyvä sopimus vanhan tilalle 
taikka olla tähän suostumatta ja saada 
vanha sopimus irtisanotuksi voitulleineen 
kaikkineen. Viimeksimainitussa suhteessa 
ei tilanne sanottavasti muuttunut sen 
kautta, että viime keväänä Genevessä mei
dän puoleltamme hiljakkoin hyväksytty 
kauppapoliittinen yleissopimus allekirjoi
tettiin. Tämä sopimus nimittäin ei alle
kirjoituksen kautta astunut voimaan eikä 
se vieläkään ole voimaan astunut, siis sinä 
aikana kuin neuvotteluja käytiin ei se 
muodostanut oikeudellisesti sitovaa mää
räystä. (Vasemmalta: Moraalista!) Ai
van oikein, aivan oikein, mutta kun se ei 
muodostanut oikeudellisesti sitovaa maa
räystä, niin siihen ei myöskään oikeudelli
selta, pakottavalta kannalta voitu vedota, 
mikä ei kylläkään estänyt sitä, että Suomen 
puolelta neuvottelujen ja keskustelujen ku
luessa ja varsinkin neuvottelujen viimei
sessä ratkaisevassa vaiheessa hyvin selvästi 
ja hyvin voimakkaasti vedottiin tämän 
yleissopimuksen yleisiin periaatteisiin ja 
siten koetettiin saada vanhan kauppasopi
muksen irtisanominen estetyksi. 

Kolmanneksi on neuvottelujen taustaa 
arvosteltaessa huomioon otettava yleiset 
kauppapoliittiset suhteemme Saksaan. Sa
notaan usein hyvällä syyllä, että kauppa
poliittinen asemamme Saksaan nähden on 
sangen vahva, koska tuomme Saksasta lä
hes kolme kertaa enemmän, kuin mitä sinne 
myymme. Mutta sittenkään ei ole unoh
dettava, että vaikkakin tuonti Saksasta 
tänne on meidän kokonaistuontiimme ver
rattuna erinomaisen suuri, muodostaen yli 
1

/ 3 :n siitä, on se, mitä Saksa meille myy 
verrattuna Saksan kokonaisvienhin, erit
täin vaatimaton osa, vain 1 a 2 % siitä. 
Tämä neuvottelujen ja aikaansaadun sopi
muksen edellytyksistä. 

Aikomukseni ei ole tässä yhteydessä lä
hemmin selostaa neuvottelujen kulkua, ol
koon vain huomautettu muutamista niiden 
päävaiheista. Neuvotteluja käytiin ensin 
syksyllä 1929 Berlinissä ministeri Vuoli
joen, nykyisen kauppaministerin, insinööri 
Solitanderin ja tohtori Pitkäniemen varsin 
taitavasti edustaessa Suomea. Näiden neu
vottelujen tuloksena oli viime marraskuussa 
tehty sopimus, jonka kautta Suomi, saaden 
Saksalta erinäisiä etuja, luopui voitullin 
aikaisemmasta sidonnasta siten, että sopi
muksen voimassaoloajaksi koroitettiin ja 

35 
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sidottiin niihin maariin, jotka Saksan val
tiopäivien kesällä 1929 tekemä päätös al
haisimpina edellytti. Tämä sopimus, jota 
varsin ankarasti aikoinaan muutamilla ta
hoilla Suomessa arvosteltiin, tuli kuitenkin 
jo viime vuonna Suomen eduskunnassa hy
väksytyksi. Saksassa taas, missä, kuten 
muuallakin viime aikoina, maatalouden 
vaikeudet ja maatalouspula ovat lisäänty
neet ja missä vuoden kuluessa maatalous
virtaukset ovat olleet voimakkaasti kasva
massa, ei sopimusta sitä vastoin hyväk
sytty. Jo kevättalvella tehtiin Saksan ta
holta Suomen hallitukselle esitys, missä eh
dotettiin, että me olisimme suostuneet sii
hen, että marraskuun _sopimuksesta juusto
tullin sidonta kaikilta nimikkeiltä olisi 
poistettu. Silloinen hallitus, joka oli lä
heisessä kosketuksessa eduskunnan ulko
asiainvaliokunnan kanssa tästä asiasta, suh
tautui tähän esitykseen täysin kielteisesti, 
ja vedottiin jo silloin meidän taholtamme 
aikaisemmin mainitsemaani Geneven yleis
sopimukseen. 

Tässä vaiheessa kääntyivät kuitenkin 
eräät yksityiset saksalaiset, yksityisten maa
talouspiirien edustajat, Suomen voi- ja juus
tonviejien puoleen tarkoituksessa aikaan
saada pitkäaikaiset yksityisluontoiset sopi
mukset, joiden kautta huolimatta Saksan 
voi- ja juustotulleista näiden tavarain 
vienti Suomesta Saksaan olisi tullut tyy
dyttävällä tavalla taatuksi. Kun yksityis
ten intressenttien taholta tämäntapaista 
ratkaisua pidettiin sangen edullisena tai 
ainakin tyydyttävänä, hankki hallitus edus
kunnalta viime heinäkuun istuntoikaudella 
valtuudet luopua voi- ja juustotullin si
donnaisuudesta sekä tehdä erinäisiä muita 
pienempiä muutoksia marraskuulla 1926 
tehtyyn sopimukseen. Tahtoisin erikoisesti 
tehostaa, että jo näin suunnitellun järjes
telyn kautta Suomi olisi luopunut voi- ja 
juustotullin sidonnaisuudesta. 

Nämä yksityisneuvottelut, joita tieten
kään ei valtion puolesta käyty, vaan joita 
hoitivat voi- ja juustonviejäin edustajat, 
eivät johtaneet tuloksiin syistä, joita en 
katso tarpeelliseksi tässä yhteydessä se
lostaa. Olkoon vain tehostettu, että yksi
tyisneuvottelujen raukeamisen kautta oli 
tultu aivan uuteen tilanteeseen, jolle tun
nusmerkillistä oli, että joko virallista tietä 
oli neuvoteltava marraskuun lisäsopimuk
sen muuttamisesta, taikka että, tämän so-

pimuksen jäädessä ratifioimatta, vanha 
kauppasopimus vuodelta 1926 Saksan ta
holta, Saksan maatalouspiirien painostuk
sesta ja meidän vastustuksestamme huoli
matta irtisanottaisiin, mitä irtisanomista 
emme oikeudellisilla perusteilla voineet 
estää niistä syistä, jotka aikaisemmin olen 
maininnut. 

Neuvottelujen viime vaihe tapahtui Hel
singissä. Neuvotteluja hoiti Suomen puo
lelta herra kauppaministeri ja ulkoasiain
ministeri koko ajan ollen läheisessä koske
tuksessa voi- ja juustointressenttien kanssa, 
- olkoon, että näiden mielipiteitä ei aina 
kaikissa suhteissa voitu seurata. Veisi 
liian pitkälle selostaa neuvottelujen yksi
tyiskohtia. Tahdon vain saada korostc
tuksi, että kun neuvottelut meidän vastus
tuksemme johdosta eivät johtaneet tulok
siin, niin Saksan hallitus jo päätti sanoa 
vanhan kauppasopimuksen irti ja että jo 
oli määrätty aika, jolloin lopullisesti ja 
ehdottomasti tämä irtisanominen olisi ta
pa;htunut. Silloin tehtiin viime tingassa 
uusi yritys, uusi ponnistus, jonka kautta 
saatiin Saksan jo päättämä ehdoton irti
sanominen hylätyksi. Ja loppujen lopuksi 
päästiin siihen sopimukseen, joka nyt on 
eduskunnan edessä. Samana päivänä, 
jolloin uusi sopimus allekirjoitettiin, irti
sanoi Saksan hallitus vanhan sopimuksen 
siltä varalta, ettei uusi sopimus astuisi voi
maan. Tämä irtisanominen oli siis vain 
ehdollinen ja pikemmin muodollista laatua 
menettäen vaikutuksensa, jos uusi sopimus 
tulisi voimaan ennen kuluvan kuun 29 
pmvaa. Kun nyttemmin Saksan valtiopäi
vät ovat hyväksyneet lisäsopimuksen, riip
puu vain Suomen eduskunnasta, tuleeko 
se voimaan. 

Eduskunnan ulkoasiainvaliokunnassa on 
seikkaperäisesti tätä uutta sopimusta tut
kittu ja onkin asiantuntijoita kuultu. 
Minä en ryhdy sopimuksen määräyksiä 
täällä lähemmin tutkimaan tai selostamaan, 
tyydyn vain muutamiin huomautuksiin. 

Suurin ero tämän ja marraskuussa teh
dyn sopimuksen välillä on siinä, että tässä 
uudessa sopimuksessa meidän puoleltamme 
on luovuttu voi- ja juustotullien ehdotto
masta ja rajattomasta sidonnaisuudesta, 
mistä kuitenkin jo kesällä siinä esityksessä, 
jonka eduskunta silloin hyväksyi, oli luo
vuttu. Sitävastoin on Suomi nyt saanut 
voille ja juustolle määrätyistä kontingentti-
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määristä riippuvan sidonnaisuuden. :Mi
käli nämä kontingenttimäärät ovat kysy
myksessä jäävät juustoon nähden vanhan 
sopimuksen tullit voimaan, siis samat tul
lit, jotka ·ovat olleet voimassa vuodesta 
1926. V oikontingentin suhteen taas olem
me sopimuksen voimassaoloajaksi saaneet 
samat tullimäärät, mitkä marraskuun so
pimuksessa vastaaville vuosille oli sovittu. 
Juuston kontingenttimäärä, 2,500 tonnia, 
on noin 700 tonnia .eli 40% suurempi kuin 
juuston ja kvarkin kokonaismäärän vienti 
viime vuonna. Voin kontingentin määrä, 
5,000 tonnia, ylittää taas 25 % :lla viime
vuotisen keskimääräisen viennin Saksaan. 
Kontingentit ovat siis määrätyc siksi suu
riksi, että meillä on niiden puitteissa mah
dollisuuksia kehittää voin ja juuston vien
tiä Saksaan, vaikkakin Saksa koroittaisi 
tulleja. Jos näin tapahtuisi, on meillä 
varmuus, että vientimme kontingentin ra
joissa voi jatkua ja kehittyä ja sitäpaitsi 
olemme edullisemmassa asemassa kuin sel
laiset kilpailijamaamme, jotka, vaikkakin 
saavat samat kontingentit kuin me, kuiten
kin voivat aleunetuin tullein viedä Saksaan 
vain murto-osan tähänastisesta viennistään. 
Jos taas Saksa jättää tulleja koroittamatta, 
niin jää tilanne meillä samanlaiseksi kuin 
marraskuun sopimuksen mukaan. 

On vielä huomioon otettava, että mar
raskuun sopimukseen verrattuna nyt tehty 
sopimus takaa meille erinäiset lisäedut. 
Ne kohdistuvat poronlihan, faneerin, rullien 
ja käärepaperien tulleihin, eikä niitä ole 
aivan vähäpätöisiksi arvioitava. 

En tahdo suinkaan tätä sopimusta ylis
tää enkä väittää, että se vastaisi kaikkia 
meidän oikeutettuja toivomuksiamme. Minä 
olen vain, katsoen siihen kritiikkiin, joka 
semminkin aikaisemmin on tullut sopimuk
sen osaksi, tahtonut eräitä näkökohtia 
asiassa esittää. Minun vakaumukseni mu
kaan on sopimuksen tekoa pidettävä pa
rempana, kuin joutumista sopimuksetto
maan tilanteeseen. Ja katson, ottaen huo
mioon kummaltakin puolin vallitsevat olot, 
että tämä sopinms on paras, mikä nyky
tilaateossa oli saatavissa. Rohkenen toivoa 
sen muodostavan suurin piirtein tyydyttä
vän ja asiallisen pohjan molempien mai
den välisille kauppasuhteille ja niiden vas
taiselle kehitykselle. 

Vid behandlingen av förevarande han
delsfördrag mellan Finland och Tyskland 

ber jag att få fästa uppmärksamheten vid 
några synpunkter och fakta, virka så att 
1säga bilda en bakgrund för bedömandet 
av underhandlingarna och av <det 'UPP
nådda resU:ltatet. 

Först o0h främst JVilll jag frusta upp
märksamheten vid de om:ständi~heter, S·om 
utgjort så att säga grunden för de förda un
derhandlingarna. Deswmma hava härrört 
därav, att man i Ty.s:ldand har betraktat 
det gamla handelsfördraget1s bestämmel
ser angående smör- och osttullarna så
som tryc!kande och att man har velat bliva 
fri dess•a beiStämmelser, medan å andra 
sidan vi i underhandlingarna 'Särskilt ha 
sölkt att hålla för Ög'onen det finska jord
bruket's intresse och dess exportmöjlighe
ter. Här hava .alltså jordbrwksintressen 
stått emot varandra på vardera sidan. 
Detta har g·jort underhandlingarna sär
sikil t svåra. 

Underhandlingarna föranleddes därav, 
att Ty:sikland 1929 på sommaren beslöt att 
höja sin autonoma smörtull från 30 rmk. 
till 50 rmk. per 100 ki1o, och att samti
digt riksdagen anhöll a tt den tys,ka ri:k,s
regeringen viHe ,skrida tihl åtgä.l'der i så
dant 1syfte, att osttullen ocih övriga mot
svarande tullar skulle höjas. Den be
slutna tullföl'höjningen var emellertid av 
rent teoretisJk natur iSalänge icke det 
finska handelsfördraget var uppsagt, ty 
där var nämligen smörtullen bunden vid 
27 1

/ 2 rmk. Från första stunden var det 
emellertid jämförelsevist klart, att, såvitt 
Tyskland verkligen ville sä tta i ikraft denna 
smörtullförhöjning, s'kulle vi icke kunna 
hindra det, ty vårt gamla avtal från 1926 
var ställt på endast 3 månaders uppsägning. 
A1ltså, efter tre månaders förlopp kunde 
'fyskland genom att uprpsäga avtalet be
fria sig från des~s förpliktdser. Och för
hållandena ändrades icke i förevarande 
avseende väsentligen därigenom, att j 
ma11s detta år i Geneve undertec:knades 
den aUmänna handelspolitiska konvention, 
som nyligen av Finlands rik,sdag godkänts. 
Denna konvention trllidde nämligen icke i 
kraft i och med underteCiknandet och är 
fortfarande icke i ,kraft. Den har alltså 
icke utgjort en jurid~sikt bindande bestä.m
une1se, till vilken från vår 1sida kunnat 
hänvisas, vilket naturligtvis icke hindrar, 
att vi under förhandlingarnas gång be
stämt och tydligt hänvisat tiH de principer, 
som är·o grundläggande för Geneve-avtalet, 
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och att vi på detta sätt sö!kt att hindra det 
gamla handelsfördraget.s uppsägning. 

Vidare ville jag vid betonandet av de 
omständigheter, under vilka underhand
lingarna förts, hänvisa till vårt allmänna 
hande1spolitiska läg'e i förhållande till 
Ty:skland. Det säges oft.a, att detta är 
särskilt förmånligt och hänvisas till, att 
vi från Tyskland införa ungefär tre gån
ger mer enligt värde än vad vi till Tysk
land utföra. Detta är väl 1sant, men vi 
böra icke 1611Ömma å andra sidan, att det 
Tyskland säiljer till Finland, låt vara det 
är en stor del a v vår import, utgör en 
alldeles obetydlig andel - enda.st 1 a 
2% - av Tysklands totala export. Detta 
angående förutsättningarna för avtalet 
och bakgrunden för underhandlingarna. 

,Själva underiliandlingarnas gång skall 
jag icke här utlägga. Jag hänvisar blott 
tili, att den första fa.sen i undei•handlin
garna ledde till det i november IS•enaste 
år underteeknade fördraget, där man från 
vår sida redan hade uppgivit den tidigare 
tullbindningen för smör. Detta fördrag 
godikändes av Finlands riksdag, men blev 
icJke ratificerat i Tyskland. :Man försökte 
sedermera från TJ'lsklands sida redan se
naste vår att förmå oss att avstå från 
osttullen:s bindning. Detta gingo vi icke 
in på. Därefter inleddes privata under
handlingar mellan representanter för jord
brUJks,sammanslutningar i Tyskland och 
representanter för våra smör och ost ex
porterande mganisationer. Dessa för
handlingar ledde icke heller de till re
sultat. Jag understcyker emellertid, att 
regeringen från sin sida hade gjort allt 
för att möjliggöra ett positivt resultat 
genom att ti11 riksdagen vid senast'e juli
session ÖV'erlämna en proposition, vilken 
av riksdagen godkändes och vilken hade 
gjort det möjligt att ordna själva handels
fördraget mellan finska och tyska staten 
på det sätt, som vid dessa underhandlin
gar hade förutsatts. 

Då privata förhandlingar, vi.Lka natur
ligtvis icke fö.rdes på ~statens vägnar, utan 

. av privata intressenter, icke lett till re
sU!ltat, befann man sig emellertid i ett 
allde1es nytt läge. Antingen hade vi att 
återigen upptaga officiella förhandlingar 
eller också finge vi vara beredda därpå, 
att Tyskland trots vårt motstånd skulle 
uppsäga fördraget av 1926. De sista för-

handlingarna försiggingo i Helsingfors. 
Beträffande dem önskar jag blott fram
hålla följande. 

Då på grund av vårt motstånd det såg 
ut som om förhandlingarna icke skulle 
leda till resultat, besiöt tyska riksregerin
gen att uppsäga 1926 års fördrag, och 
tiden Mh iStunden, då den formella upp
sägningen - en uppsägning utan några 
s~om he1st villkor och obegränsad - skulle 
äga rum, var redan bestämd. Då gjordes 
en ISista ansträngning, varig•enom denna 
uppsägning undvek:s, och slutligen fiek 
man till IStånd det fördrag, som nu före
ligger till behandling. Samm.a dag som 
detta nya fördrag underteeknades, upp
sade TyS!kland det gamla handelsavtalet, 
men Uippsägningen är villkorlig och sna
rast av fol'mell natur, i det denna upp
sägning förlorar sin betydelse, ifall före 
den 29 inn•evarande november månad det 
nya fördraget tdCLer i kraft. Numera 
har Tysklands riksdag ratificerat det i 
augusti slut3!de fördraget. Det beror alltså 
enbart på Finlands riksdag, huruvida 
detta silmU komma i kraft. 

Jag ämnar icke inlåta mig på en graook
ning av det nya fördraget. Jag viU en
dast frarmhålla följande: det skiljer sig 
från novemberfördraget huvudsakligen 
däri, att vi i detta fördrag hava avstått 
från smör- och osttullarnas ovillkorliga 
och dhegränf>lade ibindiande v,id vissa be
lopp. I själva verkert; hade riksdagen (W1el
leJI"hiJd gått med på detta :vedan i den pro
position, som i juli föredrogs i riksda:gen 
och då godkändes. Däre:mot hava vi genom 
det n1ya fördraget för bestlämda kontingent
kvarutiteter erhållit ibundllla tuUar. I rf'rtåga 
'om ost äro de,ssa tullar d'esamma, V'irka 
hitintirls enligt 192,6 års 1avtal .gä.lla, och 
,i fråga 10m smörkontirugenten blir tullen 
under den tid, det nya fördraget är i 
kraft, densamma ~som i novemibe,ravtalert; 
Vlar f•aststä:lld. Skilli13!CLen ligger all t.slå en
dast däruti att, medan vi tidigare hade 
en ovillkorlig bun1demhet för dessa tullar, 
denna bundlenhet numera är inskrämkt till 
de fastslagna kontingentbeloppen. Dessa 
kontirugent,er äro emellertid för ost 2,500 
ton,, omkring 40 % mera än vad vi senaste 
år utförde till Tysklan1d, oeh för ·smör 
5,000 ton, ungefär 20 a 2:5 % mera än vad 
vei under rde senaste åren i mederbaJl ha 
utfört till Ty,sk1arud. Det finn'es ·aUtså en 
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utvecklingSIIllöjlighet ä,V'ein ifall Tyskland 
skulle h-öja tullen, i vilk,et falll vi dessutom 
hava den fördel gent:emot särskil1da andra 
konkurrerande länder, att dressa ländeir ieke 
kunna till Tys:kltand till nedsa;tt tull utföra 
mera än en b1\fukdJel ~av Vlad de hitintiUs till 
Tys:kland så1t :av smör o0h ost. Om åter 
Ty;skla;nd icke höjer S!ina tuJ!lar, så iblir lä
get fullkomligt de~tsamma som d~t hadJe 
Viarit ~enhg,t novem:beravtalert. 

Och i varje fall är &tt obserV!era, ~a:tt vi 
CLessutom i detiJa ny;a aV'bal hava etrhållit 
vissa förmåner, vilka icke ä'ro aUde1es obe
tydande:, hänförande srg tili tuH på faner 
ocll på omslaigspappm\ på ruUor och på 
Iienkött. 

Det är in:g1alunda min :t~vsikt :a t:t prisa 
det nu i~ng1ångna förd:mge.t, ännu mindre 
,att påst!å at't det i ~allo skul1e mo't,sVIara de 
berättigade önsk:ningsmål, ,som från Fin
'lands sida kulllde uppställas. Jag har 
ib1-ott med hänsyn till den l{lritik, som fö,r
draget varit ut:satt för, vela,t !belysa -en del 
omständigheter i sammanhang med denna 
fråga. lVIin öv,ertyge,lse är, ~a:tt avslut,andet 
&'V detta fördrag har varit bättre än -om 
man kommit till ett fördra;gslöst tilLst,ånd, 
'OCh om man hetraktar förhållandlena i 
ibägge lä,nde~rna, ä:r dett'a: förd11a,g så gott 
rmam överhuvudt,a,get kunnat få. Jag hop
pas för min del, att det ,akaU ut,göra en 
saiklig och i stort. sett tillfre:disstäJllande ibas 
för hande~lsföDbindelserna mellan Frinlland 
ocll Tyskl,and och f'ör ~en vidare: utvcec:kling 
av desamma. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Toisessa käsittelyssä. ,päätetty lakiehdotus 
hyväksytään. 

Laikiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Ul:koasiainvaliokunnan mietinnössä oleva 
sopimuksen hyväksymistä koskeva ponsi 
hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi valtion viran tai pysyväisen 
toimen haltijain ni.mittämiskirjoista sekä hei
dän oikeudestaan pysyä virassaan tai toimes-

saan annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 

n :o 7 ja otetaan toiseen ikä s i t ii c-
1 y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 5 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 9, joka sisältää yllä
mainitun la;kiehdotu:ksen. 

Puhemies: Käsittelyn 1pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 7. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, senjälkeen 
ryihdytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S ö d e r h o l m : Niinä 
vuosina, joina ikesälkuun 29 päivänä 192G 
annettu laki on ollut voimassa, on koke
mus osoittanut, että tämä laki muutamissa 
kohdin ampuu yli maalin, etupäässä mitä 
säädettyyn eroaruisikään tulee. Harvinai
suus ei ole, että vil'kamiehellä, joka on 
päässyt eroamisikään, vielä on jälellä riit
tävät, viran menestyikselliseen hoitamiseen 
tarvittavat sielun- ja ruumiinvoimat, ku
ten käy selville niistä esityksistä virka
miesten pitämisestä virassaan, jotka on 
alistettu valtioneuvoston tutkittaviksi. Toi
saalta taasen suuri jouikko virkamiehiä, 
vaikka he edelleen ovat olleet täysin työ
hön kykeneviä, eivät ole tahtoneet asettaa 
itseään alttiiksi sille mahdollisuudelle, ettei 
esitykseen heidän pysyttämisestään virassa 
suostuttaisi, ja ovat sentähden eronneet, 
ennen'kuin ovat täyttäneet 65 vuotta. Mutta 
tällä tavalla valtio ei ainoastaan ole me
nettänyt kokenutta, kunnollista työvoi!Illaa, 
vaan on sen myöskin täytynyt kärsiä mel
koisia kustannuksia elämkeitten antamisesta 
eronneille. Valtion tilinpäätöksistä saatu
jen tietojen !IllUikaan oli virkamiesten elä:k
keitten yhteenlaskettu määrä vuonna 19'25 
22,800,000 mark,kaa, mutta nousi seuraa
van:;t vuonna, jolloin uutta lrukia ruvettiin 
sovelluttamaan, 30,600,000 markkaan, ja 
oli se v. 1929 43,800,000 markkaa. Vaikkei 
tosin kokonaan, niin kuitenkin oleellisessa 
määrässä tämä lisäys johtuu uudesta laista. 
Hallituksen esittämä eroamisiän koroitus 
on senvuoksi täysin tarpeen vaatima. 

Toinen 19216 vuoden lain määräys, joka 
ei myöskään ole tarkoituksen!Illukainen, on 
se, että esitystä virkamiehen pysyttämi
sestä virassa, mikä luonnollisesti on teh
tävä ennenkuin hän on päässyt eroamis-
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~kään, ei saa toistaa. Varovaisuussy;stä 
on näet sellaisiin esityksiin suostuttu vain 
aivan lyLyeksi ajaksi. l\'l,ltta KUI1 esity~tä 
ei myöhemmin saa toistaa, ei eroamisen 
tuonnemmruksi siirtäminen enää ol'l voinu~ 
tulla kysymykseen, vaikikeivät virkamiehen 
voimat siihen mennessä vielä ole alentu
neet. 

Perusteena eroamisiän koroitusta vastaan 
on perustuslakivaliokunnan mietintöön lii
tetyssä ensimmäisessä vastalauseessa lau
suttu m. m., että hen!kilöille, joiden valmis
tumisensa vuoksi on täytynyt velkautun, 
ei pitäisi liian pitkäksi aikaa tehdä vir
kaan pääsemistä mahdottomaksi. Tämä 
todistelu voidaan sovelluttaa vain varsin 
harvoihin virkoihin, pääasiallisesti joskus 
korkeakouluissa esiintyneissä tapauksissa. 
Mutta jos tarpeelliseksi katsotaan, voidaan 
sellaisten virkojen haltijoille säätää alempi 
eroamisikä. 

Mitä lopuksi tulee kysymykseen eron
neen virkamieJhen määräämisestä hoita
maan avoimeksi joutunutta virkaa, niin 
voidaan suuren valiokunnan siinä kohden 
esittämää muutosehdotusta pitää puollet
tavana. 

Unde,r de år l•a.gen av den 2:9 juli 1926 
tillämpats har det visat sig, att lagen i 
vissa fa:ll skjutit över målet. Dettla fräll1Jst 
vad den påJbjudna avgå:ngsåld'ern beträfbr. 
Att eDI t:jäns1teman vi;d 'uppnåddla 65 års 
1å:ldier ännu äger tillräckliga kropp.s- oc'h 
själ1skrafter för att med f~a:mgång hand
hava sin tjänst, är icke sä.Usynt så:som de 
framstäHningatr om räl't 1att kvwrstå, vilka 
st•atsråde•t, haft att pl"ÖN'a, vidhandengiv,a. 
Å a·ndlra '8,idan har 1en mycillct stor mä:ngd 
tjä:nstemän, ehuru fort.famrud'e ful1t arbets
föra, ieke velat utsätta sig för avslag på 
en framställning om diems bibeh!ållande i 
tjänsten, utan före 65 år avgått. Härigc
nom 'ha•r stat•(m ieke h1ott g~ått mist•e om 
erfarna dugliga kmfter inom administra
tionen, uta·n även .fått vic.Lkännas utgifter 
för pensironrer iJill de rav,gåmgna. Emligt 
uppgifter, hämtade .friin statsvm'kets bok
slut, uppgingo utgifte.rna för tjänsbemän
nens pensioner år 19215 Wl 22,800,000 
mark, men :sto,go för följande 1år, det för.sta 
då la:gen börjatde tiillämpa,s, ti1l 30,600,000 
mark; för 1929 ut.gjorde de 43,800,000. 
Om ocks1å icke hclt och h:ålliet, så heror i 
väsentlig grad denna steg;:ring på dien nya 

bgen. En av regerringen föreslagen för
höjrrin.g ruv ravg.ång·sålde>rn 'till 67 !år är på 
dessa skäl futlt påkalliad. 

En anna·n hestämnin.g i' 1926 års l.ag, 
som oej heller är ändamålser&ig, är den, att 
frarriställning om •tjänstemans hi!be:hållandoe 
i tj·ä111sten, vilken .givetvti,l'j måJste göras 
.förrän tjänstemannen :up.pnått avgå:n.gsål
der, icme vidrure fåJr upp~epas. Av fömik
tighetsskäl hiava. nämligen ·sådiana fram
ställnin1g.ar lhittills p:lägat gära.s och bevil
j•as för mycket kort tid, men. d!å framställ
ningen icke fått upprepas, ·har .virdare upp
skjutande av avgån:gen icke kunn,at ifr!å:ga
komma, oaktrat tjäns:temannerus krtaftler icke 
nedgått under tidien. 

Såsam ett skiäil emrot höjnirug av a•v:gång,o,
åldern har i den till grundlagsutskottets be
tänkande .fogrude .första reservationen anförts 
bbnd annat, att per•sonre:r, som för sin ut
bildni111g' nödigats skuldsättra s~g, i·ckie borde 
för alltför lång tid Vlara utes:tiingdla från 
möjligherten att erhålla tjänst. Donna ar
gumenrberin:g kan blott i e:nsta:ka f.a.ll vara 
tillämplig, såsam fltundJom å tjänrster vid 
ihJö:gskollor, men för 'innohav•atre av ,s.åJdana 
tjän.stn kund:e miihwnda en lägrre ravgång1s
ålder stadgas. 

Vad betr·ä:ffar frå.gan om rf'örordmmde 
för avgången tjänsteman att såsom vikarie 
UPiprät,bhålla 1edig tj.änst lmmde de av stora 
utskottet vidt1a,g.n1a ändringa..rna hav,a skäl 
:flör siog. 

Ed. Ståhlberg: Suuren valiokunnan 
ehdotus on sillä kannalla, että ei ole ny
kyistä ikärajaa koroittamalla pysytettävä 
virassa sellaisia virkamiehiä, jotka heikon
tuneiden ruumiin- tai hengenvoimien täh
den eivät enää kykene kunnollisesti hoita
maan tehtäväänsä, mutta on valmistettava 
riittävästi mahdollisuutta edelleenkin py
syttää virassa niitä, jotka siihen kykenevät. 
Kun puhun virkamiehistä, tarkoitan tässä 
sekä viran että pysyväisen toimen halti
joita, niinkuin nykyisessä lakikielessä sa
notaan. 

Tätä asiaa arvosteltaessa on pidettävä 
ratkaisevana sitä, miten valtion virat ja 
niihin kuuluvat yleiset asiat saadaan parai
ten hoidetuiksi, jonka näkökohdan noudat
taminen pitkän päälle on edullisinta myös
kin virkamiehistön asemalle. Tuota yleisen 
edun vaatimaa tarkoitusta varten on useissa 
maissa valtion virkamiehi1lc säädetty ikä-
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raja eram poikkeuksin noudatettavaksi, 
niin meilläkin 1926 vuoden lailla. Mille 
kohdalle .raja on pantava, on lakia säädet
täessä jonkin matkaa harkintakymys, mutta 
kerran säädettyä rajaa ei ole ilman päte
vää syytä ryhdyttävä muuttelemaan sem
minkin, kun se saattaa lain edessä eri ase
maan ennen muutosta ja sen jälkeen ikä
rajan saavuttaneet virkamiehet. 

Yleisenä sääntönä, josta kyllä on tarpeen 
poikkeuksia, nykyinen 65 vuoden ikäraja 
hallintovirkamiehille voitaneen pitää koh
dalleen, osuneena, koska viran tunnolliselle 
hoitamiselle silloin tavallisesti jo on etua 
siitä, että virkaan tulee nuorempi, ikänsä 
puolesta vielä täysissä voimissa oleva hoi
taja. Tätä varten ei laissa säädettyä ikä
rajaa tee tarpeettomaksi sekään, että virka
mies, joka ruumiinvian tai vähentyneiden 
ruumiin tai sielun voimain vuoksi on menet
tänyt työkykynsä, voidaan ikään katsomatta 
vapauttaa virasta, sillä luonnollinen sää
lintunne pidättää hetikään niin usein ja 
niin pian kuin viran etu vaatisi siten julis
tamasta kelvottomaksi ikänsä kunnollisesti 
toiminutta virkamiestä. Paljon vähemmän 
loukkaava ja kovalta tuntuva ja paljon var
memmin toteutettavissa on se, jos yli
ikäinen virkamies väistyy määrätyn, laissa 
yleisesti säädetyn ja ennakolta tiedossa 
olevan ikärajan tieltä. 

Nykyinen lainsäädäntö tällä alalla on 
kyllä herättänyt paljon tyytymättömyyttä, 
mutta siihen ei kuitenkaan varsinaisena 
syynä ole se, että ikäraja on 65 eikä 67 
vuotta, vaan jos jälkimmäinen olisi säädetty 
ikärajaksi, niin siihen luultavasti ei oltaisi 
sen tyytyväisempiä. Sillä varsinaiset tyy
tymättömyyden syyt ovat toisaalla. Ensik
sikin ikäraja aluksi toimeenpantaessa oli 
meillä outo ja kohtasi samalla kertaa pal
jon useampia virkamiehiä kuin sen alaiseksi 
säännöllisesti vuoden kuluessa tulee. Toi· 
seksi nykyiset eläkkeet ovat siksi vähäiset, 
ettei niin paljon virkamiehiti, kuin esimer
kiksi Ruotsissa, eroa jo ennen ikärajaa 
eläkeikään tultuansa. Kolmanneksi ei ny
kyisillä palkoilla hetikään aina ole tarjona 
täyskelpoisia hakijoita, vaan useinkin ainons
taan sellaisia, joita paremmin yli-ikäinenkin 
virkamies pystyy virkaa hoitamaan, jos 
hakukelpoisia hakijoita ensinkään ilmestyy
kään. Ja vihdoin on se epäkohta, että poik
keuksia yleisestä säännöstä, pidennystä 
säädetystä ikärajasta ei voida kyllin jousta-

vasti myöntää silloinkaan, kun ijäkäs, koke
nut virkamies vielä on voimiltaankin täysin 
kykenevä virkaansa hoitamaan. Virka-ajan 
pidennystä saa kyllä nytkin myöntää aina 
70 vuoden ikään wsti, mntti'. lmn sen aa 
myöntää vain kerran ennen ikärajaan tule
mista tehtävästä esityksestä, ei sitä luonnol
lisista syistä useinkaan katsota voitavan 
ulottaa ennakolta niin pitkäksi ajaksi kuin 
viideksi vuodeksi, ja lyhyemmän pidennys
ajan jälkeen ei tätä enää voida jatkaa, 
vaikka virkamiehen työkyky sen vielä hy
vinkin sallisi. Tämä epäkohta on nyt hal
lituksen esityksessä ehdotettu korjattavaksi 
siten, että myönnettyä pidennystä voidaan 
jatkaa vaikka useampiakin kertoja, kunnes 
tullaan ylimpään 70 vuoden ikärajaan asti, 
jopa yleisen edun vaatiessa sitä ylemmäksi
kin, samoinkuin nytkin on säädetty. Tätä 
muutosehdotusta suuri valiokuntakin kan
nattaa, selventäen vain sen sanamuotoa, ja 
mainituissa rajoissa valiokunta vielä jon
kun verran helpottaa pidonnyksen myön
tämistä, kunhan se vain voi tapahtua viran 
hoidon kärsimättä. 

Toisessakin suhteessa suuri valiokunta, 
enemmän kuin esityksessä on ehdotettu, 
puoltaa laajennettavaksi ikärajaan tullei
den, mutta työkykyisten virkamiesten käyt
tämistä. Sen sijaan kuin esityksen ja pe
rustuslakivaliokunnan mietinnön mukaan 
sellainen virkamies voitaisiin, sittenkuin on 
ikänsä vuoksi eronnut, määrätä hoitamaan 
ainoastaan entistä virkaansa, on tämä ra
joitus suuren valiokunnan ehdotuksesta 
poistettu. Sijaisoksimääräys pitäisi voida 
antaa muunkin avoimeksi tulleen kuin enti
sen oman viran hoitamiseen, jos osoittautuu 
vaikeaksi saada siihen pätevää henkilöä. 
Asianmukaista on, että tällaisen määräyk
sen perustuslakivaliokunnan mietinnön mu
kaisesti antaa se viranomainen, joka yleensä 
määrää sijaisen siihen virkaan. Sitä vastoin 
on yhtenäisen menettelyn ja asiallisista 
seikoista eikä liiaksi henkilökohtaisista nä
kökohdista riippuvan ratkaisun aikaansaa
miseksi tärkeätä, että virassa pysyttäminen 
yli ikärajan on, niinkuin nykyisinkin, val
tioneuvoston päätettävä. 

Mainitut muutokset ovat erityisesti tar
peen niin kauan kuin mainitsemani vähäi
sistä eläkkeistä ja riittämättömistä pal
koista johtuvat olot ovat olemassa. Mutta 
ne ovat sekä virka-asiain hoitoon että virka
miehistön oikeutettujen etujen kannalta 
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suotavat sittenkin, kun nuo olot on saatu 
poistetuiksi. Jos nämä muutokset tehdään 
nyt esillä olevaan lakiin, niin nykyinen 65 
vuoden ikäraja voidaan yleisenä sääntönä 
jättää entiselleen turvaamaan työkykyistä, 
tehokasta, voimaperäistä valtion virkain 
hoitamista. 

Ed. R y ö m ä: Herra puhemies! Suuri 
valiokunta ehdottaa, että valtion viran
haltijain eroamisikä pysytettäisiin edelleen 
65 vuodessa. Tämä ehdotus näyttääkin oi
keaan osuneelta. 

Ikärajan koroitusta on puolustettu talou
dellisilla perusteilla, koska muka nykyisen 
ikärajan voimassaollessa joudutaan tarpeet
tomasti maksamaan eläkkeitä sellaisille, 
jotka vielä korkeasta iästään huolimatta 
kykenisivät hoitamaan virkatehtäviänsä. 
Onkin myönnettävä, että on tarpeetonta 
voimien ja varojen tuhlausta soveltaa 65 
vuoden eroamisikää niihin, jotka tätä kor
keammassa iässä vielä kykenevät virkaansa 
hoitamaan. Mutta tosiasia on, että suuri 
joukko valtion yli 30,000 :een nousevasta 
virkailijakunnasta on jo 65 vuoden iässä 
siinä määrässä kykenemätöntä virkaansa 
hoitamaan, että valtiolle on monta vertaa 
edullisempaa asettaa heidät eläkkeelle ja 
palkata heidän sijaansa työkykyisot viran
hoitajat. Lisäksi on huomattava, että val
tion viranhaltijat ovat itseoikeutettuja aset
tumaan eläkkeelle jo 63 vuoden iässä, jo
tenka ei tapahdu heille mitään vääryyttä 
siinä, että valtio pidättää itselleen oikeuden 
itse kutakin 65 vuoden iässä punnita, onko 
hän vielä pätevä virkaansa hoitamaan. 

Väitetään, että nykyinen järjestelmä on 
vienyt siihen, että eräiden viranhaltijain on 
ollut pakko erota virastaan jo 65 vuoden 
iässä, vaikka he olisivat olleet vielä riittävän 
työkykyisiä, sekä että pidennyksen myöntä
misessä on noudatettu mielivaltaisuutta tai 
että se joka tapauksessa on ollut epätasaista, 
kun eri hallitukset ovat noudattaneet erilai
sia periaatteita hakemusten ratkaisussa. 
Samat epäkohdat tulisivat kuitenkin ole
maan mahdolliset myös hallituksen esittä
män 67 vuoden ikärajan voimassa ollessa, 
joskin ratkaisujen tapahtuessa vasta tässä 
1assa. Se epäkohta, että viranhaltijan täy
tyy riittävän työkykyisenä erota virastaan, 
tapahtuipa tämä sitten 65 tai 67 vuoden 
iässä, voidaan poistaa sen kautta, että 
väljennetään nykyistä käytäntöä ja anne-

taan viranhaltijalle pidennys ilman eri
koista syytä, kun on vain osoitettu, että hän 
edelleen kykenee virkaansa hoitamaan. 
Suuren valiokunnan ehdottama sanamuoto 
tekeekin tämän mahdolliseksi. Asianomais
ten esittelijäin asiana on sitten huolehtia 
siitä, että eri hallitukset noudattavat saman
laista yleistä ohjetta näitä pidennyksiä 
käsitellessään. 

Edellä sanotun uudestijärjestelyn kautta 
tulee myös estetyksi ainakin pahin mieli
valtaisuus ja aikaisempi epätasaisuus pi
dennyksien myöntämisessä. Muuten en 
käsitä, miksi tässä asiassa niin pelätään 
mielivallan käyttöä, kun kerran hallitus
muodon mukainen harkintaoikeus nimitys
asiOISSa jonkun hakijan sopivaisuudesta 
paljon enemmän tarjoaa tilaisuutta mieli
valtaan. Tässä suhteessa ei kuitenkaan ole 
paljoakaan kuullut esitettävän tapauksia 
mielivallasta, vaan näyttävät hallitukset 
jotenkin tarkkaan ja aivan liian tarkkaan 
pitävän kiinni vanhasta virkavuosiperus
teesta, eivätkä ole ottaneet huomioon, mitä 
virastot hakijain sopivaisuudesta ovat esit
täneet. 

Ei mielestäni päästä siitä, että valtion 
viranhaltijain eroamisikärajan koroittami
nen olisi valtion etujen vastainen toimen
pide, koska sen kautta ilmeisesti huononnet
taisiin virastojen kokoonpanoa. Ainakaan 
eivät sellaiset puolueet ja edustajat, jotka 
pitävät asianaan virasto-olojen parannusta 
ja virkamiesten luvun vähentämistä, voi 
kannattaa eroamisikärajan koroittamista. 
.Ja minä olen myös sitä mieltä, ettei myös
kään valtion viranhaltijain kannalta ole 
edullista koroittaa eroamisikää ja siten huo
nontaa virkamieskunnan kokoonpanoa, jos 
vain riittävän työkykyisille viranhaitijoille 
myönnetään oikeus pysyä virassaan 65 ikä
vuoden jälkeenkin ja vaikka aina 70 ikä
vuoteen saakka. 

Kannatan näin ollen suuren valiokunnan 
ehdottamaa muutosta ennen hallituksen esi
tystä yhtä hyvin valtion kuin myös valtion 
viranhaltijain edun kannalta. 

Mitä muihin hallituksen esittämiin mm'
toksiin käsiteltävänä olevaan lakipykälään 
tulee, ovat ne kaikki katsottavat paranuk
siksi, varsinkin sen jälkeen kun suuri valio
kunta on vielä erästä kohtaa selventänyt, 
ja onkin suuri valiokunta muuten näitä eh
dotuksia kannattanut. 

Kannatan siis kokonaisuudessaan suuren 
valiokunnan mietintöä. 
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Ed. E s t 1 a n d e r : Lagförslaget sådant 
det formulerats i propositionen och såsom 
det också här, såvitt jag kunde uppfatta, 
försvarades av justitieministern, är fram
ställt främst i statens intresse. Och detta 
är naturligtvis alldeles som sig bö!I'. For
dom, då pensioner och övriga förmåner för 
de ruvgångna tjänstemannen voro normala 
och tillräc'kliga, betraktades det av tjänste
mannen som en förmån att få tidigare av
gå. Han ikunde då utan fruktan motse den 
tidpunkt, då Ihan skulle draga sig tili
haka. Han gjorde det väl därför ofta 
med glädje och lämnade gärna rum åt 
yngre krafter. Men nu är det tyvärr all
deles annorlunda. 

Stora utskottets ändring tager emeller
tid, synes det mig, alltför skarpt sikte just 
på statens fördel allena, dess rätt att efter 
förgottfinnande avskeda eller bibehålla 
tjänsteinnehavare, som uprpnått 66 års ål
der. Rdm. Ståhlbergs andragande synes 
mig också ha besannat detta, då Ihan fram
ihöll, att stora utskottet utgått från, att i 
regeln tjänsteman är mer eller mindre 
oduglig till sina uppgifter redan vid 65 
års ålder. Detta synes mig emellertid vara 
ett antagande i förväg, som ingalunda kan 
anses vara bevisat eller ens med sannolik
het riktigt. Det vore enligt min tanlke 
därför också olyckligt, om denna grund
sats, detta postulat utan vidare skulle god
tagas. Stora utskottets förslag förbiser en 
för staten ·och dess tjänare gemensam för
del, nämligen att tjänstemännen skola 
ikunna känna trygghet uti sin ställning 
synnerligast under de sista år de kvarstå 
uti sin tjänst. Detta tillgodoses bäst genom 
höjande av avgångsåldern till 67 år. Detta 
innebär ingalunda någon inskränikning i 
statens naturliga rätt att också tidigare 
entlediga sådana personer, som blivit ge
nom sjuklighet eller annorlunda oförmögna 
att handhava sina åligganden. Men trygg
heten att som regel få stanna lkvar i tjänst 
intill fyllda 67 år det är för tjänstemännen 
vida värdefullare än den möjligheten som 
oekså stora utslkottet velat unna dem att 
för korta tidsintervaller ikunna erhålla för
längning, som visserligen kan förnyas men 
som också med samma möjlighet kan 
komma att avslås. 

Endast framhållande dessa synpunkter, 
viHm enligt mitt förmenande framstå så
som särskilt viktiga, ber jag få förorda 

att grundlagsutskottets förslag måtte läg
gas till grund för behandlingen. 

Ed. S e r g e 1 i u s: Herra 'puhemies! 
Suuri valiokunta on yhden äänen enem
mistöllä päättänyt pysyttää eroamisiän ny
kyisellään, toisin sanoen asettunut hy~kää
välle kannalle hallituksen ehdotukseen näh
den koroittaa eroamisiän 67 vuoteen, mitä 
ehdotusta myös perustuslakivaliokunta on 
puolta.nut. Tämän johdosta sallittakoon 
minun vieläkin mainita muutama näkö
kohta niiden lisäksi, jotka täällä esiintoin 
jo asian ensimma1sessä käsittelyssä, ja 
jotka näkokohdat puhuvat hallituksen esi
tyksen lhyvälksymisen puolesta, mitä ikära
jan koroitukseen tulee. 

Usea edustaja, joka lain syntymäaikoina, 
siis vuonna 1•9,2,6, piti eroamisikää, 65 
vuotta tarpeen vaatimana, lähti siitä, että 
valtion virkailijoille maksettaisiin jotakuin
lkin tyydyttävä palkka ja siten myös eläk
keet tarjoaisivat eronneelle jokseenkin sie
dettävät elinehdot, josta täällä pari puhu
ja.a jo on huomauttanut. Kun kumminkin 
on tultu huomaamaan, ettei eduskunnassa 
palkkoja eikä eläikikeitä pitkiin aikoihin ko
roiteta, niinkuin oikeus ja kohtuus vaati
vat, niin minun käsitykseni mukaan rau
keaa myös se lainsäätäjän pääsyy tarjota, 
niinkuin muissakin maissa, lepoa toimen
ihaltijalle aifu:aisemmin ikuin olosuhteet tätä 
oikeastaan vaativat. Ja tämä syy tuki ja 
edelleen tukee mitä voimakkaimmin nykyi
sen eroamisiän pysyttämistä. Mutta koska 
nyt Suomen eduskunta säästäväisyyttä 
noudattaen ei tahdo kunnollisesti tukea ai
kaisemmin palveluksessansa olevia virkaili
joita, niin minkätakia ei :silloin olla joh
donmukaisia ja säästetä myöskin niitä 
eläkkeitä, ·jotka ovat säästettävissä, jos 
eroamisikä koroitetaan 67 vuoteen. Niin
kuin herra oikeusministeri- täällä mainitsi, 
niin ovat nämä eläkkeet tuntuvasti nous
seet senjälkeen kuin tämä la;kiehdotus, siis 
vuonna 19:2:6, astui voimaan. 

Sen lisäksi on vieläkin huomattava, että 
kokemus meillä niinkuin muissakin Poh
joismaissa on osoittanut, että etenkin koke
nut ja täysin työkykyinen virkailija käyt
tää hyväkseen eroamisiän Jllääräystä ja 
siirtyy elä·kkeen saatuaan yksityispalvelu:k
seen. Näin ollen siis tulee pidennys 
myönnettäväJksi etupäässä niille, jotka ei
vät ole saman verran työhön kykeneviä 
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kuin ne henkilöt, jotka minä luen mainit
semaani kategoriaan. Ja etenkin tämän 
kokemuksen nojalla on Tanskassa ja N or
jassa v. 19,19 eroa:misilkä koroitettu 70 vuo
teen, lukuunottamatta tietysti niinkuin 
meilläkin joita:kuita ryhmiä, jotka ovat 
eroamisiässä jo aikaisemmin. Ruotsiin näh
den taasen on huomattava, että nykyjään 
voimassaoleva b'ki säädettiin 1907 ja tässä 
maassa on säännön mukaisesti eroamisikä 
kaikille miehille ainakin 67 vuotta. Tämä 
on havaittu Ruotsissa tarkoituksenmukai
seiksi. Siellä vielä säädettiin harkintaoi
keus myöntää pidennystä nimittävälle vi
ranomaiselle. Mutta minä myönnän kyllä
kin, että tässä voi ed. Ståhlberg olla aivan 
oikeassa, että tämä myöntämisoikeus pysy
tettäisiin niinkuin asianlaita nyt on, siis 
että valtioneuvosto viimeiseksi määrää sen, 
kuka on pysytettävä virassaan ja kuka ei. 
Kun Ruotsissa eroamisikä säädettiin 67 
vuodeksi, mHrä teoreettisesti vahvistettiin 
sillä perusteella, koska maassa myönnetään 
pidennystä 70 vuoteen, niin pidettiin eroa
misikä tarkoituksenmulkaisempana sen joh
dosta, että hankintamarginali tulisi lyhem
mäksi. - Tästä ehdotetusta marginalista 
Ruotsissa ei siihen aikaan ollut kokemusta, 
mutta meillä on kyllä ollut v. 19,26 jälkeen 
ja kokemus on osoittautunut, että eri 
viranomaiset ja vihdoin valtioneuvosto so
veltavat lakia eri ankarasti ja usein jou
tuvat suorastaan satunnaiset seikat ratkai
seviksi, josta on useampia esimerkkejä. Jos 
nyt iharlk:intamarginali järjestettäisiin hal
lituksen ehdotuksen mukaan, siis niinkuin 
Ruotsissa 2 vuodeksi, niin saisimme kum
minkin osaltaan J'lhden epäkohdan poiste
tuksi, joka usein on antanut ja tulee edel
leenkin antamaan aihetta tyytymättömyy
teen ja J.mtkeruuteen valtion toimenhalti
jain keskuudessa. Minä myönnän sen, että 
se seilrka, jonlka täällä herra Ståhlberg 
mainitsi, että nim. meillä ei ole ollut aikai
semmin määräystä, jonka mukaan valtion 
toimenhaltijan tulee poistua virastaan, että 
sekin osa:ksi alussa on ollut myöskin syynä 
tyytymättömyyteen ja katkeruuteen, mutta 
!pääasiallisesti ovat tässä minun mainitse
mani syyt olleet syinä kat,Iwruuteen ja 
tyytymättömyyteen. ,Se on kylläkin totta, 
että tätä epäkohtaa ei voida lyhyemmän 
marginalin kautta 'kokonaan poistaa, mutta 
ainakin osaltaan. Minusta näyttää siis 
!kuin olisi enemmän ;painavia syitä, jotka 

puhuvat hallituksen ehdotuksen puolesta 
kuin sitä vastaan, mitä eroamisikään tulee, 
joten minäkin olen tullut samaan loppu
tulokseen, niinkuin edellinen puihuja ed. 
Estlander. Herra puhemies, pyydän siis 
saada kannattaa ehdotusta, että perustus
lakivaliokunnan mietintö asetetaan käsitte
lyn pohjaksi. 

Ed. Tulenheimo: Herra puhemies! 
Hallituksen esitys ja perustuslakivaliokun
nan sen hyväksymistä puoltava ehdotus 
ovat molemmat samalla kannalla kuin ny
kyinen laki sikäli, että viran tai pysyväi
sen toimen haltija on velvollinen eroamaan 
saavutettuaan vissin iän, periaatteellisesti 
huolimatta siitä, kykenisikö hän edelleen 
virkaansa tyydyttävästi hoitamaan vaiko ei. 
Ainoastaan tarkoin rajoitetuissa tapauk
sissa, ,rmilloin siihen on erikoisia syitä", 
voi valtioneuvosto nimittävän viranomai
sen esityksestä myöntää tähän poikkeuk
sen. Se ero on olemassa hallituksen esityk
sen ja nykyisen lain välillä, että tuo ikä 
on hallituksen esityksessä 67 vuotta, ny
kyisessä laissa, kuten tunnettua, 65 vuotta. 
Mutta kumpaisessakin tapauksessa on täy
tetty ikä eroamisperusteena, josta vain 
harvoja poikkeuksia on ajateltu sallittavan. 

Tämän asian lähetekeskustelussa teki ed. 
Ryömä, periaatteellisesti pysyen samalla 
kannalla, sen ehdotuksen, että eroamisikä 
pysytettäisiin samana kuin ennen, nimit
täin 65 vuotena, mutta poikkeusten myön
täminen siitä teht~isiin helpommaksi. Val
tioneuvoston harkintaoilreutta myöntää 
poikkeuksia olisi väljennettävä niin, että 
se saisi vapaan harkintaoikeuden asiassa, 
niinkuin herra Ryömän sanat silloin kuu
luivat. Nykyisen lain ja hallituksen esi
tyksen säännökset, että poikkeuksen saa 
valtioneuvosto myöntää milloin siihen on 
erikoisia syitä, olisi muutettava niin, että 
valtioneuvosto saisi myöntää poikkeuksen, 
,milloin se katsoo siihen syytä olevan". 
Sen sijaan siis - jos vertaus sallitaan -
että sen seulan silmukat, jolla määrätyn 
iän saavuttaneita virkamiehiä seulotaan, 
pysyisivät hallituksen esityksen mukaan 
samansuuruisina kuin ennen, mutta seulaan 
pantaisiin vasta 67 vuotta täyttäneet vir
kamiehet, olisivat nämä silmukat edustaja 
Ryömän silloisen ehdotuksen mukaan tul
leet suurennettaviksi, mutta edelleen seu
lottaisiin vain 65 vuotta täyttäneet virka-
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miehet. En tiedä, onko herra Ryömä edel
leen samalla kannalla, mutta sallittakoon 
minun asian selvittämiseksi, ennenkuin 
käyn tarkastamaan suuren valiokunnan 
ehdotusta, verrata toisiinsa sitä kantaa, 
jolla hallituksen esitys on, ja sitä, jota ed. 
Ryömä silloin ehdotti. 

Ensi silmäyksellä saattaa silloin näyttää 
siltä kuin ed. Ryömän taannoisella ehdo
tuksella olisi ollut vissejä etuja. Sen 
kautta kivuttomasti päästäisiin eroon sel
laisista virkamiehistä, jotka tosin vielä 
eivät ole kykenemättömiä virkaansa hoita
maan, mutta joitten virassa pysyminen 
näyttäisi olevan vähemmän toivottavaa, 
kun sen sijaan taas kykenevämpi aines, 
ainakin muodollisesti helpommin kuin ny
kyjään, voisi virkaansa jäädä. Siihen 
liittyisi kuitenkin epäkohtia, jotka minun 
nähdäkseni tekevät sen, että hallituksen 
esitykselle on annettava kiistämätön etu
sija. Kun noita seulan silmukoita ei mil
lään tavoin ulkokohtaisin tunnusmerkein 
määriteltäisi, olisi seuraus tietenkin se, 
että mielivallalle ja sattumalle, kenties 
henkilökohtaisille suhteille, myötä- ja vas
tenmielisyydelle jäisi liian suuri tila. Ni
mittävän viranomaisen ja virkamiehen 
henkilökohtaisesta suhteesta vms1 jäädä 
riippumaan, tekeekö hän esityksen virka
miehen oikeuttamisesta jäämään yli täyte
tyn iän virkaansa. Keskustelun aikana on 
huomautettu, että varsinkin kaukana kes
lmspaikoista olevat virkamiehet, jotka 
kenties eivät ole nimittävälle viranomai
selle niin tuttuja kuin häntä lähempänä 
toimivat, saattaisivat joutua kärsimään. 
Ja vaikkei näinkään tapahtuisi, niin koko 
tuo ehdotus rakentuisi sille, että poikkeuk
set tulisivat entistä tavallisemmiksi, varsi
naiseksi säännöksi, ja sääntö poikkeukseksi, 
toisin sanoen poikkeuksellista olisi, että 
virkamies eroaa 65 vuoden iässä, sääntö 
taasen se, että hän saa pidennystä, siis 
aivan päinvastoin kuin mitä laki muodolli
sesti säätää. Sillä muistettavahan on, että 
kysymyksessä eivät ole sellaiset henkilöt, 
jotka vähentyneitten ruumiin- tai sielun
voimien takia ovat menettäneet työky
kynsä; sellaisia koskee lain 4:s pykälä. Ei 
myöskään voi väittää, että inhimillisistä 
syistä olisi vaikeampaa käyttää lain 4 §:ää, 
kuin olla esittämättä pidennystä, silloin 
kun kysymyksessä ovat 65-vuotiset. Kum
.paisessakin tapauksessa saattavat sekä mo-

raaliset että aineelliset seuraukset virka
miehille, eläkkeiden ollessa niin alhaiset 
kuin ne nykyjään ovat, olla yhtä raskaat. 

Olen näin paljon puhunut ed. Ryömän 
ensimmäisestä ehdotuksesta sen vuoksi, että 
suuri valiokunta on koettanut asettua sa
malle kannalle. Suuri valiokunta on 
lisäksi koettanut saada sen mahdollisuuden 
mielivaltaan poistetuksi, joka ed. Ryömän 
ehdotuksen mukaan saattoi syntyä, ehdot
tamaHa säädettäväksi jonkunlaisia ulko
kohtaisia tunnusmerkkejä, joiden nojalla 
on päätettävä, voidaanko virkamiehille 
suoda oikeus pysyä virassaan määräiän 
täyttämisen jälkeen. Tällainen tunnus
merkki on sum,en valiokunnan ehdotuksen 
mukaan se, että viran hoito ei tule kärsi
mään siitä, että kysymyksessä oleva virka
mies edelleen sitä hoitaa. Tämä tunnus
merkki onkin itsessään varsin hyvä. Mutta 
sen kautta luovutaan koko siltä kannalta, 
jolla nykyinen laki samoinkuin hallituksen 
esityskin on ja jota ed. Ryömän ehdotus 
tahtoo olla. Sillä silloin ei enää tule erot
tamisperusteiksi määrätty täytetty ikä si
nänsä, vaan yksinomaan voiko virkamies 
edelleen hoitaa virkansa tyydyttävästi vai 
ei. Vanhuus sinänsä, siis täytetty 65 tai 
67 vuoden ikä, se ei pakoita eroamaan, vaan 
se, onko vanhuus niin heikantanut asian
omaisen ruumiin- tai hengenvoimia, että 
hän on menettänyt kykynsä tyydyttävästi 
hoitaa virkaa tai tointa. Mutta jos tälle 
kannalle asetutaan, niin silloin olisi koko 
nyt puheenaoleva määräys säännöstelevältä 
merkitykseltään turha muussa suhteessa 
kuin siinä, että virkamiehen on erottava 
70 vuoden ikäisenä, koska jo lain 4 §:n 
mukaan voidaan virkaan asetettu toimes
taan poistaa, jos hän vähentyneiden ruu
miin tai sielun voimien vuoksi on me
nettänyt työkykynsä. Nyt puheenaolevan 
säännöksen asiallinen merkitys supistuisi 
siihen, että virkamiehen täyttäessä 65 
vuotta, olisi harkittava, olisiko häneen 
nähden käytettävä lain 4 §:ssä olevia 
määräyksiä. 

Minä en tahdo väittää, etteikö tällainen
kin järjestelmä olisi verrattain hyvä. Jo
ka tapauksessa se olisi parempi kuin ed. 
Ryömän lähetekeskustelussa esittämä. Mie
lestäni se myöskin olisi parempi kuin ny
kyinen laki, ja sen kautta saavutettaisiin 
jossain määrin se päämäärä, johon hallitus 
esityksessään pyrkii. Sen kautta vältyt-
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täisiin siitä tuhlauksesta, j6ka tietää olla 
käyttämättä valtion palvelukseen virka
miestä, joka vielä on täysissä voimissa ja 
pakottaa hänet nykyisellä eläkkeellä toi
mettomuuteen tai etsimään toista työalaa. 

Suuren valiokunnan ehdotuksen mukaan 
tultaisiin, niinkuin edellisestä on selvinnyt, 
kuitenkin paljon kauemmaksi kuin mitä 
valiokunta itse asiassa todella tarkoittaa. 
Ei ole epäilystäkään siitä, että valiokunta 
tarkoitti edelleen säilyttää eroamisperus
teena määrätyn ijän. Kun monet muut
kin syyt, joihin oikeusministeri viittasi, 
puhuvat tämän järjestelmän, s. o. sen jär
jestelmän säilyttämisen puolesta, joka on 
voimassa ja jota hallitus ehdottaa, olisi 
mielestäni siinä pysyttävä, mutta sitä muu
tettava niinkuin hallituksen esityksessä on 
ehdotettu. 

Mitä tulee erityisesti siihen seikkaan, 
että poikkeustapauksia vielä eroamisijän 
nostamisenkin jälkeen tulisi esiintymään, 
niin on aivan ilmeistä, että jos ikäraja ko
roitetaan 67 vuoteen', näitä poikkeuksia 
tulisi olemaan paljon vähemmän kuin ny
kyään, osaksi koska jo 67 vuotta täyttänei
den lukumääräkin on pienempi kuin 65 
vuotta täyttäneiden, osaksi koska jo sil
loin vanhuus suuremmassa määrässä on 
asianomaisen voimiin vaikuttamassa, niin 
että hän jo vapaaehtoisestikin pyytää vi
rastaan eroa. Ja sen puolesta puhuu 
myöskin minun mielestäni erittäin voimak
kaasti se seikka, johon ed. Estlander viit
tasi. Se turvallisuuden tunne valtion vir
kamiehelle, joka syntyy sen kautta, että 
hän varmasti tietää voivansa olla 67 vuo
den ikään virassaan eikä joudu nimittävän 
viranomaisen harkinnasta riippuvan eroa
misuhan alaiseksi aikaisemmin, on erin
omaisen suuri merkitykseltään sekä virka
mieheen itseensä nähden, että myöskin vi
ran hoitoon ja valtion mahdollisuuteen 
saada kykeneviä virkamiehiä palveluk
seensa. Tämän vuoksi minusta olisi py
syttävä tässä suhteessa hallituksen esityk
sen kannalla. Minusta kuitenkin olisi tar
peetonta äänestää perustuslakivaliokunnan 
mietintöä käsittelyn pohjaksi, Minä puo
lestani tulen, jos sellainen ehdotus hylä
tään, tekemään yksityiskohtaisessa käsit
telyssä ehdotuksen, että suuren valiokun
nan ehdotuksessa sanat ,kuusikymmentä
viisi" ja ,kuudenkymmentäviiden" muu
tettaisiin sanoiksi ,kuusikymmentäseitse-

män" ja ,kuudenkymmenenseitsemän" ja 
sanat ,milloin se viran tai toimen hoidon 
siitä kärsimättä voi tapahtua", sanoiksi 
,milloin siihen on erikoisia syitä". 

Opetusministeri V i r k k u n re n : Ne var
rsinaiset syyt, jotka ovat tehneet hallituk
sen ersityksen antami:sen välttämättrömäksi, 
'<Wat juuri ne, jotka ed. Ståhlberg täällä 
on maininnut. Merkitsen mielihyvällä, 
rettä hänkin hyvä:ksyy nämä syyt ja niihin 
n:ähden kan!llrattaa halli'tuksen esitystä. On 
sa1atra:va larin muuto:kselila mahdollisuus jat
kaa rell10amisiän jro sa'avuttaneelle viran- ja 
toimen haltijalle myrön;nrettyä pidennystä 
pysyä virassaan, ja toiseksi on saatava lain 
mwutoksella mahdoHisuus käyttää v;iras
tansa jo eroavaa tai eronmtta viran- tai 
toimenhralt,ijaa tilapäisesti 'Valtion palveluk
sessa rainrakin oman aikiaisemman virkansa 
väliaikaisena hoitra;jana. Niinä neljänä 
kuukautena, joina or1en ollut ha1lituksessa 
mukana, olren opetusministerrirön :aLaan kuu
luvirsSia virka-rasioissa j10 saanut useitra ker
toja todeta, mitenkä kiusa:lliseen jra koh
tuuttamaan tilanteeseen asia saattaa johtaa, 
kun nyt ehdotettuja väJjrennyksiä voimas
saoLevassa lainsäädännössä ei ,vrielä o1e ole
massa. 

Tässä yhteydessä on hallituksessa herän
nyt !kysymys, eikö olisi aihetta lisäehdo
tuksena ersittää myöskin rel1oamisiän rajan 
lisiiämistä niillä parilla vuodella, jotka hal
litus on esittänyt. Nähdäkseni on tähän 
lisäehdotukseen vaikuttanut lähinnä kolme 
wsi,alliSita syytä. Kokemukset kuluneitten 
neljän vuoden aj'alta, jona nykyinen 1aki 
on ollut käytännössä, oVJrut osoittacrmet, että 
pid!ennyksiä eroamisiän saavuttaneille vi
ran- ja toimenhaitijoille myönnettäessä 
niitä yleensä on myönnetty keskimäärin 
enemmän :ku1n kak,si vuotta. Opetusminis
teriöllä on, mikälri o1en ihav,ainnut, ollut 
näiden vuosien kulue:s'S'a koululaitoksen 
aLalta noin 40 tälbista arsti'wa kä,siteltävänä 
ja yliropistrostra noin 10; · kaikissa näissä, 
noin puolerensa;taran nousevissa tapauksissa, 
on keskimääräinen pidennys oillut jonrkun 
verl\an yli ka:ksi vuott'a. Käytäntö sii's 
näyttää johtruvan juuri Sliihen esitykseen 
ero'amisiän rajan kohott:amise:sta, minkä 
hallitus nyt on trehnyt. J:a puoltaahan täta 
e<hdotusta my()skin se tosi'asi,a, e't1tä tuoma
rinvira:nl il:raltijan oikeus ·on l'ainsääd1innön 
mukaan pysyä virassaan 70 Vl]Otreen asti. 
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Toisena asiallisena syynä voidaan mai
nita - ed. Ser.geliuSi on ,sen täällä jo 
tehnyt - Skandinavian maiden käytäntö. 
Sekä Norj'assa että Tanskassa eroamisikä 
on 70 vuo'tta. Ed. Sergd~us tälällä jo mai
nJitsi,, että Norjassa tämä ikä on kol'oitettu 
65 vuodesta 70 :een. Ruotsissa se on ny
kyään juuri sama, minkä hallitus nyt eh
dottaa Suomessakin noudatettav.ak8;i, 67 
vuot_tfl:: ~~~onnollista on, että näiden yleis
ten IkaraJOJen perustuksella •aJsetuksel:la voi
daian olojen ja, tarpei:tJten mulmm1 sään
nlöstlellä tätä yleistä määr.äystä yksityi:si:ssä 
tap~Vuksi:ssa. 

J·a kolmanrreksi on1 ,asialla myöskin se 
r~hatalJoudellinen puolensa, minkä herra 
mkeusminister,i tällä jo on maininnut.. Siitä 
o~ t~ydellä syyllä huomaut,ettu myöskin j,o 
aikaisemmassa asian käsittelyssä täällä 
~dusk~nna~sa.. MuiJSitaakseni ed. Kitvioj,a 
JOSsakiin mkai.semmassa istuntnoss:a lausui 
•että h:äne:n mielestään ei .ole mitään järk!eJ 
siin.ä, että vielä ruumiin:sa j•a henke:n:sä voi
mat säilyttänyt vrralll:- j:a •tloimenhalti:ja pan
naan eläkkeelle ja hänen sijallensa palka
taan toinen henkilö. Ei 'siinä minunk!aa'lli 
mie1estäni todellahan o]ie järkeä. Kyllä 
on tarpeetont1a kiirelhrtiä rahaitaloudemsesti 
rasittamaan valtion bud:jetti·a sellaisilLa 
eläkkeillä, j1oiden ei vielä ashdlisesti rtar
vitsii.si tullla kysymykseen. 

Nämä ovat ne asiaUiset syyt, jotk!a mi
nun nä!hdiikseni puoltawat myöskin! tä'tä 
h:alli'tuk:Jsen esityksessä tehtyä liswehdlotusta. 
Minä olen samaa mieltä kuin ed. Tulen
heimo, että suuren valiokunnan mietlintö 
olisi muissa kohdissansa hyväksyttävä 
~u~ta sii~ä olisi i~ärajamääräys ihyväksyt~ 
tava hallituksen esityksen mUikaisesti. 

Yleiskeskustelu julistet1a:an pää ttyneeksi. 

Puhe m i e .s: Keskustelun kuluessa om 
ed. Estlander ·ed. Sergeliuksen kannatta
mana ~h~ottanut, että kä'Sitte1yn p.ohj,al{]si 
asetettal.sim perustusla:ki,v,aliukunnan mie
tintö. Kutsun tä:tä ehdotust•a ed. Estlan
derin ehdotukSieksi. 

Selonteko m~önnetään oikeak1si. 

Äänestys ja päätös: 

J1dka as~aru käsittelyn pohjaksi hyvälksyy 
suuren valiokunnan mietinnön, äänestää 

,,,j.a•a"; jos ,ei" v1oit,t,aa, on ·ed. Estla'll;derin 
ehdotus hy;v.äksytty. 

P u h e m i c s : Äänestyksessä on annettu 
121 jaa- ja 70 ei-ääntä, 1 tyhjä; poi'Ssa 7. 

Eduskunta on1 siiSi kä.si·ttelyn p.ohjaksi 
hy;väksynyt suuren Vlaliok:Junruan mietinnön. 

E:siteUää:n lakiehdotuksen 

3 §. 

Keskustelu: 

Ed. T u 1 •e n h ·ei m o: Äsk.en ma:initse
miHani perus'beina pryy.dän sa:acl!a •ehdottaa 
että suuren v:aliokunnan mietinltöön sisäl~ 
tyvän •ehdotuksen 3 § :n 1 momentissa ole
vat ,sa:n,at ''"kuusikymmentävii1si" ja kuu-
;] k ··d " " UJe'ni ym:menenVll en muutetaan rSlanoiksi 
,'illuusikymmentäs,eitsemän'' J·la kuuden-
k 

,, 
y.mmenen1seitsemän" .sekä sa:na;t milloin . . . '' se vrran tai toimen ·hoidon siitä kärsimättä 

v·oi t'apahtua" ·sanoiksi ,milloin siihen on 
erikoisia syitä". 

Ed. La 'h d en .suo: Niillä .syillä, joilla 
ed. Tulenheimo ja ope1tusmi·niste11i ovat 
tä~l~_ä . puoltaruee.t tehtyä elhdo:tust•a ja kun 
mmakm k!atson ehdotuksen t:ark·oituksen
mukaiseksi, minä lmnlllatan ed. Tulenhei~ 
mon .ehdotusta. (Ed. Ry;ömä: Virk:Jamies
puolue!) 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tulenheimo ed. Lahdensuon kannatta
mana ehdottanut, että 3 § :n 1 momentissa 
olevat sanat ,kuusikymmenviisi" ja ,kuu
denkymmenenviiden'' muutetaan sanoiksi 
,,kuusikymmentäseitsemän'' J. a kuuden-

. " kymmenenseitsemän'' sekä sanat milloin . . . " se VIran ta1 tmmen hoidon siitä kärsimättä 
voi tapahtua" sanoiksi ,milloin siihen on 
erikoisia syitä". Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Tulenheimon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Tulenheimon ehdotus hyväksytty. 
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Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
86 jau- ja 107 ci-iläntä; poissa 6. 

Bd. R yö mä p;ryiuä avointa i:iäncstystä. 

Puhemies: Pyydän niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
soalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee ä~inct:~tysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, 
Ampuja, Aromaa, Brander, Bryggari, Ca
jander, Erich, Eskola, \V., Faf':erholm, 
Hakala, K., Hakkila, Halonen, T., Harvala, 
Heikkinen, Hilden, A., Hiltunen, Huttunen, 
Hämäläinen, Hänninen, Jatkola, Jokinen, 
Jyske, Kalliokoski, Kesti, Keto, Kilpi, 
Kivimäki, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Komu, Koponen, Kosonen, Kovanen, Kulo
vaara, Kuusisto, Lehtokoski, Lepistö, Lind
man, I,indqvist, Linna, Mantere, Meriläi- ' 
nen, Myllymäki, Nuutinen, Paasivuori, Paa
sonen, Pekkala, Penttala, Perho, Puittinen, 
Pyy, Pärssinen, Rantala, Rapo, Reinikai
nen, Ryömä, Räisänen, Sallila, Sarlin, B., 
Seppälä, Setälä, Sillanpää, Ståhlberg, Suo
kas, Sventorzetski, Särkkä, Tanner, Tolo
nen, Tuomioja, Tur<kia, Valta, ·welling, 
Väisänen ja Ahlström. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto-Setälä, Ainali, Alestalo, 
Annala, Anttila, Asikainen, Björk, von 
Born, Eskola, H., Estlander, Forstadius, 
von Frenckell, Furuhjelm, Haga, Ha
kala, A., Halonen, A., Hannula, Helene
lund, Hilden, U., Hirvensalo, Huhtala, 
Huittinen, Huuhtanen, Häkkinen, Häst
backa, Inborr, Jacobsson, Jauhonen, Jern, 
~Toukanen, Junes, Junnila, Jussila, Kaija
lainen, Kallioniemi, Kaura, Kauranen. 
Kemppi, Kilpeläinen, Kirveskoski, Kivioja, 
Koivisto, Koivuranta, Kolkki, Kontio, Kor
honen, Korpisaari, Koskenheimo, Kuisma, 
Kukkonen, Kuokkanen, Kuuliala, Kämä-

räinen, Lahdensuo, Lahtela, Lamminen, 
Lampinen, Lautala, Lehtonen, Leivo, r~ep
pålä, Lohi, Luostarinen, 1Ialmivaara, 
1\IIiikki, Moilanen, Mäkelä, J. L., MäkeJ::i, W., 
Nikkanen, Nurmesniemi, Nyman, Oksala, 
Oksanen, Paavolainen, Palmgren, Penna
nen, Perheentupa, Pesonen, Pihkala, Piip
pula, Pitkänen, Pojanluoma, Pullinen, 
Päivänsalo, Raatikainen, Rantanen, Rauta
harju, Riipinen, Rissanen, Roos, Rothberg, 
Ruotsalainen, Hyynänen, Saarinen, Sahl
stein, Salo, Sadin, R, Sergelius, Solja, 
Sovijärvi, Suurkonka, SviD hufvud, 'l'arl;
kanen, Tukia, Tulenheimo, Tuomikoski, 
Turja, Vehkaoja, Vesterinen, ~Westman, 
Virkkunm:, Akerblom ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 7 
edustajaa: · 

Helo, Kaskinen, Manner, Niukkanen, Sal
linen, Sunila ja Voionmaa. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 78 jaa- ja 114 ei ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Tulen
heimon ehdotuksen. 

Imkiehdotuksen 5 §, johtolause ja nimike 
hyväksytään järjestänsä keskustclutta. 

P u h e m i e s : Koska lakiehdotusta ei ole 
muuttamattomana hyväksytty, palautetaan 
asia valtiopäiväjärjestyksen mukaisesti 
suureen valiokuntaan. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. L a h d e n s u o: Suuren valiokunnan 
kokous on huomenna kello 12. 

7) Ehdotus laiksi }Joliisitarkastajan toimien 
perustamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 ja otetaan e n s i m m ä i s e en 
k ä s i t t e l y y n siinä valrnistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 42, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 



Rikoslain voimaanpanoasetuksen 22 § :n muuttaminen. 287 
--~---~,--------"·-- -. ------------------------·-

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 2. 

on Lakiehdotuksen cnsimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 

' s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 
Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi rikoslain voimay.upanoase
tuksen 22 § :n mtmttamiEesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 4 ~ 
ja otetaan e n s i mm ä i s e e n k ä s i t- ' 
t e l y y n snna valmistelevasti käsitelty . 
hallituksen esitys n :o 10, joka sisältää yllä- ' 
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i c s: Käsittelyn 'POhjana on la
kivaliokunnan mietintö n :o 4. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

9) Eduskunnan oikeusasiamiehen kertomus 
toiminnastaan vuonna ;1929 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 'Perustuslaki
v a l i o k u n t a a n. 

Puhe m i c s: Eduskunnan seuraava IS

tunto on huomenna kello 10. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,32. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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16. Lauantaina 15 p. marraskuuta 1930 
kello 10. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus r1aiksi koroitettujen tul-
lien kantamisesta vuonna 19,30 . . . . . 2:89 

A s i a k i r j a t : Suuren .valiokun
nan mietintö n :o 9; valtiovwrainvalio
kunnan mietintö n :o 3; hallituiksen 
esitys n :o 41. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus laiksi Suomem-<Saksan 
kauppasopimuikseen tclldyn lisäsopi-
muksen muuttamisesta ........... . 

Asiakirjat: Vuoden 1930 I 
vp :llä hyväksy:tt,y, V'ahvistamatta jä
tetty lakiehdotus. 

EsiteHään: 

3) Hallituksen esitys n :o 47 oppi-
velvollisuuslain muuttamisesta ..... . 

4) Hallituksen esitys n :o 48 kansa
koululaitoksen kustannuksista annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

6r) Ed. Kiviojan aloite työjårjestY'k
sen 1 ja 33 § :n muuttamisesta ..... 

" 
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Nimenlrruudossa merkitään poissao1eviksi 
ed. -:Uestrulo, . Haga, Hannur111, J acobsson, 
K'ask:men, Nmklmnen, Okswla', Sraarinen, 
SaMste'in., Sal1inen, Sunila jra Viesterinen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskunlta:työSJtä swavat tä
män päivän mtmrrmosta virkatehtävien trukia 
ed. rSmhlstein, perheessä sattuneen sairau
den tärhden ,ed. Vesterinen, puhemiesneu
IV'Oston pUJoltavran lausunnon mu:k:aisesti tär
kei'dren yksity1sa,siaiDJ takia, jotka on lähem
min puhemiesneuvostol!J..ei petruslteltu, ed. 
Hannul1a sekä yMeiskunnallisten tclltäNien 
takia ed. Alestalo. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi koroitettujen tullien kanta
misesta vuonna 1930. 

Y[lämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 41, jota on vtalmiste
lmcwslti kä:sitelty VTaltiovar'.aånvaliolrunnan 
mietinlllössä n :!0 3 jra suuren v-aliokunnan 
mietinn1össä n :o 9, :eJSitellä.än k o l m a n
t re e n k ä s i t t e 'l y y n. 

Puh e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Se:n jä1keen tehdään rpä!ä:tös !laki
ehdotuksen ihyväfusyrmisestä tali hylkäämi
sestä. 

Keskustelu: 

E'd. He l o: HaUituksen ·esityksen! hyrvak
syminen tietäisi eräitrt;ren tärkeiden kult
tuuriartifukelien tullien huomattavaa koroi
tusta jra tämä koroitus tulisi twpahtuilllaan 
jro kruluvan vuoden aikana :huolimatta siitä, 
että koko kuluvaksi vuodeksi on hyväiksytty 
ja ,vaili.VIistettu tullitariffi asira:nomaisoosa 

37 
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järjestyksessä. Tällarnen menettely, että 
JO hyväksyttyä tullitariffia ryhdytään 
muuttama:an siksi huomattavassa määrässä 
kuin hallituksen esitykselll mukaan tapah
tuisi, .on jo periaatteelliselta kannalta ar
veluttava;. Lisä:ksi ei tällä lakiesityksellä 
ole myöskään niin suurta merkitystä kuin 
sille on annettu, koska tuontiliikkeet ovat 
viime 8Jikoina kiirehtineet suuressa määrin 
tuomaan maruhan niitä artiklmleita, joiden 
tulli tulisi koroitettavaksi j•a 1Sen1vuoksi tä
män esityksen merkitys valt~on finanssien 
kannalta ei ole niin suuri kuin on :ajatelt<u. 

Minusta ei ole sentähden syytä hyväksyä 
periaatteelliselta kannalta 1siksi arvelutta
vaa esitystä kuin mikä ha~lituks:en esitys 
·on. Ehdotan senvuoksi, että esitys 'hylä
tään. 

Ed. H ä s t b a: •c k •a: Uti den till stlat.s
utsk.ottets betänkande fogade II reser
vtationen angående upphä!'iande av förhöjd 
tull undler innevarande år, ha rdm. Furu
hjelm och undertecknad runfört bl. a., att 
det är princ.ipiellt betänikligt att tullar, 
som fastställts att gälla för ett år framåt, 
under året förhöj·as, ty -detta vållar 0110 

och störingar i det ekonomi,sk·a livet, samt 
vidare att vi anse att åt@ärc1en knappast 
klommer aitt hava någon 'större, pmktisk 
betydelse emedan en ansen<lig del av im
portvarorna för det kommande året blivit 
:förtullad förrän denna lag träder i gäl
lande kraft. 

Vid första behand:lingen av dietta ärende 
gjorde finansministern gäUande, att s8Jgda 
motivering -icke va.r håUhar, särskilt det 
påstående att lagfömlaget, sedan det hun
nit träda i kmft, knwppa1st mera kommer 
.att ·hava någon störrc praktisk ihetydelse, 
då ju, såsom redrun an1tytts, en stor del av 
de v1aror, som mest :bidraga till ·t,ullintra
derna, som upptagits i budgeten, redan 
förtulla:ts. 

J·ag skall icke denna gång ä.gna tullfrå
.gan och denna t:emporära ändring uti tull
lag>en någon mer omfatt!ande utredrning he
träffande dess för- och na:c:k:delar. Jag 
vi'll blott tiJil protokollet h8Jv1a hefäst reser
vationens innehåll och min avvikaride 
mening till den uppfattning fin:ansminis
tern gav uttryck åt under ärenllets första 
bell'andlin1g. Härtill ber jag ytterligare i 
minnet få hefäst alt1t dlå import- och tull
sta;tistiken utkommer :för åren 1930 och 

1931 att jag då, om icke dessförinnan, 
skall få belägg på vad jag nu och förut 
på:st!ått, 1att man iclm med dylika dTako
niska åtgä11der kan reglera importen och 
beräkn:a tu:llinkomsterna för ett 'lmmmand!e 
år, ej heller reglera varuprisen. Varu
importörerna äro i allmänhet Duti'nleradc 
köpmän och nog medv'et1na om vad en 
ändra:d tullsats medför för nytta eUer 
skada för dem, och som kopmän icke heHer 
sena att vidt.aga motåtgärder så snart de 
erfara att ändring uti tullsatserna planläg
ges. Så har även nu skett. Redan under 
somma:ren1, då importörerna erloro a:tt tull
förhöjningen icke kunde undvikas för att 
få statsbudgeten att gå ihop, importerades 
stora mängder varor, som fyllde varrant
magasinen mer än någonsin förut. Bedan 
det, för c :a två månader tiUhaka, iblev be
kant att råg, vetemjöl, kwffe, soeker, ben
sini oeh någr(l. .andra varor skuHe få bära 
de 300 miljoner mark, som skulle uttagas 
genom förhöjd importtull, ha nämnda v•aror 
i.mporterats till sådan mängd och förtulllats, 
att j•ag dristar påstå attt tmllförhöjning.en i 
syfte att staten däirav ,för nästa år 81\Jall 
kunna draga den nytt.a, :som uti budgeten 
upptages, är förfelad. Att jag tagit denna 
ställning till nru föreliggarnde la,g ibetydrer 
icke wtt jag skul1e vara emot de för.eslagna 
tullförihöjningarna. Men en lag som denna 
kan jag :icke .godkänna, tty den :kommer 1 
hög grad att störa förhål1andena uti en 
frust handlelspolitik och ruhha alla d!e ibe
räkningsgrull!dier varpå en ;stadgad ViaTU
import uti ett land by.gger. 

Med anslutning till dessa antydningar 
synes det mig behövligt nämna vad j·ag av
ser att denna lag medfö;r för rubbningar 
uti det ekonomiska livet. 

:Som e:x!empel må i korthet nänmas, att 
det finnle's mång.a :storru importiörer,, som 
v"arit medve:tna om att tu'llsatserna lm.mma 
att förhöjas och •altt denna lag är under 
beredning i syfte att så :sn1art ri'illsda.gen 
sammanträdier få den god!känd. Dessa im
rportÖI1e,r, som på ~en eller ~annan väg fått 
reda på näm111da plarner, hava, såsom re
da:n antyddes, fyHt v.arrantmagasinen med 
varor ·och i detta nu kunnat undandraga 
sig de förhöjda tu:lls8Jtserna i den mån b'all
kerna givit dem kredit. Och i dylika fall 
har de1t ju icfke hel1er varit någon risk för 
hankerrna, ty åtgärderna hav·a jrn varit aJtt 
stärka importaffärernas ställning till dc 
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långivande ;halllkerna. Häremot är ju in
genting att anmärka varken mot importö
rerna dler de 1ångivande penningeinrätt
ningm~na, ty det hör ju till affärskutymen 
•a:t!t begagna sig av varje titlfälle för att på 
mesta och bästa sätt gynm:a s]g själv. 

Meni det är 'andra synpunkter som en 
1agstiftare i dy1ika fall som cLetta måste 
taga med i 'heräkningen, nämligen om en 
'lag som denna ger lika rä:tt åt ·alla eller 
bidrager tiH ett gunstl'ingssystem och att 
skapa monopol för vissa a:ffärer. Man har 
redan 'V'elat göra gällandie a.tt denna lag·s 
fönberedning bl<ev :f1ör en del affärer för 
tidigt be:k·ant oeih att de.s;sa på grund därav 
kunnat draga större fördelar av fö,re,va
rande åtgärd ifall lrugen godkännes,, än 
affärsmännen i allmänhet. Hunuvida detta 
är riktigt kan väl knappa,s't utredas, men 
tullmyndighet•erna, som hav·a reda på de 
olilm importörernas varuinförse:l under 
serptem'ber, oktdber och första hal'vmånaden 
-av innevarandie lliOV'emhor kunde ändå av
draga vi:ssa slutsatser. Riktig .är emeller
tid den förmodan att var:uförtullningen nu 
är ,störwc än förut., och 'a:tt de j'ä;mförelse
sirffror som regerin.g·en anför såsom hevis 
för denna lags berättigande från åren1 1924, 
1925 {)Ch 1926 icke ha någon nämnvärd 
:betydelse som jämförelsesi'ffror ifråga om 
förtullningerrs sttorle:k. Så enorm har en 
ökad förtullThing dessa dagar varit att man 
häpThar sig över att man und:er des.sa 
tryckta tider ri:s:kerar lägga sig till med 
sådana Viarul:ager. 

Den1 mest avgörande omständigheten då 
jag :påyrkat prapositionens förkastande, 
har vadt, att jag funnit det arättNist att 
ibereda möjlighet för vissa a:f:färer att 
,skapa s.i<g en monopol:ställning inom ,affärs
'l:iV!et. Det är självfaUet, att d!c affärer 
som nu försett si,g med •en avsevärd d'el av 
årsbehovet -av de varor, som koll1111l!a a tt 
belwggas med högre tull från denna dag, 
icke b1ott komma att därav draga förd!e:lar 
för sig själv utan även att ubetränga de 
affärer som nödgas köpa .slina varor senlal'o 
och beta}a en förhöjd tull. I vilken ut
sträckning detta kiommer .at1t utnyttja;s, är 
ju svårt ,att på förhand fastslå, men jag är 
övell'tygad om att dyiika åtgärder även 
komma a!tt tillg,ripa,s i den stundande :kon
kurl'ienseu, syrrnerligast som ~envar i dessa 
tider mer än ti1lförenle saknar kö!]Jare av 
alster som föres i marilmaden. 

Ja.g har på anförda grunder icke kun
na)t godkänna denna la•g, ,synTherliga,st som 
staten ick·e konrmer att hava de ekonomiska 
fördelar, som därav beräknats, och förenar 
mig om förslaget att riksdagen måtte för
kasta proposit~onen. 

Ed. E s t 1 a n d e r: Ja:g a.m;luter mig t.ill 
rdm. Furuhjelms och rdm. Häst:hackas l1e
servation. En lagstiftning sådan som den 
föl'esla.gna kommer .sannolikt id~e att med
föra den nytta för :statsfinanserna som där
med har a:vsetts. Och regeringens värdig
het lrar kna.ppast att vinna på den k'app
löpn:ing, som skulle etrublerrus melilan tullen 
och trafikant:ern•a., och där måhända de se
nare ändiå, taok vare bättre träning,, skulle 
vinna i tl'ot.s a v den hjälp som regeringen 
söker i lagstiftningsvä,g. 

Därest lagen aVJsåge det komman,die åi"et, 
lrunde den dock måihända såsom försök an
tagas, ehu·ru åtgärden1 i sig själv är tvivel
akti:g. 1\Ien den härrför sig till en snart 
tilländ:alupcn tid, för vilken lag oon tu'll
'Upphörden ·allar•edan finnes. Den s:kulle 
,så1unda erhålla så att sä:ga återv•erkande 
•kraft och ingripa störande iP'å redan av
s1ut!ade ,avtal och handelsförhållanden:; i.cke 
,di:rekt juridiskt, men så myclmt mera ek'O
nomiskt. Då tulltaxan bststäiHes per år, 
vilket redlan är ogynnsamt för J:Iandel och 
,vrandel, borde vad som stadgat.s åtmirrstone 
best'å så att de, vilka därav äi"o beroende, 
ha.de något fast att lrålla. sig till. Också 
för de ekonomi,ska relatronerna med utlan
det är detta icke hvott önskligt, utan även 
det enda ~iktiga. Denrra återverkan, detta 
ingripande i förihållanden, som intT'essen
terna hava fuil anledniug a;t1t räkna med 
såsom :bestående, .gör att jag finner mig 
icke kunna :godkänna det föreiligg~ande la,g-
förslaget. · 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Nii
den lausuntojen johdosta, mitä täällä on 
asiasta annettu, pyytäisin sen lisäksi, mitä 
aikaisellllllin olen huomauttanut, sanoa, 
ettei ole lainkaan periaatteellisesti muistut
tamista sitä vastaan, että vuoden kuluessa 
muutetaan tullilainsäädäntöä. Se tapahtuu 
hyvin usein niin hyvin meillä kuin muual
lakin ja kaikki ne seuraukset, mitä siitä 
voi olla, kestetään. Kun täällä puhutaan 
erinomaisen paljon taloudellisen elämän 
järkytyksestä ja siitä hyödystä tai ei-hyö-
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dystä, mikä. tästä voisi valtion finansseille 
olla, niilll tahtoisin huomauttaa lausujain 
omilla todisteilla, että jos ei tällä lailla ole 
mitään me11kitystä, koska suurin osa tava
roita on tullattu, niin eihän sen q;>itäisi sil
loin vaikuttaa sitä eikä tätä, eikä myös
kään järkyttää taloudellista eliimää. Asian 
laita on kuiteDikin niin, että se tullaus, 
m~kä on tehty, ei vielä ole niin suuri, ettei 
tästä olisi hyötyä, .päinvastoin. Ja. hallituk
sen velvollisuus on koettaa mahdollisuuk
sien mukaan tpitää •huolta siitä, että valtion 
tulot saadaan. Toivottavasti eduskunta, 
kun se kerran on tullut arviaineeksi tällai
sen toimenpiteen välttämättömyyden tul
lien muutdksessa, lähitulevaisuudessa saa 
aikaan pysyväisen lain tässä suhteessa, 
nimittäin niin, että silloin, kun tullin muu
tokset ovat tekeillä, lainsäädännön avulla 
jo edeltäpäin pysyviiisen lainsäädännön 
avulla, on pidetty huolta siitä, ettei tulli
muutoksissa päästä keinottelemaan. Puol
lan lakiehdotuksen hyväksymistä. 

Ed. P a 1 m g r e n : Den inom svenska 
riksdagsgruppen bildade och till gruppen 
hörande fralktionen för borgerlig samver
kan önskar få till proto'kollet antecknat, 
att gruppens medlellllillar eruhälligt komma 
att rösta för det föreliggande förslaget. 

Ed. Sergelius: Jag har intet väsent
ligt att tillägga utöver det som rdm. Häst
backa och rdm. Estlander anfört beträf
fande la:gförslagets ända:målsenlighet. Re
dan vid propositionens remiss var jag i 
tillfälle att framhålla en del olägenheter 
och vådor för •propositionens antagande. 
Hr finansministern medgav då att en så
dan proposition som denna lkommer att 
vålla störingar icke blott för de inhemska 
importörernas utan även för de utländska 
leverantörernas vidkommande. Det osäker
hetsmoment som lagens antagande lkommer 
att medföra skall ingalunda bidraga till 
goda handelsrelationer. Jag ber även att 
få amsluta mig till reservanterna ocih kom
mer att rösta för propositionens avböjande. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Ke~ustelun kuluessa on 
ed. Helo ed. Hästbackan kannattamana 
.ehdottanut, että la1kiehdotus hylättäisiin. 

Kutsun tätä ehdotusta ed. Helon ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oiikeaksi. 

Xänestys ja päätös: 

.Joka hyväksyy bkiehdotuksen sellaisena, 
jollaiseksi se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Helon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
H1 jaa-ääntä ja 72 ei-ääntä; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lrukielhdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi Suomen-Saksan kauppa
sopimukseen tehdyn lisäsopimuksen muut

tamisesta. 

Esitellään ainoaan käsittelyyn 
vuoden 1930 I valtiopäivillä hyväksytty, 
vahvistamatta jätetty edellämainittu laki
ehdotus. 

P u:h e mies: Työjärjestyksen 53 § :n 
2 momentin nojalla puhemiesneuvosto eh
dottaa, että kysymyksessä oleva lakieihdo
tus valtiopäiväjärjestyksen 74 § :n mukaan 
katsottaisiin rauenneeksi. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotuksen oppivelvollisuuslain muut
tamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 47 esitel
lään ja lä!hetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaan s i v i s t y s v a.l i o kun
t aan. 
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4) Ehdotuksen kansakoululaitoksen kustan
nuksista annetun lain muuttamisesta 

sisältäivä hallituksen esitys n :o 48 esitel
lään. 

P u lh e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarain
valiokuntaan, jonka tulee pyytää sivistys
vrulidkunnan lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Opetusministeri V i r k kun en: Edus
kunta on päättyvän vuosikymmenen lm
luessa eri kertoja ja eri yhteyksissä kiin
nittänyt huomiota kansakoululaitoksen kus
tannuslain kaipaamiin tarkistuksiin ja kor
jauksiin. Jo vuonna 1923 eduskunta ke
hoitti hallitusta ottamaan harkittavakseen 
näitä kysymyksiä. Hallitus tämän joh
dosta valmistutti asiaa komitealla, jonka 
mietinnön pohjalla vuoden 1926 valtiopäi
ville annettiin esitys muutoksista kansakou
lulaitoksen kustannuslakiin. Muutosehdo
tukset kohdistuivat silloin pääasiassa niihin 
silloisen kustannuslain säännöksiin, jotka 
koskivat opettajain palkkausta ja eläkkeitä, 
mutta myös valtion yleistä osuutta kuntien 
kansakoulumenoihin. Eduskuntakäsittelyn 
pohjalla syntyikin kesäkuun 8 päivänä 
1926 annettu ja seuraavan elokuun 1 päi
vänä voimaan tullut kansakoululaitoksen 
kustannuksia koskeva uusi laki, joka sisäl
tää melkoisen joukon uusia säännöksiä, 
ollen näillä tarkoituksena saada supistu
maan yleisiä kansakoulukustannuksia. 
Mutta kun seuraavinakin vuosina kansa
koulumenot osoittivat säänöllistä ja huo
miota herättävää kasvamista, joka ei näyt
tänyt pysyvän luonnollisen kohoamisen ra
joissa, on eduskunta pitänyt tarpeellisena 
uudelleen ja entistä perinpohjaisemmin 
kajota samaan asiaan. Vuosi sitten suun
niteltiin uusia toimenpiteitä huolestutta
vien epäkohtien poistamiseksi. Eduskunta 
näet vastauksessaan hallituksen esitykseen 
tulo- ja menoarvioksi nyt kuluvalle vuo
delle ilmoitti pitävänsä tarpeellisena, että 
hankitaan selvitys siitä, harjoitetaanko 
kansakoulumenoihin nähden tuhlausta ja 
voitaisiinko, näiden menojen käyttöä kan
sakoululaitoksen kustannuslain puitteissa 

järjestelemällä, ehkäistä menojen kohoa
mista. Samalla eduskunta asetti hallituk
sen käytettäväksi kuluvana vuonna puhee
naolevan selvityksen hankkimiseksi tar
peellisen määrärahan. 

Eduskunnan tekemän aloitteen johdosta 
opetusministeriö kuluvan vuoden kesäkuun 
alussa antoikin suunnitellun tutkimuksen 
suorittamisen valitsemansa asiantuntevan 
henkilön, maisteri Juhana Toiviaisen teh
täväksi. Tutkimus oli käsiteltävä lähinnä 
tilastollisena, joskin samalla silmällä pidet
tiin sitä mahdollisuutta, että myöskin kun
tien kirjanpidossa oli pistokokeittaisia tar
kastuksia toimitettava. Lähemmin maa
rättiin tutkimus suoritettavaksi siten, että 
se oli kohdistettava etupäässä niihin maa
laiskansakoulujen menoihin, joista kansa
koululaitoksen kustannuslain 15 §:n 2 mo
mentin nojalla suoritetaan valtionapua 2/ 3 

kunnan suorittamista todellisista menoista, 
kuten kansakoulurakennuksien kunnossapi
dosta, koulukaluston, opetusvälineiden, op
pilaille ilmaiseksi annettujen oppikirjojen 
y. m. koulutarpeiden hankkimisesta sekä 
oppilaiden terveydellisestä hoidosta sekä 
saattamis- ja majoittamiskustannuksista 
ynnä ravinto- ja vaatetusavuista. Huo
miota oli kiinnitettävä myöskin sen sei
kan selvittämiseen, onko uusissa kouluta
loissa niiden valmistumista lähinnä seu
raavina vuosina toimitettu valtion avus
tuksella sellaisia korjaustöitä, jotka oi
keastaan olisivat kuuluneet rakennus
kustannuksiin tai ovat johtuneet ra
kennustöiden virheellisestä suorittamisesta. 
'fälle tutkimukselle valmistetun työsuun
nitelman mukaan oli se edelleen koh
distettava edellämainittujen menojen erit
telyyn vuosilta 1925--28. Tutkimus on 
nyt 4--5 kuukauden työn jälkeen kai
kissä pääkohdissaan suoritettu loppuun. 
Vaikka eräät osaltaan tärkeätkin loppu
laskelmat ja niiden nojalla tehtävät johto
päätökset tällä hetkellä vielä ovat viimeiste
lyjä vailla, ovat pääasialliset tulokset kuiten
kin tutkimuksesta niin selvät ja todistus
voimaiset, että niiden pohjalla on voitu 
antaa eduskunnalle nyt esitetty esitys kan
sakoululaitoksen kustannuksista annetun 
lain muuttamisesta. Ne numerotiedot ja 
muut näkökohdat, joita esityksen peruste
luissa esitetään suoritetun tutkimuksen tu
loksista, saanevat puhua puolestaan. Näh
däkseni on tutkimus tullut varsin arvok-
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kaaksi ja sitovaksi sen menettelyn kautta, 
jota siinä johdonmukaisesti on noudatettu. 
Kun näet on mahdollisimman suuressa 
määrässä koetettu yksikkökulutusta selvit
tää eri menolaaduissa valitsemalla kullekin 
menolaadulle semmoinen kulutusyksikkö, 
joka laskelmien kehittyessä on osoittautu
nut luontevimmaksi lmlutusyksiköksi, on 
näiksi valittu sekä oppilas- että opettaja
lukumäärät niin hyvin ylä- kuin alakansa
kouluissa ynnä myös jatkokursseilla. Näi
hin perustuvia yksikkölaskuja suoritta
malla, ja kun ainehisto on ollut niin suuri, 
että se on käsittänyt koko maan, kaikki 
tarkastuspiirit, kaikki kunnat ja vihdoin 
kaikki koulut, niin on päästy niin varmoi
hin keskimääräisiin tuloksiin, että niiden 
perusteella voidaan, mikäli minä voin 
nähdä, varsin turvallisesti suorittaa nyt 
esitettyjä, melkoisen syvälle käypiä lain 
muutoksia, joiden kautta hankitaan entistä 
varmempia takeita suuremman taloudelli
suuden ja säästäväisyyden noudattamisesta 
kansakoulumenoissa. 

Tutkimus on antanut varsinkin kaksi 
mielestäni yhtä arvokasta tulosta, joihin 
esityksen muutosehdotuksetkin perustuvat. 
Entinen avustamisen periaate säilytetään 
ja voidaan edelleenkin säilyttää samana 
kuin tähänastisessakin lainsäädännössä si
ten, että valtio näitä menoja puolestansa 
korvaa kahdella kolmanneksella. Mutta 
tätä periaatetta, joka säilytetään, voidaan 
tästä lähtien sovelluttaa ei sokeasti ja ko
neellisesti, vaan määrätietoisesti ja ohjaa
vasti. Voidaan nyt määrätä valtion osuu
delle tarkat korvausperusteet vahvistamalla 
valtionavustukselle enimmäis- eli maksimi
määrät, jotka eri avustuslaeissa määrätään 
eri tavalla sen mukaan kuin koottujen ti
lastojen tulokset ovat antaneet selviä oh
jeita. Edut tästä käytäntöön otettavasta 
uudesta menettelystä ovat ilmeiset ja suo
tuisat niin hyvin valtiolle kuin kunnille. 
Edut ovat siinä, että jo edeltäpäin voivat 
kummatkin asianosalliset valmistaa melkoi
sen selviä ja luotettavia arvioita lopullisista 
kustannuksista, jotka näihin tarkoituksiin 
tulevat kysymykseen. Saadaan syntymään 
suurempi yhdenmukaisuus eri kuntien ja 
eri koulujen kansakoulumenoissa. Päästään 
niistä suurista epäkohdista, että muutoin 
taloudellisesti tasa-arvoisissa ja ehkä maan
tieteellisesti aivan lähekkäisissä kunnissa 
puheenaolevat kansakoulumenot esiintyvät 

suuressa määrin erilaisina, ja siitäkin, että 
saman kunnan eri· kouluissa samat menot 
ovat suuressa määrin vaihdelleet. Päästiiän 
edelleen siihen, että tuhlaus, missä sitä
kin on ollut, saadaan poistetuksi. 

Kun kysytään, paljonko näillä uusiEa 
ehdotetuilla toimenpiteillä saadaan sääste
tyksi sekä valtion että kuntien menoja, niin 
on ilmoitettava, että tällä hetkellä juuri 
nä;nä laskelmat vielä ovat keskencräis!ii. 
ToivoHavo.sti on vähän myöhemmin oleva 
tilaisnus antaa siinäkin kohden numel'oita. 
l\lutta varmaa kuitenkin on, että puheena
olevain menojen luonnoton nousu saa<laan 
pysähtymään ja että kylläkin tulevat täy
tetyiksi ne arviot, jotka eduskunnalle anne
tussa tulo- ja menoarviossa on esitetty. 
Varsinkin jos hyväksytään ehdotus ilmn'ts
ten opetusvälineiden ja varsinkin oppikir
jojen antamisesta ainoastaan vähävaraisille 
oppilaille, sekä kuntien että valtion siii'ltö 
tuleG olemaan melkoinen. 

Mitä tähän viimemainittuun erikoiskysy
mykseen tulee niin onhan sekin ollut jo 
aikaisemmin eduskunnassa käsittelyn alai
sena. Mainitsemassani vuoden 19,26 esityk
sessä hallitus jo teki esityksensä perustuk
sena olevan komitean suosituksesta saman
laisen ehdotuksen, minkä nykyinen hallitus 
on uudistanut. Silloin eduskunta tätä koh
taa hallituksen esityksessä ei hyväksynyt. 
Tästä asiasta on kuitenkin seuraavina vuo
sina paljon keskusteltu sekä hallituspii
reissä että kunnissa ja on tuntunut siltä, 
etta ne näJkökohdat, jotka asiallisesti puol
tavat tämänkin muutoksen tekoa, ovat 
saaneet yhä enemmän huomiota. Puoles
tani myönnän, että tätä erikoiskysymystä 
voidaan katsella eri puolilta, mutta olen 
kumminkin omasta puolestani sitä mieltä, 
että ihallitUiksen esitys on tässäkin kohden 
oikeaan osunut. 

Se uudistus, joka haliltu'ksen esityksessä 
nyt ehdotetaan, alkaa, jos se hyväksytään, 
vaikuttaa menojen väihentämiseksi jo tule
van vuoden loppupuolella. Saattaa aja
tella, että kunnilla olisi 'kiusaus esittää 
ensi vuoden vaihteessa tavallista enemmän 
ja suurempia laskuja valtion korvatta
vatksi, mutta jos tällainen yritys sawda 
valtiolta osuutta enemmän, kuin mitä ikoh 
tuullista ja tosiasioihin perustuvaa olisi, 
tehtäisiin, se varmaankaan ·ei tulisi onnis
tumaan. Tullaan ka:it menettelemään sillä 
tavalla, että entistä suuremmassa määrässä. 
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· pyydetään kuntia esittämään aikaisemmin 
valmistamiansa tätäkin asiaa koskevia me
noarvioita ja niistä on helposti käyvä ilmi, 
mit~.ä menot ovat todellisia. ja ennakolta 
arvioituja, mitkä taas ehkä keinotekoisesti 
huipistettuja. 

'Tässä yhteydessä on syytä mainita, että 
kontrollia kuntien, valtion maksettavaksi 
esittämistä menoista on ai&aisemminkin 
osoittautunut Yihä tarpeellisemmaksi har
joittaa viranomaisten puolelta. Jo takavuo
sina on kouluviranomaisilla ollut syytä jo
tenkin ankaralla kädellä käsitellä niitä kun
tien esittämiä menoja, joista on valtiolta 
va3Jdittu lkorvausosuutta. Ne määrät var
sinkin koulura:kenusten, korjausten ja kun
nossapidon kustannuksista, joita kunnat ti
Jastoissaan ja tiliehdotuksissaan ovat val
tion korvattaviksi esittäneet, ovat olleet 
huomattavasti suuremmat' kuin ne maksut, 
joita valtio on lopulta katsonut olevansa 
lain mukaan velvollinen suorittamaan. Nyt 
suoritetun tutkirrmksen alaisina vuosina, 
nimittäin vuosina 1925-1928, on koulu
hallitus 'pyyhkinyt korvattaviksi esitetyistä 
menoista tasaluvuin seuraavat määrät: 
vuonna 192;5 1,400,000 markkaa; mutta jo 
seuraavana vuonna on pyyhittyjen mää
rien nousu vallan huikea, se oli vuonna 
1926 3,999,990 markkaa. Vuonna 1927 se 
on ollut 4,000,000 ja vuonna 1928 4,440,000. 
Nämäkin suuresti kasvaneet kuntien val
tion korvattavilksi esittämistä laskuista toi
mitetut :pyyhkimiset todistavat, miten vält
tämätöntä on päästä sellaisiin selviin kor
vauksen laskemisen perusteisiin, jotka te
kevät sekä valtiolle että kunnille mahdolli
seksi jo ennakolta laatia arvioita puheena
olevien kusta:nnusten enimmäismääristä. 

Kaiken kaikkiaan olen puolestani vakuu
tettu siitä, että hallituksen esitylksen anta
misella ja sen hyväksymisellä on astuttu 
järkiperäisen ja, jos tätä sanaa saan käyt
tää, reilun taloudenhoidon ylläpitämisen 
hyvälle tielle niiden kansa:koulumenojen 
hoitamiseik:si, joiden oikea, selkä ajanmukai
nen että kaukonäköinen järjestely on yhtä 
tähdellinen niin hyvin valtiolle kuin kun
nillekin. 

Ed. S t å h l b e r g: Esitetyn lakiehdo
tuksen mukaan laissa määrättäisiin yleiset 
perusteet niille avustuksille, joita kunnille 

myönnetään valtion varoista, mutta enim
myysmäärät, joihinka nämä avustukset eri
laisilta menoilta voisivat nousta, vahvistet
taisiin valtioneuvoston päätöksellä. Kun 
tässä kuitenkin myönnetään kunnille ni
menomainen oikeus saada avutusta määrät
tyyn enimmyysmäärään asti ja toiselta puo
len on puheena verrattain suuria valtion 
varoja, pyytäisin asianomaisia valiokuntia 
harkitsemaan, eikö olisi asianmukaisempaa, 
että nämä enimmyysmäärät vahvistettaisiin 
asetuksessa, eikä valtioneuvoston päätök
sessä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja esitys lähetetään v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o kun t a a n, jonka tulee pyytää asiasta 
s i v i s t y s v a l i o k u n n a n lausunto. 

5) Työjärjestyksen 1 ja 33 § :n muuttamista 

tarkoittava ed. Kiviojan aloite esitellään. 

P u h e m i e s : Kysymyksessä oleva ed. 
Kiviojan aloite jaettiin painettuna edusta
jille viime istunnossa. Työjärjestyksen 
66 § :n mukaan on edustajan tekemä aloite 
työjärjestyksen muuttamiseen, ellei edus
kunta sitä suorastaan hylkää, lähetettävä 
lausunnon antamista varten puhemiesneu
vostoon. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

P u h e m i e s: Kun ei ole tehty ehdo
tusta aloitteen hylkäämisestä, lähetetään se 
lausunnon antamista varten puhemies
n e u v o s t o o n. 

P u h e m i e s: Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi tiistaina klo 19. 

Täysistunto lopetetaan klo 11,03. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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17. Tiistaina 18 p. marraskuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi valtion viran 
tai pysyväisen toimen haltijan nimit
tämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 7 a ja 7; perustus
lakivaliokunnan mietintö n :o 5 ; halli
tuksen esitys n :o 9. 

2) Ehdotus laiksi poliisitarkastajan 
toimien perustamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 10; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen esi
tys n :o 42. 

3) Ehdotus laiksi rikoslain voimaan
panoasetuiksen 22 '§ :n muuttamisesta 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 11; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 10. 

E s i te ll ä ä n: 

4) Kertomus hallituksen toimen
piteistä vuonna 1930 tammi-syys-
kuun ajalta ..................... . 

Pöydällepanoa va:L"ten 
esitellään: 

5) Perustuslaki valiokunnan mietintö 
n :o 6 hallituksen esityksen johdosta ri
koslain 11 luvun muuttamisesta .... 

kello 19. 

Siv. 

300 

" 

" 

" 

301 1 

6) p,erustuslakivaliokunnan mietintö 
n :o 7 lakialoitteen johdosta, joka si
sältää ehdotuksen laiksi valtiopäiväjär
jestyksen 6 ja 13 § :n muuttamisesta 

7) Perustuslakivaliokunnan mietintö 
n :o 8 hallituksen esityksen johdosta 
asiain ratkaisemisesta valtioneuvos
tossa ja sen ministeriöissä annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

8) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 3 hallituksen esitylksen joh
dosta laiiksi laivanisännän vastuusta 
ja meripanttioikeudesta ........... . 

9) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 4 hallituksen esityksen jdh
dosta laiksi vuokra-alueita tiheissä 
asumusryhmissä koskevien vuokraswh-
teiden edelleen ja,tkamises:ta ....... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Anttila, A. Hakala, Hannula, 
Kuuliala, Rothberg, Sunila ja Svinhufvud. 

Ilmoi tusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta terveydellisistä syistä ed. Svin
hufvud, sairauden johdosta ed. Kuuliala, 
virkatehtävien takia ed. Rothberg ja oikeus
asiain takia ed. A. Hakala. 

38 
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UuS1ia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella tältä päivältä saapunut halli
tuksen esitykset 

n :o 49 laiksi taajaväkisistä maalaisyhdys
kunnista ja 

n :o 50 laiksi mallasjuoman tehdasmai
sesta valmistuksesta ja myynnistä. 

Erästä Lapuan yhteiskoulun toverikunnan 
kirjelmää koskeva ed. Erichin kysymys. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Erichin asianomaisen 
valtioneuvostonjäsenen vastattavaksi osoit
tama kysymys, joka koskee erästä I.1apuan 
yhteiskoulun toverikunnan poikien maan 
muiden oppikoulujen toverikunnille äsket
täin lähettämää kirjelmää, sekä opetusminis
terin kysymykseen antama kirjallinen vas
taus. V aitiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 mo
mentin mukaisesti ei asiasta sallita keskus
telua eikä siitä tehdä päätöstä. 

Sihteeri lukee kysymyksen ja opetusmi
nisteri Virkkusen vastauksen siihen. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Täällä ilmestyvä Ajan Sana niminen sa
nomalehti julkaisi numerossaan marraskuun 
11 päivältä kirjelmän, jonka Lapuan yhteis
koulun toverikunnan pojat ovat lähettäneet 
maan muitten oppikoulujen toverikunnille. 
Kolmen nuorukaisen allekirjoittamassa kir
jelmässä kehoitetaan muitakin toverikuntia 
yhtymään kannattamaan n. s. I.1apuan lii
kettä ja esittämään mielipiteensä Lapualle 
pidettäväksi suunnitellulle liikkeen kannat
tajien yleiselle kokouksellc. Allekirjoittajat, 
jotka katsovat saavuttaneensa riittävän kyp
syyden ja arvostelukyvyn lausuakseen pai
navan sanansa ja ,paheksumisensa'' eräit
ten viime aikoina tapahtuneitten lainmu
kaisten pidätysten ja vangitsemisten joh
dosta, eivät lähemmin lausu, onko aikomuk
sena saattaa koulunuorison ,valistunut mie-

lipide'' kokouksen tietoon kirjallisesti vai 
suorastaan ,edustajien'' välityksellä. 

Kun kouluopetuksen tarkoituksena on 
varttuvan nuorison älyllinen ja siveellinen 
kasvatus ja tämän päämäärän saavuttami
seksi on välttämätöntä pitää sitä erillään 
valtiollisista kiistakysymyksistä ja into
himoista, niin ja koska Lapuan yhteiskoulun 
toverikunnan kirjelmä saattaa olla omiaan 
järkyttämään koulujen menestykselliselle 
työskentelylle tarpeellista työrauhaa, pyytää 
allekirjoittanut kunnioittaen V. J :n 37 § :n 
1 mom. säädetyssä järjestyksessä esittää 
asianomaisen valtioneuvoston jäsenen vas
tattavaksi seuraavan kysymyksen: 

Onko ylempänä viitattu kirjelmä hallituk
sen tiedossa ja jos on 

mihin toimenpiteisiin hallitus aikoo ryh
tyä suojellakseen oppikoulujen työrauhaa 
sellaisilta häiriöiltä, joita kirjelmä todennä
köisesti voi aiheuttaa, sekä 

onko Lapuan yhteiskoulun toverikunnan 
valvojaa (kuraattoria) ja oppilaitoksen joh
tajaa huomautettu toverikunnan menettelyn 
sopimattomuudesta ~ 

Helsingissä, marraskuun 13 päivänä 1930. 

l\Iikko W. Erich. 

Opetusministeri Virkkusen vastaus kuu
luu: 

Valtioneuvosto. 
O'Petusminist eri. 

Helsingissä, 
18 p :nä marraskuuta 1930. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Kirjeessä kuluvan marraskuun 14 päi
vältä olette Te, Herra Puhemies, minulle lä
hettänyt kansanedustaja Mikko W. Erichin 
V. J :n 37 § :n 1 mom. säätämässä järjestyk
sessä minulle .vastattavaksi esittämän seu
raavan, kuluvan kuun 13 päivänä päivätyn 
kysymyksen : 

Onko ylempänä viitattu (nimittäin La
puan yhteiskoulun toverikunnan) kirjelmä 
hallituksen tiedossa, ja jos on 

mihin toimenpiteisiin hallitus aikoo ryh
tyä suojellakseen oppikoulujen työrauhaa 



sellaisilta häiriöiltä, joita kirjelmä toden
näköisesti voi aiheuttaa, sekä 

onko Lapuan yhteiskoulun toverikunnan 
valvojaa (kuraattoria) ja oppilaitoksen joh
tajaa huomautettu toverikunnan menettelyn 
sopimattomuudesta? 

Tämän johdosta saan kunnioittavimmin 
esittää seuraavaa. 

J1apuan yhteiskoulun toverikunnan kir
jeestä luin tiedon siinä sanomalehdessä, joka 
kysymyksessä mainitaan, mutta olen senjäl
keen hankkinut sen kokonaisuudessaan näh
täväkseni. Ymmärrän kirjeen tarkoituksen, 
varsinkin kun sen lähettäjät myöhemmin 
julkisuudessa ovat sen tyydyttävästi selit
Hineet. Luotan nytkin, niinkuin aina olen 
tehnyt, Suomen opiskelevaan nuorisoon. 
Kaikissa oloissa, mutta varsinkin nykyai
kana, pidän erittäin tärkeänä sitä, että kou
lunuorisomme vastuunalaiset kasvattajat 
kullekin uskottua nuorisojoukkoansa johta
vat sillä tavoin, että he antautuvat välittö
mään, henkisten siteiden lujittamaan yhtey
teen nuorisonsa kanssa. Kun he tässä lähei
sessä asemassaan osoittavat sitä kohtaan 
ymmärtämystä ja myötätuntoa heidän on 
oleva helppoa myös ohjata nuorisoansa niin, 
että sen herkän isänmaallisen mielen il
maukset aina löytävät ne muodot, jotka ovat 
myönteiset ja soveliaat. Myöskin nyt ky
seessäolevaa nuorten aloitetta käsitellessään 
vanhemman polven tulee omistaa nämä vält
tämättömät edellytykset, joihin olen viitan
nut. Mitään häiriöitä oppikoulujen työrau
halle ei kirjeestä ole odotettavissa. Mitä huo
mautuksia kirjeen alkuperäinen, nyttemmin 
tarkemmin selitetty sanamuoto saattaa ai
heuttaa, se selviää kouluhallituksen sen joh
dosta antamasta ja sanomalehtien kautta 
tunnetuksi tulleesta kiertokirjeestä. Tämän 
virallisen toimenpiteen katson asiassa täysin 
riittäväksi. 

Paavo Virkkunen. 

Statsrådet. 
U ndervisningsministern. 

Helsingfors, 
dcn 18 november 1930. 

Till Riksdag·ens Herr Talman. 

I skrivelse av den 14 innevarande novem
ber har Ni, Herr Talman, tillsänt mig föl-
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jande den 13 i samma månad dagtecknade 
spörsmål, som riksdagsmannen Mikko 
W. Erich framställts till mitt besvarande i 
den ordning 37 § 1 mom. R. 0. föreskriver: 

Har regeringen vetskap om ovanantydda 
(nämligen konventets vid Lappo samskola) 
skrivelse och, om så är fallet, 

vilka åtgärder ärnar regeringen vidtaga 
för att värna arbetsfreden i lärdomsskolorna 
mot de störingar skrivclsen sannolikt kan 
framkalla, samt 

hava kuratorn för konventet vid r,appo 
samskola och läroanstaltens föreståndare 
uppmä11ksamgjorts på det olämpliga i kon
ventets tillvägagående ~ 

I anledning härav får jag vördsammast 
<Jnföra följande: 

Om konventets vid Lappo samskola brev 
erhöll jag kännedom ur den tidning, som i 
spörsmålet omförmäles, men därefter har 
jag införskaffat brevet i dess helhet till ge
nomgående. Brevets syftemål förstår jag, 
särskilt efter det dess avsändare i offentlig
heten på ett tillfredsställande sätt förkla
rat det. Nu, som alltid, litar jag på Finlands 
studerande ungdom. Under alla förhållan
den, men insynnerhet under nuvarande tid 
anser jag det vara av synnerlig vikt, att. 
vår skolungdoms ansvariga uppfostrare vid 
handledningen av den ungdom envar har 
sig ombetrodd, träda i omedelbar genom 
andliga band stärkt gemenskap med denna 
ungdom. När de i denna närastående ställ
ning ådagalägga sin förståelse och sympati, 
skall det också bliva dem lätt att så leda 
ungdomen, att yttringarna av dess känsliga 
fosterländska sinnelag städse finna positiva 
och lämpliga former. Vid bedömandet av 
nu ifrågavarande initiativ från de ungas 
sida bör den äldre generationen anlägga 
ovanantydda nödvändiga synpukter. Några 
störingar av arbetsfreden i lärdomskolorna 
äro i anledning av brevet ej att befara. Tili 
vilka anmärkningar brevets ursprungliga, 
numera närmare förtydligade ordalydelse 
kan föranleda, framgår av skolstyrelsens i 
anledning därav avlåtna och genom tid
ningspressen bekantgjorda cirkulär. Denna 
officiella åtgärd synes mig i allo tillfyl
lestgörande. 

Paavo Virkkunen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 
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Ed. R y y n ä n e n: Valitsijamiesten ko
kous pidetään tässä huoneessa tämän istun
non päätyttyä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi valtion viran tai pysyväi
sen toimen haltijain nimittämiskirjoista sekä 
hPidän oikeudestaan pysyä virassaan tai toi-

messaan annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 7 a ja otetaan jatkettuun toiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman valiokun
nan mietinnössä n :o 7 ja perustuslakivalio
kunnan mietinnössä n :o 5 valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 9, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 7 a, josta näh
dään, että suuri valiokunta on, yhtyen 
muissa kohdin eduskunnan asiassa tekemiin 
päätöksiin, päättänyt ehdottaa lakiehdotuk
sen 3 § :n 1 momentin viimeiseen lauseeseen 
otettavaksi eraan selventävän lisäyksen. 
Eduskunnan on nyt päätettävä tämän muu
tosehdotuksen hyväksymisestä tai hylkää
misestä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Suuren valiokunnan esittämä muutosehdo
tus hyväksytään. 

Asian toinen käsittely julistetaan piiätty
neeksi. 

2) Ehdotus laiksi poliisitarkastajan toimien 
perustamises_!a. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 10 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 42, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren val-iokunnan mietintö n :o 10. Ensin sal-

~~~-

litaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jälkeen 
ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään järjestänsä keskustelutta lakiehdotuk
sen 1~2 § :t, johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi rikoslain voimaanpanoase
tuksen 22 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 11 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 4 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 10, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 11. Ensin sal
litaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jälkeen 
ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelussa ei pyydetä puheenvuo
roa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiehdotuksen 22 §, joh
tolause ja nimike. 

LaKiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Kertomus hallituksen toimenpitejstä 
vuonna 1930 tammi-syyskuun ajalta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
v a l i o k u n t a a n sekä, mikäli se koskee 
suhteita ulkovaltoihin, ulkoa s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 
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Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

5) Rikoslain 11 luvun muuttamista 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 6; 

6) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
6 ja 13 § :u muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 7; 

7) Asiain ratkaisemisesta valtioneuvostossa ja 
sen ministeriöissä annetun lain muut

tamista 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 8; 

8) Ehdotuksen~laiksi laivanisännän vastuusta 
ja meripanttioikeudesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n :o 3; sekä 

9) Ehdotuksen laiksi vuokra-alueita tiheissä 
asumusryhmissä koskevien vuokrasuhteiden 

edelleen jatkamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 4. 

P u h e m i e s: Eduskunnan ensi istunto 
on ensi perjantaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 19,36. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





18. Perjantaina 21 p. marraskuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi valtion viran 
tai pysyväisen toimen haltijain nimit
tämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 7 a ja 7; perustus
lakivaliokunnan mietintö n :o 5; halli
tuksen esitys n :o 9. 

2) Ehdotus laiksi poliisitarkastajan 
toimien perustamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 10; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
esitys n :o 42. 

3) Ehdotus laiksi rikoslain voimaan
panoasetuksen 22 § :n muuttamisesta 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 11 ; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 10. 

Ensimmäinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi lisäyksestä ja 
muutoksesta rikoslain 11 lukuun .... 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 6; hallituksen 
esitys n :o 29. 

5) Ehdotus laiksi asiain ratkaise
misesta valtioneuvostossa ja sen mi
nisteriöissä annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

Asiakirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 8; hallituksen 
esitys n :o 45. 

kello 15. 

Siv. 
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6) Ehdotus laiksi laivanisännän vas
tuusta sekä meripamttioikeudesta ... 

A s i a k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 3; hallituksen 
esitys n :o 14. 

7) Ehdotus laiksi vuokra-alueita 
tiheissä asumusryhmissä koskevien 
vuokrasuhteiden edelleen jatkamisesta 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n :o 23. 

8) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjes
tyksen 6 ja 13 § :n muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 7 ; ed. von Bornin 
lak. al. n :o 1. 

Esitellään: 

9) Hallituksen esitys n :o 49 laiksi 
taajaväkisistä maalaisyihdyskunnista . 

10) Hallituksen esitys n :o 50 laiksi 
mallasjuoman tehdasmaisesta valmis-
tu:ksesta ja myynnistä ............ . 

11) Ed. Kiviojan aloite työjärjes
tyksen 1 ja 33 § :n muuttamisesta sekä 
puhemiesneuvoston siitä antama lau-
sunto ........................... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

12) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 4 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevien rahastojen varojen 
käyttämisestä lainoiksi metsä- ja maa-
taloudellisiin tarkoituksiin ........ . 

Siv. 
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324 

" 
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13) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 5 hallituksen esityksen joh
dosta lisäyksistä vuoden 1930 tulo- ja 
menoarvioon ..................... . 

14) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienvil
jelijöille annettavia palkkioita varten 

Puhetta jOih"taa ·puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

3215 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Kuuliala, Rothberg ja Sunila. 

llmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

V a:pautusta eduskuntatyöstä saavat ensi 
tiistain istunnosta 1äheisen sukulaisen kuo
leman johdosta ed. Forstadius ja kunnal
listen tehtruvien takia ed. Tuomikoslki. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u lh e m i .e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on ta:saNallan presidentin !kirjelmän 
ohella tältä <päivältä saapunut hallituksen 
esitykset n :ot 51, •52<, 53 ja 5•4. 

Pu!heenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. L a h rd e n s u o: Ilmoitan, että 
suuri validkunta kokoontuu huomenaamuna 
kel~o '9. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi valtion viran tai pysyväisen 
toimen haltijain nimittämiskirjoista sekä 
heidän oikeudestaan pysyä virassaan tai toi-

messaan annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältä;vä 
hallitulksen esitys n :o 9, jota on valmiste-

levasti käsitelty pen1stuslakivalivkunnan 
mietinnössä n :o 5 ja suuren valiokunnan 
mietinnöissä n :ot 7 ja 7 a, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan !keskus
telu asiasta, sen järkeen tehdään päätös 
toisessa !käsittelyssä päätetyn lrukielhdotuk
sen hyväksyrrnisestru tail&a hylkäämisestä. 

Menettelytrupa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. E s t l a n d e r: Då, så:som jag ihop
pa:s, lagen nu kommer att godkännas, ber 
jag att under denna förutsättning få fnvm
ställa ett föl'slag tiH petitionsiklrum i över
ensstämmelse med det, som ingår i den av 
mig undertecknade andra reservationen till 
grundlagsutskottets betäll'kande n :o 5: att 
riksdagen må:tte besluta hemställa, att re
geringen ville undersö'ka ihuruvida icke 
ersättni,ng bör givas åt tjänstemän, vilka 
rpå grund av Tagen den 219 juni 19216 nöd
ga.ts aVJgå från tjänsten vid 65 års ålder, 
ävensom framlägga llrärav tilläventyrs d'ör
anledd •proposition. 

J ag skall icke uppehåtla riksdagen med 
att ingå på motiveringen av detta förslag, 
utan hänvisar endast till vad jag uttalat 
uti min reservation. 

Ed. B j ö rk: Jag ber att ·få under
stöda rdm. Estianders förslag. 

Ed. Sergelius: Jag ber även att få 
understöda rdm. Estianders förslag. 

Keskustelu julistetaan rpäättyneeksi. 

,puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Estlander ed. Björkin kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta päättäisi lau
sua toivomuksen, että hallitus tutkituttaisi, 
eikö ole myiönnettävru korvaus niiHe virka~ 
miehille, joiden on ollut pa'kko kesäkuun 
2.9 päivänä 11926 annetun lain perusteella 
erota virastaan 65 vuoden ·vanhoina, ja an
taisi tästä malhdol'lisesti aiheutuvan esityik
sen. Kutsun tätä ehdotusta ed. Estlande
rin elhdotuikseksi. 

Selvnteko myönnetään oikeaksi. 
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'foisessa 'käsittelyssä päätetty lakiehdotus 
,hyväJksytään. 

La!kie'hdotulksen kolmas käsittely 'On päät
tynyt. 

Äänestys ja päätös 

Ad. Estlanderin ehdotuksesta: 

.Joka :hyväksyy ed. Estlanderin, ehdotuk
Hen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on 
sanottu ehdotus J1ylätty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jo1!ka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on ta,pahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hylännyt ed. Estlan
derin ehdotuksen. 

; Asia on loppuun käsitelty. 

2) :Ehdotn~ laik;;i polihitarka:;tajan toimien 
perustamisesta. 

Yllämainitun laJkiehdotuksen sisältävä 
thallitwksen esitys n :o 42, jota on valmiste
levasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 2 ja suuren valiokunnan 
rnietinnössä n :o 10, esitellään k o l m a n
t e en k ä s 1 t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan asiasta 
!keskustelu. Sen jälkeen tehdään päätös 
toisessa käsittelyssä pä:ätetyn lakiehdotuk
sen !hyväksymisestä taikka hylkäämisestä. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Toisessa 'käsittelyssä päätetty lakiohdotu~ 
'hyvälksytään. 

La!kiehdottrksen kolmas käsittely on päät
tynyt. 

_Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi rikoslain voimaanpalloase
tuksen 22 § :n muuttamisesta. 

Yll&mainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 10, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 4 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 11, esitellään k o l m a n te c n 
ik ä s i t t e l y y n. 

Puhe m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös toi
sessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotu!kscn 
hyväksymisestä taikka :hyllkäämisestä. 

Kukaan .ei halua puheenvuo11oa. 

Toisessa käsittelyssä päätetty la:kiehdotus 
hyväksytään. 

Lakiehdotuksen !kolmas käsittely on päät
tynyt. 

Asia on loppuun 'käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi lisäyksestä ja muutoksesta 
rikoslain 11 lukuun. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 6 ja otetaan e n s i m mä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituiksen esitys n :o 29, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotwksen. 

Puhemies: Käsittelyn p'Oihjana on 
perustusla~kivaliokunnan mietintö n :o 6. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S ö d e r h o l m: Perus
tuslakivaliokunta on ryhmittelemällä ehdo
tetussa r~koslain 11 luvun 4 a § :ssä mai
nitut teot koettanut vielä tarlkemmin mää
ritellä ne toimintamuodot, jotka sen mu
kaan olisi rangaistavia. On kysymyksen
alaista, onko tällainen ryhmittely ollut 
tarpeen mainitun pykälän väärän sovitta
misen estämiseksi. Kuitenkin on nähdäk
seni asiallinen muutos tehty sen sana
muodon kautta., jonka 2 kohdan loppu 
on saanut. Tämä kohta ftmuluu: ,Ottaa 
osaa 'kokoukseen, joka hänen tietensä on 
kutsuttu koolle valtiopetokseen tähtäävän 
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toiminnan edistämiseksi ta!hi, jossa neuvo
tellaan tai päätetään valtiopetokseen täh
täävän toiminnan edistämisestä taikka 1 
kohdassa mainitun yhteenliittymän perusta
misesta, ellei asianhaaroista käy päättämi
nen, ettei hänen ai1komu1ksenaan ollut edis
tää tällaista toimintaa". Kun esityksen 
mukaan osanottaminen kokoukseen, joka on 
kutsuttu koolle valtiopetokseen tähtäävän 
toiminnan edistämiseksi tahi, jossa on neu
voteltu tai sovittu tuollaisesta toiminnasta, 
olisi rangaistava, on mietinnössä tähän li
sätty sanat: ,Ellei asianhaaroista käy päät
täminen, ettei hänen aikomuksensa ollut 
edistää tällaista toimintaa". Todistusten 
esittäminen tästä tulee, kuten sanottu, ole
maan hyvinkin vaikea. Jos esi ty'ksessä 
ehdotettua säännöstä pidetään liian anka
rana, olisi teon rangaistavuuden ehdoksi 
ollut asetettava, että henkilö, jaka on nou
dattanut kutsua sellaiseen kOikoukseen, ei 
siellä ole vastustanut päätöksiä, joiden tar
koituksena on edistää valtiopetoksellista 
toimintaa. 

Perustuslakivaliokunnan mietintöön liite
tyssä vastalauseessa on vapaaherra von 
Born lausunut, että esityksessä rikoslakiin 
ehdotetut lisäykset olivat tulleet tarpeetto
miksi sen jälkeen kun hallituksen valtio
päiväjärjestykseen ja vaalilakiin ehdotta
mat muutokset oli saatu lakiin. Tämän 
laatuista lausumaa olisi kaikkein vähim
män odottanut vapaaherra von Bornin ta
holta. Ehdotettua sruuntaa noudattaen voi
vat keskuslautakunnat tutkiessaan henki
löitten vaalikelpoisuutta paljon laajemmalti 
perustaa harkintansa langettavaan tuo
mioon. Ehdotetun 4 a § :n piiriin ma:htuu 
nimittäin suuri joukko tekoja, joilla, vaik
kakaan niitä ei suorastaan voida leimata 
valtiopet01ksen valmistelU:ksi, kuitenkin on 
sama valtiojärjestyksen turvallisuutta uh
kaava tarkoitusperä. Tässä on todellakin 
kysymys aivan omalaatuisesta rikoksesta, 
crimen sui generis, ja kysymyksen alaista 
on, eikö tämän säännöksen oikea paikka 
olisi j'Ossakin muussa rikoslain luvussa, 
.esirn. 42 luvussa, jossa puhutaan valtion 
turvallisuutta varten annettujen määräys
ten rikkomisesta. 

Herr talman! Grundlagsutskottet har 
genom uppcelandet av den föreslagna nya 
4 a § 11 lkap. strafflagen säkt ytterligare 

precisera de han:dlingar, vilka på grund 
av densamma bleve straffbara. Det kan 
ifrågasättas, huruvida en sådan uppdel
ning behöfts för att icke leda till oriktig 
tillämpning av paragrafen. En s8!klig 
ändring synes mig likväl vara gjord genom 
den avfattning slutet av punkt 2 erhållit. 
Denna punkt lyder: Deltagare i möte, sorn 
honom veterligen sammankallats för främ
jande av högförrädisk vel'ksamhet eller 
å vilket lägges råd eller beslutes om främ
jande av högförräderi åsyftande verksarn
het eller grundande av i första punkten 
närnnda sarnmanslutning, därest icke av om
ständig"heterna framgår, att hans avsikt. 
icke varit att främja en dyli'k verksamhet. 
Medan enligt propositionen deltagande i 
möte, sorn sammarrkallats för befrämjande 
av högförrädisk verksamhet eller å vilket 
lagts råd eller överenskommits om dylik 
verksamhet, vore straffbart, har i betän-
1kandet tillagts orden ,därest icke av om
ständigheterna frarngår att ihans avsikt 
icke varit att främja en dylik verksam·
ihet". Denna bevisning skall, som sagt, 
ofta vara mycket svår att föreställa. Hade 
man ansett propositionens stadgande för 
strängt, hade man då såsom grund 
för straffbarhet kunnat uppställa villkoret 
att en person, som efterkommit kallelse 
till sådant möte, där icke motsatt sig be
slut, sorn avser att främja högförrädisk 
verksamhet. 

I sin till grundlagsutskottets betänkande. 
fogade reservation har fri'herre V'On Born 
yttrat, att de i propositionen föreslagna 
tilläggen till strafflagen blivit överflödiga, 
sedan regeringens förslag till ändring av 
rilksdags- och valordningarna blivit lag. Ett 
uttalande av detta slag hade jag minst. 
väntat från friherre von Borns sida. På 
denna väg blir det möjligt för central
valnämnderna att v,id prövningen av per·
soners valbarhet i långt större omfattning 
trygga sig vid fällande domslut. Under 
den föreslagna nya § 4 a inrymmas näm
Egen en mängd handlingar, ·vilka, ehuru-' 
väl de icke ikunna stämplas såsom direkt 
förberedelse till högförräderi, likväl hava 
samma syfte att undergräva statsordnin·· 
gen. Här är verkligen fråga om ett sär
skilt slag av brott, ett crimen sui generis, 
ocili. det kan ifrågasättas, om icke rätta 
platsen för det nya stadgandet vore i 
annat kapitel av strafflagen, exempelvis 



42 kap., som handlar om brott emot före
skrift till statens sä:kerhet. 

Med det sagda vågar jag icke påstå 
att det Slkulle hava lyckats mig att över
tyga friherre von Born, det förefaller mig 
nä;mligen som om vi på senare tider haft 
något svårt att förstå varandra, men tör
hända finnes det dock i riksdagen någon 
annan eller kall!Ske flera andra, som äro 
tillgängliga för den bevisning, som jag nu 
har sökt föreställa frågan. 

Ed. K i l p i: Herra puhemies! Jättäes
sään viime heinäkuussa kokoontuneelle edus
kunnalle tunnetut poikkeuslakiesityksensä 
tasavallan suojelulaiksi, valtiopäiväjärjes
tyksen 7 § :n, kunnallislakien ja vaalilain 
eräitten pykälien sekä painovapauslain ja 
rikoslain 16 luvun 24 § :n muuttamisesta, 
silloinen hallitus ilmeisesti katsoi esityksen 
hyväksymisen jälkeen omaksuvansa kaikki 
tarpeelliset aseet kommunistien toiminnan 
lopettamiseksi maassa sillä tavalla kuin 
r1. s. kansanliikkeen taholta oli toivottu. Ai
nakaan ei eduskunnalle jätetyistä asiakir
joista enempää kuin hallituksen jäsenten 
heinäkuun istunnoissa käyttämistä puheen
vuoroistakaan selviä, että muitakin poik
keuksellista luonnetta olevia lakeja ja lain
muutoksia tarvittaisiin hallituksen omaksu
man päämäärän toteuttamiseksi. Päinvas
toin hallituksen taholta silloin nimenomaan 
lausuttiin, että jätettyihin lakiesityk!:liin si
sältyy se ohjelma, jonka puitteissa kommu
nistien toiminta hallituksen käsityksen mu
kaan voitiin maassa lopettaa. Viittausta
kaan siihen, että voimassaolevassa rikos
laissa valtiopetosta koskeva määritelmä olisi 
liian suppea tai valtiopetoksesta ja valtio
petoksen valmistelusta määrätyt rangaistuk
set korjausta tarvitsevat, ei esitetty. Voi
nemme todeta, ettei ainakaan vielä heinä
kuussa hallituksen mielestä ollut tarvetta 
laajentaa taikka muuttaa valtiopetosta kos
kevain rikosten alaa, vaan katsottiin siinä 
suhteessa nykyiset määräykset täysin riit
täviksi. Samaa mieltä oli kaiketi toimeensa 
astuttuaan myöskin nykyinen hallitus, kos
kapa ei sekään, ryhtyessään ohjelmansa ja 
käsityksensä mukaan hävittämään maasta 
kommunistista toimintaa, katsonut heinä
kuussa tarvitsevansa tehdä eduskunnalle mi
tään esityksiä tässä suhteessa, vaan tyytyi 
se ainoastaan vaatimaan edellisen hallituk
sen esittämien poikkeuslakien hyväksymistä. 
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Ajatus rikoslain 11 luvun 4 § :n muutta
misesta perustuukin alunperin yksityisen 
aloitteeseen, joka tavallisesti tunnetaan n. s. 
Kivimäen linjan nimellä ja johon sisälty
västä muutoskompleksista tämä muodostaa 
yhden osan. Sen tarkoituksena oli pää
asiassa tarkemmin määritellä, minkälaiset 
henkilöt eivät olisi vaalikelpoisia ja ääni
oikeutettuja siinä tapauksessa, että mainittu 
linja myöskin muilta kohdiltaan olisi hy
väksytty. Tunnetuista syistä ei näin kui
tenkaan käynyt, jotenka kysymys rikoslain 
11 luvun 4 § :n muuttamisesta joutui edus
kunnalle kesällä käsiteltäväksi erillisenä 
siitä asiayhteydestä, mihinkä se pääasiassa 
liittyi. Tällöin kylläkin herra sisäministeri 
tuntui esitykseen varsin ihastuneelta, mutta 
sen sijaan sekä herra pääministeri että herra 
oikeusministeri arvostelivat esitystä anka
rasti, vaikkakin ensinmainittu viime het
kessä ilmoitti, ettei hallituksella ollut mi
tään sitä vastaan, vaikka nyt tuollainenkin 
lakiesitys hyväksyttäisiin. Kun hallituksen 
:taholta asiaan suhtauduttiin näin viileästi, 
niin saikin se eduskunnassa ainoastaan ni
pin napin puolelleen äänten enemmistön ja 
joutui sen jälkeen niiden muiden lakiesi
tysten seuraan, jotka eduskunta siirsi yli 
vaalien. 

Kesän aikana hallitus näyttää kuitenkin 
tulleen katumapäälle, tarkistaneen jollakin 
tavoin kantansa ja päätyneen antamaan 
eduskunnalle oman esityksensä rikoslain 
useinmainitun pykälän muuttamisesta. Muu
tosesitys on suurelta osalta otettu· sanasta 
sanaan vaalien yli siirtyneestä lakialoit
teesta, josta se pääasiassa eroaa siinä suh
teessa, että erilaiset valtiojärjestystä vas
taan suunnatuiksi katsottavat rikokset on 
eroitettu toisistaan. Samalla kuin hallitus 
esityksessään katsoo olevan syytä. ehdottaa 
hyljättäväksi vaalien yli siirtyneen laki-. 
aloitteen, pitää se tärkeänä nyt jättämänsä 
esityksen hyväksymistä. Perustuslakivalio
kunta on · asiaa käsitellessään kirjoittanut 
hallituksen esityksen uuteen muotoon, ja 
myönnettävä on, että se tässä muodossa on 
huomattavasti selvempi, ymmärrettävämpi 
ja vähemmän erilaiselle tulkinnalle tilaa an
tava kuin hallituksen esityksen sanamuoto. 
Kuitenkaan ei perustuslakivaliokunnan vä
hemmistö ole tullut vakuutetuksi siitä, että 
esitys edes nyt esilläolevassa muodossa olisi 
todellisen tarpeen vaatima. Hallituksen esi
tyksen perusteluissa lausutaan tällaista ri-
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koslain muutosta tarvittavan kommunistisia 
aatteita ajavan kansalaisten salaisen rikolli
sen toiminnan tukahuttamiseksi, koska ri
koslaki ei nykyisessä muodossaan muka 
anna viranomaisille riittäviä mahdollisuuk
sia kommunistien maanalaisen kiihoituksen 
.Ja muun rikollisen työskentelyn ehkäisemi
seksi. Jätän juristien keskenään selitettä
väksi sen seikan, pitävätkö nämä perustelut 
paikkaansa. Mutta jokainen poliittista elä
mää maassamme viime vuosina tarkannut 
maallikkokin on voinut todeta, että jatku
vasti vuodet ympäri eri hovioikeuksissa 
esillä olleissa kommunistijutuissa vain pe
rin harvoin on sattunut, että syytteeseen 
joutunut olisi siitä vapautettu, ja milloin 
niin on käynyt, on asianomainen epäilemättä 
ollut aivan viaton. Hovioikeuksille ei siten 
ole tuntunut olevan vaikeutta löytää kul
loinkin tarvitta,vaa lainkohtaa syytteessa 
olleiden tuomitsemiseen. Siltä kannalta on 
siis esitys tarpeeton. 

Mutta on toinenkin syy, joka puhuu esi
tyksen hyväksymistä vastaan. Valtiopetok
sen käsitettä on tämän esityksen avulla py
ritty huomattavasti laajentamaan, muodos
tamaan valtiopetoksen ja valtiopetoksen val
mistelun lisäksi vielä kolmas muoto, jota pe
rustuslakivaliokunnan mietinnössä nimite
tään valtiopetokseen tähtääväksi toimin
naksi, ja joka epäilemättä käytäntöön so
vellettuna tulisi antamaan aihetta monille 
erilaisille tulkinnoille ja siten tavoitellun 
selvyyden sijasta aikaansaisi sekaannusta. 

Perustuslakivaliokunnan sosialidemokraat
tiset jäsenet ovatkin katsoneet, niinkuin 
mietintöön liittämästämme I vastalauseesta 
kiiy selville, että ehdotettu lisäys ja muu
tos rikoslain 11 luvun 4 § :ään on tarpeeton. 
NJ:ikäli rikollista, valtiopetoksellista toimin
taa valtakunnan alueella ilmenee, ovat syyl
liset käsityksemme ja saadun kokemuksen 
mukaan saatettavissa rangaistukseen nykyi
sin voimassaolevan lain perusteella ja nii
denkin, joilla on asiassa toinen käsitys, pi
täisi ainakin luottaa siihen, että äsken edus
kunnassa hyväksyttyjen poikkeuslakien ran
gaistuspykälät yhdessä rikoslain asian
omaisten pykälien kanssa muodostavat niin 
ankaran aseen, ettei valtiopetokseen vivah
tavaakaan toimintaa voi kukaan rangaistuk
setta maassa harjoittaa, on 'hän sitten kom
munisti taikka äärimmäinen oikeistolainen 
tai siltä väliltä, jos näiden lakirn nvkäliä 
jmolueettomasti sovelletaan. Valitettavasti 

on poikkeuslaeilla useimmiten vain se omi
tuisuus, että ne pyrkivät käytännössä koh
distumaan vain työväestöä vastaan. 

Kun asia nyt menee suureen valiokun-
. taan, rohkenen, herra puhemies, valiokun
nalle suositella I vastalauseeseen sisältyvää 
kantaa, että esitys rikoslain 11 luvun 4 § :n 
muuttamisesta hylättäisiin. 

Ed. T u l en h e i m o: Herra puhemies! 
Käsiteltävänä olevaa hallituksen esitystä on 
tahdottu vastustaa m. m. sillä perusteella, 
että muutosehdotus viime valtiopäivillä si
sältyi toiseen niistä n. s. linjoista, joiden 
kautta pyrittiin saamaan aikaan muutos 
siinä valtakunnan menestykselle ja onnelle 
vahingollisessa, yleistä pahennusta herättä
neessä asiaintilassa, että voimassaolevan val
tiosäännön ja oikeusjärjestyksen väkivaltai
seksi· kumoamiseksi toimivat kansalaiset 
saattoivat toimia eduskunnassa ja kunnalli
sissa hallintoelimissä. Kun nyt, niin on sa
nottu, tältä linjalta on luovuttu ja toista 
linjaa myöten kulkevat kommunistilait saatu 
hyväksytyiksi, ei muutoksia rikoslain 11 lu
kuun enää tarvittaisi. 

Ne, jotka näin suhtautuvat esilläolevaan 
ehdotukseen, elävät liiaksi viime valtiopäi
vien lumoissa. Kysymystä, ovatko ehdotetut 
muutokset tarpeellisia, vaiko ei, on arvostel
tava itsenäisesti, riippumatta siitä käsitel
tiinkö niitä aikaisemmin osana jostain laa
jemmasta lainsäädäntöryhmästä. Niihin on 
suhtauduttava niinkuin jokaiseen muuhun 
rikoslain säädökseen. Käsittävätkö ne teot, 
joita nyt tahdotaan rangaistuksella uha+a, 
oikeushyvien loukkausta, joka on niin yh
teiskunnalle vaarallista, että niiden estämi
seksi on tällaisiin rangaistusehdotuksiin ryh
dyttävä? Vai tuleeko valtion niihin näh
den pysyä välinpitämättömänä, sallia nii
den tapahtuvan, pitää niitä vähämerkityk
sellisinä, niin "'ttei rangaistuksen uhalla jo
kaista oikeusjärjestyksenalaista niistä va
roiteta ja jokaista niitä tehnyttä rangaista. 

Että uudessa ehdotetussa rikoslain 11 lu
vun 4 a § :ssä mainitut teot ovat oikeuden
vastaisia, sitä vastaan ei kai kukaan tahtone 
tehdä väitettä. Kellään ei liene halua väit
tää, että esim. se, joka liittyy sellaiseen yh
distykseen, järjestöön tai muuhun yhteen
liittymään, joka toimii Suomen valtio- ja 
yhteiskuntajärjestyksen väkivaltaiseksi ku
moamiseksi tai joka levittää valtiopetokseen 
tai sen valmistukseen kiihoittavia kirjoituk-
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sia, toimisi oikein ja voimassa olevan oikeus
järjestyksen mukaisesti. Sellainen väite oli
kin todella kömpelö. 

Vastustuksesta, joka ehdotusta on koh
dannut, kuultaa sensijaan läpi käsitys, että 
nuo teot eivät olisi siinä määrin yhteiskunta- , 
vaarallisia, että oikeusjärjestyksen täytyisi 
niitä rangaistuksin vastustaa. Valtakun
tamme muka ei ole niin heikko, toistaakseni 
erään vasemmistotaholta annetun lausun
non aikaisemmilta valtiopäiviltä, että se pu
heisiin ja kirjoituksiin hukkuisi. Tällaisen 
käsityksen virheellisyys on, kuten usein on 
osoitettu, ilmeinen. Juuri sellaisella toimin
nalla, jota nyt ehdotetussa rikoslain 11 lu
vun 4 a pykälässä mainitaan, saadaan jou
kot määrättyjen harhakuvitelmien valtaan, 
samalla kuin niissä synnytetään mielle val
lankumouksellisesta toiminnasta. Nämä mo
lemmat yhdessä saavat joukot kriitillisellä 
hetkellä toimimaan ikäänkuin automaatti
sesti, ilman että siihen kuuluvilla yksilöillä 
olisi edes mahdollisuutta mihinkään n. k. 
valintatoimintaan. Päinvastoin joutuvat 
nuo onnettomat, en paremmin sano, joukko
psykoosin valtaan, joka tekee heidät arvos
telukyvyttömiksi välikappaleiksi johtajien 
käsissä, aivan niinkuin kävi punakapinassa, 
ja samoista syistä. Kommunistit ja heidän 
kätyrinsä osaavat hyvästi käyttää hyväk
seen sielutieteellisiä lakeja. Heidän ohjel
mansa mukaanhan on maailmanvallan
kumous pantava toimeen kolmessa ,eta- , 
pissa". Bnsin on harjoitettava kiihoitusta. 
Senjälkeen on pantava toimeen mielenosoi
tuksia, jotka ovat juuri siinä laillisuuden ja 
laittomuuden välimailla, niin että joukot 
joutuvat poliisin kanssa tekemisiin ja saa
daan tottumaan sen vastustamiseen, ilman 
että siitä olisi varsin ankaria seurauksia. 
Ja sitten kolmas etappi: aseellinen toiminta. 
Jokainen näistä etapeista on välttämätön 
seuraavalle. Joka senvuoksi väittää, että 
vain viimeinen näistä olisi yhteiskunnalle 
vaarallinen, se väittää samaa kuin se, joka 
koettaisi uskotella esim., että varmasti 
vaikka hitaasti vaikuttava myrkky ei olisi 
vaa-,::allista tai ettei tarvitsisi välittää josta
kin sairaudesta, jos tämä sairaus ei olisi sel
lainen, että siihen heti kohta kuolisi. Ei, 
kyllä on niin, että taudin ilmaantuessa yh
teiskuntaruumiiseenkin, on siihen paras 
käydä käsiksi niin aikaisessa asteessa kuin 
suinkin mahdollista ja estää myrkyttämishi 
jo heti alussa. Yhteiskunnan on suojeltava 

olemassaoloaan jo sitäkin vallankumoukseen 
tähtäävää toimintaa vastaan, joka tapahtuu 
ensimmmsessä ,etapissa ". Ja sitä juuri 
tarkoittaa käsiteltävänä oleva säännös. On 
sitäpaitsi moneen yksinkertaiseen ihmiseen 
nähden paljon inhimillisempääkin koettaa 
estää häntä jo ajoissa joutumasta vallan.
kumoukseen kiihoittavien tunnottomien hen
kilöiden uhriksi kuin sallia näiden rauhassa 
kylvää myrkkyään ja vasta kun se on tu
hoa tehnyt, käydä lain ankaruudella asiaan 
käsiksi. Uusi säännös on senvuoksi yhteis
kunnalliselta kannalta katsoen täysin pai: 
kallaan. · 

'l'ätä säännöstä vastaan on vielä sanottu, 
että se on tarpeeton senvuoksi, että monet 
siinä mainitut teot saattavat joutua ran
gaistaviksi jo voimassa olevan rikos:ain 11 
luvun 4 pykälän mukaan. Useissa tapauk
sissa voitaisiin näet, niin sanotaan, nämä 
teot pitää valtiopetoksen valmisteluna, sen 
mukaan mitä näillä rikoksilla tähän asti on 
ymmärretty. Senvuoksi tultaisiin muka hy
vin toimeen nykyisillä rikoslain säännök
sillä valtiopetoksen valmistelusta, joihin 
nähden tulkinta jo on vakaantunut ja kä,y
täntö kehittynyt määrättyyn suuntaan. 

On epäilemättä aivan oikein, että moneJ, 
niistä teoista, joita uudessa 4 a pykälässä 
mainitaan, saattavat käsittää valtiopetoksen 
valmistelun. Viime valtiopäivill2. lepää.
mään hyväksytty laki käsittelikin niitä 
kaikkia valtiopetoksen valmisteluna, mikä 
käy ilmi ei ainoastaan silloin hyväksytyn 
säännöksen alkusanoista , valtiopetoksen 
valmisteluun katsotaan syypääksi myöskin st• 
j. n. e. '', vaan myöskin siitä, että rikoksen 
edellytyksenä oli, että tekijä oli ryhtynyt 
säännöksissä mainittuihin tekoihin ,valtio
petoksen aikomuksessa ". Siinäkin muo
dossa olisi säännös ollut tarpeen, koska val
tiopetoksen valmistelu ja eri toimimuodot 
sen kautta olisivat tulleet selvästi luetei
laiksi ja siten syöpyneet yleiseen tietoisuu· 
teen. Mutta nyt käsittelyn alaisena oleva 
säännös ei käsittele siinä mainittuja tekoja 
enää valtiopetoksen valmisteluna, vaan niin
kuin herra oikeusministeri on huomautta
nut, itsenäisinä eri rikoksina. Bro on siinä, 
että valtiopetoksen valmistelu samoinkuin 
kaikki rikoksen valmistelu edellvttää val
mistelua johonkin määrättyyn konkreetti
seen rikokseen, siis tässä johonkin konkreet
tiseen valtiopetoksen tekomuotoon; kun taas 
nyt käsittelyn alaisessa lainpaikassa julis-
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tetaan rangaistavaksi valtiopetokseen täh
täävän toiminnan edistäminen, vaikkakaan 
itse vallankumouksen muoto ja sen tekotapa 
ei olisi valmiiksi suunniteltu. l1uonnollisesti 
ei valtiopetoksen valmistelussakaan tarvitse 
itse vallankumousteon olla ajalleen, paikal
leen ja tekotavalleen täysin määritelty. Sa
notaanhan jo tuossa kuuluisassa vallan
kumouksen oppikirjassa, jonka nimenä on, 
ellen erehdy, , Tie voittoon", ettei vallan
kumouksen aikaa ja paikkaa eikä tekomuo
toa voi edeltäkäsin määrätä, vaan on toimit
tava olosuhteiden ja tilanteiden mukaan, 
mutta sitä on nimenomaan siitä huolimatta 
valmisteltava. Mutta ihan abstraktiseen 
vallankumoukseen tähtäävän toiminnan 
edistämistä ei voitaisi valtiopetoksen val
misteluna rangaista eikä käytännössä ole 
rangaistukaan. Käsiteltävänä oleva sään
nös siis laajentaa rangaistuksella uhattu
jen tekojen alaa siitä, mitä voitaisiin nykyi
sen rikoslain 11 luvun 4 pykälän mukaan 
rangaista ja mitä lepäämään hyväksytyn 
ehdotuksen mukaan voitaisiin tehdä. Ja 
tämä laajentaminen on paikallaan, sillä 
psykoloogisesti tai paremmin sanoen joukko
psykoloogisesti asiaa arvostellen on valtio
petokseen tähtäävän toiminnan edistäminen 
yhtä vaarallista, oli itse vallankumouksen 
toimeenpano konkreettisesti edeltäpäin suun
niteltu tai ei. Mutta että joku teko, jos sii
hen lisäksi tule joku lisäseikka, voi tulla toi
sen lainpaikan mukaan ankarammin ran
gaistuksi kuin ilman tällaista lisäseikkaa 
toisen lainpaikan mukaan, ~e ei ole rikos
laillemme mitään vierasta. Esimerkkejä 
siitä voisi luetella kuinka paljon tahansa. 
Ei siis mitenkään riko rikoslain systeemiä 
se, että 4 a § :ssä mainittu valtiopetokseen 
tähtäävää toimintaa edistävä teko, jos sii
hen lisäksi tulee määrätyn valtiopetoksen 
tekemisen aikomus, rangaistaan 4 § :n mu
kaan ankarammin kuin valtiopetoksen val
mistelu. 

I vastalauseessa on sanottu m. m.: ,Kun . 
laki yksityiskohtaisilla määräyksillään tulee ' 
suuresti rajoittamaan tuomioistuimien har
kintavaltaa lain sovelluttamisessa, ja kun 
sitä tultaisiin käyttämään puolueellisesti",' : 
niin ei voida sen hyväksymiseen myötävai- · 
kuttaa. En voi olla huomauttamatta tä
män perustelun loogillisesta ristiriitaisuu
desta. Sillä niinhän nyt toki on, että mitä 
yksityisköhtaisempi lainsäännös on, mitä ! 
väl1emmän se jättää tilaa tuomioistuimien : 

llarkintavallalle, sitä vähemmän tuomiois
tuin voi käyttää sitä puolueellisesti, sitä 
enemmän se on sidottu lain kirjaimeen. 
Juuri sen kautta, että säännös kolmessa en
simmäisessä kohdassa esimerkein tarkoin 
koettaa luetella kaikki ne mahdolliset ta
paukset, jotka saattavat tulla kysymykseen 
neljännessä kohdassa yleisin sanoin luon
nehditussa rikoksessa - valtiopetokseen 
tähtäävän toiminnan edistämisessä -, osoi
tetaan, että säännöksessä on koetettu jättäli 
mielivallalle ja puolueellisuudelle niin vä
hän tilaa kuin lainsäätäjälle yleensä on mah
dollista. 

Ei siis ole olemassa mitään syytä olla hy
väksymättä nyt käsiteltävänä olevaa riko:A
lain muutosta, jos yleensä tahdotaan tehdä 
sulku kommunistiselle yhteiskuntaa jäytä
välle toiminnalle. 

·Käsiteltävänä olevassa säännöksessä ran
gaistavaksi määrätty rikos, valtiopetokseen 
tähtäävän toiminnan edistäminen, on ja sen 
tuleekin olla tahallinen rikos. Tämä olisi 
selvää, vaikkei siitä itse säännöksessä eri
tyisesti mitään sanottaisikaan. Perustus
lakivaliokunta on kuitenkin tahtonut tätä 
seikkaa erityisesti alleviivata ja sitä vastaau
han ei ole mitään sanomista. Mutta kun se 
on tehnyt sen viisi kertaa samassa pykälässä, 
niin se jo kuitenkin on melkein liikaa. Yh
denkin kerran sanottuna pitäisi riittämän 
määräys, että tämä rikos ainoastaan tahal
lisesti tehtynä on rangaistava. En ole tä
män muotoseikan vuoksi tahtonut liittää 
vastalausetta mietintöön, mutta olen suu
ressa valiokunnassa koettava saada tarpeel
lisen korjauksen aikaan. 

Mitä siihen huomautukseen tulee, jonka 
herra oikeusministeri teki toiseen kohtaan 
nähden, niin oli se sanamuoto, jonka herra 
oikeusministeri mainitsi, perustuslakivalio
kunnassa harkinnan alaisena. Perustuslaki
valiokunta tuli kuitenkin siihen tulokseen_ 
että jotta kävisi selvästi ilmi, että teot, joita 
ilmeisesti ei ole ollut tarkoitus julistaa ran
gaistaviksi, jäisivät rangaistavaisuuden ul
kopuolelle, olisi sitä sanamuotoa käytettävä, 
joka näkyy mietinnöstä. 

Ed. von Born: Jag har icke för avsikt 
att inlåta mig på någon närmare polemik 
här med hr justitieminis:tern. Men jag 
tillåter mig i varje :fall eriura om, att då 
motsvarande Iagändring förelåg till be
handling under juli-sessionen, allt.så den 



!agändring, ;,;om sedan la<lcs att vila tili 
innevarande riksdag och varav regeringens 
proposition endast utgör en något för
bättrad upplaga, så yttrade justitieminis
tern därom bl. a. följande: ,Då jag blivit 
uppfordrad uttala mig om föreliggande 
lagförslag, ber jag· endast få hänvisa till 
vad statsministern redan tidigare har yttrat 
om detta lagförslag. Han yttrade, att det 
skulle vara att helt och hållet snedvrida 
strafflagens ifrågavarande stadganden, och 
vid sådant förhållande ansåg han, att det 
icke vore gagneligt att vidtaga en sådan 
-lagstiftningsåtgärd som denna. J ag har 
ingenting till detta att tillägga". Jag hade 
egentligen ej heller för min del något att 1 

tillägga till detta; - men jag kan dock 
ej underlåta att ytterligare säga, att de 

1 

svenska riksdagsmän, som vid senaste riks
dagssession€n i juli röstade emot detta 
samma lagförslag, de gjorde det i huvudsak . 
just på grund av den ståndpunkt justitie- 1 

ministern då intog i frågan. 

Oikeusministeri Söderholm: Ja, jag 1 

är lycklig att förklara att jag i visst av
seende kan giva friherre von Born rätt. 
• Tag var nog emot det förslag, som väektes, 
men det förslaget skiljer sig så väsentligt 
från det som nu föreligger, att jag mycket 
väl kunnat vara emot det föregående, som 
var ägnat att snedvrida, såsom statsmi
nistern hade yttrat, lagltl;iftningen angående 
förberedelse till högförräderi. Denna mindre 
lyckliga avfattning av lagstadgandet har nu 
blivit ändrad, så att det hela fått en helt 
annan karaktär. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

5) hndoins laiksi asiain mtkaisemisesta val
-Honeuvostossa ja sen ministeriöissä annetun 

lain muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 8 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l yy n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 45, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 8. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
:'iUnreen valiokuntaan. 

Ei) Ehdotus laiksi laivanisännän vastuusta 
sekä meripanttioikeudesta. 

Esitellään la:ki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 3 ja otetaan en s i mm ä i s e en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n:o 14, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousv·aliokunnan mietintö n:o 3. 

Kukaan ei pyyd}i puheenvuoroa. 

Lwkiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n . 

7) Ehdotus laiksi vuokra-alueita tiheissä 
a&umusryhmissä koskevien vuokrasuhteiden 

edelleen jatkamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 4 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n:o 23, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
iaki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lahetetääil 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 6 ja 
13 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 7 ja otetaan ensimmäiseen 
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k ä s i t t e l y y n snna valmistelevasti kä
sitelty ed. von Bornin lak. al. n:o 1, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 7. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

ja valiokunnan käsityksen mukaan voitai
siin alkoholiprosentin koroittaminen sopi
vimmin käsitellä tässä yhteydessä. Kun 
eduskunnassa on tehty useita aloitteita ja. 
kun panimoteollisuusyhdistyksen puolesta 
on myöskin kahdesti anottu mietojen mal c 
lasjuomien alkoholirajan koroittamista, on 
hallitus katsonut ,tarpeelliseksi nyt edus
kunnalle annetussa esityksessä laiksi maJ-

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely lasjuoman tehdasmaisesta valmistuksesta ja 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään ; myynnistä ehdottaa, että mallasjuomien 
suureen. v a 1 i 0 kuntaan. ' sallittua alkoholirajaa koroitettaisiin nykyic 

sestä 1. 6 painoprosentista 2.4 painoprosent
tiin eli 2 tilavuusprosentista 3.o 1 tilavuus

; prosenttiin. Ehdotus siitä, että alkoholi~ 
9) Ehdotuksen laiksi taajaväkisistä maalais- prosentti määriteltäisiin meidänkin lain-

yhdyskunnista r;äädännössämme kuten esim. Ruotsin ja 

sisältävä hallituksen esitys n:o 49 esitemiiin 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a 1 i o
k unta a n. 

10) Ehdotuksen laiksi mallasjuomau tehdas- ' 
maisesta valmistuksesta ja myynnistä 

sisältävä hallituksen esitys n:o 50 esitel
lään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin talousvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri Tuomi vaara: Herra 
puhemies! Arvoisa eduskunta! l\1allasjuo
mia koskevaan lainsäädäntöön on, kuten 
hallituksen esityksen perusteluissa maini
taan, eri aikoina tehty muutoksia ja tähän 
alaan kuuluvia säännöksiä on eri laeissa, 
joten se on pahasti särkynyt ja kaipaa jo 
tästäkin syystä uudistamista. Eräät muu
tokset ovat vielä lisäksi välttämättömiä sen 
vuoksi, että muuttuneet olot ja saavutettu 
kokemus ovat osoittaneet sellais,ten tarpeel
lisuuden. Eduskunnan talousvaliokuntakin 
on hylätessään vuoden 1929 toisilla valtio
päivillä tehdyn mallasjuomain alkoholipro
sentin koroitusta tarkoittavan aloitteen pe
rustellut tätä sillä, että kysymys mallasjuo
malainsäädännön uudistamisesta oli valmis
telun alaisena asianomaisessa miJ+isteriössä, 

Tanskan laeissa, painoprosenteissa, johtuu 
esityksen perusteluissa mainituista käytän
nöllisistä syistä. Mielenkiintoisin ja eniten 
ehkä erimielisyyttä aiheuttava kohta ky
seessäolevassa esityksessä lienee hallituksen 
mallasjuomien alkoholipitoisuuden koroitta
misehdotus 2.4 painoprosenttiin, jota toiset 
pitänevät liian korkeana ja toiset taas ehkä 
liian alhaisena. Kun on hyvin todennä
köistä, että kyseessä olevaa esitystä arvos
tellaan ankarasti, sen vuoksi, että alkoholi
rajan koroittamista pidetään raittiudelle 
vaarallisena, pyydän saada tämän johdosta 
esittää seuraavaa. 

Hallitus antaessaan esityksen laiksi mal
lasjuomain tehdaswaisesta valmistuksesta 
ja myynnistä on lähtenyt siitä, että mallas
juomaa, jonka alkoholipitoisuus on enintään 
2.4 painoprosenttia eli siis 3.o 1 tilavuus
prosenttia, ei kansan raittiuden kannalta 
voida pitää vaarallisena. Jotta henkilöstä, 
joka tällaista juomaa nauttii, voitaisiin ha
vaita edes aivan heikkoa alkoholin vaiku
tusta, on juomaa nautittava kohtuuttoman 
suuret määrät. Suomessa on professorien 
von Hellensin, Tigerstedtin ja von \V cndtin 
toimesta järjestetyissä kokeissa tultu siihen 
tulokseen, että 2. 7 4 tilavuusprosenttia alko-
holia sisäWiv~i mallasjuoma, jolla kokeita 
suoritettiin, voi ainoastaan hyvin epäsuo
tuisissa oloissa vaikuttaa vähäisessä määrin 
ehkäisevästi henkilön kykyyn suorittaa me
kaanista tarkkuustyötä. Alkoholin vaikutus 
ei sanottavasti lisäänny, kun alkoholin ra·
jaa koroitetaan 2.4 painoprosenttiin eli siis 
yhdellä tilavuusprosentilla. Siinä suhteessa 
voidaan viitata esimerkiksi ruotsalaisten 
Einar Hammarstenin ja Göran I.~iljestran-· 



:VIaHa.s,juoma;n tc~1Hla.smai.nen \·:tlmistu.-; .ia myyni:i. 
~----··.,---- ---- ·---- ··-·------------

uin Ruotsin kontrollihallituksen toimesta 
suorittamiin kokeisiin. Näissä kokeissa ja 
tutkimuksissa on käytetty myös mallasjuo
maa, jonka ·alkoholipitoisuus, oli 2.4 paino
prosenttia. Herrkilö, joka tunnin kuluessa 
joi tyhjään vatsaan 5 pulloa tällaista olutta 
ja syönnin jälkeen 8 pulloa, ei siitä päih
tynyt, vaan osoittautui veltoksi ja uniseksi 
ja ainoastaan erittäin ankarassa tasapaino
kokeessa oli havaittavissa virheitä. Tähän 
voi luonnollisesti vaikuttaa myöskin nau
tittu suuri nestemäärä sellaisenaan. Viime 
aikoina on toimitettu tutkimuksia veren 
alkoholipitoisuudesta ja tämän perusteella 
ruvettu määrittelemään m. m. alkoholia 
nauttineen henkilön päihtymystilaa, ja on 
tultu siihen että jos veressä verikokeen 
avulla todetaan olevan 1 promille, O.oo1, 
alkoholia, ei tätä määrää vielä pidetä vaa
rallisena ja päihtymystä osoittavana. Vasta 
2 promilleä alkoholia veressä sanotaan 
aiheuttavan jonkinlaisen päihtymyksen, 
riippuen tietysti henkilön ominaisuuksista 
se, onko tuo päihtyminen vähän lievempi 
tai havaitaanko sitä viihän enemmän. 

Jos me nyt tämän perusteella otamme 
esimerkin tästä nyt kyseenä olevasta mal
lasjuomasta, jonka alkoholipitoisuus olisi 
siis 2,4 painoprosenttia, niin jos - otta
kaamme esimerkiksi 90 kiloa painava tuol
lainen riskinpuoleinen mies, jos hän naut
tii tätä mallasjuomaa, - 2.4 painoprosent
tista mallasjuomaa 3 litraa yhteen menoon, 
niin silloin hän saa alkoholimäärän, joka, 
edellyttämällä, että se leviää taisaisesti hä
nen veressään, osoittaisi verikokeessa yhtä 
promilleä, yhtä tuhannesosaa, siis tämä ei 
vielä mitenkään osoittaisi päihtymistä. Jos 
tämä sama henkilö joisi tätä 2.4 painopro
senttista olutta 6 litraa yhteen menoon, niin 
silloin pitäisi veressään verikokeen antaa 2 
promilleä. Silloin tultaisiin siihen, jolloin jo 
verikokeen avulla voitaisiin todeta jonkin
laista päihtymistä. 6 litraa tietää 20 puoli
pulloa ja minä luulen, että täytyy olla hy
vin vahva mies, joka pystyy tämän kokeen 
suorittamaan. Minä voin mainita, että eräs 
henkilö, joka on alistunut tällaiseen kokee
seen ja joka joi tätä samanlaista ollutta 2 
litraa, vakuutti minulle, että hän ei toiste 
sellaisen kokeen alaiseksi antaudu. Siitä 
oli seurauksena ensin tavaton uneliaisuus 
ja toisena seurauksena vatsahäiriöitä. Käy
tännöllisesti katsoen on näin ollen päihty
mykseen tarvittava alkoholimäärä tällai-

Resta .juomasta saatavissa sellaisen ponnis
tuksen ja ylettömästä juomisesta aiheutu
neen pahantunteen kustannuksella, ettei 
luulisi tämän voivan houkutella ketään. 

lVIitä tulee kysymykseen, herättääkö ky
symyksessä oleva juoma nauttijassaan hi
moa alkoholiin, on siihen vastattava, ettei 
se sitä tavallisessa ihmisessä aiheuta. Jos
sakin yksityisessä tapauksessa voi luonnolli
sesti tämäkin juoma olla myötävaikutta
massa alkoholihimon syntymiseen, mutta sa
maahan voidaan sanoa nykyisestäkin ma1-
Jasjuomasta. .1 o humalavesi ja liköörin 
haju vaikuttavat kiihoittavasti eräisiin vk
silöihin ja tällaisia alkoholille perin alttiita 
:;·ksilöitä on vaikeata varjella nykyisissä
kään oloissa, vaikka mallasjuomien alkoholi
pitoisuutta ei koroitettaisikaan. On sa
nottu, että kysymyksessä olevaa juomaa tul
laan käyttämään sekoitusjuomana, johon 
spriitä ja apteekkitippoja lisätään alkoholi
pitoisuuden nostamiseksi. Todennäköisesti 
on se mallasjuomien väärinkäyttö, jota maa
herrain lausuntojen mukaan esiintyi eräillä 
paikkakunnilla maaHmansodan aikana, pää
asiallisesti juuri tällaista. Voi olla mahdolc 
lista, että toisen luokan mallasjuomia käyte
tään niinkuin jo nykyistäkin maJlasjuomaa 
tähän tarkoitukseen, mutta jos spriitä on 
saatavissa, keksitään sille kaikesta huoli
matta sekoitusaineita, jotka vastaavat asianc 
omaisen makua. Jos taasen joitakuita ap
teekkitippoja ruvettaisiin käyttämään ylei
semmin puheenalaiseen tarkoitukseen, on 
lääkintöhallituksella mahdollisuus kielto
lain nojalla säännöstellä tippakauppaa ja 
kieltää mainitunlaisten tippojen myynti kä
sikaupassa. 

On myöskin mainittu jossakin yhtey
dessä, että erikoisesti nuoriso ja naiset ru
peaisivat kysymyksessä olevaa mallasjuo
maa väärinkäyttämään ja että heidän alko
holikäyttönsä kehittyisi siitä. Tähän voi" 
daan kuitenkin huomauttaa, että mallas
juoma on vähemmän sopiva juuri nuorison 
ja naisten juomaksi sen kitkerän maun ta
kia. Suuremmalla syyllä voidaan väittää, 
että makeat alkoholittomat liköörit tai n. s. 
mehut ja viinit, joita pidetään kaupan eri 
nimisinä, soveltuvat paljoa paremmin alko
holilla sekoitettuna nuorison ja naisten ma" 
kuun. Ilisäksi on huomautettava, että al" 
koholiraja lakiehdotuksen mukaan tulisi 
olemaan 2.4 painoprosenttia eli siis 3 tila
vuusprosenttia, kuil taasen entisen oluen 
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keskimääräinen alkoholipitoisuus oli noin Samalla pyydän huomauttaa, että riittä-
4.3 tilavuusprosenttia. Ne kokemukset, vän mariginaalin saamiseksi nykyisen 1.6 
jotka on saatu tällaisesta entisen ajan painoprosenttia alkoholia sisältävästä maJ
oluesta, eivät siis ilman muuta sovellu nyt lasjuomasta ylöspäin on mielestäni 2.4 pai
ehdotettuun toisen luokan mallasjuomaan. noprosenttia ollut vähin välttämätön ylä
.Jos meillä kieltolailla olisi voitu saavuttaa raja jo verotuksenkin kannalta katsottuna. 
sellainen raittiustila, jota se edellyttää ja Kun tarkastelee kyseessäolevaa lakiesi
jollaista toivottiin lakia säädettäessä, olisi tystä ja ottaa huomioon sen, mitä edellä 
tämä esitys ehkä ollut tarpeeton. Mutta olen sanonut, 2.4 painoprosenttia alkoholia 
kun olot ovat sellaiset, jollaisina ne hyvin sisältävän mallasjuoman vaarattomuudesta 
tunnetaan, ja mainitun tarkoituksen saa- päihdyttävänä juomana, niin tuntuu ensi 
vuttaminen ei ainakaan lähiaikoina näytä näkemältä siltä, kuin laissa esiintyvät ra
mahdolliselta huolimatta kaikkien maassa joittavat määräykset valmistukseen ja 
toimineitten hallitusten vilpittömästä pyr- kauppaan nähden olisivat tarpeettomia. Kä
kimyksestä ja niiden käytettävinä olevista sitykseni onkin, että niitä ei sanottavasti 
keinoista parantaa raittiustilannetta, niin tarvittaisi 2.4 painoprosentin mallasjuomaa 
näin ollen voidaan nyt kysymyksessäolevan varten silloin, kun sitä ei nautita ylenmää
mallasjuoman valmistus ja myynti sallia rin, jollaista en luule tulevan tapahtumaan 
1lman, että raittiustilanne mielestäni sen muuta kuin poikkeustapauksissa. Rajoitta
johdosta ollenkaan käy vaikeammaksi. vat määräykset ovat tarpeen pääasiassa sen 

Voidaan myös ajatella sitä, että tällaisen tähden, että viranomaiset mahdollisimman 
mallasjuoman salliminen on varsin viatto- helposti ja nopeasti voisivat puuttua asiaan 
massa muodossa tehty koe, jolla voidaan silloin, jos mallasjuomaan sekoitetaan kor
tarkata, miten miedot juomat vaikutta\'at keaprosenttisia väkijuomia, joita valitetta
raittiustilanteeseen, jos niitä sallittaisiin vasti lienee saatavissa yleisesti. Ne koke
käyttää. Onhan tehty sellaisiakin ehdotuk- mukset, jotka maailmansodan aikana saavu
sia, että kieltolaki joksikin aikaa pantaisiin tettiin jääkellarikaljasta ja miedosta maJ
lepäämään ja säädettäisiin laki, jolla alko- 1asjuomasta, joihin, kuten jo e'dellä olen 
holin käyttö tulisi vapaaksi. Luopumatta maininnut, todennäköisesti sekoitettiin vä
kuitenkaan kieltolain periaatteesta, voitai- kevämpiä aineita, antavat riittävän aiheen 
siin jossain määrin tällaista kokemusta verraten yksityiskohtaisten säännösten otta
hankkia sallimalla sellaisen mallasjuoman miselle lakiesitykseen. Tätä menettelyä 
myynti, jota hallituksen esitys tarkoittaa. puolustaa vielä sekin, että vain täten voi-

Kun edellä osoittamani vaaraton mallas- daan antaa mahdollisimman varmat takeet 
juoman alkoholiprosentin korottaminen saa tehokkaasta valvonnasta ja väärinkäytösten 
aikaan myös sen, että sellainen juoma säilyy ehkäisemisestä niille, jotka pitävät laissa eh
paremmin ja on maukkaampaa kuin nykyi- dotettua ylintä 2.4% :n alkoholirajaa vaa
nen, niin ei mielestäni ole eduskunnalla tä- rallisena senvuoksi, että se houkuttelisi juo
mänkään vuoksi syytä suhtautua kielteisesti maan sanottua mallasjuomaa kohtuuttomia 
nyt kyseessäolevaan hallituksen esitykseen, määriä. 
jonka hyväksyminen päinvastoin tietäisi Siitä mitä edellä olen esittänyt, pitäisi 
sitä, että nykyiseen alkoholilainsäädäntöön ' käydä selville, että hallituksen pyrkimyk
kohdistunut tyytymättömyyden syy ainakin senä ei ole ollut ehdottaa päihdyttävän ja 
mallasjuomalainsäädäntöön nähden menet- kansan raittiudelle turmiollisen mallasjuo
täisi ·asiallisen pohjan. man valmistuksen sallimista. Tarkoituk-

Kun hallitus on antanut esityksen mal- sena päinvastoin on ollut mallasjuomalain
lasjuoman verotuksesta ja kun nykyää,n säädännön uudistamisen yhteydessä saada 
valmistettavia mallasjuomia tuskin voidaan i siihen erinäisten käytännöllisten näkökoh
ajatella, ainakaan tuntuvmmin verotta il- ir tien vaatimia muutoksia silti sanottavam
man, että panimoteollisuutemme joutuisi ! min poikkeamatta voimassaolevan kieltolain 
varsin tukalaan asemaan, olisi tästä syystä i periaatteesta. On toivottavaa, että asian
sallittava valmistaa parempaa ja verotuk- ! omainen valiokunta ja myös eduskunta yh
seen sopivampaa mallasjuomaa, mikä mie- tyy hallituksen käsitykseen mallasjuoma
lestäni on valtiotalouden kannalta nykyi- lainsäädännössä esiintyneiden epäkohtien 
sena aikana tärlmä ja huomioonotettava poistamiseksi tarvittavista toimenpiteistä. 
>Jeikka. 1 (:BJd. von Frenckell: Hyvä!) 
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Ed. U. II i l d en: Herr talman! Här 
vill jag; i främsta rummet adressera mig till 
dct utskott, som kommer att behanclla denna 
ölproposition, men även i andra rummet till 
hela riksdagen. Utöver den motivering re
geringen i ölpropositionen anfört för alko
holgränsens höjande vill jag anföra en syn
punkt, som av oss jordbrukare anses så vik
tig, att enbart den · bör vara tillräcklig för 
att motivera en höjning av alkoholprocen
ten till den nu föreslagna. 

Kornodlingen har, i den mån rotfrukts
odlingen gått framåt, vunnit allt större ut
bredning i landet. Bryggerierna hava i 
allmänhet visat förståelse, när det gällt för 
kornodlaren att bli av med sin vara, men 
bryggerierna kunna icke köpa vad som 
helst, utan ställa vissa fordringar. Därför 
hava de tillsammans med våra jordbruks
sammanslutningar anordnat särskilda malt
kornsutställningar i syfte att få fram lämp
liga kornsorter och för att tillika visa jord
brukarna, hurudant ett maltkorn bör se ut 
för att vara lämpligt. Man har även lyc
kats få fram några goda sorter, som vällåta 
sig odlas ända till Vasa i norr, men ett fel 
har man dock ej kunnat få borteliminerat 
och det är vårt korns höga äggvitehalt. För 
att man skall kunna brygga ett hållbart öl 
med den alkoholstyrka, som nu är tillåtcn, 
:l'ordras nämligen att äggvitan i kornet ej 
överstigcr 11 %. Vårt korn innehåller 12% 
äggvita. En ökning av alkoholhalten med 
tmgefär 1 % skulle möjliggöra, att vi kunele 
använda vårt eget korn för bryggeriända
mål. Den låga äggvitehalten är i allmänhet 
svår att nå och lyckas i allmänhet endast 
under våta år. Den sommar, som nu gått 
till ända och som varit så gynnsam för sä
desodlingen, har givit det vackraste tänk
bara korn, men tyvärr med en äggvite- eller 
proteinhalt, som i de flesta fall rör sig mel
lan 11 1/2 a 12 %. Jag har varit i tillfälle 
att se statens analys för 23 gårdars korn
prov, av vilka endast 5 hade en äggvitehalt 
under 11 %. 12 lågo mellan 11 och 12 och 
6 stycken prov hade över 12 % äggvita. 
Skulle sålunda 12 % äggvitehalt i kornet 
kunna godkännas, så skulle vi lantmän 
kunna fylla hela behovet av maltkorn. En 
höjning av alkoholprocenten till den före
slagna gör även att kornåtgången bleve be
tydligt större, ty enligt Ballings-skala åtgår 
för öl klass I, d. v. s. det som vi nu hegagna 
öch som brygges på 5 % vört, för 100 hl. 

vört 650 kg. malt, medan för det öl, som 
nu är föreslaget och som vi må kalla klass 
II och som har en högre vörtstyrka, till 100 
hl. vört åtgå 1,000 kg. malt, sålunda en bc
tydligt större maltmängd. 

Då riksdagen genom den cnkla åtgärden 
att höja alkoholprocenten till den nu före
slagna ellcr till den av hr von Frenckell 
föreslagna kan möjliggöra det, att landets 
behov av maltkorn fylles genom inhemsk 
produktion och sålunda åtskilliga tiotal mil
joner mark stanna inom landet och komma 
landets egna invånare tili godo, så vågar 
jag väl antaga, att riksdagsmännen skola 
höja sig över givna partiparoller och tillåta 
nu föreslagna lags godkännande. 

Ed. Voi on maa: Herra puhemies~ Eh
dotonta raittiutta harrastavat ja kieltola
kia kannattavat kansalaiset ovat varmaan 
ihämmästyen tutustuneet hallituksen esityk
seen mallasjuomien tehdasmaisesta valmis
tuksesta ja myymisestä. Eilkä tämä häm
mästys ole suinkaan vähentynyt, kun he 
ovat yksityiskohtaisemmin ajatelleet halli
tuksen esityJksen sisällystä ja seurauksia. 

Esityksen perusteluissa sanotaan, että 
mallasjuomia koskeva lainsäädäntö on siinä 
eri aikoina tapwhtuneitten muutosten 
vuolksi pahasti särkynyt ja että se kaipaa 
sen vuoksi uusimista. On kuultu näin kyllä 
olevan. KUJkaan ei tietysti vastusta haja
naisten lalkien kodifioimista. Kodifioita
koon vain mallasjuomia koskevat lait ;ja 
esitykset. Mutta kukaan ei usko tämän 
vuoksi tarvittavan kieltolain puhkaisemista, 
kun tähän asti on vaillinaisilla:kin säännök
sillä tultu toimeen kieltolakia rikkomatta. 

On sitten elinkeinollisten intressien 
perusteella vaadittu rmallasjuomien alko
holiprosentin ikoroittamista. Panimoteolli
suusyhdistys on teknillisistä syistä vaati
nut mallasjuomien alkoholirajan koroitta
mista 2.25 painoprosenttiin, mikä vastaa 
2.84 tilavuusprosenttia. ,On !kuitenkin kuultu 
asiantuntijain selittävän, etteivät teknilli
set syyt, s. o. mallasjuomien säilyttäminen, 
ehdottomasti vaadi tällaista koroittamista. 
Tä1hän saakka on miten kuten tultu toi
meen nykyisillä määräyksillä. Jos kum
minkin !katsottaisiin teknilliseltä kannalta 
prosentin koroittaminen suotavaksi, niin 
missään tapauksessa ei koroittaminen saa 
olla sellainen, että se tekee mallasjuomista 
juovutusjuomana pidettävän juoman ja 
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että siten rikotaan ikieltolakijärjestelmää. 
Sillä kieltolain pääperuste on se, että se 
tahtoo tukahduttaa kaikkien juovuttavien 
juomien valmistamisen ja myymisen muita 
kuin lääkinnöllisiä ja te!knillisiä tarpeita 
varten. 

Bd. Hilden, U., tässä äsken kauniissa 
puheessaan ohran viljely1ksestä lausui sen 
ajatuksen, että Suomen kansan pitäisi ru
veta juomaan uutta, väkevämpää mallas
juomaa edistääkseen ohranviljelyst.ä. Kun 
kaikkia mahdollisia syitä on tahdottu esit
tää mallasjuomien alkoholipitoisuuden ko
rroi ttamiseksi, on tietysti helli ttä vänä asian
<haarana tätäkin perustetta muistettu. Ny
kyjään käytettäneen mallasjuomien valmis
tamiseen pääasiallisesti urkomaisia mallas
ohria. Kotimaista ohranviljelystä on kyllä 
suosittava. En vain näe, että senvuoksi 
täytyisi mallasjuomien alkoholipitoisuutt:: 
lisätä. :l\tlilksi kotimaiset mallasohrat eiv~it 
•kelpaisi miedompien, vaan ain•oastaan vii 
kevämpien mallasjuomien valmistamiseen~ 
Ja jos nykyjään viljeltyjen ohralaatujen 
proteinipitoisuus, niinkuin ed. Hilden se
litti, tc1kisi sen mahdottomaksi, niin kaiketi 
voisi Suomessa ruveta viljelemään sellai
sia lajeja, jotka kelpaavat miedompien 
maJlasjuomien valmistukseen, koskapa sem
moisia ohria nälkyy olevan ja koskapa mei
dän maamme kuuluu ohranviljelysvyöhyk
kceseen, jolla on erityisen hyvät edellytyQc:
set ohran viljelykseen. Eivät nykyiset 
mallasjuomasäännökset estä kotimaisten 
mallasohrien käyttämistä. Ja jos niin olisi 
laita, niin siinä tapauksessa meidän ytei
sen raittius- ja kieltolakiedun vuoksi täy
tyy kärsiä se epäkohta, ettemme voi koti
maista mallasjuomaohraa niin suuressa 
määrin käyttää juomiseen, vaan ne täytyisi 
siinä tapauksessa käyttää enemmän syö
miseen, kansan leipäravintoon, j·olloinka 
myöskään oihrat eivät olisi huJkkaan men
neet. 

Hallituksen esityksestä käy vielä selville, 
että on tarkoitus ruveta verottaruaan tätä 
parempaa mallasjuomaa, jota nyt pitäisi 
ruveta maassa valmistamaan. Julkisuudessa 
on jo huomautettu, että tähän asti sivis
tysmaissa yleensä on verotettu juovuttavia 
juomia pääasiallisesti vain raittiuspoliitti
sessa tarkoituksessa, s. o. väJkijuomien kulu
tuksen vähentämiseksi. Juovuttavia juo
mia on, 1 missä niitä käytetään, tietysti ve
rotettava, an:karasti verotettava. Mutta 

kuulumatonta on, että jonkun sivistysmaan 
hallitus rupeaisi edistämään jonkun väki
juomalaadun !käyttämistä saa,dalkseen siitä. 
hyvän verotusesineen. Suomen nykyinen 
hallitus näyttää kuitenkin ajattelevan sillä. 
tavoin. Se ryhtyy raivaamaan tietä en .. 
tistä vä:kevämmälle mallasjuomalle saadak
seen siitä hyvän verotusesineen. Tällai· 
sesta verotuspolitiikasta minä tahtoisin va, 
roittaa Suomen !kansaa. 

Jos taas on tarkoitus verottaa sellaisia 
mallasjuomia., jotka ilmeisesti ovat vaarat
tornia, ei mielestäni ole siihenikään syytä. 
Ei pitäisi vaikeuttaa virvoitusjuomien eikä 
vaarattomien mallasjnomien !käyttämistä 
varsinkaan tällaisina taloudellisesti ahtaina 
aikoina, joita nyt elämme, ja varsinkin, 
kun lk01kemus on osoittanut olevissa oloissa 
hyväksi raittiuspolitiikaksi suositella rait-
tiudelle edullisia juomia alkaholipitoisten 
juovuttavain juomien sijaan. li'Iielestäni 
ei siis pitäisi mitenkään ryhtyä verotta
maan sellaisia mallasjuomia, joita ei ole 
pidettävä juovutusjuomina. Hallituksen 
perustelu ei sii:s tässäikään ko:hden ole kel
vollinen. 

Mutta hallitrrksen esityksen todelliset pe
rusteet eivät olekaan ne, joista edellä on 
ollut puhe, vaan ne ovat toiset. Hallitus 
on tahtonut ennenkaikkea tyydyttää ne 
vaatimukset, joita hyvän oluen vaaH
jat ovat esittäneet. Hallitus kannattaa 
n.äiden vaatijain pyrkimyksiä esittämällä. 
nyt mallasjuomien ylärajaksi 2.4 painopro·
senttia alkoholia, joka vastaa 3.o 1 tila'Vuus
prosenttia. Hallitus sanookin, että tällä 
tavoin saadaan paremmin säilyvää mallas 
juomaa, jotapaitsi se on ,maultaan parem
paa'' - siinä se pääasia onkin, - ja 
,eräissä tapauksissa myös jossain määrin 
ravitsevampaa" - tämä näin heikosti sa. 
nottu ja epämääräinen asia on tietysti sivu .. 
asia. Hallitus on siis ministeri Tuomivaa· 
ran johdolla ryhtynyt tähän suureen hom
maan pääasiallisesti paremman olueen 
hankkimiseksi niille, jotka sitä kaipaavat. 

Kutka kaipaavat sitten ,parempa~. 
olutta"? Eivät minun nähdäkseni !kansan 
suuret joukot, tämän kansan suuret työtä, 
tekevät joukot sitä kaipaa niin suuresm~ 
määrin kuin ehkä luullaan. Mutta eräs: 
osa kansaamme sitä näyttää hyvin suuressa 
määrin kaipaavan. Sen maku on erityi
sesti nykyaikana kehittynyt erityisesti hy·
viii oluvia ymmärtävään suuntaan, näiden 
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herrojen maku, joiden oikeana tarkoituk
sena ei kuitenkaan liene niin paljon ruveta 
pysyviksi hyvän oluen nauttijoiksi kuin 
saada kieltolaki kumoon. 

:Mutta arveluttavinta on se, että se olut, 
jolla ministeri Tuomivaara ja hallitus nyt 
tahtovat onnellistuttaa Suomen kansaa, on 
juo v utu s j uomaa. Hallituksen esi
tyksen perusteluissa tästä uudesta tuot
teesta sanotaan kierrellen kaarrellen : 
,Jos sitä nautitaan kohtuuttoman suuria 
määriä, voi alkoholin vaikutusta jossain 
määrin esiintyä". Näin ne koreilevat f.a
nat kuuluvat. Mutta itse hallituksen laki
esityksessä se ilmenee täysin selvästi. Vai 
onko pidettävä kieltolain alaisuudesta va
pautettavana vaarattomana juomana sel
laista juomaa, jonka valmistamisen oikeus 
on riippuva erityisestii maaherran luvasta, 
jota :saadaan nautittawaksi myydä vain 
kaupunkien tai kuntien valtuustojen enin
tään kahdeksi vuodeksi kerrallaan anta
malla luvalla, jota saadaan paikalla nau
tittavaksi myydä ainoastaan maatherran 
harkintansa mukaan annettavana luvalla ra
vintolan, kahvilan tai yömajan yhteydessä 
.iz: jota ei saa myydä sille, jo:ka ei ole 
täyWiJ:lyt 16 vuotta, ja jota vihdoin e< saa 
kulettaa talosta taloon myytäväJksi. Täm:i 
niin monilla varokeinoilla piiritetty aine 
on tietysti pidettävä vaarallisena. SE' on 
pidettävä juovuttavana juomana, sitä lwb
ddlaan täydellisesti juovuttavUJn juoman 
tavoin. Kyllä tä.Jmä todistaa, että ministeri 
Tuomivaaran ja hallituksen mielestä kysy
myksessä oleva juoma on juovuttava juoma. 
,Ja silloin olen minä oikeutettu sanomaan, 
että tämän lakiehdotuksen vaikutus on se, 
että se lyöpi arveluttavan reiäm kielto
lakiin, että se horjutta.a koko kieltolakijär
jestelmää. Ja että se on •tarkoitus, senhän 
ministeri Tuomivaara itse tältä paikalta 
va;stitkään sanoi. .Ja siitä minä olen hä
neJJe kiitollinen. Hänhän moitti ikielto
Jakia, että sitä ei ole voitu toteuttaa, ja 
arveli, että tämä järjestelmä nyt voisi 
tulla sen sija:kkeeksi siltä \kohdalta. Ja 
lausui thän nimenomaan, että kieltolain he
rattämä tyytymättömyys siltä kohda.lta 
poistuisi. Tietysti poistuisi, sanon, ikun 
juovuttavan oluen vaatijat saisivat ta:h
tonsa tyydytetyksi.-

Jos kysytään millä tawoin tämä vaikut
taisi kieltola:kijärjestelmään, niin riittää 
viittaus siihen, että kyseessä on nyt vaa-
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rallinen juoma, ja näemmehän sen halli
tuksen esityksestä, millä tavoin se tulisi 
vaikuttamaan, ilman pitkiä puheita. Sii
nähän laillistutettaisiin koriikauppa. Maa
herrojen mielivaltaisen harkinnan mukaan 
antamalla luvalla voitaisiin perustaa teh
taita ja ne te1htaat ilman muuta saisivat 
harjoitta•a korimyyntiä, joka niinkuin jul
kisesti '0ll jo huomautettu, tekisi tyhjäksi 
kaikki kuntien päätökset, ja joka taas 
avaisi ,sa.mplaukselle" ja muulle väärin
käytölle ovet selko selälleen. Minkähän
laiseksi kävisikään koko kieltolain valvonta, 
jos sen rinnalla ja sen kanssa konkurree
raten ruvettaisiin ra·kentamaan toista jär
jestelmää, joka vaatisi hiukrun toisenlaisia 
toimenpiteitä ja joka aiheuttaisi uusia laa
joja poliisitoimenpiteitä jo ilmankin 'Vai
keasti suoritettavan alkoholiaineiden va 1-
vonnan alalla. 

Ministeri Tuomivaara ja hallitus eivät 
ole toki kuitenkaan sydämettömiä. Eivät 
he sentäiin henno riistää kieltolain ik:annat
tajilta heille rakasta lakia. He ·antavat 
Suomen :kansan pitää kieltolakinsa, jonka 
vuoksi tämä 'kansa on nä'hnyt niin paljon 
vaivaa. Lupasiharr milnisteri Tuomivaa;ra, 
että meidän annetaan vielä pitää kieltolain 
periaatteet. Oluennauttijat saavat 
uuden väkevän oluen ja me muut saamme 
pitää kieltolain periaatteet! (Hilpeyttä 
eduskunnassa.). Kaikkien pitäisi olla tyy
t;v-väisiä! Minä sanon tähän: \kiitoksia pal
jon! He antavat, ministeri Tuomivaara 
ja hallitus, Suomen kansan pitää siis kiel
tolakinsa, sillä sen alaisiksi jäisivät edel- ' 
leenkin, niinkuin kieltolain 2 § :ssä sano
taan, alkoholipitoiset aineet, jotka sisä1tä
vät enemmän !kuin 2 tilavuusprosenttia, 
eli niin'kuin nyt sanotaan, 1.6 painopro
senttia alkoholia. Mutta hallitus vain hil
jaisesti -vetää pois kieltolain alaisuudesta 
nämä sen itsensä juovuttavina pitämät al
koholijuomat. Ne menevät siinä niin mu
kavasti kirkkoviinien rinnalla, jotka en
nestäänkin on pidetty vaarattomina. Kun 
kirkkoviinit ovat vaarattomat, niin tietysti 
nämäkin voisivat olla ·vaarattomia, närrnä 
nyt vätkevöidyt oluet. 

Minun täytyy sanoa, että tällainen me
nettely ei ole tehnyt minuun miellyttävää 
vaikutusta. Puolestani en ikatso. kielto
laissa määrättyä 2 tilavuusprosentin s. o. 
1.6 painoprosentin alkoholipitoisuutta sel
laiseksi järlrkymättömä,ksi ja maailman vii-
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saimmaksi rajaviiv3Jksi, ettei mikään muu 
voisi tulla kysymykseen. Mutta jos tuo 
rajaviiva halutaan muuttaa, on ehdotto
masti vaadittava täyttä vakuutta siitä, et
teivät sen kautta nautittavaksi ma:hdolli
sesti sallittavat alkoholipitoiset aineet ole 
juovuttavia juomia taikka, etteivät ne mil
lään tavoin edistä juopumusta tai juopot
telua. Tätä vaikuutta ei vielä ole annettu 
niitten ehdotusten yhteydessä, joita on 
tehty alkoholiprosentin ikoroittamiseksi. 
Suurella äänellä on vaadittu kieltolain 
määräämän alkoholirajan koroittamista ja 
vaatimusten tueksi on viitattu koti- ja ul
komaisten kokeiden ja tutkimusten tulok
siin. Ministeri Tuomivaarakin niitä tässä 
luetteli koko joukon. Jotkut kansanedus
tajatJkin lienevät aikoinaan ennen tällä 
alalla hyvin yrittelevän edustajan toi
mesta ottaneet osaa sellaisiin ikokeisiin. 
Varovaisuus kuitenkin kehoittaa toistai
selksi vielä olemaan heittäytymättä näiden 
vielä minun vakaumukseni mukaan riittä
mättömien yksilöllisten kokeilujen varaan, 
kun kerran ikävä kokemus entisestä 2.5 
tilavuusprosentin mallasjuomista on vielä 
muistissa. Mutta nykyistä rajaa vastaan 
ei siinä kohden ole voitu esittää vwka
vampia muistutuksia. Me tiedämme, mitä 
meillä on, mutta emme, mitä me saamme 
(Ed. v. Frenckell: Kyllä viinaa on!). Jos 
kuiterukin tulee vakavasti kysymykseen va
kuuttavampien todistusten kuin mitä tähän 
asti on esitetty, nojalla alkoholirajan muut
taminen, niin se tietysti kieltolakijärjestel
män mukaisesti on tapaJhtuva kieltolain 2 
§ :ssä. Siinä määrättäköön, niinkuin on 
määrättykin, mikä on sallittujen alkoiholi
pitoisten juomien ylin raja ja mitä kielto
laki katsoo sellaisiksi, että ne eivät ole 
juovuttavia ja muut alkoholipitoiset juo
mat ovat silloin tietysti loogillisesti ja jär
jestelmällisesti olevat !kieltolain alaiset, 
toisten ollessa täydellisesti vapaat. Jos har
kinnan perustuksella on havaittu, että jot
kut aineet todella ja vakuuttavasti eivät 
ole juovutusjuomia, eivät ne silloin tar
vitse ehdotettua vartiointijärjestelmää. 

Mutta siihenpä ei ole tyydytty. Nyt on 
tahdottu mennä toista tietä. Nyt '011 tah
dottu ottaa käytäntöön juovutusjuO!tlla ja 
saada sen mukana pystyyn uusi kieltolaki
järjestelmän kanssa kilpaileva, näennäisesti 
vie1lä sen holhuunalaisena, sen ikäänik:uin 
ottopoikana, kasvattilapsena kulkeva jär-

jestelmä, mutta joka jo on tarkoitettu so. 
pivan hetken tullessa telkemään vallanku
mouben ja ku:kista.maan ikoko kieltolaki
järjestelmän, käyttääkseni nyt niin ajan
mwkaista sanontaa. 

On meille sanottu, että mallasjuomia ei 
ole pidettävä Qdeltolain alaisina, mallas
juomat ovat erikoisjuomia, jotka voidaan 
ottaa pois kieltolain alaisuudesta. Mutta 
kun on saatu juovuttavina pidetyt mallas
juomat irti kieltolaista ja luoduksi järjes
telmä niiden valmistamista ja kauppaa
mista varten, miksi ei koetettaisi saada ai
kaan vielä hiukan ,parempaa" tuotetta 
kuin se, jolla nyt ratsastetaan. Jo ny
kyäänkin kuuluu ääniä, että 2.4 painopro
senttia, s. o., 3 tilavuusprosenttia on aivan 
liian alhainen määrä. Ei ainalkaan ed. v. 
Frenclkell hyväksy näin alhaista maaraa 
ja hänellä näyttää olevan paljon uskovai
sia. (Ed. v. Frenekell: Aluksi kyllä!); 
Hän ajatteleekin, niinkuin hänen kannat
tajansa, että kunhan alkuun pä:ästään, niin 
loppu seuraa itsestään ; ,kun tuonlkin ve
dät, niin tuonkin vedät ". Mutta ei siinä 
kyllä. Jos kerran ulkomaisista mailasoh
rist,a valmistettu juotavaksi katsottava olut 
vedetään pois kieltolain alta, millä perus
teella voidaan silloin vastustaa kotimaisten 
marjaviinien pitämistä kieltolain alaisena 1 
(Eduskunnasta: Se onkin turhaa!). Aivan 
niin. Olen täydellisesti samaa mieltä. Mo
lemmat ne seuraavat yhdessä ja molemmat 
ne pysyvät kieltolain alla tai molemmat 
ne lähtevät sieltä pois. _Täydellä syyllä 
Ranskan viiniyhdistyksen johto on sano
nut sitä samaa, minkä nyt kuulimme ed. 
v. Fienckellin suusta, kun se, Ranskan 
viiniyhdistyksen johto, agenteilleen Kana
dassa ja Yhdysvalloissa antoi Qlhjeeksi, että 
koettakaa saada ·vain olutprosentti hiukan 
koroitetu:ksi ja viiniprosentti hiukan koroi
tetuksi, me kyllä pidämme huolen jatkosta. 
Ja niin se käypikin. Kuunnellessani ed. 
Tulenhdmon äskeistä puhetta, jossa hän 
puhui siitä hitaasti mutta varmasti vai
kuttavasta myrkystä, jonka !kommunismi 
meidän valtioruumiissamme on aikaansaa
nut, ajattelin minä sitä hidasta mutta var
masti vaikuttavaa myrkkyä, jota nyt koe
tetaan Suomen kansaan istuttaa ja jolla 
koetetaan saada täydellisesti mädätetyksi 
ja lkumotuksi kieltola;kijärjestelmä. 

Älköön ihmeteltäkö, jos maassa on !kan
salaisia, jotka eivät ole tyytyväisiä täm-
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mmseen ihallituksen esitykseen ja tämmöi
siin puuhiin. Täällä on kansalaisia ja niitii 
on toi·voa:kseni paljon, niitä on toivoakseni 
enemmistö, jotka katsovat velvollisuudek
seen suoraan ja julkisesti kaikin voimin 
vastustaa tällaisia kieltolain tuhoamisyri
tyksiä. Ja kun tämä on selvää, me näemme 
myös edus!kunnan tehtävän selvänä. Edus
kunnan on vastustettava tällaista yritystä. 
Rohkenen lausua sen toivomuksen sille va
liokunnalle, joka nyt käy käsittelemään 
tätä hallituksen onnetonta ehdotUJSta, että 
se valiokunta päättäväisesti hylkäisi halli
tuksen ehdotuksen, sillä se ei muuta an
saitse. 

Ed. von F r en c k e 11: Alkoholiraja on 
kieltolain kulmakiviä, sanoo Niilo Liakka, 
ja kumminkin ed. Voionmaa uskaltaa sa
noa, ett'ei hän tästä rajasta pidä kiinni. 
Kyllähän karkki nyt menee sekaisin. (Ed. 
Voionmaa: Pitää siitä siksi, kun toista to
distetaan.) 

Minä olen pyytänyt puheenvuoroa koske
tellakseni asian rahallista puolta hyvin ly
hyesti. (V ase mm alta: Afäärin kannalta ! ) 
Niin aivan, valtion afäärin kannalta. Herra 
Niilo Liakka on nimittäin lähettänyt mi
nulle ,Tarkistuksen tarkastusta" nimisen 
vihkosen, jossa hän sivulla 9 sanoo, pu
huessaan siitä verosta, joka Ruotsissa saa
daan alkoholista, näin hän sanoo: ,Ruotsin 
kansalta tämä tuloerä V i e vuodessa 3 a 
400 milj. kruunua, siis 3 a 4 miljaardia 
markkaa. Eiköhän tässä ole ajatusvirhe ja 
eikö lauseen pitäisi kuulua näin, että 
,Ruotsin kansalle tämä tuloerä t u o vuo
dessa 3 a 400 milj. kruunua. Kysymys on 
siis siitä, onko 4 miljaardia pantava alko
holin debet- vai kredit-puolelle. Ja tämä 
8 miljaardin erotus herra Liakan ja minun 
käsitykseni välillä olisi minusta selvitettävä. 

Muuten tekisi mieleni kysyä, onko totta, 
että talousvaliokunta on epävirallisesti jo 
hylä.nnyt minun olut-aloitteeni. Jos niin 
on, niin minusta on suotta lähettää halli
tuksen esitystä samaan valiokuntaan, näh
tävästi sen hylättäväksi. Jos se sitä vas
toin asiallisesti käsiteltäisiin, voitaisiin 
esim. talousvaliokuntaan tai pan:kkivalio
kuntaankin lähettää, missä sitä rahallista 
puolta vo~taisiin todellakin tutkia ja mah
dollisesti esitys siten tulla hyväksytyksi. 

Samalla tekisi mieleni kertoa pieni ta
paus. Asia on nimittäin niin, että Stadion 

säätiölle soitettiin joku aika sitten ja meitä 
toruttiin siitä, että olut nykyään on niin 
huonoa ja syy siihen oli puhujan mielestä 
se, että ne 2 %, mitä nykyisessä oluessa on, 
molemmat kuuleman mukaan joutuvat Sta
dion säätiölle. Jo tästäkin syystä minusta 
tuntuu, että alkoholin prosenttia voitaisiin 
hallituksen esityksen mukaan koroittaa. 

Propositionen, avseende en förbättring av 
vårt nuvarande ,kalja'' kan betecknas 
såsom en första officiell ljusglimt inom 
hithörande spörsmål. Frågan därom huru
vida ölets alkohoihait bör vara 2 eller 3 % 
är visserligen i och för sig själv utan större 
betydelse, men såsom ett teeken på ett 
förnuftets seger har det dock sin stora 
betydelse. 

Man kan visserligen vara av olika åsikt 
därom, vilken alkohol- och vörthalt ett 
gott öl bör ha, beroende på från vilken 
synpunkt man betraktar frågan och vad 
man avser ernå med förslaget om förbätt
ring. Har regeringens avsikt varit att införa 
en sådan dryck, som praktiskt taget icke 
kan användas i berusningssyfte, kan för
slaget betecknas såsom i allo riktigt, vari
genom den felaktigt framställda gränsen 
för ,rusdrycker" äntligen korrigeras. Har 
avsikten åter varit att effektivt motarbeta 
den skada som förbudslagen åstadkommit, 
så har man synbarligen valt för svaga va
pen. J ag har dock icke uppfattat regerin
gens avsikt vara att genom denna sin 
proposition nu slå en första spik i för
budslagens kista. 

Sannolikt har regeringen, som haft 
svårigheter att få budgeten att gå ihop, 
önskat anlita en skattekälla, som hittills 
förblivit outnyttjad. I så fall måste pro
positionen betecknas såsom en halvmesyr. 
Visserligen beräknar regeringen, att endast 
20 milj. mark skulle inflyta genom malt
skatten, men dels spelar ju 20 milj. mark 
i vår budget ie.ke en avgörande roll, dels 
torde, enligt fackmannautlåtande, nämnda 
summa icke kunna påräknas i händelse 
propositionen oförändrad godkännes. Här
om vågar jag dock icke yttra mig, då det 
föreslagna ölet icke kan betecknas såsom 
ett gott dricka, utan såsom ett, visserligen 
förbättrat, surrogat av det maltdricka, som 
genom en olycklig lagstiftning nu påtvin
gats oss. 

Skulle riksdagen däremot öppet erkänna. 
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huru dåliga rikets finanser de facto äro 
och, utan att betunga skattebetalarna, söka 
lindring genom att öppna nya effektiva 
skattekällor, så skulle detta otvivelaktigt 
kunna ske, om alkoholprocenten höjdes till 
3.2 viktprocen:t. Därigenom skulle en fullt 
drickbar, ja god maltdryck åstadkommas, 
vilken effektivt kunde beskattas, varjämte 
det nya ölet, i förbigående nämnt, säkert 
även skulle bidraga till minskande av 
dryckenskapen hos oss. 

Herr finansministern önskade vid bud
getremissdebatten icke taga mina kalkyler 
ifråga om ölskatten och ett gott öl på fullt 
allvar. Jag kan emellertid försäkra honom, 
att kalkylerna äro uppgjorda med nödig 
försiktighet. 

Medan maltskatten före kriget utgjorde 
c :a 80 penni per kilo, motsvarande c:a 
8 mk i nuvarande mynt, hade jag kalkyle
mt med 10 mk skatt per kg. Före kriget 
inbragte maltskatten c:a 3 milj. mark, 
varför och därest beloppet omräknas till 
vårt mynt, vid o f ö r ä n d r a d konsum
tion inemot 40 milj. mark kunde ·erhållas. 
Då var tillgången till starka och svaga 
viner praktiskt taget obegränsad, varför 
en förhöjning av konsumtionen med drygt 
100 % gentemot förkrigskonsumtionen är 
mer· än sannolik, så mycket mer som den 
lägre hefolkningens levnadsstandard avsc
värt höjts och invånarantalet i landet torde 
ha stigit mcd c:a 15 %. 

Den kvantitet av c:a 20 l öl per individ 
och år, som beräknats, är icke orimlig och 
representerar, som tidigare nämnts, en korg 
per individ, eller populärare uttryckt en 
halv flaska öl varje söndagsmiddag. 

För socialdemokraterna borde ett dylikt 
tillskott på närmare 100 milj. mk vara 
välkommet, så mycket mera · som arbets
lösheten i vårt land därigenom upphörde. 
I..Jämpligt arbete finnes ju även i händelse 
nya raka landsvägar projekterades. Genom 
att godkänna ett 3.2 procentigt öl skulle 
sålunda tre flugor slås i en smäll, arbets
Jösheten försvinna, goda vägar byggas och 
dryckenskapen motarbetas. Därvid har jag 
helt förbigått den ekonomiska förbättring, ' 
som jordbrukarna tillerkändes genom att 
maltkornet skulle vinna terräng och varom 
rdm. Hilden här har yttrat sig. 

J ag uttalar således, herr talman. den 
föDhoppningen, att förbudsfanatikern~ icke 
mera komma att äga majoritet i riksdagen, 

utan att det sunda förnuftet så småningom 
tagit ut sin rätt. Därigenom kunde man 
även skilja mellan vänner av förbudslagen 
och nykterhetsvänner, vilka begrepp i detta 
nu sammanblandas. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Ed. 
Voionmaan lausunto aiheuttaa muutaman 
sanan minun puoleltani, vaikka minä en ol
lenkaan ollut aikonut esiintyä tässä lähete
keskustelussa. 

Ed. Voionmaa on hyvin ankarasti tuo
minnut sitä, että hallitus yksimielisesti on 
esittänyt tämän esityksen eduskunnalle. 
Hän on sekä ironisoimaila että kait mieles
tänsä asiallisilla syillä koettanut osoittaa, 
mitenkä väärin hallitus on menetellyt. Kun 
minä kuulin hänen arvostelunsa, minun täy
tyi itseltäni kysyä, olenko puolestani ereh
tynyt, kun ilman mitään epäilyksiä olen 
yhtynyt tähän hallituksen esitykseen. (Ed. 
Voionmaa: Valitettavasti!) Minä katselen 
asiata ensinnäkin raittiusmiehen kannalta 
ja myöskin entisen kieltolakimiehen kan
nalta. (Ed. Voionmaa: Entisen!) Minun 
käsitykseni on ollut se, että alkoholiprosen
tin koroitus, minkä hallitus esityksessään 
esittää. inallasjuomille, on sekä raittiuden 
että kieltolain ulkopuolella. (Ed. von 
F'renckell: Hyvä!) Minun käsitykseni on, 
että se ei kumpaankaan asiaan vaikuta juuri 
sitä eikä tätä. Olen jotenkin varma siitä, 
että jos ed. Voionmaa ja minä, me molem
mat, jotka emme ole tottuneet mitään al
koholia nauttimaan, antautuisimme yhdessä 
kokeilun esineeksi ja suuriakin määriä tätä 
valmistettavaa juomaa nauttisimme, niin 
me tulisimme havaitsemaan, että ei se mei
dän päähämme mitään vaikuttaisi, mahdolli
sesti kyllä muuhun elimistöön. l\'Iutta jos 
olisikin niin, että minä erehtyisin siinä, että 
tässä esityksessä ehdotettu alkoholipro
sentti on kieltolain ulkopuolella, minä sit
tenkin olisin valmis olemaan mukana tämän 
esityksen antamisessa. On hyvin ikävää, 
että olen kieltolakiluopio. Se tuottaa eni
ten ikävyyttä minulle itselleni; minun sy
dämeni on kieltolain puolella, mutta minun 
järkeni ja harkintani, niin paljon kuin 
minä erittäinkin parin kolmen viimeisen 
vuoden ilmiöitten edessä olen voinut niitä 
käyttää, on vakuuttanut minut siitä, että 
me emme voi nykyistä alkoholilainsäädäntöä 
ajanpitkään ylläpitää. 



En ryhdy tässä yhteydessä esittämään 
niitä syitä, jotka ovat määränneet minun 
muuttuneen kantani. Olen julkisuudessa 
muutamia kuukausia sitten asiasta puhunut. 
Odotan, että tämänkin asian myöhemmässä 
käsittelyssä eduskunnassakin kieltolaki
kysymys koko laajuudessaan tulee esille, 
silloin on oleva tilaisuus enemmän tähän 
asiaan käydä käsiksl. Mutta kyllä minun 
täytyy sanoa se, että ed. Voionmaa ja muut, 
jotka ovat hänen jyrkällä kannallansa, kai
kella kunnioituksella sanottuna, eivät näe 
todellisia raittius- ja kieltolakioloja Suo
menmaassa siinä valossa, missä minä ne näen 
ja missä minun käsittääkseni ne on avoi
mesti ja peittelemättä nähtävä. 

Ei ole kysymys tässä esityksessä pääasial
lisesti otollisen vero-objektin löytämisestä, 
ei ainakaan minun kannaltani katsoen, vaan 
minä olen mukana tämän esityksen antami
sessa sen takia, että minun mielestäni ei ole 
mitään syytä kieltää niiltä, jotka olutta tahi 
mallasjuomaa nauttivat - minä sitä itse en 
yleensä tee -, sitä alkoholiprosentin vä
häistä koroitusta, mikä nauttijoiden mie
lestä on tarpeellinen tämän juoman säilyt
tämiselle ja myöskin sen nauttimiselle. 
Mutta jos samassa yhteydessä myöskin ha
vaitaan, että tämä juoma on otollinen vero
tusesine, niin silloin tietysti on, niinkuin 
ed. Voionmaakin lausunnossaan myönsi, 
vallan luonnollista, että hallitusvalta tekee 
oikeat johtopäätökset tämän otollisen vero
tuksen esineen suhteen. 

Tahtoisin tällä kertaa vain sanoa sekä ed. 
Voionmaalie että kaikille muillekin, että 
kyllä kysymys raittiustilanteesta ja kielto
lakitilanteesta Suomessa nykyään on paljoa 
vakavampi, kuin että sitä tältä paikalta voi
daan joillakin ironisoivilla sanankäänteillä 
il~äänkuin sivuuttaa. On niin, että meidän 
kaikkien, jotka vakavasti ja vastuuntuntoi
sesti katselemme oloja ja asioita, pitäisi eri 
puolueista yhtyä harkitsemaan, mitenkä me 
parhaiten pääsemme siitä erinomaisen vai
keasta ja vaarallisesta umpikujasta, mi
hinkä me alkoholilainsäädännössämme olem
me joutuneet. Ei se ole autettavissa sillä 
tavalla, kuin ed. Voionmaa ajattelee, että 
me lyömme rintoihimme ja sanomme, ettei 
reikääkään saa kieltolakivarustukseen am
pua, vaan että kieltolaki meidän mieles
tämme olisi sittenkin pääasia, käypi kansan 
raittiuden millii tavalla tahansa. Tällainen 
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kanta minusta kuultaa esille ed. Voionmaan 
esityksestä. 

Minä hänen lausunnossaan kumminkin 
huomaan sen suuren heikkouden, että se pal
jastaa merkillisen ristiriidan. Hän hyökkää 
lausuntonsa alussa tätä pientä alkoholipro
sentin koroitusta vastaan ja kumminkin hän 
lausuntonsa lopussa joutuu myöntämään, 
että jos hänen mielestänsä pätevämmillä 
syillä kuin mitkä hän nyt löytää hallituk
sen esityksestä, osoitetaan alkoholiprosentin 
koroittamisen vaarattomuus, niin silloin se 
hänen mielestänsä on pantava kieltolain 
2 § :ään, mutta ei tähän mallasjuomalakiin. 
Eihän tämä ole omiansa selvittämään ed. 
Voionmaan omaa kantaa. Kun me olemme 
tällaisten ristiriitaisuuksien edessä, kun 
emme voi olla näkemättä, mitenkä vaikeat 
olot meidän maassamme ovat raittiuden ja 
kieltolain alalla, niin silloin uudistan sen 
vakavan kehoitukseni, että meidän ei pitäisi 
syyttää toisiamme eikä pitää aivan mahdot
tomana ja onnettomana sellaista esitystä, 
jonka hallituskin nyt on tehnyt ja johon 
minun mielestäni ehdottomasti raitiskin 
kansalainen voi vallan hyvin yhtyä, vaan 
meidän pitäisi antautua luottamukselliseen 
ja suvaitsevaan yhteistoimintaan päästäk
semme niistä vaikeuksista, joihin me jo 
olemme joutuneet. Jos me ed. Voionmaan 
mahdottomuuden tietä vain tahdomme jat
kaa, · me niihin takerrumme yhä enemmän 
ja enemmän vastaisina aikoina, kunnes jos
kus olojen välttämättömästä pakosta sitten
kin löydämme toisemme jotenkin samassa 
rintamassa. (Ed. Pihkala: Hyvä!) 

Ed. Voionmaa: Minä en oikein ym
märrä, mitkä syyt ovat pakottaneet minis
teri Virkkusta esiintymään tässä asiassa ja 
todistamaan sitä, että hän on kieltolaista 
luopunut. Minä olen käsittänyt asian sillä 
tavalla, että ministeri Tuomivaara, joka 
esiintyi tämän asian esittelijänä, on myös
kin vastaajana eduskunnan edessä tästä hal
lituksen esityksestä, ja olen suunnannut sa
nani hänelle. Jos niissä oli jotain ironisia 
sanoja, niin eivät ne olleet ministeri Virk
kuseen suunnatut. Ministeri Tuomivaara 
kai käsittelee niitä sillä tavalla kuin hän so
pivaksi näkee. 

Mutta olen hämmästyksellä lyöty, kun 
kuulen ministeri Virkkusen suusta sellaisen 
väitteen, että tämä esitys ei koske. kielto-
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lakia. Tottakai se koskee kieltolakia. Kun 
nyt on tarkoitus päästää kieltolain alaisuu
desta irti väkevämpiä mallasjuomia, jota pi
detään niin vaarallisena, että sitä ei uskal
leta laskea liikkeelle muuta kuin erityisen 
uuden järjestelmän turvin ja suojassa, tot
takai silloin on juovuttavia juomia erotettu 
kieltolain alaisuudesta ja asetettu jonkun 
muun järjestelmän alaisuuteen. Ne on tehty 
luvallisiksi toisen järjestelmän kautta. On 
luovuttu niihin nähden, niihin juovuttaviin 
juomiin nähden, siihen pieneen ryhmään 
nähden, kieltolain periaatteesta ja 
menty säännöstelyperiaatteen 
puolelle. 

Ministeri Virkkunen lausui, että minä 
olen kovin jyrkästi puolustanut kieltolakia. 
Ei se ole minun jyrkkyyttäni, vaan se on 
kieltolain jyrkkyyttä. Kieltolaki on nimit
täin jyrkkä laki. Sehän kieltää kaikkien 
kahta tilavuusprosenttia väkevämpien alko
holipitoisten aineiden valmistuksen, kaupan, 
maahankuljetuksen ja varastossapitämisen 
ja sallii sellaisia ainoastaan käytettävän lää
kinnölliseen ja tieteelliseen tarkoitukseen. 
Se on äärettömän jyrkkä järjestelmä, se on 
radikaalinen järjestelmä. Sehän on ollut, 
niinkuin on sanottu, vallankumous alkoholi
lainsäädännön alalla. Mutta sille kannalle 
Suomen kansa on tahtonut mennä ja sillä 
on ollut siihen erityinen syy ja se kanta on 
puolustettavissa, vaikka minun ei tarvitse 
tässä tilaisuudessa siihen puolustamiseen 
ryhtyä, sillä toisessa paikassa on sopivam
paa sellaisista periaatteellisista seikoista pu
hua. 

Minua hämmästyttää myöskin ministeri 
Virkkusen eras toinen katsomustapa. Se 
on se, että hän, nähdessään nämä ilmiöt, 
nämä surulliset alkoholin käyttämisilmiöt, 
mitkä ovat kaikkien nähtävissä, ilman muuta 
katsoo, että ne ovat seurausta meidän alko
holilainsäädännöstämme, kieltolaista, ja hän 
luulee tai luulottelee itselleen, että ne ovat 
parannettavissa siten, että hypätään tä
hän säännöstelyjärjestelmään. Hänellä on 
siinä jonkunlaista mystillistä ,kaukonäköi
syyttä ", sillä tosiasioilla sitä kantaa ei voida 
perustella. Ei ole millään tavalla todistettu, 
että kieltolaki olisi tämän surullisen ilmiön 
syynä. Jos sillä olisi jotain syytä siihen, se 
on verraten pientä siihen tulokseen verrat
tuna, minkä tavaton ulkomaalaisen a~koho
lin salakuljetus meidun maahamme saa ai- · 

kaan. Tottakai se on tässä asianosainen ja 
tottakai se on tekijänä tässä kurjuudessa. 
Näkeehän ministeri Virkkunen sen sanoma
lehdistä, kuinka naapurimaassamme Virossa 
hallitus ja valtio ovat aivan pääsemättö
missä taistellessaan salakuljetusta vastaan, 
kuinka sen on täytynyt perustaa erityinen 
ministeriö pitämään sisäistä järjestystä 
yllä, ja kuinka tällä ministeriöllä on ollut 
päätehtävänään karkoittaa asuinpaikoistaan, 
kieltää oleskelu asuinpaikoissaan alkoholin 
salakuljettajilta. Hallitus on pääsemättö
missä alkoholin salakuljettajain vuoksi. 
:Minä kysyn, voiko kaiken järjen nimessä 
kieltolaki olla syynä Viron olojen kurjuu
teen, kun Virossa ei ole kieltolakia? Ja onko 
Viron järjestelmä se ihanne, johonka mi
nisteri Virkkunen pyrkåi ~ Suo siellä, vetelä 
täällä. Jos nyt molemmat järjestelmät, sekä 
Viron että Suomen, ovat huonoja järjestel
miä, joka tapauksessa on kieltolakijärjestel· 
mällä paljon sellaista arvoa, jota ei sillä 
toisella järjestelmällä ole. Se pitäisi ed. 
Virkkusen vanhana opettajana ja siinä vaB
tuunalaisessa asemassa, jossa hän koulunuo
rison kasvattajana nyt on, kyllä tietää ja 
myöntää, että kyllä on reilumpi kanta se, 
että meidän kansamme ja hallituksemme on 
asettunut puoltamaan ehdotonta raittiutta 
ja kieltänyt käyttämästä alkoholijuomia 
juovutustarkoit:uksiin. Siitä hän nyt kuiten
kin tahtoo luopua. Ei voi hän mennä sano·
maan ennakolta, että uusi on parempi jär
jestelmä. Hän ei loppuun ajatellut sitä jär·
jestelmää, jota hallitus nyt tuo esille. Minä 
olen osoittanut, että se vie todennäköisesti 
siihen, ja loogillisesti sen täytyy viedä sii
hen, että kun nyt hyväksytään vähän pie
nehkö alkoholiprosentti, joka tekee vain vä
hän juovuttavat mallasjuomat luvallisiksi, 
perästä kyllä seuraa muuta, ed. Frenckell 
kyllä valvoo, että 4 % tulee hyvin pian sen 
3 % :n perästä, ja kyllä me tiedämme, että 
täällä on monen edustajan taskussa marja
viiniprosentit odottamassa vuoroansa. Jos 
ei tämäkään ole luopumista kieltolakijärjes
telmästä ministeri Virkkusen mielestä, niin 
minä en ymmärrä, mikä sitä on. 

Mielestäni ei tämä asia, josta nyt keskus
telemme täällä, tapahdu ollenkaan kieltola
kikysymyksen ulkopuolella, päinvastoin se 
on oleellinen osa siitä, ja minun täytyy va· 
littaa, että ministeri Virkkunen on joko niin 
vähän ottanut selville hallituks<~n esityk-



sestä, että hän ei sitä ole tullut huoman
neeksi tai ei muista syistä tahdo sitä tässä 
myöntää. 

Kyllä täytyisi asettaa edesvastuulliselle 
ministerille se vaatimus, että kun hän me
nee ilman muuta julistamaan hyvin kor
kealla moraalisella paatoksella tämän uuden 
järjestelmän paremmuutta kieltolain rin
nalla, pitäisi olla vähän suuremmas~a mää
rässä todistettu kieltolain haitallisia seu
rauksia ja yleensä enemmän valaista ne olot, 
mitkä ovat meidän maassamme vallitsevan 
alkoholismin syinä, kuin on tapahtunut, ja 
pitäisi olla loppuun ajateltu se järjestelmä, 
se linja, mitä myöten lähdetään sitten kul
kemaan. Hän ei ole kummassakaan tapauk
sessa antanut minua tyydyttävää selitystä 
eikä voikaan antaa sitä näin käden kään
teessä, se tietysti vaatii monipuolista asian 
harkitsemista. Minä tahdon mainita, että 
parastaikaa istuu valtion asettama komitea, 
joka suurella työllä on jo kauan aikaa tut
kinut rikollisuuden syitä meidän maas
samme eivätkä minun nähdäkseni sen komi
tean tutkimusten tulokset, jotka minä komi
tean jäsenenä sangen läheltä tunnen, ole ol
lenkaan va.kuuttaneet siitä, että kieltolaki 
olisi siinä määrin syym.ä rikollisuuteen kuin 
täällä on tahdottu sanoa. Mutta sen sijaan 
ovat kyllä tämän komitean tekemät tutki
mukset osoittaneet sen, että meidän rangais
tusjärjestelmämme on aivan nurinkurinen 
ja että se edistää kaikenlaista rikollisuutta i 
aivan tavattomassa määrässä ja että kor- · 
jauksia sillä alalla on hyvin paljon tarpeen. 
Niin asiat ovat. Eivät ne ole niin yksinker
taiset. Kieltolaki on järjestelmä, pitkäai
kainen järjestelmä, jota voidaaii toteuttaa 
hyvin tai huonosti. Yhtenä hetkenä sitä to
teutetaan huonosti, toisena Hetkenä parem
min. Minun mielestäni ministeri Tuomi
vaara menettelee aivan omituisella tavalla, 
kun hän menee julistamaan, että kaikki toi
menpiteet kieltolain toiminnan tehostami
seksi ovat olleet turhia, ja unohtaa ne toi
menpiteet, joihinka hänen ryhmäänsä kuu
luvan ministeri Kallion hallituksen aikana 
ryhdyttiin salakuljetuksen ehkäisemiseksi 
ja jotka toimenpiteet ovat kuitenkin jossain 
määrin lupaavat, niinkuin olemme voineet 
saada sanomalehdistä lukea ja joita toimen
piteitä on jatkuvasti loppuun asti kehitet
tävä ja jossa toiminnassa pitäisi osoittaa vä
hän suurempaa asian harrastusta kuin mitä 
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nykyinen hallitus sillä alalla ilmeisesti on 
halunnut osoittaa. 

Mitä sitten siihen ristiriitaisuuteen tulee. 
mitä ministeri Virkkunen oli näkevinään 
minun lausunnossani, niin huomautan vain, 
että kahdessa paikassa edellisessä lausun
nossani tehostin, että mitä muutoksia hy
vänsä kieltolakiin tehtäneenkin, mikä alko
holiraja tieteellisten tutkimusten perustuk
sella tai muista syistä määrättäneenkin, se 
on kuitenkin katsottava, ettei valmisteta 
semmoista juomaa, joka on juovuttavaa, 
vaan että kaikki juovuttavat juomat ilman 
erotusta pidetään kieltolain alaisina. Kun 
niin paljon pidetään elämää siitä, että ny
kyinen raja on väärä, en minä, joka kun
nioitan tieteellisiä tutkimuksia, tahdo enna
kolta mennä !Sanomaan, että tämä on ehdot
tomasti oikea raja. Minä jään odottamaan 
tuloksia, ja jos minulle vakuuttavat tulok
set osoitetaan, että sitä rajaa voidaan muut
taa suuntaan tai toiseen, niin asia on otet
tava harkittavaksi. Mitään muuta en ole 
sanonut, mutta minä pidän tiukasti kiinni 
kieltolain periaattee8ta, jolla kieltolaki sei
soo ja kaatuu ja joka sisältää sen, että juo
vuttavien juomien valmistaminen ja myynti 
ovat tässä maassa jyrkästi kielletyt. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Minä 
pyydän siirtää jatkuvan ajatusvaihdon ed. 
Voionmaan kanssa kieltolaista johonkin 
myöhäisempään tilaisuuteen. Ei liene väl
tettävissä, että me tulemme täällä tapaa
maan toisemme vielä useita kertoja, valitet
tavasti. (Ed. Voionmaa. Toivottavasti.) 
Kernaimmin pysyisin tässä asiassa tätä ny
kyä enemmän sivulla, näkisin, miten asiat 
kehittyvät ja odottaisin sitä, että se ajatus
kanta, jota minä nyttemmin edustan, enem
män ja enemmän saisi kannatusta myöskin 
kieltolakiväen keskuudessa. Mutta sitä ei voi 
sallia, että vaikenemaita ottaisin vastaan ai
heetonta moitetta ja sellaisia hyökkäyksiä, 
jotka eivät ole asiallisia eivätkä perustel
tuja. Ed. Voionmaasta tulee siis lähinnä 
riippumaan se, tapaammeko täällä toisemme 
julkisesti myöhemmin, vai emmekö. Minun 
on lisättävä, että kun ed. Voionmaa puhuu 
siitä, että hallituksen esityksessä on koko
naan uusi järjestelmä kehitetty mallasjuo
man valmistamisen ja käytännön valvomi
selle, niin puolestani olenkin hallituksessa 
ollut epäileväinen iämän järjestelmän tar-
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peellisuudesta. Mutta minulla ei ole ollut 
syytä vastustaa tätäkään osaa hallituksen 
esityksessä. Kantani johdonmukaisuus 
näyttäytyy siinä, että puolestani en ole sitä 
pitänyt niin tarpeellisena. 

Ed. P ä r s s i n e n : Herra ministeri on 
ollut erinomaisen avomielinen. Hän on pal
jastanut melkein sisimpänsä tässä asiassa 
eduskunnalle lausuessansa, että hänen sydä
mensä, järkensä ovat ristiriidassa. Se lau
sunto vaikuttaa hyvin surulliselta. Minä 
toivon, että herra ministeri saa puolestansa 
aikaa, niin että hänen järkensä tulee sydä
mensä mukaiseksi. Hänen tulee muistaa 
erästä lausetta, jossa sanotaan: Olenko 
minä veljeni vartija. Mielestäni se sopii 
hyvin, kun me puhumme kieltolain huonon
tamisesta. Me olemme silloin sen kysymyk- • 
sen edessä, valmistammeko tien heikom-
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mille veljillemme kohoamiseen vai vajoami
seen. Ja sellainen ehdotus, mikä on halli
tuksen esityksessä, sehän juuri saattaisi 
ovet auki väkijuomille julkiseen elämään ja 
koteihin, joilta kieltolaki on koettanut näitä . 
ovia sulkea. Minä en voi sille mitään, että .· 
muistan eräitä näkyjä siltä ajalta, jolloin 1 

oluttehtaissa myytiin juomia korittain työ
läisille ja jolloin työläiset keräsivät näitä 
rahoja Viipurin esikaupungeissa ja melkein 
millä kentällä tahansa istui miehiä ja nai
sia olutjuopottelua harjoittamassa. Tämä 
muutos, mitä nyt valmistellaan, olisi askel 
siihen suuntaan. Sentähden minä sitä vas
tustan. 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a: Ne 
väitteet, jotka ed. Voionmaa täällä on tuo
nut esi.lle, ovat juuri niitä samoja, joita 
minä olen kosketellut puheenvuorossani. 
Mutta minusta on näyttänyt siltä, 
että me emme tässä asiassa pääse yksimieli
syyteen, meidän näkökantammehan on vas
takkainen, mitä m. m. tulee tähän 2.4 paino
prosentin mallasjuomaan. Ed. Voionmaa
han pitää sitä päihdyttävänä (Ed. Voion
maa: Hallitus pitää!). Minä olen todista
nut täällä, että se ei sitä ole. Minä olen 
katsonut turhaksi koettaa tässä asiassa enää 
uudistaa sitä, mitä aikaisemmin olen sano
nut, koska se olisi turhaa. Minä olen myös 
sanonut niistä rajoituksista valmistukseen 
ja kauppaan, jotka tässä lwkiesityksessä 
ovat eri pykälissä. Olen myös perustellut 
ja selittänyt, mitä varten ne siellä ovat. 

Olen nimenomaan sanonut, että minun kä
sitykseni on, että niitä ei tarvita siellä sen
takia, että 2.4 painoprosenttia alkoholia 
sisältävä mallasjuoma olisi. päihdyttävää 
ja siinä suhteessa vaarallista, vaan ne ovat 
ennenkaikkea sitä varten, että silloin kun 
sitä käytetään väärin ja etupäässä siten, 
että siihen sekoitetaan väkevämpiä juomia, 
joita valitettavasti tässä maassa on saata
vissa, silloin viranomaiset voivat heti tart
tua asiaan ja estää tällaisen väärinkäyttä
misen. 

Minulla oli se ajatus, että kun tätä pide
tään vaarallisena erinäisillä tahoilla, niin 
silloin on juuri syytä tällainen varovaisuus
toimenpide ottaa laissa huomioon, jotta ei 
syytettäisi tätä lakiesitystä puutteelliseksi 
siitä syystä, ettei siinä edes tätä seikkaa 
ole otettu huomioon. Näin ollen en tahdo 
tästä asiasta tässä yhteydessä sen pitem
mälti puhua enkä ryhtyä toistamaan, mitä 
jo olen asiassa sanonut. Asian myöhem
mässä vaiheessa, jos tilaisuus on, on silloin 
syytä palata a:siaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Esitys lähetetään talousvalio kun
taan. 

11) Työjärjestyksen 1 ja 33 §:n 
muuttamista 

koskeva ed. Kiviojan aloite sekä puhemies
neuvoston siitä antama lausunto esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti perustuslaki. valio
kuntaan. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

12) Ehdotuksen laiksi tulo- ja menoarvion 
ulkopuolella olevien rahastojen varojen käy-t

tämisestä lainoiksi metsä- ja maatalou
dellisiin tarkoituksiin 

sisältävän !hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarninvaliokunnan mietintö 
n:o 4; 
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13) Lisäyksiä vuoden 1930 tulo- ja 
menoarvioon 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 5; sekä 

14) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

annettavia palkkioita varten ' 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö ' 
n:o 6. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava Is
tunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 17 ,23. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





19. Tiistaina 25 p. marraskuuta 1930 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

1 l moi t u k s i a: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi lisäyksestä ja 
muutoksesta rikosla;in 11 lukuun .... 

A s i a'k i r ja t: Suuren valiokunnan 
mietintö n:o 12; perustuslakivaliokun-
nan mietintö n:o 6; hallituksen esitys 
n:o 29. 

2) Ehdotus laiksi asiain ratkaise
misesta valtioneuvostossa ja sen mi
nisteriöissä annetun lain muuttami-

Siv. 
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-sesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 331 
Asia k i r j a t: Suuren valiokunnan 

mietintö n:o 13; perustuslakivaliokun
nan mietintö n:o 8; hallituksen esitys 
n:o 45. 

3) Ehdotukset laiksi laivanisännän 
vastuusta sekä meripanttioikeudesta 
ynnä erinäisik!si muiksi laeiksi ..... . 

Asiakirjat: Suuren valiokunnan 
mietintö n:o 14; laki- ja talousvalio
kunnan mietintö n:o 3; hallituksen esi-
tys n:o 14. 

4) Ehdotus laiksi vuokra-alueita 
tiheissä asumuscyhmissä koskevien 
vookrasuhteiden edelleen jatkamisesta 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokunnan 
mietintö n:o 15; laki- ja talousvalio
kunnan mietintö n:o 4; hallituksen esi-
tys n:o 23. 

5) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjes
tyksen 6 ja 13 § :n muuttamisesta .. 

Asia k i r j a t: Suuren valiokunnan 
111ietintö n :o 16 ; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 7 ; ed. von Bor-
nin lak. a1. n :o l. 

" 

" 
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Siv. 

Ensimmäinen käsittely: 

6) Ehdotus laiksi tulo- ja menoarvion 
ulkopuolella olevien rahastojen varojen 
käyttämisestä !ainoiksi maa- ja metsä
taloudellisiin tar1koituksiin . . . . . . . . . . 340 

A s i a ]{ i r j a t: V altiovarainvalio-
kunnan mietintö n :o 4; hallituksen esi
tys n:o 8. 

7) Ehdotus laiksi varojen var~JJami
sesta uudis- ja laidunviljelyksistä pien
viljelijöille annettavia palkkioita var-
ten . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 344 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio-
kunnan mietintö n:o 6; hallituksen esi
tys n:o 25. 

A i n o a käsi t t e l y: 

8) Ehdotus lisäyksistä vuoden 1930 
tulo- ja menoarvioon . . . . . . . . . . . . . . 348 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio-
kunnan mietintö n:o 5; hallituksen esi
tys n:o 2. 

9) Ehdotus täysistuntojen ja va1io
kuntain työsuunnitelmaksi vuoden 1930 

, toisilla valtiopäivillä . . . . . . . . . . . . . . 3M 
A s i a k i r j a t: Puhemiesneuvoston 

ehdotus. 

E s i te ll ä ä n: 

10) Hallituksen esitys n:o 51 tielain 
muuttamisesta ................... . 

11) Hallituksen esitys n:o 52 ilmailu-
lain muuttamisesta ............... . 

12) Hallituksen esitys n:o 53 säästö
pankkilaiksi sekä laiksi osaston pe
rustamisesta pankkitarkastusvirastoon 
säästöpwnkkien tarkastusta varten .. 

, 

" 

" 

• 
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Siv. 

13) Hallituksen esitys n:o 54 laiksi 
valtion teollisuuslaitosten hoidon ja 
käytön yleisistä perusteista . . . . . . . . 352 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

14) Valtiovarainvaliokunnan mie-
tintö n :o 11 hallituksen esityksen joh-
dosta vakuutuslaitosten omistamien 
obligatioiden kirjanpitoarvon määrää
misestä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 354 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissa,oleviksi 
edustajat Anttila, Koivulahti-Lehto, Kuu
Eala, Roos, Sunila, Sviruhufvud ja Tuomi
koski. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat lää
kärintodistuksella näytetyn sairauden pe
rusteella kolmen päivän ajaksi ed. Roos, 
petheessä sattuneen sairauden tähden tois
taiseksi ed. Koivulahti-Lehto ja puhemies
neuvostolle lähemmin perusteitujen tärkei
den yksityisasiain takia ensi perjantaista 
maanantai-iltaan ed. Jrmes. 

Valiokuntien jäsenet. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valitsi
jamiehet ovat jäseneksi sivistysvaliokun
taan ed. Kalliokosken sijaan valinneet ed. 
L a m p i s en sekä jäseneksi perustuslaki
valiokuntaan ed. Voionmaan sijaan ed. 
A i 1 i on. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. L a h d e n s u o: Ilmoitan, että suuri 
valiokunta kokoutuu huomenna kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi lisäyksestä ja muutokSilsl.a. 
rikoslain 11 lukuun. 

Esitellään suuren valiolmnna:n mietint() 
n :o 1'2 ja otetaan t o i se en lk: ä s i t te
I y y n siinä selkä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 6 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 29,, joka sisäiltää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 12. Ensin 
sallitaa.n asia.ssa yleiskeskustelu; senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Oikeusministeri S ö d e r h o 'l m: · Lakieh
dotliksen ensimmäisessä lukemisessa tei[J 
muistutuksen 4 a § :n toista kohtaa vas
taan. Kokoukseen, josta siinä on puhe, 
osaaottaneen rikollisuus on mietinnön mu
karun ilmenevä ka;hden negatiivisen todis
tuksen perusteella. Lain ik:ohta kuulun 

! näin: ,ellei rusianhaal'oista käy päättämi
nen, ettei hänen aikomuksenaan ollut edis
tää tällaista toimintaa". Suuri valiokunta 
on tämän hyväksynyt. Tä'llainen säännök
sen soveltaminen tulee olemaan eprumääräi
nen ja mielivaltainenkin. Sen sijaan olisi 
samanlainen ajatus paljon selvemmin lau
suttu sillä tavalla kuin minä ensimmäisessä 

1 lukemisessa ehdotin. Tämän ehdotuksen 
' pyydän vielä saada toistaa. Kohdan loppu 

tulisi tässä tapauksessa kuulumaan näin: 
,ellei hä1n kokouksessa ole vastustanut pää
töksen tekemistä, jonka tarkoitus on ollut 
edistää tällaista toimintaa.'' 

Vid första behandlingen gjorde jag en 
eriuran mot grundlagsutskottets förslag 
beträffande punkt 2 i 4 a §. Deltagarnas 
i sammankomst brottsligmet, varom där är 
:fråga, skall enligt betänkandet ådaga:lägga.-; 
genom en tvåfa:ldigt negativ bevisni.ng. 
Lagrummet lyder nämlige.n: ,därest ick<~ 

1 av omständigheterna fr8Jlllgår, att hans av· 
.sikt icke varit att befrämja en dylik veTk
samhet. '' Dctta har av stora utskottet även 

! godkänts. Tillämpningen a:v ett dylitkt lag
! . stadgande ställer sig både oRäkert ooh: 
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kanske t. o. m. godtyckligt. I sället bleve 
samma tanlke långt klarare uttryckt så som 
jag vid första läJsningen tiUåtit mig före
slä. Detta förslag ber jag nu få upprepa. 
Slutet av ifrå:gavarande pun!kt erhölle i 
så fall följande lydelse: därest ihan icke 
vid mötet motsa:tt sig fattwndet av beslut, 
som avser att befrämja dylik verksamhet. 

Ed. Tulenheimo: Sen mukaan kuin 
hallituksen esityksessä nyt puheenaoleva 
kohta alkujaan oli ehdotettu säädettä,väksi, 
olisi tarlkan laintuLkinnan mukaan myöskin 
sellainen henkilö, jolla ei olisi ollut lain
kaan aietta edistää valtiopetokseen täh
täävää toimintaa, joutunut ranga,istavaksi. 
Niinpä esim. poliisi, joka olisi ollut tarkoi
tuksenalaisessa kokouksessa saapuvilla, olisi 
tehnyt teon, josta rangaistus oli määrät
tävä. Kun perustuslakivaliokunta tahtoi 
saada tämän oikaistuksi, niin haclrittiin 
myös sitä sanamuotoa, jonka herra oikeus
ministeri täällä nyt on esittänyt. Mutta 
ottaen huomioon, ettei tällaisissa kokouk
sissa ensinnäkään ole aivam 'helppoa esit
tää eriävää mielipidettä, sekä ettei niissä 
pidetä pöytäkirjaa, jonka nojalla eriävän 
mielipiteen esittänyt hen'kilö voisi todistaa 
sen tehneensä, ni~n luovuttiin siitä lausu
masta ja yhdyttiin lopuksi siihen, joka 
nyt on suuren valiokunnan hyväksymäksi 
puoltamassa perustuslakivaliokunnan mie
tinnössä. Se antaa tuomioistuimille mah
dollisuuden erottaa pois lain alaisuudesta 
sellaiset ta1paukset, jotka ilmeisesti ollen
ilman sinne eivät kuulu. 

Ed. A m p u j a: Minä en aio kosketella 
tämän laiihllluutoksen yksityiskohtia, mutta 
sitä vastoin sen periaatteelliseen puoleen 
kiinnitän huomiota. 

Tämä lainsäädäntö kuuluisi ennen kaik
kea niihin, jotka ovat, ei ainoastaan tarpeet
tomia, vaan suorastaan vahingollisia. Mi
kään tositarve ei puhune tämmöisen Iain
täydennyksen puolesta. V a,ltiollisten rikos
ten luku, niistä annettujen tuomioiden run
saus on meillä viime vuosina osoittanut, että 
puutetta voimassa olevassa laissa tuomioi
den antamiseen ei liene. Pikemminkin olisi 
kohdistettava toiminta siihen, että tuomio
istuimet eivät tarpeettomasti käyttäisi voi
massa olevia lainmääräyksiä tässä suhteessa. 
Liiallinen valtion suojelu ja epätarlkoituk
senmukainen suojeluvaino valtiollista vas-

tustustoimintaa, vallankumoustoimintaa. 
kohtaan johtaa usein päinvastai,seen tulok
seen. Siitä meillä on viimeisien kuukau
.sien toiminta ennen kaikkea näytteenä. 
Liiallisella n. s. vallankumoukse'llisi:m toi
minnan vastustamisella on johduttu siihen, 
että maassa ei voida oikeastaan laillisesta 
järjestyksestä sanottavasti -puhua. Eikä 
ole suinkaan historiassa ensimmäinen kerta, 
että ne henkilöt, jotka ottav~JJt ~JJmmatiik
seen valtiojärjestyksen suojelemisen, jou
tuvat edistämään vallankumousta. Minä 
pyydän mainita esimerkkinä Venäjän his
torian ja Venäjän hoviministeri Pobedo
nostsevin, pJ'Ihän synoodin johtajan, ka:h
den keisarin poliittisen neuvonantajan. 
Neljännesvuosisadan aikana Venäjän suu
rin todellinen !hallitsija pyhitti koko toi
mintansa aihtaasti siihen: vallankumouksen 
vastust~JJminen pyhän V enä:jän puolesta. 
Porvarillinen historioitsija mainitsee hä
uestä, että hän on ollut Venäjän vallan
kumouksien vaikuttavin valmistaja. Mei
dän äsken nimitetty arkkipiispamme Ing
man torjui aitosuomalaisten syyWksiä, että 
hänen politiikassaan ei olisi ilmennyt riit
tävästi johdonmukaisuutta viimeisten kym
menen vuoden aikana. Hän osoitti, että 
aina1kin kaksi kysymystä on, joissa hän on 
ollut riittävän johdonmukainen. Se on 
kommunismin vastustaminen, maan puolus
tuksen lujittruminen. Tämä suppea ohjelma 
muistuttaa hyvin paljon Venäjän pyhän 
synoodin johtajan ohjelmaa. 

Ja tämä olhjelma näin suppealla poh
ja1la on saanut erinomaisen arvovaltaisia, 
minun mielestäni liian hyviä liittolaisia. 
Ed. Tuleniheimo on esiintynyt verrattain 
voimakkaa:sti tämän lakiesityksen ei paran
tamiseksi vaan entisestään huonontamiseksi. 
Minua melkein harmittaa, että hänenlai
sensa mies askartelee tämmöisissä hom
missa. Tämä johtuu siitä, että minä olen 
yli parilkymmentä vuotta sitten lukenut 
hänen erään esitelmänsä rikollisuuden teo-
riasta, jonka hän on pitänyt hämäläisen 
osakunnan avajaisjuhlassa 1903 ja jul:kais
sut sen eräässä aikakauslehdessä. Ei ole 
sitä sävyä, mikä tässä esitelmässä ilmaan
tui, nykyisessä Tulenheimossa, vaikka tosin 
nimikin on muuttunut tällä ajalla, mutta 
mies säilynyt, ei ole juuri jälkeäkään ha
vaittavissa. Hän mainitsee siinä: ,Krimi
nalisosiologia tutkii rikoksentekijää ulko
naisesti häntä ympäröivien luonnon ja yh-
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teiskunnallisten olojen tuotteina. Sosiali
sen organismin kaikki osat siis vaikutta
vat siinä, missä klassillinen koulu nä1kee 
vain pahan taihdon. '' Hän julkaisee tässä 
esite'lmässä·än laajoja tilastollisia taulukoita 
Saksasta sekä meidän maa,stamme, joissa 
hän •Osoittaa, että rikokset, erilaatuiset, 
va~htuvat vuodenaikojen ja elintarpeiden 
hintojen mukaan. Ja minä olisin odotta
nut, että hän olisi jotain muistanut tästä 
esi tel:rnästään äsffieis•en vesilei pä.rangaistuk
Ben yhteydessä. Hän osoitti siinä kuinka 
ruistynnyrin maksaessa 13 markkaa kilo oli 
100,000 henkilöä kohden 46 varkautta. Kun 
se ma:ksoi kymmentä vuotta myöhemmin 
8 markkaa kilo oli samaa henkilömäärää 
kdhd·en 35 varkautta, mutta kun ruistyn
nyrin hinta nousi 16 markkaan lisääntyi 
varkauksien luku 55 :een samaa henkilö
määrää kohden. Ja hän lopuksi siirtyy 
sosialiseen hygieniaan, siis yhtei,skunnalli
sen terveydenhoidon alalle, ja sanoo, ,että 
on annettava poliittisten ja taloudellisten 
parannusten kautta :kansoille, yhteiskunta
luokille ja yksilöille täysi vapaus toimia 
kunkin kutsumuksensa mukaan, eikä ole 
epäilystäkään siitä, etteivät rikokset osaksi 
kokonaan katoa, osalksi suuresti vähenny". 

Poliittis~in rikoksiin tämä vapauksien li
sääminen epäilemättä pitää paikkansa. .J 
silloin kun meillä kommunistisen puolueen 
perustava kokous ihajoitettiin ja sen osar 
()ttajat tuomittiin, esunty1 ed. 'l'ulenheimon 
Qppi-isä professori Serlac,hius ja monet 
muut mainitakseni saapuvilla olevan laki
miehen Anton Kotosen, jdka erittäin pal
jon antoi Serlaeihiuksen lausunnolle arvoa, 
että tämä menettely ei perustunut meidän 
voimassaoleviin lakeihimme ja oikeu:S!peri
aatteisiimme, ja että he suurin piirtein oli
vat oikeassa osoittaa se, että läihei·sissä naa
purimaissarnme, länsimaisissa valtioissa, ei 
-ole vielä nytkään senluontoisista syistä 
tehty syytteitä, ei käytetty siis sillä tavalla 
ahtaasti valti<Yllisten rikosten syytteiden 
hankkimista kuin meillä. (Ed. Pihkala: 
Ei ole tarvinnut). On pelättävissä, että 
jos tämä suunta jatkuu, että vain kiriste
tään ikansalaisvapau:ksien rajoittamista, 
hankitaan yhä enempi keinoja vapaan kan
salaistoiminnan rikolliseksi tekemiseksi, me 
kärsimme siinä sulhteessa sellaisia vaurioita, 
että ne eivät voi tälle kansalle, ennen lkaiJ{
kea tämän maan työväenluokal'le, olla hyö
dy'ksi. Onhan äsken säädettyjen lainmuu-

tosten 'seurauksena se, että suuri osa 
maamme kunnista ei nauti yleistä kunnal
lista äänioikeutta, vaikka se laissa on, koska 
mielivaltainen lainkäyttö on tällä tavalla 
eduskunnan enemmistön päätöksellä tur
vattu. Me voimme kulkea tätä tietä sii
hen, että työväestössä ei säily 'luottamusta 
juLkiseen lkansanval taiseen toimintaan. Jos 
porvaristo tätä tarkoittaa ja kenties rie
muitsee siitä, että nyt jo niin osaksi on, 
niin ·olisi syytä IIIluistaa, että niissä maissa, 
joissa aikaisemmin on näin menetelty, ei 
sentään ole vallankumouksia estetty, vaan 
tehty ne ·erilaatuisiksi kuin toisissa, enempi 
oikeusvaltion arvoa ansaitsevissa IIIlaissa. 

Olen taJhtonut käyttää tämän puheenvuo
ron asian tässä vaiheessa siitä syystä., että 
ed. Tulenheimo ei innokkaasti koettaisi 
saaJda huononnuksia tähän laki·in, ja ne 
eräät toi,set la:kimiehet, jotka ovat olleet 
epäilevällä kanna'lla tälhän asiaa1n, voisivat 
varmentaa rintam&ansa, niin että saisimme 
kolmannessa käsittelyssä tämän lainmuu
toksen Lopullisesti hylätyksi. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

4a §. 

Keskustelu: 

Ed. v on Born: Jag tillåter mig fästa 
justeringsmännens uppmärksamhet vid att i 
första punkten av denna paragraf i dcn 
svenska texten ingår ett översättnings- och 
tryckfel, som helt och hållet vanställer sam
manhanget. De senare orden ,honom veter
ligen'' hava inskjutits på orätt ställe. Detta 
bör av justeringsmännen beaktas. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Pykälä hyväksytään. 

6 §, luvun nimike, lakiehdotuksen johto
lause ja lakiehdotuksen nimike hyväksytään 
keskusrel u tta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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2) Ehdotus laiksi asiain ratkaisemisesta val
tioneuvostossa ja sen ministeriöissä annetun 

lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 13 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e
I y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 8 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 45, joka Risältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 13. Ensin sal
litaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jälkeen 
sErrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa e1 kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään järjestänsä keskustelutta 2 §, lakieh
dotuksen johtolause ja lakiehdotuksen ni
mike. 

Lakiehdotuksen toinen k}isittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotukset laiksi laivanisännän vastuusta 
sekä meripanttioikeudesta ynnä erinäisiksi 

muiksi laeiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 14 ja otetaan toiseen käsitte
lyyn siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 14, joka sisältää yllä
mainitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 14. Ensin sal
litaan yleiskeskustelu asiasta. Kun se on ju
listettu päättyneeksi, siirrytään lakiehdo
tusten yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Ensimmäinen lakichdotus. 

1-14 § :t, 1 luvun nimike, 15-31 § :t, 2 
luvun nimike, 32-35 § :t, 3 luvun nimike, 

lakiehdotuksen johtolause ja nimike hyv~ik
sytään järjestänsä keslmstelutta. 

Toinen lakiehdotus. 

10, 15, 18 ja 148 § :t, lakiehdotuksen voi
maantulosäännös, lakiehdotuksen johtolause 
ja nimike hyväksytään ke~kustelutta. 

Kolmas lakiehdotus. 

2, 3, 7 ja 13 § :t, lakiehdotuksen voimaan
tulosäännös, johtolause ja nimike hyväksy
tään keskustelutta., 

Neljäs lakiehdotus. 

40 §, lakiehdotuksen voimaantulosäännös, 
johtolause ja nimike hyväksytään keskuste
lutta. 

Viides lakiehdotus. 

4 luvun 14 §, 5 luvun 10 §, lakiehdotuk
sen voimaantulosäännös, johtolause ja ni
mike hyväksytään keskustelutta. 

Kuudes lakiehdotus. 

6 §, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi vuokra-alueita tiheissä asu
musryhmissä kocke,rien vuokrasuhteiden 

edelleen jatkamisesta. 

' 
Esitellään · suuren valiokunnan mietintö 

n :o 15 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 valmistelevasti käs, te ty 
hallituksen esitys h :o 23, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 15. Ensin sal
litaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jälkeen 
käydään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 
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Yleiskeskustelu: 

Ed. S o l ja: Esilläolevan lakiehdotuksen 
perusteena on se seikka, että maaseudulla 
olevien vuokra-alueiden lunastamisesta sää
detyt lait eivät ole koskeneet tiheissä asu
musryhmissä olevia vuokra-alueita. Kun 
tällaisten vuokra-alueitten lunastamiseksi 
tai näitten vuokrasuhteitten muunlaiseksi 
järjestämiseksi on tarkoitus saada aikaan 
lainsäädäntö, on yksinomaan näitä vuokra
suhteita jo pidennetty maaliskuun 11 p :nä 
1921 ja helmikuun 5 p :nä 1912{) annetuilla 
laeilla, kummallakin kerralla 5 vuodeksi eli 
siis yhteensä 10 vuodeksi. Lainsäädäntöä 
tällaisten vuokra-alueitten lunastamiseksi 
tai muuten järjestämiseksi ei kuitenkaan ole 
aikaansaatu tänä kymmenen vuoden ai
kana siitä syystä, että tätä varten on ollut 
tarpeellista saada vahvistetuksi asema
kaavalaki. Nämä vuokrasuhteet ovat jo 
siis kymmenen vuoden aikwna olleet 
kovasti horjuvalla ja epävarmana 'kan
nalla. Tästä epävarmuudesta ovat jou
tuneet kärsimään sekä vuokranantajat 
että vuokranottajat. Vuokranantajat ovat 
pääasiassa kärsineet siitä, että he ei
vät ole vuokrasuhteita pidennettäessä 
voineet millään tavoin järjestää vuokra
aluetta ja muita vuokraehtoja sellaisiksi 
kuin olisi ollut tarkoituksenmukaista suu
remman asutun alueen järjestämiseksi eri 
tontteihin tai vuokraehtoja muuten vastaa
maan tosioloja. Sellaisilla alueilla kuin 
esim. kauppaloissa, joissa jo on vahvistettu 
asemakaava, on vanhaan sopimukseen perus
tuva vuokra-alue saattanut käsittää jopa 
kolmekin asemakaavan mukaista tonttia ja 
estää muittenkin tonttien käyttämistä asu
tustarkoituksiin. On tapauksia myöskin, 
joissa vuokra-alue sijaitsee sillä tavalla, että 
se sulkee pääsyn sen takana olevilta ton
teilta valtamaantielle ja siis vaikeuttaa 
muitten tonttien yhteyttä liikeväylään. 
Vuokranottajat ovat taasen kärsineet suurta 
häiriötä ja haittaa sen johdosta, että vuokra
aika on lailla pidennetty vain pieneksi 
ajaksi ja vuokra-alueen lunastusoikeus on 
jäänyt epäva,rmaksi, jonka vuoksi he eivät 
useinkaan, varovaisina henkilöinä, ole uskal
taneet rakentaa rakennuksia kuntoon, kun 
vuokra-alueen säilyminen heidän hallinnas
saan on jäänyt epävarmaksi. Kiinnityslai
nojen saaminen epavarmoihin vuokraoikeuk
siin ja tällaisella vuokra-alueella oleviin ra- ! 

kennuksiin on ollut myöskin jokseenkin 
mahdotonta, jonka vuoksi uudisrakennusten 
tekeminen tällaisille vuokra-alueille on 
useastikin ollut vaikeasti aikaansaatavissa. 

On sen vuoksi toivottavaa, että tästä mo
nessa kohdassa vaikeuksia ja häiriöitä ai
kaansaavasta tilanteesta tehdään lopulli
nen selvyys niin pian kuin mahdollista. 

Kun lainsäädäntö, jolla tahdotaan järjes
tää vuokra-alueitten lunastus niiden halti
jain omaksi tai sitten vuokrasuhteet muulla 
tavalla pitemmiksi tai varmemmiksi, ei ole 
vielä valmis edes kokonaisena ehdotuksena, 
ei siis vielä voida sanoa, mitä ehtoja vuokra
suhteet ja vuokraoikeuksien haltijain tulee 
täyttää, jotta lunastusoikeus myönnettäi
siin. Laki vuokra-alueitten lunastamisesta 
muualla maaseudulla kuin tiheissä asumus
ryhmissä oikeutti vuokra-alueen lunastami
seen ainoastaan sellaisen henkilön, joka oli 
ruumiillisen työn tekijä tai sellaiseen hen
kilöön verrattava ja siis pääasiassa vähä
varaiseen väestöön kuuluva. Korkein oi
keus on huhtikuun 15 p :nä 1930 antamas
saan tuomiossa tulkinnut helmikuun 5 p :nä 
1926 annettua samanlaista lakia kuin nyt 
esillä oleva ehdotus sillä tavoin, että laki 
sisältää sanamuotonsa mukaan kaikki vuok
ra-alueet, jotka sijaitsevat tiheissä asumus
ryhmissä, ollenkaan erottamatta sitä, kuka 
niitä omistaa ja mihin tarkoituksiin vuokra
alueita 'käytetään. Oikeuskävtön tulkin
nan mukaan ovat tämän lain säännökset siis 
sovellutettavat ei ainoastaan asuntoaluei
siin, jotka ovat 1909-vuoden vuokra-asetuk~ 
sen alaisia, vaan myöskin kaikkiin muihin 
vuokraoikeuksiin, kuten torppiin, huvila
alueeli vuokrauksiin, tehdas- ja varasto
alueitten, jopa hyvien ja arvokkaitten liike
tonttien vuokrauksiin, kun ne vain sijaitse
vat tiheissä asumusryhmissä. 

Hallituksen esitystä tarkastettaessa on ol
lut harkittavana, voitaisiinko laissa nimen
omaan määrätä, että lain säännökset ovat 
sovellutettavat ainoastaan määrätynlaisiin 
vuokrasuhteisiin, kuten esim. niihin, joihin 
on sovellutettava 1909 vuoden maanvuokra
asetusta tai ainoastaan asuntoalueita käsit
Hiviin vuokrasuhteisiin. Tässä kohden on 
kuitenkin ollut sangen vaikea tarkasti mää
ritellä, minkälaisia vuokrasuhteita laki kos
kisi ja mitkä olisi jätettävä lain määräysten 
ulkopuolelle. Kun vielä ei ole tietoa siitä, 
minkälaisiin vuokrasuhteisiin lunastusoi
keus tullaan lainsäädännöllä ulottamaan, 
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olisi ollut vaikea tässä kohden sitoa tulevaa 
lainsäädäntöä. Kun pidennyslakeja tähän 
asti on sovellutettu kaikkiin Yuokrasuhtei
siin, olisi joittenkuitten vuokrasuhteitten 
poisjättäminen ollutkin vähemmän tarkoi
tuksenmulmista. 

Kun lakiehdotuksen alaiset vuokrasuhteet 
pidennetään ilman, että mitään mainitaan 
vuokraehdoista, on tietysti tarkoituksena, 
.että vuokrasuhteet saavat pidennetyn 
vuokra-ajan samoilla ehdoilla kuin vuokran
antaja ja vuokranottaja vuokrasopimusta 
tehdessään ovat keskenään sopineet. Tätä 
tarkoitusta ei kuitenkaan saavuteta rahan
arvon alenemisen johdosta, ellei vuokran
antajalle myönnetä oikeutta koroittaa sel
laista rahavuokraa, 3oka on tullut määrä
tyksi ennen rahanarvon alenemista. Vnok
ranantajan on tietysti tyydyttävä, kuten 
kaikkien muittenkin, halvempiarvoiseen 
rahalajiin rahavuokraa maksettaessa siltä 
ajalta, mitä vuokrasopimuksessa on alku
jaan sovittu vuokra-ajaksi tai minkä enti
set lait ovat vuokra-aikaa pidentäneet, koska 
näissä laeissa ei ole vuokraehdoista mitään 
mainittu. :Mutta aivan kohtuutonta on, jos 
vuokranantaja pakoitetaan tyytymään raha
vuokrassa nykyiseen rahaan, vaildm vuokra 
olisi aikaisemmin sovittu tai tullut muuten 
määrätyksi parempiarvoisessa rahassa. Kun 
lainsäätäjä nyt pidentää vuokra-aikaa vain 
sen vuoksi, ettei lainsäätäjä kymmenessä
kään vuodessa ole saanut aikaan sellaista 
lakia, joka lopullisesti järjestää kysymyk
sessä olevat vuokrasuhteet, on syynä esillä
Dievaan lakiehdotukseen yksinomaan lain
säädännön hitaus. Ei sen vuoksi ole oikein· 
ja kohtuullista, yli kymmenen vuoden pi
<~'lennyksien jälkeen, vieläkin pidentää vuok
ra-aikoja huonoimmilla ehdoilla rahavuok
raan nähden kuin mitkä olivat voimassa en
nen vuotta 1919. Sellaiset lait kuin nyt ky
symyksessä olevat, joilla lainsäätäjä muut
taa asianomaisten välisiä sopimuksia jatku
maan pidemmäksi ajaksi kuin miksi ne on 
alkujaan sovittu, ovat jo periaatteellisesti
kin sangen arveluttavia ja voidaan niitä sää
tää vain pakoittavista syistä. Kun tällainen 
laki säädetään, on mielestäni otettava huo
mioon kaikki oikeuden ja kohtuuden vaati
mukset, niin ettei toinen sopimuspuoli ai
heettomasti joudu kärsimään vääryyttä. 
'rällaisten epäkohtien poistamista tarkoittaa 
laki- ja talousvaliokunnan mietintoön lii
tetty m. m. minun allekirjoittamani vasta-

lause, jossa ehdotetaan lain toiseksi momen
tiksi otettavaksi määräys, jonka mukaan 
vuokranantaja on oikeutettu koroittamaan 
ennen vuotta 1919 määrättyä rahavuokraa 
viisinkertaiseksi siltä ajalta,minkä säädettävä 
laki tulee pidentämään vuokra-aikaa. Tämä. 
koroitusoikeus perustuu yksinomaan rahan
arvon aleneminen siitä, mitä se oli ennen 
vuotta 1919, eikä siinä ole otettu huomioon 
ollenkaan niitä haittoja, jotka vuokrananta
jalle muuten ovat johtuneet vuokrasopimus
ten pidentämisestä yli sovitun vuokra-ajan 
eikä myöskään maan arvon nousua; sillä on 
tarkoitettu yksinomaan sitä, että saataisiin 
sovittu vuokra-aika pidennetyksi edes jos
sain määrin niillä ehdoilla, jotka asianosai
set ovat aikanaan sopineet eikä siis paljon 
huonommilla ehdoilla, mikä tulisi tapahtu
maan, ellei vastalauseessa lakiin ehdotettua 
momenttia siihen otettaisi. 

Ehdotettua lisämomenttia on vastustettu 
silläkin perusteella, että vuonna 1918 sää
detyssä lunastnslaissa vuokranottajat sai
vat rauhanaikaisista arvoista lunastaa 
vuokra-alueensa. Tässä kohden on kuitenkin 
huomattava, että lunastusoikeus myönnet
tiin ainoastaan määrätyille henkilöille, nim. 
ruumiillista työtä tekeville tai muuten hei
hin verrattaville. Nyt esillä oleva laki tulee 
kuitenkin, kuten ylempänä huomautin, pi
dentämään kaikkia taajoissa asumusryh
missä olevia vuokrasuhteita eikä siis ainoas
taan niitä, joita hallitsevat ruumiillisen 
työn tekijät ja yleensä vähävaraiset hen
kilöt. Laki tulee myöskin nim. koske
maan tehdasalueiden, huvila-alueiden, va
rastoalueiden vuokrauksia sekä arvokkaita 
liiketontteja koskevia vuokrasopimuksia, 
jotka saattavat olla hyvinkin vanhoja ja 
joissa sovittu vuokra on vuokra-alueen ar
vokkuuteen nähden kerrassaan mitätön. 
Vuokranottaja saattaa siis useassakin ta
pauksessa olla taloudellisesti paljoa parem
massa asemassa kuin vuokranantaja. Tulee 
epäilemättä synnyttämään katkeruutta, jos 
vähempivarainen vuokranantaja lailla pa
koitetaan, vieläpä huonommilla ehdoilla, 
kuin mistä hän on aikanaan sopinut, jatka
maan vuokrasuhdetta yli sovitun ajan. Täl
laisissa tapauksissa lainsäädännöllä ikään
kuin pakkoluovutettaisiin huonommassa ta
loudellisessa asemassa olevan vuokran anta
jan oikeuksia varakkaiden liikkeiden ja yk
sityisten hyyäksi, ilman että olisi millään 
tavalla edes yritetty ottaa huomioon oikeu-
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den ja kohtuuden vaatimuksia. On sitäpaitsi 
sangen todennäköistä, että vuokrasuhteen 
pidennyksiä saavat hyväkseen hyvin monet 
sellaiset vuokranottajat, joille ei tultaisi sää
dettävässä laissa myöntämään minkäänlai-

. sia oikeuksia enempää vuokra-alueiden lu
nastamiseen kuin sen muullakaan tavalla 
järjestämiseen vuokranottajan eduksi. Tätä 
asiaa ei siis voi lainkaan verrata siihen, että 
1918 vuoden lunastuslailla annettiin eräille 
vuokranottajille oikeus lunastaa vuokra
alueensa n. s. rauhanaikaisesta arvosta. 

Toiseksi on ehdotusta vastaan huomau
tettu, että kun aikaisemmissa kysymyksessä 
olevien vuokrasuhteiden pidennyksiä koske
vissa laeissa ei ole rahanarvon alentumista 
lainkaan otettu huomioon, ei olisi nytkään 
syytä tehdä tällä tavoin. Tällainen huomau
tus ei sisällä minkäänlaista asiallisuutta, 
koska jokaisessa laissa on mielestäni otettava 
huomioon kaikki asiaan vaikuttavat seikat, 
mikäli suinkin voidaan. Se seikka, ettei jos
sakussa aikaisemmassa laissa ole kaikkia koh
tuuden näkökohtia otettu huomioon, ei suin
kaan oikeuta jättämään niitä huomiotta 
uutta lakia laadittaessa, jos ne kerran silloin 
tunnustetaan oikeutetuiksi ja kohtuullisiksi. 
Ei ainakaan voida vaatia niiltä, jotka ei
vät ole ottaneet osaa aikaisemman lain sää
tämiseen, että he uutta lakia säädettäessä 
kokonansa ummistaisivat silmänsä niiltä 
puutteilta, jotka uusi la:ki aivan vanhan 
lain mukaisesti säädettynä tulisi muuten 
sisältämään. 

Minä en tiedä, kuinka suuri taloudellinen 
merkitys ehdotetuna muutoksella tulisi ole
maan, mutta olen varma, ettei se tulisi ole
maan ainakaan vuokranantajia millään ta
valla rasittava. Sitäv11stoin se tulisi anta
maan jonkinmoista oikeutta vuokrananta
jiUe sillä tavoin, että la.insäätäjä rdes jos
sain määrin on pitänyt huolta siitä, ettei 
vuokra-suhteita ole tahallisesti lainsäädän
nön viipymisen takia ja siis ilman vuokran
antajan omaa syytä pidennetty huonommilla 
vuokraehdoilla kuin mistä vuokranantaja 
aikaisemmin on vuokramiehen kanssa sopi
nut. 

Näillä perusteilla minä suosittelen mie
tintöön liitetyn vastalauseen mukaista mo
menttia otettavaksi lakiehdotukseen. 

Ed. K i v i s a l o: Herra puhemies! Tä
män lain kautta tahdotaan jatkaa niiden 
kaupunkien lähellä olevien ja muissa ti-

heissä asutuskeskuksissa asuvien vuokra-
aikaa, joiden vuokra-aika päättyy ensi maa
liskuun 14 päivänä ja lienee joissakin ta
pauksissa jo päättynytkin. ,Ja tämä vuokra
ajan pidennys on ta,rpeen senvuoksi, koska 
sitä asemakaavalainsäädäntöä, josta näiden 
vuokralaisten oikeuksien lopullinen järjes
teleminen riippuu, ei ole vielä loppuun saa
tettu. 

Jo onkin syytä kiirehtiä puheenaolevien 
vuokralaisten oikeuksien järjestelyä pysy
välle kannalle. On kulunut 12 vuotta siitä, 
kun suurin osa vuokralaisia sai ostaa 
maansa omikseen edullisilla ehdoilla ja koko 
tämän pitkän ajan ovat lunastusoikeuden ul
kopuolelle jääneet saaneet olla kiusallisessa 
epävarmuuden tilassa. Se on herättänyt 
näissä oikeutettua mielipahaa ja katke
ruutta. Se on myöskin vaikuttanut heidän 
taloudelliseen yritteliäisyyteensä lamauttar 
vasti. Kun tällaisia asutuskeskuksia lain
valmistelukunnan hankkimien tietojen mu
kaan on noin puolitoistasataa ja näissä on 
rakennuspaikkoja yhteensä lähes 29,000 ja 
asukkaita vähän yli 221,000, niin on se niin 
suuri väestön osa, ettei se suinkaan ole kan
sakunnan taloudellisten eikä muiden seikko
jen kannalta vähäpätöinen. 

Olemisensa epävarmuuden vuoksi eivät 
nämä vuokralaiset ole voineet hoitaa mai
taan eikä rakennuksia parhaalla mahdolli
sella tavalla. Kaupunki- ja teollisuuspaikan 
lähellä olevalle mökkiläiselle olisi ollut 
eduksi harjoittaa pientä kotitaloustuotantoa, 
kuten voimaperäistä puutarhaviljelystä, 
pienkarjanhoitoa y. m. Mutta kunnollisen 
puutarhan tai kanalan tai muun tuollaisen 
pikkutuotantolaitoksen perustaminen kysyy 
pääomia ja niitä ei ole voitu kiinnittää, kun 
ei ole varmuutta, onko enää parin, kolmen 
vuoden perästä mahdollisuutta olla siinä. 
paikassa. Kun nämä ovat sellaisia yrityk
siä, ettei niistä heti saa kiinnittämiänsä va
roja takaisin, niin tämä on siis vaikuttanut, 
että yritteliäisyys on kärsinyt ja se on koi
tunut kansantaloudelliseksi tappioksi, eikä 
niinkään vähäiseksi, kun ottaa huomioon, 
että nämä vuokralaiset ovat yleensä yritte
liäintä väkeä. 

Senvuoksi onkin hartaasti toivottavaa, 
että se asemakaavalainsäädäntö, josta ·nyt 
onkin hallitus jättänyt esityksen eduskun
nalle, saataisiin mahdollisimman pian rat
kaistuksi ja että päästäisiin näiden vuokra
laisten oikeuksia lopullisesti järjestämään. 
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Kun tässä siis tällä kertaa on kysymyk
sessä vain väliaikainen järjestely, niin tun
tuu minusta varsin oudolta, että vastalau
seen kirjoittajat ovat tahtoneet sekoittaa 
tähän periaatteellisesti niin tärkeän seikan 
kuin vuokrankoroituksen kokonaista viisi
kertaiseksi tällä väliaikaisella pidennetyllä 
vuokra-ajalla. 

V aliakunnan kaikki muut jäsenet, paitsi 
kokoomukselaiset, olivat sillä kannalla, että 
kuten hallituskin ehdottaa, vuokramaksu 
pysyy samansuuruisena, ja kun tämä toi
menpide on väliaikainen, niin siitä itses
täänkin johtuu, ettei niitä koroiteta. Ja 
sitäkin vähemmän on vuokrien korottami
seen syytä, kun kenties käytännössä ei tar
vitse enää viittäkään vuotta tätä pidennet
tyä aikaa olla. Kenties jo pikemmin pääs
tään näiden vuokralaisten oikeuksia lopulli
sesti järjestämään. 

On muitakin seikkoja, jotka puhuvat 
vuokrankoroitusta vastaan. Kun 12 vuotta 
sitten muut vuokralaiset saivat lunastaa ti
lansa omikseen, niin silloin oli puhetta siitä, 
että niille vuokramiehille, jotka jäivät lu
nastusoikeuden ulkopuolelle, annettaisiin 
jonkunlaista korvausta siitä vahingosta, 
minkä he joutuivat kärsimään suhteellisesti 
toisiin vuokralaisiin katsoen. Tämä pidet
tiin silloin aivan kohtuullisena lohduttaak
seen näitä vuokralaisia ja estääkseen näiden 
mielipahan suurentumista. Nyt on 12 vuotta 
kulunut ja kaiken aikaa nämä vuokralaiset 
ovat olleet epävarmassa olotilassa, mutta 
mitään korvausta ei heille ole annettu. Jos 
nyt luvatun korvauksen asemasta pantaisiin 
viisikertainen vuokrankoroitus, niin se olisi 
jo sellaisenaan hyvin moitittavaa menette
lyä. 

Tätä ehdotusta perustelevat vastalauseen 
allekirjoittajat sillä, että rahan arvo on 
alentunut ja että se viisikertainen vuokran
koroitus ei siis olisikaan tosiasiassa mikään 
koroitus eikä edes niin suuri maksu kuin 
mitä vuokra näillä oli ennen rahan arvon 
alenemista. Tosin kyllä täytyy myöntää, 
että vuokramiehet ovat joutuneet saamaan 
pienen edun rahanarvon alenemisesta tässä 
muodossa ja että vuokranantajat ovat näen
näisesti joutuneet kärsimään. Mutta rahan
arvon aleneminen on semmoinen seikka, 
josta monet muutkin ovat joutuneet suuresti 
kärsimään, eivätkä suinkaan vähimmässä 
maarassa nama vuokralaiset muissa elä
mänsä suhteissa. Sensijaan maanomistajat 

ovat se ryhmä väestöstämme, joka rahan
arvon alenemisesta sen ensimmäisinä vuo
sina joutui kaikkein enimmän hyötymään. 
Samaan aikaan kuin esim. pienet säästäjät 
ja saamamiehet tulivat rahan arvon alene
misen kautta kymmenen kertaa köyhem
mäksi, tulivat maanomistajat kymmenen 
kertaa rikkaammiksi. Lisäksi nämä tällais
ten asutuspaikkain maanomistajat ovat sen
kautta hyötyneet, että maan arvo on tihey
tymisen vuoksi kohonnut. 

Tätä viisikertaista vuokrain koroitusta 
puolustelevat valiokunnan kokoomuslaiset 
jäsenet ja tässä myös edellinen pUJhuja 
sillä, että nämä vuokralaiset eivät kaikki 
ole köyhiä, vaan heidän joukossaan on liike
miehiä, tehtailijoita ja muita varakkaita 
henkilöitä, esim. huvilanomistajia j. n. e 
Saattaa kyllä niinkin asianlaita olla, mutta 
ne ovat sittenkin harvoja poikkeustapauk
sia. Tavallistahan on, että varakas liikemies, 
joka rakentaa jonkun liikepalatsin tai teolli
suuslaitoksen, niin hän ei sitä rakenna omis
tusoikeudellisesti noin epävarmalle maalle, 
vaan hän koroitetuilla hinnoillakin koettaa 
saada maan omakseen. Varakkaat vuokra
laiset ovat siis harvoja poikkeustapauksia. 

Jos nyt kuitenkin olisi niin, että vuokra
laisina liikemiehiä y. m. jonkun verran on; 
niin ei tällä kertaa liike-elämä ole niin ka
dehdittavassa asemassa, että nyt tarvitsisi 
oikein valtiopäivien voimalla ruveta heille 
tässä muodossa lisärasituksia hankkimaan ja 
senkautta sitten aiheuttaa, että kaikki muut
kin joutuisivat senvuoksi kärsimään. Sitä
paitsi teollisuuselämä, niinkuin liike-elämä
kin on jonkunlaista tuottavaa toimintaa tai 
muulla tavalla taloudellista yritteliäisyyttä 
virkistävää. Se on kansantaloudellisesti pa
rempaa toimintaa kuin maanomistajana ole
minen. Tältäkään kannalta ei vastalauseen 
esittäjäin mielipide vuokran koroittamisesta 
näytä minusta riittävästi perustellulta. 

Sitten on huomattava, että loppujen lo
puksi tämä vuokrankoroitus ei hyödyttäisi 
maanomistajiakaan kuin vähän aikaa. Se 
hyödyttäisi vain niitä, jotka tällä kertaa 
ovat maanomistajina. Mutta kun tuollainen 
vuokran koroitus on hyväksytty ja se toi
meenpantu, niin heti maan hinta vastaa
vassa maarassa nousee. Uusi omistaja, 
jonka haltuun tila myöhemmin joutuu, saa 
maksaa siitä korkeamman hinnan ja se kor
keampi maan hinta vaatii vielä korkeamman 
koron, ja niin on tämän vuokrankoroituksen 
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maanomistajaliekin tuottama hyöty huven
nut olemattomiin. Ei siis tällaisen väliaikai
sen hyödyn vuoksi voi mennä tähän koroi
tukseen, varsinkin kun se samalla vaikuttaa 
maan hintaan yleensäkin kohottavasti ja 
näin vaikeuttaa maan saantia, asutustoimin
taa ynnä muuta hyödyllistä puuhaa, jota 
valtion muilla toimenpiteillä koetetaan edis
tää. 

Nykyiset maanomistajat ovat ostaneet 
maita tällaisissa tiheissä asutuskeskuksissa 
tietoisina siitä, että vuokrat ovat semmoiset 
kuin ne ovat. Heillä on ollut siitä tieto ja 
sen mukaan on ollut tilan hinta. Eivät he 
siis joudu kärsimään näistä alhaisista vuok
rista, joten niiden koroitus olisi ilmainen 
lahjoitus tiheiden asutuspaikkojen maan
()mistajille, jotka, huomioitteni mukaan, 
ovat hyvin varakasta väkeä ja joilla jo on 
huomattavat tulot pelkästään maanomistuk
sesta. Tällaiseen lahjoittelemiseen ei tänä 
köyhänä aikana ole köyhällä maalla varaa. 
On myös huomattava, että tämä viisinker
tainen vuokrankoroitus, jota nyt yritetään 
()ikeiston taholta saada, ei olisi myöskään ta-. 
sapuolinen, sillä kehitys on eri paikka
kunnilla kulkenut eri nopeasti. Toisilla 
paikkakunnilla tällaisissa tiheissä asu
tuskeskuksissa on asutus taantunut ja 
vuokrat, mitkä siellä nyt ovat, ovat 
kenties juuri kohtuullisia. Toisissa on 
kehitys edistynyt ja _ siellä saattaisi ko
roittaminen olla paikallaa,n. Mutta jos 
nyt koroitus kuitenkin tapahtuisi joka pai
kassa viisinkertaiseksi, niinkuin ehdotetaan, 
niin se olisi kaavamaisuuden tyrkyttämistä 
sinne mihin se ei sovi. Näiden seikkojen pe
rusteella valiokunnan enemmistö tuli siihen 
tulokseen, että hallituksen esitys semmoise
naan olisi hyväksyttävä. Kannatan sitä 
flduskunnan päätökseksi. 

Ed. B. S a r l i n: Herra puhemies! Kun 
on kysymys vuokra-alueita tiheissä asumus
rvhmissä koskevien vuokrasuhteiden ·edelleen 
j~tkamisesta tarkoittavan, nyt esilläolevan 
hallituksen esityksen hyväksymisestä, jota 
laki- ja talousvaliokunnan ·enemmistö on 
sellaisenaan puoltanut, ja joka on saanut 
myöskin suuren valiokunnan kannatuksen, 
on, yli sen, mitä edelliset puhujat jo ovat 
lausuneet, pakko palauttaa mieliin muuta
malla sanalla vielä asian aikaisemmai> vai
heet. 

Tunnettua on, kuten hallituksf'n esityk-

sessäkin on osoitettu, että vuokra-alueiden 
lunastamisesta annettujen lakien mukaan 
ovat lunastamisjärjestelyn ulkopuolelle jää
neet sekä yksityisten tilojen että papiston
ja lukkarin virkatalojen, samoinkuin myös
kin valtion omistamilla mailla olevat ne 
vuokra-alueet, jotka sijaitsevat asemakaavan 
mukaan järjestetyissä tai asutustiheydel
tään sellaisiin verrattavissa asumusrvh
missä. Tällaisissa asumusryhmissä, läh~m
min sanoen: taajaväkisissä yhdyskunnissa, 
esikaupungeissa, suuremmissa kirkonkylissä, 
tehtaiden, rautatieasemien ja satamien lä
heisyydessä sekä myöskin alueilla, jotka 
kaupungit omistavat ja joiden yhdistämi
nen kaupunkeihin niiden luonnollisen kehi
tyksen kannalta katsoen on välttämätöntä, 
olevien lukuisten vuokramiesten oloja ei kui
tenkaan ole katsottu voitavan jättää koko
naan järjestämättä, ja senvuoksi kiinnitti
kin eduskunta asiaan huomiota jo vuonna 
1921 ja päätti joulukuun 2 päivänä samana 
vuonna vastatessaan hallituksen esitykseen 
laiksi valtion virkataloihin kuuluvien 
vuokra-alueiden lunastamisesta sekä virka
talojen käyttämisestä eräissä tapauksissa ke
hoittaa hallitusta valmistamaan ja eduskun
nalle antamaan esityksen laiksi ,asemakaa
van mukaan järjestetyissä tai asutustihey
deltään sellaisiin verrattavissa asumusryh
missä tai niihin vastaisuudessa liitettävillä 
alueilla olevain niiden vuokramiesten vuok
rasuhteista johtuvien oikeuksien järjestämi
seksi, jotka eivät saa alueitaan lunastaa". 
Mainitunlaisen lainsäädännön valmistelu 
annettiinkin sitten lainvalmistelukunnan 
tehtäväksi, mutta jotta puheenalaisten vuok
ramiesten oikeus olisi maanomistajan ma;h
dollista mielivaltaa ja keinottelutarkoituk
sessa ehkä tehtyä irtisanomisyritystä vas
taan sitä odoteltaessa turvattu, ovat, kuten 
tunnettua, tällaisista vuokrasuhteista ne, 
jotka olivat voimassa 12 päivänä maalis
kuuta 1921 ja päättyivät 14 päivään maalis
kuuta 1931 mennessä, tulleet jatketuiksi 
viimeksimainittuun päivään saakka 11 päi
vänä maaliskuuta 1921 ja 5 päivänä helmi
kuuta 1'9216 vahvistetuilla pidennyslaeilla. 
Syyskuun 16 päivänä 1926 sai lainvalmiste
lukunta tehtävänsä loppuun suoritetuksi ja 
jätti valmistamansa mietinnön lakiesityksi
neen valtioneuvostolle. Asia palautettiin sit
temmin takaisin lainvalmistelukunnalle 
mietinnöstä hankittuine lausuntoineen, 
mutta on viimeistellyn mietinnön ja ehdo-
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tuksen valmistaminen jäänyt siellä seisauk
seen kahdesta syystä. Ensinnäkin on to
dettu, että esilläolevien vuokrasuhteiden 
lopullista järjestelyä koskevaa lainsäädän
töä ei voitu tarkoituksenmukaisesti toteut
taa, ennenkuin oli saatu säädetyksi ja vah
vistetuksi sen välttämätön edellytys, parail-
1aan jälleen päiväjärjestyksessä oleva ase
makaavalainsäädäntö, joka vihdoinkin vielä 
tällä istuntokaudella joutunee eduskunnassa 
ratkaisevan käsittelyn alaiseksi. Ja toiseksi 
on lainvalmistelukunta jo marraskuulla 
1928 pyytänyt sisäasiainministeriöitä lähem
piä ohjeita siitä, olisiko niille vuokramie
hille, joiden vuokra-alueisiin lunastus
oikeutta lainvalmistelukunnan 1926 valmis
tamassa lakiehdotuksessa ei oltu ulotettu, 
eri lainsäädännön kautta myönnettävä kor
vausta, jollaisesta, ainakin mikäli oli puhe 
valtion virkatalojen mailla sijaitsevista täl
laisista vuokra-alueista, villkataloja koske
vassa lunastuslaissa oli nimenomainen sään
nös 8 § :ssä. Näin on, kuten täällä on jo huo
mautettu, aikaa vierähtänyt kohta 10 vuotta, 
ilman että kysymystä on saatu pois päiväjär
jestyksestä, ja nyt ollaan jälleen sen, minä 
myönnän, ikävän tilanteen edessä, että on 
pakko kolmannen kerran ryhtyä perustus
lain mukaisessa järjestyksessä säädettävällä 
lailla turvaamaan vuokramiesten oikeutta 
häädöiltä vieläpä ankaran pulakauden het
kellä, jonka vaikutukset tuntuvat vuokran
ottajain rinnalla vakavasti myöskin vuok
ranantajiin. Muuta mahdollisuutta asian 
järjestämiseen kuin edelläolevan lakiesityk
sen hyväksyminen ei kuitenkaan näytä tällä 
hetkellä olevan olemassa. On kyllä totta, 
että sangen monet vuokramiehet ovat jo tä
hän mennessä kokonaan kyllästyneet odotta
maan heidän asemaansa ja oikeuksiaan lo
pullisesti järj·estävää lainsääJdäntöä, ja jat
kuvasta epävarmuuden tilasta vapautuak
seen ostaneet vuokra-alueensa vapaaehtoi
sin sopimuksin omikseen, mikäli heidän va
rallisuussuhteensa sen suinkin ovat sallineet, 
sekä että niin ovat menetelleet lukuisissa 
tapauksissa myöskin esikaupunkialueilla, 
kauppaloiden alueilla ynnä kaupunkien ja 
kauppaloiden läheisyydessä olevilla alueilla 
asuvat vuokramiehet, saatuansa tietää, että 
lainvalmistelukunta oli 19'2'6 antamassaan 
mietinnössä ehdottanut lunastusoikeuden 
heiltä alueiden vastaisen jwrjestelyn helpotta• 
miseksi !kokonaan evättäväksi sekä että alue
liitoksen kaupunkipiiriin oli ainakin eräässä 

tapauksessa tulkittu katkaisevan vuokra
suhteen päättyessä heidän oikeusturvansa 
pidennyslaista huolimatta, kuin myöskin 
että lunastusoikeus, sikäli kuin se tultaisiin 
myöntämään, tulisi sisältämään sen, että 
olisi luuastettavasta alueesta maksettava 
käypä hinta. Mutta joka tapauksessa on 
kysymyksenalaisia vuokramiehiä edelleen 
olemassa siksi runsaasti, ettei nykyoloissa 
mielestäni ole varaa jättää theitä häädöil1e 
alttiiksi. Niinpä on mainittava, että lain
valmistelukunta, saadakseen tiedon siitä, 
kuinka paljon tällaisia vuokra-alueita, joita 
sen valmisteltavaksi jätetty, edellämainittu 
lainsäädäntö tulisi lopullisesti koskemaan, 
on maassamme olemassa, hankki maaherro
jen kautta niistä jo työnsä alussa seikka
peräisiä tietoja. Laadittu tilasto osoitti täl
löin, että puheenalaisia vuokra-alueita oli 
maaseudulla v. 1924-25 kaikkiaan 12,880, 
joista mäkitupa-alueita 12,612, torppia 172 
ja lampuotitiloja 2. Suurin osa näistä eli 
10,992 sijaitsi yksityisen omistamalla 
maalla, 731 kirkollisen ja 1,101 valtion vir
katalon maalla. Mainituista vuokra-alueista 
sijaitsi 8,755 kauppaloissa, esikaupungeissa 
tai kaupungin tai kauppalan läheisyydessä 
olevalla alueella, joka kaupungin tai kaup
palan kehitystä silmälläpitäen oli katsot
tava tämän luonnolliseksi laajennusalueeksi 
ja jolla lainvalmistelukunnan ehdotuksen 
mukaan lunastusoikeus ei saisi tulla kysy
mykseen, jottei järjestely tulevaisuudessa 
vaikeutuisi. Muut eli 4,305 sijaitsivat ta
vallisella maaseudulla olevissa taajaväki
sissä yhdyskunnissa tai muissa tiheästi asu. 
tuissa asumusryhmissä. 

Saman tilaston mukaan vuokra-aika näillä 
vuokra-alueilla päättyi 359 tapauksessa jo 
ennen 14 päivää maaliskuuta 1926, 1,585 
tapauksessa ennen vuotta 1930, 4,464 ta
pauksessa vuodesta 1931 vuoteen 1950 men
nessä ja 3,037 tapauksessa jälkeen vuoden 
1950. 

Tässä yhteydessä ei luonnollisesti ole 
mahdollista käydä seikkaperäisemmin käsit
telemään kysymystä siitä, miten laajalle 
lunastusoikeus valmistuksen alaisessa lo
pullisessa lainsäädännössä puheenalaisiin 
vuokra-alueisiin nähden olisi ulotettava 
vaarantamatta sosialisessa mielessä ensiluok
kaisen tärkeätä järjestelemättömien asumus
pesien järjestelyintressiä yleisen järjestyk
sen ja turvallisuuden ylläpidon, terveyden
hoidon ja palosuojelun tehostamiseksi. Sii-
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tähän voidaan olla hyvinkin oleellisissa osin 
eri mieltä ja onkin lausuttu ajatuksia, joi
den mukaan toisaalta lunastusoikeus olisi 
tehtävä rajoittamattomaksi, toisaalta taas 
olisi supistettava kokonaan olemattomiin 
myöntämällä vuokramiehille sensijaan oi
keus nauttia yli sopimusajan vuokraoikeutta 
vain· siksi, kunnes rakennusten pääoma-arvo 
on kulutettu ja niihin sidotut lainat kuole
tettu, mitä on pidetty yleiseltä sosialipoliit
tiselta kannalta oikeutettuna siihenkin näh
den, että puheenalaisten vuokramiesten jou
kossa on teollisuus- ja käsityöläisväestöä, 
kaupanharjoittajia sekä virkamiehistöä run
sain määrin, samoinkuin siihenkin nähden, 
että vuokrajärjestelmä näitä ryhmiä koske
vissa asuntotonttien lunastuksissa on paina
vin syin asetettava omistusoikeusjärjestel
män edelle. Mutta sensijaan on nyt kiinni
tettävä vakavaa huomiota siihen tosiasiaan, 
että esillä oleva status quon säilyttämistä 
tarkoittava lakiesitys koskee, kuten edellä 
olen esittänyt, siksi runsaslukuista vuokra
mieskuntaa, ettei mielestäni missään tapauk
sessa ole mahdollista jättää sitä, hylkää
mällä lakiesitys, oman onnensa nojaan, eikä 
häätöuhkan varaan talven tullen. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä vastalauseessa, jota sen allekirjoit
tajien taholta on täällä nyt lähemmin pe
rusteltu, on kuitenkin asetuttu sille kan
nalle, että esitetyn oikeusturvan myöntämi
nen vuokramiehille saattaisi tulla kysymyk
seen vain sillä ehdolla, että lakiin otettai
siin lisämomentti, jonka mukaan vuokran
ottaja olisi velvollinen vuokranantajan niin 
vaatiessa suorittamaan rahassa maksetta
vaksi sovitun vuokran, jos sopimus on tehty 
ennen 1 päivää tammikuuta 1919, 5-kertai
sena siltä ajalta, minkä nyt esillä oleva laki
esitys vuokra-aikaa pidentää. Vastalauseen 
tekijät ovat täten pyrkineet lievittämään 
sitä taloudellista tappiota, joka pakollisen 
vuokrasopimuksen pidentämisen kautta yli 
vuokrasopimusten erääntymisajan on rahan 
arvon alenemisen vuoksi kohdannut vuok
ranantajia, ja minun täytyy myöntää, että 
maanomistajat ovat inflation vaikutuksesta 
täten saatetut ainakin määrätyissä tapauk
sissa ilman omakohtaista syytään aineelli
sesti tuntuvaan vahinkoon, josta oikeastaan 
valtiovallan olisi liian kauan viivästyneitten 
toimenpiteittensä vuoksi vastattava. Mutta 
kun lähemmin tarkastelee asiaa, ei voi olla 
toteamatta, niinkuin täällä edellinen puhuja 

jo on lausunut, että myöskin vuokramiehet 
ovat lukuisissa tapauksissa kärsineet synty
neestä asiantilasta vahinkoa. He 'eivät ole 
uskaltaneet, se on sangen käsitettävää, 
sitoa epävarmana pohjalla seisoviin raken
nuksiinsa uutta pääomaa, vaan ovat raken
nukset monin paikoin olleet väkisinkin jä
tettävät rappeutumaan. Heille ei liioin, 
josta jo on huomautettu, ole ollut mahdol
lista panna asuntotonttinsa puutarhamaita 
voimaperäisempään kasvukuntoon eikä aina
kaan uhrata tuntuvammin varoja kalliitten 
hyödyllisten puitten ja pensaslajien istutuk
seen ja muuhun sellaiseen. Yhtä selvää 
kuin on, että maanomistaja on kärsinyt jol
loinkin noin kymmenkertaisen tappion raha
määräisen vuokraerän alenneessa arvossa jtt · 
ostokyvyssä, yhtä ymmärrettäväitä minusta 
näyttää, että vuokramiehet ovat joutuneet 
aineelliseen vahinkoon rahan alenemisen 
johdosta kymmenkertaisesti kohonneen r~
kennuskiinteistönsä arvon normaalista no
peammassa laskussa, kun rakennus on ollut. 
laskettava, kuten sanottu, ennen aikojansa 
rappeutumaan. Viimeksi mainittu ei kuiten
kaan, sen myönnän, liene tapahtunut yhtä 
usein kuin edellinen, riippuen morristakin 
syistä, joiden lähempi selvittely lienee nyt 
tässä tarpeetonta. Mutta mikäli vuokramies 
lopullisessa lainsäädännössä jää lunastus
oikeutta vaille, saattaa hänen aineellinen 
vahinkonsa nousta maanomistajan siihen 
asti kärsimää vahinkoa moninkerroin suu
remmaksi, kun vuokramiehen silloin on joko 
alistuttava vaadittuun vuokramaksuun, ken
ties suhteettoman korkeaankin, tai jätettävä. 
tonttinsa ja muutettava ehkä hyvätkin ra
kennukset muualle. Niin että ei ole täysin 
tasapuolista puhua vain vuokranantajan 
tappiosta niin kiusalliseen asem.aan kuin 
he kyseessä olevassa tapauksessa ovatkin 
joutuneet. 

Lisäksi olisi mielestäni vastalauseen tar
koittama vuokrankoroitusoikeus ollut tutkit
tava yksityis,ko,htaisemmin kuin on tapah
tunut, ennenkuin siihen nyt voitaisiin 
mennä. Rahan arvohan on kyllä laskenut 
7-8 kertaisesti, joten 5-kertainen koroitus 
sinänsä ei nähdäkseni tavoittele huippu
mahdollisuuksia. Mutta saman kerrannai
sen käyttäminen kaikissa eri tapauksissa, 
ilman in casu toimitettavaa tutkimusta ja 
sovittelua, veisi epäilemättä monessa tapauk
sessa puolin ja toisin epätyydyttävään, ellei 
suorastaan kohtuuttamaankin tulokseen._ 
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Siitä olisi mahdollista luetella valaisevia 
esimerkkejä, samoinkuin siitäkin, että eri 
ajankohtina ja eri paikkakunnilla solmitut 
rahamääräiset vuokrasopimukset vaatisivat 
eri suuruisten kertainten käyttöä, jos mieli 
saada nämä kertaimet vastaamaan tosioloja 
eikä pelkästään yleistä rahaindeksiä. Mutta 
siten olisi pakko alistaa kukin koroitus
tapaus, mikäli asianosaiset eivät pääsisi 
keskinäiseen sovintoon, joko erityisen kel
poisuuden omaavan sovinto-oikeuden tai 
tuomioistuimen tai välimiesten ratkaista
vaksi, mikä vuorostaan suuresti pitkittäisi 
epäkohdan poistaruisyrityksiä ja aiheuttaisi 
useimmiten vähäisistä riitakysymyksistä 
suhteettoman suuria kustannuksia. 

Miten asiaa ajattelleekin, näyttää tällä 
haavaa, niin valitettavaa kuin se onkin, vält
tämättömyyden pakko ajavan hyväksy
mään esityksen ja hylkäämään vastalauseen 
siinä vakavassa toivossa, että lopullinen 
lainsäädäntö kysymyksestä valmistetaan 
niin ajoissa, että siitä voidaan viipymättä 
asemakaavaa ja kaupunkialueen jakotoimi
tuksia koskevien lakien tultua hyväksytyksi, 
antaa eduskunnalle esitys, minkä seikan, 
herra puhemies, pyytäisin saada tällä het
kellä sulkea aivan erikoisesti herra sisä
asiainministerin suosiolliseen huomioon, niin 
ettei välitilaa enää jatkuisi yhtään kauem
min kuin mitä asian kiireellinen valmistelu 
välttämättä vaatii. 

Lopuksi saanen lausua, ettei nähdäkseni 
nyt ole varaa ryhtyä millään taholla vastus
tamaan tämän lain hyväksymistä, koska si
ten asia ajautuisi vaikeasti selvitettävään 
umpikujaan ja eduskunnan olisi raskasta 
ottaa kannettavakseen vastuu syntyvästä 
tilanteesta ensi maaliskuussa. Pidänkin sen 
vuoksi puolestani mitä tärkeimpänä, että 
asia saadaan järjestetyksi hallituksen esi
tykseen sisältyvässä muodossa. 

Ed. P i h k a '1 a: Her:ca puhemies! Minun 
mielestäni tämä laki 'Olisi hyvälksyttävä 
hallituksen esityksen mu:kaåsesJti. Voidaan 
sa.noa, että ed. Soijan vastalause on omiaan 
suojaamaan omistusoikeutta, mutta toiseLta 
puolen myö'Skin hallituksen esityksessä se, 
että näitä vuokramaksuja ei kohoteta, vai
kuttaa omistusoi'keu:teen' suojaruva•sti, sillä 

. tä:ssä on kysymys usein hyvin suurista ar
voista, jotka rakennuksis~sa tai muissa sd
]aisissa lai t•o'k:sissa erityises•ti taaja väkisi.ssä 
y'hdyskunni:ssa; ova't sidottuina vuokra-

maa~le. Jos tämä vuokramaan vuokra
hinta; korotetaan, niin 1se ikäytä111nössä var
masti tu'lee V'aikuttamaan sen, että IDiaan
omistajat ovwt yhä halutt01mampia myy
mään vuokra:IDJi~hille n,iitä maaka:ppaleita, 
joilla heidän rakennuksensa ovat. Katsoen 
siis asiaa puhtaasti omistusoikeuden tur
vaamisen kannalta juuri tällaisi•srsa taaja
väki:sissä yhdyskunni<ssru - minä tiedän, 
että on olemassa esi'm. 'klallisarV'oisia teh
daslaitoksia vuokr.arrnaalla, jotka on vuok
rattu jo vuosikymmeniä sitten. Maan
omistajat eivät yleensä, koska tietävät, että 
vuokrwoikeus loppuu hyvin pian, halu.a. 
myydä minokään\laisina säädyrlisiHä ehdoilla 
tätä vuokrwmaata. Y.ieressä saattaa olla 
tila.i!suus ja maihdollisuus ostrua sanokaamme 
sadaHa mar!k:alla neliömetri maata miten 
.paljon tahansa, mutta 20()....._300 markialla 
neliömetriltä <ei vuokralainen saa ostettua 
vuokrawmaarrsa lma;ata. Siiillä tietysti on 
silloin tämän teollisuuslaitoksen, - ra:ken
nuksien arvo saattaa tehdä yli miljoonan -
niin voi olla miljoona sen vuoksi uhattuna, 
että maanomistaja haluaa saada siitä paria 
kolmea sataa tuhatta enemmän kuin mitä. 
käypä hinta on. Minä tiedän, asuneena pa
rissakin paikassa taajaväkisessä yhdyskun
nassa, että vuokrasuhteitten järjestäminen 
minkäänlaisilla säädyllisillä ehdoilla on 
erittäin vaikea. Sentähden on omiaan, jos 
tätä vuokramaksua ei koroiteta, sekin teke
mään maanomistajia halukkaammiksi sopi
muksella myymään vuokramaat kohtuulli
sella hinnalla ja s1illä tavaHa voidaa.n saada 

. tämä asia pois päiväjärjestyksestä. 
Minä kannatan hallituksen esitystä. 

Ed. S o l j a: Ed. Pihkalan lausunnon joh
dosta minä huomautan, että hänen ilmoitta
mansa näkökohdat olisi otettava huomioon 
silloin kun vuokra-alueiden lunastamisesta 
määrätään tai niitten järjestämistä muuten 
ohjataan, mutta sitä ei voida ottaa huo
mioon, mitä hän sanoi, tämän asian yhtey
dessä, jossa määräävät muut seikat. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi_ 

Esitellään lakiteksti. 

Keskustelu: 

Ed. S o l ja: Vastalauseen mukaisesti eh
dotan, että lain toiseksi momentiksi otettai-
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siin vastalauseessa oleva lause: Jos rahassa 
suoritettava vuokra on määrätty ennen tam
mikuun 1 päivää 1919, on se, jos vuokran
antaja niin vaatii, maksettava viisinkertai
sena siltä ajalta, minkä tämä laki vuokra
aikaa pidentää. 

Ed. Nyman: Jag ber att få understöda 
rdm. Soljas förslag. 

Keskustelu julistetaan päättynee.ksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Solja ed. Nymanin kannattamana eh
dottanut, että lakiehdotukseen otettaisiin 
sellainen toinen momentti, kuin laki- ja ta

·1ousvaliokunnan mietintöön liitetyssä vasta
lauseessa ehdotetaan. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Soijan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Soijan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u he m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 6 ja 
13 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 16 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 7 valmistelevasti käsitelty 
ed. von Bornin lak. al. n :o 1, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 16. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
ehdotuksen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevien rahastojen varojen käyttämi

sestä ]ainoiksi maa- ja metsätaloudelli
siin tarkoituksiin. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 4 ja otetaan e n s i mm ä i se en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 8, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 4-. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V en n o l a: Kat
son velvollisuudekseni huomauttaa, että täl
laisen tärkeän asian päättäminen, joka kuu
luu tulo- ja menoarvioon, ei ole paikallansa 
ennen kuin tulo- ja menoarvion menopuoli on 
saatu selville. V altiovarain hoidon ja tulo
ja menoarvion kannalta on aivan välttämä
tön ehto se, että menopuoli on selvillä, en
nenkuin käydään lyhentämään niitä tuloja, 
mitkä tulo- ja menoarviossa ehdotukseen 
ovat suunnitellut. 

Se toimenpide, mikä puheena olevassa 
järjestelyssä on ehdotettu, ei ole mikään 
uusi. Meillä on vanhuus- ja työkyvyttö
rnyysrahastossa varoja käytettävissä vuosit
tain noin 60 a 70 miljoonaa markkaa, joille 
täytyy etsiä vakavaraista sijoitusta erilai
siin tarkoituksiin ympäri maata. Eikä ole 
mitään perustetta siinä, ettei valtio käyttäisi 
näitä varoja lainana toisiin tarkoituksiinsa 
yhtä hyvin kuin ne monet lainaajat, joille 
varoja lainataan. Jonkinlaista pelkoa tai 
väärinkäsitystä näkyy puheenaoleva ehdo
tus herättäneen erinäisissä piireissä. Maa
talouden harrastajien taholla näytään asia 
käsitettävän niin, että jos tällainen siirto 
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tehdiiän, niin maataloustuotannon edistä
misrahasto ei saisi rakentua sillä tavoin kuin 
sille säädetty laki ja asetukset edellyttäisi
vät, nimitrtäin, että siihen koottaisiin rahoja 
niin paljon, että se nousisi 150 miljoonaan 
markkaan. Jo si1mäys esillä olevaan ehdo
tukseen on riittävä osoittamaan, että tässä 
ei ole minkäänlaista ehdotusta tehty maa
taloustuotannon edistämisrahaston säännös
ten muuttamiseksi. Ehdotus tarkoittaa ai
noastaan sitä, että vanhuus- ja työkyvyttö
myysrahastosta lainataan maatalouden edis
tämisrahastoon 10 miljoonaa markkaa, sa
moin Jmin myös lainana annetaa11 metsän
parannustarkoituksia varten 10 miljoonaa 
markkaa, jotka lainataan vanhuus- ja työ
kyvyttömyysrahastosta. Vuotuisesti budje
tissa on sitten osoitettava varoja vanhuus
ja työkyvyttömyysrahastosta lainatun sekä 
pääoman että korkojen maksamiseksi, ja 
asia järjestyy aivan luonnollista tietä. Ta
pahtuuko takaisinmaksu 10 vuodessa, millä 
ehdoilla vanhuus- ja työkyvyttömyysrahas
tosta lainoja tavallisesti myönnetään, vai 
maksaako valtio sen sitten, kun valtion raha
asiat paranevat, suuremmissa erissä, se on 
harkintakysymys ja tilanteesta riippuva. 
Nytkin jo on vanhuus- ja työkyvyttömyys
rahastosta lainattu asutusrahastoon edelli
sinä vuosina kahdessa eri erässä, toisella 
kertaa 15 miljoonaa markkaa ja toisella ker
taa 40 miljoonaa markkaa, niin että se me
nettely, mikä tässä on ehdotettu, ei ole uusi 
eikä sitä pitäisi sellaisella epäilyksellä kat
sella kuin mitä nyt on tehty. 

On vielä otettava huomioon, että jos tämä 
valtiovarainvaliokunnan ehdotus hyväksy
tään, se merkitsee 20 miljoonan markan va
jausta budjettiehdotuksessa. Jos on suunni
teltu, niinkuin olen kuullut, että nämä 20 
miljoonaa markkaa lainataan suoraan li
säyksenä asutustarkoituksia varten myönne
tylle 20 miljoonalle markalle ja se kohotet
taisiin siis 50 miljoonaan markkaan,. niin 
tahtoisin huomauttaa, että sellainen menet
tely ei ole tarkoituksenmukainen. Sillä ta
voin ei helpotettaisi budjettia. Sitäpaitsi 
varojen käyttäminen asutustarkoituksiin 
enemmän kuin mitä budjetissa on ehdotettu, 
ei ole perusteltua, koska asutustarkoituksiin 
on käytettävissä ensi vuonna noin 80 mil
joonaa markkaa. Rahataloutemme kannalta 
sekä nyt että lähitulevaisuudessa se riit
tää, jos asutustwrkoituksiin käytetään vii
tisenkymmentä miljoonaa markkaa säännöl-

lisesti vuosittain. Valtiolla on niin monia 
muitakin tärkeitä tarpeita, että täytyy olla 
vissi suhde eri tarkoituksia tyydytettäessä. 
Ei voida yhteen talikoitukseen kuluttaa ra
hoja suhteettoman paljon. Sellainen me
nettely ei ole perusteltu. 

Sen perusteella, mitä olen esittänyt, lau
sun sen toivomuksen, että suuri valiokunta 
hylkäisi tämän valtiovarainvaliokunnan eh
dotuksen ja palauttaisi asian hallituksen 
esityksen kannalle tai ainakin pitäisi sitä 
pöydällä siksi kunnes tulo- ja menoarvion 
menopuoli on selvillä. On vielä otettava 
huomioon, että samanlainen tulo- ja meno
arvion ulkopuolella olevien rahastojen 
käyttö on edellytetty kansakoulumenoissa. 
Jos se niissä:kin hylätään, niin tulee 40 mil
joonan markan vajaus budjetis.<~a. Kun ker
ran rahastot ovat tätä tarkoitusta varten 
käytettävissä ilman että minkäänlaisia es
teitä siihen käsittääkseni olisi olemassa ja 
kun sitä ennen on käytetty, niin ehdottaisin 
meneteltäväksi niinRuin olen ehdottanut. 

Ed. Niukkanen: Herra rahaministe
rin lausunnon jolhdosta täytyy tehdä muu
tamia huomautuksia. Mikäli ensinnäkin 
koskee asian käsittelyjärjestystä, niin on 
luonnollista, että tämä hallituksen kysy
myksessä oleva lakiehdotus käsitellään en
nen budjetin menopuolta, sentakia että jos 
tällaista lakia, jota hallitus on ehdottanut, 
ei 8aada aikaan, niin budjetin menomo
mentteja ei voida järjestää sillä tavoin kuin 
hallitus on ehdottanut, koska voimassaole
vat lait nimenomaan edel'lyttävät, että ra
hat on pantava budjettiin. Näin ollen sii:..<J 
budjetin käsittely juuri vaatii, että tämä 
asia ratkaistaan ennen kuin budjetin meno
puoli lyödään eduskunnassa lukkoon. 

Lisäksi minä huomautan ralliaministerin 
lausunnon johdosta, että kyllä valtiovarain
valiokunta on luonut silmäyksen tähän esi
tykseen. Se on ollut monessa asteessa siellä 
käsiteltävänä ja valiokunta on jokseenkin 
yksimielisesti tullut siihen tulokseen, että 
se järjestely, jota hallitus ehdottaa, ei ole 
välttämätön, eikä sitäpaitsi tarkoituksenmu
kainen. Ra!haministeri näyttää käsittävän 
jonkun verran väärin tämän lain merkityk
sen. Ei tämä laki tee uutta rahaa. Ei 
tämä laki millään tavalla lisää valtion 
tuloja. Tässä on kysymyksessä vain saada 
aikaan laki, joka olisi tehnyt mahdolliseksi 
siirtää vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu-
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tusrahaston varoja erinäisiin lain määrää
miin tarkoituksiin. Ja. tietysti siitä koko
naan riippuu tämän lain merkitys, kuinka 
paljon rahoja vanhuus- ja työkyvyttömyys
vakuutusrahast-oon voidaan varata käytet
täväksi. Ei tällä lailla ole minkäännäköistä 
merkitystä, jos siinä rahastossa, jota se tar
koittaa, ei ole rahoja siirrettävissä tämän 
lain edellyttämiin tarkoituksiin. Valiokunta 
on asiaa käsitellessään tullut siihen käsityk
seen, että asutustoimintaan täytyy varata 
enempi rahoja kuin hallitus oli ehdottanut, 
sillä valiokunnan saaman selvityksen mu
kaan hallituksen esitys olisi tietänyt, että 
asutustoimintaa ei olisi voitu ensi vuonna 
jatkaa kuin muutaman kuukauden ajan ja 
sellainen menettely ei tietysti ole maihdol
Jista. Mutta tästä asiasta tietysti tulee 
keskusteltavaksi täällä eduskunnassa aika
naan 1<silloinkuin budjettiesitys tulee edus
kuntaan. Valiokunta joka tapauksessa 
katsoo asianmu1caisemmaksi, että 'kul\ 'ker
ran asutusrahastoon on lisävaroja järjestet
tävä ja kun siihen ennestään jo, kuten 
herra rahaministeri mainitsi, on siirretty 
vanhuus- ja työkyvyttömyysrahaston va
roja, että ,siihen edelleen näitä varoja siir
retään, ja sitä silmällä,pitäen ei ·ole mer
kinnyt koko sitä määrää, mikä asutustoi
mintaan valiokunnan mielestä tarvitaan 
menomomentille, vaan ehdottaa. meneteltä
väksi siten, että näitä vanhuus- ja työky
vyttömyysvakuutusrahaston varoja tähän 
tarkoitukseen käytetään. Onhan ilman 
muuta selvää, että jo tilinpidon kannalta 
on paljon mukavampaa siirtää vanhuus- ja 
työkyvyttömyysrahaston varoja asutusra
hastoon kuin menetellä sillä tavoin kuin 
hallitus oli ehdottanut, nim. että näistä 
varoista myönnettäisiin pieniä pitkäaikaisia 
kuoletuslainoja yksityisille maanviljelijöille 
ja metsänomistajille, jotka tulisivat takai
sin kymmenien vuosien kuluttua ja pienissä 
er1ssa. Tämä on siis kokonaan järjestely
kysymys ja tämän lain merkitys, niinkuin 
minä sanoin, riippuisi kokonaan siitä, 
kuinka paljon vanhuus- ja työkyvyttömyys
rahastossa on varoja käytettävissä. 

Budjetin järjestelyn kannalta itse halli
tuksessakaan ei tämän esityksen antaminen 
ollut tarpeellinen sen takia, että tässälhän 
ehdotettiin metsänparannuslainoiksi ja maa
taloustuotannon edistämislainoiksi käytettä
väksi vanhuus- ja työkyvyttömyysrahaston 
Y:U"oja yhteensä 20 milj. markkaa. Tästä 

huolimatta hallitus oli myöskin vanhuus
ja työkyvyttömyysvakuutusrahastoon ehdot
tanut momentille merkittäväksi 20 milj. 
markkaa. Hallitus olisi voinut menetellä 
aivan yhtä hyvin siten, että se ei olisi 
ehdottanut siihen yhtään mitään lisävaroja 
ja siihen sijaan merkinnyt kysymyksessä
oleville momenteille yihteensä nämä 20 milj. 
markkaa. Siis tämä laki ei helpottanut 
myöskään hallitusta budjetin järjestelyssä. 

Mikäli koskee n. s. kansakoulumenoja, 
niin tässä suhteessa on herra rahaministe
rin lausunnon johdosta huomautettava, että 
hallituksen esitys ei koskenut kansakoulu
lainoja ollenkaan. Se koski ainoastaan maa
taloustuotannon edistämisrahastoon ja met
sänparannusrahastoon myönnettäviä varoja 
ja kansakoululainoihin nähden on myöskin 
valiokunta asettunut hallituksen esiWi
mälle kannalle. 

Valtiovaminministeri Vennola: Minun 
täytyy valtiovarainvaliokunnan herra pu
heenjohtajalle sanoa, että kyllä se on val
tion tulo- ja menoarvion käsittelyssä ja sitä 
laadittaessa niinhyvin hallituksessa kuin 
valtiovarainvaliokunnassakin katsottava en
sinnä, mitä menoja valtiolla kaikkiaan on, 
ia sen jälkeen harkittava, mitenkä nämä 
~1enot peitetään. Ei se ole samaa kuin yksi
tyisen talous, joka täytyy järjestää sen mu
kaan, mitä tuloja on. Valtio käyttää valtio
oikeudellista valtaa. Sillä on vissit menot, 
joita se ei voi välttää ja sitten se valtio
oikeudellisen vallan nojalla hankkii itselleen 
1 nlot. Sellainen käsittely mitä nyt on nou
datettu, että valtiovarainvaliokunta ehdot
taa, että poistetaan nyt 20 milj. markkaa 
niiden tulojen järjestelyssä, joita on ehdo
tettu, ei ole sopusoinnussa tämän asian 
kanssa, koska valtion tulo- ja menoarvion 
menoista ei valtiovarainvaliokunta ole vielä 
selvillä. Pidän tätä käsittelyä takaperoi
sena ja toivon, että asia jää pöydälle suu
ressa valiokunnassa siksi kunnes tulo- ja 
menoarvion menot ovat selvillä, tai sitten 
että tämä valtiovarainvaliokunnan mietintti 
ltylätään. Kun valtiovarainvaliokunnan 
h~rra puheenjohtaja sanoo, ettei tällä lailla 
tehdä rahaa, niin kyllä minä olen aiyan sel
Yillä siitä, ettei tällä rahaa tehdä, mutta 
tällä lainataan toisesta rahastosta, niin ettei 
tarvitse näitä varoja ottaa kansakunnalta 
Yerovaroina. Kun valtiovarainvaliokunnan 
herra puheenjohtaja huomauttaa, että miksi 
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sitten on siirretty vanhuus- ja työkyvyttö
myysrahastoon 20 milj. markkaa, kun sieltä 
lainataan, niin se on sentakia siirretty, että 
tämä rahasto karttuisi tänä vuonna 20 milj. 
markalla eikä rahasto köyhdy siitä, että se 
lainaa 10 milj. markkaa toiseen rahastoon. 
Jos emme olisi merkinneet vanhuus- ja työ
kyvyttömy-ysrahastoon 20 miljoonaa, niin 
se olisi sitä määrää köyhempi. Sehän on 
nyt aivan selvä asia. 

Sitten valtiovarainvaliokunta perustelee 
tätä hylkäävää esitystä sillä, että kun 
nämä jäätyneet onnettomat lait ovat vaan 
lyhyeksi ajaksi, viideksi vuodeksi, niin ei 
tämmöinen järj,estely o1e tarpeen vaatima. 
Minä tahtoisin sanoa, että nämä muutamat 
vuodet, pari kolme vuotta, valtion raha
asiat ovat hyvin kireät ja että juuri silloin 
on syytä, että valtio saa käyttää myös niitä 
rahastoja, mitä sillä on käytettävänään täl
laiseen järjestelyyn. Ei se ole tarkoituk
senmukaista, että näiden valtion tulo- ja 
menoarvion ulkopuolella olevien rahastojen 
käyttämiseen annetaan etuoikeus asutus
rahastolle. Sillä voi käydä niin, että siihen 
ei tarvita, niinkuin nyt tällä hetkellä on 
asianlaita. Ja mielestäni kun kerran näitä : 
vanhuus- ja työkyvyttömyysrahaston va
roja täytyy sijoittaa 50-60 milj. mk. vuo
dessa, niin miksi ei näitä käytettäisi myös 
tällaisiin valtion omiin tarkoituksiin ja 
tulo- ja menoarvion helpottamiseksi kuin 
että koettaisimme hakea sijoituksia ympäri 
Suomea. Luulen, että eduskunnalla on täysi 
syy korjata tämä valtiovarainvaliokunnan 
mietintö siinä suhteessa, että asia tulee rat
kaistuksi hallituksen esityksen mukaisesti. 

Ed. N i u k k a n c n : Minä olen samaa 
mieltä kuin herra rahaministeri, että ensin 
on valtiotalouden hoidossakin otettava sel
ville, kuinka paljon voidaan saada tuloja 
kokoon ja menot justeerattava sen mukaan. 
Se on kyllä valitettavaa, että sitä ei ole aina 
noudatettu, varsinkaan nykyisessä budje
tissa, sillä tuloja ei ikävä kyll;j kerry F,hi
mainkaan niin paljon kuin hallitus on olet
tanut. Mutta nämä asiat tulevat täällä esille 
aikanaan. 

Mitä rahaministerin jälkimmäiseen lau
suntoon tulee, niin sen johdosta on uudes
taan todettava, että ei se, vaikka tämä laki 
hyväksyttäisiin, millään tavalla helpota 
budjetin järjestelyä sen takia, että vanhuus
ja työkyvyttömyysvakuutusrahastossa ei ole 

niin paljon rahoja, että ne riittäisivät myös 
näihin tarkoituksiin, jos siitä otetaan kansa
koululainat ja asutustoimintaan tarvittavat 
varat. Ja sitäpaitsi, jos siellä olisi liikaa 
rahoja, silloin voidaan olla siirtämättä sinne 
se 20 miljoonaa, jota hallitus ehdottaa. Se
hän ei ole mikään välttämättömyys. Samoin 
voidaan olla merkitsemättä asutustoiminnan 
rahoittamista koskevalle momentille määrä
rahoja, jos vanhuus- ja työkyvyttömyys
rahasto voisi antaa sille tarpeelliset rahat. 

Valtiovarainministeri V e n n o 1 a: Minun 
täytyy valtiovarainvaliokunnan herra pu
heenjohtajalle vieläkin huomauttaa, että en
sinnä on määrättävä menot ja sitten tulot 
valtion raha-asioissa, eikä niinkuin yksityis
ten asioissa tehdään päinvastoin. Jokaisen 
yksityisen täytyy elää, niinkuin sanotaan, 
suu säkkiä myöten, sen mukaan, mitä hä
nellä on tuloja. Valtiotalous rakentuu vält
tämättömien menojen mukaan. - Se nyt 
siitä asiasta. 

Mitä taas siihen tulee, ettei vanhuus- ja 
työkyvyttömyysrahastossa olisi tuloja ja ra
hoja, joita voitaisiin käyttää, niin, kyllä 
siellä on rahoja. Siellä on noin 500 milj. mk. 
varoja ja tämä 500 milj. mk. tuottaa jo 
6 % :n mukaan 30 miljoonaa korkotuloja. 
Ja sitten maksetaan vuosittain myös lyhen
nyksiä huomattavia summia, tavallisesti 
10 % vuodessa ja toisista lainoista 5 % vuo
dessa. Rahastolla on korkotuloja ja valtion 
avustuksia 60-70 milj. mk. vuodessa. Ja 
nämä on sijoitettava. Miksi ei valtio sitä voi 
käyttää omiin tarkoituksiinsa, lainata toi
siin rahastoihin, pitämällä tietysti huolta, 
että vanhuus- ja työkyvyttömyysrahasto ei 
pienene, että se saa oikeutensa, niinkuin 
tässä on tarkoitus tehdä. Minä en voi tosi
asioita vastaan olla puheenaolevassa asiassa 
samaa mieltä kuin valtiovarainvaliokunnan 
herra puheenjohtaja. 

Ed. N i u k k a n en: Kyllä minä edelleen 
olen sitä mieltä, että järkipäräinen ta
loudenhoito edellyttää myös valtiotalou
dessa, että ensin: täytyy ottaa selville, 
kuinka paljon voidaan saada tuloja ko
koon. Ei ole suositeltava varsinkaan huo
noina aikoina se vanha kunnallishallinnon 
systeemi, että ensin määrätään menot ja 
veroäyri määrätään sen mukaan. 

Lisäksi minä huomautan, että kyllä val
tiovarainvaliokunta on hyvin tarkkaan las-
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kenut, kuinka paljon voidaan saada irti van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutusrahas
tosta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely on ; 
päättynyt ja asia lähetetään suureen 
v a l i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus laiksi varojen varaamisesta nudis
ja laidnnviljelyksistä pienviljelijöille annet

tavia palkkioita varten. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 6 ja otetaan e s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 25, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 6. 

Keskustelu: 

Ed. J o k i n e n : .Minä tahtoisin kiinnit
tää huomiota esillä olevassa lakiehdotuksessa 
ehdotettujen palkkioiden suuruuteen. Val
tiovarainvaliokunnan mielestä palkkioiden 
suuruus olisi määrättävä sellaiseksi kuin 
maatalousvaliokunta on lausunnossaan eh
dottanut. Maatalousvaliokunnan ehdotuksen 
mukaan olisivat laidunviljelyksestä annetta
vat palkkiot kumminkin aivan kohtuutto
man pienet pellon raivauksesta suoritetta- f 

viin palkkioihin .:rer~ater~ .. ~~tä olisi. ~e~- 1 

rauksena se, :etta pienvilJehJat pyrkisiVat i 

osallisiksi vain uudisviljelyspalkkioista, 
koska laidunviljelyspalkkiot olisivat siksi 
vähäiset, ettei niitä enää kannattaisi hakea; 
ja koska viljelyskelpoisen maan voi raivata 
pelloksi melkein samalla työllä kuin vilje
lyslaitumeksikin. Laidunviljelyksen edistä
minen olisi kumminkin mielestäni perin 
tärkeätä. Monessa tapauksessa olisi viljelys
laitumen aikaansaaminen pientiloilla var
maan yhtä tarpeellinen, ellei tarpeellisempi
kin asia kuin peltoalan lisääminen. Koh
tuullisella palkkiolla voitaisiin pienviljeli
jöissä herättää harrastusta laidunviljelyk
seen. Sen vuoksi olisikin laidunviljelyspalk
kiota koroitettava siitä, mitä maatalomrvalio-

kunta on ehdottanut, vaikka ei niitä määrä1-
täisikään aivan samansuuruisiksi kuin pel
Jonraivauksista annettava palkkio. 

Ed. Pullinen: Valtiovarainvaliokunta 
on ottanut tämän lain 1 pykälään lisämää
räyksen siitä, että näitä avustuksia jakaessa 
on otettava huomioon ei ainoastaan lainan
hakijan tilan viljelysten suuruus, vaan myös 
sen metsän suuruus. Kun käsittääkseni 
tämä määräys on varsin epäonnistunut, 
minä toivoisin, että suuri valiokunta sen 
poistaisi. Käytännössä tätä lakia sovellutet
taessa tämä määräys tekee lain sovelluttami
sen hyvin vaikeaksi. Järjestöillä, jotka näitä 
uudisviljelmiä tarkastavat, on tarkastetta
vina useita tuhansia tiloja ja jos viljelys
maan lisäksi on tarka.<Jtettava myös metsä
maa sekä sen kasvukelpoisuus, niin siihen 
täytyy hankkia lisää ammattimiehiä ja tar
koitus kaikissa tapauksissa tulee kalliiksi JC! 
Yiepi niin paljon aikaa, että se vahingoit
taa koko tämän lain käyttämistä. Lisäksi 
on tämä lisämääräys aivan epämääräinen. 
Siinä sanotaan, että avustusta annetaan 
maan eteläosissa tai niihin verrattavissa 
oloissa tilalle, jonka metsämaa on korkein
taan 30 hehtaaria ja Pohjois-Suomessa 110 
hehtaaria. Jää siis tarkastusmiehen arvos
teluun onko tila verrattava Etelä-Suomen 
maihin tai ei, joten ratkaisu jääpi kokonaan 
riippuvaksi tarkastusmiesten mielivallasta. 
Lisäksi tämä lisämääräys on mielestäni tar
peeton, sillä samassa pykälässä on määräys, 
että avustusta annetaan ainoastaan sell::!,;
sille viljelijöille, joiden katsotaan heidän 
taloudellisen asemansa huomioon ottMn ole
van tällaisen palkkion tarpeessa: Tarkoituk
sena on siis arvostella metsän arvo sekä suu
ruus ja ottaa se huomioon taloudellista ase
maa arvosteltaessa. Luulen, että tämä epä
onnistunut pykälä onkin tullut tähän sat
tumalta, koska perusteluissa sanotaan, että 
lakiehdotus on sama kuin valtion metBämai
den asuttamista koskevassa laissa on. Toi
sesta laista on siis otettu pykälä ja pantu 
tähän sopimattomaan paikkaan. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Olen 
jo lähetekeskustelussa huomauttanut, että 
tällaiset lait, jotka määrävuosiksi pakotta
vat hallituksen ottamaan tulo- ja meno
arvioon määrättyjä summia kymmeniä mil
joonia markkoja, ovat epätarkoituksenmu
kaisia, koska ne sitovat eduskunnan kädet 
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varsin huomattavien varojen käyttämisestä 
useiksi vuosiksi. Nyt käsiteltävänä olevaan 
lakiehdotukseen olisi valtiovarain kannalta 
ollut lisättävä muutama sana, nimittäin, että 
otetaan tulo- ja menoarvioon, sikäli kuin 
valtiovarain tila sallii, joka olisi jättänyt 
kulloinkin harkintavaraa varojen ottami
sesta tähän tarkoitukseen. 

Mitä itse varojen määrään tulee, niin hal
litus on ehdottanut sekä esityksessä että 
myöskin tulo- ja menoarvioon ottanut tätä 
tarkoitusta varten 10 milj. markkaa. Minä 
puolestani olen ollut itse myöskin allekir
joittamassa aikoinaan eduskunnassa täl
laista anomusta ja hyväksyn kyllä tarkoi
tuksen. Mutta katson velvollisuudekseni 
alleviivat.a, että raha-asiain tila tällä hetkelE\ 
ei salli tähän yhteen tarkoitukseen käytet
täväksi kahtakymmentämiljoonaa markkaa. 
Se on niin, että herrat valtiovarainvalio
kunnan jäsenet saavat hyvin tarkkaan las
kea niitä kymmeniä miljoonia, jotka ovat 
käytettävissä, ja voi olla niin asianlaita, 
että ensi vuonna tarvitaan laskea niitä vie
läkin tarkemin. Sen takia pitäisi pidätty
västi tällä hetkellä, ainakin toistaiseksi, 
myöntää eri tarkoituksiin varoja. Kun tä
hän on kerran varattu kymmenen miljoonaa 
markkaa, niin lausun sen toivomuksen, että 
suuri valiokunta palauttaisi esityksen sekä 
muodollisesti että määrälleen sille kan
nalle, mitä olen ehdottanut. 

Ed. .A a l t o-S et ä l ä: Jos hallituksen 
t-sityksessä silloin, kun se oli valtiovarain
valiokunnassa käsiteltävänä, olisi ollut herra 
valtiovarainministerin nyt mainitsema li
säys, niin olisin minäkin puolestani saatta
nut olla hyväksymässä hallituksen esitystä. 
Ensimmäisestä vastalauseesta nimittäin käy 
selville, että olen ollut sitä mieltä, kuten 
herra valtiovarainministerikin nyt on, 
että varoja, suuria summia, ei olisi sidot
tava menoarvioon lainsäädännöllä, vaan 
että tarpeet olisi tyydytettävä sikäli, kuin 
varoja kulloinkin löytyy. Näin ollen minä
kin puolestani katson voivani suositella 
suurelle valiokunnalle sitä, että lakiehdo
tuksen ensimmäiseen pykälään otettaisiin 
lisäys: ,Sikäli kuin valtion varat salli
vat". Tämä johtaa asiallisesti samaan, 
kuin mitä ensimmäisessä vastalauseessa 
ehdotetaan. 

Ed. V e s t e r i n e n : Minä olen samaa 
mieltä kuin täällä ed. Pullinen siinä lau- r 

sunnossa, mitä hän tämän käsiteltävänä 
olevan lain pykälään nähden esitti. Mutta 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön liitetty 
toinen vastalause käsittä:äkseni korjaa 
tämän ja jos suuri valiokunta ottaa sen 
huomioon, niin asia tulee korjaantumaar1 
sillä tavalla, että todellisuudessa tullaan 
pääsemään siihen, mitä ed. Pullinen täällä 
ehdotti. 

Mitä valtiovarainministerin lausuntoon 
tulee siitä, että tässä esillä olevaan asiaan 
ei olisi kiinnitettävä varoja muuta kuin 
tämä yksi 10 miljoonaa markkaa, niin minä 
valitan sitä, sillä minun käsitykseni mukaan 
me emme tänä talvena selviä muuten kuin 
tavattoman suurilla työttömyysmäärära
hoilla siitä tilanteesta, mihinkä me pulakau
tena olemme joutuneet. Ja minä käsitän 
niin, että jos tätä määrärahaa supistetaan 
10 miljoonaan hallituksen esityksen mu
kaisesti, niin minun käsitykseni mukaan 
tulee yhä enemmän ja enemmän virtaamaan 
maaseudulta työpaikkoihin työläisiä ano
maan töitä ja ne tulevat yhä suuremmassa 
ja suuremmassa määrässä lisäämään työt
tömyysjoukkoja, työttömyysarmeijaa. Minä 
en jaksa käsittää, että hallituksen kaikki jä
senet olisivat voineet olla näin kylmällä 
kannalla tähän kysymykseen, sillä se on sel
]ainen asia, jolla voidaan tänä hädän
alaisena aikana rauhoittaa ja tyynnyttää 
vähäväkistä pienviljelijäväestöä, kun he 
saisivat edes sinä aikana, jolloin niillä on 
käytettävänä leitpää, perata omaa maa
tansa. Jos ne nimittäin saavat leivän edes 
siltä ajalta, jona ne tekevät työtä pelto
sarallaan raivatessaan uudisviljelystä, sil
loin niillä kuitenkin on tunne siitä, että ne 
voivat elää, päästä eteenpäin, mutta jos 
tällaista mahdollisuutta ei ole, niin silloin 
valitettavasti me joudumme hyvin vaikeaan 
tilanteeseen ja hermostutamme lisää niitä 
joukkoja, jotka ovat joutuneet puutteeseen 
ja köyhyyteen. Minusta säästäväisyyttä 
tulo- ja menoarviossa voidaan kyllä noudat
taa hyvinkin ankarasti, mutta ei ole järke
vää eikä ole viisasta sellainen politiikka, 
että säästäväisyys johtaa siihen, että työt
tömyysmäärära,hoja, JOissa usein joudu
taan teettämään jopa kieltämättä harkitse
mattomia töitä, että näitä määrärahoja 
supistetaan ja tällä tavalla vaikeutetaan yhä, 
vaikeaa tilannetta, joka on omansa häiritse
mään yhteiskunnan rauhaa. 

Minä, niinkuin sanottu, kehoittaisin 
suurta valiokuntaa kiinnittämään huo-
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miota tähän toiseen vastalauseeseen. Minä 
valitan sitä, että sosialidemokraatit -
mma en truhdo sanoa, että ne tässä 
taktillisista syistä sen päätöksen saivat ai
kaan eräiden kokoomuslaisten edustajain 
avulla, että rajoitetuksi tuli tämä määrä 
juuri tällä metsäpinta-alalla. Minun käsit
tääkseni se johtaa monissa tapauksissa 
suoranaisiin vääryyksiin. Ei metsäpinta! 
ala yksinänsä maaraa varallisuutta, ei 
metsäpinta-ala yksinänsä voi sanoa sitä, 
että tuo mies tarvitsee tämiin avustuksen 
viljelyspalkkioksi, sen määrää todella sen 
henkilön taloudellinen asema. Ja kun hal
lituksen esityksessä nimenomaan sanotaan, 
että pitää ottaa harkittavaksi juuri anojan 
•taloudellinen asema, kuka todella voi olla tä
män tarpeessa, niin minusta ei voida epäillä, 
etteivätkö kaikissa kunnissa, missä avus
tusmäärärahaa voidaan käyttää, henki
löt, jot!ka ovat tästä asiasta päättä
mässä, voisi myöskin käsittää, kuka todella 
Qn sen tarpeessa. Jos otamme esimerkin. 
Tämän lain mukaan henkilö, joka 
omistaa sen rajoitetun määrätyn metsä
pinta-alan, se saa avustusta viljelyspalk
kioksi, toisella on 10 ha enemmän metsä
pinta-alaa, mutta varallisuussuhteet näiden 
henkilöiden välillä voivat olla aivan toiset, 
tämän pienemmän pinta-alan omistaja voi 
olla huomattavasti varakkaampi mies kuin 
tämän suuremman. Silloin on tapahtunut 
suuri vääryys, jos toinen toisella puolen 
rajaa työskentelee ja saa avustusta valtiolta 
viljelyspalkkioksi ja toiselta taas kielletään, 
jolla varmasti yhtä hyvin olisi täysi oikeus 
saada avustus ja tuki uudisviljelys- ja 
laidunpalkkiota valtiolta tähän työhönsä. 

Minä toivoisin, että tämä korjattaisiin 
~1duskunnassa ja että tästä tulisi todella 
oikeudenmukainen ja kohtuutta lähempänä 
oleva esitys eikä loukkaisi niin perin vaka
vasti ihmisten oikeudentuntoa, sillä sitä se 
joka tapauksessa tulee tekemään, jos tämä 
tällaisena lyödään kiinni. 

Ed. P e k k a 1 a: Siinä nyt ei ole mitään 
ihmettelemistä, että täällä maalaisliitcm_ ta
holta jälleen pyritään antamaan puheena
olevalle lakiehdotukselle sellainen muoto, 
että myös suuremmat viljelijät pääsisivät 
palkkioista osallisiksi. Jos nimittäin metsä
pinta-alarajoitus poistetaan, voi sellainen 
maanomistaja, jolla on esim. 9 hehtaaria 
pdtoa ja - sanotaan - 500 a 800 hehtaa-

ria metsämaata saada uudisviljelys- ja lai
dunraivauspalkkiota. Tämä nyt kuiten
kaan ei voi olla asianmukaista, niinkuin 
lähemmittä selvittelyittä on ilmeistä. Niin
kuin maatalousvaliokunnan lausuntoon lii
tetyssä ,ensimmmsessä er1avassa mielipi
teessä osoitetaan, on puheenaolevanlainen 
säännös jo olemassa valtion metsämaiden 
asuttamislaissa ja samantapainen säännös 
on myöskin yleisessä asutuslaissa, joten sen 
käytäntöön sovelluttaminen, varsinkin kun 
lain täytäntöönpanoasetuksessa voidaan an
taa lähempiä määräyksiä, ei voinB tuottaa 
vaikeuksia. Niinpä onkin esim. viimeinen 
maalaisliittolainen hallitus, jossa maatalous
ministerinä oli korkeamman ammatti
sivistyksen saanut henkilö, antaessaan esi
tyksen maataloustuotannon edistämislai
noista lakiehdotukseen sisällyttänyt saman
laisen säännöksen kuin mitä valtiovarain
valiokunta nyt ehdottaa. Maatalousvalio
kunta, johon esitys lausunnon antamista 
varten lähetettiin, puolsi ehdotusta tässä 
kohden, ja eräissä muissa vastaavanlaisissa 
tapauksissa on maatalousvaliokunta suosi
tellut mainitunlaisen säännöksen ottamista 
lakiin. Valtiovarainvaliokunnan käsillä
oleva ehdotus on näin ollen täysin oikeaan 
osunut, ennenkaikkea silmälläpitäen pien
viljelijäin etua. On syytä toivoa, että suuri 
valiokunta yhtyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotukseen. 

Ed. V e s t e r i n e n : Minä vain tahdon 
edellisen puhujan lausunnon johdosta huo
mauttaa että tässä hallituksen esityksessä 
ja tässä toisessa vastalauseessa nimenomaan 
sanotaan, että ,joiden peltoala uudisrai
vauksen kanssa on korkeintaan 10 hehtaaria 
ja joiden katsotaan, heidän taloudellinen 
asemansa huomioon ottaen, olevan tällaisen 
palkkion tarpeessa''. Minä tahdoin sanoa, 
t"ttä tämä minusta riittää rajaksi, mutta 
hyväksyä hehtaarimäärä metsästä ja metsä
alasta se on sellainen ehdotus, jolla todel
lakaan ei voida oikeutta jakaa. Tässä ei tar
vitse minun käsittääkseni puhua maalais
liittolaisista enempää kuin sosialidemokraa
teistakaan, mutta minun mielestäni ei olL' 
syytä kohdella tilusrajan toisella puolen 
köyhää ihmistä huonommin kuin rajan toi
sella puolella niitä kohdellaan. Tämä laki
luonnos antaa siihen valitettavasti suuren 
mahdollisuuden. 
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Valtiovarainministeri V en n o l a: Ed. 
Vesteriselle tahtoisin huomauttaa, että minä 
myöskin valitan sitä, ettei tähän voida 
panna enempää kuin 10 milj. markkaa, jo
ten me siinä suhteessa olemme yhtä mieltä. 
Mutta ei nyt ole asianmukaista, että tätä 
asiaa nyt motiveerataan ja tehdään runoi
liseksi työttömyyskysymyksen turvin. Kyllä 
.se on niin, että tätäkin menoa varten, mikä 
nyt palkkioina ehdotetaan jaettavaksi, täy
tyy olla rajansa. Ei huonoina vuosina voida 
jakaa palkkioita samalla tavalla kuin hyvinä 
vuosina. Meidän täytyy nyt vähentää me
Hoja niin hyvin toisesta kuin toisestakin 
tarkoituksesta. On mahdollista, hyvin mah
dollista, että me sen 10 miljoonaa, minkä 
hallitus on tinkinyt, tarvitsemme paljon ki
peämmin ja voimme myös tarkoituksenmu
kaisemmin käyttää työttömyysmäärärahoina 
kuin tällaisina palkkioina. Minä yhä edel
leen pyytäisin suurta valiokuntaa ottamaan 
huomioon valtion raha-asiain tilan mää
rärahasta lopullisesti päätettäessä. 

Ed. P a a s on en: Syy minkätähden so
sialidemokraattinen eduskuntary;hmä ja 
ryhmän, edustajat valtiovarainvaliokunnassa 
Dvat asettuneet metsäpinta-alaan nähden 
rajoituksen kannalle, on ensinnäkin se, että 
Dn talhdottu rajoittaa niiden lukumäärää, 
jotka tulisivat tällaisia palkkioita saamaan 
koska määräraihat, vaikkapa ne tuli<Sivat 
vielä suuremmi~rsi!kin !kuin on maihdolli
;mutta tällä kertaa tarkoitukseen osoittaa, 
eivät tule lmmmirrkaan riittämään kaikille, 
jotka tällaisia palkkioita hakevat. Mutta 
me <llemme myöskin katson,eet, että se 
viiestö, nimittäin entinen torpparivä,estö, 
nykyinen pienviljelijäväestö, joiden omista
mat metsäpinta-alat useimmissa ta,pau:ksissa 
ovat p1enet, on mmenkaikkea oikeutettu 
saa,maan tällaisia palkkioita siitä syystä, 
että tällä väestöllä on ollut, saatuaan 
maansa lunastetuksi, lunastusmaksut mak
settavana. Toiseksi. on entisen torppari
viiestön keskuudessa viimeisen vuosikymme
nen aikana täytynyt rakentaa pa1ljon enem
män kuin varsinaisen vanhan talonpoikais
viiestön keskuudessa. Elihän suurin osa 
torppareista kauvan häätöuh:kan alaisena, 
joka sai aikaan ,sen, etteivät he uskalta
neet ryihtyä raJkentarrnaan, koska tunsivat 
asemansa epäva,rmaksi. Senjälkeen kuin 
he lunastuslain perusteella saivat maansa 
itsellensä, a,lkoi kuumeinen rakennustoi-

minta, sillä paljon oli uudistettava. Joka 
on liikkunut maBJseudulla missä tahansa, 
on täytynyt havaita, että tämän väestön 
keskuudessa on rakennettu enemmän kuin 
minkään muun väestön keskuudessa. Uusia 
sekä talous- että asuinrakennuksia näkee 
kaikkialla. Entinen torppariväestö on näin 
ollen 10 vuoden aikana tehnyt tavattoman 
suuren työn jo yksinään rakennustoimin
nassa. Sen lisäksi on uusien pienviljelijäin 
ollut välttämätöntä kiinnittää entistä suu
rempaa huomiota peltoviljelyksensä laa
jentamiseen ja sen voimaperäiseksi saatta
miseen. Näin ollen tällä väestökerroksella 
on ollut sekä rakennustoiminta että vilje
lyksien la.ajentamiJStoiminta käynnissä sa
maan aikaan kun sen on täytynyt suorit
taa lunastamistaan alueista lunastusmak
suja, se on täten ollut kokolailla toisen
laisessa asemassa kuin vanhempi talonpoi
kaisväestö. 

Ei ole näin ollen minkäänlaista syytä laa" 
jentaa niiden lukua, joille viljelyspalkkioita 
voidaan jakaa, koska tämäkin linja, joka 
on valiokunnan mietinrnössä, on jo niin 
laaja, että tuskin 'lmikki nekään, jotka oli
sivat tämän lain mukaan oikeutettuja palk
kioita saaman, tulevat niitä saamaan siitä 
syystä, että määrärahat eivät riitä. 

Edustaja Vesteriselle tahtoisin myöskin 
huomauttaa, että tässä laissa olevat mää
räykset siitä, kuka varallisuutensa mukaan 
katsotaan olevan siinä asemassa, ettei ole 
oikeutettu tälla~ista palkkiota saamaan, kos
l"ee myöskin niitä, joitten metsäpinta-ala on 
pieni, joten kaikki nekään, joilla on pie
net metsäpinta-alat, eivät voi lainaa 
saada. Myöskin huomautan siitä, ettei täl
laista lakia luonnollisesti kukaan voi tehdä 
sellaiseksi, että se kaikkia tyydyttäisi. Ra
jatapauksia tulee aina olemaan tuli raja 
mihin tahansa, mutta kun raja täytyy olla 
ovat laissa olevat rajamääräykset sopivam
pia, vaikka niistä jotkut yksilöt tulisivat
kin kärsimään. 

Ed. V este r i ne n: Minä taihdon vain 
lyhyesti huomauttaa, että tässä on kyllä 
tämä loppukaneetti, mistä ed. Paasonen mai
nitsi, tässä rnimittäin sanotaan, että katso
taan heidän tacloudellisen asemansa huo
mioonottaen olevan sellaisen palkkion tar
peessa. Mutta cd. Paasosella, vaikka hä
nel'lä olisi haluakin sen järkeen kun on 
sellaisen lain hyväksynyt. ei ole ma~hdol-
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lista lwkia käytälnnössä toteuttaa, antaa 
avustusta henkilölle, jolla on 31 ha Etelä
Suomessa ja 111 ha Pohjois-Suomessa, 
vaikka hänen taloudellinen asemansa voi 
olla paljon heikompi ja säälittävämpi kuin 
niiden, joilla on juuri tämä mietinn{)ssä 
mainittu määrä. Ja juuri tästä päästäk
semme minäkin käsittäisin, että meidän 
olisi syytä hyväksyä oikeudenmukaisempi 
menettelytapa sisällytettynä lakiin, joka 
antaisi tämän mahdollisuuden korjata se 
ikävä virhe, mikä kaiken todennäköisyyden 
mukaan tulee tapahtumaan, jos nimittäin 
tämä valiokunnan mietintö hyväksytään. 

Ed. L a m p i 'n e n: lVIinua hämmästyt
tää, että 5-74 ha :n tiloilta, joissa on maa
ja metsäalueita, mutta ei viljelyksiä ollen
kaan, tällaisen esityksen perusteella evä
tään kokonaan tämä avustus. Se on kaik
kea muuta kuin oikeutta. Ed. Pekkalan, 
joka varmasti jonkun verran tuntee näitä 
asioita, pitäisi käsittää, että tämä vie koko
naan virheellisiin tuloksiin. Minä pyytäi
sin, että hallituksen esitys sillä kohtaa hy
väksyttäisiin, missä selvällä iharkinnalla 
ratkaistaan kuka tarvitsee ja kuka ei ja 
samalla kertaa ammattimiehet ja tavalliset 
maanviljelysseurat ja samoin myöskin pien
viljelijäyhdistysten virkailijat saisivat 
arvioida, kuka tarvitsee avustuksia ja 
kuka ei, eikä tällaisia rahoja panna 
sinne, m1ssa niitä ei tarvita. Esim. 
Itä-Uudellamaalla ei tarvitse mennä kauem
maksi kuin Kaukaan tehtaalle, löydätte sel
laisen miehen, tehdastyöläisen, joka raivaa 
korpeen tilaa, hän ei voi mitään avustusta 
saada, jos on viljelykset hyvässä kunnossa, 
vaikka metsäala on vähän pienempi, sama
t€11 kuin sellaisille missä metsä tuottaisi 
enemmän; metsät on sieltä raiskattu ja 
heillä ei ole mitään tuloa paitsi odotella 
ja kasvattaa aikaisempina aikoina hakattua 
ja raiskattua metsää. 

Minä pyydän kannattaa hallituksen esi
tystä sillä kohtaa, että harkinnan varaan 
jätetään, kuka tuon avustuksen tarvitsee 
ja toivon, että suuri valiokunta on tilai
suudessa te'k:emääJn sellai.sen päätöksen. 

Ed. J y s ik e: Minun tarkoitukseni oli 
!kiinnittää huomiota ed. Pekkalan esittä
mään äärimmäiseen esimerkkiin. Minä tah
toisin esittää vastaesimerkin. Pysymällä 
valtiovarainvaliokunna;n mietinnön kannalla 

voidaan tulla siihen, että joku 5 iha peltoa 
omaava uusmaalainen pienviljelijä, jolla on· 
neljä-, viisikymmentä-, kuusikymmentä heh
taaria raiskattua metsämaata, jonka jo hä
nen edeltäjänsä sillä tilalla on raiskannut, 
hän jää ilman avustusta, kun sen sijaan 
joku 9 peltohehtaarin omistaja, jolla on 
25-29 ha mitä para;sta tukkipuuta kasva
vaa metsää, voi saada ed. Pekkalan kan
nalla öllen tämän avustuksen. lVIinusta 
tuntuu siltä, että edellisen asema on sel
lainen, että hän tarvitsee a;vustusta ja ldi
hoitusta raivatakseen uutta peltoa,. jälkim
mäinen ei sitä samassa suhteessa tarvitse. 
Sentähden minäkin toivon, että suuri valio
kunta omaksuisi sen kannan, joka esitetää11 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön liite
tyssä toisessa vastalauseessa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi; asia 'lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus lisäyksistä vuoden 1930 tulo- ja 
menoarvioon. 

Esitellään valtiovarainvalidkunna,n mie
tintö n :o 5 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
·hallituksen esitys n :o .2., joka sisältää yllä· 
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainva:Hokunnan mietintö n :o 5. 
Ensin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. 
Yksityiskohtaisessa käsittelyssä esitellään 
ensin vakinaisen, sitten ylimääräisen tulo
ja menoarvion menolisät luvuittain, sen jäJ
keen valtiovarainvaliokunnan mietinnön si
vulla 16 oleva ponsi sekä lopuksi mietinmön 
perustelut, jotka km:Jkevat tulo- ja meno
arvioon ehdotettuja lisäyksiä yleensä. 

lVIenettelytapa hyväiksytään. 

Keskustelu: 

Ed. Niukkanen: Vaikkakin nyt käsi
teltävänä oleva lisämenoarvioesitys loppu
summaltaan on pienempi kuin usean edelli
sen vuoden lisämenoarviot ja vai·kka valtio-
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varainvaliokunta sen on sellaisenaan voinut 
hyväksyä, on kumminkin syytä tässä yhtey
dessä tehdä eräs huomautus, johon myöskin 
valiokunta jo perusteluissaan ikiinnittää 
huomiota, nimittäin se, että lisämenorur
viossa niin tänä vuonna kuin aikaisemmin
kin esiintyy !koko joukko pääasiassa tarve
rahan luontoisia menomomentteja, jotka 
ovat kymmenen vuoden aikana joka vuosi 
esiintyneet lisämenoarviossa. Että tämä on 
mahdollista, se johtuu siitä, että eri halli
tukset samoinkuin keskusvirastot ovat tot
tuneet sellaiseen käsitykseen, että lisämeno
arviossa tavallisesti saadaan aina parem
min läpi lisäykset !kuin varsinaisen tulo- ja 
menoarvion yhteydessä. Tällainen käytäntö 
on kumminkin hyvin sopimaton ja siitä 
olisi ehdottomasti päästävä. 

Minä toivoisin, että se huomautus, jon'ka 
valtiovarainvaliokunta on tässä suhteessa 
mietinnössään tehnyt, otettaisiin sekä hal
lituksen että virastojen tailiolla vakavasti 
huomioon, niin että seuraavassa lisämeno
arviossa niiden momenttien lukumäärä, 
jotka jatkuvasti ovat lisämenoarviossa esiin
tyneet, olisi mahdollisimman vähälukuinen. 
,Jos tässä ei saada muutosta aikaan, niin 
eräiden momenttien käsittely varsinaisen 
tulo- ja menoarvion yhteydessä on oikeas
taan tu:rlhaa työtä. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a : Se 
asia, mistä valtiovarainvaliokunnan herra 
puheenjohtaja huomautti, on aivan oikea ja 
erityisen tärkeä otettavaksi huomioon eri 
virastojen taholta. Tahtoisin kuitenkin huo
mauttaa, kun valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä sanotaan, että valiokunta lausuu 
odottavansa hallituksen ryhtyvän toimen
piteisiin viranomaisten toiminnan järjestä
miseksi siten, ettei ehdotusta lisäyksistä tar
vitsisi tehdä muuta kuin aivan erityisissä 
tapauksissa, taJhtoisin !huomauttaa tä1hän, 
että hallitus on jo ryhtynyt puheenaole
vassa asiassa toimenpiteisiin. Jo kesällä jul
kaisin eri kirjeessä asianomaisille ministc
riöille ja virastoille määräyksiä m. m. siinä 
suhteessa, että on supistettava näitä lisäyk
siä ja koetettava tulla mahdollisimman vä
hällä toimeen Katsoo, €ttä kokiolailla on 
tämä seikka vaikuttanut, kun asiaa yhä edel
leen on ankarasti valvottu, että nyt kysy
myksessäoleva lisämenoarvio osottaa lisäyk
siä ainoastaan 34 milj. markkaa itse tulo
ja menoarvioon. Muut lisäykset, mitkä si-

sältyvät 107 milj. markkaan, johtuvat siitä, 
että eduskunta hallituksen esityksestä ja 
omasta aloitteestaan viime keväänä hyväksyi 
erinomaisen suuria määriä, aina 73 milj. 
markkaan, lisäykseksi tulo- ja menoarvioon. 
Tahdon tämän huomautuksen lausua. Muu
toin yhdyn valtiovarainvaliokunnan herra 
puheenjohtajaan. 

Ed. N i u k k a n en: Minä vielä lisään 
äskeiseen lausuntooni, että tässä voidaan 
korjaus saada aikaan vain siten, että halli
tus jo vuoden alussa huomauttaa niille vi
rastoille, jotka joka vuosi samoille momen
teille ehdottavat lisämenoarviossa lisäyksiä, 
että ensi vuoden kuluessa tällaisia lisäyksiä 
ei tulla myöntämään. Silloin asianomaiset 
kamreerit rupeavat vuoden alusta lähtien 
pitämään huolta siitä, että asianomainen 
menomomentti tulee riittämään. 

Valtiovarainministeri V en n o 1 a: Tah
don kuitenkin mainita, ettei hallitus oikeas
taan voi mennä pitemmälle määräämään 
kun valtiovarainvaliokuntakaan nimittäin, 
että näitä lisäyksiä ei myönnetä muutoin 
kuin erityisten asianhaarain vallitessa. 
Kyllä se on niin, että hallituksen täytyy, 
kun erityiset asianhaarat vaativat, myöntää 
lisäyksiä, muuten koneisto seisoo. On lukui
sia tapauksia sellaisia, että lisäystä on 
pakko myöntää, ja minä luulen, etteivät 
vastaisetkaan hallitukset eikä valtiovarain
valiokunta voi saavuttaa sellaista taitoa, että 
ne voisivat lähettää niin jyrkän kiertokir
jeen että mitään lisäyksiä ei tule. Sillä se 
voisi johtaa hyvin pian siihen, että m. m. 
virastot olisivat pakoitetut sulkemaan 
ovensa. Mutta niinkuin sanoin, olen pää
asiassa aivan samaa mieltä kuin, mitä val
tiovarainvaliokunnan mietinnössä viitataan, 
että tästä tavasta pitäisi päästä tai ainakin 
supistaa se mahdollisimman vähiin. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

2 P.l. 

Imku II Valtiontilintarkastajat,.luku III 
Eduskunnan oikeusasiamies hyväksytään. 

3 P.l. 
Luku III Valtioneuvoston kanslia ja eräi

den ministeriöiden yhteiset menot hyväksy
tään. 
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5 P.l. 

Luku I Ulkoasiainministeriö, luku III 
Tilapäinen edustus ulkomailla, luku IV Eri
:tläiset määrärahat hyväksytään. 

6 P.l. 

Luku I Oikeusministeriö, luku II Korkein 
oikeus, luku III Korkein hallinto-oikeus, 
luku IV Hovioikeudet hyväksytään. 

7 P.l. 

Luku I Sisäasiainministeriö, luku II Maa
herrat ja läänin virkakunta, luku III Kau
punkien poliisilaitokset, luku IV Lääkintö
laitos ja luku V Erinäiset määrärahat hy
väksytään. 

10 P.l. 

I.uku I Opetusministeriö, luku III Kreik
kalais-katolinen kirkko, luku IV Helsingin 
yliopisto, luku VI Oppikoulut, luku VII 
Kansakoululaitos, luku VIII Aistivialliskou
lut, luku XI V altionarkisto, luku XII Mui
naistieteellinen toimikunta ja luku XIII 
Tieteen ja taiteen kannattaminen hyväksy
tään. 

11 P.l. 

Luku II Maanmittauslaitos, luku IV Maa
taloushallitus, luku V Maataloudelliset oppi
laitokset ja koulutilat, luku VI Maataloudel
liset tarkastuslaitokset, luku XI Maatalou
den koe- ja tutkimustoiminta, luku XIII 
Asutustoiminta, luku XIV Metsänhoitolai
tos, luku XV Metsätieteellinen tutkimuslai
tos, luku XVI Meteorologinen keskuslaitos, 
luku XVII Geodeettinen laitos ja luku XIX 
Erinäiset määrärahat hyväksytään. 

12 P.l. 

Luku IV Posti- ja lennätinlaitos, luku V 
Yleiset rakennukset ja luku VI Valtion rau
tatiet hyväksytään. 

13 P.l. 

Luku I Kauppa- ja teollisuusministeriö, 
luku II Merenkulkulaitos, luku III Meren
kulkuoppilaitokset, luku V Muu teknillinen 
opetus, luku VI Ammattiopetus ja luku X 
Erinäiset määrärahat hyväksytään. 

marraskuuta 1930. 

14 P.l. 

Luku I Sosiaaliministeriö, luku II V akuu
tusneuvosto, luku III Sosiaalivakuutus, 
luku IV Ammattientarkastus, luku Vll 
Köyhäinhoidon avustaminen, luku IX Pert
tulan tylsämielisten kasvatuslaitos ja lukU 
X Lastensuojelu hyväksytään. 

15 P.l. 

Luku I Korjaus- ja uudisrakennuskustan
nukset hyväksytään. 

Ylimääräinen tulo- ja menoarvio. 
Menot. 

Luku II Ulkoasiainministeriöön kohdis
tuvat hallinnon haarat, luku III Oikeusmi
nisteriöön kohdistuvat hallinnonhaarat ja 
luku IV Sisäasiainministeriöön kohdistuvat 
hallinnonhaarat hyväksytään keslmstelutta. 

Luku V Valtiovarainministeriöön kohdis
tuvat hallinnonhaarat. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: V luvun 3 momentilla 
15 miljoonaa on tuhlausta! Kyllä siihen on 
pantu jo aivan tarpeeksi rahaa muutenkin r 
Täytyyhän tämän köyhän kansan, itse var
sinaisen kansan, monesti asua keskentekoi
sissa rakennuksissa. Kyllä se sopisi köyhän 
kansan eduskunnallekin. Minä ainakaan en 
ole tätä rahaa myöntämässä, vaan vastus
tan sitä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotus hyväk
sytään. 

Luku VII Opetusministeriöön kohdistu
vat hallinnon haarat, luku VIII Maatalous
ministeriöön kohdistuvat hallinnon haarat, 
luku X Kauppa- ja teollisuusministeriöön 
kohdistuvat hallinnon haarat, luku XI So
sialiministeriöön kohdistuvat hallinnon haa
rat, luku XII Valtion teollisuuslaitokset hy
väksytään. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnön 16 si
vulla oleva ponsi ja valtiovarainvaliokun
nan mietinnön perustelut hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 



Säästöpankkilaki. 35t 

9) Ehdotus täysistuntojen ja valiokuntain 
työsuunnitelmaksi vuoden 1930 toisilla 

valtiopäivillä. 

Mainitun suunnitelman sisältävä puhe
miesneuvoston ehdotus esitellään a i n o aan 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin esitellään järjes
tyksessään työsuunnitelman alussa olevat 
1, 2, 3 ja 4 § ja sen jälkeen kutakin valio
kuntaa koskeva osa työsuunnitelmasta erik
seen. 

Menettelytapa hyväksytään. 

1-4 § hyväksytään. 

Samoin hyväksytään järjestänsä keskus
telutta perustuslakivaliokuntaa, lakivalio
kuntaa, ulkoasiainvaliokuntaa, valtiovarain
valiokuntaa, pankkivaliokuntaa, talousvalio
kuntaa, laki- ja talousvaliokuntaa, sivistys
valiokuntaa, maatalousvaliokuntaa, työväen
asiainvaliokuntaa, puolustusasiainvaliokun
taa ja kulkulaitosvaliokuntaa koskevat työ
suunnitelman osat. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Tielain muuttamista 

koskeva hallituksen esitys n :o 51 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a l i o
kun ta'an. 

11) Ilmailulain muuttamista 

koskeva hallituksen esitys n :o 52 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ,ehdotuk
sesta l a k i- j a t a 1 o u s v a l i o kun t a a n. 

12) Ehdotuksen säästöpankkilaiksi sekä laiksi 
osaston perustamisesta panlrkitarkastu:sviras

toon säästöpankkien tarkastusta varten 

sisältävä hallituksen esitys n :o 53 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin pankkivalio
knntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V en no l a: Tah
don mainita ainoastaan muutaman sanan 
kysymyksessäolevan esityksen johdosta. 

Jo kauan aikaa on ollut hyvin kipeä. 
tarve saada muutetuksi säästöpankkilain
säädäntömme nykyaikaiseksi. Täniä on sitä 
välttämättömämpi, kun nykyisessä säästö
pankkilaissa on suuria puutteita. Jo se 
määräys, että tarvitaam ainoastaan 10,00& 
markkaa säästöpankin perustamista varten, 
on epäta11koituksenmu:kainen, koska tämä 
määrä on erinomaisen pieni, eikä anna tu
kea sille vakavaraisuudelle, mitä tällaiselta 
laitokselta täytyy vaatia, jossa kansalais
ten rahoja on säilytettävänä. Jonkunmoi
sen parannuksen nyt esillä oleva esitys te
kee siinä suhteessa, että siinä ehdotetaan 
tämä perustamismäärä nostettavaksi 50,000· 
markkaan. Vaikka se ei sinänsä sekään ta
kaa vielä suuria, niin se on kuitenkin 
omiansa saattamaan asian lähtökohdan ikui' 
tenkin vakavaraisemmaksi. 

Toinen tärikeä muutos on se, että kun ny
kyisin säästöpankeilla on oikeus harjoittaa. 
vekseli- ja shekkiliikettä, niin ovat niiden 
omat varat niin vähäiset, että ne eivät anna 
kylliksi vakavaa pohjaa tällaisen liikkeen 
harjoittamiselle. Mainitsen pari esimerillkiu 
osoittaakseni, mihin on jouduttu. Eräässä 
sä.ästöpankissa ovat omat varat 2,6,000 mk., 
mutta säästöt yli 1 milj. ma11kkaa. Kun 
tämä pankki hyväksyi vekselin 75,000 mk., 
joka vekseli oli väärennetty, niin menivät 
tässä vekselissä kaikki pankin omat varat 
ja vielä kaksi kertaa niin paljon säästöva
roja. Toinen tapaus esimerkkinä mainit
takoon. Eräs säästöpankki, jolla on 12.,6,000 
mk. omia varoja, antoi lainoja ensinnäkin 
200,000 mk. ja sen lisäksi vielä 200,000 mk.. 
jotka molemmat lainanannat menivät huk
kaan lainan saajain epäpätevyyden takia 
maksamaan :niitä takaisin. Sen lisaksi si
joitti asianomainen säästöpanl\'ki epätarkoi
tuksenmukaisesti talonsa rakentamiseen yli 
1

/ 2 milj. markkaa. Kun omat varat olivat 
ainoastaan 126,000 mk., niin olivat tämän
kin panlkin asiat hyvin e.pävak:aisella kan~ 
nalla. 

Sen lisäksi on huomattavissa, että näitä 
pieniä pankkeja ei aina osata hoitaa tar~ 
koituksenmukaisesti. Viime kuukausina on 
täytynyt ryhtyä vakaviin toimenpiteisiin 
erinäisiä pan~keja kohtaan, vieläpä yks! 
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täytynyt sulkeakin, jotta se pakoitettaisiin 
parantamaan asiainsa hoidon. 

Tämän takia on ehdotettu, että niillä 
pankeilla, jotJka harjoittavat shekki ja vek
seliliikettä, pitäisi 'Olla välhintäin 1 milj. 
mk. omia varoja. Tämä nyt lienee ihyvin 
häveliäs määrä vaatia pankilta omia varoja, 
kun se vekseli- ja shekkiliikettä harjoittaa. 
Mutta koska säästöpankki on kuitenkin sel
lainen kansakunnan suosik!ki ja monista 
syistä varoen hoidettava, ettei kadotettaisi 
mahdollisuuksia säästöpankkiliikkeen levit
tämiseen, on eihdotettu, että tämä 1 milj. 
mk. voitaisiin ajatella myös koottavan sillä 
tavalla että useammat pienet pankit liittyi
sivät vissiksi yhtymiksi, joiden yhteinen 
omien varojen summa tekisi vähintään 1 
milj. mk. ja jotka olisivat yhteisvastuussa 
vekseliliikkeen hoidosta ja myös niistä va
roista, mitä kansalaiset näihin pankkeihin 
säilyttävät. Tässä on noudatettu niitä ko
kemuksia, mitä esim. Ruotsissa täihän suun
taan nähden on aikaansaatu ja jotka ovat 
olleet omiansa saattamaan näitä pankkilai
toksia vakavaraisemmalle ja luotettavam
malle kannalle. Se vn myös tarpeellista 
itse pankkien takia., koska ajll!n mittaan 
luottamus niihin järkkyy, jos ei toisin me
netellä, sen jälkeen kun mahdollisuus !kä,r
siä tappioita on suurentunut vekseli- ja 
shekkiliikkeen takia. Ja olisi suuri va
hinko, jos luottamus säästöpankkilaitokseen 
vähenisi. 

Vielä pari sanaa eräästä tärkeästä muu
toksesta. Säästöpankkien ta1"1kastus on ol
lut tähän sawkka järjestettynä niin, ettii 
sen ylimpänä valvojana on ollut virkamies 
valtrovarainministeriössä, joka on sitä val
vonut ja jonka apuna on ollut erinäisiä 
matkatarkastajia, jotka ovat matkustaneet 
eri osissa maata. Kun säästöpankkien luku 
nyt on hyvään määrään viidettäsataa, niin 
käy tämän tarkastuksen hoitaminen sivu
toimena jonkun virkamiehen pu<1lelta val
tiovarainministeriössä aivan ylivoimaiseksi 
tehtäväksi. Eikä ole syytä näin tärkeätä 
tointa, jossa miljaardit ovat valvottavina, 
pitää näin kevyen tarkastuksen varassa. 
Tästä syystä on ehdotettu, että perustettai
siin erityinen osasto parrkkitarkastusviras
toon, jossa säästöpankkien tarkastus olisi 
asiallisen ja. perusteellisen silmälläpidon 
alaisena, niin että voitaisiin välttää niitä 
järkytyksiä, mitä voisi ehkä tapruhtua, jos 
ei tarkkaa silmälläpitoa ole olemassa. Kun 

säästöpankkien toiminta on laajennettu vas
taaulaan yleensä pankkitoimintaa ja siihen 
yhdistetty monia riskinalaisia, vaikeita ja 
arkaluontoisia pal1k!kitehtäviä, on käsittääk
seni tämä muutos ajan ja tarpeen vaatima. 
Minä en tahdo viivyttää eduskunnan aikaa 
tekemällä selkoa niistä muista erilaisista 
muutoksista, mitä esillä olevassa esityksessä 
on tehty. Suurimmalta osalta esitys perus
tuu niihin esityksiin, mitä aikaisemmin on 
asiasta annettu, sekä myöskin niihin huo
mautuksiin, joita pankkivaliokunta on ai
kaisemmilla valtiopäivillä tehnyt. Äsken
mainitut muutokset ovat nyt tehdyt uutena 
lisänä sekä myöskin erinäisiä muita ehdo
tuksia, jotka kyllä selviävät itse esityksestä. 

Keskustelu julistetaan 'Päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Esitys lä,hetetään p a n. k kiva l i o k u Il

taan. 

13) Ehdotuksen Jaiksi valtion teollisuuslaitos
ten hoidon ja käytön yleisistä perusteista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 54 esitellääJn. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lä:hetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Tämä 
esitys liittyy läheisesti si~hen esitykseen, 
mikä aikaisemmin on eduskunnalle annettu 
tulo- ja menoarvion uudesta järjestelystä 
sekä valti,on tilinpäätöksen perusteista. 
Asia on ollut jo aikaisemminJkin kysymyk
senalaisena järjestää. Nyt esillä olevaan 
esitykseen on tehty m. m. seuraavat erikois
järjestelyt: Esityksessä ei ole pyritty jär
jestämään kaikkia valtion liikelaitoksia, 
mutta on rajoituttu ainoastaan järjestä
mään valtion teollisuuslaitokset. On läih
detty siltä kannalta, että valtion sellaiset 
laitokset kuin esim. valtionrautatiet samoin 
'kuin postilaitos, jotka myöskin ovat liike
laitoksia, eivät tarkoitulksenmukaisesti so
vellu tällaiseen järjestelyyn. Ne käyttävät 
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julkista valtiovaltaa, jdka tekee ne erilai
siksi, ja ovat siis hoidettavat monessa suh
teessa erilaisten periaatteiden mukaan. Luu
len, että rajoittamalla esityksen ainoastaan 
valtion teollisuuslaitoksiin voidaan päästä 
nopeammin tarkoituksenmukaisiin tuloksiin 
kuin kokoamalla kail{)ki yhteen. On myös
kin tässä omaksuttu n~menomaan se peri
aate, että näitä valtion teollisuuslaitoksia 
on hoidettava terveiden liikeperiaatteiden 
mukaan valtiotaloudelle tuloa tuottavasti 
ja että myöskin on otettava huomioon liik
keen kannattavaisuus, koska ei ole valtio
taloudenkaan kannalta eikä ikansantalou
denkaan kannalta edullista, että pidetään 
yllä liikettä, joka ei kannata. On välttämä
töntä, että liikkeen hoito järjestetään tätä 
näkökohtaa silmälläpitäen ottaen huomioon 
teollisuuslaitokseen sijoitetut pääomat sekä 
myös käyttökustamnukset, kohtuullinen 
korko sijoitetuille pääomille sekä myöskin 
pidetään silmällä, että pääomia vissi määrä 
kootaan liikkeen laajentamista ja tarkoituk
senmukaista kehittämistä varten. Jollei tätä 
viimeistäkin näkökOihtaa oteta vaitionkin 
teollisuuslaitoksissa huomioon, niin seuraus 
on se, että liike ei itsestään pysy ,pystyssä, 
vaan harjoitetaan teennäistä liiketoimintaa 
kansakunnan verovaroilla, joka ei ole ter
veiden liikeperiaatteiden mukaista. 

On myöskin pidetty tärkeänä järjestää 
tällaisten teollisuuslaitosten muodollinen 
järjestely ja siihen sovellutettu pääasiassa 
niitä periaatteita, mitkä ovat osakeyhtiöissä, 
vaikka niitä ei luonnollisestikaan voida so
vittaa aivan samalla tavalla, koska valtio 
esiintyy osakkeenomistajana ja valtiovaro
jen edustajana esiintyy valtioneuvosto sa
moirrkuin eduskunta. Siis valvonta on jär
jestetty hallituksen ja eduskunnan ilmo
maan. 

Ehdotetussa laissa on myöskin säilytetty 
tilaisuus pitää näitä valtion teollisuuslai
toksia joko eri ministeriöiden tai eri yli
hallitusten yhteydessä. Mutta toiselta puolen 
on jätetty tilaisuus kehittää niitä yhteisen 
johdon alaiseksi sikäli kuin tarve sitä vaa
tii, jätetty siis tämä asia valtioneuvoston 
harkinnasta riippuvaksi. Tilaisuus on myös
kin muodostaa näitä laitoksia osakeyh
tiöiksi. Sellainen esityshän on nykyjään 
eduskunnassa tehtykin ja ansaitsee tällai
nen pyrkimys huomiota. Olen jo aikaisem
min tulo- ja menoarvion läili.etekesikuste
lussa huomauttanut, että olisi syytä koet-

taa järjestää valtion teollisuuslaitokset tu
loa tuottaviksi siten, että ikun meiltä it.sel
tämme puuttuu pääomia niihin, koetettai
siin osallisiksi vetää ulkomaista pääomaa. 
Silloin niitä voitaisiin laajentaa siinä mää
rässä, että ne muodostuisivat valtiolle tu
loa tuottaviksi sekä myöskin antaisivat laa
jempia työtilaisuuksia maan väestölle. Se 
lakiehdotus, mikä tässä on ehdotettu, ei 
pane esteitä tälle, vaan antaa siihen tilai
suuden. 

Muodollinen järjestely on se, että kun 
näistä valtion teollisuuslaitoksista, silloin 
kun ne eivät ole erityisiä osakeyhtiöitä, ei 
pidetä kauppa:rekisteriä, että niistä kuiten
kin järjestettäisiin erityisen rekisterin pitä
minen kauppa- ja teollisuusministeriön yh
teyteen. Tämä toimenpide yleisen järjes
tyksen kannalta lienee katsottava tarpeen 
vaatimaksi. Muut näkökOhdat, mitkä asiassa 
ovat olleet määräävinä, se'lvinnevät esityk
sestä. 

Ed. v on F r en c k e ll: I motiveringen 
till den föreliggande propositionen har re
geringen framhållit, att förvaltningen av 
statens industriella inrättningar har ombe
trotts styrelser, vilkas åligganden bestämts 
med beaktande i tillämpliga delar av aktie
bolagslagens stadganden om bolagens sty
relser, och enär en sådan anordning visat 
sig ändamålsenlig, har propositionen upp
gjorts med bestämmelser i lagen om aktie
bolag såsom förebild. Emellertid ha i det 
föreliggande förslaget vissa omständigheter 
icke beaktats, varför jag tillåter mig fram
hålla önskvärdheten av att utskottet vid 
den sakliga behandlingen noggrannare 
skulle anpassa lagen efter aktiebolags
lagen. 

:Sålunda önskar man fastställa namn för 
de industriella inrättningarna ävensom 
hemorten för desamma utan att man dock 
ansett nödigt att föremålet för verksam
heten i lagstiftningsväg skulle omnämnas. 
Ej heller har man observerat, att tiden för 
bokslutets fastställande borde i lagstift
ningsväg fastställas. Likaså borde tiden för 
uppgörande av bokslutet ävensom tiden, då 
ansvarsfrihet åt styrelse beviljas, noggran
nare preciseras. Jag förstår ej heller, var
för statsrådet ej skulle kunna på kortare 
tid än för tre år utse ledamöter i styrelser, 
då de ändå vid varje tidpunkt av statsrådet 
kunna skiljas från sina befattningar. Det 
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förefaller som ett minimum av 1 år vore 
tillräckligt. 

Jag uttalar således den förhoppningen, 
att en unifiering mellan det föreliggande 
lagförslaget och lagen om aktiebolag skulle 
åstadkommas. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään v a 1 t i o vara i n v a-
1 i o k u n t' a a n. 

Pöydällepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

l4) Vakuutuslaitosten omistamien obligatioi
den kirjanpitoarvon määräämistä 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 11. 

Puhemies: Eduskunnan ensi istunto 
on ensi perjantaina kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 18.10. 

Pöytälkirjan va:kuud~i: 

Anton Kotonen. 
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Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Koimas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi lisäyksestä j:a 
muutoksesta rikoslain 11 lukuun 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietint;ö n :o 12; peruJStusrakiva
liokun:ruan mietintö n :o 6; hallituksen 
esitys n :o 29. 

2) Ehdotus laiksi asiaim ratkai·se
misesta valtioneuv•ostossa ja sen mi
nisteriöissä annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 13; perustUJslakiva
liokunm:an mietint1Ö n 'o 8; hallituksen 
esity;s n :o 45. 

3) Ehdotukset laiksi laiv,anisännän 
vastuusta sekä meripanttioi'keudesta 
ynnä erinäisiksi muiksi laeiksi ..... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n lO 14; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 3; haillituk
sen esitys n :o 14. 

4) EhdotUJS laiksi vuokra-alueita 
tiheissä asumusryhmissä koskevien 
vuokra.sulhileiden edelleen jatkami-
sesta .................... · · · · · · · · · 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nian mietintö n :o 15 ; laki- ja talons
VIaliokunnan mietintö n :o 4; hallituk
sen ·esitys n :o 2·3. 

5) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjes
tyksen 6 ja 13 § :n muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 16; perustuslaki
valiokunnan mietintö n :o 7; ed. von 
Bornilll 'lak. ·al. n :o 1. 

kello 11. 

Siv. 

356 

360 

" 

361 

" 

Toinen kä:sittely: 

6) Ehdotus laiksi tulo- ja meno
arvion ulkopuolella olevien rahastojen 
varojen käyttämisestä lainoiiksi maa
ja metsätaloudellisiin tarkoituksiin .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 17; valtioV1arainvaiio
kunnan mietintö ,IlJ :o 4; hallituksen 
esitys n :o 8. 

7) Ehdotus laiksi varojen varaami
sesta uudis- ja laidunvilje'lyksistä 
pienviljelijöille annettavia palkkioita 
varten ........................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 18; v•altiovarainva.lio
kunna.n mietintö •nl :o 6; :hallituksen 
esitys n :o 25. 

Ensimmäinen käsittely: 

8) Ehdotus laiksi vakuutuslaitosten 
omistamien oibligati,oiden 'kirjanpito-
arvon määräämisestä ............. . 

As i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö :n: :o 11 ; lb:allitu:ksen 
esitys 1n :o 26. 

Pöydällepano'a varten 
esitellään: 

9) ValtiovaraillJVaHokunnan mie
tintö n :o 12 hallituksen esityksen joh
d:ost a ka:n:sakoul ulai toksen kustann uk
sista ja kansakoulutoimen järjestys
muodon perusteiJsta kesäkuun 8 päi
vänä 19.26 ja toukokuuru 1:8 :pä.i\nänä 
1923 annettujen 1akien muuttami-
sesta 

Siv. 

361 

362 

365 

366 
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10) Työväenasiain'Vlaliokunnan mie
tintö n :o 1 vuoden 1930 .v1altiopäi
villä hyväksytyn, mutta vahvista
matta jätetyn ehdotuksen johdosta 
lai:ksi kauppa-, konttori- ja varasto
liikkeiden työoloista annetun1 lain 
muuttamisesta ................... . 

11) Kulku'laitosvaliokunnan mie
tintö n :o 1 toivomusaloitteen johdosta, 
joka tarkoittaa maantiesillan raken
mista Ristijärvellä Koirasalmen yli .. 

12) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö ru:o 2 toivomusaloitteen johdosta, 
joka tarkoittaa saariston asujamiston 
etujen varteenottamista laivojen talvi-
liikenneväyliä avattaessa ......... . 

13) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 1 lakialoitteen johdosta, jdka si
sältää ·ehdotuksen kansakoulutoimen 
järjestysmuodon perusteista 18 päi
vänä toukokuuta 1923 annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

14) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 7 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi koroitetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1931 .. 

15) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 8 hallituksen esityksen joh-
dosta laiksi tulitikkuverosta ....... . 

16) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 9 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi makeisvalmisteverosta .. 

17) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 10 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi moottoriajoneuvoverosta 
vuonna 1931 ..................... . 

18) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n :o 1 kerman ja maidon korvikkeiden 
valmistuksen, maahantuonnin ja kau
pan kieltämistä koskevan toivomus-
aloitteen johdosta ................. . 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

366 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Junes, Kaijalainen, Kuuliala, 
Sunila ja Svinhufvud. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa puhe
miesneuvoston puoltavan lausunnon perus
teella puhemiesneuvostolle lähemmin perus
teitujen tärkeiden yksityisasiain takia tä
män päivän istunnosta ed. Kaijalainen. 

Päiväjät·jestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi lisäyksestä ja muutoksesta 
rikoslain 11 lukuun. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 29, jota on valmistele
vasti käsitelty perustuslakivaliokunnan mie
tinnössä n :o 6 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 12, esitellään k o 1m a n t e en 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s : Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Keskustelu: 

Ed. K i l p i: Esillä olevan asian ensim
mäisessä käsittelyssä oli minulla jo tilai
suus tehdä erinäisiä huomautuksia tämän 
lakiehdotuksen hyväksymistä vastaan. Suuri 
valiokunta on yhtynyt perustuslakivalio
kunnan mietintöön. Pyydän senvuoksi sen 
kannan mukaisesti, jonka esitin ensimmäi
sessä käsittelyssä ja joka lähemmin ilmenee 
perustuslakivaliokunnan mietintöön liite
tyssä sosialidemokraattien vastalauseessa, 
esittää, että lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. von B o r n: Man må tycka och 
tänka vad man vill om det föreliggande 
lagförslaget, säkert är dock, att knappast 
någon skall omfatta denna lagstiftnings
produkt med särskild förtjusning; icke hr 
Kivimäki, som dock får anses som dess 
naturliga fader, icke justitieministern, som 
stått fadder för densamma, och icke heller 
grundlagsutskottet och dess ordförande, som 
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i varje fall velat göra det bästa möjliga 
därav. Barnet är oeh förblir vanskapt, 
mer eller mindre, det kan icke förhjälpas. 
Ä ven om lagändringen icke såsom sådan 
numera behöver anses snedvrida straffla
gens stadganden, så är den i ingen händelse 
ett plus för vår strafflag, än mindre en 
prydnad för densamma. Icke heller är den, 
såvitt jag kan inse, ägnad att klara upp 
de dunkla begreppen i hithörande ämnen 
eller att på ett lyckligt och följdriktigt sätt 
bygga ut vårt straffrättsliga system. Slut
ligen skall väl för övrigt knappast till
lämpningen av de nya stadgandena gå fria 
frän komplikationer. 

Naturligtvis kan denna lagstiftningsåt
gärd under nuvarande förhållanden för
svaras; den har tillkommit i ett lovvärt och 
i och för sig riktigt syfte, men nog hade det 
enligt min tanke varit önskligare, att vi 
försökt komma till rätta utan densamma. 
Och säkert hade vi även gott kunnat göra 
det. De fall, som nu uppräknas i denna 
lagändring, hade icke för den skull, 
åtminstone icke för så vitt de innebure 
verklig fara för samhället, behövt bliva 
obeivrade, ej heller hade samhället eljes 
saknat medel och möjlighet att effektivt 
skydda sig mot alla försök att undergräva 
dess stats- och rättsordning. Fullgiltiga 
skäl att nu tillgripa denna lagstiftning hava 
alltså icke enligt min ringa uppfattning 
förefunnits. 

Det har åberopats såsom en till förmån 
för denna lagändring talande omständighet 
bland annat att det nu bleve möjlighet för 
centralnämnderna att vid prövning av per
soners valbarhet i långt större omfattning 
trygga sig vid fällande domslut. Måhända 
är detta i viss mån riktigt. Men häremot 
kan å andra sidan invändas först och 
främst, att prövningsgrunderna i dessa fall, 
för ådömande av straff och fråndömande 
av valbarhet, icke äro kongruenta, och att 
stadgandena i de respektive lagrum, som 
skola komma till tillämpning, icke heller 
täcka varandra. Vidare, att det vore högst 
:fatalt och betänkligt, om det skulle inträffa 
- och den faran ligger för övrigt my0ket 
nära till hands, - att t. ex. ihögsta förvalt
ningsdomstolen skulle i ett ärende an
gå.ende en persons valbarhet stanna vid 
:fällande utslag, medan högsta domstolen 
uti ett på grund av alldeles enahanda 
omständigheter inlett åtal skulle stanna 

vid en frikännande dom. De två högsta 
judiciella instanserna skulle så.lunda i en 
och samma sak stå. tvärtemot varandra. 
Den likhet, som med avseende å prövnings
grunderna i vissa av hithörande fall faktiskt 
komma att förefinnas, är alltså icke blott 
till fördel, den innebär även en fara. Och 
slutli.gen måste jag invända, att jag icke 
riktigt i övrigt kan förstå,. än mindre gilla 
denna tanke, att man på detta sätt skulle 
så att säga hjälpa upp eller säkerställa en 
riktig tillämpning av i andra lagar ingående 
stadganden, vilka medvetet givits ett mer 
eller mindre betänkligt innehåll. Är det i 
själva verket önskligt, att fällande domslut 
skall ligga till grund för avgörande om 
persons valbarhet, så hade det dock varit 
enklast och riktigast att stadga därom just 
i de lagar, som röra dessa saker, och icke 
efteråt söka korrigera desamma genom 
andra stadganden, ägnade att förekomma 
en befarad oriktig eller godtycklig till
lämpning. Detta är nog knappast vad man 
ville kalla god lagstiftning. Jag kan icke 
värja mig för det intrycket, - och hr 
justitieministern måste förlåta mig där
för, - att här dock trots allt är någonting 
litet på sned i hela denna lagstiftning. 
Men, för all del, målet är ju gott, och det 
får väl försona mycket. 

Under normala förhållanden hade vi 
säkerligen icke behövt en lagstiftning så
dan som denna, men under normala för
hållanden hade vi nog heller aldrig godkänt 
densamma. 

J ag vill slutligen säga, att jag för min 
del i varje fall kommer att rösta för denna 
lagändring. Den hör på. sitt sätt till hela 
det system, som inslagits. Men huvudskälet 
är dock för mig det, som jag uppgivit i min 
reservation, nämligen att här faktiskt nu
mera föreligga endast två möjligheter, an
tingen detta förslag eller det vilande. Och 
då jag finner detta förslag i varje fall i 
någon mån bättre, föredrager jag alltså 
detsamma. 

Ed. A a l t o n e n : Pyydän kannattaa ed. 
Kilven tekemää ehdotusta esilläolevan laki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Ed. K i v i m ä k i : Puolestani kannatan 
tämän lakiehdotuksen hyväksymistä samoin 
kuin se ryhmäkin, johon kuulun, vaikka 
ryhmässä sitä vastaan onkin lausuttu sen 
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johdosta epäilyksiä, että ehdotus sisältää 1 

meidän rikoslaillemme yleensä vierasta 1 

kasuistiikkaa. 1 

Lakiehdotuksen puolesta puhuu varsin- . 
kin se seikka, että lain kautta saadaan mää- ' 
rätyksi, mitkä erityiset teot, joihin ryhdy
tään vallitsevaa valtio- ja yhteiskuntajär
jestystä vastaan, ovat rangaistavat siitä 
huolimatta, että ne eivät sisällä konkreet
tista kumoushanketta. Liittyminen vallan
kumouksen hyväksi työskentelevään järjes
töön tai osanotto kokoukseen, joka on kut
suttu koolle valtiopetokseen tähtäävän toi
minnan edistämiseksi, ja moni muu saman
tapainen työskentely kumoukselle alttiin 
maaperän muokkaamiseksi on tarpeen 
saada loppumaan, ei yksin senvuoksi, että 
se on lainvastaista, vaan siitäkin syystä, 
että, mikäli sitä edelleen jatkuu, se on 
omiansa häiritsemään muiden valtakunnan 
asioiden säännöllistä kulkua ja kehitystä. 
On hiukan vaikea käsittää, miksi vasem
misto tämäntapaista lainsäädäntöä tällä 
hetkellä niin tiukasti vastustaa. Useimmat 
laissa rangaistaviksi ehdotetuista teoista 
ovat sellaisia, jotka oikeudenkäytäntö jo 
on katsonut ennestään voimassaolevan lain 
vastaisiksi ja mitä siinä on uutta, ei ole 
sellaista, joka ei olisi entisistä säännök
sistä johdettavissa. Kun vasemmisto ei 
varmaankaan ajattele demokraattisen val
tiojärjestyksen kumoamista laittomin kei
noin, koituisi lain vastustus, mikäli se joh
taisi lakiehdotuksen kaatumiseen, niiden 
hyväksi, jotka pyrkivät kansanvaltaisen 
hallitusmuodon kaatamiseen. 

Tältä paikalta on samoinkuin julkisissa 
keskusteluissa monasti huomautettu siitä, 
että vallankumouksien vastustaminen lain
säännöksin ja väkivaltaisin toimenpitein 
valtiovallan taholta ei onnistu tai ei aina
kaan riitä. Tämä on totta, sitä ei voida 
eikä yleensä kai tahdotakaan kieltää. 
Muuan reunahuomautus on kuitenkin tässä 
kohdin paikallaan ja se on se, että laajat 
kansankerrokset, jotka on saatu liikehti
mään todellisten tai kuviteltujen vallan
kumoushankkeitten vastustamiseksi, tavalli
sesti, ja niin myöskin meillä, on tuuditettu 
siihen uskoon, että valtiovalta voi, jos se 
tahtoo, tyyten hävittää kaiken kumoukselli
sen toiminnan ja ajattelunkin. Tämä har
hausko ei häviä ennenkuin voidaan osoittaa, 
että valtiovalta on saanut käytettäväkseen 
kaikki sellaiset keinot, jotka sille voidaan 

kumoushankkeiden vastustamiseksi antaa, 
vallitsevan oikeusjärjestyksen puoltajain 
oikeuksia. ainakaan th:uomattavammin supis
tamatta. 

Erikseen on syytä kosketella kysymyk
sessä olevan lakiehdotuksen suhdetta hil
jattain säädettyihin valtiopäiväjärjestyksen 
ja kunnallislakien muutoksiin. Se käsitys 
on :päässyt yleiseksi, että vaalikelpoisuuden 
riistäminen hallinnollisin toimenpitein olisi 
jotakin kaikinpuolin hyväksyttävää ja nor
maalista. Siitä ei kuitenkaan päästä, että 
tällainen lainsäädäntö sisältää erehdyksen, 
jonka korjaaruisvaatimukset eivät lakkaa ja 
joka olojen rauhoituttua tullaan yleisesti 
tunnustamaan erehdykseksi. Esillä oleva 
lakiehdotus tarjoo kuitenkin keinon, jonka 
avulla pahimpia valtiopäiväjärjestyksen ja 
kunnallislakien nojalla tehtyjä mahdollisia 
väärinkäytöksiä voidaan jossain määrin 
saada ehkäistyksi. Näitten lakien mukaan, 
nimittäin valtiopäiväjärjestyksen ja kun
nallislakeihin tehtyjen muutosten mukaan, 
ei vaalikelpoinen ole se, joka kuuluu sel
laiseen yhdistylkseen, järjestöön tai muu
hun yhteenliittymään, joka toimii Suo
men valtio- ja yhteiskuntajärjestyksen väki
valtaiseksi kumoamiseksi tai tarkoittaa täl
laisen toiminnan edistämistä tai tukemista 
välillisesti tai välittömästi, taikka se, joka 
kolmen lähinnä edellisen vuoden kuluessa 
on työskennellyt sellaisen yhteenliittymän 
hyväksi tai muulla tavoin edistänyt mainit
tuun tarkoitukseen tähtäävää toimintaa. 
Mutta juuri tällainen toiminta - siinä 
suhteessa muutokset valtiopäiväjärjestyk
seen ja kunnallislakeihin ja esillä oleva 
lakiehdotus menevät yhteen - on esillä 
olevassa lakiehdotuksessa säädetty rangais
tavaksi. Mikäli siis maaherra tai korkein 
hallinto-oikeus ovat sanotuin perustein 
evänneet joltakulta vaalikelpoisuuden, on 
samalla tullut, tosin tavallisesta oikeuden
käyntimenettelystä poikkeavassa järjestyk
sessä, todetuksi, että henkilö on tehnyt it
sensä syypääksi esillä olevassa lakiehdotuk
sessa rangaistavaksi julistettuihin tekoihin. 
Muuta ei voi ajatellakaan, kuin että jos 
rikollisia tällä tavoin saadaan kiinni, heidät 
myöskin pannaan teoistaan syytteeseen. 
Se seikka, että sama kysymys voi tulla 
uudelleen säännöllisessä oikeudenkäynti
järjestyksessä tutkituksi, 'voi vaikuttaa 
- ja sen täytyy vaikuttaa - sen, että 
hallintoviranomaiset, ennen kuin julistavat 
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jonkun vaalikelvottomaksi, tarkasti punnit
sevat kaikki asianomaisen syyllisyyden to
distamiseksi esitetyt seikat. Tällä tavoin 
on, niinkuin mainitsin, mahdollisuutta 
edes jossain määrin ehkäistä sitä, että la
kien sovelluttamisessa tehdään suuria ereh
dyksiä. 

Sanomista ei kaivanne, että viranomaiset, . 
jotka eivät ryhdy toimenpiteisiin syytteen . 
nostamiseksi niitä vastaan, jotka kosketel- • 
luin perustein on julistettu vaalikevotto- · 
miksi, tekevät itsensä virkavirheeseen syy
päiksi. Ja asian luonnosta seuraa, että 
maaherra ja korkein hallinto-oikeus ovat 
velvolliset, jos katsovat jonkun tehneen 
itsensä syypääksi esillä olevassa lakiehdo
tuksessa mainittuihin rikoksiin, ilmoitta
maan siitä asianomaiselle syyttäjälle. 

Sitten kuin tämä lakiehdotus on hyväk
sytty, loppuvat toivottavasti syyttelyt siitä, 
että lainsäädäntöelimet eivät ole tahtoneet 
maata turvata kumousyrityksiä vastaan. 1 

Sen jälkeen jää nähtäväksi, mitä kansalai- i 

set vapaalla toiminnalla tahtovat saman i 
päämäärän edistämiseksi tehdä. Ainakaan 
toistaiseksi ei ole mitään kuulunut siitä, 
että niiden taholla, jotka enimmän kiivai
levat kommunismin vastustamiseksi, joita
kin toimenpiteitä suunniteltaisiin anti
kommunistisen valistustoiminnan vireille 
saamiseksi. Ja kuitenkin sellainen toiminta 
olisi välttämätöntä. Nykyinen taloudelli
Jl!en tila on sellainen, että se, jos mikään, 
synnyttää vihaa ja katkeruutta voimassa
olevaa yhteiskuntajärjestystä vastaan. 'tar
vitaan ,paljon ja voimakasta valistustyötä, 
jos mieli saada tietämättömät kansan
joukot uskomaan, että taloudellinen pula on 
sellainen ilmiö, jonka poistaminen· ei ole 
valtiovallan käsissä. Toiselta puolen tarvi
taan paljon itsehillintää ja itsekritiikkiä 
siihen suuntaan, ettei taloudellista terveh
tymistä, joka tietenkin ennemmin tai myö
hemmin alkaa, ehkäistä toimenpiteillä, jotka 
sitä vaikeuttavat. Ne, jotka tahtovat a.sioita 
katsella niiden alastamassa totuudessa, 
eivät voi olla tunnustamatta, että tällä 
hetkellä maan auttaminen taloudellisista 
vaikeuksista on meidän tärkein tehtävämme. 
On jotenkin yhdentekevää, mitä kykenemme 
aikaansaamaan poliittisella alalla, jos ihmi
sillä ei ole työtä, jos tuotantolaitos toisensa 
jälkeen menee vararikkoon, jos valtioita al
kaa uupua varoja tarpeellisten menojen 
suorittamiseen. Ennenkuin se vaikea aika, 

jossa nyt olemme, on voitettu, tai IJarem
min sanoen, jotta tämä vaikea aika voitet
taisiin, on kaikkea vältettävä, joka tavalla 
taikka toisella voi herpaannuttaa yksityisen 
yritteliäisyyden ja tuotantoelmän uuteen 
eloon virkoamista. Sisäpoliittisiin oloi
himme on palautettava rauha, jos aiotaan 
vaikeuksista selvitä. Ei ole kysymys yksin
omaan siitä, että meidän luottomme ulko
mailla kärsii, ellemme pääse sisällisesti 
vakiintuneisiin oloihin. On paljon merk
kejä jo siitäkin, että myös tuotannollinen 
toimintamme siitä kärsii ja oma luottamuk
semme tähän toimintaan vaikuttaviin mo
niin seikkoihin heikentyy. 

Kommunisminvastainen lainsäädäntö voi
daan katsoa loppuunsuoritetuksi, kun tämä 
lakiehdotus on tullut hyväksytyksi. Välttä
mätöntä on, että nyt ryhdytään yhtä suu
rella voimalla ja vielä suuremmalla yksi
mielisyydellä hakemaan ulospääsyä vaa
roista, jotka ovat ainakin yhtä suuret kuin 
konsanaan ovat olleet ne vaarat, joiden tor
jumiseksi on niin paljon voimia ja ponnis
teluja käytetty. 

Ed. A m p U! j a: Ed. Kivimäki ihmetteli 
miksi vasemmisto tältä hetkellä vastustaa 
täitä lakia kun sen taholta ei ilmeisesti oUa 
vä:kiva1taiseen kumoukseen tähtäävän toi
minnan kannalla. Me vastustamme sitä 
sentakia, että sitä ei käytetä •puolueetto
masti. Tällä:kin keTtaa on väkivaltaisuu
teen tälhtäävää toimintaa toiselta taiholta, 
mutta eihäJn tätä lakia käytetä niitä vas
taan. Hallituksen esityksen perustelut 
ovat nimenomaan tähdätyt IVIain yhteen 
suuntaan ja suureksi osa!ksi ed. KivimäJen 
lausuntakin tähtäsi siihen. Tarvitsee muis
taa, että suoranaisia rikoslain määräyksiä 
ei ole noudatettu •puolueettomasti, vaan 
törkeistä rikoksista pidätettyjä lfren!kilöitä 
on vapautettu, toisia ei ole pantu syyttee
s,een j. n. e. Ja tästä 1aista jos mistään 
kolko olemukseltaan tulee vain yhtä hlOk
kaa vastaan tähdätty laki. Ja sen takia 
sitä on vastustettava. 

Ed. E s t l a n de r: J ag 1ber få giv.a 
tillkänna att jag finner detta lagförslag i 
allt väsentligt v.ara öv·erflödigt. Det kan 
lämp1igast vara överlåtet, såsom hittills, 
åt 'domstolspraxis att fastställa vilka de 
handlingar av ifrågavll!rande slag äro, som 
kunna och böra subsumeras u:ruder gälla:rude 
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lag. Ocll i 'huvuds:ak har man ju kunnat 
konstatera att lagtiHämpningen på ifråga
varande brottsliga område varit tillfreds
stä!llande. Då lagändringen, såsom redan 
vid flere tiUfällen framhållits, på intet 
sätt utfallit lyckligt, föreslår också jag att 
lrugförslaget finge få förfalla. 

Keskustelu julistetaan päättyneåsi. 

Puhe m i e .s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kilpi ed. Aaltosen kannattamana eh
dottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä clldotusta ed. Kilven ehdo
tu!kseksi. 

Selonteko myö'nnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy 1lakiehdotuksen sellaisena, 
jollaiseksi se toisessa käsittelyssä päätettiin, 
äänestää ,jaa"; jos ,•ei" v·oittaa, on ed. 
Kilven ehdotus hyvä:ksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on an!Il!ettu 
120 jaa- ja 68 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa. 8. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Asia on toppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi asiain ratkaisemisesta val
tioneuvostossa ja sen ministeriöissä annetun 

lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hal'lituksen esitys n :o 45, jota on valmis
televasti käsitelty perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 8 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 13, ·esitellään k o lm a n
t e e n k ä s i t t e rl y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuTen valiokunn,an mietinnössä 
siitä esitetty •ehdotus. Ensin sallitaan 

asiasta keskustelu, sen jälkeen tehdään pää
tös lakiehdotuksen julistamisesta kiireelli
seksi. Siinä tapauksessa, että suuren va
liokunnan tätä kosk·eva ehdotus hyväksy
tään, päätetään lakiehdotuksen hyväksymi
sestä tai hylkäämisestä, mutta jos ehdotus 
lakiehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi 
hylätään, ono päätös tehtävä lakiehdotuksen 
hyväksymisestä jätettruväksi l-epäämään en
simmäisiin vaalien jä:ljestä pidettäviin var
sinaisiin valtiopäiviin tai sen hylkäämi
sestä. Keskustelun kuluessa on esitettävä 
kaikki ehdotukset, jotka halutaan asiasta 
tehdä. 

M·eneUelyta pa hyväiksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Ehdotus lakiehdotuksen julistamisesta 
kiireelliseksi hyväksytään yksimielisesti. 

Lrukiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuks·en kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotukset laiksi laivanisännän vas
tuusta sekä meripanttioikeudesta ynnä eri

näisiksi muiksi laeiksi. 

YlläJmainitut lakiehdotukset sisältävä 
hallituksen esitys n :o 14, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talosvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 ja suuren valiokunnan 
mietin:nrössä n :o 14, esitellään ik o J. m a rn
te·en käsittelyyn. 

Puhe m i ,e s: Ensin sallitaan• keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös toi
sessa käsittelyssä päätettyjen 'la'kiehdotus
ten hyväksymisestä tai hyLkäämisestä, •erik
seen kustakin lakiehdotuksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Ensimmäinen, toinen, kolmas, neljäs, 'VIii
des ja kuudes lakiehdotus hyväksytään jär
jestä.Thsä ikeskustelutta. 
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LaJkieihdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun kä;sitelty. 

4) Ehdotus laiksi vuokra-alueita tiheissä 
asumusryhmissä koskevien vuokrasuhteiden 

edelleen jatkamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotulksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 23, jota on valmis
televasti 'käsitelty laki- ja ta'lousvaliokun
nan mietinoossä 'n :o 4 ja suul'en valiokun
nan mietinnössä n :o 15, ~esiteHään k o 1-
m a: n t e e :n k ä s i t t e '1 y y n. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen 
kii,reelliseksi, suuren valiokunnan mietin
nössä siitä esitetty ehdotll'8. Ensirn salli
taan keskust>elu asiassa, sen jälkeen teh
dään päätös la'kiehdotU:ksen julistamisesta 
kiireelliseJksi. Siinä tapauksessa, ~että suu
ren valiokunnan tätä koskeva ehdotus hy
vä'ksytään, päätetään ,laki-ehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkä.ämisestä, mutta jos 'eh
dotus 'lakiehdotuksen julistamisesta 'kiired
liseksi hylätää;n, on 'päätös tehtävä laki
ehdotuksen hyväksymisestä jätettävä:ksi le
päämään ensimmäisiin vaali-en jäljestä pi
dettäviin varsinaisiin va1tiopäiviin tai sen 
hylkäämisestä. ~eskustelun lkuluessa on 
esitettä!Vlä kaikki ehdotukset, jotka halutaan 
asiassa tehdä. 

Menettelytapa 'hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puhenvuoroa. 

Ehdotus laki-ehdotuksen julistamisesta 
kiil'eelliseksi hyväksytään yksimi-elisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotulksen kO'lmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 6 
ja 13 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun 'lakiehdotuksen sisä1tävä ed. 
von Bornin la!k. at n :o l, jota on valmis-

------

televasti käsitelty perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 7 ja suuren valiokunnan 
mi-etinn'Össä n :o 16, esitellään k o l m a n
tee:n käsittelyyn. 

Kukaan ·ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta pysyy asian toisessa !käsitte
lyssä. tekemässään päätöksessä laikiehdotuk
·sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juil.iste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevien rahastojen varojen käyttä
misestä }ainoiksi maa- ja metsätaloudellisiin 

tarkoituksiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 17 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y :n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 8, joka sisäJltää yllä
mainitun laikiehdotu:ksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietint1ö n :o 17. 

Keskustelu i 

Ed. K i v i mä fk i: Kun kannan maaraa
minen tämän Iakiehdotulksen suhteen riip
puu siitä, minkälainen :valtiovarainvalio
kunnan ehdotus ensi vuoden ,talousarvioksi 
tulee ol,emaan, ehdotan, että asia pantai
siin pöydäJle siihen eduskunnan istuntoon, 
jO'ka ~ensiksi pidetää:n senjälkeen kuin val
tiovarainvaliokunnan mietintö ha'llituksen 
esityksestä valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 on eduskunnassa esitetty. 

Ed. T u 1 e n h e i m o : Pyydän saada 
kannattaa ed. Kivimäen ehdotusta. 

Ed. Kivi' m ä lk: i: Pyydän täydentää eh
dotustani sikäli, ~että ehdotan asian panta
valksi pöydälle siihen istuntoon, joka en
siksi pidetään ~senjälkeen kuin valtiovarain
valiokunnan budjettimietintö on eduskun
nassa pöydällep.anoa varten esit·etty. 

46 
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Ed. L a ih d 'en s u o: Kun minun käsi
tykseni mukaan ei tämä asia ole sitllä ta
valla riippuvainen budjetin käsittelystä 
kuin ed. Kivimaki on ehdottanut, !l1iin eh
dotan, että asia vannaan pöydä~'le seuraa
vaan istuntoon. 

Ed. Tulen h·e i mo: Minä ilmoitan, 
että minun kannatukseni 'koskee myös tätä 
ed. Kivimäen täydennettyä ehdotusta. 

Ed. V e s t e 'r i n e n : Minä kannatan ed. 
Lahdensuon tekemää ehdotusta. 

Keskust•elu pöydä.Uepanosta juHstetaan 
päättyneeksi. 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivimäki ed. Tulenheimon kannatta
mana ·ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle siihen istuntoon, joka ensi!ksi pide
tään .sen jälkeen iJmin valtiovarainvalio
kunnan mietintö hallituksen esityksestä 
vaition tU'lo- ja menoarvioksi vuodelle 1931 
on eduskunnassa pöydällepanoa varten •esi
telty. Kutsun tätä ehdotusta ed. Kivi
mäen ehdotukseksi. Ed. Lahdensuo ed. 
Vesterisen kannattamana on ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle seuraavaan 
istuntoon. Kutsun tätä ·ehdotusta •ed. Lah
densuon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m ies: Kos1ka asia valtiopäiväijär
jestyksen 65 § :n 2 momentin mukaan on 
pantava pÖJ"dälle, kun sitä kaksi ~edustajaa 
on pyytänyt, niin on nyt väätettävä ai
noastaan pöydällepanon ajasta, siis siitä, 
hyväksytäänkö ed. Kivimäen vai ed. La:h
densuon ehdotus. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. KiiVimäen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa,, on ed. 
Lahdensuon ehdotus hyvä!ksytty. 

P u h •e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
93 jaa- ja 86 ei-ääntä, 6 tyhjää; voissa 14. 

Eduskunta on siis hyvälksyn.yt ed. Kivi
mäen ehdotuksen, joten asia p a n n aan 
p ö y d ä ll e siihen täysistuntoon, joka en-

siksi pidetään sen jälkeen ikuin valtiovarain
valiokunnan mietintö hallituksen esityksen 
johdosta valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931 on eduskunnassa pöydälJ:epanoa 
varten esitelty. 

7) Ehdotus laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

!mnettavia palkkioita varten. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 18 ja otetaan toiseen kä·si tte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnllJn 
mietinnössä n :o 6 valmistEilevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 25, joika sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn ,poihjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 18. En
sin sallitaan keskustelu asiasta;. Sen jäl
keen kuin se on julistettu päättynee'ksi, 
käydään lakiehdotuiksen 3"ksityislmMaiseen 
käsittelyyn. 

Menettelytapa hYJväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i m ä k i : Niillä perusteina, 
jotka esitin edeHisen asian käsittelyssä., eh
dotan, että tämä!kin asia pantaisiin pöy
dälle sii:hen eduskunnan istuntoo'Ill, joka 
ensiksi pidetään sen jäl'keen kuin valtio
varainvarliokunnan mietintö hallituksen esi
tybestä valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 19,31 on eduskunnassa pöydälle panoa 
varten esitetty. 

Ed. P e k k a 1 a: Suuri valiokunta on 
poistanut käsiteltävänä olevasta lakiehdo
tuksesta valtiovarainvaliokunnan ehdotta
mat metsäpinta-alarajoitukset, asettuen siis 
hallituksen esityksen kannalle. Vaikka .jo 
asian ensimmäisessä käsittelyssä lyhyesti 
koskettelinkin puheena olevaa metsäpinta
alarajoitusta, katson olevan syytä siihen 
vielä palata, koska mielestäni olisi pien
viljelijäin edun kannalta erinomaisen vali
tettavaa, jos lakiehdotus saisi lopullisesti 
sen muodon, jota suuri valiokunta nyt eh
dottaa. 

Asiata harkittaessa on ensinnäkin otet
tava huomioon, että nyt on kysymys uudis-



U udis- ja laidunviljelyspalkkiot. 363 

viljelys- ja raivauspalkkioiden myöntämi
sestä p i e n v i l j e l i j ö i 11 e, siis sille 
osalle maanviljelijäluokkaa, joka on huo
noimmassa taloudellisessa asemassa ja joka 
sellaisena valtion rahallista tukea tarvitsee. 
Kun nimitys ,pientila" ei suinkaan ole 
mikään tarkoin määritelty käsite, vaihtele
vat mielipiteet suuresti siitä, minkälaista 
tilaa on pientilana pidettävä. Olemmehan 
täällä monasti saaneet nähdä, että, kun on 
haluttu saada valtiovallan tukea suurero
millekin tiloille, on sangen usein puhuttu 
pienviljelyksen edistämisestä j. n. e. Kun 
siis ryhdytään siksikin pitkälle menevään 
valtion avustustoimintaan, kuin tässä on 
kysymys s. o. myöntämään suoranaisia raha
palkkioita eräälle kansanosalle, on, jos mieli 
todella huolehtia siitä, että palkkiot tulevat 
juuri niille, jotka ovat avustuksen tar
peessa, koetettava palkkion saannin ehdot 
määritellä sellaisiksi, ettei ole mitään pel
koa niiden myöntämisestä suurille ja va
rakkaille tilallisille. Hallituksen esitys ei 
tässä kohdin käsitykseni mukaan anna riit
täviä takeita. Tosin on hallituksen esitys, 
johon suuri valiokunta, niinkuin mainittu, 
on yhtynyt, asettanut palkkion saannin 
rajoittamista silmällä pitäen kaksi ehtoa, 
nimittäin sallittu korkein peltopinta-ala, 
mikä tilalla saa olla, sekä asianomaisen ta
loudellinen asema. Mutta nämä rajoitukset 
eivät ole riittäviä. Mitä tulee peltoalaan, 
niin on myönnettävä, että siinä kohden 
hallituksen esitys on osunut oikeaan, sillä 
suuremmille kuin uudisraivauksen kanssa 
kymmenen hehtaaria käsittäville pientiloille 
ei palkkiota missään tapauksessa ole myön
nettävä, koska mainittu peltoala on jo 
epäedullisissa ol-oissa'kin lkatsotta:va tyydyt
tävän omavaraisuuden vaatimuksen. Mutta 
miksi asetettaisiin ainoastaan mainitunlai
nen pinta-alarajoitus? Kuuluuhan tilaan 
myös muuta maata, ennenkaikkea metsä
maata, joka useissa tapauksissa merkitsee 
tilan taloudessa ainakin yhtä paljon kuin 
peltopinta-ala, vieläpä usein niin, että 
usein puhutaankin ,metsätiloista". Jos siis 
mieli käsite , pientila'' oikein määritellä, 
täytyy ottaa huomioon myös metsäala. 
Vasta silloin voidaan sanoa, onko tila suuri 
vaiko pieni ja vasta sen perusteella voidaan 
päätellä, olisiko sille hallituksen esittä
massa tarkoituksessa uudisviljelys- ja 
raivauspalkkioita myönnettävä vaiko ei. 
Maassa esiintyy lukuisia tapauksia, missä 

tilan peltopinta-ala on siinä 5-8 hehtaarin 
seuduilla, metsäpinta-alan noustessa 2-
500 :aan, niin, vieläpä aina 1,000 :eenkin 
hehtaariin saakka. Eiväthän toki tällaiset 
tilat ole pientiloja, joille palkkio on tarkoi
tettu annettavaksi, vaan kyllä ne ovat suur
tiloja, joiden omistajain itse olisi rahoitet
tava uudisviljelysraivauksensa. Jos kuiten
kin suuren valiokunnan ehdotus tulisi hy
väksytyksi, JaiSI sellainen mahdollisuus 
jäljelle, että tuonaisetkin tilat voisivat 
palkkioita saada. Täällä on tosin huomau
tettu, että lakiehdotuksessa oleva säännös 
palkkion saajan taloudellisen aseman huo
mioonottamisesta asettaa tässä kohden es
teitä, mutta sehän on kokonaan harkinta
kysymys, jonka ratkaisu riippuu niistä eli
mistä, joille palkkionjako uskotaan, eikä 
ole ollenkaan sanottu, että ratkaisu aina 
osuu oikeaan. Sitäpaitsi monen suurtilaUi
senkin taloudellinen asema saattaa olla 
huono, ja silloinhan hän, mikäli hänellä 
vain on vähemmän kuin 10 hehtaaria pel
toa, voisi saada palkkion. Tämä ei kuiten
kaan ole tarkoitus puheenaolevalla lailla. 

Täällä on huomautettu myöskin siitä, että 
sellaisen metsäpinta-alan rajoituksen lakiin 
asettaminen, kuin valtiovarainvaliokunta 
ehdottaa, tuottaisi säännöksiä käytäntöön 
sovellutettaessa vaikeuksia. Voin myöntää, 
että, kun lakiehdotuksen mukaan metsä
pinta-alan määrä vaihtelisi maan eri osissa, 
olosuhteista riippuen, 30-110 hehtaarin 
välillä, saattaisi mainittu seikka jossain 
määrin vaikeuttaa toimintaa. Mutta arvos
telijat unohtavat, että asutustoiminnassa on 
mainitunlaista säännöstä jo käytäntöön 
sovellutettu ja selviydyttypä siitä on. Si
sällyttämällä täytäntöönpanoasetukseen sel
vät ohjeet, miten suureksi eri osissa maata 
metsäpinta-ala olisi arvioitava, voitaisiin 
varmasti päästä hyvään lopputulokseen, 
jotapaitsi ei ole, jos se vain muuten tarkoi
tuksenmukaiseksi havaitaan, mitään estettä 
olemassa siihen, että lakiin otetaan vain 
yksi koko maata käsittävä maksimipinta
ala, kuten peltopinta-alaan nähden on 
menetelty. Silloin olisi ainakin jokin raja 
olemassa, kun sitävastoin suuren valiokun
nan ehdotuksen mukaan metsäpinta:-alaan 
nähden ei tulisi olemaan mitään rajaa. 

Edelleen on mainittu, että metsäpinta
alan rajoitus saattaisi viedä kohtuuttomuu
teen. Yhtä hyvällä syyllä voisi samaa väit
tää peltopinta-alan rajoituksestakin, sillä 
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tottahan on, että rajatapauksia saattaa 
esiintyä, missä kohtuuttomuutta voi olla. 
Mutta asia on nyt kerta kaikkiaan niin, 
että jokin selvä raja lakiin on pantava siitä, 
millaiset tilalliset eivät enää voi päästä 
palkkiosta osalliseksi, ja silloin tuskin saa
tetaan sopivampaa rajaa löytää kuin pinta
ala. Jos taas rajaksi pannaan peltopinta
ala, niin silloin ei metsäpinta-alaakaan saa 
jättää huomioonottamatta. Tämä on mi
nusta selviö, jos kysymystä käsitellään 
yksinomaan asialliselta kannalta. 

Tarkastelipa siis asiaa miltä puolelta ta
hansa, niin ei voi tulla muuhun lopputulok
seen kuin siihen, että myös tilan metsäpinta
ala olisi palkkioita jaettaessa otettava huo
mioon. Niinkuin edellisessä istunnossa huo
mautin, onkin mainittu periaate jo aikai
semmin oikeaksi tunnustettu. Hyväksyes
sään keväällä vuonna 1929 lain varojen 
myöntämisestä lainoiksi maataloustuotan
non edistämiseksi, lisättiin hallituksen esi
tykseen säännös korkeimmasta sallitusta 
metsäpinta-alasta, mikä lainaa saavalla ti
lallisella sai olla, ja tällainen säännös sisäl
tyy nyt voimassaolevaan maataloustuotan
non edistämislainoja koskevaan lakiin. 
Vielä pitemmälle meni viimeinen maalais
liittolainen hallitus, joka esitti äskenmaini
tun lain eräitä säännöksiä muutettavaksi ja 
siinä yhteydessä m. m. metsäpinta-alaa kos
kevan säännöksen juuri sellaiseksi, kuin se 
on valtiovarainvaliokunnan käsillä olevaa 
asiaa koskevassa ehdotuksessa, jota paitsi 
esityksessä lisäksi ehdotettiin, että myös ti
lan niittyala, kuten epäilemättä oikein oli
sikin, oli otettava tilan pinta-alaa määritel
täessä huomioon. V altiovarainvaliokunnalle 
esityksen johdosta antamassaan lausunnossa 
maatalousvaliokunta esitystä puo'.si, mntta 
se ei ehtinyt tulla eduskunnassa lopullisesti 
käsitellyksi. Nähdään siis, että vielä syk
syllä 1929 saattoivat maalaisliittolaisetkin 
kannattaa pitemmälle meneviä rajoituksia 
valtion avustuksesta osalliseksi pääsevien ti
lojen tilusaloihin nähden, kuin mitä valtio
varainvaliokunta käsillä olevassa tapauk
sessa on esittänyt, ja kuitenkin oli silloin 
vain huokeakorkoisten maataloustuotanto
lainojen myöntämisestä kysymys ja nyt on 
kysymys suoranaisista palkkioista, joiden 
jakamisessa luonnollisesti olisi noudatettava 
tarkempaa seulomista ja asetettava vastaa
vasti ankarampia jakamisehtoja. 

Se rahasumma, 20 milj. markkaa, joka 

tarkoitusta varten ehdotetaan varattavaksi, 
ei riitä läheskään tyydyttämään tarvetta. 
Kun puheenaolevanlaisia palkkioita vuonna 
1928 päätettiin jakaa, haettiin niitä yh
teensä noin 45 milj. markkaa, ollen haki
jain luku yli 37,000. On näin ollen selvää, 
vallankin nykyisen tilanteen huomioonot
taen, että hakijoita tulee olemaan entistä 
enemmän, pyydettyjen palkkioiden määrän 
samalla myös kasvaessa. Palkkioiden saa
jien piiri olisi näin ollen jo alunpitäen ra
joitettava niin, että ainoastaan pienimmät 
viljelijät tulisivat niistä osallisiksi. Tämä 
olisi toivottavaa senkin vuoksi, että nämä 
varat ainoastaan siinä tapauksessa tulisivat 
lieventämään työttömyyshätää siellä, missä 
se pientilallisten keskuudessa on suurin, ni
mittäin varsinaisten kääpiöviljelijöiden kes
kuudessa, heidän toimeentulonsa kun rat
kaisevasti riippuu työansioista, puhumatta
kaan siitä, että nämä pienviljelijät lisäpel
toa raivaamaHa vähitellen voivat päästä 
omavaraisuudenkin asteelle siten poistuen 
ehkäpä kokonaankin työmarkkinoilta. Jos 
koskaan, olisi siis nyt, jolloin valtion raha
taloudellinen asema on äärimmilleen jännit
tynyt, koetettava huolehtia siitä, että myön
nettäväksi ehdotetut varat samalla muodos
tuvat työttömyysmäärärahoiksi, jommoisia 
ne tulevat olemaan vain siinä tapauksessa, 
että palkkion saajien piiriä mahdollisim
massa määrin rajoitetaan. Siihen pyritään 
ymmärtääkseni valtiovarainvaliokunnan eh
dotuksessa, kun sitävastoin suuren valiokun
nan ehdotus tietää enemmän tai vähemmän 
vapaitten käsien jättämistä palkkioitten ja
kajille s. o. lähinnä Maatalousseurojen Kes
kusliitolle, jonka laatimien suunnitelmien 
perusteella vuosina 1928-1929 on myön
netty uudisviljelysraivauspalkkioita noin 
38 milj. markkaa eli noin 84% koko myön
netystä määrästä, lopun tullessa Pienviljeli
jäin Keskusliiton ja Pienviljelijäin Liiton 
osalle. Asiallisesti tulee siis Maatalousseu
rojen Keskusliitto määräämään siitä, miten 
nytkin esillä olevat miljoonat tullaan maa
kuntaan sijoittamaan, jos kohta maatalous
hallitus palkkioiden myöntämisestä lopulli
sesti päättää. 

Maatalousseurojen Keskusliiton johto, 
edustajat Pullinen ja Jyske etunenässä, saa
vat suoda anteeksi, jos löytyy niitä, jotka 
eivät - vajavaista ja puutteellista kun 
kaikki inhimillinen työ on - mielellään an
taisi mainitulle järjestölle niin vapaita kä-
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siä kyseessä olevien miljoonien jakamiseen 
kuin mitä suuren valiokunnan ehdotus edel
lyttää. Kun säännökset ovat selvät, ei niitä 
voida harkinnan mukaan tulkita ja myös 
mainittujen järjestöjen toiminta silloin tu
lee olemaan monin verroin helpompaa. 

Tulen lakiehdotuksen yksityiskohtaisessa 
käsittelyssä tekemään edellä esitetyn perus
teella asianmukaisen muutosehdotuksen la
kiehdotuksen 1 § :ään. 

Ed. T u l e n h e i m o : Pyydän saada kan
nattaa ed. Kivimäen tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Koska kaksi edustajaa on 
tehnyt ehdotuksen asian pöydällepanosta, 
on se valtiopäiväjärjestyksen 65 § :n 2 mo
mentin mukaan pantava pöydälle. Kehoi
tan sen vuoksi seuraavia ·puhujia lausu
maan mielensä ainoastaan pöydällepanon 
ajasta. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a : Minä 
pyysin puheenvuoroa ainoastaan lausuak
seni sen toivomuksen, että eduskunta yhtyisi 
tehtyyn pöydällepanoehdotukseen. Valtion 
raha-asiallisen tilan kannalta se on ei 
ainoastaan järkevää, mutta monessa suh
teessa välttämätöntäkin. 

Ed. V e s t e r i n en: Käsitykseni mu
kaan ei ole mitään syytä tämän lakiesityk
sen pöydällepanoon niin pitkäksi aikaa kuin 
mitä ed. Kivimäen ehdotus edellyttää. Kun 
joka tapauksessa asia pöydälle menee, niin 
minä ehdotan, että se pantaisiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. 

Ed. L ohi: Kannatan ed. Vesterisen eh
dotusta. Tämä kysymys on minun mieles
täni sellainen, että eduskunta ei voi tehdä 
muuta kuin hyväksyä tämän lakiehdotuksen 
ja siitä syystä ei ole syytä tätä sen pitem
mälle lykätä. 

sen jälkeen kuin valtiovarainvaliokunnan 
mietintö hallituksen esityksestä valtion 
tulo- ja menoarvioksi vuodelle 1931 on 
eduskunnassa pöydällepanoa varten esitelty. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Kivimäen ehdo
tukseksi. Ed. Vesterinen ed. Lohen kan
nattamana on ehdottanut, että asia pantai
siin pöydälle seuraavaan istuntoon. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Vesterisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. Esitän hyväksyttäväksi seuraavan 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy ed. Kivimäen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Vesterisen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestysesitys hyväksyt
täneen? 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Niukkanen: Äskeisessä aanes
tyksessä minun käsittääkseni useat äänesti
vät erehdyksessä ,jaa' 'ta, vaikka tarkoitti
vat, että asiaa käsiteltäisiin joutuisasti, ja 
sen vuoksi minä olisin toivonut, että äänes
tysesitys olisi nyt tehty toisinpäin. 

Äänestysesitys hyväksytään. 

Koneäänestyksen tapahduttua toteaa 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
88 jaa- ja 94 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Veste
risen ehdotuksen. 

Asia p a n n a a n p y ö d ä ll e ensi is
Ed. A. I-I a l on en: Pyydän myös kan- i tuntoon. 

nattaa ed. Vesterisen ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhe m i e •s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivimäki ed. Tulenheimon kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pyö
dälle siihen istuntoon, joka ensiksi pidetään 

8) Ehdotus laiksi vakuutuslaitosten omista
mien obligatioiden kirjanpitoarvon mää

räämisestä. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 11 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi-
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telty hallituksen esitys n:o 26, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 11. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi; asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pyödällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle :ensi istuntoon : 

9) Kansakoululaitoksen kustannuksista ja 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja toukokuun 

18 päivänä 1923 annettujen lakien 
muuttamista 

koskevan hallituksen .esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 
12; 

10) Kauppa-, konttori- ja varastoliikkeiden 
työoloista annetun lain muuttamista 

koskevan vuoden 1930 valtiopäivillä hyväk
sytyn, mutta vahvistamatta jätetyn ehdo
tuksen johdosta laadittu työväenasiainvalio
kunnan mietintö n :o 1 ; 

11) MaantiesilJan rakentamista Ristijärvellä 
Koirasalmen yli 

tarkoittavan toivomusaloitteen 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan 
n:o 1; 

johdosta 
mietintö 

12) Saariston asujamiston etujen varteen
ottamista laivojen talviliikenneväyliä 

avattaessa 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö n :o 
2· 

' 

13) Ehdotuksen kansakoulutoimen järjestys
muodon perusteista 18 päivänä toukokuuta 

1923 annetun lain muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
sivistysvaliokunnan mietintö n :o 1 ; 

14) Ehdotuksen laiksi koroitetun tupakka
valmisteveron kantamisesta vuonna 1931 

sisältäväm. hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 7; 

15) Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 8; 

16) Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 9; 

17) Ehdotuksen laiksi moottoriajoneuvo
verosta vuonna 1931 

sisältäväm hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 10; ja 

18) Kerman ja maidon korvikkeiden valmis
tuksen, maahantuonnin ja kaupan 

kieltämistä 

koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu maatalousvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Puh e m i e s: Kun edustajille on jaettu 
valtiovarainvaliokunnan mietinnöt n :t 13, 
14 ja 1:5, niin voitaneen ne:kin panna pöy
dälle. 

Tämän jälkeen esitellään ja pannaan 
pöydälle ensi istuntoon 

Tulo- ja omaisuusverolain muuttamista 

ikoskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 1:3; 
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Mallasjuomista suoritettavaa veroa 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 
14; ja 

Ehdotuksen laiksi valtion hevossiittolan ja 
hevoshoitokoulun perustamisesta sekä puo
lustuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 

sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 15. 

Valiokuntien varapuheenjohtajat. 

P u h e m i e s : Ilmoitetaan, että perus
tuslakivaliokunta on valinnut varapu!heen
johtajakseen valiokunnan jäsenyydestä va-

pautuksen saaneen ed. Voionmaan tilalle 
edustaja A i l i on. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. N i u k k a n en: V altiovarainvalio
kunnan 'kokous on Säätytalolla !kello 13. 

P u ih e mies: Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi tiistaina kello 19. 

Täysistunto lopetetaan kello 12,21. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





21. Tiistaina 2 p. joulukuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi koroitetun tupak
kavalmisteveron kantamisesta vuonna 
1931 ............................ . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:·o 7; haUituksen 
esitys n:o 3. 

2 Ehdotus laiksi tulitikkuverosta .. 
A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio

kunnan mietintö n:o 8; hallituksen 
esitys n :o 4. 

3) Ehdotus laiksi makeisva:lmisteve-
rosta ............................ . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 9 ; hallituksen 
esitys n:o 5. 

4) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvo-
verosta .......................... . 

A s i a k i r j a t: V altiova:rainvaho
kunnan mietintö n:o 10; hallituksen 
esitys n:o 7. 

5) Ehdotus 1aiksi tulo- j,a Olmai
suusverosta annetun lain muuttami-
sesta ........................... ·. 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n::o 13; hallituksen 
esitys n:o 27. 

6) Ehdotus laiksi matiasjuomista 
suoritettavasta verosta ........... . 

Asia k i r j a t: Va.ltiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 14; hallituksen 
esitys n:o 6. 

7) Ehdotukset laiiksi !kans:akoululfui
tolksen kwstannuksista ,lliesäikuun 8 päi
vänä 1926 annetun lain 23 §:n muut
tamisesta ja •laiksi kansakoulutoimen 
järjestysmuodon perusteista touko-

kello 19. 

Siv. 

372 

373 

" 

" 

374 

375 

kuun 18 päivänä 19'23 annetun lain 
9 ja 10 § :n muuttamisesta ......... . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:·o 12; hallituksen 
esitys n:o 22. 

8) Ehdotus laiksi valtion hevossiit
tolan ja hevoshoitokoulun perustami
sesta sekä puolustuslaitoksen hevos
varikon ja ratsukoulun sijoittami-
sesta hevossiittolamaatilalle ........ . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 15; thallituk,sen 
esitys n:o 24. 

9) Ehdotus laiksi kansakoulutoimen 
järjestysmuodon perustei·sta annetun 
lain 9 § :n muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 1; ed. Hagan y. m. 
lak. al. n:o 15. 

Toinen käsittely: 

10) Ehdotus laiksi varojen varaa
misesta uudis- ja laidunviljelyk;sistä 
pienviljelijöille annettavia palkkioita 
varten ........................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 18 ; valtiovarainvalio
kunnan miet1in'tÖ n :o 6 ; hallituksen 
esitys n:o 25. 

A i n ·o a käsittely: 

11) Ehdotus laiksi kauppa-, kont
tori- ja varastoliikkeiden työoloista 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Työväenasiain va-
liokunnan mietintö n:o 1; vuoden 
1930 vp:llä hyvä!ksytty, vahvista
matta jätetty lakiehdotus. 

Siv. 

375 

378 

383 

385 

397 

47 
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12) Ehdotus maantiesillan rakenta
misesta Ristijärvellä Koirasalmen yli 

Asiakirjat: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n:o 1; ed. Janhosen 
toiv. al. n:o 90. 

13) Ehdotus saariston asujamiston 
etujen varteenottami,sesta laivojen tal
viliikenneväyliä avattaessa ja ylläpi-
dettäessä ......................... . 

Asia k i r j a t: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n:o 2; ed. Perheen
tuvan y. m. toiv. al. n:o 91. 

14) Ehdotus kerman ja maidon kor
vikkeiden valmistuksen, maahantuon
nin ja kaupan kieltämistä koskevan 
esityksen antamisesta ............. . 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o .1; ed. Hirvensalon 
y. m. toiv. al. n:o 34. 

PöydäJllepanoa varten 
esitdlääru: 

15) Sivi,stysvaliokunnaru mietintö 
n :o 2 Hämeen vanhan linnan jättä
mistä historialliseksi muistomerkiksi 
tarkoittavan toivomusaloitteen joh-
dosta ........................... . 

16) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 3 Opetuselokuvayhdistyksen toi
minnan tukemista koskevan toivomus-
aloitteen johdosta ................ . 

17) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 4 hallituksen esityksen johdosta, 
joka tarkoittaa oppivelvollisuuslain 
muuttamista ..................... . 

18) Lakivaliokunnan mietintö n :o 5 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
työrauhan suojelemisesta sekä laiksi 
lisäyksestä rikoslain 16 lukuun 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

405 

406 

, 

407 

, 

, 

, 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Sunila, Svinhufvud ja Tanner. 

Ilmoi tusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat puhe
miesneuvoston puoltavan lausunnon mukai
sesti kunnallisten tehtävien takia ensi per
jantaiksi edustajat Asikainen ja Kilpi. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. r~ ahde n suo: Ilmoitan, että suuri 
valiokunta kokoontuu huomenna klo 11. 

Ed. Tannerin y. m. välikysymys, joka koskee 
erinäisten viime kesän ja syksyn kuluessa 
tehtyjen rikosten selvittämistä ja niihin syyl-

listen rangaistukseen saattamista. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Tannerin y. m. asian
omaisen valtioneuvostonjäsenen vastatta
vaksi osoittama välikysymys, jonka sihteeri 
lukee. 

Sihteeri lukee: 

E d u s k u n n a ll e. 

Siinä keskustelussa, joka kulumassa ole
van istuntokauden alussa eduskunnassa 
suoritettiin hallituksen erinäisiä toimen
piteitä koskevan tiedonannon johdosta, 
selostettiin yksityiskohtaisesti niitä väki
valtaisia tekoja ja muita laittomuuksia, 
joiden alaisiksi yksityiset kansalaiset viime 
kesän ja syksyn aikana maassamme olivat 
joutuneet. Seikkaperäisemmin mainittui
hin tekoihin tässä yhteydessä enää puuttu
matta huomautettakoon vain, että sangen 
monissa tapauksissa rikokset on ilmoitettu 
yleiselle syyttäjälle ja että lukuisissa ta
pauksissa yleisen syyttäjän olisi pitänyt 
muutenkin, asian laatuun nähden, ryhtyä 
toimenpiteisiin niiden tutkimiseksi ja syyl
listen asettamiseksi syytteeseen. Sellaisia 
ovat olleet muiden muassa ne tapaukset, 
jolloin on häiritty rauhaa julkisessa pai
kassa, ja ennen kaikkea ne erittäin lukuisat 
rikolliset teot, jolloin kunnanvaltuutettuja, 
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siis viranomaisen asemassa olevia henki
löitä, on uhkauksilla, väkivalloin tai suoras
taan törkeällä pahoinpitelyllä koetettu 
saada eroamaan toimistaan. Varsin usein 
tällaiset rikokset, joista laki säätää kuri
tushuone- tai vankeusrangaistuksen, on 
tehty raskauttavien asianhaarojen vallitessa. 
Muun muassa on koottu väkeä, joka yk
sissä toimin on tehnyt äskenmainitun rikok
sen, siis pakottanut tai koettanut pakottaa 
väkivallalla tai väkivaltaa uhaten viran
omaisen tekemättä jättämään virkatoimen, 
jollaisen rikoksen väkijoukon tekemänä 
rikoslakimme leimaa kapinaksi. Tästä kai
kesta huolimatta vain muutamat harvat 
näistä rikoksista ovat joutuneet edes tut
kittaviksi ja vielä harvemmin niihin syylli
set rangaistaviksi. 

Viime syyskuun alussa antamassaan ju
listuksessa hallituskin totesi, että kommu
nismin vastustamisen nimessä oli tapahtu
nut ja edelleen tapahtui väkivallantekoja 
ja vallattomuuksia, sekä lisäsi, ,että täl
laiset vallattomuudet ja väkivallanteot 
täytyy lopettaa ja syylliset saattaa rangais
tukseen, johtuu ilman muuta asioitten luon
nosta ja oikeusjärjestyksen vaatimuksesta". 
Eduskunnan istuntokauden avajaisissa pitä
mässään puheessa tasavallan presidentti, 
todettuaan jo valtakunnan arvonkin vaati
van tekemään väkivaltaisuuksista lopun ja 
ylläpitämään maassa järjestystä, lausui, 
että ,väkivallantekijät on saatettava edes
vastuuseen teoistaan''. Eduskunnalle an
tamassaan tiedonannossa hallitus uudelleen 
valitti tapahtuneita lainrikkomuksia ja 
sanoi niiden olevan ,tuomittavia ja oikeus
istuimen käsittelyyn saatettavia." 

Nämä arvovaltaiset lausunnot herättivät 
toiveita, että kyseessäolevat laillisen jär
jestyksen höllentymistä todistavat ja sitä 
edelleen höllentävät rikokset vihdoinkin 
joutuisivat vakavasti tutkittaviksi ja niiden 
suorittajat teoistaan tuomittaviksi. Nämä 
toiveet eivät kuitenkaan ole täyttyneet. Vain 
aniharvat kyyditykset tai pahoinpitelyt, 
jotka niiden kohtaaman henkilön yhteis
kunnallisen aseman takia ovat herättäneet 
erikoista huomiota, ovat todella tulleet tut
kituiksi ja niiden suorittajat syytteeseen 
asetetuiksi. Muut paljon lukuisammat ja 
laadultaan yhtä törkeät, vieläpä usein pal
jon törkeämmätkin tapaukset, ovat jääneet 
viranomaisten puolelta riittävää huomiota 
vaille. 

Laajoissa piireissä on mieliä syvästi kuo
huttanut erityisesti kaksi törkeätä tekoa, 
joista toinen on todettu tapoksi ja toinen 
kaiken todennäköisyyden mukaan on päät
tynyt murhaan. Tarkoitamme ensiksimai
tulla Forssassa tapahtunutta raakaa väki
vallantyötä, jolla kotiin murtauduttua riis
tettiin henki työmies Yrjö Holmilta, sekä 
toisella Heinäveden kunnallislautakunnan 
esimiehen Onni Happosen kohtaloa. Kun 
tämäntapaiset rikokset yleensä on voitu 
selvittää sellaisissakin olosuhteissa, jolloin 
rikollisten jäljille pääseminen on tuottanut 
mitä suurimpia vaikeuksia, on herättänyt 
laajalle levinnyttä huomiota ja suuttu
musta se seikka, ettei edellämainittujen 
tekojen suorittajia vielä ole saatu selville, 
huolimatta siitä, että ainakin jälkimmäi
sessä tapauksessa on saatu tietoon henki
löitä, jotka tavalla tai toisella ovat olleet 
rikoksiin osallisia. Päinvastoin näyttää nyt
temmin siltä, kuin näidenkin tutkimusten 
kulku olisi pysähtynyt ja että viranomaiset 
ovat aivan avuttomia toimenpiteissään. 

Mainitunlaisten järkyttävien tapahtumien 
selvittämättä jääminen on omiansa juurrut
tamaan kansaan sitä käsitystä, etteivät vi
ranomaiset todenteolla työskentelekään syyl
listen selville saamiseksi, samalla kuin ri
koksentekijät saavat tästä toimettomuudesta 
lisää yllykettä, mikä ilmenee m. m. täl
laisia rikoksia suosivien piirien äänenkan
nattajien avoimessa väkivallantekojen ja 
laittomuuksien ylistämisessä. Oikeusjär
jestyksen mukaista on kuitenkin, että lail
linen järjestys maassa turvataan ja sitä 
rikkoneet henkilöt saatetaan rangaistukseen. 
Kun näin ei ole tapahtunut kuin anihar
voissa tapauksissa, esitämme valtiopäivä
järjestyksen 37 § :n 2 momentin perusteella 
hallituksen asianomaisen jäsenen vastatta
vaksi seuraavan välikysymyksen: 

1) Katsooko hallitus tehneensä 
kaiken, mitä tehtävissä on ollut, 
edellämainittujen rikosten selville 
saamiseksi ja niiden suorittajien 
syytteeseen saattamiseksi~ 

2) Katsooko hallitus maan oikeus
järjestyksen arvon kauemmin voivan 
sietää sellaisen olotilan jatkumista, 
että kokonainen rikosten sarja jäte
tään selvittämättä ja syylliset ran
kaisematta~ sekä 
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3) Voiko ja mitä takeita hallitus 
antaa siitä, että sanotut rikoset tule
vat selvitetyiksi ja niiden suorittajat 
rangaistuiksi ? 

Helsingissä, marraskuun 28 päivänä 1930. 

Väinö Tanner. T. Nuutinen. 
Mauno p,ekkala. Väinö Voionmaa. 
J. W. Keto. Augmst Valta. 
Aleksi Aaltonen. Matti Lepistö. 
Eino Kilpi. Yrjö Räisänen. 
Kalle Myllymäki. Kaisa Hilden. · 
Aino Lehtoko:ski. Hugo Aattela. 
Fanny Ahlfors. Emil Sallila. 
Ville Kamu. J. Pyy. 
Hilda Seppälä. Isak Penttala. 
D. B. Lindman. Kustaa Perho. 
Viljo Rantala. Matti Turkia. 
Väinö Ha:~kila. Mikko W. Erich. 
E. Aromaa. Mikko Suokas. 
Hilma Ko,ivulruhti-Lefuto. Edvard Setälä. 

Väinö Kivisalo. 

P u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
37 § :n 2 momentin mukaan on asia pantava 
pöydälle johonkin seuraavaan istuntoon. 

Asia pannaan pöydälle ensi istun
toon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi koroitetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1931. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 7 ja otetaan en s i mm ä i s e en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 3, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 7. 

Keskustelu: 

Ed. S e r g e l i u s : J ag skall icke i denna 
läsning anföra: utförlig motivering beträf-

fande min uppfattning av lagförslaget, men 
jag vill dock fästa stora utskottets uppmärk
samhet vid ett par omständigheter, som 

, tala för propositionens förkastande. 
Med ganska stor visshet kan förutsägas på 

grund av vunnen erfarenhet och med de mo
tiv, som av 1925 och 1927 års riksdag anför
des, då ett liknande lagförslag förkastades, 
att om riksdagen nu godkänner regeringens 
förslag om en förhöjning av tobaksaccisen 
från 30 till 36 % eller sålunda fastställer 
en 20 % förhöjning, den beräknade öknin
gen av statsinkomsterna med 26,080,000 
mark icke kommer att inflyta. Många 
omständigheter tala snarare för att de nu
varande intraderna snarare komma att 
minskas. Men förlusten inskränker sig icke 
enbart härtill. Produktionens omläggning 
till billigare fabrikat, vilket blir, såsom 
erfarenheten har visat, en följd av denna 
ökade beskattning, den minskar företagare
vinsten, och därav följer en minskning av 
skatter både till staten och till kommunen. 
Härtill kan ännu nämnas, att arbetslöshe
ten, om icke i sa stor, så dock i nämnvärd 
grad, även antagligen kommer att ökas, då 
en nedgång av konsumtionen är att förutse. 
Regeringen nämner visserligen i sin propo
sition, att tobaksbeskattningen är lindri
gare hos oss än t. ex. i Sverige. Detta äger 
sin riktighet, men härvid bör man ändå väl 
fästa avseende vid förmögenhetsförhållan
dena och det allmänna välståndet i landet. 
I-Ios oss kan man med hänsyn till dessa 
omständigheter snarare kanske säga, att 
tobaksaccisen är för hög än för låg. Vill 
staten skaffa sig större inkomster på denna, 
om jag så får uttrycka mig, lyxartikel, så 
borde vi följa Sveriges exempel, alltså just 
det land, vartill regeringen i sin proposition 
hänvisar. För att öka skatteinkomsterna 
åt statsverket har nämligen tobaksmonopo
let i detta land inslagit ett rakt motsatt 
förfarande, en rakt motsatt utväg mot den, 
som av regeringen föreslås och som denna 
gång beklagligtvis har omfattats, för såvitt 
jag förstår, enhälligt av statsutskottet, då 
till statsutskottets betänkande icke är fogad 
en enda reservation. 

Det svenska tobaksmonopolet sänkte, 
enligt vad för mig uppgivits, i februari 1929 
prisen på 17 märken röktobak, den 1 maj 
samma år på 13 cigarrmärken samt 7 mär
ken cicarrcigarretter och 6 märken cigarret
ter. Dessa sistnämnda med i medeltal14 %. 
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Tidigare torde även dylika sänkningar i 
någon mån hava företagits. Och viiken 
blev följden 1 Jo, den att skatteintraderna 
till statsverket ökades. Detta att man i 
Sverige sänkte tobaksaccisen visar tydligt 
på, att prisen där hava varit för höga också 
med hänsyn till de levnadsförhållanden, 
under vilka folket drager sig fram i detta 
land. Men i Sverige har man rättat sig 
efter erfarenheten och försökt att på detta 
sätt skaffa statsverket större inkomster. 

J ag skall för denna gång inskränka mig 
till dessa randanmärkningar och uttalar den 
förhoppningen, att stora utskottet, innan 
det fattar sitt beslut, ville ännu noggrant 
pröva detta ärende. 

Valtiovarainministeri V e n n o 1 a : Jos 
edellinen puhuja tahtoi eduskunnalle sel
vittää valtion tupakkamonopoolin merki
tystä, niin sitä vastaauhan ei ole mitään 
muistuttamista. Hallitus on myöskin tä
hän kyllä tutustunut tässäkin asian vai
heessa, samoin kuin asia on ollut aikaisem
minkin, kun tupakkaveroa on järjestetty, 
puheena ja tutkimuksen alaisena. Asia ei 
nyt kuitenkaan ole niin erinomaisen edulli
nen tupakkamonopolin kannallekaan järjes
tää, kuten on esitetty. Tällä hetkellä ei val
tiolla ole varoja niin, että me voisimme ryh
tyä tupakkamonopolia järjestämään, sillä se 
vaatii koko paljon varoja. Ja toiseksi tässä 
kiireessä, kun budjetti on täytynyt saada 
valmiiksi, emme ole niin suurisuuntaiseen 
puuhaan ehtineet ryhtyä. Se vaatii paljon 
enemmän valmistusta ja aikaa. 

Mitä itse veroon tulee, niin en voi olla sa
maa mieltä viimeisen puhujan kanssa. Tu
pakkaverohan meillä ei ole nytkään tämän 
koroituksen jälkeen kuin 36 % itse tupakan 
arvosta. Tähän asti se on ollut 30 %, joten 
se nousee vain 6 % :lla arvosta. Muihin mai
hin verraten se on erinomaisen alhainen, 
niin että kyllä se aivan hyvin voidaan kes
tää, kun nyt sokeriinkin nähden kestetään 
yli 200 o/o. 

Ed. Sergeliu s: Herra valtiovarainmi
nisteri mainitsi täällä, että tupakkavero nou
sisi ainoastaan 6 % :lla. Nykyään se on 
30 %. Jos se nostetaan 36 :ksi, niin tämä 
30 :stä tietää 20 % koroitusta. 

Valtiovarainministeri V en n o l a: Las
kelma on tietysti aivan oikein, mutta siinä 
on toinen lähtöperusta kuin miltä minä 
lähden. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 8 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 4, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 8. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 9 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 5, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 9. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

4) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 10 ja otetaan en s i mm ä i s e en 
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k ä s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 7, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 10. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuusverosta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 13 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 27, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 13. 

Keskustelu: 

Ed. S t å h 1 b e r g : Siitä, että välitön ve
rotuksemme on korjauksen tarpeessa, ei voi 
olla eri mieltä. Vuoden 1928 valtiopäiviHe
hän siitä annettiinkin yleinen sekä valtion
että kunnallisverotusta koskeva esitys. Mutta 
esityksestä valmistunut valiokunnan mie
tintö ei ehtinyt tulla loppuun käsitellyksi, 
onneksi kyllä, koska tuon mietinnön pohjalla 
tuskin olisi voitu päästä tyydyttävään tu
lokseen. Sittemmin on ollut valmisteltavana 
uusi esitys, johon lienee aiottu yhdistää 
myöskin yhtiöiden ja osuuskuntain verotuk
sen järjestäminen. Niinkuin hallituksen 
esityksessä mainitaan, ei tuota yleistä ehdo
tusta kuitenkaan vielä tänä vuonna voida 
antaa eduskunnalle. Toivottavasti asia ei 
ole syrjään pantuna itsestään kypsymässä, 
vaan todella tehokkaan ja asiantuntevan val
mistelun alaisena. 

Sillä välin on nyt annettu esilläoleva hal
lituksen esitys. Se tuntuu melkein synty
neen siten, että 1928 vuoden valiokunnan 
mietinnöstä on sieltä täältä otettu viatto
milta näyttäviä, osaksi aivan vähäpätöisiä
kin muutosehdotuksia ja niistä kokoonpantu 

erityinen esitys. Näistä muutosehdotuksista, 
, jotka yleisessä verotuksen uudistuksessa 
1 enimmäkseen olisivat hyvinkin huomioon

otettavia, on valtiovarainvaliokunta vielä 
karsinut useimmat pois, niin että jäljelle on 
jäänyt vain kaksi, ulkomaisten liikkeiden ja 
osake- tai osuuskuntahuoneistojen verotusta 
koskevat, ja näistäkin lienee ainakin toinen 
liikaa. 

Ulkomaalaisten liikkeiden verotusta kos-
keva ehdotus on tarkoitukseltaan kyllä pai
kallaan ja siihen saattaa olla syytä valtio
varain tulojen tarpeen tähden ryhtyä erik
seenkin, edellyttäen, että esitystä valmistel
taessa jo valiokunnassa on selvitetty, ettei 
muutos kauppasopimusten johdosta ole vain 
näennäinen ja tehoton. Mutta osakehuo
neistojen verotusta koskeva ehdotus, ja sama 
koskee, niinkuin seuraavassakin, myös osuus
kuntahuoneistoja, on kuvaava näyte siitä, 
miten verolakeja ei olisi muutettava. 

Kun verolaissa ei ole ollut erityistä sään
nöstä osakehuoneistoista, niin niistä on ve
rotettu yhtiötä ainoastaan siitä, mitä osak
kaat yhtiölle maksavat vuokraa, mutta 
muusta asuntoedusta verotettu huoneistoa 
käyttävää osakkeenomistajaa, niinkuin 
omassa ja vuokratussa huoneistossa asuvaa
kin. Asunto-osakeyhtiötaloa on sen ohella 
toisinaan verotettu myös harkinnan mukaan 
suuremmasta tulosta kuin osakkaat-sille suo
rittavat, ja sentähden ehdotettiin kaksinker
taisen verotuksen välttämiseksi hallituksen 
esityksessä vuonna 1928, että osakehuoneis
ton asuntoedusta, mikäli siitä ei suoriteta 
käypää vuokraa, oli verotettava osakehuo
neistossa asuvaa eikä yhtiötä. Sen ehdotuk
sen silloinen valiokunta kuitenkin käänsi 
ympäri, niin että yhtiötä oli verotettava osa
kehuoneistojen koko vuokra-arvosta, mutta 
ei itse osakkaita asuntoedustaan. Ja sa
malle kannalle on asettunut myöskin nykyi
nen valtiovarainvaliokunta. 

Tällöin on valiokunnalta kuitenkin taita
nut kiireessä unohtua, että tulo- ja omai
suusveroa maksetaan nousevan asteikon mu
kaan. Jos osakeyhtiötalossa on esim. 10 huo
neistoa, joiden k1mkin vuokra-arvo on 1,500 
mk. kuukaudessa, 18,000 mk. vuodessa, niin 
yhtiötä on yksistään tämän nojalla, jos muut 
tulot ja menot jätetään siksnen, verotettava 
180,000 markan tulosta eli 10 % :n mukaan. 
Mutta jos asuntoedusta verotettaisiin kuta
kin osakkeenomistajaa erikseen, ei niiden 
vuositulo, asuntoetu mukaan luettuna, taval-
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lisesti hetikään nousisi tuohon määrään, 
vaan paljon vähempään, ja vero menisi pal
jon alemman veroasteen mukaan, esim. 
55,000 markan tulosta vain 3 %. Valiokun
nan ehdotus johtaisi siis varsin tuntuvaan 
osakehuoneistojen veron koroittamiseen, jota 
ei valiokuntakaan liene tarkoittanut. 

Sellaisen tuloksen välttämiseksi oli esillä
olevassa hallituksen esityksessä ehdotettu, 
että yhtiötä olisi verotettava vain 2

/ 3 :sta 
osakehuoneistojen vuokra-arvoa. Mutta se
kin olisi aivan koneellinen apukPino, joka ei 
johtaisi oikeudenmukaisiin tuloksiin. Mai
nitsemassani esimerkissä jäisi sittenkin yh
tiön verotettavaksi tuloksi huoneistojen 
vuokra-arvosta 120,000 mk., josta yksin me
nisi 6 % veroa, kun esim. 55,000 markan tu
losta verotettu osakas, jos häntä verotettai
siin asuntoedusta, pääsisi, niinkuin sanottu, 
3 % :lla. 

Esityksen ehdottamasta lyhennyksestä 
huolimatta tulisi vero myöskin epätasaiseksi. 
Isommassa, paljr:n huoneistoja sisältävässä 
talossa tulisi \'eroa~te paljcn knrk2ammaksi 
ja raskaammaksi kuin pienemmässä talossa 
sellaisistakin huoneistoista, joiden vuokra
arvo olisi aivan sama. SP, että yhtiö esityk
sen mukaan saisi lyhentää osakastt>n mak
samat kunnossapitokustannukset, ei paljoa
kaan parantaisi asiaa, vaan kyllä sitä suu
resti sekoittaisi. 

Jos siis osakehuoneiston verotusta nvt tah
dotaan erikseen järjestää, olisi muutosehdo
tus taaskin käännettävä ympäri, käännet
tävä takaisin sille kannalle, jolla se oli 1928 
vuoden esityksessä, nimittäin että osakehuo
neiston asuntoedusta verotettaisiin siinä nsu
vaa osakkeenomistajaa eikä yhtiötä ja yhtiö 
maksaisi veroa vain siitä tulosta, minkä se 
on osakkailtaan taikka muilta saanut. Mutta 
paras olisi antaa asian olla entisellään, kun
nes se voitaisiin järjestää yleisessä välittö
mäin verojen uudistuksessa ja erityisesti yh
tiö- ja osuuskuntaverotuksen yhteydessä. El 
tarvitse suinkaan olla mikään pikkuparan
nusten halveksija epäilläkseen yleisen veron
järjestelyn vireillä ollessa erikoista veron
muuto~ta, jonka sekä esityksen että valio· 
kunnan ehdottamassa muodossa tietää sovd· 
tumattomaksi nykyiseen veroasteikkoon ja 
jonka soveltuvaisuudesta tulevaan veroas
teikkoon ja verojärjestelmään ei voi tietää 
mitään. 

Ke.gkustelu juli<stetaan pääittyneekisi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely on 
päättynyt ja asia lähetetään suur e en 
v a l i o !k u n t a a n. 

6) Ehdotus laiksi mallasjuomista suoritetta
vasta verosta. 

Esitellään ·valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 14 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 'l y y n siinä valmiSiteleva:sti käsi
telty hallituksen esitys n :o 6, joka silsältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n. :o 14. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäJinen käsittely on 
pääJttynyJt ja asia lähetetään suu Q' e en 
v a 1 i o k u n t a a n. 

'l) Ehdotukset laiksi kansakoululaitoksen kus
tannuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 annetun 
lain 23 § :n muuttamisesta ja laiksi kansa
koulutoimen järjestysmuodon perusteista tou
kokuun 18 päivänä 1923 annetun lain 9 ja 

10 § :n muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainw·aliokun,nan, m~e
tintö n :o 12 ja otetaan ensi mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 2!2, joka sisältää 
ylläma.initut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohja.na on 
valtiovarainval1o!kunna,n mietintö n :o 12. 

Keskustelu: 

Ed. lVI a n te r e: Tätä asiaa nyt suureen 
valiokuntaan lähetettäessä rohkenen kiin
nittää huomiota siihen muutokseen, jonka 
valtiovarainvaliokunta ehdOittaa tehtäväksi 
miet:innössä olevaa.n ensimmäiseen lakie!h
dotukseen. Muutos näyttää kyllä varsin 
viattomalta, mutta käytännössä ,se varmaan 
muodostuisi arveluttavaksi niin hyvin opet
tajain oikeudelle kuin opetuksen tarkoitu!k
senmukai'Selle järjestelylle ja lopulta myös
kin kansakoululaitoksen hallinnolle. 

Tarkoittamani muutos sisältyy puheena
olevan lakiehdotuk'Sen 23 § :n 1 momenttiin. 
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Ha'llituksen esityksessä ehdotetaan säädet
täväksi, että oikeus lakkautuspalkan .saa
miseen lakkaa, ,kun opetta,ja valitaan toi
seen :kansakoulunopetta.janvirkaan taJi tulee 
valtion viran tai pysy1väisen toimen halti
jaksi taikka jollei hän suostu vastaanot
t3.illlaan samassa kunnassa olevaa :vastaa
vanlaista opettajanvirkaa, jonka kunta hä
nelle tarjoaa''. Valtiovarainvaliokunta 
puolestaan ehdottaa lisättävlVksi,, että lak
kautuspalkka lakkaa myös siinä tapauk
sessa, että opettaja ei suostu ottamaan vas
taan ,hänelle sovel!tuvaa muuta'' opetta
jan virkaa, jonka kunta hänelle trurjoaa. 
Valiokunta perustelee ehdotrustaan lausu
malla, että laikkautuspa1kalla oleva kansa
koulunopettaja jäisi tämänkin ehdotuksen 
mukaan siinä suhteessa 1valtion viran- ja 
toimenhaltijoita edullisempaan asemaan, 
e~tei hänen tarvitsisi ottaa vastaan toisella 
paikkakunnalla olevaa tointa. Muuta pe
rusteina twlle lisämääiräykselle ei mietin
nöstä löydä. Näin ollen on aluksi syytä 
parilla sanana kosketella valiokunnan väi
tettä, että kansakoulunopetta.ja puheenalai
sessa tapauksessa todella olisi valtion vir
kamiehiä edumsemmassa asemassa. 

Tältä käsitystä vastaan on huomautet
tav.a, että valtion virkamiehen siirtyessä 
toimeen toiselle paiklkakunnalle, hänelle 
maksetaan muuttokorvaus sekä että hän 
saa pitää jatkuvasti entisen palkkansa, jos 
se on uudesta toimesta maksettavaa palk
kausta 'suurempi. Jos valtion viran- tai: 
toimenhaltija joutuu lakkautuspalkalle, saa 
hän jatkuvasti 1siihen saa!kka, kuin saapi 
uuden toimen, pitää entisen palkkansa. 
Myös luontaisedut korvataan. Kansakou
lunopetltaja sitävastoin hallituksen esityk
senkin mukaan saisi ainoastaan rahaparkan. 
Suure111 osan kansakoulunopettajan palk
kausta muodostwva luontoissuoritus jäisi 
kokonaan pois. Mutta raha:palkankin saisi 
kansakoulunopettaja vain ensimmäisen vuo
den. Tämän jälkeen hän, jos hän on ollut 
viittä vuotta vähemmän cvi•ra.ssa., jäisi aivan 
ilma.n minkäänlaista la;,kkautuspalkkaa, ja 
kauemminkin virassa ollut saisi ainoasltaan 
pienen osan, 20 vuotta palvellut eläkkeen 
maaran. Kaiken tämän huomioon ottaen 
valiokunnan mietinnössä esitetty vertailu 
valtion vimn- tai toimenhaitijoihin on kat
sottava paikkansa pi tämämäktömäksi. 

Tähän erheeUiseen vertailuun valiokunta 
perustaa ehdotuksen, että lkansaikoulunopet-

ta.ja, jonka virka lalkkaa, olisi vel1v•oitettava 
vastaanottamaan muunkin kuin v·astaavan
laisen opettajanviran. Jos valiokunnialla 
olisi olhvt tilaisuutta tarkemmin perehtyä 
tähän a>sia;an, ei varmaankaan tätä ehdo
tusta olisi tehty. Opettajanvirat ovat ni
mittäin sangen ·erilaisia. On yläkoulun, 
alakoulun ja supistetun koulun vakinaisia 
ja väliaikaisi·a opeittajanvi>rkoja, niin myös 
käJsityöohjaajan IV'irlmja. Väliailkainen 
virka voi kestää hyvinkin 'lyhyen ajan, kor
keintaan vuoden. Jos variokunn&n esitys 
tullisi laiksi, olisi opettajan pakko ottaa 
vastaan väliaikainenkin toimi, sillä ilmeistä 
on, että sekin olisi hänelle sovelias. Sen 
vastaanottamisella hän kuitenkin menettäisi 
aini>aaksi lakkautuspalJkkansa.. Koska on 
mahdollista, että kuukauden kestävän väli
aikaisen toimen hoitamisesta olisi seurauk
sena lakkautuspalkka.oikeuden menettämi
:nen, olisi tietenkin kohtuutonta velvoittaa 
opettaja;a ottamaan se vastaan. Kohtuut
tomalta tuntuu niinikään, että kanookou
lun miesopettaja velvoitettaisiin vastaan
ottamaan alaikansaikoulun opett;aj.attaren 
virka, 1v•aikka vaJkinaisenakin. Perheelli
selle opettajalle tulisi jo m~Vhdottomaksi 
asua pienessä, yhden huoneen ja keittiön 
käsittävässä huoneistossa. Siitä maksettava 
palkka myös seuraavina vuosina ·olisi niin 
pieni, ettei sillä toimeen tuleminen miten
kään olisi mahdollista. Sentähden yläkou
lun miesopettajan velvoittmninen ottamaan 
vastaan alakansakoulun opettajattaren 
virka samalla tosiasiassa riistäisi häneltä 
lakkautuspalkan taJ:~koittaman :turvan, .sillä 
käytännössä ei hänen olisi mahdollista ot
taa vcastaan tuoHaista tointa, mri.eluummin 
olisi 'hän ilman virkaa ja etsisi jotakin 
muuta työtä toimeentuloansa varten. Niin
ikään olisi kohtuutonta velvoittaa opettaja 
ottamaan vastaan veistanohjaajan toimen, 
josta paikka nousee a:i:noastaan 1,800 mark
kaan, mutta tämäkin opettajatoimi on tie
tysti katsottava kanswkoulunopettajalle 
,soveliaaksi. '' 

Eräs 1sa:ngen tärkeä seikka on 1vielä m~Vi
nittava. Kaiken järjen nimessä opettajalle 
kunnan yleensä 'Pitäisi tarjota vastaavan
lainen opettajanvirka, jos sellwinen suinkin 
on mahdollista. V a'liokunnan ehdotulksen 
mukaan ei kunnalla kuitenkaan olisi siihen 
suoranaista, velvollisuutta. Päinvastoin. 
kunta voisi tarjota opettajalle väiiaikaista.
kin taikka muuten aivan mitätöntä virkaa 
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ja hämen olisi pa;klko otta;a se mstaa,n, 
vaikka !kunnalla olisi mahdollisuus tarjota 
lakkau!tetun viran kaltainen valkinainenkin 
vi:vka. Ehdotettu ~ainmuutos riistäi1si siis 
opetta,jilta senkin oikeuden, mikä heillä en
nestään on1 ollut ja jota on pidetty riittä
mättömänä, mristä syJ71stä on annetJtukin esi
tys a>Sian uudelleenjärjestämiseksi. 

Kun mielestäni siis valtiov·arainvaliokun
nan ehdottarua li.säsä&nnös johtai,ffi ilmeii
seen kohtuuttomuuteen, kun se lisäksi onko
Vlin epämääräinen ja saattaisi aih~euttaa 
huomwttaviakin rtulkintavai'keuksia ja mo
nenlaif%a sekaannusta kansakoululaitoksen 
hallinnossa, niin pitäisin mitä suotavim
pana, että suuri 'va:liokUJnta poistaisi valio
kunnan ehdottaman lisäyksen ja palaut
taisi tässä kohden säännöksen siihen muo
toon, mikä ,sillä on halliltuksen esityksessä. 

Ed. ö s t e r h o l m : J ag hade haft för 
avsikt, att giva uttryck åt ungefär samma 
uppfattning som rdm. Mantere beträffande 
statsutskottets tillägg till § 23, 1 mom. 
Jag kan därför inskränka mig till att ut
tala min anslutning till den uppfattning, 
som han framfört. J ag vill dock tillägga 
att beträffande detta stadgande är att 
märka, att regeringen visserligen i sin pro
position till 1930 års första riksdag före
slog formuleringen: ,i samma korumun er
bjuden, för honom lämplig lärartjänst ". 
I sin nu föreliggande proposition har rege
ringen frångått denna uppfattning och 
föreslår formuleringen ,liknande lärar·· 
tjänst. '' På samma ståndpunkt ställde 
sig kulturutskottet vid 1930 års första riks
dag, såsom framgår av dess då avgivna ut
låtande till statsutskottet. Nu gällande lag 
talar även om ,liknande lärartjänst". Jag 
vill därför förena mig om förhoppningen, 
att stora utskottet måtte återgå till rege
ringens proposition i denna punkt. 

Ed. S a ll i l a: Hallitus on jättänyt 
eduskunnalle esityksen kansakoulutoimen 
järjestysmuodon perusteista toukokuun 18 
päivänä 1923 annetun lain 9 ja ·10 § :n 
muuttamisesta. Tämä hallituksen muutos
ehdotus tietää kuitenkin käsitykseni mu
kaan jonkin verran kunnallisen itsehallin
non supistamista ja siinä suhteessa toivoi
sin, että suuri valiokunta hankkisi etenkin 
9 :nnen py<kälän muutosehdotuksen johdosta 
sivistysvaliokunnan lausunnon, koska asia 

on tähän asti käsitelty vain valtiovarain
valiokunnassa. 

Se seik!ka, josta ajattelin suurta valio
kuntaa evästää, koskee mainitsemaani 9 py
kälää, jossa määritellään opettajan valinta
valta. Hallitus perusteluissaan ilmoittaa, 
että milloin kansakouluntarkastaja ei ole 
voinut kansakoulunopettajan vaalia vah
vistaa ja on asian jättänyt kouluhallituksen 
ratkaistavaksi, on usein ilmennyt epäsel
vyyttä kansakoulutoimen järjestysmuodon 
perusteista annetun lain 9 pykälän 3 mo
mentin tulkinnasta, minkä johdosta halli
tus esittää sitä selvennettäväksi jäljempänä 
mainitsemassani muodossa. Tämä hallituk
sen mainitsema pykälä on kuitenk1n ver
rattain selvä, mutta sen käytäntöön sovel
luttamisessa on näyttänyt olevan halua tul
kita sitä epäselvästi. Nykyisen lain mu
kaan asia tapahtuu siten, että ellei tarkas
taja hyväksy johtokunnan vaalia, jätetään 
asia kouluhallituksen ratkaistavaksi, jonka 
on joko vaali vahvistettava tai jätettävä 
asia johtokunnan uudelleen harkittavaksi. 
Siinä ei siis ole oikeastaan mitään epäsel
vyyttä olemassa. Mutta nyt tämän halli
tuksen esityksen mukaan, johon valtio
varainvalioklintakin näkyy yhtyneen, jäisi 
asia sellaisen ratkaisun varaan, että ellei 
kouluhallitus voi vaalia hyväksyä, sen on 
,palautettava asia joko johtokunnan uudel
leen käsiteltäväksi, taikka milloin yksi ha
kijoista ilmeisesti on toisia soveliaammaksi 
ja taitavammaksi katsottava, määrättävä 
hänet virkaan koevuosille kutsuttavaksi. '' 
Tässä suhteessa epäilen ettei kouluhallituk
sella ole riittävää tuntemusta meidän 
maamme kaikista opettajaksi aikovista hen
kilöistä ja epäilen, että kunnallisen itsehal
linnon perusteita jonkin verran tämän lain 
kautta pienennettäisiin. 

Toivon, että suuri valiokunta kiinnittää 
mainitun lain 9 pykälään huomiota. 

Ed. L o h i: Ed. Mantereen lausunnon 
johdosta minä pyydän huomauttaa, että 
kyllä valtiovarainvaliokunta on tätä asiaa 
verrattain perusteellisesti tutkinut ja tut
kinut kaksi kertaa kahdessa eri kokoonpa
nossa ja tullut molemmilla kerroilla sa
maan tulokseen. Asiaharr on nimittäin niin, 
että meillä on olemassa opettajia liian pal
jon, niin että niitä täytyy vähentää huo
mattava määrä, ja hallituksen esityksen 
mukaan tulisi asia kulkemaan sillä tavalla, 
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että aina siinä tapauksessa kun ei kunnalla 
ole tarjottavana vastaavanlaista 
virkaa, opettaja olisi oikeutettu saamaan 
lakkautuspalkan koko ikänsä, vaikka hän 
luopuisi kokonaan opettajatoimen alalta, 
ottaisi jonkun muun toimen vastaan. Ja 
tämä on kohtuutonta. Tästä syystä valio
kunta on tullut siihen, että opettaja on 
myöskin velvollinen ottamaan m u u n h ä
n e ll e s o v e l t u v a n v i r a n. Silloin 
kuin näin kerran sanotaan, ei voi tulla ky
symykseen, että varsinainen kansakoulun
opettaja veivoitetaan ottamaan joku käsi
työnopettajan virka tai niin poispäin, jo
ten valiokunnan mielestä tämä on aivan 
välttämätöntä tällä tavalla laajentaa kun
nan oikeutta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotusten ensimmäinen käsittely on 
päättynyt ja asia lähetetään suu r e e n 
v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi valtion hevossiittolan ja 
hevoshoitokoulun perustamisesta sekä puolus
tuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 

sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 15 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 24, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 15. 

Keskustelu: 

Maa talousministeri R a a t i k a i n e n : Kä
sillä olevan kysymyksen, valtion hevossiit
tol;:;,n ja hevoshoitajakoulun perustamisen 
johdosta pyydän tässä lausua muutamia aja-
tuksia. • 

Hevosjalostusjärjestöt, maataloushallitus · 
ja eräät yksityiset henkilötkin ovat työs
kennelleet kolmattakymmentä vuotta siihen 
suuntaan, että maahamme jalostustyötä tu
kemaan perustettaisiin hevossiittola. Vuonna 
1928 asetti silloinen hallitus komitean har
kitsemaan kysymystä hevossiittolan perusta
misesta. ja laatimaan ehdotuksen asiasta. 

Komitea valmisti huolellisesti asian ja jätti 
mietintönsä hallitukselle viime vuoden 
alussa. Hallitus hankki komitean mietin
nöstä koko maata käsittäviltä ammatillisilta 
järjestöiltä lausunnot, jotka kaikki olivat 
puoltavia. Sitä paitsi kävi maanviljelijäin 
lähetystö hallituksen puheilla asiaa selvit
tämässä ja kiirehtimässä. Kuluvan vuoden 
keväällä antoi hallitus eduskunnalle komi
tean ehdotusten mukaisen esityksen hevos
siittolan ja hevoshoitokoulun sekä armeijan 
hevosvarikon ja ratsukoulun perustamisesta. 
Kun eduskunta ei ennättänyt käsitellä 
asiaa loppuun, antoi nykyinen hallitus taas 
eduskunnalle tällä istuntokaudella uudes
taan nyt esilläolevan esityksen. Tätä asiaa 
on verrattain huolellisesti valmistettu ja 
sitä ovat myöskin tämän eduskunnan ammat
tivaliokunnat, maatalousvaliokunta ja puo
lustusasiainvallokunta, asiantuntijoita kuul
tuaan valtiovarainvaliokunnalle antamis
saan lausunnoissa kannattaneet ja pitäneet 
sen toteuttamista tärkeänä ja kiireellisenä. 
V altiovarainvaliokuntakin on periaatteessa 
asettunut samalle kannalle, mutta sen enem
mistö on katsonut, että toimenpiteen to
teuttaminen olisi vaikean rahatilanteen 
vuoksi lykättävä. Mietintöön liittämässään 
vastalauseessa on vähemmistö kuitenkin 
katsonut toimenpiteen toteuttamista halli
tuksen esityksen mukaisesti tarpeelliseksi. 
Kun on vakavia syitä olemassa, jotka vaati
sivat asian ratkaisemista myönteiseen suun
taan, niinkuin ammattivali~kunnatkin ovat 
esittäneet, lienee syytä kosketella kysymystä 
vielä t811~kin asteella, ennPnkuin edus
kunta määrää kantansa sen suhteen. 

Hevosten pito on meillä, kuten tiedetään, 
varsin laajassa mittakaavassa tarpeellinen 
useimpienkin elinkeinojen tähden. Maata
loudessa tarvitaan niitä enimmän, mutta 
niitä tarvitaan muutenkin taloudellisen 
toiminnan palveluksessa, vieläpä puolustus-
1aitoksenkin tehtävissä. Maassamme laske
taan olevan noin 400,000 hevosta, joitten 
yhteinen arvo on keskimääräisen yksikkö
hinnan 3,000 markan mukaan laskiessa 1,200 
miljoonaa markkaa. Tämä on huomattava 
pääoma, mutta vielä enemmän merkitsee se, 
että vuotuisten hevosenpitokustannusten las
ketaan nousevan hevosta kohden 4,000 
markkaan vuodessa ja siten koko maassa 
1,600 miljoonaan markkaan. 

Kuten yleisesti tiedetään, on hevosten 
käyttöarvo hyvin vaihteleva. Ne ovat eri-
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vahvuisia voimiltaan, niillä on erilainen 
luonne ja nOpeus ja niiden kyky käyttää ; 
hyväkseen rehua samoin kuin niiden terveys : 
on erilainen. Toiset kestävät työkunnossa 
yli 20 vuoden ja toiset tuskin 15 vuotta. 
Se määrä, mikä eri hevosilla aikaansaadaan, : 
ja sitä mukaa niiden työkustannukset ovat 
varsin erilaiset. Vielä on huomattava, että 
hevosen työajan mukaan kuluu myöskin 
miehen työaika, joka siten tavallaan kaksin
kertaistuttaa sekä hyvät että huonot tulok
set. 

Esimerkkinä hevosten erilaisen laadun 
vaikutuksesta mainittakoon, että tiloilla, 
joilla on pidetty työkirjaa ja hevosten työt 
on verrattain tarkasti järjestetty, on huo
mattu, että samoissa olosuhteissa toisella 
hevosella voidaan vuodessa tehdä työtä 
jopa 50 päivää enemmän kuin toisella. 
Nämä ovat seikkoja, jotka vaikuttavat 
maanviljelijäin tuotteiden hintaan. Ja koska j 

erittäinkin nykyaikana ovat tuotantohinnat ' 
markkinahintoja korkeammat, muodostuu 
parannuksen aikaansaaminen aivan nyky
tärkeäksi. 

Onkin senvuoksi hyvin ymmärrettävää, 
että on ryhdytty sellaisiin toimenpiteisiin, 
joiden tarkoituksena on jalostamisen avulla 
kehittää hevoskantaamme, kuten muitakin 
kotieläimiämme, niiltä vaadittaviin tehtä
viin mahdollisimman sopiviksi. Tässä tar-

1 

koituksessa työskentelevät maanviljelijäin 1 

järjestöt. Näihin j1irjestöihin kuuluu nii- . 
den keskuselin ja 19 hevosjalostusliittoa 
sekä niiden lähes 300 paikallisyhdistystä, 
joissa on noin 12,500 jäsentä. Hevosjalos
tusliitot käyttävät työhön noin 650,000 
markkaa omia hankkimiaan varoja ja yli 
500,000 valtiolta saamiaan varoja, sekä 
paikal1isyhdistykset yli 1,600,000 markkaa, , 
eli yhteensä noin 3 milj. markkaa. Edellä
mainitun lisäksi käyttää valtio samaan tar
koitukseen vielä yli 800,000 markkaa vuo
dessa. 

Hevosjalostustoiminnasta mainittakoon 
vielä, että kantakirjaan tarjotaan vuosit
tain yli 2,000 hevosta ja hyväksytään noin 
90 oritta ja 1,000 tammaa, jotka ovat suo
rittaneet sellaiset niitten käyttöarvoa selvit
tävät kokeet, jotka toistaiseksi on voitu toi
meen saada. Sen lisäksi hoitavat jalostus
toimintaa valtion ja edellämainittujen jär
jestöjen virkailijat, jotka tekevät vuosittain 
noin 3,000 matkapäivää. 

Yksityisten hevosten kasvattajain talou-

----~--------------

dellista vastuuta selvittää se tieto, että 
maassamme tarvitaan vuosittain yli 22,000 
varsaa. Tätä varten tarvitaan jo niin huo
mattavat kustannukset siitosoriitten pitä
miseksi että asiantuntijat ovat laskeneet ne 
5 milj. markaksi vuodessa. Eri-ikäisten var
sojen ja nuorten hevosten rehuksi menee, 
kun meillä on säännöllisesti noin 7,000 kas
vavaa, korkeintaan 3-vuotista hevosta, päätä 
kohden 1,500 markkaa vuodessa, eli yh
teensä 105 miljoonaa markkaa. 

Jos kaikki edellämainittu toiminta tapah
tuisi tarkoituksenmukaisin perustein, voitai
siin ehkä sanoa, että tämän työn nojalla 
voidaan pitää mahdollisena siittolan perus
tamisen lykkäämistä. Mutta asia ei kuiten
kaan ole niin. Nykyisin tapahtuu siitos
hevosten valinta osaksi ulkomuodon, osaksi 
lyhytaikaisten kokeiden perusteella. Tällöin 
jäävät milteipä vakavan arvostelun ulko
puolelle hevosten tärkeimmät ominaisuudet, 
kuten vetovoima, kestävyys, rehun käyttö
kyky ja hevosten luontainen terveys, jotka 
avut muodostavat hevosen kannattavaisuu
den, esittämällä ne yksilöt, jotka kykenevät 
tuottamaan vähimmillä kustannuksilla. Suu
rin piirtein tästä johtuu että käsillä olevien 
hevosten joukosta nykyisten valintamene
telmien avulla ei löydetä uuden hevospolven 
luomiseen paraita yksilöitä. Kunnollisten 
siitosoriiden hankinta onkin senvuoksi jat
kuvasti ollut erittä-in vaikeata ja epävarmaa. 
Tästä ovat kärsineet yksityiset maanvilje
lijät, oriita ostavat yhdistykset sekä valtio, 
mutta eniten ne maanviljelijät, jotka ovat 
joutuneet epäonnistuneiden oriiden jälke
läisiä kasvattamaan. Taloudellisesti asialli
sen ja tarkoituksenmukaisen siitosvalinnan 
aikaansaamista varten on tarpeellista jär
jestää hevosille kuten toisillekin kotieläi
mille siitoskeskus, mikä on ainoastaan sillä 
keinoin mahdollista, että perustetaan valtion 
siittola, jossa hankitut, paraanlaatuiset he
voset voidaan arvostella ja lopullisesti va
lita, niiden siittolassa tapahtuneen pitkä
aikaisen työssä käytön perusteella. (Ed. 
Ryömä: Mille kotieläimille n Eikö lää
kintöhallituksen tirehtööri sitä tiedä~ Sopii 
pikkusen tutustua maatalousammattiin, niin 
oppii tietämään. 

Ainoastaan tällä tavoin voidaan saada 
sellainen määrä oikeilla perusteilla tarkasti 
vertailtua ja valittua ainesta, jonka avulla 
on mahdollista suunnitelmallisen työn no
jalla luoda taattua kanta-ainesta maanvil-



380 Tiistaina 2 p. joulukuuta 1930. 

jelijäin ja heidän järjestönsä työtä tuke
maan. Aivan samoin kuin kasvinjalostus
laitos kehittää maanviljelijäin tarpeita var
ten uusia entistään parempia kasvikantoja. 
Siittola on tarpeellinen senkin vuoksi, että 
kun siellä on käytettävänä riittävästi sekä 
kasvavia että siitokseen ja työhön käytettä
viä hevosia, voidaan siellä tutkimustoimin
nan avulla tarkistaa hevosten siitokseen 
käyttöä, hoitoa ja ruokintaa sekä hevos
kasvatusta koskevia tutkimukseen perustu
via tietoja. Tähän asti on niitä kauttaal
taan ollut pakko perustaa ulkomaisiin, vie
raissa oloissa ja meikäläisiin verraten erilai
silla hevosilla toimitettuihin tutkimuksiin. 
Vaikka niiden nojassa on tähän saakka oltu 
pakotetut toimimaan, ovat ne osoittautu
neet usein meillä paikkansa pitämättömiksi. 
Se on aiheuttanut hevosten kasvattajille, 
maanviljelijöille lukemattomia kalliita koke
muksia ja pettymyksiä. Mutta toistaiseksi 
ei ole saatu aikaan eikä nähtävästi ilman 
tämän asian hyväksymistä saadakaan ai
kaan sellaista toimintaa omassa maassamme. 
Siittolassa se on mahdollista, sillä siellä on 
paitsi hevosainesta, myöskin melkein ilman 
eri kustannuksia työvoimaa sitä varten. 
Sekä siit_tolan jalostus- että tutkimustoimin
nan avulla on saatava ja myöskin saata
vissa taloudellisesti paras hevoskasvattajain 
ja heidän järjestönsä perusta jo nykyjään 
sangen laajassa mittakaavassa harjoitta
malle ja valtion rahallisesti tukemalle hevos
kasvatustyölle. 

Maanviljelijäin ja heidän järjestönsä 
muukin hevostaloudellinen edistystoiminta 
on vailla sellaisia selvittäviä perusteita, joita 
on mahdollista saada hevossiittolassa harjoi
tettavan tutkimustyön avulla. Siittolan yh
teyteen, jossa on edellämainitut runsaat eri
laatuiset ja eri-ikäiset hevosvarat, on mah
dollista vähäisin kustannuksin laittaa hevos
hoito- ja kengityskoulu, jotka ovatkin tänne 
suunnitteilla. Kun sekä hevoshoito- että 
hevoskengitysopetus ovat olleet jo pitkän 
aikaa kipeästi järjestämisen tarpeessa, on 
siittolan aikaansaaminen jo senkin vuoksi 
verraten kiireellinen. Siittolan tuki on he
voskasvatukselle siitäkin syystä erittäin 
tarpeellinen, että puolustuslaitos tarvitsee 
ratsutarkoitukseen soveliaita hevosia. He
vosten soveliaisuudella ei ole tarkoitettu ai
noastaan, eikä pääasiassakaan sitä, että ne 
olisivat mukavia ratsastajille, vaan sitä, että 
niillä on sellainen kyky täyttää tarkoitus-

taan, ettei puolustuskuntoisuutemme siitä 
kärsi. Kolmanneksi tulee niiden kyvyn 
tässä suhteessa olla niin riittävän, että ne 
kestävät tätä käyttömuotoa, eivätkä liian 
nopealla kulumisella aiheuta tarpeettoman 
suuria uudistamiskustannuksia. Sekä puo
lustuskuntoisuutemme että taloudellisten 
etujemme mukaista on, että tällaiset hevoset 
saadaan kasvatetuksi omassa maassa ja että 
ne ovat muiden käyttömahdollisuuksiensa 
puolesta sellaisia, joita voidaan käyttää 
kasvattajan luona kaikkiin taloustehtäviin. 
Tällainen hevonen on saatavissa kehittä
mällä omista hevosistamme. Niiden jalos
tustoiminta on jo käynnissä, mutta vasta 
alullaan, ja puolustuslaitos on jo jättäyty
nyt niiden varaan. Senvuoksi ovat vakavat 
syyt kehoittamassa ryhtymään ajoissa te
hokkaisiin jalostustoimenpiteisiin, joka siit
tolan avulla onkin mahdollista. 

Edellämainittu hevoslaatu on n. s. kevyt
laatuinen eli varsinainen yleinen hevo
semme. Se on meille tarpeellinen toisesta
kin syystä. Olosuhteet ovat eri osissa maata 
ja myöskin erikoisissa talouksissa m. m. 
maaperän ja kulkuneuvojen suhteen siksi 
erilaiset, että kahden eri hevostyypin kehit
täminen näyttää taloudellistenkin syiden 
vuoksi olevan tarpeellista. Tässäkin suh
teessa on siittolatuki tarpeellinen sellaiselle 
työlle, jota jo tehdään ja johon jo uhrataan 
varoja, mutta jossa varojen käyttö on saa
tava tarkoituksenmukaiselle pohjalle. 

Kun tällä hetkellä puolustuslaitoksen ta
holla ollaan suostuvaisia läheiseen yhteis
työhöntaloushevosen kasvatuksen kanssa, on 
se meille suuri etu useimpiin muihin maihin 
verraten. Monissa niistä on tässä suhteessa 

·jouduttu hankaloihin riitaisuuksiin. Ne ovat 
olleet monelle maalle sangen kalliita ja siksi 
olisi mitä tärkeintä välttää ne meillä. Meil
läkin samantapaiset riitaisuudet ovat uhkaa
massa, mutta ne nyt näyttäisivät esilläolevan 
aloitteen myönteisen ratkaisun avulla ole
van vältettävissä. Se tulisi aikanaan ole
maan suuri säästö, sillä näin olisi olemassa 
mahdollisimman suuret takeet päästä eroon 
ulkomaalaisten ratsuhevosten käytöstä. 
Meillä uhrataan pääasiallisesti maatalou
dessa tarvittavien hevosten pitoon ja kasva
tukseen sekä jalostustoimenpiteisiin vuotui
sesti suuria varoja, ilman että on tarpeelli
sia takeita niiden käytön tarkoituksenmukai
suudesta. Maatalouden taloudellinen tilanne 
on tällä hetkellä, kuten tiedämme, sellainen, 
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ettei sitä ole helppo saada kannattavaksi, 
eikä näytä olevan mitään toivoa ajan pa
rantumisestakaan lähitulevaisuudessa. Nyt 
kysymyksessäolevan hevoshoitokasvatusasian 
korjaaminen tulisi yhdeksi perusparannuk
seksi. 

On mielestäni olemassa painavat syyt 
asian puolella sitäkin suuremmalla syyllä, 
kun tässä ei ole kysymyksessä sellaisen jär
jestelmän luominen, joka olisi meille epä
selvä. Tässä on kysymys jo olemassaolevasta 
toiminnasta sellaisen puutteen poistaminen, 
joka on tunnettu vuosikymmeniä ja jonka 
korjaamiseksi on harkittu ja kypsä suunni
telma olemassa. Mikäli asia koskee tarkoi
tukseen kiinnitettävien varojen määrää, ver
rattuna itse asian suureen taloudelliseen 
merkitykseen, on kyseessäoleva summa ver
rattain vaatimaton. Hevostalouden edistä
mistä varten myönnetyt apurahat ovat pit
kät ajat pysyneet miltei muuttumattomina, 
sekä tehtävän laajuuteen ja laatuun nähden 
verraten pieniä. Ahtaasta raha-ajasta huo
limatta olisi nyt eduskunnan hyväksyttävä 
hallituksen esittämä hevoshoidon kehittämi
selle erittäin suuriarvoisen laitoksen perus
taminen, sillä sen avulla saataisiin laske
tuksi varma pohja paremmin kannattavalle, 
taloudelliselle hevoshoidolle. 

Eräiden hevoskasvattajien puolelta on 
mainittu, että jos hevossiittola laitettaisiin, 
tulisi siitä kilpailija yksityisille hevoskasvat, 
tajille, niin etteivät yksityiset hevoskasvat
tajat sen perästä olisi tilaisuudessa yhtä hy
vin kuin nykyisin saada kasvattamiaan he
vosia myydyksi esim. siitoshevosiksi. Tämä 
pelko on aiheeton, sillä eihän meidänkään 
maan hevostarpeessa paljon merkitse tar
peen täyttäjänä sellainen varsaluku, joka, 
niinkuin on suunniteltu, tuottaisi noin 50 
yksilöä vuodessa. Se voisi olla tuotannon 
pohjan vertailussa ja arvostelussa merkityk
sellinen, samalla tavalla kuin kasviviljelys
asemalla yksilökasvit, hyviä jalosteita esille 
etsittäessä ja muodostettaessa, vaan ei .suin
kaan markkinatuottajamerkityksessä arvos
teltuna. 

Tätä asiaa on pääasiallisesti vastustettu 
rahallisista syistä, koska vaitionkin rahoja 
tarvitaan monella tavalla ahtaan ajan lie
vittämiseen, työttömyyden poistamiseksi ja 
pulan auttamiseksi ja poistamiseksi. Tähän 
tarkoitukseen käytettävät rahat, joilla ensi 
vuoden aikana järjestettäisiin laitumia ja 
ratsastuskenttiä samoinkuin rakennettaisiin 

rakennuksiakin, olisivat miltei yhtä tehok
kaita työttömyyden torjumiseksi kuin erityi
set työttömyysrahatkin. Samalla olisivat 
sinne hankittavien siitoshevosten ostot juuri 
nykyisissä oloissa vähälukuisuudestaan huo
limatta edes vähäisenä virikkeenä ihan la
massa oleviin hevosostoihin hevosten kas-· 
vattajilta. 

Edellä esitettyjen ajatusten perusteella 
suosittelen suurelle valiokunnalle hallituk
sen esityksen hyväksymistä. 

Ed. U. Hilden: Den historiska ut
vecklingen av landets öden har gjort, att 
hästaveln härstädes icke ägnats den upp
märksamhet, som den har rätt att fordra 
av staten. Under den svenska tiden gjor
des visserligen försök att förbättra häst
sta:mmen genom ett sla:gs stuteri å kungs
gårdarna men dessa blevo dock av mindre 
betydelse, emedan man på den tiden sak
nade den vetenskapliga insikt, som är nöd
vändig för att ett avelsarbete .skall krönas 
med framgång. 8edan vår lantdag oc;h 
riksdag tillkommit har man visserligen be
viljat medel för ihästavelns befrämjande, 
men icke tillräckliga för att nå det mål 
man har förespeglat sig. Själva hava vi 
icke heller haft målet hlart för oss och 
vilka riktlinjer vi böra följa, endel hillr 
velat ihava en god springare, andra en god 
draghäst, en tredje har önskat en annan 
egenskap utvecklad hos hästen, med andra 
ord den finska hästen skulle vara en häst, 
som i sig förenar alla möjli:ga 1egenskaper. 
Följden av en sådan fordmn har varit, att 
man aldrig kunnat nå toppresult.at, utan 
stannat 1ångt under. 

Sedan vi nu blivit självständiga har det 
blivit klart för envar, att vi behöva två 
typer av våra finska hästar. Den ena 
måst,e be.sitta de egenska:per, som försvaret 
förutsätter, med andra ord vara en lätt 
häst, som duger för vårt kavalleri, men 
som 8amtidigt kan begagnas för skogskör
slor och av mindre jordbrukare. Den 
andra, en tyngre häst, behöva vi för vår 
industri o0h vårt större jordbruk, ikraftiga 
tillräckligt för att draga våra tunga jord
bruksmaskiner. Våra motorfordon hava 
gjort, att den i vårt land så högt uppskattade 
travarförmågan numera kan bortlä1nnas, 
o0h detta gör det lättare att få de övriga 
fordringarna fyllda. 

Svårt är dock att få de riktlinjer och 
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önskemål omsattru i praktiken, som · vi 
önska. Här behövs en stark enhetlig led
ning, som först kan erhållas genom sta
tens hjälp, sålunda att ett statens häst
stuteri inrättas enligt de grunder, som i 
propositionen föreslås, och som bygger på 
den av statsrådet tillsatta kommittens he
tänkande. Man har i statsutskottet för
kastat frågan, motiverande detta med att 
staten ej ihar pengar. Men man betänker 
ej, att statsverket i så fall blir tvunget att 
nedlägga stora kapital på reparationer av 
remontskolans stallar i Villmanstrand, pen
gar, som kunna användas till nybyggnader 
å den föreslagna nya platsen. Ej heller 
är det rä:tt, att staten nu iknappar in på 
byggnadsverksamheten, då arbetslöshet'en 
eljes är stor och det för staten gäller att 
skaffa arbete åt så många som möjligt. 
AUt finnes även inom det egna landets 
gränser, som behövs för att få det före
slagna stuteriet i gång. Ingen penning
export behöver komma ifråga. 

J ordbrukarena behöva ·ej heller frukta, 
att staten genom detta stuteri skall börja 
konkurrera på hästmarknaden. Nej, stute
riet skall bliva den förädlingsanstalt, däri
från goda .avelsdjur sändas ut till olika 
delar av landet för att förenhetliga vår 
häststam. Få vi vår häststam enhetlig så 
kunna vi tänka på att exportera hä,star 
t. ex. till Rys,sland, där en kolossal häst
brist är rådande. Därför hoppas jag, att 
stora utskottet skall omfatta reegringens 
proposition och godkänner densamma. 

Ed. Ra u t a harju: Tänään käsiteltä
vana oleva hallituksen tekemä ehdotus 
hevossiittolan perustamisesta on pidemmän 
ajan ollut hallituksenki.n taholta kysymyk
sessä. Samoin se on ollut vireillä hevos
jalostustyöntekijäin sekä hevoskasvattajain 
piireissä. 

Jo vuonna 1913 teki maanviljelyshallitus 
senaatille ehdotuksen oriaseman perustami
sesta sisältyen samaan esitykseen ehdotus 
hevoshoitokoulun perustamisesta. Sitten 
vuonna 1922 jätti maataloushallitus maa
talousministeriölle täydemsen ehdotuksen 
asiasta määrittelemällä tällä kertaa, miUe 
maatilaHekin laitos olisi perustettava. Kun 
Hevosjalostusliittojen Keskushallinnon val
tuuskunta keväällä 1923 teki maatalousihal
litukselle aloitteen siittolrukysymyksen eteen
päin viemisestä, kääntyi maataloushallitus 

huhtikuussa 19·23 ehdotuksen johdosta maa
talousministeriön puol,een, esittäen että he
vossii ttolakysymys ra tkaistaisiin hevosj alos
tusliittojen kokouksessaan ·ehdottamalla ta
valla. 

Kysymy:s hevossiittolan perustamisesta 
on siis ollut jo parin vuosikymmenen ajan 
vireillä muodossa tai toisessa. 

Tämän edellinen hallitus asetti maa
talousministeriön ·esityksestä 16 p :nä !JJ.el
mikuuta 1928 komitean käsittelemään sa
maa ·hevossiittolan ailkaansaamista ja jalos
tuksen keskittämistä. 

Tämä komitean mietintö on nyt näJhtii
vänä ja ovat komitean jäsenet olleet yksimie
lisiä siitä, että hevossiitto1a on välttämä
tön, niin maataloutemme kannattavien he
vosten jalostukseen kuin sotalaitoksemme
kin hevosten jalostukseen nähden. 

Imullakseni onkin siihen siksi painavat 
syyt, että asia olisi vihdoinkin saatava to
teutetuksi. Sillä onhan muidenkin koti
eläinten jalostukseen nähden ISiitoskeskuk
set osoittautuneet tarpeellisiksi. V aan vielä 
suuremmalla syyllä hevosiimme nähden, 
sillä sukupolvet seuraavat verrattain hi
taasti toisiaan, joten yksityisen pitkäaikai
nenkin työ voi mennä hukkaan, jo,s seu
raaja ei harrasta samaan päämäärään pyr
kimistä tai ei harrasta ollenkaan hevossii
tosta. Käsiteltävänä olevaan kysymykS'een 
on kylläkin muutamilta tahoilta hevoska&
vattajainkin piireissä suhtauduttu epäilyk
sellä, syystä että valtio tulisi kilpailemaan 
yksityi•sten hevoskasva:ttajain kansS'a. 

On tietenkin myönnettävä, että sitä vä
hemmän valtion tarvitsisi ostaa hevosia, 
mitä enemmän se ehtii saada omiaan kas
vatetuiksi. Vaan eihän voida kieltää val
tiota kasva:ttamasta monella muulla omis
tamailaan tilalla hevosia omaksi tarpeek
seen ja vieläpä myytäväksikin. Siten pelko 
kilpailusta käsitykseni mU'kaan on aiheeton, 
kun ottaa huomioon sen eittämättömän 
hyödyn, mikä siitä on a;janmittaan tuleva 
yksityisiUe hevoskasvattajille. .Sillä on 
myönnettävä, että muuta keinoa ei voida 
löytää hevosten yksilöllisten ominaisuuk
sien, luonteen, käyttökelpoisuuden ja talou
dellisten ominaisuuksien selville saamiseksi, 
kuin pidempiaikaiseen käyttöön perustuvat 
kokeet ja laskelmat. Komitea on mietin
nössään tullut siihen tulokseen, että kan
nattavaisuutta silmälläpitäen ei siittolassa 
voitaisi jatkuvasti pitää kuin korkeintaan 
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100 kappaletta siitokseen käyt·ettävää tam
maa ja 4 a 5 oritta, johonka summaaJll 
kuuluisi sotalaitoksenkin tarpeeksi ajateltu 
osa. On otettava huomioon koko maamme 
hevosmäärä, joka virallisten tulosten mu
kaan oli v. 1927 395,968. Vuoden 1918 
järkeen, jolloin kanta:kirjain pitäminen tuli 
kantakirjakonsulentin tehtäväksi, on mer
kitty vuoteen 19,28 mennessä 9,600 tammaa 
ja 2,900 oritta. Kantakirjaariita oli v. 
1927 käytännössä 1,000 kappaletta, joten 
siittolan hevosmäärä on niin pieni pro
sentti, ettei kilpailusta ole juuri pelkoa. 

Edellä esitetty hevosten luku ei talous
arviotamme tehtäessä olisi aivan mitätön 
summa, jos varovai.sestikin laskettuna yk
silkköhinnaksi Lasketaan 3,000 markkaa 
emille ja varsoil1e 2,000 a 800 markkaa, 
niin yhteinen summa on yli miljaardin 
(1,180,000,000:-). 

On huomioonotettava, kuinka suurien ja 
huomioonotettavien arvojen enentämi.stä 
hevosjalostustyö meillä tukee ja hoitaa ja 
miten tärkeä tehtävä sillä maataloudellem
me on, ja on 1selvää, että lllykyistä suhteel
lisesti alkuperäistä hevosjalostustamme on 
pidettävä taloudellisena heikkoutena. He
vosjalostustyötä on senvuoksi kehitettävä 
ja siinä päästävä samantapaisiin tuloksiin 
kuin karjakantamme jalostustyö,ssä on jo 
päästy. 

Maatalousministeri täällä selostaessaan 
tätä hevossiittolaikysymystä toi sen niin 
asiallisesti julki, että minusta on turhaa 
tästä enää ruveta puhumaan.. Toivoisin, 
että tämä tuHsi asiallisesti harkitulksi suu
ressa valiokunnassa, johon tämä asia pa
lautetaan. 

Ed. P u ll i n e n: Hevostalouden suureen 
merkitykseen nähden maamme talouselä
mässä ovat valtion toimenpiteet hevosjalos
tuksen edistämiseksi olleet tähän saakka ha
janaiset ja ne järjestöt, jotka ovat huolehti
neet hevosjalostuksesta sekä hevoshoidon 
edistämisestä, ovat saaneet tähän saakka toi
mia verrattain vähäisen valtioavustuksen 
turvissa. Seurauksena tästä onkin ollut, 
että hevosjalostustyö me.illä ei ole päässyt 
kehittymään ede-; samalle ta~wlh lmin kar
janj:tlostustyö, vaikka hevosen merkitys ta
loudessa olisi sen kyllä ansainnut. 

Tämänvuoksi onkin hevosmiespiireissä 
kauan toivottu ja tehty anomuksia, että he
vosjalostustyön vakauttamiseksi saataisiin 

maahan valtion hevossi.ittola. Anomusten 
johdosta on hallituskin kiinnittänyt asiaan 
huomiota ja antanut valmistaa sitä. Kun 
valmistustoimenpiteet nyt ovat monipuoli
sen harkinnan jälkeen valmiit ja kun eri ta
hoilla myönnetään, että suunnitelmat siitto
lan perustamisesta ovat kaikin puolin onnis
tuneet, ja kun siittolan paikasta, josta on 
ollut erimielisyyttä, on nyt päästy yksimie
lisyyteen, niin olisi tärkeätä saada asia nyt 
ratkaistuksi. 

Valtiovarainvaliokunta ehdottaa Jmiten
kin hallituksen esityksen tällä kertaa hylät
täväksi rahallisista syistä. Kun siittolan pe
rustamiskulut voitaisiin haitatta jakaa 
useammalle vuodelle, niin toivoisin, että 
suuri valiokunta yhtyisi mietintöön liitet
tyyn vastalauseeseen esityksen hyväksymi
sestä. Hylkäys tuottaisi suuren pettymyk
sen laajoille hevoskasvattajapiireille sekä 
aiheuttaisi hevosjalostuksessa vielä nykyi
sestään lamaannusta, mikä asian tärkeyteen 
nähden olisi valitettavaa. Esityksen hyväk
symistä puoltaisi myös se, että hevoshoito
koulutus, joka meillä on melkein kokonaan 
laiminlyöty, saataisiin tällä tavalla järjes
tetyksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus laiksi kansakoulutoimen järjes
tysmuodon perusteista annetun lain 9 § :n 

muuttamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Hagan y. m. lak. al. n :o 15, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotulmen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Ed. Ö s t e r h o l m: Det är anmäl'knings
värt, att riksdagen i dag har på dagord
ningen tvänne lagförslag, som avse ändring 
av 9 § i lagen om grunderna för folksko-
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leväsendets organisation. För det första, 
regeringens proposition n :o 22, som nyss 
behandlades i första läsningen och för det 
andra rdm. Hagas nu föreliggande motion. 
De båda lagförslagen sträva att utveckla 
lagstiftningen i olika riktningar. Rdm. 
Hagas motion avser att överlämna bestäm
manderätten vid val av lärare i folkskolor 
åt folkskoledirektionerna, medan regerin
gens proposition å andra sidan önskar öka 
skolmyndigheternas, närmast skolstyrelsens 
bestämmanderätt i detta avseende. För 
min del hyser jag uppfattningen, att rdm. 
Hagas motion under inga förhållanden 
borde godkännas. Beträffande regeringens 
proposition är jag tveksam och skulle finna 
det klokast om riksdagen skulle låta det 
bliva vid det gamla. Den nu gällande av
fattningen av paragrafen tryggar enligt 
min upfattning bäst såväl skolans intres
sen som rättvisans krav. 

Ed. H a g a: Kulturutskottet har i sitt 
betänkande föreslagit, att ifrågavarande 
motion måtte förkastas och som motiv an
för utskottet, att det föreslagna tillägget 
till 9 § i lagen om grunderna för folkskole
väsendets organisation icke är för prakti
ken behövligt, emedan de nuvarande be
stämmelserna äro tillräckliga, som stadga, 
att den som befinnes lämpligast och skick
ligast skall till tjänsten utses. Skulle för
hållandet på detta område vara sådant el
ler fullt tillfredsställande och tydligt, 
skulle icke den av mig m. fl. underteck
nade motionen kommit till. Det har ty
värr under senaste tid i flera fall inträf
fat, att lärare- eller lärarinneval, som av 
vederbörande direktioner i fullt laga for
mer blivit verkställda och där enligt direk
tionernas enhälliga mening den för tjänsten 
lämpligaste och skickligaste blivit utsedd, 
efteråt av skolstyrelsen blivit upphävda, 
och direktionerna hava blivit ålagda att 
bland samma sökande förrätta nytt val. 
Åtminstone en del av folkskoleinspektö
rerna hava tolkat hithörande bestämmelser 
så, att den sökande, som har de högsta vits
orden, särskilt i lärarförmåga, alltid bör 
utses, och en sådan tolkning gör, att di
rektionerna, på vi1ka valen ankomma, icke 
ha fri prövningsrätt att till tjänsten utse 
den, som enligt deras prövning, vilken i 
de flesta fall grundar sig på personkän
nedom, befinnes lämpligast och skickligast. 

Jag förstår, att häremot invändes, att så
dant ingripande från statsmyndigheternas 
sida skett endast då, när direktionerna 
missbrukat sin förtroendeställning och vid 
valen låtit släktskap och andra dylika sa
ker spela in. Jag vågar påstå, att så icke 
är förhållandet, och jag kan som bevisfö
ring åberopa, att i det inspektionsdistrikt, 
där det av mig påtalade inträffat, har lä
rarkåren enhälligt tagit parti mot inspek
törerna samt ansett ett förtydligande av 
detta lagrum nödvändigt, vilken hållning 
de självfallet icke intagit, ifall direktio
nerna missbrukat 8in förtroendeställning. 
Det bör icke glömmas, att de personer som 
hava höga vitsord eller goda betyg, oftast 
hava möjlighet att komma i åtanke och 
erhålla tjänst, men vi böra sträva därhän, 
att också personer med mindre goda vits
ord, vilka i det praktiska livet visat sig 
vara goda förmågor, icke undanhållas och 
tillbakaträngas, när de väl försvara sin 
plats. 

Utskottet åberopar vidare som motiv, att 
statcn till stor del ekonomiskt underhåller 
folkskolorna. Jag vill ingalunda bestrida, 
att så är förhållandet. Glömmas bör lik
väl icke, att kommunerna hava stora egna 
utgifter för sina folkskolor. Det ankom
mer ju å kommunerna att till huvudsaklig 
del bestrida kostnaderna för skollokalers 
uppförande, ensamma ansvara för dessa 
lokalers uppvärmning, belysning m. m., 
som ensamt för sig kräver stora summor 
per år. Vidare skola kommunerna en
samma anskaffa nödig jord och betesmark 
samt andra natura-förmåner för lärarkå
rerna och därtill deltaga med i ja a v alla 
övriga kostnader utom de lagbestämda lö
neförmånerna. Ihågkommas bör, att folk
skolorna förvaltas av kommunerna samt 
att de äro kommunernas egendom. Under 
sådana förhållanden äro de i motionen på
talade ingripandena från statsmyndighe
ternas sida ägnade att inkränka på och 
ledera kommunernas själv:styrelserätt. 
Statsmyndigheterna böra i detta fall, en
ligt min mening, taga sig talan endast ifall 
inkompetenta personer av direktionerna 
utses. 

Jag hoppas att stora utskottet, till vil
ket frågan går, beaktar de anförda syn
punkterna och intager en annan stånd
punkt än kulturutskottet. 
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Ed. M a n t e r e: Koska valiokunnan hyl
käävä mietintö on yksimielinen, niin on, 
aiheetonta lähemmin kosketella esillä ole
vaa kysymystä. Tahdon vain lyhyesti 
ilmoittaa, että puolestani täysin hyväksyn 
valiokunnan kannan ja myöskin ne perus
telut, millä tätä kantaa on puollettu. Ne 
näkökohdat, jotka ed. Österholm äskettäin 
mainitsi, ovat niinikään kaikin puolin paik
kansa pitävät. On ilmeistä, että voimassa 
Dleva lainsäännös hyvin vastaa tarkoitus
tansa ja Dlisi erittäin arveluttavaa, jos sitä 
muutettaisiin siihen suuntaan kuin aloit
teentekijät ovat ehdottaneet. Siitä olisi 
Yarmaan seurauksena, että monissa tapauk
.sissa opettajaksi otettaisiin henkilö, joka 
on heikompi sekä tiedoiltaan että taidoil
taan kuin kilpahakija. Kouluhallituksessa 
esille tulleet tapaukset selvästi osoittavat, 
uttä johtokunnat varsin monissa tapauk
sissa olisivat halukkaat valitsemaan opet
tajaksi hakijoista heikomman, joskus kaik
kein he~koimman. On ollut välttämätöntä, 
että seldi tarkastaja että myöskin kouluhal
litus ovat Yoineet puuttua asiaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
" u u r e e n v a l i o k u t a a n. 

l 0) .Ehdotus laiksi varojen v:uaamisesta 
nudis- ja Iaidunviljelyksistä pienviljelijöille 

annettavia palkkioita varten. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 18 ja Dtetaan toiseen käsi t te
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 6 valmistelevm'lti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 25, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: lGisittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 18. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jäl
keen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

Ed. Hänninen: Maailmansodan aikai
nen nälkäaika ja maailmankaupan häiriyty-

minen silloin ovat mitä suurimmassa maa
rin tehostaneet eri valtioitten pyrkimystä 
päästä viljanviljelyksessäkin niin pitkälle, 
että kukin maa tulisi mahdollisimman pal
jon omillaan toimeen. Monissa sellaisissa
kin valtakunnissa, jotka luont0nsa puolesta 
eivät varsinaiseen viljanviljelykseen ole so
pivia, kuten esim. Norjassa, alettiin valtio
vallan puolelta tehokkaasti tukea maanvil
jelijöitä peltoalan laajentamisessa. Nor
jassa käytettiin tähän tarkoitukseen vuo
sina 1918-26 55 milj. kruunua ja raivat
tiin sinä aikana 50,000 ha uutta maata. 
:Myöskin useissa muissa Europan maissa on 
viime aikoina viljelysmaitten laajentamista 
valtion puolelta tuettu. 'l'ässä mainittakoon 
vain lisäksi Italia, jossa suorastaan valtion 
työnä on entisiä epäterveeilisia rämeitä eli 
marenneja laajat alat vehnäpelloiksi kyn
netty. 

Suomen eduskunta myönsi 1920 uudisvil
jelyksen laajentamiseen 30 milj. markkaa ja 
myöhemmin 16 milj. markkaa, ja näiden toi
menpiteiden kautta lisääntyi peltopinta-ala 
vuosina 1921-22 70,000 hehtaarilla. Edel
leen on eduskunta mainittuun tarkoituk
seen myöntänyt 1928 menoarvion yhteydessä 
15 miljoonaa jaettavaksi pienviljelijöille ko
rottomina lainoina sekä samana vuonna ke
väällä 20 miljoonaa, niin ikään viime vuo
den menoarvion yhteydessä 25 miljoonaa. 

Niinkuin hallituksen esityksestä näkyy, 
on näitä palkkioita hakenut 37,500 pienvil
jelijää ja suunniteltujen raivausten ala on 
43,500 ha sekä 6,700 ha laidunmaata. San
gen huomattava ala uutta viljeltyä maata 
on siis tulossa. Raivauspalkkioitten jaka
misella on jo tultu sangen huomattaviin tu
loksiin. Olen erikoisesti seurannut näiden 
palkkioiden vaikutusta Pohjois-Suomen 
eräillä rajaseuduilla ja voin mainita, että 
niillä on ollut siellä huomattava merkitys. 
Sellaiset picneläjät, joiden pienet viljelyk
set eivät vuosikymmeniin ole laajentuneet, 
ovat nyt tarttuneet kuokkaan ja huomatta
via aloja raivanneet uutta maata, ja ovat 
saaneet niistä huomattavia satoja. Pohjois
Suomessa on tuhansia pieneläjiä, joiden hal
tijoilla koti on ollut vain ikäänkuin leväh
dyspaikkana, kun ovat kulkeneet työmaalta 
työmaalle. Juuri näille ovat raivauspalk
kiot erittäin tarpeellisia. Ne tekevät mah
dolliseksi, että nämä vasta uudisraivauksessa 
alkuun päässeet saavat tilaisuuden jonkin 
aikaa vuodessa tehdä työtä omalla konnul-
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laan ja siten vuosi vuodelta voivat saada 
entistä enemmän elatuk'len apua kotikon
nustaan. 

Suuri valiokunta on hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan mietinnön pääkohdissaan, 
m. m. siinä, että raivauspalkkioiksi olisi käy
tettävä 20 miljoonaa eikä vain 10 miljoonaa 
vuodessa, kuten hallitus oli esittänyt ja 
että laki olisi säädettävä viideksi vuodeksi. 
Sen sijaan ei suuri valiokunta ole hyväksy
nyt sitä valtiovarainvaliokunnan lisäystä, 
että palkkion saanti tulisi riippuvakai myös
kin metsäpinta-alan laajuudesta, jonka mu
kaan ne pienviljelijät, joilla on 1-10 ha 
peltoa ja lisäksi Etelä-Suomessa yli 30 ha 
metsämaata ja Pohjois-Suomessa yli 110 ha 
kasvukelpoista metsämaata, eivät saisi mai
nittua palkkiota. Erittäinkin sosialistit 
ovat tätä kantaa ajaneet ja koettaneet vai
kuttaa siihen, että palkkion saanti tuon met
säpinta-alarajan yläpuolella loppuisi. Min
kälaisiin mahdottomuuksiin veisi, jos tämä 
sosialidemokraattien ehdottarua metsäpinta
alan rajoitus otettaisiin palkkion saantipe
rusteeksi, sitä osoittavat seuraavat seikat: 

1. Lain ulkopuolelle jäisivät m. m. suuret 
alueet Pohjois-Suomea ja Lappia, joissa ei 
vielä ole isojako edistynyt niin pitkälle, että 
voitaisiin sanoa, miten paljon maata isossa
jaossa tulee tilalle. Sellaisia pitäjiä ovat 
m. m. Enontekiö, Utsjoki, Inari, Petsamo, 
Kuusamo, Posio; lisäksi Kuolajärvellä ja Ke
mijärvelläkin on isojako vielä niin kesken
eräinen, ettei vielä tiedetä tarkoin, paljonko 
asukkaat tulevat saamaan maata. Sitävas
toin Kuusamon ja Posion kuntien pienvil
jelijäin eli manttaalittomien tilojen maa
kysymys, samoih Kemijärven ja Kuolajär
ven pientilain lisämaakysymys ovat vielä 
paralllaan eduskunnassa valmisteltavina. Ei 
suinkaan cd. Pekkalakaan, joka täällä on 
kovin innokkaasti ajanut metsäpinta-alan 
ottamista jakopcrusteeksi, voine väittää, 
etteivät näiden seutujen pieneläjät tarvit
sisi raivauspalkkioita. Ovathan siellä pel
topinta-alat tavattoman pienet vanhoillakin 
tiloilla ja uusilla sitäkin pienemmät, usein 
vain pieni perunamaa majan ympärillä. 

2. Metsäpinta-alat sekä Lapissa .että 
muualla Pohjois-Suomessa sekä itsenäisty
neillä kruununtorppareilla että tilallisilla 
tulevat olemaan sikäli suuret, että vain vä
häinen osa näistä uudisraivaajista tulisi 
osalliseksi näistä raivauspalkkioista. Ei 
suinkaan Perä-f;::~pln asukkaaHe ole suurta-

kaan iloa suuresta metsäpinta-alasta. Siellä 
tulee tilaa kohden useita satoja hehtaareja 
pienimmillekin, mutta sehän on sellaista 
tunturikoivikkoa, jota ei voi myydä eikä pal
jon muutenkaan käyttää kuin polttopuina. 
Jos talo on Ruotsin rajalla, esim. Rönkämä
joen varrella, siellä sillä voi koivuillakin 
olla jonkin verran kauppa-arvoa. 

3. Venäjälle laskevien vesistöjen varsilla ei 
arvo-metsälläkään oie ainakaan tätä nykyä 
paljon mitään arvoa. Niin ollen toisin pai
koin tuo suuri pinta-ala tiloilla voi olla mel
keinpä rasituk'lena, kun otetaan huomioon, 
että monin paikoin maa on siellä niin karua, 
ettei se tahdo kasvaa metsää. Mainitsen 
esimerkkinä Kuolajärven Tuntijärven ym
päristön, ja minä lunlcn, että ed. Pekkala
kin tuntee tämän seudun tavattoman karuu
den. Siellä on pientä näreikköä peninkul
mien laajuudella, ja vaikka sitä olisi kuinka 
paljon hyvänsä talolla, ei siitä sille tuloa 
lähde. 

4. Jos joku on uskaltanut ostaa raiskio
tilan, jossa metsä on vain taimistoa, vaik
kapa sitä olisi 115 ha, ja kun peltoala olisi 
pieni, niin hän ei, vaikka olisi kuinka köyhi.i,. 
hän ei pääse osalliseksi näistä raivauspalk
kioista. 

Pohjois-Suomen kannalta katsoen olisi 
laki siinä muodossa kuin se on valtiovarain~ 
valiokunnan mietinnössä, melkein mahdoton, 
ja muuallakin Suomessa sangen epäkäytän
nöllinen ja veisi kohtuuttomuuksiin. Mistä 
esim. saadaan tarkka selvitys tilan pinta
aloista~ Pitäisikö jokaiseen hakemukseen 
liittää maarekisteriote, jos sellainen olisi 
saatavissa? Ja miten siitä todettaisiin kas
vukelpoisen metsämaan suuruus~ Sitähän on 
kartastakin tarkoin mahdoton todeta. Pi
täisikö tehdä tutkimus itse paikalla~ Sem
moinen työ tulisi verraten kalliiksi. Kun 
rajapinta-ala Etelä-Suomessa olisi 30 ja 
Pohjois-Suomessa 110 ha, olisi kai tätä lakia 
varten maa jaettava vyöhykkeisiin. Sanot
taisiin, että täällä Etelä-Suomessa metsä
pinta-alaraja olisi 30 ha, seuraavassa 40, 
sitten 50, 60, 70, 80, 90, 100 ja 110 ha. Siten 
tulisi verraten suuritäinen vyöhykejako, ja 
siinäkin voitaisiin tehdä aika paljon virheitä. 
Se vaatisi erinomaisen tarkkaa maan tunte
musta, niin että toimeenpanoasetuksen teko, 
jos tämä metsäalarajoitus tulisi lakiin, kävisi 
erittäin vaikeaksi. Koko tämä metsäpinta
ala-juttu on mielestäni kamariteoriaa, joka 
tekisi tämän lain erittäin monimutkaiseksi 
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ja paikoin, niinkuin täällä olen selittänyt, 
Pohjois-Suomeen nähden melkeinpä ma,hdot
tomaksi. 

Kannatan sentähden suuren valiohmnan 
ehdotusta. 

Ed. Pekkala: Viime istunnossa an
tamassani lausunnossa jo osoitin, 

että käsillä oleva lakiehdotus, joka tar
koittaa uudisviljelys- ja raivauspalkkioiden 
myöntämistä pienviljelijöille, ei siinä muo
dossa kuin suuri valiokunta on sen hyvä:k
synyt anna takeita siitä, että palkkiot tu
levat jaetuiksi todellisille pienviljelijöille, 
!-lillä, kun la;kiehdotukseen sisälty-y ainoas
taan peltopinta-alarajoitus, mutta ei mi
tään säännöstä maksimimetsäpinta-alasta, 
;.;aattaa suurempikin tila päästä palkkioista 
osalliseksi ; 

että jos kohta lain mukaan palkkioita 
jaettaessa tulisi huomioonotettavaksi asian
omaisen taloudellinen asema, tällainen 
määräys, joka on harkinnan varassa, ei 
anna varmuutta siitä, että palkkiot tulevat 
niille, joille ne on tarkoitettu; 

että metsäpinta-alarajoituksen lakiin otta
minen ei aiheuta, l~J.kia käytäntöön sovellu
tettaessa, sen suurempaa hankaluutta kuin 
peltopinta-alarajoituskaan, koska molem
mat ovat yhtä selvästi todettavissa, varsin
kin jos säännös muodosteltaisiin niin, että 
samaa maksimimetsäpinta-alaa sovellute
taan kautta koko maan, huolimatta siitä, 
että olosuhteet siihen samoin kuin pelto
pinta-alaankin nähden vaihtelevat maan 
eri osissa melkoisesti ; 

että voimassaolevassa asutuslainsäädän
nössä kuitenkin jo pitemmän aikaa on so
vellutettu valtiovarainvaliokunnan ehdo
tukseen sisältyvää säännöstä metsäpinta
alasta, j<Jka vaihtelee maan eri osissa, ilman 
että tästä on käytännössä aiheutunut mi
tään hankaluutta; 

että täytäntöönpanoasetuksessa voidaan 
lähemmin määritellä, mitä pinta-alaa maan 
eri osissa on sovellutettava, jolloin voidaan 
liikkua 30-110 hehtaarin välillä; 

että tällaista säännöstä, joka sisältyy jo 
maataloustuotannon edistämislainoja koske
vaan lakiin, on maatalousvaliokunta viime 
aikoina valtiovarainvaliokunnalle antamis
saan lausunnoissa suositellut käytäntöön
otettavaksi; 

että viimeinen maalaisliittolainen hallitus 
antaessaan esityksen mainitun maatalous-

tuotannon edistämislainoja koskevan lain 
muuttamisesta meni tässä kohden vielä pi
temmälle, ehdottaen lakiin otettavaksi 
paitsi pelto- ja metsäpinta-alarajoitusta 
myöskin niittyalaa koskevan säännöksen, 
mikä epäilemättä olikin oikein; 

että, kun kuitenkin niittyalan muunta
minen pelloksi varsinkin Pohjois-Suomessa 
saattaisi käytännössä aiheuttaa hankaluutta, 
se puheenaolevassa tapauksessa olisi jätet
tävä huomioon ottamatta; 

1että kyseessoolevien palkkioiden myöntii
misellä vain siinä tapauksessa on työttö
myyden lieventäjänä merkitystä, että ne 
tulevat jaetuiksi pienimmille pientiloille, 
n. s. kääpiöviljelmille, jotka myös kipeim
min tällaisia palkkioita tarvitsevat; 

että valtavan pääosan, noin 84% myön
nettävistäkin palkkioista, tulee jakamaan 
ilmeisesti 1'viaatalousseurojen Keskusliitto, 
lopun jäädessä Pienviljelijäin Keskusliiton 
ja Pienviljelijäin-I_Jiiton osalle; ja 

että, jos mieli palkkioiden jakamiseen 
nähden hankkia varmat takeet ja selvät 
ohjeet, lakiin olisi otettava kiinteät mää
räykset niistä ehdoista, joilla palkkioita 
voidaan myöntää ja joihin eittämättä kuu
luu myöskin ehto korkeimmasta sallitusta 
metsä pinta-alasta. 

Näitä tosiasioita ei ole voitu täällä nyt
kään kumota, ja on senvuolmi vaikeata ym
märtää, minkätähden asetuttaisiin, kuten 
suuren valiokunnan enemmistö on tehnyt, 
valtiovarainvaliokunnan ehdotuksesta poik
keavalle kannalle, ellei syynä ole ollut pyr
kimys sisällyttää palkkioiden saajien pii
riin myöskin suuremmat tilalliset, jolloin 
pyrkimyksen kylläkin saattaa ymmärtää. 
On tosin huomautettu siitä, että hyväksy
mällä edelle suosittelemuni ja valtiovarain
valiokunnan ehdottama metsäpinta-alarajoi
tus, palkkioiden saajien piiristä suljettai
siin pois m. m. lukuisat valtion asutustoi
minnan kautta muodostuneet tai muodos
tettavat asutustilat, mutta tällainen luulo 
perustuu ilmeisesti väärinkäsitykseen. Sillä 
asutuslainsäädäntöönhän sisältyy juuri 
yllämainitunlainen säännös, joten kaikki 
siten syntyneet pientilat ilman muuta tuli
sivat olemaan palkkion saantiin osalliset. 

Olen jo aikaisemmin painostanut sitä 
seikkaa, ettei yksin peltopinta"ala, talou
dellisen aseman ohella, saisi olla määrää
mässä, mitkä tilat pääsevät palkkioota osal
liseksi, koska tällöin saatetaan toiset seudut 



388 Tiistaina 2 p. joulukuuta 1930. 

parempaan, toiset huonompaan asemaan. 
V alaistakseni tätä tosiasiaa pyydän vielä 
(c'Sittää eräitä näkökohtia. Mitä parempi 
on tilan liikenneasema, sitä pienemmällä 
peltoalalla se tulee toimeen, koska tilan 
talouden voimapcräisyys varsin suuressa 
määrin riippuu sen liikenrreasemasta. Tä
hänastinen palkkioiden jako kuitenkin 
osoittaa, että niistä ovat Et,elä-Suomcssa 
päässeet osallisiksi k0skimäärin huomatta
vasti enemrrnän peltoa omistavat pientilalli
set kuin Pohjois-Suomessa. Niinpä oli 
palkkiota saaneiden pientilojen pellon kes
kisuuruus Uudenmaan läänin maanvilje
lysseuran alueella 4. 7 hehtaaria. Se on 
ollut keskisuuruus. Uintisen Viipurin lää
nin maanviljelysseuran alueella on tilojen 
keskisuuruus 4.9 hehtaaria, Hämeen läänin 
maanviljelysseuran alueella 4.2 hehtaaria, 
mutta Perä-Pohjolan maanviljelysseuran 
alueella 2.1 hehtaaria ja J_~apin maatalous
seuran alueella 1.2 hehtaaria. Tämä riip
puu ilmeisesti 'Osaltaan siitä, ettei ole lain
kaan otettu huomioon tilan niitty- eikä 
metsäalaa, jolloin eroavaisuudct eivät olisi 
yllämainitunlaiset. 

Ma:inittakoon myös, että kun esimerkikf~i 
Pienviljelijäin Liiton jakamista palkkioista 
osallisiksi päässeiden pientilojen peltoala 
oli keskimäärin 2.s hehtaaria, lähenteli 
Suomen eteläpuoliskon maanviljelysseuro
jen välityksellä palkkioita sa,aneiden pien
tilojen keskimääräinen peltoala viittä heh
taaria ja tässä voi olla syy siihen, miksi 
m. m. Maatalousseurojen Keskusliiton johto 
täällä niin tarmokkaasti puolustaa suuren 
valiokunnan käsilläolevaa ehdotusta. 

Ed. Hännisen lausunnon johdosta on 
1momautettava, ettei hän ole täysin otta
nut selkoa asiasta. J'viitä isonjaon alaisiin 
pitäjiin tulee, niin siellä metsäpinta-ala 
määritellään luonnollisesti manttwalin pe
rusteella, joka on tiedossa. Niinkuin jo 
äsken huomautin, pääsevät 1"aikki valtion 
metsämaiden asumukset osallisiksi palk
kioista, joten ed. Hännisen väite ei pidä 
paikkaansa. Se osa tilallisia, joiden tilat 
ovat Venäjälle laskevien vesistöjen varsilla, 
on niin pieni, etteivät ne tässä koko maata 
käsittävässä asiassa merkitse mitään. :Maa
rekisteriä ei tarvita metsäpinta-alan totea
miseen yhtä vähän kuin sitä tarvitaan pel
topinta-alan toteamiseen. Kun ed. Hänni
nen täällä huomautti, että minun esittä
mäni tiedot ovat kamariteoriaa, niin minä 

pyydän saada huomauttaa siihen, että €d. 
Hännisen esittämät tiedot ovat ,kuusamo
laista teoriaa". 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotusta myÖR 
metsäpinta-alan rajoituksen ottamisesta la
kiin on arvosteltu varsinkin maalaisliitto
laisten taholta. He näyttävät kokonaan 
unohtaneen, että heidän viimeinen :oma hal
litUJksensa, jonka pätevyyttä he eivät 
epäille, samalla j,outuu heidän arvostelunsa 
alaiseksi. Olisi odottanut, että ~olm edus
taja heidän ryhmä,stään olisi ~1oussut halli
tusta puolustamaankin, varsinkin kun puo
lustelu tällä lrertaa olisi pohjautunut asial
lisesti varsin vahvoihin perusteihin. Pidän 
nimittäin kohtuuttomana, että sellainen teh
tävä jätetään asiaankuuiumaH:omien käsiin. 

Ed. I1 o h i: Kun ed. Pekikala täällä tois
tamiseen on niin voimakkaassa äänilajiss<L1 
puolustanut sitä kantaa, että näitii uudis
raivauspalkkioita olisi annettava ylk:sin
omaan niille, jotka metsämaata omistavat 
(Vasemmalta: Sitä tarvitsevat!) sen mai
nitun määrän, niin on minun huomautet
tava, että vaikka tällainen säännös, jossa 
rajoitetaan myös metsä:ma,an pinta-ala, on 
aivan luonnollinen, silloin kuin järjeste
tään uudisasutusta, kun tahdotaan nimen
omaan sellaista asutusta saada aikaan, jossa 
olisi edellytykset siihen, että viljelijä per
heineen tulisi siinä toimeen, ,kysymys on 
silloin ainm toisen luontoinen kuin nyt 
esillä oleva kysymys. Kun tämän lairn tar
J{Joituksena on saada peUon pinta-.ala 
maassa lisätyksi niille viljelijöille, joiden 
pellon pinta-ala on kovin pieni, koetetaan 
päästä siihen, että saataisiin omavarais
talouteen siirtymään näistä pienviljelijöistä 
niin suuri I{}Sa kuin mahdollista, niin silloin 
kun tämä on taDkoitusperänä, niin silloin 
ei ole merkitystä pantava siihen, minkii 
verran metsäpinta-alaa on olemassa, mutta 
enempi yksinomaan siihen, j!Os peltoit on 
vähän ja j'Os taloudellinen asema on sellai
nen että viljelijä ei kykm1e sitä ilman täl
laista valtion väliintuloa lisäämään. Ne 
ovat ne perusteet, jotka kaiken järjen 
nimessä pitää olla oikeat perusteet. 'rässä
hän suuren valiokunnan ehdottamassa muo
dossa sanotaan laissa, ettii tätä ,uudis- ja 
laidunviljelyspalkkiota jaetaan sellaisille 
varsinaisille pienviljelijöille, joiden peltoala 
uudisraivauksen kanssa on korkeintaan 
10 ha ja joiden katsotaa111, heidän taloudel-
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J inen asemansa huomioon ott~en, olevan 
tällaisen palrokion tarpeessa.'' Jos ny:t nou
<1atetaan sitä teoriaa, mitä ed. Pekkala 
täällä on niin voimakkaasti ajanut, niin 
voimme ottaa esimerkin kahdesta naapu
rista. Toinen voi 'olLa, jolla on tuota met
säpinta-alaa muutama hehtaari enempi, 
mutta se on sellaista, josta hän ei ikinä voi 
penniäkään saada. Se on rais<kattn jo aikai
semmin. Voi olla, ettei saa ·edes kotirer
vetta tuosta omasta mets1istä. (Ed. Huttn
uen: Knka sen on raiskannut ~) Edelliset 
asukkaat mahdollisesti, joko ovat ne 
olleet sen {)mat vanhemmat tai onko se 
oston kautta siir•tynyt muilta, tai kuka ta
hansa. Toinen voi olla vieressä, joka sit
tenkään ei ole taloudellisesti läheskään niin 
ahtaalla, jonka metsäpinrta-a.la sopii näiden 
rajojen sisälle, mntt<l> hätä ei ole läheskään 
niin :suuri. Peltoa voi olla kaksi kertaa 
niin paljon kuin tuolla toisella, jolla metsä
pinta-ala ylittää ~tuon rajan, kaksi kerta;a 
·~nempi kuin edellisellä. Tämä ~1aa, tiimii 
toinen, valtion apua. Toiselle, vaikka se 
olisi kuinka. köyhä, laki ei anna mil11kään
la.ista mahdollisuutta toimeenpanoviran
omaisille antaa sille apua. Onko tällainen 
jä.rja<Jtelmä oikea, moraalisesti oikea 1 Mi11;i 
tahdon nimenomaan kysyä, onko sellainen 
järjestelmä sitä tarkoitusta vastaava, jota 
tällaisella lailla pyritään ajamaan 1 Jos se 
seikka, että tässä nimenomaan määritellään 
se, jota määritelmää ei ollut silloin, kun 
aikaisemmin IJäitä palkki·oita jaettiin, että 
,joiden katsotaan, heidän taloudellinen ase
mansa huomioonottaen, olevan tällaisen 
palkkion tarpeessa,'' tämä määritelmä on 
se, joka on !kaikkein oikendenmukaisin. 

Se seikka, että joskus on maalaisliittolai
nen hallituskin joutunut antmnaan sen 
,.;uuntallien esityksen, se nyt ;johtuu siitä, 
että silloin oli meillä eduskunta semmoinen, 
jolloin eduskunnan päätökset kykenivät 
sosialidemokraatit sanelemaan. Mutta on
neksi ei nyt ole niin asianlaita. 

Ed. Pullinen: Kun ed. Pekkala täällä 
uudisti viime istunnossa pitämänsä esitel
män, niin hän sanoi, että silloin ei vastattu 
siihen, eikä nytkään voida kumota hänen 
asiallisia väitteitään. '['ämän johdosta minä 
pyydän huomauttaa, että nämä väitteet, 
mitä hän esitti, tosiasiallisesti kumottiin 
asian ollessa ensimmäisessä käsittelyssä, kun 
asia lähetettiin suureen valiokuntaan, ja , 

kun tämä ed. Pekkalan kolmasti uudistettu 
esitelmä ei tällä kertaakaan ole uutta si
sältänyt, ei kellään ole halua uudelleen 
tuoda esille niitä vastaväitteitä ja samoja 
asioita, joita silloin lausuttiin, kun ed. 
Pekkalan väitteet kumottiin. Lukiessani 
tätä ed. Pekkalan viime istunnossa pitä
mää esitelmää mietin, että mistä aiheutuu, 
että hän niin kiinteästi pitää kiinni ehdo
tuksestaan, että avustusehdoksi metsäpinta
ala määrättäisiin, ja sain sen käsityksen, 
että se johtuu siitä, että ed. Pekkalalla ou 
kokonaan väärä käsitys käsitteestä pienvil
jelijä. Hän nimittäin mainitsee, että sel
lainen viljelijä, jolla on 10 ha peltoa, ja 
200-500, jopa 1,000 ha metsämaata, voi
taisiin lukea pienviljelijäksi. (Ed. Pek
kala: Fji !) Niin on tässä paperissa. (Edus
kunnasta : . Kyllä se niin on ! ) Minä t~i
män johdosta sanon, että niissä piireissii, 
jotka arvostelun toimittavat ja näitä avus
tuksia jakavat, ei ole tällainen käsitys, ja 
niissä osataan tämä asia arvostella eikii. 
tällaisiin väiirinkäsityksiin voida johtua ol
lenkaan asiantuntijain asiaa kiisitellessä, 
niinkuin ed. :Pekkala luulee. Nähtävästi 
metsämiehillE on toisenlainen käsity;.: 
yleens~i. maataloudesta ja. maatalouselä
mästä ja siitä ;johtuu hänen erehdyksensii. 
tässä asiassa. 'l'oinen syy, mistä vielä tah
don huomauttaa osoittaakseni, miten heikko 
ed. Pekkalan asia on, 011 se, e~ttä jos ed. Pek
kalan ehdotus -- uudistan, mitä aikaisem
rnin olen sanonut -- tulee laiksi, niin St~ 
vie siihen, ettii koko ti:imiin avustustoimin
nan kiiyUi.ntöön saattam.inton on erinomaisen 
vaikea ja se tulee saamaan aikaan han
kaluuksia sc·kä turhia kustannuksia. Sitä
naitsl ecl. Pekkalan viimeinen lausunto 
~Jsoitti, ettei sitä myöskään tarvita. Hän 
Lodisti, että keskimäärin 5 hehtaari;], on ol
lut niillä taloilla viljelysti.i, jotka ovat tätä 
lainaa tähän mem1essä hakeneet. Tästä ei 
siis ole ollut kellekään minkäiinnäköistä 
haittaa; päinvastoin on asia kulkenut oi
keaa tolaansa eikä ed. Pekkala voi näyttää 
mitään viiärinkä.ytöksiä tapahtuneen. 

1"iJ<l. L a h te l a: Se kanta, jolle tässi:i 
kysymyksessä on ed. Pekkala asettunut, 
asettaessaan metsämaan pinta-alan, siis 
metsämaan laajuuden, palkkion saamisen 
ehdoksi, on joka tapauksessa kestämätön. 
Täällä on monessa puheenvuorossa osoi
tPttu ne mahdottomuudet, mihin tämä veisi. 
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Minun tarvitsee vain esittää tässä vielä yksi 
näkökanta. 

Mehän ·tiedämme, että talojen jaossakin 
samoin kuin isossajaossa jaetaan metsä
maatkin jyvityksen perusteella. Ja jyvi
tyksen perusteella toimitetussa jaossa voi 
käydä niin, että toinen tilallinen saa vain 
yhden hehtaarin korkeasti jyvitettyä met
sämaata, sensijaan kuin toinen samanlai
nen osakas saa huonompaa metsämaata 10 
hehtaaria. Siitä huolimatta on voinut 
käydä niin, että se, joka on saanut 10 heh
taaria tätä huonompaa metsämaata, on saa
nut vielä arvoltaan paljon huonomman 
osan. ,Jos metsämaan pinta-alan laajuus 
asetetaan ehdoksi palkkion saamiselle, jou
tuvat ne, jotka ovat saaneet huonompaa 
metsämaata ja voineet kärsiä tappion tois
•ten osakasten kesken toimitetussa jaossa. 
myöskin palkkioiden ulkopuolelle. Tällai
nen kohtuuttomuus tulisi myöskin jatku
maan tässä uudisraivauspalkkioiden saan
nissa arvaamattomiin asti. Kun kerran ei 
ole kysymys siitä, että tässä ruvettaisiin 
metsämaita laajentamaan tai niitä kas
vattamaan, niin minun lräsittääkseni ei 
metsämaan pinta-ala voi alla milkään 
määräävä. Varallisuus, joka täällä on 
määrääväimi pohjaksi esitetty, perustuu
kin juuri siihen, että vähäväkisimrmät 
tulevat saamaa:n aYltStQ'-ita. Voihan olla 
niin, että henkilö, j•oka omistaa - sa
nokaamme - sen 110 hehtaaria metsä
maata, voi olla paljon huonommassa talou
dellisessa asemassa kuin se, joka omistaa 
vain puolet tuosta · määrästä. Näin ollen 
jäisi huonommassa taloudellisessa asemassa 
oleva pientilallinen osattomaksi palkkiosta 
ja paremmassa asemassa oleva tulisi osalli
seksi siitä. On siis kohtuutonta, että metsä
maan pinta-alan laajuus, joka Di perustu 
mihinkään varallisuussuhteeseen, asetettai
siin määrääväksi palkkion saamisessa, kun 
on kysymys pellon pinta-alan laajentami
sesta. 

Ed. P o j a n i u o m a: 'l'ule.n esittJämään, 
että Ql:y-väksyttäisiin ihall'iitUiksen '8sitys niin 
rahamää·rään kuin palkkion suuruuteen 
lliiihden ensimmaiSen pykälän kohdalla. 
Tällaisena valtion rahatalouden vaikeana 
aikana o'1isi uskottava t&mä hallituareen hoi
dettruvaksi, ko~ka hallitus on (k;a:tsonut sen 
täHä 10 miljoonalla voi,vansa hoitaa. 
Vaikka wsia onQdn monessa suhteessa tär-

keä, niin on varmaa, ett:Jä. siinä!kin men· 
nään harhaJam, kun siihen kovin ylenmää
rin koetetaan käyttäli mha:a. Ehdottomasti 
on monessa suhteessa paremmin ja hyö
dyllisemmällä tavaHa tulee käytetylloo, kun 
anll11l?taan ioko korottornia tai haluakorkoi~ 
sia lainoj~ kuin että kovin suu~ia palk
kioita antamalla houkutella,run iihm:isiä ko
kei'luun. Kun kerran hrallitus on niinkin 
huomattavan rahamäärän esittänyt, niin 
mielestäni olisi se !hyväksyttävä. S.amoin 
ne perustelut, mi!l1ä hallitus tätä peruste
lee palkkioiden suuruuteenkin nähden, o'li
sivat mie1estäni paikalla:am. Meillä on 
esim. niin uudis- kuin 1aidunviljclyksessä
kin hyv·in pm1jon maanviljelijöitä vielä 
sillä kannalla, ettei kaikki ole aivan 
osunut oikeaan, ja se kai~ki kokeilu nyt 
tälläkin alalla voi tulla valtiolle hyvinkin 
kalliiksi, ettei sii•täkään ole va;sta:avaa hyö
tyä. Ovatpa tästä laidunviljelyksestä jo 
yksityisetkm saaneet sellaista kokemusta, 
että kun on uhrannut siihen ihuomattavart 
ralhamiiärät, niin on huommmutkin, että 
siitä täytyy perääntyti ja ikokornwan lopet
taa ja 'huoman1nut kaikiki rahansa mcnrneen 
hukkaan. ,Ja P'aljon on siinä suhteessa 
tullut väärinkäsitystli, on m. m. saatu met
sää hävittää ja sitten on V"Jsta huomattu 
pcrä.stäpäin, että siihen on malhdotonta 
saa1da laidunviljelystä. Kaikki tällaiset 
asiat huomioon ott,a•en meidän olisi uskot
tava rhallitukseen ja olta:va hallitu:ksen ikam
naUa, ettii J1a1litus parhaitBn voisi nämä 
asiat järjestää. Ja nii,n täihän mälärä
raha:ankin näihden, ikun kerran ha:Uitus on 
katsonut, että se riittiiä, nriin ;siihen miB
lestäni •pitäisi ylltyi.i. 

Ed. 'l'. H a 1 on en: Kun tääHä maa
Jai.rsliittolaisten ja eräiden muidffil t;uurvi'l
jelijäedustajwin puo1esta on esitetty mah
tavasti, ikuinka ruikaåsempi uudisviljelys- ja 
raiv:auspalik[{iosäännökset on osuneet oi
kea:arru, niin minä taihtoisin valaista sitä 
parilla esimerkillä. ErääJssä. Miklkelin lää
nin kunnassa sai pari maanviljeEjää, joista 
toinen omistaa yli 100 ha mctsäma:ata, alle 
10 iha vi:lijeltyä maata ja noin 40-60,000 
m31rkikara pa11lcldtal1eturnsia, Hi!hes 2,000 
mrur1dkaa vi:ljelyspa[lklciota. Eräs toinen 
suunrniUeen samanlai8essa a1semassa O'leva 
henkilö sai hyvän matkaa yli 1,000 llllk. 
viljelysp.wJklkiota. Ainakin t•oisen näistä 
pa,liklkioista välitti maanviljelysseura, joi-
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den toimintaa täällä sangen voimaikkaasti 
,on puollettu. Nyt täällä maalaisliiton 
edU&kuntarylrmän herra puh<eenjohtaj1a lau
sui äsken, että sil'loin kun sääJdettiin 1akia 
maataJ.oustuotaillm.ton edistämisra:hastosta, 
silloin täytyi !kuulla sosialistien mielipi
dettä. Nyt ,ei o1e siihen pakkoa. Minä 
kysyisin vain, merik:itseekö tämä ed. Lohen 
mielipiteen ilmaus sitä, että nyt kuullaan 
päoo1;äassa lapual>aiiShenkisten suurmaallli
omistajain cilkä pienviljelijäin edustajain 
mielipidettä. Kumma'tikohan tässä ovat oi
kf'Jimman lka111nan puolella? 

Ed. H a l o: Kun ikuulirn tässä ~eskuste
lussa ed. Pelkkwla111 1ausunnon, niin tulee 
mielJeeni OOIIllal!l ryhmän esiintyminen tä
män asian ikä!Sitt1e!lYISSä aikaisemmin. Ja 
sanottaikoon suoraan, että vrusemmisto oli 
silloin re<hemnen. Se vastusti asiwa rehel
lisesti. Nyt ed. Peikka1an tultua ·edus:lmn
hlial!l on hän keksinyt tälhän metsäpirnta
a1al!l mää.ritteiyn itse asiaa vastustamaan. 
Pikkuviljel~jäin !kannatusta toivo'cn ei us
kalleta rvaJStu.&i!aa asiaa, mutta valitaan sii
hern nyt tällainen syy, jolla lkoetetaa111 ajwa 
itse suurta a;sia'a hucmommalks:i:. Minä toi
voisin, että ed. Pekkala ei oli.si ·esiintynyt 
sillä tavalla, kuin on tehnyt. 

Minä luulen, että ed. Pekika!la mitä tulee 
metsäipinta-'a:lwan ja viljdyskysymybiin, 
on ehdottolllJaSti väärässä, sillä kyllä Poh
jois-Suomoo metsäpinta-aLat monta kertaa 
ovat siksi välhän tuottoi,scia, ettei n:iistä, var
-;inkaan jos ajattelemme mets:äJmie:hen kan-
nalta, korvinilman monta kertaa suuria sum
mia myödessä tule. Ed. Pekka:la aTVelee 
niillä rwhoilla näiUe vil~elyjksriä laitettavan. 
Kyllä :ne rahat ovat pian syödyt. T,eidän 
ryhmänne on 1epäre:hellinen tässä asiassa. 
On keksitty tekosyy, kun ei rehellisesti us
kalleta sanoa, että me emme hyväksy palk
kiojärjootelmää laisinikaan. 

Ed. C a j a n d e r: Herra puhemi·es! -
Minä pyydän asiassa vielä saada lausua 
muutaman sanan, joskin tulen osittain tois
tamaan sellaista, miiä täällä jo on lausuttu. 

Mitä tulee tässä asiassa ilmenneeseen pää
tlrimielisyyteen, koskee kysymys, kuten 
tääl1ä on jo rvaikuuttavasti osoitettu, poh
jaltaan sitä, tahdotaanko nimenomaan pien
viljelijöitä avustaa, vai avustetaamko myös 
muita. 10 peltolhel1tooria käsittäNä tila on 
nimiWHn varsin epämääräinen käscite. Ete-

lä-Suomessa se on pient.ila, mutta Pohjois
Suomessa ei ole montakaan tiloo, joiden 

, viljelty peltoala ilman niittyjä olisi 10 ha 
suurempi. Esimerkkinä mai:nittakoon, ,että 
Kemijärven Alaky1än 324 talossa oli maa
herran antamien rverollepanopäätäiksien mu
kaan !keskimäärin vain 1.67 iha peltoa, 
mutta kyllä niittyä 11.24 'ha. Ja Ylitkylän 
94 talossa oli keskimäärin O.s1 ha peltoa 
sekä 13.49 ha ·niittyä. Kemijärven lkirlkon
kylähän on kuitenkin Po:hjois-Suomen kaik
kein vauraimpia asutusseutuja. Lisättä
köön, että 8wrnoi1la taloil1a on samojen vE'
roUepanopäätösten muka:an metsämaata 
Alaik.ylän taloilla 1mskimäärin 2918.96 ha ja 
Yl1ä!kylälll ta;loilla ke<skimääri,n 382.91 ha. 
Sen sanamuodon mukaan, minkä Laki on 
saamut suuressa valiokunnassa, ei siis 
avustlli<Sia ainrukaan Pohjois-Suomessa tul
ta:isi antama1an erityisesti pientiloille, vaan 
tulisi avustuksensaanti koskemaan mel
keinpä kaikkia tiloja i'lman erotusta, mikäli 
niiden orni1stajain harkitaan taloudellisen 
asemansa vuoksi olevan tällaisen palkkion 
tarpeessa. Sa:rrra tulisi asianlaita olemaan 
moniaalla Suomen eteläpuoliskossa, varsin
kin syrjäseuduil1a. 

Jos siis taJhdotaan kysymyksessäolevat 
v'arat. todella varata pienviljelijöille, ei 10 
peltohehtaa:ria riitä tunnusmerkiiksi. Lisä
ttmnustukseiksi on valtiovarainvaliokunta 
ehdotta:nut kasvukelipoisen metsämaan pi!ll
ta-alaa. Sitä on, kuten täällä jo on mari
nittu, käytet1:.y parissa. muussaikin saman
laisessa lai,ssa, puihuma;ttakaan siitä, elttii 
sitä on menestyiksellä käytetty valtion met
sämaiden asuttamista ik:oskevwssa laissa. 
Ehdotettu määritelmä - 30 ha Etelä~Suo
messa j.a siihen verrattavissa. ooissa maalta 
toisena raja-arvona ja toisena raja-arvona 
110 iha Lapissa ja siihen V'ell'rattavissa osissa 
Pohjois-Suomea - tarjoaa, ikutJen valtion
maiden asutta;milslain toteuttwrninen on 
osoittanut, riittärvän suuren liiklkumisvapau
den eikä sen noudattaminen käytännössä 
ale tuottanut mainitt&via vaikeuksia. 

On sanottu, ~ttä tällainen mäarite1mä 
ttietä·isi vää·ryyttä. Sellainen tilall:im.en, jo~la 
on Etelä-'Suomessa 31 iha kasvukelpoista 
metsämaata, tuntisi katkeruutta jäädessään 
ilman palkkiota, nwapurin, jcmlka metsäala 
on vain ('I.S~m. 219 ha, sa:adessa arvustuiksen. 
Mutta sellaist-a katlkeruuttaih·an ei missään 
tapaullmessa v'oida ikokon:aa:n välttää.. Sa
manlaista katkeruutta 'lOpäHemättä tuntee 
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se vil:je1ijä, jolla, sattuu Qlemruan esim. 
10% ha peltoa ja. joka si~s tuon neljän
neshehtaarin talld>a. jää ilman avustusta. 
Kokemus on rsitärpai,tsi osoittanut, että met
srupinta-a,l·at a~ll'a (lVat 'anta,neet siksi pal
jon ihamkinnallle sijaa, että reiden perus
teella on palj()n vähemmän mahdollisuuk
-sia ik:ohtuuttomuuQ\:siin kuin puheen ollen 
peltopint:a.calQista, joita voidaan melkein 
neliömetriUeen mitata. 

On myöskin sanottu, eWi metsäpinta
alan muikwan ottaminen o'lisi tarpeetonta, 
koska a:vUJstuksc:rlJ saannissa on asianomai
sen varailisuus mä.är~iävänä. Mutta eihän 
varaillisuutta ole milloinkaan pidetty pi,en
vl.iljelijän mittana. Smmen valiokunrnan 
ehdotuksen mulmwn voisi mälirätyil-lä edel
lytyksiliii suudilallinenLn pLiiistii avucltt!k
sesta osallitscksi, jos hän on. joutunut talou
dellisesti I'a;ppiolle, ja sellainenhan ei Y{Ji 

oHa lain twrkoitus. 
!.;isäksi on sanottu, että sel%isenra kuin 

lruki nyt on ehdotettu, sellminren tilaUirr1en 
voisi jäädä osattomaksi, jon~m metsä on 
tosin mälärä'pinta-ala·a suurempi, mutta 011 

sen johdosta kutalkuinkin arvoton, että. se 
on ·edellisen omistajan aikana tullut hä:vi
tetyiksi. Edellisen omistwjan hävitystyöhön 
on kai vedottu sen taUöa, että on rrmtsottu, 
että joka itse on metsänsä 'pu!htauiksi hä
vittänyt, l1ä1I1 tuskin ansaitsee valtio'lta 
pa;1kkiota nyt puheCIKlO'lCV'an rain nojalla. 
Tosin kyllä meilJä on metsiä hä,.ritetty, 
mutta eihän metsi-en ~vävitys toki sentään 
ole sääntönå j,a oi kai nä:iden poi1;:ikeuste11 
pidä •antaa tulla lai.rusäädännössä m~iäräii
viksi. Sitäpaitsi peltoon nähden voi sa t
tua aivan vastaava t.apaus. Olettar,;:aanrmc, 
että on tila:Hinen, jonka peltoala on 15 ha, 
mutta jonka. pelilot jo -edellisen omi1stajan 
arilkana ovat joutuneet ·rwppiolle. Hänkin 
jäisi suuren vaHokmman'k:in ehdotuksen 
mukaan ilman avustusta, va1ikka hiineu 
peltoalansa tuotto ehkä vastaa tnskin 7 TI.a :11 

norrmaalituottoa. 
Minun nähdäkseni ei ole esitetty mitäiin 

pät·evää syytä v·altiovarainvali{)ku-nnan eh
dottamaa mää,ri1telmää vastaan. Se on si
'lrä'li oikeudenmukaisin, -että se todella v'a
ra;a n.ämä avustukset 'pienti1aHisille, kuten 
tarkolitus arvttstuksilla on ollut. 

Aivan eri ·rusia on, oniko tärrlaisesta asiasta 
lailla säädettävä. Eokemus tähän asti sää
detyistä budjettia sitovista laeista on siihen 
määrään !ldrelteinen, -ettei olisi a1ihetta 

uusil:la täHaisill.'la l~illa sitoa >eduSkunnall: 
hrurkintavaltaa bu:djettiasioissa, ellei siiihen 
ole wilvan pakoittavi>a syitä. Sellaisia syitä 
taas tässä tapauksessa varmaanik:aan ei olf' 
olema;ssa, siHä valtiovarainvaliokunn,as.sa 
j'a eduskunnassa tulee aina olemaan riittä
västi tämän asian 1"annatta1jia, jotenka ei 
ole vaaraa ol'emassa, ~Uei sel!laiseen tarkoi
tukseen var:rroja osoitettaisi, jos tulO'- ja 
menoarvion järjestely siihen vain su:inik:in 
antaa mahdollisuutt:a. Nytkin on valtio
varainvaliolk:unta, luullaksen~ ilman vasta
lauscetta, ottanut budjettiin tätä mrkoitta
van määrä.mhan, vieläp[i, ~miksi kertaa nii11 
suurena !kuin hallitus oli ehdottanut. Mutt;J 
va'ltion taloudellinen as:ema voi k€Jhittyä 
s'CllaisGl\:Jsikrin, että myöskin tlimän. mä>ärii
rahan suuruutta täytyy saada varr>wasti !har
kita. SeUail:>mJ, varpaan harkinn'an nyt eih
dotettu la1ki tel1:1ee mahdottoma-ksi. 

Olen se111vu:oksi sitä mieltä, että lain 1 
§ :ään dlisi , ,l,opetetruan' '-sanan jä!Jll;.;een li
sä.ttävä· S'a>nat: ,mikäli valtiotalouden tila 
sen saUii ". I~llei tällaista lisäystä katsot
tailsi voitavan hyväikByä, tulen redellä esit
tämillänJi perust-eitUa lain kolmann0ssa kä
sittelyssä ehdottamaan J>a1kiehdotuksrn hyl
kiiämistä. 

Ed. Pyy: Täällä maalaisliiton taholta 
nJltetaan, että sosialidemokraatit eivät ha
lua ajaa tässä asiassa pienviljelijäin asiaa, 
kun sensijaan maalaisliiton edustajat ovat 
ottaneet päämääräkseen ajaa keskisuuruis
ten maanviljelijäin asiaa. Se on verrattain 
selvästi osoitettu, että sosialidemokraattien 
ottamalla kannalla on oikeudenmukaisuutta. 
Eräät maalaisliiton edustajat näyttävät ko
konaan unohtaneen sen seilmn, että meillä 
syntyi pienviljelijöitä viime vuosina sellai.
sia, ;joilla saattaa olla viljelmän pinta-alana 
10,5 ha, mutta sensijaan metsämaata 15 ha 
korkeintaan. Tämä on asutustoiminnan vh
teydessä usein niin mäiiritelty. Nämä pikku
viljelijät ovat ;joutuneet rakennusaikanaan 
verrattain suurten rasitusten alle, silti jäävät 
ulkopuolelle palkkioista. Sen takia minun 
tekisi mieleni kysyä, ed. Lohelta, onko mo
l'aalisesti oikein sellaisten viljelmien ja vH
jelijöitten keskinäinen vertailu, joilla saat
taa olla peltoa 10,5 ja metsää 15 ja taas toi
selta puolen sellaisten, joilla on 9,5 ha pel
toa ja metsää 35. Eikö todella viime mainit
tujen viljelmien taloudellinen asema nykyi
sen metsälainsuädännön pohjalla ja metRiin-
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hoidollisesti metsää hoitaen pinta-ala edel
lvtä omin avuin elämistä. Sen takia minä 
yhdyn kannattamaan sitä rajoitusta, minkK 
ed. Pekkala täällä on esityksessään tehnyt. 

Ed. P u ll i n e n: Ed. Cajander täällä 
tahtoi puheenvuorossaan saada esiintuo
duksi, että ne määräykset, joita ed. Pekkala 
ehdotti tähän lakiehdotul(seen, voisivat viedii 
kohtuullisiin tuloksiin. Minä pyydän ed. 
Oajanderille tuoda muutamia esimerkkej}j 
hänen omasta Yaalipiiristään ja osoittaa, , 
että jos tämii laki tulee laiksi, niin se viepi 
suorastaan kohtuuttomuuksiin. Viipurin 
läänin alueella Luumäen, osan I_~appeeta, Sa
\·itaipaleen, Suomenniemen pitäjissii l1seim
milla talollisilla on enemmän kuin 30 ha 
metsämaa ta. Jos tällöin laki tulee laiksi, niin 
mainittujen pitäjien köyhät talolliset eivät 
tule saamaan tätä avustusta ja nämä olisi
vat käsitykseni mukaan kaikkein suurim
massa tarpeessa tästä avustuksesta. SielHi 
on viljelys heikkoa ja takapajulla ;ja maat 
huonoja, joten siel:lä tarvittaisiin' avustusta 
tilusten lisäämiseksi ja tehty muutosehdotm< 
suorastaan estiiä sen, sillä ainoa keino näi
hin pitäjiin nähden olisi se, että saataisiin 
selitetyksi, että niiden olot ovat verratta
vissa Pohjois-Suomen oloihin. Kuitenkin 
luulen, että on hyvin vaikea selittää, että 
n!ämä pitäjät voisivat olla Lapin .seutujer• 
vertaiset. J..~oppupuoli ed. Cajanderin lau
sunnosta oli selvä. hän nähtävästi vastustaa ' 
koko tätä lakia j<{ siinä on syy, mitii varten 
hän tahtoo kannattaa lisättyjä rajoituksia 
avustusta annettaessa. 

Ed. P e k k a l a. Ed. Pullinen tahtoi aikai
semmassa puheenvuorossaan väittää, että 
minä pitäisin pientilana sellaista tilaa, johon 
kuuluu 5 a 8 ha peltoa ja 2 a 500, vielä tu
hatkin ha metsämaata ja että minii. olisin 
aikaisemmassa lamsunnossani näin sanonut. 
Minä olisin toivonut, että ed. Pullinen olisi 
tämän lausunnon lukenut ',sanasta sanaan, 
niinkuin se on kuulunut, sillä minähän o'len 
päinvastoin sanonut, mainittuani yllämaini
tun esimerkin, että ,eiväthän ,toki tällaiset 
til~ttt ole pientiloja", siis aivan päinvast,oin 
kuin ed. Pullinen täällä i:isken väitti. 

Valtiovarainministeri Vennola: Pyy
dän uudistaa aikaisemmin jo lausumani huo
mautuksen, että lakiehdotus olisi tehtävä 
sellaiseksi, että myönnetyt määrärahat jää-

--"- - ----·--

vät riippuvaksi siitä, mikäli valtiovarain tila 
sallii. Mitä tällä hetkellä myÖnnettäviin 
varoihin tulee, niin olen myös jo aikaisem
min huomauttanut, että valtiovarain tila ei 
salli myönnettäväksi enemmän kuin 10 mil
joonaa. Uudistan sen täällä. 

Ed. V e s t e r i n en: Minä valitan sitä, 
että täällä edistyspuolueen taholta tehtiin 
ehdotus sellainen, jonka täällä ed. Cajander 
teki. Asiallisestihall wsia on niin, että jos 
tehty ehdotus menee läpi ja lisätään tähän 
lakipykälään varaus siitä, että vuosittain 
annetaan tämä määräraha, jos valtiovarain 
tila sen sa1lii, silloinhan yksinkertaisesti me' 
emme tarvitse tätä lakia. Bhdotus on tie-
1 ä~ikseni sama kuin ed. Ståhlbergin ehdotus 
suuressa v:diolmnnassa. 1'iimä viepi siiJa>n, 
dtä joka vuosi jätetään budjettikäsittelyn 
yhteydessä ratkaistavaksi, sallivatko nyt 
\'altion varat tämän määrärahan taikka ei, 
.ja siis joka vnosi k:is]ttelemme tämän budje
tin yhteydessä. On siis leikkimistä lainsää
(Uinnöllä jos laki sellaisessa muodossa hyväk
.·:yHiän. Ja minusta tuntuu vielä kylmem
mälHi ja vielä ikävämmältä, että saman puo-
1 ueen taholta ilmoitetaan, että ellei näin 
wpahdu, he tulevat äänestämään tämän lain 
hylldiämistä. Minun mielestäni tällä ajan
kohdalla tällainen puhe pienviljelijäYäestölle 
ml vi:ihemmän harkittua. 

11'1itii yleensä tulee tähän pienviljelijäin 
kysymykseen ;ja suurviljelijäkysymykseen, 
niin kyllä minä tahtoisin teille, sosialidemo
Jr.raut.it, sanoa, että kyllä se on vaikea sulloa 
ihmis,ct metsähehtaarien perusteella, kuu
luuko se pienviljelijöihin, vai suurempiin 
viljelijöihin, jossa raja voi riippua vain 
muutamasta metsähehtaarista. Sillä asia on 
todella niin, että nyt, kun me kuljemnw 
pierrdljelystä kohti huimaa kyytiä joka 
vuosi, se raja tulee häviämään, jota on niin 
tarkoituksella ja teoreettisilla laskelmilla 
koetettu:- pitää yllä. Valtion taholta asutus
toiminnan kautta muodostetaan noin 2,000 
tilaa vuodessa; joka vuosi jaetaan tiloja 
ympäri maan perillisten kesken; tilojen 
pinta-ala pienenee vuosi vuodelta, ja kun 
nyt jo osoittaa tilasto vuosilta 1910-20, 
että pientilojen lukumäärä jo silloin oli 
77 1

/ 2 %, eräissä lääneissä menee aina 90 
% :iin asti, niin ei ole mitään järkeä, eWi 
me yrittäisimme edelleenkin pitää jollakin 
metsäpinta-ala hehtaarimäärä;llä tätä rajaa 
yhä edelleenkin agitatiota varten yllä. Minä 
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viime lansunnossani tältä samalta paikalta 
huomautin, että minä en käsitä, että sosiali
demokraatit voisivat olla vain taktillisista 
syistä tätä asiaa vastaan. Tämä keskustelu, 
mikä nyt on suoritettu, erityisesti ed. Paaso
sen lausunto, osoittaa elävästi, että on tar
koituksena vielä pyrkiä yhä enemmän ja 
nnemmän hajoittamaan maatalousväestöä, ja 
kävipä ikäänkuin vanhat mainingit van
hoilta torppariajoilta siitä lausunnosta esille, 
jolloin oli kiihoittamismahdollisuudet niin 
erinomaisen suuret. Minä sanon, että se ei 
ole vielä hävinnyt Suomen torppareista tuo 
viha, jota silloin kylvettiin, Mutta tämä 
aika, jota me nyt elämme, tämä hirvittävän 
vaikea taloudellinen elämä, jota potee koko 
Suomen kansa kaikilla eri elämän aloilla, 
mutta erikoisesti juuri maatalousväestön kes
kuudessa, tämä aika on sellainen, että se tuo 
lähemmäksi suomalaisen talonpojan, pien
viljelijän ja suuremman viljeljjän. Niit
ten on yhdessä yritettävä, jos ne 
mielivät elää tässä maassa ja tilansa säilyt
tää. Jos eivät ne tätä päämäärää käsitä, niin 
niiden asema tulee olemaan hirvittävän va
kava. Siis on tarpeetonta käsittääkseni 
yrittää ja koettaa edelleen väittää, että nuo, 
joilla on 110 hehtaaria Pohjois-Suomessa, 
30 hehtaaria Etelä-Suomessa (Vasemmalta: 

se ole vika, jos esim. viljelty pinta-ala lisään
tyy. Voi käydä niin, että harkitsemattomasti 
avustusta myönnetään, minä en tahdo väi
tellä siitä, voidaan antaa henkilölle jolla 
olisi ehkä tilaisuus itse hoitaa tämä viljelys
raivaustyö. Eihän se kuitenkaan o\e niin 
suuri rikos kun sillä on suoritettuna viljel
tyä pinta-alaa korpeen yhä lisää, että tällai
nen poikkeus voi olla määräämässä, hyväksy
täänkö tämä laki vai ei, se on jo sentään 
liikaa. Minä tahdon nähdä ne edustajat, 
jotka todellakin tahtovat näiden pikkusyiden 
takia hylätä tämän lain. Muistakaa, että te 
lyötte silloin erinomaisen karkealla aseella 
Suomen hädänalaison pienviljelijän sydä
meen haavan. 

Bd. C a j a n d e r: On tuskin syytä ru
veta yksityiskohtaisemmin väittelemään 
tässä asiassa. Siitä mitä minä lausuin, pi
täisi käydä selville, että olen pitänyt tämän
tapaisen lain säätämistä vähemmän suota
vana valtion talousarvion järjestelyn kan
nalta enkä: itse asian takia. Mitä itse asiaan 
tulee, nimittäin pienviljelijäin uudisrai
vausten avustamiseen, niin siinä suhteessa 
minä tietääkseni olen ollut yhtä lämmin 
pienviljelijäin kannattaja kuin kukaan muu 
valtiovarainvaliokunnassa. 0 lenhan kannat
tanut tämän määrärahan koroittamista kak
sinkertaiseksi siitä, mitä hallitus esittäLi. 
Muuten, koska varat eivät missään tapauk
sessa riitä kaikkien palkitsemiseen, niin 
minä katson oikeimmaksi, että varat vara
taan niille pienimmille. 

Entäs 10 hehtaaria?) ne kuuluvat sosiali- ' 
demokraateille ja he pitävät niistä huolta, 
mutta ne muut, jos heillä on 115--120 heh- ' 
taaria, ne eivät kuulu meille, ne ovat porva
reita, suurviljclijöitä. Tämä käsitys voidaan 
niin erinomaisen helposti meillä vielä toistai
seksi syöttäii.. Mutta tämä aika, Jumalan 
kiitos, korjaa tämän väärän käsityksen ja 
teidän poliittisella viljavainiollanne tulee ' 
vilja vähitellen loppumaan. 

Minusta on asia oikeudenmukainen sellai
sena kuin sen suuri valiokunta on hyväksy
nyt. Sillä täytyy sanoa, että jos toinen, jolla 
on pienempi hehtaarimäärä rajan toisella 
puolella, viljelee samoissa olosuhteissa, sa
moissa varallisuussuhteissa, tilaansa, niin 
täytyy sanoa että on ilmeinen vääryys ta
pahtunut, jos toisBlta valtio vaatii vain vel
vollisuuksia ja veroja suoritettavaksi ja toi
sella on ne edut, mitkä yhteiskunta voi vil
jelijälle tarjota, nautittavina. Tätä ei voida 
pitää oikeudenmukaisena. 'l'ämä mielestäni 
on sellainen vääryys, jota eduskunta ei voi 
minun käsittääkseni tehdä, loukkaamatta to
della vakavasti ihmisten oikeudentuntoa. 
Ja siihen eduskunnalla ei ole syytä. Eihän , 

Ed. Pennanen: Silläkin uhalla, että 
tämänluontoisessa asiassa hyvin helposti kä
sitetään toisen esittämät ajatukset väärin, 

, pyydän kumminkin muutamalla sanalla 
minäkin kajota tähän kysymykseen. 

Pidän oikeastaan sopivampana vaihtaa 
mielipiteitä siitä, Q1lko tällainen asia sää
dettävä lailla vai onko se järjestettävä bud
jettipäätöksellä, kolmannessa lukemisessa. 
J\'Iutta kun kumminkin sekä valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyissä parissa 
vastalauseessa että eräissä täällä annetuissa 
lausunnoissa on kosketeltu myöskin tätä ky
symystä ja sen Sopivaisuutta lainsäädäntö
kysymyksenä, pyydän siitäkin lausua jo nyt 
yksin tein jonkun sanan. 

Näissä mainitsemissani vastalauseissa on 
vastustettu koko tätä lainsäädäntökysymystä 
sillä syyllä, ettei sellaista lainsäädäntöä, joka 
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rajoittaa eduskunnan harkintaoikeutta ta
lousarvion käsittelyssä, olisi enää jatkettava 
ilman pakottavaa tarvetta, ja että on arve
luttavaa sitoa uusia suuria rahamääriä 
lailla useiksi vuosiksi eteenpäin. Näissä vas
taväitteissä on kylläkin mielestäni varteen
otettavaa. Mutta eri mieltä kuitenkin saat
taa olla siitä, täytyykö tarve mainitunlai
seen lailla sitomiseen olla ehdottomasti pa
kottava sekä myöskin siitä, mikä asia on kat
sottava sellaiseksi pakottavaksi asiaksi, 
jossa tällainen lainsäädäntö pidetään, ei 
vain tarpeellisena, vaan myöskin oikeutet
tuna. 

Edelleen on tuon tuostakin kuulunut ar
vosteluja siitä, että liian suuri osa, n. 9
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osaa valtion menoista on jo sidottu lailla. 
Siinäkin huomautuksessa on kylläkin myös
kin varteen otettavaa. Meillähän on jatlm
vasti sidottu suuriakin summia eikä sitoessa 
ole edes aina osattu lähimainkaan oikein ar
vostella, mitenkä suuret summat tulevat to
dellisuudessa kysymykseen, arviot ovat osoit
tautuneet jotenkin hataroiksi. Mutta toi- ·• 
saalta on huomattava, että meillä on valtion
varoja sidottu ja niitä voidaan sitoa edel
leenkin pitkiksi ajoiksi eteenpäin ilmankin 
lakia. Niinpä on esim. eduskunta erinäisistä 
valtion yrityksistä päättäessään jopa suo
rastaan budjettipäätöksellä asiallisesti sito
nut eduskunnan pitkiksi ajoiksi myöntä
mään varoja näiden yritysten laajentami
seen, ylläpitämisestä puhumattakaan. Ne 
ovat siis asiallisesti sitoneet eduskunnan vas
taista vapaata harkintavapautta, vaikka
kaan ei ole lakia asiasta laadittu. Mieles
täni on nyt tätä!kin esiHä olevaa asiaa, tiit~i 
lakiehdotusta, arvosteltava ei ensinkään 
periaatteellisena kysymyksenä, vaan tarkoi
tuksenmukaisuuden ja olemassaolevien ra
hallisten mahdollisuuksien kannalta. Ja tar
koituksenmukaisuussyyt kyllä mielestäni pu
huvat tässä esillä olevassa asiassa lainsä.E
dännön puolesta. 

Hallituksen esityksen perusteluissa si
vuilla 2-3 mainitaan ne syyt, lyhyesti ja 
mielestäni sattuvasti, minkätakia tällainen 
jatkuvaisuus ja varma jatkuvaisuus tämän
luontoisissa avustuksissa on tarpeellinen. En 
siis siinä suhteessa tahdo lausuntoani sen 
kertaaruiselia jatkaa. Tuskin lienee meillä 
kellään myöskään epäilyksiä siitä, etteivät 
tällaiset varat tulisi oikein ja hyvin ja val
lan hyvään ja ldpeään tarpeeseen sijoite
tuiksi. Mntin, onko tällainen laki hyvriksyt-

tävä vai eikö, se minun mielestani hyvin 
paljon riippuu siitä, minkälaisista summista 
sidottaessa on kysymys. Siinä on siis, niin
kuin jo mainitsin, otettava toisaalta huo
mioon paitsi tarkoituksenmukaisuussyyt, 
myöskin rahalliset mahdollisuudet. Ja sen
hän me nyt jokainen tiedämme, että siinä 
suhteessa ikävä kyllä tällä kertaa valtiomme 
mahdollisuudet ovat kokolailla rajoitetut. 
N. s. pääomasäästöähän ei asiallisesti kat
soen meillä ole olemassakaan eikä liene 
Hioin toiveita lähiaikoina uuden sellaisen 
muodostumisestakaan. Hallituksen ensi 
vuotta koskevan talousarvioesityksen tulo
puolelle, mikäli on kuulunut, valtiovarain
valiokunnan on ollut tehtävä huomattavia
kin pienennyksiä. Ja kaikki ainakin huo
mattavimmat lisäykset hallituksen ehclotta
miin menoihin tietävät siis käsitykseni mu
kaan suunnilleen vastaavaa vähennystä 
menopuolen jossakin toisessa kohdassa. 
Missä kohdin valiokunta on vastaavia vähen
nyksiä tehnyt ja miten se on siinä onnistu
nut, sen arviointihan ei nyt tässä tilaisuu
dessa ole mahdollisuuksien rajoissa. Mi
nusta kuitenkin, niinkuin jo mainitsin, val
tion rahataloudelliset syyt velvoittavat edus
kuntaa vissiin pidättyväisyyteen ja sillä pe
rusteella minä olen hallituksen esityksen 
kannalla myöskin rahamäärään nähden. 

Mitä sitten tulee siihen metsä.pinta-ala
rajaan, josta täällä on paljon puhuttu, en 
tahdo toistaa sitä mitä aikaisemmin on sa
nottu. Minusta suuri valiokunta on tehnyt 
aivan oikein poistaessaan valtiovarainvalio
kunnan siinä kohden tekemän lisäyksen, joka 
on, niinkuin täällä on jo huomautettukin, 
cpätäsmällinen ja tässä laissa soveltumaton. 

Sitten minä vielä pyydän lyhyesti viitata 
siihen hallituksenkin esityksessä mainittuun 
asiaan, ettei viljelyspinta-alan lisääminen 
ole ainoa eikä aina edes paraskaan keino 
pienviljelijän talouden tuottoisuuden ja 
kannattavaisuudenkaan kannalta katsoen. 
Toisille se on kyllä sitä, mutta toiset pääsi
sivät varmasti parempiin tuloksiin huolehti
malla ensin jo olemassaolevien viljelyk
siensä voimaperäistyttämisestä, kasvukun
toon saattamisesta ja tarkoituksenmukai
sesta käyttämisestä. Tällä en tietysti, kuten 
jo mainitsin, ollenkaan pyrikään kieltä
mään sitä, että on olemassa jo paljonkin nii
täkin pienviljelijöitä, joiden on tarvis ja 
joilla on mahdollisuus, jopa ainoakin mah
dollisuus, kohentaa taloutensa tuottavai-
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suutta vain viljelyspinta-alaa lisäämällä ja 
näitä varten on tietysti valtiovallan tehtävä 
se, mikä sen mahdollisuuksien rajoissa on 
myöskin tässa kohden. 

Täällä on jo aikaisemmissa lausunnoissa 
viitattu siihen, että pienviljelijät kaipaavat 
kyllä valtiontukea monessa muussakin muo
dossa, milloin velkojensa järjestelyyn, mil
loin lisämaan hankinnassa, milloin missä
kin vaikeuksissaan. Tämä nyt on yksi avus
tuskeino, jonka minä puolestani hyväksyn, 
mutta kun minä pidän tämän tarpeellisena 
sitoa lailla, niin en uskalla mennä raha
määrään nähden sen pitemmälle mitä halli
tus on ehdottanut. Ja kun sitten asianomai
nen lakiehdotus jontuu yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn, niin joko teen sellaisen ehdotuk
sen tai jos joku toinen tekee sen, niin mie
lelläni sitä kannatan. 

Ed. B r y g g a r i : Seuratessani uudis- ja 
laidunviljelyspalkkioiden saamisen ehtoja 
koskevan lain käsittelyä olen saanut sen kä
sityksen, että ne, jotka tässti tahtovat metsä
maan rajoituksen poistaa, ovat selittäneet, 
että sellaisten viljelmäin omistajat, joilla on 
enemmän metsämaata kuin asutuslait edel
lyttävät, ovat vähävaraisia, ja ne viljelmien 
omistajat, joiden tiluksien pinta-ala on asu
tuslain mukainen, olisivat varallisia. Minä 
kuitenkin haluaisin huomauttaa niille, jotka 
tä~ä ovat lähteneet metsäpinta-alarajan 
pmstamaan, että heidän tulisi ottaa huo
mioon, etteivät lakia lmonontaessaan vae"
rantaisi lain hyväksytyksi tulemista. Joku 
raja täytyy olla, kun kerran yhteiskunnal
lisia varoja myönnetään avustukseksi, ettei 
sitä jaeta niille, jotka eivät ole avun tar
peessa. Meidän käsityksemme mukaan on 
pinta-ala rajoitus sopivampi mittapuu kuin 
tulkinnan alainen varallisuusperuste. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lain yksityiskohtaiseen 
kiisittelyyn. · · 

1 §. 

Keskustelu: 

Ed. P e k k a l a: lVIinä esitän, että pykälä 
hyväksyttäisiin valtiovarainvaliokunnan eh
dottamassa muodossa. 

.ioulukuuta HJilO. 

Ed. P o j a n 1 u o m a: Minä ~hdotan. 
että tämä pykälä hyväksytään hallituksm~ 
esityksen mukaisesti 10 milj. mk. 

Ed. P a a s on en: Kanlk<ttan ed. Pekka
lan tekemää ehdotusta. 

Ed. F' o r s t a d i u s : Minä kannatan '"'l 
Pojanluoman tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Pekkala ed. Paasosen kannattamana eh
dottanut, että pykälä saisi sen sanamuodon 
kuin valtiovarainvaliokunta ehdottaa. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Pekkalan ehdotuk
seksi. Ed. Pojanluoma ed. F'orstadiuksen 
kannattamana on ehdottanut että raha-···· .. ' maara suuren valiokunnan ehdotukses.':'a 
muutettaisiin 10 milj. markaksi. Kutsun 
tätä ehdotusta cd. Pojanluoman chdotul::
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh cm ies: 1\Iitä iiänestyR:seen tulel'. 
niin ehdotan meneteltäväksi sillä tavalla; 
että ensin äänestetään ed. Pekkalan ehdo
tuksesta suuren valiokunnan mietintöä va>l-· 
taan ja sen jälkeen voittaja asetetaan vasta
ehdotukseksi ed. Pojanluoman ehdotukselle. 

::Menettelytapa hyväksytään. 

1) Äänestys ed. Pekkalan ehdotuksesta 
suuren valiokunnan ehdotusta va:statm. 

.Joka tiiss1:i äänestyksessä hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. Pekkalan 
ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Xänestyksessä on annPUu 
112 jaa- ja 77 ei-ääntä; poissa 10. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä h.Y· 
väksynyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Pojanluoman ehdotuk
sesta. 



Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
'()n ed. Pojanluoman ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
116 jaa- ja 70 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 11. 

Bduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

2 §, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely ~uliste
laan pää.ttyneeksi. 

U) Ehdotus laiksi kauppll , konttori- ja 
varastoliikkeiden työoloista annetun ]ain 

muuttamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1 ja ot,etaan a i n o aan käsi t t c-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty, vuo
den 1930 valtiopäivillä hyväksytty, vahvis
tamatta jritetty ylHimainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on työ
Yäena:siainvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Bd. Hu t t unen: Kun hallitusmuodossa 
on varattu hallitukselle ja tasavallan pre
,;identille tilaisum; jättää vahvistamatta 
,('duskunnan hyväksymä laki, niin lienee 
;;illobl edellytyksenä ollut, että kysymyk
sessä on joku yhteiskunnalle erittäin tärkeä , 
lnki, josta hallitus ja tasavallan presidentti 
<H'Velevat koituvan maalle vahinkoa. Minä 
luulen, että sellaiseen lakiin ni:ihden, mistä 
nyt on kysymys, tuskin voisi kohtuudella 
edellyttää sitä oikeutta, ettii eduskunnan 
hyväksymää lakia ei vahvistettaisi. Minä en 
nimittäin näe t~issä laissa mitään sellaista, 
joka saattaisi millään tavalla yhteiskunta~ 
järjestystä muuttaa tai sitä vahingoittaa, 
vaan päinvastoin tämä laki minun mieles
täni ainoastaan poistaa yhdeltä pieneltä 
osalta/niitä epäkohtia, joita meidän järjes
telmässämme on olemassa. 

Minun nähdäk.Beni, kun la:ki on jätetty 
vahvistamatta, on se johtunut siitä, että 
hallitusta on jollakin tavalla johdettu tässä 
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asiassa harhaan. Sillä tuskinpa hallituk
sessa on vaivauduttu tarkastamaan sitä ti
lannetta, joka tällä alalla, mitä tämä laki 
edellyttää, on tällä kertaa· vallalla. Sillä jos 
niin asianlaita olisi, niin minä luulisin, eWi 
hallitus olisi tullut toiseen tulokseen, kuin 
mihinkä se loppujen lopuksi on tullut. Tätä 
käsitystäni, että hallitus ei ole tähän asiaan 
huomiota kiinnittänyt, tukee m. m. se 
seil~ka, ettei ainakaan juLkisuudessa millään 
tavalla ole esitetty sitä tilannetta, mikä 
meillä tällä kertaa vallitsee. Sitä ei ole 
myöskään työväenasiainvaliokunnan mietin
nössä esitetty, vaan päinvastoin mietinnös
säkin on turvauduttu kokonaan ulkomaisiin 
esimerkkeihin. Sen sijaan omi]Jlta maasta ei 
puhuta mitään. Ullwmaalaisetkaan esimer
kit eivät minun mielestäni tässä asiassa puo
lusta valiokunnan mietintöä, sillä niin huo
not kuin ne esimerkit ulkomailta ovatkin, 
niin ovat ne sittenkin osoittamassa, että 
siellä on jonkunlainen säännöstely tälläkin 
alalla olemassa, jota vastoin meillä ei ole min
käänlaista säännöstä fässä suhteessa. Meillä 
on rajaton mielivalta jokaisella pitää liik
keensä auki niin kauan kuin haluaa, pyhänä 
tai arkena, yöllä tai päivällä, mitkään laki
säännökset eivät sitä siitä estä. Sitäpaitsi 
on työväenasiainvaliokunta unohtanut mai
nita erään tärkeän seikan - en tiedä, onko 
se ollut tunnettua tai ei - nimittäin sen, 
että paitsi sitä, kun ulkomailla on jo lain
säädäntöä:lön tällä alalla olemassa, on siellä 
myöskin työnt.C'kijäin ja työnantajain väli
sillä keskinäisillä sopimuksilla asia järjes
tetty siihen suuntaan, mitä täälläkin ky
~:eessii oleva lakiesitys viime eduskunnassa 
hyväksyttynä edellyttäisi. 

J\:Iinii en siis näe mitään sellaista oleellista 
syytä, joka aiheuttaisi sen, että laki pitäisi 
jlittää vahvistamatta. Päinvastoin kaikki 
esimerkit nykyisestä tilanteesta puhuvat 
lain vahvistamisen puolesta. Ja tässä on 
meillä yksi sellainen - voisi sanoa - eris
lmmm::;llinen asia, että työntekijät ja työn
antajat ovat molemmat yksimielisiä tämän 
lain tarpeellisuudesta. Työväenasiainvalio
kunnalle ja, sikäli kuin tiedän, myöskin so
sialimi.nisterille, on työnantajain puolesta 
heidän järjestönsä taholta esitetty, että nyt 
kyseessä oleva lakiesitys hyväksyttäisiin. 
Samaa myöskin toivovat työntekijät. Mi
nusta ei olisi eduskunnalla syytä jättää tätä 
työntekijäin ja työnantajain yhteisesti toi
vomaa lakiesitystä hyväksymättä, koska on 
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myönnettävä, että lain hyväksymisellä pa
rannettaisiin sitä varsin sekavaa tilannetta, 
joka tällä alalla tällä kertaa vallitsee. 

Minä siis pyydän, herra puhemies, ehdot
taa, että eduskunta hyväksyisi tämän ky
seessä olevan lakiesityksen. (Ed. Ryömä: 
Sunnuntaityön !) 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a: Tätä 
eduskunnan hyväksymää lakialoitetta ei ole 
jätetty vahvistamatta sen takia, että tämä 
olisi ollut mitenkään vaarallinen yhteiskun
nalle, mutta tämä on ehdotettu jätettäväksi 
vahvistamatta siitä syystä, että sosialimi
nisteriössä on pidetty tarpeellisena tehdä 
ehdotuksia muutoksiksi kauppa-, konttori
ja varastoliikkeiden työoloja käsittävään 
lrukiin, jotta saataisiin se sen mukaiseksi 
kuin Geneven kansainvälisen työkonferens
sin kesäkuussa 1930 hyväksymä kansain
välinen sopimus edellyttää. Ja kun näin 
on asianlaita, ei hallituksen mielestä ole 
ollut mitään syytä lähteä tekemään tätä 
muutosta, sitäkin suuremmalla syyllä juuri 
nyt, kun tämä ei ole hallituksen ja sosiali
ministeriön mielestä tarpeeksi huolellisesti 
ja asiantuntemuksella valmistettu. L~aki
aloite ei ole ottanut huomioon kaikkia niitä 
seikkoja, jotka tässä asiassa on huomioon
otettava. Tämän asian järjestely ei ole 
niin yksinkertainen, kuin miltä se ehkä 
ensinäkemältä näyttää. Tätäkin 'Seikkaa 
silmälläpitäen on valtioneuvosto äskettäin 
asettanut komitean, jonka tehtäväksi on tul
lut juuri suunnitella muutoksia kauppa-, 
konttori- ja varastoliikkeiden työoloista 
annettuun lakiin ja jonka tehtäväLksi on 
annettu myöskin käsitellä ja selvittää par
turi- ja näiden kähertäjäliikkeiden työoloja 
koskevien näkökohtien selvittäminen ja 
asiallinen harkitseminen, ja tämä komitea 
tulee myöskin tekemään näitä kosl~evan eh
dotuksensa. Tarkoituksena on saada tuo 
komitean työ mahdollisimman nopeasti 
suoritetuksi, ja hallitus toivoo voivansa ke-
vätisturtokaudella antaa eduskunnalle esi
tyksen näistä asioista ja siinä myöskin ot
taa nyt kyseessä olevat asiat esille. Näin 
ollen minun mielestäni työväenasiainvalio
kunta niillä perusteilla, jotka se esittää, 
on tullut aivan oikeaan lopputulokseen, kull 
se ehdottaa, että eduskunta päättäisi katson 
kysymyksessä olevan laikiehdotuksen rauen
neeksi. 

jouluknub 1 U:J{). 

Ed. F a g e r h o l m: Herr tahnan! Det 
händer ganska sällan i vår riksdag, att la
gar eller lagändringar av social karaktär en
hälligt bliva godkända. Detta skedde dock 
vid senaste riksdag med föreliggande lag
förslag, som väcktes av rdm. Ahlström, och 
som innebär att rakstugor och friserings
salonger skulle underordnas lagen om ar
betsförhållandena inom handels-, kontors
och nederlagsrörelserna. J,ika sällan händer 
det att av riksdagen enhälligt godkända la
gar icke vinna stadfästelse. Så skedde dock 
med denna lag, och man skulle under så
dana förhållanden tycka, att motiven för en 
dylik uppseendeväckande åtgärd borde vara 
synnerligande vägande. Men jag kan icke 
finna, att de varit det i detta speciella fall. 
Socialministern har åberopat och åberopar 
fortfarande, att lagen om arbetsförhållan
dena inom handels-, kontors- och nederlags
rörelserna skall underkastas revision, för 
vilket ändamål en statskommitt6 blivit till
satt för ett par veckor sedan. Under så
dant förhållandc ansåg man det onödigt att 
nu vidtaga några ändringar i lagen. Mari 
tager knappast fel, om man påstår, att be
kvämlighetssynpunkter spelat en viss roll, 
när frågan avgjordes i ministeriet. Socia1-
utskottet har också funnit, att denna moti
vering är något lätt och försöker bättra på 
motiveringen genom att åberopa även andra 
skäl, som skulle tala för att frågan ytter
ligare borde beredas. Utskottets majoritet 
har funnit på något, som den kallar allmän
hetens intresse, och gör gällande, att detta 
intresse icke skulle beaktats, då riksdagen 
godkände lagändringen. Denna motivering 
är med förlov sagt minst lika lätt, som den 
tidigare anförda. Under minst 10 års tid 
ha rakstugorna i våra städer stängts på var
dagar kl. 6 och helt varit stängda under 
sön- och helgdagar. Den enda ändring, som 
i kraft av denna lagändring skulle införas 
vore, att rakstugorna under de tre sommar
månaderna skulle stängas kl. 5 lördag efter
middag. Erfarenheten giver nämligen vid 
handen, att det icke finnes tillräckligt ar
bete efter kl. 5 på lördag under sommar
månaderna. Utskottet åberopar även några 
utländska exempel, som synes giva vid han
den, att rakstugorna där mångenstädes öp
penhållas en längre tid än hos oss. Jag bcr 
i den punkten få hänvisa till reservationen, 
där det påpekas, att den lagbestämda öppen
hållningstiden i utlandet icke alltid är 
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identisk med den :faktiska, ty arbetsgivarna 
och arbetarna hava medels avtal reglerat 
öppenhållningstiden på annat sätt, vartill 
ju kommer, att också andra af:färer mån
genstädes i utlandet öppenhållas längre tid 
än här, låt vara, att man i allt :flere Iänder 
under den sista tiden övergått till 6-stäng
ningen, som synes bliva den internationella 
stängningstiden så småningom. 

Något vägande skäl :för en förlängning av 
rakstugornas öppenhållningstid torde såle
des vara svårt att :finna. Men sedan ctt par 
år tillbaka har öppenhållningstiden faktiskt 
:förlängts för rakstugorna tack vare den 
hårda konkurrens, som uppstått. Detta yrke 
har ju under de senaste åren upplevat en 
formlig renässans tack vare den omständig
heten, att det täcka könet icke längre nöjer 
sig med piptången, utan också tarvar be
handling med sax. Denna utveckling har , 
lockat en mängd nytt :folk till branchen, och 1 
så har den ena rakstugan och :frisersalon
gen uppstått efter den andra. Då man icke . 
under den normala öppenhållningstiden har 
kunnat erhålla arbete tillräckligt, så har man 
utsträckt öppenhållningstiden, så att många 
a:f:färer nu hava öppet till 7, 8 och 9 på 
kvällen och söndagsarbetet, som inom denna 
branch varit avska:ffad under cirka 15 års 
tid, har åter in:förts. Härvidlag har ett av , 
statens verk kra:ftigt bidragit genom att 1 

järnvägsstyrelsen har uthyrt en lokal för ' 
en rakstuga i stationshuset i Helsingfors, 
och den a:ffären är öppen dygnet om, prak
tiskt taget. Men kanske det göres gällande, ; 
att det för de resandes bekvämlighet har 
hegåtiJs på detta sätt. Det bör dock påpekas, 
att rakstugan på Stockholms station följer 
samma öppenhållningstider som stadens öv- ' 
riga rakstugor. På stationerna i Tyskland : 
har man litet längre öppenhållningstider än ! 
för övrigt, men med den skillnaden, att det · 
kräves resebiljett för att kunna komma in i 
stationens rakstugor e:fter det de andra : 
stängts. Sådana restriktioner har man icke ' 
tänkt på här. 

Betänkligast synes mig dock vara återin- ; 
förandet av söndagsarbetet. Söndagsarbete . 
inom den branchen :förekommer varken i i 
Skandinavien eller Tyskland. I Tyskland 1 

är det synnerligen strängt i detta avseende, ' 
så strängt att då tyska inrikesministern ny
ligen be:fann sig på resa och i en stad rekvi
rerade barberare hem till sitt hotell på sön
dagen, vilket blev uppdagat, så dömdes bar-

beraren till 500 marks böter. Men hos oss 
finnes det, om icke denna lag blir stadfäst, 
ingenting, som hindrar att rakstugorna öp
penhållas dygnet om vardagar och söndagar. 
Restauranternas öppenhållningstider äro 
begränsade, men bliva rakstugornas icke 
det, så måste man bibringas den upp:fatt
ningen, att det är viktigare att folk får till
fälle att raka sig när som helst än att äta 
när som helst. Rakstugorna bliva rent av 
jämställda med apoteken, som äro öppna 
dygnet om. Detta är ju särdeles smickrande 
för yrket i fråga - vem skulle tro att det 
vore så nödvändigt för samhället och män
skligheten att man icke en enda timme på 
dygnet kan undvara dess tjänster. 

Rakstugornas utelämnande :från denna 
lags verkningskrets medför även den kon
sekvensen, att biträdenas arbetstid blir 
lä.ngre än den i lag stadgade. I det stora 
flertalet rakstugor står ett eller ett par bi
träden, och det finnes ingen, som kan över
vaka, att arbetslagens bestämmelser i detta 
avseende bliva följda. Gentemot andra 
affärer, som tillsaluhålla samma slags va
ror som rakstugorna, par:fymer och dylikt, 
innebär rakstugornas längre öppenhåll
ningstider en uppenbar orättvisa, ty rak
stugorna hava möjlighet att sälja varor ef
ter den tid, andra nödgats stänga. Man kan 
säga, att detta icke är tillåtet, men att över
vaka ett sådant förbud är minst lika svårt, 
som att övervaka ett visst annat :förbud. 

Min övertygelse är att något vägande skäl 
mot lagförslagets godkännande icke företetts 
nu eller tidigare och icke kan förebringas. 
En allmän revision av lagen :förhindras ickc 
på minsta sätt, om rakstugorna underordnas 
densamma. Därtill kommer att, om det 
kaotiska tillstånd, som nu råder inom bran
chen, :får fortsätta en längre tid, yrket kom
mer att allvarligt skadas. Yrket räknar 
visserlingen blott 3 a 4,000 utövare i vårt 
land, men detta ger icke dem, som makten 
hava,, rätt att spoliera dess intressen, allra 
minst då några allmänna intressen icke stå 
i motsats tili yrkets. Såväl arbetsgivarna, 
som de anställda inom yrket hoppas att 
riksdagen skall se till, >att lagen träder i 
kra:ft. Jag ber därfor få understöda det av 
rdm. Huttunen väckta förslaget, att lagföl'
slaget skall godkännas, och jag hyste en 
stilla :förhoppning om att herr socialmini
stern, när han åstadkom att stadsfästelse 
vägradcs, icke hade ha:ft tillfälle att tillräck-
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ligt sätta sig in i spörsmålet och de kon- i 
sekvenser hans åtgärder medförde. Jag hade i 
hoppats att herr Socialministern icke genom · 
att göra detta till en ambitionssak och kräva ! 

lagförslagets förkastap.de ytterligare hade 
bidragit till att skada den yrkeskår, det här 
är fråga om. Men av herr socialministerns 
yttrande förstår jag, att han fortfarande 
håller på den ståndpunkt, han en gång ti
digare har intagit, vilket jag på det dju
paste beklagar. 

Ed. P a a s i v u o r i: Viime vuonna tämi.i 
partureita koskeva lakiehdotus sekä työ
väenasiainvaliokunnassa että täällä eduskun
nassa jotenkin yksimielisesti hyväksyttiin. 
Työväenasiainvaliokunnan mietintöön ei 
edes liitetty vastalausetta ja se on harvi
naista, että työväenasiainvaliokunnassa val
mistuisi joku mietintö, jossa ei ole vastalau
setta. Se näyttiiä olevan paha merkki, jos 
siellä päästään yksimielisyyteen, sillii lo
puksi se kuitenkin jää vahvistamatta. 

Täällä sosialiministeri on maininnut, että 
Geneven kongressissa, mikä viime kesänä 
pidettiin, on valmisteltu sopimus, joka kos
kee kauppa-, konttori- ja varastoliiketyön
tekijäin suojelua. Mutta minä pyytäisin ky
syä sosialiministeriltä: mikä siinä Geneven · 
sopimuksessa on semmoinen kohta, joka vaa
tii kauppa-, l~onttori- ja varastoliikelain 
muuttamista? Minä olen kuullut, ettei siinä 
semmoista kohtaa olekaan, sillä sopimuksessa 
on semmoinen pykälä, että lmononnuksia ei 
tarvitse tehdä, mutta sopimus sisältää vli
himmät vaatimukset. mikä asetetaan lmllc
kin maalle. Sopimus tehdään kaikkia sem
moisia maitakin varten, joissa on hyvin taka
pajulla olevat sosialiset olot, niin dtä sitii 
voidaan ilman poikkeuksia soveltaa myöskin 
Kiinassa, Intiassa, missä sosialiset olot eivät 
ole eurooppalaisten tasalla. Mutta asiahan 
on niin, että kun meillä Suomessa näitä kan
sainvälisiä sopimuksia ratifioidaan, niin ta
vallisesti menetellään niin, että semmoisia 
sopimuksia, jotka aiheuttaisivat meidän lain
säädännössämme parannuksia, että. olisi 
lainsäädäntöä uusittava ja tehtävä se pa
remmaksi kuin mitä se nyt on, niin sem
moisia sopimuksia ei meillä ratifioi~a, vaan 
ainoastaan sellaisia, joissa on tilaa meidän 
lakien huonontamiseen. Näin meneteltiin 
leipomolain kanssa ja näin varmasti aiotaan 
menetellä tämänkin lain kanssa. Ja siitä se 
johtuu, ettei tiHii asiaa ole voitu ilman tätå 

kaikkea näyttelemistä hyväksyä. Antaa 
tuon parturilain kaatua ja jättää kauppa-, 
konttori- ja varastoliikelaki semmoisekseen. 
Kyllä minä tiedän, että suurliikkeiden ta
holta on tehty sosialiministeriöön ehdotuk
sia ja vaatimuksia kauppa-, konttori- ja va
rastoliikelain huonontamiseksi niin että se 
tulisi työntekijöille vähemmän edulliseksi 
kuin mitä se nyt on. Minä kannatan ed. 
Huttusen tekemää ehdotusta että työväen
asiainvaliokunnan mietintöön liitetty vasta
lause hyväksyttäisiin. 

J<jd. Aalto: Minä odotin suurella mielen
kiinnolla herra sosialiministerin lausuntoa. 
Ajattelin, että siinä olisi nyt joitakin perus
teluja, minkä vuoksi hallitus on esittänyt 
tämän lain vahvistamatta jättämisen. Mi
mm täytyy sanoa, että minä petyin. Tässä 
lausunnossa oikeastaan ei oilut mitään pe
rusteluja. Se on melkein, voisi sanoa, niin
kuin oljenkorsi, johon tartutaan, kun ei mi
tään muuta ole. On todellakin ihmeteltävää, 
että silloin kun eduskunta yksimielisesti hy
väksyy Jain, niin hallitus esittää, että sitä ei 
vahvistettaisi. Edellinen puhuja jo mainitsi, 
että Geneven konferenssin päätös ei millään 
tavalla ole sellainen, joka estäisi kauppa- ja 
konttorilakien hyväksymistä partureja kos
kevan kohdan. Eihän Geneven työkonferens
sissa tästä edes ole puhuttu eikä Geneven 
työkonferensRin päätös kauppa- ja konttori
laista, jos laki sen takia onkin muutettava, 
sisiilUt mitäi:in sellaista, joka estäisi parturit 
siihen ottamasta mukaan, varsinkin kun 
t&'lsä iimenee se omituisnus, että työntekijät 
ja työnantajat ovat täysin yksimielisiä siitä, 
että nykyisen sekaannuksen poistamiseksi 
olisi laki hyväksyttävä. Sellaista harvinai
suutta ei ole monastikaan, että työntekijät 
ja työnantajajärjestö ovat samaa mieltEi. 
Tosin tämä työnantajajärjestö ei kuulu 
Suonren Työnantajain Keskusliittoon. Ja 
me ymmärrämme varsin hyvästi, että kes
kusliiton taholta ei tällaisia lakeja mielel
liiän nähtäisi tulevan voimaan, koska siinä 
on eräänlainen suojelu myöskin työntekijöi
hin nähden. 

Mutta herra sosialiministeri lausunnos
saan ei ole ollenkaan kiinnittänyt huomiota 
eraaseen seikkaan. On:ko parempi, ettii 
yleensä kauppa- ja Jmnttorilakia rikotaan 
jättämällä tämä laki nyt vahvistamatta vai 
eikö olisi ollut parempi, että tämä laki hy
väksyttäisiin, jolloin piiästä.isiin siihen, 
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ettei jo voimassa olevaa lakia rikota ~ Nyt 
sitä rikotaan. Jokaisessa parturiliikkeessä 
harjoitetaan kauppaa, myydään hajuvesiä, 
toisissa vieläpä tupakkaa ynnä muutakin. 
Kauppa- ja konttorilaki kieltää kaiken tä
män myynnin sellaisena aikana, jolloin 
kauppaliikkeet ovat suljetut. Kuka voi val
voa, etteikö näissä liikkeissä myydä esim. 
sunnuntaina, jolloin lain niuR:aan tällainen 
kauppa liikkeissä on kielletty~ Herra so
sialiministeri olisi tehnyt viisaan miehen 
työn, jos hän olisi samalla ilmoittanut, millä 
tavalla hallitus aikoo valvoa, ettei näissä 
liikkeissä rikota kauppa~ ja konttorilakia. 
Se olisi ollut viisaan miehen teko, mutta 
minä pelkään, että puuttuu se viisaus, sen 
vuoksi, ettei löydy mitään mahdollisuutta 
valvoa-sitä, etteikö parturiliikkeissä sunnun
taisin harjoiteta kauppaa, sillä silloinhan 
täytyisi olla joka ainoassa kauppaliikettä 
harjoittavassa parturiliikkeessä ammattitar
kastaja. Ei ole mitään mahdollisuuksia 
saada todistuksia siitä, että näissä kaupoissa 
rikotaan lakia, silloinkuin ostaja ei ilmoita 
myyjää lain rikkomisesta. Täytyy ihmetellä, 
että hallitus ja herra sosialiministeri, joka 
tässä nyt asettuu muka yleisön etujen kan
nalle ja luultavasti myöskin luulee asettu
vansa parturiliikkeenharjoittajain kannalle, 
huomaa, että ne samalla polkevat niitten 
kauppaliikkeitten etuja, jotka ammattimai
sesti harjoittavat niitten tavaroitten kaup
paa, joita partureissa myöskin harjoitetaan. 
Tässähän on olemassa ristiriita ja minun 
luullakseni, kun tällainen ristiriita on ole
massa, olisin odottanut todella hieman pa
rempaa selitystä sosialiministerin puolelta 
niistä syistä, miksi tätä lakia ei ole ehdo
tettu vahvistettavaksi. Nyt tämä selitys jäi 
niin ontuvaksi, että siinä ei todellakaan 
löydy mitään todellisia syitä - ainoastaan 
verukkeita, jotka nähtävästi johtuvat siitä, 
että tällä alalla on joku ruotsalainen trusti, 
joka aikoo vallata tämän alan ja käyttää hy
väkseen sitä ruotsalaisuutta kohtaan myötä
tuntoista suomalaista nationalismia, mikä 
hallituksessa vallitsee, jotta saisi tarfu-!oituk- i 
sensa lävitse, uskottelemalla, että kauppa- ja 1 
konttorilain muutos, sellaisena kuin se viime : 
eduskunnassa hyväksyttiin, on muka vahin- , 
gollinen yleisön edulle. · 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a : Täällä
hän sanotaan valiokunnan mietinnön perus
teluissakin siitä, että erikoislakia tästä sit-

tenkin pienestä asiasta ei ole syytä antaa, 
vaan että säännökset näistä parturi- ja kä
hertäjäliikkeistä soveltuvat paraiten kaup
pa-, konttori~ ja varastoliikkeiden työ
oloista annettavan lain määräyksiin. Minä 
en näe mitään syytä nyt kiirehtiä tä
män lakialoitteen hyväksymistä eduskun
nassa, kun paraillaan komitea jo työs
kentelee tämänkin asia,n perusteelli
sesti selvittämiseksi, eikä ole aivan niin 
yksikertainen asia ratkaista tätäkään par
turi- ja kähertäjäliikkeiden työoloja kos
kevaa asiaa, kuin mitä siinä lakialaitteessa 
näytään oletettavan, jonka hyväksymistä 
täällä ehdotetaan. Näitäkin liikkeitä on mo
nenlaisia, riippuen siitä, missä ne toimivat. 
Suurkaupungin parturi- ja kähertäjäliikkeet 
ovat toisenlaisia kuin jonkun maaseutukau
pungin. Maaseutuparturiliikkeen asema on 
taas vielä toisenlainen kuin näiden, ja ne 
määräykset, mitkä sopivat ilman muuta 
suurkaupungin suurparturiliikkeisiin, eivät 
sovellu maaseudun parturiliikkeisiin. Me 
olemme tätä asiaa siellä harkinneet ja tar
kastelleet ja tulleet siihen tulokseen, että 
tämä nyt kyseessäoleva lakialoite ei tätä 
asiaa pysty ratkaisemaan kaikkiin näihin 
liikkeisiin nähden tasapuolisesti ja asialli
sesti, vaan että todellakin tämä asia on huo
lellisemmin ja suuremmalla asiantuntemuk
sella valmistettava kuin mitä kyseessäole
vassa lakiehdotuksessa on tehty. Minusta 
olisi eduskunnan taholta hätiköimistä, jos 
nyt mentäisiin tämä lakialoite hyväksymään, 
kun tiedetään, että asia saa perusteellisen 
valmistuksen, ja senjälkeen tulee tänne edus
kuntaan uudelleen ja toivottavasti nyt aivan 
muutaman kuukauden kuluttua. Tilanne 
tällä alalla ei nyt ole tietysti hyvä. Siellä 
on sekasotkua, mutta suuremmatkin asiat 
tässä valtakunnassa ovat saaneet odottaa 
valmistelua ja harkintaa, ennenkuin niiden 
järjestämiseen on ryhdytty. 

Minä en siis näe, että se häiriö, joka siellä 
mahdollisesti tällä kertaa on, vaatisi edus
kunnan tällaiseen hätiköimiseen, joka nyt ei 
minusta eduskunnankaan kannalta olisi 
asiallista. 

Ed. H u t t u ne n: Minun mielestäni 
tässä lakiesityksessä oli otettu huomioon 
maaseudun ja kaupunkien olot, sillä siinä on 
jossain suhteessa erilaisia säännöksiä. 

Muuten tämän asian vaiheissa on erittäin 
mielenkiintoista se, että silloin kun tasaval-
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lan presidentti jätti lakiesityksen vahvista
matta niin annettiin virallinen tieto Suo
men Tietotoimiston kautta sanomalehdissä, 
että tämä laki jätettiin vahvistamatta sen 
vuoksi, koska kansainvälinen työjärjestö on 
hyväksynyt kauppa- ja liikealoja koskevan 
sopimusehdotuksen ja niin muodoin aiJ~
taan järjestää laki meilläkin yhdenmukai
seksi tämän sopimuksen kanssa. Mutta nyt 
kuitenkin asianlaita oli niin, että Geneven 
työkonferenssissa hyväksytty työsopimus
ehdotus ei millään tavalla koske nyt kysy
myksessäolevaa asiaa, se ei millään tavoin 
estä tämän lain hyväksymistä, ja niinpä il
moittikin työväenasiainvaliokunnassa so
sialiministerin asiantuntija, että tämä seikka 
ei ole ollutkaan määräävänä lain hylkäämi
seen, vaan määrääväl!_ä on ollut se, että tässä 
laissa ei ole otettu yleisön mukavuuksia riit
tävällä tavalla huomioon. Siis silloin oli tul
lut selitys n :o 2. Nyt herra sosialiministeri 
antoi selityksen n :o 3, joka on se, että maa
seudulla ja kaupungeissa on erilaiset olot ja 
senvuoksi täytyy asiatkin toisella tavalla 
järjestää. Minä jo mainitsin, että laki ottaa 
huomioon nämä seikat. Edelleen herra so
sialiministeri lohduttaa eduskuntaa sillä, 
että on asetettu komitea tutkimaan kauppa
ja liiketyölakia, joka komitea lähitulevaisuu
dessa antaa mietintönsä ja hallitus sen mu
kaan esityksen. Mutta eduskunnalla eikä 
herra sosialiministerilläkään voi olla vähin
täkään takeita siitä, tuleeko eduskunnassa 
hyväksyttyä ne muutokset. Sillä jos muu
tokset tä'htäävät siihen, mistä nyt on jo jul
kisuudessa puhuttu - ainakin Liikeapulai~ 
nen-niminen lehti koetti selittää - niin 
minä olen melkein varma, ettei ainakaan 
tämä eduskunta hyväksy sitä lll!kia. 

Näin muodoin asia tulisi jäämään edelleen 
tällaiseen sekasortoiseen tilaan, missä se 
tälläkin kertaa on. Minun nähdäkseni olisi 
nyt eduskunnalla täysi syy hyväksyä tämä 
lakiesitys ja jos tarpeelliseksi havaitaan teh
täköön liikeapulaislakiin muutoksia, tämä 
laki ei niitä mitenkään estä, vaikka tämä 
laki hyväksyttäisiinkin. 

Sitäpaitsi on vielä huomioonotettava, että 
ne komiteat meillä eivät ole erinomaisen hy
vässä maineessa, ainakaan nopeasta työstä. 
Täällähän istuu komiteoita, jotka ovat olleet 
jo monta vuotta ja niiden mietinnöistä ei 
ole vieläkään harmaata aavistustakaan, tu
leeko niitä vai ei. Minusta tuntuu, että 
yleensä järjestelmä meillä on ollut sellainen, 

että jos joku kysymys tahdotaan haudata, 
niin se lähetetään komiteaan. Minusta tun
tuu, että tässäkin asiassa oikeastaan loppu
jen lopuksi on kysymys siitä, että tämä laki
esitys tahdotaan haudata sen komitean kus
tannuksella, joka on asetettu järjestämään 
kauppa- ja liiketyöntekijäin työoloja koske
van lain muutosta. 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a : Minä 
voin vakuuttaa ed. Huttuselle, että ei ole 
tarkoitus haudata tätä asiaa komiteaan, vaan 
että komitea aikoo suorittaa työnsä mahdol
lisimman nopeasti. Minä voin edelleen mai
nita ed. Huttuselle, että on tässä maassa 
työskennellyt komiteoita, jotka ovat verra
ten lyhyessä ajassa saaneet aika paljon ai
kaan ja- valmistaneet kokolailla perusteelli
sesti vaikeitakin asioita ja antaneet kunnioi
tettavia mietintöjä aivan muutaman kuu
kauden kuluessa. Ed. Paavolainen voi an
taa lähempiä tietoja tällaisen komitean 
työstä. 

Ed. A a 1 t o : Minä kyllä huomasin, että 
komitea on se hätäsatama, johonka nyt men
nään tämän lakiesityksen hylkäämisessä. 
Mutta minun täytyy ihmetellä, mistä herra 
sosialiministeri on löytänyt tai löytää sen 
komitean, joka paremmin tuntee parturiolot 
kuin parturityönantajat itse. Eihän tässä 
komiteassa ole ainoatakaan parturityön
antajaa tai parturityöntekijää. Kyllä min~ 
ainakin uskallan luottaa siihen, että itse 
työntekijät ja työnantajat paremmin tunte
vat sekä maaseudun että kaupunkilaisten 
parturiliikkeiden olot ja yleisön edut kuin se 
komitea, joka on asetettu, jossa ei ole tämän 
liikkeenainoatakaan edustajaa. Sitähän voi 
puolustella ainoastaan vain sillä, että on ko
mitea, mutta ei millään asiallisilla syillä. 

Ed. L a mm i n en: Vastalauseen allekir
joittajat eivät antamissaan lausunnoissa ole 
mielestäni esittäneet mitään jollakin tavalla 
vakuuttavia syitä vastalauseen hyväksymi
sen puolesta. Ainoana epäkohtana on 
täällä käydyssä keskustelussa mainittu se, 
että parturin- ja kähertäjänliikkeissä, muu
tamissa täällä pääkaupungissa varsinkin, on 
työaikaa jonkunverran pidennetty viime ai
koina, koska parturin- ja kähertäjänliikkei
den työaika ei ole vielä tiukoin lakimääräyk
sin sidottu. Mutta tämmöistä epäkohtaa, 
mikäli sitä epäkohdaksi voidaan nykyisissä 
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oloissa sanoa, ei kuitenkaan voida pitää niin 
merkitsevänä ja vielä vähemmän jotakin se
kasortoa aiheuttavana, joksi sitä myöskin on 
täällä tahdottu kuvata, että se kiiruhtaisi 
eduskuntaa aivan muutamaa kuukautta en
nen sen uuden esityksen valmistumista, 
josta herra sosialiministeri äsken huomautti, 
nyt hyväksymään tämän ehdottomasti epä
kypsän lakiehdotuksen. Toivoisin näin ol
len, että eduskunta hyväksyisi työväen
asiainvaliokunnan ehdotuksen ja antaisi tä
män lakiehdotuksen raueta. 

Ed. F a g e r h o 1m: Rdm. Lamminen 
framhöll här i sitt anförande, att det icke 
kan spela någon större roll, om detta lagför
slag får vila ännu några månader, men han 
beaktade icke den omständigheten, att om 
allmänheten ytterligare under några måna
der får tillfälle att vänja sig vid de öppen
hällningstider, som nu ha blivit praxis, 
nämligen tili 7, 8, 9 på kvällen, och får 
vänja sig vid det söndagsarbete, som nu har 
återinförts inom yrket, så kommer en se
nare lagändring, genom viiken affärerna 
åter skola stängas kl. 6 och söndagsarbetet 
avskaffas, utan tvivel att allvarligt skad~ 
yrket. Allmänheten vänjer sig ganska lätt 
vid sådana här bekvämligheter, och när de 
sedan med ett tag åter avskaffas, är det ju 
ganska naturligt, att yrket kommer att lida 
därav, åtminstone under någon tid. 

Hr socialministern anförde flera gånger, 
att denna fråga icke behandlats med till
räcklig sakkunskap här i riksdagen, och att 
riksdagen har slarvat i väg med förslagets 
godkännande. Jag kan icke firma, att det 
skulle finnas något som helst skäl tili ett 
dylikt påstående. Han hänvisade tili att 
spörsmålet med ytterligt stor sakkunskap 
kommer att behandlas i den kommitte, som 
i hans ministerium har blivit tilisatt för 
denna och andra i samband med lagen 
stående frågors behandling. Jag undrar 
viiken kompetens denna statskommitte, där 
det sitter en bankdirektör, en varuhusdirek
tör, en barnskyddsinspektör och en. konto
rist, har på detta område. I alla fall över
skattar icke jag denna statskommittes kom
petens på detta speciella område, och iclm 
tror jag kompetensen blir större, om denna 
statskommitte anlitar hr socialministern 
som expert. 

Vad sedan Geneve-konventionen vidkom
mer, så har också jag den uppfattningen, 
att den icke på minsta sätt inverkar på 

denna frågas avgörande. J ag var i tiU
fälle att närvara, då konventionen i Geneve 
gjordes upp, och jag kan icke eriura mig, 
att något hinder från dess sida sknlle möta 
för detta lagförslags godkännande. Men 
om jag har uppfattat regeringens åtgärder 
rätt, gå dess planer ut på att f()rst skall 
denna statskommitte uppgöra förslag tili 
försämringar i lagen om arbetsförbållan
dena inom handels-, kontors- och nederlags
rörelserna och sedan skola dessa försämrin
gar godkännas av riksdagen, och sedan, när 
detta är gjort, då skall konventionen från 
Geneve godkännas, i viiken konvention det 
heter, att efter konventionens antagande få 
icke försämringar i lagen vidtagas. Jag an
tager att det är rätt uppfattat. 

Ed. H e l o : Mikäli minä ymmärsin so
sialiministerin lausuntoa, ei hän asiallisesti 
ole tätä muutosta vastaan, vaan päinvas
toin katsoo, että se asiallisesti olisi hyväk
syttävä, mutta että muodollisesti olisi pa
rempi hyväksyä se eräässä toisessa yhtey
dessä, jossa tulisi kysymykseen eräitä mui
takin muutoksia. Jos näin olisi asian laita,. 
niin silloinhan tulos ei olisi niin valitettava,. 
sillä muutos tulisi kuitenkin hyväksytyKsi, 
jollei juuri tällä kertaa, niin kuitenkin jon
kun ajan kuluttua. Ja herra sosialiminis
teri lupasikin vielä erikoisesti kiirehdittää 
kysymyksessä olevan komitean töitä. Meillä 
on kuitenkin tällä puolen epäilyksiä siitä, 
että asiat eivät valmistu niin nopeasti kuin 
luvataan. Ei ole ensimmäinen kerta tässä 
eduskunnassa, kun työkonferenssin päätök
sillä estetään työväenlainsäädännön kehi
tystä. Niinpä esim. vuonna 1919 meillä oli 
samantapainen asia esillä, kun käsiteltiin 
eduskunnassa muutosta 8 tunnin työaikala.
kiin, jonka muutoksen tarkoituks@a oli 
poistaa ne huononnukset, jotka oli tehty 
tynkäeduskunnassa vuonna 1918. Silloin 
maalaisliittolainen sosialiministeri ilmoitti. 
että hänellä ei ole mitään muutoksia vas~ 
taan, mutta ku:t;l paraikaa Washingtonissa 
pidetään työkonferenssia, jossa nähtävästi 
päästään työväelle vielä edullisempiin tu
loksiin kuin mitä tarkoitti silloin käsitl?ltä
vänä oleva lakiesitys, niin olisi jäätävä odot
tamaan Washingtonin konferenssin tuluk
sia, joissa mahdollisesti jo puhuttaisiin kuu
denkin tunnin työajasta. Me jäimme sil
loin odottamaan ja lakiesitys hylättiin. JVIe 
olemme nyt odottaneet niitä muutoksia 11 
vuotta ja saamme edelleen odottaa. On va:r-
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8in todennäköistä, että myös tässä suhteessa i 
tapahtuisi samalla tapaa, niin että muutosta ! 
ei saataisi lopullisesti ensinkään aikaan, ja • 
olisi silloin hyvin valitettavaa, että työkon
ferenssia käytettäisiin, ei, kuten pitäisi, työ
väen lainsäädännön kehittämiseksi, vaan 
päinvastoin sen jarruttamiseksi. 

Minä sen tähden myös kannatan ed. Hut
tusen tekemää ehdotusta. 

Ed. S c r g eli u s: Såsom jag har fat
tat diskussionen har varken Socialministern 
eller rdm. Lamminen anfört sådana vä
gande skäl, vilka skulle tala emot lagförsla
gets antagande. Hr Socialministern har 
visserligen nämnt, att regeringen ämnar på 
våren komma med en proposition i ärer1det 
i fråga till riksdagen, men om denna pro
position, såsom här har av särskilda talare 
redan understrukits, kommer att gå i den 
riktning, som kommitten eventuellt kommer 
att föreslå - en kommitte som har den kom
petens, som angavs av hr Fagerholm - är 
det väl antagligt, att riksdagen icke kom
mer att antaga detta lagförslag. Dä det nu 
gäller för mig att fatta ständpunkt till 
föreliggande lagförslag, kan jag ej neka till 
att den främsta orsaken, varför jag anser 
att lagförslaget skulle · godkännas, är det 
livliga behov, som finnes såväl bland arbe
tande som arbetsgivare inom barberar- och 
frisöryrket att få ordnade förhållanden till 
stånd inom yrket. Om icke nu en snabb 
reglementering genomföres, sä komma icke 
blott de vädor fortfarande att räda, som av 
flera talare framhållits, utan yrkesskicklig
heten kommer säkert att gä ned. J ag kan 
därför icke finna annat än att riksdagen nu . 
liksom senaste gång borde kunna omfatta 
lagförslaget, och kommer jag för min del · 
att rösta för dess antagande. 

Ed. P a l m g r e n : Enligt mitt förme- • 
nande har regeringen förebragt fullgoda 
skäl för vägran att godkänna förevarande 
lagförslag. Den utredning, som fran1lades 
vid frägans behandling i socialutskottet, 
.ådagalade också, att förslaget, som är till
kommet på enskilt initiativ, icke bliviL till
räckligt förberett och att det icke är moget 
för ett slutligt avgörande. Jag tvekar där
för icke att i likhet med socialutskottet fö
reslå, att riksdagen måtte besluta anse ifrå
gavarande lagförslag hava förfallit. 

Ed. Åhlström: Denna fråga harju 
blivit en ambitionssak, synes det, .för social
ministern. Ambitionsfrågor äro ju alltid 
svåra att lösa. Det hava vi ju erfarenhet 
av. Emellertid erkänner Socialministern 
själv, att ett kaos råder på detta arbetsom
råde, och han torde också inse, att det vore 
önskvärt att få ordning och reda till btänd. 
I motsats till vad många andra gånger har 
varit fallet längta nu de, som detta lagför
slag gäller, till att få de här föreslagna änd
ringarna genomförda, och då kan jag icke 
förstå annat än att riksdagen denna gång, i 
motsats till många andra gånger i år, är 
fullkomligt oförhindrad att för en gångs 
skull åtminstone på något område återställa 
ordning och reda i stället för det kaos, som 
nu är rådande, och jag skulle därför hop
pas att riksdagen ville begagna detta till
fälle. 

I anledning av rdm. Palmgrens eriuran 
om att detta lagförslag icke skulle vara till
räckligt förberett ber jag att få erinra om 
att han själv var med om att i socialutskot
tet under senaste riksdag förbereda och be
handla detta ärende, och det verkar därför 
något överraskande, att han nu skall vara 
så färdig att fälla dom över det arbete, han 
var med om att utföra senaste vår. 

Det kan annars förtjäna erinras om att 
också herr Socialministern i sin egenskap av 
riksdagsman var med om att godkänna det 
lagförslag, som han nu i egenskap av minis
ter vill hava förkastat. Det hade varit av 
int:resse att få se, att Socialministern också 
efter det han blev socialminister skulle vi
sat lika stort socialt intresse som han visade 
såsom riksdagsman. 

IM. Päivän s a l o: Niistä lausunnoista 
päättäen, jotka on vasemmistossa annettu, 
tuntuu siltä kuin yleisö olisi olemassa par
turiliikkeitä varten eivätkä parturiliikkeet 
yleisöä varten. Täytyisi siis pyytää vapau
tusta työpaikastaan voidaksensa saada tuk
kansa leikatuksi tai partansa ajetuksi, 
kun ei muuten voisi ajauttaa par
taansa tai leikauttaa tukkaansa koska 
parturiliikkeetkin vaadittaisiin suljetta
viksi kello 5 tai 6. Ulkomailla, muistan 
kun Ikävin m. m. Kreikassa, olivat ta
vallisesti liikkeet kiinni muutaman tunnin 
keskellä päivää, mutta sen sijaan ne olivat 
auki sen jälkeen kuin työaika oli päättynyt 
ja ihmiset olivat tilaisuudessa tekemään 
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kauppaa silloin kuin olivat vapaat työstä. 
Meillä säännöstellään kaikki niin, että lo
puksi kaikki kaupanteko ja yleisön palvele
minen tulee mahdottomaksi. Minusta se 
säännösteleminen käy niin pitkälle, että lo
puksi saa pyytää kaikkeen lupaa, ennen
kuin saa tehdä yhtään mitään. Minä pidän, 

_ että työväenasiainvaliokunnan hylkäävä eh
dotus on oikea. En kuitenkaan kannata 
sunnuntaityötä tällä alalla. 

Ed. Huttunen: Ed. Lamminen ja ed. 
Päivänsalo eivät viime keväänä huoman
neet niitä vaaroja, joita he nyt ovat laissa 
huomanneet, sillä viime keväänä eduskunta 
hyväksyi tämän lain yksimielisesti ja ed. 
Lamminen oli mukana työväenasiainvalio
kunnassa käsiteltäessä lakiehdotusta sen kai
kissa vaiheissa ja valiokunta yksimielisesti 
sen hyväksyi. Hän ei nähnyt niitä vaaroja, 
mitä hän nyt näkee tämän lain hyväksymi
sessä. Samoin ei myöskään ed. Päivänsalo 
niitä nähnyt, sillä hänkin hyväksyi tämän 
lain, niin myöskin eduskunta sen kokonai
suudessaan hyväksyi. Vasta nyt ovat vaarat 
tulleet näkyviin. Mistä se johtuu? Johtuuko 
se siitä, että ed. Päivänsalo kävi Kreika:ssa 
ja siellä näki nämä vaarat~ 

Ed. A a l t o: Ed. Päivänsalo ei kai huo
maa, ettei sunnuntaityötä voi kieltää, ellei 
tätä lakia hyväksytä. Minä muistan jossa
kin kirjassa sanottavan, että sabattina ei 
saa tehdä muuta työtä, kuin auttaa härkää 
ylös kaivosta, mutta parranajo ei ole sem
moinen härkä, jota ei voisi jo lauantaina 
ajaa. On siis hyvin suuri ristiriita ed. Päi
vänsalolla siinä, että hän ei hyväksy sun
Imntaityötä periaatteessa, mutta käytän
nössä hän kuitenkin hyväksyy pyhätyön, 
vaikka se on vastoin raamattua. Minun täy
tyy muuten sanoa, että viime vuonna edus
kunnassa tätä käsiteltäessä ei täällä ollut kuin 
yksi ainoa puheenvuoro, ed. v. Frenckel
lillä, ja hänkin hyväksyi lain. Ja ellen vää
rin muista, niin ed. Tuomivaara ei vastusta
nut lakia eduskunnassa sen hyväksymisvai
heessa, vaan hyväksyi sen, mutta sosiali
ministerinä Tuomivaara vastustaa sitä nyt. 

Ed. Lamminen: Pyysin puheenvuo
roa ed. Huttusen viimeisen lausunnon joh
dosta huomauttaakseni, ettei työväenasiain
valiokunnassa viime keväänä esitetty niitä 
selvityksiä, joita valiokunta nyt sai esitteli-

jäneuvos Manniolta, miten näiden liikkei
den aukiolo on järjestetty muissa maissa, 
etenkin Pohjoismaissa. Esittelijäneuvos 
Mannion antama selvittely oli omansa 
muuttamaan ainakin minun mielipidettäni 
käsillä olevasta asiasta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Huttunen ed. Fagerholmin kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta uudestaan 
hyväksyisi kysymyksessäolevan lakiehdo
tuksen. Kutsun tätä ehdotusta ed. Huttu
sen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy työväenasiainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Huttusen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
107 jaa- ja 76 ei-ääntä, poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt työväen
asiainvaliokunnan ehdotuksen, joten laki
ehdotus hallitusmuodon 19 §:n 2 momentin 
mukaan on katsottava rauenneeksi. 

12) Ehdotus maantiesillan rakentamisesta 
Ristijärvellä Koirasalmen yli. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
.Jauhosen toiv. al. n:o 90, joka sisältää ylUi
mainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Eduskunta hyväksyy keskustelutta ;kulku
laitosvaliokunnan ehdotuksen toivom1tfl
aloitteen hylkäämisestä. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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13) Ehdotus saariston asujamiston etujen 
~arteenottamisesta laivojen talviliikenneväy

liä avattaessa ja ylläpidettäessä. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsit
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Perheentuvan y. m. toiv. al. n :o 91, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. Öste r h o 1m: Den fråga, som be
röres i den föreliggande motionen, har förut 
varit före i riksdagen. År 1925 väcktes av 
rdm. Lauren en framställning i liknande 
syfte, som motionen nu företräder, :r;tämli
gen en begäran angående utredning rörandc 
kostnaderna för upprätthållande av broar 
över isrännorna samt förslag om att staten 
skulle skyldigkännas att svara för under
hållet av dessa broar. Riksdagen godkände 
motionens syfte och beslöt uppmana rege
ringen att till prövning upptaga, i vilka 
fall staten eller privata sjöfartsidkare skola 
draga försorg om den av fartygstrafiken 
avbrutna trafikförbindelsen på lokala vin
tervägar antingen med hjälp av broar eller 
på annat sätt eller erlägga bidrag härför 
samt att till riksdagen överlämna proposi
tion angående lagstiftning i detta ämne. Då 
väglagen sedermera stiftades, gjordes i riks
dagen ansträngningar i syfte att få till 
stånd bestämmelser, som skulle trygga skär
gårdsbefolkningens rätt att genom det all
männas försorg erhålla broar över fartygs
rännorna på viktigare punkter. Detta lycka
des dock blott endast delvis. Väglagens be
stämmelser äro icke fullt tillfredsställande. 
Det är därför nödvändigt, att lagstiftningen 
k.ompletteras på denna punkt. 

En omständighet, som i detta samman
hang förtjänar påpekas, och för vars skull 
;jag huvudsakligen begärt ordet, är den, som 
visar skärgårdsbefolkningens rättslöshet, i 
det avseendc här är fråga om, nämligen att 
sjöfartsmyndigheterna, som dirigera is
brytarna genom skärgårdsisarna, icke säl
lan underlåta att på förhand varsko orts
befolkningen, om att dess förbindelser med 
fastlandet kommer att avbrytas. Det har 
t. ex. hänt, att isbrytare oförmodat sänts 

att gå upp farleden mellan Hangö och Hel
singfors, och då skärgårdsborna icke i tid 
därom varit underrättade, hava de, i syn
nerhet då det inträffat på vårsidan, icke 
förmått fullfölja sina transporter av foder 
och andra förnödenheter och därigenom 
försatts i svårt läge. I en hänvändning till 
handels- och industriministeriet rörande 
broar över vinterfarlederna uttalade en 
västnyländsk kommun för ett par år sedan 
följande: ,Därtill kan ännu läggas de stora 
tillfälliga svårigheter, som vållas genom den 
onödiga hänsynslöshet sjöfartsmyndighe
terna ådagalägga, då de icke ens en dag i 
förväg genom ett meddelande i ortstidnin
garna eller på annat sätt underrätta om, 
när vintertrafik skall begynna, utan helt 
oförberedda härpå få foror och vägfarande 
ofta i dagar stanna på den sidan av den 
uppbrutna rännan, där de lyckats befinna 
sig. I sådant fall har tydligen stadgandena 
i strafflagens 44 kap. 12 § trätts för när." 
Att på förhand bliva underrättad om att 
förbindelserna mellan öarna och fastlandet 
komma att avbrytas, är väl det minsta, som 
skärgårdsbefolkningen har rätt att begära, 
huru tålmodigt den än funnit sig i att se 
sina även annars svåra trafikmöjligheter 
hindrade av vintersjöfarten. Skärgårdsbe
folkningen är självfallet icke så kortsynt, 
att den skulle begära, att vintertrafiken 
bleve dirigerad efter dess önskningar. Den 
fordrar blott att icke bli onödigt hänsyns
löst behandlad och att större olägenheter 
icke tillfogas densamma än det allmännas 
intresse oundgängligen kräver. Det är 
glädjande att se, att kommunikationsutskot
tet enhälligt förordat motionens antagande, 
och jag vill för min del uttala förhoppnin
gen, att också riksdagen måtte förena sig 
om utskottets förslag. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy kulkulaitosvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

14) Ehdotus kerman ja maidon korvikkeiden 
valmistuksen, maahantuonnin ja kaupan kiel

tämistä koskevan esityksen antamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 1 ja otetaan ainoaan käsitte-
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1 y y n suna valmistelevasti käsitelty ed. 
Hirvensalon y. m. toiv. al. n:o 34, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ' 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy maatalousvaliokun
nan hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon: 

16) Opetuselokuvayhdistyksen toiminnan 
tukemista 

koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n:o 3; 

17) Oppivelvollisuuslain muuttamista 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n:o 4; 
sekä. 

:i 8) Ehdotukset laiksi työrauhan suojelemi
sesta sekä laiksi lisäyksestä rikoslain 

16 lukuun 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 5. 

Puhemies: Seuraava eduskmman 
istunto on ensi perjantaina kello 13. 

15) Hämeen vanhan linnan jättämistä histo- Eduskunnan istunto lopetetaan kello 
riaHiseksi muistomerkiksi ~m,35. 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
<.littu sisvistysvaliokunnan mietintö n :o 2; 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 



22. Perjantaina 5 p. joulukuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas :käsittely: 

1) Ehdotus laiksi varojen varaa
misesta uudis- ja laidunviljelyksistä 
pienviljelijöille 'annettavia palkioita 
varten ........................... . 

A s i a k i r j a t: Suurell! vali-okun
nan mietintö n :o 18; valtiovarain
valiokunnan mietintö n :o 6; hallituk
sen esitys n :o 25. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotus lai:ksi vakuutuslaitosten 
omistamien obligatioiden kirjanpito-
arvon määräämisestä ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun.~ 
nan mietintö n :o 19; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 11; hallituk
sen esitys n :o 2·6. 

3) Ehdotus laiksi koroitetun tupak
kavalmisteveron 'kantamisesta vuonna 
1931 ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 20; valtiovarain
valiokunnan mietintö n :o 7; hallituk
sen esitys n :o 3. 

4) Edotus laiksi tulitikkuverosta .. 
A s i a k i r j a t: Suuren valio kun~ 

nan mietintö n :o 21; valtiovarain
valiokunnan mietintö n :o 8; halli
~uksen esitys n :o 4. 

5) Ehdotus laiksi maJkeisvalmisteve-
rosta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 22; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 9 ; hallituksen 
esitys n :o 5. 

kello 13. 

Siv. 

411 

415 
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418 
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6) Ehdotus laiksi moottoriajoneu-
voverosta ........................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nwn mietintö n :o 23; valtiovarain
valiokunnan mietintö n :o 10; halli
tuksen esitys n :o 7. 

7) Ehdotus laiksi mallasjuomista 
suoritettavasta verosta ........... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 24; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 14; hallitUJk
sen esitys n :o 6. 

8) Ehdotus laiksi valtion hevossiit
tolan ja hevoshoitokoulun perustami
sesta sekä puolustuslaitoksen hevosva
rikon ja ratsukoulun sijoittamisesta 
hevossiittolamaatilalle ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 25; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 15 ; hallituksen 
esitys n :o 24. 

. 9) Ehdotus laiksi kansakoulutoimen 
' järjestysmuodon perusteista annetun 

lain 9 § :n muuttamisesta ......... . 
A s i a k i r j a t : Suuren valiokun

nan mietintö n :o 26 sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 1 ; ed. Hagan y. m. 
lak. al. n :o 15. 

E n s i mm ä in en käsi t te 1 y: 

10) Ehdotus laiksi oppivelvollisuu
desta annetun lain 8 § :n muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 47. 

11) Ehdotukset laiksi työrauhan 
suojelemisesta ja laiksi lisäyksestä ri-
koslain 16 lukuun ............... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 5; hallituksen esitys 
n:o 35. 

Siv. 
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Ainoa käsittely: 

12) Ehdotus Hämeen vanhan linnan 
jättämisestä historialliseksi muisto-
merkiksi ......................... . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 2; ed. Ailion y. m. 
toiv. al. n :o 33. 

13) Ehdotus Opetuselokuvayhdis-
!yksen toiminnan tukemisesta ..... . 

Asia k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 3; ed. Oksasen y. m. 
U:oiv. al. n :o 32. 

14) Ehdotus eduskunnan oikeus
asiamiehen palkkiosta vuonna 1931 .. 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan kirjelmä n :o 20. 

Esitellään: 

15) V aitioneuvoston oikeuskanslerin 
kertomus oikeuskanslerin virkatoi
mista ja lain noudattamista koskevista 
havainnoista vuodelta 1929 ....... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

16) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 3 hallituksen esityksen joh
dosta Suomen ja Ranskan kesken so
vittelumenettelystä sekä riitojen oi
keudellisesta ja välitysoikeudellisesta 
ratkaisemisesta tehdyn sopimuksen 
hyväksymisestä ................... . 

17) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 4 hallituksen esityksen joh
dosta Suomen ja Tshekkoslovakian vä
lisen, riitojen oikeudellista ja välitys
oikeudellista ratkaisua sekä sovittelu
~~nette~yä .~oskevan sopimuksen hy
vaksymisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .... 

18) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 9 vuoden 1930 ensimmäisillä 
valtiopäivillä lepäämään jätetyn ehdo
tuksen johdosta laiksi rikoslain 11 lu-
vun 4 ja 6 § :n muuttamisesta ..... . 

19) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 16 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1931 ..................... . 

Siv. 

444 

" 

Siv. 

20) Valtiovarainvaliokunnan mie-
tintö n :o 17 hallituksen esityksen joh
dosta valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 450 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Asikainen, T. Halonen, Kilpi ja 
Tanner. 

449 ! 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat puhe
miesneuvoston puoltavan lausunnon mukai
sesti yhteiskunnallisten tehtävien takia ensi 
maanantaiksi ed. Brander ja virkamatkan 

1 takia ed. Ryömä sekä erittäin tärkeiden 
450 i kunnallisten tehtävien takia tämän päivän 

istunnosta ed. T. Halonen. 

" 

" 

" 

" 

Uusi hallituksen esitys. 

P n h c m i e s : Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella tältä päivältä saapunut hallituk
sen esitys 

n :o 55 laiksi tasavallan presidentin eläk
keestä. 

]-•~d. Tannerin y. m. välikysymys, joka koskee 
erinäisten viime kesän ja syksyn kuluessa 
tehtyjen rikosten selvittämistä ja niihin 

syyllisten rangaistukseen saattamista. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että viime istun
nossa tähän istuntoon pöydällepantuun 
ed. Tannerin y. m. välikysymykseen 
ovat sen allekirjoittajien lisäksi yhty
neet edustajat Velling, Meriläinen, Väi-

1 sänen, Lindqvist, Linna, Kosonen, Hämä
läinen, Sillanpää ja Halonen, T. Kun 
välikysymykseen näin ollen on yhtynyt 
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kaik'kiaan 39 edustajaa, tulen valtiopäivä
järjestyksen 37 § :n 2 momentin mukaisesti 
antamaan sen tiedoksi asianomaiselle val
tioneuvoston jäsenelle. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

l) Ehdotus laiksi varojen varaamisesta uudis
ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille annet

tavia palkkioita varten. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n ;o 25, jota on valmiste
levasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 6 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 18, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. Sen- jälkeen tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Keskustelu: 

Ed. F u r u h j e l m: Jag ber att på de 
grunder som anföras i den av mig under
tecknade reservationen till statsutskottets 
betänkande få föreslå, att lagförslaget måtte 
förkastas. En sådan lösning vore kanske 
icke ovälkommen för regeringen, som vid 
uppgörandet av budgetpropositionen har 
haft att kämpa emot de svårigheter, som 
existensen av dylika lagar betingar. 

Ed. S e t ä l ä : Minä olen pyytänyt tä
män puheenvuoron ilmoittaakseni, että 
minä kuulun niihin, jotka pitävät tällaista 
lakia tarpeellisena ja tulen kannattamaan 
lain hyväksymistä. Jo asianomaisessa va
liokunnassa olen kuitenkin ollut eri mieltä 
niihin perusteluihin nähden, joissa määri
tellään uudisraivauspalkkioiden suuruus. 
Käsiteltävänä olevan lakiehdotuksen perus
teluihin nähden, mikäli ne koskevat palk
kioiden suuruutta, on valtiovarainvalio
kunta yhtynyt maatalousvaliokunnan ehdo
tukseen, jonka mukaan palkkioita voitaisiin 
myöntää seuraavien perusteiden mukaan: 
viljelmille, joiden viljelysala, uudisviljelys 
mukaan luettuna, on alle 2 ha 25 % kustan-

nu:ksista enintäin ha :ia kohti peliosta 1,000 
markkaa, laitumesta 600 markkaa; viljel
mille 2-5 ha :iin 20 % kustannuksista ja 
enintään ha :ia kohti peliosta 800 markkaa 
ja laitumesta 500 markkaa; viljelmille 5-
10 ha :iin 15 % kustannuksista ja enintään 
ha :ia kohti peliosta 600 markkaa ja laitu
mesta 300 markkaa. 

Maatalousvaliokunnan valtiovarainvalio
kunnalle antamaan lausuntoon liitetyssä 
eriävässä mielipiteessä ei valiokunnan vä
hemmistö ole voinut yhtyä siihen valiokun
nan enemmistön mielipiteeseen, että palk
kio laidunraivauksesta olisi asetettava heh
taaria kohti pienemmäksi kuin pellon rai
vauksesta, sillä kun palkkion suuruus mää
rätään prosenteissa kustannuksista, ei min
käänlaista kohtuuttomuutta palkkioiden ja
kamises~a V'Oine esiintyä. Jos nimittäin lai
tumen raivauskustannukset nousevat yhtä 
korkeiksi kuin pellon raivauskustannukset, 
niin onhan luonnollista, että myöskin palk
kion määrä on silloin yhtä suuri. Asia olisi 
näin järjestettävä sitäkin suuremmalla 
syyllä, kun laidunraivausta uutena viljelys
muotona voitaisiin täten tehokkaasti edis
tää. Hallituksen esityksen perusteluissa 
sanotaan, että laitumen raivaus yleensä 
tulee halvemmaksi kuin pellon, joka ainakin 
osittain pitäneekin paikkansa, silloin kuin 
on kysymys laidunraivauksista sellaisilla 
pientiloilla, joiden peltoala on 5-10 ha, 
sillä näillä tiloilla on useasti tilaisuus rai
vata laidun sellaiselle maalle, jossa laidun
raivauskustannukset tulevat halvemmiksi 
kuin pellon, jota vastoin sellaisilla pienvil
jelmillä, joitten peltoala on alle 5 ha, tule
vat laitumen raivaus- ja kuntoonpanokus
tannukset hehtaaria kohti huomattavasti 
korkeammiksi kuin edellä mainituilla ti
loilla; tämä johtuen siitä, että viljelmät, 
joille peltoala uudisviljelysten mukaan 
luettuna on alle 5 ha, sijaitsevat yleensä 
karuilla ja kiviperäisillä alueilla, joissa lai
tumen raivaus- ja kuntoonpanokustannuk
set nousevat kaksi jopa kolmekin kertaisiksi 
verrattuina vastaaviin raivauskustannuk
siin suotuisammilla viljelysmailla. Näillä 
pienemmillä viljelmillä on kuitenkin kus
tannuksista huolimatta pakko ryhtyä voima
peräisesti järjestämään viljeltyjä laitumia 
sen vuoksi, että karjatalous on näille kääpiö
tiloille suoranainen elinehto ja tuottavaa 
karjanhoitoa ei voida harjoittaa, ellei ole 
kunnollisia laitumia. Pienviljelmien lai-
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dunolojen huonontumiseen vaikutti aivan 
ratkaisevalla tavalla vuokra-alueitten itse
näistyminen. Itsenäistyessään vuokra-alueet 
menettivät lainduntamisoikeutensa päätilo
jen mailla eikä vuoden 1918 lunastamis
laissa kiinnitetty vähintäkään huomiota 
laid un tamismahdollisu uksien turvaamiseen 
varsinkaan itsenäistyneille mäki tupa-alueille. 
Vielä selvemmäksi käy laitumen suhteelli
sen tärkeä merkitys varsinkin n. s. kääpiö
tiloilla tarkastettaessa kotieläinten luku
määrää 100 peltohehtaaria kohti pienviljel
millä, joitten peltoala on puolesta hehtaa
rista 3 hehtaariin ja 3 hehtaarista 10 heh
taariin ja toiselta puolen vastaavaa lukua 
maan kaikilla viljelmillä. Vuoden 1920 
maataloustiedustelun mukaan - sen tuo
reempaa maataloustiedustelua meillä ei 
olekaan - oli 100 peltohehtaaria kohti 
täysi-ikäisiksi muunnettuja kotieläimiä:' vil
jelmillä, joitten peltoala on ljz-3 ha, leh
miä 165, viljelmillä, joitten peltoala on 
3--10 ha, 86, ja maan kaikilla viljelmillä 
10 lehmää 100 peltohehtaaria kohti. Niillä 
pienviljelmillä, joitten peltoala on ljz-3 ha, 
elätetään 100 peltohehtaaria kohti noin 
puolta enemmän lehmiä kuin viljelmillä, 
joitten peltoala on 3-10 ha, ja maan kaik
kiin viljelmiin verrattaessa on erotus vielä 
paljon huomattavampi. 

Edellä esitetystä selviää, että karjan
hoidolla on pienviljelmien taloudessa pelto
viljelykseen verrattuna suhteellisesti paljon 
tärkeämpi merkitys kuin suurviljelmillä. 
Laiduntalouden jääminen kehityksessä jäl
keen Suomen maataloudessa on jo sekin ol
lut omiaan synnyttämään maan pientilojen 
taloudessa epäkohtia, joita olisi aivan ensi 
kädessä ryhdyttävä laidunraivauspalkkioilla 
korjaamaan. Ne varat, jotka valtio myön
tää palkkioina pienviljelmien laitumien 
voimaperäiseen kuntoon saattamiseksi, oli
sivat kansantaloudellisestikin edullisesti si
joitetut, sillä ne tulisivat antamaan runsaan 
koron karjataloustuotteitten lisääntyneen 
tuotannon ja pienviljelijäin koko talouden 
voimistumisen muodossa. Vuosina 1924-
25 · toimitetun laiduntarkastuksen mukaan 
ovat viljellyn laitumen perustamiskustan
nukset vaihdelleet 2,000-5,000 markkaan 
hehtaarilta, jopa muutamissa poikkeus
tapauksissa yli siitäkin. Tämäkin osoittaa, 
että viljellyn laitumen perustamiskustan
nukset ja voimaperäiseen kuntoon laitta
minen hehtaaria kohti ei tule varsinkaan 

kääpiötiloilla halvemmaksi kuin pellon 
uudisraivaus- ja kunnossapitokustannukset. 
Vuosina 1928 ja 1929 myönsi eduskunta 
uudis- ja laidunviljelyspalkkioihin yhteensä 
45 milj. markkaa ja näitä palkkioita haki 
noin 37,000 pienviljelijää, ollen suunni
teltujen peltoviljelysten ala noin 43,500 
ha, jota vastoin laidunviljelyspalkkioita 
haettiin vain 6,700 hehtaarille siitä huoli
matta, vaikka palkkiot pellon ja laitumen 
raivauksesta olivat samansuuruiset. Aikai
sempi kokemus jo näin ollen osoittaa sel
västi, että siitä huolimatta, vaikka pellon 
ja laitumen raivauksesta myönnettävä palk
kio on saman suuruinen, laidunviljely~
palkkioita haettiin siitä huolimatta suhteel
lisesti liian vähän. 

Minä olen maatalousvaliokunnassa aika
naan tehnyt ehdotuksen, joka ei kuitenkaan 
saanut siellä kannatusta, että laidunraivaus
palkkiot olisivat samansuuruiset kuin vas
taavasti peliosta myönnetyt palkkiot. Koska 
kuitenkin luulen, että ehdotus tällaisenaan 
ei tulisi saamaan riittävää kannatusta, niin, 
herra puhemies, minä teen ehdotuksen esi
tyksen perusteiden muuttamiseksi siten, että 
sillä kohdalla, mikäli se koskee palkkioiden 
määrää, minä ehdotan, että palkkiot myön
nettäisiin seuraavien perusteiden mukaan: 
viljelmille alle 2 ha 25% kustannuksista ja 
enintään hehtaaria kohti pellosta 1,000 mk 
ja laitumesta 800 markkaa; viljelmille 
2-5 ha 20% kustannuksista ja enintään 
hehtaaria kohti pellosta 800 markkaa ja lai
tum~sta 600 markkaa; viljelmille 5-10 ha 
15 % kustannuksista ja enintään hehtaaria. 
kohti peliosta 600 markkaa ja laitumesta 
400 markkaa. 

I~d. B r a n d e r: Käsillä olevaa lakiehdo
tusta on ehdotettu hylättäväksi ja kun ne 
perusteet, joilla tämä on tehty tänään ja ne 
perusteet, joihin aikaisemminkin on viitattu, 
ansaitsevat varsin vakavaa huomiota, niin 
minä, ollen toisella kannalla, katson velvol
lisuudekseni perustella, miksi sittenkin kai
kesta huolimatta katson olevan erittäinkin 
nykyisissä oloissa aiheen hyväksyä tämä 
lakiehdotus sellaisena, millaiseksi se toi
sessa käsittelyssä on muodostunut. 

Minun on ensinnäkin myönnettävä, että 
nykyinen rahatilanne maassa velvoittaa 
eduskuntaa entistä vakavammin käsittele
mään jokaista menoerää, joka otetaan val
tion talousarvioon. Siinä on harjoitettava 
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varsin pitkälle menevää ja harkittua pidät
tyväisyyttä. Toiseksi minä kernaasti myön
nän, että eduskunta on tähän asti mennyt 
liian pitkälle lyödessään kiinni määrärahoja 
useaksi vuodeksi eteenpäin; se tietää edus
kunnan oman toiminnan liiallista rajoitta
mista, se asettaa hallitusvallalle yleensä 
vaikeuksia hoitaa maan asioita. Kolman
neksi minä vielä myönnän että on perää 
niissä kokeneiden maatalousmiesten lausun
noissa, jotka sanovat, että meillä maatalou
dessa pitää huolehtia enemmän kuin tähän 
asti siitä, että nyt jo avatut pellot saadaan 
kasvamaan enemmän kuin ennen. Mutta 
sittenkin on toisia seikkoja, jotka tätä asiaa 
käsiteltäessä ovat otettavat huomioon, jotka 
minun mielestäni vievät tämän asian myön
teiseen ratkaisuun. 

·Meillähän on tämän asian pohjana halli- , 
tuksen esitys, ja hallitus nähtävästi, katsoen · 
ajan vakavaksi, tämän asian hyvin tär
keäksi, on asettunut sille kannalle, että 
tässä on viideksi vuosikaudeksi laadittava 
ohjelma. Tätä hallituksen pyrkimystä on 
kannatettava. Hallituksen perusteluissa sa
notaan, että tarkoitukseen tarvitaan aina
kin 10 miljoonaa markkaa. Edelleen näh
dään hallituksen perusteluista ja tiedetään 
muutenkin, että 1929 vuoden menoar
vion yhteydessä samanlaiseen tarkoitukseen 
myönnettiin 25 miljoonaa markkaa. Siitä 
lähtien tilanne on maataloudessamme muo
dostunut sellaiseksi, että nyt jos milloin
kaan tällaiset uudisviljelyspalkkiot ovat tar
peelliset ja täysin puollettavat. Minun lmn
naltani katsoen ovat perustelut tälle myön
teiselle kannalle m. m. seuraavat. 

Suomen maatalouden suuria heikkouksia 
on se, että, koko valtakunta huomioon ot
taen, meidän maamme kuuluu Europan 
peltoköyhimpiin maihin. Meillä on arve
luttavan vähän peltoa laskettuna asukas
lukua kohden. Meillähän koko maassa on 
maaseudun 100 asukasta kohti' vain keski
määrin 77 ha peltoa. Se on aivan liian vä
hän. Monessa muussa maassa ollaan pit
kälti meidän edellämme, v.arsinkin kun ote
taan vielä se lukuun että tämä peltoala ei ole 
siinä kunnossa kuin sen pitäisi olla. 

Mutta vielä arveluttavarumasti tämä 
peltoköyhyys ilmenee, jos vertaamme eri 
maamme osia toisiinsa. Ajatellaan, että 
Länsi-Suomessa ja Etelä-Suomessa paraat 
läänit ovat sellaisia, että siellä on toista
sataa hehtaaria peltoa maaseudun 100 asu-

kasta kohti, koko lääni mukaan otettuna. 
Oulun ja Kuopion lääneissä, jotka ovat 
maamme heikoimmat, on vain runsaasti kol
mas osa tästä määrästä, nimittäin 45 hehtaa
l'ia - tiedot sen tilaston mukaan, mitkä 
meillä on tässä suhteessa käytettävissä, jon
kun verran vanhenneet kyllä, mutta silti ver
tauslukuina täysin käyttökelpoiset. Ja kun 
me katselemme viime aikojen valtiotaloutta 
ja eduskunnan työtä niin me huomaamme, 
että ne ovat juuri nämä läänit, Oulun ja 
Kuopion läänit, jotka monissa muodoissa 
vievät valtiovallan uhraamaan varoja kohot
taakseen asujamiston oloja ja elinkeinoja pa
remmalle tasolle. Kaikkein varmin tie ja 
pitkän päälle ehdottomasti luotettavin on se, 
että saadaan peltoalat lisääntymään ja tätä 
tietä maatalous nousemaan. Me huomaam
mekin, että siitä peltoalan lisäämispolitii
kasta, jota itsenäisyyden aikana on harjoi
tettu, on hyvin ilahduttavia tuloksia. On va
litettavaa, että meillä tällä hetkellä ei ole 
kovinkaan paljon luotettavia numeroita 
vielä käytettävissä, mutta maataloushalli
tuksessa paraikaa kootaan ja tarkistetaan 
näitä numeroita ja muutamia minulla on 
niistä tiedossa. Voin silloin mainita, että 
esim. Raja-Karjalan heikoimmissa pitäjissä 
yhden vuosikymmenen aikana on pellon 
pinta-ala lisääntynyt ei vain 20, 30 ja 40 %, 
vaan joukossa on sellaisia pitäjiä, joissa tämä 
peltoalan lisäys tekee 60 ja yli 60:kin %. Ja 
näiden viimeksimainittujen joukossa on eräs 
-- olkoon nimi mainitsematta, ettemme 
paikkakuntaa halventaisi - josta 1918 kun
nallislautakunnan esimiehen minulle henki
lökohtaisesti antamien tietojen mukaan 3,000 
asukasta oli muualla Karjalassa kiertämässä 
työansioilla tai kerjäämässä. Oma leipä oli 
tyystin loppunut. Tämä kunta ja sen asuk
kaat huomasivat, mihin alennustilaan ne oli
vat painuneet ja nyt he voivat osoittaa, että 
he ovat vuosikymmenessä lisänneet pelto
alaansa 63 %. Tällaisia esimerkkejä olisi 
muitakin, mutta tämä on kaikkein valaise
vin. Nämä varat eivät siis ole hukkaan hei
tetyt. Mutta tulee vielä toisia seikkoja. Kun 
minä maatalousvaliokunnassa olen asettunut 
myönteiselle kannalle sekä lakiin että raha
määrään nähden, niin minuun on erikoi
sesti vaikuttanut se, että tässä on yksi niitä 
keinoja, joilla me vakavasti, jatkuvasti ja 
perusteellisesti taistelemme sitä työttö
myyttä tai toisessa tapauksessa sitä. työan
sion puutetta vastaan, jota metsäseutujen 
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pientalolliset kärsivät ja tulevat lähivuosina 
ehdottomasti kärsimään. Ja on tärkeää, että 
on tiedossa, että jatkuvasti tällaisia avus
tuksia on valtiovallan puolelta saatavissa. 
Silloin voidaan paremmin kuin ehkä joskus 
aikaisemmin ryhtyä tätä työtä hoitamaan 
ammattijärjestöjen avulla mahdollisimman 
suunnitelmanmukaisesti. Meidän on myös
kin otettava huomioon ja nimenomaan tä
män asian yhteydessä, että Suomen on hoi
dettava asutustoimintaansa entistä voimak
kaammin ja tehokkaammin. Ja me edis
tämme asutustoimintaa, jos meillä on val
tion talousarviossa sellaisia määrärahoja, 
mistä me nimenomaan tällaiselle asutustilal
liselle voimme antaa osan niistä kustannuk
sista, mitkä hän joutuu uhraamaan tilansa 
viljelyksiä raivatessa, sittenkuin hän muu
ten on saanut tehdä uhrauksia lunastaak
seen tilan, rakentaakseen sen, hankkiakseen 
siihen kuolleen ja elävän irtaimiston j. n. e. 
Pitäisi olla aivan ilmeistä, että työttömyys
tilanne ilman muuta kehoittaa meitä mene
mään tällaisen lain hyväksymiseen. Muu
toin me saamme toisessa muodossa lisätä 
työttömyysmäärärahoja ja ne eivät aina ole 
niin edullisesti käytettävissä kuin luullaan. 
Ja lopuksi rohkenen huomauttaa eräästä 
näkökohdasta, tunnustaen, etten tällä alalla 
ole varsinainen asiantuntija. Rohkenen 
tässä tuoda esille puolustusnäkökohdat. 
Tämän eduskunnan suuri enemmistö on val
mis- se kiitoksena mainitaan- pitämään 
huolen maan puolustusvoimista, mutta tä
män kansan talonpoikaista on huono puo
lustautumaan, jos se saa taistella useampia 
rintamia vastaan ja yhtenä rintamana on 
nälkä. Juhani Aho sanoi aivan oikein: 
,Nälkä on punikki". Minä nykyisenä ai
kana sanoisin: ,Nälkä on Mustikki", Mus
tikilla tarkoittaen kommunismia. Mikäli 
me enemmän autamme Suomen talonpoikaa 
itsenäiseksi omalla konnullaan, sitä enem
män me vahvistamme maan puolustuskun
toisuutta. 

Kaikki nämä seikat ovat vakiinnuttaneet 
minussa sen mielipiteen, että lakiehdotus 
olisi hyväksyttävä, mutta tätä asiaa ei olisi 
käytettävä minään vaalivalttina tai apajana, 
jolla koetellaan vetää jollekin puolueelle tai 
joillekuille ryhmille etuja. Tämä on yhtei
nen asia, jota niiden täytyy kunniakkaasti 
ja avoimesti puolustaa ja ajaa läpi, jotka 
ymmärtävät sen tärkeyden. 

Ed. Pekka 1 a: Huolimatta siitä, että 
olenkin lain yksityiskohtiin nähden ollut 
toista mieltä kuin eduskunnan enemmistö, 
en kuitenkaan katso, että laki tässäkään 
muodossa, varsinkaan täällä käydyn keskUS:
telun jälkeen johtaisi sellaisiin väärinkäy
töksiin, että lain hyväksymisen sen vuoksi 
saattaisi asettaa kyseenalaiseksi. Tämä riit
tänee myös vastaukseksi ed. Salolle, joka 
luulotteli meidän taktillisista syistä ajaneen 
muutoksia lakiin. Pyydän muuten ed. 
Salolle muistuttaa mieleen, että kyseessäole
vaa palkkiojärjestelmää ovat sosialide
mokraatit aina kannattaneet, vieläpä siinä 
suhteessa aloitteitakin tehneet. Samalla pyy
dän kannattaa ed. Setälän tekemää ehdo
tusta. 

Ed. E s t 1 a n d e r: Jag anhåller om att 
få understöda rdm. Furuhjelm. J ag har 
alltid motsatt mig att riksdagen skulle binda 
sig genom lag till utgivande av understöd 
och sålunda i själva verket bryta emot de 
bestämmelser, som gälla angående upprät
tandet av årsbudgeten. Om lagen nu skullc 
förkastas, innebär detta dock icke, såsom en 
av de senaste talarena synes mig uppfatta 
saken, att icke riksdagen kunde för är 
utgiva understöd av här ifrågavarande slag; 
men också i detta avscende synes mig att 
återhållsamhet vore från riksdagens sida fÖt' 
närvarande i högsta grad påkallad. 

Statens obegränsade och oreserverade un
derstöd uppmuntrar enligt min tanke icke 
till en stark medborgerlig hushållning, och 
det är förnämligast av detta inre motiv riks-
dagen nu icke borde binda sig genom lag om 
dylikt permanent statsunderstöd som här är 
fråga om. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Furuhjelm ed. Estlanderin kannatta-
mana ehdottanut, että lakiehdotus hylättäi
siin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Furuhjel
min ehdotukseksi. Ed. Setälä ed. Pekkalan 
kannattamana on ehdottanut, että valtio
varainvaliokunnan mietinnön perusteluihin 
otettaisiin seuraava kohta: ,Palkkiota mää
rätään seuraavien perusteiden mukaan: vil
jelmille alle 2 ha 25% kustannuksista ja 
enintään ha :ia kohti peliosta 1,000 mk. ja 
laitumesta 800 mk., viljelmille 2-5 ha 20% 

i kustannuksista ja enintään ha :ia kohti pel-
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losta 800 mk. ja laitumesta 600 mk., viljel
mille 5-10 ha 15 % kustannuksista ja enin
tään ha :ia kohti peliosta 600 mk. ja laitu
mesta 400 mk." Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Setälän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h ·e m i e s: Ensin olisi tehtävä päätös 
lakiehdotuksen hyväksymisestä tai hylkää
misestä. Jos laki tulee hyväiksytyksi, teh
dään päätös ed. Setälän perusteluja koske
vasta ehdotuksesta, muussa tapauksessa ed. 
Setälän ehdotus raukeaa. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Åänestykset ja päätökset: 

1) Äänestys lakiehdotuksen hyväksymi
sestä tai hylkäämisestä. 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
jollaiseksi se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Furuhjelmin ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Ed. F u r u h j e 1 m pyytää koneäänes
tystä. 

P u h e m i e s: Koneäänestystä on pyy
detty. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
157 jaa- ja 27 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi vakuutuslaitosten omista
mien obligatioiden kirjanpitoarvon määrää

misestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 19 ja otetaan t o i se en k ä s i t t e
I y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 11 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 26, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 19. Ensin sal
litaan yleiskeskustelu asiasta; sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuo
roa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiehdotuksen 1 ja 2 §, 
lakiehdotuksen johtolause ja lakiehdotuksen 
nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi koroitetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1931. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 20 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 7 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 3, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 20. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu; sen jälkeen siirry
tään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen kä
sittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Harva 1 a: Sen jälkeen kun halli
tuksen antama esitys koroitetuista tupakka
valmisteveroista oli käsiteltävänä valtio
varainvaliokunnassa, on eri tahoilta tehty 
selkoa siitä, mitä koroitettu tupakkavalmis
tevero vaikuttaisi käsinvalmistettujen sika
rien menekkiin. Jo nyt kuuluu tehtailla 
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olevan melkoisia varastoja käsinvalmistet
tuja sikareita ja pidetään todennäköisenä, 
~ttä jos niiden valmisteveroa koroitettaisiin 
samassa määrin kuin koneellisten tuotteiden, 
olisi siitä seurauksena niiden menekin jat
kuva väheneminen. Tästä tietysti seuraisi 
myös se, ettei veronkoroituksesta olisi sitä 
tuloa, mikä sillä on laskettu saatavan. 

Kun valtiovarainvaliokunta arvosteli tä
män koroitetun tupakkavalmisteveron tuot
toa, laskettiin siellä, ettei koroitettunakaan 
tupakkaverona saataisi niin paljon, kuin hal
litus oli ajatellut, sen johdosta että koroi
tettu vero ilmeisesti olisi omiaan jonkun ver
ran vähentämään kalliimpien laatujen käyt
töä ja aiheuttamaan siirtymistä halvempiin 
laatuihin. Tuhoisimmin tämä koroitus näh
tävästi vaikuttaisi kuitenkin, kuten sanottu, 
käsin tehtyjen sikarien menekkiin ja sen
vuoksi minä puolestani ehdotan, että lakiin 
otettaisiin uusi toinen momentti, jossa sa
iwttaisiin: ,Kotimaassa käsin valmistetuista 
sikareista on vero 30 sadalta valmisteiden 
vähittäismyyntihinnasta. '' Tämä muutos ei 
ilmeisesti vaikuttaisi mitään verontuottoon, 
vaan pikemminkin aiheuttaisi sen, että kä
sin tehdyistä sikareista saatava vero nousisi 
entisestään. 

Ed. H a k k i 1 a: Kun aikaisemmin on ol
lut kysymyksessä tupakkaveron koroittami
nen, niin on jo silloin huomautettu, että 
tällä verolla saadaan niin paljon valtion 
kassaan tuloja, että on tar:veetonta mennä 
sitä veroa koroittamaan ylimääräisesti. Sen
takia onkin ajatellut koroitukset eduskun
nassa aikaisemmin hylätty. Minun mieles
täni on samat näkökohdat otettava nytkin 
huomioon ja sentakia olen suuressa valio
kunnassa ehdottanutkin, että tämä hallituk
sen esitys hylättäisiin. Valtiovarainvalio
kunnan mietinnön perusteluissa sanotaan, 
että pulakauden ja veron koroituksen ai
heuttaman hintojen nousun johdosta on odo
tettavissa menekin pienenemistä ja halvem
pien lajien käyttöön siirtymistä. Minusta 
Bi ole oikein, että tällä lisätyllä verotuksella 
aiheutetaan se, että ihmiset ovat pakotetut 
polttamaan huonompia tupakkalajeja. 

Uutena näkökohtana on myöskin otettava 
huomioon, että tämän veron kohottaminen 
aiheuttaa työttömyyttä. Tätä asiaa on eri
tyisestikin huomautettu sen lähetystön ta
holta, joka on käynyt eduskuntaryhmien pu
heilla ja jossa ovat Pietarsaaren tupakka
työntekijät erityisesti huomauttaneet siitä 

näkökohdasta, että tällä alalla joutuu työt
tömäksi henkilöitä, jotka eivät kykene 
muuta työtä suorittamaan (Ed. Ryömä: Se
hän koski sikareja !) ja joille ei voida val
mistaa myöskään uutta työtä. Niiden väli
huomautusten johdosta, joita tässä tehdään, 
minä katson olevani puolueeton, kun en itse 
ole tupakkamies, mutta en silti tahtoisi, että 
tälläkään alalla jouduttaisiin sellaiseen olo
tilaan, että koroitettaisiin verotusta niin 
paljon, että sentakia nautintoaine huono
nisi, ilman että valtion verotulot pulakau
tena kohoaisivat. Sentakia minä olen sitä 
mieltä, että saamme olla kiitollisia siitä, että 
tupakkamiehet suorittavat niin suuren ve
ron, kuin he tekevät, varsinkin kun tulitik
kuverostakin suurin osa on tupakkamiesten 
maksamaa veroa. Minä olen senvuoksi ko
konaan tätä verokoroitusta vastaan, mutta 
jotta asiaa voitaisiin uudelleen pohtia suu
ressa valiokunnassa, niin minä siinä tarkoi
tuksessa kannatan ed. Harvalan tekemää eh
dotusta. 

Ed. P i h k a 1 a: Herra puhemies! Minä 
olisin myöskin sitä mieltä, että tätä lakiehdo
tusta ei olisi hyväksyttävä hallituksen ehdot
tamassa muodossa, vaan sillä tavoin, että si
kari- ja piipputupakan veroa ei tässä koroi
tettaisi. Minä nimittäin lähtisin siltä kan
nalta, että kotimainen teollisuus ja kotimai
nen työ on yleensä tulliveroilla turvattava. 
Tämä aksiisi ei kumminkaan todennäköi
sesti tulisi sitä tekemään, vaan päinvastofn. 
Vuonna 1929 tuli sikareista veroa kaikkiaan 
7,600,000 ja piipputupakasta 10,500,000. 
Tämä vero on kyllä arvioitu sikareista tänä 
vuonna 5,750,000 :ksi ja hyvin todennäköistä 
on, että vaikka tämä koroitus tehtäisiin, ei 
sillä tätä tuloa varmennettaisi yhtään, vaan 
mahdollisesti heikennettäisiin. Jos nyt niin 
kävisi, että tämä tulo heikentyisi, niin sil
loin varmaan tupakkateollisuudelle tuotet
taisiin vaurioita ja myöskin aikaansaatai
siin työttömyyttä. Meidän on tullipolitiikal
lamme pyrittävä joka kohdassa siihen, että 
kotimaista teollisuutta ja kotimaista työtä 
on turvattava, ja silloin kun tullikoroitukset 
vaarantavat tätä kohtaa, niin. silloin ei ole 
syytä tullikoroituksiin. 

Minä siis näillä perusteilla ehdottaisin 
että se veronkoroitus, joka täten säädetään 
hallituksen esityksen mukaan, se ei kuiten
kaan koske sikari- eikä piipputupakkaval
misteita, muita että muussa muodossa halli
tuksen esitys hyväksyttäisiin. 
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Valtiovarainministeri V e n n o 1 a : Jaa, 
kyllä minun täytyy olla edustajien Hakki
lan ja Pihkalan esityksiin nähden (Hil
peyttä eduskunnassa) eri mieltä. Kyllä se 
nyt on vähän (Vasemmalta: Lehmäkaup
paal) omituista, että ryhdytään tästä ylei
sestä tupakka-aksiisista kaivamaan, mikä 
kaivamaan siitä pois hienommat sikarit ja 
mikä, kuten ed. Pihkala, vielä piipputupa
kankin. Se ei ole sopivaa eikä käytännön 
kannalta suotavaa. V erotus tupakkaan näh
den on meillä niin kovin alhainen, ettei ole 
syytä mihinkään tällaiseen itkuun. Jos joku 
saa polttaa tämmöisenä vuonna hiukan huo
nomman sikarin, niin kyllä hän mielestäni 
saa sen kärsiä ja maksaa siitä sen veron, 
mikä tulee. Kyllä asianlaita on niin, että 
jahka verotusta pääsemme järjestämään, 
niin tupakan täytyy tulla vieläkin ankaram
min verotetuksi, niinkuin se on kaikissa 
maissa tullut. (Ed. Hakkila: Pannaan kiel
tolaki! Vasemmalta: Ruotsissa ovat alentu
neet ! ) Emme me muutoin pääse niin pian 
herra Hakkilan huudahdukseen kieltolaista. 
Ei sen kumoaminen ehdi tähän hätään, kun 
on kysymys ensi vuoden budjetista, (Ed. 
Hakkila: Tupakan kieltolaki!) niin että oli
sin sitä mieltä, että eduskunnan ei ole syytä 
mennä purkamaan tätä tupakkaverotusta. 
Raha-asiain tila on sellainen, ettei meillä 
nyt ole varaa siihen, on vielä paljon pi
meämpi perspektiivi tämän vero-objektin 
,-erotuksen käyttämiseen edessä. 

Ed. H u t t unen: Tupakkavalmisteet on 
yksi sellainen tuotannonala, jossa oman 
maan valmisteet ovat kyenneet kilpailemaan 
sekä hinnassa että myöskin tavaran laadussa 
ulkomaalaisten tuotteitten kanssa. Mutta 
selvää on, että jos näiden hintoja omassa 
maassa tällä tavalla keinotekoisesti koroite
taan, niin se tulee myöskin johtamaan sii
hen, että ulkomaalaiset tuotteet myöskin 
tällä alalla tulevat valloittamaan meillä 
markkinoita. Ja mitä tällainen valloittami
nen merkitsee, se lienee jokaiselle tunnettua 
niistä useista muista aloista, joita me olem
me useat kerrat jo täällä käsitelleet. Minun 
mielestäni ei siis olisi pyrittävä hintoja kei
notekoisesti koroittamaan, koska se ei johda 
edes siihen tulokseen, mitä hallitus ajattelee, 
sillä paitsi sitä, että siirrytään huonom
piin laatuihin, on siitä myös muita sellaisia 
välillisiä kustannuksia, jotka saattavat ai
heuttaa, että valtiolle koituu tappiota ole-

tetun voiton sijasta. Niinmuodoin minäkin 
olisin sitä mieltä, että lakiesitys olisi koko
naan hylättävä, mutta katson kuitenkin jo 
suureksi parannukseksi senkin, jonka ed. 
Harvala ehdotti, ja niinmuodoin yhdyn 
kannattamaan ed. Harvalan tekemää ehdo
tusta. 

Ed. F o r s t a d i u s : Mhma ihmetyttää, 
etteivät ne henkilöt, jotka katsovat, että 
kahta prosenttia korkeampi alkoholi on niin 
äärettömän vaarallista Suomen kansalle, ole 
asettuneet tässä asiassa tupakan käyttöä vas
tustamaan, sillä meillähän tupakan käyttö 
viime aikoina on levinnyt ei ainoastaan mei
dän vanhojen tupakkamiesten keskuuteen, 
mutta meillä ovat ruvenneet lapset ja suuri 
osa naisiakin polttamaan. Ja tältä kan
nalta minä katson, että meillä on koroitet
tava tupakkaveroa, niinkuin hallituskin on 
esittänyt, huolimatta siitä, että itse olen tu
pakkamies. Ja vielä perustelen sitä sillä, 
että meillä Suomessa on kaikkein parhaim
mat ja halvimmat ainakin savukkeet kuin 
m1ssaan muussa maassa. Mitä sikareihin 
tulee, kun täällä on puhuttu tupakkatehtaan 
lähetystöstä, niin sehän on ainoastaan vähän 
toistasataa henkeä, jotka siellä työskentele
vät sikarityössä. Jos tästä nyt joku tipahtaa 
pois, niin se ei lisää suuresti työttömyyttä 
maassamme. Onhan meillä monta muuta 
työalaa, jossa työttömyys laajenee paljon 
suuremmassa mittakaavassa, eikä niiden 
eteen kumminkaan ole täällä yhtään pu
huttu. Minä puollan suuren valiokunnan 
mietintöä. 

Ed. H a k k i l a: Emme suinkaan me tu~ 
uakkakieltolakiin - sitä minä välihuudol
lani tarkoitin - pääse ja sentakia ei kai nyt 
sentään ole edellisen puhujan tavoin men
tävä siihen, että kun nyt käytetään hyvää 
tupakkaa, me tulisimme kuuluisiksi huo
nosta tupakasta. Se on sentään niin, että 
niin kauan kuin ihmiset tupakkaa käyttä
vät ja saadaan niin paljon verorahaa, tyy
tykäämme siihen ja antakaamme tupakan
nauttijoille kunnollinen tupakka. Meillä oli 
eräänä syksynä eräs toinen valtiovarainmi
nisteri, joka teki useita verolakiehdotuksia, 
mutta eduskunta hylkäsi ne järjestään. Mi
nusta tällaisiin huonoihin verolakeihin kuu
luu juuri tämä verokoroitus ja se uusi kuu
luisa kaljaverolaki, joka myöskin olisi lm
mottava. 

53 
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Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Käydään lakiehdotuksen 
yksityiskohtaiseen käsittelyyn. Siinä ote
taan huomioon myöskin ed. Harvalan te
kemä muutosehdotus. 

Esitellään lakiteksti. 

Keskustelu: 

Ed. P i h k a 1 a: Minä ehdottaisin, että 
tähän lakiehdotukseen lisättäisiin seuraava 
momentti: ,Se veronkorotus, joka täten 
säädetään, ei kuitenkaan koske sikari- eikä 
piipputupakkavalmisteita' ', ja lähetettäi
siin suureen valiokuntaan korjattavaksi tä
hän muotoon. 

Ed. Nyman: Jag ber att få understöda 
rdm. Pihkalas förslag. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Harvala ed. Hakkilan kannattamana 
ehdottanut, että lakiin otettaisiin toinen, 
näin kuuluva momentti: ,Kotimaassa käsin 
valmistetuista sikareista on vero 30 sa
dalta valmisteen vähittäismyyntihinnasta' '. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Harvalan ehdo
tukseksi. Ed. Pihkala ed. Nymanin kannat
tamana on ehdottanut, että lakiin otettai
siin näin kuuluva toinen momentti: ,Se 
veron koroitus, joka täten säädetään, ei kui
tenkaan koske sikari- eikä piipputupakka
valmisteita.'' Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Pihkalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e m i e s: Mitä äänestykseen tulee, 
niin ehdotan meneteltäväksi sillä tavalla, 
että ensin äänestetään ed. Harvalan ja ed. 
Pihkalan ehdotusten välillä ja voittaja ase
tetaan vastaehdotukseksi valiokunnan mie
tinnölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Harvalan ja ed. Pihka
lan ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Harvalan ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos 
,ei'' voittaa, on ed. Pihkalan ehdotus hy
väksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä, jotka 
äänestävät , ,jaa' ', nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. Harvalan ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. Harvalan ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Harvalan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Keh:oitan ,.ei"-äänestäjili. 
nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Hakkila: Pyydän koneäänestystå. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
106 jaa- ja 81 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 10. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 21 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 8 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 4, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 
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Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n:o 21. Ensin sal
litaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
käydään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään järjestänsä keskuste
lutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 22 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 9 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 5, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 22. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
käydään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskcs
kustelussa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o ·23 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä ja valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 10 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 7, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 23. Ensin 
.sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl-

keen käydään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi mallasjuomista suoritetta
vasta verosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 24 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 14 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 6, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 24. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen käydään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

Ed. 0 k s a l a: Kun kannan määräämi
seen mallasjuomista suoritettavasta verosta 
vaikuttaa paljon se, minkälaisia mallasjuo
mia saadaan valmistaa, niin ehdotan, että 
tämä lakiehdotus pantaisiin pöydälle siihen 
eduskunnan istuntoon, joka ensiksi pide
tään senjälkeen kuin hallituksen esitys n :o 
50 mallasjuomien tehdasmaisesta valmista
misesta on ollut toisessa käsittelyssä. 

Ed. P a l m g r e n : Herra puhemies ! 
Hallitus on saattaakseen valtion talousar
vion tasapainoon m. m. esillä olevassa esi
tyksessään n :o 6 ehdottanut mallasjuoma
veron koroitettavaksi. Tätä paitsi on halli
tus esityksessään n :o 50 ehdottanut mieto
jen mallasjuomien alkoholirajan koroitta
mista. Veron koroittamista koskeva ehdo
tus liittyy täten hyvin perusteltuun vasta
toimenpiteeseen. Nämä molemmat esitykset 
kuuluvat ehdottomasti yhteen ja ovat myös 
käsiteltävät siten, että verokysymys rat
kaistaan vasta senjälkeen kuin alkoholip"i-
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toisuutta koskeva kysymys on tullut pääte
tyksi. l\'Iuussa tapauksessa voisi käydä niin, 
dtei olut paranckaan, vaan että hinta tu-
1i:oi niin korkeaksi, ettei olutta enää voisi 
myydä. Tästä johtuisi, että olutpanimot, 
joiden taloudellinen tila jo tätä ennen on 
ollut erittäin vaikea, joutuisivat vallan toi
vottomaan asemaan. Tähän nähden rohke
nen kannattaa edellisen puhujan tekemää 
ehdotusta. 

Herr talman ! Regeringen har såsom ett 
bland många medel att åstadkomma jämn
vikt i budgeten i förevarande proposition 
n :o 6 föreslagit en ökning av skatten på 
maltdrycker. Regeringen har därjämte uti 
propositionen n :o 50 hemställt om höjande 
av alkoholgränsen för svagare maltdrycker. 
Förslaget om skatteförhöjning har sålunda 
kombinerats med en välbehövlig motpresta
tion. Dessa två propositioner höra ovillkor
ligen tillhopa och böra behandlas, så att 
.skattefrågan löses först efter det frågan 
om alkoholhalten blivit avgjord. Annars 
kunde det hända, att ölet icke får förbätt
ras, men i stället betingar sig ett sådant 
pris, att det icke vidare finner avsättning. 
I sistnämnda fall skulle ölbryggerierna, 
vilkas ekonomiska existens redan härförin
nan varit ytterst hotad, råka i ett rent av 
förtvivlat läge. Jag understöder därför det 
:av föregående talare gjorda förslaget. 

Puh e m i e s: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asian pantavaksi pöydälle, on se 
valtiopäiväjärjestyksen 65 § :n 2 momentin 
mukaan pöydälle pantava. Kehoitan sen 
vuoksi seuraavia puhujia lausumaan mieli
piteensä ainoastaan pöydällepanoajastu. 

Ed. R yö mä: Joskin asian lopputulos 
tulee mahdollisesti olemaan kummassakin 
tapauksessa sama, pidän myöskin puoles
tani asiallisempana, että ensin käsitellään 
se asia, joka tässä on ehdotettu ja sitten 
vasta tämä verolaki, sillä verolaki merkit
sisi nykyisessä muodossaan ainoastaan sitä, 
että pilsneriteollisuus lakkaisi ja veroa ei 
kuitenkaan tulisi mitään. Näin ollen yhdyn 
kannattamaan ed. Oksalan tekemää ehdo
tusta. 

Valtiovarainminist•eri V en no 1 a: Olen 
sitä mieltä, että eduskunnan ei olisi syytä 
panna tä,tä ·asiaa pitemmäksi ·aikaa pöy-

dälle, vaan ratkaistava, jotta päästäisiin 
valtion tuloista selville. Valtio tarvitsee 
nämä tulonsa. Tämä asia ei ole ollenkaan 
y:hteydessä sen alkoholiprosentin kanssa, 
joka nyt Dn eduskunnassa riidana.laisena. 
Tarkoitus on tässä verottaa sitä n. s. pukki
Dlutta ja n. s. pil!sneriolutta, jota ravinto
loissa tarjoillaan, ja jota etupäässä nautti
vat sellaiset yhteiskuntaluokat, jotka ai,v,an 
hyvin voivat maksa:a tämän verotuksen val
tiokassaan, 1 mk litralta, se tahtoo sanoa, 
vähän yli 30 penniä pilsneripullosta. En 
tahtoisi jättää tätä valtion veroa riippu
vaksi siitä riidasta, mikä on olemasta O.s 
·a,lkoholiprosentista. Pelkään, ·että jos tämä 
kytketään siihen, niin valtio menettää 20 
miljoonaa ja siihen ei ole syytä. Jos edus
kunt·a hwluaa koroittaa. oluen alkoholipro
senttia, ·niin sen eduskunta voi tehdä aivan 
vapaan harki,ntansa mukaan, ilman, että 
sillä on tämä v·erolaki vieressään. On 
tehty käsittääkseni liian 1suuri kysymys 
siitäkin ja vielä monimutkaisemmaksi muo
dostuu valtion tulotalouden järjestely, jos 
nämä molemmat ·asia;t kytketään yhteen. 
Olisin siis sitä mieltä, että tämä asia olisi 
aivan erillisenä ratkaistaiVa, 

Ed. Niukkanen: Tämä asia ei ole 
1niin kiinteässä yhteydessä alkoholiprosen
tin koroittamisen kanssa, kuin täällä on 
huomautettu. Se on sikäli ainoastaan tä
män asian karussa yhteydessä, että jos oluen 
·a1koholiprosenttia koroitetaan, niin silloin 
veron tuotto voi suureta siitä" mikä 1nyt on 
budjettiin otettu. 

Sii!hen nähden, että ibudjetin tulopuolellt> 
on olutverosta merkitty tuloja hallituksen 
esityksen mukaan 20 miljoonaa markkaa, 
verolaki olisi käsiteltävä muiden budjettiin 
välittömä,sti liittyvien v,erolakien yhteydessä 
eikä lykättävä .sen käsittelyä epämääräiseen 
tulevaisuuteen, jota tehty pöydällepamo
·ehdotus asiallisesti tietää. Näin ollen minä 
,ehdotan, että asia panta,isiin pöydälle seu
,raavaan istuntoon. 

Ed. Lohi: Juuri siitä syystä, että tämä 
verolaki on mitä läheisimmässä yhteydessä. 
nyt edusta.jille j.aetun tulo- ja menoarvion 
kanssa, niin ei mi,nustakaan ole sopivaa., 
että tämä verolaJki panna,an määräämättö
mään tulevaisuuteen pöydälle. Meillehän 
ei ole vielä jaettu mietintöä tästä toisesta 
mallasjuomia koskevasta ehdotuksesta ja 
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budjetista näkyy, että 'budjetin numerot 
lyiitvät yhteen, tulot ja menot, 'senkin jäl
keen kuin tämä vero on otettu sii'hen 20 
miljoonana. Minä kannatan sitä ehdotusta, 
että tämä pannaan pöydälle ainoasta•an seu
raavaan istuntoon. 

Ed. S e p p ä l ä: Vaikka minä tähän la
kiin mähden olen v·astustavalla kannalla, 
niin siitä huolimatta minusta tuntuu luon
nollisemmalta, että tämä laki käsitellään 
erillisenä eikä sen toisen lain yhteydessä, 
kuten täällä on esitetty. Minä puolestani 
pyytäisin siis karunattaa sitä ehdotusta, että 
laJki pantaisiin pöydälle seuraavaan istun
toon, kuten täällä ed. Niukkanen ~hdotti. 

Ed. R yö m ä: Näillä kathdella asialla on 
niin paljon yhteistä, ·että, jps päätetään 
koroittaa alkoholiprosenttia, silloin voidaan 
myöskitn tässä la,issa määrätä alin prosentti, 
josta verotus alka,a, sellainen, että se jota
kin merkitsee. MuHa jos täksi alimmaksi 
prosentiksi hyväksytään yksi prosentti, 
niinkuin tässä on ehdotettu, niin pilsneri
teollisuus ta;petaan ja veroa ei tule yhtään 
penniä. Ja se on silloi,n negatiivinen tulos. 
Mutta jos koroitetaan alkoholiprosenttia, 
silloin voidaan tällainen laki säätää, kun 
voidaan määrätä se a1koho1iraja, josta ve
rotus alkaa, korkeammaksi kuin yksi pro
sentti. Siksi ne pitäisi minusta käsitellä 
peräkkäin, mutta jos ei alkoholiprosenttia 
koroiteta, ni]n ei voi tehdä muuta kuin 
hylätä laki. 

Ed. Reinikain c n: Luovun. 

Ed. Palmgren: Jag anser hr Niuk
kanen m. fl. ickc 'hava framlagt några som 
helst bindande skäl för sitt förslag, för så 
vitt det avviker från det ~örslag jag under
•Stött. .Ätv,en om budgeten skulle behandlas 
i allra snaibhast möjliga ordning, kan man 
icke tänka sig, att man skulle hinna tkomma 
med den så långt, att det bleve för sent att 
vi·d inkomstsidan taga i hetraktande, huru 
denna skattefråga utfaller. Ekonomiut
skottets hetänkande i frågan om ölets alko
holhalt torde inom närmaste framtid vara 
att förviimta. Jag upprepar därför mitt 
understöd för rdm. Oksalas förslag. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

Puh .e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
·ed. Oksala ed. Palmgrenin kannattamana 
e1hdottanut, että tämä lakiehdotus pantai
siin pöydäl:le siihen eduskunnan istuntoon, 
doka ensiksi !pidetään sen jälkeen kuin 
.hallituksen esitys n :o 50 mallasjuomien teh
dasmaisesta valmistuksesta on ollut toisessa 
käsittelyssä. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Oksalan ehdotukseksi. Ed. Niukkanen ed. 
Lohen kannattamana on ehdottanut, että 
lakiehdotus pantaisiin pöydälle seuraavaan 
istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Niukikasen ehdotukseksi. 

.Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Niukkasen €hdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa., on 
ed. Oksalan ethdotus hyväksytty. 

Puh e m i e s: Xänestyksessä on annettu 
94 jaa- ja ·90 ei-ääntä, 7 ty'hjää; poissa 8. 

Ed:. P a l m g r en pyytä lippuääncstystä. 

P u h e m i e s: A vointUJ äänestystä on 
pyydetty. Ke'hoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa· äänestystä, nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitotta vaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,J·aa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahl
fors, Ainali, Alestalo, Annala, Brander, 
Cajander, Erich, Eskola H., Eskola W., 
Haga, Hakala A., Hakala K., Hakkila, 
Halonen A., Hannula, Harvala, Heikkinen, 
Hild€m A., Hirvensalo, Huuhtanen, Hän
ninen, Inborr, Jauhonen, Jern, Jakineu, 
Joukanen, Junes, Junnila, Jyske, Kaija
lainen, Kalliokoski, Kaura, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Kirveskoski, Ki>v,ioja, Kivi
salo, Koivisto, Koivulahti-IJehto, Koivu-
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ranta, Koponen, Korhonen, Kosonen, Kuk
konen, Kulovaa·ra, Kämäräinen, Lahden
suo, Lahtela, Lampinen, Lautala, Lehto
koski, Leppälä, Lohi, Luostarinen, Malmi
vaara, Manner, Meriläinen, Miiktki, Mä
kelä W., Niukkanen, Nurmesniemi, Nuuti
nen, Oksamen, Paasivuori, Paavolainen, 
Pennanen, Pi}ppula, Puittinen, Päivänsalo, 
Pärssinen, Rapo, Riipinen, Rissanen, Ruot
salainen, Saarinen, Sallila., Samnen, Salo, 
Seppälä, Setälä, Sunila, Suurkonka, Tark
lkanen, Tolonen, Tukia, Tuomrkoski, Vehka
oja, Vesterinen, Virkkunen, Voionmaa, 
Väisänen ja Åker:blom. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto-Setälä, Ailio, Ampuja, Anttila, 
Aromaa, Björk, von Born, Bryggari, Est
lander, Fagerholm, Forstadius, von 
F'renckell, Furuhjelm, Helenelund, Helo, 
Hilden U., Hiltunen, Huhtala, Huttunen, 
Häkkinen, Hämäläinen, Hästbacka, Jacobs
son, J atkola, Jussila., Kallioniemi, Kaski
nen, Kilpeläinen, Kivimäki, Ko1kki, Komu, 
Kontio, Korpisaari, Koskenlheimo, Kova
nen, Kuisma, Kuuliala, Kuusisto, Lammi
nen, Lehtonen, Leivo, Lepistö, Lindman, 
Lindqvist, Linna, Mantere, Moilanen, Myl-
1ymäki, Mäkelä J. L., Nikkwnen, Nyman, 
Oksala, Paasonen, Palmgren, P~kkala, 
Penttala., Perheentupa, Perho, Pesonen, 
Pihkala, Pitkänen, Pojanluoma, Pyy, Ran
tala, Rantanen, Rautaharju, Reinikainen, 
Roos, Rothberg, Ryynänen, Ryömä, Räisä
nen, Sahlstein, Sarlin B., Sarlin E., Sorge
lius, Sillanpää, Solja, Sovijärvi, Ståhlberg, 
Suolms, Svinhuf:v.ud, Särktkä, Tulenheirno, 
'l'uomioja, Turja, Turkia, Valta, Vv elling, 
Åhlsbröm ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 11 
edustajaa: 

Asikainen, Halonen T., Huittinen, Keto, 
Kilpi, Kuokkanen, Pullinen, Raatikainen, 
Sv·entor~etski, Ta.nner ja 'Vestman. 

P u h ·e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 97 jaa- ja 91 ei-ääntä .. 

J<Jduskunta on siis päättänyt panna 
asian p ö y d ä ll e ensi istuntoon. 

8) Ehdotus laiksi valtion hevossiittolan ja 
hevoshoitokonlun perustamisesta sekä puolus
tuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 

sijoittamisesta hevossiittola.maatilalle. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 25 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 15 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 24, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 25. En
sin sallitaan a.siasta yleiskeskustelu, ja kun 
se on julistettu päättyneeksi, käydään laki
ehdotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyisko!htaiseen käsittelyyn. 

1-6 § :t, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely julist~
taan päättyneeksi. 

9) Ehdotus laiksi kansakoulutoimen järjes
tysmuodon perusteista annetun lain 9 § :n 

muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnam mietintö 
n :o 26 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty ed. 
Hagan y. m. lak. al. n:o 15, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Kä;sittelyn pohjana on 
suuren y,aliotk:unnan mietintö n :o 26. 

Kuka,an ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
ehdotuksen la,kiehdotu:ksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 



Työrauhan suojeleminen. 423 

10) Ehdotus laiksi oppivelvollisuudesta anne- ' 
tun lain 8 § :n muuttamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 4 ja {)tetaan ensimmäiseen kä
si t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 47, joka sisältää yllä
•m!li1nitnn lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana, on si
vistysvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Kuka:an ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia läJhetetään 
suureen v a 1 i o kuntaa 1n. 

11) Ehdotukset laiksi työrauhan suojelemi
sesta ja laiksi lisäyksestä rikoslain 16 lukuun. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
5 ja oteta,an ensi mm ä i se en käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 35, joka sisältää yllä
mainitut lakiehdottrkset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokumoon mietintö n ;{) 5. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a: Herra 
puhemies! Kun vertaa hallituksen esitystä 
laiksi työrauhan suojelemisesta lakivalio
kunnan mietinnössä n :o 5 ehdotettuun la
kiin, näyttää ensi silmäykseltä siltä, että 
lakivaliokunta on muuttanut melkein koko
nall!n hallituksen esityksen. Lähempi mie
tinnön tarkastelu osoittaa kuitenkin, että 
validkunnan tekemät muutokset ovat suu
;eelta osalta va,in muodollisia. Valiokunta 
on, kuten mietinnön perusteluissa huomau
tetaan, koonnut yhteen ja yksityiskohtai
semmin maininnut ne muodot, joissa työ
rauhan häiritseminen esiintyy sekä ryhmit
tänyt ne eri pykäliin, kuten valiokunnan 
miet1nnön perusteluissa sanotaan. V alia
kunnan pyrkimyksenä on käsittääkseni 
ollut saada laki täten selvemmäksi ja käy
tännössä helpommin sov·ellettavaksi kuhun
kin tapaukseen. Sen lisäksi on lakivalio
kunta pitkin linjaa rinna,stanut työnanta-

jan ja työntekijän s~kä työmaaterrorin 
mahdollisena harjoittajana että myöskin 
terrorin kohteena.. Siitä, onko tämä ollut 
tarpeellista, voidaan olla eri mieltä. Käsi
tykseni mukaan sama tarkoitus sisältyy 
myöskin hallituk8en esitykseen, sillä jokai
nen, siis kuka tahansa, j<Yka käyttää laissa 
kiellettyjä keinoja työrauhan häiritsemi
seksi, on siitä lain säätämän rangaistuksen 
alainen. Kun nyt valiokunta on kuitenkin 
katsonut tarpeelliseksi tätä kohtaa selven
tää ja kun sen kautta käy vaikeaksi, jopa 
mahdottomaksi, lain vastustajienkaan väit
tää, että laki on tähdätty vain työnteki
jöitä vastaan, voidaan mielestä•ni hyväksyä 
tässäkin lakivaliokunnan ehdottama muoto. 

Hallitus toteaa mielihyvällä sen, että 
lakivaliokunta ehdottaa rangaistwv•aksi an
karammin sitä, joka harjoittaa työmaater
roria sen johdosta, että toinen on ottanut 
osaa maan puolustamiseen osallistumalla 
esim. vapaussotaan tai laillisen yhteiskunta
järjestyksen voimassa pitämistä tarkoitta
vaan toimin:ta.an, kuulumaHa esim. suoje
luskuntaan. 

Lakivaliokunta on, myöskin poistanut 
hallituksen esityksestä sen, että virallinen 
syyttäjä saisi vastoin painovapauslain mää
räystä nostaa syytteen ilman oikeusministe
riön määräystä silloin kun laissa mainittu 
rikos on tehty painotuotetta käyttämällä. 
Kun eduSkunta on jo hyväksynyt paino
vapauslakiin muutoksen, joka oikeuttaa vi
rallisen syyttäjän ilman oikeusministeriön 
määräystä takavarikoimaa'n rikolliseksi kat
somiaan painotuotteita velvollisuudella alis
taa heti takavarikointi oikeusministeriön 
tutkittavaksi, ei valiokunnan tekemä poisto 
näin ollen asiallisesti me~kitse muuta kuin 
sitä, että työmaaterrorisyytteissä ei ole ai
hetta poiketa yleisesti käytännössä olevasta 
menettelytavasta. 

Kun la•bvaliokunnan ehdottamat muu
tokset lakii•n työrauhan suojelemisesta eivät 
asiallisesti muuta sitä tarkoitusta, mikä 
hallituksella on ollut antaessaan eduskun
nalle esityksen laiksi työmuhan suojelemi
sesta ja laiksi lisäyksestä rikoslain 16 lu
kuun, toivoo hallitus, että sanotut la:kiehdo
tukset hyväksyttäisiin suuressa valiokun
nassa lakivaliokunnan ·ehdottamassa muo
dossa. 

Ed. K o m u: Herra puhemies! Käsiteltä
vänä. oleva lakiehdotus on m. m. syntynyt 
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n. s. kansanliikkeen vaatimuksesta ja an
siosta. Tosin jo viime valtiopäivillä nykyi
nen herra puolustusministeri teki toivomus
aloitteen tämänsuuntaisen lainsäädännön ai- ' 
kaansaamiseksi. Mutta yleisempinä eivät tä
mänsuuntaiset ajatukset ole ennen lapua
laisuusaikakautta porvaristonkaan keskuu
dessa esiintyneet. Siitä on todistuksena 
Työnantajain Keskusliiton herra puheen
johtajan, ed. Palmgrenin kevätistuntokau
della eduskunnassa antama lausunto, jossa 
hän sanoi työnantajapiirien tulevan ilman 
tällaista lainsäädäntöä toimeen. - Tosin 
hän nyt voinee olla asiasta eri mieltä, kun 
kansanliike on jakanut ruotsalaisen puo- i 
lueenkin eduskuntaryhmän useampaan 
osaan ja ed. Palmgren on jäänyt siihen 
osaan, joka kannattaa sitä n. s. porvarillis
ten puolueiden yhteistyötä, yhteistyötä siis • 
n. s. kansanliikkeen pohjalla. Mutta tämä- 1 

hän vain todistaa, että nyt käsiteltävänä 
oleva lainsäädäntö on n. s. konjunktuurilain
säädäntöä, t. s. että tällaisia lakeja on ryh
dytty säätämään senvuoksi, että ,ajan 
henki" niin vaatii. Rohkenenkin olla sitä 
mieltä, että enempi työnantajapiirien kuin 
muittenkaan porvarillisiin ryhmiin kuulu
vien poliitikkojen päähän ei olisi pälkähtä
nytkään muutama vuosi sitten minkään 
työntekijäin suojelua tarkoittavan lain vaa
timinen, vaikka siihen ammatillisen liikkeen 
voimakkaimmillaan ollessa olisi heidän kan
naltaan asiaa katsoen saattanut olla hieman 
aihettakin. Ei siksi, että työnantajain kan
nalta katsoen olisi ollut milloinkaan eri
koista syytä suojella n. s. ,valkoista työ
läistä'' niinkuin termi kuuluu, - vaikka 
voivatkin olla hyviä vapaussotureita ja kan- ' 
sannousijoita, ovat he useimmiten huonoja 
työmiehiä - vaan siksi, että työläisten 
lakko-oikeuden rajoittaminen, johon täm~i , 
lainsäädäntö pyrkii, käytännössä olisi va- · 
pauttanut työnantajat monista myönny
tyksistä, mihin järjestyneet työläiset jouk
kovoimallaan heidät aikaisemmin pakottivat. 
Silloin olisi tämän suuntaista lainsäädäntö~i 
kuitenkin, jos sitä nimittäin olisivat polii
tikot vaatineet, täydellä syyllä verrattu ta
loudellisten etujen taistelussa toisen puolen 
auttamiseksi vähintään ,vilpilliseen kilpai
luun", jonka estämiseksi liike-elämässä 
viime kevättalvella täällä säädettiin laki. 
Senvuoksi ei kuulunut silloin ei minkään
laista ääntäkään tämän lain tarpeellisuu
desta, vaikka myönnettävä on, että kommu-

nistit lienevät joissakin tapauksissa lakon
rikkureihin ja kansannousijoihin nähden 
työmailla esiintyneet sopimattomasti. Mutta 
sehän oli heillä yleistä. He parjasivat myös
kin sosialidemokraattisia työläisiä, mutta 
nämä kyllä sen kestivät. Nyt aiotaan sää
tää tällainen työrauhalaki ja motiveerataan 
tätä muun muassa sillä, että tätä tarvitaan 
muka kommunistien kurissapitämiseksi ty(i
mailla. Mutta tämän syyn vuoksi säädet
tynä tämä laki tulee varmaankin post fes
tum, juhlan jälkeen. Kommunistien suuhan 
on meillä lainsäädännöllä ja kaikilla muilla 
sekä asiallisilla että asiattomilla toimenpi
teillä lyöty kokonaan tukkoon, joten he ei
vät työmailla eikä muuallakaan viukahda 
kellekään mitään. Ainoita heidän julkisista 
esiintymisistaän ovat ne kokoomuslehdissä 
viime aikoina näkyneet anteeksipyynnöt, 
joissa he entiset oppinsa ja opinkappaleensa 
hyläten pyrkivät nyt niin sanottujen isän
maallisten suosioon. Minä luulen, että kom
munisteista ei enää tässä maassa ole kovin 
suurta vastusta. Ammatillisessa liikkeessä 
me olemme kuitenkin heistä selvinneet jo 
verraten hyvin ja luultavasti tulemme hal
litsemaan tilanteen myöskin vastaisuudessa. 

Syy tämän lain säätämiseen aikana, jol
loinka ei kukaan voi osoittaa tällaisen lain
säädännön pienintäkään tarvetta on käsit
tääkseni siinä, että porvarillisella taholJa 
pelätään nyt syntymässä olevan länsimai
selle pohjalle rakentuvan ammatillisen liik
keen niin voimistuvan, etteivät he ajan pit
kään voi enää yksin määrätä työpalkoista 
ja työehdoista. Kun nyt on sattunut hyvä 
tilaisuus, aiotaan tämä. ,vilpillinen kil
pailu" työnantajain ja työntekijäin väli
sessä taistelussa tehdä työnantajille, jotka 
muutenkin ovat paremmalla puolella, lain 
avulla ma;hdolliseksi. Tosin tunnustetaan, 
että työläisten ja työnantajain välinen etu
taistelu ja siitä johtuvat työtaistelut ovat 
elinkeinovapausoikeuden luontoisia. Siis 
periaatteessa tunnustetaan työläisten lakko
oikeus. Mutta tämä laki säädetään muka 
siksi, ettei tässä etutaistelussa voitaisi käyt
tää hyvän tavan vastaisia keinoja. Kun kui
tenkin laki siinäkin muodossa, minkä se laki
valiokunnassa on saanut, on arveluttava, 
saattaa hyvällä syyllä sanoa, että tämä laki 
pä.invastoin saattaa useissa tapauksissa käy
tännöllisesti viedä siihen, että hyvän tavan 
vastaiset keinot työtaisteluissa tulevat toi
selle puolelle sallituiksi, mutta toiselle puo-
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lelle eivät. Lakihan jättää työnantajalle 
kaikki mahdollisuudet harjoittaa taistelua 
asein, jotka laki työntekijöiltä riistää. Työn
antaja voi harjoittaa pakotusta työläisiinsä 
nähden, estää heitä kuulumasta laillisiin 
järjestöihin, sekä yhteiskunnallisen ase
mansa paremmuuden vuoksi, asemansa 
vuoksi työntekijään, työnantaja voi harjoit
taa kaikenlaista seulomista esimerkiksi 
siinä, kenenkä hän työhönsä ottaa ja, ketä 
ei ja minkälaista valtiollista y. m. uskon
tunnustusta hän työläisiltään vaatii. r_.ain 
kohdistuminen tasapuolisesti työläisiin ja 
työnantajiin, johon lakivaliokunta on, to
sin vastoi!J. hallituksen yksipuolista esitystä 
pyrkinyt, jääikin edellä mainitsemistani 
syistä vain teoreettiseksi. Ja jollei niin asian 
laita olisi, niin tämänpäiväinen Uusi Suomi 
ei niin ihastuksella kirjoittaisi tästä laki
valiokunnan mietinnöstä kuin se nyt tekee. 
Samoin ei olisi herra sosialiministerikään 
noussut niin mielihyvin osoittamaan suo
siota tätä meidän kykymme tuotetta koh
taan. Käytännössähän sitä, tuota tasapuoli
suutta, ei ole juuri nimeksikään, niinkuin 
ko~emus nytkin jo on osoittanut. Etenkin 
nykyisin vallitsevien konjunktuurien aikana 
ovat työnantajat harjoittaneet työläistensä 
seulomista vuohiin ja lampaisiin, se on kom
munisteihin ja ei-kommunisteihin, ja teh
neet tämän kansalaisten valtiollista vakau
musta tarkoittavan tutkimuksen, tukimuk
sen, joka ei heille missään tapauksessa olisi 
kuulunut, aivan mielivaltaisesti. Kun nyt 
taloudellisen lamakauden ja siitä johtuvan 
työttömyyden vuoksi on saatavissa työvoi
maa yli tarpeen, onkin tällainen luokittele
minen ja senmukainen suhtautuminen työ
läisiin käynyt mahdolliseksi. Työläinen, 
joka ei ole kuulunut n. s. ,valkoisiin työ
väenjärjestöihin", on pakotettu niihin liit
tymään ja eroamaan omista ammatillisista 
järjestöistä. Tosin tähän voidaan väittää, 
ettei siihen ole ollut kenelläkään pakkoa. 
Mutta kun tällainen ,takin kääntäminen" 
on asetettu työpaikan säilyttämisen ehdoksi, 
nHn toimenpidettä ei voi sanoa muuksi kuin 
pakottamiseksi. Ja jos haluaa käyttää sitä , 
lievempää termiä, mitä tätäkin asiaa valmis
tellessa niin runsaasti on käytetty, niin hy- 1 

vän tavan vastaista se ainakin on. Sen 
myöntänee ed. Pihkalakin ainakin silloin 
kuin hän joutuu paremman minänsä kanssa 
tekemään tiliä, mutta kun hän täällä esiin-

tyy työnantajain asiamiehenä, ei hän tie
tysti sitä julkisesti voi myöntää. 

Minä nimitän omasta puolestani tällaista 
hierarkisiin, siis ylhäältäpäin organisoitui
hin, se on työnantajain taholta pystytettyi
hin järjestöihin työläisten työpaikkansa me
nettämisen uhalla pakottamisen, mitä tär
keimmäksi työmaaterroriksi. Mutta en ole 
ollenkaan vakuutettu siitä, että tämä ter
rori tulisi nyt käsiteltävänä olevan lain ran
kaisupiiriin. - Tässä suhteessa minä siis 
tarvitsisin opetusta juristeilta. - Mainitse
mastani työnantajan erikoisasemasta työn
tekijään nähden johtuen selitettäisiin tie
tysti, että siinähän on työläisellä kuten ah
venella ehdon valta ottaa onkeen jos tahtoo. 
Todellisuudessa ei tällä tätä ehdonvaltaa 
etenkään tällaisena aikana ole, vaan on työ
läisen alistuttava vaikkapa hammastakin 
purren työnantajan sanclemiin ehtoihin. 

Ja että tällaista ja vielä pahempaakin ter
roria on työnantajain taholta etenkin viime 
arkoina harjoitettu, siitä löytyy todistuksia 
vaikka miten paljon, vaikkakin Uuden Suo
men kirjoittaja tänä päivänä näyttää aset
tuvan sille kannalle, että tuskin elävästä elä
mästä voidaan yhtään sellaista tapausta 
osoittaa, että tämän lain ulottaminen työn
antajiin työmaaterrorin harjoittamisen 
vuo>ksi olisi tarpeen. Minä voin todistaa 
milloin tahansa, että toisin on asian laita. 
Minullakin on hallussani erään vanhan työ
toverini lähettämä kirje, josta käy selville, 
kuka harjoittaa työmaaterroria. Jätän sen 
esittämisen kuitenkin sen jälkeen tapahtu
vaksi, kun joku tämän lain ihannoijista ehtii 
käydä puhumassa tältä paikalta siitä suu
resta kommunismivaarasta, jonka tähderi 
tämä laki on muka tarpeen. 

Hyvän tavan vastaisia keinoja työtaiste
lussa ovat varmaan työnantajat tähän asti 
käyttäneet enemmän kuin työläiset. Hehän 
ovat ma~saneet lakon murtajilleen paljon 
suurempia palkkoja kuin mitä työläiset ovat 
vaatineet niissä tapauksissa, joissa lakko on 
syntynyt yksinomaan työläisten palkkojen 
pa;ranta;mistarkoituksessa. Muutamissa työ
taistelmssa ovat nim. saattaneet muutkin 
työehdot kuin palkka olla lakon aiheutta
jana. Tarkoitus on siis ollut särkea työläis
ten rintama minun käsittääkseni hyvän 
t a v a n v a s t a i s ill a k e i n o i 11 a, 
mutta tällaisesta eikä paljoa pahemmasta
kaan rikkomuksesta tämä laki ei työnanta
jaa rankaise. 
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Työläiset eivät tule koskaan antamaan sie
lussaan anteeksi rintamakarkureille eikä rin
tamamurtajille, silloin kun heillä yksimieli
sesti olisi ollut jotakin voitettava. Sehän 
pitäisi käsittää kaikkien ihmisten, porva
rienkin. Ette te siellä oikeistossa saa työläi
siä julistamaan näille teidän ihailemillenne 
työläisille, joiden turvaksi te nyt muka sa
notte tämän lain säätävänne, anteeksiantoa. 
Järjestynyt työväki tietää sisimmässään 
myöskin, ettei sen tarvitse erikoisempiin toi
menpiteisiin tällaisia rintamarikkojia vas
taan ryhtyäkään. Nämä rintamarikkojat 
useassa tapauksessa tulevat yhteiskunnalli
sen ja taloudellisen elämän antaman opetuk
sen vuoksi yksi toisensa jälkeen havaitse
maan, että he ovat palvelleet vääriä jumalia 
silloin kun he ovat järjestynyttä työväkeä 
vastaan taistelleet. Ja järjestynyt työväki 
tulee myös määrittelemään kantansa kun
kin rikkomuksen laadun mukaan ja har
kitsemaan, ottaako se tällaisen herrojen mie
leiseksi erehtyneen työläisen toveruuteensa 
vai ei. Siihen ei järjestynyttä työväkeä 
voida millään lailla pakottaa. 

Ei ole yhtään sanottu, pysyvätkö ne 
20,000 rikkuria, jotka ed. Pihkala sanoi ole
van vakituisesti heidän kirjoissaan, ainai
sesti niissä matrikkeleissa, niin paatunutta 
ainesta kuin he yleensä ovatkin. Heistäkin 
saattaa pyrkiä joku meidän joukkoomme ja 
me harkitsemme, pidämmekö heitä toverei
namme vai emmekö. Sitä ei voi lainsää
däntö määrätä. Niin että on turhaa ed. Pih
kalan hikoilla heille suojeluslakia. Hekin, 
nämä yhdet kaikkein pienimmistä, voivat 
tulla sosialismin saastuttamiksi niin paljon 
kuin he sitä nyt pelkäävätkin. 

Lähtemättä yksityiskohtaisesti käsittele
mään kyseellistä esitystä ja sen turmiolli
suutta työväelle, rohkenen siitäkin huoli
matta, että tätä lakia pidetään eräällä ta
holla nyt erikoisen aktuellina, suositella suu
relle valiokunnalle mietintöön liittämäämme 
hylkäävää vastalausetta. Minä teen sen sii
täkin syystä, että minä tahtoisin käytännös
säkin nähdä sitä kansan ehevttämistoimin
taa, josta porvarillisella taholla on niin pal
jon puhuttu. Tämän esityksen hylkäämällä 
voitte te, joilla nyt on suuri enemmistö 
eduskunnassa, tätä mainittua eheyttämistoi
mintaa harjoittaa käytännössä. 

Ed. P e s on en: Herra puhemies! -
Esillä oleva laki työrauhan suojelemisesta 

on tarpeen vaatima. Tämä laki olisi ollut 
tarpeen jo aikaisemminkin, sillä on ollut pal
jon rauhattomuutta monilla yleisillä työpai
koilla ja teollisuusseuduilla. Lukuisia ovat 
ne tapaukset, kun jonkun järjestön taholta 
on työväki saatu lakkoon ja kun työnantaja 
on tahtonut saada työn kulkemaan lakosta 
huolimatta, on antanut tilaisuuden tulla työ
paikalle syrjästä työväkeä, riippumatonta 
työväkeä, joka on ollut sekä työn että ansion 
ja palkan tarpeessa, nämä työläiset ovat jou
tuneet suuren painostuksen alaisiksi. Niitä 
on haukuttu jos minkinlaisilla nimillä ja on 
uhattu aivan hengen päälle. On ollut vai
keata paikkakunnan järjestysvallan saada 
pysymään rauha työpaikoilla, estämään rau
hattomuutta. Monessa paikassa on täytynyt 
hakea apua muualta, toisten paikkakuntien 
viranomaisilta, että riippumattomien työ
läisten rauha on saatu säilymään työpai
kalla ja että työ on saatu kulkemaan. Tä
män tähden on tämä laki työrauhan suojele
misesta samoin kuin lisäykset rikoslain 16 
lukuun tarpeelliset. Suosittelen, että suuri 
valiokunta hyvä:ksyisi ne lakivaliokunnan 
ehdottamalla tavalla. 

Ed. K i v i m ä k i : Kysymys työmaater
rorin ehkäisemisestä ei ole niin paljon lain
säädäntökysymys kuin kysymys siitä, missä 
määrin työnantajat voivat ja tahtovat käyt
tää hyväkseen valtaansa murtaakseen jär
jestyneitten työntekijäin järjestymättömiä 
työntekijöitä vastaan harjoittaman vainoa
misen. Tähän astiset kokemukset osoitta
vat, että likimainkaan kaikki työnantajat 
eivät ole puuttuneet järjestyneiden ja jär
jestymättömäin työntekijäin välisiin selk
kauksiin. Osittain tämä on tietenkin riip· 
punut siitä, että taloudellisen nousukonjunk
tuurin vallitessa järjestyneellä työväestöllä 
on lakon uhkassa ollut keino, joka on pe
lottanut työnantajia antautumasta rettelöi
hin järjestyneiden työntekijäin kanssa jär
jestymättömäin työntekijäin hyväksi. 

Rakennuskuumeen aikana muutama vuosi 
takaperin saatettiin todeta, että rakennut
taja mieluimmin antoi järjestyneille työ
miehille epämieluisan järjestymättömän 
työntekijän mennä kuin antautui siihen 
vaaraan, että rakennus jäi työlakon vuoksi 
keskeneräiseksi ja rakennuttaja jäi vastaa
maan yritykseen kiinnitettyjen suurten 
pääomien koroista. Näin tapahtui siitä huo
limatta, että työlakolla uhkaaminen, jolla 
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tahdotaan taivuttaa työnantajaa erotta
maan työstään joku henkilö, on rikollinen 
teko. Rikoslaki jäi sivuun, kun siihen ve
toaminen olisi voinut merkitä taloudellisia 
tappioita. 

Olosuhteet ovat nyt muuttuneet. Tätä 
nykyä, jolloin järjestyneiden työntekijäin 
rintama on hajalla ja jolloin taloudellinen 
laskukausi tekee työlakolla uhkaamisen is
kuksi ilmaan, voivat työnantajat, milloin 
heillä halua siihen on, puuttua työläistensä 
välisiin riitaisuuksiin ja estää järjestynei
den työläisten harjoittaman työmaaterro
rin. 

Järjestymättömien työläisten työnsaanti
mahdollisuudet ovat näin ollen aina suu
ressa määrin riippuvaisia kulloinkin vallit
sevien työmarkkinain tilasta, t. s., taloudel
lisista tekijöistä, joihin lainsäädäntö vas
toin vallitsevaksi päässyttä harhaluuloa 
sangen vähän voi vaikuttaa. Tähän tulee 
lisäksi se, että työnantaja työntekijöitä ot
taessaan tai erottaessaan ihmisluonteen 
mukaisesti lähinnä .katsoo sitä, saako hän 
työntekijäin suorittamasta työstä tarpeelli
sen hyödyn. Mikäli siis vain mahdollisuuk
sia on, hän pitää ammattitaitoisimmat työn
tekijät työssään ja koettaa vapautua vä
hemmän ammattitaitoisista. Tällöin hän ei, 
mikäli ei yleisen mielipiteen painostus ai
heuta muuta ratkaisua, kiinnitä suurtakaan 
huomiota asianomaisen poliittisiin mielipi
teisiin tai muihin työn suorittamiselle epä
oleellisiin seikkoihin. 

Vastaisuudessakin tulevat epäilemättä 
etupäässä muut kuin lakimääräykset rat
kaisemaan työntekijäin väliset etutaistelut. 
Paitsi taloudellisia konjunktuureja, riippuu 
voitto taikka tappio suuressa määrin toi
saalta työnantajain, toisaalta työntekijäin 
taistelujärjestöjen Yoimasta. Jos työnanta
jat ovat hyvin järjestyneitä, on heillä mah
dollisuuksia Yaikuttaa asioiden kulkuun 
työmailla. Milloin taas työntekijäin am
mattiliitot ovat voimakkaita, voivat ne saat
taa järjestymättömäin olot työmailla tuka
liksi. 

Asioiden näin ollen ei lainsäädännölle 
;jää suurtakaan tilaa vaikuttaa asioiden 
menoon. Laki ei voi rangaistavaksi julis
taa kaikkia järjestymättömiä vastaan jär
jestyneiden työntekijöiden taholta harjoi
tettuja painostamiskeinoja. Seurustelun 
välttäminen järjestymättömien kanssa, hei
.dän äänetön halveksumisensa ja moni muu 

sellainen menettely voi tehdä järjestymät
tömien työntekijäin työskentelyn yhdessä 
järjestyneitten kanssa sietämättömäksi, el
lei työnantajana ole valtaa tai halua häntä 
tukea. Mielestäni on siis turhaa kuvitella, 
että tässäkään asiassa, yhtä vähän kuin 
muissakaan, joissa taloudelliset lait tai yh
teiskunnallinen joukkoasenne määräävät 
elämänsuunnan, laki saisi ihmeitä aikaan. 

Tyytymättömyyden, joka puheenaole
valla alalla on syntynyt etupäässä siitä 
syystä, että lakonrikkurit ja maan vapaus
sotaan osaaottaneet ja suojeluskuntiin kuu
luvat ovat työmailla joutuneet vainojen 
alaisiksi, tulisi siis oikeastaan kohdistua 
niihin työnantajiin, jotka eivät ole estäneet 
terrorin harjoittamista, ja niihin järjesty
neisiin työntekijöihin, jotka ovat ryhtyneet 
väkivaltaisiin tekoihin. 

Myönnettävä on kuitenkin, että työtais
telujen ulkopuolella olevien ihmisten käsi
tys sen vainoaruismenettelyn oikeutuksesta, 
jota järjestyneet työntekijät harjoittavat 
järjestymättömiä vastaan, voi vaikuttaa 
niin työnantajiin kuin työntekijöihinkin ja 
että lainsäädäntö, joka tuomitsee sanotun 
menettelyn sopimattomat muodot, ·voi tässä 
mielessä jotakin merkitä. Yleinen käsitys 
on viime aikoina hyvin voimakkaasti siirty
nyt puoltamaan lakonrikkurien ja järjesty
mättömien työntekijöiden oikeutta tehdä 
työtä. Vielä muutama aika takaperin esiin
tyi porvarillisissakin piireissä käsitystä, joka 
piti lakonrikkuria työntekijäin yhteisen 
asian kavaltajana, puhumattakaan työväes
töstä, jonka taholla lakonrikkuri on lei
mattu kapitalistisen tuotantoelämän loisil
miöksi ja talq;:.1dellisen taistelun meriros
voksi. Aina on kuitenkin toistakin mielipi
dettä esiintynyt, jopa sitäkin käsitystä, että 
lakonrikkuri olisi työn vapauden oikea san
kari. Viime aikoina on työn vapautta puo
lustettu m. m. meidän hallitusmuotoommc 
otetulla kansalaisen työvoiman erityistä 
suojaamista koskevalla ohjelmasäännök
sellä. Eräässä kirjoituksessa, jonka yksi 
maamme huomattavimpia lakimiehiä on 
julaissut, on osoitettu, että mainittu sään
nös tuli meidän hallitusmuotoomme vallan 
toisessa mielessä, s. o. sosialisen lainsäädän
nön tarpeellisuutta tehostavassa mielessä. 
(Vasemmalta: Oikein!) Mutta m. m. sak
salaisessa tieteisapissa on Saksan hallitus
muodon vastaavaa säännöstä tietääkseni 
tulkittu toisinkin. Mutta oli tämän laita 
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tätä oikeaa ja tasapuolista ajatusta ei oltu 
johdonmukaisesti esityksessä toteutettu. 
Kun ei ole oikein, että työnantaja lain ta:i 
hyvien tapojen vastaisella teolla pakotetaan 
esim. poliittisten mielipiteiden vuoksi eröt
tamaan joku työstään, jota hän itse pitäi: 
työhön muuten kaikin puolin sopivana, on 
lakiehdotusta tältä ja muilta vastaaviita 
kohdin täydennetty. 

Useimmat muut lakivaliokunnan tekemät 
muutokset ovat vähemmän tärkeitä tai puh
taasti muodollisia muutoksia, joiden kautta 

miten tahansa, yleinen mielipide on viimeis" 
ten 10 vuoden aikana alkanut yhä väke
vämmin nousta työmailla harjoitettua so
pimatonta vainoamista vastaan. Voimassa 
oleva laki kieltää tosin väkivalloin ja uh
kauksella samoin kuin muillakin lanvastai
silla keinoilla harjoitetun terrorin, mutta 
sallii keinojen käyttämisen, jotka ovat hy
vien tapojen vastaisia, jollaisiksi on oikeu
tetusti katsottu m. m. juuri vapaussotaan 
osaaottarreiden ja suojeluskuntiin kuulu
vain vainoaminen näitä seikkoja koskevien 
tietojen levittämisen kautta. 1 laki on tarkoitettu saada helpommin ym-

Hallitus on esityksellään tahtonut saada 
lain puheenaolevassa suhteessa täydenne
tyksi. Ehdotetun lain sanamuoto ei kuiten
kaan selvästi ilmaissut, mihin pyritään, '; 
josta syystä lakivaliokunta on selventänyt ' 
lakiehdotuksen 1 § :ää, niin että siitä käy 
ilmi, että kaikkinainen lain tai hyvien tapo
jen vastainen painostamis- tai vainoamis
menettely on oleva kiellettyä. Lakivalio
kunnalla on tässä kohden ollut esikuvana 
laki vilpillisestä kilpailusta, joka laki myös ' 
kieltää lain tai hyvien tapojen vastaisten 
keinojen käyttämisen taloudellisessa etutais
telussa. Epäilemättä on niin, että siitä, 
mikä on hyvien tapojen vastaista, voi olla 
eri mieliä. Mutta kun silmälläpidetään sitä, 
mitä lakivaliokunnan mietinnön peruste
luissa mainitaan, että h;yvien tapojen vas
taista on vain se, mitä kaikki oikein ja koh
tuullisesti ajattelevat ihmiset katsovat sopi
mattomaksi, tarvitsee tuskin sitä vaaraa pe
lätä, että tuomioistuimet eivät osaisi tehdä 
eroa kansan oikeustajunnan hyväksymien 
ja hylkäämien keinojen välillä. Niille on 
varmaan käyvä alusta lähtien selväksi se, 
mikä muissakin maissa on tässä suhteessa 
selvää, ettei hyvien tapojen vastaista suin
kaan ole kaikki se, jota työnantajat pitävät 
sopimattomana, tai hyvien tapojen mu
kaista kaikki se, jota työntekijät katsovat 
soveliaaksi, vaan että arvostelun mitta
puuta asetettaessa on huomioon otettava 
myöskin etutaistelun ulkopuolella olevien 
kansalaisten kohtuullinen ja oikeamiclinen 
katsantotapa. 

Lakivaliokunta on muussakin suhteessa 
selventänyt hallituksen esitystä. Esityksen 
mukaan oli kylläkin myöskin työnantajaan 
kohdistettu vainoaminen ja painostaminen, 
tapahtui se sitten toisten työnantajien tai 
työntekijäin taholta, kiellettävä, niinkuin 
sen jo voimassa oleva lakikin kieltää. Mutta 

märrettäväksi ja käytettäväksi. Ainoastaan 
lakiehdotuksen 2 § :n suhteen on tärkeämpi 
muutos tehty. Valiokunnan mielestä ei tie
tojen levittäminen siitä, että joku on otta
nut osaa maan puolustamista tai laillisen 
yhteiskuntajärjestyksen ylläpitämistä km:· 
kevaan toimintaan tai että hän on tehnyt 
työtä työnseisauksen aikana, sillä tavoin 
luonnehdi hyvien tapojen vastaisina pidet-
tävien keinojen laatua, että ne olisivat tästä 
syystä erikseen laissa mainittavat. Sensi
jaan on jonkun saattaminen vainoamisen 
alaiseksi mainittujen seikkain vuoksi siksi 
törkeätä työrauhan rikkomista, että kvali
fisoidun rangaistuksen määrääminen näitä 
tapauksia varten on puolustettavissa. 

Suuri valiokunta, jonne asia nyt menee, 
omaksuu toivottavasti lakivaliokunnan eh
dottamat koskettelemani muutokset .• Ta joR 
eduskunta lakiehdotuksen lopullisesti hy
väksyy, niinkuin suotavaa olisi, saadaan 
lainsäädäntötoimien piiristä pois kysymys, 
joka kommunistien esille herättämänä on 
syystä mieliä paljon ärsyttänyt. Ettei asia 
lainsäätämisen kautta joudu lopullisesti 
pois päiväjärjestyksestä, siitä olen vakuu
tettu, koska, niinkuin mainittu ja niinkuin 
lakivaliokunnan mietinnön perusteluissakin 
mainitaan, ei laki, vaan taloudelliset voi
mat, joihin on luettava myöskin työnanta
jain ja työntekijäin korporatiiviset voimat, 
sen pääasiallisesti tulevat ratkaisemaan. 

Ed. Palmgren: Herr talman! När 
i riksdagen den 28 sistlidna oktober i och 

för remiss till lagutskottet, behandlade 
detta ärende, gav jag redan uttryck åt 
den tillfredsställelse man i vida kretsar 
hyste däröver, att regeringen tagit initia
tiv till en välbehövlig åtgärd mot den 
hänsynslösa förföljelse personer hörande 
till det kommunistiska partiet och med dem 
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likställda utöva mot annorlunda tänkande 
i syfte att försvåra deras utkomstmöjlig
heter. Det är också med tillfredsställelse 
jag konstaterar, 'att socialutskottet, som 
häri avgivit utlåtande till lagutskottet, 
föreslagit att regeringens proposition måtte. 
godkännas med ett mindre tillägg. 

Då man efter dessa lovvärda utsikter för 
en lösning i rätt riktning av denna öm
tåliga fråga tager kännedom om lagutskot
tets betänkande, kan man emel1ertid icke 
värja sig för en viss överraskning. Såsom 
motiveringen i propositionen giver vid han
den har regeringen velat råda bot på ett all
mänrt överklag·at samhällsont, nämligen den 
förföljelse eller terror kommunisterna och 
deras likasinnade under åratal utövat mot 
olikatänkande arbetare och andra. Propo
sitionens förevarande förslag är avfattat i 
{)nlighet härmed samt även i övrigt så, att 
det skulle erbjuda .skydd mot de missför
hållanden, mot vilka det riktar sig. Lag
utskottet har emellertid icke varit tillfreds 
härmed, utan har utsträckt lagförslaget så, 
att det äv·en i andra avseenden skulle 
trygga arbetsfreden på arbetsplatser. I 
detta visserligen i och för sig lovliga syfte 
har lagutskottet i detta sammanhang velat 
förbjuda anlitande av mot lag och god sed 
stridande medel i de av arbetsförhållandena 
tillskyndade intressekonflikterna ävensom, 
på sätt i motiveringen uttalas, ställt arbets
givare och arbetare under lika skydd mot 
påtryckning och förföljelse. Lagutskottets 
förslag har sålunda också riktat en udd 
även mot arbetsgivarna och deras organi
sationer, ehuru något behov i den riktnin
gen icke förefinnes. Lagförslaget har häri
genom blivit något helt annat än regerin
gen därmed åsyftat. 

Under årens lopp har jag vid flera till
fällen från denna plats framhållit det be
tänkliga däri, att riksdagsutskott till oigen
kännlighet omformat regeringens proposi
tioner. J ag har också påvisat, att detta 
ofta lett till bedrövliga konsekvenser. Vid 
antydda förhållande har jag ej heller nu 
kunnat underlåta, att fästa uppmärksam
heten vid den fullständiga omarbetning 
propositionen i lagutskottet genomgått. 

Ensimmäinen varapuhemies Tulen
h e i m o ryhtyy johtamaan puhetta; 

Ed. K o s o n e n: Jo lakiehdotuksen lä-

hetekeskustelun aikana osoittivat eräät so
sialidemokraattisen ryhmän puhujat, että 
puhe työläisten harjoittamasta työmaater
rorista on enimmäkseen aiheetonta tai ai
nakin suuresti paisutettua. Oikeastaan on 
terroria harjoitettu työnantajain taholta, 
jopa niin räikeästi, että jos jotain ehkäise
vää lakia tahdotaan, niin se on laadittava 
työväen suojaksi työnantajain mielivaltaa 
vastaan. Mutta tätähän ei ole lakiesityk
sellä tarkoitettu. Jos taas olisi, niin sil
loin on vielä kaiken tämän asian yhteydessä 
ennemmin sanotun lisäksi mainittava, että. 
esimerkit työnantajain taholla tapahtu
neesta terrorista ovat hyvin löydettävissä 
myös valtion työmailta ja olisi sentähden 
lain v·aikutus suunnattava ensimmäiseksi 
sinne. Onhan yleisesti tunnettu asia, min
kälainen komento on vallinnut Suomen val
tion rautateillä työläisiä kohdellessa. Vuo
den 1918 tapaussarjaan kuului m. m. rau
tateiden palveluskuntaLaisten toimistaan 
erottaminen kurinpidollista tietä, mikäli 
asianomaiset eivät joutuneet tilapäisten 
tuomioistuinten käsiteltäviksi. Nämät erot
tamiset tapahtuivat useinkin kovin hata
rilla perusteilla ja joukko syyttömiä sa,a
tettiin leivättömiksi. Viimein monien vai
keuksien jälkeen päästiin siihen, että aiheet
tomasti erotetuiksi tulleille suotiin lupaus 
päästä toimiinsa takaisin. Mutta hyvin 
tunnetaan, millaista sitten oli erotettujen 
- muuten taitavien ammatissaan ja kun
nollisten kansalaisten - rautatieläisten toi
miinsa ta:ka]sin pääseminen. Rautateiden 
päällystö harjoitti julkeata värisorttee
rausta: palvelukseen haalittu n. s. valkoi
nen aines, olipa se sitten ammattitaidoltaan 
kuinka epäkelpoista tahansa, asetetti'in kuin 
itseoikeutetuksi toimissaan pysymään, ja 
muut saivat joutua hylkytavaraksi1 joka ei 
kelvannut mihinkään. Ei mikään tie yli
päänsä ole työläisille voinut olla sen vaiva
loisompaa kuin mainittujen erotettujen rau
tatieläisten oikeuksiinsa takaisin pääsemi
nen. 

Aivan samanlaisen kohtelun alaiseksi on 
myös joutunut lukuisa määrä niitä rauta
tieläisiä, jotka parempaan ansiovarmuu
teen päästäkseen ovat anoneet vakinaisen 
toimenhaltijan nimitystä tai siirtoa. Hei
dän pyrkimyksensä onnistuminen on riip
punut siitä, ovatko olleet taipuvaisia kan
tamaan yllään suojeluskuntalaistakkia. 
Sellaisesta poliittisesta mielipide-erittelystä 
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on tavattomasti kokemuksia ja sekin on 
eräänlaista työmaaterroria, jota on harjoit
tanut valtiotyönantaja. 

Mitä sitten tulee siihen hirmuiseen me
luun, että työläiset ovat tehneet itsensä 
syyllisiksi työmaaterroriin ja että siksi 
heitä vastaan on laadittava laki, täytyy sa
noa, että väitteet tästä ovat liioiteltuja ja 
etsittyjä. On myönnettävä, että n. k. tuli
palOikommunistit ovat kylläkin rähjänneet 
työmailla ja saaneet sillä aikaan kiusallista 
erimielisyyttä, mutta kuitenkin kommunis
tien rääväykset ovat kohdistuneet pää
asiassa sosialidemokraattisesti ajattelevaan 
ainekseen. Sosialidemokraatit ovat saaneet 
ottaa niskaansa kommunistien likaryöpyn, 
ja minä olen vakuutettu, että valkoisten 
työläisten työrauha tuskin on mennyt ko
vinkaan piloille. Jos taas joku katsoo työ
rauhan loukatuksi siten, että työtoverit 
työmailla lakikaavat hänen kanssaan kes
kustelemasta ja sanomasta hyvää päivää, 
niinkuin muuan edustaja täällä lähetekes
kustelussa kertoi, niin tuskin nyt sentään 
tätä asiain tilaa tarvittanee ryhtyä lailla 
korjaamaan. Mutta nythän kommunistit 
ovat saaneet montakin opetusta, ja luu
lenpa, että he opettelevat myöskin esiinty
misen taitoa työmailla. Halpamainen tois
ten työläisten kohtelu lakkaa itsestään eikä 
siis lakia sitä varten ole tarvis. Sosialidemo
kraattinen työläisaines se taasen, semmin
kin jos se saa rauhassa järjestäytyä, jo 
oman arvonsakin vuoksi osaa valita itsel
leen arvokkaat esiintymistavat. 

Esiinnyttäessä la;kiesityksen puolesta on 
noista anteeksipyynnöistä, joita herra so
sialiministerikin käyttelee pääaineistona 
asiassa, tehty tarpeeton numero. Jos joku 
jotakin toiselta anteeksi pyytää ehdoin tah
doin, onko siinä mitään pahaa~ Työväen
järjestöillähän toki täytyy olla oikeus kat
soa, miten uusia tulokkaita jäsenyyteen 
otetaan. Nyt nuo anteeksipyyntöjä tehneet 
ovat halunneet päästä työväenjärjestöön ja 
ilman pa:kotusta esittäneet anteeksipyyn
tönsä. Siinä ,ei ole havaittavissa mitään 
terroria, mutta on terroria työväen järjes
töä kohtaan, jos se pakotetaan ottamaan 
jäsenyyteen keitä tahansa ehdoitta. Onko 
sitten anteeksipyyntöjen ehdoksi asettami
nen tärkeää, on asia erikseen. 

Lähetekeskustelussa herra sosialiministeri 
sanoi tahtovansa tunnustaa työläisille lakko
o~keuden, mikäli sitä käytetään yksinomaan 

taloudellisessa mielessä. Nyt kuitenkin tä
män lakiesityksen säännöksillä tehdään la
kon rikkominen laillistetuksi ja rikkuruu
desta puhuminenkin rangaistavaksi teoksi. 
Järjestyneen työväestön alkaman, työehto
jensa parantamiseksi tarkoitetun lakon rik
kominen on joka tapauksessa häpeällistä,. 
ja jos tuollaiseen häpeällisyyteen altmtumi
sesta ilman väkivaltaa ja ilman uhkaa huo
mautetaan, on se erehtyneen ihmisen ohjaa
mista pois väärältä tieltä. Jos taas sellai
sesta lailla rangaistaan, on se väärän käsi
tyksen suojelemista oikeaa vastaan. Sitä. 
paitsi tämä laki, jos mikään, tulisi kehittä
mään ilmianto- ja kostojärjestelmän. Alhai
set Juonteet tämän kautta saavat oivallisen 
tilaisuuden harjoittaa todella työmaaterro
ria. Onkohan herra sosialiminiRteri tullut 
tätä mahdollisuutta ajatelleeksi 1 Eihän tar
vita kuin sormenviittaus jotakin työläistä 
vastaan leimaamaila tämä valkoisten työ-
läisten soimaajaksi, järjestöön pakottajaksi: 
tai lakkokiihoittajaksi, va~kka itse asiassa 
on tarvinnut olla aiheena ainoastaan joku 
viaton, pelkästään toverimielessä lausuttu 
sana. Siksi me sosialidemokraatit emme voi 
hyväksyä tällaista lakia. 

On hyvä, että maan hallitus kuuntelee 
kansan ääntä, kuten sanotaan tapahtuvan, 
mutta ei ole oikein, että hallitus ottaa aske
leita taantumuk'selliseen suuntaan. Tämä 
esilläoleva lakiesitys on kai'ku taantumuk
sen kovaäänisestä. Sillä käydään palkka
työväen tärkeimpien oikeuksien kimppuun 
ja sillä tulee olemaan moraalisesti turmiol
linen vaikutus. Kommunismin vastustami
seksi sitä ei tarvita ja työmaarauha tulee 
muutenkin turvatuksi. Työmaarauhan tur
vaamiseksi ei tarvita suositella sen ihmeel
lisempää keinoa kuin työnantajan ja työn
tekijäin keskinäistä sopimusyhteyttä järjea
töjensä välityksellä. Molemmin puolin hy
väksytyin kunniallisin sopimuksin siihen 
päästään. Tuollaisesta sopimuskumppanuu
desta ei vain työnantajain olisi kieltäydyt
tävä, vaan noudatettava toki tässä länsi
maisia tapoja. - Länsimaistahan tavataa11 
toisinaan esikuvia etsiä. 

Lisäksi on nyt syytä huomata sekin, että 
meillä on saatu jälleen ammattiyhdistysliike 
täysin länsimaiselle linjalle, joka on tärkeä 
takaus työrauhalle, edellyttäen, että ammat
tiyhdistysliikettä ei taantumuksellisella 
lainsäädännöllä tukahduteta sekä et·tä työn
antajat tunnust1avat työntekijät järjestö-
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jensä kautta sopimuskumppaneikseen. Kyllä 
työnantajat ymmärtävät järjestöjen merki
tyksen joskaan ei ed. Kivioja saa;nut sitä 
päähä~sä mahtumaan asiasta tästäkin laki
valiokunnassa keskusteltaessa. Minusta 
työnantajainkin kannalta olisi oikein, että 
työehdot määrättäisiin työväenjärjestöjen 
kanssa yhdessä, sillä siten kaikenlaiset kor
pilakot ja muut säännöttömyydet työmailla 
eivät olisi mahdollisia. Siten menetellen ei 
myöskään kasvatettaisi nöyrää matelevai
suutta ja luihumielisyyttä, kuten on laita 
silloin, kun työmiehet yksityisinä ja ikään
kuin toisiltaan salaa anelevat parempaa 
palkkaa tai muita etuja. 

Mitä sitten tulee lakivaliokunnan yrityk
seen tehdä laista tasapuolinen, sellainen, 
joka sattuisi myös työnantajiin, niin on sa
nottava, että siinä ei ole onnistuttu. Kuka 
saattaakaan selittää esim. työsulun pako
tuksesta syntyneeksi ja siis rangaistavaksi 
teoksi. Ja yhtä epäilyksenalaiseksi jää se
kin, kuika on ja missä on se -syyttäjäviran
omainen, joka näkee työnantajan rikkoneen 
tätä lakia vastaan. Sensijaan työläisten 
ahdistelu tämän lain nojalla tosiaankin tu
lee olemaan ilmeinen. Ja syyttäjävalta jää 
sellaisille, jotka vähimmin kykenevät laissa 
edellytettyjä tapauksia oikein arvostele
maan. Surullisen heikoissa käsissä, eten
kin maaseudulla, on usein syyttäjätoimi, 
niin heikossa, että voi syyllä sanoa: vasen 
käsi ei tiedä, mitä oikea tekee. Tällaisen 
lisävelvollisuuden antaminen heille on arve
luttava as~anhaara, ja siitä tulisi välttyä. 

En ole voinut tulla laista muuhun kuin 
siihen samaan kielteiseen tulokseen, johon 
lakivaliokunnan vähemmistö. On siis har
taasti toivottava, ettei suuri valiokunta ja 
sittemmin eduskunta kokonaisuudessaan 
ryhtyisi näin taantumuksellista lakia sää
tämään. 

Ed. P a a s i v u o r i: Tämä lakiehdotus 
ei ole paljml!ka;a,n parantunut laikivaliolk:un
nassa, vielä vähemmän työväenasiwinvail:io
kunnassa. HallitUIS tällä lrukiehdotuksellaan 
pyrki järjestyneen työväen järjestel
mälliseen vainoamiseen. Työsopimuslain
säädäntömme ainoastansa periaatteessansa 
tunnustaa työntcl\:ijän työsopimuksen teossa 
työnantajan ik:anssa samanwrvoiseksi sopi
muskumpparuiik:si. Mutta turhaa on uskoa, 
että käytännössä myöskin työntekijä olisi 
työnantajan veroinen. Heikikojen työläis-

yksilöituen turva on luj·assa ,yhteenliittymi
sessä, sitä parempi, mitä laajempi tuo yh
teenliittymåillen ·on, •sitä paremmin työläi
set voivat etujaan valvoa. Ammattiyhdis
tylksen taistelukeino on työlrukko. Lrukon 
onnistuminen riippuu 'ensi sijassa työväen 
yhteen·liittymisen voimasta, työläisten yksi
mielisyydestä ja solidariteetista, työväen 
järj·estöjen rahavaroista y. m. semmoisista 
seikoista. Työväen ammatillisten järjestö
jen elinehto on koettaa saada työalan 
kailkki työläiset liittymään jäseniiksi jär
jestöön. Mitä vähemmän järjestön ulko
puolella on työläisiä, sitä vaikeampi on 
työnantajan saada lakon rikkojia. Lrukon 
rikkojat ovat oman kansa.nluokkarusa vihol
lisia, jotka toiset t]etensä toiset tietämät
tään avustavat työnantajaa sawmaan työ
läisistä voiton työtaist·eln:ssa. Ilman rik
kureita työnantaj·at työtaistelussa eivät ole 
milloinkaan voittan,eet. Täm:tänlaatuiset 
lait, kuin nyt esil'lä olevat, ovat aina olleet 
tähdätyt työväen ammattiyhdistY~Slii'kettä 
ja niiden järjestämää jouik:koesiintymistä 
vastaan. Työlaklkopykälien tarkoituksena 
on vastustaa työlwkkoja, sanoo tohtori 
Heikki Renvall teoksessaan ,Työvälipuheen 
vapaus ja elinkeinolrukikomitean työlakko
py'kälä". Kirja on painettu Helsingissä 
1901. Hän jatkaa kirjoituksessaan seuraa
vasti : ,Ja ne tekevät sen leimaamaila la
kon itsessään jonkinlaiseksi rikolliseksi 
teoksi. Ja kuitenkin on työlakko täysin 
lojaalinen eli oikeudenmukainen taistelu
keino. Työmiehellä on swmanlainen oikeus 
kieltäytyä myymästä tavaraa, se tahtoo sa
noa työvoimansa käyttämi,stä kuin jollakin 
muullakin tavaraJlJIIlyyjällä, joka pitää 
tuotteestaan tarjottua hintaa riittämättö
mänä. Työlakkoa on sanottu prukkotilruksi, 
mutta sitä ei voida poistaa vapaan kil
pailun vallitessa. Täysin epäoikeutettu yri
tys on lainsäädännön avulla koettrua vai
keuttaa työviLen asemaa 'palkkataistelussa. 
Koko taistelu työnantajan ja työntekijän 
välillä kohdistuu siihen, voi.ilm työnantaja 
saada lakkoon ryhtyneitten työmi·esten si
jaan toisia työntekijöitä. Jotta työvälki 
voisi tuon estää on vä.lttämätöntä €nsiksi, 
että työväki on hyvin järjestynyttä, toi
seksi, että lakko on julistettu tositarpeessa, 
että työalan työväen enemmistö sen hy
väksyy, ja kolmanneksi, että ammatti- tai 
teollisuusliitolla on käytettävissään niin 
suuret rahava11at, ettei nällkä tai köyhyys 
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pa;kota la:klkoiaisia alistumaan työnantajan 
ehtoi.hin. Muissa tapauksissa olisi lakko 
tuomittava.'' Tähän suuntaan kirjoittaa 
tästä asiasta ai'V'ossrupidetty mies, tohtori 
Heiiklki Renvwll jo vuonna 1901. Ja tämän 
lisäiksi hän mainitsee: ,Mutta paitsi yllä 
mainitsemiani ehtoja työlakon onnistumi
selle on välttämätöntä, että lakkotila saa
daan kamkkien pai~kakuntien ammattilais
ten tietoon ,sekä varsinkin, että niille, jotka 
maihdollisesti pyrkivät lwkkotilaan julistet
tuun tehdaslaitokseen tai työpaikkaan työ
hön, huomautetaan lakkotilasta sekä muis
tutetaaill yik<Simi,elisyyden suwresta meliki
tyiksestä työvälipuheen ehdoista taistele
valle työväelle. Sen:tähden, sanoo hän, 
liitto tarvitsee jmrkunlaisen toimiston, joka 
lakosta tiedottaa muiden paikkakuntien 
ammattiylhdi.sty:ksille, ettei kukaan tietä
mättömyydestä tai ymmä,rtämättömyydestä 
rupea työhön lakonalaisissa työpaikoissa. 
Ilman täHaista toimi,stoa Oill jalkainen jär
jestetty lakko mahdoton tai ainakin se on 
hyödytön. Tällaisen toimiston toiminnassa 
ei tohtori Renvall katso olevan mitään 
lainvastaista eikä rikollista. Työvä,en toi
minta perustuu yksirrnieli<Syyteen ja yhteis
ymmärryl>'seen, solidariteeUiin. Sen herät
tämiruen ja kehittäminen on katsottava hy
väksi ja luvalliseksi. Miksi se olisi työ
vä,en suhteen toisin, jolle se on edistymioon 
tärkein ehto, kysyy tohtori Renva:ll. Olen 
trässä referoinut H. Renvallin mielipiteitä, 
kooka. luu}en, että hänellä on suuDeropi vaj
kutUJS lapualaishengen täyttämi'in porvaril
lisiin edustajiin. 

Hallituksen esitykseen ,sisältyvä laJkieh
<totus on, kuten sanottu, tähdät'ty työväen 
ammattiyhdistysten toimintaa vastaan. Tä
män lain .avulla aiotaan suojella lakonriik
kureita j.a sillrsi tämän lain nimeksi sopi
sikin pruremmin ,laki laikonrilclmjain suo
jeluksesta" kuin se nimiehdotm"l, joka tässä 
esityksessä esiintyy. Ri1kikureista tehdään 
tämän lakiehdotuksen mukaan PYihimyiksiä, 
joita ei sa~a heidän oikealla arvonimellään 
mainita. J dka sen tekee, hänet voidaan 
tuomita aina vuodelksi vardmut:een. L,aJikloo
vahtien la:konalaisen työpaikan läheisyy
teen asettaminen on vieläkin suurempi ri
kos, josta seuma vähintä:än kolme kuu
kautta ja enintään vuosi vankeutta. Tois
ten mielestä, m. m. tohtori Reruvallin mie
im;tä, on la!li1kovahtien asettaminen laillinen 
ja luvalHnen toimenpide. Hän kysyy, 

miksi vaikeutettaisiin työntekijäin taiste
lua parempien työväJ.ipUihe-ehtoj'8ll puo
lesta. Herra sosi:alimini8teri voisi tähän 
kysymykseen kyllä vastata. Olen mui.s
tarukseni eräästä poi'V'arileihdestä, muistaak
seni Helsingin Sanomista, lukenut, että 
muka Englannissa olisi lrukkova:htien aset
taminen rangaistuksen ®~alla kielLetty. Se 
on joskus ennen maaHmassa ollut sillä ta
valla, mutta nyt on j~o lähes 60 vuotta 
siitä, kun se laki on kumottu. Jo vuonna 
1874 toimitetui.ssa ,parlamenttivaaleissa 
Englannin ammattiyhdistysmiehet tekivät 
Englannin vanhoillisen puolueen kanssa so
pimriksen siitä, että vanh,oilllinen puolue 
suostuu kuanoamaan sen rikoslain lisäkkeen, 
jonka mukaan lakkovahtien työpaikan lä
heisyyteen :asettamisesta säädetään rang,ais
tus. Kun vanhoillisen puolueen teki mieli 
päästä valtaan, niin siinä ~ei ~ollut maini
tulla puolueella muuta keinoa kuin tehdä 
lehmäkaupat niiden ,ammattiyhdistysmies
ten lkrunssa ja poistaa tuo rikoslain lisäys. 
Tästä on !kerrottu Webbin ikirjoittamassa 
historiassa ,Englannin amma ttiyhdistys
liike", sen voi löytää sieltä, kuka haluaa 
siihen tutustua. Saman a~sian kertoo myös
kin saksalainen Kuhlmann teoksessa;an Am
mattiyhdistysliike sekä Englannissa, Sak
sassa 'että myöskin muissa sivistysmai:ssa. 
Hän mainitsee, että vuonna 1906 säädet
tiin Englanni'ssa uusi täydelHsempi laki 
lakkovahtien asettamisesta ja ,sen muk&an 
lakJkovahti~en asetta;minen on aivan luvalli
nen ja laillinen toimenpide. Sillä tavalla 
ovat asiat kehittyneet muissa maissa, niin 
sanotui:ssa sivistysmaissa, mutta meillä 
mermää.n nyt hyvää kyytiä taantumuksel
liseen suuntaan ja arvellaan, että näitten 
amma ttiY~hdistysmiesten rankai,semisella 
päästäisiin hyviin tuloksiin. Minä en sitä 
usko, että semmoiset keinot veisivät täällä 
keihitystä 'eteenpäin. 

Ruotsissa vuonrna 1899 säädetty Jaikko
laiki on jäänyt kuolleeksi kirja,imeksi, jolla 
ei viimeksi kuluneitten 20 vuoden kuluessa 
ole ollut enää mitään tekemistä. Samaten 
näyttää käyvän Norjassa niin sanotun työ
väen kuritushuonelain, jota vastaan Norjan 
järjestynyt työväki on alusta alkaen anka
rwsti taistdlut. Sen käytännössä sovelta
misesta on siellä täytynyt luopua. E11 
tiedä, miten sitten meillä ikäy tämän uuden 
työväen kurituslain. Tuskin missään maassa 
Venäjää ja. Italiaa lukuunottamatta on 



Työrauhan suojeleminen. 433 
--------------------------------------

niin ·a.:rukama lakkolalkia kuin on tämä tä1ssä 
esillä o1eva lrubeihdotus. P.a]kkatyö·läisiä 
ponnaristo uhkaa järjestety1llä vainotoimen
pitci'llä ja vankeusranga-Lstwrosilla. Tämä 
on oikea laikoiTrikilmj·ain suojelulakrehdotus. 
Voihan Suomi tällälkin a1a:lla hankkia it
sellensä mainetta kansainvälisesti. Kyseen
alaista on, onlm Suomessa ensinikään enää 
työViä•ellä .aunrnattiyhdilstysv,aJpautta huoli
matta siitä, että SUJomen 'eduskunta vuonna 
1923 päätti ra:tifioida kansainvälisen yhdis
tysvapautta koskevan Geneven sopimuksen 
vUJodelta 1'921. Tuo sopimu:sehdotus, joka 
päätettiin :mti,fi'oida, koskee maatyöväen 
ammattiyhdistyksiä. Mutta tästä sopimuk
sesta ja 'sen ratifioimisesta huolimatta jdk:
seenkin kaikki maatyöväen ammattiyhdis
tykset me]llä ovat nyt v.älkiv>altaisesti ha
joitetut. Tä'stä voitaisiin tehdä valitus eli 
kantelu kansainliiton työtoimiston lhallinto
neuvostoHe, jos se k.atsottaisiin sopiiValksi. 

Prulaan v~el1ä tähän työmaaterroriia1kiin. 
Terrori-ISana, sehän on sama1a kuin hil'llllu
valta, ja terrorilailla porvari•sto aikoo työ
mailla v.asta:isuudessa ihi.l'lllluvaltaansa yllä
pitää. Tilimän la:in vastaisista teoista nos
taa virallinen 1syyttä;jä k:mteerr. K·aiikiki 
muut kunnianlouk:kaUJsjutut, herjaUJs, par
jaus, solvaus, vieläpä pahoinpitel•y ov.aJt 
rilkolrsia, joista virallinen •syyttäjä ei ole 
tietää!kseen. Laikonrilkkojista ja laJ&opet
tureisiJa tämän laJki'ehdotuksen avulla aijo
taan tehdä kysymyksiä, joita ei saa oikeail[a 
arvonimellä ik:utsua •eikä sormellaan osoit
taa. Jos ,niin tekee, niin rangaistus on 3 
kuukaudesta 1 vuoteen vankeutta. T·ällä 
laiHa työrauhaa työmailla. ei saada vaan 
rauhattomuutta, terroria j.a lhilrmuvalta!a li
sätään tällä yhä. enemmän. Mimä toivon, 
että suuri valiokunta ehdottaisi tämän la,ki
ehdotuksen hylä,ttiliväksi. 

Ed. R ä i s ä n en: Her1ra puhemies! Kun 
tärullä viikko sitten oli loppuik:ä•sittelyssä ri
koslain 11 lukuun teihty lisä"J"S, niin laUJsui 
ed. Kivimälki, että ,,kommunismivastainen 
lainsä,ädäntö voidruan nyttemmin lk!atsoa 
l10ppuun suoritetuksi, kun tämä laJkie:hdotus 
-- siis tuo mainittu lisäys rikoslakiin -
on tullut hyvä:ksytyksi ". Minun täytyy 
olla ed. Kivimäen kall'SSa eri mieltä ja sa
noa, •että tämäkin nyt käsiteltävänä oleva 
lakiesitys kuuluu samaan, ,kansanliikkeen'' 
korkerupameen alaisena alulle pantuun ,re
foi'IIIlien" sa:rjruan kuin ne lait, joita ed. 

Kivimäki ta1rkoitti. Ellen minä väärin 
kuul!lut, niin ed. Kivimäki tämänpäiväi
sessä lausunnossaan h~eman tavkistikin 
tuota aikaisempaa sanontaan:sa. 

TäHe 1ainsäädännöl1e on kuit·enkin atri
buutti ,kommunismi vastainen'' liian sup
pea. Sen on jo todistanut käytäntökin. Hy
lättiinhä nsatoja sosialidemokraattien ehdo
kaslistoj.a äskeisissä kunnallisvaareissa jo 
voimassa olevien kommunismivastaisten la· 
kien noj.aUa. S>osiail.idemokraattisessa leh
d]stössä on ollut tietoja perustei.sta, joilla 
vaalilautakunnat ja rrna:a!herrat QIVIat hyl
käystuomionsa tehneet. Ne antaisivat ai
heen nimittää tätä 'lainsäädäntöä yhtä hy
vin myö8kin s o s .i a l i d •e m o :k r 'a t i 'a n 
v .a iS t a i s e k s i. Ja tuo n. s. ,!kansanliike'' 
onkin yhä .selvemmin ja julikeammin julis
tautunut ei ainoastaan sosialidemokratian 
va·an yleensäkin demokraattisen, ik:ans.an
valilai·sen yhtei1skuntajärjestyksen vastai
seksi. 

Hanitulksen e.sitys laiksi työrauJhan suo
jelemisesta selkä la:iik:si lisäykS<estä Tikoslain 
16 lukuun tallaa UJskollisesti ensiksi kokoo
muspuolueen ja sittemmin L'a;puan liilkkeen 
viitoi'ttamia j 1ällkiä.. Ni,in hallituksen esi
tyik::sen pemstelut ikuin itse laikiteJkstikin 
kantavat kansanliikkeen pettäimätöntä teh
taanmel1klkiä. Niissäihän ei nouda,teta edes 
sitä muodoJtlisen siisteJ71den vaatimusta, että 
lai'lle annettaisiin sellainen asu, ·että sen 
voisi ailllakin selittää koskev·an ni:in puolta 
kuin toistakin,. siis niin työtekijöiden ik:uin 
työnantruji,en!k:in syntej ä. 

Työnantajai·n, lähinnä ka,i vientiteolli
suuden harjoittajain ylläpimmän ja ra-
hoittaman Lakormui'tajafict1man ,Vierutir.au
han'' johtaja Martti Pihlka1a piti Lapuan 
toi:sessa lk:oik:ouksessa viime maaliskuussa 
ammatilli.sta työväen'liikettä rvastaan suun
natun, pitkään ponsilit•aaniaan päättyvän 
esitelmän n. s. ,työmaaterrorista", jolla 
hän tarkoitti m. m. sitä, että työläiset, 
jotlka ovat jouturreet laJkoksi keJhittyn•eeseen 
työtaisteluun 1palkka- ja työehtoj·ensa puo~ 
lustamiseksi tai parant.amiseksi, eivät pidä 
ystä:vinään niitä, jotka, esim. herra Pih
kaJla kenraa1inaan, tulevat vahingoittamaan 
työläisten •pyrkimj1ksiå, murtamaan lakkoa. 

P u h e m ies koputtaen: Ki.eHän käyt
täimä,stä· [oukka.avia ·sanoja. 

Puh u j a: Hallituksen: esitys, jonka 
herra sosi,aliiministeri lähetekeskustelussa 
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vaikuutti ·olevan perusteellisesti valmistel
lun, tasa1puolisen, jopa ihan korke~mman 
oikeuden tarkaStuksen kiirastulen lä,pikul
keneen, tuntuu kuitenlkin perusteluihinsa 
nähden herra Pihkalan maaliskuussa pitä
män esi:tdmä:n ,ylöslämmitykseltä". Näin 
ollen, vastoin h·erra sosialiministerin va
kuutruksia, tulee hallituksen esitystä syy
näillessään siihen tulokseen, että sitä wvl
mistettaessa ·ei ole ollut sosiwalisten .asiain 
tuntemus lä:heskäJän niin paljon vaikutta
massa kuin ,.,kansanliikkeen'' lmmento: 
L a p u a o n p u h u n u t, a s i a o n r a t
k a istu. Tämän saman ,ankaran käs
ik:yn" vallassa on ollut myöskin iyörväJen
asiainvruliokunnan enemmistö, j·oka valiro
kunnan nimessä antamass·aan lausunnossa 
suosittaa hallituksen esityksen nieltäväksi 
päineen ja häntineen. 

Hallitus ja läJhinnä sosialiministeri saa 
olla kiitollinen lak~valiokunnalle, joka on 
hallituksen esity1kseen liittänyt sen, joka 
siitä on sen alkuperäiseltä valmistajalta 
kiireessä kokonaan unohtunut ja joka la
kiin otettuna antaa sille jomkunlaisen puo
lueettoman ulkokiillon. T•ätä pwolta on la
kivalioJmnnan rOllut mahdoton rsivuuttaa 
senkin vuoksi, että todellisrt;a eikä kurvit·el
tua työmaaterroria orvat viime aikoina har
joittaneet työnantaj·at, terroria, jolka on ol
lut eräissä t.apauksissa niin häiik:äilemätönrtä, 
että jos siihen olisi hallituksen ja fiskaalien 
taholla twhdottu kiinnittää huomiota, olisi 
sen rankaisemiseksi löytyneet asianmukai
set parakraahvit jo voimassa olevasta 
laista. 

Kun tietää ne wlkuvaiJheet ja tuntee ne 
tunnustähdet, joiden alla tämä nyt käsi
teltävänä oleva lainsäädäntö·esityrs on syn
tynyt, ei itsepintaisin!kaan vakuuttelu tä
män 1ainsäädäinnön muka puolueettomasta 
tarkoituksesta voi .horjuttaa sitä vwkau
muS'ta, joka wsiasta jo nyt on laajoissa 
palkkatyöläispiirei·ssä, sitä vwkaumusta, että 
tällä lainsäädännöllä pyritään vaikeutta
maan ammatillista työväenliikettä. Niin 
rulkeellisella tasona kuin meidän työvruen
lainsäädäntömme vielä onlkin, niin on siinä 
kuitenkin tunnustettu ammatillisen työ
väenliikkeen oikeutus. Nyt pyritään toi
sella kädellä ottamaan pois sitä, mitä toi
sella on annettu. Tätä harjoitetaan kom
munismin va.stustwmisen nimessä. Kansan
lii>kkeen sugg.ero1mat piirit eivät huomaa, 
että tällainen lainsäädäntö, josta nyt on 

puhe, voimaan saatettuna tulee, karkean 
kolportööri-demagogian myr1kyttä:mässä il
mapiirissä, asiwllisesti merkitsemään sitä, 
että työvä•enluokan asema entisestäänkin 
huononee, sen mwhdollisuudet pitää olemi
sen taistelussa puoliaan suurilla taisteJu
raJhastoilla varustettuja työnantajajärjes
töjä vastaan, heikkenervät. T ä m ä e i o l e 
y h t e i s k u n t a a s ä i l y t t ä v ä ä, v a a n 
s i t ä r e p i v ä ä 1 a i n s ä ä d ä n t ö ä. 

Kun työväenliike otti ensimmäisiä aske
leitaan tässä maassa, kun tä:ä;llä vuosisadan 
wlussa oli patkika:työläisiHä ensimmäisiä yri
tylksiä puoliensa pitämiseen .työnantajia 
vastaan, niin suomalaisen porvariston joh
tavissa piineissä, jotka eivät olleet siilloin 
vielä siinä määrin suurteollisuudessa mu
kana kuin nyt, vwan olivat vielä ,köyhiä 
maistereita'', sa.attoi olla pa1ljon ymmärtä
vämpi kanta esim. juuri ammatilliseen työ
väenlii·kikeeseen nähden kuin nyt. 

Sellainen njikyisen kokoomuspuolueen 
patriarkka kuin Dan~e1son-Kalmari saattoi 
sirlloin eräässä valtiollisessa suunrtakirjoi
tulksessaan lausua nimenomaan ammatilli
sesta työväenliikkeestä ajatuksia, jotka ny
kyisessäkin ajankohdassa ovat paljon käyt
Wkelpoisempia ja pesurukestävämpiä kuin 
ne, jotlka sama valtiomi~s on ä:skeisinä ai
kroina, hurmaantuneena nykyisestä, rkan
sanvaLtaist1a yht·eiskuntaa vastaan suuntau
tuvasta Lrupuan liikkeestä, resittänyt. Näin 
kirjoitti valtioneuvos Danielson-KaJlmari 
silloin: ,.,Niinkuin ylimyskunnan aikoinaan 
kaikissa maissa oli peräti vaikea käsittää, 
että vra:rrhat v·altiolliset ja yhteiskunnalliset 
etuudet, keskisäädyn kohottua sivistyks·een 
ja vara1llisuuteen, olivat menettäneet oikeu
tuksensa, samoin keskisääty meidän päi
vinämme on eri1ttäin hidas ymmärtämään, 
että se käJ~kijävalta työkansaan nähden, 
jota se, pääoman ja työrvälineiden omista
jana niin kauan on harj•oittanut, ei enää 
sovellu yhtei•skunnan etui'hin eikä työväen 
heräävään itsetuntoon. Aivan tunreet esi
merkit, tapaukset Pinjaisten, Fagerv.i:kin ja 
Tervakosken tehtailla, todistavat riittä
västi, että moni työnantaja yhä edelleen, 
asiata lähemmin miettimättä, luulee työ
palJkan mal\'srumis.ella ostruvansa jotakin pal
jon enempää kuin viJssin määrän lmnnol
lisesti suoritettua työtä. Muitta mutkitta 
ryhtyvät he määräämään, mihin yhdistyk
siin !heidän työväl!ensä saa kuu,lua, mitä 
sanomalehtiä sen on oikeus lulkea, sanalla 
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sanoen rajoituksiin, joita ei kukaan täys
ikäinen kan!Sa1ainen, jo.ka vähän1kin on .tot
tunut paruemaan arvoa itsenäisyyteensä ja 
omaan päätösvalltaansa, loukkaantumatta 
siedä. Unohdetaan, että holhojatoimi, joka 
aikanansa oli yhteiskunnallinen välttämättö
myys, muuttuneissa oloissa ja ,jatkettuna 
yli oikeutetun ra;jansa, muuttuu vääryy
dcksi. 

Työväki meidän arkanamme vaatii yhden
vertaisuutta työnallltajien kanssa, ja on oi
keutettu sitä vaatimaan, sanoo herra Da
nielson, ja jatkaa: ,- - - Tarkoitan 
sitä tasa-arvoa, ett,ei valtiovalta eikä ylei
nen mielipide sani toisen kansanluokan it
sekikäästi 1käyttää toista välikappaleena yk
sityisten ja luokikaetujensa voittamiseksi. 

Siihen tarvitaan ennenkaikkea, ettei yh
teiskunta keinotekois:esti rajoita toiselta 
enemmän kuin toiselta;kaan mahdollisuutta 
menestyksellä valvoa etujansa. Vaan sepä 
mei,ltä yläluolclmlaisilta, muiltakin kuin 
työnantajilta, käytännöllisen elämän risti
riitaisulllksissa usein puuttuu. Jos työnan
tajat jossaikin ammatiss,a sopivat keskienänsä 
työpal'kkojen määrästä y. m. työehdoista ja 
määräävät ko1:1keat salkot jokaiselle, jolk:a 
rikkoo sopimUksen, ·emme pidä sitä miten
kään luonnottomana. Mutta - ja tämä 
on tässä rusian vaiheessa hyvin tärkeä siellä 
oikeistossaik:in kuuna - mutta j•os heidän 
työväkensä niiniikään liittyy keskenänsä, ja, 
mihinikään vä!kivaltaan ryhtymättä, ki•eltäy
tyy työtä tekemästä sitoumuksensa rilk:ko
neiden tovoeriensa .kanssa, olemme pian val
miita purhumaan sorrosta, jota on mahdo
ton sallia. Ja kuitenkin työmies yksikseen 
jääneenä on renika,aksi liittyneen työnanta
jaryhmän armoilla. Ainoastaan luja ja 
hyvin johdettu ammattiyhdistys asettaa rii
toj·en a~kana työnantajien voimaa vastaan 
toisen Vioiman, joka takaa työvälipuheen to
dellisen vapauden ja vaikuttaa, että työ
väenkin edlllt joutuvat siinä riittävästi huo
mioon.'' (Ed. Hrukikila: Se on naulattava 
Lapualla julki tuo puhe!) 

Näin ikirjoi,tti Danielson-Kaimari vuosi
sadan alussa, silloin kun ei ollut työnanta
jain rahoittamaa L.apuan liikettä. Ja hän 
kirjoitti hyvin, minun täytyy se myöntää, 
rniin hyvin, että minä en tässä asiwssa ole 
tarvinnUJt •mennä apua ha:kemaan •edes ukko 
Marxilta, en •sii,s merta ·edemmäksi ka;h11an, 
vaan aivan nämä valtioneuvos Danielson
KaLmarin ajatukset riittävät niiden väit-

teiden, sen katsantokannan "tueksi, jota 
tässä lausun:ruossani olen esittänyt. 

Lakivaliokunta on muodollisesti paranta
nut hallitUJksen esitystä. Mutta asiallisesti
ihan se ei ole paljon muuttunut. Toivotta
vasti suuri valiokunta tämän evästyskes
kustelun jätllkeen kiinnittää asiaan kiihkot
toma:mpa;a huomiota, jolloin tuloksena on 
oleva, että tämä laki, kohtuuttomana yri
tyksenä käydä taloudellisessa taisteluss,a il
mankin heikommass'a asemwssa olevan 
kimppuun, esitetään hylät.täväiksi. (Vasem
malta: Hyvä! Hyvä!) 

Ed. E r i c h: Herra puhemies! - Se laki
valiokunnan mietintö, joka nyt on eduskun
nassa pohdittavana, nojautuu hallituksen 
esitykseen työrauhan suojelemisesta. Pu
heenaoleva hallituksen esitys on työväen
asiainvaliokunnassa saanut osakseen mitä 
ankarimman arvostelun valiokunnan vähem
mistön puolelta, niinkuin tämän vähemmis
tön valiokunnan lausuntoon liittämä eriävä 
mielipide selvästi osoittaa. Tämä arvostelu 
on tuskin katsottava missään suhteessa liian 
ankaraksi, sillä harvoin lienee mitään laki
esitystä niin kevyellä kädellä valmistettu 
kuin puheenalaista, ja harvoin lienee mikään 
valiokunta niin kevyesti sille annettuun esi
tykseen suhtautunut. 

Kun tarkastelee meidän nykyistä sosia
lista lainsäädäntöämme, erityisesti sosialista 
vakuutuslainsäädäntöä, sekä kun lisäksi kiin
nittää huomiota tällä hetkellä maassamme 
vallitseviin yleisiin työoloihin, luulisi hal
lituksen, sikäli kuin se laisinkaan suvaitsee 
välittää työväestön kaikkein kainoimmista
kaan vaatimuksista, aloittavan sosialisen 
lainsäädännön ja sitä lähellä olevan lain· 
säädännön uudistamistyön ja täydentämis
työn aivan toisesta päästä kuin mitä asian
laita näyttää olevan. Sairausvakuutusta, ol
koon, että se noin vuosi sitten porvariston 
enemmistön ja kommunistien Sovinnollisella 
yhteistoiminnalla saatiinkin haudatuksi ei 
kuitenkaan voitane enää kokonaan poi~taa 
päiväjärjestyksestä. Olisi kai myöskin jo 
korkea aika jälleen saattaa päiväjärjestyk
seen sellainen tärkeä sosialinen kysvmys 
kuin vanhuus- ja työkyvyttömyyslai~ s'äätä
minen. Ja ennenkaikkea luulisi hallituksen 
jo koko maan eihm vuoksi. vaikka se ei työ
väestä välittäisikään, tajuavan, kuinka uh
kaavan työttömyyden torjuminen on kysy-
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mys, jota ei enää millään voida lykätä epä
määräiseen tulevaisuuteen. 

Mutta toiselta puolen lienee turhaa ny
kyiseltä hallitukselta edes odottaa tällaisia 
vhteiskuntaa todellakin eheyttäviä aloit
teita. Hallitus näyttää pitävän toisenlaisia 
keinoja, viljatullien koroittamista, vitsaran
gaistuksen uudelleen käytäntöönsaattamista 
kasvatuslaitoksissa j. n. e., tehokkaampina 
keinoina yhteiskunnan eheyttämiseksi. Ja 
mitä nimenomaan työoloja välittömästi kos
kevaan lainsäädäntöön tulee, pyrkii halli
tus siinä mitä täsmällisimmin ja mitä tar
kimmin seuraamaan kaikkia työnantajapii
rien ja nimenomaan kaikkein taantumuksel
lisimpien työnantajapiirien antamia ohjeita 
ja viittauksia. 

Se esitys, jonka hallitus meille heti edus
kunnan kokouduttua antoi, etsii yksipuoli
suudessaan vertaistaan. Verrattuna siihen 
on herra Mussolinin Carta del Lavoro vuo
delta 1927, joka tarkoittaa Italian sosialisen 
lainsäädännön täydellistä uudistamista, 
erinomaisen kohtuullinen ja oikeudenmukai
nen. Onhan siinä kiinnitetty erityisen 
suurta huomiota nimenomaan sosialivakuu
tuslainsäädännön kehittämiseen, ei ainoas
taan niiden muotojen, jotka minä mainitsin, 
vaan muidenkin, esim. äitiysvakuutuksen. 
On kylläkin totta, että Italian sosialinen 
lainsäädäntö on tällä haavaa drakoonisen 
ankara, mutta tämä ankaruus kohdistuu sa
malla tavalla työnantajiin ja työntekijöi
hin. Sikäli kuin taasen demokraattisissa val
tioissa, Itävallassa, Tanskassa ja Norjassa 
j. n. e. on tähän lakiesitykseen verrattavia 
lakeja olemassa, kohdistuvat niiden kiellot 
ja niiden sisältämä rangaistusuhka luonnol
lisesti samalla mitalla molempiin sopimus
kumppaneihin, sekä työntekijään että työn
antajaan. 

Näin ollen tuntuu melkein ironialta, kun 
hallitus antaa lakiesitykselleen nimen ,Esi
tys laiksi työrauhan suojelemisesta''. Se 
rauha, joka hallituksen esityksellä olisi saa
vutettavissa, se olisi todellakin työläisten 
kannalta katsottuna verrattavissa kuoleman 
ja hautuumaan rauhaan. Hän tulisi jurii
disesti ja siveellisesti turvattomaksi sopimus
kumppaniksi. Taloudellisesti hän muuten
kin on heikompi sopimuskumppani. Mutta 
tämä olisi mitä räikeimmässä ristiriidassa 
hänen kansalais- ja ihmisarvonsa kanssa. 
Samalla luovuttaisiin myöskin hallitusmuo
don periaatteesta, jonka mukaan lain tulee 

olla saman kaikille kansalaisille ja kaikki 
kansalaiset ovat yhdenvertaisia lain edessä. 

Lakivaliokunta ansaitsee tunnustusta 
siitä, että se on pyrkinyt huomattavasti suu
rempaan tasapuolisuuteen koettaen muuttaa 
hallituksen esitystä niin, että sillä ainakin 
jonkun verran voitaisiin suojella myöskin 
työläistä työnantajan vainoa ja painostusta 
vastaan. Tuntuu siltä, kuin juristit, joita 
usein aivan aiheettomasti syytetään, sitten
kin pyrkivät suurempaan kohtuuteen ja oi
keudenmukaisuuteen, kuin tästä istunnosta 
äskettäin poistunut sosialiministeri. 

Huolima,t;ta, niistä para.nnuksistw,, joita 
lakiesitykseen on tullut, ei kuitenkaan ole 
otettu täyttä askelta kohti oikeudellista 
tasa-arvoi,suutt:a. Työruantajille jäisi edel
leen verrattain la:aj.a mahdollisuus iharjoit
ta;,a nykyää'DI, niinkuin tää;Hä jo monilla esi
merkeillä on osoitettu, täysin vapaasti re
hoittava:a 1v1ainoa j'a terroria työläistä koh
tata.n. Vaarallisinta !kaikista on se, että 
vaikka 'lakiesitys onkin lalkivaliokunnassa 
saaruut rteknrnisesti kohtuulli:semman ja 
oikeudenmukai·semman :muodon, varsinkin 
nykyoloissa tätä laki'w käytän,nössä voitai
siin käyttää mitä tehok!kaimpan'a aseena 
työväestöä vastaan. Ymmärtääkseni lain
säätäjä ei saa kysyessään itseltään, onko 
joku hänelle esitetty lakiehdotus tarkoituk
serumU!kaiTten vai ei,, hän ei sa.a oUaa huo
mioon mitään u}koapäi,n tullu'tta <painos
tusta. Hänen tulee kysyä, onko tuo esitys 
ta:rpeen vaatima,, mrko esitys tarkoituksen
mukainen ja eikö nykyinen lainsäädäntö jo 
si,sällä r1iittävä:sti keinoja, riittäviä sään
nöksiä samam påämäärän saavuttamiseksi. 

Minä luulen, että vastaus tämän kysy
myksen alkupuoleen tulee ·ehdottomasti otle
ma:an kielteinen. Vuosi sitten ei, sikäli 
kuin minun tiedossani 'on, edes työna:ntaja
piireissä pidetty tämäntapaisen lain ai
kaansa;amista tärkeänä. Tämän edellisessä 
hallituksessa ei myöskään liene olh1t kysy
mystä täihän suuntaan käyvä'n laki'aloitteen 
tekemisestä. Jos tälla.inen 'lairrsäädäntötoi
merupide vuosi ·sitten katsottiin tarpeetto
maksi, niin ynnJmärtää:kseni se täJilä het
Ikellä on vi'elä 'paljoa tarpeettomamp·i. Jo
kaimm:han tietää, että kommunisteilla ei 
ole enää tylöv:äen ammattilliseen liikkeeseen 
nälhden minkäännäköistä va~kutusvalta.a, 
v·aan 'että on syntynyt uusi elinvoimainen, 
Moskovasta täysin vaparu ja täysin länsi
maisella 1JOihj.a'Ua työ·skentelevä :sosi'aJlidemo-
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kraattinen ammattijärjestö. Ny'kyisessä 
laissa rp:akottamista. ja kum1ianloukkausta 
koskevat määräykset, samoin kuin voimas
saolev.an työsopimuslain 34 ja 35 §., ennen 
kaikkia jälkimäinen, rt:a.rj·oava.t ~rnielestä.nå 
täysin ri·ittävät ja tehokkaat keinot rjuuri 
sen päämäärän saavuttamiseksi, joka lain
sääJdännöllä on ja joka tällaisessa lainsää
däntötoimm1'piteessä sa·attaa olla oikeellista 
ja kohtuullista. Ei mitään lakia. ole sää
dettävä aimoasta·a.n sen itsensä takia, ellei
vät olosuhteet tee lainsäädäntötoimenpidettä 
välttämättömäksi. Kaikkien vähiten s1aa 
uuden laJi,n säätäminen 'tulla kysy:mykseen 
sil'loin kuin se kaiken todennäköisyyden 
mukaan voi seurau!ksiltaan koitua peräti 
vaaralliseksi kokonai1selle ta.loudellisesti 
muutenkin heikommassa asemassa, olevalle 
kansanluokalle. Ei ole millään tavalla puo
lustettavissa että lakikirjaan monien entis
ten laikien lisäksi saatetaan tällainen laki, 
jonka tarkoitus on kerrassaan epämääräi
nen, jos sinä laisinka.an voi ik~tsoa mitään 
tarlkoitusta ole<v.an. 

Lakivaliokunnassa erä;s ruotsa'laisen kan
salljpuolueen .a.rvoisa edustaja oli v&sem
miston k&nssa yhtä mieltä siitä, että lwki
esitys olisi tarpeettomana hylättävä, ja ni
menomaan senvuoksi, että nykyinen lain
säädäntö on ·täydellisesti riittävä. Minä 
rohkonen toivoa, että eduskunna:ssa enem
mistö tulee asettumaan samalle hylkäävälle 
kannalle ja: suosittelen suurelle valiokun
nalle lakivaliokunnan mietintöön liitettyä 
va:stalausetta. 

Ed. A.. H i l d e n: Silloin kuin tämä nyt 
esilläoleva esitys laiksi työrauhan suojele
misesta oli esillä työväenasiainvaliokun
nassa lausunnon antamista varten ja sii
hen yritettiin s&ada eräitä työnantajiakin 
veivoittavia määräyksiä, niin ed. Palmgren 
siellä kiivastui oman järjestönsä puolesta 
ja sanoi, että hän ei kertakaikkiaan salli, 
että työnantajia sekoitetaan tähän lakiin, 
sillä se ei koske työnantajia. Oli siis varsin 
mielenkiintoista kuulla, mitenkä ed. Palm
gren suhtautui nyt tähän lakivaliokunnan 
esitykseen, joka tietäisi sitä, että laki muu
tamilta kohdiltaan tulisi koskemaan myös 
työnantajia. Tosin nämä lakivaliokunnan 
tekemät muutokset eivät ole saattaneet tätä 
lakiesitystä yhtään siedettävämmäksi. Se 
on edelleenkin tyypillinen luok!kalaki, jolla 
ajanhengen vaatimusten mukaisesti pyri-

--------

tään tukahduttamaan kaikkea työväen am
matillista yhteistoimintaa. Kun hallituksen 
esityksen perusteluissa, joihin myöskin la
kivaliokunta on yhtynyt, pyritään vaimut
tamaan sitä, miten työntekijäin taholta har
joitettaisiin eräänlaista terroria, joka tekisi 
n. s. isänmaallisten työläisten, joihin lue
taan myöskin lll!konrikkurit, työskentelyn 
työmailla mahdottomaksi, niin minä haluai
sin puolestani pyytää kiinnittää huomiota 
muutamiin esimerkkeihin erään maamme 
suurimman teollisuuden alalla harjoitet
tuun terroriin, teollisuuden jossa työnte
kijät ovat monella tavalla joutuneet verrat
tain vaikean painostuksen alaisiksi. Tar
koitan maamme paperiteollisuutta. 

Tämän teollisuuden alalla käydyt työtais
telut ovat olojen pakosta muodostuneet työ
väestölle yksinomaan puolustustaisteluksi. 
Tässä tilanteessa on siis jouduttu tekemi
siin varsin suurten lakonrikkurijourukojen 
kanssa. Minä en tässä tarkoita sitä järjes
tettyä rikkuriarmeijaa, jonka joukko-osas
tot ovat viime vuosina. järjestelmällisesti 
olleet työtaistelujen, lakkojen murtajina, 
minä tarkoitan sitä työläisjoukkoa, joka 
maaseuduilta saapuu teollisuuskeskuksiin 
lakonalai:siin töihin. Osa siitä joukosta jää 
aina lakon päätyttyäkin työhön. Meillä on 
ollut tilanne, jolloin paperiteollisuudessa 
työskenteli samanaikaisesti noin 4,000 la
konrikkuria, joiden kanssa meidän siis oli 
pakko työskennellä, mutta millään tehtaalla 
ei ole voitu silloin eikä myöhemminkään 
osoittaa mitään esillä olevan lakiesityksen 
perusteluissa mainittuja terroristisia te
koja. Mutta juuri siksi kun työväestö tä
män teollisuuden alalla on pyrkinyt rauhal
lisesti läpäisemään kaikkein tuskallisimmat
kin tilanteet, olemme me nyt joutuneet mitä 
vaikeimman terrorin alaisiksi. Työnanta
jain taholta on alettu mitä hillittömin 
hyökkäys kaikkea työväen yhteistoimintaa 
vastaan. Vastoin työsopimuslain 34 § :n 
määräystä työntekijöiltä vaaditaan sitou
mus siitä, etteivät kuulu mihinkään työväen 
ammatillisiin ja siis täysin laillisiin yhdis
tyksiin, vaaditaan kirjallinen lupaus, että 
tulee työselkkauksen sattuessa työskentele
mään työnantajan osoittamassa työssä. So
pimuksen allekirjoittamisesta kieltäytymi
nen tietää työpaikan menetystä ja uudesta 
työpaikasta ei ole toivoa. Voisin luetella 
sangen lukuisia yksityistapauksia, JOISsa 
ammatillisesti järjestynyt, kaikin puolin 
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kunnollinen, ahkera työläinen on joutunut 
kuukauden toisensa jälkeen kiertämään 
ympäri maata työnetsinnässä. Hänen on 
ollut pakko perheen ylläpitämiseksi myydä 
kaikki, mitä suinkin on kaupaksi käypää ol
lut, ja tällä tavoin hävittää koti ja joutua 
kokonaan mieroon. Mutta eivät nämä ta
paukset ole millään tavoin liikuttaneet 
niitä, jotka nyt puhuvat lakonrikkurien 
suojelemisesta. 

Aivan erikoisen maininnan ans~itsee Ka
jaanin puutavarayhtiön viime kuukausien 
aikana harjoittama terrori. Täällä on toi
sessa yhteydessä mainittu sii:tä, miten siellä 
harjoitettiin painostusta työväen vaali
vapauteen vaatimalla työläisiä tuomaan. 
vaaliotteensa yhtiön järjestyskonttoriin ja 
näin ollen estettiin työläinen käyttämästä 
äänioikeuttaan. Tiedossani on kaiksi ta
pausta, jolloin tästä ki•eltäytymisestä oli 
seurauksena työstä erottaminen ja nämä 
el'otetut työläiset ovat edelleenkin työttö
mma. Yhtä törkeätä oli yhtiön vaatimus, 
että työläisten, jotka kuuluivat ammatti
yhdistyksiinsä, oli työpail"'"l{ansa säilyttämi
sen vuoksi tuotava ammattiyhdistyksensä 
jäsenkirjat yhtiön järjestyskonttoriin, jossa 
ne oli työnantajan edustajan läsnä ollessa 
poltettava ja asianomaisten työntekijäin lu
vattava, etteivät enää kuulu ammatillisiin 
järjestöihin. Nämä Kajruanin tapaukset 
ovat aikanaan saatetut myöskin työnantaja
liiton tietoon ja ed. P·almgren voinee antaa 
selityksen • siitä, mihin toimenpiteisiin 
työnantajaliitto tällaisen työmaaterrorin es
tämiseksi on ryhtynyt. 

Täällä on tämän asian esillä ollessa aikai
semmin mainittu siitä omalaatuisesta me
nettelystä, jota tehtailija Haarla tehtaillaan 
harjoittaa. Tahdon kuitenkin vielä mainita 
äskettäin uudelleen esiinsukeltautuneista ta
pauksista. 

Kuten tunnettua, vaatii tehtailija Ha;arla 
työläisiltään joka vuosi kirjrullisen vakuu
tuksen siitä, ettei työläinen o}e puheenaole
vana aikana kuulunut mihinkään yhteis
kunnanvaiStaiseen järjestöön, joihin herra 
Haarlan ajatusmeiningin mulman kuuluvwt 
myöskin ammattiyhdistykset. Palkkioksi 
siitä, että työläinen pysyy ulkopuolella 
ammattiyhdistyksiensä, on Haarla luvannut 
kullekin heille 10 % heidän vuosiansiostaan, 
sitten jos yhtiön tilinpäätös kaikkien pois
tojen ja siirtojen jälkeen vielä osoittaa yli
jäämää. V. 1928 Haarla syytti kolmea työ-

läistä siitä, että nämä olisivat petokoolla 
nostruneet voitto-osuutensa kirjoittaen ni
mensä Haarlan vakuutu:spaperiin, vaikka 
olivat muka sanottuna aikana kuuluneetkin 
Haarlan tehtaan työväen am:mattiyhdistyk
seen. T'Osia:siassa kysymyksessä ei ollut pe
tos, sillä kwksi näistä työläisistä eivät enää 
silloin kuulunut järjestöön, kun olivat ni
mensä Haarlan paperiin kirjoittaneet ja 
kolmas syytetyistä ei ole itse kirjoittanut 
nimeänsä siihen. Asim1 ollessa esiUä raas
tuvanoikeudessa syytettyjen puolelta osoi
tettiin, miten Haarlan vaatimat sopimuk
set ovat työsopimuslain vastaisia ja etteivät 
syytetyt olleet pyrkineet petoksella saa
maan itselleen etua, joka heille ei kuuluisi. 
Mutta wsiaa käsiteltiin petosjuttuna ja syy
tetyt työläiset tuomittiin srukkoon. Tämä 
juttu on sittemmin ollut esillä Turun ho
vioikeudessa, joka on viime lokakuun 29 
p:nä tekemällään päätöks,eUä vahvistanut 
raastuvanoikeuden tuomion. Täten on tul
lut oikeuslaitost~en päätöksillä siuna;ttua 
työnantajain harjoittama työmaaterrori, 
sillä sitä se ehd'Ottomasti kaikessa tapauk
sessa on. 

Kun nyt hyväJksyttävänä oleva laki työ
rauhan suojelemisesta ei poista työnanta
jain harjoittamaa työmaaterrorria ja muun
laista työmaaterroria meillä ei asiallisesti 
ole ollut ·olemassa, joten laki on tarpeeton, 
niin yhdyn kanna;ttamaan tääJllä tehtyä eh
dotusta, että lakiesitys hylättäisiin ja että 
se siis suuressa valiokunnassa saisi sen mu
kaisen ratkaisun. 

Ed. Pihkala: Herra puhemies! Mi
nulla ei ole tässä aikomus ruveta pitämään 
pitkiä esitelmiä, vaikka minä minkin mu
kaani sanomalehtileiikkeleitä siltä varalta, 
jos niitä tarvitaan täällä, kun niitä ei 
sovi täältä puhujan paikalta mennä hake
maan. Minä tahtoisin vain valaista kysy
mystä ~Siitä, tarvitaanko tällaista lainsää
däntöä. Minä luonnollisesti en ole ollen
kaan auktoriteetti tässä asiassa, mutta minä 
tahtoisin vedota erääseen länsimaiseen 
auktoriteettiin, joka on nähnyt, mihinkä 
työväen rummattijärjestön harjoittama la!k
kohirmuvalta vie. Tämä auktoriteetti on 
kuuluis'a ruotsalainen taloustieteilijä Gustaf 
Crussel, joka on v. 1928 ilmestyneessä teok
sessa3in omistanut muutamia sivuja ots8ik
keen alla, jalka kuuluu: ,Lakkohirmuva1lan 
taloudellinen teoria". (Vasemmalta: Siellä 
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on hyviäkin kirjoituksia!) Hän on käyt
tänyt, vaikka hän on kieltämättä tiede
mies - -, jotka eivät käytä liiallisia sa
noja - hän on käyttänyt niin kovaa sanaa 
kuin ,lakkohirmuvalta", ja meillä suoma
laisilla on kyllä kokemuksia tästä la!klmhir
muvallasta. mitä lmmmunistinen ammatti
järjestö viimeksi ,ed. l\btti Paasivuoren 
johdolla on tässä maassa harjoittanut (V a
semmalta: Varsinkin Turun :satamassa!) 
joka on ollut ammattijärjestön puheenjoh
tajana viime vuosina. Minun ei ta:rvitse 
paljon otteita lukea voidaksemme nähdii. 
mitenkä Ca:ssel arvostelee :tätä länsimaisen 
työväen ammattijärjestön toimintaa. ,Lak
kohirmuvaltaa koskeva kteskustelu on aivan 
luonnollisesti kohdistunut etupäässä oikeus
kysymykseen". Tässähän on nyt juuri 
lainsäädännöstä kysymys, järjestää oikeus
asiwt sille kannalle, että työntekijä on 
oiikeutettu tekemään rauhassa työtä. ,Laa
joissa piireissä on vaistomaisesti tunneUtu' ', 
jatkaa Cassel, ,että n~kyjään harjoitettu 
laikko- ja saartovalta on täysin sopimaton 
ei ainoastaan voimassa olevaan oikeusjärjes
tykseen, vaan yleiseen jokaiseen oikeusjär
jestykseen, jonka voidaan ajatella jäävän 
pysyväiseksi ja joka voi täyttää henkilökoh
taisen vapauden minimivaatimukset (siis 
kaikkein pienimmät vaatimukset)". Ja 
sitten Cassel jatka:a: ,Työväen järjestön 
mahtipolitiikalla on kuitenkin toinenkin 
puoli, joka on tar'kemman harkinnan arvoi
mm. Koko tämä politiikka perustuu, siitä 
ei voi olla pienintäkään epäilystä, siihen, 
että suunnattomasti yli arvioida:an vallan 
merkitystä talroudellisen kehityksen mää
r.äävänä tekijänä. Häikäilemättömät, kai
kenlaiset lak:korikkuriuden vainoamiset 
edellyttävät tietysti, että työväenjärjes
töt voisivat ajaa perille vaatimuksensa, 
vaatimuksensa, jolleivät työnhaluiset rik
koisi heidän taistelutoimintaansa. Lak
korikkuruus käsitetään t. s. oleellisesti 
esteeksi sen mahtiaseman tieltä, jolta työ
väenjärjestöt voisivat sanella palkka tason.'' 
Tämän jälkeen Cassel perusteellisesti sel
vittää, mihinkä jouduttaisiin, jos ja juuri 
työehtosopimusten perustalla päästäisiin 
määräämään tämä palkkataso. Se johtaisi 
Casselin mukaan - ja sen ymmärtää kyllä 
jokainen olematta mikään suuri taloustie
teilijä - se johtaisi kieltämättä inflatioon. 
Siihen veisivät sekä sosialistiset että kommu
nistiset ammattijärj:estöt, jos ne pääsisivät 

sane]emaan työehdot työnantajille. Mutta 
nyt onkin asianlaita sillä tavalla, että am
mattijärjestön, minulla on täysi syy sanoa, 
herrat, eivät kykenekään määräämään 
näitä asioita. Suomen kansa ja Suomen 
työväki on vapaata kansaa. He tahtovat 
itse ratkaista, milloinka he tekevät työtä ja 
milloinka ne eivät sitä tahdo. He tahtovat 
pidättää itselleen oikeuden tehdä tai olla 
tekemättä lakkoa. Tämän o~keuden on Am
mattijärjestö monta kertaa tahtonut kieltää 
ja siinä on olemassa heidän epäonnistuneit
ten lakkojensa perimmäinen syy. 

Vuonna 1927 aikoi Ammattijärjestö 
panna tässä maassa toimeen suurenmoisen 
paperi- ja puumassateollisuuden työnteki
jäin lakon. Tämä järjestettiin niin perus
teellisesti kuin vain Ammattijärjestö sen 
pystyy tekemään maassamme; tämä mie
lestäni paraiten organisoitu järjestö, mikä 
Suomessa on ollut olemassa viime vuosi
kymmeninä. He järjestivät tämän lakon 
erinomaisella tavalla. Mutta tosiasia kum
minkin oli, että paperityömiehet eivät tah
toneet mennä tähän lakkoon. Ammatti
järjestö käytti näitten omien alaistensa 
työmiesten keskuudessa sortoa. Se käytti 
terroria, joka oli varmasti paljon ankaram
paa kuin mitä lakonmurtajia vastaan on 
ainakaan lakkopaikoilla koskaan uskallettu 
käyttää. Tämä terrori ei kumminkaan 
auttanut, sillä työnantajat, joilla on var
masti paljon enemmän yhteistä työnteki
j öi ttensä, näitten Amma ttij ärj estöönkin 
kuuluvien työntekijäin kanssa, kuin heidän 
johtoherroillaan, - niin työnantajat tarjo
sivat apuansa omille työmiehilleen Ammat
tijärjestön herroja vastaan ja työmiehet 
ottivat kiitollisuudella tämän avun vastaan. 
Ja siitä oli seurauksena, että kun Ammatti
järjestä julisti, että noin 11,000 työmiestä 
ympäri maata kaikissa paperi-, selluloosa
ja puumassatehtaissa piti lähteä lakkoon ja 
tämän lisäksi julistettiin, että tämän lakon 
piti alkaa 1 päivänä toukokuuta, tämä lakko 
ei alkanutkaan. (Vasemmalta: Voihan sitä 
vähän erehtyäkin !) Näin työnantajat veto
sivat omiin työmiehiinsä, koska he pääsivät 
selville siitä, että työmiehet :eivät tahto
neet mennä lakkoon, ja järjestiväit todella 
puolueettomalla ta'valla äänestyksen työ
miestensä keskuudessa'. Be ta.pahtui erään 
viikkopalkan maksun yhteydessä, ja äänes
tyksen tulos oli, että työmiehet eivä:t kan
nattaJJJeet lakkoa. Ammattijärjestön toi-
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mittama äänestys oli päåissyt aivan toiseen 
tu1okseellj,. mutta se oli mahdollista vain 
sen vuolksi, että, ammattij.ärjestö oli hoita
nut a:si•ansa hyvästi, toisin sanoen terrori
soinut. Niin että kyllä iLänestysterroria on 
ennenkin harjoitettu kuin näissä viimeisissä 
eduSkuniaV'aaleissa, jos niin tahdotaan väit
tää vasemmiston tallmlta. Ja, jos porvarien 
tlliholta on harjoitettu äänesty:sterroria, 
nirin se on opittu juuri vasemmiston ta
holta. - Tämä ä;änestys antoi sellaisen tu
ldksen, että työmiehet eivät ta-htoneet lak
koa, ja seuraus oli, että Ammattijärjestö 
peräytyi tästä bkkovaatimuksestaan. Ne 
eivät uskaltaneet pamna pää:tö.stänsä toi
meen. Ne olisivat varmasti uskaltaneet sen 
tehdä, jos heidän mielestään työnantajain 
toimittama äänestys •olisi antanut valheel
lisen tuloksen. Mutta he olivat perinpoh
jin selvillä siitä, että totuus tuli esille juuri 
työnantajain toimittamassa äänestyksessä. 

Satamalakon vuonna 1928 toimeenpano, 
- minä luulisin -, hakee vertaistaan koko 
eurooppalaisen ammattijärjestön histo
riassa. (Vwsemmalta,: Mi:kä ·vika siinä on~) 
Se julistettiin mahtavin elein, sen piti 
tulla yleiseksi koko maas·sa,. Ty•ömiehet 
siitä itse, 'nimittäin satamatyöläiset, päät
tivät siitä, vain puolittain, osa päätti tä
rmätllJ lalkon tehdä, suuri osa ei siihen tah
tonut li.ittyä tai liittyi terrorin w,aikutuk
sesta. Siinä oli suurin syy siihen, että 
satamaJlakko epä'Onnistui·. Jos todella olisi
vat olot olleet sellaiset, •että taloudelliset 
j·a lllluut ·syyt olisivat vaatineet työ:mi~hiä 
ryfhtymään tä;hän satamalakkoon, niin var
masti kaiketi se olisi saattanutkin menes
tyä., mutta yksin juuri ammattijärjestön 
ih~rjoittaman terrorin avulla se ei voinut 
menestyä. 

'Tämä vain aluksi. Minä tahtoisin kiin
nittää huomiota ·eräisiin seikkoihin vielä, 
vastatakseni kaikkiin niihin syytöksiin tai 
niihin .asioihi.n, mitä täällä on ·sanottu. 

Ed:. :K:omu sanoi,, että. lalkonmurtajat 
ovat huonoja ty<ömiehiä. Se ei pidä paik
kaansa. Ne ov,at päinvastoin hyviä työ
miehiä, siitä ovat työnantajat yhtä mieltä. 
(V aserrrmrulta: Eivät kaikki!) Tämä ei 
tietysti merkitse sitä,, että jokaikinen la
konmurtaja olisi loistokynttilä työmies
maailmassa. Minä sanoisin, että Ammatti
järjestön työmi,esten jouko.ssa on myöskin 
hyviä työmiehiä ja samoi'n on 'lakonmurta
jien jouk'Ossa. Mutta tosia.sia on se, että 

hyvin monlilla työmailla nykyjään suori
tetaan työ pääasi.allisesti en<tisten lako.n
murta,jain avulla, ja työrrantajat esimer
kiksi Ko!klkolassa ja Söörnäisten satamassa 
ja rrnoni1ssa muissa paikoissa ovat paljon 
tyytj'lväisempiä näihin vapaisii:n työmie
hiin, jotka rryt tekevät työtä, kuin :niihin 
edellisiin. Lakonmurtajat eivät ole huo
noj,a tY'ömieJhiä,, ne ovat hyviä työmieihiä, 
ne ovat rohkeita miehiä, ne uskaltavat 
mennä sinnekin työhön, missä tietävät, että 
joutuvat terrorin ja pakon alaisiksi. Muu
ten ,ammattijärjestö on hyvin viisaaJSti jär
j·estänyt lakot, silloin kuin se pa.nee niitä 
toimeen. Ammattijärjestöllä on olemassa, 
minä sanoisin 'Sitä, koska se ;sana on tullut 
käytäntöön, oma ohranansa tai tsheka,nsa, 
lakkovartijansa, ja nämä lakkovartijat ne 
ovat, jotka harjoittavat ensi sijassa ter
roria. Yhteiskunta .ei <ole kyennyt anta
maan lakonmurtajille 'turv.aa näitä lakko
vartijoita vastaan. Lakonmurtajain on täy
tynyt turvautua hätäJV,arjelukseen, omaan 
a.puu:n,, j.a minun täytyy sanoa, että on. 
ihme, ·että pahempia tappeluj•a ei ole ta
pahtunut lakkojen yhteydessä kuin mitä 
niitä on tälhän saakka sattunut. On aivan 
merkillistä, kuinka kokonaan sosialidemo
lkmatit ja !kommunistit tahtovat <ottaa la
lkonmurtajilta oikeuden pni's edes turvan
tua sään·nölliseen v~altiovallan rupuun, po
lii'sin apuun. Siitä on erinomaisen kuvaa
vana seikkana esim. sellainen uutinen, joka 
oli .Sosialisti-nimisessä lehdessä .24/4 192'9 
ja joka oH !hyvin monessa muussakin leh
dessä, mutta minulla on nyt vain tämä 
y:ksi leikkele tässä. On ·erinomai•sen kp.
vaa\Ca tämä uutinen, jossa <Sanotaan: ,Rik
kureille erikoisohjeita Helsingissä.'' T~ssä 
sanotaan näin: ,Soitettava ta:ppelun sat
tuessa määrättyihin puhelimiin. Poliisill).i
tos vain rikkureita v'arten. Helsingissä on 
vi:elä satamissa toimiville riklkureille Pih
kalan kaartilaisiHe annettu mahdollisten 
tappelujen varalta seuraavat ohjeet: Jos 
satamassa ,syntyy tai uhkaa syntyä tap
pelu, pyydetään heti ·soittamaan puheli
mella 31· 411 tai ellei se ,v,a;staa, puhelimella 
31 850. Täl'lä numerolla sa,a:puu heti !Pai
kalle poEisikomennuskunta, kun tarkasti 
selitetään mi<Ssä ta,ppelu on alkamassa tai 
on alkanut. Sö·örnäisissä on ensin soitet
tava puhelimella 20 ja sitten ensinmainit
tuihin puhelimiin". Ja sitten j:atketaan: 
,Tässä asiassa on omituista se, että varsi-
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nainoo työväki ei 'ole tällaisia ohjeita saa
nut, vaan yksinomaan rikkurit. Tuntuu 
siltä, että dhjeet on annettu vain siltä va
ra:lta, että ;sattuisi niin, .että rikkurit mah
dollisesti ta.Pipelun syntyessä joutuisivat 
a<lakynteen ja tarvitsisivat poliisin apua. 
Sopii kysyä, onko poliisilaitos vain rilkku
rien suojelua varten." Tämän uutisen joh
dosta voi myöskin !kysyä: Mitä asiaa la!k
kol&isilla on sitten ni~Hä työmailla~ Sillä 
rikkuritJhan olivat siellä työtä tekemässä ja 
kysymys oli, että ne .sa<i:sivat rauha;ssa työtä 
siellä tehdä. Ja nyt leimataan suorastaan 
rikolliseksi, jos soittaa poliisikamarille ja 
pyytää <poliisin a'pua. Pitäisi kai tarttua 
omaan puukkoon tai r.eVJolveriin j,a .ryhtyä 
hätäva~jelusta :suorittama,an. Minusta hätä
varjelulksen suorittaminen on erittäin krii
tiTlinen ,a;sia. 1Siinä tahtoo twlla erehdyksiä 
hyvin !helposti. Sentähden on 'hJlvä, että 
poliisilaitos hoitaa tuon suojelun. Minä olen 
swanut siitä lwkonmurtajana itsekin koke
muksia siihen ;aikaan kuin sosialistit :hallit
sivat tätä maata. Murrettiin lakkoa lä!hellä 
Tampere<tta toukokuussa 1'917. Hämeen 
läänissä oli sosialistinen maaherm ja tälle 
maruherralle soitettiin, koska saatiin tietää, 
että tamperelaiset ihuligaanit ja muut ai
koivat tulla yhdessäJ joittenkin lakkolaisten 
kanssa .a;jarrnaan meitä pois pellolta. Kun 
soitettiin tälle ma;a;herralle ja pyydettiin, 
että hän tulisi auttamaan meitä, niin maa
herra sanoi: ,,,Voi voi,. emme mahda tälle 
asialle mitään!'' Me (pyysimme sitten, että 
nimismies edes lähetettäisiin pailkalle kat
somaan, että se hätä:varjelus tapahtuu lail
lisesti, sillä me joka tapauksessa aijo.imme 
tehdä työtä pellolla. Mutta nimismies sa
noi, että ei hän voi tulla ja maaherra voi
votteli langan toisessa päässä, ja lupasi 
tulla, mutta ei lkummiiJ!kaan tullut. Mei
dän täytyi hätävarjella itseämme sillä ta
valla, että saatettiin huligaanit täyteen sel
vyyteen siitä, että jos ne riisuvat meidän 
hevosemme ja yrittävät väkivallalla ajaa 
meitä pois pellolta, n:iin me otamme brov
ningin taka;taskusta ja sieltä lä:htee se ja 
joka menee lä;pi sen miehen, joka yrittää 
ajaa meitä pellolta pois. Ja tämä sai py
symään nämä 1l:mligaanit pois meidän työs
tämme. Tällaista se oli. Huligaanit pel
käsivät sangen suuresti, eivätkä käyneet 
meidän kim11ppuumme, rmikka meitä oli vain 
neljä miestä ja heitä oli 40---!50 miestä. 
Tämän pelon olemassaolo oli meille siitä 

:hauskaa, että meidän ei tarvinnut ryihtyä 
käräjiä käymään heidän !kanssaan siitä, 
mitä heille mruhdollisesti olisi sattunut, jos 
he eivät olisi pelänneet. 

Tällaist.a se on ollut työmaaterrori ja 
siitä meillä on kyllä mieskohtaisia koke
muksia. Minkätähden tätä työmaaterroria 
harjoitetaan ja keitä vastaan sitä ha.rjoi
tetaan ~ Sitä ei harjoiteta ainoastaan niitä 
vastaan, joka tulev.a;t tekemään semmoista 
työtä, jonka ammattijärjestö suvaitsee aset
taa kiellonalaiseksi. Minä tahtoisin kysyä, 
mikä jumalainen oikeus ammattijärjestöllä 
on kieltää miehiä, jotka tahtovat tehdä 
työtä., milkä oikeus heillä on semmoinen 
kielto julistaa~ 

Minun ymmärtääkseni se on hyvin niin 
ja näin,. voisiko edes valtiovalta kieltää 
jotakin yksityistä kansalaista tekemästä 
luvallista työtä. Miehet ·saavat kyllä sorpia 
keskenänsä, että ne eivät ,tee työtä, mutta 
Ammihttijärjestö ei tyydy kieltämään työn
teon, vaan se taht,oo tämän taihtonsa viedä 
vaikka väkivaltaa käyttäen, IV•ä:kivoimin 
lä:pi. Ja :sitä varten !hoitaa. lakkovartio 
tehtävänsä. 

Täällä oli joiku arvoisista 'PUheenvuoron 
käyttäjistä, joka väitti, että ·l&konmurta
jille maksettaisiin suurempia palkkoj,a kuin 
lakkolaisille. Tämä ei rpidä paikkaansa. 
La:konmurtajille ,ei ole maksettu isompia 
palkkoja, vaan on maksettu ·samanlaisia 
palkkoja kuin lakkolaisille. 'Täällä tahdo
taan sanoa, että ammattijärjestö ·ei tahdo 
antaa anteeksi rinta;marik'kureille, jotka 
menevät rikkomaan lakkoja. Minä tahtoi
sin sanoa, että ne kyllä ne anteeksi anta
'\"at, kun se vaan käy oikean sosialistisen 
armojärj·estyksen mukaisesti. Ne ,antavat 
kyllä anteeksi, mutta heillä on aivan seik
kaperäinen armojärjestys, joka on selvi
tetty esim. Suomen ammattijärjestön kah
deksannen Helsingissä toukdkuun 10~16 
päivänä pidetyn -edustajakokouksen pöytä
kirjan jälkirrnäisessä osassa sivulla 518. Kä
visi vähän lii,an pitkäksi selvittää, kuinka 
tämä anteeksiauto tapahtuu. Minusta se 
on suhteellisesti oikea luterilainen armojär
jestys. Minä suosittelisin porvareille myös 
samaa armojärjestysmenettelyä. Se saattaisi 
meidän vasemmistostamme hyvin montlt 
oikeuden ja totuuden tielle, jos heihin näh
lden meneteltäisiin sillä tavalla, mutta ei 
sopimattomia eikä la.ittomia keinoja käyt
täen. Mutta kuten sanottu sen selostami-
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nen veisi liian pitkälle. Nyt on kysymys, 
mitä on rintaman rikkuri. Ovatko niitä 
ne 20,000 lakonmurtajaa, jotka sosialistien 
tilaston mukaan - he ovat pitäneet huo
len erinomaisesta tilastosta, niillä on sata
malakon rikkureista esim. tilasto, j1oka kä
sittää 14,000 työmiestä, joita pitää siis 
vainota eikä saa ottaa toveruuteen. Kyllä 
tietysti jotkut heistä haluavat tulla takai
sin ,,,toveruuteen ". Mutta mistä syystä~ 
Siitä syystä, että saisivat rauihassa tehdä 
työtä, kun osuvat näiden punaisten tove
rien joukkoon. Kyllähän sen ymmärtää, 
että kun käytetään terrorikeinoja, pa:kotus
keinoja kaikenlaisia, - ihmiset, haluavat 
olla rauhassa, ne haluavat tehdä työtä. 
Esim. rakennustyömiehen IQn suorastaan 
mahdotonta mennä työmaalle, ellei hän ole 
perusteellisen katumus- ja parannusjärjes-· 
telmän läpikulkenut kaikessa hyvässä jär
jestyksessä. Sinne on vaaraJlista mennä, 
sillä siellä putoaa ihe1posti tiili pää:hän ja 
kuka siihen ottaa sitte 'vieraat miehet, onko 
se tiili pudonnut sieltä kolmannesta lker
roksesta vahingossa vai tahallaan, - sitä 
on tietysti malhdoton selvittää. 

'Täällä on ed. Kosonen maininnut, 
kuinka sosialistit ova.t saaneet kommunis
tien ryöpyn niskaansa. Siihen minä sa
noisin, että saisivat ,olla kiitollisia kansan
liikkeelle ja la,pualaisille, että he ovat aut
taneet sosialisteja niin paljon, että he ky
kenevät nyt jo kommunistien ryöpyltä mi
tenkuten olemaan työmaalla. Minun ym
märtääkseni niin !kauan kuin kommunisti
nen wmmattijärjest~ö edusmies Paasivuoren 
johdolla työskenteli tässä maassa rauhassa 
ilman että Lapuan-liike ja kansanliike oli 
mitenkään häirinnyt sitä, oli sosialistien 
pakko olla kiltisti kommunistisessa ammat
tijärjestössä, eikä heidän auttanut ollen
kaan vastaanhangotella, sillä muuten he 
olisivat saaneet tshekan - tsheka nimit
täin on kommunistien hoitama ja järjes
tämä - he olisivat saaneet tshekan mie
hiltä selkäänsä. Nyt on tämä terrori pois
tettu -- toistaiseksi ainakin - ja nyt voi
vat sosialistitlkin hen.gittää vapaammin ja 
alottaa terrorin valkoista työmiestä vas
taan. Että he sitä ovat 'valmiit harjoit
tamaan, sen osoittavat kyllä theidän am
mattijärjestönsä uudet säännöt, ja se että 
sosialidemokratia on asettunut tinkimättö
mälle hävittämiskannalle suojeluskuntiin 
nähden, tämä puolue ei näet salli, että 

suojeluskuntalainen saisi kuulua sosialide
mokraattiseen puolueeseen tai ammattijär
jestöön; ei ainakaan tähän saakka ole sal
linut, mutta jos se si,tä rupeaisi sallimaan, 
niinkuin ehkä mahdollista on, niin se ai
nakin voidaan merkitä kansanliikkeen rplus
tilille. 

Tästä sanotaan, että lakonri'lrkojat olisi
vat oman kansanluokan vihollisia. Kun 
näitä nyt on pari-, kolmekymmentätu
hatta, näitä lakonmurtajia, sosialistien 
omien tietojen mukaan parikymmentätu
hatta, sillä niitä on todennäköisesti ollut 
30-40 tuhatta, kuinka nämä olisivat oman 
kansanluokkansa vihollisia. He käsittävät 
vaan, nämä lakonmurtajat, omat etunsa toi
sella ta:voin kuin ammattijärjestön herrat 
käsittävät heidän alaistensa työorjain edut. 

Täällä sanotaan, että 'pitäisi sa!llda rau
hassa 'harjoittaa järjestötoimintaa, ja ilman 
yksimielisyyttä jokainen järjestäytynyt 
lakko on mahdoton. Sitäpä se juuri on. 
Mutta ammattijärjestöni johto on tahtonut 
johtaa kaikki lakkotaistelut sellaisille urille, 
jotka tekevät yksimielisyyden työmiehille 
mahdottomaksi. Täällä edusmies Paasi
vuori sanoi, että täJmän lain tarkoitus on 
suojella lakonrikkuria,. Edusmies Paasi
vuori mielestään luultavasti lausui oikein 
hirmuisen asian väittäessään tämmöistä. 
Minä yhdyn häneen täydellisesti, ja minä 
tahtoisin kysyä, eikö ole oikeus vaatia sel
laista lakia, joka takaa parille-, kolmelle
kymmenelle, neljällekymmenelle tuhannelle 
työmiehelle suojan, vaikka ne olisivat sitten 
ammattijärjestön herrojen mielestä lakon
rikkurei ta. 

Täällä on edusmies Paasivuori pu
hunut hirmuvallasta. Minä rinnastan sen 
hirmuvallan kanssa asian, mistä äsken si
t,eeraamani Cassel puhuu. Ne ovat nähtä
västi yhtä mieltä siitä, että hirmuvaltaa on, 
he sijoittavat sen hirmuvalLan vain eri 
paikkoihin. Minä luulen1, että Cassel ilmi
tenikin tämän hirmuvallan sijoittamisessa 
on oikeammassa kuin Paasivuori. (Ed. 
Paasivuori: Renvall on minun kanssani sa
maa mieltä!) Ja onpa tosiaankin i!hmeel
lin1en asia,, jollei saataisi säätää sellaista 
lakia, joka suojelee niitä miehiä, jotka te
kevät työtä muuallakin kuin siellä, mihin 
ammattijärjestö antaa kaikkein korkeim
man ja armollisimman luvan. 

Minä en ,tahdo jatkaa tätä puheenvuoroa 
sen pidemmälti muuta kuin tahdon vain 
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viitata. hieman siihen1, mihin sosia1i,demo
kraattinen puolue, silloin kun sillä oli 
kaikki valta ja ·voima ja kunnia tässä 
maassa, todellakin pyrki ja luuli kai rpää
sevänsä. Siitä antaa selvän kuvan Suomen 
n. s. asetuskokoelma, joka on julkaistuna 
Helsingissä 1918 n1 :olla 14 ja jonka asetus
kokoelmassa on ,laki korvauksen suoritta
misesta työntekijöille vallankumousoloista 
johtuneiden työselkkausten ajalta". Sen 
1 § on: ,.,V ullankumoukselliseen lakkoon 
osaaottaneelle työntekijälle on työnantaja 
velvollinen suorittamaan hänen työpalk
kaansa vasta:avan korvauksen, lukien val
lankumouksen julistamisesta viime tammi
kuun 27 päivästä täillän päivään saakka .. ' ' 
Ja 2 §: ,Jos työntekijä vallankumouksen 
arkana on joutunut tai joutuu työttömäksi 
työnsulun ta1kia tahi muusta sellaisesta 
syystä, joka ei työntekijästä riipu, saakoon 
hän niinikään täyden palka.n1 työajalta. 
Poikkeuksen tähän voi myöntää ainoastaan 
vallankumousoilk:eus erityisten syiden vaa
tiessa.'' Tässä siis, työnantajat pakotet
taisi.in maksamaan palkat silloinik:in, kun he 
mnat syyttömiä siihen, että työtä ei voida 
jatkaa; Sosialidemokraatit eivät myöskään 
liene aivan osattornia tähän asetuskokoel
maan, sillä tålmän allekirjoittajain jou
kossa on myös prokuraattori Matti Turkia. 
En tiedä, onko hän sitten nyt se mallikap
pale, josta ed. Tanner eräässä tämän edus
kunnan alkuistunnoista puhui.. 

Minä ik:annatan lakivaliokunnan ehdo
tusta työmaaterrorilain hyväksymiseen 
nähden. 

Ed. A n t t i l a : Herra puhemies ! Olemme 
tosiaankin joutuneet omituiseen kohtaan 
lainsäädännössä. Kun asia oli ensi kerran 
esillä täällä valiokuntaan lähettämistä var
ten, vakuutettiin sosialidemokraattien ta
holta, että mitään työmaaterroria ei aina
kaan heidän taholtaan ole koskaan tässä 
maassa harjoitettu, mutta kaikesta huoli
matta koetettiin kuitenkin mahdollisilla ja 
mahdottomilla keinoilla estää tämän lain 
saamista. Mutta mistä nyt sitten johtuu, 
että sosialidemokraattien taholta tahdotaan 
tätä lakia näin armottomasti vastustaa. 
(Vasemmalta: Siitä, että sitä käytetään yk
sipuolisesti!) Eihän koskaan ole kuultu, 
että joku rehellinen ihminen tässä maassa 
eli jossakin muualla tahtoisi vastustaa ja 
Ilelkäisi rikoslakia, joka tuomitsee ja ran-

kaisee sellaisen henkilön, joka tekee pahaa, 
joka tekee väärin. Sillä onhan laki sem
moisenaan turvana henkilölle, joka elää oi
kein, joka ei tee väärin. On kokonaan ai
van päinvastaista ja sangen vaikea käsit
tää, että tätä lakia vielä pitäi·si vastustaa 
näin ankarasti. Mutta jo se seikka, että tätä 
lakia tahdotaan siltä taholta näin ankarasti 
vastustaa ja tehdä sille esteitä, on ikäänkuin 
todistuksena, että siellä sittenkin taitaa olla 
jotakin vikaa sillä puolella. Ja varmaa 
onkin, että työmaaterroria, niinkuin äsken 
kuulimme, on tässä maassa siltä taholta an
karasti harjoitettu, oikein raskaasti. Mutta 
pitäisi kai meidän antaa kunnia niille, jotka 
sanovat puhuvansa totta ja kieltävät, ettei 
heidän taholtaan ole sitä tehty. Jos kerran 
niin on, että sosialidemokraatit eivät ole 
sitä tehneet, eivät ole harjoittaneet työmaa
terroria, ja kumminkin on tosi, että työ
mailla sitä on työläisiä vastaan harjoitettr, 
äsken todistetulla tavalla, niin tämä kai 
tulisi menemään sitten kommunistien las
kuun. Muuta kai ei siihen sitten löydetä, 
jonka selkään tämä voitaisiin sälyttää. 
Mutta ei suinkaan kukaan ainakaan ole 
kuullut, että sosialidemkoraattien taholta 
olisi koetettu tätä työmaaterroria varsin
kaan näissä lakkopaikoissa estää. Onko 
tämä sitten johtunut puolueen heikkoudesta, 
vai onko siihen ollut sellainen myötätunto 
sillä puolella? Minä tekisin väkisin sellai
sen johtopäätöksen, että siihen on mahdol
lisesti ollut syytä molemmissa. Molemmat 
ovat olleet ne tekijät, jonka vuoksi tämä on 
saanut tapahtua. Mutta asia nyt on kuiten
kin todellakin sillä tavalla, että sosiali
demokraatit eivät voi pestä käsiään siitä, 
että he eivät olisi harjoittaneet työmaa-ter
roria. Muistammeharr tapauksia vuodelta 
1917, jolloin ei vielä ollut olemassakaan 
kommunistista puoluetta. Silloinhan ta
pahtui kaikki tämä työmaaterorri, jota 
harjoitettiin silloin niin ankarasti ja niin 
laajalla alalla, että se ulottui muiden muassa 
maaseudulle, jossa ei ainoastaan palkkatyö
läiset, mutta isäntäkin tahdottiin viedä 
pellolta pois. (Eduskunnasta: Esimerkiksi 
Kurikassa!) Ei suinkaan sitä nyt aina
kaan voisi panna kommunistien laskuun, 
koska sellaista puoluetta ei silloin vielä ol
lut. Sitten me tiedämme, että ei ainoastaan 
ole tapahtunut tällaista terroria siltä puo
len kotimaassa, mutta minulla on kyllä to
distuksia, että tuota samaa on harjoitettu 
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myöskin oman maamme rajojen ulkopuo
lella täältä päin. Minä tiedän tapauksia, 
joissa meidän työläisemme, jotka eivät ole 
kuuluneet punaisten sakkiin, ovat joutu
neet muiden muassa Kanadaan. Mutta 
täältä on ilmoitettu työväenyhdistyksen 
leimalla varustetulla todistuksena, keitä nuo 
ovat ja miten heitä on kohdeltava, että 
heitä on kohdeltava sillä tavalla, jota ei laki 
suojaa. Täytyy sanoa, että tuollainen teko 
on mitä tärkeintä työmaaterroria. Ajatel
kaamme, että meidän varsinkin kokematto
mat nuoret miehet menevät ulkomaille työtä 
etsimään, työnansioihin, ja monessa tapauk
sessa sen tähden, että eivät ole saaneet rau
hassa tehdä työtä omassa maassa, ei aina
kaan suuremmilla työpaikoilla. Silloin an
netaan tieto vieraalle maalle : Kohdelkaa 
heitä niinkuin sellaisia henkipattoja, joita 
ei tarvitse sääliä. Lähetekeskustelussa täällä 
sanoi muiden muassa ed. Aalto, lausui uh
kauksen, että hyvinä työaikoina tämän lain 
voimaan tultua ei ainakaan kukaan - piti 
kai sanoa - luokkatietoinen työmies mene 
sellaiselle työpaikalle, jossa hänellä ei ole 
muita oikeuksia kuin mitä tämä laki työ
maaterrorin harjoittamista vastaan sallii. 
Tämä kai olisi käytännössä käsitettävä niin, 
että hyvinä työaikoina ei sovi mennä työ
maalle sentähden, että siellä ei saa harjoit
taa työmaaterroria, ja huonoina aikoina, 
kun työtä ei ole saatavissa, silloin ei tarvitse 
työtä tehdä. Käytännössä, kun tässä nyt ei 
saa panna toimeen poliittisia lakkoja, sillä 
tämähän ei estä sellaisia lakkoja, jotka ovat 
ammatillisia, vaan poliittisia, ei saa panna 
toimeen poliittisia lakkoja, niin semmoiselle 
työmaalle ei sovi mennä. Tämä on sangen 
kummallinen käsitys. Silloin kai, kun saisi 
harjoittaa edelleen sellaista työmaaterroria, 
julistaa työpaikka lakkoon, saisi hyvinä ai
koina elää lakkokassoilla ja huonoina aikoina 
kai täytyisi turvautua hätäapuvaroihin. 
Jos tämä la:kiehdotus olisi tullut sellaisena 
valiokunnasta, minkälaisena se sinne meni, 
niin sitä vielä voisi sen vastustamista ym
märtää. Mutta nyt on asianomainen valio
kunta kumminkin tehnyt tähän semmoisia 
muutoksia, joiden jo pitäisi ottaa kärjen 
pois tältä väitteeltä. Sillä tämä laki on nyt 
sovitettu sekä työnantajiin että työnteki
jöihin, se koskee kumpaakin samalla tavalla. 
Minä en suinkaan tahdo mennä sanomaan, 
kumpi osa tästä nyt olisi parempi, mutta 
joka tapauksessa se nyt suojelee molempia 

ja koskee molempia, niin että sen puolesta 
ei ainakaan ole mitään syytä tätä lakia vas
tustaa. Minä toivoisin, että tämä lakiehdo
tus tulisi suuressa valiokunnassakin hyväk
sytyksi lakivahokunnan sille antamassa 
muodossa. 

Ed. K i v i o j a: Koska ed. Kososen 
puheenvuorossa minuakin nimettiin, niin 
haluan vain lyhyesti ilmoittaa, että olen 
tällä kannalla: ,vapaus, tasa-arvo ja vel
jeys'' ja että ei ed. Kosonenkaan saa mi
nua siitä taantumuksellisemmalle kannalle. 
Tästä kannastani johtuu se, että en voi kä
sittää sitä siunausta, mikä järjestömaksujen 
maksusta työntekijälle johtuu. Pidän, että 
aina ja varsinkin ahtaina aikoina työmiehen 
oma perhe tarvitsee aivan kaikki rahat, 
ammattijärjestölle ei jouda mitään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely on 
päättynyt ja asia lähetetään suureen 
v a 1 i o k u n t a a n. -

12) Ehdotus Hämeen vanhan linnan jättämi
sestä historialliseksi muistomerkiksi. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan a i n 'o a a n k ä s i t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Ailion y. m. toiv. al. n :o 33. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Sivistysvaliokunnan mietinnössä oleva 
myönteinen ehdotus hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

13) Ehdotus Opetuselokuvayhdistyksen toi
minnan tukemisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 3 ja otetaan ainoaan käsi t te
] y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Oksasen y. m. toiv. al. n :o 32, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n :o 3. 
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Keskustelu: 

Ed. Aina l i: Jo useita vuosia takaperin, 
kun oli kysymys huviverojen alentamisesta, 
oli minulla tilaisuus kiinnittää eduskunnan 
huomiota sekä teatterien että elokuvien tur
miollisuuteen, mutta silloin leimattiin mi
nut sivistysviholliseksi, varsinkin vasemmis
ton taholta. Nyt tässä toivomusaloitteessa, 
jonka ovat allekirjoittaneet edustajat Oksa
nen ja Sillanpää y. m., lausutaan m. m., että 
näillä elokuvilla on turmiollinen vaikutus 
varsinkin lapsiin ja nuorisoon nähden ja 
että niillä on suuri osuutensa rikollisuuden 
kasvuun sekä että ne ovat ala-arvoisia, miel
täkiihoittavia sensationi- ja rikoskuvauksia 
j. n. e. Tämä on minunkin mielestäni osu
nut aivan oikean naulan päähän, mutta mi
nua ihmetyttää se, kuinka kaiitki tällainen 
roska on voinut läpäistä tarkastuksessa. Ih
metykseni on sitäkin suurempi, kun tiedän, 
että nuo tarkastajat ovat verrattain kor
kealla sivistystasolla ja osa hengelliselläkin 
eli sen nimellisellä tasolla olevia. Mutta 
minä olisin odottanut, että toivomusaloit
teen laatijat olisivat vetäneet oikean johto
päätöksen, olisivat esittäneet, että nuo elo
kuvat joko kokonaan kiellettäisiin tai aina
kin, että leimavero nostettaisiin niin kor
kealle, että tuho rajoittuisi mahdollisimman 
vähään, vaan sen sijaan esitetään, että val
tion avustuksella ruvettaisiin hankkimaan 
opetus-, tiede-, taide- ja valistusfilmejä. Nuo 
rikollisuutta edistävät ja turmiolliset filmit 
siis jäisivät edelleenkin nautittavaksi ken
ties siitä syystä, että pimeyttä rakastavien 
lauma on suuri ja että ne tarvitsevat myös
kin ravintoa. Ei toivomusaloitteesta eikä 
sivistysvaliokunnan mietinnöstäkään käy 
ilmi, onko tarkoitus perustaa erityisiä tiede-, 
taide- ja valistusteattereita vastapainoksi 
noille turmiota ja rikollisuutta levittäville 
laitoksille; vai onko tarkoitus vuoron perään 
näytellä kumpaisiakin. Täällä nimittäin 
lausutaan tässä alkuperäisessä toivomus
aloitteessa m. m., että on ,sopivien huoneis
tojen puutteessa ollut pakko järjestää näy
töksiä etupäässä elokuvateattereissa ". Sa
notaan ,sopivien huoneistojen puutteessa''. 
:Minkälaisia huoneita sopiviksi olisi laitet
tava, jos nimittäin tämä järjestelmä tulee 
hyväksytyksi~ Jos on tarkoitus kouluja, 
niin nehän ovat jo olemassa, tai on siis ky
symyksessä jotakin muuta. Edelleen täällä 
sanotaan, että kouluhallituksen koollelmt-

----------------------------

suma yleinen opettajaneuvosto on puoltanut 
jopa miljoonan markan valtion avustuksen 
vuosittain käyttämistä tähän tarkoitukseen. 
Tästä siis nähdään, että kysymys on suu
remmista summista tulevaisuudessa, että 
tämä 200,000, joka tällä kertaa perustaruis
kustannuksiin vaadittaisiin, ja 80,000 vuo
tuisiin kustannuksiin valtion varoja, ei 
tulisi riittämään, ennenkuin sopivat huo
neistot on laitettu. Muuten minä olisin pitä
nyt ja pitäisin edelleenkin suotavana, että 
joskus kouluhallitus kutsuisi myöskin koolle 
lasten vanhempia neuvottelemaan siitä, mitä 
he ajattelevat, jos heidän lapsilleen, varsin
kin uskonnollisten piirien lapsille, ensim
mäiset a~keleet ohjataan elävien kuvien 
teatteriin. Minusta tuntuu, että näillä kei
noilla ei voida kasvattaa yleisön makua ja 
totuttaa sitä pois ala-arvoisista, mieltäkii
hoittavista sensationi- ja rikoskuvauksista, 
kuten toivomusaloitteen laatijat ja sivistys
valiokunta toivoo, vaan päinvastoin tämä 
tulisi sekoittamaan kaiken jäljellä olevankin 
maun, sillä jo se seikka, että mikä on valis
tusta, mikä pimitystä ja mikä on taidetta ja 
mi:kä taitamattomuutta, tulisi synnyttämään 
suurta erimielisyyttä. Ja kuinka on mah
dollista, että lapset ja nuoriso tämän kysy
myksen viisaasti ratkaisisivat, jossa meidän. 
tietoviisaat tarkastajammekin ovat niin 
erinomaisen huonosti onnistuneet. 

Minä siis jään odottamaan parempia esi
tyksiä ja ehdotan, että tämä aloite hylätään. 

Ed. K i v i o j a: lVIinä kannatan ed. Aina
Iin lausuntoa ja ehdotusta. 

Ed. P ä i v ä n s a l o : Minä en ·ole elo
kuvien puoltaja ja soisin, että niitä oikeas
taan ei olisi ensinkään. Minusta on kaik
kein ikävintä siinä se, että ne vaikuttavat 
lasten ja nuorten kako sielunelämään hy
vin turmiollisesti. Sitä paitsi tuotetaan 
meille ulkoa suurin osa elokuvista, joten ka
pitaali menee pois Suomesta. Myöskin tuo
tetaan sellaisia aiheita, jotka eivät ensin
kään sovi meidän oloihimme, vaan jotka 
ovat omiaan vaikuttamaan hyvin turmiol
lisesti. Voin ilmoittaa, että vuoden 1929 
aikana on maahan tuotettu ja maassa val
mistettu filmejä 765 kappaletta ja niiden 
yhteinen pituus on toista miljoonaa metriä. 
Näistä on kotimaisia opetusfilmejä, joista 
nyt on kysymys, vain 17, kun kaikkiaan 
opetusfilmejä on 102. Opetusfilmejäkin on 
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siis tuotettu ulkomailta 85 kappaletta. Ja 1 

kaikista, n. miljoona metriä käsittävistä hy
väksytyistä filminauhoista, mitä Suomessa 
on näytetty, ei sensuuri ole leikannut pois 
muuta kuin 3,382 metriä, siis on sallittu 
meillä näytettävän filmejä lähes miljoonan 
metrin verran. Aivan mitätön prosentti on 
leikattu niistä filmeistä, jotka on tuotettu 
ulkomailta ja täällä hyväksytty, ja ne on 
tuotettu Amerikasta, Saksasta, Ranskasta, 
Venäjältä, Englannista, Ruotsista, Tans
kasta, Italiasta, Tshekkoslovakiasta, Puo
lasta ja Unkarista. Jopa Venäjältäkin on 
tuotettu filmejä 7 kappaletta ja yli 4,000 
metriä näytetty täällä, ja Saksasta 48 kap
paletta, 26,000 metriä, kun yksinomaan ko
timaisia filmejä ei ole niinkään paljon yh
teensä kuin yhdestä ainoasta ulkomaasta. 
Jos tätä menoa jatkuu - ja filmituotanto· 
ulkomailla nousee vuosittain aika suuressa 
määrässä-, niin ajateltakoon niitä rahoja, 
mitä kannetaan siis köyhästä Suomesta ul
komaisiin filmeihin, joiden filmitehtaitten 
omistajat useat ovat juutalaisia ja hallitse
vat filmimarkkinoita kokonansa. Jos köy
hän Suomen pitää siis finanssioida osittain 
myös juutalaista filmimaailmaa, niin kyllä 
se antaa ajatteluun aihetta. Ei tämä filmi-

• asia ole niinkään pieni asia, ettei siihen olisi 
syytä kiinnittää tarkkaa huomiota. Jos aja
tellaan, mitä nämä miljoona metriä filmi
nauhaa on vaikuttanut Suomen kansaan 
sadoissa filmiteattereissa, niin minä olen 
varma siitä, että vaikutus ei suinkaan ole 
pääasiallisesti ollut hyvä. Kyllä niiden 
kautta on aikaansaatu paljon siveellistä tur
mclusta. Nyt tämä kulttuurifilmiyhtiö 
Kurkihan on tahtonut aikaansaada jotain 
parannusta lapsimaailmaan nähden ja kou
luelokuvafilmeihin nähden tilaamalla uuden 
erikoisen koneen, johon sopivat toiset nau
hat ja jotka voisivat palvella puhtaampia 
tarkoituksia. Tarkoitus epäilemättä on ol
lut heillä hyvä, en minä sitä ensinkään 
epäile. Varsinkin kun näin niitten henki
löitten nimet, jotka ovat johtokunnassa, 
niin huomaan, että niiden tarkoitus on ollut 
hyvä. Näitten toimihenkilöitten toimesta
han eilen muutaman valiokunnan jäsenille 
näytettiin Säätytalolla 2-3 filmiä, joista 
toinen koski Suomen oloja ja toinen ulko
maalaisia oloja, taisi olla useampiakin, 
mutta minä näin vain yhden suomalaisen 
ja yhden ulkomaalaisen. Siinä toisessa esi
tettiin margariinitehdasta ja margariinin-

valmistusta, nimittäin suomalaisessa fil
missä ja ulkomaalaisessa esitettiin pumpuli
viljelystä. Vieressäni istui eräs edustaja ja 
kun nämä filmit oli näytetty, niin hän sa
noi: ,Jospa nyt seuraisi oikein hyvä tanssi
filmi". 'rämä oli tietysti osittain leikillä 
Ranottu, mutta hän sanoi kyllä, että hän on 
sitä mieltä. Tämä siis ei ole aivan sattu
malta sanottu. Kun ajattelee lapsen katso
van filmiä, sanotaan hyväaiheista filmiä, ja 
hän näkee, että noin äkkiä voi loihtia sil
mäin eteen ulkomaita, kaukaisilta mailta 
mitä erilaisimpia kuvia, niin hänen mie-· 
leensä nousee tuo ajatus, että voi nähdä 
muutakin filmin kautta, joka olisi ehkä ki
vampi niinkuin pojat sanovat, ja niin on 
syntynyt tuhansien lasten sielussa tämä 
mieliteko saada nähdä yhä kivampaa ja ki
vampaa ja sitten ne käyvät ympäri Helsin
gin elokuvateattereita ja katsovat sieltä 
mitä kivaimpia esityksiä. Lapsen sielun
elämä kulkee aivan samoja uurteita kuin 
edustajankin, joka tahtoo nähdä tanssiesi
tyksiä, se on aivan sama psykolooginen 
kulku. Ei se ole toisenlainen, sillä edusta
jatkin ovat nähtävästi suuria lapsia. 

Toinen filmi oli, niinkuin mainitsin, suo
malaista aihetta. Siinä esitettiin margarii
nia. No minä huomasin, että suuri osa kat
sojista oli eduskunnan maanviljelijöitä ja 
minä katselin heidän kasvojaan, minkä vai
kutuksen se margariinifilmi teki maanvil
jelijöihin, mutta kasvot näyttivät happa
milta ja tyytymättömiltä. Minä kysyinkin 
sitten tultuani sieltä maanviljelijäedusta
jalta, no, mitäs hän arveli. No, ei ollut so
piva, ei ollut sopiva. Olisi ollutkin var
maan sopivampi, jos olisi näytetty esim. 
voin valmistusta, kuin että näytettiin juuri 
margariinin valmistusta. Mutta tämähän 
on aivan pieni asia sinänsä. 

Mutta tämä filmiprobleemi on kyllä sel
lainen, että minusta olisi hallituksenkin 
syytä siihen kiinnittää huomiota, ja minusta 
olisi tärkeätä, että hallitus koettaisi työs
kennellä siihen suuntaan, että saataisiin vä
henemään ulkoa tuotujen filmien luku. 
Katselin tullitariffia ja meillä ei nykyään 
ole filmeistä tullia, mikäli huomasin, muuta 
kuin 25 markkaa kilosta. Voi näyttää meille 
siis verrattain paljon meettereitä 25 mar
kan tullilla. Kun nyt kilokaupalla saa 
meille näyttää roskaa 25 markan tullimak
susta, niin kyllä minusta tämä on vähän 
ikävää. Niin, minä suosittaisin nyt ainakin 
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hallitukselle, että hallitus, koska tämä filmi
tulli on tähtitulli, koroittaisi sen heti nelin
kertaiseksi ja minä olisin vielä puolestani 
avullisena, kun tämä tulee esiin, koroitta
maan sen pohjatullin myöskin nelinkertai
seksi. Siten filmitulli voisi nousta vaikkapa 
400 markkaan. Silloin olisi myöskin mah
dollisuus valmistaa kotimaisia filmejä, jos 
nyt välttämättömästi sellaisiakin tarvitaan. 
:Minä en kaipaisi ainakaan yhtään filmiä, 
enkä usko niitä niin siunauksellisiksi kuin 
edes tämä opetuselokuva-yhdistys ajattelee. 
Mutta kun minä olen huomannut, että edus
kunnan enemmistö on filmiystävällinen 
äärimmäisestä vasemmistosta äärimmäiseen 
oikeistoon asti, niin toivoisin, että jos tämä 
toivomusaloite, joka ei sinänsä oikein tyy
dytä minua, edes saisi sellaisen muodon, 
että hallitus pitäisi huolen siitä, että ulko
mailta tuotujen elokuvafilmien luku vähe
nisi ja että sitten toimittaisiin siihen suun
taan, että saataisiin kotimaisia opetusaiheita 
enemmän tällä alalla. Eikä minusta olisi 
myöskään syytä puhua suorastaan mistään 
määrärahasta. Hallitus saisi tutkia, mitä 
tässä kohden on tehtävä. 

Jos näen syytä olevan keskustelun ku
luessa, niin tulen tekemään erityisen ponsi
ehdotuksen, joka pitää silmällä näitä näkö
kohtia. 

Ed. 0 k s a ne n: Herra puhemies! Ed. 
Ainaiin aroitetta vastaan tekemien huo
mautusten jähdosta pyytäisin vain lyhyesti 
sanoa, että aloitteeni ensimmäinen kappale
han oli selostusta siitä, mitä ennen on ta
pruhtunut. Sitten se, mitä ed. Ainali tässä 
asetti kysymyksenalaiseksi, nimittäin, että 
tarvittai!siin myöhemmin hyvinkin suuria 
summia, ei pidä paikkaansa, sillä yleinen 
opettajaneuvosto teki ehdotuksensa silloin, 
kun vielä ei ollut tulenkestäviä filmejä. 
Si:is miljoonan markan ehdotus koski niitä 
oroja, jolloin ei ollut näitä kapeita tulen
kestäviä filmejä. 

Mitä sitten muuten tulee niih'~n muistu
tuksiin, joit!a edusta:jat Päivänsalo ja Ai
nali ovat tehneet huonoja fiJ!mej:ä vastaan 
ja myöskin filmien nykyistä tarkastusta 
vastaan, niin myönnän, että niissä on pal
j·on oikeutettua ja minulla ei ole syytä 
ruveta heitä tässä suhteessa peria1atteessa 
vastustamaan. Mutta siinä minä nyt eroan 
ed. Päivänsalon ja Ainaiin linja:lta, että 
nämä &siat: :huonojen filmien vastustus 

tulleil'la ja v~erotusprosenteilla j. n. e. ja 
myöskin elokuvatarkastamon asia eivät 
kuulu nyt tämän asian yhteyteen, sillä 
sekä a l o i t t e e n e t t ä s i v i s t y s
v a 1 i o kun n a. n m i e t i n n ö n k o h
teenah'an on opetuselokuva
Y h d i s t y k s e n t u k e m i n e n. Jos me 
nyt täällä rupeaisimme monta tuntia kes
kuste!lemaan huonoista elokuvista ja eloku
v'ien tarkastuksesta, niin minä katsoisin, 
'heTrw puhemies, että me menisimme itse 
a:sian ulkopuolelle. 

Sivistysvaliokunnan mietintö puhuu puo-
1estaan. Minun ei tarvitse ruveta sitä puo
h1stamaan. Ponsi :sisältää juuri sen aja
tuksen, mikä ·on ollut aloitteen tarkoituk
sena. Valtion olisi mielestäni syytä tukea 
tätä .opetuselolmvayhdistystä, jonka la:sten 
vanhemmat ja opettajat ovat perustaneet 
juuri v&stustaakseen noita huonoja fil
mejä. Avu:stuksen mäårän ja avustuksen 
ehdot jättäisin minäkin, niinkuin aloit
teessa olenkin tehnyt ja niinkuin v·a:liokun
nan mietintö sen tekee, haUituksen harkit
tavaksi. Toivoisin, että hallitus kiinnittäisi 
tähän huomiota ja ennen pitkää tekisi 
asiwsta esityksen eduskunna'l'le. 

R,ohkenen luottaa .siilhen, ett'ä eduskunta 
!hyväksyy sivistysvaliokunnan mietinnön, 
enkä halua t:ätä pitkää päivää enemmältä 
pitkittää. 

Ed. Åkerblom: Jag har icke del
tagit i be.handlingen a:v detta ärende i 
kulturutskottet och har av denna orsak 
icke heller kommit att ibli närmare invi:gd 
i ärendets beskaffenhet. Icke heHer kan 
jag berömma mig över att känna närmare 
till detta ärendes beskaffen'het i största 
allmänhet, men såvitt jag kan se och fatt.a 
det, som åsyftas med den igån~satta verk
samheten med undervisningsfiLmer, måste 
det anses i hög grad ·önskvärt, att detta 
bildningsmedel kan tagas i bruk så allmänt 
som möjligt. Motionen ha.r lagt huvud
vikten vid att få bättre filmer för ibarn 
oeJh ungdom än såd,ana, som biograferna 
ofta:st visa, nämligen att få sådana filmer, 
varmed man lyckas väcka ungdo:mens 
sma:k för vetenskapliga sådan& och konst
filmer. Detta är dock blott en synpunkt, 
ett syftemål, visserligen ett mycket beak
tansvärt sådant, men efter min uppfa:tt
ning är det icke det som ta1ar mest till 
förmån för undervisningsfilmcr. l\'Iycket 

• 
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större vikt ville jag lägga vid fi~mernas 
pedagog'iska 'Sida. Det 'som varje 1lärare 
främst vill få till stånd med ·sina lektio
ner, det är intresse för ämnet. Intresset 
är den viktigaste förntsättningen rför att 
man skall lyckas få skolbarnen att bemöda 
sig om att med i'härdighet förvärva sig 
lrunskaper, 'arbeta sig in i olika ämnen. 
För att väcka ett 1levande in:tresse fö1r läro
ämnena torde knapprust ·finnas något verk
ningsfullare hjäl pmedel 'än levande bi!lder, 
undervisningsfrlmer. Sådana fi1me:vs st'Ömta 
uppgift synes mig vara att väcka ett liv
ligt och starkt intresse för läroä:mnena, för 
goografi, histori•a och naturkunnighet. Men 
saJmtidigt, som intresset vläckes ihos lbarn 
o0h ungdom, så kommer man med ihjälp 
av undervi:sning1sfilmer att också meddela 
direkta upplysning3Jr, rikhaltiga, klara .och 
instruktiva upplysningar, som i hög grad 
1mderl'ätta sko'larbetet. Med 1Wmerna kan 
man bibringa en så lda;r oc'h levande upp
fattning av olika ämnen, som det icke är 
möjligt med andra medel. Undervisnings
fil1merna underlä:t.ta såle:des i hög grad in
lärandet av sakl'igt. vetande. En .sådan 
film, som t. ex. den :som nyss har blivit 
visad i He1singfol1s, amerikanaren Byrds 
flygfärd till Sydpolen, giver ett övervärdi
gand!e och klart intJryck 1av det jag vi:lle 
pointera. Den visar fängslande bilder av 
naturförll'ållandena, klimato1ogi!ska, wJio
giska och geografi1ska, i polartrakterna. 
Det är nu ett exempel. 

Då, som sagt, det är de pedagogiska syn
punkterna, som enligt min uppfattning tala 
mest till förmån för ullldervisningsfil<mer, 
så länge det gäller fi,lmer i undervisnin
gens tjänst, är det ingen fara på färde, 
nänl'ligen fara för att barn och ungdom 
skola få dåliga eller iskadliga intryck av 
filmerna. Lämrna el1er de, siom hava led
ningen av dyiika filmer, de hava nog, tror 
jag, så stor omsorg 'Om barnens moraliska 
väl:llärd, att de förhindra dåliga frlmers 
anlitande. Däremot bör man kunna vara 
ense om, ·att man med undervisnings'filmer 
kan upp>"äcka. livligare intresse för filmer 
av vetenskaplig art o0h .sållunda, såsom 
också motionären framJhåller, motverka 
dragning till dåliga ocih mindiervärdiga 
filmer. Allt detta talar f.ör att man har 
anledning att ro'sta för .bi~all till förelig
gande motion. 

Ed. F o r stadi u s: Rohkenen olla sitä 
mieltä, että meidän nuorisomme on jo liikaa
kin kiinnostunut elokuviin, joten suureen 
tuhlaavai:suuteen viittaavaa elokuvainnos
tusta ei ·pitäisi enää lietsoa suurempaan 
vauhtiin valtion avustuksella toimivilla 
opetuselokuvilla, lrun sen liiS'ä:ksi jo pitem
män aikaa on oHut selvästi havaittavissa, 
ettJä tavattoman isuuresta ·e'lokuvaharra,stuk
sesta meidän ylei1Sömme keskuudessa jdh
tuu, että todelliset taidelait·okset kärsiv!ät, 
teatterit, oopperat ja konsertit. On selvästi 
havaittavissa, että meidän eldruvainnos
tuksemme vie kansan ulkopintaisempiin 
nautintoihin ,sisäisten todellisten taide
nautintojen sijrusta. Yhdyn ISf;lltä<lliden nii
hin, jotka ehdottavat, että ';;åmä eihdotus 
opetuserokuvaylhdistyksen toiminnan tuke
misesta hylättäisiin. 

Ed. v on F r en c k e 11: Joku &si,an
harrast.aja 'Oll minun pöydälleni j'åttänyt 
nähtävästi propagandatarlmituksessa seu
raavan painetun elokuvaolhjelman: ,Mie
leenpainuva opetus a'lkohoiin turmi,ollisuu
desta nautintoaineena! Elokuva, joka 
puhuu meille totuuden jyl'hää kielt!ä! Elo
kuvalle sovittanut lääketi·eteentohtori 
Oskar W arecha. Filmin on valmistanut 
Pan-Film A. G. Wien. Kielletty la:psilta 
al'le }6 ikävuoden. Verovrupaa. Pituus 
1,:200 m.'' Minä olen samaa mieltä :kuin 
ed. Päivänsalo, että tästä pitäisi maksaa 
tullia ainakin 400 markkaa ki1o'lta. 

Ed. S i 11 a n p ä ä: Kun täällä on esiin
tynyt tämä meidän erinomainen kolmiyhteys 
ed. Ainali, Kivioja ja Päivänsalo, niin minä 
hämmästyin kuitenkin sitä muutosta, mitä 
ed. Päivänsalossa on parina viime päivänä 
tapahtunut. Vielä pari päivää sitten hän 
oli ehdottomasti sillä kannalla, että opetus
elokuvat ovat pahasta, ja että ei edes opetus
elokuvat voi tulla kysymykseen, koska ne 
turmelevat lapset. Nyt kumminkin ilokseni 
havaitsin ed. Päivänsalossa sen pienen edis
tyksen, että hän hyväksyisi kotimaisia fil
mejä, jos niitä voitaisiin saada. Olisi haus
kaa kuitenkin tietää, millä tavalla koti
maassa voitaisiin saada elokuva, filmi, jossa 
näytetään, miten puuvillaa kasvatetaan, 
miten valtamerikalastus mahdollisesti tapah
tuu ja muita sellaisia filmejä. Ed. Päivän
salo, vaikka itse ei asettunutkaan enää aloi
tetta suorll'\ltaan vastustamaan, koetti kui-
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t.enkin kiihoittaa kaikella mahdollisella ta
valla muita sitä tekemään, toisia margarii
nin vastustamisella, johon maanviljelijät yh
tyisivät, toisia juutalaisvihalla ja kolman
sia tullin koroituksilla. Kyllä minusta täl
lainenkin menetelmä on epäsuoraa vastus
tusta kiihottaa muita, vaikka ed. Päivän
salo ~issistä pelosta ei uskaltanut sitä enää 
itse julkisesti tehdä. Minusta tuntuu, että 
opetuselokuvien vastustaminen on kaukana 
siitä valistuspyrkimyksestä, mihin nyky
aikana jokainen valistunut kansalainen pyr
kii. 

Kannatan aloitteen hyväksymistä. 

Ed. Pär s s i ne n: Luovun. 

Ed. P ä i v ä n s a l o: Ei minun käsityk- ; 
seni ole viime tunteina eikä viime päivinä ' 
muuttunut. Elokuva ei ole minulle tullut 
hyväksi, vaan se vaikuttaa minusta pahaa. 
Siinä on paljonkin pahaa. (Ed. Sillanpää: : 
Palestiinastakin kuvat~) Ei sekään ole 
hyvä. Koko elokuvajärjestelmä ei ole mi- · 
nusta hyvä. Lapsen sieluelämä rakentuu · 
aivan toisella tavalla. Ei lapselle pidä esit
tää mitään äkkinäisesti muuttuvia elokuva
ilmiöitä, sillä sen hermosto kiihtyy siitä. Ei 
lapsi voi koskaan kehittyä hyväksi ihmiseksi, 
jos sitä kasvatetaan liikkuvien filmien 
avulla. Kyllä se kasvatus, mikä ennen an
nettiin ilman elokuvia, on vaikuttanut van
kemmin ja paremmin kuin elokuvakasvatus. 
Kyllä minä olen sillä kannalla nyt ehdotto
masti, eikä ed. Sillanpään viittauksissa epä
st..oruuteen ole minkäänlaista pohjaa eikä 
perää. 

1 

Ed. Kivioja: Ed. Sillanpäälle tahtoi- i 
sin huomauttaa, että kun ennen aikaan ei 
ollut elokuvia eikä ensinlrään ulkolaisia elo
kuvia, niin tämä kansa oli parempi. Sen 
jälkeen kun elokuvat ovat tulleet, on myös 
tullut rikollisuus sellaiseen määrään, kuin 
täällä toisessa yhteydessä on puhuttu, niin 
ettei tahdo enää vankiloissa tilaa riittää. Ja 
mitä enemmän elokuvia, sitä enemmän sa
maan suuntaan mennään. 

Keskustelu julistetaan päättyneekai. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Ainali ed. Kiviojan kannattamana ehdot
tanut, että sivistysvaliokunnan ehdotus hy-

lättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Aina
liu ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy sivistysvaliokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Ainaliu ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
;jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Ed. K i v i o j a pyytää koneäänestystä. 

Koneäänestys suoritetaan. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on am1ettu 
~6 jaa- ja 33 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 77. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K i v i o j a : Viimeinen numero ei ole 
eduskunnan arvon mukainen. 

Eduskunta on siis hyväksynyt sivistys
valiokunnan myönteisen ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

H) Ehdotus eduskunnan oikeusasiamiehen 
palkkiosta vuonna 1931. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan kir
jelmä n :o 20 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty yl
lämainittu ehdotus. 

P u he m i e s Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan kirjelmä, jonka sih
teeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

57 



450 Perjantaina 5 p. joulukuuta 1930. 

,,Eduskunnan 
Valtiovarainvaliokunta. 

Helsingissä 
Joulukuun 4 p :nä 1930. 

N:o 20. 

E d u s kun n a 11 e. 

Valtiovarainvaliokunta saa kunnioittaen 
ehdottaa, 

että Eduskunta näättäisi määrätä 
Eduskunnan oikeusasiamiehelle vuo
delta 1931 tulevan palkkion 81,000 
markaksi. 

Valtiovarainvaliokunnan puolesta: 

,Juho Niukkanen. 

J. W. Minni. '' 

Keskustelua ei kirjelmän johdosta synny. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

15) V aitioneuvoston oikeuskanslerin kerto
mus oikeuskanslerin virkatoimista ja lain 
noudattamista koskevista havainnoista vuo-

delta 1929 

esitellään ja lähetetään pmlmmiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
l a k i v a l i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon 

16) Suomen ja Ranskan kesken sovittelume
nettelystä sekä riitojen oikeudellisesta ja 
välitysoikeudellisesta ratkaisemisesta tehdyn 

sopimuksen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 3; 

17) Suomen ja Tshekkoslovakian välisen, 
riitojen oikeudellista ja välitysoikeudellista 
ratkaisua sekä sovittelumenettelyä koskevaa 

sopimuksen hyväksymistä 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 4; 

18) Ehdotuksen laiksi rikoslain 11luvun 4 ja 
6 § :n muuttamisesta 

sisältävän vuoden 1930 ensimmäisillä valtio
päivillä lepäämään jätetyn ehdotuksen joh
dosta laadittu perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 9; 

19) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1931 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 16; 

20) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta. 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 17. 

P u h e m i e s : Edustajia pyydetään ko
koutumaan tänne eduskuntatalolle huo
menna lauantaina kello 11,45 mennäksemme 
täältä kulkueessa Nikolainkirkkoon huomi
sen juhlapäivän johdosta pidettävään kello 
12 alkavaan jumalanpalvelukseen. 

Puhemies: Seuraava istunto on ensi 
maanantaina kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 18,10. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 



23. Maanantaina 8 p. joulukuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi vakuutuslaitosten 
omistamien obligatioiden kirjanpito-
arvon määräämisestä ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 19; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 11; hallituk
sen esitys n :o 26. 

2) Ehdotus laiksi koroitetun tupa:k
kavalmistcveron kantamisesta vuonna 
1931 ............................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 20; valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 7; hallituk
sen esitys n:o 3. 

3) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n :o 21 ; valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 8; halli
tuksen esitys n:o 4. 

4) Ehdotus laiksi makeisvalmistevc-
rosta ........................... · · 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 22; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 9; hallituksen 
esitys n:o 5. 

5) Ehdotus laiksi moottoriajoneu-
voverosta ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 23; valtiovarain
valiokunnan mietintö n :o 10; halli
tuksen esitys n:o 7. 

6) Ehdotus laiksi valtion hevossiit
tolan ja hevoshoitokoulun perustami
sesta sekä puolustuslaitoksen hevosva
rikon ja ratsukoulun sijoittamisesta 
hevossiittolainaatilalle ............. . 

kello 11. 

Siv. 
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Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 25; valtiovarainva
liokunnanmietintö n:o 15; hallituksen 
esitys n:o 24. 

7) Ehdotus laiksi kansakoulutoimen 
järjestysmuodon perusteista annetun 
lain 9 § :n muuttamisesta ......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 26 sivistysvaliokun
nan mietintö n:o 1; ed. Hagan y. m. 
la:k. al. n:o 15. 

T o i ne n k ä s i t t e 1 y: 

8) Ehdotus laiksi mallasjuomista 
suoritettavasta verosta ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 24; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 14; hallituk
sen esitys n:o 6. 

9) Ehdotus laiksi tulo- ja meno
arvion ulkopuolella olevien rahastojen 
varojen käyttämisestä lainoiksi maa
ja metsätaloudellisiin tarkoituksiin .. 

A s i a kirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 17; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 8. 

Ensimmäinen käsittely: 

10) Ehdotus laiksi tullien kantami-
sesta vuonna 1931 ............... . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 16; hallituksen 
esitys n:o 43. 

Aino a käsi t t e l y: 

11) Ehdotus Suomen ja Ranskan 
kesken sovittelumenettelystä sekä rii-

Siv. 

461 

470 
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tojen oikeudellisesta ja välitysoikeu
dellisesta ratkaisemisesta tehdyn sopi-
muksen hyväksymisestä ........... . 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n :o 3 ; hallituksen 
esitys n:o 15. 

12) Ehdotus Suomen ja Tshekko
slovakian välisen, riitojen oikeudel
lista ratkaisua sekä sovittelumenet
telyä koskevan sopimuksen hyväksy-
misestä .......................... . 

Asiakirjat: Ulkoasia:invalio-
kunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 16. 

13) Ehdotus laiksi rikoslain 11 lu-
vun 4 ja 6 § :n muuttamisesta ..... . 

Asiakirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 9; vuoden 1930 
valtiopäivillä lepäämään jätetty laki
ehdotus. 

14) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1931 ............. . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 17; hallituksen 
esitys n:o 1; rah. al. n:ot 1-71. 

Esitellään: 

15) Hallituksen esitys n :o 55 laiksi 
tasavallan presidentin eläkeoikeudesta 

J> ö y d ä 1.l e p a n o a v a r t e n e s i
tellään: 

16) Talousvaliokunnan mietintö n :o 
1 hallituksen esityksestä laiksi mallas
juomain tehdasmaisesta valmistuksesta 
ja myynnistä .................... . 

17) Talousvaliokunnan mietintö n:o 
2 lakialoitteen johdosta, joka sisältää 
ehdotuksen laiksi mallasjuoman teh-
dasmaisesta valmistuksesta ........ . 

18) Talousvaliokunnan mietintö n :o 
3 toivomusaloitteen johdosta kieltolain 
korvaamisesta alkoholinkäyttöä rajoit
tavalla lainsäädännöllä, joka parem
min kuin kieltolaki olisi omiaan edis-
tämään kansanraittiutta ........... . 

19) Talousvaliokunnan mietintö n :o 
4 kotimaisten marja- ja hedelmävii
nien tehdasmaista valmistusta ja kaup-

Siv. 1 Siv. 
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paan laskemista tarkoittavan toivo-
musaloitteen johdosta ............. . 

20) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n :o 2 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi lisämaan antamisesta Kuusamon 
kunnan liian pienille taloille sekä sa
notussa kunnassa olevien viljelys- ja 
asuntoalueiden muodostamisesta itse-
näisiksi tiloiksi ................... . 

21) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 10 aloitteen johdosta, joka 
sisältää ehdotuksen työjärjestyksen 1 
ja 33 § :n muuttamisesta ......... . 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

499 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Brander, Hakkila, Helenelund, 
Huhtala, Kalliokoski, Kauranen, Lautala, 
Lehtokoski, Raatikainen, Rothberg ja 
Ryömä. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat vir
katehtävien takia tämän päivän istunnosta 
ed. Hakkila, oikeusasian takia ed. Huh
tala, läheisen omaisen kuoleman johdosta 
ed. Kalliokoski sekä kunnallisten tehtävien 
takia edustajat Kauranen ja l1autala. 

l!:duskunnan oikeusasiamiehen ja hänen val'a
miehensä vaalin toimittamisen aika. 

P u he m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnan oikeusasiamiehen ja hänen vara
miehensä vaali tulee toimitettavaksi ensi 
keskiviikkona pidettävässä täysistunnossa. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. L a h d en s u o: Suuri valiokuula 
kokoontuu keskiviikkona kello 10. 
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Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi vakuutuslaitosten omista
mien obligatioiden kirjanpitoarvon määrää

misestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 26, jota on valmiste
levasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 11 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 19, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi koroitetnn tupakkaval
misteveron kantamisesta vuo:nna 1931. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 3, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 7 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 20, esitellään k o l m a n t e e n 
k ä s i t t e l y y n. 

Puh e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta, sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkäämise.<>tä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) li;hdohw laiksi tulitikkuverosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältäl-ii 
hallituksen esitys n:o 4, jota on valmistele- 1 

vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n:o 8 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 21, esitelNiän k o 1m a n t e en 
k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Eooin sallitaan keskus
telu asiasta, sen jä1keen tehdään päät&<> 
toisessa käsittelyssä päätetyn 'lakiehdoh<k
sen hyväksymisestä tai hylkäälffiiSt\<rtä. 

Keskustelu: 

Ed. Harva 1 a: Kun tämä vero koskee 
jokapäiväistä välttämätöntä kulutustavaraa. 
e!hdotan minä, että lakie!hdotus hylätään. · 

Ed. B r y g g a r i: Kannatan ed. Har
valan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Harvala ed. Bryggarin 'kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hy1ättäisiin. 
KutJSUn tätä ehdotusta ed. HarvaJan ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Xänestys ;ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena. 
jollaiseksi se toisessa käsittelys~ä on päii
tetty, äänestää ,jaa"; jo,., ,ei" voittaa, on 
ed. HarvaJan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä, jotka 
äänestävät ,jaa", nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapa!htunut, toteaa 

P u ih e m i e s: Enemmistö. 
' 

Eduskunta on siis hyvåksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena, 'kuin se on toisessa kä
sittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely julisti'
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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·!} EM otus laiksi makeisvalmiste-r!'rosta. 

YlläJmainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 5, jota on valrrni;;
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 9 ja suuren vali\YkUnnan 
mietinnössä n:o 22, esitellään k o lm a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhe m i c s: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. 8en jälkeen tehdään päätös 
asian toisessa 'käsittelyss'ä pä'ätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Eduskunta on siis hyvaksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena, kuin se on toisessa kä
sittelyssä päätetty. 

Lakielhdotukisen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

Yllämainitun lakielhdotuksen sisältävii 
ha;llituksen esitys n:o 7, jota on valmi.stele
vasti 'käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 10 ja suuren valiokunnan 

Keskustelu: i mietinnössä n:o 23, esitenälän k o 1m a n
' t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

1Tid. P ui t t i n c n: Kun m1nä katson, 
ett'ä sensuuntainen verotus, josta tämänkin 
asian yhteydessä on kysymys, ei ole oikeu
denmukainen, varsinkin samaan aikaan, i 

jolloinka aijotaan huomattavasti koroittaa · 
ookeritullia, niin ehdotan, että lakiehdotus i 

hylättäisiin. 

Ed. P a a s on en: Kannatan ed. Puit
tisen ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Paasosen kannattamana 
t>lldottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Puittisen e!hdo
tukseksi. 

8elontd;:u myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
joUaiseksi se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
cd. Puittisen ehdotus lhyväl\isytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka iiänestävät ,ei", nousemaan sei
:->oalleen. 

Kun tälrn:ä on tapahtunut, toteaa 

Puh e mies: Vähemmistö. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta, sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen hyvii.k
symisestä tai hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus hyväksytä'än. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste-. 
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi valtion hevossiittolan ;ia 
hevoshoitokoulun perustamisesta sekä puo
lustuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 

sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 24, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 15 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 25, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin swllitaan keslru.s
telu asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Keskustelu: 

Ed. H ä ,s t h a c k a: Stora ut.skottet 
har med stöd av de sannorliga skäl smn 
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mgår uti regeringens proposition n: 0 24, 
förk·astat statsuts'kottet:s aviböjande förslag 
om inrättandet av ett statsstuteri ·och en 
statens hästskötarskola, hästdepå och rid
skola för försvarsväsendet. 

Då jag ihört till dem som uti .stats
utskottet motsatt mig ifrågavarande lag
förslag, är det också min plikt att fram
hålla de synpunkter varpå jag stöder min 
avböjande uppfattning, så mycket mer som 
jag allt fortfarande anser att statsutskot
tets förslag bör av riksdagen omfattas. 

Då man genomgår regeringens propo
sition och de moti v som anföres för beho
vet av ett stuteri, .så framträder samma 
skäl som för över 300 år sedan anfördes 
då de tyska st:uterierna anlades, och vilka 
motiv även synas 'ha påverkat 'konung 
Karl X då han påbjöd anl'äggande av ett 
stamstuteri på Ottenby kungsladugård. 
Man kan förstå att dylika motiv anförde1s 
under en tid då hästarna hade större be-

.;tydelse uti krig för varutransporter och i 
jordbrukets tjänst än i våra dagar. Thf-en 
hur man i dessa tider då motorfordon 
och annan drivkraft trätt i stället fö.r 
hästar, och då hästens ibetydelse vid krig
föring även avsevärt minskats, kan fram
lägga dylika motiv för behovet av ett stu
teri kan jag icke förstå. Oclh jag måste 
uppriktigt 1säga, att de som förfäkta denna 
fråga icke heller fördjupat sig i saken, då 
man dristar påstå att ett stuteri skulle 
komma att bliva en lönande statsdrift. 
Man bör blott följa med hur förhållandena 
varit i Sverige för att bliva övertygad om 
att sagda påstående icke håller sträck. Stu
teriernas ursprungliga uppgift har ju varit 
att förse furstarnas stall med erforderliga 
vackra hästar, och som sådana hava stute
rierna haft en uppgift att fylla. J\len den 
tiden är förbi, och i vårt land hava vi icke 
råd att skapa en inrättning för att huvud
sakligast fylla ett lyxbehov av fina hästar 
för ett fåtal personer. Det säges visserligen 
uti motiveringen att avsikten är att upp- . 
draga och vidmakthålla en ädel inhemsk 1 
avel. :M:en om man följer med stuteriernas 1 

verksamhet uti andra länder, har det nog i 
blivit försöksanstalter för frambringande av ; 
lyxhästar och bönderna fått framdeles sköta ! 
om att framdraga den häststam som duger ! 
:för jordbruksarbeten. · 

Jag vill blott erinra om att då Flyinge 
stuteri upprättades i Sverige så beslöts, att 

dess uppgift skulle bli att bidraga till ska
pandet av en inhemsk varmblodig häst av 
homogentyp. Men då sagda stuteri även 
skulle fylla samma behov som det nu plan
lagda statsstuteriet i vårt land, att betjäna 
försvarsväsendet, så dugde icke vanliga 
hästar. Stuteriet anlades för 50 ston. För 
inrättningen inköptes endast 22 svensk
födda och 28 av utländsk ras, varav 21 av 
en stam uppköpt från Hannover, 6 i Frank
rike av anglonormandisk ras och 1 från 
England av fullblodig ras. Stuteriet kostar 
innevarande år svenska staten c :a 7 miljo
ner mark i årsunderstöd. Uti årets budget 
har upptagits 690,000 kronor, men av moti
veringen framgår, att kostnaderna de före
gående åren varit högre då man uttalar för
hoppning om vissa inskränkningar. Och av 
de uttalanden som gjorts vid bedömandet 
av statens verksamhet på detta område 
framgår med all tydlighet att man fort
farande ställer i fråga om en dylik inrätt
ning är av sådan betydelse för landet att 
det är skäl att uppoffra så stora belopp 
för detta ändamål. 

Sverige, liksom även andra länder, har 
haft under långa tider den erfarenheten att 
stuterierna icke kunna uppehållas annat 
än under goda tider då lyx är mer framträ
dande. Som belägg härpå må nämnas att 
det av Karl X anlagda stuteriet på Ottenby 
kungsladugård har varit beroende av goda 
och dåliga tider i Sverige. Den första pe
rioden, som sagda stuteri uppehölls av sta
ten blev av kort varaktighet. Det överläm
nades sedan i samband med utarrenderan
det av Ottenby kungsladugård såsom privat 
företag, men då företaget såsom sådant icke 
var lönande, blev det nedlagt 1809. År 
1872 bestämdes åter att det skulle upprättas 
såsom statens stuteri och uppehölls i 20 år 
till 1892 då riksdagen fann att det blev för 
dyrt och beslöt nedlägga det. I stället in
rättades därstädes en remontdepå, som 
uppehölls av armeförvaltningen. Man har 
från s. k. hästvänner i Sverige under olika 
perioder sökt få upprätthållet ett statens 
stuteri, men som redan antyddes har mot
gångar varit större än medgångar, ty det 
är blott under korta tider man lyckats få 
staten böjd för att bevilja medel härför. 
Pördjupar man sig uti vad som framhölls 
då 1913 års riksdag förkastade regeringens 
proposition om återupprättandet av ett 
stamstuteri, får man klart för sig huru dyr 
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och olönande en dylik inrättning är för sta
ten. Sverige ansåg sig då icke ha råd att 
offra så mycket pengar på dylika försöks
anstalter för ett land där icke större avsätt
ning finnes på lyxhästar. Och vad skall 
man då säga om ett land som vårt, där köp- i 
kraften är mångdubbelt svagare. Jag tror 
att det vore klokt att fortfarande nöja sig 
med den ridskola vi hava i Villmanst:~;and, 
och frångå beslutet, som omfattats vid andra 
läsningen, i väntan på om någon ljusning 
på det ekonomiska området inträder. Vi 
ha icke råd att på alla områden inrätta för
söksanstalter, så mycket mer som det eko
nomiska läget nu visar att vi hava svårt att 
kunna uppehälla de försöksanstalter som 
hittills i allt för stor utsträckning anlagts. 
Jag hade väntat att denna riksdag, som ju 
valts för att göra besparingar och bryta det 
tidigare slöseriet med statsmedlen, skulle 
visa uti handling vad man på valdagar för
kunnat. Men av allt att döma har allt varit 
ett tomt prat, ty det synes att man nu lik
som tidigare faller för den mest ytliga moti
vering blott förslaget ligger det egna gebi
tet nära eller inom räckhåll för det egna 
intresset. Alltid heter det att just denna 
inrättning eller detta anslag är behövligt 
:för att gynna utvecklingen på något om
råde. Men den som har varit med en längre 
tid och bedömt det hela, vet att motiven 
ofta varit bristfälliga för att icke säga 
ogrundade, och att man på detta sätt succe
sivt ökat statsutgifterna i den grad att all
mänheten börjat inse, att det gått för långt 
och påyrkar en stagnation uti utvecklingen. 
Jag vill dock hoppas, att riksdagen beträf
fande föreliggande fråga ännu skall besinna 
sig, och omfatta statsutskottets avböjande 
förs:lag. Såsom redan framhållits så kostar 
den Iilla försöksinrättningen i Sverige i år
ligt underhåll 692,000 kronor eller i runda 
tal 7 milj. finska mark. Vi har icke råd 
att offra först tiotal miljoner mark för upp
rättandet av stuteriet, hästskötarskolan, för
svarsväsendets hästdepå och ridskola, samt 
härför köpa försöksdjur och anskaffa be
hövliga inventarier. Vad sedan beträffar 
kostnadsberäkningarna, så vill jag till riks
dagens protokoll hava anfört att desamma 
bygga på mer osäker grund än kostnads
förslaget för det nya riksdagshuset, ty som 
det nu synes blir riksdagshuset c :a 2% gån
ger dyrare än beräknats. Men jag vågar 
påstå att ifrågavarande inrättning förrän 

den är så fullständig som riktlinjerna uti 
propositionen ge vid handen får man nog 
räkna med :(em gånger det angivna belop
pet, ifall staten kan åstadkomma behövlig! 
kapital genom lån eller ökade skatter. Och 
som redan antyddes har man icke heller att 
påräkna några nämnvärda inkomster från 
inrättningen, därom äro uppgifterna från 
det Iilla stuteriet som Sverige slutligen in
rättade på Flyinge år 1922, ett tydligt be
lägg. 

Jag ber till sist få säga att vad jag nu 
framhållit om stuterierna icke uteslutandP 
bygger på vad jag läst uti böckerna uta:n 
fastmer på vad jag iakttagit vid personligs 
besök på ort och ställe i avsikt att få reda 
på vad man avser med ett stuteri. Och jag 
har :nog fått den uppfattningen att seda:n~ 
den tid är förbi att förse kavalleriet med 
hästar ett stuteri icke mera har samma be
tydelse som under gångna tidcr då stute
rierna inrättades. Man kan använda stat<>
medel för såväl försvarsä:ndamål som för 
produktivt ändamål mycket fördelaktigart· 
än att anlägga ett stuteri. Varken Ottenb;>
stuteri e-ller det på Grelsby på Åland va
rande stuteriet har givit mig något som 
helst stöd för att staten bör inlåta sig på 
dylikt affärsverksamhet. 

J ag kan förstå att man från intresserat 
håll för ridsporten och kapplöpningar aY 
olika slag driver på stuterifrågan, ty som 
kännt då sportdille fått överhand, gälla 
icke mer ekonomiska beräkningar, utan blott 
idens förverkligande till vilket pris som 
helst. Ock kan man göra det på statens be
kostnad under det ofta använda motivet att 
det kommer att befordra statens anseende, 
så har man erhållit en ansenlig vinst. Jag 
vill icke helt och hållet underskatta sporteru: 
betydelse, äV'en den som drives med hästar, 
men tar man de ekonomiska synpunkterna 
med uti beräkningen, så vågar jag påstå. 
att man här gått för långt på slöseriets väg 
för vinnande av anseende. 

På·.anförda grunder föreslår jag att pro
positionen förkastas. 

Ed. L e p i s t ö: Esillä olevan lakiesityk
sen hyväksyminen ei mielestäni ole erikoi
sen kiireellinen. Mikään ei estä hevosjalos
tustyötä harjoittamasta edelleenkin samalla 
tavoin kuin tähänkin asti ja siittolahanke 
näin ollen voidaan jättää odottamaan val
tiotaloudenemme suotuisampaa tilannetta 
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'l'ähän ratkaisuun antaa tukea vielä se, että 
varsinaiset hevoskasvattajat ovat siittola
hankkeesta eri mieltä. Että niiden hevosen
kasvattajain mielipidekin, jotka ovat eriä
vää mielipidettä, tulisi tässä yhteydessä 
kuultua, niin haluan esittää eräitten tun
nettujen Etelä-Pohjanmaan hevosmiesten 
kirjoituksia. Niinpä Vaasa-lehdessä mar
raskuun 18 päivänä kirjoittaa nimimerkki 
J. E. T. (Tarkkanen) seuraavaa: ,Hevos
siittolahankkeeseen hevoskasvattajat vastaa
vat täällä: ei, sillä onhan maanviljelijä kas
vattanut ja jalostanut hyvällä menestyk
sellä hevosia, jotka ovat vastanneet hyvin
kin korkeita vaatimuksia. Nyt on tullut 
jalostustoimenpiteissä selvät suuntaviivat 
erityyppisiin nähden. On!han Suomessa 
nyt jo niin raskasmuotoisten kuin kevyt
runotoistenkin kantakirja, ettei niitä tar
vitse yhteen sulloa, joka ennen teki suurta 
haittaa hevoskasvattajille, kun toisinaan 
kelpasi kantakirjaan kevyempi ja taas ras
kaampi. Nyt kun on kerrankin saatu sel
väksi toivotut eri kantakirjat molemmille 
tyypeille, niin hätäkö nyt on kasvattaa sel
laisia hevosia kuin kullekin sopii. Niin ol
len on maanviljelijällä, hevoskasvattajalla, 
mahdollisuus pääammattinsa ohella kasvat
taa hevosia ja myydä niin valtiolle kuin yk
sityisillekin sopivia hevosia. Mutta tuollai
sesta siittolasta tulee, niin saa epäillä, sel
lainen laitos, että se nyppää meikäläiseltä 
hevoskasvattajalta sen ainoankin mahdolli
suuden myydä niin valtion oriiksi kuin ar
meijalle hevosia ja näin ollen saa aina vaan 
tukalampaan asemaan maanviljelijät." 

Edelleen minä haluan esittää erittäin tun
netun hevosmiehen Matti Takalan mielipi
teitä. Hän kirjoittaa Hevosviestissä n :o 32 
seuraavasti: ,,Nyt kun tuo parikymmentä 
vuotta kytenyt siittola-aate alkaa olla hui
pussaan, sallittakoon kääntää mitalin toi
nenkin puoli näkyviin. Me näljän opetta
mat hevoskasvattajat olemme alunperin 
tuota herrain hevoskasvatusmeininkiä kat
selleet pilalle hemmoteltujen lasten meinin
kinä. Sen olemme elon taistelussa tulleet 
huomaamaan. Aina varsaa kasvattaessa on 
säilynyt lause polvesta polveen, että ,her
roja harmittaa kun talonpoika ajaa hyvällä 
hevosella". Siis aina kun on saatu hevonen 
loistokuntoon, on sille myös ilmestynyt os
tajia, ja herroilta on opittu saamaan kor
keampi hinta kuin tavallisilta asiantunti
joilta, jotka luottavat omaan hoito- ja kas-

vatuskykyynsä. l\Ieille, jotka olemme omaLl<J. 
riskillämme kasvattaneet ja jalostaen kil
pailleet suomalaisella hevosella, on ollut 
kummastuttavaa se, että valtion avustusra
hat aina vaan tuhlataan neuvontatyöhön ja 
neuvojia lisätään ja palkkoja nostetaan ja 
,haavehevosta" etsitään ja mitataan, kui
tenkaan löytämättä. Tuota hiuksenhalko
mistyötä olemme vuosikymmeniä katsoneet 
ja ihmetelleet. Ensinnä määrättiin ruinimi
mitat ja kuviteltiin tyyppi. Sitten pois
tettiin minimimitat, arvosteltiin vain tyyp
piä, ja siinä on opittu käyttämään mitä eri
laisinta sanontatapaa. Sitten halaistiin 
tyyppi raskaaksi ja keyYtmuotoiseksi, sit
ten he ovat tutkineet suomalaisen hevosen 
luonteenominaisuuksia mitä erilaisimmin 
tempuin, ja viimeinen edesottamus on 
meistä mitä ihmetyttävin, kun herramm" 
vedättää autoa hevosella, punnitsevat ja ve
dättävät, mutta ei herramme vieläkään 
pääse selyYyteen, pitää saada siittola, että 
saa siellä päivät päästään seurata hevosten 
kehitystä. Sieltä sitten alkaisivat antamaar1 
kunnollista hevosainesta maatalousmiehilk 
joiden hyväksi he ovat vuosikymmeniä he
vosta hommailleet. Tuon leikin valtion va
roilla on jo aika lopettaa, sillä hevostun
tijaa ei tee muut kuin nälkä ja vapaa kil
pailu. Sen pitäisi jo herraimmekin huo
maaman, koska tunnustavat, että hevosen 
tulee tuntemaan vasta pitkäaikaisen kokei
lun kautta. Tämän ovat rahvaan miehet jo 
vuosisatoja tienneet, jot0n hevosten tunte
mus on heille helppo asia. Ei tarvitse kun 
tietää minkälaista hevosta halutaan, kylHi 
rahvaan mies niitä kasvattaa ja löytää, 
onhan sen ,Niemis-Kalle'' toteennäyttänyt 
kevyitä hevosia herroille joka ostolilaisuu
teen kuljettaen.'' 

Näin Takalan Matti. Kun näin ollen rivi
miehet hevosenkasvatusrintamalla suhtautu
vat hevossiittolakysymykseen tällä tavoin, 
mutta ennen kaikkea ottamalla huomioon 
valtion nykyinen kireä rahatilanne, niin he
vossiittolahanke saisi mieJestäni jiiädä odot
tamaan toista aikaa. Näin ollen minä kan
natan ed. Hästbackan hylkäävää ehdotusta. 

Ed. von :F' r e n c k e ll: Därest rdm. 
Hästbacka hade hänvisat tili det ekonomiska 
nödläget, som för ögonblicket råder, och på 
denna grund hade föreslagit, att frågan nu 
skulle avböjas för att en annan gång komma 
upp, skulle jag hava kunnat förstå och tiE 
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\leh med skänka hans motiv en viss aktning. 
Men i stället har rdm. Hästbacka här fram
ställt frågan i en oriktig belysning, främst 
ur ekonomisk synpunkt. Han säger att 
stuteriet icke blir en affär, och förmodar, 
att det icke blir någon god utdelning på 
det nedlagda kapitalet, men det blir en : 
affär, om man räknar med alla d~ förluster, 
som vi nu göra, då vi hava en oenhetlig 
häststam, som årligen försvagas i stället för 
att vi skulle få den uppdelad i två, en 
tyngre och en lättare. Detta förbiser rdm. 
Hästbacka alldeles i sin ekonomiska upp
gift. Vidare förtiger han att i Willman
strand, försåvitt denna proposition avböjes, 
reparationskostnaderna å särski1da byggna
der komma att uppgå till 1 a 2 miljoruer 
mark, - jag vill minnas att det var 
1,800,000: -. Talet om att ändamåle't med 
stuteriet cndast vore lyxhästar och att det 
gällde att anskaffa hästar för furstliga stall 
o. s. v., är så abnormt, att man icke hehöver i 

gå närmare in på det. Rdm. Hästbackas 
motivering kan väl användas just för pro
positionens godkännande, som jag, hr ta1-
man, ber att få understöda. 

Ed. H ä s t b a c k a: Den motivering, 
som jag lämnat i mitt första anförande, 
grundar sig på erfarenheter från behand
lingen av stuterifrågan i Sverige. 

Herr von Frenckell sökte göra gällande, 
att motivet för mitt förslag icke byggde på 
ekonomiska skäl. Jag kan försäkra hr v. 
Frenckell att så var fallet. J ag anser för 
min del, att i dessa tider kan man icke 
binda kapitalet för alla sådana inrättningar 
som man anser vara av behovd päkallade, 
och anser att man kan av ekonomiska skäl 
undvara en dylik inrättning, SOI1l stuteriet. 

Herr von Frenckell har också sökt göra 
gällande, att den inrättning, som nu finnes 
i Willmanstrand, är så förfallen, att den 
ändå komme att kosta stora belopp. Det 
är visserligen sant, att den arena eller vad 
man kallar det, där själva ridsporten be
drives, har förfallit. Men i Willmanstrand ' 
finnes ännu mycket, som är i fullgott skick 
och som kan användas. Där finnes en häst
klinik av den allra finaste beskaffenhet och 
som man naturligtvis, ifall d:en blir för
flyttad, får lov att uppbygga på nytt på 
.Jokkis gods. Det är dylika 1kostnader, som 
man aldrig har tagit med i beräkningen, då 
'nan har uppgjort ifrågavarande förslag. 

Herr von Frenckell sökte vidar_e göra 
gällande, att vår häststam gått nedåt och 
att det därför är skäl att söka upprätta den 
genom ett stuteri. Så är icke fallet. I vart 
land har bedrivits en ganska lång tid ett 
intensivt uppbyggande arbete för hästaveln. 
Man har haft stambokshingstar och stam
boksstJon och därigenom upphjälpt häst
stammen. 

Ed. Ale s talo: ~Jn maltaolla käy
tännöllisenä maanviljelijänä ja hevosasiain 
harrastajana vastaamatta ed. Hästbackan 
lausuntoon. Olisi eduskunnan pöytäkirja 
jonkun verran kevyt tässä suhteessa, jos se 
jäisi sen lausunnon varaan, mitä täällä on 
cd. Hästbacka ma;ninnut hevosesta ja sen 
merkityksestä maan talouselämään. Ed. 
Hästbacka täällä väitti, että hevosen mer
kitys maamme talouselämässä ja myöskin 
maan puolustuskysymyksiä ajatellessa soti
lasasioissa on menettänyt merkityksensä 
siitä syystä, että konetlllinen moottorivoima 
valtaa yhä tilaa niin maatalouden alalla 
kuin myös maan puolustuskysymyksessä. 
,Jos näitä asioita tarkastelee käytännöllistä 
elämää ajatellen, etenkin maatalouden 
alalla, ei voi mitenkään tätä käsityskantaa 
hyväksyä. Mehän tiedämme, että maamme 
kulkee pienviljelystä kohden varsin voimak
kaasti, ja silloin täytyy myöskin ymmärtää, 
mikä merkitys on hevosella ja hevosella 
maataloutta harjoitettaessa yleensä. Maan 
pienviljelijä, jos hänellä on kunnollinen, 
voimakas ja kest::i:1ä hevonen, tule-3 yhdellä 
lwvosella toimeen, mutta jos hänellä on 
h11011J ja heikko hevonen, niin hän tarvitsee 
kaksi ja sittenkin niiden työteho on paljon 
huonompi kuin silloin, jos hänellä on tätä 
tarkoitusta varten kasvatettu ja kehitetty 
hevonen. Hevonen on siis Suomen maa
taloudelle van;in suurimerkityksellinen sil
loin, jos se on kehitE:tty oikeaksi ja kestä
väksi kuorman VPLiijäksi ja tätähän tarkoi
tetaan myöskin tällä kysymyksellä, joka nyf 
on esillä. 

Täällä on sanottu, että maamme hevos
hoito on kehittynyt jo verrattain tyydyttä
välle kannalle. Se myönnettäköön, mutta 
tämä on kehittynyt pääasiassa yksityisten 
ja harvojen yksityistenkin suurella uhrau
tuvaisuudella. Mutta nyt onkin tarkoitus 
saada myöskin valtiovalta mukaan entistä 
suuremmassa määrässä, koska katsotaan, 
että tämän alan kehittäminen on niin suuri-
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merkityksellinen maan puolustuskysymyk
selle ja myöskin maan talouselämälle, että 
siihen on valtiovallankin osallistuttava ja 
sen kautta tätä talouselämää saatava kulke
maan ja ohjatuksi oikeaan ja terveeseen 
suuntaan. 

Mitä sitten tulee siihen ed. Lepistön lu
kemaan ,Hevosviestiin", siihen ei kai kan
nata paljonkaan kajota. Sehän oli sellai
nen runo, jonka lukeminen ei suinkaan tätä 
kysymystä kaada. Jos ei se muuten kaadu, 
niin ei se tämän runon lukemisen takia 
kaadu. Ja minä oletan, että tässä eduskun
nassa löytyy niin suuri määrä tärkeän ta
louselämän tuntijoita ja myöskin puolustus
kysymystä harrastavia edustajia, että me 
voimme hyväksyä tämän lain ahtaastakin 
taloudellisesta tuanteestamme huolimatta. 

Ed. P u ll i n en: Ed. Lepistö yhtyi 
täällä kannattamaan tämän esityksen hyl
käämistä ja perusteluksi luki, niinkuin ed. 
Alestalo mainitsi, erään hevosmiehen kirjoi
tuksen. Jos tämä kirjoitus on todella he
vosmiehen kirjoittama, niin se käsittääk
seni mitä parhaiten osoittaa, että hevosja
lostuksessa on päästävä varmemmalle poh
jalle. ,Jos kerran hevosmiehet itse voivat 
olla hevosjalostukseen nähden noin epäsel
vällä ja täydellisesti sekavalla kannalla, niin 
on saatava aikaan joitakin varmempia toi
menpiteitä, että edes hevosmiespiireissä voi
taisiin päästä asiasta parempaan selvyy
teen. Meidän maassamme on hevoskasvatus 
pienviljelijäin käsissä ja valtiovallan on 
siis velvollisuus tukea hevosjalostustyötä. 
Kun ne toimenpiteet, joita tähän saakka on 
käytetty, eivät ole vieneet riittävän hyviin 
tuloksiin ja kun meidän maassamme ilmei
sesti kasvatetaan liian paljon ala-arvoisia 
hevosia ja kun juuri pienviljelijät tästä hei
kosta kasvatuksesta enimmän kärsivät, niin 
olisi saatava aikaan suurempaa varmuutta. : 
Hevosmiespiireissä onkin vakaantunut se 
käsitys, että juuri siittolan avulla saatai
siin tässä suhteessa parannusta aikaan. On 
siis kaikki syy yhtyä tätä esitystä kannatta
maan, sillä myöskin ulosviennin kannalta on 
varmasti asialla merkitystä, sillä aikaisem
min meidän maastamme vietiin hyvin pal
jon ulos hevosia ja on mahdollista, että lä
heisessä tulevaisuudessa uudelleen aukenee 
tässä suhteessa markkinoita. Minä siis kan
nattaisin esitystä. 

Ed. H ä s t b a c k a: Med anledning av 
rdm. Alestalos uttalande ber jag få fram
hålla, att skulle jag sitta i den grupp som 
han sitter så skulle jag aldrig vara med om 
att bevilja anslag för en sådan inrättning 
som stuteriet som har så liten betydelse för 
lantbruket, men betungar lanthruksbud
geten och giver ytterligare anledning från 
annat håll att anfalla jordbruksnäringen 
för att bliva gynnad av staten på alla 
möjliga områden. 

Ed. Lahdensuo: Minulla ei ollut aiko
mus sekaantua tähän keskusteluun, mutta 
kun ed. Hästbacka mielipiteensä tueksi toi 
esimerkkejä Ruotsista ja viimeisessä lausun
nossaan sanoikin suoraan, että hän perus
taa ajatuksensa niihin kokemuksiin, joita 
Ruotsissa on saatu, niin täytyy huomauttaa, 
että ed. Hästbacka ei nähtävästi ole ensin
kään selvillä, millä pohjalla Ruotsissa he
vosjalostus toimii. Sensijaan, että se meillä 
tapahtuu kokonaan kotimaisen oman hevos
aineksen pohjalla, niin Ruotsissahan se on 
sekä raskaaseen hevosrotuun että kevyeen 
ratsuhevoseen nähden päinvastoin ihan ko
konaan ulkoa tuodun hevosaineksen varassa 
ja sinne tuodaan nähtävästi aina edelleenkin 
suuri määrä varsinkin lämminveristä hevos
ainesta ulkomailta. Ei ole ihmeellistä, että 
siellä hevoskasvatus ja jalostus tulee silloin 
suunnattoman kalliiksi, sillä sellainen hevos
aines maksaa paljon. Mutta meidän hevos
jalostuksemmehan on alunperin lähtenyt 
kokonaan käytännöllisen talouselämän vaati
muksista ja sillä pohjalla se tähän saakka 
on kulkenut. Me saamme olla tavattoman 
kiitollisia siitä, että meidän hevosjalostuk
semme on pysynyt kokonaan syrjässä ulko
laisen harrastukselle tässä suhteessa. Mi
nusta näyttää tämän uuden suunnitelman 
kaikkein suurimpia ansioita olevankin siinä, 
'että sen perustuksella voidaan nähtävästi 
saada ratkaistuksi armeijamme varustami
nen kevyellä ratsuhevostyypillä. Ja jos sii
hen päästään, niin minusta on saavutettu 
suuri taloudellinen voitto koko maan kan
nalta. 

Ed. Ryynänen: Minä ymmarran hy
vin ed. Hästbackan ehdotuksen hylkääruis
motiivit siinä puolessa, kun hän ottaa huo
mioon valtiontalouden ja ne näkökannat. 
Mutta se, että hän esiintyy tässä asiassa 
asiantuntijana, minusta ansaitsee reunahno-



460 Maanantaina 8 p. joulukuu~~~ 19B~:~ 

mautuksen. Minä luulisin, että ed. Häst
backa tässä asiassa ei ole enempää asiantun
tija kuin aikoinaan Järvenpään kotitalous
koulun keittiönhella-asiassa, jonka kai edus
kun~an vanhimmat jäsenet hyvin muistavat. 

Ed. H ä s t b a c k a: Gentemot det senaste 
an:förandet ber jag :få säga att jag på vissa 
områden också liksom de :föregående talarna 
satt mig in i :frågorna och har rätt vad det 
gäller ,keittiökoulu' '. V ad häst:förädlingen 
i detta land beträ:f:far är jag :fullt ense med 
rdm. Lahdensuo i att vår häst:förädling har 
gått i en rätt gir, men jag :fruktar för, om 
vi :få ett stuteri här som i andra Iänder a'tt 
vi komma att köpa :från utlandet hästar av 
främmande ras och börja uppblanda vår 
häststam. Det har redan tidigare visat sig 
att man har ha:ft stor vilja att ska:ffa hästar 
i:från utlandet, och vi hava i vårt land såväl 
inom armen som också ridhästar, som äro 
av utländsk ras, Men detta har blivit :för 
dyrt och där:för vill man in:föra ett stuteri 
för att även kunna upp:föda hästar av ut
ländsk ras inom eget land. 

Ed. Pullinen: Ed. Hästbackan vii
meisen lausunnon johdosta täytyy minunkin 
yhtyä ed. Lahdensuohon siinä, että ed. Häst
backa ei ole seurannut hevosmiesten ajatuk
sia tässä asiassa, kun hän voipi lausua sellai
sen ajatuksen, että hevossiittolaan olisi tar
koitus tuoda vierasrotuisia hevosia. Meillä 
on päästy varmuuteen, että me jalostamme 
kotimaista hevosrotua ja jos ed. Hästbacka 
tuntisi hevosmiesten käsityskannan Hissä 
asiassa, niin hän ei asettuisi vastustamaan 
hevossiittolan perustamista koskevaa esi
tystä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Hästbacka ed. Lepistön kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 

Kutsun tätä ehdotusta ed. Hästbackan : 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
jollaiseksi se on toisessa käsittelyssä pää-

tetty, äänestää ,jaa''; ;jos ,ei.'' voittaa, on 
ed. Hästbackan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Xänestyksessä on annettu 
91 jaa- ja 90 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 14. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Lepistö: Pyydän avointa älines~ 
tystä. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto-Setälä, Ainali, Alestalo, 
Asikainen, von Born, Eskola H., Porstadius, 
von Frenckell, Haga, Hakala A., Heikkinen, 
Hilden U., Hirvensalo, Huuhtanen, Häkki
nen, Hänninen, Jacobsson, Jauhonen, Jat
kola, Jern, Joukanen, ,Tunes, Junnila, Jus
sila, Jyske, Kallioniemi, Kaskinen, Kaura, 
Kemppi, Kilpeläinen, Kirveskoski, Koivisto, 
Koivuranta, Kolkki, Kontio, Korhonen, Kos
kenheimo, Kuisma, Kukkonen, Kuokkanen, 
Kuuliala, Kämäräinen, Lahdensuo, Lammi
nen, Lampinen, Lehtonen, Lcivo, Leppälä, 
Luostarinen, Malmivaara, Manner, Miikki, 
Moilanen, Mäkelä J. L., Mäkelä W,, Nikka
nen, Niukkanen, Nyman, Oksanen, Paavo
lainen, Palmgren, Pennanen, Perheentupa, 
Pesonen, Pihkala, Pilppula, P~tkänen, Po
janluoma, Pullinen, Päivänsalo, Rantanen, 
Rautaharju, Riipinen, Rissanen, Roos, Ruot
salainen, Ryynänen, Saarinen, Sahlstein, 
Salo, Sarlin B., Sarlin E., Solja, Sovijärvi, 
Sunila, Suurkonka, Särkkä, Tarkkanen, Tu
kia, Tulenheimo, Tuomikoski, Turja, V ehka
oja, Vesterinen, Westman ja Virkkunen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, 
Ampuja, Annala, Aromaa, Björk, Bryggal'L 
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Cajander, Erich, Eskola W., Estlander, 1 

Fagerholm, Furuhjelm, Hakala K., Ha-
1 

lonen A., Halonen T., Hannula, Har
vala, Helo, Hilden, A., Hiltunen, Huit
tinen, Huttunen, Hämäläinen, Häst
backa, Inborr, Kaijalainen, Kesti, Keto, 
Kilpi, Kivimäki, Kivioja, Kivisalo, Koi
'\"lllahti-Lehto, Komu, Koponen, Korpi
saari, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, Kuu
sisto, Lahtela, Lepistö, Lindman, Lindqvist, ! 
lJinna, Lohi, Mantere, Meriläinen, Mylly- 1 

mäki, Nurmesniemi, Nuutinen, Oksala, Paa- : 
sivuori, Paasonen, Pekkala, Penttala, Perho, 
Puittinen, Pyy, Pärssinen, Rantala, Rapo, 
Reinikainen, Räisänen, Sallila, Sallinen, 
Seppälä, Sergelius, Setälä, Sillanpää, Ståhl
berg, Suokas, Sventorzetski, Tanner, Tolo
nen, Tuomioja, Turkia, Valta, Welling, 
Voionmaa, Väisänen, Åhlström, Åkerblom 
ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 14 
-edustajaa: 

Anttila, Brander, Hakkila, Helenelund, 
Huhtala, Jokinen, Kalliokoski, Kauranen, 
Lautala, Lehtokoski, Raatikainen, Rothberg, 
Ryömä ja Svinhufvud. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 97 jaa- ja 88 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen S'ellaisena kuin se on toisessa käsitte
lyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely on päät
tynyt. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotus laiksi kansakoulutoimen järjestys
muodon perusteista annetun lain 9 § :n 

muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Hagan y. m. lak. al. n :o 15, jota on val
Jnistelevasti käsitelty sivistysvaliokunnan 
mietinnössä n :o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 26, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Kukaan ei halua asiassa puheenvuoroa. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely on päät
tynyt. 

Asia on loppuun käsitelty. 

8) Ehdotus laiksi mallasjuomista suoritetta
vasta verosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 24 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e -
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 14 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 6, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Ensin '13allitaan asiassa 
yleiskeskustelu, senjälkeen siirrytään laki
ehdotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

Ed. Lahdensuo: Minä huomautan 
vain, että hallituksen esityksessä on useissa 
pykälissä muodollisia, sanoisinko painovir
heitä. Suuri valiokunta ei ole kuitenkaan 
katsonut olevan tarpeellista näitä käydä 
oikomaan ja sen johdosta painattamaan 
mietintöä uudestaan, koska tarkistajat, 
ilmoituksen mukaan, korjaavat tämmöiset 
virheet. 

Ed. 0 k sala: Kun minä aikoinaan tu
tustuin hallituksen esitykseen mallasjuo
mista suoritettavasta verosta, niin olin mie
lessäni vakuutettu, että hallitus tarkoitti 
kantaa veroa jostain nykyistä paremmasta 
mallasjuomasta, jonka laatua ja voimaa en 
kuitenkaan pystynyt arvioimaan. Ei ku
kaan tavallinen ihminen nimittäin voi sel
viytyä niistä prosenteista, joita näissä mal
lasjuoma-asioissa on. Nyt vasta, kun edus
kunnassa on asia tullut esille ja valtiovarain
valiokunta on asiaa käsitellyt, on selvinnyt, 
että tarkoitetaan kantaa veroa kaikista mal
lasjuomista, siis myös sellaisista, joita nyt 
meillä saadaan valmistaa. Tämä selvisi myös
kin viime istunnossa, jossa herra valtiova
rainministeri ilmoitti, että tarkoituksena on 
kantaa veroa nykyjään käytännössä ole
vasta pilsneristä ja muiRta juomista. 
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Kun mma muodostan kantani tässä 
asiassa, on minunkin lähdettävä siitä, että 
tarvittavat varat 20,000,000 mk. olisi jol
lain tavalla saatava kokoon. Talousarviom
me, siinä muodossa kuin valtiovarainvalio
kunta on sille antanut, sisältää tuon sum
man, ja talousarvio on niin täpärästi tasoi
hin saatu, että siellä ei saisi olla yhtään 
epävarmaa numeroa tulojen puolella. Ve
rotusta ei enää voitane laajentaa muihin 
tuotteisiin nähden eikä kiristääkään. Me
hän maksamme nyt veroa melkein kaikesta, 
mitä me nautimme taikka käytämme. Ve
rottomina ovat nykyisin yleensä juomat. 
Kun nyt juomille ruvetaan veroa panemaan, 
niin olisin minä puolestani ensi sijassa näh
nyt, että olisi ryhdytty verottamaan alko
holijuomia, joita koko maailma meidän ri
kasta tasavaltaamme lukuunottamatta ve
rottaa ja jostå vtrotuksesta ei mikään meitä 
rikkaampikaan maa edes ajattelekaan luo
pua. Mutta meillä uskotaan tehtävän väki
juomien nauttijoille suurta kiusaa siten, 
että annetaan heidän juomiensa olla verot
tamatta. Sen sijaan on ryhdytty verotta
maan alkoholittomia juomia. Jotakin täy
tyy luonnollisesti verottaa, kun entiset tu
lot eivät riitä. Minä olen kuitenkin sitä 
mieltä, että olisi astuttava askel täydelli
sesti ulos ja ruvettava verottaruaan kaik
kia raittiusjuomia, kun kerran alkoholijuo
mia ei saa verottaa. Mitä pahaa ovat teh
neet mallasjuomatehtailijat, kun heidän 
teollisuuttaan ensimmäiseksi ruvetaan kiris
tämään, ja näitten tehtaitten työläiset, jotka 
tahdotaan tehdä työttömiksi~ Minusta on 
vero, kun se alkoholittomista juomista kan
netaan, kannettava kaikista niistä, siis myös
kin vishyvedestä, limonaadista, pommacista 
j. n. e. Silloin ollaan edes periaatteellisesti 
oikealla ja selvällä linjalla ja silloin on jon
kinlaista toivoa siitä, että tämä 20 milj., 
mikä nyt tarvitaan, se tosiaan saadaan ko
koon. Nykyistä kaljaa, mallasjuomaa, ve
rottamalla tätä 20 milj. markkaa ei saada 
kokoon, se on aivan varma ja selvä asia. 
Ei tällaisesta kaljasta mitään veroa voida 
periä, joka on puhdas virvoitus- ja ravinto
aine, mutta jonka laatu on huono ja säily
väisyys heikko ja jota ei voida pitempiä 
matkoja kuljettaa eikä maaseudulla säilyt
tää. Jos mallasjuomia ruvetaan yleensä 
verottamaan, niin olisi näiden laatua jol
lakin tavalla parannettava. Tätä laatua 
voidaan parantaa ilman, että ryhdytään 

varsinaisesti alkoholia verottamaan, mikii 
tässä tasa vallassa on, kuten tunnettua, kiel
letty. Ovathan entiset ja nykyiset hallituk· 
set suorittaneet mitä ihmeellisimpiä ja moni
mutkaisimpia tutkimuksia ja tulleet siihen 
tulokseen, että nykyistä kieltolain määrää
mää ylintä alkoholirajaa ei Dle pidettävä. 
korkeimpana rajana, minkä normaali-ihmi
nen sietää. Siihen vielä voitaisiin meidän 
nykyisen hallituksemmekin tutkimuksen 
mukaan lisätä kokonaista l.o1 % ilman että 
Suomen kansa sortuisi alkoholin orjuuteen 
tai tulisi edes liikutetuksi, mutta mallasjuo
main laatu paranisi paljon siitä, jos vähän·
kin saataisiin sen alkoholipitoisuutta koroit·· 
taa, ja silloin voitaisiin myöskin hyvällä 
syyllä tätä veroa siitä kantaa. 

Minä ehdotan, että tämä vero kannettai
siin alkoholijuomista, joissa tämä prosentti 
olisi yli 1.5 %. Täällä nimittäin valtiova
rainvaliokunnan ja suuren valiokunnan eh-
dotuksessa sanotaan ,tai joitten alkoholipi
toisuus on yli 1 painoprosentin". Minä eh·
dottaisin sanan ,yhden'' sijalle siis ,yH 
puolentoista painoprosentin' '. 

Täällä on minulla myöskin todistuksia, 
siitä, että valtiovarainvaliokunnan mietin-
nössä oleva määrä, 5 % :n vierrevahvum 
Ballingin asteikon mukaan, senkin mukaan 
valmistetut väkijuomat voivat tulla verotet
taviksi. Minulla on neljän meidän professo
riemme antama todistus siitä, että 5% :n 
Ballingin asteikon mukaan varustetussa juo .. 
massa, voi alkoholimäärä olla kokonaista 1.6 .. 
Siis tämä ehdotettu vierrevahvuus ei si
nänsä määrää vielä alkoholin vahvuutta ja 
täytyisi tätä Ballingin asteikkoa vielä huo
mattavasti alentaa, jos mieli pysyä ehdote
tussa yhdessä alkoholiprosentissa. 

Myöskin on asia niin, että vaikka kalja, 
lähtisikin tehtaasta aivan alkoholittomana, 
niin se voi ajan kuluessa saavuttaa seistes-
sään pulloissa huomattavan alkoholipitoi
suuden. Professori vVendt on tutkinut. 
eräitä kaljalajeja, joita hän on ostanut Hel
singin kaupungin kaupoista ja huomannut, 
että esim. kalja, joka on sisältänyt ostet
taessa 0.3n %, on jo kolmen päivän sisällä 
sisältänyt 0.87 ja kahden viikon kuluttua 
1.28 %. Yksi kaljalaji on ostettaessa sisäl
tänyt 0.32, mutta kahden viikon perästä si
sältänyt jo 2.32 painoprosenttia, siis se on 
jo mennyt yli sen, mitä kieltolll!ki sallii. El
lei nyt tällaista ehdottamaani koroitusta 
tähän verolakiesitykseen tehdä, niin melkein 
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kaikki kaljat muutamien päivien perästä 
olisi verotettava sen jälkeen kuin ne teh
taasta on päästetty. Sen vuoksi minusta on 
välttämätöntä, että laki vastaisi elävää elä
mää, se täytyy tehdä sellaiseksi, kuin käy
tännöllinen elämä sen vaatii ja nostettava 
alkoholin painoprosentti 1 :s1:ä 1 1f2 :een. 

Ed. von P r en c k e ll : Då två eller 
flera personer är.o församlade i vårt land 
tala de främst om det ekonomiska nöd
läge, i vilket landet råkat, eller om den 
politiska försumpning, som härskar. Sam
mankomster äga rum i landet, vid vilka 
man -dryftar rfrågan, huru vi skola komma 
från detta nödläge och vilka åtgärder som 
kunde vidtagas härför. Man1 tänlker sig en 
räntereglementering, man planerar direkta 
understöd och 1Il1an önskar, att sta:ten och 
lagsti,ftaren skall inskrida till :förmån för 
höjande av vårt ekonomiska liv och hjälpa 
oss ur denna ekonomiska misär. Men ,v,arje 
gång det blir fråga on tillgripande av så
·dana åtgärder, som de f.a:cto skulle hjälpa 
~oss, till exempel genom att införa en ef
fektiv beskattning av alkoholen, så stöter 
man emot en vägg. Då strejkar det sunda 
förnuftet hos dem, vilka hava makten i 
sina händer. Det är politi'ken som enbart 
regemr, och den politiska försumpningen, 
som 'prägla.r lagstiftningsarbetet i detta nu. 
Om, som jag misstänker, riksda.gens majo
ritet bestående a.v socia.ldemokrater och 
agrarer komma att förkasta försla.get om 
förhöjd alkohol'halt för maltdrycker, men 
sacrntidigt besluta :vtt en skatt skall beta
las för ·dessa:, så är det inte emedan majo
riteten av riksda.gsmännen 8kulle önska 
detta, utan emedan tvenne politiska par
tier på sitt pro,gram hava förbudslagens 
upprätthållande ända in i minsta detalj. 

Man har lk:landrat Lapporörelsen och sagt 
att den med olagliga medel sökt genom
driva och återställa de lagliga fö:r'hållan
dena i landet, och det råder intet tvivel 
därom, att en vacker da.g en ny dylik rö
relse, kommer som helt enkelt åsidosätter 
vad t.venne politiska partier hava påtvun
git ri'ksda:gen. J ag ser l'dm. Päivänsalo 
skratta. Glöm dä icke att den, som skrat
tar sist, ofta skrattar bäst. De!t är min 
övertygelse, att en dylik vrångbild av 
nykterhetslag icke i längden kan upprätt
hållas. 

När emellertid en riksdagsman, som 

gärna. vill bidraga tili höjandet av nyktel·
heten i landet, gör förslag i detta syftlc 
och påvisar, a;tt den nuvarande lagen är 
orilk:tig., samt söker åstadkomma en rättelse, 
så sätta si.g förbudslagsvännerna på sina 
höga hästar, avböja förslwgen 10c:h söka 
smutsiga motiv hos dem, som söka hjälpa 
folket ur det elände, som nu råder. Jag 
misstänker att vi ic!ke bli fri förbudslagen, 
förrän den på ett våldsamt sätt kullkastas, 
och då äro bland annat rdm. Päivänsalo 
och rdm. Voionmaa skuld til!l detta. Det 
är lbäst att på förhand varna dem så att 
de itCke sedan skylla ifrån sig, när en dylik 
vårflod 'bryter in över landet. 

När man talar crned en del riksdagsmän 
tillhörande det socialdemokratiska eller 
agrarpartiet oeh fråg~ar, om det är deras 
allvarliga upprfattning och åsikt, att för
budslagen, sådan den nu tillämpas hos oss, 
'har bragt ~andet nytta, eller huruvida icke 
förbudslagen i någon annan form skulle 
åstwdkomma ett nyktrare läge i landet, sä 
får man det intryeket, att dessa riksdags, 
män ställa sig på en förstående stån<i
punkt, men emedan de försvurit sig ät 
politiken och sitta här såsom nummerbric
kor för sina partier, så våga ·de icke rösta 
på det sätt, som deras förnuft i varda.gs
livet skulle ibjuda dem. Det är och förblir 
en skam för sådana riksdagsmä.n, som här 
rösta emot sin öv·ertygelse emedan deras 
politiska. rpartier på sitt program satt för
budslagens .oryggliga upprätthållande. 

Egendomligt verkar det även, att social
demokraterna, som ju enligt sitt program 
skola al'lbeta för höjande av de direkta 
skatterna och minska.nde av -de indirekta. 
här gå med på att införa en ska:tt på eli 
konsumtionsartikel av oskyldigaste art. J ag 
är ense med den ärade föregående talaren 
i hans uppfattning att om vår ekonomi 
ä.r så dålig, att vi måste uppleta nya skat
tekällor å konsumtionsartiklar, sådana som 
det nu'Varande ölet och svagdrickat, så böra 
alla sådana drycker som faihriksmässigt 
tillverkas heläggas med ska.tt. 

Då man har klara belägg för att den 
dryck, som nu är föreslagen, d. v. s. med 
en alkohoihait av 2.5 viktsprocent, i prak
tiken är fullkomligt ofarlig, och när t. o. m. 
ett anta.l riksdagsmän !hava. varit i till
fälle att pröva denna drycks oiarlighet 
och gen10m att konsumera ett tiotal flaskor 
på nykter mage !kunnat se, att det icke 
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inverkat rpå deras fysik eller deras 1JSyke, , 
så kunde man tro att de skulle l!åta för- i 
n,uftet råda och rösta för en bättre malt
dryck med förhöjd alkoholhalt. Herrar 
socialdemokrater synas dock oherörda av 
det faktum, att ölindustrin, sedan förbuds
lagen införts, årligen har .gått ba:kåt;, att 
ett otal bryggerier dels hava stängt, dcls 
hwva gjort konkurs, och att, om denna lag 
går igenom utan att alkoholhalten. höjes, 
sannolikt största delen av öl!bryggerierna 
måste nedläg.gas, varigenom arbetslösheten 
i landet okas och det ekonomiska välståndet 
ytterligare sän'kes. Men i stället för att 
taga risken av att få ~se en på lagligt sätt 
varande person ,på gott humör", som 
kanske genom att konsumera 15 a 20 
flaskor öl erhållit ett lindrigt rus, så se 
de hellre, att personer 1>å olagligt sätt 
dricka sig dödd'ulla och begå de skändlig
heter som nu äg,a rum. Det är i·cke för
budslagen som är skuld till de många mord 
ooh övergrepp, som i detta :nu ~ske, utan 
skulden drabbar de riksdagsmän, som stå 
bakom detta förbud. Dessa herrar kunna 
icke frånsäga sig det ansvar som vilar på 
dem. 

Man hade hoppats, att då regeringen 
som den första efter det förbudslagen. gc
no:p1fördes hade det modet att visa, att 
:förbwdslagen misslyckats, och genom en en
kel ändring av denna lU<g åter sökte bringa 
:förnuftet till maikten, även riksdagen skulle 
böja sig för detta förnuftets ibud. Så har 
dock icke skett. 

J ag anser det vara lönlöst att ~göra nå
got ko.mpromissförslag ifråga om, huru
vida alkoholhalten skall vara 2.o %, 2.25% 
eller 2.50 %. Det kan vara likgiltigt, om 
en vansinnig person är vansinnig till 
100 % till 90 % eller till 80 %- Förrän 
herrar riksdagsmän taga sitt förnuft till
fånga kan ingenting i riksdagen göras, 
man. arbetar medvetet för, att krafter 
ytterom riksdagen skola återställa förnuf
tet i vårt land. J ag uttalar den förhopp
.ningen, att riksdagens majoritet trots allt 
skall finna det möjligt att rösta för en för
höjning wv; alkoholhalten till deil! före
slagna s.:yrkan. Därest så iclke sker, så 
uttalar jag förhoppningen, att skatt icke 
skall påläggas denna maltdryck, och allra 
minst 20 milj. upptagas såsom inkomst
post, ty ~det är ett självbedrägeri om man 
tror, att 20 milj. skulle komma in på det , 

skräpdricka som det nuvarande ölet repre
senterar. Upptages beloppet rpå inkomst
sidan komma vi att tillåta oss större ut
gifter emedan ibudgeten skenbart ibalanse
rar. Riksdagens majoritet, som kommer 
att rösta för skatten, borde dock vara med
veten om att skatten icke !k:ommer att in
flyta i den utsträckniil!g som i ibudgeten 
förutsatts. 

J ag uttalar, herr talman, den för'hopp
ningen att förnuftet sent omsider skall 
återuppväckas här i riksdagen. 

Ed. Perheen t u p a: Sen johdosta, 
että valtiovarainvaliokunta ehdottaa kaik
kien mallasjuomien verottamista, joissa on 
yli 1 % alkoholia, pyydän huomauttaa, että 
v.altiovarainvaliokunnan ·ehdotus on mah
doton toteuttaa, koska verotus kohdistuisi 
myöskin kaljaan. Tämä valmistetaan ni
mittäin yleensä 4-5 prosentin asteikon 
mukaan, 4-5 prosenttisesta vierteestä, ja 
tulisi sen a]koholipitoisuus hyvin nouse
maan 1-6 painoprosenttiin. Veron tul
lessa voimaan tulisi siis kauppaan ~mim
mäkseen ala-arvoista kaJ:jaa. Koko panimo
teollisuus tulisi nujerretuksi ja silloin 
noin 3--4,000 ihmistä joutuisi kärsimään 
puutetta. Panimotyömi,est·en ja !konttori
henkilöiden palkat tekevät noin 20 miljoo
naa. Tätä summaa vastaava ansio tulisi 
siis häviämään. Vastaavaa työtä ja an
siota pitäisi maassamme saada pailkkansa 
menettäneille, mutta nykyisen työttömyy
den aikana se on mruhdotonta. Mietojen 
juomien vastustamisen tähden totutetaan 
kansaa käyttämään 'vä:keviä juomia. Pir
tua on takavarikoitu maassamme tänä 
vuonna noin 1 miljoonaa litraa, se on noin 
20 % koko maahan tuodusta määräSitä. Al
koholin kulutus on siis ~paljon suurempi 
kuin ennen kieltolakia. Pahinta on, että 
nyt etupäässä käytetään spriistä tehtyjä 
väkeviä juomia, jotka aiheuttavat tapojen 
raaistumista.. Meillä tehdään vuosittain 20 
kertaa enemmän tarppoja ja muita henki
ri,koksia kuin Ruotsissa. Tämä johtuu vain 
siitä, että meillä juodaan väkeviä juomia, 
Ruotsissa etupäässä heikompia. Saksassa, 
Tanskassa ja Etelä-Euroopassa tehdään ani 
harvoin henkirikoksia alkoholin vaikutuk
sesta.. Ma.amme panimoteollisuus on työs
kennellyt kotimaisen mallasohraviljelyksen 
edistämiseksi. Ma.llasohrat ovat yli 30 l}b 
arvo'kkaammat kuin tavalliset maatia.is-
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()hrat. Maanvilj€lys siis kärsii jos mallas
juomateollisuus tukahdutetaan. Mägki ja 
mallasidut, joita rpanimoissa saadaan, ovat 
halpaa vakirehua ja karjanhoidossa paljon 
käytettyjä. Niiden häviäminen kaupasta 
lisää ulkomailta tuotettruv.ien väkirehujen 
määrää vahingoittaen kauppabilanssia; las
kettua mallasveroa ei kuitenkaan saada ko
koon, boska tilaston mukaan verotettavaksi 
ehdotettuja juomia vuonna 192.9 val.mistet
tiin noin 12..4 milj,oonaa litraa, joten vero 
sen mukaan antaisi 12.4 miljoonaa 'mark
kaa,. Tänä vuonna on va:l'rnistus vähintäiru 
10% pienempi. Verotus vähentäisi kulu
tusta vielä enemmän. Jos kyseessäoleva 
ver·o kaljalle hyväksytään, nostaa se ka~jan 
hintaa, mi:kä nyt on käytännössä, noin 11 
-14 markkaa 10 litra;n pullolta, vähintäin 
25 markkaan ·tällaisen 10 litran kaljapul
lon hinnan. Mikään työmies ·ei enää siis 
voi juoda näin kallista juomaa, sillä sen 
hinta on si·tten jo noin kaksi kert-aa, maidon 
hinta. Kun otamme huomioon sen väen, 
joka kuumana vuodenaikana joutuu työs
kentelemään tehtaissa, joissa on kuuma ja 
pilaantunut ilma, on aiv,an mahdotonta 
sellaisissa oloissa käyttää juomana maitoa 
tai piimää. Tästä syystä mielestäni olisi 
Suomen kansalle 1säilytettävä oikeus saada 
käyttää ka~jaa juomana., johon se on jo 
sukupolvien, aikana tottunut. On myö.skin 
otettava huomioon, että panimoteollisuus jo 
joutuu suorittamaan verona joka litraa 
kohti noin 2:5 penniä, kun otetaan huo
mioon mallastulli ja tarkkailuvero, jota pa
nimot suorittavat. 

Edellä olevan pemsteella pyydän huo
mauttaa, että jos mallasjuomista tahdotaan 
veroa saada, on alkoholipitoisuutta koroi
tettava. Muussa tapauksessa olisi mallas
_juomalainsäädäntö pysytettävä ennallaan, 
sillä nykyiset mallasjuomat eivät kestä 
verotusta. Yhdyn ed. Oksalan tekemään 
ehdotuksen, että alkoholipitoisuutta. korotet
taisiin 1.5 %:iin. (Ed. Kivioja: Tekijä 
esille!) 

Ed. Voionmaa: Ed. v. Frenckell ei ole 
pysynyt asiassa. Meillä on käsiteltävänä 
nyt eräs mallasjuomaverokysymys ja hän 
käytti tilaisuutta tehdäkseen yhden tavan
omaisia silmittömiä hyökkäyksiään kieltola
kia vastaan. Siitä kieltolakiasiasta on meillä 
tilaisuus toisella kertaa puhua. Tällä ker
taa minä vain tahdon mainita sen, että kun 

hän tahtoo vierittää edesvastuun kieltolaista 
muutamien kansanedustajien niskoille, niin 
minä katson, että jokainen edustaja on vas
tuussa kannastaan itselleen ja myöskin puo
lueelleen ja Suomen kansalle, ja tässä me 
toimimme, me kieltolain kannattajat siinä 
hyvässä tiedossa, että me toimimme edesvas
tuullisina omilletunnoillemme, puolueit
temme päätöksille ja Suomen kansalle, joka 
on meitä sitä asiaa tänne lähettänyt aja
maan. Mutta me emme tunne vähintäkään 
edesvastuuta herra von Frenckellille. 

Mitä itse asiaan tulee, tähän mallasjuoma
veroon, niin tästä ei ole tehty mitään puo
luepäätöstä, joten asia on siltä kohdalta va
paa. Minä omasta puolestani en tätä vero
tusta pidä ollenkaan tarpeellisena, se on 
epäoikeutettu vero, se on asioita sotkeva 
vero, eikä Suomen tasavalta mahda nyt riip
pua siitä, saapiko se 1-2 volyymiprosenttiin 
alkoholipitoisia kaljoja verotetuksi vai ei. 

Valtiovarainministeri V en n o 1 a: Edel
linen puhuja lausui, että on erinomaisen 
pieni asia, saadaanko tätä veroa vai ei ja 
että Suomen tasavalta ei siitä suuremmassa 
määrässä järky. Olen myös sitä mieltä, 
ettei Suomen tasavalta tästä vielä järky, 
mutta tahtoisin kuitenkin alleviivata, että 
jokainen kymmen-miljoona on hyvin vakava 
kysymys Suomen tasavallan tulo- ja meno
arviossa tulopuolella tällä hetkellä. Olen 
ollut sitä mieltä, että tämä n. s. pukkiolut ja 
pilsneriolut, jota sellaiset yhteiskuntaluokat 
pääasiallisesti käyttävät, jotka hyvin voivat 
sen maksaa, on yksi niitä vero-objekteja, 
joita tässä tilanteessa voitaisiin käyttää ve
ron ottamiseen. En ole tahtonut sitä kyt
keä sen riitakysymyksen yhteyteen, koroite
taanko alkoholiprosentti vai ei, koska on 
erinomaisen tärkeätä, että tämä vero saa
daan, huolimatta tuosta riitakysymyksestä. 
:Mutta koska nyt on siitä tullut puhe, niin 
minä aivan hyvin ymmärrän, että tämän 
verotuksen yhteydessä asia sukeutuu esille, 
koska pukkiolut ja pilsneriolut ei suin
kaan ole niin erinomaista, että siitä kansa
laiset suurella mielihyvällä vielä maksaisi
vat veroa, vaikka valtion täytyykin sitä 
vaatia. Minusta tuntuu kuitenkin, että 
tästä alkoholiprosentin koroittamisesta kes
kusteltaessa näkyy vallitsevan jonkunmoi
nen alkoholikauhu. Enkä voi muuta kuin 
todeta, että siihen on ikäänkuin katsottu 
itsensä sokeiksi, ilman että asiallinen arvos-

39 
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telu tulee kysymykseen. Minulla on tässä 
edessäni lausunto, jossa sanotaan, että yli
opiston fysiologisessa laitoksessa on toimi
tettu perinpohjaisia tutkimuksia kolmen 
professorin johdolla ja näiden antamasta 
lausunnosta selviää, että mainitut tiedemie
het suosittelevat alkoholirajan koroittamista 
2.25 painoprosenttiin, koska mallasjuomat 
silloin vielä olisivat terveydelliseltä ja rait
tiuskannalta katsoen aivan vaarattornia 
mutta paremmin säilyviä, terveellisempiä j~ 
maukkaampia kuin nyt, ja sitten jatketaan 
samassa lausunnossa: ,Tämän rajan on 
Ruotsin ja Tanskan raittiusväki omaksunut 
ja tähän määrään eli 2.25 painoprosenttiin 
soisi Suomen panimoteollisuuskin alkoholi
rajan koroitettavaksi ". Olen keskustellut 
tästä asiasta viimeksi eilen asiantuntijain 
kanssa ja he sanovat, että tämä Y.oroitus 
olisi tarpeellinen jo siitä syystä, että saa
tai~iin maukkaampi ja parempi juoma, mal
lll:SJU~~a, kuin mitä nykyisin on, ja myös
km sntä syystä, että olisi mahdollista val
mistaa uusia mallasjuomia, jos tämä mai
nittu alkoholiprosenttiraja olisi sallittu. 

Kun nyt näin on asianlaita ja tällaiset 
kemistiasiantuntijat asettuvat tälle kannalle .. . .. .. ' mm mma en ymmarrä, minkä tiedon ja vii-
sauden perusteella pidetään niin kovin 
kiinni siitä l,G painoprosentista, joka ker
ran on tullut säädetyksi. Ei minusta lakia 
ole käsitettävä niin, että siihen ei koskaan 
voitaisi tehdä minkäänlaista korj1.11l~Vt tai 
oikaisua. Olisin siis sitä mieltä,· että tätä 
alkoholiprosentin koroittamista käsiteltäessä 
koetettaisiin asettua siinä asialliselle kan
nalle, ja kun on näin paljon todisteita tut
kimuksen perusteella olemassa, siinä koetet
taisiin päästä sellaiseen tulokseen, että louk
kaamatta raittiuskansan harrastuksiakaan 
voitaisiin tätä alkoholiprosenttia koroi'ttaa 
niin että todellakin päästäisiin maukikaim~ 
piin ja parempiin mallasjuomiin, kuin mitä 
nyt on laita. Asianlaita nyt on niin, että 
alkoholista ei taida päästä kokonaan eril
leen sentakia, että ihmisruumis jo sinänsä 
sitä valmistaa ja silloin ei auta muu jos 
s~it~. tahtoo. päästä erilleen, kuin vap;utua 
tasta maallisesta majasta. Jo uudisleivässä 
jokainen maanviljelijä sitä valmistaessaan 
saa alkoholia, ei siitä pääse. Pääasia on 
säilyttää sen määrä semmoisena, että sillä ei 
va:'Lr~nneta niitäk~än harrastuksia, joita 
rmttmskannalta aJetaan. Tahdon tämän 
lausua tässä yhteydessä, koska arvelen, että 

tämä verotusasiaa kenties asiallisemmin ar
vo:'3te~taisiin ja koska katson, että pelkät 
as1alhset syyt antavat aihetta tämän alko
holiprosentin tarkastamiselle ilman että 
kieltolakiasiaa ollenkaan loukataan. ' 

Ed. Päivänsalo: Ed. v. Frenckell 
täällä viittasi siihen, että eduskunnan rait
tiusmiesten kantaan vaikuttaisi poliittinen 
näkökohta yksinomaan ja että he ovat olleet 
siis vannoutuneita politiikkoja, koska uskal
tavat vastustaa oluen alkoholiprosentin ko
roittamista. 

Minä pyydän sanoa, että mikäli se minua 
koskee - hän mainitsi minun nimeni -
niin siihen ei vaikuta vähimmälläkään ta
valla poliittiset syyt, sillä minä ratkaisen tä
män kysymyksen mallasjuomista ja yleensä 
alkoholijuomista yksinomaan asiallisten nä
kökohtien perustuksella, silmälläpitäen ai
noastaan rakasta Suomen kansaani (Edus
kunnasta: Oikein!) eikä yhtään mitään po
litiikkaa. Siis siinä ei ole minkäänlaista rä
mettymistä eikä mitään poliittista aihetta. 
Jos täällä jokainen äänestää niin vapaasti 
kuin minä äänestän, niin olen varma siitä 
ettei voi syyttää ketään politiikasta. Se viit~ 
taus on siis aivan aiheeton j'a väärä. Mutta 
mitä hän muuten mainitsi myös siitä että 
kokeilujen kautta olisi osottautunut 'ettei 
ole vaikuttanut kenenkään fysiikkaa~ eikä 
myös henkiseen tilanteeseen, vaikka he ovat 
lyhyessä ajassa juoneet kymmeniä litroja vä
kevämpää olutta, niin se ei myöskään pidä 
paikkaansa. Minä olen puhutellut erästä 
henkilöä, joka antautui kokeenalaiseksi. El
len väärin muista, nautti hän 2.4 % olutta 
40 minuutin kuluessa, tai oliko puolentunnin 
kuluessa, 2 litraa tyhjään vatsaan ja hän 
sanoi, että se vaikutti häneen niin että ei 
katsonut voivansa sanoa tulleensa' päihty
neeksi, mutta hän tuli hyvin uneliaaksi. Ja 
minä en tahtoisi, että Suomen kansa tulisi 
uneliaaksi. (Eduskunnassa naurua.) Mi
nun tietääkseni ei esitys, mistä nyt on kysy
mys, ole lähtenyt raittiuskansasta. Minä 
kannatan verotusta, mikäli koskee pilsneri
pu~loja, ja sittenkun palaamme mallasjuo
mam prosentin koroittamiseen saamme 
uudelleen kohdata toisemme ' 'edustaja 
v. Frenckell. ' 

Ed. Niukka n e n: Eräiden lausunto
jen johdosta minä huomautan, että valtio
varainvaliokunnassa myöskin on lausuttu 
epäilyksiä siitä, voidaanko tällä verotuksella 
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saada kokoon 20 milj. markkaa, ja minä 
olen sitä mieltä, että näihin epäilyksiin on 
ollut täysi aihe. Kun kumminkin tästä alko
holin verottamisesta on niin paljon puhuttu 
ja kun hallitus on antanut siitä esityksen, 
niin valiokunnan enemmistö ei halunut aset
tua siihen nähden hylkäävälle kannalle. 
Kumminkin siihen nähden, että haJli
tuksen esitys tiesi, 'että kaikennäköi
nen kalja tulisi verotuksenalaiseksi, va
liokunta tässä suhteessa on korjannut 
lakiehdotusta siten kuin mietinnöstä nä
kyy. Tämä korjaus perustuu a<Jian
tuntijain valiokunnalle antamiin selityk
siin. Heidän lausuntojensa mukaan laki 
siinä muodossa, kuin se nyt on valiokunnan 
mietinnössä, ei tule koskemaan tavallista 
pyötäkaljaa, mutta kylläkin pilsneriä ja 
muuta sellaista pikkupulloissa olevaa olutta. 
Ja jos vevotuksesta kerran aijotaan jotakin 
tuloa saada kokoon, niin ei minusta ole mah
dollista enää koroittaa alkoholiprosentin ali
rajaa tässä verolaissa. 

Ed. von F r c n c k e ll : Ed. V aionmaa 
väitti, että sosialidemokraattinen puolue ei 
olisi määrännyt kantaansa tässä asiassa. 
Muodollisesti herra Voionmaa on oikeassa. 
1futta tämä laki ja mallasjuomalaki on mi
nusta käsitettävä yhtenä. Sen johdosta pyy
täisin saada kysyä, onko totta, että sosiali
demokraattinen puolue on käsitellyt sitä ky
symystä, saavatko sen edustajat vapaasti 
äänestää näissä asioissa vai onko vähemmis
tön alistuttava enemmistön päätökseen, ja 
onko totta että 29, tai, oliko se 27 äänellä 
päätettiin 13 ääntä vastaan, että edustaja 
ei saisi äänestää enemmistöä vastaan. Ed. 
Päivänsalolle tahtoisin huomauttaa, kun hän 
pelkää kansan uneliaisuutta, että minäkin 
koetan myös sitä kansaa herättää. 

Ed. V o i on m a a: Herra valtiovarain
ministeri arveli nähtävästi, että saattaisi tä
män asian ratkaisuun, joka nyt on esillä, 
vaikuttaa se, mitä ajatellaan siitä toisesta 
lakiehdotuksesta, mallasjuomien alkoholipi
toisuuden koroittamisesta, ja saattaa niin 
ollakin. Ainoastaan senvuoksi, että näitä 
asioita tahdotaan kytkeä yhteen ja että 
herra valtiovarainministeri on sen tehnyt, 
minä rohkenin pyytää vielä puheenvuoroa. 

Herra valtiovarainministeri panee erin
omaisen suuren painon siihen, mitä kemisti
asiantuntijat ovat lausuneet. Valitettavasti 

tätä yhteiskuntaa ei voida kaikissa kohdin 
rakentaa kemistiasiaintuntijain mielipitei
den nojalla, jotka itse asiassa saattavat olla 
aivan oikeita, mutta jotka käytännöllisessä 
elämässä eivät kuitenkaan voi antaa varmaa 
ohjetta. Tahtoisin mainita, että jos hän on 
käyttänyt asiantuntijoita tämän alkoholi
prosentin tutkimiseksi, niin minulla on ollut 
tilaisuus aivan äskettäin tutustua kolmen 
lääkärin, niiden joukossa tämän alan eri
koistuntijain, tämän nyt esillä olevan asian 
johdosta hankittuun lausuntoon. Niistä yksi 
arvelee, että 2.25 painoprosenttia alkoholia 
sisältävä mallasjuoma ei itsessään yksilölli
sesti olisi pidettävä juovuttavana juomana. 
Mutta toinen lääkäri on aivan päinvastaista 
mieltä, hän katsoo, että kyllä se on jo juovut
tava juoma ja erittäinkin kaikessa tarkkuus
työssä, jota meidän nykyaikainen elä
mämme on niin kovin täynnä, semmoinen 
juoma on perin vaarallinen ja harhauttava
kin, semminkin koska hän saattaa joutua 
tämän kautta siihen uskoon, että hän ei olisi 
alkoholin vaikutuksen alainen ja hän kuiten
kin sitä on. Kolmas lääkäri mielestäni aivan 
oikein huomauttaa, että alkoholin vaikutus 
eri ihmisiin on niin äärettömän erilainen : 
se, mikä toiselle ei ole vähimmässäkään mää
rässä vaarallinen, se saattaa toiselle olla vaa
rallinen ja usein onkin vaarallinen. Tässä 
hän siis huomauttaa aivan oikein, että 
asiassa on otettava huomioon kokemukset ja 
asia ratkaistava kokemusperäisesti. Sille 
kannalle on asettunut meidän maamme rait
tiusväki, kun se vastustaa niin jyrkästi alko
holiprosentin koroittamista. Kokemusperäi
sesti eikä yksityisten kemistiasiantuntijain 
tutkimuksen nojalla se on tullut siihen va
kaumukseen, että on kovin vaarallista mennä 
tästä kokemusperäisesti määrätystä 2 % :n 
rajasta ylemmäksi. Nyt kyllä herra valtio
varainministeri kaikella suurella arvovanal
laan isällisesti meille huomauttaa, ettei se 
ole raittiusväen kanta. Se on kuitenkin rait
tiusväen kanta kaikkialla maailmassa, se on 
kansainvälinen raittiusväen kanta. Kun mi
nisteri sanoi, että Ruotsin raittiusväki on 
toisella kannalla, se mahtaa koskea jotakin 
muuta asiaa, mutta ei tätä; Ruotsin oluen 
prosenttia ja luokitustase voi koskea, mutta 
ei sitä periaatteellista kysymystä, mitä alko
holipitoisuutta on pidettävä raittiuden kan
nalta vaarallisena ja mitä ei. Että 2 % :ssa 
Suomen raittiusväki kokemusperäisesti on ja 
tahtoo pysyä, siitä on luullakseni ministeri 



468 Maanantaina 8 p. joulukuuta 1930. 

V ennolakin saanut nähdä aivan julkisia va
kuutuksia niissä sanomalehtikirjoituksissa, 
joita Raittiuden Ystävien seura on julkais
sut, ja niistä kirjelmistä, joita ainakin minä 
olen tältä järjestöitä saanut ja joissa kovin 
hellittävästi puhutaan sen puolesta, ettei 
alkoholiprosenttia nyt ruvettaisi koroitta
maan. Kyllähän sitä nyt voi ratkaista alko
holikysymyksen silläkin tavalla, että kun 
kerran uudisleivässäkin on alkoholia, ja kun 
ihmisruumiissakin alituisesti on jonkun ver
ran alkoholia, niin ei lisä haittaa. Kuitenkin 
minä tahtoisin ministeri Vennolalle kaikella 
kunnioituksella huomauttaa, ettei tuosta syö
dystä uudisleivästä ole sentään kovin usein 
h~malaan tultu, mutta kyllä noista alkoholi
juomista on tultu humalaan. 

Ed. L o h i: Meillä on ollut tilaisuus nyt 
kuluneen vuoden aikana ulkopuolelta edus
kunnan, parlamentin vastaisten piirien ta
holta usein saada kuulla hyökkäyksiä puo
lueita vastaan ja puolue-elämää vastaan si
nänsä, mutta sitä nyt harvemmin vielä on 
tapahtunut aikaisemmin täällä eduskun
nassa. Mutta tällä kertaa ed. von Frenckell 
pyrkii osoittamaan, että tämä alkoholijuo
makysymys on sellainen, että siinä puolueet 
terrorisoivat yksityiset jäsenet, etteivät he 
voi menetellä vakaumuksensa mukaan. 
(Eduskunnasta: Sehän on tosiasia ! ) Asia
harr on nyt kertakaikkiaan niin, että vaikka 
puolue-elämää kuinka paljon syytettäisiin
kin ja koetettaisiin osoittaa kansakunnalle, 
että se on kaikki pahasta ja että puolue
elämä täytyy saada hävitetyksi, niin tosiasia 
sittenkin on, että se ei menesty ei missään 
maassa muualla, paitsi missä on diktaattori
valta, niinkuin esim. meidän itäisessä naa
purimaassamme nyt on. Siellä ei sallita mi
tään puoluetoimintaa. Kansanvaltaisessa yh
teiskunnassa siellähän on asia niin, että 
kaikki ihmiset eivät voi ajatella valtiollisista 
ja yhteiskunta-asioista aivan samalla tavalla, 
ja kansanvaltaisissa oloissa kaikki ne, joilla 
on sama maailmankatsomus yhteiskunnalli
sista kysymyksistä, ne pyrkivät liittoutu
maan yhteen ja koettavat yhteenliittymisen 
avulla saada valtiollisessa elämässä toteute
tuksi niitä päämääriä, jotka heille ovat 
tärkeimpänä ja kaUeillnpana ihanteenaari. 
Tämä on kansanvaltaisen yhteiskuntajärjes
telmän välttämätön seuraus kaikkialla maa
ilmassa. Niin paljon kuin puolueita vastaan 
koctcttaneekin lokaa lyödä, .niin puolue-

elämää ei voida hävittää. Minä olen valmis 
myöntämään, että puolue-elämässä myöskin 
voi monasti olla paljon sellaista, joka ei ole 
terveellistä yhteiskunta- ja valtioelämälle. 
Mutta sittenkin tosiasia on niin, että puo
lueissa myöskin, suuremmissa pu()lueissa, 
täytyy mielipiteistään jonkun yksilön jos
sain yksityisessä asiassa tinkiä, kun yhteinen 
päämäärä tällä yksilöllä on sama kuin sillä 
puolueella, johon hän lukeutuu. Ja tästä 
voi johtua, että yksityistapauksessa yksilö 
alistuu mielellään enemmistön käsitykseen, 
ettei menisi kaikki rikki, joka on paljon suu
rempaa ja kaikille yhteistä. Se on elävä 
elämä, joka tähän johtaa, ed. von Frenckell, 
eikä sitä voida toiseksi tehdä millään pakko
keinoilla. 

Mitä sitten tulee tähän mallasjuomakysy
mykseen, niin valtiovarainvaliokunta on läh
tenyt siitä tosiasiasta, että valtiotalouden 
tila on meillä nyt sellainen, että täytyy koet
taa saada myöskin tätä tietä valtiolle tu
loja, ja valtiovarainvaliokunta on hallituk
sen esitystä siinä suhteessa selventänyt, että 
se on pannut myöskin alimman alkoholira
jan, jota hallituksen esityksessä ei ollut. 
Onko tämä raja kuinka onnistunut, sitä tie
tysti näin maallikon on vaikea sanoa, mutta 
minun käsitykseni on, että jos tämä raja 
nostetaan puoleentoista % ja se toinen laki
ehdotus ei tule hyväksytyksi, niin kyllä tä
män lain merkitys on plus minus nolla. Ei 
tällä sitten saa mitään raJhaa. 

Mitä taasen tulee tämän mallasjuoman 
alkoholiprosentin koroittamiseen, siitä nyt 
toistaiseksi ainakaan maalaisliiton ryhmä ei 
ole tehnyt mitään päätöstä. Me voimme yk
silöinä aivan vapaasti tätä arvostella siltä 
näkökannalta nimenomaan, onko tämä ko
roittaminen raittiusharrastukselle vaaral
lista. Siinä voi olla erilaisia käsityksiä toi
silla ja toisilla, mutta se kysymys ei ole 
meillä tällä kertaa vielä esillä, vaan yksin
omaan tämä verotuskysymys, ja minä luu
len, että jos tällä verotuksella tahdotaan 
saada meidän valtiotaloutemme tulopuoli 
vastaamaan menopuolta, niin ei ole muuta 
mahdollisuutta kuin hyväksyä valtiovarain
valiokunnan ehdotus. 

Ed. von F r en c k e ll: V aitiopäiväjärjes
tyksen 11 § :ssä sanotaan: ,Edustaja on vel
vollinen toimessaan noudattamaan oikeutta 
ja totuutta. Hän on siinä velvollinen nou
dattamaan perustuslakia eivätkä häntä sido 
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mitkään muut määräykset". Nyt ed. Lohi 
väitti, että maalaisliiton ryhmä ei ole mää
rännyt kantaansa, ja minä uskon, että se on 
oikein. Mutta eikö koko puolue ole määrän
nyt kantaansa kieltolakiin nähden ja eivätkö 
maalaisliiton edustajat, koska kuuluvat puo
lueeseen, ole sidotut tähän päätökseen~ 

Ed. Aalto-Setälä: Ed. Niukkasen 
lausunnon johdosta minä pyytäisin huo
mauttaa, että valtiovarainvaliokunta tosin 
muutti lain 1 §:ssä olevan vierreprosentin 
3 :sta 5 :ksi asiantuntijain lausunnon perus
teella, sillä esim. se pöytäkalja, jota täkä
läinen osuusliike Elanto valmistaa ja jota 
Helsingissä suuressa määrin nautitaan, on 
valmistettu vierteestä, jonka prosenttimäärä 
lähentelee ihan viiden rajaa, ja asiantunti
jat vakuuttivat, että jos 3 % säädetään vero
tuksen rajaksi, niin kaikki nautittavaksi 
kelpaava kalja tulisi verotettavaksi. 

Mitä sitten tulee valiokunnan 1 § :ään li
säämään alkoholiprosenttiin, niin se ei pe
rustu mihinkään asiantuntijalausuntoon. 
(Keskustasta: Kyllä!) Ei perustu. Se pe
rustuu vain siihen, että tahdottiin saada 
joku sellainen nykyisen lain mukainen vero
objekti, esim. pilsneri, jonka alkoholipitoi
suus liikkui 1-1.G prosentin välillä. Mutta, 
kuten ed. Perheentupa mainitsi, kalja, joka 
on valmistettu 5 % :1!_ vierteellä, nousee it
sestään yli 1 prosentin alkoholipitoisuuden, 
joten siis tällaisen kaljan valmistajat tuli
sivat tämän lain mukaan rangaistukseen 
vikapääksi tai kalja verotetuksi. Katson, 
että alkoholiprosenttia on koroitettava aina
kin ed. Oksalan ehdottamaan määrään. 

Ed. P i t k ä n e n: Minä ed. Päivänsalon 
lausunnon jothdosta tal1toisin saada huo-

, mautetuksi, että ne, jotka olivat professori 
Tigerstedt-vainajan toimittamissa kokei
luissa mukana n. s. koekaniinina, eivät tun
teneet mitään päihtymystä. Minä olen yksi 
niistä, ja voin vakuuttaa, että minä tunsin 
tietysti jotain rasitusta, kun piti kaksi lit
raa juoda puolessa tunnissa kaljaa, mutta 
minä olen tuntenut samantapaista rasitusta. 
myöskin silloin, kun olen kovaan nälkääni 
syönyt rukiista leipää, ei sen enempää mi
tään se vaikuttanut, minä vakuutan. 

Ed. L o h i : l~d. v. Frenckellin lausunnon 
johdosta minä huomautan, että se on kyllä 
totta että maalaisliitto on ottanut ohjel
maansa puolueena myöskin kieltolain. Alko-

holikysymys kokonaisuudessaan on siksi 
suuri yhteiskunnallinen kysymys, että siitä 
välinpitämättömänä ei voi olla mikään suuri 
puolue ja määrittelemättä kantaansa siihen. 

Ed. N i u k k a n e n: Ed. Aalto-Setälän 
lausunnon johdosta minä huomautan, että 
valiokunnan ensimmäiseen pykälään tekemä 
lisäys ,taikka joitten alkoholipitoisuus on 
yli 1 painoprosentin" johtui siitä, että va
liokunnassa asiantuntijoina läsnäolleet raha
ministeri, sosialiministeri ja heidän sinne 
tuomansa Asiantuntijat katsoivat, että se oli 
asianmukainen lisäys, jotta saataisiin pul
loissa oleva pilsneri verotuksenalaiseksi. 
Minä oletin, että heitä voitiin pitää tässä 
asiassa asiantuntijoina. 

Ed. A a 1 t o-S e t ä 1 ä: Minä myönnän 
kyllä ed. Niukkasenlausunnossa oikeaksi sen, 
minkä hän nyt mainitsi, mutta samalla minä 
tahdon huomauttaa, että herra rahaminis
terin ja sosialiministerin kanta perustui sii
hen, että olisi saatava, joku verotusobjekti 
eikä siihen, mikä on käytännöllinen alkoholi
raja. 

Ed. Saarinen: Ed. Aalto-Setälälie 
minä tahdon huomauttaa, että tämä yli yh
den prosentin oleva alkoholiraja määrättiin 
valtiovarainvaliokunnassa asiaintuntijain 
lausunnon perusteella sen takia, että ed. 
Aalto-Setälän äsken mainitsemassa Elannon 
kaljassa alkoholiprosentti on kai noin 
O.s-0.9 ja juuri sitä selventääkseen, että 
tällainen tavallinen pöytäkalja jäisi verosta 
vapaaksi, määrättiin tämä ruinimiraja alko
holiprosentille, jotta siten oltaisiin selvillä, 
mitä todella on tarkoitus verottaa. 

Ed. Aalto-Setä 1 ä: Elannon pöytä
kaljassa, kun se saa seistä vähän aikaa, voi 
alkoholipitoisuus nousta l.o G painoprosent
tiin. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Yleiskeskus:t.e~un kuluessa 
on ed. Oksala ed. Perheentuvan kannatta
mana tehnyt muutosehdotuksen ensimmäi
seen pykälään. Voin sen selostaa ja ottaa 
huomioon lakiehdotusta yksityiskohtaisesti 
käsiteltäessä. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 
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1 § esitellään. 

Keskustelua ei enää synny. 

P u h e m i e s : Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Oksala ed. Perheentuvan kannatta
mana ehdottanut, että ensimmäisessä pykä
lässä sanat ,yli yhden painoprosentin'' 
muutettaisiin sanoiksi ,yli puolentoista 
painoprosentin". Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Oksalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Oksalan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä, jotka äänes
tävät ,ei", nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

2-11 §, lakiehdotuksen johtolause ja ni
mike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään kello 13,29. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 13,46. 

9) Ehdotus laiksi tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevien rahastojen varojen käyttämi
sestä lainoiksi maa- ja metsätaloudellisiin 

tarkoituksiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 17 ja otetaan t o i s e en käsi t t e-

l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 8, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 17. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
ehdotuksen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

10) Ehdotus laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1931. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 16 ja otetaan ensi mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 43, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 16. 

Keskustelu: 

Ed. Keto: Herra puhemies! Kun nyt 
hallituksen tulliesitys on palannut valtio
varainvalio'kunnasta, on syytä tarlkastaa 
hiuikan tämän ehdotusta ja sen perusteita. 

Kuten kaikki lienevät huo:ma;nneet, on 
valiokunta periaatteessa asettunut samwllc 
tullipoliittiselle kannaLle lkuin hallituskin 
esityksessään. Tätä pidän kansantwlous
polii tJtisena hwrha-askeleena. V alidkunta on 
samoin ikuin hallituslkin huo:mattavammin 
luopunut siltä aikaisemmwlta \kannalta, että 
tullitariffiin ei olisi varsinaisemmin jär
jestettäw.ä oleellisia ja varsinkin suojelus
tullipoliirttisia muutoksia, 'enn<enJkuin vuonna 
19C?i7 asetettu tullikomitea on saanut val
miiksi oodotulksensa pysyväiselksi tullitarif
fiksi. Mihin virheisiin, sekä tulliteknilli
sessä että: tuLlipoliittisessa suhteessa, sekä 
hallitus että valiokunta ovat nyt joutu
neet, kun ne ovat ilman riittäwää valmis
telua wlmeet Jaajoja :muutoseihdotuksia, 
sen luulen myöhemmin voivani osoittaa. 
Sitä ennen on !kuitenkin tarpeen sanoa 
muutama sana tämän asian periaatteelli
sesta puolesta. 

Tähän saalklka meil'lä on tuHitariffissa 
muuteltu etUIPäässä verotuUeja, lulkuun-
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,ottamatta luonnollisesti niitä muutoksia, 
mitä meidän rahanarvon alentumisemme 
aiheutti aikoinaan. Tämä tällainen pidät
tyväisyys crnuutoik:siin nä!hden unik:in ollut 
oikein, sillä !heilahteluthan tuottavat epä
varmuutta Qiiike-elämässä;mme, ikun tullit 
tehdään riippuvaisiksi satunnaisista edus-
1mntaenemmistöistä. Myöskin yksityiset 
muutokset tuottavat häiriöitä, koska tulJ.i
tariffi on kokonaisuus, jossa muUitokset 
tavalliseSiti aina vaikuttavat useampiinlkin 
nimik'keisiin. 

Tästä ikamnasta on nyt hallitus ensi ik:er
ran oikeastaan lhuomattavammassa mää
rässä poikennut. Nyt on eihdotetltu lukui
sia koroituik:sia maataloustuotteille ja myös
kin lteollisuustuotteille. Senjälik:een kun 
viime vuonna oli koroitettu kutomaJteolli
suustuotteita, näkyy tulleen muotiin vallan 
tavaton rappujen ravaaminen teollisuus
"Clämän edustajien taholta ei vain :halliltulk:
sessa, vruan myöskin Hmei.sesti valtiova•rain
valiokunna:ssa. 

Minusta tuntuu iJmitenikin siltä, että ei 
ole ajateltu loppuun, mitä koroitukset ik:an
'SanltaLouteen vaikuttavat. Ne helpottavat 
tosin e:Däiden, 'Varsinkin lkun on lkysymys 
teollisuudesta, verraten pienten yrittäjä
ryhmien asemaa, mutta ne rasittavat kaik
kien muiden yri,ttäjäin tilaa. Miikä on tästä 
:seUII'aus? Tällaiset koroitukset 'Vaikuttavat, 
että ihintata;so ,ei meillä laske sama•ssa mää
rässä ikuin muissa maissa, joissa lasku ,tätä 
nykyä trupalhtuu erinomaisen nopeasti. Moni 
sanonee, että ltämä!hän on samantelkevä'ä tai 
oikea:Sitaan hyväik:in a;sia. Mutta ikaiklki rta
louselä!nän seuraajat valitta'Vat tällaista i'l
miötä. 

Jos tax1kastelelllille tuikkuhintaindeksiä 
meidän maa;ssamme verraten sitä muihin 
maiihin, niin huomaa;:rnme, ·et,tä muissa 
maissa !hintataso on eräissä maissa pudon
nut ainaJkin sarrnan'Verran ja useissa maissa 
huomattava8ti enemmän kuin rrneild!~n rrnaas
samme. Olen erityisesti pannut merkille 
-erään tutkieLman, j'onika mai8teri Ekholm, 
joka meillä tukkulhintaindeik8iä laatii, on 
aikoinaan julaissut Suomen Pankin ikuu
kausi.julJkaisussa ja Hufvudstadsbladetissa 
ja jossa hän osoitta:a, •että vuoden 1!928 syk
systä tämän vuoden puoliväliin hintll!ta;so 
yleensä meillä oli pudonnut suunnilleen 
saman verran kuin Sruksll!Ssa, Suur-Bri
tanniassa ja Yhdys,vai1loissa, mutta paljon 
vähemmän !kuin Hollannissa, Ruotsissa, 

Tshelklkoslovalkiassa ja nwnissa ulkoeuroop
palaisissa maissa. 

Jos katsomme nimenomaan sitä seilkkaa, 
missä tavararyhmissä alennus meidän 
malliSSamme on tapahtunut, niin huomaam
me, että !hintojen a;l,ennus on oUwt var
sin ·erilainen eri tavarary'hmissä. Me voimme 
todeta, että yleisirudelksin lasku laikakuusta 
19218 lokakuuhun 1•9,30 oli 14.s. maatalous
tuotteiden laslku 31.s, lkotima,rikkinateolli
suuden 6.9, rrnaahantuotujen tavaroiden iko
konaisindelksiru lasku 213.5, selkä rrnaasta vie
tyjen t:waroiden !kdkonaisindeksi 15.3. 

Mitä varten olen nämä numerot mainin
nut? Ensinnäkin me voimme niistä huo
mata, että uS'eiden pienten maiden hinta
taso 1on laskenurt; enemmän kuin meillä ja 
on alhaisempi ikuin meillä. Toiseksi ikoti
mamkikinateollisuudlen hintataso on nyt pula
aikana, jalka on kestänyt syksystä 19.28, 
vain mitättömä;sti laslkenurt sinä aiik:ana, jol
loinika ma:ataJoustuotteide.n hinnat ovat las
keneet ·lähes koLmannella osalla. Kaikki 
kansantaloustutlkijart ovat y!ksimielisiä siitä, 
että !korkea hintataso ehkäisee 'kilpailuky
kyä :maailmanmarkkinoilla. Vientiteolli
suutemme: sahateollisuuden, puunjalostus
teollisuuden ja lkarjateollisuuden ltuotanto
kustannuikset rpysyvät tällaisissa oloissa 
suhteettoman korkeina. Niiden on pakko 
myydä tavaroita ulkomaille alilhintoihin. 
Tämä tuntuu lkolko kansantaloudessa. Ni
menomrua·n metsrutuotteiden hintain lasku 
paitnaa myöskin alas metsän hinnat ja tun
tuu tavattoman painavana metsä.nomista
jain taloudessa. Lopulta myöskin ikoti
mal'kkinateollisuus kärsii tällaisesta asiain
tila;sta. 

Kaikkialla senvuolksi vaUio nylkyjä;än tie
toiJseg.ti ajaakin hintojen la;s'kemispolitiik
kaa. Hintojen la.slkeminen - Preisabbau, 
niinkuin saJksalainen saruoo - on päivän 
iskusana. Missä tavaralajeissa tällainen 
hintojen :v:ärhentäminen, hintojen laslkemi
ruen on vä:lttämrutöntä, se !kävi ilmi jo äs
ken rrnainitsemistani tilastonumeroista. 

Mutta tämä mielestäni rrnyöskin osoittaa, 
missä suhteessa hallituksen esitys ja sama
ten validlmnnan mietintö on terveeseen 
kansamtaloudelliseen ikeihityikseen. Sehän 
esittää huoonalttavia, ja kuten rtoivon voi
vani osoittaa, täysin perusteettornia tulli
koroituksia ja 'etupäässä juuQ'i kotimarkki
nateollisuudelle, jonlka hintll!taso on, niin
kuin osoitin, meillä laskenut sumrt;eettoman 
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väihän, estäen maamme tu01tantoelämän rpy
symästä maailmanmaa:1kkinoi1la ikilpailu!ky· 
kyisenä. T~äihän sanottaneen: Jos ei suo
jella kotimarklkinateollisuut<ta, tuotanto
elämä menee nurin, ja erityisesti luonnolli
sesti omat puoluetoverini pelrkää,vä,t työt
tönnT"I~den kasvua. Siksi kai ihekin ovat 
menneet ·eräisiin näihin teoUisml!stuott,eiden 
tullien koroituksiin. Asia on kuitenkin 
si,ten, että jos knetetaan keinotekoisesti es
tää hintojen laSkua, viimeinen villitys lkä:y 
pahemmaik:Jsi ensimmäistä. Jos 'ei maa. pysy 
k~lpailu:kylkyirsenä, 'OTh seurauksena alitui
nen työttömyys. Ei siis auta, vai'klkapa 
pula-aiikana j.oku yritys menisikin nurin. 
Pula-ajallahan on kansantarouksissa juuri 
tärkeä teihtä:vänsä siinä 'sruhteessa, että sen 
tulee. edistää valikointia yritysten kesken, 
pitää huoli siitä, 'että eEnlkyvyttömät yri
ty!kset eivät jää olemaan, va:arn että kan
santalous pula-ajasta kohoaa terveempänä 
ja elinvoimaisempana. Tällaiseenhän me
nettelyyn ·on jo tähän saakka monessa 
maa;ssa ollut paiklko. Me tiedämme, mi
tenkä Saksassa on lähes kymmenkunta 
vuotta sitten ollut pak'ko suoritrtaa suun
nattomia rkustannu!ksia vaatinut teollisuu
den ratsionalisoiminen, järikiperäistytrtämi
nen, senjä:llkeen kun maan rva!luutta oli 
urudelleen pysty;tettävä ja aikaisempi va
luuttapolitiilkika oli mruassa synnyttänyt lu
kuisia ,epäterveitä yrity!ksiä. Tuossa ratsio
nalisornisprosessissa monet yrit~set meni
vät nurin, mutta senjä,lkeen Saksan teol
lisuus on muodostunut tavattomasti kil
pailukykyisemmäksi kuin a~aisemmin. Sa
moin kävi Norjassa kun ne palauttivat va
luuttansa kulta-arvoon. TäHöin syntyi 
niissä työttömyyttä. Tämähän on tavwtto
man ikävä i[miö, mutta yhteiskunnan täy
tyy siitä koettaa rp]täå huolta muilla toi
menpirteillä kuin <Sellaisilla, jotik:a :ehkäise
vät tervettä kehitystä. 

Trumä on ollut sosialidlemorkraa,ttien kanta 
vailkeammissakin oloiS<Sa., kuin meillä il1yt 
on la]ta. Mainit<Sen vain esimerlk:in Ruot
sist1j, vuosilta 1921-23, jolloin Ruotsi<Ssa oli 
suunnaJton rahapula, jonka vertai,sta kai 
harva maa on kokenut. SiUoiJJ.Ihan tiede
~äp. pankkien yksistään näkyvinä pois
tqina kirjoistaan poistaneen yli 3,000 milj. 
Sm,lk. ja · silloin työttömyys Ruotsissa oli 
niin suuri, 'että yli puolet Ruotsin a'lllilllatti
jij,rjestön jälsenistä oli työttöminä kuukau
sia ja vuosia. Tällaisenakruan aikana Ruot-

sin sosialidemokratia .ei, mennyt tuUi'en ko
roittami,svaatimukseen, joka siHoin oli 
Ruotsissa yleinen huuto, siitä huolimatta, 
vaiklka 'tullit Ruotsissa olivat rahanarvon 
muutomsen johdosta alentuneet n. 40% :lla. 
Mehän tiedämme, mikä on ollut seurauk
sena tästä tällaisesta politi~ikasta, jota Ruot
sissa silloill! noudatettiin. Ruotsin teolli
suus on tä;l!lä haavaa kestävämpi kuin yh
derukään muun Europan maan teollisuus. 
Siellä nykyisestä pula-ajastalk:in on suoriu
duttu ja suoriudutaan helpommin kuin 
kaiketi missään muussa maassa. Siellä on 
suhteellisesti vähemmäil1 työttömyy,ttä kuin 
missään muualla. 

Jos katselemme oman maamme oloja, 
niin näemme, kuinka täällä juuri tarvit
taisiin myöskin taJloudelliista puhdistuspro
sessia. Tuotanto us,eilla teollisuusaloilla 
tapahtuu pienissä tehtaissa, joissa on van
hentuneet Iai<tteet, joiden kesken ei ole 
olemassa työjakoa ja jotka eivät ole sopi
neet yhteisestä myynnistä. Hintojen laske
ruispolitiikka olisi meiillä oikeaa politiildraa 
tälJlä hetlmllä. Se meiltä helpottaisi pää
semään nylkyisestä pula-ajrusta. Pula-aika 
vaatii juuri sitä·, että yritteliäi1syys saadaan 
elpymään, ja elpyrmään yritteliäisyys ei 
pääse muuten kuin siten, että teollisuus
tuotteiden hinnat saada:an tässä maaS<Sa 
enemmän alenemaan, Umin mitä ne ova't tä
hän saalikka tehneet. 

Hallitus on puolustanut näitä tullinko
roitusesityksiänsä vetoamalla. ulkomaiseen 
dumpingi~n, .mut1ta, kuten toivon yik:Jsiltyis
koihdissaan voivani .esiMää. melkein joka ta
pauksessa aiheettomasti. Dumpinghan kuu
luu muuten pula-ajarn taloudellisen toimin
nan luonteeseen. Sitä vastaan suojelutul
lit yleensä ovat jokseenkin turha keino, 
jolla ei voida ull:komaiJta estää vislkaaanasta 
toisiin maiihin tuotteita po1ku:ihintoihin. 
Näirn ollen minå en voi olla ol,ematta sitä 
mieltä, että periaatteellisestilkin jo koko Iie 
suunta, jolle hallitus on lälhtenyt, on vääa:ä 
ja kansantalouden tervettä kehittymistä ja 
kansan talouden terveh dytltämis,tä oolkäisevii. 

TwmäJn jä,Jkeen pyydän saada vielä osoit
taa eräillä esime,rkeillä, mitenkä aiiheetto
masti todellaikin haJ.litus on mennyt nyt 
repostelamaan 'tulljtariffia jaksamatlta odot
taa tullitariffikomitean työn tuloksia. :M:i
nuUa ei oLe täs<Sä aikaa :ruyt kiinnittää huo
miota haLlituksen ehdotuikseen maatalous-
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tullei:ksi. Malhdollilsesti saan,en niistä toi
sessa tilaisuudessa puhua. Mutta ikatson
kin välttämättömäiksi kiinn:ittwä huomiota 
hallituksen teollisuustulLeja koskeviin eh
dotuksiin nimenomaan siitä syystä, että ni~
den taak;se on yleensä koko vaUicovarain
validlmntalkin asiettunut. 

Täytyy 1sanoa, että o}en mel:kein [mik
kiin näilhin teollisuustullien 'koroi1tuksiinkin 
nähden epäilevällä kannaUa. Olen yhdessä 
erä,iden a~siantuntijain kanssa tar1ka:stanut 
halEtuksen esittämiä tulliikoroituksia, enkä 
ole tällöin voinut tulla muuhun tulokseen. 
Valtiovarainvali,olkunnan ehdottamia lisäy(k
siä hallituksen esity:kiSeen :en ole tosin elh
tinyt 'kaik!kia yksityiskohtaisesti tartkastaa, 
mutta olen kai oikeutettu epäilemään, että 
niilhin on vielä välhemmän ollut aLhetta 
kui1n haillituJksen elhdottwmiin tullikoroituk
siin. E~duskunnan jä1senet ja1ksanevat vielä 
kuunnella pi'enen esity'ksen siitä, mitenkä 
hallituksen ehdottamia teollisuustulilien ko
roituksia on yksityiskohdissaan arvostel
tava. 

Ensinnäkin on sanottava, että ihallituJk
sen esitys on i'LmeiJSesti lhutiloidlen va1mis
tettu. Se si1sältiiä UJseissa kohdin t!l:~knilli
siä v~rheitä ja virheellisiä asiatietoja. Pyy
dän 'eduslmnnam jäseniä, jotka tästä asiasta 
ovat intressoituja, avawmaan 'hallituksen 
esityiksen ja va:lioilmnnan mietinnön nE~
keiden 2168 ja 2171 !kohdalta, joissa puhu
taan :mattojen tulleista. Perusteluissa lau
sutaan, että ,ka:rva,lanlk:amatot rvoidaan ny
kyisen tullitariffin mukaan tullata eläin
karvaista ikudottuina vain silloin, kuin 
niissä ikaiikiki loimet ja kuteet ovat villo~hin 
kuulumatonta ikeh.ruuainesta' '. Tämä en
siksikin on virlh~eel!listä, sillä voimassa ole
van tullitariffin mUJkaan ~voidaan kaiikki 
matot, jotlka pää.asianisesti ovat villoihin 
kuulUJma<'ttomi:sta ~eläinllml"V'ois:t'a, tullata sa
mana tavoin. Ehdotus käsittää sitten täällä 
tulliltariffiehdotuksessa uuden muistutuksen 
näilhin a:sianomaisi~n n1milklkeisiht. Oilkea:s
taan tämän :m:uistutu:ksen tuHsi ikdhdistua 
ain'OaJstaan nimilkllooe.seen 271, mutta nyt on~ 
kin käynyt siillä t'avalla, että nimiklk:eeseen 
277 ton vastaavaill!lainen muistutus jäänyt 
te!kemättä. Tuloksena tästä oo, että sama 
tawara vo~daan tullata kalhden eri nimilk
keen mukaan. 

Otta!kaamme tämän jälkeen nimike 5·24, 
jossa pu!hutaan raudan ja terälksen tullista 
tailllkoina. Hallitulksen ·esityksen peruste-

luissa lausutaan, että pyöreä ~rauta tai te
räs, joka läp~mita,ltaan on väihintään 15 
mm., sii1rretään nilmilk:!kieestä 61:9'-5212, ni
miklkeeseen 524. Nimikkeet 521 ja 522 käsit
tävät tavaroita, joiden läpimitta on alle 15 
mm., nimike 520 a käsittää pallllii-, muoto
ja· ku1marautaa, nrmilke 52~0 b 2. vanruerau
taa (ei JSiis lkummassalkaan ~tapaUJksessa pyö
rörautaa). BenvuOiksi ainoastaan osa ni
mi:k:keestä 520 b 1 sekä 51,9 ovat sisätltäneet 
kysymylksessäolevia tavaroita. - :M~iten 'Vä
hässä märurin tätä k01ko ehdotusta on har
kittu, 1selviää siitä, että nykyisen nimik
keen 51<9, ta;vrurat, jotka tullitariffikomitea 
y'ksimieli1sesti on ehdottanut tullivapaiksi, 
koSka niitä ,ei valmisteta Suomessa, halli
tulksen esi,ty:ksen ja valiokunnan mietinnön 
mukaan olisiva:t tuHattavat 1 markan tul
lilla. 

TuJllitariffin nimiik1k:eissä 55·2 ja 553 
(puuruuvit y. m.) on niinlikään vivh:eitä. 
Otsiildmon sisältyy sanwt ,,:samoin mmtterit 
ja nåitit ", todlelllillukaisesti< trurkoitetaan 
muUerilaat<toja. - EsityJkseen nimikkeen 
552 :n jaoitus'kohtiin a) ja b) on nahtä
västi saatu aikaan s1ten, että muutamia 
tullitariffikomitean ehdotuksessa olevia ni
mikkeitä on lkoot,tu ny;kyisen tullitariffin 
nimiJkikeitsiin 5,5:2 ja 553. Tällöin on tultu 
sellai,see11 orrnettomaan tuloikseen, että ala
osastot :sisältä<vät enemmän, ikuin otsikot 
edellyttruvät, nEittäin niitti- ja mutteri
tee1mät, joita 'ei otsitkossa liainlkaan edelly
tetä näihin nimiikkeisiin sisältyvän. 

Vielä on ehkä syytä huomauttaa siitä 
huolimattomuudesta, mikä esiintyy aJkkuna
laJSia tlmslkevissa nimi:k!keissä 79t5-79'5 a. 
Pi1enempää lkoikoa olevan aklkunalasin tulli 
ehdotetaan hallituJksen esityiksessä koroitet
tava:ksi 1 marlklkawn, ,kuten se oli vuoden 
1925 loppuun". Tämä väite on ihaJrlhaan 
j1olhtwva, sillä tosiasia on, ettei vuonna 119l2·5 
lainkaan ollut o:le:maiSSa nimikettä 795 a. 
Kai'klk:i tämänlaatuim~n illtknnalasi oli si'l
loin yhdessä airuoa·ssa nimiklk:eessä 79'5, 
jonlka tulli oli 1 ma,rtkka:. Jotta lasiteolli
suudelle suotaisiin sen toivoma suoja, ja,et
tirin täJmä nimike k'Otlmeen osaan : 79'5 a., 
tulli 90 penniä, 7915 b, tulli 1 markka 20 
penniä, ja 795 c, tulli 1 ma~kka 60 penniä. 
Täten ikärvi tulli lkesikimää,rin ko1~eantmaksi, 
minkä viime vuoden tuonnin pe,rusteella 
osoitettu lasikelma täydellisesti osoittaakin. 
Lruslkelma, j1olka tuonnin :perusteella saa
daan, osoittaa nimittäin, että näiden ni-

60 
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mikikeiden tul:li !kesik:imäärein oli 1 mk. 10 p. 
kiloa kolhti. Jos :iikikunrulasin tulli on oleva, 
kuten se oli vuoden 19<25 loppuun., on se 
siis niinikään nimiik:keissä 7915 b ja 795 c 
oleva 1 mk. Vielä voidaan mainita, että 
kysymyikse.ssäolevan pienintä kolkoa olevan 
akik:unala:sin tulli (nim. 795 a) on nyt jo 
sangen ik:otlkea, sillä tulli suoritetaan brut
topainosta (myöskin raskaasta päällys
tästä) . Vuonna 1929 kysyrrnykses,s'äoleva 
tU'lli siis yileisemmin käytetystä a~kunala
sista oli 52 % tavaran cif-arr-vosta. Tulli
taricffilkomitean työvalitakunta on katsonut, 
että tullia ei tulisi koroittaa. 

Viielä mainitsen t,ämärutapaisista virh'eistä, 
että erinrui,sten metallitavarain: naulojen, 
ruuvi1en, pulttien, mutterien, niittien y. m. 
:sellaisten tullinkoroitusta koskevan ehdotuk
sen perust<eluis.sa on lausuttu, että niiden 
tullit eivät ole riippuvaisia toisista metalli
tavarain tulleista. Tämä ei ole paikkansa 
pitävä, lkyseellisiä taiVaroita !kun käytetään 
monenlaisten tavarain valmistukseen, jotika 
blpailuasemansa takia kärsivät äskenmai
nittujen tavarain tullien koroitufk:,sesta. 

Tämän jä.l.;keen on syytä tarkastaa itse 
va,rsinaisia teollisuustullien ik:oroituksia. On 
syytä tällöin aluksi mainita, että hallituk
sen ja valiokunnan tehdiotuik:sessa erinäiset 
tullitelknillisiksi sanotut muutokset itse 
.asiassa tar'koittavat vain naamioida tullien 
koroituiksia. Jos krutsomtrne uu(!ielleen ni
mikettä 524, siis rautaa ja terästä tan
koina, joka on väitetty tulliteknilliseksi, 
niin nimikkeen sanamuodon muutosehdotus 
ti,etää itse asiassa tullin lkoroittamista osaksi 
5 pennistä, osalksi 40 pennistä 1 markaksi. 
Sa:namuodion muutoksen tarlkoituksena sa
notaan olevan tullauiksen helpottaminen, 
mutta mainitsemista ansaitsee se seikka, 
-että tullitruriffiikomitean työva,lioik:unta, joka 
jo on käsitellyt tämän kysymy"iksen ja täl
löin asiantuntijoina kuullut metalliteolli
suuden edustajia ja myöskin tullitlaitoksen 
meta:llitavarain edustajia, yiksimielisesti on 
hyväksynyt sanamuodon, joka suuressa 
määrässä poikikeaa nyt elhdotetusta. - Mi·tä 
tulliilmmitean eihdottlllillliin tullimääriin tu
lee, niin mi<Clipiteet ovat tullikomiteassa 
olleet erilaisia. Nylkyisiin nimi!kkeisiin 
520 b 1 kuuluville tavaroille suojelutulli
suunta on halunnut saada ai!kaan 50 pen· 
nin tullin, jotavastoin vapaamielisempi 
.suunta on ehdottanut nykyisen 40 pennin 

asteettaista poistamista.. Näihin !kuuluville 
nylkyisen ni!mikkeen 519 tavruooille ehdotta
vat molemmat suunnat tulliva.pautta. Esi
tyksessä ja valiokunnan ehdotuksessa näille 
kailkil1e tavaroille ehdotetaan 1 markan 
tullia. 

Sitten otan toisen samanlaisen tapaulksen. 
Tähti nimifkkteeseen 799', jossa puhutaan 
ylellisyysesineen luol11toisista lasitavaroista, 
ja jossa perustu'lli on 20 marlkkaa ja to
dellinen tulli 80 marlklk:aa, eihdotetaan siir
rettäväksi huomattava osa nykyisestä ni
milkkeestä 800, jonka tulli nykyisin on ai
noastaan 2 mark!k:aa. ~erusteluissa lausu
taaill täysin harhaaruj·<Yhtavasti: ,jotta lasi
tavarain tullit saataisiin paremmin arvoa 
vastaaviksi, ·ehdotetaan nimike 79·9 ja•etta
valksi, jolloilll sen ~mokea:mpaan ['yhmään 
sii.rretään erinäisiä tavwroit:a nimilkkeestä 
800, j·onka tulli muuten jäisi entiselleen". 
Tätmänk~n kysymyksen tullitariffilkomitea.n 
työvalioikrmta on jo käsitellyt, ja se on 
kuultuaan joukon sekä lasiteollisuus- että 
lasikauppaa edustavia asiantuntijoita ja 
perehdyttyään erää:ssä lasitehtaassa lasin
vaLmistukseen, yksimielisesti päättä;nyt eh
dottaa vastaaville nimiikkeille ai.van toisen
laisen sisällön, kuin iha:llitulffien esityiksessä 
ja valioikunnan mietinlt1Össä on asian•laita. 

Koetan tämän jälkeen ta~kastaa, m~t~i 
oikeutusta on niillä selvillä korroitusehdo
tuksilla eräisiin teollisuustulleihin, joita 
hallitus ja valiokunta ehdottavat. Tarlkas
tan nimenomaan myös, mitä ne merkitse
vät työtilaisuuksien tarjouks.en kannalta. 

Otan aJ.u:ksi muutamia teollisuudelllhaa
roja, jotka ovat kansa.n:taloudellisesti var
sin vä:hä,pätöisiä, mutta joille hallitus on 
kuitenkin ehdottanut huomattavia tulliko
roituik:sia muika työtilaisuuksien turvaami
sen kannaLta. TäJlainen on ihattuteoHisuu
de:lle ehdotettu suoja.. Hattuteo1lisuudella, 
jonlka raaika-aine1ena ovat puolivaLmisteet 
n~mikikeissä 31<2 ja 314 sekä, tuotteet 315 ja 
316 - ihallitus ehdottaa ne varuste.tta:vi:ksi 
täihdillä, valioikunnan sensijaan mää['ätessä 
koroitetut ikiinteät tullit - oli vuonna 
1928 134 työntekijää. KoroituikSiCn petrus
teena on mainittu [mnikaiden tämän vuoden 
wlusta ta;palhtunut ikoroitus. Mutta ilimä 
perustelu •on iharhaan johtava. Tämä teol
lisuus k&yttää nimittäin vain 7 % ulJk:omai
sia kankaita teollisuutensa raaika-aineirua 
ja mitä kotimaisiin kanlkaisiin tulee, niin 
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kotimaiset teihtaatha;n ovat antane·et sitou
mU'ksen, että ne ·eivä,t koroita karukaiden 
hintoja. 

Nimikkeessä 316 käsitellään la!klkiteoHi
'SUutta. Tämän ylhdelle tuotteelLe, ommel
luille lakeille, hallitus ehdottaa nimihlme
·seen t·ähteä, valiokunnan jäil1een ehdot
taessa kiinteätä lwroitettua tullia. Tässä 
teollisuudessa on kyllä enemmän työnteki
jöitä. Vuoden 19'28 teollisuustilaston mu
kaan siinä oli 601 työntekijää, mutta teol
lisuudessa on nahkalakkituotanto pääasia 
ja tältä haHituben tullien koroittaminen ei 
lainlkaan .koske. Ommellut lalkit muodos
tavat vain väihäisen osan tuotannosta. 
Juuri siihen nimi~eeseen, johon tullia ·eih
·-clotetaan ikoroitettavalksi, sisältyy tärkeä 
hattuteollisuuden raalka-aine, nimittäin ha
tun teelmät, joita maaihan tuodaan 
1 ,100,000 markalla, vastaten 20 % tämän 
teollisuuden raalka-aineesta, !kun taas om
meltuja lakkeja tuotiin vuosina 1928-1929 
1,700,000 markal·la kumpanakin vuonna eli 
vain 4 % lakkitehtailijoiden !kokonaistuo
tannosta, 46 milj. ma·rkasta. 

Nimiil&eessä 334 ehdotetaan sateenvarjo
ja päi!vänvarjoteo'llisuudelJ:e suojaa, halli
tus tähtitullin muodossa ja valiolkunta ko
roitetun ikiinlteän tullin muodossa. Tässä 
teolli.suudessa oli 1928 vain 40 työnt~kijää. 

Nimikkeessä 443 on nyt ehdotettu suoja
tullia ikäh·erretyiHe jouhille, j•otlka täJhä.n 
saakka 'Ovat olleet tullivapa.a;t. Teollisuus 
'()n vaiJ1an mitätön, mutta tavara on raaika
:aineena muil1e teollisuuksille, joten tämä
kin tulli on aivan aiheeton. 

Nimikkeissä 552 ja 553 ehdotetaan puu
ruuvien y. m. sellaisten tullit ikoroitettaviksi 
SO pennistä ja 1: 20 pennistä 1 markik:aan 
ja 1 mik. 40 •penniin. Tämäkin tu'lli kos
kee ailka välhä!Pätöistä teollisuuden haa
raa. 

Nil:milke 704 koskee pollkupyärwteolli
'Suutta. Tuliihan on nykyään 75 mk. kap
pa1eelta. Hallitus ehdotti tä·tä tullia :koroi
tettavaksi 125 marr:k!kaan, valiokunta tosiu 
.alensi tämän tullin 100 markkaan. Osista 
on nyt tulli 4 mlk., hallitus ehdotti sitä 
!koroitettavaiksi 6 mar:klk:aan, valiokunta eih
dottaa tullin pysytettäväiksi 4 marikassa. 
'I'yönk·ekijäin 1uvusta ei saa e6kseen sellkoa, 
mutta sekään ei liem twvwttmnan suuri. 
Kun osat tuodaan uLkomailta, on tämä 
teollisuus pääasiallis•esti montteerausteolli
:suutta, jonlka suojwaaniseen tuskin ·on syytä. 

V wliokunnan ehdotus, että osien tulli joo 
ennalleen, mutta että pyöri<Cn tulli koroi
tetaan, sisältää vielä suu~empaa suojaa 
montteerauks<Cl1e. Tuonti vuonna 19219 oli 
14,400 kpl. Kun polkupyörä painaa 12 
'kg. !kappale keskimäärin, niin jos lkaiklki 
osat tuodaan, on tulli niistä 48 mlk., joten 
monltteeraussuoja pyöräitä on yli 50 mlk:. -
Yhtä aiheettOiffiia ovat monet muutkin täJ
laisten pienten teollisuudenhaarain koroi
tukset ik:ut>Cn sapooni1alkan tullin lkoroitus, 
nappien tullin koroitus, hehkulampputeol
lisuuden tullin koroitus. Erityisesti tah
toisin sanoa, 'ettei meillä ole aihetta myös
kään koroittaa hehkulamppujen tullia. 
Tännehän on tullin varassta syntyn~~t pieni 
keinotekoinen hehikulaanpputeollisuus, mutta 
tämän suojaamiseen on sitä vähemmän 
syytä, !kun tämä suoja nyttemmin, sähkö
valon tultua yleiseksi koko maassamme 
myöskin maaseudulla, rasittaa varsin laa
joja kansanlkerro'k:sia. 

LopThksi pyydän vielä esittää muutaman 
esimerkin teräistä teollisuuden iharu·oista, 
jotka ovat kansantaloudeUisesti merkittä
vwmpiä, mutta j•oiden tuotantoa •ei mi·eles
täni lkuiteruka;an voida ,s,a.nottawammin li
sätä tulleja koroittamalla. 'l'äJlaiseen teol
lisuuteen koihdistuva tulli ·sisältyy nimilk
keeseen 2:27. Se koSikee pellavateollisuutta, 
siis voimaikasta teollisuutta, joka kyllä ky
kenee kestwmään kilpailun. Muistutus ik:y
sessäol<evan nimikkeen alla siirtää juuti
langan numeroon 230, koroittaen nykyisen 
tuni<11 1: 60 :stä 3 markkaan ja oiikeuttaen 
hallituksen tähden nojallla !koroittamaan 
tullin 6 ma!I'Ikkaan. Juutilangru1 tuonti oli 
vuonna 1929 1'9·,000 kiloa, kun sen tuo
tanto 1928 oli vain 408,000 kiloa. Kui
tenJkin on otettava huomioon, että muistu
tukseen lisätty ,lanka, 2- tai useampi säi
kei'llien, josta 100 metrin pituinen ytksinker
tainen säie painaa yli 17 gr. ", on ennenkin 
tullattu ~punomateoksena, kuten hallitus 
nyt eihdottaa, Jmsika ikorlk:ein hallinto-oikeus 
tänä vuonna on ratkaissut sen kuuluvan 
numeroon 2~27. 

Nimikkeeseen 477 kohdistuva tullinmuu
tos kasikee ja1kineteollisuutta. Siinä on eih
dot<Cttu tullin li!säystä jallkineteollis:uuden 
tuotteiden päälaadulle. Tulli on nyt 12 
marklkaa kilolta. Ha:llitus ja valiokuruta 
ehdottavat tälle nimi'kkeelle tähteä. Tähän 
nimi!kkeeseen !kohdistuva tuonti muodosta;a 
2% % na\hJkajalkineitten tuotannosta, erää-
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seen sanomalehd~ssä näikyneeseen kirjoituk
seen s~sä.ltyvän ti1edon mukaan. J rulikine
teoHisuuden V•aiikeudet itse asiassa j'Oihtu
vat keskinäisestä kilpailusta ja ylituotan
nosta e~kä tuonnista. Tulli on ä:sken ko
roitettu 8 ma.rkasta yllämainittuun mää
raan. Se -on, se on myönruettä:vä, nytkin 
kyllä väihäin:en moneen muuhun suo;jatul
liin verrattuna, mut:ta se ilwhdistuu joka 
twpauksessa täJrkeään, yhä suurempaa käyt
töä saavaan kulutustuotantoon. Ylituotml
uosta selviytyy tämä teollisuus 8amaa Juon
nollista tietä kuin muutkin :kotima.rkkina
teollisuudet ovat ~l!ahittyneet di siten, että 
sen tuotteet, n:iinikuin jo alkaa !käydä, 

• paitsi kerukien myös saaprp.aitten jopa lapilk
kaitten allalla, turukevat tieltään ikä:siteoUi
suuden. Tullikoroitus ,ei 1isää tuotantoa, 
mutta e!hkäisee h~ntatason .alenemista. 

Nimil&:·eiden 538 ja 539 kohdalla on hal
litus ehdottoout emaljit.eokset erotettaviksi 
tinatuista, sinkityistä ja lyijytyistä levy· 
teoksista, kor·oit.taen piru1'empien, enbtään 
1 kilon painavien teosten tullin 3 markasta 
c1 mM•ll!kaan ja suurempien 2 markasta 
2 markkaan 75 penniin. - Nämä teokset 
valmistaa voimakas teollisuusy(htymä, Kone
ja Silta:rakenmL'l Oy., joka ikyllä kykenee 
"amassa määrässä kuin tä;hänkin saakka 
ki:lpailemaan ulkomaiden kan.s'Sa, vailkikei se 
saisi li:sä'tulliisu:ojaa. Eihdotettu lisäys vas
taa tullitilaston mUJkaan 5-7 % tullitto
man tavwran keskihinnasta. Tuonti on 
tänä vuonna truvattomasti väherutyn,rt. Se 
oli nimittäin v. 19:218 1,048,000 kg., v. 1929 
880,000 kg, mutta tämän vuoden 10 :nä 
ensimmäisenä kuukautena <vain 3<81,000 kg. 
Tuotanto oli v. 1927 kokonaista 3,300,000 
ja v. 1-928 4,600,000 kg. Tuonti siis muo
dostaa aivwn väihäpätöisen määirän tuotan
nosta. Suurta työläismä:äTää •ei tämä tuo
tantoharura myösikään kysy, mutta kannat
taa panna metkille, että kysymyksessäoleva 
yhtiö on katsonut voivansa ikoroittaa osirr 
konsa viime vuodelta 10 % :iin, sen ollessa 
v. 1928 9 %, joten ei a,inalkaa.n Hene !kysy
mys hätää kärsivästä teollisuudesta. 

Nimilke 550 myöskin \kosk,ettelee verrat
tain tärkeätä teollisuudenhaaraa. Siinä on 
puhe nauloista ja na.sto~ta, j:otka ovat yli 
45 mm :n pituiset. Tulli on ollut 80 pen
niä kilolta. Hallitus eihdottaa nyt tullin 
1 markruksi. Nä~hinikin tavruroihin nähden 
tuonti on tänä vuonna ai;van tavattomasti 
lasiloonut. Se oli v. 1'928 2,174,000 kg., v. 

-------~~ 

192:9 1,584,000 kg., tä:män vuoden kymme
nenä ensimmäisenä kuUJkautena ainrorustaan 
512,000 kg. Tuotannosta nämä tuontimää
rät jäHeen muodostavat hä<viävän osan. 
Tuotanto oli nimittäin <v. 19127 9,100,000 
kg. ja v. 19:28 11,900,000 kg. ja ylhteensä 
kaikkiaan nauloja valmistettiin v. 1928 
46 mHj. kiloa. TyöntEfu:ijäin hliku tehtaissa 
oli yhteensä 825 hen!kilöä, pääasi:alliisesti 
miehiä. Kysymyksessä:olevan t'eollisuuden 
a•sema ei kylläkä.än li·ene va:hva ja oman 
maan rakennuspula trasitta,a tietenlkin sitä, 
mutta nähtävästi on tämä teoUi,s1ms liian 
vä1hän keskitetty e~ä ole syytä lkrullistut
trua tä'I'lceitä maatalouden ja •rakelilllllSteo1-
1isuuden ta,rvilk!ll!ei'ta, siis nostaa sellaisten 
t-!lll"vikkeiden hintoja, jo~dlen huojistrurninen 
on :paras tie pulasta pääs•emiseen. Rauta
teollisuuden ;tuotteethan meidälll maas
samme ova•t nyt vuoden aiikana, nimittäin 
lokakuusta 1929 tämän vuoden loka!kuuhun 
alentuneet airuoa-staan 3 % :lla, kun yl,einen 
tu'kku'hintaindeiksi on samana aikana., sii& 
viime vuoden 'lokakuusta tämän vuoden 
loka;kuuhun alentunut 10 % ja useissa kil
pa~1evissa ma;issa paljon enBmmän, •esimer
lkikisi Yihdysvalloissa ja Saiksa.ssa 1:3, Ruot
sissa 15 ja Englannissa 19 %-

Tulen sitte;n kolmanteen tä:r<keään teol
li,suuffuaaraan, jdlle on jäUeen tu1l:eja eh
dotettu ko:roitettav.aiksi, nimittäin sementti
teollisuuteen nimikkeessä 744. Tämän tulli 
on 3 mk. 100 kilolta eli 5 : 40 astialta. 
Tälhä.n eihdottavat halli:tus ja valiolrnnta 
jä[leen tähden. Sementin tuontThan oli 
suurin v. 1928, jolloin se -oli 78,2.40 .tonnia, 
arvoltaan yli 36 milj. 1ma11klma, lkoslka koti
maiset tehtaat eivät -silloin voineet tyydyt
tää kysyntää. V. 1•9,29 tuonti väheni 2:9,970 
tonniin, ja on tämän vuoden kymmenenä 
-ensimmäisenä kuukautena ollut 2-1,000 ton
nia, arvoltaan hiukan yli 9 :milj. ma:r1kkaa, 
eli sii8 noin 440 ma:rikka.a tonni ( 80 maTik
kaa astia) tullitta. Kun astila tullattuna 
ja varastoituna on h~inä aikoina ollut 
välhittäiskaupa:ssa noin 105 marr-kkaa j-a 
tukiku!kaupassa tullitta tietelllkin halv;empi,. 
ei hinnan vailkutus ole siis •huuta<van suuri. 
Nousukautena oli tuontisernentin tonniarvo. 
460 ~mar,kka:a, minkä mukaan lhinn:an allen
nus ei oli:si -edes v~elä 5 prosenttia. Tuo
tanto oli v. 119QI8 1,550,000 astia:a eli: noim 
280,000 tonnia, mutta laajensivat teh:taat 
juuri ennen nousun taittumista tuotanto
kykyään 2 miljoonaan asti. Lasiluukauden 
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aJettua väheni menekki vuoden 19Q9 viime 
kuukausina puoleen entisestään, mutta 
tämä tavwra!hanr onrkin erityisesti, kon
juruktuuriartilk!keli. Tämän tavaran hinnan 
halpeneminen on myöskin tärkeä nykyisestä 
laskukaudesta pääsemiselle. Onlhan juuri 
nykyisestä rpulasta pääsemiseksi tiLr'keätä, 
.että pysyvien !hyödJ'Ikkeiden, sellaisten !kuin 
r~ennus,ten, koneiden y. m., raaka-aineet, 
tyäkustanrmkset ja lmrot saadaan alene
maan. Tuollainen prosessi on juuri se vi
pusin, joka herättää yritteliäisyyden 
uuteen eloon ja. auttaa meitä pääsretmään 
nykyisestä konjunktuuritila:nt,eesta. Kun 
tuonti on vain noi'n 1,5% tuotannosta, ·ei 
tulliikoroituksella voida viimeksi mainittua 
suurestikaan kohottaa eikä sitä tietä !hank
kia työtä mainittavalle osalle s~emeruttitelh
taiden työväkeä, jolka vuoden 19:2r8 tuotan
non aikana, jolloin siis tuotanto oli kalksi 
kertaa suurempi kuin nykyjään, oli 450 
herukeä, pääasiallisesti miehiä. Sitä vastoin 
pystyvät meidän 'kaksi voimakasta uuden
ailmista ja lmslkeruänsä y\hdes:sä toimivaa 
setmenlttite!hdasta ky~läkin kilpai~lemaan ul-
1mma.iden kanssa, vaikkapa aikanaan jo 
yrittämäJllä, vastapolkumyynnillä muihin 
maihin. Osirukoja ne ehkä, kuten vienti
teollisuutemme on jo saanut tehdä., joutu
vat alentamaan, mutta on tärkeätä mainita, 
dtä vuonna 19'2i9 kumpikaan telhdas rei kat
sonut olevan aiihetta osinkajaan al,entaa, 
vaikka nykiyisen tiJlanteen olisi pitänyt olla 
osinkoja päätettäessä selvillä. 

Lopuksi mainitsen vi~lä jonkun sanan 
lasiteollisuudesta nimikkeen 795 kohdalla. 
Olen jo maininnut aikoinaan niistä tulli
tellrnillisistä vi:rlheistä, mi'tä täUä kohdalla 
on t~erhty. N~mikkeen 79,5 a ·eli siis pienetm
pien hiomattomien akikuna.lasien tuonti on 
myöskin tänä vuonna nopeasti laskenut. 
Se oli pyöreissä luvuissa 1928 2,400,000 
kg., 19'29 1,400,000 ikg., mutta tämän vwo
den kymmenenä ,ensimmäisenå llmuikautena 
vain 70,000 kg. Hinta tullitta oli 1:929 
2 : 20 kilolta, joten voimassa oleva tulli 
tästä joka mökkiin tarvittavasta tavrurasta 
nykyjäänkin on jo noin 40% hinnasta. 
Aklkuna1asin tuotanto, josta suurin osa on 
juuri nimikkoostä 795 a, oli aJI'IVoltaan 
1,2,,200,000 mk., joten nykyinen tmmti on 
häviwä osa 1siitä.. Sen €Sti1minen ei anna 
moneU~kaan työtä. Tu!J.dmhintaindeksis
:sälmme on lki:vi-, savi- ja lasitUlotteiden 
hinta vii!me vuoden lokakuusta tämän vuo-

dien l01kakuuhun alentunut v:ain 12 % :lla. 
Jos kl():h'ta la!.'liteoHisuus ei liene erityisen 
voimakkaalla kannalla, se !kun on jåånyt 
;yhtä tehdasta lukuunottamatta käsi:työmäi
sel1e kanrnalle, ei liene mitään syytä tämän 
rakennustarpeen alalla tärkeän tavaran 
hintaa estää aienema'sta ja estää myöskin 
tuotantoa kehittymästä konemaise'ksi. 

Tiiliteollisuuteemme nähden, jota kosiket
t'elevat nimikkeet 786 ja 7S7, ovat ymmär
tääkseni pätevät samanlaiset vastaväitteet, 
joita tässä oJen ai:kaisempiin teollisuusryh
miin nähden esittänyt. Tiiliteollisuuden 
tuotteita ei ole samoista syistä kuin sement
tiäkään syytä kallistuttaa. Juuri tiiliteolli
suuden tuotteet kuuluvat niihin tuotteisiin, 
joiden alentaminen on omansa auttamaan 
meitä nykyisestä konjunktuuritilanteesta 
paasemaan. Nykyjäänhän <tätä teollisuutta 
ei suinkaan rasitakaan tuonti, vaan raken
nusteollisuuden lamatila, josta vapautumi
nen käy päinsä vain juuri sillä tavalla, 
että tiiliteollisuuden hinnat ovat alhaisia. 
Nimikkeen 786 tullikol'Oitus 1 mk vastaa 
Lindgrenin v. 1925 julkaiseman mietinnön 
mukaan 7 % tiilien silloisesta arvosta. Sen 
mukaan tuli tulli yhteensä olemaan 14 %. 
Tullien hinnat vaihtelevat suuresti raken~ 
nuskonjunktuurien mukaan. Nimikkeeseen 
787 aljuuluvia taval"oita 'ei meillä sanotta
vasti valmisteta, joten tullikoroitus siihen 
nähden on täysin aiheeton. 

Lopuksi mainitsen vielä parista teolli
suudenhaarasta, nimittäin margariiniteolli
suudesta ja sokeriteollisuudesta, muutaman 
sanan. Margariiniteollisuutta pyritään Ta
sittamaa;n raaka-aineiden tullin koroituk
silla numeroissa 816 a ja 817 a, mitkä ni
mikkeet tätä varten on ehdotettu jaetta
viksi kirjaimiin a ja b. Itse margariinin 
tullia, joka sisältyy nimikkeeseen 106, taas 
lienee aikomus tähden turvissa vastaavasti 
koroittaa nykyisestä 1 markasta 50 pen
nistä. Koroitusmahdollisuuksia on hallitwk
sella ennestään aina 4 markkaan 80 penniin 
asti, koska tällä nimikkeellä jo on tähti. 
Syynä koroitusai'keisiin lienee luonnonvoin 
suojeleminen. Mutta itse asiassahan on 
asianlaita sillä tavalla, että vientita,ya.ran, 
meijerivoin, hinnan määräävät kotimaisilla
kin markkinoilla Englannin hinnat. Näiden 
laskiessa käy edullisemmaksi myydä enem
män tavaraa kotimaassa ja Englannin hin
tojen noustessa päinvastoin viedä ·enemmän 
tai nostaa kotima11k1ldnainkin hintaa. Mar-
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gariinin hinta vaikuttaa siten vain teknil
lisesti alhaisella valmistustasolla olevan 
maatiaisvoin hintaan. Maatiaisvoin hinnan 
nousu ehkäisee itse asiassa niiden alueiden 
laajenemista, joihin osuusmeijeriliike pää
see tunkeutumaan hedelmöittävine vaiku~ 
tuiksine~en karjanhoitoon, ikarjanjalosttrk
seen ja ma'atalouteen yleensä. Margariinin 
tulli on siten, paitsi säästeliäämmän ja vä
hävaraisemman kuluttajaväestön rasitus, 
alhaisella tasolla olevan elinkeinotoiminnan 
suojana vaurastumiseen johta!Vaa !kehitystä 
vastaan. 

Sokerin tulli on, niinkuin tunnettua, eh
dotettu myös koroitettavaksi. Se sisältyy 
n:imiikkeisiin 118 ja 121. Sokeritulliharr on 
meillä pääasiassa verotulli, joka nyt ehdo
tetaan nostettavaksi 230 % :iin tavaran hin
nasta. Suojana toimii nimiMmeseen 118 
sisältyvä kidesokeritulli I1ounais~Suomen so
kerijuurikasviljelykselle ja Salon raa!ka~ 
sokeritehtaalle. 'l'ivhän suojelukseen kulu
tetut miljoonat valtion ja yksityisten va
roja olisivat varmaankin tulleet paremmin 
käytetyiksi palkintoina ·lantun ja turnipsin 
viljelemisestä kaikissa osissa maata ja sen 
opettamiskustannuksina vaikkapa tanskalai
sin työmiehin, joita sokerijuurikasviljelyk~ 
seen on käytetty. Nähtävästi ei kuitenkaan 
valiokunnan mietinnöstä päättäen ole rtul
lut oikea aika luopua sokerijuurikasmieli
kuvasta, jolta sokeriruo'on viljelyksen suuri 
edistyminen Kubassa ja Hollannissa on riis
tänyt kaiken tosioloisen pohjan. (Ed. Saa
rinen: Ei ole perää!) Lisäksi tahdon mai
nita, että mielestäni sokerin jalostukselle 
esitetty lisätty jalostussuoja ei myöskään 
tunnu aiheelliselta. Minun nähdäkseni tä-

, tä:kin asiaa olisi syytä vielä tutkia. 
En tahdo tämän enempää jatkaaikaan 

täitä tarkasteluani, joka on käynyt ikovin yk~ 
sityiskohtaiseksi ja ehkä liiankin pitkäksi. 
Mutta se on ollut välttämätöntä, koska mie~ 
lestäni valtiovarainvaliokunta ei ole tehnyt 
tarpeeksi tunnollista työtä. Se on mennyt 
liiaksi herkkäuSikoisesti hallituksen esityksen 
perässä, ja hallituksen esitys ilmeisesti on 
ollut huolimattomasti ja taitamattomasti 
valmistettu, puhumattakaan siitä, että sen 
takana oleva kansantaloudellinen ajattelu
tapa ei ole oikea. 

Luulen QS()ittaneeni, että useimmat ehdo
tetut teollisuustullien koroitukset ovat pe
rustelemattomia ja että koko tämän uuden 
tullitariffiehdotuksen periaatteellinen pahja 

on arveluttava. Minä ymmärrän, et,tä suu
ren valiokunnan on vaikea tässä asiassa 
enää korjauksia saada. Kuitenkin luulen,. 
että tätä asiaa ei olisi mahdoton korjata_ 
J-'uulen, et.tä helpolla työllä voitaisiin 
päästä siihen, että pyyhittäisiin ehdotetut 
tullikoroitukset pois ja pysyttäisiin nykyi
sissä tulleissa niin kauan, kunnes nykyään 
työskentelevä tullitariff~komitea on saanut 
työnsä valmiiksi, eikä meillä siis ole ole~ 
massa kunnollisesti laadittua pohjaa tällais
ten eduskunnassa käytävien tullikeskustelu
jen .pohjaksi. 

Ed. H ä n n i ne n: Herra puhemies! 
Viime talvena asetti hallitus komitean käsit
telemään rukiin tullin peruutuskysymystä, 
kysymystä siitä, missä laajuudessa olisi 
maamme pohjoisimmille osille suotava oi
keus tuottaa tullitta tai alemmalla tullilla 
ruista, kuin maamme muille osille, tai oli
siko annettava tulliperuutus rahassa maini
tuille alueille. Komitea on jo alkukesästä 
antanut hallituk.selle mietillltönsä; jossa se 
puolestaan ehdottaa tulliperuutusta sille 
alueeLle maatamme, jossa ei rukiin 
viljelys menesty tai menestyy perin 
huonosti. Pohjois-Suomen edustajat ovat 
odottaneet hallituksen esitystä asiassa, ja 
me luulimme, että se tulee tulliesityksen 
yhteydessä tai yhtä aikaa sen kanssa edus
kuntaan. Mutta niin ei ole kuitenkaan ta
pahtunut. Kysyn sentähden herra valtio
varainministeriltä, tuleeko hallitus ja mil~ 
loin antamaan esityksen Pohjois-Suomeen 
tuotavan rukiin tullinperuutuksesta ~ 

Kuten tunnettua, ovat näihin saakka 
Enontekiö, Inari, Utsjoki ja Petsamo saa
neet tuottaa tullivapaasti viljaa, mutta mel
kein samassa asemassa rukiintuottoon näh
den ovat Lapin etelämmätkin kunnat. Ei
hän sielläkään ruis lainkaan menesty, ja, 
hyvin huonosti se menestyy yleensä Oulun 
jokivesialueen pohjoispuolella. Sentähden 
meistä tuntuu mahdottomalta ajatella, että 
nyt, kun ahdas aika on tullut Pohjois-Suo
meenkin, vielä ahtaampi kuin muualle, että 
siellä leipäviljan tullia tällä kertaa koroitet
taisiin. 

Rukiinkin tullin peruutusta Pohjois-Suo
messa puoltavat mielestäni seuraavat seikat: 

1. Ruis menestyy jo sangen huonosti, ku
ten jo mainitsin, Oulun jokivesistön pohjois
puolella. Useissa kunnissa tuottaa se vain 
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noin 25 kiloa henkeä kohti ja Kemijärven 
kohdalla on rukiinviljelyksen pohjoisraja. 

'2. Ru!kiin tulli ei näin ollen ole siellä 
suojelustulli, kuten se on maamme muissa 
osissa, vaan se on suoranainen verotulli, sa
manlainen kuin peritään kahvista ja soke
rista. Mutta onhan ruis väestön pääravin
tona kerrassaan toisessa asemassa kuin mai
nitut nautintoaineet, luen tässä sokcrinkin 
nautintoaineeksi, vaikka se ei sitä muualla 
ole, mutta Pohjois-Suomessa on sekin nau
tintoaine. Asukkaat, jotka ostavat noin 2
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vilja tarpeistaan, joutuvat näin ollen valtiolle 
maksamaan huomattavan raskaan veron 
viljastakin, joka vero enimmin rasittaa kato
vuosina, jollaisia nyt on tullut sinne useita 
peräkkäin ja kaikkein enimmän vähäväki
sintä väestönosaa. Oulusta pohjoiseen ole
valta alueelta menisi tällaista veroa yksin
omaan rukiista yli 20 miljoonaa. Komitea, 
joka on laskenut osittaista tulliperuutusta, 
on tullut lukuun 12,700,000, joka olisi komi
tean mielestä tulliperuutuksena maksettava 
Lapille ja Pohjois-Suomelle. 

3. Leiplä on Pohj1ois-Suomessa, 'huomatta
vasti tärkeämpi rravintoaine kuin muuaLla 
Suomessa, jossa ruokajärjrestelmä on moni
puolirsempi. Huomautan tässä monenlai
sista kaJsrviksista, joita kasvaa täällä enem
män. Si-ellä on ruisleipä perusr.avinto. 
J_,eipä, piimä, peruna ja kala ovat kansan 
tärkeimmät ravintoaineet. Sen:täihden tun
tuu raskaalta, jos lrmmrlli:an 2,5 pennin tum 
tulee rrusittamaan sirelliVkin l·eivärnhintaa. 
Vasta viime aikoina on petäjä päässyt ylei
semmä1stä käytännöstä pois, mutta vieläkin 
on .raja-asu:kikaita, jotka lisäävät rukiiseen 
petä,j'ää. Ja tällaisten kohdalta veron ot
taminen mkiista tuntuu hirvittävältä. 

4. Tunnettu myös on, että ilmanala Poh
jois-Suomessa on paljon ankarampi kuin 
etelässä; ja mitä ankarampi on ilmasto, sitä 
suurempi on myöskin ravinnontarve. Ja 
kun leipä on tärkein ravinto, niin kulute
taan sitä Pohjois-Suomessa tämänkin täh
den huomattavasti enemmän kuin Etelä
Suomessa. 

5. Eräisiin Pohjois-Suomeen osiin saatiin 
viljaa itärajan yli ennen maailmansotaa 
paljon halvemmalla kuin nyt. Sitä tuotet
tiin m. m. Kannan1ahdesta ja Knä,seestä .. 
Kun se tuotiin omilla hevosilla, niin tuli se 
niin paljon halvemmaksi, että merenranni
kon ja näiden seutujen rahtierotus tuli sillä 
kuitatuksi. Nyt on, kuten tunnettua, val-

tiollisista syistä itäraja tukossa ja viljaa ei 
sieltä ~saada. Huomautan tässä, että heti sen 
jälkeen, kun maa tuli itsenäiseksi, viljan 
hinta koillisella rajaseudulla nousi jopa 
5 markkaan eräissä kylissä, ja ne ovat, ku
ten tunnettua, maamme köyhimpiä osia. 

6. Näihin saakka on tukkuliikkeellä ja 
metsien myynnillä saatu Pohjois-Suomeen
kin sikäli rahaa, että jotenkuten on saatu 
viljaa ostetuksi. Mutta, kuten kaikki tie
dämme, puuliikenne vähenee ja se on jo 
koko itsenäisyytemme ajan ollut tukkeuk
sissa niillä vesireiteillä, jotka laskevat Venä
jälle päin. Näin ollen tuntuu siltä, että jos 
tulli tulee koroittamaan viljaa niihin mää
riin, kuin hallitus esittää, tai huomattavasti 
nykyisestään, niin tulee se vaikuttamaan 
siellä kansan varsinkin lrusten fyy8illiseen 
voimaan, ne jo nyt osittain kärsivät ravin
non ja vaatetuksen puutetta. 

7. Pohjois-Suomeen on tullut 3 heikkoa 
vuotta peräkkäin. Viimeinen lämmin kesä
kin oli siellä liiaksi kuiva, niin että ohrasta 
saatiin vähemmän kuin puoli satoa. Viljan. 
hinnan koroitus tällä ajankohdalla ja näi8sä 
oloissa tuntuu koko. Pohjois-Suomen vähä
väkisestä väestöstä sangen katkeralta, jos 
nyt valtio kiristää näiden asukkaiden nälkä
vyötä. 

8. Pohjois-Suomen asukkaiden sekä yksi
tyistalous että kuntien talous on mennyt 
viime aikoina alaspäin. Kuntien menot ovat 
tavattomasti kasvaneet ja samoin velkataa
kat. M. m. köyhäinhoitomenot ovat tulleet 
kovin suuriksi, osaksi senkin tähden, että 
työpaikkoja ei ole tarpeeksi ollut ja toisin 
paikoin ovat tukkityömaat kokonaan loppu
heet. Asukkaat ovat huomattavasti velkaan
tuneet ja nykyinen korkea korkokanta rasit
taa näitä köyhiä oloja enemmän kuin varak
kaampia osia maassamme. Näin ollen vilja
tullin koroittaminen myös Pohjois-Suomen 
nälkäseuduilla voi olla suorastaan kohtalo
kasta. 

Hallitus ei ole tulliesitystä antaessaan 
ottanut huomioon edellämainittuja seikkoja 
asettaessaan rukiin tullinkin koroituksen 
kohtaamaan koko maata. Monet muutkin 
esitetyt tullien koroitukset vaikeuttavat elä
mää maamme kylmemmillä seuduilla enem
män kuin etelässä. Huomautan tässä sian
lihatullia - sianlihaahan tuodaan verraten 
paljon vielä Amerikasta Pohjois-Suomeen. 
Mutta nämä muut koroitukset ehkä siellä 
vielä kestrettäisiin, kun vilja saataisiin hal-
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vemmalla, kuin mitä se tulisi, jos tulleja 
edelläkerratuin tavoin koroitetaan. 

Minä puolestani mitä lämpimimmin kan
natan kaikkia niitä toimenpiteitä, joiden 
kautta kotimainen työ ja kotimainen tuo
tanto sawtaisiin arvoonsa, että maa entistä 
enemmän tulisi omillaan toimeen. Mutta se 
ei saa tapahtua maamme vähäväkisimpien 
osien kustannuksella. Hallitus on mielestäni 
tässä tehnyt ikävän virheen, joka olisi mitä 
pikimmin korjattava. 

Ed. T u o m i o j a: Herra puhemies! Kun 
uuden pysyväisen tullitariffin aikaansaami
nen ensin epävwkaisten taloudellisten olojen 
ja rahanarvon vaihtelujen sekä sitten tulli
tariffin laatimi,sen vaatimien laajojen val
mistelutöiden vuoiksi on lyklkääntynyt vuo
desta vuoteen on viime aikoina yleelllSä py
:ritty siilhen, että tullitariffiin teihdä;än V3iin 
sellaisia muutolksia,, jotika valtiotaloudelli" 
sista, tulliteknillisistä tai muista aivan vält
tämättömistä syistä ovat tarpeellisi,a. Siten 
on tuotannon edellytyikset tahdottu pitää 
vakaina. Onhan selvää, että valtion talous
!POlitiilk:am. muutokset ovat talouselämän 
säännölliselle !kehittymiselle va!hi,ngnllisia. 
Taloudellisen toiminnan menestyminen 
vaatii enn1elll kaiiklrea oloj,en ja, toi
mintaedellytysten vakavuutta. Sellaiset
kin muutolk:set, jotka saattavat olla suo
tuisia yksityisille elinkeinohaaroille, synnyt
tävät epävarmuuden tunnetta, josta on 
enemmän vahinkoa talouselämälle kuin yk
sityisestä muutoksesta koituu hyötyä. Sitä 
vahingollisempia ovat muutokset, jos ne 
vaihtuvat suunnasta toiseen, vuodesta vuo-· 
teen. Lisäksi on huomattava, että tullita
riffi on kokonaisuus, jonka muutteleminen 
sieltä täältä voi tuottaa häiriöitä. Lukuun
ottamatta tullien vaikutusta elinkustannuk
siin ja sitä tietä työpaikkoihin, joiden muut
tuminen saattaa vaikeuttaa tullisuojan u1ko
puolella olevien vientielinkeinojen menesty
misen mahdollisuuksia, on tullitariffissa lu
kuisia tavaroita, jotka ovat toisen teollisuu
den tuotteina ja toisen raaka-aineina. Muu
tosten tekeminen näiden tavarain tulleihin 
tuottaa toiselle saman verran vahinkoa kuin 
toiselle hyötyä ja talouselämälle yleensä 
häiriötä. 

Siitä terveestä kannasta, että tullitariffiin 
olisi muista kuin vaWotaloudellisista syistä 
vältettävä tekemästä muutoksia vuodesta 

vuoteen, poikkesi hallitus vuosi sitten, kun 
se kutomateollisuuden vedotessa uhkaavaan 
työttömyyteen hankki itselleen valtuuden 
koroittaa ja sitten koroittikin useitten ku
tomateollisuustuotteiden tullia. Vielä use
ampia poikkeuksia samaan suuntaan sisäl
tää nyt käsiteltävänä oleva tullitariffiesi
tys. Nykyisestä taloudellisesta pulasta luul
laan nähtävästi päästävän tai sen seurauksia 
arvellaan voitavan lieventää sillä, että lisä
tään tullisuojaa milloin millekin teollisuu
delle odottamatta edes parhaillaan toimivan 
tullikomitean hankkimia selvityksiä. Tässä 
kuitenkin tehdään helposti suuria erehdyk
siä ja vaikeutetaan maamme kilpailukykyä 
muitten maiden kanssa. Tullikoroitusten 
kokonaisvaikutuksena maamme talouselä
mään on näet se, että ne ylläpitävät täällä 
korkeata hintatasoa samalla kuin hintataso 
muissa maissa nopeasti laskee ~ eräissä 
maissa valtio nimenomaan tätä laskua edis
tää. Siten joutuvat meidän vientielinkei
nomme, sahateollisuus, puunjalostusteolli
suus ja karjanhoito pakoitetuiksi myymään 
tuotteensa suhteellisesti ehkä halvemmalla 
kuin maan yleinen hintataso edellyttäisi. 
Näiden elinkeinohaarojen kannattavaisuus 
kärsii tietenkin tästä. Se vaikuttaa vuoros
taan painostavasti siihen osaan maataloutta, 
joka on karjanhoidon perusteenw, samoin
kuin metsäntuotteiden hintoihin, metsätöi
den määrään ja metsänhoidon kannattavai
suuteen. Myöskin kotimarkkinoita varten 
toimivat elinkeinot tulevat hintatason py
syessä meillä korkeampana kuin muissa 
maissa vähemmän kilpailukykyisiksi, mikäli 
ei kullekin niistä anneta lisättyä suojaa ja 
hintatasoa siten yhäti koroiteta muihin mai
hin verraten. 

Hintatason aleneminen, joka varsin l~aa
joille kansanlk:erroksille on hyödyksi, tuot
taa kyllä vaikeuksia elinkeinotoiminnalle Ja 
synnyttää, ennenkuin hintataso v3ikaantuu 
ja ta1ouselämä mukautuu siihen, työttö
myyttä. .Mutta vielä V'aikeammaksi käy ti
lanne, ellei m&amme seuraa yleistä kehi
tystä, sillä tuotannollisen toiminnan kyky 
muuttua yleisen kehityksen edellyttämään 
suuntaan, on taloudellisen menestymisen 
välttämätön ehto. Tämä mukautumisen 
ehkäiseminen tai hidastuttaminen valtion 
toimenpitein saattaa olla puollettavissa vain 
siinä tapauksessa, että muutokset tuottavat 
niin }aajalti ja niin suuria taloudellisia 
vaurioita, että yhteiskunta on vastaista 
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<edistystä vwhingoittaenkin varjeltava niiltä. 
Senvuoksi on puolustettavissa, että viljan 
viljelystä pyritään turvaamaan sitä häikäi
lemätöntä polkumyyntiä vastaan, jota eräi
.(ien maiden taholta huomattavien vienti
palkkioittenkin avuHa harjoitetaan ja jolla 
poljetaan hinnat niin alhaisiksi, ettei viljan 
viljelys mitenkään meillä voi kannattaa. 
Viljan hintaa ei tässäkään tapauksessa 
luonnollisesti ole syytä yrittää koroittaa 
kovin korkealle, sillä suurin osa maanvil
jelijäväestöstiikään ei siitä hyödy, va:an 
päinvastoin siitä kärsii. Tässä suhteessa 
.oli hyvin valaiseva se lausunto, jonka edel
linen puhuja antoi. Hänhän, vaikka puhui 
juuri maataviljelevän väestön kannalta, 
ehdotti jopa tulliperuutust'a tai ainakin 
kaikkien koroitusten hylkäämistä, koska ne 
vaikeuttavat varsinkin vähävä!kisten elämää 
nimenomaan myös maaseudulla. Hän tosin 
rpuhui vain pohjoiseropien seutujen !kan
nalta, mutta epäilemättä sama koskee mo
nia muita seutuja ja eritoten pienviljeli
jöitä kaikillakin seuduilla. 

Työttömyyden vakavasti uhatessa voi
daan muutakin tuotantotoimintaa tukea 
ylimenokauden aikana, siirryttäessä kor
keammasta hintatasosta alhaisempaan, niin 
että se pysyy pystyssä, jos todellista ja sel
vitettyä syytä siihen on. Mutta tullinko
roitusten perusteeksi ei riitä se, että joissa
kin yrityksissä on tällaisena aikana pakko 
.alenta:a osinkoja, eipä edes sekään, että 
jotkut pienet ja vanb.entuneet teihtaat jää
vät sellaisenaan kannattamattomiksi. Tär
keimpiä niistä eduista, joit•a laskukaudet 
talouselämälle tuottavat, on juuri se, että 
tuotannon käydessä siihenastisessa muo
dossa kannattamattomaksi, yleisesti ryhdy
tään telrnillisiin ja kaupallisiin parannuk
siin. Tällainen tuotantotoiminnan uudista
minen suoritettiin useissa maissa, kuten 
Yhdysvalloissa, Ruotsissa ja Saksassa nii
(}en näennäisesti suuria vaurioita tuotta
neiden laskukansien aikana, jotka kahdessa 
ensinmainitussa maassa aiheutuivat suurista 
sodanjälkeisistä hinnanlaskuista vuosina 
1920-21 ja viimemainitussa ma:assa rahan
arvon vakaannuttamisesta sen hurjan alen
tumisen jälkeen, joka oli synnyttänyt lu
kuisia ja epäterveitä yrityksiä. Vielä ko
vempiin kärsimyksiin kuin nämä maat, alis
tuivat Norja ja TanSka vakauttamaila ra
hansa entiseen kulta-arvoonsa, mikä suu
resti kohotti niiden luottoa muissa maissa, 

sekä lisiisi niiden kansojen luotta:musta val-
tioon ja omiin voimiin. , 

Sikäli kuin tiedän, on meilläkin eräillä 
teollisuuden aloilla ryhdytty voimak<kaisiin 
otteisiin tuot;antokustannusten supistami
seksi, eikä suinkaan tuloksetta. Niinpä 
eräässä suuressa vientitehtaassa on selluloo
satonnin tuotantokustannukset saatu la:ske
maan noin 30 %:lla. Mutta jos tullisuojaa 
lisätään, jäävät tällaiset parannukset sään
nöllisesti saavuttamatta. Niinpä ei siitä 
tuotannon yhteisvoimin rationalisoimisesta 
puuvillateollisuuden alalla, joka oli vireillä 
vuosi tai toista vuotta sitten, ole sen jäl
keen kun tekstiilitulleja viime vuonna koro
tettiin, kuulunut enää mitään. 

Kun siis ryhdytään käsittelemään tulli
tariffiin esitettyjä muutoksia, on talikoin 
harkittava, ettei niillä hetkellisten ja näen
näi,sten etujen lumoissa tehdä maan elin
keinoelämälle enemmän vahinkoa kuin hyö
tyä. Tässä käsittelyssä on syytä muistaa 
sitäkin, että hintojen laskettua jo nykyiset 
tullit vaikuttavat huomattavasti tehokk<aam
min kuin ennen hintojen laskua. Niinpä 
kun tulli viime vuonna teki keskimäärin 
17-18% tavaran tuontiarvosta, se nyt 
viime lokakuussa teki jo 31 % mainitusta 
arvosta. Tullitariffia muuttamatt·akin 
olemme siis jo tosiasiallisesti saaneet huo
mattavan tullien koroituksen. 

Ed. Korpisaari: Arvosteltaessa hal
lituksen esitystä tullien koroittamiseksi ensi 
vuodelle j·a samaten valtio'Varainvaliokun
nan mietintöä tästä ehdotuksesta, on otet
tava huomioon, että meillä valtiovarain tila 
on muodostunut erittäin vakavwksi. Kuten 
valtiovarainvaliokunnan mietinnöstä tulo
ja menoarvioksi käy selville, on valiokun
Illalla ollut erinomaisen suuria vaikeuksia 
saada arvio menemään tasoihin. Tämän 
päivän istunto osoittaa, että eduskunta il
meisesti tulee edelleen lisäämään menoja 
ja vähentäJmään tuloja, jotenka nyt jo voi
daan todeta arviossa olevan noin 25 miljoo
nan markan vajaus. Uusien tulolähteiden 
löytäminen on jo valtiovarainvaliokunnalle 
tuottanut voittamattomia vaikeuksia ja 
mma uskallan odottaa, että eduskunnalla 
tulee olemaan vielä suurempia vaikeuksia 
etsiä niitä uusia tulolähteitä, joilla ole
massa oleva vajaus saadaan peitetyksi. 

Hallitus on jättäessään eduskunnalle 
tullitariffiehdotuksensa, esittänyt melkoisia 
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tullien koroituksia, joiden kautta tullien 
kanto on voitu arvioida 260 miljoonaa suu
remmaksi kuin miksi 'Se kuluvaksi vuodeksi 
on arvioitu. Valtiovarainvaliokunta on tar
kastaessaan tullien tuottolaskelmia tullut 
siihen tulokseen, että hallituksen ehdotta
milla korDituksilla ei laskettua mä:ärää 
saada kokoon Ch'littain sen takia, että tuonti 
vuonna 1931 ei ainakaan kaikissa niissä ta
varoissa, joiden tullituotto on huomattava, 
jaksa kohota samaan määrään, kuin kulu
vana vuonna, osittain siitä syystä, että tulli
koroitusten takia tänä vuonna jo on tuotu 
maahan melkoiset määrät erinäisiä tava
roita, jotka varsinaisesti kuuluvat ensi vuo
den tuontiin. Valiokunta on sen takia ollut 
paJkotettu vielä tulleja koroittamaan, erään 
raJhatuHiin, nimittäin kaihvin, osittain alen
tamaan tuottolaskelman 1,440 miljoonaan 
markkaan. 

Nyt käsiteltävänä oleva ehdotus tullien 
koroittamiseksi tulee huomattavassa mää
rässä lisäämään tulliverotusta. Kun mi
tään mahdollisuuksia muitten verojen nos
tamiseen nykyjään ei ole olemassa, on tul
lien koroittaminen ainoa käytettävissä oleva 
keino valtion tulojen lisäämiseksi. Huo
mautettakoon erikoisesti, että tulo- ja omai
suusveron koroittaminen johtaisi nyky
oloissa tuotannon seisahtumiseen sekä maa
taloudessa että teollisuudessa ja vähentäisi 
ilmeisesti mainitun veron tuottoa merkoi
sessa määrässä nykyisestä tuotosta. 

Tulliverotusta pidetään meillä varsin laa
joissa piireissä kohtuuttomana ja epäoi
keudenmukaisena verotusmuotona. Tämä 
käsitys on kuitenkin melkoisessa määrin 
vaara. Nykyaikainen tiede todistrua nimit
täin täysin pätevästi, että tulliveron ja sel
laisen suoranaisen veron, kuten meidän 
tulo- ja omaisuusvero, välillä ei ole mitään 
laatueroa, vaan ainoastaan aste-ero. Useim
mat veronmaksajaluokat, joita tulo- ja 
omaisuusvero kohtaa, pyrkivät nimittäin 
vyöryttä,mään tämän veron edelleen ja jou
tuu se monessa tapauksessa aikanaan ku
luttajain kannettavaksi. Erikoisesti sil
miinpistävä veron vyöryttäminen tapahtuu 
meillä pankeissa ja kotimarkkinateollisuu
dessa samoinkuin kaupassa. Pankitharr 
ottavat verot, jotka ne laskevat yhdeksi 
prosentiksi ottolainauksesta, luotonottajil
taan :koroitetun koron muodossa. Luotan
antajat, jotka pääasiallisesti ovat tuottajia 
ja kauppiaita. ·vyöryttävät veron edelleen. 

Kotimarkkinateollisuus ja kauppa ottaa ve
ron huomioon hinnoitellessaan tavaroita, 
joten tämä tällöin suorastaan joutuu ku
luttajain kannettavaksi. Säännöllisten ta
loudellisten olojen vallitessa voi vientiteolli
suuskin vyöryttää veronsa ostajilleen. Vain 
muutamat harvat veronmaksajaryhmät,. 
joista erikoisesti mainittakoon lesket ja 
orvot, joutuvat itse suorittamaan tulo- ja 
omaisuusveron, kun taas useitten muitten 
ryhmien vel'O ennemmin tai myöhemmin 
joutuu kuluttajain kannettavaksi ja vai
kuttaa samalla tavalla kuin tu1liverotus. 
On näin ollen ilmeistä liioittelua, kun tulo
ja omaisuusveroa yritetään esittää ainoana 
oikeana ja kohtuullisena veromuotona. 

Nykyoloissa on lisäksi huomattava, että 
tullien koroitus ei vaikuta kuluttajiin sa
malla tava;lla kuin mona:sti aikaisemmin. 
On nimittäin muistettava, että niiden kulu
tustavarain hinta, joihin tullien koroitus 
tällä kertaa kohdistuu, on poikkeuksemsen 
alhainen. Eräissä tapauksissa on maailman
markkinahinta nyt alempi kuin vuonna 
1913. Kun lisäksi oteta;an huomioon, että 
hintasuunta monissa taval'oissa edelleenkin 
on laskeva, voidaan olettaa, että näitten 
tavarain hinta ensi vuonna, tullin lmroi
tuksen jälkeenkin, tulee olemaan keskimää
rin sama tai alempikin kuin se edellisinä 
vuosina on ollut, kuluvan vuoden jälkipuo
liskoa lukuunottamatta. Elintason kohotta
misesta tullien koroituksen kautta ei niin 
muodoin nyt voi olla puhetta. 

Tä:ssä yhteydessä sallittakoon tehdä muu
tamia reunamuistutuksia edustajien Kedon 
ja Tuomiojan äskeisten lausuntojen perus
teella. Kumpikin arvoisista edustajista 
tahtoi esiintyä tullikomitean ritarina. On 
mielestäni hauskaa joskus tDdeta, että 
tämä komitea on olemassa ja että se myös" 
kin on jotakin aikaansaanut. Sehän on 
työskennellyt jo lukuisia vuosia - muis
taakseni on jo viides tai kuudes vuosi kulu
massa - ja yl'eisössä nii,11kuin teollisuudes
sa:kin. on väihit,ellen alkanut kyrpsyä se aja
tus, että täimä ilmmitea ei kosik:aan tule mie
tintöään vaLmiiksi saamaan. Hallitus on jo 
aikaisemmin ottanut tämän mahdollisuuden 
ihuomioon ehdottaessarun niille teollisuu'k
sille, joitten:ka asema on ollut vaikea, ·eräitä 
lkoroitu:ksia, ja ny!k:yinen hallitus on tehnyt 
niitä entistä .enemmän siinä oikeassa oletta
muksessa, että teollisuuden ei ole odotettava 
niin kauan kunnes se kuolee ja tulleja ei 
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enaa tarvita, vaan se on pelastettava en
nen sitä ja annettava mieluummin tulliko
mitean kuolla. 

Ed. :Keto lausunnossansa esitti moitteita 
hallitukselle ja valtiovarainvaliokunnalle 
siitä, että ne ovat huolimattomasti näitä 
tullikoroitU!ksia ehdotelleet eivätkä ole pi
täneet silmällä sitä teknillistä viisautta, 
jota tullikomitea mahdollisesti on näitten 
vuosien aikana kyennyt itselleen hankki
maan. Minusta olisi tullikomitean asiana 
ollut aikanaan tuoda julki se teknillinen 
viisaus, minkä se on saavuttanut, jotta ei 
hallitus ja mahdollisesti valtiovarainvalio
kuntakarun joissakin tulliehdotuksissaan jou
tuisi rtekemään harhapäätelmiä. Minä muu
ten en tullut vakuutetuiksi ed. Kedon lau
sunnosta siitä, että joitakin tulliteknillisiä 
vikoja olisi näissä ehdotuksissa tapahtunut. 
Lisäksi minun täytyy ed. Kedolle huomaut
taa, että ed. Keto esitti väärää kansanta
loustiedettä. Siitä on noin 25 vuotta, kun 
me ed. Kedon kanssa yhdessä aloitimme 
kansantaloustieteen opinnot ja minä totean 
valittaen, että ed. Kedon opinnot ovat jää
neet sille asteelle. Jo hänen esittämänsä 
teoriat eivät vastaa nykyisiä tieteen saavu
tuksia, eipä edes vähimmässäkään määrässä 
niitä mielipiteitä, joita hänen oman puo
lueensa teoreetikot nykyisin kannattavat. 
Ed. Keto esitti ensinnäkin, että olisi pyrit
tävä alenevaan hintasuuntaan. Nykyinen 
kansantaloustiede opettaa päinvastoin, et·tä 
on pyrittävä pysyväiseen ja vakaaseen hin
tata,_<;oon ja että sekä hintatason nousu että 
hintatason lasku ovat kansantaloudelle ko
konaisuudessaan erittäin arveluttavat. (Ed. 
Keto: Eihän siitä ole ollenkaan kysymys!) 
Juuri siitä oli kysymys. Lisäksi pyydän 
mainita, että erinäiset sosialistiteoreetikot 
vastustava;t erityisesti kaikkia pyrkimyksiä 
hintatason laskemiseen, koska kokemusten 
mukaan hintatason laskeminen johtaa palk
katason laskuun ja palkkataso ei voi liikkua 
yhtä joustavasti ja nopeasti kuin hintataso. 

1 

Nykyisissä oloissa on kaikkea arvosteltava · 
käsitykseni mukaan siten, että elämme pu
lassa, joka lyhyeksi aikaa on painanut hin
nat alas. Jokaisen kansantalouden, joka 
tahtoo pyrkiä eteenpäin ja tahtoo jatkaa 
rauhallista kehitystä, tulee silloin pyrkiä 
pysyttämään oma hintatasonsa mahdollisim
man tasaisena, jottei jyrkkiä muutoksia 
suuntaan tai toiseen tapahtuisi. Minun 
nähdä:kseni on pyrkimys painaa hintataso 

meillä alas rtällä hetkellä kansantaloudelle 
mitä vaarallisinta ja tulee tuottamaan mei
dän tyiYvärenrluokaHel111Illelkin vaikeita seu
rawksia. 

Myöskin toisessa suhteessa minun täytyy 
oikaista ed. Kedon teoreettisia käsityksiä. 
Hän nimittäin, ilmeisesti nojautuen Marxin 
vanhaan romahdusteoriaan, jolla minun tie
tääkseni ei ole kannattajia sosialististenkaan 
teoreetikkojen joukossa tätä nykyä, painos
taa sitä, että pulat olisivat muka hyödylli
siä, että ne puhdistaisivat talouselämää 
j. n. e. 'Tämä oli yleinen käsitys 25 vuotta 

. sitten taloustieteessä. (Ed. Keto: Emmehän 
ole konventissa, tuo nyt on lapsellista!) Nyt 
on käsitys se, että pulat ovat pahasta, että 
niitä on kaikin keinoin vastustettava, että 
tällainen puhdistus tapahtuu talouselä
mässä ilmankin pulia ja että puhdistukset 
erinäisissä oloissa saattavat viedä koko kan
santalouden romahdukseen. Meillä ei ole 
tällä hetkellä kysymys mistään yhden tai 
muutaman teollisuuslaitoksen kumoon me
nosta. Meillä on kysymys kokonaisen maan 
pääclinkeinoryhmän, maatalouden yhdeltä 
puolen, ja toiselta puolen lukuisien teolli
suusryhmien olemassaolosta eikä mistään 
yksityisten tehtaitten ja yksityisten maati
lanomistajien kumoon menosta. 

Nyt käsiteltävänä olevassa tullitariffieh
dotuksessa ovat yksinomaan tai pääasialli
sesti rahatulliluontoisia vehnäjauhotulli, 
kahvitulli, sokeritulli sekä bentsiinintulli. 
Valtiovarainvaliokunta on hyväksynyt näille 
nimikkeille hallituksen ehdottamat tulliko
roitukset paitsi kahvitullia, jonka valiokunta 
rahallisista syistä on ollut pakotettu koroit
tamaan kahdella markalla. Kahvitulli tulee 
täten nousemaan paahtamattomasta kahvista 
12 markkaan ja paahdetusta kahvista Jt! 
markkaan kilolta. Huolimatta siitä, että ai
kaisempi kokemus korkeista kahvitulleista 
on osoittanut salakuljetusta kahvissa tapah
tuvan, on valiokunta katsonut olevansa pa
kotettu tähän koroitukseen menemään, osit
tain koska rahaa ei muista lähteistä ole ol
lut saatavissa, osittain koska salakuljetuksen 
vaara valiokunnan käsityksen mukaan nyt
temmin on melkoista pienempi kuin vuosina 
1926 ja 1927, jolloin salakuljetusta huomat
tavammassa määrässä tapahtui. Nythän on 
olemassa erikoinen merivartiosto kieltolaki
rikkomuksia varten. Tämä merivartiosto 
voinee myöskin jossakin määrin pitää sil
mällä sitä, ettei kahvia salakuljeteta. Tä-
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män lisäksi on solmittu naapurivaltioitten ! 

kanssa salakuljetuksen ehkäisemistä koske- · 
via sopimuksia, jotka erityisesti vaikeutta
vat kahvin salakuljetusta Ruotsista. Näin . 
ollen valiokunta katsoi, ettei kahvissa nyt i 
koroitet1.tn tullinkaan vallitessa tulisi tapah- 1 
tumaan sellaista salakuljetusta, että se vä- i 
hentäisi huomattavassa määrässä kahvin ', 
tullin tuottoa. 

V ehnäjauhotulli muodostunee nyt ensim
mäistä kertaa myöskin suojelustulliksi. Kun i 

nimittäin vehnätulli jää ennalleen eli yh
teen markkaan kilolta ja vehnäjauhotulli 
nostetaan 2 markkaan 10 penniin kilolta, 
muodostuu mahdollisuuksia kotimaisen veh
nämyllyteollisuuden kehittämiseksi. V alia
kunnassa on tosin julkituotu epäilyksiä , 
siitä, onko nykyisten vaikeitten rahaolojen · 
vallitessa syytä kiinnittää kymmeniä, ken
ties satanen miljoonaa uusien myllyjen ra
kentamiseen olosuhteissa, jotka eivät täydel
lisesti takaa myllyjen kannattavaisuutta. 
Erri!koisesti on huomautettu siitä, että val
tiolla ei ole nykyoloissa aihetta edes lainain
kaan muodossa ryhtyä tätä teollisuutta tu
kemaan. Toiselta puolen on ilmeistä, että 
olojen palauduttua säännöllisilksi vehnämyl
lyteollisuudella on maassamme luonnollisia 
kehittymisen mahdollisuuksia, jonka lisäksi 
se ilmeisesti kykenee kehittämään meille jo 
lupaavassa alussa olevaa vehnänviljelystä. 
,Jauhatuspakon ja palkkiojärjestelmän 
kautta kykenee vehnänviljelyksemme aika
naan melkoisesti laa.jentumaan ja vahvista
maan viljdijäinsä as•emaa. 

Paitsi rahallisia näkökohtia on käsiteltä
vänä olevassa ehdotuksessa suurta huomiota 
kiinnitetty myöskin kotimaisen tuotannon 
suojelemiseen. Ahdas aika on opettanut, 
että tuotantoa ei voida ylläpitää ilman riit
tävää tullisuojaa. Maatalouden tila on ku
ten tunnettua kansainvälisillä markkinoilla 
tapahtuneen hintaromahduksen kautta muo
dostunut erittäin kriitilliseksi. Toiselta puo
len ovat viime pulavuodet erittäin selvästi 
osoittaneet, että maatalous yhä edelleenkin 
on talouselämämme selkäranka, joka ratkai
sevasti vaikuttaa koko kansantalout.eemme. 
Ellei se saa tuotteistaan ainakin tuotanto
kustannuksia vastaavaa hintaa, kulkee maa
talous turmiotaan kohti ja koko maan talous
elämä ei pääse elpymään. Toiselta puolen 
ovat monet teollisuuden haarat yleismaail
IIllrullisen y;lituotannon ja hintojen la:skun ta· 
ikia joutuneet •S!ellaisiin vaikeuksiin, että näi-

den on miltei iillaihdotonta jatkaa tuotan
toaan entisessä laajuudessaan. 

Meillä on viime aikoina, myöskin edus
kunnassa, paljon puhuttu työttömyyden es
tämisestä. Paras ja talouselämällemme lm
konaisuudessaan tarkoituksenmukaisin keino 
työttömyyden vastustamiseksi on mahdolli
suulksien luominen tuotannonemme jatkaa 
työskentelyään. Ne sadattuhannet,. jotka 
kokonaan tai osaksi saavat toimeentulonsa 
maataloudesta, joutuvat työttömäin armei
jaan ellei maataloutta saada kannattavaksi. 
Työttömyyden kasvamista teollisuustyöväen 
piirissä voidaan tehokkaasti ehkäistä ainoas
taan tekemällä tullisuojan avulla teollisuu
den jatkuva työskentely mahdolliseksi. 

Kuluneena vuonna on useissa maissa toi
meenpantu melkoisia tullinkoroituksia. Eri
koisesti huomautettakoon, että Pohjois-Ame
rikan Yhdysvallat, jonka valtiotaloudelle 
tulleilla ei ole suurempaa merkitystä, viime 
keväällä koroitti sekä teollisuus- että eräiden 
maataloustuotteiden tullia siinä määrin, että 
tullimuuri tuskin missään kohonnee samalle 
tasolle. Koroitusta puolustettiin yksin
omaan suojelusnäkökohdilla ja huomautet
tiin tällöin nimenomaan työväestön sekä am
matillisesti järj•estyneen, että sos. dem. puo
lueeseen kuuluvan työväestön taholta, että 
tullisuoja oli tehokkain keino työttömyyden 
vastustamiseksi ja maan yleisen h;vvinvoin
nin turvaamiseksi. Sama katsantokanta al
kaa minun tietääkseni voittaa alaa myös 
Suomen tehdastyöväen piireissä, kuten ne 
monet mielenilmaisut, joita valtiovarainva
liokur.nalle tulliasiassa on viimeisinä viik
koina esitetty, selvästi osottavat. Meidän 
maamme työväestö alkaa yhä selvemmin ta
juta, että ellei teollisuudella ole työskente
lyn mahdollisuuksia, ei myöskään työväes
töllä ole työnsaantimahdollisuuksia, ja niin
muodoin työnantajan ja työntekijän edut 
tässä kohden yhtyvät. 

Hallituksen esityksessä on pyritty tasa
puolisesti ottamaan huomioon maatalouden 
ja teollisuuden edut. Sama tasapuolisuus 
vallitsee siinä valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä, joka nyt on käsiteltävänä. Valio
kunta on nykyisen vaikean aseman takia 
katsonut olevansa velvollinen tekemään 
eräitä muutoksia hallituksen esitykseen. 
Niinpä on katsottu tarpeelliseksi muuttaa 
hallituksen esitystä ruistullista siten, että 
rukiille mikäli mahdollista saataisiin taa
tuksi tuotantokustannuksia vastaava hinta 
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1 markka 25 penniä kilolta. Siinä mielessä 
on valiokunta muuttanut hallituksen esittä
mää rukiin tulliasteikkoa siten, että pohja
tulli 1 markka 25 penniä laskee 1 markkaan 
vasta sitten kun rukiinhinta ylittää 1 
markka 25 penniä. Seuraava tullinalennus 
75 penniin tapahtuu vasta silloin kuin ru
kiin cif-hinta ylittää 1 markka 50 penniä. 
Hallituksen esittämän 50 pennin tullimää
rän on valtiovarainvaliokunta jättänyt ko
konaan pois. Vaikkakaan nämä muutokset 
eivät tällä hetkellä takaa rukiille tuotanto
kustannuksia vastaavaa hintaa, on kuitenkin 
odotettavissa, että tämä hinta ensi vuonna 
saadaan, koska todennä!köistii on, että ru
kiin hinta tulee ylittämään yihden markan. 

Teollisuuden suojatulleihin on valiokunta 
tehnyt eräitä muutoksia ja lisäyksiä. En
sinnäkin on jalostetun sokerin tullia nos
tettu 10 pennillä. Hallituksen ehdottarua 
tullisuoja 40 penniä ei nimittäin itse asiassa, 
kun kvseellisellä teollisuudella on noin 
:LO % :n" raalka-ainehuk:ka, merkitse enempää 
kuin noin 5 pennin tullisuojaa. Kun jalos
tetun sokerin tuonti viime vuosina on uhkaa
vasti kasvanut, ylittäen viime vuorn1a jo 19 
miljoonaa markkaa ja lisätuonnin vaara var
sinkin Venäjän taholta edelleenkin on suuri, 
on valiokunta pitänyt kansantalouden edun 
mukaisena, että tämän vanhan teollisuuden 
jatkuva kehitys turvataan. Vehnäjauhon 
tullin koroittamisen yhteydessä on hallitus 
unohtanut ottaa huomioon makarooniteolli
suuden. Tällä teollisuudella on tosin tähti
tulli, mutta suomalaissaksalaisessa kauppa
sopimuksessa taataan Saksalle kiinteä tulli 
1 markka 75 penniä. Kun raaka-aineen veh
näryynien tulli nyt nousee 2 markkaan 10 
penniin, menettää tämä teollisuus siis tulli
suojansa Saksaan nähden kokonaan. Koska: 
mitään syytä ei voida esittää sen puolesta, 
että tämä teollisuus ehdoin tahdoin tapettai
siin, ehdottaa valiokunta muistutuksen ot
tamista nimikkeeseen 45, joka sallii vehnä
ryynien tuonnin makarooniteollisuuden tar
peiksi entisellä tullilla. 

Hallitus on esittänyt tähteä eräille hattu
nimikkeille. Yhtyen tullihallituksen käsi
tykseen, että tähtiä olisi pantava vain sel
laisissa tapauksissa, jolloin ulkomaisen dum
pingin olemassaolo on aivan selvä, en valio
kunta muuttanut kyseellisten nimikkeiden 
tullit kiinteiksi korottamalla ne o.>apnilleen 
niihin määriin, jotka oli suunniteltu. Ni
mikkeen 316 on valiokunta jakanut kahtia 

siten, että toiseen on otettu hat'._uteelmät, 
joiden tullia muotiliikkeissä työskentelevän 
varsin suurilukuisen henkilökunnan työn
saantimahdollisuuksien turvaamiseksi onko
roitettu vain vähän. Nimikkeen toiseen koh
taan on otettu lakit ja niille asetettu tämän 
verrattain virkeän teollisuuden turvaami
seksi korkeammat tullit. Tähti on myöskin 
poistettu nimikkeeltä 334 ja sille asetettu 
koroitettu kiinteä tulli. Lestiteollisuuden 
kehittämiseksi on nimike 364 jaettu kahtia 
ja lestiteelmille asetettu melkoisesti alen
nettu tulli. Pahvinimi!klkeistä on kotimai
sen teollisuuden turvaamiseksi nimikkeelle 
407 annettu uusi sanamuoto. Kotimaisen 
pohjanahkateollisuuden, joka monet vuodet 
on saanut taistella suuria vaikeuksia vas
taan, tukemiseksi on nimikkeelle 467 an
nettu tähti. Sijoittamalla muistutus nimik
keen 596 jälkeen on ruostumattomasta te
räksestä tai raudasta tehdyille veitsille an
nettu tarpeellinen tullisuoja. :Muuttamalla 
nimikkeen 645 sanamuotoa on tullisuoja 
saatu kupariastioita vairuistavalle teollisuu
delle. Hehkulampputeollisuudelle ehdote
taan tähti sekä tiiliteollisuudelle tullisuoja 
koroittamalla kiinteää tullia. Käsiteltäessä 
tulliehdotusta eduskunnassa aikaisemmilla 
valtiopäi1·illä on yleensä huomiota kiinni
tntty yksinomaan suojelusnäkökohtiin. Olot 
ovat olleet melkoista paremmat kuin nyky
hetki. Valtion rahallinen tilanne ei ole ol
lut niin vaikea, eikä myöskään erinäisten 
tuotannollisten ryhmien asema niin toivoton 
kuin tällä hetkellä. 

Kun nyt suuri valiokunta ryhtyy halli
tuksen esitystä ja valtiovarainvaliokunnan 
mietintöä käsittelemään, pyytäisin erikoi
sesti kiinnittää suuren valiokunnan jäsenten 
huomiota siihen tosiseikkaan, että nyt ele
tään poikkeuksellisissa oloissa niin hyvin 
valtion rahalliseen asemaan kuin maassa val~ 
litsevaan yleiseen taloudelliseen tilanteeseen 
nähden. Nyt ei ole aika harkita ja odottaa 
tullikomitean mietintöä ja selvityksiä, niin 
hyviä kuin ne aikanaan saattavat ollakin, 
nyt meidän täytyy nopeasti ja ripein ottein 
saada valtiolle sen tarvitsemat tulot ja sa
malla tuotannolliselle elämällemme se turva, 
jota se tarvitsee voidakseen rauhallisesti 
työskennellä. :Meillä ei ole oikeutta ajaa tä
män maan taloudellinen elämä sellaiseen 
kriisiin, joka on välttämätön seuraus siitä, 
jos maatalous ja erinäiset teollisuudet saa
vat jatkuvasti koko ensi vuoden t?ösken-
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nellä niissä ahtaissa oloissa, joissa ne tänä 
syksynä ovat työskennelleet. 

Minä pyydän siis suositella suurelle valio
kunnalle valtiovarainvaliokunnan mietinnön 
hyväksymistä muuttamatta. 

v,altiovarainministeri V en n '0 l a: Pyy
sin pulheenvuoroa erityi·sesti ~d. I\'edon Jau
rsunnon jolhd!osta. Hän antoi ni·inhyvin iha1-
litubelle kuin valtiovaninvail~okunnalle 
erittäin huonon todistu~sen niiistä toimen
rpit•eist·ä, joista molemmat ovwt yhtyneet 
purakauden tuMipolitiHdman nä1hden. Mi
nun täytyy 'kuitenkin todeta, että ed. Keto 
to~staa niit;ä yleisiä peri,aatteita, mit:kiä hlän 
täwllä kymmenkunta vuotta 1on toi1stanut 
aina tullikäsittelyssä. Minä en ·ol·e 'huoman
nut niissä yhtään mitään kehityst!ä, ne ovat 
olleet aina yhtä ja samaa ja vieraat reaali
se'Ue todellisuudelle. Siinä lausunnos1sa, 
minkä hän ny'tkin antoi, h1än l.k;olkonaan 
unohti sen, ett1ä 1ne e:1ämme aivan erikoi
sissa oloissa ja että 1ne taloudelliset lait, 
jotka normaalioloiss•a toteutuvat ja j 1oita 
on otettava ilmomioon, eivät nykyisin pä,äse 
v~aikuttamaan, sentakia, että on olemassa 
niin paljon erinomai,sen 'suuria ja voimak
kaita syrjäV'aikuttimia, j'otka ohjaavat ta
Iorudellista elämäiä 'kokonan toisiin ~wuntiin, 
kriisiin, josta selviytymiseksEllllllle juuri 
työskentelemme ,guurt'en vaikeulksien kanssa'. 
Kun ~ed. Keto moitti tulliverotusta, niin 
hän näytti myöskin unohta.van, että uuden
aikaisempi käsitys annostelee tuilliverotusta 
toisella tavalla kuin aikaisemmin noin pari-, 
kolme:kylll!lllentä vuotta sitten tehtiin.. V e
·ron siirr·on kysymys ja sen arv10stelu on 
edistynyt niin, että monet niistä veroista, 
joita on pidetty ihan selvinä, oikeastaan 
tulevat rasittamaan, samalla tavalla kuin 
tJulliverotuskin, aivan kokonaan toisia lk:an
sanluokikia 'kuin mitkä luokat niitä ensi si
jassa maksavat. Näin on laita monessa 
tavauksessa esim. twlo- ja. omaisuusverotuk
seen nähden, ,gamoinkuin moneen muUlhun
kin vä:littömä:än verotukseen nähden, jota 
on pidetty aivan itsestäiän .selViä11ä. On 
myöskin otettava huomiiOon, että juuri pula
aika on asettanut valtiotaloudelle ja myoo 
kansantalouspolitiikalle aivan erikoisia teJh
täviä. Ja näiden tehtävien badnm ja toi
menpit<eet, ne 'di'kteeraa suoraan sanoen ny
kyinen pulatilanne. Ei tul:la lainlman toi
meen sillä, että menemme työntekijöille, 
maataloustuottajille tai teollisuudenharjoit-

tajille •pitämään esitelmiä joistakin talou
dellisista laei·sta, jotka normaalioloissa to
teutuvat. Minä talhtoisin 'kuulla niiden 
reaa1isissa o~oissa työskentelevien mrelipi
dettä, kun heidän >hätäänsä koetettairsiin 
parantaa t:ällai.silla esitelmillä. Täytyy Hili
teä siitä, että hallituksen toimenpiteissäån 
täytyy pitää yllä maan tU'otantoelämäJä, 
eikä odottaa niin kauan, että tuotanto
relämä vaikeassa krii<Sissä tjrelhtyy. Ulko
mainen painostus dumpingin muodossa, eri
laisten vientipalkkioiden mruodossa j. n. e. 
on niin .erinomaisen ·suuri, että jos ei tulla 
.apuun, niin varsin !laajat tuotantoalat 
meillä sortuvat. Ei ole suinkaan vaikea 
todista•a, ett:ä tarjotaan täällä erilaisia tuot
teita niinhyvin maatalouden kuin t<eollisuu
denkin alalla rpuolesta ja rallekin niiden 
varsinaisista tuotanto'kustannuksista. On 
ymmärrettävää, etteivät työnantajat eivätkä 
myöskään työntekijät voi jatkaa työtä 
maassamme näil1ä edellytyksinä. Kun 
herra Keto puhuu siitä, että nykyään tällä 
hetkellä maat pyrlkivät alenevaan suuntaan, 
niin viimeisten v·uosien politiikka on ollut 
juuri tullilainsä!ädännössä ylenevää suiUll
taa siitä syystä, että on huomattu,_,että sillä 
tavalla voidaan kipeimmästä pulasta selviy
tyä, säilyttää kotimainen tuotant'o 'käyn
nissä ja sen kautta säilyttää myöskin työ
tilaisuudet työväestöHe 'tä<Ssälkin pula'tilan
teessa. 

HallitUJs on ~esityiksessi:i:än saJ1ionut, että 
tämä on ainoastaan yksi keino hrelpottaa 
nY'kyisiä vaikeuksia. Alleviivaan erityisesti 
,yksi keino", koska näi'den keinojen rin
na1la täytyy käyttää muita'k1n. Ei ole ni
mittäin unohdettava, että näi.ssäkin toimen
piteirssä on tasap·aino säilytettävä, eikä sa·a 
antaa mennä tullilainsäädännön niin pit
källe, että se luo keinotekoisia t,eollisuuk
sia, jotka ainoastaan korlman tullin suo
jassa pysyvät pystyssä. Ei saa myöskään 
niiden ·avulla v·ai.kuttaa ,niin, eWi teolli
lmuden tai maatalouden !harjoittajat vai
puvat välinpitämättömyyteen, eivätkä pane 
toimeen niitä teknillisiä edisty!ksiä ja pa
rannuksia, joka on •se peruskeino, jolla 
yleensä selviydytään ik:riisiajasta ja men
nään eteenpäin. Ei sa'a myöskään antaa 
asioiden mennä siihen, että ehkäistään liian 
korkean tullilainsäädännön avuLla talous
elämi1ä mukautumasta siihen uuteen asiain
tila·an, mikä !kriisin jälrkeen syntyy. 

Hallitms on nämä pe'I'iaatteet siinä ·esi-
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tyksessä., minkä •se on eduskunnalle jättä
nyt, ottanut huomioon. Ei niitä tuliinko
roituksia, joit,a edw~kunnalle on esitetty, 
ole esitetty ainoasta,an siitä syystä, että 
suositt'aisiin jotakin tuotannon alaa, joko 
maanviljelijöitä tai erikoisia teollisuuden
harjoittajia, mutta ne on esitetty kokonai
suuskysymY:ksenä pe~astua siitä kriisistä, 
missä nyt ollaan, ja säilyttää niin hyvin 
tUJotantoelämä 'kuin itse työntekotilaisuudet 
maassa. Tulha.nnet iihmiset '<Yv:a:t näistä t'oi
menpiteistä riippuvaii;sia. Jolleivät maan
viljelijät s·aa 'apua, ntiin niiden tuotanto
.elämä pysähtyy, siitä ei 1pääse yli eikä ym
päri, ja silloin ne monet srudattuh:annet 
henkilöt, jotka ovat täst1ä työalasta riippu
vaisia, jäävät vaille toimeen:tmlOilllaihdoilli
suuksi:a. 

TuHilainsäädän tö se on tällä h:etkenä 
eyksi toimenpide, niinkuin fha:llitus esityk
sessään saruoo, 'helpotta'a nykyistä ti~an
netta, säilyttää tuotrantoelämän ja säilyttää 
maassa työtilaisuudet. Tählä 'ei ole sanottu 
sitä, että tämä laimsäädlä:ntö, milkä nyt on 
yhdeksi v,uodekså täiSSä pula:Wanteessa esi· 
tetty, olisi viimeinen sarua. Päinva1stoin olen 
sitä mieltä, että tämä lainsäädäntö Dn taa:
kistettava niin pi.an kuin päästään rpa.rem
piin olo:i'hin. 

Kun herra Ket'O koett1aa sovittM yleisiä 
jo vuosikymmenien vanhoja .antua mennä
teorioj1a n

1
ykyiseen pulatiia:nteeseen, niin 

hän tekee siinä erinomaisen suuren ereh
dyksen ja osoittaa, ettiä hän kyillä niitä 
muistaa, mutta että hän ei osaa toimia rea
listen olojen mukaan. 

Huomaut'llksiani ei myöskään j'äävä1ä se, 
mitä aivan hiljakkoin esitettiin eräässä 
kanSian taloudeUisess1akin 'aikalkafUiskirj assa, 
nimittäin että useiS~Sa maissa on täytynyt 
olojen mm1tuttua jättää nämlä puLa-:ajan 
toimenpiteelt. Se os:oiUaa v,a:an, että ne 
ovat aikansa, palvelleet. 

01en siis rsitä mieltiä, että niin hyvin 
malanvilj.elijäin kuin teollisuude111kin edus
tajlain ei suinkaan pidä tuudittautua siihen 
uskoon, että näiden· korkeiden tullien suo
jissa vo,idaan mennä ikui·sesti eteenrpäin. 
Päinvastoin heidän piibä:ä koettaa rats.iona'li
ooida tuotallltoelämänsä, laskea tuotantonsia 
kustannuksia ja sillä 1:JaV'oin ko!lrotta.a ikiil
P'ailukykyä kansahwälisi.Uä markkilliOilla 
samoin kuin 1\:otimai,silJ:a. malikkinoilla. Se 
on ainoa varsinainen perusapu, j'Oka, on py
syväistä laahua. Kun 'mltiov1arainvalio-

kunta on Y'htynyt h3111lituksen pyrkinlJYksiin, 
niin on se, päinvastoin kuin mitä ed. Keto 
on täällä esittänyt, käsittiilä:ksemi arvioinQtt 
ti:Lanteen aivan oiikein j.a osoittautunut 
täJssä pulatilanteessa toimintakykyiseksi, jo
tavas:boin ed. Kedon politiikalLa VIOidiaran 
pitää ainoastrua:n e:sitelmiä. 

Minä en halua ry'htyä yksityiskohtais'em
min käsittelemäiän niitä teknillisiä huomau
tuksia, mitä ed!. Keto teki. Hän istuu n. s. 
tullitariffikomit,ean työvaliokunnassa. Se
hän on ma:hdollist:a, että niissä voi ·erikois
'lm!hdi,ssa oUa varteelWtettavala,, minulla ei 
o:le olLut tilaisuutta nyt tässä niitä yksi
t,yislmhdissa tarkastaa. Mutta kun hän 
syyUää sitä, että niin hyvi111 hallitus ikuin 
valtiovarainvaliokunta oili1Siv1at huolimatto
masti valrnistaneet näitä 'asioita, niin tlah
don mainita, että hallitus on erittäin peii'us
teeUisesti niitä harkinnut ja että tullib.'a1li
tus on kaikista näistä esityksistä antanut 
lausuntonsa j'a ,a;siantuntijainsa avulla ne 
tutkituttanut, samoinkuin hatllitus on mo
nissa tapau'k;sissa nefUv,ot:ellut niistä rusian
tuntijrruin kanssa. JOIS n. s. tulli:komitean 
tY'ÖVialilokuntta voi täJssä esitt.ää jotain uusia 
m~ioi:ta >0astaisuudessa, niin sitä -mstaamihan 
ei ole mitään muistuttamista. Toivotta
vasti se työ,\Caliokuntta joskus tulee va.l
miliiillsi esi tyksiHään, niin .että illansalaiset 
saavat n:iitstä tietää. Mutta arvelenkin, että 
sa.amme vielä monta. kerta.a käsitte11ä tulli
esityksen, ennenkuin saamme valmiiksi sen 
vakinaisen tu1litariffin, jota tämä tulli
komi,t,ea:n työ tarkoitta,a. Niistä asi'Oista, 
mitlk:ä täällä nyt jo ovat esillä, voisi pitää 
pitikiä esitelmiä, 1jos t,aJhtoisi, ja kun ruj.at
t.elemme, että nimikkeitä tulee ehkä tloista
tu:hatta käsiteltäväksi, kun tämä valkina.inen 
tullit.ariffiehdDtUJs tulee, niin 'On siinä kyl
lin ura.kkiaa. Ei nyt •voida jäädä odotta
maan si.tä tilaisuutta, joUoinka tämä telreie 
tulee julkisuuteen. Meidän orn mentävä 
vuodesta vuoteen sen tiedon nojail1a, mikä 
meillä nyt on. Ja tullihallitus katsoo 
sillä järjesh?1lyllä, mikä nyt on O'lem.astsa., 
v'Oivransa tulla toimeen. 

Kun ed. Keto on esittJä.nyt, että täällä 
on erinäisiä tullikoroituksia teollisuuksille 
ehdotettu, jotka 'hä:nen mirelestään eivät 
olisi tarpeellisia., niin minu1la ei ole mitä,än 
'erityistä sano'ttruvaa. tätä muistutusta vas
taan. Niinhän voi o!Lla. Yksi pitää Yh· 
destä, toinen toi,sesta. Hallitus on asettu
nut sille kannalle, että meidän on kloottava 
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teollisuuttamme j1a taloudellista elämwäm:l!Jne. 
Olemme liian yksipuolisessa tal<ouc1ellisessa 
toiminnassa tä11ä hetkellä. Elämme rpää.
asiarlisesti puutavarateollisuudesta, maan
viljelyksestä, mutta laajat alat monia teoJ.
lisuuksia ovat vielä kehittymättömiä, joista 
teoHisuU:ksi1sta muissa maissa yhä suurem
mat ilmnsanj,oukot saavat toimeentulonsa. 
Mainitsen v<ain yihden, metalliteollisuuden, 
jossa meillä 10n aivan erinomaisen loouliin
tunut ja hyvä työvruestö, mutta jokia tais
telee erinomaisten v:aikeuksien kanssa tällä 
hetkellä, !kun 40-50% alihinnalla tarjo
taan urkomaisia tavaroita dumpingin 
avulla. Ei dumpingissa ole kysymys ai
noastaan teknillisestä edistyiksestä, jota 
esim. Saksa on tehnyt, ei siitä ole kysymys. 
Siinä on 'kysym~s yksinkertaisesti alitar
jonnasta, jolla Saksa koettaa pitää teh
taansa yllä ja työväelleen työtilaisuuksia. 
Se tarjoaa tuotteitaan täällä alihinnalla 
maksattamalla kotimaa,ssa lmrkeammat hin
nat, toisin sanoen rasittama:ll:a oman maml'sa 
väestöä. Tällaisia tilaisuuksia meidän täy
tyy ik:oettaa välttää ja ik:oottava, monipuo· 
listutettav:a meidän taloudellista elä
maamme. Muuten me emme voi saada 
kai-ttumruan niitä työti1ai:suu!k:sia, mitä 'k:as
VJava väestö vaatii. Jos ei hallitus ja ta
louspolitiikk!a ota tätä 'huomiJOon, niirn se 
mernettelee epäviisaa:sti. Sen 1Jalki1a olemme 
esittäneet esim. tullia seHaisilLekin erinäi
siUe metallitavaroiUe, jotta tuo monta tu
hatta työläistä käsittävä meta!lliteollisuus 
ei tu!kehtuisi. Sentaki,a olemme esi<ttäneet 
tullia myäskin lasitavaroille 10 penniä, 
jottei tuo pariin tuhanteen nouseVia lasi
teollisuudessa tyÖ'skentelevä työviiiki kadot
taisi työtilaisuuksiruan. Olelll'ille siiksi hyvin 
huolellisesti tutkineet kunkin teollisuudern, 
jolka kärsii ja on menemässä nurin siitä 
kilpailusta, mitä ulkomaiden tanolta 'On 'Ole
massa. Saman asian t'akila olemme ·ehdot
taneet pientä tullia jalkine- j'a nalhkateolli
suudelle, koska viidettä tooatta työmistä 
työskentelee sillä alalla ja koska se teolli
E.'UUS oli jo j1oku vuosi sitten 1aiV1an tuhon 
omana lkunnes sitä autettiin tul1leiHa. 

Eivät 'tullit ole nyt mitä:än sellaisia, jotka 
aina ovat .~hdottomasti pahasta. Nii,tä 
käyttävät Imikki maat, ja eri ma~den työ
väestölkin pitää koVIaa porua monessa ta
pauksessa silloin kun niihin mennään 'ka
joamaan pelät.essruän työttömyyttä. Ei 111ii:tä 
ole myöskään arvosteltava J'lksinoma!a:n sen 

miUapuun ja niiden kaavojen mUrkwa:n, 
mitä yksipuolisesti 10n ,esitetty. Tärkeäm
pää on, ·että kansakunnan tuotanuoelämä 
säilyy, sen teollisuus monipuolistuu sa
moin kuin maanviljelys j,a että sen väes
töhlä on työtJä. Joskin se tu11eissa saa IIJJaJk
saa j,onlrun verran veroa, niin j-os sillä on 
työtilaisuuksia, niin sen toimeentulon proib
leemin ratkaiseminen on sinoin oiikeaH:a 
tolalla. Eikä ole syytä !kompastua kiistele
mään ~Silloin, kumpi v,emtustapa pulatilan
teessa olisi oikea. En tahdo kiistäa, että 
v,erotuksen oikeudenmukaisuuden lkanna1lta 
voidoon muistuttaa ,paljon, mutta senkin 
pl'obleemin käsittely pula-ai:kana ja kiansan
taloudellista t1austaa vastaan muodostuu 
tällaisena ,aikana toise'kisi !kuin ainoastaJan 
vi~s,sien a!ht1aitten näkökohti,en mukaan, joi
den avulla ei voida tilanteesta 'selviytyä. 

• 
Ed. K e s t i : Herra puhemies ! - Suo

men tullipolitiikka on kokonaisuudessaan 
jo pitkät ajat kulkenut niin täydelleen vää
rään suuntaan, että kun sitä tällä hetikellä 
arvostelee, niin arvostelu ei kohdistu suin
kaan y'ksimomaan tähän hetkeen, vaan on 
tunnustettava, että suunta on vanhojen ai
koen perintöä. Valtion verotulojen lkoko
naismäärässä on välitön verotus suhteelli
sesti vähenemistään vähentynyt samaan ai
kaan kuin välillinen verotus on huimasti 
lisääntynyt. Nykyinen hallitus sen parem
min kuin valtiovarainvaliokuntakaan ei ole 
suinkaan tahtonut lähteä tämän kehityksen 
tietä katkaisemaan. 

Perinnäistavoillem uskollisena seuraa 
tämä esillä olevan talousarvion tulopuoli 
edellisten vuosien esimerkkiä. Että tämä 
suunta on koko kansan kannalta'kin, mutta 
erittäinkin 'pienviljelijäin kohdalta väärä, 
sitä vastaan ,ei suinkaan täällä yksikään 
ta!lrtone väittää. Useat taloustieteilijä:t 
tme~dän!kirn maassamme ovat täysin sitovasti 
todistaneet, että tulliveroa joutuvat kaikkein 
eniten maksamaan juuri pienviljelijät. 
Tehtäiköön sitten vertailu viljelysaJan tai 
·henkilömäärän perusteella. Jokainen ta
lousarvio, joka tullitv;erotusta lisää, lisää 
pienviljelijäin verotusta. Ver:otusnäkökan
nalta !katsoen on minun 'pienviljeli:jäludkan 
edustajana velvollisuus panna vastaan ky
symyksessäolevaa tulliesitystä, joka ei pyri 
panemaan sulkua tälle nousevalle tnl
liverotukselle vaan lisäämään sitä. Mitä 
sitten tämän tulliesityksen suojelustulleihin 
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tu:lee, niin ottaen huomioon maata1outemme 
niin'kuin teolhsuutemmekin laadun voi täy
dellä syyllä väittää, että m€illä tullisuo
j.elua harjoitetaan aiv·an väärästä päästä. 
Puuttumatta lähEl!llmin teollisuuden suoje
luun, joka pyrkii pystyttämään ja yllä
pitämään meillä epävoimallista teollisuutta 
luonnollisen kustannuksella, tahdon lähem
min kosketella nimenomaan maataloustuo
tannon suojelutoimenpiteitä tumpolitiikas
samme. 

1\faataloushallitu!ksen järjestämien kirjan
pitotilojen tilastot· osoittavat, että maatalou
temme on valtavasti karjatalousvoittoinen. 
Viljanviljelys muodostaa esimm~ten. ·pien
tiloilla vain noin 1

/ 10 koko maatalous
tuotosta, karjataloustuoton ollessa yli 8

/ 10 

koko maataloustuotosta ja maatalouden si
vutuotantomuotojen vajaa 1

/ 10 !koko tuo
tosta. Tämä maamme maan- ja luonnon
tieteellisiin olosuhteisiin katsoen luonnolli
nen tuotantosuunta on painanut koko maa
talonteemme oman leimansa, mistään kei
notekoisista häiritsemisyrityksistä huoli
matta, mitä viime vuosikymmeninä on 
m. m. viljatullipolitiikalla yr1tetty harjoit
taa. Että tämä suunta on myöskin talou
dellisesti oikea, sen todi,stavat ·puolestaan 
äsken mainitsemani kirjanpitotilojen tulos
tiedot, jotka osoittavat, että juuri niitten 
tilojen kokonaistuotto ja puhdas v"i()itto ovat 
olleet suurimmat, joilla ti1oilla on ollut voi
makkain karjatalous, minkä johdosta toh
tori Sunila. onkin lausunut, että maata
louden kannattavaisuus on kaikkina tutkit
tuina tilivuosina ollut hy,v.in ratkaisevasti 
riippuvainen karjatalouden voimakkuu
desta. Tästä l:uonnollisesta maataloutemme 
suuntautumisesta olisi luullut maatalous
poliitilkkoittemme ja ennen kaikkea juuri 
tohtori Sunilan, joka näitä kirjanpitotulok
sia on tutkinut, vetävän sen1 johtopäätök
sen, että maataloutemme on johdettava ja 
kehitettävä yhä edelleen tätä luonnosta.an
kin kannattavinta suuntaa seuraten. Niin 
eivät kuitenkaan ole menetelleet vaan ovat 
he lähteneet työskentelemään johtaakseen 
maataloutemme taasenkin sellaisille urille, 
josta sen kokonaistalous tulee varmaan kär
simään. Houkuttelemalla laajaperäisiä 
viljanvilj-elystä kohden, josta olisi varmana 
seurauksena se, että luovuttaisiin viljan
hinnan keinotekoisen koroituksen kiihoit
tamana karjataloudessa välttämättömän 
juurikasvin y. m. hiukan enemmän ruumiil-

----------------· 

lista työvoimaa vaativasta työmuodosta. 
Mistä tämä tällainen järjettömyys ja kolm 
kansantaloutemme kannalta tuomittava 
esiintyminen johtuu? Se ei voisi olla se
litettävissä, ellei tietäisi, että ne, jotka 
tämän viljatullin puolesta suojatullin'a 
peistä taittavat, ovat työskentelemässä 
suurmaanomistajien laskuun. Niissä suu
rissa talouksissa, kuten edellä sanoin, 
joissa koko maataloustuotto on yleensä pal
jon alhaisempi kuin pientiloilla ja viljan
viljelys tuoton ollessa hehtaaria kohden 
jokseenkin samansuuruinen kuin pienti
loilla, on viljatuoton merkitys suhteellisesti 
paljon .suurempi kuin pienviljelyksessä. 
Sitäpaitsi soveltuu konevoima suurmaa
viljelykseen, joten siinä muuttumalla kar
jataloudellisesta enemmän viljanviljelysta
louteen vapauduttaisiin ruumiillisen työ
<voiman käytöstä, joten työttömäin laumaa 
sieltäkin tpäin saataisiin ruveta odottamaan. 
Ja tämän sijalle tullut työvoima tuotettai
siin ulkomailta koneiden ja niiden poltto
aineiden muodossa, joten 1viljanhinnan kei
n,otekoinen koroittaminen tulleilla ei lisäisi 
työvoiman menekkiä vaan päinvastoin vä
hentäisi sitä. Toinen syy suurmaanviljeli
jäin viljatullipolitiikkaan on se, että he 
tulisivat tämän :kautta saamaan täyden hy
vityksen sen osalle tulevista maa;taloutta 
rasittavista tulleista, niinkuin se .epäile
mättä tekisin, sillä niin siltä taholta seli
tetään avoimesti. Samoin samalla reista
taan uskotella pienvi,ljelijöillekin, että maa
taloutta tulee tullisuojan avulla tukea kor
vaukseksi niistä rasituksista, mitä kulutus
tavaroiden tullit 'pienviljelitjöillekin aiheut
tavat. Kuinka jesuiitta;mainen tämä selitys 
on nä:hdään heti 'kun kysymystä vähänkin 
lähemmin ta,rkastetaan. Pienviljelys jou
tuu hehtaaria kohden tullirasituksia maksa
maan 13-14-kertaa enemmän kuin suur
,v,iljelijä mutta pienviljelijä ei suin!lnvan voi 
tuottaa viltjaa, 13-14 kertaa enemmän 
hehtaaria kohden, kuin suurviljelijä, vaan, 
kuten tilastot osoittavat, jokseenkin sa
man kuin suurviljelijät. Mutta suurvilje
lijä 'VOi myydä srudostaan sen osan, joka. on 
yli hänen oman tarpeensa. Niin ollen tu
lee hän saamaan sen hyödyn, minkä vilja
tullin avulla saadaan mutta pienviljelijä 
tarvitsee syödä viljelemänsä viljan. Ai
noastaan hän saa siitä sen hyvityksen, että 
on tietoinen syödessään, että se olisi kal
lista, jos joutuisi se myytäväksi ja siitä 
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huolimatta hän joutuu suurviljelijään .ver
raten maksamaan 13-14 'kertaa korkeam
mat menot hehtaaria kohden maataloutta 
rasittavien tullien muodossa. Viljatulli 
soveltuu siis hJ'lvlin suurmaanomistajille 
heitä kohta.avan tullirasituksen !korvaami
seksi ja siitä johtuukin yhteinen ääni, mikä 
+On viime aikoina ollut suurmaanomistajain 
ja teollisuusmiesten kesken suajaltulleista 
kuinka ne panisivat tässä maassa rattaat 
,pyörimään. Mutta minä olisin halukas tie
tämään, mistä tulisi sille kansanosalle ra
hoja ostaa näitä tuotteita., joita tullisuo
jassa tuotettaisiin, jotka eivät näistä tul
leista saisi hy;ötyä. Sillä eihän tuotannosta 
liene yksinä:än hyötyä vaikka tullit takaisi
vat niHle suuTemma·tkin hinnat. 

Edellä olen osoittanut sen, että viljaJ:1-
viljelyssuuntaa ei ole missään tapauksessa 
koroitetta.va karjata.1ouden kustannuksella, 
joka vaara viljanhinnan keinote'koisella 
koroituksella saattaisi olla. lVIa•atalouden 
tulee kulkea luonnollisen kehityksen osoit
tamia suuntaviivoja. Silloin on ennen kaik
kea huolehdittava !karjatalouden kehittä
misestä ja suojelemisesta. Sitä ei meidän 
maassammekaan voida kahlita. kuten on 
la:ita useasti viljan viljelyksen suhteen (Ed. 
J_,ahdensuo: Kuinkas se nyt kannattaa?). 
Seruv,uoksi olisi karjatalouden kannattavai
suutta valtion taholta ryhdyttävä tukemaan 
(Keskustasta: Siinäpä se on!) m. m. siten 
että 'karjatalouden tuotteiden keinotekoiset 
kilpailijat kotimaisilla mmrkkinoilla V•ero
tettaisiin niin raslkaasti, että ne eivät maan 
'Pääelinkeinoa kykenisi kokonaan tuhoa
maan. Ne nykyään tuottavat niiden 
teollisuuden harjoittajille miljoonia, eikä 
tästä verotuksesta olisi vahinkoa sille ku
luttajaväestölle, joka ei maataloudessa ole
kaan tuottajana, koska nyt jo ollaan pa
koitetut sitä väestöäkin verottamaan maa
talouden suojatulleilla. Viljatullin puo
lustajat ovat aina vedonneet m. m. siihen 
vaaraan mikä sodan sattuessa voisi koh
data maata, jos ei viljanrvjlj.elys maassa 
kannata. Minä puolestani tahtoisin osoittaa 
väitteet jo etukäteen arvottomiksi. Mitä 
nimenomaan ma1atalouteen elintarpeiden 
tuottajana tul~e, niin ei suinkaan yksi
Ikään~ maanomistaja voi v:äittää, etteikö sel
~ainen maata1ous, missä on voimakas krurja
talous, tarvittaessa kykene tuottamaan 
enemmäin viljaa kuin se, mistä on viljan
viljelyksen vuoksi yksipuolisena taloutena 

saatu karjatalous ja maan voimaperäisyys 
häviämään. Sitä paitsi voimakas karjatalous 
sodan syttyessä muodostaa jo yksistään elä
vässä karjava.rastossaan erinomaisen arvok
kaan elintarvevaraston. V oidaaa::cllan kar
jatalousvaltainen maatalous jo yhdessä vuo
dessa muutta,a tuottamaan pääasiassa: vil
jaa jos muuten ilmastosuhteet sen sallivat 
samalla kuin tällainen koko maataloutta 
'harjoittav1a1 maanviljelys on voimakkaampi 
antamaan viljasadat suuremmat kui.n yksi
puoliseen viljanviljely.smuotoon perustuva 
talous. Samoin väittävät viljatullin kan
nattwjat että meiltä menee suuria summia 
rahaa maasta viljanostaan ulkomaille jos 
ei viljantuontia tullin avulla rajoitettaisi. 
Minä voinen siinä suhteessa puolustautua 
ainoastaan sillä, että jos karjataloustuottei
den vienti meillä pienenisi yksipuoliseen 
viljanviljelykseen siirryttäesssä, niin ei 
luonnollisesti ulkomailta saataisikaan silloin 
maahamme rahaa. kuten tähän asti. Tämän 
kysymyksen täytyy saada, yksinomaan sen 
seikan ratkaista, mikä meille, kansalle on 
edullisempaa. Jos .saksalaisten ja. venäläis
ten kannattaa meille myydä viljaa halvem
malla kuin mitä me voimme tuottaa, niin 
emme me jart:kuvasti myös voi taistella sitä 
dumpingia vastaan tämänkään viljatullin 
avulla,, siHä. silloinhan meidän täytyy myön
tää se, että meillä viljanviljelyskustannuk
set ovat liian korkeat ja näin ollen meidän 
on ryhdyttävä etsimään niitä vikoja, jotka 
sen aiheuttavat. Meillähän tässä maassa 
ei kannata mikään. Silloin ei luonnolli
sesti tullitkaan jollakin tuotantoalalla voi 
sitä toiseksi tehdä. Tullien avulla voidaan 
kyllä tilapäistä apua sawdakin mutta se on 
vaan tilapäistä ja se voi samalla kostaa 
itsensä ja viedä suurempaan romahdukseen. 
Meidän kansamme on tästäkin lähtien kyet
tävä kilpailemaan muitten maitten kanssa 
kuten on ollut tähänkin asti, sillä tässä 
jatkuvassa tullipolitiikassa en minä näe 
enää terveellistä itsepuolustusvaistoakaan. 
Minä olen valmis ensimmäisenä myöntä
mään, .että meillä v~allitsevan maatalous
pulan poistamiseksi tarvitaan erikoisia toi
menpiteitä, mutta kuten olen edellä asoit
tanut, eivät viljatullit kykene sitä poista
maan a'ina.kaan .pienviljelijäin kohdalta, 
joiden leipäkin muiden nousevain menojen 
lisäksi vielä kallistuisi, jota ainakin Poh" 
jois-Suomen pienviljelijäväestö on pakotettu 
suurimmalta osalta ost·amaan oman kasvat-
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tamansa viljan lisäksi. 'Talouspulan pois
tamiseksi maasta .on ensimmäiseksi ryhdyt
tävä tuotantokustannusten alentamiseen, 
mihinkä ei suinkaan ·päästä sillä, että elin
tarpeiden hintaa keinotekoisesti kol'oitetaan. 
Sillä emmehän mitenkään voi vaatia, eikä 
<>le siihen mitään inhimillistä oikeuttakaan, 
-että työmies alent,aisi palkkansa samaan ai
kaan, kun sen elintarpeiden hintoja, koroi
tetaan. 

Palata!kseni sitten tämän tulliesityksen 
kolmanteen päämäärään, talousarvion tasa
painoon sa•attamiseen, tahdon sen lisäksi, 
mitä edellä olen .sanonut, lisätä ainoastaan 
sen, että jos hallitukselle nyt kerta kaik
kiaan on ollut mahdotonta talousarvion ta
sapainoon saattaminen ilman tätä vanhaa 
kolllstia, tullien koroittamista, niin olisi sen 
saanut telhdä sille taholle kansanluokkaa 
koskevaksi, mistä todella olisi rahaa .ollut 
löydettävissä, eikä olisi pitänyt käydä köy
hän kansan tyhjää kukka.roa puistamaan; 
tullikoroitukset olisi pitänyt suunnata 
ylellisyystavaroihin, joita hallitus ja vahio
varainvaliokuntakin ·on hyvin hellävaroen 
käsitellyt. Täistä näkee sen, •että tullivero
tusta tahdotaan kohdistaa köyhää kansan
luokiima kohden, kun sensijaa.n kansanta
loudelle vaaralliselle ylellisyystavaroiden 
tuonnille ·ei edes pulakauden nimessä ole 
tahdottu asettaa esteitä. Tämä tekee tulli
verotusvääryyden ka;ksinkertaj,seksi. 

Kuten alussa mainitsin, ·pidän tätä tä
'hän asti käytännössä ollutta tulliverotus
politiikkaa taLousarvion tasapainoon saatta
miseksi ka:ksi'teräisenä miekkana·, jonka. ja,t
kuva käyttö voi viedä siihen, ·että tulot 
sieltäpäin eivät enää tuottaisikaan toivot
tua, tulosta. 

Ed. P ä i v ä n s a l o: Siihen nähden, että 
meidän maamme taloudellisen pulakauden 
tähden on pakko koroittaa sellaistenkin 
jokapäiväisten elämäntarveaineiden kuin 
viljan ja sokerin tullia, pidän tärkeänä, että 
koroitetaan silloin myös huvielämän väli
neitä sellaisia kuin filmintullia. Ehdotan 
sentähden, että kehittämättömien filmien 
tulli nimikkeen kohdalla 462 luokitellaan 
erikseen b momentiksi ja että se tulli, joka 
nykyjään on 25 markkaa kilolta, nostetaan 
50 markkaan kilolta, sillä kiloon mahtuu 
paljon metrejä filmejä. Ulkomailta tuodaan 
tänne filmejä, jotka saavat aikaan paljon 
pahaa ja enimmäkseen pahaa ja minusta 

nyt tullin korotuksella voitaisiin koettaa 
vähentää ulkomaisten huonojen tavarain 
tuontia, ja tämmöisenä pulakautena voitai
siin ehkä saada joitakin miljoonia tällä 
lailla. 

Ed. S a 1 o: Minä pyysin puheenvuoron 
kosketellakseni myöskin vilja tullikysymystä. 
Minä teen sen etupäässä siinä mielessä, että 
minä pyytäisin tässä tilaisuudessa hallituk
sen valtiovarainministeriitä tietoa, minkä
vuoksi ei hallitus ole saanut valmiiksi esi
tystä, jolla niiden seutujen, joissa viljan
viljelys ei ole mahdollista, asema korjattai
siin, silloin kun ollaan pakotettuja turvaa
maan muun Suomen viljelysmahdollisuuk
sia. Minä en ole koskaan ollut sitä mieltä, 
ettei maataloutta ole tulleilla suojattava. 
Onhan tällä kertaa selvää, kun hinnat ovat 
sellaiset kuin ne ovat, että Etelä-Suomessa 
sillä täytyy olla tullisuoja. Mutta toiseksi 
muuttuu tilanne, kun mennään niille seu
duille, joissa ei ole mahdollisuuta viljellä 
viljakasveja, ainakaan siinä määrässä, että 
se on edullista. Silloin joutuvat sen seudun 
asukkaat maksamaan viljatulliverona enem
män kuin sille on kohtuullista. Kallion hal
litus asetti komitean valmistelemaan erään
laista ehdotusta tulliperuutukseksi niille 
seuduille, joissa viljan viljelys tuottaa luon
nonesteiden ja ilmaston vuoksi vaikeuksia 
tai epäonnistuu. Tämä komitea laati perus
tellun mietinnön ja jätti sen hallitukselle. 
Tällä välin hallitus vaihtui ja paperit luon
nollisesti jäivät sinne. Kun nyt me saimme 
uuden esityksen tullikoroituksista, olemme 
ottaneet sydämenasiaksemme kysyä, mikä 
on tämän komitean mietinnön kohtalo halli
tuksessa? Me nimittäin pidämme luonnolli
sena, että rinnan viljatullien kanssa myös
kin käsitellään kysymystä, millä tavalla 
niitä seutuja, silloin tuetaan, joilla ei ole 
mahdollisuutta viljellä viljaa omiksikaan 
tarpeikseen, puhumattakaan siitä, että ne 
viljaa viljelemällä saisivat taloutensa rahoi
tetuksi. Pyynnöstämme huolimatta, vaikka 
olemme kääntyneet haHituksen puoleen, 
minkäänlaista esitystä eduskunnalle tähän 
asti ei ole kuitenkaan tehty. Minä myön
nän, että sen esityksen valmistaminen, ja 
sen käytäntöönpaneminenkin on vaikeaa ja 
minä en ole valmis sanomaan kumpi muoto 
on parempi, tällaisen hyvityksen jakaminen 
alueittain tai si1rtyminenkö joskus valtion 
viljamonopoliin. Mutta niin kauan kuin 
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sellainen suuri järjestely kuin ehkä mono
poliin siirtyminen, johon ehkä tullaan, on , 
toimitettu, hallituksen olisi tätä asiaa mi
mm käsittääkseni pitänyt voida jotenkin 
hoitaa. Meillä löytyy Pohjoismaissa val
tioita, jotJka järjestelevät syrjäisten seutu
jen asioita tällä tavalla, hyvittävät niitä, 
jotka ovat joutuneet asumaan sellaisiin seu
tuihin, joissa viljelys ei menesty, ja ovat 
onnistuneet tässä sillä tavalla, että valtio ei 
siinä ainakaan ole suuria vahinkoja kärsi
nyt. Minusta on hallitus nyt, kun 1se pyyn
nöstä huolimatta ei ole tällaista esitystä, 
joka tekisi oikeutta niille seuduille, joissa 
emme ole viljelykseen nähden samassa ase
massa kuin ,eteläsuomalaiset, lyönyt laimin 
asian järjestämisen ja me emme voi hyväk
syä senvuoksi hallituksen tätä viljatullin 
koroitusehdotusta. Minusta hallitus asettaa 
siis koko suuren asian, jonka suurimman 
osan minä myönnän oikeaksi, asettaa vaa
raan sillä, että se ei järjestä sen verrattain 
pientä osaa. Me emme edelleenkään tahdo 
pohjois-suomalaisina edustajina vastustaa 
Etelä-Suomen maatalouden tukemista. Me
hän olemme vuodesta vuoteen edellisinä 
vuosina eduskunnassa olleet valmiit tuke
maan sokerijuurikasviljelystä palkkioilla ja 
muilla avustuksilla, me tiedämme, että 
täällä täytyy olla tullisuoja ja olemme saa
neet myöskin ymmärtämystä osaksemme 
siitä huolimatta, että meitä on syytetty huo
noiksi köyhän kansan asianajajiksi mutta 
samalla meille on teroitettu, että jollain ta
valla on niiden seutujen asemaa korjattava, 
joille ei ole mahdollista siirtyä viljan vil
jelykseen. Minä myönnän, saman periaat
teen kuin ed. Kesti, että karjatalous on 
siellä se, joka paremmin kannattaa, mutta 
ei sekään yhtäkkiä voi nousta, ei valtion 
tukemanakaan, ainailman 'siiheiil mää,rään, 
että se tällaisena pula-aikana kuin nyt on, 
voisi kansaa pelastaa. On huomattava, että 
me elämme juuri aikaa, jolloin ihmisten tu
lot siellä työnpuutteenkin vuoksi, vähene
vät. Täytyy ikävällä todeta nyt, kun osto
kyky on heikko tai rahaa ei ole lainkaan, 
leivän hinta nousee. Minusta tämän asian 
järjestäminen ei rahataloudellisestika&n 
olisi voinut olla niin vaikea, että sitä ei olisi 
voinut tämän tulliasian yhteydessä järjes
tää. Minä siis pyytäisin, että hallituksen 
puolesta · tähän kysymykseen annettaisiin 
selvyys, ja onko meillä koskaan pohjois
suomalaisilla toiveita tällaisen esityksen 

saamiseen vai annetaanko hallituksen puo
lesta meille sellainen vastaus, että me 
olemme pakoitetut määräämään kantamme 
tässä tullikysymyksessä kenties hallitusta 
vastustavaan suuntaan. 

Valtiovarainministeri Vennola: Siihen 
kysymykseen, mikä minulle viimeksi tehtiin, 
tahdon mainita, että asia on parasta aikaa 
hallituksessa tutkittavana. Se komitean 
mietintö, josta mainittiin, on kyllä laaja
peräinen, mutta käsitykseni mukaan se ei 
ole perusteellisesti harkittu. Tässä komitean 
mietinnössä ehdotetaan tulliperuutuksen 
antamista erittäin suurelle alueelle aina 
Oulunjoen vesistön koko pohjoiselle alalle. 
Niinpä tulisi vilja olemaan tullitonta m. m. 
Kemin ja Tornion kaupungeille, samaten 
kuin koko väestölle aina Oulunjoen vesistöä 
myöten. Niin hyvin köyhälle kuin rikkaalle 
tulisi tässä aivan sama lahja valtiolta. Sa
moin myö:skin on otettava huomioon, että 
samat näkökohdat, mitkä tässä tuodaan 
esille, voivat tulla kysymykseen ja voidaan 
oikeutetusti esittää myöskin muilta Suomen 
tahoilta. Kyllä muissakin Suomen osissa on 
väestöä, joka ei viljele ruista eikä viljele 
yleensä mitään. Ja senkin täytyy maksaa 
leivästään tämä tulli. Asian täytyy tietysti 
si<ellälkin niinlkuin muual1rukin ik:orvautua eri
laisten elinkeinoalojen yhteys- ja vuoro1::ai
kutuksclla. Muutenhan me joutuisimme ai
van mahdottomiin tullipoliittisiin järjeste
lyihin. 

Erikoisena ryhmänä on käsitelty Enon
tekiön, Utsjoen, Inarin ja Petsamon kuntia, 
niissä on tällainen tullivapaus aikaisemmin 
ollut. Mutta sama komitea ehdottaa sen 
poistettavaksi, koska siitä on johtunut epä
säännöllisyyttä ja epäkohtia sen takia, että 
niinkuin komitea sanoo, jauhoja on, kun 
tulliraja on ollut poissa, tuotu yli tullira
jankin. Tämän valvonta on tietysti hyvin 
vaikea. Komitea ehdottaa, että tämä annet
taisiin tullirestitutionina tai paremmin sa
noen, nimitys ei vastaa sitä toimenpidettä, 
mitä ehdotetaan. Pitäisi antaa jokaista hen
keä kohti kuntien kautta vissi määrä rahaa 
kannetun tullin takaisinmaksuksi ja kunnat 
sitten jakaisivat sen. Koko systeemi on 
kokolailla vaikea ei ainoastaan yleisen oikeu
denmukaisuuden kannalta, vaan myöskin 
itse toimeenpanon kannalta. Tällä minä en 
tahdo sanoa lopullista sanaani tässä asiassa, 
koska sen toimeenpanomahdollisuudet täy-
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tyy tutkia. Tullaanko lopullisesti siihen, 
että tässä muodossa täytyy näitä pohjoisia 
osia auttaa vai löydetäänkö siihen joku muu 
tapa, jolla väestöä siellä autetaan. Jos minä 
{)len oikein käsittänyt tämän esityksen, niin 
pääasia kai on se, että väestö saa avustusta, 
mutta kokolailla järjestelykorjauksia täy
tyy komitean ehdotukseen tehdä, kenties 
rakentaa se aivan uudelle kannalle. Sillä ei 
se käy laatuun, että kaupungeille, niinkuin 
Kemilie ja Torniolle, ruvetaan jakamaan 
jokaiselle henkilölle valtion kassasta rahaa 
takaisin. Eikä myöskään se käy laatuun, 
että niinhyvin köyhälle kuin rikkaalle an
netaan samalla tavalla. Luulen, että se tar
koitusperä, johon nämä kyselijät täällä 
pyrkivät ja joka kyllä on huomattava, voi
daan toisellaJkin tavana saavuttaa. Mutta 
niinkuin sanottu asia on juuri parhaillaan 
harkinnan alaisena. 

Ed. K e t o: Herra puhemies! Pyysin pu
heenvuoron muutamalla sanalla vastatak
seni niihin lausuntoihin, joita täällä ed. Kor
pisaari ja herra valtiovarainministeri ovat 
esittäneet. 

Sensijaan pyydän ed. Korpisaaren ja 
eduskunnan valistukseksi lukea vain pikkui
sen, mitä eräs meikäläinen tutkija, joka kai
keti on näissä asioissa pätevin meillä tällä 
hetkellä, on aivan äskettäin lausunut. Tar
koitan tohtori Suvirantaa, joka on, kuten 
tunnettua, taloudellisen neuvottelukunnan 
pääsihteeri ja joka tässä ominaisuudessa on 
kirjoittanut erinomaisen tutkielman meidän 
maamme taloudellisesta asemasta ja erityi
sesti pulakauden kehityksestä tässä maassa 
ja tällöin joutunut myöskin tutkimaan eri
koisesti niitä toimenpiteitä, jotka ovat tar
peen tästä pulasta päästäksemme, ja joka 
tällä haavaa on meillä konjunktuuritutki
muksen johtajana Suomen Pankin palveluk
sessa. Tohtori Suviranta piti äskettäin kan
santaloudellisessa yhdistyksessä esitelmän, 
jonka loppulausunnosta pyydän tässä lukea 
muutaman sanan osoitukseksi vain siitä, että 
niin vanhanaikaisia kuin minä, on sentään 
tässä maassa muitakin, tiedemiestenkin jou
kossa. Esitelmänsä loppukappaleessa hän 
käsittelee ensiksikin protektionismin, siis 
suojelustullisuunnan, suhta:g.tumista pula
kauden puhkeamiseen ja väittää, että suo
jelustullipolitiikka, protektionismi, on tär
keimpiä syitä nykyiseen pulakauteen. Sit
ten hän käsittelee protektionismin suhdetta 
pulakauden kehittymiseen ja lausuu m. m.: 
,Tarkastettaessa pulakauden kehittymistä 
eri maissa nähdään, että yleensä ne maat, 
joissa protektionistinen politiikka on maa
ilman sodan jälkeen vähiten edistynyt, 
Ruotsi, Norja, Tanska, Hollanti, Sveitsi, 
ovat ainakin tähän mennessä väittäneet pu
lailmiöt verrattain onnellisesti". Senjäl
keen hän huomauttaa eräistä muista maista 

Mitä ed. Korpisaaren lausuntoon tulee, 
niin se ei oikeastaan kovinkaan paljon vas
tausta ansaitsisi. Siinä oli sama sävy, jota 
ed. Korpisaarella oli tapana ~äyttää silloin, 
kun me todella kaksikymmentäviisi vuotta 
takaperin koulukaupunkimme konventissa 
tapasimme asioista väitellä. Hän arveli, että 
ne 'käsitybet, joita minä täällä esitin, ovat 
muka peräisin ajalta, jolloin 25 vuotta ta
kaperin harjoitimme kansantaloudellisia 
opintoja. Ei, ed. Korpisaari, kyllä ne ovat ' 
vielä aivan tuoreita nykypäivien käsityksiä, 
joiden käsityksien takana seisoo hyvin lu
kuisa joukko nykyajan tunnetuimpia kan
santaloustieteilijöitä. Minä toivon vo!vani 
tuoda ensi istuntoon, jos niin tarvitaan, täl
laisia lausuntoja tukuttain miehiltä sellai
silta, kuin ruotsalaisilta kansantaloustutki
joilta Cassel, Heckscher, Ohlin ja joukolta 
muilta. Sen käsityksen takana on myös ol
lut maailmantaloudellinen konferenssi, ja 
tätä käsitystä edustaa meilläkin vielä joukko 
tutkijoita, jotka juuri näitä asioita ovat tut
kineet. Mainitsen vain, että muutama kuu
kausi sitten kirjoitti tohtori Tudeer Uudessa 
Suomessa pääkirjoituksen, joka olisi hyvin 
terveellinen täällä ed. Korpisaarelle lukea. 
Toivon voivani tuoda sen myöskin ensi is
tuntoon ja tarpeen vaatiessa sen esittää. 

ja jatkaa: ,Onko tämä erilainen kehitys ol
lut vain pelkkä sattuma? Tuskinpa ·koko
naan. On tosin muistettava, että. talous
elämä on niin monisäikeistä, että mitkään 
yksioikoiset syyt eivät koskaan riitä selvit
tämään määrätyn tilanteen muodostumista. 
Mutta toiselta puolen on kuitenkin varsin 
luonnollista, että korkean protektionismin 
turvissa kehittynyt elimistö on ollut vähem
män vastustuskykyinen pulakauden tautia 
kestämään, kuin luonnollisemmin kasvanut. 
Edellisessä tapauksessa on saattanut kasvaa 
ja säilyä paljon sellaista, millä ei itsessään 
ole ollut elinvoimaa ja mikä on aikansa elä
nyttä. Samalla tavoin kuin olemme edellä 
sanoneet, että valorisatiopolitiikka'' - siis 

1 sellainen politiikka, jota valtio keinotekoi-
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sesti edistää tulleilla, - ,jotakin talouden 
haaraa on monessa tapauksessa vienyt tilan
teeseen, joka ei ole kestänyt talouspulan 
sille asettamaa koetta. Katsokaamme esim. 
sellaisia maita kuin Puola tai Tshekkoslova
kia. Niissä on maailmansodan jälkeen yltiö
protektionismi niittänyt suurimpia voittoja. 
Korkeilla suojamuureilla on pyritty oma
varaisuuteen samalla kuin vientiä on tuettu 
kaikilla mahdollisilla tavoilla. Nykyään lie
nee Puolassa kuitenkin lähes 200,000 työ
töntä ja Tshekkoslovakiassa 120,000. Mutta 
työttömyys olisi vielä paljon uhkaavampi, 
jollei sitä olisi koetettu ehkäistä yhä laaje
nevalla dumping- ja avustuspolitiikalla. 
Niinpä näiden maiden protektionismi ei ole 
vienyt taloudellisesti riipp11mattomien val
tioiden muodostumiseen, vaan keinotekoi
seen talousjärjestelmään, jonka pulakausi 
on saattanut sekasortoon ja jota on ollut 
pakko yhä enenevässä määrässä tukea vien
tiavustuksilla oman kansantalouden tap
pioksi ja muiden harmiksi. Tälle asiain ti
lalle on erinomaisen kuvaavaa Tshekkoslo
vakian sokerituotanto, josta edellä on ollut 
puhe. Keinotekoisesti kehitettyä juurikasvi
viljelystä ylläpidetään myymällä sokeria ul
komaille puoleen tai kolmannekseen siitä, 
mitä se kotimaan kulutu:Ksessa maksaa.'' 

,Australia muodostaa kuitenkin ehkä räi
keimmän esimerkin protektionismin turvissa 
kehittyneestä kansantaloudellisesta elimis
töstä. '' (Ed. Saarinen: Siellä on sosialistit 
enemmistönä.) Ei siellä ole sosialisteja, PYY
dän valaista tämän tässä välillä. (Ed. Pih
kala: On ollut ainakin!) Ei ole, siellä on 
työväenpuolue, joka ei ole sosialistinen, eivät 
ne ole sukuakaan. Mutta sallinette minun 
jatkaa, ed. Saarinen! --- ,jonka sisäi
sen heikkouden pulakausi on säälimättö
mästi paljastanut. Kuluneina vuosina maa 
on ympäröity korkeilla tullimuureilla, tuo
tantoelämää on tuettu avokätisellä lainaus
ja avustuspolitiikalla ja työväestön ruinimi
palkat ovat olleet valtion palkkalautakun-
tain määräämät." · 

,Tässä ei ikävä kyllä ole tilaisuutta sen- , 
rata taloudellisen tilanteen kehitystä Austra
liassa. Mutta jokaiselle on tunnettua, miten 
tämä protektionistinen lasitalo on täydelli
sesti särkynyt. Mainittakoon vain että 
Australiassa, jossa on 6 milj. asukasta, on 
nykyään 180,000 työtöntä, että valtion bud
jetti päättyy suureen vajaukseen ja että val
tion vararikkokaan ei ole ollut kaukana.'' 

Ja tri Suviranta jatkaa: ,Protektionismi pu
lakauden lääkkeenä" - siitä asiasta me 
juuri keskustelemme. ,Olemme edellä näh
neet, että pulakausi on antanut uutta voi
maa protektionistiselle virtaukselle.'' Siinä 
siis herra valtiovarainministeri on täydelli
sesti oikeassa. ,Se on psykologisesti hyvin 
ymmärrettävää. Kun tuotannollinen toi
minta pysähtyy peloittavassa laajuudessa ja 
työttömyys kasvaa kasvamistaan, on ajatus 
lähellä, että voitaisiin luoda uusia työtilai
suuksia ehkäisemällä kilpailevan ulkomaisen 
tavaran maahan tuonti. Kuvitellaanpa pro
tektionismin muodostavan jonkinlaisen 
yleislääkkeen, joka kaikesta pahasta pääs
tää." Ja tässä siteerataan sitten erästä 
Kauppalehden kirjoitusta, joka päättyy seu
raavaan kuvaavaan lausuntoon: ,Jos siis 
kommunismi halutaan poistaa tästä maasta 
ja saada tänne työtä, v,arallisuutta ja on
nellisia koteja, järjestettäiköön ensin tulli
kysyrrny:s. '' 

Tohtori Suviranta lausuu tuollaisesta kä
sityksestä: , Tässä on esitetty yksinkertainen 
tie pulan ratkaisuun. Tarvitsee vain lisätä 
riittävästi protektionismia! Ja kun jokainen 
maa menettelee saman olhjeen muikaisesti, 
olisi nykyinen maailmanpula pian vain paha 
uni. Vahinko, eWi tavallisen logiikan mu
kaan on vaikea parantaa tautia lisäämällä 
ruumiiseen taudin siemeniä. Ja protektio
nisniihan juuri on eräs pulan aiheuttajia, 
kuten olemme nähneet.'' 

,Ei tietenkään ole kiellettävissä, etteikö 
yksityinen maa voisi protektionistisilla toi
menpiteillä tilapäisesti luoda uusia työtilai
suuksia. Mutta se on vaarallinen tie, joka 
helposti johtaa vaikeaan pettymykseen. Ny
kyinen maailmanpula on enemmän kuin mi
kään muu osoittanut, miten läheisesti eri 
kansantaloudet ovat kietoutuneet toinen toi
seensa. Sen vuoksi jokainen protektionisti
nen toimenpide, joka on omiansa pahenta
maan yleistä tilannett1a maaiLmassa, osoit
tautuu helposti bumerangiksi, joka iskee 
takaisin heittäjäänsä. '' 

Tähän hän vielä pikkusen jatkaa ja lau
suu lopuksi: ,Ja vielä eräs seikka. Tällai· 
sena aikana puhutaan paljon ulkomaisesta 
dumpingista ja vaaditaan ·Suojelutoimen;pi
teitä sitä vastaan. Mitä tämä dumping 
useimmissa tapauksissa on muuta- en puhu 
tässä Venäjästä tai muusta valtion tuke
masta polkumyynnistä - kuin että ulkomai
nen teollisuus on ratianalisoinut tuotanto-
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koneistonsa ja käyttänyt hyväkseen raaka
aineiden hinnan laskua maailmanmarkki
noilla sekä alentanut sen mukaisesti tuot
teidensa hintoja~" - Tämä on ed. Korpi
saarelle- ,Jos jonkin muun maan kotimai
nen tuotanto ei halua tai kykene vastaa
vasti alentamaan tuotteidensa hintoja, vaan 
puhuen dumpingista vaatii lisättyä tullisuo
jaa, merkitsee se itse asiassa pyrkimystä 
kiinnittää kotimarkkinain hintataso luon
nottoman korkeaksi. Mutta tällainen valori
satiopolitiikka ehkäisee, - kuten aikaisem
min mainitut esimerkitkin ovat osottaneet 
- maan kilpailukykyä ja vie tuotantoelä
män keiruot€1koiseen lmhittymi>Seen. Menes
tyäJkseen se sitä paitsi v:aati'i J'lhä jyrkem
piä >Suojelutoimerrpiteitä ja on lopulta kui
tenlkin tuomittu epäonnistuma,an. Austra
liass~a ilmroitettiin pulaJkauden rpUihjettua 
tullitarif:llia se~tsemän !kuukauden aikana 
neljään eri: oUe'eseen - mutta joka ker
ralla vai,vuttiin yihä syvemmälle suohon.'' 

No niin, tyydyn tällä kertaa tähän sitaat
tiin. 'roivon osoittaneeni, että minä olen 
kuitenkin sellaisessa seurassa, ettei ed. Kor
pisaarenkaan tarvitsisi hävetä (Ed. Saari
nen: Kaikki on suhteellista!). 

Ja lopuksi vielä tahtoisin sanoa ed. Korpi
saarelle pikkasen siitä hänen esityksestään '1 

hintatasosta ja Marxista ja muusta, mistä 
hän puhui. Hän puhui aidasta, kun minä ' 
olen puhunut aidan seipäistä. Minä en tie- • 
tysti ollenkaan kiistä sitä, etteikö vakava : 
hintataso olisi kansantaloudellisesti toivot
tavaa, sillä onhan selvää, että esim. se ke
hitys, mikä nykyään on tapahtumassa, että 1 

kullan arvon nousun takia yleinen hintataso • 
koko maailmassa pyrkii alenemaan, muka
naan tuo vaikeita kansantaloudellisia järky
tyksiä. Mutta mehän emme lainkaan kes
lmstele tästä asiasta, mehän keskustelemme 
siitä ilmiöstä, että aina silloin, kun laskukon
junktuuri tulee, hintataso kaikissa maissa 
alenee, ja silloin tapahtuu tuollainen vali
koimisprosessi, josta tohtori Suviranta mai
nitsee ja josta minäkin vähäpätöisyydessäni 
olen maininnut. Silloin on välttämätöntä, 
että tuo lasku tapahtuu tasaisesti eri tava
raryhmien kesken ja että eri kansantaioudot 
myöskin pysyvät samalla tasolla, kuten toh
tori Suviranta nimenomaan myöskin huo
mautti ja kuten kaikki pulateoreetikot ovat 
huomauttaneet. Tällaista hintain laskua 
minä olen tarkoittanut puheessani. 

Mitä ;herra valtiovarainministerin pu-

heeseen tulee, niin >Siihenkin on jo täällä 
tässä lukemassani tavallaan annettu vastaus. 
Kun herm valtiovarainministeri puhui sa
doistatuhansista työttömistä, niin muistuu 
mieleeni entisen puoluetoverini V eli V ata
sen puhe täällä eduskunnassa aikoinaan, jol
loin hän mainitsi Suomessa olevan miljoonia 
työttömiä. Herm valtiovarainministerille 
luullakseni siitä yksityiskohtaisesta tarkas
telusta, jonka minä esitin melkein kaikista 
niistä teollisuushaaroista, joita nämä muu
tokset koskettelevat, kävi selville, että kysy
mys ei ole sadoistatuhansista, ei ole kysymys 
kymmenistätuhansista ja tuskinpa edes tu
hansistakaan työttömistä, vaan oikeastaan 
sadoista työttömistä, joiden kohtalon me 
voimme ja joiden kohtaloa meidän tulee tie
tysti turvata muilla keinoilla kuin sillä ta
valla, että me ohjaamme kansantaloutemme 
epäterveeseen suuntaan ja teemme, niinkuin 
sanoin, viimeisen villityksen pahemmaksi en
simmäistä. 

Herra valtiovarainministeri sanoi, että 
minä olen puhunut teoriaa, joka ei sovellu 
käytäntöön. Minä vastaan tähän, herra val
tiovarainministeri, kuuluisan luonnontutki
jan Ostwaldin sanoilla : ,Ei ole mitään niin 
käytännöllistä kuin teoria". Se pitää paik
kansa sittenkin, silloin kun puoskaroimistoi
menpiteet osottautuvat harhaan osuneiksi . . ' Ja mmä sanon, että sen teorian, jonka minä 
täällä olen esittänyt, sen on jo käytäntö mo
nessa maassa osottanut oikeaan osuneeksi. 
Minä mainitsin, mitenkä naapurimaassamme 
Ruotsissa tätä teoriaa sovellettiin v. 1921--
23 sellaisissa oloissa, joiden vaikeuksista 
meillä täällä ei ole aavistustakaan, jolloin, 
niinkuin mainitsin, enemmän kuin puolet 
Ruotsin ammattijärjestönkin tavattoman 
suuresta jäsenmäärästä käveli kuukausia ja 
vuosimääriä työttömänä. Sitä sovellettiin 
sillä tavalla, että ei suostuttu tullien koroi
tukseen, vaikka tullit tosiasiallisesti olivat 
alenneet 40 % :lla. Senranksen me olemme 
saaneet nähdä, niinkuin jo mainitsin, siinä 
ilmiössä, että Ruotsin kansantalous on pa
remmin kuin minkään muun maan kansan
talous suoriutunut nykyisestä vaikeasta ti
lanteesta. (Vasemmalta: Hyvä puhe!) 

Valtiovarainministeri V en no 1 a: Tah
toisin ensinnäkin sanoa ed. Kedolle, ettei 
sitä nyt pidä uskoa kaikkea, mitä lukee ja 
mitä präntätty on. Sillä on niissä kirjoissa 
hyvin monenlaista ja sentakia täytyy vähän 
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miettiä, onko kaikki oikein (Ed. Keto: Herra 
valtiovarainministerin pitää lukea myös
kin!). Minä olen lukenut saman kirjoituk
sen, josta ed. Keto eduskunnalle täällä luki, 
mutta minä en tullut yhtään vakuutetuksi, 
että on aivan oikein kaikki, mitä siinä sano
taan. Kun asianomainen ensinnä esittää, 
että tämä pula-aika johtuu suojelustulliky
symyksestä, protektionismista, johon ed. 
Keto näytti täysin yhtyvän, niin on jo si
nänsä tämä lähtökohta aivan väärä. Ja kun 
ed. Keto siihen sitten lisäsi ,kuten kaikki 
pulateoreetikot väittävät ja ovat samaa 
mieltä", niin ed. Keto unohti kokonaan, että 
tämä pulakausi on hyvin monipäinen kysy
mys. Se on kultakysymys, kysymys kullan 
arvosta, liikatuotannon kysymys, tekniikan 
eteenpäinmenon kysymys ja suhteellisuus
kysymys eri tuotuntojen välillä, tuotannon 
ja kulutuksen välillä. (Ed. Keto: Minä tie
dän!) Ja sentakia ei saa r·yhtyä käsittele
mään sitä niin yksipuoliselta kannalta kuin 
nyt olisi kysymys ainoast1.1.an protektionis
mista. Asianomaisessa ki1·joituksessa tuo
daan esiin paljon erinomaisen hyviä näkö
kohtia kaikesta huolimat~a, m. m. se, että 
ei pidä mennä tukemaan eri elinkeinoaloja 
ainoastaan tulleilla, kaikenlaisilla palk
kioilla, apurahoilla ja muilla semmoisilla, 
joita esim. tässä eduskunnassa viljellään 
erinomaisen paljon ja jonka luontoisesta 
protektionismista minä jo lähetekeskuste
lussa huomautin. Tämä ei kuitenkaan estä 
sitä, että hallituksen velvollisuus on pitää 
huolta siitä, että maassa tuontantoelämä 
säilyy. Ei ole sanottu, että se mikä toisessa 
maassa sopii, sopii myös toisessa maassa. 
Siinä on juuri teorian vika, sitä epäkäytän
nöllisesti sovitetaan kaikkeen. Ei se käy 
laatuun. Ei kaikkia voi sovittaa täällä Suo
messa, jossa on aivan toisenlaiset olosuhteet 
niinkuin sitä voi sovittaa esim. Ruotsissa tai 
toisissa maissa, joissa mahdollisuudet ovat 
kokonaan toiset. Jos ed. Kedon esittämää 
teoriaa noudatettaisiin, niin se kai olisi, 
kaikkein viisainta, että kaikki tullit pois. 
Mitähän mahtaisivat maanviljelijät sanoa, 
mitä mahtaisivat teollisuudenharjoittajat sa
noa ja mitä työväki sanoa, jos näin tehtäi
siin. Ei elämästä tulisi yhtään mitään sil
loin, jos sellaista noudatettaisiin. Ed. Keto 
puhui myöskin siitä, kun minä mainitsin, 
että on kysymyksessä saada tuhansille työt
tömille työtilaisuuksia. Työtilaisuuksien 
luku riippuu maanviljelyksen tilasta, jossa 

työskentelee satojatuhansia työläisiä ja sa
moin myöskin monien muitten teollisuuksien 
tilasta. Kyllä työväen luku näissä on siksi 
suuri meidän maassamme, että siinä on suu
rista työläisjoukoista kysymys, eikä ainoas
taan, niinkuin ed. Keto sanoi, muutamista 
sadoista. Sehän olisi vallan ihannetila. Minä 
en ehdottaisi yhtään tulleja, jos olisi kysy
mys ainoastaan muutamien satojen työtilai
suuksista. Tahtoisin sanoa, että ed. Keto 
liioittelee tässä kysymyksessä. Hän liioitteli 
myöskin selittäessään, että dumping ei ole 
muuta kuin ratsionalisoimista, että joku maa 
on kohottanut teollisuutensa niin etevälle 
kannalle, että se voi halvalla myydä toisiin 
maihin. Ei se pidä paikkaansa. (Ed. Keto: 
Ei siinä niin ole sanottu!). Kyllä dumping 
on epälojaalista kilpailua, jossa m:yydään 
alihinnalla ja sen takia, että koetetaan oman 
maan tuotanto pitää käynnissä, jottei se py
sähtyisi ja työväki saisi työtä. Myydään sit
ten aivan polkuhinnalla 40-50% alle sen, 
mitä kotimaassa. Ei sellaista mikään maa 
kestä, kaikkein vähimmän me. Valtion täy
tyy toimenpiteillään ryhtyä taistelemaan 
dumpingia vastaan säilyttääkseen tuotanto
elämän ja työtilaisuudet väestölle. Se on 
sitä, mitä hallitus on esityksessään tehnyt. 
Kuinka kauan sitä täytyy tehdä ja milloin 
pääsemme alentamaan normaalisessa oloissa 
tulleja, se on vastaisuuden kysymys. 

Ed. S :a arin en: Puheenvuoroni ai
heutJti etupäässä ed. Kestin täällä esittämä 
lausunto. (Ed. Puittinen: Antaa lapsen 
'kasvaa!) Siitä huO'limatta, vailkkia •ed. Kesti 
edeltäkäsin jo torjui vastaväitteet, minä 
kuitenkin hänen lausuntoaan eräissä kolhdin 
lwskettelen. 

Kuunnellessani ed. Kestin lausuntoa mi
nusta tuntui siltä, että tällä kertaa on nyt 
vanlha viini pantu uuteen leiliin. Väitteet 
välillisten j1a välittömien verojen suhteet
tomuudesta ovat vasemmiston taholta täällä 
jo vuosikausia esitetyt, ja minä olen va
kuutettu siitä, että jos tämä väite olisi täy
sin pätevä, sitä myöskin olisi jo käytän
nö:ssä toteutettu, eilkä sellaista epäkohtaa, 
mitä tässä väitetään oleVIan, meidän mruas
samme enää olisi olemassa.. Minusta tun
tuu siltä, ·että jos meidän maassamme olisi 
t31rpeeksi tuloj1a ja myöskin verotettav:a;a 
omaisuutta, meidän eduskuntamme var
masti tämän tulolii:hteen !käyttäisi v:altiomme 
hyväksi. Tässä meiltä puuttuvat vielä ny-
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kyisin edellytykset j•a sentakia on käytet
tävä valtion tulojen hankkimiseksi niitå 
keinoja., mitä on meidän lkäytettävissämme. 
Näin ollen minusta tuntuukin joutavalt'a, 
että jatkuvasti tahdotaan maan parlamen
tissa esittää tällaista väitettä, jolla ei ole 
roidellisum;pohjaa olemassa. 

Kuunnellessani ed. Kestin 1ausunt.oa sain 
myös sen käsityksen, että se asiantuntija, 
joka ilmeisesti lhändlc 'lausuntoonsa on Vlai
kutteet •amtanut, ei ole aiv;an telhtävänsä 
ta:sahla. Ed. Kesti m. m. väitti, että :siir
ryttäessä Jmrjataloudesta, j'os siitä nyt täl1ä 
kertaa tosiaan olisi 'kysymys, viljan tuo
tantoon, va'Pautuirsi :maat:aloudessa ty.övoi
maa j:a työttömyys lisääntyisi. Kailkki to
delliset asiantuntijat minun käsitykseni 
mukaan ovat t•ässä kohden aivan piiinvas
taista mielipidettä. Viljian viljelys ~uuri 
tarvitsee suurempaa ruumiillist1a työvo'ima:a 
kuin llmnsanaa.n karj ata1ons, jos nimittäin 
maatalous ko'lmnaan suunnatt:aisiin lkarj·a
taloussuun tJaan. 

Myöskin on huomautettava, ettå meidän 
·ei ole tällaisena pulak.autena [pidettävä tiu
kasti kiinni eri taqoussuunnista, v~mn mei
dän on koetettava käytt.ää niitä keinoja ja 
menettelytapojia hyvälkserrnmo, j:oidon avulla 
malhidJollisimm:an vähällä vauriolla pula
kauden läp'äisi•simme. J1J'lämmehän nyky
jään aika[{iruutta, j,olloin m. m. ma:atal!ous
tuotteista karjataloustuotantomme tuotteet 
kärsivät vormttain anka:raa menelk'kipnla'a. 
Hinnat lagkevat maailmanmarkkinoilla tun
tllvasti ja on vaara olemassa, että suurem-' 
mat va~keudet tässä 'lwhden vielä ov,at odo
tettavissa. Viljan tuottoon nähden on mei
dän sensijaan muistettava, että lmtimainen 
kulutus kaipaa mohlwista enemmän tätä ta
varaa kuin me tähän asti olemme pystyneet 
sitä tuottamaan. Sillä on siis myöskin 
menekkimahdollisuudet jo meidiän omassa 
maassamme. 

Ed. Kesti esitti kysy1n.y'ksen, mistä saa
daan rahaa \korkeitten tullien maksami,seeil1. 
Ed. Ke61ille voisr esittää vastakysymyksen, 
että mistä me sa'amme ra~1iaa osta.aksemmo 
kaiken ulkomailta, mitä me t.arvitselmme. 
}1:inusta harlituJksen tulliesitys ja: myöskin 
va:ltiovarainva.liokunnan mietintö ovat t.russä 
ko'hden siinä oikeassa, että ne pyrkivät 
tullijärjestelyillå smmtaalffiaan talm-vdo'llist.a 
toimintaamme siihen, että ~10timainen yrit
teliäisyys ja tuotanto J\:aBVaisivat, ja että 
tuontimme ulkomailta onti>Sestään pienenisi, 

joka viimemainittu seik'ka nykyisissä oloissa 
on v:arsin tärkeä siitä syystå, että meidän 
vientimahdollisuutemme a1•ad1a niinkuin toi
selLakin 1mononevat ja myöskin ulkomaa
laisen valuutan saanti ma,ahiammo siten 
entisestään pienenee, jolla täll'ai,sissakin 
oloissa meidän tietysti täytyy kotimla,inon 
tUJOntimme ulkomaille maksaa. Kun mi
nulla kerran on puheenvuoro, niin muu
tama1Ha. sanalla koskottelcn myöskin ed. 
Kedon lausuntoa. Ed. KetD sanoi. että 
hän on esittänyt kail&:i ajatuksensa sillä 
edellyty"k:selHi, että kaikki ·kansant•aloudet, 
siis vieraat maat kulkevat samalla t.81S0lla 
kuin mekin. :Mutta siinäpä. se onlkin ~'10 
,mutta''. Til,amne naapureihimme nähden 
ei suinkaM ole näin. Kilpailijamme 'käyt
tävät epälojaalisia koinoj1a, jonlm takia 
meidän täytyy asettua puC~lustusaseiilla!an 
kun ei oie käytettävissämmD mitään ma!h
dollisuutta 'käiy;diä 'hyökkäämään. 

l\l[y:öskin lyhyesti on mainittava siitä. ed. 
K!erlon jo ka'hdessakin lmrsunn{)ssa käyttä
mästä esimerkistä, jonlka !hän mainitsi tä.
n1än vuosikymmenen 1alussa olleesta talou
dellisosta pulalkaudesta Ruotsissa:. On muis
tettava, että se pulakausi, j·ok:,a Ruotsissa 
silloin kosteittiin, ja joka kyllä oli anlmra, 
se •kostettiin aivan toisenlaisiss,a olosuhteissa 
kuin meidän nykyinen pulakautemme. Ei 
ecl. Keto voi väittää sitä, ettei ma!3.ilma.n 
talousti'lanno olisi ollut silloin aivan .toinen 
kuin se on nykyjään ja sentalk:i·a se lääke, 
mikä kel;pa.si Ruotsin pulakauden voittami
seen ei suinkaan ilman muuta Qlc sovellu
tettavissa nykyisin meillä. (:Ed. Ktet'O: 
E·rehdys, siHoin oli juuri pula'lmusi, en
simmäinen tällä vuosisadalla).. :Mutta 
ma,ai'lman hintataso oli sil1oin aiv•an toisessa 
kelhityssuU1teessa kuin nyt. 

:Minusta tuntuu siltä, kuten jo edellisestä 
käy selville, että hallitus tuHiesitylksessään 
on osunut suurin ,piirt•oin oiikeaan, eli te!h
nyt sen, mitä nylkytilantcessa ha.Uit.wksen 
väJhintään on teht:ii:vä. 

:Minä suosittelen suurelle valiokunnaile 
vielä niitä nä:köko.htia, jotka on <'sitetty 
valtiovarainva:li:okunnan mietintöön liite
tyssii. kolmannessa VJastalatL..,eessa. Allelkir
j·oittaneell!a ja tietysti myöskin niillä toi
silla edustaji'lla, jotka ovat vastalauseeseen 
yhtyneet, on se 'käsitys, että ne. tulolähteet, 
jot!ka valtion tulo- ja menoarviossa ensi 
vuodelle on otettu ·huomioon, että no tus
kin tulevat ant•amaan sitii tnlomä'ärää, mikii. 

63 
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on 1aj,ateltu ja toivottu niistä saatav·an. 
Tästä syystä tuntuisi erittäin tarpeelliselta, 
että valtion tu:1omahdollisuudet varmennet
taisiin korottama'lla eräiden finanssitulli
nimikkeiden tulleja edes sillä määrällä 
kuin :koskettelema.ssani vastalauseessa on 
esitetty. Näin menettelcmällä j'ossain mää
rin täytettäisiin .niitä aukkoj1a, j·oita muissa 
tulolä:hteissä varmasti tulee esiintymään. 
Tämä sitäJkin suuremmalla syyllä., lmn tämä 
toime111pide samal1a kuin se antaisi valtiolle 
tuloja myöskin antai.si lisättyä tukea lkolti
matiselle tuota:ntoalalle, joka viime vuosina 
valtion myötä:mielisellä avustuksel'la on 
päässyt jo Lhyvään alkuun. 

Ed. U. Hilden: Herr ta1man! Den 
föreslagna rågtullen hälsas med tillfreds
ställelse av jordbrukarna., oeh jag hoppas 
att riksdagen skall godkänna -den enligt 
statsutskottets förslag. Som nyländsk 
jordlbrukare måste ja.g dock beklaga, att 
veteodlingen icke fu:nuit den förståelse på 
vederhörligt håll som visats råg,odlirugeu. 
Såsom de senaste åren utvisa, kan dock 
vete udlas inom ett område i södra oeh 
sydvästra :B'inland, som omfattar ·c :a 6·2 % 
av landets odlade jord. Beaktar man även 
att skörden per hektar är stö:cre iör vete 
än för råg, att vetet är ctt dyrharare sädes
sla.g än rågeu, att vår- eUer försommar
froster icke skada vetet såsom ofta är fallet 
med rågen, som tidiga.re g,år i ax, så finna 
vi att vi hava motivering nog för vete
odlirrgen. Rågskördens storlek är ä'Ven 
mY"cket beroende av vädret under !blom
ningstiden. Hall nämligen regn då inträf
far, vi1ket ofta är fallet., så kan den er
hållna rägskörden i många f.all nedsättas 
till 50 % av den beräknade. V etet däremot 
är vid blomningen icke beroende av väder
leken oclJ. .giver därför en a:bsolut säkrare 
skörd på våra styva lermarker. Dctta sä
desslag odlas mycket numera efter up:p
plöjda hövallar och nöjer sig väl med 
lwnstgödsel för att giva tillfredsställande 
skörd. Veteodlingen kunde sålunda med 
lätthet utvidgas, om samma skydd skulle 
givas densamma som är avsett att giva8 åt 
rågen. Brödsädesodlingen. skulle hastigt 
utvidgas. J ag hoppas därför att stora ut
skottet uppmärksammar frågan och iöre
slår den behövliga ökningen: i tullskydd 
efter 2.5 penni per kg eller att tullen på 
vetet skall utgå med 1 : 25. 

Ed. H ä n n i n en: Luov-un. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Laikiehdotl~ksen ensimmäinen käsittely on 
päättynyt ja asia lähetetään suur,; en 
v a l i o k 11 n t a a n. 

11) Ehdotus ~uomen ja Ranskan kesken 
sovittelumenettelystä sekä riitojen oikeudel
lisesta ja välitysoikeudellisesta ratkaisemi-

sesta tehdyn sopimuksen hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasia.invaliokunnan mietintö 
n :o 3 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t c
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 15, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn ·pnhjana on ul
koasiainvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Mietinnössä oleva myönteinen ehdotus 
hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

12) Ehdotus Suomen ja Tshekkoslovakian 
välisen, riitojen oikeudellista ratkaisua sel•ä 

sovittelumenettelyä koskevan sopimuksen 
hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 4 ja otetaan a i 111 o a: a n lk ä s i t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 16, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 4. 

Keskustelua ei synny. 

Mietinnössä oleva myönteinen ehdotm' 
hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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:13) Ehdotus Jaiksi rikoslain H Juvun 4 ja 
6 § :n muuttamisestta. 

Esitellään perustuslakivaliokunill'an mie
tintö n :o 9 ja otet~an a i n o aan k ä s i t
t e l y y n siinä va.lmistelevasti käsitelty 
mainittu vuoden 1930 \V:altiopäivillä lepää
mään jätetty lalkiehdotus. 

P u Ii e m i e :s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n· :o 9. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa .. 

:Mietinnössä oleva ehdotus hyväksytään, 
j.oten :siis lakiehdotus V J 74 § :n murkaisesti 
on katsottu rauenneeksi. 

Asia on loppuunkäsitelty. 

Poisto pliiväjärjestyksestä. 

Puhe m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 14) asia. 

15) Ehdotuksen laiksi tasavallan presidentin 
eläkeoikeudesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 55 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarain
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Kivioja: Tämä ei ole mikään hen
kilökohtainen kysymys eikä persoonallinen 
asia. Sen vuoksi rohkenenkin (Wästää, että 
tä;mä ·esitys hylättäisiin. Ei ole sopivaa 
köyhässä maassa ryhtyä tällaiseen lainsää
däntöön, ja ottaen vielä huomioon, että 
presidenttinä olo on meriitti, on toimeen
tulomahdollisuuksia muitakin, joten tätä ei 
tarvita. Onsihan tämä maailma on ! 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotuksen mukai
sesti asia lähetetään v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon: 

:16) Ehdotuksen laiksi mallasjuomain tehdas
maisesta valmistuksesta ja myynnistä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n:o 1; 

17) Ehdotuksen laiksi mallasjuoman tehdas
maisesta valmistuksesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu ta
lousvaliokunnan mietintö n:o 2; 

18) Kieltolain konaamista alkoholin käyt
töä rajoittavalla lainsäädännöllä, joka parem
min kuin kieltolaki olisi omiaan edistämään 

kansanraittiutta 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n:o 3; 

19) Kotimaisten marja- ja hedelmäviinien 
tehdasmaista valmistusta ja kauppaan 

laskemista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n:o 4; 

20) Lisämaan antamista Kuusamon kunnan 
liian pienille taloille sekä sanotussa kunnassa 
olevien viljelys- ja asuntoalueiden muodosta-

mista itsenäisiksi tiloiksi 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n :o 2, selkä 

21) Ehdotuksen työjärjestyksen :1 ;ja 33 §:n 
muuttamisesta 

sisältävän alointeen johdosta laadittu perus
tuslakivaliokunnan mietintö n:o 10. 

• 
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Uusia hallituksen esityksiä. Puh cm ies: Seuraava eduskunnan is-

P u h'e mies: Ilmoitetaan, että eduskun- · 
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan joulukuun 5 päivältä saapu-

tunto on huomenna kello 11. 

nut hallituksen esitykset n:o 56 ja 57. Täysistunto lopetetaan kello 17,20. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 



24. Tiistaina 9 p. joulukuuta 1930 
kello 11. 

Päiväjä:rjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotukset laiksi mallasjuoman 
tehdasmaisesta valmistuksesta ja myyn
nistä sekä laiksi eräiden kieltolain 
säännösten muuttamisesta . . . . . . . . . . 502 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 50. 

2) Ehdotus laiksi mallasjuomien 
tehdasmaisesta valmistuksesta . . . . . . 521 

A s i a k i r j a t: Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 2; ed. von Frenckellin 
y. m. lak. al. n :o 13. 

3) Ehdotus laiksi lisämaan antami-
sesta Kuusamon kunnan liian pienille 
taloille sekä sanotussa kunnassa ole-
vien viljelys- ja asuntoalueiden muo
dostamisesta itsenäisiksi tiloiksi . . . . . 522 

A s i a k i r j a t : Maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n:o 38. 

Ainoa käsittely: 

4) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1931 ............. . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 17 ; hallituksen 
esitys n :o 1; rah. al. n :ot 1-71. 

5) Ehdotus kieltolain korvaamisesta 
alkoholinkäyttöä rajoittavalla lainsää
dännöllä, joka paremmin kuin kielto
laki olisi omiaan edistämään kansan-
raittiutta ........................ . 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 3; ed. von Bornin y. m. 
toiv. al. n :o 25. 

" 

6) Ehdotus kotimaisten marja- ja 
hedelmäviinien tehdasmaisesta valmis
tuksesta ja kauppaan laskemisesta .. 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 4; ed. Ryynäsen y. m. 
toiv. al. n :o 26. 

7) Ehdotus työjärjestyksen 1 ja 
33 § :n muuttamisesta ............. . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 10; ed. Kiviojan 
aloite. 

Esitellään: 

8) Hallituksen esitys n :o 56 Suo
men ja Rumanian välisen kauppa-
sopimuksen hyväksymisestä ....... . 

9) Hallituksen esitys n :o 57 Suo
men ja Islannin kesken riitaisuuksien 
Sovinnollisesta ratkaisemisesta tehdyn 
sopimuksen hyväksymisestä . . ...... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

10) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 18 hallituksen esityksen joh
dosta eräiden viljassa määrättyjen kir
kollisten menojen muuntamisesta raha-
menoiksi ........................ . 

11) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 5 kotitalouden taloustieteen ja 
puutarhatieteen opettajavirkojen pe
rustamista yliopistoon tarkoittavan 
toivomusaloitteen johdosta ......... . 

Pulhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

582 

" 

" 
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N:imenihuudos,<>a merkitään poissaolevaksi 
ed. Björk. 
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Pä.iväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotukset laiksi mallasjuomau tehdasmai
sesta valmistuksesta ja myynnistä sekä laiksi 
eräiden kieltolainsäännösten muuttamisesta. 

Esitellään t~lousvalioikunnan mietintö n :o 
1 ja otetaan e n s i mm ä i se en ikä s i t~ 
te 1 y y n siinä va1misteleva:sti !käsitetty hal
lituksen esitys n :o 50, jalka sisältää yllä
mainitut laikiehdotn[~set. 

P u ~ e mies: Käsittelyn pohjana on 
· taJlousvalioknnnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri T n o m i v a a r a: Herra 
puhemies! Arvoisa eduskunta ! Eihdot
taessaan hallituksen ·esitystä ihylättäväksi 
talousvalio!kunta mainitsee pä~perusteena 
sen, että. mallasjuQlllien alkoholipitoisuuden 
rajan koa:-oitta.minen me11kitsisi periaatteel
lisesti poikkeusta voimassaolevasta kielto
laista, mitä poikkeusta näihin juomiin näh
den ei ·vali,dkunnan mielestä olle riittä,västi 
perusteltu. Samalla karmalla oli näihtä
västi myös 1ed. Voionmaa, :lmn thän lälhete
keskustelussa vastusti esityksen hyväksy
mistä, mutta ilmoitti samalla eräin edelly
tyksin olevansa vaLmis kannattamaan kiel
tolaissa mainitun yleisen alkoholirajan ko
Toit'tamista. 'rämä periaatteellinen rpoik
[mus, jota nyt vastustetaan, tietäisi käy
tännössä sitä, että tehdasmaisesti valmis
tettu mallasjuoma, jonka alkoholipitoisuus 
:y'hdeHä tilavuusprosentilla ylittäisi kielto
lain kerran vahvistaman yleisen alkoholi
rajan, laSkettaisiin kauppaan erikoisen 
säännöstelyn alaisena. On myönnettävä, 
että tältä muodolliselta kannalta Umtsoen 
tietää ·ehdotus poik!keuksen kieltolaista. 
Mutta !huomattava on, ettei tämä poiklkeus 
ole ainoa, joita on kidtolain periaatteesta 
katsottu täytyvä.n sallia. Niinpä 'on alko
ihol1pitoisten aineiiden, siis varsinaisten vä
ik:ijuomienkin tarjoilu aluevesitllllme ulko
puolella sallittu suomalaisella laivalla, joka 
välittää liikennettä ulkomaan ja Suomen 
satamien väliHä, huolimatta siitä, että Suo
men la;kia so\l'eHutetaan esi:merkilksi tällai
sella laivalla tapahtuneeseen rikokseen. Sa
maten saavat ue, jotka ennen kieltola!kia 
ovat hankkineet vakijuomia, eräin edelly-

tyksin pitää ne ja tarjoilla niitä kotona. 
Myöskin diplomaattiset edustajat saavat 
tuoda maaihan ja tarjoilla kutsnissa väki
juomia ja vihdoin saa j01kainen pitää hal
lussaan enintää~n 50 g,raLlllimaa vaikkapa 
puhdasta ·spriitä, jos hän on sitä onnistu
nut itselleen fr1anikJkimaan tavalla tai toi
sella. Kaik:ki nämä· ovat periaatteellisia 
poikkeuksia kieltolaista. Niidenkään mer
kitys ei käytännöllisesti katsoen ole suuri, 
mutta kun tällaiselle pe.riaattcelliselle puik
keamisellc yleisestä säännöstä nyt annetaan 
ratkaiseva merkitys, olen tahtonut ne tässä 
mainita. Poiikkeuksiin, joita tällä ta~valla 
on tBhty, on ollut syynä lk:ä~tännölliset nä
kö1whdat. Ja niin on asianlaita kun tar
kastetaan U1allituksen ikysy•InJ1ksessä olevaa 
·esitystä. Eräät lajit alk01holia sisältärviä 
aineita, nimittäin mallasjuomat, ovat sen 
iaatuisia, -että ne tullakseen laadultaan pa
remmik.<Ji ja myös verotusesineillä sopiviksi, 
vaati,vat suurempaa alkoholipitoisuutta. 
Kun rrnallasjuomien alkoholipitoisuuden ko
rottaminen yhdellä tilavuusprosentilla. ei, 
kuten aikaisemmin olen :maininnut, tee 
niistä päihdyttärviä juomia, ei 'Ole syytä 
mainittua koroitusta vastustaa pe.riaatt.eel
liselta kannalta. Kun sitäpaitsi ikalhden 
tilavuusprosentin a.JJkoholiraja ei ole mikään 
lopullisesti ja kaiiklkialla U1yvälksytty raja, 
jolla alkoholikielto säi:lyy tai kaatuu, voi
daan tämä raja vetää niinkin, että se nii
hin aine:iJhin, jotka muutBn ovat tm!ka.stulk:
sen ja erikoissäännöstelyn alaisia, kulkee 
jonkun verran yleistä alkoholirajaa kor
keammalla. Kun esityksessä on säännös
telty toisen luolkan mallasjuoman kauppaa, 
on siitä taJ1dottu vetää se johtopäätös, että 
kysymyksessä oleva juoma on päihdyt
tävää ja raittiuden kannalta vaarallista. 
Tahdon sentähden vielä:kin huomauttaa, 
että tällaiset 1111äärä~'lkset ovat katsottu ta,r·
peellisiksi sen vuoksi, että siellä, missä 
mathdollisesti tätä juomaa !käytetään seko
tusjuomana, voidaan r:y~htyä tehokkaisiin 
toimenpiteisiin tällaisen estämiseksi. Sa
malla huomautan, että Ruotsissa, jossa on 
paljon vapaampi alkoholilainsää1däntö kuin 
meillä, on katsottu tarpeelliseksi säätää 
niin sanotuista alkoholipitoisista juomista, 
joiihi;n !kuuluu enintäin 2.25 tilavuuspro
senttia sisältä1vät a1koholijuomat, että nii" 
den myynti voidaan .väärinkäytön estämi
seksi mää.rä,tyUä tavalla rajoittaa. 

Talousvaliokunta arvioi, kuten mainittu, 
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laki ohdotuksen <käytännöLlisen merkityksen 
pienemrmäJksi kuin asian periaatteellisen 
puolen. Ne perustelut, jotka käytännölli
seltä näiki:ilkannalta esitetään lakiehdotusta 
vastaan, ci·vät olekaan mil1lään ta.vaHa va
kuuttavia. Ensimmäisenä tällaisena perus
teena esitetään se <käsitys, ,että kysymyk
sessä uleva lakieihdotus voisi voimaantul
tuaan vaikuttaa häiritsevästi lain, näJhtä- . 
vä.o;;ti kieltolain, noudattamisen valvontaan. 1 

Sanontatavasta päättäen on tämä. eräiden 
valiokunnan jäsenten esi.ttämä väite, jonka 
tawksc valiokunta kokonaisuudessaan ei ole 
tahtonut asettua. Kyseenalaista onkin, 
millä tavrulla toisen luokan mallasjuoman 
kauppaan tulo :häi.ritsisi kieltolain valvon
taa. .Joku juopuneena csiintyn.yt voi luon
nollisesti kiinnijoutuessaan väittää nautti
neensa mainittua juomaa ja siitä pä,ihty
neensä. Kun tapana lkuitenlkaan ei ole ot
taa selville, mistä päiihdytt'ä;vä juoma on 
saatu, ei pidätetyn mainitunlaisella väit
teellä ole lain valvonnan kannalta mitäiin 
merkitystä. Ravintolassa ja kahvilassa taa
&en on laitoksenhoitajan ja henkil,ökunnan 
valvottava, ettei >~äärinkäytäksiä ja Gpiijär
järje,stystä, satu ja senmukaisesti myös kiel
täydyttävä tai·joa.masta mallasjuomaa siellä 
olevalle 'henki:lölle, joka on 'päihtynyt. V a
liokunnan .mielestä ei ole esitetty syitä. sii
hen, minkävuoksi allmlwliraja on ehdotettu 
koroitettavaksi 2.4 1painoprosenttiin. Tähän 
huomautettalkoon sen lisäksi mitä aikaisem
min olen asiassa esiintuonut että sellaista 
juomaa, josta nyt on <kysymys, yleensä pi
detään vaarattomana, ja toiseksi, että ky
SJ'Imyksessä olevan mallas~uomaluokan alko
holipitoisuuden ylä- ja alarajan välillä tu
lee olla sopiva ecroitus. Sellaisena voidaan 
hyvällii syyllä pitää 1 tilavuusprosenttia. 
}nkään ei luonnollisesti olisi estänyt valio
kuntaa, jos se piti tätä 2..± painoprosent
tia liian korkeana, alentama:sta sitä 2.25 

painoprosenttiin, joka niinkuin täällä on 
väitetty ja sanottu ja todistettu ei olisi 
raittiu,sln:mnalta vaarallista, vaikka minun 
käsitJ'Ikseni on se, että tämäkään ei ole 
yhtään vaarallismnpaa kuin 80, joka sisäl
tää 2.25 painoprosenttia, käytännöllisesti 
asiaa !katsottaessa. V ali01kunta myöntää, 
että koroittamalla alkoholirajaa ehdot·et
tuun määrään mallasjuoman ;lmstä:vyys pa
l'<1nee ja sen käyttö pöytäljuoonana tulee 
paremmin vastaamaan ta<rkoitustaan. Mutta 
on vii.itetty, että ehdotettua ta!loudellista 

hyötyä ei senkautta saavuteta. 'l'arkkojen 
laskelmien laatiminen mallasjuomien tuo
tosta ei asian tällä kannalla ollessa ole mah
dollinen. Mutta jos kysymyksessä oleva 
vero hyväksytään va;liokunnan ehdottamassa 
m11'odossa, on selvää, .että puheenaoleva en
tistä parempi mallasjuoma, jos prosentti 
hallituksen e<hdottwrnalla tavalla ikoroitc
taan, lisää mahdollisuuksia verolla tavoite
tun tuoton saavuttami-seksi. Kun ei siis 
midestäni o'le mitään asiallisia esteitä sii
hen että !hallituksen esitys mallasjuomain 
tehdasmaisesta valmistuksesta myöskin hal
litwksen ehdottamaan painOiprosenttiin näh
den hyväksyi:ään ja kun toiselta puolen 
valtio tarvitsee :myös tuloja ja kun tuo 
tu1o, 20 miljoonaa mwrkkaa, josta nyt on 
kysymys, minun nähdäkseni jotakuin!kin 
vamnasti saavutetaan silloin jos tämä !hal
lituksen esitys ihyväiksytä:än ja kun ei rait
tiusnäkökannalta ole mitään vaaraa tämän 
esity:ksen hy;välksymisestä, minä toivoisin, 
että suuri va1iokunta hyväksyisi hallituk
sen esityksen sitäkin suuremmalla syyllä. 
koska minä uskoisin ja toivoisin, että spriin 
käyttöä siten voitaisiin tässä maassa jossain 
määrin vähentää. Kun 2 tilarvuusprosent
tia .sisältiivä malla8juoma saadaan yhtä hy
vin seikoittamalla . siihen spTiitä päihdyttä
väksi kuin tämä 3 tilavuusprosenttia sisäl
tävä, ·ei tämäkään seikka minun mielestäni 
ole esteenä tällaisen pienen alkoholirajan 
koroittamiselle ja ennen !kailkikea katsoen 
juuri siihen, .että tulot vaarattomrusti, il
man, että kansan raittius siitä yhtii.än kwr
sii, saataisiin valtiolle tiillii tavoin. 

Ed. Palmgren: Herr tahnan! Jag 
be:klaga,r mycket den ståndpunkt ekonomi
utskottet intager i ~lenna fråga oclh där
med indirekt också till hela spörsmålet 
angående förbudslag.en. Detta spörsmål 
blir dag :f'ör dag alltmera aktuellt. Här 
måste g.öras något, ifall man i('Jm vill äv.en
tyra stora materiella 00h ideella värden. 
Jag an!håller däclör att i detta samman
hang få göra följande uttalande: 

Envar, son1 vil'l se iklart, måste hava 
mä1•kt, att förbndslagen aldrig vunnit till
börligt g1dhör, att den i vida hetsar be
trakta:s ~om en national'Olycka, 1samt att 
det i nyiktel'hetens oeh den allmänna. väl
färdens intresse vore av ihögsta ni:ilden, att 
vi så ;c;;nart som möjligt sikulle be:flrias från 
den vanJ1ra, som förbudslagen falktislkt 
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medför. Ifall statsmakten skulle ingrirpa 
på det <enda sätt som i denna sak vOTe 
av nöden, d. ·v. s. upphä!va förbudslwgen, 
skuHe de stora summor, vHka nu ilmmma 
i smugglarnes och andras ficikor ilmnna i 
form av skatter indragas till statsve,rket. 
Det bleve Iättare att få budgeten att gå 
iho;p. Endel skatter på t. o. m. de nöd
vändigast.e artilk:lar lkunde minskas 100h 
kanske lhelt och hållet avSikaffa:s, men fram
för allt Skulle vi befrias från det Skimmer 
av löje fÖl1budslagen tyvärr så \Ullånga gån
ger :framlk:allat. 

Jag [wmställer till stora utskottet, att 
detsamma i förevarande frå:ga 1Viille anläg·ga 
en annan syn på saken än ekonomiutiSkot
tet, och att det IIllåtte ~godkä:nna r~gerin
gens proposition. 

Ed. R ei 11 i k a i n e n: Kuten tunnettua, 
ovat meidän mallasjuomia koskevat sää
döksemme syntyneet eri aikoina ja näin 
ollen ovat joutuneet eri lakeihin ja asetuk
siin ja tämän kannalta on toivottavaa, että 
mei'llä saadaan aillman nyt uusi 1aki mallas
juomalainsäädännössä. .Ja liså;ksi meidän 
nykyisissä laeissamme ja asetuk:sissamme 
on muitakin hei!kkouksia, m. m. se, että 
vielä säilytetään prosentin määrääminm1 ti
lavuusprosenteissa eikä painoprosenteissa. 
Tämä merkitsee, kuten asiantuntijat ovat 
huomauttaneet, etenkin oilkeudenkä;ynnissä 
tavattoman paljon ja on näin 10llen ym
mä.rrettäivää, että hallitus on antanut tässä 
asiassa esityksen ja että se myöskin on 
ottanut huomioon tässä sen seikan, että se 
määrittelee tästä lähtien maHasjuomien al
koholiprosentin painoprosentin mukaan. 

Hallitus on läiJJJtenyt siitä edellytyiksestä, 
kuten äsken kuulimme herra sosialiminis
terinkin lausuvan, että ikoroitus saa nousta 
ainoastaan siihen määrään, että mal1as
juoma ei päihdytä. Mutta siitä huolimatta 
hallitus, vaikllm näin on, asettaa täHaisen 
mallasjuoman anika1~an valvonnan alaiseksi 
ja vaiJ.masti saatavaksi. Siinähän on mää
räyiksiä m. m., ettei alle 16 vuotta van
halle !henkilölle saa antaa täl1aista ainetta, 
joka sen mirelestä ei rpäåih.dytä, ja lisäkSi 
määräyksiä, jonka mukaan sitä ei saa m. m. 
joskus ma1ik!kina-aikana eiikä muulloinilman 
tarjota yleisölle. Tärrrili kanta Dll ollut ai· 
kaisemminkin täällä eduskunnassa esillä. 
Kun kieltolain alkuvuosina alettiin tehdä 
kaikenlaisia esarvsseja ja me:huja, niin sil-

loin eräs innokas raittiusmies valiokun
nassa y,ritti tehdä se1laista säännöstä, että 
näiden valmistaminen on kielletty, koska 
siihen voidaan sekoittaa korkeampoo alko
holia. Hallitus lähtee myÖSkin tältä niilkö
kannalta. Minä jumi kuuntelin erittäin 
tarkkaan herra sosiali:ministerin lausuntoa, 
ja herra sosialiministerillä oli sen puo
lesta, ,että pannaan tähän laikiin nämä sään
nökset, ainoastaan se seirl{lka, että voidaan 
sekoittaa spriitä tä1hän nykyiseen mall.as
juO!Illaan, sentähden täytyy se panna eri
tyisen ankaran säännöstelyn alaiseksi. 
'l'ämä sama kanta on ullut, kuten huomau~ 
tin, jo aikaisemminlk:iu täällä. Silloinen 
raittiusmies 'ei kyennyt tätä hy-vää rajatusta 
panemaan la!kiin. Hän yritteli, mutta ei 
onnistunut. Hallitus, jolla on iki1ytettävä
nään juriidista apua, on kyennyt todella
kin tämän asian erityisellä säännöksellä 
saamaan aika,an. 

Jos tälle kannalle lä:hdetään, sille !kan
nalle nimittäin, että jos johonik:in ai:nl{le
seen voidaan sekoittaa spriitä, niin sitä; on 
sääunösteltävä, niin minä luulen,, että mei
dän täytyy säännöstellä tästä lähtien vesi: 
ja ainakin !kahvi (Ed. von Frenckell: Ai
van oikein!), si1lä, kuten tu:imettu, mark
ki:na-aikana nykyistä spriitä juodaan kah
vin kanssa. 

Minun käsittääkseni tä;mä hallituksen 
tässä kohden omaksuma kanta on mahdo
ton ja minä en ymmärrä, min:kätähden hal
litus, ikun se on esittänyt tämän rprosentti
määrän, on juuri noussut 2.4 :ään. 'räl
laista olutta ei minun tietääkseni löydy 
missään maai1massa tai clhkä juuri tämän 
tähden 'hallitus onikin ta:htonut tämän 
tehdä. Nyt tieteelliset tutkimukset sekä 
tässä maassa että myöskin l~uotsissa pää
asiallisesti ovat esittäneet ali,raj.aksi 2.2 5, 

sehän on se prosenttimäärä, jonka mei
därrkin fysiologimme 'Ovat esittäneet kor
keimma;ksi sallituk<;i rajaksi ja sama ikanta 
on myöslkin ruotsalaisella ra.ittiusvålellä. 
Jos hallitus olisi lälhtenyt tältä lmnnalta, 
niin sen ei olisi tarvinnut käsittäälkseni 
tehdä näin monimutlkaista lakia. Se olisi 
voinut tehdä ainoastaan mahdollisesti ikiel
tolakirmääräyksen ja sitte11 toisessa laissa 
määräyksen siitä kannettavasta verosta. 
Minun käsittääkseni siis kyllä valiokun
nalla on ollut syytä, :niidenkin, j10tlka kan
nattavat nykyisen mallasjuOillla;prosentin 
koroittamista, myös hylätä tällainen hailli-
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tuksen esitys. Valiokunta on, ikuten tässä 
perustelussa ikäy ilmi, pannut pääpainon 
si~hen, että. se merkitsee poikkeusta itse 
kieltolakiin. Alle'kirrjoittanut ei, !kuten vas
talauseesta käy ilmi, yhdy tällaiseen kan
taan. 

E:hlkä minä tässä lopuksi voin, 1koSka mi
nulla on vastalause, 'lausua myöskin oman 
kantani asiasta. Minun käsittääkseni ei 
ole mitään syytä raittiusväenkään vastus
taa mallasjuomien alkoholiprosenttimäiirän 
koroittamista sellaiseen määrään, joka ei 
päiihdytä (Ed. von Frenckell: Aivan oi
kein! Ed. Sergelius : Mikäs se on?). Se 
raja on täällä tehtyj,en tutkimusten mu
kaan 2.25 painoprosenttia, siis sama raja, 
jonka, kuten äsken huomautin, on 'l'ans
kan ja Ruotsin raittiusväkikin omistanut. 
Tässä asiassa on tosin olemassa merkilli
nen ristiriita, rist:Uriita toiselta puolen tie· 
de-miesten tutJkimusten ja toiselta puolen 
sen käytännöllisen 0\:olkemuksen välillä, joka 
oli maailmansodan aikana n. k. jääikellari
kaljasta. Minä sittenkin luotan enemmän 
tieteellisiin tutkimuksiin, joita tehdään tar
kan kontrollin al1a 1 abor;at.orioissa, joissa 
ei ole mahdollisuutta lisätä pientäkään 
spriimäärrää, ei'Wå ole mahdollisuutta myös
kään muulla tavalla saada siihen aineita, 
jotka vaikuttavat sen, että prosenttimäärä 
nousee. Sikäli kuin minä tätä asiaa tun
nen, niin eiköhän ole siihen aikaan asia 
ollut niin, että, mikäli olen saanut tie
tää, pantiin sokeria joukkoon jolla tavalla 
Haivat ikäymisen siihen, tai erilaisia ap
teekkiaineita, spriitä, mistä on johtunut 
se, että eri paikoissa tällainen juoma 
päi!hdytti. Käsityikseni mukaan siihen on 
vrarmasti eri paikkakunnilla lisätty spriitä 
ja siihen viittaa myöskin se, että tällainen 
juoma nautittuna synnytti humalatilan, 
jdk:a sai aikaan suuria tappeluita. Kuten 
täällä eilen huomautettiin -- ed. Päivän
salo, muistaakseni - niin olut tavallisesti 
vaikuttaa enemmän nukutta:vasti eikä irri
tati'Otilaa. Minä olisin valmis koroittamaan 
omasta puolestani arkoholiprosenttimääreän 
2.25 painoprosenttiin myöskin sentälhden, 
että sillä tavalla saadaan aikaan olut, joka 
on miellyttävämpää nauttia ja että ennen 
kaikkea se on kesäaikana kestävää ja ai
heuttaa sen, ettei tule niin paljon määrät
tyjä tauteja, joita nykyinen olut, joka hel
posti pilaantuu, saa aikaan, ja toiseksi sen
täihdien, ettei, !kuten nylkyisen oluen va:lmis-

tulksessa, kuten asiantuntiljat ovat huomaut
taneet, mene suuria m8!a:raosia rlllaka
aineita hukkaan aiheuJttaen turhan tälhden 
kansantaloudellisia vaihinkoja. Mutta tämä 
minun esittämäni suunta ei sovi yihteen 
hallituksen esittämien lakien kanssa eikä 
myöskään käy yksistään sillä tavalla, että 
lisätään kieltolakiin tämä korjaus, sentäh
den, että minä haluan tällaista alkoholi· 
juomaa verottaa ja verDttaa enemmänkin 
kuin nykyinen hallitus esittää. 

Ed. P ä i v ä n s a l o : Minä valitan, etten 
voi yhtyä hallituksen esitykseen, sillä mi
nusta nykyinen hallitus on niin hyvä, että 
äärettömän mielelläni tahtoisin hyväksyä 
kaikki sen esitykset, jos suinkin mahdollista. 
Mutta tässä, ikävä kyllä, en omantuntoni 
vuoksi voi sitä tehdä, ja sen suonee hallitus 
myöskin anteeksi. 

Raittiusväelle suositetaan yleensä aina 
valistusmenetelmää, ja sanotaan olojen pa
ranevan, kun vain valistetaan ihmisiä käsit
tämään asian tila alkoholiin nähden. On
han myöskin siinä kohden valistus hyvä, 
mutta ei se ole riittävä. Minä olen samalla 
kannalla alkoholin suhteen kuin kommunis
tiliikkeeseen nähden, ei siinä valistus riitä. 
Kyllä me tarvitsemme siinä toimenpiteitä ja 
lakeja voidaksemme suojella yhteiskun
taamme ja kansaamme. Raittiuskansa sai, 
ennenkuin kieltolaki tuli voimaan, toimia 
pääasiallisesti vain ambulanssivaunuina kor
jatakseen ne haavoittuneet ja kaatuneet, 
jotka olivat sortuneet. Mutta minusta ei ole 
riittävää, että raittiusväki saisi toimia vain 
va:lista:jina ja amlbulanssivaunujen hD'ita
jina, vaan meidän pitäisi kiinnittää huo
miota yhteiskuntamme ja kansamme suoje-
1emiseen juuri alkoholin turmelukselta. 

Se esitys, mikä nyt on käsiteltävänä, tar
koittaa tosin hyvin pienen, verrattain alhai
sen mallasjuomaprosentin koroittamista 
2 :sta 3,o 1 osaan, mutta sekin olisi minusta 
omiaan huonontamaan tilannetta. On sa
nottu, että se vähentäisi spriin käyttöä. Jos 
se vähentäisi spriin käyttöä, niin raittius
kansa kai hyvin mielellään koettaisi ne uh
raukset tehdä, jotka olisivat välttämättö
miä, mutta kokemukset muualta ja koke
mukset meidän omasta maastamme eivät 
osoita, että mallasjuoman prosentin koroit
taminen vähentäisi spriin käyttöä (Ed. von 
Frenckell: Koska Dn koroitettu ?) . Meilläihän 
oli 2,5 prosenttia se jääkellarikalja ja 
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vaikka sen jääkellarikaljan käyttö nousi, 
niin ei se vähentänyt viinan käyttöä. ,Ja 
Ruotsissa niinikään, jossa mallasjuoma
prosentti on korkeampi kuin meillä, ei vii
nankäyttö ole vähentynyt, vaan päinvastoin 
vuosi vuodelta jonkun verran lisääntynyt 
ja vaikka Ruotsissa on ollut, jota cd. v. 
Frenckellkin väittää hyväksi olueksi, niin se 
,'hyvä olut", (sitaatti en välissä sanottuna,) 
ei ole vähentänyt Ruotsissa viinan käyttöä, 
vaan se on noussut viime vuosina säännölli
sesti. Jos siis pitäisi paikkansa tuo väite, 
että oluen mallasjuomaprosentin koroitus 
vähentäisi viinan käyttöä, niin 'liihen voisi 
kiinnitVää enemmän huo:miota, mutta kun 
se vain lisäisi juopottelua, niin silloin mi
nusta ei voi mennä raittiusmiehenä siihen. 
(Ed. Sergelius: Saa nähdä, mitä Ruotsin
maan sanomalehdet nyt sanovat taas tämän 
jälkeen!) Eivät suinkaan Ruotsinmaan sa
nomalehdet nyt tahdo mitä&in väärää mnoa, 
en minä usko Ruotsinmaan sanomalehdistä 
sitä. On sanottu, ettei tämä prosentin ko
roitus vaikuta mitään oleellisesti ihmisen 
organismiin. Mutta minä äsken noin ~;" 
tuntia sitten tiedustelin vielä uudelleen 
siltä henkilöltä, joka oli nauttinut tuota 
näin korkeaprosenttista mallasjuomaa tode
takseen, mitä se vaikuttaa, ja hän oli naut
tinut sitä, ei niinkuin ed. Pitkänen eilen 
sanoi 1 / 2 tunnin kuluessa, vaan 40 minuutin 
tai vähän useammankin minuutin kuluessa. 
Ei ollut siis kysymystä professori Tiger
stedtin koekaniinista, vaan se oli juuri tä
män nykyisen hallituksen esityksen joh
dosta, kun oli ryhdytty kokeilemaan. Ko
keen alainen henkilö oli nauttinut siis 2 lit
raa noin 40 minuutin kuluessa tyhjään vat
saan ja hän sanoi, ettei hän voi sanoa, että 
se olisi vaikuttanut päihdyttävästi, mutta 
hän sanoi, että kun hän istualtaan sen 
nautti, niin teki hyvin pahaa, niin että hä
nen täytyi välillä jopa liikkua, se oli sy
däntä rasittavaa sen juonti. Hän lisäsi sii
hen, että tietysti vaikuttaisi myöskin, jos 
juotaisiin vettä näin. lVIutta nyt on asian
laita vain niin, että ei kukaan istu juomaan 
litroittain vettä, mutta kun tulee olutta, 
jota ne pitävät hyvänä, ne istahtavat ihan 
juomaan sitä olutta ja silloin se ei tee hy
vää sydämelle eikä liioin koko organismille 
muutenkaan, sillä ne tulevat käyttäneeksi 
tätä liikaa. Niin että minusta ei ole mitään 
syytä tähän koroitukseen siltä kannalta. 
Hän väitti myöskin, että kun hän sitten 
sulki silmänsä, nousi ja sulki silmänsä, yritti 

miten se vaikutti balanssiiu, niin hän sanoi, 
että kun hän pani jalat toistensa eteen, siis 
samaan linjaan ja koetti kävellä, niin hän 
horjahti. Oluen nukuttava vaikutus aikaan
sai siis balanssikyvyn vähentymisen. Tämä 
on ilmeinen vaikutus, jota l:i voi kieltää. Ja 
jos tämä juoma nyt siis vaikuttaa nukutta
vasti, ja balanssikyky ;jonkun verran hä
viää, niin silloin minusta ei olisi hauskaa 
nähdä sellaisia balanssinsa menettiineitä yk
silöitä Suomen kansasea hyvin paljon. 

Kun minä tarkkaan muitten maitten mal
lasjuomien käyttöä verrattuna Suomessa 
käytettyjen mallasjuomi0n määrään, niin 
Suomessa tätä nykyä ei juoda malla.sjuo
mia muuta kuin noin 13 litraa henkeä 
kohti. Ruotsissa juuri siellä vallitsevan kor
keamman mallasjuomaprosentin takia on 
käytetty ID-iedompia mallasjuomia vv. 1928 
-1929 20,3 litraa ja väkevämpää 25 litraa, 
siis noin 45 litraa henkeä kohti. Tämä siis 
osoittaa, kuinka suuressa määriissii nousisi 
tuo litramäärä, jos mallasjuomaprosentti 
koroitettaisiin. Ja minusta nyt ei olisi 
hauskaa, että rahat pantaisiin juuri aluee
seen niin suuressa määrässä. Sehän on kyllä 
verrattain suuri se rahamäärä, mikä R~10t
sissa käytetään juuri mallasjuomiin, se nou
see toiseen miljaardiin Suomen markkaan, 
mutta se olisi Suomelle minusta hyvin koh
talokasta, jos nyt alueeseen varsinkin täm
möisenä aikana pantaisiin niin paljon rahaa. 
Minä en oikein käsiUi sitä, kun pulakautena 
suositellaan lisiiii olutta. Kun on kansa pu
lassa, niin pitäisikö silloin juoda olutta 
lisää, jotta valtakunnan raba-asi~tt parani
sivat. En minä oikein psykoloogisesti ym
märrä niitten ihmisten nwnettelyä, jotka 
pulakautena suosittelevat olutta parannus
keinona. Ja kun minä ajattelen, mihin se 
johtaisi vuosien kuluessa, niin me meni
simme yhä enemmän siihen suuntaan, jossa 
nyt olueeseen nähden ollaan Saksassa. Se 
litramäärä, mitä kulutetaan henkeä kohti, 
on siellä jopa 80 litraa. Ja maa, jossa enim
män ;juodaan olutta, nähtävästi on Belgia, 
jossa käytettiin 16:8 litraa henkeä kohti vuo
dessa, ja kuitenkin juuri Belgiassa. on vii
nankulutus vuodesta 1926 vuoteen 1927 
noussut 1,s litrasta 2,:: litraan, siis veiTat
tain runsaasti oluen :·muresta menekistä 
huolimatta. 

Näitten näkökohtien tähden minun täy
tyy siis raskaalla mielellä vastustaa meidän 
hyvän hallituksemme esi1ysti1. 
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Ed. P e s o n e n : Esilläoleva hallituksen 
€sitys laiksi mallasjuomain tehdasmaisesta 
valmistamisesta, jossa alkoholimäärä nousisi 
2.4 painoprosenttiin ja saataisiin juoma 
paremmaksi ja kestävämmäksi sekä vero
tottaessa tuloja valtiolle kymmeniä miljoo
nia mal1kikoja, on siksi tärkeä, että en voi 
yhtyä talousvaliokunnan mietinnön hylkää
vään kantaan. Ottaen huomioon asiantun
tijain lausunnot, että mallasjuomain naut
timinen ei tulisi missään tapauksessa va
hingollisesti vaikuttamaan, joten ei rait
tiusihmisilläkään olisi mitään syytä asiaa 
hylätä, vaan olisi hallituksen esitys hyväk
syttävä, niin suosittelisin suurelle valio
kunnalle hyväksyttäväksi talousvaliokunnan 
mietintöön liitettyä I vasta1ausetta. 

Bd. H u h t a l a: Hyväksymällä talous
valiokunnan hylkäävän mietinnän, edus
kunta loihtisi ties kuinka monennen kerran 
taaskin esille Potemkinin kulissit, kulissit, 
JOISsa etupuolella on kieltolaki kaikkine 
kirkkaine väreineen, kaikkine kehuttuine 
hyveineen. Ja mitä on takapuolella? Sen 
me tiedämme kaikki, mitä on takapuolella 
huolimatta kannoista puheista. Takapuo
lella on juopottelu, pirtukauppa, korpiraju 
y. m. kaikkine kauheuksineen; semmoinen 
elämä, jolta me, jos me tahdomme olla tosi
kansalaisia, emme saa enää ummistaa sil
miämme. Ei riitä yhden prosentin koroitus 
johonkin alueeseen, ei riitä se vaan tarvi
taan: pitemmälle menev1a toimenpiteitä. 
Ainoa, mikä voi tuUa kysymykseen, on kiel
tolain muuttaminen raittiuslaiksi. Ellemme 
siihen pääse, niin me myöskin sorrumme 
siihen sekasortoon, minkä nykyinen kielto
laki on aiheuttanut maassa .• Ta jos edelleen
kin tahdomme pysyä ehdottomasti kiinni 
kieltolain kauneissa puitteissa, niin silloin 
me uuddleen ja yhä uudelleen annamme 
semmoisen kuvan teeskentelystä, farisealaic 
suudesta, jolle meidän valitsijamme, suuri 
kansan enemmistö, varmasti tulee naura
maan. .Ja ettei tähän jouduttaisi, niin eh
dotan, että me hyväksyisimme talousvalio
kunnan ensimmäisessä vastalauseessa ehdo
tetun kannan; toisin sanoen hyväksymme 
oluen prosentin koroitnksen. 

Ed. K u k k on e n: Eduskunnalla on rat
kaistavana vaikea probleemi. Ei ole suin
kaan sattuma, eikä millään tavalla ihme-

teltävää että on herännyt pyrkimyksiä 
päästä selville siitä, mikä olisi mallasjuo
mien alkoholimäärä oleva, jotta tavaran 
laatu olisi taattua, ilman että sitä voitaisiin 
käyttää juovutustarkoituksiin. Tässä mie
lessä toimeenpani prof. Tigerstedt luullak
seni pari vuotta sitten kokeiluja, joihin hän 
kutsui koe-esineiksi m. m. kansanedustajia. 
Minullakin oli tilaisuus olla mukana tässä 
kokeilussa ja juuri senvuoksi, aikomatta 
aluksi lainkaan ottaa osaa keskusteluun, 
pyysin kuitenkin puheenvuoron. Tarkoi
tukseni on saada todetuksi, ettei tämä ko
keilu vaikuttanut ainakaan minun havainto
jeni mukaan millään tavalla päihdyttävästi 
eikä muutoinkaan epäedullisesti (Ed. Kivi
oja: Entäs balanssi '1 Puhuja: Mitä ed. Ki
vioja?) Ei tietystikään voida yksityisestä 
kokeilusta vetää aivan liian pitkälle mene
viä johtopäätöksiä, enkä minä senvuoksi 
mitenkään halua ottaa varmaa kantaa yk
sinomaan tämän kokeilun johdosta. Mutta 
kun tietääkseni se juoma, mitä professori 
Tigerstedt kokeilussaan käyttti, sisälsi alko
holia juuri sen määrän, 2,2 r; painoprosent
tia, mikä mainitaan talousvaliokunnan mie
tintöön liitetyssä ed. Reinikaisen eriävässä 
mielipiteessä, pyytäisin minä suurta valio
kuntaa harkitsemaan, eikö ehkä juuri tämä 
määrä, 2,25 painoprosenttia, saattaisi olla 
se, jonka pohjalla sovinto tässä riitakysy
myksessä syntyisi. 

Ed. K o m u: Herra puhemies! Minä en 
kuulu niihin, j·oiden olisi vaikea puhua hy
vän hallituksen esityksiä vastaan, kuten 
ed. Päivänsalo, eikä minulla ole mitään 
syyt~i lähteä ~hannoimaan mitään haJlitusta 
niin, että nielisin kaikki hallituksen esityk
set. Minä nyt en :kuitenkaan pyy,tänyt pu
heenvuoroa erityisesti vastustaakseni enem
pää kuin kannattaalksenilman hallituksen 
esitystä. Pyysin sen jokseenkin samasta 
syystä kuin täällä edellä ed. Kukikonen. 
l\iinäkin kuulun niihin, jotka pari vuotta 
sitten ovat olleet professori Tigerstedt-vai
najan koekaniineina ja olen ollut tutkitta
vana sekä havaittu sangen kelvolliseksi ja 
kestäväksi oluen nauttijaksi. Asianlaita on 
niin, että, minä lienen niitä ahmateita näinä 
koekaniineina olleista kansanedustajista, 

' joka otin tuota ainetta sisääni kaikkein 
eniten (Eduskunnasta: Miten paljon?). Y1i 
kal>'si litraa nautin ja puolentunnin ku
luessa sit1i. olutta.- Se oli. allmholi.proscntil-
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taan tuota ed. Reinikaisen ehdottamaa, si
vumelllnen sanoen. Yhdeksästä haarikasta 
oli laskettu tulevan kaksi litraa, ja minä 
riipasin kaupanpä:ällisiksi kymmenennen 
sen puolentunnin sisällä. Ka:h:den, kolmen 
paperossin poltonajan jälkeen alkoivat i\;.;o
keet. Ja minun täytyy sanoa, ettei se ollut 
vaikuttanut minun balanssiini eikä bilans
siini, koska minä sain oluen ilmaiseksi. Hc
nee vielä syytä mainita kokeen laadusta, 
että sekm oli tarrkkuustyötä. Oli pistettävä 
valkoinen langanpätkä, joka oli pituudel
taan noin kolmisen tuumaa niin pieneen 
neulansilmä:än, kuin tehdas vaan voi val
mistaa ja kyllä lan!ka minul,ta si~hen hyvin 
meni. Samoin ei professori Tigerstedt sa
m:murt valtimoni eikä sydämeni toiminnan 
olleen häiriytyneen. :Eräs lupsaikka savo
lainen edustaja kyllä sanoi, että nyt se 
näyttää tuo neulansilmä paljon suurem
malta kuin se todellisuudessa onkaan, niin 
että hänen näkönsä on parantunut. Sitä 
minä en tiedä, missä määrin siinä. väit
teessä oli perää, mutta hyvin hänkin näytti 
pistävän tuon langanpätkän nculansilmään. 
No, minä myönnän, että eräälle kansanedus
tajalle tuossa tilaisuudessa rupesi ,tulemaan 
väsymys, mutta silmät kiinni minä en hä
nen nähnyt kulkevan. :En tiedä mistä ed. 
Päivärusalo on löytänyt sellaisen koekanii
nin tai lienee sitten ollut toisella kertaa se 
tutkimus, mistä ed. Päivänsalo puhuu. Pro
fessori ·Tigerstedt kuiterukin selitti mainit
semalleni väsyneelle, että on aivan sama 
vaikutus teille, jos te juotte tuon saman 
mä:ärän vettä. Sillä kun te syötte ensin 
hyvän päivällisen ja se janottaa teitä, niin 
te kun olette juonut jotakin nestettä, vat
salaukkunuo on laajentunut sikäli, että sy
dämen toiminta siitä häiriintyy, tulee vai
keammaksi ja silloin ~tulee väsymyksen
tunne ja rupeaå nukuttamaan. Tämmöinen 
oli tämän tilaisuuden ohjelma ja sellaiset 
olivat tulokseiJkin siellä, ja sie1lä oli kai 
muitakin tuon alan asiantuntijoita tutki
muksia valvomassa eikä vain professori 
Tigerstedt yksin. :Emme me kukaan aina
kaan havainneet, että siellä olisi kukaan 
päätänsä seinään lähtiessään lyönyt. Jokai
nen totesi, että tuo kalja on parempaa kuin 
meidän nykyinen pilsne.rimme ja. siis sikäli 
hyväksyttävää. 

Minun nähdrukseni ei olisi talousvali{)kun
nalla ollut suurta vaikeutta muuttaa halli
tuksen esitys siihen muotoon, että tämä mei-

käläisissäkin kokeissa hyväksytty ja rait
tiusnä!kökannalta vaarattomaksi nähty aliko
holiprosentti mallasjuomis:m olisi tullut 
säädetyksi, nimittäin 2.25 %, joka maini
taan ed. Reinikaisen talousvaliokunnan mie
tillltöön li~ttämässä vastalauseessa. Mutta 
koska valiokunta sitä ei ole tehnyt, niin 
sehän ei toteamisella parane. Suuri valio
kunta voinee hal'kita, onko sillä aikaa tuol
laiseen hallituksen esityksen uudestikirjoit
tamiseen. Kyllä kokemus nyt ;jo täällä on 
osoittanut, että hallituJksen esittämä&'lä muo
dossa me emme tuota kaljan parannuslakia 
tule saamaan, siitä saamme olla varmat. 
TuQ pilsneri, jota on useassa tapauksessa 
vielä välttämätöntä käyttää aivan puhtaasti 
ravintoaineena, on nykyjään niin huonoa 
ja huonosti säilyvää, se tunnustetaan kai
killa tahoilla, että olisi täysi syy harkita, 
mihin rajaan saakka siinä koroitetaan alko
holipitoisuutta, niin että muukin .laatu voi
taisiin parantaa. Ja klm nyt tutkimukset 
ovat osoittaneet tuon monta kertaa maini
tun ed. Reinikaisen vastalauseen sisältävän 
alkoholimäärän ylirajan, niin toivottavasti 
suuri validkunrta yrittää ainalkin siihen 
saa'kka päästä mainitussa prosenttikoroituk
sessa. 

Sosialiministeri '1' u o m i vaara: Ed. 
Reinikainen teki kysymy1ksen siitä, että 
mitä varten on ehdotettu juuri 2.4 paino
prosenttia tälle mallasjuomalle sen alkoholi
pitoisuudeksi. .Ja hän väitti, ettei muualla 
maailmassa ole tällaista olutta. Saattaa 
olla niin, ettii muualla maailmassa ei olt>.. 
tällaista olutta, kun meidän, koska ei 1:dellä 
tarvita ja kun· muiden maiden maanviljeli
jät ovalt tilaisuudessa myymään ohransa 
panimoteollisuudelle, koska siellä prrosentti
määrä oluessa on korkeampi ja siis rmaihdo1-
lisuus käyttää ohraa on suurempi. Asian
tuntijat sanovat, että meillä ohran proteini
pitoisuus on verrattain a1hainen ;ja vaihte
lee vielä riippuen siirtä, mirukälainen kesä 
on, onko se kuiva vai kostea. Varsinkin 
kasteampien kesien ohra ei menesty, se ei 
ole käyttökelpoista mallasj uoma teollisuu
dessa, koska, niin sanovat asiantuntijat, 
ei saada hiivaa, jolla saataisiin, kun alkQ1W
liprosentti meidän mallasjuomissamme on 
niin alhainen, niin kestävää mallasj uomaa, 
että sitä voitaisiin säilyttää kauempaa kuin 
korkeintaan ka:ksi viikkoa. Kun aLkoholi
raja mal1asjuomassa on vähän koi'keampi, 
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lisää se silloin myös suomalaisen mallas
ohran käyttömahdollisuuksia ja asiantunti
jat ovat sitä mieltä, että tämä 2.4 olisi se 
alin raja, jossa avautuu suomalaisen mal
lasohran kä.yttömahdollisnudet panimoteol
lisuudessa. Nyt käytetään tätä suomalaista 
ma.lla.'<Ohraa hyvin vähän sentakia, minkä 
taannoin mainitsin ja hintakin on hyvin 
alhainen ja huono. Minusta tämäkin seikka 
tällaisena' vaikeana taloudellisena aikana, 
jolloin maanviljelijät ovat suurissa vai
keuksissa saadaikseen tuotteensa myydyksi, 
osaltaan helpottaisi maata1ouden pulakautta 
ainakin jossain määrin ja kun tämä apu 
vielä voitaisiin antaa ilman että kansakun
nalle koituu siitä mitään vaaraa. Ei ole 
tahdot,tu ylemmäksi kuin alimpaan rajaan, 
jotta suomalaisen maJlasohran käyttömwb
dollisuudet lisääntyisivät. Sentakia täm~i. 
prosenttimäärä 2.4, minun nähdäkseni on 
oikeampaan osunut, kuin ed. Reinikaisen 
ehdottarua 2.2r.. 

!<}d. R a n t ala: Herra sosialiministeri 
;isken antamassaan lausunnossa puolus
taessaan hallituksen esitystä, jonka talous
valiokunta suurella enemmistöllä on hylän
nyt, väitti m. m., että mallasjuoman alko
holiprosenttimäärän koroittamisesta ei olisi 
vaaraa raittiusnäkökannalta asiaa arvostel
taessa. I.isäksi herra sosialiministeri ilmoitti 
olevansa sitä mieltä, että hallituksen esityk
sen hyväksyminen voisi vähentää spriin 
käyttöä maassamme entisestään. Täällä jo 
talousvaliokunnan puheenjohtaja y.m. edus
tajat lausunnoissaan ovat pernstelleet valio
kunnan kantaa. Sen lisäksi minä pyydän 
huomauttaa herra ministerille, ettei voida 
mitenkään esittää todisteita hänen oletta
muksensa tueksi, että tämä laki vähentäisi 
spriin käyttöä. Asianlaitahall on siten, että 
tässä maassa ei ole koskaan tyydytty mie
toihin alkoholijuomiin, vaan on aina käy
tetty väkeviä juomia. Ei ole luultavaa, että 
nykyään, jolloin ihmiset yleensä vaativat 
voimakkaampia nautintoaineita, että nykyi
senä ajankohtana juopot tyytyisivät juoma
himoaan tyydyttämään tällä 2.4 prosenttia 
sisältäväHä mallasjuomalla. Mitä tulee nuo
risoon ja naisiin, niin hekää.n eivät nähtä
västi tulisi laajemmin käyttä.mään tätä kor
keampiprosenttista mallasjuomaa. Valio
kunnassa nimittäin asiantuntijat, joita se 
oli tilaisuudessa kuulemaan, lausuivat, ettei 
ole mitään syytä luulla, että maamme nuo-

riso kiiyttäisi tällaista mallasjuomaa, koska 
tässä mallasjuomassa tulee olemaan siksi 
karyas ja vastenmielinen maku, ettei se suin
kaan kehoita tätä käyttämään. Näin lau
tiuivat asiantuntijat hallituksen esittämästä 
paremman makuisesta oluesta. Herra so
sialiministeri ei voi siis osoittaa, että mis
sään piirissii minun nähdäkseni voitaisiin 
tätä korkeampiprosenttista mallasjuomaa 
niin paljon ryhtyä käyttämään enemmän, 
että esimerkiksi kotimaisen mallasohran vil
jclys sen kautta tulisi tavattomasti lisään
tymään. Ei pitäisikään olla etenkään ny
kyisessä taloudellisessa tilanteessa mitään 
erikoista syytä koettaa enemmän ja nykyistä 
korkeamman alkoholiprosentin sisältäviii 
mallasjuomia saada tyrkytetyksi meidän 
kansallemme, etenkin kun meidän karjata
l011temme kykenee riittävästi tuottamaan ra
vintoarvoltaan paljon korkeammanarvoisia 
ja hinnaltaan halvempia maitotaloustuot
teita. Mikäli mallasjuomain käytäntöä ny
kyisestään huomattavasti saataisiin lisään
tymään, olisi siitä luonnollisesti seurauksena 
maidon kulutuksen vähentyminen, johon 
meillä ei tällii kertaa liene mitään syytä. 
Kun sen lisiiksi suuri osa mallasohraa tähän 
saakka on, kuten herra sosialiministerikin 
mainitsi, tuotettu ulkomailta, seuraisi lisään
tyneestä mallasjuomain käytöBtä ainoastaan 
sP, että sääsnhteiltaan epiiedullisempina 
vuosina, jollaisia meillä sattuu varsin usein, 
oltaisiin meillä pakotettuja entistä suurem
paan ulkomaiseen viljantuotantoon juuri 
mallastehtaiden tarpeiksi ja täten lisättäi
siin ulkomaista tuontia. 

Ed. Kukkoselle ja ed. Komulle minä pyy
täisin huomauttaa, kun he mainitsivat niistä 
kokeiluista, joissa heillä on ollut tilaisuus 
olla ,koekani ineina ", että kaikki henkilöt 
eivät ole niin voimakkaita vastustamaan al
koholin vaikutuksia, vaan esimerkiksi huo
nosti ravitut tai muuten fyysillisesti heikot 
henkilöt ovat paljoa alttiimpia alkoholin 
vaikutuksille, silloin kuin se esiintyy pie
nemmässäkin alkoholimäärässä, kuin esimer
kiksi mahdollisesti nämä edustajat voivat 
olla. -Kun minä en näe mitään mahdolli
suutta, että tässä asiassa voitaisiin edes 
kompromissin avulla saada hallituksen esi
tyksestä kaikkia tyydyttävää ja ennen 
kaikkea maan raittiusväkeä tyydyttävää 
mallasjuomia koskevaa lainsäädäntöä, niin 
minä en voi muuta toivoa, kuin että suuri 
valiokunta liittyy talousvaliokunnan suuren 
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enemmistön kantaan ja päättää esittäii Ui
män lakiesityksen hylätttäväksi. 

Ed. L e h t o k o s k i: Talousvaliokunta on 
asettuessaan hylkäävälle kannalle hallituk
sen esitykseen nähden osunut ehdottomasti 
oikeaan. Kansan suuri enemmistö on otta
nut tiedon tästä suurella 'tyytyväisyydellä 
vastaan ja niin ollen ei ole mitään muuta 
toivottavaa, kuin se, että suuri valiokunta 
yhtyy talousvaliokunnan hylkäävään kan
taan. 

Täällä sosialiministeri on lausunut eräitä 
sellaisia kohtia, joihin lyhyesti tahtoisin 
puuttua. Hän on nimenomaan lausunut sen 
seikan, että raittiusnäkö.kohdatkaan 'eivät 
vaadi sitä, että tätä hallituksen esitystä ei 
saatottaisi hyväksyä. Jos herra sosialimi
nisteri olisi ollut edes pienemmän ajan -
mahdollisesti on ollutkin, sitä en tiedä ---
työssä, joka on tarkoittanut raittiustilan
teen parantamista, niin silloin hän olisi 
myös huomannut jo vanhemmalta ajalta 
asti, mitenkä tähänkin kohtaan on ollut kiin
nitettävä huomiota. Kun eduskunta vuonna 
1912 koroitti mallasjuomain alkoholin rajan 
2.5 prosenttiin, oli tästä seurauksena se, 
että viranomaisten oli ryhdyttävä sangen 
monissa paikoin tarmokkaisiin toimenpitei
siin järjestyshäiriöiden poistamiseksi ja sa
malla oli annettava myös määräyksiä siitä, 
että tätä silloista mallasjuomaa ei saatu työ
paikoilla ja muissa erinäisissä paikoissa tar
joilla eikä myydä. Tämä siltä ajalta. .Ja 
monet muistavat kokemuksesta varsin hyvin 
silloisen oluen vahingollisuuden ennen kaik
kea köyhille kodeille. Minä ainakin puoles
tani muistan sen tavattoman hyvin. Edel
leen sanoi herra sosialiministeri, että spriin 
käyttö vähentyisi sen johdosta, jos tämä 
hallituksen esitys hyväksyttäisiin. 'l'ämä so
sialiministerin käsityskanta ei perustu kum
minkaan siihen, mitä kokemus esim. Ruot
sissa ja Norjassa osoittaa. Muistetaan, että 
Norjassa on ollut osittainen kieltolaki. 
Siellä oli viinit ja muut miedommat aineet 
kokonaan vapaat kiellon alaisuudesta. Mutta 
kansa ei tyytynyt näihin miedompiin juo
miin, se vaati väkevämpää ja seuraus tästä 
oli se, että viina oli myös vapautettava kiel
lon alaisuudesta. Näin siellä. 

Entä sitten Ruotsi, johon monta kertaa 
on vedottu. Sielläkin me näemme monessa 
suhteessa varsin suuria vaikeuksia salakul
jetuskysymysalallakin, aivan samaten kuin 

se on meillä kieltolakimaassakin, huolimatta 
siitä, että siellä on tilaisuus monenlaisten 
eri alkoholijuomien käyttöön, joskin toisiin 
nähden on erinäisiä rajoituksia olemassa. 
Kun näin on, niin silloin ei voi tulla muu
hun tulokseen kuin siihen, että meilläkään 
ei ole asetuttava tällaisen kokeilun tielle, 
koska se ei merkitsisi hyvää, vaan päinvas
toin huonoa. 

Täällä on erikoisesti sitten vedotth koe
kaniinina olemisiin. :Minä tahdon tähän näh
den sanoa, vaikkakaan en ole tällaisen koe
kaniinin asemassa ollut, että ne kokeet, jotka 
elävässä elämässä on ennemmin tämän kysy
myksen alalla saatu, ne osoittavat, että oluen 
paremmin kuin muidenkaan väkijuomien 
käyttö ei koskaan ole hyväksi. Ja tällä ai
kaa, jolloin Suomen työväenluokan keskuu
dessa on onnettomuutta ja kurjuutta enem
män kuin tarpeeksi, ei mielestäni eduslmn
nalla ole enää oikeutta eikä mahdollisuutta 
tätä kurjuutta lisätä. Meillä on sangen mo
nia paikkoja, missä ainoastaan murto-osalla 
työläisiä tällä kertaa on työtä ja mahdolli
suutta elämiseen. Jos niistä pienistä an
sioista, mitä tänä aikana saadaan, käytettäi
siin vielä myrkkyjuomien hankkimiseen osa, 
niin silloin näiden köyhien kotien elämä 
olisi vieläkin monin verroin vaikeampaa. 

Tämä kaikki on otettava huomioon ja kun 
näin on, niin silloin tuloksena ei voi olla 
mikään muu kuin se kanta, mihin talous
valiokunta on yhtynyt, ehdottaessaan halli
tuksen esityksen hylättäväksi. 

Ed. V o i o n m a a : Herra pwhemies ~ 
Kun herra sosialiministeri - minun mie
lestäni tosin aivan ta:rpeett:omasti - mai
nitsi minunikin persoonallisen kantani tässä 
'kysymyksessä, niin sen jdhdosta täytyy 
tehdä joku huomautus. 

Hän mainitsi, että minä ,eräin edelly
ty;ksin" olisin taipuvainen menemä:än ylei
sen a]koholiprosentin koroittamiseen. Minä 
olen 'puhunut siitä, koska minä olen ta:h
tonut alleviivata sitä, että kantan1 kor
keimpaan sallittuun allwholiprosenttiin 
nä[1den ei riipu muodollisista vaan asial
lisista syistä, ja olen tahtonut lausua sen
kin, että puolestani! katson suurella kun
nioitwksella tieteellisiin kokeiluihin, silloin 
kun ne todella tieteellisiä ovat, että minä 
panen suuren arvon sellaisiin tieteelHsiin 
tutkimuksiin, joista ed. Reinikainen täällä 
on maininnut. Sitävastoin minä en tnol-
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laiseen hetkelliseen kokeeseen, josta täällä 
on niin paljon puhuttu, saata niin erittäin 
suurta painoa panna. Se seickka, että n. s. 
koelkaniineina O'Vat olleet herrat kansan
edustajat, ei mielestäni lisää tämän kokeen 
todistusv;oima;a erityisesti. Minä en siis 
uskaltaisi mennä järjestäm~iän tämän yh
teiskunnan asioita ed. Komun kokeen perus
teella. Se olisi minusta hiukan liian uskal
lettua. Niitä kokeita saattaa olla monen
laisia ja niitä saattaa käsitt~iä monella ta
valla. Täällä mainittiin jotakin lup:;akkaa 
savolaista, joka oli lausunut jotakin kokees
tansa. Minä muistan toisen savolaisen, joka 
kokeiltuaan nykyajan raittiusjuomilla ar
veli, että kyllä ne ovat hyviii juomia, mutta 
eivät pysy 1pläässä. 

No niin, näillä kokeilla on oma arvonsa 
ja tietysti kokeet sellaiset, jotka ovat tie
teellisiä, ovat asiaan vaikuttavia seikkoja, 
joita puolestani olen aina valmis ottamaan 
huomioon. Mutta asialla on toinen!kin puo
lensa. Olen täällä !huomauttanut jo ennen, 
että lkO:kemUiksella myöskin on oleva ratkai
seva merkityksensä tässä ja että ei ainoas
taan yksilöllisten kokeiden perustuksella, 
vaan kansan tavan 'perustuksella täytyy 
mei,dän asia ta aJrvostella. Toisin sanoen: 
alkoholikysymys ,ei ole yhden ja toisen yk
silöllisen Iwkeen kysymys, vaan se on suuri, 
laaja,kantoinen yhteiskunnallinen 1kysy:mys, 
jossa yhteiskunnalliset !kokemukset on otet
ta;va huomioon. Vai!kka me näkisimme 
kuinka kauniin sarjan mitä erinomaisim
pia kokeita siitä, että allkoholira;ja yksilöi
hin nähden voi olla 2 % :ia joruk:unverran 
korlma,mpikin, niin niin kauan kuin meillä 
on se kokemus, että nuo vä:häisetkin alko
holipitoiset määrät vaikuttavat haitallisesti 
kansan tapoihin ja vaikuttavat yJhteiskun
nallisesti haitaJlisesti, täytyy merdän niitä 
vastustaa. Minä olm1, puhuessani niistä 
edellytyksistä, joita otan harkitakseni 
päättä,essäni kantani alkoholiprosenttiin 
nähden, tahtonut sanoa, että minä otan 
tämänkin kysymyksen huomioon ja erit
täin ratkaisevassa määrässä. Ja tahdon 
listätä, että mielestäni ei tähän mennessä 
ole osoitettu mitään sellaista pätevää 
todistelua tä:hän alkoholi1prosenttiin näh
den, joka saattaisi ratkaisC'Vasti vaikuttaa 
minun kantaani siinä, että katsoisin voi
vani omasta vä:häisestä puolestani luopua 
2% :n vaatimuksesta. Sen puolella on ko
kemus. Sen ylentämisen puolella ei ole 
mitään muuta kuin huonoja kokemuksia. 

Täällä on mainittu Ruotsin kokemuksia. 
Minulla on ollut useampia kertoja tilaisuus 
eduskunnan edessä huomauttaa siitä, ettei 
ole syytä verrata alituisesti olojamme Ruot
siin. Olen tässä kysymyksessä väihän sa
malla kannalla ,kJuin herra valtiorvarainmi
nisteri taloudellisissa asioissa, että kunkin 
maan oloja on arvosteltava sen omien eri
koisten olojensa perusteella: mikä sopii 
Ruotsissa, ei ole sanottu, että se myös 
sopii Suomessa. Ruotsissa on ollut vallassa 
kauan aikaa tuo suuresti ylistetty ja kii
tetty Brattin järjestelmä, joka nyt on val
lan romaJhdustilassa ja jonka muuttamista 
varten jo valtion komiteat Ruotsissa työs
kentelevät; kuten on tunnettua, itse Bratt 
on toivottomana heiWinyt koko jä;rjestel
män ja muuttanut toimialaa, mennyt mui
hin maihin ha:rjoittamaan liiketoimintaa, 
niin työlästynyt ja kyllästynyt hän on 
oman järjestelmänsä huonoi'hin tuloksiin 
Ruotsissa. Ja tilastolliset nwmerot puhu
vat siifrlen sll!maan suuntaan. Tässä maassa, 
jota meille nyt esitetään esimerkkinä ja 
jonka olutjärjestelmään me~dän pitäisi 
koettaa vähäisillä voimillamme pyr:ldä, on 
alkoholin kulutus - minulla on tärssä kan
sainvälisen aikakausikirjan numer10t 
henkeä kohden vuosittain: vuonna 19:32. He 
oli 2.s litraa 100 prosenttista alkoholia 
henkeä kohden, v. 19,29 se nousi jo 3.7 lit
raan 100 prosenttista allm'holia henkeä kcoh
den. Te näette, että Ruotsissa Brattin 
järjestelmän vallitessa, tä.män erhwmaisen 
olutjärjestelmän vallitessa, a1k1(iliolin kulu
tus on tavattomasti noussut, lyhyessä 
ajassa aivan tavattomasti noussut, ja että 
siis ei ainakaan Ruotsia voi ottaa esiku
vaksi siinä suhteessa, että tällä olutjäJrjes
telmän omaksumisella saataisiin alkoholin 
kulutus vähenemään. Päinvastoin, se näyt
tää olevan hyvin :hyvä keino vuotuisesti 
nautittujen alkoiholimäärien lisäämiseksi. 
Se siitä. 

Jo tältäkin kannalta katsotrt:una täytyy 
hallituiksen esitystä pitää arveluttavana 
poikkeuksena kieltolaista. Että se on poik
keus kieltolaista, sen laki itsekin todi:staa, 
kos:ka se ei voi toimia kieltolain alaisena, 
vaan sen t,oimeenpanemista varten on täy
tynyt keksiä uusi säännöstelyjärj.estelmä, 
jo'ka on täydellisesti kieltolain vastainen. 
Et.tä se on poikkeus kieltolaista, senhän 
vastikään täällä herra sosialiministeri itse 
jälleen mainitsi, niinkuin hän on, muuten 
kiitettävää ja avomielistä kyllä, teihnyt en-
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nmrkin. Siis hallituksen esitys tahtoo muut
taa kieltolaJkia. Mutta se ei taJ1do muut
taa ainoastaan sitä sillä tavalla, että se 
nostaa aLkoholirprosentin semmoiseen mää
rään, että sen esittämät mallasjuomat ovat 
katsottavat jnJovutusjuomi'ksi, vaan se on 
poikkeus kieltolaista sen järjestelmänkin 
vuoksi, jon'ka se asettaa kilpailemaan kiel
tolain kanssa. Sillä vairkka herra sosiali
ministeri ilman muita todisteluja nyt tälillä 
meille h;y""Väntahtoisesti lupaa, että kansa
kunnalle ei koidu mitiiän vaaraa tästä ja 
että se on ihan viaton jä:rjeste1mi1, nii:n 
se ei ole silloin sitä, kun se asettaa, tooiirn 
maahan toisen j~i,rjestclmän, joka houkut
telee käyttämään sitä järjesteLmää muita· 
kin viiikijuomia kuin mallasjuomia varten. 
Minulla on ollut tilaisuus täältä ·ennenkin 
huomauttaa, kuinka mahdotonta on meildlän 
vastustaa esim. marjavi.inien käytäntöön ot
tamista ja asettamista tämän saman sään
nöstelyjärjestelmän alaiseksi <samoilla efu
doilla kuin mallasjuomia, kun meillä ker
ran järjestelmä on. Ei1hän ole mitään jär
keä syrjiä marjaviincjä, joita valmistetaan 
kotimaisista marjoista, joista köyhälle väes
tölle on tuLoja, eihä·n toki maan ohranvil
jelijäin herrain maanomistajain ja suur
maanvi,ljelijäin, jotka' ovat ainoat, jotka 
mahdollisesti ohraa myytävälksi v·oivat kas
vattaa, erhän toki· heidän etujaan ole ase
tettava niin paljon korlkea;nnnalle kuin köy
hän tilattoman mökkiläisväestön edut, ettei 
sillekin väestölle valmistettaisi sitä ansioti-
1aisuutt;-:. Minii en siis näe mitään järjel
listä syyUi uskoa sitä, että tämä järjestelllllä 
tulisi <pysä'hty;mään mallasjuomiin, vaan 
lain nimikettä muutettaisiin ja siihen pan
taisiin marjaviinit mukaan ja täydellä 
syyllä. 

.Ja sitten mitkä viimeinen sana se 2.4 
pailliOprosenttia on. Ed. v·on Frenek:elJ 
on täällä jo monta kertaa ilmaissut mieli
piteensä, dtei!hän tämä olekaan muruta 
kuin alkua. ']'ällä on tarkoitus päästä kor
keampiin prosentteiihin. Sitä myöten kuin 
kansa saadaan totntetuksi valti,on avulla, 
valtion myötävaikutuksella, uusia väkevi~i 
olutlajeja levittämällä juomaan, kun kansa 
saadaan siihen hyvin totutetuksi, niin tie
tystihän se yhä enemmän tottuu ylhä välke
vämpiin juomiin, niinkuin kansa on tottu
nut Ruotsissa, jossa vastakirjoJen käyttö 
leviää leviämistää:n ja jossa a·Lkoholin 
käyttö on ruvennut huomathwassa mää-

rässä leviäanä:än naistenkin jowk'koon, ja 
j·ossa valtion alkoholijärjesteLmäJlä on siinä 
swhteessa ollut kmwattava merfkitys. Ei 
siis voida ollenkaan mennä sanomaan, että 
tästä €i kansakmmalle koituisi mitään vaa
ra-a ja että alku pysiill1tyisi tiiihän. 

Menen vielä pit~emmäJJe. Minä moitin 
täJtä lainsäädii11töä ka.ikkein enimm1n siitä, 
että hallitus on ;katsonut Yoivamsa edus
kunnalle esittää tällaisia 'Jakiehdotuiksia, 
jotka sen1dn omasta mielestä ja ikaiken jäw
jen nillllessä ovat kieltolain vastaisia. Tie
tysti 'hallituJkse11a on valta tehdä minkäilai
sia esityksiä ta!hansa edusklmna.'lSa, sitä ei 
kukaan kiellä. :Mutta on otettwva huo
mi,oon, Dttä tässä on kysymyksessä laaj,a
kantoinen yhteiSkunnallinen kysymys, jota 
hallituksessa hoidetaan sosialiministcri<ässii 
ja joka kysymys, kun se on yhteiskunnal
linen kysymys, on sellainen kysymys, jota 
ei niinkuin ei yleensäkään suuria yhteis
kunnallisia järjestelmiä, voida mennä muut
telemaan edes ja takaisin, sinne ja tänne, 
vaan joka edellyttä:ä pitkäaikaisempaa ;ja 
johdonmukaisompaa t·oteutltamista. Nyt on 
jokaisen kieltolain ystävän. ja raittiuden 
harrastajan, ehdottoman raittiuden harras
tajan - jotta :tulisi ·ero tehdyksi raittiu
della ja raittiudella, nyt ikun tääilä ovat 
kaiJrki raittiuden harrastajia, niin täytyy 
puhua ehdottomasta raittiudesta - jokai
sen kieltolain ystävän ja ehdottoman rait
tiuden harrastajan on täytynyt iikävällä 
huomata, että vaihtelevat hallituikset ovat 
asettuneet aivan erilai~elle kannalle tässä 
niin täa'keii.ssä yihdenmukaisnu1Jta, johdon
mukaisuutta ja pitkäailkaisuutta vaativassa 
lainsä,ii:dämJ.Össä ja 1hallinnossa. Meillä on 
ollut hallituksia, joiJhiruka on ikäänkuin ko
koomalla koottu kieltolain vastustajia, ja 
kieltolain toimeenpanemista johtamaan ja 
siitä huolta ,pitwmääJl on asetettu vannou
tuneita kieltolain vastustajia. Mitä sanot
taisiin, jos Bsimerkiksi opetusministeriön 
johtaja:ksi pantaisiin koulujen villrollinen 
tai kirkon vihollinen ja sillä tavalla. Mutta 
sitä pidetään sopivana, ettii sosialiministe
riöön pannaan kieltolain vastustajia hoita
maa11 näitä asioita. Eikä sillä hyvä, ~vaan 
hallitukseen on koottu muita ministereitä, 
jotka silloin kun ne ovat hallituksen jäse
niä ja toimeenpanemassa kieltolakia, kul
kevat ympäJri maata pitämässä ;va1tiollisia 
puheita ikieltolaikia vastaan. Sitten tulee 
taas toinen ha'llitus, joka crittiiin hartaasti 
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ja voimakkaas~ti koettaa toteuttaa kieltola
kia, joka tehostaa j.a laittaa •järjesteLmät 
merivartiota varten ja koettaa sitä toimeen
panna. Taas rvaihtuu hallitus ja merivartio
laitos ilkäänkuin unohtuu. Enti1sen halli
tuksen ohjelmat merivartiolaitoksen toimin
nan telhostamiseksi syrjäytetään, ne pan
naan viheriän veran alle ja ·ryhdytään te
kerrnään esitY'ksiä, joitten julkisena, täällä 
julistettuna tarkoitulksena on !kieltolain !ku
moaminen. Eikö nyt kuitenkin siihen kat
soen, että hallitukset vaihtelevat, ja että 
siis jokaisen hallituJksen 1pitäisi tietlää, että 
sen elinaika ei ole aivan ikuinen - ja 
emme tämänlkään niin suuresti 'kiitetyn Ulal
lituksen .elärn.änaikaa uskalla rvielä mennä 
ennuste1emaan iihan loppumatttoman pit
käksi - eilkö nyt j•o maan yleisen edun 
ka1malta, hallit.ustoiminnan jatftmvaisuudcn 
kannalta olisi syytä harkita asioita ihiukan, 
ennenlkuin mennään tekemään tällaisia eh
dotuksia. Ja kaikkein vähimmän on mi,c
lestäni syytä hallituksen käyttää pula-aikaa 
-- niin se näyttää kieltolain harrasta:jista 
ja ehdottoman raittiuden ystävistä - käyt
t~ä pula-aikaa ikäänkuin prässätäikseen lärpi 
järjestelmiä, joitten julkinen tarkoitus ja 
ihnoitettu t.a:r1koitus on kieltolain kumorumi
nen. Tämä ei ole minun mielestäni hyvää 
hallitustrupaa ja vahtan sitä, että meidän 
hallitukscssamme ei ole ollut enemmän joh
donmukaisuutta tässä asiassa eikä ·ole sen 
enempää parlamentillista henkeä, kun kcr
ean hyvin tiedetään, että edusikunillaJSsa ai
m&:in tälhän asti on ollut varma kieitolaki
mielinen cneministö. 

Ttfu:ee mieli palata siihen ajatukseen, 
joka täällä ennen on tuotu esille, että täJ
laisissa oloissa sittenkin joiku kansanää:tH:lS
tySkin olisi parempi jälrj·estelmä. Ehkä se 
saisi hallituikset väihän lojaalisemmin käsit
telemään :kieltolakia. Imulen nykyisessä
kin h81IlitukHessa olevan jäseniä, j·otka o.vat 
hyvin innostuneesti vaatineet kansaniiänes
tystä kieltolakiasiassa. Hyvä, minä hyväk
syn sen ajatuksen. En ole koSl:ma.n sitä 
vastustanrutkaan, sillä c1hdolla, se huomatta
koon, että sama tHa.isuus, joka my;önnetään 
kieltolain vastustajille, myönnetään myös
kin kieltolain 1mnnalttajille, se on että tästä 
ei te'.hdä ylhdenkertaista Jakia., jolla toivo
taan saatavan ki,eltolaki ku11noon, vaan että 
kieltolain harrastajilla on myöskin tilai
suus saada aikaan sopivana aikana kansan· 
:iä.nestyiksiä tämän kieltolain malhdollisesti 

jälleen pystyttämisestä, jos se vastoin kaik
kia luuloa tulisi !kumotuksi. Jottei kuiten
kaan täimmöisessä lk:ansanäänestysjärrjemel
mässä tapahtuisi liian suuria mullistuksia, 
tarvittaisiin jotakin j.atkuvaisuutt.a siinä
ldn, tarvittaisiin ehkä joku määrä:ailk:a, 
jonka jä}keen säännölligestti tulisi kansan
äänestys uudisnetUiksi. On valtioita, lk:uten 
esim. Australiassa, joissa joka kyl11illenes 
vuosi toimitetaan kam,;anäänestys alJk:oholi
kysy;myksessä. Siinä saavat sitten eri jär
jestelmät näyttää milhin lk:el.paavat, näyttää 
sitä systemaattisesti ja sitten kansa aina 
ky;Illilil•enen vuoden perästä sarupi ratkaista 
asian. Minä en nyt muuta kuin heitän tä
män ajattUJksen .esiile. :Arvelisin, ·että ehkä 
hallitus sitten laikkaisi tekemästä tällaisia 
minun mielestäJli ''huonosti harkittuja ja 
epäoikeutettuja esityksiä lk:ieltolwkijärrjestel
män jos ei suorastaan kumoamiseksi, niin 
ainalh.'in suuressa määrässä heikentämiseksi. 

En siis voi olla valittamatta sitä taJpaa, 
jolla tätä asiaa on hoidettu. Jo nämä syyt 
tällä kertaa minusta ovat täysin riittäiVät 
hylkäämään 'hallituksen esit,yksen. Tässä 
me emme nyt voi ryhtyä parsimaan tätä 
järj.estelmää .. Kaikkein vähimmin minä kä
sitän niiden mielipidettä, jotka al'velevat, 
ett1ä jol.lakulla .sovitte1ulla päästäisiin tulok
seen, että siis tästä hallituksen esityksestä., 
joka jo järjestelmänä 'on kieltolain vastainen, 
että siitä muuttamalla alkoholiprosenttia 
tulisi sellainen, joka ei olisi ki:eltolain vas
tainen. Kvllä se on !kieltolain vastainen 
siinäikin tarJarvksessa, niinkuin olen osoitta
nut. Niin kaunista ja ihailtavaa kuin on
kin olla Tauhwntekijä, niin minun täytyy 
sanoa, että minä en halua olla rauhanteki
jänä alkoholivallan kanssa, vaan olen tais
teluasenteossa aTlwholicvaJtaa vastaan niin
kuin ikieltolaikiikin on, jonika pä.älähtäkohta 
ja perustus on, että se on ['a,;dikaa:lisesti 
ja ·ratkaisevasti alkanut taistelun alkoholi· 
valta:a vasta,an. 

l\'Iinä voin jättää arvoonsa erään täällä 
esiintyneen edustajan kuvauksen Potemki
nin kulisseista. Se oli semmoista ·välhem
m1n tperustcltua puhetta, semmoista, joka 
kuviUelee, että kai,J\iki olot mei1d!än maas
samme tulisivat 1hyvitksi, jos kieltolaJki iku
mottaisiin, että . kaiklki paheet ja rikollisuus 
häviäisivä,t ·pois, lk:un kieltolaki kumottaisiin. 
Oleanmellan sitä puhetta täällä ennenkin 
kuulleet. Pula-aikakin tietysti häviäisi, kun 
kieltolaki ikumottaisii·n, ·ja autuuden aika 

6ö 
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allkaisi meidän maallemme. Mm :en ja:ksa 
seurll!ta sellaista ajatulksen juoksua. 

Toivon, että suuri valiOkunta pysyisi 
sillä seLvällä, oikeana, johdonmukaisella 
kannaJ.la, jonka talousvaliokunta on omalk
sunut. 

Ed. 0 k sala: Ed. Päivänsalo täällä sa
noi, että hän voisi kiinnittää tähän laki
aloitteeseen jonkinlaista huomiota, jos voi
taisiin todeta, että oluen juonti jollakin ta
valla vähentäisi väkevämpien juomien käyt
töä. Tähän samaan seikkaan ovat täällä 
eräät muutkin edustajat lausunnoissaan 
viitanneet. Sentähden pyydän tässä lukea 
pari lausuntoa jotka vieraissa maissa tästä 
samasta asiasta ja tässä su:hteessa on 
annettu, nimittäin Saksassa kun oli ky
symys oluen veron koroittamisesta :pyy
dettiin lausuntoja eräiltä tiedemiehiltä, 
mitä he tästä veron koroittamisesta 
ajattelivat. Sinoin sanoi m. m. pro
fessori Rosenthal: ,Meidän ·täytyy pitää 
onnena, että olut, kaikkialla, missä sitä on 
helposti saatavissa ja se on halpaa, asettaa 
viinan aseman riidanlaiseksi ja suoriutuu 
taistelusta voittajana. On tästä syystä oi
kein, kun sanotaan, että olut on sivistyksen 
edistämisen yksi tärkeimpiä vipusimia, sillä 
se syrjäyttää barbaarisen ja sivistykselle 
vihamielisen viinan ja tuo paloviinan tur
miollisemman ja vaarallisemman vaikutuk
sen sijalle oman lievemmän vaikutuksen. 
Missä ei kasva viiniä, joka on kyllin halpaa 
muodostuakseen kansanjuomaksi, siellä on 
täysi syy suosimalla oluen käyttöä taistella 
paloviinaa vastaan.'' Siis aivan selvä kanta. 
Mikä on ollut sitten tulos tästä kannasta? 
Ennen sotaa juotiin Saksassa paloviinaa 
1,800,000 hehtolitraa vuodessa. Vuonna 
1929 lokakuusta tämän vuoden lokakuuhun 
1930 juotiin samaa paloviinaa 356,000 heh
tolitraa, kun taas edellisenä vuonna, sa
massa ajassa juotiin 624,000 hehtolitraa. 
Siis paloviinan käyttö Saksassa on monin
kertaisesti vähentynyt sen jälkeen, kuin 
siellä oluen veroon ei ole koskettu. 

Ed. Kivioja: Täällä ovat toiset pelän
neet, että hallituksen esityksen hyväksymi
nen lisäisi pirtun menekkiä ja toiset usko
neet, että se vähentäisi sitä. Tulkoon myös
kin mainituksi, että maanviljelijät pelkää
vät hallituksen esityksen hyväksymisen ja 
oluen käytön lisääntymisen vähentävän 

maidon menekkiä ja käyttöä ravintoloissar, 
mikä olisi pulaan joutuneen maatalouden 
kannalta valitettavaa. 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a: Minä 
en ollut aikonut enää tähän asiaan tällä 
kertaa puuttua, mutta ed. Voionmaan lau
sunto antoi minulle siihen aiheen. 

Minä pyytäisin ensinnäkin huomauttaa 
ed. Voionmaalle, että kaikki maanviljelijät 
tässä maassa eivät ole suurviljelijöitä. Run
saasti puolet ja enemmän kuin puolet ovat 
pienviljelijöitä, jotka viljelevät myöskin 
ohraa, (Ed. Voionmaa: Myytäväksikö~) 
että minä en ole tarkoittanut tässä suur
viljelijöitä, vaan kaikkia Suomen maanvil
jelijöitä ja tietysti ennenkaikkea niitä, joita 
on enemmän kuin puolet. 

Ei myöskään ole ilman muuta ainakaan 
minun kohdaltani syytä asettua sille kan
nalle, joka ilmenee tässä talousvaliokunnan 
mietinnön eräässä lauseessa, jossa sanotaan: 
,Myöskään ei ole todennäköistä, että ehdo
tetun mallasjuoman kauppaan laskeminen 
vähentäisi terveydelle vaarallisen spriin 
käyttöä, koska kansamme, kuten pohjois
maiset kansat yleensä, on tottunut väkeviin 
juomiin". Minulla olisi nyt halu koettaa 
totuttaa pois sitä noista väkevämmistä juo
mista ja senkin ta:kia olisi syytä antaa kan
salle vähän parempaa mallasjuomaa ja sel
laista mallasjuomaa, joka ei päihdytä. 
Täällä ed. Voionmaa erikoisesti puhui ver
rattain laajasti ja pitkälti siitä, että halli
tukseen on tullut vannoutuneita kieltolain 
vastustajia. Jos minä oikein ymmärsin hli
nen käsityksensä, hän lausui vähän sellaisen 
epäilyksen, että kun näin on asianlaita, niin 
ne toimenpiteet, joihin tässä maassa nyt on 
ryhdytty näiden asioiden hoitamiseksi so
sialiministeriön raittiusosastossa ja meri
vartiossa, eivät nyt olisi oikein luotettavissa 
käsissä. Minä voin vakuuttaa herra Voion
maalle, että kyllä niitä on hoidettu ainakin 
sosialiministeriön raittiusosastolla aivan en
tiseen tapaan, ilman, että on minkäänlaisia 
muutoksia' tehty siinä suhteessa, että olisi 
pyritty jollakin lailla kieltolakia ja raittius
asioiden hoitoa huonontamaan (Ed. Voion
maa: No ei ainakaan lisäämään!). Minun 
mielestäni hallituksella on oikeus, niinkuin 
ed. V oionmaakin myönsi, vaikka arvosteli 
tätä hyvin tiukasti, antaa sellainen esitys 
eduskunnalle tässäkin asiassa, jonka se kat
soo asialliseksi ja vakaumuksensa mukai-
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seksi. Eduskunnallaharr on sitten tilaisuus 
joko hyväksyä tai hylätä se. Eduskunnan 
käsissähän on ratkaisu lopullisesti. Minä 
en mahda mitään sille ja minä ymmär
ränkin toiselta puolen sen, että ed. Voion
maan mielestä tämä esitys on huono ja minä 
käsitän ja minulla ei ole mitään sitä vas
taan, että hän sitä vastaan taistelee, mutta 
minä pyydän saada huomauttaa, että kun 
minä olen tämän esitykseni takana, niin mi
nun velvollisuuteni on sitä myöskin puolus
taa ja sitä minä olen koettanut tehdä par
haan kykyni ja ymmärrykseni mukaan ja 
sillä asiallisuudella, joka on tarpeellista. 
Muuten minä pyytäisin vielä mainita siitä, 
että silloin kuin tämä hallitus tuli tai sitä 
ennen jo ed. V aionmaa oli yksi nlitä, joilla 
oli mahdollisimman kiire saada nyt porva
rillinen hallitus, jotta tilanne maassa rau
hoittuisi. Ja se kai silloin oli se syy, joka 
vei siihen, että siinä ei pidetty huolta näistä 
asioista, joita ed. Voionmaa nyt tässä va
litti. Sitä minä en tiedä mistä se johtui 
eikä minun asiani ole sitä tässä selvittää. 

Opetusministeri V i r k kun en: Ed. 
Reinikaisen ehdotuksen ja hallituksen eh
dotuksen välinen eroavaisuus merkitsee 
käytännössä 0.15 alkoholimäärän painopro
senttia. Minulle on asiantuntija opettanut, 
että O.o1 alkoholimäärän painoprosentti tie
tää litraa kohti yhtä tippaa alkoholia. Siis 
on kysymys, ed. Reinikaisen kannan ja hal- J 

lituksen kannan välisestä eroavaisuudesta · 
puhuttaessa käytännössä 15 tipasta alkoho
lia litraa kohti. Minun käsittääkseni tämä 
on sellainen määrä, josta voimme sanoa, 
että olemme valmiit kuurnitsemaan hyttysiä 
ja kuitenkin meidän ikävä kyllä täytyy, kun 
ajattelemme maassa vierivää alkoholinvir
taa, niellä kameeleja. Mutta jos tällaisesta, 
minun mielestäni aivan tyhjänpäiväisestä 
erosta tehdään riita, niin silloin minä puo
lestani kyllä siirryn ed. Reinikaisen kan
nalle, jos hän pitää sitä toivottavana. 

Ed. Voionmaan lausunto oli monessa suh
teessa mielenkiintoinen. Minä huomaan 
tällä kertaa ed. V aionmaan lausunnon sekä 
sävyssä että sisällyksessä koko lailla toi
senlaisen mielen kuin hänen lähetekeskuste
lussa antamassaan lausunnossa. (Ed. Voion
maa : Sama mieli ! ) Pyydän vain kiinnittää 
huomiota kahteen seikkaan, jotka minun 
mielestäni viittaavat siihen, että me sentään 
voisimme löytää yhteisen pohjan, jolla seis-

ten pyrkisimme Y'hteisvoimin pääsemään 
siitä umpikujasta kieltolaki- ja raittius
asiassa, mihin kieltämättä olemme jou
tuneet. Ed. Voionmaalla ei ole mie
lestläni syytä moittia nykyistä halli
tusta siitä, että se on edruskunnalle 
,t~hnyt tällaisen esityksen, sillä hänhän 
ilmoittaa lausuntonsa lopussa että hän 
tällä kertaa ei ole valmis hyväksymään 
hallituksen esitystä; näissä sanoissa kait on 
viittaus siihen, (Ed. Voionmaa: Ei ole!) 
että meidän täytyy ryhtyä erikoisiin toi
menpiteisiin nykyisen kestämättömän tilan
teen selvittämiseksi. (Ed. Voionmaa: Ei ol
lut tarkoitus!) Ja vielä enemmän: ed. 
Voionmaa viittaa tällaiseen toimenpiteeseen, 
kun hän heittää uudelleen esille silloin täl
löin pinnalle sukeltaneen ajatuksen kansan
äänestyksen toimeenpanemisesta. Olen tätä 
ajatusta, kun se ensi kerran tuli esille, eri
näisistä syistä vastustanut. Olen myöhem
min kallistunut tämän mahdollisuuden puo
lelle; huomaan siinä nytkin yhden keinon, 
jota käyttämällä ehkä saisimme ulospääsyn 
siitä paikallaanolemisesta, johon nyt olemme 
joutuneet ja joka ainakin minun silmissäni 
meitä johtaa yhä suurempiin ja suurempiin 
vaikeuksiin. Meillä on ollut myöskin selviä 
kieltoLakihallituksia; olen varma :siitä, että 
nekin hallitukset, jotka eivät ole suoras
tansa tällä nimellä nimitettäviä, ovat teh
neet voitavansa vaikean tilanteen selvittä
miseksi. Mutta minä kysyn, mikä on se vii
meisten kymmenen vuoden kuluessa toi
messa ollut hallitus, joko suoranainen kielto
lakihallitus, johon ed. V oionmaakin on kuu
lunut, tai jokin toinen, joka tätä nimeä ei 
ole tahtonut käyttää, joka olisi voinut sel
vittää sitä onnetonta tilannetta, johon 
olemme joutuneet~ Missä ovat ne jäljet 
tällaisen hallituksen pysyvistä, pelastavista 
toimenpiteistä, jotka todellakin olisivat al
koholitilanteen saattaneet kokonansa toiselle 
tasolle kuin mihinkä se vuosien kuluessa 
yhä syvemmin v_n luisunut. Älkäämme syyt
täkö tässä toisia, niitä tai niitä hallituksia, 
älkäämme myöskään sanoko, että toinen hal
litus olisi voinut tehdä enemmän kuin toi
nen, vaan myöntäkäämme, että kaikki, 
olemme olleet ylivoimaisen tilanteen edessä. 
Vaikka minun käsitykseni on yhä enemmän 
varmistunut siitä, että meidän kansamme 
keskuudessa ei ole riittävästi kieltolakitah
toa eikä myöskään - sitä minä vielä enem
män valitan - riittävästi raittiustahtoa, 
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jotta voisimme nykyistä lainsäädäntöä ajan
pitkään ylläpitää, niin minä kyllä olen mie
lelläni osallinen jokaiseen sellaiseen toimen
piteeseen, joka tekisi kaikille selväksi, mikä 
on kansan todeWnen tahto nykyisen alko
holilainsäädännön suhteen ja mitä tietä 
kansan enemmistön mielestä pääsisimme 
niistä vaikeuksista, joihin olemme joutu
neet. Käsitän, että ed. Voionmaan tässä 
istunnossa tBkemä viittaus kansanäänestyk
:oen toimeenpanemiseen asiassa on sellainen, 
jota on syytä sitä vakavammin harkita, kuin 
se tällä kertaa tulee ed. Voionmaan taholta. 

Huomautan, että ehkä jo tässä istunnossa 
tulee käsiteltäväksi talousvaliokunnan mie
tintö n:o 3, jonka loppuosassa on todella 
niin alakuloinen ja niin masentava alkoholi
tilanteen kuvaus, että en ymmärrä, miten 
kukaan voisi talousvaliokunnan nähdäkseni 
yksimielisen lausunnon edessä ajatella, että 
me voisimme jatkaa nykyistä tilannetta. 
Mutta siitä saamme enemmän keskustella 
jonkun hetken kuluttua. 

Tahtoisin ~:ii.s tällä kertaa löytää ed. 
V aionmaan lausunnossa sellaisia vastaisen 
toiminnan liitt)'rniskohtia, jotka ehkä saat
taisivat muodostua pohjaksi yhteistoimin
nalle alkoholikysymyksen ja alkoholilain
säädännön parempaa selvittelemistä varten, 
knin mitä nykyään on mahdollista. 

Ed. Hannu 1 a: Pyysin puheenvuoron 
sen vuoksi, että täällä on pari arvoisaa 
edustajaa kertonut persoonallisista koke
muksista ·prof. Tigerstedtin ~oluc.sta ,sekä 
niistä myönteisistä tuloksista, joita tämän 
oluen nauttiminen heidän mielestään ai
heutti. 

Jotakin minäkin ehkä ti.etäj,:;-lin, sillä olin
han näissä kokeissa mukana. Nautin tuon 
mainitun määrän korkeampiprosenttista kal
jaa. rruloksena oli, että tunsin, kuten Kwr
rin isäntä Nummisuutareissa, hieman hä
kää omassa yHskamarissani. Raskm; perä
pohjalainen mieleni ikävi vilkkaammaksi 
(Naurua), iloisemrnaksi, maailmankuva pik
kasen laajemmaksi. Edustajatoverini, jotka 
silloin olivat m1:lk:ana, saa,ttoivat todeta, että 
olin tavallista puheliaampi ja että minä 
aitosuomalaisena käännyin ensi kerran Ah
Vtmanmaan edustajan puoleen ja juttelin 
viimeksimainitun äidinkielellä (N anrua). 
Kökeilujen päätyttyä minun oli mentävä 
asuntooni, nukuttava pari kolme tuntia 
oluen aiheuttaman uupumuksen vuoksi. 

Olen harva se kesä ollut ulkomailla sekä 
ollut siellä tilaisuudessa nauttimaan hyvää 
swksalaista olutta. Voin persoonallisen ko
kemukseni perusteella näin ollen verrata 
saksalaisen oluen ja :professori Tigerstedtin 
oluen vaikutuksia. Käsit)~ksen,i mukaan 
seideli saksalaista olutta ja kaksi litraa 
'Prof. Tigerstedtin olutta aiheuttavat ,saman 
tuloksen nauttijalle. Jälkimmäistä on siis 
vain nautittava huomattavasti runsaammin 
kuin edellistä. Edellä olevan olen tahtonut 
persoonallisena käsityksenäni lausua prof. 
Tig,erstedtin järjestämien kokeilujen vaiku
tuksesta. Saamani käsitys näistä kokeiluista 
ei siis ole yhtä myönteinen, kuin niiden 
edustajien, jotka täällä ovat omi\sta hav>a.in
noistaan kertoneet. 

Ed. Fagerholm: ,Jag vet av egen 
erfar,enhet att det i detta spörsmål är 
ohntligt svårrt att få en saklig diskussion 
till stånd - icke minst inom det parti till 
Yilket jag har äran höra. Detta gäller 
förbudslagsspörsmålet i dess helhet, men 
för min del har jag icke betraktat denna 
fråga om maltdrycksproccntens höjande 
såsom en förbudslagsfråga utan som en 
kvalitetsfråga. Denna uppfattning, 'att det 
endrast gäller en kvaliitetsfråga och icke en 
förbudslagsfråga har icke nämnvärt rubbats 
under denna fråga..'l behandling här i riks
dagen. F'ör min del skullc jag icke anse 
att det finnB.S något hinder för att god
känn:a den alkoholprocent som regeringen 
här har föreshgit, men om nu 2.25 % är 
den gräns, som nykterhetsfolket anse sig 
kunna gilla i de Skandinaviska länderna, 
så vore det väl skäl att komma tiill samma. 
procent här hos oss. Därför vill jag också 
uttala ·den förhoppningen att stora utskot
tet kunde dryfta spörsmålet om det går att 
ordna sakon på det sättet att llJ-Ikterhets
folket blev,e tillfredsställt. J ag kan icke 
förstå att ·om nykterhetsfolket i Sikandina
vien gilla-r en sådan procent, va.rför icke 
vårt nykterhetsro1k kunde göra detsamma. 
Rdm. Voionmaa anförde icke någon moti
vering för sin a.vvisande ståndpunkt i 
denna pun1M. 

Ed. R e i n i k a i n e n: Herra opetusmi
nisterin lausunnon johdosta pyydän huo
mauttaa, että, kuten minun vastalausees
tani ja puheestanikin kävi ilmi, niin minä 
en hy~kä,ä h'allitu:ksen ·esitystä pääiasialli-
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scsti sen prosentin suuruuden mukaan, 
mutta muista seikoih4:a. Mutta mma en 
ymmärrä, miksi hallitus on !tahtonut ko
roittaa prosenttimäärän juuri 2 . .4 :ään, se ei 
herra opetusministerin eikä myöskään so
siaaliministerin lausunnosta käy selville. 
Panimoiden omistajat esittävät 2.25. He 
selittävät, että se ei silloin pilaarmu valmis
tettaessa ja myös valmis tavara voi säi,lyä. 
,Ja sen kannan, kuten huomautin, on omis
tanut Ruotsin raittiusväki ja täällä tehdyt 
tieteelliset tutkimukset myös puolustavat 
tätä rajaa. ;Jus mennään hallituksen kan
nalle, niin minun käsittääkseni prosentti
määrä olisi pitä11yt kmoittaa siihen, mitä 
ed. Fr.enckell esitti, 3.2 :een. Silloin ymmä3~
täisin koko halhtuksen esityksen, koko sys
teemin, ja se prosenttimää1·ä on Ruotsissa 
ja se on Saksan useimmissa oluissa. Mutta 
tällaista olutta, jota herra opetusministeri 
ja sosialiministeri suosittelee, ei ole mis
sään maailmassa. Vai olisiko Hissii ole
massa joku periaate siinä mielessä, että 
kun saadaan ne 15 tippaa 96 prosenttista 
alkoholia lisää, silloin luovuttaisiin kielto
laista. Ainoastaan tältä kannalta minä 
ymmätT~in vain hallituksen esityksen. 

Ed. Voi on m a a: l'}nnen aikaan tuota 
,viisitoista tipprua" pidettiin hyvin suuria 
asioitJB, matkaansaattavalla tekijänä, ja näyt
iä;ä se vieläkin olevan sitä. Jos ed. Reini
kainen katsoo, eHä 15 tippaa hänen järjes
telmäänsä lisättynä ml-iuttaa sen järjestel
män kokonaan, niin minä katson, et>t:ii 15 
tippaa lisättynä siihen 2 prosenttiin saattaa 
muut,taa kieltolakijiirjestelmän kokonaan. 

Kun ministeri Virkkunen täällä huo
mautti, et.tä minii olisin täällä lausunut, 
että ,tällä kertaa" en hyväksyisi hallituk
sen esitystä, vetäen siitä johtopäätöksen, 
ettii minii mahdollisesti toisella kertaa sen 
hyväksyisin, niin minä tahdon allwl'iivaten 
sanoa, cttii en omasta puolestani mis..sään 
tapauksessa hyväksy semmoista hallituksen 
esitystä, jdka nyt on esiUiL Olen joko lau
sunut asian epäselvästi tail~lm on k~isitctty 
se vää1-in. Bn ole vastustanut jotakin mal
lasjuomalain ailmansaaniistg niistä . syistä, 
jotka ed. 1~einikainen toi e::;ille, kun nykyi
:-;istä laeista puuttuu johdonmukaisuutta tai 
muuta. Ja olen sanonut, 'että tällä kertaa 
mahdollisesti voitaisiin käsitollä seUaista 
laJkia, joka sisältäisi kieltolain 2 §:n muut-

tamisen, mntta en ole sanonut, että hyväk
syisin sellaisen lain. 

En ole epäillyt, etteivätkö kaikki halli
tuksen jäsenet tekisi velvol1isuuttansa, enkä 
ole epäillyt, etteivät kaikki sosialiministerit 
ole tehneet ,voitavansa" kieltolain toimeen
panossa. Suomen viranomaiset tekeviit 
yleensä velvollisuutensa; tahdon lainkuu
liaisena kansalaisena sanoa. että he tekevät 
voitavanR'a ja vdvollis1{utensa. Mutta 
harras t n s saattaa olla erilainen, ja 
kun sitä ei näe, niin ei voi katsoa, että 
asiaa hoidetaan sillä virkainnolla ja sillä 
menestyksellä, jolla sitä voi hoitaa sellainen 
virkamies, jolla on sisäinen harrastus sii
hen asiaan, jota hän johta.a ja hoitaa. 

Ministeri Vi1•kknnen huomautti, että. 
meillä on ollut kie1tol-akihallituksia, mutta 
etteivät nuo kieltolakil1allituksetkaan, tai 
sellaiset, jotka ovat o11eet ilmeisesti ikiel
tolaikimielisiii, Pivätpä ole n{~kään saaneet 
paljon parannuksia kieltolakitilanteeseen. 
Aivan niin, tki.eltol.akitilanteeseen ei saada
kaan parannuksia jollakin hetke1lisellä 
ihm<>keinolla. Se on pitkä järjestelmä, se 
on kärsivällisyyd<>n järjestelmä, se vaatii 
monipuolista harkintaa, se vaatii keinojen 
kehittämistä ja enmn kaikkea se vaatii hy
vin te'hokasta kansan kasvatusta. Bmme voi 
vaatia, että mikään hallitus voisi käden 
kiiänt.ecssä saada siihen kaikkeen muutosta 
aikaan. Santeri Alkio-vainaja sanoikin, 
että kieltolain puolesta saadaan käydä kol
mikymmenvnotista sotaa ja siihen ovatkin 
ki,eltolain harrastaja{ valmiit. Se on pit
käail~ainen järjestdmä, se on kärsivällisyy
den järjestelmä, ja ellei sen ri1malla panna 
toimeen erirroma:isen tehokasta raittiusope
tusta kaikilla opetusasteilla, raittiusopetusta 
sellaista, joka on luonnollisesti valtion 
omaJksuman kieltolain ja ehdottoman kiel
tolain kannalla. niin silloin on ehdottomasti 
jätettävä kuta pikemmin sitä parempi koko 
kieltolakijärjestdmä. Sillä kansan kasva
tusta kieltolaki edellyttää. sillä eihän .se 
voi pysyä pystyssä, jollei kansa sitä s.isäl
lisestikin kannata. Minä en ainakaan tahdo 
tuputtaa Suomen kansalle lakeja, joita se 
ei kannata tai käsitä. Nyt minä näen, 'että 
myöskin suur:essa osassa Suomen eduskun
taa vallitsee mielestäni vielä hyvin suuressa 
määrin käsittämättömyyttä kieltolain tal'
koituksia, kieltolakijärjestelmän edellytyk
siä ja sen toimintaa kohtaa, ja semmoinen 
tilanne huoh:stuttaa minua. Kun kerran 
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eduskunnassa niin laajassa maarassa -
suotakoon sana minulle anteeksi - ollaan 
tässä asiassa vielä noin kevyellä tai vähem-

, min harkitulla kannalla, kuinka voimme 
edellyttää, että kansan suuret joukotkaan 
olisivat niin erinDmaisen korkealla kannalLa 
tässä asiassa ja että koko tämä järjestelmä 
olisi niin helposti tDimeenpantavissa. 

Mutta tullakseni vielä kansanäänestyk
seen saan sanoa, en omasta puolestani sitä 
kaipaa. Minä katsoisin, että Suomen kan
san laillisilla vaaleilla valitut kansanedus
tajat aivan hyvin vDivat Suomen kansan 
tahdDn ja käsityksen tuoda tässä asiassa 
esille yhtä hyvin kuin muissakin asioissa. 
Mutta minä en kansanvallan kannalta voi 
vastustaa kansanäänestystä institutionina, 
sillä S'ehän on kuitenkin oikeastaan korke,in 
muoto kansanvaltaista haUitusta. Minä 
olen ennen vastustanut niitä ehdotuksia 
kansanäänestyksen toimeenpanemisesta kiel
tola:kiasiassa, joita edistysmielisen ryhmän 
puolesta on 'CISiintuotu, pääasiallisesti siitä 
syystä, että minusta ei ole Di:kein säätää 
lakia kansanäänestystä varten käytettä
väksi yhdenkertaisossa kieltolakiäänestyk
sessä, joUa aseella kieltolain vastustajat 
saisivat ki,eltolain kumoon ja jota asetta 
ne totisesti sitten eivält antaisi kieltolain 
ystävien käsiin, jos saisivat kieltolain riikki. 

Olen ollut sitä mieltä, että jos tähän jär
jestelmään mennään, sen pitäisi oHa sellai
nen yleinen institutioni, j01ka sentapaisella 
aloitteella kuin esim. Saksa&% ja muissa 
maissa on säädetty, vDitaisiin ottaa perus
tuslaissa tarkemmin määrätyissä asioissa 
käytettäväksi. Mutta minä en tahdo enää 
pitää kiinni niin laajasta institutionista, 
mutta ~itä pitäisin jyrkästi kiinni, että 
kansanäanestysjärjestelmä olisi pysyvä ja 
tasapuolinen. Jos nyt kieltOilaJkiäänestyk
seen tä;y-tyisi mennä ja jos nyt tahdotaan 
sillä saada l'a!tkaistavaksi tämä asia, jos ei 
tavallisia valtiollisia vaaleja pidBtä todi.;;ta
vina kansan kieltolakitahtoon nähden ja 
kun on oletettu, että kansan h>dellinen 
kieltolakitah,to tulisi näkyviin erityisesti 
toimitetussa kansanäänestyksessä ja kun 
vielä on luvattu lojaalisesti suhtautua sii
hen, niin koottaaksemme sitäkin keinoa ja 
nähdäksemme, pitää:kö se lojaalisuuden lu
paus kieltolain vastustajien taholtta paik
kansa, niin minä menisin kyllä omasta puo
lestani - en puhu tässä muiden puolesta 
kuin omasta vähäisestii puolestani - meni-

sin kyllä tuollaiseen kielto1akiä:änestykseen, 
josta tulisi pysyvä institutioni alkoholi
asioita ratkaistessa. Semmoinen minusta 
voisi käydä laatuun ja jokainenhan toivoisi, 
että tässä päästäisiin niin paljon kuin mah
dollista yhteisymmärrykseen ja tulDkseen 
Suomen kansan raitistuttamiseen nähden, 
tulokseen, joka jokaista isänmaan ys'tä.vää 
tyydyttäisi. Ehkä t&.~ä oli:si semmoinen 

. yhdistävä pohja, jota kaikki kaipaavat, 
sillä heikontaahan se, täytyyhän se kielto
lain harr:amajainkin taholta myöntää, hei
kontaahan alituinen keskinäinen taistelu 
itse työtä ja vetää •huomion pois itse varsi
naisesta raittiuskasvatustyöstä. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Ed. 
Voionmaan viimeinen lausunto sisältää jäl
leen arvokkaan näkökohdan, johonka minä 
mielelläni liityn. Hän lausuu nyt, että hän 
ei tahdo kieltolakia ylläpitää, jollei sillä ole 
kansan enemmistö takanansa. Minulla on 
sama käsitys, minä vain sanoisin: sillä täy
tyy olla riittävän suuri enemmistö kansassa 
takanansa. Minun käsitykseni on se, että 
joskin kieltolailla mahdollisesti on tätä ny
kyä vielä enemmistö, jota kyllä saattaa 
epäillä sitä:kin, niin sillä ei ole riittävää 
enemmistöä enää, jotta sitä voitaisiin yllä
pitää meidän kansamme keskuudessa. Tä
män johtopäätöksen teen siitäkin, että eihän 
ole viime vuosina minun tietääkseni voitu 
missään viitata siihen, että kieltolaki olisi 
saanut uusia kannattajia. Sitä vastoin ovat 
olot muodostuneet sellaisiksi, että kieltolain 
ylläpitämisen suhteen ovat joutuneet epäi
levälle kannalle nekin, 'jotka aikaisemmin 
ovat sitä kannattaneet. En usko, että ed. 
V oionmaakaan voi viitata yhteenkään hen
kilöön .meidän kansamme keskuudessa, joka 
oltuansa kieltolain vastustaja olisi siirtynyt 
nykyoloissa kieltolain kannattajaksi, mutta 
lukemattomia esimerkkejä päinvastaisesta 
kehityksestä on olemassa. Tämähän tekee 
tilanteen meidän kansamme keskuudessa 
erityisen vaaran alaiseksi, kun ajattelemme 
kieltolain tulevaisuutta. Ei siinä ollenkaan 
voida laskea enää 30-vuotisen sodan mahdol
lisuudella, niinkuin ed. Voionmaa tekee, 
vaan kyllä asia on ratkaistava puoleen tai 
toiseen paljon aikaisemmin. Viittaan siihen, 
mitenkä ihmisten keskuudessa on alkoholi
lainsäädännön suhteen näkyvissä yhä suu
rempaa, yhä yleistyvää tyytymätttömyyttä 
ja levottomuutta, ja vakavat ihmiset ovat 
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tuskastuneet siihen olotilaan, mihin olemme 
_joutuneet. Juuri tämä mieliala kansan kes
kuudessa osoittaa sitä, että nykyinen lain
säädäntötila ei voi pysyä. Tietäähän ed. 
V oionrnaa yhtä hyvin, kuin me kaikki täällä, 
että myöskin tämän arvoisan eduskunnan 
keskuudessa mielipiteet kieltolain ylläpitä
misen mahdollisuudesta ovat suuressa mää
rässä horjurnassa, myöskin n. s. kieltolaki
puolueitten ja -ryhmien keskuudessa. Tä
mänkin päivän keskustelu on siitä kyllä tuo
nut ilmaisuja näkyviin. 

Ed. v o n F r e n c k e ll : Ed. Hannula 
'ilmoitti, että hän on ollut mukana koekanii
nina, silloin kun oluttutkimuksia tehtiin 
yliopiston fysiologisessa laboratoriossa, jossa 
rn. rn. noin 30 edustajaa oli läsnä. Mutta 
nähtävästi ed. Hannulan muisti petti. Ai
komus oli nimittäin se, että jokainen joisi 
2 litraa, joka vastaa neljää puolta pulloa. 
]}n tiedä, rnenivätkö ed. Hannulan laskel
mat jo silloin sekaisin, koska hän ilmoitti 
juoneensa ainoastaan 2 litraa, sillä 9 pulloa 
hän silloin joi, emmekä voineet käsittää että 
mies syömättä voisi juoda 9 ,pulloa, ilman 
että hän kovempia tuskia sen johdosta tun
tisi. 

IM. S u u r k o n k a: Alkoholiprosentin 
koroittarnisen kannattajien puolelta on 
tuotu esille rn. rn. kaksi seikkaa, jotka puol
taisivat tämän alkoholiprosentin koroitta:
mista. On mainittu, että kotimaisen ohran 
menekki silloin lisääntyisi, joka tietäisi 
maataloustuottajille tuloja, ja toiseksi on 
mainittu, että oluenkäyttö vähentäisi vii
nankäyttöä. 

Edelliseen kysymykseen nähden toi täällä 
jo ed. Kivioja vastineen, kun hän selitti, että 
oluenkäytön lisääntyminen johtaisi siihen, 
että maidonkäyttö ruokalaissa ja sellaisissa 
paikoissa vähenisi. Ja tämä tietäisi sitä, 
että maanviljelijät eivät tästä vaihdosta 
·suinkaan hyötyisi, päinvastoin joutuisivat 
kärsimään. 

Sitten jos taas olisi uskottavaa se, että 
Hsääntynyt oluenkäyttö vähentäisi spriin
käyttöä, niin silloinhan meillä oltaisiin nyt 
-xellaisella kehitysasteella, että kun annetaan 
vähän aikaa mennä, niin raittiustilanne 
maassamme olisi sellainen, että se tyydyt
täisi kaikkia. Oluenkäyttö nykyisessä rnuo
dossaanhan meillä on lisääntynyt erinornai
sr,n suuresti niin että numeroiden mukaan 

vuonna 1919 valmistettiin sitä 8,435,128 lit
raa. Senjälkeen on sitten tämä valmistetun 
oluen määrä lisääntynyt jatkuvasti vuosi· 
vuodelta niin, että se viime vuonna teki jo 
45,645,141 litraa. Siis käyttö on lisääntynyt 
yli viisinkertaiseksi. Jos nyt pitää paik
kansa tuo, ,että sitä mukaa viinan]?:äyttö 
vähentyy, niin kohtahan tässä ollaan aivan 
rnallikelpoisessa tilanteessa. Minä en kui
tenkaan jaksa uskoa sitä, että oluenkäytön 
lisäämisellä vähennettäisiin spriin ja viinan
käyttöä. Pienestä kokernuksestani olen tul
IJ.ut päinvastaiseen tulokseen. Olen ruähnyt, 
että oluen käyttäminen johtaa myöskin en
tistä suurempaan spriinkäyttöön. Niinpä 
siellä maaseudulla elävät esimerkit useim
missa tapauksissa osoittavat, että ne hen
kilöt, jotka puhuvat olutalkoholiprosentin 
koroittarnisesta, käyttävät myöskin väke
värnpiä viinaksia. 

Minäkään on ole sellainen, että olisin tyy
tyväinen nykyiseen tilaan, mutta käsityk
seni mukaan tilannetta ei korjata sillä, että 
Qlutprosentti koroitetaan, eikä tilanne kor
jaannu mielestäni myöskään sillä, että kiel
tolaki kumotaan. Ainakin toistaiseksi, kun 
meillä valtiovallan puolelta on kiinnitetty 
entistä vakavampaa huomiota kieltolain te
hostamiseen, kun viime kesänä tehostettu 
merivartiointi meillä on pantu käyntiin, 
olen sitä mieltä, että meillä ei ole syytä ryh
tyä muuttamaan kieltolakia. Ei ole myös
kään syytä lähteä koroittarnaan oluen alko
holiprosenttia. On jäätävä odottamaan, 
mitä tämä tehostettu merivartiointi tulee 
saarnaan aikaan. 

Kannatan, että suuri valiokunta hyväk
syisi talousvaliokunnan enemmistön esityk
sen. 

Ed. K i l p e l ä i n e n : Minä puolestani 
toivon, että suuri valiokunta ottaisi harkit
tavakseen, eikö ed. Reinikaisen ehdottarna 
prosenttimäärä 2.25 olisi paikalleen osunut 
ja paraiten ratkaisisi ristiriidan, joka nyt 
on olemassa tästä prosenttirnäärästä. Minä 
en tee tätä senvuoksi, - vastaan sen vain 
edelliselle puhujalle - että minä tarvitsi
sin allkoholia. Minä teen tämän niillä syillä, 
jotka ed. Reinikainen vastalauseessaan on 
esittänyt. 

Ed. H a n n u 1 a: Ed. v. Frenckellin lau
sunnon johdosta pyydän mainita, että se 
sisälsi tosin hyvän vitsin, mutta ei mitään 
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enempää. Se mää1·ä, mi:kä noissa :professori 
Tigerstedtin kokeissa nautittiin; oli 2 lit
raa ja se määrä riitti kyllä minullekin. Kyl
lähän jokainen sitäpaitsi käsittää, etten 
minä mikään kameeli ole, joka yhdellä istui
mella jaksaa vetää sisäänsä kokonaista 4 
litraa. 

Ed. L a m p i ne n: Herra puhemies! 
'l'äällä ovat useat edustajista 'huomautta
neet niiden kokeiden perusteella, mistä he 
ovat tulleet itselleen omaamaan käsitys
kantoja. Minä oikeastaan en tahdo 1per~s
taa näitä ajatuksiani siirhen kokemukseen 
mitä professori Tigerstedt-vainajan kokeet 
olivat. Minä vetoan edustajistoon, sillä 
on täällä sen ikäistä väkeä, jotka ovat nä!h
neet sen ajan, joHoin oh1tkaupat olivat 
maaseudulta olemassa. 'l'e tiedätte moni
kin, maaseudun edustajat, minkälainen ti
lanne silloin todellakin maaseudulla. oli. 
Oruhan moni talonpoika siihen aikaan joh
dettu samaan pulatilanteeseen, missä tällä 
kertaa talonpoikaisväestö on nykyisen 
pulakauden tähden. Jokainen tietää, että 
siksi pitkälle a]koholihimo voi joissakin 
Ken viljelijöissä mennä, että he yksinpä 
pienen varattoman pel'lheensä. leipäaineet
kin taikinantekomuotoisena veivät kaup
piaaseen saadakseen tyydyttää itsensä olut
pullon sisällöllä. Minä itse tunnen omassa 
kotoisessa elämässäni, mi!hin se oikeastaan 
johtaa, sillä o-len pcr'heestä, jonka isä on 
kerran hairahtunut tälle ikävälle polulle 
ja sentähden koko elämänsä tuhonnut. Sen 
ajan kokemu1{set ovat minulle osoittaneet, 
että alkoiho1i, 40-:prosenttinen viina, mitä 
:>ii'hen aikaan pääasiallisesti käytettiin, ei 
vaikuttanut niin kiusallisesti, kun jos täl
lainen humaltunut käytti sen lisäksi vielä 
olutta, joka teki oikeastaan miltei koko
naan niin sanotuksi mielipuoleksi tuon ai
n~en käyttäjän. Ja tämän perusteella minä 
eniten epäilen, että oluen käyttö on sel
laista, joka sekoitettuna väkevämpään ai
neeseen, mitä .ehdottomasti tullaan teke
mään, 'VOi tuottaa monin verroin suurem
man turmion. Täällä on myöskin huomau
tettu, että kieltolain aikana, varsinkin 
opetusministeri huomautti, ei ole kieltolain 
kannattajain joukko ainakaan lisäytynyt. 
Minä en ollenkaan ihmettele, että olotila 
on näin. Onko maan sanomalehdistö to
dellakin sillä lailla kylvänyt :hyvää harras
tusta kuin tulisi silloin kylvää, kun ön 

kysymyksessä kansallemme erittäin tärkeän 
asian a;jaminen eteenpäin'? Eikö ole sano-· 
malehdistö esiintynyt sillä lailla, joka ei 
ole n. s. sivistyskansan tasoa omaava? 
Tämä kansa, mikä jo on noin nelisensataa 
vuotta kohta saanut akateemista sivistystä, 
sen täytyisi tietää, että se kasvattaisi kan
sassa käsitteitä sen luontoisiksi, että he itse 
pystyisirvät itseään hillitsemään. Mutta 
sillä lailla sen sijaan nämä 10 vuotta ovat 
varsinkin eräät sanomalehdet tehneet työtä, 
että se on johtanut siihen, missä tällä ker
taa olemme. Kans'<!n mieliala on sellaista 
että sinne painaa ajatuksia kuten lapseriki~ 
mieleen, kuten kuvia vahaan. Mutta jos 
tahdotaan kauniilla kuvilla valaa, niin 
myöskin niitä sinne syntyy. Sentä!hden 
minä toivoisin, että ne, jotka korkeimpia 
asioita ovat tässä maassa johtaneet ja kan
san sielullisia asioita hoitavat, niitten täy
tyisi käsittää, että sieluelämän käsittely ei 
ole eikä saa ·olla sen luontoista kuin se vn 
meidän päivinämme ollut. 

lVIinä en tahdo pitemmälle jatkaa, mutta 
toivon,, että suuri valiokunta ehdottoma:;:ti 
asettuisi ainakin Uillä kertaa talousvalio
kunnan lausunnon kannaUe, sillä minä m,
kon, että tämä on vain, kuten sanottu, 
siitä paikallaan pysymisestä alkulälhtö j<J
honkin toiseen r,·uuntaan. (Vasemmalta: 
Hyvä, hyvä!) 

Ed. A. H a l on en: On huom&ttava,;;, 
että erikoisen suurella halulla puhutaan 
tällä kertaa oikeastaan kieltola:kia vastaa1l. 
Tehty hyökkäys on vaan sitä varten, ettii 
päästäisiin kieltolain pohja.lta pois. J aka 
tapauksessa tämä muodostuu ainakin kas
vaval1e kansalle vaaralliseksi, jos halli
tuksen esitys sellaisenaan hyväksyttäisiin, 
ja joka tapauksessa laajat kansankerrok.<;et 
ja raittiusasiaa harrastava väestö suurella 
mielenkiinnolla seuraa mukana juuri tätii 
asiaa. Senvuoksi olen sitä mieltii, ettii 
talousvaliokunnan mietintö olisi myöskin 
suuressa valiokunnassa hyväksyttävä. S<· 
tulisi varmasti laajojen kansankerrosten 
mieliä tyydyttämään ja rauhoittamaan. 
Olen siis talousva'liokunnan mietinnön kan
nalla. 

Ed. Pitkänen: 'fäällä ed. PäiväiLsalo 
ja useat muutkin ovat vielä •puhuneet siitä 
kokeesta, joka on suoritettuna professori 
Tigerstedtin toimenpi.teestä vuosi sitten._ 
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Bd. Päivänsalo "On :maininnut, että eräs ko
keessa tuli pa!hoinvoi:vaksi sentakia, että 
olisi juonut 2 litraa 40 minuutissa. Minulta 
jäi eilen mainitsematta pulheen'Vuoroa käyt
täessäni, että jos ne läfhes 30 edustlrjaa, 
jotka olivat kokeessa, olisivat juoneet 2 lit
raa vettä puolessa tunnissa, luulen minä, 
että siitä olisi ollut seurauksena •huono 
siivo siinä talossa ja sairauttakin niin paJ
j"On, että olisi nähtävästi pitänyt kutsua am
ibulanssi niitä k"Orjaa.maan. On aivan luon
nollista, että jotain täytyy vai'kuttaa vat
sassa ja :ilhmisen elimissä, jos niin lyhyessä 
ajassa täytyy lastata vatsansa niin täyteen 
kuin se siinä kokeessa tuli lastatuksi. l\futta 
ei kenkään, ei edes juoppo ihminten ta\'alli
sesti voi niin menetellä. 

Edelleen minun on ed. Voionmaan pu
heenvuoron johdosta huomautettava siitä, 
kun hän vetosi ~Suomen kansaan ja täfhi.in 
eduskuntaankin j.a huomautti että :enem
mistö on ehdottomasti nykyisen kieltolain 
voimass&pitämisen kannalla, että se enem
mistö on keinotekoista. }'jsim. viime vaa
lien aikana, se törkeä menettely, jota 'kielto
la'kivä'Cstön taholta 1harjoitettiin edustaja
eJhdokkaita kohtaan, se on niin rumaa, että 
jos sillä tavoin vain :kieltolaki on pystyssä 
pidettävä, niin luopukaa, hyvät herrat, 
siitä 'hyvin n01peasti, se on sitä mädännäi
syyttä, joka kansanvallan rappeuttaa. 

Ed. von F r c n c k e 11: :Minulle on ilmo
muutettu, ettii puoli pulloa olutta käsittää 
ainoastaan % litraa eikä puoli 'litraa, niin
kuin uskoin. Siinä tapauksessa ed. Han
nula joi ainoastaan yhden litran kaupan 
päälle, eikä kahta litraa. 

Kie&'kustelu julistetaan päättyneekBi. 

Lakiohdotuksen ensimmäinen käsittely \Jn 
päättynyt j<a asia lähetPtään suureen 
valiokuntaan. 

2) Ehdotus laiksi mallasjuomien tehdasmai
sesta Yalmistuksesta. 

Esitellään ta:lousvaliokuru1an mietintö 
n:o 2 ja otetaan ensimmäiseen kä
s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
e:d. von Frene:kellin y. m. lak. al. n:o 13, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
talousvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Keskustelu: 

Ed. von Frenckell: Herr ta'lman! 
Jag medgiver att emellan regeringens pro
positi"On och min motion en principiell skill
noo föreligger så till vida, att regeringens 
proposition avser införande av en nykter
hetsdryck, d. v. s. en dryck, som icke verkar 
berusande annat än i sådana undantags
fall, då någon alkoholist dricker kvantite
ter, som måste betraktas såsom fantast
kvantiteter, medan däremot med den dryck, 
som jag har tillåtit mig föreslå, d. v. s. 
med en alkolholviktsprooent av 3.2 %, i vissa 
fall en ,berusningsförnimmelse måhända är 
tänklbar. J ag har cmellertid tillåtit mig 
föreslå införande av en dylik dryck, dJå 
j3Jg har den övertygelsen, att en dylik malt
dryck effektivt slmlle motarlbeta dryckes
sederna hos oss. Om man till måltiderna 
kunde få en god maltdryck, så skulle 
:frestelsen för att på olagligt eller lagligt 
sätt dricka lbrännvin säkert minskas. Och 
det är främst konsumtionen av de starka 
och destillerade dryckerna, såsom lbrännvin, 
som främst borde minskas. 

Samtidigt ·ber jag att få påpeka, att en
ligt h.r undervisningsministerns medde
lande, i Sverige i medeltal drickes 28 liter 
Ö·l per år och person. När jag sålunda 
i budgetdebatten, kalkylerade med en 
Nkatt av 1 mk per liter oc'h räknade med 
att medelkonsumtionen i Finland sk:ulle 
vara 24 liter, detta idm var något :fantasi
tal. Skulle detta goda öl, som är mycket 
svagare än det tyska ölet, och rmotsvarar 
det öl, som i Sverige går under benämnin
gen andra klass öl, införas i Finland, skulle 
vi i skatt säkert .få 90, ·om icke 100 miljo. 
ner finska mark. Jag vill särski1t fram
hålla det för hr finansministern då han 
nu söker att få lämpliga inkomstkällor för 
att täcka ilmdgetbristen som 'blir större an 
den ursprungligen hade heräknats. , 

Införandet av ett dylikf gott öl med 
3.2 viktprooent skulle .således föra det med 
sig, att vi skulle f'å en god bordsdryck, 
minska al'kdholmissbruket, ävensom. kunna 
öka statskassans inkomster med 90 må
hända 100 mi:ljoner finska mark. Jag ut. 
talar därför den förhoppningen, att stora 
utskottet skall kunna omfatta min motion. 

66 
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För rdm. Reinikainen vill jag framhålla 
att, då han ställde sig avlböjande till rege
ringens proposition under :hänvisning till 
att man hade tänkt sig en extra kontroll
myndighet för sitt öl, ihan är i tillrfäl1e 
att rösta på det av llllig föreslagna ölet, 
mll.hända med en sänkt alkoiholprocent, då 
motionen icke förutser någon dylik kon
trollmyndighet. Finnes alltså den goda 
viljan hos rdm. Reini:kainen, som jag vågar 
hoppas, så är ihan i tillfälle att med sin 
röst understöda den av mig gjorda mo
tionen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely on 
päättynyt ja asia lähetetään suu r e e n 
v a 1 i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus laiksi lisämaan antamisesta Kuu
samon kunnan liian pienille taloille sekä sa
notussa kunnassa olevien viljelys- ja asunto-

alueiden muodostamisesta itsenäisiksi 
tiloiksi. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaan ensimmäiseen kä
s i t t e 1 y y n siinä vall:nistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 38, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely on 
päättynyt ja asia lähetetään suureen 
v a 1 i o k u n t a a n. 

P u h e m i e s : Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään kello 13,35. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 13,55. 

4) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n :o 
17 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi
tys n :o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931 sekä rah. al. n :ot 1-71 esitellään 
ainoaan käsittelyyn. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pahjana on hal
lituksen esityksen n :o 1 johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17, 
jossa on valmistelevasti käsitelty myös raha
asia-aloitteet n :ot 1-71. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä esitellään 
ensin vakinaisen ja sitten ylimääräisen tulo
ja menoarvion menot luvuittain vastaavine 
perusteluineen ja niissä olevine ponsineen. 
Senjälkeen esitellään vakinaisen ja sitten 
ylimääräisen tulo- ja menoarvion tulot myös
kin luvuittain vastaavine perusteluineen. 
Milloin mietinnössä on johonkin lukuun koh
distuvia perusteluja taikka ponsia, ovat ne 
ilman eri mainintaa lukua esiteltäessä tul
leet· käsittelyn alaisiksi. Lopuksi esitellään 
mietinnön sivuilla 4-8 olevat yleisperuste
lut. Jos mietintöä ei muuttamatta hyväk
sytä, lähetetään asia valtiopäiväjärjestyksen 
76 § :n mukaisesti takaisin valtiovarainva
liokuntaan. 

Ennenkuin asian käsittelyyn ryhdytään, 
tahdon kiinnittää eduskunnan jäsenten huo
miota valtiopäiväjärjestyksen 75 § :n 2 mo
mentin säännökseen, jonka mukaan edusta
jan tekemä ehdotus, j<Yka tarkoittaa uuden, 
tulo- ja menoarvioehdotuksen laskelmiin si
sältymättömän määrärahan ottamista tulo
ja menoarvioon, voidaan tulo- ja menoar
viosta päätettäessä ottaa huomioon ainoas
taan, jos se on vireillepantu asianmukaisesti 
tehdyllä rahaasia-aloitteella. Jotta ei syn
tyisi epäilystä sellaisten ehdotusten suhteen, 
joita mainitsemassani lainkohdassa tarkoite
taan, pyydän niitä edustajia, jotka aikovat 
tehdä tämänluontoisia ehdotuksia, mainitse
maan ehdotusta tehdessään sen rahaasia
aloitteen numeron, jolla asia on vireille
pantu. 

Edelleen huomautan, että työjärjestyksen 
43 § :n 2 momentin mukaan edustajalla, joka 
aikoo ehdottaa muutoksia valiokunnan ehdo-
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tukseen, on oikeus saada muutosehdotuk
sensa painetuksi ja edustajille jaetuksi. Kun 
tällainBn menettely on omansa edistämään 
tulo- ja menoarvion käsittelyä, kehoitan 
.edustajia, jotka aikovat esittää vastalausei
siin sisältymättömiä muutosehdotuksia, hy
vissä ajoin jättämään ehdotuksensa keskus
kansliaan painatusta varten. 

Menettelytapa hyviil(sytään. 

Yleiske~kustelu : 

Ed. Niukkanen: Toimitettujen uusien 
vaalien takia on valtiovarainvaliokunnalla 
{)llut tällä kBrtaa käytettävissään valtion ta
lousarvion, siihen liittyvien lakiesitysten ja 
rahaasia-aloitteiden käsittelyyn aivan epä
normaalisen lyhyt aika. Viime aikoina on 
yleensä totuttu siihen, että tulo- ja meno-
2rvioesitys siihen liittyvine verolakineen on 
jätetty eduskunnalle yleensä elo-syyskuun 
vaihteessa, viime vuonna jo elokuun alussa. 
Mutta tällä kertaa tulo- ja menoarvioesitys 
lähetettiin valiokuntaan vasta lokakuun 27 
päivänä ja tullitariffiesitys vasta marras
kuun 7 päivänä. 

Että tulo- ja menoarvion ja siihen liitty
vien erillisten esitysten ja aloitteiden käsit
tely on valiokunnassa voitu tästä huolimatta 
suorittaa siksi nopeasti, että eduskunnalle 
(m vielä jäänyt hyvää aikaa talousarvion kä
sittelyyn ennen joulua, on se johtunut en
sinnäkin siitä, että valtiovarainvaliokun
nassa ei tällä kertaa ollut kommunisteja 
asiain käsittelyä jarruttamassa, toiseksi 
siitä, että ·valiokunnan kaikki jäsenet, kä
sittäen nykyisen äärimmäisen vaikean val
tion rah-allisen asema.n sekä toiselta puohm, 
että talousarvio täytyy saada . valmiiksi en
nen joulua, ovat aivan erikoisella harrastuk
sena myötävaikuttaneet asiain käsittelyn 
jouduttamiseksi, ja kolmanneksi siitä, että 
valiokunta ei ole nyt käytettävissä oleva 
aika huomioon-ottaen, .puhemiesneuvoston 
lausumaa mielipidettä noudattaen, pyytänyt 
rahaasia-aloitteista erikoisvaliokuntien lau
suntoja, niinkuin yleensä aikaisemmin, ja 
joka tietysti olisi ollut n:~-rtkin suotava, jos 
aika olisi sen sallinut. 

Kun minulla on ollut tilaisuus asian lä
hetekeskustelussa asiaa yksityiskohtaisem
min perustellen osoittaa, että tämä kysy
myksessäoleva budjettiesitys ei mielestäni 

täytä nykyisen tilanteen valtiomme talous
arviolle asettamia vaatimuksia ja kun val
tiovarainvaliokunnan, hallituksen esitykseen 
tekemät muutokset ovat mietinnön peruste
luissa varsin yksityiskohtaisesti selostetut, 
en haluakaan tässä käydä lähemmin ja yksi
tyiskohtaisemmin enempi sanottuja muutok- . 
sia kuin tämän tulo- ja menoarvion raken
nettakaan enää selostamaan. 

Huomioonottamalla, että eduskunnalle 
annettu tulo- ja menoarvioesitys oli hyvin 
suuressa määrässä n. s. kulutus- eli hoito
menoilla, rvaltion nykyinen äärimmäisen 
vaikea rahatilanne huomioonottaen, ylikuor
mitettu, on valiokunta asiaa käsitellessään 
pyrkinyt sanottuja menoja vähentämään. 
Kun sanotut menot ovat kumminkin yleensä 
joko lakeihin perustuvia taikka arviomää
rärahan luontoisia, ei niiden vähentäminen 
suuremmassa määrin ole kumminkaan ollut 
valiokunnalle mahdollista. Meillä käytän
nössä oleva järjestelmä tulo- ja menoarviota 
käsiteltäessä edellyttää, että hallituksen on 
pidettävä huoli valtion kulutus- eli hoito
menojen vähentämisestä, jos valtion rahal
linen tila sitä vaåtii, ja nyt tällä kertaa se 
mielestäni sitä jo vaatii. Eduskunnalla ei 
ole mahdollisuutta näiden menojen vähen
tämiseen, se voi pyyhkiä pois ainoastaan 
hallituksen näihin menoihin esittämiä li
säyksiä, sikäli kuin lait, asetukset ja val-' 
tioneuvoston päätökset eivät aseta tällaiselle 
pyyhkimisellekin esteitä. 

Valiokunnan, kuten sen mietinnön yleis
perusteluista sivulla 8 olevasta lausunnosta 
käy selville, on täytynyt todeta, että esillä
olevan tulo- ja menoarvion mukaiset menot 
ovat nykyoloissa, olo~ssa, joiden paranemi
sesta ei merkkiäkän ole havaittavissa, 1 i i a n 
r a s k a a t t ä 11 e y h t e i s k u n n a ll e. 
Tästä huolimatta on valiokunta tilannetta 
harkitessaan katsonut pakottavien syiden 
vaativan, että m a a n t i e r a ken n u k
s i i n, j o k i e n p e r k a u k s e e n, u u d i s
v i l j e 1 y s a v u s t u k s e e n ja a s u t u s
t o i m i n n a n h o i t o on lisätään noin 40 
milj. marldma siitä, mitä hallitus näihin 
tarkoituksiin oli ehdottanut myönnettä
väksi. Hallitus, joka paitsi muita tämän
luontoisia mBnoja oli näitä menoja vähen
tänyt yli 70 milj. markalla, on kyllä valio
kunnalle ilmoittanut, että se tulee vastus
tamaan näitä lisäyksiä. Valiokunnan enem
mistö ei ole katsonut kumminkaan voivansa 
ottaa näissä suhteissa hallituksen esittämää 
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kantaa huomioon, koska sen mielestä se 
taloudellinen hätä, joka vähävaraisimpien 
kansankerrosten keskuudessa on tällä ker
taa havaittavissa. sanotun enemmistön mie
lestä edellyttää, , että näihin tarkoituksiin 
varattuja varoja ei entisestään suurem
massa määrin supisteta. 

Tutkittaessa tulojen saantimahdollisuutta, 
on valiokunnan täytynyt todeta, että hal
lituksen esityksessä olevat tulolaskelmat oli
vat liian optimistiset. Valiokunta, vaikka 
sillä myöskin on käsittääkseni ollut pyrki
myksenä saada budjettitilanne näyttämään 
edulliselta, on katsonut olevansa pakotettu 
alentamaan hallituksen tuloarvioita yli 100 
milj. markalla. Minä olen vakuutettu siitä, 
että jos tulolaskelmat, tarvitsematta ottaa 
huomioon, mitä se epäilemättä vaikuttaisi ' 
meidän luottoomme tällä kertaa, olisi valio- 1 

kunnassa nyt tehty siten, että jokainen tulo
momentti varmasti tuottaisi sille merkityn 
määrän, tuloarviota olisi tiiytynyt pienen
tää useilla sadoilla miljoonilla siitä, mihin 
valiokunta on tullut. Kukaan ei voi uskon 
esim. sitä, että tulleilla, vaikka niitä suu
resti koroitetaankin, voitaisiin ottaa ensi 
vuonna valtiolle tuloja arviossa oleva määrii 
1,450 milj. markkaa. Näiden tulojen, jo~: 
ei suoranaista ihmettä tapahdu, täytyy 
jäädä 2 a 300 milj. markkaa sanottua :mm
maa pienemmäksi siitä yksinkertaisesta 
syystä että kuluttajat eivät pysty kyseelii
siä tavaroita niin paljon ostamaan koska 
heillä ei ole ensi vuonna enää rahaa. 

Nämä seikat huomioonottaen nyt esitel
tävä budjetti on siis vain muodollisesti 
tasapainossa. Vaikka se onkin valiokunta
käsittelyssä hiukan parantunut, niin minä 
olen sitä mieltä, ottaen huomioon scn·meno
jen, erikoisesti tuottamattomien kulutus
menojen raskaus ja toiselta 1molelta tnlo
alwioiden epävarmuus, c t t ä s e o n h u o
n o i n b u d j e t t i, m i t ä t ä 11 e e d u s -
k u n n a 11 e on k o s k a a n e s i t e t t y. 
:FJttä näin on, se ei ole tietenkään etupäässii 
tämän nykyisen hallituksen syy, Sen toi
minta-aika on ollut siksi lyhyt ja se on ol
lut pakotettu kiinnittämään huomionsa 
luultavasti niin suuressa määrin muihin 
asioihin, että se ei ole voinut tähän asiaan 
tarpeellisessa määrin syventyä. Mieluum
min on tämä tällainen budjetti seuraamus 
ja rangaistus Suomen veronmaksajille ja 
koko tälle yhteiskunnalle siitä herkkäuskoi
suudesta, mihin meillä ei ainoastaan cdus-

kunta ja eri hallitukset, vaan kaikki piirit 
maassamme ovat tehneet itsensä syypäiksi, 
ottamatta elettyinä hyvinä aikoina tarpeeksi 
huomioon, että pahoina aikoina on huono 
selviytyä, kun hyvinä aikoina esim. valtion 
hallintokoneisto yliorganisoidaan ja yleensä 
totuttaudutaan elämään yli varojensa, niili
kuin meilä, ikävii kyllii, on tapahtunut, 

Kun budjettitilanne on tällainen, niin 
minä toivon, että ednskunta nyt, ryhtyes
sään :-:itä käsittelemään hallitsee itsensä, 
mikbili koskee sen menopuolen lisäämistä. 

Ed. H ä s t b a c k a: Uti statslrudgeten 
återspeglas sorn känt dc mångskiftand~- eko
nomiska :förhållandena mellan staten från 
den ena sidan sarnt kommuner, sammanslut
ningar oeh enskilda personer :från den 
andra, med ett ord uti statshudgeten inne
fattas allt som tillsammans berör stats- oeh 
fo1khushållning. Den omfattar rättsväsen
det, försvaret, undervisningen, sjukvården. 
alla grenar av stats- och folkhushållningeu, 
statens affärsdrivande verk, såsom järnvii
gar, post, tele:fon, statens industrie1la an
läggningar ävensom forst:förvaltningen. Det 
kan därför med skäl sägas, att statsbudgc
ten återspeglar landets ekonomiska resurser 
och de viktiP"aste dragen i nationalkaraktii
ren. En stadgad och fast hudget utan större 
förändringar är uttryck för en lugn natio
ualkarakti:i.r, medan hastigare växlingar be
tyga motsai::sen. OC'h i vårt land rned sä 
omfattande politisk frihet, utövar :folkets 
stora massa vid riksdae-svalen ett stort in
flytande på riksdagen och på fastställandet 
av budgetanslagen, vadan folkets inflytande 
kommer till uttryck såväl i lagstiftningen 
som i fördelningen av hudgetanslagen fö1· 
olika ändamål. Uti den praktiska nationa1-
ekonomin betyder ju politilc användning av 
statsmedel för statsändamål. Och de medel, 
som nolitiken erhjuder :för främjiJ.nde av 
statsändamål, äro :företrädesvis 1agstift
ningsåtgärder, förvaltningsåtgärder och 
statsunderstöd. "B~ör en riksdagsman gäller 
det därför i främsta rummet att göra s1!.!· 
förtrogen med vad statsbudgeten innehålle1·. 
ty kunskapen därom skänker lagstiftarna 
större möjlighet att bevaka statsändamålet 
genom lagstiftnin 0' och vid statsmedlens för
delning. Bristanc1e kunskap om vwd stats
ändamålet, och vad klokhet och rättvisa bju
der, är enligt mitt förmenande grundorsa
ken tili det nu tryckta ekonomiska läget. 
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ty riksdagen har icke i tid fäst uppmärk
samhet vid vad en ordnad och välavvägd fi
nanshushållning kräver och iakttagit nödig 
sparsamhct. Under goda tider har man för
delat vissa stora överskott i budgeten, vilka 
nppstått genom en onaturligt hög beskatt
ning, och t. o. m. genom lag bestämt att 
stora ut.gifter skola för flera år framåt utgå 
enligt enahanda grunder. Stundens ingi
yelser hava fått för stor inverkan på avgö
randet av ekonomiska spörsmål, varav föl
jer att vi nu under dessa tryckta tidcr 
nödgas fullgöra en mängd heslut, som fast
$]agits under ele mest gynnsamma år, under 
högkonjunkturcn. 

Det kan vara skäl att påminna om, att 
det funnits en tid hos oss såsom nu, då det 
cna årets överskott tillgodoräknades ett föl
jande års statsrcglering såsom tillgång och 
togs i anspråk för bestridande av de lö
pande utgifterna, men med den skillnad att 
man beaktade, att ifall överskottet visaele 
tendens till en fortsatt stegring, skattetun
gan minskades. Under sådana förhållanden 1 

hetyder det ju 'ieke uti statshushållningen 1 

så mycket, om t. o. m. stora överskott någon 
gång uppstår, blott man ickc på grund av 
ett dylikt överskott skapar nya utgifter, 
som betunga framtiden. Uti en klok stats
hushållning gäller det därför som regel, att 
noga följa med att icke överskottet under 
:llera år får bli betydande, ty därigenom kan 
slöseri lätt uppammas, varför det under så
dana förhållanden är nödvändigt att lätta 
på skattcskruven, så att inkomster och ut
gifter hållas något så när i jämnvikt. In
komsterna få icke understiga, men ej heller 
under någon längre tid öyerstig·a utgifterna, 
ty såsom redan antytts sporrar dylika övcr
skott till genomförande av omogna ideer. 
Därom ger vårt lands statshushållning un
der de senaste tio årcn påtagliga bevis. Det 
kan visserligen synas såsom en stor fördel
aktighet, om statsräkenskaperna år för år 
visa avsevärda överskott. Men jag vågar 
påstå, att om dylikt förekommer undcr en 
längre tid, detta icke är teeken på en god ' 
{lCh sund finanshnshållning, utan tvärtom. 
'l'y jämsides med att staten har uppburit 
större skatter för året än behovet av medel 
påkallat, har detta medfört att reform
ivrarna under ett följande år genomdrivit 
krav på statsmedel, som ökat statsutgifterna 
för längre tid och mer än nödvändigt varit. 
'Ä ven våra statsbudgeter visa tydliga spårar 

att under ele år, då statens hokslut lämnat 
överskott, utgifterna stigit i oroväckande 
grad oeh således varit till skada, vilket vi 
nu mcr än någonsin förut fått vidkännas, 
ja, som t. o. m. tvungit oss att höja indirekta 
slmtterna av finansiella skä1. Det är, såsom 
redan antytts, nu, då svåra ekonomiska för
hållandcn hava inträtt, vilka icke blott för
anlett en stagnation i den under normala 
förhållanden skecnde stegringen uti stats
inkomsterna, utan t. o. m. förorsaka en di
rekt nedgång i ele rege1bundna inkomsterna, 
som känslan av riksdagens bundcnhet är 
mer kännbar. Såsom känt hava vi kommit 
så långt uti en osund ckonomisk lagstift
ning, att vi fastlåst c :a 90 % av samtliga 
budgetutgifter, som sålcdcs icke kan, ntan 
lagändring rättas efter vacl tidslägct kräver. 

Jag har tidigarc gjort erinringar om att 
statshushållningen, enligt mitt förmenande, 
letts i en riktning, som icke bådar gott för 
framtiden. .Tag avser härrned även att nu 
få fäst riksdagens uppmärksamhet på det 
ytterst svåra ekonomiska läget i hopp om, 
att man vid behandlingen av föreliggande 
budgetförslag skall inse, att vi kommit så 
långt ned på det sluttande planet, att det 
åtminstonc nu gäller att iakttaga sparsam
het. 

Såsom det nu svncs ha vi förbrukat våra 
ckonomiska resur~er, tagit ut för mycket 
genom direkta skatter, och använt oss för 
mycket av möjligheten att erhålla utländska. 
lån, samt använt medlen för ett reformar
bete, som ickc gcr avlmstning, utan fastmer 
successivt ökar statsutgiftcrna år för år. 
tl\ian har också cnlrgt mitt förmenande i 
alltför hög grad frångått den automatiska 
självrcgleringsprincipen, och riktat utveck
lingen in på clen statliga anpassningen och 
tvångsprincipen, med statsdrift som regu
lator över det ·okonom1sh livet. I antytt 
avseende har man även begått ett stort fel, 
som icke i ringa grad bidrager till de nu 
rådande tryckta förhållandena, till skada 
för en sund samhällsutveckling på grund
valen av den fria konkurrensens teori. J ag 
skall icke i detta sammanhang mera in
gående beröra dessa sakförhållanden, ty jag 
har mig bekant, att man vid en allmän 
diskussion som denna icke lånar sitt öra åt 
förmaningar av detta slag. Men jag har 
ändå icke kunnat helt förbigå att göra på
minnelser, om att vi befinna oss i den ställ
ningen att nödgas iakttaga försiktighet på 
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alla områden,. även på områden som beröra 
statsdriften, och statsförvaltning-en. Men 
även här möta stora svårigheter, som man 
måste övervinna för att komma till jämvikt 
på det ekonomiska 'Området, ty som känt 
framträder politiken i alltför hög grad och 
undantränger sakkunskapen. Jag avser 
härmed främst tillsättandet av personer, 
som hava den omedelbara ledningen om 
hand eller står som stöd för densamma. 
Som sagt, det är icke efter sakkunska
pen som ledarna väljas, utan fastmer efter 
vilket inflytande personerna ha inom vissa 
ledande organisationer. Så länge man kan 
spåra dylika tendenser inom statsförvalt
ningen, att icke sakkunskapen är den av
görande faktorn, utan andra synpunkter, 
har man icke heHer att vänta nämnvärda 
förbättringar. Det är allom känt, att vårt 
land i antytt avseende i hög grad felat, att 
sakkunskapen fått ·vika för politiska syn
punkter, kanske främst för att ha riksda
gens stöd för varje handling. Enligt mitt 
:förmenande försvåra antydda omständig
heter även vår nuvarande ställning att göra 
hehövliga förbättringar i det avseende stats
utskottet avser med sitt uttalande uti den 
allmänna motiveringen till betänkandet, 
nämligen att tidsläget fordrar avgörande 
och definitiva åtgärder för ökande av sta
tens inkomster och minskande av utgifterna 
från de>ras nu<mnmde belopp. Det erford
ras enligt mitt förmenande annat än ord 
för a;tt kunoo nå detta mål, det erford
ras en kraftig och ändamålsenligt skötsel 
av statshushållningen och på många områ
den en ökad sakkunskap, och makt att göra 
förbättringar. För ett land, som bygger sitt 
arbete på sakkunskapens fasta grund, är 
det också möjligt att kunna reda ut de svå
raste ekonomiska följder under kristiden. 

Jag har härmed endast i korthet velat 
få fram ett par synpunkter, som det är 
skäl att taga vara på för att lmnna upp
hjälpa det nu tryckta ekonomiska läget, 
nämligen sparsamhet, och att mera beakta 
saklmnskap vid vai av personer, som ha 
omedelbar inverkan på det ekonomiska livet. 

Det vore mycket att säga om det före
liggande budgetförsla;get, men jag ·SkaU icke 
nu gå tili detaljer, synnerligast som det vi
sat sig, att riksdagen icke kommer att be
akta sparsamhetssynpunkten, utan även un
der dessa hårda tider fattar beslut, som 
binder kommande riksdagar att Jortsätta 

på en osund väg och bevilja medel för ända
mål, som äro av tvivelaktig betydelse. 

J ag har uti reservation till betänkandet 
anfört min avvikande mening tili särskilda 
anslag, som jag möjligen kommer att mer 
ingående lbehandla under detaljbehand
lingen, och inskränker mig därför nu till 
anförda allmänna synpunkter. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a : Kun 
hallitus jätti budjettiesityksensä eduskun
nalle, niin se lähti siitä tärkeästä pyrkimyk
sestä, että tulo- ja menoarvio olisi saatava 
tasa:painoon, ja että niillä toimenpiteillä, 
joihin hallitus talous- ja sosialipoliittisissa 
suhteissa ryhtyi, voitaisin selviytyä nykyi
sestä taroudellisesta pulatilanteesta jn 
päästä parempaan aikaan. 

Kun tarkastaa niitä tuloksia, mihinkä 
valtiovarainvaliokunta on budjettitarkaste
lussaan tullut, niin on todettava, että val
tiovarainvaliokunta on hyväksynyt halli
tuksen pyrkimykset pääasiassa. Tulo- ja 
menoarvioesitys on valtiovarainvaliokunnas
takin takaisin tullessaan tasapainossa. 
Vaikka siinä ei olekaan ylijäämää kuin vä
hän yli 1 milj. mk., niin tulo- ja menoarvio
esitys on kuitenkin tasapainossa. Tämä si
sältää huomattavan muutoksen aikaisem
masta tavasta, jolloin vuosikausien kuluessa 
valtiovarainvaliokunta ja eduskunta ovat 
ammentaneet n. s. pääomasäästöstä kym
meniä miljoonia markkoja, pääomasäästöstä, 
jota tosiasiassa ei ollut olemassa. Kuluvan 
vuoden budjettia kokoonpantaessa oli, kun 
se lähti eduskunnasta, ammennettu n. s. 
pääomasäästöstä 126 milj. mk. Nyt sitä ei 
ole tapahtunut. Tähän luultavasti on vai
kuttanut erinomaisen paljon se, että sitä 
pääomasäästöä tällä hetkellä vielä vähem
män on ollut olemassa kuin sitä aikaisem
min on ollut. 

Vanhaa tapaa noudattaen eduskunta to
sin on kuluttanut loppuun sen 102 milj. mk., 
mikä budjetissa oli säästetty niiden vajaus
ten peittämiseksi, mitä kuluva vuosi on teh
nyt. Mutta valtiovarainvaliokunta on teh
nyt sen täysin hyväksyttävillä syillä. Kun 
se saadessaan uudemmat tiedot, kuin mitä 
hallituksella oli budjettia laatiessaan käy
tettävinä, sekä rautatiehallituln:elta että 
myöskin metsähallitukselta oli jo näiden 
uudempien tietojen perusteella pakotettu 
vähentämään tulo-arviota 81 milj. markaHa 
sekä kun se sen lisäksi varoYaisuuden vuoksi 



tupakkaverossa ja eräässä muussa kohdassa 
on vähentänyt arvioituja tuloja, niin on 
tämä 102 milj. markan katoaminen ymmär
rettävissä ja hyväksyttävissä. Jos nämä val
tiovarainvaliokunnan arviot osoittautuvat 
liialliseksi varovaisuudeksi ja tuloja tulee, 
niin nehän tulevat valtion kassaan joka ta
pauksessa, niin että tästä asiasta ei tarvitse 
suurempaa erimielisyyttä olla. 

On todettava, että valtiovarainvaliokunta 
ei myöskään missään suhteessa ole lausunut 
eriävää mielipidettä siitä periaatteellisesta 
toimenpiteestä, mihin hallitus budjettia luk
koon pannessaan oli ryhtynyt, nim. että 
tulo- ja menoarviota tehtäessä on otettava 
huomioon myöskin edellisen vuoden tuotta
mat tappiot, seikka, jonka erityisesti olen 
pannut merkille, ja jonka periaatteen huo
mioon ottaminen valtiotaloutemme hoidossa 
vastaisuudessa olisi erittäin tärkeä. 

Panen siis merkille, että valtiovarainva
liokunta tulo- ja menoarviota käsitellessään 
on osoittanut paljon suurempaa edesvas
tuuntuntoa ja asiallista harkintaa kuin mitä 
usein ·aikaisemmin on ollut asianlaita. 

On myöskin todettava, että valtiovarain
valiokunnan tulo- ja menoarvion käsitte
lystä näkyy, että se on hyväksynyt ne hal
lituksen talous- ja sosialipoliittiset toimen
piteet, joita se budjettia tehdessään oli pi
tänyt silmällä. Hallitus lähti nim. siitä, 
että meidän talouselämämme on koetettava 
pitää käynnissä ensiksikin sen takia, että 
tämä talouselämän käynnissä pitäminen se
hän loppujen lopuksi valmistaa valtiotalon
deHekin ne tulot, joilla sitä voidaan hoitaa. 
Toiseksi lähti hallitus siitä, että oli pidet
tävä huolta, että työtilaisuudet maamme 
väestölle säilyvät ja että työttömyyskysy
mys ei pääse kärjistymään sietämättömäksi. 
Tästä syystä, koska hallitus ei voi hyväksyä 
sitä n. s. ,antaa-mennä"-kantaa, jossa ase
tetaan taloudellisten lakien varaan talous
elämä ilman, että siihen kajotaan, oli hal
litus myöskin ehdottanut tulliverolainsää
dännön sellaiseksi kuin se on eduskunnalle 
;jätetyssä esityksessä ja liitetty tulo- ja me
noarvioon. ,Antaa-mennä''-kantaan ei si
sälly riittävää talous- ja sosialipolitiikkaa 
ja ilman itsetietoista talous- ja sosialipoli
tiikkaa, jossa koetetaan suojella niin hyvin 
tuotantoa kuin työtilaisuuksia maassa, ei 
tästä pulasta suoriuduta, jota merkille pan
taessa ei ole unohdettava sitä, että normaa
lisen ajan koittaessa on nämä erikoistoi-
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menpiteet pula-ajan vaatimina toimenpi
teinä tarkistettava ja mukauduttava uuden
ajan vaatimusten mukaan. 

Panen merkille myöskin, että valtiova
rainvaliokunta on hyväksynyt ne sosialipo
liittiset toimenpiteet, joihin hallitus budjet
tikäsittelyssä oli ryhtynyt vanhuus- ja työ
kyvyttömyysrahaston kartuttamiseksi, asu
tustoiminnan ylläpitämiseksi ynnä ne eri
näiset työttömyysavustukset ja sosialiset 
huoltotoimenpiteet, joita hallitus on suunni
tellut. Katson tämän merkitsevän nykyi
sen pulatilanteen oikeaa arvioimista myös
kin valtiovarainvaliokunnan puolelta. 

Se menojen supistaminen, jota hallitus oli 
tulo- ja menoarviossa suunnitellut, on myös
kin valtiovarainvaliokunnan puolelta saa
nut hyväksymisensä. Hallitus oli supista
nut menoja m. m. rautateihin 100 miljoo
nasta, joka viime vuosina on käytetty rau
tatierakennuksiin, 60 miljoonaan markkaan. 
Tämän on valtiovarainvaliokunta, vaikka 
onkin ollut yksityiskohdissa ensi alussa eri
mielisyyttä, lopullisesti hyväksynyt. Pidän 
tätä erinomaisen ilahduttavana asianhaa
rana, koska se tapa, että meillä on suuria 
summia sijoitettu rautateihin, ei enää ny
kyhetkellä ole paikallaan, koska rautatieky
symyskin autoliikenteen käyntiin tultua al
kaa olla toisella tavalla monessa suhteessa 
arvosteltavissa kuin aikaisemmin ja koska 
meidän rautatiemme ovat kannattamatto
mia yrityksiä. Tällä hetkellä ne eivät tuota 
yhtään mitää korkoa niihin sijoitetuille pää
omille. Meidän täytyy siis tässäkin nou
dattaa vissiä suhteellisuutta, ei keskeyttää, 
mutta jatkaa kyllä, mutta jatkaa sillä ta
valla, että sen jatkamisen kestämme. · Hal
litus oli myöskin supistanut muita näihin 
kulkulaitostarkoituksiin aikaisemmin käy
tettyjä menoja varsin huomattavasti. Val
tiovarainvaliokunta on niitä joitakin lisän
nyt, m. m. antanut Kulkulaitosministerin 
käytettäväksi 5 miljoonaa markkaa, vaikka 
kulkulaitosministeri ei erikoisesti sitä ole 
vaatinut ja hänelle kai jää aprikoitavaksi, 
mitä kaikkea hän sillä 5 miljoonalla mar
kalla, jotka hänelle annetaan, tekee. Mutta 
arvelen, että hän voi sen johonkin käyttää. 
Pidän tarpeettomana, että näin on tehty. 
l'viutta tällaiset pienemmät sivuhyppäykset 
eivät muuta sitä yleistä suuntaa, mikä val
tiovarainvaliokunnassa on näihinkin meno
jen supistamispyrkimyksiin nähden ollut 
vallalla. 
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Todettava on kuitenkin, ettei valtiova
rainvaliokunta ole kaikissa suhteissa voinut 
ymmärtääkseni pysyä sillä kriitillisellä ta
solla kuin olisi ollut suotavaa. Näin on ol
lut asianlaita varsinkin asutustarkoituksiin 
käytettäviä varoja määrättäessä. Hallitus 
oli ehdottanut asutustarkoituksiin käytettä
väksi ensi vuonna aikaisempien summien 
lisäksi 20 miljoonaa markkaa. Se ei ole tyy
dyttänyt valtiovarainvaliokuntaa, mutta on 
se vielä lisännyt määräyksen, että niin sano
tusta vanhuus- ja työkyvyttömyysrahas
tosta olisi vielä lisäksi käytettävä 20 mil
joonaa markkaa. Olen sitä mieltä, ettii 
tämä lisäys on aivan tarpeeton. Tällä het
kellä voidaan todeta, että asutushallituksen 
käytettävänä on ensi vuonna ensinnäkin tä
män 1930 koko varat 50 miljoonaa mark
kaa, korkoja ja lyhennyksiä 14,400,000 
markkaa. Kassoissa kunnilla on vielä käyt
tämättä arviolta noin 12 miljoonaa mark
kaa, tämä laskettuna sen perusteella, ettii 
näissä kassoissa oli 1928 vuoden lopulla 15 
miljoonaa ja 1929 vuoden lopulla 12,613,000 
markkaa. Sen lisäksi hallituksen esityk
sessä 20 miljoonaa markkaa, se on 96 mil
joonaa markkaa. Tähän tulee vielä lisäksi 
väliaikaisten lainain lyhennyksiä, joita 
vuoP.na 1929 tuli noin 8 miljoonaa ja voi
nee laskea, että ensi vuonna tulee suunnil
leen sama määrä. Siis tullaan 104 miljoo
naan markkaan. Tämän lisäksi ehdottaa 
vielä valtiovarainvaliokunta, että tähän tar
koitukseen on pantava 20 miljoonaa mark
kaa. Kun ottaa huomioq,n nykyisen raha
taloudellisen tilanteen maassa, niin ei nyt 
ole syytä tähän yhteen ainoaan tarkoituk
seen panna niin paljon rahoja. Niitä kui
tenkin minun käsitykseni mukaan ei voida 
jä11kevästi käyttää. Tätä asiaintilaa ei 
muuta se, että voidaan sanoa asutushalli
tuksen puolelta, että huomattavia summia, 

, neljättäkymmentä miljoonaa markkaa, on 
luvattu antaa lainoja. Voidaanhan luvata, 
vaikka kuinka monta sataa miljoonaa Yas
taisuudessa antaa. Rahojen käyttöhän on 
määräävänä ja niitä nyt on ensi vuonna 
käytettävänä tähän tarkoitukseen yli 100 
miljoonaa markkaa, ilman että siihen tar
vitsee mitään valtiovarainvaliokunnan li
sätä. Olisin siis sitä mieltä, että valtio~a
rainvaliokunnan lisäys 20 miljoonaa mark
kaa olisi poistettava. Ja koska valtiova
rainvaliokunta on muuttanut hallituksen 
budjettiesitystä sillä tavalla, että niin sano-

tuista tulo- ja menoarvion ulkopuolella ole
vista rahastoista ei voida käyttää budjetti
tarkoituksiin, niin olisi mielestäni tarkoi
tuksenmukaisinta säilyttää tulo- ja meno
arvioon vain se valtiovarainvaliokunnan eh
dotus, että vanhuus- ja työkyvyttömyysra
hastosta käytetään asutustarkoituksiin 20 
miljoonaa markkaa. Silloin voitaisiin sääs
tää hallituksen sinne suoraa tietä panemat 
20 miljoonaa markkaa budjettijärjestelyj~1 
varten. Tällä tavalla tultaisiin joka ta
pauksessa siihen määrään, minkä hallitus 
on esittä.nyt. Olen sitä mieltä, että meidän 
täytyy ei ainoastaan asutusrahastoon, vaan 
moneen muuhunkin tarkoitukseen nähden 
ruveta käyttämään arvostelua, hyvinkin 
kriitillistä arvostelua valtion tulojen riittä
väisyyden kannalta eikä ainoastaan hyvän 
tarkoituksen arvostelua. 

lViitä talouspoliittisiin toimenpiteisiin tu
lee, on valtiovarainvaliokunta pyyhkinyt 
pois budjetista hallituksen esittämän 10 
milj. markkaa laivanrakennusrahastoon. 
Tämä rahasto perustettiin kuten herrat 
muistavat v. 1928, eikä siihen ole annettu 
yhtenäkään vuonna ra!hoja. Minä pidän 
tätä talouspoliittiselta kannalta erittäin epä
viisaana. Meidän maassamme on meren
kulku- ja laivanrakennusteollisuus erin
omaisen tärkeää siitä syystä, että meidän 
maamme asema merenkulkumaana on aivan 
erinomainen ja me olemme siinä niin erin
omaisen paljon jälellä, noin 60 vuotta jä
lellä esim. Ruotsin vastaavasta kehityk
sestä. Vielä kolmanneksi me maksamm(• 
vuosittain monia satoja miljoonia rahteja 
ulkomaalaisille, niin että on mitä tärkeim
piä tehtäviä, että ryhdymme nimenomaan 
myös valtion talouspoliittisilla avustustoi
menpiteillä kehittämään laivanrakennus
tcollisuuttamme ja merenkulkuamme. 011 

lyhytnäköistä, epäviisasta politiikkaa, eWi 
me pidämme silmällä ainoastaan harvoju 
elinkeinoelämän aloja ja unohdamme muut, 
joista väestöllemme voisimme saada toi
meentuloa ja myös kansakunnalle tuloläh
teitä lisää. Olen siis sitä mieltä, että tämii 
toimenpide valtiovarainvaliokunnan puo
lelta ei ole ollut hyvin harkittu, vaan talous
poliittisesti hyvin epäviisas. 

lVIinä en voi myöskään olla merkitsemättii 
sitä, että valtiovarainvaliokunta ei ole yh
tynyt hallituksen esitykseen, että n. s. jäii· 
tyneitä menoja, joita lailla on määrätty 
budjettiin otettavaksi visseiksi määrävuo· 
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siksi, voitaisiin järjestää myös valtion bud
jetin ulkopuolella olevista rahastoista lai
noma. Nämä menot ovat me~dän bud
jettirakenteessamme sellainen irvikuva, joka 
pitäisi sieltä aivan pian poistaa ja 
on hyvin mahdol1ista, että aivan ensi 
•vuoden alussa saamme jo valmistua kä
sittelemään sellaista ell:dotusta. Mutta 
olisi <lllut suotavaa, että nyt jo olisi 
raivattu tietä tällaiselle toimenpiteelle, ja 
kenties olisi voitu suoriutua silloin vähem
mittä kivuitta kuin mihin lähitulevå5suus 
ehkä pakottaa. Valtiovarainvaliokunta ei 
ole sitä tahtonut, eikä ottanut asiaa tältä 
laajemmalta näkökulmalta. Jonkinmoinen 
pelko on ollut olemassa siitä, että ne tar
koitusperät, joihin tulo- ja menoarvion ul
kopuolella olevia rahastoja käytettäisiin, ei
vät saisi säilyttää niitä oikeuksia, mitä 
niille erikoisissa laeissa oli säädetty. Tämä 
Dn ollut täysi erehdys, koska hallituksen 
esityksessä ei ollut pienintäkään viittausta 
siitä, että näitä oikeuksia olisi kumottu sillä 
esityksellä, minkä hallitus oli antanut. 

Puolustustarkoitusta palveleva hallituk
sen esltys budjetissa on valtiovarainvalio
kunnassa tullut pienennetyksi 25 milj. mar
kalla ja myöskin pitennetyksi se aika, jonka 
kuluessa tätä n. s. hätäpuolustusta toteutet
taisiin. Tässä on valtiovarainvaliokunta 
toiminut neuvotellen hallituksen kanssa, jo
ten siinä suhteessa en tahdo muistutuksia 
tehdä. 

Mitä muihin valtiovarainvaliokunnan 
muutoksiin budjetissa tulee, niin siinähän 
on tehty pienempiä lisäyksiä siellä ja täällä, 
milloin korotettu mitäkin arviomäärärahaa 
m. m. tai vähennetty pienemmällä määrällä 
toisia. Nämä nyt useimmiten ovat maku
asioita. Arviomääräraha on nyt meillä sel
lainen venyvä käsite, jota on käytetty sekä 
oikein että väärin. En ole aivan vakuutettu 
siitä, että valtiovarainvaliokunta on aina 
näissä arviomäärärahojen koroituksissa osu
nut oikeaan. Siitä ei ole pelkoa, että niitä 
ei saada menemään aivan siihen määrään 
kuin valtiovarainvaliokunta on ne koroitta
nut. Mutta tahtoo olla niin, että mitä suu
rempi määrä budjetissa on, sitä suurem
pana se myöskin menee. Hallitus suunnit
teli useihin niihin määrärahoihin nähden, 
jotka ovat kysymyksessä, koettaa säästäväi
syyden avulla vaikuttaa niin, että niissä 
pysyttäisiin, joten tämä mahdollisuus nyt 
on katkaistu. Ainakin muutamia miljoonia 

tulee menemään enemmän kuin mitä mah
dollisesti olisi hallituksen säästäväistä me
nettelytapaa noudattamalla mennyt. 

Tahdon samalla myös mainita, että näi
den n. s. arviomäärärahojen käsittelyssä on 
jo hallitus koko sinä aikana, minkä se on 
ollut maan asioita hoitamassa, mitä anka
rimmin koettanut valvoa, että niissä pysyt
täisiin ja on jo saanut poistetuksi, ainakin 
osittain, sen käsityksen,· mikä näyttää ole
van vallalla osassa virkamiehistöä, että on 
asianmukaista arviomäärärahaa aina vis
sillä summalla ylittää, koska sitä on edel
lisinäkin vuosina ylitetty. Minä toivon, että 
tässä, samoin kuin monessa muussakin 
asiassa, nykyinen kipeä aika pakottaa . 
asiain painosta järkevämpään menettelyyn. 

Valtiovarainvaliokunta on myöskin itse 
ehdotuksensa lopputuloksia ja hallituksen 
ehdotuksia tarkastaessaan lausunut, että 
säästäväisyyttä olisi noudatettava, menojen 
supistumisia aikaansaatava ja kartutettava 
n. s. pääomasäästöä. Nämä ovat kaikki 
niitä samoja pyrkimyksiä, joita hallitus on 
budjettiehdotuksessaan koettanut noudat
taa. Tahdon vielä uudestaan alleviivata 
sitä, että eduskunnan käsittelyssään olisi 
aivan välttämätöntä noudattaa mitä suu
rinta pidäityväisyyttä. Sillä nykyinen ra
ha-asiain tila ei kärsi lisäyksiä. Valtio
varainvaliokunta on hyväksynyt nämä pe
riaatteet, mutta voin todeta, että se ei oh! 
jaksanut niissä pysyä. Kun se on esittä
nyt n. s. laidunpalkitsemisiin 10 miljoona:-1 
lisää siihen, mitä hallitus on esittänyt, niin 
menettelee se tässä harkitsemattomasti, 
koska nykyinen raha-asiain tila ei . täl
laisia lisäyksiä yksinkertaisesti siedä. Kun 
se sen lisäksi esittää monia muita lisämenoja 
tähän tulo- ja menoarvio<ln, kuten esim. asu
tustarkoituksiin 20 miljoonaa markkaa, niin 
se on myöskin menetellyt vähemmän harki
tusti, koska tämä meno on sekä tarpeeton 
että raha-asiain tilan kannalta kestämä
tön. Samaa voi sanoa monista pienemmistä 
lisäyksistä, joita menoihin nähden on tehty. 
Tahtoisin san<la, että niin valtiovarainvalio
kunnan kuin eduskunnankin täytyisi, kun 
se lisäyksiä tekee, samalla harkita, mistä 
tulot otetaan. Käsittely on aivan yksipuo
lista siinä suhteessa, että esitetään verrat
tain kevyellä harkinnalla lisämenoja. Hal
litusta ahdistetaan tälläkin hetkellä sekä 
lähetystöjen että anomusten kautta eri ta
hoilta maata, joissa vaaditaan kymmeniä ja 
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satoja miljoonia valtionvaroja hallitukselta, 
vaaditaan tekemään esityksiä milloin mitä
kin tarkoitusta varten, mutta vähintäkäan 
ottamatta huom~oon, mistä rahat otetaan. 
Tahtoisin tämän erityisesti mainita, koska 
toivoisin, että se eduskunnan asian käsitte
lyssä otettaisiin huomioon ja koska tällä 
hetkellä ei voida rakentaa mitään saatavien 
lainojen varaan. Meidän obligatiomme 
ovat ulkomailla alenneet siksi paljon, että 
ainakaan lähitulevaisuudessa ei ole mahdol
lisuuksia laskea uusia liikkeeseen, koska sil- · 
loin tulisimme lainan saamaan niin sietä-

. mättömillä ehdoilla, että meidän ei ole syytä 
siihen mennä. Meidän täytyy siis valmis
tua tulemaan toimeen myöskin ilman lai
noja. Ja kun näin on asian laita, niin ei 
tarvitse paljon vaivata itseään toteamalla, 
että monia niistä tarkoitusperistä, olkoot hy
viäikin, ei voida suorittaa siitä yksinkertai
sesta syystä, että rahankierto tänä pulakau
tena, tulojen saaminen j. n. e. tapahtuu pal
jon vaivaloisemmin kuin tavallisissa oloissa, 
ja että myöskin on n. s. pääomasäästö syöty. 
Täytyy opereerata n. s. lyhytaikaisella luo
tolla, jonka saaminen on myöskin vissin 
työn takana ja jolla on myöskin rajoituk
sensa. Kun näin on asian laita, niin pyy
dän eduskuntaa käsittelyssään ottamaan 
huomioon sen yksinkertaisen asian, että tyh
jästä kukkarosta ei makseta. 

Oikeusministeri Söderholm: Sivulla 
4 mietinnössään valtiovarainvaliokunta lau
suu muun muassa: ,Valiokunta on tässä 
yhteydessä tahtonut huomauttaa, että van
kien suuresta lukumäärästä aiheutuva tilan
ahtaus vankiloissa vaikeuttaa suuresti tar
koituksenmukaisien sisätöiden järjestämistä 
vangeille" ja: ,Koska vankien työvoimaa 
on tästä huolimatta pyrittävä mahdollisuuk
sien mukaan hyväksi käyttämään, on valio
kunta sitä mieltä, että vangeille olisi entistä 
suuremmassa määrin järjestettävä heille so
veliaita ulkotöitä. '' Vankiloissa vallitseva 
tilanahtaus, josta valtiovarainvaliokunta on 
huomauttanut, vaatii epäilemättä laaja
suuntaisia toimenpiteitä. V apausrangais
tukseen tuomittujen käsittely näitä rangais
tuksia todella vastaavalla tavalla on nyky
jään mitä vaillinaisimmin toteutettavissa. 
Ottamalla käytäntöön n. s. vesileipärangais
tus on tosin tilanne vankiloissa jonkun ver
ran parantunut, mutta tämän kautta ei vai
keuksia suinkaan ole saatu vielä poiste
tuiksi. 

Myös kysymys ullwtöiden järjestämisen 
mahdollisuuksien kehittämisestä pakkotöitä 
suoritettaessa on ollut vankeinhoitolaitoksen 
johdon huomion esineenä. Tässä tarkoituk
sessa on nimittäin kuluvan syksyn aikana 
perustettu uusi vankisiirtola, joka on saatu 
aikaan siten, että puolustusministeriö on 
eräin ehdoin oikeusministeriölle luovutta
nut Lypertön saarella Kustavin pitäjässä 
olevat sotilasparakit, joihin on katsottu voi
tavan sijoittaa noin 100 pitempiin vapaus
rangaistuksiin tuomittuja vankeja käytettä
viksi kivenhakkaustöissä, jota varten sopi
vaa raaka-ainetta siellä on saatavissa. Mutta 
näiden toimenpiteiden kautta ei vielä lähes
kään ole ratkaistu vankiloissa vallitsevan 
tilanpuuttteen lieventämistä koskevaa kysy
mystä. 

Hr talman ! På sid. 4 i betänkandet ut
talar statsutskottet: ,Utskottet har i detta 
sammanhang velat framhålla, att den av det 
stora antalet fångar förorsakade utrymmes
bristen i fängelserna i hög grad försvårat 
anordnandet av ändamålsenliga inre arbe
ten för fängelserna ", och vidare: ,Emedan 
det oaktat försök måste göras att i mån av 
möjlighet utnyttja fångarnas arbetskraft, 
är utskottet av den åsikten att åt fångar i 
större omfattning än tidigare borde anord
nas för dem lämpliga utarbeten. '' 

Den av statsutskottet påpekade utrym
mesbristen i fängelserna påkallar utan tvi· 
vel omfattande åtgärder. En behandling av 
de till frihetsstraff dömda, som skulle mat
svara ändamålet med detta straff, kan för 
närvarande högst bristfälligt genomföras. 
Med införande av vatten och brödstraffet 
har väl en viss lättnad inom fängelserna 
ernåtts, men därigenom äro svårigheterna 
ingalunda avlägsnade. 

Ä ven frågan om utvecklandet av möjlig
heterna till tvångsarbete i det fria har varit 
föremål för fångvårdsledningens uppmärk
samhet. I sådant avseende har nämligeli 
under hösten en ny fångkoloni tillkommit. 
sålunda, att försvarsministeriet till justitie
ministeriet på vissa villkor upplåtit militär
barackerna å Lypertö i Kustavi socken, 
varest något hundratal till längre frihets
straff dömda fångar avsetts att kunna in
rymmas för att sysselsättas med stenarbete, 
för vilket lämpligt material på stället fin
nes. Men som sagt, med dessa åtgärder är 
frågan om avhjälpande av utrymmesbristen 
ä.nnu långt ifrån löst. 
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Ed. He l o: Valtion tulo- ja menoanio 
on meillä viime vuosien kuluessa vakautu
nut, saaden jokseenkin määrätyn sisällyk
sen, josta yleensä ei ole suurempia poik
keamisia. Menot ovat määrätyssä suh
teessa vakautuneet eri harrastusryhmien 
kesken ja samoin on myös tulot kerätty 
määrätyn systeemin mukaan. Meillä on 
muodostunut ikäänkuin normaalibudjetti, 
jdka ei ole paljon vaihdellut siitä riippuen, 
kuka kulloinkin on ollut maan asioiden joh
dossa. Suuri osa valtion menoista on ollut 
laissa määrättyjä ja n. s. ehdonvallan 
asioissakaan ei ole ollut oleellisia vaih
teluja. Me täällä vasemmalla puolella 
olemme useasti arvostelleet tätä normaali
budjettia. Va·rojen käyttö ei mieles
tämme ole tapahtunut sillä tavalJ.a kuin 
sosialinen oikeudenmukaisuus olisi edel
lyttänyt. Varoja ei ole käytetty kan
san laajojen kerrosten taloudellisen ja 
yhteiskunnallisen aseman nostamiseksi tar
peellisten reformien toteuttamiseksi, vaiJkka 
näiden kansankerrosten hyvinvointi kuiten
kin lopulta on myöskin valtion hyvinvoin
nin perusedellytys. Sitä vastoin on varoja 
käytetty vieläpä tuhlailevasti sellaisiin 
tuottamattorniin tarkoituksiin, kuin esim. 
maanpuolustuksen nimellä käypiin tarkoi
tuksiin, ilman suurempaa harkintaa ja il
man varmuutta siitä, että ne todella olisi
vat edes tulleet maanpuolustustarkoituksiin. 

Mitä taasen valtion tu1oi•hin tulee, on 
myöskin siinä ollut varma käytäntö. Sys
teemi on vain ollut päinvastainen kuin 
mikä on ollut asianlaita vwroJen käyttöön 
nähden. Tällöin on nimittäin myöskin vä
hävaraisiakin muist,ettu. Niihin on vero
tuksessa kiinnitet·ty huomiota sillä tulok
sella, että niiden kestettäväksi on pääosa 
verotuksesta säilytetty, ennenkaikkea ras
kaan kulutus- ja tulliverotuksen kautta. 

Mitä tulee nyt kyseessäolevaan budjetti
esitykseen, niin jo evästyskeskustelussa tuo
tiin esiin, että hallituksen esitys ei enää 
samassa määrin kuin ennen vastaa sitä ,ta
vallisen miehen'' normaalibudjettia, joka 
meillä tähän asti on eduskunnassa ollut 
esillä. Tässä budjetissa on tapahtunut 
huomattava poikkeus. Että tällaista poik
keamista tulisi juuri ensi vuoteen nähden 
tapahtumaan, se olisi kyllä sinänsä odo
tettavissa ja ymmärrettävissä. Budjetti 
on luonnollisesti laadittava kunakin vuonna 
vallitsevien olojen mukaan, ja kun olot 

ensi vuonna tulevat huomattavasti muuttu
maan edellisinä vuosina vallinneista oloista, 
niin olisi myöskin poikkeus tavallisesta nor
maalibudjetista hyvin ymmärrettävissä. 
Ensi vuoden lamakausi ulottaa seurauk
sensa syvälle taloudelliseen elämän kaikille 
aloille ja samalla myöskin yksityisten kan
salaisten toimeentulomahdollisuuksiin, ja 
on sentähden luonnollista, että valtion puo
lesta myöskin budjetissa pyritään vaikut
tamaan kansalaisten hätääntyneen aseman 
lieventämiseksi. Mikäli poik;keaminen nor
maalibudjetista olisi tapahtunut näissä 
merkeissä, olisi se ollut ymmärrettävissä, ja 
sehän olisi ollut vain sitä, mitä velvolli
suuksistaan huolehtivalta hallitukselta voi
daan odottaa ja vaatia. 

Pidetyssä evästyskeskustelussa on kuiten
kin todettu, että poikkeaminen normaali
budjetista valitettavasti ei ole tapahtunut 
näissä merkeissä. Esityksestä ei ole ilmen
nyt, että olisi erikoisempaa huomiota kiin
nitetty juuri lamakauden seurausten lie
ventämiseen. Ei ole ryhdytty toimenpitei
siin uusien työmahdollisuuksien varaami
seksi niille tuhansille ja taas tuhansille hä
dänalaisille kansalaisille, jotka yleisen tuo~ 
tantoelämän supistuksen kautta ensi vuon
na tulevat menettämään työma:hdollisuu
tensa ja joita myöskään kunnat nykyisessä 
tilanteessa eivät voi riittävässä määrin 
auttaa. Poikkeaminen normaalibudjetista 
on tapahtunut tasan päinvastaisessa mie
lessä. 

Hallituksen esityksessä on lamakauden 
seurausten lieventämiseen otettu suunta, 
joka on aivan päinvastainen, kuin mikä 
olisi ollut velvomsuuksistaan huolehtivan 
ja .jollaisella yhteiskunnallisella tasolla sei
sovan ja kansan eduista huolehtivan halli
tuksen kanta. Työmäärärahoja ei ole lm
roitettu, kuten olisi odottanut, päinvastoin 
niitä on vähennetty ja varsin ankaralla 
tavalla. Niiden seurauksena ei tule ole
maan työttömyyden lieverrtäminen, vaan 
päinvastoin sen kiristäminen. Ja kun tähän 
vielä liittää sen kannan, minkä hallitus on 
ottanut budjetissa muihin yhteiskunnal
lista huoltoa, sosialimenoja, kansakoululai
toksen kehittämistä, vanhuus- ja työkyvyt
tömyysvakuutusta, maan hankkimista maat
tomille j. n. e. koskevissa asioissa, niin hel
posti huomaa, missä mielessä poikkeaminen 
normaalibudjetista on tapahtunut. On va
litettavaa, että se yhteiskunnallisessa kehi-
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tyksessä takapajulle jääneiden kansanaines
ten temmellys, jota on käyttänyt hyväksi 
kaikenlaiset Boulangerit, Tartuffit ja kati
liinamaiset oliot ja joka niin surullisella 
tavalla on meillä esiintynyt kuluvam vuo
den aikana, on myöskin päässyt ulottamaan 
vaikutuksensa hallituksen budjettiesityk
seen. On todellakin ollut tarpeen aivan 
erikoinen hallitus, ennenkuin se on voinut 
osoittaa niin suurta välinpitämättömyyttä 
siihen ahdinkotilaan nähden, joka ensi 
vuonna tulee uhkaamaan sangen suuria 
kansalaisjoukkoja. 

rrämä yhteiskunnalliseen kehitykseen näh
den taantumuksellinen budjetti sai jo 
evästy,skeskustelussa osakseen an:karaa ar
vostelua, johonka vielä liittyi arvostelu 
budjetin keinotekoisesta rakenteesta. Kun 
budjetti on nyt läpikäynyt valtiovarain
valiokunnan käsittelyn, saattaa ensi sil
mäykseltä mietinnöstä saada sen käsityksen, 
kuin olisi hallituksen esitys valiokunnassa 
saanut osakseen paremman kohtalon, kuin 
mitä on odotettu. Ja my&skin valtiovarain
ministeri täällä ennätti jo tuoda ,esiin ilonsa 
tämän johdosta. Muutoksia ei nimittäin 
esitykseen ensi silmäyksellä näytä huomat
tavassa määrässä tehdyn. Mitä ensiksikin 
vakinaisiin menoihin tulee, mainittakoon, 
koska valtiovarainministeri on niihin kiin
nittänyt eriko~sta huomiota, että valiokun
nan suorittamat vähennykset ja lisäykset 
tekevät vain vähän yli 1 %:n menojen ko
konaissummasia. Tämä on keskimääräinen 
tulos, mihinkä valiokunta on tullut myöskin 
edellisten budjettien käsittelyssä. Sensijaan 
on ylimääräisessä menoarviossa tehty suu
rempia muutoksia. Lisäykset ja vähennyk
~Set tekevät siellä jo noin 14% eli 1/7 me
nojen kokonaissummasta, vastaten 7.6% 
kuluvana vuonna ja 11.9% edellisenä 
vuonna. Näihin menoihin nähden on siis 
kuitenkin tehty suurempia muutoksia, kuin 
mitä on tapahtunut edellisinä vuosina. 
Mutta on kuitenkin 1väärin käsitellä va
liokunnan kantaa hallituksen esitykseen 
nähden yksistään näiden numeroiden va
lossa. Sen on valtiovarainministeri teh
nyt esittäen siinä suhteessa sangen suurta 
optimi&mia. Minä en kyllä halua häiritä 
valtiovarainministerin optimismia, sillä on
han ymmärrettävissä, että edistysmieliseen 
puolueeseen kuuluvan henkilön olemassaolo 
nykyisessä hallituksessa edellyttää koko pal
jon optimismia. Mutta en voi kuiten:kaan 

olla kiinnittämättä huomiota erinäisiin seik
koihin, jotka osoittavat, että hänen saamansa 
käsitys valiokunnan muutoksista ei pidä 
paikkaansa. 

Ensiksi on otettava huomioon, että valio
kunnalla on tällä hetkellä ollut varsin vä
hän aikaa budjetin käsittelyyn. Senvuoksi 
sen on täytynyt rajoittaa muutoksien teko 
välttämättömimpään. Mikäli validkunnalla 
olisi ollut aikaa riittävästi, olisivat epäile
mättä myöskin työn näkyvät tulokset olleet 
toisenlaiset. 

Toiseksi on hallitus tällä kertaa ottanut 
merkillisen asenteen valiokuntaan nähden. 
Kuten muistetaan, on niiden yhteiskunnan
vastaisten ja yhteiskuntaa repivien aines
ten taholta, jotka ovat nykyisen hallituksen 
takana, tuotu esiin sellaisia pyrkimyksiä, 
joiden tarkoituksena on rajoittaa valiokun
nen toimintaa ja yleensä väheksyä niiden 
työtä. Olisi sen vuoksi odottanut, että hal
litus olisi myöskin antanut valiokunnan toi
mia rauhassa, välittämättä sekaantua sen 
töihin. Nyt on kuitenkin tapahtunut toisin. 
Valiokunta on kyllä usein ennenkin saanut 
hallituksen jäsenten vierailuja osakseen, 
mutta tämä on tapahtunut siihen aikaan, 
kun valiokuntaa vielä leikillisesti kutsuttiin 
maan ,todellise-ksi hallitukseksi". Mutta 
luonnollisesti ei olisi odottanut sellaisen voi
makkaan hallituksen, josta nykyinen halli
tus haluaa käydä, ryhtyvän tekemään aivan 
sa;malla tavalla kuin edelliset hallitukset 
näitä vierailuja, vieläpä suuremmassakin 
maarassa. Eikä voi myöskään kieltää, että 
se painostus ja vetoaminen, joka hallituksen 
jäsenten taholta on valiokuntaa kohden 
osoitettu, olisi jossain määrin vaikuttanut. 
Valiokunnassa on toistunut sama näytelmä, 
joka niin useasti on jo esiintynyt täällä 
eduskunnassa, jolloin enemmistö, vai'kka se 
on tuominnut sen väkivaltapolitiikan, lait
tomuutta edistävän toiminnan, josta nykyi
nen hallitus toimettomuutensa vuoksi on 
vastuussa, on kuitenkin antanut ulkoparla
menttaaristen voimien vaikuttaa lDpulliseen 
päätökseensä. Näin on myöskin toistunut 
valiokunnassa, niin että valiokunta on suos
tunut vaatimuksiin, jotka itse asiassa eivät 
ole valiokunnan enemmistön vakaumuksen 
mukaiset. 

Edelleen arvosteltaessa valiokunnan mie
tintöä on otettava huomioon se tärkeä 
seikka, että valiokunnan ehdDttamat muu
tokset, vaikka ne eivät olekaan määriltään 
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kovin suuret, kulkevat kuitenkin kaikki sa
maan suuntaan. Tavallisesti valiokunnan 
muutokset ovat tilapäisluontoisia, ja koh
distuvat eri harrastuksiin, ilman, että ne 
olisivat johtuneet mistään yhtenäisistä pyr
kimyksistä. Tällä kertaa on asianlaita toi
nen. Valiokunnan ehdottamissa muutok
sissa on havaittavissa selvä johdonmukai
suus. Niiden tarkoituksena on ilmeisesti 
korjata sitä virhettä, joka on hallituksen 
esityksessä työmäärärahoihin ja muihinkin 
yhteiskunnallisen kehityksen edistämistä 
tarkoittaviin määrärahoihin nähden. Valio
kunnan tekemät lisäykset tarkoittavat pää
asiassa juuri näitä seikkoja. Mitä taasen 
vähennyksiin tulee, kohdistuu niistä suurin 
osa niihin lisäyksiin, joita hallitus on eh
dottanut maan puolustuslaitoksen menoihin 
tehtävwksi. Valiokunta on ilmeisesti työ
määrärahoihin ja sosialisiin määrärahoihin 
ja toisaalta maanpuolustusmenoihin nähden 
asettunut päinvastaiselle kannalle kuin hal
Jitus, vaikkakaan valiokunta ei ole rohjen
nyt ottaa askelta tähän toiseen suuntaan 
siksi voimakkaasti kuin tilanne olisi vaati
nut. 

Mitä taasen tulopuoleen tulee, todettiin 
jo tulo- ja menoarvion evästyskeskustelussa, 
että tulot olivat keinotekoisesti lasketut 
liian korkeiksi. 'rämän myöskin valtiova
rainministeri jo tässä keskustelussa on 
myöntänyt, vaikka hän ei tullut siitä vielä 
evästyskeskustelussa vakuutetuksi. Tämän 
vuoksi on valiokunta myöskin ollut pako" 
tettu alentilimaan tuloarvioita niistä kor
keista määristä, joissa ne esiintyvät halli
tuksen esityksessä. On vaan valitettavaa, 
että siten syntyneen tulovähennyksen peit
tämiseksi valiokunta ,ei ole tiennyt mitään 
muuta keinoa kuin jatkaa hallituksen va
litsema linjaa, nimittäin koroittaa kulutus
veroja vielä niistäkin määristä, kuin minä 
ne esiintyvät hallituksen esityksessä. 

Siirryn tämän jälkeen tekemään lyhyen 
vertauksen niiden tärkeimpien menoryh
mien välillä, jotlka ovat ensi vuoden meno
arviossa joutuneet tavallaan ikäänkuin 
, uuden arvioimisen'' alaisiksi. 

Mitä ensiksikin maan puolustuslaitoksen 
menoihin tulee, tekevät ne valiokunnan 
mietinnön mukaan yhteensä 623.1 milj. 
markkaa eli 25.2 milj. markkaa vähemmin 
kuin hallituksen esityksen mu'kaan, mutta 
kuitenkin 28.6 milj. markkaa enemmän, 
k11in mitä ta1•koitukseen on kuluvana vuon- , 

ne osoitettu. 'l'ämä lisäys on pääasiassa 
ylimääräisessä menoarviossa. Lisäyksen pe~ 
rusteeksi on jälleen tuotu esiin n. s. hätä
ohjelma, joka kai saavuttanee yhtä suuren 
kuuluisuuden kuin aikaisemmat:kin ohjel
mat, kuten esim. revisionikomitean ohje1ma. 
Kuten tunnettua, la111ditaan nimittäin näitä 
ohjelmia puolustuslaitoksessa hätäihätään 
tulo- ja menoarvioita varten, mutta niitä 
myöskin muutetaan yhtä nopeasti, niin että 
on jo 'ennätetty käytäntöön sovelluttaa 
useitakin ohjelmia. Ne on aina kuitenkin 
myöhemmin huomattu kelvottomiksi ja on 
niistä sitten luovuttu, sen jälkeen kun nii
den toteuttamiseksi on tuhlattu huomatta
vasti valtion varoja. 

Mitä nyt esitettyyn hätäohjelmaan tulee, 
näytt.ää se todellakin olevan hyvin ihätäinen 
ohjelma, koska esim. sitä ei ~sellaisena sen 
tarkemmin tunnettu, silloin kuin edellinen 
maalaisliittolainen hallitus alustavasti laati 
ensi vuoden budjettiehdotusta. Kun mai
nittu ohjelma nähtävästi tulee lopullisesti 
saamaan saman kohtalon kuin sen edeltii
jätkin, on eduskunnan syytä harjoittaa 
tässä sitä pidättyväisyyttä, jota valtiova
rainministeri eduskunnalle suositteli, eikä 
jälleen ryhtyä kalliisiin kokeilemisiin, joista 
ei ole muuta tulosta, kuin että jälleen saa
daan todeta, että ohjelma oli käyttökelvo
ton ja että siihen myönnetyt varat ovat 
miltei kaikki menneet hukkaan. 

Mitä maan puolustuslaitoksen menoihin 
muuten tulee, esittävat ne merkillistä nou
sua nyt kuluneen 10-vuotiskauden aikana. 
Vuonna 1920 ne tekivät yhteerusä vain noin 
360 milj. markkaa ja tämän suuruisina ne 
pysyivät tai vieläpä osoittivat osittain vä
hennystäkin seuraavina vuosina, ja tämä 
vähennys nähtävästi oli johtunut niistä 
kiinteistä vaatimuksista, joita eduskunta 
siihen aikaan vuosi vuoden jälkeen teki so
tilasbudjettiin nähden. Eduskunnalla näytti 
silloin olevan ikäänkuin aavistus, että 
maanpuolustusmäärärahat tulevat meillä 
osoittamaan samaa kehitystä, kuin mikä 
niillä on ollut muissakin militaristisissa 
valtioissa, niin että ne tulevat omasta pai
nostaan nousemaan ja muodostuvat sellai
seksi taakaksi, joka estää varojen käyttä
mistä kansan laajojen kerrosten aseman ja 
yhteiskunnallisen kehityksen edistämiseksi, 
niin tarpeellisia ja välttämättömiä kuin ne 
sellaiseen tarkoitukseen olisivatkin juuri 
sel1aisessa maassa kuin meidän maamm(~. 
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Tämän vuoksi eduskunta silloin yhtämittai
sesti teroitti, ~että jo silloiset maanpuolus
tusmenot olivat kohtuuttoman korkeat ja 
vaati niiden alentamista. Ne alkoivat kui
tenkin myöhemmin nousta ja ensimmäinen 
huomattava nousu tapahtui v. 1925 budje
tissa, jolloin määräraha kohosi 542 milj. 
markkaan. Senjälkeen ne ovat edelleen 
nousseet niin, että määräraha v. 1928 oli 
557 milj. markkaa, v. 1929 579 milj. mark
koo, kuluvana vuonna 595 miljoona ja ensi 
vuonna valiokunnan esityksen mukaan 623 
milj. markkaa. Kuten näkyy, on siis mää
räraha noussut miltei kaksinkertaiseksi siitä 
määrästä, mikä se oli noin 10 vuotta sitten. 

Tässä yhteydessä on syytä mainita, että 
ei ainoastaan vasemmisto aikanaan ole vaa
tinut kohtuullisuutta maanpuolustusmäärä
rahoissa, vaan myöskin oikeisto on esittänyt 
saman vaatimuksen. Niinpä esim. kokoo
muspuolueen edustaja valtiovarainvaliokun
nassa, Arajärvi, jo v. 1920 tulo- ja meno
arvioon liittämässään vastalauseessa vaati 
sanottujen määrärahain vähentämistä noin 
20 milj. markalla, niin että määräraha ko
k(maisuudessaan olisi ollut vain noin 340 
milj. mk. 

Maan puol ustusmäaräraha in koroi ttamista 
tai pitämistä niin korkeina kuin ne olivat 
noin 10 vuotta sitten on aikaisemmin pe
rusteltu sillä, että uuden sotalaitoksen pe
rustaminen vaatii 'suuria kertakaikkisia pe
rusmenoja, kuten yleensä kaiken uuden 
luominen, mutta että menot olisivat vain 
kertakaikkisia menoja, jonka jälkeen ne 
tulisivat uudelleen vähenemään. Vielä li
säksi silloin viitattiin siihen, ettei Venäjän 
kanssa oltu vielä rauhantilassa, jonka 
vuoksi sodan mahdollisen jatkumisen va
ralta maanpuolustuslaitos olisi pidettävä 
sot.a valmiina. 

Mitä jälkimäi,geen perustee,geen tulee, 
niin on se luonnollisesti menettänyt meriki
tykl!lensä jo monet vuodet sitten. 

Mitä taasen armeijan perusmenoihin tu
lee, on siihen tarkoitukseen jatkuvasti vuosi 
vuodelta jo osoitettu melkoisia määrärahoja. 
Ylimääräisessä :menoarviossa on tätä tar
koitusta vart'en keskimäärin joka vuosi 
osoitettu yli 100 milj. mark'kaa eli yhteensä 
vuodesta 192<0 alkaen noin 1,250 milj. mark
ilma. Tästä huikeasta summasta, jonka mer
kitys olisi epäilemättä ollut aivan ratkai
seva, mikäli sitä olisi ikäytetty joihinkin 
yhtei.sikunnallisten uudistusten toteuttami-

siin, on suurin osa käytetty juuri niihin 
toivottuihin perusparannuksiin selkä maan
puolustuslaito'rnsessa aikaisemmin vallin
neitten puutteellisuuksien korjaamiseksi. 
Tämän summan lisäksi on otettava huo
mioon, että perusvrumstoja ja reservivaras
t,oja, aina:kin osittaisesti, on voitu jatku
vasti uudi,staa niillä määrärahoilla, jotka 
vakinaisessa menoarviossa on osoitettu vuo
tuista kulutusta varten. Käytäntöhän ni
mittä,in on ollut se, että jokavuotista kulu
tusta varten on tarpeelliset varusteet suu
reksi osaksi otettu perus- ja reservivaras
toista ja 'Otettujen varust'eiden tilalle on 
hankittu uutta varastoa vuotuisilla kulu
tusmääräraihoilla. Tämän ikautta on varasto 
voitu uudistaa kelvollise:mmalla tavaralla ja 
on myöskin siten päästy, 'ainrukin oswksi, 
niistä huonommista varastoista, jotka sota
saaliina joutuivat valtiolle. P.erusvarastoja 
on siten itse asiassa hsätty ja .pa,rannettu 
ei ainoastaan suuremmalla osalla edellä 
mainituista 1 1

/ 4 miljaardiin nousevasta 
määrärahasta, vaan osittaisesti myöskin vuo
tuisilla kulutusmäärärahoilla. 

Jos v~erta:a tilannetta nyt vuonna 19GO 
tilanteeseen, jaka vallitsi hyvätksyttäessä 
vuoden 1920 budjettia, niin huomaa siinä 
suuren eron, mitä tulee maanpuolustuskun
toisuuteen. 10 vuotta sitten oltiin muodol
lisesti sotatilassa. Armeijan perus- ja re
servivarastot oli,vat silloin ehkä puutteelli
sessa kunnossa. 'rällä hetikellä on rauihan
tila. Res,ervivarastoja on lisätty yli 1 mil
jaardilla markalla. Ei !kenkään voine kiel
tää, että tilanne tällä hetkellä maanpuolus
tusikuntoisuuteemme nähden on 'kokonaan 
toinen, ikuin mitä se oli 10 vuotta sitten. 
Kun 10 vuotta sitten katsottiin maanpuo
lustuslaitokseen riittävän noin 360 milj. 
marfu:kaa - kokoomuslaiset olisivat tyyty
neet 340 :kin milj. markkaan - niin ei voi 
olla herättämättä ihmettelyä., että tällä het
kellä huolimatta paljon edullisemmasta ti
lanteesta, katsotaan välttämättömäksi tarfu:oi
tukseen käyttää yli 600 milj. markkaa. Ja 
vielä merkillisemmältä tä:mä vaatimus tun
tuu, silloin kun valtion rahallinen asema on 
sellainen, että valtion täytyy supistaa meno
jaan kaikilla muilla aloilla, vieläpä sellaisia 
menoja, joita, katsoen ensi vuoden lamakau
den seurauksiin, pitäisi päinvastoin huomat
tavasti koroittaa. Hallitus näyttää kuiten
kin, !kuten v,anhoini8et hallitukset yleensä, 
olevan sitä mieltä., että. vain aseet määiräävät 
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maanpuolustuskuntoisuuden. Hallitus tui
jottaa sokeasti fyysillisiin vtälineihin, sa
moinkuin se on tehnyt muillakin aloilla, ku
ten viimeksi on näihty siitä, että surullisen 
kuuluisaa ,pajuvitsapolitiikikaa'' a·ijota.an 
ryhtyä nyt laajenta;maan kansakoululaitok
sen alalla. Hallitus väh.äksyy muita maan
puolustuskuntoisuuden tekijöitä, siveellisiä 
tekijöitä, joille kuitenkin on muualla tun
nustettu suuri arvonsa. As·eet eivät ole 
rat1kaisevat silloin kun kansalta puuttuu 
puolustustahto. Puolustustahtoon vaikutta
vat tunnetusti yhteirskunnalliset tekijät. 
Kansan laajojen 'kerrosten kohott~JJminen 
sellaiseen yhteis'kunnalliseen asemaan, että 
ne saavat maasta to,imeentulonsa, että ne 
voivat tuntea :maan omaksi maakseen, on 
•kuitenkin maan puolustuskuntoisuudcn pe
rusedellytyksiä. Tässä suhteessa hallitus te
kee kaiken voitava:nsa maan puolustuskun
toisuuden väihentämiseksi. Hallitukselle kai 
pitäisi olla myöskin selvää, että lamwkau
den seuraUJkset ens·i vuonna, jotka voivat 
saavuttaa meillä ennen tuntemattoman laa
juuden, voi,v.at horjuttaa tätä puolustus
kUJntoisuutta paljon suuremmassa määrässä 
kuin mitä hallitus luulee sitä lisäävänsä 
niillä muutamilla kymmenillä miljoonilla 
marlkoilla, joilla !hallitus ka:ventaa työttö
mien muutenkin ilmpeata leipää ·Sotav&rus
tusten lisä·ämiseksi. 

Kuten X vastalauseessa samoinkuin 
evästyskeslk:ustelussa on vasemmalta puo
lelta tuotu es·iin, pidä:mme tärkeimpänä 
ensi vuoden talousarviossa huomioonotetta
vana seikkana sitä, että valtio r)'lhtyy toi
menpiteisiin töiden varaamis•e'ksi niille 
kym:mentuhausille, jollen sanoisi sadoille
tuhansille, kuten valtiovarainministeri eilen 
mainitsi, henkilöille, jot:ka tuotannon supis
tumisen johdosta joutuvat ensi vuonna 'kär
s1mä'än työttömyydestä. Valtiolla on tähän 
mielestäJmme sitä suurempi velvollisuus, 
koska juuri valtion tulee toimia jonkinlai
sena regulaattorina olojen tasoittamiseksi 
siten, että ik:un yleinen tuotantoelämä si
näooä on voimakas, voi valtio supistaa vas
taavassa mää,rässä omia töitänsä, mutta mil
loin tuotailltoelämä, on lamassa, on yhteis
kunnan ja ennenkaikkea valtion, joka sii
hen paremmin kykenee kuin kunnat, vel
vollisuus ryihtyä järjestämään töitä entistä 
suuremmassa määräs:Sä. Tämän -piVäisi olla 
jokaisen maan ,eduista huolehtivan halli-

tuksen velvollisuus sellaisena kriisikautcna, 
joka meillä ·tällä hetikellä vallitsee. 

Evästysik:eskUJStelussa jo kuitenkin todet
tiin, että hallitus on kokonaan toisin käsit
twnyt velvollisuutensa. Jo silloin osoitet
tiin, miten tärkeisiin työmäwrära:hoihin 
nähden on odotettujen lisäysten asemasta 
tehty huomattavria vähennyksiä, joista tulee 
olemaan seurauksena, että valtio ei voi ta,r
jota työtä ja toimeentuloma.hdollisuuksia 
niille joukoille, jotka tuotamtoelämän la
mautUJmisen johdosta joutuvat pois enti
sistä työpaikoistaan. Päinvastoin valtio 
tulee omasta puolestaan 1is·äämä'än työttö· 
mi'Cll lUJkumätärää heittämällä työläisiå pois 
myös omi,sta työpaikoistaan. Tässä suh
teessa valtio mCillee niin pitkälle, ettei se 
sääli edes kantajouikkoa, joka rautatiera
kennustöissä valtion palvelulksessa on ollut 
sangen useat vuodet. Tässä suhteessa on 
valiokunta käsittänyt paremmin maan edut 
ja tilanteen vaatimukset ja tehnyt huomat
taviaJkin lisäyksiä sitä koskeviin määrära
hoilhin, mutta S>ekään ei ole, osaksi budjetin 
tasapainon vuoksi, voinut tehdä lisäyksiä 
tarpeeksi suuressa määrässä. 

Että olot valtion tarjoamiin työmahdolli
suuksiin näihdcn todella ovat ihuon0111lmat 
ensi vuonna kuin esimerlkiik:si kuluvana 
vuonna, 'ilmenee jo J'lksistään tarik:astamalla 
kulkulaitosten ja yleisten töiden ministe
riön menoarvion loppusu:rnmaa, johon 
useimmat valtion työt kuuluvat. Krm sa
nottu määrämiha kuluvana vuonna nousee 
1,394,000,000 markkaan, on se valiokunnan 
mietinnössä vain enää 1,283,000,000 marik
kaa osoittaen siis n. 111 milj. markan vä
hennystä kuluvaan vuoteen nälhden. Tämä 
vä1hennys johtuu miltei yksinomaan yleisiä 
töitä varten vwrattujen rnl'äärärwhojen vä
hentäJmisestä. Vertaukseksi mainittaJkoorn, 
että ensi vuodeksi valiokunnan mietinnössä 
osoitettu määräraha on vielä pienempi kuin 
mitä määDäraiha oli v. 192t8, jolloin määrä
raha nousi noin 1,300,000,000 markkaan. On 
selvää, miten paljon tällainen vä:hennys tu
lee vaikuttamaan ensi vuoden työttömyyden 
laajenemiseen. Senvuok'si olemmekin vas
talauseessamme ehdottaneet lisäyksiä sellai
siin määrärahoihin, jotka tarkoittavat työ
tilaisuuksien varaamista työttömille. Kwt
soen valtion rahalliseen as-emaan - me 
olemme kyllä 'kiinnittäneet siihen yhtä pal
jon huomiota kuin valtiovara,inministerikin 
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- olemme kuitenkin rajoittuneet kaikkein 
vä:himpiin, jotka mielestämme ovat aivrun 
välttämättömät, vaikikeivät ne sinänsä ole
kaan vielä riittävät työttömyyden lieventii; 
miseksi. 

Lopuksi rr:nainittakoon vielä numeroita 
osoittamaan, rr:niten maanpuolustuslaitok
selle ehdotetut rr:nääräraJhat suhtautuvat ope
tuslaitosta va,rten varattuihin määrära!lwi
hin. Se nirr:nittäin on omiaan osoittamaan 
sitä suuntaa, jota hallitus näihin menoihin 
nähden näJyttää noudattavan. Siinä paran
netussa mietinnöss'ä, jonka valiokunta on 
aikaansaanut, tulevat opetuslaitoksen ai
heuttamat. menot nousemaan vain 535.4 
milj. mal'lkikaan, kun ne sitä vastoin tänä 
vuonna ovat 558.1 milj. rr:nariklkaa. Ne ovat 
siis väJhentyneet 23.7 milj. markalla. Sa
maan aikaan ovat kuitenkin maanpuolustus
laitoksen rr:nenot nousseet 2<8.6 milj. mar
kalla. Kun maanpuolustuslaitoksen menot 
kuluvana vuonna ovat 106 % opetuslaitok
sen rr:nenoista, tulisivat ne ~ensi vuonna va
liokunnan mietinnön mukaan, vaikka valio
kunta on suuresti liev~entänyt hallituksen 
esitystä tässä sU!hteessa, tekemään H6 %. 
Nämä numerot jo riittä,västi osoittavat, 
mitä tietä !hallitus näihin menoihin nähden 
kulkee. Sanotaan lkvllä ulkomailla, että 
,Sadovan taistelun voitti koulumestari ", 
mutta haJllitus näyttää näistä numerois,ta 
päättäen olevan !kokonaan toista mi~eltä. 

Mitä tulopuoleen tulee, johon nähden so
sialidemolkraattisen ryhmän taholta tulee 
esitettä.välksi eri arvostelu, nälk:yy vastalau
seessamme, että yihtenä keinona tulo- ja 
menoarvion taSaJpainoon saattamiseksi olem
me viitanneet kotimaisen lainan ottamiseen, 
johon lainaan meidän miel,estämme edelly
tykset ovat olemassa. Tämä ensiksiki'n sen
vuoksi että budj,etissa esiintyy tälläkin ~mr
taa joukiko sijoitusluonnetta olevia menoja. 
Toiseksi voidaan la;inaa puolustaa siinä ta
pauksessa, että po~kkeustilanteen vuoksi 
osoitetaan mä'iliräraJhoja tavallista suurem
massa määTä.ssä työttömyyden lieventämi
sek:si, ja on silloin kohtuullista jakaa tä.stä 
johtuva rasitus seuraavien paremmassa ase
massa olevien vuosien osalle. On kuiten
kin vwli,tettavaa 'että rr:nahdollisuuksia lainan 
ottamiseen ulkomailta ei tällä het~ellä ole. 
Se hyvä maine ja luotto, joka rr:neillä ulko
mailla on edellisinä vuosina ollut, on nyt 
hävinnyt. Tässä on uus~i tulos, jonka rn. s. 
Lapuan liike voi merkitä voitto- ja tappio- ' 

tililleen. Näiden yihteisikuntavastaisten ai
nesten lii1kelhtiminen, jotka oikeusvaltion 
mai~etta nauttivasta vaitiostamme ovat teh
neet jonlkunlaisen albanialaisen valtion -
nimitystä melksikolainen tuskin enää rohke
nee !käyttää - ja jossa lailla ja viranomai
silla on vain toisarvoinen merkitys, on koti
ma:isten olojen s~kasortoon saattamisen li
säksi ulottanut vaikutuksensa myös maam
me rajain ulkopuolelle, aiheuttaen siinwkin 
sulhteessa maallemme vahinkoa ja nöyryy
tyksiä. On valitettavaa, että ensi vuonn<a 
saamme yhtaikaisesti kärsiä taloudellisest:1 
kriisistä kuin myös niistä laittomuus
ilmiöistä, joita olemme saaneet ikokea. Il
man tätä laittomuusli,ikettä olisi ollut mah
dollisuus tällä hetkellä saattaa budjetti ta
sapainoon ja hanil&ia työttömille töitä SUU" 

remmassa lllläärässä kuin mitä nyt ta;pah
tuu. On siis todettava, että kaiken sen sur
keuden lisäks,i, mitä sanottu li~ike on lillaal
Iemme ailkaansaanut, on se lisäiksi myös lyö
nyt ,Eskon puumer\kkin.sä." ensi vuoden 
budjettiin se:llaisella tavalla, että sen seu
raulksia tulevat kymmenet tuhannet niin 
hyvin työl,äiset kuin pienviljelijät kärsi
mään toimeentulomahdollisuuksiensa vai
keutumisessa. 

Kuten vastalauseestamme ilmenee olemme 
tällä !kertaa esittäneet vain tavallista ihar
vempia lllluutosehdotuksia valiokunnan mie
tintöön. Tä.mä johtuu siitä, että olemme 
ha:lunneet rajoittua ainoastaan niihin tär
keillllpiin muutoksiin, joilla ensi vuonna on 
ensiluok'ka1nen merkitys ja jättää muut ky
symykset tällä kertaa sikseen. Me myös 
toivomme, että edusikunta on ottava llmo
mioon sen tilanteen, rmikä ensi vuonna tu
lee vallitsemaan, ja myöskin rohkenee hal
lituksen painostuksesta huolimatta ottaa 
n'ämä eihdotuJkset huomioon ja siinä mie
lessä tekee anuuto!J.{jsia budjettiesity1kseen, 
niin että se tulisi jossain rr:näärin vaikutta
maan lieventiä:västi niihin suuriin vaikeuk
siin, joita ensi vuonna tulee lamakauden 
johdosta aiheutumaan niin hyvin työläis
kuin pienviljelijäJväestön suurelle osalle. 
~ämä ehdotukset eivät ole kyllä riittäviär 
mitä tilanne vaatisi, mu~ta ne joka tapauk
sessa tulevat merkitsemään huomattavaa 
parannusta valiokunnan mietintöön. 

Ed. Harva 1 a: Hallituksen eduskun
nalle jättämä tulo- ja menoarvio ensi 
v-uotta varten oli eräissä kahdissa laadittu 
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toisia näliiökoihtia silmällä pitäen kuin ai
kaisemmin. Siinä oli tulot ja menot saatu 
käymään tasan, vieläpä jåämään ylikin 
noin 102 miljoonaa markkaa. 'rämä tulos 
oli kuitenkin saavutettu siten, että tulot ja 1 

menot oli laskettu suurimmaksi osaksi 
tasapainon saavuttamista silmällä pitäen. 1 

Kun valtimarainvaliokunta on hallituksen ' 
laskelmia tarkastanut, huomataankin nyt 
mietinnöstä, että ne ovat monin paikoin 
muuttuneet ja ylijäämä hävinnyt aivan 
l01pulleen. Tämä on joihtunut ennen 
kaikkea siitä, että tulo- ja menoal'vio on 
valiokunnassa koetettu saada suurimmalta 
osalta lähemmäksi todellisuuspohjaa kuin 
ihallitu'ksen esitys on. 

Mitä ensinnä menopuoleen tulee, on va
liokunta läJhtenyt siitä, että kaikki valtion 
menot ovat tulo- ja menoarvioon otettavat. 
Senvuoksi on hylätty se hallituksen suun
nitelma, että osa lakimääräisistä menoista 
merkittäisiin suoritettavaksi budjetin ulko
puolella olevista rahastoista. Niin on tehty 
niihin menoihin nähden, jotka jonkin lain 
perusteella on suorit·ettava ja vain asutus
rahastoon, johon joskus ennemminkin on 
suositettu siirtoja budjetin ulkopuolella 
olevista ralhastoista, on tälläkin kertaa 
ehdotettu meneteltäväksi samalla tavoin. 

Tåmä valtiovarainvaliokunnan nam 
ottama kanta on näbdäkseni ainakin yh
dessä suhteessa opettava, nimittäin siinä, 
ettei pitäisi sellaisina aikoina, jolloin val
tion ra:haUinen asema on parempi, sitoa 
tulo- ja menoarviota lainsäädännöllä niin 
tarkoin, että tulojen ja menojen tasapai
noon saaminen vaikeampana aikana käy 
elbkä ylivoimaiseksi. Muuten joudutaan 
siihen, että talousarvio ei sopeudu maassa 
kulloinkin vallitsevaan taloudelliseen tilan
teeseen, vaan kulkee omia latujaan, vaa
tien huonoina aikoina uusia veroja tai en
tisten lisäyksiä ja siten vaikeuttaen väes
tön toimeentuloa. Ensi vuoden tulo- ja 
menoarvio on tästä selvänä todisteena, 
katsottakaonpa sitä hallituksen esityksen 
tai valiokunnan ehdotuksen perusteella. 
Sitä ihmeellisempää näin ollen on, että 
hallitus vaatii vielä eduskunnalta sitou~ 
musta sotilasmenojen huomattavasta lisää
misestä moneksi vuodeksi eteenpäin. 

Esityksensä perusteluissa lausui ha'llitus: 
,Ensi vuoden tulo- ja menoarvion ehdotus 
on, verrattuna kuluvan vuoden tulo- ja 
mcnoarvioon, ;parantunut 228 miljoonalla 

markalla, josta on seurauksena, että sen 
sijaan, että kuluvan vuoden tulo- ja meno
arviossa menojen ;peittämiseksi täytyi 
osoittaa 126 miljoonaa pääomasäästöstä, 
voidaan ensi vuoden tulo- ja menoarviossa 
käyttää 1012 miljoonaa markkaa valtion 
varasto- ja kassavaroj.en eli n. s. pääoma
säästön kartuttamiseksi." Hallituksen esi
tyksessä ei usein ole pahemmin ere!hdytty 
kuin tässä lausunnossa on tapa!htumit. 
Vaikka valiokunta olisi hyväksynyt menot 
sellaisinaan kuin hallitus oli ehdottanut, 
olisi tulojen tarkempi arvioiminen joka ta
pauksessa supistanut ylijäämän olematto
miin. Asiwhan on nimittäin niin, että 
vaikka valtiovarainvaliokunta on ollut pa
koitettu supistamaan tuloja yli 100 miljoo
nalla markalla, ei siitä huolimatta ole ole
massa täyttä varmuutta siitä, että laskettu 
mä•ärä tuloja todella saadaan. Tuottavatko 
hallituksen ehdottamat uudet verot tai en
tisten veroj,en koroitukset todellisuudessa 
mitään lisäystä, se on tällä hetkellä täysin 
tuntematonta. Lisätulojen asemasta voi
daan todennäköisimmin odottaa tulojen 
välhennystä, koska taloudelliset olot maas
samme nykyisin ovat sellaiset, että eri 
väestöryhmien veronmaksukyky on sangen 
kyseenalainen. Työläisten keskuudessa on 
työttömyys nyt jo suurempi kuin pitkiin 
aikoihin tätä ennen ja lisääntyy ensi vuo
den aikana vielä nykyisestäänkin. Puu
tavaran tuotannon supistamissuunnitelmat 
ovat siitä selvänä todistuksena. Tämä 
seikka vaikuttaa ennen kaikkea välillisten 
verojen tuotto on. Ja kun budj,etin tulo
puoli yli 1,300 miljoonalla markalla eli 
suunnilleen kolmanneksella .perustuu tul
leihin, ei 100 taikka 200 miljoonan markan 
tulojen. vähennys ole tässä kohden suuri 
yllätys. Mutta yhtä epävarmaa kuin tulli
tulojen saanti, on myös tulo- ja omaisuus
veron tuotto.. Valiokunnan odottamaa 
määrää en luulekaan saatavan. Monilla 
aloilla ovat tulot kuluvana vuonna vähen
tyneet hyvin huomattavasti ja omaisuus
arvojakin on ensi vuonna ilmeisesti alen
nettava. Maataloustuotteiden ja ennen
kaikkea puutavaran hintojen laskun täytyy 
ai:heuttaa maaomaisuuden arvon alene
mista, siitä ei voida päästä mihinkään. 
Tästä on tosin se hyöty, että varsinkin 
lll1aaomaisuuden arvo vå)hitellen lä:henee 
sitä tasoa, jolle sen on pakostakin alen
nuttava, jos mieli saadR maatalouden kan-
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nattavaisuus entistä paremmaksi, mutta 
kun korkokanta samalla pysyy korkealla 
tasolla, supistuu tulojen ja omaisulJiden 
verotettava marginaali useissa tapauksissa 
ainakin lyhyemmäksi ajaksi miltei ole
Jnattomiin. Tällaisirssa oloissa pitäisi val
tion hankkia tuotannollisiin tarkoituksiin 
aijotuista sijoitusmenoista ainakin osan 
lainoilla, ellei ulkomailta, niin koettaa 
saada kotimaasta. Mutta me olemme kyllä 
kuulleet asiantuntijoilta, että elämä maas
samme on viime aikoina ollut sellaista, 
että luottamus ulkomaisilla raJhamarkki
noilla on maahamme nälhden panasti häi
:riytynyt. Täällä on toiminut kaksi ihalli
tusta, joirsta toisen aikaansaannokset ovat 
tulleet tunnetuiksi varemmin kuin toisen, 
mutta ne tunnetuiksi tulleet saavutukset 
ovat olleet sitä laatua, että ne eivät ole 
maamme mainetta ulkomailla parantaneet, 
vaan ainoastaan pahentaneet. Eikä ole 
kuulemma. mikään helppo eikä myöskään 
halpa asia saada maamme maine ulkomai
den rahakeskuksissa .parannetuksi, varsin
kin kun sekin maksaa rahaa, mitä ei tahdo 
olla kotimaistenkaan tarpeiden tyydyttämi
f:leksi. 

Mietintönsä yleisperustelujen lopussa 
lausuu valtiovarainvaliokunta, että ,on rylh
dyttävä ratkaiseviin ja päättäviin toimen
piteisiin valtion menojen supistamiseksi.'' 
Tämän lausunnon kirjoittaessaan ei valio
kunta kuitenkaan itsekään ole ollut johdon
mukainen. Ratkaisevia toimenpiteitä ei ole 
silloin helppo suorittaa halli tuksenkaan, 
jos valiokunta itsekin ylimääräisten meno
jen kohdalla ehdottaa hyväksyttäväksi 
suunnitelman suuresti kohoavista sotilas
menoista useammaksi vuodeksi eteenp~iin. 
Lisäksi olisi valiokunnan pitänyt, jos S>e 
lausunnollaan totta tarkoittaisi, antaa 
edes joitakin viittauksia siitä, mitä ne rat
kaisevat toimenpiteet ovat, joilla suurempi 
menojen supistaminen voitaisiin saada ai
kaan. Valtiovarainvaliokunta on usein 
ennenkin kirjoittanut tämän tapaisia hurs
kaita toivomuksia, mutta niistä ei ole ollut 
mitään tulosta. Mietinnössään tulo- ja 
menoarvioksi vuodelle 1923 lausui valtio
varainvaliokunta, että ,valiokunnan ehdo
tuksen mukaan on menoja 106 milj. enem
män kuin tuloja.. Tämä tulos ei ole valio
kunnan mielestä tyydyttävä ja kehoittaa se 
kaiken mahdollisen säästäväisyyden noudat
tamiseen valtiotaloudessa." Vuoden 19'27 

tulo- ja menoarviomietinnössään valtio
varainvaliokunta lausui, että ,kun meno
arvioon syntyy 173 milj. markan vajaus, 
olisi hallituksen otettava vaka,vasti harkit
tavakseen, millä keinoin tasapaino tulo- .ia 
menoarviossa vastaisuudessa voidaan saada 
aikaan.'' Näistä kaikista lausunnoista 
huolimatta ovat menot vuodesta vuoteen 
kohonneet, milloin enemmän, milloin vä
'hemmän, ja niin kauan kuin väestö lisä.än
tyy, kohoamista tuskin voidaankaan vält
tää, ellei kokonaan pyyhitä pois sosialisia 
ja sijoitusmenoja ja vä!hennetä fl&malla tar
peettomia kulutusmenoja ja tällä tavoin 
ryhdytä 'budjetin todelliseen tasapainoon 
saattamiseen. Mutta tällaiseenkaan ei näytä. 
olevan suuria mahdollisuuksia. Siitä on to
distuksena myöskin viime päivinä valtio
taloudelle eri tahoilta asetetut vaatimukset, 
joissa on vaadittu valtiolta !huomattavaa 
avustusta eri tarkoituksiin. Lisätulojen 
saamiseksi trehtiin valtiovarainvaliokunnassa 
tosin jo eJhdotus, että olisi vaadittava alko
holikaupan saattamista verotuksen alai
seksi. Olisi siis houkuteltava i!hmisiä juo
vuspaissaan maksamaan sellaisia veroja, 
joita he selvin päin eivät suostu maksa
maan ja siten saatava nykyistä suurempi 
osa väestötuloista valtion kassaan. Tä:rnän 
verolä:hteen saaminen valtion käytettäväksi 
ei ole kuitenkaan yksinomaan eikä edes 
pääasiassa verotuskysymys, vaan suuri so
sialinen ja yhteiskunnallinen asia, joka ei 
ole tulo- ja menoarvion käsittelyn yhtey
dessä ratkaistavissa. Vain yksi seikka 
näyttää olevan varmuudella todettavissa ja 
se on se, että puheet verohelpotuksista ovat 
olleet ennenaikaisia. :Sen osoittaa ensi 
vuoden tulo- ja menoarvio entistä selvem
min. Päinvastoin esillä oleva tulo- ja meno
arvio onkin omiaan köyhdyttämään maan 
väestöä. Se lisää verotaakkaa työväestön 
ja muunkin vähävaraisen väestön niskaan, 
vähentää työtilaisuuksia, auttaa palkkojen 
alentamista, mutta kahottaa tb.intatasoa. 
Ensi vuoden tulo- ja menoarvio koettaa tä
ten sälyttää vallitsevan pula-ajan seu
rauksista mahdollisimman suuren osan köy
hän kansan kannettavaksi ja sillä tavoin 
huonontaa ,heidän jo muutenkin kovin huo
noutuuutta asemaansa.. Ehdotustamme 
siitä, että olisi edes ko'etettu ;huonona ai
kana joku määrä valtion sijoitusmenoi:hin 
tarvittavista varoista !hankkia lainoilla, ei 
ole otettu vakavasti harkittavaksi, vaan 
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.sensiJaan aiotaan lisätä veroja verojen , 
päälle. Kun lisättyjen verojen saanti kui
tenkin köyhtyne€ltä ja. ylilä kö;yihtyvältä 
väestöitä tällaisena aikana kuin nykyisin 
vallitsee on vähintään epävarmaa ja sitä
paitsi epäoikeutettua, on täysi syy supistaa 
selviä kulutusmenoja sillä tavoin kuin va- 1 

liokunmm mietintöön 1iittämässämme vasta.
Jauseessa on ehdotettu, ja koettaa tällä ta
voin säästyneet varat käyttää tarpeellisem
piin tarkoituksiin. (Vasemmalta: Hyvä!) 

Ed. Sventor z et s k i: Herra puhe
mies! Edelliset puhujat ovat jo tyhjentä
vällä tavalla ja monipuolisesti esittäneet . 
sen kannan budjettiin nähden, joka meillä i 
sosialidemokraateilla on ollut vastaavassa i, 

ammattivaliokunnassa. Minä senvuoksi en i 
tahdo enää puuttua budjetin numerolliseen 1 

puoleen, vaan tahdon kiinnittää eduskun- 1 

nan huomiota erääseen toiseen puoleen, joka ! 

vaatii myöskin selitystä, varsinkin sitä taus- i 
taa ajatellessa, joka meillä on viimeisen vuo- ' 
den kuluessa poliittisessa elämässä vallin
nut. 

Ne, jotka ovat seuranneet sitä ankaraa ar- i 
vostelua., jonka alaiseksi on joutunut edus- • 
kunnan lainsäädännöllinen työ ja parlamen- ' 
taarinen toiminta ylipäänsä, eivät voi. vaie
ten sivuuttaa eräitä havaintoja tämänkin 
budjetin käsittelyn yhteydessä, sillä nämä 
havainnot eivät ole huvitta.vaisuutta vailla. 
Eduskunnan ammattipolitikat ovat saaneet 
kuulla sen ylimalkaisen syytöksen, että kan
sanvalta on rämettynyt eduskunnan toi
mesta. Tällaisen rämettymisen ilmiöinä 
ovat arvostelijain mielestä olleet poliittiset 
lehmäkaupat, paikalliset nurkkaharrastuk
set maan yleisten etujen kustannuksella, 
hallitusten säännöllinen heikkous, joka bud
jettikäsittelyssä ilmenee siinä, että hallituk
sen esitykset joutuvat liian vapaan kohtelun 
alaisiksi, isänmaallisen rintaman puute 
j. n. e. Kuultuani nämä syytökset ja ottaen 
huomioon, että tämän arvostelevan suunnan 
edustajilla nyt on tilaisuus lähemmältä ta
holta antaa eduskunnalle hyviä neuvoja, 
olen mielenkiinnolla odottanut siltä taholta 
tällaista opetusta. (Eduskunnasta: Se ei 
ole tullut vielä, se tulee!) Sellainen tilai
suus on ollut esim. budjetin evästyskeskus
telun aikana. Sellaiset neuvothan olisivat 
omiaan tarjoamaan lisäarvoja meidän toi
minnassamme sekä lisäämään eduskunnan 
työn tähännstista tietoa ja taitoa. Olen kni-

tenkin pannut merkille, että hallituksen 
budjettiesitystä on kohdeltu yhtä vapaasti 
kuin tähänkin saakka ja että oikeisto on 
ollut mukana myötävaikuttamassa tällaiseen 
tulokseen. (Eduskunnasta: Usein äänestä
nyt vastaan!) Sama menettely siis on jat
kunut vaikka meillä istuu nyt koko porva
ristoa edustava hallitus, jonka takana pi
täisi olla porvariston määräenemmistö edus
kunnassa. Mikään oppositioniryhmä ei voi 
enää poistaa hallituksen budjetista ainoata
kaan markkaa, jos yhdistynyt porvaristo 
niin tahtoo. Näin ei kuitenkaan, huolimatta 
uusien edustajien läsnäolosta, ole tapahtu
nut. 

Jos otetaan huomioon, että valtiovarain
valiokunta on tehnyt pyöreissä luvuissa va
kinaisiin menoihin lisäyksiä 22 milj. ja yli
määräisiin menoihin 35 milj. sekä toiselta 
puolen vastaavia vähennyksiä 20 milj. ja 
148 milj., niin voidaan kuvaannollisesti sa
noa, että porvariston hallussa oleva edus
kunta on arvostellut ja muuttanut hallituk
sen budjettiesitystä noin 200 milj. markan 
edestä. Eduskunnalle jätetyistä aloitteista 
yleensä ja raha-aloitteista erikoisesti käy 
selville, että näissä aloitteissa, muutamia 
poikkeuksia lukuunottamatta, aloitteenteki
jät ovat olleet etupäässä huvitettuja nyt, 
niinkuin aikaisemminkin, paikallisten nurk
kaetujen ajamisessa. Jos kaikki heidän toi
vomuksensa tulisivat täytetyiksi, niin sil
loin olisi pitänyt menopuolelle lisätä sellai
nen rahamäärä, joka kaataisi koko hallituk
sen talousarviosuunnitelman. Että niin ei 
ole käynyt, siitä saavat eduskunnan työn 
arvostelijat olla kiitollisuuden velassa niille 
vanhoille parjatuille ammattipolitikoille, 
;jotka jatkuvasti pitävät huolen siitä, että 
asioiden hoito pysyy järkevällä kannalla. 

On paljon puhuttu n. s. lehmäkaupoista, 
nmtta mitä on lehmäkauppa. Sitä käsitettä 
ei tarpeen vaatimalla täsmällisyydellä ole 
koskaan määritelty. Kokemus on kuitenkin 
osoittanut, että lehmäkaupaksi leimaavat 
eduskunnan työn arvostelijat vain sellais
ten äänestysten tuloksia, jotka eivät tyydytä 
heidän vaatimuksiaan. Jos esim. kokoomus 
ja sosiaalidemokraatit äänestävät nurin 
maalaisliittolaisten tekemän ehdotuksen, 
niin silloin kokoomuksen mielestä se ei ole 
lehmäkauppa. Jos taas me maalaisliittolais
ten kanssa äänestämme nurin kokoomuksen 
ehdotuksia, silloin oikeiston lehdissä leima
taan tällainen tulos joksikin liberalis-
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marxilaiseksi lehmäkaupaksi. (Eduskun- ' 
nassa naurua.) Mutta saisinko luvan 
kysyä, mikä lehmäkauppaluonne on ole
massa silloin kun porvarillisen hallituk
sen esityksiä äänestetään vuorotellen nurin 
siten, että joko kokoomus on omaa halli
tustaan vastaan sosialidemokraattien seu
rassa taikka koko porvaristo äänestää por
varillista 1hallitusta vastaan, mutta rme 
sosialidemokraatit päinvastoin puolustamme 
porvarillisen hallituksen - josta ministeri 
Vennola on meille kiitollisuuden velassa -
kaikkia järkeviä ehdotuksia. (Eduskun
nassa naurua.) Olisi sangen mielenkiin
toista saada kuulla tästäkin asiasta tyhjen
tävä selitys asiantuntijain taholta. (Ed. 
Ryömä: Lapuan valtuuskunnalta !) - Par
lamenttaarisen kansanvallan arvostelijat 
ja eduskunnan työn moittijat ovat kovin 
paljon ratsastaneet budjettikäsittelyn ylh
teydessä isänmaallisuuden käsitteenä. Mutta 
mitä tulee tähänkin käsitteeseen, niin ei 
;porvariston keskuudessa näytä olevan vie
läkään sellaista määritelmää, jota voisi 
pitää sillä tavalla yleisenä sääntönä. Otta
kaamme taas muutamia kouluesimerkkejä 
valtiovarainvaliokunnan käytännöstä. Kun 
valiokunnassa maalaisliiton taholta teihtiin 
esitys tullikoroituksesta Venäjän paperi
,puulle, niin oikeiston puolella syntyi tyy
pillinen rylhmäpula. Eräät kokoomuksen 
edustajat yhtyivät maalaisliittolaisten kan
taan, jotavastoin toiset ryhtyivät vastusta
maan tällaista tullipolitiikkaa ja äänesti
vät sanottua ehdotusta vastaan sosialidemo
kraattien kanssa. Kysyn, oliko tässäkin ky
symys kokoomuksen kauppa- ja teollisuus
miesten lehmäkaupasta meidän kanssamme 
ja kokoomuksen suurmaanomistajain leh
mäkaupasta maalaisliittolaisten kanssa? Ja 
sitten, onko oikea isänmaallinen kanta 
tässä tapauksessa se, että maan etu vaatii 
Suomen eikä Venäjän puutavaran käyttöä 
kotitaloudessa tai se että kotimaisen teolli
suuden auttamiseksi on hankittava raaka
ainetta sieltä, missä se on huokeampaa ja 
laadultaan paremmin teknillisiä vaati
muksia vastaavaa? Entäs erimielisyydet 
pankkimaailman korkopolitiikasta. Onko 
isänmaallista kiskoa liian suuria korkoja 
hätää kärsiviltä maanviljelijöiltä ja muilta 
kansalaisilta, vai onko isänmaallista rajoit
taa pankkien itsemääräämisoikeutta tässä 
asiassa? Eivätkö uuden suunnan edustajat 
voisi auttaa parlamenttiä tästä pulasta te-

---~·--------

kemällä sellaisen ehdotuk!'len, joka tyydyt
täisi koronantajat ja koronmaksajat sa
malla kertaa Y Entäs erimielisyydet tulli
kysymyksessä, sanokaamme viljatulleissa. 
Me olemme valiokunnassa saaneet kuulla 
ed. Lohen hyvin kauniin ajatuksen siit~ 
että n. s. leipätullista pitäisi va;pauttaa ne 
työnraatajat, jotka asuvat kaukana Pohjan
maalla. (Ed. Hakkila: Rannalla ja siellä!) 
SeU1än on tietysti hyvin kaunista ja ym
märrettävissä, mutta miksi ei voi ajatella 
että Savon tai Karjalan köyhä ihminen ei 
olisi yhtä oikeutettu va.pautumaan tästä 
verosta, silloin kun se nälkäisenä ajattelee 
omaa leipäkannikastaan. Minä en suin
kaan esitä näitä ·esimerkkejä missään pa
hassa tarkoituksessa. (Eduskunnassa nau
rua.) Minä olen sitä mieltä, että parla
menttaarinen toiminta, ja sen kehitys 
menee sitä latua, kuin sille on määrätty 
kehityslakien mukaisesti. Minä ta:hdon 
vain alleviivata sen, että se, mitä on ta
pahtunut tähän saakka meidän joukkotoi
minnassamme täällä parlamentissamme, se 
jatkuu edelleenkin, ja jolleivät uudet voi
mat pysty sitä nyt vakavana hetkenä 
muuttamaan, niin silloin minä kauniisti 
pyytäisin, että se arvostelu saisi vähän lie
vemmän muodon. Parlamenttaarisen kan
sanvallan mustaamisessa meillä ilmenee jo 
sellainen käsitteiden ja suuntien sekoitus, 
joka muistuttaa erästä Albert Engströmin 
pilakuvaa, joka kuvaa varuhaa mummoa, 
joka kulkee ankarata tuulta vastaan ja pe
lossaan,, että hän ei jaksa paluumatkalla ta
kaisin onnellisesti, rukoilee jumalaa ja 
sanoo: ,Hyvä jumala, anna tuulen kään
tyä päinvastaiseen suuntaan, silloin kun 
minä lähden takaisin". Tämäntapaiset 
ovat ne viimeaikaiset eri suuntien arvoste
lut, joista lopussa ei ole mitään käytän
nöllistä apua meille vanhoille ja parjatuille
edustajille. Tässä vaan muutamia esimerk
kejä siitä, kuinka helppo on eduskunnan 
ulkopuolella arvostella kansanedustajien 
toimintaa ja kuinka vaikeaa on sitävastoin 
eduskunnan sisäpuolella itse työn aikana 
osoittaa sitä tietoisuutta, arvostelukykyä ja 
luomistyön taitoa, joita ilman arvosteli
j·oilta puuttuu moraalinen oikeus pulb.ua 
asioista, joita ne eivät ymmärrä tai - sa
nokaamme kohteliaammin - joita ne luu
levat ymmärtävänsä. (Naurua.) Me parla
menttaarisen kansanvallan kannattajat tun
nell1Il1e paremmin kuin kukaan muu budje-
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tinkin käsittelyn vaikeudet sekä myöskin 
demokratian heikkouden suurten talous
probleemien ratkaisussa. Me tunnemme 
kansanva1lan ja parlamentarismin kieltei
set puolet omassa nahassamme paljon pa
remmin kuin kansanvallan viholliset. Me 
ymmärrämme sen, että n. k. parlamenta
rismin kriisi johtuu ensinnäkin siitä, että 
itse probleemit, itse suuret kysymykset 
ovat nykyisenä pulakautena paljon vai
keammat kuin ennen vanhaan, jolloin 
niitä ovat voineet ratkaista suuret ja tun
netusti viisaat miehet, Leo Mechelinit ja 
muut, ja toiseksi me ymmärrämme myös
kin sen, että asioihin vaikuttaa suuressa 
määrin näiden probleemien uusi taloudel
linen luonne, eri intressit taloudellisella 
alalla törmäävät yhteen porvaristonkin kes
kuudessa paljon voimakkaammin kuin po
liittisella alalla. Hyvät herrat, teillä on pa1-
jon 'helpompi saada yksimielisyys aikaan 
jostakin suojeluskuntamäärärahasta tai 
-- sanokaamme - vaikkei sekään ollut 
helppoa, sosialidemokraattien eristämisestä 
yhteistoiminnasta, mutta päästä yksimieli
syyteen pankkien korkopolitiikasta tai jos
takin tullikysymyksestä, siitä on teillä vai
keuksia, siitä johtuu pula, siitä johtuvat 
vaikeudet, hermostuneisuus, joka loppujen 
lopussa saa epänormaalin luonteen ja ke
hityksen ja jolloin taill.dotaan syyttää sitä 
vähemmistöä, jolla ei ole teidän asioissanne 
mitään sanomista, ei ole sananvaltaa. 

Nyt kun eduskunnan budjettikäsittely 
on joutunut vai:keampaan kehitysasteeseen 
kuin konsanaan ennen itsenäisen Suomen 
aikana, eduskunnan taholta on syytä jyr
kästi torjua kaikki syytökset parlamenttaa
risesta rämettymisestä, niin kauan kuin 
syyttäjät eivät itse pysty omasta aloittees
taan ja omin voimin tarjoamaan entisen 
tilalle parempaa. Maamme ythteisten vai
keuksien lieventä:miseksi ja taloudellisen 
itsenäisyytemme säilyttämiseksi vastustajat 
minusta saisivat luvan lähestyä kansanval
taa sellaisella tavalla ja sellaisessa mieressä, 
joka on omiaan kohottamaan maan poliit
tista kulttuuria. -valtion talousarvio on 
parlamenttaarisen toiminnan selkäranka, se 
on kaikista tärkein asia, mikä eduskunnalla 
saattaa olla. Se tarjoo eduskunnan täJhän
astisen työn moittijoille tilaisuuden nyt 
osoittaa, mihin ne itse pystyvät, ja van
hoilla parjatuilla edustajilla on sekä oikeus 
että myöskin velvollisuus vaatia, että edus-

kunnan työn halventajat tätä tilaisuutta 
nyt tämän budjettikäsittelyn ylhteydessä 
h:yväksi käyttävät. Jollei siihen pystytä, 
niin parlamenttaarinen kansanvalta OJJ 

otettava sellaisena kuin se on. Se paranee 
silloin, kun parantuvat itse ihmiset, se 
tulee taitavammaksi, joustavammaksi ja 
voimakkaammaksi vain siten, että itse 
kansa, Lapuan miehet ja naiset mukaan
luettuina, pääsee korkeammalle kehitys
asteelle ja, niinkuin kaikki me syntiset ih
miset täällä, ensin ajattelevat ja sitten pu
huvat eikä päinvastoin. (Eduskunnassa nau
rua.) 

Ed. L o h i: Valtion talousarvion laatimi
nen on tällä hetkellä epäilemättä vaikeampi, 
kuin se on ollut koskaan viime vuosien 
kuluessa. Se taloudellinen lamakausi, joka 
tällä kertaa on kohdannut miltei koko maa
ilmaa, sen vaikutukset meillä ovat nyt pääs
seet tuntumaan suuremmassa määrässä 
kuin koskaan ennen. Tästä luonnollisesti 
johtuu, että yleisen taloudellisen lamakau
den vaikutuksesta myöskin valtiotalouden 
hoito käy entistä vaikeammaksi. Juuri 
erittäin kuvaavasti tämän tilanteen esittää 
valtiovarainvaliokunta mietintönsä yleisten 
perusteluiden loppulauseessa. Tässähän ni
mittäin sanotaan: ,Valtion tulo- ja meno
arvion tasapainoon saanti on maan talou
,dellisessa dämä.ssä va1litsevan lamakauden 
johdosta tällä kertaa osoittautunut erittäin 
vaikeaksi. Sekä välillinen että välitön ve
rotus on nyttemmin kiristetty maassa va1-
litsevaan taloudelliseen ahdinkotilaan kat
soen ärimmäisenä pidettävään rajaan asti, 
joten verotulojen enempi lisääminen ei ny
kyoloissa näytä mahdolliselta. Päinvastoin 
on mahdollista, että verotuloja ensi vuonna 
saadaan vähemmän kuin niitä on arvioitu 
kertyvän. Valtion liike- ja teollisuuslaitok
sien nettotulot vähenevät pula-ajan joh
dosta arveluttavasti. Valtiolainojen saanti 
tarpeeksi edullisilla ehdoilla näyttää nyky
jään kohtaavan suuria vaikeuksia. Lisäksi 
on valtiovaraston pääomasäästö niin vähen
tynyt, ettei se enää riitä valtiotalouden tarc 
koituksenmukaiseen hoitoon ja valiokunta 
näin olen tahtoo huomauttaa, että valtiota
loudessamme on nyt tultu sellaiseen aj.an
kohtaan, että valtiotalouden tasapainossa. 
'PYSyttäminen ja valtiokoneiston säännölli
selle hoidolle 1välttämätön pääomasäästön 
kokDaminen vaatii ratkaisevia ja päättäviä 
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toimenpiteitä valtion menojen ,supistami
seksi niiden nykyisestä määrästä". 

Mistä johtuu se seikka, että valtiotalou
dessa on jouduttu näin suuriin numeroihin, 
että tilanne tällä kertaa näyttää näin syn
kältä~ Onko todellinen syy siinä, että 
meillä on kansanvaltainen yhteiskuntajär
jestelmä, joka valtiotaloutta on niin taita
mattomasti hoitanut, että tähän asemaan 
on jouduttu~ Minä tahtoisin nimenomaan 
huomauttaa, että taloudelliset konjunktuu
rit ovat kaiken maailman ajan olleet vaih
televat; - toisen kerran on ollut vudksi, 
toisen kerran on jouduttu aallonpohjaan 
- ja nämä taloudellisten konjunktuu
rien vaihtelut eivät ole minkään valtioval
lan eikä minkään eduskunnan määrättä
vissä. Ne ovat sellaisia tekijöitä, joita ei 
pysty välttämään ei mikään valtiovalta, 
eivät minkään kansakunnan johtajat. Ol
koon ne yksinvaitiaita tai kansanvaltaisia 
järjestelmiä, niin tällä taloudellisella elä
mällä on omat lakinsa, jotka eivät ole sit
tenkään siinä määrin kuin ehkä monen mie
lestä olisi syytä valtiollisen vallan edusta
jain vallassa määrätä. Ja tästä luonnolli
sesti johtuu, että myöskin yksityisessä ta
loudessa eivät viisaimmatkaan talouselämän 
miehet kykene täydellisesti ennakolta arvioi
maan tulevia aikoja ja sen mukaan toimin
taansa järjestämään. 

Nähdäkseni tästä on johtunut, että myös
kin meidän kansan yksityistaloudellisessa
kin asemassa on jouduttu nyt sellaiselle pu
la-asteelle, joka näyttää erittäin vaikealta 
saada kunnollisesti ylimennyksi. Meillä on 
viime vuosikymmenen aikana eletty hyvien 
konjunktuurien vallitessa ja tässä mielessä 
on koetettu myöskin meidän talouselämääm
me kehittää ja koetettu siirtyä yhä enempi 
ja enempi nykyaikaiselle tasolle kaikin puo
lin. On koetettu rakentaa uusia koteja, pal
jon parempia kuin mitä olivat ne entiset, 
on koetettu kehittää taloudellista tuo
tantoa, myöskin maanviljelystä, vieläpä 
useissa tapauksissa lainapääomien avulla, 
luottaen siihen, että taloudellinen elämä 
kulkee sitä latua, jota se on kulkemassa ja 
silloin voidaan siihen sijoitetut pääomat, 
vieläpä lainapääomatkin, saada maksetuiksi. 
Mutta näissä laskelmissa on moni surkeasti 
pettynyt ja nyt ollaan siinä asemassa, että 
me saamme viestejä myötään ympäri 
maata, niin surullisia viestejä, että sadat ja 
ehkä tuhannet ovat joutumassa pois noista 

kodeistaan, joiden hyväksi he ovat elä:mänsä~ 
tähän asti uhranneet. 

Juuri tämä seikka, liiallinen optimismi,. 
ehkä on ollut vaikuttamassa myöskin sii
hen, että tämän kymmenen vuoden kuluessa 
on meillä sekä hallitusten että eduskuntien 
toimenpiteestä valtiotalous järjestetty sillä 
tavalla, että se on tällä hetkellä melkein 
jäätynyt nim. lainsäädännöllä melkein joka.. 
puolelta niin umpeenpantu, että pula-aikaa.. 
on erittäin vaikea läpäistä. Mutta epäile
mättä on myöskin ollut tähän kehitykseen 
vaikuttamassa se seikka, että yleiseen tie
toisuuteen kansalaisten keskuudessa on 
päässyt liian suuresti vaikuttamaan valtion 
rajattomat mahdollisuudet. On yleensä kai
killa elämänaloilla kansalaistoiminta pyrki
nyt keskittymään siihen pisteeseen, että 
kaikkia uusia yrityksiä, sivistyksellisiä,. 
taloudellisia ja muita edistyspyrkimyksiä". 
suunniteltaessa on liian suuressa määrin 
luotettu valtion mahdollisuuksiin. Mutta
ennen kaikkea myöskin yksityisten kansa
laisten taloudellisen elämän johtajana ja. 
määrääjänä on liiaksi luotettu valtiovaltaan 
ja yhteiskuntajärjestelmään, luotettu sii
hen, että jos valtiovalta on määrätyn suun-
nan edustajain käsissä, niin silloin voidaan 
paratiisi kaikille ihmisille tässä maassa 
valmistaa. Ja tämä on valitettava erehdys,. 
että näin liian suuressa määrässä luotetaan 
valtiovallan ja yhteiskunnan kykyyn. Kyllä. 
meidän maailmanparantajienkin, meidän 
täytynee sittenkin tunnustaa, että kansakun
nan onni sittenkin riippuu kansakunnan 
jäsenistä yksilöinä suuremmassa määrin 
kuin siitä, kuinka valtiovalta kansakunnan 
elämää johtaa. Taloudellisen elämän lait. 
ovat sellaiset, että mikään vallanpitäjä ei 
voi niitä leipoa määrättyihin puitteisiin, 
niinkuin sen mieli tekisi. Jos se yrittää 
sitä, niin se siinä epäonnistuu. Tämä liial
linen optimismi, mikä meillä viime aikoina 
on ollut huomattavissa yleensä kansakun-
nan jäsenten yksityisessä taloudessa, on 
nähdäkseni myöskin ollut leimaa antava. 
meidän valtiotalouden järjestelyssä. Meillä 
on viime vuosikymmenen aikana pyritty 
edistystä johtamaan verrattain reippain as-
kelin. Meillä on säädettynä yleinen oppi
velvollisuus, kaksinkertainen kansakoulu-
järjestelmä. Meillä on kohonnut ympäri 
maata kouluja suuria kuin palatsit, kaikki 
verrattain ylellisesti järjestettynä monen 
muun kansan vastaaviin laitoksiin verraten. 
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Meillä on rakennettu verrattain muhkeat 
kunnalliskodit, sairaalat, kaikki. Nämä ovat 
nielleet ja nielevät äärettömässä määrin 
yhteiskunnan varoja. Tämä on ollut mah
dollista meillä silloinkuin konjunktuurit 
ovat olleet hyvät. Mutta kenties me emme 
ole osanneet tarpeeksi vakavasti arvioida 
tilannetta, minkälaiseksi se voi muodostua 
koko kansallemme silloinkuin konjunktuu
rit muuttuvat. Tämä olkoon tunnustettu, 
että me niin sanotut parlamenttaarikot, 
edellisen puheenvuoron käyttäjän sanonta
tapaan sanoen, emme mekään ole mitään 
yli-ihmisiä, (Vasemmalta: Päinvastoin!) 
jotta me olisimme voineet ennustaa meidän 
kansan taloudellista tulevaisuutta tarpeeksi 
kaukonäköisesti, mutta minä yhdyn edelli
seen puhujaan siinä, että. minä luulen, että 
ne, jotka meitä kovin ankarasti arvostele
vat, ne eivät olisi olleet vähääkään viisaam
pia kuin nekään ,kirotut puoluepamput' ', 
jotka tämän kansakunnan elämää ovat tä
män kymmenen vuoden aikana koettaneet 
johtaa. Mutta että elävä elämä, joka opet
taa kaikkia ihmisiä, se opettaa myöskin 
meitä parlamenttaarikkoja koettamaan kai
kissa olosuhteissa mukautua niihin olosuh
teisiin, mitkä kulloinkin ovat, ja tämä elä
män välttämättömyys se pakottaa myös val
tion taloudessa, niinkuin siteeraamassani 
valtiovarainvaliokunnan lausunnossa sano
taan, asettumaan samalle kannalle, jolle on 
pakko asettua myöskin yksityiselämässä, 
että pyrkii supistamaan menoja. Muuta 
tietä taloudellisen ahdinkotilan läpäisemi
seksi ei meillä ole olemassa. Mutta valtio
talouden hoidon samoin kuin koko meidän 
kansakunnan elämän, sekä taloudellisen että 
sivistyksellisen elämän, ensimmäisenä eh
tona on, että jokainen tässä maassa käsit
tää, että nyt tarvitaan ennen kaikkea yh
teisymmärrystä. Nyt ei ole se aika, että 
mahtipontisesti joittenkin ulkoparlament
taaristen voimain avulla aiotaan sekasor
toon kansa syöstä. Jos näin käypi, silloin 
koko meidän kansamme on hukassa. 

Ed. lVf o i l a n e n: Herra puhemies! Kun 
hallituksen ensi vuoden talousarvioehdotus 
viime lokakuussa lähetettiin valtiovarain
valiokuntaan; evästettiin valiokuntaa monel
takin taholta, että valiokunnan oli näissä 
vaikeissa oloissa noudatettava suurta pidät
tyväisyyttä talousarvion menopuolta käsi
tellessään. Samoilta ta:hoilta .ia myö!'lkin sa-

moihin aikoihin tehtiin kyllä suuri joukk(~ 
raha-aloitteita, joissa pyydettiin varsin suu
riakin summia rahoja erilaisia tarkoituksia 
varten. Mutta edustajantehtävässä varsin
kin valtiovarainvaliokunnassa sattuu usein
kin käymään niin, että oikea käsi ei ole tie
tävinään, mitä vasen käsi tekee. Käsi käs
kee, toinen kieltää. 

Evästyskeskustelussa annettuihin varoi
tuksiin olikin epäilemättä syytä enemmän 
kuin ennen. Olihan hallituksen budjetti
ehdotus jo har'\'inainen siinä suhteessa, että 
menojen kasvu oli saatu siinä pysähtymään, 
vieläpä oli saatu ruenoissa supistuksiakin 
aikaan. Tavallinen asiainkulkuhan on se, 
että talousarviot suurenevat joka vuosi. 
Niin on käynyt meilläkin jokseenkin joka 
vuosi itsenäisyytemme aikana. Hallituksen 
budjettiehdotukset ovat suurentuneet ja 
valtiovarainvaliokunta ja eduskunta ovat 
menojen puolta yhä suurentaneet. Asian
laita on yleensä kaikissa maissa se, että me
not lisääntyvät, eikä siitä tietysti olekaan 
mitään erityistä sanottavaa, mikäli ei ve
ronmaksajia täten kohtuuttomasti rasiteta. 
Ainoastaan taloudelliset vaikeudet saavat 
aikaan menojen kasvun pysähtymisen tai 
pakottavat suorastaan menojen vähentämi
seenkin. 

Me olemme nyt sellaisissa taloudellisissa. 
oloissa, että säästäväisyys valtion varojen· 
käytössä on välttämättömyys. Tämä tärkeä 
asia onkin nyt selvinnyt valtiovarainvalio
kunnalle paljon paremmin kuin ennen. Se 
näkyy siitä, että valiokunta on päässyt eh
dotuksissaan pienempiin lopp1mumeroihin 
kuin hallitus, vaikka sille on tarjottu suuri 
määrä hyödyllisiä ja epäilemättä useassa 
tapauksessa hyvinkin kannatettavia raha
aloitteita harkittavaksi ja niissä ehdotettuja 
rahamääriä budjettiin otettavaksi. 

Kun nyt valtiovarainvaliokunta on lähte
nyt, ainakin mitä säästäväisyyteen tulee, 
oikealle tielle, ei tällä kertaa ole syytä pa
lauttaa mieliin niitä aikaisempia tapauksia, 
jolloin sama valiokunta on lisännyt kym
meniä, jopa joskus satoja miljoonia halli
tuksen talousarvioehdotuksen· menopuolelle. 
Tämä omituinen seikka on johtunut siitä, 
että valtiovarainvaliokunta meillä on käy
tännössäkin muodostunut maan tosiasialli
seksi hallitukseksi niiden rahavarojen käy
tön määräämiseen nähden, jotka ovat edus
kunnan määrättävissä. Valtiovarainvalio
kunta on edesmenneinä vuosina käsitellyt 
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hallituksen esityksiä aivan vapaasti, mikäli 
lait ja asetukset eivät ole olleet tiellä, lisäten 
ja vähentäen eri määrärahoja täysin mie
lensä mukaisesti. Tämä valiokunnan eri
koisasema on tietenkin tunnettu koko 
maassa. Sen jaostojen puoleen kääntyvät 
virastot, jotka katsovat jotenkuten asiansa 
jääneen huomioon ottamatta hallituksen eh
dotuksessa. Yksityiset virkamiehetkin voi
vat sitä tietä saada joskus vaikka tosin hyvin 
harvoin helpotusta elämän okaisella tiellä 
\·aeltamiseen ja muut jonkun erikoisen asian 
harrastajat, olipa kysymyksessä melkein 
mikä asia tahansa, pitävät valtiovarain
valiokunnan jaostojen luona käyntejä usein 
tärkeämpinä kuin hallituksen luona kä~'lltiä. 
Ja minä luulen, että heidän käyntinsä val
tiovarainvaliokunnan jäsenten luona ei ole
kaan mennyt hukkaan. Jollen minä erehdy, 
niin on joskus jopa hallituksenkin taholta 
kehoitettu lähetystöjä kääntymään valtio
varainvaliokunnan puoleen, koska se on käy
tännössä ollut ainoa, joka voi viime kädessä 
apua antaa. En tiedä, onko missään maassa 
valtiovarainvaliokunnalla tai sitä vm'taa- • 
valla valioktmnalla sellaista asemaa kuin · 
meillä. :Mutta sen tiedän että budjettivalio
kunnat useimmissa maissa muuttelcvat hy
vin hellävaraisesti hallituksen talousarvio
ehdotusta, vaikka heillä tietenkin siihen on 
täydet valtuudet. :Meillä muuttuvat halli
tuksen esitykset joka vuosi valtiovarain
valiokunnassa· suuresti niin sisältöönsä kuin 
loppunumeroihinsakin nähden. Niinä muu
tamina vuosina, jolloin olen ollut valtio
varainvaliokunnassa, olen voinut panna 
merkille sen, että valiokunnan h.wttamus 
hallituksen esityksiin, olipa hallitus kulloin
kin minkä värinen tahansa, ei ole ollut ko
vin suuri. Mitenkään muuten ei voi selit- ' 
tää niitä suuria muutoksia, joita valiokunta : 
on hallituksen esityksiin, kuten kaikki tie· , 
dämme, tehnyt. En tietenkään puolestani : 
pidä kaikkia muutoksia menopuolellakaan 
tarpeettomina, usein voi esiintyä tapauksia, 
jolloin asianmukaisuus vaatii menopuolella
kin tuntuvampiakin muutoksia hallituksen 
esitykseen. Tulopuolen arvosteluhan näyt
tää olevan sitävastoin tarpeellisempi jo sii
täkin syystä, että valtion tulot ovat vasta 
myöhemmin syksyllä tarkemmin arvioita
vissa. H uomautukseni valtiovarainvaliokun
nan itsenäisestä käsittelystä koskevatkin 
tässä talousarvion menopuolen käsittelyä. 
En tahdo tässä yhteydessä kajota niihin syi-

hin, jotka ovat tehneet valtiovarainvaliokun
nasta niin vai>lmtusvaltaisen valiokunnan 
meidän parlamentissamme. Tahdon vain 
huomauttaa siitä, että kehitys meillä on kä· 
sitykseni mukaan mennyt väärään suuntaan 
tässä suhteessa ja että siltä tieltä on ennem
min tai myöhemmin palattava. Hallitukseen 
on luotettava myöskin ja ehdottomasti näissä 
budjettiasioissakin tahikka jollei luoteta, 
niin hallitusta on muutettava. Valtiovarain
valiokunta ei ole tarkoitettu maan todelli
seksi raha-asiain hallitukseksi. 'l'ämä on 
yksi niitä kohtia, joihin eduskunnan toi
minnassa on toivottu korjauksia ja jossa 
korjaus on tarpeen. 

:Minä havaitsin täällä ed. Helmi laustm
nosta, että hänestä päinvastoin on juuri 
kansanvaltaisuuden ehkä parlamenttaari
suudenkin kannalta ihanteellisin sellainen 
käytäntö, että hallituksen talousarvioehdo
tus otetan pengottavaksi ja käsiteltäväksi 
aivan läpikohtaisin momentti mornentilta ja 
muutettavaksi niinkuin valiokunta par
haaksi katsoo. Ja hän lausui tyytymättö
myytensä sen johdosta, että tänä syksynä 
on hallituksen taholta tehty erinäisiä ilmoi
tuksia ja lausuttu erinäisiä toivomuksia 
joidenkuiden tärkeimpien määrärahojen 
kohdalla. Minun mielestäni on kehitys tässä 
suhteessa kääntymässä kuitenkin oikealle 
toialle ja siihen suuntaan sen pitäisi edel
leenkin jatkua eikä suinkaan siihen suun
taan, jota ed. Helo näytti pitävän hyvänä. 

Mitä sitten tulee nyt käsiteltävänä ole
vaan tulevaa vuotta koskevaan talousarvio
ehdotukseen, on valtiovarainvaliokunta nou
dattanut suurta pidättyväisyyttä menojen 
lisäämisessä, hyläten m. m. eduskunnassa 
tehdyt · raha-aloitteet jokseenkin kokonaan 
;ja budjetin loppunumerot ovat pienemmät 
kuin hallituksen ehdotuksessa. Tähän on 
ollut sn-nä nykyinen ankara talouspula, 
joka on tehnyt supistukset välttämättömiksi. 
Budjetin käsittelyssä on käynyt selväksi, 
että valtion tulot ovat jatkuvasti osoittaneet 
erinäisillä tärkeillä aloilla tuntuvaa vähen
tymistä ja että kehitys ensi vuonna toden
näköisesti jatkuu samaan suuntaan. Kun 
ulkomaisten lainojen saamiseenkaan sopi
villa ehdoilla ei näytä olevan mahdollisuuk
sia lähiaikoina, on pyrittävä tulemaan omin 
avuin toimeen. Sitävastoin on valiokunta 
seurannut entisiä traditioitaan siinä, että se 
on· tehnyt runsaasti muutoksia menoarvion 
erinäisiin momentteihin. Niinpä vakitui-
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seen menoarvioon tehdyt lisäykset nousevat 
nytkin 22,408,800 markkaan asti ja ed. Helo 
sanoi, että niitä olisi tehty paljon enemmän, 
jos vain olisi siihen ollut aikaa. Näistä li- , 
säyksistä on 16,810,000 markkaa kulkulai- ': 
tosten ja yleisten töiden ministeriön koh- ' 
.dalla. Ainakaan näin suuriin lisäyksiin ei · 
minun mielestäni ole ollut pätevää syytä. 
Vielä suurempia lisäyksiä on valiokunta teh
nyt ylimääräiseen menoarvioon. Ne tekevät 
35,37 4,800 markkaa, josta määrästä noin 30 
milj. markkaa tulee maatalousministeriön 
osalle. Vaikka asutustoimintaakin on pyrit
tävä jatkamaan, ei valiokunnalla minun 
mielestäni näissä oloissa ja vastoin asian
omaisen ministeriön käsitystä ollut syytä 
tämän määrärahan lisäämiseen. Voidaan 
kyllä sanoa, että nyt on erittäin edullinen 
aika maatilojen ostamiseen, mutta valtiova
rainvaliokunnalle annettujen selvitysten 
mukaan, ja täällä on valtiovarainministeri 
vielä antanut lisäselvityksiä, tulevat halli
tuksen esittämät rahamäärät riittämään 
ensi vuoden tarpeisiin. 

Valtiovarainvaliokunnan tekemistä meno
jen vähennyksistä on ennen kaikkea mainit
tava puolustusmäärärahojen vähentäminen 
siitä, mitä hallitus talousarvioesityksessään 
ehdotti. Nämä vähennykset ovat vakinai
sessa menoarviossa 1,480,500 mk. ja kohdis
tuvat ne pääasiassa suojeluskuntalaitoksen 
ja osittain myös armeijan määrärahoihin. 
Valiokunnassa ei esitetty riittäviä perus
teita näiden määrärahojen vähentämiseen. 
Hallitus on esittänyt perustettavaksi 25 
aluepäällikön virkaa suojeluskuntapiireihin 
sekä pari upseerinvirkaa suojeluskuntain 
yliesikuntaan. Olen tullut vakuutetuksi 
siitä, että tämä johtovoimien vahvistaminen 
on suojeluskuntatyön laajentamisen vuoksi ' 
nyt välttämättömän tarpeellista. Toivotta
vasti on eduskunta tämän valiokunnan teke
män erehdyksen korjaava. 

Ylimääräisessä menoarviossa on va
liokunta vähentänyt puolustusmenoja 
25,100,000 markalla. Tämä vähennys kos
kee maa-, meri- ja ilmavoimien tarvikkeiden 
täydennyshankintaan tarvittavia määrära
hoja. Kysymyksessä on useampivuotisen 
ohjelman toteuttaminen, jota useat puolus
tuskysymystä pohtineet komiteat, yleisesi
kunta ja kaikki ammattimiehet tällä alalla 
ovat jo vuosikausia pitäneet välttämättö
mänä. Valiokunnalle on myöskin tämän 
ohjelman tarpeellisuus selvitetty. Minun 

mielestäni on sangen valitettavaa, että valio
kunta on tämän ohjelman toteuttamista tar
koittavia määrärahoja vähentänyt kokonai
sella neljäsosalla. Jos talousarvion menopuo
len käsittelyssä olisi seurattu tarkemmin 
hallituksen budjettiesitystä, mikä olisi val
lan hyvin voinut käydä päinsä, ei mitään 
vaikeuksia olisi aiheutunut puolustusmäärä
rahojen myöntämisestä hallituksen ehdotuk
sen mukaisesti. 

Valiokunnassa on, kuten mietintöön liite
tyistä vastalauseista näkyy, esitetty paitsi 
vasemmiston, myöskin maalaisliiton taholta 
se käsitys, että sellaista ohjelmaa, jonka hal
litus on puolustuslaitoksen tehostamiseksi 
ehdottanut, ei olisi hyväksyttävä ja että sitä 
koskeva perustelu olisi mietinnöstä poistet
tava. Tähän kysymykseen palataan lähem
min budjetin yksityiskohtaisessa käsitte
lyssä. Mutta koska tämä on niitä kysymyk
siä, jotka jo valiokunnassa ovat herättäneet 
suurta mielenkiintoa ja jonka ratkaisu on 
epäilemättä hyvin tärkeä, olen tahtonut jo 
tässä yhteydessä siihen viitata. Tahdon sa
malla kiinnittää huomiota siihen seikkaan, 
että puheenaolevan vastalauseen allekirjoit
tajana on äskeinen puolustusministeri, val
tiovarainvaliokunnan puheenjohtaja, ed. 
Niukkanen. 

Sen selvityksen nojalla, mikä tästä asiasta 
on puolustusjaostolle ja valtiovarainvalio
kunnalle annettu, on puheenaolevan ohjel
man toteuttamista seura,avina vuosina pi
dettävä välttämättömänä. Ja siinä mielessä 
minä olen kannattanut sen toteuttamiseen 
tarvittavan määrärahan myöntämistä vä
hentymättömänä jo ensi vuoden menoar
viossa. Toivottavasti ei se kanta, joka 
edellä sanotussa vastalauseessa esitetään. 
ole saava osakseen eduskunnan kannatusta: 

Täällä on jo huomautettu siitä, että ta
lousarvion käsittely on erityisesti valtion tu
lojen uhkaavan vähentymisen vuoksi ollut 
nyt entistä paljon vaikeampaa, se on pakot
tanut suureen varovaisuuteen ensi vuoden 
tulojen arvioimisessa ja myöskin ehdotta
maan erinäisten tullien koroittamista vielä 
siitäkin, mitä hallitus on ehdottanut. Valio
kunta on mietintönsä yleisperusteluissa 
huomauttanut niistä vaikeuksista, jotka val
tiotaloudessamme esiintyvät, ja että ne vaa
tivat valtion menojen supistamista. Edus
kunta on kuitenkin viime päivinäkin ja vii
meksi eilispäivänä sitonut valtion varoja 
pitkiksi ajoiksi eteenpäin. Kuitenkin on 
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otettava huomioon sellainenkin mahdolli
suus että entisiäkin lakeja, joiden olemassa
olo ~aatii valtion varoja, on ruvettava vähi
tellen purkamaan. Uusiin rahoja vaativiin 
lakeihin ja muihin menojen lisäämisiin on 
senvuoksi suhtauduttava mitä suurimmalla 
varovaisuudella. 

Puhe m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan kello 19. 

Eduskunnan istunto keskeytetään kello 
16,53. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Yleiskeskustelu valtion tulo- ja menoarvio
ehdotuksesta jatkuu: 

Ed. A a 1 t o-S e t ä 1 ä : Herra puhemies ! 
- Tällä hetkellä, jolloin ensi vuoden tulo
ja menoarvioesitys on eduskunnassa valtio
varainvaliokunnasta palanneena odotta
massa lopullista ratkaisuaan, muistuu elä
västi mieleeni kaksi saman tulo- ja meno
arvion lähetekeskustelussa annettua lau
suntoa. Toinen niistä oli ed. Helon ja toi
nen herra kulkulaitosministerin antama. 

Ed. Helo alkoi lausuntonsa sanomalla, 
että hallitus valtiolliseen ohjelmaansa näh
den on ollut sidottu sen rikollisen ja yhteis
kunnanvastaisen liikkeen ohjelmaan, joka 
maata viime aikoina oli ennen kuulumatto
maHa tavalla häväissyt, mutta että mitä yh
teiskunnalliseen ohjelmaan tuli, niin aina
kin oli näyttänyt siltä, kuin hallituksella 
siinä suhteessa olisi vapaat kädet. Arvos
teltuaan sitten hallituksen budjettiesitystä 
- rohkenen sanoa, ei fil. tohtori ja lakit. 
kandidaatti Helon kannalta, vaan sosiali
demokraattisen edustaja Helon kannalta
tulee ed. Helo siihen loppupäätelmään, että 
samoinkuin meillä aikaisemmin on ollut 
luokkabudjetteja, sosialidemokraattisia bud
jetteja ja maalaisliittolaisia budjetteja, niin 
on nyt esilläoleva budjettikin luokkabud
jetti, jota voidaan nimittää työnantajain 

budjetiksi. Ollaksemme rehellisiä ed. Hc
lolle, on kuitenkin sanottava, ettei hän ver
taa yhteiskuntaa ja valtiota työnantajaan, 
kuten oikein olisi ollut, vaan koettaa usko
tella, että esilläoleva budjetti on hallituk
sen vastapalvelus yksityisille työnantajille 
ja työnantajaryhmille, vastapalvelus, joka, 
on tarkoitettu korvaamaan ne rahat, joilla 
työnantajat rahoittivat kansanliikkeen. 
Tämän, sanoisinko, solvauksen vasemmisto 
palkitsi hyvä-huudoin, joten esitystä voita
neen pitää vasemmiston yleisenä kannan
ilmaisuna. 

Herra kulkulaitosministerin lausunnosta 
tahdon erikoisesti painostaa lausunnon lop
pupuolta, jossa kulkulaitosministeri lausuu, 
että tällä erää on varsinaisesti kysymys sen 
hoitamisesta, mitä valtion hoitoon on tullut, 
ja hän jatkaa: ,Tällainen huusholli, kuin 
tämä", - tarkoittaen esilläolevaa budjet
tia - ,ei vielä millään tavoin kuvasta köy
hän miehen taloutta. Se on rikkaan miehen 
taloutta aikojen huonontuessa. Se ei pe
rustu siihen, että nyt koetottaisiin päästä 
uuteen systeemiin, vaan se perustuu siihen, 
mitä viimeisinä vuosina on tehty ja jota 
täytyy jatkaa. Me voimme ehkä sanoa, että 
tämä on työnantajan huushollia, mutta se ei 
ole hyvän työnantajan huushollia, vaan 
ajattelemattoman miehen huushollia. Heti 
kun taskussa rahoja löytyy, niin niitä käy
tetään, ja Sitten kuin rahat loppuvat, niin 
menot täytyy vähentää vaivalla, niinkuin 
nvt." 

·Katson olevan sy~ytä palauttaa nämä lau
sunnot mieliin, ennen kuin ryhdyn lähem
min tarkastelemaan valtiovarainvaliokun
nan mietintöä, jotta saisimme oikean taus
tb.n arvostelulle. 

Yksityiskohtaisessa tarkastelussa on en
sinnä todettava, että ne 71 rahaasia-aloi
tetta, jotka hyväksyttyinä olisivat tietäneet 
useiden satojen miljoonien lisämenoa bud
jettiin, ovat melkein 100 prosenttisina tul
leet hylätyiksi. Toivottavasti edustajat ot
tavat tästä tarpeellista oppia ja tekevät 
vastedes aloitteita valtion raha-asialliset 
mahdollisuudet huomioon ottaen. Tällai
sesta järjettömästä aloitetulvasta on myös 
se ikävä seuraus, että se vie helposti sellai
setkin asiat kielteiseen lopputulokseen, 
mitkä itse asiassa ansaitsisivat tulla hyväk-
sytyiksi. · 

Kuten valiokunnan mietinnöstä näkyy, 
on valiokunta saanut hallituksen esityksen 
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sellaiseen lopputulokseen, että mietintö 
osoittaa 1. 7 milj. markan säästöä, jolloin 
kuitenkin on huomattava, että tuloa on las
kettu olutverosta 20 milj. markkaa, mikä 
määrä ainakin suurelta osalta jää saamatta, 
ellei oluen prosenttiin nähden tapahdu sen
laatuista muutosta, kuin hallitus on esittä
nyt. Tämä voidaan varmuudella sanoa, 
jota paitsi on mahdollista, etteivät muut
kaan tulot nouse edes valtiovarainvaliokun
nankaali arvioimiin määriin, mutta lupa 
kuitenkin on toivoa niiden nousevan. Jo 
nyt, kun eduskunta eilen hyväksyi hevos
siittolain, joka hallituksen esityksen mu
kaan tietää ensi vuoden menoihin 3 milj. 
markan lisäystä, päättyy budjetti itsr 
asiassa 1.3 milj. markan vajaukseen. 

Mikäli vakinaisten menojen 8 ensimmäistä 
pääluokkaa koskee, voitanee ne sivuuttaa 
maininnalla, ettei niihin ole kaikkiin tehty 
muutoksia ollenkaan ja sikäli kun muutok
sia on tehty, ovat ne vailla asiallista kanta
vuutta ja perustuu menojen nousu, kuten 
esim. 7 pääluokassa, arviomäärärahojen eri
laiseen arviointiin. 9 pääluokan, puolus
tusministeriön, kohdalla tehdyillä vähen
nyksillä sen sijaan on asiallista merkitystä 
ja erittäin toivottavaa olisikin, että edus
kunta ottaisi ne huomautukset varteen, 
mitkä ovat tehdyt I, IV ja VII vastalau
seessa. 

10 pääluokan, opetusministeriön, kohdalla 
tehdyistä muutoksista ei liene tässä yhtey
dessä muuta sanottavaa, kuin että IV lu
vun 26 momentin kohdalle pantu perustelu 
lienee asiantuntemattomuuden aiheuttama. 
Sen sijaan on 10 pääluokan menojen todel
lista määrää arvioitaessa sanottava, että ne 
pitävät paikkansa vain edellyttäen, että 
hallituksen esitys n :o 48 kansakoululaitok
sen kustannuksista annetun lain muuttami
sesta tulee hyväksytyksi. Jos näin ei ta
pahdu, tulee huomattava menojen ylitys 
tällä kohdalla tapahtumaan. 

11 pääluokkaa, maatalousministeriötä, ei ' 
voida vaitiollen sivuuttaa. Yleisesti voim- 1 

me sanoa, että tämän pääluokan kohdalla 
on vuosien kuluessa tehty syntiä ehkä 
enempi kuin kenties minkään muun sellai
sen kohdalla. Väärinkäsitysten välttämi
seksi sanon heti alussa, etten suinkaan kiellä 
maanviljelyksen erinomaisen suurta merki
tystä enkä sitä, että valtio on ollut suoras
taan velvollinen tällä kohtaa käyttämään 
varsin suuria rahaeriä. Tarkoitan sitä, että 

maatalousmäärärahojen käytössä on ollut 
erinomaisen suurta suunnitelmattomuutta. 
On ainoastaan tunnettu kipeää tarvettat 
että maatalouden tilaa olisi nostettava, 
mutta miten ja millä tavoin tämän tulisi 
tapahtua tarkoituksenmukaisimmin, siitä ei 
kenelläkään ole ollut aavistustakaan. On 
tyydytty siihen, että määrärahoja on osoi
tettu erilaisiin maataloudellisiin tarkoituk
siin ja määrärahoja on sitten käytetty niin 
kuin on käytetty. Esim. asumuskysymys on 
meillä vielä tälläkin hetkellä, jolloin tähän 
tarkoitukseen on myönnetty satoja miljoo
nia, aivan alkuasteella. Mikä on oleva asu
tustoiminnan päämäärä ja pyrkimys, se ei 
ole vielä ollenkaan selvillä. Tämä näkyy 
parhaiten pienviljelijäkysymyksen sekasot
kuisuudesta. Pienviljelystä meillä on har
rastettu, siitä puhuttu ja kirjoitettu, sillä 
agiteerattu ja siihen miljoonia käytetty, ja 
kuitenkin: nyt alkavat käsitteet itsenså 
pienviljelijäväestön keskuudessa selvitä si
käli, että siellä tullaan tietoisiksi pienvilje
lyksen kannattamattomuudesta yksityista
loudellisessa ja kansantaloudellisessa mie
lessä, ellei pienviljelijä samalla voi olla 
suurviljelijä tai ainakin varsinainen tuot: 
taja jollakin maatalouden erikoisalana, 
esim. puutarhanviljelyksen, siipikarjanhoi
don tai jonkun muun sellaisen. Tässä is
tuntosalissa tuskin tätä tunnustetaan, mutta 
kysykää todellisilta pienviljelijöiltä, niiltä, 
jotka saavat leipänsä tästä ammatista, niin 
saatte tietää asian todellisen laidan, jota 
poliittinen pienviljelijä ei koskaan tunnusta 
tai ehkei koskaan tule huomaamaan. Lop
putulos on se, että me olemme luoneet maan
viljelijäluokan, joka ei tule toimeen ammac 
tillaan. Tämä on ollut sellaista huushol
lia, mihin herra kulkulaitosministerin 
alussa mainitsemassani lausunnossa viitat
tiin, ja kun meillä nyt ensi vuonna, 1931, 
on käytettävänä esim. asutustarkoituksiin 
asutushallituksen arvioinnin mukaan 77 
milj. markkaa ja herra rahaministerin ar
vion mukaan 96 milj. markkaa, niin rohke
nen toivoa, että eduskunta lopullista pää
töstä tehdessään ottaa tämän huomioon ja 
vähentää asutustarkoituksista 20 milj. 
markkaa. (Ed. Lohi: Kyllä paranee niiden 
asema!) -- Ehditään ensin saada jotain 
lopullista suunnitelmaa ja sitten käytetään 
enempi rahoja, minä tulen tähänkin koh
taan vielä. 

12 pääluokkaan, kulknlaitosministeriöön, 
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nähden on lausuttava, että tälläkin kohtaa 
valiokunta on tahtonut jatkaa sitä ymmär
tämättömän työnantajan politiikkaa, jota 
kuluneina vuosina on harrastettu. Katson, 
että valiokunnan lisäykset samoinkuin pois
totkin hallituksen esityksestä ovat olleet ai
heettomia, ja toivon, että eduskunta tulee 
pääasiassa palaamaan hallituksen esityksen 
kannalle. Ja vaikkakaan en kiellä niiden 
asiain hyvää tarkotusta, joiden vuoksi va
liokunta on lisäyksiä tehnyt, niin kuitenkin 
tahdon huomauttaa, ettei ole sidottava kaik
kia mahdollisia varoja niin, ettei hallituk
sella ja eduskunnalla senjälkeen enää ole 
mitään mahdollisuutta osoittaa varoja sil
loin kun tarve ja tilanne todella niin vaa
tivat. Viittaan myös valtiovarainvaliokun
nan herra puheenjohtajan tänään tästä 
täällä antamaan lausuntoon. 

Pääluokista 13 :sta eteenpäin ei ole eri
koisempaa sanottavaa. 14 pääluokan koh
dalla tahtoisin kuitenkin tehdä erään reu-. 
namuistutuksen, nim. sen, ettei sellaisina 
aikoina kuin nykyinen on, ole aihetta kar
tuttaa III luvun 9 momentin kohdalla mai
nittua vanhuus- ja työkyvyttömyysrahastoa, 
koska kuitenkin tarkoituksen toteuttaminen 
nykyisenä aikana on mahdollisuuksien ulko
puolella ja koskei tämä toteuttaminen voi 
milloinkaan tapahtua tämän rahaston 
avulla, vaan kansan vuotuisten tulojen on 
toteuttamisen hetkellä ja sen jälkeen kyet
tävä kestämään se rasitus, minkä vanhuus
ja työkyvyttömyysvakuutuksen toteuttami
nen tuottaa. 16 pääluokan IV luvun 1 mo
mentin johdosta tahtoisin huomauttaa, että 
on masentavaa, ettei hallituksen esitystä ole 
hyväksytty. On tosiaan kohtuutonta, että 
vapaussodan invaliidit, jotka eivät ajoissa 
huomanneet eläkettä tai avustusta hakea, 
nyt edelleen pakoitetaan odottamaan oikeu
denmukaista korvausta kuluneelta ajalta 
ainakin yhden vuoden. 'l'ämä asia on ereh
dyksestä jäänyt pois kokoomuspuolueen 
edustajien vastalauseesta. 

Mikäli ylimääräisen menoarvion kohdalla 
hallituksen esitykseen tehtyjä muutoksia 
koskee, niin katson ne sellaisiksi, ettei niihin 
ole syytä tässä yleiskeskustelussa puuttua 
varsinkin sen vuoksi, kun hallituksen ta
holta on annettu valiokunnan ymmärtää, 
että valiokunnan mietintö puolustusministe
riöön kohdistuvan IV luvun 11, 12 ja 13 
momentin kohdalla pemsteluineen tyydyt
tää hallitusta. Tästä huolimatta tahdon kui-

tenkin merkitä oman yksityisen kantani 
asiassa lausumalla, että pidän vähennystä 
sanottujen momenttien kohdalla peräti vali
tettavana. Ainoa lohdutus olkoon, että koh
talo armahtaisi meitä, eikä saattaisi meitä 
katkerasti katumaan tehtyjä vähennyksiä. 

Palaan lopuksi ed. Helon lähetekeskuste
lussa antamaan alussa mainitsemaani lau
suntoon. 

Ed. Helo on ensimmäisenä allekirjoitta
nut sosialidemokraattisen ryhmän edusta
jien vastalauseen n :o 10, joten sitä voidaan 
pitää hänen laatimanaan. Kun kaikki sosia
lidemokraattiset valtiovarainvaliokunnan jä
senet ovat vastalauseen allekirjoittaneet, 
lienee lupa myös olettaa, että vastalause ku
vastaa ryhmän edustajien kantaa asiassa. 
Näin ollen on luonnollista, että tällä vasta
lauseella on tahdottu korjata ja poistaa bud
jetista ne viat ja puutteet, joiden vuoksi ed. 
Helo nimitti sitä työnantajien luokkabudje
tiksi, jolla näille tahdotaan korvata ne ra
hat, jotka he käyttivät lapualaisliikkeen ra
hoittamiseen. 

Jos tarkastamme X :ttä eli siis sosialide
mokraattien vastalausetta, niin huomaamme, 
että ehdotetut vähennykset vakinaisen me
noarvion kohdalla tekevät 19.7 miljoonaa ja 
ylimääräisen kohdalla 67.2 miljoonaa eli 
yhteensä 86.9 miljoonaa markkaa. Lisäyk
set vakinaisen menoarvion kohdalla taasen 
tekevät 27.55 milj. markkaa ja ylimääräisen 
kohdalla 78.25 milj. markkaa eli yhteensä 
105.s milj. markkaa. Lopputulos on siis se, 
että vastalause tietäisi 18.9 milj. markan 
lisäystä tulo- ja menoarvioon eli siis saman
suuruista lisävajausta, jonka täyttämiseen 
ainakaan sosialidemokraattisen horisontin 
mukaan ~i olisi olemassa mitään keinoja 
koskapa heidän kantansa ensi vuoden tul
leihin nähden tietäisi tämän vajauksen li
säämistä useilla sadoilla miljoonilla mar
koilla, eikä sitäpaitsi kotimainen laina tällä 
hetkellä ole muuta kuin harhakuva. (Ed. 
Huttunen: Jos Kosola hommaisi lainan!) 

Tultuani näin pitkälle en voi muuta 
kuin lukea kohdan ruotsalaisen talousmie
hen professori Gustaf Casselin kirjasta 
,Sosialismi vai edistys". Tämän kirjan 135 
sivulla lausutaan m. m.: ,Sosialismi saavut
taa yleistä suosiota ennen kaikkea siitä 
syystli, että se vapauttaa ihmiset epämiel
lyttävästä asiasta, nimittäin joutumasta 
välittömästi vastakkain kovien taloudellis
ten välttämättäroyyksien kanssa. Sosiali<J-
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tien tapa aina ja alati pyytää määrärahoja 
tarkemmin punnitsematta, mistä varat on 
otettava tai mitä aukkoja ja rajoituksia toi
silla tahoilla täytyy aiheutua liian avokäti
sestä varojen myöntämisestä, valaisee sel- : 
västi, miten halpahintaisin keinoin sosia- J 
lismi tavoittelee kansan suosiota. Samanlai
nen esimerkki on työttömyyskysymyksen 
käsittelytapa, jolloin ei koskaan vakavasti 
tahdota syventyä kysymykseen, missä mää- ' 
rin työttömyyden poistaminen määrärahain 
myöntämisellä todellakin on taloudellisesti 
ajateltavissa. Talousmies, jonka tehtävänä 
on joka päivä ja joka hetki osoittaa niitten 
mahdollisuuksien rajoittuneisuus, joita 
meillä on käytettävissämme, saa havaita, 
ettei tämä tehtävä ole hänelle tienä yleiseen 
suosioon. Sosialismin tie on päinvastainen. 
Mutta näinhän on asianlaita muillakin ih
miselämän aloilla. Hankkiihan puoskari 
miedoilla öljyvoiteilla ja kättenpäällepane
misella itselleen enemmän kansan kiitosta 
kuin lääkäri, joka käy käsiksi tautiin sen 
juuria myöten ja ottaa käytäntöön aineet ja 
keinot, joita todella tarvitaan". 

Minusta sosialidemokraattisessa vastalau
seessa esitetyt lisäykset ja vähennykset ovat 
juuri senlaatuisia kuin tässä kirjassa sano
taan. Ja mitä nämä vähennykset sitten kos
kevat? Etsivän keskuspoliisin 5,700,000 
markan määräraha on otettu kokonaan pois, 
samoin ehdotetaan poistettavaksi Ameri
kassa toimivan Suomi-synoodin 100,000 
markan suuruinen määräraha, ja loput 79.9 
miljoonaa on otettava pois puolustuslaitok
sen menoista. Lisäykset taasen koskevat 
työ- ja muita määrärahoja, joitten avulla 
sosialidemokraatit ilmoittavat tahtovansa 
lieventää työttömyyttä. 

Minun täytyy kysyä, tarkoittavatko her
rat sosialidemokraattiset valtiovarainvalio
kunnan jäsenet, että he näillä muutoksilla 
muuttavat tämän budjetin, jota ed. Helo 
nimitti, jos saa sanoa, ,lapualaiseksi bud
j etiksi ", hänen tänä päivänä nimi ttämäk
seen normaalibudjetiksi. Pienellä se silloin 
on muutettavissa ja - ainoastaan puolus
tuskuntoisuuden kustannuksella, sen puo
lustuskuntoisuuden kustannuksella, josta 
siunausta on sosialidemokraateille yhtä pal
jon kuin porvareillekin. Rohkenen väittää, 
että sosialidemokraatit vastalauseessaan jos 
missä ovat vain ottamisen vuoksi ehdotta
neet määrärahoja evättäväksi toisaalta ja , 
lisättäväksi toisaalle ollenkaan punnitse-• , 

matta mahdollisuuksia. Erikoisesti tahdon 
huomauttaa, että sosialidemokraatt~en eh
dottamat määrärahat työttömyyden torju
miseksi tietäisivät valtiovarojen sitomista 
sellaisiin yrityksiin, jotka puolestaan hyvin 
hitaasti, jos ollenkaan, antavat yhteiskun
nalle takaisin niihin kiinnitetyt pääomat. 
(Vasemmalta: Antaako sotalaitos '?) Ikävä 
kyllä on viimeaikainen kehitys meillä kulke
nut yleensä tähän samaan suuntaan, mutta 
tällä ei voi kukaan puolustautua, vaan pää
omien sijoittamista työttömyysmääräraho
jen ja hätäaputöiden muodossa on ohjattava 
vakavasti siten, että kiinnitetyt varat no
peasti antavat kansakunnalle uutta pää
omaa, jos mielitään työttömyyttä todella 
vakavassa mielessä vastustaa. 

En malta tässä yhteydessä olla lukematta 
erästä pientä kohtaa ennen mainitsemani 
Casselin teoksesta sivulta 123. Tässä nimit
täin on erinomaisen kuvaava kohta ja opet
tava kohta sekä sosialidemokraateille että 
myöskin maalaisliittolaisille. Koska minä 
luulen, että he eivät ole tätä lukeneet, niin 
minä pyydän tästä pienen kohdan lukea. 
,On kuitenkin ajateltavissa, että pääomaa 
sopivasti sijoittamalla voidaan aikaansaada 
laajempi työvoiman käyttäminen ja sillä ta
voin torjua työttömyyttä. Eri tuotannon
haarat ovat nimittäin erilaisia vaatimiinsa 
pääomamääriin nähden, ja jos tuotanto 
suunnataan vähimmän pääomaa vaativiin 
tuotannonhaaroihin, voidaan kenties käytet
tävissä olevilla pääomamäärillä aikaansaada 
laajempaa työvoiman käyttöä. Hätäapu
työt pitäisi tässä tarkoituksessa järjestää 
niin, että ne mahdollisimman lyhyessä 
ajassa tuottaisivat valmiita kulutusesineitä, 
joita voitaisiin myydä. Silloinhan olisi va
roja käytettävissä uusien töitten järjestä
miseen tarvitsematta uudestaan turvantua 
pääomamarkkinoihin. Onhan tämä liike
elämässä tavallisen katsannon mukaan aivan 
ilmeistä. Vallalla oleva työttömyyspolitiikka 
näyttää kuitenkin enimmäkseen kulkevan 
aivan päinvastaista suuntaa. Työvoima 
ohjataan töihin, jotka eivät tuota mitään tai 
tuottavat vasta vähitellen ja kaukaise~<sa tu
levaisuudessa. On todellisuudessa tehty 
aivan samoin kuin jos olisi määrätty varoja 
käytettäväksi suuria pääomia vaativiin lai
toksiin, sanokaamme rautateihin tai kana· 
viin. Siten on vain sidottu yhteiskunnan 
pääomia epämääräisiksi ajoiksi eikä pää
omaa tällä tavoin käyttämällä ole voitu 
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toimittaa mitään työttömyyden poistami
seksi. 

On tietysti vaikea löytää sopivia töitä, 
jotka nopeasti tuottaisivat niihin uhratut 
kustannukset. Jos vapaa työvoima voitai
siin siirtää maanviljelykseen ja siten ai
kaansaada tehokkaampi viljelys, niin silloin
han voitaisiin toivoa nopeita tuloksia lisään
tyneitten satojen muodossa. Mutta sellai
sesta työstä voi maanviljelys maksaa vain 
hyvin pieniä työpalkimja, oleellisesti pie
nempiä kuin ne, joita maksetaan teollisuu
dessa. Yleensä piileekin sangen oleellisesti 
työttömyyden salaisuus siinä maanviljelyk
sen ja teollisuuden palkkatasojen erossa, 
jota meidän uudenaikaisissa yhteiskunnis
samme enemmän tai vähemmän keinotekoi
sesti pidetään voimassa.'' Tästä meillä to
della on paljon opittavaa. Meillähän jos 
missään voidaan työttömyysmäärärahat hel
posti ohjata maanviljelyksen palvelukseen. 
Meillähän on jokaisessa kunnassa esim. sel
laisia vedenvaivaamia seutuja, joiden ojit- , 
taminen suorastaan tietäisi maan tuotannol
lisen realipääoman lisäämistä runsain mää
rin. En katso tarpeelliseksi syventyä tähän 
kysymykseen tässä yhteydessä tämän enem- 1 

pää. Riittä:köön sanottu vaan osoittamaan, 
että mahdollisuutemme tässä kohden ovat 
melkeinpä rajattomat. 

Yksi ,vika" tai ,puute" tällaisella me
nettelyllä kylläkin olisi, nimittäin se, että 
yksityisten maanviljelijäin hyväksi kenties 
tulisi hyötyä enempi, kuin mitä he rahalli
sesti osallistuvat kustannuksiin. Tälle 
, vialle" vastapainona olisi kuitenkin se 
suurenmoinen kansantaloudellinen hyöty, 
mikä koituisi uuden realipääoman ja laajen
tuneiden työmarkkinain muodossa, hyöty, 
minkä käsitykseni mukaisesti pitäisi rau
hoittaa niitäkin, joita tämä ,vika'' pahen
taa. 

Ed. C a j a n d e r: Herra puhemies! Kä
sillä olevaan talousarvioehdotukseen on, 
kuten jo usealta taholta on huomautettu, 
epänormaalinen taloustilanne painanut ras
kaan leimansa. V aitiotaloudessa lama-aika 
alkoi tuntua myöhemmin kuin yksityisessä 
liike-elämässä, m. m. koska useat tärkeät 
valtion saatavat, kuten välittömät verot, 
metsänhinnat y. m. peritään suureksi osaksi 
vasta vuotta myöhemmin. Mutta lama
ajan vaikutuksen alettua kerran tuntua on 

se valtion talouteen painanut leimansa sitä 
raskaammalla tavalla. 

Kun vuosi sitten eduskunnassa oli käsi
teltävänä valtion talousarvioesitys, oli val
tiotalouden tila vielä melkoisen tyydyttävä. 
Vielä vuoden vaihteessa oli valtion pääoma
säästö riittävän suuri, yli 600 milj. mark
kaa. Vielä kevätistuntokaudella, silloinen 
hallitus piti valtion taloudellista asemaa 
siksi toivehikkaana, että katsoi voivansa 
antaa eduskunnalle useita rahaesityksiä, 
jotka yhteensä merkitsivät yli 70 milj. mar
kan vähennystä pääomasäästöön. 

Tilanne oli melkoisesti muuttunut jo sil
loin, kun nykyinen hallitus astui toimeensa. 
Ryhtyessään valmistamaan talousarvioesi
tystään oli hallituksella työnsä pohjana edel
lisen hallituksen laatima melkein valmis 
luonnos, johon hallitus lienee tehnyt vain 
suhteellisesti lieviä muutoksia - lukuunot
tamatta että erinäisiin suurmäärärahaisiin 
momentteihin nähden toimitettiin melkoi
sia, osittain 10-miljoonaisiakin vähennyk
siä, että useita puolustusmenoja ehdotettiin 
huomattavasti lisättäväksi ja että osa me
noja ehdotettiin maksettavaksi lainaamaila 
siihen tarvittavat varat vanhuus- ja työky
vyttömyys vakuutusrahastosta. 

Koska tulolähteiden heikennyttyä täten 
menetellen ei kuitenkaan ollut mahdollista 
saada talousarviota tasapainoon, oli välttä
mätöntä ehdottaa lisätulleja, joiden avulla 
tullituotto voitiin arvioida 260 miljoonaa 
nykyistä suuremmaksi, täytyi tiukentaa 
tupakkavalmisteiden veroa, joten se saatai
siin tuottavammaksi, täytyi esittää uutena 
verona paljon väittelyä aiheuttanut mallas
juomavero sekä aikaansaada tulo- ja omai
suusveroon sellaisia täydennyksiä, jotka 
vahvistaisivat tämän veron tuottoa. Näin 
menetellen hallitus sai valtion tulo- ja me-

1 noarvion päättymään 102 milj. markan yli
jäämään, mikä merkittiin erityisenä mo
menttina budjetin menopuolelle ja jota kai 
oikeastaan oli pidettävä eräänlaisena vara
rahastona siltä varalta, että tulo- ja meno
arvio sattuisi pettämään. 

Se talousarvioehdotus, minkä valtiova
rainvaliokunta sai tarkastettavakseen, oli 
siis oikeastaan normaaliajan talousarvio, 
joka soveltuakseen olennaisesti toisenlaiseen 
taloustilanteeseen kuin mitä varten se alku
jaan oli luonnehdittu, oli suurten moment
tien kohdalla tullut vahvasti typistetyksi 
ja joka oli saatu tasapainoon kiristämällä 
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verot määriin, joihin meillä ei ollut pitkään 
aikaan totuttu. 

kuin menot. Kestää aina jonkun aikaa, en
nenkuin hinta- ja palkkataso kokonaisuu
dessaan on ennättänyt mukaautua alem
maksi, jolloin taas palautuu normaalisempi 
suhde tulojen ja menojen välillä. 

Tällaisena siirtokautena korkeammalta 
hinta- ja elinkustannustasolta aiemmalle, 
mikä siirto tässä tapauksessa nähtävästi 
merkitsee siirtymistä, suhteellisesti katsot
tuna, pysyvästi aiemmalle tasolle, olisi luon
nollisesti asianmukaista saattaa budjetti ta
sapainoon turvautumaHa osittaisesti lainaan, 
sillä nytkin sisältyy budjettiin huomattava 
määrä sellaisia sijoitusmenoja, joita valtio
talouden kannalta voidaan pitää tuottavina 
sijoituksina. Syistä, jotka ovat kaikille tun
nettuja, ei maallamme kuitenkaan tätä ny-
kyä ole aihetta esiintyä ulkomaisilla laina
markkinoilla. Mikäli taas kotimaassa yrit
teliäisyyden lamaantumisesta on kertynyt 

Aika, jonka valtiovarainvaliokunta on 
saattanut käyttää talousarvioesityksen ja 
siihen liittyvien veroesitysten tarkasteluun, 
on ollut lyhyempi kuin milloinkaan ennen 
viime kymmenvuotiskaudella. Siinä kii
reessä, jossa valiokunnan on ollut työnsä 
suoritettava, ei talousarvioehdotukseen ole 
ollut mahdollista tehdä olennaisempia kor
jauksia. Jotta siitä olisi tullut täysin ny
kyistä lama-aikaa vastaava talousarvio olisi 
oikeastaan alkulähteitä myöten pitänyt joh
donmukaisesti - kaikkia tarpeita merki
tyksensä mukaisesti toisiinsa harkiten ver
tailemalla- momentti momentilta toteuttaa 
menojen supistus kautta linjan. Ajan vä
hyyden vuoksi ei sellaiseen kuitenkaan olisi 
ollut minkäänlaisia mahdollisuuksia, eikä ! 

sellainen tehtävä edes kuulu valtiovarain
valiokunnalle eikä eduskunnalle. Supistuk
sia onkin tehty vain hajanaisiin kohtiin. 

vapaata pääomaa, se hyvinkin tarvitaan yk
' sityiseen tuotannolliseen toimintaan, m. m. 

maatalouden pelastamiseen lyhytaikaisista 
korkeakorkoisista lainoista. 

Todellisuusoloja silmälläpitäen ei valio
kunta, huomioonottaen lamakauden aiheut
taman yhä lisääntyvän työttömyyden, kui
tenkaan ole katsonut voitavan supistaa työ
määrärahoja niin vahvasti kuin hallitus oli 
esittänyt. Niinil~än todellisuusolot huo
mioonottaen ei valiokunta myöskään ole voi
nut arvioida odotettavissa olevia tuloja niin 
korkeiksi kuin hallitus. Osittain nimittäin 
on tulotilanne huonontunut senjälkeen kuin 
hallitus laati tulo- ja menoarvionsa, osit
tain ovat lamakauden epäedulliset vaikutuk
set valtiotalouteen huomattavammalla ta
valla selvinneet vasta viimeisinä kuukau
sina. Lopputulos kaikesta on ollut, että se 
talousarvioehdotus, jonka valiokunta puoles
taan esittää eduskunnalle, näennäisesti ja 
eräissä katsannoissa tosiasiallisestikin on 
epäedullisempi kuin se, minkä hallitus an
toi eduskunnalle; mutta epäilemättä se sa
malla on melkoista todellisuuspohjaisempi. 
Hallituksen talousarvioesityksensä viimei
seksi menomomentiksi merkitsemä 102 mil
joonan markan määräraha pääomasäästön 
vahvistamiseksi on huvennut olemattomiin 
- toisin sanoen: riittämättömän pääoma
säästön vahvistamisesta ei tule mitään -
ja tasapaino tulojen ja menojen välillä on 
voitu saavuttaa vain yhäkin kiristämällä vä
lillistä verotusta. 

Laskusuunnan vallitessa on talousarvion 
laatiminen aina vaikea tehtävä, syystä, että 
silloin yleensä tulot vähenevät nopeammin 

Kun siis lainaamistie on valtiolta sulettu, 
ei ole mitään muuta keinoa valtion ensi vuo
den tulo- ja menoarvion tasapainoon saat
tamiseksi kuin verotusta kiristämällä kar
tuttaa valtion tuloja. Kun välillisen vero
tuksen, jota hallitus pääasiallisesti on koro
tettavaksi ehdottanut, ollakseen tässä suh
teessa tehokas, täytyy kohdistua tärkeimpiin 
kulutustavaroihin, ennenkaikkea ravintoai
neisiin, varsinkin viljaan, sekä sellaisiin 
nautintoaineiden tapaisiin välttämättömyys
tarvikkeisiin kuin kahviin ja sokeriin, joita 
ilman ei köyhinkään mökkiläinen voi olla, 
tulee tästä verotuksesta olemaan seurauk
sena, että elinkustannustaso ei pääse alene
maan siinä määrässä kuin lamakauden voit
taminen suhteellisesti lievillä vaurioilla vaa
tisi. 

Ollessaan taloutensa tasapainoon saatta
miseksi pakotettu turvautumaan entistä suu_ 
rempaan verotukseen, on valtio tällä kertaa 
siinä edullisessa asemassa, että melkein kai
kilta tahoilta vaaditaan tullinkoroituksia. 
Tullinkoroituksia vaativat maanviljelijät, 
niitä vaativat kotimarkkinateollisuuden har
joittajat ja niitä vaativat myöskin työläiset. 
Maatalous tulee siten saamaan tullisuojansa, 
jota se varsinkin erinäisiin viljatuotteisiinsa 
nähden hyvin tarvitseekin; kotimarkkina
teollisuus saanee myöskin, tosin melkoista 
kiistanalaisen, suojatullinsa ja siinä samassa 
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cytäkässä menevät sellaisetkin tullinkoroi
tukset kuin esim. kahvin, joista ei kukaan 
hyödy - ja valtiokassa saa tarvitsemansa 
varat. Seuraus lisätystä verotuksesta tulee, 
kuten sanottu, olemaan, että hinta- ja elin
kustannustaso ei pääse tyydyttävästi alene
maan; että vähävaraisempien, m. m. pien
viljelijäin enemmistön kaikissa osissa maa
tamme, toimeentulo vaikeutuu entisestään, 
ja vientiteollisuudellemme, jota ilman 
maamme ei tule toimeen, jos mieli sen säi
lyttää nykyisen kulttuuritasonsa ja kulttuu
riasemansa, ja joka vientiteollisuus nyky
jään jo työskentelee suurin vaikeuksin, tu
lee entistä vaikeammaksi kestää kilpailua 
maailmanmarkkinoilla. Tärkein vientiteolli
suutemme, puunjalostusteollisuus, jonka 
tuotteiden hintaa luonnollisesti emme pysty 
kotimaisilla tulleilla koroittamaan tuotanto
kustannuksia vastaavaksi, vaan jonka hin
nat määräävät ostajamaat, tulee, pysyäk
seen edes suunnilleen kilpailukykyisenä ole
maan pakotettu yhä polkemaan metsänhin
nat alas. Lukuunottamatta valtiota, jonka 
parhaita veronmaksajia vientiteollisuutem
me on ollut, tulevat tästä raskaimmin kär
simään maanomistajat, jotka metsänomista
jina tullien koroituksesta suunnilleen hä
viännevät sen, minkä he maanviljelijöinä 
voittavat. Tuotantokustannuksien laskua 
jarruttamalla vaikuttavat tullin koroitukset 
välittömästikin maanviljelijäin talouteen -
Suunnilleen samalla tavalla hinta- ja elin
kustannustasoa koroi ttamalla vaikuttavat 
myöskin valmiste- y. m. verot, sillä loppu
jen lupuksihan, kuten täällä jo eilen huo
mautettiin, on kaikkien verotusten vaikutus 
pääasiassa sama. 

Sillä valtion talousarviolla, joka nyt jou
tuu yksityiskohtaisesti käsiteltäväksi, tulee 
siten olemaan sangen kauaskantoiset eikä 
suurin piirtein suinkaan pääasiallisestikaan 
suotuisat vaikutukset maan talouselämään, 
joka jo ilman sitäkin kamppailee suurin vai
keuksin. Puhuttaessa eri elinkeinohaarojen 
tahikka tuotantoalojen suojelemisesta tul
leilla, aksiisoilla y. m. liiankin helposti 
unohdetaan, että kysymyksessä kuitenkin on 
kolmattamiljaardin markan periminen yksi
tyisiltä kansalaisilta ja liikkeiltä valtion 
kassaan. Huono aika pakottaa kansalaiset 
omaksumaan alemman elintason; verotuk
sella, olipa se välillinen tai välitön, ei kehi
tyksen suuntaa käännetä, vaan kehitystä 
vain pikemmin joudutetaan. 

On selvää, että tätä latua ei kernaasti 
voida pitemmälle mennä. Valtiotalous on 
saatava sille kannalle, ettei se näin raskaasti 
paina yksityistaloutta ja maan tuotannol
lista elämää. Tähän voidaan päästä ainoas
taan siten, että valtion budjetin jokaisen 
yksityisen menoerän supistamismahdolli
suuksia perusteellisesti erikseen harkitaan, 
sekä ettei ilman pakottavia syitä lisätä se1-
laisia uusia menoja, joita voidaan lykätii 
edullisempaan aikaan. Tehtävän toteutta
minen puolestaan edellyttää, että myöskin 
valtiotalous ja valtiohallinto mahdollisuuden 
mukaan ratsionalisoidaan. 

Menojen vähentämismahdollisuudet ovat 
kuitenkin verrattain rajoitetut, sillä, kuten 
tunnettua, arvioidaan suunnilleen 90% val
tion menoista olevan sillä tavalla sidottuja, 
ettei niitä voida vapaasti vähentää. Omasta 
puolestani tosin pidän, että tässä arviossu 
on paljonkin tinkimisen varaa, mutta kieltä
mätön tosiasia sittenkin on, että huomattav<1 
osa valtion menoja on enemmän tai vähem
män sidottuja, 

Erikoisesti on viime kymmenvuotiskau
della säädetty suuri joukko sellaisia lakeja, 
jotka kiinteästi sitovat monet tärkeimmä1 
menosäännön momentit; viime perjantaina 
lisättiin niiden lukua vielä yhdellä uudella. 
Tällaisia lakeja sisältyy varsinkin lääkintö
laitoksen, koululaitoksen, kulkulaitosten ja 
maatalousbudjetteihin. Valtion tulo- ja me
noarvion järjestelylle aiheutuu tällaisista 
laeista normaaliaikoinakin vaikeuksia, mutt:J 
laskusuunnan vallitessa saattaa tilanne nii
den johdosta käydä suorastaan mahdotto
maksi. Kun menoja näiden momenttien koh
dalta ei voida vapaasti vähentää, täytyy 
sitä ankarammin käydä käsiksi jäljellä ole
viin määrärahoihin, mistä luonnollisesti ai
heutuu kohtuuttomuutta, eikä päämääräii 
lopultakaan voida saavuttaa, koska yleensä 
juuri suurimmat menomomentit ovat lal.lln 
vakautetut. Jos vakavasti tahdotaan ryhtyä 
vähentämään valtion menoja, tulee välttä
mättömyydellä päiväjärjestykseen kysymys 
näiden lakien osittaisesta kumoamisesta tai 
tarkistamisesta siten, että ne suovat myöE> 
valtiovallalle riittävän harkinta- ja liikku
misvapauden. Näissä oloissa ei saata olla 
hyvin harkittua parhaitakaan tarkoitus
periä silmälläpitäen säätää uusia tällaisia 
lakeja, mikäli siihen erikoisissa tapauksissa 
ei ole aivan pakottavia syitä. 

Vaatimus valtion menojen supistamiseksi 
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on sitä oikeutetumpi, koska nekin määrä
rahat, jotka esim. ensi vuoden talousarvioon 
merkitään samansuuruisiksi kuin tänä 
vuonna, hintojen laskun vuoksi tosiasialli
sesti ovat 10 tai ehkä enemmänkin prosent
tia suuremmat ];\.uin ennen. 

Mutta niin oikeutettu kuin vaatimus val
tion menojen supistamisesta onkin, ei siinä
kään luonnollisesti ole mentävä liiallisuuk
siin. Valtiovarainvaliokunnan mietinnön 
lopussa oleva lausuma ratkaisevista ja pa
kottavista toimenpiteistä, niin oikea ajatus 
kuin siihen sisä1tyykin, saattaa jo käsittää 
sellaisia ajatuksia, joihin ainakaan kaikki 
valtiovarainvaliokunnan jäsenet eivät voi 
yhtyä. Valtiotaloudessakin on vältettävä 
siirtymiset äärimmäisyydestä toiseen. Joh
donmukaisesti kautta valtiohallinnon ja 
muun valtiotoiminnan eri alojen ulottu
valla valtion menojen supistamisella sekä 
välittömien tulojen kartuttamisella on ai
kaansaatava sellainen tasapaino tulojen 
ja menojen välillä, joka vähemmän kuin 
se, mikä on saanut ilmaisunsa ensi vuoden 
talousarviossa, rasittaa yksityistaloutta ja 
tuotannollista toimintaa maassamme. Jär
kähtämättä ylläpitämällä järjestystä, oi
keusturvaa ja lain kunnioitusta on samalla 
turvattava se perusta, joka takaa maamme 
tuotannolliselle toiminnalle menestymisen 
edellytykset sekä ulkomaiden puolelta sen 
luottamuksen, joka on valtakunnan talou
delle, niin valtion kuin yksityistenkin, oleel
lisen tärkeä. 

Ed. 0 k s a: ne n: Nyt käsiteltävänäoleva 
valtiovarainvaliokunnan mietintö osoittaa 
mielestäni kiitettävää edistystä kohti 
oikeaa budjettikäsittelykulttuuria. Muu
tokset ovat suhteellisesti vähäiset siihen 
nähden, mitä ne ennen ovat olleet. Jätän 
nyt syrjään kysymykset, johtuiko tämä 
siitä, että kommunistit olivat :poissa valio
kunnasta, tai johtuiko se siitä, että rahaa 
yleensä on vähäisen, tai johtuiko se siitä, 
että aikaa oli vähäisen, tai johtuiko se· 
siitä, että valtiovarainvaliokunta on viisas
tunut entisestään. 

Kun vertailen tätä mietintöä muutamiin 
edellisten vuosien mietintöihin, niin havait
sen, että jo sen ulkonaiset mittasuhteet 
kertovat ilahduttavasta muutoksesta pa
rempaan päin. Vuoden 1931 budjettimie
tintöhän on 126 sivua laaja. Se on enti-

sestään pienentynyt 42 sivulla ja verrat
tuna vuoden 1929 budjettimietintöön on 
tämä mietintö jopa 54 sivua suppeampi. 
Siis valtiovarainvaliokunta!kin on noudat
tanut suurta säästäväisyyttä painomustee
seen ja paperiin, vielä suurempaa säästä
väisyyttä aikaan nähden. Nämä sivujen 
vä1hennykset myöskin voidaan ryhmitellä. 
Alkulause on lythentynyt vain 2 sivulla, 
mutta valiokunnan muutosehdotukset ja 
niiden perustelut ovat vähentyneet enti
sestään jopa kokonaisella 18 sivulla ja 
vastalauseita on tänä vuonna 22 sivua vä
hempi kuin viime vuonna, 33 sivua vä
hempi kuin sitä edellisenä vuonna, ja koko
naista 30 sivua vähempi kuin vuoden 1928 
tulo- ja menoarviomietinnössä. (Vasem
malta: Nyt on pulakausi!) Tätä on kyllä 
myöskin eduskunta puolestaan €desautta
nut sillä tavalla, että aloitteita tänä 
vuonna oli 71 kappaletta, kun niitä viimf' 
vuonna oli 149 ja sitä edellisenä vuotena 
kokonaista 204.. Sekin siis on helpottanut 
valtiovarainvaliokunnan työtä. 

Mitä sitten mietinnön asialliseen tarkas
teluun tulee, niin huomaa siinäkin saman
suuntaisen, parannuksen tiellä oloa osoitta
van muutoksen. Vakinaisiin menoihin on 
valiokunta tehnyt lisäyksiä pyörein luvuin 
22 miljoonaa, mutta tämä on vain 14 siitä, 
mitä viime vuonna oli tehty. Valtiovarain
valiokunnan tekemät vähennykset vakinai
sessa menoarviossa ovat tänä vuonna pyö
rein luvuin 20 miljoonaa, viime vuonn:~ 
ne olivat 70 miljoonaa. Siis vähennys on 
tapahtmiut 14 eli noin 29 % edeltäjästään. 
Ylimääräiseen menoarvioon tehdyt lisäyk
set ovat noin 35 miljoonaa eli 8 miljoonaa 
pienemmät kuin edellisen vuoden !budjetti
ehdotuksessa. Mutta ylimääräiseen meno
arvioon tehdyt varsinaiset vähennykset, 46 
miljoonaa, ovat sensijaan runsaasti kolme 
kertaa suuremmat kuin viime vuoden vas
taavat muutokset. Suurin näistä ylimääräi
seen menoarvioon te,hdyistä vä'hennyksistä, 
25 milj. on trupahtunut puolustusmäärä
rahain ko'hdalla, ja tätäJhän on sekä edus
kunnassa että varsinkin maakunnassa an
karasti arvosteltu. 

Mutta vaikka valtiovarainvaliokunta 
tällä kertaa onkin osoittanut mielestäni 
suurta itsehillintää, suurempaa kuin ennen, 
on vielä toivomisen ja :parannuksen varaa, 
ennenkuin ollaan siinä, että ainoastaan ne 
muutokset, j·oihin on pakottavat syyt, teh-

70 
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dään, ja myöskin siinä, että muutokset, 
ellei hallitus niitä hyväksy - ja hyväksy
misen pitäisi olla mielestäni hyvin tiu
kassa - että näitä muutoksia pidettäisiin 
niin raskaina, että ne todellakin ovat epä
luottamuslause hallitukselle. Vasta tällöin 
kuin tähän tilaan päästään, ollaan meno
arviokäsittelyssä todellisen parlamantaris
min kannalla: ja vasta silloin loppuvat ne 
paljon puhutut ja paljon paheksutut po
liittiset lehmäkaupat valtionkukkaron kus
tannuksella. 

Yhteenvetona voisin siis tästä arvos
telusta sanoa, että tämä mietintö on mieles
täni parempi kuin monet edeltäjänsä, 
mutta ei suinkaan paras maihdollinen, jota 
siis, parasta mahdollista, me saamme jäädä 
,edelleen odottamaan. (Ed. Lahdensuo: 
Niukkanen sanoi, että se on kaikkein 'huo
noin. - Vasemmalta: Toivossa on hyvä 
elää!) 

Ed. R i i p i n e n : Herra puhemies ! -
Vaikka täällä aikaisemmassa istunnossa eräs 
vasemmiston edustaja pitämässään hans
kassa esitelmässä, jonka paikka mielestäni 
paremmin olisi ollut jossakin hupaisassa 
illanvietossa kuin tulo- ja menoarvion käsit
telyssä, vaikka tämä arvoisa edustaja antoi 
semmoisen neuvon meille uusille tulokkaille 
tähän kamariin ja ennenkaikkea meille la
pualaisille, että me vasta otettuamme jon
kunlaisen valtiotaidon kasvatu&kurssin sai
simme täällä jotakin sanoa, niin siitä huoli
matta, kun minulla ei ole siihen aikaa eikä 
haluakaan, täytyy minun entiseen maalai
seen tapaani ilman tällaista valtiotaitoa 
pyytää täällä lausua jokp. vaatimaton aja
tus. 

Minä pyydän kosKetella etupäässä sitä 
kohtaa tu~o- ja menoarviossa, joka käsitte
lee maanpuolustusta. Paljon huolta tuntuu 
maassa herättävän esillä olevassa tulo- ja 
menoarviossa puolustusmäärärahain käsit
tely valtiovarainvaliokunnassa sekä sikäli 
kuin se koskee 5-vuotisohjelman muutta
mista 6-vuotiseksi, että myös sikäli kuin se 
koskee suojeluskuntamäärärahain kohtaloa. 
Hallituksen esitys tässä suhteessa perustuu 
määrätietoiseen maanpuolustustahtoon. Se 
sisälsi sellaisia numeroita, itsessään kyllä 
suuria, mutta sellaisia numeroita, jotka 
maan puolustus todella tarvitsee. 

Tämä hallituksen esitys on otettu maassa 
,tyydytyksellä vastaan ja todettu yhdeksi 
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niitä otteita, jotka näyttävät, että nykyinen 
hallitus osaa oikein arvioida ajan vaatimuk
set. Mutta valtiovarainvaliokunnassa ovat 
nähtävästi muutkin syyt kuin maanpuolus
tuksesta johtuvat ratkaisseet asioita (Va
semmalta: Kansan maksykyky!). On jo vii
tattu taloudelliseen tilaan maassa eikä yksi
kään meistä kiellä, että taloudelliset vaikeu
det ovat esteenä monelle muuten hyvinkin 
tarpeelliselle asialle eikä liioin sitä, että 
sama pula vaatii tavallista suurempaa huo
miota hädänalaisten ja työttömäin auttami
;mksi. Mutta vaikka sen myönnämme, niin 
ei sittenkään pula-aika saa olla esteenä 
maan puolustukselle. Eihän ollut 13 :kaan 
vuotta sittenkään esteenä suuri pula-aika, 
annettiinhan silloin kaikki, mitä ikinä tait
tiin tämän asian hyväksi. Maanpuolustus
tinkiminen olisi minun käsittääkseni samaa 
kuin tunnustettaisiin, että meidän ei talou
dellisista syistä kannata säilyä itsenäisenä 
valtakuntana, vaan täytyy jotenkuten tin
kiä. Sitä se ymmärtääkseni olisi, jos pula
aika saa määrätä, , puolustetaanko maata 
niin tehokkaasti, kuin aika vaatii, vai jäte
täänkö vähän höllemmälle ja tehdäänkö 
näin juuri sellaisena ajankohtana, jolloin 
valtioiden väliset tuulennäyttäjät kaikista 
kauniista ystävyydensanoista huolimatta 
osoittavat muutakin kuin tyventä säätä. 

Ei voi myöskään sivuuttaa sitä, m i k s i · 
maanpuolustus nyt juuri vaatii huomatta
vaa tehostamista. Syy tähän on heattavissa 
;juuri samalta suunnalta, joka nytkin enin 
vastustaa maanpuolustusta, vasemmalta. 
Juuri vasemmiston johtaman jarrutuksen 
johdonmukainen seuraus on, että puolustuk
sen kaikinpuolinen tehostaminen nyt monien 
jarrutusvuosien jäljestä tulee eteen ylipää
semättömänä pakkona. Vasemmiston mie-' 
lestähän on meillä ollut puolustauduttava, 
jos yleensä ollenkaan puolustauduttava, kun 
kerran kuulutaan ,samaan sivistysmaail
maan", itäinenkin naapurimme mukaan 
luettuna, niinkuin tunnettu vasemmisto
määritelmä kuuluu, puolustauduttava vain 
juuri sen verran, ettei olisi mitään varsi
naista maanpuolustusta. Ja kommunistien 
mielestä, kuten tiedetään, asevelvollisuutta 
saattoi sietää solutuskoulutuksena, armei
jan soluttamisena, jota he nytkin äsken jul
kaisemassaan Tiedonantajassa, käsipainossa 
painetussa, erikoisella innolla lupaavat ru
veta vahvistamaan tulevaa luokkasotaansa 
varten. Minä pyydän tämän huomauttaa 
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sitä varten, kun täällä vasemmalla aina väi
tetään, että kommunisteista nyt ei ole yh
tään mitään vaaraa olemassa. 

Lienee käynyt tässä asiassa, maanpuolus
tusasiassa, siten, että vasemmiston painos
tuksesta ynnä muilla keinoilla, ehkä myös
kin poliittisella kaupanteolla, puolustuksen 
aliarviointi on kulkeutunut laajemmallekin 
ja näin ei määrärahojen puutteessa varsi
naisen laajemman maanpuolustusohjelman 
toimeenpanosta voinut tulla valmista edus
kunnan takia, vaikka vielä olisi ollut pyrki
mystäkin hallituksilla, jotka siitä kulloin
kin olivat vastuussa. Tältä näkökulmalta 
käsittää myöskin sen, että tässä maassa on 
saatu rinnan kommunistisen, maanpuolus
tustamme repivän suunuan kanssa harjoit
taa tietääkseni asiaan puuttumatta n. s. 
pasifistista propagandaa, joka taistelee kaik
kea maanpuolustusta vastaan ja yrittää hä
vittää puolustustahtoa käyttämällä tähän 
työhön ainakin välillisesti tukea vaitionkin 
varoista, ainakin aikaisemmin. Tällaisin ta
voin on sitä pakkoa, maanpuolustuspakkoa 
valmisteltu, jonka edessä eduskunta nyt on. 

Että tällaisista ilmiöistä huolimatta puo
lustustahto on sittenkin elävä ja valpas 
maassa, siitä on näinä vuosina saatu kiittää 1 

suuresti maanpuolustustahdon omaperai
sintä ja voimallisinta ilmentymää, vapaata 
maanpuolustusjoukkoa, suojeluskun tajärjes
töä, suojeluskuntaväkeä. Sen piiriin on 
kuulunut kaikkein alttiinta voimaa, se on 
vuosikymmenisen olemassaolonsa aikana li
säksi hankkinut aivan omalaatuisen maineen 
meidän maallemme (Naurua vasemmalla.), , 
- - kyllä, kyllä, - - nostanut, niinkuin ' 
monet monituiset kerrat on todistettu, 
maamme arvoa ulkovaltojen silmissä.. Tä
mähän kaikki on arvoisalle eduskunnalle 
kyllin tuttua ja tokkopa sitä vasemmisto
kaan oikein tosissaan kieltää, koska se, 
vaikkakin puoluepäätöksillään jo monasti 
on hajoittanut suojeluskunnat, nyt kuiten- , 
kin esim. tässä tulo- ja menoarviossa toki 
myöntää suojeluskuntajärjestölle sen ver
ran, että se nimellisesti voisi olla olemassa 
kykenemättä kuitenkaan tehokkaasti toimi
maan. Sen isänmaallisen heräämisen mu
kana, josta on ollut niin monta hyvää tu- ' 
losta, on myöskin maanpuolustuksen tärkeys 
selvinnyt yhä laajemmille piireille, mistä 
on ollut seurauksena se, että suojeluskunta
järjestöön tarjoutuvien luku, joka on näinä i 

viime vuosina näyttänyt nousua, näyttää 

sitä aivan harvinaisen suuressa maarassa 
(Vasemmalta: Kommunistit tulevat sinne!). 
Ja mikä on erikoisen ilahduttavaa, nousua 
tapahtuu niilläkin seuduilla, kaukaisilla ra
jamailla, joista vielä äsken tiedettiin ker
toa, että joukottain nuorta kansaa karkasi 
rajan yli Neuvostolaan. Niissäkin seuduissa 
huomataan isänmaallista heräämistä, m. m. 
suojeluskuntariveihin pyrkimyksen muo
dossa. Ei kai täällä ole liioin tietämätöntä 
se, että juuri siellä, rajan lähettyvillä pu
naista solutustyötä on armeijassa erikoisesti 
harjoitettu. Tälle sairaudelle ikäänkuin vas
tapainoksi rajamaiden, niinkuin muittenkin 
maakuntien nuoriso pyrkii suojeluskunta
työhön vaistollaan tajuten ajan vakavuuden. 
Mutta se nuoriso tarvitsee nyt johtajia, har
joittajia, koulutusta ja varustusta. Tähän
astiset voimat eivät läheskään riitä. Siksi 
hallitus on ottanut suojeluskuntajohdon toi
vomuksen kanssa yhdenmukaisesti m. m. 25 
suojeluskunta-aluepäällikön toimen perusta
misen ohjelmaansa ja parin muun viran li
säämisen suojeluskuntajärjestöön ja sen 
pitää otaksuttavasti niin tarpeellisena, ettei 
siitä, niinkuin uskon, mitään tingi. Mutta 
valtiovarainvaliokunta, kuten näkyy, kiel
tää tähän tarvittavat varat, kieltää raha
summan, joka kuitenkin on vain kuin 
pisara meressä siihen suunnattomaan työ
hön ja varoihin nähden, jonka kansamme 
vapaaehtoisesti juuri suojeluskuntatyön, 
ja minä tahtoisin tässä sanoa, myöskin 
sitä palvelevan lottatyön muodossa ja 
kautta tämän valtion hyväksi uhraa. Val
tiovarainvaliokunta katsoo, että kunhan 
edes viidesosa tarvittavasta välttämättö
mästä määrästä myönnetään, niin siinä saa 
siten olla kylliksi ja tukahduttaa täten, 
niinkuin täällä aamupäivällä eräs vasem
miston edustaja sanoi, maanpuolustustahtoa 
- vaikka hän sen sanoi aivan toisessa yh
teydessä. Millaista maanpuolustuspolitiik
kaa tämä on ja millaista rajaseutupolitiik
kaa tämä on, täytyy kysyä. Mitähän tästä 
mahtaa ajatella esim. rajan kansa itse~ 
Minä en usko, että eduskunta pystyy teke
mään tästä tiliä, jos se tähän tinkivään 
suuntaan yhtyisi. Tottapa kai nämä tinkijä
suunnan edustajat jäävät tässä asiassa mi
tättömän niukkaan vähemmistöön. Ovathan 
puolustusasiat niin luonnostansa lankeavia, 
terveen puolustusvaiston pakoittamia asioita, 
ettei luulisi tarvitsevan niistä edes keskus
tella. Kun tällä hetkellä tuolla ulkona kan-
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salaispiireissä pula-ajasta huolimatta mieti
tään jopa sellaistakin kuin vapaaehtoista 
ylimääräistä uhrilahjaa maanpuolustuksen 
hyväksi, niin eihän tämä eduskunta vastaisi 
isänmaallismielisen valitsijapiirinsä kipeim
piäkään vaatimuksia, jos se rupeisi ropoa
kaan puolustusmäärärahoista tinkimään, 
kun ne todennäköisesti kyettäisiin anta
maan, kuten täällä aamupäivällä eräs val
tiovarainvaliokunnan jäsen todisti. 

Ja vielä sitten, arvoisa eduskunta, mitä 
loppujen lopuksi kaikella tällä eduskunta
työllä, numeroilla ja määrärahoilla olisi 
merkitystä, jos sitä maanpuolustusta ali
arvioivaa suuntaa kulkemalla, jota monta 
vuotta on kuljettu, jonakin päivänä myrs
kyn puhjetessa saataisiin kaiken varustuk
sen loppuun kulutottua lähteä rajalle rau
han palmun lempeät oksat käsissä, jota ta
paa maanpuolustusvastustajat ovat sellai-

1 

seen tapaukseen neuvoneet. Kyllä kai me 
osaamme kuvailla näytöksen lopun. Olta
koonpa siis oikeistolaisia, keskustalaisia tai 
vasemmistolaisia, niin rehellisestf tunnus
taen meidän täytyy myöntää, että on yhden-

1 

tekevää kaikki muu maassa, ellei maan ra
jojen rauhaa ja maan itsenäisyyttä ho1deta 
siten kuin kaikkein tärkeintä ja ensiar.voi
sinta omaisuutta vain voidaan hoitaa. 

Minä rohkenen luottaa siihen, että edus
kunta myöhemmässä tulo- ja menoarvivn 
käsittelyssä täydentää ne vajavaisuudet ja 
aukot, jotka valtiovarainvaliokunta puolus
tusmenoarvioon on tehnyt. 

Ed. Roos: Jag har begärt ordet för att 
beröra en av riksdagsman Sarlin m. f1. in
lämnad finansmotion angående anvis:mde 
av anslag för byggande av telefonledningar 
i skärgårdstrakterna, vilken motion rönt 
samma öde som de flesta andra. 

I sin motivering säger statsutskottet att 
ovansagda finansmotion denna gång måtte 
avböjas. Jag förstår nogsamt att statens 
finanser för närvarande äro svårt an
strängda och att det därför gäller att noga 
pröva varje ny utgift, samt där de icke äro 
av synnerligen trängande behov avböja de
samma. Men det. anslag som här är -fråga 
om är icke från detta år. Under flerc tidi
garc riksdagar har anhållan gjorts i samma 
ärende, och ehuru kristiden icke då har ftm
nits, som man kunnat skjuta skulden på, 
har frågan likväl alltid rönt sanurut öde. 
Om man vågade hoppas att de ord som 

statsutskottet i sin avböjande motivering 
använt, nämligen f ö r d e n n a g å n g 
kunde toikas så att frågan n ä s t a g å n g 
skulle möta ett blidare öde, kunde mal1 
känna sig tillfreds, men uppriktigt sagt är 
jag rädd för att man åter då skall hitta på 
ett annat lugnande ord. 

Då jag icke känner till skärgårdsförhål
landena i de övriga delarna av landct skall 
jag inskränka mig till att i allra största 
korthet beröra frågan, sedd ur den Abo
ländska skärgårdsbcfolkningens intressen. 

Den som för närvarande bereser den Åbo 
ländska skärgården skall finna, att det för 
närvarande ges en fråga som sysselsättel' 
alla innebyggares intresse. Man må reso
nera med fiskare cller bönder, lärare eller 
vräster så upptar alla denna fråga genast 
till tals. Ingen bör heller förundra sig här
över, ty alla dessa förstå att om icke denna 
telefonfråga blir löst i en nära framtid, bli 
förhållandena odrägliga i denna landsända, 
enär allt liiksom stannar här i sin utveckling 
medan det i andra bosättningsområden går 
framåt. Vi fastlandsbor hava litet svårt att 
riktigt kunna lägga oss in i denna befolk
nings förhållanden. Jag använder här or~ 
det vi, avsiktligt, enär jag icke själv är 
hemma därifrån. Men om vi tänka oss att 
vi bleve berövade våra telefoner, telegrafer, 
järnvägar och landsvägar med ty åtföljande 
automobil och autobusstrafik m. m. m. m. 
så tror jag att vi bättre skulle förstå denna 
befolknings berihtigade krav. :B'ör en fiske
rinäring utövande befolkning skullc ju tele
foncn hava en utomordentlig betydelse. Vi 
som äro satta att bo på fasta landet behöva 
ju i dylika frågor anlita telefonen ständigt 
och ändå hava vi svårt att mången gång
kunna följa med prisläget på marknaden, 
huru mycket svårare skall det då icke vara 
för denna befolkning, som icke äger dessa 
möjligheter, utan helt och hållet är hän
visad till vad det berättas, eller vad den 
mer eller mindre samvetsömma fiskupp'
köparen själv har att förtälja. 

Men det är icke enbart då det gäller 
vanlig köpenskap, eller med andra ord då 
ekonomiska intressen av större eller rnindre 
bärvidd stå på spel, som avsakna den, tele
fonen har så utomordentligt stor betydels{). 
Ä ven för det andliga, kulturella och socialai' 
området är avsaknaden av denna förmed
lingslänk av stor betydelse. .Jag samman
träffade senaste sommar med en av dessa 
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församlingars präster. Det var rörande 
historier från det verkliga livet, som han 
hade att berätta. Huru anhöriga till sjuka 
utför nästan övermänskliga ansträngnin
gar i storm och mörker över milsvida 
fjärdar, men där den hjälpande likväl i de 
:flesta fall kommit för sent. Vid inträffade 
sjukdomsfall står man också hjälplös. Ända 
till i dag som är sakna de yttre skärgårds
kommunerna kommunalläkare. Vid inträf
fade sjukdomsfall får man söka sig den 
långa vägen till närmaste stad, som kan 
taga dagar i anspråk. Hade vi helst tele
:fonen att tillgå i dylika fall, säger befolknin
gen, så kunde vi åtminstone rådfråga läkare. 
Såvida jag icke är oriktigt underrättad kom
mer läkarirågan att ordnas på ett sätt i en 
nära framtid. Men jag vågar försäkra att 
en läkare i avsaknad av telefonförbindelser 
med den befolkning, som han skall betjäna, 
i ett så vidsträckt distrikt som detta, där 
flere kilometers fjärdar skilja de olika 
byasamhällena från varandra, där blir hjäl
pen, som läkaren kan bereda, av liten bety·· , 
delse för att icke tala om all den tidspillan, ' 
som här måste ifrågakomma. Skulle denna 
skärgård vara mera sammanhängande, så , 
att kostnaderna icke bleve så överhövan 
höga, vid anläggning av dessa ledningar, 
är jag förvissad om att denna befolkning 
icke såsom nu det ena året efter det andra 
skulle anropa staten om hjälp. Men kost
naderna överstiga helt enkelt denna befolk- ' 
nings betalningsmöjligheter. Ingen torde 
heller kunna påstå att denna befolkning 
hör till dem, som härintills levat på statens ' 
bekostnad. Det sammangår för övrigt icke 

1 

med denna befolknings livsåskådning att 
anhålla om hjälp. Men där de med bestämd
het veta att de icke med egna krafter kunna 
klara sig själva där måste även de stä1la 
sig i kön. 

Det har förefallit mig, som om man med 
förkärlek begagnade sig av vissa dragplås
ter då det gäller att få anslag beviljade i 
denna församling. Arbetslöshet och gräns
trakter äro ord som ofta i dylika fall komma 
till användning. Att arbetslösheten icke är 
främmande för denna befolkning torde för 
var och en, som känner de verkliga för
hållandcna vara bekant, men folket har, 
som jag redan nämnde, blivit vant att reda 
sig själft och med dc allra största inskränk
ningar av livets nödtorft komma de til1-
Pätta. 

Att denna skärgård åter kan likställas 
med gränstrakterna torde ingen kunna 
bestrida. Visserligen är denna gräns olik 
andra gränsmarker men detta spelar väl 
ingen roll. Huvudsaken är att denna befolk
ning i ekonomiskt avseende är likställd med 
den övriga gränsmarksbefolkningen. 

Jag nämnde tidigare att denna fiskar
och småbrukarbefolkning icke är van att 
leva i överflöd. De små karga och sten
bundna åkrar, som de bebruka, ge dem 
ingen möjlighet därtill. Havet, som är 
fiskarens åker, är icke beller för givmilt, 
och där det någon gång ger en medelmått
lig lön där har ock mödan oftast varit vida 
större än vad vi fastlandsbor äro vana att 
prestera. Det synes mig därför rättvist att 
denna befolkning icke blir bortglömd. 

.Jag har icke haft för avsikt att vid detalj
behandlingen göra något förslag. Men som 
ja redan nämnde hoppas jag att såväl rege
ring som ock riksdag nästa gång skall ägna 
denna fråga den uppmärksamhet den för
tjänar. Särskilt ville jag adressera dessa 
ord till regeringen. 

Om frågan sedan löses så att staten byg
ger dessa ledningar eller om detta kommer 
att överlåtas till privata företag intres
serar denna befolkning mindre. Huvudsa
ken är att frågan blir löst. 

Valtiovarainministeri V e n no 1 a: Pyy
sin puheenvuoron tehdäkseni vain muuta
man huomautuksen niiden lausuntojen joh
dosta, joita täällä on annettu. 

Herra valtiovarainvaliokunnan puheen
johtaja Niukkanen antoi meille erinomai
sen ankaran todistuksen nykyisestä budje
tista, kun hän lausui, että se on huonoin 
budjetti, mitä koskaan on eduskunnalle an
nettu. Kun oppositioni arvostelee vasta
puolta, niin se antaa tällaisen lausunnon, 
niin että minä voin Ren aivan keveällä sy
dämellä kuitata, samoin kuin ne monet 
muutkin huomautukset, mitkä samalta ta
holta ovat tulleet. Mutta minun on kuiten
kin sanottava, että kun sitten esitetään, 
että tulot muodostuvat satoja miljoonia -
niinkuin asianomainen lausui - pienem
miksi kuin mitä ne nyt valtiovarainvalio
kunnankin esittämässä budjetissa on ilmoi
tettu, niin minun täytyy kysyä, miksei val
tiovarainvaliokunta ole oikaissut näitä nu
meroita. ,Jos valtiovarainvaliokunta sanoo, 
että sillä on ollut liian vähän aikaa, niin 
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sillä olisi ollut tilaisuus ottaa itselleen 
enemmän aikaa. Ei ole syytä valtiovarain
valiokunnalla lähettää eduskuntaan budjet
tia, josta se itse ei ole vakuutettu. Tällainen 
menettely on suoraan sanoen kevytmielistä, 
tai sitten on mainitsemani puhe ollut puhu
mista ilmaan. 

Kun valtiovarainvaliokunta esittää sekä 
sanomalehdistössä että täällä, kuinka se on 
supistanut menoja toistasataamiljoonaa, on 
siihen tehtävä oikaisu. Tämä menojen su
pistaminen on ollut hyvin helppo tehtävä, 
koska 102 miljoonaa säästetystä 109 miljoo
nasta on sen säästön poispyyhkimistä, mitä 
hallituksen esityksessä oli. Minusta olisi. 
valtiovarainvaliokunnan ollut syytä miettiä, 
millä tavalla saadaan tuo säästö säilymään, 
koska niin sanottu pääomasäästö vaatii eh
dottomasti koroittamista, s. o. miettiä millä 
tavalla tulotalous saataisiin nousemaan. 
Tulotalouden yliarvioiminen johtui siitä 
syystä, että kaksi keskusvirastoa, kaksi yli
hallitusta, eivät olleet aikanaan ja oikein 
arvostelleet tulojaan, mutta ovat vasta viime 
hetkessä vähän ennen joulua heränneet ja 
saaneet selville, mitkä heidän tulonsa oi
keastaan ovat olevat. 

Tahdon huomauttaa myöskin, että kun 
puhutaan, että tämä on taantumuksen bud
jetti, niin sehän on hyvin relatiiv>sta se 
taantumus. Mitä se oikeastaan on? Me 
olemme hiukan pienemmän määrärahan voi
neet merkitä vanhuus- ja työkyvyttiimyys
rahastoon, 20 milj. 50 miljoonan sijasta, 
siitä syystä, että meidän on tässä tilanteessa 
supistettava menojamme. Tämä on ollut 
perusteltua, koska tämä rahasto kuitenkin 
ensi vuonnakin kasvaa 50 miljoonalla, ne 
korot mukaan luettuina, mitkä tämä noin 
500 miljoonaan markkaan nouseva rahasto 
tuottaa. Täytyy siirtyä parempaan aikaan 
tämän rahaston kartuttamisessa suurem
milla summilla. Jos tämä luetaan taantu
mukseksi, niin olkoon menneeksi, se on ny
kyhetken välttämättömyys. On kuitenkin 
tosiasia että on mahdollisuuksien mukaan 
pidetty silmällä tätäkin sosiaalista tarkoi
tusta. 

Olemme merkinneet työttömyysmäärä
rahoja 50 miljoonaa markkaa, eräälle toi
selle postille 14 miljoonaa ja erinäisiä muita 
työaloja varten on varattu useita kymme
niä miljoonia markkoja. Ja olemme ilmoit
taneet täällä, että näitä työmäärärahoja 

~-----~----·---·------ --~~--- -----·-. --·-

tullaan lisäämään ja eduskunnan puoleen 
kääntymään, jos tarvitaan. Sillä herrat tu
levat helmikuussa takaisin, jotenka näitä 
asioita voidaan järjestää. Mutta ei ole syytä 
mennä suurempiin summiin tällä hetkellä 
ennenkuin nähdään, mitenkä asiat järjes
tyvät. (Vasemmalta: Mistä rahat otetaan 1) 
Niin, mistä rahat otetaan, se on oikea kysy
mys. Mutta ei niitä ole parempaa tilaisuutta 
tälläkään hetkellä ottaa. Toivotaan että tar
peet ainakin ovat paremmin selvillä jo ensi 
vuoden alussa. 

Tahtoisin myöskin huomauttaa eräästä 
mekaanisesta katsantokannasta, mikä täällä 
esiintyy ja mitä mekaanista katsantokantaa 
koetetaan sitte sovelluttaa hetken taloudel
lisiin ja sosialisiin ilmiöihin. Täällä on vei
vattu samaa kaavaa: jos verot koroitetaan,. 
hinnat nousevat, se rasittaa teollisuutta, se 
rasittaa maataloutta, metsän hinnat laske
vat ja elämä kallistuu. Ei olr: yhtään sa
nottua, että tämä kaava toteutuu. Ei yh
tään. Se on n. s. mekaanisen kansantaloudel
lisen katsantokannan kaava, joka voi toteu
tua normaalioloissa, jos vissit edellytykset 
ovat olemassa. Mutta tällaisissa epänor
maalisissa oloissa ei ole ehdottomia edelly
tyksiä tällaiselle ,antaa mennä" -mekaani
selle opille. Tulee erinomaisen paljon syrjä
vaikuttimia, jotka kumoavat näiden lakien 
toteutumismahdollisuudet. Tämän mekaani
sen kaavan toteuttamisen on kumonnut se 
kansainvälinen monPnlainen yhdistyminen, 
mikä on tapahtunut niin hyvin taloudelli
sella kuin sosialisella alalla: kartellien, ren
kaiden, trustien, tuotannon hintayhtymäin 
y. m. muodossa ja epänormaalisina aikoina 
tulevat siihen vaikuttamaan monet muut 
seikat. Kun esimerkiksi koroitetaan jotain 
tullia, niin sen ei vielä tarvitse merkitä sitä, 
että asianomaisen tavaran hinta siitä ehdot
tomasti nousee. Jos hinnat maailmanmark
kinoilla sillä aikaa laskevat, ei se tule vai
kuttamaan. Niin onkin tapahtunut kahviin 
ja myös sokeriin nähden. Tällä hetkellä ei 
siis voi ehdottomasti sanoa, että veronsiirto 
tapahtuu kaikissa suhteissa aivan samalla 
tavalla, niin että on parasta puhua siitä 
asiasta verrattain varovasti. Minä en tahdo 
kieltää että yleensä normaalisissa oloissa niin 
käy, enkä tahdo kieltää sitäkään, että nyt
kin voi niin käydä, mutta tahdon sanoa, 
että sen ei tarvitse ehdottomasti niin käydä. 
Ja ennen kuin tämä siirtymisen sarja saa-
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puu erilaisiin tilanteihin, joihin nyt on vii
tattu, niin siinä on hyvin monta mutkaa. Ei 
sillä voi niin ehdottomasti todistella. 

Täällä on huomautettu, että valtiovarain
valiokunta on ottanut vastaan lähetystöjä ja 
että hallituksen ministeritkin olisivat ke
hoittaneet sen puoleen kääntymään .• To ta
kavuosina on monasti ollut puhetta siitä, 
että valtiovarainvaliokunta pyrkii muodos
tumaan toiseksi tai sanottaisiinko kolman
neksi hallitukseksi, kun se tällä tavalla ot
taa vastaan lähetystöjä ja määräilee halli
tuksen selän takana menoista, joista hallitus 
sitten lopuksi joutuu vastuuseen. Olen ollut 
aikaisemmin valtiovarainvaliokunnan pu
heenjohtajana ja muistan että oli hyvin vai
keata taistella sitä lähetystöjen ja anomus
ten tulvaa vastaan, mikä valtiovarainvalio
kunnalle silloinkin virtasi. Mutta minun 
täytyy sanoa että se on paha tapa yhtä hy
vin kuin on paha tapa, että käytetään kai
kenlaisia asiantuntijoita, jotka ovat syr
jästä pistetyt ja jotka eivät loppujen lo
puksi vastaa yhtään mistään. Minun puo
leeni on esim. tänään viimeksi käännytty 
tullihallituksen puolelta ja sanottu, että on· 
tehty valtiovarainvaliokunnassa muutamia 
muutoksia ilman että heidän kanssaan on 
oltu missään kosketuksissa. Nämä muutok
set ovat tulleet jostain syrjästä, mutta tulli
hallitus pitää niitä tulliteknillisesti mahdot
tomina. Olisi syytä, että tällaista vältettäi
siin, koska se johtaa hyvin ikävään sekaan
nukseen. 

Ed. Helo on täällä moittinut, että hallitus 
itsekin on asettunut yhteyteen valtiovarain
valiokunnan kanssa. Olemme käsittäneet, 
että hallitus on hiukan toisessa asemassa ja 
että yhteistyö hallituksen ja valtiovarain
valiokunnan kanssa olisi molemmille erikois
tapauksissa hyödyksi. Siinä tarkoituksessa 
on hallitus kääntynyt valtiovarainvaliokun
nan puoleen, vaikka kyllä sain monia ker
toja pyytää ennenkuin sinne laskettiin. 
Mutta minun täytyy sanoa, että minä sain 
kyllä sanotuksi siellä kaikki mitä minulla 
sydämelläni oli (Eduskunnasta: Pelolla ja 
vavistuksella !) ja minä luulen, että siitä oli 
kokolailla hyötyä. Ainakin tämä menoarvio 
pieneni muutamilla kymmenillä miljoonilla 
(Ed. Ryömä: Päinvastoin!), kun asiaa poh
dittiin, samoin saatiin muutamia väärinkä
sityksiä poistetuksi, niin ettei minusta täl
laisiin valituksiin ole syytä. Ei ainakaan 
hallitus ole tahtonut yhtään herrojen va-

paata tahtoa rajoittaa tai painostaa. Ja on
han se vähän nolo tunnustus, jos te todella 
olisitte antaneet sitä tehdä. 

Tahtoisin vielä pari sanaa mainita niistä 
n. s. menojen supistamisista. Valtiovarain
valiokunta on pannut mietintöönsä loppu
kaneetin, jossa se sanoo, että on ryhdyttävä 
ratkaiseviin toimenpiteisiin menojen supis
tamiseksi ja pääomasäästön lisäämiseksi. 
'l'äällä jo itse valtiovarainvaliokunnan ta
holta huomautettiin, että tämä fraasi on 
hiukan kulunut ja että sitä on ennenkin käy
tetty, mutta siitä ei ole ollut mitään tulosta. 
Kyllä minä hyvin mielelläni otan vastaan 
tämän huomautuksen. Niin pitäisi tehdä, 
mutta kuten täällä jo valtiovarairtvaliokun
nan eräs jäsen lausui, niin valtiovarainvalio
kunta itse ei ole jaksanut sitä ottaa huo
mioon, koska se, niinkuin olen jo huo
mauttanut, on lisännyt menoja koko pal
jon useilla kymmenillä miljoonilla. Se on 
toisessa suhteessa vähentänyt. Mutta koko 
vähennys on, niinkuin mainitsin ainoas
taan 7 miljoonaa. Valtiovarainvaliokun
nan aikaansaannos näissä menojensa su
pistamisissa, lukuunottamatta säästön pois
pyyhkimistä, on ollut valtiovarainvalio
kunnallekin hyvin monimutkainen teh
tävä. Hallitus suunnittelee parastaikaa 
valmistuksia menojen supistamiseen, mutta 
tahtoisin saada kuitenkin sanotuksi, että se 
ei ole aivan yksinkertaista, nykyaikainen 
valtiotalous tavallisesti kasvaa. Niin se on 
käynyt kaikkialla viime vuosikymmenien ku
luessa siitä yksinkertaisesta syystä, että. val
tion tehtävät, kulttuuritehtävät nykyaikai
sessa valtiossa, ovat laajentuneet vuodesta 
vuoteen. Ja siitä syystä tarvitsee valtio 
myöskin yhä enemmän menoja, niin että 
kyllä siihenkään ei kovin suuria toiveita 
ole kiinnitettävä, että voitaisiin, satoja mil
joonia, ilman muuta pyyhkiä pois, sillä 
mistä ne otettaisiin muista kuin niistä mo
nista apurahoista, joita maatalous naneii 
tai niistä monista sosialisista menotarkoituk
sista mitä sosialinen elämä vaatii j. n. e. 
Kaikki tapahtuu näiden muiden tarpeiden 
pienentämisen kustannuksella. Pelkään, että 
herrat panisivat kovin vastaan, jos niistä 
hyvin rohkealla kädellä supistuksia tehtäi
siin. Täällä sanottiin, että sotilasmenoista 
voitaisiin supistaa. Jos ennättäisi tulla se 
aseistariisuminen, tai muut filantroopiset 
ihanteet toteutuisivat, niin sehän kävisi 
vallan hyvin päinsä. Mutta minä pelkään, 
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että sitä saadaan odottaa vielä hyvin kauan. 
~Ta nyt kun nykyinen hallitus ryhtyi tutki
maan niitä varusteita, mitä meidänkin puo
lustuslaitostamme varten on, niin huomasi 
se, että ne ovat vallan köykäiset. Ja huo
maan, että valtiovarainvaliokunta on tullut 
s&.maan tulokseen, koska se on lisännyt en
tisestään näitä menoja kuitenkin muuta
milla kymmenillä miljoonilla markoilla. 
Niin kauan kuin ihmiset ovat niin pahoja 
kuin ne ovat, niin ei siitäkään mahdollisuu
desta kovinkaan paljoa lähde. Mutta olen 
valmis toteamaan mielihyvällä sen, että val
tiovarainvaliokunta on tätä menojen supis
tamista jyrkästi tahtonut ja voin vakuuttaa, 
että hallitus tulee siinä toimimaan kaikkien 
mahdollisuuksien mukaan. Totean, että 
vaikka valtiovarainvaliokunnassa onkin ol
lut hiukan vastahakoisuutta, niin se kuiten
kin ehkä vastoin tahtoaan on lähettänyt 
budjetin takaisin erinomaisen vähillä muu
toksilla. Ja siinä minä luulen, että se on 
irJmyt oikein. 

Ed. K o r p i s a a r i: Valtiovarainvalio
kunnan herra puheenjohtaja samaten kuin 
eräät valiokunnan jäsenetkin ovat lausun
noissaan jo selvittäneet, että nyt käsiteltä
vänä oleva talousarvioehdotus muodollisesti 
menee tasoihin, mutta että vajausta kuiten
kin ensi vuonna syntyy. Epäilyksiä ei myös
kään liene siitä, että seuraavan vuoden ta
lousarvioehdotusta ei edes muodollisestikaan 
saada menemään tasoihin. Me olemme näin 
ollen tulleet siihen valtiotaloudelliseen krii
siin, jonka tuloa jo on monet vuodet voitu 
odottaa. Minun nähdäkseni ei nykyinen ta
loudellinen pula ole tämän kriisin aiheut
tama, se on vain yksi verrattain pieni tekijä 
tämän pulan syntymiseen ja sen vaikutus 
rajoittunee lähinnä siihen, että pula on 
tullut muutamia vuosia aikaisemmin kuin 
se muussa tapauksessa olisi saapunut. To
dellinen syyllinen tähän valtiotaloudelliseen 
pulaan on epäilemättä eduskunta, joka mo
nen vuoden aikana on päättömästi sijoitta
nut valtionvaroja milloin säätämällä lakeja, 
jotka pitkiksi ajoiksi ovat sitoneet vuosit
tain suuria summia, milloin taasen sijoitta
malla varsin suuria summia teollisuusyri
tyksiin ja muuhun sellaiseen. Sanotaan, että 
eduskunta on kansantahdon kuvastin. 
Eräissä tapauksissa saattaa tosin epäillä, 
onko asianlaita niin ollut. Mutta minä us
kon kuitenkin, että mikäli kysymys on .~dus-

kunnan valtiotaloudellisista edesottamuk
sista, on se jokseenkin oikein kuvastellut 
kansan tahtoa. Ed. Lohi on tänään aivan 
sattuvasti koettanut analysoida, mitenkä 
meillä laajoissa kansan piireissä käsitys 
yksilön merkityksestä, yksilön taloudelli
sesta itsetoiminnasta on alkanut hävitä ja 
mitenkä kaikissa piireissä vähitellen on toc 
tuttu siihen, että valtion kukkaro on poh
jaton ja että yksilö ei ilman valtion apua 
ja turvaa juuri kykene mihinkään. Minä 
kehittäisin tätä ajatusta vielä vähän pidem
mälle, väittämällä, että todellinen syyllinen 
tähän pulaan, jossa me nyt elämme, on se 
yksilöllisen yritteliäisyyden ja yksityisen 
yrittäjähengen halveksuminen, jota meillä 
on erinäisten aatteellisten virtaustflll taholta 
lietsottu jo vuosikymmeniä. Se on herättä
nyt laajoissa kansankerroksissa sen uskon, 
että ihmisen ei taloudellisessa toiminnassaan 
enää itse tarvitse tehdä juuri mitään, vaan 
valtio pitää huolen kaikesta. 

Tämä käsityskanta on valitettavasti yhä 
edelleenkin kansassa vallalla. Me olemme 
näinä viikkoina saaneet lehdistä lukea kan
sankokouksien päätöksistä, joissa vaaditaan 
jopa miljaardeja valtiolta. Olemme saanE-et 
vastaanottaa lähetystöjä, jotka myös ovat 
esittäneet suuren suuria vaatimuksia val
tion varoista. Ja eduskunnalle jätettyjen 
aloitteiden ja niiden edustamain rahamää
räin summa osoittaa myöskin, että eduskun
nassakin vielä tämä kansan psyke varsin 
voimakkaasti hallitsee. 

Minä puolestani katson valtiotaloutemme 
tulevaisuutta sangen pessimistisesti. Kan
san psykea ei niin äkkiä voida muuttaa ja 
on toivotonta odottaa, että eduskunta vastai
suudessakaali osoittaisi sellaista itsensä hil
litsemistä, mitä olosuhteet ehdottomasti vaa
tivat. Minä en näe mitään muuta pelastuk
sen keinoa pulasta pääsemiseksi, kuin että 
eduskunta ottaa vakavasti varteen valtio
varainvaliokunnan mietinnön perusteluissa 
esitetyt kehoitukset, että on ratkaiseviin ja 
päättäviin toimenpiteisiin ryhdyttävä 'al
tion menojen supistamiseksi. Minä en usko, 
että eduskunta siihen kykenee, mutta minä 
uskon ja toivon, että hallitus siihen kyke
nee. 

Minä näen kolme keinoa, joilla nykyisestä 
olotilasta voidaan ainakin jonkun verran 
päästä eteenpäin ja valtion raha-asiat jäl
leen saada vakavalle ja pysyvälle pohjalle. 
Ensimmäisenä keinona minä suosittelisin 
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eduskunnan budjettioikeudellisten valtuuk
sien supistamista osapuilleen siihen mää
I·ään, joka Englannin parlamentilla on. 
Tarkoitan lähinnä silloin mahdollisuuden 
Dttamista eduskunnalla lailla määrätä raha
asia aloitteista. Toisen keinon löytäisin 
fliinä, johon herra rahaministerikin jo viit
tasi, että kaikki ne lait, joilla vuosiksi on 
.sidottu suuria määriä, kumottaisiin, ja että 
hallitus tästä mitä pikimmin jättäisi edus
kunnalle esityksen. Kolmas, nähdäkseni 
myös tehokas keino olisi se, että viipymättä 
ryhdyttäisiin toimenpiteisiin valtion tuo
tannollisen toiminnan likvidoimiseksi. Meillä 
on lähemmä miljaardi markkaa sidottu 
kiinni valtion tuotannollisiin yrityksiin, 
jotka ensi vuonna ovat korkoa tuottamatta. 
(Ed. Voionmaa: Rautateistä aloitettaisiin!) 
Tämä jatkuva suurien pääomien korotto
mana pitäminen ja kansantalouden varojen 
sitominen jokseenkin hyödyttömiin yrityk
siin ei ole terveen valtiotalouden etujen mu
kaista. Tällä hetkellä me emme voi asiaa 
korjata, mutta me voimme tälläkin hetkellä 
Tyhtyä valmistaviin toimenpiteisiin tämän 
asiaintilan korjaamiseksi sillä tavalla, että 
kairoki valtion tuotannolliset yritykset, val
tion rautateitä lukuunottamatta, muodos
tetaan osakeyhtiöiksi itsenäisine talouksi-
11een ja että valtio, silloin kun taloudelliset 
olosuhteet paranevat ja edullisia tarjouksia 
saadaan, myy nämä yritykset yksityisille. 
(Ed. Voionmaa : Kyllä alkoholiliikkeellä 
olisi ostajia!) Tämä suunnitelma aikanaan 
tulee suuressa määrin helpottamaan vuo
tuista budjetin järjestelyä ja epäilemättä 
myöskin nämä tuotannolliset yritykset yk
sityisten käsissä ja hoidossa tulevat paljon 
paremmin hoidetuiksi ja voittoakin tuotta
viksi. 

Suosittelisin näiden ajatusten hiljaista 
pohtimista herroille edustajille, silloin kun 
talousarvion yksityiskohtaiseen käsittelyyn 
tulemme. (Ed. Ryömä: Puoskarilääkkeitä!) 

Tämän lisäksi on valtiovarainvaliokunnan 
budjettiehdotuksessa yksiä ja toisia kohtia, 
joissa eduskunta hyvinkin voi tehdä tilan
teen vaatimia poistoja. Tahtoisin erikoisesti 
suositella eduskunnalle II vastalauseessa 
Bsitettyjä vähennyksiä, 20 milj. markkaa 
asutusrahastosta. Herra valtiovarainminis
teri on jo täällä täysin pätevästi osoittanut, 
että tämä 20 milj. markan lisäys asutusra
hastoon on täysin aiheeton. Samaten en voi 
puolestani katsoa mitään aihetta olevan sii-

hen 7,400,000 markan lisäykseen, jonka va
liokunta on tehnyt tie- ja siltarakennustöi
hin. Tätä lisäystä puolletaan työttömyys
kysymyksellä, työttömyyden vastustami
sella. Minun nähdäkseni on teiden ja siltain 
rakentaminen kyllä työtä, mutta se on mah
dollisimman epäkäytännöllistä työtä työt
tömyyden vastustamiseksi. Ensinnäkin siitä 
syystä, että tämä työ on toimitettava sellai
sena vuodon aikana, jolloinka työttömyyttä 
esiintyy suhteellisesti vähän. 'l'oiseksi nämä 
työt tavallisesti tehdään sellaisissa osissa 
maata, jotka eivät ole työttömyyskeskuksia. 
Ja kolmanneksi, varsinaisen työttömyysapu
rahan kannalta katsoen, tällaisten töiden 
teettäminen tulee valtiolle epäedulliseksi. 
Minun nähdäkseni olisi työttömyyskysymys 
keskitettävä toisaalle. Huomautin jo eilen 
puhuessani tulleista, että tuotannon suojaa
minen, mahdollisuuksien järjestäminell sille 
jatkaa toimintaansa ja sitä kehittää on tar
koituksenmukaisin ja paras työttömyyden 
vastustamiskeino. Luotan siihen, että jos ne 
tullikoroitukset, jotka eduskunnalle hyväk
syttäviksi on esitetty, tulevat ensi vuoden 
alusta laiksi, nämä koroitukset jo sellaisi
naan tulevat huomattavasti vaikuttamaan 
työtilanteeseen maassa. Tämän lisäksi voi
daan käsittääkseni aivan hyvin ottaa harkit
tavaksi, eikö tuotannollisia laitoksia, ennen
kaikkea teollisuuslaitoksia voitaisi sopivasti 
auttaa, jotta ne voisivat ylläpitää tuotan
toansa entisessa laajuudessa ja sen kautta 
ehkäistä työttömyyden kasvamista ja kehit
tymistä. 

Samanlainen aiheeton lisäys on tehty 12 
pääluokan II luvun momenttiin 9, johon val
tiovaraivaliokunta on lisännyt 2,010,000 mk. 
myöskin perustellen sitä samalla motiivilla, 
nimittäin työttömyyden vastustamisella. 
Minä en suinkaan tahdo vastustaa sitä, että 
työttömyyttä koetetaan ehkäistä, minun mie
lestäni se on valtion tärkeimpiä velvolli
suuksia. Mutta valtion taloutta on hoidet
tava järkevillä perusteilla, ja myös työttö
myyttä vastustettava sellaisilla keinoilla ja 
välineillä, jotka pysyvästi hyödyttävät maan 
talouselämää. Meidän työttömyysavustuk
semme on tähän asti järjestetty etupäässä 
sellaisilla hätäaputöillä, joiden taloudelli
nen merkitys myöhempinä aikoina on ollut 
aivan mitätön ja joiden tuottama hyöty työ
läisille täysin hetkellistä. On olemassa mah
dollisuuksia järjestää työttömyysavustusta 
sellaisin keinoin, jotka todella luovat py-
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syviä taloudellisia arvoja ja lisäksi myös 
antavat työntekijöillekin jotain muuta kuin 
hetkellisen paikan ja ansion saannin, jota 
työttömyystöissä tähän saakka on saatu. 
Pyytäisin erikoisesti suositella hallitukselle 
myös tämän työttömyysavustuskysymyksen 
uudelleen tarkistamista ja järjestämistä~ sel
laisille perusteille, jotka takaisivat näiden 
työttömyysapurahain mahdollisimman tar
koituksenmukaisen käytön. 

Toisessa vastalauseessa ehdotettujen pois
tojen jälkeen jää ymmärtääkseni ainoastMn 
joitakin kymmeniä miljooneja vajausta ta
lousarvioon, ja nämä vajaukset voitanee, 
silloin kuin siirrytään tuloarvion käsitte
lyyn, sopivilla keinoilla saada täytetyksi. 

Ed. Kivi o j a: Tältä paikalta puhuttiin 
tänä päivänä talousarvion yhteydessä kan
sanvallasta. Minäkin kannatan kansanval
taa ja kansanvaltaisille periaatteille laadit
tua talousarviota. Mutta sellaista kansan
valtaa, jota tarkoittamani puhuja käytän
nössä ainakin minun kohdallani on osoitta
nut, en voi kannattaa. Kannatan sitä, että 
me täällä jokainen saamme vapaasti lausua 
mielipiteemme myöskin talousarviosta. Ja 
sitä ei ole se, kun uudelta edustajalta ennen 
kuin hän on puhunut hyvää tai pahaa koko 
talossa, käydään kysymässä: ,kuinka kauan 
edustaja aikoo puhua~" ja sitten lausun-
1oni jälkeen puheenvuorossa moititaan sitä, 
<'ttä maalaisnäkökohtia tuodaan esille. 
Tästä kaikesta huolimatta minä en malta 
olla niitä esille tuomatta vieläkin. Ja mi-· 
nulla on se käsitys, että tässäkin asiassa, 
vaikka ehkä olen jonkun verran muista 
edellä, suuri osa kuitenkin tulee perässäni. 
Te saatte nähdä, olot menevät sinne päin, 
että ei muu auta. Pian te olette kanssani 
yhtä mieltä siitä, että mitään raha-asioita 
ei voida muuten järjrstää, ellei ensinnä vah
visteta loppusummaa. Muu ei auta, kun 
rahaa ei ole, niin ei ole. Maalaisaivoilla 
ajateltu kanta on se, että leipä ensin, sitten 
vasta huvitukset, ja siis siihen, mikä on tär
keintä, täytyy olla varat ensin. Teatterien 
ja kaiken alastomuuden kannattamisen täy
tyy lakata. (Vasemmalla naurua.) Te nau
ratte sille nyt, mutta minä uskon, että vuo
dm perästä jo olette kanssani yhtä mieltä 
siinä kohdassa, vaikka ette nyt kannata. Ja 
myös siinä asiassa olosuhteet vievät meidät 
yhteen, että joutilaisuudesta ei enää kauan 
kannata maksaa palkkaa. Kun rahaa on 

vähän - se on vähennyt niin vähäksi, etta 
se on melkein loppunut, sitä ei kohta ole -
niin sitä voidaan käyttää vain sellaisiin me
noihin, jotka ovat todellisia tarpeita. Heinä
sirkkakin laulaa kesän ja näkee nälkää tal
vella, muurahainen kokoaa kesällä ja se tu
lee toimeen talvellakin. Se heinäsirkkain 
kesä alkaa olla nyt jo kohta lopussa tämän 
maan huvittelijoilta. Eivät auta enää kohta 
laulut ja tanssit. Nyt on kaikkien ruvet
tava tekemään tuottavaa työtä. Ken elää 
tahtoo, sen täytyy taipua tämän säännön 
alle. (Vasemmalta: Kuuluvatko papit sa
maan ryhmään?) Hänen täytyy ruveta te
kemään työtä ja suosimaan kotimaista, kart
tamaan ulkomaista. Ei auta enää köyhässä 
maassa matkia rikkaita. Ja köyhän maan 
ulkomaiseen edustukseenkin nähden tarvit
see tulla näkösälle tämä kotimainen köy
hyys. Sekin luku ja momentti nielee sellai
sia huikeita summia, että maalaissilmillä 
katsellen oikein hirvittää. Ja mitä niistä on 
apua? Eivät ne ole saaneet meidän voimme 
hintaa eikä puutavaraimme hintaa pysy
mään missään tasossa. Tuntuu siltä, että 
hukkaan menee se, mitä tähänkin kustan
netaan. Meidän olisi muistettava ei ainoas
taan sitä, että niillä virkailijoilla on palk
kaa, mutta meidän on muistettava tätä köy
hää kansaa, jolla on leivän nälkä ja jonka 
lapsilta monessa tapauksessa puuttuu ken
gät ja .vaatteet, niin etteivät voi oppivelvol
'lisuuttaan suorittaa tälläkään hetkellä. 

Tältä maalaisaivoilla ajatellen tilanne ny
kyjään näyttää. Ja minä pidän tarpeelli
sena, että niillä ajateltaisiin yleisemmin, ja 
yksinomaan niillä näistä puolin •hoidettai
siin valtion raha-asiat. Ja silloin kun sille 
kannalle tulemme, silloin vahvistetaan ensin 
loppusumma ja sitten katsotaan, mitä meillä 
on varaa millekin momentille hajoittaa. Sil
loin myös katsotaan sitä, että kaikilla on 
jokapäiväinen ruoka ja vaate. Tällä het
kellä tässä maassa monessa mökissä, pierr
eläjän asumuksessa, täytyy tulla toimeen 
tuskin 5,000 markan vuosituloilla, maksaa 
siitä korot ja verot, puettaa lapset. Toiset 
huutavat, että heillä on liian vähän palkkaa, 
ei se riitä ulkomaanmåtkoihin, ei se riitä 
huvituksiin. Eivät ne tule toimeen sadan
tuhannen palkoilla. Maalaisaivoilla ajatel
len tuntuu asia siltä, että ken ei tule toi
meen sadantuhannen palkalla, hän ei tule 
toimeen 150,000 :lla:kaan. 

lVIitä sitten tulee pääomasäästöön, josta 
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täällä ovat jotkut puhujat puhuneet ja 
myöskin valtiovarainministeri, niin se on 
myöskin sellainen asia, että se tarvitsee pe
rinpohjaisemman selvityksen, ennenkuin 
maalaisaivoilla pääsee käsittämään, mitä se 
pääomasäästö on, jota meillä muka on. 
Meillähän on ulkomaille velkaa paljon 
enemmän kuin se ,pääomas ää s t ö" (Ed. 
Ryömä: On metsiä.) - Ne eivät ole käteis
kassaa. - lVIitä säästöä se on, kun velkaa on 
ulkomaille? Minä ymmärrän, jos minä lai
naan nyt vaikka siellä nauravalta edustaja 
Ryömältä tuhat markkaa ja käytän siitä 
sitten 500 markkaa joihinkin menoihin ja 
sitten minulla on täällä pussinpohjalla 500 
markkaa, niin ei se ole mitään säästöä. Ei 
se ole säästöä, mikä on toiselta lainattua 
rahaa, ja kun me olemme ulkomailta lainan
neet rahaa ja siitä on jälellä vähän rippeitä, 
niin mitä säästöä se on, ennenkuin velka 
on takaisin maksettu ! 

Ed. H u h t ala: V altiovarainvaliokun
nan mietintö hämmästyttää todellakin m. m. 
siinä suhteessa, kun ajatellaan puolustus
määrärahoja. V aliakunta on aivan ilman 
muuta mennyt niitä vähentämään. Tämä 
hämmästys on kahdestakin syystä oikeu
tettu, nimittäin ensiksikin siitä syystä, 
että valtiovarainvaliokunnan jäsenille, yhtä
hyvin kuin meille kaikille muillekin, on 
tunnettua, kuinka heikko meidän puo
lustusvoimiemme teknillinen puoli on. Se 
on niin heikko, ettei sitä uskalla edes 
täällä julkisesti sanoa. Ja siksi toiseksi 
me elämme ja oleiDJille aivan kuin tulivuo
ren ilmpeella. Onko sanottu, koska se tuli
vuori purkautuu. Odottaako se, kuten val
tiovarainvaliokunnan enemmistö näyttää 
uskovan, odottaako se siksi, kunnes me 
oleiDJille valmiit. Ei suinkaan. Tämän 
tähden on myöskin uskallettua mennä vä
hentämään puolustusmäärärahoja. 

Ja sitäpaitsi: Me tuskailemme talousar
vion lukkoonlyömiseksi sen takia, ettemme 
1 ahdo millään saada siihen kunnolla vastaa
via tuloja. Ja kumminkin meillä olisi ääret
tömän hyvä tulolähde, tulo-objekti, jos me 
uskaltaisimme heittää puolueparollit yli lai
dan, uskaltaisimme käydä kaatamaan kiel
tolakia. Silloin me saisimme lähes puolen 
miljaardin markan tulot, joita me voisimme 
h:äyttää meidän heikon talousarviomme täy
dentämiseksi. Ja niin kauan kuin emme 
tä:hän uskalla ryhtyä, niinkauan kun puo-

lueparollit estävät meitä siitä, niin niin 
kauan meidän talousarviomme on ja tulee 
pysymään heikkona. 

Suosittelisin suurelle valiokunnalle puo
lustusmäärärahoihin nähden hallituksen esi
tystä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättymeeiksi. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto !kes
keytetään 1'5 minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään !kello 21,09. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 211,25. 

Puhetta jdhtaa pufhemies K a 11 i o. 

Puh e m i e s: Eduskunta iry(htyy tulo
ja menoarvioehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. Esitellään valkinaisen tulor ja 
menoarvion :menot. 

1 P.l. 

Luku I Presidentti, luku II Presidentin 
kanslia, ihyvälksytään. 

2 P.l. 

Lulku I V altiopäivä;kustannulkset, luku 
II Valtiontilintarkasta;jat, luku III Edus
kunnan oikeusasiamies, h)"V.aksytääfl. 

3 'P.l. 

Luku I Valtioneuvosto, luku II Valtio
neuvoston kanslia, luku III V aitioneuvos
ton kanslian ja eräi,den ministeriöiden yh
teiset menot ja lulku IV Oikeuskansleri
virasto, h)"Väksytääfl. 
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4 P.l. 

I.~ulk:u I 'l'ilastollinen päiitoimisto, luku II 
llioduskunnan !kirjasto, Juku III Viralliset 
lehdet, lulk:u IV V aitioneuvoston kirja
paino, lulk:u V Valtioneuvoston julkaisu
varasto ja lU:ku VI Erinäiset määrä,ra:hat, 
hyrväl\JSytään. 

5 P.l. 

Luku I Ulkoasiainminist.eriö. 

Keskustelu: 

Ed. S •v e n t o r z e t s k i : 5 :nnen pää
luokan kohdalla tarjoutuu tilaisuus keskus
tella u:Ukopolitiikasta yleensä. scekä siitä kan
sainvälisestä tilanteesta, jonka taustaa vas
taan tätä ulkopolitiikkaa on eduskunnassa 
arvosteltava. 

Kansainvälinen yhteistoiminta on saanut 
maailllllansodan jälkeen niin pysyväisen 
luonteen, että sisä1poliitiikka ja ul1kopoli
tiikka, sikäli kun on kysymys saiillasta val
tiosta, ovat saaneet mooessa suhteessa paJ
jon homogeenisemman luonteen kuin ennen 
salaisen dipl-omatian aikana. Kansanval
tainen parlamentarismi ja demolkratia ovat 
tässä suhteessa olleet pasifistisen ulkopoli
tiikan tekijänä, jota vastoin diktatuuri 
vaikuttaa agressiivisen ulikopolitiikan lii
kuttajana. Meillä eduskunnassa ei valitet
tavasti sen suurempaa mielenikiintoa kan
sainväJiseen kehitykseen ole koskaan osoi
tettu. Normaaliaikana •eduskunnan tällai
nen välinpitäanä:ttömyys ulkomaiden poli
tiikkaan näihden ei ole tietysti sen vaaral
lisempi laiminlyönti. lA.ivan toinen asian
laita on silloin, kuin suurvaltojen kilpailu 
maaiLmanmar'kik:inoista ja vaikutuspiireistä 
kehittyy sille asteelle, jolloin kansainväli
sen oikeuden po'hja hä,viää ja etualalle as
tuvat ne epämä.äräiset tekijät, jotka histo
rian kuluessa ova,t osoittautuneet sodan 
edeHäkävijöi'ksi. Suomessa viime aikoina 
kiinnitettiin :koko huomio vain sisäpoliitti
siin tekijöilhin, paikalliset ilmiöt kiinnosti
vat yleisön mieltä enemmän kuin poliitti
nen keh~tys suurissa l!llaailmankesilmksissa. 
Voidakseen oikealla tavalla huolehtia maan 
eduista ja sen •turval!lisuudesta täytyy sen
tään ottaa huomioon myöskin ne tekijät, 
jotka ovat omiansa vaikuttamaan ulkoa-

päin 1pienen valtion asemaan. Sanotun pe
rusteella tahtoisin tuoda esille muutamia 
ajatuksia siitä tilanteesta, jossa poliittinen 
maailma nykyään elää. 

Sodan seurauksena oli kansainvälisessii 
elämässä kansainliiton luominen ja sisäpoli
tiikassa sellaisten uusien hallitusmuotojen 
hyväksyminen, jotka kansainvaltaisuudes
saan ovat sivuuttaneet monen vanhankin 
parlamcnttaarisen maan valtiosäännön. 
Näin piti tapahtua, koska sodasta kärsivät 
kansat 1odottivat ennakkotakeita siitä että 
vanhaan järjestelmään nojautwva salaint'n 
diplomatia ei saisi enää ilman parlament
taarista ja kansaim>:älistä kontrollia, suun
nitella, valmistella ja provosoida uusia so
tia. Oik.eudenmuikaisuutta ja tasapuoli
suutta vaiHa vleva Versaillesin .rauhansopi
mus ei voinut kui•tBnikaan niin viraliisesti 
a1kaneelle rauhan aika'kaudelle ennustaa 
pitkää. i:k:ää. Jo muutama käytännön vuosi 
osoitti, että yleinen aseistariisumisohjelma 
muodostui kansainliitolle liian vaikeaksi 
tehtäväksi ja että voitBtrtujBn ja tyytymät
tömien maiden revanshihalu kiihoittaa näitä 
maita .poistamaan tälhänastiset esteet uuden 
sodan aikaansaamiseksi. Mitkä ovat sitten 
nällllä esteet? Nämä esteet ovat parlrumen
taarinen kansanvalta ja siitä johtuva ulko
politiikan kontrolli. Senvuoksi me nä.emlllle, 
miten omalla tavallaan etevän Mussolinin 
aloitteesta useissa maissa yritettiin kiireen 
kaupalla ·levittää uutta ja omintakeista 
diktatuurioppia. Tämä oli sitä helpompaa, 
koska kommunismi ja fascismi ovat voineet 
tässä suhteessa toil!llia samoiHa linjoilla ja 
:tällllä.nluontoista ulkopoliittista yhtymää ku
vaa pa:rlhaiten tällä het®ellä läheiset suh
teet V Bnä,jän ja Italian välillä. Tämä uusi 
diktatuuriliike perustuu siis sellaiseen läh
tökohtaan, joka [epää täysin realipoliitti
sella pohjalla. Sen ohjelma on hyvin ly
hyt: diktatuurin kautta uuteen sotaan. 
Tällaiseen pä:ällllaaliin pyrkivä diktatuuri
oppi on kuitenkin voinut onnistua etu
,päässä niissä maissa, joissa kansojen val
tiollinen, yhteiSkunnallinen ja sivistyksel
linen kehitystaso on jäänyt aHe sen kult
tuurilinjan, joka erottaa vähellllmän sivis
tyneet kansat nii·.den ylä;puolBlla olevista 
oikeusvaltioista, joitten käytettävissä on 
aina ollut ja tulee olemaan suuremilillat seikii 
ainBelliset että henlkiset resurssit. Jos 
otammB huomioon, että mainitun kulttuuri
linjan aJhvpuolelle jääväit Venäjä, Italia, 
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Turkki, Bulgaria ja Unkari ja saman lin
jan yläpuolelle Englanti, Ranska, Ameri
kan Y'hdysvallat, Sveitsi, Skandinavian 
maat y. m. oikeusvaltiot, niin tulevat kan
sainväliset voimasethteet ja mahdolliset 
uudet sotaliitot riippumaan siitä, saa:ko 
taantumus ja diktatuuri yliotteen sellai
sissa maissa kuin Saksa ja Itävalta, joitten 
poliittis,esta sielusta Europassa nyt on 
käynnissä suuri taistelu 1clii.ktatuurisuunnan 
ja kansanvallan välillä. Jos Saksassa ja 
Itävallassa säilyy edelleenkin parlamentaa
rinen kansanvalta, niin on toiveita, että 
uuden sodan mahdollisuudet tulevat Eu
ropassa pienenemaan. Jos taas fascistinen 
tai kommunistinen diktatuuri pääsee sa
nelemaan näitten maitten ulkopoliittisia 
menettelytwpoja, niin se varmasti vie nämä 
maat sotilaalliseen liittoon aikaisemmin mai
nittujen Italian, Venäljän, Unkarin ja mui
den tähän sarjaan kuuluvien maiden 
kanssa, jolloin i'hmiskunta, kuten vuonna 
19,13, joutuu uudelleen maailmansodan kyn
nykselle. Täl'lllänsuuntainen y'hteisrintama 
on jo syntynyt tai, sanokaamme, ollut sel
västi nä;kyvissä kansainliiton sisä'Imolella, 
m. m. aseitariisumiskomisionin istuntoj,en 
aikana, mikä on omiansa lisäämään sitäkin 
vaaraa, että kansainliitto räjähdytetäiin il
maan sisästäpäin mukavan hetken tultua. 
Sirloiuhan osoittautuisi oikeaksi se oletta
mus, että erä:ät valtiot ovat ·osallistuneet 
kansainliiton töi'hin juuri tällaisessa kan
sainliittoa vastaan kohdistuva8sa salaisessa 
tarkoituksessa. Koska Suomen kohtalo täl
laisen mahdollisen uuden sodan syttyessä 
tulee suuressa määrin riippumaan sen :lä
hivuosien ulkopolitiikasta, niin olisi mieles
täni aivan väJlttärrnätöntä, että maamme ul
kopolitiikan ~periaatteellinen suunta 'olisi 
malhdollisimman selvä ja virallinen kan
nanotto kaikissa arkaluontoisissa kysymyk
sissä malhdiollisimman varovainen ja kauko
näköinen. Itsenäisen Suomen virallinen 
ulkopolitiikka on ollut koko itsenäisyy
temme aikana rauhan ja puolueeUomuuden 
politiikkaa. Sen tarkoituksena on toivot
tavasti nytkin säilyttää ystä:vällisetja asial
liset suhteet kaikikien valtioiden kanssa. 
Tästä oikeaan osuneesta suunnasta on nyt 
vaarallisena murroskautena syytä pitää 
edelleenkin kiinni. Voidaan varmuudella 
sanoa, että ainoastaan kansanvaltainen ul
kopolitiikka tarjoaa Suomellekin suurem
mat takeet siitä, että kansamme onnistuu 

,tulevaisuudessakin karttaa sodan kirot sa
malla tavalla kuin esim. Skandinavian 
maat, jotka Suomen kanssa ovat maailman
sodan aikana näi:ltä kiroilta säilyneet. 

Herra ulkoministeri! Jos minä mahdol
lisesti olen esittänyt, mikäli kysymys kos
kee Suomen ulkopolitiikkaa, seHaisia aja
tuksia, jotka nykyisissä oloissa poikkeavat 
hallituksen virallisesta kannasta, ai'kaisem
masta !kannasta, niin siinä tapauksessa olisi 
mielenkiintoista saada kuulla, onko ja mil
laisia muutoksia on Suomen tä:hä:nastisessa 
ul'kopolitiiikassa tapalhtunut. En ohsi muu
ten käyttänyt tätä puheenvuoroa, jollen 
'olisi vakuutettu siitä, että me kuljemme 
muun Euroopan kanssa kohti vakavia ai
koja, jolloin ohimenevien intohimojen ja 
tunnepolitiikan tilalle pitäisi ainrukin ulko
politiikassa asettaa täysin reaalipoliittinen 
pohja. (Ed. Pihkala: Puolustuslaito:ksen 
kunto!) Minä kuulin lähimmältä naapu
riltani huomautuksen ,puolustuslaitoksen 
kunto". Mutta kun minä nyt puhun kan
sainvälisestä politiikasta, joka ke'hit<tyy pa
sifismin merkeissä, niin sallikaa minun jat
kaa samassa heng,essä loppuun samkka. 

Suoonen maa-alueen turvallisuus ja sen 
ta1oudellinen riippumattomuus ovat niitä 
kulmaikiviä, joita Hman valtiollinen suve
reenisuutemme on pysyvää pohjaa vailla. 
Sota jo sellaisenaan - tämän minä tahdon 
alleviivata - siis riippumatta sen loppu
tuloksesta saattaisi tuhota maamme itse
näisen talouden ja vaarantaa pitkäksi 
ajaksi kansamme itsemääräämisoikeuden 
monella tärkeällä a:lalla. Jos sotaa varten 
tarvitaan, niinkuin sanotaan, rahaa, rahaa, 
ja vielä rahaa, niin rauhaa varten tarvi
taan pieneltä kansalta järkeä, joustavuutta 
ja vilpitöntä rau!hanlhalua. En minä epäi
lekään että semmoinen vilpitön rauhanihalu 
vallitsee eduskunnassa ja koko Suomen 
kansassa, ehkä pieniä poikkeuksia luikuun
ottamatta. Ulkopoliittinen taistelu rauhan 
puolesta sotaa vastaan olisi siis nykyoloissa, 
nykyisten konjunktuurien vallitessa samaa 
kuin sisäpoliittinen taistelu kansanvallan 
puolesta fascistista ja kommunistista dik
tatuuria vastaan. Maailmansodassa - sen 
minä talhdon myös tässä tilaiBuud€ssa alle
viivata - joutuivat hälviöHe keisarilliset 
diktatuurimaat ja voittajina suoriutuivat 
Englannin kansa ja kaksi suurta tasaval
taa. Tämä jo:htui siitä, että diktatuuri
maissa syntyi vallankumous huolimatta 
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huippuun ikehitetystä militarismista ja 
määräankarasta sotakurista. Nyt jolloin 
virallisesti sota on julistettu rikokseksi ja 
sellaisena kielletty, käy vielä vaarallisem
ma!ksi niiden valtioiden asema, jotka alka
vat uuden rrevanshi-sodan tai tulevat kiinni 
sen valmistamisesta tai provosoimisesta. Se 
pasifistinen propaganda, jota kansainliitto 
on yli 10 vuoden ajan harjoittanut ja jota 
kansainliiton jäsenvaltiot eivät tahdo peri
aatteellisista syistä kansainvälisessä politii
kassa vastustaa, on va11mastikin vaikutta
nut aseistariisumiseen niin voimakkaasti, 
että se suuressa määrä,ssä voi auttaa Gene
vessä toimivan aseistariisumi~komitean ja 
tulevan konferenssin ·edes jonkun verran 
siirtämään asian eteenpäin. Tässä pasifis
tisessa työssä - pyydän huomauttaa koh
teliaimmin ed. Riipiselle - oli Suomi aina 
muikana esittämässä vaatimuksen yleisen 
rauhan puolesta aseiden supistamisen 
kautta maalla, merellä ja ilmassa. .Sen on 
tehnyt sekin hallitus, jota ed. Riipinen 
syyllä pitää omana ihallitu:ksenaan. Sellai
nen on kysymys siitä pasifistisesta propa
gandasta. Minä en uskalla mennä ed. Rii
pisen kanssa väittelemään sotilaallisista 
asioista, minä joutuisin siinä asiassa luul
tavasti alakynteen, mu1Jta pasifistisesta pro
pagandasta minä tiedän jotain. Tämän 
lisäselvityksen olen katsonut velvollisuu
dekseni kohteliaimmin edJ. Riipiselle antaa. 

Rohkenen siis edellyttää, että eduskunta 
on edelleenkin ti:nlkimättömän rauhanpoli
tiikan kannalla ja ettei ainakaan tässä 
maan yleistä asiaa koskevassa asiassa ole 
erimielisyyttä. enemmistön ja vähemmistön 
vwlillä. Jos me sosia:lidemokraatit oletarrn
mekin, että varsinaiseen ulkopolitiikkaan 
näihden hallituksen kanta lienee ollut jat
kuvasti eduSkunnan aikaisempien käsitys
ten mukainen, niin sitä vastoin se seik!k:a, 
että eräät viimeaikaiset sisäpoliittiset teki
jät ovat päässeet vaikuttamaan herra uliko
asiainministerin toimialaan, on laskettava 
tietysti kielteiselle kontol1e. Mutta näitä 
asioita en halua sekoittaa enää siihen pää
asiaan, josta olen puhunut, koska sitäpaitsi 
olen kuullut, että täällä mainitsematta jää
neet eräät .f'lpesialiseikat olivat arvostelun 
alaisena ulkoasiainvaliokunnassa. Katson 
senvuoksi että keskustelun asian tästä puo
lesta voivat paremmin ja suuremmalla 
asiantuntemU!ksella kuin minä suorittaa tie
tysti ta1:1peen vaatiessa ulkoasiainvaliokun
nan jäsenet. 

Ed. Voionmaa: Herra puhemies! 
Kun on kysymys varsin suurten varojen, 
34 milj. markan osoittamisesta ulkoasiain 
hallintoon, on luonnollista, että kansanedus
tajat kysyvät, miten yleensä näitä varoja, 
niin suuria varoja, on tätä >ennen käytetty, 
millaista on ollut ulkoasiain hallinto näinä 
ai'lwina ja millaiset maamme ulkopoliittiset 
suhteet. Olemme tosin tottuneet jokaisessa 
valtiopäiväin avajaisissa ja päättäjäisissä 
kuulemaan vakuutuksia, että maamme suh
teet muihin valtioihin ovat rauhalliset ja 
hyvät. Todellakaan maamme ei ole joutu
nut sotaan ja tuskinpa pa:hempiin selkkauk
siinkaan muiden maiden kanssa. Kaikki 
näyttää kulkevan säännöllistä ja hyvää ra
taansa. Mutta tälläkin alalla tapahtuu lak
kaamatta muuttumista ja kehittymistä, 
jonka hyödylliset tai hai·talliset vaikutukset 
ennemmin tai myöhemmin ilmenevät kaiik
kien nähtävilksi. 

Tällöin ei voi kukaan havainnoitsija olla 
ikävliik:seen toteamatta, että maamme uLko
poliittiset suhteet järjestään kai!klkiin 
naapureihin ovat osoittautuneet viime ai
koina kieltämättä huononevaa suuntaa. 
Eteläisen naapurimme mielialoja Suoo:nea 
kohtaan ovat eestiläiset sanomalehdet tä
män tästäkin tulkinneet. Välit olisivat 
epäilemättä jo varsin viileät, ellei kumman
kin maan opiskeleva nuoriso lietsoisi heimo
veljeyden lämmintä aihjoa. Mistä huononevat 
välit tässä niinkuin useimmissa muissakin 
tapauksissa ovat johtuneet, on tunnettu pi
temmittä selvittelyittä. Ne ovat yhteydessä 
nykyisen yleisen talouspulan kanssa, joka 
on saattanut valtiot oman taloudellisen 
etunsa vuoksi menettelemään sellaisella ta
valla, jota toiset valtiot pitävät etujensa 
vastaisena, mutta tämä nähdäkseni ei silti 
vapauta ulkopolitiikkaa, jolla on oikeat pää
määrät, velvollisuudesta ajaa tarpeen tullen 
vastoin kansallista talouspolitiikkaakin sel
laista kansallista ulkopoliti1kkaa, joka pyr
kii hyvään yhteisymmärrykseen naa.purien 
kanssa ja joka lopuksi on varmaan parasta 
talouspolitiikkaa nykyaikaisessa mielessä. 

Läntisen naapurimaan kan:ssa ovat vallin-
, neet viileän rkävät suhteet. Syy lienee täs
säkin agraarietujen ristiriidan, mutta syitä 
vanhojen historiallisten veljesmaiden toi
sistaan luisumiseen on muitakin. Aitosuo
malainen liilw, jonka luonnollisuutta ja 
oikeutusta, mikäli sitä elähyttää todellaJdn 
rakentava suomalaiskansallinen henki ja 
mikäli se tahtoo poistaa suomalaisuuden 
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a,semaa vielä haittaavia epäkohtia, minä 
puolestani olen viimeinen kieltämään, tämä 
aitosuomalaisuuden liike on kuitenkin ai
heettomalla hyökkäilyllään ruotsalaista kult
tuuria vastaan pilannut hyviä suhteitamme 
Ruotsiin. Tällä minä en nyt tahdo väittää, 
että kaik:kien riikinruotsalaisten sanomaleh
tien ja vielä enemmäkin niiden tällä puo
len Pohjanlahden ilmestyväin mwtkijain 
provosoiva kirjoitustapa olisi asiaa paran
tanut. Totean vain tosiasian. 

Sitten on tullut Lapuan liike. Ruotsi 
on vähäisestä väkiluvustaan huolimatta 
europpalaiselta kannalta katsottuna suuri 
kulttuurimaa ja suuri oikeusmaa niinkuin 
se on suuri talousmaajkin ja kansanvallan 
maa. Ei ihmettä, että siellä IOLtl mitä laa
jimmissa piireissä vieroksuen käännytty 
pois siitä väkivaltaisuuden, laittomuuden, 
turvattomuuden ja raakalaisuuden jär
jestelmästä, jolla nyt on yliote Suomessa, 
toivoaksemme vain ohimenevän ajan ku
luessa. Ulkopoliittiset seuraukset alkavat 
jo.näJkyä. Kansainliiton viime yleiskokouk
sen lopussa panivat Skandinavian maiden 
ja Hollannin ulkoministerit alkuun keski
naisen talouspoliittisen yhteistoiminnan. 
Tässä seurassa on käsitelty tai aiottu käsi
tellä suosituimmuuskysymystä, joka kysy
mys, jos havaintoni ovat oikeat, oli tullut 
nykytärkeäksi Suomen ja Saksan kauppa
sopimusneuvotteluissa noudatettujen Skan
dinavian maissa ja Hollannissa paheksuttu
jen menetelmien johdosta. Tämä Skandi
navian maiden ja Hollannin yhteistoiminta 
,on laajoissa piireiJssä merkille pantu ja 
meilläkin merkille pantava oire. Eräs 
ruotsalainen sosialidemokraattinen sano
malehtimies, joka pitemmän ajan ku-
1uessa on ·hyvin p.ereihtynyt kansain
välisiin kysyrrnyksiin ja joka hyvin 
tuntee kansaillVälisissä sanomalehtimies
piirmssa vallitsevia ajatustapoja, näkee 
alkaneessa ylhteistoiminnassa jo uuden 
poliittisen suunnan. ,Minä val'maankaan, 
hän lausuu, en paljasta mitään salaisuuksia, 
kun sanon, -että sekä Haagissa että Köpen
haminassa kuin Oslossakin varmasti ollaan 
:suuresti tyytyväisiä, kun nähdään Ruotsin 
kä,~ntävän huomionsa pois Itämereltä. Suo
mea pelätään. Pelätään Ruotsin yhteyttä 
Suomen kanssa. Tältä kannalta katsottuna 
ei hollantilais-skandinavialaisella ikokouk
:Sella, V eyrierissä Genevessä kenties ole vä
hin merkitY'ksensä. Se hajoittaa erään san-

gen vaarallisen kaksimielisyyden. '' Ja pu
huttuaan sitten hiukan tämän asian vaiku
tuksesta Suomen ruotsalaiseen väestöön. 
hän jatikaa: ,Veyrieristä on tullut pohjois~ 
maiden Thoiry, lausui jossajkin tilaisuudessa 
ulkoministeri Ramel. Jos kansaiset voimat 
p<Yhjoismaissa kehittyvät tähän ,henkeen, 
voi siitä tulla jotakin vielä paljon enem
·män.'' 

Ruotsalaisen sanomalehtimiehen kirjoitel
mat eivät tietysti nosta maailmaa saranoil
taan, mutta nekin paljastavat sen tosiasian, 
että Suomen ja Ruotsin suhteissa olisi pa
rantamisen varaa. Ja kun meillä mieles
täni on pantava aivan erikoinen arvo Skan
dinavialaisen aate-, oikeus- ja muuhun kult
tuurimaailmaan kuulumiseen, olisi meillä 
katsottava, mitä meidän taholta ja erikoi
sesti ulkoasiain ·hallintomme kannalta voi
taisiin asian hyväksi tehdä. 

Vielä silmäys itään päin. Viime loka
kuun 14 päivänä oli 10 vuotta kulunut 
Tarton ·rauhan allekirjoittamisesta. On olo
jamme kuvaavaa, että julkisuudessa on tus
kin ensinkään muistettu tätä rauhaa, vaikka 
sen kantta maamme on saanut varsin mer
kittävän alueen laajennuksen ja kieltämät
tömiä etuja, puhumattakaan siitä, että tämä 
rauha on epäilemättä osaltansa tehokkaasti 
myötävaikuttanut siihen, että naapurisuh
teet itäänpäin ovat näiden 10 vuoden ku
luessa pysyneet elleivät juuri erinomaisen 
hyvinä, niin kuitenkin säännöllisinä ja sie
dettävinä. Tätä kyllä ei ole huolittu muis
taa, mutta sensijaan :kyllä ovat rauhannet:
vottelijat usein saaneet kuulla kunniansa 
ja nyt viimeksi on aivan säädyttömästi ja 
mitä halpamaisimmalla tavalla hyökätty 
tasavallan ensimmäisen, suuresti kunnioite
tun presidentin kimppuun siitä, että hän 
muka olisi ollut valmis luovuttamaan Kar
jalan Kannaksen alueita Venäjälle, vaikka 
on todistettu hänen toimineen aivan päin
vastaiseen suuntaan. 

Mutta minä palaan Tarton rauhankirjaan. 
Mitään todella vakavia muistutuksia sitä 
vastaan ei ole voitu esittää. Suomi on täJSsä 
rauhassa saanut Petsamon alueen, eikä tätä 
aluetta ole saatu millään aseellisella valtauk
sella, vaan vanhan oikeusvaatimuksen lle
rusteella. Paljon on ehditty moittia tätä
kin ,siirtomaan'' hankkimista, mutta jo a} 
kaa nuotti muuttua, kun Petsamo alkaa y~ä 
enemmän tulla suosituksi matkailijamaal{f)i 
ja kun kotimainen suurkalastus on siella 



568 Tiistaina 9 p. joulukuuta 19130. 

pääsemässä hyvään alkuun. Kunhan tässä 
vielä jaksetaan elää kymmenen vuott~t, niin 
var~aan kaikki kilvan kiittävät sitä, että 
Petsamo tuli maallemme oikealla hetkellä 
hankituksi. Eikä;hän liene Itä-Suomen puu
tavaraliikkeillä ollut moittimista sitäkään 
Tarton rauhansäännöstä vastaan, että lii
kenne ja lauttaus rajan yli tai pitkin rajaa 
kulk.evissa vesistöissä on järjestettävä va
paalle ja esteettömälle kannalle. 

Tarton rauhassa on säännöksiä, joilla, 
ikävä kyllä, toistaiseksi ei ole ollut tuskin 
mitään käytännöllistä merkitystä, mutta 
joilla siitä huolimatta on suuri periaatteelli
nen merkitys ja tulevaisuuden arv•). Tar
koitan Itä-Karjalan kansallista itsemäärää
misoikeutta, Inkerin suomalaisen väestön 
kulttuuriautonomiaa ja Itämeren, Suomen
lahden ja Laatokan neutralisoimismahdolli
suuksia. 

Mutta Tarton rauhan päämerkitys on kui
tenkin siinä, että se, kaikesta huolimatta, on 
vakuuttanut suhteitamme Venäjään ja va
kauttanut myöskin kansainvälistä ase
maamme. Suhteessa Venäjään on ollut pal
jon aaltoilua, paljon pikkuriitoja. Nytkin 
taas äskeisten valtiollisten vaalien aikana on 
ollut ikäviä noottien vaihtoja, joissa käy
tetty kieli toisinaan on muistuttanut enem
män Iivana Julman aikoja kuin 20 vuosisa
dan diplomaattista tyyliä. Mutta kun tämä 
rauhanteko, Tarton rauha, kuitenkin on ol
lut lujana perustuksena suhteillemme, niin 
voimme jo näiden koeteltujen tosiasiain no
jalla toivoa, että tämä rauha aste asteelta, 
vuosi vuodelta, tulee yhä paremmin toteu
tetuksi, ja että me saamme siis siltä kohdalta 
olla tyytyväisiä tähän rauhaan. Että sillä 
pohjalla on paljon tehtävää ja työtä, sen 
jokainen, joka vähänkin asioita on seuran
nut, on valmis myöntämään. Lausun sen 
toivomuksen, että kaikista ikävistä kokemuk
sista huolimatta meidän ulkoasiain hallin
tomme suomalaisella sitkeydellä yhä työs
kentelisi hyvien naapurisuhteiden edistämi
seksi ja rakentamiseksi Venäjän kanssa teh
dyn Tarton rauhan. sopimuksen nojalla. 

Mutta tosiasia nyt kuitenkin on, että mei
dän maamme on joutunut jonkinlaiseen yk
sinäiseen asemaan. Tämä yksinäistyminen 
ja erinäistyminen ei ehkä ole korvaamaton 
tappio. Kaikkia naapurisuhteita tärkeämpi 
on varmaan osanottomme siihen kansainvä
liseen politiikkaan, jonka pohtopiste on Ge
neven kaupungissa. Täällä on kyllä tänä-

kin iltana eri tahoilta lausuttu väheksy
mistä ja yliolkaisia sanoja nykyaikaisesta 
kansainvälisestä politiikasta. Onhan, se on 
myönnettävä, kansainvälinen ekonoominen 
konferenssi jälleen hajautunut perin vähäi
sin tuloksin, ja onhan, kuten olen sanoma
lehdistä huomannut, sen erinomainen pu
heenjohtaja työlästyneenä ja kyllästyneenä 
ilmoittanut luopuvansa koko konferenssin 
johtamisesta. Eikä myöskään aseistuksen 
vähentämiskonferenssia valmistava konfe
renssikaan ole voinut herättää suuria toi
veita. Mutta silti eivät rauhaa rakentavat 
voimat ole lakanneet työskentelemästä. Kun 
me teemme ikäviä havaintoja ympärillämme, 
kun me näemme mustia, jopa uhkaaviakin 
pilviä eurooppalaisen kulttuuripiirin, johon 
me kuulumme, taivaanr_annalla, niin on loh
dullista kuitenkin todeta, että sittenkin si
vistyskansojen rauhallisen yhteiselämän 
asia menee eteenpäin, että rakennuskivi lii
tetään rakennuskiveen näiden valtioiden 
rauhallisen oikeuspohjaison yhteiselämän 
edistämiseksi, niinkuin nytkin koossa oleva 
eduskunta on voinut jo monesta sille jäte
tystä hallituksen esityksestä todeta, jotka 
esitykset osoittavat meidänkin maamme kai
kella ahkeruudella olevan mukana tässä 
työssä. Ja silloin kun tämä rakennus me
nee eteenpäin, emme ole oikeutetut heittä
mään suinkaan· toivoamme. Me näemme, 
että periaatteet elävät kuitenkin ja että rau
hanvoimat kasvavat. Ja tekeillä on- se on 
todettava ja siihen täytyy luottaa, koska ei 
meillä muuta toivontähteä olekaan ~ mo
raalinen aseistariisuminen kaikkialla sivis
tyskansojen joukossa, jotka todella kansan
valtaisina elimistöinä harrastavat rauhaa .. 
Kaikkialla työskennellään aivan muurahais
ten ahkeruudella moraalisen aseistariisumi
sen hyväksi. Yleistä mielipidettä koetetaan 
kaikkialla suurella vastuuutunuolla ja tar
molla kehittää rauhanystävälliseen suun
taan, juuri päinvastaiseen suuntaan kuin 
muhin eräät palopuhujat tässä eduskun
nrussa tänäkin iltana ovat katsoneet sopi
viksi esittää. Ja minä lausun suuren 
tyytyväisyyteni herra ulkoasiainministerille 
siitä, että hän eilen iltana sai perustetuksi 
pienen, mutta l!atteellisesti suurimerkityk
sellisen laitoksen tämän moraalisen aseista
riisumisen ajamiseksi ja eurooppalaisten 
kansojen yhteistunnon ja rauhallisen yh
teiselämän herättämiseksi, nimittäin Paneu
rooppalaisen yhdistyksen, joka on ottanut 
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ohjelmaansa kansainliiton työn tunnetuksi 
tekemisen ja edistämisen. Lyhyesti sanoen: 
nyt on ulkopolitiikan kaikkein tärkein teh
tävä harjoittaa ,ulkopoliittista sisäpolitiik
kaa". Me voimme olla erimieliset nykyi
senkin herra ulkoministerin kanssa siitä 
,sisäpoliittisesta ulkopolitiikasta", jota 
tässä Lapuan liikkeen päivinä ja yhteydessä 
on meidän maamme taholta harjoitettu. 
Mutta hyvin hartaasti yksimielisiä me var
maan olemme siitä ulkopoliittisesta sisäpo
litiikasta, jota täällä nyt on ruvettu harjoit
tamaan ja jonka ominaisuus on siinä, että 
se ei voi olla yhtä aikaa kahden herran pal
velija eikä kaksimielinen, vaan että se har
rastaa moraalista aseistariisumista tahtoo 
myös uskoa, luottaa ja toivoa kansainväli
seen rauhantyöhön, tahtoo saada meidän 
maamme ottamaan osaa siihen työhön, joka 
loppujen lopuksi sittenkin on paras turva 
meidän maallemme ja jolla tavalla me kaik
kein parhaiten myöskin minun vakaumuk
seni mukaan voimme ansaita paikkamme eu
rooppalaisten kulttuurikansojen joukossa 
(Hyvä l Hyvä l). 

Ulkoasiainministeri P r o c o p e : Herra 
puhemies l Ed. Kivioja on tänä iltana puo
lustanut oikeutta puhua vähän laajemmal
tikin. Yhdyn tässä suhteessa häneen, niin
kuin minä voin monessa muussakin suh
teessa häneen yhtyä, semmenkin siinä, mitä 
hän lausui siitä, että on pantava suu säkkiä 
myöten. Mutta tässä suhteessa minä tahtoi
sin jo nyt huomauttaa yhdestä seikasta : 
liiallinen säästäväisyys erinäisillä aloilla voi 
olla epäkäytännöllistä. Pantakoon siinä suh
teessa merkille, että meidän ulkoasiain hal
linnon menoarvio tällä kertaa on varsin 
pieni ja mitätön. Se ei ole 40 miljoonaa, se 
on vaan 33 miljoonaa, siis se ei edes vastaa 
yhtä prosenttia valtion kokonaismenoar
viosta. Tämä on tavallaan luullakseni en
nätys. Tämä siitä. 

Ed. Sventorzetski asetti minulle suoranai
sen kysymyksen. En voi kaikissa suhteissa 
yhtyä siihen, mitä ed. Sventorzetski lausui, 
semminkään ei mikäli hän teki valtojen kes
ken jonkinmoisen jaon sivistyksellisessä 
suhteessa. Tämä jako minun täytyy torjua. 
Mutta sitä vastoin mikäli koskee meidän ul
kopolitiikkaamme, niin minä voisin aivan ly
hyesti viitata niihin selostuksiin, mitkä minä 
useamman kerran olen ulkoasiainvaliokun
nassa antanut ja joiden sisältö täydellisesti 

lyö yhteen sen kanssa, mitä täällä lausuttiin 
Suomen ulkopolitiikan yleisestä rauhanomai
sesta suunnasta. 

Ed. Voionmaan lausunnosta panin mer
kille vain sen osan, missä hän ulkoasiain hal
linnon syyksi laski erinäisiä kielteisiä il
miöitä meidän suhteessamme naapurei
himme. Minä tulen myöhemmin palaamaan 
tähän kysymykseen; tahdon vaan nyt jo 
huomauttaa, että minä luulisin, että ainakin 
kaikki ulkoasiainvaliokunnan jäsenet ovat 
tietoisia ulkoasiain hallinnon pyrkimyksistä 
poistaa tahi välttää nämä kielteiset ilmiöt 
semminkin taloudellisella alalla. 

Mitä tulee Geneven työhön ja moraalisen 
aseistariisumisen merkitykseen, niin yhdyn 
periaatteessa siihen, mitä ed. Voionmaa lau
sui. Luulen voivani sanoa, että jossain mää
rin olen koettanut seurata Geneven työtä 
minuahan on moitittu myöskin siitä, että 
minä liiaksikin kiinnitän siihen huomiota.
Minä en kuitenkaan uskaltaisi sen kokemuk
sen perusteella, mikä minulla Genevestä on, 
tehdä niin pitkälle meneviä johtopäätöksiä. 
meidän puolustusasemaamme nähden, kuin 
täällä arvoisa edellinen puhuja teki. 

Kun kuitenkin on tänä iltana, tietääkseni 
ensimmäistä kertaa, asetettu eduskunnan 
täysistunnossa kysymys Suomen ulkopolitii
kan yleisistä suuntaviivoista, niin pyydän, 
herra 'Puhemies, saada vähän laveammalta 
tätä seikkaa kosketella. Ennenkuin ryhdyn 
Suomen kansainvälistä asemaa ja politiik
kamme suuntaviivoja valaisemaan, tahtoisin 
kuitenkin ensin esittää muutamia huomau
tuksia ulkopoliittisista tehtävistä yleensä. 

Syvä vakaumukseni nimittäin on, ettei 
minkään maan ulkopolitiikka voi eikä saa
kaan olla riippuvainen hetken satunnaisista 
ilmiöistä, vaan että sen tulee löytää oma py
syväinen uomansa, missä eri linjat ja eri 
virtaukset voivat yhtyä huolimatta siitä, 
kuinka valtion johdossa iherrkilöt vaihtuvat. 
Kuten kaikki poliittinen toiminta on ulko
politiikkakin nopeasti vaihtuvien subjektii
visten tekijäin ja pysyväisten tai ainakin hi
taammin muuttuvien vaikutteiden vuorovai
kutuksen tulos. Ensiksimainittujen, s. o. 
subjektiivisten ja vaihtelevien tekijäin 
jou~koon kuuluvat yksityisten henkilöi
den, ryhmien ja puolueiden työ ja toiminta, 
niiden aloitteet, niiden edesottamiset ja pyr
kimykset; ,toisen ryhmän muodostavat ne 
pysyväisemmät seikat ja objektiiviset olo
suhteet, mitkä määräävät jonkun maan kan-

72 



570 Tiistaina 9 p. joulrrkuuta 19:30. 

sainvälisen aseman suhteessa toisiin valtoi
hin ja kansoihin. En tahdo suinkaan edel
lämainitun ryhmän merkitystä aliarvioida, 
mutta luulisin kuitenkin, että toinen ryhmä, 
pysyväisot seikat, ovat ne, jotka yleensä 
määräävät ja joiden tulee määrätä ulkopo
litiikan yleinen suunta. Nämä seikat, nämä 
vaikuttimet ovat maantieteellistä, historial
lista, sivistyksellistä ja taloudellista laatua 
ja niitä on arvosteltava yhteydessä yleisen 
kansainvälisen, sanoisinko geopoliittisen, ti
lanteen kanssa. Eivät nekään ole muuttu
mattomia, mutta niiden muuttuminen ta
pahtuu hitaammin, melkein huomaamatta, 
eivätkä yksityiset voi paljoakaan niihin vai
kuttaa. Ne ovat edellytyksiä, joiden suh
teen valtiomiesten ja politikkojen täy-tyy 
laskea, aina muistaen, että politiikka on ,Die 
Kunst des Möglichen", taito mahdollisuuk
sia käyttäen saavuttaa määrätty päämäärä. 
Näiden seikkojen mukaan minun ymmär
tää:kseni ulkopolitiikka juuri on johdettava. 
Ei ole mitään . alaa, minun ymmär
tääkseni joka olisi pidettävä niin hetken 
tunnelmien vaikutuksesta vapaana kuin ul
kopolitiikka. Näitten suhteellisten pysyväis
ten edellytysten ja maailmassa yleisesti val
litsevan tilanteen vaikutuksesta kiteytyy ul
kopolitiikka vähitellen, löytää uomans?- ja 
jatkaa entistä uomaa niinkauan kuin edelly
tykset pysyvät muuttumattomina. Siten 
~inä myöskin luulisin, että meidän kan
samme tietoisuudessa ja vuorovaikutuksessa 
hallitusten ja eduskunnan välillä vähitellen 
ulkopolitiikkamme suunta on varmistunut 
ja kite.}""tynyt viime vuosikymmenen aikana. 

Kun sitten käymme maamme ulkopolitii
kan yleistä suuntaa ja sen pääpiirteitä se
lostamaan, on ensinnä eräs piirre otettava 
huomioon nimittäin, että meidän ulkopoli
tiikkamm~ täytyy olla sanan parhaimmassa 
merkityksessä valpas, aktiivinen, vaikkei 
hyökkäävä eikä agressiivinen. Oli kerran 
viime vuosisadalla erään valtion ulkominis
teri joka lausui, että paras ulkopolitiikka 
pienelle valtiolle on, ettei sillä ole mitään 
ulkopolitiikkaa ensinkään. Tätä ohjetta ei 
yleensä nykypäivinä eikä semminkään Suo
men asemassa olevan valtion taholta voida 
seurata. Passiivisuus ei meille sovi, vaan 
meidän tulee ajaa valpasta, rauhan ja oikeu
len lujittamiseen myötävaikuttavaa ulkopo
litiikkaa jolle tunnusmerkillistä on, f'ttä se 
on viera~sta vaikutuksesta vapaa, suomalai
nen ulkopolitiikka. 

Ulkopolitiikkamme .päämäärästä tuskin 

voidaan olla eri mieltä. Se on yksinkertai
nen, suuri ja selvä. Se tarkoittaa itsenäi
syytemme lujittamista ja valtakunta:mme 
kansainvälisen aseman turvaamista vallitse
vien olojen pohjalla ja yhteistoimin muiden 
kansojen kanssa, jotka pyrkivät nekil). rau
han ja oikeusperiaatteitten lujittamiseen 
kansainvälisissä suhteissa. Tämän ohjeen 
mukaan on meidän toimittava aina muis
taen, että meidän päivinämme ulkopoli
tiikka mitä laajimmassa määrässä samalla 
on talouspolitiikkaa, mikä kyllä hyvinkin 
suuresti vaikeuttaa ulkopolitiikan hoitoa. 

Kun sitten ryhdytään Suomen ulkopoli
tiikan yksityisiä suuntaviivoja tarkasta
maan, niin on ilmeistä, että politiikkamme 
yleiselle Juonteelle ensi kädessä on määrää
vänä ja täytyy olla määräävänä maamme 
asema länsimaisena, Itämeren ja pohjois
maisena valtiona. Maamme omien etujen 
mukaan ja niiden rajoissa on meidän tie
tysti ensi kädessä ylläpidettävä ja kehitet
tävä vapaa vuorovaikutus ja mahdollisim
man läheiset ja hyvät suhteet, ilman liittoja 
tahi liittoutumisia, meidän läheisimpiin 
tahi kaukaisempiinkin naapureihimme ete
lässä ja lännessä, naapureihin, mitkä suu
ressa määrässä elävät samoissa olosuhteissa 
kuin me ja joiden asema myös suurosa mää
rin muistuttaa meidän asemaamme ja mistä 
molemmat läheisimmät, Eesti ja Ruotsi, et
nologisesti ja historiallisesti erikoisseikkojen 
perusteella ovat meitä niin erityisesti lä
hellä. 

Mitä tulee Skandinavian valtioihin, on 
meillä niiden kanssa historiallisesti, yhteis
kunnalliselta kannaLta, taloudellisesti ja si
vistyksellisesti va~sin runsaasti yhtymäkoh
tia. Maantieteellisesti Suomen alue kuuluu 
Fenno-Skandiaan ja koko yleistilanne Poh
jolassa on mitä suurimmassa määrässä riip
puvainen Suomen asemasta ja sen säilyttä
misestä, kun taas meille läheisten ja luotta
muksellisten suhteitten ylläpitäminen ja ke
}littäminen näiden valtojen kanssa, joiden 
kautta määrätyissä tapauksissa pääasialli
sesti yhteytemmc länteen voi käydä, on en
siluokkainen, olosuhteista loogillisesti joh
tuva intressi. Jo kahdeksan vuotta sitten 
erään keskusta!hallittrksen aikana ministeri 
Vennolan ollessa Suomen ulkoministerinä 
ryhtyivät pohjoismaat kes}{enään tekem~än 
tietääkseni Euroopan' ensimmäiset raja,tto
mat sovintomenettely- ja välitystuomio;,;o
pimukset. Tämä on tunnusmerkillistä sille 
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politiikalle, jolle meidän maamme väliset 
suhteet rakentuvat. Tältä pohjalta on vuo
sien kuluessa koetettu jatkaa ja on yhä jat
kettava pyrkimällä vapaaseen luottamuksel
liseen yhteisymmärrykseen, eri aloilla, yh
teisymmärrykseen, joka perustuu kunkin 
valtion erikoisaseman ja kunkin kansan eri
koisominaisuuksien ymmärtämiseen ja kun
nioittamiseen. Mutta siinäkin suhteessa, ed. 
Voionmaa, on otettava huomioon esteet, 
jotka ovat olemassa. Ed. Voionmaa mainitsi 
Skandinavian maitten ja Hollannin aloit
teesta taloudellisella alalla. Sitä on mielen
kiinnolla ja tark>kaan meidänkin taholtam
me seurattu. Mutta siihen me emme voi 
yhtyä, koska tämän yhteistoiminnan perus
Bdellytyksenä on, mikäli minä olen ymmär
tänyt, etrtei mitään tulleja koroiteta. Ja 
tässä maassa, mikäli minä olen voinut ha
vaita valtiovarainvalioikunnan mietinnöstä 
tulliasiassa, ollaan kaikki" yksimielisiä siitä, 
että erinäisissä suhteissa on tulleja koroi
tcttava. Se käy ilmi myöskin sosialidemok
raattien vastalauseesta. (Ed. Voionmaa: Ei 
se ole siinä ainoa asia!) Tässä yhteistoi
miimassa, minä luulisin, että se on ainoa 
asia. Mikäli taas koskee yhteistoimintaa 
suosituimmuusmääräyksen valaisemiseksi, 
niin siinä Suomi kyllä on ollut mukana yh
dessä Hollannin, Skandinavian ja Baltian 
maiden kanssa, siis yhdessä kaikkien Poh
jois-Euroopan pienempien valtioiden 
kanssa. 

Mikäli taas koskee naapureitamme etelä
puolella Suomenlahtea, niin on ilmeistä ja 
itsestään selvää, että niillä ja meillä mitä 
laajimmassa määrin on yhtymäkohtia ja yh
teisiä intressejä ja että hyvät suhteet ja lä
heinen yhteistoiminta on näiden vankallo 
pohjalle perustettava. Me emme voi olla 
välinpitämättömiä siitä, mitenkä niiden ti
lanne kehittyy. Niiden kehitys ja kohtalo 
kiinnostavat meitä mitä suurimmassa mää
rin ja vastavuoroisesti kiinnostaa ymmär
tääkseni meidän kehityksemme näitä maita. 
Läheinen, vaikkapa vapaa kosketus on täl
läkin linjalla näin ollen luonnollinen. Pa
nen mielihyvällä merkille, että viime vuo
sien kuluessa sangen tiheitten käyntien ja 
tapaamisten kautta näiden maiden ja Suo
men virallilsen ulJkopolitiil}:an jol.htajat ovat 
voineet olla kosketuksissa toistensa kanssa, 
kosketuksessa, mistä luullakseni voi olla 
enemmän hyötyä kuin aikaisemmista viral
lisista, mutta välistä jossain määrin tyhjistä 

ministerikonferensseista. Eri aloilla puh
taasti käytähnöllisissä kysymyksissä yhtä 
hyvin kuin sivistyksellisellä alalla on koe
tettu suhteita kehittää ja toivon hartaasti, 
että vuorovaikutus ja yhteistoiminta tällä
kin eteläisellä linjalla vapaassa muodossa 
yhteisten intressien ja luonnollisten edelly
tysten puitteissa jatkuisi ja kehittyisi. 
Mutta en minäkään tahdo suinkaan salata, 
että tällä kertaa Suomen ja Viron välisissä 
suhteissa kaikki ei ole siten kuin olla pitää. 
On havaittavissa väärinkäsityksiä ja epä
luuloja, joita Suomen ulkopolitiikan johto 
ensimmäisenä vilpittömästi valittaa. Mutta 
käsitykseni mukaan- ja minä luulen, että 
ed. Voionmaa siinä suhteessa on yhtä mieltä 
minun kanssani - tämä valitettava ilmiö 
johtuu ennen kaikkea siitä, ettei vielä ta
loudellisella alalla ole päästy semmoiseen 
tasapainoon kuin suotavaa 'Olisi. Suomen 
puolelta on ollut pakko tai on luultu olevan 
pakko ryhtyä toimenpiteisiin, joita Viro on 
pitänyt omille eduilleen varsin vahingolli
sina. Samalla kun valitan näitä kielteisiä 
ilmiöitä meidän välisissämme suhteissa, en 
tahdo niitä liioitella. Ja samalla lausun va
kaumu:ksenani, että ne vain ovat tilapäistä ja 
ohimenevää laatua ja että niistä on päästävä 
rakentamaan taloudellistakin yhteisymmär
rystä selvemmälle ja lujemmalle pohjalle. 
Ja tahdon tässä yhteydessä mitä jyrkimmin 
torjua kaikki väitteet, että nämä kielteiset 
ilmiöt, väärinkäsitykset, jotka ovat ole
massa, olisivat johtuneet Suomen ulkopoli
tiikan muuttuneesta suunnasta. Ulkopo1i
tiikkamme on ja pysyy muuttumatomana, 
semmoisena kuin se jo monien vu:osien, mo
nien hallitusten ja monien ulkoministerien 
aikana on ollut. 

Olen ensi kädessä kosketellut suhteitam
me etelään ja länteen ja tahdon vielä lisätä, 
että vakaumukseni mukaan nämä molem
mat linjat eivät suinkaan ole ristiriidassa 
toistensa kanssa eikä toinen sule pois toista. 
Tahtoisin jopa lisätä, että meidän ja kaik
kien pohjoismaisten valtioitten yhteisten 
intressien mukaista on koettaa, mikäli luon
nolliset edellytykset ovat olemassa, yhdis
tää yhteistoimintaan nä:mä molemmat val
tioryhmät. 

Vain viittaamalla suhteisiimme länteen 
ja etelään ei kuitenkaan saada selvää ja 
täydellistä kuvaa meidän kansainvälisestä 
asemast31lll:me ja meidän ulkopoliittisista pyr
kimyksistämrme. Myöskin muihin maihi.n on 
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meidän kehitettävä suhteitamme ja vuoro
vaikutusta niiden kanssa, semminkin mikäli 
koskee valtioita, jotka asemansa puolesta 
taikka muuten poliittisesti ja taloudellisesti 
ovat meille erityisen tärkeät. Nykypäivien 
monipuolisessa ja vaihtelevassa ulkopoliitti
sessa toiminnassa ja taloudellisten suhteit
ten muuttuessa nopeammin kuin aikaisem
min on joka hetkellä eri mahdollisuudet ja 
eri intressit otettava huomioon yleistä rau
hanomaista ja hyviä kansainvälisiä suhteita 
tarkoittavaa linjaamme noudattaen. 

Mitä semminkin tulee !Suureen itäiseen 
naapuriimme, jonka kanssa 10 vuotta sitten 
teimme rauhans.opimuksen, - rauhansopi
muksen, jonka pohjalla oloja on kehitetty 
- tahdomme tähän naapuriin nähden nou
dattaa asialliselle pohjalle perustuvaa arvo
valtaista politiikkaa sekä ylläpitää ja kehit
tää hyvää naapuruussopua välttäen turhia 
välikohtauksia ja väärinkäsityksiä sekä vä
likohtausten ja väärinkäsitysten aiheita. 

Sanomattakin on tärrnä itsestään selvää ja 
luonnollista niin hyvin suomalais~venäläis
ten välien kuin maamme yleisen kansain
välisen aseman kannalta. Twhdon uskoa, 
että itäinen naapurimme !Samalla tarv<oin 
tahtoo meihin su!htautua, vä,lttäen sem
moista, mikä on omiaan hyviä suhteita häi
ritsemään. Olkoon minun kuitenkin sallittu 
tässä yhteydessä huomauttaa siitä, että äs
kenmainitussa suhteessa niinkuin ulkopoli
tiikassa: yleensä on tärkeätä ei vain, että 
virallisen ulkopolitiikan linjat ovat selvät, 
vaan myös, että yksityiset pidättäytyvärt !kai
kissa suhteissa serrnmoisesta, joka on omiaan 
säännöllisiä suhteita vaikeuttamaan tai häi
ritsemään, mikä tieteTIJkään ei estä asia1lista 
suhtautumista eri kansainvälisiin ilmiöihin 
eikä niiden objektiivista arvostelua. 

Olen yllä selostanut Suomen suhteita eri 
valtioi:hin semmoisena kuin ne vuosien ku
luessa minun ymmärtääkseni ovat kehitty
neet ja !kiteytyneet. Lyhyesti sanottuna tar! 
koittavat ne itsenäisen suomalaisen, luon
teeltaan eJndottomasti rauhanomaisen poli
tiikan ajamista, vapaan vuorovaikutuksen 
ja lälheisten suhteiden !kehittämistä vierai
siin valtoihin, semmin'k:in naapureihin län
nessä ja etelässä, mutta myös muihin mai
hin, jotka ta:va:Ha tai toisella ovat meille 
tärkeät. Mutta sitävastoin Suomi ei ole teh
nyt liittoja muid€n valtojen kanssa, eikä 
tällä tavoin ythtynyt johonikin määrättyyn 
valtioryhmään. Olemme tahtoneet semmoi-

sena: kuin yleispoliittinen tilanne maail
massa on ollut säilyttää toimintavapau
temme, tahdomme ja pyrimme välttämään 
sekaantumista konfli!kteilhin, jotka eivät 
koske meitä, samalla kuin tietysti aina 
olemme valmiit velvollisuuksiemme mukaan 
täyttämään tehtävämme !kansainliiton jäse
nenä. 

Yhtenä ulkopolitiikan tärkeänä piirteenä 
on nimittäin vielä suhtautumisemme kan
sainliittoon ja osanottomme sen työhön. 
Suomi on alusta alkaen ullkopolitiikkansa 
yleisen suunnan muJkaisesti myötätunnolla 
suhtautunut kansainliittoajatukseen. On 
juuri näinä päivinä 10 vuotta kulunut siitä 
kuin Suomi tuli liiton jäseneksi. Aina 
siitä saakka on maamme eri tavoin koetta
nut positiivisesti ottaa osaa 8en työhön. 
Minun asiani ei ole tätä osanottoa arvos
tella. Ta!hdon vain lausua muutamia ylei
siä huomautuksia kansainliitosta meidän 
kannaltamme arvosteltuna. Tahtoisin sanoa, 
että me tässä maassa kyllä olemme täysin sel
villä siitä, ettei kansainliitto ole voinut !kaik
kia niitä toiveita täyttää, mitkä sille sitä 
perustettaessa asetettiin. Me näemme sen 
puutteellisuudet, ,eikä. meillä. ole liioiteltua 
käsitystä siitä turvallisuudesta, minkä liitto 
voi nJ~kyoloi8sa nsavaltioilleen antaa. Mutta 
siitä huolimatta ainakin minä tunnustan ja 
olen syvästi ~akuutettu, että jo kansainlii
ton olemasaolo - se seikka, että liitto on 
olemassa yli 50 sivistysvaltion rauhan yllä
pitämiseksi, yksityisten valtioiden turvaami
seksi sekä oikeuden ja oikeudenmukaisuu
den voimaansaattamiseksi 1perustettuna yh
tymänä - että jo tämä ;seikka muodostaa 
sinänsä suhteellisen takecn kansainvälisissä 
oloissa. Talhdon luottaa liiton ikehitysma:h
dollisuuik:siin ja toivon, että Suomi aina voi
mainsa mukaan tulee ottamaan osaa py.rki
mybiin, jotka tarkoittavat liiton suurien 
ihanteiden toteuttamista. 

Mutta juuri senvudksi, ettei liitto vielä 
ole mikään absoluuttinen va:kuus rauhalle 
eikä yksityisten valtioiden olemassaololle ja 
huomioonottaen myöskin, mikä meidän poli
tiikkamme yleinen linja muihin valtioihin 
nähden yleensä on siinä suhteessa, että 
emme mitään liittoja tee, on meidän pidet
tävä huoli siitä, että meillä on kansain
liiton oikeusjärjestyksen puitteissa semmoi
nen puolustus, joik:a vastaa meidän ase
mamme vaatimuik:sia ja meidän maamme 
kantOlffiahdollisuuksia. Tämä on täydelli-
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sessä sopusoinnussa ulkopolitiikkamme ylei
sen rauhanomaisen ·luonteen kanssa. 

Siinä minun vastaukseni esitettyyn kysy
mykseen. Se on, mitä minä katson Suo
men ulkopolitiikan suunnaksi. S.e ei ole 
muuttunut, se jatkuu semmoisena kuin tä
hän asti, politiikkana, jonka taDkoituksena 
.on ilman minkäänmoisia lhyökkääviä tai im
perialistisia aikeita lujittaa ja vaihvistaa 
maamme kansainväli.stä asemaa eri suh
teissa. 

Herra puhemies, saisinko jatkaa toiselta 
lavalta ruotsiksi. 

Utrikespolitiken är en .resultant av sub
jektiva och objektiva moment. De förra 
utgöra det <personliga inslaget, partiers, 
gruppers oeih enskilda individers iMats, de 
senare bilda:des av de historiska, geogra
fiska oC:h lkulturella falktorerna i förening 
med det allmänna politiska världsläget. D.e 
senare ilmnna ändras, men böra, •så länge 
de bestå, vara bestämmande för utrikes
politikens riktning. Under deras infly
tande söker sig utrikespolitiken en viss 
bestämd inställning, en viss :fåra och följer 
densamma, så länge dessa fö.rutsättningar 
förbli oförändrade. Detta tror jag att har 
skett även hos oss. J ag tror att genom 
samverkan mellan regeringar och riksda
gar så <småningom en viss utrikespolitisk 
linje här har und!er de gå:ngna tio åren 
utkristalliserats. 

Vår utrikespolitiks syftemål kan det väl 
1ma;ppast vara mer än en mening om, att 
på de bestående förihållandenas grund ocih 
med alktning för andra staters rätt befästa 
oc!h utveckla vår internationella ställning i 
olika stycken, under livligt medvetande om 
att ·ett lands utrikespolitik i våra dagar i 
'högsta grad är ekonomisk politik. 

Gå vi s.edan till de linjer, som sammangå 
i den allmänna riktningen, ville jag först 
ocih frärrnst framhålla, att vår rpolitik na
turligtvis i första rurmrrnet är beroende 
därav, att vårt land har sitt läge som en 
Yästeuropeisk, notdiis'k och östersjöstat. 
Det är sålunda naturligt, att vi inom grän
serna för vårt lands egna intressen sträva 
att utveckla och fördjupa en fri kontakt 
och nära förbindelser, utan förbund eller 
ententer, med våra grannar i väster och 
söder, såväl med Skandinavien, med vilket 
Finland såsom en del av Fenno-Skandia 
geopolitiskt hör smnman och varöver under 

givna omständigfueter vår förbindelseled 
västerut ikan komma att gå, som ock med 
våra grannar i söder, med vilka vi jämväl 
i ·vidsträckt mån hava gemensaanma in
tressen, och vilkas öden och utveckling på 
det allra närma:ste heröra oss. Det är 
också naturligt, att vi inom de gemen
samma intressenas ram försöka förena dessa 
grupper till samverkan oeih samarbete. Jag 
ber att få nämna, att en dylik form av 
samarbete i höstas i viss mån realiserades, 
då alla mindre n01~diska stater i en båge 
från Haag till Riga förenades om ett 
initiativ i Geneve rörande den s. k. mest 
gynnadenationsklausulen. 

Men med angivande av våra förhållan
den åt väster och söder är vår utri<k:es
politik och id<ess linjer icke uttömd. Även 
i förhållande till övriga stater måste vi 
sträva att utveckla möjligast goda förbin
delser, särskilt med de stater, vilka på 
grund av sitt geografiska läg.e på grund 
av politiSika, kulturella eller andra omstän
digheter äro av särskild betydelse för oss. 
Nämnande i detta sammanhang Sovjet
Unionen vill jag betona, att vi i förhål
lande till detta rike, med vilket vi för tio 
år sedan slöto fred, hava att följa en 
salklig och värdig politik, strävande till be
varande oc'h upprätthållande av gott 
grannelag och undviikande av onödiga 
konfli'kter o0h missförstånd, och att vi från 
vår sida vänta en liknande linje i .Sovjet
Unionen politik gentemot oss. 

Finland har icke anslutit sig till någon 
bestämd statsgmpp eller ingått förbund, 
men i den principiellt universella samman
slutning av stater, som Follkförbundet ut
gör, har Finland från första hörjan från 
det 'V!årt la:rud för tio år sedan blev med-
1em av förbundet sökt ·efter förmåga .oeh 
krafter göra sig gällande. 

J ag tror icke, att man i detta land gör 
sig illusioner om de garantier, Folkförbun
det i farostunder ikan bjuda en enskild 
stat, men lika orätt, som det vore att göra 
sig illusioner i detta a:vseende, liika orätt 
vore det att underskatta Folkförbundet& 
betydelse såsom en fredsfrämjande och 
oroligheter hindmde, rättvisa och billig:het 
befordrande faktor i de internationella re
lationerna. Må vi ikomma iihåg att Folk
förbnndet utgör en sammanslutning aN 
över femtio kulturstater, vilka, såvitt de 
samarbeta i förbundet, hava sin strävan 
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inställd på att bevara fred, att utveckla 
rätt, rättvisa och billighet i de internatio
nella förbindelserna. Det är ett arbete, i 
villk:et vi ur allmän synpunkt och ur syn
punilrten av V'årt lands ·eget välförstådda in
tresse böra soka taga del. 

Detta är i korta drag min up:pfattning 
av V'år utrikespolitik och dess uppgifter 
till svar på den fråga, som här från vän
stern ställdes: till mig. 

Att förhållandena icke i alla a;vseenden 
utvecklats så som utrikespolitikens ledning 
kunnat önska, det är ett faktum, för ;vilket· 
denna ledning icke ik:an göras ansvarig. 

Ed. Räisänen: Minä en halua enää 
paljon kuluttaa eduskunnan aikaa tässä 
asiassa. On kuitenkin eräs puoli, johonka 
minä vielä tahtoisin kiinnittää huomiota. 
Se koskee ulkopoliittista tiedoitusta meidän 
sisäpoliittisista asioistamme. 

Kun n. s. ,kansanliike'' alkukesällä ryöp
sähti, niin se tietysti aiheutti suurta häli
nää myöskin eurooppalaisessa sanomaleh
distössä, lähinnä Skandinavian maissa. 
Tänne tuli ulkomaalaisia sanomalehtimie
hiä, nimenomaan juuri Ska.ndina;vian 
maista, suuri liuta. Ne pääsi;vätkin ai;van 
erinomaisen läheisiin suhteisiin tuon n. s. 
,kansanliikkeen" kanssa ja tiedoittivat 
siitä lehdilleen ulkomailla. Ne tiedoituksert 
olivat monesti hy;vin tarklmja, ja osoittivat, 
kuinka intiimissä suhteissa nämä kirjeen
vaihtajat olivat tämän ,kansanliikkeen" 
;johdon ja sen läheisten henkilöiden kanssa. 
Närrnä tiedot eivät kuitenkaan voineet olla 
lco;vin hy;viä ja .edullisia meidän valtakun
nallemme, Suomen tasava1lalle. Oli luon
nollista, että virallisen ulkopolitiikan joh
don taholta kiinnitettiin asiaan huomiota 
ja näin minä samoinkuin muutkin että 
ulkoministerikin antoi asiassa lausuntoja 
ulkomaalaisille lehdille. Mutta muihinkin 
toimenpiteisiin ryhtyi ulkopolitiikan johto. 
Se laaditutti tästä ,kansanliiklkeestä" jon
kunlais:en selostuksen ulkomaalaisia varten 
ja tähän tehtävään se kiinnirtti tai antoi 
suoritettavaksi tämän tehtävän miehelle, 
jonka kynä on kyllä yleensä tunnettu hy;vin 
taitavaksi ja päteväksi, nimittäin profes
sori Lauri Ingmanille, nykyiselle arkki
piispallemme. Tämä teos sitten ilmestyi 
syksyllä ja sitä lähetettiin ulkomaille lähe
tystöilhin, mutta myöskin täkäläisille sano
malehdille. Sitä tietä minä siitä sain en-

simmäisen tiedon. Sanomalehdet kiinnitti
vät täällä, juuri sosialidemokraattinen leh
distö, tähän kirjaseen huomiota, ja se ar
vostelu, jonka se sai osa!kseen, ei suinkaan 
ollut kiittävä. Mutta eipä siihen ole syytä
kään. Kun tätä teosta taiikastelee, niin huo
maa, ·että se on täydellisesti yksipuolinen. 
Siinä katsellaan tätä ,kansanliikettä'' ja 
esitetään se juhlallisten julkilausumain, 
ponsien ja juhlapuheiden valossa, niitä lai
naten melkein kokonaan. Mutta ,ka:nsan
liik:keen" negatiivisista puolista, niistä kiel
teisistä ilmiöistä, jotka kai siinä ovat olleet
kin niitä pääasioita, niistä miltei täydelli
sesti vaijetaan tai hyvin helläkätisesti liuvu
taan niiden ylitse. Käsittää, että !kun 
ulkomaalaisilla lehdistöillä on täällä ollut 
paikanpäällä omat kirjeenvaihtajansa, jotka 
ovat, kuten sanottu, olleet hyvin läfueisessä 
yhteydessä tämän r,apuan liikkeen johdon 
kanssa, ,että ne tietysti eivät voi paljoakaan 
antaa tällaiselle opukselle ja sen väitteille 
arvoa, koska tosiasiat lyövät niitä anka
rasti korville. 

Sosialidemokraattisessa lehdistössä huo
mautettiin niistä suurista puutteellisuuk
sista, siitä yksipuolisuudesta, jota tämä kir
janen merkitsee ja osoittaa, huomautettiin, 
että siinä ei juuri ollenkaan tai aivan sum
maarisesti kosketeliaan niitä väkivallantöitä, 
joita Lapuan liikkeen nimessä tehtiin 
täällä ja joista ulkomaalaiset lehdet sisälsi
vät sivukaupalla kuvauksia ja selontekoja. 
Ja tässä kirjassa annetaan sellainen käsi
tys, niinkuin nämä väkivallan työt olisivat 
kohdistettu, mikäli niitä on ollenJ.man ollut, 
yksinomaan kommunisteihin. Kuitenkin on 
tosiasia, että jo heti alussakin tämä ,kan
sanliike", niinkuin sitä sanotaan, suullltau
tui, ei ainoastaan kommunisteja, vaan myös
kin demokratiaa, kansanvaltailsia puolueita, 
nimenomaan sosialidemokraattista puoluetta 
vastaan. Puolueemme toimihenkilöt, sekä 
puoluetoimitsijat että myöskin kunnalli
sissa y. m. julkisissa luottamustoimissa ole
vat, ovat saaneet raskaasti kokea ,kansan
liikkeen" suhtautumisen heihin. 

Kun tästä professori Lauri Ingmanin 
kirjasta tuli keskustelua sanomalehdissä, 
niin kiinnitettiin huomiota 'erikoisesti sii
hen, että tässä ei sanallakaan mainita sel
laisesta, silloin Europan sanomalehdistössä 
tavatonta huomiota herättäneestä tapauk
sesta kuin eduskunnan ensimmäisen vara
puhemiehen, pormestari Hakkilan ryöstöstä 
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ja pa:hoinpitelystä. Asianomaiselta taholta, 
kun tahdottiin puolustautua sitten tätä ar
vostelua vastaan, ilmoitettiin, että siitä ei 
siinä voinut luonnollisesti mainita, kun 
kirja on päivätty heinäkuun 16 päivänä ja 
eduskunnan varapuhemiehen kyyditys ta
pahtui pari päivää myöhemmin. Niin, kun 
minä tätä teosta olen tarkastellut, niin olen 
huomannutkin, että tä:ssä, viimeisellä si
vulla, kun hyvin tarkoin katsoo, on tosiaan
kin tuo päiväys, mutta se ei ole painettu, 
niinkuin yleensä päiväys painetaan, vaan 
se on, ainakin tähän kappaleeseen, lyöty 
leimasimella. Minä en ta;hdo epäillä, etteikö 
sittenkin pitäisi paikkaansa, että se on päi
vätty heinäkuun 16 päivänä, niinlkuin te
kijä puolustautui. Mutta minä pyydän 
huomauttaa, että vaikka se olisi tuolloin 
päivätty, siis 2 päivää ennenkuin tuo tör
keä tapaus tap81htui, niin tämän kirjasen 
kääntäminen ullmmaisille kielille, latomi
nen, korehtuurinluku ja painatus veivät 
niin paljon aikaa, että se kai joutui julki
suuteen siinä syyskuun lopulla tai syys
kuussa. (Ministeri Procope: Elokuun lo
pulla.) ·Syyskuussa se ainakin tuli SuO'illen 
Sosialidemokraatin toimitukseen. Mahdolli
sesti on jo elokuun lopulla ilmestynyt, 
mutta olisipa siinä sitJtenkin ollut aikaa 
yaikka korehtuurissa tehdä· tuo tärkeä li
säys. 

No niin. Tämä lentokirjanen, joka on 
nseammalle ulkomaiselle kielelle käännetty 
ja sitä lähetystöjemme välityksellä levit,etty 
ulkomailla, sen pätevyys, joutuu hyvin ar
Yeluttavaan valoon kaiken sen jälkeen, mitä 
nyt n. s. ,kansanliikkeestä" tiedetään. Eri
koisesti huomauttaisin tämän kirjan voi
maikikaista loppuväitteistä, joissa sanotaan, 
että Suomi on saanut nauttia ulkomaiden 
~-lympatio.ja 1vuosien varrella ja edelleen 
nauttii sen johdosta, että se on länsimaisen 
sivisty:ksen etuvartio, ja nimenomaan sano
taan Lapuan liikkeen luonteesta, ~että se 
tarkoittaa länsimaisen kulttuurin ja uskon
non säilyttämistä sekä isänmaallisen mielen
laadun vahvistamista. Mitenkä ulkomaalai
set arvostelevatkaan väitettä länsimaisen 
kulttuurin suojaamisesta tämän Lapuan 
liiklke1en avulla, kun kaikki maailman lehdet 
samanaikaisesti, kun tätä kirjaa yhä edel
leenkin levitetään ja on levitetty, ovat ju
laisseet valtaisia uutisia meidän tasaval
talmme entisen presidentin kyyditykse8tä, ja 
edelleen, että sen kyyditylrnen pätijärjestäjä 
oli armeijan yleisesikunnan päällikkö. 

Olen t8Jhtonut tästä huomauttaa tässä 
keskust,elussa, koska minä toivon, että vas
tai:suudessa, kun tällaista kirjallisuutta toi
mitetaan ja julaistaan, se laadittaisiin sillä 
tavalla, että se kestäisi sitten arvostelun, 
että siinä osoitettaisiin mitalin toinenkin 
puoli. 

Tahtoisin vielä erääseen seikkaan kiinnit
tää huomiota. Tätä ulkomaista tiedoitus
toimintaa on ulkoministeriö harjoitJtanut 
muullakin tarvalla, esimerkiksi suullisia tie
toja levittämällä ja käyttämällä jonkinlai
sia, sanoisinko, epävirallisia attasheoita. Tu
lin kiinnittäneeksi asiaan huomiota, kun 
sain tietää, että tällaisessa tehtävässä oli 
käytetty erästä ulkoministeriön näköpiiriin 
sukeltautunutta rouvasihmistä, joka tiettä
väiSti on ruotsinmaalaista , syntyperää ja 
Ruotsissa kai hän oli tätä toimintaa, tätä 
valistustyötä sitten harjoittanutkin. Mutta 
hänen nimensä näkyi myöskin, ainoana 
naispuolisen osanottajan ni:menä, siinä suu
ressa kyyditsijäi!ll luettelossa, joka julkais
tiin sanomaLehdissä sen jälk!een, kun tänne, 
Ostrobotnialle, olivat kyyditsijäit kokoontu
neet kautta maan. (Ed. Voionmaa: Eikö 
myös trolmrien luettelossa n Mutta ei ai
noastaan tässä yhteydessä tämä nimi nä,ky
nyt, vaan ;sen jälikeen minä huomarsin, että 
tämä ylimääräinen attashea tai hänen ni
mensä, sukeltautui myös esiin sitten kun 
pidettiin se viimeinen Lapuan kokous. 
Siellä hän nimittäin alusti kysymyksen -

·Suomen ulkopolitiikasta. (Naurua eduskun-
nassa.) Minä en tiedä, mitenkä laajaperäi
sesti tä:ssä n1otsinkielisessä alustuksessa -
hän ti,ettävästi puhuukin vain ruotsia -
on koske'teltu asioita. Mutta sikäli kun 
minä nyt voisin arvata, niin minä sanoisin, 
että kyllä ulkoministerin esitelmä tänä il
ta:na oli varmasti paljon parempi ja päte
vämpi. 

Minä olen suurella mielenkiinnolla kuun
nellut tämän illan l\leskustelua nimenomaan 
ulkopoliittisista asioista, koska minä nyt 
kuulun myös ulkoasiainvaliokuntaan ja eri
koisesti olen kuullut sen valistavan .esitel
män, jonka ulkoministeri piti, vaikka minii 
oik!earstaan kuulin sen jo toiseen kertaan. 
Mutta hyvin mielelläni minä kuulin sen 
vielä :hytlkin. Ja minä ~tunnustan, että meidän 
ulkoministerimme henkilönä, ullkoministe
rinä, on myös hyvin mukautuvai:rmn. M~J
nessa hallituksessa hän on ollut mukana, 
hallituksissa, jotka ovat kantaneet eri merk
kejä, ja monessa tilanteessaJkin, nykyjään 
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tässäkin tilanlteessa ja mukautuu tietysti 
siihenkin. Mutta vaikka minä myönnän tä
män ja sanon sen kaikella kunnioituksella 
ja hyväntahtoisuudella, niin minusta tun
tuu, että tämä mukautuvaisuus ehkä nyt on 
mennyt vähän liian pitkälle, koska ulkomi
nisteriö, josta ulkoministeri vastaa lähinnä, 
on ruvennut käyttämään yhteisiä attasheoja 
ulkopoliittisissa asioissa Lapuan liikkeen 
kanssa. (Eduskunnasta: Kuka ne kustan
taa?) Niin, tällä kertaa kyllä on viulut 
maksanut Suomen valtio, ulkoministeriö, 
tulkoon lisätyksi. Minä toivoisin, että täl
laista ei toiste tapahtuisi, vaan tasarvalta 
pitäisi omat virka;miehensä ulkopolitiikan
kin alalla ja Lapuan liike omansa. (Nau
rva.) 

Ulkoasiainministeri P r o c o p e: Valitan 
suuresti, että minun täytyy ed. Räisäsen kär
siv~llisyyttä vielä väärin käyttää ja toistaa 
saman esitelmän toisen osan, jonka pidin ul
koasiainvaliokunnassa silloin aivan samoista 
syistä kuin nyt, nimittäin sen johdosta, että 
ed. Räisänen siellä ulkoasiainvaliokunnan 
kokouksessa esitti erinäisiä muistutuksia ja 
huomautuksia ulkoasiainministerin harjoit
taman valistustoiminnan johdosta. 

Mitä ensinnäkin professori Lauri Ingma
nin lentokirjaseen tulee ja siihen kallisar
voiseen apuun, minkä hän, kirjoittamalla tä
män kirjan, on antanut, (Vasemmalta: La
puanliikkeelle !) niin täytyy minun sanoa, ed. 
Räisänen, että se yhteistoiminta kyllä, ikävä 
kyllä nyttemmin on loppu senjälkeen kun 
tästä niin sanotusta ylimääräisestä attas
heasta, joka ei kuitenkaan koskaan ole ollut 
attasheana ulkoasiainministeriössä, tuli 
maan arkkipiispaa. Ed. Räisänen sanoi, 
että tämä kirjanen, on saanut hyvin jyrkän 
kritiikin osakseen ulkomailla. Minä aivan 
lyhyesti tahtoisin mainita, että se myös on 
saanut erinomaisen kiittävän kritiikin, josta 
minulla on todistuksia, jotka minä voin ed. 
Räisäselle tarpeen tullen näyttää. 

Muuten tämä kirjanen minun ymmärtääk
seni on luonteeltaan dokumenttaarinen. Sen 
tarkoituksena on ennenkaikkea dokument
ti(m perusteella valaista erästä huomattavaa 
ilmiötä nykypäivien poliittisessa elämäs
sämme. Näin ollen on aivan luonnollista, 
että tässä kirjasessa, mikäli koskee sitä ajan
jaksoa, jota kirjasessa käsitellään, ei ole 
erikoisesti eikä laveammin kiinnitetty 
huomiota kielteisiin tapahtumiin - muuten 

kyllä tunnettu nimimerkki S. S :ssä ja muu
tamat muut ovat pitäneet huolen siitä, että 
kielteiset seikat ovat tulleet mvös ulkomailla 
ilmi. Ja en minä sitä millään" tavalla moiti. 
(Ed. Keto: Ei valtion varoilla, herra ulko
ministeri!) Pyydän saada palata siihen vä
hän myöhemmin. 

Loppujen lopuksi niin tahtoisin huomaut
taa, että siinä ranskankielisessä kappaleessa, 
joka minulla on, on päivämäärä 16 päivä 
heinäkuuta painettuna, mutta pelkään, että 
saksalaisessa painoksessa on se leimasimella 
pantu (Vasemmalta: Jaa!). Tämä<:'imuuta 
sitä tosiseikkaa, että sinä ·päivänä k1rja on 
päivätty. (Ed. Hakkila: Milloin se on lei
mattu leimasimella ?) Milloin kirjapainossa 
on tämä päivämäärä tähän painettu, sitä 
minä en voi tietää, mutta minä myönnän 
suoraan, että ulkoasiainministeriö on vas
tuussa siitä, että tämän kirjasen julkaisemi
nen viipyi niin kauan kuin se viipyi. Se 
johtui ylivoimaisista tekijöistä, se johtui 
siitä, että käännöstöitä ei saatu niin nopeaan 
suoritettua kuin mitä oli aiottu. Se ei ole 
tämän kirjan tekijän syy (Vasemmalta: Ko
rehtuurissa olisi voitu.) Huolimatta siitä 
viipymisestä ymmärtääkseni tämä kirja an
taa dokumenttaariselta kannalta hyvin ar
vokkaan kuvan eräistä ilmiöistä meidän 
maassamme, joita täytyy ulospäin valaista. 

Minä en oikein pääse selville siitä, mi
tenkä herrojen mielestä tämä ulkoasiainmi
nisteriön valistustyö olisi suoritettava. Kai 
nyt on niin, että jos ulkomailla väitetään 
sanomalehtikirjoituksissa, että on vaarallista 
elää Suomessa, että on Suomessa hirvittävä 
kaaos, että voi tapahtua (Ed. Keto: Eikös 
ollutkin?) mitä vaan (Vasemmalta: Aivan 
oikein!) ja kun tämä tapahtui siihen aikaan 
kun maassa jokapäiväinen elämä kulki ta
vallista uomaa (Naurua vasemmalta.) -
(Vasemmalta: Ei se nytJkään vielä ole nor
maalista!) Kyllä! (Ed. Hakkila: Geneves
säkö herra ulkoministeri on ollut?) Niin 
kyllä sielläkin. (Ed. Hakkila: Niin nähtä
västi!) Mutta kyllä myös täällä kotona. Niin, 
jos näin on, niin kyllä on ulkoministeriön 
velvollisuus koettaa objektiivisesti (Vasem
malta: Objektiivisesti!) esittää asioita, jotta 
ulkomailla ei pääsisi maallemme vahingolli
nen käsitys oloista leviämään. Kun ulko
maalaisille lehdille sähkötetään, että suoje
luskunta on mobilisoitu, että rynnäkkö van
kiloita vastaan on tapahtumaisillaan, että 
täällä määrättynä päivänä tulee tapahtu-
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maan vallankaappaus, ja kun tämä tieto 
saapuu meille juuri samaan aikaan, kuin 
suojeluskuntien edustajisto on lujasti selit
tänyt olevansa hallituksen takana laillisuu
den ylläpitämiseksi ja samana päivänä, kun 
tuon vallankaappauksen .olisi pitänyt tapah
tua ja täällä on aivan rauhallista, niin 
totta kai tulee ulkoasiain hallinnon ryhtyä 
dementoimaan tällaisia vääriä tietoja (Va
semmalta: Mitä ne olivat? - Ed. Ryömä: 
Ei sitä kukaan kieltänyt ! ) 

Mutta se seikka, että on koetettu objektii
visesti asioita esittää, tämä ei merkitse sitä, 
että millään tavoin olisi asetuttu väkivallan
tekoja tahi väkivaltaisuuksia puolustamaan 
(V asemm.alta: Vaiettu on ! ) Ei ole vaiettu. 
Ei ole vaiettu, vaan niinhyvin ulkoasiainmi
nisteriö kuin ne henkilöt, jotka ulkoasiain
ministeriön puolesta suoraan meidän val
tuuttamina ovat puhuneet, ovat selvästi ja 
suoraan lausuneet paheksumisensa, tuomin
neet kaikki väkivaltaisuudet ja väkivallan 
teot. (Vasemmalta: Entä ministeri Talaan 
haastattelu~). Kyllä! - Minä vastaan tälle 
viimeiselle puhujalle lyhyeen, jottei aikaa 
kuluisi. Minä pyydän siinä suhteessa vain 
ilmoittaa, että minä ulkoasiainvaliokunnassa 
näytin ministeri Taiaan haastattelut ja että 
minun ymmärtääkseni myöskin ne arvoisat 
vasemmiston edustajat, jotka ne siellä luki
vat, tunnustivat, että niissä ei ollut moitti
misen varaa. Minä pyytäisin, että moitti
jat, vasemmiston puolen moittijat, tahtoisi
vat tarkistaa ulkoasiainministeriössä ne 
haastattelut ja ne kirjoitukset, jotka meidän 
kauttamme ovat menneet ulkomaille, ja 
myöskin ne lausunnot, mitkä ulkoasiain hal
linnon johto on ollut tilaisuudessa ulko
mailla, esim. Genevessä, Lapuan liikkeestä 
antamaan ja ne paheksumiset, mitkä silloin 
on esiintuotu semminkin juuri niiden kah
den ikammottarvan väki:valtaisuuden joihdosta, 
mitkä täällä edellinen puhuja mainitsi, (Va
semmalta: Eikö muuta kuin kaksi!), 
- semminkin niiden kahden väkivaltaisuu
den - pormestari Hakkilan ryöstön ja sen 
kammottavan väkivaltaisuuden johdosta, 
joka kohdistui tasavallan ensimmäiseen kor
keasti kunnioitettuun herra presidenttiin. 

Minua vähän ihmetyttää, että moite nyt 
esillä olevassa suhteessa on tullut vain vasem
miston taholta. Olisin odottanut, että tulisi 
oikeistoltakin, sillä lehdistössä on hyvin voi
makkaasti ulkoasiainministeriötä moitittu 
valistustoiminnasta, myöskin oikeiston ta-

holta. On suoraan sanottu, että J..Japuan 
liikkeen valaisemiseksi ei ulkoasiainministe
riö ole tehnyt kerrassaan mitään. 1-Ie 
olemme koettaneet (Ed. Voionmåa : Ne ovat 
tulleet synnintuntoon !) -me olemme koet
taneet mahdollisimman objektiivisesti tilan
netta selostaa. Jos on tapahtunut, ettei 
aina tämä toiminta ole osunut oikeaan, niin 
se on valitettavaa. Minä luulen, että arv. 
edellinen puhuja varsin etevänä sanomaleh
timiehenä sangen hyvin tuntee, mitenkä 
tämmöinen vuorovaikutus jonkun viraston 
ja sanomalehtimiesten välillä tapahtuu. Ei 
se tapahdu siten, että vain kirjoituksia ul
koasiainministeriössä kirjoitetaan, vaan suu
ressa määrin se tapruhtuu siten, että [{äyte
tään, mitä englanniksi sanotaan free lances, 
vapaita sanomalehtimiesvoimia, jotlka itse 
oman arvostelunsa perusteella kirjoittavat. 
Niitä ei kylläkään aina, ei ainakaan ulko
asiainministeri, joka muuten ei niitä tavlilli
sesti edes näe, voi kontrolloida. 

Ja loppujen lopuksi, niin kyllä minun 
täytyy sanoa, että merkillistä olisi, jollei täl
laisena ajanjaksona, jolloin läpi maan on 
käynyt suuri ja voimakas virtaus, jonka 
pohjasävyn, kommunismin vastustamisen, 
myöskin tietääkseni arv. nimimerkki ,Sasu'' 
on hyväksynyt, jollei tämmöisessä tilaisuu
dessa, tämmöisena ajanjaksona ulkoasiain
ministeriön velvollisuus olisi koettaa objek
tiivisesti selittää oman maan tapahtumat ul
komaiselle yleiselle opinionille. . Minä luu
len, että jollei sitä olisi tehty, niin voitai
siin täydellä syylläulkoasiainhallinnon joh
toa moittia. 

Loppujen lopuksi pieni huomautus minun 
mukautuvaisuudestani. Olen kyllä. ollut 
useissa hallituksissa, mutta minä tahdon 
vain todeta, että näissä hallituksissa on ollut 
ulkopoliittinen suunta aina sama. 

Ed. P i h k a 1 a: Koska tässä tänä iltana 
ulkoasiain käsittelyn yhteydessä on tah
dottu ryhtyä harjoittamaan Lapuan liik
keeseen - miten sanoisin - valtiollista 
pyykinpesua, niin aion hieman vastata nii
hin syytöksiin, joita täällä on tehty, vaikka 
en tahdokaan tätä myöhäistä iltahetkeä pal
joakaan pitkittää. 

Tässä pitäisi pestä valtiollista pyykkiä. 
Nyt on kumminkin niin hullusti, että se 
pyylrk:ivesi, jolla meidän olisi tätä pes
tävä, se on noin 13 vuotta sitten 
tapa.Jhtuneen valtiollisen pyykinpesun jäl· 
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keen nim likaista, että. ei kummin
kaan lapualaisia resuja siinä puhtawksi 
voida saada. Sosialidemokraattien uLko
politiikka ·oli sitä laatua, että minä en 
tahtoisi mielelläni ruveta lukemaan pykäliä 
siitä rauhankirjasta, jonka kansanvaltuus
kunta aikaansai ja jonka rauhankirjan on 
tietenkin myöskin kansanvaltuuskunta ko
konaisuudessaan hyväksynyt. (Vasemmalta: 
Puhukaa nyt Lapuan valtuuskunnasta!) 
Siellä on sellaisia kohtia, joissa todella on 
Suomen aluetta luovutettu, Inon patterit 
y. m. sekä myöskin on luovutettu sellaisia 
servituuttioikeuksia lennätinlinjoilla, joit
tenka toteutuminen olisi merkinnyt jokseen
kin täydellistä Venäjän vallan oikeutta 
määrätä tämän maan asioista. (V asem
malta: Kuka se Saksan kanssa teki kaup
paa!) Mutta tämähän olisi ollut itse asiassa 
aivan vähäpätöinen tämäkin rauhankirja, 
sillä todellisuudessa, sitä ei voine kukaan 
sosialidemokraatti kieltää, Suomesta olisi 
tullut osa Neuvosto-Venäjää ja sitä rajaa, 
joka meillä nyt idässä on, ei olisi tullut ole
maan ollenkaan tai ei siinä merkityksessä 
valtiollisena rajana kuin se nyt on, niin 
että me olisimme todella siihen samaan si
vistysmaailman kuuluneet kaikki, niinkuin 
sosialidemokraattisen puolueen sotilasohjel
ma tällä hetkellä lausuu. 

Täällä on nyt tahdottu puhua lapualais
ten väkivallan teoista. Jos otamme huo
mioon !kumminkin sen seikan, mistä tämä 
väkivaltaisuus, j(jka on kansanliikkeessä ole
massa, on syntynyt, niin meidän täytyy tätä 
liikettä ei vain ymmärtää, vaan täytyy an
taa sille moraalinen hyväksymisemme. On 
nimittäin niin, että tässä maassa ovat maan
pettäjät saaneet istua esim. puolustusvalio
kunnassa, ja nämä samat henkilöt on tuo
mittu pitkäaikaiseen kuritushuonerangais
tukseen sen johdosta. Kommunistinen puo
lue on aivan julkisesti mitään salaamatta 
selittänyt ajavansa vieraan valtakunnan 
asioita meidän valtioelimissämme, eikä tätä 
meidän valtiovaltamme ole kyennyt estä
mään. (Ed. Hannula : Asiaan!) Me emme 
kyenneet täällä säätämään lakeja, jotka oli
sivat tästä maanpetoksesta tehneet lopun. 
Nyt on kumminkin meillä olemassa se tosi
asia, että tässä eduskunnassa, tahtoisin us
koa, ei ole yhtään kommunistia. (V asem
malta: Asiaan!) Tämän on kansanliike 
saanut aikaan, ja se on siksi suuri ansio
"?uoli, että se, mitä tämän kansanliikkeen 

yhteydessä on tapahtunut (Keskustasta: 
Asiaan!) sellaista, jota me valitamme, jää 
varjoon. Me olemme kumminkin tehneet 
sen, jota 1917 marraskuun punaisen viikon 
aikana - jos tahdomme siihen v.errata 
näitä asioita jollain tavalla - sen ajan vä
kivallantekijät eivät tehneet. Kansanliik
keen miehet ovat ilmoittautuneet ja antau
tuneet oikeuden tuomittavaksi. 

Puhemies (koputtaa) : Huomautan 
puhujalle, että tämä ei ole välittömässä yh
teydessä ulkoasiainministeriön pääluokan 
kanssa. (Eduskunnasta: Hyvä, hyvä!) 

P u h u j a: Minä tahtoisin viitata tässä 
herra ulkoministerin lausuntoon siitä, (Va
semmalta : Meni jo pois!) että kansallisen 
ulkopolitiikan pitää pyrkiä vapautumaan 
kaikesta vieraasta vaikutusvallasta. (V a
semmalta: Ja siitä, mikä ei kuulu asiaan.) 
Ja kansanliikkeen pyrkimys on ollut juuri 
vapauttaa meidän kansamme sen vieraan 
vallan vaikutuksen alaisuudesta, joka on 
esim. meidän puolustusvaliokunnassamme 
ja perustuslakivaliOikunnassamme työsken
nellyt isänmaatamme vastaan. 

Täällä ed. Voionmaa valitteli sitä, että 
Tarton rauhaa on paljon moitittu ehkäpä 
juuri kansanliikkeenkin miesten taholta. 
Minä en voi kieltää sitä, että tätä on moi
tittu, mutta nämä ovat olleet sivuilmiöitä 
ja siitä ei ole nyt kysymys.- Voimme oikeas
rtaan valittaa kaikkein enin vain sitä, ettei 
tätäkään rauhaa ole voitu kokonaisuudes
saan saada todellisuudeksi. (Ed. Hakkila : 
Levitetty valheita suoraan sanoen!) Mah
dollisesti on levitetty, minä en ole sattunut 
kuulemaan niitä valheita. Tahtoisin kum
minkin torjua sen käsityksen, että tämä 
Tarton rauhan aikaansaaminen kaikkine 
niine ansioineen, mitä siinä on saatu, oli 
ensi sijassa rauhanneuvottelij,oitten ansio. Se 
oli ennen kaikkea kieltämättä sen voimak
kaan puolustustahdon ansio, joka meidän 
kansassamme oli ja joka pystyi tästä maasta 
poistamaan vieraan vaikutusvallan asevoi
malla. Lapuan liike ei esiinny minään mi
litaristisena liikkeenä, niinkuin on ehkä tah
dottu väittää tai uskoa. Suomen kansan 
rauhantahto on siksi suuri, että täällä ei mi
tenkään sotaseikkailijat menesty. Lapuan 
liikkeen tarkoituksena on vain luoda posi
tiivinen rauhantahto meidän kansamme kes
kuudessa, sellainen, joka ilmaantuu lujassa 
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puolustustahdoosa ja puolustuskunnossa. Me 
kyllä ymmärrämme, että jos meidän puo
lustusvoimamme riisuttaisiin sHlä tavalla 
kuin sosialid~okraatit ohjelmassaan vaati
vat, meillä olisi sodan mahdollisuus paljon 
lähempänä kuin jos puolustuslaitoksemme 
on hyvässä kunnossa. Sillä on selvää, ettei 
kansainliitto edes parhaine pyrkimyksineen
kään voi meitä tukea eikä auttaa, jos emme 
itse pysty puolustamaan itseämme. Suomi 
ei voi ajatella mitään hyökkäyssotaa, sitä 
ei ajattele mikään kansanliike eikä lapua
laiset. Me olemme yhtä rauhan kannalla 
kuin kaikki muutkin järkevät ihmiset tässä 
maassa. 

Minä en tahdo tässä yhteydessä vastata 
sen pitemmälle. Minä tahdon vain torjua 
sen käsityksen, joka on tahdottu ehkä jos
sakin määrin tässäkin keskustelussa saada 
aikaan, että lapuanliikkeen ja kansanliik
keen taholla olisi joitakin sellaisia ajatuk
sia, jotka tahtoisivat muuttaa sitä ulkopoli
tiikan suuntaa, mikä meidän virallisella v.l
kopolitiikallamme on ollut. Sitä todistaa 
m. m. sekin, että ei ·esiintynyt ainakaan mi
nun tietääkseni edes toivomusta esimerkiksi 
juuri ulkoministerin muutokseen nähden 
silloin kuin uusi hallitus asetettiin, vaan 
päinvastoin toivottiin, että entinen ulkomi
nisteri jäisi paikoilleen jotta sekin olisi to
distuksena siitä, ettei mitään suunnan muu
tosta ole ajateltu eikä. suunniteltu. 

Ed. R ä i s ä n e n : Ed. Pihkalalle minä 
ensiksi pyydän huomauttaa, että minä en 
hänen esitelmäänsä tässä tilai1suudessa vas
taa, mutta sittenkun tulee kysymys työmaa
terrorilaista. Sitten minä sawnen, puhemie
hen luvalla, myöskin saman verran koske
tella herra Pihkalan ulkopolitii!klkaa. 

Ja tämän jälkeen minä· rohkenen lausua 
muutaman sanan herra ulkoministerille. 
Meillä on ollut aina ulkoministerin kanssa 
hyvät välit (Naurua edusikunnassa.) ja 
myöskin, noin persoonallisesti katsoen, hy
vät välit ed. Pihkalan kanssa ja minä luu
len, että vähän itsekunkin kanssa. Nehän 
ovatkin asiat, jotka riitelevät eivätkä ihmi
set. 

Ensinnäkin minä sanon, että minä kovin 
suurella mielihyvällä panin merkille sen, 
että ulkoministerissä on kehitys käynyt hy
vin ilahduttavasti siihen suuntaan, jota minä 
jo odottelin ,ajan alussa", s. o. silloin, 
jolloin tämä tasavalta läksi kulkemaan. Sil-

loin hän ei ollut ulkoministerinä, vaan tämän 
eduskunnan jäsenenä. Minä, kuten sanottu, 
suurella mielihyvällä panin merkille, että 
hän nyt niin huomaavaisesti ja osanottoisesti 
lausui sanansa siitä törkeästä väkivallasta, 
jonka kohteeksi entinen tasavallan presi
denttimme oli tullut. Se on suuri edistys
askel heinäkuun 25 päivästä 1919, jolloin 
tasavaUan presidentti tässä eduskunnassa 
valittiin (Ministeri Procope: Minä panin 
vastalauseen!) ja silloin edustaja Procope 
lausui - minä sanon sen vapaasti suomeksi 
- ,että valtiopäiväjärjestyksen 68 § :n no
jalla katson minä olevani velvollinen ilmoit
tamaan, että minä en mitenkään ole avusta
nut tätä tapahtunutta vaalia. Kantakoot 
siitä edesvastuun ne, jotka luulevat jonkun 
paremmin kuin valkoinen kenraali voivan 
edustaa valkoista Suomea". Niin silloin. Ja 
minä sanon, että se on suuri edistysaskel. 

Mitä sitten kommunismin vastustamiseen 
tulee, josta ulkoministeri huomautti, että 
minäkin olen sitä harjoittanut, niin minä 
myönnän, että 12 pitkää vuotta olen sitä teh
nyt ja toivan voivani tehdä sitä edelleen
kin. Mutta minä sanon, että kommunismin 
vastustaminen, jota n. s. Lapuan liike on 
harjoittanut, on sellaista, että se ei vastaa 
tarkoitustaan, se on sellaista, että sen avulla 
ja sitä käyttämällä menee ei ainoastaan 
kommunismi, vaan koKo tasavalta. Mehän 
tiedämme nykyisen taloudellisen tilanteen, 
siitä on rahaministeri antanut täällä useam
paan otteeseen kuvauksia. Ei ole ketään, 
joka ei tietäisi että tuo n. s. ,kansanliike'' 
on sangen suuressa määrässä nykytilantee
seen syyllinen. 

UJ!koministeri sanoi, että tämä kirja, jota 
minä arvostelin, on dokumenttaarinen esi
tys. Hän tarkoitti tällä tietysti sitä, että 
tässä. on koottu nyt ne asiakirjat, perusta
vat asiakirjat, mitkä Lapuan liikkeestä löy
tyvät, ja joita ennenkin on jukisuudessa 
ollut. Aivan, mutta nehän eivät sisällä La
puan liikkeestä totuutta, vaan sen, mikä 
niissä on. Liikkeen poseeraava esiintyminen 
kommunismia vastaan ei ole siinä oleellisinta, 
vaan se, että se on hyökännyt kansanval
taista yhteiskuntaa vastaan. Ainakin viime
aikainen kehitys on sen täydellisesti näyt
tänyt. Jos ulkoministeri olisi ollut mukana 
eilen keskustelussa, jossa esiintyi rahami
nisteri, niin hän ei olisi tuollaista väitettä 
tehnyt tietäessään näiden Lapuan liikkeen 
dokumenttien arvon, Rahaministerihän ei. 
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len sanoi, tosin väärässä paikassa, mutta nyt 
minä sanon oikeassa paikassa, ,ettei pidä 
luottaa ihan kaikkeen mitä on painettuna". 
Se pitää erikoisesti paikkansa näihin ,kan
sanliikkeen'' dokumentteihin. 

Minä en halua enää viivyttää eduskun
nan aikaa. Minä olen tehnyt huomautuk
seni, arvostellut virallisen ulkopolitiik
kamme erästä kohtaa ja minä toivon, että 
siinä suhteessa tapahtuu parannus. 

Ed. P a a v o 1 a i n e n : Asialle olisi var
maankin ollut edullisempaa, jos ed. Räisä
nen ensimmäisessä puheenvuorossaan olisi 
täällä kertonut, mitä ulkoasiainvaHokun
na:ssa kävi selville silloin kun siellä, muis
taakseni noin neljä tuntia, keskusteltiin ul
kopolitiikkamme toimenpiteistä propagan
dan tekemiseksi ulkomailla. Kun hän on 
unohtanut tämän ,mitalin toisen puolen", 
niin pyydän vain lyhyesti huomauttaa, että 
ulkoasiainvaliokunta saattoi tyydytyksellä 
panna merkille sen seikan, että hallitus 
on antanut objektiisivia tietoja meidän 
maamme sisäpoliittisista tapauksista -viime 
kesän aikana. Tunnettua on, että ulkomailla 
oli levitetty aivan perättömiä, meidän 
maamme asemaa suuresti loukkaavia, ker
rassaan pöyristyttäviä tietoja. .Jokaisen 
hållituksen velvollisuus on tällaisissa ta
pauksissa antaa oikeita tietoja ulkomaille. 
O~takoon sisäpoliittisista kysymyksistä mitä 
mieltä tahansa, täytyy voida vaatia, että 
ulospäin kaikki esiintyvät sil1ä tavoin kuin 
valtakunnan arvo vaatii. Hallitus on tässä 
tietojen levittämisessä toiminut maan etu
jen ja valtakunnan arvon mukaisesti. Se 
oli lopputulos siitä keskustelusta, joka ul
koasiainvaliokunnassa suoritettiin. 

Ed. Voionmaa: Kun herra ulko
asiainministeri mainitsi, että Suomen ulko
politiikka vaihtelevien hallitusten aikana. 
joita hallituksia hän on palvellut. on ollut 
pääpiirteissään muuttumatonta Iiiin minä 
mielihyvällä panen tämän merkille, toteden 
samalla sen, minkä herra ulkoasiainministe
rikin totesi, että koko Suomen itsenäisyy
den ajan meidän ulkopolitiikkamme suurin 
~ii~ein, ~räistä ~o~sarv?isista erimielisyyk
~Ista huolimatta, JOita ama suurissa asioissa 
Ilmenee, on ollut yksimielinen meidän 
maamme rauhanomaisessa ulkopolitiikassa, 

ja toivon minä, että se edelleen jatkuu sa
maan suuntaan. Meidän maallamme rauhaa
rakastavana tasavaltana ei voikaan olla 
muuta kuin yksi ja jakamaton ulkopoli
tiikka. 

Ed. Kivi() ja: Tämän pääluokan loppu
summa on melkein 34 miljoonaa markkaa. 
Mutta ennenkuin viimeinen vasaranlyönti 
on lyöty, niin se uskoni mukaan kohoaa yli 
34 miljoonan markan, mitä minä en omasta 
puolestani soisi, pikemminkin vähennystä. 
Mutta minä en ole päässyt varmuuteen -
vaikka olen hartaasti sitä vrittänvt illan ku
luessa varsinkin. ulkoministerin puheita 
kuullessani - en ole päässyt varmuuteen 
siitä, että tämä s.umma täten käytettynä 
tulee mahdollisimman hyvin käytetyksi ti.\
män kansan eduksi. 

Ulkoasiainministeri: P r o c o p e : Viimei
sen puhujan lausunnon johdosta pyydän vain 
saada huomauttaa,. että ulkoasiainministe
riön menoarvio on vähent)'llYt verrattuna 
tämän vuoden menoarvioon. Voiko mikään 
muu ministeriö osoittaa semmoista vähen
tymistä~ Sitten minä tahtoisin ed. Räisäsen 
lausunnon johdosta sanoa, että minä en aio 
jatkaa tätä Ingmanin kirjan arvostelua. 
ensinnäkin koska minä tiedän, että ed. Räi~ 
sänen on paljon sukkelampi kuin minä (Ed. 
Sergelius: Se on totta!) ja toiseksi, koska 
kirjanen on semmoinen, että se puhuu 
omasta puolestaan. Minä vain voin suosi
tella herroille eduskunnan jäsenille että te 
itse lukisitte sen kirjan, niin sa.isitt'e nähdä 
ja arvostella (Ed. Ståhlberg: Emme ole 
saaneet.). Tulen mieliihv·vin iähettämään 
kaikille edustajille. ' 

Mitä sitten . minun kehitykseeni kymme
nen vuoden aikana tulee, niin minä en nyt 
tahtoisi siitä keskustella. En tahdo mvÖs
kään - kuinka houkuttelevaa se olisikin 
- asettaa vastattavaksi kysymystä, mikä on 
enimmän kehittynyt ja muuttunut, minäkö, 
olosuhteet vaiko ed. Räisänen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku I U1koasiainministeriö, hyvälksy
tään. 



1\rlQ- j<IJ menoarvio vuodelle 1·931. - ii P. [. 581 

Luku II V a!kinainen edustus ul:komailla. 

Keskustelu: 

Ed. S a arin en: :Elsilläolevan luvun 10 
momentin kohdalla on hallitus esityksensä 
perusteluissa lausunut seuraavaa: ,Momen
tin määrärahasta, joka nykyjään on 1 mil
joonaa markkaa, suoritetaan kaikki sekä 
ulkoasiainministeriön että ulkomaisen edus
tajistomme valistustoiminnasta johtuvat 
menot. Siiihen nähden, että yleistä toimin
taa maamme tunnetuksi tekemiseksi ulko
mailla olisi ehdottomasti laajennettava ja 
kun välttämättä tarvitaan lisää varoja te
hokkaampaan valistustoimintaan naapuri
valtioissa :sekä eräissä muissa meille erikoi
sen tärkeissä maissa, ehdotetaan momentti 
koroitettavaksi 150,000 mal'lkalla j. n. e." 
Valiokunta tällä kohdalla lausuu peruste
luissa: ,Valiokunta on säästäväisyyssyistä 
menoar·viosta poistanut tälle kohdalle ehdo
tetun lisäyksen 150,000 markkaa." Senjäl
keen kuin valtiovarainvaliokunnan mietintö 
asiallisesti jo oli valmis, on minulla ollut 
tilaisuus saada tässä kohdassa perusteelli
sempia tietoja, joiden perusteella olen tul
lut siitä vakuutetu'ksi, että !hallituksen eh
dotus kyseessä olevaan momenttiin nähden 
on täysin oikeutettu, ·jonka takia minä eh
dotankin, että hallituksen esitys tä.m:än 10 
momevtin kohdalla :hyväksyttäisiin. 

:Eld. L o !h i: Minä pyydän kannattaa teh
tyä ehdotusta. Minä olen myöskin ollut· 
tilaisuudessa tutustumaan kaikkiin niihin 
tarpeisiin, jo1hin tätä määrärahaa käyte
tään, ja olen tullut va;kuutetu'ksi, että hal
lituksen esitys on tässä tarkoituksenmukai
nen. 

:Eld. von F r e n c k e ll: Ä ven jag ber 
att rå understöda det gjorda förslaget sä 
mycket mer som jag är övertygad om att 
regeringen väl kommer att beihäva ett dy
likt anslag för upplysningsverksamheten i , 
utlandet. 

l.Jl'koasiainministeri .p r o c o p e: Mietin
nössä on kyllä ensimmäisen luvun alla eräs 
muistutus, joka koskee Varso·van 'lähetti
lään matkoja P.raihaan ja oleskelua siellä. 
Minun ymmärtää!kseni kumminkin tämä 
lwhdistuu toiseen lukuun ja sen matkustus
momenttiin. Sentä:hden pyydän tässä yh-

teydessä lyhyesti saada huomauttaa seuraa
vaa. 

Varsovan lähettiläs on akkreditoitu myös
kin Pra:hassa. Hän on ollut tämän vuo
den aikana kaikkiaan 63 päivää Prahassa. 
Minun ymmärtääkseni tätä ei voida pitää 
liioiteltuna. 

lVIitä sitten tulee määrärahaan, 5 Pl. II 
luku 10 momentti, niin tahdon vain ly
hyesti sanoa, että tämän määrära!han ko
roittaminen sillä tavoin kuin täällä ed. Saa
rinen on ehdottanut, on ehdottomasti vält
tämätön. Minä en tahdo eduskunnan ai
kaa kuluttaa selittämäHä ybityil'lko'htaisesti 
minkätiiihden niin on. Tahdon vain huo
mauttaa, että tätä määrärahaa, tätä valis
tusmäärära'haa, ei suinikaan !käytetä yksin
omaan poliittista propagandaa varten. Sa
noisin, että vain pieni murto-osa siitä me
nee varsinaiseen senlaatuiseen ·propagan
daan, joku ·prosentti, tällä määrärruhalla 
kustannetaan sitä vastoin valitustoimintaa 
yleensä sivistyksellisellä, :osaksi taloudelli
sella ja muilla aloilla. Meillä ·ei ole mui
den ministeriöiden budjetissa mitään vas
taavia mää.rärahoja tälli.än tarkoit~een, 
vaan kaikki on ma;ksettava tästä. Se on 
lähinnä verrattava jonkun suuren liikkeen 
propa.gandaiknstannuksiin. Missä se !iilke 
on, joka propagandakustannuksissa voi 
tulla toimeen määrällä, joka on vajaa nel
jännes ,promilleä siitä, mitä !kokonaiskus
tannukset ovat. 

Minä olen valtiovarainv-aliokunnan arvoi
sille jäsenille yksityi11kohtaisesti selittänyt 
minkätähden tämä koroitus on .tarpeen. 
Voin siihen yielä lisätä, että !kokemus on 
osoittanut, että englanninkieliMn teos Suo
mesta täytyy saada julaistuksi. Jo.s me 
tahdomme parantaa meidän arvovaltaamme 
myöskin taloudellisessa suhteessa, niin on 
epäilemättä tärkeätä, että ulkomailla levi
tetään tietoja meistä, sillä hyvin vähän 
Suomea tunnetaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P n he m i e s: Keskustelun !kuluessa on 
edi. Saarinen ed. Lohen kannattamana eh
dottanut, että II luvun 10 momentti ihy
vä!ksyttäisiin 1,1'50,000 ma1·ka·ksi, kuten hal
lituksen esity.ksessä ehdotetaan. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Saarisen eihdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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Äänestys ja päätös : 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Saarisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänest;y'ksessä on annettu 
77 jaa- ja 104 ei-ääntä, 2 t;y'hjää; .poissa 16. 

Edus:kunta on siis hyväksynyt ed. Saa
risen ehdQtuksen. 

\I.n.1ku III Tilapäinen edustus ulkomailla, 
hyväks;y'tään. 

I1uku IV Erinäiset määrärahat. 

Keskustelu: 

Ed. K o m u: Tämän luvun 6 momentilla 
on a.puralha Osakeyhtiö Suomen Tietotoi
mistolle, määrältänsä 1160,000 mk. Minä en 
tiedä, jos tuo määräralha on ensiksikään 
tarpeellinen tuolle laitokselle ja toiseksi, 
en ole siitä lainkaan perillä, jos tuo avus
tusmäärära;ha on tarpeellinen, miksi sen 
juuri täytyy ulkQasiainministeriön pääluo
kassa kullkea. ·Oletan, että Suomen Tieto
toimistolle tahdotaan :tällä tavalla ehkä pal
kita se tiedoitustoiminta, jota ulkoministe
riö tuon tietotoimiston välityksellä ulko
maille tekee. 

Nyt kuitenkin on .asianlaita niin, että S. 
Tietotoimisto on sangen yleisesti käytetty 
eri •puolueiden 1e'htien taholta tiedoitusväli
neenä myöskin kotimaisiin uu,tisiin nähden. 
Tämä kesä on kuitenkin osoittanut - eten
kin sen sanomalehtimie:het ovat tulleet tun
temaan -, ·että Tietotoimiston uutiset 
maamme sisäpoliittisiin tapahtumiin näh
den ovat olleet sangen puolueellisia. .Jos 
tuota ulikomaista tiedoitustoimintaa myös
kin samalla tavalla on harjoitettu, niin 
kyllä prof. Ingman saa monta kirjaa !kir
joittaa ja niin yksipuolista kuin tuo äskei
sessä keskustelussa maini.ttukin, ennehkuin 
:o;ellain.en ulkomainen tiedoitustoiminta yk
sipuolisuudessa vetää vertoja sille tiedoi
tustoiminnalle, mitä Suomen Tietotoimisto 
kotimaassa on tehnyt. Minä en tässä yh
teydessä kuitenkaan käy tekemään elhdo
tusta ti1on avustusmäärärahan .poista.mi
seksL Mutta lausun vakavasti sen toivo
mUiksen, eten!kin sosialidemokraattisten sa-

19130. 

uomalehtimiesten puQlesta, että Tietotoi
misto harjoittaisi ainalkin kotimaiseen tie
doitukseen näihden .tarkempaa puolueetto
muutta 'kuin mitä tänä kesänä esim. on 
tapahtunut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku hyväksytään. 

,p u h e m i e s: Tämän asian käsittely kes
·keytetään. 

PoiiStoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 5), 6) ja .7) asia. 

8) Suomen ja Rumanian välisen kauppasopi
muksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 5'6 esitellään 
ja lähetetään pUihemiesneuvoston e:hdotuk
sen mUikaisesti u l ik o a s i a i n v a 1 i o k u n
t aan. 

9) Suomen ja Islannin kesken riitaisuuksien 
Sovinnollisesta ratkaisemisesta tehdyn 

sopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 57 esitellään 
ja lälhetetään p.uhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o k u n
t aan. 

Pöydällepanot: 

Pöy.dällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon : 

10) Eräiden viljassa mäiil•iittyjen kirkollisten 
menojen muuntamista rahamenoiksi 

koskevan hallituksen esityksen j()hdosta 
lallldittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 18; ja 
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11) Kotitalonden taloustieteen ja puutarha
tieteen opettajavirkojen perustamista yliopis

toon 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta Jaa
dittn sivistysvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Puhemies: Seuraava eduskunnan is
tunto on :huomenna kello 19. 

Eduskunnan istunto lopetetaan kello 
23,50. 

Pöytä/kirjan vaikuudeksi: 

Anton Kotonen. 





25. Keskiviikkona 10 p. joulukuuta 1930 
kell'O 19. 

Päiväjärjestys. 

ll moi t u k s i a: 
Siv. 

1) Eduskunnan oikeusasiamiehen ja 
hänen varamiehensä vaali . . . . . . . . . . 585 

Ensimmäinen käsittely: 

2) Ehd<>tus laiksi kirkollisiin tar
koituksiin viljassa määrättyjen val
tionmenojen muuntamise.<;ta rahame-
noiksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 586 

A s i a k i r j a t: V altiovarain valio
kunnan mietintö n:o 18; hallituksen 
e,sitys n:o 21. 

Ainoa käsi t te 1 y: 

3) Ehdotus valtion tulo- j'a meno-
arvioksi vuodelle 1931 ............. . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 17; hallituksen 
esitys n:'O 1; rah. al. n:ot 1-71. 

4) Ehdotus kotitalouden taloustie
teen ja puutarhatieteen opettajavir
kojen perustamisesta yliopistoon .... 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n:o 5; ed. Oksasen y. m. 
toiv. al. n:o 31. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

5) Sivistysvaliokunnan mietintö n :o 
6 suomalaisen ja ruotsalaisen kirjalli
suuden edistämiseksi myönnettyjen 
määrärahain hoitoa koskevien kerto-
musten johdosta ................. . 

" 

618 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Oksanen, Tanner ja Virkkunen. 

llmoitusasia: 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa puhe
miesneuvoston puoltavan lausunnon mu
kaisesti yhteiskunnallisten tehtävien takia 
huomiseksi päiväksi ed. Luostarinen. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Eduskunnan oikeusasiamiehen ja hänen 
varamiehensä vaali. 

Puhemies: Nyt on toimitettava edus
kunnan oikeusasiamiehen ja hänen vara
miehensä vaali. Huomautan työjärjestyk
sen 45 §:n 2 momentin määräyksestä, että 
vaalit toimitetaan umpilipuin, joissa on 
oleva ainoastaan valittavan nimi ja tar
peen mukaan ammatti niin selvästi ilmais
tuina, ettei epäilystä hPnkilöstii, jota on tar
koitettu, voi syntyä. Åänestyslippu, joka 
sisältää enemmän tai vähemmän kuin täten 
on määrätty, on hylättävä. 

Avustajiksi ääntenlaskussa pyydän edus
tajat Bryggarin, .Jatkolan, Kiviojan ja 
Soljan. 

Vaali toimitetaan. 

74 
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Äänestyksessä saavat entinen hovioikeu
denpresidentti Frans Hugo Lilius 124 
ääntä, lakitieteen kandidaatti Mikko Erich 
61 ääntä ja pormestari Väinö Hakkila 1 
äänen; yksi äänestyslippu hylätään sen
vuoksi, että se on ollut avoinna. Sitäpaitsi 
on annettu 2 tyhjää lippua. 

P u h e m i e s: Koska hovioikeudenpresi
dentti Lilius on tässä äänestyksessä saa
nut ehdottoman ääntenenemmistön, on hä
net valittu eduskunnan oikeusasiamieheksi 
vuodeksi 1981. 

Nyt toimitetaan eduskunnan oikeusasia
miehen varamiehen vaali. Avustajiksi ään
ten laskemisessa pyydän edustajat Fager
holmin, Hirvensalon, Korpisaaren ja öster
bolmin. 

Vaali toimitetaan. 

Äänestyksessä saavat lakitieteenkandi- , 
daatti varatuomari Esko Hakkila 107 ääntä, ' 
lakitieteenkandidaatti Mikko Erich 62 
ääntä, kihlakunnantuomari Gunnar Sahl
stein 8 ääntä, vapaaherra von Born 3 ääntä 
ja pormestari Väinö Hakkila 2 ääntä. Sitä
paitsi annetaan 2 tyhjää vaalilippua. Yksi 
vaalilippu hylätään sen vuoksi, että siitä 
ei käy selville, ketä henkilöä on tarkoitettu. 
Lippu sisältää nimittäin nimen Hakkila, 
s. K. 

Puhemies: Koska lakitieteenkandi
daatti Hakkila on saanut ehdottoman 
ääntenenemmistön, on hänet valittu edus
kunnan oikeusasiamiehen varamieheksi 
vuodeksi 1931. 

Eduskunta päättänee saattaa nyt toimi
tettujen vaalien tulokset hallituksen tie
toon. 

Hyväksytään. 

2) Ehdotus laiksi kirkollisiin tarkoituksiin 
viljassa määrättyjen valtion menojen muun

tamisesta rahamenoiksi. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 18 ja otetaan en s i m m ä i s e e n 
käsi t te 1 y y n siinä valmistelevasti kä- ; 
sitelty hallituksen esitys n:o 21, joka sisäl- 1 

tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n:o 18. 

Keskustelu : 

Ed. Seppälä: Katsoen siihen, että 
eduskunta jo vuoden 1929 toisilla valtiopäi
villä hyväksyi lain verohintataksojen lak
kauttamisesta sekä niihin sisältyvien hin
tojen perusteella suoritettavien valtion 
menojen vakauttamisesta, pidän puoles
tani luonnollisena että tämän suuntaista. 
lainsäädäntöä edelleen jatketaan. Mutta 
kun papiston palkkaus- edelleen perustuu 
yli 200 vuott::J, vanhoihin asetuksiin, jotka 
ovat näin ollen perustuslain luontoisia. 
olisi mielestäni vastaisuudessa saatava tä
hän sellainen muutos, että näitä ei tar
vitsisi tässä järjestyksessä käsitellä. Sen 
vuoksi suosittelen suurelle valiokunnalle 
huomioon otettavaksi valtiovarainvalio
lmnnan mietintöön liitettyä vastalausetta, 
jossa esitetään, että lakiin otettaisiin kol
mas pykälä, jolla kumottaieiin nämä oikeu
det ja vastaisuudessa voitaisiin asia käsi
tellä yksinkertaisessa lainsäädäntöjärjes
tyksessä. 

Ed. N i u k k a n e n: Siihen nähden, että. 
laki verohintataksojen lakkauttamisesta 
astuu voimaan 1 päivänä tammikuuta 1931, 
olisi syytä, että tämäkin laki käsiteltäisiin 
kiireellisenä, niin että se saataisiin voi
maan samana päivänä. Minä suosittelisin 
siis suurelle valiokunnalle, että se tekisi 
sellaisen ehdotuksen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi, asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

3) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi vuo.
delle 1931.. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n:o 
17 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi
tys n:o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931 sekä rah. al. n:ot 1-71 esitellään 
ainoaan käsittelyyn. 
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Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n:o 17. 

Viime istunnossa käsiteltiin viisi ensim
mäistä pääluokkaa. 

6 P.l. 

Luku I Sakkorahat. 

Keskustelu: 

Ed. Erich: Herra puhemies! - Aivan 
yleisesti on jo kauan aikaa Suomen oikeu
denhoitoa moitittu liiallisesta kirjallisuu
desta ja välittömyyden puutteesta, hitau
desta ja muodollisuudesta. Sen pahempi 
on näissä moitteissa varsin paljon perää. 
Tahtomatta lähemmin kajota ensinmainit
tuun huomautukseen, pyydän vain muuta
malla sanalla kosketella molempia viimeksi 
mainittuja. 

On tunnettu tosiseikka, että pienemmät
kin riitajutut ja rikosjutut saattavat meillä 
kestää ennen lopullista ratkaisua erinomai
sen kauan. On aivan yleistä, että haasteen 
vastaajalle tiedoksi antamisen ja jutun lo-

1 pullisen ratkaisun välillä korkeimmassa , 
oikeudessa, jos nimittäin asia läpikäy ' 
kaikki oikeusasteet, saattaa kulua kolme, 
neljä jopa kokonaista viisi vuotta. On sel
vää, että yleinen oikeusturvallisuus tästä 
erittäin huomattavasti kärsii. Monta ker
taa voi käydä sillä tavalla, että jos kan
taja lopulta voittaakin kanteensa ylem
mässä asteessa, niin vastaaja, ellei kantaja 
ole älynnyt turvautua sellaisiin suojakei
noihin, joita esim. ulosottolaki hänelle 
tässä suhteessa oikeuksiensa säilyttämi
seksi voi tarjota, on tuolla väliajalla ehti
nyt tehdä itsensä köyhäksi sijoittamalla 
varallisuutensa ulkomaille, taikka jollakin 
muulla tavalla menetellä niin, että lopulli
nen voitto itse asiassa ei koidu kantajalle 
miksikään voitoksi. Hän saa maksaa san
gen kalliit oikeudenkäyntikulut itse asiasta 
mitään hyötymättä. Minä en suinkaan ha
lua syyttää maamme tuomioistuimia siitä, 
että valitettavasti näin on asianlaita. Päin
vastoin ovat tuomioistuimet tietääkseni 
yleensä tunnollisesti täyttäneet tehtävänsä, 
mutta tuomioistuimen jäsenet ovat nyky
jään aivan tavattomasti liikarasitettuja 
suurella työtaakalla, joka on lisääntynyt 

varsinkin sen jälkeen kun rikoksellisuu:' 
meillä on saanut entistä peloittavammau 
laajuuden. Esimerkkinä siitä, kuinka m. m. 
pääkaupungissa juttujen lukumäärä on li
sääntynyt, ansaitsee mainitsemista, että 
vuoden 1931 alusta on käynyt välttämättö
mäksi perustaa uusi ylimääräinen yhdek
säs osasto täkäläiseen raastuvanoikeuteen. 
Vertailun vuoksi voin huomauttaa, että 
esim. Tukholman kaupungin raastuvan
oikeus, vaikka kaupungissa on ainakin 
kaksi kertaa niin pal~on asukkaita kuin 
Helsingissä, työskentelee kahdeksalla osas
tolla. Mitä taasen tulee mainitsemaani oi
keudenhoidon muodollisuuteen, johtuu se 
luonnollisesti etupäässä siitä, että meillä 
jatkuvasti ovat voimassa nimenomaan to
distajiin ja todistuksiin nähden ne vanhan
aikaiset oikeusohjeet, jotka sisältyvät oi
keudenkäymiskaaren 17 lukuun. Tästäkin 
aiheutuu oikeuselämälle monta arvelutta
vaa haittaa. Siitä johtuu, että tuomari on 
harkinnassaan mitä suurimmassa määrässä 
sidottu esitettyihin todistuksiin. Hänellä 
ei ole sitä vapaata harkintaa, joka yksis
tään voi johtaa materialisen totuuden esille 
saamiseen, mikä luonnollisesti on tuomio
istuimen tärkein siveellinen ja juriidinen 
tehtävä. Edelleen on valaan nykyisen oi
keudenkäymiskaaren mukaan kiinnitet
tävä siksi ratkaisevaa huomiota, että 
monta kertaa viime aikoina valitettavasti 
usein annetut väärät valat ovat olleet 
omiaan johtamaan oikeutta harhaan. Kor
kein oikeus on kylläkin viimeisinä aikoina, 
kuten tunnettua, ruvennut ratkaisuihinsa 
tästä kaikesta huolimatta sovelluttamaan 
entistä suuremmassa määrässä vapaan har
kinnan periaatetta, mutta alemmilla oi
keusasteilla ei ole siihen samaa mahdolli
suutta kuin ylemmillä asteilla. 

On tunnettua arvoisille eduskunnan jä
senille, että kysymys Suomen oikeuden
käyntilaitoksen uudistamisesta ja uuden
aikaistuttamisesta jo monia vuosikymme
niä on ollut päiväjärjestyksessä. Vuonna 
1929 valmistuikin presidentti Ståhlbergin 
taitavalla johdolla esitys, jonka tarkoituk
sena on Suomen oikeudenkäyntilaitoksen 
täydellinen uudistaminen uudenaikaisten 
prosessioikeudellisten periaatteiden mukai
seksi. Tämä esitys lienee jätetty ylijohtaja 
Mantereen hallitukselle sen viimeisinä ai
koina. Myöskin se hallitus, jonka päämi
nisterinä oli eduskunnan arvoisa herra pu-
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hemies, lienee asiaa käsitellyt ja muun 
muassa pyysi siitä korkeimman oikeuden 
lausunnon. Mutta minulle on tuntema
tonta, mihin vaiheeseen kysymys oikeuden
käyntilaitoksen uudistamisesta on joutunut 
nykyisessä hallituksessa. 

Reformin toteuttamista vastaan tällä het
kellä voidaan luonnollisesti esittää se väite, 
että sen toteuttaminen tulee vaatimaan 
erinomaisen suuria rahallisia uhrauksia ja 
että niinmuodoin nykyisissä oloissa I"efor
min toteuttaminen olisi lykättävä eteen
päin kaukaisempaan tulevaisuuteen ja pa
rempiin oloihin. Tässä kaikessa saattaa 
olla hyvin paljon perää, vaikka toiselta 
puolen täydellä syyllä voi huomauttaa, että 
valtionvaroja käytetään hyvin paljon sel
laisiinkin tarkoituksiin, jotka eivät ole 
omiaan oikeusturvallisuutta vahvistamaan 
ja yhteiskunnallista luottamuksen tunnetta 
voimistamaan, niinkuin tämä reformi to
teutettuna varmaankin tulisi tekemään. 
Vaikka reformin toteutuminen näin ollen 
todennäköisesti tulee lykkäytymään, niin 
minä kumminkin rohkenen hallituksen ja 
varsinkin herra oikeusministerin harkitta
vaksi alistaa, eikö eräitä kohtia ehdote
tuissa uusissa oikeudenkäyntilaeissa ja ni
menomaan riita-asiain oikeudenkäyntilain 
pykäliä 88-154 samoin kuin vastaavia koh
tia rikosasiain oikeudenkäyntilaissa voi
taisi antaa eduskunnalle irrallisena laki
esityksenä. Mainitut kohdat käsittelevät 
etupäässä todistuksia, todistajia, todistus
ten todistusarvoa, valaa ja muita edellä 
mainitsemiani seikkoja ja myöntävät oi
keudelle vapaan harkinnan loppuratkaisua 
tehtäessä. Olisi korkea aika korjata oikeu
denkäymiskaaren vanhanaikaiset ja kan
keat määräykset uudenaikaisilla säännök
sillä, jotka helpottaisivat tuomioistuimelle 
äsken mainitsemani välttämätöntä mate
rialisen totuuden löytämistä. Myöskään ei 
käsittääkseni pitäisi kohdata voittamatto
mia vaikeuksia eikä aiheuttaa suurempia 
menoja valtiolle, jos vakinainen tuomari 
vapautettaisiin kanslia- ja kirjoitustöistä, 
jotka jäisivät erityisen kansliahenkilökun
nan hoidettaviksi. Edelleen voitaisiin kai 
huoleti koko vapaaehtoinen oikeudenhoito, 
samoinkuin mahdollisesti pienempien rikos
ja riita-asioiden ratkaisu reformiesityk
sessä ehdotetuna tavalla jättää yksin
omaan kihlakunnantuomarin toimitetta
vaksi. 

Minä rohkenen alistaa nämä ajatukset 
herra oikeusministerin harkittavaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku I Oikeusministeriö, hyväksytään. 

Luku II Korkein oikeus, luku III Kor
kein hallinto-oikeus, luku IV Hovioikeudet, 
luku V Kihlakunnanoikeudet, luku VI 
Maanjako-oikeudet, luku VII Vankeinhoi
tolaitos ja luku VIII Erinäiset määrärahat, 
hyväksytään. 

7 P. l. 

Luku I Sisäasiainministeriö. 

Keskustelu: 

Ed. Mylly mäki: Kun sisäministeriön 
ja sen alaisten laitosten tehtäviin kuuluu 
valvoa, että tasavallan kansalaiset saavat 
nauttia lainsuojaa ja käyttää hyväksensä 
laillisia oikeuksiaan, niin katson olevan 
syytä tämän pääluokan kohdalla kiinnittää 
huomiota eräisiin kysymyksiin. Meillä 
olisi tässä suhteessa aihetta tehdä paljon~ 
kin, vieläpä raskaitakin huomautuksia, 
mutta kun nämä kysymykset tulevat täällä 
myöhemmin käsiteltäväksi toisella tavalla, 
niin minä katson tässä asiakseni kiinnit
tää huomiota vain eräisiin kohtiin. 

Kuten tunnettua sulki hallitus aikoinaan 
kaikki kommunistien hallussa olevat kirja
painot ja työväentalot. Tätä lakiin perus
tumatonta toimenpidettään perusteli halli
tus sillä, että se oli ainoa keino, millä voi
tiin estää mieliä kiihoittaneiden kommu
nististen sanomalehtien ilmestyminen. 
Vielä huomautettiin, että jos kommunisti
sia sanomalehtiä olisi edelleenkin julkaistu, 
niin siitä olisi saattanut aiheutua, että 
semmoiset toimenpiteet kuin tapahtui Vaa
sassa kirjapainon hävittämisessä, olisivat 
uusiutuneet,· että tämän estämiseksi olisi 
ollut pakko asettaa kirjapainojen suojaksi 
erikoinen poliisivartiosto, jolloin kommu
nistisia sanomalehtiä olisi julkaistu erikoi
sen poliisin suojeluksen alla. Näiden syi
den perusteella lienee huomattava osa por
vareitakin hyväksynyt hallituksen silloiset 
toimenpiteet. 
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Me sosialidemokraatit emme silloinkaan 
hyväksyneet hallituksen motiiveja. Nyt 
me olemmekin saaneet nähdä, että tällä 
toimenpiteellä pyrittiin paljon edemmäksi 
kuin kommunististen sanomalehtien ilmes
tymisen estämiseen, että tämän varjolla on 
pyritty menemään niin pitkälle kuin ylei
nen mielipide sallii. Niinpä sisäministeri 
pitää näitä kirjapainoja suljettuina edel
leenkin, vaikka sen tiedossa on, että aina
kin kaksi, nimittäin Kuopion ja Vaasan 
työväenkirjapainot tai nämä omistavat yh
tiöt ovat joutuneet sosialidemokraattien 
hallintaan, eikä ole mitään aihetta epäillä, 
että niiden hallinnossa tulisi tapahtumaan 
mitään muutosta. Tietääkseni Kuopion 
työväen kirjapainossa ei anneta suorittaa 
minkäänlaisia kirjapainotöitä, kun sen 
sijaan Vaasan työväen kirjapainossa saa
daan suorittaa joitakin vähäpätöisempiä 
kirjapainotöitä, mutta sisäministeri on 
kieltänyt täällä painattamasta sosialidemo
kraattista sanomalehteä. Minä haluaisin 
tietää, mihin lakiin tämmöinen kielto pe
rustuu. Sisäministerin kielto lehden paina
misesta voidaan käsittää vain siten, että 
tällä tavalla tahdotaan estää sosialidemo
kraattisen lehden ilmestyminen, kun se 
muuten ei laillisin keinoin käy päinsä. Jos 
herra sisäministerillä olisi aihetta epäillä, 
että näissä kirjapainoisaa tultaisiin julkai
semaan rikollisia sanomalehtiä, niin onhan 
hänen käytettävissään tältä varalta hyvin 
ankara painovapauslaki. 

Samalla tavalla on myöskin eräiden, 
m. m. Helsingin työväentalon, suljettuna 
pitämisen laita. Herra sisäministerin tie
dossa on, että Helsingin työväentalo on 
nyttemmin joutunut sosialidemokraattien 
hallintaan, mutta tästä huolimatta työ
väentaloa pidetään edelleenkin suljettuna, 
eipä edes sen ravintolaa ole avattu, vaikka 
ei tässä ravintolassa ole koskaan aikaisem
minkaan tarjoiltu muuta kuin täysin por
varillisia ruoka-annoksia. (Hilpeyttä edus
kunnassa.) Kun herra sisäministeri kai
kesta huolimatta pitää näitä kirjapainoja, 
kuten tätä työväentaloakin, jotka kaikki 
käsittävät suuria taloudellisia arvoja, sul
jettuna, niin tätä ei voi käsittää muutoin 
kuin siten, että näin koetetaan aiheuttaa 
näille laitoksille mahdollisimman suurta 
vahinlma, jotta ne joutuisivat semmoiseen 
asemaan, että ei niiden toiminta enää myö
hemminkään kävisi päinsä. 

Tämän pääluokan kohdalla myönnetään 
varoja myöskin poliisitarkoituksiin. Meillä 
on kyllä aihetta kiinnittää erikoista huo
miota poliisien ammattitason parantami
seen ja ehkäpä lisäämiseenkin. - Mutta 
eiköhän nyt jo ole tullut ajankohta, jolloin 
me voisimme valtiollisesta keskuspoliisista 
päästä. Nythän ovat kommunistit ajettu 
pois kaikesta julkisesta elämästä ja meillä 
on perustettu niin momenmoisia järjestöjä, 
joiden tehtävänä on komrimnismin hävit
täminen ja meillä toimii erikoisen laaja 
kansanliike, joka sanoo tekevänsä, mitä 
tahtoo, joten näiden pitäisi selviytyä kom
munismista. Siten valtiolliselle poliisille 
myönnetyt määrärahat voitaisiin käyttää 
parempiin tarkoituksiin. 

Kun etsiväHä keskuspoliisilla ei ole enää 
työtä kommunistien etsimisessä, niin se 
tulee yhä enemmän suuntaamaan toimin
tansa semmoisille aloille, joissa se muodos
tuu kansan valtaiselle ja parlamenttaari
selle elämälle sangen vaaralliseksi. Niinpä 
viime kunnallisvaaleissa sai valtiollinen 
keskuspoliisi oikeuden päättää, kellä on 
vaalioikeus kellä ei. Näinhän se saa tilai
suuden menetellä myös valtiollisissa vaa
leissa. Jos valtiollinen keskuspoliisi saa 
päättää näin ensiluokkaisista kansalais
oikeuksista, niin parlamenttaarisesta elä
mästä on vain rippeet jäljellä. Valtiolli
selta keskuspoliisilta puuttuu kaikki edel
lytykset tällaiseen tehtävään. Ne tiedot, 
mitä valtiollisella keskuspoliisilla on kan
salaisista, ovat niin puutteellisia, että nii
den perusteella ei voi ilman lähempää sel
vittelyä tuomita pienimpäänkään rangais
tukseen, saati riistää vaalioikeutta. Mai
nitakseni monien joukosta vain yhden esi
merkin tahdon osoittaa, kuinka hataria ja 
puutteellisia etsivän keskuspoliisin kunnal
listen vaalien keskuslautakunnille antamat 
tiedot viime vaalien edellä ovat olleet. 
Kuusamossa hylättiin eräs sosialidemo
kraattien valitsijayhdistyksen perustamis
kirja siksi, että siinä oli henkilö, joka etsi
vän keskuspoliisin ilmoituksen mukaan oli 
v. 1929 tuomittu valtiorikoksesta, ja toinen, 
jonka väitettiin kirjoittaneen alle joskus 
kommunistisen valitsijayhdistyksen asia
kirja. Nämä kumpainenkaan tieto eivät 
pitäneet paikkaansa, minkä osoittaa jo se
kin, että maaherra palautti tämän listan 
vaalilippuun. Mutta kun ei valtiollinen 
keskuspoliisi katso asiakseen ottaa edes sen 
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verran selvää kortteihinsa tekemiensä asia
merkintöjen todenperäisyydestä, että se tu
tustuisi asiakirjoihin tämmöisissä tapauk
sissa, niin mitä silloin voidaan sanoa niistä 
merkinnöistä, joita ovat sille ilmoittaneet 
sen asiamiehet palkkiota vastaan ja joiden 
todenperäisyys ei olisi millään todetta
vissa. 

:Muuten erittäin kohtalokkaiksi saattavat 
nämä etsivän keskuspoliisin antamat tiedot 
nmodostuu eräille yksityisille, joita ne 
koskevat, siitä huolimatta, että ne tiedot 
ovat vääriä. Etsivä keskuspoliisihan on 
alkanut viime aikoina antaa kortillaan ole
via yksityisiä henkilöitä koskevia tietoja 
suojeluslmnnille, Suomen Lukon osastoille 
ja sen jäsenille (Vasemmalta: Lapuan liik
keelle!) ja ehkäpä muillekin, joita nämä 
sitten julkaisevat sanomalehdissä. Eivät 
nämä tiedot aina sisällä juuri mitään eri
koista. Mutta kansan keskuudessa pide
tään jo erittäin raskauttavana sitä, että jo
kin henkilö on etsivän keskuspoliisin kor
tilla valvonnan alla. Sillä niillä ei ole 
a&vistustakaan siitä, että etsivän keskus
poliisin kortilla ovat kaikki sosialidemo
kraatit ja huomattava osa porvareitakin 
(J<Jd. Pihkala: Sepä oli suurenmoinen kek
sintö!). 

Kun tämmöisiä tietoja vielä suuresti 
väriteltyinä ja liioiteltuina julaistaan sano
malehdissä, kuten on tapahtunut, niin siitä 
on ollut näille yksityisille hyvin vakavia 
seurauksia. Jos ei ole saatu muuta mer
kitsevää tietoa jostakin asianomaisesta, 
niin on tiedoitettu se, mitä siitä on voitu 
merkitä 1918 tapahtumista, jotka he ovat 
jo moninkerroin kärsineet. Ja kun etsivän 
keskuspoliisin korteilla on tämän ajan ta
pahtumista ne tiedot, mitä semmoisen mie
lialan vallitessa useasti nimettömillä kir
jeillä tehtiin ja jotka sen jälkeen tuomio
istuimissakin on todistettu valheellisiksi, 
niin näillä jo oikeuksissa kumotnilla syyt
teillä ahdisteliaan vielä nyt monia ihmisiä. 
Eräät kokoomukselaiset sanomalehdethän 
ovat ottaneet tehtäväkseen julkaista näitä 
etsivän keskuspoliisin yksityisistä, nimeltä 
mainituista henkilöistä antamia tietoja 
(Ed. Keto: Häpeä!), jotka eivät pidä edes 
paikkaansa. 

Kun etsivän keskuspoliisin tehtävät ra
joittuvat tämmöisiin suorituksiin, niin täy
tyy kai myöntää, että se on silloin jo ai
kansa elänyt ja saa tilaisuuden väistyä. 

Tosin jonkunlainen valtiollinen poliisi 
tälläkin kertaa on tarpeen vaatima. Eri 
asia on, pystyykö niihin tehtäviin nykyi
nen keskuspoliisi (Vasemmalta: Ei pysty!). 
Valtion vastaista toimintaahan ilmenee 
tällä kertaa oikealla ja siellä on jo ilmen
nyt tekojakin. Mutta etsivä keskuspoliisi 
ei ole pystynyt edes huolehtimaan siitä, 
ettei sen oma henkilökunta ota osaa tähän 
rikolliseen toimintaan. :Miten se pystyisi 
sitä silloin valvomaan' Etsivä keskmmo
liisi tällä kertaa on pantu kokoon yksis
tään kommunisteja ja sosialidemokraat
teja silmälläpitäen. Nämä eivät voi valvoa 
sitä valtion vastaista toimintaa, mitä ta
pahtuu oikealla. Siihen tarvitaan aivan 
toiset miehet. Niinpä ei etsivän keskus
poliisin tehtäväksi ole voitukaan jättää 
niiden rikosten selvittelyä, joita oikealla 
tapahtuneen liikeMimisen yhteydessä ou 
tehty, vaikka nekin ovat valtiollista laatua. 
Näiden selvittäminen on jätetty varsinai
sen rikospoliisin tehtäväksi. (Vasemmalta: 
Sekään ei ole pystynyt!) Varsinainen rikos
poliisi on valitettavasti myöskin onnistu
uut tehtävissäån huonosti, mutta ei ole 
epäilystäkään siitä, että etsivä keskuspo
liisi ei olisi tässä suhteessa päässyt niin
kään pitkälle. Kokemus on kyllä osoitta
nut, että meidän varsinainen rikospoliisim
rnekin on nykyajan tehtäviä varten liian 
heikko. Siitä syystä pitäisikin koettaa 
panna poliisikunta kokoon pitäen enemmän 
silmällä itse poliisin tehtävää. Pitäisi ot
taa poliisi, jos se näyttää hyvältä ammatti
mieheltä, ja antaa sen jatkaa tutkimuk
siaan, vaikkakin rikoksentekijän jäljet joh
tavat sinne, josta sitä on vähimmän odo
tettu. Minä pyydän anteeksi, herra sisämi
nisteri, mutta minä olen saanut viime
aikaisista tapauksista sen käsityksen, että 
ne poliisimiehet, jotka ottavat tehtävänsä 
vain poliisin kannalta ja näyttäytyvät ha
lukkaiksi pistämään helat kinttuun niin 
porvarille kuin työläisellekin, joutuvat 
ylempien viranomaisten kanssa helposti 
epäsuosioon ja joutuvat vaaraan menettää 
paikkansa. 

Kun minä tulin tämän sanoneeksi, jota 
en tämän kysymyksen yhteydeS'sä aikonut, 
niin huomautan tarkoittaneeni tällä niitä 
tutkimuksia, joita suoritettiin Forssassa. 
Se etsivä, jonka tehtäväksi oli tämän rikok
sen tutkiminen annettu, oli niiden tietojen 
perusteella, mitä hänellä oli, ei ainoastaan 
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oikeutettu, mutta suorastaan velvollinen 
pidättämään Markkulan. (Ed. Pihkala: 
Onko Markkula syyllinen~) Se tutkitaan 
oikeudessa, kun vain annetaan tutkimuksia 
jatkaa. Markkula väitti olleensa niihin 
aikoihin, kun rikos tapahtui, muualla, 
mutta ne hänen kertomuksensa eivät pidä 
paikkaansa. Vasta kolmannella kerralla 
hän selitti olleensa muualla kyyditysmat

vauhti. Ei ole oikeusvaltion ja valtioval
lan auktoriteetin kohottamiseksi niin tär
keätä tutkia sitä, minkälaisia miehiä ovat 
ne, jotka ovat joutuneet näitä asioita tutki
maan, esimerkiksi onko Hiili punainen tai 
valkoinen, mutta oikeusvaltion arvo ja val
tiovallan auktoriteetti vaatii, että nämä 
rikokset tulevat selvitetyksi. 

kalla, mutta kielsi, missä. Näinollen ei Sisäasiainministeri K u o k k a n e n: 
oltu tilaisuudessa osoittamaan ettei tämä- 'l'äällä on ed. Myllymäki syyttänyt minua 
kään alibin todistaminen pidä paikkaansa. ensiksikin siitä, että minä olisin sulkenut 
(Ed. Ryömä: Kaikki valehtelevat!). Hän kirjapainoja. Sitä en ole tehnyt, ne oli jo 
sai kyllä todistajia, jotka ilmoittivat ol- aikaisemmin sulettu. Työväentaloja olen 
leensa Markkulan kanssa kyyditsemässä kyllä määrännyt suljettaviksi niissä olo
erästä toista kommunistia, mutta nämä- suhteissa, mitkä jokainen tietää; ja myö
kään eivät ilmoittaneet ketä. Jokainen hemmin on kyllä eduskunta nämä toimen
juristi tietää, minkä verran tämmöisen ali- piteet niin kirjaiminoihin kuin myöskin 
bin todistamiselle voidaan antaa arvoa, työväentaloihin nähden hyväksynyt. Mitä 
silloin kun asianomaisen syyllisyyteen viit- sitten tulee siihen, ettei niitä vielä ole 
taavat niin perin raskaat seikat kuin tässä avattu ja luovutettu sosialidemokraateille, 
tapauksessa oli asianlaita. Minun mieles- jotka ovat kyllä jo ensi päivästä alkaen 
täni etsivä Hiili, joka ei ainakaan ole mi- niitä itselleen ,kytänneet", niin en minä ole 
nun tuttavani, on tässä joutunut kärsi- vielä voinut siihen myöntyä. Niistä on itse 
mään vääryyttä. Hän on aivan hyvällä kustakin tapauksesta hakemus ministe
syyllä saattanut saada hänelle annetusta riössä käsiteltävänä, ja täytyy kussakin 
määräyksestä sen käsityksen, että hänen tapauksessa tutkia, onko perää väitteessä, 
on selvitettävä tämä rikos. (Vasemmalta: että hakijoilla, sosialidemokraateilla, to
'l'otta kai!) della on oikeus saada nämä huostaansa, ja 

Samalla tavalla on tämän heinäveteläi- ettei enää ole olemassa niitä edellytyksiä, 
sen Happosen murhan laita. Tämä, sikäli jotka pakottavat sulkemiset toimeenpane
kuin minä maallikkona lakia tunnen, on jo maan. 
selvä asia. Tiedetäänhän, kutka ryöstivät Mitä sitten tulee ed. Myllymäen viimeksi 
Happosen, se ei ole salassa. Nämä vain ' koskettelemiin Forssan ja Heinäveden 
ovat selittäneet luovuttaneensa Happosen asioihin, niin niistähän on tehty välikysy
joillekin tuntemattomille miehille. Herra mys. Tulen siinä yhteydessä antamaan 
sisäministeri, minä haluan kysyä, jos joku niistä aikanaan selostuksen. Huomautan 
varastaa toisen aitasta jauhosäkin ja sitten vain, että ed. Myllymäen käsitys näistä 
ilmoittaa, että hän luovutti sen jollekulle asioista on kovin yksipuolinen ja värite
tuntemattomalle, niin pääseekö hän tästä tysti esitetty, samoin kuin on ed. Mylly
teosta vapaaksi~ Ei tässä ainakaan Hap- mäen käsitys etsivä Hillin menettelyta
posen ryöstäjien eduksi muuta asiaa se, voista Forssan asiassa. 
että toisessa tapauksessa on kysymyksessä Mitä sitten tulee siihen keskeisimpään 
jauhosäkki ja toisessa Happonen. Uskooko asiaan, nimittäin etsivän keskuspoliisin 
herra sisäministeri itse, että nämä kyydit- asiaan, josta edustaja Myllymäki on täällä 
sijät luovuttivat niin vaan tämän miehen puhunut, niin siitä lienee syytä mainita 
tuntemattomille ja mistä johtui, että nämä jokunen sana. 
tuntemattomat nyt niin sattuivat paikalle Etsivä keskuspoliisi on koko kuluvan 
jatkamaari tätä alkuun pantua kyyditystä. vuoden ajan ja oikeastaan jo keväästä 
,Jos tahdotaan joku asia peittää, niin pitää 1929 työskennellyt yhtä mittaa korkealla 
keksiä hiukan parempia faktoja, sillä niin paineena, sillä tutkittujen ja tutkittavien 
huonojen perustelujen käyttäminen saattaa asioiden luku on ollut tavattoman suuri. 
viranomaiset vaikeaan pulaan. Tästä on luonnollisena seurauksena, että 

Minä siis toivon, että näiden kysymysten aineistoa on kerääntynyt vastaavasti yhtä 
selvittelyssä saataisiin aikaan parempi paljon ja sen käsittely ja järjestely kaipaisi 
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oikeastaan lisätyövoimaa tai sitten pitkäh
köä taukoa tutkittavista jutuista, mikä 
kuitenkaan ei näytä olevan lähiaikoina 
odotetavissa. Sillä, kuten jo mainittu, ai
neistoa uusia tutkimuksia varten on ke
rääntynyt huomattavasti ja eräät laajah
kot kommunistisen toiminnan haarat an
tavat vielä runsaasti työtä tullakseen sel
vitetyiksi. Kommunistien julkinen toi- ' 
minta on tosin tällä hetkellä saatu este
tJ'ksi melkein olemattomiin, mutta tämän 
estämisen laillistuttaminen on vielä mo
nilta osiltaan keskeneräinen, ja lukuisat 
kommunistijärjestöt ovat vielä lakkautta
matta. Nämä lakkautustoimenpiteet vaa
tivat paljotöisiä alustavia tutkimuksia. Li
säksi on hyväksytty niin sanotut kommu
nisminvastaiset lait; ja jokaiselle pitäisi 
olla selvää, että lait sinänsä, niin suuri pal
velus ja helpotus kuin niillä onkin tehty 
kommunismin vastustamiselle, eivät riitä, 
varsinkin kun on kysymys sellaisesta lakia 
uhmaavasta liikkeestä kuin kommunisti
nen liike on, ellei valtiovallalla ole riittä
viä keinoja käyttää ja pitää voimassa an
nettuja lakeja. Mielestäni yhteiskunnal
lamme ei ole enää varaa sallia näidenkin 
kommunistilakien muodostua sellaisiksi 
laeiksi, joita ei noudateta ja joita ei pys
tytä käytännössä läpiviemään. Oikeas
taan kyseeilisten laliien säätämisen seu
rauksena olisi myös lainvalvojain ja siis 
tässä tapauksessa valtiollisen poliisin voi
main lisääminen, mutta toivoo hallitus 
voivansa ainakin toistaiseksi nyt esitetyn 
määrärahan puitteissa ja edellyttäen, että 
järjestys- ja rikospoliisi tehokkaasti avus
tavat, etsivän keskuspoliisin asiantunte
mukseen ja kokemukseen luottaen vastata 
siitä, että kommunistinen liike pidetään 
lujassa kurissa ja vähitellen nujerretaan 
merkityksettömäksi. Yhteiskuntarauhan 
kannalta on ehdottomasti välttämätöntä, 
että tämä tapahtuu valtiovallan ja laillis- , 
ten viranomaisten toimesta ilman että kan- \ 
salaisten ja kansalaisjärjestöjen tarvitsee : 
siihen puuttua muutoin kuin tekemällä te- 1 

hokasta ja määrätietoista isänmaallista va- : 
listustyötä kommunismin harhauttamien 
joukkojen tervehdyttämiseksi ja tukemalla 
viranomaisia, kun he käyvät lakia täytän
töön saattamaan. 

Helposti syntyy ajatus, että kommunismi 
on jo tehty vaarattomaksi. Tämä on kui
tenkin turmiollinen harhakäsitys ja siihen 

tuudittautuminen johtaisi varmaankin en
nen pitkää siihen, että meillä muutaman 
vuoden kuluttua taas saadaan käydä an
karaa taistelua kommunistista liikettä vas
taan. Senhän on kokemus jo monet ker
rat osoittavat ja, luvalla sanoen, yleinen 
mielipide ja me täällä eduskunnassakin 
olemme syypäät siihen, että kommunisti
nen liike on aikaisemmin yhä uudelleen 
päässyt nousemaan. 

Sanomalehdistönkiu kautta on eduskun
nan jäsenille tullut tietoja, että kommunis
tit eivät suinkaan aio antautua vieläkään. 
vaan yrittävät tehostaa salaista järjestäy
tymistään ja työskentelyään sekä vaanivat 
tilaisuutta julkisen järjestötoimintansa jäl
leen rakentamiseksi jonkun sopivan naa
mion alla. Kun sosialidemokraatit ovat 
valtiovarainvaliokunnan hallituksen esi
tystä puoltavaan lausuntoon liittäneet vas
talauseen, jossa ehdottavat etsivän keskus
poliisin määrärahan hylättäväksi, on mi
nun vain lyhyesti todettava, että juuri so
sialidemokraattisen järjestäytymisen tur
vin ja sitä hyväkseen käyttäen kommu
nistit yrittävät toimintaansa uudistaa. Jo 
nyt havaitaan kaikkialla maassa vilkasta 
sosialidemokraattisten järjestöjen solutus
toimintaa kommunistien taholta, tarkoituk
sella, niinkuin ennenkin, sisältäpäin vähi
tellen vallata sosialidemokraattiset järjes
töt. Viimeiset kunnallisvaalit osoittavat, 
että sosialidemokraatit eivät kykene yksin 
--epäilemättä hyvästä tahdosta huolimatta 
-- kaikkialla läheskään tehokkaasti tätä 
solutustoimintaa vastaan taistelemaan, ja 
seurauksena tästä solutustyöstä onkin ol
lut, että varsin lukuisia sosialidemokraat
tisia ehdokaslistoja on lain mukaan täyty
nyt hylätä, kun niissä on ollut paikoittain 
hyvin runsaasti kommunisteja mukaan 
otettuna. 

Viime kesäisen kommunistipuhdistuksen 
tuloksena on huomattava joukko toime
liaita kommunisteja siirtynyt maan rajo
jen ulkopuolelle. He eivät tietystikään 
siellä ole toimettornia eivätkä aio iäksi kai
keksi tätä kotimaata hylätä. Meillä suo
malaisilla on aikaisemmilta ajoiita voimak
kaasti puhuvia todistuksia siitä, mitä pa
haa tällaiset maanpaossa olevat yhteis
kuntajärjestyksemme vannoutuneet vihol
liset matkaan saattavat. Ilman heitähän 
kommunistinen liikkeemme epäilemättä 
olisi ollut jokseenkin mitätön. Näiden pu-
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naisten emigranttien merkitys oli jo vä
henemässä, mutta nyt se on saanut lisävoi
maa, ja on tämän vuoksi pidettävä huolta 
siitä, ettei niistä nyt koidu uutta välitöntä 
vaaraa yhteiskunnalle. Tuoreimmatkin tie
dot osoittavat, että Neuvosto-Venäjälle lä
hetetään maastamme yhä väkeä oppimaan 
Yallankumouksen taitoa, ja kuumeisella 
kiireellä puuovat Suomen kommunistisen 
puolueen johtajat, kommunistisen interna
tionalen maailmankokemuksen tukemana, 
uusia juonia yhteiskuntamme pään varalle. 
Kommunistisen internationalen ja Suomen 
kommunistisen puolueen johdon äskeiset 
päätöslauselmat velvoittavat puolueen jä
seniä ei ainoastaan maanalaisen, vaan 
myös julkisen kommunistisen työn kaikin
puoliseen ja kaikilla aloilla tapahtuvaan 
tehostamiseen ja aktivisoimiseen. Viime 
aikoina suhteellisen runsaasti levitetyt, tai 
paremmin sanoen rohkeuden puutteessa 
tiputellut, monilukuiset salaiset lentolehti
set osoittavat, että sisu salaisen työn teki
jöiltä ei ole vielä läheskään lähtenyt. Kan
samme voitto kommunismista koituisi 
Pyrrhoksen voitoksi ilman mitä valppainta 
valveilla oloa ja ilman mitä ripeintä puut
tumista kommunistisen liikkeen päännos- : 
toyri ttelyihin. · · 

Mielestäni ei ole mitään aihetta lähteä • 
poistamaan määrärahaa etsivältä keskus- · 
poliisilta. · 

Ed. S a ll i l a: Vaikkakin herra sisä
asiainministeri äsken jo selvitteli jonkin 
verran sitä kysymystä, mikä on ollut hal
lituksen kantana, pitäessään eräitä sosiali
demokraattien hallussa olevia työväenta
loja edelleenkin suljettuna, haluan mma 
vielä jonkin verran kosketella tätä kysy- • 
mystä. 

Aikaisemmin, kuten tiedetään, rakensi 
työväki suurella vaivan ponnistuksella 
maahamme noin tuhatkunta työväentaloa. 
Nämä talot rakennettiin kaikki sosialide
mokraattisten järjestöjen toimesta. Myö
hemmin, noin 1923 seutuvilla, valtasivat 
kommunistit näistä taloista suunnilleen t 

150 taloa. Tämän kesän kuluessa on näistä 
kommunistien hallussa olevista työväen
taloista siirtynyt oston kautta sosialide
mokraattisten järjestöjen haltuun suun
nilleen 30 työväentaloa. Näitäkään taloja 
ei ole vielä tähän päivään mennessä saatu 
auki ja näyttää siltä, niinkuin hallitus no-

jaisi na1ssä sulkemistoimenpiteissä eraa
seen kummalliseen ajatukseen. Näyttää 
niinkuin hallituksen kantaan vaikuttaisivat 
n. s. kansanliikkeen vaatimukset tässä suh
teessa. Onkohan nyt tosiaankin asiat sillä 
tavalla, että se osa, joka sanoo olevansa 
yhteiskuntaa säilyttävä aines tässä maassa, 
haluaa näin kovin törkeällä tavalla lou
kata yksityistä omistusoikeutta, estää 
käyttiimästä omistamiaan välineitä ja es· 
tää hallitsemasta tätä omaisuutta. Minä 
luulisin, ettei minkään maan minkäänlai
selle hallitukselle ole kunniaksi kallistaa 
korviaan tämänlaatuisil1e vaatimuksille. 

Tällä tavalla on tultu sellaiseen olotilaan. 
että paitsi kommunistien hallussa olevia 
työväentaloja on edelleenkin suljettuna 
kolmisenkymmentä sosialidemokraattien 
hallussa olevaa työväentaloa. Tilanne on 
siis sellainen, että toiset sosialidemokraat
tien hallus;;a olevat työväentalot saavat 
olla auki ja toiset talot pidetään suljet
tuina. Minä en vain jaksa käsittää, millii 
oikeudella nämäkin talot pidetään edel
leenkin suljettuna. 

Täällä herra sisäministeri mainitsi, ettii 
kommunistien vaikutus sosialidemokraatti
sissa järjestöissä nähdään siitä, että viime 
kunnallisvaaleissa on hylätty paljon ehdo
kaslistoja. Minä luulisin, että tästä asiasta 
saadaan puhua myöhemmin vähän toisen
laisessa äänilajissa, kunhan keritään saada 
tuomioistuimien päätöksiä vaalilautakun
tia ja maaherroja vastaan törkeistä virka
virheistä nostettavista syytejutuista. 

Muuten tämä kunnallisvaaliasia samoin
kuin koko tämä kunnallinen toiminta on 
mennyt viime kuukausina sellaisille rai
teille, että tavallinen ihminen ei jaksa 
sitä käsittää. Viime kesän aikana kärrät
tiin kunnanvaltuustoista kansanliikkeen 
toimesta pois paljon kommunistien val
tuusmiehiä ja lautakuntien jäseniä. Sieltä 
kärrättiin pois myös useita kymmeniä so, 
sialidemokraattisia jäseniä ja ärhennel
tiinpä vielä kansanliikkeen taholta useille 
maalaisliittolaisillekin kunnanvaltuuston 
jäsenille. Näyttää siltä kuin olisi ollut tar
koitus kansanliikkeen taholta pyyhkäistä 
vasemmiston edustus kokonaan pois kun
nanvaltuustoista. Sellaiseen käsitykseen 
Jmmme ainakin me sosialidemokraatit 
Mutta nyt näemme taas tänä päivänä sa
nomalehdistä toisenlaista käsitystä näissä 
asioissa. 'I'urun valtuustossa on tapahtn-
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nut sellaista, että sosialidemokraatit ovat 1 

lähteneet valtuustosta jostain syystä tila
päisesti pois ja nyt taas yritetään saada 
viskaali heidän niskaansa tästä syystä. 
.Minun täytyy kysyä arvoisan kansanliik
keen edustajilta, joita täälläkin on useita, 
<ltiä miten olisi mielestämme vastaisuu
dessa meneteltävä: ollakko vai ei olla kun
nallisessa toiminnassa mukana. Jos oli
simme tietäneet ennen kunnallisvaaleja tä
män uuden käsitystavan, että pitää olla 
valtuustossa, olisimme paremmalla pon
nella voineet ponnistella vaalitoiminnas
samme, ettei herra sisäministerinkään olisi 
tarvinnut valitella, ettemme saaneet kaik
kia kommunistien paikkoja, vaan että osan 
niistä veivät kokoomuslaiset y. m. porvarit. 
Tässä suhteessa ei siis olotila ole vielä ol
lenkaan vakiintunut, vaan me elämme vielä 
verrattain sekasortoisissa ja ristiriitaisissa 
olosuhteissa. 

Ed. Huttunen: .Minä p~-ysin puheen
vuoroa herra sisäministerin lausunnon joh
dosta, kun hän mainitsi, että kommunistien 
toiminta ei suinkaan ole vielä läheskään 
loppunut, vaikkapa heidän julkinen toi
mintansa onkin estetty. Minä olen herra 
,;isäministerin kanssa samaa mieltä asiassa 
ja haluan tässä erikoisesti muistuttaa, etUi 
jo viime kesänä me sosialidemokraatit sa
noimme, että kommunistien toimintaa ei 
suinkaan sillä lopeteta, jos niiden julkinen 
toiminta estetään, vaan päinvastoin hei
dän salainen toimintansa muodostuu luon
nollisesti entistä tiiviimmäksi ja tällä ta
valla minun nähdäkseni yhteiskunnankin . 
kannalta vaarallisemmaksi. Minä siis to· · 
tean, että herra sisäministerikin käsittää, • 
että se patenttilääke, jota lapualaisuuden i 

nimessä nyt on kommunisteille annettu, ei 
suinkaan ole tautia poistanut, ja saate
taanpa asettaa kyseenalaiseksi, onko se sitä 
edes vähentänyt. Se ei muuta asiaa, vaikka 
eduskunnassa ja muutamissa kunnanval
tuustoissa ei olekaan kommunisteja. Kun
tien valtuustoissa niitä muutamia lienee , 
sikäli kuin ne ovat päässeet läpäisemään 
kokoomuksen listoilla. 

Minä erikoisesti kajoan herra ministerin 
lausunnon siihen osaan, jossa hän puhui 
vaalilistojen hylkäämisistä. Minä olen va
kuutettu, että herra sisäministeri ei ole 
tarkistanut lausuntoansa, sillä kyllä asia . 
'liin on, että ne hylkääruispäätökset joita : 

useat lautakunnat ovat antaneet ja vaikka 
maaherratkin ovat ne vahvistaneet, tulisi
vat olemaan niin pitäviä, että ne ansaitsisi
vat kerskumista. Sitäpaitsi on vielä syyUi 
mainita, että tässäkään kohden ei laki ole 
ollut kaikille samanlainen. Esim. Savossa 
eräässä kunnassa, jossa kokoomus veti 
erään Helsingissäkin hyvin tunnetun ja 
Savossa vielä enemmän tunnetun kommu
nistin vaalilistoilleen kunnallisvaaleissa, 
niin ja vaikkapa paikallinen vaalilauta
kunta hylkäsi vaalilistan, niin maaherra 
palautti sen ja määräsi otettavaksi vaali
liittoon. Nyt ei suinkaan ollut sosilidemo
kraattien listoista kysymys vaan, kuten 
mainittu, kokoomuksen. Tällaisia esimerk
kejä lienee muitakin. Sanomalehdet ovat 
kertoneet m. m., että m. m. Teuvalla ja 
Pihlajavedellä on tapahtunut jotenkin sa
manlaisia tapauksia. Jos siis oletamme, 
että kunnanvaltuustoihin on päässyt kom
munisteja, niin ne ovat päässeet, ei suin
kaan sosialidemokraattien, mutta kokoo· 
muksen listoilla. 

Kun puhutaan keskuspoliisin työstä, työn 
paljoudesta ja sille tarvittavista määrära
hoista, niin on syytä kysyä herra sisä
asiainministeriltä, kuinka monta etsiväpo
liisijärjestelmää me oikein tarvitsemme. 
Meillä on n. s. rikosetsivä, sen lisäksi val
tiollinen keskuspoliisi ja edelleen lisäksi 
yleisesikunnassa vielä erikoinen etsivä 
osasto, jonka määrärahat nousevat myös
kin miljooniin markkoihin vuosittain, ja 
kaiken tämän lisäksi vielä puolustusminis
teriön tuotantolaitoksia varten erikoinen 
tiedotusosasto, jonka kustannukset eivät 
myöskään liene vähäiset. Niin muodoin 
voidaan jo näiden kolmen virallisen val
tion kustantaman etsiväjärjestelmän kus
tannukset lukea useissa milJoonissa mar-
1:oissa. Sen lisäksi on meillä, ainakin vii
me aikoina syntynyt kaikenlaisia kerhoja, 
m. m. ,K.J.-kerho" ja ,Valvojain kerho", 
;joitten pitäisi olla vapaan kansalaistoimin
nan nimellä avustamassa hallitusta ilman 
kustannuksia. Näin muodoin minusta tun
tuisi, että hallitus voisi jo luottaa edes nii
hin puolustusministeriön alaisiin etsiviin, 
että ne voisivat turvata tämän maan maan
petoksellista toimintaa vastaan. 

Sitä paitsi minua vielä erikoisesti kiin
nostaa se tapa, millä etsivä keskuspoliisi 
hankkii itsellensä työtä. Viime keväänä 
kerrottiin aivan vaikuttavalta taholta - ei 
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suinkaan sosialidemokraattien vaan virka
miesten taholta - että eräässä kommu
nistijärjestösså viime syksynä heräsi jäsen
ten keskuudessa huhu, että nyt on ohrana 
sakissa. Asetettiin tutkijatoimikunta tut
kimaan, onko etsivän keskuspoliisin mies 
päässyt mukaan. Tutkijatoimikunta, jossa 
lienee ollut kolme jäsentä, totesi: ei ole, 
kaikki on luotettavaa väkeä. Mutta myö
hemmin ilmeni, että etsivän keskuspoliisin 
mies oli tämän tutkijakomitean puheenjoh
taja (Vasemmalta: Hieno veto!). Ne ovat 
tapoja, jotka ovat huvittavia, mutta saat
taa asettaa kyseenalaiseksi, ovatko ne oikei
ta. Kerrotaan edelleen, että nyt aivan viime 
päivinä - en väitä sen todenperäisyyttä, 
olen vain kuullut kerrottavan, mutta luu
len herra sisäasiainministerin tietävän 
asiasta - että kommunisteilla on ollut ai
van viime viikkoina puuhassa erään osake
yhtiön perustaminen, aivan julkinen. Osa
kemerkintä on ollut käynnissä. Mutta nyt 
tuli merkintään pysähdys aivan odotta
matta. Liike seisoo. Minkä vuoksiT Sa
notaan, että myöskin keskuspoliisin mies 
oli osakkeita tarjoamassa. Tiimäkin tun
tuu huvittavalta, mutta, kuten sanottu, ei 
minun mielestäni aivan oikeudenmukai
selta. Minun nähdäkseni se kommunisteja 
vastaan käytettävä taistelutapa, jota por
varisto yleensä ja var:,;i.nkin nykyinen hal
litus käyttää ei ole johtanut toivottuun 
tulokseen, vaan päinvastoin minä luulisin, 
että se tapa, jota kokoomuslaiset käyttävät 
ainakin epävirallisesti on paljon parempi. 
Minä nimittäin luulisin, että ne kommu
nistit, jotka ovat kokoomuksen listoilla 
joutuneet kunnanvaltuustoihin, eivät ole 
enää kommunisteja. Valistustyö on tehnyt 
tehtävänsä. Edelleen minä uskoisin, että 
ne erittäin kirkkaat urheilijat, jotka ovat 
nyt päässeet viime aikoina porvarilliseen 
urheiluliittoon sankariseppelein edusta
maan maata ulkomaalaisissakin kisoissa, 
että niidenkin synnit ovat anteeksi anne
tut. Minunkin nähdäkseni he eivät ole 
enää yhteiskunnalle vaarallisia. Minä olen 
sitä mieltä, että se tapa lienee sittenkin se 
paras tapa. Ottakaa heitä mukaan niin 
paljon kuin mahdollista yhteistoimintaan, 
sitä tietä teette valistustyötä. Minä myön
nän, että teillä on sellaiseen valistustyöhön 
parempi edellytys kuin meillä. Me emme 
halua kommunisteja mukaan. 

Mutta tämä valistustyö ei tarvitse niin 

suuria määrätahoja kommunistien vastus
tamiseksi, mitä herra sisäasiainministeri ja 
hallitus yleensä on katsonut tarpeelliseksi 
nytkin kyseessäolevassa menoarviossa eh
dottaa. 

Ed. P en t ta l a:· Herra sisäasiainminis· 
teri tässä äsken selosti, että etsiväliä kes
kuspoliisilla on kuluvan vuoden aikana ol
lut työtä niin että se on työskennellyt ihan 
korkeapaineelia koko vuoden, ja että työtä 
on jälellä kommunismin hävittämisessä 
vielä niin paljon, että ainakin ehdotetut 
määrärahat ehdottomasti edelleen tarvi
taan. 

Viime kesänä kuitenkin ainakin Pohjan
maalla tuntui, että etsiväHä keskuspolii
silla ei ollut siellä tarpeeksikaan työtä, ei 
ainakaan kommunismin hävittämisessä, 
koska hänellä oli uiin tavattoman paljon 
aikaa muihin sellaisiin tehtäviin joita teh
täviä ei ainakaan näihin asti ole selitetty 
etsivän keskuspoliisin toimialaan kuulu
viksi. Tämän eduskunnan useimmat jäse
net kai muistanevat, että m. m. etsivän 
keskuspoliisin Vaasan osaston päällikkö 
Torkkeli viime kesän aikana harjoitteli, en 
tiedä oliko se hänen virkaansa kuuluvaa 
työtä, vai asianharrastuksesta suoritettua 
firaabclityötä, sanomalehtikirjoittelua. Hän 
m. m. vaalien edellä julkaisi hyvin huo
mattavalla tavalla uutisen, että allekirjoit
tanut olisi tavattu vaalineuvottelussa 
kommunistien kanssa Jurvassli, jonka neu
vottelun tarkoituksena olisi ollut muka 
saada vaaliliitto syntymään sosialidemo
kraattien ja kommunistien kesken Vaasan 
läänin eteläisessä vaalipiirissä. Sanoma
lehtikirjoittelu on tietysti tuollaiseen va
paaseen ammattiin kuuluvaa työtä, jota 
on elatuksekseen oikeutettu harjoittamaan 
kuka tahansa. Mutta yleensä sanomaleh
det ovat tottuneet tällaisilta senttimetri
kirjailijoilta vaatimaan edes jonkun verran 
totuuden tynkää. Nyt tämän asian tai hä
nen kirjoitelman aiheensa kanssa sattui 
kuitenkin olemaan niin, että meillä sosia
lidemokraateilla oli aikaisemmin jo, sekä 
puolueneuvoston, että piirijärjestön päätöi.i 
olemassa siitä, ettei minkään muun puo
lueen kanssa mitään vaaliliittoja tehdä. 
Sitä paitsi keskustelu, mikä minulla oli 
etsivän keskuspoliisin kanssa Jnrvassa, ei 
sanallakaan kosketellut vaaliliittokysy
mystä eikä yleensä vaaleja. Mutta ei ai-
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noastaan se, että etsivä keskuspoliisi päästi 
tällaisen asian julkisuuteen, jossa ei ollut 
totuuden tynkääkään, hän kuitenkin käytti 
tilaisuutta hyväkseen, mahdollisesti saa
dakseen kirjoituksensa mahdollisimman 
pitkäksi ja sitä enemmän senttimetrira
hoja, myöskin julkisiin uhkauksiin. Hän 
nimittäin tässä kirjoituksessa julkisesti 
uhkasi, että minua tullaan kohtelemaan sa
malla tavoin kuin kommunistijohtajiakin. 
.Ta kun kommunistijohtajia kohdeltiin sil
loin sillä tavoin, että niitä saatettiin panna 
kärryille, autoon ja muihin kuletusvälinei
hin milloin tahansa, ja lmljetella tunte
mattomia kohtaloita kohden, niin ei suin
kaan ollut kellekään epäilyksenalaista, 
mihin tällä uhkauksella pyrittiin. Ja ol
koon sillä pyritty mihin tahansa, niin se 
vaikutus sillä kuitenkin oli, että sen mu
kaan kuin minulle verrattain uskottavalta 
taholta ilmoitettiin, niin kahta päivää jäl
;jemmin kuin tämä uhkaus vaasalaisissa 
lehdissä julkaistiin, oli minulle järjestetty 
kyytimiesten taholta autokyyti, ;joka kui
tenkin eräiden vapaamielisten porvarien 
väliinmenon vuoksi oli rauennut. 

Täällä myöskin herra sisäasiainministeri 
jo antoi selityksen, minkätähden viime ke
sänä suljettuja työväentaloja ei ole voitu 
tähän mennessä avata. Isonkyrön kun
nassa, Tervajoen kylässä, on 1921 raken
nettu työväentalo. 'I'ämä yhdistys ei liene 
koskaan kvulunut kommunistiseen puo
lueeseen. Viime kesänä tämä yhdistys teki 
päätöksen lopettaa toimintansa ja samassa 
kokouksessa päätti luovuttaa myöskin 
omaisuutensa paikkakunnalle perustetulle 
sosialidemokraattiselle yhdistykselle. Asia 
oli tässä vaiheessa juuri talonpoikaismars
sin aikana. Kun isokyröläiset ja vähäky
röläiset marssiin osaaottaneet palasivat 
kotiinsa, ja pysähtyivät Tervajoen ase
malle, niin he päättivät näyttää paikka
kunnalle Helsingissä saamaansa isänmaal
lista innostusta ja olivat lähteneet Terva-

1 

joen asemalta vajaan kilometrin päässä i 
olevalle työväentalolle nelimiehisissä ri
veissä laulaen Hanssin .Jukkaa. 

Puhemies: Tämä ei kuulu budjettiin. 

P u h u j a: Mitä tulee tähän etsivän kes
kuspoliisin toimintaan, niin tämä tapaus, 
jonka kerroin, osoittaa, että sillä ei ole ku
luvan vuoden aikana ollut tarpeeksi työtä 

omissa tehtävissään, ja siksi minun mie
lestäni ei myöskään sille budjetissa esite
tyt määrärahat ole tarpeelliset. 

Puolustusministeri Manner: Ed. Hut
tusen lausunnon johdosta on huomautet
iava, että puolustusministeriössä ei ole 
mitään erikoista etsivää poliisia, ja että 
yleisesikunnan tiedustelutoimiston ja et
sivän keskuspoliisin tehtävät ovat määrä
tyt samalla ohjesäännÖllä, jossa myös nämä 
tehtävät näiden eri elinten välillä ovat jae
tut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku I Sisäasiainministeriö ja luku II 
Maaherrat ja lääninvirkakunta, hyväksy
tään. 

Luku III Kaupunkien poliisilaitokset 

Keskustelu: 

Sisäasiainministeri Kuokka ne n: Hal
lituksen esityksessä sivulla 48 mainitaan, 
että Kemin kaupungin poliisilaitoksen 
uudelleen järjestämistä varten tarvitaan 
järjestelyn aiheuttamiin menoihin III lu
vun ensimmäiselle momentille uutta mää
rärahaa 309,000 markkaa ja että samaa tar
koitusta varten on 7 pääluokan II luvun 
11 momentilta III luvun 1 momenttiin li
säksi siirretty yhteensä 250,800 markkaa. 
Koska sanottua siirtosummaa, niinkuin 
nyttemmin olen todennut, kuitenkaan ei ole 
otettu huomioon 1 momentin loppusum
maa koskevassa laskelmassa, olisi mainittu 
erä lisättävä momenttiin, joka siten päät
tyisi Smk. 54,772,600. Ehdotan näin ollen, 
että tämän sattuneen erehdyksen oikaise
miseksi tämän käsiteltävänä olevan luvun 
1 momentille merkittäisiin 250,800 markan 
lisäys. 

Ed. Lohi: Tässä on valtiovarainvalio
kunnassa tapahtunut suoranainen erehdys 
(Ed. Ryömä: Hallituksen esityksessä!), joka 
on oikaistava, ja minä kannatan minis
teri Kuokkasen tekemää ehdotusta. 

Ed. R yö mä: Asia on niin, että valtio
varainvaliokunta ei ole tullut kontrolloi~ 
neeksi sitä, että hallituksen esitys on väärä, 
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eikä siten oikaissut sitä, mutta koska virhe • ~->ia varten ei tule riittämään. On hyvin 
on budjettiesityksessä, oli se oikaistava. · valitettavaa, että samalla kuin pyritään 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
on ed. Kuokkanen ed. Lohen kannattamana 
ehdottanut, että III luvun palkkausmomen
tille lisättäisiin 250,800 markkaa, joka ereh
dyksestä on laskelmasta jäänyt pois. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Kuokkasen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ed. Kuokkasen ehdotus hyväksytään yk
simielisesti. 

r 

lisäämään maalaiskonstaapelien lukumää
rää yleisen järjestyksen ja turvallisuuden 
ylläpidon tehostamiseksi maaseuduilla, ei 
vastaavasti ole voitu järjestää budjettiin 
rahaeriä, joilla näiden virkamatkoista 
aiheutuneet kustannukset korvattaisiin. 
Niinpä tiedän, että esim. Vaasan läänissä 
on käynyt niin, että on voitu maalais
konstaapelien virkamatkoista suorittaa kor
vausta ainoastaan kaksi kertaa vuodessa, 

Luku IV Merivartiolaitos ja luku V Lää- ' 
kintölaitos, hyväksytään. 

1 jakamalla kahteen osaan se määräraha, 
joka tarkoitusta varten yhteiseltä jakamat
tomalta määrärahalta ministeriöstä on 
kunkin maaherran käytettäväksi jaettu ja 
on sitten puolivuosittain suoritettu kor
vaus ja oltu pakotettu se repartsioimaan 
matemaattisessa suhteessa, vähentämällä 
itsekultakin, jolloin tietysti ei ole enää kor
vausta lähimainkaan voitu suorittaa sitä 
määrää, mihin laskut ovat nousseet eikä 
liioin pitää huolta siitä, että korvauserät 
olisivat tasasuhtaisesti kohdanneet eri 
konstaapeleita matkojen pituuteen y. m. 
nähden. Ja niinikään on mitä vaikeim
massa asemassa yleisen järjestyksen ja 
turvallisuuden ylläpito erinäisissä nimis
miespiireissä senvuoksi, että ylimääräisten 
poliisikonstaapelien palkkaukseen tarvitta
vat rahat muodostuvat kussakin läänissä 
niin pieniksi, että ne loppuvat aivan alku
vuodesta. Vuoden varrella vqi kuitenkin 
sattua moninaisia tapahtumia, jotka väki
sinkin vaatisivat ylimääräistä poliisivoi
man vahvistamista määrätyillä seuduilla, 
mutta sitä varten ei, niinkuin sanottu, va
roja riitä, ellei 4 meuomomentille saada li
säystä. Niinpä minä pitäisinkin suota
vana, niinkuin jo mainitsin, että vähennet
täisiin 17 menomomentilta se puoli miljoo
naa, mikä hallituksen esitykseen on lisätty, 
ja tästä puolesta miljoonasta käytettäisiin 
sitten 75,000 mk. 4 menomomentin kohdalla 
virkamerkin hankkimiseksi valtakunnan 
poliisimiehiä varten ja loppu 425,000 mk. 
lisäyksenä niihin menoihin, mitä 4 momen
tiu kohdalla suoritetaan konstaapelien 
omassa piirissä tapahtuneiden virkamatko
jen aiheuttamien kustannusten korvauk
seksi ja ylimääräisten poliisien palkkaami
seksi. 

Luku VI Erinäiset määrärahat. 

Keskustelu: 

Ed. M y 11 y mäki: Viitaten yleiskeskus
telussa antamaani lausuntoon, ehdotan so
sialidemokraattien vastalauseen mukai
sesti, että tämän luvun 13 momentilta vä
hennetään etsivälle keskuspoliisille mer
kitty määräraha 5,700,000 markkaa. 

Ed. B. S a r l i n: Herra puhemies! Tässä 
VI luvun kohdalla on valtiovarainvalio
kunta momentille 17 lisännyt 500,000 mark
kaa hallituksen esityksen varapoliisien 
palkkausta varten. Minun mielestäni tämä 

1 lisäys ei ole osunut oikeaan. Sen sijaan 1 

olisi ollut viisaampaa pysyttää tämä sinä · 
puolena toista miljoonaa, minkä hallitus 
oli esittänyt, ja sen sijaan lisätä tämän sa
man luvun 4 momenttiin erinäisiä poliisi
menoja varten se erä, mikä nyt on esitetty 
varapoliiseille lisättäväksi. On näet huo
mattava, että tässä 4 menomomentin koh
dalla on hallitus aikonut käyttää 650,000 : 
markkaa, kuten hallituksen esityksen : 
sivuilta 63 ja 64 näkyy; ylimääräisten 
konstaapelien palkkausta varten maaseu
dulla ja maalaiskonstaapelien omassa pii
rissään tehtävien virkamatkojen aiheutta
mien korvausten suorittamista varten. Ko
kemuksesta voin kuitenkin mainita, että 
tällainen määräraha mainittuja tarkoituk-

Perustellessani vähän lähemmin tätä 
asiaa on minun avoimesti sanottava, että 
kuulun niihin, jotka katsovat, että vara-· 
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poliisilaki 5 päivältä viime toukokuuta on 
epäonnistunut ja mielestäni vallan har
haanjohtava. Ja olenkin saanut sen käsi
tyksen, että se syntyi eräänlaisena hätä
keinona huliganismin vastustamistarkoi
tuksessa, vieläpä niin, että aloitteen siihen 
teki, ei sisäasiainministeri, vaan oikeusmi
nisteri, ilman että silloinen sisäasiainmi
nisteri ennätti siihen edes perehtyä. On 
myöskin mainittava, että samana päivänä, 
5 päivänä viime toukokuuta, jollol.n vara
poliisilaki julkaistiin, annettiin lait, jotka 
eduskunnalle ovat tunnettuja, järjestyksen 
ja turvallisuuden tehostamisesta ja huvi
tilaisuuksien järjestysmiehistä, ja niiden 
kautta jo enenevin määrin kävi tavallaan 
sen tarkoitusperän saavuttaminen helpom
maksi, johon varapoliisijärjestelmälläkin 
pyritään. 

Varapoliisijärjestelmä itse järjestelmänä 
on mielestäni moninaisistakin syistä hylät
tävä. Ensinnäkin sillä järkytetään sitä jo 
vakiintunutta periaatetta, että maalais
oloissa valtio kustantaa poliisimenot Ja 
minä en ole koskaan voinut käsittää, min
kävuoksi juuri maalaisliitto niin innok
kaasti aikanansa tätä asiaa ajoi, sälyttä
mällä siten kolmanneksen jokaisen vara
poliisin palkasta asianomaisten kuntien 
maksettavaksi, sensijaan että ne siihen asti 
oli maksanut valtio. Toisekseen on huo
mautettava, että varapoliisilaki sitoo palk
kauksen, joka varapoliisille voidaan mak- , 
saa, 200-500 markkaan kuukaudessa, oi
keuttaen kuitenkin erikoisissa oloissa sisä
asiainministeriön erikoisella suostumuk
sella nostamaan sen määrätyissä tapauk
sissa 750 markkaan. Nythän on hyvin ym
märrettävää, että keskimäärin 250 markan 
kuukausipalkalla on sula mahdottomuus 
saada varapoliisinkaan toimeen kunnol
lista, pätevää väkeä, vaikkapa heidän toi
mivelvollisuutensa supistetaankin laissa ja 
sen toimeenpanoasetuksessa pääasiallisesti 
sunnuntaihin, pyhäpäiviin ja niiden aattoi
hin ja yleensä päiviin, jolloin suurempia 
väenkokouksia on olemassa. Minä voin ko
kemuksesta mainita, vaikka verrattain ly
hyen ajan olen ollut tätä asiaa järjestä
mässä, että näytti siltä, että kylläkin olisi 
saatu varapoliiseiksi henkilöitä, mutta 
useissa tapauksissa sellaisia, joiden nimit
tämisestä tähän tehtävään ei olisi ollut sa
nottavaa hyötyä. Muutoinkin toimeentule
vat, vakavat, yhteiskunnan järjestystä har-

rastavat ainekset eivät halua näin epävar
maan ja ikävään ansioon parin kolmen sa
dan markan vuoksi kuukaudessa ryhtyä. 
Ja silloinhan ovat nuo varat heitetyt ko
konaan hukkaan, jos pyritään rekrytoi
maan tätä varapoliisikuntaa aineksista, 
jotka eivät vastaa tarkoitustaan. Ja saat
taa myös tällaisista nimittämisistä johtua 
ikävyyksiä senkautta ja sen johdosta, että 
nimitettävät eivät laisinkaan ole perillä 
poliisitehtävistä ja voivat saattaa itsensä 
syypäiksi valtuuksiensa ylittämisiin ja eri
näisiin ikävyyksiin. 

Lisäksi on vielä mainittava, että vara
poliisilainsäädäntö sitoo varapoliisien mää
rän riippuvaksi siitä, montako varsinaista 
poliisia asianomaiseen kuntaan on nimi
tetty. Siinä on tehty aivan virheellinen sa
namuoto lakiin, kun puhutaan kuntaan 
asetettavasta poliisista. Suomessahan ei 
kuntaan aseteta poliisia milloinkaan maa
seudulla, vaan nimismiespiiriin, joskin po
liisin asuinpaikkana on määrätty paikka 
määrätyssä kunnassa ja hänen valvonta
alueensa määrätty osa kunnasta. On hy
vin monta nimismiespiiriä olemassa, joissa 
on 3-4 kuntaa, jopa sellaisia, joissa on 
viisi kuntaa. Useassa sellaisessa nimis
miespiirin pienemmässä kunnassa on yksi 
ainoa poliisi, ja jos tämä kunta sattuu ole
maan rannikkokunta, jossa erinäisinä vuo
denaikoina esim. väkijuomatulvan estämi
seksi pitäisi ylimääräistä poliisivoimaa 
olla enemmän, ei kuitenkaan kuntaa voida 
'lelvoittaa osallistumaan varapoliisin palk
kaukseen, jos varapoliiseja asetetaan kun
iaan enemmän kuin siellä on varsinaisia 
poliiseja olemassa. Tällä tavalla välilli
sesti valtio tehdään riippuvaiseksi yleisen 
;järjestyksen ja turvallisuuden ylläpitoon 
nähden siitä, miten varsinaisia poliiseja 
sattuu olemaan ennestään asetettu kuntaan. 
Valtion ylin tehtävä, sen tärkein tehtävä 
on oikeusjärjestyksen ylläpito ja yleisen 
järjestyksen ja turvallisuuden ylläpito, ja 
valtion pitäisi, ymmärtääkseni, aivan va
paasti saada käytellä poliisivoimaansa tä
män intressin toteuttamiseksi, eikä suin
kaan varapoliisijärjestelmänkään voimaan
saatettua olla riippuvainen siitä, missä 
määrin kuntaan on totuttu asettamaan va
kinaisia poliiseja eikä siis siitäkään, voi
daanko asettaa ylimääräisiä enemmän. 
Minä siis, herra puhemies, ehdottaisin, ku
ten sanottu, että 17 menomomentin koh-
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dalla vähennettäisiin 500,000 markkaa, siinä 
olevasta 2 miljoonasta, toisin sanoen, että 
tehtäisiin momentti samansuuruiseksi kuin 
mitä hallitus on esittänyt, ja että vähennys 
lisättäisiin 4 momentille siten, että sille, 
s. o. 7 pääluokan VI luvun 4 momentin koh
dalle asetettu 1,658,500 markan erä koroitet
taisiin 2,158,500 markaksi sekä että peruste
luissa lausuttaisiin tässä kohden, että li
säyksestä on käytettävä 75,000 markkaa 
virkamerkkien hankkimiseksi poliisimie
hille ja 425,000 markkaa virkamatkoista 
omassa piirissä aiheutuvien kustannusten 
korvaamiseksi maalaispoliisikonstaapeleille · 
sekä ylimääräisten konstaapelien palkkaa- i 
miseksi käytettäväksi suunniteltujen varo- ' 
jen lisäksi, niin myös, että tehtäisiin tuo 
vähennys, niinkuin jo mainitsin, tällä 17 
menomomentin kohdalla. 

Pyydän nimenomaan huomauttaa vielä, 
että on pyyhitty 75,000 markkaa pois val
tion poliisimiehille hankittavien virka
merkkien kustannuksella. Sallittakoon sa- • 
noa, että se on skandaali, ettei näitä rahoja 
vieläkään myönnetä, sillä jo 1925 annetussa 
Suomen poliisitoimen asetuksen 5 §:ssä 
säädetään nimenomaan, että poliisin tulee, 
milloin hän ei esiinny virkapuvussa, olla 
varustettu säädetyllä virkamerkillä ja sillä 
tarkoitetaan kautta valtakunnan saman
laista virkamerkkiä. Nyt on kulunut 5 
vuotta siitä kun poliisitoimen asetus sää
dettiin, mutta tällaista virkamerkkiä ei ole 
vieläkään olemassa, vaikka hallituksen pe
rusteluissa jo on osoitettu, että mikäli van
hoja merkkejä on, ne ovat venäläisvallan 
aikuisia ja minun tietämäni mukaan niitä
kään ei ole riittävästi uusille poliiseille. 
On jo oikeusturvallisuuden kannalta vähän 
niin ja näin, jos ei valtakunnan poliiseilla 
ole virkamerkkiä, kun, kuten tiedetään, 
maalla poliisi sangen usein on pakotettu 
esiintymään ilman virkapukua etsivän po
liisin tehtävässä ja hänellä ei silloin ole 
virkamerkkiä. Niin että annetaan nyt 
nämä virkamerkit, että päästään kulttuuri
maiden tasolle siinäkin, että poliisi voi 
näyttää merkkiä eikä joitakin omia teke
miään papereita ja passeja, ja minä luu
len, että sisäasiainministerillä ei ole mi
tään tätä muutosehdotusta vastaan. 

Sisäasiainministeri K u o k k a n e n: K u
ten ed. Sarlin on täällä maininnut, voidaan 
varapoliisijärjestelmästä luonnollisesti olla 

eri mieltä, enkä minäkään puolestani eri
koisesti tätä järjestelmää ihaile. Mutta 
kun kerran tämä järjestelmä on valittu ja 
voitu sitä toteuttaa vasta noin puolen vuo
den aikana, niin on kai liian varhaista ryh
tyä sitä jo poistamaan epäämällä määrä
rahoja. Määrärahat ovat siis varapoliisia 
varten tähän menoarvioon otettavat. Mitä 
määrärahan suuruuteen tulee, niin tuntuu 
se koroitus, minkä valtiovarainvaliokunta 
on tehnyt, nimittäin 500,000 markan koroi
tus, kylläkin aiheelliselta, kuten kävi ilmi 
kun tehtiin siitä laskelmia valtiovarainva
liokunnan asianomaisen jaoston puheen
johtajan kanssa. Näin ollen minä kyllä 
katsoisin, että kun kerran tässä järjestel
mässä on pysyttävä, täytyisi määräraha pi
tää siinä määrässä, missä summa valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti on. 

Mitä ed. Sarlinin mainitsemiin virka
merkkeihin tulee, niin on niitä koskeva 
määräraha mielestäni asetukseen perus
tuva meno, ja niin ollen olisi tietenkin 
mainittu 75,000 markan määrä otettava 
menoarvioon. Puolestani kannattaisin sitä, 
että tällainen määrä;raha otettaisiin, jos
kaan en ole pitänyt asiaa niin tärkeänä, 
että olisin tehnyt siitä vaatimuksia valio
kunnassa. Selvitäänhän kai ilmankin yksi 
vuosi, vaikka hyvä olisi saada asia järjes
tetyksi, ettei vanhoja merkkejä tarvitsisi 
käyttää. 

Ed. Lohi: Minä en voi olla ihmettele
mättä, että entinen maaherra Sarlin on jo 
niin täydellisesti perehtynyt tähän vara
poliisijärjestelmään, vaikka hänen maa
herrakautensa loppui juuri silloin, kun 
tämä järjestelmä alkoi tulla voimaan, jo
ten hänen kokemuksensa siinä suhteessa 
kai on kovin pieni. V altiovarain valiokun
nassa tästä asiasta keskusteltaessa todet
tiin useitten edustajien taholta eri puolilta 
maata, että tämä järjestelmä on erittäin 
onnistunut järjestelmä vähillä kustannuk
silla saamaan järjestystä ylläpidetyksi 
sunnuntain aikoina, jolloin yleensä huvi
tilaisuuksia ja kokouksia on ollut olemassa. 
Ja sentakia erittäin onnistunut, että kun
nan viranomaiset voivat ehdottaa henki
löitä, ja useissa tapauksissa on saatu aivan 
ensiluokkaisia henkilöitä siihen tar koi tuk
seen. Kun tämä varapoliisin toimi on ai
noastaan sivutoimi, pääasiassa pyhän ai
kana, joka ei estä muuta ammattia harjoit-
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iamasta, niin sentakia pienellä palkalla 1 

tähän voidaan saada aivan sen aseman 1 

täyttäviä henkilöitä. Kun kuluvana vuonna ' 
on tätä tarkoitusta varten myönnetty bud
jetissa 2 milj. markkaa ja järjestelmä ei 
ole ollut voimassa puoltakaan vuotta kaik
kialla ja varat nähtävästi osapuilleen me
nevät, niin tämäkin määräraha 2 miljoo
naa, mikä ensi vuodeksi on tässä määrätty, 
todennäköisesti täytyy ylittää. On nimit
täin huomattava, että tämä on arviomäärä
raha, että tämän vähentämisellä petetään ! 
vain itseään, ja siitä syystä on valtiova
rainvaliokunta tämän lisäyksen tehnyt, ja 
kävi sisäasiainministeriössä selville, kun 
laskelmat toimitettiin, että se on välttämät-

1 

tömän tarpeellinen lisäys eli se kaikessa 
tapauksessa tullaan käyttämään ja ylittä
mään ja silloin ei sen pyyhkimisellä ole 
mitään käytännöllistä merkitystä, joten tä
män momentin lisäys valtiovarainvalio
kunnassa on perusteellisen tutkimuksen 
kautta tehty eikä sattuma. 

siä konstaapeleita sinne, missä niitä tarvi
taan, riittävässä määrin, vai onko tämä 
määrääruisvalta sidottava eräällä tavalla 
riippuvakai varapoliiseista. Minä pyytäi-
sin huomauttaa, että kun valtio esim. ryh
tyy rakentamaan suuria rautatierakennuk
sia, niinkuin esim. äskettäin Haapamäen ja 
Porin rata, niin valtion töiden johdosta ko
koontuu kuntiin sanomattoman paljon liik
kuvaa väkeä, työväestöä, ja niiden perässä 
se kaarti, joka tavallisesti tilipäivinä työ
läisjoukkoja piirittää. Onko nyt sitten 
kunnan syy ja onko kunnan kestettävä kol-
mannes varapoliisien palkkauksesta, kun 
valtio järjestää suuret työt ja valtion omat 
työt vaativat lisää järjestysvaltaa. Niin
ikään on esim. Pohjanmaalla suuria jouk-
koja uittotöissä, jotka alkavat sisämaassa 
ja päättyvät mereen. Uitot siirtyvät kun
nasta kuntaan ja välttämättömästi pitäisi 
myöskin ylimääräisten poliisivoimien siir
tyä kunnasta kuntaan pitkin jokivartta, 
kunnes puut ovat satamassa; mutta vara-

Ed. Aaltonen: Minä pyydän kannattaa 
ed. Myllymäen täällä tekemää ehdotusta. 

1 poliisi ei sellaiseen sovellu, vaan sensijaan 
' sopii erinomaisesti ylimääräinen poliisi

voima. 

Ed. B r y g g a r i: Minä odotin, että edis- , 
tyspuolueen taholta olisi ollut sisäpoliitti
sessa tilanteessa muitakin epäkohtia mai
ui tta va kuin mitä ed. Sarlin täällä mai
nitsi, mutta valittaen täytyy todeta, että 
heidän mielestään 'Suomen sisäpoliittisessa 

1 

tilanteessa, siitä huolimatta, vaikka heidän i 

ryhniässäänkin istuu henkilö, johon on koh- i 

distettu mielivaltaa, ei ole huomautettu, i 
että täällä on harjoitettu laittomuutta ja ' 
muuta vallattomuutta. Minä pyydän va
littaen todeta tämän, että edistyspuolueen 
mielestä ei ole muuta epäkohtaa olemassa 
kuin poliisien virkamerkkien hankkimisen 
laiminlyönti. 

Ed. B. S a r l i n: Ed. I~ohen lausunnon 
johdosta pyydän huomauttaa, että on aivan 
totta, mitä hän sanoi, että minulla on varsi
naista kokemusta, niinkuin kaikilla tässä 
maassa, verrattain lyhyeltä ajalta, muuta
malta päivältä, varapoliisijärjestelmästä, 
mutta olen saanut lausumani käsityksen 
neuvoteltuani poliisiviranomaisten kanssa 
Vaasan läänissä ja muiden läänien maa
herrojen kanssa. Minä nyt en pääse siitä, 
että on suuri ero, onko valtiolla valta 
omien elintensä kautta määrätä ylimääräi-

Mitä muuten tulee huomautukseen siitä, 
että edistyspuolueen taholta ei ole täällä 
mitään muuta huomautusta tehty 7 pääluo
kan kohdalla, kun minkä minä olen rohjen-
nut tehdä, niin pyytäisin omalta kohdal
tani mainita, että minä en katsoisi tätä 
seitsemättä pääluokkaa sellaiseksi poh
jaksi, joka riittää laajaan selvittelyyn ta
pahtuneista väkivallantöistä, vaan on se 
keskustelu käytävä vireellepannun väliky
symyksen aikana, kuten herra sisäasiain
ministerikin on toivonut. 

Ed. Rantanen: Minä pyytäisin kan
nattaa ed. Sarlinin tekemää ehdotusta. 

Ed. Pennanen: Ed. Sarlinilla on kai 
ollut aihetta tehdä lisäehdotus 4 momentin 
määrärahaan. Jos varoja olisi riittävästi 
käytettävissä, niin sellainen lisäys olisi 
4 momentille hyvinkin perusteltu, mutta 
sitävastoin minusta on vähemmän perustel
tua ehdottaa vastaava poisto 17 momentilta, 
sen takia juuri, kun se on arviomääräraha, 
ja jos ed. Lohen ennustukset pitävät paik
kojaan, niin se poisto on näennäinen, siihen 
menee se mikä menee. Muuten minä kyllä 
arvelen, jotta jos ed. Sarlinin kokemukset 
tämän varapoliisijärjestelmän tarkoitus-
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taan vastaamattomuudesta ovat verrattain 
pienet, niin kyllä ne ovat aika pienet ed. 
Lohenkin kokemukset tämän järjestelmän 
tarkoituksenmukaisuudesta. Se on nyt vielä 
verrattain nuorta se kokemus, enkä minä 
jaksa oikein uskoa, että ne ovat juuri par- 1 

haimmat ne poliisivoimat, jotka ovat saa
tavissa varapoliisilaitoksen käytettäväksi. 
Mutta oli miten oli, niin minäkin katson, , 
jotta 17 momentin määrärahan lyhentämi- ; 
nen ei ole tarkoituksenmukainen, kun mo- [ 
men tti on arviomääräraha, ja kun toisaalta 1 

ei näytä riittävän varoja tehdä tämänkään 
luvun kohdalle lisäyksiä, niin en voi kan
nattaa siis neljännenkään momentin koh
dalle tehtyä lisäysehdotusta, vaikka :r;nyön- . 
nänkin, että siihen kai olisi lisäraha tar
peen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Myllymäki ed. Aaltosen kannattamana 
ehdottanut, että 13 momentilta poistettai
siin 5,700,000 markkaa. Kutsun tätä ehdo- . 
tusta ed. Myllymäen ehdotukseksi. Ed. B .. 
Sarlin ed. Rantasen kannattamana on eh- ; 
dottanut, että 4 momentille lisättäisiin 
500,000 markkaa sekä että perusteluissa tällä 
kohdalla lausuttaisiin, että lisäyksestä on 
käytettävä 75,000 markkaa virkamerkkien . 
hankkimiseksi poliisimiehille ja 425,000 ! 
markkaa ,virkamatkoista omassa piirissä . 
aiheutuvien kustannuksien korvaamiseksi . 
maalaispoliisikonstaapeleille sekä ylimää- • 
räisten konstaapelien palkkaamiseksi" käy
tettäväksi suunniteltujen varojen lisäksi 
ja että 17 momentin määrärahoista poistet
taisiin 500,000 markkaa. Kutsun tätä yhte
näistä ehdotusta ed. B. Sarlinin ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

p u h e m i e s: Koska ehdotukset ovat 
erillisiä, on niistä äänestettävä kummasta
kin erikseen mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Myllymäen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Myllymäen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt tässä koh
den valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. B. Sarlinin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. B. Sarlinin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei" nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

8 P. l. 

Luku I Valtiovarainministeriö, luku II 
Valtiokonttori, luku III Tullilaitos, luku IV 
Rahapaja, luku V Valtion revisiolaitos, 
luku VI Luottolaitosten tarkastus, luku VII 
Leimakonttori, luku VIII Erinäisten vero
jen maksuunpanokt~stannukset ja luku IX 
Erinäiset määrärahat, hyväksytään. 

9 P. l. 

Luku I Puolustusministeriö. 

Keskustelu: 

Ed. Moi 1 a ne n: Hallitus esittää talous
arvioehdotuksessaan, että taloudelliseen 
puolustusneuvostoon saataisiin lisätä työ
voimaa ja ehdottaa siinä tarkoituksessa 
I luvun 2 momentille otettavaksi 48,000 
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markkaa. Kysymys ei ole vakinaisesta i 
vaan ylimääräisestä toimesta. Valtiova- 1 

rainvaliokunnassa tuli tämä ehdotus hylä- ! 
tyksi. Asianomaiselle jaostolle annetun 
selvityksen mukaan tarvitaan taloudelli
seen puolustusneuvostoon entisen työvoi
man lisäksi yksi sihteeri. Aikomus on 
hankkia tähän toimeen erikoisesti teolli
suusalan tuntija. Koska olen tullut vakuu
tetuksi siitä, että työvoiman lisäys talou
dellisessa puolustusneuvostossa on välttä
mättömän tarpeen vaatima, pyydän ehdot
taa, että hallituksen ehdotus hyväksyttäi
siin ja 2 momentille merkittäisiin lisäystä 
48,000 markkaa. 

Ed. R yö mä: Herra puhemies! Minä 
pyydän tämän yleiskeskustelun yhteydessä 
kosketella eräitä puolustuslaitosta koskevia 
yleisiä periaatteita. 

Se liike, joka on kuluvan vuoden aikana 
puolivallankumouksellisilla keinoilla pyr
kinyt maan asioita hoitamaan, on jakanut 
maan väestön kahteen suureen ryhmään, 
nimittäin isänmaallisiin kansalaisiin, joita 
ovat eri porvarillisten puolueiden jäsenet, 
sekä epäisänmaallisiin, joita ovat maan so
sialistinen työväenluokka, lähinnä sosiali
demokraattisen puolueen jäsenet. Tämän 
jaon varaan lienee sitten niin sanottu la
pualainen liike perustanut maanpuolustus
ohjelmansa. 

Tällainen kahtiajako on kuitenkin mitä 
nurinkurisin, sillä kuka voi olla enemmän 
suomalaiskansallinen kuin suomalainen 
työmies, joka ei puhu eikä ymmärrä muuta 
kuin suomenkieltä, tai kuka voi olla enem
män isänmaallinen kuin työmies, joka koko 
ikänsä tekee työtä vain tämän maan hy
väksi. Pääomanomistaja voi vaikean ajan 
sattuessa myydä osakkeensa ulkolaisille 
tai muuten sijoittaa rahansa ulkomaille, 
kuten esimerkiksi vientiliikkeemme yleensä 
tekivät rahamme inflation aikana, jätti
vät saamansa ulkomaalaiset valuutat ulko- i 
maisiin rahalaitoksiin odottamaan oman ' 
rahamme jatkuvaa laskua eivätkä rientä
neet estämään tätä. Mutta työmies on suu
rin piirtein kokonaan kiinni siinä maassa, 
jossa hän on syntynyt, on riippuvainen sen 
hyvinvoinnista ja menestyksestä. Työmie
helle ennen kaikkea on tärkeää, että hänen 
isänmaansa saa elää rauhassa ja heh~ttyä 
taloudellisesti niin voimakkaaksi, että se 
kykenee antamaan jokaiselle työtä teke-

välle kansalaiselleen kohtuullisen toimeen
tulon. Ja ennen kaikkea työmiehelle on 
myöskin tärkeätä, että hänen isänmaansr" 
on ulkonaisesti vapaa sekä riippumaton 
ulkoisten voimien vaikutuksesta. 

Mutta ei riitä yksin tämä. Ennenkuiu 
kansa ja yksilö tuntee viihtyvänsä omassa 
maassaan ja voivansa omistaa sen isän
maakseen, on kansan - taloudellisen hy
vinvoinnin ja ulkonaisen riippumattomuu
den lisäksi - tunnettava itsensä sisäisesti 
riippumattomaksi ja vapaaksi. Sen on saa
tava vapaasti itse hallita itseään. Tällai
nen kansanvaltainen valtiojärjestys onkin 
meillä edelleen voimassa. Mutta kuluneen 
vuoden aikana on lapualainen liike esiin
tynyt uhkauksin eduskuntaa ja parlament
taarista hallitusjärjestelmää vastaan, pää
määränä työväenluokan vaikutusvallan vä
hentäminen. Tästä on kuitenkin sanottava, 
että siinä määrässä kuin lapualainen liike 
ja jotkut muut voimat kykenevät väkival
taisin tai muine pakkokeinoin riistämään 
valtiollisia oikeuksia työväenluokalta, siinä 
määrässä se sulkee tämän luokan - -

Puhemies, koputtaa: Minun mieles
täni tämä ei koske puolustuslaitoksen bud
jettia. 

Puhuja: pois yhteisen sisäisesti 
vapaan isänmaan piiristä ja vähentää tä
män luokan puolustustahtoa. Missä siis so
sialidemokraattinen työmies yleensä työs
kentelee, tekee hän työtä tämän maan hy
väksi. Sanotaan, että sosialistinen työmies 
ei tahdo puolustaa isänmaansa riippumat
tomuutta ulkoa tulevia hyökkäyksiä vas
taan. Mutta missä tämä on sanottu~ Kuka 
esimerkiksi maailmansodassa eri rintamilla 
oli enemmän tulessa kuin juuri työmies tai 
talonpoika, eikä siinä suinkaan tehty eroa 
eri puolueitten välillä, vaan kaikki olivat 
samassa asemassa, ja niin tulee vastaisuu
dessakin olemaan. Mutta sosialistinen työ
väki asettaa rauhanpolitiikan sota- ja va
rustuspolitiikkaa vastaan. Sillä ei aina
kaan pienten kansojen turvallisuuden kan
nalta ole eduksi, että edelleen kaikkialla 
lietsotaan sotaista mielialaa ja pidetään 
yllä käsitystä aseiden oikeudesta kansain
välisten suhteiden ratkaisussa. Meidänkin 
maamme turvallisuuden kannalta on ehdot
tomasti parempi, jos täällä kaikissa pii
reissä asetutaan ystävälliselle kannalle 
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kaikkiin naapureihin nähden ja lopetetaan l 
ne vihanpurkaukset ja uhkailut, joita niin / 
suuresti ja niin julkisesti viljellään erityi- ~ 
sesti niissä piireissä itäistä naapuriamme 

1 

vastaan, jotka erikoisesti kerskailevat 
omalla isänmaallisuudenaan ja jotka eivät 
valtiolle näe juuri muita velvollisuuksia 
kuin asevarustelut. 

Merkille pantavaa yleensä onkin, että 
juuri ne samat piirit, jotka aina vain puhu
vat sodan vaarasta ja sen perusteella vaa
tivat yhä lisää ja lisää varoja varustelui
hin, itse kaikissa tilaisuuksissa ja kaikin 
keinoin suorastaan provosoivat sotaa. 
Näyttää todennäköiseltä, ettei Neuvosto
Venäjästä esimerkiksi olisi syntynyt niin 
voimakasta sotilasvaltiota kuin se on, jos 
ei sitä olisi ulkoa päin siihen suoranaisesti 
pakotettu. Samalla tavalla on täältä Au
nuksen retken aikana 1922 suoranaisesti 
provosoitu sotaa juuri niiden ainesten ta- i 

holta, jotka tällä kertaa paraiten kerskuvat · 
isänmaallisu udellaan. 

Ja minusta tuntuu, että tälläkin hetkellä, , 
jos me todella tulemme sille asteelle, että ! 
ne ainekset, jotka nyt ovat enimmän sota- i 
kiihkoiset, tuntevat, että meillä on maa täy- 1 

sissä sotavarustuksissa, niin se on maalle 
suoranaisemmaksi vaaraksi, koska se antaa 
heille rohkeutta ryhtymään provosoimaan 
sotaa, josta heitä tällä hetkellä estää vain 
pelko. Me sosialidemokraatit suhtaudumme 
pidättyväisesti sotavarusteluihin, koska me l 
pelkäämme, että ylenpaltinen varustelu : 
enemmän vain lisää tällaisen pienen maan 1 

sodanvaaraa, kuin se sitten mahdollisen so- i 
dan syttyessä kykenee suojelemaan maan 
turvallisuutta. On lisäksi huomattava, että 
talour1ellinen lamakausi ja siitä johtuva 
tulojen pienentyminen pakottaa ilmankin 
supistamaan varojen käyttöä kaikenlaisiin 
kansan taloudellista, ruumiillista ja hen
kistä hyvinvointia edistäviin tarkoituksiin, 
;joiden kautta myöskin luodaan välttämät
tömiä edellytyksiä kansan puolustuskuntoi
suudelle. On kerrassaan käsittämätöntä, 
että tällaisena aikana ryhdytään toteutta
maan varustusohjelmaa, joka useana vuo
tena eteenpäin nielee suuria summia, ja sa
maan aikaan, kuin muuten kaikkialla saar
nataan säästäväisyyden ja menojen supis
tuksen välttämättömyyttä. Jos tällainen 
puolustuslaitoksen ylimääräisen menoar
vion perusteluissa oleva ohjelma eduskun
nan enemmistön kannatuksella ja hallituk-

sen vaatimuksesta hyväksytään, on silloin 
ainakin syytä pyyhkiä valtiovarainvalio
kunnan mietinnön yleisperustelujen yleistä 
säästäväisyyttä kosketteleva loppukohta 
pois. 

Tahdon lisäksi huomauttaa vielä yhdestä 
seikasta. Jos nyt, ilman että voidaan osoit
taa siihen olevan mitään välttämätöntä 
pakkoa ja ilman että kukaan voi tosiasioilla 
osoittaa sodanvaaran idästäpäin ainakaan 

·pitkiin aikoihin uhkaavan, kaikesta huoli
matta eduskunnan enemmistö vaikeasta ta
loudellisesta ajasta huolimatta edelleen 
vain aikaisemmastakin yhä lisää puolus
tusmenoja, olisi mielestäni katsottava koh
tulliseksi, että eduskunnan enemmistf) 
myöskin sälyttäisi nämä menot suoraan 
niiden kansalaispiirien kannettavaksi, joita 
se edustaa. Mutta kummallista kyllä lop
puu tässäkin näiden n. s. isänmaallisten 
piirien isänmaallisuus eduskunnan päätök
siin ja ohjelmiin. Ja kun tulee sitten kysy
mys näiden päätösten ja ohjelmien rahoit
tamisesta, ei isänmaallisuus vaadi päätök
sentekijöitä itseään tekemään vastaavia ra
hallisia uhrauksia, vaan sälytetään ne so
keri-, kahvi-, vilja- y. m. tullien muodossa 
suurelta osalta niiden vähävaraisten kan
salaispiirien kannettaviksi, jotka noin suu
ria puolustusmenoja pitävät tarpeettomana 
tuhlauksena. Näkyy jälleen toistuvan sama 
näytelmä kuin laivasto-ohjelmaa hyväk
syttäessä, jolloin myöskin ensimmäistä 
suoritusta varten koroitettiin 1 markalla 
sokerikilon tullia. 

Puolustuslaitosta käsitellessä on myös
kin tärkeätä kiinnittää huomiota sen joh
toon. Muutama vuosi takaperin tapahtui 
puolustuslaitoksen johdossa tärkeitä muu
toksia, kun siitä siirrettiin pois eräitä van
hoja, kokeneita .ja luotettavia voimia ja 
paikat täytettiin eräillä nuorukaisilla .. 
'rämän muutoksen jälkeen ei puolustuslai
toksen ylin johto ole nauttinut kovinkaan 
yleistä luottamusta. Omasta puolestani 
huomautin tästä jo kaksi vuotta takaperin 
budjettikäsittelyn yhteydessä. Tällöin lau
suin näin: ,Hallitus on mielestäni osunut 
väärään, kun se on osoittanut yleisesikun
nan päällikölle (s. o. eversti Valleniukselle) 
sellaista luottamusta, että se on nimittänyt 
hänet virkaatekeväksi sotaväen päälli
köksi. Ja minä pidän suurena erehdyk
senä, jos yritetään sivuuttaa kenraali 
Sihvo ja täyttää hänen paikkansa esim,. 



00.4 Keskiviikkona 1:0 p. joulukuuta .1930. 

juuri nykyisellä yleisesikunnan päälli
köllä." - Samassa istunnossa ed. Schau
man-vainaja varoitti hallitusta päästä
mästä samaista yleisesikunnan päällikköä 
liian usein ulkomaama tkalle. 

Mutta näitä varoituksia ei otettu huo
mioon, vaan koroitti nykyinen hallitus 
päinvastoin sanotun herran korkeaan soti
lasarvoon. Sitten hän itse paljasti itsensä 
koko kansan arvosteltavaksi. Mutta tekee 
mieli kysyä, tunteeko puolustusministeriö 
yleensä näin huonosti väkensä~ Minulla 
kyllä ei ole mitään sanottavaa viimeisestä 
nimityksestä yleisesikunnassa, vaan päin
vastoin. Mutta kuitenkaan ei voi olla ke
hoittamatta varovaisuuteen ja lausumatta 
toivomusta, että ainakin myöhemmin pa
lautettaisiin paikalleen takaisin niitä huo
mattavia henkilöitä, joita näiltä paikoilta 
aikaisemmin poistettiin. 

muut lähtökohdat olleet vaikuttamassa. 
Onhan vuosien kuluessa eräissä visseissä 
piireissä aina koetettu kiihoittaa mielipi
teitä siihen suuntaan, että se on juuri soti
laskysymys, jota eduskunta on hoitanut 
huonosti, ja jopa osoitettu, että se on koko
naan kelvottomasti sen hoitanut, kuten on 
tehty esim. kuluneen kesän aikana. Nyt 
meillä istuu puolustusministerinä mies, 
jonka minä sanoisin olevan hallituksessa 
omalla ohjelmallaan. Omalla ohjelmanaan 
hän on tainnut olla koko ajan maalaislii
tossakin. Tähän väitteeseen minulle antaa 
tukea eräs muistelma ajalta, jolloinka 
maalaisliitto puhui aika paljon palvelus
ajan lyhentämisestä ja nykyinen puolus
tusministeri laati siellä Raja-Kannaksella 
oman ohjelmansa ja julisti sen kansalle ja 
sanoi, ettei tikkiäkään saa lyhentää palve
lusaikaa ja niinpä se näyttää olevan ny
kyisessäkin hallituksessa omalla ohjelmal
lansa, ja maalaisliiton eduskuntaryhmän 
täytyi kiltisti alistua niihin vaatimuksiin, 
joita tehtiin, kuten he ovat alistuneet osal
taan jo valtiovarainvaliokunnassa. 

Meidän maamme sotilasruenoille on kai
ken aikaa ollut ominaista jatkuva meno-

Valtiovarainvaliokunta on tehnyt tämän 
pääluokan ja vastaavan ylimääräisen me
noarvion luvun kohdalla eräitä pienempiä 
säästöjä. Pelättävissä kuitenkin on, että 
tässä eduskunnassa saadaan syntymään 
enemmistö, joka nämä pienetkin vähen
nykset poistaa, niin toivottavaa kuin olisi, 
että se edes näissä määrissä pysyisi. ' jen nousu ja tällaiselle jatkuvalle menojen 

nousulle ei näytä liioin mikään hallitus, 
lukuunottamatta sitä hallitusta, joka oli 
v. 1927, asettavan minkäänlaisia sulkuja. 
Kaikki muut hallitukset näyttävät lähte-

Ed. P ui t t i ne n: Minä katson olevan 
syytä aluksi huomauttaa, että kaiken ai-. 
kaa kun tätä budjettia on käsitelty, on 
lähdetty siitä periaatteesta, että nyt on 
käsiteltävänä erikoisista syistä n. s. kato- . 
budjetti. Ja tätä periaatetta onkin hyvin · 
suurelta osalta noudatettu varsinkin eräi
siin hyvinkin tärkeisiin menoeriin kuten 
m. m. työmäärärahoihin, sosialisiin uudis
tuksiin, asutustoimintaan j. n. e. nähden. 
Mutta tässä näyttää uudistuvan tuo vanha 
sananparsi, ei ole sääntöä, ettei olisi poik
keusta. Ja niinpä tässäkin tapahtuu. 
Poikkeuksen tekee tästä säästäväisyysbud
jetin luomisesta sotilasmenoarvio. Tällä 
kohdallahan hallitus ehdottaa, ottaen huo
mioon nyt sen olotilan, jossa me elämme, 
huomattavaa menojen lisäystä, joka tekee ! 
esityksen mukaan lähes 54 miljoonaa 1 

markkaa. Tämän menojen lisäysehdotuk- · 
;Sen johdosta täytyy kysyä: onko tämmöi
nen taloudellinen pulakausi katsottu sem- · 
moiseksi ajankohdaksi, jolloinka täytyy 
juuri tällä alalla saada menot paisute
tuiksi ~ Minä en kyllä uskoisi tähän. Mutta 
minä luulen, että tässä ovat kokonaan · 

vän vain siitä, että antaa sen mennä vain 
omalla painollansa, välittämättä seurauk
sista lainkaan. Minä katson olevan syytä 
huomauttaa, mitenkä nämä menot ovat 
nousseet vuodesta 1923 alkaen. Minä en 
otakaan tällöin niitä epäedullisia vuosia, 
jotka sitä ennen ovat olleet. 

V. 1923 tekivät puolustuslaitoksen varsi
naiset ja ylimääräiset menot 408,362,000 
markkaa. Ensi vuonna ne tekevät valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen mukaan jo 
623,333,000 markkaa. Mutta mitkä syyt 
ovat aiheuttaneet sitten tämmöisen suuren 
menojen nousun 9 vuoden ajalla~ Syyt 
mma jakaisin olevan lyhyesti sanoen 
kahta lajia, ensiksi tällä ajalla on huomat
tavasti lisätty ylimääräisiä menoja vuo-
sittain, joiden väitetään olevan n. s. perus
tamisluontoisia menoja, mutta toisaalta, 
kun puolustuslaitoksen on annettu mennä 
vain omalla painollansa eteenpäin, !'liinä 
vuosittain ovat nousseet suoranaiset kulu
tusmenot sikäli kuin on kysymys varsinai-
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sista menoista. Että näin on tapahtunut, 
otan todistaakseni tämän väitteen esimer
keillä. V. 1923 tekivät puolustuslaitoksen 
varsinaiset menot 328,000,000 markkaa pyö
rein luvuin sanoen. Ne tekevät ensi vuon
na valtiovarainvaliokunnan ehdottamassa 
muodossa jo 465 milj. markkaa. Lisäys siis 
varsinaisissa menoissa 9 vuoden ajalla on 
137% milj. markkaa. Tähän voidaan väit
tää, että tällä ajalla on tapahtunut puo
lustuslaitoksessa muutakin, joka on lisän
nyt menoja. Minä myönnän sen, mutta se 
on juuri tulosta siitä, että on, kuten minä 
sanoin, annettu mennä omalla painollansa 
eteenpäin. Niinpä palkkausmenot ovat 
vuodesta 1923 alkaen nousseet, siis 9 vuo
den ajalla, 67 milj. markalla, ollen ne tänä 
vuonna laskettuna varsinaisen ja ylimää
räisen henkilökunnan palkkaus ynnä suo
jeluskuntien palkkaus jo 169 milj. mark
kaa. Mutta suoranaiset kulutusmenot ovat 
nousseet 70 milj. markalla. Mutta kulutus
menot ovat asiallisesti nousseet enemmällä 
kuin mitä tässä mainitsemassani nume
rollisesti näyttää. Minä mainitsen vain, 
että kun 1920 tekivät esim. muonitusme
not 80 milj. markkaa, vaatetusmenot 39 
milj. markkaa, hevosten ruokinta 19 milj. 
markkaa, näillä mainitsemillani momen
teilla on tapahtunut vähennystä lopuksi 
40 milj. markkaa tällä ajalla; siis toisaalta 
on täytynyt tapahtua suoranaisten kulu
tusmenojen nousua yli 100 milj. markalla, 
kulutusmenojen, jotka eivät koske laisin
kaan miehistön hyvinvoinnin edistämistä 
j. n. e. 

Sama kehitys, mistä olen maininnut itse 
armeijasta, on tapahtunut suojeluskun
nissa. Kun 1923 suojeluskuntien menot te
kivät 28 milj. markkaa, tekevät ne jo ensi 
vuonna valtiovarainvaliokunnan ehdotta
massa muodossa 52 % milj. markkaa pyö
rein luvuin sanoen, 9 vuoden ajalla kohon
neet siis 24 % milj. markalla. Mutta tässä 
on juuri yksi semmoinen tekijä, joka tulee 
lähivuosina vielä hyvin huomattavasti 
lisäämään menoja, jollei löydy hallitusta, 
joka asettaisi joitakin sulkuja näiden me
nojen kehitykselle. Silloin kuin suojelus
kuntalaki oli eduskunnassa käsiteltävänä, 
silloin jo täältä vasemmiston taholta huo
mautettiin siitä, että sen seurauksena tulee 
olemaan suojeluskuntamenojen nousu val
tion budjetissa ja tämä väite on osoittau
tunut pitävän täysin paikkansa. Nythän 

on käynyt niin, että senjälkeen kuin suo
jeluskunnat on lailla laillistettu, senjäl
keen ovat lakanneet kunnat antamasta 
avustusta, senjälkeen ovat lakanneet suu
relta osalta yksityiset ja yhtiöt avustusten 
myöntämisestä. Ja niinpä tänä syksynä 
onkin saatu, varsinkin jaostossa, joka on 
näitä asioita käsitellyt, huomata, mitenkä 
siellä jo kipeästi kaivattaisiin näiden me
nojen lisäämistä vieläkin enemmän. Tulee 
siis tapahtumaan, kuten minä mainitsin, 
että lähivuosina tällä alalla tulee yhä edel
leenkin jatkuman menojen lisäystä. 

Kun tämänsuuntainen kehitys on pääs
syt vauhtiin meidän puolustuslaitokses
samme, niin ei huomatakaan olevan min
käänlaista jälkeä esityksessä, enempää hal
lituksen kuin valtiovarainvaliokunnan eh
dotuksessakaan siitä taloudellisesta olo
tilasta, jossa nyt elämme. Ovathan hinnat 
kaikilla aloilla laskeneet, mutta puolustus
laitoksen varsinaisetkin menot täytyy vain 
kohota. Ja se on, kuten minä jo äsken 
mainitsin tulosta siitä, että kaikki puolus
tusministerit ja hallitukset lähtevät vain 
siitä, että antaa sen nyt mennä vain, tot
tapahan siitä rahalla pääsee. Ja jos edus
kunta alkaa hiukan panna vastaan, niin 
tullaan ultimatumeilla valiokuntaan, niin
kuin on tapahtunut tänäkin syksynä, ja 
silloin maalaisliittolaisten täytyy alistua. 

Minä edellä olen osoittanut lyhyesti sitä 
surullista kehitystä, mikä meidän puolus
tuslaitoksessamme on päässyt vallalle ja 
johon nähden pitäisi päästä jonkunmoisiin 
tuloksellisiin toimenpiteisiin, toimenpitei
siin, jotka estäisivät nämä jatkuvat meno
jen lisäykset. Mutta näistä toimenpiteistä 
ei näy minkäänlaista merkkiä huolimatta 
siitä, että nykyisestä hallituksesta väite
tään, että se on niin ensiluokkainen, joka 
kaikki asiat hyvin päin järjestää. Mutta 
ehkä tämä, on ymmärrettäväkin siinä va-· 
lossa, josta minä edellä olen maininnut. 

Meillä on pitkän aikaa puhuttu järjes
telyistä puolustuslaitoksen alalla, puhuttu 
palvelusajan lyhentämisestä, aluejärjestel
miin siirtymisestä ja niin edelleen. Tätä 
touhua on edellisten vuosien ajalla useam
mat hallitukset, itse kukin tavalla tai toi
sella, nykäisseet, mikä eteenpäin, mikä 
taaksepäin. Mutta nykyinen hallitus näyt
tää siitä huolimatta, että ensi kerran on 
meillä semmoinen edullinen olotilanne, 
jonka minä katson kyllä suotavaksi, että 

• 
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puolustuslaitoksen hallinnon alalla on 
kaksi ministeriä, mutta siitä huolimatta 
näistä järjestelyistä ei näy minkäänlaista 
merkkiä. Minä pyytäisin herrailta minis
tereiltä kysyä, onko ja millä asteella esim. 
se aluejärjestelmäsuunnitelma menossa ja 
tuleeko siitä koskaan esitystä eduskun
nalle~ 

Mutta eräs varsin ikävä ilmiö tulee eteen, 
kun katsoo tulevaisuuteen. Nythän v. 1932 
tulee käymään niin, että silloin päättyy , 
se aika, jolloin siirrytään asevelvollisuus- , 
ajassa vuotta vanhempaan ikäluokkaan. 
Tämä vuosi tulee tuottamaan asevelvolli- i 

sia tietääkseni yli 6,000 miestä lisää armei
jaan ja tämä suuri miesten lisäys tulee 
luonnollisesti jo kulutusmenoina lisää
mään varsinaisiakin menoja ehkä siinä 
50-55 milj. markalla. Silloin kuin suun
niteltiin tuota vanhempaan ikäluokkaan 
siirtymistä, silloin aina, kun asiaa valmis
tettiin, esiteltiin ministeriön taholta, että 
sitä vuotta varten täytyy jollakin erikois
toimenpiteellä asiat järjestellä niin, ettei 1 

tulisi tällaista äkillistä hyppäystä tapah
tumaan. Mutta minä edelleen pyytäisin 
kysyä herrailta ministereiltä, koska ei näy 
mitään merkkiä tästä, onko ryhdytty mi
hinkään toimenpiteisiin tämän tilanteen 
poistamiseksi tai lieventämiseksi. 

Minä edellä koskettelin siitä pohjasta, 
joka on annettu mennä omaa painoansa 
eteenpäin ja pakotettu kehittämään me
noja jatkuvasti niin että sille ei asialli
sesti mahda liioin kukaan mitään. Tä
män nykyisen hallituksen ehdotuksista 
käypi selville, että tätä pohjaa vielä 
edelleenkin aiotaan laajentaa ja antaa 
rnennä vain, kun mäillä aloilla niin vaa
ditaan, tunnettua latua. Tämän pohjan 
laajentamiseksi minä katson esim. sitä 
seikkaa, että tämän pääluokan kohdalla on 
yksi erikoisilmiö koko tähän budjettiin 
nähden. Muissa pääluokissa on oltu ensi
luokkaisen pidättyväisiä uusien virkojen 
ja toimien perustamiseen, mutta hal
litus pyytää varoja puolustuslaitokseen, 
siihen luettuna mukaan suojeluskunta. Se 
katsoo olevan tämän ajan sen ajan, jolloin 
uusia virkoja ja toimia voitaisiin hallituk
sen mielestä perustaa yli 3 milj. markan 
edestä. (Vasemmalta: Lapualaiset vaati
vat!) Tämä minusta on varsin ikävä ilmiö 
ja minun täytyy sanoa, että tekee ikävän 
vaikutuksen, että valiokunnassa on ollut 

enemmistö, joka on todellakin mennyt, ku
ten mainitsin, polvilleen ja tehnyt poik
keuksen tässäkin suhteessa kaikkiin mui
hin pääluokkiin nähden. 

Minä mainitsin jo siitä, että puolustus
laitos, sikäli kuin on kysymys varsinai
sista menoista, on päästetty kehittymään 
sille alalle ja se pohja niin laajaksi, että 
menojen vähentämiselle ei liioin mahda 
kukaan mitään. Me sosialidemokraatit, 
kuten huomataan, olemme valtiovarainva
liokunnassa asettuneet tinkivälle kannalle. 
I\'l:eidän vähennysehdotuksemme tekevät 
yhteensä varsinaisissa ja ylimääräisissä 
menoissa 91,203,000 markkaa, josta varsinai
sista menoista on vähennyksiä 24 milj. 
markkaa pyörein luvuin sanoen. Me emme 
voi olla mukana kaikessa siinä, mitä puo
lustuslaitoksen alalla aiotaan tehdä. Kun 
me olemme lähteneet vaatimaan vähen
nyksiä, me olemme lähteneet silloin nyt 
niinkuin ennenkin visseistä periaatteista. 
Yksi sellainen periaate on se, että me emme 
voi olla mukana muodostamassa maamme 
puolustuslaitosta hyökkäysarmeijaksi. Me 
olemme mukana järjestämässä sitä sellai
seksi, joka vastaa vain puolustustarkoi
tuksia, ja kyllä minun täytyy sanoa, että 
nykyisen hallituksen ehdottamassa muo
dossa tämä talousarvio on hyökkäystä var
ten eikä puolustusta varten. Edelleen me 
emme voi olla mukana niin laajassa mitta
kaavassa näitä menoja myöntämässä jo 
siitäkin syystä, että kuten tulee käymään 
täällä, nämä menojen lisäykset samoin
kuin muutkin menot, mutta erikoisesti 
menojen lisäykset, aiotaan ottaa juuri köy· 
himmältä kansanosalta koroitettuina ku
lutusveroina ja tulleina. 

Lopuksi minä en malta olla lyhyesti ka
joamatta siihen, että kun niin kalliin uh
rauksin kuin mitä meidänkin maassamme 
jo puolustuslaitos täytyy pitää yllä, niin 
on vaadittava, ettii siinä laitoksessa ei 
pääse todellakaan mitkään muut virtauk
set vallalle kuin yksinomaan vain ne vir
taukset, joita varten tämän laitoksen tu
lisi olla. Mutta tästähän meillä on sangen 
surullisia esimerkkejä olemassa, joihinka 
täällä jo edellinen puhuja kajosi. Minä en 
niihin sen pitemmälti kajoa, mutta minä 
pyydän huomauttaa herroille ministereille, 
että ne tehtävät, joita eräissä nimityksissä 
on tapahtunut, jotka minä omasta puoles
tani katson onnistuneiksi, että tätä työtä 
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olisi kai edelleenkin jatkettava, sillä mi
nulla on se käsitys, ettei sieltä esikun
nasta muutamien herrojen poistaminen ole 
puhdistanut koko esikuntaa ja tämän puh
distamisen täytyisi tapahtua sen vuoksi, 
ettei enää Suomessa tulisi uusiiutumaan 
kenraali Walleniuksen juttuja, ja tämmöi
sen vaatimuksen tekemiseen on ja täytyy 
olla oikeus jo sen vuoksi, että tämä laitos 
tulee maallemme niin kalliiksi kuin se 
tulee. 

Puolustusministeri Manner: Ensinnä
kin minä pyytäisin muutamalla sanalla ka
jota ed. Moilasen ehdotukseen. Taloudelli
nen puolustusneuvosto on äskettäin muo
dostettu, sen työohjelmakaan ei ole vielä 
lopullisesti valmis, sen vähempi se on eh- , 
tinyt käydä tekemään sitä laajakantoista · 
ja tärkeää työtä, jota varten se on perus
tettu. Tältä kannalta siis on hyvin tär
keätä, että taloudellinen puolustusneuvosto 
saa ylimääräisenä palkkiotoimena toisen 
sihteerin itsellensä, jotta edes perustavat 
työt ja tuo järjestäytyminen voi tässä lai
toksessa tapahtua. Mutta erikoisen tär
keä taloudellisen puolustusneuvoston sih
teerin saaminen on taloudelliselta kan
nalta. Nyt täytyy sanoa, että taloudelli
selle puolustusneuvostolle kertyy asioita ja 
järjestelyjä, jotka ovat valtion talouden 
kannalta tärkeitä. Onhan parempi, että me 
voimme yhteistoiminnassa ja järjestelyillä 
saada talouselämää suunnatuksi sillä ta
valla, että meidän ei tarvitse valtion ja 
puolustusslaitoksen varastoissa säilyttää 
kaikkea sitä tavaraa, joka sodan aikana 
mahdollisesti tarvittaisiin. Jotta tällai
seen järjestelytoimintaan voitaisiin ryh- ' 
tyä, on tarpeen, että järjestelytyössä on 
työvoimaa. Jos työvoimaa saadaan, niin 
saadaan näillä järjestelyillä monta vertaa : 
suurempia säästöjä, kuin sillä, että tällai
nen järjestelymahdollisuus estetään. Minä 
siis, herra puhemies, kannatan ed. Moila
sen ehdotusta. 

Ed. Ryömii puhui laajasti puolustuslai
toksesta ja sosialidemokraattien suhtautu
misesta maanpuolustuskysymykseen. Sii
ben minulla ei ole mitään sanomista. 
Mutta kun ed. Ryömä mainitsi jotakin, 
että tämä budjetti osoittaisi, että nyt on 
kysymys, ei maanpuolustuksen järjestämi
sestä, mutta sodan provosoimisesta, niin 
minun täytyy sanoa, että tämä väite on 

jyrkästi torjuttava. (Ed. Ryömä: En minä 
sitä sanonut!) Minä tahtoisin huomaut
taa - ed. Puittinen kumminkin viittasi 
tuohon seikkaan - että tämä on nimen
omaan hyökkäysbudjetti eikä puolustus
budjetti, minä tahtoisin sanoa, että tällai
set lausunnot eivät anna oikeata kuvaa 
asioista ja että ne provosoivat, eikä halli
tuksen budjettiesitys. Minä toivon, ettei 
tähän suuntaan käypiä lausuntoja edus
kunnassa esi tettäisi, koska niihin ei ole 
mitään aihetta. (Vasemmalta: En minä sa
nonut hallituksen budjetista!) 

Ed. Ryömä kajosi myöskin kenraalima
juri Walleniuksen asiaan. Minä asetun 
kenraalimajuri W alleniuksen asiassa jyr
kästi sille kannalle, että koska asia on 
tällä kertaa oikeudessa tutkittavana, niin 
ei ole asiallista eikä mielestäni sopivaa
kaan tässä yhteydessä siihen kajota. Anta
kaamme oikeuden tehdä tehtävänsä. 

Ed. Puittinen sitten tiedusti, onko halli
tus katsonut, että tämä ajankohta on eri
koisen sopiva sellaisille lisäyksille, kuin 
mitä hallituksen puolustusbudjetissa on 
esitetty. Hallitus tietysti ei pidä tätä ajan
kohtaa erikoisen sopivana, mutta syynä 
siihen, että asia tulee nyt esille, on se, että 
asia on joutunut siihen asteeseen, että 
siinä täytyy jotakin tehdä. (Vasemmalta: 
Mikä asia~) V. 1926 päätti n. s. revisioni
komitea työnsä ja tämä työ osoitti, että 
puolustuslaitoksessa oli eräitä puutteita, 
jotka oli saatava lähiaikoina korjatuiksi. 
Revisionikomitea ajatteli kymmentä vuotta 
siksi ajanjaksoksi, jolloinka sen esittämä 
ohjelma oli toteutettava. Kokemus on kui
tenkin osoittanut, että kuluneina vuosina 
ei ole saatu niitä rahamääriä puolustus
budjettiin, kuin mitä revisionikomitean 
ehdotus sisälsi, komitean ehdotus, jossa 
ilman vastalausetta myöskin löytyy erään 
sosialidemokraattisen entisen kansanedus
tajan allekirjoitus (Vasemmalta: Kuka se 
on~). Se on toimittaja Puro. 

Kun siis ei oltu saatu toteutettua sitä 
ohjelmaa, jonka revisionikomitea oli laa
tinut ja kun tämä ohjelma sisälsi sekä 
enemmän että vähemmän tärkeitä määrä
rahoja, niin otettiin asia puolustusminis
teriössä ja yleisesikunnassa käsiteltäväksi 
ja laadittiin tärkeimmistä niitä eriä, joita 
puolustusrevisionikomitea oli ehdottanut, 
n. s. h ä t ä o h j e l m a. Tämä n. s. hätä
ohjelma on saatu valmiiksi v. 1928 ja se 
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osoittaa, että on olemassa todellakin sellai
sia puutteita, joiden korjaamiseen täytyy 
nopeasti ryhtyä (Ed. Harvala: Onko 
hätä?). Jos ed. Harvala tahtoo tässä suh
teessa tietoja, joita hän kyllä aikaisem
min on saanutkin, hän on tilaisuudessa 
kääntymään puolustusministeriöön. Ti
lanne on joka tapauksessa sellainen, että 
minä en katso oikeudekseni sitä eduskun
nan puhujalavalta kuvata, ja koska ed. 
Harvala on saanut täyden selvityksen 
tästä asiasta ja mahdollisuuden myöskin 
tiedustaa asioita perinpohjin, niin minä 
katson, että tämä täytyy luottamuksellisen 
suhteen säilymiseksi eduskunnan ja halli
tuksen välillä riittää (Vasemmalta: Sodan 
uhka!). 

Sitten ed. Puittinen osoitti allekirjoitta- : 
neelle hyvin mairittelevaa huomiota. Hä- 1 

nen huomionosoituksiinsa minä pyydän 
vastata, että minä en tässä hallituksessa 
toimi millään omalla ohjelmalla, vaan että 
hallituksella on todellakin ohjelma, mikäli 1 
koskee maanpuolustusta ja tasavallan tur
vallisuutta, ja että minä olen katsonut ole
vani velvollinen, ryhtyessäni tämän halli- 1 

tuksen jäseneksi, yhdenmukaisesti tätä oh
jelmaa yhdessä hallitustoverieni kanssa 
noudattamaan ja toteuttamaan. 

Edelleen ed. Puittinen tiedusteli, millä 
kannalla n. s. aluejärjestelmäkysymys tällä 
kertaa on. On lausuttava, ettei ole tässä 
yhteydessä syytä ryhtyä yksityiskohtai
sempiin selvityksiin aluejärjestelmästä, 
vaan on lyhyesti todettava, että asiantun
tijain suunnittelutyöt eivät ole vielä edis
tyneet niin pitkälle että asian esittäminen 
eduskunnalle olisi riittävästi valmisteltu. 
Puolustusministeriön toimesta on asetettu 
asiaa käsittelemään asiantuntijakomitea, 
johon kuuluu Jasema yleisesikunnasta, 
puolustusministeriöstä, suojeluskuntajär
jestöstä sekä erilaisia muitakin asiantun
tijoita. Sitä mukaa kuin komitean työ 
edistyy, joutuu aluejärjestelmä käsiteltä
väksi valtioneuvoston puolustusvaliokun
nassa. Komitea on jatkuvasti toiminut 
siitä asti, kuin hallitus ryhtyi toimin
taansa. 

Tässä yhteydessä on, vaikkakaan se ei 
tähän keskusteluun suoranaisesti kuulu, 
torjuttava kaikki väitteet, että puolustus
ministeriö ja sotilasjohto kylmäkiskoisesti 
suhtautuisivat uuteen puolustusvoimien 
järjestelyyn. Onhan itsestään selvää, että 

jokainen maanpuolustuksen ystävä tyydy
tyksellä tervehtii kaikkia mahdollisia pa
rannuksia järjestelyssä, mutta yhtä selvää 
on, että kaikki uudet suunnittelut on tar
kalleen harkittava. 

Kun tähän tutkimustyöhön paitsi puh
taasti sotilaallista järjestelyä liittyy alue
jakoon, kasarmioloihin ja muihin rahava
roihin kohdistuvia laskelmia sekä run
saasti lakivalmistelutyötä, puhumattakaan 
uuteen järjestelmään siirtymisen ja siihen 
liittyvän ylimenokauden pituuden suunnit
telusta, on ilmeistä, että tällaiseen työhön 
on varattava siihen tarvittava aika. Edellä 
esitetystä selviää, että puolustusministe
riöllä ei voi olla valmiita laskelmia siitä, 
syntyykö uuden järjestelyn kautta erinäi
sillä tahoilla odotettu rahallinen säästö. 

Ed. Puittinen myöskin mainitsi tässä 
yhteydessä kysymyksen palvelusajasta ja 
siitä mahdollisesti aikaansaatavasta rahal
lisesta säästöstä. Tässä suhteessa on to
dettava, että uuteen järjestelmään siirty
minen ei vaikuta sinänsä muutoksia pal
velusaikaan. Todisteluihin ei ole syytil 
myöskään tässä yhteydessä ryhtyä. 

Edelleen ed. Puittinen väitti, että sen jäl
keen kun ikärajan siirtymiskausi on päät
tynyt - sehän päättyy v. 1933 - niin sil
loin tulee lisämiehistöä joukkoihin 6,000 
miestä ja että tästä aiheutuu kulutusme
noihin lisäystä, niinkuin ed. Puittinen 
väitti, noin 50-55 milj. markkaa. Minä pi
dän, että ed. Puittinen on hyvin selvillä 
puolustusasioista - hänhän on pitkät ajat 
niitä seurannut ja ottanut selvää asioista 
- mutta nyt minun täytyy sanoa, että ed. 
Puittinen on aikalailla kevyesti läht.enyt 
tekemään asiassa väitteitä tässä kama
rissa. Asiathan ovat sillä tavoin, että siir
tymiskauden aikana on tehty suunnitelmia, 
mitenkä voitaisiin miesmäärän äkilliset 
kohoamiset estää · ja mitenkä voitaisiin 
päästä mahdollisimman tasaisiin lukuihin. 
Tässä suhteessa on tullut eräs ikävä 
asianhaara avuksi, nimittäin syntyväisyy
den väheneminen, jonka ilmiön seuraukset 
nyt jo alkavat näkyä kutsunnoissa. Millä 
tavalla asiat järjestyvät käy selville seu
raavista luvuista: 

Jos kutsunnat toimitetaan sillä teholla, 
millä ne ovat viimeisten kymmenen vuo
den kuluessa toimitetut, jos sama prosent
timäärä syntyneistä ja asevelvollisuus
ikään tulleista nuorukaisista otetaan ase-
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palvelukseen, silloin tulevat palveluksessa 
olevien luvut vaihtelemaan seuraavalla ta- ' 
valla. Vuonna 1932 vuoteen 1931 verraten 
tulee olemaan miesmäärän kohoaminen 576 
miestä, vuonna 1933 tulevaan vuoteen ver
raten tulee kohoaminen olemaan 1,796 mies
tä, vuonna 1934 tulevaan vuoteen verraten ' 
tulee miesmäärän kohoaminen olemaan 498 
miestä. Vuonna 1935 479 miestä, vuonna 
1936 678 miestä v ä he m p i kuin tulevana ; 
vuonna, vuonna 1937 1,682 miestä v ä- i 
h e m p i kuin tulevana vuonna, vuonna 
1938 1,265 miestä vähempi kuin tulevana 
vuonna, 1939 1,688 miestä vähempi ja 1940, 
jolloin asevelvollisuuteen astuu 1918 synty-

. neitten ikäluokka, tulee vähennys olemaan 
tulevaan vuoteen nähden 5,838 miestä. 
Nämä luvut, jotka tässä nyt esitin, osoitta- • 
va t, että siis mitään sellaista miesmäärän 
suurennusta, josta ed. Puittinen mainitsi, , 
ei tule tapahtumaan. Ja minua ihmetyt- ·· 
tää, ettei tämä asia, joka on väestöluettelon ' 
nojassakin todettavissa, ole ollut ed. Puit
tisen tiedossa. 

· Mitä sitten tulee siihen lisäykseen, jonka 
tämä nyt hetkellisen miesmäärän pieni ko
hoaminen puolustuslaitoksen ruenoissa ai
heuttaa, niin minä vain tahtoisin mainita, 
että lisäykset on laskettavissa helposti. 
Tällainen miesmäärän kohoaminen aiheut
taa lisäyksiä muonituksessa, vaatetuksessa, 
;puhtaanapidossa ja lääJkintömenoissa. Ai
van pieniä ja aivan relatiivisia ovat 
lisäykset muissa momenteissa. Pyörein lu
vuin nuo lisäykset tekevät 5,500 ja 6,500 
markan vaiheilla vuosimiestä kohti, mutta 
vaikkapa laskettaisiin 6,500 markan mu
kaan vuosimiestä kohti, tulisi lisäys tule
vaan vuoteen verraten olemaan: vuonna 
1932 3.5 miljoonaa, 1933 12 miljoonaa, 1934 
3,250,000, 1935 3,100,000. Senjälkeen v ä he n
n y s tulisi olemaan: 1936 4 miljonaa, 1937 
11 miljoonaa, 1938 8.5 miljoonaa, 1939 11 mil
joonaa, 1940 35 miljoonaa markkaa. Tämä 
kaikki sillä edellytyksellä, että asepalve
lukseen hyväksytään niin suuri prosentti
määrä kutsutuista kuin mitä viimeisen 
kymmenen vuoden aikana keskimäärin on 
tapahtunut. Mutta jotta tuota nousua 
voitaisiin tasoittaa on tietysti tarkoituk
senmukaista menetellä siten, että silloin, 
kun ikäluokka antaa nykyistä tasoa enem
pi, kutsutaan palvelukseen vähemmän ja 
sitten myöhemmin vähän runsaammassa 
määrässä. 

Mitä sitten tulee niihin eräisiin henkilö
kysymyksiin, joista ed. Puittinen myöskin 
täällä mainitsi, niin minun täytyy sanoa, 
että puolustuslaitoksen henkilökysymyk
siin on suhtauduttu ja tullaan tästedeskin 
nykyisen hallituksen aikana aina suhtau· 
tumaan täysin objektiivisesti ja asialli
sesti. 

Ed. Å h l s t r ö m: HerT talman! Jag ber 
att få under denna huvudtitel med några 
ord beröra en fråga, vars lösning jag efter 
bästa förmåga, men hittills fåfängt, har 
sökt verka för. Det gäller frågan om en 
komplettering av vår lagstiftning rörande: 
de samvetsömmas värnplikt. 

Den 15 dec. 1926, alltså instundande män
dag för fyra år sedan, beslöt riksdagen i 
anledning av en därom väckt lagmotion 
uppmana regeringen att med det snaraste
låta uppgöra och tili riksdagen överlämna 
en proposition om komplettering av det 
stadgande, som ingår i § 58 av värnplikts
lagen rörande värnpliktigs rätt tili be
frielse från vapentjänst, då han av religiösa 
eller andra. allvarliga samvetsskäl ser sig 
därtill förhindrad. Motionen avsåg att ut
vidga den rätt tili befrielse från vapen
tjänst, som nuvarande lagstiftning med
giver, därhän att i vissa fall, då värnplik
tig av sitt samvete förhindras att i någou 
form tjäna försvarsväsendet, honom måtte 
kunna beredas tillfälle att i stället för 
värnplikt tjänstgöra i civilarbete, då givet
vis under längre tid för att förhindra 
missbruk. 

Då denna för fyra år sedan av riksdagen 
begärda proposition Iät vänta på sig, tog 
jag mig friheten att den 8 nov. 1929 i ett 
riksdagsspörsmål efterlysa propositionen. I 
det svar på spörsmålet dåvarande försvars
minister Niukkanen avgav den 12 nov. 
1929 meddelades, att frågan dryftats ocb 
underkastats beredning i försvarsministe
riet, och hade i sådant avseende bl. a. en 
av försvarsministeriets tjänstemän gjort 
en resa till Sverige för att göra sig förtro
gen med ordnandet av motsvarande förhål
landen därstädes. Då emellertid värn
pliktslagen även i andra avseenden ansågs 
i behov av granskning och då regeringen 
avsåg att i närmaste framtid avlåta propo
sition tili riksdagen angående ändring av 
särskilda stadganden i värnpliktslagen,,. 
komme regeringen att avlåta proposition 
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i detta speciella ärende samtidigt med för
s]agen tili övriga ändringar i värnplikts
lagen. 

Detta svar var som sagt daterat den 12 
nov. 1929, och där talades om att den be
gärda propositionen skulle överlämnas ,i 
närmaste framtid". Då någon sådan dock 
icke avläts vid öppnandet av 1930 års riks
dag, inlämnades till sagda riksdag av ett 
antal riksdagsmän en lagmotion i ärendet. 
Då denna koru under behandling i för
svarsutskottet och en sakkunnig från 
försvarsministeriet tillkallades, upplyste 
denne ånyo, att en regeringsproposition 
snart kunde förväntas. På grund härav 
beslöt då försvarsutskottet bordlägga 
ärendets behandling till höstsessionen, vii
ken emellertid genom riksdagens upplös
ning aldrig blev av. Därför har ånyo till 
innevarande riksdag· en lagmotion i detta 
ärende inlämnats, och då denna för någon 
vecka sedan behandlades i försvarsutskot
tet hänvisade samme tillkallade sakkun
nige ånyo till den proposition regeringen 
förberett och snart skulle överlämna. Han 
kunde därvid lämna några upplysningar 
av ganska stort intresse. Han meddelade 
nämligen, att regeringens eget lagförslag 
rörande civilarbete för samvetsömma värn
pliktige redan är färdigt uppgjort, men att 
meningen varit att, såsom också av tidi
g·are meddelanden från försvarsministeriet 
f:ramgått, överlämna detsamma till riksda
gen samtidigt med de planerade ändrin
garna i värnpliktslagen. Den sakkunnige 
kunde dock på särskild fråga ytterligare 
meddela, att regeringens förslag i detta 
ärende, i huvudsak uppgjort efter mönstret 
av Sveriges motsvarande lag, är av den 
beskaffenhet, att det icke medför ändring 
av någon paragraf i nugällande värn
pliktslag och att det därför mycket väl 
kan behandlas såsom ett alldeles fri
stående ärende, utan att behöva samman
kopplas med den planerade stora värn
pliktsreformen. Under sådant förhållande 
tvingas man att spörja, vilka vägande 
skäl regeringen kan ha för att samman
koppla detta fullkomligt fristående ärende 
med hela den bebådade stora reformen. 

Det skall inte kunna sägas, att det icke 
skulle förefinnas något behov av den 
kompletterande lagstiftning, som här är 
ifråga. Då den till senaste riksdag inläm
nade lagmotionen senaste februari remit-

terades till utskott, hade jag tillfälle att 
anföra några upprörande exempel på, var
till denna brist i vår lagstiftning kan leda. 
Jag nämnde namn på personer, som på 
grund av denna sin konflikt mellan sitt 
samvete och samhällets krav blivit dömda 
till fängelse gång på gång, i vissa fall dri
vits till självmord, i andra fall hetsats där
hän, att de förlorat förståndets ljus och 
hamnat på sinnessjukhus. 

Från innevarande år äro några nya upp
rörande fall bekanta. Det mest bekanta är 
sannolikt fallet Arndt Pekurinen, som 
gång på gång dömts till fängelse och som 
vid ett tillfälle i somras, då han skulle 
transporteras från militärfängelset i Ilma
joki till Helsingfors, blev rövad från fång
vaktarnas händer och utsatt för grov 
kränkning och misshandel av ett antal 
män, som tydligen trodde sig utföra detta 
banditdåd för fosterlandets bästa. Detta 
fall blev ju cockså uppmärksammat utom
lands och gav bland annat anledning till 
en rätt så intressant korrespondens mellan 
den världsberömda fysikern, professor Al
bert Einstein och vårt lands dåvarande · 
försvarsminister Niukkanen, en korrespon
dens, om vilken det har sagts, att Einstein, 
som genomskådat den gudomliga världs
ordningen, dock Iät sig föras bakom ljuset 
av det alltför skickligt avfattade brevet 
från Finlands försvarsminister. 

Från denna höst ha vi tre nya fall av 
samma kategori som fallet Pekurinen. Den 
24 september dömdes på Sandhamn värn
pliktige Tauno Tapanainen till 6 månaders 
fängelse för att han vägrat avlägga ed och 
att utföra någ·ot arbete för försvarsväsen
det. Han motiverade till krigsdomstolens 
protokoll sin vägran med följande ord: 
,En hyväksy minkäänlaista ulkonaista vä
kivaltaa edes vääryyden edessä puolus
tautuakseni, vaan ainoastaan henkisen vai
kutuksen, jolla Jumala vie oikean asian 
voittoon. En suostu tekemään sotilasvalaa 
enkä antamaan juhlallista vakuutusta. 
Samalla perusteella kieltäydyn suoritta
masta minkäänlaista palvelusta, aseetonta 
tai aseellista, puolustuslaitoksen hyväksi. 
Sellaista työtä, joka ei ole puolustuslaitok
sen kanssa missään yhteydessä, katson 
kyllä voivani tehdä valtion hyväksi niin 
paljon kuin sitä minulta vaaditaan. Sa
maan perustuen katson, etten voi edelleen 
kantaa sotilasvaatteita enkä tunnustaa esi-
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miehikseni puolustuslaitokseen kuuluvia 
henkilöitä." Denne Tapanainen anförde 
besvär till krigsöverdomstolen, varvid han 
motiverade sin vägran med hänvisning till 
bibeln och sin religiösa världsåskådning. 
Han bifogade intyg av K. F. U. M. (Krist
liga föreningen för unga män), Helsing
fors Kristliga arbetarförening och för
eningen Evangeliska kristna. Sistnämnda 
intyg hade underskrivits av ett femtiotal 
personer, som personligen kände Tapanai
nen och som i sina intyg säga, att det 
existerar högre inre lagar, vilka förplikta 
människan i hennes verksamhet att mer 
lyda Gud än människor. 

Den 15 november anhölls i Suomenniemi 
värnpliktige Väinö Särkkä, som också han 
motiverade sin vägran med anförande av 
religiösa skäl. Och för några dagar sedan 
anhölls i Helsingfors filosofiemagister 
Karl Nickul, också han motiverande sin 
vägran med religiösa skäl. Han dömdes 
till tre månaders fängelse för vägran att 
inträda i reservövning. 

Enligt vad mig meddelats har vederbö
rande militärmyndighet nog - åtminstone 
i en del fall - visat förståelse för dessa 
värnpliktsvägrares motiv och för sin del 
gjort vad de kunnat för att ordna saken. 
Ett teeken på humanitet är också att Väinö 
Särkkä i tre år fått vara fri, men i år efter 
påtryckning på militärmyndigheterna från 
den s. k. ,folkrörelsens" sida har blivit 
anhållen. 

Men militärmyndigheterna hava givetvis 
icke kunnat gå utom de gränser lagen dra
ger upp, och vår lag känner tillsvidare in
tet sätt att lösa konflikten i fråga om värn
plikten mellan samhällets krav och det 
inre tvång att vägra tjäna militärväsen
det, som en del samvetsömma enskilda 
känna. I andra Iänder har man kunnat 
ordna saken, så i Sverige, i Danmark, i 
Norge, i Holland. Och här finnes ju också 
hos oss i försvarsministeriet, enligt vad 
som har meddela ts och vilket jag redan 
erinrade om, ett färdigt förslag, vars be
handling skilt för sig, fristående från den 
stora reformplanen, icke torde möta tek
niska hinder. Och då riksdagen sedan fyra 
år tillbaka har väntat på denna proposi
tion, som den anhöll att få med det sna
raste, så vore jag tacksam, om hr försvars
ministern ville upplysa om, varav det kom
mer sig, att denna proposition ännu icke 

har överlämnats, om den kan överlämnas 
skilt för sig och när den sålunda kan för
väntas~ 

Ed. Lohi: Ei ole kiellettävissä se, että 
menot puolustuslaitoksen ylläpitämisestä 
ovat meillä verrattain raskaat ja muodos
tavat verrattain suuren osan meidän val
tion talousarviosta. Ja kun toiselta puolen 
ottaa huomioon meidän kansan kansallis
varallisuuden, niin kaikkeen tähän katsoen 
täytyy tunnustaa, että puolustusbudjetti 
painaa erittäin raskaasti meidän taloudel
lista elämäämme. Mutta että tähän on ole
massa luonnolliset syynsä, että meidän on 
ollut pakko ja on edelleen pakko näin ver
rattain raskasta sotilastaakkaa kantaa, se 
johtuu ensinnäkin siitä, että meidän nuo
ren valtakuntamme, joka nyt on vasta vä
hän yli vuosikymmenen vanha, oli koko 
puolustuslaitoksemme aivan alusta alkaen 
tyhjästä uudestaan järjestettävä. Ja sil
loin on luonnollista, että perustavaa laatua 
olevat kustannukset vievät pitemmän ajan 
verrattain suuria rahamääriä ja raskaita 
taloudellisia uhrauksia, ennenkuin puolus
tusvalmius on saatu suunnilleenkaan sille 
tasolle, missä se vanhemmissa valtakun
nissa on olemassa, jotka ovat monien mies
polvien ajan olleet tilaisuudessa kehittä
mään puolustuslaitostaan. 

Toiselta puolen epäilemättä on puolus
tusvalmiuteen vaikuttamassa myöskin jo
kaisella kansakunnalla se maantieteellinen 
asema, miten vaarallisessa asemassa kan
sakunta yleensä on, joten voi joutua vas
ten tahtoaankin sodan hirmujen uhriksi. 
Ja epäilemättä tämä seikka täytyy jokai
sen ajattelevan ottaa myöskin huomioon 
ajatellessaan meidän pienen maamme 
maantieteellistä asemaa. 

Näin ollen on minun käsittääkseni hyvin 
ymmärrettävissä, että meillä on pakko 
meidän voimiimme nähden verraten ras
kasta sotilasrasitusta kantaa. Tämän ei 
nyt tarvitse olla, niinkuin ed. Puittinen 
väitti, yksinomaan siinä mielessä, että hau
dottaisiin jotain hyökkäyssotaa tai että 
olisi jotain militaristisia suunnitelmia. Se 
on itsesäilytysvaisto, joka tähän tällaiseen 
pakottaa. Mutta samalla luonnollisesti täl
laisesta asemasta johtuu, että pienen kan
san politiikan täytyy olla niinkuin me 
kuulimme eilen illalla ulkoministerin va
kuuttavan, nimenomaan rauhanomaista 
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politiikkaa, politiikkaa sellaista, että koet
taa naapurivaltoihin myöskin säilyttää 
niin paljon kuin se suinkin on mahdollista 
ystävällisiä suhteita ja välttää kaikkia 
niitä ristiriitoja, jotka ovat omansa aiheut
tamaan sodanvaaraa. Minä olen vakuu
tettu siitä, että meidän maamme politiikka, 
koko meidän itsenäisyytemme aikana on 
kohdistunut juuri tällaiseen pyrkimykseen. 
Minä rohkenen luottaa ja toivoa, olkoon 
täällä minkä väriset hallitukset milloinkin 
valtaa pitämässä, että tämän kansakunnan 
itsenäisyydelle kaikkein ensiluokkaisen 
tärkein kysymys pysyisi aina silmämää
ränä. 

Mutta tämä velvoittaa myöskin kansa
laisia, puolueita, sanomalehdistöä, ettei py
rittäisi millään provoseeraavalla mielipi
teiden kasvattamisella nostattamaan sel
laista kiihkoa, joka poikkeaisi siltä ai
noalta oikealta suunnalta, joka on niin 
vaaranalaisessa asemassa olevan pienen 
kansan ehdoton poliittinen velvollisuus 
kuin mitä se on meidän kansallemme. 

Täällä ovat muutamat puhujat kosketel
leet siihen hämmästyttävän tragilliseen 
tapahtumaan, joka puolustuslaitoksen joh
don erään henkilön taholta on tämän ke
sän aikana tapahtunut. Puolustusministeri 
on huomauttanut, että tämä kysymys on 
tuomioistuimessa, joten sitä ei olisi syytä 
kosketella. Mutta minä luulen, ettei se nyt 
sittenkään ole niin suuri rikos kansakun
taa ja valtiota vastaan, jos tilaisuudessa, 
jolloin puolustuslaitoksen menot määrä
tään, edustajain huomio kiintyy nytkin 
siihen, onko meidän puolustuslaitoksemme 
todellakin sellaisissa käsissä, joihin voi 
ehdottomasti luottaa. Sillä kyllä se tapaus 
oli niin järkyttävä, koko maata järkyttävä, 
että kaikki kansalaiset vavahtivat, että 
minkälaisen tulivuoren päällä kansakunta 
elää. (Ed. Hakkila: Paitsi puolustusminis
teri.) Sentakia minä rohkenen uskoa ja toi
voa, että hallitus pitää erinomaisen tar
kasti silmänsä auki, että tuollaisia mätä
paiseita ei saa meidän puolustuslaitok
semme johtopaikoille vastaisuudessa pääs
tää. JoR tällaisia tapauksia jatkuu, niin 
meidän häpeämme koko maailman silmissä 
on sellainen, ettei kukaan enää meitä kun
nioita. ja silloin on koko kansan elämä 
hukassa. 

Kun puolustuskysymys on näin raskas 
kysymys, niin aikana ja hetkenä sellaisena 

kuin meillä on nyt elettävänä tulee isän
maan ystävän ja puolustuksen ystävän 
asema erittäin vaikeaksi. Kun taloudelli
nen tilanne alkaa maassa mennä sille as
teelle, että me saamme nähdä miltei joka 
päivä täällä lähetystöjä ympäri maata, 
jotka kuvaavat sitä surkeaa taloudellista 
hätää, mihin kansa on menossa, että tu
hannet kodit täytyy jäädä uusille omis
tajille, kotoa lähteä pois ja hätä on niin 
suuri, että verojen ja ve]kojen korkojen alle 
sortuu myötään koteja toinen toisensa pe
rästä, silloin kuin tilanne on tällainen, 
täytyy meidän jokaisen ymmärtää, että vai
keaa on niiden onnettomain, jotka ikodis
taan maantielle joutuvat, niiden sielussa 
isänmaanrakkautta saada täydelleen tehos
tetuksi, silloin kuin valtiovalta ja kansa
kunta ei kykene turvaamaan heille alkeel
lista elämisen oikeutta. Ja juuri nämä 
seikat ovat olleet vaikuttamassa siihen, 
että valtiovarainvaliokunta tuntien edes
vastuunsa koko kansakunnan edessä, on 
ollut pakotettu pienentämään niitä määrä
rahoja, mitä hallitus oli esittänyt. Nämä 
määrärahat ovat sittenkin todellakin ras
kaat, mutta uhraukset tämän hyväksi ovat 
myöskin sitä laatua, että tätä taakkaa täy
tyy ymmärtää. Ja minä tahdon nimen
omaan huomauttaa, että sitä kansanosaa, 
jota se puolue, jota ililinulla on kunnia edus
taa täällä, nimittäin Suomen talonpoikais
kansa, sitä kansaa ei ole voitu koskaan 
eikä voida eteenkäänpäin epäillä, ettei se 
olisi isänmaallinen kansa ja ettei se olisi 
valmis uhraamaan kaikkensa isänmaan 
alttarille, silloin kuin viholliset tulevat sen 
korteja rvöstämään. Mutta meillä täy
tyy koettaa pitää myöskin huolta siitä, 
että näitä uhrauksia ei panna niin ras
kaiksi, että ne ovat aivan ylivoimaiset 
kantaa, ja tästä syystä minä rohkenen toi
voa, että myöskään hallitus ei tulisi täällä 
esittämään mitään ultimatumia eduskun
nalle, joka on valmis kaiken voimansa mu
kaan meidän puolustuksestamme huolta 
pitämään. 

Puolustusministeri :Manner: Ed. Ahl
strömin tiedusteluun n. s. omantunnonar
koja koskevasta lainsäädännöstä voidaan 
vastata, että suunnitelmat tällaista lain
säädäntöä varten ovat ministeriössä val
miit, mutta ennenkuin eduskunnalle voi
daan esitys antaa, kaivataan siitä eräitä 
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lausuntoja. Mitä yleen~ä kysymykseen 
omantunnonaroista tulee, on se sangen pul
mallinen kysymys, koska kieltäytyminen 
menee niinkin pitkälle, että ei mitään puo
lustuslaitosta tarkoittavaa työtä haluta 
tehdä. Esimerkkinä voidaan mainita, että 
surullisen kuuluisaksi tulleelle Pekuriselle 
on tarjottu tilaisuus suorittaa asevelvolli
suutensa Suomenlinnan palokunnassa, joka 
on kunnallisiin laitoksiin verrattava lai
tos, mutta että hän on myöskin siitä kiel
täytynyt. Ja kun näin ovat asiat, on kysy
myksen käsittely tietysti hieman arka
luontoinen. 

Ed. Lohi tiedusti, voidaanko ~armeijan 
johtoon luottaa. Minä voin siihen vastata, 
että armeijan ja suojeluskuntajärjestön 
korkeimpaan johtoon voidaan tällä kertaa 
ehdottomasti luottaa. (Ed. Hakkila: Kyllä 
Manner luottaa!) 

Ed. Voionmaa: Herra puhemies! -
En olisi puuttunut tämän illan puheisiin, 
elleivät eräät täällä aikaisemmin kuullut 
lausunnot antaisi minulle aihetta koettaa 
lyhyesti selittää, miksi puolestani katson 
täytyväni kannattaa niitä ehdotuksia, 
joita sosialidemokraattiselta taholta on tä
män pääluokan kohdalla tehty. On viime 
aikoina syydetty suunnaton syytösjoukko 
sosialidemokraattista sotilasohjelmaa vas
taan. Sosialidemokraateilla on puolueko
kouksessaan hyväksymä periaatteellinen . 
sotilasohjelma. Sosialidemokraateilla on 
myöskin käytännöllinen sotilasohjelma. Se ', 
käytännöllinen sotilasohjelma laaditaan . 
vuodesta vuoteen. Nyt se sisältyy tähän 

1 

budjettimietintöön, niihin kohtiin, joita so
sialidemokraattiset valiokunnan jäsenet 
ovat hyväksyneet, ja siihen vastalausee
seen, jonka he ovat mietintöön liittäneet. 
Sikäli se asia on järjestyksessä. Siitä ei 
sen enempää. 

Mutta tähän sotilasbudjettiin liittyvistä i 
käsityksistä ja periaatteista on eri kantoja 
olemassa. Me sosialidemokraatit suhtau-

1 

dumme sotilasmenoihin kokonaan toiselta 
pohjalta ja toisessa mielialassa kuin mei
dän vastustajamme. Meidän vastusta
Jaimme suhtautuminen sotilasmenoihin 1 

on, siltä se näyttää, hyvin umpimähkäinen, 
intoileva, kiihkoileva, sokea; meidän varo
vainen, hillitty, epäileväkin. Siihen eivät 
ole antaneet aihetta ainoastaan sellaiset 
nykyhetken ilmiöt kuin Wallenius-juttu, • 

vaan periaatteellisetkin arvelut. Kun on 
pidetty erityisesti suurta pauhua siitä, 
että sosialidemokraattien puolueohjelmassa 
olisi lausuttu sellainen lause, että ,samaan 
sivistysmaailmaan kuulumme kaikki", 
niinkuin sillä tarkoitettaisiin erityisesti 
sitä, että me tahdomme nyt lukea Neu
vosto-Venåjän sivistysmaailmaan, niin 
minä tahdon huomauttaa kahta seikkaa. 
Ensinnäkin, että sosialidemokraattien puo
luekokouksessa ei ole ikinä hyväksytty mi
tään sentapaistakaan lausuntoa, eikä sitä 
ole sille edes esitettykään hyväksyttäväksi. 
Ja toiseksi, että se lause, jota tarkoitetaan, 
sisältyy kyllä eräisiin puoluekokouksen 
valmistaviin papereihin, mutta siellä se on 
aivan kokonaan toisenlaisessa yhteydessä 
kuin mitä on koetettu uskotella sekä täällä 
eduskunnassa eilissä päivänä että edus
kunnan ulkopuolella useissa tilaisuuksissa. 
Kohta, jota on tarkoitettu, kuuluu - minä 
pyydän lukea sen - seuraavasti: ,Meidän 
aikanamme yleinen kehitys vaikuttaa eri 
maihin tasoittavasti. Mikään ulkoa tuleva 
valloitus ei voisi siinä määrin kuin ennen 
mullistaa maan oloja, sillä samaan sivis
tysmaailmaan kuulumme kaikki. Mutta 
sodan raivottaret tuottaisivat kerran irti 
päästettyinä kaikille kansoille tuhoa." On 
kuvaavaa, että täällä ei enää saisi puhua 
sivistysmaailmastakaan. Sitä voi ehkä 
ymmärtää meidän maassamme sen jälkeen, 
kun Lapuan liike kaikkine seurauksineen 
on päässyt täällä leviämään. Mutta tois
taiseksi täytyy kuitenkin vielä koettaa us
koa ihmiskunnan sivistysyhteyteen. Se on 
sen pasifistisen hengen mukaista, jota 
täällä kyllä vainotaan, mutta joka siitä 
huolimatta täälläkin yhä vahvistuu. Pasi
fismin lähtökohta on näet juuri se ajatus, 
että samaan sivistysmaailmaan kuulumme 
kaikki. Edelleen pasifismi ei voi kovin 
intomielisesti suhtautua suuriin sotilasme
noihin. Se katsoo, että sodat tuottavat vain 
turmiota ja kurjuutta, ovat inhimillisen 
etiikan vastaisia, eivätkä ratkaise millään 
luotettavana tavalla valtioiden välisiä rii
taisuuksia. 

Me sosialidemokraatit olemme oikeas
taan, periaatteellisessa ohjelmassamme 
omaksuneet nämä pasifistiset aatteet. 
Mutta me olemme hyvässä seurassa. Sa
mat aatteet on omaksunut myös Parla
menttienvälinen Liitto, johon ovat kuulu
neet myös Suomen tämän edellisen edus-
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kunnan useimmat sosialidemokraattiset ja [ 
porvarilliset jäsenet. Ja minusta näyttää, : 
että tätä Parlamenttien välisen liiton ja ; 
Suomen eduskunnan yhteistoimintaa tulee 
edelleenkin jatkumaan, koskapa esilläole
vassa budjetissa sivulla 63 löydätte 60,000 
markan määrärahan tämän kansainväli
sen liiton, joka on puhdas pasifistinen 1 

liitto, työn tukemiseksi t. s. Suomen tähän ! 
unioniin kuuluvan ryhmän tukemiseksi. 

Mutta vielä enemmän. Itse Suomen val
tio on samalla periaatteellisella kannalla 
kuin mekin. Huomasitteko, arvoisat edus
tajat, millä arvonannolla etten sanoisi har
taudella herra ulkomini~teri eilen puhui 
nykyajan kansainvälisestä , rauhanliik
keestä. Tämä nyt tulee ositta1n siitä, että 
meidänkin tasavaltamme on hyväksynyt 
tuon kuuluisan Parisin paktin eli Kel
loggin sopimuksen, jossa luemme seuraa
via muistettavia artikloja. Ensimmäinen 
artikla: ,Korkeat sopimuspuolet selittävät 
juhlallisesti kansojensa nimessä tuomitse
vansa sotaan turvautumisen kansainvälis
ten riitaisuuksien ratkaisukeinona sekä 
hylkäävänsä sen kansallisen politiikkansa 
välikappaleena keskinäisissä suhteissaan." 
Ja Suomi on yhtynyt myös siihen lausun
toon tässä pasifistis-henkisessä kansainvä
lisessä asiakirjassa, jossa sanotaan, että 
,vakuutettuina siitä, että hetki on tullut, 
jolloin vilpitön sodan hylkääminen kansal
lisen politiikan välikappaleena on julki
lausuttava, jotta heidän kansojensa kesken 
nykyjään vallitsevat rauhalliset ja ystä
välliset suhteet jatkuisivat, korkeat sopi
muspuolet" j. n. e. 

Kyllä meidän näin ollen täytyy vaka
vasti suhtautua kaikkiin sotavarusteluihin 
ja kaikkiin meille esitettyihin sotilasbud
jetteihin, ja täytyy meidän olla erityisesti 
varuillamme myöskin sitä wmatsonijowk
koa kohtaan, joka ed. Riipisen johdolla 
nyt on ruvennut armeijan ja fwtalaitoksen 
asioita reformoimaan. 

Niitä arvoisia edustajia varten, jotka ha
luavat asioita ajatella, ennenkuin myöntä
vät satoja miljoonia markkoja sotilasme
noihin, minä tahdon vielä huomauttaa, että 
itse puolustuksen käsitekin nykyajan kan
sainvälisessä elämässä on täydellisessä 
muuttumistilassa. Yhdysvaltain hallitus 
on äsken juuri mainitsemani Kelloggin so
pimuksen tekstin laadinnassa tieten tah
toensa karttanut ,hyökkäyssota" sanan 

käyttämistä. Sopimus puhuu ainoastaan 
,sodasta kansallisen politiikan välikappa
leena". Kun Ranskan hallitus teki esityk
sen, että tämä sopimus rajoittuisi hyök
käyssodan tuomitsemiseen, vastattiin Yh
dysvaltain puolelta tähän tapaan: ,Jos täl
laiseen julistukseen yhdistettäisiin teoreet
tisia näkökohtia hyökkääjä-käsitteen sel
vittämiseksi, samoin kuin poikkeuksia ja 
varauksia, joissa määrättäisiin, missä ta
pauksessa kansat ovat oikeutetut ryhty
mään sotaan, niin sillä suuresti vähennet
täisiin tämän julistuksen vaikutusta, sa
malla kun menetettäisiin sen arvo rauhan 
takeena. Ihmiskunnan ja sivistyksen yl
häiseltä kannalta katsottuna jokainen sota. 
mitä laatua tahansa, on hyökkäys, joka 
saattaa vaaraan ihmiskunnan olemassa
olon ja tulevaisuuden. Senvuoksi yleisen 
edun nimessä on sota kiellettävä." Ruotsin 
entinen ulkoministeri östen Uuden, joka. 
tätä asiaa hiljattain on käsitellyt, lausuu 
omana mielipiteenään, että tässä siis ilme
nee se ajatus, että sota itsessään on rikos, 
rikos ihmiskuntaa ja sivilisatiota vastaan. 
Siveellinen paheksuminen on suunnattava 
sotaa vastaan laitoksena. Kun tilanne tu
lee uhkaavaksi; on pääasia, että kaikki voi
mat siinä käytetään sodan estämiseksi tai 
hälventämiseksi. Se kysymys, kuka on ai
heuttanut jännityksen, tulee senjälkeen 
toissijaisesti kysymykseen. Undenin mu
kaan ovat siis hyökkäys- ja puolustusso
tien käsitykset vain väliaikaisia, muodolli
sia käsitteitä. ,On kyllä tältä kannalta tär
keätä tehdä erotus hyökkäys- ja puolustus
sodan välillä - hän lausuu - kun on ryh
dyttävä tehokkaisiin toimiin vihollisuuk
sien pysähdyttämiseksi. Koko se sanktioi
den järjestelmä, jonka Kansainliitto on laa
tinut, perustuu tähän erotukseen. Mutta 
interventio (sekaantuminen, väliin tulo} 
voi varsin hyvin käydä laatuun viholli
suuksien ehkäisemiseksi ilman, että on tar
peellista harkita, missä määrin rauhaa häi
rinnyt valtio on tilanteesta vastuunalai
nen. Kun tällaiseen interventioniin ryh
dytään, ei silloin ole tutkittavana kysymys 
vastuunalaisuudesta ja rang·aistuksen toi
meenpanemisesta, vaan käytännöllisestä 
vihollisuuksien lakkauttamisesta." Uuden 
mielestäni hyvin sattuvasti jatkaa vielä, 
että kun oikeusistuimessa tutkitaan kah
den tappelijan asiaa, niin ei silloin kysytä 
sitä, kuka ensiksi löi, vaan kellä oli väärin, 
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kuka teki rikoksen, kuka sai aikaan ran
gaistavan teon. 

Eivät siis ole se ,puolustussota" ja se 
,kansallinen puolustus" ja se ,puolustus
tahto" niin ihan itsestään selviä asioita. 
Kun sanaa ,puolustussota" sellaisenaan 
heilutetaan lippuna nykyjään agitatiotar
koituksessa, niin meidän mielestämme se 
on. koko halpahintainen keino. Silloin ei 
ole aina harkittu ollenkaan mitä itse 
asiassa silloin tehdään. Sotiin ovat usein 
syynä yksityiset henkilötkin. Ne kysy
mykset ovat vaikeita selvittää, mitkä ovat 
sodan todellisia syitä, mitkä ovat todella 
puolustussotia, mitkä hyökkäyssotia. Sen
tähden nykyaikaiset kansainväliset käsit
teet käyvät yhä enemmän siihen suuntaan, 
että sota sellaisenaan on vastutettava lai
tos ja että on työskenneltävä yleensä sota
laitoksen ja sotavarustusten vastustami
seksi niin paljon kuin siihen mahdolli
suutta on. 

Voisin jatkaa pitemmälle, mutta katson 
sen tarkoitustaan vastaamattomaksi, sillä 
emmehän me täällä ole periaatteellisia kes
kusteluja käymässä, vaan budjettia käsitte
lemässä. Mutta olen ollut pakotettu teke
mään tämän partioretken sivummalle var
sinaisesta tekstistämme, koska olen ollut 
siihen pakotettu niiden aivan aiheettomien 
j'a ala-arvoisten hyökkäysten johdosta, joita 
tämän tästä on tehty ja varmaan vielä tulee 
tehtäväksi sosialidemokraattien kansain
välisoikeudellisesti varsin puolustettavaa 
periaatteellista sotilasohjelmaa vastaan. 
Ohjelmamme on mielestäni ajan tasalla ja 
se on kaikissa suhteissa helposti puolustet
tava. Me kasvatamme, me sosialidemo
kraatit, sitä osaa kansaa, joka meidän 
ääntämme kuulee, ajattelemaan maan ja 
kansan tulevaisuutta ja tuntemaan edes
vastuuntuntoa tätä tulevaisuutta ja maan 
itsenäisyyttä ja sen säilyttämistä kohtaan, 
mutta myöskin käyttämään arvostelua, 
harkintaa, varovaisuutta näissä erittäin 
arkaluontoisissa sotilaskysymyksissä ja 
erittäin varovasti suhtautumaan siihen 
puolustustahtoyllytykseen, joka hipoo niin 
läheltä humpuukia. Meidän mielestämme 
on otettava sotilasasioitakin käsiteltäessä 
ehdottomasti huomioon kansan taloudelli
nen kantamiskyky samoinkuin muut jär
jelliset vaatimukset. Kiihkoilu ei ole mis
sään niin vähän paikallaan, ei ole missään 
niin vaarallinen, ei ole missään niin tur-

miollinen koko kansalle kuin juuri tällä 
alalla, jossa sitä valitettavasti kaikkein 
enimmin nykyänsä harjoitetaan. Tämä 
pakottaa meitä asettumaan kiinteästi ja 
määrätietoisesti sellaista yllytystä vas
taan. Kiihkoilkoot muut miten paljon tah
tovat. Enemmän kuin sellaiseen kiihkoon 
me rakennamme kansainvälisten oikeuspe
riaatteiden ja rauhan pyrkimysten varaan. 
(Vasemmalta: Hyvä!) 

Ed. Sovi järvi: Kun on seurannut 
tänä iltana sitä keskustelua, mikä budje
tissa käy puolustuksen nimellä, niin on 
tehnyt siinä eräitä merkillepantavia ha
vaintoja. Kokohan tämän pääluokan pääl
lekirjoituksena on jo sana, joka merkitsee 
puolustusta. Sen tähden on mielestäni ai
heetonta, että muutamat puhujat, sellaiset 
kuin ensimmamen puhuja Ryömä tai 
Puittinen käyttävät sellaisia sanoja, joista 
toinen tahtoo osoittaa, että tämä puolus
tusbudjetti olisi tarkoitettukin tykkänään 
provosoimaan johonkin hyökkäykseen ulos
päin ja samanluontoinen sana oli se, jota 
käytti myöskin ed. Puittinen. Minä en voi 
ymmärtää, että vastoin parempaa tietoaan 
voi käyttää tämänluontoista sanaa maan 
talousarviota käsitellesään, enkä minä voi 
ymmärtää, että näitä sanoja käytettäisiin
kään missään muussa tarkoituksessa kuin 
koettaakseen määrätylle osalle meidän 
kansaa selittää, että näihin tarkoituksiin 
käytettävä tai myönnettävä määräraha 
olisi tarkoitettu vain hyökkäystä varten 
johonkin ulospäin tai provosoimaan tätä 
maata, olkoon sitten vasemmalla tai oi
kealla kuinka pitkälle tahansa. Itse en ole 
tuollaista tunnetta milloinkaan tuntenut, 
mutta sen minä saatan tältä paikalta sa
noa, että puolustustahtoa on minussa ja 
puolustustahto on siinä joukossa, joka mi
nut on tänne lähettänyt. Minä en saata 
jättää sitä sanomatta sen tähden, että tämä 
maa, joka tuntee velvollisuudekseen va
paaehtoista tietä ja myöskin vissien ase
tusten ja lakien puitteissa muodostuvaa ja 
hallittavaa sotalaitostaan varten, anoa 
eduskunnalta määrärahoja pysyäkseen 
pystyssä - sanoisin ne sanat, joita täällä 
on käytetty sekä sotilasmenoja että suoje
luskuntamenoja vastaan - uskallan ja 
rohkenen toivoa, että vasemmalla ei ole 
silloin tarkoitettu täyttä totta. 

Kun suojeluskuntajärjestön ja sille vah-
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vistettujen asetusten 1 §:ssä sanotaan: 
,Tämä järjestö tahtoo taistella uskontoa, 
kotia ja isänmaata puolustaessaan", niin 
se ei ole ollut silloin hyökkäävä, vaan se 
on ollut puolustava. Sellaisena olen Suo
men suojeluskuntajärjestön aina tuntenut 
ja muunlaisena en ole myöskään siihen 
'tse koskaan myötätuntoa tuntenut. 

Mielenkiinnolla olen kuullut senkin lau- t 

sunnon, jonka ed. Ryömä on täällä silloin 
sanonut, kun hän väitti, että Suomen työ
mies on isänmaallinen. Niin minäkin uskon 
ja parhain työmies Suomenmaassa on 
isänmaallinen. Olen niin paljon liikkunut 
Suomen työväen keskuudessa, että tekisi 
mieleni melkein sanoa: edustaja Ryömä 
saa tulla rinnalleni, ja niiden joukossa ja 
niiden parhaimpien joukossa olen tavan
nut isänmaallisia miehiä. Mutta ne, jotka 
tulevat täältä väittämään, että puolustus
budjettiin anottavat rahamäärät tarkoit
taisivat tämän kansan provosoimista joko 
ulkovaltoja vastaan taikka sisäisiä rauhat
tomuuksia ajaakseen, ne eivät silloin puhu 
isänmaallisen työmiehen nimessä. Tekisi 
myöskin mieleni sanoa, että ne, jotka väit
tävät, että tähän budjettiin anottavat raha
määrät tarkoittaisivat hyökkäystä ulos
päin, ne eivät myöskään puhu isänmaalli
sen työmiehen nimessä. Rohkenen odot
taa, että sielläkin, missä epäluuloisin sil
min katsellaan asevelvollisuustoimintaa 
niin täällä kuin muuallakin, että ne, joille 
tuntuu vastenmieliseltä määrärahojen 
myöntäminen Suomen suojeluskuntajärjes
tön hyväksi, näkevät näissä kummassakin 
yhden tämän maan kaikkein parhaimmista 
aineksista ja parhaimmista tarkoituksista. 
Ei milloinkaan - sen rohkenen sanoa -
tule aikaa, unelmoikoot pasifistit mitä tah
tovat, ei milloinkaan tulee aikaa, jolloin 
voitaisiin odottaa koko maailmaa käsittä
vää rauhaa (Vasemmalta: Sitten on pap
pien oppi turha!) eikä myöskään milloin
kaan tule sitä aikaa, jolloinka vallankaan 
tällaisella laidalla kuin meidän maamme 
on, voitaisiin jäädä nukkumaan siihen 
sireenilauluun, jota. tuolta äsken veisat
tiin. Meidän täytyy aina muistaa se, että 
jos tahdot taistella tämän maan puolesta, 
ole valmis myöskin myöntämään ja uhraa
maan sen puolustusbudjettiin hallituksen 
anomat määrärahat! (Ed. Hakkila: Rau
han juhla tulee!) 

Ed. Ahlström: Jag ber att få tacka 
hr försvarsministern för det svar han gav, 
ehuru det icke var uttömmande. Jag fick 
sålunda icke veta stort mera än vad jag 
visste förut och 1·edan nämnde om i mitt 
förra anförande, nämligen att förslaget 
är färdigt i försvarsministeriet. Därtill 
fogade försvarsministern det tillägget, att 
en del utlåtanden inväntas. Dock anteck
nar jag med tillfredsställelse, att ministern 
icke nämnde någonting därom, att denna 
proposition skulle sammankopplas med den 
planerade större reformen. J ag hoppas 
detta är så att förstå, att denna proposition 
kommer att överlämnas skilt · för sig utan 
att sammankopplas med det komplex av 
frågor, som nu äro under beredning. 

A andra sidan måste jag med sorg säga, 
att hr försvarsministerns uttalande icke 
v-ittnade om så särdeles god vilja att snart 
bringa till avgörande denna fråga, som 
flera år har väntat på sin lösning. Hr 
försvarsministern framhöll att detta är en 
,pulmallinen kysymys", en ihvecklad 
fråga, och som exempel nämnde hali. att 
den ,sorgligt ryktbare" Pekurinen vägrat 
att tjäna i Sveaborgs brandkår. Denna är 
ju dock avsedd också att tjäna fästningens 
och alltså försvarets syften. Det vill väl 
hr försvarsministern icke bestrida. Talet 
om den ,sorgliga ryktbarheten" vittnar 
icke om någon särdeles förståelse för vad 
här är fråga om. Här är visserligen en 
hel del ,sorglig ryktbarhet" anknuten till 
fallet Pekurinen, men det epitetet skall 
icke anpassas på Pekurinen, vars ärliga 
övertygelse och mod att stå för den 
tvärtom måste ingiva den djupaste re
spekt. 

Jag vill tillägoga att om det är riktigt, 
såsom experten i försvarsutskottet uppgav, 
att försvarsministeriets förslag till denna 
frågas lösning är baserat på motsvarande 
lag i Sverige och är i huvudsak överens
stämmande med denna, så torele det verk
ligen vara egnat att lösa denna invecklade 
fråga. 

Försvarsministerns uppställuing av 
problemet synes mig för övrigt vittna om 
en viss brist på verklig förtrogenhet med 
vad saken gä:ler. Det finnes ju tre grup
per av samvetsömma värnpliktige. För det 
första ele, som vägra att utföra värnplikts
tjänst men icke ha några samvetsbetänk
ligheter mot att på annat sätt, t. ex. såsom 
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sjukvärdare, tjäna försvarsväsendet. Om 
1 den gruppen ha vi ju ett fullgott stad- ·~ 

gande i nuvarande värnpliktslag § 58. För 
1 

'<let andra den grupp som jag här avser 
och tili viiken alla de här nämnda, Pelm
rinen, Särkkä, Nickul och Tapanainen höra 
och vilkas fråga det efterlysta lagförslaget 
avser att ordna. Så finnes det ännu en 
tredje grupp som t. o. m. vägrar att giva 
någon slags kompensation i form av civilt 
arbete för längre tid i stället för värn
pliktstjänstgöringstiden. Mig veterligen · 
hava vi icke här i landet haft exempel på 
sådant, men jag skall eriura om att för 
några veckor sedan gick genom tidnings
pressen en notis om en sådan uppseende
väckande vägran i N orge, då en ung man, 
som till sekreteraren i Interparlamenta
riska U nionen Christian Lange, vägrade 
att tjänstgöra och vägrade att inträda i 
civil tjänstg·öring och sålunda hörde tili 
denna tredje kategori, som icke beröres di
rekt av detta lagförslag. 

l~d. P e n n a n e n: Eilen illalla tässä ka
marissa viimeksi hallituksen puolelta to
dettiin, että Suomen puolelta on pyr~Uy 
tähän asti ja pyritään edelleenkin, sikäli 
kuin se meistä riippuu, noudattamaan hy
viä suhteita ulkovaltojen kanssa. Mutta 
siihen ei Suomi ole sitoutunut enempää 
Kelloggin sopimuksessa kuin missaan 
muissa ed. Voionmaan mainitsemissa kon
ferensseissa, että täällä ei ryhdyttäisi ase 
kädessäkin itsepuolustukseen siinä tapauk
sessa, että vihollismielinen hyökkäys maa
han tapahtuu. Ja sellaiseen sopimukseen 
Suomi ei luonnollisesti mene yhtä vähän 
kuin siihen tietääkseni on mikään muu
kaan valtakunta mennyt (Ed. Voionmaa: 
Ei ole siitä kysymys!) Se olisikin suoras
taan luonnoton silloin kun aseita maail
massa yleensä on olemassa, sillä itsesäily
tysvaisto on todellakin vaisto, josta poik
keaminen on suorastaan luonnonvastaista. 
• Jos mieli puolustautua ja puolustautua 
sillä tavalla, että todella on asialle menes- • 
tystä, niin puolustuslaitos on pidettävä sel- . 
laisessa kunnossa, että siihen voipi toden 
ja tarpeen tullen luottaa. Puolustuslaitok
sen kustannuksethan ovat kuten vakuutus
maksu, joka on suoritettava turval!isuu
temme takeeksi (Ed. Puittinen: Vanha 
virsi!) taloudellisesta ahdinkotilastakin 

huolimatta, se on suoritettava myös ah
dinkoaikana, sillä ilman sitä, nimittäin 
kunnollista ja tehokasta puolustuslaitosta, 
saattaa käydä niin ja varmasti käykin 
niin, että emme pääsekään sillä, johon 
esim. ed. Lohi täällä viittasi, että tuhansia 
köyhiä joutuu maantielle. Silloin, jos ei 
puolustuslaitos ole tehtävänsä tasalla, käy 
niin, että koko kansa sortuu. 

Ed. R y ö m ä: Minä pyydän ed. Sovijär
ven lausunnon johdosta todistaa oikeaksi 
sen, minkä ennen olen väittänyt, että 
meillä on aineksia, joiden taholta täytyy 
pelätä sodan provosoimista. Viittaan tässä 
tapauksiin keväällä 1922. Silloin helmi
kuun 12 päivänä pidettiin Lapualla kokous, 
jossa m. m. esitettiin vaatimus, että halli
tuksen pitää s~ostua siihen, että Venäjälle 
saadaan hyökätä, että pitää avustaa Kar
jalaan tapahtunutta hyökkäystä. Tämä 
tapahtui Tarton rauhan jälkeen ja oli siis 
selvä rajarauhan rikkÖminen, selvä sodan 
provosomunen. Samalla tavalla pidettiin 
Ostrobotnialla 19 p:nä helmikuuta samana 
vuonna samanlainen kokous, jossa myös
kin vaadittiin oikeutta saada hyökätä Kar
jalaan, niinkuin tapahtuikin. Minä pel
kään edelleen, että niiden aineksien ta
holta, jotka näitä hyökkäyksiä silloin joh
tivat ja panivat aikaan, edelleen on sama 
vaara olemassa. Tämän aioin äsken jo sa
noa, mutta herra puhemies katsoi, ettei se 
kuulu asiaan, ja sentähden keskeytin tä
män asian käsittelyn. 

Ed. R i i p i n e n: El!. V oionmaalle mma 
pyydän vain sanoa, että kyllä kai hän itse
kin tietää, että se, joka on valmis uhraa
maan rauhan hyväksi aineellisia varoja ja, 
niinkuin meidän maan miehet ovat myös
kin tehneet, jos niin tarvitaan, henkensä 
ja verensä, niin tottapa se on parempi rau
hanystävä kuin se, jolla ei ole muuta kuin 
kauniita fraaseja . 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa or:. 
ed. :Moilanen ed. Manuerin kannattamana 
ehdottanut, että toiselle momentille lisät
täisiin 48,000 markkaa taloudellisen puo
lustusneuvoston työvoimien lisäämisUi 
varten, kuten hallituksen esityksessä esite-

78 



618 Keskiviikkona 10 p. jouluku~~_!931Q. --~-~-

tään. Nimitän tätä ehdotusta ed. Moilasen 1 
ehdotukseksi. 

Selontelw myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Moilasen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
116 ,jaa"- ja 67 ,ei"-ääntä 4 tyhjää, 
poissa 12. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Puhemies: Tämän asian käsittely kes
keytetään. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhe m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 4) asia. 

Pöydällepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

5) Suomalaisen ja I'uotsalaisen kirjallisuuden 
edistämiseksi myönnettyjen määrärabain 

hoitoa 

koskevien kertomusten johdosta laadittu 
sivistysvaliokunnan mietintö n:o 6. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on huomenna torstaina kello 11,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 23,40. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Rotonen. 



26. Torstaina II p. joulukuuta 1930 
kello 11,30. 

Päiväjärjestys. 

IlmoitUJksia: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotukset laiksi mallasjuoman 
tehdasmaisesta valmistuksesta ja 
myynnistä sekä laiksi eräiden kielto-
lain säännösten muutt&misesta ..... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 32; talousvaliokun
nan mietint!ö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 50. 

2) Ehdotus larksi mallasjuomien 
tehdasmaisesta va1mistuksesta ..... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
na;n mietintö n :o 33; talousvaliokun
nan mietintö n :o 2 ; ed. von 
Frenckellin y. m. la:k. al. n :o 1<3. 

Ainoa käsitt·ely: 

Siv. 

3) Ehdotus valtion tulo- ja meno
arvioiksi vuodelle 11931 . . . . . . . . . . . . 6Hl 

A s i a k i r j a t : V altiova;rainvalio
kunnan mietintö n :o 17; hallituksen 
esitys n:o 1; rah. al. n:ot 1-71. 

4) Kertomukset suomalaisen ja 
ruotsalaisen kirjallisuuden edistämi-
seksi myönnettyjen määrärahain hoi
dosta vuonna 1'9!29 . . . . . . . . . . . . . . . . 664 

Asia k i r j •a t: Si•vristysvaliokun-
nan mieti,ntö n :o 6; kertomus suoma
la.isen kirjallisuuden edistämisrwhas
ton valtuuskunnan toiminnasta vuon
na 19•29 ; kertomus ruotsalaisen kir
jallisuuden edistäanistä varten asete
tun valtuuskunnan toimi•nnasta vuon
na 1929. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaolevaksi 
ed. Luostarinen. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Kun suuren valiokunnan 
mietinnöt n:ot 32 ja 33 eivät ole vidä edus
kunnalle jaetut, niin poistetaan päiväjär
jestyksestä 1) ja 2) asia. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

3) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n:o 
17 valmistclevasti käsitellyt hallituksen esi
tys n:o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931 sekä rah. al. n:ot 1-71 esitel
lään a i n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 17. 

Jatketaan 9 P. l:n käsittelyä. 

Luku II Palkkausmenot. 

Keskustelu: 

Ed. P u i t t i n e n: Tämän luvun 1 mo
mentin kohdalla hallitus esittää, niinkuin 
yleiskeskustelussa jo lausuin, uusia virkoja 
ja toimia varten määrärahan, joka on 
2,455,500 markkaa. Valiokunta on tosin 
vähentänyt tätä summaa 675,000 markalla, 
mutta kun minä olen sitä mieltä, että tä
mrunkin pääluokan kohdalla pitäisi noudat-
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taa sitä johdonmukaisuutta, jota on nouda
tettu muihin hallinnonhaaroihin nähden 
uusien virkojen ja toimien perustamisessa, 
niin minä ehdotan, että 1 momentilta vä
ihennettäisiin 1,375,,500 markkaa. 

M:itä tu1ee 2 momentilla olevaan ylimää
räisen henkilökunnan palkkausta varten 
varattuun määrärahaan, tätä momenttia to
sin ei ehdotet'a lisättävälksi, mutta rpysy
tettäväksi kuitenkin samanlaisena, ja minä 
pyydän tälHi kohdalla huomauttaa, että 
tämä määräraha on aina ollut liian suuri, 
ottaen huomioon esimerkiksi sen, että eri
koismenos;mnnöstä näkyy, että eri joukko
osastoja varten on määrätty yli 5 miljoo
naa markkaa. Se on ollut omiansa lisää
mään ylimäiiräistä hen:kilökuntaa tarpeetto
masti. Tähän olisi kiinnitettävä huomiota. 
Senvuoksi minä ehdotan valtiovarainvalio
kunnan mietintöön liittvvän sosialidemo
kraattien X vastalausee~ mukaisesti, että 
2 momentilta v~ihrmnettäisiin 900,000 mark
kaa. 

Ed. ~I o i l a no n: Hallitus ehdottaa tä
män pääluokan II luvun kohdalla budjetti
esityksessään myönnettäväksi 1,005,000 
markkaa viiden vääpelin ja viidenkymme
nen k,ersantin palkkaa:mista varten. Tämä 
tarve aiheuttuu siitä, että tykistölle on han
kittu tulenjohtoa varten radi{muhelimia, 
joiden käyttöä ei voida jättää asevelvolli
~en miehistön tehtäväksi. NiLmä puhelimet, 
jotka ovat tulen ohjaamista varten välttä
mättömiä, ovat siksi kallisarvoisiakin, että 
niiden hoitoa ei voida tottumattmniin käsiin 
jättää. Valtiovarainvaliokunta ehdottaa kui
tenkin tällä kohden, että nyt olisi perustet
tava ainoastaan 3 v~iäpelin ja 25 ker&'lntin 
tointa. 

Samoin ehdottaa valtiovarainvaliokunta 
poistettavaksi hallituksen ehdottaman mää
rärahan yhden majurin viran perustamista 
varten. Tämä virka on ehdotettu perustet
tavaksi sotakoi'keaikouluun. Sen viranhalti
jan tulisi toimia täydennyskurssicn johta
jana, joita täydennyskoulutuksen anta
mista varten järjestetään teknillisten jouk
kojen upseereille. Nykyjään on tähän teh
tävään komennettu erityinen upseeri, mutta 
on selvää, että tässä pitäisi olla vakituinen 
mies, joka voisi nämä kurssit hyvin ja 
asianmukaisesti järjestää ja hoitoo. 

Edelleen ehdottaa hallitus reserviupsee
rien kouluttamista varten Kauhavan ilmai-

lukoulussa perustettavaksi 5 kapteenin vir
kaa, 2 konemestarin, 1 monttöörin, 1 lento
konemekaanikon ja 1 vääpelin toimen. Va
liokunta on kuitenkin ehdottanut nämäkin 
väJhennettäväksi, niin että radiopuhelimen 
hoitoa varten perustettaisiin ainoastaan 
3 vääpelin ja 25 kersantin tointa sekä Kau
havan ilmaiinkouluun ainoastaan 2 uutta 
kaptoeninvirkaa. Sotateknillisten rtäyden
nyskurssien johtajanviran perustamisen eh
dottaa valiokunta hylättäväksi. 

Koska näiden viPkojen ja tointen perus
tamista on pidettävä hyvin perusteltuna ja 
tarpeellisena ja siitä on asianomaiselle jaos
tolle annettu perusteellinen selvitys samoin 
kuin valtiovarainvaliolmnnallekin, ehdotan, 
että tälle momentille merkittäisiin lisäystä 
675,000 markkaa, joka merkitsee hallituksen 
esityksen hyväksymistä tässä kohden sellai
senaan. 

Ed. Perho: Minä pyydän vain kannat
taa ed. Puittisen tekemiä ehdotuksia. 

Ed. T u r ja: l\Iinä pyydän saada kan
nattaa ed. Jl.foi.lasen ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Perhon kannattamana eh
dottanut, että 1 momentilta vähennettäisiin 
X vastalauseen mukaisesti 1,370,500 mark
kaa ja että 2 momentilta samoin X vasta
lauseessa mainituin perusteluin vähennet
täisiin 900,000 markkaa. Kutsun näitä eh
dotuksia ed. Puittisen 1) ja 2) ehdotuk
seksi. Ed. Moilanen ed. Turjan kannatta
mana on ehdottanut, että 1 momentille li
sättäisiin 675,000 markkaa ja että perus
teluissa mainittaisiin: ,hallituksen esittä
mässä tarkoituksessa", jolloin tulisi 5 vää
pelin ja 50 kersantin tointa Kauhavan 
ilmailukouluun. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Moila!Sen ehdotukseksi. 

SelontBiko myönnetään oikeaksi. 

P u :he mies: lVIitä äänestykseen tulee, 
niin ehdottaisin meneteltäväksi sillä tavalla, 
että ensin äänestettäisiin ed. I=>uittisen 
1) ehdotuksesta mietintöä vastaan ja sen
jälkeen voittanut asetetaan vastaehdotuk
seksi ed. Moilasen ehdotukselle, minkä jäl
keen erikseen äänestetään ed. Puittisen 2) 
ehdotuksesta mietintöä vastaan. 
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Menettelytapa hyväiksytään. 

_4.linesty kset ja päätökset: 

1 momentti. 

1) )\iincstys ed. Puittism 1) ehdotuk
sesta. 

Joka hyväiksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Pnittisen 1) ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puh e m i e s: Enemmistö. 

Kun tämä on tapaihtunut, toteaa 

P u h e m i e;.;: Vähemmistö. 

Eduskunta on !'liis hyväksynyt valtiova
rainvaliolmnnan ehdotuksen. 

l .. uku lli 'falonsnrviomrnoL 

Keskustelu: 

Ed. N i u k k a n e n : Siihen nähden, ettei 
ole varsinkaan tällaisena aikana, jolloin maa
taloustuotteiden, erikoisesti karjataloustuot
teiden :menekki on niin huono, syytä opet
taa kaikkia nuoria miehiä, jotka palvelevat 
puolustuslaitoksessa, syömään margariinia, 
varsinkin kun se on heille vastenmielistä, ja 
koska siitä, jos margariinin tilalle otettai
siin muonituksessa käytäntöön voi, aiheu
tuisi suhteellisesti pieni lisäkustannus, ny
kyisten hintain mukaan 650,000 markkaa, 
päättikin edellinen hallitus, joka jo tämän 

Eduskunta on 'siis tässä ääw:.styksessä :hy
väksynyt valtiovarainvaliokunnan ehdotuk
sen. , budjetin alustavasti valmisti, että oli siir-

2) Äänestys ed. :i\'loilasen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy vaLtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit- ' 
taa, on ed. Moilasen ehdotus hyväksytty. 

Puhe m i ·e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotika äänestävät ,ei", nousemaan seisonl
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis \hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan 0hdotuksen. 

2 momentti. 

Äänestys ed. Puittisen 2) ehdotuksesta. 

.loka hyväksyy valtiovarainvalio!kunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voit
taa, on ed. Puittisen 2) ehdotus •hyväk- ' 
sytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

ryttävä margariinin käytöstä voin käyttöön. 
'fämän kannan hyväksyi myös valtiovarain
valiokunta e11simmäisessä lukemisessa, vaik
kakin se toisessa lukemisessa sattumalta tuli 
hylätyksi. 

Tähän nähden minä ehdotan, että tämän 
luvun 1 momentin perustelujen kohdalle 
otettaisiin se lausuma, joka on ehdotettu 
XII rvastalauseessa, ja joka. kuuluu: ,Edus
kunta on sitä J!lidtä, että sotaväen muoni
tuksessa olisi siirryttiivä margariinin käy
töstä voin käyttöön. ' ' 

EJ. S a arin en: Kannatan ed. Niukka
sen tekemää ehdotusta. 

Ed. V este r i ne n: I.~uovun. 

Ed. P u i t t i n e n: Minä olisin odotta
nut, ettei enää täällä Bduskunnassa olisi jat
kunut se väittely, jota jo valiokunna.ssa 
käytiin aikaisemmin voin ja margariinin 
välillä. Minä en periaatteellisesti vastusta 
laisinkaan sitä, jos asevelvolliset siirretään 
voin kannalle, mutta siinä täytyy silloin py
syä eikä ajaa markkinapolitiikkaa, jota nyt 
ajetaan, kun jos lähdetään margariinin kan
nalle sen vuoksi, että voista saataisiin pa
rempi hinta. N;yt voin hinta on halpa, nyt 
voin hintaa tiillä tavalla pyrittäisiin koroit-
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taruaan ja antamaan sitä :tilapäisesti a.sevel
vollisille. Kun taas voin hinta joskus tule
vaisuudessa nousee, niin silloin ed. Niuk:ka-
1Jen on ensimmäinen, joka sanoo, että syö
tetäänpä pojille nyt margariinia, koska 
voista saadaan ulkomailla hyvä hinta. Sitä
paitsi lisään vielä edelleen sen, että minusta 
ei ole oikein, että yhdellä alalla ollaan voin 
kannalla ja :toisella alalla margariinin kan
nalla. Tätä ehdotusta pitäisi kannattaa sai
raaloihin niihden myös, ja ennen kaikkea 
niissä. Minä vastustan ed. Niukkasen te
kemää ehdotusta. 

Ed. N i u k :k a ne n: Jos ed. Puittisella 
ei ole periaatteellisesti mitään sitä vastaan, 
että sotilaille annetaan voita margariinin 
sija.~ta, niin tämä hänen periaatteensa, joka 
on hyvä periaate, voidaan toteuttaa siten, 
että äänestetään sisään tämä e!hdottamani 
perustelu. Mitä sitten siihen tulee, että 
sotilaille ei voita voisi antaa, koska sitä ei 
anneta sairaille, vangeille ynnä muille, niin 
minusta tämä siirtyminen margariinin käy
töstä voin käyttöön voidaan .parhaiten 
aloittaa juuri sotilaiden muonituksessa, 
jotka ovat lain velvoittamina suorittamassa 
yhteistä isänmaallista velvollisuutta ja ovat 
juuri siinä kehitysijässä, että heitä ei ole 
syytä rangaista syöttä:mällä heille marga
riinia, varsinkin kun he sivii:lioloissa ovat 
tottuneet käyttämään yksinomaan voita. 

Ed. W c ll i n g : Minä myöskin kanna
tan ed. Niukkasen ehdotusta siinä suh
teessa, että sotilaille annetaan voita, sillä 
yleensä ne nuoret miehet, jotka ovat siinä 
ijässä:, jotka sotaväkeen menevät, etenkin 
maalaiset, eivät ole tottuneet margariinin 
käyttöön. Ja siinä ijärssä ihminen tarvitsee 
voimwkasta ravintoa ja siinä suhteessa mi
nun mielestäni voi on meillä yksi paraim
pia ja ·terveellisia:npiä ravintoaineita. (Kes
lmstasta: Oikein!) Mitä sitten siilhen tu
lee, pysytäänkö voin kannalla, niin minä 
odotan, että eduskunta pysyy voin kannalla 
eikä tule myöhemminkään 1siirt:ymään ta
kaisin margariinin kannalle. 

Bd. P a a s o n en : Minun täytyy olla eri 
kannalla ed. Weilingin kanssa, kun hän 
väitti, että maaseuduita asevelvollisuuteen 
tulevat nuorukaiset eivät ole tottuneet syö- i 
mään margariinia. Minä olen monen vuo
den aikana saanut sen Umkemukscn, että ai- 1 

naJkin Savossa ja Karjalassa ei talonpoikais
taloissa ole syöty voita ollenkaan, vaan yk
sinomaan margariinia. Lapset ovat siis 
erinomaisen ih.yvin tottuneet syömään mar
gariinia, ja jatkavat tätä harjaantumis
taan, kun joutuvat asevelvollisuuttaan suo
rirttamaan. 

Ed. Sventor z et s k i: Minä pyydän 
lyhyesti Y'htyä ed. W ollingin antamaan lau
suntoon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s 1 Keskustelun kuluessa on 
ed. Niukkanen ed. Saarisen kannattamana 
ehdottanut, että perusteluihin lisättäisiin 
sellainen rlausuma voin käytöstä, /kuin XII 
vastalauseessa oodotetaan. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Niuifukasen ehdotu:kseksi. 

Selonteko myönnetiiän oikeaJksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Niulkkasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
58 jaa- ja 119 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 22. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Niuk
kasen ehdotuksen. 

Luku IV Hevosten ylläpito. 

Keskustelu: 

Erd. A a t te l a: Kymmenennen vastalau
seen mu:kaisesti ehdotan, että IV luvun 
1 momentilta väihennetään 575,000 maruclmu 
ja 2 momentilta 1 milj. matkkaa. 

Eid. Le ,p i s t ö: Kannatan ed. Aattelan 
ehdotuksia. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Aattela ed. Lepistön kannattamana eh-
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dottanut, että 1 momentilta poistettaisiin 
575,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Aattelan 1) ehdotukseksi. Niinikään on ed. 
Aattela ed. Lepistön kannattamana ehdotta
nut, että 2 momentilta poistettaisiin 1 milj. 
markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Aatte
lan 2) ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Kummastakin ehdotuk
sesta on äänestettävä erikseen mietintöä vas
taan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja 11äätös: 

1) Äänestys ed. Aattelan 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Aattelan 1) ehdotus hyväksytty. 

Kehoitan niitä edustajia, jotka äänestävät 
,ei" nousemaan seisoallecn. 

· Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

. 
2) Äänestys ed. Aattelan 2) ehdotuksesta. 

.Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, ä·änestää ,jaa'' ; jos ,•ei'' voit
taa, on ed. Aattelan 2) Cihdotus hyvä:ksytty. 

P u h cm i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jot!ka äänPStävät ,jaa'', nousemaan sci.soal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

J:<~duskunta oil siis hyväksynyt vaJtiova
l'ainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku V Koulutus ja kasvatus. 

Keskustelu: 

Ed. P u i t t i n e n : Tämän luvun 4 mo
mentilla on apuraha ulkomailla opiskeleville 
500,000 markkaa. Kun nyt asiantuntijair;. 
mielipiteitten mukaan meidän maamme sota
korkeakoulu kykenee antamaan niin kor
keata sotilassivistystä kuin vastaavat ulko
maalaiset oppilaitokset, niin minun mieles
täni silloin tätä määrärahaa olisi pyrittävä 
suuremmassa määrässä vuosittain alenta
maan kuin mitä on tapahtunut. Lisäksi 
minä vielä pyydän huomauttaa, etteivät 
nämä komennukset ole aina olleet niin kun
niakkaita koko Suomen kansalle kuin olisi 
voinut ojlottaa. Minä senvuoksi ehdotan, 
että 4 momentilta vähennettäisiin 100,000 
markkaa. 

Ed. P e r h o: Kannatan ecl Puittisen te
kemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Perhon kannattamana eh
dottanut, että 4 momentilta vähennettäisiin 
X vastalauseen mukaisesti 100,000 markkaa. 
Kutsun tä.tä ehdotusta ed. Puittisen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h c m i e s: Asiasta on äänestettävä. 

_:\änestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiovarainvaliokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku VI Sairaanhoito, hyväksytä.än. 
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Luku VII Taistelu- ja kuormastovälineet. 

Keskustelw: 

Ed. K o m u: Viitaten valtiovarainvalio
kunnan mietintöön liitettyyn X vastalausee
seen ehdotan, että tämän luvun eri momen
teille tehtäisiin mainitussa vastalauseessa 
määritellyt vähennykset. 

Puhemies: Onko edustajaKomun eh
dotus katsottava yhdeksi~ 

Puhu j a: Kultakin momcntilta vähen
nettäväksi vastalauseessa lähemmin maari
telty summa, ensimmäiseltä momentilta eh
dotan poistettavaksi 1 milj. markkaa, toi
selta 2 milj. markkaa ja kolmannelta 500,000 
markkaa. 

Puhemies: Onko se katsottava yh
deksi ehdotukseksi vai kolmeksi? 

P u h u j a : Yhdeksikin sen voi käl>ittää. 

Ed. A a l t on en: Yhdyn kanm:ttamaan 
ed. Komun tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i c s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Komu ed. Aaltosen kannattamana ehdot
tanut, että VII luvuss·a 'olevilta momenteilta 
vähennettäisiin X vastalauseen mukaisesti 1 
momentilta 1,000,000 markkaa, 2 momentilta 
2,000,000 markkaa ja 3 momentilta 500,000 
markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Ko
mun ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Asiasta on ääneslettävä. 

Xänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,.ei'· voit
taa, on ed. Komun ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyrväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku VIII Alukset sekä merenkullnl;- ja.. 
meritaistelu välineet. 

Keskustelu: 

Ed. P ui t t i ne n: Mietintöön liittyväJl 
X vastalauseen mukaisesti minä ehdotan, 
että tämän luvun momenteille tehdään seu
raavat vähennykset: ensimmäiseltä momen
tilta vähennetään .1 milj. markkaa, toiselta 
200,000 markkaa ja kolmannelta momentiJta 
500,000 markkaa, yhtenä ehdotuksena. 

Ed. L i n n a: Kannatan ed. Puittisen te
kemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan piiättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Linnan kannattamana eh
dottanut X vastalauseen mukaisesti, että 1 
momentilta vähennettäisiin 1,000,000 mark
kaa, 2 momentilta 200,000 markkaa ja 3 mo
mentilta 500,000 markkaa. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Puittisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Asiasta on äänestettävä .. 

Äänestys ja piiätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Puittisen ehdotus hyväksy-tty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 
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Luku IX. Ilmailu- ja insinöörit(,knilliset ' että tämän luvun 4 momentilta vähenuettiii-
välineet. siin 1 miljoona markkaa. 

Ke!dmstelu : 

Ed. P u i t t i n e n: X. vastalama~en mu
kaisesti minä ehdotan tehtäväksi seu-raavat 
vähennykset: ensimmäiseltä momentilta vä- i 
hennetään 5 milj. markkaa, kolmannelta mo
mentilta 1,300,000 markkaa ja neljä1meltä 
momentilta 1,300,000 markkaa, yhtenä ehdo
tuksena. 

Ed. Li n n a: Kannatan ed. Puittisen te
kemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kulue&'la on 
ed. Puittinen ed. Linnan kannattamana eh
dottanut X vastalauseen mukaisesti. että 1 
momentilta vähennettäisiin 5,000,000 mark
kaa, 3 momentilta 1,300,000 markkaa ja sa- : 
moin 4 momentilta 1,300,000 markkna. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Puittisen ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on äänestettävä. 

Xäne!itys ja piilitös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 

Ed. I1 i n n a: Pyydän kannattaa cd. Puit
tisen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelnn kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Linnan kannattamana eh
dottanut, että 4 momentilta vältennettäisiin 
X vastalauseessa mainitussa tarkoituksessa 
1 milj. markkaa. Kutsnn tätä ehdotusta ed. 
Puittisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u lt e mies: Asiasta on ään('stettävä. 

"\iinestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leeu. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

p u It c mies: Kehoitan niitä edustajia, Luku XI Kuljetus- ja matkakustannukset, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal- ; hyväksytään. 
leen. 

Kun tämä on tapahtlmnt, toteaa 

P u h e m i e s : Bnemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

X luku Kiinteimistöt. 

Keskustelu: 

Ed. P u i t t i n en : :Minä ehdotan mie
tintöön liittyvän X vastalauseen mukaisesti, 

Luku XII Erinäiset määrärahat. 

Keskustelu: 

Ed. P u i t t i n e n: J\Iinä ehdotan, että 
tämän luVilll 4 momentilta vähennetään 
2,400,000 markkaa. 

Ed. L e p i s t ö: Allekirjoittanut osallis
tui puolustusvaliokunnan jäsenille viime ke
väänä järjestettyyn retkeen itäiselle raja
seudulle. Tällöin kävimme tutustumassa 
viiteen sotilaskotiin. Minun huomiotani 
kiinnitti erikoisesti sotilaskodeissa löytyvien 

79 
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sanomalehti- ja aikakausjulkaisujen yksi
puolisuus. Sosialidemokraattisia sanoma
lehtiä ei ollut ainoassa:kaan sotilaskodissa, 
upseerikasinoissa tosin saattoi olla. Saat
toipa tavata sellaisiakin sotilaskodin luku
saleja, joissa oli ainoastaan kokoomuspuo
lueen sanomalehtiä, kuten esimerkiksi Pit
känrannan sotilaskodissa. Ei hakemalla
kaan sieltä löytynyt edes paikallista maa
laisliittolaista sanomalehteä. On kohtuu
tonta, että asevelvolliset erotetaan palve
lusaikanaan seuraamasta niitä harrastus
piirejä ja harrastuksia, joista he ovat ero
tetut sotapalvelusaikanaan. Erikoisen pai
navasti on tämä huomautus tehtävä, kun 
Työväen Urheiluliiton äänenkannattajaa 
,T. U. L." ei löytynyt ainoastakaan sotilas
kodista. Asevelvollisten joukossa on huo
mattava osa Työväen Urheiluliiton jäseniä 
ja näin ollen on kerrassaan kohtuutonta, et
teivät he voi asevelvollisuusaikanaan sen- ' 
rata liittonsa asioita. Samaa on sanottava 
Työväen Sivistysliiton äänenkannattajan 
, Työläsopiskelijan'' ja Sosialidemokraatti
sen Raittiusliiton kustantaman raittiusleh
den ,Raittiin Kansan" 'puuttumisesta. Kun 
eduskunnassa viime vuonna koroitettiin apu
rahoja sotilaskodeille juuri sanomalehtien 
ja aikauslehtien tilaamiseksi ja <kun lisäksi 
vielä useat sosialidemokraattisetkin edusta
jat olivat tämän aloitteen mukana ja äänes
tämässä määrärahojen puolesta, niin on 
näin ollen kerrassaan väärin ja kohtuu
tonta, että sotilaskotien lukusalit ovat niin 
yksipuolisia. On vaadittava tinkimättö
:mästi, että sotilaskotien lu'kusaleihin han
kitaan myöskin sosialidemokraattisia ja 
maalaisliittolaisia lehtiä ja että työläisase
velvollisilla on tilaisuus sotapalvelusaika
naan seurata työväen kulttuuri- ja sivistys
harrastuksia. 

Herra puhemies, minä pyydän samalla 
kannattaa ed. Puhtisen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Lepistön kaunattamana 
ehdottanut, että 4 momentilta väheunettäi
siin 2,400,000 markkaa. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Puittisen ehdotu:kseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Asiasta on äänestettävä. 

1\äuestys ja päätös: 

Joka hyvä:ksyr valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Puittisen ehdotus hyvaksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku XIII Suojeluskuntajärjestö. 

Keskustelu: 

Pääministeri S v i n h u f v u d: 'fämän 
XIII luvun 1 momentiu kohdalla, joka kos
kee palkkauksia, on valtiovarainvaliokunta 
tehnyt erinäisiä menojen supistuksia. Ensin
näkin on hallituksen esityksestä pyyhitty 
pois kaksi yliesikuntaan ehdotettua virkaa, 
jotka mielestäni nekin ovat tärkeitä, mutta 
toisekseen on valiokunta vähentänyt sen 
määrän aluepäällikkövirkoja, minkä hallitus 
on esittänyt. Hallitus on esittänyt uusia 
aluepäälliköiden virkoja perustettavaksi 25, 
valiokunta ehdottaa vain 5. Valiokunta ei 
erikoisemmin perustele päätöstänsä, mutta 
ilmeistä on, että tämä on tapahtunut säästä
väisyyssyistä, kun ajat ovat tiukkoja. :Minä 
en kuitenkaan voi käsittää, että säästävai
syyssyyt tässä puhuisivat valiokunnan mie
tinnön puolesta, pikemmin päinvastoin. 
Sillä -suojeluskuntajärjestössä on aina ollut 
ja on edelleen liian vähän upseereja. Sen 
näkee siitä, että suojeluskunnissa on yksi 
upseeri yhteensä 250 miestä kohti, kun esim. 
armeijassa niitä ou yksi 15 kohti. Siitä huo
maa !kuinka suuri upseeripuute su:ojelus
kunnissa on. Seuraus taas upseerien puut
teesta on kaikkialla puolustuslaitoksessa, 
niin myös snojeluskunnissa, se, että soti
laallinen työ ,ja toiminta lamautuu, sitä ei 
saada niin tehokimaksi kuin voitaisiin, jm; 
upseereja olisi riittävästi. Jos sitä vastoin 
on tarpeellinen määrä upseereja, niin teho 
on parempi. Ne ·kustannukset, jotka sääste
tään upseerien palkoista, ovat hyvin vähä
pätöisiä verraten siihen menetykseen, mitä 
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teho kärsii upseerien puutteesta. On siis 
mielestäni väärää säästäväisyyttä kieltää 
upseerivirkojen perustamista, silloin kun se 
on tarpeellista ja, niinkuin tässä, välttämä
töntä. Nämä ovat yleisiä periaatteita, jotka 
()n otettava huomioon asiaa arvosteltaessa. 

Suojeluskunnissa on nykyjään aluepäälli
köitä kaikkiaan 250. Tämä määrä on vah
vistettu a..;;etuksessa vuodelta 1928, joka il
mestyi samaan aikaan kuin suojeluskunnat
kin asetettiin vakinaiselle kannalle. Tämä 
luku oli kuitenkin enemmän summittainen, 
eikä minkään tarkan laskelman tulos. Alue
päällikköjärjestelmää ruvettiin nimittäin 
toteuttamaan muistaakseni vasta vuonna 
1926, niin että parin vuoden kokemuksella 
ei vielä oltu päästy riittävän selville siitä, 
kuinka paljon aluepäälliköitä tarvittaisiin. 
Mutta pian huomattiin, että niitten luku
määrä oli aivan riittämätön. Monin paikoin 
tuli tilanne sietämättömäksi, kertyi liian 
paljon työtä aluepäälliköille, niin että ne 
eivät parhaimmallaikaan ta,hdolla voineet 
:;;uorittaa tc!htärviänsä riittärvän hyvin. 
Syynä tällaiseen päälliköiden puutteeseen, 
joka on tullut yhä tuntuvammaksi, kuta pi
temmälle on päästy, ovat useammat seikat. 
bjnsimmäisenä sellaisena voidaan mainita, 
että suojeluskuntatyö ylipäänsä on vilkas
tunut ja suuresti vilkastunut. Uusia jäseniä 
liittyy paljon suojeluskuntiin, monin pai
koin niin paljon, ettei niitä vaatteiden ja 
varustusten puutteesta voida kaikkia edes 
ottaa vastaan. Sitäpaitsi osallistuvat suoje
luskunnan jäsenet yhä lukuisammin, yhä 
tarkemmin harjoituksiin, kursseihin, kilpai
luhin j. n. e., mikä kaikki lisää aluepäälli
köiden työtä. ']'ässä yhteydessä sopii vielä 
mainita, että Pohjois-Suomessa suuri määrä 
henkilöitä on nyt vapautunut julkisen 
kommunistisen toiminnan vaikutuksesta, jo
ten tällä hetkellä suojeluskuntatyön laaje
nemiseen Pohjois-Suomessa on erikoisen 
hyvä tilaisuus, ja tätä varten tarvitaan 
myös uutta aluepäällystöä. 

Toinen seikka, joka välttämättömästi vaa
tii aluepäälliköiden lisäämistä, on miehistön 
Tiittävä koulutus. Aluepäälliköiden tär- ! 

keimpänä tehtävänä on nimittäin juuri Imu- i 
lutus. Menestyksellisen koulutustyön en
simmäinen edellytys on, että suojeluskunta
alueet eivät ole liian suuria ja että koulutus
yksikköjä (komppanioja), ei ole liian pal
jon yhden miehen hoidettavana. Näihin 
seikkoihin nähden on tilanne muntamissa 

suojeluskuntapiireissä aivan kestämätön. 
Niin on asianlaita varsinkin Pohjolan, Ou
lun, Kainuun, Pohjois-Karjalan, Sortavalan 
ja myös Viipurin piirissä. Monessa näistä 
piireistä ovat välimatkat aineessa suojelus
kuntaosastojen välillä niin suuret, että yh
den aluepäällikön on mahdotonta tehok
kaasti hoitaa koulutustehtäviä. Matkoihin 
menee siinä aivan liian paljon aikaa. Niinpä 
on esim. Ilomantsin suojeluskunta-alue yhtä 
suuri kuin puolet Uudestamaasta, samoin 
Suomussalmen alue. Sen vuoksi esim. joku 
talvi sitten Suomussalmen aluepäällikkö 
virkamatkoillaan tuli hiihtäneeksi 1,700 km, 
eli yhtä paljon kuin Helsingistä Petsamoon 
ja puolet takaisin. On siinä ollut yhden 
miehen osalle heilumista. Sen lisäksi on 
asia hyvin vaikea monessa kaupungissa, 
missä suojeluskuntatyö on vilkkaampaa. 
Siellä saattaa olla 20 ja siitä ylikin koulu
tusyksikköä yhden aluepäällikön hoidetta
vana ja tämä on aivan ylivoimaista. Vii
puri on siinä huonoimmassa asemassa. 
Siellä on 24 koulutusyksikköä yhden alue
päällikön hallussa. Asiain tila ei saa näin 
jatkua, tarvitaan työvoimia lisää. Sillä 
koulutusvoimien puutteesta voi vilkas suo
jeluskuntaharrastus paljon laimeta ja suuri 
määrä vapaaehtoista puolustusvoimaa jäädä 
kouluttamatta. 

Sitäpaitsi on vielä huomattava, että suo
jeluskunnille kuuluvat tehtävät ovat suu
ressa määrin lisäfintyneet. Maamme puo
lustussuunnitelmassa on suojeluskunnille 
annettu erittäin tärkeitä tehtäviä, n. s. suo
jajoukkotehtäviä, ja ne juuri edellyttävät 
riittävästi aluepäälliköitä sekä rajaseuduil
lamme että myöskin rannikoillamme; sillä 
rannikoilla pitäisi nyt saada merisuojelus
kunnat toimimaan. Näistä erikoistehtä
vistä ei tässä tietysti ole tal'IPeen telhdä 
enemmän selkoa. Selittämättäkin tietää jo
kainen, kuinka tärkeitä tällaiset tehtävät 
ovat ja näitii tehtäviä ei suojeluskuntajär
jestö alucpäälllköi.den lukumäärän pysyessä 
nykyisellään voi tyydyttävästi suorittaa. 
Ne 5 aluepäällikköii, jotka valiokunta tässä 
tarjoo, eivät siihen mitenkään riitä. 

Edellä olen kiinnittänyt huomiota suoje
luskuntajärjestön koulutustoimintaan ja 
sen erikoistehtäviin ja tehtävien lisäykseen. 
Vielä voisi huomauttaa aluep~älliköitä tar
vittavan siinäkin kohdin, että suojeluskun
nilla on valtion omaisuutta varsin paljon, 
satojen miljoonien arvosta, hoidettavanaan 
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ja huollettavanaan ja tämän omaisuuden 
valvonta ja huolto kuuluu suureksi osaksi 
juuri aluepäälliköille. Jos aluepäälliköitä 
on liian vähän, niin on vaara tarjolla, että. 
valtion omaisuus pääsee hnonontumaan. 
Säästäväisyydestä upseerien palkkoihin 
nähden on siis tässäkin kohdin hyvin kiel
teisiä tuloksia. 

Siitä, mitä minä olen lausunut, toivon 
käyneen selville, kuinka tarpeelliset halli
tuksen esityksessä esitetyt aluepäällikön vi
rat ovat. On myöskin huomattava, että eh
dotuksen kautta ei suinkaan suojeluskun
tien wpsceristo tule ,täysilukuiseksi' ', ei 
suinkaan. Sen kautta tulisi ainoastaan ny
kyhetken kipein tarve tyydytetyksi. 'l'ämä 
nyt ylipäänsä rauhanajan oloja silmäl1ä
pitiien. Jos otamme liikekannallepanon mah
dollisuudet kysymykseen, niin tietysti tarve 
on silloin paljon suurempi. 

Aluepäälliköitä siis se määrä, mikä täs::;ä 
esitetään, aivan kipeästi tarvitaan. Voin 
mainita, että csim. rannikkosuojeluskuntien 
toimintaan saattamiseen tarvittaisiin alue
päälliköitä jo 8 a 10 kappaletta. Pitkin ra
jaseutuja sekä maan pohjoisosaan on sijoi
tettava saman verran, jopa enemmänkin; 
kaupunkeihin vielä lisäksi joitakin. Siitä
hän nähdään, ettei 5 :llä uudella viralla mil
lään voida tulla toimeen, vaan se määrä, 
minkä hallitus on esittänyt, on kyllä hyvin 
vaatimaton minimi. 

Kaiken sen nojalla, mitä tässä olen lau
sunut, pyydän ehdottaa, että se, minkä hal
litus tässä tämän pääluokan XIII luvun 1 
momentilla palkkauksiin nähden esittää, tu
lisi hyväksytyksi. 

Niinkuin sanottu, jos toivomme, ettii suo
jeluslmntajärjestön joukot kykenevät suo
rittamaan tärkeän tehtävänsä, niin kuin nii
den hyvä sotilasaines edellyttää, niin täytyy 
Rcn upseerikaaderia lisätä. 

Jag ber att få föreslå, att riksdag:en 
ville godkiinna regeriiltgcns :f'örslag betriif
fande 1 mmn. i lt3 kap. av nionide H. 'l'. 
för så vitt det gä.ller avlöningar. I tvennc 
punkter har statsutskottet där gjort mimik
ningar i propositionen. Utskottet lhar 
strukit ett par tjänster i Rkyddskårens 
huvudstab, och dessutom har densamma 
minskat antalet av de föreslagna skydds
kårskretscheferna från 2:5 till 5. 

I synnerhet den senare stry:kningen är 
synnerligen omotiverad. Skyddskåren bc-

höver nödvändigt detta tillskott i kretsC'hc
fernas antal. Saken är nä:mligen den, att 
sky~dldskåren från första början lidit brist 
på offieerarc, och, fastä11 man numera har 
ökat antalet något, är förlhållandet dock 
det, att skyddskåren har endast en offie~1· 
på 250 man, medan man i a11men rwknar 
med en officer rpå 1t5 soldater. Där ser 
man, huru svag o:l'ficersstyrkan i själva 
veriket är i skydds'kårerna. Sparsamhets
skäl åter tala icke mot utan tvärtom för 
en Öiknin:g av officersantalet. Man bör 
undvi:ka av att lhålla ett stort antal man
sJkap, som a:v brist ,på officerare icke .ei·
håller tillräcklig utbildning; sådant är 
slöseri. Med sparsamhetsskäl kan förty 
ingalunda motiveras ett minskande av ofii
cersantalet. Manskapets effektirvitet och 
krigsduglighet beror i aUra :högsta grad på, 
huru mycket officerare d1c hava; hava de 
:för litet, så blir nog resultatet minus, 
trots att man sparar några fattiga ·fyrkar 
åt ikronan på ctt fåtal officerares löner. 

V ad skyddskårerna vi·dkommer finnas 
dä1· kretschefer inalles 250. Den antal 
bestämdes i en författning samtidigt som 
skyddskåren stiilldes på ordinarie fot genom 
lagen av 1'9·,28. Detta antal bestämdcs mera 
surrnmariskt, emedan man då icke ännu 
hade tillräcklig erfarerrhet i sakon. Krets
cheisinstitutionen hade nä.mligen börjat 
tillämpas först år :W2l6, oc:h :på ett par år 
hrude man ie!lce hunnit få tillräcklig erfa
renhet. Det visade sig emeUertid snart, 
att antalet var för litet, ty i en del kretsar 
har tillståndet blif.vit alldeles olidligt. Dels 
äro kretsarna för stora, så att det blir för 
mycket resor för kretseheferna, dels ha 
kretscheferna ~å mycket unclcrvisningsen
heter att sköta om, att de icke rå där:med. 
Så t. ex. har man i Viborgs stad 24 
undervisningseniheter, fördelade rpå sär
Ski1da vl:l!penslag, hvilket är alldelas för 
mycket. Kretschefen där har visserligen 
skött sig vä1, karlen är utom@dentligt bra 
på sin plats, men han !kan inte orlka i läng
den, han måste få hjälp. 

Bland de omständigheter som på senaste 
tid gjort bristen 'På ik:retsc~1efer så :känn
bar, ber jag att få på:peka några. För det 
första har skyddskårsverksamheten ökats 
betydligt; dels ansluta sig personer mer än 
förut till skyddskårerna, - ofta finnes det 
så mycket aspiranter att idessa in:te ailla 
kunna tagas emot, dc:t finnes icke tillräck-
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iigt klruder oeh utrustning. - För det 
andra har livaktigheten inom skyddskå
rerna tilltagit avsevärt, skyddslkåristerna 
deltaga synnerligen manngrannt i verksam
heten, i kurser, manövrer och tävlingar, 
vilik:et allt givetvis ökar kretsehefernas ar
hete. 

Man bör vidare komma i håg, att det 
viktigastc i kretseihefernas göra är man
skapets undervisning, och i detta avseende 
~iro distrikten på flera ställen alldeles för 
stora. 'r. ex. i norr, 1 Uleåborgs län, i 
Kajana trakten, och i norra Karelen, Sor
davala och dclYis i Vihorg ihaYa kretsche
ferna alldeles för mycket arbete. Det kan 
niimnas att t. ex. Ilomants kretsdistrikt är 
lilm stort som halva Nyland, och Suomus
Halmi likaså. Bn Yinter s!kidade Suomus
salmi krets<~hefen på sina tjänsteresor inal
les 1,700 kilometrr, d. v. s. lika mycket som 
från Helsingfors till Petsamo och ännu 
halva vägen tillbaka. Så att nog är ar
betet mödosamt. Under :sådana förhållan
den är det ju svårt att uträtta någonting 
verksamt. Viborgs stad nämnde jag redan 
om, men Viborg är icke dcn enda krets, där 
det finnes alldelcs för mycket undervis
ningsenheter. 

Så en annan sak, som man i detta sam
manihang bör komma i håg. Skyddsikårs
organisationen har fått sig tilldelade sär
skilda nya uppdrag, som egentligen skulle 
åliggn. armen. n1en enär skyddskårerna 
och armon arbeta gemensamt ihava de förra 
i försvarsprogrammot Biitt sig tilldelade 
särskilda vi:ktiga uppgifter, bl. a. bildandet 
av skyddstrupper. Detta gäller naturligt
vis gränstrakterna och Jelvis lmsten, oclh 
för dotta iindamål behöves ovillkorligen till
skott i kretschefernas antal. För att t. ex. 
få slkärgårdarnas skyddskårsorganisation i 
g'ång måste vi hava 8 a 10 kretsc'hei'cr till. 
På vi en:dast fem inalles, så förslår dot 
alldeles icke. :M:an kan då få någon krets
chef till kusten OCI1l till någon stad och 
{ltt par upp i landet, men hehovet är icke 
därmed tillfredsställt. 

Ty i norr och invid gränserna skulle de 
flesta nya kretselhefer placeras. 

Som ett ytterligare skäl att öka krets
chefernas antal vill jag framhåJlla, att 
skyddskåren har kronans egendom för flera 
hundra miljoner om hand; övervakningen 
av denna .egendoms skötsel och vård åligger 
till mycket stor del kretschcferna. I-Iar man 

för litet av dessa, så blir det slarv med 
skötseln av kronans egendom, och då kan 
man förlora mycket mer, än vad man 
sparar in rpå några kretschefers avlöningar. 

Allt som allt anser jag nödvändigt att 
regeringens proposition godkännes, och 
slmlle därför föreslå att riksdagen ville 
med frångående av betänkandet godkänna 
det, som regeringen :fiörcslår i sin proposi
tion beträffande rmom. 1 13 kap. av 9 
huvudtiteln. 

Ed. R y y n ä n en: Yhtyen niilhin perus
teihin, jotka herra pääministeri on asiassa 
esittänyt, minä pyydän saada kannattaa 
hän en ·tekemäänsä ehdotusta. 

Bd. N i u k k a n en: Minäkin olen sitä 
mieltä, että suojeluskuntalaisten koulutta
:mista varten on tar;peen mukaan palkattava 
siinä välttä:mä·tön päällystö. Toiselta puolen 
kumminkin, kun on kysymys tällaisesta 
järjestöstä kuin suojeluskuntajärjestö, jo
hon koko miehistö ja suuri määrä muita 
toimihenkilöitä ottaa osaa <kokonaan ilman 
palkkaa vapaaehtoisesta :harrastuksesta, on 
syytä pitää myöskin silmällä sitä, että jär
jestöön ei sijoiteta päällystöä sellaisille pai
koille, joissa sillä ei olisi tarpeeksi tehtä
vaa, ja varsinkaan sellaisia herukilöitä, 
jotka eivät tekisi työtä koko sen palkan 
edestä, jonka ihe valtiolta nostavat. Jos 
sellaisia ilmiöitä tässä järjestössä esiintyy, 
niin se on omiaan laimentUJmaan kansalais. 
ten vapaaehtoista harrastusta. 

:Minä olen muuten sitä mieltä, että pääl
lystökysymystä suojeluskuntajärjestössä ei 
muuten meillä, senjä}keen kuin tämän jär
j.estön jäsenluku on paisunut niin suureksi, 
saadakaan tyydyttävästi ratkaistuksi, en
nenkuin pannaan toimeen armeijan uudel
leen järjestely siirtymällä n. s. aluejärjes
telmään, jolloin liikekannallepanoa ja re
servikoulutusta varten muodostetaan erilli
nen n. s. aluejärjestö. Tarkoituksenmukai
sesti asiat järjestämällä tämän aluejärjes
tön ja suojeluskuntajärjestön kesken, voi
daan ilman muuta saada myöskin suojelus
kuntalaisten kouluttamiseen tarpeelliset 
apuvoimat lisää. Minä en kumminkaan 
tahdo tässä yhteydessä. täihän asiaan laa
jemmin kajota. 

Mitä sitten tulee nyt näihin esillä oleviin 
aluepäällikön toimiin, niin on herra pää
ministerin lausunnon jdhdosta huomautet-
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tava, että !kun virastojen, m. m. suojelus
kuntajärjestön säännönmukaisesti oli jätet
tävä budjettiesityksensä ministeriöille ja 
kun .suojeluskuntajärj.estönkin menoarvio
esitys puolustusministeriöön normaalisessa 
ajassa viime kesäkuussa jätettiin - nykyi
nen herra pä.äministeri oli itse persoonalli
sesti mukana siinä tilaisuudessa - silloin 
ei puhuttu sanarukaan näistä nyt esillä ole
vista aluepäälliköistä, eikä niitä ollut myös
kään rodotettu kyseeilisessä menoarviossa. 
Kun nämä virat sii'hen sijaan olivat ilmes
tyneet tälhän esitykseen, herätti aHeikirjoit
taneessa tämä ehdotus jonkun verran epäi
lyksiä. Tuntui siltä, että tässä, niinkuin 
cllkä muutamissa muissakin 'Paikoin puolus
tusmenoarviota oli n. s. ajanlhenki liiaksi 
vaikuttanut eivätkä puhtaasti asialliset nä
kökohdat. Tämän takia minäkin suhtau
duin nii'hin ·epäillen valtiovarainvaliOikun
nrussa, varsinkin kun en ollut tilaisuUJdessa 
saamaan aivan J'lksityiskohtaista selvitystä, 
mihinkä nämä uudet toimet sijoitettaisiin. 
Tämän jälkeen minä olen kumminkin ollut 
"tilaisuudessa saamaan selvityksen siitä, että 
suojeluskuntalaisten lukumäärä varsinkin 
eräissä suojeluskuntapiireissä on siinä mää
rin lisääntynyt, että näiden aluepäälliköi
den lisäämistä voidaan siis asiallisilla ja 
uusilla syillä perustella ja toiseksi, että 
eräille rajaseutujen suojeluskunnille on an
net,tu yihä enempi uusia ja veivoittavia lisä
tehtäviä, n. s. suojajoukkotehtäviä sen ta- ' 
kia, että armeija ei meillä sanottavia var
sinaisia suojajoukkoja muodostakaan. Sen 
selvityksen perusteella, minkä minä olen 
asiasta voinut saada, olen tullut siihen tu
loikseen, että on saatava jonkun verran 
näitä aluepäälliköitä lisää. Kumminkin 
olen tullut siihen käsitykseen, ettei ole edes 
malhdollisuutta täyttää ensi vuoden aikana 
kalhtalkymmentäviittä uutta ylemmän palk
kaluokan kapteenin tointa, mahdollisesti 
vain noin 10-15 paikkaa. Nämä näkö
kohdat !huomioon ottaen minä pyy;dän eh
dottaa, että 1 momentille lisätään kym
mentä uutta aluepäällikön tointa varten 
435,000 mark'kaa. Perusteluissa mainitut 
summat tulisivat täiten muuttumaan, ny
kyinen mietinnössä oleva 5 tointa 115 :ksi, 
summa 217,500 markkaa summaksi 6'52,,500 
ja viimeinen summa 982,·500 marlkkaa sum
ma~\:si 547,500. 

Ed. V e h k a o j a : Täällä on tämän puo
lustusbudjetin aikana hyvin paljon puhuttu 

näiden puolustusmenojen kasvamisesta j~:~; 
on väitetty, että siihen vaikuttaa ajanhenki, 
niin kuin edellinenkin puhuja luuli aina
kin osittain hallituksen esitykseen vaikutta
neen. Minä olen kyllä tässä asiassa sitä 
mieltä, että puolustusbudjetin kohoaminen 
siihen, missä se nyt on, on myöskin siitä 
syystä verrattavissa muihin taloudellisiin 
määrärahoihin. 

Jos me tarkastelemme menoja 10-20 
vuotta takaperin, olipa se ala mikä tahansa, 
joka valtion talousarviossa esiintyy, niin 
me huomaamme, että kaikissa näissä on 
kohonnut huomattavasti menot entisestään 
ja niin myöskin on tässä puolustuskysy
myksessä asian laita. ,Ja mitenkä se voisi 
toisin ollakaan, sillä mehän jokainen tie
dämme, että meillä on täytynyt puolustus
laitos luoda tämän itsenäisyytemme aikana. 
Eihän meillä puolustusmenot olisi sellaiset. 
kuin mitä ne ovat, ellei niissä olisi perusta
vaa laatua olevia menoja melkein pääasiassa. 
.Ja sentähden minusta ei ole oikea eikä paik
kansa pitävä se, mitä t·åiällä ed. Puittincn 
selitti, että ainoastaan puolustusmenot 
maassamme ovat kohonneet -suhteettomasti 
korkeammalle, kuin mitä monet muut menot 
ovat. Minun mielestäni ed. Puittisen sopisi 
!hyvin ottaa esime:dclti sosiaalisista menoista 
y. m., koulumenoista j. n. e. Ed. Puittinen 
väitti vielä, että puolustusmenojen nousu 
on hallitusten syy. Minä en laske halli
tuksen syyksi tätä, mikä jo ilmeneekin siitä, 
mitä minä edellä olen lausunut. 

Mitä sitten näihin aluepäällikönvirkoihin 
tulee, minun luullakseni tämä on kysymys, 
jota ei kenenkään isänmaan ystävän ja 
maanpuolustusta harrastavan edustajan ja 
kansalaisen pitäisi vastustaa. Mehän jo
kainen tiedämme, ettei koskaan eikä mis
sään muodossa maanpuolustuksen eteen 
saada niin voimakasta, niin tehokasta ja 
niin halpaa puolustusvoimaa, kuin mitä me 
saamme suojeluskuntien kautta. Ja kun 
ottaa huomioon sen, että viime aikoina, 
tulkoon sanotuksi tästä paikasta se tosiasia, 
että joku kuukausi takaperin, jolloin mei
dän maamme suojeluskuntien ylin johto 
ilmoitti, että he tulevat seisomaan hallituk
sen ja laillisen yhteiskuntajärjestyJksen 
takana, sen jälkeen on meidän maassamme 
suojeluskuntalaisia lisääntynyt niin suuri 
prosentti, että minä luulen, että nämä 25 
päällikönvirkaa, mitä ehdotetaan, ei riitä 
siihen kasvuun suhteellisesti, mitä se tämän 
jälkeen on kasvanut. Kun me toiselta puo-
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len tiedämme, mitä se tämän jälkeen on 
kasvanut, lkun me toiselta puolen tie
dämme, että meidän poikamme käyvät suo
jeluskuntaharjoituksissa - nehän liittyvät 
suojeluskuntaan jo aivan nuorena - ne 
suorittavat suojeluskunnissa jo alkeellisen 
koulutuksen, ennenkuin ne käyvät asevel
vollisuuttaan suorittamaan, onhan luonnol
lista, ettii jos kenenkään niin juuri meidän 
täytyy tässä suojeluskuntakysymyksessä 
kiinteästi seisoa edistysaskeleitten eteenipäin 
viemisessä, sillä meidän jokaisen velvolli
suus tietysti on, että me saisimme ja voi
simme järjestää olot niin, että se nuori 
mies, joka ennen asevelvollisuuttansa astuu 
suojeluskuntariveihin, että se saa sen kou
lutuksen, mitä se sieltä [ähtee hakemaan, 
ettei siinä ole syynä päällikköjen vähyys. 

Kun tämän kaiken ottaa huomioon, en 
minä ainakaan puolestani voi olla ed. Niuk
h:asen kanssa samaa mieltä siinä, että näitä 
aluepäälliköitä olisi vähennettävä. Sen
tähden minä yhdyn kannattamaan täällä 
herra pääministerin tekemää ehdotusta. 

Pääministeri S v i n h u f v u d : Täällä 
on huomautettu että kun armeija järjeste
tään uudelleen ja n. s. aluejärjestelmä pan
naan toimeen, ei enää muka tarvittaisi niin 
paljon aluepäälliköitä kuin hallitus ehdot
taa. Minä luulen että ennen kuin mikään 
uusi järjestelmä on saatu aikaan, täytyy 
meidän hankkia lisää aluepäälliköitä sekä 
nämä viisikolmatta että paljon enemmän
kin. Se on kuitenkin varmaa, että tuli tässä 
mikä järjestelmä hyvänsä, ;vaikkapa alue
järjestelmä toimeenpantavaksi, kyllä alue
päälliköitä silloin tarvitaan sekä nämä 25 
että koko joukko lisää. 

Sitten mainittiin, että minä olen itse ollut 
tänä vuonna esittämässä suojeluskuntajär
jestön tarpeita puolustusministerille enkä 
silloin puhunut mitään aluepäälliköiden li
säämisestä. Siihen vastaan, että minä olen 
ollut, harva se vuosi, kumartamassa arvoisia 
puolustusministereitä, pyytämässä rahaa 
lisää suojeluskuntajärjestöön milloin yliesi
kuntajäsenten kanssa, milloin taas Viipu
rin piirin miesten kanssa, jonka piirin esi
kuntaan minä kuulun. Mitä me kulloinkin 
olemme esittäneet, se on tiettävästi riippu
nut siitä, mitä on luultu voitavan saada 
hyväksytyksi, olemme koettaneet siinä par
haamme. Asiallisella pohjalla olemme aina 

pysyneet eikä ajanheki ole muuttanut miel
tämme. 

Aina olemme kuitenkin toivoneet saa
vamme tuntuvasti enemmän rahoja ja avus
tusta valtiolta kuin mitä on saatu. Sehän 
on tunnettua, että suojeluskunnan vuosi
budjetti nousee suuren joukon yli 60 mil
joonaa. Valtiolta on saatu . rahaa tähän 
tarkoitukseen paljon vähemmän. Tänä 
vuonna se oli muistaakseni 49 miljoonaa 
kaikkiaan. Ensi vuotta varten avustus, jos 
hallituksen esitys pääosaltaan menee läpi, 
ensi kerran nousee yli 50 miljoonan mar
kan. Suojeluskunnat saavat siis hankkia 
varoja suuren joukon toistakymmentä mil
joonaa markkaa vapaaehtoisten keräyksien 
kautta, kun valtion kannatus on siksi niukka 
kuin se on. Ettei aluepäälliköitten lisäämi
sestä ennen ole mainittu edelliselle puolus
tusministerille, kun hänen luonaan on 
käyty, on mitä minuun tulee, riippunut 
siitä, ettei tästä ole ollut tarkemmin pu
hetta yliesikunnan kanssa. Mitä taas eri
koisesti Viipurin piiriin tulee, ovat sen puo
len miehet aina huomauttaneet palkkauk
siin saatujen rahojen vähyydestä ja kuinka 
työlästä on ollut saada budjetti tasapainoon 
vapaaehtoisilla rahalahj oi tuksilla. 

Ed. P ui t t i n e n: Se vaatimus, jonka 
pääministeri täällä esitti tämän luvun var
sinkin 1 momenttiin nähden, ei ole tullut 
yllätyksenä tällä kertaa ja herra pääminis
terin esittämä vaatimus tietäisi 1 momen
tilla lisäystä siitä, mitä valiokunta ehdot
taa, 922,500 markkaa. Tämän herra pää
ministerin vaatimuksen johdosta minun on 
lyhyesti mainittava, että sikäli mikäli minä 
olen ja niinkuin tässä kuulimme juuri vasta 
tältä paikalta, entiseltä viimekeväiseltä 
puolustusministeriltä, saanut kuulla, niin 
viime keväänä vielä, jolloinka entinen puo
lustusministeri kokeili tämän pääluokan 
budjettia, ei vielä nykyinen pääministeri 
tiennyt iha:jualkaan siitä vaatimuksesta, 
jonka hän on nyt täällä esittänyt. Tämän 
johdosta minun täytyy huomautta~a, että on 
tainnut käydä <tälläkin kohdalla niinkuin 
monilla muillakin aloilla, että ajanheniki on 
lyönyt leimansa tähänkin momenttiin näh
den ja täten tullut lisää pääministeriliekin 
uusia vaatimuksia. 

Muuten koko tässä kysymyksessä on mie
lenkiinto ei niin paljon näistä markoista ja 
sadoistatuhansista, joista on kysymys, mutta 
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ainakin minulle on mielenkiintoisinta 
nähdä sitä taistelua, jota nyt kaksi porvari
puoluetta käy keskenänsä. Minä aikaisem
min eräitä vuosia takaperin totesin tältä 
paikalta, että kokoomuspuolue oli jäänyt 
sivuun suojeluskuntien isäntävallasta, mutta 
viime kesän ajanhenki nosti kokoomus
puoluetta isäntävallan kukkuloille suoje
luslmntakysymykseen nähden, ja siitä tässä 
on kysymys. Ei taistella niin paljon mää
rärahoista, mutta taistellaan kuka voisi 
johtaa suojeluskuntaa. (Ed. Pihkala: Ei 
siitä ole kysymys!) Siitä tässä on kysy
mys. Määräraha on sivuasia. 

Oli jo hauskaa nähdä valiokunnassa, mi
tenkä suuri osa maalaisliittolaisia jäseniii 
vastoin omaa käsitystänsä, käsitystä siitä, 
että tällä alalla ei I>itäisi mennä menoja li
säämään, meni jo osaltaan lisäämään niitä 
senvuoksi, että tiedettiin, että pääministeri 
tulee niin vaatimaan. Minä en ollenkaan 
ihmettele, jos ed. Ryynänen ensimmäisenä 
on näitä palkkoja kannattamassa, sillä hän 
nyt on ensimmäinen mies aina tämmöisissä 
asiOissa. Mutta minulle tuli yllätyksenä 
ed. Niukkanen. Minä olen ed. Niukkasen 
tottunut näkemään taistelun miehenä ja 
hän valiokunnassa taisteli urhoollisesti tätä 
määrärahan lisäystä vasta_an, mutta nyt me 
ed. Niukkasen näemme jo hyvässä jär,iestyk
sessä perääntymässä (I;ld. Hakkila: Se on 
sotatekniikkaa sekin!) ja ed. Niukkanen 
tätä perääntymismatkaansa perusteli täällä 
sillä, että hän ei valiokunnassa saanut oi
kein täyWi selvää siitä, mihinkä ja mille 
paikoille niiitä aluepäälliköitä perustettai
siin, - ellen minä väärin kuullut, niin näin 
ed. Niukkanen täällä selvittL Tämä ed. 
Niukkasen selitys ei pidä pai~ffikaansa. 
Valiokunnassa selvästi osoitettiin luettelot, 
mihinkä ne perustetaan, niin että ed. Niuk
kasen täytyi jo silloin tietää, mistä on ky
symys. Mutta se taistelu, johonka minä 
edellä viittasin, on pannut ed. Niukkasen
kin perääntymään ja perääntymään siinä 
mielessä, että he toivoisivat säilyttävänsä 
isäntävallan edelleenkin suojelusknnnissa. 
(Ed. Pihkala: Ehkä ed. Puittinenkin pe
rääntyy vielä!) Se on sen kanssa niin ja 
näin, minä en vielä ainakaan halua. (Ed. 
Pihkala: Se on.jo myönnytys!) Mutta ko
mentakoon ja käyttäköön tuota isäntävaltaa 
kuka tahansa, niin yksi vaatimus on sentään 
asetettava ja se vaatimus on se, että kun 
valtion varoilla näitä tuetaan ja kun alue- 1 

;ja piiripäälliköt ovat valtionvirkamiehiä, 
niin on vaadittava, että ne eivät saa sekaan
tua sillä tavalla politiikkaan kun on tapah
tunut kuluneen kesän aikana. Minä voisin 
useita esimerkkejä herroille tuoda esiin, 
mitenkä aluepäälliköt ja osa p_iiripäälliköitä 
ovat olleet mukana niissä laittomissa kyydi
tyksissä, mutta minä en halua niitten luet
telcmisella jatkaa tätä keskustelua. 

Herra pääministeri täällä vaatimuksensa 
perusteeksi esitti sen väitteen, että suojelus
kuntiin liittyy nykyään hyvin paljon uusia 
jäseniii. Me olemme valtiovarainvaliokun
mm jaostossa kuulleet jo tämän väitteen 
sn ojelni>kuntain ylipäällikön taholta ja 
kuulleet myöskin, miltä taholta näitä jäse
niä lisää11.tyy. Ja meille on selitetty, että en
tiset kommunistit tulevat nyt suojeluskun
tiin. (Vasemmalta: Niinkuin väitti päämi.
nisterikinl) Niinpä väittikin. Ja juuri se, 
että entiset kommunistit tulevat teille nyt 
suojeluskuntiin, ei anna minulle laisin
kaan varmuutta siitä, että poliitikoiminen 
snojeluskunnissa loppuu. Minä luulen, että 
silloin alkaa kilpailu, kuka pitemmän kor
ren politikoimisessa vetäii. Täällä illalla 
herra sisäministeri osoitti meille, että kom
munistit kun eivät nyt voi julkisesti toimia, 
niin ne ovat ruvenneet soiuttamaan sosiali
demokraattisia järjestöjä. Minii olen kyllä 
sitä mieltä, että saattaa olla, että eräissä 
tapauksissa. saattavat kommunistiset solut 
tulla sosialidemokraattisiin järjestöihin. 
Mutta knn nyt suojelusknntain ylipäällikkö 
ja päiiministeri avoimesti tunnustavat, että 
suojeluskuntiin tulee kommunisteja niin 
runsaasti kuin niitä tulee, jopa niin paljon, 
että niille ei riitii edes varusteita antaa ny
kyisten määrärahojen puitteissa, niin .mi
nusta tämä on jo val·sin pitkälle menevää 
suojeluRknntien solnttamista kommunistien 
taholta. Me emme halua ol1a tämmöisessä 
mukana. 

Ne; viihennykset, joita me sosialidemo
kraatit olemme vastalauseessamme esittä
neet ti:imän luvun kohdalla, merkitsevät 
vain sitä, että tällä kertaa suojeluskuntien
kin täytyisi tyytyä entisiin määrärahoihin. 
Sitä meidän vastalauseemme merkitsee, eikä 
yhtiiän enempää, ja tämän perusteella minä 
ehdotan, että ne lisäykset, jotka valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen mukaan eri 
momenteilla ovat, että ne vähennettäisiin, 
ja se on: 1 momentilta vähennettäväksi 
217,500 markkaa, 3 momentilta 500,000 
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markkaa ja 4 momentilta 2,250,000 mark
'kaa. 

Ed. K o m u: Minä olen omasta puoles
tani sitä mieltä, että suojeluskunnat saisi
vat tulla vähemmälläkin toimeen, mitä mei
käläisten edustajien valtiovarainvaliokun
nan mietintöön lHttämässä vastalauseessa 
ehdotetaan asianomaisille momenteille jä
tettäväksi. En tahdo kuitenkaan lähteä 
mitään muita ehdotuksia tekemään, koska 
minä tiedän, että siellä toisella puolella on 
niin nyt kuin viime syksynäkin vastassa se 
luja seinä, ja tyydynkin sen vuoksi kannat
tamaan ed. Pnittisen tekemiä ehdotuksia. 

l<Jd. C a j a n d e r : - Viitaten valtiovarain
valiokunnan mietintöön liittämääni VII 
vastalauseeseen, pyydän saada ehdottaa, 

--että 1 momentille lisättäisiin 870,000 mark
kaa, jotta hallituksen ehdotuksen mukai
sesti voitaisiin perustaa suojeluskuntiin 25 
uutta aluepäällikön virkaa. Minä katson, 
että se selvitys, jonka suojeluskuntien pääl
likkö on valtiovarainvaliokunnalle antanut, 
samaten kuin myöskin ne näkökohdat, jotka 
herra pääministeri on eduskunnalle esittä
nyt, riittävät vakuuttamaan näiden uusien 
viJ·kojen perustamisen tarpeellisuuden. 

Ed. V e s t e r i n e n : Minä kannatan ed. 
Niukkasen tekemää ehdotusta. Niinkuin 
kaikessa muussa tämän budjetin käsitte
lyssä, niin tässäkin täytynee, tämän pula
kauden ollessa meillä vakavasti kärsittä
vänä, tinkiä niistäkin varoista, mitkä olisi
vat ehkä tarpeellisiakin. 

Ed. M o i 1 a n e n : E,d. Puittinen jo 
täällä selvitti, mistä johtui kielteinen kanta 
hallituksen esitykseen nahden tässä lkysy
my!ksessä. Kaikkein pontevimpana ja in
no1.-1kaimpana vastustajana esiintyi entinen 
puolu~'tusministeri, ed. Niukkanen. Ja kun 
minä koetin panna merkille 'hänen peruste
lujaan valtiovarainvaliokunnassa, niin :oli
va,t nämä perustelut ne, jotka hän täällä
kin mainitsi, että se lähetystö, jossa nYkyi
nen päärministeri oli ollut mukana, 'ei ollut 
esittänyt silloin uusien aluepäälliköitten 
virlrojen perustamista ja ettei myöskään 
suojeluskuntien yliesikunta ollut sellaista 
esitystä hänelle tehnyt. Tämän jdhdosta 
hän valiokunnassa lausui suuren tvytymät
tömyytensä ja \koetti väittää, että koko 

tämä hallirtuksen esitys oli jostakin syrjästä 
tullut paperi, jolle rtuskin oli täyttä painoa 
ollenkaan pantavakaan. Ja täJ:tän kantaan 
y1htyi myöskin ed. Puittinen ja useat edus
tajat vasemmiston taJholla. Kun tähän ilmo
mautettiin, että tällainen väitös on nyt ai
na:kin kohtuuton, niin siitä luovuttiin, 
mutta tulos oli kuitenkin se, mikä tunne
taan. Mitä suojeluskuntien yliesikunnan 
silloiseen kantaan viime kesänä tulee sa
moinkuin niiden lruhetystöjenlkin, jotlka ovat 
käyneet silloisen puolustusministerin luona 
puhumassa suojeluskunta-asioista, niin on 
hyvin ymmärrettä.vää, että ne eivät ikovin 
suuria vaatimuksia esittäneet, sillä voitiin 
katsoa, että silloisissa oloissa oli hyvin vä
hän menestymisen mahdollisuuksia ajaa 
suojeluskunta-asiaa ,eteenpäin. Se'hän nyt 
on saatu näihdä täällä tänä!kin päivänä, että 
ed. Niukkanen on hyvin ynseästi suhtau
tunut tähän kysymykseen, vaikkapa hän 
onkin katsonut ,ajan !hengen" vaativan 
hiukan !korjaamaan sitä ehdotustaan, jonka 
hän valtiovarainvaliokunna,ssa teki, ja joka 
siellä menikin lävitse. 

Ed. Niukkanen tuntee kyllä tavallisesti 
melkoisen hyvin ajan hengen, mutta minä 
luulen, että hän on kuitenkin hiukan jäl
jellä ajan hengen tajuamisessa tällä kertaa. 
(Vasemmalta: Moilasesta!) Kyllä ajan 
henJki on nyt tällä kertaa hyvin puolustus
ystävällinen, ja se vaatii maanpuolustuksen 
tehostrurnista myöskin suojeluskuntajärjes
tön osalta. ,Ja minä luulen, että hänen 
kan,tansa ei ainakaan siellä Itä-Suomessa 
ole erikoisemmin suosittu, mikäli on kysy
m)'lksessä nyt tämä 'PUheenaoleva ehdotus. 
Minä katson, että sellaisilla perusteilla, 
joita ed. Niukkanen on täällä esittänyt, ei 
voida ryhtyä vii!hentämään sitä aluepäälli
köiden määrää, mitä G1allitus on esittänyt. 
Yhtii l1eiklko minusta oli sekin perustelu, 
jonka ed. Niukkanen alussa esitti, että 
koska suojeluskuntatyö on vapaaehtoista 
työtä, niin jo:s suojeluskuntaupseereita, 
aluopäälliköitä, tulee vähän enemmän, niin 
se päinvastoin lamauttaa suojeluskunta
työtä, koska nä:mä ovat palkattuja. Se nyt 
on varmaankin sellainen perustelu, jota ei 
kukaan suojeluskuntalainen voi ottaa täy
destä. 

Ed. Puittinen pelkäsi täällä sitä, että 
kommunistit tämän ehdotuksen !kautta tu
levat soiuttamaan suojeluskuntia, ja ihän 
viittasi tässä suhteessa jaostolle annettuihin 
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selvitylksiin siitä, miltä talholta suojelu~kun
tiin nykyjään jäseniä tulee. Meille annet
tujen tietojen mukaan ne eivät !kummin
kaan ole kommunisteja, jotka poihjois- ja 
itärajalla ovat viime aikoina pyrkineet suo
jeluskuntiin, vaan pilkemminkin sosiali
demokraatteja ja puolueetonta työväestöä. 
Ja näistä ei ole mitään pelkoa, ,että ne suo
jeluskuntiin tulevat, sillä siellä on niitä jo 
ennestäänkin. Minä rtahtoisin torjua myös
kin sen ed. Puittisen tekemän viittauksen, 
että suojeluskunta olisi !kuluneen ikesän ai
kana harjoittanut ;politikoimista, ja hän 
sanoi voivansa mainita siitä paljonkin esi
merkkejä, mutta minä luulen !kuitenkin, 
että sellaisien esimerkkien esittäminen !käy 
hänelle vaikewksi. Minä kannatan herra 
pääministerin tekemää ,e!hdotusta. 

Ed. B r a n d e r: Kannatan ed. Cajande
rin tekemää ehdotusta, mutta minä tahtoisin 
lisätä, että teen tämän sillä edellytyksellä, 
siinä varmassa luottamuksessa, että varsin
kin viimeaikaiset tapaukset muistuttaisivat 
ja jatkuvastl. veivoittaisivat asianomaisia 
pitämään huolta siitä, etteivät suojeluskun
tien paikalliset johtohenkilöt harjoita sopi
matonta politikoimista eivätkä esiinny muu
toinkaan tavalla, mikä on omansa herättä
mään paikkakunnalla pahennusta. Suoje
luskuntien tehtävät itsenäisyytemme lujit
tamiseksi ja valtakuntamme turvallisuuden 
valvoml_seksi ovat samalla kertaa niin erin
omaisen tärkeät ja arkaluontoiset, etteivät 
mitkään ponnistukset ole liikaa kohottaak
seen suojeluskuntien sisäisen lnmnon mah
dollisimman korkealle, myöskin siveellisellä 
tasolla. 

Ed. A m p u j a : Ed. V ehkaoja täällä 
lausui, että puolustusmenoissa ei ole tapah
tunut nousua enempi kuin muissakaan ta
loudellisissa menoerissä. Jo se yhdistelmä, 
että suojeluskuntamenot laskettaisiin talou
dellisiksi menoiksi, on väärä. Sitäpaitsi on 
helppoa todeta, jos vertaa valtion meno
arvion eri pääluokkia, että sotilasmenot 
ovat nousseet suhteellisesti enempi kuin 
mitkään muut menot viimeisen 10 vuoden 
aikana. Useimmat pääluokat talousarviossa 
ovat nousseet suunnilleen sen maaran, 
minkä ra1hanarvo on laskenut, ja taNan
omainen lisäys siihen, mutta sotilasmenot 
ovat nousseet kolme kertaa yli sen, minkä 
ne ennen itsenäisyyttä olivat. Viimeisinä 

vuosina Venäjän vallan aikana olivat soti
lasmenot 20 miljoonaa ja silloin elimme 
siinä uskossa, että ne tulevat vähenemään 
maan itsenäiseksi tultua, mutta ne ovat 
nousseet yli kolmenlkertaisilksi sen määrän. 
Ed. Veb'kaoja sanoi, että syy täthän nousuun 
ei ole hallituksissa. Minä voin yhtyä siinii 
häneen, ettei syy ole hallitusten, vaan halli
tusten neuvonantajien, joista ed. Vehkaoja._ 
on tyypillisin näyte niistä huonoista neu
vonantajista. 

Mielenkiintoinen oli vihdoin \hänen ilmoi
tuksensa siitä, että suojeluskuntain jäsen
määrä on viime aikoina ruvennut lisäänty
mään. Ja hänen lausuntonsa mukaan tä
hän olisi vaikuttanut se, että suojeluskun
tain piiripäälliköt muistaakseni saatiin ko
koontumaan eräänä kriitillisenä hetkenä 
tänne pääkaupukiin, ja antamaan lausun
non, että he ovat laillisen hallituksen kan
nalla. Jos tämä lausunto olisi tosiaankin 
aiheuttanut jäsenten lisääntymisen suoje
luskuntiin, olisi se kai käsitettävä jonkun
laiseksi hätäkeinoksi eräille })Qrvarillisille 
aineksille tarttua siihen oljenkorteen, joka 
silloin näytti olevan, että olisi joku aseelli
nenkin järjestö, joka olisi hiukan laillisen 
hallituksen tukena. Minä en tiedä, onko 
tämmöinen katsomus vaikuttanut sinne 
pyrkivien lukuun kasvattavasti vai onko 
päinvastainen pyrkimys vaikuttanut ehkä, 
että nykyisen ajanhengen innokkaimmat 
kannatttajat ovat ruvenneet myös entistii 
mieslukuisemmin liittymään sinne, tarkoi
tuksella, ettei suojeluskuntajärjestö antaisi 
senkään tapaisia julkilausumia kuin mitii 
he tässä antoivat. Voivat olla siis tämmöi
setkin seikat vaikuttamassa, mutta kysymys 
kerta kaikkiaan on niin, että niin kauan 
kuin se systeemi vallitsee, mikä tänä kesänii 
on tyypillisesti ilmennyt eri muodoissaan, 
ja suojeluskuntain valistuspäälliköt ja kai
kenlaiset toimihenkilöt ovat olleet innok
kaimpia laittomuuksien harjoittajia, ja että 
suojeluslmntain ylipäälliköllä on ollut vain 
varotuksia siihen, että suojeluskuntalaiset 
järj~stöinä eivät saisi näihin sekaantua, ja 
kun ei mitään muuta päättävämpää kieltoa 
tai ohjetta tule, niin tasavallan asiat ovat 
heikolla pohjalla. Varojen myöntäminen 
nykyisessä muodossaan suojeluskunnille ei 
ole tasavallan etujen mukainen, vaan siinä 
tarvittaisiin kokonaan toisenlaisia toimen
piteitä. 
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Ed. N i u k k a n e n: Ed. Moilasen lau
sunnon johdosta minä vain huomautan, että 
ed. Moilasella minun luullakseni ei ole aina
kaan parempaa oikeutta puhua Karjalan 
maakunnan mielipiteestä kuin allekirjoitta
neella. Minä käsitän, että ed. Moilanen 
edustaa täällä enemmän yhtä vissiä sanoma
lehteä, joka on tunnettu rivoimmaksi maa
seutulehdistä. Ja ed. Moilasen täällä pi
tämä puhe, asiaton hyökkäys minua vas
taan, olikin ilmeisesti tarkoitettu artikke
liksi tähän lehteen ja se on hyvin tyypilli
nen ja sopiva artikkeli ed. Moilasen leh
teen. 

Ed. K i v i s a 1 o : Herra puhemies ! -
Kun ed. Moilanen ja eräät muutkin ovat 
huomauttaneet, ettei voida esittää ainoata
kaan tapausta, että suojeluskuntalaiset oli
sivat ottaneet osaa tänä vuonna tapahtunei
siin väkivaltaisuuksiin ja muihin laitto
muuksiin, niin minä nyt (Ed. Pihkala: Ei 
tämä ole määrärahakeskustelua !) esitän 
ainakin yhden tapauksen, joka on viralli
sesti todettu. 22 päivänä kesäkuuta väki
valtaisesti kyyditettiin paikkakuunaltaan 
pois, ja pahoinpitelyn vaarakin oli, tun
nettu kylmäkoskelainen sosialidemokraatti 
Antero Nurminen. (Eduskunnasta: Se on 
jo puhuttu täällä!) Ja tässä oli yhtenä 
kyyditsijänä siitä tehdyn valituksen mu
kaan suojeluskunnan aluepäällikkö Lehti
nen Urjalasta ja muita suojeluskunta1aisia, 
m. m. Paasio Loimaalta, tuomari Mäkelä 
Urjalasta, maanviljelijä Kangasniemi Urja
lasta ja tiettävästi muitakin suojeluskunta
laisia. On siis liiallista väittää, etteivät 
suojeluskuntalaiset olisi sekaantuneet peräti 
moitittaviin tekoihin, kun tällaisia tosi
asioita sitäpaitsi on paljon muita. 

Muuten minun mielestäni tätä niinkuin 
muitakin asioita olisi käsiteltävä tyynellä 
asiallisuudella ja sellaisena ainakin minä 
sen otan. Maanpuolustus on käsitykseni 
mukaan selvä asia, mutta kysymys on nyt 
siitä, edistääkö suojeluskuntalaitos maan
puolustuksen asiaa siinä määrässä kuin 
väitetään. Käsitykseni mukaan se heiken
tää puolustustahtoa, joka ei suinkaan ole 
vähäpätöisimpiä tekijöitä maan puolustus
kuntoisuuden kannalta kuin aseellinen va
rustelu. Puolustustahto merkitsee Antti 
Erään tänä vuonna julkaiseman kirjan 
, Valtiollinen tervahöyrymme' ', mukaan 
joskus enemmän kuin aseet. Kirjassa väi-

tetään, että kunnalliskodissa oleva köyhä 
mummo, joka kutoo parin lämpimiä suk
kia, merkitsee puolustuskuntoisuuden kan
nalta paljon enemmän kuin puolustustahdo
ton sotilas. Ja tämä on vain yksi esi
merkki. 

Niinkuin täällä ed. Lohi eilen sanoi, ei 
voimakasta puolustustahtoa voi odottaa sel
laisilta, joiden taloudellinen asema on ta
vattoman kurja, joille ei isänmaa tarjoo 
minkäänlaista elämisen mahdollisuutta. 
(Eduskunnasta: Voi, voi!) 

Dn muuten kummallista, että tämän ky
symyksen yhteydessä tahdotaan ne, jotka ei
vät hyväksy liiallisia sotilasmenoja, leimata 
isänmaattomiksi. Mutta asia on niin että 
jos nyt Lapuan liike, joka on mahtiponti
sesti ilmoittanut tekevänsä mitä tahtoo, jos 
se onnistuisi pyyhkäisemään kaikki muut 
kansalaispiirit kaikesta vaikutusvallasta 
pois, paitsi itsensä, niin olen aivan varma, 
että itse sen liikkeen keskuudesta tulisi 
henkilöitä, jotka vastustavat siinä liikkeessä 
olevain äärimmäisainesten vaatimuksia 
tässä suhteessa. (Ed. Pihkala: Onko tämä 
budjettikeskustelua?) Kyllä tämä sitä on. 
(Ed. Pi>hkala: Ei läilieskään !) KySJiillYS on 
tässä se, että tämä aika on taloudellisesti 
paljon vaikeampi kuin viime vuonna. Ei 
siis olisi lisättävä näitä määrärahoja, kun 
melkein kaikkia muita määrärahoja on py
ritty supistamaan. (Ed. Sovijärvi: Kivi
salo parka!) On sanottu, että suojelus
:kuntiin on tullut lisåä väkeä nyt pAljon, 
mutta minä luulen että se on hetkellinen 
ilmiö, joka menee ohi. (Ed. Pihkala: Ei 
mene ohi!) Takavuosina oli niin, että in
nostus suojeluskuntiin laimeni laimenemis
taan niin että vaan vastahakoisesti niissä 
monet olivat ja monia koetettiin taloudelli
silla eduilla niihin vetää. Tämmöinen 
ajanhenki, mikä nykyä~in on, ei voi jäädä 
pysyväiseksi, siitä minä olen aivan varma. 
CEid. Pihkala: Kyllä se jää!) Kyllä sel
laisia hell'kisiä sairaaloisuuksia (Ed. Pih
kala: Ei ole!) ennenkin on tämän kansan 
historiassa ollut vieläpä tämän sukupolven' 
aikanakin, mutta aina on saatu nähdä, että 
kun ne aikansa riehuvat ja rellestävät, 
niin sitten elämä palautuu säänn(~Ilisiin 
uomiinsa ja jatkuu entisellään. Ei siis 
tällaisen tilapäisen seikan tähden olisi men
tävä jo ennestään suuria määrärahoja Jisi:i~i
mään. 

Kun sosialidemkoraattinen ryhmä on vai-
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mis myöntämään nyt näinkin huomattavia 
puolustusmäärärahoja kuin se vastalau
seensa mukaan myöntää, niin se saisi tällai
sena peräti ahtaana aikana riittää. Yksi
tyisenä henkilönä olisin valmis supistamaan 
näitä määråraJhoja en0011mänkin. 

Ed. L a ih d e n s u o : Kun vuonna 1928 
laadittiin asetusta ja palkkaussääntöä suo
jelu~unnalle, niin tehrtiin silloin myöskin 
ehdotus, muistaalkseni, saman määrän 
uusien aluepäällikön virkain perustami
sesta. Kun minä jouduin silloin hallit*
sessa ollessa tähän asiaan lähemmin pereh
tymään, niin minä tulin kyllä vakuutetuk)'li, 
että ei ainoastaan silloin eihdotetut uudet 
aluepäällikön virat olleet tarpeellisia, vaan 
että lähivuosina käy tarpeelliseksi perustaa 
edelleenkin näitä virkoja melkoinen määrä. 
Minä niin ollen käsitän oikeilksi ne peruste
lut, joirt.a näicden virkojen perustamiseksi on 
esitetty, viimeksi herra pääministeri tässä 
eduskunnan istunnossa. Kun minustakin 
suojeluskunta puolustusvoimana on verrat
tomasti paljon huokeampi :kuin ikaikki muu 
puolustusvoima, niin minäkin yhdyn kan
nattamaan !herra pääministerin tekemää 
ehdotusta. (Eduskunnasta: Hyvä! Oikein!) 

Ed. R y y n ä n en: Minä olen pyytänyt 
puheenvuoron od. Puittisen lausunnon joh
dosta, jossa lhän mainitsi, että suojelus
!kuntain päällikkö olisi sille jaostolle, jonka 
valtiovarainvaliokunta tätä pääluoklkaa var
ten asetti, selostanut, että näitä aluepäälli
iköitä olisi ·lisättävä kommunistien suojelus
kuntiin liittymisen takia. Minulla olevain 
jaostossa tehtyjen muistiirupanojen mukaan 
suojeluskuntien päällikkö selitti, että kun 
kommunistinen terrori kesällä tunnetuista 
syistä loppui, on suojeluskuntiin pyrkiväin 
työmiesten luku varsin huomattavasti enti
sestään noussut. Hän ei maininnut siitä, 
mitä väriä nämä työmiehet, jotka suojelus
kuntiin pyr!kivät, ovat, ovatlko ne sosiali
demokraatteja, rvai ovatko ne puolueetto
mia, vai ovatko !kommunisteja. Sen vain 
mainitsi, että kommunistiterrorin loputtua 
on suojeluskuntiin pyrkiväin työmiesten 
luku lisääntynyt. 

Ed. K i v i m ä k i : Minäikin 'PYYdän kan
nattaa ed. Cajanderin tekemää ehdotusta. 
Teen sen samalla edellytyksellä, jonka ed. 
Brandel'lk:in mainitsi, nimittäin sillä edelly-

tyksellä, että suojeluskunnat saaNa.t vapaina 
valtiollisten virtausten vailk:utulksesta, tuli
vatpa ne taholta mistä tahansa, jatkaa työ
tänsä kansa,kunnan puolustusikuntoisuuden 
ja puolustusvalmiuden kohottamiseksi sekä 
kansakunnan nuorison siveelliseu tason noo
tamis~si. 

Ed. P ui t t i ne n: Ed. Ryynäsen lau
sunnon johdosta minä pyydän huomauttaa, 
etten minä ole väittänyt, että !kommunis
teja vastaan tarvitaan näitä aluepäälli:köitä, 
enkä ·väittänyt, erttä ni~den ylipäällikkökään 
on niin väittänyt. Minä vain väitin, että 
suojeluskuntain ylipäällikikö !kertoi tulevan 
niin paljon uusia jäseniä, että niille ei 
voida saada varusteita, ja suojeluskunta
ylipäällikkö edelleen väitti, että niitä ,tulee 
juuri niillä alueilla, joissa ennen ei ollut 
liioin mitään muuta !kuin kommunisteja. 
Siis niihin suojeluskuntiin täytyy tulla en
tisiä kommunisteja. Tämä oli minun lau
suntoni. 

Ed. P a l m g r e n : J a.g ber också att få 
understöda det av herr statsministern 
gjorda :förslaget. 

Ed. L a lh t e 1 a: Seuratessani :tätä ikes
ku.qtelua aluepäälliköiden vil'lkojen lisäämi
sestä olen tullut siihen ikäsitykseen, ettii 
ne, jotka ikannattaNat aluepäälliköiden li
säämistä hallituksen esittämään määrään 
rusti, ovat läihteneet siitä olettamuksesta. 
että esim. rajwseutujen suojeluskuntiin 011 

liittynyt ja j~hä tahtoo liittyä paljon uusia 
jäseniä ja että näiden uusi,en jäsenten kou
lutulksen takia ehdottomasti vaadittaisiin 
tämä määrä aluepäälliköitä. On jätetty 
kuitenkin· !huomauttamatta !kaikista niistä 
sei1koista, mitkä johtavat näissä rajaseudun 
suojeluskunnissa jäsenmäärän suureen li
sääntymiseen. Jäsenmäärän lisääntyminen 
rajaseutujen suojeluskunnissa minun käsit
täälkseni johtuu etupäässä siitä, että asevel
vollisuuden suorittaneet henkilöt voivat 
jäädä paikalleen liikekannallepanon sat
tuessa. Tästä siis johtuu, että he pyl'lk:ivät 
suojeluskuntiinsa, ja myöskin, että sopivan 
koulutuksen saanutta väestöä juuri etu
päässä liittyy suojeluskuntiin. Kun me 
otamme huomioon vielä, että meillä on pää
asiassa koulutettua väkeä, joka on suoje
luskuntaan liittynyt jo 10 vuoden ajan, 
lukuunottamatta sitä nuorempaa ikäluok-
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kaa, joka ei vielä ole asevelvollisuuttaan 
suorittanut, niin me huomaamme :heti, että 
suQjeluskuntajärjestössä on nykyjään suuri 
määrä sotilaskoulutuksen saanutta väestöä, 
ja näiden suojeluskuntaan liittyväin jou
kossa on fiwulutuk:sen saanutta alipäällys
töä, vieläpä sinne on siirtynyt hyvin pal
jon reservissä Dlevaa ylempäälkin päällys
töä. Nliin oUen, jos suojeluskunnan 'lmu
luttamisen kannalta otetaan :kysymys, ei 
voida pitää välttämättömänä, että sinne sen 
syyn t.aikia tarvitsisi saada tuo määrä alue
päälli'köitä. Miehistön :koulutuksen, mikäli 
se koskee ;juuri näitä alokkaita, voivat suo
rittaa ilmiklki sellaiset henkilöt, jotka ovat 
;morittaneet sotapalv,eluksen. Ja t&stä 
syystä minä en voi tällä kertaa yhtyä nii
hin, jotka kannattavat hallitlllksen esitystä. 
l\Iinä !katsoisin, että tällä kertaa 1•iittää, jos 
mennään siihen ed. Niu!Jdmsen ehdottamaan 
määrään, että lisätään valtiovarainvaliokun
nan ehd<>ttaman määrän lisäksi v"ielii ne 10, 
siis että tulisi lisäystä tällä kertaa 15 alue
päällikön paikkaa. Ei 'suinkaan ole :käsitet
tävä., että minii tahtoisin vastustaa suoje
luskuntajärjestöä. (Ed. Riipinen: Se kä
sitetään sillä ta,valla !) Voitte käsittää, 
mutta minä voin va;kuuttaa, että se käsi
tys on hm'haan johtava, sillä sellaisen käsi
tyksen luomisen täytyy Huhteä siitii, että 
minä olisin suojeluskuntavihollinen (Ed. 
Riipinen: Olette!). Minä voisin vwkuut
taa niille, jotka sen käsityksen omaavat, 
että minä olin <Cnsimmäisiä miehiä jo en
nen vapaussotaa, joka olen suojeluskuntaan 
liittynyt, olen ollut sen esillnmnassa mukana 
koko ajan ja olen tänäkin päivänä. Siis 
turhaa vetoamista sellaiseen, että minun 
käsitykseni riippuisi suojeluskuntaviholli
suudesta. Minä siis kannatan ed. Niukka
sen täällä tellromää ehdotusta. 

Sitten minä voisin y;htyä siihen ehdotuk
seen, minkä ed. Brander lausui, mikäli se 
koski suojeluskunnan moraalin :kohotta
mista. Se on minusta tärkeimpiä kysymyk
siä, jos ai()ltaan suojeluskuntatietä puolus
tuskuntoisuutta kohottaa. Minä katsoisin 
tarpeelliseksi, että sellainen lausuma, minkä 
ed. Brander esitti, tulisi myös sinne perus
teluihin. 

Keakustelu julistetaan päättynet:tksi. 

Puhe m ies: K<78kustelun kuluressa Qn 
ed. Svinhufvud ed. Ryynä."len ikannatta-

mana ehdottanut, että XIII luvun 1 mo
mentille Jisättäisiin 982,500 markkaa halli
tuksen esity;ksen mukaisesti. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Sviruhufvudin ehdotukseksi. 
Ed. Cajander ed. Branderin kannattamana 
on ehdottanut VII ·vastalauseen mukaisesti, 
että momentille lisättäisiin 870,000 mk. 
Kut:sun tätä ehdotusta ed. Caajnderin e<h
dDtukseiksi. Ed. Niukkanen ed. Vesterisen 
kannattamana on elldottanut, että 1 mo
mentille lisättäisiin kymmentä uutta alue
päällikön virkaa varten 435,000 markkaa 
ja että, jos tämä hyvälksytään, ;vastaavat 
muutokset tahdään mietinnön perusteluihin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Niukkasen ehdo
tukseksi. Ed. Puittiuen ed. Komun kan
nattamana on ehdottanut X vastalauseen 
mukaisesti, että 1 momentilta vähennettäi
siin 2117,500 markkaa sekä että 3 momen
tilta väfuennettäisiin 500,000 marJdkaa ja 4 
momentilta 2,250,000 markkaa. Bd. Puitti
sen ehdotusta, sikäli kuin se ·koskee 1 rno
menttia, kutsun ed. Puit:tiscn 1) ehdotuk
seksi; 3 ja 4 momenttia koskevalta. osalta 
kutsun ehdotusta ed. Puittis0n 2) chdotuk
seksi. 

Selontt,ko myönnetään oiikea:ksi. 

P u h e m i e s : Mitä äänestykseen tulee, 
niin 'ehdotan meneteltäv&ksi sillä tavalla, 
että ensin äänestetiHin ed. Cajanderin ja ed. 
Svinhufvudin e1ldotUJksen välillä, voittaja 
asetetaan vastaehdokkaaksi ed. Niukkasen 
ehdotukselle ja voittaja vastae:hdotukseksi 
valiokunnan mietinnöllc, minkä jälkeen ed. 
Puittisen 1) ehdotus asetetaan vastaehdo
tt1kseksi valiokunnan mietinnölle sellaisena 
miksi se edellisissii, äänesty!k:sissä on muo
dDstunut. Lopmksi äänestetään ed. Puitti
sen 2) ehdotuksesta mietintöä vastaan. 

Menettelyta:pa hyviilksytään. 

"liinestykset ja päätökset: 

1) ÄäMstys ed. Cajanderin ja ed. Svin
hufvudin ehdotusten välillä. 

Jolka :hyväksyy ed. Cajanderin ehdotuk
sen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Svinhufvudin e!hdQtus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 77 ei-ääntä, 11 tyhjää; poissa 1. 
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EduSkur.Ita on siis tässä äänestyksessä 
'hyväksynyt ed. Cajanderin ehdotuksen. 

2) .Äänestys ed. Niukkasen ja ed. Cajan
derin ehdotuksien välillä. 

Joka hyväksyy ed. Niukkasen ehdotuk
sen, äänestää ,jaa''; jos ,;ei'' voittaa, on 
ed. Cajanderin ehdotus hyväiksytty. 

P u :h e m i e s: Xänestyksessä on annettu 
109 jaa- ja 87 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 2. 

Puhe .m ies: Eduskunta on siis tässä 
äänestyksessä fhyväksynyt ed. Niukkasen 
ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

I<1d. T u r j a: Pyydän avointa äänestystä. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystii, nousemaan sei
soalleen. 

Knn tämä on tapahtunut, toteaa 

P u he m i c s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,.Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

.c\akula, Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahl
fors, Ailio, Alestalo, Ampuja, Aromaa, Asi
kainen, Björ.k, Bryggari, Erich, Eskola, 
W ., Fagerholm, Haga, Hakala, A., Hakala, 
K., Hakkila, Halonen, A., Halonen, T., 
Hannula, Harvala, Hei:kkinen, Helo, Hil
den, A., Hiltunen, Huittinen, Huttunen, 
Härmäläinen, ,Jern, Jokinen, Joukanen, .Ju
nes, Kaijalainen, Kaura, Kauranen, Kemp
pi, Kesti, K-eto, Kilpi, Kivioja, Kivisalo, 
Koivulahti-LeJhto, Koivuranta, KQIUu, Kon
tio, Koponen, Korhonen, Kosonen, Kova
mm, Kukkonen, Kulovaara, Kuusisto, Kä
märäinen, iLa'htela, Ijautala, Lehtokoski, 
Lepistö, I1eppälä, I1indman, I,indqvist, 
Linna, IJohi, Meriläinen, lVIiikki, 1\'lylly
mäki, .Mäkelä, W., Niukkanen, Nurmes
niemi, Nuutinen, Paasivuori, Paasonen, 

Pekkala, Penttala, Perho, Pitkänen, Puitti
nen, Pullinen, Pyy, Pärssinen, Rantala, 
Rapo, Rein~kainen, Rissanen, Ryömä, Räi
sänen, Sallila, Sallinen, Salo, Seppälä, Se
tälä, Sillanpää, Sunila, Suokas, Sventor
zet:ski, Tanner, Tolonen, Tuvkia, Valta, 
Welling, Vesterinen, Voionmaa, Väisänen, 
Ahlström ja Åikerblom. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto-Setälä, Ainali, Annala, Anttila, 
von Born, Brander, Cajander, Eskola, H., 
Estlander, F01'Stadius, von Fren0kell, Furu
hjelm, Helenelund, Hilden, U., Hirvensalo, 
Huhtala, Huulltanen, Häkkinen, Hänninen, 
Hästbacka, Inhorr, Jacobsson, Jauhonen, 
,Jatkola, Junnila, Jussila, Jyske, Kallio
koski, Kallioniemi, Ka~kinen, Kilpeläineil, 
Kirveskoski, Kivimäiki, Koivisto, KoJklki, 
Korpisaari, KoSkenheimo, Kuisma, Kuol<;:
kanen, Kuuliala, L&hdensuo, Larrnmineu, 
Lampinen, l1e'htonen, Leivo, Malmivaara, 
:Manner, :Mantere, Moilanen, Mäkelä, J. L, 
Nikkanen, N}1man, Oksala, Oksanen, Paavo
lainen, Palmgren, Pennanen, Perheentupa. 
Pesonen, Pihkala, Pilppula, Pojanluoma. 
Päivänsalo, Raatikainen, Rantanen, Rauta· 
harju, Riipinen, Roos, Rovhberg, Ruotsa
lainen, Ryynänen, Saarinen, Sahlstein, Sal'
lin, B., Sarlin, E., Solja, Sovijärvi, Ståihl
berg, Suurkon'ka, Svinhufvud, Sär:kJkä, 
Tarikkanen, Tukia, Tulenheimo, Tuomi
koski, Tuomioja, Turja, Vehkaoja, Vest· 
man, Vir·kkunen ja Österholm. 

Poissa äfu1estyksestä ovat seuraavat 2 
edustajaa: I.~uostarinen ja Sergelius. 

P u h e m i e s : Avoimessa äiin<Jsty'ksessli 
on annettu 106 ,iaa- ja 91 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
:hyväksynyt ed. Niukkasen ehdotuksen. 

3) .Ä.änestys valiokunnan mietinnön ja 
ed. Nilllkkasen ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy va'ltiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, 'äänestää ,;jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Niukkasen ehdotus hy-väksytty. 

P u h e m i e s : 1\.änestyksessä on annettu 
75 jaa- ja U2, ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 8. 
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Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
"Syny:t ed. Niukkasen ehdotuksen. 

4) Ään€Stys ed. Niukkasen ehdotuksen 
ja ed. Puittisen 1) ehdotuksen välillä. 

Joka lhyvä1ksyy ed. Niukkasen ehdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
~a. Puittisen 1) ehdotus hyvälksytty. 

P u 'he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa'' ; nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapalhtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Edu~unta on siis hyväksynyt ed. Niuk
kasen ehdotuksen. 

5) Äänestys ed. Puittisen 2.) ehdotuk
.sasta. 

Joka hyväksyy valtiorvarainvaliokunnan 
ehdotUJksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Puittisen 2) ehdotus hyväk
•sytty. 

Puhe m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
j(}tka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun twmä on tapahtunut, toteaa 

P u h ·e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyvä!ksynyt valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen. 

P u he m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 16 minuut~ksi. 

Istunto ke~keytetään kello 14,20. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 14,35. 

10 P. l. 

Im,ku I Opetusministeriö. 

K eskusteJu: 

Ed. K a ll i o k o s 'k i: Kun jokaisen tulo
ja menoarvion pääluokan ensimmäisen lu
vun ~<dhdalla on tavallista suorittaa jon
kinlainen yleiskeskustelun tapainen pää
luokkaa koskevista kysymyksistä, sallinee 
herra puhemies minun kosketella tässä 
eräitä asioita, jotlka ei·vät ole välittömästi 
yhteydessä tämän I luvun kanssa, mutta 
jot•ka kuitenkin ovat aivan oleellisessa yh
teydessä nyt esillä olevan pääluokan meno
jen kanssa. 

Me tiedälmme, että sekä eduskunta että 
hallitus ovat viime aikoina ja kaikikina:kin 
vuosina joka sUJhteessa pyrkineet mahdolli
suuksien mukaan, jopa joslkus yli mruhdo~
lisuuksienkin sääs:tämi:seen kaikkien eri alo
jen menojen suhteen. Myöskin tämän pää
luokan menojen suhteen on erinomaisen 
paljon puhuttu säästäJväisyydestä ja har
rastettu ikäytännö,ssäkin säästäväisyystoi
men:piteitä. TodistUJksena näiden säästä
mispyrkimysten tä:nkeydestä on pidettävä 
sitäkin, että hallitus on nyt koolla olerville 
valtiopäiville jättänyt esityksen, jonka tar
koituksena on nimenomaan säästöjen ai
kaansaaminen kansakoululaitoksen me
noissa. Kun kansakoululaitoksen menot 
muodostavat yli ·60 % nyt !käsiteltävänä 
olevan pääluokan menoista, on luonnollista, 
että säästämispyrkimys tässä pääluokassa 
1ä'hinnä kohdistuu kansrukoululaitoksen me
norhin, koska ne yhvoimaisesti suurimpana 
pääluokan menoeränä muodostavat sellai
sen materialimäärän, jonka suhteen säästö
jen aikaansaaminen voi muodostua enem
män merkitseväksi. TäNä minä en luon
nollisesti talhdo väittää sitä, että säästä
mistä ei olisi yritetty ja yritettävä harras
taa myöskin muiden pääluoiklkien rmenojen 
suhteen. 

Minä en lmtso tässä yhteydesä olevan ai
hetta minkäänlaiseen mielipiteen ilmaisuun 
siitä, m1kä arvo säästämvspyrkimyksien kam
ualta on annettava siJle 'hallituksen esityk-
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sel1e, johon edellä viittasin. Kaikkein vä
himmän on pa~kallaan tässä yhteydessä 
ryhtyä ennustclemaan, mikä on mainitun 
hallituksen .esityksen lopullinen kahtalQ 
eduskunnassa. Mutta siltä varalta, että tä
män halJituksen esityksen ilwhtal{) tulisi 
()lemaan sellainen kuin :sen alkukäsittely 
viittaa, talhdon kiinnittää huomiota eräi~ 
siin asioihin, eräisiin säästämismwhdolli
suuksiin,. joihinka käsiteltävänä olevassa 
hallituksen lakiesityksessä ei ole huomiota 
kiinnitetty, ilwgka asia epäilemättä .siinä ta
pauksessa, että esityksen lQpullinen kohtalo 
on si•vistysvaliokunnan ehdotu!ksen muilmi
nen, tulee ja kiireellisesti uudestaan ihaUi
tuksessa harkittavaksi. 

Ne pari a:siaa, joilhinka tässä suhteessa 
crilkoisesti tahtoisin huomiQta kiinnittää, 
ovat kysymys yläkansakoulujen opettajien 
tuntipa1klkioista. ja salffiaten kansakoulun
opettajien luontoisctujen korvaamisesta. 
Tulo- ja menoarviossa on varattu tunti
palkkioihin 18 milj. mal'kwn suuruinen ar
viomäärämha. Tämän arviomääräraham 
kohtalo on ta:va:llisesti ollut sellainen, että 
sitä on ollut pakko jonkunverran ylittää
kin. On kyllä my•Önnettävä, että koko tätä 
summaa ei minlkäänlaisilla toimenpiteillä 
voida saada säästymään, suoritetaanhan 
tältä .momentilta myöskin jatko-opetuksesta 
mwksettavat pa1k'kiot ja criilwisten käsitöi
den opettajain 'palJkikiot, ko~ka heidänkin 
työnsä palkitaan tuntipalkkioperusteen 
mukaan. Mutta eräiden kuntien, hyvin lu-
1mistenkin kuntien alueilla toimitettujen 
laskelmien mukaan näyttää siltä, että kui
tenkin 1

/ 4 , eJhkä vähän run:saa:mpikin, tästä 
18 miljoonasta, suoritetaan korvauksena 
yläJkansakoulujen ylitunneista. Minä luuli
sin, että tämän menoerän, joka nousee 
4.5-----'5 milj. markkaan vuodessa, tämän 
menoerän säästäminen ·ei olisi aivan mah
doton säätämällä kiinteäksi yläkansakoulu
jen viik!k:otuntien lukumäärä ja säätämällä 
täimä viikkotuntien lukumäärä sellaiseksi, 
että opetuksen etu ei välttämättömästi vaa~ 
tisi ylituntien sijoittamista yläiDansakoulun 
varsinaiseen opetussuunni1telmaan:. 

Sitten tahtoisin mainita myös siitä toi
sesta asiasta, johonka minä tässä aijon huo
miota kiinnittää, nimittäin kansaik{)ulun
opettajain luontoisetujen korvaamiseen. 
Mehän kaikin tiedämme, että kaikille ylä
kansakoulun opettajil1e kuuluu luontois
ctuina m. m. myöskin navetta. Yhtä ja 

toista muutakin sellaista kuuluu näi!hin 
luontoisetuiihin, joka tavallisesti on käyttä
mättömänä. Mutta näiden navettain koh
talo nykyisin on kuitenkin sellainen, että 
ne ainaJkin 80 twpauksessa 100 :sta, ja eh
kä:pä 1Ukuis8!Illmissa:kin tapauksissa, ovat 
tyhjänä. Siinä tapauks·essa, että kunta ei 
ole ra'fuentanut opettajalUe navettaa, on 
kunnan suoritettava korvaus siitä, että tätä 
navetta,a ei ole. Joo kunta on rakentanut 
navetan, on tulos tavallisesti sellaimen, 
että navetta on ty:hjänä. Kuntien etu siis 
välttäJmä:ttömästi vaatii "näiden na1v~ttain 
rakentamista, koska nämä sillä tavalla pää
sevät tä:s:sä kysymykseen tulevan puuttu
van luontoisedun rahallisesta korvauksesta. 
Toinen asia on, vaatiiko opettajan etu täl-
1aisen navetan raJkentamista, joka tavalli
sesti aina on käyttWI1ättömänä ja aivan 
täysin selvää on, että valtion etu sellaista 
ei vaadi. Mehäm tiedämme, että lk:ansaikou
lujen rakennuskustannusten yhteydessä val
tio joutuu suorittamaan huomattavan ooan 
myöSkin näiden navettojen rakennuskus
tannuksista korvauksina kunnille, ja että. 
nämä sillä tavalla tuleva't kysymään vuo
sittain melkoisen määrän valtion .varoja. 
Ja niiden nyt jo rakennettujen, tyhjinä 
olevain na:vettain päruoma-arvo on jo'kseen
kin suuri. Eräässä kunnallispoliittisessa 
julkaisussa viime talvena julaistujen tieto
jen mukaan nousee tY'hjien kansrukouluilla 
olevain navettain lukumäärä meidän maas
swmme :tällä het~cllä ainakin 5,000 :n kor
ville, ja silloin kun asianlaita Qn tällain@, 
käsitäimme .me varsin hyvin, että tässä ol
laan tekemisissä tosiaankin melkoisen suur
ten taloudellisten arvojen käyttämisen ja 
sijoittamisen kanssa, jotka aivan poikkeuk
setta, tai meJ!kein poikkeuksetta, ovat tul
leet käytetyiksi niin, että niistä ei ole ke
nellekään minkäänlaista hy,ötyä. Tä\'lsä on 
ilmeisesti epäkohta, jon!k:a olemassaolon 
tunnustaa jOikainen. Ja mikäli hallitus eri 
asioiden yhteydessä joutuu käsittelemään 
'kysymystä esim. kansakoulunopettajain 
luontoisetujen korvaamisesta, tahtoisin 
m]nä suositella <hallituksen harkittavaksi 
kysymystä myös siitä, eikö näitä ikansak:ou
lunopettajain luontaisetuja ja niiden kor
vaamisveru:stleita voitaisi niin: järjestää, >että 
tässä suhteessa saata1siin aikaan sää:stöä, 
loukkaamatta kansakoulunopettajain 'kdh
tuullisia ja ·luonnollisia oilkeuksia, ja myös
kin sillä tavalla, et·tä kuntia ei pa<kotet-
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taisi JuonnottOilllhm säännoksien 'Vuoksi si
joittamaan varoja ,tarkoituksiin, jois.,;a ne 
kailkkein useimmissa 'twpauiksissa jäävät 
käyttämättä ja jäävät siis myöSkin min
käännäköistä hyötyä tuottamatta. 

Ed. A ii l i o: Herra puhemies l - Minii 
pyydän esittää muutamia huomautuksia nyt 
käsiteltävänä olevan pääluokan menoista 
yleensä ja samalla siitä suunnasta, joka 
nykyään ilmenee opetusministeriön hallin
non alalla. 

Nykyinen taloudellinen pula-aika on luon
nollisesti jättänyt jälkensä myös esillä
ole'\raan sivistysmenoarvioon. l:Jusia määrä
rahoja ei ole ollut mahdollista ottaa muuta 
kuin joissakin harvoissa tapauksissa, niin
kuin esim. uuden normaalikoulun järjestä
mistä varten, mikä on aivan tarpeellista. 
:M:utta erityisesti valitettavaa on, että en
tisiä määrärahoja on täytynyt toisinaan 
supistaa, toisinaan pois pyyhkiä, vaikka olisi 
ollut odotettavaa, että niitä olisi koroitettu 
ainakin sikäli kuin sivistystarpeiden kasvu 
johtuu väestön luonnollisesta lisääntymi
sestä. Vakinaisia menoja on tosin koroi
tettu menoarviossa vähän, nimittäin noin 
12 miljoonaa, mutta ylimääräisessä meno
arviossa sen sijaan on noin 31 miljoonan 
supistus, joten kokonaisuudessaan sivistys
menot tulevat supistumaan vähän yli 19 
milj. markalla. 

Tarkasteltaessa käsiteltävänä olevaa pää
luokkaa näkyy, että nama supistukset 
yleensä on verhottu säästäväisyyden var
joon, mutta sen vaikutuksen kuitenkin saa, 
että niitä useissa tapauksissa olisi voitu 
välttää, jos herra opetusministerillä olisi ol
lut hyvää tahtoa. Mutta hän sensijaan näyt
tää olleen usein kuoppaa kaivamassa omalle 
hudjetilleen, sensijaan kuin hänen velvol
lisuutensa olisi ollut lähinnä pitää sivistys
menoarvion puolta valtioneuvostossa. Minä 
en nimittäin voi uskoa, että herra valtio
varainministeri olisi pakottanut tai painos
tanut herra opetusministeriä niihin useihin 
su>pif;tuksiin ei•kä hiin niitä olisi voinut mi
mm nähdäkseni tehdäkään, sillä ne ovat 
luonteeltaan senlaatuisia, ettei valtiovarain
ministeri yleensä niissä aloitetta ota. Juuri 
tämä seikka, että herra opetusministeri itse 
on ollut aktiivisesti myötävaikuttamassa 
useihin minun mielestäni tarpeettorniin su
pistuksiin, on mielihaikeudella merkittävä 
ja tämä seikka antaa käsiteltävänä olevalle 

sivistysmenoarviolle osittain taantumuksen!.~ 
sen leiman. 

Minä muistan, kun v. 1926 budjetti il
mestyi, niin sillointm opetusministeri, jona 
oli professori Setälä, leimasi julkisesti oman 
ja oman hallituksensa sivistysbudjetin kato
budjetiksi, koska siitä oli supistettu määrä
rahoja~ missä ·suinkin mahdollista oli, ja 
siitä alkaen tämä nimitys on tullut yleiseen 
liläytärutöön ja Isopii hyvin tähän[dn bu,Cl:;jet
tiin. Juuri se murhaava nimitys, jota mi
nisteri Setälä käytti oman hallituksensa si
vistysbudjetista, osoittaa, että hän oli kat
sonut velvollisuudekseen pitää valtioneuvos
tossa sen puolta, mutta että hän ei siinä ollut 
onnistunut, niinkuin hän itse olisi toivonut. 

Meillä on opetusministereinä ollut itsenäi
syytemme aikana enimmäkseen teologeja ja 
kokoomuspuolueeseen kuuluvia henkilöitä, 
mutta ne ovat minun käsitykseni mukaan 
pulmusia opetusministeri Virkkuseen ver
rattuina, sillä niistä ei ole kukaan suhtau~ 
tunut siksi kylmäkiskoisesti esim. kansakou
lulaitoksen menoihin ja osaksi muihinkin 
kulttuurialoihin kuin hän. Minä en tieten
Idän tahdo moittia siitä, että ilmeiseen val
tiovarojen väärinkäytökseen tai tuhlaukseen 
tartutaan lujallakin kädellä, ja minä en 
myöskään moiti säästäväisyydestä, mutta on 
edellytettävä, että säästäväisyys kohdistuu 
oikeaan ja sosialisesti hyväksyttävään koh
taan. Näin ei ole kuitenkaan läheskään aina 
laita puheenaolevan sivistysmenoarvion. 

Minä otan esimerkiksi VII luvun 21 mo
mentin kohdalla olevan kansakoulujen tun
tipalkkiomäärärahan, josta suoritetaan palk
kiot myöskin jatko-opetuksesta. Tämä mää
räraha on arvioitu 18 milj. markaksi, vaikka 
tänä vuonna on samaan tarkoitukseen osoi
tettu jo 22 milj. ja vaikka, jos kehitys ta
pahtuu samassa vauhdissa, tarvittaisiin ensi 
vuonna minun käsitykseni mukaan noin 24 
tai 25 miljoonaa. Herra opetusministeri 
aikoo siis saada jatko-opetusmenot supistu
maan noin 5-7 milj. markalla nykyisestään. 
Siinä mielessä hän on, kuten tunnettu, edus
kunnalle jättänyt esityksen jatko-opetusta 
koskevan oppivelvollisuuslain säännöksen 
muuttamisesta siihen suuntaan, että mää
rättäisiin minimit, ennenkuin jatkokursseja 
voidaan toimeenpanna. Puheenaolevan mo
mentin perusteluissa lausutaan, että meno
jen pysäys saataneen aikaan tällä tavalla. 
Minä en koske tässä yhteydessä puheenaole
vaan esitykseen, koska se tulee täällä eri-
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tyisesti käsiteltäväksi, totean vain surulla 
sen perspektiivin, joka kansakoulun jatko
opetuksella on edessään, jos herra opetus
ministeri saa aikeensa toteutetuksi ja näin 
laajassa määrässä supistetuksi jatko-opetuk
sen menoja, toisin sanoen pysäytetyksi jatko
opetuksen yleistymisen ja oppivelvollisuu
den toimeenpanon tässä suhteessa. 

Toisena esimerkkinä mainittakoon saman 
luvun 25 momentti eli maalaiskansakoulu
jen avustusmääräraha, johon on ehdotettu 
erittäin tuntuva supistus, koskeva kansa
koulujen kunnossapitoa, kalustusta, tervey
denhoitoa ja ravintomenoja j. n. e. Minä 
en tällä kerralla puhu tätäkään määrärahaa 
koskevasta lakiesityksestä, mutta minä to
tean, että herra opetusministeri on esitystä 
laatiessaan sivuuttanut miltei kokonaan 
ammattiviraston ja opetukselliset näkökoh
dat, eikä ole kiinnittänyt riittävästi :huo
miota oppivelvollisuus1ain menestykselliseen 
·täytäntö'Önpanoon. Hän säästäväisyyden 
merkeissä tahtoo si•irtää kansallmulurasituk
sia valtiolta etupäässä köyhimmille kun
nille, joita kansakoulumen:ot nytkin jo tun
tuva~sti rasitta.vat. Hän tulisi supistamaan 
köy:hien 1koululasten ravinto- ja vaatetus
avustuksia, hän tulisi miltei <kokionaan la
mautt.amaa.n sen virkeän li~kkeen kansa
<koululasten terveydenhoidon alalla., joka 
nykyään on pä•ässyt alikuun. Kuinka suu
reksi na,ma supistukset puheenaolevissa 
mää:rärahoissa nousisivat, ei tällä hetkellä 
kukaan ,,oi arvioida eikä sitä lälhitulevai• 
suudiessa'kaan ole' mahdollista arvioida, 
koska lain täytäntöönpano tulisi riippu-

. maan aset.uksesta ja siis lähinnä ·opetus
ministeristä, jolle tässä. su!hteessa tulisi ai
van liian suuri valta. 

Onko nyt sosialiselta kannalta hyväksyt
tävä köyhäin lasten ja vähävaraisten kun
tain avustuksia supistamalla saada kokoon 
miljoonia, joita olisi käytettävä sotatarvike
tilauksiin. Samalla riittää kyllä avustusta 
sellaisiin tarkoituksiin kuin esim. Suomi
synodin opistolle ja m. m. Helsingin rik
kaille seurakunnille Nikolainkirkon ylläpi
toon. Viimeksi mainittua tarkoitusta Yar
ten on menoarviossa lähes 100,000 markan 
määräraha, joka kulkee vuodesta vuoteen ja 
joka on sinne alkuaan, Nikolainkirkon ra
kennusaikana tullut sen takia, että Helsin
gin seurakunta oli silloin pieni ja köyhä 
eikä voinut pitää yllä näin kallista kirkkoa. 
Mutta nyt ovat Helsingin seurakunnat up- , 

porikkait.a, siellä kohoaa toinen kirkko toi
sensa jälkeen; niitä on suunniteltu kaik
kiaan toistakymmentä. Viimevuotisen tilin
päätöksen saldo teki lähes 40 milj. markkaa. 
Suomen valtio on rahapulassa ja se saa kui
tenkin maksaa edelleenkin tätä apurahaa! 
Eikö olisi aika ja eikö olisi kohtuullista pois
taa menoarviosta tämäkin rahamäärä, jolla 
ei ole mitään oikeudellisia perusteita~ 

1\iaalaiskansakouluj en avustusmäärärahat 
eli VII luvun 17-26 momentti on minun 
nähdäkseni arvioitu yleensä paljon pienem
miksi todenmukaisia menoja. Vaikka otet
taisiinkin huomioon ne Lex Virkkuset, joita 
meillä on kaksikin käsiteltävänä eduskun
nassa, ja niiden mahdollinen hyväksyminen 
joissakin muodoi&'la, niin: tuntuu minusta. sit
tenkin, niinkuin nämä menot olisi arvioitu 
yhteensä ehkäpä 10 milj. markkaa liian pie
niksi. Ainakin on kouluhallitus, joka on 
yleensä näyttänyt arvioivan määrärahojaan 
varovasti, tullut jotenkin tähän summaan 
niissä määrärahoissa, joihin eivät annetut 
esitykset muutosta aiheuttaisi. 

Pienemmistä muutoksista mainitsen lm
vaavana esimerkkinä Helsingin seminaari
kul'ssien lakkauttamisen. Näiden ja Jyväs
kylän kurssien tarkoituksena on ollut val
mistaa ylioppilastietä kansakoulunopetta
jia, ja on yleensä ollut tunnustettua, että 
tätä tietä saadaan erinomaisen hyvää opet
taja-ainesta kansakouluille. Kun opettaja
tarve edelleenkin on tuntuva, ja kun minun 
nähdäkseni kansakouluopettajain valmistus 
on yhä enemmän siirrettävä ylioppilastielle 
ainakin sitä mukaa kuin saamme lkans·a
koulun oppikoulun pohjaksi, joten sekä maa
Iais- että kaupunkilaisnuorisolle tie tasoit
tuu yhtäläiseksi valmistuakseen myös tälle 
alalle, niin mielestäni määrä,rahan pois
taminen, joka ei ole enempää kuin 120,000 
markkaa, on tuntuva tappio kansakoululle 
ja osoittaa väärään suuntaan menevää sääs
täväisyyttä. 

Paitsi kansakoululaitosta tulevat muut
kin sivistyslaitokset kärsimään määräraho
jen supistuksesta, kuten ennen kaikkea yli
opisto, jonka määrärahat ovat tosin jossain 
määrin nousseet, mutta eivät siinä määrin 
kuin yliopiston tarpeet ja ylioppilaitten ta
vaton lukumäärän lisääntyminen edellyttää. 
Jos tahdotaan, että opetus yliopistossa on 
tarpeeksi tehokasta ja ettei ylioppilaitten 
tarvitse odotella pitkiä aikoja ja sen takia 
aiheuttaa itselleen taloudellisia menoja, on 

1 

1 

1 

1 



Tulo- ja menoarvio vuodelle 1931. ·- 10 P. l. 643 

määrärahoja lisättävä. Samalla on myös 
1lpetussalit ja -kalustot saatava ajanmukai
si.ksi, jota ne nykyjään eivät aina ole. Yli
opistolle on tosin myönnetty määräraha lisä
rakennuksen alkamiseen, ja se on minun 
mielestäni ollut aivan paikallaan. 

Erityisen valitettavaa on se 350,000 mar
kan poisto, joka on tehty tieteen ja taiteen 
kannattamiseksi ennen varatusta määrära
hasta, jonka eduskunta vuonna 1927 eli so
sialidemokraattisen hallituksen ehdotuksesta 1 

koroitti 200,000 markalla. Poisto aijotaan · 
nyt korvata raha-arpajaisten voittovaroilla. 
Näistä on eduskunta kuitenkin lausunut, 
että ne on käytettävä täydennykseksi valtion 
myöntämille apurahoille ja avustusten 
jaossa olevain puutteiden ja epätasaisuuk
sien poistamiseksi. Lisäksi jaetaan raha
arpajaisvoittovaroja sekä tieteellisille että 
taiteellisill~ laitoksille ja nykyään myöskin 
urheilutarkoituksiin, mutta tieteellisistä ja 
taiteellisista laitoksista eivät ole läheskään 
kaikki kipeimmänkään avustuksen tar
peessa olleet saaneet riittävää avustusta. 
Nyt ehdotettu poisto tulee aiheuttamaan 
sen, että varsinkin nuoremmat kirjailijat, 
taiteilijat ja tutkijat, joilla ei ole mahdolli
lmutta saada avustusta raha-arpajaisten 
voittovaroista, ;jäävät ilman niitä pieniä 
matkarahoja, joita ennen opetusministeriö 
on voinut jakaa sillä käytettävänä olevasta 
määrärahasta. 

Tässä yhteydessä sopii myöskin sanoa sa
nanen teatterien avustusten jaosta, jossa 
näyttää osittain kuljetun poliittisia linjoja 
myöten, kun nimittäin eräiltä tyiiväenteat
tereilta on vähennetty pieniä summia vas
toin dramaattisen lautakunnan ehdotusta, 
ja vastaavat avustukset on siirretty saman 
kaupungin porvarilliselle teatterille. Onko 
herra opetusministeri ollut itse tilaisuudessa 
siksi perehtymään näitten teatterien taiteel
liseen tasoon, josta avustusten jaon tulee 
riippua, että hän on katsonut voivansa poi
keta dramaattisen lautakunnan ehdotuk
:i'Jesta, vaikka se :On tunnetusti yleensä koet
tanut seurata vain taiteellisia, siis puolueet
tomia nä.kökohtia a:vustuksia ehdottaessaan? 
Pyydän kysyä lisäksi, onko totta, että etsi
väHä keskuspoliisilla on ollut osallisuutta, 
kuten julkisuudessa on mainittu, antaa lau
sunto näitten apurahojen jaossa 1 Jo olisi 
opetusministeriö luisunut alhaiselle tasolle, 
jos sen täytyy taiteellisia apurahoja jakaes
saan turvautua E. K :n lausuntoihin. 

Kuvaavana siitä. nykyisestä kulttuuri- ja 
koulupoliittisesta suunnasta, joka nykyään 
vallitsee, on lisäksi mainittava ne aloitteet, 
jotka eivät ole yhteydessä suorastaan meno
arvion kanssa, mutta joita opetusministeriö 
on tehnyt uskontotuntien lisäämiseksi kan
sakouluihin ja seminaareihin, patukan käy
täntöön ottamiseksi kansakouluissa sekä hä
nen suhtautumisensa äidinkielen edustuk
seen kouluhallituksessa. 

Mitä tulee uskontotuntien lisäämiseen, 
muistutan minä niistä herra opetusministe
rin elokuussa lähettämistä kirjelmistä kou
luhallitukselle, joitten laillisuus silloin he
rätti epäilyksiä sekä kouluhallituksessa että 
sen ulkopuolella, mutta jotka hän diplo
maattisella taidollaan ja pyöreäsanaisuu
dellaan selitti täysin laillisiksi. Minä nyt en 
koske sen enempää tähän laillisuuskysymyk
seen. Tahdon vain todeta, että hän on näissä 
ldrjelmissä ministeriauktoriteetillaan tahto
nut painostaa kansakoulujen johtokuntien 
ja tarkastajain vapaata harkintaa uskonto
tuntien järjestämisessä, johon niillä on oi
keus 1866-vuoden kansakouluasetuksen no
jalla. Niin etevä pedagogi !kuin ministeri 
Virkkunen lieneekin, on hän lapualaisvaa
timuksiaJ:yydyttälikseen ollut altis uhraa
maan pedagogiset näkökohdat eikä kiinnit
tänyt huomiota siihen seikkaan, että uskon
nonopetuksen merkityksenhän täytyy olla 
uskonnonopetuksen laadussa ja sisällyksessii. 
eikä yksistään tuntimiiärässä; sen merkitys 
riippuu tietenkin myös lasten vastaanotto
kyvystä. Kun hän on vaatinut uskonnon
opetukseen entistä enemmän tunnnstukselli
suutta, niin siinäkin suhteessa hän tahtoo 
kääntää kehityksen PYÖI'än taaksepäin. Sa
moin on laita silloinkuin hän äidinkielen 
edustuksen kouluhallituksessa on katsonut 
vähemmänarvoiseksi kuin uskonnon edus
tuksen, vaikka on yleisesti tunnustettu, että 
äidinkielen opetus on kaikkein tärkein ainr 
kouluissa ja että se on perustana muitten 
aineitten, uskonnonkin opetukselle. 

1\Iinä en tässä puhu erityisesti kouluvitsan 
käytäntöön ottamisesta lmnsalmulussa., aja
tuksesta, johon ministeri Virkkunen näyttää 
olevan yhtä mieltynyt kuin hänen ryhmä
toverinsa herra Pihkala pajuvitsan käyttä
miseen poliittisena kasvatuskeinona. 

J\Iinisteri Virkkunen on suuressa puhees
saan ja poliittisessa tunnustuksessaan V aa
sassa muistaakseni viime syksynä esittänyt 
Yaatimuksen muun muassa ·hallitusvallan 
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lujittamisesta ja sen pitkäaikaisuudesta sekä 
sellaisesta ministeriöstä, jossa olisi ainakin 
kolme erityistä presidentinministeriä, nimit
täin ulkoasiain- ja puolustusasiain- sekä, ku
ten hän esitti, esimerkiksi koululaitosminis
teri, sillä hän ei tällöin ole tietenkään aja
tellut opetusministeriä. Mutta minä pel
kään, että jos opetusasiat saavat olla pitem
män aikaa sellaisessa johdossa kuin tällä 
hetkellä, niin me alamme luisua hyvää kyy
tiä niin alas, että ennen pitkää ei tarvita 
opetusministeriä ollenkaan, vaan hänen teh
tävänsä voidaan siirtää esimerkiksi sisä
asiainministerille. 

Ed. E r i c h: Minulle ei suinkaan ole mi- i 
kään mieluisa tehtävä esiintyä tämän pää
luokan kohdalla. :M:utta huolimatta siitä 
suuresta henkilökohtaisesta sympatiasta, 
jota minä tunnen herra opetusministeriä 
kohtaan, ja siihenkin katsomatta, että mi
nulla aikanaan on ollut onni nauttia nykyi
sen opetusministerin erinomaista ja peräti 
humaanisiin kasvatusopillisiin periaatteisiin , 
nojautuvaa opetusta tai ehkä juuri siitä 
syystä minä en voi olla kiinnittämättä huo
miota eräisiin herra opetusministerin vii
meaikaisiin toimenpiteisiin, jotka ovat olleet 
omiaan herättämää11 mitä suurinta hämmäs
tystä ja jotka ovat saaneet osakseen mo
nelta taholta hyvinkin ankaraa arvostelua. 

Noin kunkausi sitten minä rohkenin kan
sanedustajalle kuuluvan oikeuden perus
teella anoa herra opetusministeriitä selitystä 
siitä, millä tavalla hän puolestaan suhtau
tuu Lapuan yhteiskoulun toverikunnan 
kuuluisaan kiertokirjeeseen maan muille to
verikmmille. l\finä halusin myöskin tietää, 
eikö herra opetusministeri jo puhtaasti ope
tuksellisista syistä katsoisi olevan välttämä
töntä antaa tarpeellista huomautusta ja 
ojennusta niille mainitun yhteiskunnan 
opettajille, joiden suosiollisella luvalla var
maankin puheenalainen kiertokirje oli maan 
toverikunnille lähetetty. Herra opetusminis
teri vastasi tähän kyselyyn, mutta tämä vas
taus oli laadultaan peräti hämmästyttävä. 
Minä tahtoisin sanoa, että tuossa vastauk
sessa ei sanottu mitään, mutta siinä puhut
tiin paljon. Rivien välistä saattoi lukea, 
että herra opetusministeri puolestaan suh
tautuu sangen myötämielisesti !Japuan to
verikuntalaisten meidän koululaito'ksemme 
!historiassa kaiketi ennell!kuulumattomaan 
hankkeeseen. :Mihinkään toimenpiteisiin 
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ei myöskään luvattu cyfutyä niitä opet
tajia kohtaan, jotJka siihen mtäärä:ä:n 
olivat väärin ymmärtäneet kasvattajan 
tehtävänsä, että ihe olivat 10masta puo
lestaaru ainakin ·antaneet hiljaisen suos-
tumruksen toverikuntalai,sten toimenpitee
seen. Seuraul.a!et tästä ovat hyvinkin 
pian tulleet näk:yviin. Siihen Lapuanliik
keen kokoukseen, joka pidettiin marras
kuun lopulla, saapui tervehdyssähkösanoma 
eräältä helsinkiläisen yhteiskoulun toveri
kmmalta, ja me olemme lukeneet muutama 
päivä sitten Ajan Sana nimisessä lapualais-
ten äänenkannattajassa, että 2,500 toveri
kuntalaista eri osista maata on suvainnut 
ilmoittaa lapualaisille yhtymisensä I.~apuan
liikkeeseen ja täydellisen kannatuksensa 
liikkeeseen nähden. Valitettavasti näyttäi~ 
siis siltä kuin se päättäväinen ja tarmokas. 
ja kaikkea tunnustusta ansaitseva toimen
pide, johon kouluhallitus ryhtyi Lapuan 
toverikuntalaisten kirjelmän johdosta, ei 
ole voinut johtaa mihinkään tuloksiin. 

:Mutta tällainen asiainmeno on kuitenkin 
mitä jyrkimmä!>sä ristiriidassa koulun ja 
koulukasvatuksen yleh;ten periaatteiden 
kanssa. Minä en luule olevan ainoatakaan 
tunnetnmpaa ja arvovaltaisempaa kasvatus
opillista ajattelijaa, joka ei olisi sitä mieltä, 
että kouluopetus on jyrkästi pidettävä eril
lään kaikenlaisesta politiikasta ja valtiolli
sesta kii'hoitukser,'i:a. ,Jos tåtä latua lähde
tään kulkemaan, niin tullaan hyvin nopear,1.i 
samanlaisiin olosul1teisiin, ,jotka vallitsevat 
venäläisessä j~t italialaisessa koulussa. Mitä 
nimenomaan viimeksimainittuun tulee, niin 
on tunnettua, että fascistiset opetmJministe
rit ovat soluttaneet kouluihinkin erityisiä 
koululasten fascioja, jotta jo aivan mel
keinpä lapsen iässä fascistisen ajattelutavan 
periaatteet saataisiin juurtumaan vastaisiin 
kansalaisiin, ja näiden pikkulasten keskuu
dessa perustettuja fascioja jatkavat sitten 
opp~koulujen ylemmillä luokilla toimivat 
samanlaiset yhdistykset. On aivan turhaa, 
niinkuin tässä yhteydessä näyttää tehdyn, 
vedota isänmaallisuuteen, sillä minun tie
tää:kseni ei meidän tähänastisen kouluope
tt1'ksemme isämnaallisuutta vastaan ole .tä
hänkään mennessä kyetty tekemään miil!
käänlaisia muil3tutuksia. Sikäli knin mei
dän aikaisempi konluo:petu1ksemme on sitC
tän:yt ja vaatinut arvostelua, niin tämä 
kai lähinnä on aiheutunut siitä, että 
kouluopetus meillä viimoisinäkin aikoina 
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mon..essa sU'hteessa on ollut '>"amoi:llinen, 
taantumU!ksellinen, joskus kiihkoisänmaal
linelli ja kiirlrkokansallin;enkin. Oltakoo:n 
suojeluslrunnista mitä mieltä tahansa, minä 
olen aina omasta puolestani pitänyt arve
luttavana seikkana sitä, että nuoren väen 
keskuuteen on perustettu erityisiä orava
komppanioita, merilottia ja muita senkaltai
sia yhdistyksiä, sillä ei kuulu ymmärtääk
seni terveen kasvatuksen periaatteeseen, 
että nuoria ja harkitsemattomia ihmisiä to
tutetaan vallan varhaisella iällä käyttämään 
aseita. Mutta paljon arveluttavampaa on 
luonnollisesti, 'jos sellainen liike, joka IQn 
tallrannut kätensä monilla veriteoilla, jos 
sellainen liike, jo'ka julkl<sesti puolustaa 
rikoksellisuutta,, j:os sellainen liike, joka 
kaikilla ajateltavissa olevilla keinoilla 
~arjaa ja vainoaa t<Oisin: ajattelevia, j.os 
<Sellainen liike, j01ka. oleellisesti 1,akentuu 
suvait.<>emattomuuteen ja toisten ihmisten 
menettelyn ja mielipiteiden tuomitsemiseen, 
jos sellainen liike pääsee vaikuttamaan 
myöskin koulnka:svatukseen. 

Puhemies, koputtaen: Pyydän puhu
jaa pysymään asiassa. 

P u h u j a : 'l'oinen seikka herra opetus
ministerin toiminnassa, joka myöskin on he
rättänyt varsin kiusallista huomiota ja jo
hon minun ryhmätoverini ed. _A.ilio jo äs
keisessä lausunnossaan viittasi, on herra 
opetusministerin suunnitelma ruumiillisen 
kurituksen jälleen käytäntöön ottamiseksi 
kansakouluissa, mahdollisesti myöhemmin 
muissakin kouluissa. Minä tahtoisin erikoi
sesti huomauttaa, että tällaiset menetelmät 
·ovat olleet herra opetusministerin omalle 
pedagogiselle toiminnalle täysin rtuntemat
tomia. Tämä opetus perustui herra opetus
ministerin omaan siveelliseen arvovaltaan ja 
siihen vaikutukseen, minkä tämä teki ka..wa
tettaviin. Niistä ajoista, joihin minä edellä 
viittasin, on kulunut kolmisenkymmentä 
vuotta ja tällä ajalla luulisi ihmisten edis
tyneen ja valistuneen siihen määrään, että 
ruumiillinen kuritus nyttemmin olisi vielä
kin tarpeettomampi kuin vuosisatojen vaih
teessa. On kovin valitettavaa, jos tämä kä
sitys olisi väärä, jos meidän opettajakun
tamme todelhvkin olisi siihen määrään vailla 
puhtaasti siveellistä arvovaltaa, että kävisi 
välttämättömä:ksi turvautua keppiin, pajun
vitsaan, jalkapuuhun ja muihin samankal-

·-----

taisiin kuritustoimenpiteisiin, jotta järjestys 
kouluissa saadaan säilymään. Minä en puo
lestani ole kuullut, että nykyajan koulunuo
riso olisi siihen määrään siveellisesti villiin
tynyt, että tämänkaltainen menettely olisi 
välttämätön, mutta jos sillä tavalla todella
kin on asianlaita, niin syy siihen on etu
päässä juuri Lapuan liikkeen. 

Minun tietääkseni nimenomaan juuri ny
kyinen herra opetusministeri yhdessä kou
luhallituksen arvoisan herra päällikön 
,kanssa ovat täällä meillä harjoittaneet mitä 
voimallisinta propagandaa kuuluisan kasva
tusopillisen ajattelijan ja opettajan Foer
sterin kasvatusopillisten mielipiteiden hy
väksi ja niiden levittämisen puolesta kas
vattajain ja koulunopettajain keskuuteen. 
Sitä ihmeellisempää on, että, vaikka herra 
opetusministeri ollessaan suomalaisen oor
maalilyseon rehtorina itse puolestaan koulu
kasvatukseen sovellutti Poersterin suositte
lemaa koululaisten 'autonomiaa, ikoululais
ten itsehallintoa, joka rakentuu vapaaseen 
ja luottamukselliseen suhteeseen ei ainoas
taan oppilaiden kesken, vaan myöskin oppi
laiden ja opettajain välillä, herra opetus
ministeri nyt kuitenkin katsoo mahdolliseksi 
asettua sille kannalle, että ruumiillinen ran
gaistus jälleen olisi maamm.e oppilaitoksissa 
otettava käytäntöön. Minä rohkenen huo
mauttaa, että juuri mainitsemani kasvatus
opillinen kirjailija, tämän hetken kaiketi 
suurin auktoriteetti omalla alallaan Euroo
passa, toteaa kuinka itsekunnioitus on kai
ken siveellisen uudestisyntymisen perustus, 
mutta kuinka itsekunnioitusta ei voida he
rättää ruumiillisella lmrituksella, koska, 
niinkuin Focrster lausuu teoksessaan ,Schu
le und Charakter", mistä minulla valitetta
vasti ei ole suomalaista käännöstä, joten mi
nun täytyy koettaa kääntää tässä vapaasti 
eräitä sen kohtia: ,Koska ruummlinen ku
ritus vaikuttaa raaistavasti - saksalainen 
sana on vielä paljon voimakkaampi, bru
talisierend - ja häpäi:sevästi - entehrend 
- sekä vaientaa kaJSvatettavissa kaiken 
häNyn tunteen.'' EdelLeen lausuu FQer
ster, ,,,ett'ä se, joka ruumiillisin kuri~ 
tuskeinoin tila1päisellä menestyksellä 'ky
kenee hillitsemään määrättyjä huonoja 
taipumuksia ja virheitä kasvatettavissa, äl
köön unohtako, että hän samalla tappaa 
kunniantunnon ja että tämä myöhemmin 
mitä kohtalokkaimmalla tavalla itse kostaa 
itsensä. ,Jos hammaslää:käri kuolettaa her-
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mon, tli tuska 1hampaassa -enää tunnu -
tämä on kaikki Foersteristä käännettyä -
mutta jonkun ajan kuluttua hammas koko
naan murenee. Samoin on ihmisen laita, 
jota selkäsaunalla koetetaan ojentaa.'' Foer
ster mainitsee eräästä 1500-luvulla eläneestä 
ranskalaisesta Sadolet-nimisestä kasvatta
j.asta ja siteeraa seuraavaa kohtaa hänen 
teoksestaan: ,Sanottakoon heti, että isä äl
köön lyönneillä lastaan rangaisko ja alen
tako lapsen jaloa luonnetta orjan luon
teeksi. '' Vihdoin Foerster käsittelee hyvin 
laajasti ruumiillista kasvatusta nimenomaan 
kristinuskon ja Jeesuksen opin valossa ja 
lausuu m. m. seuraavaa: ,On edelleen ky
syttävä, missä on Jeesus sanaakaan lausu
nut vitsarangaistuksen - minä en tiedä, 
onko tässä kysymys ·pajunvitsa- vai muun
l·aisesta vitsarangaistuksesta - !hyväksi, voi
daanko edes kuvitellakaan, että hän sellaisin 
keinoin tahtoisi johtaa lapsukaisia totuu
teensa." Ja erikoisen paatuneista henki
löistä Foerster edelleen lausuu : ,Ja mitä 
aivan erityisen paatnneisiin ja harhantunei
siin tulee, niin velvoittaahan juuri !uistin
usko meitä siihen, että me yritämme heissä 
jälleen henkiin herättää uskoa korkeampaan 
henkiseen luontoon, emmekä kohtele heitä 
kuin vallattornia eläimiä." 

P u h e m i e s: koputtaa: Kehoitan puhu
jaa uudelleen, että pysyttäisiin asiassa. 

P u h u j a jatkaa: Nämä sitaatit Foer
steristä riittänevät osoittamaan, kuinka kiel
teisesti nykyaikainen kasvatustiede ja sen 
kaikkein etevimmät edustajat suhtautuvat 
ruumiilliseen kuritukseen ja sen merkityk
seen tai, paremminkin sanoen, sen turmiolli
seen vaikutukseen kouluikasvatuksessa, sa~ 
moinkuin muussl:l!kin kasvatuksessa. Minä 
rohkenen vielä huomauttaa, että myöskin 
meidän kuuluisimmat kasvatusopilliset auk
toriteettimme, herra opetusministeri itse, 
samalla tavalla kuin pro:f. Soininen-vainaja, 
pro:f. Lilius, tri Mantere, j. n. e. ovat aset
tuneet jyrkästi kielteiselle kannalle ruumiil
liseen kurituk-;een nähden. Minä en luule, 
että täällä eduskunnassa, varsinaisia lapua
lais-edustajia lukuunottamatta, on monta
kaan, jotka iloitsevat politikoivista koulu
lapsista ja nauttivat niistä pajuvitsoista, 
joiden iskut kenties tulisivat punaamaan 
eräitä heidän ruumiinosiansa. ;Minä olen 
vakuutettu siitä, että sellaiset ajatukset, 

jotka sisältyvät herra opetusministerin mai
nittuun kirjelmään kouluhallitukselle, eivät 
tule täällä saavuttamaan suurempaa kanna
tusta, yhtä vähän kuin ne ovat saavuttaneet 
kouluhallituksessakaan. Mutta kenties herra 
opetusministerin kirjelmä on ymmärrettävä 
niin, että nuo poliittiset harrastukset ja ruu
miillinen kuri täydentävät toinen toisiaan 
eli t. s., että kun koululapset saavat vapaasti 
politikoida, he tulevat niin villeiksi, että hei
hin ei pysty muut keinot - minm1 sallitta
neen siteerata tai viitata meidän draamalli
sen kotimaisen kirjallisuutemme arvokkaim
paan tuotteeseen, jota herra opetusministe
rikin 1on eduskunnatssa siteerannut - että 
heihin ei pysty muut kuin ne radikaaliset 
keinot, joilla ,Nummisuutarien" Martta 
piti kurissa koko huonekuntansa, ei ainoas
taan molempia poikiaan, vaan myös liian 
paljon inhimillisiin heikkouksiin vajonnutta 
miestään. 

Ed. P ä r s s i n e n : Herra puhemies r 
Sen l,isäksi, mitä kaksi edellistä puhujaa. 
ovat asiasta puhune.et, toinen sen taloudel
lisesta puolesta ja toinen sen käytännö1li
sestä puolesta., saa.nen minä vielä käsitellä 
myö.skin opetusala.amme kasvatuso:pilliselta 
kanna,l ta. 

Kansanopetuksen ja kansan taloudellisen 
tilan välillä vallitsee kieltämätön riippu
vaisuussuhde. Niinpä onkin lain,sää,täjäin 
täytynyt tunnustaa., että sekä yleiseen si
vistykseen .että k'a111san:ka.svatukseen uhr'a
tut V[frat ovat itse a.siassa sellaista päii
oman talleitusta., joka aikanaan kantaa mo
ninkert:a:isen koron. Myös on tunnustlettu, 
eWi kas:va:tuksen pyrkimyksenä t'ulee olla 
jalo ja kaunis ihmisyys, eikä matal1a orja
mieli tai toisten etujen kustannuksella pyr
keil.e:vä a!hda:s yksilöllisyys. Tälhä.n pyrit
täessä on yihteiskunnan kasvatus- ja koulu
toiminta. saatava sopusointuun oike•an per
sonallisuuden kanssa ja otettava. avuksi 
kasvatustieteen suur.et saavutukset. Se tie
tää kasvatus- ja opetustapojen edistämistä, 
va·stuksien voittamista uusin humwanisin 
keinoin. Valtava onlliin jo kasvatuksen jtt 
koulun alalla. tapahtunut kehitys sekä me
toodin että työohjelman suhteen. Si.vis
ty.svaltiot, meidänkin maamme muiden mu
kiana, ovat myös aikaansaan.eet kansanope
tuksessa Sluuria ul!konaisia ja talou:dellisi·a 
parannuksia. Nämä paranrnukset ovat pää
asiassa tarkoittaneet vähävaraisen kansa11 
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;ja sen lasten opetusta. On :pyr.itty to
teuttamaan sitä, minkä Amos Comenius, 
tuo merkillinen Pestalozzin. edeltäkävijä, 
llioin 300 vuotta sitten kirjoitti: ,Koulun 
tulee olla . mieluisa paikka, jo~a tarjoaa 
sekä sisältä että . ulkoa suloisen näyn." 
Kansanopetuksella ja sen parantamisella 
on pyritty tasoittamaan sitä eri kansan-
1uokkien v;äliHä v~allinn.utta sivistyksen e'Pä
suhtaisuutta, jOlta Pestalozzi ai!koinaan 
niin voimakkaasti arvosteli verratesSiaan 
yLempien kansanluokkien sivistys1ajtoksia 
loistoasumuksiin j·a alempien kansankerros
ten sivistysoloja akkunattomaan pimeyteen. 
Emme liioittele, kun 1ausumme, että mei
dän vuosisatamme, huolimatta sen ras
kaista kärsimyksistä, on koulualan työsken
telijöille ollut .suur·ta valoisan •aatte,en voit
tokulkua. Siinä on nähty yhdistyvän toi
saalta ihmiskunnan henkisten uudistajain 
ylevät hll!rrastukset ja toisaalta yhteiskun
nan uudestirakentajain pyrkimykset. Ras
kaan ~tieto-opin ja yksipuolisen /hengen ke
hityksen rinnall:e on 'asetettu liikuntakasva
tus ja työopetus, ·pä:änt, sy;dämen ja käden 
sopusointuinen kehittäminen. 

Nämä lausuman.i ajatukset jdhtuvat pa
kosta mieleen, kun tote,aa sen ilmiö,n, eUä 
maassamme äkillisen v,a;ltiollisen taantumuk
sen vaikutukse·stJa uhkaa vaikutusvaltaan 
nousta myös taantumus ka:sv~atuksen ja 
koulun alal1a. Voimme luetella sarjan suu
ria !Il1nutoksia, joita nykyjnen opetusmi
nisteriö pyrkii koulun alalla toteutt;amaan. 
Sel1aisia ovat uskonnonopetuksen lisäämi
nen muiden aineiden kustannuksella, lhalu 
rajoittaa kansakoululapsille nykyjään va
paa.sti annetut •oppikirjat ja kouluviälineet 
harvoille. Samoin halu heikentää j-atko
opetusta ja suuresti supistaa kansakoulu
lasten ravinto- ja vaatetusavustusta sekä 
terveydenhoitoa. Kun muussa käydään 
sää·stäanään, niin olla,an kuitenkin eräissä 
kohdin anteiiaita. Ehdotetaan vitsan pa
lauttamista kansakouluihin. Vielä uhataan 
et<enkin oppikoulujen sisäistä rauhantyö,tä 
pä.ä.stämällä sinne suvaitsem·aton, määrä
'suunrt:ainen, va.lti,ollinen kiihoitus, joka tu. 
lisi nuoriin sieluihin repivästi vaikutta
maan ja avaisi kehkeytymättömän ihmis
hewgen uinuv.at terälehdet ennen aikai-. 
sesti ulkonaiSien maailman raaoille tuulille. 
Meidän täytyy tehdä herra opetusm!iniste
rille kysymys, onko tämä smmnanmuutos 
-koululaitokseen nä:hden t·arkoin perusteltu, 

vai eikö se johdu tunnetusta lapualais
painostuksesta. Ja me jatkamme, eik'ö ole 
viisaampaa antaa koulun raUihassa kehittää 
ja suorittaa niiden yleisten henkisten ar
vojen viljelemistä, jotka rrnaailmansota seu
rauksineen tuhosi. 

Katselkaamme lyhyesti kohta kohdalta 
'herra opetusministerin eihdoUamia muutok
sia. Onko aihetta vaatia tietopuolisten ai
neiden supistamista ja uskon,totuntien li
säämistä. Eikö uskonnonopetus nykyisessä 
mielessä on ennenkaikkea moraaliopetusta, 
jonka tulee saada tukea toisista oppiai
llieista, ja jota ei pidä eristää dogma~atti
seen yksipuolisuuteen, ja eikö juuri raa
matunhistoriankin monia kirjoituksia aleta 
ymmärtää enemmän opettavina vertaus-
1mv'i,na, ettei niiden sisältö joudu esimer
kiksi luonnontieteen kanssa ristiriitaan. 
Eikö kaiken opetuksen tule olla kasvatta
vaa ja voidaanko siis väheksyä muitten 
oppiaineiden opetusta yhden oppiaineen 
kustannukseHa. Eikö koulutyön kokonai
suudessaan tule muodostaa uudlen ihmisen 
henkiselle olemukselle sivoeellistä pohj.aa ja 
sopusointua. Eikö siis ole pyrittävä ai
van toista tietä, kuin opetusmiTIJisteri Slllun
nittelee, kansanluonteen kasvatukseen, se 
on kokonaiskasvatuksen ja kokonaisopetuk
sen syventämisen kautta, kasvatuksen pää
maaran valaisemisen j,a kasvattaja ja. 
opettajavoimien yhä jatkuvan ·kehittämi!Sen 
'kautta. Tähän ovat aineksena oppiaineet 
yleensä ja opettajain henkinen valveutu
neisuu's ja harrastus. Se s,aa virikettä opet
tajain jathwain opintojen, itseopiskelun, 
opettajalmkousten ja OP'eUajain ja vanihetm
pa.in kokousten kautta. Sen pyrkimyk.sen 
kannustimen.a on rakkaus lapseen, rakkaus 
koulutyöhön. 

Tämän valossa esiintyy va.1~sinkin ruu
miillisen kurin palautJ;aminen. kansakou
luun kasva.tusopillisena erehdyk:senä ja pa
laamisena entisiin vuosisatoihin. Suomen 
kansakoulun isä Uno Cygnaeus lausui ruu
miillisesta kuri'sta : ,Kaikkein vähimmin on 
käytettävä vitsarangaistusta, sillä opetta
jan on hallittava koulussansa silmäyksel
lään eikä pampulla." Sellaiset kasvatus
opin miehet, kuten Rousseau, Montaigne, 
.Schlei,ermacher ja Ziller vaativat ruumiil
lisen kurin Jmkona.an kouluista poistetta
vaksi, myös Locke, Pesta1ozzi, He:vbert ja 
Natorip pitävät sitä arveluttavana, koska 
siihen turvautuessa ei kasvattajaa ohjaa 
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rakkaus, vaa.n kii•vastns, viha ja kitrkku. 
Filosofi Kant myös varoitti sitä yleistä
mästä, joten ei nuoressa sielussa syntyisi 
orjan luonnetta, ja Fidht·e lausui: ,Väli
kappaleena kasvatuksessa hyvään ei kuritus 
ole kultiv.eer.aavaa ja ihmistä siv"'istä'Vää.'' 
Jo edellinen puhuja viittasi F·oersteriin. 
Hä:n lausui m. m. seuraavasti: ,Kuinka 
moni jalo ·hevonen tul"meltuukaan sivisty
mättömä,n j,a raan ratsasta.jan !käsissä ja 
kuinka monet ka.svatta•jat kdhtelevatkaan 
kasvatettaviansa, kuin kärsimättö.mät talli
rengit jalo ja hevosia.'' Teoksensa toisessa 
kohdassa hän 1ausuu, .että ruumiillinen ran
gaistus maistaa ja häpäisee •Sielua. 

Sen li·säksi, että ruumiillinen kuritus on 
lapseen kohdistuvaa ulkonaista julmuutta, 
ei se herätä eikä edistä lapsen hengen hy
viä •voimia ja taipumuksia, vaan paisuttaa 
hänessä valheellisuutta, vinaa, kammoa ja 
tylsää haluttomuutta. Muissa oppilaiss•a 
se synnyttää halveksinta•a. Suuret kasvat
tajat tai kasvatuSiopin tuntijat myöntävät, 
että kasvatuksen päinvastQin tulisi vedota 
lapsen lkunniantuntoon ja harrastukseen, 
sen tulisi saada häntä harj·oitta.maan itse
kasvatusta ja itsehaHintaa. S•en tulee ot
taa lukuun lapsen olosuhteet. Ehkä ei lap
sen va.n!hemmiUa ahertaessaan työssä kodin 
ul:kopuolel1a Die. aikaa e.nsink·än seurustella 
lapsensa kanssa, vaan on lapsi joutunut 
huonon :ympäristön opetettav;aksi. 1\'Ioni 
työläislapsi •ei näe vanhempiaan kuin 
.aamulla tai il1alla. Eikö huonosti ravitnn, 
puutteellisissa vaatteissa ja jalkineissa vär
jöttelev:än lapsen, joka kenties .vielä .on 
väsynyt pitkästä koulumatkasta, la•psen, 
jonka koti on huolten ja puutteen pimit
tämii, ei•kö hänen ole ihana tunt<ea, että hä
nelle .on varattu yksi valoisa onnellinen 
paikka., se on koulu, joka !hänen hyväänsä 
vaalii. Eikö opettajan ihyvyys, tunno1li
suus ja kär,sivällisyys ole suurin ka~'Vatus
tekijä, jonka rinnalla vitsa Dn hapeäksi. 
Tunnen paljon opettajia, puolueettomia 
tahi porvarillisia opettajia, jDtka ajattele
vat näin, ja joiden uhrautuva työ on hei
dän oppilastensa muistossa. Tuhansien 
Suomen kansakouluopettajien ja !hiljaisten 
ja V·aatimattomien opettajatta.rien syvin 
kasv;atusohje on ollut ja on: ,,Kasvattaj•a, 
kasvata itseäsi". Ja nämä opettajat eivät 
tahdo ruumiillista kuritusta kouluihin. 
Puhun •heidän puolestaan, sillä ol•en ·varma, 
·että enin osa maamme ikansakoulunop.etba-

jista •pitäisi itselleen alentavana, etti1 heille 
annettaisiin tehtä.väksi pahantapaisten las
ten kuritus. Vallitsevien lakien noj•alla 
voidaan ja tulee n. s. pahantapai-set 1apset 
erottaa kasvatuslaitokseen erikoish·uolooon. 
Tavallinen kansa:kou1u ei ole. heitä varten. 

Toisessa yhteY'dessä tul-ee käsiteltäväksi 
hallituksen lakiesitys kansakoulukustannus
ten supistamiseksi, sivistysvaliokunta enem
män kuin monet porvarilliset tunnetut lkou
lua1an thentkilöt, ei ole siihen yhtynyt, joten 
hallituksella on .syytä luopua yrityksestä 
huonontaa kansakoululasten aineellista wvus
tusta. Huolestuksella katsovat maamrrne 
vähävaraiset ty'ötä tekevät lkansanainekset 
eduskunta<an ja hallitukseen ja erittäin 
arasti koskee :heihin lastensa kohtalo. Heil
lekin :]mvast•uu toiveena. onnellisuus, hyve, 
·v~lpittömyys ja viisaus nuorison kasvatuk
sen •päämääränä. Me emme kyllin pairoolla 
v,oi lausua suuren kasv•a:ttajan totuutta, että 
siswinen ihminen :on kasvatetta:va tai pa:rem
min sanoen sille tulee varata tilaisuus kas
vamiseen., Siinä onkin kouluty'Ön paino
piste, vitsa ja nälkä sen sijaan ovat surnlli
SClL orj,alm.svatu'kscn symibooli. 

Täällä eduskunnassa on sellaisia, jotka pu
hnvat varojen lisäämisestä sotavarustuksi~n, 
mutta. ovat valmiit tinkimä;än, kun on kysy
mys sivistysmäärärahoista ja kans,aJkoulu
l,asten lk!ouhntkäynnin ,a,vustamisesta.. Hei
dän 'bulisi muistaa kaltoin ka&'Vatetun Kul~ 
lervon tarinaa. Eikö vitsa looulussa koulu
keitto•jen ja oppikirjan asemasta ·ole kiJVJi 
'kansan lasten leivwssä? Isärumaallisiksi it
seään kerskuville sanomme, että ·parhainta 
isänmaallisuutta on suurten syvien rivien 
•kasvatuksen, sivistyksen ja taloudellisen ti
lan kohottaminen. 

Toivomme hartaasti, Bt.t:ä opetusminis
terin p.a.lvehrkset taantumusmieliselle suun
nalle rajoittuvat alkuunsa ja että 'koulu
laitoksen työskentely pääsee kulk~maan 
rauhallista. suvaitsevaisuuden uomaa sekä 
niin, että siinä myös työtä teke'Vän luokan 
lasten erikoiset tarpeet tyydytctään. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Herra 
puhemies ! Pyydän saada torjua kaikki ne 
hyökkäykset, joita täällä on tehty minua 
vastaan. Edelliset puhujat, lukuunotta
inatta. ed. ,K,alliakoskea, ovat kaikki liikku
neet s&massa rintamrussa, jonka tarkoituk
sena Dn päi:tstä :minun kimppuuni. On tieten
kin tällaiselle •lmuHjakunna11e :mielen:kiin-
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toista olla todistamassa, miten aikaisempi 
-opetusministeri käy sen kimppuun, joka 
tänä hetkenä on joutunut 1ähän, u:nuut.oin 
sangen väihän Jmdeilldittavaan asemaan. 

Mehän olemme, ed. Ailio ja minä, molem
mat tietääkseni koko sävyisiä miehiä, jotka 
hyvin tulemme toimeen myöskin toistemme 
kanssa, saatammepa olla yhteistoiminnassa
kin monilla eri aloilla. Kumminkaan ei 
käy kieltäminen sitä, johon ed. Ailio myös
kin itse viittaa, että meidän elämämme ja 
toimintamme suunnassa on kyllä melkoista 
eroavaisuutta ja että tämä tietysti tulee nä
kyviin myöskin meidän toiminnassamme eri
tyisesti silloin, kun suuret elämän- ja maail
mankatsomuskysymykset määräävät toisen 
tahi toisen toiminnan. Juuri ne asiat, jotka 
ed. Ailio ja muut arvoisat puhujat - ed. 
Kalliokoskea lukuunottamatta - ottivat pu
heeksi, ovat todistuksena siitä, mitenkä me 
myöskin virallisessa ja vastuunalaisessa toi
minnassamme liikumme elämän- ja maail
mankatsomuskysymysten pohjalla. Silloin 
ei voida välttää, että me tapaamme toisemme 
taistelunrintamassa, siinä meidän täytyy, 
kukin uskollisena vakaumuksellemme, seisoa 
toisiamme vastaan. Pyydän esitykseni lo
pulla erityisesti palata niihin kysymyksiin, 
jotka ed. Ailiokin mainitsi puheensa loppu
puolella,, mutta tahdon, ennenkuin sen• teen, 
tehdä eräitä reunamuistutuksia niihin lau
suntoihin, joita ed. Ailio esitti tulo- ja me
noarvioesityksen ja valtiovarainvaliokunnan 
mietinnön erinäisiin momenttikohtiin. Saa
nen mainita, että ed. Kalliokosken esittämiä 
näkökohtia minä, niinkuin hän itsekin viit
tasi, vcoinen kosketella toisessa yhtey
~essä. Tämä on oleva sitä sopivampaa mi
nulle, kun meidän ajatuksemme monessa 
kohden kulkevat samaan suuntaan; näin ol
len tällä kertaa sivuutan ed. Kalliokosken 
lausunnon. 

Mitä nyt hallituksen esityksen 10 pääluo
kan erinäisiin kohtiin tulee ja siihen, että 
nykyinen opetusministeri siihen olisi erityi
sesti painanut taantumuksellisen leimansa, 
niin tämä syytös on väärä sekä yleisesti että 
myöskin', yksityi~kohtaisesti katsqen. 

Ed. Ailio sanoi itse .olevansa mukana estär 
mässä niitä väärinkäytöksiä ja tuhlauksia, 
joita epäilemättä on esiintynyt, kun kunnat 
ovat valtiolta vaatineet niitä suuria avustuk
sia, joita ne lain mukaan ovat oikeutetut 
.saamaan. Ed. Ailiokin on mukana kaikkea 
tervettä säästä1väisyyttä toteutta,massa 

myöskin kansakoulubudjetin sisällyksen 
suhteen. Mutta ne esimerkit, jotka hän 
täällä mainitsi VII luvun erinäisiltä momen
teiltä, selvästi osoittavat, mitenkä väärä hä
nen minuun kohdistettu syytöksensä on. 
Minun tehtäväni budjetin näiden kohtien 
selvittämisessä ja myöskin sen esityksen, 
n :o 48, antamisessa, joka eduskunnalle esit
tää uuden ohjelman valtionavustusten jaka
miseksi näillä kohdilla, on ollut kehittää ja 
panna täytäntöön sitä aloitetta, jonka edus
kunta aikaisemmin ja edellinen hallitus 
eduskunnan päätöksen johdosta on tehnyt. 
Oli opetusministerinä kuka tahansa, ed. Ai
lio tahi minä tai joku kolmas, niin jos to
della ryhdymme eduskunnan lausuman toi
vomuksen mukaan uudelleen järjestelemään 
tähän kuuluvia, kokolailla vinoon menneitä 
asioita, olen varma siitä, että kaikki opetus
ministerit joudumme suunnilleen saman
laatuisiin lainmuutoksiin, kuin mitkä nyt 
,eduskunnalle on esitetty. (Vasemmalta: 
Minkä johdosta vinoon?) Ehdotettua suun
taa meidän varmasti täytyy kulk{)a. Jos 
edusklmta tällä kertaa hylkää hallituksen 
esityksen ja jos kävisi, niinkuin ed. Kallio
koski arveli, että hallitus, joko nykyinen tai 
joku seuraava, piakkoin eduskunnalle tuo 
toisen esityksen asiassa, minä olen varma 
siitä, että pääasiassa ehdotukset lainmuutok
siksi tulevat kulkemaan samaan suuntaan 
kuin ne, mitkä nyt on esitetty. Niiden täy
tyykin kulkea samaan suuntaan siitä syystä, 
että meillä nyt on, sen tutkimuksen nojalla, 
joka eduskunnan toivomuksesta on suori
tettu, tosiasiallinen, numeroilla ja muilla 
tosiseikoilla · varmennettu pohja, jolla 
voimme liikkua näitä asioita selvitelles
sämme. Tämä yleisesti tästä kohdasta sa
noakseni. 

Kun ed. Ailio sitten ottaa puheeksi VII 
luvun 21 momentilla tuon 18 milj. markan 
suuruisen määrärahan, josta m. m. tunti
palkkiomäärärahat ja jatko-opetusmenot 
suoritetaan, niin pyydän viitata siihen, mitä 
ed. Kalliokoski juuri tästä momentista sa
noi, mielestäni pääasiassa kylläkin oikein. 
Tämän momentin kohdalla varmasti voimme 
.staad!a terveeliisiä säästöjä syntymä!än mil
lään tavalla vaarantamatta itse jatko-ope
tusta ja myöskään loukkaamatta yläkoulun
u:wettajien oikeutta saada lisätuntipalkkioita 
sellaisesta työstä, josta he ovat oikeutettuja 
saamaan sellaista. Jos tänä vuonna tämä 
määräraha, niinkuin ed. Ailio ilmoitti, on 
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j0 ylitetty 4 milj. markalla, niin sehän 
osoittaa, että käymässä on sellainen kehitys, 
joka lopulta on kestämätön, sillä ei ole nor
maalia, että jatko-opetus ja tuntipalkkiome
not, varsinkin jatko-opetus, joka vielä on 
niin muodostuksen alainen ja niin alkuas
teellansa, kuin se todella meidän maaseu
tukansakouluissamme on, tästä huolimatta 
vuosittain nielevät vain yhä suuremmassa 
ja suuremmassa määrässä lisääntyneitä me
noja. Ei ole tässä, ed. Ailio, kysymys ke
nenkään ihmisen tai viranomaisen taantu
muksellisuudesta taikka toisaalta edistys
mielisyydestä, vaan siitä, että järjen ja to
dellisten olojen vaatimusten mukaan tämä 
asia on parannettava. 

Tulemme sitten tärkeään VII luvun 25 
momenttiin, joka 11äissä säästäruispyrkimyk
sissä muodostaa aivan keskeisen kohdan. 
Minä en tässä yhteydessä kiinnitä huomiota 
siihen moitteeseen, että olisin erityisesti si
vuuttanut ammattiviraston tätä koskevan 
esityksen valmistamisessa. On valitettavasti 
kyllä tosiasia, että ammattiviraston jäsenet 
ovat ainoastansa jonkun päivän kuluessa 
voineet tutustua siihen luonnokseen, mikä 
oli va1mistettu hallituksen esitykseksi. Ikävä 
kyllä ei ollut mitään mahdollisuutta myön
t~ä hallitukselle, ei myöskään ammattiviras
tolle pitempää aikaa. Minään kunnia-ar
kuuskysymyksenä tätä ammattiviraston ei 
millään tavalla pidä käsitellä. Ei ole ollut 
pienintäkään tarkoitusta syrjäyttää taikka 
sivuuttaa ammattiviraston asiallisuutta ja 
pätevyyttä esityksen valmistamisessa, mutta 
olotila, minä sanon pakkotila, missä olimme, 
johdatti siihen. Jos yleensä oli mahdollista 
saada esitys ajoissa eduskunnalle, niinkuin 
se minun mielestäni oli välttämätöntä, niin 
emme voineet menetellä muulla tavalla, kuin 
millä meneteltiin. 

Väärä on ed. Ailion s;yytös, että se uusi 
ohjelma, joka esitetään hallituksen esityk
sessä tällä momentilla olevan suuren, 50 
milj. suuruisen määrärahan uudeksi järjes
tämiseksi tähtäisi siihen, että menot siirret
täisiin erityisesti köyhimpien kuntien kan
nettavaksi ja että erityisesti ravinto- ja vaa
tetusavun antamisessa köyhiltä oppilailta 
koetettaisiin rajoittaa sitä oikeutta, mikä 
heillä on valtion ja yhteiskunnan puolelta 
saada tehokasta apua silloin, kuin he apua 
todella tarvitsev·at. Min'ä jyrkästi torjun 
tämän €d. Ailion syytöksen. Koko mi
nun se'kål inhimillinen että pedagoginen 

katsantJokantani nousun mitä jyrkimmin 
tällaista yrittämistäkään vastaan. Mutta 
minun on sanominen, että ne yksityis
lkoihta.iset ehdotukset, joita hallituksen 
esi,tyk:seen liittyvässä asetusehdotuksessa 
telhdään ja j1oita perustellaan hallituk
sen esityksen :perusteluissa, kaikiki ovat 
sellaisia, että niitä ei voi ennakolta teoreet
tisesti punnita, vaan täytyy lähteä itse elä
män ja toiminnan käytännössä niiden sopi
vaisuutta ja pitoisuutta punnitsemaan. Ei 
kukaan voi ennakolta valmistaa sellaista esi
tystä tämän avustusohjelman uudistami
seksi, josta saattaisimme sanoa, että se ei 
olisi jonkun ajan kuluttua, sanokaamme 
vuoden, ehkäpä jo puolen vuoden taikka pi
temmän ajan, yhden kerran tahi useampia 
kertoja uusittava. Olen vakavasti sitä 
mieltä, että päästäksemme yleensä alulle 
meidän täytyy rohkeasti lähteä toteutta
maan tätä ohjelmaa ja antaa sitten käytän
nön ja saavutetun kokemuksen meitä ohjata 
ja opettaa, tal'kalleen pitäen silmällä sitä, 
citä se todellinen kan1san si vistämisen sekä 
v;ähäväJkisten ja köyhien yhteiskuntakerros
ten ja erikoisesti näiden kerrosten l>asten 
ja tulevan sukupolv>en av;ustaminen myös
kin v,altion puolelta., mikä on välttämätön, 
ei välhennvr, vaan että s·e pysyy niissä ra
joi,ssa, jotJka oikeita ja kohtuullisia ovat. 
Tämä tästä. 

Ed. Ailio ottaa sen jälkeen puheeksi 
eräitä pienempiä kohtia budjetissa, joissa 
hän myöskin on huomaavinansa nykyisen 
opetusministerin taantumuksellista ja mus
taseinäisyyttä. Hän pitää pahana sitä, että 
on ehdotettu, että Suomi-Synoodille tämän 
Suomi-opiston tukemiseksi Amerikassa nyt 
ensi kertaa Suomen valtion puolelta, sen jäl
keen kun tämä suomalainen oppilaitos siellä 
on 40 vuotta ollut olemassa, annettaisiin se 
tunnustus ja avustus, että siihen valtion va
roilla perustettaisiin suomenkielen ja koti
maisen historian lehtorinvirka. Kyllä tämä 
ehdotus minun mielestäni - katseli sitä 
kansalliselta tahi siirtolaisuuden tahi suo
malaisuuden kannalta - on niin oikeutettu 
kuin mikään olla saattaa, ja kyllä minua on 
kummastuttanut, että tämän määrärahan 
myöntämistä vastaan on vastalause löydet
tävissä valtiovarainvaliokunnan mietinnössä. 

Sitten hän mainitsee Helsingin Nikolain
kirkon ylläpitämisen. Minä en tiedä, onko 
siinä tulo- ja menoarviossa, jonka ed. Ailio 
aikoinaan ministerinä eduskunnalle esitti, 
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tämä määräraha jätetty pois. (Eduskun
nasta: Ei ole!) Ei se ollut jätetty pois siitä 
syystä, että sitä ei voida jä"'ttää pois. Se on 
tämän asian salaisuus. Koko kysymys Ni
kolainkirkosta on sekä historiallisesti että 
oikeudellisesti vielä selvittämätön. Kun ed. 
Ailio sanoo, että tämä kirkkko on Helsingin 
rikkaitten seurakuntien kirkko, niin sekin 
on kysymys, joka on selvitettävä. On myös
kin olemassa vakava mielipide, että siihen 
on valtiovallalla suuri osuutensa; vaikka 
tätä kysymystä o-n historiallisesti tutkittu, 
siihen ei vielä ole ratkaisevaa vastausta an
nettu. Tämänkin takia tämä pienehkö mää
räraha Nikolainkirkon ylläpitämiseksi on oi
keutettu, ja toiseksi siitä syystä, että se on 
ainoa kirkko Suomessa, jota valtiovalta vi
rallisesti käyttää, silloinkuin se kirkkoa tar
vitsee. 

Minua ilahdutti, että ed. Ailio ei sentään 
huomannut minun taantumuksellisuuttani 
siinä, että olen tehnyt ja myöskin saanut 
tässä esityksessä hyväksytyksi sen uuden eh
dotuksen, että kun Suomalaisen Kirjallisuu
den Seura tulevan vuoden maaliskuussa 
täyttää 100 vuotta, tämän seuran suuren 
isänmaallisen työn tunnustukseksi valtion 
varoilla perustettaisiin seuran suurten ko
koelmien hoitamista ja järjestämistä varten 
kaksi vaatimatonta akateemikon virkaa. 

Kun ed. Ailio sen jälkeen mainitsee, että 
VII luvun momenteilla 17-26 olevat mää
rärahat on arvioitu pienemmiksi kuin mitä 
ne todellisuudessa ovat, ja että nämä ,Lex 
Virkkusetkaan" - jonka nimen minä kuu
len ensi kertaa - eivät voi tätä arvioimista 
parantaa, niin minä tässä tilaisuudessa en 
ilcykene ryhtymään enempään v'ä:ittelyyn ed. 
Ailion kanssa. Olen kumminkin asiantunti
joitten kanssa myöskin kouluhallituksessa 
neuvotellut mahdollisuuksista, kuinka pal
jon voidaan näitä menoja jo tulevan vuoden 
budjetissa rajoittaa; olen tullut siihen käsi
tykseen, että, edellyttämällä, että hallituk
sen toimenpiteet lainsäädännön muutoksiksi 
tulevat eduskunnassa hyväksytyiksi, on 
syytä edellyttää, että nämä arviot tulevat 
toteutetuiksi. Mutta kyllä olen valmis myön
tämään, että tässäkin kohden tietysti olem
me kokeilujen edessä. 

Kun hän sitten moittii minua siitä, että 
minun pahuuteni näyttäytyisi myöskin Hel
singin seminaarikurssien lakkauttamisessa, 
niin tämä aloite ei ole mitenkään minun, 
vaan se minun tietääkseni on asianomaisen 

viraston aloite. Eikä hän liene oikeassa 
siinä, <etbä opetta.jatarvB on tuntuva; nythän 
eduskunnalla juuri on käsiteltävänä laki
ehdotus, jonka tarkoituksena on saada lukui
sia opettajia lll!kkautuspalkalle. Minulla ei 
kumminkaan nyt ole täällä mukanani Hel
singin seminaarikurssien lakkauttamista 
koskevia asiakirjoja, niin että minä pidätän 
itselleni mahdlollisuudenr huomenna toisessa 
yhteydessä selvittää tämän kysymyksen, jos 
se lisäselvitystä tarvitsee. 

Kerrassaan väärä on myöskin ed. Ailion 
syytös, että tässä budjetissa yliopiston toi
vomukset olisivat millään tavalla syrjäyte
tyt. Yliopiston budjetti on valmistettu täy
dellisessä yhteisymmärryksessä yliopiston 
korkeimpien viranomaisten kanssa ja halli
tus on koettanut auliisti täyttää kaikkia 
niitä toivomuksia, joita yliopiston puolelta 
on pidetty välttämättöminä tässä budjetissa, 
samalla kun tyydytyksellä on mainittava, 
että myös yliopiston viranomaisten taholta 
on tullut ilmi selvä käsitys siitä, että yli
opistonkin täytyy tällä kertaa toivomuksis
saan rajoittua. Että valtiovarainvaliokunta 
011 siitä määrärahasta, jonka hallitus esitti 
yliopiston välttämättömien lisärakennusten 
suorittamiseksi, pyyhkinyt 2.5 miljoonaa, 
mielestäni on ikävä; jos eduskunnalla olisi 
mahdollisuutta korjata tämä kohta, niin se 
olisi korjattava. Odotan, että ed. Ailio ai
nakin tässä toivomuksessa on minun kans
sani samaa mieltä. 

Kerrassaan väärä on ed. Ailion selitys 
350,000 markan määrärahan pyyhkiruisestä 
tällä kertaa menoarviosta, sen määrärahan, 
joka on osoitettu tieteen ja taiteen kannat
tamiseksi. Samalla kuin se on pyyhitty, 
näet on pidetty huolta siitä, että täsmälleen 
vastaava määräraha juuri niihin tarkoituk
siin, joita tämän määrärahan avulla on edis
tetty edelleenkin on olemassa. Kun kävi 
ilmi, että arpajaisvoittovarojen määräraha 
tulisi tulevana vuonna nousemaan enem
mällä kuin 2 milj. markalla, oli mielestäni 
vallan luonnollista ja sopivata, että ainakin 
tällä kertaa nämä 350,000 markkaa ehdotet
tiin suoritettaNiksi siitä lisäyiksestä, mikä 
tuHaan sa.amaan arpajaisvoittovaroissa; ra
hojen käyttö tulee olemaan juuri se, jota 
ed. Ailiokin toivoi. Olen aina suosinut nuo
risoa ja nuoria yrittelijöitä, olen eniten 
iloinnut siitä, milloin olen voinut toisessa 
tai toisessa tilaisuudessa olla nuorten eteen
päin pyrkivien ihmisten tukena, joko kirjai-
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lijoitten tai tutkijain tai taiteilijain tai kei
den tahansa. Jos eduskunta hyväksyy ne 
perusteet, joilla hallitus on tämän 350,000 
markan määrärahan toil.saalta iPYYhkinyt, 
toisaalta kumminkin asetta.en toisesta mä'ä
rära'hasta täyden korvauksen pyyb.ityn ti
Jalle, .niin näitä avustuksia tullaan frwita
maan t'äysin samall:a tavalla kuin aika~sem
minkin, erityisesti nuorten eteelllpäin pyrki
V'ien kirjailijoiden ja tutkijain edesautta
mi:seksi. 

Teatterien avustusten jakoja ei ole toimi
tettu mitään poliittisia raiteita myöten. On 
hiukan poikettu asianomaisen lautakunnan 
tekemästä ehdotuksesta silmälläpitäen sitä, 
että se taidelaitos täällä pääkaupungissa, 
joka on erikoisen ahdistetussa asemassa, 
olisi voinut saada hiukan enemmän, kuin 
mitä asianomainen lautaktmta sille ehdotti. 
Halua olisi ollut antaa tälle taidelaitokselle 
runsaastikin enemmän, sillä se on vaikeassa 
asemassa, mutta mahdollisuutta ei ollut. 
Mutta kyllä jaossa ·On ollut eräs periaatekin 
näkyvissä, ei millään tavalla poliittinen, 
vaan se periaate, että •on pidetty oikeana 
näitä avustuksia vastaisuudessa koettaa hoi
taa sillä tavalla, että suurempia avustuksia 
keskitettäisiin sellaisille laitoksille, joita to
dellakin voi nimittää taidelaitoksiksi, mutta 
että pienten avustusten siroittelua sinne 
täJnne ympar1 maan ei olisi suosittava., 
vaikka tämäki!Il ti-etjl!Sti itsessänsä saattaisi 
{)Ha tervetullutta, mutta ·se ei kuitenkaan 
minun ymmärtääkseni ole sopusoinnussa 
niiden 'ta:rkoitusperien kanssa, joita näillä 
määrärahoilla koetetaan saa.vuttaa. On ol
lut myöskin toinen näkökohta esillä, nimit
täin se, että kun nyt jo on erinäisissä pai
koin pyrkimystä yhdistää kaksi pientä. ja 
kituvaa teatteria jossaki:n kaupungissa yh
deksi, Porissa on jo sellainen yritys pää
tettylkin, niin tällaisia J1hteenliitty.misi1ä .on 
koetettu erityi·sesti avustaa. Ymmärtääk
seni tällainen menettely osoittaa vallan ter
v.että ja oiikeata suuntaa. avustusten jalka
misessa. 

'Tässä Yhteydessä ed. Ailio kysyi, onko 
totta., että EKP. on .antanut [ausUJll,tonsa 
apuvarojen jaossa. Ei se ole mi:tä:än I.au" 
suntoa avustusten jaosta antanut, mutta 
kun oli parissa kohden epäselvää, oliko 
asianomainen laitos vielä kommuniS'tiTIJen, 
niinkuin se .aikaise'lllilllin oli, on otettu siitä 
selkoa ja. ·Oli tyydyttävruä, kun ilmoitettiin,, 
että sosia:lidemiO'kraatit ovat vallanneet jon-

kun .aikai~WJ.min kommunistisen la.itokscn 
ja voivat saada avustusta. 

Sitten tu1en näihin suurempiin !kysymyk
siin. MinUJll suuri vi'kani ed. Ailion ja 
myösikin toisten arvoisien .puhujien, ed. 
Eri:ooin j.a Pärssisen ja ehlkä jonkun nel
jännenkin tmielestä on .se, että minä ,oiJ.en 
viime kesänä tehnyt uskonnonopetuksen 
järjestämiseksi kansakouluissa ja sCilllinaa
reissa aloitteita, jotka ovat arutaneet niin 
paljon pu:heenaihett.a, että minä 'olen p.a
tukikalliasvatuksen kannalla ja :että miniä 
kouluhallituksen lkouluneuvoksenviran täyt
tämisessä en ole ikiinnittänyt huomiota äi
dinki:elen opetulksen tarpeisiin. 

Mitä ensinnäkin ensimmäisen kysymyk
sen, näiden kouluhallirtullisen suosiollisella 
välityksellä kansakouluntarkastajille ja kan
sakoulujen johtokunnille lähetettäviksi ai
jottujen kiertokirjeiden laillisuuteen tulee, 
niin siitä voivat keskustella ja väitellä ne, 
joilla siihen on halua. Minä olen virallisesti 
omasta tpu:olesta.nli jyrkästi torjunut sen 
epäilyksenkin, joka on lausuttu, että kir
jeissäni mitään laittomuutta ilmenisi, mutta 
minun tarkoitukseni eivät ole olleet muo
dollisia, vaan ne ovat olleet asiallisia. Niin 
pian kuin esim. kouluhallituksen puolelta 
tehdään alistus siinä tarkoituksessa, ei'kö 
jonkun sanamuodon, kun esim. sanotaan, 
että kiertokirje on saatettava asianomaisten 
tietoon ja noudatettavaksi, eikö tämän ehkä 
epäilyä herättäneen sanamuodon sijasta voi
taisi käyttää jotakin toista, niin se tapah
tukoon mielelläni minun puolestani. Jos 
joitakin muodollisia loukkauskiviä 10n ole
massa, niin minä heti vieritän ne pois, sillä 
.asiahan on tässä tärkein. (Vasemmalta : 
Pääasia, että patukat tulevat käytäntöön! -
Puhuja: Ei, me tulemme patukkaan kyllä, 
se on asia erikseen. JVhitta nyt ensin tämä 
asia.) 

Tarkoitus näiden kahden kiertokirjeen lä
hettämisellä on ·ollut seuraava. On sanottu, 
että kirjeissä olisi pyritty rajoittamaan 
taikka vähentämään kansakoulujen johto
kuntien laillisia oi'keuksia, ja kuitenkin on 
tarkoitus ollut ihan päinvastainen. Minä 
tiedän hyvin, mitä oikeuksia kansakoulujen 
johtokunnilla on. Olen itse ollut suuren 
maalaiskoulun kansakoulun johtokunnan 
esimiehenä kahdeksan vuotta, olen kyllä yk
sityiskohtia myöten selvillä 1866 vuoden ase
tuksen antamista oikeuksista ja samalla kan
sakoulun johtokunnille asettamista velvol-
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lisuuksista. .Mutta minä olin viime kesänä 
eräässä suuressa kansalaisten kokouksessa, 
jossa rtninull~ esitettiin kysymys, mikä on 
syynä siihen, että koulupiirin lasten van
hemmat eivät saa järjestää uskonnonope
tusta koulussansa, johon he lapsensa lähet
tävät, sillä tavoin, kuin he oman vakaumuk
sensa mukaan tahtoisivat opetuksen järjes
tää. Minä sanoin heille: Teillähän on se oi
keus järjestäkää itsellenne sopivasti ko
koon'pantu kansakoulun johtokunta, ajakaa 
asiatannekansakoulun johtokunnan välityk
sellä ja te saatte sen, mihinkä te pyritte, sillä 
kansakoulun johtokunnalla yhdessä asian
omaisen tarkastajan kanssa on oikeus jär
jestää tämä ohjelma. 

Toiseksi kiertokirjeellä oli tarkoituksena 
teroittaa sitä, mitä Suomen laki kansakou
lun järjestysmuodon perusteista määrää, 
että se uskonnonopetus, joka koulussa an
netaan, on oleva tunnustuksellista. Ed. Ai
lio näkoo myöskin siinä jotakin taantumuk
sellisuutta. Se on lain määräys. Olemme 
täällä eduskunnassa yhdessä säätäneet tä
män lain, ed. Ailio kait oli silloin vastustaja. 
Mutta tämä lainsäädäntö on erinomaisen 
tärkeä oikeus Suomen evankelisluterilai
sell~ kansalle; kun se on saanut tämän oi
keuden, että sen kouluissa on uskontoa ope
tettava tunnustuksellisesti, s. t. s. evankelis
luterilaisen kristillisen käsityksen mukaan 
ja sen hengessä, niin tämä kansa - minä 
olen varma siitä - ~i milloinkaan enää tästä 
oikeudestaan ole luopuva. Tätä olen tahto
nut teroittaa kiertokirjeessä siitäkin syystä, 
että tämä suuri oikeus, minkä laki antaa 
Suomen kristillisille kodeille, on näyttänyt 
käytännössä joutuneen unohduksiin. 

lVIitä taaskin kirjeeseeni seminaarien us
konnonopetuksen järjestämisestä tulee, niin 
tämä aloite minun ymmärtääkseni on ollut 
varsin vaatimaton. Sen tarkoituksena on 
ollut palauttaa seminaarien uskonnonope
tukselle se tuntimäärä, mikä sillä toistakym
mentä vuotta sitten oli neliluokkaisessa se
minaarissa, sen sijaan että sillä nykyjänsä 
viisiluokkaisossa seminaarissa on kolme tun
tia vähemmän. Minulla on ollut se käsitys, 
että myöskin kouluviranomaisten ja koulu
hallituksen jäsenten ajatus on se, <että tässä 
on olemassa epäkohta, joka on korjattava. 
Siinähän on tietenkin sovitteluille ja neu
votteluille varaa. Minä en tarkoita sitä, että 
toinen opetusaine pyrkisi itseänsä: leventele
mään toiiSen oilkeutetun 'ja tarpeellisen ope-

tusaincen kustannuksella. Mutta missä il
meinen epäkohta, jotten sanoisi, vääryys on 
olemassa, siinä minun mielestäni se on kor
jattava. 

Ed. Ailio ei esittänyt täysin oikein kysy
mystä kouluhallituksen oppikouluosaston 
ikouluneuVioksen viran täyttämisestä. Kou
lUihallitukseru enemmistiÖ·nl kanta oru ollut 
seuraava: Ens~ksi, että kuoUeeru koulu
neuvoksen j'älkeen vapautunut kuuluneu
voksen virrka täytettäisiin äidinkieltä sekä 
toista kotimaista kieltä edustavana koulu
neuvoksen vriåana. Toiseksi, että •ensi 
vuoden meno!säänrtöön otettaisiin yhden 
kouluneuVioksen palkka, 63.,000 m:k., jol
loin rrnääräralhaa tarkastajain käytettyj•en 
opettajien sijaisten palkkaamiseksi voitai
siin jonkun verran alentaa. Sekä kolman
neksi, että näin perustettu kouluneuvoksen 
virka täytettäisiin uskontoa ja klassillisia 
kieliä edustavana kouluneuvoksen virkana. 
Ratkaisevassa istunnossa kouluhallituksen 
vähemmistö, jonka siinä-tilaisuudessa muo
dosti matemaattisten aineiden kouluneuvos, 
mutta hän saattoi lausunnossaan ilmoittaa, 
että myös luonnonhistorian kouluneuvos ja 
myös lainoppinut kouluneuvos on samana 
kannalla kuin hänkin, ehdotti, että järjestys 
näiden toimien täyttämisessä olisi päinvas
tainen, niin että ensin perustettaisiin koulu
neuvoksen virka uskontoa ja klassillisia kie
liä varten ja sen jälkeen uusi kouluneuvok
senvirka äidinkielen opettamisen tarkasta
mista varten. Minun vikani, josta ed. Ai
lio minua moitti, on se, että minä olen aset
tunut kouluhallituksen vähemmistön kan
nalle, joka vähemmistö sekin on vahva. Olen 
tehnyt näin sitä suuremmalla syyllä, kun 
mielestäni tämä vähemmistö niiden aineiden 
kannalta katsoen, joita se edustaa, on var
sin asiallisesti ja puolueettomasti voinut 
asiaa arvostella. Ei tarvita mitään muuta, 
ed. Ai1io., kuin että jos olemme äidinkielen 
kouluneuvoksenviran perustamisen tärkey
destä yhtä mieltä. ed. Ailio omalla tahol
Iansa pitää huolta siitä, että asia tulee päi
väjärjestykseen, ja minä koetan :omalla ta
hollani toimittaa saman tehtävän. Silloin 
pääsemme toivottavasti jo tulevana vuonna 
tämänkin päämäärän perille. 

Väärä on ed. Ailion syytös, että minä mil
lään tavalla tahtoisin äidinkielen edustusta 
ja oikeutusta vähentää. Se asia on minun 
sydämelläni yhtä läheisesti kuin kenenkään 
toisen. Mutta kun äidinkielellä on jo edus-
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tajansa kouluhallituksessa, mutta uskon
nolla sitä ei ole, niin on minun hyvä oiK:eu
teni, seuraamalla myös asiantuntijain anta
maa neuvoa ja virallista lausuntoa, koettaa 
huolehtia ensin tästä asiasta. 

Sitten tulemme patukkakysymykseen, 
josta niin paljon on viimeisinä aikoina kir
joitettu. Tämänkin asian esilletulemiselle 
on ollut oma syynsä. Minä en ole omasta 
päähänpistostani tätä aloitetta tehnyt, ja 
aloitekin supistuu ainoastaan siihen, että 
olen kehoittanut kouluhallitusta harkitse
maan, eikö ruumiillista kuritusta niine ra
joituksineen ja niissä muodoissa, missä täl
lainen arkaluontoinen toimi on järjestet
tävä, olisi otettava kansakoulussa käytän
töön. Lähinnä minun huomioni kiintyi tä
hän kysymykseen sen johdosta, että eräs 
nykyisen kouluhallituksen kansakouluosas
ton kouluneuVToksista, joka pyynnöstäni kir
joitti erään läpileikkausesityksen nykyisestä 
kansakoulusta Suomessa, otti myöskin tä
män kysymyksen erikoisesti puheeksi. Hän 
huomauttaa erityisesti siitä, mitenka kansa
koulun kurinpitokysymys on yhä enemmän 
kärjistynyt viimeisinä aikoina. ,Oppivel
vollisuus", hän sanoo, ,toi kouluun oppi
laita, joiden hillitseminen ja työhön veivoit
taminen ei aina ole edes tyydyttävästi onnis
tunut. Aikaisemmin sellaisista oppilaista 
päästiin erottamalla. Oppivelvollista lasta 
ei voida erottaa. Voimassaolevat lakisään
nökset myös ovat käytännössä osoittautu
neet liian 'heikioil\lsi tällaisiin oppilaisiin n:äh
den. Ruumiillinen kuri on poistettu. Kan
saimuluu kurinpitokysymys on tällä hetkellä 
sangen vaikea ja välttämättömästi pian rat
kaistava". Hän kertoo myös oloista niissä 
kansakouluasuntoloissa, joita siellä täällä 
Pohjois- ja Koillis-,Suomessa on olemassa. 
Tämän yhteydessä lhän sanoo: ,Asuntolassa 
valvotaan oppil:'l.ilden käytöstä. Ruu
miillinen kurituskin on .näyttäytynyt ai
nakin poikkeustapauksessa välttämättö
mäik:si.'' Kun luin t'ämä11 ja samalla 
tiedossa.ni 10n eri tahoilta annettuj.a selvi
tyksiä ~siitä, mirt:en vaikeaksi ja ulhkaa
vaksikin ainakin muutamilla paikka~mn
nilla kansakoulun kurinpitokysymys on 
muodostunut, siihen aloitteeseen, minkä 
olen tehnyt, minuru mielestäni oH täysi 
alsiallinen aih10. Tein täm:än aloitteen sitä 
sopivaisemmin sen takia., 10ttäi aina olen 
periaatteessa puoltanut ruumiillista rangais
tusta koulussa, vaikka aniharvoin olen sitä 

itse koulussa toteuttanut e11kä tietä.ä!kseni 
milloink•aan omakätiJsestiJ, mutta kyllä sillä 
tavalla, kuin sitä mielestäni koulussa tulee 
käyttää. On kyllä totta, että ed. Erich oli 
kiltti poika koulussa, ei hän milloinkaan 
liene ollut tämän kurituksen alaisena, myös 
on hyvin mahdollista, että hän ei ole tietä
nytkään, että sitä on käytetty siinä suuressa 
laitoksessa, missä me yhdessä olemme työs
kennelleet aikoja sitten. Mutta näin on 
kumminkin laita. Sitä on toteutettu siellä, 
sanoisinko minun 10-vuotisen rehtorinlk:au
teni aikana ehkä kymmenkunta kertaa sillä 
tavalla, että on asetettu koulun johdon puo
lelta kodille valittavaksi joko erotodistuk
sen ottaminen oppilaalle taikka ruumiillisen 
kurituksen antaminen kotona; tätä lmulun 
asettamaa vaihtoehtoa koti on, mikäli muis
tan, joka tapauksessa käyttänyt, niin että 
poika jäi kouluun ja parantui, sillä muuten
han hän ei olisi voinut jäädä kouluun. 

En ollenkaan ole sen hempeämielisen kas
vatuksen ihailija enkä liioin toteuttaja, joka 
pitää vallan hirmuisena ruumiillista kuri
tusta silloin, kun se oikeana hetkenä ja oi
keaan paikkaan sovellutetaan. Mutta jyr
kästi olen aina vastustanut sitä, että yksi
tyinen opettaja saisi lyödä oppilastansa ja 
että vajavaltainen oppilas luovutettaisiin 
yksityisen opettajan kiivastumisen ja pa
hoinpitelyn alaiseksi. (Vasemmalta: Otta
vat sen oikeuden!) Pari päivää sitten Hel
singin Sanomista luin laajahkon pääkirjoi
tuksen, jonka kirjoittaja on arvossapidetty, 
vanha naisopettaja ja koulunjohtaja, nimi
merkki L. H.; siinä hän luettelee tavallisim
pana ojennusnuorina vanhassa koulussa kor
vapuustit, tukastavetämiset, ravistukset ja 
nostamiset, muksahdukset niskaan ja rin
taan, puristamiset käsivarsista ja potkut, 
ja milloin oikein ohjelmalEsesti meneteltiin, 
iski opettaja patukalla sormille ja kämme
nille eri monta kertaa eri rikkomuksista 
j. n. e. Tämä on aivan oikea esitys vanhan 
koulun käytännöstä. Sitä minä olen sekä 
teoriassani että käytännöllisenä koulumie
henä johdonmukaisesti ja jyrkästi vastus
tanut; mutta minussa on kyllä herättänyt 
kummastusta, että vakavat ihmiset sanoma
lehdissä vetävät heti esille tämän irvikuvan 
ruumiillisen rangaistuksen käyttämisestä, 
joka on sen väärinkäyttämistä, kun asia ote
taan vakavan ja asiallisen keskustelun alai
seksi. Viimeksi luin ruotsalaisesta lehdestä 
Västra Nyland kirjoituksen ,Karbasen till 
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heders i folkskolan ", ,patukka kunniaansa ' 
kansakoulussa", jonka lopussa lausutaan se 
toivomus, että kouluhallituksen kumminkin 
·onnistuisi saattaa nykyinen opetusministeri 
tietoisuuteen siitä, että hän on tehnyt· esi
tyksen, joka on tullut muutamia vuosikym
meniä liian myöhään. Kun tämmöistä kir
joitetaan, minun mielestäni jätetään huo
mioonottamatta se va.kavumus, mikä atsialla 
on, ja luullaan, että jollakin iskusanalla tahi 
puhumalla taantumuksesta ja kaikesta kau
heudesta voitaisiin kuitata vakava kysymys. 
Samalla kun ruumiillisen kurituksen kaik
kea julmaa väärinkäytöstä vastustamme, 
säilytämme sen mahdollisuuden, mikä sillä 
täytyy olla poikkeustapauksissa. Sillä on 
nykyäänkin tilaa meidän kasvatuslaitoksis
samme, mutta tarkalleen on määrätty, millä 
tavalla ruumiillista lmritusta saadaan an
taa; sillä on tilansa myöskin eräissä muissa 
yleisissä laitoksissa. Olen erittäin viime ai
koina ottanut selkoa, mitä kokemuksia 
näissä laitoksissa on tehty tämän rangais
tuksen poikkeuksellisesta käyttämisestä, ja 
ilmoitettu on: kokemukset ovat hyvät. Mah
dollisuus käyttää tätä rangaistusta on vält
tämätön näissä laitoksissa. Ei ole vaikea 
ajatella myös kansakoulussa tämän poik
keuksellisen rangaistuksen käyttämistä sillä 
tavalla, että se ei ole kenenkään yksityisen 
Qpettajan käsissä, vaan se on hänen ja kan
sakoulun johtokunnan yhdessä hoidettava. 
Minä en milloinkaan epäile ottaa täta ku
rinpitokeinoa käytäntöön myöskin kansa
koulussa. Kaikkea joutavaa hempeämieli
syytt'ä vastaan minä ~sanon : on elämän oma 
vakavuus ja välttämättömyys pelastaa nuori 
ihminen silloin, kun hän pelastusta kaipaa, 
joka panee meidät tätäkin rangaistusta 
käyttämään. 

Täällä ed. Erich puhui Jesuksesta. Pu
huja on hyvä ja lukee tarkalleen ja eläyty
mällä kertomuksen Jesuksesta temppelissä 
ruoska kädessä, siitä hän on saava kasva
tuksellisia näkökohtia suuressa maarm. 
Mutta Foerster, josta ed. Erich täällä pu
hui,, ont mie}estäni tässä asiassa yksipuolinen. 
Foerster on oikeassa, kun hän jyrkästi vas
tustaa keskiaikaista patukkakasvatusta, 
mutta hän on mennyt liian pitkälle, kun hän 
samalla kaikissa tapauksissa tahtoo saada 
tämän rangaistuksen poistetuksi. Mutta on 
toinen kuuluisa maailmanhistoriallinen esi
merkki, jota minä kehoiitaisin ed. Erichiä 
erikoisesti tutkimaan. Se on kuuluisien, kes-

kiajalta johtuvien, mutta vielä tänä päivänä 
niin uudenaikaisten Englannin yksityiskas
vatuslaitosten käytäntö. Englannin kuului
sat kasvaj;uslaitokset, joissa tulevia lordeja, 
ylimystön lapsia, kasvatetaan, eivät ole mil
loinkaan luopuneet ruumiillisesta rangais
tuksesta, se on voimassa vielä tänäkin päi
vänä, ja - mikä merkillisintä on - tätä 
rangaistusta ei näissä kasvatuslaitoksissa 
pidetä ollenkaan häpeänä. Näissä laitok
sissa minun tietääkseni vallitsee toisaalta 
jäykkä ja ankara kuri, joka myöskin ottaa 
ruumiillisen kurituksen palvelukseensa sil
loin, kuin sitä tarvitaan. Toisaalta en tiedä, 
onko toisia kasva:tuslaitoksia, joissa elämän
ilo ja tllämänVJoima sekä nuorten pursuva 
toimintahalu pääsee niin oikeuksiinsa kuin 
näissä kasvatuslaitoksissa. Ed. Erich on 
hyvä ja tutkii asiata tarkemmin, niin sel
lainen puhe, jonka hän tältä paikalta äsken 
piti, jäänw vastaisuudessa pitämättä. 

Joka tapauksessa minuun ei satu yhtään 
mitään siitä, mitä arv. puhujat täällä ovat 
koettaneet heittää minua vastaan tämän 
aloitteen tekemisestä. Minulla on ollut tyy
dytys havaita, että viimeisinä päivinä kes
kustelu sanomalehdistössäkin ympäri maan 
kulkee jo toiseen suuntaan. Ensimmäinen 
kauhistus ja voivottaminen, mikä varsinkin 
sosialidemokraattisessa sanomalehdistössä 
ensin näyttäytyi ja kuului, se väistyy nyt, 
lehdissä ilmestyy nyt toinen ja toinen lau
sunto, joka myöntää, 'että asiassa on vaka
via puolia ja että siitä pitää keskustella. 
Juuri sen takia, että virittämäni kysymys 
on oikea ja että sillä on merkityksensä tänä
kin valistuneena aikana, keskustelukin tu
lee jatkumaan asiallisella tavalla. 

Lopuksi ed. Erich käytti tilaisuutta tältä 
paikalta ottaakseen minun vastaukseni hä
nen kyselyynsä puheeksi. Vastaukseni hä
nelle, kun hän kansalaisena ja edustajana 
vanhalta opettajaltaan kysyi Lapuan koulu
laisten asiata, oli kirjoitettu jossakin mää
rin persoonallisesti, sillä minä tahdon sen 
osoittaa nimenomaan hänelle. Siinä oli 
myöskin Lapuan poikia kohtaan näkyvissä 
ja tunnettavissa sama mieliala ja sama ym
märtämys, millä minä K>len koettanut ed. 
Eriehiäkin hoitaa hänen nuoruutensa ai
kana. (Hilpeyttä.) Minä muistelen, kun 
tämä nuori mies - oliko hän silloin III tai 
IV luokalla - tuli eteeni ja pyysi, että 
,eikö !II luokka saisi panna toimeen näy
telmän, koska meillä'' - niin hän sanoi -
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,on niin suuria näytelmällisiä taipumuk
sia'', niin minä sanoin : tietysti, mielelläni, 
- näitä taipumuksiaan kait edustaja Erich 
näkyy kehittäneen myöhemminkin. 

Ed. Erichin oma pedagoginen kanta La
puan poikiin nähden kaipaa paljon ojen
nusta. Niitä nuoria pitää puhutella juuri 
sillä tavalla, kuin minä olen heitä puhutel
lut. Olen antanut ymmärtää, mikä heidän 
esiintymisessään minun mielestäni olisi pitä
nyt olla toista, kuin mitä se oli, mutta olen 
ymmärtänyt myöskin sen tarkoituksen ja 
sen isänmaallisen mielen, mikä heidän esiin
tymisessään on. Enkä minä ole unohtanut 
sitä, että nämä Lapuan koulun nykyiset po
jat ovat niiden seuraajia, joita vapaussodan 
aikana nimitettiin Lapuan junkkareiksi ja 
joista useat, ja useammat kuin Suomen 
muissa kouluissa, antoivat henkensä maan 
edestä. Se on tämä traditio, joka siellä elää, 
sen tähden sitä on hoidettava ja ojennettava 
sillä tavalla, että täysi ymmärrys ja yhteys 
säilyy ohjaajan ja hänen o!hdattavansa nuo
rison välillä. Ed. Erichin suuri pedagogi
nen virhe on siinä, että hän olisi Lapualla 
esiintynyt vanhan patukkakasvatuksen pe
riaatteiden mukaan. Tämän käsityksen 
sai, kun kuunteli häntä: tältä T>aikalta. 

Minä pyydän lopettaa tähän. En myönnä, 
että missään kohden ne syytökset, j:oita 
t:ääll'ä: on telhty minua vastaan, olisivat oi
keutettuja. Minä torjun ne ja uskallan 
olla va11ma siitä, että myöskim. ja1Jkuv;a. kes
kustelu ,ja jatkuva kehitys tulevat osoitta
maan:, että minä. en ole oHut niinikään 
väärässä:. 

Ed. Jussi 1 a: Minä merkitsen tyydy
tyksellä sen tosiasian, että sekä opetusminis
teri että rahaministeri yhdessä, jotka mo
lemmat ovat erittäin valistusmielisiksi tun
nettuja, ovat vaikuttaneet menojen supista
miseksi tämän pääluokan kohdalla. Ed. Ai
Iio nimittää tätä taantumuksellisuudeksi; 
minä sanoisin sitä terveelliseksi perääntymi
seksi liiallisesta vauhdista, jota on kuljettu. 
Tämä uusi suunta ilmenee 10 pääluokan nu
merobudjetissa ja sen perusteluissa. Sen 
erinäisiä kohtia täydentää hallituksen esitys 
n :o 48 kansakoulun kustannuksista annetun 
lain muuttamisesta. <Suunta mihin tämän 
pääluokan budjetissa tahdotaan mennä on 
mielestäni aivan oikea, kun viimeinkin 'ale
taan katsoa ahtaan talouselämän ja pula-

kauden todellisuutta suoraan silmiin ja. 
tehdä siitä oikeat johtopäätökset rajoitta
malla menoja siellä, missä siihen mahdolli
suuksia on. 

Täällä ovat edustajat Kalliokoski ja Aili()· 
harjoittaneet arvostelua hallituksen esityk
sestä kansakoululaitoksen kustannuksista 
annetun lain muuttamisesta. Mainittu esi
tys käsitellään erikseen aikanaan eduskun
nassa, joten siihen tässä yhteydessä en ka
joa, sitä suuremmalla syyllä, kun herra ope
tusministeri jo tärkeimpiä kohtia siitä mai
nitsi ja torjui ne syytökset, mitä mainittua 
esitystä :vastaan tääHä tehtiin. Lausun rvain 
sen, että mainitussa esityksessä olevien pe
riaatteiden hyväksymisen kautta saadaan 
korjausta monessa tapauksessa suoraan ke
vytmieliseen valtion varojen käyttii,miseen. 

Ed. Erich täällä antoi tunnustuks1msa 
siitä humaanisuudesta, jolla herra opetuBmi
nisteri on ollessaan suomalaisen normaali
lyseon rehtorina häntä kasvattanut ja valitti 
sitä, että herra opetusministeri nyt· suunnit
telee tarpeellisen kurituksen käyttämistä 
kouluissa. Kun ed. Erich on nyt minut tu
tustuttanut eräisiin tuloksiin opetusministe
rin humaanisuudesta koulun rehtorina, niin 
minusta tuntuu, että herra opetusministerin 
olisi jo T>ari-.kolmevuos:iJkymmentä. sitten 
pitänyt saada käyttää vähän enemmän vit
saa koulussansa. 

Ed. Pärssiselle myös muutama sana. Minä. 
muistan vielä elävästi, kun kansakoulupoi
kana eräässä Koitto-nimisessä lastenlehdessä 
minäkin luin nimimerkin Hilja Liinamaan,. 
j.onka nimimerkin luulen rouva Pärssisen 
hyvin tuntevan, kirjoituksia. Me kansa
koulupojat viime vuosisadan loppuvuosina 
saimme niistä Hilja Liinamaan kirjoituk
sista tervettä elämän opetusta, mutta niissä 
siihen aikaan rouva Hilja Liinamaa opetti
kin lasten kasvatusta kurissa ja Herran nuh
teessa. Valitan suuresti, että rouva Pärssi
sen, t. s. Hilja Liinamaan suunta on sitten 
entisestään viime vuosisadan lopulta niin ta
vattoman kauaksi poikennut. 

Västra Nyland kuuluu sanovan, että pa
tukkarangaistus tulee muutamia vuosikym
meniä liian myöhään. Minä yhtyisin siihen, 
että tämä esitys tulee kovin myöhään, mutta 
en suinkaan siihen, että se tulee liian myö
hään. On korkea aika ottaa se käytäntöön, 
sillä huligaanisuus kasvaa ja lisääntyy nuo
risossa. Jos koulussa, josta oppivelvollista 
lasta ei voida eroittaa, ei voida tottelematto
muuteen ja paheisiin taipuvaa lasta kohtaan 
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käyttää kuritusta, niin sellainen lapsi tulee 
olemaan turmelukseksi ympäristössään. 

Tässä pääluokassa on XIII luvussa 2 mo
mentin kohdalla raha-arpajaisten voittova
roja 7 milj. markkaa tieteen, taiteen ja ur
,heilun edistämiseksi ja edelleen seuraavan 
3 momentin kohdalla verovaroja 2,080,000 
myöskin m. m. teatterien kannatukseen. 
Raha-arpajaiset ovat osoittautuneet olevansa 
erinomainen tuottolähde. Kun kerran val
tio on sille tielle mennyt, että tällaisia ar
pajaisia pidetään ja että näitä voittovaroja 
käytetään tieteen ja taiteen edistämiseksi, 
niin minun mielestäni ei mitään syytä enää 
ole 3 momentin kohdalla verovaroja käyt
tää tällaisiin tarkoituksiin. Mainitulla koh
dalla tästä tullaan tekemään muutosesitys. 

Ed. S e p p ä 1 ä: Herm ·puhemies! lVIi
nuiJa on ollut sellainen käsitys, että sil!loin 
kun aLoitetaan käsittely pääluokasta, jossa 
on ministeriön menoarvio ensimmäisenä, 
siinä kohdalla olisi oikeus myöskin arvos
tella sitä toimintaa, jota kuluneen vuoden 
aikana on ministeriöstä !hoidettu j.a. jrota 
ministeri on lhoitanut. Minä 'ol1en ollut 
hämm&stynyt tänä iltana siitä, että •puihe
mies on täällä ikoputtmmt erinäisille puhu
jille, joiden puheita minä olen aivan tar
kasti seurannut :ja jotka mielestäni ovat 
koko a:jan pwhuneet asi·aa.. Minä siis tah
don lausua tämäm näin aluksi ·s~ksi, että 
minä en1 ainakaan ole !selvillä siit'ä;, m~tä 
sitten tämän luvun ko!hdalla pitäisi puhua 
(Ed. Pennanen: Asiaa!),, jos ministeriön: ja 
ministerin t10imintaa ei sa•a arvostella .. :Saat
taa olla, että minäkin puhun sillä tavalla,, 
että ·puhemies ei sitä hyväksy. 

Nykyinen aika on vaikuttanut epäile
mättä suuressa mää:rin siihen men:oarvioon, 
joka meillä nyt on käsiteltävänä. Kun 
tarkastaa niitä menoja., joita eri pääluok
kien kohdalla on jä·rjestetty, niin huomaa 
heti, että niitä pääluokkia, joita lapuan
liike on vaatinnt koroitettavaksi, niin 
niitä 'On koroitettu, siitä hn<>limatta vaikk·a 
onkin huono ja ahdas aika., ja niitä mää
räralhoja, joita lapuanliikkeen talholta on 
sanottu, että niitä saa vä'hentää, niin niitä 
on sitten taas vähennetty. Voisi siis koko
naan sanoa, että tämä menoarvio on selLai
nen lapuanliikkeen menoarvio. 

Täällä ministeri väitteli ed. Ailion hUJO
mautU:ksia v•astaan m. m. siinä, mikäli se 
koski rniitä vakinaisia määrärahoja, •joita. 

jaetaan !kirjailijoille ja taiteilijoille matka
~· m. ·avustuksina, .että ne ovat nyt hyvin 
järjestetyt, kun nii:hin lll!YÖnnetään al1pa
jaismäärärahoista avustuksia. Mutta täl
laiset menoerät mielestäni pitäisi aina kuu
lua ·Viakinaiseen menoa.rvioon, ja ne tulot, 
mitä arpajaisilla swadawn, ne olisi taas 
kätyt-ettävä niihin tarkoituksiin, jotka ·ovat 
enempi sel1aisia, joihin ei ·vakinaisessa me~ 
noa:rviossa voida saada V'aroj·a. Samoin 
mimm käsitykseni mukaan myöskin vaki
naisten teatterien j.a oopperan määrära'hat 
pitäisi olla vakinaisessa menoarviossa. Ne 
on nyt siirretty kokonaan arpajaisvaroilla 
hoidettaviksi. Vielä tahtoisin huomauttaa 
siitä, oettä tänä vuonna hallitUJksen esityk
sessä on tehty huomattavasti vähennylksiä 
m. m. oppikoulurakennuksiin nähden. Nii
hi;n on jo. useana vuotena myönnetty huo
mattavan suuria määrärahoja, mutta tänä 
vuonna on poi'kettu kouluhallituksen esi
tyksestä suuressa määrin, vaikka juuri tänä 
vuonna työttömyysmääräraho}a olisi ·ollut 
eri puolille maata •varatta,va. 

Minäkin tahtoisin vielä erikoisesti kiin~ 
nittää huomiota tuohon kohtaan menoar
vi,ossa., joka koskee kwnsakou1ulaitoslta. 
Erikoisesti juuri sen vuoksi, koska kansa
koululaitos on maamme värr1äväkisten oppi
laitos, jossa suuri osa työläislapsia joutuu 
saama•an ainoan valistukserrsa, ainoan va
listUikse:nsa, siitä; mitä koulujen kautta an
netaan. Kun tarkastaa ne perustelut, 
jotka ovat kansakoulumomenttien kohdalla, 
niin jroka ainoan momentin kohdalla mai
nitaan, että sen johdosta, että hallitus on 
ryhtynyt toimenpiteisiin, että tällä kohdalla 
säästäväisyyttä noudatetaan, ja että tällä 
!kohdalla annetaan joitakin uusia määräyk
siä, joitten mukaan määrärahoja jaetaan, 
niin momenteille ei tanvitse lisämäärära
hoja mm~kitä. Kun tarkastaa lähemmin 
sitten - meilläfu.än on ollut tilaisuus, niin
kuin täällä jo useat puhujatkin ovat vii
tanneet, tutustua :niihin toimelJipiteisiin ai
van viime hetkessä, joita 'hallitiUksen ta
holta 1on sitten tässä kysymyksessä järjes
tetty - niin ol,emme saaneet !havaita, että 
ei kukaan oikeastaan ole selvillä siitä, 
kuinka paljon tästä säästöä sitten tulee. 
Toiset ilmoittavat, että säästö t.ekisi 15 
mi\joonaa. Tutkija, joka on täitä asiaa 
tutkinut, ilmoittaa, 'Cttä se on 7 milj. mark
kaa. Kirjoista ilmoitetaan sää•stettävän 4 
miljoonaa j. n. e. Kaiklki on !hyvin epä-

83 
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cv:armaa ja tä'ytyy sanoa, että asian val
mistelu on ollut tavattoman heikkoa. Mi
nulle ainakin on vakiintunut sel1ainen kä
sitys, että silloinkuin tuLo- ja menoar:vio on 
laadittu, niin ei vielä ole ollenkaan minis
teriössä ollut t~etoa siitä,. millä tavalla 
näitä säästöjä alettaisiin tehdä, onhan vain 
sanQttu summassa, että tästä kohdast.a. sääs
tetään, mutta millä tavalla se tulee tapah
tumaan, siitä ei ole ollut vielä silloin tie
toa. Täytyykin kysyä, onko ka;nsakoulu-
1aitos juuri se kohta meidän valtiolaitok
sissamme, josta ehdottomasti täytyy ensim
mäiseksi ryhtyä sä&stämään. Ovatko ikan
saikou_lulapset, nuo köyhät, kurjista kodeista 
työttömänä aikana kouluun lähetetyt lap
set ·rajaseuduilla ja kaukaisilla korpiseu
•duilla juuri rriitä, joitten rnoasta ja vaat
teesta j,a koulukirjoista pitää ensiksi sääs
tämisen alkaa. U slmtaanko todellakin 
näistä tehtävien säästöjen voivan nostaa 
meidän taloudellisen tila:mme semmoiseen 
asemaan, että me sitten saamme sanoa, että 
nyt me ol1emme saaneet tämän talouselä
män taas järjestykseen. Minulle mainitsi 
eräs asiantuntija tänä päi'V.älllä lkun kys-äi
sin, kuinka pa\j·on arvelet yhden tykin
ammuksen ma1ksavan, erään summan. Minä 
laskin lhallitu'ksen esityksen :perusteella. -
hallitushan on esittä'llyt tämän säästämis
ohj.elman mukaisesti, että köyhille kansa
koulula:psi1le annettaisiin 160 :mlk. ruoka
ja •Vlaatetusavustusta vuodessa - että yh
den tykinammuksen U1innalla, - jos se 
numero pitää paikkansa ja m'inä en ollen
kJaan sitä epäile, sillä sen sanoi as~antun
tija - saataisiin yli puolelletoist.a sadalle 
koul•ulapselle 'kioko t,alveksi ruokaa. Ajatel
kaa yhdellä ainoana ammuksella. Mutta 
t'äällä on jo käynyt selville, mitenikä 
meidän edtuskunnassamme suuri enem
mistö a•settuu siHe kannal1e, että näistä 
ammuksista ei tingitä.. Ei panna niiden 
momenttien 'P'erusteluihin lausetta, ·että 
meidä,n on säästeliäästi elettävä sotalaitok
sen menoiihinkin nähden, koska meillä on 
taloudellisesti ahdas aika. Ei ole ainoankaan 
momentin perusteluissa sellaista, mutta 
päinvastoin sinne on lisätty useita kymme
niä miljoonia markl{loja. Siellä on ikoltmBU 
miljoonan markan edestä vakinaisia uusia 
virkoja, siellä on ammuksiin .ja. moni1in 
muihin tarkoituksiin uusia määrärrall'Oja. 
Siellä. on päinv·astoin perusteluissa uusi 
niin sanottu hätäohje1ma, jonka mukaan 

tämän maan kansalaisilta verotetaan joka 
vuosi viiden vuoden aikana 12t5 milj. mark
kaa lisää sen vähän yli 600 miljoonan mar
kan lisäksi, joka meillä vuosittain on myön
netty sotilastaTkoituksiin. Kurvil.telka,a nyt 
te, jotka ·olette j!dka päivä tekemisissä köy- . 
hien lasten kanssa. ma.a.seuduUa, näettB 
kuinka he siellä mer11evät kouluun puut~ 
teeUisesti puettuina, kal:peina ja !heikkoina, 
eikö todBllakaan teidäJn omatuntonne silloin 
yihtään teitä soimaa.. Minä olen aivan 
toista mieltä kuin ed. Riipinen, joka täällä 
ensimmäisessä käsittelyssä rie'lmen puhui 
siitä, !kuinka mei1lä sota- ja suojeluskunta
laitos pitää olla mahdollisimman voimak
kaat. Minun käsitykseni mukaan meillä 
pitää saada myöskin kansa kasvatetuksi tex
v,eeksi sekä henkisesti eUä ruumiillisesti. 
Silloin v;asta tätä maata voitaisiin puolus
taakin, jos todellinen tarve tulee. Mutta 
luuleeko ·ed. Riipinen, että tä'tä maata saa
daan puolustamaan joku nälkäinen, köy
hästi ravittu, sairaa1oinen nuoriso, vaikka 
olisi a<Seita ja ammuksia kuinka paljon. 
Kyllä. .se on .aiv·an turihaa ja toivotOtnta 
työtä. Kyllä pitää ensiksi hoitaa kansan 
terveyttä ja ika<Svrutusta ja si-tten vasta pu
hua näistä muista menoista. Minä siis tässä 
niinkuin sanoin ,olen ailvan toista. mieltä 
j.a olisin toiV'onut, että näihin kansakoulu
määrärahoihin ei olisi näin kovalla kädellä 
käyty ja ettei tässä olisi saanut niin :WvU.n 
taantumuksellinen tuuli puha1taa. 

·Täällä on jo mainittu uskonnonopetuksen 
lisäämisestä j,a siitä patukkajutusta. Näistä 
on jo minist1erikin antanut vastauksensa, 
mutta minun täytyy sanoa, että mirili en 
ole tuHut ·ollenkaan vakuutetulk:si näistä 
mirnisterin vastauksista kumpaankaan kysY
mykseen nähden. En minä usko, että ih
misiä saadaan uskonno1lisiksi pakoittamalla. 
Ei myöskäi1n: sillä, 'että 'pakotetaan yleru
mäJärin lukemaan uskontoa. Siih:en aikaan, 
kun minä kävin ikansaikou1ua, oli 7 tuntia 
viikossa uskontoa ja minulle jäi se käsitys, 
että sillä jollakin tavalla t:ympäistiin appi
laat. Minä 10n usko että niistä tuli ollen
kaan sen uskovaisempia ihmisiä kuin mitä 
nykyisenä aikana, jolLoin uskon;nQnopetus 
on kouluissa vähäisempi, ja minä olen va
kuutettu siitä, että jos ihmiset harrastavat 
uskontoa, niin ne harrastavat sitä vapa,a
~htoisesti mutta ei pakolla. Myösikin se, 
vaikka ministeTi täällä mainitsikin, että 
lrän pitää. välttämättömänä., että patu'klkaa 
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ann~taan ja että ruumii1rinen kuri on käy
täil:IliÖISSä kansakouluissa., ·ei tehnyt minuun 
uskottavaa vaikutusta. Kaikki, jotka ovat 
täällä puhuneet ruumiillisen kurituksen an
tamisesta, ov·at oUeet ·o:pettajia. Nä!mä 
edelliset pu!hujat asettuiv;at 'Vlastustamaan 
ja ministeri ·Opettajana asettui puolusta
maan. Minä saanen puhua OPIPilaan kan~ 
nalta, miltä se tuntuu oppilaasta tkatseUa 
kun •annetaan piiskaa ja patukikaa, sillä 
siihen aikaan kun minä kävin kansakoulua, 
oli vielä ruumiillinen 'kuritus käytännössä .. 
Täällä ed. Jussila mainitsi, että tämä piis
kausesitys on tullut aivan liian myöihä'än. 
Minä pyydi1n1 .ilmoittaa ed. Jussilalle, että 
kyllä :se on ollut aikarsemmin jo olemassa., 
se on oHut vaan väliUä poissaJ. Minun 
täytyy sanoa, että meillä oli tavatt•oman 
raskasta katsella kun jotakin meidän luok
ikatoveria lyötiin joko kädelle tai johonkin 
muuhun ruumiinosaan, tukistetfiin, sur
vottiin, temmattiin menemään nurkaan 
j. n. e. T.russä oli hyv.ä tilaisuus tehdä 
vertailuja siitä millä tavalla eri opettajat 
käyttivät niitä oikeuksia, jotka opettajiUe 
oli annettu. Koulussa oli minu,n rui'kanani 
kolme opettajaa. Eivät tosin yhtaikaa. 
Näistä yksi .oli van:ha, sivistynyt, valistu
nut opettaja, ja hän ei koskaan ant&nut 
.patukkaa. Hänelle Bi koskaan tuUut poi
kien kanssa sellaista riitaa, ettei oLisi se1-
viytynyt puheella. Hän istui ja jutt·eli 
poiikien kanssa kauniisti ja joskus v,e.det 
tippui,vat hänen silmistään kun ihän s-elitti, 
€ttä pojat olivlat meneteHeet väärin, ja 
kuinka he olivat tuottaneet lhänel1e hwolta 
ja !harmia. Kaikki 1pojat tottelivat häntä, 
olivat häl'relle nöyriä ja kunnioittivat 
häntä. 

Sitten ol,i naisopettaja, joka opetti sekä 
a1empia että ylempiä luotkkia ·ja hän ei 
myöskään koskaan antanut; piiskaa, eikä 
muutrukaan ruumiillista rangaistusta, 
v;aikka hänellä olisi ollut oikeus antaa sitä 
koska se käytännössä oli. Hänkin neuvot
teli oppilaiden kanssa, kutsui \heidät eri 
huoneeseen, jossa neuv·oi ja ohja.sL Mutta 
sitten oli eräs o;petta.ja, joka ei selviytynyt 
koskaan muulla tavaLla kuin :että piti aina 
antaa piiskaa ja patukkaa. Tämå ei ollut 
oUenkaan harvinaista. Pari kertaa vii
kossa tapahtui sellaista ja tämän opetta
jan kunnioitus laski lasten silmissä. Mi
nun rtäytyy sanoa, vai'kka minä en saanut
kaan selkääni, jouduin ainoastaan seuraa-

maan niitä selkäänautoja että minulla on 
paljon kauniimpia. muistoja niistä opetta
jista, jotka eivät ikä:yttäill.eet rlmmiiHista 
kuritusta, kuin siitä .opettadast.a,, joka ei 
saanut luokkaansa muuten hoidetuksi. Kun 
minä nyt jäLkieenpäin ajattelen tätä, niin 
syy minkä;vudk:si hän ,ei saanut luokkaansa 
järjestykseen oli se, että hän itse oli kovin 
1divasluontoinen, hermostunut, ja että ihä
nellä •Oli hirmuisen paljon ikaikenl&iJsia 
muita toimia ja touhua. Koko lhiän1en ik>ou
lutyönsä oli semmoista sivuharrastusta ja 
näin ollen lhän ajoi silloin, vihansa Joapsiin 
ja ant.oi niille ruumiiUista kuritusta. Mi
nulle on ylhä ·enemmän :vakiintunut se kä
sitys, ett'ä ne opettajat eivät ole oikeita 
opettajia~, jotka eivät kykene i1man ruu
miillista ku:ritusta lapsia kasvattamaan. 
Suurissa kaupun!kilaiskoului!ssa, j'Oissa teh
däiän joitain suoranaisia rikoksia saattais~ 
joskus kov•empi rangaistus tul'la kysymyk
seen mutta sittenkin minä luulen, että voi
daan y'htä !hyvin ojentaa lapsia neuvoilla 
kuin se:Lkäsaunoilla. Minä si'is toiv;oisin, 
että ministeri luopuisi tästä suunnitelmas
taan eikä panisi sitä täytäntöön, sil1lä 'Bi se 
o}e sellainen, j·oka millään tavalla kuiten
kaan 1opuksi1man tulisi mitääill. kunniaa 
tuottamaan. Miniä myönnän, että ny!ky
aika on kyllä palj.on. raaistanut luonteita 
ja. myönnän myöskin ~ren, että esim. viime 
vuosien aikana kouluissa on saatu t·oimeen 
aiika suurta hä'llliillinikiä. lVIinu11a on tie.
dossani, että .sen Lapuan poikain jutun 
jälkeen on <esim. pantu kouluJ.uokiUe kier
tämään lappu, jossa sanotaan, että o0len 
lapualainen tai en ·ole lapualainen ja. kuan
matkin s·aav.at vetää viivansa eri sara:k
·keil!le, tässä on Japualaisten sarake ja tässä 
on toin'en sarake niitä varten, j'Ot!ka ovat 
lapualaisuutta vastaan. Ja tulos on se, 
että koulupojat riitelevät ja, politikoivat 
keskenään. Ja. täällä ministeri sanoi, et ta 
Lapuan ~ojat ovat niiden la1pualaisten poi
kia, jotka ·ovat ottaneet osaa !kansalais
sotaan, mutta n/e toiset pojat, j'Otka ovat 
äänestäneet toisilla sarakkeilla, ovat niiden 
isien ja äitien poikia, joi•den isät ja rmalh
dollisesti äiditkin silloiset la·pualaiset ovat 
toimittaneet ha,uta•all!. Näin ollen on sa.n
gen vaikeaa niiden poiiki:en, hyvällä omal
latunnolla, vetää siihen sarakkeeseen vii
vansa,, johon lapualaiset käskev1ät. Kaikki 
tämä men€ttely, jollei tähän korkeillliillJalta 
taholta esim. ministeri kovernmalla ikädeJlä 
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kajoa kuin mitä ministeri äsken ilmoitti, 
saattwa niin suurta onnettomuutta meidän 
kouluoloissamme aikaan, ettei sitä vielä 
o&'lta aavistaakaan. Ja senvuoksi minä 
toivoisin, ettei mini<s.teri suhtautuisi niin 
myötätunnolla ja niin lempeällä kädellä 
tähän kysymykseen, kuin !hän tääLlä il
irnoitti. Se on sangen vaka'v:a kysymys ja 
me joudu:rrune sen kanssa vielä joskus tois
tenkin tekemisiin. 

No niin! lVIinä olen tällä esitykseL1äni 
talltonut tulla siihen, että tulo- ja meno
arvion pidän tehdyksi sillä tavalla,. että 
siinä eil ole otettu huomioon sellaisia !hyviä 
ja !hyödyllisiä tarkoituksia, joita olisin toi
vonut vaan siinä on otettu huomioon :kaikki 
sellaiset minun mielestäni vä:hem:män tär
keät asiat kuin m. m. sotalaitoksen mläärä:
rahat, ja että monet niistä ministeriössä 
tC~hdyistä aloitteista, varsinkin ministerin 
aloitteesta., eivät ole sellaisilli, että niitä 
mielihyvällä toivoisi .edelleen jatkettav:aksi. 
Odotankin, että kun seuraavan kerran 
täällä pääsemme trulo- ja menoar.vion käsit
telyyn, että silloin ei olisi tällaisia ikäviä 
ilmiöitä huomattavissa. 

Ed. P en n a n e n: Yiei,skeskustelu tä
män 10 päälwokan kohdalla on ko!hdistunu't 
pääasiallisesti ikalnsakoululaitokseen ja lai
toohan on sell<ainen, j01hon onkin ~&yytä kiin
nittää huomiota. lVIinä en tässä yfuteydessä 
tahdo kajota karnsalk:oululaitoksen opetusoh
jelmaan ·en1kä kurinpitotoimenpitei:siin. Mi
nun huomioni on kiintynyt etupäässä siihen, 
voitaisiinko ja millä tava1la tänä t81loud!elli
sesti a:htaana aikana 'saada koululaitosta 
vaarantamatta joita!ki:n iJ:J.uomattav;ia sääs
töjä aikallin, tai supistaa menojen kasvua 
kansa:koululaitoiksenkin alalla. 

EdC~llinen pUJhuja on minun nä!hdäkseni 
aivan yksipuolisesti käsittänyt, tai sanoi
sin paremmirn, käsitellyt, niitä toimenpi
teitä, joita esim. hrullituksen esityksissä on 
siinä SUJhteessa näkynyt. lVIinä olen käsit
tänyt ne sillä tta.valla, että :kysymys on 
enemmänkin siitä, minkälaisen osuuden 
niin ravitsemis- kuin terveydenhoito- y. m. 
kustannuksista ottaa valtio kantaa!kseen ja 
minkälainen osuus niistä on jäävä kunnille, 
jotka, sitä ei voitane kieltää, monissa kan
sakoulukustannuksia koskevissa a:sioiss:a ei
vät aina ole noudaJttaneet tarpeeLlista sääs
täväisyyttä ja tllirlmituksenmukaisuuttailman 
asioita hoitaessaan, sillä tiettyähän on, että 

samalla rahamääräillä voi toinen 'Saada ai
kaan paljon enemmän: kuin toinen. Kuten 
sanoin,. minun huomioni on kiintynyt sii
hen, vo~tai:siinko 1lmululaitosta vaaranta
•matta joitakin lhuomattav~a menojen ll'ajoi
tukisia saada aikaan. Ja pyydän käyttää 
tätä tilaisuutta esittääkseni siinä suhteessa 
hallitukselle j~a myöskin kouluhallitukselle 
tha11kittavwksi sen, mitä mielessäni on. 

Nykyisin voimassaolevarn oppivelvolli
suuslain mwkaan voidaan sellaisessa kansa
koulupiirissä, jossa ·ei ole vielä täydellistä 
kansakoulua ja jossa yläJkansalk:ouluun pan
tllivain lasten luikumäärä on 30 pienempi, 
antaa orpetusta n. s. supistetussa kansakou
lussa. Sen kokemuksen perusteella ja sii
hen mielipiteeseen nojaten, mitä supiste
tusta kansakoulusta, sikäli kuin noita mieli
piteitä minä .tunnen, maaseudulla yleensä 
·on olemassa, rdhkenen olla sitä mieltä että 
,supistetut kansakoulut yhtä hyvin ikuin 
täydelliset kansa!lmulutkin, 'Vastaavat 'Sivis
tysvaatimuksia. Se johtuu siitä, että ope
tus annetaoo supistetussa kansrukouJlussa sa
man opettajan jOihdolla alimmasta ylim
·pään luokkaan. Ja siitäkin, että alemmilla 
luokilla käyvät lapset voivat suorittaa oppi
kurssinsa aikana, jol'loin pakkanen ja talvi
kylmät eivät tee paJhoja esteitä, jopa suo
rastaan sairaulksia aiheuta. Tä;mä rrnwinit
semani käsitys on tietääkseni j1ot•enkin ylei
nen, ei vain ~asten vanhempien, mutta 
myös kansakoulun jdhtokuntien ja opetta
jienkin keskuudessa. Minä siis jättäisin, 
•ollenkaan tahtomatta minään asiantunti
jana esiintyä, viranomaisten halikitta'Vaksi 
sen, eikö tässä kdhden voitaisi' mennä ny
kyistä ,pidemmälle ja tehdä oppivelvolli
suuslain 9 § :ään sellaista muutosta, että 
siinä mainituissa koulupiireissä, siis sellai
sissa koulupiiTei:ssä, joissa ei ole <vielä täy
dellistä kansaJkioulua, samttaisiin antaa 
opetusta supistetuissa kan:sakouluissa sii
'llälkin tapauksessa, jos yläkouluun ,panta
vain lasten lukUJmäärä on enemmän ikuin 
30. Eikö se luku saisi olla esim. 35? Jos 
tällain~m muutos voitaisiirn saada aikaan 
-lähitulevaisuudessa, niin arvelen, että huo
mattaviakin sääJstöjä ei vain yhdellä, mutta 
monellakin momentiilla kans'aikouluja koske
van luvun kdhdalla saataisiin aiika8111. 
Mutta jos tä!llainen muutos lOppivelvolli
suuslakiin tehtäisiin, se olisi tehtäJvä ver
rattain rpian, ennenkuin oppivelvollisuus
laki <paikotta:a laittamaan täydelliset lmnsa-
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koulut ala- ja ylärkouluineen niihinkin lkan
sakoulupiireihin, joissa sellaista ei vielä 
nvt ale ja joissa siis olisi mahdollisuus an
taa opetusta supistetussa kansakoulussa. 

Sanokoon vain kuka tahtoo tät,ä !käsi
tystä supistetuista kouluista taantumurksel
liseksi. Käsitys on olemassa ja tietääkseni 
verrattain laajasti olemassa maaseudulla. 
Se ei ole, se käsitY'S, uusi. Se ei ole min
ikääm kansa:nrliikkeen SyTmyttämä. Se oli 
jo voima1{1kamla olemassa, silloin kun ny
k)"inen K>ppivelvolli:suuslaki säädettiin. Ja 
kuten jo huomautin, se kokemus, joka su
pi,stetui,sta kansakouluista on olemassa., ei 
suinkaan tätä jo aikaisemminkin ollutta 
mielipidettä ole kumonnut. Luulen esittä
vi:ini ei ainoastaan omana, mutta monen 
muunkin kärsityksenä sen, että supistettuja 
!kansakouluja olisi sallittava laajemmin 
kuin nykyisin. 

En tietysti ole ajatellutkaan sitä, että 
palattaisiin johonkin typistetympääJn jär
jeste1mään. Nykyinen oppivelvollisuuslaki, 
vlä- ja alakansalroulunopettajineen on 
~iety jo niin pitkälle, rettei minunkaan mie
lestäni tule kysymykseenkään luopua siitä 
järjestelmästä. Kuten huomataan, tarkoi
tukseni on vain esittää se toivomus, että 
nykyisen järjestelmän puitteissa voitaisiin, 
miikäli siihen vielä ma:hdollisuutta on, tyy
tyä maaseutuikanrsaikoulupiireissä supiste
tussa 'kansakoulussa annettavaan opetuk
seen. 

Ed. r, e p i s t ö: Käsiteltäessä viime 
vuonna talousarvion X :ttä päärluokkaa kiin
nitettiin meidän sosialidemokraattien ta
holta huomiota oppikouluissa iharjoitetta
vaan valtilolliseen kiihoituk:seen, huomau
tettiin, että eräissä oppikouluissa on suo
j·eluskuntatyö muodostunut melkeinpä tär
keiiiilllläksi 'oppiaineeksi ja tharrastulksOO:si. 
Tällä tavoin koulunuoriso on vedetty mu
kaan valtiollisen taistelun aallo'k'koon, joka 
ei suinkaan ok onnel~si nuorisonemme 
enempää kuin kouluillekaan. Kouluesi
merkkinä tällaisista tapauksista esitettiin 
Lapuan yhteiskoulu. Kulunut vuosi on 
osoittanut, että se arvostelu oli ~oikea ja 
että täytyy !kiinnittää mitä vakavin :lmo
mio näihin seilkkoihin, jotta voitaisiin kou
lunuorisomme pe,lastaa valtiollisesta huliga
nismista, sillä siihenhän johtaa arvost·elu-. 
k;y"Vyttömien koulupotkaiu innostuminen 
aktiiviseen valtiolliseen taisteluun. Koulu-

esimerkkinä edelleenkin tällaisista voimme 
esittää Lapuan y<hteiskoulun. Lapuan )"h
teiskoulussa ensinnäkin toimii Lapuarn suo
jeluskunnan IJ.wululaisjoukkue. 

Puhe iill ies, !koputtaen: Minun mie
lestäni ~tällä ei ole menoarvion !kanssa rmi
tääJn tekemistä. Kehoitan puhujaa pysy
mään asiassa. 

Puhu j a: Lapuan yhteiskoulussa on 
saatu kasvatetulksi tavattoman korkeapai
neinen ,isänmaallisuus". 

P u ih e m i e s, koputtaen: Kehoitan pu
hujaa otta:maan huomioon tpuhemieihen huo
mautuksen. 

Puhuja: Täällä on tä:män !keskustelun 
yhteydessä huomautettu useita kertoja siitä 
tunnetusta kiertokirjeestä, jonka Lapuan 
koululaiset lähettivät ja josta aiheutui 
myöskin rkJ71sely täällä eduskunnassa ja jo
honka joutui myöSkin kouluhallitus puut
tumaan. Täällä herra opetusministeri ws
ken mainitsi, että täytyy ymmärtämyksellä 
suhtautua tällaiseen isänmaalliseen innos
tukseen ja myöskin I..~apuan koulnpoikain 
otteisiin. 

,p u h e m i e s, koputtaen: Koooitan pu
hujaa ottamaan huomioon puhemiehen huo
mautuksen. Tällä ei ole menvarvion kanssa 
mitään tekemistä. 

P u h u j a: Minun käsitylkseni mukaan 
opetusministeriön a~laisuuteen kuuluu .... 

P u he m i e s, koputtaen: Kehoitan otta
maan 'huomioon puhemiehen huomautuk
sen. (Puhuja poistuu puhujakorokkeelta.) 

Ed. A i l i o : Minä pyydän niin lyhyesti 
kuin suinkin vastata opetusministeri Virk
kusen tekemiin huomautuksiin minun lau
suntoni johdosta. Minä olen ministeri Virk
kusen mielestä ollut koko matkan väärässä, 
ei minulla ole ollut yhtäkään oikeaa asiaa 
esitettävänä! Mutta minä lohdutan itseäni 
sillä, että kaikkihan tässä maailmassa on 
suhteellista. Se, mistä minä olen luullut an
tavani Qikean kuvan, se on ministeri Virk
kusesta kerrassaan väärä, mikä minusta on 
taantumuksellista, se on hänestä edistysmie
listä, ja mikä minusta on esimerkiksi kansa-
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koulun johtokuntain vapauden rajoitta
mista, se on hänen mielestään vapauden li
säämistä. Näin ollen on oikeastaan turhaa 
keskustella asiasta. Sitäpaitsi näitä muistu
tuksia on niin paljon, että minun pitäisi 
toistaa koko lausuntoni tai ainakin sen pää
kohdat. Pyydän kuitenkin esittää muuta
man esimerkin näytteeksi siitä, että luulen 
olevani oikeassa ja että ministeri Virkkunen 
on väärässä. 

Ministeri Virkkunen sanoi, että minä oli
sin tehnyt väärän syytöksen häntä kohtaan 
siinä suhteessa, että hänen ohjelmansa kan
sakoululaitoksen avustuksien myöntämiseksi 
muka tähtäisi siihen, että koulun menot siir
tyisivät valtiolta köyhien kuntien osalle. En 
ole kuitenkaan sanonut, että ministeri Virk
kunen on tähdännyt siihen, olen vain tahto
nut väittää, että ministeri Virkkusen edus
kunnalle antama esitys johtaa siihen. Koko 
sivistysvaliokunta on ollut yksimielinen, tai 
minä sanon va1~ovammin,, jote11kin yksi
mielinen siitä, että mailllittu ähjelma 
tulee loohtaama.an raskaimmin juuri vä
hävaraisia kuntia, mutta että varakkaat 
kunnat eivät siitä tule sanottavasti kärsi
maan. Olen siten vaan todennut tosiasian 
ja sanon, että siinä suhteessa kehitys minun 
mielestäni menee sosialisesti väärään suun
taarr tai sellais:een ISUUlltaan, jota en voi hy
väksyä. Turhaa on meidän puhua siitä, 
mikä on väärin ja mikä oikein ! 

O:getusministeri Virkkunen sanoi, että 
minä olen muka pitänyt pahana antaa tun
nustusta Suomi-synoodille, joka on toiminut 
40 vuotta, mutta enhän minä ole puhunut 
mitään pahasta tai hyvästä. Olen sanonut, 
että valtiolta riittää varoja synodille mutta 
ei riitä köyhien kuntien avustamiseen niin 
suuressa määrässä kuin ennen. Se on tosi
asia. 

Nikolainkirkon määrärahaa minä en ole 
opetusministerinä ollessani esittänyt pois
tettavaksi, sillä minä en ehtinyt silloin tu
tustua niihin tutkimuksiin, jotka Nikolain
kirkon oikeudellisista suhteista ovat ole
massa. Mutta senjälkeen olen niihin tutus
tunut, ja minun mielestäni ei mikään estä 
milloin tahansa valtiota ottamasta pois tätä 
avustusta. Ministeri Virkkunen sanoi, että 
Nikolainkirkon oikeudellinen asema on sel
vittämätön ja että se voi kuulua valtiolle. 
Ei tätä asiaa kukaan koskaan saa niin sel
vitetyksi, että me olisimme kaikki yksimie
lisiä. Jos se kuuluu valtiolle, niin silloin-

han täytyy rikkaan Helsingin seurakunnan 
maksaa valtiolle eikä päinvastoin. Jos val
tio sitä käyttää omiin tarkoituksiinsa, niin 
se voi tapahtua jo sen nojalla, että Helsin
gin seurakunta on näin kauan saanut pitää 
valtion varoilla rakennettua kirkkoa. 

VII luvun 17---'26 momentilla tapahtu
neesta menojen vähentämisestä opetusminis
teri Virkkunen mainitsi neuvotelleensa kou
luhallituksen kanssa. Minä en oikein ym
märrä opetusministeri Virkkusen lausuntoa. 
Minulla sattuu tässä olemaan kouluhallituk
sen virallinen esitys, ja siitä ilmenee, miten 
paljon on vähennyksiä tapahtunut. Mainit
sen muutamia esimerkkejä - niiltä momen
teilta, joita ministeri Virkkusen lakiesitys 
ei koske. 17 momentti päättyy hallituksen 
menoarviossa 149 milj. markkaan; kouluhal
litus esittää 152 milj. markkaa. Siis 3 milj. 
enemmän. 

Opetusministeri V i r k k u n e n: Se oli 
viime keväänä. 

P u h u j a : Niin, mutta se on virallinen 
esitys kaikissa tapauksissa; sen jälkeen ei 
ole voinut suhde muuttua. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Laki 
tuli väliin. 

P u h u j a: Ei laki ole vieläkään selvä. 

Opetusministeri 
tulla. 

Virkkunen: Voi 

P u h u j a: Se on totta, mutta sivistys
valiokunta on ehdottanut, että tätä lakia 
pannaan toimeen harkiten, niin ettei virkoja 
lakkauteta muuta kuin aivan välttämättö
missä tapauksissa. 

Otan sitten maalaiskansakoulunopettajien 
ikälisäykset, ne eivät kai ole voineet muut
tua. Hallituksen esityksen mukaan tarvi
taan lisäystä 500,000 markkaa, kouluhalli
tuksen mukaan 1,000,000. Ovatko muuttu
neet nämä ikälisäykset ~ 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Sen 
mukaan kuin on tarkistettu. 

Puhu j a: Minä vetoan kouluhallituk
sen virallisiin laskuihin, eikä opetusminis
teri Virkkusella voi olla minun käsitykseni 
mukaan muita laskuja. 
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Opetusministeri V i r k kun en: Neuvot
teluja. 

P u h u j a : Yksityisten kouluhallituksen 
jäsenten kanssa korkeintaan, mutta ne ei
vät muuta asiaa. 

Malliitsen vielä 24 momentin. Siinä on 
2,200,000 markkaa, kouluhallitus ehdottaa 
3 miljoonaa markkaa j. n. e. Minun ei tar
vitse enempää mainita. 

Kun opetusministeri Virkkunen sanoi, 
että hän on Helsingin seminaarikurssien 
lakkauttamisen tehnyt kouluhallituksen esi
tyksen nojalla, siis väittäen minun esityk
seni vääräksi, niin minä pyydän lukea ope
tusministeri Virkkuselle, koska hän ei 
muista, mitä kouluhallituksen esityksessä on 
sanottu seminaarikurssien toimeenpanosta 
Helsingissä ja Jyväskylässä: ,Momentilla 
on kuluvana vuonna 392,000: -. Helsin
gin kurssien huoneistoseikkain muuttamisen 
vuoksi säästyy niiden määräraha 3,400 
markkaa. Kun muut menot ovat entisel
lään, niin päättyy momentti 389,500 mark
kaan.'' Kouluhallitus ehdottaa siis molem
pia kursseja säilytettäväksi. Enkö minä ole 
oikeassa~ 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Ehkä. 

P u h u j a : Opetusministeri Virkkunen 
väittää, että hän on yliopiston määrärahoi
hin tehnyt supistuksia yhteisneuvottelussa 
yliopiston viranomaisten kanssa. Mikäli 
minä muistan yliopiston määrärahaehdo
tusta, niin siinä oli poistoja paljon enem
män kuin vähennyksiä. Minä en tiedä, onko 
opetusministeri Virkkunen tutustunut sii
hen asiakirjaan, vai onko hän umpimähkään 
edellisen hallituksen valmistelujen nojalla 
laatinut oman esityksensä, mutta jos hän 
tutustuu yiliopiston määrärahaclldotukseen, 
niin täytyy hänen myöntää, että minä olen 
tässäkin oikeassa enkä väärässä. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Kyllä 
minä olen oikeassa. 

P u h u j a: Meillä pitäisi olla pikakirjoi
tuspöytäkirja opetusministerin yhteisneu
votteluista, ennenkuin me voimme jatkaa. 
(Opetusministeri Virkkunen : Ei tarvitse 
muuta kuin yhteisymmärrystä.) Opetusmi
nisteri Virkkunen sanoi, että kerrassaan 
väärä kuva on •a.n~l>ettu siitä 350,000 markan 

poistosta, joka on ennen ollut tieteellisen ja 
taiteellisen työn kannattamiseksi. Hän sa
noi, että vastaava summa on siirretty raha
arpajaisten voittovaroista käytettäväksi, 
mutta johan sanoo tavallinen järki, että kun 
se otetaan niistä varoista, joita on myös käy
tetty tieteellisen ja taiteellisen työn edistä
miseen, niin tässä sittenkin tulee vähennystä 
350,000 markkaa. (Opetusministeri Virkku
nen : Arpajaisvarat ovat lisääntyneet.) Se 
ei muuta asiaa. Olisi ollut sen parempi, että 
niitä voitaisiin runsaammin jakaa. Muuten 
apurahain jaossa kai nuoremmat kirjailijat 
ja taiteilijat jäävät takapajulle vanhem
mista ja kokeneemmista, jos on puhe arpa
jaisvoittovaroista, mutta näitä 350,000 
markkaa olisi voitu käyttää etupäässä juuri 
nuorempien tieteilijäin ja taiteilijain avus
tamiseksi. 

En minä ole puhunut myöskään koulu
neuvoksen nimitysasiasta sanaakaan. Olen 
puhunut opetusministerin suhtautumisesta 
äidinkielen opetukseen kouluhallituksessa, 
ja tässä asiassa kouluhallituksen enemmistö 
teki aikanaan ehdotuksen, että puheena
olevan neuvoksen virkaan kuuluisi etu
päässä äidinkielen edustus. Opetusministeri 
Virkkunen puhui vallan toisesta asiasta kuin 
minä. 

Minun ei tarvitse enempää jatkaa, mutta 
mainitsen vielä, että en tiedä, millä lailla 
olisi määrätty, että uskonnonopetuksen täy
tyy olla nimenomaan tunnustuksellista. 
Kansakoulussa tulee olla uskontoa vähin
tään yksi tunti, sitä minä en kiellä. Minä 
en kiellä sitäkään, että niin kauan kuin Suo
men kansa on suurimmaksi osaksi tunnus
tuksellista uskonnoltaan, tietenkin voidaan 
määrätä Jmuluissa annettavaksi tunnustuk
sellista opetusta. Olen sanonut, että hra 
opetusministeri on vaatinut annettavaksi 
entistä enemmän tunnustuksellista uskon
nonopetusta. Siinä suhteessa minun mieles
täni kehitys on mennyt ilahuttavaan suun
't.awn, kun nykyä<än pann•aan enemmän yleis
kristillisyyteen painoa eikä opinkappalei
siin. Se on pedagogiselta kannalta todeksi 
tunnustettu kaikissa niissä piireissä, joita on 
<ipidettlfuvä 1e'distysmielisinä ja Wilpa:allllieli
'Sinä s-ekä meillä •että muualla. Tiä.ssä mei
tdän tiellllllle taa;sen eroa;vat. 

KeSk:ustdu julistetaan pää:ttyneeksi. 

Luku I Opetusministeriö, hyväksytään. 

1 

1 
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P u 1?- e mies: Täimän asian !käsittely 
kes!keytetään. 

4) Kertomukset suomalaisen ja ruotsalaisen 
lrii·jallisuuden edistämiseksi myönnettyjen 

määrärahain hoidosta vuonna 1929. 

Esitellään si,vistvsva[iokunnan mietintö 
n :o 6 ·ja otetaan · a i n o a a n !k ä s i t te-
1 y y n siinä va1mistelcvasti käsitellyt ker
tomukset suomalaisen !kirjallisuud€n edis
tämisrahwston valtuuskunnan toiminnasta 
vuonna 19~;!) sekä ruotsalaisen lkirjail'lisuu
den edistämistä varten asetetun valtuus
kunnan .toiminnasta VlHJnna 19~:9. 

Puhemies: Käsittelyn •pohjana •On si
Yistysvalidkunnan mietintö .n :o 6. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: V a;ltiopäiväjärjestyksen 
35 § :n rrnu~man tämän asian !käsittely olisi 
ollut !keskeytettävä, koska uudet vaalit toi
mitettiin sylksyllä, mutta tä-ssä mietinnön 
alussa sanotaan, että se on viime keväänä 
jo lähetetty valiokuntaan, eikä voida vii
tata myöfr1äisempään lähettämiseen. 

Ed. K u !k k o n en: Ed. Kivioja uMhtaa 
sen, ·että nyt on kysymys aivan ·epäpoliit
tisten edistämisraiha.stojen kertomuksista, 
joiden sisäiltöön eduskuntavaalien toimitta
minen ei millään tavalla voine vaikuttaa. 
:Mutta vaikka täUe näki:ilkdhdalle ei annet
taisiikaan väill.ää'kään merkitystä, olisi ym
märtääkseni ed. Kiviojan jo'ka tapml'ks·essa 
otettava huomioon, että lhänen muistutuk
osensa .tulee 1aivan liian myöhään, post 
festum. Nyt puheenaolevien mietintäjen 
antaminen niistä 'kertomuksista, jotka mie
tinnössä mainitaan, edellytetään eduskun
nan hyväksymässä sivistysval1okunnan työ
suunnitelmassa. :MuistutUJS olisi pitänyt 
tehdä ennen työsuunnitelman lopullista hy
Yäksymistä, aina:k1n muistutus siinä muo-

dossa, mi,ssä S€ esiintyi ed. Kiviojan äskei
sessä lausn,nnossa. 

Ed. Kivi o j a: :Minä en ole sitä unoh
tanut, minlkä arvoisa edellinen puhuja 1uu
lee minun unohtaneen, mutta se ei vaikuta 
asiaan. 35 § :n muikaan asia on keskey
tettävä, olipa se sitten poliittinen taikka 
epäpoliittinen. Ja mitä sitten tulee hyväk
syttyyn työsuunnitelmaan, niin sii,nä, sen 
alussa, 4 § :ssä sanota!ln, että valkllkunnissa 
käsitellään ,niihin lähet·etyt" asiat. :Mutta 
tämä eduskunta ei ole lä<hettänyt tätä asiaa 
sinne. Siis asiaa ei voi 'käsitellä,, vai'k'ka 
se ty·ösuunnitelmassa olisikin. Muutkin 
työsuunniteLman asiat ovat erikseen valio
kuntiin lälhetetyt. 

Eld. P ä r s s i n en: ,Valiokuntaan lähe
tetyt asiat'' - ei sanota, !kuka lähettää, 
siis voi valtiovarai11valiokuntakin !pyytää 
lausuntoa. 

Keskustelu julistetaan ,päättyneeksi. 

Sivistysva'lidkunnan mietinnössä tehty 
ehdotus hyväksytään. 

Asia on :loppuun :käsitelty. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K i v i o j a: Pyydän me:rikitä, että 
minä en ole ottanut osaa tä1111äu päätöksen 
tekoon. 

P u ih e m i e s: Eduskunnan Mnraa va Is
tunto on ihuorrnenna 'kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 17,40. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 
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Päivä;iärjestys. 
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Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Kuokkanen, Perheentupa ja Peso
nen. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat puhe
miesneuvoston puoltavan lausunnon mukai
sesti oikeusasian takia tämän päivän istun
nosta ed. Perheentupa ja yhteiskunnallisen 
tehtävän takia huomispäiväksi ed. Pesonen. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1931. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 31 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valti>ovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 16 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n ;o 43, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 31. 

Ensin sallitaan asiassa yleiskeskustelu. 
Sen jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn, jossa esitän me
neteltäväksi seuraavalla tavalla: koska laki
ehdotuksen 1 § :n sanamuoto riippuu 2 § :ää 
käsiteltäessä tehtävistä päätöksistä, on 1 § 
esiteltävä käsiteltäväksi vasta senjälkeen 
kuin 2 § on käsitelty. 2 § :ssä esitellään en
siksi tullitariffiin sisältyvät nimikkeet ryh
mitettyinä samanlaatuisten tavaralajien mu
kaan ja senjälkeen pykälän johtolause, jonka 
sanamuoto saattaa riippua itse tariffiin 
nähden tehtävistä päätöksistä. Ehdotukset, 
jotka koskevat uusien, valtiovarainvaliokun
nan mietinnössä olevaan taulukkoon sisäl
tymättömien nimikkeiden ottamista tauluk
koon, on esitettävä nimikkeiden numerojär
jestyksen osoittamalla kohdalla. Muut osat 
lakiehdotuksesta esitellään kukin järjestyk
sessään. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Hannu 1 a: Vuosi sitten koroitet
tiin ruit';viljan tulleja 50 pennistä 75 :een. 
Nyt sitä ehdotetaan koroitettavaksi 75 :stä 
1 : 25 :een. Samoin kuin vuosi sitten samoin 
nytkin minä katson olevani pakotettu aset
tumaan tähän koroitukseen nähden kieltei
selle kannalle. En asetu tälle kannalle suin
kaan sen vuoksi, ettenkö täysin tajuaisi, mi
ten välttämätöntä on maataloustuotannon 
suojaaminen ja turvaaminen, mutta maam
me maantieteelliset olot ovat sellaiset, että 
viljatulli, joka Keski- ja Etelä-Suomessa on 
suojelustulli, muuttuu silloinkuin on poh
joisimmasta Suomesta ja Lapista kysymys, 
puhtaasti finanssitulliksi. Ja tämän finans
situllin joutuvat maksamaan maamme kaik
kein •osattomimmat seudut ja niiden perin 
köyhä väestö. 

Rukiin viljelys nimenomaan ilmastollis
ten seikkain takia Lapissa ja Kemin kihla
kunnassa samoinkuin suurella osalla Oulun 
ja Kajaanin kihlakuntaa on osittain mahdo
tonta, osittain perin epävarmaa. Maatalous
hallituksen tilastotoimiston laatiman tilas
ton mukaan voidaan Lapin kihlakunnassa 
ottaa rukiinviljelykseen nähden puheenalai
seksi ainoastaan Kittilän ja Sodankylän pi
täjät, j'oista edellisessä rukiilla oleva pinta
ala v. 1920 oli 15 ha sekä rukiin tuotto asu
kasta kohti 4 kg. Sodankylässä taasen oli 
rukiilla sUJmana vuonna 37 ha ja tuotto asu
kasta lrohti 6 kg. Muissa Lapin kunnissa 
ei rukiin tuottoa ole voitu merkitä. Siten 
on sanottuna vuonna koko Lapin kihlakun
nassa ollut rukiin viljelyksessä kaikkiaan 
52 ha ja tuotto asukasta kohti 3 kg: Jokai
nen käsittää, ettei tuolla 3 kilolla tulla viik
koakaan toimeen, vaan että käytännöllisesti 
katsoen rukiin viljelyksellä Lapissa ei •ole 
minkäänlaista merkitystä. Koko vuoden 
tarve on näin ollen ostettava muualla. Vil
jatullin periminen Lapista on yhtä järje
töntä kuin jos asetettaisiin sama tulli Grön
lannin osaksi. Ken tahtoo hetkeksikään py
sähtyä vakavasti omantuntonsa edessä miet
timään, onko oikein, että valtio viljatullin 
muodossa verottaa Lapin asukkaita, hän ei 
voine tulla muuhun tulokseen kuin siihen, 
että tässä suhteessa tapahtuu sietämätön 
vääryys. 

Mitä tulee sitten Kemin kihlakuntaan, 
joka pohjoisesta lukien on toinen järjestyk
sessä, niin siellä virallisen tilaston mukaan 
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oli v. 1920 rukiin tuotto keskimäärin 14 kg. 
asukasta kohti ja vv. 1925-28 keskimäärin 
22 kg. asukasta kohti. Tämä määrä, tämä 
oma kotoinen sato riittää siis noin 1 :Y2 kuu
kautta, mutta 10% kuukautta on elettävä 
ostorukiin varassa ja siitä maksettava joka 
ainoalta kilolta raskas vero valtiolle. Vähin
tään Satakunta kiloa henkeä kohti on siis 
muualta Kemin kihlakunnassa hankittava, 
muualta 'OStettava. Tämä tietää sitä, että 
jokainen sanotun kihlakunnan asukas on 
saanut tänä vuonna maksaa keskimäärin 
75 mk. veroa rukiin tullin muodossa ja ensi 
vuodelle nousisi tämä vero 125 markkaan. 
10-henkisessä perheessä, jollaiset siellä eivät 
ole mitään harvinaisia, on tämä vero tänä 
vuonna tiennyt 750 markkaa ja ensi vuonna 
se tietäisi 1,250 markkaa. Tämän veron 
ohella on luonnollisesti hankittava myöskin 
varat itse viljan ostoon, viljan hinnan suo
rittamiseen, ja nämä rahat tällä alueella, 
ne ovat lujassa, sillä kansa on köyhää, lä
peensä köyhää. Minä pyydän vain mainita 
esimerkkinä, että 314 eli 75 % maalaisliiton 
valitsijoista Oulun läänin pohjoisessa vaali
piirissä on niin vähävaraista, ettei sille 
voida asettaa tulo- ja omaisuusveroa makset
tavaksi. 

Kun näin on, niin en minä omasta puoles
tani katso voivani mennä häiden köyhien 
ihmisten verotaakkaa koroittamaan, koroit
tamaan sellaisten ihmisten leipävarrasta, 
joiden vuositulot jäävät alle 6,000 markan. 
Tuolla alueella, josta nyt on kysymys, on 
miltei kaikesta sadosta saatu peräkkäin 
kolme katovuotta. Kahtena ensimmäisenä 
vieraili halla ja viime kesänä, jolloin muu 
Suomi sai runsaan sadon, saimme me Perä
Pohjolassa kestää ankaran kuivuuden, niin 
ankaran, ettei tavallinen hallavuosi sen tu
hoisampi voi olla. Kaiken tämän ohella 
työttömyys on nyt suurempi kuin milloin
kaan ennen. Mitkään yhteiskunnan tai val
tiovallan toimenpiteet eivät voi fätä työt
tömyyttä muuta kuin vain osittain lieven
tää. Tällaisel1~ aikana ja tällaisen tilanteen 
vallitessa, jolloin pohjoisimmissa maakun
nissa on hätä suurempi kuin koskaan enrien 
ja jolloin siellä odotetaan valtiovallan ta
holta tehokkaita toimenpiteitä, tällaisena 
hetkenä vaikuttaa viljatullin koroittaminen 
armottomalta, säälimättömältä iskulta. Minä 
en tahdo, minä en voi 'Olla sellaisessa mu
kana. 

Viime keväänä asetti silloinen maalais-

liittolainen hallitus komitean laatimaan 
ehdotusta ruistullin pohjoisimman Suomen 
asukkaille aiheuttaman rasituksen poistami
sesta. Tämän komitean tai toimikunnan las
kelmien mukaan merkitsi ruistullin tuot
tama rasitus Lapille ja eräille siihen verrat
taville alueille 3,263,000 mk. sekä Kemin 
kihlakunnalle ynnä Oulun ja Kajaanin kih
lakunnan pohjoisimmille osille 9,504,000 
mk. 12,767,000 mk. joutuvat näin ollen 
nämä Oulun läänin kaikkein osattomirumat 
alueet, alueet sellaiset, missä rukiin vilje
lys ilmastollisista syistä on joko kokonaan 
ma:hdotoo tai per1in epfuva,rmaa, tällaisen 
suuren summan joutuvat nämä maksamaan 
valtiolle veroa rukiintullin muodossa. Me 
olemme odottaneet, että nykyinen hallitus 
olisi tahtonut antaa esityksen tämän koh
tuuttoman ja mitä epäoikeudenmukaisim
man rasituksen poistaanisesta. T.ä:llaista 
esitystä me emme ole kumminkaan saaneet. 
Sen sijaan me olemme saaneet nyt esityksen, 
joka on käsiteltävänämme, ruistullin koroi
tuksen, mikä merkitsee Lapille ja Lappiin 
verrattaville alueille lisäveroa 2,175,000 mk. 
ja muille Oulun läänin pohjoisimmille kun
nille 6,336,000 mk. Sensijaan, että hallitus 
tulisi tänne ehdotuksen koera, joka poistaisi 
tuon yli 12,000,000 markan oikeudettoman 
veron kaikkein kurjimmalta ja köyhimmältä 
·alueelta, !hallitus vaatiikin n~iltä samoiUa 
alueilta yli 8,000,000 lisää veroa, niin että 
veron määrä nousisi 12 miljoonasta 20 mil
joonaan. Ja tämän 20 miljoonan veron jou
tuisi maksamaan asukasmäärä, joka nousee 
hieman yli 155,000, josta Lapissa ja siihen 
verrattavilla alueilla asuu 29,000 henkeä 
sekä Kemin kihlakunnassa ynnä Oulun ja 
Kajaanin kihlakunnan pohjoisimmissa osissa 
126,700 henkeä. Tuskin milloinkaan on 
eduskunnassa näin pienelle asukasmäärälle 
ja samalla perin köyhälle asukasmäärälle 
suunniteltu näin raskasta ja epäoikeuden
mukaista verotusta. Minä olen syvästi va
kuutettu siitä, että trumä väestö ei tätä veron 
koroitusta kestä ja senvuoksi en voi olla mu
kana tämän ruistullin 'koroittamista säätä
mässä. 

Ed. S e r g e l i u s : Herr talman ! De.t 
var inga 'anmärknin@S'Värda synpunkter el
ler märldiga .ord varmed herr finansminis
tern 'presenteradB regeringens tullproposi
tion i riksdagen för några veekor sedan. 
J ag kan förstå herr finansministern i 
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detta avseende, det var 'helt enikelt icke a:v 
nödeu emedan regeringen 1hos den nyvalda 
riik:sdagen, såsom jag red<an vid budgetpro
positionens romiss nämnde, med stör-sta 
sannoliik:het kunde päräkna ett star'kt stöd 
för sin politik och ett starkt stöd särs:ki'lt 
för de indirekta skaJtternas, enkannerligen 
tu:llarn1as höjande. Men hyste herr finallS
ministern den förh01ppning.en att stora ut
skottet i tullfrågan skulle ställa regerin
gens pr()lposition i s'kuggan, därpå kunna 
vi målhänd>a få svar i dag, liksom även om 
herr finansministern möjligen har sig be
kant orsaken Jtill stora utskottets ihandlings
sätt ocb. dess stäJlningstagande. Intet star
kare försvar för den protelktionistiska ten
densen har som sagt varit av nöden, <endast 
ett konstaterande av det torra :f1aktum att 
de förhöjda tullarna belhövas, dels för att 
skydda beträngda näringar, dels för att 
skaffa statskassan nödiga inkomster. Jag 
förmodar att vår nuVJarande 1iksom varje 
protektionistisk r:lksdag och regering med 
sina s:kyddstullar åsy:iitar att med dessa 
åstadkomma ett starkt sikydd för de in
hems'ka näringarna, men detta ihar väl 
ogensägligen till följd, som mau lätt kan 
sluta till, en minslming i tullinkomst~er till 
stats:kassan, ty minskad import är ju 11ika 
med minskade tullintrader. Ocih finans
tullarnas stegrande innebär, intet ann~t 
än 1evnadskootnarlernas stegring, det är ju 
ett sätt att trycka ned arbetslönerna i'ör 
srumtliga löntagare. Hämv följer mindre 
käp:kraft ~och större arbetslös'het. Detta är 
ett känt ocih erkänt faktum, men kan i~ke 
oft:a nog upprepas. Det är ju iclke den 
stora iiD!porten utifrån som skapar arbets
löshet. I England t. ex. importerades av
sevärt mera år 1,9,1,3 än under något senare 
år, oC!h dock steg antallet arbetslösa nämnda 
år tiH endast omkring 50,000 på något 
öv,er 40 miljoner inbyggare. Men ihuru 
gesta:lta sig förhållandena nu i detta land 
beträffande arbetslösheten jämfört med 
1913. Stegringen är mä11kbar, och man 
tillskriver denna stegring, de sakkunniga 
säga detta åtminstone, i icke ringa grad 
de tullförhöjningar, som sedan här nämnda 
år a:v ~oliika regeringar föreslagits, och. av 
parlamentet antagits. Englands nuvarande 
regering viH icke gå med på tullförhöjnin
ga:r, villket även finansminister Snowden 
gav uttryck M i ett tal som han för icke 
länge sedan höll i Manchester. Han yttrade 

sig ungefär 1på följande sätt: ,Ingen rege
ring, i vilken jag lhar säte, vill nägonsin 
upptaga ,ett :såda.nt förslag (det gälde 
nämligen rJ.Jk:ten OJU att regeringen ihade 
pMänkt tullförhöjningar) tiH allvarlig 
överläggning, oeh et1t sädant omoraliskt 
förs1ag, yttrade ihan, har aldrig varit fram
lagt inom denna regering·. Bakom den en
gelska tullröre1sen ligger ett försök, sade 
han, att nedtrycka avlöningarna. Arbets
givarna äro ängsliga för frontangrepp, säger 
herr Snowden, och därför söka de sig in 
köksvägen för att höja levnadskostnaderna.'' 

J'llg frågar mig om det ej vore skäl att 
ordna vår utri'keshandel så 'att ~vi iköpa de 
varor vi saikna ihos våra bästa kunder och 
ieke genom förhöjda tullar. Tror någon 
t. ex. att vi med vår tullpolitik på spann
•mål 1rnnna undvika dumlping då man för
sOker hållla rågens pris mer än 2, gånger 
\hijgre än priset på denna artilkel är ute i 
världsmarknad!en. De tullpositioner, som 
regeringen föres1agit, att ihöjas ~och rvilka 
stora utskottet i många faU funnit alltför 
anspråJkslösa, skall nu åtminstone teore
tiskt Wlföra staten mer än 300 mi[j. ut
över det SOlU i tullint,rader influtit detta 
år. Oeh med ·denna åtgärd från r.egerin
gens och stora utskottets sida har äveu alla 
de tullsänkningar omintetgjorts, som för 
några år sedan efter en ihärdig kamp kom
mit till s-tånd i r~ksdagen. 

De beklagliga åtgärderna, de indirekta 
skatterna särSkiLt tullarnas höjande, moti
verar man med kristideus fordringar, och 
doc'k finner man att de länder, där fri
handelsideer hållas i ära, bäst klara sig ur 
kristideus .:~vårigheter, varemot sådana län
der, där protektionismen starkt stödes, så
som Polen, Tjeckoslovakiet, Australien 
m. fl. gå allt svårar~e ekonom1ska tider till 
mötes, oberoende av att de å1r efter år höja 
sina tullmurar. 

Våra ständiga tu.lltarifförändringar och 
särskilt die nu föreslagna tullförihöjningar
na iliksom lagen OJU förtullningsförbudet 
under inmwwrande år visa huru vl i vår 
ekonomiska politik alltmera avl'ägsna oss 
från de skandinaviSka länderna, och den 
ekonomisika profiten av förhö'jningarna 
kommer antagligen för staten att medföra 
en besvik>C1se. J,ag thar sett up>pgifter i ~ti'd
ningspressen om att t. ex. l'agen om förtull
ningsförbudet skänkte de privata importö
rerna en vinst på 50,000c,OOO mark under 
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nägra veckor. Dessa gingo således i dessa 
privatas fickor utan att komma staten till
godo. Ä:ven endel av de nu :föreslagna tuH
positionernas :förhöjande lwmmer att med
föro 'liknande resultat. Flere i dessa pDsi
tioner upptagna artiklar t. ex. kaffe, glöd
lamPQr m. fl., äro lätta att smuggla, och i 
denna konst har vår kustbefo1lming som 
bekwnt flitigt övat sig under många år. 
Och vero får slutligen den starkaste kän
ningen av tuHförhöjninrgarna, svaret är 
v:åra husmödmr, familje:försörjare, de små 
löntagarna ocll. arbetaren. Och jag förmo
dar att bara de fått känning av de stegra
de prisen rpå en mängd nödvändigihetsar
ti!klar så slk:ola de erinra sig detta vidl dc 
kOIIllmande valen. 

Jag skall icke nu ~ngå på de Dlika tull
positionerna, men ur mitt yttrande framgår 
att jag icke kan vara med på en höjning av 
·en stor rde1 a;v: de. p{)Sitioner som av rege
ringen :föreslås tili :fö:t~höjande, ännu å 
mi!lldre med på de förslag som stora ut-
skottet har gjort. · 

Ed. P a a s on en: Nykyisen pula-ajan 
vaikutukset eivät ·ole 'Voineet olla ulottu
matta; myöskin valtiotalouteen sangen huo
mattavalla taval1a. Sen seurauksena on 
ol,l'ut, että valtion tulo- ja menoarvion ta~sa
·painoon saattaminen on tällä kertaa. tuot
tanut ta:v~aUista suurempia vaikeu.ksiar. Ai
fkaiseiirupina vuosina Dvat valtion tulot me
nojen noususta huolimatta. lisäytyneet vidä 
suuremmassa määrässä joten <ln vuosittain 
voitu menoja rlisätä ja on tulojen lisäys 
ollut niin suuri, että se on varmasti ipleit
tänyt Tisäytyneet menot. Nyt pula-aikana
kin menot liSääntyvät säännölilisesti vuo
sittain -huomattavalla määrällä, ja siilhe;n 
(Jn ollut yhtenä syynä, rettä suurin osa, me
noista, noi111 90 %, on aikaisemmin teh
dlyillä eduskunnan päätöksillä lail.Ja sidot
tuja menoja, joiden harkitsmruseen, .ov13,tko 
ne tarpeellisia ja voitaisiinko niissä panna 
toimeen supistuksia, ei 10dus'kunnalla ol1e 
mitään muuta mahdollisuutta, ellei lakeja 
muuteta. 

Niistä :hyvistä vuosista, jolloin tulot J.i
säytyivät niin suur,essa määrässä, että ne 
kylrenivät peittämään lisäytyneet menot, 
ei nyt (Jle enää jäljdlä mitään muuta: ikuin 
muisto,. mutta menot lisääntyvät edeHeen. 
Tulojoo lisäytymisen on täytynyt pakosta
kin 'PYSäihtyä siitä syystä, että •pulakauden 

·vaikutukset valtion tuloihin <lvat olleet 
varsin määräävät. KuTh :ha1litus on laati
nut ensi vuoden tulo- ja menoarviota, Dn 
sillä ollut tietysti harkittavana, millä ta
valla valtion tuloja saataisiin Esääntymään, 
koska menoj,en kasvu o>n Dllut huOJUatta
v:an suuri. Ja ha1litus on löytäruyt tuloj,en 
lisäämiseksi yhden ainoan: keino111, se on, 
kulutusver<Jijen, tuontitullien huomatta'V!an 
korkean 'komitulksen. Meilläl1än on aikai
se1Ililll.in jo tulliv,erotus oHut nii111 raskars:, 
että ruiin raskasta tulli:V'erotu.sta ei ole mis
säiän länsimaisissa valtioissa ollut ja tusikin 
tulee olemaankaan. Mutta siitä hn(J1imatta 
ehdotetaan taaskin tu.lleda kovoitettavaksi 
suuressa määrässä, ja nämä elrdotu.k&et tul-
1ikoroituksiksi kohdistuvat miltei· kokonaan 
seHaisiin välttämättömiin dintarrpeisirin ja 
fkulutustava!I'oihin, joita tämälll maan suuri 
enemmistö, työväenluoklka., ja ybeen:sä. vä
-hävarainen kansa. joutuu välttämättömyy
den pakosta. joka päivä käyttämään. 
Tämä lreino saada tuloja 1isää:nty;mään on 
kyllä verrattain yksinkertainoo, sillä hel
poin on kulkea aidatn yili siinä :lwhdiru, 
missä se .on matalin. Kun nyt eduskunnan 
en,emmistölliä on tilaisuus yksin:kertaiseHa 
eneiilliDist'öllä vuosittwi>n muuttaa tullitarif
fia, niin silloin hankutukoot tämän kein<llrl 
käyttämiseen :budj.etissa olevien :vajaulksien 
twyttämiseen avat aina suuret. Tätä .sru
maa keinoa Dn kyllä käytetty aikai.seml>
minkin. AikaJisemminkin: on, rSilloinc kuin 
ei ole muu!lla ta.vaHa 'V!Oitu mtenoa'rviota 
saada tasaipainoon, turvauduttu tullien ko
roi:tuksiin. Ja siitä syystä .ovatkin tullit 
meiflä huomattavasti vaiihdelleet. Joskus 
on ollut myöskin pienempiä laskukau.sia, 
jolloiruka tulleja on jonkun verran :laskettu. 
Viilm:elksi saatiirn aikaan pienempi kulutus
tavarain tulilien lasku 1'9.27 vuoden valtio
päivillä, ·jolloin tullia.l1em1U:ksia dhdotti iSil
loinlen sosialidemokraattinen iha:Uitus. Seu
raava hallitus, maalaisliittolainen Sunilan 
halllitus, ehdotti myöskin .ohjelmassaan pyr
liåvänsä tull.eissa alenevaan suuntaan, ja 
tekikin esitYksessään yhden tullialBnrnus
ehdotuksen, ehdotta,err gramofoonien ja 
gramofoon>ilevyjen t,uJ:lin alennusta. Sii
hen .ovat tullialennukset vi.ime vuosina su
pisturuoot. Kun ,nyt jo meillä elintar}}eiden 
'ja välttämättömien kulutustavarain tulllit 
a1.nat ruiin raskaat, että oo ovat nyt jo mah
dollisesti vaikuttaneet ha,itallise.sti tuotanto
kustannuksiin maas:samme, niin mitä mer-
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'kit.sev:ä.tlkälän sellaiset koroitukset, joita nyt 
edeUeenikin taa-s suunnitellaan. Täällä1hän 
on mainittuna luonnottomia koroituksia 
nimikkeiden 9, 30 a, .30 b, 40, 42. a, 42 b, 
60 ja 61 'kohdalla, jotka. kaikki koskevat 
'Sianläihaa, 'ruist,a.,, ohraa, tatta:ria ja hirs
siä, rui.sjauhoja, tleseniättömiä ruisjawhoja, 
kaura,ja.uhoja ja -ryynejr&, ohrajaU<hoja ja 
()hraryynejä, tattaria, hirssiä ja p.~runoita. 
Jo yksistään näistä kulutustavaroista, j.oilla 
entuudestaan on j·o raskaat tullit, aiotaan 
ensi vuoden a~kana lisäverottaa 'l"ansaa 
61 1

/ 2 miljoonan markan arvosta. Närrnä 
tullit ovat kwi\kki. sellaisia, jotka .ovat väJhä~ 
varaiseUe lmnsaUe välttämättömiä kulutus
tavaroita. Mainitsen sia.nli&n, jol1e ehdo
tetaan huomattavan suurta tullikoroitusta. 
SianVihan tullikor.oitust.a on v.astustanut 
muiden muassa se esittelijä valtiovarain
ministeriössä, joka tulliasioita hoitaa, ja on 
per11Stellut kantaa.nsa sillä,, että tämä tulE 
koSkee ybiinoma.an työväkeä. Se sianEh.a, 
joka meille tuodaan noin 2 miljoonaa kiloa 
vuosittain, on n1mittäin pääasiassa n.. s. 
Amerikan s1la:vaa, ja sitä ei käytä !kukaan 
muu kuin työv·ä:l\!i. Eilkä työväki.kään käyt;ä 
sitä si;itä syystä, että se ohsi jotakin. e.ri
koista herkkua., vaan siitä syystä, että sen 
käyttäminen tulee pa}j.on halvemmaksi kuin 
suomalaisen sianlihan käyttälminen, sillä 
Amerikan s]1ava sisält,ää yksinomaan perk
kää rasvaa. Tämä on nyt yksi työväenluo
kan aivan viälttämättömimp:iä .elinta1~peiba 
ja tämä!ll tullin koroittaminen· koskee ·eri
Jwisesti työväen toimeentulomahdo,llisuuk
sia. 

:Sitten on mainittava ruis, jolla nyky
jään 'On 75 pennin tu1E kilolta. Tätä tul
lia ehdot·etaan koroitettavaksi 50 pennillä 
eli 1 mar:kJlman 25 penniin kilolta. Täällä 
aikaiselmmin .ed. Uno Hannula puhui, min
kälaiset vaikutukset ruistullin koroitukr. 
sella on Pohjois-Suomessa, tarkoi1ttaen tällä 
pääasiassa Oulun lääniä, jonka maatav1il~ 
jelevä väestö miltei kokonaisuudessaan jou
tuu ostama-an rviljansa ja siis, asuen seu
duilla, joissa muutenkin toimeentulo ja 
e.lrumisen mahdoll~suudet ovat paljon hei
kommat ikuin muissa .osissa ·maata, joutuu 
raskaamman verotuksen alaisek<si korkean 
wljatullin 'Vallitessa. Mutta eivtät viija
tullin vaitkutu;kset maaseudulla ja ennen
kaikkea pienvilj~lijävä~estön keskuudessa 
kohdistu ylksinoma.an Oulun läänii-n, vaan 
sen tulliin koroitus vaikuttaa yhtä ras-

kaasti pienviljelijäväestön toimeenrtulomah
doliisuuk<si'in muussakin osassa maata. 
Mainitsen vain, että ko'lm Savo ja Karjala 
on samanlaisessa asemassa, koska siellä on 
vä;h!än sellai·sia vUjelijö'itä, jotka ovat tilai
suudessa vilj'el>emään vilj.aa niin suuressa 
määr&ssä, että .se riittäiisi heidän 'perheensä 
vuotuiseksi toimeentuloksi ja seuraavan 
vuoden siemeneksi. Kaikki näiden seutu
jen pienviljelijät joutuvat ostamaan hyvi
näki'n vuosina osan käyttrumästälän viljasta, 
ja jos twl'ee 'katovuosi, silloin saavat he 
ostaa tarvitsemansa viljan heti ~sylksystä 
läJhtien. Meillä tOn viimeisten 10 vuoden 
aikana ollut kaksikin huomattava.mpaa ka
tov.uotta, jolloin Savossa, Karjalassa ja 
Pohjois-Suomessa ei ole saatu mirukään
laista viljaa, kato on vi<enyt ka.iken. .Sil
loin on lcy-llä eduskunnassa myönnetty 
näille vilj·eil'i·jöille 10-20 miljoonaa ma:tik
kaa jaetta,v,aksi lainoina siemenviljan ostoa 
va.rt,en ja muuten :hädänalaiseen asemaan 
joutuneille, mutta .sama&n aikaan on valtio 
vi'lj.atullin muodossa nä.il'tä samoi>lta 'V'ilje
li,joiltä .ottanut taikaisin monta kymmentä 
milj-oonaa markkaa, joten 1ainat ja avus
tUJkset eiVJät ole asiallisesti vaiikuttaneet mi
täiäm. 

Viljatullin kor.oitta.minen vaikuttaa myös
kin yhtä turmiol1isesti koko työvåenluoikan 
toimeentuil1omahdollisuuksiin, joiden elämä 
viljatullin :huomattavan koroitukse;n ta:kia 
hu:o.mattavasti huononee. Kun talouspulialll 
v.ai:kutukset täytyy jo:ssakin määrin ottaa 
hu.omioollJ, ei mielestämme tällä kertaa voisi 
ajatella, ainailman viljanhintojen nykyisil
lään ollessa, vilj,atullin poistamista, tus
kinpa myösikään se.n suurempaa· alentamis
ta:kaan;, ja o1emme siis tässä suhteessa kan
nattaneet .entisen viljatullin .säilyttämistä. 
Mutta tämänkin oviljatullin säilyttämiillen 
sa.isi tap.aihtua va.in sillä edellytyksellä, että 
viljmllhinnat ovat niin alhaiset, että virjan 
keskihinta E>telä-Suome.n sata.massa on klor
keintaan 1 markkaa kilolta.. SiHoin kuin 
vilj,an keskihinta nousee., pitäisi vasta;avassa 
määrässä viljatullin la.sk,ea, n,iin .että 'kun 
viljan keslkiihinta. •on 1: 25, orisi viljatulli 
50 penniä ddlolta ja. viljan keskihinnan ol
lessa 1 : 50 eli sitä enclllilllän olisi tulili \kor
keintaan 25 penni kilolta. Tällä tavalla 
alaspäin liukm~an asteikon !kautta voitai
siin vHjan'hiinta säilyttää sunn.niUeen sa
mana. Tä:mä merkit,se.e myöskin mieles
tämme riittävää tulli.suojaa vi:lijanrviljeli-
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jöille Etelä-SUJomessa ja Pohjanmaalla. 
Muissa osissa maatahan niilläkään, jotika 
viljaa viljelevät, ei riitä sitä myytäväksi. 

Niistä tullilmroituksista, joita hallitus on 
clldottanut, on kaikkein huomattavi:mpi1a 
"'V'€lhnläja<rdwjen ja rveihnä:ryynien tullien ko
roitukset. Hallituksen e:hdotU:ksen mukaan., 
jonka valt:Lo<vara.inv,aliokunrt;a ja suuri valio
kuntakin ovat hyväJksyneet, kohoaisi vehnän 
tu:lli 1 : 50 :stä 2 : 10 :een ja v'ehnäryyn·ien 
tulli 1: 25 :stä samoin 2: 10 :een. Tämlä tul
liinkoroibus merkitsisi rahassa arviolaslkel
mien mukaan ooin 64 milj. markan lisä
V'erotusta.. Me olemme tottuneR.t ~ain;a pi
tämään V'eilmä- ja vehnä,jauhotullia finanssi
tUJllina, ja finra:trssitullina sitä täytyy edel
leenkin pitää, vaikka tällä kertaa lieneekin 
tarkoituksena vehnäjauhoj,en tullinlkoroi
tuksen a.vulla tähän maahan aikaansaada 
uutta, teollisuutta, n. s. 'Vehuä:mylly'teol1i
suutta:. Onhan nimittäin vehnäntulli [)YSY
tetty •enma1laan, j.oten velmän, ve:b.mäijaUJho
jen j.a -ryyuien tulliin ero tulisi olemaa.n 
1: 10 kilolta. Tämä luonnollisesti yllyttää 
yritte1ijöitä,, jotka ovat tätä kysyllllystä 
pohtineet ja suunnitelleet, toimenpiteisiin 
vehn:ä.myllyjen ,perusta1miseksi maaihan. 
Vehnämyllyjen perustamista maaha:mttne 
jpuolust.etaan ·sillä, että meilllä Lournais
Soomessa, ja, Etelä-Suomessa osittain; vi'r
jellään vehniä:ä ja että meillä nykyjään 'ei 
;ole sellaisia myllyjä, joissa tämä velhnä voi
taisiin pare:mmwksi jalostaa. Kotimaista 
vehnää lienee jauhettu pääasiassa kuorineen 
graham-jauhoiksi ja vain pienessä mää
,rässä kuorit:tuna, murtta sen laatu .ei' ole 
.ollut sellaista, että sHlä :kaupassa olisi ollut 
minkruänlaisia edellytyksiä !kilpailla uliko
maalaisten laatuj.en kanssa. Kotimaisoo 
•~eihnäwiljelylksen kannalta ei ole kummiw
kaan a:siani.sta ,syytä ruveta tukemaan veh
nämyUyteol'lisuutta, silliä vehnän viljdys 
-on mahdoHinen ainoastaan pienessä osassa 
maata. :Sen sijaan suurin osa ma,anv:iljeli
jöistä tulisi kärsimään tällaisesta~ korkean 
tullisUJojan varaaTh perustetusta t~eollilsuu
desta.. He joutuis~vat maksamaan vuosit
tain n10in ,66 mi~j. markkaa jau:hatuspalk
'klona vclmiämylly;ilk On siis <vain ainoas
taan !hyvin i}Yien'C;n prosentin maallllvi1je1i
jlöis't1i etujen mukaista saada. tähän maahan 
perustetuksi vehnämyllyjä. Muista edelly
tyiksistlä. tä:llailseUe teollisuudelle,, täytyy 
~anoa, 'että ne ovart verrattain !heikot. On 
'seLvää,, että mikä teollisuus tahansa kyke-

,Jllee korkean tullin turvissa menestymään, 
.mutta toinen kysymys 'On, onko oikei;n sii'r
tää miltei koko kansan, kai!lclden 'Vieron
maksajain, rasitukseksi tällaisen teollisuu
dlen voimaantulemine;n ja eläminen, jota 
·eihdote.tJUn rvehnäjauihoj•en tullin koroitta
minen hyvin huomattavassru määrässä mer
ldt:see.. l\feillä !kulutetaan IPäi&asiassa ai·
noastaan korkeampilaatuisia ulkolaisia veh
näjauhoja:. Ja v,aikka meiLlä ol1si ;v>elhnä
myllyjakin, eilv.ät nämä semmoisenaruru voisi 
käyttää !kotimaista 'V'eilrnä.ä,. J1otkut asian
tuntijat wa't !sanoneet, että kenties maih
dollisesti: voisi kdtimaista 'V'ehnää sellwitta.a 
ulkomaalaisen vehnän kanssa ja saada siten 
sellainen laatu, jolla olisi jonlkunlaisia mah
dollisuuksia markkinoilla. Pääasiassa olisi
kin veihnämyllyjen jauhettava ulk0imailt1a 
tuotua ,v,elhnää ja silloin ei näytä •olevan min
~ään[aisia asiallisia syitä koottaa keinotekoi
sesti saada aikaan maahamme tämäJTI!laista 
teollisuutta. Jos ajateLlaan 'llimittäin kaikki 
maassamme kulutettava vehnä kotimaassa 
jauhettavaksi, ovat asiantuntijat sitä 
mieltä, että sitä v:arten tarvittaisiin koli!IlJe 
myllyä,, jloittenka ,perustamiSkustannukset 
te;keVlät n. 120 milj. mk. Tämän 'Li:sälkffi 
tarvitsisivat nä.mä myililyt useisiin kymme
niiilli miljooniin markkoifrlin nojusevat käyt
töpääomat. On:ko lliYt mimikäänlaista syytä 
rylhtyä tämänlaista teollisuutta tuLlien 
a'Vulla kelhåttämäälll, kun sillä 'ei ole min
käänla-ista muuta menestymisen edell~tystä 
kuin korkea tullisuoja ~ V ~hnlä:myllyteoil[~
suus on sitä p.aitsi tällä 'kertaa kaik!k.ial1a 
maailm8JSSill. kannattamatonta ·ja ylituotan
toa tämä!llJ t.eollisu.uden alalla on n. 30 a 
40%. 

TäHaisen: teollisuuden aikaansaamiseen 1ei 
01le mitään adJletta ja kun siitä olisi va.in 
seurauksena illseitten kymmenien IIll•iljoo
·nien :maTikkojen lisäveron asettaminen ikulut
tajioo bnnettwv;a:ksi, niin olisi vehnäjauho
tullit alennettava entiselleen mei.dän ~ehdo
tuksemme muka~seksi. 

Myös\ki,n reUaisen välttämä!ttörnän kulu
tustavaran tullia,, kuin ikahvitullia,, joka tär 
h,ä,n saakka on oHut 8 mk. kilolta,, on halli
tus ehdottanut korotettavaksi 8 ma:r:kasta 
10 markkaan. Valtiovarainvaliokunta ei 
ole tyytynyt edes tähän :Iwroitukseen, vaan 
oru vielä lisännyt ka:lwille 'tullia 2 mk. siis 
12 mk :lll, joten korotukset tuliffiva:t teke
mään yhteensä 4 mk. kilolle ja tullin lisäys 
ensi v.uod~n aikana n. 68 milj. mk. Me 
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olemme aikaisemmin vaatineet kaihv"itullia 
alennettaJVaksi aina 6 markka.aill: a1sti, siitä 
syystä, että Ruotsin kah'Vitulli on sUJmmö.l
leen 6 markan suuruinen, ja jos tulli olisi 
meillä .samana, niin ei voisi tapa:htua mi'n
käänlaista b'hvin salakuljetusta, jota. ai
kaisemm~n on tapahtunut meidän ·ja Ruot
siin! kahvitullien suuren eron takia. Nyt 
me joudumme taasen samaan tilanteBseen. 
Kun meillä kah'V·itulli tulee miltei puolta 
kalliimma'kisi 'kuin Ruotsissa,, niin salalkul
j.etusta arvattavasti uudestaan tällä alalla 
tulee ilmenemään. Tämä on myöskin suo
ra;,nainen :fina1nssitulli, joka vaikutta,a lku
luttajaväestöön raskaasti, joten näin tavat
t.oman korlma tullikoroitus ei tässäkääTh oQ.e 
p.ai:kal1aan. 

Sama !koskee myöski:n· sokerituUia, joka 
tänä vuonna on ollut 2: 75 kilolta. Halli
tus ehdotti tätä tullia koroite'ttava'ksi 
.Z: 75 :stä 3: 90 :.een. V1altiovaJrainvaliokunta 
lisä;si t·u11Ha 10 pennillä ja suuri va1iokunta 
tahtoi illllyäskin lyödä puumer1kkinsä tulli~ 
tarilffiin ja katsoi sopivammaksi te!hdä ~en 
koroittaen sokeritullia 30 :penTiiUä :kiloa 
kohden, joten raakasokerin tulli tulisi ole
maan ·suuren valiokunnan ehdotuksoo mu
ika:an 3: 80 kilolta ja puhd:Lstetun sokerin 
t1ulli 4: 30 lldlolta. Tässä on nyt myös'lri111 
kysymyksessä yleinen 1kulutustavara ja si
täpaitsi vielä välttämätön ravintoaine, jota 
kaikki :kuluttaj.apiirit käyttävii't .samalla ta
vallar, ja jl(mka tullin näin huima koro:itta
mimen merkitsee elintason :huom:atta,vaa 
nousua. Sokeritullin aiheuttama lisäys 'Vill,1-
tå,ovarairnvalio:kunnan ehdotuksen mukaan 
011i laskettu 74 1

/ 2 mil1joonaan mar'klka,an. 
Kun illlyt suuri valiokunta ikoroitti tullia 
30 pennnlä,, merkitsee tämä 1isä:ys 27 milj. 
markkaa rahassa, joten ~ensi v.uonna aijo
taan JSokeritullilla ottaa lisäystä 101,500,000 
ma:r'kJkaa,. Tähän tulliin nälhden: olemme 
myöskin tällä kertaa olleet sinä kannalla, 
että koroitukseen ei ole ollut min:käänlaista 
asiaHista .syytä ja että tullin lisäyksestä 
olisi luovuttava. 

Sitten on t~ällä V'ielä ehdotettun,a nimik
keessä 8}11 bentsiinin tullia 'koroit·ettavaksi 
niiu, että tämä koroitus lisäisi ibentsiinin 
käyttäjien veroa 14 mHjoo'11ialla markalla 
ensi vwoden aikana. Emme voi tälla:ist:a
kaan lisäystä hyväksyä siitä syystä, ·että 
autoja, jotka pääasiassa. ibentsiiniä !käyttä
vät, on pidettävä välttämättöminä kulje
tusneuvoina, joiden merkitys ennen kaik-

kea on arvaamattoman suuri harvaanasu
tuillla; seu,c1uilla. Siellä ne ov.UJt lyhentä
neet <Viä\lMnatkoj,a, tehneet liikkumisen pai
kasta toiseen nopeaksi ja halvaksi ja en
nenkaikkea vaikuttaneet elintarpeiden ja 
kulutustaVIaroiden hintoihin alenta.vastL 
E·simerkkinä rrnainitsen, ·että ai!kaisemma11. 
hevosr.ah<lin aikana maksettiin ruisjauhon 
ja su,olan rahti<a Oulusta Kuusa;IDJOon 3 
ma,rkkaan kilolta. Autot kuljettavat sa
man tavaran 50 pennillä kilo, joten tämä 
esimerkl\Ji jo osoittaa, ikuinka tavattoman 
suuri merkitys autoilla on ollut dantOikUiS
tannuksien aleneo:niseen II1iissä s®duissa,, 
joi.ssa ·ei o1e oTlut aikaisemmin mi,l'llkään
laisi~a 1."Ullkuvälineitä. 

Nämä valrtiovarainvali.okunnan ja suuren 
valiokunnan ehdottamat tullikoroitukset te
kevrut kaikkiaan 320,000,000 markkiaa, edel
lyttäen nimittäin, et•tä ~m:nsa jaksaa nä•mä 
tullikoroitUJksot ma!ksaa, että se jaksaa lku
lmttaa yhtä ;pail:jo.n kuin se on tählän saall\Jka. 
kuluttanut. Minä suuresti epailen, onko, 
rrninkää:nlaisia mahdol.lisuuksia nykyjään 
siiihen, että kansan suuri enemmistö, työ
väenluokka, kykenee kuluttamaan niin :pal
jon, että .suunnitellut tullitulot voisi,va;'t 
tulla sisään,. Kuluvan vuoden mwil()n mu
kaan t~e'ki tullitulojen ja valmisteverojen 
yhteiruen tuot:t,o asukasta kohden 4017 marik
klaa. Nyt ensi vuodelle. suunn1te~l1un tulli
tariiffin ja ehdotettujen valmistwero'jen 
mUJkaan tulis.ivlllt kulutusVlerot ensi 'VUonna 
tekeo:nään asukasta kohden 48ö markkaa., 
Tämän mukaan seitsem'äm!henkisen perheen 
virulilliset verot olisivat 3,396 markikla:a .. 
Talouspulan vaikutukset ovat ennen kaik
Jk.ea •j,uuri työVäenluokalle olleet raskaat .. 
•T.yövä.ki on sittenlkin joU!tunut niistä 
kaikkein enimmän kärsimään. Pitkin li'llr
j.a.a on palkkoja alennettu, useat teollisuus
laitokset työåentelev,ät ainoastall!n 4-5 
päiväisiä työviikkoja ja toisissa työvä'ki 
työskentelee vuoroviikoittain. Samaan a;~
ffiaan on ma,assa työttömyyttä ooemmäJn 
!kuin !koskaan ,ennen. Viralliset timstotkin 
jo o.soit.tavat työttömien Lukumäärän nou
sevan paljon yli 10,000 hengen. Ja tiilas
toja voidaan !koota vain sellai!silla pai'kika
ikunnilla, missä on työnväliitiystoimistoja. 
Todellisuudessa on asia niin, että työttö
miä, jotka eivät ole näissä tilastoissa, on 
paljon enemmän. Osa työläisiä .työskcn
t,ele.e kuntien ja valtion varatörsSJä, j.oiS~Sa 
palkat ovat niin pienet, että n•e riittä1vät 
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niu:kuin naukuin ai'Va>n ;vält.tämä.ttömilllJ
p.ään, leipään. Ja nä:issä:kin tlöissä työsken
lll!ellliän monin paikoin vuorovåikoin. Työ
väki on siis menettänyt suurimmalta osal
taan kulutusky'kynsä. Eilen illalla kävi 
täru'!llä Raja-Ifa:rjalan kunnista eduskunta
ryhmien •pulheilla suuri lähetystö valitta
massa sit~ huutacvaa hätää, mikä niillä seu
duin v-a1litsee. I.~äh'etystö.n jäsenet selvitti
vät, että si<ellä vasamma:rikkinat pauk'krumt 
ja että sadat ja tuihannet pikkuelä:jät ovat 
vaarassa· joutua pois kannuiltaan ja kodeis
taan maantielle lisäämään työttömien 
suurta .armeijaa. 

Ei tilanne muualla mara:ssa ole sen :pa
rempi :kuin se on Haja-Karjalassa. Samalli
laista on miltBi kaikkia11a:. Ja sil1oi'Ilkuin 
tilanne, on täl1arirnen, silloin ei suinlkaan 
sitä paranneta koroittamalla kiulutusveroj:a 
jotka korottavat samalla myöskin tuotan
tokustannuksia tehden vientiteollisuutemme 
ulkoonailla ikilp:ai1ukyvyttöm;äksi:. Minä en 
rnäe mitäiän muuta rn:a'hdollisuutta asioiden 
parantamiseen ja selvittämiseen krui!nJ -että 
tullitariffi hyvä:lmytään sen suunniteLman 
mukaisesti, mikä sisältyy valtiovrarainvalio
kunnan mietintöön liitettyyn sosialidemo
kmattien vasta'1auseeseen. 

Ed. W e 11 i n g : Meillä on viime vuosien 
aikana hyvin paljon puhuttu liian suurista 
veroista, joita kansan täytyy maksaa. Ja 
etenkin porvarillisessa sanomalehdistössä on 
tästä pidetty hyvinkin suurta ääntä kulu
neenkin kesän aikana. Tietysti on myöskin 
työväen sanomalehdistö kiinnittänyt siihen 
·seiikkaan lhuom'iot•a. l\{eidän mielestämme 
kansan veronmaksu on järjestetty epä
oikeutetusti toisella tavalla kuin porvarilli
sen sanomalehdistön ja yleensä porvarilli
sen yleisen mielipiteen mielestä. Porvaril
linen mielipide pyrkii alentamaan tulo- ja 
omaisuusveroa, vaikka tämä veromuoto mei
dän maassamme on sittenkin suhteellisesti 
pieni verrattuna siihen verorasitukseen, 
mitä kansalta kootaan tullirasituksina. Ja 
nykyinen hallitus on huomattavan raskaasti 
koettanut verottaa vähävaraisinta kansan
luokkaa asettamalla sille uusia verorasituk
sia. Päinvastoin se halusi kyllä pienen
tää varakkaiden kansanluokkain veron
maksua sillä, että on koetettu tehdä lieven
nyksiä tulo- ja omaisuusverolakiin. 

Tullirasitus on sittenkin sellainen vero
muoto, joka kaikkein raskaimmin rasittaa 

meitä vähävaraisia kansalaisia. Meillä se 
on ollut ennestäänkin raskas ja nyt, kun 
maassa on yleinen työttömyys, silloin lisä
tään vielä kaikkein tärkeimpien kulutus
aineiden veroa, kuten rukiin, vehnän, soke
rin ja kahvin y. m. välttämättömien elin
tarpeiden, joiden käyttämisestä kukaan 
ihminen ei voi vapautua meidän maas
samme. On ollut aika, jolloin yleinen mieli
pide meidän maassamme oli ainakin elin
tarveveroja vastaan. Maalaisliittokin on 
aikoinaan ollut sillä kannalla, että viljaverot 
ja elintarveverot eivät ole meillä suositelta
via. Mutta sen jälkeen kun Keski-Suomen 
ja eräiden varakkaampien seutujen kokoo
muspuolueen rusthollarit ovat siirtyneet 
maalaisliittoon; jotka huomattavasti myy
vät meidän maassamme viljaa, nämä ovat 
saaneet maalaisliiton kääntymään entisestä 
kannastaan ja maalaisliitto puolueena onkin 
jo pitkät ajat suositellut kansalle tätä vero
tustapaa, joka ensi kädessä rasittaa juuri 
vähävaraisinta kansaa, työläisiä ja pikku
maan viljelijöitä. 

Ed. Hannula, maalaisliittolainen, puhui 
äsken tältä paikalta Pohjanmaan puolesta 
viljatulleja vastaan. Ja viime syksynä 
myöskin maalaisliittolainen edustaja, eräs 
pastori, puhui voimakkaasti viljatulleja 
vastaan. (Keskustasta: Mikä pastori se olin 
Ed. Jauhonen. Mutta lopuksi sanoi sitten
kin: ,Minä äänestän näiden viljatullien 
.puolesta." (Keskustasta: Ja sanoo nytkin!) 
Ja sitten keksitään j·oku uusi IIThCnettelytapa, 
että ehdotetaan hyväksyttäväksi ponsia 
eduskunnassa, joilla pyydetään tulliperuu
tusta pohjanmaalaisille. (Keskustasta: Ei 
ehdoteta !) On ehdvtettu jo valtiovarain
valiokunnassa maalaisliiton taholta edus
kunnan hyväksyttäväksi pontta, että pyy
dettäisiin hallitusta antamaan esitys tulli
peruutuksesta Pohjois-Suomelle. (Keskus
tasta: Se on oikea ponsi. Hyvä ponsi ! ) 
Minä en ollenkaan kadehtisi sitä, että poh
janmaalaiset työläiset ja pikkuviljelijät 
saisivat rukiin ja vehnän ja muut välttä
mäW:imäJt elintarpeet tullivapaasti, ja minä 
mielelläni näkisin, että koko maalaisliitto 
tulisi sille kannalle, että kaikki tämän maan 
vähävaraiset pikkuviljelijät ja palkkatyö
läiset saisivat ostaa nämä tärkeimmät kulu
tustarvikkeet tullivapaasti. Meidän maas
samme on muitakin alueita kuin Pohjan
maa, joissa ei riittävästi voida kasvattaa 
leipäviljaa, pufi.umattakaan vehnästä ja 
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monista muista sellaisista viljelyskasveista. 
Meidän Itä-Suomemme on kokonaisuudes
saan siinä asemassa, että se on hyvin pieni 
määrä, mitä sieltä koskaan voidaan myydä. 
1\lutta suurin osa Itä-Suomesta ja Laatokan 
Karjalasta on siinä as~massa, että niiden 
seutujen pienviljelijä ei koskaan saa riittä
mään asti omasta maasta viljaa. Mainitta
koon esimerkkinä muutamia kuntia. Sel
laiset h.1mnat, kuten Suojärvi, Soanlahti, 
Suistamo, jotka ovat pohjoisellsa päässä 
esim. minun vaalipiiriäni, Karjalan kannas 
kokonaisuudes'saan, eivät koskaan esiinny 
viljaa myyvinä kun tina. (Keskustasta: Eli 
Kirvu ! ) Kirvu ei myöskään koskaan myy 
viljaa, vaan ostaa satoja tuhansia _kiloja 
joka vuosi. (Ministeri Koivisto: Kun koet
taisivat viljellä sitä!) Niissä peltoalat, 
ministeri Koivisto, ovat niin pienet, ·ettJei 
riitä 2-3 hehtaarin viljellyistä peltoaloista 
suurelle viljanviljelykselle, niinkuin ehkä 
riittää ministeri Koiviston pelloilla. Näiden 
seutujen pikku maanviljelijät saavat mak
saa yksin viljaveroina useita satoja mark
koja vuosittain. Niiden seutujen työväes
tölle ja koko Suomen työväestölle niin 
Etelä-Suomessa kuin Pohjanmaalla tällai
sena pula-aikana, kuten nytkin, kaikki 
tällaiset ;tullien koroitukset ovat mitä ras
kaimpaa veronlisäy~tä. Ne, jotka puhuvat 
Pohjanmaalle tulliverotuksien puolesta, ne 
haluavat antaa sen Pohjanmaan varak
kaimmille eikä ainoastaan köyhimmille, 
(Ed. Lahdensuo: Ei Lapissa ole varak
kaita!) joten se menettelytapa ei ole mis
sään tapauksessa oikea. Mutta Suomen 
pikkuviljelijä näkee mielellään uäästävän 
sellaiseen tulokseen, että ruis, vehnä ja eräät 
ryynilajit saataisiin meillä tullivapaiksi. 
Se olisi todellakin pienviljelijän hyöty 
etenkin Karjalassa ja muillakin pienvilje
lijäalueilla. Täällä kävi eilen eduskunta
ryhmien puheilla lähetystö, joka hyvinkin 
vakavana selosti sitä pulakautta, mikä val
litsee etenkin Itä-Suomessa tällä kertaa. Ja 
se esitti keinoina hyvin vaatimattomasti, 
että kerman korvikkeet olisivat saatavat 
järjestetyiksi niin, että ne eivät olisi kilpai
lemassa maataloustuotteiden kanssa. Asia 
sellaisenaan on kyllä minun mielestäni ky
symys, johon voi kiinnittää vakavaa huo
miota. Mutta kaikessa tapauksessa tämä 
järjestely tällaisella toisarvoisella tavalla 
on yksi niitä pienimpiä, kun juuri samaan 
aikaan tälle Karjalan talonpoikaisväestölle 

lisätään veroa. Vehnän tulli tulee olemaan 
2 markkaa 10 penniä, sokerin 4 markkaa 
30 penniä ja monille muille tavaroille huo
mattavat lisäverotukset, joista joutuu 5-6 
henkinen perhe maksamaan vuosittain tu
hansia markkoja valtiolle veroa. 

Siis meidän työläisten ja pienviljelijäin 
eli yleensä meidän sosialidemokraattien 
mielestä olisi saatava tällaisena pulakautena 
nämä tullien koroitukset ainakin tällä ker
taa estetyiksi. Se olisi välttämätöntä tämän 
kansan pohjakerroksille, jotka elävät mitä 
suurimmassa taloudellisessa hädässä ja kur
juudessa. 

Ed. V e h k a o j a: Täällä on useid€ll 
edellisten puhujain taholta vastustettu etu
päässä viljanviljelystullia. Niin on tapah
tunut joka kerta, kun eduskunta on tulli
asioita käsitellyt. Täällä on vasemmiston 
taholta valitettu sitä suurta työttömyyttä, 
mikä tällä kertaa maassamme vallitsee, ja 
niinhän asia on, että työttömyyttä ja ah
dasta aikaa 'eletään meidän maassamme. 
Mutta millä tavalla tästä työttömyydestä 
päästäisiin, siinä me olemme aivan eri kan
nalla vasemmistoedustajien kanssa. Minun 
käsitykseni on se, että maaseudun työttö
myys poistuu vain sillä, että siellä saadaan 
riittävä tuki viljanviljelykselle. Mehän tie
dämme, että meidän maassamme noin 2

/ 3 

väestöstä elää maanviljelyksestä. On siis 
luonnollista, että silloin kun tällä tavalla on 
asianlaita, meidän täytyy kohdistaa huomio 
sen pääväestön elinkeinon kohottamiseen. 
Vasemmiston taholta on täällä väitetty sitä, 
että työläiset yleensä ovat viljatulleja vas
taan. Niin ei kuitenkaan ole asianlaita. 
Minä tunnen paljon sellaisia työmiehiä, 
jotka ovat itse 'Omasta kokemuksestaan lau
suneet sen käsityksen, että silloin kun maan
viljelijä on voinut hyvin, silloin myöskin 
työmies on voinut hyvin. Nyt me jokainen 
tiedämme, että tällä kertaa, kun meille 
maanviUelijöille ahdas aika koittaa, tällä 
kertaa myöskin työmies on kaikkein lujim
malla, kuin mitä se on koskaan ollut. Maan
viljelijät ovat olosuhteiden pakosta, koska 
viljatullisuojaa ei ole ollut riittävästi, jär
jestäneet olonsa sillä tavalla, että viljanvil
jelys meidän maassamme on jäänyt jokseen
kin vähäiseksi. Tästä aiheutuu, että työ
miehet maaseudulla ovat jääneet työttö
miksi. Minä olisin toivonut, että hallitus 
olisi vielä enempi, kuin mitä tässä esityk-
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sessä ehdotetaan, asettanut tullisuojaa. 
:Minä olisin toivonut, että hallitus olisi sa
malla tavalla kuin edellinenkin hallitus aset
tanut tähden näiden viljatullien kohdalle. 
Tällä tavalla olisi voitu estää paremmin 
kuin tällä nykyisellä tullilla ulkomaiden 
<1lhainen hintamyynti. Täytyyhän minun 
mielestäni sosialidemokraattienkin myöntää 
se (Ed. Paasivuori: Ei ne ole niin typeriä!), 
että silloin kun ruista myydään meidän 
maamme satamissa 75 penniin kilo, silloin 
ei kannata enää meidän maassamme tämän 
viljalajin vilj4Jleminen. Aivan viime aikoi
nahan on levinnyt tieto, että Venäjältä on 
ulkomaille myy~y H6 penniin hintaan ·ruis
kilo. Jos tällä tavalla me joudumme kil
pailemaan ulkomaisten rukiinviljelijäin 
kanssa, on selvää, että talouspula meillä 
tulee entistä enempi ja vaikeampana edel
leenkin säilymään. Sentähden minä toi
vonkin, että viljatullikysymys tässä edus
kunnassa tulisi hyväksytyksi ainakin siinä 
mittakaavassa, minkä hallitus on esittänyt. 

Tässä tullitariffiesityksessä on vielä 
monta muutakin sellaista, millä voitaisiin 
todella työttömyyttä poistaa maastamme. 
Siellä on eräs kohta, jota me suuressa valio
kunnassa ehdotimme koroitettavaksi, nimit
täin kivihiilitulli. Minä olisin uskonut, että 
vasemmisto ja oikeisto olisivat tässä kysy
myksessä käyneet meidän ehdotuksiamme 
puolustamaan. Sillä jos me kihiviilelle sai
simme koroitetuksi sen tullimäärän, mikä 
suuressa valiokunnassa puolestamme ehdo
tettiin, niin se tietäisi sitä, että meidän 
maassamme kivihiilen käyttö supistuisi jok
seenkin vähiin, ja te jokainen ymmärrätte, 
että jos kivihiilen asemasta ruvettaisiin 
meidän maassamme käyttämään puuta polt
toaineena, se synnyttäisi elämää ja työtä 
monelle sadalle ja tuhannelle työmiehelle ja 
tällä tavalla säilyisi tietysti rahat omassa 
maassa ja ne lisäisivät hyvinvointia sekä 
työmiehille, että koko kansaHe. 

Minä en tahdo pitemmälti tämän tulli
tariffin yleiskeskustelussa käyttää edus
kunnan aikaa. Minä toivon vaan, että kun 
maalaisliiton eduskuntaryhmän taholta tul
laan ehdottamaan myöskin tätä kivihiilen 
tullin koroittamista, että sekä vasemmisto 
~Jttä oikffis'to täJJ.än 'Jhtyis·ivlät j'a t.ä:t;ä 
tietä voitaisiin ty;öttömY'Yttä. ja nykyistä 
pulakautta huomattavasti poistaa maas
tamme. 

Erd. Jan !h on en: N,ykyisen yleisma-ail
mallisen talouspulan vallitessa on esiintynyt 
sangen vastakkaisia käsityksiä siitä, mitä 
mahdollisuuksia hallituksilla on vaikuttaa 
pulatilanteen selvittämiseksi. Millaiset nämä 
käsitykset sitten lienevätkin, yksi asia mie
testäni kuitenkin on varmaa, että valtiovalta 
hyvin harkituilla toimenpiteillä voi tuntu
vasti taloudellista pulaa lieventää. Mutta 
niitä vaikeuksia ja mahdollisia haittoja, 
mitä täJ~e ti.eHe lä!hidettä,essä on, 'ei •ol·e syytä 
kieltää. Monet suuret kauppa- ja teollisuus
maat ovat ryhtyneet perin radikaalisiin toi
menpiteisiin oman maan tuotantonsa tuke
miseksi, ei ainoastaan vanhoilla tullimuu
reilla sitä suojellen, vaan vieläpä ryhtyen 
valtion avustuksella harjoittamaan polku
hintaan myyntiä ylituotantonsa sijoittami
seksi muihin maihin. Silloin on luonnol
lista, ettei esim. meidän maamme voi jättää 
tuotannollista toimintaansa sellaista tukea 
vaille, mikä nykyoloissa näyttää tarpeelli
selta ja mahdolliselta. Sehän tietäisi muu
ten niin suurta työttömyyden lisääntymistä, 
että maatamme uhkaisi pian taloudellinen 
ja sosialinen vararikko. - Asiantuntijat 
väittävät, että alkusyynä nykyiselle maail
man taloudelliselle kriisille on maatalous
pula, tämän alan liikatuotannon ja siitä joh
tuvan maataloustuotteiden suuren hinnan 
laskun muodossa. Sen kautta ovat maata
loustuottajain tulot ja ostokyky samassa 
suhteessa myöskin vähentyneet. Ja kun ot
taa taas huomioon tämän suuren tuottaja
ryhmän lukumäärän, vaikuttaa heidän osto
kykynsä vähentyminen myöskin ratkaise
vasti muihin tuotannon haaroihin. Että 
pulan kulku meilläkin on tällainen, on hel
posti havaittavissa. Maataloustuotteiden 
hinnat ovat meillä laskeneet n. 20-30 %, 
tuot'antokustannusten pysyessä suunnilleen 
ennallaan. Maanviljelijäin metsätulot ovat 
myöskin suuresti pienentyneet, melkeinpä 
tyrehtyneet. Ei siis ole ihme, jos ostokyky 
on myöskin käynyt mahdollisimman pie
neksi. Talous·pulan lievittamiseksi on siis 
tärkeätä, että maatalousväestön tulot ja siis 
myos ostokyky saadaan lisääntymään. 

Yhtenä tällaisena toimenpiteenä on hal
litus esittänyt m. m. viljatullien koroituk
sen, ja myöntää täytyy, että tämän toimen
piteen avulla voidaankin estää ulkomaalai
sen polkumyynnin aiheuttamaa viljan hin
tojen painumista kannattamattoman alhai
selle tasolle. Paljon vaikeampi on jo esim. 
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maitotaloustuotteiden hintain järjestely, 
koska niiden tuotanto maassa on niin suuri 
ja hinnat ovat riippuvaiset maailmanmark
kinalhdnnoista. Ja samaa on myös sanottarva 
eräistä muistakin maataloustuortteista. 

Mitä varsinaisesti viljatulleihin tulee, 
niin on tilanne viljamarkkinoilla sellainen, 
ettei ilman erikoisia toimenpiteitä näytä 
siitä selviydyttyvän. Tätähän paraiten 
osoittaa sekin, että herra rahaministerin on, 
tosiasiat silmäin edessä, täytynyt jättää syr
jään puolueensa vanha viljatulliohjelma. 
Samoin on sosialidemokraattienkin täytynyt 
tehdä, koskapa he vastalauseessaan ehdotta
vat pienempää tullisuojaa maamme rukiin
tuotannolle, vaikka ed. Welling ei tuntunut 
sitä muistavan täällä. Kaikkialla siis tun
netaan aseman vakavuus. 

Mutta vaikka myönnänkin, että Suomen 
talonpoika tarvitsee myöskin valtiovallan 
erikoista huolenpitoa ja suojelusta erityi
sesti tänä aikana, niin toisaalta on muistet
tava, ettei sitä saa tehdä niiden seutujen 
kustannuksella, joissa viljanviljelyksen edel
lytykset puuttuvat tai muuten viljelys on 
hyvin vähäistä. (Vasemmalta: Työmiesten 
kustannuksella.) - Ei se tiedä sitäkään. -
Meidän on muistettava, että valtakunnan 
maantieteellinen asema etelästä pohjoiseen 
on niin pitkä, että maasto ja ilmasto y. m. 
seikat tekevät 'rukiinviljelyksen kannatta
mattomaksi, vieläpä mahdottomaksikin 
kauimpana pohjoisessa. Siellä siis luonto 
panee suorastaan esteitä viljanviljelykselle 
ja väestön näin ollen ;täytyy os:taa syömä
viljansa joko kokonaan tai osittain. Siellä 
siis viljatulli ei ole enää mikään snojelus
tulli, vaan muuttuu puhtaasti finanssitul
liksi maamiehellekin. Kun Pohjois-Suo
messa on nyrt ollut peräkkäin u:seampia ~mo
noja vuosia ja kun saha- ja puuteollisuus 
on aivan lamassa, joten ansiotöitä ei liioin 
ole saatavissa, niin jokainen käsittää, mitä 
merkitsee ruistullin koroitus niin suuressa 
määrin kuin hallitus ehdottaa sikäläiselle 
väestölle. Kun elämän vaatimukset muu
tenkin ovat aivan minimaaliset, ei silloin 
voida ajatella, että sikäläistä väestöä ·vielä 
rangaistaan maksattarualla entistä korkeam
paa tullia leivästä. 

Kun arvostellaan tullin vaikutusta eri
koisesti Pohjois-Suomessa, niin on muis
tettava, että asutus ja viljelys siellä on vielä 
verrattain nuorta. Niissäkin seuduissa, 
joissa viljanviljelyksellekin on jossakin 

määrin edellytyksiä, on pellon pinta-ala ko
vin pieni. Esimerkin vuoksi mainittakoon 
tässä suhteessa eräitä lukuja. Pellon pinta
ala 100 henkeä kohti tekee Rajaseutuyhdis
tyksen laatimien tilastojen mukaan esim. 
Kuolajärvellä ainoastaan 10.5 ha, Kolarissa 
10.4 ha, Kuusamossa 14.5 ha, Suomussal
mella 18.2 ha, Hyrynsalmella 9.6 ha, Ka
jaanin kihlakunnassa oli vuonna 1925 hen
keä kohti peltoa ainoastaan 29 aaria, kun 
kuitenkin koko maan pinta-ala Lappi ja 
Perä-Pohjola huomioon otettuna teki asu
kasta kohden noin 60 aaria. • 

Kun näitä lukuja tarkastellaan maanvil
jelysseutujen pellon pinta-aloihin verraten, 
niin ero on aika suuri. Esim. Mellilässä te
kee pellon pinta-ala 100 henkeä kohti 213 
hehtaaria, Ylihärmässä 203 hehtaaria, Same
rolla 208 hehtaaria, Isossakyrössä 181 heh
taaria ja Siuntiossa 184 hehtaaria. Nämä. 
luvut siis selvästi osoittavat, että pellon 
pinta-ala mainitsemissani seuduissa tekee 
ainoastaan noin 1

/ 10 siitä, mitä se Dn 
maamme parhailla viljelysseuduilla. 

Vielä on otettava huomioon, että sikäläiset 
talot ja torpat ovat tavallisesti suuriväkisiä, 
Perheessä saattaa olla 20 jopa yli 20 :kin 
henkeä, ja pellon pinta-ala ainoastaan noin 
3-5 hehtaaria korkeintaan. Hyvin ymmär
rämme, että talon täytyy leipäviljaa silloin 
ostaa paljon. Ja leipähän kuitenkin on pää
asiallisin ravinto asukkaille. 

Tällaista taustaa vastaan arvostellessa 
asiaa tuntuu mahdottomalta olla vaikutta
massa niin suuren koroituksen myöntämistä 

, viljatulleissa, kuin mitä hallituksen esitys 
ja valtiovarainvaliokunnan ehdotus tietää. 
Hyvin ymmärrän, että maatalous tarvitsee 
kipeästi tukea, mutta se on järjestettävä 
niin, että niissä seuduissa, joissa viljan vil
jelys on vähäistä tai tuottamatonta, anne
taan vastaavaa tullihyvitystä. Sentähden 
toivankin samoin kuin eräät edelliset puhu
jatkin sitä, että hallitus valmistuttaisi ja 
eduskunnalle antaisi esityksen tullihyvityk
sen myöntämiseksi niille seuduille, missä vil
janviljelys ei luounista tai pellon pinta-ala 
on vielä kovin pieni. Kun edellinen halli
tus antoi jo komitean tutkittavaksi tämän 
asian ja komitea jo on siitä laatinut mietin
tönsä, niin olisi mielestäni siinä jo pohjaa 
esityksen luomiseksi. 

Ed. L a m p i n en: Herra puhemies! Kun 
täällä näistä tulleista tahdotaan ajatuksia 
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lausua, niin tässä olisi myöskin kai selostet
tava muitakin muotoja, ei yksinomaan vilja
tullimuotoa. Minä kuitenkin tahdon tästä 
viljatullista lausua oman ajatukseni. 

Jos täällä vasemmisto uskoo, että maan
viljelijä voi viljaa kasvattaa sillä hinnalla, 
1irillä he soisivat sitä saavansa, 1 markka 50 
penniLlä, niin llllinä olisin toivonut,, että 
ed. Paasonen samoin kuin ed. Welling oli
sivat koettaneet tehdä laskelmia vähän pe
rusteellisemmin ja niitten m'1kaan johtua 
edes jonkunlaisiin tuloksiin, että kuulija
kunta voisi itselleen selventää asiaa, onko 
asia sittenkään vain näin yksinkertainen 
kuin mitä he luulevat. Minusta, jos me tah
domme tätä maata vielä viljellä, jos me tah
domme, että täällä eivät aurat ruostu, niin 
meidän täytyy myöskin ymmärtää, että sillä 
kansanaineksella, jonka todellakin täytyy 
tällaista pakkovelvollisuuttaan täällä suorit
taa, olkoon myöskin kohtuullisia oikeuksia 
ammattiaan suojella. Muistuukin tässä ihan 
mieleeni eraan järkevän maanviljelijän 
sana, mitä hän sanoi, että maanviljelijöinä 
eivät ole muut kuin ne, jotka luulevat tä
män maailman häviävän tai jotka ovat 
idiootteja. Ja tämä onkin selventävä ajatus. 

Kun täällä tahdottiin tuoda esiin sellai
sia mietteitä, että maanviljelijät, jotka pik
kusenkin isompia alueita omaavat, tahtovat 
tällä tavoin oman ammattinsa loistokuntoon 
saamisen tähden nostaa viljan hintoja sii
hen, missä ne tällä kertaa ovat, niin jos me 
katselemme ajan kulkua näiden kolmen vii
meisen vuoden aikana, jolloin palkkataso 
maataloudessa ei ollenkaan laske, mikä on 
Dllutkin aina alhainen, tahdon sen tunnus
taa, samalla kertaa ovat tuotteet laskeneet 
runsaasti 40 %, joka tahtoo sanoa, että ru
kiin hinta on 3 markasta 25 pennistä men
nyt 1 markkaan 60 penniin ja 1 markkaan 
70 penniin, maidon hinta, jonka tiedämme 
itse kukin jokainen, täällä Helsingissä ja 
monissa muissa kulutuskeskuksissa 2 mar
kasta 1 markkaa 30 penniin ulosmyynti
hinta. Samoin ei meidän myöskään tarvitse 
ollenkaan sanoa, että sokeri olisi luonuotta
massa hinnassa tällä kertaa, sillä me saamme 
ostaa sokeria tällä kertaa 20 % halvem
malla kuin edellisenä ja sen edellisenä 
vuonna saimme ostaa. Täällä kävi esim. so
keritehtaitten työväkeä ja samoin niitä, 
jotka suorittavat työtä niitten viljelijöitten 
luona, jotka Sokerijuurikasta ovat viljel
leet, ja he kai kertoivat vasemmistollekin, 

minkälainen tilanne on, jos ei edes jonkun
laista suojaa pidetä myöskin tälle viljelyk
selle. Hehän selostivat, kuinka ennenkuin 
sokeriju urikasvilj elys Lounais-Suomessa 
alettiin, lapset olivat kengättömiä, vaatteet
tomia, kun kansakoulu syksyllä alkoi. Tällä 
kertaa he kesäisellä työllään ovat itsensä voi
neet sen verran rahoittaa, että he ovat omien 
töittensä tuloksilla tällaiset välttämättömät 
puutteet paistaneet. Ja jos me laskemme, 
kuinka paljon tuo summa tekee maalaisper
hettä kohti, missä tällä lailla vaatimatto
masti eletään, niin tiedämme, että palasoke
rin hinta on noin 2 penniä palalta. Jos 
niitä sitten 5 tai 4 palaa päivässä käytetään, 
mikä on tavallista maaseudulla, niin ei 'tlm 
niin kovin suuri rasitus ole sikseen kuin 
mikä välillinen hyöty ensiksikin tullien tu
losta tälle maalle on ja samalla kertaa se 
työmuoto, mitä voidaan myöskin monille tu
hansille, voin sanoa, tällä lisätä. Meidän 
kotoinen sokerintuotantomme on ainoastaan 
3 milj. kiloa, jota vastoin ulkoa tuotu soke
rin määrä on siinä lähes 100 milj. kiloa, 
70-80 milj. kilon vaiheilla, paitsi eräänä 
vuonna tuotiin kovin paljon, kun tullin 
nousu oli olemassa, niinkuin tänä syksynä
kin tapahtui, että siinä valtiota pettivät ne, 
jotka tahtoivat etuilla valtion kustannuk
sella. Tämä ei minua ihmetytä, että tällais
ta puhutaan, mutta se minua ihmetyttää, 
ettei asioita tuoda oikeassa valossa esiin. 
Se lähetystö, joka eilen kävi täällä, josta ed. 
Paasonen puhui, se samalla kertaa kun 
kiinnitti huomiota karjantuotteiden vastik
keisiin, mitä täällä niin paljon käytetään, 
kun koetetaan todistaa, että kurnaalista ja 
kasvirasvasta tehty kerma on tavallisen ker
man arvoista, siitä huomaamme, että täl
lainen tapa täytyy poistaa, mutta samalla 
panivat ne suurimman painon siihen, millä 
tavalla meidän polttoainekulutustarpeemme 
tällä kerralla tyydytetään. Ja kun nyt 
tässä asiassa olemme sen verran perillä, että 
koksin ja kivihiilen tuotanto maassamme on 
äärettömän suuri, ja että sitä myydään tällä 
kertaa vajaa 2001 markkaa tonni, niin maa
laisliittolaiset ehdottivat pientä tullia tälle 
tuotteelle, jotta me samalla kertaa voisimme 
saada ensin valtion metsistä liikapuut käy
tetyiksi polttoaineiksi, samoin yksityisten 
metsistä liikenevä puu, sekä laajoille kan
sankerroksille työtä, mitkä nyt pakkautu
vat näistä liikekeskuksista, kun hyvät ajat 
ovat menneet ohitse, maaseudulle, saaden 



678 Perjantaina 12 p. joulukuuta 1930. 

ahdinkotilaan maataviljolevän väestön, niin 
ei ainoatakaan kättä eikä ainoatakan ääntä 
noussut ei enemmän oikealta kuin vasem
malta, me yksin saimme jäädä tämän asian 
taa!ks-e. Myös oli kysymys tiilien tullista, 
että se korotettaisiin, joka myös on tulli, 
mikä tavallaan työtä lisää, ja kun tietää, 
että Laatokan Venäjän puolella on huokeata 
tiiliä tehdä, missä savi ja hiekka on jo it
sestään sekaisin niin että vaan tiiliä lyö
dään ja tullitta tuodaan Suomen puolelle, 
niin se on todella sellaista, mikä vähentää 
Suomen puolella työtä ja lisää sitä Venäjän 
puolella ja samalla tekee kriitilliseksi sen 
tilanteen, mikä tällä kertaa on maassa ole
massa. Samoin ken tuntee Karjalan kan
naksen talonpojan, sen täytyy toisella lailla 
siitä tietoja antaa. Olen minäkin kulkenut 
kymmenenä kesänä, samoillut ne seudut 
siellä, missä edustaja Welling tuskin on 
joutunut liikkumaan, ensi askeleitaan maa
taloudessa ottaneilla seuduilla, missä kansa 
vielä tuntuu kiinteältä, siellä on elämänha
luista ja tarmokasta väkeä ja ne tahtovat 
pyrkiä eteenpäin eikä niillä ollut senluon
toisia ajatuksia, eileniltaisella lähetystöllä
klä!än, että ne t:alhtovat ilmaista leipää, ;ne 
tahtovat vaan työtä, jonka turvassa voivat 
itselleen varata leipää. Mutta kun tuodaan 
esille, että sokerin tullia ei saa olla, eikä vil
jatullia eikä yhtään esitetä minkäänlaista 
muuta, minkä turvissa pienviljelijä voi ta
louttaan nostattaa, se vaan tässä oikeastaan 
harmiksi pistää. Kun minä suuressa valio
kunnassa ehdotin, että puutarhatuotteiden 
tulleja nostettaisiin, mikä on luonnottoman 
alhainen, sillä niitä tuodaan vuosittain kaik
kiaan 83 miljoonan markan edestä, niin ei 
ainoatakaan ääntä noussut puolelta eikä toi
selta. 

Minä tahdon vain mainita muutamia ou
toja tullisuuruuksia. Ajatellaan että esim. 
punajuuren ja porkkanan y. m. tulli on ai
noastaan 15 penniä kilolta (Vasemmalta: 
Kyllä se riittää!). Se riittää sille, joka os
taa, mutta sille, joka viljelee ja tahtoo, että 
pienviljelijäväestö tässä maassa kerran tu
lee niille työaloille, mikä sille oikeastaan 
kuuluu, niin silloin se ei riitä. Meillä on 
perunatulli saatu sentään nousemaan, niin 
että se suojaa jonkun verran ulkoa tulevalta 
tuonnilta. Mutta kasvitarhatuotteille ei 
tahdota minkäänlaista suojatullia siinä muo
dossa esittää, että se vastaisi vähääkään 
työkustannusten todellista arvoa. 

Näin ollen minä toivoisinkin, että ne ni
mikkeet, miltkä näillä kohdilla täUä kertaa 
ovat, että ne tulisivat todella huomioon ote
tuiksi silloin kuin lopullisesti tullisäännös
telystä puhutaan, ja niistä tahdotaan loppu
vetoja tehdä. Onhan ihan varmaa, jos m11 
omalta kohdaltamme vaan katsomme, mikä 
on meille itsellemme edullista, eikä mikä 
koko kansantaloudelle on edullista, niin sil
loin joudumme siihen yksipuolisuuteen, että 
tässä maassa ei ole muutaman vuoden ku
luttua muuta kuin kivikasat, kaupungit, ja 
pedot ja umpeenkasvaneet viljelykset. 

Ed. Tolonen: Keskustelu näyttää nyt 
jo olevan hiukan tuloksetonta, .mutta tästä 
huolimatta haluan vielä asiaan kajota. Vil
jatulliin ilmroituksessa en katso voivani 'olla 
mukana. P.erus.teluita siilhen :ei tarvitse mi
nun bsittää, koska tä:ltä puolelta niitä on 
usein esitetty. Solkeritullia on lkoroitettu 
kaikissa 'käsittelyasteissa tänä syksynä. En
sin sen koroitti hallitus, siten sen edelleen 
yLitti valtiovara:inv~alidkunta, viimBksi suuri 
va1iokunta, ja jos nyt ei ruveta laittamaan 
tälLe kohoamise'lle esteitä, niin kohta voi 
·eduskunta vielä sen tehdä. Ja se on jo 
liikaa. Minun nähdäkseni ainakin tulevai
suudessa pitäisi toimia tässä suhteessa niin, 
että sokeria verotetaan sen hinnan mukaan ; 
esim. 'hark!k:osokeri voidaan myydä halvCilll
mailla, sen vuoksi että tuotantokustannuk
set ovat alhaisemmat erääseen toiseen la
jiin verra;ttuna. Näin ollen pitäisi rpäälstä 
siihen, että tämä aine vähemmän vero1ettai
siin, jotta köylhä kansa voisi sitä hiukan 
helpommin ostaa. MeidäJl on tulevaisuu
'dessa päästävä siihen, että verotetaan osto
hinnan mukaau. Jokainen tämän kamarin 
jäsen tietää, että :tänä aikana ~eivät köyhim
mät voi ostaa muuta kuin huonoa kruhvia, 
hyvää kahvia ne eivät osta. Jos verotus 
on samanlainen, niin köyhä. tulee aina 
en1emmäm V'CJrotetulks;i. Tiedet:ään, että kah
vin ihinnaU.a on ero :2iin suuri, että tOi
nen kilo voidaan myydä 2n mail'ka:lla, toi
nen voidaan myydä 40-45 markalla. 1Sil
Loin ·pitäisi myöskin se vero, minkä va1ltio 
tulliverotuksen muodossa asetta:a, olla suh
teellisesti pienempi sille kahvi'lle, joka ihal
vemmalla laatuhuonoutensa takia voidaan 
myydä. 

Ed. Pesonen: Täällä cd. W·elling pu
hui maamme pienviljelijäin puolesta ja 
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siinä ta1'koituksessa vastusti viljan ynnä 
muiden ·elintarpeiden tullien ko11oituksia. 
Ja ,samalla hän huoma,utti, että Earjalan 
pienviljelijäin .Lä:hetvstö toivoo tukea maa
taloudelle. Minä lisäisin ed. W ellingin 
lausuntoon sen, että Karjalan lä:hety,stö piti 
tarpeellisena viljatullia sentäthden, että 
Karj alasswkin vi1j anviljelys kannattaisi. 
Siis Karjalan lähetystö, jossa oli suurin osa 
pienv~ljelijöitä, oli eri mieltä viljatulliin 

· nä!hden kuin ed. Welling. 

Ed. S u u r k o n lk a: Nykyjään vallitseva 
ankara taloudellinen pulakausi paina·a eri
koisen raskaana syrjä!seutujen väestöä. Siel
lähän eletään niinkuin sanotaan ,Jumalan 
selän takana". Yhteiskunnan auttava käsi 
hädänhetkellä ehtii sinne aina myi:lliemmin, 
j·os oHenkaan, kuin rintrumaille. Tä:llaiseen 
asiaintilaan on saloseudun asukas kuiten
kin aikojen !kuluessa tottunut siinä määrin, 
ettei 'hän kaiJkkia vaikeuksiaan valittele, 
vaan sanan mukaisesti kiristää nälkävyö
tään ja jatkaa ponnisteluaan toivossa 
päästä parempaan aikaan. 

T'ällä kertaa on hätä ja puute siellä kui
tenkin käynyt ylivoimaiseksi. Maatalous
tuott.eiden hinnat ovat romahtamalla pai
nuneet wlas. Metsätulot, joiden varassa 
ennen jotenkuten on päästy eteenpäin, ovat 
kokonaan Loppuneet, samoin ansiotyöt. Seu
raukset tästä ovat vallan tuhoisat. Tiloja, 
sekä pienempiä että suurempia, myydään 
pa'kkohuuto:k:aupoin polkuhin'll!asta ja nii
den omistajat saavat epätoivoisina lälhteä 
kotikonnuiltaan. Jos tällainen olotila saa 
jatkua, seuraa siitä, et.tä esim. ne suuret 
uhraukset ja varat, jotl\;a vUJltiovallan puo
lelta itsenäisyytemme aikana on uhrattu 
asutustoimintaan ja pienvi1lje1yrksen edistä
miseen, juoksevat hiekkaan. 

Avull[)yyntöjä hädänalaisilta seuduilta 
saapuu tänne pärukaupunkiin ·elhtimiseen 
selkä kirjallisina että lälhetystöj·en esittä
minä. Tämän johdosta on asetettu komi
teoita ja jaostoja pulan lieventämistä var
ten. On taJhdottu osoittaa, .että taällä huo
mataan ma,aikunnassa oleva hätä. Tälllä 
kaikki on oikein. On vain pidettävä huolta 
siitä, että todella saadaan jotakin aikaan. 
Tässä asiassa, jos missään, on paikallaan 
v·aatimus ,.,sanoista on ry:hdyttävä tekoi
hin". Kiinni,tän !huomiota erää!Seen seik
kaan, jolla mieles•täni varsin tehokkaasti 
voitaisiin ryhtyä suurinta maaseutuväestön 

putlaa helpottamaan. Tarkoitan tullien 
asettamista maahan tuotavalle kivi!hiilelle. 
On vain mielestäni valitettavaa, ettei asia 
saanut riittävää kannatusta valtiovarain
valiokunnassa enemmän kuin suuressa 
valiokunnassalkaan. Siellä enemmistön puo
lelta on tahdottu osoittaa, eHä k~vi'hiilen 
käyttö on paljon edullisempaa kansantalou
delliselta kannalta katsoen. Tullien asetta
·minen hyödyttäisi vain metsänomistajia, 
toisten elinikeinollharjoittajain kustannuk
se.lla ja että metsänomistaji'Cllkin täten tul
leiUa saatu hyöty on vain näennäistä, teol
lisuuslaitokset ikun sen sijaan alentaisivat 
m. m. paperipuiden hintoja. Esitetyissä 
väitteissä voi 'Olla asiallisiakin perusteita, 
mutta tä1•keimmissä kohdissa eivät ne käsi
tykseni mukaan pidä paikkaansa. 

On 'Sanottu ja totuttu ajatukseen, että 
metsissä on maallllme rikkaus. Ei ole tpai
lmllaan valtiovallan puolelta j<Yhtaa asioita 
siihen, että tämä kansal'lisomai8uutennne 
vähitellen menettää suuren osan arvostaan, 
mikä tapahtuu, jos kivihi·ilen käyttö pääsee 
työntäJmään lha:lon !käytön syrjään. Ei osoita 
ymmärtääkseni myöskään viisasta valti·ota
louden hoitoa se, että tällaisena aikana, jol
loin mawmme talouselämä potee pääomain
pu:utetta, meillä käytetään vuosittain kivi
hiilen ostoon suuria summia, kun swrnan
aikaisesti metsissämme mätänee valmiiiksi 
hakatituja halkoja suuret määrät. Jos tässä 
kohden saatai'Siin muutos aikaan hJ"väksy
mällä kyseessä ol,eva tuHi, tietäisi tämä hel
potusta siihen suurimpaan ihätään, mikä 
maaseudun asujamistoa tällä hetkellä pai
naa. Toimenpiteen kautta poistettaisiin 
työttömyyttä suuressa määrin. Sen avulla 
myöskin saataisiin ainakin suureksi osa!ksi 
sulku tuhoisille tilain pamkohuutokaupoille. 
Tulliin hyväksyminen olisi mielestäni paras 
joululahja maamme pulaan joutuneelle 
maalaisväestölle, selkä työmiehille että met
sänomistajille. Toivon, ,että nyt eihdotet
tava tulli kiviihiilelle hyväksyttäisiin. 

Valtiovarainministeri V en no l a: Olen 
jo aikaisemmin lausunut mielipiteeni näi
den tullikoroitusten tarpeenisuudesta, enkä 
talhdo si>itä sen enempää jwtkaa. Huomautan 
vain, ikoska tääJlä on tehty esityksiä, .että 
nämä tullikoroitukset olisivat ;poistettavat, 
että ne tä·srsä tilant·eessa ovat välttämättö
miä sekä tuotantoelämän yllfupitämisen 1kan
nalta että myös työtilaisuuksien säilyttämi-
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se11 kannalta maan väestöl1e. Tahdon myös- 1 

kin lisätä, että valtiotaloutta on mahdo
tonta :hoitaa, Hrrn:an että niitä tullituloja 
saadaan, mitkä budjettiehdotukseen liitty
vät. 

Mitä tulee taasen niihin :ehdotuksiin, 
mitä täällä on tehty tulli:vestitutsionin ai
kaansaamiseksi tai toimeenrpanemiseksi Poh
jois~Suomessa, niin olen :siitäkin jo aikai
semmin lausunut mielirpiteeni. Kun veclo
taan siihen lwmiteaan, joka a:siaa on val
mistanut, niin tahdon uudistaa, :että tämä 
komitea ei ole tehnyt työtään sillä. asialli
suudella ja !kritiikillä, mitä -tämän aran 
tehtävän suorittaminen olisi vaatinut. Kun 
siinä esitetään tullirestitutsionia niin laa
jalle alueelle, kuin koko Oulunjoen vesiis
tön rpohjoisrpuolella olova:lile alueelle, niin 
on restitutsiorri ulotettu liian laajalle. Siinä 
tulevat restitutsionin alaiseJksi ehdotetuiksi 
sekä rikkaat että köyhät pitäj.ät, m. m. kaksi 
kaupunkia, joille restitutsioni on aivan tar
peeton. Toimenpidie on sen lisäksi risti
riidassa sen aivan yleisesti hyväksytyn ve
rotusperiaatteen kanssa, että verotuksen 
täytyy olla oikeudenmukainen. On ehdo
tettu helrpotulksia niinhyvin dkkaill:e !kuin 
köyhille aivan samalla t•avalla. SP on myös
kin epäoikeudenmukainen ja kohtuuton, . 
kun otetaan huomioon se väestö, milkä 
muualla Suomessa asuu ja jolla on monessa 
osassa maata aivan samat asiailliset oikeu
det vaatia itsellensä viljatullin taikaisin pa
lautusta, jos :sille ti:elle kerran käydään. 
Asiat menevät aivan sekaisin, ja ne 
yleensä välttämäJttömät periaatteet, joita 
verotukse<Ssa täytyy nouda'btaa, ne jä:ä:vät 
huomioonottamatta, kanta, jota ei voida sit
ten jatkuvasti puolustaa. 

Kun tämän sanon, niin tahdon lisä:tä, 
että tällä ei hallitus :suin:kaan asetu torju
valle kannal1e niihin avustustoimenrpiteisiin 
nähden, mitä eri osissa maata tarvitaan ja 
myöskin Pohjois-Suomessa. Mutta olen sitä 
mieltä, että näitä asioita täytyy harkita 
kokonaisuutena sen takia, että eri osista 
maata, niinkuin herrat hyvin tietä:vät, esi
tetään hallitukselle hyvin monenlaisia vaa
timuksia ja vaaditaan hallitusta suoritta
maan :toimenpiteitä vä:estön avustamise!ksi 
airvan ylivoimaisella tavalla. Parasta aikaa 
valmistaa hallitus pulaohjelmaa, jossa sen 
täytyy ottaa huomioon niin ihyvin luotto
kysymyksen järjestely niiden maihdolli
suuksien mukaan, mitä sillä on, työttömyys-

määräralhoj.en käytJtö työttömyyskysymyk
sen jä:I"jestämiseksi eri: osissa maata ja ne 
eri tavat, myös uudet ·ehdotukset, mitä 
siinä suhteessa on tehty. Sen on otetta-va 
myös !huomioon Pohjois-Suomen erikoinen 
tila, ja koetettava järj.e:stää siinä avustusta, 
sikäli kuin se asiaHiseksi huomataan, mutta 
ottaen huomioon silloin oikeudell!Illukaisuu
den, nimittäin niin, että tässä todellinen 
avustustarve tulee tyydy,tetyksi, eikä !kone
maisesti henkiikirjan mukaan 'la!hjoi<ttamalla 
jokaiselle henkilölle vi:ssi ra:hasumma. Tämä 
viimemainittu tapa ei käy laatuun. Mutta 
en epäile, että löydetään sopi·va ti,e, jolla 
asiaa voidaan korjata. On myöskin otet
tava huomioon, että kun avustuksia teh
dään, niin on koetettava saada aikaan sel
laista avustusta, joka jättää rpysyvää. jäl
keä maakuntaan. Minulle. on lhuomautettu, 
kuinka vuosikwusia on esim. täältä Pohjois
Suomen taholta tehty !lmomautuksi'L eJn'3-
kunnalle ja hallitukselle siitä, että sielHi 
olisi koetettava ryhtyä ohjaamaan maata
loutta siih,en suuntaan kuin siinä maakml
nassa parhaiten menestyy, se tahtoo sanoa, 
pohjoisimmassa osa!ssa karjatalouteen. Ja 
on tietysti luonnollista, että valtion täytyy 
tässä olla mukana, samalla tavalla kuin se 
on ollut auttamassa myöskin muita Suomen 
osia. Kun ,tässä maakunnassa esim. meije
ritalous vi,elä on aivan erinomaisen suu
ressa määrässä takaJp,ajulla aloitteen puut
teessa, niin on siihen käytävä käsiksi, koska 
siellä on aivan erinomaisen suuret mahdol
lisuudet juuri tällaisen meijeritalouden me
nestymiseen. Hallitus iharkitseekin paras
ta-aikaa näitä. talouspoliittisia kysymyksiä 
niinhyvin täällä kuin muuallakin, m. m. 
karjanteurastuslaitosten ja säilytyiSlaitosten 
aikaansaamista eri osiin maa:ta, koska ilman 
kunnollisia teurastuslaitoksia samoin kuin 
i1man kunnollisia jäähdytyslai,tolksia niiden 
yhteydessä ei v.oida laajmnmassa mitassa 
mitään karjatalouden tuotekauppaa, liha
kauppaa, munien !kauppaa j. n. e. !harjoit
taa. On erinomaisen suuri puut·e tässä 
suhteessa olemassa maassamme vielä kaik7 
kialla. Ainoastaan eteläisimmissä osissa, 
Viipurissa, Helsingissä ja Turussa .m. m. 
on tällaiset uudenaikaiset teurastusl,aitok
set joko käynnissä tai käytäntöön tule
massa. Kuvaavaa on, ·että esim. Helsin
gissä on vielä tälläkin hetkellä se teuras
tuslaitos kes!kentekoisena. Vai'kka olemme 
jo pitikän aikaa harrastaneet uudenai'kaista 
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maataloutta, niin suuressa määrässä olem
me sittenkin jääneet jälkeen. Samoin on 
viljaik:auppa vielä aivan järjestymätön, 
koska meillä ~ei ole mitään uudenaikaisem
pia viljarukuivatus- ja säilytyslaitteita, joi
hin maanviljelijät todella voisivat viljansa 
myydä ja muuttaa sen rahaksi. Niiden val
mistuttua vasta voidaan saada viljakauppa 
käyntiin, niin että kotimaista viljaa voi
daan käyttää, olipa se sitten valtion mono
polin kautta tai erityisten järjestöjen 
kautta yksityisten myllyjen välitylksellä. 
Mutta välttämätön elhto on, että saadaan 
tällaisia viljansäilytyslaitoksia, samoin kuin 
karjan teurastus- ja lihansäilytyiSlaitoksia 
eri osiin maata. Tämä on jotain pysyväistä 
ja jotain sellaista, joka poistaa lk:ipeimmät 
kohdat, mitkä tällä 'hetkellä ovat maatal.ou
dessamme ja avaavat uusia eteenpäinmenon 
mafudollisuuksia. Sillä ei se viljelys mitään 
auta, jos maanviljelijät eivät saa yhtä vä
hän viljaansa kuin karjantuotteitaan muu
tetuksi kunnollisella taval.la rahaksi ja jos 
ei kauppaa tässä suhteessa järj·estetä. Näitä 
kysymyksiä hallitus tulee sisällyttämään 
siihen pulakauden ohjelmaan, jota se pa
rastaikaa valmistaa. Ja tämä Pohjois-Suo
men avustuskysymys sisältyy myöskin ai
van erinomaisen huomiota vaativana koh
tana tähän samaan ohjelmaan. Mutta halli
tuksen täytyy saada asiaa kunnollisesti har
kita ja valmistaa. 

Ylei;skeskustelu julistetaan pääittyneeksi. 

Esitellään tullitariffissa olevat maahan
tuotavien tavarain nimikkeet 1-2·9. 

Keskustelu: 

Ed. P ui t t i ne n: Valtiovarainvalio
kunnan mietintöön .liittyvän I vastalauseen 
mukaisesti ehdotan, että nimikkeet 3, 4, 9, 
10, 12, 13 ja 2!8 poistettaisiin mietinnöstä. 

Ed. P a a s on en: Kannatan edi. Puitti
sen tekemää 1eihdotusta. 

P u h e m i e s: Pyydän kysyä ed. Puitti
selta, saanko katsoa hänen ehdotuksensa 
yhdeksi ehdotukseksi. 

Ed. Pui ttine n: Kyllä. 

Keslmstelru julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Paasosen kannattamana 
elJJdottanut, että nimikkeet 3, 4, 9, 10, 12, 
13 ja 28 lakiehdotuksesta poistettaisiin. 
Kutsun tätä elhdotusta ed. Puittisen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikealksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on äänestettä;vä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 

Puh ·e mies: Ke'hoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapa'htunut, toteaa 

P u h e m i e s: Enemmistö. 

Eduskunta on siis 'hy,väksynyt suuren 
valioikunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 30-W6. 

Keskustelu: 

Ed. P a a s o n en: Pyytäisin ehdottaa, 
että nimikkeet 30, 40, 41 ja 42 ~eri ehdotuk
:sena, nimikkeet 44 ja 45 eri eihdotwksena, 
nimikkeet 49, 60, 61 ja 109 eri ehdotuk
sena ja nimikkeet 114, 115 ja 116 eri ehdo
tuksena ja nimikkeet 118, 119, 120, 121 ja 
1212 eri ehdotuksena hyväksyttäisiin valtio
varainvaliokunnan mietintöön liitetyn I 
vastalauseen mukaisesti. 

Ed. T u o m i o j a: Pyydän ehdottaa, että 
nimikkeet 118, 119, 120, 121 ja 122 hyväk
syttäisiin valtiovarainvaliokunnan ehdotuk
sen mukaisesti. Kun tässä on kysymys ve
ron koroituksesta, niin ei mielestäni ole ai
hetta koroittaa sitä enemmän, kuin mitä 
hallitus on laskenut tarvittavan. Lisäksi on 
minun nähdäkseni kysymyksenalaista, onko 
myöskään valtiotalouden kannalta syytä 
koroittaa sokerin tullia niin korkeaksi, että 

86 
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se ehkäisee sokerin kulutusta ja sillä tavalla 
kenties myöskin vähentää itse asiassa vero
tuksen tuottoa. Sokerin kulutus meidän 
maassamme on vielä paljon alhaisempi, kuin 
mitä se on muissa sivistysmaissa; sen vuoksi 
ei niinmuodoin ole aihetta pyrkiä sitä aivan 
kohtuuttomana verotuksella painamaan. 

Ehdotukseni on käsitettävä yhdeksi yhte
näiseksi ehdotukseksi. 

Ed. Hänninen: Niihin perusteluihin 
viitaten, jotka esitin täällä asian ensimmäi
sessä käsittelyssä, sekä ed. Hannulan ja ed. 
Jan!hosen 'ä~eisiiin lausuntoihin viitaten, 
en minäkään voi olla mukana rukiin ja ruis
jauhojen tullin koroituksessa, vaan ehdotan, 
että nimike 30 muutettaisiin 75 penniksi ja 
nimike 40 95 penniksi. 

Ed. L a m p i n en: Ehdotan korotetta
viksi nimikkeet 83 b 90 pennistä 1 mk. 50 
penniin, 85 pennistä 1 mk. 40 penniin, 86 
15 pennistä 30 penniin. 

Pyydän samalla kertaa vielä ehdottaa, 
että nimikkeet 118, 119, 120 ja 122 koroi
tettaisiin suuren valiokunnan lausunnon 
mukaan. 

Ed. S a l o: Pyydän kannattaa ed. Hän
nisen tekemää ehdotusta. Me Pohjois
Suomen ja rajaseutujen edustajat emme ole 
lähteneet tässä sille kannalle, että me emme 
'hyväksyisi viljatulleja yleensä, me tunnus
tamme niiden tarpeellisuuden, mutta koska 
hallituksen puolesta nyt tänä päivänä on 
annettu tietää, että hallitus ei katso voi
vansa minkäänlaista peruutusta mahdolli
seksi tämän asian hoitamiseksi, meidän on 
pakko käyttää tätä tietä, niin vastenmieli
nen kun se onkin koko viljakysymyksen tur
vaamisen kannalta, nim. vastustaa viljatul
leja. 

Ed. P u i t t i n en: Minä kannatan ed. 
Paasosen tekemiä kaikkia ehdotuksia. 

Ed. F u ru h j e 1m: Med hänvisning 
till VII reservationen i statsutskottets be
tänkande ber jag att få göra följande tre 
förslag: För det första föreslår jag, att å 
positionerna 44 och 45 måtte fastställas tull 
till ett belopp av 1 mark 80 penni. I den 
finska texten finnes ett tryckfel; där står 
1 mark 20 penni. Vidare ber jag för det 
andra få föreslå, att tullen å positionerna 

114 och 115 skulle godkännas enligt rege
ringens proposition. Och för det tredje att 
för positionerna 118 till 122 skulle godkän
nas de i VII reservationen föreslagna tull
satserna. 

Dessutom ber jag att få göra ännu ett 
förslag som gäller positionerna 163 och 164, 
tobak, nämligen, att stjärnan här skulle av
lägsnas. Då regeringens proposition an
gående förhöjd accis blivit godkänd, vore 
det nödvändigt att regeringen icke bered
des tillfälle att åstadkomma en ytterligare 
förhöjning av tobaksprisen. För den skull 
vore det skäl, att ri!ksdagen skulle stryka 
stjärnan för dessa positioner. Det är mitt 
fjärde förslag. 

Ed. Pitkänen: Minä pyydän saada 
kannattaa ed. Lampisen tekemiä koroitus
ehdotuksia, jotka koskevat juurikkaita ja 
erityisiä kasvitarhantuotteita. Ja vielä li
säksi huomautan, että nämä ovat nyt niitä 
laatuja tuotteita, joita maataloudessa voi
vat tuottaa kaikkein pienimmätkin viljeli
jät, sellaisetkin, jotka omistavat vain pik
kuisen kappaleen maata. 

Ed. Harva 1 a: Kannatan ed. Furu
hjelmin viimeistä ehdotusta, joka koski ni
mikkeitä 163 ja 164. 

Ed. Tanner: Minä rohkenen vielä 
näin yksityiskäsittelyssä vaivata eduskun
taa lyhyellä lausunnolla, ja haluaisin tässä 
lausunnossa kosketella tärkeimpiä tässä 
osastossa kysymykseen tulevia tulleja, ni
mittäin rukiin ja vehnän, samoinkuin 
näistä valmistettujen jauhojen tulleja. 

Minä kuuntelin suurella mielenkiinnolla 
yleiskeskustelussa ed. Hannulan lausuntoa, 
jossa hän kuvaili ruistullin vaikutusta Poh
jois-Suomen, lähinnä Kemin kihlakunnan 
asukkaille. Hän, yhtä vähän kuin hänen 
myöhemmät kannattajansa, ed. Hänninen 
ja Salo, eivät olleet periaatteessa viljatul
leja vastaan, vaan valittaen ilmoittivat käy
tännöllisten syitten pakottavan heitä vas
tustamaan nyt ehdotettuja rukiintulleja. Ja 
mitä ne käytännölliset syyt olivat, jotka ed. 
Hannula oli löytänyt? Hän oli huomannut, 
että Kemin kihlakunnassa suurin osa asuk
ka~sta ei viljele ruista, joutuu siis ostamaan 
rukiinsa ja tällä tavalla maksamaan kohtuu
tonta veroa valtiolle. Jopa hän laski tämän 
veron nousevan suurilta perheiltä niin kor-
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keruksi kuin 1,500 markkaan perhettä kohti. 
Ja tämän vuoksi hän katsoi olevansa pako
tettu vastustamaan koroitusta kokonaisuu
dessaan. Mutta jos herrat Hannula ja hä
nen kannattajansa, samoinkuin se ryhmä, 
jota he edustavat, ajattelisivat asiaa pitem
mälle, niin he huomaisivat, että tämmöisiä 
perheitä ja samassa asemassa olevia viljan
ostajia on koko maa täynnään. Ei ainoas
taan Kemin kihlakunnassa ole asianlaita 
semmoinen, että perheet joutuvat ostamaan 
ruista. Myöskin Etelä-Suomessa, puhumat
takaan kaupungeista, joissa kaikki ostavat, 
vaan myöskin maaseudulla suurin osa väes
töä ei viljele ruista, ja nekin, jotka sitä vil
jelevät, ovat harvoin tilaisuudessa sitä myy
mään. Minusta tuo Kemin kihlakunnan 
esimerkki on hyvin opettavainen, jos sitä 
tahdotaan ajatella loppuun saakka. Se 
osoittaa, mitenkä raskaasti koko maan ku
luttajia, kaikkia niitä, jotka eivät ole tilai
suudessa myymään ruista, tahdotaan verot
taa valtion hyYäksi. 

Toinen suuri kysymys, joka nyt tahdo
taan melkein kuin ohimennen panna vi
reille, on vehnäjauhojen tullin suuri" koroi
tus. Hallitus on lähtenyt tälle tielle motii
vinaan pääasiassa kaksi seikkaa, toinen veh
nän viljelyksen kohottaminen, toinen vehnä
myllyteollisuuden aikaansaaminen. Molem
mat nämä pyrkimykset ovat tietysti sangen 
kiitettäviä ja näihin päämääriin olisi meil
läkin päästävä, mutta ainakin minun mie
lestäni hallituksen ehdottama tie on sem
moinen, että se ei johda tuloksiin. Ensin
näkin vehnän viljelys tuskin tulee tätä 
tietä maassamme nousemaan. En tahdo en
sinkään kajota siihen laajaan kysymyk
seen, onko sillä mahdollisuuksia nousta; 
ainakaan se ei sitä voi tehdä kuin muuta
missa aivan rajoitetuissa osissa maata. Jär
jestämällä tullisuhteet sellaisiksi kuin halli
tus nyt ehdottaa, - olen aivan vakuutettu 
siitä - ei vehnän viljelys tule kasvamaan. 
Vehnällehän ehdotetaan tullia 1 markka ki
lolta. Kun rukiille ehdotetaan tullia 1: 25, 
annetaan sille siis korkeampi suoja kuin 
vehnälle. Tällöin hyvin harva maanvilje
lijä tulee siirtymään rukiin viljelyksestä 
vehnänviljelykseen. - Teollisuudelle, tuolle 
odotetulle vehnämyllyteollisuudelle, tämä 
ehdotus sen sijaan on mitä loistavin tarjous. 
Siinähän tarjotaan suojaa 1: 10 kilolta 
niille, jotka tahtovat ryhtyä kotimaassa 
jauhamaan vehnää jauhoiksi. Ruotsissa, 

ottaakseni lähimmän naapurimaan esimer
kin vertauskohdaksi, ei erotus vehnän ja 
vehnäjauhojen tullin välillä tietääkseni ole 
korkeampi kuin 28 penniä, ja sillä on saatu 
Ruotsissa vehnämyllyteollisuus erinomai
sesti nousemaan. Meillä sen sijaan tarjo
taan paljo korkeampaa suojaa, ja olisi hy
vin ymmärrettävää, jos tämä korkea suoja 
yhtäkkiä houkuttelisi yrittelijät tälle alalle. 

Onko tämä kansantaloudellisesti suotavaa, 
se on kuitenkin aivan eri kysymys. Ennen
kuin meillä voitaisiin saada vehnämylly
teollisuus niin suureksi, että se tyydyttäisi 
koko maan tarpeen, täytyisi siihen sitoa vä
hintäin 150 milj. niarkkaa eikä sittenkään 
saataisi työtä kuin korkeintaan n. 300 hen
gelle. Kansantaloudellisesti, siis koko maan 
taloutta silmälläpitäen, tästä yrityksestä ei 
siis tt~lisi olemaan mitään laveammalle ulot
tuvaa hyötyä. Ainoastaan niille kapitalis
teille, jotka sijoittaisivat pääomansa mylly
teollisuuteen, se tulisi antamaan loistavia 
tuloksia. Tuolla tullisuojalla ne epäile
mättä voisivat hyvin lyhyessä ajassa kuo
lettaa kaikki laitoksensa. 

Osuustoiminnallisten keskusliikkeitten 
kesken on viime aikoina ollut neuvotteluja 
yhteisen vehnämyllyn aikaansaamisesta ja 
nämä neuvottelut ovat tavallaan tapahtu
neet hallituksen siipien suojassa. Aloitekin 
niihin on lähtenyt hallituksen taholta. 
'Täällä voinee mainita, että niin hyvin sen 
osuuskauppaliikkeen haaran taholta, joka 
kulkee S.O.K:n mukana kuin myöskin sen, 
joka kulkee O.T.K:n mukana, on ollut vil
kasta harrastusta tätä asiaa kohtaan. Neu
vottelut ovat johtaneet niin pitkälle, että 
periaatteessa oltaisiin valmiit ryhtymään 
tuommoiseen yhteiseen vehnämyllynhank
keeseen, jopa on säännötkin tämmöistä yh
teistä laitosta varten valmistettu. Mutta 
nyt tulee tämä tullikysymys ja sekoittaa 
täydellisesti asian. Minä en voi ymmärtää, 
että ne piirit, jotka ovat ryhmittyneet 
O.T.K.-laisten osuuskauppojen ympärille, 
missään tapauksessa voisivat antaa siunaus
taan vehnämyllyhankkeelle, joka nojautuu 
niin tavattomaan kuluttajien riistämiseen 
kuin tämä tullikorotus nyt tietää. Minä 
olenkin aivan vakuutettu siitä, että tämä 
yhteinen hanke kaatuu tähän tulliehdotuk
seen. Se on hyvin valitettava asia, sillä 
epäilemättä maalle olisi voinut olla hyötyä, 
jos toisella, vaatimattomammalla pohjalla 
olisi voitu alkaa työ tällä alalla. Mutta kun 
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suunnitellaan tullinkorotusta, joka merkit
sisi kuluttajille vähintään 60 miljoonan 
markan lisäverotusta vuodessa, ehkä enem
mänkin, riippuen vehnäjauhojen käytöstä, 
niin silloin ei se osa maamme väestöstä, joka 
lukeutuu varsinaisiin järjestyneisiin kulut
tajiin, halua tässä olla mukana. Ja kun 
tämä tullien järjestely ei ole tapahtunut yh
teisymmärryksessä kuluttajapiirien edusta
jien kanssa, va:an se tahdotaan nyt väkipa
kolla meille dikteerata, niin minä tahtoisin 
varoittaa myöskin yksityisiä yrittäjiä käy
mästä tämän tullisuojan nojassa perusta
maan vehnämyllyjä, sillä he eivät saata olla 
vakuutettuja siitä, että tämä vehnäjauho
tulli tulisi olemaan pysyväinen. Niin pian 
kuin täällä eduskunnassa on riittävästi voi
maa sen muuttamiseen, se tullaan myöskin 
muuttamaan. 

Ed. I n b o r r: Jag ber att för min del 
få understöda det av rdm. Furuhjelm fram
ställda förslaget att kaffetullen måtte fast
ställas enligt regeringens förslag. J ag gör 
detta så mycket hellre som jag anser att en 
förhöjning av kaffetullen till det belopp, 
som stora utskottet fastställt, är alltför hög 
och icke tillriickligt motiverad. Den tullför
höjning stora utskottet föreslår är icke 
mindre än 50 % av den nuvarande kaffe
tullen, och en sådan förhöjning på en gång 
förefaller mig också icke vara berättigad. 
Men det är också en annan synpunkt som 
gör, att jag för min del icke kan godkänna 
en så hög tullsats på kaffe, och det är den, 
att fastställes tullen till12 och 14 mark per 
kg., så hava vi att emotse en smuggling av 
kaffe och var och en vet, huru svårt det 
var att få denna avlägsnad för någon tid 
sedan. Det synes mig icke vara någon an
ledning att riksdagen i detta nu skulle vid
taga en åtgärd, som kan medföra detta 
svåra missförhållande vid våra kuster. Man 
har visserligen sökt försvara tullförhöjnin
gen med den omständigheten, att smuggling 
av kaffe numera icke skulle förekomma i 
sådan omfattning som tidigare på grund av 
särskilda överenskommelser som träffats 
med grannstaterna. Det må vara så, men 
i varje fall kommer ändå smuggling att för
siggå för den händelse att tullsatserna på 
kaffe fastställas till detta höga belopp. Då 
tillfälle till en sådan möjlighet icke bör av 
riksdagen givas, ber jag för min del att få 

uttala den förhoppningen, att riksdagen 
godkänner rdm. Furuhjelms förslag. 

Ed. S a l o: Ed. Tannerin lausunnon joh
dosta minä pyytäisin huomauttaa, varsinkin 
mikäli se koskee Pohjois-Suomen tullivero
tusta, sen, että me olemme myöntäneet, että 
Etelä-Suomi tarvitsee tullisuojaa. Mutta 
me olemme otaksuneet, että myöskin tästä 
tullisuojasta johtuen maanviljelijät Etelä
Suomessa pystyvät maksamaan työläisilleen 
vastaavan palkan, siis järjestämään niiden 
kohoamisen sen mukaan, kuinka kohoava 
hintataso aiheuttaa. Mutta toista on niiden 
seutujen, jotka eivät voi viljellä viljaa, 
mutta täytyy kuitenkin ostaa. Sellaisen 
talousmiehen kuin ed. Tanner on, pitäisi 
tietää, että jos viljelijä saa tuottamistaan 
tavaroista suuremman hinnan, hän myös 
pystyy työmiehilleen maksamaan suurem
man palkan ja silloin työläiset eivät tule 
maksamaan sillä tavalla leipäviljan hinnan 
kohoamisesta kuin tulee sellainen työläinen 
Pohjois-Suomessa, jossa viljelijä ei voi siitä 
mitään hyötyä, kun ei liikene myötäväksi. 

Ed. L ohi: Ne tullit, jotka nyt ovat 
meillä ratkaistavina, ovat epäilemättä hyvin 
raskaat kaikille kuluttajille ja oikeastaan 
koko kansalle. Näistähän osa on sellaisia, 
jotka puhtaasti finanssisyistä täytyy korot
taa näin korkealle. Onhan selvää, että sil
loin kuin valtiotalous on siinä asemassa, 
kuin se tällä kertaa on, niin mitään näh
däkseni muuta keinoa, jolla saataisiin ta
lousarvio umpeen, ei ole, kun on pakko 
tulliverotuksella ottaa vielä enemmän kuin 
ennen. Voisihan kyllä ajatella, että väli
töntä verotusta, tulo- ja omaisuusveroa, ko
roitettaisiin, mutta kyllä minusta sittenkin 
tuntuu, että hetkellä sellaisella, kun kaikki 
yritteliäisyys koko maassa pyrkii olemaan 
lamassa, niin tämäkin keino taitaisi olla 
sellainen kaksiteräinen miekka, joka veisi 
yhä suurempaan hätään ja työttömyyteen. 
Ja sen takia näyttää siltä, että sitäkään tietä 
valtion tuloja tällä hetkellä on mahdotonta 
saada siihen määrin, että menoarvio saatai
siin umpeen. 

Mitä tulee viljatullikysymykseen, minä 
täydellisesti hyväksyn sen käsityksen, jonka 
täällä ed. Hannula ja muutamat muut 
Pohjois-Suomen maalaisliiton edustajat ovat 
esittäneet, että Pohjois-Suomi on maantie
teellisen asemansa takia niin erilaisessa 
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asemassa kuin muu osa maata, että se oikeut
taa sen ajatuksen, että myöskin tulleissa 
järjestettäisiin asiat eri tavalla. Silloin 
kun talonpoikaa ja sen työssä työskentele
vää työväestöä, joka muodostaa suurimman 
osan tämän maan palkkatyöväkeä, silloin 
kuin koetetaan sitä suojata, saada autetuksi, 
että tuotantoa saataisiin ylläpidetyksi, kun 
se toisessa osassa maata muodostuu aivan 
puhtaasti finanssitulliksi, niin ero on silloin 
sellainen, että se ajatus, minkä nämä puhu
jat ovat esittäneet, on aivan oikeutettu. 

Mutta että minä valtiovarainvaliokun
nassa sittenkin olen äänestänyt näiden tul
lien puolesta, on johtunut siitä syystä, 
että minä olen niin täydellisesti käsittänyt 
sen tilanteen, missä meidän maataloutemme 
on tällä hetkellä, kun hinnat eivät ole 
normaaliset tuotantokustannuksiin nähden, 
mitä meille tarjotaan ulkomailta, jotka 
vientipalkkioiden avulla tai sellaisten toi
menpiteiden avulla kuin Venäjällä, että 
siellä viljelijöiltä ryöstetään pistinten 
kanssa viljaa ja se melkein ilmaiseksi täällä 
tarjotaan, tällä keinolla tahdotaan tappaa 
koko meidän tuotantoelämämme, talon
poikaista ja sen palveluksessa oleva työ
läisluokka, ja tällä tavalla voitaisiin päästä 
siihen, että miekkaa käyttämättä olisi lyöty 
koko meidän elämämme sille asteelle, että 
me olisimme aivan avuttomat omin voimin 
toimentulemaan. Täytyy koettaa päästä 
siihen, että suojeliaan talonpojan ja sen 
palveluksessa olevan työläisen työtä. Tästä 
syystä minä olen sittenkin äänestänyt näi
den koroitusten puolesta siinä toivossa, 
että eduskunta ja hallitus vihdoinkin ym
märtävät, että tässä täytyy tavalla tai toi
sella auttaa niitä osia maasta, jotka ovat 
luonnon puolesta siinä asemassa, että niille 
muodostuu kokonaisuudessaan tämä tulli 
yksinomaan finanssitulliksi. (Ed. Hakkila: 
Hyväksyy, kun ei koske Lohen valitsi
joita!). 

Maatalousministeri Raatikainen: 
Vaikka kohta keskustelu nykyisellä asteella 
minun luullakseni on verrattain hyödytöntä, 
en voi olla mainitsematta muutamia sanoja 
ed. Tannerin käyttämän lausunnon joh
dosta. 

Mitä tulee tähän vehnätulliin, niin siinä 
asiassa ovat nyt maataloustuottajat, jotka 
likinnä tätä asiaa ovat harrastaneet, lau
suneet sellaisia ajatuksia, että tämä vehnä-

tulli voi olla markassa, niinkuin se on en
nenkin ollut. Siis siinä suhteessa ei eri
tyistä suurempaa turvaa ole vaadittu veh
nän viljelemiselle. Tämä johtuu kai en
nen kaikkea siitä tunnetusta asiasta, että 
vehnän suhteen eivät kauppapoliittiset teot 
ole johtuneet aivan samalle kannalle kuin 
rukiin suhteen. Rukiista maksetaan erit
täin suuria vientipalkkioita ja sillä tavalla 
ovat Europassa rukiin hinnat painuneet 
aivan mahdottomalle kannalle meidän maa
hamme tarjottuun rukiiseen nähden, ver
taillessa sitä esim. Saksassa käyvään mark
kinahintaan, sillä meidän maassamme myy
dään sisälletuotavaa ruista satamissa mark
kaa halvemmalla kuin mitä niiden hinta on 
saksalaisilla markkinoilla. Tämän täytyy 
tietysti vaikuttaa asiaan. Vehnän suhteen 
asiat eivät ole samalla lailla. Vehnän hinta 
on likempänä tuotantokustannuksia, luon
taista markkinahintaa. Sen tähden vehnä 
ei tarvitse niin suurta dumping-suojaa 
kuin ruis. 

Mitä sitten tulee siihen huomautukseen, 
jonka ed. Tanner teki vehnäjauhotullin suh
teen, niin minun on sanottava, että ne nu
merot, jotka minä olen nähnyt, todistavat 
tässä suhteessa sen, että silloin kun Viro 
aikoi saada vehnämyllyn syntymään, aikoi 
saada siellä kotimaisen jauhatuksen aikaan, 
siellä oli suojatulli vielä suurempi kuin 
mitä tässä on esitetty. 

Ne asiantuntijat, joita minulla on ollut 
tilaisuus puhutella ja joiden esityksiä mi
nun on ollut tilaisuus seurata, ovat näyttä
neet numeroilla toteen, että jos aiotaan 
saada kotimaista vehnänjanhatusta aikaan, 
niin täytyy siinä suojan olla vehnään näh
den yli markan. (Ed. Tanner: Eivät ne ole 
niin paljon vaatineet!) Ehkäpä tässä on 
erilaisia laskelmia. Minusta tuntuu aivan 
omituiselta, että ed. Tanner julistautuu nyt 
irti tästä vehnämyllyasiasta kuluttaja
väestön vuoksi sillä perusteella, että jauha
tussuoja on liian suuri. Minä kuitenkin 
pidän, että tässä ehkä rupeaa näkymään 
jonkinlainen pukinsorkka, tekosyy. Ei luu
lisi olevan mahdotonta laskea jauhon hin
taa myllyllä sitä mukaan kuin se kannattaa. 
Mutta jos aiotaan saada uutta teollisuutta 
tässä suhteessa aikaan, sellaista teollisuutta, 
joka nyt alkuun päästessään, niinkuin ed. 
Tanner totesi, vaatii verrattain suuria piiä
omasijoituksia, niin täytyy sillä tietysti olla 
suoja. Muussa tapauksessa ne maat, joilla 
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on ennestään ajanmukaiset vehnämyllyt, 
voivat harjoittaa sellaista dumpingia, joka 
vasta perustetun teollisuuden aivan kukis
taa. 

No mitä sitten tulee siihen, että pitäisikö 
tällainen teollisuus maahan saada, niin ei 
suinkaan tämän vehnäjauhoieollisuuden 
maahan hankkiminen nyt ole kaikkein tär
keimpiä tälle valtakunnalle. :Mutta meidän 
on myös otettava huomioon näiden asiain 
yhteydessä se,, että jos me vaan edelleen odo
tamme sitä, että meidän puumme markki
noilla rupeaa . auttamaan meitä niinkuin 
ennenkin, emmekä mitään muuta yritä, niin 
kyllä me hukkaan tätä tietä joudumme. 
Vehnäjauhoteollisuus sentään ulkomailla 
suoritettuna meille suomalaisille nautitta
vaksi maksaa tälle maalle miljoonittain. 
On laskettu sen maksavan kymmeniin mil
jooniin markoihin. No, jos me suomalaiset 
emme mitään kykene, emme kykene jauha
maan jauhojakaan syödäksemme, vaan sen 
täytyy tapahtua suuremmissa, rikkaam
missa maissa, niin kyllä minusta semmoinen 
politiikka on liian avutonta, sellaista, että 
se vihdoin johtaa meidät liian ahtaalle, 
johtaa siihen, että me emme kykene mitään 
normaalista, toisten sivistysvaltioiden kanssa 
tasa-arvoista taloudellista elämää elämään. 
Kyllä meidän on koetettava omassa maas
samme tuottaa omia tarpeitamme, valmistaa 
edes viljaa jauhoksi sikäli kuin me sitä 
syömme. On se liian avutonta, että me 
emme kykene jauhattamaan viljaa syödäk
semme, vaan sen täytyy tapahtua muissa 

' rikkaammissa maissa. 
Minä käsitän, että tälle asialle antaa hy

vin paljon vastatuulta purjeisiin se uhkaus, 
jonka ed. Tanner tässä lausui, että älkää 
vain rakentako nyt vehnämyllyjä tämän 
yhden vuoden turvan varaan, kyllä me 
pidämme huolen, että täällä on sellainen 
voima vastassa toisina vuosina, joka k'yke
nee sen teidän elinkeinonne kaatamaan. 
Jos me sillä lailla rakennamme omaa ta
loutta, niin - me tuottajat olemme tässä 
suhteessa jokseenkin samassa asemassa kuin 
puhtaat kuluttajatkin, joita yksistään eri
tyisenä aikana ed. Tanner on tahtonut edus
taa -niin jos me tälle kannalle asetumme, 
alkaa minusta tuntua tulevaisuus entistä 
huolekkaammalta. 

Tässä vehnämyllykysymyksessä on esi
tetty toinenkin katsomuskanta, se nimit
täin, että valtio rahallisesti tukisi ja siten 

saisi aikaan tämän toivattavan vehnäjauho
teollisuuden. Tämä asia lienee nyt tällä 
kertaa tarpeeton selittää. Valtakunnallaharr 
ei ole nyt rahaa auttaa rahallisesti taloudel
lisia pyrkimyksiä, ei niitäkään, jotka ovat 
ennen laitettuja, saatikka sitten tämmöistä 
uutta vasta perustettavaa taloudellista 
hanketta. Minä olen ollut osalla kuule
massa niitä keskusteluja, joista tässä ed. 
Tanner mainitsi, mutta kyllä minä ihmette
len tulosta, johon ed. Tanner on tullut ja 
jonka hän täällä julisti. Sellainen voima, 
kuluttajavoima, jota Tanner edustaa omien 
järjestöjensä avulla, sehän tietysti ky
kenee yhdellä mahtisanalla tappamaan 
tällaista tulevaisuuteen ajateltua tuotantoa. 
Ehkä asia on sillä kannalla, että hän ottaa 
tämän kunnian ja toimii sen mukaisesti. 

Ed. E s t l a n d e r: Jag iber att få under
stöda rdm. Furuhjelms samtliga förslag. 

Ed. P a l m g r e n : I betraktande av den 
ekonomiska depression, som notar landets 
hela tobaksindustri, samt på grund av de 
tungt vägande skäl, vilka representanter 
för tobaksarbetarna i Jakobstad för en 
vecka sedan framlade, önskar jag alldeles 
särskilt understöda det av 11dm. Furuhjelm 
framställda förslaget, att stjärnan vid tull
positionerna för toba:k måtte avlägsnas. 

Ed. W e ll i n g: Ed. Lohi antoi äskei
s,essä lausunnossaan taasen oivan näytteen 
niistä agitatorisista tempuista, joita hän 
tässä eduskunnassa harjoittaa. Hän puhui 
ensiksikin, kuinka tärkeätä on Suomen ta
lonpojille, että meillä on marussa korkeat 
viljatullit. Siis se oli siltä kannalta agi
tatoorinen veto yhdelle talonpoikaisluokalle, 
suurviljelijöille. Sitten samainen ed. Lohi 
heti toisessa lauseessa: Mutta ikun meillä 
on alueita, joissa ei voida viljaa viljellä, 
siis näille ,on hankittava tulhperuutus, ni
mittäin Pohjois-Suomessa. Siksi, että ed. 
Lohen valitsijat ovat sieltä Pohjois-Suo
mesta ja siitä tulee makupala sinne s-ano
malehdille, että ed. Lohi koettaa saada vil
jatullin peruutusta Pohjois Suomeen. Ko
vin on oivaa temppuilua. 

Mutta ed. Lohi antaa siellä Pohjois-Suo
messa ei ainoastaan niille pienille ja köy
hille talonpojille, mutta se antaa niil1e suu
rille rusthollareillekin, joilla on miljoonien 
metsät siellä käytettävissä. Se antaa myös 
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kaikille varaillkaille sen tulliperuutuksen 
hänen ehdotuksessaan. Mutta •ei ed. Lohi 
eikä ed. Hannula mainitse mitään, että 
äärimmäiseen Pohj·ois-Suomeen silti tuo
daan meillä ;riljaa vapaasti Petsamon 
kautta. Norjasta tuodaan raja-alueilla 
huomattavasti twvaroita tullitta. Ja valtio 
a:iaa myöslkin pohjoissuomalaisten etuja 
tässä suhteessa sillä tavalla, että maksetaan 
huomattavasti ralhtialennuksia niille, joilta 
on pitkät matikat rautatieasemalta. Ja me
kin olemme kyllä tätä aikoinaan kannatta
neet ja se kysymys onkin minun mielestäni 
kannatettava. Mutta mikä on omituista, 
että ed. Lohi haluaa yksinomaan Pohjois
'Suomen köyhille ja varakkaille tulliperuu
'tusta, mutta ei esim. Itä-Suomen, ei Kan
na;ksen, jotka taloudellisesti elävät paljon 
ahtaammissa oloissa kuin monet Pohjois
Suomen alueet. Mutta niinkuin mainitsin, 
tässä eduskunnassahan ovat yleensä tun
nettuja ed. Lohen agitatooriset temput. 

Ed. K o r h on en: Kun leipävilja Poh
jois-Suomessa ja Kainuussakin asuvilla vä
hävaraisilla pieneläjillä on pääasiallisin 
perheen ravinto ja kun väestö ei lei,päviljaa 
kykene tarvitsemaansa määrää- tuottrumaan, 
niin yhdyn kannattamaan ed. Hännisen te
kemää ehdotusta. 

E~d. Särkkä: Kannatan ed. Tuomiojan 
tekemää ehdotusta. 

V a:ltiovarainministeri V e n n o 1 a: Minä 
en sattumalta ollut tilaisuudessa kuulemaan 
sitä ehdotusta, minkä ed. Furuhjelm on 
täällä tehnyt, koska minun täytyi lylhyeksi 
hetkeksi rpoistua. Mutta sen mukaan, mitä 
hän on ehdottanut vastalauseessaan, mer
kitsisi hänen ehdotustensa toteuttaminen 
toistasadan miljoonan supistusta näissä val
tion tuloissa. Niin kauan kuin ed. Furu
hjelm ei ole ehdottanut mitään tapaa, millä 
nämä supistukset korvattaisiin, niin minun 
täytyy tätä ehdotusta merkitä vähemmän 
harkituksi, hyvin lievästi sanoen. 

Ed. F u r u h j e l m: I anledning av herr 
finansministerns yttrande ber jag att få 
sä:ga, att mina förslag i reservationen del
vis gå ut på ett understödande av regerin
g·en. I två punkter, nämligen beträffand€ 
kaffet och rågtullen, överensstämma mina 
förslag med re~eringens. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Paasonen ed. Puittisen kannattamana 
ehdottanut, että nimikkeet 30, 40, 41 ja 42 
hyväksyttäisiin I vastalaus.een muJkaisesti. 
Kutsun tätä ehdoltusta ed. Paasosen 1) eh
dotukseksi. Samoin nimikkeet 44 ja 45. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Paasosen 2) eh
dotukseksi. Samoin nimikkeet 49, 60, 61 
ja 109. Kutsun tätä ehdotusta ed. Paaso
sen 3) ehdotukseksi. Nimikkeet 114, 115 
ja 116 myös I vastalauseen mukaisesti. 
'Kutsun tätä e1hdotusta ed. Paasosen 4) eh
dotukseksi. Niin myö.s nimikkeet 118-122. 
Kutsun tätä eihdotusta ed. Paasosen 5) ah
'dotukseksi. Ed. Tuomioja ed. Särkän kan
nattamana on ehdottanut, että nimikkeet 
118-122 hyväksyttäisiin valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen mukaisesti. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Tuomiojan ehdotukseiksi. 
Ed. Hänninen ed. Salon kannattamana on 
ehdottanut, että nimikkeen 30 tulli mää
rättäisiin 75 penniksi ja nimikkeen 40 tulli 
9.5 penniksi. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Hännisen ehdotukseksi. Ed. Furuhjelm ed. 
'Estlanderin !kannattrumana on ehdottanut, 
että nimikkeiden 44 ja 45 tulli määrättäi
siin 1 mar'kaksi 80 penniksi. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Furuhjelmin 1) ehdotukseksi. 
Nimikkeet 114 ja 115 on ed. Fur111hjelm ·ed. 
'Inborrin kann.attamana ehdottanut hyväk
syttäväksi hallituksen esityksen mukaisesti. 
'Kutsun tätä ehdotusta ed. Furuhjelmin 2) 
ehdotukseksi. Tullinimikkeet 118-122 on 
ed. Furuhjelm ed. Estlanderin !kannatta
mana ehdottanut hyväksyttävälksi VII vas
talauseen mukaisesti. Kutsun tiitä ehdo
tusta ed. Furuhjelmin 3) eihdotukseksi. 
Vielä on ed. Furuhjelm ed. Harvalan kan
nattamana ehdottanut, että nimikkeiltä 163 
ja 1<64 tähti poistettaisiin. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. FuruhjeLmin 4) ehdotulkselksi. 
'Ed. Lampinen ed. Pitkäsen kannattrumana 
on ehdottanut, että nimikkeelle 82 mää
rättäisiin tulli 2 markwksi, nimikkeellä 83 a 
'1 markwksi 50 penniksi, nimikkeellä 83 b 
'1 markaksi 50 penniksi, nimikkeellä 85 40 
penniksi ja nimikkeellä 86 30 penniksi. 
'Kutsun tätä ehdotusta ed. Lampisen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Mitä äänestykseen tulee, 
niin ehdotan meneteltäväksi seuraavalla ta
valla. Ensin äänestettäisiin nimikikeitä 30 
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ja 40 koskevasta ed. Hännisen elhdotuksesta 
suuren valiokunnan mietintöä vastaan ja 
mietintö sellaisena, kuin se tässä äänestyk
sessä hyväksytään, asetetaan vastaehdotuk
seksi ed. Paasosen 1} ehdotukselle. Sitten 
äänestetään nimi!kkeistä 44----45, jolloin ase
tetaan ed. Furuhjelmin 1) ehdotus suuren 
valiokunnan ehdotusta vastaan ja voittaja 
vastaeJhdotukseksi ed. Paasosen 2) ehdotuk
selle. Kolmanneksi äänestetään nimikkeistä 
49, 60, 61 ja 109, jolloin asetetaan suuren 
valiokunnan ehdotus ed. Paasosen 3) ehdo
tusta vastaan. Nimikkeissä 82-86 asete
taan suuren valiokunnan ehdotus vastaeh
dotukseksi ed. Lampisen ehdotukselle. Ni
mikkeissä 114, 115 ja 116 äänestetään 'en
sin suuren valiokunnan ehdotuksen ja ed. 
Furuhjelmin 2) ehdotuksen välillä, ja voit
taja asetetaan vastaehdotuJkseksi ed. Paa
sosen 4) ehdotukselle. Nimikkeissä 11:8-
122 on ensin äänestettävä ed. Tuomiojan 
ehdotuksen ja ed. Furuhjelmin 3) ehdo
tuksen välillä, sitten asetetaan voittaja 
vastaehdotukseksi suuren valiokunnan eh
dotusta vastaan ja lopuksi voittaja vasta
ehdotukseksi ed. Paasosen 5) 'elhdotuikselle. 
Ja lopuksi äänestetään nimikkeistä 163 ja 
164, jolloin suuren valiokunnan ehdotus 
asetetaan vastaehdotukseksi . ed. Furuhjel
min 4) ehdotukselle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys n1mikkeistä 30 ja 40. 

1) ,T oka hyväksyy suuren valiokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Hännisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
116 jaa- ja 78 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 1. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P a a s o n e n : 
äänestystä. 

Pyydän avointa 

Puhemies: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat a;voi11ta äänestystä, nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Av,oin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto-Setälä, Ainali, Alestalo, 
Annala, Anttila, Asikainen, von Born, 
Brander, Eskola, H., Estlander, Forstadius, 
von Frenckell, Haga, Hakala, A., Halonen, 
A., Heikkinen, Helenelund, Hilden, U., 
Hirvensalo, Huhtala, Huittinen, Huuhta
nen, Häkkinen, Hästibacka, Inborr, Jat
kola, J oukancn, J unes, Junnila, Jussila, 
Jyske, Kalliokoski, Kallioniemi, Kaskinen, 
Kaura, Kauranen, Kemppi, Kilpeläinen, 
Kirveskoski, Kivimäki, Kivioja, Koivisto, 
Kolkki, Kontio, Korpisaari, Koskenheimo, 
Kuisma, Kukkonen, Kuokkanen, Kuuliala, 
Lahdensuo, Lamminen, Lampinen, Lautala, 
Lehtonen, Leivo, Leppälä, Lohi, Luostari
nen, Malmivaara, Manner, Mantere, Miikki, 
Moilanen, Mäkelä, J. L., Nikkanen, Niuk
kanen, Nurmesniemi, Nyman, Oksala, Ok
sanen, Paavolainen, Palmgren, Pennanen, 
Pesonen, Pihkala, Pilppula, Pitkänen, Po
janluoma, Pullinen, Päivänsalo, Raatikai
nen, Rantanen, Rautaharju, Riipinen, Roos, 
Rothberg, Ryynänen, Saarinen, Sahlstein, 
Sallinen, Sarlin, B., Sarlin, E., Solja, Sovi
järvi, Ståhlberg, Sunila, Suurkonka, Svin
hufvud, Särkkä, Tarkkanen, Tukia, Tulen
heimo, Tuomikoski, Tuomioja, Turja, Veh
lmoja, Vesterinen, Westman ja Virkkunen. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, 
Ampuja, Aromaa, Björk, Bryggari, Cajan
der, Erich, Eskola, V., Fagerholm, Furu
hjelm, Hakala, K., Hakkila, Halonen, T., 
Hannula, Harvala, Helo, Hilden A., Hiltu
nen, Huttunen, Hämäläinen, Hänninen, 
Jocobsson, Janhonen, Jern, Jokinen, Kaija
lainen, Kesti, Keto, Kilpi, Kivisalo, Koivu
lahti-I,ehto, Koivuranta, Komu, Koponen, 
Korhonen, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, 
Kuusisto, Kämäräinen, Lahtela, Lehtokoski, 
Lepistö, Lindman, Lindqvist, Linna, Meri
läinen, Myllymäki, Nuutinen, Paasonen, 
Pekkala, Penttala, Perho, Puittinen, Pyy, 
Pärssinen, Rantala, Rapo, Reinikainen, Ris
sanen, Ruotsalainen, Ryömä, Räisänen, Sal-
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lila, Salo, Seppälä, Sergelius, Setälä, Sil
lanpää, Suokas, Sventorzetski, Tanner, To
lonen, Turkia, Valta, Welling, Voionmaa, 
Väisänen, Åhlström, Åkerblom ja Öster
holm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 3 
edustajaa: 

Mäkelä, V., Paasivuori ja Perheentupa. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 111 jaa- ja 84 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä hy
väksynyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Paasosen 1) ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Paasonen 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 44--45. 

1) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Furuhjelmin 1) ehdotuksen vä
lillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy suuren 
valiokunnan ehdotuksen, äänestää , ,jaa'' ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Furuhjelmin 1) eh
dotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä hy
väksynyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Paasosen 2) ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
-on .ed. Prarus.osen 2) ehdotus hyvä;ksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 49, 60, 61, 109. 

Äänestys suuren valiokunnan ehdotuksen 
ja ed. Paasosen 3) ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Paasosen 3) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa'', nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 82-86. 

Äänestys suuren valiokunnan ehdotuksen 
ja ed. Lampisen ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Lampisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

87 
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Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se toimitetaan. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
127 jaa- ja 59 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 114-116. 

1) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Furuhjelmin 2) ehdotuksen vä
lillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Furu
hjelmin 2) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Ed. F u r u h j e l m pyytää koneäänes
tystä. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
111 jaa- ja 81 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 6. 

Eduskunta on siis tässä äänetyksessä hy
väksynyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Paasosen 4) ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa 
on ed. Paasosen 4) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 118-122. 

1) Äänestys ed. Tuomiojan ehdotuksen ja 
ed. Furuhjelmin 3) ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Tuomiojan ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, on ed. Furuhjelmin 3) ehdo
tus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
117 jaa- ja 63 ei ääntä, 10 tyhjää: poissa 9. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. Tuomiojan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Tuomiojan ehdotuksesta 
suuren valiokunnan ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy suuren 
valiokunnan ehdotuksen, äänestää ,jaa''; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. Tuomiojan ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
102 jaa- ja 88 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 5. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä hy
väksynyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

3) Äänestys ed. Paasosen 5) ehdotuksesta 
suuren valiokunnan ehdotusta vastaan. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Paasosen 5) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 
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Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m ies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 163 ja 164. 

Äänestys ed. Furuhjelmin 4) ehdotuk
sesta suuren valiokunnan ehdotusta vastaan. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Furuhjelmin 4) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 82 ei-ääntä, ·5 tyhjää; poissa 2. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetän 15 minuutiksi. 

Istunto keskeytetään kello 15,10. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 15.30. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

lTisitellään 

nimikkeet 167-349. 

J{eskustelu: 

Ed. Keto: Nojaten niihin perusteluihin, 
jotka esitin asian ensimmiiisessä käsitte
lyssä, pyytäisin ehdottaa, että nimikkeen 
3H: tulli pysytettäisiin siinä määrässä, missä 
se on tä..'llän vuoden tullitariffissa, nimit
täin 10 markassa, sekä nimikkeen 315 tulli 
12 markassa ja että nimike 316 saisi sen 
muodon, mikä sillä on nykyisessä tullitarif
fissa, nimittäin että se tulisi kuulumaan: 
,hatunteelmät, huovasta valmistetut; sekä 

ommellut lakit", ja että tämän nimikkeen 
tulli pysytettäisiin 4 markassa. 

Ed. T o l on en: Minä kannatan ed. Ke
don ehdotusta. 

Ed. P e k k a l a: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Keto ed. Tolosen kannattamana ehdot
tanut, että nimikkeen 314 tulli määrättäi
siin 10 markaksi, 315 :n 12 markaksi ja 
316 :n tulisi kuulumaan: ,hatunteelmät, 
huovasta valmistetut;· sekä ommellut lakit, 
tulli 4 markkaa''. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Kedon ehdotukseksi. 

Selont:eko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. 

Ääuestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Kedon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa'' nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on .tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

J~duskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 350-496. 

Keskustelu: 

Ed. K et o: Minä ehdotan, että nimik
keestä 477 poistettaisiin tähti, joten nimike 
:c;aisi sen muodon, mikä sillä on tämän vuo
den tullitariffissa. Mielestäni ei ole aihetta 
koroittaa jalkineiden tullia, kuten jo en
simmäisessä lukemisessa mainitsin. Tuonti
han muodostaa vain vähäisen osan, ainoas
taan 2.5 % nahkajalkineiden tuotannosta, 
joten se ei saata olla syypää teollisuuden 
vaikeuksiin. Teollisuuden vaikeudet joh
tuvat muista syistä, nimittäin tehtailijain 
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keskinäisestä kilpailusta ja siitä johtuvasta 
ylituotannosta. Luulen, että teollisuus siis 
ei vaikeuksista pääse selviytymään sitten
kään, jos se saisi 2.5 % tuotannostaan laa
jennetuksi, vaan ainoastaan siten, että se 
vähitellen tunkeutuu syvemmälle niin sa
noakseni - kotimaisilla markkinoilla, koska 
näillä kotimaisilla markkinoilla on vielä 
laajentumismahdollisuuksia, kun nykyjään 
niin suuri osa kenkätarpeesta tyydytetään 
käsityön kautta. 

Ed. Niukkanen: Neuvosto-Venäjä on 
ryhtynyt aivan johdonmukaisesti toimi
maan siten, että puutavaramarkkinat, var
f!inldn 'mikäli meidän maatamme koSkee, 
mahdollisimman suuressa määrin sotkeutui
sivat ja vaikeutuisivat. Puhumatta saha
tavaraa koskevasta kysymyksestä on neu
vostovenäläinen kilpailu sotkenut meidän 
maassamme viime aikoina huomattavassa 
määrin myöskin paperipuumarkkinat. Siitä 
huolimatta, että paperipuun hinta on erit
täin jyrkästi laskenut, ei kotimaisella pa
peripuulla tällä kertaa ole riittävästi kysyn
tää, pääasiassa sen takia, että erinäiset suu
ret paperipuuta kuluttavat yhtymät Itä
Suomessa laskevat siihen, että he saavat 
kyllä tarvittavan paperipuun Venäjältä. 
Sanotun venäläisen paperipuun tuonti on 
meidän maahamme jo ollut lähes puoli mil
joonaa kuutiometriä, ja voimme olla varmat, 
että sen tuonti tulee edelleen huomattavasti 
lisääntymään. Tähän voidaan tietysti huo
mauttaa, että asiassa, sikäli kuin koskee ul
komailta tuotavan raaka-aineen jalostamista 
toisessa maassa, ei ole mitään muistutta
mista. Meidän asemamme on kumminkin 
tällä kertaa siinä suhteessa jonkin verran 
toinen. Maaseudulla vallitsee tällä kertaa 
sellainen rahatilanne, että olisi välttämä
töntä saada myöskin kotimaiselle paperi
puulle jonkinlaista menekkiä. Tämä olisi 
välttämätön myöskin työttömyyskysymyk
sen takia. Minä en ehdotakkaan ulkoa tuo
tavalle paperipuulle niin suurta tullia, että 
se huomattavassa määrin estäisi ulkolaisen 
paperipuun tuontia Suomessa jalostetta
vaksi, mutta jonkunlainen tuontitulli pitäisi 
ehdottomasti aikaansaada kun kotimaisella 
paperipuulla on myöskin vientitulli. 

Nämä seikat huomioonottaen minä ehdo
tan, että nimikkeeseen 350 otettaisiin uusi 
kohta, paperi- ja hiomapuut kuutiometriltä 

tulli 10 mk., kuten VI vastalauseessakin 
olen esittänyt. 

Ed. P e k k a l a: Pyydän kannattaa ed. 
Kedon tekemää ehdotusta. 

Ed. P ä i v ä n s a l o : Minä ehdotan, että 
nimikkeen 462 b kohdalla momentti 
,muut", joka käsittää elokuvafilmiä, tulli 
koroitettaisiin 75 markkaan. On niin, että 
meillä nyt osa meidän kansaamme näkee 
suorastaan nälkää, ja toisaalta näkee suur
ten filmiteatterien ulkopuolella jonoja. Ja 
tämä, mitä yleisölle elokuvateattereissa näy
tetään, on kuitenkin nautintotavaraa. Se 
on ylellisyyttä. Ja kun me äsken korotimme 
viljan ja sokerin tullit, niin minusta olisi 
väärin, jos eduskunta ei korottaisi ensi si
jassa hmivälineitten tullia. Pidän sentäh
den luonnollisena, että eduSkunnan enem
mistö suostuu siihen pieneen koroitukseen, 
jonka nyt ehdotan, siis 462 nimikkeen koh
dalla 75 markkaan koroittamiseen. Tulli on 
nyt 61 markkaa, siis se on vain 14 markan 
koroitus. TäJhän ma,ahan tuodaan noin 
miljoona metriä filmejä ulkomailta, Sak
sasta, Amerikasta ja Venäjältä asti. 

Ed. T a r k k a n e n: Pyydän saada kan
nattaa ed. Niukkasen tekemää ehdotusta. 

Ed. N u r m e s n i e m i: l\:linä kannatan 
ed. Päivänsalon tekemää ehdotusta. 

Valtiovarainministeri V e n n o 1 a: Maa
han tuotavan puutavaran tulli oli hallituk
sessa käsittelyn alaisena ja ajateltiin saman
tapaista ehdotusta kuin minkä ed. Niukka
nen täällä on tehnyt. Mutta asianlaita nyt 
on kuitenkin niin, että tänne Itä-Suomeen 
on perustettu juuri erilaisia tehtaita, jotlka 
ovat rakentaneet toimintansa Venäjältä tuo
dun puutavaran varaan. Se tulli, joka nyt 
ehdotetaan, tulisi koko lailla järkyttämään 
tätä puunjalostusta ja näitten tehtaitten 
tuotantoa, joitten toiminnasta hyvin laajat 
työläisjoukot ovat riippuvaisia. Toiseksi on 
huomattava, että Venäjä on siksi suuri os
tajamaa tälläkin hetkellä meidän erilaisille 
tuotteillemme, - vaikkei suinkaan tar
peeksi, niin kuitenkin huomattava ostaja
maa, - ettei ole nyt syytä hallituksen käsi
tyksen mukaan tässä asiassa asettaa sellaisia 
esteitä, jotka tätä kehittyvää kauppaa Suo
men ja Venäjän välillä voisivat vahin
goittaa. 
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Ed. K ä m ä r ä i n e n : Tässä nyt käsitel
tävänä olevassa tullitariffisaa on hallitus 
tullikorotuksien kautta pyrkinyt suojaa
maan maamme tuotantoelämää ulkomaista 
polkumyyntiä vastaan. JVfutta siitä huoli
matta on varsin tärkeä tuotantoala jäänyt 
kokonaan hyvin ymmärrettävistä syistä kyl
läkin tuota tullisuojaa vaille. Tarkoitan 
maamme metsätaloutta. Metsätalouttakin, 
metsänomistajiakin on kyllä tässä tullitarif
fisaa tavallaan muistettu, joten on väärin 
sanoa, että tämä tuotantoala olisi kokonaan 
jäänyt huomiota vaille, on muistettu korot
tamalla paperipuitten vientitullia. Edusta
jille on hyvin tunnettua, miten itäinen naa
purimaamme varsin laajassa mittakaavassa 
harjoittaa puutavarain polkumyyntiä Euro
pan puutavaramarkkinoilla ja tuon puuta
varan polkumyynnin on se ulottanut myös
kin meidän maahamme. Tämän polkumyyn
nin johdosta on etenkin paperipuiden 
hinta maassamme viime vuoden aikana ai
van romahdusmaisesti laskenut. Kun vuonna 
1928 oli paperipuiden hinta rautatiease
milla keskimäärin siinä 100 markkaa pino
kuutiometriltä, on se nyt vain noin 70 mk. 
kuutiometri. Siis tuo paperipuiden hinta 
tänä lyhyenä aikana on tuon polkumyynnin 
johdosta laskenut kokonaista 30 %. Että 
tämä hintojen lasku johtuu tuosta ulkomai
sesta polkumyynnistä, todistaa se, että sa
nomalehtipaperin hinta, jota näistä paperi
puista pääasiallisesti valmistetaan, ei ole 
tänä kahden viime vuoden aikana koti
maassa sanottavasti laskenut. Ulosvienti
maissa kyllä on viime aikoina tapahtunut 
pientä paperin hintojen laskua, sen hinta on 
nimittäin laskenut siinä 25----30 penniä ki
lolta eli prosenteissa sanottuna 10-14 %. 
On hyvin ymmärJJettäv@ä, että tänä talou
dellisesti ahtaana aikana, jolloin huonosti 
tuottavan maatalouden tulojen lisäksi tar
vitaan myös muita tuloja, tarvitaan tuloja 
myöskin metsätaloudesta, ovat niin pienem
mät kuin suuremmatkin maanviljelijät ko
vin huolestuneita tämän paperipuiden sa
moinkuin muidenkin puutavarain hintojen , 
laskun johdosta. Sitä paitsi puutavaraostot : 
ulkomailta vähentävät työtilaisuuksia 
maamme työvät>stön keskuudessa. Maalais
liittolaiset edustajat valtiovarainvaliokun
nan mietintöön liittämässään VI :ssa vasta
lauseessa ehdottavat paperipuiden tullin 10 
markaksi kuutiometriltä. Minun mielestäni 
tuo 10 markan tulli kuutiometrille on aivan 

liian pieni tulli :paperipuille, sillä viime syk
synä oli Venäjältä .maaihamme ostettujen p&
peripuiden hinta tietääkseni 60 markan 
paikkeilla kuutiometrille. Tämän vuoden 
hintoja en tiedä, mutta ei ole mitään syytä 
olettaa, että ne olisivat näitä viimesyksyisiä 
hintoja korkeammat. Kun ottaa huomioon 
nykyisen paperin hinnan, ja myös sen että 
muutama vuosi sitt('n paperitehtailijat esit
tivät paperipuiden vientitullin koroitetta
vaksi 20 markaksi kuutiometriltä, niin näin 
ollen pyydän ehdottaa, että paperipuiden 
tuontitulli määrättäisiin 20 markaksi kuutio
metriltä. 

Kauppaministeri S o l i t a n d e r: Minun 
on korjattava eräitä edellisen puhujan an
tamia tietoja. Paperipuuta käytetään pää
asiallisesti maa::;samme selluloosan valmis
tukseen, vähemmässä määrässä vain sanoma
lehtipaperin valmistukseen. Sulfiittisellu
loosan hinnat ovat vuoden kuluessa vähen
neet 1,900 markasta tonnilta 1,600 mark
kaan. Sanomalehtipaperin hinnat ovat vä
henneet 11 % punnasta suunnilleen 9 pun
taan. Sulfaattiselluloosan hinnat, jo-non to
sin vaan vähäisessä määrin käytetään puh
dasta paperipuuta, joko sa:hanjä<tteitä tai 
mäntypropsia enimmäkseen, ovat vähenneet 
1,800 markasta 1,100 markkaan tonnilta. 
Niin ollen se seikka, että paperipuun hinnat 
maassamme samalla ovat vastaavasti alen
neet, johtuu valmiin tuotteen hinnan alen
nuksesta eikä venäläisten kilpailusta, jolla 
on aivan mitätön merkitys. 

Ed. S e r g e 1 i u s : Jag ihar hegärt orde·t 
för att understöda rdm. Ketos förslag, men 
önskar samtidigt ti1lkännagiva att jag ic>ke 
kan fatta rdm. Päiväusalos argumentering. 
Han säger nämUgen, att då en gång tullen 
på :bröd höjes, så borde också tullen på 
filmer höjas, emedan dessa båda artiklar 
kunna betraktas såsom njutningsmedel. 
Skulle rdm. Päivänsalo vara konsekvent, så 
borde ham föreslå en . förhöjning av de 
flesta positioner, och j,ag tror ieke att h a n 
skulle göra sig löjlig därmed. 

Ed. N i u k k a n en: Minun käsittääkseni 
•sen seikan, että paperipuulle pantaisiin 10 
marka;n tuontitulli ei ·tarvitsisi ollenkaan 
edellyttää, että paperipuun hinta ·ny:kyises
tään nousisi, sillä Venäjä voi myydä kuu
tiometrin yhtä hyvin 50 markalla kun 60 
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marlkalla, 'koska se maksaa työ:palffiwt ar
VJOttomilla paperiruplilla; se on vain las
kelmajuttu 'heidän kannaltaan. Tällainen 
tulli olisi kohtuullinen sent,a:kia, että olisi 
jonk,unlaista suojaa sitä aivan epiälojaalia 
ja epänormaalista kilpailua. vastaan, joka 
koihdistuu tässä suhteessa. mei'dän maa
hamme. 

Ed. Pitkänen: Minäkin yhdyn kan
nattamaan ed. Niukkasen tekemää ehdo
tusta, enkä malta 0lla huomauttamatta val
tiovarainministerin lausunnon johdosta, 
että jos nyt erityisesti aletaan suosia sellai
sia teollisuuslaitoksia, joita Itä-Karjalaan 
on viime aikoina rakennettu - eräskin 
niistä, joka on rakennettu suurimmaksi 
osalta ulkomailta tuoduista rakennus
aineista, käyttänyt ulkomaalaista johtoa 
rakentaessaan ja suurelta osalta ulkolaista 
työvoimaa ja nyt aikoo käyttää suurimmalta 
,osalta raalka-aine,tta u1komaalta tuotuna, -
ei liene mitään syytä ,erityisemmin suosia 
~sellaista teollism:.~Jtta Suomess,a. M,inä pidän 
aivan kohtuullisena, että nyt kun ei mitään 
vaikeuksia ole saada paperiteollisuudelle 
raaka-ainetta kotimaassa ja hinnatkin ovat 
painuneet aivan liian alhaisiksi, on aivan 
luonnollista, että asetetaan tällainen tulli. 

Ed. Oksala: Jo ajatus,, että yhden 
maamme tärkeimmän teoUisuuE!haaran 
raa!ka-aine pannaan tullin alaiseksi, tuntuu 
.sangen oudolta. Tämä tulli kohdistuu 
luonnollisesti vaan Viipurin lä,äniin, eihän 
juuri muihin lääneihin tuoda ulkomailta, 
var,sinkaan Venäjältä raaka-ainetta. Jos 
Viipurin läänissä olisivat asiat niin että 
sieJlä enemmän kasvaisi puuta, kuin ikäytet
täisiin, niin minäkin ymmärtäisin silloin 
tämän tullin tarkoituksen. Mutta nyt on 
asia niin, että Viipurin lää,niss.ä \käytetään 
puuta paljon enemmän kuin siellä kasvaa. 
Siis ei o1e laisinkaan tarpeellista ;suojella 
Viipurin l-äänin metsiä. Metsätieteellisen' 
tutkimuslaitoksen tutkimusten perusteella 
kasvaa ainaik:in 1

/ 2 mil'joonaa kuutiometriä 
vähemmän kuusi-puuta Viipurin l&änissä 
kuin siellä käytetään. 

Muuten on tässä vastalauseessa asialli
nen viT<he, lkun siinä puhutaan., et1tä tuo
daan suuria määriä paperipuuta ma.aihan. 
Niitä ei tuoda suuria määriä, vaan verraten 
vähän. Yhtenä aikaisempana vuonna on 
ollut suurem,pi paperipuun tuonti kuin 

tänä vuonna, nimittäin jonlmn verran yli 
30,000 kuutil()metriä. Viime vuonna oli 
rpaperipuun tuonti suurempi, mutta sitä 
edellisenä vuonna tuotiin vain 13,000 kuu
tiometriä pa,peripuuta. Venäjältä tuodaan 
me1ko paljon puut,avaraa, joka on propsia 
tai tukkia tai 'V'aan polttopuuta, ja se on 
jotain aivan toista kun paperipuu. 

Ed. L a m p i n .en: Tämän vuoden mar
raskuun ensimmäiseen päivään mennessä 
t1.10tiin propsia Suomeen noin 175,000 ton
nia ja vi~me vuonna tuotiin kaiken \kaik
kiaan noin 17,200 tonnia. 

Ed. P e k k a 1 a: Sen johdosta, että ed. 
Niukkanen on tehnyt tä.äHä ·ehdoilu'ksen 
paperipuun tuontitulliksi, on minun totuu
den nimessä ilmoitettava, että paperipuun 
tuonti maahan on ollut kovin pieni. Viime 
vuonna sitä jossain määrin maahan tuotiin, 
mutta tänä vuonna se on ollut aivan mitä
tön. Se tilastotieto, jonka ed. Lampinen 
täällä esitti, ei minun ymmäärtääkseni pidä 
paikkaansa, sillä se ei koske paperipuuta 
vaan propseja. Kun lisäksi on toiminnassa 
erityinen valtion komitea, joka käsittelee 
paperipuukysymystä kaikessa laajuudes
saan, ei olisi mielestäni kiirehdittävä nyt 
toimeenpanemaan mitään muutoksia paperi
puun tulleissa, kaikkein vähimmän asetta
maan tuontitulleja sille, varsinkaan kun 
minkäänlaista selvitystä asiasta ei ole vielä 
olemassa. Ei olisi mielestäni ryhdyttävä 
tässä asiassa hätiköimään sillä tavalla kuin 
ed. Niukkasen esitys tarkoittaa. 

Ed. 0 k s a 1 a : Minä luovun koska aijoin 
sanoa samaa mitä ed. Pekkala sanoi. 

Ed. P a a s on en: Asiantuntijat metsä
talouden alalla ovat tulleet siihen tulokseen 
tutkimuksien perusteella, että Itä-Suomen 
metsien kulutus on suurempi kuin vuotuinen 
lisäkasvu, joten ei ole minkäänlaista syytä 
estää rajan tuolta puolen raaka-aineen tuon
tia teollisuuslaitoksia varten, jotka tässä 
maassa jalastavat paperituotteita. Myöskin 
on mainittava, että sellulosaa ja sanoma
lehtipaperia viedään Venäjälle paljon suu
remmassa määrässä kuin mitä on ollut 
fko!ko VenäjäJtä tuonti tänne, joten se raaka
aine, joka sieltä tuodaan, ainoastaan jalos
tetaan meidän maassamme ja viedään ta
kaisin Venäjälle. Nyt tästä on tuloksena, 
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että työpalkat ja tehtaan maksamat tuotan
toverot valtiolle ja kunnille jäävät meidän 
maahamme eikä silloin tällaista toimen
pidettä vastaan pitäisi kenelläkään 'olla 
muistuttamista. (Ed. Tarkkanen: Eivät 
metsätyöpalkat ! ) . 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Keto ed. Pekkalan kannattamana ehdot
tanut, että nimikkeeltä 477 poistettaisiin 
tähti. Kutsun tätä ehdotusta ed. Kedon 
ehdotukseksi. Ed. Niukkanen ed. Tarkka
sen kannattamana -on ehdottanut, että ni
mikkeelle 350 otettaisiin uusi kohta ,paperi
ja hiomapuut" ja kuutiometrille määrät
täisiin tulli 10 markaksi. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Niukkasen ehdotukseksi. Ed. 
Kämäräinen ·on ehdottanut samassa tarkoi
tuksessa 20 markan tullia, mutta koska sitä 
ehdotusta ei ole kukaan kannattanut, niin 
ei se tule äänestettäväksi. Ed. Päivänsalo 
ed. Nurmesniemen kanattamana on ehdot
tanut, että nimikkeelle 462 b määrättäisiin 
perustulli 75 markaksi kiloltå. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Päivänsalon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Koska ehdotukset ovat 
erillisiä, tulee niistä äänestettäväksi kusta
kin mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Nimike 350. 

Äänestys suuren valiokunnan ehdotuksen 
ja ed. Niukkasen ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy tässä kohden suuren valio
kunnan ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jqs 
,ei" voittaa, on ed. Niu'klka!Sen ehdotus hy
väksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Enemmistö. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. N i u k k a n e n: Pyydiit:. koneäänes
tystä. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
115 jaa- ja 71 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 
10. 

Puh e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt. suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P i t ikä n en: 
äänestystä. 

Pyydän: arvointa 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisoa1leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, 
Ahlfors, Ailio, Ampuja, Anttila, Aromaa, 
Björk, von Born, Brander, Bryggari, Ca
jander, Eri0h, Eskola, V., Estlander, Fager
holm, von Frenckell, Furuhjelm, Haga, 
Haikala, K., Hakkila, Halonen, T., Har
vala, Helenelund, Helo, Hilden, A., Hil
den, U., Hiltunen, Huttunen, Hämäläinen, 
Hästbacka, Inborr, Jacobsson, Jatkola, 
Jern, Jokinen, Junnila, ·Jyske, Kallioniemi, 
Kaskinen, Keto, Kilpeläinen, Kilpi, Kivi
mäki, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, Kolkki, 
Komu, Koponen, Korpisaari, Kosonen, Ko
vanen, Kulovaa'ra, Kuokkanen, Kuulial81, 
Kuusigto, Lamminen, Lehtokoski, Lehtonen, 
Leivo, LepiiStÖ, Lindman, Linna, Mantere, 
Meriläinen, Moilanen, Myllymäki, Nuuti
nen, Nyman, O.ksala, Oksanen, Paasivuori, 
Paasonen, Paavolainen, Palmgren, Pekkala, 
Pennanen, Penttala, Perho, Pihkala, Pojan
luQillla, Puittinen, Pyy, Pärssinen, Rantala, 
Rapo, Reinikainen, Riipinen, Roos, Roth-



berg, Ryömä, Räisänen, Saihlstein, Sallila, 
Sarlin, B., Sarlin, E., Seppälä., Sergelius, 
Setälä, Sillanpää, Solja, Sovijärvi, Ståhl
berg, Suokas, Sventorzetski, Svinhufvud, 
Särkkä, Tanner, Tolonen, Tulenheimo, 
Tuomioj'a, Tu11kia, Valta, Welling, ·west
man, Virl\:kunen, Voionmaa, Å'hlst11öm, 
.Åikerblorm ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Ainali, Alestalo, Annala, Asikai
nen, Eskola, H., Forstadius, Hakala, A., 
Halonen, A., Hannula, Heikkinen, Hirven
salo, Huittinen, Huuhtanen, Häkkinen, 
Hänninen, Janhonen, Joukanen, Junes, Jus
sila, Kaijalainen, Kalliokoski, Kaura, Kau
ranen, Kemppi, Kesti, Kirveskoski, Kivi
oja, Koivisto, Koivuranta, Kontio, Korho
nen, Kuisma, Kämäräinen, La:hdensuo, Lah
tela, Lampinen, Lautala, Leppälä, Lohi, 
Luostarinen, Malmivaara, Miikki, Makelä, 
J. L., Mäkelä, W., NiJkkanen, Niukkanen, 
Nurmesniemi, Pesonen, Pilppula, Pitkänen, 
Pullinen, Päivänsalo, Raatikainen, Ranta
nen, Rautaharju, Rissanen, Ruotsalainen, 
Ryynänen, Saarinen, Sallinen, Salo, Suur
konka, Ta11kkanen, Tukia, Tuomikoski, 
Turja, Vehkaoja ja Vesterinen. 

Poissa ocvat seuraavat 8 edustajaa: 

Huhtala, Koskenheimo, Kukkonen, Lind
qvist, Manner, Perheentupa, Sunila ja Väi
sänen. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 12.2 jaa-ääntä, 69 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suu11en 
valiokunnan ehdotuksen. 

Nimike 462 b. 

Äänestys ed. Päivänsalon ehdotuksesta. 

Joka :hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,,ei" voittaa, 
on ed. Päivänsalon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
118 jaa- ja 58 ei-ä:äntä, 4 tyhjää; poissa 19. 

Eduskunta on !hyväksynyt siis suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimike 477. 

Äänestys ed. Kedon ehdotuksesta. 

Joka :hyvä:ksyy .suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kedon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
116 jaa- ja 61 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 14. 

Eduskunta on siis :hyväksynyt .suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

E.sitellään tuontitullien jälellä olevat m
mikkeet, alkaen nimikkeestä 497. 

Keskustelu: 

Ed. Keto: Herra puhemies! Pyydän 
esittää tuontitullien nyt käsiteltävään osaan 
vielä erinäisiä muutosehdotuksia äsken teke
mieni ehdotusten lisäksi. 

Nimikkeeseen 524 nähden pyytäisin eh
dottaa, että nimikkeestä pyyhittäisiin pois 
loppuosa puolipisteestä alkaen, siis se osa, 
joka alkaa sanoilla ,sekä muu pyöreä rauta 
ja teräs, kirkkaaksi vedetty ja valssattu". 
Kuten jo ensimmäisessä lukemisessa mainit
sin, tässä ei ole kysymys vain tulliteknilli
sestä muutoksesta, kuten hallituksen perus
teluissa sanotaan, vaan kysymys on tosialli
sesta tullien koroituksesta. Tämä muutos 
nimittäin tietäisi, että tulli koroitettaisiin 
osaksi 5:stä, osaksi 40 pennistä 1 markkaan. 
Mainitsin jo ensiksikin nimikkeen sanamuo
toon nähden, että tullikomitea on yksimieli
sesti päätynyt toisenlaiseen ehdotukseen 
kuin siihen, joka esiintyy hallituksen ehdo
tuksessa, ja että tullikomiteassa tullikomi
tean suojelustulliystävällinen osa on tyyty
nyt puoleen siitä tullista, jota hallitus nyt 
ehdottaa, kun sen sijaan tullikomitean va
paakauppaa suosiva osa ehdottaa nykyisen 
tullin asteettain poistettavaksi. 

Sitten ehdottaisin nimikkeisiin 538 ja 539 
ensinnäkin sellaisen muutoksen, että a) ja 
b) kohdat kummastakin nimikkeestä pois
tettaisiin ja että edellisen nimikkeen tulli 
jäisi olemaan, kuten se nykyjäänkin on, 3 
markkaa ja jälkimmäisen nimikkeen tulli 
pysytettäisiin 2 markassa. Kuten jo olen 
eduskunnassa aikaisemmin maininnut, näitä 
kysymyksessäolevia emaljiteoksia valmistaa 
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meillä sellainen kotimainen teollisuusyh
tymä, joka erinomaisen hyvästi kestäisi ny
kyisen pulan sille mahdollisesti aiheuttamat 
rasitukset, teollisuusyhtymä, joka viime 
vuonna vielä koroitti osinkonsa edellisen 
vuoden määrästä. Sitä paitsi on mainit
tava, että kysymyksessäolevien tavarain 
tuonti on tänä vuonna huomattavasti supis
tunut, ja lisäksi on tärkeänä seikkana mai- , 
nittava, että tuotettujen tavarain keskihinta , 
on tänä vuonna ollut korkeampi kuin aikai- · 
semmin, niin että tällä alalla ei voi siis mis
tään polkumyynnistä olla puhettakaan. 
Kun ei myöskään titssä kysymyksessä ole
vassa tuotannossa tarvita suurta määrää 
työläisiä, niin mielestäni ei ole mitään ai
hetta nyt kysym3rksessäolevia emaljitava
rain tulleja koroittaa. 

Lisäksi ehdotan, että nimikkeen 350 tulli i 

pysytettäisiin nykyisellään 80 pennissä. 
ffidelleen ehdotan, että nimikkeestä 552 pois
tettaisiin a) ja b) kohdat ja että tämän ni
mi~keen tulli niinikään pysytettäisiin ny
kyisessä määrässään 80 pennissä. Samaten 
ohdotan, että nimik!keestä 553 poistettaisiin 
a) ja b) 1kohdat ja tulli pysytettäisiin 1 
ma.rkkana 20 penninä. 

Samaten edelleen ehdotan, että nimikkeesUi 
675 poistetta~siin ehdotettu tä:hti. Minun 
nä>hdäkseni ei ole mitään aihetta meillä ryh
tyä nyt suosimaan kotimaista hehkulamppu
teollisuutta. Tosiasiaharr on nimittäin, että 
maailmassa on oikeastaan tällä haavaa ole
massa maailmankartelli, joka on kyllä näen
näisesti jakautunut useihin erinimisiin yh
tymiin. Tosiasiallisesti ne kuitenkin muo
dostavat Sveitsissä sijaitsevan pääkonttorin 
alaosastoja. Tämä teoilisuus on kehitetty 
tuotantokustannuksiltaan niin alhaiseksi, 
että kotimaisen teollisuuden on tällä alalla 
vaikea sen kanssa kilpailla. Näin ollen mi
nun mielestäni ei ole tässä maassa ruvet
tava suojaamaan korkeilla tulleilla teolli
:mutta, jolla ei liene sanottavasti kilpailu
mahdollisuuksia. Tähän on sitä vähemmän
kin syytä, kun on kysymyksessä juuri artik
keli, jota aletaan yhä enemmän käyttää 
tässä maassa joka mökissä ja jonka leviä
mistä halvoilla hinnoilla on syytä todella
kin saada edistymään. 

Sitten ehdotan, että nimikkeestä 704 b) 
kohdassa alennettaisiin ehdotettu 100 mar
kan tulli 75 matkkaan. Olen jo aikaisem
min maininnut, miksi tällainen alennus, 
joka tietäisi tähän h) kohtaan nähden ny-

kyisen olotilan säilyttämistä, on paikal
lansa. Itse asiassahan meillä polkupyörä
teollisuus on vain yksinkertaista monttee
rausteollisuutta, joka tämän koroituksen 
kautta tulisi saamaan tavattoman korkean 
suojan. Jokaiselta polkupyöräitä laskin 
2ns1mma1Sessä lukemisessa esittämässäni 
puheenvuorossa tullisuojan nousevan 52 
markaksi. Tällainen suoja tällaiselle teolli
suudelle, joka itse asiassa merkitsee ulko
mailta tuotujen osien kokoonpanoa, on il
meisesti kohtuuton. 

Edelleen pyytäisin ehdottaa, että nimik
keestä 744 poistettaisiin tähti. Tämä nimi
kehän on sementtinimike. Viime kerralla 
jo perustelin tämänkin muutoksen tarpeelli
suutta. Minä mainitsin, että tuonti ensiksi
kin on huomattavasti tänä vuonna supistu
nut ja edelleen mainitsin, että kun tämä 
tuonti on vain verrattain pieni osa nykyi
sestä tuotannosta - mainitsin sen olevan 
15% - niin ei ole ulkomaisen kilpailun 
ehkäisemiselläkään suuria mahdollisuuksia 
tätä kotimaista tuotantoa lisätä. Näin ollen 
siis ei ole myöskään mahdollisuuksia lis~tä 
sanottavasti työtilaisuuksia tässäkään teolli
suudessa, jonka työntekijäin määrä ei par
haanakaan aikana, jolloinka tuotanto oli 
kaksi kertaa suurempi kuin nykyjään, nous
sut kuin 450 henkeen. Kun tämä kysymyk
sessä oleva tuote, sementti, on tavattoman 
tärkeä maamme rakennusteollisuudelle ja 
maataloudelle, ei ole syytä tullipolitiikkaa 
ohjata siihen suuntaan, että tällaisen tuot
teen hinta pysytettäisiin keinotekoisesti edes 
nykyisellä1ä:n,vaan on syytä antaa tämän t-eol
lisuuden olla vapaan kilpailun vaikutusten 
alaisena. Tähän on aihetta myöskin nimen
omaan siitä syystä, että kysymyksessä on 
erittäin voimakas teollisuus, jdka kyllä jak
saa kestää nykyisten alhaisten konjunktuu
rienkin vaikutukset. 

Edelleen, herra puhemies, ehdotan, että 
nimikkeen 795 tullia alennettaisiin 90 pen
niin ehdotetusta 1 markasta, siis määrään, 
jossa se on nykyisessä tullitariffissa. Mai
nitsin jo, että kysymyksessä on sellainen 
tarvike, akkunalasi, joka on joka talossa 
tarpeen ja jonka hintaa näin ollen ei ole 
myöskään syytä estää alenemasta. Myös 
olen jo osoittanut, että tähän on sitä vähem
män syytä, kun juuri nimenomaan niitten 
tuotteiden hinnat, joista tässä on kysymys, 
ovat meidän tukkihintaindeksissämme alen
tuneet vähemmän kuin juuri minkään mui-

88 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 

1 



698 Perjantaina ~ p._5?_ll:~U~2ltlta 1930. 

den tuotteiden hinnat, nimittäin vain 
2 %:lla. 

Sitten pyytäisin ehdottaa, että nimike 
824 muutettaisiin siihen muotoon, mikä 
sillä on nykyisessä tullitariffissa, että se siis 
tulisi kuulumaan: ,öljylakkavernissa, sa
ponilakka ja asfalttilakka'' ja että tullina 
tulisi olemaan 2: 75. 

Lopuksi ehdotan, että nimikkecstä 948 
poistettaisiin tähti. 

Ed. N i' u k k a n e n : Siitä 'huolimatta, 
että useimpien ulkolaistcn tarvikkeiden 
tuonti on viime aikoina hyvin suuressa 
määrässä vähentynyt, mikä onkin aivan 
vJiilttämätöntä, jotta meidän talouselä
mämme pä:äsisi tasapainoon, on kivihiilen 
tuonti jatkuvasti vain lisääntynyt.. V. 1928 
t11otiin kivihiiliä 1,076,000 tonniru, tuonti
arvo 199 milj. matkkaa, mutta viime 
vuonna, jolloin muu tuonti suuresti enti
sest-ään supistu~, tuotiin kivihiiliä 1,171,000 
tonnia, tuontiarvo 2M milj. markkaa ja 
vielä tänä vuonna on kivihiilen tuonti ton
neiss.a edelliseen vtloteen ,v,erraten yhä vain 
lisääntynyt. 

Kun otetaan huomioon se tilanne, mikä 
tällä kerta.a vallitsee varsinkin syrj.äseu
duiHa, joissa yksinomaan polttopuuksi kel
paavalla puuaineella 'Ci ole minkäännä
köistä menekkiä, eikä työväestöllä minkään
niiliöistä työansiomruhdollisuutta talven ai
kana, on minun nähdäkseni kestämätön se 
tilanne, että meillä yhä edelleen tuodaan 
kivihiiltä ulkoa aivan kut'Cn entisinä hy
vinä .aikoina ja kotimainen, täysin tarkoi
tustaan vastaava polttoaine jätetään mätä
nemään metsiin. Mikään muu maa, joilla 
ta:loudellisesti olisi samassa asemassa kuin 
Suomi, ei voisi menetellä näin epätaloudel
lisesti. Meillä voitaisiin suuremmitta vai
keu.ffisitta supistaa !kivihiilen tu!Olltia lähes 
1 milj. tonnilla vuodessa. Se merkitsisi 
sitä, että kotimaisen polttoaineen meneklki 
lisääntyi,si noin 5 milj. halkokuutiometrillä 
vuodessa, jost.a taasen seuraisi, että esim. 
kantorahana jäisi tästä omaan maahan noin 
120:___130 mi1j. markkaa vuodessa ja, työ
paikkoina 80-90 milj. markkaa vuodes:sa 
j.a koko kansantaloudellinen säästö olisi yli 
200 milj. markkaa. 

Siinä toiv:ossa, että e>duskunta nyt j.o 
olisi kypsä tässäkin ikohden ott.amaan rat
kaisevan askeleen, joka minun mi€lestäni 
kumminkin tulee ennen pitkää osoittautu-

maan välttämättömwksi, minä valtiovarain
valiokunnan mietintöön liittyvän VI vasta
la,useen mukaisesti ehdotan, että nimikket)
seen 751 lisätään uusi kohta nimeltä ,.,k~vi
hiili - 1 tonni - tulli 50 marklkaa ". 

Ed. P ui t t i ne n: Valtiovarainvaliokun
nan mietintöön liitetyn I vastalauseen mu
kaisesti e.hdotan, että nimikkeet 786, 787, 
811, 816 ja 817 poistettaisiin. 

Ed. P ä i v ä n s a 1 o: Ehootan, nimik
keen kohdalla 714 b toisen alaos.aston, joka 
kohta käsittää ääni,elokuvia ja gramofooni
levyjä, paitsi kieliopetuslevyjä, ja että tä
män kohdan perustulli korotetta:isiin 120 
markkaan. Konoitettu tuni on nyt 110 mk. 
Nykyjään aljeta.an tuoda ulkomailta paljon 
äänielokuvia Suomeen, ja minusta olisi 
ikävä, jos ei e1des tässä luokassa, joka kos
kee suoranaista huvitusta palv.elevia väli
neitä saataisi koroitettua tullia. Siinä tyr
kytetään kansalle niin paljon ala-arvoista, 
ettei minusba olisi vahinko, vaikka joku 
äämieloku vafihni korotetun tullin takia 
j:äisi tänne tulematta. Ja tänne tulevista 
saatai'siin maksaa koroitettua tullia. Gra
mofonilevyjä on myös liian paljon. Miltei 
:kaikissa kahviloissa ja melkein joka nur
kassa soi gramofoni. Kuulin juuri äsken, 
että eS'i.m. Sörnäisissä kunnan asunnoissa, 
joi,ss,a on hyvin 01huet seinät, on hyvin tus
kallista, jos huoneessa on sairas ja toisella 
puolella :seinää soittaa gramo.foni koko päi
vän. Siinä on hyvin suuri kärsimys. Ja 
kuitenkin maksetaan näistä tavattoman 
pieni tulli. Toivon siis, että eduskunta 
suostuu koroittamaan nimikkeen 714b 
mom. , 2 muut" nimisen kohdan tullin 120 
ma1~kkaan. 

Ed. T a r k k a n c n: Minä pyydän saada 
!kannattaa ed. Niukkasen tekemä:ä ehdo-
tusta. 

Mitä t~ulee ed. KedO'll tekemiin ehdotuk
siin, pyydän huomauttaa, että hallituksessa 
on jouduttu jo harkit:semaan niiden nimik
keiden tullimääriä, joista hän täällä huo
mautti ja joista myös on tullihallituksen 
lausunto. Samoin on .a:siantunti,joita kuul
len valtiovarainvaliokunnan jaosto pereih
tynyt asiaan ja tullut niihin lopputulok
'siin, jotka mietinnössä esiintyvät., joten:ka 
mielestäni on tullimääriin jo niin paljon 
huomiota kiil1ll.litetty eri tatkastusasteilla, 
että mielestäni '\'loidaan kylLä ne täWi ker-
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taa hyväksyä. Myös vasemmisto tuntuu 
olevan erimielinen eri nimikkeihin nähden, 
joten se osoittaa, että he ovat !kat,soneet, 
eräissä kohdissa hallituksen olevan oikeassa. 

Ed. Erich: Minä kannrutan kaik!kia 
ed. Kedon tekemiä ehdotuksia. 

Ed. von F r e n c k e ll: Herra puhemies! 
Vaikka tullikysymyksissä ol(m suojelustul
lien kannalla, en kuitenkaan voi olla mu
kana silloin kun on kysymyksessä vain hin
tojen nostaminen, ilman että valtiolle tulisi 
lisää tuloja tai tuonti pienenisi. Näin on 
nimittäin sähkölamppujen tullin laita. Val
tiovarainvaliokunnan ehdotuksessa per11stel
laan tullin koroitusta sillä, että kotimaista 
teollisuutta olisi suojattava. Kotimaassa 
kuitenkin tuskin mitään lampunosia valmis
tetaan. Lamput vain pannaan täällä ko
koon ulkomailta tuoduista osista, niin että 
sokkeli, langat ja lasipuikot ovat ulkomaisia 
ja se työ, joka kotimaassa suoritetaan, edus
taa ainoastaan jotakin prosenttia lampun 
koko arvosta. Meidän lampputehtaassamme 
on, mikäli minulle on ilmoitettu noin 60--
70 työmiestä ja noin 10 virkamiestä kont
torissa, siis miltei kotiteollisuutta. 'reh
taassa valmistetaan ainoastaan viittä eri 
lamppulajia, vaikka maahan tuodaan 70 eri 
lajia. Kuulemani mukaan on kotim:aisten 
lamppujen valo melkein 15 % huonompi 
kuin ulkomaisten. Vaikka on toivottavaa, 
että kotimainen lampputehdas kehittyisi ja 
tulevaisuudessa ehkä yoisi kilpailla ulko
maisten lampputehtaiden kanssa, niin ehdo
tettu tullikoroitus ei merkitsisi mitään suo
jaa kotimaiselle teollisuudelle, koska lamp
puja tuodaan pääasiassa Saksasta ja Hol
lannista, ja Saksan kauppsopimuksen mu
kaan aina vuoteen 1933 ei tullia saa nos
taa, ja kaikki muut maat, joilla on suosi
tuimman maan oikeus meidän maahamme 
nähden, siten nauttivat alempaa tulli
oikeutta. 

Nytemmin on väitetty, että Venäjällä, 
;jossain Ukrainassa, valmistettuja lamppuja 
Saksan kautta lähetettäisiin Suomeen ja 
nähtävästi dumping-hinnalla myytäväksi 
täällä. Mutta tähän asti on näiden sähkö
lamppujen tuonti kuitenkin ollut hyvin 
pientä, ja voidaan valistaa yleisöä, koska 
ne lamput ovat eri merkillä varustetut ja 
varoittaa ihmisiä ostamasta venäläistä tava
raa. Koska siis koroitetulla tullilla ei vai-

tiolle saataisi pennin lisätuloa eikä ainoata
kaan lamppua estettäisi tulemasta, jotka 
nytkin Suomeen tulevat, tulisi tullikoroitus 
vain nostamaan lamppujen hintaa koti
maassa, siis kuluttajain kustannuksella sekä 
kotimaisen lampputehtaan ja pääasiallisesti 
ulkomaisten välittäjäin hyödyksi. Ehdotan 
siis, herra puhemies, että tähti nimikkeestä 
675 poistettaisiin. Yhdyn ed. Kedon ehdo
tukseen tässä kohdin. 

Ed. N u r me s n i e m i: Minä kannatan 
ed. Päivänsalon tekemää ehdotusta. 

Ed. T u o m i o j a: Viitaten asian ensim
mäisessä käsittelyssä antamaani lausuntoon, 
minä pyydän kannattaa ed. Kedon tekemiä 
ehdotuksia, samoinkuin myös ed. Puittisen 
tekemiä ehdotuksia. Minusta nyt, kun hin
tataso yleensä meillä on alenemassa, ja suo
jelustullikysymys komiteassa, ei ole syytä 
sellaiseen yleiseen suojelustullien koroitta
miseen, jota hallituksen esityksessä samoin
kuin valtiovarainvaliokunnan mietinnössä, 
ehdotetaan. Tähän on sitä vähemmän syytä, 
kun myöskään työttömyyskysymyksen rat
kaiseminen ei sitä vaadi. 

Ed. T a r k k a n e n: Pyysin puheenvuo
ron ed. v. Frenckellin lausunnon johdosta, 
en tosin epäilläkseni hänen asiatietojaan,. 
sillä hän, ollen tekemisissä sen verran nii" 
den artikkelien kanssa, joista hän täällä on 
puhunut, kyllä tuntee tämän alan, jotenka 
sen puolesta en lähde hänen kanssaan niistä 
väittämään. Muuten tahdon huomauttaar 
että vaitionkin laitoksilla on kokeiltu näillä 
suomalaisilla sähkölampuilla, ja tultu sii
hen tulokseen, että ne täysin kilpailevat 
ulkomaalaisten valmisteiden kanssa, jotenka 
se, että niiden valoteho olisi noin 15 % 
alhaisempi, ei mahdollisesti pidä paik
kaansa. 

Mitä tulee hintoihin meillä ja ulkomailla, 
on todettu, että sähkölampputrustit pitävät 
yleensä ulkomailla hintoja korkeampina 
kuin esimerkiksi ovat hinnat meillä, mikä 
johtuu siitä, että meillä on nousemassa 
oma sähkölampputeollisuus. 

Täällä myöskin ed. Keto huomautti siitä, 
että meillä sähkölamppu alkaa levitä joka 
mökkiin. Tästä pyydän huomauttaa, että 
sen syyn takia on hyvin tärkeätä, että meillä 
voidaan kotimaisen teollisuuden turvin pi
tää hintasuhteet oikealla tasolla, ja että ei 
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silloin, kuin tällainen teollisuus on hävi
tetty, olla tilaisuudessa juuri näiden kulut
tajain kulutustavaroita nostamaan. Mitä 
tulee tuontiin, niin on tänä vuonna huo
mattavissa, että tuontia on ilmestynyt V cnä
jältä, mikä myynti tapahtuu aivan saman
laisin merkein kuin yleensä muukin venä
läinen myyntitoiminta ja silloin tullinkoroi
tus tulisi osaltansa vaikuttamaan tämänkin
laatuisen tavaran tuontiin ja jonkun verran 
suojaamaan meidän alkavaa kotimaista teol
Iisuuttammc. 

Ed. S e p p ä l ä : Pyysin puheenvuoron 
kannattaakseni ed. Puittisen tekemiä ehdo
tuksia. 

Ed. K o r p i s a a r i: Sen lisäksi, mitä ed. 
rl'arkkanen täällä äsken mainitsi, minä pyy
täisin vielä lisätä, että tällä teollisuudella 
minun ymmärtääkseni ovat melkoiset kehi
tysmahdollisuudet lasiteollisuuden yhtenä 
sivuhaarana. Pääasiallisesti käytetään säh
kölamppuihin kotimaista lasia, joka muodos
taa sangen tärkeän raaka-aineen. Ja minä 
luulen, että jos tälle teollisuudelle annetaan 
kohtuullinen tullisuoja, niin se voi kehittyä 
vielä aikanaan sille asteelle, että koko koti
maan tarve tulee tyydytetyksi. 

Ed. von F r en c k e ll: Tahdon allevii
vata sen, että koska kauppasopimus Saksan 
kanssa vielä kestää noin 2-2 1 / 2 vuotta, ja 
koska Saksasta ja Hollannista tuodaan 
meille melkein kaikki lamput, niin, vaik
kapa me nyt nostaisimme tullin, tämä ei 
merkitsisi mitään tullisuojaa. Se merkitsisi 
ainoastaan sen, että hinta nousisi, ilman että 
kotimainen tehdas saisi mitään suojaa. 

Kauppaministeri S o l i t a n d e r: Minun 
on, herra puhemies, vastustettava ed. Niuk
kasen ehdotusta kivihiilen tulleista. Kivi
hiilen käyttö maassa ei riipu siitä, ovatko 
ajat hyviä tai huonoja, vaan se riippuu 
siitä, että kivihiili polttoaineena määrättyi
hin ja moniinkin tarkoituksiin on halvem
paa kuin puu, eikä polttoainekysymystä voi 
ratkaista kivihiilitulleilla. Jos puiden käyt
töä polttoaineena tahtoo nykyisestään lisätä, 
on polttopuun teknillistä käsittelyä tehos
tettava. Käytämme, puuta käytettäessä 
polttoaineena, edelleen työtapoja, joita 
olemme ammoisista ajoista käyttäneet. Puu 
polttoaineena ei ole voinut seurata teknii-

kan kehitystä, luultavasti siitä syystä, että 
puun me11kitys polttoaineena muualla on 
verrattain pieni ja että teknillinen kehitys, 
omaperäinen teknillinen kehitys meillä, täl
laisissa kysymyksissä ei ole kovinkaan pit
källe päässyt. Jos siis puun käyttöä poltto
ainetarkoituksiin tosiaankin tahdotaan ke
hittää, niin on pyrittävä uudenaikaisempiin 
puun käsittelytapoihin, määräperäisesti 
otettava käytäntöön niitä ja sitä tietä ehkä 
päästäisiin tuloksiin, sikäli kuin ne tulok
set nyt ovat mahdolliset, sillä niissäkin 
maissa, joissa puu ennen polttoaineena on 
ollut tärkeä, on sen käyttö ollut yhä vähe
nemässä siitä syystä, että puuta voidaan 
parempiinkin tarkoituksiin käyttää. Kun 
teollisuus, m. m. myös puuta raaka-aineena 
käyttävä vientiteollisuus, käyttää tästä maa
han tuodusta miljoonasta tonnista kivi
hiiltä noin 40 %, niin on luonnollista, ettei 
sitä että tulleilla koettaisimme puunkäyt
töä polttoaineena suojata, millään tavalla 
suoranaisesti teollisuuden osalla työmahdol
lisuuksia lisättäsi, ei ainakaan mikäli se kos
kee puunjalostusteollisuutta, joka varmasti 
käyttää kaikki ne puut hyväkseen, joita 
taloudellisesti voidaan käyttää, mutta siitä 
huolimatta on pakotettu käyttämään poltto
aineena kivihiiltä. 

Toinen puoli, joka tätä asiaa ratkaistaessa 
olisi välttämättä huomioon otettava, on 
kauppapoliittinen. En tahdo puhua Puo
lasta, joka myöskin tuo suuria määriä kivi
hiiliä Suomeen. Mutta ilmeistä ja selvää 
on, että jos me nyt tällaiseen tuotteeseen so
veltaisimme tuontitullia Englantiin päin, 
herättäisi se yhtä suurta huomiota kuin 
pahennustakin. Tapaushan olisi ainutlaa
tuinen ja olisi mahdotonta meidän suurim
man ostajamaamme ymmärtää tällaista toi
menpidettä. (Vasemmalta: Oikein!) 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan tänään kello 19,30. 

Täysistunto ;keskeytetään k€-llo 17,03. 
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Täysistuntoa jatketaan 

kello 19,30. 

Puh cm i c s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Keto ed. Erichin kannattamana ehdot
tanut, että nimikkeestä 524 loppuosa alkaen 
sanoista ,sekä muu pyöreä rauta" ,j. n. e. 
poistettaisiin; että nimikkeestä 538 ja 
539 a)- ja b) -kohdat poistettaisiin ja tulli 
määrättäisiin edellisessä 3 markaksi ja jäl
kimäisessä 2 markaksi; että tulli nimikkeellä 
550 määrättäisiin samaksi kuin nykyisessä 
tullitariffissa eli 80 penniksi; että nimik
keeltä 552 poistettai'Siin a)- ja b) -kohdat ja 
tulli määrättäisiin samaksi kuin nykyisessä 
tullitariffissa eli 80 penniksi; että nimik
keestä 533 a)- ja b)-kohdat poistettaisiin ja 
tulli pysytettäisiin nykyisellään eli 1 
markka 20 penninä. Nimitän tätä ehdotusta 
ehdotuksentekijän toivomuksen mukaan hä
nen 1) ehdotukseks,een. Edelleen, että 
nimiklk:eeltä 675 poistettaisiin tähti. Nimitän 
tätä ehdotusta ed. Kedon 2) ehdotukseksi. 
Samoin, että tulli nimikkeeltä 704 b) -kohta 
alennettaisiin 75 markkaan- ed. Kedon 3) 
ehdotus sekä että nimikkeeltä 744 poistettai
siin tähti- ed. Kedon 4) ehdotus. Lopuksi 
on ed. Keto ed. Erichin kannattamana ehdot- , 
tanut, että nimikkeen 795 tulli alennettai
siin samaksi kuin nykyisessä tullitariffissa 
eli 90 penniin; että nimike 824 pysy
tettäisiin samassa muodossa kuin se on 
nykyisessä tullitariffissa, tulli 2 markkaa 
75 penniä; että nimikkeestä 948 poistettai
siin tähti. Kutsun tätä ehdotusta ed. Ke- ' 
don 5) ehdotukseksi. Ed. Niukkanen ed. 
Tarkkasen kannattamana on ehdottanut, 
että nimfkkeeseen 751 lisätään uusi kohta, 
kivihiili, ja määrättäisiin tulli 1 tonnilta 50 
markaksi. Kutsun tätä ehdotusta ed. Niuk
kasen ehdotukseksi. Ed. Puittinen ed. 
Tuomiojan kannattamana on ehdottanut, 
että nimikkeisiin 786, 787, 811, 816, 817 
nähden hyvä:ksyttäisiin I vastaLauseen ehdo
tus. Kutsun tätä ehdotusta ed. Puittisen 
ehdotukseksi. Ed. Päivänsalo ed. Nurmes
niemen kannattamana on ehdottanut, että 
tulli nimikkeellä 714 b) toinen kohta koroi
tettaisiin 120 markaksi. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Päivänsalon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Koska ehdotukset kaikki 

ovat erillisiä, tulee niistä kustakin erikseen 
äänestettäväksi mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Nimikkeet 524, 538, 539, [)50, 552, 553. 

Äänestys ed. Kedon 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Kedon 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa'', nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

~imike 675. 

Äänestys ed. Kedon 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kedon 2) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

Nimike 704 b). 

liänestys ed. Kedon 3) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kedon 3) ehdotus hyväksytty. 
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Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhe rm i 1e s: Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

Nimike 744. 

Äänestys ed. Kedon 4) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Kedon 4) ehdotus hyväksytty. 

Puh o m i o s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
Jeen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt suuren valio
]mnnan ehdotuksen. 

Nimikkeet 795, 824 ja 948. 

Xänestys ed. Kedon 5) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Kedon 5) ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt suuren valio
kunnan ehdotuksen. 

Nimike 751. 

Äänestys ed. Niukkasen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
€d. Niukkasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
117 jaa- ja 70 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 11. 

Ed. Niukka n en pyytää avointa äänes
tystä. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee uudelleeen äänestysesityk
sen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, 
Ahlfors, Ailio, Ainali, Ampuja, Anttila, 
Aromaa, Björk, von Born, Brander, Bryg
g,ari, Cajander, Erich, Eskola, V., Fager
holm, von Frenckell, Furuhjelm, Haga, Ha
kala, K., Harvala, Helenelund, Hclo, Hil
den, A., Hilden, U., Hiltunen, Huttunen, 
Hämäläinen, Hästbacka, Inborr, Jacobsson, 
Jatkola, Jern, Jokinen, Junnila, Jyske, Kal
lioniemi, Kaskinen, Keto, Kilpeläinen, 
Kilpi, Kivimäki, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Kolkki, Komu, Koponen, Korpisaari, Kos" 
kenheimo, Kosonen, Kovari.en, Kulovaara, 
Kuokkanen, Kuuliala, Kuusisto, Lamminen, 
Lehtokoski, Lehtonen, I~eivo, Lepistö, Lind
man, Lindqvist, Linna, Malmivaara, Man
tere, Meriläinen, Moilanen, Myllymäki, Mä
kelä, J. L., Nuutinen, Nyman, Oksala, Paasi
vuori, Paasonen, Paavolainen, Palmgren, 
Pekkala, Pennanen, Penttala, Perho, Pih
kala, Pojanluoma, Puittinen, Pyy, Päivän
salo, Pärssinen, Rantala, Rapo, Reinikainen, 
Roos, Rothberg, Ryömä, Räisänen, Sahlstein, 
Sarlin, B., Sarlin, E., Seppälä, Setälä, Sil-
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lanpää, Solja, Sovijärvi, Ståhlberg, Suokas, 
Svinhufvud, Särkkä, Tanner, Tolonen, Tu
lenheimo, Tuomioja, Turkia, Welling, Vl est
man, Virkkunen, Voionmaa, Väisänen, Åhl
ström, Åkerblom ja Österholm. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat. 

Aakkula, Alestalo, Annala, Asikainen, Es
kola, H., Forstadius, Hakala, A., Halonen, 
A., Halonen, T., Hannula, Heikkinen, Hir
vensalo, Huittinen, Huuhtanen, Häkkinen, 
Hänninen, Janhonen, Joukanen, Junes, Jus
sila, Kaijalainen, Kalliokoski, Kaura, Kau
ranen, Kemppi, Kesti, Kirveskoski, Kivi
oja, Koivisto, Koivuranta, Kontio, Korho
nen, Kuisma, Kukkonen, Kämäräinen, I_,ah
densuo, J_,ahtela, Lampinen, Lautala, Lep
pälä, Lohi, Luostarinen, Miikki, Mäkelä, V., 
Nikkanen, Niukkanen, Nurmesniemi, Oksa
nen, Perheentupa, Pesonen, Pilppula, Pitkä
nen, Raatikainen, Rantanen, Rautaharju, 
Itiipinen, Rissanen, Ruotsalainen, Ryynä
nen, Saarinen, Sallinen, Salo, Sunila, Suur- 1 

konka, Tarkkancn, Tukia, Tuomikoski, , 
'l'urja, Vehkaoja ja Vesterinen. · 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 9 
edustajaa: 

Estlander, Hakkila, Huhtala, Manner, 
Pullinen, Sallila, Sergelius, Svontorzetski 
ja Valta. 

P u h e m i c s : Äänestyksessä on annettu ' 
120 jaa- ja '70 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
Jiokmman ehdotuksen. 

Nimikkeet 786, 787, 811, 816 ja 817. 

Äänestys ed. Puittisen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i c s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa. 

P u h c m i e s: J~nemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va-
liokunnan ehdotuksen. · 

Nimike 714 b). 

Äänestys ed. Päivänsalon ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Päivänsalon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Nimikkeet, jotka koskevat maasta vietäviä 
tavaroita, hyväksytään keskustelutta. 

1 § hyväksytään. 

2 § :n johtokappale hyväksytään. 

3 §. 

Keskustelu: 

Ed. F u r u h j e l m: Jag ber att få före
slå, med hänvisning till min reservation, att 
:3 § måtte godkännas i enlighet med rege
ringens proposition, och hoppas härvid få 
nnderstöd av herr finansministern. 

Ed. P a a s o n en: Kannatan ed. Furu
hjelmin ehdotusta, että tässä asiassa halli
tuksen esitys hyväksyttäisiin. 

Ed. P u i t t i n e n: r_,uovun. 

Ed. B j ö r k: Avstår. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Furuhjelm ed. Paasosen kannattamana 
ehdottanut, että 3 § hyväksyttäisiin halli-
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tuksen esityksessä ehdotetussa muodossa. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Furuhjelmin eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvälksyy sruur·en valiolmnnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Furuhjelmin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
109 jaa- ja 75 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

4 §, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään keskustelu tta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

2) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuusverosta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 27 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 13 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 27, joka sisältää yllä
mainHun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 27. 

Ensin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. 
Sen jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. :F' u r u h j e l m: Av regeringens 
proposition återstår efter behandlingen i 
stora utskottet endast den reform, som rör 
beskattningen av utlänningar för här be
dTiven affä:rsverksamhet. Allt det övriga 
har försvunnit ur regeringens proposition. 
Den innehåller emellertid en del andra 
p<unkter, som det vore skäl att taga vara 
på. Här föreslås en lindring i beskatt-

ningen av bostadsaktiebolag ocll dessutom 
en lindring i beskattningen såtillvida, att 
det s. k. barnavdragct skulle ökas fråii 
1,200 till 1,600 marlc Då under nuvarande 
tider skatterna kännas nog så hetung:mde, 
särskilt :för lägre tjänstemän och andra, 
som beskattas för sina totala inkomster. 
finner jag fö1· min de1 det vara allt skä1; 
att sistnämnda punkt i regeringens propo
sition godkännes. Jag tillåter mig därför, 
herr talman, föreslä, att rii>:sdagen såoom 
grund för behandlingen måtte lägga nge
ringens proposition. 

Ed. He 1 o: Kannatan ed. PuruhjelmiE 
tekemää ohdotusta. 

Ed. Tulenhei m o: Kuten jo ect. Fu
ruhjelm huomautti, on suuri valiokunta eh
dottanut hallituksen esityksestä poistetta
vaksi kaiken muun, paitsi mikä koskee ul
komaalaisten liikkeiden verotusta. Näitä 
poistoja saattaakin kannattaa, päinvastoin 
kuin mitä ed. Furuhjelm mainitsi, mikäli 
koskee asunto-osakeyhtiöiden verotuksen 
uudelleen järjestelyä. Tämän poiston puo
lesta on asian ensimmäisessä käsittelyssä 
esitetty sitovia perusteluja. Niiden lisäksi 
saattaa huomauttaa, että asunto-osakeyhtiön 
osakkeet voivat oikeuttaa liikehuoneistojen
kin hallintaan, joiden vuokran lisääminm• 
itse yhtiön verotettavaan tuloon olisi täysi1; 
aiheetonta ja jo•htaisi aivan vääriin tulok
sun. 

Sitävastoin ei niiden esityksessä tehtyjen 
säännösten hylkäämiseen, jotka koskevat 
eräiden eläkkeiden ja vahingonkorvausten 
vapauttamista veroista sekä niiden määrien 
koroittamista, jotka tulosta saataisiin vä
hentää vakuutusmaksujen suorituksen sekii 
lasten clatuksen johdosta tai sairauden 
y. m. sellaisten syiden tähden, ole miele;::
täni ollut riittävää aihetta. Tulo- ja omai
suusverolaista on päinvastoin niin pian 
kuin mahdollista koetettava poistaa sellaiset 
kohdat, jotka kokemuksen mukaan ovat joh
taneet ilmeisiin kohtuuttomuuksiin. MiHi 
järkeä valtiolla on vaatia veroa maksetta
vaksi esim. siitä tulosta, joka on saattt 
työkyvyttömyysvakuutuksen nojalla tai in
valiidieläkkeenä tai siitä tapaturmakorvauk
sesta sodassa tai sotapalveluksessa sattuneen 
vamman tai sairauden johdosta, jonka val
tio itse maksaa. Nämä tulot eivät todella
kaan o1e niin suuria, rWi niist1i pitäisi 
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vielä maksaa veroa. Ja mitä pel'heellisyy
den johdosta myönnettäviin tulovähennyk
siin tulee, niin on oikein mitä hallitus esi
tyksen perusteluissa on lausunut, että ne 
Suomessa ovat ·paljon pienemmät kuin 
yleensä muissa maissa ja että ilmeistä on, 
että ne eivät riitä tasoittamaan sitä eroa
vaisuutta, joka verovelvollisen tulojen ol
lessa yhtä suuret on perheellisten ja per
heettömien veronmaksukyvyssä. 

Näitä nyt ehdotettuja verohelpotuksia 
vastaan on esitetty, ettei pitäisi käydä tulo
ja omaisuusverolain osittaiseen muuttami
seen, kun sanotun lain yleinen revisioni on 
odotettavissa. Jos kysymyksessä olisivat 
muutokset, jotka todella muuttaisivat lain 
systeemin tai jotka jollakin tavoin enna
kolta sitoisivat lainsäätäjän käsiä tuohon 
revisioniin nä!hden, niin olisi tämä !huo
mioon otettava. Mutta niinhän ei nyt ky
symyksessä oleviin muutoksiin nähden ole 
mitenkään asianlaita. Ne eivät muuta lain 
nykyistä järjestelmää, eivätkä ne miten
kään sido mahdollisuuksia vastedes toteut
taa suunniteltua tuloveroasteikon alenta
mista tai osakevhtiöiden verotuksen uudis
tusta tai mitä n;uita muutoksia. 1haluttaneen 
tehdä. Nythän on kysymys vain muutamien 
ilmeisten vääryyksien korjaamisesta. Jos 
tulo- ja omaisuusverolain kokonaisuudistus 
edes olisi läheisessä tulevaisuudessa odotet
tavissa, niin voisi kenties sanoa, että odot
takoot nämäkin muutokset sitä. Mutta 
mitä takeita on siitä, että tuo kokonais
uudistus piakkoin saadaan aikaan. Erin
omaisen vähän, tuskin mitään. Kokemus 
päinvastoin on osoittanut, että sellainen on 
hyvin vaikeasti aikaansaatavissa. Miksi 
siis sallia epäkohtien jäädä rehoittamaan, 
kun ne nyt ilman vaikeuksia voidaan pois
taa. 

Ne pääasialliset muutokset, joita tässä 
tarkoitetaan ja jotka hallituksen esityksen 
mukaan tulisivat tapahtumaan, olisivat en
sinnäkin, että tuloksi ei tämän jälkeen luet
taisi työttömyysvakuutuksen nojalla tai so
dassa tai sotapalveluksessa sattuneen ruu
miinvamman tai sairauden jol1dosta taikka 
valtion viran taikka toimen haltijan tapa
turmavakuutuksen nojalla saatua vahingon
korvausta. Samoin ei myöskään valtion tai 
kunnan tai sellaisen leski- ja orpokassan, 
jota valtio tai kunta avustaa tahi josta 
valtioneuvosto niin määrää, leskille ja ar
voille antamaa eläkettä, eikä köyhäin- tai 

hautausapua. Tuloksi ei myöskään luet
taisi stipendejä ja matkarahoja, joita on 
annettu esim. käytännöllisiin asioihin tu
tustumista varten, esim. sanomalehtimie
hille, jollaisista stipendeistä nykyisen ldr• 
mukaan saa maksaa veroa. Nämä siis on 
tehty samanveroisiksi, kuin tieteellisiin je1. 
taiteellisiin tarkoituksiin annetut stipendi r 
tähän saakka ovat olleet. Verovelvolliner1 
olisi edelleen tämän jälkeen oikeutettu tu
loistaan vä.hentämään myöskin ne säästöön
panot, jotka hän talletuksia vastaanotta
maan oikeutettuun rahalaitokseen on teh
nyt itsensä, vaimonsa tai alaikäisten las
tensa 11yväksi, ja joiden takaisinmaksami
nen on sovittu ta.pa:htuvaksi aikaisintaan 
20 vuoden kuluttua taikka säästöönpanijau 
tai säästönsaajan sitä ennen kuollessa vii
pymättä kuolemantapauksen jälkeen. Sen
sijaan, että ennen henkivakuutusmaksuista 
tehtävä vähennys sai nousta 200 markkaan, 
saisi se nyt näistä ja säästöönpanoista nousta 
enintään l,OOtO nmrkkaan. Jos verovelvolli
sella on vaimo ja alaikäisiä lapsia, saisi hän 
kuitenkin ylittää tämän määrän enintä.än 
500 markalla kutakin mainittua perheen jä
sentä kohti. Vihdoin tulisi n. s. lapsivä
hennys koroitettavaksi 1,200 :sta 1,600 
markkaan ja voitaisiin tulosta tehdä väJien
nyksiä myös muiden läheisten elättämisen 
johdosta, puolisoa lukuunottamatta, enin
tään 1,600 markkaa kutakin sellaista 'henki
löä kohti. Vihdoin voisi valtiovarainminis
teri paikkakunnalla, jolla elinkustannukset 
ovat tuntuvasti korkeammat kuin yleensä 
maassa määrätä verovelvollisen tulosta vä
hennettäväksi enintään 5,000 markkaa sekä 
koroittaa aikaisemmin mainitut välhennys
määrät enintään 2,000 markkaan. 

Kaikki nämä muutokset siis ovat sellaisia, 
joita vastaan ei pitäisi voida olla mitään 
muistuttamista. 

Niiden verovähennysten kokonaismäärä, 
jotka edellisen murkaisesti saanaisiin tehdä, 
on ilmoitettu tekevän 8 milj. markkaa. Tämä 
vähennys johtuu epäilemättä siitä, että tuo 
n. s. lapsivähennys, kuten mainittiin, koroi
tettaisiin 1,200:sta 1,600:aan markkaan 
Muut muutokset sitävastoin eivät verovä
hennyksen kokonaismäärään sanottavasti 
vaikuttaisi. Ilmeisesti on kuitenkin tämä 
vähennys otettu huomioon ensi vuoden tulo
ja menoarviota laadittaessa, joten se puoli 
kysymystä ei voi olla estc0nä näid€ll ehdo
tusten :hyväksymiselle. 
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Tämän vuoksi, 1herra puhemies, minäkin 
pyydän saada yhtyä kannattamaan ehdo
tusta, että !hallituksen esitys pantaisiin kä
:;;ittelyn ,pohjaksi. 

}Jd. S e r g e l i u s : Herra puhemies! 
Hallituksen esitys tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamisesta on minun käsitykseni 
mukaan ehdotus, jota olisi puollettava. 
Myönnettävä on, että ne syyt, jotka täällä 
ed. Ståhlberg mainitsi asian, oliko se ensim
mäisessä käsittclvssä vai lähetekeslmstelus,sa, 
m. m. se syy, että valtion komitea parasta
aikaa harkitsee verolakeja kokonaisuudes
swan, j'a muut syyt, jotlm herra Ståhlberg 
täällä mai11itsi, puhuivat lain hylkäämisen 
puolesta siinä mielessä, että asettuisimme 
odottavalle kannalle. Mutta nyt voi tapah
tua, niin kuin hyvin tiedämme, että ennen
kuin mainittu uusi laki astun voimaan, 
kuluu luu}tavasti monta vuotta. 

Koska minä kaksi eri kertaa olen edus
kunnalle jättänyt aloitteen, joka on yhtä- ' 
pitävä hallituksen ehdotuksen kanssa, mi
lräli se koSikec asunto-osakehuoneiston hal
tijan verottamista, niin sallittakoon minun 
lyhyesti mainita ne syyt, jotka ovat mää
riiJ<Tleet kantani tässä asiassa. 

Voimassaolevassa tulo- ja omaisuusvero
laissa säädetään nimenomaan, että veroa on 
suoritettava oikeudesta vapaaseen asuntoon 
kiinteistöstä, ko~ka tässä tapaulksessa kiel
tämättä on olemassa sekä vero-.objekti että 
verosubje.kti, samoinkuin siinäkin tapauk
sessa, että vapaa asunto sisältyy verovel
vollisen palkkaetuiihin. Nä:mä n. s. luon
taisedut, vapaa asunto y. m. sellaiset, voi
daan rahassa a:r1vioida ja niistä on tulo
,ia omaisuusverolain 10 § :n mukaan ver,o
tcttava. 

Swmaa käsitystä on nyt tahdottu sovel
luttaa siihen etuun nähden, jota sellainen 
asunto-osakkeen omistaja nauttii, joka itse 
asuu siinä huoneistossa, mihin osakkeet an
tavat hänelle oikeuden ja josta hän suo
lrittaa siis vuokraa, ja mi:kä etu ,syntyy 
siinä muodossa, että osakkeen omistaja suo
nttaa alempaa yhtiövuokraa kuin mitä 
paikkalmnnalla vastaa:vasta huoneistosta 
suoritettava keskimääräinen vuokra on. 
Myöskin :korkeimman hallinto-oikeuden 
enemmistö, 5 jäsentä, v. 1923 rat:kaistae.ssa 
eTästä valitusta tässä kosketellussa suh
teessa, lausui sen käsityksen, että sellainen 
rahassa arvioitu luontaisetu on veTotettava. 

Sanotun tuomioistuimen vä'hemrnistö, 3 jä
sentä, lausui vastaldmisen mielipiteen. Minä 
en twhdo tällä kertaa puuttua niihin käy
tännöllisiin ,puoliin, jotka puhuvat verotus
lain mainitun kohdan hyväksymisen puo
lesta. 'l1 a:hdon täällä kosketella lyhyesti 
vai.n yhtä periaattPellista ,puolta. Jos ha
lutaan nimittäin tulkita luontaisedut aivan 
laajassa mielessä ja jos katsotaan, että se 
vuokl'aetu, josta puhe on, olisi verotettava, 
tulisi minun käsitykseni mu1man m. m. ve
rottaa myös sitä etua, jota joku henkilö 
nauttii esim. pankkitakuun muodGssa tai 
siinä muodossa, että hän suorittaa taval
lista a~haisempaa korkoa saamistaan lai
noista. Samoin pitäisi verottaa sitä tulo
lähdettä, jonka pirtukauppias tai kOTon
kislmri saa a1nmatistaan, mainitakseni vain 
täällä muutamia esimerkkejä. Mutta kaTI
salainen on kai verovelvollinen vain sikäli 
limin siitä on laissa sä·ädetty, ja tuloveToa 
on lain mUikaan otettava tuloläihteestä, joka 
silloin on v e T o-o b j e k t i. Kun nyt tulo
ja omaisuusver.olaissa ei sanota mitään 
siitä, että yksistään kaupungissa oleva11 
osakehuoneiston k ä y t t ä m i n en on sel
laisenaan verotettava, ei sitä liioin voida 
käyttää vero-objektina ja vielä vähemmän 
on tässä tapauksessa olemassa verosubjek
tia, joka olisi siis velvollinen suorittamaan 
veToa. Verosubjekti on kiinteistön omis
taja, eikä minun käsitykseni mukaan huo
neiston vu01luaaja, koska hänellä on vain 
käyttöoikeus, ja siihen se päättyy. Vero
subjekti on siis kiinteistön omistaja ja 
objeikti kiinteistöstä saatu tulo, riippu
matta siitä omistaako kiinteistön J'lksityi
nen henkilö vaiko osakeyhtiö. Ja yhtiötä 
on silloin veTotettava kiinteistön Tanassa 
arvioiduista vuosi tuloista, eikä ,siis minun 
:~äJSitykseni mukaan osaikehuoneiston omis
tajaa, joka omistaa vain osan kiinteistöä. 

Valtiovarainvaliokunta omaksui myös tä
män kannan jo v. 1928 ja on pääpiiTtein 
katsoen myöskin tällä kertaa tullut samaan 
tulokseen. Koska suotavaa olisi, että yh
denmukaisuus ,saataisiin kaikkialla maas
f:amme aikaan, - minun tietää>kseni aina
•kin joitakuita vuosia sitten veTotettiin 
näitä huoneisto-osakeyhtiöitä eTi tavalla eTi 
paikkakunnilla maata, - niin olisi laki
muutos nyt hyväksyttävä. 

Muuten minä olen samaa mieltä, kuin ed. 
Fmuhjelm lain muutoksen muihin kohtiin 
nähden joita muutoksia edelli.nenkin pu-



Tulo- ja omaisuusverolain muuttaminen. 707 

huja kannatti, joten omasta puolestani 
kannatan ehdotusta, että hallituksen esitys 
asetettaisiin käsittelyn pohjaksi. 

Ed. N i u k k a n e n : V altiovarainvalio
kunnassa hallituksen esitystä tutkittaessa 
tuli valiokunnan enemmistö siihen tulokseen, 
että ne veroalennukset, joita hallitus oli eh
dottanut eräille yksityisille veronmaksajille 
ja myöskin asunto-osakeyhtiöille eivät oikein 
hyvin soveltuneet nykyiseen ajankohtaan 
huomioonottamalla, että tulo- ja omaisuus
veron tuotto ilmeisesti tulee ensi vuonna 
entisestään huomattavasti laskemaan. Tämän 
takia valtiovarainvaliokunta jo pyyhkikin 
hallituksen esityksestä kaikki veronalennuk
set pois ja paransi hallituksen esitystä, mi
käli koski asunto-osakeyhtiöiden verotusta. 
Suuri valiokunta on edelleen jatkanut tätä 
karsimistyötä, niin että esityksen 7 § :stä ei 
enää ole jäljellä kuin yksi ainoa pykälä, ja 
muutoksia ehdotetaan voimassa olevaan la
kiin ainoastaan, mikäli koskee ulkomaalais
ten verottamista. Huomioonottamalla tämä 
ajankohta sekä että sellaiseen verolakiin 
kuin tulo- ja omaisuusverolaki, ei pitäisi 
yhtämittaa tehdäkään pieniä toisarvoisia 
muutoksia, sekä että tällä kertaa, kun hinta
taso ja elinkustannukset on hyvin nopeasti 
laskemassa, ei ole oikeaa pohjaa arvostella 
m. m. vähävaraisille veronmaksajille annet
tavia verohelpotn}~sia, suuri valiokunta on
kin osunut asiassa aivan oikeaan. Näin ollen , 
minä siitä huolimatta, että se poikkeaakin 
valtiovarainvaliokunnan mietinnöstä, voin 
kannattaa suuren valiokunnan a51iassa teke
mää ehdotusta. 

jää jäljelle asunnon vuokra-arvosta, vero
tetaan osakasta. Ainoastaan sillä tavalla 
voipi tulla yhdenmukainen verotus asunto
edusta aikaan, vaan kun lainkäyttö on tälle 
oikealle kannalle asettunut, ei siitä ole tar
peen ottaa erityistä säännöstä lakiin. 

Mitä taas vähennyksiin tulee, joita täällä 
on puollettu hallituksen esityksen mukai
sesti, niin ne ovat yhteydessä muiden sään
nösten kanssa 'siitä, mitä on verotettaviin tu
loihin luettava ja mitä niihin ei ole luettava, 
ja myöskin yhteydessä sen kanssa, kuinka 
korkealle verominimi on asetettava. Sen täh-

. den, jotta tulisi eheyttä verotukseen, ehdo
tetut vähennykset ovat harkittavat ja tar
vittaessa muutottavat verotuksen kokonai
suuden yhteydessä eikä siten, että otetaan 
yksi kohta sieltä, toinen täältä. Osaksi ne 
ovat aivan näennäisiäkin, sillä tuskinpa kos
kaan on vielä tapahtunut, että esim. köy
häinavusta on keltään otettu valtion tulo
veroa. 

Valtiovarainministeri V en n o 1 a: Edus
kunta on erinomaisen kiiiettävällä uhrautu
vaisuudella käyttänyt itseverotusoikeuttaan 
ja antanut tullien lräsittelyssä hallitukselle 
enemmän veroja, kuin se oli pyytänytkään. 
Tämä on tietysti valtion nykyisten raha
asiain kannalta erinomaisen ilahduttava 
asia, koska täten tietysti voidaan parantaa 
valtion raha-asiain tilaa. 

Kun hallitus teki tämän esityksensä tulo-
ja omaisuusverolain muuttamisesta, niin se 
teki sen etupäässä sosialipoliittisista syistä. 
Se piti suotavana, että edes joitakin muu
toksia, jotka helpottaisivat erityisesti vähä-

Ed. Ståhlberg : Ed. Sergeliuksen lau
sunnon johdosta on huomautettava, että 
nykyisen lain mukaan sellaiset elinkustan
nukset, jotka käytetään asuntoon, ovat vero
tuksen alaiset, niitä ei saa vähentää verotuk
sesta se, joka asuu vuokrahuoneissa, ja sen, 
joka asuu omassa talossaan, pitää lisätä tämä 
asunnon vuokra-arvo muihin tuloihin. Sil-

, loin on aivan johdonmukaista, että myöskin 
niitä asuntoja, joita on osakehuoneistoissa, 
verotetaan samaten kuin muitakin asuntoja. 
Tämä tulee sen käytännön mukaan, jonka 
korkein hallinto-oikeus on omaksunut, vero
tetuksi muiden asuntojen mukaisesti siten, 
että yhtiötä verotetaan siitä osasta asun
non arvoa, jonka osakas maksaa vuokrana 
yhtiölle, mutta muusta asuntoedusta, joka 

, väkisen väestön verotaakkaa, saataisiin ai
kaan. Hallitus ei voi nimittäin käsittää 
muuta kuin, että n. s. tulo- ja omaisuusvero
tuksen muutos tulee vielä lykkäytymään pit
kiä aikoja, ennenkuin sitä kokonaisuudes
saan päästään toteuttamaan. Käsittaiikseni 
ne kohdat, jotka ovat ehdotetut muutetta
vaksi, eivät ole sellaisia, ettei niitä aivan hy
vin voitaisi käsitellä, vaikka ei päästä käsit
telemään kaikkia kohtia verolaissa. Sellais
ten erilaisten maksujen vähennykset, mitä 
hallituksen esityksessä on esitetty, ovat kä
sittääkseni sitä laatua, että ne aivan hyvin 
voidaan käsitellä huolimatta siitä, minkä
lainen verolain muutos vastaisuudessa tulee 
olemaan. Mitä taas tulee s,ellaiseen b1in 
perheellisyyden perusteella tapahtuvaan 
alennukseen, niin onhan sekin sellainen asia, 
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jota verrattain hyvin voitaneen ,arvostella, 
kuinka pitkälle myönnytyksissä siinä voi
daan mennä. Asiahanon ollut aikaisemmin
kin täällä valtiopäivillä käsittelyn alaisena 
m. m. valiokunnissa, ja on muutos katsottu 
voitavan aivan hyvin tehdä. En tahdo kiel
tää niitä muistutuksia, mitä ed. Ståhlberg 
on täällä tässä suhteessa tehnyt kokonaisuu
den kannalta. Olisi tietysti hyvä saada koko 
verolain muutokset myöskin perheiden koko 
veronkantomäärään nähden selville, mutta 
kun on kysymys pitkästä ajasta ja on rat
kaistava, jäädäänkö odottamaan ilman, että 
mitään tehdään, niin käsittääkseni olisi suo
tavampaa, että jotakin tehtäisiin. 

Mitä taas asunto-osakeyhtiön verotukseen 
tulee, niin se on ollut myöskin eduskunnassa 
esillä ja toivomuksia lausuttu siihen suun
taan, kuin hallitus on ehdottanut. Ja onhan 
asia niin, että siinä tapahtuu kaksinkertaista 
verotusta, jota olisi syytä pyrkiä korjaa
maan. Että se periaate, mille hallitus on 
tässä rakentunut, että verotettaisiin itse 
asunto-osakeyhtiöt~ ja että samalla asetet
taisiin niitä, tosin kyllä kalkylationin pe
rusteella tehtyjä rajoituksia, mitä on ehdo
tettu, ei pitäisi olla mahdotonta. Sellaisia
han tehdään kaikkialla verotuksessa. Mutta 
en tahdo kieltää sitä, eWi tässä ei voitaisi 
sitäkin järjestelmää noudattaa, mitä ed. 
Ståhlberg on ehdottanut. Se on toinen peri
aate. Niissä keskusteluissa, mitä aikaisem
min on asiasta ollut, on tätä, mitä hallitus 
on ehdottanut, puollettu. En käsittäisi sii
nä:kään olevan voittamattomia vaikeuksia. 
Tuntuu vähän omituiselta, että eduskunta ei 
tahtoisi tehdä mitään helpotuksia nyt esillä 
olevaan tulo- ja omaisuusverolakiin jo sen
kin takia, että nykyinen aika on varsin ras
kas ja että lapsivähennyksen merkitys on 
kuitenkin vähävaraiselle väestölle koko 
suuri. 

Mitä taas tulee siihen korjaukseen, mikä 
hallituksen esityksessä keskittyy ulkomaa
laisten yhtiöitten verotukseen, niin mieli
hyvällä panen merkille, että siinä eri as
teissa käsittely on yksimielinen ja että edus
kunnassa eri asteissa on asetuttu sille kan
nalle, että ainakin puheena oleva asia olisi 
korjattava. Se onkin valtion tulojen kan
nalta erinomaisen tärkeää ja myöskin koh
tuuden kannalta erittäin suotavaa. J\IIinä pi
täisin niiden näkökohtien perusteella, mitfi 
olen esittänyt, suotavampana, että hallituk
sen esitys asetettaisiin ·käsittelyn pohjaksi. 

Ed. L ohi: Kun minulla on ollut tilai
suus sekä valtiovarainvaliokunnassa etti::i 
suuressa valiokunnassa olla mukana tarkas
tamassa tätä hallituksen esitystä, niin tlissii 
tarkastuksessa on tultu siihen, kun jokainen 
pykälä on verrattain tarkasti käsitelty, vie
läpä suuressa valiokunnassa erityisessä jaos
tossa samoin kuin valtiovarainvaliokunnassa 
.että lopputulos on ollut sittenkin se, että 
tästä hallituksen esityksestä ei ole jäänyt 
jäljelle muuta ku:in nämä kohda.t, jotka kos
kevat ulkomaalaisten verotusta. 

Ensinnäkin mitä tulee asunto-osakeyh
tiöitten verotukseen, niin hallituksen esitys 
johtaisi epäoikeudenmukaisuuteen. Jos ve
rotus tapahtuu asunto-osakeyhtiön kädestä 
eikä osakkeen omistajan kädestä, niin se voi 
johtaa siihen, että sellainen osakeyhtiö, jossa 
asuu köyhiä, pikkutuloisia, sille nousisi vero, 
koska asteikko on pieni jokaisella, kun ne 
yksinään verotetaan. Mutta asunto-osake
yhtiö, jossa asuu suurtuloisia, siinä vero 
voisi pienetä, kun se siirretään osakeyhtiön 
käteen, kun se nousee verraten korkeaan 
asteikkoon, jos se jokaisen verovelvollisen 
muihin tuloihin lisätään, niin että tämä on 
aivan epäoikeudenmukainen järjestys. Hal
litus on sitten summamutikassa ehdottanut 
vähennettäväksi kolmannen osan, mutta 
tämä ei paranna tätä epäoikeutta, johon hal
lituksen esitys johtaa. Ja juuri tästä syystä 
on suuri valiokunta tullut verrattain yksi
mielisesti siihen tulokseen, että tämä halli
tuksen esitys tässä suhteessa on aivan epä
onnistunut. 

Mitä sitten tulee näihin toisiin muutos
ehdotuksiin, niin näistä useimmat ovat ver
rattain teoreettista laatua paitsi mikäli kos
kee lapsia. Siellä on kävtännöllistä merki
tystä J{yllä suurperheisilie vähävaraisille ve
ronmaksajille. lVlikäli koskee lisäämistä hen
kivakuutusmaksujen vähennykseen ja sääs
töönpanijoille, niin se muutos nyt ei kohdistu 
kaikkein vähävaraisimpiin henkilöihin. 
Säästämisharrastushan on hvvä. mutta tus
kin sitä kuitenkaan paljon ;erotuksella voi
daan edistää. Näin ollen nyt on harkinta
kysymys, onko erillisinä tiiRtä otettava, tämä 
lapsivähennys muutettava. Valiokunnassa 
on tullut enemmistö siihen tulokseen, että 
tällä kertaa on paras jättää kaikki muut 
pois, ainoastaan se kohta, josta ovat kaikki 
yksimielisiä, joka koskee ulkomaalaisten ve
rotusta, ja minä toiv·on, että si1tU tnlee edus
kunta samaan tulokseen. 
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Ed. K u :1 o v a a r a: Täällä ed. Ståhlbei'g 
teki huomautuksen, etbä olisi ollut kiinni- ' 
t,ettävä verotuslakia muutettaessa· ·huomiota 
myöskin niihin kohtiin, joissa puhutaan 
perheen eri j'äsenten yhteisverotu:ksesta. 
Tä:män johdosta tahtoiisin kiinnittää huo
miota erääseen kohtaan, jossa puhutaan 
alaikäistoo laste>n verotuksesta. Tämä on 
7 § :n 2 momentti. Siinä sanotaan, että 
alaikäisten tu1oista on verotettava, mikäli 
lapset eivät itse ole verovelvollisia, iheidän 
vanhempiaan. Tämä k.ohta, luultavasti 
humnaamatta on tul1ut sellaiseksi, ettii sen 
mru!kaan saattaa tulla hyvin mel'killisiä tu
loksia •vrerotuksessa. Sanon muutaman esi
merkin. Otaksuta.an, että isällä on 10,000 
markkaa tuloa.. Tästä hän tulo- ja omai~ 
suusverolain mukaan joutuu ma'ksamaan 
tuloveroa 70 markkaa. Mutta otaksutaan, 
että tällä 10,000 markan palkalla elävällä 
isällä on •po~ka, joka on j uoksUJpoikana ja 
saa 4,000 markkaa ja että hänellä on vielä 
tytär, joka saa jostakin asiatytön toimesta 
3,000 markkaa. Tämän 7 § :n 2 momentin 
mukaaill joudutaa·n nämä poj.an ja tytön 
tulot lisäämään :i!Sän tuloihin ja silloin 
tästä tulee isälle veroa 210 markkaa .. Mutta 
otruksutaan sitten vielä kolmas esimerkki, 
jDlloin näillä lapsilla olisi tuloja niin pal
jon, että heidän tulonsa nousee eksistenssi
minimiin tai sen yläpuolelle. Si11oi>n .noita 
lapsia verotetaan .omakohtaisesti ja he voi
vat pääJstä kokonaan verovapaiksi. Tässä 
tapauksessa, vaikka perheen tulo on huo
mattavasti suur.empi, joutuu ~sä maksa
maan veroa vain 70 markkaa. Tässä siis 
tuli isälle t'Uloa 10.,000 markkaa ja esim. 
pojalle ja tytölle molemmille 6,000 mark
kaa j.a kuitenkin isän tulo tässä verotetaan 
vain 70 markan tulovero1la, vaikka äskeis
ten lapsen 4,000 ja 3,000 markan mukaan 
tulisi 210 markkaa ,v,eroa. Lasten tulon 
vielä suur.etessa, ristiriita:kin suurenee. 
Täissä 7 § :n 2 momentin lkohdailla eihdotto
masti rasitetaan lapsirikasta perhettä koih
tuuttomasti ja v:erottajat hyvin usein täm
möisissä twpaurksissa tulevat hyvin ikävän 
tilan'teen eteen. Jos on huma1l!nisia verot~ 
tajia, niin ihe tavallisetsti laskevat lapoot 
verova,paiksi: eivätkä siis lisä:ä ~3än tuloon 
lapsien tuloja, mutta jos on hyvin tatkka 
lakimies verottajana., niin hän lainkirjail
men mukaan yhdistää lapsien tulot is:än 
tuloon ja rasittaa vallan ikävästi' perheen 
päätä, vaikka häneUä muutenki~n on lap
sistaan monella tavalla huolta. 

Jotta tämä kohta tulisi korjatuksi, olisi 
7 § :n 2 momentti kokonaan poi,stettava. 
Nyt tällä kertaa ei tässä lakiesityksessä ·ole 
tätä kohtaa ja näin ollen ei korjausta tie
tysti •voida tehdä. Mutta m1nä ta1vdo.n 
vain huomauttaa tästä kohdasta, sillä se 
ei ole yleisesti tiedossa :muilla kuin vero
tuksen suorittajilla.. Va1staisuudessa kun 
annetaan esitys tulo- ja omaisuusverolain 
:muuttamisesta, olisi kerta [mikkiaan. tämä 
ikävä lapsus korjattava, poistamalla tulo
ja· omaisuusver~olain 7 § :n toinen momentti. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneelnsi. 

P u ih e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. ~'uruhjelm ed. Helon y. m. !kannatta
mana ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi 
otettaisiin hallituksen esitys. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Furuhjelmin eihdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h ·e rm i e s : Asiasta on siis äänestet
täv,ä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka käsittelyn :pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
.,,,jaa''; jos ,ei'' voittaa, ·on ed. Furu
ihjelmim_ ehdotus hyväksytty. 

Puh e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
105 jaa- ja 84 ei-ää:ntä, 1 tyhjä; poiss,a 9. 

Eduskiunta on siis 1k'rusittelyn pohjaksi 
:hyvälksynyt suuren valiokunnan ehdotuk
sen. 

La1de!hdotuksen 10 §, lain soveltamisen 
al<kami:sta koskeva säänn,ös, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimi:ke ·hyväksytään kes,kus
telutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan poottyneeksi. 

3) Ehdotukset laiksi mallasjuoman tehdas
maisesta va.lmistuksesta ja myynnistä sekä 

laiksi eräiden kieltolain säännösten 
muuttamisesta. 

EsiteNään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 32 ja otetaan toi· s e en 'k ä s i t te-
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l y y n siinä se:kä talousvaholmnnan mie
ti:rmö~?sJi n :{} 1 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 50, j,oka sisältää yllä
mainitut labehdotukset. 

Puhe m i e s: Käsittelyn >pohjana on 
suuren <valiokunnan mietintö n :o 3i2,. 

Ensin sallitaam ylei,skeskustelu asiaiSsa. 
Sen jälkeen ryhdytään lakiehdotusten yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeslmstelu: 

Ed. Kallio koski: Esilläoleva halli
tuksen esitys laiksi mallasjuoman tehdas
maisesta valmistuksesta ja myynnistä sisäl
tää jonkinlaisen ,raamin" n. s. mallasjuo
man alkoholiprosentin koroittami.spyrki
mykselle. Tämän lakiehdotuksen sisällön 
tarlli:a:steleminen osoittaa, minkälainen ~on se 
raami, jossa tämän prosentin koroittamis
pyrkimys esiintyy ja tämä tarkastelu osoit
taa .tämän sen sellaiseksi, että kysymyksessii 
on järjestelmän luominen, jonka nojalla 
juovuttavan alkoholijuoman kauppaaminen, 
'Valmistaminen j'a muu käsittely tehdään 
mahdolliseksi. Tähän kehykseen sitten on 
sijoitettu tämä ,parempi kalja" joka kuu
luu olevan ka1kkien asiantuntijoitten va
kuutuksen mukaan juovuttamatonta, niin
kuin täällä on sanottu, ,raittinsjnomaa." 
Ja suuri valiokuntakin, joka on yhtynyt v-as
toin talousvaliokunnan ehdotusta hallituk
sen esitykseen, muuttamalla hiukan halli
tuksen esityksen prosenttimäär1iii, on tehnyt 
päätöksensä käsittääkseni sillä perusteella, 
että tosiaankin tässä on kysymyksessä juo
vuttamaton mallasjuoma, siis vain parempi 
kalja, joka on täysin vaaraton ja täysin via
ton raittiusjuoma. Minä en omasta puo
lestani ole ollut mukana professori Tiger
stedtin kokeissa, joissa mukana olleet ovat 
täällä niin lukuisasti asiassa todistaneet 
(Ed. von Frenckell: Se oli ikävä se!), enkä 
muutenkaan tunne tarkemmin näiden pro
senttien vaikutust'a. Minä en .yleensä ole 
näiden prosenttien alalla erikoisempi asian
tuntija (Ed. Ryynänen: Sepä se!), mutta mi
nusta tuntuu hyvin oudolta, että tämä rait
tiusjuoma tosiaankin on katsottu tarpeelli-

seksi sijoittaa sellaiseen kehykseen, joka. 
tosiasiallisesti on juovutusjuoman kauppaa-. 
misjärjestelmä. :Minä käsittäisin, että nii
den kannalta, jotka tätä järjestelmää aja
vat, ainakin mikäli ovat kieltolain vastusta
jia, sillä minä myönnän, että niiden jou
kossa on paljon sellaisia, jotka vilpittöm.ti.sti 
kannattavat kieltolakia, niiden kannalta, 
jotka näiden ajajien joukos,ga ovat kidto
lain vastustajia, on kaikkein tärkeintä saada. 
aikaan sellainell kehys, taikka sellainen jär
jestelmä, jonka vallitessa ·,n,idaan juovutta
vaa mallasjuomaa kaupata ja valmif::taa 
tässä maassa. On tietysti varsin helppoa 
kohotella vähitellen tätä prosenttlmäär:iä, 
kun kerran on olemassa valmis järjestelmä, 
jonka vallitessa juovuttavan juoman kaup
paaminen on mahdollista. (Ed. von Frenc
kell: Ei se helppoa ole!) Niin, toivottavasti 
ei tule olemaan frlelppoa, mutta ainakin minå 
luulen, että ed. v. F'renckell on siinä kä
sityksessä, että prosentin :koroittaminen on 
paljon helpompaa senjälkeen kun on ole
massa tällainen järjestelmä, jonka luomi
sesta nyt on puhe. 

Mutta kun tämä.suuren valiok'mnan pl.iit
tös on tehty rlillä perusteella, että kysymyk
sessä on viaton ja juovuttarnaton juoma, 
tuntuu omitGiselta, että tällainen jnovutta
van juoman kauppaamisjör;jestelmä on tar
peen tässä yhteydessä. Srmvuoksi m~nusta, 
tuntuu siltä, että asia olisi tästä lähtien, 
mikäli prosentin koroittamic;ht harraste
taan, rmatava uusille raiteille. Omasta puo
lestani olen kyllä sitä mieltä, että prosentin 
koroittamiscenkaan ei ole mitäi:in syytä ja 
tulen vastustamaan sitä tulkoon se esiin 
tässä yhteydessä missä muodossa tahansa. 
:Mutta jos tahdotaan koroittaa prosentti
määrää ja tehdä se täyskiellon periaatteissa 
pysyen, niinkuin täällä useat ovat viii~i;ä
neet tahtovansa tehdä, silloin ei ol•J minnn 
käsittääkseni luotava järjestelmää juovut
tavan juoman kauppaamista varten, sillä 
sellaisen järjestelmän luominen on ehdotto
masti ristiriidassa täyskiellon periaatteiden 
kanssa. 

Tällä tavoinkin asian järjestäminen näyt
tää mahdolliselta tässä yhteydessä ja se ta· 
pahtuu sillä tavoin, että tämä esitys laiksi 
mallasjuomien tehdasmaisesta valmistuk
sesta ja myynnistä hylätään ja sensijaan 
sovitetaan niihin kieltolain pykäliin, joiden 
muuttamisesta on aloite oleniassa, ne koroi
tetut prosenttimäärät, joista nyt on puhe. 
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Tällöin siis liikutaan johdonmukaisesti täys
kiellon pohjalla edelleenkin. Kun kerran 
selitetään, että on kysymys vain raittiusjuo
masta, silloin säilytetään täyskiellon peri
aate ja selitetään tämän täyskiellon peri
aatteen sisältämässä lainsäädännössä tämän 
täyskiellon periaatteen mukaisen lain ulko
puolella olevan sellainen juoma, joka täällä 
monen todistuksen mukaan on juovutta
maton ja jonka kauppaan laskeminen on 
siis sopusoinnussa täyskiellon periaatteen 
kanssa. 

Olen kyllä valmis myöntämään, että tämä 
esitys laiksi mallasjuomien tehdasmaisesta 
valmistuksesta ja myynnistä sisältää joukon 
sellaisia määräyksiä, jotka saattavat olla 
tarpeen siinäkin tapauksessa, että tämä ko
roitetulla prosenttimäärällä varustettu 
kalja tosiaankin olisi viatonta juovuttama
tonta raittiusjuomaa. On tietenkin asian 
tässä vaiheessa jo ollen jossakin määrin 
asiatonta, niin sanoakseni, ryhtyä lakia 
muodostamaan täysin uusille perusteille ja 
säilyttämään tässä laissa ainoastaan ne 
määräykset, jotka ovat suotavia ja tarpeel
lisia siinäkin tapauks2ssa, että sen nojalla 
voidaan laskea kauppaan vain juovuttama
tonta juomaa. Mutta käsittääkseni täys
kiellon periaatteen kannalla pysyen siitä on 
ehdottomasti poistettava melkoinen määrä 
niitä rajoituksia, jotka ovat tarpeen vain 
juovutusjuomien kaupasta puheenollen. 
Suuri valiokunta ehkä voisi tehdä tämän
laisot muutokset lakiin taikka jollei niitä 
suuressa valiokunnassa voitaisi tehdä ja jos 
prosentin koroitukseen tahdotaan mennä, 
olisi nämä. säännökset annettava uusilla esi
tyksillä eduskunnan käsiteltäväksi, josta eh
dottomasti tulisi olla poistettuna ne mää
räykset, jotka koskevat vain juovutusjuo
mien kauppaa ja valmistusta. 

Kuten sanottu, minä omasta puolestani 
tulen vastustamaan prosentin ikoroitusta 
muodossa ja toisessa, mutta minä olen tah
tonut kiinnittää tähän asiaan huomiota sen
vuoksi, että en toivoisi, että eduskunta, 
jonka enemmistö julistaa pysyvänsä täys
kiellon periaatteen kannalla, hyväksyessä 
sellaisen prosentin koroituksen, jonka seli
tetään olevan sopusoinnussa täyskiellon 
periaatteen kanssa, ei laatisi järjestelmää 
juovutusjuomien kauppaamista varten. 

Ed. V o i on an a a: Herra puhemies! 
Suuren valiokunnan mallasjuomakysymyk-

sessä omaksuma kanta, joka käy aivan päin
vastaiseen suuntaan kuin talousvaliokunnan 
kanta, on ollut yllättävä. Monet eduskun
nan jäsenet pitävät tätä kysymystä nähtä
västi pienenä käytännöllisenä kysymyksenä 
jolla ei ole mitään tekemistä kieltolail~ 
kanssa ja johon ilman muuta voitaisiin 
suostua. 

Pyytäisin näitä arvoisia edustajia, joiden 
hyvää tarkoitusta en vähimmässäkään mää
rässä epäile, kuitenkin muistamaan, että on 
laajoja kansankerroksia, joiden mielestä 
tämä ei ole vähäpätöinen asia ja jotka nyt 
ehdotetussa toimenpiteessä näkevät yrityk
sen ensimmäisen raon lyömiseksi kieltola
kiin. Pyytäisin näitä edustajia hiljaisessa 
mielessä ajattelemaan, miltä mahtaa tuntua 
tuhansissa köyhissä kodeissa, joissa usko
taan ja toivotaan edustajien tukevan rait
tiustyötä ja kieltolakia, jos tämä puuttee
seen joutunut Suomen kansa edustajiltaan 
saa joululahjaksi - väkevämpää olutta. 
Minä luulen, että jotakin muuta kansa tänä 
airrmna eduskunnaltaan odottaisi. On 'kyllä 
ihmisiä ja edustajiakin, joille ei näytä ole
van mitään sen tärkeämpää kuin n. s. pa
remman oluen saaminen, mutta köyhis&ä 
kansankerroksissa tunnetaan muut asiat 
tärkeämmiksi. Ei minun vakaumukseni mu
kaan kansalla nyt ole niin suuri oluenjano 
kuin sillä on työn ja leivän tarve. 

Että tämä lakiehdotus on ollut tähdätty 
kieltolakia vastaan, sen ovat eräät hallituk
sen jäsenet täällä selvin sanoin lausuneet 
ja täälläkin edustetut kieltolain vastustajat 
puhein ja huudoin todistaneet. Siinäkin 
lievennetyssä muodossa, jonka lakiehdotus 
nyt on suuressa valiokunnassa saanut, se on 
sitä samaa. Se koroittaa mallasjuomien al
koholipitoisuutta siksi suuressa määrin, että 
huolimatta yksityisistä kokeista tämän juo~ 
man yhteiskunnallinen vaarattomuus ei ole 
taattu ja että se. luo maahamme kieltolain 
vastaisen väkijuomien säännöstelyjärjestel
män, jota tosin aluksi käytetään ainoastaan 
ehdotettujen uusien mallasjuomien levittä
miseksi, mutta jollaista järjestelmää yleis
maailmallisen kokemuksen mukaan aina yri
tetään käyttää ja helposti käytetään väli~ 
neenä alkoholijuomien levittämiseksi. Sel
laista välinettä en puolestani tahtoisi kiel
tolain vastustajille antaa. Kaikkialla on nyt 
olutteollisuus vilkkaassa toiminnassa ehdot
toman raittiuden pyrkimyksiä vastaan. Ame
rikan kieltolain kannattajat pitävät olut-
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teollisuutta vaarallisimpana vastustajanaan. 
Tämän liikkeen ensimmäinen tuntu ilmenee 
nyt meidänkin maassamme ja hyvällä me
nestyksellä se on startannut, sillä sen on 
onnistunut suunnata hyväuskoisen hallituk
sen ja lukuisien hyvää tarkoittavi0n edus
tajien huomion harhaan. 

Tämän asian käsittelyssä on varsinkin 
vedottu Ruotsin ja Tanskan raittiusväen 
kantaan. Hallituksen esityksessä lausutaan, 
että 2.25 paino-, s. o. 2.84 tilavuusprosenttia 
on esiin1tynyt Ruotsissa v. 1920 ja Tanskassa 
v. 1920 esitetyissä alkoholikieltoa koskevissa 
lakiehdotuksissa. Niin kyllä onkin tapahtu
nut. Mutta hallituksen esityksessä on unoh
dettu sanoa, millaisissa oloissa se on tapah
tunut. Sekä Tanskassa että Huotsissa esiin
tyneet ehdotukset on laadittu niissä maissa 
vallitsevien olojen pohjalla, jotka olot mal
lasjuomiin nähden ovat aivan toisen luon
toiset kuin meillä vallitsevat. Tanskalaisessa 
ehdotuksessa nimenomaan sanotaan, että se 
perustuu ,säilyttämällä voimassa oleva alko
holiraja, joka ,alueeseen nähden 'on 2 % 
painoprosenttia ". Tanskan raittiusväen 
edustajat ovat nähtävästi katsoneet ylivoi
maiseksi alentaa tässä kohden Tanskassa val
litsevaa rajakohtaa. Mutta jos olisi kysymys 
voimassaolevan alkoholirajan ylentämisestä, 
niinkuin meillä, niin epäilenpä, tokko Suo
men hallitus siltä taholta voisi saada tukea 
esi tykselleen. 

Ruotsissa taasen vuoden 1920 alkoholiko
mitea samoista syistä katsoi täytyvänsä tyy
tyä samanlaisen rajan esittämiseen. Olihan 
tsielläkin kieltolakipyl"kimyksiä vastassa 
mahtava olutteollisuus ja oluen kulutus, jota 
tahdottiin vähentää, eikä lisätä, niinkuin 
nyt Suomessa tahdotaan oluen kulutusta 
lisätä. Mutta Huotsissa on 14 päivänä kesä
kuuta 1917 annetussa laissa ja siihen liite
tyissä myöhemmissä säännöksissä selvästi 
lausuttu, mitkä ovat alkoholijuomia ja mitkä 
eivät sitä ole. Alkoholipltoisina juomina, 
jotka ovat erikoisen alkoholijuomasäännös
telyn ja verotuksen alaisina, tämä lainsää
däntö pitää sellaisia juomia, joiden alkoholi
pitoisuus on 2 14 tilavuusprosenttia eli l.s 
painoprosenttia, siis vain 14 prosenttia 
enemmän kuin Suomen kieltolain omaksuma 
raja. (Ed. von Frenckell: Siis sama virhe 
kuin meilläkin!) ,Ta mitä erityisesti mallas
juomiin tulee, niin niitä Ruotsin lainsää
däntö erottaa kuten tunnettua, kolmea laa
tua. Ensimmäiseen luokkaan, johon kuulu-

vien mallasjnomien myynti yleensä on lu
vallinen jokaiselle, joka siitä tekee säännön
mukaisen ilmoituksen, kuuluu kahdenlaisia 
mallasjuomia, nimittäin ensinnäkin ,kalja"
svagdricka - jolla ymmärretään sellaista 
mallasjuomaa, joka ei sisällä 1.s painopro
senttia (siis 2.25 tilavuusprosenttia) enempi 
alkoholia ja joka on valmistettu vierteellä, 
jonka ekstraktipitoisuus ei ole 6% :a suu
rempi; ja toiseksi ,mallasjuoma", jolla ym
märretään sellaista mallasjuomaa, joka ei 
sisällä mainittua 1.s painoprosenttia (siis 
taaskin 2.25 tilavuusprosenttia) alkoholia ja 
jossa käytetyn vierteen ekstraktipitoisuus 
on enemmän kuin 6 mutta ei 10.5 %, ja 
jonka valmistamisessa on noudatettu sel
laista määrättyä menettelyä, ettei juoman 
alkoholipitoisuus voi nousta l.s painopro
senttia suuremmaksi. Kaikki väkevämmät 
alkoholijuomat, toisen ja kolmannen luokan 
juomat, ovat erikoisen alkoholijuomalainsää
dännön alaisia. Äsken mainitsemani mallas
juoma (1.s painoprosenttia, 2.25 tilavuus
prosenttia), jota sen lainsäädännön isän, 
Ruotsin entisen pääministerin ja raittius
liikkeen johtomiehen, Ekmanin, mukaan kut
sutaan E km a n i n j u o m a k s i, on sitä 
juomaa, jota Ruotsin nykyinen raittiusväki 
tietääkseni pitää väkevimpänä raittiuskan
nalta sallittavana mallasjuomana ja jota se 
on suosinut ja suositellut raittiuspoliittisista 
syistä vastapainoksi toisen ja kolmannen 
luokan mallasjuomia vastaan, joiden vaaral
lisuuden se on nähnyt. 

Minulla puolestani ei olisi mitään sitä vas
taan, että me Suomessa seuraisimme Ruot
sin esimerkkiä Ekmanin alueeseen nähden. 
(Ed. von Frenckell: Tuskinpa sitä valmis
tetaan!) Ja minä luulen, että se ehkä tyy
dyttäisi ensi hätään myös niitä vaatimuksia, 
jotka perustuvat alkoholiprosentin vaati
mukseen oluen säilyttämiseen nähden. N. s. 
R e i n i k a i s en k a l j a, johon suuri valio
kunta on ihastunut, sitävastoin on jotakin 
toista. Sen j"hteiskunnallinen va:arattomuus 
ei ole todistettu, vaikka lukuisat arvoisat 
kansanedustajatkin ovat täällä todistaneet 
sen vaarattomaksi heidän päälleen ja vat
salleen. Tahtoisin myös varoittaa siitä har
haluulosta, että muka lievästi alkoholipitois
ten mallasjuomien levittämisellä voitaisiin 
vastustaa viinien ja poltettujen väkijuomien 
kulutusta. Ruotsin tilasto osoittaa, että vuo
sina 1922-1928 on mallasjuomien kulutus 
kasvanut 182 milj. litrasta 260 milj. litraan, 
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siis tavattO'lllan suuressa määrässä. Mutta 
samaan aikaan on viinien kulutus noussut 
2 :sta 5.5 milj. litraan ja paloviinan kulutus 
26 milj. litrasta 31 milj. litraan. 

Niinkuin olen ennen täällä saanut lausua, 
niin muutenkin huomataan Ruotsissa tä
män mallasjuomajärjestelmän vallitessa ta
saista nousua 7 vuoden aikana yleisessä al
koholinkulutuksessa, laskettuna absoluutti
sena alkoholinkulutuksena asukasta kohti. 
(Ed. von Frenckell: Aivan niinkuin Suo
messa!) Emme siis saa mitään tukea aina
kaan Ruotsista sille väitteelle, että näillä 
nyt ehdotetuilla olutlajeilla mitenkään voi
taisiin toivoa vähennettävän vielä väkeväm
pien alkoholijuomien käyttämistä, vaan 
kyllä aivan päinvastoin. 

Kun siis koko tässä yrityksessä on ehdot
toman raittiuden kannalta arveluttavia puo
lia ja kun tätä yritystä siinä muodossa, 
jossa sitä nyt meille esitetään, on pidettävä 
kieltolain vastaisena, en puolestani voi suu
ren valiokunnan ehdotusta hyväksyä. Kun 
ei kuitenkaan voitane esittää talousvalio
kunnan mietintöä keskustelun pohjaksi, ja 
kun ei ole tarkoituksen mukaista tehdä tässä 
loppukiireessä yksinäisiä muutosehdotuksia 
suuren valiokunnan laatimaan lakiehdotuk
seen, jätän sellaiset ehdotukset tekemättä, 
mutta tulen lakiehdotuksen kolmannessa kä
sittelyssä ehdottamaan lakiehdotusta mallas
juomien teollisuudesta ja myynnistä hylät
täväksi. 

Ed. Päivänsalo: Ne, jotka ovat puol
taneet 2.25 painoprosentin mukaista mallas
juomaa, ovat pitäneet sitä raittiuden kan
nalta vaarattomana, mutta meidän tulee 
muistaa, että Suomessa jo mallasjuoman 
prosentti koroitettiin 1912 2 Vz tilavuus
prosenttiin, joka ei ole tietääkseni enempää 
kuin 2 painoprosenttia, siis paljon vähem
män kuin 2.25, mitä nyt ajatellaan. Ja 
vaikka silloin korotettiin mallasjuomien 
prosenttimäärä vain 2 painoprosenttiin, niin 
mainitaan, että jo Uudenmaan läänin maa
herralle valitettiin, että kasakatkin maini
tusta juomasta päihtyivät. Siihen voi sa
noa : niin, kestäähän suomalainen enemmän 
kuin ryssäläinen kasakka, kyllä minä sen 
saatan uskoakin, mutta meidän tulee myös
kin muistaa, etteivät ainoastaan ryssän ka:
sakat päihtyneet tästä 2 % :n juomasta, 
vaan että myöskin noin 20 suomalaisessa 
kunnassa valitettiin, että tämä 2 lj2 tilavuus-

prosentin, siis 2 painoprosentin määräinen 
mallasjuoma sai aikaan häiriöitä, ja vaadit
tiin ja tahdottiin kieltoja. Ja toisissa kun
nissa kiellettiinkin tällaista myymästä. 
'rämä on siis kotoinen kokemus meidän 
omasta maastamme ja niinkin nykyiseltä 
ajalta kuin 1912-1919. Ja nyt kun ei siitä 
ole kulunut vielä sen pitempää aikaa, nyt 
tahdotaan uudistaa jälleen tämä koe ja vielä 
korottaa korkeammaksi tämä painoprosentti, 
siis 2.25 :een. Siinä on myöskin täällä ve
dottu Ruotsiin. Minä sain tänään Vapaan 
Äänen, joka on täyskiellottomien orgaani ja 
minä lupasin lukea sitä, kun kysyttiin ni
menomaan, jos minä myöskin luen sitä. 
Minä sanoin, että kyllä minä katson siihen, 
niinkuin minä olen katsonut Kieltolakileh
teenkin, joka on myöskin minulle lähetetty. 
Mutta kun minä aukaisin tämän Vapaan 
Äänen, niin siinä tapasin ensimmäiseksi suo
malaisten täyskiellottomien käyttämän ruot
sinmaalaisen asiantuntijan, professori San
tesonin lausunnon malla.sjuomien käytöstä 
Ruotsissa ja niiden merkityksestä pöytäjuo
mana. Ja tästä professori Santesonista lau
sutaan tässä Vapaassa Äänessä, että hän on 
yksi paraimmista asiantuntijoista, ja on 
pyydetty nimenomaan häntä esittämään kä
sityksensä mallasjuomien merkityksestä ja 
niiden käytöstä Ruotsissa. Tämä professori 
Santeson, pitääkin mallasjuomaa hyvänä, 
mutta sitten hän ryhtyy myös käsittelemään 
tällaisen pilsnerin väärinkäytön mahdolli
suuks:ia, ja hän sanoo tästä pilsneris.tä, joka 
Ruotsin lain mukaa on 1.s ja 3.2 prosentin 
·väEllä, korkein maararaja on 3.2 
j1a alin l.s painoprosenttia, hän 
sanoo sen väärinkäyttöma;hdollisuuksista : 
,Näyttää ilmeiseltä, että pilsnerin vää
<rinkäyttöä kyllä ilmenee, kuinika usein, 
sitä on mahdoton<ta varunasti sanoa". 
(Ed. von FrenC!kell: Kerran vuodessa!) 
Odotetaan, ed. v. Frenckell. ,Myönnän", sa
noo hä.n myöhemmin, ,myönnän, ettei tottu
nut pilsnerin juoja", ed. v. Frenckell, ,to
dennäköisestikään tule tukkihumalaan eikä 
väkivaltaiseksi yksinomaan pilsneristä". 
Ennemmin tulee veltoksi ja raukeaksi eikä 
missään tapauksessa työkykyiseksi taikka 
kykeneväksi toimintaan, joka vaatii tark
kuutta.'' Kuuliko ·edustaja v. Frenckell? 
(Ed. von Frenckell: Kyllä l) Sitten voin 
jatkaa. ,On kuitenkin, sanoo edelleen pro
fessori Santeson, hyvin todennäköistä., ettei 
pilsneri useinkaan yksin ole juopumuksen 
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aiheuttajana varsinkaan, jos tämä on kor
Imassa asteessa, siis tämä juopumus, tai joh
tanut viilltivaltaisuuteen. Silloin <On asian
omainen luultavasti, vaikkakaan hän jostain 
syystä ei tahdo sitä myöntää, laskenut poh
jan jollakin väkevämmällä aineella". Ja 
hän lopettaa : ,että siis voidaan myöskin 
väärinkäyttää, on otettava huomioon ja sen 
efrllkäisemiseksi on kehitettä,vä sovelias lain
säädäntö." Siis täyskiellottomain asian.. 
tuntija myöntää avoimesti, että se pilsneri, 
jota käytetään Ruotsissa, joka on siis 1.8--
3.2 painoprosentin välillä, että väärinkäyt
töä sen käytössä kyllä ilmenee ja myöntää, 
ettei tottunut pilsnerinjuoja todennäköisesti 
tukkihumalaan tule eikä väkivaltaiseksi yk
sinomaan siitä, mutta kuitenkin siis, mikäli 
minä tämän lausunnon ymmärrän, hän 
myöntää, että siinä siis voi olla arveluttavia 
epäkohtia. Ja nyt hän puhuu tottuneista 
juojista. No, kaikkihan eivät kuitenkaan 
ole tottuneita pilsnerin juojia (Ed. Voion
maa: Totutetaan! - Ed. v. Frenckell: Kyllä 
siihen tottuukin !). Niin, tarkoitus on tie
tysti että totutettaisiin niitä, mutta minä en 
tahtoisi olla mukana totuttamassa Suomen 
kansaa väkevän pilsnerm juomiseen {Ed. 
Sergelius: Mutta viinaan!). Nyt ei ole pu
hetta viinasta, sitten ed. Sergelius saa 
osansa, kun tullaan viinaan. - Mutta en 
minä ainakaan hyvällä omallatunnolla voisi 
koroittaa tai olla mukana puoltamassa pro
sentin koroitusta 2.25 :een, kun huomaan, 
että kokemukset kotimaassa ovat puhuneet 
sitä vastaan noin 20 kunnasta ja että Ruot
sissakin asiantuntija lausuu kuten ennen on 
mainittu - tosin pilsneristä, joka on väke
vämpi, kuin se mitä nyt ehdotetaan, mutta 
kun kuitenkin ehdotetaan niinkin korkea 
kuin 2.25 painoprosenttia, vaikka kokemuk
set Suomessakin osoittavat, että 2 prosentti
nen pilsneri tai jääkellarikalja saattaa ai
heuttaa väärinkäyttöä, niin tätä silmälläpi
täen en voi omantuntoni mukaan muuta 
tehdä kuin ehdottaa, että talousvaliokunnan 
mietintö pantaisiin pohjaksi tässä asiassa 
eikä siis suuren valiokunnan mietintö. 

Ed. R a n t a 1 a: Koska suuri valiokunta 
on vastoin talousvaliokunnan kantaa katso
nut voivansa puoltaa käsiteltävänä olevaa 
hallituksen esitystä ainoastaan sillä muutok
sella, tttä se on, alentanut mallasjuomien 
sallitun korkeimman alkoholiprosentin 2.4 
painoprosentista 2.25 % :iin, on syytä sen Ii-

säksi, mitä täällä on jo lausuttu suuren va
liokunnan kannan johdosta, esittää vielä 
eräitä huomautuksia. 

Suuri valiokunta ei nähtävästi ole tullut 
vakuutetuksi siitä, ettei tämän lakiehdotuk
sen mukaan sallittavaksi tuleva mallasjuoma. 
ainakin eräissä tapauksissa olisi juovuttava. 
ja juopottelua edistävä juoma, koskapa 
suuri valiokunta on lakiin jättänyt kaikki 
ne rajoitUJkset !In. m. tämän juoman kaup
paan nähden, jotka hallitus on tähän lakiin 
ehdottanut. Tässä on ilmeinen ristiriita, 
sillä toisaalta vakuutetaan tämän juoman 
olevan raittiuskannalta katsoen aivan vaa.
ratonta ja sittenkin sen myyntiin nähden 
katsotaan täydyttävän asettaa melkoisia ra
joituksia. Kuitenkin esimerkiksi kunnille 
jäisi melkoista pienempi vaikutusvalta näi
hin rajoituksiin nähden, kuin mitä kunnilla 
oli vanhan, mallasjuomia koskevan lainsää
däntömme aikana. Esim. mallasjuomateh
taan perustamiseen nähden ei kunnilla olisi 
mitään sananvaltaa tämän lakiehdotuksen 
mukaan. Kun ottaa huomioon, että tehtaat 
voivat levittää juomatuotteitaan nykyisen 
autoliikenteen avulla tavattoman nopeasti 
ja laajalle alueelle, jää kuntien mahdollinen 
rajoitusoikeus tämän mallasjuoman kaup
paan nähden jokseenkin mitättömäksi. Ja. 
kuitenkin suuren valiokunnan ehdotuksen 
mukaan II luokan mallasjuoman sallittu al
koholiprosentti tulee olemaan huomattavasti 
kor!keampi, kuin oli 19;07 mallasjuomalaissa 
ja korkeampi kuin vuoden 1912 asetuksessa 
säädettiin mietojen mallasjuomain korkeim
maksi alkoholiprosentiksi. Ja kuitenkin 
nämä juomat aiheuttivat, kuten täällä juuri 
edellinen puhuja huomautti lukuisia vali
tuksia kuntien puolelta aikoinaan. 

Täällä on tätä aLkoholiprosentin koroitusta 
puolustelrtu ensi kädessä sillä perusteella, 
että tämän lain avulla kansa saisi kaipaa
maansa kestävämpää, terveellisempää ja 
maukkaampaa juomaa, kuin mitä nykyjään 
on laita. Tätä väitettä vastaan on kuitenkin 
huomautettava, ettei viime 'lUosien aikainen 
kehitys mallasjuomateollisuudessamme anna 
tukea sille käsitykselle, että kuluttajat. 
yleensä pyrkisivät voimakkaampien mallas
juomien käyttämiseen. Se selviää talousva
liokunnan mietintöön sisältyvästä taulu
kosta. Niinpä voimakkaampien, yli 5 % 
vierremäärällä valmistettujen mallasjuo
mien valmistusmäärä on viime vuodet pysy
nyt jokseenkin paikallaan, kun sen sijaan 
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miedompien mallasjuomien käyttö on sa
maan aikaan varsin huomattavasti lisään
tynyt. Minä en voi uskoa, että tämän lain 
hyväksymisen jälkeen kansa siirtyisi yksin
omaan eikä nähtävästi edes suurimmaksi 
osaksi tämän , terveelliseksi" mainostetun 
korkeampiprosenttisen juoman käyttöön, 
vaan tyytyisi siihen tosin vähemmän mauk
kaaseen, mutta hinnaltaan halvempaan kal
jaan, etenkin kun tämän lain hyväksymisen 
jälkeen seuraisi veron hyväksyminen kor
keampipros,enttis:elle mallasjnomalle. Kor
k-eintaan tätä kor!keaJmpiprosentt~sta mallas
juomaa käyttäisivät pienemmät piirit, niistä 
osa nähtävästi jatkaakseen laittomalla tavalla 
hankkimaansa humalaa laillisella tavalla. 
MyÖ<skin tulisi käymään nwhtävästi siten, 
kuin eräs talousvaliokunnan kuulema asian
tuntija huomautti, että apteekeista hankit
taisiin n. k. tippalääkkeitä tämän mallas
juoman terästämiseksi mahdollisesti siinä 
määrässä, että lääkeaineiden myyntiin jou
duttaisiin lisäämään rajoituksia. Minä en 
tiedä, missä määrin tämä ,terveellinen'' 
mallasjuoma kävisi näistä lääkesekoitukaista 
vieläkin terveellisemmäksi, mutta arvelen, 
ettei lääkkeitä tarvitseva yleisö pitäisi 
uusista lääkkeiden rajoituksista. 

h.un on puhuttu myöskin siitä, että nykyi
sin menee mallasjuomatehtaissa suuria mää
riä valmistettavana olevaa mallasjuomaa pi
loille, on tässä väitteessä ilmeisesti paljon 
liioiteltua. Talousvaliokunnan käyttämä 
pätevä asiantuntija nimenomaan ilmoitti, 
että tätä piloille menemistä tehtaissa tapah
tuu nykyisin joissakin määrin kesäaikaan, 
mutta vain joissakin pienissä ja h u o n o s t i 
h o i d e t u i s s a tehtaissa. Tämäkään syy 
ei siis pakota nyt ehdotettuun alkoholipro
sentin koroittamiseen. 

Kun ei ole voitu esittää sellaisia vakuut
tavia syitä, jotka vaatisivat tätä alkoholi
prosentin esitettyä koroittamista, ei mieles
täni ole eduskunnalla, etenkään nykyisenä 
pula- ja hätäkautena syytä ryhtyä lainsää
dännöllä edistämään nautintoaineiden käy
tön lisäämistä, etenkin kun asiantuntijat sa
novat, ettei tällä lainsäädännöllä vähennetä 
nykyistä salakuljetetun spriin käyttöä. Kun 
myöskin toisen kieltolakimaan Amerikan 
,märät" ovat voineet myötävaikuttaa maas
saan paljon alhaisemman alkoholirajan mää
räämiseksi mallasjuomille kuin mitä meillä 
on nykyisen lainsäädännön mukaan kor
keimpana sallittuna rajana, voisivat mei-

dänkin ,märkämme'' tyytyä nykyisin voi
massaoleviin mallasjuomaJainsäädäntömme 
määräyksiin. 

Kun suuren valiokunnan ehdottama muu
tos .ei ole vähentänyt sitä ristiriitaisuutta, 
joka nähdäkseni tähän lakiin sisältyy ja 
josta puheenvuoroni aluss.a mainitsm ja 
kun en näe mahdolliseksi tässä eduskunta
käsittelyn vaiheessa ryhtyä lakiehdotuksen 
uudelleen muodostamiseksi tekemään ehdo
tuksia siinä mielessä, että mallasjuomalain
säädäntömme tällä kertaa saataisiin kodi
:fioiduksi, kuten on tarkoitettu, ei voi tulla 
muuhun tulokseen, kuin että tämä laki on 
kolmannessa käsittelyssä ehdotettava hylät
täväksi. Olen jo tässä käsittelyssä tahtonut 
esittää nämä näkökohdat edustajien harkit
tavaksi. 

Ed. Åkerblom: De personer, som 
ivra för en höjning av alkoholhalten i ölet, 
hava försvarat detta sitt strävande med 
att påstå, att ett så svagt öl, som nu före
slagits av stora utskottet, nämHgen 2.84 

volymprocentsalkoholhalt, icke kan begag
nas som rusdryck, men vi hava redan er
farenhet om att ett sådant öl visat . sig 
farligt. I ekonomiutskottets betänkande 
omtalas att under tiden 1912-1919 ölet 
fick !hava 2% volymprocent alkohol, d. v. s. 
var något svagare än det som nu föreslås 
av stora utskottet. Då begagnades detta öl 
aUmänt som rusdryck, så allmänt att det 
blev vådligt för samhället och att man 
måste här och där skrida till åtgärder för 
att få fö·tbud mot försäljning av sädant öl. 
Sådana krav på åtgärder omtalas från Ny
lands län, från Björneborgs län, Tavaste
hus, Viborgs och UleåJborgs län. Det är 
de sorgli.ga erfarenheter av både starkare 
och svagare öl, som tvinga oss att motsätta 
oss tillverkning av sådant öl, som kan 
tjäna som berusningsmedel. Både motio
närerna och regeringen hava räknat med, 
att konsumtionen av öl skulle starkt ökas, 
så. snart alkoholhalten bleve höjd. I eko
nomiutskottets betänkande visas medelst 
statistik, att konsumtionen av öl med högst 
2 V'Olymprocent alkolholhalt sedan förbuds
la!"en infördes, nämligen från 1919 oclh till 
1929, har ökats från 8% milj. liter till 
45 Yz milj. liter, d. v. s. ökats femdubbelt. 
Redan denna statistik visar, att också detta 
svaga öl gripits till som ersättning för 
starkare rusdry.cker. Men man yrkar på 

,_ 



716 Perjantaina 12 p. joulukuuta 1930. 

att likväl få en högre alkoholhalt. Rdm. 
von Frenckell har :beräknat att få ökad 
ölkonsumtionen med ytterligare 9 milj. li
ter, ifall ölet skulle få tillverkas med sådan 
alkoholstyrka, som han motionerat om. 
Regeringen har, som sa.gt, varit medveten 
om, att det starkare öl, som den vill till
låta att tillverkas, skulle börja brukas så
som rusdryck. Den har för den skull 
föreslagit varjehanda åtgärder för att före
komma missbruk av detta öl, ibl. a. skulle 
sådant öl icke få säljas åt den, som icke 
fyllt 1·6 år. Varför dessa inskränkningar, 
om detta öl vore ofarligt ~ Regeringen har 
därmed lett uppmärksamheten på det som 
är det farligaste med ölet, vare sig detta 
är svagt eller starkt. Ungdomen får genom 
ölet up·pöva sin smak för alkdholdrycker, 
den hjälpes på väg att tåla starka rus- . 
drycker, den lär sig supa, den ledes så- j 

lunda på väg till dryckensbp, till slutligt 1 

slaveri under rusdrycksbegäret. 1 

De, som försvara denna förhöjning av 
alkoholhalten i ölet, äro ivriga att för
säkra, att det öl, som nu är fråga om, 
skulle vara alldeles ofarligt. Det är, som 
om dessa personer icke skulle hava någon 
kännedom alls om den dryckenskap, som 
ölet har givit och giver upP'hov till, i syn
nerhet bland den fattigare hefolkningen. 
De mindre bemedlade äro för fattiga för 
att hava råd att köpa starkare rusdrycker, , 
men till en eller par flaskor öl hava de · 
alltid någ<ln råd, och då köpa de sådant öl 
ocll dricka, så länge de få eller :hava en 
slant att köpa för. ölet är för de mindre 
bemedlade en långt farligarc rusdryck, 
också om den är svagare, än alla andra 
rusdrycker. 

Naturligtvis kan man stämpla detta på
stäende såsom en stor överdrift, som en 
svartmålning. Ja, för dem, som ingenting i 
sett av den fattigdom, som ölct vållar i 
a:rlbetarfamiljer, måste det anses såsom 
överdrift, men de, som hava nagon känne
dom därav, de veta, att det icke är möjligt 
att skildra all den usel!het öldrickandet i 
medför. Det är möjligt att överdriva på 
detta område, så stort ä.r eländet genom 
denna rusdryck. 

Det finnes många i vårt land, som längta 
1 

till den supfri'het, som ännu finnes t. ex. \ 
i Sverige. Också dlär är ölet en sto.r o,rsak 1 

till superiet. I tidningen Svenska :Morgan- 1 

bladet fnån augusti 1929 få vi ett gott 1 

• 

besked ihäram. Spriten svämmar över 
folket, berättar man, från tre skilda håll, 
genom smugglingen från utlandet, genom 
den tillåtna tillverlmingen och försäljnin
gen och isynnerhet genom ,den tredje 
stora spritfloden'' nä.mligen ölet. ,Isyn
nerhet ölet av andra klass konsumeras", 
berättas det, ,i oerhörda kvantiteter' '. Det 
svenska ölet av andra klass innehåller 3.20 

viktprocent alkoihol. Rdm. von Frenckell 
har bl. a. motionerat om att ett s'ådant öl 
måtte få tillverkas också i vårt land. Låt 
oss då ihöra något om huru ,ofarligt'' detta 
öl är i Sverige. I nämnda tidning iberättas 
bl. a. följande: 

,,Pilsnerdrickat, sä.ger inspektör A. Ahl
ström i Stockholms stads nykter'hetsnä.mnd 
vid ett samtal med Svenska :Morgonibladet, 
ä.r ett elände för Stockholms aDbetare. Det 
ödelägger både ekonomi, hälsa och moral. 
Det är inte för mycket sa.gt, att ölkrogen 
i dag är ett nästan lika stort samhällsont, 
som de forna brännvinskrogarna. 

Nykterhetsnämnden har en myeket stor 
och ing!ående erfarenhet om den roll pils
nerdrickat spelar. 

Det är alls inte ovanligt, säger ihr Ahl
ström, att nämnden får ta hand om öl
supare, som dricka ända till 20-30 flaskor 
om dagen. Tillståndet har lblivit så fruk
tansvärt, att många a:rtbetare av ibättre 
kvalitet börjat reagera mot eländet och 
gj.ort försök att stävja detsamma. :Men 
tusentals arbetare äro till synes !hjälplöst 
hemfallna åt öldrickandet, och det sorg
ligaste av allt är att det särskilt är de 
unga arbetarna, som främst frekventera 
ölkafeerna. Det sker en fortlöpande ny
rekrytering av ölkafeernas kunder frän 
nytillträdande årsgrupper på arbetsmark
naden. 

Vilken roll spelar Klass II rför den ut
präglade alkoholisten ~ 

Inspektör Ahlström lhänvisar kort om 
gott till det förhållandet, att en mängd 
personer genom pilsnerdricka föras in på 
alkoholistanstalterna. Framstående läkare, 
som nykterhetsnämnden anlitar, äro fullt 
på det klara med att omåttlig pilsnerkon
sumtion lätt leder till alkoholism. '' 

Här förekommer i samma riktning ytter
ligare uttalanden av samma nykterhets
nämnd, men jag går förbi dem. Dessa 
exempel må vara nog. De tala för sig 
själva, tala övertygandl' emot att låta så-
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dant öl börja tillverkas och säljas, som 
kommer att ödelägga i synner!het de fattiga 
familjerna. Och ett sådant farligt öl blir 
det, som nu föreslås av stora utskottet, 
då det, som nämnt, blir starkare än det 
med 2%% alkohoihait som före förbuds
lagstiden visade sig kunna brukas såsom 
rusdryck oC'h det i sådan grad, att man 
flerstädes måste yrka på förbud emot för
säljning av detta öl. 

Så finnes det sådana, som arbeta för 
denna sak under föregivet syfte att främja 
lantbruket. De önska för lantbrukets väl
färd få en större konsumtion av öl. Däri
genom vänta de att få en större åtgång av 
korn och därmed anse de att lantbruket 
skulle erhålla ett kraftigt stöd. Synibarli
gen ivra dessa för den större ölfö:rtbruk
ningen av okunnighet om vad jordlbruket 
skulle förlora därpå. Den sakkunnige, som 
hörts härom i ekonomiutskottet, professor 
Taavi Hirn, lämnade den upplysningen, att 
man av 1 hl. korn kan tillverka 600 liter 
öl. Nu veta vi att jordbrukarna ha en 
jämn och ,säker inkomst <för mjölken, som 
de få sälja till städernas hotell, matsalar 
och enskilda hushåll. Om nu sådana före
språkare för jordbruket, som önska få 
större ölkonsumtion, skulle hava framgång, 
så skulle detta betyda att ölet skulle ut
tränga mjölken i samma grad som för
brukningen av ölet på matställena skulle 
ökas. V ad skulle detta betyda för jord
bruket ~ Jo, den jordbrukare, som skulle 
få säLja t. ex. en hl. korn till bryggeriet, 
han skulle få 150 mark kanske för kornet, 
men hryggeriet skulle med ölet av detta 
korn uttränga 600 liter mjölk från borden 
i matsalarna och enskilda hem. Om man 
rfår för möjlken 1 mark litern, så blir följ
den, att ibryggeriet skulle giva jordlbruka
ren 150 mark för kornet, men taga av 
honom 600 mark genom att tränga undan 
mjölken med ölet. Resultatet lbleve det 
att bryggeriet skulle giva jordbrukaren 
med ena handen 150 mark, men med den 
andra handen taga av honom 600 mark, 
eller med andra ord, giva en mark men 
taga fyra marlc .Ä.r det på detta sätt man 
velat giva stöd åt jordbruket 1 Har jord
brukaren anledning att rösta för en lag, 
som skulle 1på detta sätt försämra markna
den för mjölken? Efter min uppfattning 
höra alla jord:brukare rösta mot denna pro
position. 
• 

En sakkunnig på .jordibrukets område 
har givit oss här dessutom den upplys
ningen, att ett sådant korn, som kan be
gagnas till ölbrygd, icke kan odlas i hela 
landet, utan endast i södra delen av landet 
och nordligast intill Vasa. Den åsyftade 
lh.jälpen åt jordbruket skulle således endast 
en del av jordbrukarna kunna ':5å del av. 
Också denna omständighet manar oss att 
motsätta oss sådana förslag, som åsyfta att 
få tili stånd en större ölf,örbruknirig. 

Flera andra omständigheter kunna fram
föras emot detta förslag, men det anförda 
synes mig vara tillräckligt övertygande. 
J ag vore beredd att understöda :förslaget 
om att ekonomiutskottets betänkande måtte 
lä1ggas till grund för behandlingen, men 
i händelse detta icke är möjligt så vill jag 
invänta tillfälle att sedan i tredje behand
lingen rösta emot 'hela föl'slag·et. 

Ed. F o r s t a d i u s: Mallasjuomalain 
käsittelyn yhteydessä on ensikertalain-en 
saanut havaita sellaista asian käsittely
trupaa, jota harva meistä ensi'kertalaisista 
tuskin on osannut odottaa. Vaikka olem
mekin aikaisemmin ulkopuolelta seuranneet 
eduskunnan työskentelyä ja kuulleet siitä 
yhtä ja toista, useimmilla meistä on ollut, 
niinkuin useimmilla eduskunnan ,ulkopuo
lella olevista yhä vielrukin on ~&e käsitys, 
että kukin <ka•nsanedustaja muodostaa esillä 
olevistä kysymy:ksistä mieli1piteensä paraan 
iharkintan;sa ja asiantuntijoilta llllailidolli~ 
sesti saamiensa viisasten neuvojen ja opas
tUJst.en nojalla, ja sittenkuin hän on tul
lut huomaamaan jonkin kannan paremmuu
den, hän koettaa asian kaikissa vaiheissa 
toimia sen lopulliseen päätökseen viemi
seksi. Tähän menettelytwpaan sisältyy 
sekin mahdollisuus, että edustajan, jos hä
mn ktäsityksenl:Sä osoittautuu vähemani&
töksi, täytyy usein tinkiä omista mieli
piteistään ja tyytyä siihen hänen !kantaansa 
lähinnä olevaan ehdotukseen, jolla on edes 
lrupimenon maihdo1lisuus. Asian laa,dusta 
ja tärkeydestä tietenkin riip•puu, milloin ja 
lkui:n:ka pitkälle tällainen koTIJjpromissaus 
on luvallista. Sellainen menettely sensi-. 
jaan on ainakin allekirjoittaneelle ollut 
tuntematonta, .että mielipidesuunta, jota 
eduskunnassa edustaa jotenkin <varmasti 
enemmistö jätetään viemäWä päätiökseen 
joidenkin muiden asiawhaarain vuoksi kuin 
niiden, jotka ovat vaikuttamassa< kulloin-
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kin esillä olevassa asiassa. Näin !kuiten
ikin on käsittääkseni nyt tapahtumassa tä
män mallasjuomalain suhteen. Hallitus on 
sangen pätevillä perusteilla ehdottanut, 
että mallasjuomien alkoholopitoisuusraja 
hiukan koroitettaisiin, jotta avattaisiin 
mahdollisuudet nykyistä kestävämmän ja 
muutenkin paremman mallasjuoman val
mistamiseen. Eräältä tietyltä taholta on 
heitetty esiin se väite, että sellainen a1ko
:holipitoisuuden lisäys, jota hallitus on cll
dottanut, tekisi mallasjuomasta päilll.dyttä
vän juoman, jota voitaisiin käyttää nautinr 
toaineena ja joka siis tekisi tyhjäksi sen, 
mihin kieltolailla on pyritty ja pyritään, 
s. o. alkoholiUoman kulttuurin luomiseen 
ja kansan ehdottomaksi raitistuttamiseksi. 

Vaikka me kaikki kait tiedämme, että 
yhteiskunnassamme käytetään suuret mää
rät sellaisia a1koholij"uomia, joiden rinr 
naHa tämä 2.25 tai 2.4 sisältävä ma1las
juoma on viatonta kuin maitovelli, saatan 
vielä jotenkuten ymmärtää niitä, jotka teo
reettisten laskelmien nojalla vastustavat 
tätäkin juomaa ja. selittäv.ät, että se 0.15 

% :lla ylittää sen mj·an, j.osta alkaen juo
man päihdyttävät ominaisuudet alkavat, ja 
jonka yli siis virallisesti raitti1ssa maassa ei 
bainsäätäjän ole lu,pa käydä. Ymmärrän 
tällaisen ajatustavan sikäli, että se perustuu 
ainakin joihinkin faktoi<hin ja on eräässä 
mielessä johdorumukainenkin. Että perus
teet eivät kelpaa ilman muuta yhtei.skun
nallisessa lainsäädännössä määrääviksi, se 
on taas toinen .asia, jonika minä puolest<ani 
olen ottanut huomioon kantaani määrätes
säni, ja sen mukaisesti •voisi·n hyväksyä hal
lituksen ehdottaman alko:holipitoisuuden li
säyksen. Mutta se, jolle mainittu ahdas tie
teellinen normi on määräävä, menettelee ti~
tenkin toisin j·a hänellä on sii·hen myös täysi 
oikeus. Meidän toisin ajattelevien mielestä 
hänen käsitystrupansa on ahdas ja tosieLä
mälle vieras, mutta pitäköön hän sen. Olen 
o0Llut havaitl'levinani, että täällä on kuitenkin 
ilmennyt sellaistakin menettelyä, että vaikika 
joku edustaja omasta puolestaan käsittää
kin, että hallituksen ehdottama raj1a tai joiku 
toinen raja ovat hyväksyttäviä, !he kuitenkin 
joistakin aivan muista syistä eivät sitä kui
tenkaan äänestä laiksi. Ja mikä on kaik
kein ilhmeellisimpruä, että kun monet eilen 
vielä olivat sitä mieltä, että suuren valio
tkunnan ehdotta.ma alkoholiraja, tuo edellä 
mainittu tieteen toteama ,raittiusraja", on 

sellainen, johon asti huoletta voidaan mennä 
ja jota ovat äänestäneet laiksi, niin samat 
henkilöt ovat tänään Vlalmiit äänestämään 
1sitä vastaan taikka muuten kieltä:v.ät siltä 
kannatuksensa. Ja siitäkin huolimatta, että 
'he tiettäVIästi edelleenkin ovat varmasti sitä 
mieltä, että tuo eilinen kanta oli aivan oikea 
ja joka olisi myös voitu saada päätökseksi, 
niin suuri kannatus sillä todellisuudessa on. 

Tämä ·On jotain sellaista, jota suoraan kan
san keskuudesta tänne politiikan keskipistee
seen tulleen on vähän vaikea käsittää ja vielä 
vaikeampi sulattaa ja myös aivan mahdoton 
hyväksyä. Näinkö vähän täällä merkitsee 
miehen henkilökohtainen vakaumus ja har
kinta, näinkö määrääviä tekijöitä täiällä 
ov,at yöntietämän aikana juoksennelleet 
ehkä sanoisin agitaattorit, näirukö yksinval
tias on joku edu~S"kunnan i1stuntojen välillä 
pidetty ryhmäkokous ja näinkö räikeästi 
tällaisen yksityisluontoisen kokouksen sa
tunnainen, muutaman äänen enemmistö te
kee tyhjäksi eduskunnan enemmistön mie
lipiteen~ Me olemme siellä maaseudulla 
tottuneet siihen (Ed. Ryömä: Kuka on 
muuttanut k:antaansa ~), että yhtenä päi
vänä käydään yhdessä takissa ja toisena 
päivänä voi olla yllä toinen takiki, mutta 
mielipiteitä ei ole totuttu vaihtamaan yhtä 
nopeasti, eikä sitä miestä myöskään ole to
tuttu arvostamaan kovin korkealle, joka 
yhtenä päivänä edustaa yhtä mielipidettä, 
toisena toista, ja vielä vähemmin sitä, joka 
ulkonaisesta painostuksesta toimii omaa kä
sitystään vastaan tai edes passiivisesti kiel
tää sen, kun siitä tulee kysymys. (Ed. 
Ryömä: Kuka sellaista on te!hnyt täällä~) 
Tällaista mielipiteen vaihtamista on mal
lasjuomalain yJhteydessä ilmennyt jonkun 
verran sosialistien keskuudessa päättäen 
siitä, että suuressa valiokunnassa sosialis
tit ovat, ehkä muutamia lukuunottamatta, 
äänestäneet heikäläisiin lukeutuV!an edus
taja Reinikaisen ehdotuksen puolesta. 
Mutta, sikäli kuin olen kuullut, tänään sa
mat miehet aikovat äänestää täällä edus
kunnassa ·edustajien Voionmaan ja Lehto
kosken reseptien mukaan (Ed. Kesti: Rait
tiussa:arnat ovat vaikuttaneet!). Ja minkä 
vuoksi 1 Ei suinkaan kieltolain takia, sillä 
ne, jotka ovat hyväksyneet suuren v.alio
kunnan ehdotuksen, ovat. tehneet sen tie
teen tukemassa vakaumuksessa, ettei sellai
nen juoma, jossa on 2.25 painoprosenttia 
alkoholia, ole päihdyttävä eikä siis kielto-

• 
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laissa lausutun periaatteen vastainen. Mitä 
meidän oikeastaan täytyy ·ajatella niistä 
motiiveista, jotka ovat olleet määräämässä 
tämän äkillisen mielipiteen muutoksen? 
(Ed. Ryö:mä: Kukas on muuttanut?) Tosin 
hallituksen ja samoin suuren valiokunnan
kin ehdotuksen kautta mallasjuomasta olisi 
saatu sellainen tuote, joka olisi voinut kel
vata verotusesineeksi ja siis tarjota valtio
vallalle sen kipeästi kaipaamaa taloudellista 
tukea sen kautta, mutta ei suinkaan mei
dän tarvinne käsittää sosialistien menette
lyä siten, että he tahtovat tälläkin tavalla 
kiristää porvarillista hallitusta ja ehkä 
vaikeuttaa sen tänä VJaikeana aikana tulo
jen saantia. Meidän täytyy vain katsoa, 
.ettemme avusta tällaista asian menoa, vaan 
mtkaisemme asian kylmän harkinnan mu
kaan ja silloin me voimme myöntää., että 
2.25 painoprosenttia alkoholia sisältävä 
llllallasjuoma ei ole vielä juovuttavien juo
mien joukkoon la_,skettava. Ja sen vuoksi 
voinkin lopuksi kysyä, että orukohan oikeas
taan valtiolla siveellistä oikeutta kieltää 
kansalaisilta sellaisen juoman nauttiminen 
ja sen juoman tehdasmainen valmistami
nen maassa, joka juoma kaikissa mui,ssa 
maiSrSa yleisesti katsotaan täysin vaaTatto
maksi raittiusjuomaksi. Pitääkö meidän 
tässä asiassa olla aivan erikoista kantaa. 

Ed. Pyy : Kun olen käsittelyn aikana 
kuunnellut hallituk,stm esityksen ,pohjalla 
käytyä keskustelua ma.llasjuoman painopro
sentin koroituksesta, niin on todistettu tie
teellisesti sekä muuten, ettei se olisi alko
holipitoista ja juovuttavaa, vacrsinkin sen 
jälkeen kun asiassa on tullut muutosehdo
tus suuren ~valiokunnan ehdotuksen poh
jalla, j.ossa määritellään painopro,sentti
määrä:ksi 2.25. Minäkään en lähde väittä
·mään sitä, että mallasjuoma tuliS'i tä
män koroituksen j;älkeen juovuttavaksi juo
ma!ksi, 'ellei se olisi sidottu poikkerumaan 
voimassaolevasta kieltolruki periaatteesta. Li
säksi painoprosentin koroituksen voimaan
tullessa lakiesityksen 14 § :ssä IrLääritellään 
osta~an ikä, kelle on oikeus myydä sanot
tua juomaa ja edelleen 1<6 § :ssä asetebaan 
rajoituksia, kenellä on oikeus myydä juo
maa, sekä edelleen 1 § :n mukaan toisen: 
luokan mallasjuomanmyyntiin tarvitaan 
:ha:kea erikoisoikeus, eli myyntilupa 'kun
nanvaltuustolta, vaikka ennestään olisi 
muuhun tarvikkeesetm k!auppalu,pa. Täl-

laiset toimenpiteet ja I'lajoitukset ovat 
omiaan kasvattamaan kuluttajainkin käsi
tyksessä sen, että se on sittenkin osittain 
juovuttavaa juomaa, koska se asetet,aan ra
joitettuna saatava:ksi. Jos juoma todetaan 
vaarattomaksi mittiusjuomaksi, niin ra
joitukset ovat mielestäni tarpeettomia. 
Ellei siitä voida luopua, tulen v~etäneeksi 
sen johtopäätöksen, että hallituksen esitys 
on askel ki,eltolain huononnukseen. Laki
esitys tuottaa suuria vaikeuksia kaikkein 
tärkeimmässä 'kohdassa, joka on täällä 
unohdettu, nimittäin lain valvonnassa, ja 
on omiaan heikantamaan jo ennestään vai
keata kieltolain valvontaa. Siellä, missä 
toisen luokan mallasjuomia myydäJän, saat
taisi muodostua sellaisia pesäpaikkoja var
sinkin maaseuduilla, joissa ei tyydytä esi
tyksessä sallittuun painoprosenttimäärään, 
Vlaan sitä kavennetaan toisia teitä. Spriin 
tippakauppa mielestäni lisääntyisi, jolle on 
helppoa löytää koroituksia ja painopro
senttia. Valvonta muodostuisi vielä nyky
sestään'kin mahdottomammaksi mitä se on 
tällä kertaa. Silloin voidaan väittää., nau-
1titun lain sallimaa juomaa. Täällä voi
daan helposti sanoa, ett,ä koroituksen jäl
keenkin juopumus on rangaistuksen eli 
kieltolaissa määrätyn sakon alainen. Sen 
mvönnän, mutta rohkenen väittää, että mal
lasjuomien m(Yynnin rajoituksen jälkeen 
rikkomukset kasvav,at. Siihen johtavat 
rajoitukset. Sen jälkeen on heiPIPoa kielto
lain ,v,astustajille muokata maaperää ja 
yleistä mielipidettä, että kieltolain valvonta 
on mahdottomuus, sekä edelleen on verrat
tain hdppo selittää, että toisen luokan 
mallasjuomia väärinkäytetään kuluttajain 
taholta, että kansa tahtoo lisää kor,oituk
sia ·eli painoprosentteja. Ja ennen pitkää 
esitys joutuu jonkun aloitteena eduskun
nan käsiteltäväksi. Seuraavassa ikoroituk
sessa on päästy todelliseen pälämäärään. 
Silloin jo joudumme siirtymään ehkä enti
seen kapakkajärjestelmään. Silloin kur
juuskuvat ovat silmiemme edessä kansan 
syvissä riveissä sellaisina mitä ne olivat 
ennen kieltolakia. Ehkäpä ollaan valmiit 
väittämä:än: juopotellaanhan nytkin niin 
kuin ennenkin! Se ei pidä paikkaansa, jos 
<katselemme asioita oikeassa valossa. Onhan 
kieltolain aikana vahä;väJkisen kansanosan 
keskuudessa hyvinvointi 'huomatbavasti 
kasVlanut. Onhan työläinenkin kyennyt 
~hankkimaan itselleen !hyvin useassa tapauk-
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sessa oman kodin omin avuin ja muuten
kin sen varallisuus on sen keskuudessa mas
vanut. Äidit ja lapset eivät niin joka:päi
'Väisinä ilmiöinä esiinny kapakkain edessä 
,odottamassa isää, jääkö häneltä penniäkään 
leivän ostoon perheelle. Kaikkea jou
dumme jälleen näkemään samalla tav.alla 
kuin ennen, jos askel kerrassaan siirrymme 
muodossa taikka toisessa kieltolain huonon
nuksen tielle, johon esillä olevassa lakiesi
ty;ksessä sellaisenaan periaatteessa pyri
tään. Siihen näyttää olevan verr.attain voi
makas pyrkimys, joka ilmenee usein asian 
yhteydessä käydyssä keskustelussa, mitä 
olen seurannut varsinkin oikealta päin. 
Sieltä on esitetty väitteitä kieltolain kan
santaloudellisesta vahingosta j.a mahdotto
muudesta itse tekemättä kuitenkaan lain 
toteuttamisen hyväksi mitään. Vie1ä•pä on 
väitetty kansan terveydellisten suhteitten 
käTisivän huonojen juomien käyttämisen 
täiliden. Tässäkin suhteessa olen katsellut, 
siikäli kuin on ollut saatavissa, olevia ti
lastoja, ja tullut havaitsemaan tilastojen 
mukaan, että kuol0vaisuus maassamme kiel
tolain aikana on vähentynyt huomaottavasti. 
Maassamme kuoli esim. vuonna 1910 tu
hatta .asukasta kohden 18 ja viimeisten ti
lastojen mukaan mitä olen saanut nähdä, 
on kuolevaisuus laskenut 13 1

/ 2 :een. 
Näihin seikkoihin kajosin sentähden, 

että käsitykseni mukaan hallituksen esityk
sen periaatteellisena pyrkimyksenä on 
kieltol>ain muutos •asteettain. Myö~?Jkään ei 
ole todettu, että eihdotettu mallasjuomien 
kaUtppaan laskeminen vähentäisi •tervey
delle vaarallisen spriin käyttöä,, 'Pikemmin 
päinvastoin. 

Kaikista edellä esitetyistä syistä en voi 
yhtyä kannattamaan suuren valiokunnan 
mietintöä ed. Reinikaisenka.ant tekemän 
muutosehdotuksen pohjalla. Yhdyn pä,ä
asiassa tässä ed. Kalliokoskeen siinä, ett1ä 
meillä on täyskielto ehdottomasti sä.ilytet
tävä. Edelleen yhdyn ed. Rantalaan sii•nä 
suhteessa, että a.sian kolmannessa käsitte
ly.ssä tulen äänestämä1än esit~ksent hylkäiä
misen puolesta. 

Ed. Reinikainen: Minun käsittääk
seni tästä asiasta on tehty liian suuri kysy
mys. Asiahan on vähäpätöinen kysymys. 
(Ed. Voionmaa: Vai niin!) Se on vähäpätöi
nen kysymys muutenkin, mutta erityisesti 

sitä ikävää taustaa vastaan, jossa tällä het
kellä meidän kieltolaki- ja raittiustilan
teemme on. Minä en pidä tätä kieltolaki
kysymyksenä, sillä kieltolain tarkoitushan 
on estää tässä maassa päihdyttävien juo
mien käyttäminen. Kun minä lähden siitä, 
että tämä juoma ei ole päihdyttävää, niii1 
sehän ei tietystikään ole missään tekemisissä 
kieltolain kanssa, vielä vähemmin itse kielto
lain periaatteen l}anssa. 

Kun täällä on puhuttu useasti oluesta, 
niin täällä aina sotketaan se. Puhutaan 
siitä vanhasta oluesta ja puhutaan Ruotsin 
pilsneristä. Me kuulimme juuri äskettäin 
ed. Päivänsalon lausunnon, jossa hän ku
vaili Ruotsin pilsnerin vahingollisia vaiku
tuksia, jotka kuitenkin verrattuina muihin 
alkoholin käyttämisiin ovat vähäpätöisiä. 
Minä vielä kerran huomautan, että minun 
ehdottamani olut, tai miksi sitä tahtoo kut
sua, sisältää ainoastaan 2.25 painoprosent
tia, kun Ruotsin pilsneri sisältää 3.2. Ja 
minä olen aina sanonut, että tämä Ruotsin 
pilsneri on päihdyttävää ja sen ovat kaikki 
tutkijat osoittaneet. Silloin kun puhutaan 
nyt kyseessä olevasta asiasta ja suuren va
liokunnan mietinnöstä, niin ei siis pidä sot
kea tätä Ruotsin pilsneriä ja sillä todistaa 
suuren valiokunnan mietintöä vastaan. 

Sitten myöskin, kun on puhuttu Ruotsin 
mallasjuomalainsäädännöstä, niin mma 
huomautan, että kun Ruotsissa 1923 joudut
tiin nykyiseen mallasjuomalakiin, niin se 
läksi silloin ainoastaan veroteknillistä näkö
kantaa silmälläpitäen. Se oli silloin määrää
vänä jaon määrättyihin eri luokkiin, eikä 
raittiusnäkökanta. (Ed. Voionmaa: Oli
pas !) Kun tämä asia oli valiokunnassa esillä 
ja tehtiin tällainen väite, niin asiasta otet
tiin selvä ja niistä asiakirjoista juuri me 
saimme selville, me huomasimme, että olivat 
ainoastaan veroteknilliset seikat määrää
mässä. Ja minun käsittääkseni, kun Ruot
sissa säädettiin mallasjuomalainsäädäntö,. 
niin eihän silloin niin paljon voitu ajatella 
raittiusnäkökantoja, kun myönnetään 
3.2 % :n pilsneri ja myönnetään vielä 
40% :n viinakin saa tavaksi. Silloin tosin 
jätettiin n. s. Ekmanin kalja, se tahtoo sa
noa, l.s painoprosenttia sisältävä juoma 
säännöstelyn ulkopuolelle, mutta samaan 
aikaan jätettiin 3.2 painoprosenttia myös 
saatavana samalla tavalla kuin nykyjään 
esitetään suuren valiokunnan mietinnön 
mukaan tämä 2.25 % juoma. 
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Minä olen alunpitäen huomautanut, että 
tämän asian on meidän hallituksemme hoi
tanut huonosti. Sen olisi pitänyt käsittääk
seni ensinnäkin antaa lakiesitys, nyt ky
seessä oleva lakiesitys, ja senjälkeen vasta 
verolakiesitys. Hallitus teki päinvastoin. 
Eikä sillä hyvä. Kun eduskunta koettelee 
tätä asiaa täällä parantaa, niin herra valtio
varainministeri jatkaa tätä samaa asiain 
sotkemista sillä tavalla, että me olemme 
joutuneet tilanteeseen, jossa ei voi ajaa lä
vitse esim. sitä kantaa, joka minulla alun
pitäen on ollut, nimittäin että me tässä 
verolaissa sitä rajaa koroittaisimme kor
keammalle kuin 1 %. Nyt se on isketty jo 
kiinni. Ja lisäksi, kuten minun vastalau
seestani ja minun aikaisemmasta puheestani 
käy ilmi, myös on turhan tähden menty 
meillä ottamaan mallia Ru'otsista, jossa, ku
ten sanoin, on alkoholi päihdyttävää ja näin 
ollen ei voi verrata edes meidän hallituksen 
esittämään omaan kantaan. Ja on ymmär
rettävää, että täällä on alkanut herättää 
epäilyksiä koko tällainen lainsäädäntö, 
koska hallitus itse asettaa tällaiset, käyttääk
seni ed. Kalliokosken sanaa, raamit tälle 
lainsäädännölle. Ja me olemme kuulleet 
koko tämän pitkän keskustelun aikana, että 
tämä on ollut yksi niitä näkökantoja, joka 
on saanut vastustamaan nekin, jotka muu
ten, kuten he sanovat, ovat valmiit koroitta
maan oluen alkoholimäärän siihen määrään, 
jota minäkin olen esittänyt en ainoastaan 
nyt, mutta jo 1929 tältä samalta paikalta, 
alkoholimäärän, jota minä olen katsonut 
sellaiseksi juomaksi, joka on raittiusjuoma, 
koska se ei päihdytä. Ja minä vielä kerran 
sanon, että minun käsittääkseni tällaisessa 
riitakysymyksessä täytyy olla ainoana rat
kaisevana seikkana ne tutkielmat, joita ovat 
tehneet ei ainoastaan tämän maan, mutta 
Ruotsin etevimmät tiedemiehet. Johan me 
joudumme mahdottomalle kannalle, jos me 
emme voi luottaa tällaisissa kysymyksissä 
fysiologien tutkimuksiin. 

Kuten sanottu, minun käsittääkseni nyt 
on niidenkin, jotka olisivat valmiit lwroitta
maan alkoholiprosentin, nyt niistä huomat
tavista seikoista vaikeanlaista selvitä. Minä 
myönnän, että itse niiden kannalta, jotka 
täällä puhuvat, että esim. minun esittämäni 
olutmäärä päihdyttää, tietysti pitäisi hy
väksyä tällaiset kehykset. Sillä jos lä:htee 
tältä kannalta, niin silloin on johdonmu
kaista, ed. Kalliokosken mukaan, hyväksyä 

kehyksen, koska se silloin rajoittaa tällaisen 
vaarallisen aineen saamista. Mutta kun 
minä lähden vallan toiselta kannalta, niin 
sentähden minä en ole hyväksynyt kehyksiä. 
ja sentähden minä en liittämässäni vasta
lauseessa jo alunpitäen ryhdy tekemään 
muutosta siihen suuntaan kuin suuri valio
kunta on tehnyt, mutta minä ehdotin koko 
tämän esityksen hylättäväksi. Ei tämä kui
tenkaan niin tavattoman suuri kysymys ole, 
että tästä tämä maa menee nurin, jos tätä 
asiaa vähän lykätäänkin eteenpäin. Minun 
täytyy sanoa, että tätä asiaa ovat useat pu
hujat oikealla ajaneet erittäin huonosti. 
Niistä puheenvuoroista, joita on käytetty
en tahdo herra puhemiestä siitä soimata, 
- mutta minun täytyy sanoa, että useat 
niistä, ennen kaikkea erään puhujan, joka 
seisoo minua lähinnä, jonka lausunto tan
geerasi jo niin läheltä sitä lausuntotapaa, 
mistä: hyvällä syyllä olisi kannattanut aina
kin jälkeenpäin antaa pieni muistutus. Se 
oli minun käsittääkseni niin sopimattomasti 
puhuttu niistä, jotka tässä asiassa uskalta
vat olla toisella kannalla. Minä puhun nii
den puolesta, sillä minä itse en kuulu niihin. 
Kuten sanottu, jos tämä asia ei mene hyvin 
eteenpäin, niin syy on hallituksen. 

Ed. Tuomioja: Minä puolestani kan
natan suuren valiokunnan ehdotusta. Sen
vertainen mallasjuoman alkoholin ylirajan 
koroitus, jota suuri valiokunta ehdottaa, 
olisi paikallaan riippumatta siitäkään, sää
detäänkö mallasjuomavero vaiko ei, mutta 
varsinkin siinä tapauksessa, että aijotaan, 
kuten nyt on laita, säätää mallasjuomavero, 
on tämä prosentin koroitus minusta täysin 
aiheutettu. Ei minun nähdäkseni myöskään 
kieltolakiväen kannalta olisi syytä vastustaa 
tällaista koroitusta; luulisin pikemminkin, 
että kieltolaki tulee entistäänkin laajem
missa piireissä vastenmieliseksi, jos tällai
nen ehdotus hylätään. 

Tässä samassa yhteydessä minä pyydän 
kiinnittää huomiota siihen lausuntoon, 
jonka ed. Voionmaa antoi täällä asian ensim
mäisessä käsittelyssä. Tämä lausunto oli 
minusta varsin mielenkiintoinen sen vuoksi, 
että ed. Voionmaa nyt sen pulman ratkaise
miseksi, jota tämäkin asia osittain koskee, 
nimittäin kieltolakipulman ratkaisemiseksi,. 
ehdotti neuvoa-antavan kansanäänestyksen 
toimeenpanoa. Kun tämä ajatus edistys
puolueen taholta vajaa 5 vuotta sitten herä-

91 
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tettiin, oli ed. Voionmaa ensimmäinen, joka 
täällä eduskunnassa riensi sen hienolla 
ivalla ja pilkalla murskaamaan. Senjälkeen 
myöskin ed. Virkkunen vastusti tätä aja
tusta julkisuudessa pääasiallisesti valtio
oikeudellisista syistä. Minä voin nyt tyydy
tyksellä todeta, että molemmat nämä herrat 
ovat tarkistaneet kantansa ja että tämä kan
sanäänestysasia alkaa siis kypsyä oikeaan 
suuntaan ja että myöskin raittiusväki meil
läkin tulee samalle kannalle, millä raittius
väki muissa maissa kansanäänestykseen 
nähden aina on ollut. (Ed. Voionmaa: 
Eräin tärkein edellytyksin ! ) Edellytyk
sistä ja yksityiskohdista voidaan aina kes
kustella, pääasia on se, että tähän ajatuk
seen nähden asetutaan myönteiselle kan
nalle. (Ed. Voionmaa: Ei ennenkään ole 
oltu kielteisellä kannalla ! ) 

Samalla minä pyydän torjua erään syy
töksen ja väärinkäsityksen, joka myöskin 
täällä asian ensimmäisessä käsittelyssä ol
lessa esitettiin. Ed. Lampinen syytti sano
malehdistöä kaikesta siitä pahasta, mitä 
väkijuomien alalla on ollut, ja hänen mie
lestänsä olisivat asiat täällä mallikelpoisella 
kannalla, jos vain sanomalehdistö olisi teh
nyt tehtävänsä. (Eduskunnasta: Oikea kä
sitys l) Hänellä näyttää olevan sangen kor
keat käsitykset sanomalehdistöstä ja sen 
vaikutuksesta. Meillä sanomalehtimiehillä 
on siitä paljon vaatimattomampi käsitys. 
Jos meillä todella olisi sellainen vaikutus
valta ja mahti kuin ed. Lampinen kuvittelee 
sanomalehdistöllä olevan, niin kyllä täällä 
vuorisaarnan ohjelma olisi jo aikoja sitten 
toteutettu. Kyllä me olemme niin paljon 
koettaneet hyvää ja kaunista esittää kan
salle, ettei pitäisi enää olla paljoakaan toi
vomisen varaa, jos sanomalehdistö voisi 
saada toteutetuksi kaiken sen, mitä ne kir
joittavat. Sanomalehdistö ei kuitenkaan ole 
oikeinkaan toimitettuna mitään muuta kuin 
kuvastin niistä pyrkimyksistä, käsityksistä 
ja tapauksista, mi,tä kunakin ailkana kanSian 
keskuudessa esiintyy, ja jos vaaditaan, että 
sanomalehdistön tulee esittää asiat toisin 
kuin mitä ne todella ovat, niin silloin teh
dään sanomalehdistölle vääryyttä ja tahdo
taan sanomalehdistö painaa jonkun propa
gandalehdistön tasolle. 

Mitä nimenomaan raittiusasiaan tulee, 
niin siihen aikaan kun kieltolaki säädettiin, 
sanomah'l:ldet nimenomaan kilpailivat siitä, 
kuka olisi ollut innokkain kieltolain kannat-

taja, ja koettivat todistaa, kuka niistä en
siksi oli kieltolakia kannattanut. Ja vielä 
siihenkin aikaan, kun kieltolaki vahvistet
tiin ja tuli voimaan, ei minun tietääkseni 
ollut yhtään ainoata suomenkielistä sanoma
lehteä, juka olisi ollut kielteisenä tai edes 
epäsuopealla kannalla kieltolakiin nähden. 
Se seikka, että myöhemmin on täytynyt 
kieltolakia arvostella, ei ole sanomalehdistön 
syy, vaan se on johtunut siitä, että itse ta
paukset ovat välttämättömästi siihen pakot
taneet. Me emme ole voineet kirjoittaa niin
kuin eräissä propagandalehdissä on kirjoi
tettu, että asiat tulevat päivä päivältä yhä 
paremmiksi. Jos me niin olisimme tehneet, 
niin me emme olisi olleet rehellisiä. 

Ed. P i h k a l a : Herra puhemies l Minä
kin pyydän kannattaa suuren valiokunnan 
ehdotusta tässä asiassa. Minä en ymmärrä 
tosiaankaan, miksi ei annettaisi ihmisille 
parempaa kaljcta, kun se voidaan tehdä il
man, että tämä kalja on päihdyttävää. Ei 
ole mitään eroa sillä, jos kaljassa on muu
tama prosentti enemmän (Naurua eduskun
nasta), pari prosenttia tai puolitoista pro
senttia enemmän tai vähemmän alkoholia. 
Täällä ed. Pyy selitti, että tämä 2.25 paino
prosentinkin kalja olisi aivan kerrassaan 
vaarallista ja juovuttavaa, sillä siihen voi
taisiin sekoittaa trokareilta saatavaa spriitä. 
Minä en usko tosiaankaan, että on yhtään 
vaikeampaa sekoittaa 1 % :n kaljaan sitä 
spriitä kuin sekoittaa 2.25 % :n kaljaan. Se 
on aivan täydellisesti yhtä helppo asia. Ja 
minä en luul"!, että se, joka haluaa väkeviä 
juomia juoda, huomaa, että hänen pirtu
pullostaan vähenee enempi, jos hän tahtoo 
60-70 prosentin väkevää tavaraa juoda. 
Minun mielestäni on kyllä aivan vaarallinen 
se tilanne, missä me olemme ja me olemme 
arvostelleet tätä kieltolakiakin minusta vää
rältä pohjalta. Minä olen omasta puolestani 
raittiusmies, ehdottomasti raitis, en ole kal
jamiehiä, sillä en pidä kaljasta, mieluimmin 
juon vettä ja ma;itoa. Mutta minä en ym
märrä tosiaankaan, miksi ei voisi suoda sel
laista kaljaa ihmisille, jotka mieluimmin sitä 
juovat vähän väkevämmän prosenttista kuin 
heikompaa, sillä se säilyy paremmin, aivan 
niinkuin täällä lääkärit ovat huomauttaneet. 

Jyväskylän raittiuskokouksessa 1909 en 
kannattanut kieltolakia ja se johtui siitä, 
että minä en uskonut, että kieltolailla pääs
tään kansanraittiuteen. Tapojen muuttami-
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nen kieltolain avulla, lakien avulla yleensä 
on joko hyvin vaikea tai mahdoton asia. 
Sen sijaan voidaan muuten lainsäädännön 
kautta järjestää vahingollisten tavarain 
kauppaa. Minä lähden siitä, että valtion 
tehtävä on löytää oikea menettelytapa, jolla 
tätä kauppaa koetetaan vähentää. Kielto
laki on vienyt siihen, että laillisen alkoholi
liikkeen, alkoholiyritteliäisyyden ja alkoholi
kaupan tilalle on syntynyt laiton alkoholi
liike. Jotta me pääsisimme selville vesille 
tässä asiassa, olisi meidän luotava yhteinen 
rintama sitä laitonta alkoholiliikettä vas
taan, jonka meidän epäonnistunut alkoholi
lainsäädäntömme on saanut syntymään ja 
tämä yhteinen rintama ei synny suinkaan 
sillä tavalla, että me ummistamme silmämme 
siltä laittomalta alkoholiliikkeeltä, joka nyt 
on olemassa, vaan se syntyy sillä tavalla, 
että me kokoamme mahdollisimman laajan 
rintaman tätä laitonta trokarikauppaa vas
taan. Alkohoiihan on, kuten meille on seli
tetty ja niin se onkin, myrkkyä, kun sitä 
paljon käytetään. Mutta aivan varmaa on, 
että se alkoholi, se viina ja sprii, jota myy
dään nyt, on paljon myrkyllisempää kuin 
laillisen tarkastuksen ja valvonnan alla oleVIa 
alkoholi. Ja vielä on syntynyt erittäin va
hingollinen tapa tässä tilanteessa. Ihmiset, 
jotka tahtovat juoda, ne käyttävät näitä 
mallasjuomia, olkoot ne sitten 1, 2 tai 2.25 
% :sia, ne käyttävät ;niitä apuna tai sitten 
vettä tai kahvia tai mitä tahansa ja ne se
koittavat sitä makunsa mukaan (Eduskun
nassa naurua.). Niin tietysti, makunsa mu
kaan ne sekoittavat, sen olen kyllä nähnyt. 
~Ja tämä sekoittaminen tapahtuu sillä ta
valla, että ihmisten maku muuttuu hyvin 
nopeasti tässä sekoitustyössä. Kun hän al
kaa ryyppäämisen, niin siitä tehdään vain 
20 tai 25 . % :n alkoholijuomaa, mutta kun 
hän vähän jatkaa sitä, niin se ei riitäikään 
sen tietää jokainen, joka on kokenut tämän 
asian. (Eduskunnassa naurua.) Minä en 
kyllä ole sitä kokenut (Naurua.), mutta 
minä ymmärrän, että se on luonnollista. Se 
tapahtuu luonnollisesti siten, että kun sitä 
ryyppäämistä jatketaan silloin lisätään luon
nollisesti enemmän, niin että saadaan 30-
40 %, ja kun vielä jatketaan, niin ei tyy
dvtä Anää siihen, vaan pannaan 50-60 % . 
• Ja sillä tavalla on sillä, joka väkijuomia 
käyttää, tilaisuus järjestää sen mukaan juo
tavansa, mitenkä maittaa. Siinä on erityi
nen vaara. Minä luulen, että tämä on yksi 

kieltolain suurimpia vaaroja, ja sitä ei tor
juta ainakaan sillä tavalla, että on tuota 90 
prosenttista spriitä saatavissa kaikkialla 
niin paljon kuin vaan halutaan. Sitä ei 
myöskään torjuta, se on selvää, tämänkään 
mallasjuomalain kautta, mutta se voi kyllä 
jossain määrin vaikuttaa sillä tavalla rait
tiutta edistävästi, että ihmiset monta ker
taa voivat mieluummin hankkia tällaista juo
tavaa pitoihinsa j. n. e. ja välttyä hankki
masta pirtutrokareilta. Muuten minä olen 
kyllä niiden kanssa yhtä mieltä, jotka sano
vat, ettei tällä lailla ole mitään tekemistä 
itse kieltolain kanssa ja sentähden olisi kyllä 
oikein ja kohtuullista, että annettaisiin tilai
suus valmistaa sellaista kaljaa, joka on tek
nillisestikin mahdollista. Pyydän kannattaa 
suuren valiokunnan ehdotusta tässä asiassa. 

Ed. V o i o n m a a : Minä tunnen erään 
etevän alkoholitutkijan, lääkärin, joka ei 
voinut käsittää, minkä vuoksi tarvitaan al
koholilainsäädäntöä, kun kerran tiede todis
taa, että alkoholi on my:r<kkyä. Hänen mie
lestään ei mitään muuta tarvittaisi kuin 
vain että julistettaisiin ihmisille, että alko
holi on myrkkyä, niin kyllä ihmiset, jos 
niissä kerran järkeä on, luopuvat alkoho
lista. Kaikki kunnia tieteelliselle tutkimuk
selle, mutta minusta tuntuu, että sille ei voi 
sentään näin suurta arvoa panna, ja mi
nusta näyttää, että ed. Reinikainen ehkä 
panee liian suuren arvon tieteellisille tutki
muksille. Minäkin koetan panna niille niin 
suuren arvon kuin mahdollista, olen täällä 
moneenkin kertaan sen sanonut, mutta olen 
aina huomauttanut myöskin siitä, että alko
holikysymys on sittenkin ensi sijassa yhteis
kunnallinen kysymys, jossa tulee ottaa huo
mioon myöskin yhteiskunnallinen kokemus 
ja yhteiskunnalliset näkökohdat, jotka eivät 
aina ole samoja <kuin yksilölliset näkökohdat. 
Koko asia on täällä väärällä pohjalla, kun 
aina puhutaan yksilöllisistä kokeista ja aina 
unohdetaan asian suuri yhteiskunnallinen 
luonne. Mutta jos kerran alkoholikysymys 
on yhteiskunnallinen kysymys, niin emme 
me voi sitä yhteiskunnallista kysymystä rat
kaista sillä tavalla kuin ed. Forstadius ar
veli, että kukin vaan oman vakaumuksensa 
mukaan ääntelee ja päättelee, vaan siinä tar
vitaan puoluepäätöksiä, siinä tarvitaan ryh
mäpäätöksiä ja siinä tarvitaan laajaperäistä 
harkintaa, ennenkuin mennään suuria yh
teiskunnallisia kysymyksia järjestelemään 
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ja erittäinkin alettuja ja vakaantumassa 
olevia eikä vielä läheskään loppuun saatet
tuja uusia järjestelmiä muuttamaan. Tämä 
on se seikka, joka minusta pitäisi aina olla 
selvillä. 

Ed. Reinikaisen esitystä vastaan minulla 
ei ole muuten muuta huomautettavaa kuin 
että hänen esityksensä ei ollut mielestäni 
täysin selvä siinä kohden, kun hän vertasi 
n. s. ,Reinikaisen kaljaa'' Ruotsin pilsne
riin. Eihän sitä toki Ruotsin pilsneriin saa 
v:errata! Jos kerran Reinikaisen klliljaa ver
rataan, niin sitähän pitäisi verrata Ruotsin 
mittiuskaljaan. Mutta nytpä Reimkaisen 
kaljaa ei voikaan verrata Ruotsin raittius
kaljaan, sillä sen alkohaEpitoisuus on 2.25 

t i l a v u u s prosenttia, kun Reinikaisen kal
jan raja on 2.25 paino prosenttia. Siinä 
on koko paljon eroitusta, siinä on monen 
kymmenesosaprosentin erotus. Remikaisen 
kalja menee osaksi Ruotsin pilsnerin alalle, 
jonka hän tuomitsi. Siis minä maallikkona 
arvelen, että hun todisti itseänsä vastaan 
ja tuomitsi oman ;järjestelmän~ä. Se siitä. 

Ed. Tuomioja on täällä suvainnut muis
tuttaa siitä keskustelusta, jonka hän ensin 
herätti täällä esittäessään kansanäänestystä. 
Muistan varsin hyvin sen tilaisuuden ja 
muistan, mitä minäkin .sanoin pääp :irteis
sään. En lim·ia:ttteessa ollut kansanänncs
tystä vastaan; olen jo monta vuosikymmentä 
sitten lämpimästi kannattanut kansanäänes
tystä yleensä ja olen surrut sitä, että se 
poistettiin meidän kunnallislainsäädännös
tämme 1918. Ollen periaatteessa lämmin 
kansanäänestysinstitutionin ystävä toin sen 
silloinkin esille. Mutta kun kansanäänestys 
esitettiin silloin, kun kieltolaki oli vasta 
voimaan saatettu ja kun niissä oloissa ei 
olisi saatu aikaan mitään muuta kuin rait
tius- ja kieltolakityön häiritsemistä, niin 
totta kai, kun sellainen asia umpimäh
käisesti ja valmistamatta esitettiin, minäkin 
sitä sillä kertaa vastustin. En minä vielä 
nytkään mielelläni vetoaisi siihen, mutta 
kun valitettavasti on yhä jatkuvasti todelli
sen raittiustyön, ehdottoman raittustyön ja 
kieltolakityön työrauhaa alituisesti kielto
lain vastustajain taholta häiritty, niin sil
loin täytyy myöntää, 0ttä kieltolain vastus
tajat ovat onnistuneet häiritä kieltolakijär
jestelmää ja raittiustyön työrauhaa niin 
paljon, että heille täytyy antaa sen verran 
periksi, että täytyy ruveta keskustelemaan 
kansanäänestyksestä, joka saa sen riidan 

ratkaistuksi. Myönnän, että kieltolain vas
tustajain on onnistunut herättää riitaa tästä, 
- onko se sitten Suomen kansan onneksi, 
on toinen asia - ja ratkaiskoon Suomen 
kansa, arvelen minä silloin, tämän riidan. 
Mutta en milloinkaan, - tahdon sen jäl
leen uudistaa - voi puolestani mennä sel
laiseen kansanäänestykseen, jota vain sää
detään hätätilaan sitä varten, että sitä ker
ran käytetään ja koetetaan, saataisiinko 
kieltolaki sillä nurin ja jos se saataisiin sillä 
nurin, niin sitten jätetään se kansanäänQs
tys unheeseen. Voin hyväksyä ainoastaan 
sellaisen kansanäänestyslaitoksen, jota Suo
men kansa saa mielensä mukaan raittius
asiassa käyttää, ja se on jotakin toista kuin 
sellainen kieltolakiäänestys, jota ed. Tuo
mioja ehdotti. 

Ed. v on F r e n c k e ll: Herra puhe
mies! - Kieltolakikansa on nyt mobiJisoi
nut kaikki voimansa (Vasemmalta: Ei ol
lenkaan, reservi ei ole vielä l Ei läheskään!), 
sen tähden, että ne pelkäävät, että nyt 
kieltolaki on menossa, kieltolaki, joka ei 
välitä raittiusoloista maassamme (Vasem
malta: No, no!), vaan ainoastaan siitä, että 
heidän pyhä kieltolakinsa pysyy sinänsä 
(Ed. Paasivuori: Ei pidä liioitella! Ed. 
Hakkila: Se pilaa!). Nyt tässä yhteydessä 
ei ole kysymys juopumuksesta, vaan on ky
symys siitä, voidaanko saada sellainen rait
tiusjuoma, joka olisi nykyistä parempaa. ja 
soveliaampaa, mutta sitäkin kieltolakiväki 
vastustaa ja millä keinoin tahansa. Esim. 
kun korkeasti kunnioitettava ed. Päivänsalo 
on saanut Vapaan Äänen ja luvannut lukea 
sen täällä ääneen, niin hän teki sen siten, 
että hän jättää joka toisen rivin pois. Tässä 
artikkelissä professori Santeson tulee siihen 
käsitykseen, että tämä olut ei ole vaarallista. 
Hän sanoo ensiksi näin: ,Epäilemättä käyt
tää suurin osa yleisöstä mallasjuomia viat
tomalla tavalla ja nämä juomat, joilla on 
hieman karvas maku, soveltuvat hyvin ate
rian yhteydessä käytettäviksi". Tulos. on 
siis positiivinen. Mutta ed. Päivänsqlo 
unohti alleviivata sen, että tässä artikkelissii 
on kysymys siitä pilsneristä jonka paino
prosentti on 3.2, eikä siitä, josta nyt on ky
symys, nimittäin 2.25 %. Hän kyllä sen 
sanoi siten, - että Ruotsissa on olutta, 
l.s % :sta alkaen 3.2 % :iin asti, mutta pro
fessori Santeson puhuu juuri tästä 3.2 pro
senttisesta. Artikkelissä vielä sanotaan: 
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,Näyttää ilmeiseltä että pilsnerin väärin
käyttöä kyllä ilmenee, kuinka usein; sitä on 
mahdoton varmasti sanoa.'' Siihen ed. Päi
vänsalo lopetti, vaikkapa professori. Sante
son jatkoi näin: ,Jos joku juo päivässä 30 
a 40 puolikasta pilsneriä, jollaisesta on esi
merkkejä mainittu,'' niin j. n. e. Siis joka 
päivittäin juo 30 a 40 pilsneripulloa, hän 
ehkä ei pysty siihen työhön kuin ed. Päivän
salo mainitsi. 

Ed. Reinikainen torui minua siitä, että 
minä olisin käyttänyt liian räikeitä sanoja 
täällä. Minä myönnän, että olen käyttänyt 
niitä, mutta se oli sentähden, että täältä 
eduskunnastakin saisi kuulua sellaisia säve
ieitä kuin eduskunnan ulkopuolella kaik
kialla kansan riveissä (Eduskunnasta: Kan
san ääni ! ) Aivan niin, se on kansan ääni 
joka minun suullani täällä eduskunnassa 
kerrankin puhuu. (Vasemmalta: Oluttehtai
lijan ääni!) Ed. Reinikainen väitti, että 
olin käyttänyt niitä sanoja sentähden, että 
hän on uskaltanut puhua raittiuden puo
lesta. Siihen minä tahtoisin vastata, että 
minun oikeuteni on halveksia sekä eduskun
nassa että sen ulkopuolella kaikkia niitä; 
jotka puhuvat toisella tavalla ja käy t
t ä y t y v ä t ja äänestävät toisella ta
valla ... Koska täällä olen saanut kuulla, että 
ed. Reinikainen uskaltaa puhua tämän hy-
vän mallasjuoman puolesta niin lausun sen 
toivomuksen, että hän myöskin uskaltaa 
äänestää sen puolesta. Lausun siis sen toivo
muksen, että tämä aloite hyväksyttäisiin 
siinä muodossa ku.in suuri valiokunta on sen 
ehdottanut. 

Ed. L a m p i n e n: Tuntuu kiusalliselta 
oikeastaan toisen kerran samassa asiassa 
esiintyä. Mutta täällä ed. Tuomioja tahtoi 
minun ajatukseni kääntää toiseksi kuin mitä 
minä olin sanonut, että kaikissa sanomaleh
dissä on kieltolakia parjattu. Minä sanoin 
eräät sanomalehdet ovat lausumalla vaikut
taneet kieltolain halveksumiseen paljon 
siihen suuntaan menoon missä nyt olemme, 
kun ne ovat sanoneet halveksivasti ja sama
ten myös vaikuttaneet käsitteihin. Minä 
kysyn ed. Tuomiojalta, mitä varten hän on 
sanomalehtimiehenä, eiköhän sitä varten, 
juuri, kääntääJkseen ihmisten ajatuksia ja 
johtaakseen siihen suuntaan, mitä hän itse 
ajattelee. Mutta samalla minä pyydän 
·myöskin sanoa, kun täällä on niin kovin pal
jon puhuttu, mitenkä suuri hyöty tästä tu-

lisi muun muassa maanviljelijöille, kun he 
saisivat tuollaista mallasohraa kauppaan 
noin 4 miljoonaa kiloa, mikä tekisi siinä 7 
miljoonan markan nurkilla tällä kertaa ny
kyisten hintojen mukaan. Mutta minä sa
malla kertaa myöskin pyydän sanoa, min
kälainen se ravintoaine on, mitä täällä on 
sanottu, että samalla kertaa kun saadaan 
parempaa juomaa, samalla kertaa saadaan 
ravitsevampaa juomaa. Minä kysyn, onko 
se silloin ravitsevampaa, jos me muutamme 
tuosta ohrakilosta 8 litraa olutta tai kei
tämme velliksi ja panemme litmn maitoa 
siihen, kummanko kanssa miehet pitemmälle 
kävelevät, ja tämä velli ei maksa kuin 3 
markkaa, mutta pullon tyhjentäneet, mak
savat 40 markkaa. Minä olen. ottanut elä
män alunperin käytännön kannalta ja mikä 
on edullisempaa ja sen teen nytkin, ennen 
jauhan jauhoiksi kilon ohria ja sekoitan yh
den litran maitoa ja käytän hyväkseni ja 
en polta 8 litraksi olutta, enkä ole uninen, 
vaan käyn reippaana, virkkuna miehenä, 
teen tehtäväni, mikä minulle kuuluu. Sa
malla tahtoisin huomauttaa ed. Forstaaiuk
selle, joka huomautti mitenkä täällä häily
tään sinne ja tänne ajatuksilla. Minä myös
kin olin suuressa valiokunnassa eilen, mutta 
en minä sielläkään tämän tuloksen puolelle 
kallistunut. Minä pyydän sanoa, että ed. 
Forstadiuskin on täällä heilunut, sillä hän 
oli ensinnä äänestämässä silloin kuin oli 
kysymys opetusfilmien käytäntöön ottami
sesta vaikka he ed. Riipisen kanssa koko 
vaaliajan kulkivat Uudellamaalla, näytellen 
talonpoikaismarssia elävissä kuvissa (Hil
peyttä eduskunnassa.) ja sen välillä aina sil
loin tällöin- isänmaallisia kansanedustaja. 
ehdokkaita. 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a : Täällä 
on m. m. väitetty, että mallasjuoman säily
väisyys ja maku eivät paranisi siitä, että 
prosenttia koroitetaan. Se ei pidä paikkaan
sa. Mallasjuoman säilyväisyyteen ei voida 
sanottavasti vaikuttaa, niinkuin eräillä ta
hoilla on väitetty - vaikkei tosin täällä, 
mutta lehdissä - siten, että keinotekoisesti 
kohotettaisiin hiilihappopitoisuutta. Mal
lasjuoman säilyväisyyteen vaikuttaa se mai
tohappomäärä mitä syntyy alkohoiin käy
misen yhteydessä ja mitä pitemmälle tämä 
käyminen menee, sitä korkeammalle nousee 
tämä mallasjuomaa säilyttävä maitohappo 
ja tarvitaan vissi raja, jotta säilyväisyys 
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olisi sellainen kuin nyt käytännölliset näkö
kohdat vaativat. Se voidaan vain saada si
ten, että myöskin alkoholimäärä jonkun ver
ran nousee. Näin ollen on säilyväisyyden 
kannalta välttämätöntä ja tärkeätä, että al
koholimäärä nostetaan. Sekin, mitä suuri 
valiokunta ehdottaa nim. 2.25 painoprosent
tia, tietää näin ollen jo huomattavaa paran
nusta säilyväisyyteen nähden siitä juomasta, 
mikä meillä nyt on sallittua ja luvallista. 
Maku taas paranee senkautta, että kun tätä 
prosenttimäärää vähän nostetaan, niin sil
loin voidaan valmistuksessa raaka-aineet ja 
menettelytavat järjestää siten, että saadaan 
maukkaampaa ja parempaa juomaa. 

Täällä on moitittu hallitusta siitä, että se 
on tähän esitykseensä pannut rajoittavia 
määräyksiä siltä varalta, että tätä juomaa 
käytettäisiin väärin. Täällä on sanottu, että 
ne seikat juuri, nämä rajoittavat määräyk
set, ovat muodostuneet jonkunlaiseksi es
teeksi tämän lain hyväksymiselle, koska sen
kautta joudutaan hyväksymään juoma, joka, 
niinkuin nämä määräykset näyttävät, on 
vaarallista ja päihdyttävää. Minä ohin ai
kaisemmin jo tämän asian yhteydessä tältä 
samalta paikalta lausunut käsityksenäni, 
että niin ei ole asianlaita. 2.4 painoprosent
tia, se on minun käsitykseni ollut, ei sekään 
vielä ole mitään vaarallista, ei sanottavam
min vaarallista kuin tämä 2.25 %, joka alen
nus merkitsee 0.15 %, siis verrattain vähän 
käytännössä katsottuna. Mutta silloin kun 
oli kyseessä se, otetaanko nämä rajoittavat 
määräykset tähän lakiesitykseen tahi ei, mi
nusta näytti siltä, että jos ne jätetään pois, 
eduskunnassa huomautetaan siitä, että Ruot
sissa l.s painoprosenttiseen alueeseen, mal
lasjuomaan, on jo esitetty rajoittavia mää
räyksiä ja sen nojalla otetaan täällä sellai
nen kanta, että koska niitä ei ole tähän 
pantu, niin tätä ei voida hyväksyä, vaikka 
minä toiselta puolen kyllä vähän ajattelin 
sitä, että jos määräykset tähän pannaan, 
niin siitä vedetään toinen johtopäätös, nimit
täin se johtopäätös, että tämä osoittaa jo 
ilman muuta juoman olevan vaarallista. 

Jos nyt kerran on niin, että tässä asiassa 
liikutaan näin pienissä rajoissa, että tässä 
sadasosa prosenttia merkitsee jo paljon 
ja vaikuttaa itsekunkin edustajan va
'kaumukseen huomattavassa määrässä, niin 
hallituksella ei tietysti ole mitään sitä vas
taan, että tuo korkein raja hyväksytään sel
laisena kuin suuri valiokunta sen ehdottaa, 
siis 2.25 painoprosenttisena. 

Mitä tulee siihen kysymykseen, tarvi
taanko tällaista juomaa varten sellaisia ra
joituksia kun mitkä laissa nyt ovat, minun 
käsitykseni on se, että tällainen juoma ei ole 
päihdyttävää, se on aivan vaaratonta. Tä
män juoman takia niitä ei tarvitse olla, niin
kuin minä olen jo aikaisemminkin sanonut, 
mutta siten on tahdottu antaa takeet niille, 
jotka ovat pelänneet tätä juomaa, ovat väit
täneet tätä vaaralliseksi ja väittävät tätä
kin, vaikka siinä on tieteen saavuttama ja 
kokeilema rajaluku jonkinlaisena takeena 
siitä, että väärinkäytöksiä ei tapahtuisi ja 
varsinkaan jotta ei olisi pelkoa siitä, että 
tätä käytetään suuremmassa määrässä se
koitusjuomana, jota minä en luulisi käytän
nöllisistä syistä olevan syytä tehdä ainakaan 
niin paljon kuin mitä täällä on pelätty. 
Näin ollen minä toivoisin, että suuren va
liokunnan mietintö otettaisiin käsittelyn 
pohjaksi ja hyväksyttäisiin. 

Ed. P ä i v ä n s a 1 o : Ed. von Frenckel
lille pyytäisin mainita, että minä nimen
omaan olen lausunut, että professori Sante
son pitää mallasjuomaa hyvänä, mutta li
säsin, että hän sitten ryhtyy käsittelemään 
tällaisen pilsnerin väärinkäytön mahdolli
suuksia. Mutta hän ei mainitse mitään pro-., 
senteista. Sentähden minä asian valaisemi
seksi mainitsin, että Ruotsissa on väkeväm
män mallasjuoman prosentti l.s-3.2. Ja 
mitä siinä oli väärin, sitä minä en ymmärrä 
vieläkään. Tämän minä vain tahdon mai
nita. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Päivänsalo ehdottanut, että talous
valiokunnan hylkäävä mietintö pantaisiin 
käsittelyn pohjaksi. Tätä ehdotusta ei ole 
kannatettu, eikä se, kun otetaan huomioon 
V J :n 67 § :n 5 momentin säännös, voisikaan 
tulla äänestyksen alaiseksi. 

Ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Ensimmäinen lakiehdotus. 

Ensimmäisen lakiehdotuksen 1-27 § :t, 
ensimmäisen lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 
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Toinen lakiehdotus. 

Toisen lakiehdotuksen 2 ja 4 § :t hyväk
sytään keskustelutta. 

31 §. 

Keskustelu: 

Ed. P e n n a n e n : Ed. Reinikainen on 
talousvaliokunnan mietintöön liittämässään 
vastalauseessa lausunut mielipiteenään, että 
mallasjuomien alkoholipitoisuuden ollessa 
enintään 2.25 painopros(mttia, juoma ei ole 
juovuttavaa, joten hallituksen esittämä val
vonta olisi tarpeeton. Näin minäkin asian 
käsitän. Ja jos eduskunnan enemmistöllä 
on sama käsitys, niin näyttää mielestäni tar
peettomalta, kuten ed. Reinikaisenkin mie
lestä, ollenkaan lopullisesti hyväksyä äsken 
käsiteltyä lakiehdotusta kysymyksessä ole
vien mallasjuomien käytön säännöstelystä. 
Mielestäni olisi nyt tämän esilläolevan lain 
31 §:lle annettava sellainen sisältö, 
jotta suurella valiokunnalla ja sitten 
myöskin eduskunnalla olisi mahdollisuus 
siinä tapauksessa, jos alkoholiraj,a tu
lisi koroitetuksi, harkita sitä, ovatko 
edellisen lakiehdotuksen säännökset ollen
kaan tarpeellisia vaiko ei. lVIinä siis eh
dotan, että tämän 31 § :n 1 momentin 
1 )-kohta saisi seuraavan sisällön: ,Tämä 
laki ei koske 1) tehdasmaisesti valmistettua 
mietoa mallasjuomaa, jonka alkoholipitoi
suus on enintään 2.25 painoprosenttia. Kui
tenkin on mallasjuoma, joka on valmistettu 
enemmän kuin 7 % :n vierrevoimalla Hallin
gin asteikon mukaan, aina pidettävä alko
holipitoisena aineena, jollei juoma ole ollut 
sellaisen erikoisen käsittelyn alaisena, ett~ 
se ei voi saavuttaa korkeampaa kuin edellä 
mainitun alkoholipitoisuuden." Ja sitten 
toiset kohdat, kuten on suuren valiokunnan 
ehdotuksessa. 

Kuten jo mainitsin, näin tehden tulisi tä
hän nyt käsilläolevaan lakiin sama vastaava 
säännös, joka on edellisessäkin laissa, ja so
pisi sitten kolmannessa käsittelyssä harkita, 
onko tuo ensin käsitelty laki ollenkaan tar
peellinen vaiko ei. 

Ed. K i l p eläin en: Olen jo aikaisem
min kannattanut sitä kantaa, joka ilmenee 
ed. Reinikaisen asiaa koskevassa talousvalio~ 

kunnan mietinnön vastalauseessa. Kun ed. 
Pennasen nyt tekemä ehdotus tarkoittaa sa
maa, niin pyydän sitä kannattaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Pennanen ed. Kilpeläisen kannattamana 
ehdottanut, että 31 § :n 1 momentin 1) kohta 
saisi seuraavan sanamuodon: ,Tämä laki ei 
koske; 

1) tehdasmaisesti valmistettua mietoa mal
lasjuomaa, jonka alkoholipitoisuus on enin
tään 2.25 painoprosenttia; kuitenkin on mal
lasjuoma, joka on valmistettu enemmän 
kuin 7 % :n vierrevoimalla Ballingin astei
kon mukaan, aina pidettävä alkoholipitoi
sena aineena, jollei juoma ole ollut sellaisen 
erityisen käsittelyn alaisena, että se ei voi 
saavuttaa korkeampaa kuin edellämainitun 
alkoholipitoisuuden.'' Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Pennasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja J!älitös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Pennasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
68 jaa-, 110 ei-ääntä, 11 tyhjää; poissa 10. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Penna
sen ehdotuksen. 

Toisen lakiehdotuksen johtolause Ja ni
mike hyväksytään. 

P u h e m i e s: Koska suuren valiokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk
sytt.y, palautetaan asia takaisin suureen va
liokuntaan ja asian toinen käsittely tulee 
jatkumaan. 

4) Ehdotus laiksi mal1asjuomien tehdasmai
sesta valmistuksesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 33 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä talousvaliokunnan mietin
nössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty ed. von 
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Frenckellin y. m. la:k. al. n:o 13, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 33. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
t:hdotuksen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotukset laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 an
netun lain 23 § :n muuttamisesta ja laiksi 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista toukokuun 18 päivänä 1923 annetun 

lain 9 ja 10 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 28 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 12 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 22, joka sisältää yllä
mainitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 28. Ensin sal
litaan yleiskeskustelu asiasta, senjälkeen 
siirrytään lakiehdotusten yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. L i n n a: Käsiteltävänä oleva suuren 
valiokunnan mietintö n :o 28 hallituksen esi
tyksen johdosta kansakoululaitoksen kustan
nuksista ja kansakoulutoimen järjestysmuo
don perusteista kesäkuun 8 päivänä 1926 
ja toukokuun 18 päivänä 1923 annettujen 
lakien muuttamisesta, jotka suuri valio
kunta on hyväiksynyt, ensimmäisen hallituk
sen esityksen mukaisesti ja toisen lain val
tiovarainvaliokunnan ehdottamassa muo
dossa, tämä suuren valiokunnan kanta on 
herättänyt kunnallismiesten keskuudessa 
erikoista huomiota sen vuoksi, että nämä 
lait siinä muodossa kuin ne nyt esitetään 
hyväksyttäväksi, saattaisivat aikaan sen, 

että koko se kunnallinen itsehallinto-oikeus, 
joka tällä kertaa on kansakoulun johtokun
tain kautta käytettävissä, menettäisi merki
tyksensä. ,Johtokunnat eiv}it enää saisi va
paasti päättää kansakoulunopettajain valit
semisesta. Kun tämä kysymys kuntain itse
hallinnon kannalta on tavattoman tärkeä, 
niin olen sen vuoksi pyytänyt puheenvuoroa, 
saadakseni asian tässä vaiheessa kiinnittää 
eduskunnan huomiota tähän tärkeään näkö
kohtaan. Kun tästä asiasta on Maalaiskun
tain Liiton johtaja Vedenoja antanut lau
sunnon, joka on sellainen, että siinä esite
tyt näkökohdat ovat huomioon otettavia ja 
joihinka allekirjoittanut on aikonut kiinnit
tää huomiota, pyydän, herra puhemies, 
saada siteerata tätä maisteri Vedenojan an
tamaa lausuntoa. 

,,Kansakoululaitoksemme perustamisesta 
alkaen on katsottu luonnolliseksi asiaksi, 
että lasten vanhemmat saavat edustajainsa. 
se on johtokunnan, kautta valita lastensa 
opettajat, kuitenkin niin, että kouluhallituk
selle valtion ylimpänä kouluviranomaisena 
on annettu oikeus paikallisen edustajansa, 
kanswkoulujen tarkastajan kautta, valvoa, 
että opettajan vaali asianmukaisesti toimite
taan. Tässä tarkoituksessa on johtokunnan 
alistettava opettajan vaali asianomaisen tar
kastajan vahvistettavaksi. Jos tarkastaja 
vaalin hyväksyy, vahvistaa hän sen. Vaali 
on tällöin selvä ja lopullinen ja tarkastaja 
kutsuu valitun hakijan toimeensa. Näin ta
pahtuneen vaalin on voinut saada vain kan
teluteitse kumotuksi, ,giis sillä peru,gteella, 
että vaalia ei ole toimitettu laillisessa jär
jestyksessä, ja vaalin laillisuuden tällöin 
ratkaisee oikeuskanslerin esityksestä korkein 
hallinto-oikeus. Jos taas tarkastaja ei voi 
yhtyä johtokunnan toimittamaan vaaliin, 
eikä ,giis vahvista vaalia, on hänen lain mu
kaan alistettava kouluhallituksen ratkaista
vruksi kysymys siitä, onko vaali vahvistettava 
vai ei. Tämä on johdonmukaista sen peri
aatteen kanssa, että valtion viranomainen 
joko vahvistaa itsehallintoyhdyskunnan vi
ranomaisen toimenpiteen sellaisenaan tai 
jättää sen vahvistamatta ja itsehallintoyh
dyskunnan asianomaiselle viranomaiselle an
netaan oikeus tehdä asiassa uusi alistus. 
Kouluhallituksella siis ei ole oikeutta silloin
kaan, kun tarkastaja on opettajan vaalin 
alistanut, nimittää suorastaan jotakin muuta 
hakijaa kysymyksE>s~ä olevaan opettajan 
virkaan. 
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ViimB aikoina on kuitenkin tapahtunut, 
että kouluhallitus on, samalla kun se on jät
tänyt alistetun vaalin vahvistamatta, suo
rastaan nimittänyt opettajanvirkaan jon
kun hakijoista. Tämä on luonnollisesti vas
toin lakia. Onpa vielä verrattain äsken 
nähty sekin ihme, että vaikka tarkastaja on 
vaalin vahvistanut, kouluhallitus siitä huo
limatta on jonkun paikanhakijan käännyt
tyä kouluhallituksen puoleen käsitellyt asian 
ikäänkuin laillisesti tehtynä alistuksena ja 
kumonnut ilman muuta vaalin sekä nimittä
nyt virkaan sen, joka kouluhallituksen puo
leen tällä tavoin oli kääntynyt. Oikeuskans
lerin esityksestä korkein hallinto-oikeus 
määrää tällaisen kouluhallituksen päätöksen 
purettavaksi. Mutta vielä tämänkin jälkeen 
on tapahtunut, että vaikka tarkastaja joh
tokunnan toimittaman vaalin on vahvista
nut, on kouluhallitus jonkun paikanhakijan 
esityksestä määrännyt tuon tarkastajan vah
vistaman vaalin kumottavaksi ja toimitetta
vaksi uuden vaalin, vaikka ei ole ollut kysy
mystäkään siitä, että vaalia ei olisi toimi
tettu laillisessa järjestyksessä. Vieläpä kou
luhallitus on katsonut voivansa määrätä, 
ketkä hakijoista on uudessa vaalissa otettava 
huomioon. Ja vai'kka vaalissa tämä ohje tu
likin otetuksi huomioon, siitä huolimatta 
määräsi toimitettavaksi vieläkin uuden vaa
lin erään paikanhakijan esityksestä. 

Käytännössä tämä kouluhallituksen me
nettely merkitsee sitä, että voimassa olevan 
lain alistusta koskevilla säännöksillä ei ollut 
yhtään mitään merkitystä, eikä opettajalla, 
jonka johtokunta on valinnut ja tarkastaja 
vaalin vahvistettuaan kutsunut virkaan, 
olisi mitään varmuutta virastaan, koska 
kouluhallitus voisi ennemmin tai myöhem
min määrätä tuon laillisesti toimitetun vaa
lin purettavaksi. Lisäksi täJIDä tietäisi sitä, 
että joku paikanhakija voisi aina saattaa 
jokaisen opettajanvaalin yli maan, Lapista 
maan eteläkädmen asti, kouluhallituksen 
määrättäväksi. 

Edelläkerrotunlaiset tapaukset, jollaisesta 
parhaillaankin on kantelu oikeuskanslerin 
käsiteltävänä, ovat herättäneet pahaa verta 
ympäri maan eivätkä asianomaiset kuntien 
viranomaiset eivätkä syrjäisetkään ole par
haalla tahdollakaan voineet ymmärtää, että 
kansakoulutoimen etu ja menestys olisi sel
laista toimenpidettä vaatinut, vaan päinvas
toin siitä ovat koululakot sekä maaherrojen 
uhkasakot ja lukuisat väliaikaisten opetta-

jien virassa toimivat opettajanpaikat sel
vänä todistuksena. Kun tyytymättömyys 
kouluhallitukseen on näitten tapausten joh
dosta yhä kasvamassa, on se ollut joutu
massa pahaan väl:iikäteen. Nyt sille kuiten
kin näyttää tulevan pelastus kreivin aikaan. 
Hallitus on nimittäin jättänyt eduskunnalle 
esityksen kansakoulutoimen järjestysmuo
don perusteista annetun lain 9 § :n muutta
misesta siten, että alistustapauksissa koulu
hallitus saa nimittää virkaan hakijoista sen, 
joka ilmeisesti on toisia soveliaammaksi ja 
taitavammaksi katsottava. Hallituksen esi
tyksessä nimitetään tätä tärkeää periaatteel
listakin muutosta lain paikan sanontatavan 
selvennykseksi. Itse asiassa tämä pykälä 
merkitsee kouluhallituksen vallan laajenta
mista ja uuden periaatteen sovelluttamista 
kunnallisiin itsehallintoyhdyskuntiin näh
den. Tämä lain muutos merkitsee tosiasial
lisesti sitä, että kouluhallitus, jos niin tah
too, voi antamalla tarkastajille asianmukai
sia ohjeita ja viittauksia täyttää kaikki opet
tajavirat aina Lapista maamme eteläisim
pään kärkeen asti. Kansakoulutoimen me
nestyksen !kannalta tätä eivät puolla mit
kään tarkoituksenmukaisuussyyt, sillä opet
tajan soveliaisuuden voivat toki aina pa
remmin arvostella kouluhallituksen paikal
linen edustaja ja koulun johtokunta. Lain
muutos merkitsisi edelleen lasten vanhem
mille kuuluvan oikeuden riistämistä yhä 
suuremmassa määrin kouluhallitukselle. Tä
hän antaa tukea se kouluhallituksen menet
tely, josta alussa on esimerkkejä kerrottu. 

Lisäksi olisi seurauksena, että maahan tu
lisi kahdenlaisia opettajavirkoja, puolikun
nallisia, joissa johtokunta on vaalin toimit
tanut ja tarkastaja sen vahvistanut, sekä 
puhtaasti valtion virkoja, joihin kouluhalli
tus on opettajan nimittänyt. Seurauksena 
olisi myöskin kouluhallituksen ja johtokun
tien välillä alituista kahnausta ja riitoja 
koululakkoineen y. m. i'kävine ilmiöineen, 
joista jo on tarpeettomia kokemuksia ole
massa. Myöskään ei tällaisen patronaatti
piirin opettajan asema muodostune useim
missakaan tapauksissa sellaiseksi kuin kan
sakoulutoimen kannalta olisi odotettava.'' 
Ja jatketaan: ,Allekirjoittanut ei tahdo 
väittää, etteivätkö johtokunnat voisi opetta
janvaalissa erehtyä, mutta mitään tosiasial
lista vaaraahan ei ole olemassa, kun vaalin 
vahvistaminen kuuluu tarkastajalle. Sen si
jaan varmaa on, että se kaksinainen järjes-

92 
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telmä, johon nyt ollaan menossa, tulee ole
maan kansakoululaitokselle turmiollinen. 
Siitä on meillä jo runsaasti kokemuksia, 
vaikkei lakia ole vielä muutettukaan. 

Näin ollen olisi pysyttävä nykyisessä jär
jestelmässä, koska se on selvä ja tarkoituk
senmukainen. Jos sitä halutaan muuttaa, 
silloin on selvempää, että kouluhallitus vuo
rostaan valitsee kaikki opetajat ilman johto
kuntia ja tarkastajaa. Jälkimmäinen vaih
toehto ei kylläkään olisi mikään sanamuodon 
selvennys, mutta se olisi kuitenkin täysi as
kel siihen, mihinkä nyt ilmeisestikin näy
tään pyrkivän.'' 

· Tämä muutosehdotus voimassa olevaan la
kiin merkitsisi sitä, että kansakoulujen joh
tokunnat, jotka kokoontuvat opettajan vaalia 
toimittamaan, valitsisivat, kuten laissa ni
menomaan on määräys, taitavimmaksi ja 
soveliaimmaksi katsomansa henkilön tähän 
toimeen, mutta ei näin ollen voitaisi olla kos
kaan varmoja siitä, että tämä henkilö tuJi 
tähän toimeen nimitetyksi. Kansakoulun 
johtokunnat jäisivät siihen ikävään ase
maan, että niiden olisi odotettava, että kou
luhallitus lopullisesti määrää, kuka on se 
opettaja, joka tähän virkaan nimitetään. 
Kansakoulun johtokunHen tehtävä siis tulisi 
olemaan näin ollen vain muodollista laatua. 
Itse asiassa opettajan vaaliin nähden sillä ei 
olisi enää mitään merkitystä. Tähän ei mi
nun mielestäni olisi tällä kertaa aihetta 
mennä. 

Erikoisesti on minua ihmetyttänyt se 
seikka, että tässä lain muutoksessa on saat
tanut olla mukana maamme maalaiskuntien 
kunnallismiehiä eivätkä ole huomanneet sitä, 
millainen vaara kunnalliselle itsehallinnolie 
on, jos keskusvirastot päästetään määrää
mään näin tärkeissä kysymyksissä kuin on 
kysymys kansakoulunopettajan vaalista ja 
sen valitsemisesta. Viime aikoina me olem
me jo saaneet nähdä sellaisia ikäviä ilmiöitä, 
että esimerkiksi vapaamielisempiä kansakou
lun opettajia on ryhdytty erikoisesti vainoa
maan ja ahdistamaan. Ja joka on ollut ti
laisuudessa eräillä seuduilla maatamme nä
kemään sitä ajojahtia, jota on harjoitettu 
viime kunnallisvaalien aikana edistysmieli
siä ja maalaisliittolaisia kansakoulunopet
tajia vastaan, niin ei voine ainafaan lähteä 
väittämään, että tässä olisi kysymyksessä 
yksinomaan sosialististen kansakoulunopet
tajain estäminen pääsemästä virkaan. Sillä 
tässä saattaa olla kysymyksessä niin hyvin 

maalaisliittolaiset kuin edistysmielisetkin 
kansakoulunopettajat. 

Näin ollen minä pyytäisinkin ehdottaa, 
että tämä hallituksen esitys tältä osalta hy
lättäisiin ja hyväiksyttäisiin tähän sosialide
mokraattisten sivistysvaliokunnan jäsenten 
ehdottama vastalause, jonka ensimmäisenä 
allekirjoittajana on ed. Hilja Pärssinen. 

Ed. K u ik k on en: Tilaisuus keskuste
luun siitä Jllksityiskohdasta, mihin arvoisa 
edellinen puhuja viittasi, tarjoutuu myö
hemmin. Minun tarkoitukseni on aivan ly
hyesti kosketella asiaa sen yleiseltä periaat
teelliselta puolelta. 

Välittömän sysäyksen nyt käsiteltävänä 
olevan hallituksen esityksen syntymiseen 
antoi havainto, että yläkansakoulujemme 
oppilasmäärä on osoittanut laskevaa suun
taa, mutta opettajavirkojen lukumäärä ja 
kustannukset sensijaan, kuten eduskunnalle 
äskettäin esitetyistä numerotiedoista ilme
nee, ovat valtavasti lisääntyneet. Tulos 
tästä eri suuntiin käyvästä kehityksestä on 
ollut melkoinen määrä sellaisia opettajavir
koja, joita kuntien lain mukaan ei tarvitsisi 
ylläpitää ja joita kansakoululaitoksen todel
linen tarve ei edellytä. 

Mutta tarpeettomien virkojen lakkautta
minen kohtaa odottamattomia vaikeuksia. 
Kansakoululaitoksen kustannuksista ja kan
sakoulutoimen järjestysmuodon perusteista 
annettuja lakeja säädettäessä ei ole nähtä
västi saatettu arvata edellä kerrotun kehi
tyksen mahdollisuutta, mistä taas on ollut 
seurauksena, että lainsäädännöstänune puut
tuu tällaisten tapausten varalta tarvittavia 
määräyksiä. Niinpä kaivataan vastausta ky
symyksiin, mikä useampiopettajaisen kou
lun virka on lakkautettava, miten on mene
teltävä, jotta vapautunut opettaja mahdolli
simman pian saisi uuden viran, miten opet
tajan asema on turvattava, ellei hänelle edes 
vuoden kuluessa viran lakkauttamisesta 
voida tarjota uutta virkaa. 

Eduskunnalla ovat nyt ratkaisevassa vai
heessa käsiteltävinään lainmuutokset koske
teitujen epäkohtien poistamiseksi. Miten 
ovat hallitus ja eduskunnan valiokunnat teh
tävässään onnistuneet? Ryhtymättä yksi
tyiskohtaisesti arvostelemaan ehdotettuja 
muutoksia, lausun vain, että eduskunta mi
mm mielestäni voi, eritoten mitä tulee kus
tannuslain 23 § :ään, varsin turvallisesti hy
väksyä hallituksen esityksen sellaisin lisäyk-
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sin, joita valiokunnat ovat ehdottaneet. Jos 1 

näin tapahtuu, luodaan edellytykset melkoi
sen säästön aikaansaamiselle kuitenkaan 
vaarantamatta kansakoululaitoksen tervettä 
kehitystä. Ei myöskään opettajilla pitäisi 
olla aihetta tyytymättömyyteen, koska nyt 
puheenaolevia säästöjä suunniteltaessa on 
kohtuutta noudattaen otettu huomioon hei
dän asemansa turvaaminen viran lakatessa. 

Ed. von Born: Den av regeringen 
föreslagna och av stora utskottet förordade 
ändringen i det senare lagförslagets 9 §, 
som här av rdm. Linna berördes, avser ju 
att undanrödja en oklarhet vid tolkningcn 
av detta lagrum, sådant det lyder i nuva
rande lag. Gällande bestämningar före
skriva nämligen att, därest skoldirekt.ion och 
inspektor stanna i olika mening i fråga om 
utnämning av folkskollärare, ärendet skall 1 

underställas skolstyrelsens avgörande. In- ' 
nebörden härav har ickc varit alldeles klar. 
Man har nu emellertid velat få dctta stad
gande genom en kompletterande bestämning 
förtydligat därhän, att skolstyrelsen vid sa
kens avgörande, därest den ej godkänner va
let, antingen kan återförvisa ärendet till di
rektionen eller omedelbart förordna niigon 
av sökandena till tjänsten. 

Det har anmärkts, att ett sådant stad
gande kommer att inkräkta på den korumu
nala självstyrelsen. Måhända är denna fara 
i själva verket icke alldeles utesluten. I 
varje fall synes det mig vara skäl att giva 
stadgandet ett något annat innehåll, som 
tillgodosåge såväl kommunens som statens 
berättigade intresse. 

Det är ju fullt i sin ordning, att skolsty
relsen skal.l hava sitt ord med i laget vid 
avgörandet av en tvistig utnämnings:fråga, 
då det gäller lärartjänster vid folkskolorna. 
Men det förefaller, som om det icke vore 
nödigt att giva skolstyrelsen rätt att på an
givet sätt omedelbart, med :förbigående av 
direktionen, avgöra ärendet, utan bör Jir,_~k
tionen alltid först bliva satt i tillfälle att 
korrigera sitt beslut. Med andra orcl skol
styrolsen borde alltid, om den i'Cke godkän
ner valet, vara skyldig att återförvisa iirer..
det tili förnyad behandling av direktionen, 
som sålunda finge tillfälle att rätta ett möj
ligen begånget misstag. I många fall skall 
säkert saken därmed tillrättaställas och va
let vinna inspektors stadfästelse, varmed då , 
frågan också vore slutligt avgjord, utan att : 

den kmnmunala självstyrelsen på något sätt 
trätts förnär. 

Skulle emellertid även i ett sådant :fall, 
då ärendct alltså ånyo behandlats i direk
tionen, inspektors godkännande utebliva och 
saken sålunda för andra gången understäl
las skolstyrelsen, då, men också först då, 
kunde skolstyrelsen lämpligen förbehållas 
rätt att avgöra saken, på sätt i lagförslaget 
avsetts. Skolstyrelsens avgörande till :för
mån :för en annan sökande än den direktio
nen utsett skulle alltså kunna ifrågakomma 
först efter det ärendet .en gång, åtminstone 
en gång, varit återförvisat till direktionen. 
Återförvisningen skulle sålunda i första 
hand vara obligatorisk, först i andra hand 
kunde utnämning ske med åsidosättande av 
det beslut, vid vilket skoldirektionen för sin 
del stannat. 

Jag önskade för min del, att en omänd
ring av den ifrågavarande paragrafen i 
denna riktning måtte göras, och jag ska1l 
be att vid den efterföljande detaljbehand
lingen få framställa ett förslag i detta av
seende, innebärande ett tillägg till det från 
socialdemokratiskt håll framställda formu
leringsförslaget. 

Ed. P ä r s s i n e n : Kyseessäoleva laki 
koskee kansakoulunopettajain vaalia ja kan
sakoulunopettajain lakkautuspalkalle aset
tamista. Samasta asiasta saatiin viime edus
kunnassa jo aloite, hallituksen esitys. Mutta 
tämä esitys sisältää siinä suhteessa edelli
sestä poikkeuksen, että jos opettajanvaalissa 
tulee riita ja tarkastaja alistaa sen koulu
hallitukseen, niin kouluhallitus saisi, ellei se 
yhdy johtokunnan valintaan, määrätä haki
joista koululle opettajan. Siinä suhterssa 
tulisi siis nykyinen käytäntö muuttuiPuan. 
Nykyinen käytäntöhän on ollut se, että tar
kastajat ovat vahvistaneet kyllä va~lin ja 
riidan sattuessa asia on mennyt kouluhalli
tukseen, mutta kouluhallitus on palauttanut 
asiaJl johtokunnalle jälleen ja siis kouluhal
lituksella ei ole ollut valtaa asettaa jotakuta 
toisista hakijoista koulun opettajaksi. Nyt 
on haluttu tätä muutosta siinä mielessä, ettii 
siten muka varmasti saadaan riidat ratkais
tuksi. Mutta kukaan ei voi ennustaa. 
kuinka paljon uusia riitoja tämän kautta 
puhkeaa, kun aina vaalista tyytymätön 
opettaja on tilaisuudessa vaalista valitta
maan ja asia silloin menee kouluhallitukseen, 
ja näin ollen melkein aina opettaja voisi 
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tätä valitusoikeutt.a käyttää ja kouluha1litus 1 

voisi siis asettaa mieleisensä opett~tjan vas
toin johtokunnan tahtoa. Kukaan ei voi ar
vata, kuinka suuria seurauksia tällä lisäyk
sellä todella voi olla ja sentäb.c1cn on hyvin 
arveluttavaa ottaa tuo lisäys siihen, joka li
säisi tällä tavoin kouluhallituksen valtaa. 
Vastalauseessa on sitä vastustettu. Kun ed. 
l.Jinna täällä myös kannatti sitä, niin minä 
pyydän yhtyä ed. Linnan ehdotukseen, että 
tuo pieni lisäys poistetaan. 

Ed. M a n t .e r e: Minäkin pyydän vain 
lyhyesti aluksi huomauttaa, että ehdotettu
jen lainmuutosten tarpeellisuus on ilmei
nen. Myöskin on lausuttava, että hallitus 
on mielestäni perusteellisesti ja kaikin puo
lin hyvästi valmistanut nämä lakiesityk
sensä, niin että suurin piirtein niitä vas
taan mielestäni ei ole mitään pätevää muis
tuttamista. Valiokunnista nämä ehdotuk
set ovat myös läpäisseet a~ka hyvin. Oli
sin kyllä toivonut, että kustannuslain 23 § 
olisi hyväksytty tarkoin ihaHituksen esityk
sen mukaisena. Mutta voidaan !katsoa, että 
se jotenkin tyydyttää sellaisenakin, miksi 
suuri valiokunta nyt sivistysvaliokunnan 
lausunnon mukaisesti on pykälän muodos
tanut. 

Mitä 'sitten tulee siihen kysymykseen, 
josta ed. Linna laajasti puhui, niin minun 
käsitvtkseni mukaan on suuresti liioiteltua 
pelk~ siitä, että se valtuuden lisäys mikä 
hallituksen esityksen muka.an opettajan
vaaliasiassa tulisi ikouluihallitukselle, häirit
sisi mitenkään kuntien itsehallintoa näissä 
asioissa, ja että se tulisi aiheuttamaan pa
hoja ristiriitoja opettajan ja koulupiirin 
tai koulupiirin ja kouluhallituksen välille. 
Esitetynkin pykälän mukaan vaalin sään
nöllisesti tulee toimittamaan johtokunta. 
Tälle vaalille on saatava ta~kastajan vah
vistus ja jos tarkastaja yhtyy johtokun
nan päätök.seen, niin asia on loppuun käsi
telty. Se ei 'Siinä tapauksessa tule koulu
hallituksen käsi te l täväiksi. Ja tällä tavoin 
ilmeisesti vastedeskin niinkuin tähänkin 
saakka kaiklk:ein useimmat opettajan vaalit 
tulevat ratkaistuiksi. Ainoastaan siinä ta
pa:u:ksessa., ettei tarkastaja syystä tai toi
sesta katso voivansa yhtyä johtokunnan 
päätökseen, asia tulee kouluhallituksen kä
siteltäväksi ja ratkaistavaksi. Tällöinkin 
johtokunnalla on oikeus ensin antaa asiassa 
selityksensä, jOIIllmo.inen tähänkin asti on 

aina ·Vaadittu, ennenkuin asia on koulu
hallituksessa ratkaistu. Johtokun ta on siis 
oman kantansa puolesta saanut tilaisuuden 
esittää kaikild mahdolliset näkökohdat. Niin 
on tapa!htuva vastedeskin. Itsestään selvää 
on myöSikin, että kouluhallitus asiaa käsi
tellessänsä tarkoin ottaa huomioon, mitä 
johtokunnalla on oman kantansa puolus
tukseksi lausuttavaa. Ei kouluhallituksella 
ole tietenkään min:käänlaista ennakollista 
halua ryhtyä tkumoamaan johtokunnan 
päätöstä. Sen kokemuksen perustuksella, 
mikä minulla on näissä asioissa, voin va
kuuttaa, että koulu;hanitus yleensä aina 
mieluummin asettuu johtokunnan kannalle. 
Tämä siitä yksinkertaisesta syystä, että 
opettaja tietenkin toimessansa menestyy 
paremmin, jos hänellä on alun alkaen j·oh
tokunnan täysi luottamus. Mutta on sat
tunut silloin tällöin, että johtokunta on 
valinnut hakijoista sellaisen, jota ei voida 
katsoa virkaan 'Soveliaimmaksi eiikä taita
vimmaksi, ja on sattunut niinkin, että 
johtokunta, sanokaamme 5 a 6 hakijasta, 
on vaEnnut kaikkein heikoimman. On 
luonnollista, että tällaista vaalia ei voida 
vahvistaa, se on kumottava. Voimassa ole
van lain mukaan koulU!hallituksen on sil
loin, jos se vaalin kumoaa, palautettava 
asia uudelleen johtokunnan käsiteltäväksi. 
Jos johtokunta sitten toimitettuaan uuden 
vaalin saa sille tarkastajan vahvistuksen, 
niin asia on jä1leen lopullisesti tullut rat
kaistuksi. Muussa tapauksessa asia palaa 
jälleen kouluhaNitlllkseen. Minun on ilmoi
tettava, että verrattain har•voin kä:y niin, 
mutta sellaisia tapauksia on kuitenkin sat
tunut. Näin ollen, jotta asia siis saataisiin 
mahdollisimman nopeasti ·päätökseen, on 
hallitus esityksessänsä ehdottanut, että kou
luhallitu:kscllc myönnettäisiin oikeus, jos, 
niinkuin esityksessä sanotaan, joku \haki
joista on ,i'lmeisesti toisia so:veliaampi ja 
tai tava.mpi ", määrätä hänet virkaan. Minä 
luulisin, ettei 'Pitäisi olla asiain ihoidolle 
haitaksi, jos näin sää,dettäisiin, sillä luon
nollista on, että kouluhallituksella ei voi 
olla mitään muuta päämäärää kuin saada 
jokaiseen kouluun opettajaksi se, joka to
della on soveliain ja taitavin. J ohtokun
nilla 'Saattaa joissakin ta,pa~tk:sissa olla sivu
tarkoituksiakin. Johtokunnan päätökseen 
voivat vaikuttaa tuttavuussuhteet, joskus 
myöskin hakijain poliittinen kanta. Koulu
hallitus luonnollisesti ei tämmöisiin seik-



Kansakoululaitoksen kustannuslaki. 733 

lmihin <Voi kiinnittää eikä kiinnitä ilmo
miota. Se ratkaisee asian yksinomaan asial
listen nä,kökohtien perusteella. 

Näin ollen minä pitäisin erittäin suota
vana, että tässäkin kohden hyvä1ksyttäisiin 
hallituksen esitys. Minä tahdon kuitenkin 
nyt mainita, että myöskin sellainen :menet
tely, jota ed. von Born ilmoitti aikovansa 
esittää, on katsottava mahdolliseksi. Sillä 
tavalla saadaan tämä lainsäännös myöskin 
riittävän selväksi ja muutenkin tyydyttä
väksi. Siitä on vain tietenkin seurauksena, 
että niissä tapaUJksissa, missä vaali aliste
taan kouh11hallituksen :ratkaistava;ksi, asia. 
viipyy jonkun verran kauemmin, :mutta 
muuta suurempaa haittaaihan siitä käsit
tääkseni ei ole. 

Ed. P ä r s s i n e n: Pyydän nimenomaan 
huomauttaa, että täimä ei meidän taJhol
tamme ole johtunut mistään nimenomaisesta 
epäluottamuksesta kouluhallitusta kohtaan, 
vaan siitä käsityksestä, että opettajan pi
täisi tulla kouluun oven kautta eikä katon 
kautta. Kun paikkakuntalaiset itse pääse
vät opettajan valitsemaan, kun siis heidän 
oikeutensa :valita opettaja on mahdollisim
man laaja, niin silloin tietysti suhde opet
tajan ja ympäristön :välillä on kiinteämpi 
ja parempi. Se siitä. 

Ed. Mantereelle haluaisin sanoa, että 
kyllä siitä sentään :valituksia tulee, sillä 
syrjäytetyt opettajat tulervat käyttämään 
kanteluoikeuttaan. He eivät tyydy vain 
siihen, että tulevat syrj,äytetyiksi, vaan asia 
tulee riidanalaiseksi. Mutta entinen laki 
ei ole antanut heille sellaiseen kantoluun 
tilaisuutta, kuin mitä nyt ehdotetun mu
kaan tulisi. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Linna ed. Pärssisen kannattamana 
tehnyt toiseen lakiehdotukseen nähden 
erään muutosehdotuksen. Minä keihoitan 
tekemään tämän ehdotuksen, jotta se tulisi 
äänestyksen alaiseksi, uudelleen, kun sanot
tua lakiehdotusta käsite'llään. 

Ryhdytään lakiehdotuksen y!ksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Ensimmäinen lakiehdotus. 

Ensimmäisen lakiehdotuksen 2,3 §, laki-

ehdotuksen johtolause ja nimike hyväksy
tään keslmstelutta. 

Toinen lakie~hdotus. 

9 §. 

Keskustelu: 

Ed. Aili o: Esillä oleva esitys on, ku
ten tiettyä, saanut aiheen valtiontilintar
kastajain tekemästä huomautuksesta, että 
olisi :mä-ärättälvä vä.hin oppilasmäärä, j(jlle 
saadaan antaa jatko-opetusta, sekä varat
tava kouluviranomaisille tilaisuus harkita, 
milloin jatkokursseja varten tarpeelliset 
edellytykset ovat olemassa. Tämän huo
mautuksen on eduskunta. hyväksynyt jät
täen sekä oppilasminimin sekä jatkokurs
sien antamisen edellytykset hallituksen ja 
kouluviranomaisten vapaaseen harkintaan. 

P u !he mies: PuhujaUe pyydän huo
mauttaa, että on käsiteltiivänä päiväjärjes
tyksessä oleva 5) asia. 

P u h u j a : Anteeksi. 

Ed. L i n n a : Pyydän ehdottaa, että 9 
§ :n 3 momentti hyväksyttäisiin sivisty8-
valiokunnan lausuntoon liitetyn eriä:vän 
mielipiteen mukaisesti. 

Ed. v on Born: På de skäl jag under 
den allmänna debatten anförde ber jag be
träffande 3 mom. i denna paragraf få före
slå, att till det förslag, som här gjordes av 
rdm. Linna, måtte fogas ett tillägg av 
det innehåll jag redan tidigare antydde, så 
att .momentet i sin helhet skulle erhålla föl
jande lydelse: ,Val av lärare underställes 
inspektors godkännande. Anser sig denna 
icke kunna stadfästa valet, underställes 
ärendet skolstyrelsens avgörande, vilken det 
iHigger, därest ej heller den kan godkänna 
valet, a tt återförvisa ärendet till direktio
nen för ny behandling. Där återförvisning 
skett och skolstyrelsen vid ärendets för
nyade underställning icke godkänner valet, 
må skolstyrelsen, ifall någon av sökandena 
uppenbarligen bör anses vara lämpligare 
och skickligare än de övriga, förordna om 
hans inkallande till tjänsten på provår.'' 
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Ed. Pär s s i ne n: Pyydän kannattaa 
ed. Linnan tekemää ehdotusta. 

Opetusministeri V i r k kun en: Pidän 
parempana, että 9 § saisi sen sisällyksen ja 
muodon, mikä sillä on hallituksen esityk
sessä, ja pyydän yhtyä niihin näkökohtiin, 
jotka ed. Mantere täällä esitti. Minusta ed. 
Linnan lausunto ja se toisen henkilön lau
sunto, jonka hän täällä luki, lähtee siitä 
väärästä edellytyksestä, että yleensä olisi 
ristiriitaa ja jännitystä vallitsemassa kun
nallisten viranomaisten ja kansakoulujen 
johtokuntien sekä ylempien kouluviran
omaisten ja nimenomaan, kouluhallituksen 
välillä. Niinhän tietysti ei ole laita. Edelly
tyksenä on se, että sekä kunnalliset kansa
koulunharrastajat että ylin kouluviranomai
nen huolehtivat yhteisharrastuksella kansa
koulun parhaasta. Ainoastansa poikkeus
tiloissa, niinkuin täällä huomautettiin, saat
taa ristiriitaa syntyä, mutta kyllä silloin 
ylin kouluviranomainen laajakatseisompana 
ja kansakoululaitoksen kokonaisuutta. sil
mälläpitävänä voi oikean ratkaisun tuollai
sessa riitaisossa tilanteessa tehdä. Tietenkin 
on kouluhallituksen ylin valvonta luonnolli
nen ja välttämätön myöskin johtokuntien 
opettajavaaleissa. I<Ji tarvitse eikä saa edel
lyttää minkäänlaista virkavaltaisuutta, vaan 
luonnollisesti sitä, että kouluhallitus toimii 
parhaan ymmärryksensä ja asiantuntemuk
sensa mukaan. Erityisesti se seikka, että 
valtio suorittaa maalaisopettajain rahapal
lnm kokonaisuudessaan, oikeuttaa valtion 
viranomaisten sitä suuremmalla syyllä pitä
mään huolta siitä, että opettajapaikkoihin 
tulevat pätevimmät ja parhaimmat henki
löt. Yleensä on niin, että kun jokin virka 
on täytettävänä, mutta viran voi saada vain 
yksi henkilö, vaikka useat sitä hakevat, niin 
viran täyttämisessä ilmaantuu aluksi jon
kinlaista jännitystä kilpailun ollessa kuu
mimmillaan. Hakijoilla on puoltajansa ja 
suosijansa. Tällaisissa tapauksissa eivät kan
sakoulun johtokunnatkaan useasti ole aivan 
yksimielisiä. Mutta yhtä tavallista on, että 
kun viran on saanut se yksi, joka voi mo
nista hakijoista sen saada, niin tämä jänni
tys laukeaa. Yleensä ympäristö tulee tyyty
väiseksi ja opettajan oma alkava toiminta 
kansakoulunansa tulee ratkaisemaan hänen 
onnistumisensa toiminnassansa ja sen suo
sion, minkä hän lasten vanhempien ja pii
rinsä puolelta voi saada. Mutta milloin vai-

keuksia ja ristiriitoja syntyy opettajan
viran täyttämi:sessä, kyllä silloin ylimmän 
koulun viranomaisen täytyy saada olla lo
pullisena ratkaisijana. 

Ed. von Bornin muutosehdotus on kanta
vuudeltaan hyvin vähäinen. Hän tahtoisi, 
jos minä oikein ymmärsin hänen ehdotuk
sensa, tehdä pakolliseksi kouluhallitukselle 
uudelleen palauttaa asian johtokunnan kä
siteltäväksi. Minun mielestäni kouluhalli
tuksella tässä kohden on valintavapaus oi
kea, jonka hallituksen esitys on tahtonut 
sille antaa. 

Minä näillä syillä kannatan sitä, että 
hallituksen esityksen 9 pykälä sellaisenaan 
hyväksyttäisiin. 

Ed. J e r n: .Jag ber att få understöda 
rdm. von Borns förslag. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i c s: Keskustelun kuluessa on 
cd. Linna ed. Pärssisen kannattamana eh
dottanut, että 9 ~:n 3 momentti saisi sen 
sanamuodon, mikä sille sivistysvaliokunnan 
lausuntoon liitetyssä eriävässä mielipiteessä 
ehdotetaan. Kutsun tätä ehdotusta ed. Lin
nan ehdotukseksi. Ed. von Born ed. Jernin 
kannattamana on ehdottanut, että sama mo
mentti saisi seuraavan sanamuodon: ,Opet
tajanvaali alistetaan tarkastajan vahvistet
tavaksi. Jos tämä ei katso voivansa vaalia 
vahvistaa, alistakoon asian kouluhallituksen 
ratkaistavaksi, jonka on, jollei sekään voi 
vaalia hyväksyä, palautettava asia johto
kunnan uudelleen käsiteltäväksi. Kun asia 
näin on palautettu eikä kouluhallitus, asian 
tultua uudelleen alistetuksi, hyväksy vaalia, 
voi kouluhallitus, jos joku hakijoista ilmei
sesti on toisia soveliaammaksi ja taitavam
maksi katsottava, määrätä hänet virkaan 
koevuosille asetettavaksi. '' Kutsun tätä eh
dotusta ed. von Bornin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Koska ehdotukset ovat 
vastakkaisia, niin ehdotan meneteltäväksi 
äänestyksessä sillä tavalla, että ensin äänes
tetään ed. von Bornin ja ed. Linnan ehdo
tusten välillä ja voittaja asetetaan vasta
ehdotukseksi suuren valiokunnan ehdotuk
selle. 

:IVIenettelyta pa hyväksytään. 
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Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. von Bornin ja ed. Lin
nan ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
von Bornin ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos 
,ei'' voittaa, on ed. Linnan ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Enemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se toimitetaan. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
109 jaa- ja 61 ei-ääntä, 10 tyhjää; poissa 19. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. von Bornin ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. von Bornin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. von Bornin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
78 jaa- ja 98 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 19. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. von 
Bornin ehdotuksen. 

10 §, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään. 

P u h e m i e s: Koska suuren valiokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk
sytty, palautetaan asia takaisin suureen va
liokuntaan, joten toinen käsittely tulee jat
kumaan. 

Poistoja päiväjärjestyksestä: 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 6), 7) ja 8) asia. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

9) Ehdotuksen laiksi margariinin val
misteverosta 

sisältävän toivomusaloitteen johdosta laa
dittu maatalousvaliokunnan mietintö n:o 3; 

10) Eläkkeenmuotoisen lapsiavustuksen an
tamista väbävaraisille äideille 

sisältävän toivomusaloitteen johdosta laa
dittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2; sekä 

1l) Rikoslain 38 luvun 10 § :n muuttamista 

tarkoittavan lakialoitteen johdosta laadittu 
lakivaliokunnan mietintö n:o 6. 

Puhemies: Pöydällepanoa varten voi
taneen lisäksi esitellä ulkoasiainvaliokun
nan mietinnöt n:ot 5 ja 6, jotka on tämän 
istunnon aikana eduskunnalle jaettu. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

Suomen ja Rumanian välisen kauppasopi
muksen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 5, 
sekä 

Suomen ja Islannin kesken riitaisuuksien so
vinnollisesta ratkaisemisesta tehdyn sopi

muksen hyväksymistä 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 6. 
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Uusi hallituksen esitys. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitys n:o 58 valtion lyhytaikaisesta luo
tosta vuonna 1931. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
istunto on tänään kellD 9. 

Täysistunto lopetetaan kello 0,16. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



28. Lauantaina 13 p. joulukuuta 1930 
kello 9. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Siv. 
Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 58 valtion 
lyhytaikaisesta Iuotosta vuonna 1931 738 

Ensimmäinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
-Rumanian kauppasopimuksen sään-
nösten ihyväl{symisestä ............ . 

Asiakirjat: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n :o 5; hallituksen esitys 
n:o 56. 

3) Ehdotus laiksi rikoslain 38 luvun 
10 § :n ililuuttamisesta ............. . 

A s i a k i r j a t : Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 6; ed. Lohen y. m. lak. 
al. n :o 2. 

Ainoa käsittely: 

4) Ehdotus Suomen ja Islannin kes
ken riitaisuuksien Sovinnollisesta rat
kaisemisesta tehdyn sopimuksen hy-
väksymisestä ..................... . 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n :o 6; hallituksen esitys 
n:o 57. 

5) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1931 ............ . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 17 ; hallituksen 
esitys n :o 1; rah. al. n :ot 1-71. 

6) Ehdotus eläkkeenmuotoisen lapsi
avustuksen antamisesta vähävaraisille 
äideille .......................... . 

7391 

" 

" 

" 

A s i a k i r j a t : Työväenasiainvalio
kunnan mietintö n :o 2 ; ed. Sillanpään 
y. m. toiv. al. n:o 63. 

7) Ehdotus esityksen antamisesta 
laiksi margariinin valmisteverosta .. 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 3; ed. Kestin toiv. al. 
n:o 52. 

P ö y d ä II e p a n o a v a r t e n e s i
tellään: 

8) Talousvaliokunnan mietintö n :o 
5 toivomusaloitteen johdosta, joka tar
koittaa esityksen antamista laiksi al-
koholistihuollosta ................. . 

9) Talousvaliokunnan mietintö n :o 
6 toivomusaloitteen johdosta, joka tar
koittaa valtion sairaalan rakentamista 
Kffilliin .......................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a II i o. 

Siv. 

759 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
euustajat Lehtonen, Moilanen, Pesonen, 
Tanner ja Voionmaa. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat pu
hemiesneuvoston puoltavan lausunnon mu
kaisesti puhemiesneuvostolle lähemmin pe
rusteltujen yksityissyiden takia ensi maa-

93 
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nantaiksi ed. Lahdensuo, virkatehtävien 
takia ed. Hirvensalo ja kunnallisten tehtä
vien takia ed. Anttila. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Lahdensuo: Ilmoitan, että suuri 
valiokunta kokoontuu Säätytalossa tänään 
kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Valtion lyhytaikaista luottoa vuonna 1931 

koskeva hallituksen esitys n:o 58 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarain
valiokun taan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri V en no l a: Ne 
valtuudet, mitkä valtioneuvostolla tämi 
hetkellä on valtion luoton järjestämiseen, 
ovat seuraavat: 

Pitkäaikaiseen luottoon nähden valtuutti 
eduskunta 1 päivänä huhtikuuta 1930, siis 
kuluvana vuonna tekemällään päätöksellä 
valtioneuvoston tarkemmin määrättävillä 
ehdoilla ottamaan 1930 ja 1931 kuluessa ul
komaan rahan määräisen obligatiolainan 
enintään miljaardin markan vasta-arvon 
nimellismäärään, josta 200 milj. markkaa 
käytetään valtiolla nykyjään olevan lyhyt
aikaisen luotan vakauttamiseen, noin 400 
milj. markkaa epäedullisen valtioluotan 
konvertoimiseen ja loput kannattavan tuo
tannollisen toiminnan rahoittamiseen edus
kunnan vastedes päätettäväliä tavalla. 

Tämän pitkäaikaisen luoton hankkimis
neuvottelut ovat tällä hetkellä siinä vai
heessa, että jo 18 päivänä viime heinä
kuuta allekirjoitettiin sopimus erään ulko
maalaisen pankkiyhtymän kanssa tällai
sen lainan liikkeelle laskemisesta, mutta 
ajankohta, milloinka se lasketaan liik
keelle, on vielä määräämä ttä. 

Kuten tiedetään, ovat Suomen obligat
sionien kurssit viime kuukausina niin 
suuressa määrässä laskeneet, ettei tällä 

haavaa ole ajateltavissa lähitulevaisuu
dessa niiden liikkeelle laskemista, joten 
me tällä hetkellä emme voi rakentaa pitkä
aikaisiin lainoihin. Näin ollen täytyy val
tion edelleen käyttää lyhytaikaista luottoa. 
Siinä suhteessa on seuraavat valtuudet 
tällä hetkellä olemassa: ,2 päivänä huhti
kuuta 1929 antoi eduskunta suostumuk
sensa siihen, että valtioneuvosto saa v. 1929 
ottaa lyhytaikaista ulkomaista luottoa val
tion kassatarpeen tyydyttämiseksi aina 
300 milj. markan määrään asti, joka luotto 
on takaisin maksettava viimeistään vuo
den 1930 kuluessa." Ja samassa yhteydes
sä, jolloin eduskunta kuluvana vuonna 
huhtikuun 1 päivänä päätti pitkäaikaisen 
luoton ottamisesta, valtuutettiin valtioneu
vosto v. 1930 ottamaan lyhytaikaista ulko
maista luottoa valtion kassatarpeen tyy
dyttämiseksi aina 300 milj. markan mää
rään asti, joka luotto on takaisin makset
tava viimeistään 1931 kuluessa. Valtioneu
vosto on tähän mennessä käyttänyt näitä 
valtuuksia lyhytaikaiseen luottoon nähden 
niin, että 500 milj. on ollut käytettynä ja 
sovittuna. Korkeimmilleen nousi tämän 
lyhytaikaisen luoton varsinainen käyttö 
viime lokakuussa, jolloin se teki 430 milj. 
markkaa. Kuitenkin on huomattava, että 
raha-asiain järjestely tällä tavalla on käy
nyt päinsä vain siten, että sellaisia mak
suja, joita ei ole ollut välttämätöntä heti 
suorittaa, on lykätty. Tällä hetkellä täl
laisia maksuja on jonkun verran yli 200 
milj. mk. Kun täytyy olla valmistettuna 
siihen, että mahdollisuuden mukaan voi
daan suorittaa ei ainoastaan lykätyt mak
sut, vaan myöskin ne lisääntyvät maksut, 
mitkä johtuvat uudesta tulo- ja menoar
viosta, joka juuri on tekeillä, ja otetaan 
huomioon, että valtion n. s. pääomasäästö 
on supistunut aivan vähäiseen tänä vuon
na, eikä pitkäaikaista luottoa ole lähitule
vaisuudessa ajateltavissa, niin on välttä
mätöntä hallituksen saada valtuus myös
kin ensi vuonna käyttää lyhytaikaista 
luottoa. Tällainen valtuus on ehdotettu 
annettavaksi joko Suomen rahassa tai jos
sakin ulkomaan rahassa siitä syystä, että 
on välttämätöntä saada vapaus järjestää 
tällaista lyhytaikaista luottoa sekä koti
että ulkomailla asianhaarojen ja kulloin
kin tilanteen mukaan ja myöskin siitä 
syystä, että erinäiset kansainväliset pan
kit ovat alkaneet vaatia näitä lyhytaikai-
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senkin luoton sitoumuksia ei ainoastaan 
ulkomaan, vaan myöskin Suomen rahassa. 

Näin ollen pyytäisin eduskunnalle suo
sittaa, että eduskunta valtion raha-asiain 
järjestämisen takia hyväksyisi sen halli
tuksen esityksen, mikä nyt on eduskun
nassa esillä. Tuleeko tämä 600 miljoonaa 
riittämään, riippuu monista seikoista, 
jotka vielä tällä hetkellä eivät ole sito
vasti arvosteltavissa, rahan kiertokulusta, 
valtion tulojen saamisesta sekä niiden eri
laisten tarpeiden tyydyttämisen järjestä
misestä, jotka hallitukselle jo budjettieh
dotuksessa asetetaan. Hallitus on lmiten
kin arvellut, että tällä hetkellä ei olisi 
suurempaan määrään mentävä, koska asia 
voidaan ottaa eduskunnassa käsiteltäväksi 
myöhemmin, jos uusia järjestelyjä tarvi
taan. Tahtoisin kuitenkin mainita, että jo 
tämä 600 milj. on koko suuri määrä ja että 
sekin on aikamoisen työn takana, niin että 
ei ole syytä pyrkiä sen korkemmalle. 
Eduskunta saa valmistua siihen, että huo
limittta budjetista ja siihen panunista 
määristä täytyy elää kutakuinkin sääs
täen ja muistaen, että budjetti ei ole mi
kään ehdoton laki. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksy
tään ja asia lähetetään valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi eräiden Suomen-Rumanian 
kauppasopimuksen säännösten hyväksy

misestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 5 ja otetaan en s im mä i se en 
k ä s i t te l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n:o 56, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 5. En
simmäiseen käsittelyyn esitellään halli
tuksen esitykseen sisältyvä lakiehdotus. 
Glkoasiain valiokunnan mietinnön ensim
mäinen ponsi, joka koskee itse sopimuksen 
hyväksymistä, esitellään ainoaan käsitte
lyyn lakiehdotuksen kolmannen käsittelyn 
päätyttyä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus lailrsi rikoslain 38 luvun 10 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 6 
ja otetaan en s i mm ä i s e en k ä s i t te
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Lohen y. m. lak. al. n:o 2, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on la
ki valiokunnan mietintö n:o 6. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

4) Ehdotus Suomen ja Islannin kesken rn
taisuuksien Sovinnollisesta ratkaisemisesta 

tehdyn sopimuksen hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ainoaan käsit
telyyn siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 57. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 6. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy ulkoasiainvalio
kunnan mietinnössä olevan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

V al tiovarain valiokunnan mietinnössä 
n:o 17 valmistelevasti käsitellyt hallituk
sen esitys n:o 1 valtion tulo- ja menoar
vioksi vuodelle 1931 sekä rah. al. n:ot 1-71 
esitellään a i n o a a n k ä s i t t e l y y n. 
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Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 17. 

Puhemies: Viime torstain istunnossa 
käsiteltiin viimeksi 10 P. l:n I luku ja tu
lee nyt esiteltäväksi 10 P. l:n II luku. 

10 P. l. 

Luku II Luterilainen kirkko. 

Keskustelu: 

Ed. Seppälä: Tämän luvun 16 momen
tin kohdalla on hallitus esittänyt Ameri
kassa toimivalle Suomi-synodille 100,000 
markkaa erään toimen perustamista var
ten. Minusta tuntuu, että tällaisena ai
kana, jolloinka täällä kotimaassa tarkoin 
tarvittaisiin varat omien asioiden hoita
mista varten, vakinaisen määrärahan 
myöntäminen, vaikkapa se onkin vain 
100,000 markkaa, täältä köyhästä Suomesta 
Amerikaan, ei mielestäni ole oikein. Ja 
sen vuoksi rohkenen esittää, että 16 mo
mentin kohdalta Suomi-synodille tarkoi
tettu määräraha 100,000 markkaa poistet
taisiin. 

Ed. Lehto koski: Pyydän kannattaa 
ed. Seppälän ehdotusta. 

Ed. Jussila: Kovin huonon palveluk
sen mielestäni tekisi eduskunta Ameri
kassa asuville kansamme lapsille, jos se 
hyväksyisi sen ehdotuksen, mikä nyt on 
sosialidemokraattien taholta heidän vasta
lauseensa mukaisesti tehty, että menoar
viosta poistettaisiin tämä 100,000 markan 
määräraha, jonka hallitus on ehdottanut 
ja valtiovarainvaliokunta hyväksynyt suo
menkielen ja historian opettajan viran pe
rustamiseksi Harrcoekissa Kuparisaarella 
olevaan Suomi-opistoon. Kansamme lap
sia on Amerikassa noin 400,000. Itsenäisen 
Suomen taholta on tehty ylen vähän tai 
tuskin mitään siteiden säilyttämiseksi ja 
vahvistamiseksi vanhan kotimaan ja Ame
rikaan siirtyneiden kansalaistemme ja hei
dän lastensa välillä. Amerikan suomalai
set ovat itse järjestäneet sekä uskonnol
Lista että sivistyksellistä hoitoa koskevia 
asioitaan, niin että niiden kautta myös yl
läpidettäisiin jotain yhteyden tuntoa van-

hankotimaan kanssa. Suomi-opisto, jonka 
Amerikan suomalaiset 40 vuotta sitten pe
rustivat Hancockiin, on ollut ja niin edel
leen on tällainen sivistystekijä ja äidin
kielen vaalija kansamme lasten keskuu
dessa valtameren takana. En ryhdy se
lostamaan Suomi-synodin, joka Suomi
opiston omistaa ja sitä ylläpitää, uskon
nollista toimintaa, enkä katso olevan mi
tään aihetta nyt ruveta sitä arvostele
maan, kiittämään tai laittamaan. Nyt on 
kysymys siitä, tunnustaako itsenäiseksi 
tullut isänmaa sen sivistystyön merkityk
sen, jota Suomi-opisto tekee. Puolestani 
annan sille tunnustuksen, olen ollut pai
kan päälläkin tilaisuudessa mainitusta 
opistosta havaintoja tekemään. Mielestäni 
hallitus on täysin syin määrärahaesityk
sensä tehnyt, ja eduskunta tekee aivan oi
kein, kun tämän esityksen hyväksyy ja 
hylkää sosialidemokraattien taholta teh
dyn määrärahan poistamisesityksen. 

Opetusministeri V i r k kun en: Aloit
teen tämän määrärahan ottamisesta tulo
ja menoarvioon ovat tehneet sekä kotimai
set asianharrastajat että Amerikassa ole
vat kansalaiset. Varsinkin viimemainit
tujen puolelta on huomautettu, mitenkä 
tervetullut tällainen kotimaasta tarjottu 
avunauto Amerikan suomalaisille olisi ja 
erityisesti on korostettu sitä, että kun 
Amerikan suomalaisten olot ovat nyttem
min muodostuneet sellaisiksi, että kolman
nessa sukupolvessa siellä elävät nuoret 
suomalaiset jo vaikeasti käyttävät suo
menkieltä, olisi sitä suurempi syy, että 
Suomi-opistoon, joka tänä vuonna on toi
minut jo 36 vuotta, kotimaisesta aloit
teesta perustettaisiin suomenkielen ja ko-

, timaisen historian lehtorin virka. Minusta 
kaikki nämä näkökohdat puhuvat sekä 
järjelle että sydämelle, eikä voine tulla 
kysymykseenkään tällaisen esityksen hyl
kääminen, kun se nyt on joutunut halli
tuksessa ja eduskunnassa päiväjärjestyk
seen. Toivon, että eduskunta myöntää tä
män oikeutetun määrärahan. 

Ed. A m p u j a: Ulkomaiseen huoltotyö
hön on kiinnitetty näinä päivinä sellai
selta taholta huomiota, jonka ennen kaik
kea pitäisi kiinnittää mieltä porvariston 
taholla. Armeijan ylilääkärin selonteko 
oman maan oloista eilispäivän Uudessa 
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Suomessa on tässä suhteessa hyvin valai
seva ja vakuuttava. Kaikki semmoinen le
ventely, että täällä kyettäisiin hoitamaan 
jopa niinkin vauraissa kulttuurimaissa 
kuin Amerikan Yhdysvalloissa vielä kol
mannessa polvessa siellä syntyneiden 
kansalaisten toimintaa, on epäilemättä toi
voton yritys. Jotka ovat Amerikassa ol
leet ja käyneet vakuuttavat, että niistä tu
lee amerikalaisia melkeinpä ensimmäi
sessä polvessa, jotka siellä syntyvät, kai
kesta vastustuksesta huolimatta, niin että 
tämänsuuntaiset toimenpiteet siis ovat yli
voimaisia meidän voimillemme ja varoil
lemme. 

Ed. S e p p ä 1 ä: Minä en ollenkaan 
epäile, etteikö löytyisi erinäisissä kysy
myksissä aloitteentekijöitä. Mutta toiselta 
puolen minä olen aivan vakuutettu, ettei 
hallitus olisi ollut niin herkästi taivutet
tavissa, jos olisi ollut kysymys muun sivis
tystyön tekemisestä kuin tässä on tarkoi
tettu. Minusta tuntuu, että Amerikassa 
100,000 mk:n kokoonsaaminen amerikalai
sissa dollareissa on verraten helppoa. 
Mutta se, että Suomesta joka vuosi kus
tannetaan Amerikaan 100,000 markkaa tä
män viran ylläpitämiseksi, se tuntuu mi
nusta lievimmin sanottuna käsittä~ättö
mältä, sillä minä olen vakuutettu että 
amerikalaiset tulevat kyllä itse huolehti
maan sivistystyöstään eikä ole tarpeellista 
että täältä köyhiltä ihmisiltä kootaan ve
roina varoja ja lähetetään sitten Ameri
kaan; se tuntuu, kuten sanottu, oudolta. 

Ed. A a 1 t o: On kyllä totta, ettei Suo
men taholta ole kiinnitetty tähän saakka 
juuri mitään huomiota siirtolaisiin, niin 
että siinä suhteessa voisi olla kenties hyvä, 
että Suomen hallitus on herännyt muis
tamaan näitä. Mutta että hallitus ehdot
taa 100,000 markkaa uskonnolliselle rik
kaalle Suomi-synodille, eli noin 2,500 dol
laria, on minun mielestäni aivan tarpee
tonta. Jos Suomen hallitus olisi tahtonut 
avustaa jollain tavalla siirtolaisia esim. 
100,000 markalla, silloin se olisi oikeaan 
osunut, jos se olisi asettanut tämän sum
man sellaisten käytettäväksi, jotka voisi
vat auttaa niitä satoja siirtolaisia, jotka 
ovat joutuneet valtameren toisella puolen 
työttömyyden ja nälän kanssa taistele
maan. Mutta Suomen hallitus ei myönnä 

----

mitään muille kuin rikkaalle uskonnolli
selle yhdyskunnalle ja työntää täten mei
dän köyhästä maastamme sille 100,000 
markkaa. 

Ed. Kuusisto: Minä puolestani oli
sin valmis myöntämään tämän rahamää
rän, jos se tulisi uskonnolliselle väestölle 
nimittäin kokonaisuudessaan, mutta tämä 
opistohan edustaa Amerikan suomalai
sesta uskonnollisesta väestä ainoastaan 
toista puolta. Siellä on kaksi eri kirkko· 
kuntaa, joista toinen on Suomi-synodi ja 
toinen Kansalliskirkko. Jos ne vähänkin 
sopisivat näitä uskonnollisia riitaisuuk
siaan, mitä heillä\on, ei Suomi-opisto olisi 
avustuksen tarpeessa, jota nytkin epäilen, 
sillä Suomi-opisto on varakas laitos ja sen 
takana on hyvin varakkaita suomalaisia. 
Näin ollen tuo 100,000 markan menoerä ei 
merkitse siellä mitään, kun sitävastoin se 
täällä merkitsee aika paljon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Seppälä ed. Lehtokosken kannattamana 
ehdottanut, että 16 momentilta Suomi-sy
nodia varten varattu 100,000 markan määrä
raha vähennettäisiin. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Seppälän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Seppälän ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se toimitetaan. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 69 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 18. 
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Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku III Kreikkalaiskatolinen kirkko ja 
luku IV Helsingin yliopisto, hyväksytään. 

Luku V Kouluhallitus. 

Keskustelu: 

Ed. Kukkonen: V luvun 1 momen
tille oli hallitus esittänyt otettavaksi 
10,500 markkaa, jotta kouluhallituksessa 
olevan vapaan valistustoimen tarkastajan
virka voitaisiin muuttaa kouluneuvoksen 
viraksi. Hallitus perusteli esitystään lä
hinnä sillä, että vapaan valistustoimen ala 
ja siihen kuuluvat tarkastajan tehtävät 
ovat entisestään tavattomasti laajentuneet 
ja lisääntyneet. Tämä perustelu pitää erin
omaisesti paikkansa. Senvuoksi ja kun 
valtiovarainvaliokunta ilman perusteluita 
on poistanut sanotun lisäyksen, minä roh
kenen ehdottaa, että momentille palautet
taisiin hallituksen esittämät 10,500 mark
kaa mainitun viran muuttamista varten. 
Lisäksi huomautan siitä, että ruotsinkieli
sellä väestöllämme on vapaan valistustoi
men asioita kouluhallituksessa käsitel
täessä käytettävänään sekä puhe- että 
äänivaltainen kouluneuvos. Näin ei ole 
laita mitä tulee suomenkieliseen vapaa
seen valistustoimeen. Tämänkin suhteet
tomuuden poistamiseksi luulisin eduskun
nalla olevan aihetta hyväksyä hallituksen 
esitys. 

Opetusministeri V i r k kun en: Koulu
hallitus on jo useita kertoja tehnyt tätä 
asiaa koskevan esityksen mielestäni kai
kin puolin kannatettavilla syillä. Olisi 
tärkeätä, että vapaan kansanvalistustyön 
edustaja kouluhallituksessa saisi koulu
neuvoksen itsenäisen ja tasa-arvoisen ase
man muiden kouluhallituksen jäsenten 
rinnalla. Tosin hallituksella ei ole ollut 
mitään halua ajaa tämänlaatuisia koroi
tuksia, ei edes niin vähäisiä, kuin mistä 
tässä nyt on kysymys. Että tässä kohden 
tehtiin poikkeus, se johtuu, paitsi koulu
hallituksen asiallisista perusteluista, siitä, 
että vapaan valistustyön käytännölliset 
tekijät kansamme keskuudessa arvoval-

taisten edustajiensa kautta sitä nimen
omaan ovat pyytäneet. Luonani ovat tässä 
tarkoituksessa käyneet sekä Helsingin 
työväenopiston että Työväen akatemian 
johtajat ja jotkut muutkin edustavat hen
kilöt pyytämässä, että asia järjestettäisiin 
sillä tavalla kuin kouluhallitus on ehdot
tanut. Odottaisin, että ainakin vapaan va
listustyön kannattajat eduskunnassa puo
luerajoista riippumatta antaisivat kanna
tuksensa tälle ehdotukselle. Pyydän saada 
puolestani, herra puhemies, kannattaa ed. 
Kukkosen ehdotusta. 

Ed. Mantere: Pyysin puheenvuoroa 
kannattaakseni ed. Kukkosen ehdotusta. 
Niinkuin herra opetusministeri mainitsi, 
kouluhallitus on useana vuonna esittänyt, 
että vapaan kansanvalistustyön tarkasta
jan palkkio korotettaisiin kouluneuvoksen 
palkkioksi ja hänen virkansa muutettai
siin kouluneuvoksen viraksi. Toistaiseksi 
ei ole saatu tätä ehdotusta hyväksytyksi. 
Nyt se on tehty uudelleen ja minäkin toi
voisin, että eduskunta tällä kertaa sen hy
väksyisi. Viimeisten vuosien kuluessa va
paan valistustyön merkitys yleisen opetus
toimen alalla on kasvamistaan kasvanut 
ja samalla on myöskin tämän työalan tar
kastajan tehtävät tulleet yhä monipuoli
semmiksi ja vastuunalaisemmiksi. On sää
detty erikoiset lait työväenopistojen val
tionavusta samoinkuin kansanopistojen 
valtioavusta. Paraikaa on tekeillä esitys 
myöskin valtion varoilla suoritettavan 
luentotoiminnan perusteellisesta uudelleen 
järjestämisestä. Tämä kaikki osoittaa, 
että tämän virkamiehen merkitys koulu
hallituksessa on huomattavasti kasvanut 
ja näin ollen olisi paikallaan, että hänen 
virknsa myöskin koroitettaisiin tätä työtä 
vastaavaksi ja että tästä työstä makset
taisiin nykyistä parempi palkka. 

Ed. Erich: Minä pyytäisin myöskin 
lämpimästi kannattaa ed. Kukkosen teke
mää ehdotusta. Se työ, jota vapaat valis
tuslaitokset, kansanopistot, työväenopistot, 
kansalaisopistot, vapaat opistot j. n. e. te
kevät, on ei ainoastaan erinomaisen tär
keää, vaan myöskin hyvin monihaaraista, 
ja tietääkseni se kehittyy vuosi vuodelta 
löytäen yhä useampia toiminnan muotoja. 
Sikäli kuin minä tunnen niin hyvin työ
väenopisto- kuin kansalaisopistopiirejä, 
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niin aivan yleisesti niissä toivottaisiin, 
että ed. Kukkosen tekemä ehdotus tulisi 
hyväksytyksi, ja minä rohkenen odottaa, 
että tämä ehdotus ei tule eduskunnassa 
kohtaamaan miltään taholta mitään vas
tustusta. 

Ed. Niukkanen: Vapaa valistustyö 
on epäilemättä erittäin tärkeä, mutta sen 
kehitys ei nähdäkseni kylläkään riipu 
siitä, myönnetäänkö tälle kyseeiliselle vir
kamiehelle 10,500 markan palkankoroitus 
tai ei. Se on mennyt eteenpäin tähänkin 
saakka ilman tällaisia virkamiehiä ja tu
lee niin menemaan vastaisuudessakin. 
Siinä tapauksessa, että uudet lait olisivat 
tässä suhteessa antaneet kouluhallitukselle 
lisää tehtäviä, olisi minusta asia järjestet
tävä siten, että siirrettäisiin tähän työ
hön joku kouluhallituksessa olevista n. 17 
neuvoksesta, joilla varmastikaan kaikilla 
ei ole aivan riittävästi työtä ja että tämä 
henkilö jäisi edelleen tarkastajan tehtäviä 
hoitamaan. Jos tästä virkamiehestä nyt 
tehdään neuvos, niin käy luultavasti sa
maan tapaan kuin aikoinaan kun kalas
tushallitus perustettin nim. että ohjaustoi
minta tällä alalla entisestään laimentui. 
'l'ässäkin tapauksessa neuvos jäisi istu
maan kouluhallitukseen ja varsinainen 
tarkastustyö jäisi suorittamatta. 

Ed. Aili o: Puheenaolevan tarkastajan
viran muuttaminen kouluneuvoksen vi
raksi voisi kouluhallituksen hallinnollisen 
järjestelyn kannalta antaa aihetta huo
mautuksiin. Mutta kun on tärkeää, että 
vapaata valistustyötä koskevain as1am 
hoito kouluhallituksessa tulee tehokkaam
maksi ja kun minä ja sosialidemokraatti
nen hallitus on tehnyt tämän samankaltai
sen ehdotuksen v. 1927, niin pyydän saada 
kannattaa tehtyä ehdotusta. Lisäksi tah
don huomauttaa, että jos Työväen akate
mian johtaja on ollut pyytämässä määrä
rahan ottamista menoarvioon tätä virkaa 
varten, niin se on tehty yksityisenä hen
kilönä. 

:EJd. ö s te r h o 1m: I likhet med de flesta 
föregående talar·e anser jag· att det vore 
för det fria folkbildningsarbetet till gagn 
om det i skolstyrelsen bleve företrätt ge
nom en skolrådstjänst. J ag har i ärendets 
tidigare skede i statsutskottet röstat för 

det förslag som här framställts, och jag 
ber att också nu få understöda detsamma. 

Ed. R yö mä: Kun valtiovarainvalio
kunta teki tämän muutoksen budjettiesi
tykseen, niin ei se suinkaan tahtonut sillä 
halventaa sitä tehtävää, joka tämän viran 
haltijalla on, mutta se teki sen sen vuoksi, 
että sen kautta tämä viran haltija parem
min voisi yksinomaan antautua siihen teh
tävään, joka hänellä on, eikä hänen tar
vitsisi ottaa osaa koko kouluhallituksen 
tehtäviin, niinkuin hänen tulee tehdä, jos 
hän tulee neuvokseksi, ja näin ollen mma 
luulen, ettei ole mitään syytä tähän muu
tokseen tällä kertaa, kun se virka tulee 
yhtä hyvin ja saman henkilön kautta hoi
detuksi, vaikka se pysytetäänkin ennal
laan. 

Ed. Seppälä: :Minä en ole tullut jaos
tossa, jossa tätä asiaa on käsitelty, vakuu
tetuksi siitä, että hallituksen esitys tässä 
tapauksessa olisi oikeaan osunut, enkä 
minä ole vielä niistäkään perusteista, joita 
täällä on asian puolesta esitetty, tullut 
tästä vakuutetuksi, sillä minä olen saanut 
sen käsityksen, että tällä tarkastajalla on 
kouluhallituksessa oikeus silloin kuin ne 
asiat ovat esillä, jotka koskevat hänen toi
mialaansa, oikeus itse esitellä samoin kuin 
niitä puolustaa ja vieläpä ottaa osaa pää
töksiinkin. Kun vertaa tämän tarkasta
jan palkkaa kouluhallituksessa toisten 
tarkastajain palkkoihin, sekä piiritar
kastajain palkkoihin, niin huomaa, että 
tämä tarkastaja on nyt jo toisia tarkas
tajia korkeammin palkattu. Minä en siis 
omasta puolestani pitäisi tarpeellisena, että 
tähän tehtäisiin muutoksia vaan kanna
tan valtiovarainvaliokunnan mietintöä. 

Ed. Mantere: Ed. Ryömän lausunnon 
johdosta pyydän huomauttaa, ettei se 
seikka, että virka muutetaan kouluneu
voksen viraksi, mitenkään pakota koulu
hallitusta järjestämään tarkastajalle muita 
tehtäviä kuin niitä, mitkä hänellä nytkin 
on. Hänen tulisi kansanopetusosaston toi
sen jaoston istunnoissa olla mukana kai
kissa asioissa, mikä vaatisi häneltä kui
tenkin vain joitakuita kymmeniä tunteja 
viikossa. Mutta muuten hänelle kyllä jää 
samat tehtävät, jotka hänellä tähänkin 
saakka ovat olleet. 
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Ed. Jussila: Minä taas päinvastoin 
kuin ed. Seppälä olen tullut vakuutetuksi 
siitä, että tämä hallituksen esitys on pai
kalleen osuva. Onhan vapaan valistustyön 
edustus kouluhallituksessa ollut ikään
kuin lapsipuoli ovensuussa. Sille ei ole 
annettu valtaa siellä, missä ratkaistaan 
nämä asiat, nimittäin vapaan valistustyön 
edustaja kouluhallituksessa ei ole saman
arvoinen kuin muitten sivistysalojen edus
tajat. On muuten otettava huomioon, että 
pienellä ruotsalaisella osastolla on koulu
neuvoksensa, joka edustaa myös vapaata 
valistustyötä, mutta suurella suomalaisella 
osastolla ei ole vielä katsottu sitä tarvit
tavan. 

Ed. Erich: Minun täytyy syvästi va
littaa, että muuten kaikinpuolin oivallinen 
ryhmä- ja vierustoverini ed. Seppälä ei ole 
tullut jaostossa vakuutetuksi tämän toi
menpiteen tärkeydestä. Kai asia kuiten
kin on sillä tavalla, että ne henkilöt, jotka 
ovat vuosia, ehkä vuosikymmeniä toimi
neet vapaan kansansivistyksen palveluk
sessa, jonkun verran tätä asiaa pystyvät 
ymmärtämään ja että heidän yksimielisiin 
toivomuksiinsa olisi syytä kiinnittää huo
miota. Minä saan esittää eräitä nume
roita valaisevana todistuksena siitä, kuin
ka laajaksi tämä sivistystyön muoto ny
kyjään on tullut, ja huomauttaa, että tällä 
hetkellä lienee kansanopistoja maassamme 
kaikkiaan 50 paikkeilla ja työväenopistoja 
ja niihin verrattavia sivistyslaitoksia 40, 
joten kokonaisluku lähentelee 100, mitä on 
pidettävä erinomaisen kunnioi tetta vana 
saavutuksena meidän köyhässä maassam
me. Minä rohkenen vielä kaikille epäili
jöille suositella ed. Kukkosen ehdotusta. 

Ed. Harva l a: Kun tämän kouluneu
voksen viran perustaminen ei mitenkään 
parantaisi hänen tarkastajatehtäviensä 
suorittamista siitä, miten hän ne nykyisin 
suorittaa ja kun kouluhallituksessa ei 
voida katsoa olevan neuvoksien puutetta, 
siellähän on niitä 15, 16 kappaletta, arve
len, ettei ole mitään kiirettä nimittää kou
luhallitukseen uusia neuvoksia. 

Ed. Erich: Viimeisen ed. Harvalan 
lausunnon johdosta minä pyytäisin huo
mauttaa, että jos kouluneuvoksia on liian 
paljon, voidaan tietysti tarpeettomia vir-

·~---

koja lakkauttaa. Ehdotettu virka ei ole 
tarpeeton. Sen tarpeellisuuden takeena on 
koko se suuri, vapaaehtoisessa sivistys
työssä suoritettu työ, joka on kantanut 
mitä positiivisimpia tuloksia. 

Ed. R y ö m ä: Minä epäilen, että kaikki 
tämän työn takana olevat henkilöt eivät 
ole muutosehdotuksen takana. 

Ed. H a r v a l a: Ed. Erichin lakimie
henä pitäisi tietää, että on paljon helpompi 
tehdä uusia neuvoksia kuin poistaa van
hoja. 

Ed. E r i c h: Minä pyytäisin ed. Harva
lalle huomauttaa, että tämä ei kai ole mi
kään lakitieteellinen asia. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u Ii e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kukkonen ed. Virkkusen y. m. kannat
tamana ehdottanut, että vapaan valistus
työn tarkastajan virka muutettaisiin kou
luneuvoksen viraksi ja momentille lisät
täisiin tässä tarkoituksessa hallituksen esi
tyksen mukaisesti 10,500 markkaa. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Kukkosen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa on ed. Kukkosen ehdotus hyväksytty. 

P u he m ies: Äänestyksessä on annettu 
87 jaa- ja 94 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 10. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Kuk
kosen ehdotuksen. 

Luku VI Oppikoulut. 

Keskustelu: 

Opetusministeri V i r k kun en: Hallitus 
on 26 momentin kohdalla, joka sisältää yk
sityiskoulujen avustamiseksi määrärahan, 
ehdottanut, että vastaisuudessa tämän 
määrärahan puitteissa järjestettäisiin Hel-
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singissä olevan saksalaisen koulun val
tionapu. Tämä kysymys on takavuosina 
tuottanut erinäisiä vaikeuksia; toisaalta 
tätä koulua on valtion avulla kannatettu 
ja toisaalta on kuitenkin tämä avustus ol
lut tilapäistä. 

Pyydän aluksi esittää eräitä asiatietoja 
tästä koulusta. Luvan koulun perustami
seen valtioneuvosto antoi v. 1920, jolloin 
koulu myös oikeutettiin ottamaan oppi
laikseen Suomen kansalaisten lapsia, joi
den äidinkieli on jokin muu kieli kuin 
saksankieli. Koulun lukusuunnitelman 
kouluhallitus on vahvistanut v. 1921 ja 
muutetussa muodossa v. 1927. Koulu sai 
oikeuden antaa keskikoulutodistuksia niille 
oppilailleen, jotka äidinkielen tavoin ovat 
lukeneet suomen- tai ruotsinkieltä. Tämä 
oppikoulu on kaiken aikaa ollut jotenkin 
elinvoimainen. Sen oppilasmäärä on ny
kyjään noin 270. Näistä oppilaista oli Suo
men kansalaisten lapsia 112, Saksan kan
salaisten 73, Eestin kansalaisten 10 j. n. e. 
Åidinkieleltään olivat lapset saksankieli
siä 125, suomenkielisiä 35, ruotsinkielisiä 
samoin 35, venäjänkielisiä 60 j. n. e. Kou
lun talousarvio on kaikkiansa noussut noin 
1,170,000 markkaan. Tämä suuri meno on 
peitetty sillä tavalla, että koululla on ollut 
Saksan valtiolta avustusta 620,000 mk., 
oppilasmaksuista ja yksityisistä lahjoituk
sista on melkoisia eriä kertynyt, mutta va
jaus on kuitenkin tätä nykyä jonkun ver
ran yli 200,000 mk. Valtionapua on tälle 
koululle myönnetty aina vuodesta 1922, 
mutta useimmat kerrat tilapäisesti valtio
neuvoston käyttövaroista ja valtionavut 
ovat vaihdelleet 45,000-150,000 markan vä
lillä vuodessa. Vuonna 1924 annettiin 
tälle koululle valtionapua 150,000 mk. juuri 
tästä yksityiskouluja varten 26 momentilla 
varatusta määrärahasta. Mutta tämän joh
dosta eduskunta teki sen huomautuksen, 
että tältä määrärahalta ei pitäisi tätä 
avustusta maksaa. Sen jälkeen eri halli
tukset aina nykyistä myöten ovat vuosit
tain valtioneuvoston käyttövaroista anta
neet eri suuruisia avustuksia tälle kou
lulle. Puheenaolevan koulun viisi alinta 
luokkaa ovat rakenteeltaan samanlaisia, 
kuin suomenkieliset ja ruotsinkieliset kes
kikoulut, ja koulun oppilaat ovat haitatta 
voineet jatkaa opintojaan Suomen oppi
koulujen lukioasteella. Koulu on kiinnit
tänyt erikoista huomiotansa valtakunnan 

kielten opetukseen, sitä varten on koulu 
tehnyt suuria uhrauksia. Minulle on esi
tetty kolmekin tämän koulun toimittamaa 
oppi- ja lukukirjaa suomenkielen opetusta 
varten, m. m. erikoisen asiantuntijan laati
man suomenkielen kieliopin, ja ilmoitetaan, 
että koulu on enemmän kuin 100,000 mark
kaa uhrannut erityisesti suomenkielen ope
tuksen tehostamiseksi sopivia oppikirjoja 
toimittamalla. Viikkotuntien luku suomen
kielessä on 32 ja ruotsinkielessä 23, siis 
enemmän kuin suomenkielisissä kouluissa. 
Senvuoksi koulua käyttävät ei vain täällä 
asuvat saksalaiset ja esim. ulkomaalaiset 
lähettiläät, joiden on pakko täällä oles
kella, mutta myös suomalaisetkin, joilla on 
äidinkielenä joku muu kieli kuin suomi tai 
ruotsi. 

Kun tutustuu lähemmin tämän koulun 
toimintaan, ei voi olla vakiintumatta siinä 
käsityksessä, että koulu, joka oppilaslu
kunsa puolesta on hiljalleen, mutta tasai
sesti laajentunut, täyttää meidän olois
samme määrätyn sivistystehtävän. On va
litettavaa, ettei tähän asti ole voitu tämän 
koulun valtioapua asettaa säännölliselle 
kannalle. Kouluhallitus on viimeisessä 
alistuksessaan lausunut sen mielipiteen, 
ettei koulun valtioapua voidakaan säännöl
listyttää ilman eduskunnan myötävaiku
tusta. Tässä kohden olen samaa mieltä 
kuin kouluhallitus. Avustus voidaan saat
taa säännölliseksi ainoastansa eduskunnan 
myötävaikutuksella. Mutta toisaalta on 
mielestäni vihdoinkin päästävä selvyyteen 
valtion avustuksesta, jota jo on tilapäisesti 

. maksettu 9 vuotena. Että avustusta on 
edelleen annettava, siitä oltaneen yksimie
lisiä; tämän myönnytyksen minä luen 
myöskin valtiovarainvaliokunnan teke
mässä lausunnossa. Jo yksistään se seikka, 
että Saksan valtionvalta kannattaa tätä 
koulua, niinkuin mainitsin, 620,000 Suomen 
markalla vuodessa, antaa erikoisen aiheen 
myöskin Suomen valtiovallalle myötätun
toisesti kohdella koulua. Sopivin tapa an
taa eduskunnan tieten avustusta, olisi 
käyttää yksityiskoulujen avustamiseksi 
osoitettua määrärahaa. Olen sitä mieltä, 
että tätä määrärahaa tosin ei voida käyt
tää ilman eduskunnan tieten, mutta jos 
eduskunta hyväksyy sellaisen lausunnon, 
minkä hallitus on ehdottanut tämän mo
mentin kohdalla esityksensä perusteluihin, 
tämä kyllä kävisi päinsä. Olen puolestani 

94 
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pitänyt tällaista avustustapaa soveliaim
pana siitä syystä, että sen puitteissa halli
tus voisi määrätä avustuksen kohtuuden
mukaiseksi vuosittain. Mitään muodolli
sia epäilyksiä puheenaolevalla momentilla 
olevan määrärahan käyttämisestä ei pitäisi 
olla siitäkään syystä, että samasta määrä
rahasta jo maksetaan avustusta ainakin 
yhdelle Helsingin yksityiskoululle, joka on 
vallan erikoista tyyppiä kuin tavalliset 
suomenkieliset ja ruotsinkieliset yksityis
koulut. 

Olen näin ollen sitä mieltä, että valio
kunnan huomautus perusteluihin tämän 26 
momentin kohdalla vaikeuttaa ja mutkis
tuttaa sitä avustustointa, jota valiokunta
kaan, mikäli olen käsittänyt, ei asiallisesti 
tahdo vastustaa. Sentähden olisi kannatet
tavalle asialle eduksi, että puheenaoleva 
lausunto ei jäisi valiokunnan mietintöön, 
vaan että hallituksen lausunto tämän mo
mentin kohdalla tulisi eduskunnan päätök
seksi. 

Ed. Aili o: Minä olen herra opetusmi
nisterin kanssa samaa mieltä ja pidän suo
tavana, että saksalaiselle koululle anne
taan kohtuullista avustusta Suomen valtion 
varoista. Sitä edellyttävät nimittäin jo 
Suomen ja Saksan väliset kulttuurisuhteet 
ja se seikka, että tässä koulussa käy pal
jon Suomen kansalaisten lapsia. Minä kä
sitän kuitenkin valtiovarainvaliokunnan 
huomautuksen sillä tavalla, että valio
kunta ei ole tahtonut rinnastaa tätä yksi
tyiskoulua suorastaan oman maan yksi
tyiskoulujen kanssa, ja minun mielestäni 
on ollut aiheetonta ottaa asiaa tässä muo
dossa eduskunnassa esille, kun se jo on 
ollut ennen ja eduskunta sen silloin on 
evännyt. Minä toivon siis vain, että halli
tus järjestää tämän asian muulla tavalla. 
Myönnän tietysti, että olisi hyvä saada 
tämä avustus varmalle pohjalle, mutta 
asian järjestäminen jäisi tällä kerralla 
edelleenkin hallituksen harkinnan varaan. 

Puhetta ryhtyy johtamaan ensimmäinen 
varapuhemies T u l e n h e i m o. 

Ed. Lepistö: Tämän luvun 26 momen
tilla on määräraha valtionavustukseksi yk
sityiskouluille, jonka määrärahan suuruus 
on 38 miljoonaa. Näitten koulujen joukossa 
on m. m. Lapuan yhteiskoulu, joka nauttii 

valtionvaroja 411,000 markkaa tänä vuonna 
ja samansuuruisena on valtionavustus eh
dotettu edelleenkin tulevalle vuodelle. En
nenkuin puhemiehen nuija vahvistaa nämä 
määrärahat, niin minä pyydän puhemiehen 
suosiollisella luvalla saada kosketella La,
puan yhteiskoulun toimintaa, sillä minun 
mielestäni siellä on koulun toiminta, ennen 
kaikkea koulun toverikunnan toiminta 
mennyt pois normaalisilta raiteiltaan. (Ed. 
Ryömä: Sotakoulu!) Ja näin ollen myps
kin ehkä kaivannee joitakin ehdotuksia ja 
jotakin tarkistelua, jotta tämäkin koulu 
palaisi jälleen normaalisille raiteilleen. 

Täällä on jouduttu kiinnittämään huo
miota mainitun koulun toverikunnan har
Tastuksiin. Mainitsen aluksi, että siellä 
koulun ohjelmaan kuulumattomana har
mstetaan melkeinpä yhtenä oppiaineena 
innokkaasti suojeluskuntatyötä. (Ed. Rii
pinen: Ei ole totta, oppiaineena!) Toveri
kunnan haTrastuksiin se tavattoman voi
makkaasti kuuluu, sen osoittaa koulun vuo
sikirja viime vuodelta. (Keskustasta: Va
paaehtoisesti, yksi tunti joka lauantai!) 
Lapuan suojeluskunnan joukkoihin kuului 
viime vuonna Lapuan yhteiskoulusta 56 
poikaa (Ed. Riipinen: Erinomaista, että 
kuului!). Sen lisäksi on tunnettua, kuinka 
koulun toverikunta, mahdollisesti johta
jansa suosiollisella siunauksella (Ed. Riipi
nen: Aivan niin!) on lähtenyt julkisesti tu
kemaan n. s. I1apuan liikettä, joka politi
koiminen on oppilaille sopimatonta. Hena 
opetusministeri ilmoitti toissapäivänä an
tamassaan lausunnossa suhtautuvansa suu
Telia ymmäTtämyksellä sen koulun poikain 
harrastuksiin, eikä suinkaan katsonut tar
peelliseksi suositella sinne ,virkutusta" 
vitsoilla, jota hän tosin muualla pitää niin 
tepsivänä keinona. 

Millä tavoin ovat sitten Lapuan pojat 
ymmärtäneet ja vastaanottaneet hena ope
tusministerin ymmäuyksen ~ Olisi luullut, 
että tämän jälkeen, semminkin kun koulu
hallitus antoi selvästi ymmärtää, etteivät 
sellaiset harrastukset ole oppikoulujen to
verikunnille sopivia, myöskin siellä La
pualla olisi koulun johdon taholta (Ed. 
Ryömä: Huono johto!) toimittu niin, että 
koulunuorison vetäminen politiikkaan itse 
koulun sisällä olisi loppunut. Näin ei kui
tenkaan ole käynyt. Päinvastoin! Siellä 
ei vähääkään välitetä kouluhallituksen 
huomautuksesta, vaan on ryhdytty teke-
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mään koulun toverikunnista suoranaisia 
poliittisia nuorisokerhoja, Lapuan liikkeen 
eräänlaisia alaosastoja. Ryhmätoverini 
Erich mainitsi toissapäivänä, että Ajan 
Sanan tietojen mukaan on tähän mennessä 
2,500 koululaista ilmoittanut yhtyvänsä 
muistakin kouluista Lapuan liikkeeseen. 
Lapuan yhteiskoulussa ovat kaikki ylä
luokkalaiset pakotetut yhtymään tähän 
mainittuun liikkeeseen ja alaluokUtakin 
suurin osa, sillä eihän kukaan ole uskal
tanut vastustaa. 

Lapuan yhteiskoulun toverikunta, ja 
opettajisto, jotka eivät tunnu paljon piit
taavan kouluhallituksen ohjeista, on lähet
tänyt uuden, eri koulujen toverikunnille 
osoitetun kiertokirjeen. Se sisältää kehoi
tuksen ottaa toverikunnissa esille eräs kes
kustelukysymys, joka päätökseen vietynä 
merkitsisi toverikuntien muodostamista 
kokonaan poliittisiksi puolueosastoiksi. 
Kiertokirje on tähdätty kaikkea poliittista 
vasemmistolaisuutta vastaan ja kehoite
taan siinä toimimaan siihen suuntaan, että 
,marxilaisuus ikiajoiksi" saataisiin poiste
tuksi tästä maasta. Herra opetusministe
riä ei tämä unsinkaan lapualaisote var
maankaan huolestuta ja tuskinpa muita
kaan hallituksen jäseniä. Sen SIJaan pi
täisi kouluhallituksen tarttua uudestaan 
asiaan ja huomauttaa, että sen ensimmäi
siäkin ohjeita mitä ylimielisimmin uhma
taan. On todella sääli sitä nuorisoa, joka 
tuolla tavoin uhrataan erään poliittisen 
suunnan palvelukseen. Suorastaan edes
vastuutonta on käyttää kasvuiässä olevien 
nuorten, mahdollisesti sinänsä vilpitöntä 
innostusta edesauttamaan asiaa, jonka 
kantavuutta he eivät pysty arvioimaan. 
Kun koululaisia vaaditaan, ja minä en 
epäile, etteikö myös saadakin, tekemään 
päätöksiä, että he tekevät kaikkensa marxi
laisuuden poistamiseksi maasta, niin tämä 
on verrattavissa siihen hommaan, mitä 
palkatut ruplakommunistit aikoinaan har
joittivat maassamme erään työläisnnoriso
osan keskuudessa. 

Valtionavustusta nauttivien oppikoulu
jen opetusohjelmassa täytyisi saada raja 
selväksi, kumpainenko on koulun varsinai
nen tehtävä: opetustyö vaiko poliittisiin 
taisteluihin kasvattaminen. Puheenaole
vassa koulussa nähtävästi viimemainittu 
asetetaan etualalle. J ontuu kysymään, 
onko hyväksyttävää, että valtion varoja 

saava koulu - mainitsin jo, että Lapuan 
koulu saa kuluvana vuonna avustusta 
411,000 markkaa - että siellä tällä tavoin 
nhmataan asianomaisia ylempiä viran
omaisia. Mutta millä tavoin tuon koulun 
oppilaat kantavat Lapuan liikkeen lippua 
ja mihin johtaa koulupoikien poliittinen 
taistelu, siitä on murheellisia esimerkkejä 
mainittavana Lapuan koulusta ja koululai
sista (Vasemmalta: Mikko Jaskari!). Viime 
kuun 22 ja 23 päivinä, jolloin siellä pidet
tiin Lapuan liikkeen edustajakokousta, ta
pahtui samoina iltoina ennen kunlumatto
man törkeä teko, jonka suorittajina saa
mani tiedon mukaan ovat olleet koululaiset 
edustaja Riipisen koulusta (Vasemmalta: 
Häpeä!). Lapuan liikkeen kokouksen ajaksi 
oli saatu maaherran erikoisluvalla työ
väentalo ravintolaksi .... 

Ensimmäinen vara p n he mies: 
Pyydän puhujaa pysymään asiassa. Tämä 
ei kuulu asiaan. 

Puhuja: Eduskunnan on tavattoman 
tärkeätä saada tietää, millä tavalla ne 
koulut, jotka valtion varoja näin huomat
tavasti nauttivat, millä tavoin opetustyö 
siellä suoritetaan (Ed. Riipinen: Eikö 
siellä ole vuosikertomus edessä~). Nämä 
koululaiset siellä työväentalolla mainitse
manani aikana suorittivat (Ed. Riipinen: 
Erinomaisen työn!) 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehoitan puhujaa ottamaan huomioon mi
nun hnomautnkseni. 

P n h u ja: Siellä tunkeuduttiin 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Pyydän puhujaa ottamaan varteen, mitä 
puhemies on huomauttanut. 

P u h u j a: (Vasemmalta: Asiaaharr se on, 
sano pois. - Tervasivat ikkunat!) Se on 
myöhäisempi juttu, tosin sekin koululais
ten suorittama. Minun täytynee, kun pu
hemies ei anna minulle lupaa selvittää 
tätä työtä, jättää se toiseen yhteyteen. 
Minä toivon että välikysymyskeskustelun 
aikana olen ainakin tilaisuudessa ottamaan 
tämän selvitettäväksi. 

On pyrittävä tekemään kaikki, jotta poli
tiikan tuominen koulun piiriin, saataisiin 
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loppumaan. Se seikka, että yksi ja toinen 
varttuneempi koululainen . voi kuulua jo
honkin poliittiseen kansalaisjärjestöön 
vanhempiensa luvalla, on kokonaan erilli
nen asia. Olen vakuutettu, että tämä on 
kaikkien Vakavamielisten kansalaisten 
yleinen käsitys ja toivomus. Lapuan yh
teiskoulussa olisi tehtävä puhdistus. Ei 
voitane sallia, että valtion varoilla kasva
tettaisiin tähän maahan huligaaneja. (Ed. 
Riipinen: Huligaaneja!) Minä toivon, että 
minä saanen tilaisuuden esittää toisessa 
yhteydessä näistä huligaanitöistä, joita 
Lapuan yhteiskoululaiset ovat suorittaneet 
Lapualla. (Ed. Komu: Ihme ettei anneta 
nyt esittää!) 

Ed. ö s te r h o l m: Med avseende å mom. 
38, som bland annat omfattar privata lär
domsskolors övertagande av staten, har 
propositionen tillämpat det förfarande, att 
skolstyrelsens program för privata skolors 
övertagande av staten under år 1931 till 
alla delar iakttagits utom för så vitt det 
gäller Kristinestads svenska samskola. 
Skolstyrelsen har föreslagit, att ~;kolans 
fem lägsta klasser skulle övertagas av 
staten. Under behandlingen av detta 
ärende i statsutskottet har både från hkol
styrelsens och undervisningsministeriets 
sida framhållits, att det icke finnes något 
skäl att avvika från skolstyrelsens pro
gram och att alltså mellanskoleklasserna 
vid Kristinestads svenska samskola nu 
borde övertagas av staten. För detta ända
mål erfordras 160,000 mark, d. v. s. samma 
belopp som under momentet finnes anvisat 
t. ex. för Värtsilä samskola och Hangö 
finska samskola, som äro avsedda att un
der året övertagas av staten. De verkliga 
kostnaderna för åtgärden bli ju i själva 
verket betydligt mindre, emedttn stats
understödet för de ifrågavarande klas
serna, som utgår ur mom. 26, ,privatsko
lors understödande av staten", självfallei. 
utan vidare kommer att upphöra. 

Med hänvisning till rdm. Jacobssons 
motion i ärendet ber jag fä foreslå, att un
der mom. 38 måtte upplagas ett anslag på 
160,000 mark för mellanskoleklas::;ernas ,.id 
Kristinestads svenska mmskolas överta
gande av staten. 

Beträffande frågan om Helsin4·fars 
tyska skola har jag i utskottet företrätt 
uppfattningen, att det knappast blir någon 

ordning med denna sak, ffirräu ,;kola:::t i 
fråga får ett eget moment i budgeten, un
der vilket skolan kan erhåll a ett fast an
slag, som tryggar dess verk·mmhet. Stats
utskottets delegation, som behandlade ären
det, ställde sig också på de11 ,;tåudpunkten 
och föreslog, att 100,000 mark sknlle i bud
geten anvisas under ett särskilt moment 
för tyska skolan. Utskottet förkastade 
emellertid förslaget med stor majoritet 
och stannade vid det uttalande, som nu 
återfinnes i betänkandet. 

Edustaja österholmin puheenvuoron ai
kana ryhtyy puhetta johtamaan puhemies 
K a II i o. 

Opetusministeri V i r k kun en: Kuten 
ed. Österholm oikein huomautti, kouluhal
litus on vuosia 1929-1933 varten laatimansa 
ohjelman mukaisesti menoarvioehdotuk
sessaan esittänyt, että Kristiinankaupun
gin ruotsalaisen yhteiskoulun keskikoulu
osa, 5 alinta luokkaa, otettaisiin syyskuun 
1 päivästä tulevana vuonna valtion hal
tuun ja että sitä varten tälle momentille 
merkittäisiin 185,000 mk. Tätä es~tystä pi
dän asiallisista !Jyistä, joihin seuraavassa 
viittaan, hyvin perusteltuna. 

Valitettavan erehdyksen takia tämä esi
tys jäi huomaamatta, kun viime heinä
kuussa, opetusministeriksi tultuani, minun 
oli mahdollisimman kiireellisesti ja ly
hyessä ajassa tehtävä 10 pääluokan tulo- ja 
menoarvioesitys. Kun erehdykseni huo
masin, tuotti sen korjaaminen silloin vai
keuksia, joille minä en mitään mahtanut. 
Viime hetkenä tuli sitäpaitsi väliin uusi 
seikka, joka vaikeutti hallituksen ratkai
sua. Koulun johtokunta näet pyysi, että 
koulu, samalla kun se otetaan valtion hal
tuun, muodostettaisiin uusmuotoiseksi eli 
kuusi-luokkaiseksi lyseoksi. Kouluhallitus 
puolsi tätäkin myöhemmin jätettyä ano
musta ilmoittaen, että koulun vastaanotto 
ja uudelleen muodostaminen tämänlaatui
seksi kouluksi sopivimmin olisi tapahtuva 
asteittain, yhdellä luokalla vuosittain, 
mikä ensi vuotta varten vaatisi 50,000 mk. 
Tämä oli uusi ehdotus, jonka käsittele
mistä vaikeutti se, että ehdotus oli ainoas
tansa Kristiinankaupungin valtuuston te
kemä, mutta siihen eivät olleet yhtyneet ne 
muut kunnat, jotka yhdessä Kristiinan
kaupungin kanssa omistavat kaupungissa 
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sijaitsevan suurenmoisen koulutalon. Asial
linen syy, joka puoltaa kouluhallituksen 
esitystä, on näet etm~ijassa se, että ky
seessäoleva koulu ja koulutalo ei ole ai
noastaan pienen Kristiinankaupungin, 
vaan se on koko laajan ruotsinkielisen 
maakunnan omistama ja kannattama. Sen 
koulutalon rakensivat vv. 1924-1925 Kris
tiinankaupungin kanssa yhdessä Lapväär
tin, Tiukan, Siipyyn, Närpiön ja Ylimar
kun kunnat ja heidän yhteiset uhrauksensa 
ovat pyörein luvuin nousseet lähemmä 3 
milj. markkaan, josta eduskunta vuoden 
1924 valtiopäivillä myönsi yhden miljoonan 
avustuksenkin. Kaikki nämä omistaja
kunnat ovat yhteisesti antaneet valtiolle 
sitoumuksen siitä, että koulutalo ilman 
korvausta siirtyy valtiolle siinä tapauk
sessa, että yhteiskoulun viisi alinta luok
kaa otetaan valtion haltuun. 

Kristiinankaupungin ruotsinkielinen 
koulu palvelee näin ollen laajan maakun
nan todellista sivistystarvetta pohjoisessa 
Kaskisten kaupunkia ja Korsnäsin pitäjää 
sekä etelässä Siipyytä myöten. Se toivo
musaloite, jonka ed. Jacobsson ynnä muut 
ovat eduskunnalle jättäneet, on nyt palaut
tanut tämän asian oikealle, kouluhallituk
sen alkuperäisen ehdotuksea kannalle. 
Valtio on aikaisemmin ottanut huostaansa 
Kristiinankaupungin suomenkielis.en oppi
koulun. On pidettävä varsin oikeudenmu
kaisena ja kohtuullisena tekona, että edus
kunta nyt päättää ottaa valtion haltuun 
Kristiinankaupungin ja laajan ruotsinkie
lisen maakunnan ruotsinkielisen sivistys
ahjon. Puolestani pyydän kannattaa ed. 
österholmin ehdotusta. 

Ed. Anna l a: Tuntuu aika tavalla ih
meelliseltä, että täällä ehdotetaan tänä 
vuonna Kristiinan ruotsalaisen keskikou
lun valtion haltuun ottamista, ihmeelli
seltä sekin, että herra opetusministeri on 
julkilausunut pahoittelunsa siitä, ettei hän 
asiata aikanaan huomannut, kun meno
arviota ja suunnitelmia tässä suhteessa on 
tehty. Tämä kaikki on ihmeellistä sen 
tähden, ettei opetusministerinä nyt ole mi
tään sanottavaa eräästä toisesta ruotsalai
sesta koulusta, josta edellisinä vuosina 
täällä on myöskin puhuttu vastaavan lu- i 
vun kohdalla menoarviota käsiteltäessä. 1 

Täällä on nimittäin kahtena edellisenä 1 

vuotena tulo- ja menoarvion nyt esillä ole
van pääluokan ja luvun kohdalla hallituk
sen taholta ehdotettu, että Oulun ruotsa
lainen keskikoulu oppilaspuutteen takia 
asteettain lakkautettaisiin. Tämän tähden 
tuntuu ihmeelliseltä, kun tästä asiasta ei 
nyt puhuta eikä hallituksella ole mitään 
tästä sanottavaa, mutta sen sijaan opetus
ministeri pahoittelee huomaamattomuut
taan ja kannattaa ehdotusta, että uusi 
ruotsalainen koulu nyt otettaisiin valtion 
haltuun. Asiassa on nimittäin se huono 
puoli olemassa tähän Oulun ruotsalaiseen 
keskikouluun nähden edelleenkin, että op
pilaspuute on siellä jatkuvasti kasvanut. 
Viime lukuvuoden lopussa oppilaita oli tä
män koulun vuosikertomuksen mukaan, 
mikä minulla on tässä kädessäni, maini
.tussa Oulun ruotsalaisessa keskikoulussa 
50, kun lähinnä edellisen vuoden lopussa 
siellä oli vielä 54 oppilasta. Laskusuunta 
on siis edelleenkin havaittavissa niin tä
män Oulun ruotsalaisen keskikoulun oppi
lasmäärässä kuin myöskin samoin edelleen 
viime vuodesta lähtien meidän maamme 
taloudellisessa elämässä. Viime mainitusta 
seikasta, siis taloudelllisesta lamakaudesta, 
olisikin luullut johtuvan, että hallitus, ja 
erikoisesti opetusministeriö, joka on pyr
kinyt opetustoiminnan alalla muutenkin 
osoittamaan säästämiseen taipuvaa halua, 
olisi nytkin menoarvion yhteydessä teh
nyt tuon jo melkein traditioksi tulleen eh
dotuksen Oulun ruotsalaisen keskikoulun 
lakkauttamisesta. Näin ei kuitenkaan nyt 
ole tapahtunut, vaikka tosiasia on, että 
valtio harjoittaa tuon koulun kohdalla suo
ranaista tuhlaavaisuutta pitämällä yllä 
viisikymmenoppilaista koulua, jossa jokai
nen oppilas maksaa valtiolle suunnilleen 
8,000 markkaa, niinkuin täällä edellisinä
kin vuosina on osoitettu, vaikka vastaava 
summa muuten maamme ruotsinkielisissä 
kouluissa on oppilasta kohden vain suun
nilleen 3,500 markkaa, ja suomalaisissa 
kouluissa vajaan 2,600 markkaa. Minä oli
sin uskonut mielelläni asian olevan niin, 
että opetusministeriöltä on huomaamatta 
jäänyt menoarvioon tuo 333,200 markan 
menoerä Oulun ruotsalaiselle keskikou
lulle, sillä mitään muuta järjellistä seli
tystä ei asialle mielestäni voi löytää. Ei
hän nimittäin voine kukaan näin vaikeana 
taloudellisena aikana ajatella sillä tavoin, 
että valtio olisi velvollinen mainittua kou-
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lua ylläpitämään valtion kouluna, tätä ei 
sitäkään varten, että koulun 50 oppilaasta 
tietojeni mukaan ainakin 6 on niin suoma
laista, jotta heidän on hyvin vaikea seu
I'ata ruotsinkielistä opetusta. Näin on ol
lut koulussa asianlaita jo aikaisempina 
vuosina, niin että esim. viime vuoden ai
kana sieltä on pari oppilasta joutunut ko
konaan eroamaan sen tähden, etteivät ole 
voineet seurata ruotsinkielen taidon puut
teessa siellä opetusta. Sitäpaitsi koulun 
oppilaista suurin osa on sellaisia, jotka 
taitavat suomea ainakin yhtä hyvin kuin 
ruotsia. Ei tapahtuisi siis kenellekään 
vääryyttä, ei mitään kielellistä sortoa -
siitä ei ole puhettakaan - vaikka koulu 
lakkautettaisiin. Muutamat Oulun läänin 
ruotsalaiset lapset voisivat vallan hyvin 
käydä koulunsa esim. Kokkolassa, jossa 
kielellinen ilma on sellainen, ettei siellä 
varmaankaan ruotsalaiset lapsukaiset kie
lellisesti turmeltuisi, ellei veri hyvin vä
kevästi vetäisi suomalaisten seuraan. Tä
män vieraassa kaupungissa oppikoulun 
käynnin tekee Oulun ruotsalaisille hel
poksi ne vallan mahtavat stipendivarat, 
jotka heillä on käytettävänään. Saiharr 
Oulun ruotsalainen stipendirahasto esim. 
äskettäin taas 2 % miljoonan lahjoituksen, 
josta voidaan jakaa stipendejä Oulun 
läänin ruotsalaiselle oppikoulunuorisolle. 
Minä en kadehdi, että he ovat saaneet lah
joituksen. Hyvä on niille, jotka ovat saa
neet, mutta sitä sopivampaa olisi myöskin 
hallitusvallan ryhtyä toimenpiteisiin tuon 
jo mainitun valtiolle mahdottoman kalliin 
koulun lopettamiseksi. Ei ainakaan tar
vitsisi olla huonolla omallatunnolla, kun 
tietäisi, että Oulun ruotsalaiset voivat 
Duhtaasti matkustaa toiseen koulukaupun
löin, vieläpä asuakin siellä melkein va
paasti stipendivaroilla. Näin ei ole asian
laita ainakaan Pohjanmaan suomalaisten 
keskuudessa ja heidänkin pitäisi päästä 
opinnoista osallisiksi, myöskin Oulun lää
nin suomalaisten, heitä myöskin on valtio
valta velvollinen tukemaan, mutta valitet
tavasti hallitusvallalla ja valtiolla ei ole 
siihen ollut eikä ole edelleenkään aina 
varoja, niin että edes 1/1o siitä voitaisiin 
antaa, mitä tämä Oulun koulu oppilasta 
kohden on saanut. Niinpä esim. Etelä-Poh
janmaalla toimii monta varsin tyydyttä
vää oppikoulua, suomalaista oppikoulua, 
joille ei ole riittänyt valtion avustusta 

muutamien muodollisten seikkojen tähden 
opettajiston kompetenssiin ja muuhunkin 
nähden, niin että he eivät ole saaneet pen
niäkään, puhumattakaan, että kukaan olisi 
edes uskaltanut unelmoida niistä lähitule
vaisuudessa tulevan valtion keskikouluja. 
Mainittakoon vain esimerkiksi Kauhajoen 
kolmiluokkainen 131 oppilasta käsittävä 
koulu, joka ei ole tähän saakka vielä val
tiolta saanut mitään. Hyvin vähän on 
myös Isonkyrön koululla valtionapua ja 
vaikeasti saatavissa. Ja tulkoon maini
tuksi, että esimerkiksi sillä seudulla, missä 
minä olen toiminut, Alavuden keskikoulu, 
jonka niiden seutujen maalaisväestö on 
pystyttanyt vapaaehtoisilla uhrauksilla 
rakennuttamalla koululle ajanmukaisen 
talon, niin tämä koulu, jossa viime luku
vuoden lopussa oli 143 oppilasta, sai val
tiolta viime vuonna 215,000 markkaa, mikä 
teki oppilasta kohti 1,503 markkaa 50 pen
ma. Sivistystarve, tiedon nälkä esiintyy 
voimakkaana myös Pohjanmaan suoma
laisen väestön keskuudessa, mutta usein 
ovat vaikeudet ylivoimaiset voitettaviksi, 
kun valtiovalta, niinkuin sanoin, ei 
aina voi auttaa. Minä en ollenkaan 
tarkoita tällä sitä, että nyt vaikeana 
taloudellisena lamakautena opetusminis
teriön olisi pitänyt esittää entises
tään suurempia määrärahoja maaseudun 
ja kaupunkien oppilaitoksille niinkuin 
valitettavasti osittain on tapahtunut. Pois 
se. Siihen ei nyt ole oikea aika, kun ra
haa ei tahdo olla kaikkein välttämättö
mimpiinkään elintarpeisiin. Mutta minä 
tahtoisin tulla lopuksi vielä niihin Oulun 
ruotsalaisen keskikoulun määrärahoihin, 
että niitäkään ei olisi pitänyt ottaa meno
arvioon tänä vuonna, ei ainakaan kaikkia. 
Koulu olisi todellakin asteettain lakkau
tettava, sillä sellainen varain tuhlaus on 
vääryys sekä suomalaista että ruotsalaista 
väestöä kohtaan. Se on vääryys veroa, 
maksavaa väestöä kohtaan, sillä Iujasta 
ansaittuja rahoja ei ole edes valtiolla oi
keus tuhlata. Vääryys tässä asiassa on 
vielä siinä, että se ärsyttää eri kieliryh
mien välisiä suhteita. Minä luulisin, ettei 
iässä kamarissa ole yhtään sellaista hen
kilöä, joka ei tunnossaan myöntäisi, että 
tällaiset seikat, kuin tuo Oulun koulujuttu, 
antavat aihetta oikeutettuun tyytymättö
myyteen kansanmiesten sydämissä, kun he 
näkevät, kuinka kohtuuttoman epätasai-
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sesti valtion avustuksia voidaan eri kieli
ryhmien välillä jakaa. Sitä paitsi tässä 
asiassa on vielä eräs muukin vääryys. On 
väärin kasvattaa suomea taitavaa nuori
soa ruotsalaisessa koulussa, jossa se unoh
taa vähitellen äidinkielensä ja tulevaisuu
dessakin, kun he valmistuvat virkamie
hiksi, heidän myös ruotsalaisen koulun 
käyneinä, sen kielen, sanoisimmeko, otet
tuna äidinkielenä omaavina, on vaikea 
saada paikkoja tässä maassa. Viime ai
koina on puhuttu valtavasta isänmaalli
sesta mielestä, joka poistaa kielelliset rii
dat, niin että kaikki tuntevat olevansa 
vain suomalaisia. Olisi hyvä, että tämä 
olisi myös totta, ja minä pyytäisin ruotsa
laisille erikoisesti sanoa, että ollaan vain 
isänmaallisia, ja ollaan niin isänmaallisia, 
että na1ssä sivistykse1lisissä eduissakin 
katsotaan koko kansan etua eikä takerruta 
turhanpäin pienten kieliryhmien epäoikeu
tettujen etuoikeuksien puoltamiseen. Pu
hutaan sitten Kristiinan ruotsalaisen kes
kikoulun valtion haltuun ottamisesta, kun 
ensin on tehty päätös siitä, että Oulun 
ruotsalainen keskikoulu asteettain lakkau
tetaan. Silloin olemme tehneet, niinkuin 
on oikein. 

Minä valitan, että valtiopäiväjärjestyk
sen mukaan ei asian tässä vaiheessa voi 
enää tehdä mitään ehdotusta Oulun ruot
salaisen keskikoulun lakkauttamisesta. 
Olen kuitenkin tahtonut asian esittää peri
aatteellisena, tuodakseni sen julkisuuteen, 
ja pyydän lausua sen nöyrän toivomuk
sen, että opetusministeriössä ensi vuonna 
valtion tulo- ja menoarviota laadittaessa 
otettaisiin huomioon että mainittu Oulun 
ruotsalainen keskikoulu, olisi todellakin 
nopeasti valtion kouluna lakkautettava, 
niinkuin viime syksynä ja sitä edellisenä 
syksynä hallituksen taholta on ehdotettu. 

Ed. Å h l s t r ö m: Då Kristinestads sven
ska samskola, såsom också hr undervis
ningsministern redan riktigt framhöll, är 
av utomordentlig betydelse för den syd
österbottniska bygdens svenska befolkning, 
som. ju också har underhållit denna skola, 
och då den nu redan 227-åriga skolans 
existens synes hotad om den icke övertages 
av staten, såsom skolstyrelsen har föresla
git, så ber jag att få understöda rdm. 
österholms förslag. 

' Ed. Päivän s a l o: Käsitellessämme 
kysymystä Helsingin saksalaisen koulun 
avustamisesta tulee meidän muistaa, että 
tavattoman suuri määrä opiskelijoita Suo
mesta on saanut vapaasti opiskella Saksan 
yliopistoissa ja lukuisat opettajat ovat 
myöskin saaneet vapaasti auskulteerata 
heidän oppilaitoksissaan ja siellä tutustua 
heidän opetusmenetelmiinsä. Ja tämä on 
juuri hedelmöiHävästi vaikuttanut myös 
Suomen oppilaitoksiin. Pieni sivistysmaa, 
kuin meidän, on suuresti riippuvainen 
siitä, että me saamme vapaasti tutustua nii
hin saavutuksiin, jotka tieteen ja koulun 
alalla on saatavissa. Sentähden toivon, 
että myöskin me puolestamme osoittai
simme sitä avuliaisuutta, mikä meille on 
mahdollista. Meidän tulee muistaa aina, 
että olemme niin monilla henkisillä ja hen
gellisillä siteillä sidotut Lutherin emämaa
han, ja sentähden on minusta kohtuullista, 
että täällä myöskin avustetaan Helsingin 
saksalaista koulua. Kannatan sentähden 
ed. Virkkusen tekemää ehdotusta, että hal
lituksen ehdotus tämän momentin koh
dalla hyväksytään. 

Ed. S e p p ä l ä: Täällä opetusministeri 
kiinnitti huomiota siihen, että valtiova
rainvaliokunta oli poistanut yksityiskou
lujen momentilta saksalaisen koulun sii
hen liittämisen. Tämä asia on ollut muis
taakseni parikin kertaa jo eduskunnan kä
siteltävänä. Kerran tilintarkastajat lau
suivat huomautuksen siitä, että tätä kou
lua ei saisi avustaa valtioneuvoston käyt
tövaroista, josta sille oli aikaisemmin avus
tusta myönnetty. Tämän jälkeen silloinen 
hallitus yritti saada tämän koulun yksi
tyiskoulujen momentille, jotta koulu olisi 
saanut lainmukaisesti avustusta. Edus
kunta ei hyväksynyt sitä. Tällä kertaa 
tämä esitys on uudistettu. Täällä on mi
nisteri ja ed. Päivänsalo erittäin lämpi
mästi puolustaneet sitä, että meidän valtion 
tulisi lainmukaisesti, niinkuin omiakin yk
sityiskoulujamme, avustaa saksalaista 
koulua. Minä en tahdo sanoa, etteikö olisi 
välttämätöntä avustaa vieraan maan kou
luakin, maan, jonka kanssa ollaan hyvissä 
suhteissa, ja jos on erittäin paljon jonkun 
maan kansalaisia toisessa maassa. Onhan 
hyvä, että näiden opetusta tuetaan. Mutta 
kun tarkastaa tämän saksalaisen koulun 
oppilasluetteloa, niin tekee ehdottomasti 
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itsellensä kysymyksen, onko tarpeellista, 
että Suomen pääkaupungissa, Helsingissä, 
jossa on useita suomalaisia ja ruotsalaisia 
keskikouluja, yhteiskouluja, tyttökouluja, 
lyseoita, joita valtio pitää yllä, kustantaa 
suomalaisille lapsille saksalaista koulua. 
(Ed. Jussila: Myös saksalaisille!). Sillä 
mainitussa koulussa on Suomen kansalais
ten lapsia muistaakseni hiukan yli puolet, 
mutta aivan supisuomalaisiakin lapsia on 
lähes puolet. Siellä on saksalaisia, eesti
läisiä, venäläisiä ja sitten on lisäksi kaik
kia muita kansallisuuksia, mutta suoma
laiset muodostavat näistä kaikkein suu
rimman osan. 

Täällä ed. Annala äsken puhui ainakin 
osan edustajain mielestä hyvin vaikutta
vasti siitä, mitenkä väärin on, että siellä 
Pohjanmaalla, joiden kouluista tässä oli 
puhetta, suomalaiset lapset käyvät ruotsa
laista koulua, mitenkä siinä kansallisisän
maallinen henki häipyy tai jotain sellaista. 
Mutta minusta tuntuu ihmeelliseltä, jos ed. 
Annala asettuu puolustamaan sitä, että 
pääkaupungissa, jossa ei tarvitse mennä 
edes niin kauaksi kuin Oulusta Kokko
laan, koulua etsimään, täytyy kustantaa 
saksalaista koulua suurelta osalta suoma
laisia lapsia varten. (Keskustasta: Ei hän 
puolustanut sitä!) Opetusministeri mai
nitsi, että tässä koulussa on yli 200 oppi
lasta ja minä en ollenkaan epäile, jos tuo 
koulu tulee valtion huostaan, niin että sille 
myönnetään lain mukaisesti valtionva
roista avustusta samalla tavalla kuin 
muillekin yksityiskouluille ja etteikö tä
män koulun oppilasmäärä Helsingissä 
voisi kohota vaikka 4-500:aan, sillä lain 
mukaan voidaan rinnakkaisluokkia perus
taa. Mikään ei estä perustamasta rinnak
kaisluokkia ja hakemasta valtion avus
tusta niille. Niin on tehty muidenkin kou
lujen kanssa. 

Jos asia päätetään siten kun hallitus 
esittää, minä luulen että asia tulisi saa
maan tämänsuuntaisen kehityksen. Koulu 
on saanut nykyjään, niinkuin täällä ope
tusministeri mainitsi ja niinkuin jaostolie
kin on ilmoitettu, noin 40,000-150,000 mar
kan vuosittaisen avustuksen. Yhtenä vuo
tena vain 150,000, useampina vuosina 75,000 
-100,000 vuodessa. Jos koulu tulee valtion 
yksityiskoulujen momentin kohdalle kiin
teästi, niin koululle on myönnettävä 40,000 
-45,000 markkaa luokkaa kohden niinkuin 

muillekin yksityiskouluille ja silloin me
not kohoavat huomattavasti. Nykyjään on 
päästy 75,000-100,000 markalla vuodessa, 
mutta vastaisuudessa menisi 200,000 mark
kaa ehkä ylikin vuodessa. Minun käsityk
seni mukaan ei ole tarpeellista, että koulu 
otetaan tämän momentin kohdalle. Kat
sellessani niitä nimiä, joiden lapset käyvät 
saksalaista koulua, olen sitä mieltä, että 
ne ovat niin varakkaita henkilöitä että he 
kyllä voivat kustantaa lapsillensa saksa
laisen yksityiskoulun jos he tahtovat käyt
tää lapsiaan saksalaisessa koulussa. Kou
lua ei tarvitse avustaa juuri ollenkaan val
tion puolesta. Mutta jos nyt välttämättö
mästi tahdottaisiin avustaa, niin annetta
koon käyttövaroista ja senvuoksi juuri va
liokunta on asettunut sille kannalle, ettei 
nyt suorastaan estetä avustamasta, mutta 
kyllä minä pitäisin kovin valitettavana, 
jos täällä hallituksen esitys tähän kohtaan 
nähden hyväksyttäisiin. 

Minä pyydän yhtyä kannattamaan sitä 
ehdotusta, että Kristiinan yhteiskoulu ote
taan valtion huostaan. Se on kouluhalli
tvksen alkuperäinen esitys ja olisi mieles
täni tasapuolisesti kohdeltava ruotsalai
siakin kouluja. Se tehtäisiin silloin jos se 
hyväksyttäisiin niinkuin kouluhallitus on 
esittänyt. Täällä ed. Annala puhui pitkälti 
Oulun ruotsalaisesta yhteiskoulusta. Se ei 
ole tällä kertaa esillä, en siis pidä tarpeel
lisena kajota siihen, vaikka olenkin toi
sella kannalla kuin ed. Annala. 

Ed. J a n h o n e n: Luovun. 

Ed. Mantere: Minäkin pitäisin suo
tavana, että eduskunta hyväksyisi ed. 
österholmin ehdotuksen, joka koskee Kris
tiinan kaupungin ruotsalaisen yhteiskou
lun keskikouluasteen ottamista valtion 
haltuun. Niinkuin täällä on jo huomau
tettu, niin tämän koulun valtion huostaan 
ottaminen on kuulunut kouluhallituksen 
ohjelmaan ja tämä ohjelma on tietenkin 
tehty puhtaasti asiallisia näkökohtia sil
mälläpitäen. Tämän ruotsinkielisen kou
lun vuoro päästä valtion kouluksi on nyt 
jo olemassa. Näin ollen pitäisin suota
vana, että ehdotus hyväksyttäisiin. 

Sitten pyydän vain lyhyesti mainita, että 
ed. Annalan Oulun ruotsalaista keskikou
lua koskevassa lausunnossa oli eräs virhe. 
Hän nimittäin mainitsi, että tämän koulun 
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oppilasluku on alenemistaan alentunut. 
Asia oli kyllä niin varhaisimpina vuosina, 
sehän laski hyvin nopeasti, muistaakseni 
3 vuoden aikana, noin lOO:sta 54:ään, ja 
tästä johtuikin, että kouluhallitus kaksi eri 
kertaa ehdotti tämän oppilaitoksen lak
kauttamista. Hallitus niinikään esitti 
eduskunnalle kahtena vuonna peräkkäin, 
että mainittu koulu asteettain lakkautet
taisiin. Eduskunta ei kuitenkaan näitä 
esityksiä hyväksynyt. Eduskunnan ta
holta, erityisesti ruotsalaisesta ryhmästä, 
huomautettiin, että olisi vielä asetuttava 
odottavalle kannalle ja katsottava, eikö 
puheena olevan koulun oppilasluvun ale
neminen olisi tilapäistä (Ed. Annala: Siel
lä oli 54 oppilasta viime keväänä!). Kun 
eduskunta kaksi kertaa oli hylännyt nämä 
esitykset ja eduskunnan päätöstä oli ruo
tivoitu sillä, että oppilasluvun aleneminen 
olisi satunnaista, niin kouluhallitus viime 
keväänä tulo- ja menoarvioehdotusta val
mistaessansa ei katsonut asianmukaiseksi 
enää ehdottaa koulun lakkauttamista, vaan 
piti kouluhallituskin nyt asianmukaisena 
jäädä odottamaan, mihin suuntaan tämä 
oppilaitos, mitä oppilaslukuun tulee, lähi
tulevaisuudessa kehittyy. Tänä syksynä 
kouluhallitukseen saapuneiden syystiedon
autojen mukaan koulun oppilasluku on nyt 
jonkunverran suurempi, kuin mitä se oli 
viime lukuvuonna. Se on noussut 61:een. 
Tällainen oppilasmäärä ei tietenkään ole 
suuri sekään ja minä olen sitä mieltä, että 
jos oppilasluku ei lähiaikoina nouse kor
keammaksi, niin on jälleen herätettävä 
kysymys oppilaitoksen lakkauttamisesta 
niillä perusteilla, jotka minulla on ollut 
tilaisuus tältä samalta paikalta kaksikin 
eri kertaa esittää. Mutta kun nyt kui
tenkin on käynyt ilmi, että oppilasluku on 
tällä hetkellä nousemassa ja kun mahdol
lista on, että se lähitulevaisuudessa vielä
kin nousee, niin mielestäni on asianmu
kaista, että eduskunta ei nyt tähän asiaan 
puutu, vaan että jäädään odottamaan joi
takuita vuosia eteenpäin, jotta saadaan 
nähdä, minkälaiseksi kehitys lopullisesti 
muodostuu. On nimittäin mahdollista, 
että oppilasluku tässä koulusga todellakin 
lähiaikoina nousee nykyisestäänkin, erit
täinkin sen perusteella, kun samassa lmu
pungissa työskentelee myöskin ruotsinkie
linen kansakoulu, jonka oppilasluku on 
verrattain korkea, nousten 32:een. Jos 

---------------------------------

tästä kansakoulusta alkaa siirtyä run
saammin oppilaita keskikouluun, niin sil
loin todennäköisesti oppilasluku tulee ko
hoamaan jo niin suureksi, että ei ole ai
hetta koulun lakkauttamiseen. Nyt kyllä 
koulu tulee jokaista oppilasta kohti niin 
kalliiksi, ettei mielestäni olisi syytä sitä 
nykyisellä oppilasmäärällä jatkuvasti yl
läpitää. 

Opetusministeri V i r k k u n e n: Ed. Sep
pälä ou asettanut kyseenalaiseksi, onko 
periaatteellisesti oikein antaa valtion avus
tusta Helsingin saksankieliselle koululle. 
Tähän kysymykseen puolestani vastaan 
empimättä myöntävästi. On kaksi syytä, 
jotka ehdottomasti puoltavat valtionavun 
antamista. Ensimmäinen syy on se, että 
tällä saksankielisellä koululla on myöskin 
Suomen kansalaisten keskuudessa oma 
luonnollinen ympäristönsä, se ·on Helsin
gin saksankielinen seurakunta, jonka jäse
net ovat Suomen kansalaisia ja joka tässä 
maassa on laillistettu yhdyskunta. Toiseksi 
puoltaa tätä avustusta periaatteellisesti 
yleinen kulttuurikosketus. Kaikissa mais
sa on suuremmissa yhdyskunnissa ole
massa myöskin vieraskielisiä oppilaitok
sia, joita asianomaiset valtiot auliisti 
avustavat. Ei tarvitse mennä pitkälle joko 
etelään tai länteen, niin tavataan suurem
missa kulttuurikeskuksissa tällaisia luon
nollisia ja kaikin puolin hyviä laitoksia. 
Olen huomauttanut siitä, että suomalainen, 
joka tutustuu tähän oppilaitokseen, saa 
erityisen sympaattisen vaikutuksen siitä 
lojaalisuudesta, jolla tässä koulussa on 
kansamme suuren enemmistön kielen oppi
mista harrastettu. Minulla on ollut henki
lökohtainen tilaisuus todeta, mitenkä sak
sankielisten kotien ja vanhempain lapset 
täyttävät sangen korkeita vaatimuksia 
suomenkielen käyttämisessä. Kun, niin
kuin huomautin, Saksan valtio nykyjään 
maksaa koulukustannuksista enemmän 
kuin puolet, on kohtuullista, että Suomen 
valtio ottaisi osaa näihin kustannuksiin 
jollakin kymmenennenä osalla, sillä enem
mästä ei yleensä ole ollut kysymys. 

Kysymys siitä, missä muodossa valtio 
antaa avustuksen, on täällä keskustelun 
alaisena. Olemme yhtä mieltä, ed. Seppälä 
ja minä, siitä, että sen jälkeen kun valtion
tilintarkastajat ovat aikoinaan tehneet hä
nen mainitsemansa huomautuksen, hallitus 
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ei voi ilman muuta käyttää tätä kyseessä
olevalla momentilla olevaa määrärahaa tä
män avustuksen antamista varten. Mutta 
en ymmärrä, etteikö eduskunta voi lausun
nollaan ilmaista mielipidettänsä, että tällä 
momen tilla olevaa määrärahaa voidaan 
käyttää myöskin hallituksen ehdottamalla 
tavalla, jolloin asia ymmärtääkseni olisi 
hyvässä järjestyksessä. Hallituksenkaan 
tarkoitus ei ole - tässä kait lienee väärin
käsitys ed. Seppälän puolelta - se, että 
yksityiskoululakia ilman muuta avustus
maarnn nähden sovellutettaisiin tähän 
saksankieliseen kouluun. Jos näin tehtäi
siin, tämä koulu tulisi saamaan noin 200,000 
markan suuruisen vuotuisen avustuksen. 
Mutta tarkoitus on, että hallituksella olisi 
harkintamahdollisuus ratkaista avustuk
sen suuruus. Jos valtiovarainvaliokunnan 
lausunto tulee jäämään, hallituksen tehtä
vänä tietysti on ajatella toisia keinoja tä
män avustuksen antamiseksi. Joka ta
pauksessa avustus on saatettava sääntöpe
räiselle kannalle, eikä elettävä vuodesta 
vuoteen sillä tavalla, että joku tilapäinen 
avustus otetaan valtioneuvoston käyttöva
roista, jotka tuskin ovat tarkoitetut tällä 
tavalla käytettäväksi. 

Mitä tulee ed. Annalan kysymykseen, 
enkö ole kiinnittänyt huomiota Oulun 
ruotsinkieliseen kouluun, minun on avoi
mesti myönnettävä, että todellakaan en ole 
siihen tällä kertaa kiinnittänyt huomiota. 
Minulla oli aikaa ainoastaan pari, kolme 
viikkoa, kuumeentapaisessa kiireessä koet
taa perehtyä niihin suuriin asioihin, jotka 
sisältyvät 10 pääluokkaan. Tässä painon
alaisessa työssä, minun täytyy myöntää, 
minä en muistanut, että Oulun ruotsalai
nen koulu on olemassakaan. Luulen, että 
ed. Annalan samassa asemassa olisi käy
nyt jotenkin samoin. Olen eduskunnassa 
aikaisemmin lausunut, että tällä koululla 
ei ole luonnollisia elämänedellytyksiä voi
daksensa jatkaa toimintaansa. Olen edus
kunnassa myöskin antanut ääneni koulun 
asteettaisen lakkauttamisen puolesta. Olen 
edelleenkin sitä mieltä, että ei voi olla 
muuta kuin ajan kysymys, milloin tämä 
koulu luonnollisten elämänedellytysten 
puutteessa tulee lakkaamaan. Mutta yh
dyn ed. Mantereeseen siinä, että tällä ker
taa tuskin on syytä enemmän kajota tä
hän kysymykseen. Muodossa tai toisessa se 
kuitenkin tulevana vuonna tullee uudel
leen esille. 

Ed. Österholm: Frågan om Uleå
borgs svenska mellanskola har sysselsatt 
riksdagen så många gånger och har bli
vit så omfattande här dryftad, att jag icke 
anser mig hava anledning att nu ingå på 
bemötande av det angrepp mot skolan, som 
gjordes av rdm. Annala. Jag kan avstå 
därifrån med så mycket större skäl, som 
rdm. Mantere gav en riktig belysning av 
frågan och av skolans ställning i detta nu. 
Men jag vill fastslå, att riksdagen tvenne 
gånger efter varandra avvisat förslag från 
regeringens sida i syfte att Uleåborgs 
svenska mellanskola skulle indragas. Man 
bör nu lojalt underkasta sig detta riksda
gens beslut. Det är, såsom också rdm. 
Mantere framhöll, anledning att emotse, 
att skolans elevantai småningom kommer 
att ökas, men jag vill uttryckligen fram
hålla, att ett oeftergivligt villkor för att 
elevantalet efter hand skall kunna ökas 
är, att skolan får arbeta i fred och att 
den icke oupphörligen oroas och utsättes 
för angrepp av det slag som här nu 
återigen gjorts. Skolan behöver arbetsro 
och känsla av trygghet; då tror jag att den 
också kommer att göra rätt för sig genom 
ett ökat elevantal. Det vore önskligt, att 
denna fråga nu vore avförd från dagord
ningen åtminstone för en tid framåt såsom 
riksdagen genom sitt senaste beslut avsåg. 

Ed. A a t te l a: Koska tässä luvussa kä
sitellään valtion oppikoulujen määrära
hoja, haluan minäkin lausua muutaman 
sanan. Tamperelaisten oppikoulujen toveri
kuntien taholta on sattunut eräitä tapauk
sia, jotka ovat mitä vakavimmalla tavalla 
häirinneet eräiden Tampereen klassillisen 
lyseon oppilaskuntaan kuuluvien oppilai
den oloa ja opiskelua mainitussa koulussa. 
En kerro tämän yhteydessä näiden tapaus
ten yksityiskohtia. Rajoitun vain lausu
maan sen toivomuksen, että hallituksen ta
holta vakavasti huolehdittaisiin siitä, että 
ne oppilaat, jotka eivät jostain syystä voi 
yhtyä kaikkiin niihin komppanioihin ja 
kerhoihin, joita koulujen toverikuntien 
keskuudessa perustettaisiin, eivät joutuisi 
laittoman ja heidän opiskeluaan ja edis
tystään mitä vakavimmin häiritsevän mie
livallan ja painostuksen alaisiksi. 

Ed. H u i t t i n e n: Herra opetusminis
terin ehdotuksen johdosta määrärahan 
myöntämisestä Helsingin saksalaiselle 
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koululle pyytäisin huomauttaa. Minusta 
tuntuu arveluttavalta, että lähdettäisiin 
vakinaisessa valtion talousarviossa myön
tämään määrärahoja saksalaiselle kou
lulle. Paitsi siitä syystä, että minä en kes
lmstelun aikana ole tullut ollenkaan niin 
vakuutetuksi tämän koulun suuresta tar
peellisuudesta, minun käsittääkseni se 
veisi myös siihen, että muittenkin vähem
mistökansallisuuksien kouluja olisi ryh
dyttävä vakinaisesti avustamaan. Sillä ei 
voi ajatella, että saksalainen koulu asetet~ 
taisiin johonkin etuoikeutettuun asemaan. 
Se tietäisi, että esim. Kannaksen venäläi
set koulut tulisivat tästä vakinaisesta 
avustuksesta osallisiksi. Minä en pitäisi 
tällaista ratkaisua onnellisena tässä asias
sa. On parempi, että vieraskielisten kou
lujen avustusanomus käsitellään erikseen 
kussakin tapauksessa ja ettei niiden mää
rärahoja sisällytetä valtion vakinaisiin 
menoihin. Jos avustukseen on aihetta, niin 
järjestettäköön asia tätä tietä. Sen tähden 
minä toivoisin, ettei ehdotetuna kohdalla 
merkittäisi määrärahaa saksalaiselle kou
lulle, vaan hyväksyttäisiin valtiovarain
valiokunnan ehdotus asiassa. En voi 
myöskään yhtyä kannattamaan, ed. Anna
lan esittämiin perusteisiin yhtyen, ed. 
österholmin ehdotusta. 

Ed. Päivän s a l o: Koska ministeri 
Virkkunen ei tehnyt varsinaista ehdotusta 
Helsingin saksalaisen koulun avustami
sesta, pyydän niillä syillä kuin äsken esi
tin tässä asiassa ehdottaa, että eduskunta 
hyväksyisi hallituksen lausuman peruste
lujen VI luvun 26 momentin kohdalla Hel
singin saksalaisen koulun avustamisesta. 

Ed. Tarkka ne n: Opetusministerin vii
meisen lausunnon johdosta tulin siihen 
käsitykseen, että hallituksessakin pidetään 
tarpeellisena arvostella Helsingin saksa
laisen koulun valtioavun suuruutta ja että 
hallituksella olisi tilaisuus antaa jonkun 
verran heikomman avustuksen tälle kou
lulle kuin yleensä muille tältä momentilta 
avustusta saaneille, jotka täyttävät päte
vyysehdot. Minä pidän epäjohdonmukai
suutena tätä. Jos kerran periaatteessa 
koulu hyväksytään tällä momentilla avus
tettavien joukkoon ja se täyttää pätevyys
ehdot, on sille myönnettävä myös saman
lajset avustukset kuin yleensä muille pä-

tevyysehdot täyttäville kouluille ja nam 
ollen sitä supistusoikeutta, mitä ministeri 
täällä asiansa puolesta tahtoi esittää, ei 
mielestäni hallituksella ole. Pidänkin sen 
syyn takia parempana, että asia hoidetaan 
samalla tavoin kuin tähän asti. Silloin 
hallituksella on harkintamahdollisuus ja 
silloin asia tulee mielestäni kulkemaan oi
keata latua. 

Mitä sitten tulee Oulun ruotsalaisen kes
kikoulun oppilasmäärään, niin viimeisen 
vuosikertomuksen perusteella on todetta
vissa, että koulussa on ollut viime luku
vuonna 50 oppilasta, ja niin ollen osoittaa 
oppilasluvun laskua, joka edellisinä vuo
sina on todettu 54:ksi. Jos täksi syksyksi 
on saatu oppilasluku noin kymmenellä op
pilaalla paisutetuksi, on se mielestäni kei
notekoisesti saatu, luontaisia edellytyksiä 
ei tähän ole. 

Mitä tulee Kristiinan ruotsalaisen keski
koulun ottamiseen valtiolle, tämä on asia, 
;jota mielestäni on hyvin vakavasti tällä 
kertaa harkittava. Siellähän on myös huo
mattavissa suomalaistumista, joka mahdol
lisesti on kunnan taholta nyt pidetty vaa
rana. On luonnollista, että ~unta, joka 
omistaa tämän koulun, on tahtonut kään
tyä nyt valtion puoleen, että koulu otettai
siin valtiolle. Tämä mielestäni ei ole asia, 
joka vielä antaisi meille velvollisuuden 
hyväksyä ed. österholmin ehdotuksen, sillä 
siihen ei sisälly vielä perusteluita, jotka 
osaltansa valtiota velvoittaisivat. Sillä 
meidänhän täytyy ottaa huomioon myös
kin suhde suomalaisen ja ruotsalaisen ope
tuksen avustamisessa valtakunnassa ja 
tällöin. on osoitettavissa, että suomalainen 
opetuspuoli on jäljessä. Jos kerran on 
suunta siihenpäin menossa, kuin täällä jo 
Oulun koulusta on huomautettu, jonka
laista voidaan epäillä myöskin Kristiinan 
opetusoloissa tapahtuvan, niin on tarpee
tonta tällä kertaa lisätä valtion menoja 
näille momenteille ja sillä tavalla saada 
mahdollisesti myöhemmin asian käsittely 
esille toisessa vaiheessa, kuin minkälai
sena se meillä nyt esiintyy. 

Mikäli tulee myöskin valtion menojen 
kannalta, niin olen vakuutettu siitä, että 
hallitus joutuu vielä arvostelemaan, min
kälaiset mahdollisuudet on meillä ylläpi
tää opetuskoneistoa sellaisena, minkälai
sena se meillä nyt on olemassa, jotenka 
mahdollisesti on opetussuunnitelmissa saa-
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tava enempi käytännölliseen elämään poh
jautuva suunta esille ja siten saatava vä
hennetyksi niitä kustannuksia, jotka osal
tansa liian raskaina ovat jo menoarviota 
painamassa. 

Erikoisesti tahtoisin viitata siihen mah
dollisuuteen, että ollaan tilaisuudessa pe
rustaa rinnakkaisluokkia ja sillä tavalla 
laajentaa eräillä paikkakunnilla koulume
noja ja oikeammin saada poistetuksi oppi
koulujen lukumääräkin sellaiseksi, joka on 
epäsuhteessa muualla Suomessa verratta
vien opetusolojen kanssa. Esim. suuret 
kaupungit, niinkuin Helsinki ja Turku ja 
myöskin osaltansa Viipuri, ovat edellisinä 
vuosina olleet meillä esimerkkeinä, joista 
olemme huomanneet, mitenkä on ollut 
pakko uusia kouluja perustaa valtiolle 
juuri sen syyn takia, että rinnakkaisluok
kien perustamisella on voitu tavallaan 
osoittaa koulutarve ja siten osoittaa myös
kin eduskunnalle uusien koulujen perusta
misen välttämättömyys. Ne kannatusyh
distykset, jotka maaseudulla ylläpitävät 
oppikouluja, ovat koettaneet myöskin puo
lestansa kääntyä valtiovallan puoleen, saa
dakseen mpalta osaltaan esitetyksi rasi
tuksensa sellaisena, että eduskunta olisi 
huomattavammalla osalla voinut osallistua 
uusien koulujen valtiolle ottamiseen ja va
pauttaa kannatusyhdistykset niistä sitou
muksista, joihinka ne ovat joutuneet. 
Täällä on kuitenkin maaseutukouluihin 
nähden omaksuttu periaate, jonka mukaan 
osa niistä veloista, mitkä ovat koulujen pe 
rustamisesta syntyneet, on jätetty paikka
kuntalaisten suoritettavaksi joka poik
keaa kokonaan siitä, mitä eräissä kaupun
geissa uusien koulujen perustamisessa on 
sovellettu. Näin on tavallansa syntynyt 
ristiriita, joka maaseudun kannalta täytyy 
valittaen tuoda esille. 

Ed. L i n n a: Useat puheen vuoron käyt
täjät ovat kiinnittäneet erityistä huomiota 
esillä olevan luvun 26 momenttiin, yksityi
sille kouluille annettavaan valtioapuun, ja 
asettuneet epäilevälle kannalle, onko syytä 
valtion varoilla tukea eräitä oppikouluja. 
Minäkin tahtoisin asettaa kyseenalaiseksi 
sellaisen oppikoulun kuin Lapuan yhteis
koulun valtionavun,--

Puhemies (koputtaa): Koska Lapuan 
yhteiskoulun valtioapu perustuu lakiin, 

niin sen epäämistä tarkoittavasta ehdotuk
sesta en salli keskustella. 

Puhuja: Sen vuoksi, että tämä koulu 
ei ole minun mielestäni täytä niitä vaati
muksia, joita valtionapua nauttivalle kou
lulle täytyy asettaa. 

Puhemies: (koputtaa): Kehotan pu
hujaa ottamaan huomioon puhemiehen 
huomautuksen. 

Puhuja: Minä pyydän huomauttaa, 
että valtionapua nauttiville kouluille an
netun valtioavun arvosteleminen täytyy 
kuulua edustajan oikeuksiin (Vasemmalta: 
Oikein!). 

Puhemies: (koputtaa): Puhemiehen 
huomautukset täytyy ottaa huomioon. Hä
nen velvollisuutensa on ylläpitää järjes
tystä. (Ed. Ryömä: Lapuan komentoa!) 

Puhuja: Tämän koulun johto ja sen 
opettajat eivät ole ryhtyneet mihinkään 
toimenpiteeseen ..... 

Puhemies (koputtaa): Kiellän puhu
jaa jatkamasta. 

Puhuja: maassamme ennen kuulumat
toman häpäisyn johdosta, ..... 

Puhemies: Istunto keskeytetään. 

Puhuja: minkä Aleksis Kiven kuvan 
häpäisemiseksi yhteiskoulun oppilaat ovat 
tehneet. 

Puhemies: Istunto keskeytetään 10 
minuutiksi. 

P u he mies: Puhemiesneuvoston jäseniä 
kehoitetaan kokoontumaan. 

Täysistunto keskeytetään kello 11,30. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 12,00. 

Keslmstelu jatkuu: 

Ed. Se p p älä: Täällä opetusministeri 
Virkkunen mainitsi, että ei olisikaan t.ar-
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koitus hallituksen myöntää tältä momen
tilta saksalaiselle koululle aivan lainmu
kaista avustusta. Ministerille lienee tun
nettua, ettei asiantuntijain taholla ole oltu 
yksimielisiä siitä, voidaanko tältä momen
tilta myöntää avustusta ollenkaan saksa
laiselle koululle. Varsinkin, jos myönnet
täisiin ei-lainmukaisesti, tulisi se varmasti 
vieläkin kyseenalaisemmaksi. Valiokun
nassa kiinnitettiin huomiota sanaan ,har
kintansa mukaan" ja pidettiin parempana, 
että jos tätä koulua vakinaisella kiinteästi 
menoarvioon merkityllä määrärahalla tah
dottaisiin avustaa, niin olisi se merkittävä 
eri momentille. Jos tahdotaan vakinaisesti 
koulua avustaa, suosittelen hallitukselle 
vastaisuudessa sellaista menettelytapaa, 
että määräraha merkitään eri momentille, 
mutta minä edelleenkin olen sitä mieltä, 
että jos tällä kertaa hallituksen esitys hy
väksyttäisiin, niin se ei olisi oikeaan osu
nut. 

Ed. R yö mä: Pidän myöskin puolestani 
vaarallisena ryhtyä säännöllisellä määrä
rahalla avustamaan Helsingissä olevaa 
saksalaista koulua, koska se voi muodostua 
vaaralliseksi prejudikaatiksi, jonka jälkeen 
ei voi tietää, minkäkielisiä oppikouluja 
täällä vielä joudutaan kannattamaan. 

Mitä tulee Kristiinankaupungin koulun 
valtion haltuun ottamiseen, kannatan sitä 
silläkin uhalla, että joku titulus Norrmen 
tai Nyman tämän johdosta jälleen tulee 
heittämään likaa silmille. 

Ed. S o l ja: Minä ilmoitan kannattavani 
ed. Päivänsalon ehdotusta. 

Ed. Niukkanen: Olisi vaarallinen en
nakkopäätös, että saksalaiselle koululle 
myönnettäisiin valtionavustusta siltä mo
mentilta, jolta lainmukaiset avustukset 
menevät suomen- ja ruotsinkielisille kou
luille. Ottamalla huomioon, että laki yksi
tyisoppikoulujen valtioavusta on niin epä
selvä, että osa juristeja on valmis kallistu
maan sellaisen tulkinnan kannalle, että 
tämä laki tarkoittaisi m. m. myös venäjän
kielisiä kouluja, tietäisi tällainen eduskun
nan kannanotto nähtävästi sellaista käy
täntöä, että ensin tulisi vakinaista avus
tusta nauttivien koulujen joukkoon tämä 
saksalainen koulu ja senjälkeen muitakin 
muunkielisiä kouluja m. m. venäläiset kou-

lut. Tätä ei kuitenkaan ole tarkoitettu sil
loin kun lakeja yksityisoppikoulujen avus
tamiE>esta ja perustamisesta on säädetty, 
vaikka laissa ei nimenomaan ole sanottu, 
että tarkoitetaan vain suomen- ja ruotsin
kielisiä kouluja. 

Ed. Tanner: Äsken sattuneen välikoh
tauksen johdosta ja nojautuen valtiopäivä
järjestyksen 57 ~:ään, jonka nojalla edus
tajalla on oikeus lausua mielipiteensä kai
ken sen laillisuudesta, mitä valtiopäivillä 
tapahtuu, pyydän lyhy,!:Jsti kosketella sitä 
tapaa, jolla puhemies on suhtautunut eri
näisiin vasemmiston taholta annettuihin 
lausuntoihin. 

Voi tietysti olla suuressakin määrässä 
eri mielipiteitä siitä, mitenkä lavealla 
alalla puheenvuorot budjettikäsittelyn kes
täessä saavat liikkua. Meillä on ainakin 
kerran koetettu rajoittaa tämä puheenvuo
rojen vapaus sangen ahtaisiin puitteisiin. 
Se tapahtui silloin, kun vasemmiston ta
holla jarrutuskeskustelun avulla yritettiin 
pyrkiä eräisiin visseihin päämääriin. Sil
loin puhemiehet tekivät voitavansa, jotta 
ei hituistakaan saatu poiketa käsiteltävänä 
olevasta asiasta. Muuten on meillä vallin
nut verrattain suuri vapaus ja minun on 
varsinkin ollut todettava, että oikeistosta 
ja keskustasta annetut lausunnot ovat jok
seenkin aina saaneet liikkua kaikilla aloilla 
maan ja taivaan välillä. Sen sijaan olemme 
tällä istuntokaudella havainneet, että useita 
vasemmiston taholta annettuja lausuntoja 
on keskeytetty ja meidän mielestämme il
man riittävää aihetta. 

Jos on koettanut etsiä jotakin johdon
mukaisuutta, jotakin systeemiä siitä, millä 
tavalla puhemies on käsitellyt puhevapau
den laajuutta, niin on havainnut varsinkin 
erään seikan olleen määräävänä. Niin pian 
kuin on tullut kysymys Lapuan liikkeestä 
tai Lapuan yhteiskoulusta, on puheenvuoro 
melkein säännöllisesti tullut keskeytetyksi. 
Varsinkin eräässä puheenvuorossa - en 
muista enää kenen antama se oli - kävi 
niinkin, että tuskin oli ennätetty tämä nimi 
,Lapuan yhteiskoulu" mainita, kun jo pu
heenvuoro keskeytettiin, ilman että vielä 
oltiin selvillä, mihinkä puheenvuoron käyt
täjä lausunnollaan pyrki. Näyttää siis 
siltä, niinkuin tämä nimi ja tämä alue olisi 
jonkunlainen ,tabu", jota ei täällä saisi kä
sitellä. Se olisi hyvin valitettavaa, sillä 
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muodostaahan nimi ,Lapua" ja kaikki, 
mitä sen yhteydessä on, nykyjään hyvin 
aktuellin päivänkysymyksen, jota tietysti 
ei voi olla eduskunnassakaan käsittele
mättä. 

Muualla maailmassa pidetään budjetti
keskusteluja semmo1sma tilaisuuksina, 
joissa yleensä kaikkea päivän politiikkaan 
kuuluvaa saa kosketella, ja nämä tilaisuu
det ovat oikeastaan ainoita paikkoja, joissa 
oppositiolla on mahdollisuus kosketella hal
lituksen politiikkaa samoinkuin maassa 
sattuneita tapahtu:tnia. Sen kautta, että 
budjetti eri pääluokkineen joutuu kosket
telemaan kaikkia aloja yhteiskunnassam
me, tarjoutuukin täten erinomainen tilai
suus tämmöiseen arvostelevaan keskuste
luun ja siitä on epäilemättä sangen suuri 
hyöty, sillä silloin ei tarvitse jokaista pik
kuasiaa varten eri alotetta tehdä ja sitä 
suurella aparaatilla ajaa. Minun nähdäk
seni olisi erinomaisen suotavaa, että meil
läkin päästäisiin tähän systeemiin, että 
budjettikeskustelu siis käsitettäisiin mah
dollisimman vapaana tilaisuutena lausua 
ajatuksensa kuhunkin pääluokkaan kuulu
vista e~i asioista. 

Minä pyytäisin sosialidemokraattisen 
ryhmän puolesta esittää sen vakavan toi
vomuksen herra puhemiehelle, että hän 
katsoisi mahdolliseksi ryhtyä noudatta
maan tämäntapaista menettelytapaa. Mei
dän tahollamme on herättänyt hyvin ikä
vää huomiota se, että useat meidän ryh
mämme puhujat ovat joutuneet lausun
noissaan keskeytetyiksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Österholm ed. Virkkusen y, m. kannat
tamana ehdottanut, että 88 momentille li
sättäisiin XIV vastalauseen mainitsemassa 
tarkoituksessa 160,000 markkaa. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. österholmin ehdotuk
seksi. Ed. Päivänsalo ed. Soijan kannatta
mana on ehdottanut, että hallituksen lau
suma Helsingin saksalaisen koulun avus
tamisesta hyväksyttäisiin. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Päivänsalon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun ehdotukset ovat eril-

lisiä, tulee niistä äänestettäväksi kumpai
sestakin erikseen mietintöä vastaan. 

Äänestystapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. österholmin ehdotukseata. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotukseen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. österholmin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
86 jaa- ja 79 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 81. 

Ed. Österholm pyytää avointa äänestystä. 

Puhemies: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mi tetta vaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
lE-en. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto, Aalto-Setälä, Alestalo, 
Annala, Aromaa, Bryggari, Eskola, H., Ha
kala, A., Hakala, K., Halonen, A., Halonen, 
T., Hannula, Harvala, Heikkinen, Helo, 
Huittinen, Huttunen, Huuhtanen, Häkki
nen, Hänninen, J anhonen, Jokinen, J ou
kanen, Junes, Jyske, Kaijalainen, Kallio
koski, Kallioniemi, Kaura, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Kivioja, Koivisto, Koivu
ranta, Kolkki, Korhonen, Korpisaari, Koso
nen, Kovanen, Kuisma, Kukkonen, Kulo
vaara, Kuuliala, Kämäräinen, Lahdensuo, 
Lahtela, Lamminen, Lampinen, Lehtonen, 
Leivo, Lepistö, Leppälä, Linna, Lohi, Luos
tarinen, Malmivaara, Manner, Meriläinen, 
Miikki, Mäkelä, W., Niukkanen, Nurmes
niemi, Nuutinen, Oksala, Oksanen, Per
heentupa, Pilppula, Pitkänen, Puittinen, 
Rantala, Rantanen, Rissanen, Ruotsalai
nen, Ryynänen, Räisänen, Saarinen, Salli
nen, Salo, Solja, Sovijärvi, Sunila, Tarkka
nen, Tukia, Tuomikoski, Turja, Turkia, 
V ehkaoja, Welling, Vesterinen ja Väisä
nen. 
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,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, Am
puja, Anttila, Björk, von Born, Brander, 
Cajander, Erich, Eskola, W., Estlander, 
Fagerholm, von Frenckell, Furuhjelm, 
Haga, Hakkila, Helenelund, Hilden, A., 
Hilden, U., Hiltunen, Hämäläinen, Häst
backa, Inborr, Jacobsson, Jatkola, Jern, 
Keto, Kilpeläinen, Kilpi, Kivimäki, Kivi
salo, Koivulahti-Lehto, Komu, Kuokkanen, 
Kuusisto, Lehtokoski, Lindman, Lindqvist, 
Mantere, Myllymäki, Nyman, Paasivuori, 
Paasonen, Paavolainen, Palmgren, Pek
kala, Pennanen, Penttala, Perho, Pihkala, 
Pojanluoma, Pyy, Päivänsalo, Rapo, Roos, 
Rothberg, Ryömä, Sahlstein, Sallila, Sar
lin, B., Sarlin, E., Seppälä, Sergelius, Se
tälä, Sillanpää, Ståhlberg, Svinhufvud, 
Särkkä, Tanner, Tolonen, Tulenheimo, Tuo
mioja, Valta, Westman, Virkkunen, Voion
maa, Ahlström, Åkerblom ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 26 
edustajaa: 

Ainali, Asikainen, Forstadius, Hirven
salo, Huhtala, Junnila, Jussila, Kaskinen, 
Kirveskoski, Kontio, Koponen, Kosken
heimo, Lautala, Moilanen, Mäkelä, J. L., 
Nikkanen, Pesonen, Pullinen Pärssinen, 
Raatikainen, Rautaharju, Reinikainen, 
Riipinen, Suokas, Suurkonka ja Sven
torzetski. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 92 jaa- ja 81 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Päivänsalon ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei". voit
taa, on ed. Päivänsalon ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
134 jaa- ja 36 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 28. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Puhemies: Tämän asian käsittely kes
keytetään. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 6) ja 7) asia. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

8) Esityksen antamista laiksi alko· 
holistihuollosta 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n:o 5, 
ja 

9) Valtion sairaalan rakentamista Kemiin 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n:o 6. 

Puhemies: Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi maanantaina kello 12. 

Täysistunto lopetetaan kello 12,32. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi tullien kantami-
sesta vuonna 1'931 ................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 31; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 16; hallituksen 
esitys n:o 43. 

2) Ehdotus laiksi tulo- ja omai
S"I;J.USverosta annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 27; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 13; hallituksen 

. esitys n:o 27. 
3) Ehdotus laiksi tulo- ja meno

arvion ulkopuolella olevien rahastojen 
-varojen käyttämisestä !ainoiksi maa
ja metsätaloudellisiin tal;koitulks!in .. 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 17; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 8. 

4) Ehdotus laiksi mallasjuomien 
teihdasmaisesta valmistuksesta ..... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 33; talousvaliokun
nan mietintö n:o 2; ed. von 
Frenckellin y. m. lak al. n:o 13. 

Toinen käsittely: 

5) Ehdotukset laiksi mallasjuoman 
tehdasmaisesta valmistuksesta ja 
myynnistä sekä laiksi er~iden kielto
lain säännösten muuttamiSesta ..... 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 32 a ja 32; talous
valiokunnan mietintö n :o 1; hallituk
sen esitys n:o 50. 

kello 12. 

Siv. 

770 

" 

771 

" 

6) Ehdotukset laiksi kansakoululai
toksen kustannuksista kesäkuun 8 päi
vänä 1926 annetun lain 23 §:n muut
tamisesta ja laiksi kansakoulutoimen 
järjestysmuodon perusteista touk?
kuun 18 päivänä 1923 annetun lam 

Siv. 

9 ja 110 § :n muuttamisesta . . .. . . . . . 771 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietinnöt n:ot 28 a ja 28; valtio
varainvaliokunnan mietintö n:o 12; 
hallituksen esitys n:o 22. 

7) Ehdotus laiksi oppivelvollisu~
desta annetun lain 8 §:n muuttami-
sesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 29; sivistysvaliokun
nan mietintö n:o 4; hallituksen esitys 
n:o 47. 

8) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
-Rumanian kauppasopimuksen sään
nösten ihyväksymises.tä . . . . . . . . . . . . . 777 

Asia .k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 35; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 5; hallituksen 
esitys n:o 56. 

9) Ehdotus laiksi kirkollisiin tar
koituksiin viljassa määrättyjen val
tionmenojen muuntamisesta rahame-
noiksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 34; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 18; hallituksen 
esitys n:o 21. 

10) Ehdotukset laiksi työrauhan 
suojelemisesta ja laiksi lisäyksestä ri
koslain 116 lukuun . . . . . . . . . . . . . . . . . 778 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 30; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 35. 

11) Ehdotus laiksi rikoslain 38 lu-
vun 10 § :n muuttamisesta ......... . 

96 
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Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 36; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 6; ed. l1ohen y. m. lak. 
al. n:o 2. 

Aino a käsittely: 

12) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1931 ............ . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 17; hallituksen 
esitys n:o 1; rah. al. n:ot 1-71. 

13) Ehdotus esityksen antamisesta 
laiksi alkoholistihuollosta . . ........ . 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 5; ed. Voionmaan y. m. 
toiv. al. n:o 27. 

14) Ehdotus valtion sairaalan ra-
kentamisesta Kemiin . . ............ . 

Asiakirjat: Talousvaliokunnan 
mietintö n:o 6; ed. Hannulan y. m. 
toiv. al. n:o 28. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

15) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 19 lakialoitteen johdosta, 
joka sisältää ehdotuksen laiksi kerman 
ja maidon korvikkeista suoritetta-
vasta valmisteverosta ............. . 

16) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 20 hallituksen esityksen joh
dosta valtion lyhytaikaisesta luotosta 
vuonna 1931 ..................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Hirvensalo, Junnila, Lahdensuo, 
Oksala, Pitkänen ja Sventorzetski. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yhteiskunnallisten 

tehtävien takia ed. Junnila ja puhemiesneu
vostolle lähemmin perusteitujen yksityis
asiain takia ed. Pitkänen. 

Vuoden 1929 valtiontilintarkastajien toimi
kauden jatkaminen. 

P u h e m i e s: Valtiontilintarkastajilta 
on saapunut kirjelmä, jonka sihteeri lukee; 

Sihteeri lukee: 

E d u s k u n n a ll e. 

Vaikka vuoden 1929 valtiontilinpäätös 
toimitettiin valtiontilintarkastajille jonkun 
verran entistä aikaisemmin ja hallituksen 
kertomus valtiovarain tilasta samoin, eivät 
1929 vuoden valtiontilintarkastajat kuiten
kaan näe mahdolliseksi saattaa kertomus
taan Eduskunnalle kuluvan vuoden ku
luessa; minkä vuoksi valtiontilintarkastajat 
anovat, että Eduskunta oikeuttaisi heidät 
jatkamaan työtään vielä vuoden 1931 ai
kana. 

Helsingissä, joulukuun 12 päivänä 1930. 

A. Osw. Kairamo. 
Johan Helo. 
Armas Paasonen. 

J. E. Hästbacka. 
Jaakko Vainio. 
K. V. Holma. 

Eduskunta hyväksyy valtiontilintarkasta
jain ehdotuksen. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1931. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 43, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 16 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 31, esitellään k o 1m a n t e en: 
k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiassa. Sen jälkeen tehdään päätös toisessa 



Tullimaksut vuonna 1931. 763 

käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkäämisestä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K et o: Herra puhemies! Se tulli
tariffi, joka nyt eduskunnassa on toisessa 
h:äsittelyssä mennyt läpi, sisältää suurempia 
koroituksia kuin milloinkaan aikaisemmin 
entisiin tulleihin. Tällä tavalla on meidän 
maassamm(~ nyt saatu aikaan tullilainsää
däntö, joka vähitellen siirtää meidän 
maamme oikeastaan sellaisten maiden jouk
koon, joissa on vallalla ei ainoastaan korkeat 
verotullit, vaan myöskin korkeat suojelutul
lit. 

Se tullitariffi, joka nyt toisessa käsitte
lyssä on hyväksytty, tulee näin ollen sisäl
tämään Suomen vähäväkisille kuluttajille 
erittäin raskaita rasituksia. Onhan ensin
näkin useita tärl;:eitä verotulleja aivan hui
keasti koroitettu. Kahvitulli on nostettu 
kaksinkertaiseen määrään, sokeritulli niin
ikään lähes kaksinkertaiseen määrä::in, veh
näjauhotulli on myöskin saanut tavattoman 
suuren lisäyksen. Nämä pulltaat vervtullit 
tulevat koroittamaan hintatasoa ja merkitse
mään Suomen vähäväkisille kuluttajille sekä 
maaseudulla että kaupungeissa, kuluttajille, 
joitten asema on nykyisenä raskaana aikana 
;jo tavattoman vaikea palkkojen alenhurrisen 
ja suuren työttömyyden johdosta, elintason 
huomattavaa alentumista. Samaan suun
taan kehitystä on omansa johtamaan se suo
.ielutullilainsäädäntö, mihinkä nyt on niin 
huomattavasti ryhdytty ja melkein kaikissa 
tapauksissa ilman aihetta, kuten ryhmäni 
taholta on jo aikaisemmissa käsittP-lyissä 
mielestäni pätevästi osoitettu. 

Tätä suojelutullilainsäädäntöä ei voi pi
tää maamme kansantalouden kannalta mil
lään tavalla terveellisenä. En usko että 
esim. Suomen ahdingossa oleva maatalous
kaan tulee nyt säädettyjen tullien kautta 
huomattavastikaan kostumaan. Nyt sääde
tyt maataloustullitkin tulevat, ainakin 
useimmat niistä, kohdistumaan vain maata
lousväestön pieneen vähemmistöön sen ta
loutta edistävästi, jota vastoin ne merkit
sevät maatalondestakin elävän väestön suu
rimmalle osalle varsin huomattavaa rasi
tusta. Mutta lisäksi ymmärtääkseni on ai-

van selvää, että meidän maatalousväes
tömme nyt säädettyjen teollisuustullien ko
roitusten ja entistenkin teollisuustullien vai
kutuksesta tulee kärsimään huomattavaa ra
situsta tuotantotoiminnassaan. Onhan esim. 
professori Jutila osoittanut aikaisemmin ja 
samaten äskettäin ollessaan asiantuntijana 
tullikomitean kokouksessa, mitenkä täss~i 
maassa maatalousväestö kärsii paljon enem
män vahinkoa tulleista, kuin mitä sillä on 
niistä hyötyä. Minä luulen, että ennen pitkää 
maamme maatalousväestökin tulee oivalta
maan, että näin on asianlaita ja että se siis 
vetää lyhyemmän korren, silloin kuin on ky
symys etujen jakamisesta tullilainsäädän
nössä. 

Näin ollen on siis katsottava, että nyt 
säädetyt maataloustullit tulevat itse maata
loudellekin ajan mittaan muodostumaan 
pettymykseksi, ja näin tulee vielä enemmän 
käymään nyt säädettyjen koroitettujen teol
lisuustullien. Ne tulevat vaikuttamaan sen 
että meidän maamme taloudellinen elämä ei 
pääse tervehtymään yhtä nopeasti nykyisen 
pulakauden vaikutuksista, kuin ilman näit2, 
koroituksia olisi tapahtunut. Minä olen va
kuutettu siitä, että ·meidän maamme teolli
suuden kilpailukyky maailmanmarkkinoilla 
olisi ehdottomasti kasvanut, j9s eduskunnan 
enemmistö ei olisi mennyt sellaiseen korkea
suojelutullilakiin, kuin nyt on tapahtunut. 
Sosialidemokraattisen ryhmän taholta pide
tään sensuuntaista tullilainsäädäntöä,~ mi
hinkä eduskunnan enemmistö nyt näkyy 
olevan taipuvainen, vahingollisella, sekä 
maamme vähäväkisille kuluttajille että mei
dän maamme taloudelliselle kehitykselle 
yleensä . 

Näin ollen sosialidemokraattinen ryhmä 
ei voi olla mukana tällaisessa lainsäädän
nössä, jonka vuoksi minä, herra puhemies, 
ehdotankin, että nyt kysymyksessäoleva laki 
tullien kantamisesta vuonna 1931 hylättäi
siin. 

Tahdon kuitenkin samalla lausua (Ed. 
Lohi: Mistä rahat~), että ryhmäni taholta 
ei tahdota luonnollisesti poistaa kaikkia tul
leja yhtäkkiä eikä siis tahdota tehdä mah
dottomaksi saada valtion talousarviota luk
koon. Jos eduskunta siis menisi siihen, mitä 
olen ehdottanut, merkitsisi se luonnollisesti 
sitä, että asia palaisi valtiovarainvaliokun
taan, joka saisi tehdä uuden ehdotuksen sel
laisista tulleista, jotka eivät nykyistä tulli
tariffia ylittäisi. 
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Ed. P ui t t i ne n: .Siinä käsittelyvai
heessa, jossa asia nyt tällä kertaa on, on 
syytä vielä muutamalla sanalla asiaan ka
jota .. 

Ne eduskunnan jäsenet, jotka esim. ovat 
joutuneet meidän tullipolitiikkaamme kä
sittelemään valtiovarainvaliokunnan jaos
tossa useamman vuoden ajalla, ovat epäi
lemättä tulleet siihen tulokseen, että mei
dän tullipolitiikassamme vallitsee melkein 
täydellinen sekamelska. Joka vuosi, sikäli 
kun on kysyms suojatulleista, on tullut 
eteen aina sama ilmiö, nim. siinä muodossa, 
että jos edellisenä vuonna on jonkun tuo
tannollisen alan suojatulleja koroitettu, 
siitä on ollut seurauksena, että seuraavana 
vuonna on saatu asianomaisen jaoston nis
kaan joku lähetystö, joka on osoittanut 
selvästi, että tuo edellä tehty suojatullin 
koroittaminen koroitti esim. heidän raaka
aineittensa hintoja. Tämä sama ilmiö on 
saatu tänäkin vuonna todeta, ilmiö, joka 
osoittaa, että jollakin teollisuuden alalla 
esim. raaka-aineen tulli on suurempi kuin 
saman teollisuuden valmistaman valmiin 
tavaran. Tämä jo semmoisenaan osoittaa, 
minkälaisille teille meidän maassamme on 
jouduttu näillä jokavuotisilla tullimuutok
silla. 

Edellisinä vuosina muutokset ovat olleet 
sentään hiukan rajoitetumpia ja hillitym
piä kuin mitä tapahtuu ja on tapahtunut 
tänä syksynä. Nykyisen hallituksen tulli
politiikka menee paljon pitemmälle kuin 
aikaisemmin ja minä olen aivan varma 
siitä, että jos ne tulevat !hyväksytyiksi, 
niin ensi syksynä, kun asiaa taas joudutaan 
uudelleen puimaan, me saamme taas todeta, 
että monella eri alalla on menty vikaan. 

Hallituksen tullipolitiikan tarkoituksena 
on tietysti kaksi päätekijää. Ensinnäkin 
tullikoroitusten avulla suojata niitä tuo
tannollisia aloja, joita hallitus ja valio
kuntakin esityksessään ovat tarkoittaneet. 
Toiseksi saada näiden tullikoroitusten 
avulla valtion tyhjään kassaan tuloja ja 
saada jollakin tavalla valtion budjetti tasa
painoon. Nythän on arvioitu, että tuonti
tulleilla pitäisi saada valtiolle tuloja 1,440 
milj. markkaa. Mutta minä luulen, että 
sikäli kun on kysymys viimeksimainitusta
kin tarkoituksesta, tullaan vuoden päästä 
huomaamaan, että vikaan on menty tässä
kin su'hteessa, aivan samalla tavalla kuin 

eräiden tuotantoalojen edistämistarkoituk
sessa koroitetuilla suojatulleilla. Minä us
kallan väittää, että sitä tuloa, mikä on 
arvioitu saatavan tuontitullcilla, sitä ei 
tulla saamaan. Meillä on ollut rahaminis
terin kanssa sangen mielenkiintoisia kes
lmsteluja, jo asianomaisessa jaostossa, jossa 
asiaa on käsitelty, ja näyttää senmukaan 
siltä, että hallituksen kanta näin suureen 
tulolähteeseen nä:hden 'perustuu vain hy
vään uskoon. Ei oteta lainkaan huomioon 
sitä seikkaa, mikä niin elävänä meidän 
maassa;mme tällä kertaa on vallalla, nim. 
huonoa taloudellista aikaa. On aivan itses
tään selvää, että iihmisten täytyy rajoittua 
ostamaan vain se kaikista välttämättömin, 
jolla voi henkeä .päivästä toiseen viedä. 
Onhan selvää niille edustajillckin, jotka 
vä!hänkin ovat joutuneet maaseudun kanssa 
tekemisiin, mitenkä ahtaissa oloissa maa
seudulla elävät ei ainoastaan palkkatyöläi
set, mutta myöskin pikkuviljclijät. Ei ole 
laisinkaan kai liikaa sanottu, jos minä 
sanoisin, että maaseudulla ollaan tällä ker
taa onnellisia, jos jossakin kylässä on 50 
markan seteliraha, jolla pyritä·än tekemään 
koko kylässä tarvittavat Yiilttämättömät 
kaupat. Siksi huono asema vallitsee maa
seudulla. 

Että hallituksen tullipolitiikka on raskas 
isku kuluttajaväestölle, isku, joka nyt aijo
taan antaa, siitä minä otan vain maini
takseni muutamia tärkeimpiä tavaralajeja. 

Meillä koroitetaan nyt, jos tulee tämä 
toisen lukemisen tulos hyvä:ksytyksi, jauho
tullia 90 pennistå 1 markkaa 45 penniin. 
Meillä koroitetaan leipätullia 60 'pennistä 
1 markkaan 2'5 penniin, koroitetaan peruna
tulli 7,5 pennistä 1 markkaan 50 penniin, 
paahtamattoman kahvin tulli, 8 markasta 
12 markkaan ja sokeritulli 2 markasta 25 
pennistä 3 markkaan 80 penniin. On aivan 
selvää, että tässä mainitsemani tärkeät 
kulutustavarat tulevat lisäämään entistä 
enemmän tämmöisenä aikana kurjuutta ja 
puutetta vähäväkiselle väestölle, siitä ei 
päästä mihinkään. PorvariliisiHekin edus
tajille ei pitäisi olla epätietoista se niin 
laajassa mittakaavassa vallitseva työttö
myys, mikä on palkkatyöväestön keskuu
dessa. Minä en tämmöistä politiikkaa voi 
nimittää miksikään muuksi 'Politiikaksi, 
kuin politiikaksi jolla Suomessa porvaristo 
on katsonut tämän ajanhetken semmoiseksi 
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ajm&.etkeksi, jolloinka se vähäväkisen ku
luttajaväestön taskuun on työntänyt nyrk
kinsä, niin että taskun pohja repeää. 

Täällä on viime aikoina hyvin paljon 
puhuttu, mitenkä työväestön isänmaallisen 
mielen pitäisi kasvaa, mutta kun te täm
möisen joululahjan annatte Suomen työ
väelle, niin teidän täytyy olla varma, että 
te ette tämmöisen politiikan avulla tuota 
työväestön isänmaallista mieltä tule kas
vattamaan. Ja minä olen ensimmäinen, 
joka sitä valitan. Me sosialidemokraatit 
olemme lain yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
koettaneet tehdä voitavamme siihen suun
taan, että kulutustullit pysyisivät edes 
niissä rajoissa, joissa ne ovat kuluvana 
vuotena, mutta kaikki meidän toimenpi
tecmme' ovat vuotaneet santaan. 

Minä en malta olla vielä lyhyesti kajoa
matta lopuksi siihen sekamelskaan, joka 
tulliasiain käsittelyssä jo tänä vuonna on 
ilmestynyt. Maalaisliittolaisten valtiova
rainvaliokunnan jäsenten vastalause, joka 
on mietinnössä toisena, antaa oivallisen ku
van siitä sekamelskasta, jossa ollaan. Poh
jois-Suomen edustajat ovat, ei vain valio
kunnassa, mutta täällä eduskunnassa, jo 
pitäneet erittäin hempeämielisiä agitatoori
sia puheenvuoroja siitä, mitenkä kiusalli
seen asemaan Pohjois-Suomessa joudutaan 
esim. siinä määrin viljatullin koroittami
seen nähden kuin mitä nyt ta~pahtuu. 
Tämän heikon omantunnon lohdutukseksi 
annetaan toisessa vastalauseessa ponsi Poh
jois~Suomen kansalle, ponsi, jossa vaadi
taan hallitukselta esitystä rukiin tullin 
peruuttamisesta Pohjois-Suomessa. Tämä 
vastalause on mielenkiintoinen ei vain Poh
jois-Suomeen nähden, mutta se osoittaa, 
että sillä taholla, jos tämä elhdotus tulee 
hyväksytyksi, se merkitsee sitä, että pyri
tään viljatulli säilyttämään vain teollisuus
ja kaupunkilaiskuluttajaväestölle, sillä jos 
tämä 1ponsiehdotus tulee hyväksytyksi, 
missä on silloin se raja, joka vedetään 
Pohjois-Suomen ja Etelä~Suomen välille. 
Minä uskallan väittää, että jos se tulee 
hyväksytyksi, niin seuraavana vuonna sitä 
aletaan vetää paljon pitemmälle kuin mitä 
saattavat Rannan rajat olla, josta ed. Ldhi 
on pitänyt paljon puhetta, mutta äänestä
nyt korkeampienkin viljatullien puolesta. 
(Ed. Hannula: Paraskin palop·uhuja !) 
Minä luulen, että loppujen lopuksi Poh
jois-Suomen valitsijatkaan eivät voi tyytyä 
mihinkään ponsiin, ne vaativat tuloksia. 

Kuten mainitsemastani esimerkistä huo
mataan, niin epäilemättä meillä on jou
duttu jo tulliasiain käsittelyssä sangen suu
reen sekamelskaan. Kun minäkään en voi 
hyväksyä toisen lukemisen tulosta, niin 
minä kannatan ed. Kedon tekemää ehdo
tusta, että lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. Koivuranta: Minä aion ly
hyesti kiinnittää huomiota juuri siihen 
vastalauseeseen johon ed. Puittinen täällä 
agi ta toorisesti viittasi. 

Kun esillä -oleva tulliLaki oli toisessa 'kä
sittelyBsä esil1ä tä1ällä eduJskunnassa, asetuin 
minä mon~en muiden kanssa kannattamaan 
sitä ehdotusta, että viljatulleja, tarkemmin 
sanoen rui.stullia, ei koroitettaisi. Olen sitä 
mieltä, että nykyoloissa on maataloutta suo
jattavia tuHien avulla myöskin meidän 
maassamme, siitä.Jhän ei pää,se mi:hinkään1. 
Mutta. tämä tullisuoja on j1ärjestettä1vä si
ten, että se ei kohtuuttomasti rasita sellai
sia seutuja, ,joissa maatalouden, eritoten 
rukiin vi\jeleminen, luonnonesteiden vuoksi 
on suureksi osak8i mahdoton ja tyyten kan
nattamaton.. Viljatulli ei ole, niinkuin 
täällä on aiemmin tuotu esille, P(Jhjoi8-
Suomen .asukkaille suojana, se on siellä 
raskaana verona 'ka,ikille senvuoksi, että 
siellä ei voida kannattavasti :harjoittaa 
viljanviljelystä. Tämä vero luontnollisesti 
tuntuu tällä kertaa Pohjois-Suomen vähä
varaisille ,a,sukkaiHe erikoisen vaikealta ja 
raskaalta :syystä, että katovuosien seurauk
set siel1ä ovat kannettavana. I.Jeipä:vilja 
on Pohjois-Suomeen muualta tuotava ja 
raha leipäviljan ostoon, on hankitta:,~a a:ru
siotyöllä.. Kun P,ohjois-Suomen 'Väestö on 

. melkein kauttaaltaan ansiotöiden varassa, 
on luonnollista, että sielbä hätä on kaik
kein suurin. Tämä viljatullien koroitUJS 
vaikuttaa sen, että ansiotyön puute tulee 
entistä tuntuvamma:ksi. E,pä_,ilen :suuresti,, 
onko täst'ä viljatullien koroitt.amisesta, mi
käli nimemomaan Pahjois-Suomesta on ky
symys, valtiolle saiLottavaa rahallista hyö
tyä. Mitä korkeammassa hinnassa on: leipä, 
sitä enemmän on ansiotyötä ja muuta tu
kea sikä,läisille vä:h'ävamisille seuduille an
nettava. Pääasia mielestäni kuitenkin on, 
ettei ole oikein suojata maataloutta 
maamme karuimpien1 seutuj,en köylhien 
aswkkaiden kustannuksella. Nyt on kui
tenkin eduskunta hyväksylliYt m. m. vilja
tullien koroittamisen. Tä,ssä ,on ~siis kylmä 
tosiasi-a edessä. Tä:ällä eduskunnassa on 
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tämän tulliasian esilläollessa useaan kertaan 
ollut puhetta ainakin. osittaisen tulliperuu
tuksen myöntämisestä Pohjois-Suomen ruis
tulliin näJJ.den. Tämän tulliperuutuksen 
oikeutusta ei huomataksen~ kukaan ole 
kokonaan kieltänyt. Tämän m~nä mieli
hyvällä totean. 

Mitä tulee sii!hen ehdotukseen, jonika edel
lisen hallituksen asettama komitea tulli
peruutuSkysymyksestä on laatinut ja johon 
m. m. herra valtiovarain:ministerikin on 
V'iime kerralla asian esillä ollessa huomiota 
•kiinnittänyt, voidaan sitä tietysti arvos
tella eri tavalla. Herra valtiovarainminis
teri moitti Pohjois-Suomelle tarkoitettua 
tullin korvausehdotusta m. m. sen1 vuoksi, 
että se .on laadi,ttu sangen pintapuolisesti 
ja hätiköiden. Minä myönnän, että kysy
myksessäoleva tullinkorvauskomitea tai toi
mikunta, jossa minäkin .olin yhtenä jäse
nenä, valmisti ehdotuksensa verrattain ly
hyessä ajassa. 1\'Ieillä:hän ei ole totuttu 
siihen, että komiteain valmisteltavaksi jä
tetyt asiat valmistuisivat nopeasti. Tullin
korvausasiaa pidettiin komiteassa niin tär
keänä j.a kiireellisenä, että se katsottiin 
tarpeelliseksi saada myöskin pian valmiiksi. 
KyUä tämän komitean jäsenet tun1sivat käy
tälllllössä vakiintuneen komiteain työtahdin 
ja olisivat VIOineet asian ihan alkutekijöitä 
myöten panna tutkimusten .aUe laajalla 
pohjalla. Mutta kuten sanottu, asialla oli 
kiire, se oli saatava valmiiksi ja se on1 ollut 
hallituksella puolen vuotta valmiina käy
tettävissä. 

Mitä vikoja nyt sitten on havaittu oLevan 
tullinperuutuskomitean ehdotuksessa? Ra
haministeri on m. m. maininnut, että alue, 
jolle tullin 'korvausta on ehdotettu, on ylen 
laaja. S.e on ·totta, mutta sille ei voi .mi
tään, sillä meidän maassamme on olemassa 
todellakin laaja alue, jossa rukiin viljele
minen on luonnonesteiden vudksi kannatta
matonta ja mahdotonta. Komitean laati
man tilaston mukaan tuolla l&ajalla alueella 
:asuu sangen vähän ihmisiä, joka todistaa 
osaltaan seudun karuutta. Toisena vikana 
komi:tean ehdotuksessa herra rahaministe
rin mielestä on se, .että siinä ehdot.etaan 
tullin korvausta kaikille, siis varakkaille
kin, jopa alueeseen kuuluville kahdelle 
kaupungillekin. Kyseeilisessä komiteassa 
olivat nämä seikat verrattain tarkan har
kinnan alaisina ja siellä tultiin siihen tu
lJokseen, että kun varakkailta pU!heenaole-

v•alla alueella Dn niin periu väihän, tulisi· se 
säästö, mitä saavutettaisiin näiden ·pois
erottamisella, hupenemaau niihin kustan
n:uksiin, mitä tuo erottaminen! ja väärin
kiiytöksien valvvminen maksaisi valtiolle. 
VarakaSlta Viäkeä asuu nimittäin kyseenalai
sella alueella perin vähän. Mutta jos hal
litus katsoD Dikeuden vaativan,, ett•ä varak
lkaimmille ei tullin korvausta a.nneta, niil; 
erotettakoon ne tpois, samoinkuin ne pari 
pikkukaupunkia, jotka komitean e!hdotta
maan alueeseen kuuluvat. Tärrnän seikan 
vuoksi ei tullin korvausehdotusta vDida 
hylätä. 

Herr,a rahaministeri on kyllä maininnut 
muutamia muitakin nä'ffiökohtia tullinkor
vausehdDtusta vastaan, jotka ovat ·periaat
teellista laatua, mutta eivät mielestän1i ole 
sellaisia, että niiden vuoksi asia olisi hy
lättävä. Eittämätön tosiasia on,, että tul
linkorvauskomitean ehdotus on helppo to
teutltaa, että väärinkäytön mahdollisuudet 
ovat käytännöllisesti katsoen olemattomat, 
että .ehdotuksen toimeenpanokustannukset 
ovat sangen pienet. Tämän1 kaiken huo
mioonDttaen minä toivon, että hallitus v~l
mistaa ja jättää eduskunnalle mahdollisim
man pian ehdotuksen ruistullin tuottaman 
rasituksen heFpottamisesta Pohjois-Suo
messa. 

Herra rahaministeri on lausunnossaan 
maininnut, että Pohjois-8uomen oloja on 
käytävä kohottamaan entistä telwkkaam
min. Hän mainitsi, että meijeritoimi on 
alkeellisell:a ik:annalla ja että teurastusLai
toksia tarvitaan. Nämä rahaministerin tu
levaisuudensuunnitelmat ovat hyviä ja 
tarpeellisia toteutta:a. Minä kuitenkin pel
kään, että kun 'tämä esilläoleva tullilaki 
tulee täyteen vaikutukseensa, kuru leivän 
hinta, joka Pohjois-Suomen köyhillä. seu
duilla on miltei ainoa ravinto, ain:a nousee 
niin !korkealle kuin se nDusee, tulee rahan 
hanJkkiminen •ansiotöiden ,avulla niin tiu
k&ksi, ettei ~viljelyksien laajentamiseen ja 
meijerit{)imen kehittämiseen' jää l'ainkaan 
aikaa. Nyt oru Pohjois-Suomessa taloudel
lLnen hätä ja tämä tullien koroitus ei suin
kaan lievenruä sitä. Se suurentaa sitä., ellei 
hallitus ryhdy kiireellisiin toimenpiteisiin 
parhaillaan vallitsevan hädän lieventämi
seksi. Teihokkaana keinona hädän lieven
tämiseksi ja puutteen torjUJilliseh:si minä 
suosittelen tätä tullinkmvausasiaa ja; esi
tyksen tekemistä sii~nä. Minä ;pyydän alle-
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viiva:ta sitä, ett!ä Poh·jois-Suomessa ovat 
luonnonesteejt ruisviljan viljelyksen tiellä, 
eikä ruikiin viljelys siellä riipu asianomais
-ten viljeli·jäin omasta vapaasta harkinr
nasta. Tämän vuoksi Pohjois-Suomen 
asukkailla on oikeus odottaa hallituksen 
toirrnenpiteitä edellä'kosketellwssa asiassa. 

Ed. Lohi: ·Sen nojalla, mitä edellinen 
puhuja tässä lausui ja mitä tässä iky.symyk
sessä olen aikaisemmin esittänyt, minä eih
dotan, että eduskunta hyväksyisi lakiehdo
tuksen perusteluihin II vastalauseessa esi>
:tetyn :ponnen. 

Ed. K o s on en: Silloin kuin täällä kes
kusteltiin sotilasmäärärahoista, oli ed. Rii
pinen huolissaan, mitä rajaseudun väestö 
hjattelisikaan, jos eduskunta ei osoittaisi ra
haa niin paljon kuin hallitus pyytää. Mutta 
minä puolestani näkisin olevan syytä koko 
eduskunnan ja myös ed. Riipisen kantaa 
murhetta, mitä rajaseutu, mitä Pohjolan 
ja koko Suomen köyhä kansa ajattelee siitä, 
että sen leivän hintaa raskailla tulleilla tänä 
ahdinkoaikana yhä kiristetään. Ja mikäli 
tahdotaan puhua joidenkin yksityisten maa
kuntain nimessä ja puolesta, niin silloin en 
saata olla sanomatta, että esimerkiksi suu
rin osa Pohjois-Karjalaa, joka sekin voidaan 
lukea rajaseuduksi, tarvitsee vähintään sa
manlaista huomiota, kuin konsanaan Poh
janmaa. Väestön elämä riippuu rajaseu
dulla pääasiassa metsätöistä eli siis siitä, mi
ten puutavaraliikkeet milloinkin toimivat ja 
miten töitä voivat milloinkin antaa. Ti
lanne nykyjään noin 20 :ssä, jopa useimmis
sakin Poihjois-Kar,jalan kunnissa on vähin
täinkin yhtä kurja, kuin konsanaan Pohjois
Suomessa tai muualla. Viljelysalueet Poh
jois-Karjalan useimmissa kunnissa, ja var
sinkin rajaseutukunnissa, ovat niin pieniä, 
ettei näiden kuntien viljatulo riitä muuta 
kuin muutamaksi kuukaudeksi vuodessa; se 
saattaa riittää korkeintaan elonleikkuusta 
jouluun saakka. Runsain osa vuoden kuu
kausista täytyy tulla toimeen mitenkuten, 
ja etupäässä siten, onko saatavissa metsä
töitä siinä tai toisessa rajaseudun kunnassa. 

Viljanviljely·stä, sen tarvetta ja kulutuk
sen määrää pyytäisin osoittaa vain yhdestä 
tärkeimmistä rajaseutukunnista, Ilomant
sista. Ilomantsin pitäjä, joka nyt on Poh
jois-Karjalan varsinainen rajaseutupitäjä, 
<>n pinta-alaltaan noin 413,580 ha. Tämän 

pitäjän laajoilla alueilla on viljeltyä peltoa 
tällä hetkellä vain 2,856 ha. Sataa asukasta 
kohti on siis peltoa vain 28.7 ha. Vuotuinen 
sato rukiista on Ilomantsin pitäjässä kaiken 
kaikkiaan noin hyvänä vuonna laskien 340 
tonnia. Yhteensä saadaan viljaa, niin ru
kiissa, ohrassa kuin kaurassa kaikenkaik
kiaan 820 tonnia. Pitäjän asukasluku on 
10,700. Asukkaiden ja eläinten yhteinen 
viljantarve lasketaan tässä kurjassa raja
seutukunnassa kaikkiaan 7,400 tonniksi vuo
dessa. Viljan vajaus täten tulee tekemään 
parhaimpinakin vuosina suunnilleen 6,600 
tonnia. Naapuripitäjässä, Tuupovaaralla, 
on laskettu viljan vajauksen tekevän kaik
kiaan 528 kg asukasta kohti vuodessa. Mutta 
jotakuinkin samanlaisessa asemassa viljan
tuotantoon ja viljantarpeeseen nähden ovat 
lukuisat muut Pohjois-Karjalan kunnat. 
Sitä ovat laajan Pielisjärven rajaseutukylät, 
jvissa melkein yksinomaan on elettävä tuk
kitöiden varassa. Sitä ovat Eno, Juuka ja 
lukuisat muut Pohjois-Karjalan kunnat. 
Viljan tarvetta nl;;issä laajoissa rajaseutu
pitäjissä lisää vielä suuresti se, että sinne 
matkustaa tuhansittain muualta maasta, 
jopa kaukaista Savoa myöten metsätöiden 
tekijöitä. Nämä eivät suinkaan kuljeta vil
jaa ja muita elintarpeitaan mukanansa, 
vaan ne ovat paikalla osterttavat. Siis täten 
näillä rajaseutualueilla on viljan kulutus 
vielä suurempi kuin mitä paikallinen väestö 
siellä tarvitsee. Lisäksi viljan hintaa koroit
tavat tavattomasti rahdit, sillä esimerkiksi 
Ilomantsin pitäjä on varsin kaukainen syr
jäseutupitäjä. Lähimmästä liikekeskuksesta, 
Joensuusta Ilomantsin keskukseen on noin 
70-75 km, ja lähimmältä rautatieasemalta 
noin 55 km. Kaukaisimpiin rajaseutkyliin 
Joensuusta on noin 200 km. Kun nämä val
tavat matkat kuljetetaan raskasta tavaraa, 
niin se merkitsee suunnatonta hinnanlisäystä 
jo ilmankin, että viljaa on vielä rasittamassa 
korkea tulli. Se voidaan käsittää, millaisella 
hinnalla joutuu rajaseudun rahvas viljatar
peensa ostamaan. On laskettu, että yli
päänsä kaikenlaisen raskaan tavaran rahti 
lähimmältäkin rautatieasemalta saattaa tulla 
tänne rajaseudun syrjäisille seuduille teke
mään jopa 1 : 50 kilolta. 

ViljanviljelJ71ksen laajentamiselle rajaseu
tupitäjissä, niin Ilomantsissa kuin muualla, 
on luonnonesteensä, aivan niinkuin ne ovat 
Pohjanmaalla, josta täällä on niin monasti 
puhuttu. 
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Ed. Jauhonen aikaisemmin täällä lausui, 
mainitsemaHa esimm'kkejä Kainuusta, kuin
ka siellä on peltoa korkeintaan vajaa 30 
aaria viljelijää kohti, ja hän piti aivan luon
nollisena, että näin epäedullisissa oloissa 
elävää viljelijäväestöä tuettaisiin siten, että 
valtiovalta helpottaisi tämän maakunnan 
asukkaat viljatullin alaisuudesta. Mutta 
siitä samasta rajaseutukirjasesta, josta näh
tävästi ed. Jauhonen otti tämän esimerk
kinsä, siitä löytyy vieläpä tämän saman kir
jasen samalta sivulta maininta, kuinka juuri 
Kainuussa tarvitaan paljon tehokkaampia 
keinoja valtiovaHan puolesta maatalouden 
kohottamiseksi. Siellä mainitaan, että tätä 
apua tarvittaisiin paitsi viljelyspalkkioiden 
muodossa, sitä tarvittairsiin rämeisten, vil
jelyskelpoisrten soiden kuivattamisen muo
dossa, tieolojen ja rautatieolojen parantami
sessa j. n. e. Aivan samanlaisessa asemass<l 
ovat laajan rajaseudun asukkaat niin Poh
jois-Karjalaa kuin Laatokan Karjalaa myö
ten. Viljelijät eivät siis elä Pohjois-Karja
lassakaan joillakin Latsaruksen murusilla, 
joita jaetaan viljelyspalkkioiden avulla tai 
jossakin muussa muodossa, eikä viljatullia 
~oida kiristää niin korkeaksi, jotta sillä jo
takin merkitystä voisi olla viljanviljelJ71ksen 
edistämiseen. Tarvitwan muita pontevampia 
valtiovallan avustustoimenpiteitä, ennen
kuin Karjalan vaarat ja suot, niin edullisia 
kuin ne ehkä ovatkin viljelykselle alttiiksi 
otettavaksi, voivat tulla viljellyiksi laajem
min, kuin mitä ne nJnkyjään ovat voineet 
tulla. · 

Puhe Pohjanmaan erikoisesta asemasta ja 
sen helpottamisesta ja suosimisesta on mie
lestäni yksipuolista ja uska1taisinpa sanoa 
kenties agitatoorisessa mielessä tehtyä. Vil
jatulli koskee koko maan köyhää kansaa 
eikä missään maan kolkassa sitä oteta terve
tulleena joululahjana, vaan katkerana kaik
kina. Me myönnä:mrme maatalouspulan ja 
sen parantamisen tarpeellisuuden:, mutta sen 
helpotta:miseen eivät sovellu sellaiset keinot, 
jotka lisäävät vielä1dn suuremman luokan, 
s. o. työväenluokan, kesken hätää ja kur
juutta. 

Puhe taasen siitä, että rukiin hinnan ko
roirttamisen kautta lisääntyisi rukiinviljelyk
sen into niin suuressa määrin, että sillä voi
taisiin ja sen kautta torjua työttömyyttä, on 
petävää arvailua. Eivät pienviljelijät aina
kaan Karjalassa ja Savossa tarvitse vierasta 
työvoimaa rukiinviljelystäitä varten. Se 

niitä tarvitaan vierailla teettää, rajoittuu 
korkeintaan siihen, että viikon tai parin 
ajan kesäisin tarvitaan vierasta työväkeä 
heinätyöhön, mutta ei juuri muulloin. Hy
vinäkin rukiinhinnan aikoina ovat talollis
teli pojat ja talolliset itsekin talvella tukki
metsässä ansiotöissä, kesällä uittotöissä ra
hantarvetta tyydyttääkseen, saatikka puuta
varaviennin lamakautena, jolloin metsätyö
maat ovat työnihalkijoita tulvillaan. Ei sil
loin talonpoikakaan vierrasta työvoimaa töi
hinsä tarvitse. 

Minä ,en us'ko, ettei}{1ö valtion rahantarvetta 
va,rten löyodetä pelastukseksi muuta keinoa, 
kuin että puuttuva erä koottaisiin köyhäitä 
kansalta leivän hintaa lisäämällä. Tämä ei 
ole mitään kaunista rajaseutupolitiikkaa 
eikä myöskään Suomi-politiikkaa, vaan to.., 
della kivien heittämistä köyhiä kansalaisia 
vasten kasvoja vastaukseksi hätään, joka nyt 
jo tällä hetkellä niin Raja-Karjalassa kuin 
muualla on yleinen ja huutava. 

Ed. Ja n h o n e n: Kannatan ed. I.Johen 
tekemää ehdotusta. 

Ed. J u n e s: Pyysin puheenvuoroa myös
kin kannattaakseni ed. Lohen ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Keto ed. Puittisen kannattamana ehdot
tanut, että lakiehdotus hylättäisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Kedon ehdotukseksi. f1}d, 
Lohi ed. Jauhosen kannattamana on ehdot
tanut, että eduskunta hyväksyisi toisessa 
vastalauseessa tehdyn ehdotuksen. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Lohen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä ehdotan me
neteltäväksi siten, että ensin tehdään päätös 
lakiehdotuksen hyväksymisestä taikka hyl
käämisestä. Sen jälkeen on äänestettävä ed_ 
Lohen ponsiehdotuksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Aänestykset ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty,. 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Ke
don ehdotus hyväksytty. 
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P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
117 jaa- ja 68 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 9. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. T a n n e r : Pyydän avoin ta äänes
tystä. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto-Setälä, Ainali, Alestalo, 
Annala, Asikainen, von Born, Brander, Ca
jander, Eskola, H., Estlander, Forstadius, 
von Frenckell, Furuhjelm, Haga, Hakala, 
A., Halonen, A., Helenelund, Hilden, U., 
Huhtala, Huittinen, Huuhtanen, Häkkinen, 
Hästbacka, Inborr, Jacobsson, Jatkola, Jern, 
Joukanen, Junes, Jussila, Jyske, Kaijalai
nen, Kalliokoski, Kallioniemi, Kaskinen, 
Kaura, Kauranen, Kemppi, Kesti, Kilpe
läinen, Kirveskoski, Kivimäki, Kivioj·a, Koi
visto, Kolkki, Kontio, Korhonen, Korpi
saari, Koskenheimo, Kuisma, Kukkonen, 
Kuokkanen, Kuuliala, Kämäräinen, I__,ammi
nen, Lampinen, Lautala, Lehtonen, Leivo, 
Leppälä, Lohi, Luostarinen, Malmivaara, 
Manner, Mantere, Miikki, Moilanen, Mä
kelä, J. L., Mäkelä, W., Nikkanen, Niuk
kanen, Nurmesniemi, Nyman, Oksanen, Paa
volainen, Pahngren, Pennanen, Perheen
tupa, Pesonen, Pihkala, Pilppula, Pojan
luoma, Pullinen, Päivänsalo, Raatikainen, 
Rantanen, Rautaharju, Riipinen, Rissanen, 
Roos, Rothberg, Ruotsalainen, Ryynänen, 
Saarinen, Sahlstein, Sallinen, Sarlin, E., 
Solja, Sovijärvi, Ståhlberg, Sunila, Suur
konka, Svinhufvud, Särkkä, Tarkkanen, 
'l'ukia, Tulenheimo, Tuomikoski, Tuomioja, 
'l'urja, Vehkaoja, Vesterinen, Westman, 
Virkkunen, Åkerblom ja Österholm. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahlfors, AiTio, 
Ampuja, Aromaa, Bryggari, Erich, Eskola, 

vV., Fagerholm, Hakala, K., Hakkila, Halo
nen, T., Harvala, Helo, Hilden, A., Hiltu
nen, Huttunen, Hämäläinen, Jokinen, Keto, 
Kilpi, Kivisalo, Koivulahti-I.Jehto, Komu, 
Koponen, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, 
Kuusisto, Lehtokoski, Lepistö, Lindman, 
Lindqvist, Linna, Meriläinen, Myllymäki, 
Nuutinen, Paasivuori, Paasonen, Pekkala, 
Penttala, Perho, Puittinen, Pyy, Pärssinen, 
Rantala, Rapo, Reinikainen, Ryömä, Räisä
nen, Sallila, Seppälä, Sergelius, Setälä, Sil
lanpää, Suokas, Tanner. Tolonen, Turkia, 
V alta, Welling, Voionmaa, Väisänen ja 
Åhlström. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 16 
edustajaa: 

Anttila, Björk, Hannula, Heikkinen, Hir
vensalo, Hänninen, Jauhonen, Junnila, Koi
vuranta, Lahdensuo, Lahtela, Oksala, Pitkä
nen, Salo, Sarlin, B. ja Sventorzetski. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä: 
on annettu 117 jaa- ja 66 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena, kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Äänestys ed. Lohen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lohen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
129 jaa- ja 51 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 16. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. S a l o: Pyydän avointa äänestystä. 

Puhemies: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
soalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Tulee toimitettavaksi avoin 
äänestys. 
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Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, 
_1\hlfors, Ailio, Ampuja, Aromaa, Björk, 
von Born, Brander, Bryggari, Cajander, 
Erich, Eskola, W., Estlander, Fagerholm, 
Forstadius, von Frenckell, Furuhjelm, 
Haga, Hakala, K., Hakkila, Halonen, T., 
Helenelund, Helo, Hilden, A., Hilden, U., 
Hiltunen, Huhtala, Huttunen, Häkkinen, 
Hämäläinen, Hästbacka, Inborr, Jacobsson, 
Jern, Jokinen, Jyske, Kallioniemi, Kaskinen, 
Keto, Kilpeläinen, Kilpi, Kivimäki, Kivisalo, 
Koivisto, Koivulahti-Lehto, Kolkki, Komu, 
Koponen, Korpisaari, Kosonen, Kovanen, 
Kulovaara, Kuokkanen, Kuuliala, Kuusisto, 
Lamminen, Lehtokoski, Lehtonen, Leivo, 
Lepistö, Lindman, Linna, Malmivaara, Man
ner, Mantere, Meriläinen, Moilanen, Mylly
mäki, Mäkelä, J. L., Nikkanen, Nuutinen, 
Nyman, Oksanen, Paasivuori, Paasonen, 
Paavolainen, Palmgren, Pekkala, Pennanen, 
Penttala, Perheentupa, Perho, Pesonen, Pih
kala, Pojanluoma, Puittinen, Pyy, Päivän
salo, Rantala, Rantanen, Rapo, Rautaharju, 
Reinikainen, Riipinen, Roos, Rothberg, 
Ryömä, Väisänen, Sahlstein, Sallila, Salli
nen, Sarlin, E., Sergelius, Setälä, Sillanpää, 
Solja, Sovijärvi, Ståhlberg, Suokas, Svin
hufvud, Särkkä, Tolonen, Tulenheimo, Tuo
mioja, Turja, Turkia, Valta, Velling, West
man, Virkkunen, Voionmaa, Väisänen, Åhl- , 
ström, Åkerblom ja Österholm. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Ainali, Alestalo, Annala, Asi
kainen, Eskola, H., Hakala, A., Halonen, A., 
Hannula, U., Heikkinen, Huittinen, Huuhta
nen, Hänninen, Janhonen, Jatkola, Jouka
nen, Junes, Jussila, Kaijalainen, Kallio
koski, Kaura, Kauranen, Kemppi, Kesti, 
Kirveskoski, Kivioja, Koivuranta, Kontio, 
Korhonen, Kuisma, Kukkonen, Kämäräinen, 
Lahtela, Lampinen, Lautala, Leppälä, Lind
qvist, Lohi, Miikki, Mäkelä, W., Nurmes
niemi, Pilppula, Pullinen, Rissanen, Ruot
salainen, Saarinen, Salo, Sunila, Suurkonka, 
'l'arkkanen, Tukia, Tuomikoski, Vehkaoja ja 
Vesterinen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 17 
-edustajaa: 

Anttila, Harvala, Hirvensalo, Junnila, 
Koskenheimo, Lahdensuo, Luostarinen, 
Niukkanen, Oksala, Pitkänen, Pärssinen, 
Raatikainen, Ryynänen, Sarlin, B., Seppälä, 
Sventorzetski ja Tanner. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 128 jaa- ja 54 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hylännyt ed. Lohen eh
dotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuusverosta 
annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 27, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 13 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 27, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös toi
sessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy toisessa käsittelyssä 
päätetyn lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevien raha.stojen varojen käyttämi

sestä lainoiksi maa- ja metsätaloudelli
siin tarkoituksiin. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä hal
lituksen esitys n :o 8, jota on valmistelevasti 
käsitelty valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 4 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 17, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t el y y n. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 
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Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään päätöksessä laki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi mallasjuomien tehdasmai
sesta valmistuksesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
von Frenckellin y. m. lak. al. n :o 13, jota 
on valmistelevasti käsitelty talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 2 ja suuren valiokun
nan mietinnössä n :o 33, esitellään k o 1-
m a n t e en k ä s i t t e l y y n. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään päätöksessä laki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotukset laiksi mallasjuomau tehdas
maisesta valmistuksesta ja myynnistä selrä 

laiksi eräiden kieltolain säännösten 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 32 a ja otetaan j a t kettu u n toi
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä saman valio
kunnan mietinnössä n :o 32 sekä talousvalio
kunnan mietinnössä n :o 1 valmistelevasti 
käsitelty hallituksen esitys n :o 50, joka si
sältää yllämainitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 32 a, josta 
nähdään, että suuri valiokunta on, yhtyen 
jälkimmäiseen lakiehdotukseen nähden edus
kunnan tekemään päätökseen, päättänyt eh
dottaa ensimmäisen lakiehdotuksen hylattä
väksi. Valtiopäiväjärjestyksen 66 § :n 3 mo
mentiii. mukaisesti on eduskunnan siis nyt 
päätettävä suuren valiokunnan ehdotuksen 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

-------------------------

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan eh
dotukseen ensimmäiseen lakiehdotukseen 
nähden. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotukset laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 an
netun lain 23 § :u muuttamisesta ja laiksi 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista toukokuun 18 päivänä 1923 annetun 

lain 9 ja 10 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 28 a ja otetaan j a t k e t t u u n t o i
s e e n k ä s i t t e 1 y y n siinä, saman valio
kunnan mietinnössä n :o 28 sekä valtiova
rainvaliokunnan mietinnössä n :o 12 valmis
televasti käsitelty hallituksen esitys n :o 22, 
joka sisältää yllämainitut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 28 a, josta 
nähdään, että suuri valiokunta on yhtynyt 
eduskunnan asiassa tekemään päätökseen. 
Valtiopäiväjärjestyksen 66 § :n 3 momentin 
mukaisesti julistetaan lakiehdotuksen toinen 
käsittely näin ollen päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi oppivelvollisuudesta anne
tun laiu 8 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 29 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 4 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 47, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 29. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu; sen jäl
keen siirrytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Aili o: On luonnollista, että val
tion avustukset jatko-opetuksesta nopeasti 
kasva:vat sitä mwkaa kuin oppivelvonisuus 
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tulee yhä yleisemmin toteutetuksi. Tilas
ton mukaan tulee näet uusia jatkokursseja 
vuosittain yli 500. Menojen nopean nou
sun johd10sta .orvat rvaltiontilintarikastajat 
huomauttaneet, voitaisiinko nousua saa;da 
supistetuiksi määräämällä joku oppilasmi
nimi, jolle jatko-opetusta voitaisiin antaa, 
ja kehoittanut senvuoksi ottl!Jmaan kysy
myksen harkinnan alaiseksi. 

Opetusministeri on noudattanut tätä ke
hoitusta ja antanut nyt käsiteltävänä ole
van esityksen eduskunnalle. Hän on kui
tenkin ottanut asian etupäässä ra!halliselta 
kannalta, kiinnittämättä sitä lhuomiota 
asiaan, kuin se olisi v~Vatinut, myöskin so
sia1ipedagogiselta kannalta, lukuunotta
matta jatko-opetuksen aikaa, jossa suh
teessa on pieni parannus ehdotettu nykyi
seen lakiin. Hän ei ole k~Vtsonut tarpeel
liseksi jättää kysymystä edes kouluviran
omaisten harkittavaksi, vaikka tilintarkas
tajat ovat 'iästä nimenomaan huomautta
neet, vaan valmistanut itse 'lakiehdotuksen 
ja jättänyt sen kuuleman mukaan koulu
hallituksen tar,kastettavaksi. 

Esi·tyksessä ei anneta minkäänlaisia ti
lastollisia tietoja, joiden avulla voisi ar
vioida, kuinka laajalle tämä esitetty laki tu
lisi vaikuttamaan ja missä määrin se supis
taisi jatko-opetuksesta aiheutuvia menoja. 
Näitä koskevan määrärllJhan peruste>luissa 
hallituksen budjettiesityksessä on mainittu, 
että jatko-opetusta uudelleen järjestele
mällä voitaisiin saada määrärahan nousu 
pysähtymään, joten määräraha on esitetty 
pysytettäväksi 18 miljoonassa markassa, 
vaikka täksi vuodeksi ilmoitetaan osoitetun 
22 miljoonaa. 

'Sivistysvaliokunta ei ole voinut saada ti
lastotietoja niiden ja:~koilmrssien lukumää
rästä, joita lakkauttamaHa tai supistamalla 
voitaisiin menoja .välhentää useita miljoonia 
markkoja, niinkuin budjettiesityksessä vii
tataan. Minä olen nyt vasta kouluhalli
tuksen ylijohtwjalta saanut tietää,, että sen 
suuruisia kursseja, joita esitys tulisi kos
kemaan tai joissa on ollut rvä:hemmän kuin 
8 oppilasta, on koko maassa arviolta noin 
400, nä~den joukossa 120 sellaista kurssia, 
joissa oppilaita on vähemmän kuin 5. Jos 
nyt arvioidaan esitetyn 'lain aiheuttllJffia 
menojen välhennys, saadaan kaiikkiaan ko
koon 378,000 marlkkaa, ~edellyttäen, että ku
kin kurssi käsittäisi 100 tuntia eli sen mi
nimimä:ärän, mikä oppivelvollisuuslaissa 

nyt on sää,detty, mutta 52;2,,000 markkaa, 
jos kurssi kä~sittäisi 1'215 tuntia, se on ke.Ski
mäiirän alimmasta ja ylimmästä säärdetystä 
tuntimäärästä. Menojen viihennys olisi :näin 
ollen rvain muutamia satoja tulhansia mark
koja eikä suinkaan useita miljoonia ma:rlk:
koja, niinkuin budjettiesityksessä rviitataan. 
Onikin selvää, että sanottavia sääs1töjä jatko
opetuksen aiheuttamista menoista ei voida 
saada aikaan, ellei käydä käsiksi nykyiseen 
palkkiojärjeste'lmään ja oteta tarkastetta
vaksi, voidaanko se ehikä jollakin toisella 
tavalla järjestää. 

Hallituksen esityksen mukaan tulisi noin 
280 kurssin viikkotuntimäärä supistumaan 
kolmeen viikkotuntiin eli keskimäärin kah
della viikkotunnilla, ja noin 120 kurssia 
tulisi kakonaan 1aikkautettarvaksi. Toisi11 
sanoen, arviolta noin 2,,00.0 oppilaasta, eli 
ehkä suuremmasta:kin määrästä, tulisi osa 
suljetuksi kokonaan jatko-opetuksesta ja 
menettällllään sen oikeuden, joka oppirvel
vollisuuslain mukaan jokaiselle Suomen 
lapselle kuuluu; muu osa saisi tyytyä mel
koisesti supistettuun opetukseen. Näin ta
pahtuisi enimmäkseen syrjäisiUä ja yleensu 
vähävaraisilla seuduilla, missä koulupiirit 
ovat pieniä ja missä ei ole minkäänlaisia 
muita tilaisuurksia jatlko-opetusta vastaa
vaan opiskeluun, kuten esim. Kuolajärvellä, 
Pudasjär.vellä, Temmeksessä, Lohtajalla, 
Degerbyssä, Iniössä, Ori1päässä, PöytyäJtl~j 
j. n. e, 

Minun ei tässä tarvitse huomauttaa jat
ko-ope'tuksen merkityksestä kansakoulukurs
sin päättä.neille lapsille, jotka ilman sitä 
voivat helposti unohtaa suuren osan siitä, 
mitä he ovat !kansakoulussa oppineet. Ky
syn vain, miksi valtio rankaisisi tällä ta
valla niitä kansakoululapsia, jotka ovart 
syntyneet tai kasvaneet pienien koulupii
rien alueilla. Eihän se ole suinkaan hei
dän oma syynsä ! 

On lisäksi huomautettava, että jos aio
taan taloudellisista syistä vapauttaa pieni
kin osa kokonaan ja!JJko-opetuksesta, niin 
miten sitten luullaan voitavan <Velvoittaa 
niitä, j1otka muualla kieltäytyvät ottamasta 
osaa jatlm-opetukseen sillä varjoHa, että 
lasten täytyy köyhyyden ta1kia olla ansio
työssä tai auttaa vanhempiaan töissä. 

JYlinä pidän siten arveluttavana lähteä 
sille tielle, jota ihallitus on suositellut, 
koska menojen supistanrinen tällä tavrulla 
merkitsee hallaa itse jatko-opetukselle. 
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Olisi ollut harkittava, eikö jatko-opetusta 
niillä seuduilla, joissa 1on välhäinen oppilas
määrä, voitaisi muulla tavalla järj-estää, 
jotta se ei tulisi suhteellisen ka1liiksi oppi
lasta kohti ja jotta ei ketään tar~vitsisi rva
pauttaa jatko-opetusvelvollisuudesta. Kun 
näin Bi ole tehty, on minulla m. m. tämän 
Bsityksen perusteella ollut täysi syy nimit
tää nykyistä harllinnollista suuntaa opetus
alalla taantumukselliseksi, sillä esitys mer
kitsee minun mielestäni taika-askelta jatko
opetuksen ja siis oppivelVIollisuuden to
teuttamisessa. 

Me sosialidemokraatit olemme vastalau
seessa esittäneet, että jos joku oprpilaSIIlli
nimi on vä>lttälllättä määrättävä, olisi tois
taiseksi rajoitUJttava siiihen, että minimi 
alennettaisiin 5 :ksi eli ma1l:dollisimman al
haiseen määrään ja että tuntimäärä kai
kille pysytettäisiin samana kuin nykyjään. 
Rahallisesti merkitsisi tämä noin 2'50,000 
markan eroa, s. o. niin paljon suurempia 
menoja kuin hallituksen esitys. Mutta kun 
tämä minimi koskisi vain 120 oppilaspiiriä, 
joissa on vä:hempi kuin 5 osanottajaa, ja 
kun edusikunta :on jo enna!kolta hyväksynyt 
periaatteessa jonkun minimin, voin minä
kin mainitun minimin hyväiksyä, kuitenkin 
silä nimenomaiseHa edellytyksellä, että hal
litus ottaisi harkittavakseen, eikö ~pienissä 
koulupiireiss'ä voitaisi järjestää jatko-ope
tusta yläkansakoulun yhteyteen ilman sa
nottavia kustannuksia, jottei jatko-opetus
velvollisuudesta tarvi,tsisi ketään rvapauttaa. 

Ehdotan senvuoksi, herra puhemies, että 
laki hyväksyttäisiin siinä muodossa, kuin 
sivistysvaliokunnan mietintöön liitetyssä 
vastalauseossa on esitetty. 

Opetusministeri V i r k kun en: Lain
muutokset opivelvollisuuslain jatko-opetusta 
koskeviin kohtiin eivät ole käyneet tarpeel
lisik:si ainoastansa säästäväisyyssyistä tahi, 
mikäli rahallisesta puolesta on kysymys, 
sentakia, että on rajoitettava, jopa lopetet
tavakin sellaisia suorituksia, joiden tai'Ikoi
tuksenva;staisuus on käynyt ilmeiseksi. 
Sä1ästöt, joita tällä ikohdaBa voitaneen saa
vuttaa hallituksen esityksen hyväksymisen 
kautta, eivät minunkaan mielestäni ole var
sin suuret. J dkaista oikeutettua säästöä 
luonnollisesti ei ole vä!heksyttävä, mutta 
vielä enerrnmän kuin rahalliset, puoltavat 
kyseessäolevaa lainsää.däntöä ne asialliset 
syyt, jotka ovat osoittaneet, etHi maalais-

kansakouluissa ei hetikään ole nykyjään 
edellyty!ksiä jatko-opetusta koskevien lain
määräysten tarkkaan ja järkevään sovellut
tamiseen. Asiallinen arvostelu, jota sekä 
kouluviranomaiset ja opettajat että maa
laiskuntien edllstajat harjoittavat jatko
opetuksen nykyistä käytäntöä vastaan, on 
sangen ankara. Kouluviranomaiset huo
mauttavat, että nykyisten määräysten to
teuttruminen on käytännössä osoittautunut 
paljon vaikeammaksi, kuin edeltäpäin la
keja sääd!ettJäessä 'Oli osattu arvostella. 

Vaikeudet 'ovat pääasiassa kolmenlaiset. 
On vaikea;ta saada päteviä ammattiaineiden 
opettajia varsinkin maaseudulla. Tämän 
puutteen poistrumiseksi onkin nykyisin toi
meenpantu vuosittain huomattava mää.rä 
sellaisia kursseja, joiden tarkoituksena on 
pääasiassa jatko-opetu!ksen hyödyttäminen. 
Toiseksi on ollut vai:keata saada oppilaat 
säännöl!Jisesti käyttämäiän jatk'o-opetusta. 
Tässä !kohden monet sosiaaliset esteet tule
vat ~esille, ne tuovat ilmi ristiriidan toi
saalta jatko-o~petuksen vaatimusten ja toi
saalta kansakoulun lrupikäyneen pojan tai 
tytön ansiomahdollisuuksien välillä. Olen 
jo lyhyenä ministeriaikanani Bhtinyt saada 
kirjeitä use~lta ta1hoilta maaseudulta, joissa 
valitetaan sitä, että esim. joSISakin kauppa
lassa ta!hi tiheään asutuSISa maalaiskeskuk
sessa v.ähävarainen lkoti tarvitsisi saada sen 
tu1ojensa lisän, min1kä kodin asiap:oika tai 
a:siatyttö Vloisi sille hanklkia, mutJta tällai
sen paiikan saavuttanut nuori on sen me
nettänyt, kun hänen on täytynyt ottaa osaa 
jatko-opetukseen. l\'Iillä tavalla tämä toi
saalta opetuksen, toisaalta sosiaalisten nä
kökohtien ristiriita on ratkaistavissa, minä 
en ota tässä yhteydessä selvittääkseni, si!Jlä 
puolestani annan oikeutuksen kumpaisille
kin näkökohdille, mutta olen tämän mai
ninnut todistuksena siit1ä, että jatlko-ope
tuksen selvi,ttämisessä on vakava sosiaali
nen epäkohta olemassa, jota täytyy pyrkiä 
mt'kaisemaan tavalla, joka tyydyttää mo
lempia harrastUiksia. Edelleen 'On usei·ssa 
tapauksissa oHut suorastansa mahdot'Onta 
esim. harvaanasutuilla seuduilla, joissa 
koulut toimivat oppilas-asuntoJoidenkin tu
kemina, saada oppilaita säänöllisesti 'Otta
maan osaa siihen jatko-opetukseen, joka 
lain mukaan !heille 'On järjestetty. Kolman
neksi jatko•opetus tuottaa etenkin [mupun
geiHe, kauppaJoille ja taajaväkisille yhdys
kunnille lhuomatJtavan suuria Esäkustan-
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nuksia, näitten kun on ylläpidettärvä päivä
kouluna toimivaa jatko-opetusta. Tähän 
tulee sitten lisäksi, erityisesti kaupungeissa, 
vaikeus yfudistää amrm3!ttiopertusta ja varsi
naista lain määräämää jatko-opetusta toi
siinsa. Tämä vaikeus on, mikäli tiedän, 
parastaikaa kouluviranomaisten erityisen 
huO!Illion alaisena. 

JOhtopäätös näistä tosiasioista, joihin 
jatko-opetus on joutunut, on ainakin eräit
ten kouluviranomaisten mielestä se, että tu
lee pwkoiliseksi sallia jatko-IQipetulmen jär
jestäimisessä muitakin muotoja kuin nykyi
sen lain edellyttämiä, ja lisätään, että jon
kinlaiset vapauttavat lainmuutokset liene
vät ennen pitkää rväJttämättömiä. Kysees
säoleva hallituksen esitys ei pyri ratkaise
maan hetikään kaikkia näitä vaikeuk·sia ja 
ristiriitaisuU:ksia, joitten eteen maaseudun 
jatko-opetus nykyjänsä on joutunut, mutta 
silmäänpistävimpään puutteeseen ja epä
kohtaan se käy käsiksi. Täytyy tunnustaa, 
että kun jatko-opetusta on pantu toimeen 
kahdelle, llmlmelle, neljälle tai jonkun \'ler
ran useammalle oppilaalle, niin tällainen 
opetuksen järj•estely ei ole enää •tarkoituk
E~enmukaista, vaan la;ki on v•ä1ttärrnättömästi 
täydennettäJVä ainakin siUä tavalla, että 
pyritään oppilasminimin säätärrnisellä saa
maan järjestystä jrutko-o·petukseen, jotta se 
ei muodostu erinäisissä tapauksissa suora
naiseksi vallattomuudeksi. Mikä jatko
oppilaiden minimimäärå on o1eva, siitä voi 
tietysti olla eri mieliä. Kiinnitin huomiota 
siihen, että ed. Ailiokin on valmis määrää
mään oppilasminimin viideiksi. Toinen ra
jakohta, joka on mainittu, on kymmenen. 
Hallituksen ·esitys pyrkii kulkemaan keski
tietä määräärrnällä tämän minilmin ka:hdek
saksi. Tässä kohden ihn11ituksen esitys ei 
ole perusteeton, se päinvastoin nojautuu 
erääseen tkoUil uhalli tuksen kiertokirjeeseen 
tämän vuoden toukokuun 19 päivältä. 
Siinä kouluhallituskin kiinnittä•ä huomiota 
siihen, että juuri oppilaslukuun nähden 
maaseudun jatko-opetus on välttämättö
mästi järjestettärvä. Vaikka ikou'luthal'lituk
sen on ollut vaikea;,ta antaa nimenomaisia 
määräyksiä siitä syystä, että on pitänyt 
liikkua nyikyjään voimassaolevan lainsää
dännön pakomsissa puitteissa, niin toivo
muksissa, joissa kouluhallitus tässä kierto
kirjeessään lausuu, tulee selvästi näky:viin 
kouluhallituksen kanta. Kouluhallitus erot
taa kolme kohtaa oppilaslukuun n.ähden 

--------

jatko-opetuksen järjestämisessä. Siinä sa
notaan, että tarkastajan pitäisi pnnssaan 
saada jatko-opetus tavalla tai •toisella hoi
detuksi siten, ettei tätä opetusta tule kus
tannetuksi viit·tä pienerrnmälile oppilasmää
rä1le. Toinen tapaus on se, että miUoin 
jatiko-opetus piiri•ssä ei vielä ole palkollinen, 
jatko-opetuksen järjestämistä näinikään pie
nelle oppilasmä!I'älle :ei olisi hyväksyttävä ; 
ja iko1mas tapaus on se, että miHoin taas 
oppivelvoHisuus jatiko-opetukseenikin nälh
den on täydessä voimassa, voisi tavallisessa 
järjestyksessä opilaitten vähälukuisuuden 
tähden anoa sellaista muutosta rtäytän.töön
pano-suunnite1maan, •että jatko-opetuksen 
toteuttaminen saataisiin siirtää toimeen
panokauden loppuun. Kun ihallitu!k:sen esi
tyksessä opilasminimi määrättiin kahdeik
swksi, tahdottiin seurata kouluh<l!ilituksen 
kiertokirjeessä esi.ttämää t·oista vaihtoehtoa. 
Puolestani olen vakuutettu siitä, että t:ämä 
keskimääräinen minimi on paikallaan. 

Mutta tällä lain muutoksella, kuten sa
noin, ei jatko-opetuksen kysymys vielä ole 
ratkaistu, vaan ·epäilemättä se tulee vaati
maan viranomaisten jattkuvaa huomiota 
sekä ministeriössä että kouluhallituksessa 
ynnä ika.nsaikoulutarkastajain rpuole,lta. Mi
nulla on tiedossani, että erä:ät ikansalkoulu
ta:r.kastajat ovat jo koettaneet noudattaa 
kouluhallituksen viime keväänä antamaa 
määräyrstä, että he tavalla tai toisella hoi
taisivat jatlw-opetuksen järjestämistä jär
kiperäisemmällä tavalla. J,os oikein ym
mär:sin ed. Ailion äskeisen :lausunnon, minä 
voin yhtyä hänen loppuhuomautukseensa, 
että pitäisi olla tilaisuutta järjestää jatko
opetusta myöskin aivan harvalukui:sille op
pilaille, silloin kuin trumä opetus ilman 
suurempia kustannuksia ja erikoi:serrnpia 
järjestelyjä voidaan sijoittaa y.läkansakou-
1un tlwa:llisen opetusmenon yhteyteen. Niin 
on [];inakin yksi kansakouluta::r!ka:staja jo 
viime syksystä lähtien Keski-Suomessa me
nete.1lyt. Hän on ratkaissut tämän asian 
mielestäni vallan y!ksinkertaisesti, mutta 
swmalla nerokkaasti ; kun jatko-opetukseen 
pakollisia kansakoulun ~äJpikäyneitä on ol
lut vain jokunen tai pari, hän on siirtänyt 
heidät suorastanrsa yläkansalmulun opetuk
seen, jolloin asianomaisella opettajalla on 
sekä lharjoitusaineiden, :että eräiden tiedol
listen:kin aineiden opettamisessa ollut hyvä 
tilaisuus tunnilla erikoisesti ilcäsitellä tätä 
oppilasta tai näitä oppilaita. Siinä on 
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yksi tapa., jota voidaan ajatella laa.jennet
tavanlkin, joskaan minä en vaadi että se 
y leistettäisiin kmlli u:ssa. 

Toinen mahdollisuus huoleihtia my.ös vä
hälukuisten oppilaiden jatko-opetuksesta, 
on se, ·että 'koulussa ja !koulupiirissä sään
nöllinen jatko-opetus pantaisiin toimeen 
vain joka toinen vuosi, milloin oppilaita 
on riittävästi. Tä.rkeä!tä ja sopivaa kait 
useille maalaiskansakoulUJpiireiHe olisi, että 
jat~o-opetus koetettaisiin keskittää ja te
hostaa lyih.yemmän ajan kuluessa annetta
vaksi. Sitä ei olisi venyrt;ettävä annetta
vaksi pitlkien viikkojen- ja kuukausien ku
luessa, vaan epäilemättä olisi monille oppi
laille paljon mukavampaa tämä jatko-opetus 
suorittaa lyhyemmässä ajassa, mutta silloin 
keskitetyn ja tehokkaamman opetuksen 
muodossa. 

Näin ollen ed. Ailio ei ole oikeassa arvos
tellessaan, että tämä esitys tahtoisi millä:än 
tavalla vahingoittaa ,sellaisten yksinäisten 
kansakoulun käyneitten harvaanasutuissa 
seuduissa elävien oppilasten jatko-opeusta, 
joita ei ole tarpeeksi monta, jotta 
saisivat säännöllisesti jatko-opetusta. Mi
näkin tahdon huolehtia heidän etujensa 
valvomisesta; o1en va:kuutettu siitä, että 
näin voidaan tehdä ja näin tullaankin teke
mään. Eikä pitäisi, ei ainai'Kaan liian usein, 
käorttää täällä taantumuksellisuuden isku
sanaa. Eikö se asianomaiselle itselleenlkin 
muodostu tympeäiksi sanaksi, eihän sillä ole 
asiallisen !käsittelyn ja kyseessä.oievan asian 
järjestelyn kanssa mitään tekemistä. 

Oilen siis puolestani sitä mieltä, että niin 
monta jatko-opetusta koskevaa !kysymystä, 
kuin tämä esitys jättääkin vielä ratkaise
matta, lk:ehoittaen viranomaisia sitä jatku
vasti pitämään silmällä, esity'ksen paino
piste, nimittäin säännöllisen jatko-opetuk
sen järjestäminen •vain silloin, lk:un oppi
laita on väihintäin 8, on osunut oiik:eaan. 1 

Sitä minä eduskunnalle rohkenen suositella. 

Ed. Mantere: Niin hyvin jatko-ope
tuksen järjestelyn kannalta maalaiskunnissa 
kuin myöskin kuntien ja valtion varain 
säästämistä silmällä pitäen on ollut paikal
laan, että hallitus on ryhtynyt toimenpitei
siin oppivelvollisuuslain 8 § :n muuttami
seksi. Voimassaolevan oppivelvollisuuslain 
8 § :n mukaan maalaisikansakouluissa on an
nettava vuosittain jatko-opetusta vähintään 
4 tuntia viikossa 25 viikon aikana, ja lain 

täytäntöönpanoasetuksen 10 § :n 1 momentin 
mukaan opetus on annettava johtokunnan 
määrättävällä ajalla, ei kuitenkaan ennen 
lokakuun alkua eikä jälkeen huhtikuun 
lopun. Tämän järjestelyn pohjana on itses
sään oikea ajatus - se ajatus, että nuoriso 
kchitysijällään olisi pysytettävä mahdolli
simman kauan ja vuosittain mahdollisim
man pitkän ajan koulun kasvattavan vaiku
tuksen alaisena. Muistan hyvin, mitenkä 
kouluhallituksen aikaisempi ylijohtaja, pro
fessori Soininen, jolla on niin suuret ansiot 
oppivelvollisuuslain aikaansaamiseksi ja 
yleisen oppivelvollisuuden järjestämiseksi 
maassamme, tässä samassa huoneessa erit
täin lämpimästi puhui tämän ajatuksen puo
lesta. Käytännössä mainittu järjestely ei 
kuitenkaan ole osoittautunut kaikin paikoin 
tarkoitustaan vastaavaksi. On tultu vuosien 
varrella havaitsemaan, että useissa tapauk
sissa saattaisi olla opetuksen tulosten kan
nalta eduksi, että jonkin aineen opetus voi
taisiin keskittää määrättyyn vuodenaikaan 
- sellainen opetusaine on esim. maatalous 
- taikka että olisi mahdollista järjestää 
kaikkien tai joidenkuiden aineiden opetus 
lyhyemmälle ajalle, jolloin opetusta annet
taisiin useampia tunteja viikossa, mahdolli
sesti useampia tunteja päivässäkin. Yleensä 
olisi asianomaisille kouluviranomaisille an
nettava suurempi vapaus kuin minkä nyt 
voimassaoleva laki sallii tämän opetuksen 
järjestämisessä. Tämän takia jo kansakou
lulakeja ja -asetuksia kodifioimaan asetettu 
komitea useita vuosia takaperin ehdotti lain
säännökset muutettavaksi niin, että säädet
täisiin vain alin ja ylin tuntimäärä, jonka 
rajoissa jatko-opetusta olisi annettava. Ope
tuksen yksityiskohtainen järjestely saisi 
jäädä kouluviranomaisten päätettäväksi, siis 
samalla tavoin kuin mitä nyt hallitus esi
tykse.ssänsä ehdottaa. Voin mainita, että 
tällainen järjestely on ollut pitkät ajat 
voimassa m. m. läntisessä naapurimaas
samme ja on osoittautunut siellä hyvin tar
koitustaan vastaavaksi. Tosin siellä tunti
määrät ovat korkeammat kuin mitä esillä
olevassa lakiehdotuksessa ehdotetaan, mutta 
meidän köyhässä maassamme ei valitetta
vasti voidakaan tässäkään kohden pyrkiä 
kilpailemaan l'ikkaamman maan kanssa. 

Niinikään on paikallaan, että pyritään 
tälläkin alalla harjoittamaan mahdollisim
man suurta säästäväisyyttä. Useaan kertaan 
on huomautettu, mitenikä jatko-opetus maas-
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samme on vuosi vuodelta vaatinut yhä enem
män varoja. Tämä johtuu ensi sijassa siitä, 
että jatko-opetus vasta viime vuosina on var
sinaisesti pantu alulle maassamme ja on 
ollut nopeasti laajenemassa. Minä voin mai
nita tässä jonkun harvan numeron tästä 
laajenemisesta. 

Vuonna 1925 oli jatkokursseilla kaikkiaan 
17,000 oppilasta. Seuraavana vuonna oppi
lasten määrä nousi 27,000 :een, sitä seuraa
vana 32,000 :een. Vuonna 1928 oli jatko
kurssien oppilaita jo 37,000 ja viime vuonna 
40,000. Kuinka suuri näiden oppilaiden lu
kumäärä tulee olemaan nyt alkaneena luku
vuonna, ei ole tiedossani, mutta todennä
~öistä on, että se jälleen lisäytyy noin 
3,000 :lla, nousten siis huomattavasti yli 
40,000 :n. Oppilasluvun kasvaessa on tieten
kin myöskin jatkokurssien luku lisääntynyt 
ja jotenkin samassa suhteessa. Kun näin on 
asian laita, niin on luonnollista, että opetuk
sen aiheuttamat kustannukset myös ovat 
samassa suhteessa lisääntyneet. Se ei ole 
ollut estettävissä. Eikä tässä tietenkään ole 
mitään tuhlausta harjoitettu, varsinkaan 
kun jatko-opetuksessa ei ole sanottavasti 
muita kustannuksia kuin opettajien palkat, 
mitä palkkiota ohimennen sanoen ei voi 
suinkaan pitää liian suurena. 

Epäkohdaksi ja jonlmnlaiseksi tuhlauk
seksi voidaan sanoa sitä mikä hallituksen 
esityksessäkin on tuotu esille, että on jär
jestetty jatko-opetusta liian pienelle oppi
lasmäärälle. Tämä tuhlaus tahdotaan estää 
siten, että laissa määrätään jatkokurssien 
toimeenpanemiseksi vaadittava alin oppilas
luku. Tämä on epäilemättä paikallaan. 
Kysymys on vain siitä, mikä on katsottava 
soveliaaksi alimmaksi oppilasluvuksi. Halli
tuksen esityksessä sellaiseksi ehdotetaan 5. 
Tätäkään vastaan tuskin voidaan mitään 
pätevää muistuttaa, niin että tässä kohden 
mielestäni lakiehdotus voidaan empimättä 
hyväksyä. 

Sitä vastoin minussakin on herättänyt epäi
lyksiä, onko syytä asettaa, niinkuin ehdote
taan, kaksi eri ruinimirajaa sillä tavoin, että 
kursseja ei panna toimeen ollenkaan, ellei 
ilmaannu vähintään 5 oppilasta, mutta kurs
sit järjestetään tuntuvasti lyhyemmiksi 
siinä tapauksessa, että oppilaita on ainoas
taan 5, 6 tai 7. Vasta jos oppilasmäärä nou
see 8 :aan, järjestetään jatkokurssit, joilla 
voidaan opetusta antaa suurempi tunti
määrä. Tällainen järjestely saattaisi olla 

~--------~----

puollettavissa, jos sillä todella:kin saataisiin 
aikaan huomattava säästö. Niin ei kuiten
kaan ole asian laita. Olen tätä tarkoitusta 
varten hankkinut tilastollisesta päätoimis
tosta tiedon, paljonko viime vuonna on ollut 
sellaisia jatkokursseja, joissa oppilasluku on 
ollut yli viiden mutta alle kahdeksan. Täl
laisia kursseja on ollut kaikkiaan noin 400. 
Kun nyt kustannukset hallituksen esityk
sen mukaan sallaisista kursseista, joissa op
pilasluku on alle 8, vähenisivät vain 450 
markalla kurssia kohti, niin tällä tavalla ei 
saataisi aikaan suurempaa säästöä kuin 
180,000 markkaa vuodessa, jos perusteeksi 
otetaan asema jatkokursseilla viime vuonna. 
Tuskinpa näin väQ1äisen säästön takia .on 
syytä laissa säätää käytäntöön kahdenlaisia 
jatkokursseja, vaan mielestäni riittäisi, jos 
tyydyttäisiin siihen, että tyydyttäisiin sää
tämään yksi alin oppilasmäärä, joka kurs
seilla pitää olla, ennenkuin ne yleensä saa
daan järjestää. Tämän takia minäkin yh
tyisin kannattamaan ed. Ailion ehdotusta. 
Tahtoisin erikoisesti vielä tehostaa sitä, että 
kansakoulun jatkokurssien merkitys varsin
kin vastedes, kun saadaan niiden ohjelma 
vakaautumaan ja opetusmetoodit kehite
tyiksi paremmiksi kuin mitä ne tätä ny
kyä ovat, tulee ilmeisesti olemaan varsin 
huomattava maalaisnuorison kasvatukselle 
nimenomaan käytännöllisenkin elämän tar
peita silmälläpidettäessä. Ja kun lisäksi ot
taa huomioon, että suurimmalle osalle maa
laislapsia, voimme sanoa vähitellen sadoille 
tuhansille, kansakoulu jatkolmrsseineen on 
ainoa koulu, minkä he voivat käydä, niin 
mielestäni valtio ei menettele viisaasti, jos 
se tätä opetusta järjestettäessä on kovin kit
sas. Asiaharr on niin, että kaupungeissa ja 
teollisuuskeskuksissa järjestetään paljon 
laajempi jatko-opetus, ja lisäksi kaupunkien 
lapset suurelta osalta saavat opetusta am
mattikouluissa ja oppikouluissa. Kun näi
den seutujen hyväksi uhrataan huomatta
vasti valtion ja kuntien varoja, niin pitäisin 
tasapuolisena ja oikeudenmukaisena, että 
myöskin maaseudun ja etäistenkin kuntien 
nuorisolle ikoetettaisiin järjestää niin teho
kas jatko-opetus kuin mahdollista on. 

Ed. S i ll a n p ä ä: Kun jatkokoulut ovat 
ainoa koulu, missä kansanlapset saavat al
keellisen ammattiin tai käytännölliseen elä
mään johtavan opetuksen, niin sittenkin, 
vaikka opetusministeri Virkkunen sanoikin, 
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ettei tämä taantumusta ole, se kuitenkin 
siltä näyttää työläissilmillä asiaa katsottuna. 
Jos tällaisia säästöjä, mitä tässä pyritään te
kemään, pyrittäisiin sovelluttamaan ylem
piin kouluihin, ymmärrettäisiin tätä kansan 
keskuudessa, mutta kun säästäväisyyspoli
tiikka alkaa siitä että supistetaan niitä vä
häisiäkin opetusmahdollisuuksia mitä työ
läislapsilla ja kansanlapsilla on saatavana, 
niin kyllä se ei ole oikeata politiikkaa. Ku
ten ed. Mantere esitti olisivat säästöt supis
tuksesta perin vähäiset, niin ei liene mitään 
syytä lähteä supistamaan opetusmäärää niin 
pieneksi kuin nyt tässä lainmuutoksessa 
-ehdotetaan. Minäkin pyydän kannattaa ed. 
.Ailion tekemää ehdotusta. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Ed. Ailion tekemä ehdotus 
otetaan yksityiskohtaisessa käsittelyssä huo
mioon. 

8 §. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ailio ed. Mantereen kannattamana eh
dottanut, että 8 §saisi sen sanamuodon kuin 
sivistysvaliokunnan mietintöön liitetyssä 
vastalauseessa ehdotetaan. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Ailion ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tu~sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Ailion ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
103 jaa- ja 78 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

LaJkiehdotuksen voimaantuloa koskeva 
säännös, johtolause ja nimike hyväksytään. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdotus laiksi eräiden Suomen-Ruma· 
nian kauppasopimuksen säännösten 

hyväksymisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 35 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä u}koasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 5 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 56, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh cm ies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 35. Ensin sal
litaan yleiskeskustelu, sen jäLkeen esitellään 
lakiteksti . 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
lakiehdotuksen nimike hyväksytään keskus
telutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Ehdotus laiksi kirkollisiin tarkoituksiin 
viljassa määrättyjen valtionmenojen muunta

misesta rahamenoiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 34 ja otetaan t o i se e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 18 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 21, joka sisältää yllä
rn ainlttm lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 34. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiassa. Sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

La:kiehdotuksen 1 ja 2 § hyväksytään. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. S e p p ä l ä: Minä pyytäisin niillä pe
rusteilla, joita jo yleiskeskustelussa käytin, 
silloin kun asia oli ensimmäisessä käsittelyssä, 
ja myöskin viitaten valtiovarainvaliokunnan 
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mietintöön liitettyyn vastalauseeseen esit
tää, että lakiin otettaisiin 3 :s, seuraavansi
sältöinen pykälä: , Tällä lailla kumotaan pa
pistolle 16 päivältä lokakuuta 1723 vakuu
tetut erikoisoikeudet, .mikäli ne koskevat 
tässä laissa mainittuja valtion :menoja". 

Ed. E r i c h: Pyydän kannattaa ed. Sep
pälän tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Seppälä ed. Erichin kannattamana eh
dottanut, että lakiin otettaisiin sellainen 3 § 
kuin valtiovarainvaliokunnan mietintöön lii
tetyssä vastalauseessa ehdotetaan. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Seppälän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Seppälän ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

La:kiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

10) Ehdotukset laiksi työrauhan suojelemi
sesta ja laiksi lisäyksestä rikoslain . 

16 lukuun. 

Esitellään suuren valiokunnnan mietintö 
n :o 30 ja otetaan t o i s e e n käsi t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin-

nössä n :o 5 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 35, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 30. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu, sen jälkeen käy
dään lakiehdotusten yksityiskohtaiseen kä
sittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. E r i c h: Herra puhemies! - Tämän 
asian ensimmäisessä käsittelyssä minulla oli 
tilaisuus huomauttaa siitä, että nyt säädet
tävänä oleva laki on asiallisesti aivan tar
peeton siitä syystä, että voimassa oleva laki 
jo sisältää aivan riittävän tehokkaita sään
nöksiä sitä epäkohtaa vastaan, jota tämän. s. 
työterrorilaki tarkoittaa. Ei liene, herra pu
hemies, asiasta poikkeamista, jos minä tässä 
pyydän saada lukea eräitä sellaisia nykyisen 
lain kohtia, joilla viitattu tarkoitus ilman 
mitään uutta lainsäädäntöä on saavutetta
vissa. 

Voimassa olevan työsopimuslain 35 §, 
joka esitetään kumottavaksi tällä uudella 
lailla, kuuluu seuraavasti: ,Joka väkivalloin 
tai uhkaamalla pa:kottaa tai yrittää pakot
taa työnantajaa seisauttamaan työnsä tai 
siitä erottamaan tai olemaan siihen ottamatta 
työntekijää tai työntekijää ottamaan osaa 
työlakkoon tai estää häntä tekemästä työtä, 
rangaistakoon niinkuin rikoslain 25 luvun 
12 § :ssä sanotaan". Työsopimuslaissa viita
taan näin ollen siihen kohtaan rikoslaissa, 
joka käsittelee pakottamisrikosta ja joka 
kuuluu seuraavalla tavalla: ,Joka ilman 
laillista oikeutta väkivallalla tai uhkauksella 
pakottaa toisen tekemään, sietämään tai te
kemättä jättämään jotaik:in, tuomittakoon, 
ellei hänen tekonsa lain mukaan ole kovem
man rangaistuksen alainen, vankeuteen kor
keintaan yhdeksi vuodeksi taikka sakkoon. '' 
Nämä tässä lukemani lainkohdat ovat mie
lestäni siksi selviä ja siksi yksinkertaisia,. 
että niiden lisäksi ei suinkaan tarvita mi
tään erikoista lakia, olkoon, että tuolla lailla 
on niin kauniilta kuuluva nimi kuin ,työ
rauhan suojeleminen". Kun edelleen ottaa 
huomioon, että kunnian loukkausta koskevat 
kohdat rikoslain 27 luvussa myöskin ovat 
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aivan riittävän selviä, niin näyttää siltä 
kuin tämän lain säätämiseen ei olisi olemassa 
mitään asiallista syytä. Aivan samaa on 
lausuttava myöskin siitä toisesta laista, 
joka liittyy niin hyvin hallituksen esityk
seen kuin lakivaliokunnan mietintöön. Tar
koituksena olisi lisätä rikoslain 16 lukua 
uudella pykälällä, pykälällä 25. Tämän py
kälän ottaminen rikoslain 16 lukuun on 
myöskin aivan tarpeeton, sillä tuossa ehdo
tetussa uudessa pykälässä puhutaan sellai
sista teoista, jotka minun ymmärtääkseni 
ovat mitä selvintä kunnianloukkausta. Tun
tuukin siltä kuin tällainen pykälä olisi 
otettu 16 lukuun ulkoapäin tulleesta painos
tuksesta ja nimenomaan siitä syystä, että 
sosialistipykälän jälkeen kai on saatava la
kiin vielä uusi lapualais-pykälä, koska la
pualaisuuden Eskon puumerkin myöskin pi
täisi laista näkyä. Minusta tuntuu sitäpaitsi 
kerrassaan systeemin vastaiselta, että tällai
nen kohta tulisi juuri rikoslain 16 lukuun, 
sillä rikoslain 16 luvussahan puhutaan ri
koksesta julkista viranOIIIlaista vastaan. 

Minä rohkenen edellä sanotun perusteella 
ja viitaten kaikkeen siihen, mitä jo aikai
semmin näiden molempien lakien tarpeetto
muudesta on lausuttu, toivoa, että edus
kunta on hylkäävä molemmat lwkiesitykset. 

Ed. F a g e r h o 1m: Ja,g !har begärt or
de1t, herr tal!man, för att jag 'har litet otalt 
med r.dm. Palmgren sedlan denna frågas 
remissdehatt för någon veclka sedan. Jag 
påvisade då, att det i·c'ke blott är arbetarna 
som kan lbeskyllas för altt UJtöva terror genrt
emot osolidariska kolleger, utan att ocJkså 
arlbetsgiVJarna göra det och att de göra det 
på 'Ctt sätt, som ifr&ga om !hänlsyn.slöshet 
mer än väl kan tävla med de mert;oder, ar
betarna påstås begagna sig av. Med ,stöd 
av nägra uttala.nden, som fällts av ledande 
skandinaviska ar1betsgivare, bland dem rdm. 
·Palrrngren, ledarude man i vår al1b>etsgivar
förening, vid nordiska arbetsgivarmötet i 
Helsångf011s i fjol, ooh med stöd av iakt
tagelser i allm:ä:nlhet, kom jag till den slut
satlSeln, att om en gång arhetarnra skola 
förvägrns räitt att u:pprältthål1a .disciplin 
blamd de s~tna, ISå bör väl ookså i rättvi
sans wamn arbetsgivarna fömättas i samma 
läge, i all synner'het då ju enV'ar vet, att 
arbetsgivarna redan på förhand äro den 
starkare parten på arbetsmarkruaden. J ag 
rikitade därtför till rdlm. Palmgren fråg1an, 

om !han anser det vara nödvätndigt,, artt åt
gärder viduagas mot den s. lk. terr'Or ar
betarna och al'lbetsgiv·arnas orga,n.isa!t:ionBr 
anse sig böra vidtaga mot osolidariska ar
hetare och arbetsgivare. 

Men lhr Palmgren tillfredmtällde icke 
min , vert:.girighet" eller ,nyfiken'het ". Han 
sade i sirt;t svar, att fDågan var av teore
tisk natur ocih att inga skäl fanns att 
SV'ara på den. 

Därjämte g!jorde hr Palmgren gällande, 
att jag missuppfattat de utta~anden jag 
citerat, varöver han icke var fönånad, då 
diet WV' mig åheropade pr.otdkollet från nor
diska 1fWhetsgiV1armötet i Helsingf.ors i<cke 
lha.de publiceraJts och ja1g 1sålunda icke lhaft 
möjHghet abt taga del av de yttranden, 
som fällts vid mötet. 

J ag blev litet förvåJJ.,ad över d<etta hr 
Palmgre!I1S 'pålståJende, alldem'ltund jwg 
vi:sste 1at1t detta protokoll blivit trye1kt, men 
d~ jag icke hade protolwllet till IJ:tands, så 
lämnade jag saken däi'Ihän för den gången. 

Nu har jag lyckats skaffa mig ett exem
plar av detta protokoll. Det finnes här 
också till hr Palmgrens pås:eende. (Rdlm. 
Palmgren: Men det är icke publiearat !) 
Det förefaUer mig v:am litert; mä:r!kli1gt, att 
det kunnat undgå hr Palmgren abt proto
iloollet faktislkt blivit tryckt, 'Oclb. de1t är 
de1s1Jo mJärkligare som · det tryckits på Arbets
'giVIarn!l!s i Finland Gentralf.öribunds förlag. 
Visserligen är vår arbetsgivar.förening ett 
stort förert:a:g, men att dess verkställande 
direMör i,Cike vet, villm tryek,saker förenin
gen utger är ickB ett riktigt gott viltsord 
om ordning.en och redan i för®irugen. 

,J ag har med intresse s1mderat V'arje sida 
å. detlia symnerligen intressanta verk, och 
jag har funnit~ 1att jag fullständigt riktigt 
återgetlt de uttalanden jag cit.erade här i 
rikisdagen. Jag tmr o0kså 'att yttrandena 
ri'ktigt återgC't1ls i ·protokollet, ty riksdags
st·eruografen,, ma:gister Meinander, var SJte
nograf vid mötet. Ocih i händelse det ä·r 
ll'Ödvändigt kan det ju händia a.tt riks
dagsmännlen Pihkala, Emil Sarlin och Ny
man kn:I1Il!a uppfci,sfka sitt minne och in
tyga, att mina citat äro riktiga, rty också de 
varo närvara'llde vid mötet. 

Jag påstår därför, lhr Palm,gMn, att j1ag 
idm på minsta sätt mrssuppfattat urt:talan
dena vid mötet. Läser man 't· ex. följandB 
uttalande, så aruser jag 'att det icke ~mn 
missförstås: ,Direktör Clfr. Starjohann 
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:fmmhöll, aitt en av de svåraste frå•,g<orna 
inom al1betsgivarf,öreningen är frågan om 
de :s. k. Outsiders, vilka använda. :si,g av 
anbeN>gi varföreni:ngarnas överenskommelser 
U'tan att dock på minsta sätt deltaga i de
ras aTibete. De hava .ett ytte:t1st ]ätJtvindigt 
sätt att utnyttja de resuLtat som de orga
niiserade a11b esgi v;arna fåttt 'käm pa sig till. 
Detta· är en' kräftskada, som man måste 
försöka opel'!era tbort. Tal,aren vore för 
Bin del villig att gå ännu lällgre än Norsk 
Hydro 01ch sä,g<a a;tt en herre, slom endast 
av snlöd vinn~111:g icke anser Stig kunTI'a del
taga i rsina ikamratrers anbete, borde utsättas 
:f,ör allmän ihoj'kolbt. Det må:ste finnas möj
ligilieter att råda bot på detta oskick". 

Detta direktör Storjohan1ns yttrande 
återfinnes 'På sidan 107. På sidan 113 
firnna vi a:tt hr Palmgren ,anslöt sig full
ik:omligt tili direktör Storjohan,llS yttr;ande 
ibeträd'fande anslutningen till aribetsgJivar
organisa tionerna' '. 

På s~d. 172 finlna vi följande yt!trande 
av ern annan arbetsgivare: ,,Det är icke 
arnnat än1 motbjudande och illojalt att 
många icke org,aniserade aribetsgivare skola 
förtjäna på vår bekostnad. Den 1som icke 
är med .os·s, han är emot a:ss. '' 

Redan senaste gång påp.ekade j'ag, att 
min 'av,siik:t .ej är at•t rikta några föreibråel
ser mot hr Palmgren eller anbetsgivarna i 
allmänhet, om de hålla räfst och rättare -
tin:g med aina oor.ga,niserade, men det sy
n·es mi,g motlbjudande och illod•alt av våra 
arbetsgivare att genom lag för1söka hindm 
al'ibetarna från att hålla räfst med sina 
oorganiserade oeh osolidariska. Det är 
:hyckleri när de här predilka nödvändi.ghe
ten •a·v en sådan här aribet!sfredsl·ag, som av
ser att förhi1ndra a1,hetarn.as fackliga orga
nsisa.tiloners ver.ksamhet, när de samtidigt 
själva på sit•t håll hålla möten för wtt fun
dera ut hästta 'sättet att komma åt de •oorga
rnserade och osolidariska på sitt håll. 
Detta är klassporitik i synnerligen 1krass 
'form. 

I det<ta avseende står arbetsgivarna i 
Sverige :på en 'högre lillora1isk n1ivå. De 
vilja visserlrgen hålla efter de oorg1anis•e
rade anhetsgiV!arna, såisom citaten ;ge vid 
handen, men• de förstå ock:så att arbetarna 
måste hava orga:nisationer. Samma direk
tör S.torj,oJlla'llll!, vars skarpa uttal>ande mot 
de omganiseråde arbetsgivarna jag just 
återgav, var eJt av inledarna vid den ar-

beJtsfredskonferen:s, som för ett par år se
dan höll\5 i Stockholm. I sitt föredrll!g ytt
rade han bl. a. : ,V arje tänkande arbets
g~vare an:ser det numera vara en avgjord 
fördel, att arlbe.tarna täro orga.niserade och 
önska nog ictke tillbaka ,.,den g;amla goda 
1tiden'' med oorganiserade arbetare och allt 
det trassel oCih ohehag, :som delt'ta med
förde''. 

SkiUnaden mellan denne moderna arbets
givare ooh våra arbetsgiV!are är., isom envar 
hör., avsevärd. Han vill själv leva och låta 
andra leva - men våra arhetsgiv.are,, som 
srynbarligen ej hö,ra till de tänkande, vilja 
förbehålla denna njutning åt sig själva. Herr 
Pallmgren utt1alade :sin synnerliga tillfreds
:ställelse med: r.egering·ens propositi,on 1till 
.al1betsfred\sllllg, som ju såltill vida 'V'ar ena
:stående i ·värden, .a tt den blott gällde ar
'betarna. Men sedan lagutslwttet skrivit 
om regeringsförslaget så att lagen numera 
åtminst:one formellt omiattar ocik:så ar
betsgiv:arna, var herr P•almgren missnöjd. 
Han g,av ut.tryck åt sitt missn,öje vid lag
f·ör.slage.ts första behandling. 

Därmed fick jag otckså svar på min 
fråga. Rdm. Palmgren ser gärna att al1be
tarnas s. k. terror förhindras, men ihan 
ser ogärna a~tt statsmalkten blandar sig i 
arbetsgivarnas förehavanden. Han ser 
gärna abt den :svagare partcn på arbets
markn:aden ytterligare försvagas genom att 
dess försvarsmöjligheter kring.skäras, men 
han vill ej att den starkare ·parten skall 
beredas några svårig1heter. 

S:kulle den lag, som riksda.gens ibo:nger
liga majoritet står ~ beråd att g,od~änna, 
när den en gång kommer at:t tillämpas, 
opartiskt bliva använd såväl mot arlbet:s
giva·re ·smn arbetare, .så år jag övertygad 
o·m, att den ieke alls bleve godkänd av 
riksdagen. Då sku1le herr Palmgren oclh 
de övriga arbetsgivarrepresentanterna 
förena si.g med oss <nc'h förka:sta lagför
slaget. Men arbetsgi,v•arna veta, att lagen 
i1cke kommer att tillämpas mot dem, de 
veta att de alltid stå sig inför våra dom
stolar. Men jag mi1sstänker att, om en ar
betare blir åtalad för att ihan ihar uttalat 
sig olämpligt t. ex. om en strejkibrytare, 
så ihar :han att mots·e ett strängt 1straff, 
betydli~t säkrare än t. ex. en general, som 
låter en,levera en :!'. d. president. Men ar
betarna och deras organisationer hava ·det 
svårare. Därför är det antagligt att ar-
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betsgivarna komma att rösta för la.gför'
slaget. Ä ven Dm det formeHt dralb:bar ' 
ocikså dem, så medför det inga fwror f{lr 
dem. 

I Danmark, där arbetsgivarna ic'ke våga 
hysa samma :!'önhovpningar ibeträiffande , 
domstolarnas ärlskvärdhet som hiär, .stifta
dels för något år sedan en liknande lag, 
p'opulärt kallad t:ill ,,,tukthuslagen". Så
väl arhetsgi vare som a11betare st~retade 
emot, men lagen blev godkänd. I dianska 
arbetsgivarföreningens iberättelse till det 
tidigare omtalade arbetsgivarmötet heter 
det härom: ,Arbet:sgivarföreningen :har på 
sim tidi starkt va~rnat riksdagen ·från aH 
godikänna lagen i dess nuvarandc form, i 
det man ,g'jort gällande, at1t den är över
flödig m~h ikan ibliva direkt skadlig. Man 
må ho1pv.as, att den nya regeringen skall 
uppfylla det ·lö,fte, som den avg·av vid siH 
tillträde: aU denna lag åter skall ibliva 
upphävd.'' 

Det är märkligt dcrt:ta förihållande 
- dan:ska aribetsgivarlörenJingen ber på 
sina ba~ra knän, att den danska ametsfreds
lagen skall upphävas. Den riktade en be
vekande. vädjan till regeringen att föreslå 
dess upphävande. Och regeringen i Dan
mark - den socialdemokratislka reg·erin
gell! - hade föi'barmandc med arbetsgi
v:arna, o0h nyligen ibcslöt också ,danska 
folketinget upphäva lagen. Våra arbetls
givare må rt:.aga sig i akt, det kunde ju gå 
så galet, att lagen också skulle draibiba dem. 

Jag undrar hur det är, :har rdm. Palm
gren betänlkt, att om denna lag träder i 
kraft, så måste vår arbetsgivarförening 
givetvis upplösa den av,delning vid aribets
givar:l'öreningen, som förestås av förra 0he
fen ~för detek1tiva centralpoHsen, direktör 
Ossi HolmstTöm, och vars uppgilft är att 
föra register över al'lbetare, 18om ibland an
nat av pohtisika skäl äro rmisshagliga och 
i0ke beredas ar!bete hos de till arbetsgivar
föreningen anslutna arbetsgivarna. 

Jag har också denna uppgirft från det 
mångomtalade ,och ,.,opu:b1icerade'' proto
lmllet. 

Ed. A i n a l i: Minä olisin mieluimmin 
toivonut, että suuri valiokunta ja lakivalio
kuntakin olisivat hyväksyneet tämän lain 
hallituksen esityksen ja työväenasiainvalio
kunnan lausumassa muodossa, mutta koska 
nyt ei ole enää siihen tilaisuutta vaikuttaa, 

ja sitäpaitsi jos ne lievennykset, jotka laki
valiokunta on tehnyt, on tilaisuus tuonnem
pana vielä korjata, jos näkee tarpeelliseksi, 
niin lienee parasta yhtyä kannattamaan 
lakia siin'ä muodossa kuin se on. 

Pyysin puheenvuoroa oikoakseni vain 
muutamia harhaluuloja ja väärinkäsityksiä, 
mitä vasemmiston taholta on täällä lau
suttu. Täällä nimittäin on lausuttu paljon 
- jota minä ihmettelen - ja suorastaan 
asetuttu vastustamaan tätä hallituksen esi
tystä. Tässä kai on tullut erehdys. Halli
tuksen esityshän puhuu ainoastaan kommu
nisteista ja heille myötämielisistä. Mikäli 
minä olen saanut täällä selvää, niin sosiali
demokraatit ovat kauan aikaa jo ilmoitta
neet, että he eivät ole myötämielisiä kom
munisteille, mutta päinvastoin vastenmieli
Sia. MinåJ en ymmärrä, mistä syystä ne 
ovat yhtyneet tätä lakia vastustamaan, joka 
on juuri kommunisteja ja heille myötämieli
siä vastaan tähdätty (Ed. Paasivuori: Ei 
huoli kieroilla ! ) . 

Sitten täällä on vielä moitittu tätä lakia 
yksipuoliseksi. Minä olen vaivautunut otta
maan selvää, mikä on hallituksen tarkoitus 
ja hallitus tarkoittaa estää, että työväkeä, 
nimittäin sitä työväkeä, joka ,ei kuulu pu
naisten johtoon, että sitä ei saa vainota. 
Onko todellakin sosialidemokraateilla tar
koitus niin ikaksipuolista, että sitä pitäii 
saada vainota ~ Onko sitä se vapaus, jota 
he tarkoittavat~ Myöskin hallitus sanoo, 
että tuossa vainoamisessa on käytetty rikol- ·· 
lisia keinoja. Onko oltava niin kaksipuoli
sia, että niitä pitää saada käyttää, noita 
rikollisia keinoja? Ja vielä hallitus sanoo, 
että näitä on käytetty etupäässä isänmaan 
puoltajia ja suojeluskuntalaisia vastaan. 
Onko tarkoitus säilyttää tämä vapaus edel
leenkin, että niitä, jotka pelastivat isän
maan, sii.s suojeluskuntalaisia ja niitä, jotka 
ottivat osaa vapaussotaan, että niitä saa 
kohdella niinkuin suuria rikollisia tässä 
maassa, niinkuin niitä on kohdeltu tähän 
asti? Edelleen hallitus sanoo pitävänsä pa
hana, että niiltä on vaadittu anteeksipyyn
töjä ja sa:kkojen maksamisia. Kaipa ne, 
jotka tätä lakiehdotusta vastustavat, tahtoi
sivat niin suurta vapautta, että tätäkin pi
täisi saada käyttää edelleenkin. Myöskin on 
sanottu, että työnantajat harjoittavat terro
ria. (Vasemmalta: Niin tekevät!) Mutta 
ei ole sanottu, missä muodossa ja. missä suh
teessa. (Vasemmalta: Kohta tulee, odotta-
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kaa !) Ovatko tosiaankin työnantajat har
joittaneet terroria suojeluskuntalaisia ja 
isänmaan puoltajia vastaan Y (Vasemmalta: 
Työläisiä vastaan kuitenkin!) Jos ne ovat 
jotakin vastustaneet, niin ne ovat vastusta
neet sitä terroria, joka on kohdistettu näitä 
isänmaan puoltajia vastaan, ja se on oikein. 

Tätä lakia on myöskin vastustettu siitä 
syystä, että tämä muka sortaa työväen va
pautta, mutta se on yhtä suuri erehdys. 
Minun mielestäni päinvastoin, kuten ed. 
Paasivuori esitti nimenkin muutettavaksi, 
minäkin olisin sitä mieltä, että nimen voisi 
muuttaa, mutta voisi panna nimeksi työ
väen vapauttamislaki. (Ed. Paasivuori: 
Mistä?) Tämä laki, josta nyt on kysymys. 
Sillä tällä lailla vapautetaan työväki sekä 
Moskovan että Helsingin holhouksesta. (Va
semmalta: Ja työstä!) Tämän jälkeen voi 
jokainen tehdä työtä milloin haluaa, kun 
vain on työtä saatavissa. Tämä laki va
pauttaa rehelliset työläiset kuulumasta yh
distyksiin, joissa julkisesti pilkataan Juma
laa ja näytellään uskontoa rienaavia näy
töskappaleita. (Vasemmalta: Siinä par'ai
kaa !) Tämä laki vapauttaa kaikki vakava
mieliset työläiset ja lapset, ettei tarvitse 
enää maleksia punaisten lippujen perässä 
ja kirvelevin sydämin kuunnella, kuinka 
edelläkulkijat kirkuvat: ,Ei muuta luojaa 
kuin kansa kaikkivaltias". Sivumennen sa
noen minusta olisi jo aika asettaa nuo pu
naiset liput niille kuuluville oikeille paikoil-

• leen, nimittäin ruutikellarien päälle ja sel
laisten talojen katoille, joissa sairastetaan 
isoarokkoa tai muita tarttuvia tauteja. Ja 
lopuksi tämä laki vapauttaa ne, joitten on 
melkein pitänyt olla vasten tahtoaan joh
tajain puserruksissa vallankumoustavoitte
luissakin. Ei ole monta vuotta kulunut, 
kun täällä huudettiin monta kertaa aina yh
dessä puheessa ,Työväki on vallankumouk
sellista". Nyt kun tämä laki saadaan voi
maan, niin se lopettaa. senkin. Ei siis tar
vitse kannattaa mitään marxilaista järjettö
myysteoriaa, joka ei ole koskaan onnistunut 
tämän matoisen maan päällä, ei edes Malko
saarellakaan. 

Täällä on vielä väitetty, että valkoista 
työväkeä on hyvin vähän. (Ed. Paasivuori: 
Eivät saaneet Suomettaren toimitaloa ra
kentaneeksi!) Mutta, herra puhemies, koska 
hallituksen esityksen toisessa pykälässä pu
hutaan sellaisista painotuotteista, joilla 

myöskin harjoitetaan terr'oria, niin minulla 
sattuu olemaan täällä kaksi sellaista (Ed. 
Huttunen: Minulla on kolme, täällä näin!) 
saapuvilla ja näyttää näistä luetteloista, 
että näitä valkoisia on hyvin paljon. Täällä 
on toinen, joka koskee Hyvinkään lakon
murtajia. Tässä otsakekirjoituksessa sano
taan: ,Aikaisemmin eri vihkoina julkaistu
jen ja eri työväenjärjestöille lähetettyjen 
lisäksi julkaisemme alempana sellaisten hen
löitten nimiä, jotka työskentelivät Hyvin
kään villatehtaalla lakon aikana vuonna 
1928. '' Tässä siis puhutaan, että niitä on 
aikaisemmin jo julkaistu eri vihkoina. 
Siellä julistetaan, myöskin että on useam
pia. Minä en ole onnistunut saamaan 
useampia kuin kaksi, mutta olen varma, 
että ed. Paasivuori kyllä tietäisi, kuinka 
monta on kaikkiaan tätä laatua julkaistu. 
Tässäkin on melkoinen määrä toista sataa, 
mutta tässä toisessa kirjassa on yli 14,000 
ja tämä on osoitettu Suomen Ammattijär
jestöön kuuluville järjestöille. Tämän on 
siis tuntenut Ammattijärjestön entinen pu
heenjohtaja, ja sanotaan, ,luettelo henki
löistä, jotka v. 1928 2/6-1ti/4 1929 väli
senä aikana työskentelivät työtaistelun alai
sissa satamissa'', ja tämä on painettu osake
yhtiö Työn kirjapainossa, joka nykyjään 
kuulunee vainajain joukkoon. Mutta tässä 
on merkillisiä arvolauseita annettu kai
kista niistä, jotka niihin ovat kuuluneet. 
Siellä m. m. muutamista sanotaan: ,Se on 
Aunuksenkävijä", toisista: ,se on Viron 
sankari'', kolmansista : ,se on pelastusar
meijalainen'' ja ,körttiläinen' ', ,kansan
edustaja" ja ,kansanedustajan poika", 
,ministerin poika'' j. n. e. Minä olen ihme
tellyt, hyvät herrat, kun täällä on eräitä 
nimiä, joiden ammatista ei ole sanottu mi
tään enkä minäkään sano mitään. Sinne 
kuuluu myös Aalto, Aaltonen, Ahlfors, Am
puja, j. n. e., Meriläisiä, Myllymäkiä, Pärs
sinen, Väisänen, Turkia ja näitä on oikein 
paljon kutakin laatua. Mutta kuten sa
nottu, näiden arvolausetta ei ole tänne mer
kitty. Minä olen sitä mieltä, että on korkea 
aika nyt jo hyväksyä tällainen laki. On 
ollut tuskallista nähdä kauemman aikaa, 
kuinka vaikeasti monet valkoisista työmie
histä on pakoitettu panemaan polvilleen 
näitten eteen, näitten terrorinharjoittajien 
eteen. Senvuoksi minä kannatan, että tämä 
laki nyt hyväksytään. 
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Edellisen puheenvuoron aikana on ensim
mamen varapuhemies Tulenhei m o 
asettunut johtamaan puhetta. 

Ed. H ä mä l ä i ne n: 'l'ästä esillä ole
vasta asiasta ovat useat edustajat lausuneet 
jo täällä mielipiteensä. Käsitykseni pu
heena ja päätettävänä olevasta lakiesityk
sestä ei koske lain teknillistä rakennetta. 
MainitsemaHarri pyrin vain muutamin esi
merkein valaisemaan sitä taustaa, jossa työ
läinen vaistomaisesti saa sysäyksen kas
vaakseen kielteiseksi tekijäksi, kielteiseksi 
ihmiseksi sille periaatteelle, josta tämä laki 
on syntysanansa saanut. Ja vieläpä kieltei
seksi isänmaallisuudelle, joka aina pyrkii 
työläisille olemaan tuomari eikä auttaja. 
Jälempänä mainitsemillani esimerkeillä tah
don vaan johdattaa eduskunnan jäsenten 
käsityksen siihen tapauksien piiriin, jotka 
alituisesti toistuvat työläisen elämässä ja 
automaattisesti valaisevat hänelle hänen ar
vottomuutensa, oikeudettomuutensa ja tur
vattomuutensa elämänsä taipaleella. (Kes
kustasta: Kuinka runollista!) 

Rajoitun tässä mainitsemaan yhden esi
merkin, joka myöskin on ed. Ainalille vas
taus. Hän sanoi, että täältä vasemmiston 
puolelta on mainittu, että harjoitetaan työ
maaterroria mutta ei ole pystytty osoitta
maan, millä tavalla. Tässä maininnassani 
lyhykäisesti osoitan tavan, joka on ehkä ol
lut terroria. Talvella 1923 työskentelin 
Pyhäsalmella Iisalmen-Ylivieskan radalla. 
Työhön otettaessa mestari erikoisesti teroitti 
mieleeni, että työpaikalla noudatetaan työ
aika- ja työsopimuslakeja. Mutta jo parin 
kuukauden kuluttua alkoi kuulua kuiskeita, 
että rautatiehallituksen toimesta olisi tu
lossa sellaisia kirjelmiä, shekkejä, joihin 
kaikkien työläisten olisi poispanon uhalla 
kirjoitettava nimensä. Niinpä sitten huhti
kuun lopulla kutsuttiinkin eräänä päivänä 
meidät mestarin asunnolle, hänen asunto
talonsa pirttiin puolet työmaalla työsken
televistä työmiehistä eli noin 150 miestä. 
Mestari selosteli meille asiaa ja huomautti 
lyhykäisesti, että jokaisen työläisen on kir
joitettava nimensä kaavakkeen alle, jossa 
määrätään, että minä sitoudun työskentele
mään kolme vuotta ilman irtisanomista. 
Ken ei tätä noudata, hänen työskentelynsä 
Qli loppunut, toisin sanoen hän on palveluk
sesta vapaa. 

Vanhemmat ja vakituisesti rautatieraken-

nuksilla työskentelevät työläiset kirjoittivat 
ilman muuta nimensä. He alistuivat. He 
tiesivät, että heidän on alistuttava, sillä se 
on oikeastaan ainoa työpaikka, jossa he enää 
kykenevät tai osaavat työskennellä, rauta
tierakennustyömailla. Vähemmän aikaa 
työssä olleet napisivat, mutta kuitenkin kir
joittivat. Tuli sitten allekirjoittaneen 
vuoro. Minä kumminkin kieltäydyin kir
joittamasta. Mestari kysyi syytä, miksi 
kieltäydyin. Minä huomautin, että minä 
olen työhön tullessani sopinut mestarin 
kanssa siitä, että täällä noudatetaan työ
aika- ja työsopimuslakia, joten minä en voi 
mennä niitä rikkomaan. Tähän mestari 
vastasi minun mielestäni ehkä sopimatto
malla ja kaikkien mielestäkin sopimatto
malla puheella ja eleellä. Hän nousi pöy
dän takana seisomaan, löi nyrkkinsä pöy
tään ja kiroten lausui: ,Täällä ei agitee
rata, ken ei kirjoita nimeänsä ja on kauem
min ollut työssä, hän menköön 14 vuorokau
deksi työhön, joka taas: on ollut vähemmän 
aikaa, hän jääköön. Minä annan hänelle 
tililapun. '' Sitten tuon todistuksen perästä 
alkoi oikea kansainvaellus allekirjoituksia 
toimittamaan. Kävi niin, että hetkisen ku
luttua jäin mestarin kanssa kahden talon 
pirttiin. Luulin vähän aikaia työmaalla ol
leena henkilönä saavani tililapun, mutta 
kuitenkin mestari kehoitti minua menemään 
työhön. Sain olla työssä 16 päivää tämän 
tapauksen jälkeen, jolloin sitten sain eron. 

Kuvaavana seikkana mainittakoon tämän 
asian yhteydessä, että meitä oli noin lähes 
300 työläistä sillä työmaalla, ja meistä vain 
5 miestä joutui kävelemään. 5 miestä oli 
sellaisia, jotka eivät nöyrtyneet tähän pak
komääräykseen. Toiset minun tietääkseni 
kyllä alistuivat katkeralla mielellä, mutta 
niinkuin jo mainitsin, heidän elämänpak
konsa pakotti nöyrtymään heidät. Muuta
han ei heillä ollut valittavana tuohon ai
kaan: kevätaika, rospuuttoaika ja kaikki 
työsuhteet hyvin huonot. 

Vielä lisäksi mainittakoon, että tällaisia 
laittomia tekoja pantiin toimeen kaikilla 
rakennettavilla olevilla rautateillä ympäri 
Suomen. En tiedä, voitaisiinko tätä yksi
mielisesti myöntää työmaaterroriksi. Minun 
mielestäni ne henkilöt, jotka sellaisen, rau
tatiehallituksen puolesta, toimeen ovat pan
neet, ne ehkä sen tietävät. 

Monia muitakin tapauksia voisin valtion 
työmailta kertoa, mutta en erikoisesti lähde 
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näitä tässä selostelemaan. Mainitsen vain 
sen, että useat sellaiset tapaukset ovat ol
leet paikallista laatua, paikallisen työnjoh
tajan ja minun tai monen muun työläisen 
keskeisiä kinasteluja ja näin ollen työläinen 
on useasti, melkeinpä aina, joutunut hä
viölle. Olen kokenut valtion työmailla 
monta pahempaakin terrorikokemusta, 
mutta ne ovat mestarien ja minun välilläni 
syntyneitä tapauksia. Niistä en lähde ker
tomaan. 

Kun täällä tätä asiata on monelta taholta 
selostettu, niin periaatteelliselta puolelta 
mainitakseni minä haluaisin sanoa, että täl
laiset kertomani toimenpiteet erottavat työ
läistä, säännöllisesti erottavat työläistä sel
laisesta ilmapiiristä, johonka tällä lailla 
aijotaan pyrkiä. Meitä erotetaan ja kasva
tetaan isänmaattomiksi. 

Täällä tämän työrauhalain hyväksytyksi 
tulemisen puoltajat tahtovat lain laaditta
vaksi isänmaallisten työläisten turvaksi. 
Voi olla sellaisiakin työläisiä pikkunen 
joukko. Mutta minä sanon, jos kaikki työ
läiset tulisivat sillä lailla isänmaallisiksi 
Suomessa, ei olisi enää suomalaista työ
läistä, itsenäistä, yhteiskunnallisesti val veu
tunutta, maan kohtaloista suurilla uhrauk
silla ja syvästi kiinnipitävää työläistä. 
Olisi vain joukko tahdottomia yläluokan 
saalistuksen säälittäviä välikappaleita, ih
mismassaa, joka isänmaallisuudesta tietäisi 
paljon vähemmän kuin mitä se joulsko tie
tää, jonka kunniaksi töistänsä tätä lakia 
täällä laaditaan. On otettava tämän asian 
yhteydessä huomioon, että meillä ei ole 
montakaan jalomielistä työnantajaa, inhi
millisiä, humaanisia työnantajia ja se mer
kitsee paljon. Ken ilman pakkoa antautuu 
tällaLsten työnantajien armoille, on myynyt 
itsensä välikappaleeksi, josta oikea isän
maallisuus saa väistyä. Se saa verhoutua 
silloin surupukuun ja jättää paikkansa 
yleiskansallisena käsitteenä vallasta paisu
van kapitalismin sotahuuddksi kaikkia ih
misoikeuksia vastaan. Meillä on nyt jo esi
merkkejä siitä. Vaikka tiedänkin, ettei 
tämä lyhyt kuvaus voi tuottaa suuria tulok
sia lain hylkäämiseen puolesta, olen työläi
senä velvollinen toisten toverieni kanssa 
osoittamaan, että taloudellinen puristus ja 
sitä suosivat ankarat lait eivät yhdistä 
meitä, vaan katkerasti eroittavat ennestään
kin rikkinäisen kansakuntamme jäseniä toi
sistaan. 

Ed. K i v i s a 1 o: Ensinnäkin minä huo
mautan ed. Ainalille 8 :nnesta käskystä~ 
minkä Israelin J ehova julisti Siinailla ja 
jossa kielletään antamasta väärää todistusta 
lähimmäisestään. Tällaiseen huomautukseen 
minä katson olevani oikeutettu senvuoksi, 
että hänen äsken täällä esittämänsä asian 
käsittelytapa muistuttaa minusta entisen 
koulupojan Raamatun historian lukua. Se 
poika luki Raamatun historiaa ihmisen luo
misesta: ,Jumala loi ihmisen maan to
musta", sitten käänsi sivua, kun teksti lop
pui, ja kääntyi siinä erehdyksessä useampia 
sivuja ja auenneella sivulla jo puhuttiin 
Noakin arkista ja poika luki: ,ja tervasi sen 
sisältä ja ulkoa". Tämmöistä oli ed. Aina
Iin asiain esittely, se oli tosiasiain ja valhei
den omituista sekoittamist,a ja tällä tavoin 
väärän käsityksen antamista. 

Tullakseni itse tähän asiaan, niin minun 
ryhmätoverini ovat sekä lähetekeskustelussa 
että tässäkin istunnossa osoittaneet huoma
takseni seuraavat seikat : 1) että tämä laki 
on tarpeeton, koska rikoslaki, työsopimus
laki, y. m. lakisäädökset sisältävät jo riittä-. 
vän ankarat rangaistukset työmaaterrorista; 
2) että tällä lailla ei voida poistaa niitä 
epäkohtia, s. t. s. mikäli nyt todellista työ
maaterroria on ollut tai edelleen on ja jota 
sillä sanotaan pyrittävän poistamaan. Se ei 
auta pienimmässäkään määrässä esim. ed. 
Pihkalan esittämässä tapauksessa, nimittäin 
sen selville saamiseksi, onko rakennusteli
neiltä lakonmurtajan päähän pudonnut tii
likivi pudonnut vahingossa vai onko sen 
joku ehkä tahallisesti pudottanut. Se on mi
nusta konnamainen ja rikollinen teko, mutta 
sellaisenhan teon rankaisee meidän nykyi
nen lakimme, joten tämä laki on tarpeeton; 
3) että laki on työväkeä ja sen järjestöjä 
vastaan kohdistettu luokkalaki ja sellaise
naan on se ristiriidassa sen hallitusmuo
tomme säädöksen kanssa, että lain tulee olla 
sama kaikille; 4) että tämä laki on useassa 
kohdassa ristiriidassa myös rikoslaissa omak
suttujen periaatteiden kanssa, räikeimmin 
siinä että yleinen syyttäjä veivoitetaan aja
maan syytettä työläisiä vastaan verrattain 
vähäpätöisistä rikoksista, joista monet ylei
sen käsityksen mukaan eivät ole rikoksia, 
samalla kuin sama rikoslaki pitää asian
omistajarikoksina sellaisia asioita, kuten 
eräät kavallukset ja lievemmät pahoinpite
lyt y. m., siis paljon suuremmat rikokset; 
5) että tämä laki on syntynyt eduskunnan 
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ulkopuolisten voimien vaikutuksesta, sellais
ten voimien, jotka katsovat oikeudekseen 
tehdä mitä vain, mutta eivät katso velvolli
suudekseen vastata mistään teoistaan; ja 6) 
että tässä eduskunnassa, kuten luulen, ei ole 
ainoatakaan ryhmää, jonka jokainen jäsen 
tämän lain sisimmässään joka kohdassaan 
hyväksyisi. (Vasemmalta: On Pihkala! Ed. 
Pihkala : On täällä ! ) 

Lakivaliokunta on koettanut saada tähän 
lakiin näennäistä tasapuolisuutta säätä
mällä, että myöskin työnantajain terrori toi
siaan vastaan rangaistaan, mutta käytän
nössä tämä säädös jää mitättömäksi, sillä 
kapitalistien toisiaan vastaan harjoittama 
työmaaterrori on sellaista, ettei siitä voi mi
kään laki rangaista. Jos esim. joku kapita
listiryhmä vaatii joltakin työnantajalta, 
että hänen on eroitettava joku työläinen 
työstä ja esittävät vaatimuksensa uhkana, 
että he siirtyvät toisen liikkeen asiakkaiksi, 
niin tämähän on sellainen pakoituskeino, 
jonka uhmaaminen tietää sen uhriksi jou
tuneelle ehkä useassa tapauksessa vararik
koa. Mutta mikään laki ei voi tällaisesta pa
koituksesta rangaista, sillä mikään laki ei 
voi määrätä, kenenkä asiakkaana kunkin 
täytyy olla. Jo pelko siitä, että menettää 
asiakkaansa, estää tällaista työnantajaa yrit
tämästä saattaa pakottajia edes syytteeseen, 
puhumattakaan rangaistuksesta. 

Vaikka tämänlaista työmaaterroria onkin 
nykyään harjoitettu runsaasti ja vaikka tä
män laatuison työmaaterrorin menestys työ
läisiin onkin melkoista suurempi kuin esim. 
johtaja Lavoniuksen erottamisvaatimuk
sessa tai maaherra J alanderin erottamisvaa
timuksessa, ja mainitakseni vielä sen terro
rin kruunun, että tahdotaan määrätä, ke
nenkä Suomen kansa saa valita presiden
tikseenkin, vaikka tällainen terrori onkin 
koetettava estää, niin sittenkään emme voi 
tätä lakia hyväksyä, koska sen avulla ei 
voida sitä estää. 

Mutta minä en halua puhua näistä sei
koista enempää. En halua enempää toistaa 
sitä, mitä täällä jo on useampaan kertaan 
sanottu. Sen sijaan minä tahdon kiinnittää 
porvariedustajain huomiota siihen, mistä 
edellinen puhujakin jo mainitsi, mikä tä
män lain vaikutus tulee olemaan kansamme 
kokonaisetuihin ja maamme tulevaisuuteen. 

Porvarilliset ovat ainakin sanoissa useasti 
tehostaneet kansalEscn eheytymisen välttä-

-- ----------·-··-----

mättömyyttä ja myös sitä, että se on kansa
kunnalle onnettomuus, jos sen eri ryhmien 
kesken vallitsee katkera luokkaviha. (Ed. 
Pihkala : Aivan ! ) Tämä on mielestäni totta 
ja erittäin tärkeä on tämä huomioon ottaa 
sellaisen pienen kansan kuin Suomen kansa, 
jonka asema, varsinkin taloudellisesti, on 
uhattu ja ehkä muutoinkin. (Ed. Pihkala: 
Oikein miellyttävää kuulla tämä!) Olisi siis 
eduskunnassa kartettava säätämästä lakeja 
ja kartettava edistämästä sellaisia seikkoja, 
jotka ovat omansa repimään ja synnyttä
mään vihaa eri ryhmien välillä. Suuri kan
salaisemme J. V. Snellman kirjoitti joku 
aika ennen kuolemaansa. että tälle kansalle 
on tuleva vaikeat ajat 'ja hän toivoi har
taasti, että ne eivät tulisi ennen kuin ne 
kohtaavat tilällä yksimielisen kansan. Tä
män asian, jonka porvarilliset hyvin käsit
tävät, vuoksi toivon, että tätä lakia vastaan 
äänestäisivät meidän mukanamme myös ne 
porvarilliset, jotka tahtovat todella tätä 
kansaa eheyttää ei ainoastaan sanoissa, 
vaan myös teoissa. 

Minä· tiedän, että porvarillisten keskuu 
dessa on varsinkin tällä kertaa sellaista vä 
keä, jotka eivät tästä kansallisesta eheytta
misestä välitä, ja jotka ajattelevat, että on 
samantekevää, millä mielellä työväki on: 
ellei se hyvällä suostu mihin komentoon 
vain, niin annetaan sille notkeita pajuvit
soja, ja sillä hyvä. Tämmöinen on kuiten
kin ollut mahdollista harvoin ja silloinkin 
hyvin lyhyen ajan. Meidän kansamme kes
kuudessa on tämänkin sukupolven eläessä 
ollut useita aikoja, jolloin porvaristoilo ei 
suinkaan ole ollut samantekevää, mitä mieli
pidettä työväki on. ,Ja erittäin tuttu tämä 
asia pitäisi olla keskustaporvaristolle. Ei 
ollut samantekevää, mitä mieltä työväki oli 
yleisten asiain menosta silloin, kun taistel
tiin venäläistä sortovaltaa vastaan sen 
maamme oikeusjärjestyksen hävittämispoli
tiikkaa vastaan. Ei ollut samantekevää, 
mitä mielipidettä työväki oli silloin, kun tä
hän maahan yritettiin saada muukalainen 
kuningas, eikä ollut silloinkaan, kun käytiin 
taistelua hallitusmuodostamme. Tällä ker
taa ehkä näyttäisi olevan samantekevää, 
mitä mieltä työväki on, ja ehkäpä täällä on 
edustajia, jotka siihen Yahvasti luottavat. 
Mutta minä voin vakuuttaa, että se aika ei 
tule olemaan kovinkaan pitkii.. lVI:aailman
historiassa ei mikään näytös ole viimeinen, 
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'{3ikä siis sekään näytös, mitä täällä edus
kunnassa tänä päivänä tämän lain käsitte
lyssä suoritetaan. 

Minä olen katsonut tarpeelliseksi huo
mauttaa näistä muuten tähän asiaan kuulu
mattomista seikoista sen vuoksi, että tällä 
lailla juuri tahdotaan työväenjärjestöjen 
vaikutusvalta, jossa selvimmin ilmenee työ
väen tahto, tehdä olemattomaksi. Minä ke
hoitan keskustaporvareita harkitsemaan me
nettelyään, ja äänestämään tämän lain 
nurin. 

Meillä on vaikeat ajat, kuten sanoin, yleis
maailmallisen talouspulan johdosta. Siitä 
myös johtuu, että helposti joudutaan syyt
telemään toisiaan ja tässä syyttelyssä taval
lisesti mennään yli siitä, missä aita on ma
talin. Siis tällä kertaa hyökätään työväen 
kimppuun, koska se näyttää niin helpolta. 
Tämä vaikea tilanne ei kuitenkaan parane 
tästä syyttelemisestä eikä siitä, että työvä
keä vastaan säädetään toinen toistaan anka
rampia lakeja. Se paranee siitä, että eri 
kansalaiset enemmän kuin tähän asti koet
tavat ymmärtää toisiaan ja antaa arvm~ 
toistensa hyville vaikuttimille. V aikeimmis
takin oloista selviydytään paremmin, kun on 
'{3nemmän yhteisymmärrystä ja enemmän 
toistensa hyvien vaikutteiden tunnustamista. 
Sen sijaan on aivan hyödytöntä hammastella 
toisilleen esimerkiksi vuoden 1918 tapauk
sista, niinkuin on tämänkin asian käsitte
lyssä tapahtunut. 

Te keskustan miehet ette kuitenkaan ijan
kaiken voi vetää samaa köyttä taantumus
porvarien kanssa. Ennemmin tai myöh{lm
min teidän on siitä tehtävä loppu ja osaksi 
te olette sen jo tehneetkin. Minä toivon, 
että te teette sen myös tämän lain käsitte
lyssä. Te olette usein tarvinneet meidän 
.apuamme. Me tarvitsemme nyt teidän 
.apuanne. Voi tulla aika, jolloinka te taas 
tarvitsette meidän apuamme. Suomessa on 
tapa, että kirves hiotaan kahden puolen ja 
käydään vuoroin vieraissa. 

Täällä eduskunnassa on 13 pappia. Huo
limatta siitä, että he ovat eri puolueissa, on 
kai yhteistä heille kaikille, että kristinuskon 
suuret perustotuudet pitäisi olla heille pa
remmin tunnettuja kuin meille maallikoille. 
Kun uskonasioistakin on tämän yhteydessä 
porvariedustajain taholta puhuttu, niin mi
näkin vaatimattomasti pyydän huomauttaa, 
että yksi kristinuskon perustotuuksia on, 
että viha synnyttää vihaa ja että ne ovat 

rakkauden ja hyvyyden voimat, jotka sit
tenkin loppujen lopuksi ovat tehokkaimmat 
taistelussa pahaa vastaan. Teidän velvolli
suutenne, eduskunnan papit, on etupäässä 
äänestää tätä lakia vastaan. Kun nyt lä
hestyy kristikunnan suurin juhla, jonka 
tunnukseen m. m. kuuluu: ,Maassa rauha 
ja ihmisille hyvä tahto", niin annettakoon 
tämän hyvän tahdon vaikuttaa ei ainoas
taan juhlallisissa messusanoissa, vaan edus
kuntatyössäkin senverran, että tämä vihaa 
synnyttävä laki tulee hylätyksi. 

Ed. P e s o n e n : Lakiesitystä työrauhan 
suojelemisesta samoin kuin rikoslain 16 lu
kuun tehtäwistä muutoksista tervehtivät tyy
dytyksellä työnantajat samoin kuin terveh
tivät tyydytyksellä niitä semmoiset työläi
set, jotka eivät suosi lakkoja, vaan tahto
vat vapaasti kuulumatta mihinkään yhdis
tyksiin tehdä työtä, missä parhaiten viihty
vät ja missä parhaiten ansaitsevat. Samoin 
ovat nämä lait tarpeelliset niille nuorukai
sme, jotka ovat ottaneet osaa maanpuolus
tukseen, yhteiskuntajärjestyksen säilyttä
miseen suojeluskunnissa. Monet työläisnuo
rukaiset tahtoisivat kuulua suojeluskuntiin, 
mutta pelkäävät niitä uhkauksia ja painos
tusta, mikä on monen osaksi tullut, joka 
on ollut mukana suojeluskunnissa vapausso
dan aikana ja vielä senkin jälkeen. Ainoas
taan kaikkein rohkeimmat työläisnuorukai
set ovat uskaltaneet olla mukana suojelus
kunnissa. Mutta nämä kysymyksessäolevat 
lait, jotka estävät pahentamisen ja painos
tuksen suojeluskuntiin kuuluvilta, antavat 
tukea ja rohkeutta entistä enemmän työläis
nuorukaisillekin liittyä ja kuulua puolustus
laitokseen suojeluskuntamuodossa, joten 
tältäkin kannalta katsottuna on näiden la
kien hyväksyminen suotavaa. 

Täällä ed. Ainali on puhunut samoista 
asioista, joita minäkin koskettelen, joten en 
tahdo jatkaa enempää, vaan yhdyn hänen 
lausuntoonsa. 

Ed. von B o r n: Det är ic<ke egentligen 
min avsikt att tala om den föreHggandt1 
lagstiftn ingens nödvänd~ghet. J ag vm ibiott 
i fö:rfu~gående säga, att jag 1cke är över
tygad om, at;t en låtgärd som den'na i syfte 
att råJda bot på det ifråg.avarande sam
hälllsonda, varit i och rför sig så påkallad,, 
som man velat göra gäHande. Att ~ör'hål
landena icke varit som :sig ibort i detta av-
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seende, må gärna medgivas. Men jag tror, 
att det mångeu gång i sjä1va verket mera 
berott på flathet och passivit·et från arbets
givarnas sida oclt från samihällets sida i 
allmänih.et än 1på otillräJCkligt .skydd i la.g 
j)ör arbetsfreden och arbetets u:1Jövare. Ert:t 
krafticgt icnskridande från a11be1Jsgivarihåll 
med alla de medel lag förmår, understött 
av en sund reakt.i>on1 från alla rättänlkande 
med!borgares sida, slwlle säkerligen i de 
flesta rfall rhava lett till goda resulrtat, utan 
att man booövt tillgri:pa en särskild lag
stiitning som denna ·för ändamålet. 

J ag medgiver villigt, att jag icke när
mare känner till a11betsförhållandena på 
.andra <omräden än inom jordbruket och 
dess binäringar. Men ja.g kan i.cke fö.rsrtå, 
att man :ilcke oclkså !På andra gebi<t än 
{iessa s~stnämnda hade möjlighet att v•älja 
si·tt folk Mh utmönstra alla sådana ele
ment, som :stör.a aiJbetsfreden eller fram
kalla förvecklingar av ,den art, som hä.r är 
i fl'låga, samtidigt som man även i övriglt 
på allt sätt skyddadc :sådana a·rlbetare, som 
utifrån utsattes för obehör~g :fiörföljel,se. 
Där S3Jmihället. scdan kmftigt stode 1på ar
ibetsgiv.arnas och de av dem försvarade 
.arbetarnas sida,, där :skulle nog säkerli
gen- förföljelserna mot dessa slUJtligen av 
sig själva upphöra. 

Mlålhända hava d!ock förhållandena såsom 
.en följd av den passivitet ocih undfallen
ihet, is01m ilclke sällan lagts i dagen, utveck
lat sig dä·rhän, att endast en la,gstiftning 
numera kan åstadkomma bestående förbätt
ring oc'h hjä.lpa upp sam:hället ur den för
sumpning, vari det även uti detta avseend'e 
syne.s hava råkat. Även om man sålunda 
kanske kunde gå med :på uppfattningen 'Orn 
denn:a lagstiftnings ofrånkomlighet under 
nuvarande förhållanden, måste jag dock 
tför min del säga, - ocih. det v·ar f·ör detta 
jag engentligen begärde om ordet,- att jag 
finner det alldeles onödigt, att dc stadgan
den, som in:gå under § 2 av a·rbel:isfreds
lagen, alls intagits i denna lag. Hela 
denm.a ·p.aragra:f kunde enligt min uppfatt
ning alldeles sak1ö,st .från la.gförslaget utgå. 
Först och främst är paragrafen lagtekniskt 
misslycka.d. Den hade t. ex. med samma 
skäl sDm § 1 kunnat .och lbort Uippdelas i 
moment och punkter, <ty den innehåller i 
själva verket i stort sett alldeles ~samma 
distiruktioner som § 1, med undanta.g en
diast rför vad som uppräknas .undcr punkt b 

i :sistnåmnda paragraf. För det .andra är 
även innehållet i paragrafen slådant, att 
det km.a1ppa:st varit tillrä>Cklig anledning att 
därav göra en .särskild paragraf. Gärnin
gen, som str.affas enligt denn:a 1pa·ra,graf. 
år i själva verket densamma ISOm i § 1. 
Straffet kan jämväl enligt § 1 utdömas 
fullkomligt lika strängt som enligt denna 
2 §. Här har iblott den omständigheten 
lwmmit till, aU en viss presu.merad orsaik 
till ,gärnirugen föreligger, en orsa!k som för 
övrigt kan vara rätt svår att utreda Dch 
påvisa. M.an; :har med andra ord från de 
i § 1 nämnda rfallen spjälkt UJt dem, .som 
hava sin upprinnelse i en angiven, sär
skiJd bevekelsegrund oc:h ställt desamma 
under ett särskilt stra:ff, som med avseende 
å maximum är detsamma som i § 1, men 
med av1seende å minimUJJll något ihögrc. 
Man frågar sig, om detta verkligen varit 
nödvänd~gt. Hade ändå ickc .gärningen 
kunnat lbedömas Bka strä:ngt, lhade ickc 
straffet kunnat bli oc!h srukerligen i verk
ligheten också iblivit detsamma, obel'oende 
av stadgandena i § 2. En domare ta~ger 
ju ocib hör ta.ga v~d straffutmätningen hän
syn ä:ven till bevekclsegrunderna, och dä,r 
särskilt klandervä·rda sådana föreligga, 
- såsom otvivelmktigt 'l:mligt § 2 är fral
let, - där UJtdiömas även straffen sträm
g·are. Härom rhade nog icke i detta fall 
behöfts särskilt stadgas, synnerligast soi:n 
icke regeringens propositi.on innehåller nå
gon motsvara.nde bestämning. BevekelS'e
grunderna borde i allmänhe:t snarare vara 
normerade med <aVIseende å straffutmätnin
gen inom en fastställd latitud än :flöranleda 
införande av olika strafflatituder. Hade 
man ·emellertid i detta speciella fall ansetrt 
den i § 2 förutsatta bevekelsgrun:clen VJa.:r<a 
så utomordentligt vikit:iJg, att den påkalla t 
ett sä'rskilt st<adgande, så hade det i [par.a
gmfen angivna :brottets sär:ställning oc:h 
särart också bort i någ,ot, högre grad fram
träda med avseendc å sjä,lva straffpåfölj
de:n. Så är dock icke förhållandet, i det 
slkillnadcn med avseende å strafrfpåföljden 
enligt § 1 oclh § 2 är jä:mförelsevis oibe
tydlig. Jag upprepar: den brottsliga gär
ningen är i dcn .senare rpamgrafen i oclh 
för sig densamma som i den: f,örra., dess 
bestraffning kan faktiskt ske lika väl ooh 
lika strä:ngt enligt lmvudstadigandet i ~ 1. 
J ag kommer d'ädör för min del till den 
slutsatsen, att denna andra pal"agraf lämp-
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li:gen hade kunnat utelämnas från lag"en:. 
Den 'tynger ooo ikomplicerar nu blott i 
onödan hela detta lagförslag, utan att giva 
något vä1sentligt nytt utöver md ,som re
dan i övrigt ingår däri'. 

J ag kommer för den skull, hr talman, 
att under detaljbehandlingen framstä1la 
förslag om, at1t den i,frågavarande para
grafen måtte ur lagförslaget uteslut,as. 

Ed. K o m u: Minulla ei, herra puhe
mies, ole suinkaan tarkoituksena viivyttää 
eduskunnan istuntoja, mutta minun tänne 
tuloni aiheutti tällä kertaa ed. Ainaiin lau
sunto. Katsoin olevani siihen sekä velvolli
nen että oikeutettu kahdesta syystä; ensik
sikin siksi, että hän teki väitteen, joka ei 
pidä paikkaansa, nimittäin väitteen, ettei 
työnantajain taholla ole harjoitettu eikä 
harjoiteta työmaaterroria. Katson olevani 
pakotettu todistamaan, että näin on asian
laita. Toiseksi olin pakotettu pyytämään 
puheenvuoroa senvuoksi, että ed. Ainaiin 
todisteet työmaaterrorilain tarpeellisuu- ' 
desta liikkuivat hyvin heikolla pohjalla. 
Hänen todistuskappaleensa tämän lain 
tarpeellisuudesta merkitsevät minun näh
däkseni samaa kuin etsisi viimetalvista 
lunta. Hänhän käyttää todisteenaan kom
munistien julistuksia ja luetteloja ja kuiten
kin ed. Ainali toisessa yhteydessä on valmis 
lyömään rintoihinsa, kuinka he muka ,kan
sanliikkeineen" ovat vaimentaneet kommu
nismin tässä maassa kokonaan. - Rohke
nenkin olla sitä mieltä, ettei ed. Ainali il
man tuollaista liikettä olisi kait tänne edus
kuntaan tällä kertaa tullutkaan. 

Tahdon siis todistaa hänelle, että työmaa
terroria todellakin työnantajain taholta 
harjoitetaan. - Luultavasti ed. Huttunen 
tulee myöhemmin esittämaän hänelle myös
kin jonkunmoisia luetteloita, kuten hän 
välihuudahduksessaan äsken lupasi. Minun 
todistukseni tällä kerralla ovat yhden työn
antajan, nimittäin Kajaanin Puutavara 
0. Y :n työmaalta. Nämä eivät ole ainoita 
esimerkkejä, mutta minä en tahdo edus
kunnan aikaa enemmillä esimerkeillä tällä 
kertaa kuluttaa. 

Minä olen saanut muutamia päiviä sitten 
eräältä noin kymmenisen vuotta Ka iaanin 
Puutavara-yhtiötä palvelleelta työläiseltä, 
vanhalta työtoveriltani kirjeen, josta minä 
pyydän saada, herra puhemiehen luvalla, 
esittää otteita tältä paikalta. 

Hän kuvailee tässä minulle lähettämässään 
kirjeessä ensiksikin oloja siellä, ja - sanoo, 
että hän ruumiin puolesta vielä toistaiseksi 
voipi jollakin tavalla, sekä jatkaa: ,Muuten 
sitä parempaa minää on pidetty pyykissä,, 
katseltu ja käännelty ja pistetty suureen 
tiinuun hautumaan, jossa siitä pitäisi lähte
män pois kommunismin saastan ja ennen
kaikkea marxilaisuuden ja tuleman sieltä 
esiin hohtavan valkoisena. 1'uota kommu
nismin saastan poistamista vastaan ei liene 
kellään mitään sanottavaa, ei ainakaan mi
nulla ole, ja se tarkoitushan on ollut sosiali
demokraattisella puolueella ennenkaikkea 
työväestön keskisissä kysymyksissä. Mutta 
näitä uudenaikaisia pyykkitapoja ei tahdo 
oikein ymmärtää, varsinkin kun niiden 
ohella käytetään vanhanaikaista karttua. 
Muuten nykyaikaisessa yhteiskuntatie
teessä"- hän lrirjoittaa - ,on tullut käy
täntöön joukko uusia termejä. Jos minä 
kysyisin sinulta: ,Kuka on kommunisti'' 
niin olenpa varma että vastaisit väärin. 
Sen vuoksi minä valistan sinua. Kommu
nisti on jokainen, jonka nimi on ollut joskus 
ammattijärjestön matrikkPleissa. jonka nimi 
on ollut kommunistilehden jouluonnitte
luissa, ja jokainen, joka on tilannut kuukan
elenkin mainittua lehteä. Mitkään muut 
riennot, kirjat tai lehdet eivät tee miestä 
muuksi, hän on auttamattomasti kommu
nisti, jota on autettava ja valistettava pää
semään harhastaan. Tällainen on määri
telmä nykyjään kommunismista. Minäkin 
jouduin kesällä tenttimään tässä aineessa, 
jossa tulin huomaamaan, että olen kommu
nisti. Huolimatta siitä, että olen kuulunut 
v. 1923 alkaen sosialidemokraattiseen puo
lueeseen ja tilannut 7 Y2 vuotta Suom. 
Sosialidemokraattia yhtä mittaa ja suuren 
joukon porvarilehtiä ja julkaisuja samalla 
aikaa. Mutta kun se nimi oli siellä puutyö
Iäisissä", - hän nimittäin oli puutyön
tekijäin liiton jäsen - ,joista erosin silloin, 
kun sosialidemokraatit erosivat ammatti
järjestöstä, niin minun oli todistettava~ 
etten ole kommunisti ~iii:tY<mällä Wlnqfln 

työväen liittoon. Vaikka ei siihen olisi ollut 
pakkoa, olisiuhan saanut lähteä nälkätaipa
leelle, jonne niin moni muukin, kommunisti
passi kourassa. Ja minä kun en itse mie
lestäni ole ollut kommunisti, en halunnut 
tulla kommunistina eroitetuksi työstä, ja 
niin minä liityin siihen uuteen liittoon." -
J\finnn on srlity1ksck:'li mainittava, että hä-
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nen perheolonsa ovat nykyään sellaiset, 
että hänen on ollut pakko vastoin tahtoaan 
liittyä tuohon liittoon, ja mitä tulee hänen 
puoluetoimintaansa, niin hän on yhtäjaksoi
sesti ollut mainitusta vuodesta sosiali
demokraattisen puolueen jäsen ja ollut jo 
paljon ennen puolueemme jäsen, mutta 
koska puolueosastoa ei yhteen aikaan ollut 
Kajaanissa, niin hän joutui olemaan välillä 
puolueemme ulkopuolella. Hän sanoo edel
leen tässä kirjeessään, että hänelle on jä
tetty oikeus vielä kuulua sosialidemkoraat
tiseen puolueeseen, mutta hänet on saman
aikaisesti pakotettu tilaamaan kokoomus
puolueen paikallinen äänenkannattaja Ka
jaani-niminen lehti. 

Edelleen hän kuvailee tässä kirjeessä sitä 
terroria, mitä vaalien aikana harjoitettiin 
mainitun puutavarayhtiön toimesta, kuinka ' 
toisista pitäjistä hankittiin työläisten vaali
otteita, koska yhtiön työläisiä asuu kolmen 
eri pitäjän alueella. Otteet oli tuotava sit
ten työnantajille ja työnantajien toimesta 
vietiin työläiset vaalipaikalle ja teroitettiin 
äänestämään ,isänmaallista vaaliliittoa''. 
Hän mainitsee vielä- minä tahdon tämän 
alleviivata, että tuo tarkoitusperä, mihinkä 
työnantaja tällä terroriilaan pyrkii, tulisi 
myöskin tältä paikalta sanotuksi - mitä 
nyt jo on nähtävissä tästä vapaan työväen 
liittoon pakottamisesta: ,Ensi vuoden alusta 
täällä putoaa palkat oikein rutkasti, joiden 
määristä ei ole vielä tarkemmin tietoa. 
Mutta siitä on jo ilmoitukset, että raha
palkka putoaa ja luontaiseduista peritään 
maksut. Siis: huoneistosta vuokra, valosta 
maksu ja puut on ostettava. Herra siis 
omansa palkitsee", hän huudahtaa lopuksi. 

Tulkoon selvitykseksi mainituksi, että 
tähän tullessa asunto, valo ja polttopuu on 
ollut vapaa. Edellämainittuun pyritään 
tällä terrorisoimisella, joka on ollut aivan 
yleistä. Minun tietääkseni ei mainitun 
puutavarayhtiön työmailla ole enää sellaisia 
työläisiä nykyjään juuri laisinkaan, jotka 
olisivat päässeet tuohon herrojen organisoi
maan ammattijärjestöön liittymättä. Jos 
niitä on, niin saattaa olla joku paperiko
neen käyttäjä, jota ei ole vielä voitu korvata 
uudella ,valkoisella työläisellä ", koska tuol
laisessa koneessa on vipuja monenmoisia, 
joita ei kuka tahansa ja milloin tahansa 
osaa käyttää. Sikäli kuin olen kuullut, 
näittenkin uppiniskaisten paperikoneen
hoitajien rinnalla on nykyjään jo harjoit-

telija, niin että heistä vapaudutaan jo 
pian. Minä en ihmettelekään, että tällä ta
valla tässä terrorisoimisessa on onnistuttu, 
ja että tuo päämäärä, johon Kajaanissakin 
työnantajain taholta on pyritty, alkaa jo 
lähellä häämöittää. En ihmettele sitä sen 
vuoksi, koska tiedän, että tätä terrorisoimis
työtä käyttämässä ja johtamassa on ollut 
etsivän keskuspoliisin palveluksessa aikai
semmin ollut herra Tolonen. --Uskallan tä
män viimemainitun mainita siitäkin huoli
matta, että se aiheuttaisi uuden merkin
nän etsivän keskuspoliisin hallussa olevaan 
mappiin, jossa minunkin syntiluetteloni jo 
ennestäänkin on. 

Bd. H u t t u n e n: Eduskunnassa ja por
varillisissa sanomalehdissä on perusteltu 
nyt esilläolevan lain tarpeellisuutta muka 
kommunisteja vastaan. Tällaisen peruste
lun esitti myöskin ed. Ainali äsken. Mutta 
ed. Ainali oli sikäli rehellisempi kuin mitä 
porvarilliset lehdet ovat olleet, että Ainali 
selitti, että laki on tarkoitettu myöskin 
,'kommunistien auttajia" vastaan. Ketkä 
ovat kommunistien auttajia ~ Saisika ky
syä ed. Ainalilta 7 Jos saa uskoa sitä seli
tystä, minkä herra sisäasiainministeri an
toi täällä eräässä toisessa yhteydessä, kun 
läänin maaherra on tehnyt sisäministerille 
ilmoituksen, miksi eräät kunnanvaltuutetut 
ovat joutuneet kyydityksen alaisiksi, niin 
tässä sanotaan, että siksi, kun he ovat kom
munisteihin verrattavia. Näissä kyydityk
sen alaisissa ei ollut edes kommunisteihin 
verratta,via. Mutta vielä paremmin kävi 
tämä määritelmä esille aivan äskettäin enti
sen presidentti Ståhlbergin kyyditysjutussa. 
Siinähän myöskin syytetyt lausuivat, että 
tämä kyyditetty oli kommunisteihin ver
rattava. Tällainen voi olla se määritelmä, 
ketkä ovat kommunisteihin verrattavia. 
Sitä voi soveltaa miten itse kukin haluaa. 
Ja tämän lain tarkoitus on soveltaa sitä 
kaikkiin heihin, jotka eivät uskollisesti nou
data niitä määräyksiä, joita Lapuan liike 
antaa. Siinä on tämän lain määritelmä. 
Ja sitäpaitsi ed. Ainali myöskin itse sen 
äskeisellä puheeliansa vahvisti. Hän nimen
omaan lausui, että tällä lailla tahdotaan 
vapauttaa työväki Moskovan ja Helsingin 
kahleista. Ed. Ainaliu olisi pitänyt lisätä 
,ja sitoa se Lapuan kahleisiin ". Silloin olisi 
ollut määritelmä täydellinen. Näin on 
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tämän lain tarkoitus ja sen on myöskin ed. 
Ainali itse todistanut. 

Minä olen sitä mieltä, että tällä lailla ei 
työmaaterroria poisteta, sillä terroria har
joittavat työnantajat, ja laki ei koske työn
antajia siitä huolimatta, että lakivaliokunta 
ja suuri valiokunta onkin vähän pessyt 
hallituksen esityksen silmiä. Selväähän on, 
että jos se työnantajia koskisi, niin työn
antajaedustajat eivät suinkaan silloin olisi 
mukana tällaista lakia säätämässä. 

Ed. Ainali katsoi tarpeelliseksi esittää 
muutamia painotuotteita, joissa oli henki
löitä, jotka ovat asetetut vainon alaiseksi 
työväenjärjestöjen taholta. Minullakin sat
tuu olemaan samat asiakirjat, ja minä 
myönnän, että nämä asiakirjat ovat ed. 
Ainalille rakkaat, sillä niissä on eräitä ni
miä, jotka· ovat ed. Ainalille tuttuja. Ellei 
ed. Ainali olisi lukenut niitä, niin minä 
pyydän esittää muutamia. Täällä on m. m. 
Ainali, Armas, kansanedustajan poika; 
Ainali, Arvo kansanedustajan poika; Ainali, 
Yrjö, kansanedustajan poika. Tämän vuoksi 
lieneekin tämä kirja ed. Ainalille tuttu. 
Mutta minä olen vaivautunut hakemaan 
myöskin toisia kirjoja, eikä ainoastaan 
nämä kaksi. Täällä on esim. kirja, joka ei 
ole painettu kommunistisessa kirjapainossa. 
Tämä on työnantajain kustantama, käsittää 
lähes 1,000 nimeä ja tässä mainitut työläi
set on asetettu vainonalaisiksi, ei kommu
nistien taholta, mutta, kuten mainittu, 
työantajain taholta. Ed. Ainalilla ei ole tie
tysti mitään sitä vastaan, että työnantajat 
jakavat kirjoja, joissa työläiset uhataan 
jättää kokonaan ansiomahdollisuutta vaille, 
heitä vainotaan, jos he menevät mihin työ
paikkaan tahansa. Eikö tämä ole työmaa
terroria~ Edelleen on tässä lista, mikä on 
Nokian tehtaan julkaisema ja Työnantaja
liiton hyväksymä. Tässä on myöskin 800 
nimeä, joita työnantajia kielletään otta
masta töihin. Onko tämä työmaaterroria? 
(Ed. Pihkala: Ei!) Minun nähdäkseni se 
on. Ed. Pihkala vastaa ei. Ed. Pihkalan 
käsitys on se, että tämä ei ole työmaater
roria, koska hän saa leipänsä tällaisesta työ
maaterrorista. Edelleen on tässä aika laaja 
asiakirja, joka on työnantajain kustantama 
ja käsittää aika runsaasti työntekijäin 
nimiä, ja nähdäkseni myöskin on tehnyt 
vaikutuksensa. Minä myönnän, että monta 
työläiskotia on joutunut suureen puuttee
seen ja kurjuuteen juuri tämän kirjan 

tähden. Se on ollut työmaaterroria sanan 
täydessä merkityksessä. On kuitenkin eräs 
sellainen kirja, jota ei voi sanoa työmaater
rorin edistämiseksi. Senkin minä olen hank
kinut. Tämä on myöskin työnantajain kus
tantama, se myönnettäköön. Tässä on ot
sakkeena: järjestymättömiä metalli työläisiä, 
joita erikoisesti suojeliaan ja kehoitetaan. 
töissä pidettäväksi. Asianlaita kuitenkin 
on niin, että parina suurena työttö
~yy,skautena suurin osa niistä, joita tässä 
kirjasessa erikoisesti työnantajille suositel
laan, on nyt työttöminä. (Ed. Pihkala: 
Mistä se johtuu?) Siitä, että nämä eivät 
ole ammattitaitoisia. Työnantajan ei kan
nata pitää näitä, joita työnantajille erikoi
sesti suositellaan. (Ed. Pihkala: Se ei pidä 
paikkaansa tämä viimeinen ilmoitus!) Ed. 
Pihkala voi lukea; tässä on kirja, jonka. 
minä lainaan hänelle. 

Kun siis tarkastelemme asiaa miltä kan
nalta tahansa, niin meidän täytyy sanoa~ 
että jos joku tässä maassa työmaaterroria 
harjoittaa, niin ne ovat työnantajat ja sitä 
terroria ei nyt esillä olevalla lailla poisteta. 
Sitäpaitsi minun nähdäkseni ulkomaiset 
esimerkit pitäisi myöskin osoittaa, mikä 
merkitys tällaisella lailla on. Norjassahan 
on tällä kertaa eräs tähän vivahtava laki
esitys, ei kuitenkaan läheskään näin muodo
ton ja näin yksipuolinen kuin mitä nyt 
esillä oleva lakiesitys meillä on. Mutta käy
tännössä tämä Norjan laki ei ole voinut joh
taa tulokseen. Mainittakoon esimerkkejä. 
Muutamia aikoja sitten Norjan rakennus
työntekijät tekivät lakon. Työntekijät ke
räsivät näille lakkolaisille avustusta. Laki 
kielsi sen. M. m. sosialidemokraattisen edus
kuntaryhmän jäsenet tuomittiin sakkoihin 
senvuoksi, että he olivat antaneet lakkolai
sille avustusta. Mutta näitä sakkomaksuja 
ei ole tähän päivään asti peritty, eikä pe
ritä. Minkävuoksi ~ Senvuoksi, että Norjan 
ammattiyhdistysliitto on niin voimakas, että 
sinä päivänä kun nämä sakkomaksut ruve
taan perimään, niin työnantajille tulee pal
jon kalliimmaksi se juttu kuin mitä nämä 
sakkomaksut ovat. Ja minä voin sanoa 
teille, herrat edustajat, että niin pian kuin 
meidänkin maamme ammattiyhdistysliike 
pääsee siitä kaaostilasta - minä myönnän, 
se on kaaostilassa kommunistien ja fascis
tien raatelema - nousee se sellaiseksi, että 
tämän lain merkitys käytännössä supistuu 
olemattomiin. 
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Tulkoon vielä lopuksi mainituksi, että 
tässä laissa on erästä vanhaa tuntua. Se ei 
ole nykyisen hallituksen, eikä Lap·uan liik
keenkään patentti, vaan on jo aikaisemmilta 
ajoilta tuo tuntu peritty. Noin 100 vuotta 
sitten on säädetty Englannissa laki, joka 
suurin piirtein muistuttaa meillä nyt esillä 
olevaa lakia. Mutta on myöskin lakiesityk
sessä kotimaista tuntua. Vuonna 1914 an
toi venäläisen valtiovallan täällä oleva edus
taja, kenraali Seyn, pakollisia määräyksiä, 
joissa oli aivan samansuuntaisia pakkomää
räyksiä, kuin mitä nyt esillä oleva laki 
edellyttää. Minusta kuitenkin tuntuisi, 
että itsenäisen Suomen eduskunnalla ei olisi 
mitään syytä seurata niitä periaatteita, 
joita Seyn tässä maassa aikoinaan esitti, 
sillä minä luulisin, ·että eduskunnan porva
reillakaan ei luulisi olevan mitään harras
tusta niihin pakollisiin määräyksiin, joita 
siihen aikaan täällä annettiin. Sillä mehän 
kerskailemme itsenäisyydellämme, kerskai
lemme isänmaallisuudellamme. Unohdetaan 
silloin myös venäläisen pakkovallan aikaiset 
määräykset. 

Ed. R a p o: Luovun. 

Ed. Palm g r ·en: Herr ta.Lman! Envar, 
som ihaft fönstånd at't förvä,rva sig helst 
någon erfarenhet angående parlamenta
risk sed, vet att det bland · de erfarna .och 
saJkkunniga betra;ktas såsom en taktlöSihet 
eller rent av •som ett oski0k att under de
batten vika från det som hör till saken orh 
att i stället angripa en ·enskild :flolkrepre- , 
sentant personligen. En mcdlem av väns
tern har i dag gjort sig skyldig till c,n så
dan talktlöshet. Han har utan sakligt skäl 
vänt sig gentemot mig personligen och 
gjort det på ett sådant sätt, att jag, huru 
ringa avseende jag än fäster vid hans ut
gjutelser, dock icik:e ik:an undgå att till pro
tokollet uttala en a:llva.rlig gensaga mot 
dem. Hall hans andrlllgande hade inne
hållit helst något som sakligt berör den 
föreliggande lagfrågan, så ilmde jag ik:ansik:e 
upptagit det tiU övervägande, men så var 
ej fallet. J ag undanber mig en gång för 
alla den uppmärksamlhet, som ifrågavaran
de ungdomliga representant fö·r vänstern 
redan förut försökt vi:sa min person. J ag 
är alls icke i behov av några upplysningar 
från harrs s~da och kiommer icke heller att 
inlåta mig i diskussion med honom. 

Protokollet från det möte, :om vilik:et ihan 
talade, lhar för vår egen räkning privatim 
tryckts i ett begränsat antal exemplar, Dcb. 
i förtroende lrumnats åt mötets deltagare 
oclh några arudra. Men det har varken 
sålts eHer s!känlkts åt utomstående. Ifa:U 
någon på annan v~äg åtkommit det, ha'l" 
detta fö11ty skett på ett sätt som är främ
mande för begreppet om eganderätt. 

1 d&g vid andra läsningen är det främst 
f11åga om ordalydelsen i lagförsbget. När 
det vid tredje bchandlingen blir fråga. 
därom, lhuruvida lagen bör antagas dler ej, 
skall jag kanske yttra några ord. 

Ed. F a g e r lh o •l m.: Jag har myclket 
st·or personlig respekt för rd:m. Pa•lmgren, 
men jag anser inte, att han har rätt att, så
som ihan gjorde i sitt uttalande vid denna 
frågas remissdeb~~Jtt, låta påskina, att jag 
har farit fram med falska citat. Detta 
gjorde han nämligen, då han yttrade föl
jande: ,Rdm. Fag.erholm har missupp
fattat de uttalanden han återgivit från det 
nordisika arbetsgivarmötet i Helsingfors, 
vilket är gans'ka förklarligt, då protokollet 
från detta möte icke har publicerats.'' Med 
dessa ord vil~e lherr Palmgren uttrycklig·en 
säga ifrån att jag icke haft tillfälle ~~Jtt 
stifta bekantskap med detta protokoll. Rdm_ 
Palmgren nämntde även någonting om 
äganderätt i samband med detta. J 3Jg ber 
att få upplysa Tdm. Palmgren om a1tt jag 
inte har stulit detta protokoll. Jag har näm
ligen för ruågon tid sedan i Norslk Arbei
derblad sett ett referat av detta protokolL 
Det var med stöd av detta referat 
jag citerade de tidigare återgivna uttalan
dena, men när det sedan visade sig 
vara nödvändigt, d. v. 'S. då rdm. Palmgren 
bestred att ett sådant protok:oll hade publi
cemts, så nödgades j&g vända mig till 
Norge för att få tag i protokollet och detta 
lyckades mig. Jag hade det aUtså tiH låns, 
och jag kommer givetvis att åteDställa det 
till vederbörarude. Huru de sedan fått tag 
i detta protokoll, :det är någonting, som 
iclke är mig bekant. J ag förstår mycket 
väl att rdm. Pa1mgren är bekymrad över 
att protokollet kommit i orätta händer, och 
jag vet mycket v:äl, att d:en politik, som 
arbetsgivarföreningen både i vårt land ocih 
andra Iänder följer, är av den aDt att den 
icke tål offentlig lkritik. När arbetarna 
hålla sina möten oclh kongresser, så publi-
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cera de sina ·proto:koll. De finnas till salu, 
men arbetsgivarna äro synbarligen ange
lägna om att dems protokol'l skola vara 
hemliga do:kument, som ingen robehörig får 
stifta bekantska.p med. 

För övrigt ber jag få på,peka, a~tt rdm. 
Palmgren icke 'har ingått i något som ihelst 
svaromål, utan endast hänvisar till under
te<~knads ungdom. Det [mn hända, att det 
är parlamentariskt. J a:g är så ung i parla
mentet, att jag icke kan uttala rmig därorm. 

l~d. P y y: Kun on kuunnellut tämän 
lakiesityksen yhteydessä :käytyä 'keskuste
lua, niin ei v~oi tulla. muuhun tulokseen 
kuin a1settua hylkääväUe kannalle. Täällä 
oikeiston puoldta on varsinlkin ikoetet,tu 
osoittaa, mil.lä ta;valla lakiesitys on t:äih
dätty suojelemaan valkoista työvoimaa ja 
myöskin koetettu :todistella sitä seikkaa, 
e<ttä ainoastaan valkoiset työnt·ekijät ovat 
joutuneet työmaaterrorin alaisiksi. Minä 
en VJoi olla tämän asian yhteydessä vetä
mättä täJhän paria vastaesimerlcll:iä siitä, 
millä tavalla työnantajat voivat harjoittaa 
terroria myöskin sellaista työntekijää ikolh
taan, jota ei voida edes todi,staa, onko hän 
punainen. Eräs esimerkki. Puolustuslai
toksen palveluksesta on erotettu !henkilö, 
joka on siellä työskennellyt toistakymmentä 
vuotta, eroitus tapahtunut sen takia, että 
hänen poikansa on erotettu lmnnanvaltuus
tosta kommuni.stisena hen1dlönä. He elävät 
molemmat erityisessä perhe-elämässä eikä 
ole voitu todistaa isän kuuluneen minkään
laiseen järjestöön. Asiasta ron valitettu 
puolustuslait01kseen. Sitä ·en rtiedä, missä 
vaiheessa a:sia tällä kertaa lienee. Toinen 
verr&ttain räirkeä esimerkki voidaan osoit
taa, millä tava:lla voidaan esimerkiksi käyt
tää oikeist·olaisia sanomalehtiä painosta
maan jotain työ111tekijää. Minä otan sellai
sen esimerkin, jonka toimi on riippuvainen 
korkeimmista vir'kamieihistä ja !korkeimpien 
virkamiesten vaihvistamista työpaikoista. Se 
on Viipuri.ssa tarpaihtunut, erästä ikieltolaki
p.oliisia vastaan verrattain V1oimakasta ter
·roria, huolimatta siitä, että on tointaan 
·hoitanut kunnolla 8 vuotta. Hänet on 
maaherra joutunut hyvä.ksymään neljä eri 
1kertaa kieLtolakipoliisin roikeuksiHa varuste
'tuksi, mutta pari vuotta sitten sikäläinen 
'kokoomuslainen sanomalelhdistö nosti voi
malkkaan äänensä sitä vastaan väittäen, 
että hän on toiminut punaisella puolella 

vwpaussodan aikana. 'I'ilanne muuttui sel
laiseksi, että valtion toimesta asetettiin tut
'ki:mu:skomitea, joka tut1ki, eikö voirtaisi 'löy
tää henkilölle sellaista syytä, mistä hänet 
olisi voitu asettaa syytteeseen. Häntä ei 
oltu aikoinaan mj"Öskään valtiorilmsoikeu
dessa tuomittu. Ei löydetty syytä. Silloin 
vielä vahvistettiin oikeus. Nyt kansanliik
keen ;synnyttyä ja voima.kk~impana ollen 
nostettiin uudestaan sanomaleihtisota hen
kilöä vastaan. Painostus ja seuraus oli se, 
että maaiherra esti mieheltä kieltolakipolii
sin oikeudet, niin että hän nyt viime viik
koina on joutunut toimestaan pois. Tämä 
kai·kki on sellaista yleistä painostusta, jota 
voivat johtaa työnantajain äänenikannatta
jat ja minun mielestäni on se juuri työ
maaterrroria. Koska lakiesitys on yksipuo
linen, jossa ei aseteta minkäänlaista estettä 
työnantajain puolel:ta harjoitettua terroria 
vastaan, niin minäkin arsetun lakiehdotuik
r,een nähden ihylkäävälle kannalle. 

Ed. P a l rn g r en: Jag är skyldig rdm. 
FagerhoLm ett tac:k för wtt han genom sitt 
:senaste andragande yttermera bekräftade 
'rnin uppgift dä·rom artt det p.rotokoll, om 
vi1ket varit fråga, icke blirvit publicerat. 
Ifall protOikol'le.t hade varit publicerat, d. 
v. s. utdelats åt andra än dem, som i för
troende haft omhand det, så hade det icke 
varit nödigt för rdm. FaJgerholm att på 
omvä.gar via Nor:ge skaffa sig ett exem
pbr av det. En annan fråga är naturligt
vis, ihuru rdm. Fa.gerholms vänner i Norge 
på ett sådant sätt hava åtikommit en sak, 
som icke tillkommerr dem. 

Ed. L i n n a: Herra puhemies! Esillä 
olevan lain sisällöstä on jo ryhmätovereit
teni tahorlta 'lausuttu ne ajatukset, joihinka 
minätkin voin yhtyä, mutta puheenvuol'oni 
aiheutui sen johdosta, että täällä oikeiston 
edustajain taiholta •on väitetty, että työn
antajat eivät harjoita työmaaterroria. Pyy
dän, herra puhemies, sawda muutamilla 
esimerkeillä todistaa_, että työnantajat har
joittavat ankaraa työmaa,terroria. 

Virklkalan tehtaalla Lohjalla on työmaa
terrori niin ankara, että kukaan tehtaan 
työläisistä ei rsaa mennä mihinkään työväen 
järjestämiin juhliin enempää rkuin huvi- ja 
ko!koustilaisuuksiinrkaan. Jos joku rikkoo 
näirtä kieltomääräy'ksiä, niin heti on ~oppu
tili. Siitä muutama esimerikki. 
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Kun sähkötyömies Honkanen uskalsi 
mennä Virkka.lan työ,väentalolle sinne jär
jestettyyn vaalijuhlaan viime marraskuun 
30 päivänä, niin heti sai lopputilin, vaikka 
muuten tiim1ä työmies tehtaan johdon puo
lelta on tunnustettu eteväksi ammattimie
heksi, mutta kun ei totellut annettuja mää
räyksiä, oli heti pwkko jättää työmaansa. 
Samoin eroitettiin sähkötyömies K E. Te
len Virkkaian sähkötehtaalta senvuoksi, 
kun tämä Telen on Virkkalan sosialidemo·
kraattisen yhdistyksen sihteeri. Että työn
antajat harjoittavat työmaaterroria, siitä on 
parhaana todistuksena se, että tehtaan työ
väkeä, joka nyt on kokonaan lakonmurtajia, 
on ankarasti kielletty käymästä työväen jär
jestämissä huvi- ja kokoustilaisuuksi:ssa, 
vieläpä kielletään menemästä elokuvateat
teriinkin, j·onika teatterin omistaa sos. dem. 
-puolueeseen kuuluva henkilö, vaikka tämä 
omistaja tällä kertaa onkin Amerikassa. 
Vielä lisruksi mainittakoon esimerkkejä siitä 
miten pitkälle saattavat työnantajat mennä 
vainotoimenpiteissään. Virkka.llan tehtaan 
·enrt:inen työväki, eli lakkolaiset, kuten työn
antajat niitä nimittävät, on saanut vuo
desta 1928 aLkaen tuntea mitä häi'käilemät
tömintä vainoa tehtaan johdon taholta, sillä 
tehtaan johto on koettanut estää työnsaan
timahdollisuudet entisiltä työläisiltä koko 
valtakunnan aineella, sillä kaikki tehtaan 
entiset työläiset ovat saaneet muuttaa 'POis 
pai'kkakunnaltaan. ·Kukaan ei uskalla 
ottaa töihin entisiä Virkkalan lakkolaisia, 
sillä ,Kalkki-Petteri", kuten kansa yleensä 
nimittää tehtaan johtajaa, on sellainen 
herra, jota toiset ty.önantajat vastaan sano
matta tottelevat. 

Tämä ei ole rajoittunut yksinomaan Loh
jalie ja sen ympäristöön, vaan nämä vaino
toimenpiteet ulottuvat kautta koko Suomen
maan, sillä tehtaan johto on j.ärjestänyt 
urkkijat pitkin Suomea ottamaan selvää 
minne muuttavat entiset lakkolaiset, että 
voidaan työnantajille ilmoittaa, että anta
kaa lopputili, sitä pwrempi mitä nopeam
min. Niinpä ovatkin saaneet työläiset har
hailla ympäri maata työn etsinnässä ja kun 
ovat onnistuneet työpaikan jostakin löytä
mään pienemmiitä yksityisiltä työantajilta, 
niin eivät uskalla edes tiedoittaa per
heelleen olinpaiikkaansa. Jos tämän tiedon 
lähettävät perheensä jäsenille, niin siitä on 
seurauksena työpaikan menettäminen, koska 

urkkijat •ottavat tätä tietä selville, misrtä 
entiset lakkolaiset ovat onnistuneet työpai
kan löytämään. 

Osa Helsingin kaupunkiin muuttaneista 
työläisistä on ollut ainaisten vainotoimen
piteiden alaisena. Tietotoimistosta on 
otettu selvää asunnosta ja sen jälkeen kuin 
on päästy selville missä asunnossa asuu 
Virkkalan entisiä työläisiä, niin on otettu 
selvää työpaikasta ia työnantajalle tiedoi
tettu, että se on Virkkalan lrukkolainen ja 
tämä vetoomus on ollut sellainen, että työn
antajat ovat poikkeuksetta erottaneet Virk
kalan entisiä laikkolaisia töistään. Esimerk
'kejä niistä vainotoimenpiteistä, joita Loh
'jalla ja Lohjan selluloosatehtaalla sekä sa
halla on harjoitettu, löytyisi lukemattomia, 
mutta katson, että nämäkin esimerkit riit
tävät totea.maan sen väitteeni, jonka äsken 
tein ed. Ainaliu lausuntoa vastaan, että 
työnantajat ovat harjoittaneet mitä häikäi
lemättömintä terroria entisiä työntekijäi
tään kohtaan. 

Kun täällä ed. Pihkala aikaisemmassa 
asian käsittelyssä mainitsi, että rilkkurit 
ovat hyvää ammattityöväkeä, niin, herra 
puhemies, pyydän saada esittää tapauksia 
Virkkalan lakonmurtajista ja heidän työ
taidostaan kallnkikivilouhimolla. Täällä 
kalkk1kivilouhimolla oli ennen lakkoa töissä 
noin 150 miestä, joiden tekemä työ 8-tun
tisena työpäivänä oli keskimäärin 10 vau
nuJkuormaa kiviä. Mutta lakonmurtajia 
oli töissä keskimäärin 400 ja saivat he 8-
tuntisena työpäivänä irti keSkimäärin 4 
vaunu'kuormaa päivässä, joten väite siitii, 
että laJkonmurtajat olisivat hyviä työnteki
jöitä, kuten ed. Pihkala väitti, ei pidä paik
kaansa. Samoin Virkkalan sahalta voidaan 
mainita esimerkkejä, mitenkä la:konmurta
'jat siellä ammattitaidottomina saivat ai
kaan sen, että useita kallisarvoisia mootto
reita paloi pilalle senvuoksi, ettei ollut am
mattitaitoisia moottorinkäyttäjiä. 

Nämä esimerkit olen tahtonut esittää sen
vuoksi, 'kun ed. Pihkala on erikoisesti tah
tonut täällä tuoda esille näiden lakonmur
tajien hyvää ammattitaitoa. (Vasemmalta: 
Kiittää omiaan!), että voidaan toiselta puo
len osoittaa, .että se ammattitaito ei ole var
sin kehuttava. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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Ensimmäinen lakiehdotus. 

1 §. 

Keskustelu: 

Ed. E i' i c h : Voimassa olevassa rikos
laissa on verrattain harvinaista, että teon 
yritys ja täytetty teko olisivat saman ran
gaistuksenalaisia. Kun selailee rikoslakia, 
havaitsee, että näin on asianlaita oikeastaan 
vain rikoslain 11 luvussa, joka käsittelee 
valtiopetosrikoksia. Nämä rikokset ovat 
kuitenkin sikäli luonteeltaan erikoisia, että 
jos valtiopetos onnistuu, niin tavallisesti 
syntyy valtiossa aivan uudenlainen olotila, 
josta johtuu, että valtiopetoksen tekijää tus
kin edes yritettäisiin saattaa rangaistuk
seen. On näinmuodoin luonnollista, että 
valtiopetosrikosten kohdalla täytetty teko ja 
teon yritys ovat saman rangaistuksen alai
sia. Minä myönnän, että voidaan kylläkin 
sanoa olevan hyvin vaikea vetää tarkkaa ra
jaa yrityksen ja täytetyn teon välillä nyt 
puheenalaisessa lainkohdassa. Mahdotonta 
se mielestäni ei kuitenkaan ole, sillä voihan 
hyvin helposti sattua, että se, jota kohtaan 
on yritetty harjoittaa painostusta, ei painos
tuksen alle taivu, joten jokseenkin selvä pe
riaatteellinen erotus kuitenkin on tehtävä 
täytetyn teon ja yrityksen välillä. Minä 
pyytäisin erikoisesti huomauttaa siitä, että 
rikoslaissa on eräitä muita kohtia, joissa 
myöskin tarkan rajan vetäminen yrityksen 
ja täytetyn teon välillä kohtaa suuria vai
keuksia, ja pyydän esimerkkinä tällaisesta 
kohdasta lukea rikoslain 10 luvun 3 § :n, 
jossa lausutaan: ,Joka väkivallalla tahi vä
kivaltaa uhaten tahallansa estää jonkun 
Suomessa tunnustetun, luvallisen tai suvai
tun uskontokunnan pitämästä jumalanpal
velusta tahi muuta kirkollista toimitusta tai 
uskonnonharjoitusta, rangaistakoon vankeu
della korkeintaan 2 vuodeksi. Yritys on 
rangaistava.'' Kun rikoslaki näissä rikok
sissa, jotka kieltämättä tekijässään tai yrit
täjässään osoittavat peräti sopimatonta mie
lenlaatua ja yhteiskunnallisen mukautumi
sen puutetta, rankaisee yrityksen melkoista 
lievemmin kuin täytetyn teon, niin minusta 
tuntuu jokseenkin käsittämättömältä ettei 
tässä lainkohdassa meneteltäisi samalla ta
valla . 

. Yllä olevan perusteella minä, herra puhe
mies, rohkenen ehdottaa, että 1 § :n 1 mo-

mentin 1) kohdan alusta poistettaisiin sanat 
,tai yrittää estää", samoin että 1 momentin 
2) kohdasta, sen alusta, poistettaisiin sanat 
,tai yrittää pakottaa". Jos tällainen muu
tos käsiteltävänä olevaan lainkohtaan teh
täisiin, olisi siitä luonnollisena seurauksena, 
rttä tähän pykälään olisi lisättävä uusi näin 
kuuluva momentti: ,Yritys on rangais
tava." 

Mitä edelleen tulee nyt käsiteltävänä ole
van pykälän 2 momenttiin sellaisena kuin 
se on suuren valiokunnan mietinnössä, niin 
tämä momentti on mielestäni siksi epämää
räinen, että se voisi aiheuttaa mielivaltaista 
tulkintaa. Minä pyydän senvuoksi ehdottaa, 
että suuren valiokunnan mietinnön 2 mo
mentti laista poistettaisiin. 

Ed. K o m u: Minä pyydän saada kan
nattaa ed. Erichin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Erich ed. Komun kannattamana ehdot
tanut, että 1 § :n 1 momentin 1) kohdasta 
poistettaisiin sanat ,tai yrittää estää'' ja 
2) kohdasta ,tai yrittää pakottaa", että 
uutena momenttina lisättäisiin ,Yritys on 
rangaistava", ja että 2 momentti poistettai
siin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Erichin eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Erichin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va~ 
liokunnan ehdotuksen. 
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2 §. 

Keskustelu: 

Ed. von Born: ,Jag ber först att få 
uppmärksamgöra på ett fel i den svenska 
texten. Det heter i slutet av paragrafen: 
,straffes, - - där omständigheterna äro 
synnerligen mildrande, med tjugu dags
böter' '. Det bör vara i likhet med den 
finska texten: ,straffes, - - där omstän
digheterna äro synnerligen mildrande, med 
m i n s t tjugo dagsböter''; alltså ordet 
,minst'' har utelämnats från den svenska 
lagtexten. 

Vidare ber jag, hr talman, att med hän
visning till de skäl jag anförde under den 
allmänna debatten få föreslå, att hela denna 
paragraf måtte ur lagförslaget utgå. 

Ed. Räisänen: Kannatan ed. von 
Bornin ehdotusta, että lain 2 § poistettai
siin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Born ed. Räisäsen kannattamana 
ehdottanut, että 2 § poistettaisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. von Bornin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Aänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,,ei'' voittaa, on 
ed. von Bornin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 76 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on hyväksynyt suuren valio
kunnan ehdotuksen. 

3 §. 

Keskustelu: 

Ed. E r i c h: Tässä 3 § :ssä mainittu 
teko on käsittääkseni jokseenkin tyypillinen 
kunnianloukkaus. Kun rikoslain 27 luvun i 

mukaan kunnianloukkausrikokset kuitenkin 
ovat asianomistajarikoksia sekä koska sää
dettävänä olevan lain 4 §:n mukaan, edel
lyttäen, että pykälä tulee säilymään siinä 
muodossa kuin sillä on suuren valiokunnan 
mietinnössä, tässä laissa mainitut rikokset 
tulisivat olemaan virallisen syyttäjän alai
sia, olisi mielestäni systeemin vastaista, jos 
pykälä tulisi laissa säilymään. Minä pyy
dän senvuoksi ehdottaa, että tämä pykälä 
laista poistettaisiin. 

Ed. K o m u: Minä kannatan ed. Erichin 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Erich ed. Komun kannattamana ehdot
tanut, että 3 § poistettaisiin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Erichin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va· 
liokunnan ehdotuksen. 

4 §. 

Keskustelu : 

Ed. E r i c h: Lakiehdotuksen 4 § on to
sin huomattavasti muuttunut ja parantunut 
lakivaliokunnassa ja suuressa valiokunnassa. 
Siitä huolimatta on pidettävä sekä outona 
että arveluttavana, että iässä laissa maini
tut teot, jotka nyt tuskin ovat rikoksia tä
män sanan tavallisessa merkityksessä, tuli
sivat olemaan yleisen syytteen alaisina. Se on 



796 Maanantaina 15 p. jouluilmuta 1930. 

outoa siitä syystä, että varsin monet törkeä
luontoiset ja yleisvaaralliset rikokset rikos
lain mukaan ovat asianomistajarikoksia. 
Minä tahdon huomauttaa siitä, että ei ai
noastaan lievä pahoinpitely, vaan myöskin 
törkeätä lievempi pahoinpitely nykyisessä 
rikoslaissa ovat asianomistajarikoksia, ellei
vät ne ole tapahtuneet julkisella paikalla. 
Tällaiset rikokset osoittavat kuitenkin teki
jässään varsin väkivaltaista ja siis yhteis
kunnalle vaarallista luonteenlaatua. Minä 
pyydän vielä saada viitata esim. rikoslain 
30 lukuun, jossa puhutaan pesänkavalluk
sesta. Pesänkavallus on teko, joka osoittaa 
tekijässään hyvin epäluotettavaa ja vilpil
listä mielenlaatua, mutta siitä huolimatta 
nämäkin teot ovat rikoslain mukaan asian
omistajarikoksia. Tuntuu näissä oloissa 
jokseenkin luonnottomalta, jos tässä laissa 
luetellut teot tehtäisiin yleisen syytteen alai
siksi. 

Mutta, herra puhemies, myöskin monet 
muut seikat puhuvat mielestäni tätä pykälää 
vastaan. On tunnettua, että syyttäjistöllä 
meidän maassamme on erinomaisen suuri ja 
raskas työtaakka. On myöskin tunnettua ja 
täällä eduskunnassa on siitä monta kertaa 
mainittu, kuinka rikoksellisuus viimeisinä 
aikoina ja erityisesti viimeisinä kuukausina 
osittain sellaisten seikkojen vaikutuksesta, 
joita minä en tässä halua ruveta tarkemmin 
kuvailemaan, on lisääntynyt. Tästä johtuu, 
että monet varsin törkeäluontoiset rikokset 
eivät ole joutuneet virallisen syytteen alai
siksi, vaikka niiden rikoslain mukaan ehdot
tomasti olisi pitänyt tulla jo aikoja sitten 
tuomioistuinten käsiteltäviksi. 

Pysyä:kseni kauttaaltaan puolueettomalla 
alalla minä saan tässä huomauttaa eräästä 
kirjelmästä, jonka oikeuskansleri viime hel
mikuun alkupäivinä lähetti yleisille syyttä
jille ja jossa kehoitetaan syyttäjiä entistä 
paljoa tarkemmin seuraamaan erästä vallan 
uudenlaatuista rikosmuotoa, joka on pääs
syt pesiytymään varsinkin suuremmissa kau
pungeissa, nimittäin keinottelua asunto
osakkeilla. On tunnettua, että häikäilemät
tömät keinottelijat tällä rikoksella ovat riis
täneet köyhiltä ja keskivaraisilta ihmisiltä 
melkeinpä heidän viimeiset penninsäkin ja 
että nämä rikokset on verhottu niin taita
vaan muotoon, että on erinomaisen vaikeata 
päästä täyteen selvyyteen siitä, mitä kaik
kia rikoksen lajeja näihin rikoksiin sisältyy. 
Valitettavasti tällainen keinottelu on rehoit
tanut ei ainoastaan pääkaupungissa, vaan 

myöskin maaseudulla, ja tuossa kirjelmässä 
oikeuskansleri erityisesti kehoittaa syyttä
jiä seuraamaan tämänlaisia, koko yhteiskun
nalle erinomaisen turmiollisia rikoksia. Jos 
nyt syyttäjistöä vielä rasitettaisiin senkal
taisten tekojen tutkimisella ja syytteeseen 
saattamisella, joita tämä n. s. työterrorilaki 
käsittelee, niin on aivan varmaa, että monet 
yhteiskunnalle todellakin vaaralliset ja 
arveluttavat rikokset saisivat kaikessa rau
hassa jatkua. 

On my!}skin aivan yleisesti tunnettua, 
että meidän syyttäjälaitoksemme kompe
tenssi tällä hetkellä on erittäin heikko. Tä
män tietää jokainen, joka hiukankin on jou
tunut kosketuksiin tuomioistuinten toimin
nan kanssa, ja nimenomaisesti asianomaiset 
tuomarit tietävät, että syyte sellaisena, kuin 
yleinen syyttäjä sen esittää varsinkin maa
seudulla, monta kertaa saattaa olla kerras
saan mahdoton ja että tuomioistuin rikosta 
käsitellessään tulee aivan toisenlaisiin joh
topäätöksiin, kuin mitä yleinen syyttäjä on 
esittänyt. 

Myöskin niissä lakiesityksissä, joiden tar
koituksena on oikeudenkäyntilaitoksen pe
rinpohjainen uudistaminen, on kiinnitetty 
erittäin suurta huomiota syyttäjälaitoksen 
kehittämiseen, jotta se olisi suuremmassa 
määrässä tehtäviensä tasalla. 

Kun asianlaita on näin ja kun tässä laissa 
on puhe peräti omalaatuisista ja erikoisista 
teoista, joita laki sanoo rikoksiksi, niin on 
hyvin vähän luultavaa, että meidän syyttä
jistömme valtava enemmistö kykenisi tässä 
mainittuja tekoja rikosoikeudellisessa suh
teessa arvostelemaan. On sangen todennä
köistä, että nimenomaan sellaiset työnanta
jat, jotka rettelöivät työläistensä kanssa, 
vain saisivat tämän pykälän perusteella vi
rallista apua, saisivat ilmaisen asianajajan, 
joka heidän asiaansa hoitaisi, mutta että 
tuomioistuin monessa tapauksessa tulisi ha
vaitsemaan syytteen kerrassaan aiheetto
maksi ja paikkansapitämättömäksi. 

Minun mielestäni nämä näkökohdat ovat 
siksi vakavia, että niidenkin eduskunnan 
arvoisain jäsenten, jotka kenties muuten 
ovat tämän lain kannalla, puolestaan pitäisi 
voida suostua siihen, että 4 § laista poistet
taisiin. Minä pyydän saada tehdä tämän 
ehdotuksen. 

Ed. K o m u: Kannatan ed. Erichin te
kemää ehdotusta. 
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Ed. B r y g g a r i : Minä kannatan ed. 
Erichin tekemää ehdotusta. 

Ed. A a l t o: Tämä pykälä, jos mikään, 
on minusta sellamen, joka tulee koskemaan 
huomattavasti valtion varoja, sillä on aivan 
selvää, että jos tämmöinen pykälä lakiin hy
väksytään, niin sitä tulevat monet henkilöt 
persoonallisista syistä hyväkseen käyttä
mään, tekemään ilmiautoja yleiselle syyttä
jälle ja yleinen syyttäjä on silloin velvolli
nen nostamaan asianomaista vastaan kan
teen. Ja minä olen varma, että oikeuden
käyntejä silloin tulee olemaan niin paljon, 
että varsinaiset rikolliset luultavasti jäävät 
vieläkin vähempään kuin mitä on viime ai
koina tapahtunut ja tilalle tulee vain aiheet
tomia, yksityisestä persoonallisesta kostosta 
johtuvia aiheettomia oikeudenkäyntejä. En
simmäinen tulos on siis se, että valtion kuk
karo siitä, kärsii, syyttäjistöä, kenties myös
kin oikeudenjäseniä on lisättävä, joten saa
daan siis perustaa uusia virkoja. Minä kan
natan tämän pykälän poistamista. 

Ed. Kuusi s t o: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Erich ed. Komun kannattamana ehdot
tanut, että 4 <§ poistettaisiin. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. .8richin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
cd. Erichin ehdotus hyväksytty. 

Puh e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puh e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

5 <§, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään. 

Toisen lakiehdotuksen lakiteksti, johto
lause ja nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 11), 12), 13) ja 14) asia. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon 

15) Ehdotuksen laiksi kerman ja maidon kol'
vikkeista suoritettavasta valmisteverosta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 19 ja 

16) Valtion lyhytaikaista luottoa 
vuonna 1931 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 20. 

Uusia hallituksen es~tyksiä. 

Puh e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle ovat tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saap'uneet hallituksen 
esitykset 59 ja 60, jotka on edustajille 
jaettu. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 19,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,55. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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kello 19,30. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Siv. 
E n s i mm ä i n e n k ä s i t t e 1 y: 

1) Ehdotus valti?neuvoston o~ke~~
tamisesta lyhytaikaisen tuoton kaytta
miseen vuonna 1931 . . . . . . . . . . . . . . 799 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio-
kunnan mietintö n:o 20; hallituksen 
esitys n:o 58. 

2) Ehdotus laiksi kerman ja mai
don korvikkeista suoritettavasta val-
misteverosta ................. · .. · . , 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 19; ed. Tuomi
kosken y. m. lak. al. n:o 8. 

A i n o a käsi t t e 1 y: 

3) Ehdotus valtion tulo- j'a meno
arvioksi vuodelle 1931 . . . . . . . . . . . . . 803 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 17; hallituksen 
esitys n:o 1; rah. al. n:ot 1-71. 

Esitellään: 

4) RaJilituksen esitys n:o 59 Osuus
kassojen Keskuslainarahasto-Osake
yhtiön erinäisten obligatio}ainojen 
valtion takuusta . . . . . . . . . . . . . . . . . . 845 

5) Hallituksen esitys n:o 60 val
tausoikeuden rajoittamisesta Petsamon 
kihlakunnassa . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudon asemesta merkitään läsnä
oleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa edel
liseen istuntoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
lyhytaikaisen luoton käyttämiseen vuonna 

1931. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 20 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 58, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 20. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Ehdotuksen ensimmäinen käsittely julis
tetaan päättyneeksi ja asia lähetetään suu
r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi kerman ja maidon korvik
keista suoritettavasta valmisteverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 19 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Tuomikosken y. m. lak. al. n :o 8, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliok~nnan mietintö n :o 19. 

Keskustelu: 

Ed. J y s k e: Valtiovarainvaliokunta eh
dottaa tämän lakiaiotteen johdosta, että itse 
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lakialoitB thylättäisiin, mutta että hallitus 
tutkituttaisi aloitteessa tarkoitetun asian 
sekä tekisi siitä eduskunnalle tarpeelliseksi 
havaitsemansa esityksen. Viitaten valtiova
rainvaliokunnan mietintöön liitettyyn en
simmäiseen vastalauseeseen, toivon, että 
suuri valiokunta suosittelisi siinä hallituk
selle esitettyä toivomusta, että hallitus kii
reellisesti antaisi eduskunnalle esityksen 
laiksi maidon ja kerman korvikkeista suo
ritettavasta valmisteverosta. Minä viittaan 
siihen, että myös maatalousvaliokunta, jolta 
valiokunta pyysi asiasta lausuntoa, on eh
dottanut saman ponnen, mikä esiintyy tässä 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön liite
tyssä ensimmäisessä vastalauseessa. 

Maatalousvaliokunnan lausunnon peruste
lut ovat riittävät. Kun on laskettu, että 
kerman korvikkeen kaikki suoranaiset val
mistuskustannukset nousevat 57--58 pen
niin pullolta ja kuitenkin pullon vähittäis
hinta on 2: 50 ma11k!kaa, on ilmeistä, että 
siinä saa valmistaja ja kenties välittäjäkin 
kohtuutonta voittoa. Tämä voitto sopii erin
omaisesti verotettavaksi, johon lisäksi ke
hoittaa se, että näiden korvikkeiden lisään
tyvä valmistus ja kauppa on vaarallista 
maatalouden tärkeiden myyntitavaroiden, 
luonnollisen maidon ja kerman menekille, 
joiden tuottokustannukset ovat paljon kor
keammat. Mielestäni ainakin 3 markan val
mistevero litralta on kohtuullinen. Käsi
tykseni mukaan asia on niin selvä, ettei se 
kaipaa enää pitkiä tutkimuksia, vaan voi 
hallitus asiantuntijoiden avulla valmistuttaa 
asiasta esityksen ja jättää sen jo ensi ke
väänä eduskunnalle. 

Ed. F u r u h j e l m: Minä pyytäisin 
saada ed. Jyskeelle huomauttaa, että suu
ren valiokunnan asiana ei ole hyväksyä min
käänlaisia erikoisvaliokuntain ehdottamia 
ponsia. Se käsittelee vain lakiehdotuksia. 

Ed. Räisänen: Ed. Jyskeen lausun
non johdosta minä pyytäisin huomauttaa, 
koska hän mainitsi, että tämä keinotekoisen 
kerman valmistus on niin kovin tuottoisa ja 
hyvä afääri, että sitä ei.ruvettaisi lainsää
dännöllisillä toimenpiteillä vaikeuttamaan, 
vaan että se firma, jota lähinnä ed. Jyske 
on, nimittäin Valio, perustaisi tällaisen 
,Kermoke"- tai ,Tarmoke"-tehtaan ja ru
peaisi myymään kuluttajille huokealla tätä 
rasvaa. 

Ed. Tuomikoski: Tämä nyt kysy
myksesSäoleva lakialoite on ajan vaatima 
toimenpide, joka tarkoittaa suojata maan
viljelijäväestön nykyjään melkein ainoan 
tuotannon, karjantuotteen, siltä kilpailulta, 
joka kerman vastikkeiden valmistamisen ja 
kauppaan tulemisen kautta näyttää pyrki
vän syrjäyttämään kotoisen rasva-aineen 
käytön kuluttajaväestön keskuudessa. Huo
mioon ottamalla että näiden nyt jo valmis
tettavien korvikkeiden valmistamisesta voi 
olla ainoastaan pieni askel myöskin maidon 
lkorvikkeen valmistamiseen kuoritusta mai
dosta ja ufkolaisesta rasvasta, on valtioval
lan velvollisuus ryhtyä ehkäisemään toimen
piteitä, joiden kautta vähennetään kotoisten 
tuotteiden, luonnollisen rasvan ja maidon 
käyttöä omassa maassa, joka samalla voi 
saattaa myöskin kansan terveyden vaaran
alaiseksi. 

Kun tällaisten korvikkeiden valmistami
nen on muissa maissa kiinnittänyt huomiota 
siihen määrään, että esim. Saksassa ja Sveit
sissä on kuluvan vuoden aikana katsottu 
välttämättömäksi lainsäädännöllä tällainen 
estää, tuntuu luonnolliselta, että meilläkin 
katsotaan tarpeelliseksi joko estää taikka ai
nakin asettaa kohtuullinen valmistevero 
näille tuotteille. Tämä toimenpide samalla 
kun se turvaisi kotoist(;m tuotteiden menek
kiä ja hintoja, samalla asettaisi esteen sen 
suuren voiton hankkimiselle, jota valmista
jat nauttivat kuluttajain kustannuksella. 

Nykyisenä maatalouden pulakautena jou
tuu valtio tekf'mään sunria uhrauksia maa
talouden tukPmiseksi senvuoksi, että maa
talous meillä Oli koko kansantalouden pohja 
ja että kansantalous joutuu suuriin vaikeuk
siin, jos ei maatalouspulaa jollakin tavalla 
saada poistetuksi. On senvuoksi nurinku
rista, ;los valtio, samalla kuin se korottaa 
maataloustulleja ja myöntää miljoonia maa
talouden edistämistä ja tukemista varten, 
toiselta puolen toimenpiteillään pahentaa 
tätä pulaa. Tämmöisenä maatalouspulan 
pahentamiseen johtavana toimenpiteenä 
täytyisi pitää sitä, jos ei lainsäädännöllä 
pyritä rajoittamaan tai estämään sellaisen 
teollisuuden syntymistä, jo:ka ulkolaisista 
raaka-aineista valmistamillaan tuotteilla vä
hentää kotoisen luonnollisen rasvan menek
kiä ja painaa sen hinnat niin alas, että se 
suuresti lisää ja pahentaa pulaamme. 

Maassamme on viime aikoina alettu val
mistaa kerman korvikkeita :käyttämällä 
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raaka-aineina kuorittua maitoa ja ulkolaista 
kasvisrasvaa. Näiden raaka-aineiden hal
puuden takia ovat korvikkeiden valmistajat 
voineet maksaa jälleenmyyjille paljon suu
rempia välityspalkkioita kuin mitä he saa
vat luonnollisen kerman myynnistä, vähit
täinmyyntihinnan ollessa saman kuin pullo
kermasta, ja kalliimpi kuin avoimesta as
t.iasta myydystä kermasta. Kun puheena
olevat korvikkeet ovat näöltään samanlaisia 
kuin luonnollinen kerma ja kun melkoinen 
osa sen käyttäjistä ei liene selvillä, mitä nuo 
korvikkeet sisältävät, näyttää niistä muo
dostuvan vaarallinen kilpailija luonnolli
selle kermalle, varsinkin kun jälleenmyyjät 
parempaa voittoa tavoitellessaan melkein 
poikkeuksetta asiaa tuntemattomalle osta
jalle tarjoavat tätä korviketta. Että asia on 
näin, sen todistaa selvästi m. m. maatalous
valiokunnan hE·rra puheenjohtajan toimit
tama koeosto, jolloin ainoastaan yhdessä ta
pauksessa kymmenestä tarjottiin oikeaa pul
lokermaa ja kaikki muut vastikkeita. Saa
tujen tietojen mukaan sisältävät kysymyk
sessäolevat korvikkeet 12 % kasvisrasvoja 
ja 88 % kuorittua maitoa. Halpojen raaka
aineiden hintojen lisäksi tulevista valmistus
kustannuksista ei luonnollisesti voida esit
tää tarkkoja tietoja, mutta on kuitenkin las
kettu, että ne yhteensä tekevät vähän yli 
2 mk. litralta eli noin 55-57 penniä pul
lolta vähittäismyyntihinnan ollessa 10 mk. 
litralta eli 2: 50 pullolta. 

Niinkuin edellisestä näkyy on kuluttajain 
kerman korvikkeesta maksama hinta ollut 
valmisteiden tuotantokustannuksia monin 
kerroin suurempi. V almistajain saaman koh
tuuttoman voiton lisäksi on otettava huo
mioon, että raaka-aineena käytetyssä kasvis
rasvassa ei ole kaikkia luonnollisen kerman 
sisältämiä ravintoaineita. Kun puheenaole
vien valmisteiden valmistus ja menekki edel
lämainituista syistä näyttää olevan lisään
tymässä, tietää se, karjataloustuotteiden me
nekin huonontumista ja pahentaa yhä maa
taloutemme pulaa. On tehty laskelmia, joi
den mukaan kerman vastikkeiden valmistus 
kuluvan vuoden aikana olisi noin 1,280,000 
litraa ja myynnin arvo noin 12,800,000 
markkaa. Jos lasketaan siihen käytetyn kuo
ritun maidon hinnaksi 35 penniä litralta, 
olisi maanviljelijäin saama osuus noin 
440,000 mk. ja yrittäjäin osuus noin 
12,390,000 marklma. On luonnollista, että 
kermamarkkinoittemme huonontuminen ai-

heut.taa huomattavaa tappiota maataloudel
lemme. Jos kehitys kuLkee edelleen kerman 
vastikkeille edulliseen suuntaan, ei se ole 
kuluttajaväestönkään, eikä myöskään kan
santaloutemme edun mukaista. Kerman
vastiketehtailijat ja heidän kannattajansa 
vetoavat maanviljelijäin etuihin siinä, että 
kuoritun maidon menekki lisääntyy ja tuot
taa korvikkeen valmistus tässä suhteessa 
hyötyä myöskin heille. Se hinta, minkä teh
tailijat kuoritusta maidosta maksavat, ei 
kuitenkaan houkuttele erikoisesti sen myyn
tiin, vaan voi maanviljelijä karjalle käytet
tynäkin saada siitä suunnilleen saman tulon. 

Kun kysymyksessäolevan teollisuustuot
teen asettamista valmistusveron alaiseksi on 
vastustettu pääasiassa kansantaloudellisilla 
syillä, on paikallaan, että asiaa siltäkin puo
lelta valmistellaan. Tässä mielessä minäkin 
voin yhtyä siihen, että eduskunta, va1tio
varainvaliokunnan 1 vastalauseen mukai
sesti päättäisi kehoittaa hallitusta antamaan 
asiassa kiireellisesti esityksen. 

Ed. J y s k e: Minä olin kuulevinani, 
että ed. Räisänen kehoitti minua perusta
maan maidon ja kerman korviketehtaan. 
Pyydän kuitenkin tästä kunniasta ja suu
resta taloudellisesta edusta kieltäytyä. 
Maassamme on ainakin 300,000 ,maitoteh
dasta", pienempiä ja suurempia maatiloja, 
joilla tuotetaan luonnollista maitoa ja siitä 
luonnollista kermaa. Tämä ,teollisuus", 
jota maatalouden harjoittajat harjoittavat, 
ei kannata nykyään ollenkaan, päinvastoin 
on se nykyään täysin kannattamatonta. 
Jotta tämä väestönosa mukana parisataa
tuhatta pikkutilan omistajaa perheineen, 
voisi edes välttävästi elää, pitäisi maidolla 
ja kermalla olla nykyistä korkeampi hinta, 
sellainen hinta, joka tekisi tuotannon jat
kamisen ja noiden tuottajien pystyssä py
symisen mahdolliseksi. Jotta tämä maa
seudun köyhä kansa voisi edes välttämättö
mimmät elämän tarpeensa saada tyydyte
tyksi, pitäisi kilpailevaa tuotetta, jonka 
k111svisrasvat ovat ulkomailta tuodut, jonkun 
verran veroittaa. Minä siis ehdotuksen 
tehdessäni tunnen ajavani köyhän kansan 
asiaa, jonka asiaan myöskin ed. Räisänen 
viittasi. Ja lisäksi täytyy valtion saada 
lisää tuloja. Maatalouden, siitä elävän 
köyhän kansan ja valtion edut käyvät täy
dellisesti yhteen valmisteveron määräämi
sessä maidon ja kerman ikorvikkeille. 

101 
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Ed. Räisänen: Minä luulin, että 
tämä asia olisi mennyt suureen valiokun
taan niillä parilla repliikillä, jotka alussa 
lausuimme, ed. Jyske ja allekirjoittanut, 
mutta kun tuntuu siltä, .että täältä annet
tiin hyvin voimakkaita evästyksiä siltä toi
selta puolen, niin täytyy hiukkasen valaista 
mitalin toistakin puolta. 

Tämä päivä on ollut hyvin raskas päivä 
Suomen vähäväkiselle kansalle, työtäteke
välle väestölle. Tänä aamuna pantiin sille 
suolaa selkään tulliveroina, joiden koko
naissumma valtiolle kannettuna merkinnee 
kai yli 300 miljoonaa markkaa lisäystä en
tiseen. Mitä sitten kuluttajat vielä lisäksi 
joutuvat maksamaan kotimaisille tuotan
nonharjoittajille, jotka näiden tullien tur
vin voivat koroittaa hintoja, se ei ole mi
nun arvioitavissani ainakaan tällä paikalla 
nyt. Kun tästä asiasta, näistä tullijutuista 
oli päästy, niin seurasi toinen juttu, toi
nen asia, jonka merkitys myöskin Suomen 
työväenluokalle, palkkatyöväestöHe rahassa 
laskienkin tulee olemaan verrattain suuri. 
Tarikoitan sitä lakia, n. s. ,työmaaterro.ri
!wkia ", jo1ka täällä pykäliksi säädettiin tänä 
päivänä, vaikka ei vielä lopullisesti olekaan 
hyväksy,tty. Nyt tulee tässä esille valtio
varainvaliokunnan mietintö, joka suurin 
piirtein katsoen, se on, sen vastalauseen 
mukaisessa järjestyksessä, minkä sosialide
mokraatit ovat siihen liittäneet, hyväksyt
tävissä. Mutta siihenhän ei täällä tyydytä, 
vaan täällä on hyvin voimakkaasti esitetty 
vaatimus, että suuri valiokunta, johonka 
asia nyt menee, rupeaisi toimenpiteisiin, 
vaikuttamaan niin, että hallitus rupeaisi 
kiireellisesti valmistamaan lakia valmiste
verosta näille keinotekoisille kermoille. Se 
lakialoite, josta tämä valtiovarainvaliokun
nan mietintö on aiheutunut, ei ole ainoa 
näillä valtiopäivillä tästä asiasta esitetty 
aloite, vaan toinen ed. Hirvensalon y. m. 
aloite on jo täällä ollut esillä. Sehän tar
koitti täydellisen kieltolain säätämistä kei
notekoisille kermoille. Tuo ed. Hirvensalon 
aloite minusta tuntui jo suoraan sanoen 
kieltolakiraivolta. Se tuli kuitenkin täällä 
eduskunnassa nuijituksi paperikoriin. 
Mutta nyt kummittelee täällä tämä ed. 
Tuomikosken y. m. esitys siinä muodossa, 
jonka se nyt vihdoinkin on saanut. Tämä 
juttu, ,Kermoke"- tai keinotekoisten ker
mojen asia, ei nyt ole ensi kertaa täällä 
eduskunnas•sa kä,sitelt~vänä, va,an oli sama 

asia oikeastaan jo viime Pduskunnassa. 
Siellä laadittiin laki, ankara luki, joka vel
voitti nuo keinotekoisten kermojen valmis
tajat pakkauttamaan tuotteensa sellaisiin 
pulloihin, että ei vain mitään erehdystä 
Valion pullokerman kanssa tulisi. Tämä 
laki on nyt voimassa ja senmukaisesti noita 
keinotekoisia kermoja myydään. Kuinka 
on käynyt~ Nämä aloitteet toteavat, että 
kansa kaikesta huolimatta ostaa noita kei
notekoisia kermoja huolimatta siitä, että ne 
ovat nyt niin perusteellisesti jo pakkauk
seltaan saadut erinäköisiksi Valion puHu
kerman kanssa. Minä olen varma, että jos 
tuo viimetalvinen laki olisi säädetty vaikka 
niinkin ankaraksi, että näi·hin pulloihin eti
ketin paikalle olisi täytynyt liimata pää
kallon ja sääriluiden kuvat, niin, kun ta
vara on kuitenkin sellaista, että ihmiset 
sitä mielellään sekoittavat kahviinsa, niin 
ne tietysti sitä käyttäisivät, koska se on 
paljon edullisempaa siinä suhteessa, että 
se säilyy kauemmin, ja köyhät kuluttajat 
panevat sille seikalle suuren merkityksen. 

Minua ihmetyttää maataloustuottajain, 
suurtuottajain esiintyminen tässä asiassa. 
Pyydän huomauttaa, että tämä asia, niin 
kauniisti kuin ed. Jyske p)l'huikin pienelä
jäin puolesta siellä maalla, ei kuitenkaan 
koske ketään muita kuin suurtuottajia ja 
niistäkin oikeastaan niitä, jotka ovat kulu
tuskeskuksien lähellä. Tämä keinotekoinen 
pullokerma ei nimittäin kilpaile luonnon
kerman kanssa ja luonnonkermaakin tuo
daan markkinoille vain kulutuskeskuksien 
läheisistä paikoista, mutta senkään kanssa 
se ei juuri kilpaile, vaan se kilpailee Va
lion pullokerman kanssa. 

Täällä on ed. Jyske lausunut, että nämä 
kermokete'htailijat saavat luonnottomia 
voittoja tästä tuotteestaan. Minä jo huo
mautin, että jos ne saavat luonnottomia 
voittoja, kohtuuttomia voittoja, niin· sil
loinhan vapaan ki.lpailun aikana, pitäisi ke
nen hyvänsä toisen samalla alalla, siis ker
mojen alalla toimivan firman, pystyä kil
pailemaan ja voittaa kuluttajain suosiolli
sella avulla kilpaillussa nämä ylettömän 
suurte-n voittojen hankkijat. Minä en lä
hinnä tarkoittanut ed. Jyskettä tällaisena 
kermatehtailijana ja taisin puheenvuoros
sanikin nimenomaan mainita, että minä 
tarkoitin Valiota, joka tällä alalla noin fir
mana toimii. 

Niin, työväestön ja vähäväkisen kansan 
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elintasoa on jo täällä tänä päivänä, niin
kuin minä huomautin, sangen kovakourai
sesti huononnettu niillä lainsäännöksillä, 
joita täällä on joko lopullisesti hyväksytty, 
tai niinkuin , työmaaterrorilaki' ', toisessa 
käsittelyssä. Jos nyt vielä tehdään sellai
nen laki, jollaista ed. Jyske ajaa, niin mer
kitsee se käytännöllisesti ottaen sitä, että 
työväestön ja vähäväkisen kansan tämän 
alan kulutustavarat nousevat hinnassa. Ja 
kuitenkin on tämä tilanne sellainen, että ei 
oikeastaan kannattaisi enää tämän maan 
työväestön ja vähäväkisen väen elintasoa 
huonontaa. Siitä on jo niin äärettömän 
huonoja kokemuksia, siitä ovat jo todistuk
sia antaneet sellaisetkin henkilöt, jotka pys
tyvät niitä suuremmallakin arvovailalla 
antamaan. Minä toivon, että tämä esitys, 
joka tässä meidän edessämme on, saa sa
man kohtalon kuin sen edeltäjäkin, ed. 
Hirvensalon esitys, että tämäkin haudataan 
viheriän veran alle. Tämä ei, ainakaan 
tällä hetkellä, mitään toteuttamista tar
vitse korkeintaan ehkä asian voisi puolelta 
ja t~iselta puolueettomasti tutkia, niinkuin 
esitetään valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä, ja varsinkin sillä tavalla kuin . val
tiovarainvaliokunnan sosialidemokraattisten 
jäsenten vastalauseessa sanotaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

La,kiehdotu:ksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

V altiovarainva.liokunnan mietinnössä n :o 
17 valmistelevasti käsitellyt halli<tuksen esi
tys n :o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi :'uo
delle 1931 sekä rah. al. n :ot 1-71 esitel
lään a i h o a a. n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17. 
Viime lauantain istunnossa esiteltiin vii
meksi 10 Pl :n VI luku. Nyt esitellään VII 
luku. 

10 P.l. 

Luku VII Kansakoululaitos. 

Keskustelu: 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Herra 
puhemies! - Minun on ensinnä tehtävä 
huomautus 'käsiteltävänä olevan luvun 2<8 
momentin kohdalla, jolla on määräraha 
seminaarikurssien toimeenpanoa varten 
Helsingissä. Ed. Ailio tämän 10 P. 1 :n 
kätsittelyn alussa antamassaan lausunnossa, 
jossa hän minua moitti m. m. puheenaole
vien seminaarikurssien toimeen panemiseksi 
koko tulevaa vuotta varten ehdotetun mää
rärahan poistamisesta, saattoi minut jon
kun verran ymmälle puheenaolevain semi
naarikurssien ,suhteen. Minun muistini 
ei tukenut minua sinä hetkenä tässä yksi
tyiskohdassa, enlka ollut silloin siitä selvillä, 
niinkuin minä huomautinkin. Nyt olen tut
kinut asiaa ja huomannut, että ed. Ailio 
oli oikeassa sikäli, että kouluhallitus oli eh
dottanut, että näitä kursseja jatkettaisiin 
myöskin tulevan vuoden syksystä eteenpäin. 
Minun arvoisa edeltäjäni ministerinä oli 
budjetin esitäitä valmistaessaan jättänyt 
tämän määrärwhan sivulle ja minä olen 
mielestäni meneteLlyt oikein, kun yhdyin 
hänen käsitykseensä. 

Minun puheenvuoroni :koskee varsinai
sesti 215 momentin määrärahaa. Tämä mää
räraha maalaiskansrukoulujen avustukseksi 
on viime vuosina osoittanut taipumusta sil
määnrpistävään kohoamiseen. Se on tämän 
vuoden menoarviossa otettu 50 miljoonan 
suuruisena. Vuodesta 1927, siis neljänä 
vuotena, määräraiha on kohonnut runsaasti 
20 miljoonaa. Varsinkin on ylitys tänä 
vuonna huomattava. Mikäli minulle koulu
hallituksen kamreerinkonttorista on ilmoi
tettu, ylity·s jo viime marraskuun ar.ku
puolella oli lähemmäs 9 miljoonaa, mutta 
odotettavissa on, että vuoden lopussa tämä 
ylitys on nouseva melkoi1sesti yli 10 miljoo
naa. 2ö momentilla olevan maalaiskansa
koulujen avustusmäärärahan menot ovat 
näin ollen päättyvänä vuonna runsaasti 
enemmäin kuin 60 miljoonaa. 

Tämän momentin määrärahaan erityisesti 
eduskunnan· ja hallituksen on kiinnitettävä 
huomiota, jos mieli vähentää kansakoulu
laitoksen menoja. Eihän voine kieltää, että 
tällainen menonnousu, noin 5 miljoonaa 
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vuodessa, on jo !llormaalisen nousemisen 
uLkopuolella. Uutta järjestelyä tar~koittaa 
hallituksen esi1tys n :o 48, josta jo useita 
kertoja täällä on eri yhteyksissä ollut pu-. 
hetta. Jos tässä esityksessä ehdotetut lain 
muutokset hyvä:ksytään, syntynee budjetti
esityksen tarkoittruma säästö, 10-14 milj. 
markkaa. Kun kumminkin tämän esityk
sen 1kohtalo tänä hetkenä vielä on varsin 
epävarma - sivistysvaliokuntahan on, ku
te tunnettua, antamassaan lausunnossaan 
ehdottanut tämän esitJ71ksen tällä ikertaa hyl
jättäväksi eikä valtiovarainvaliokuntakaan 
tähän mennessä ole vielä ehtinyt ehdotuk
sesta antaa mietintöänsä, - niin on ma:h
dollisuus varsin lähellä, että 25 momentilla 
oleva määrämha on lisättävä ainakin 12 
milj. markalla. ValtiovarainvaJiokunta 
huomauttaa budjettimietintönsä yleisissä 
perusteluissa vallan oikein, että arviomää
rärahat on saatava merkityiksi menoarvioon 
todennäköistä menoa vastaavina. Kun edel
leen valtiovarainvaliokunnan ilmoituksen 
mukaan tulo- ja menoarvion ylijäämä on 
vain lähes 1,800,000 ma1•kkaa, on selvää, 
että eduskunnalta tänä hetkenä puuttuvat 
asialliset edellytykset 25 momentin, maa
laiskansakoulujen avustusmäärärailian, suu
ruuden määräämiseksi. 

Puheenvuoroni tarkoituksena tältä osalta 
onkin ollut lyhyesti esittämieni perustelu
jen jälkeen saada tehdä ehdotus, jonka 
minä alistan herra puhemiehen harlkitta
va,ksi. On mielestäni välttämätöntä jättää 
puheeksiottamani 25 momentti avoimeksi 
siksi, kunnes valtiovarainvaliokunnan mie
tintö hallituksen esityksestä n :o 48 on edus
kunnassa käsitelty tahi, jollei tämä syystä 
tai toisesta kävisi mahdolliseksi, kunnes 
herra puhemies katsoo välttämättömäksi 
tulo- ja menoarvion käsittelemisen lopetta
misen täihden eduskunnalle esittää uudel
leen puheenaolevan momentin. Tämän eh
dotuksen pyytäisin, herra puhemies, saa;da 
tehdä. 

P u h e m i e s : Herra opetusministerin 
ehdotus voitaneen ihyvä:ksyä, että tämä mo
mentti jätetään auki siksi, kunnes valtio
varainvaliokunta on käsitellyt hallituksen 
esityksen n :o 48, tai milloin puhemies bud
jetin yhtenäisyyden vuoksi katsoo välttä
mättömäksi asian esitellä. 

Eduskunta hyväksyy tämän ehdotuksen. 

Ed. M a n te r e: Minä pyydän kiinnit
tää arvoisan eduskunnan huomiota esillä 
olevan luvun 28 momenttiin, josta herra 
opetusministeri myöskin jo lyhyesti mai
nitsi. Kouluhallitus esitti tälle momentille 
otettavaksi 237,600 markkaa ensi vuotta 
varten siinä mielessä, että seminaarikurssit 
Helsingissä jatkaisivat toimintaansa ensi 
syyslukukauden alusta edelleen. Niinkuin 
tästä näkyy, on määräraha alennettu ilmi
tenkin 120,000 markaksi. Se on tapahtu
nut siinä mielessä, että nämä kurssit lak
kaisivat ensi kevätlukukauden päättyessä. 
Kun tä:rnä toimenpide ei ole mielestäni 
asianmuikainen, niin rohkenen nyt ehdot
taa, että momentille mel'lkittäisiin lisäystä 
117,600 markkaa, puheenaolevan Helsingin 
ylioppilasseminaarin toiminnan jatkami
seksi edelleen ensi syksystä lukien. 

Perusteluilksi pyydän aivan lyhyesti esit
tää seuraavaa. Huomautan aluksi, että 
Helsingin ylioppilasseminaari on tätä ny
kyä ainoa laitos, missä naisylioppilailla on 
mahdollisuus valmistua kansakoulunopetta
jiksi. Jyväskylässä aikaisemmin toiminut 
samanlainen laitos on näet jo aikaisemmin 
lakkautettu. Jos nyt Helsingin seminaari
kin lakkautetaan, eivät naisylioppilaat ensi 
syksystä lähtien enää voi antautua ollenkaan 
kansakoulunopettajan uralle. Tämä tapah
tuisi ensi kerran 40 vuoteen, sillä jo 1890-
luvun alussa ruvettiin seminaareihin otta
maan naisylioppilaita lukuisasti hospitan
teiksi. Siihen aikaan he lyhyessä ajassa 
valmistuivat kansakoulunopettaj iksi. Mutta 
kun myöhemmin havaittiin välttämättö
mäksi antaa ylioppilaille perusteellisempi 
toimeen valmistus, kuin mitä seminaarien 
hospitanttiluokilla oli mahdollista, perus
tettiin erikoiset naisylioppilasseminaarit, 
toinen Jyväskylään, toinen Helsinkiin. 

Asiantuntijain yksimielisen arvostelun 
mukaan ylioppilaista näin valmistuneet 
opettajat ovat osoittautuneet opettajistom
me parhaimpiin kuuluviksi. Varsin yleinen 
on se mielipide, että heidän toimintansa 
opettajina on vastannut korikeimpiakin vaa
timuksia. Minä tahdon huomauttaa, että 
esim. kansakoulun piiritarkastajain kerto
muksista on tehty yhteenveto, joka osoittaa, 
että juuri lausumani väite on paikkansa 
pitävä. Siihen on osaltansa vaikuttanut 
se, että seminaareihin py11kiväin ylioppi
laiden luvun ollessa hyvin suuri on voitu 
harjoittaa :mitä ankarinta valintaa, ottaa 
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vain korkeimmilla arvolauseilla ylioppilas
tutkinnon suorittaneita ylioppilaita. Vuosi 
vuodelta on taso ikohoamistaan kohonnut. 

Kun nyt tästä huolimatta Helsinginkin 
seminaari ehdotetaan lll!kkautettavaksi, niin 
se tapahtuu sillä perusteella, että muussa 
tapauksessa kansakoulunopettajia valmis
tuisi suurempi määrä, kuin mikä on tar
peen. Tämä on ep:iilemättä tärkeä näkö
kohta, joten siihen on syytä kiinnittää tässä 
yhteydessä huomiota. Epäpätevien opetta
jien luku on viime vuosina kyllä alentu
mistaan alentunut. Yläkansakouluissa, 
joissa vielä v. 1927 oli 52 epäpätevää opet
tajaa, on tänä syksynä saatujen tietojen 
mukaan epäpäteviä ainoastaan 8, ala!kansa
kouluissa 48. Luvut eivät ole siis suuria. 
Kuitenkin on otettava huomioon, että niillä 
noin 100 :aan nousevalla opettajalla, jotka 
syystä tai toisesta - esim. pitkäaikaisen 
sairauden takia - nauttivat kuukausimää
rin virkavapautta, on epäpätevät sijaiset. 
Näin ollen on yläkansakouluissa :tätä nykyä 
satakuuta epäpätevää opettajaa. Tämäkään 
lukumäärä ei ole suinkaan pelottavan suuri, 
mutta osoittaa kuitenkin, että opettajapulaa 
vastoin toiseen suuntaan meneviä lausun
toja yhä on meidän kansll!kouluissamme ha
vaittavissa. 

Nyt on huomautettu, e~tä lukuisia opet
tajavirkoja tulee lähiaikana lakkautetta
vaksi vähentyneen oppilasluvun takia. Tä
mä huomautus on oikea - ja se on otettava 
asiaa arvosteltaessa varteen. Viime vuonna 
lakkautettiin 83 virkaa, mikä osaksi aina
kin tapahtui sen johdosta, että kouluhalli
tus erikoisella kiertokirjeellä oli tarkasta
jia kehoittanut pitämään huolta siitä, että 
kouluissa, missä oppilasluku on opettajaa 
kohti hyvin pieni, virkoja olisi lakkautet
tava, ja, niinkuin sanottu, viime vuonna 
lakkautettiin 83 vi,rkaa. Ja vaikka tänä 
syksynä oppilaiden luku kansakouluis
samme onkin osoittautunut jäHeen huomat
tavasti nousevan - lisäys viime vuoteen 
lllähden on 8,000 -, on varmaan tarpeen 
ja paikallaan jatkaa virkojen lakkautta
mista edelleenkin. Lakkauttamisen täytyy 
ilmmminkin tapahtua tarpeellisella varovai
suudella, sillä muussa tapauksessa opetuk
sen tar'koituksenmukainen järjestäminen 
käy vaikeaksi. Tästä välttämättömästä va
rovaisuudesta seuraa, että tätä tietä ei tule 
yhtäkkiä varsin suurta määrää avoimien 
virkojen hakijoita. 

Sitten on pidettävä mielessä vielä muuan 
tärkeä seikka. Viime vuosina on opettajain 
valmistusta supistamistaan supistettu. Minä 
voin vakuuttaa, että kouluhallitus tässä 
suhteessa on koettanut pitää tarkoin sil
mällä, että, kansakoulunopettajia ei valmis
teta enempää, kuin tarve välttämättömästi 
vaatii. V. 1927 valmistui vielä 515 ylä
kansakoulunopettajaa. Tämä luku aleni 
seuraavana vuonna 427 :ään ja sitä seuraa
vana vuonna 389 :ään. Viime keväänä val
mistui enää vain 373 yläkansakoulunopet
tajaa. Edellyttämällä, että kaikki kulu
vana lukuvuonna "limmällä luokalla ja yli
oppilasrluokalla olevat oppilaat keväällä 
19r31 saavat päästötodistuksen, valmistuu 
silloin 343 opettajaa. Neljässä vuodessa 
on siis uusien opettajain luku laskenut 
172 :lla. Valmistuvien opettajain luku tu
lee edelleenkin laskemaan sen johdosta, että 
kouluhallituksen ehdotuksien mukaisesti 
seminaareissa vielä olevat muutam]tt rin
nll!kkaisluokat tulevat myöskin lakkautetta
viksi. Keväällä 1932 valmistuu niiden pe
rusteiden mukaan, mitkä !kouluhallitus on 
ehdottanut hyväksyttäviksi, ainoastaan 312 
uutta opettajaa ja keväällä 1933 252. Kun 
ottaa tämän huomioon ja vielä lisäksi sen, 
että kouluikään tulleitten lasten luku on 
nyt jälleen ilmeisesti nousemassa - toissa 
vuonna oli saavutettu laakson pohja tässä 
asiassa - ja että uusia kouluja yhä huo
mattavasti perustetaan, tosin jonkun ver
ran hitaammin kuin aikaisempina vuosina, 
niin ei näytä olevan syytä pelätä liikoja 
opettajia valmistuvan, vaikka Helsingin 
ylioppilasseminaari säilytettäisiinkin. Pi
kemmin on pelättävissä, että syntyy ny
kyistä suurempaa opettajapulaa, ellei niin 
tapahdu. 

Tahdon vielä mainita, että olen useam
paan kertaan keskustellut tästä asiasta se
minaariasiain edustajan kanssa kouluhalli
tuksessa, ja hän, tehtyänsä eri vuosina aina 
uusia ja uusia tutkimuksia kansakoulun 
opetta;jatarpeen lisääntymisestä tai laskemi
sesta, on rpuolestansa tullut varmasti va
kuutetuJksi, että jos, kuten nyt ehdotetaan, 
Helsingin ylioppilll!sseminaarikin lakkaute
taan, niin lähimmässä tulevaisuudessa on 
odotettavissa kansakoulualalla opettajapu
laa. 

Huomiota ansaitsee sekin, että ylioppilas
seminaarissa opettajien valmistaminen tu
lee erittäin ihuokeaksi. Mainitsen vertailun 
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vuoksi, että esim. Raahen 5-luokikaisessa 
naisseminaa,rissa tulee valrni8tus maksa
maan oppilasta kohti 37,000 markkaa ja 
Rauman 3-luokkaisessa seminaarissa 31,643 
markkaa, mutta Helsingin ylioppilassemi
naarissa vain 7,920 markkaa. Tämän joh
dosta tietenkin on huomautettava, että näit
ten ylioppilasopettajien valmistus tietenkin 
vaatii kustannuksia sinä aikana kuin ne 
ovat oppikoulussa. Mutta on huomattava, 
että meidän maassamme nyt on olemassa 
nimenomaan naisylioppilaita niin runsaasti, 
että heille ei ole sopi1vasti muita toimialoja 
saatavissa. Heidät voidaan tällä tavoin 
varsin vähäisillä kustannuksilla kasvattaa 
kansakoul unopettaj iksi. 

Mielestäni siis ei pitäisi olla pienintä
kään pelkoa siitä, että opettajia valmistuu 
liiaksi, jos Helsingin ylioppilasseminaari 
jatkaisi toimintaansa. Ja kun ny't asia on 
ilmeisesti niin, että tätä ti,etä saadaan kan
sakoululaitoksemme palvelukseen parhaita 
opettajåvoimia - minä olen kuullut, että 
useat johtokuntien jäsenetkin ovat tulleet 
tästä vakuutetuiiksi - ja kun lisäksi ote
taan huomioon, että lähimmässä tulevaisuu
dessa on tarkoitus nykyistä paljon suurem
massa määrässä tehdä kansakoulu kokonai
suudessaan oppikoulun pohjalkouluksi, niin 
mielestäni olisi erittäin suotavaa, ettei nyt 
- niinkuin tapahtuu, jos valtiovarainvalio
kunnan ehdotus hyväksytään - lakkauteta 
ylioppilaitten valmistamista kansakoulun
opettajiksi. Onhan aivan itsestään selvää, 
että tätä tietä kansakoulunopettajaksi val
mistuneet, sen takia että ovat myöskin käy
neet oppikoulun lävitse, helpommin voivat 
valmistaa kansakouluoppilaita myösikin jat
kamaan opintajansa oppikoulussa. 

Ed. Le th t o koski: Talousarvion tässä 
vaiheessa en voi olla kiinnittämättä huo
miota siihen valitettavaan seikkaan, mikä 
meillä edelleenkin on olemassa koululasten 
ravinto- ja vaatetujkvsymykseen nähden. 
Teen tämän huomautuksen senkin vuoksi, 
että ne aloitteet, joita sosialidemokraattien 
taholta on tehty parannuksen aikaansaami
seksi tässä suhteessa, eivät ole johtaneet 
riittäviin toimenpiteisiin. Niinpä sekin 
aloite, joka viimeksi on tehtv, on vielä val
tiovarainvaliokunnassa kesken käsittele
mä'ttä. Kun nykyinen aika asettaa tuhan
net vähävaraiset kodit jopa niin vaikeaan 
asemaan, että ne eivät voi riittävässä mää-

rin tarjota lapsilleen kunnollista ravintoa, 
- joka tilanne ei voi olla haitallisesti vai
kuttamatta kasvuiässä olevaan lapsijouk
koon - kun suurin osa köyhien kotien lap
sista muodostaa kansakoulujen oppiJasmää
rän ja kun kouluissa ainoastaan murto
osassa annetaan lämmin ruoka-ateria, niin 
on ymmärrettävää, mitä nälkiintyneenä 
koulupäivän suorittaminen pienokaisille 
merkitsee. Voidaan sanoa, että onhan tässä 
suhteessa edisty8 kulkenut paljonkin eteen
päin. On myönnettävä, että eteenpäin on 
päästy, mutta samalla on muistettava, että 
yksin kouluhallituksen hankkimien tilasto
jen mukaankin vain 20 % kai:dsta kansa
koululapsista saa ravintoavustusta koulusta, 
joten 80 % on kokonaan vailla minkään
laista avustusta. Kun t1Lmä a8iaintila ei voi 
olla mitä haitallisimmin vaikuttamatta nuo
reen polveen, niin pitäisi tässä suhteessa 
mahdollisimman pikai,gesti saada muutos 
aikaan. 

Että muulla:kin taholla kuin 8osialidemo
kraattien on huomattu, mihin nykyinen 
asiaintila johtaa, siitä meillä viime viikon 
Uudessa Suomessa sotaväen ylilääkärin lau
sunto puhuu varsin selvää kieltä. Tässä 
lausunnossa sanotaan m. m. että ,me 
olemme säätäneet yleisen koulupakon, niin
kuin välttiimätöntä lienee päättäen siitäkin, 
että sotaväkeen vuosittain yhä saapuu mel
koinen määrä lu!ku- ja kirjoitustaidottornia 
nuorukaisia. Me uhraamme miljoonia ko
meiden koulutalojen rakentamiseen, joista 
monet näyttävät enemmän opettajia kuin 
oppilaita varten suunnitelluilta. Me tah
domme lisätä uskonnonopetusta ja kuria, 
mutta unohdamme järjestää koululapsille 
riittävän ravinnon. Kuitenkin on selvää 
selvempi, ettei nousevan polven fyysillistä 
kuntoa kohoteta ruoskimalla, vaan ruokki
maila. Koulukeittolain merkitystä ei voida 
kyllin suureksi arvioida, niiden toteuttami
seen tarvittavat varat on löydettävä, vaikka 
mistä. Samoin on terveydenhoidon laita, 
sillä juuri kouluissa monet tarttuvat taudit 
helposti pääsevät leviämään.'' 

Näin sotaväen ylilääkäri niiden tarkas
tusten perusteella, +otka hän ikutsunnoiss'a 
ympäri maan on suorittanut. Luulen, että 
jokainen voimme vht>vä tähän lausuntoon 
tavattoman hyvin. Mutta ei ylk:sin se, että 
yhdvmme tässä lausunnossa esitettyyn aja
tukseen, vaan myöskin se, että tässä suh
teessa ryhdyttäisiin riittävässä määrin toi
menPiteisiin, olisi nykyaikana erikoisen tär-
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keätä. On nimittäin muistettava se seikka, 
että maassa vallitseva ankara työttömyys 
ja ne pää;tökset, mitkä eduslkunta juuri tä
nään on tehnyt, koroittavat suuresti vähä
varaisen kansan elintarvikkeiden hintoja, 
- ne vielä lisäävät sitä vaikeutta, jota 
köyhissä kodeis:sa muutenkin on enemmän 
kuin tarpeeksi. Senvuoksi olisi toivotta
vaa, että sekä kouluhallitus että opetus
ministeriö kiinnittäisivät tähän seikkaan 
sellaista huomiota, että tulevan talven ai
kana voitaisiin entistä enemmän koulukeit
tolaita saada aikaan ja näin tuhansille lap
sille sitä välttämätöntä ravintoa, mitä he 
koulupäivinään ehdottomasti tarvitsevat. 

Ed. A i l i o: Pyydän kannattaa ed. Man
tereen tekemää ehdotusta määrärahan ko
roittamiseksi Helsingin seminaarikurssien 
säilyttämistä varten. Ed. Mantere on niin 
asiallisesti perustellut ehdotusta, että luu
lisin kaikkien yhtyvän kannattamaan sitä, 
ja varsinkin opetusministerin, joka mai
nitsi lausunnossaan, että tämä määräraha 
on tarkemmin harkitsematta tullut pyyhi
tY'ksi meno&rviosta. 

Samalla pyytäsin huomauttaa, että maa
laiskansakoulujen määrärahoissa on useita 
momentteja arvioitu todennäköisiä menoja 
alhaisemmiksi. Siten on mom. 21 arvioitu 
useita miljoonia liian alhaiseksi, kuten minä 
rpäiväHä mainitsin. Minä olisin odottanut, 
että herra opetusministeri olisi tehnyt eh
dotuksen tämän määrärahan koroittami
seksi. Sehän on nimittäin lähinnä hänen 
vastuullaan, kun tämän luokan menoarvio 
tulee hyväksytyksi, joten minä en katso 
asiakseni ryhtyä tekemään korjausehdotuk
sia näihin hallituksen esittämiin määrä
rahoihin. 

Ed. K u k k o n e n: Seminaarikurssit jär
jestettiin Helsinkiin aikana, jolloin vallitsi 
hyvin suurta puutetta kansakoulunopetta
jista. Mikäli minulla on osuutta siihen 
hallituksen ehdotukseen, että määräraha 
näiden kurssien jatkamista varten ensi 
vuoden osalta evättäisiin, johtuu se yksin
omaan tai ainakin lähinnä siitä, että on 
näyttäytynyt aihetta pelätä, että kansa
koulunopettajatuotanto esiintyisi liiallisena. 
Hallitus on eräässä eduskunnalle anta
massaan esityksessä ilmoittanut, että kansa
koululaitoksessa kuluvana vuonna olisi noin 
1,000 sellaista opettajanvirkaa, joita ei 

oppilasvähyyden vuoksi tarvita. Vaikkapa 
lähdettäisiinkin siitä, ettei lakkautettavaksi 
joutuisi niin monta opettajanvirkaa ja 
vaikkapa vain puolet sanotusta määrästä 
tulisi kysJ'Imykseen, on se kuitenkin jo var
sin varteenotettava opettajavirkojen määrä. 
Minä en kuitenkaan ole varustautunut 
'pitempään väittelyyn ed. Mantereen kanssa 
tästä asiasta. 

Pyysinkin puheenvuoroa lähinnä esit
tääkseni eräitä näkökohtia 25 momentin 
johdosta. Kun herra opetusministeri on 
pyytänyt, että tämän momentin käsittely 
lykkäytyisi myöhempään aikaan ja hänen 
toivomuksensa otetaan eduskunnassa var
teen, johtuu siitä, että minunkin puheen
vuoroni siirtyy tuonnemmaksi. 

Ed. Huittinen: Tämän luvun koh
dalla, jossa käsitellään maamme kansakou
lulaitoksen menoja, olisi odottanut että 
nykyisenä aikana kiinnitettäisiin eduskun
nan taholta huomiota juuri menojen säästä
miseen. Mutta ainakaan keskustelu, sikäli 
kuin se on tähän saakka jatkunut, ei ole 
ollenkaan kosketellut tätä puolta asiasta. 
Täällä on tämän istuntokauden kuluessa 
hyvin useasti tuotu esille sellaisia mieli
piteitä, että nyt olisi aika todella käydä 
tällaisissakin ruenoissa säästämään. Mutta 
tämänkin luvun kohdalla osoittavat menot 
kuluvaankin vuoteen verrattuna nousua, 
joskin vähäistä. Päättyyhän tämän luvun 
loppusumma 308 milj. markkaan, kun se 
kuluvana vuonna on vain 306 miljoonaa. 
Tämän luvun menoerät ovat kyllä suurim
maksi osaksi lakimääräysten sitomia ja siis 
pakollisia menoja, joten niiden suhteen on 
asia selvä sekä hallituksen että eduskunnan 
taholta. Mutta on myöskin sellaisiakin 
menoeriä tälläkin kohdalla, joihin hallituk
sen olisi minun kä:sittääkseni ollut nykyisen 
vaikean tilanteen johdosta tartuttava an
karammin kiinni ja suunniteltava keinoja, 
joiden avulla olisi voitu menoja tälläkin 
kohdalla vähentää. Ed. Kalliokoski täällä 
äskettäin eräässä toisessa yhteydessä huo
mautti siitä, kuinka tuntipalkkioiden koh
dalla, johon ehdotuksessa on laskettu tar
vittavan 18 milj. markkaa, olisi asioitten 
järjestelyllä saavutettavissa 3 a 4 milj. 
markan säästö. Minä yhtyisin tähän ed. 
Kalliokosken huomautukseen tässä yh· 
teydessä ja toivoisin, että herra opetusmi
nisteri ottaisi huomautukseni huomioon; 
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sillä minä olen myöskin vakuutettu siitä, 
että opetuksen tehokkuus ei varojen sääs
tävämmästä käytöstä huolimatta kärsisi. 

Mutta minua ihmetyttää erittäinkin tällä 
kohdalla se, että nykyisestä tavattoman 
kireästä ajasta huolimatta kansakoulujen 
rakennusavustuksiksi varatut määrärahat 
sekä kaupunkien että maalaiskuntien koh
dalla ehdotetaan samansuuruisiksi kuin ku
luvanakin vuonna. Tämä tietää käsitykseni 
mukaan sitä, että opetusministeriö, koulu
hallitus ja kansakoulujen piiritarkastajat 
suunnittelevat ensi vuonnakin noudatta
vansa samaa menettelyä kuin tähänkin 
asti, että pakotetaan kunnat rakentamaan 
kansakouluja aivan normaalisessa määrässä, 
vieläpä tavallista runsaamminkin, sillä 
onhan rakenusalallakin havaittavissa nyt 
jo tarveaineiden ja työkustannusten laskua, 
mutta määrärahat siitä huolimatta on kat
sottu täyty-vän pysyttää entisen suurui
sina. Minä en tunne vähääkään tilannetta 
tällä alalla kaupunkikunnissa, mutta luulen, 
että sielläkin ollaan hyvin mielellään val
miit siirtämään koulujen rakentaminen 
tuonnemmaksi kaikkialla, missä se vain on 
mruhdollista. Jos vain valtion taholta ei 
asetuta poikkiteloin tällaista siirtämistä 
vastaan. Mutta mitä tulee sitten maalais
kuntiin, niin siellä, minä uskallan väittää, 
vaikka en tunnekaan lähemmin muuta kuin 
Itä-Suomen kunnallisoloja, on nyt jo talou
dellinen tilanne sekä kuntien että niiden 
veronmaksajien taloudessa niin äärimmäi
sen vakava, että osoittaa suorastaan tilan
teen väärin arvioimista, jos ajatellaan vel
voittaa kunnat ensi vuonna rakentamaan 
kouluja edes niinkään suuressa määrässä 
kuin tämä määräraha 19,500,000 markkaa 
avustuksien kohdalla edellyttää. Minä kä
sitän nykyisen tilanteen maalaiskuntien ja 
niiden asuk:kaiden keskuudessa nykyjään jo 
sellaiseksi, että olisi välttämätöntä pysäh
dyttää koulujen rakentaminen muutamaksi 
ajaksi kokonaan. Kun tämän vuoden en
simmäisillä valtiopäivillä silloinen hallitus 
jätti esityksen lainsäädännöksi, kunnille 
laeissa määrättyä rakennusvelvollisuutta 
varten asetettujen määräaikojen pidentä
misestä ja ehdotti siinä kolmen vuoden 
lykkäystä kansakoulujen rakentamisessa, 
arvioi se minun käsitykseni mukaan jo 
silloin sen vaikean tilanteen, missä maalais
kunnat tällä hetkellä ovat, aivan oikein. 
Ja olisi ollut mitä toivottavinta, että tämä 

esitys olisi silloin tullut hyväksytyksi. 
Mutta pääasiassa kouluhallituksen vastus
tavan kannan tähden tämä ·esitys tuli hy
lätyksi viime eduskunnassa. Tämän vuoden 
kuluessa on tilanne maalaiskunnissa, niin 
kuntien talouden kuin niiden veronmaksa
jien keskuudessa, yhä edelleen kiristynyt. 
Kuntien verotuloja on tavattoman vaikea 
saada kerätyksi. On Itä-Suomessa kuntia, 
joissa 2

/ 3 kuluvan vuoden veroista on men
nyt ulosottoteiste perittäväksi ja keskimää
rin_ kaikissa - minulla on verrattain tuo
reet tiedot asiasta - Itä-Karjalan kun
nissa 40 % veroista on mennyt ulosottoon. 
Tämä mielestäni jo osoittaa, kuinka vakava 
ja kireä tilanne todella on. Mutta ei tällä 
hyvä. Pakkohuutokauppojen pitäjien va
sarat paukkuvat kaikkialla ja yhä lukui
sampia omaisuuden pakkomyyntejä on 
tulossa. Viime viikolla saamani tiedon 
mukaan on esim. erään Itä-Suomen kihla
kunnan kruununvoudinkonttorissa tällä 
hetkellä 2,400 valmista tuomiota odotta
massa uloshakua asianomaisille. Ja minä 
huomautan, että tämä kihlakunta ei ole Itä
Suomenkaan köyhimpiä. 

Tällaista kuuluu Itä-Suomesta ja minä 
luulen, että tämä kuva voidaan yleistää 
koko maan maalaiskuntia käsittäväksi. Suo
rastaan peloittavalta tuntuu tilanne ja vai
keudet näyttävät ylivoimaisilta ajatellessa 
kuntien talouden ensi vuoden järjestelyä. 
Varsinkin, jos vielä pitää varata talous
arviossa varoja koulujenkin rakentamiseen, 
sillä on otettava huomioon, että nykyisen 
lamakauden seurauksena eräät muutkin 
kunnan menot, kuten köyhäinhoitoon ja 
työttömyyden vastustamiseksi tarvittavat 
rahamäärät, tulevat lisääntymään. Ja kun 
samanaikaisesti maalaiskuntien suurimman 
veronmaksajaluokan veronmaksukyky on 
hyvin suuressa määrin alentunut, olisi kä
sittääkseni välttämätöntä helpottaa kuntien 
menoja edes tässä kohden. 

Minusta opetusministeriö ei silloin tunne 
sitä vakavaa tilannetta riittävästi, jossa 
maalaiskunnissa eletään, jos se ajattelee 
pakottaa kuntia ensi vuoden aikana raken
tamaan kouluja niin suuressa määrässä kuin 
tarkoitukseen ehdotetut määrärahat edel
lyttävät. 

A1sian tässä1 vaiheessa ei tietysti voi 
tehdä mitään määrärahan vähennysehdo
tusta tällä kohdalla, mutta minä lausuisin 
herra opetusministerille sen vakavan toivo-
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muksen, että hän antaisi kouluhallitukselle 
sellaiset ohjeet näiden määrärahojen käy
töstä, että missä vain suinkin on mahdollista 
tulla toimeen vuokrahuoneissa tai koulujen 
korjaus ei ole aivan ehdottoman välttämä
·tÖntä, siellä ei ensi vuoden aikama tarvitsisi 
ryhtyä rakennuksiin kiinnittämään varoja, 
·olkoonpa niin, että on vahvistettu suunni
telma, jonka mukaan koulu olisi ensi vuonna 
rakennettava, tai että opettajan huoneitten 
tapetit eivät ole niin ensiluokkaisessa kun
nossa kuin niiden opettajien ja tarkastajien 
mielestä ehkä tulisi olla. Mutta tämän li
säksi minä pyytäisin vielä ehdottaa herra 
opetusministerin harkittavaksi, eikö olisi 
todella syytä lainsäädäntöteitse seisahdut
taa koulujen rakentamista muutamiksi vuo
siksi ja· siten saada hiukan hengähdysaikaa 
oppivelvollisuuden toteuttamisessa tässä 
kohden sekä kunnille että valtiolle. Olisi 
mitä toivottavinta, että hallitus voisi antaa 
tätä tarkoittavan esityksen eduskunnalle 
keväällä, kevätistuntokaudella. 

Mutta minä en voi tässä yhteydessä olla 
huomauttamatta vielä eräästä epäkohdasta 
kansakoulualalla, jonka takia minun käsi
tykseni mukaan on menetetty jo tähän 
mennessä aiheettomasti huomattava määrä 
miljoonia ja menetetään edelleenkin, jos 
entistä suuntaa jatketaan. Tarikoitan sitä, 
että koulut meillä yhä vieläkin tämän vuo
den aikana samoin kuin muutkin julkiset 
rakennukset pyritään rakentamaan aivan 
liian suurellisiksi, hyvin usein tarpeettoman 
suuriksi, kaikilla mukavuuksilla varustet
tuina ja näin ovat tämän tähden muutenkin 
korkeat rakennuskustannukset kohonneet 
vieläkin huomattavasti ja on jo tultu nyt 
siihen, että jokaista oppilasta kohden ovat 
rakennuskustannukset · nykyjään rakennet
tavissa kouluissa 15-20 tuhatta markkaa 
maallakin, jopa siitäkin yli. Syy tähän 
minun käsittääkseni on suurimmaksi osaksi 
siinä monopoliasemassa, joka meillä on kou
lujen rakennusasioissakin kouluhallituksella 
ja sen alaisilla piiritarkastajilla. Ei ole 
määräävänä ehdotuksia laadittaessa kunnan 
veronmaksajain kantokyky, vaan se, että 
jokaiseen salokyläänkin täytyy saada mah
dollisimman komea, kaikilla nykyajan mu
kavuuksilla varustettu koulupalatsi. Koulu
hallituksen ylijohtaja ed. Mantere mainitsi 
täällä äsken eräässä toisessa yhteydessä, 
että on olemassa jännittynyt tilanne koulu
hallituksen ja sen edustajain, sekä toisaalta 

kuntien johtoelinten välillä. Minä myön
nän avoimesti, että näin on monin paikoin 
asia, mutta se ei johdu siitä, että me maa
laiskunnissa, jotka joudumme asioita hoita
maan, haluaisimme vastustaa opetuksen 
tehostamista, mutta se johtuu siitä, että 
olipa kysymys mistä erimielisyydestä ta
hansa kouluasioissa, niin aina kouluhallitus 
ja sen edustajat ovat oikeassa ja kuntien 
johtohenkilöt väärässä. Ja nykyiset lait 
antavat minun käsittääkseni kaikki oikeudet 
opettajille ja kouluhallitukselle, mutta vel
vollisuudet kunnille. Minusta on vaaral
lista nykyisessä tilanteessa, ellei tätä jän
nitystä ruveta helpottamaan ennen kaikkea 
tällä kertaa siten, että ei pakoteta nyt vai
keana aikana rakentamaan kouluja, ja pyri
tään ne vastaisuudessa rakentamaan entises
tään huomattavasti yksinkertaisemmiksi. 
Minä toivoisin, että opetusministeri kiin
nittäisi huomiota myöskin tähän puoleen 
kansakouluasioissa ja siten koettaisi hel
pottaa sitä raskasta taakkaa, joka tälläkin 
kohdalla on veronmaksajien hartioille ase
tettu. 

Ed. Mantereen äskeisen esityksen joh
dosta minä en voi olla huomauttamatta, 
että minun tietojeni mukaan ei ole mitään 
opettajapulaa enää olemassa, vaan päin
vastoin ylituotantoa ja että nykyiset vaki
naiset seminaarit ehtivät valmistaa kyllä 
riittävästi opettajia. Hän mainitsi, että 
naisylioppilaat, jos Helsingin ylioppilas
seminaari lakkautetaan, eivät ole tilaisuu
dessa missään valmistumaan kansakoulun
opettajiksi. Minun tietääkseni seminaarien 
hospitanttiluokille heillä on yhtä hyvä mah
dollisuus päästä kuin toisillakin ja sitä 
tietä ne naisylioppilaista, jotka tahtovat 
valmistautua kansakoulunopettaja-alalle, 
ovat tilaisuudessa aivan täysin tulemaan 
opettajiksi niin kuin toisetkin eikä minulla 
ole niin valoisa käsitys yksistänsä Helsin
gin ylioppilasseminaarin kautta tulleista 
kansakouluopettajista kuin ed. Mantereella. 
Minä olen kuullut monessa tapauksessa 
verrattain kielteisiäkin tuloksia sieltä tul
leista opettajista. Minä en lähde tässä sel
vittelemään pitemmälle, mutta totean vain 
sen, ettei se minun käsittääkseni ole millään 
tavalla erikoinen opettajaseminaari, joka 
sen tähden puoltaisi sen ennallaan säilyttä
mistä. Minä en voi yhtyä siihen ehdotuk
seen, että tämä seminaari edelleen säilytet
täisiin. 

102 
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Opetusministeri V i r k k u n e n : Keskus
telussa on esitetty useita mielenkiintoisia 
!kohtia, joihin pyydän saada kajota. Ed. 
Mantereen lausunto, jossa hän läJmpimästi 
puoltaa Helsingin naisylioppilassemina;arin 
pysyttelemistä edelleen'kin, kiinnittää kyllä 
huomiota, mutta en minäkään ole tullut va
kuutetuksi hänen lausuntonsa ehdottomasta 
pätevyydestä. Helsingin naisylioppilasse
minaari on joka tapauks2ssa LilapäinC'n yri
tys. Ei voida ajatella, että se jäisi pysyväi
seksi, vaan jos, niin kuin hyvin toivottavaa 
on, naisylioppilaat edelleenkin !kääntyvät 
kansakoulunopettajan elämänuralle, täyty
nee tulevaisuudessa valmistaa heille tilai
suutta saada heidän sivistysmääränsä ja 
opintojensa edellyttämää helpompaa val
mistusta seminaarien yhteydessä. Tämä on 
minun kantani. Joskin on poikettu siitä 
järjestyksestä, mikä vuonna 18r90 pantiin 
alulle, niin eivätköhän monet sosialiset syyt, 
ennen kaikkea se, että myöskin nämä kan
sakoulunropet~tajiksi valmistuvat naiset jol
lakin tavaUa liitettäisiin siihen suurem
rpaan oppilaskokonaisuuteen, joka valmis
tuu samaHe elämänuralle, kehoita palaa
maan siihen. 

On kolme näkökohtaa, joita minä olen 
punninnut, kun olen tätä kysymystä har
kinnut, vaikka mielelläni myönnän, että 
minulla ei ole ollut tilaisuutta tämän kysy
myiksen kaikkiin yksityiskohtiin perehtyä. 
Ensimmäinen on kysymys vapautuvista 
opettajapaikoista. Olen tutkinut tämän 
vuoden tammikuussa täällä Helsingissä pi
detyn opettajaneuvoston kokouksen pöytä
kirjoja ja niistä havainnut asiantuntijan 
ilmoittaneen, että meillä tätä nykyä on 
kumminkin 350 alaJkoulun opettajaa, joilla 
on vähemmän kuin 12 onpilasta, ja että 
yläkoulun opettajia on !kumminkin noin 200, 
joiden oppilasluku on alle 30. On näin 
ollen hyvin paljon järjestelyn varaa sitä 
lainmuutosta toteutettaessa, jonka edus
kunta tänään on toisessa käsittelyssä hy
väksvnvt. Eiköhän kumminkin ole tuleva 
ilmi, että seuraavina vuosina on syytä lak
kauttaa opet~tajarnvir'kojra ainakin yhtä suu
ressa määrin kuin kuluvana vuonna; ed. 
Mantere mainitsee luvun 83. Eiköhän edel
leen olisi syytä vakavasti !harkita, millä 
tavalla naisylioppilaiden valmistaminen 
kansalkoulun opettajiksi olisi järjestettävä 
seminaarien yhteyteen~ Monesta syystä 
kallistuu viimemainittuun käytäntöön. Ja 

sitten kolmas näkökohta, jonka tosin jon
kunlaisella varovaisuudella sanon; kysymys 
on siitä, on!ko nykyään syytä erikoisesti li
sätä naisopettajiksi valmistuvien opettajien 
lulkumäärää. Nytkin jo valitetaan sitä,. 
että meidän kansakoulumme, niinkuin osal
taan oppikoulummeikin, ·on naisisrtumisen 
vaarassa. Tämä asia itsessään on hyvin 
vaikea selvittää, mutta sekin on näkökohta, 
joka tässä yhteydessä on otettava huo
mioon. Se määräraha, jota ed. Mantere 
pyytää näiden 1kurssien jatkamiseksi myös
kin tulevasta syksystä eteenpäin, ei tule
van vuoden jälkiosalta ole niin suuri, ettei 
se voisi tulla kysymykseen. Mutta lienem
me yhtä mieltä siitä, että rkaike,ssa tapauk
sessa täytyy kohota päiväjärjestykseen ky
symys, kuinlka kauan tätä erikoista ja tila
päistä naisseminaaria voimme Helsingissä 
ylläpitää. 

Ed. Lehtokoski on täällä ottanut pu
heeksi erinomaisen mielenkiintoisen lausun
non. Armeijan ylilääkärin eräätssä sano
malehdessä antama selostus tarkastustilai
suuksissa tekemistään kokemuksista on sel
lainen, jolla tulee olemaan varmaankin hy
vin laaja ja pitkäaikainen kantavuus. liuo
mautettava vain ~on, että tämä lausunto 
kohoaa paljon yli niiden kysymysten, j·oita 
me kansakoulubudjetitssa käsittelemme. Yli
lää'käri ottaa puheeksi koko kansan kasva
tuksen, erityisesti myöskin kotien taitamat
tomuuden ja laiminlyömiset lastensa ter
veyden hoitami1sessa. Minä olen yhtä mie.Jtä 
ed. Lehtokosken kanssa siinä, että nouse
van polven ravitsemis:kysymys erityisesti 
koulu- ja kansakouluiässä on ·asia, johon 
meidän tulee ikiinnittää erinomaisen varka
vaa ja myötätuntoista huomiota. 

Ed. Ailio moitti minua siitä, että erinäi
sillä momenteilla määrärahat on arvosteltu 
liian alhaisiksi, ed. Huittinen taas siitä, 
että mää~räraJhat on arvosteltu liian kor
keiksi. Ed. Huittinen on esittänyt sellai
sia varteen otettavia näkokohtia, joiden 
yleiseen suuntaan ja tar<koitusperään minä 
mirelelläni yhdyn. Kumminkin on sanot
tava, että esim. tämän luvun 23 momen
tilla oleva määräraha, maalaiskansakoulu
jen huoneistojen rarkennusavut, itse asiassa 
tietää hyvin suurta vähennystä, vaiikkalkin 
määrärr-aha on pysytetty samana, kuin minä 
se oli edellisenä vuonna. Minulla ei tädlä 
hetkellä ole tilaisuutta mainita, kuinka suu
resti tätä määrärahaa on ylitetty kuluvana 
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vuonna. Viime vuonna se ylitettiin 6.5 
miljoonalla, mutta tänä vuonna varmasti 
melkoisesti suuremmalla määrällä. Kun 
siis koetamme järjestää kansakoulujen ra
kentamiset ja korjaamiset tulevana vuonna 
sillä tavalla, että tulisimme toimeen sa
malla määrära!halla, mikä sisältyy tämän 
vuoden tulo- ja menoarvioon, niin se mer
kitsee itse yritystä sää:stä·ä, sanoka·amme, 
kymmenkunta miljoonaa. Tahdomme saada 
pysähdyksen syntymään siinä tavattomassa 
nousussa ja ylityksessä, mikä tälläkin mo
mentilla on tapahtunut. Ja samaten, kun 
hän viittaa 16 momentin määrärwhaan kau
punkien kansakoulujen avustamisesta, niin 
on viitattava hallituksen esityksen tässä 
kohdassa oleviin perusteluihin, joissa ni
menomaan ilmoitetaan, että vuokra-arvojen 
lruskemisperusteet, joiden pohjalla kaupun
git saavat kansakoulumenoihinsa valtiolta 
hyvitystä, välttämättömästi on tarlkistet
tava. Opetusministeriö onkin paraikaa val
mist&"'lassa uusia la·skemisperusteita, joiden 
tarkoituksena ·on melkoisesti rajoittaa me
noerän kohoaminen tälläkin momentilla. 
Kuuntelin mielihyvällä ed. Huittisen lausu
mi:a toivomuksia siitä, ·että kansakoulura
kennusten ja korjausten suorittamisessa 
kunnat voisivat näinä vaikeina ja poikkeuk
sellisina aikoina saada niin suuria helpo
tuksia, kuin mahdollista on. Minun käsi
tykseni on, että myöskin hallitusviranomai
set voivat melkoisess•a määrässä myöntää 
kunnille lykkäyksiä niiden velvollisuuksien 
täyttämisessä, joita oppivelvollisuuslaki 
myöskin rakennuksiin nähden kunnille sä
lyttää. Jos. tämän saavuttamiseksi sitäpaitsi 
vielä erinäisiä lainsäädäntötoimenpiteitä 
näyttäisi tulevan kysymykseen, niin ne 
luonnollisesti on otettava harkinnan alai
siksi. 

Ed. J a n h on ·en: Voin paaasiassa yh
tyä siihen, mitä ylijohtaja Mantere lausui 
hospitanttilkursseilta pää.sseiden opettajain 
pätevyydestä. Mutta sittenkin kun on ky
symys hospitanttikurssien jatkamisesta, niin 
nämä perusteet eivät yksi,stään saa olla 
määräävinä. Ed. Huittinen ja :herra ope
tusministeri viimeksi ovat tässä suhteessa 
tuoneet esiin useita tärkeitä näkökohtia. 
Valtiovarainvaliokunta, käsitellessään tätä 
-asiaa, kiinnitti silloin ·erikoista huomiota 
siihen, että opettajia ·on valmistunut viime 
aikoina eb:ken liikaa. Jo viime vuonna 

tämän vuoden talousarviota käsiteltäessä, 
ilmoitettiin val tiovarain valio'kunnaUe, että 
opettajain valmistumisessa on ylituotantoa. 
Sentäihden olikin jo valiokunnassa keskus
telua m. m. siitä, ei:kö esim. Kajaanin semi
naarin uuden talon rwkentaminen palon 
jälkeen olisi jätettävä sikseen, koska uusien 
opettajain valmistuminen olisi mahdollista 
tyydyttävästi järjestää muissa seminaa
reissa. Nyt taas on valtiovarainvaliokun
nan jaostolle ilmo~tettu, että opettajainvir
kojen lakkauttaminen, josta myös:kin halli
tuksen esityksessä momentilla 17 maini
taan, käsittäisi kaikkiaan noin tuhat opet
tajavirkaa. Valtiovarainvaliokunta on 
'huomioon ottaen myöskin nykyisen vaikean 
•taloudellisen pulan, asettunut sentähden 
sille kannalle, ettei hospitanttiluokkia var
•ten nyt olisi varoja myönnettävä, varsin
kin, kun hallitus on asettunut samalle 'kan
nalle esityksessään. 

Ed. S i 11 a n p ä ä: Ensin ilmoitan, että 
•olen aivan vast&kkaista mielipidettä ed. 
Huittisen ikanssa, hän kun tahtoo säästä
väisyyden alottaa juuri kansakouluopetuk
sesta, koska tämä, joka koskee suuria oppi
lasmääriä, voi tieten1kin myö.skin loppusum
miltaan tulla suuremmaksi kuin monet 
muut menot. Mutta täällä ei ole yhtään 
ääntä kuulunut siitä, että pantaisiin mi
tään rajaa oppikoulujen perustamiselle, tu
leehan nekin valtionapua saamaan. Mutta 
'koska oppikoulut ikos•kevat parempiosaisia 
kansanluokkia, niin .silloin :katsotaan, että 
ne ovat välttämättömiä. 

Kun katselee esillä olevaa tulo- ja meno
·arviota, niin saa sen vaikutuksen, kuin 
tämä olisi ainaJkin, mitä ikansakouluopetuk
seen tulee, katovuoden menoarvio. Tänään 
täällä käsiteltiin rmaalaiskansaJkoulujen jat
ko-opetuksen huonontamista. Hallitus on 
antanut esityksen kustannuslain muuttami
sesta, ja erinäiset supistukset kansakoulu
menoissa myöskin sitä .todistavat. Kun. 
esim. katselee, mitenkä hallitus on sellaisia
kin menoeriä, kuin esiintyy 24 momentilla, 
lisäavustukset köyhemmille ja harvaan asu
tuiUe se~kä rajaseutujen kansakouluhuo
neistojen hankkimiseksi, johon viime 
vuonna käytettiin 2,600,000 martkkaa, vaan 
joka tänä vuonna on vain 2,200,000 mark
kaa, mutta joka nähtävästi ei riitä ollen
karun, <että tämäkin momentti pysytetään 
sellaisenaan, vaikka kouluhallitus ta·rkko-
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jen laskelmi,en perusteella katsoo siihen 
välttämättä tarvittavan 3 miljoonaa. 

Kun täällä on esitetty tilastoja, mitenikä 
kansakoulun sekä :myöskin jatkokoulujen 
oppilasmäärä on vuosi vuodelta lisäänty
nyt, niin ,tuntuu surulliselta ajatella, että 
samaan aikaan katsotaan sopivaksi juuri 
tästä ainoasta koulumuodosta, mikä kansan 
lapsilla <on saatavana, että sen !kus
tannuksista etukädessä ruvetaan säästä
maan. Ja nämä vähennykset !kohdistuvat 
kaikkein käyhirnmissä asemi.ssa olevien las
ten opetukseen. Minä valitan, että tällai
nen suunta on vallalla, enkä ainakaan 
soisi, että ed. Huittisen ajatukset tässä 
suhteessa saisivat myötävaikutusta. 

Ed. Mantere: Minä en halua enaa 
kosketella kysymystä, tarvitaanko opettajia 
enemmän tai vähemmän, koska olen selvillä 
numeroilla osoittanut, minkälainen tilanne 
on. Minun käsitykseni on se, että Helsin
gin ylioppilasseminaarikin on edelleen tar
peen, jos mieli välttää opettajapulaa synty
mästä lähitulevaisuudessa. Mutta sensijaan 
haluan vielä huomauttaa siitä, että nais
ylioppilaiden valmistuksen siirtäminen se
minaareihin hospitanttioppilaiksi olisi il
meistä takaisinkäsinmenoa. Jyväskylän ja 
Helsingin ylioppilasseminaarit ovat olleet 
korkeampi muoto naisylioppilaiden kansa
koulunopettajiksi valmistamisessa kuin hei
dän kouluttamisensa seminaarien yhtey
dessä. Se juuri oli eräänlaista hätävalmis
tusta, ja koska minä toivon, että ylioppi
laiden kansakoulunopettajiksi valmistami
nen saataisiin niin hyvälle kannalle kuin 
suinkin mahdollista on, niin juuri siitä 
syystä pitäisin erittäin suotavana, että yli
oppilasseminaari täällä Helsingissä yhä py
sytettäisiin toiminnassa. Onhan tunnettua, 
että useissa Länsi-Euroopan maissa, esim. 
Saksassa, on viimeisten vuosien kuluessa 
kansakoulunopettajain valmistus siirretty 
kokonaan yliopistoon. Saksassa ei tätä 
nykyä ole ainoatakaan kansakoulunopetta
jaseminaaria enää, valmistus tapahtuu ko
konaan yliopistoissa. Meidän ylioppilas
seminaarimme eivät ole olleet tällaisia lai
toksia, enkä minäkään tahdo sanoa, että me 
voisimme ilman muuta siirtyä saksalaiseen 
järjestelmään, mutta erittäin suotavaa on, 
ettei tätä ainoaa ylioppilasseminaaria meillä 
päästettäisi kuolemaan. Siinä olisi kum
minkin eräs siemen tulevaisuutta varten. 

Ed. Niukkanen: Mikäli koskee ed. 
Mantereen tekemää ehdotusta, niin sille ei 
voi löytää asiallisia perusteluja, sentakia 
että, kuten täällä on huomautettu, opettajia 
on liikaa ja ylituotantoa on olemassa, 
vaikka niitä normaalitavallakin valmiste
taan. 

Mitä sitten tulee esillä oleviin suuriin 
avustusmomentteihin, niin siinä suhteessa 
asia näyttää tällä kertaa hyvin ikävältä. 
Niin toivottavaa kuin olisikin, että saatai
siin aikaan sellaisia lainmuutoksia, jotka 
vaikuttaisivat menojen pienenemiseen, niin 
ettei tarVitsisi m. m. tälle 25 momentille 
lisätä noin 10 miljoonaa, näyttää tilanne 
tässä suhteessa kuitenkin toivottomalta. 
Kuten tunnetaan, niin sivistysvaliokunta 
on asettunut hyvin arvostelevalle kannalle 
hallituksen lakiesitykseen nähden ja samoin 
näyttää käyvän myöskin valtiovarainvalio
kunnassa. Lisäksi asia näyttää niin riitai
selta, ja siinä esiintyy niin erilaisia mieli
piteitä, ettei ole mitään toiveita saada 
tästä asiasta tällä viikolla, jolloinka bud
jetti on käsiteltävä, aikaan tarpeellista 
lakia. Kun asia on täten, niin minä toi
voisin, että herra opetusministeri ottaisi 
harkittava:kseen, eikö jo sen käsittelyn pe
rusteella, mikä asiassa on sivistysvaliokun
nassa ja valtiovarainvaliokunnassa suori
tettu, olisi hallituksen ryhdyttävä valmis
tamaan tästä asiasta nopeasti uutta esi
tystä, jossa valiokunnissa tehdyt huomau
tukset olisi otettu huomioon, m. m. kiinni
tetty huomiota rakennuskustannuksiin, tar
peettomiin navettoihin ja sen sellaisiin seik
ilwihin. Silloin voitaisiin edes ensi vuoden 
alussa toivottavasti saada aikaan asiassa 
tarvittavat lainmuutokset. 

Ed. Kukkonen: Sen johdosta, että 
herra valtiovarainvaliokunnan puheenjoh
taja on ilmoittanut, ettei hallituksen esitys 
kustannuslain muuttamisesta voi mitenkään 
tämän viikon kuluessa joutua eduskuntaan 
valtiovarainvaliokunnasta, minä pyytäisin 
tiedustella, eikö herra opetusministerinkin 
mielestä tämän vuoksi olisi paikallansa jo 
tässä yhteydessä käsitellä myöskin 25 mo
mentti. Voitetaanko .enää mitään tämän 
momentin pöydälle panemisesta~ Jos val
tiovarainvaliokunnan mietintö hallituksen 
esityksestä ei ehdi valmiiksi kuluvan vii
kon aikana on aivan ilmeistä, ettei edus-
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kunta ehdi hallituksen esitystä käsitellä 
loppuun tämän vuoden puolella. 

Puhemies: Tämä 25 momentti on 
päätetty jättää auki toistaiseksi. 

. Ed ... Aili_ o: Kun täällä on pari puhu
Jaa, vnmeks1 ed. J anhonen maininnut että 
m~illä olisi 1,000 opettajanvirkaa, 'jotka 
vo1daan _la~kautt~a,_ j~ esittäneet tämän pe
rust.eeksl. s1lle . m1e!1J:nteelle, että Helsingin 
semmaankurss1 ohs1 tarpeeton, niin minä 
pyydän huomauttaa, että se on suuri ereh
dys. Näissä l,OOO:ssa opettajanvirassa on 
ensinnäkin yli 500 alakansakoulunopetta
jan virkaa, ja lain mukaan niitä on vai
kea, ehkäpä ma'hdotonkin lakkauttaa sillä 
erhän voida alakansakouluja lakk;uttaa 
vaikka niissä olisikin pieni oppilasmäärä: 
Oppilaiden siirtäminen tällaisissa tapauk
sissa esim. kirkonkylän kansakouluun tulisi 
perin vaikeaksi ja paljon kalliimmaksi. Li
säksi on satakuuta tai ehkä kaksi sataa 
virkaa, joita opetuksellisista syistä on vai
kea lakkauttaa, joten ei lopulta jääne lak
kautettavaksi muuta kuin joitakuita satoja 
virlwja. TäUä perusteella tuskin siis voi 
perustella' Helsingin seminaarikurssin lak
kauttamista. Ed. Mantereen esittämät nu
merot näyttävät, että opettajatarvetta on 
olemassa, ja lisäksi olisi opettajavalmistuk
sen toivottava kehittyvän entistä enemmän 
yliopistotietä tapa:htuvaksi. 

Ed. Niukkanen: Ed. Kukkosen lau
sunnon johdosta minä huomautan, että ky
symyksessäolevasta asiasta voidaan kyllä 
valtiovarainvaliokunnan mietintö saada 
eduskuntaan aivan lähiaikoina sen takia 
että ensimmäinen käsittely on siellä j~ 
suoritettu asiasta, mutta että valiokunta
käsittelystä päättäen tämä asia ei tule kul
kemaan eduskunnassa hyvinkään suurella 
vauhdilla eikä nähtävästi lopputulos tule 
olemaan hyväksyvä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. : 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 1 

ed. Mantere ed. Ailion kannattamana eh-
1 

dottanut, että momentille 28 merkittäisiin 
lisäystä 117,600 markkaa Helsingin yliop
pilasseminaarin toiminnan jatkamiseksi 
ensi vuoden syyslukukaudellakin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Mantereen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Mantereen ehdotus hyväksytty . 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
103 jaa- ja 76 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku VIII Aistivialliskoulut, hyväksy
tään. 

Luku IX Valtion kirjastotoimi. 

Keskustelu: 

Ed. Kukkonen: IX luvun 3 momen
tille oli hallitus vuodeksi 1931 ehdottanut 
otettavaksi 2 milj. markkaa. Valtiovarain
valiokunta ehdottaa määrärahan vähennet
täväksi 500,0{)0 markalla ja huomauttaa 
seuraavaa: ,Kun kuntien tässä tarkoitet
tujen menojen mainittavampi lisääntymi
nen ensi vuoden aikana ei ole todennäköi
nen, voidaan momentilta vähentää 500 000 
markkaa". ' 

Minä epäilen, onko valtiovarainvalio
kunta vähennystä tehdessään osunut oi
keaan. Kuluvana vuonna on kirjastotar
koituksiin ehditty käyttää 2,300,000 mark
kaa. Huomioonottaen tämän näyttää var
sin otaJrnsuttavalta, että .ensi vuonna tulee 
kulumaan ainakin se määrä, mitä hallitus 
oli ehdottanut momentille otettavaksi. 
Syynä siihen, että v. 1929 kului suhteelli
sesti v~hän tämän momentin varoja, on ar
vatenkm ollut se, että uusi kirjastolaki tuli 
vasta sanotun vuoden alussa voimaan ja. 
että v. 1929 kuluessa kunnat saattoivat 
nostaa ainoastaan ennakkoja eli n. s. alku
eriä. Kun siis siaattaa pitää ilmeisenä 
että momentilta, joka on arviomäärärah~ 
tulee kulumaan enemmän kuin valtiova
rainvaliokunta on ehdottanut, pyytäisin 
minä herra opetusministeriitä tiedustella. 
pitävätkö paikkansa minun ilmoittamani 
tiedot tämän momentin kulumisesta tänä 
vuonna. Ja jos tietoni ovat oikeat, ky
syisin, eikö hänenkin mielestänsä olisi mo
mentin suuruus arvioitava valtiovarainva
liokunnan ehdotuksesta poikkeavana ta
valla. 
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Opetusministeri V i r k k u n e n: Minä 
olen kiinnittänyt huomiota siihen epämää
räiseen lausuntoon, jota valtiovarainvalio
kunta käyttää sanoessaan, ettei ole toden
näköinen puheenaolevan momentin lisäänty
minen ensi vuoden aikana. Vaikka minulla 
ei ole ollut tilaisuutta tätä istuntoa varten 
tarkemmin tutkia tätä asiaa, olen vakuu
tettu siitä, että ed. Kukkonen on oikeam
massa kuin valtiovarainvaliokunta. Pyy
täisin kannattaa hänen ehdotustaan, jos hän 
sen teki, jota kuitenkaan en voinut kuulla. 

Ed. Niukkanen: Valtiovarainvalio
kunta arveli, että kun momentille on jää
nyt v. 192,9 miljoonan markan säästö ja 
kun aika on näin vaikea myöskin kunnille, 
niin ei liene odotettavissa, että ne juuri 
entistä suuremmassa maarm ryhtyisivät 
kirjastoja kartuttamaan. Päinvastoin lie
nee odotettavissa, että tällaisena aikana 
kunnat koettavat supistaa tällaisiakin me
noja, vaikka menot ovatkin epäilemättä 
tarpeelliset. 

Ed. Seppälä: Tätä momenttia vä
hennettiin sen perusteella, kun kysyttiin 
opetusministeriöstä ensin, mitä he arvele
vat voidaanko tässä käyttää nyt tulevana 
vu~nna niin paljon enemmän kuin mitä 
1929 on käytetty. Silloin nimittäin on käy
tetty vain 1,151,000 markkaa. Sieltä ilmoi
tettiin että kaiken tQdennäköisyyden mu
kaan tätä määrärahaa ei tarvitse merkitä 
näin suureksi. Minä omasta puolestani en 
tietenkään tämmöisistä tarkoituksista mie
lelläni puolusta vähentämistä, koska niihin 
on aina vaikea saada lisää. Mutta kun 
tämä on arviomääräraha ja kun yleensä 
asetuttiin valtiovarainvaliokunnassa sille 
kannalle, ettei arviomäärärahojakaan tar
vitse merkitä suurempina kuin mitä arvel
laan kuluvan niin sen vuoksi valtiovarain-' . valiokunnassa ministeriöstä saatujen tieto-
jen mukaan on tämä momentti vähennetty. 
Minä luulisin, että tämä momentti voitai
siin hyväksyä tässä muodossa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku IX Valtion kirjastotoimi, luku X 
Yhteiskunnallinen valistustyö, luku XI Val
tionarkisto ja luku XII Muinaistieteellinen 
toimikunta, hyväksytään. 

Luku XIII Tieteen ja taiteen kannatta
minen. 

Keskustelu: 

Ed. A i l i o: Tämän luvun johdosta pyy
dän minä huomauttaa, että mitä enemmän 
arpajaisvoittovarat lisääntyvät, sitä vähem
män ainakin nykyinen hallitus katsoo vel
vollisuudekseen valtion varoilla avustaa yk
sityisiä eli vapaita tieteellisiä ja taiteellisia 
tarkoituksia. Hallitus on poistanut taiteel
lisilta ja tieteellisiltä tar!koituksilta vakinai
sessa menoarviossa ennen olleita määrära
hoja noin miljoona markkaa, ja se on siir" 
tänyt valtion ennen avustamia tieteellisiä 
töitä avustettavaksi raha-arpajaisten voitto
varoilla myöskin noin miljoonalla markalla. 
Vaikka siten raha-arpajaisten voittovarat 
ovatkin lisääntyneet 2,5 miljoonalla mar
kalla, ei voida suuriakaan uusia tai lisä
avustuksia antaa tieteellisiin ja taiteellisiin 
tarkoituksiin, vaikka ne niitä kipeästi kai
paisivat. Minun on kuitenkin turhaa tehdä 
muutosehdotusta siihen suunnitelmaan, 
jonka hallitus on esittänyt raha-arpajaisten 
voittovarojen käyttämiseksi, vaan täytyy 
tällä kertaa tyytyä siihen, mitä hallitus on 
ehdottanut. 

Ed. Huittinen: Opetusministeriön 
alaan kuuluvissa menoissa eräissä kohdin on 
ollut huomattavissa pyrkimystä menojen vä
häiseen pienentämiseen. Mutta tämän luvun 
kohdalla ei ole merkkiäkään siitä. Päinvas
toin osoittaa menojen loppusumma tällä lu
vulla kuluvaan vuoteenkin verrattuna huo
mattavaa nousua, nimittäin 12,800,000 mar
kasta 14,400,000 markkaan. Tämän luvun 
eri vuosien määrärahat ovat mielestäni tyy
pillinen osoitus siitä, kuinka avokätisesti on 
menoja vuodesta toiseen lisätty tälläkin koh
den valtion talousarviossa. Vuoden 1923 ta
lousarviossa olivat tämän luvun menojen 
loppusummat täysissä tuhansissa 4,239,000 
markkaa, vuonna 1924 ne 'kohosivat 
5,373,000 markkaan ja niin edelleen on nou
sua jatkunut vuodesta toiseen niin, että, ku
ten jo mainitsin, kuluvana vuonna määrä
raha on 12,804,000 markkaa ja ensi vuodeksi 
tämän luvun kohdalle ehdotetaan yhä edel
lensä lisäystä niin, että luvun loppusumma 
nousee 14,434,000 markkaan (Ed. Hakkila: 
Kulttuurimäärärahoja !) . Eikä valtiovarain
valiokunnallakaan ole tässä kohden ollut mi-
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tään huomauttamista, vaikka nousu on 
1,600,000 markkaa nyt tähänkin vuoteen 
nähden. (Ed. Hakkila: Sivistysmenoja, eikö 
niitä saa olla!) Tältä puhujalavalta on 
useasti lausuttu tämänkin istuntokauden 
aikana varoittavia sanoja siitä tavattomasta 
menojen kasvusta, joka meillä niin valtion 
kuin kuntienkin talousarvioissa on jatkunut 
vuodesta toiseen ja samalla todettu myös se, 
että nyt on korkea aika asettaa sulku meno-
jen kasvulle, jopa ryhtyä niitä vähentämään
kin kaikkialla missä se suinkin on mahdol
lista. Toisin sanoen, että nyt on yhteis
talouksissakin ruv<Jttava si:iästämään teoissa
kin eikä vaan sanoissa. Ja t:Jtta onkin, että 
kaikille muille elämänaloille on maassamme 
vallitseva lamakausi painanut jo vakavan 
leimansa, kymmenissätuhansissa on luettava 
ne yksityistaloudet, joiden tämän lamakau
den rautaisen lain vaikutuksesta on jo tä
hän mennessä täytynyt supistaa elämän vaa
timuksensa minimaalisen pieniksi ja joissa 
käydään paraikaa vakavaa kamppailua elä
män. alkeellisimpien vaatimuksien tyydyt
tämiseksi. Eikä ole vähäinen niiden kotien 
luku, joissa suoranainen nälän uhka välkkyy 
pelottavana peikkona kodin yläpuolella. Täl
laisessa tilanteessa ei voi ymmärtää sitä, että 
teatterien, oopperan, orkesterien y. m. sem
moisten laito-sten kannattarrninen on sellai
nen välttämättömyys, johon täytyy uhrata 
14,400,000 markkaa yhteiskunnan verora
hoja ja että 1,600,000 markan nousu tässä 
kohden kuluvaan vuoteen verraten olisi edes 
mitenkään puolustettavissa. Tästä meno
erästä on kyllä 7 miljoonaa laskettu saata
van raha-arpajaisten kautta, mutta se ei 
mielestäni puolusta vähääkään menojen li
säämistä nykyisenä aikana tällaisiin tarkoi
tuksiin. Nekin ovat kansalta kerättyjä va
roja. Raha-arpajaisista saatavan tulon li
sääntyessä olisi ollut vastaavasti valtion 
muiden varojen käyttöä tähän tarkoitukseen 
vähennettävä. Minä en ole oikean kasvat
tavan ja jalostavan tieteen ja taiteen vas
tustaja. Minä myönnän, että valtiovallan
kin on mahdollisuuksien mukaan tuettava 
tieteellistä ja taiteellista työskeutelyä, mutta 
minä en hyväksy sitä taiteellista suuntaa ja 
makua, joka nyt on vallalla, niin teatteri-, 
ooppera- kuin maalaus- y. m. tavoin esitet
tävässä taiteessa ja joka kaikenlaisen alas
tomuuden palvontana hyvin useasti saa suo
rastaan epäsiveellisyyttä hipovia ilmenemis
muotoja. Ei ole syytä valtiovallalla, aina-

kaan niin auliisti ja avoimin käsin kuin tä
hän asti, syytää miljoonia tällaisen taiteen 
kannattamiseksi. Minä en ymmärrä, kuinka 
paljon jalostuu ihminen katsellessaan nyky
ajan maalaritaiteilijan :rnaalaamia tauluja, 
joista ei minunlaiseni maakylän asukas 
pääse edes selville, mitä siinä on tahdottu 
esittää. En ymmärrä myöskään sitä, kuinka 
jalostavaa, ihmisen parempaa !Ilinää kasvat
tavaa on se äärimmilleen yjf,ty alastomuuden 
palvonta, jota meidän valtiomme runsain 
määrärahoin kannattamissa teattereissa ja 
oopperassa on kehitetty huippuunsa. Ei
vätkä tällaiset esitykset ole edes harvinaisia. 
Valtion kannatuksen tnrvin t,1imivissa teat
tereissa esitetään usein kappaleita, joi.;;sa hy
vin vapaasti käsitellaän monia niitä elämän
arvoja ja käsitteitä, joita me olemme tot
tuneet pitämään ja edelleen pidämme yhteis
kunta;mme nurkkakivinä. Vaikka ei tahdo 
ajatella ahtaasti asioista, niin ei voitane 
kieltää, että kaikki tällainen taide, olipa se 
mitä lajia tahansa, vaikuttaa heikentävästi 
varsinkin nuorten ihmisyyskäsitteisiin. Ja 
tähän ei meillä minun käsittääkseni olisi 
varaa. Missään tapauksessa valtion avus
tusten turvin toimivat taidelaitokset eivät 
saisi esittää taidetta, joka enemmän repii 
kuin rakentaa. 

En voi olla myöskään tässä yhteydessä 
huomauttamatta siitä ylellisyydestä, · joka 
meillä on päässyt vallalle esittävässii näyttä
mötaiteessa. Ei siellä ole kysymys kustan
nuksista, kun on joku uusi kappale tuotava 
esille, vaan mitä ylellisimmät laitteet vain 
rahalla saadaan, ne hankitaan ja yhä tuh
laavaisempaan varojenkäyttöön tässä koh
den mennään, jos ei valtion kukkaron nau
hoja ryhdytä nyt jo kiristämään. 

En voi pitää myöskään oikeana sitä, että 
valtio näin suuressa määrässä tukee pää
asiassa pääkaupungin taiteellisia pyrintöjä, 
kun ei kerran voida ajatellakaan tämän toi
minnan ulottamista yli maan tapahtuvaksi. 
On kohtuutonta, että täällä ja eräissä muissa 
suuremmissa kaupungeissa asuvat saavat 
kansan muun osan kustannuksella nauttia 
halvoista taide-esityksistä. Jos ken tällai
sesta haluaa nauttia, maksakoon myös siitä 
täyden omakohtaisesti ja vapautettakoon 
siitä maksusta ne, jotka eivät koskaan ole 
tilaisuudessa, tai eivät tahdo tästä yhteis
kunnan tarjoamasta edusta nauttia, ja näitä 
on suurin osa kansasta. Käsitykseni on, että 
tämän luvun kohdalla ehdotettuja määrä-
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rahoja olisi ain·akin jossakin määrin pienen
. nettävä nyt ehdotetuista määristä. Myön
nän, että se vaikeuttaa sitä toimintaa, jota 
näiden turvin ajatellaan ylläpitää. Mutta 
minun mielestäni tälläkin alalla on opittava 
kiinnittämään huomiota myö.skin kwstannus
ten pienentämiseen. On opittava säästä
mään ja asetettava toimmta niihin puittei
siin, kuin se vaikeana aikana ja ahtaan ajan 
vallitessa on mahdollista. 

Ehdotan siis, herra puhemies, että tältä 
luvulta vähennettäisiin 1 momentilta 
1,069,500 markkaa, 3 momentilta vähennet
täisiin 1,040,000 markkaa, 4 momentilta vä
hennettäisiin 300,000 markkaa ja 9 momen
tilta vähennettäisiin 75,000 markkaa. Ja 
toivoisin, että eduskunta hyväksyisi tämän 
ehdotuksen. Määrärahasta jää vielä jälelle 
9,325,600 markkaa ja se on mielestäni täy
sin riittävä tämänluontoisen toiminnan tu
kemiseen aikana, jolloin kymmenissätuhan
sissa tämän maan kodeissa vierailee mitä 
suurin puute ja nämäkin 3 miljoonaa mark
kaa, jotka minä ehdotan vähennettäviksi, 
tarvittaisiin toisissa kohdissa todellisen hä
dän ja puutteen lieventämiseksi monin ver
roin kipeämmin kuin tässä kohdassa. 

Ed. V e h k a oja: Pyydän kannattaa 
ed. Huittisen tekemää ehdotusta. 

Ed. Kivi o j a: Sen lisäksi mitä ed. 
Huittinen ehdotti, pyydän saada ehdottaa, 
että tämän luvun 3 momentilta vä:hennet
täisiin 2 miljoonaa markkaa samoilla pe
rusteilla mitä ed. Huittinen esitti, kun 
meillä kerran on raha-arpajaisten voitto
varoja ja kun kohtuus on, että teatterit ja 
orkesterit kannattavat itsensä. Suurin osa 
J}laan veronmaksajista ei ole tilaisuudessa 
eikä niillä ole haluakaan käyttää hyväkseen 
näitä valtion kustantamia laitoksia. On ai
van kahtuullista, että ne kannattavat it
sensä. 

Ed. Jussila: Minä pyydän myös 
kannattaa ed. Huittisen ehdotusta, mikäli 
se koskee tämän luvun 3 momenttia. En 
näet pidä oikeana, että varsinkaan ahtaana 
aikana verovaroja myönnetään tällaisiin 
tarkoituksiin, joita kaikki kansalaiset eivät 
pidä edes oikeina. 

Ed. S e p p ä 1 ä: Vaikka niiden edusta-~ 
jain puheenvuorot, jotka täällä edellä ovat 

pwhuneet ja esitelleet näitä vähennyksiä, 
eivät ansaitsisiilman IIllillään tavalLa vakavaa 
selitystä, niin siitä huolimatta minusta tun
tuu vaikealta sentään jättää asioita, ei lei
kin vuoksikaan sille kannalle. Saattaisihan 
olla, että ne ihmiset, jotka eivät ole tu
tustuneet lähemmin näihin menoeriin, us
koisivat, että täällä ed. Huittinen todella
kin on perehtynyt näihin ·asioihin perin
pohjin ja sitten tämän perehtyneisyyden 
jälkeen tehnyt tämän laajakantoisen ja 
kauas tähtäävän ehdotuksensa. Minä pyy
täisin mainita, että tältä ensimmäiseltä mo
mentilta, josta ed. Huittinen esitti m. m. 
vähennettäväksi, avustetaan useita tieteel
lisiä ja sivistyksellisiä seuroja. Mainitsen 
vain muutamia niistä. Niitä on lähes 
30-40 seuraa. Siellä on Suomen Tiede
seura, Suomalainen Tiedeakatemia, Suoma
laisen Kirjallisuuden Seura, Suomen Mui
naismuistoyhdistys, Suomen Maantieteelli
nen seura, sitten on Kotiseutututkimuksen 
Keskusvaliokunta, Tieteellisten seurojen 
Valtuuskunta, Suomen Kirkkohistoriallinen 
seura, Suomen Itämainen seura, Suomen 
Sukututkimusseura j. n. e. Tätä luetteloa 
on kaksi sivua, minä vain esitin näistä 
muutamia, mutta ne ovat kaikki yhtä ar
vokkaita ja. kunniakkaita seuroja. 

Sitten ed. Huittinen laskee yhteen tämän 
luvun loppusumman, saaden 14,434,100 
markkaa. Ensimmäisellä momen>tilla ·on 
3,387,000 marik'kaa. Minä olen siinä käsityk
sessä, että jos ed. Huittinen olisi vaivautu
nut lukemaan näiillä seurojen nimet tä.ältä, 
niin hän ei löytäisi 'sieltä ainowtakwan seu
raa sellaista, josta hän voisi ehdottaa mää
rärahoja pois. Niin paljon minä sentään 
luotan ed. Huittisen valistusta,soon. 

Sitten täällä on momentti 2, raha-arpa
jaisten voittovarat. Tällä momentilla oli 
viime vuonna merkittynä 4 Yz miljoonaa 
markkaa ja tänä vuonna siinä on 7 miljoo
naa. Tämä ei siis ole millään tavalla ve
rotuloilla koottua, mutta on pistetty tänne 
suurempi numero senvuoksi, kun tänä 
vuonna on useampia arpajaisvetoja ja ensi 
vuonna tulee olemaan samoin. 

Samalla tavalla me voisimme tarkastaa 
jokaisen tämän luvun momentin. Täällä 
on kansankielen sanakirjan avustaminen. 
Tämä aloite on tehty hyvin läheltä sitä 
ryhmää, johonka ed. Huittinen kuuluu. 
(Ed. Lohi: Ei hän ehdottanut sitä!). Ei 
ed. Huittinen tätä juuri ehdottanut pois-
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tettavaksi, mutta ed. Huittinen ihmetteli 
tämän luvun nousua. Tällä momentilla on 
450,000 ma~r·kkaa. Sitten •On ny:kysuomen 
sanakirjan avustamiseksi 300,000 markkaa. 
Minun mielestäni nämä ovat sellaisia meno
eriä, jotka ovat täällä säilytettävät. 

Minä siis omasta puolestani tulen siihen 
tulokseen, että kaikki ne esitykset, joita ed. 
Huittinen täällä teki, jos hän olisi lähem
min tutustunut asiaan, niin hän ei olisi 
niitä tehnyt. Ne johtuvat siitä, ettei hän 
tuntenut aivan tarpeeksi tämän menoarvion 
sisältöä. 

Ed. Huittinen: Ed. Seppälälle huo
mautan, että minä kyllä tunnen ja tiedän, 
että ne, ovat kyllä hyviä tarkoituksia, mut
ta silloin kun on rahasta tiukka, niin leipä 
täytyy asettaa ensi tilalle ja sitten vasta 
sellaiset toiminnat. Niiden toiminta täy
tyy tänä aikana supistaa pienempään ja 
kun tulee parempi aika, niin sitten lisä
tään määrärahoja taas siltä kohdalta. Ja 
raha-arpajaisten varoihin nähden mma 
huomautan, niinkuin minä sanoin, kansalta 
kerättyjä varoja nekin ovat, joskin toisessa 
muodossa kuin nämä valtiolta suoraan tu
levat varat. 

Ed. Kivioja: Ensimmäisestä ed. Huit
tisen puheenvuorosta minä kuulin momen
tin väärin ja kun olen saanut oikean kä
sityksen, niin minä voin luopua ehdotuk
sestani ja kannattaa kaikkia hänen eri eh
dotuksians:a. - Mutta ed. Seppälälle täy
tyy huomauttaa, koska hän on köyhän kan
san edustaja, että hän nähtävästi ei tällä 
kertaa tunne köyhän kansan tilaa. Se on 
niinkuin ed. Huittinen sanoo, että leipä 
ensin. Mutta siellä puuttuvat vaatteetkin. 
Konserteissa ja teattereissa ollaan rikkau
den tähden alastomia, mutta köyhän kan
san lasten täytyy olla köyhyyden tähden 
alastomia, niin etteivät tänä päivänäkään 
voi sitä oppivelvollisuuttaan suorittaa, 
jonka menoista oli tässä vähän aikaisem
min puhe. Minä voisin - jos olisi aikaa 
- mainita esimerkkejä siitä, että oppivel
vollisuus jää suorittamatta, kun ei ole vaat
teita eikä kenkiä mennä kouluun. -Ja nii
den konsertit siellä ovat aivan toisenlaisia. 
Eivät ne pääse tänne pääkaupungin kon
sertteihin, eikä niillä ole varaa radiossa
kaan niitä kuunnella, vaan se on köyhissä 

------

mökeissä ainoa konsertti, kun nälkäiset 
alastomat lapset kirkuvat. Ja siinä on se 
taide, mistä siellä saadaan nauttia, että 
jos lapset sattuvat akkunan särkemään, 
niin siihen rpannaan polsteri koko talveksi. 

Ed. A. Halonen: Minä tahtoisin an
taa täyden arvon ja tunnustuksen sille tie
teelle, taiteelle ja teatterielämälle. Minulla 
ei ole mitään sitä vastaan omalta kohdal
tani, mutta mikäli se koskee suurta maa
seutuyleisöä, niin se jää suurelta osalta 
osattomaksi sen tuomasta sivistyksestä, 
mitä se tahtoo antaa, ja se katselee suu
rella katkeruudella niitä tavattoman suu
ria rahasummia ja siitä johtuvia menoja, 
jotka sillä osalla ovat, kun eivät ne kos
kaan pääse, ei kertaakaan suurin osa elä
mässään katselemaan niitä näytöksiä. Sen
vuoksi yhdyn, mikäli se koskee kolmea en
simmäistä kohtaa, ed. Huittiseen, mutta 
sensijaan 9 kohdalta, joka merkitsee ope
tusministeriön käyttövaroja, siinä kohden 
en voi yhtyä ed. Huittisen esitykseen 
syystä, että se jakautuu niin perin moniin 
erilaisiin hyviin tarkoituksiin, niin että se 
kai menee joka tapauksessa siltä kohdalta. 
Minä yhdyn siis näiltä ensimmäisiltä osil
ta, mikäli se koskee teattereita, ed. Huit
tisen ehdotukseen. Kannatan sitä. 

Ed. Erich: Minun täytyy jonkun 
verran ihmetellä sitä suurta harrastusta, 
jota ed. Kivioja nyt äkkiä osoittaa köyhien 
leipää kohtaan. Minä pelkään, että ed. 
Kivioja itse aivan äskettäin on ollut mu
kana juuri tuohon köyhän leipään kohdis
tuvaa veroa koroittamassa. Mutta tämän 
lisäksi minussa herättää myös ihmetystä se 
suuri viha ja vastenmielisyys, jota nimen
omaan ed. Kivioja näyttää tuntevan teat
tereita kohtaan. Jos aika ei nyt olisi jo 
verrattain pitkälle kulunut ja meillä vielä 
melkoinen osa tätä budjettia käsittelemättä, 
niin minä hyvin mielelläni pitäisin pienen 
tieteellis-kansanomaisen luennon ed. Kivi
ojalle ja tekisin selkoa teatterin alkupe
rästä. Kun teatteri on saanut alkunsa 
juuri kirkosta ja kirkot ovat olleet ensim
mäisiä teattereita ja rpapit ensimmäisiä 
näyttelijöitä, niin että minä en ymmärrä 
sitä vastenmielisyyttä, jota .ed. Kivioja ja 
eräät muut hänen säätyynsä kuuluvat hen
kilöt tuntevat tätä taidelaitosta kohtaan. 

101t 
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Ed. Pär ss i ne n: Kun ed. Kivioja ja 
ed. Huittinen ovat olleet 9,5 miljoonalla 
lisäämässä vakinaisia sotilasmäärärahoja, 
(Ed. Kivioja: Milloin~) niin ei silloin 
mielestäni sovi enää kauniilla sanoilla pu
hua köyhien asiasta. Ja muuten minä tah
don huomauttaa, että ed. Seppälä edustaa 
täällä Suomen köyhälistöä, mutta tämä 
Suomen köyhälistö, jota hän edustaa, ei ole 
Suomen kansan henkistä takalistoa. 

Keskustelu julistetaan 1pää1ttyneeksi. 

Puhemies: Ennen selostusta pyytäi
sin saada ed. Huittiselta tiedustaa, tarkoit
tiko hän ehdotuksensa yhtenäiseksi ehdo
tukseksi. 

Ed. Huittinen: Minä jätän sen pu
hemiehen harkintaan, äänestyttää kummin 
tahansa. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Huittinen ed. Vehkaojan kannattamana 
ehdottanut, että 1 momentilta vähennettäi
siin 1,069,500 m'k., 3 momentilta 1,040,000 
mk., 4 momentilta 300,000 mk. ja 9 mo
mentilta 75,000 mk. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Huittisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Puhemies: Esitän hyväksyttäväksi 
seuraavan äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Huittisen ehdotus hyväksytty. 

Äänestysehdotus hyväksyttäneen ~ 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K i v i o j a: Keskustelun kuluessa 
ed. A. Halonen huomautti, että näistä pitäisi 
äänestää erikseen, että hän ei ainakaan voi 
kaikkia kannattaa, ja saattaa olla myös 
muita, jotka ovat samalla kannalla. Eikö 
ehdotuksista voisi äänestää erikseen 1 

Puhemies: Minä olen selostanut ed. 
Huittisen ehdotuksen yhtenä ehdotuksena 
ja eduskunta on selonteon hyväksynyt. 

Äänestysehdotus hyväksytään ja äänes
tys toimitetaan sen mukaisesti. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
-143 jaa- ja 37 ·ei-.äiäntä, 10 tyhj·äiä; poissa 9. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat 

Ed. Niukkanen: Valtiovarainvalio
kunta kokoontuu huomenna kello 10. 

Ed. Lehtonen: Suuri valiokunta ko
koontuu myös huomenna kello 10 Sääty
talossa. 

Luku XIV Erinäiset määrärahat, hyväk
sytään. 

11 P.l. 

Luku I Maatalousministeriö. 

Keskustelu: 

Ed. Pekka 1 a: Käsilläoleva tulo- ja 
menoarvio on siinä suhteessa tavallisuu
desta poikkeava budjetti, että miltei jokai
sen eri pääluokan kohdalla on viitattu n. s. 
lapualaiseen vaikutukseen, joskin tällainen 
viittaus on kaikille tunnetuista syistä saat
tamit muodostua asianomaiselle puhujalle 
enemmän tai vähemmän kohtalokkaaksi. 
Minulla on ilo, herra puhemies, ilmoittaa, 
että maatalouspääluokan kohdalla ei aina
kaan 1sanottavwmmassa määiräss<ä näy yllä
mainitunlaista vierasta vaikutusta, jos 
kohta sitä juuri tällä kohdalla, talonpoi
kai·sliikkeenä kun n. s. kansanliikettä on 
mainostettu, odottaisi näkevänsä. 

Tulo- ja menoarvion lähetekeskustelussa 
jo mainits1in, että maatalouspääluokan koh
dalla ei tällä kertaa ole havaittavissa mi
hinkään määrättyyn suuntaan pyrkivää, 
entisestä poikkeavaa maatalouspolitiikkaa. 
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Uusia menoeriä, aniharvoja poikkeuksia lu
kuunottamatta. ei ole menosääntöön otettu 
eikä myö&kään siinä ennen olleita menoja 
sanottavasti pois jätetty. Tältä kannalta 
katsoen ei näin ollen maatalousbudjetista 
oikeastaan olisi syytä sanoa sitä tai tätä. 
Mutta kun aika on ankara ja pienikin 
säästö, mikä olisi aikaansaatavissa, olisi 
,omiaan lieventämään budjetin ,lukkoon'' 
saamismahdollisuuksia, on näyttänyt ole
van aihetta lähemmin tarkastella, olisiko ja 
missä kohdin maatalousbudjetissa korjauk
siin varaa. Tällöin on välttämätöntä pää
piirtein kosketella maatalousbudjettimme 
kehitystä viime vuosina, toisin sanoen sitä 
maatalouspolitiikkaa, jota valtiovallan ta
holta on harjoitettu. 

Ei voitane kieltää sitä tosiasiaa, että 
koko itsenäisyytemme ajan maatalouspoli
tiikalle on ollut tunnusmerkillistä maa
talouspääluokan menojen tuntuva kasvu 
vuosi vuodelta. Siihen on kyllä ollut luon
nollisetkin syynsä, sillä n. s. kasvavan bud
jetin laki koskee tietysti yhtä hyvin maa
taloutta kuin muitakin menoja, jota paitsi 
toimeenpantu maareformimme on edellyttä
nyt valtiovallan puolelta lisääntyvää huo
lenpitoa maataloudesta ja lähinnä pienvil
jelyksestä. Maatalousmenojen lisäyksessä 
ei sellaisenaan olekaan mitään ihmettele
mistä eikä siinä myöskään ole mitään pa
heksuttavaa, jos valtiovallan suoma tuki 
vain olisi tullut käytetyksi tarkoituksenmu
kaisimmalla · ja maataloutta parhaiten hyö
.dyttävällä tavalla sekä tasapuolisesti niin 
hyvin suur- kuin pienviljelyksenkin edut 
huomioonottaen. Miten on tässä kohden 
ollut asianlaita? 

Ken on pitemmän ajan seurannut maa
talousasiain käsittelyä eduskunnassa, on 
varmaan pannut merkille sen erinomaisen 
suosiollisuuden, jota eduskunta on kaikkia 
maatalousaloitteita kohtaan osoittanut. Se 
Dn ilmeisesti johtunut osaltaan siitä, että 
miltei kaikkien näiden aloitteiden on käsi
tetty tai selitetty tarkoittavan pienviljelyk
sen edistämistä, siis maataviljelevän väes
tön vähäväkisimmän osan elinkeinon har
joittamismahdollisuuksien parantamista ja 
edistämistä, mutta epäilemättä myös siitä, 
että maatalousväestön edustus eduskun
nassa on ollut suhteellisesti voimakas. Kat
soen maataviljelevän väestön lukumäärään 
ja maatalouden erinomaisen suureen kan
santaloudelliseen ja yhteiskunnalliseen mer-

kitykseen, on, kiitos maataviljelevän väes
tön valistuneisuuden, sen tuoma osuus 
valtiolliseen elämäämme demokraattisissa 
oloissa ollut sellainen, kuin sille on kuu
lunutkin. Luonnollisesti .on 'Se painanut 
leimansa myös meidän maatalouspolitiik
kaamme, jota on niin voimakkaasti ja 
määrätietoisesti pyritty kehittämään sellai
seksi, että se on vastannut maataviljelevän 
väestön toiv.omuksia ja sen ·edustaman 
väestön tarpeita. Tämä politiikka ei kui
tenkaan läheskään joka suhteessa ole tyy
-dyttänyt vasemmistoa, joka on siinä liian 
usein nähnyt maaseudun vähäväkisen maa-" 
taviljelevän väestön tarpeiden syrjäyttä
mistä sekä myöskin muiden yhteiskunta
luokkien, ennen kaikkea palkkatyöläisten 
lukuisan joukon etujen kokonaan huomiotta 
jättämistä. Kokonaisuuden .etu on sen 
tähden joutunut välistä kärsimään, jossa 
suhteessa viittaan vain sosiaHsten kysy
mysten käsittelyyn. Täällä vasemistossa on 
miltei aina, milloin on ollut kysymys suur
ten palkkatyöläisjoukkojen oikeuksista ja 
yhteiskunnallisen aseman parantamisesta 
saatu tottua sii•hen, että maataviljelevän 
väestön edustajain taholta sitä ta11koittavia 
uudistuksia vastustetaan huolimatta siitä, 
että vasemmisto on ollut valmis ajamaan, 
kannattamaan ja tukemaan kaikkia niitä 
maatalous'Poliittisia pyrkimyksiä, ,jotka to
della ovat tähdänneet pienviljelijäväestön 
aseman parantamiseen. Sama koskee yli
päänsä myös sivistysmäärärahoja, muita 
esimerkkejä mainitsematta. 

Tällainen olotila ei ole sellainen, kuin 
sen pitäisi olla, ja ajan oloon johtaa se, 
ellei jo ole johtanut, epäilemättä yksipuoli
suuteen valtiovallan suhtautumisessa eri 
yhteiskuntaluokkien ja eri intressipiirien 
tarpeisiin. Esimerkkejä tästä voisi vuosien 
varrelta luetella lukuisasti, mutta mainit
sen tässä yhden kaikkein tuoreimpia. Huo
limatta siitä, että valtiovarainvaliokunta 
huolellisesti asiaa punnittuaan ehdottikin 
hallituksen eiS'ityksen hevossiittolan perusta
misesta rahallisista syistä hylättäväksi, 
ajettiin se täällä väellä ja voimalla läpi, 
ja kuitenkin täytynee jokaisen objektiivi
sesti asiaa tarkaSrtelevan myöntää, että 
tämä esitys, jos mikään, oli sellainen, että· 
se ilman vaaraa olisi voitu lykätä aikaan, 
joka olisi ollut tuuman toteuttamiselle 
otollisempi, ja luonnollisesti ei tässäkään 
yhteydessä unohdettu puhua pienviljelijäin 



820 ~aanantaina 15 p. joulukuuta 1930. 

eduista, vaikka varsin hyvin tiedettiin, että 
.mainitulla laitoksella ei pienviljelijöille tule 
olemaan sitä merkitystä, kuin on uskoteltu. 
Paljon paremmin olisi nämä varat epäile
mättä voitu käyttää johonkin muuhun tar
koitukseen, esim. uudispellon raivaukseen 
pien tiloilla, jolloin kansantaloudellekin olisi 
rahoista ollut huomattavasti suurempi 
hyöty. 

Maatalouspääluokan eri momentit ovat 
niin rakennetut, ettei ilman lähempiä tutki
muksia niistä saa selville, missä määrin 
niiden edellyttämät määrärahat tulevat suu
rempien, missä määrin pienempien viljeli
jäin hyväksi, niin mielenkiintoista kuin 
olisikin tästä saada selvitys. Tässä tarkoi
tuksessa tehtiin taholtamme viime valtio
päivillä hyväksytyksikin tullut aloite, jos,sa 
1hallitusta kelhoitettiin suorituttamaan tutki
mus m. m. mainitusta seikasta. Sikäli kuin 
olen saattanut havaita, ei tutkimuksen suo
rittamista liene vielä jätetty kenenkään 
huoleksi, mutta lienee hallituksen asettama 
erityinen komissio asiaa valmistellut ja 
siinä kohden ehkä tehnyt joitakin esityksiä. 

On tässä yhteydessä se toivomus julkilau
suttava, että sanottu tutkimus kiireellisesti 
toimeen pantaisiin. 

Huomautin edellä, että maata1ouspää
luokankin menot osoittavat vuosi vuodelta 
nousua. On itsestään selvää, että tällä 
nousulla on oleva rajansa. Siitä vuoros
taan johtuu, että olisi vähitellen aika 
ryhtyä harkitsemaan keinoa, millä menojen 
liian nopea kasvu voitaisiin ehkäistä. Täl
löin kiintyy huomio ensi sijassa maatalou
delliseen edistystyöhön, jonka valtio nyt 
pääasialliseksi osaksi kustantaa. Valtioval
lan on tietenkin n. s. menestystehtävistä, 
siis m. m. maataloustutkimus- ja opetus
toiminnasta huolta pidettävä, mutta maa
taloudelliseen neuvontaan nähden on asian
laita jossain määrin toinen. Ei ole mie
lestäni kohtuullista, että valtiota rasitetaan 
sellaisilla maataloudellisen neuvontatyön 
kustannuksilla, jotka koskevat suurempia 
viljelijöitä. Onhan tällaista neuvontatyötä 
jo maassamme harjoitettu vuosikymmeniä, 
joten alkuvaikeuksista siinä on päästy, 
jotapaitsi se aika pitäisi jo vähitellen olla 
käsissä, jolloin suur- ja keskikokoisten tilo
jen omistajat saisivat itse kustantaa ellei 
kokonaan, niin ainakin melkoisen osan maa
taloutensa edistämiskustannuksista. Täällä 
on monasti puhuttu m. m. niistä pienistä 

-~-------~~--

jäsenmaksuista, joita esim. Maatalousseuro
j·en Keskusliiton jäs•enliitot ovat maksaneet, 
samoin kuin yksityiset manviljelijät maa
miesseuroille, onpa tähän seikkaan kiinni
tetty hallituksenkin huomiota. Onkohan 
tässä kohden parannusta tapahtunut, on 
syytä kysyä? Muutama vuosi sitten oli 
myös kysymys n. s. maatalouskamarijärjes
telmän voimaansaattamisesta meidänkin 
maassamme. Erityinen pätevistä miehistä 
kokoonpantu komitea oli laatinut asiasta 
hyvin perustellun mietinnön, mutta kaatui 
asia, jollen aivan väärin muista, Maata
lousseurojen Keskusliiton taholta tulleeseen 
jyrkkään vastustukseen. Tämän järjestel
män mukaan, joka on, kuten tunnettua, 
käytännös,sä muun muassa Keski-Europan 
maissa, olisivll!t maanviljelijät ottaneet huo
mattavalla tavalla itse osaa maatalouden 
neuvonta:kustannuksiin, millä seikalla epäi
lemättä olisi ollut hyvin hedelmällinen vai
kutus asianomaisten järjestöjen työtehoon, 
koska maanviljelijät silloin varmaankin 
olisivat pitäneet huolen siitä, että järjestö
jen toiminta olisi ollut mahdollisimman 
tuloksellista. Olisi luullut, että mainittu 
ehdotus, jonka alkuunpanijoina ja tekijöinv 
oli maataloutemme eturivin miehiä, olisi 
saanut toisenlaisen vastaanoton. Mutta se 
seikka, että on totuttu aina luottamaan val
tion apuun, ehkä myös eräänlaiset kunnian
arkuussyyt, vaikuttivwt, että tämä kanna
tettava uudistus on ·edelleen toteuttamatta. 
Eiköhän maataloushallintomme ylin johto 
voisi tätä asiaa ottaa uudelleen esille? 
Valtiovarainvaliokunta huomauttaakin mie
tinnössään, että olisi toimitettava tutkimus 
siitä, millä tavalla maataloudellisten järjes
töjen toiminta ja varsinkin maatalouden 
neuvonta.työ olisi nykyistä tarkoitu:ksenmu
kaisemmin järjestettävä ja keskitettävä. 
Jos tällä lausunnolla on tarkoitettu johtaa 
asiat yllä selostamaani suuntaan, on sitä 
lämpimästi kannatettava. 

Maataloudellisen edistystyön alalla on 
epäilemättä vielä runsaasti tehtävää. Näin 
on asianlaita varsinkin niihin kymmeniin 
tuhansiin vuokra-alueiden lunastus- ja 
muun asutuslainsäädännön perusteella tai 
muuten muodostuneisiin pientiloihin näh
den, joitten omistajat aikaisemmin ainoas
taan vähäisessä määrin tai ei ollenkaan 
ovat päässeet osallisiksi maataloudellisesta 
edistystyöstä. Näitten maanviljelijäin kes
kuuteen nyt .oli,si rummattitieto.a j:a -taitoa 
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levitettävä, ja senvuoksi valtiovallan har- ' 
joittaman maatalouspolitiikan tulisi ol'a 
yhä enemmän varsinaista pienviljelyspoli
tiikkaa. Ne määrärahat, jotka valtiovalta 
tätä tarkoitusta varten osoittaa, olisi si~s 
niin käytettävä, että ne todellakin tule
vat vähävaraisimman maanviljelijäväestön, 
pienviljelijöitten hyväksi. Tämä näkökohta 
olisi tullut muistaa ·erilmisesti nyt k~sillä 
olevaa pula-ajan maatalousbudjettiakin laa
dittaessa, ja senvuoksi erityisesti kiinn:ttää 
huomio varsinaisiin pienviljelysmäärärahoi
hin. Näin ei ole valitettavasti tehty. 
Niinpä on jätetty muun muassa huomioon 
ottamatta ryhmämme taholta tehdyt kaksi 
tärkeätä aloitetta, joista toinen tarkoitti 
määrärahan osoittamista pienviljelystalou
dellisten kurssien järjestämiseksi pienvilje
lijäjärjestöjen toimitsijoille ja toinen mää
rärahan osoittamista osuustoiminnallisten 
kurssien järjestämiseksi samojen järjestö
jen toimitsijoille. Sekin määräraha, jonka 
hallitus oli ehdottanut, tosin Pienviljelijäin 
Liiton syrjäyttäen, Pienviljelijäin Keskus
liitolle, näkyy tulleen valtiovarainvaliokun
nassa hylätyksi, ja muut pienviljelyksen 
edistämiseksi budjetissa varatut lisämäärä
rahat näJkyvät joutuneen k01konaan unoh
duksiin. 

Pyydän lopuksi vielä kiinnittää huomiota 
erinäisiin maatalousbudjetin kohtiin, muun 
muassa maanparannus- ja metsänparannus
määrärahoihin. Vaikka nämä varat, joista 
osittain myönnetään avustuksia, osittain 
huokeakorkoisia lainoja maan ja metsän 
omistajille, tulevat käytetyiksi tuotannolli
siin tarkoituksiin, on tilanne nyt kuitenkin 
sellainen, että asianomaisten lainanottajain 
on syytä tarkoin harkita, ottavatko lainaa 
vaiko eivät, ja hallituksen olisi laina-ano
muksia käsitellessään myönnettävä niitä 
vain sellaisissa tapauksissa, missä yritys 
selvästi on kannattava ja siitä tuloksia no
peasti odotettavissa. Tämä varovaisuus on 
tarpeen, jotta voitaisiin vastaisuudessa 
välttyä odottamattomilta ikävyyksiltä. 

Maatalouspolitiikan erikoishaaran, asu
tuspolitiikan suhteen olisi tässä yhteydessä 
niinikään joku sana sanottava. Valtiova
rainvaliokunta on lisännyt asutustoiminnan 
rahoittamismomentille 20 miljoonaa mark
kaa katsoen, että ilman lisäystä tulisi asu
tustoiminnan tarkoituksenmukaiselle hoi
dolle vakavaa haittaa. Tämä lisäys onkin 
epäilemättä paikallaan, mutta ainoastaan 

sillä edellytyksellä, ·ettei asutusrahastossa 
ole käytettävissä enemmän varoja kuin 
hallituksen esityksessä mainitaan. Päättäen 
valtiovarainvaliokunnan mietinnössä ole
vasta huomautuksesta, että on tälläkin ker
ralla osoittautunut hyvin vaikeaksi saada 
luotettavia tietoja asutusrahaston käyterttä
vii .. ä olevista ja sen tarvitsemista varoista 
ja että senvuoksi rahaston tilinpito olisi 
niin järjestettävä, että rahaston rahamsesta 
asemasta aina on saatavissa tarkka selvitys, 
ei edellä mainitsemastani seikasta ole 
täyttä varmuutta olemassa. Tämä on var
sin valitettavaa, kun saattaisi hyvinkin olla 
niin, että asutusrahastossa ilman lisäystä
kin olisi käytettävissä riittävästi varoja ja 
lisätyt 20 miljoona näin ollen voitaisiin 
joko poistaa tai siirtää jollekin toiselle 
momentille tarkoitukseen, jossa tarve olisi 
kipeämpi. Asutustoimintaan on itsenäisyy
temme aikana kulutettu satoja miljoonia 
markkoja, siis varsin paljon valtion varoja. 
Vaikka asutustoiminnan edistäminen niin 
hyvin sosialiselta kuin maataloustuotannon 
kohottamisenkin kannalta on kaikin puolin 
kannatettavaa toimintaa, niin en ole kui
tenkaan voinut torjua itsestäni sitä käsi
tystä, että tällä alalla eivät asiat ole par
'haalla mahdollisella kannalla. Erityisesti 
on huomioni kiintynyt siihen seikkaan, että 
asutusmäärärahoja ei ole suuremmassa 
määrin käytetty lisämaitten ostoon liian 
pienille tiloille, vaikka tässä on minun 
ymmärtääkseni meidän asutuskysymyk
semme kaikkein tärkein kohta. Senvuoksi 
olisi varsin toivottavaa, että hallitus tässä 
kohden antaisi tarpeellisia ohjeita asutus
viranomaisille, jotta ne määrärahat, jotka 
tarkoitusta varten on käytettävissä,. tulisi
vat parantamaan lähinnä sen epäkohdan, 
mikä maakysymyksen alalla maassamme 
nykyjään pahimpana vallitsee. 

Huomioon ottaen edellämainitut näkö
kohdat voitaisiin ehkä eräiltä käsillä olevan 
pääluokan momenteilta jossain määrin mää
rärahoja vähentää, mutta kun ei tunnu ole
van mitään mahdollisuutta tässä kohden 
saada poistoja ja siirtoja pienviljelyksen 
hyväksi, jää minun luullakseni budjetti 
suurin piirtein sellaiseksi kuin valtiovarain
valiokunta on sen ehdottanut. 

Maatalousministeri Ra a t i k a i n en: Tä
män edellä olleen verrattain pitkän esityk
sen johdosta, jossa valistettiin eduskuntaa 
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monessa suhteessa, on minun huomautet
tava, että sikäli kuin se koskee näiden am
mattivalistusseurain järjestymistä, on siinä, 
niinkuin puhuja mainitsi, valiokunta tuonut 
kantansa esiin ja sikäli kuin eduskunta kan
nattaa samanlaista mielipidettä, on minun 
mielestäni se likiaikoina järjestettävä. Ei 
ole nykyinen olotila sopiva siinä suhteessa, 
että yhteiskunnan varoja, suorastaan valtion 
avustusta käytetään eri ammattijärjestöjen 
samaa asiaa tarkoittavaan ammattineuvon
taan. Tässä suhteessa sikali kuin minulle 
nykyisin on asia selvinnyt, tulen omasta 
puolestani panemaan asian järjestelyn 
alulle, ja toivon, että ammattijärjestö suh
tautuu siihen myötämielisesti. 

Mitä sitten tämän puheen eräissä kohdissa 
mainittuihin asioihin, esim. täällä edellä 
päätettyyn hevossiittola-asiaan tulee, niin 
minun käsittääkseni se on sellainen, että si
käli kuin hevoskanta maassamme saadaan 
tutkimusten ja kokeilujen kautta parane
maan, se ennenkaikkea tai ainakin yhtä 
suuressa määrässä koskee pienviljelijän tar
vetta kuin suurviljelijän tarvetta. Ei pien
viljelijä voi käyttää töissään tra;ktoreita 
eikä muita voimakoneita vetäjäksi, kyllä se 
kaikki tapahtuu hevosvoimalla. Ja niinkuin 
minä silloin asian esillä ollessa huomautin, 
vaikuttaa äärettömän paljon kannattavai
suutecn taloudessa se, kuinka kunnollinen 
ja sopiva tämä hevonen on, jota työnteossa 
käytetään. 

Edellinen puhuja moitti kovasti sitä, 
et·t.ei mU'kama:s ole pantu täyttä huomiota 
budjetissa siihen avustukseen, joka laidun
ja viljelysavustulksena esiintyy. Siihen on 
kyllä eduskunta nähnyt hyväksi lisätä rahaa, 
ja hyvähän on jos voidaan tällaista toimin
taa edistää. Mutta kun samalla niinkuin 
hän puhui, meillä on nyt erityinen pula
aika, erityisen niukka raha-aika valtion ra
hojen suhteen, silloin minun käsitykseni mu
kaan kuitenkin on jonkinlaista lukua pidet
tävä niistä rahoista, jotka annetaan suo
rastaan lahjaksi tai palkkioiksi työnteki
jöille omasta työstä. On erittäin hyvä, si
käli kuin tällaisia rahoja voidaan antaa. 
Mutta ei minun käsitykseni mukaan silloin 
voi kieltää niiden rahojen oikeutusta, joilla 
koetetaan järjestää esim. pienviljelijöille 
kunnollisia hevosia ja siten saada hänen 
työnsuoritustaan mahdollisimman halvalla 
tehtäväksi. 

Edellisen puhujan esitykset koskivat 

yleensä verraten laajaa alaa. Mutta ai
noastaan näiden kahden erityisen asian stih~ 
teen olen minä katsonut sopivaksi mainita 
oman huomautukseni. 

Ed. A a 1 t o-S e t ä l 'ä: Vaikkakin myön
nän, etten ole asiantuntija maatalouden 
alalla, niin rohkenen kuitenkin yleiskeskus
telussa lausumani lisäksi tehdä tämän pää
luokan kohdalla muutamia lisähuomautuk
sia. 

Kun tarkastaa tätä pääluokkaa, niin ei 
voi olla tekemättä itselleen kysymystä, eikö
hän tässä ole jotain korjattavaa. Tuleepa 
mieleen leikillinen lausuma: maatalouden 
palvelukseen on kiinnitetty niin paljon ja 
erilaisia konsulentteja ja neuvojia, että itse 
maatalous on käynyt kannattamattomaksi. 
Meillä on esim. Maatalousseurojen Keskus
liitto maanviljelys- ja maatalousseuroineen, 
toiseksi Pienviljelijäin Keskusliitto pienvil~ 
jelijäyhdistyksineen ja kolmanneksi Pienvil
jelijäin liitto paikallisosastoineen. Ja kul
lakin näistä on oma agronoominsa, neuvo
jansa ja konsulenttinsa. Nämä kolme jär
jestöä tarkoittavat jokainen edistää maa
taloutta. Tähän samaan päämäärään pyri
tään lisäksi niillä määrärahoilla, jotka myön
net,ään tärrnän vääluoikan XII luvun koh
dalla tarkoituksella, että ne käytettäisiin 
maatalousseurojen yleiskustannusten peittä
miseen, maanviljelyksen ja karjanhoidon 
yleensä edistämiseen, kasvitarhanhoidon ja 
kotitalouden edistämiseen, suoviljelyksen tu
kemiseen, Pellervo-seuran avustamiseen, 
karjataloudellisten yhdistysten avustami
seen, meijeriliikkeen toiminnan edistämi
seen, sian- ja lampaanhoidon edistämiseen, 
salaojituksen tukemiseen, pienviljelijäin 
opintoretkien avustamiseen, maatalouskir
janpidon avustamiseen ja poronhoidon edis
tämiseen. (Keskustasta: Hyviä asioita!) 
Kaikki hyviä. Tämä luku päättyy pyörein 
luvuin 16,500,000 markkaan. Tältä luvulta 
ei kuitenkaan myönnetä avustusta edellä
mainituille maatalousseuroille ja pienvilje
lijäliitolle, vaan ne saavat avustusta XIX 
luvulta, jolta myöskin myönnetään varat 
siipikarjan- ja mehiläishoidon edistämiseen. 
Katson kaikkien nyt mainittujen yhdistys
ten ja yritysten osoittavan riittävästi, että 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön siv. 15 
esilläolevan pääluokan XII luvun kohdalle 
liittyvä lausunto, ,että maataloudellisen 
neuvontatyön alalla tätä nykyä työskente-
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lee ilmeisesti liian monta eri järjestöä, josta 
aiheutuu hajanaisuutta ja ristiriitaisuutta 
ja tarpeettomia kustannuksia", pitää liian
kin hyvin paikkansa. 

Edelleen tahtoisin lausua, että asiaintila 
on vieläkin pahempi, nimittäin että tähän
astisessa maataloudellisessa neuvontatyössä 
on itse asiassa pantu pääpaino teknilliseen 
puoleen, kun taasen taloudellinen puoli on 
jäänyt melkeinpä sivuasiaksi. Asia ei kui
tenkaan missään nimessä saisi olla näin, 
vaan aivan päinvastoin. Meillä puhutaan 
paljon siitä, että se ja se lehmä lypsää niin 
ja niin paljon, mutta sivuasiaksi tahtoo 
jäädä se, paljonko maitokilo on tullut mak
samaan. Samoin puhutaan paljon siitä, 
että sitä ja sitä viljelystapaa ja lannoitusta 
käyttämällä on hehtaaria kohti saatu niin 
ja niin paljon tuotteita, mutta kustannus
puoli tahtoo jäädä sivuasiaksi. Mikä on to
dellinen tulos, taloudellinen kannattavai
suus, on pyritty unohtamaan suurten luku
jen saavuttamisen tavoittelussa. Muistet
tava on kuitenkin aina, että neuvonta ja 
nimenomaan taloudenkin neuvonta, jos se 
tarkoittaa toimintaa taloudellisuuden kus
tannuksella, ei ole ainoastaan hyödytöntä 
vaan vieläpä suorastaan vahingollista. Kat
son olevan syytä asian esille ottamiseen tulo
ja menoarvion käsittelyn yhteydessä erikoi
sesti sen vuoksi, että nykyinen järjestelmä 
tulee suhteettoman kalliiksi. Jo se seikka, 
että lukuisat erikoisyhdistykset saavat tai 
ovat saaneet melko helpolla huomattavan 
määrän valtion varoja käytettäväkseen, on 
vaikuttanut m. m. sen, että nämä yhdistyk
set ovat verrattain avokätisesti käsitelleet 
näitä varoja. M. m. yhdistysten virkailijoil
leen maksamat palkat ovat melko korkeita, 
joka tapauksessa huomattavasti suurempia 
kuin mitä esim. valtio jaksaa vastaavanlai
sille virkamiehilleen maksaa. Pyydän tässä 
lausua muutamia esimerkkejä. Suomen 
Salaojitusyhdistyksen toimitusjohtajan nos
tama kokonaismäärä vuodessa on pyörein 
luvuin 129,000 markkaa, tähän sisältyy joku 
määrä korvauksia matkoista. Pellervo
seuran toimitusjohtajan nostama määrä on 
93,000 markkaa, Maatalousseurojen Keskus
liiton sihteerin ja toimitusjohtajan 94,000 
markkaa, Suomen -Laidunviljelysyhdistyk
sen toiminnan johtajan 97,000 markkaa, 
Suonviljelysyhdistyksen toiminnan johtajan 
ja sihteerin . 81,000 markkaa, Itä-Suomen 
karjanjalostusyhdistyksen sihteerin nostama 

erä 111,000 markkaa, Länsi-Suomen Karjan
jalostusyhdistyksen sihteerin nostama erä 
132,000 markkaa (Keskustasta: Eiköhän 
niissä ole matkarahoja ~), Suomen Ayrshire
yhdistyksen sihteerin 103,000. Näihin sisäl
tyy kyllä matk.arahoja. lVl. m. Länsi-i::luomen 
Karjanjalostusyhdistyksen sihteerin on mer
kitty nostaneen korvauksia matkoista 51,961 
markkaa 55 penniä. Minä luulen, että tämä 
lähestulkoonkaan kaikki ei ole mennyt mat
kakustannuksnn. \h.eskustasta: .Paljonko 
puhujan palkka on?) 

Tämä olisi kuitenkin niin pientä tuh
lausta, ettei siihen kannattaisi huomiota laa
jemmalti kiinnittää. Mutta tuhlaus ei lä
l1eskään rajoitu tähän. Jokainen nimittäin 
ymmärtää laajemmitta selittelyittä, että kun 
maataloudellinen neuvontatyö ja yhdistys
toiminta on pirstottu näin hajalle, kuin mitä 
meillä nykyisin on asianlaita, ja jokaisella 
alalla työskentelee omat henkilönsä omine 
huoneistoineen, kanslioineen ja kansliahen
kilökuntineen, niin ovat menot huomatta
vasti suuremmat kuin jos toiminta olisi kes
kitettyä (Ed. Tarkkanen: Siinä ollaan jo 
puuhassa!). Yhdistysten itsensä ja valtion 
varoja vapautuisi silloin huomattavasti muo
dollisen puolen tarpeettomasta ylläpidosta 
ja riittäisi vastaavasti enemmän asiallisen 
puolen, nimittäin itsensä maanviljelyselin
keinon, edistämiseen. 'l'älmän minä ta:htoi
sin erikoisesti huomauttaa. Sitä paitsi asial
linen puoli hyötyisi tästä suuresti myös sen 
vuoksi, että toiminta silloin tulisi ensisijai
sesti kohdistumaan maataloudelliseen kan
nattavaisuuteen. Mainitsen yhden esimer
kin. Meillä on esim. karjanjalostuksen 
alalla toiminnassa Länsi-Suomen Karja
jalostusyhdistys, Itä-Suomen Karjajalos
tusyhdistys, Pohjois-Suomen Karjajalos
tusyhdistys ja Ayrshire-yhdistys, jotka 
kaikki tuotannollisessa mielessä pyrkivät sa
maan päämää11:1ä:än, nimittäin karjakannan 
jalostamiseen, mutta jotta näillä kaikilla 
olisi tärkeä maataloudellinen oikeus toimia, 
niin ero on, jos saa sanoa, karjan värissä ja 
sarvissa. Tämä riittäköön. Toivon vain, 
että hallitus ja erikoisesti maatalousminis
teri sekä maataloushallitus kiinnittäisivät 
asiaan vakavaa huomiota ja tekisivät sen, 
mitä asian hyväksi tehtävissä on. Herra 
maatalousministerin lausunnosta minä sain
kin sellaisen käsityksen, että hän tulee tässä 
suhteessa parhaansa tekemään. Ensimmäi
senä toimenpiteenä asiassa olisi käsittääkseni 



824 :Maanantaina 15 p. joulukuuta 193.0. 

asianymmärtävistä maatalous- ja yleensä 
talousmiehistä ja -tuottajista kokoonpannun 
komitean asettaminen, minkä komitean teh
täviin tulisi kuulumaan ensi kädessä maa
taloudellisten yritysten taloudellisen puo
len selvittely ja tätä silmälläpitäen maa
taloudellisen neuvonta-, valistus- ja yhdis
tystoiminnan järjestäminen. En siis tahdo 
kieltää määrärahoja maataloudelta, tahdon 
vain, että määrärahat myöskin tulisivat it
sensä maatalouden hyväksi eikä yhden tai 
toisen nimellisen yhdistyksen tai ehkäpä toi
mihenkilön hyväksi. 

Ed. P u ll i ne n: Ed. Pekkala yhtyi kan
nattamaan valtiovarainvaliokunnan mietin
tönsä perusteluihin tekemää ehdotusta, että 
maatalouden valistustoiminnassa olisi maas
samme saatava aikaan keskitystä. Tämä 
mielestäni on varsin mielenkiintoista kuulla 
siltä taholta, jota ed. Pekkala edustaa. Juuri 
tällä poliittisella suunnalla ensimmäisenä 
meidän llllaassamme to.imeenpantiin eristäy
tvmistä maataloudellisen valistustoiminnan 
~lalla, ja tämä eristäytyminen on sitten jat
kunut myöskin toisissa piireissä. Jos nyt 
vasemmiston taholtakin pyritään yhteistoi
mintaan, niin se minusta on ilolla mainittava 
ja myöskin tässä yhteydessä merkittävä. Ja 
toiv·on, ·että siitä tulee suurta hyötyä maa
taloudellisen valistustoiminnan alalla sekä 
myöskin yleensä maataloudessamme. Tässä 
yhteydessä on mainittava, että maanviljelys
seurojen taholta on tänä vuonna, alkupuo
lella tätä vuotta, tehty useita ehdotuksia 
siitä, että Maatalousseurojen Keskusliiton 
määräaikaisissa kokouksissa tammikuussa 
otettaisiin esille kysymys maataloudellisen 
valistustoiminnan keskittämisestä, ja on 
Maatalousseurojen Keskusliiton valtuus
kunta hankkinut tälle kysymykselle mahdol
lisimman seikkaperäisen alustuksen. Maa
talousseurojen Keskusliiton kokouksessa, 
jossa ovat edustettuna kaikki maanviljelys
seurat ja maataloudelliset erikoisyhdistyk
set, tulee siis eri maanviljelysseurojen aloit
teesta tämä kysymys esille ja toivottavasti 
tulee saamaan siellä sellaisen ratkaisun, että 
se eri piirejä tulee tyydyttämään, ja myös
kin sellaisen ratkaisun, josta olisi tukea hal
lituksen aikeille samassa tarkoituksessa. 
Mehän kuulimme, että maatalousministeri 
aikoo myöskin ryhtyä asiaa järjestämään 
ja kun eri teitä tullaan yhteen, niin toivot
tavasti päästään myöskin hyviin tuloksiin. 

Ed. Pekkala täällä kuitenkin tahtoi viitata 
jo tien, mihin suuntaan tämä järjestäytymi
nen olisi suunnattava. Käsittääkseni hän 
siinä kuitenkin meni taaksepäin ja olisin toi
vonut, että hän siinäkin olisi jaksanut kat
soa eteenpäin. Hän nimittäin huomautti, 
että meidän olisi saatava maataloudellinen 
valistustoiminta suoranaisen maanviljelijäin 
oman verotuksen kautta järjestetyksi. I.~uu
len, että jos hän edelleenkin pysyy tässä kä
sityksessä, niin syntyy erimielisyyttä nyt, 
kuten on ollut tässä asiassa aikaisemminkin. 
Puolestani ·toivon, että yksimielisyys olisi 
löydettävissä. 

Ed. Aalto-Setälä täällä 'lausuntonsa yh
teydessä mainitsi pitkän luettelon erilaisista 
maataloudellisista valistusjärjestöistä, seu
roista ja yhdistyksistä. Hän osoitti sillä, 
että kun näin monet seurat toimivat, niin 
täytyy toiminnan tulla hajanaista. Asia on 
kyllä niin, että toiminta pitkän päälle näin 
jatkettuna tulee hajanaiseksi, mutta nousu 
maatalouden alalla on viime aikana ollut 
niin suuri, että se on todellakin vienyt maa
talouden harjoittajien eri piirit toimimaan 
näin monella eri alalla. Harrastukset ovat 
olleet yleiset eri piireissä. Ja minun täytyy
kin tässä pula-ajan ohella todeta, että luulen 
olevan varsin onnellista, että on näin monia 
eri seuroja ja yhdistyksiä ollut, jotka ovat 
jokainen kohdaltansa koettaneet kohottaa 
maataloutta. Tästä on ollut seurauksena, 
että meillä ovat nyt tänä vaikeana pula-ai
kana kotoiset tulot maatalouden eri haa
roista paljon suuremmat ja paljon monipuo
lisemmat kuin ne muuten tänä vaikeana ai
kana olisivat, ellei maataloudellista valistus
työtä niin monella taholla olisi suoritettu. 
Ja kun meillä on monia valmiita järjestöjä, 
niin meidän on verrattain helppoa valmii
den järjestöjen kesken saada aikaan keski
tystä ja sillä tavalla saada aikaan voimak
karumpaa ·toimintaa maatalouden eri puo
lien ikohottwmiseksi. Meidän maataloutemme, 
varsinkin sen pienviljelys, kaipaa ja vaatii, 
että maatalouden harjoittaminen tehdään 
mahdollisimman monipuoliseksi, ettei luoteta 
yksipuoliseen viljelykseen, kuten aikaisem
min sinä aikana, kun maataloudellista valis
tustoimintaa meidän maassamme ei harjoi
tettu. Silloin oltiin yksipuolisia ja silloin 
elettiin liian paljon puutteen varassa ja vai
kean ajan tullessa oltiin paljon vaikeam
massa tilanteessa kuin tällä kertaa meidän 
talonpoikamme silti ovat. 
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Myöskin on toinen epäkohta, johon ed. 
Aalto-Setälä viittasi, palkkojen korkeus. 
Hän luetteli täällä erikoisten yhdistysten 
virkamiesten palkkoja, mutta jätti mainitse
matta maanviljelysseurojen virkamiesten 
palkat. Jos hän olisi niistä maininnut, niin 
numerot olisivat tulleet näille järjestöille 
paljon edullisemmiksi. Tässäkin suhteessa 
varmasti keskityksen avulla saadaan aikaan 
tasoitusta. On luonnollista, että matkakulut 
~rikoisyhdistyksissä, jotka toimivat koko 
maata varten, laajoilla alueilla tulevat suu
riksi ja aiheuttavat pakostakin virkamiesten 
nostamain varojen summan suurenemista. 
Kun nämäkin yhdistykset tulevat vakavam
malle pohjalle ja kun niiden toiminta vakiin
tuu, niin varmasti myös ylimääräiset kustan
nuksetkin vähenevät ja nykyään oikeutetut 
huomautukset korkeistakin palkoista tulevat 
val"'llasti poistUJIIlaan. Maatalousseurajär
jestöjen taholta ollaan erityisen tyytyväi
siä siihen, että lky:symys maataloudellisen 
v.alistustoiminnan keskittämisestä on tul
lut näin yleisen ja vakavan keskustelun 
alaiseksi. Siellä toivotaan tästä mitä par
haimpia tuloksia j.a toivotaan, että tälmä 
maallemme ja meidän maataloudellemme 
niin tärkeä kysymys saataisiin täyde8Sä 
yhteisymmärrybessä ratkaistuksi. 

Ed. T u r j a: Tämän pääluokan koh
dalla on hallitus tehnyt menoarvionsa tänä 
vuonna, niinkuin edellisenäkin vuonna, 
minun nähdäkseni verrattain hyvin. Mi
nun nähdäkseni tätä pääluokkaa siitä huo
limatta, vaikka meillä ankara rahallinen 
pula-aika vallitseekin, varsinkin valtion ta
lous ja raha-asiat ovat verrattain kireällä, 
siitä huolimatta hallitus on ymmärtänyt 
tämän maamme pääelinkeinon, sen avusta
misen, sen tukemisen niin tärkeäksi, että 
pula-ajasta huolimatta se ei ole katsonut 
voitavan tehdä tällä pääluokalla mitään 
huomattavampia vähennyksiä. Senpä takia 
valtiovarainvaliokunta, kun se asiaa on kä
sitellyt, onkin tä:hän pääluokkaan nähden 
tehnyt verrattain vähäisiä muutoksia, lu
kuunottamatta asutustoimintaa, jonka mo
mentin kohdalla valiokunta kyllä on teh
nyt huomattavan lisäyksen, mutta tätä va
liokunta piti niin tärkeänä, että se ei voi
nut mitään muuta tällä kertaa tehdä, sillä 
se katsoi, että asutustoiminta on meillä 
siksi tärkeä, että tällaisena pula-aikana ei 
missään tapauksessa ole sitä myöskään kes-

keytettävä, eikä suuria supistuksia tässä 
suhteessa tehtävä. Kuitenkin valtiova
rainvaliokunta asutustoimintamäärärahoihin 
nähden on tehnyt sellaisen muutoksen, ettei 
budjetti tulisi liiaksi rasitetuksi, tehnyt 
sen ehdotuksen, että tähän siirrettäisiin 
vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutusrahas
tosta lainaksi 20 milj. markkaa, joten bud
jettivaroja ei tarvitse sen enempää käyttää 
kuin mitä hallitus on esittänyt. 

Minä jo mainitsin, että muiden moment
tien kohdalla muutokset hallituksen esi
tykseen ovat verrattain pienet. Täällä on 
verrattain ankarasti ed. Pekkala arvostel
lut maatalousbudjettia. Ei siltä kannalta, 
etteikö hänkin ole sitä mieltä, että tällä 
pääluokalla on varoja myönnettävä maata
loudellisiin tarkoituksiin, mutta hän nähtä
västi iski etupäässä kiinni siihen, että tä
män pääluokan puitteissa saavat suurimpia 
avustuksia vain suurviljelijät ja keskiko
koiset viljelijät. Minun nähdäkseni asia on 
aivan päinvastoin. Ne avustukset ja apu
rahat, mitä nämä viljelijät tulevat saa
maan, täytynee myöntää, että ne ovat ver
rattain pienet, ne oikeastaan kohdistuvat 
vain siihen, että ne saavat neuvontatyötä 
varten maanviljelysseurojen kautta jonkin
laista avustusta, joka tarkoittaa valistus
työn tekemistä, ohjausta, y. m. sen ta
paista. Minä kyllä olen samaa mieltä hä
nen kanssaan, että pienviljelijöitä on tässä 
maassa autettava ja rheille runsaammin ra
hallista avustusta joko lainojen taikka suo
ranaisten avustusten muodossa on jaettava. 
Mutta siihenhän viime aikoina ja viime 
vuosina meidän maatalousbudjettimme on
kin kehittynyt aika huomattavassa määrässä, 
niin suuressa määrässä, että hyvin monelta 
taholta on ·alettu sitä jo moit.tia, et.tä sinne 
pannaan liika paljon varoja ja tuleeko se 
tarkoituksenmukaisesti siellä kaikki käyte
tyksi. On esimerkiksi äskettäin eduskunta 
hyväksynyt lain uudisviljelys- ja lwidun
palkkioiksi, pannen tähän lakiin kiinni val
tion varoja 5 vuodeksi eteenpäin 20 milj. 
markkaa vuodessa. Tämäkin on aika huo
mattava parannus juuri sillä taholla, mitä 
ed. Pekkala tarkoitti, ja tulevat nämä va
rat kokonaan pienviljelijäin hyväksi. 

Ei minun nähdäkseni ole käsitettävä 
asioita sillä tavalla kuin monta kertaa jo 
keskikokoisten ja suurviljelijäin taholta on 
huomautettu, että onko se todella yhteiskrtn~ 
nassa rikos, että sellaisiakin viljelijöitä on. 

104 
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Minun nähdäkseni se ei ole rikos, vaan sel
laisia myöskin täytyy olla, ja ne kummin
kin ovat sellaisia viljelijöitä, jotka ovat tä
män maan maanviljelystä eteenpäin vie
neet, tehneet siinä esimerkillistä työtä, jota 
ovat saaneet esimerkkinä käyttää pienvilje
lijät, keskikokoiset viljelijät, ja niitä esi
merkkejä, niitä kokemuksia, mitä sillä ta
holla on saavutettu, niitä on seurattu eri 
piireissä ja pienviljelijäjärjestöissä. 

Ed. Aalto-Setälä täällä arvosteli myöskin 
verrattain rohkeasti tätä maatalousbudjet
tia, vedoten etupäässä siihen, että tässä 
kaikki järjestötoiminta oikeastaan on aivan 
sekaisin. 1-Ian kyllä itse huomautti, että 
hän ei ole ammattimies tästä asiasta puhu
maan. Ja kyllä sen kaikesta siitä huomasi, 
mitä hän sanoi, että hän sitä ei olekaan. 
Mutta vanha sananlasku sanoo, että asiasta, 
mistä oikeastaan mitään ei tiedä, on kaik
kein paras puhua. Ja kai sillä perusteella 
ed. Aalto-Setälä tähän asian puoleen niin 
terävästi tarttui kiinni. Hän luetteli täällä 
hyvin korkeita eri maatalousjärjestöjen, 
karjanjalostusyhdistysten y. m. tirehtöörien 
palkkoja. Mutta näihin palkkoihin ja nu
meroihin sisältyvät myös todennäköisesti 
matkakustannukset sekä päivärahat. Ja 
tällä tavalla lkyllä:kin monien vaitionkin vir
kamiesten palkat saadaan kohoamaan hyvin 
korkealle, jos tältä kannalta ruvetaan asioita 
arvostelemaan. Sitten on vielä huomattava, 
ettei valtio näiden virkailijain palkasta 
maksa muuta kuin jonkin osan, sillä nämä 
järjestöt, seurat ja yhdistykset maksavat 
niistä itse hyvin huomattavan osan sekä ke
räävät sen niiltä yhdistyksen jäseniltä, joi
den keskuudessa neuvonta- ja jalostustyötä 
harjoitetaan. Minä kyllä yhdyn siihen val
tiovarainvaliokunnan ponteen, lausumaan, 
mikä on täällä menoarvioehdotuksessa jul
kilausuttu, että keskitystä tässä suhteessa 
olisi tehtävä. Mutta että täällä asiat olisi
vat niin sekaisin ja neuvontatyö tehtäisiin 
sillä tavalla, että suorastaan maanviljelys 
siitä kärsisi, niinkuin ed. Aalto-Setälä mai
nitsi, niin siinä hän ampuu paljon yli maa
lin. Minä olen sitä mieltä, että sen neu
vontatyön kautta, mitä eri järjestöjen 
kautta tässä maassa on tehty, on vain 
päästy maanviljelyksen alalla niihin tulok
siin ja niihin päämääriin, mitkä meillä 
tällä kertaa ovat. Ja jollei meillä olisi tä
hän päästy, kun tämä pula-aika tuli, niin 
seuraukset olisivat arvaamatta, ja jollei 

meidän maanviljelyksemme olisi ehtinyt 
kehittyä niin monipuolis~ksi, ikuin se sen
tään t:ällä kertaa on, niin minä luulen, että 
pula-ai1ka koettelisi maatalouttamme sillä 
tavalla, että oikeastaan sillä olisi niin vai
keat ajat, .että sen eteenpäin vieminen, sen 
nostaminen, olisi suoraSJtaan epätoivoista. 

Täällä ed. Pullinen kyllä jo mainitsi tästä 
keskityksestä hyvin kauniilla tavalla, ja toi
voi, että sellaista saataisiin aikaan. Ja sitä 
minäkin kyllä puolestani toivon. Mutta 
minä kuitenkin olen tässä suhteessa vielä 
sillä kannalla, että tuollaisiin huomattavam
piin tuloksiin tässä suhteessa lähitulevaisuu
dessa ei päästä, sillä tämä hajoittaminen eri 
järjestöihin, eri keskusliittoihin, on tapah
tunut juuri viime vuosina. Ja sitä kylläkin 
joltakin taholta voimakkaasti vastustettiin, 
mutta tästä vastustuksesta ei kuitenkaan 
ollut mitään apua. Meille syntyi useampia 
eri keskusliittoja, jotka toimivat nyt eril
lään ja vähääkään välittämättä toisistaan. 
Ja sillä tavalla kyllä käy, että konsulent
teja kulkee toinen toisensa perässä neuvo
massa maanviljelijöitä, sen eri piirejä, ja 
eri suuruusluokkia, mutta kuitenkin saman~ 
laisissa asioissa. Ja myönnettävä on, että 
tämä on kyllä nurinkurista. Mutta Kuiten
kin minä olen sitä mieltä, kuten jo mainit
sin, että tuollaista yhtenäistä keskittämistä 
ei lähitulevaisuudessa aikaansaada, vaikka 
sitä sopii yrittää, ja minäkin puolestani olen 
sitä edesauttamassa. Sillä minä puolestani 
luulen, että tässä tulee käymään vähän sa
malla tavalla kuin meillä yleensä on monen 
monta vuotta jo huudettu ja eduskunnan 
puhujalavalta käytetty voimakkaita sanoja 
siinä suhteessa, että meillä koko valtion vir
kakoneisto pitäisi yksinkertaistuttaa, kes
kittää sekä vähentää virkamiehistöä huo
mattavasti ja että toimeen tultaisiin paljon 
vähemmällä virkamiehistöllä. Mutta mi
tenkä käytännössä tässä asiassa on käynyt? 
Siinä on käynyt sillä tavalla, että vuosi vuo
delta meidän virkamiehistömme on lisään
tynyt, keskittämistä ei ole tapahtunut, vir
kamiesten vähennyksiä ei ole aikaansaatu. 
Mistä tämä johtuu? Se johtuu siitä, että 
asian järjestely on niin vaikea, vaikea saada 
siinä oikea suunta ja oikeaa tulosta, niin 
siihen ei päästä muuten kuin ajan ollen 
mahdollisesti jotain kehityksen tietä. Ja 
minä luulen, että tässä maanviljelysseurain 
eri järjestöjen keskittämisessä tulee käy
mään hiukan samalla tavalla, vaikka minä 
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toivoisin, että tässä suhteessa saataisiin pa
rannusta pikemmin aikaan ja jonkinlaista 
keskittämistä. Mutta minä vielä lopuksi 
pyydän huomauttaa siitä, ettei tätä maan
viljelysjärjestöjen työtä tuomittaisi sillä 
tavalla, kuin täällä ed. Aalto-Setälä sen tuo
mitsi, vaan että sille annettaisiin tunnustus. 
Mutta myönnettäköön se, että erehdyksiä 
on saattanut tapahtua, mutta toiselta puo
len on otettava huomioon ne huomattavat 
tulokset ja saavutukset, mitä nämä keskus
järjestöt neuvontatyöllään ja ohjauksellaan 
yleensä maanviljelyksen ja sen sivuelinkei
nojen edistämiseen nähden ovat tässä 
maassa aikaansaaneet. 

Ed. W e ll i 1n g: Tämän pää:luoJmn me
not ovat viimeisten vuosien aikana kohon
neet huomattavasti, niin että ne nykyään 
ovat noin 344 miljoonaa markkaa. Onhan 
tämä pääluokka meidän tulo- ja menoarvios
samme suurimpia. Ja tämän pääluokan koh
dalle kuuluu moninaisia eri aloja, jotka ei
vät suoranaisesti kuulukaan oikeastaan maa
talouteen. Sillä siellä on myöskin huomat
tava osa liiketoimintaa, kuten metsähallituk
sen kohdalla. Myöskin ne menot, jotka suo
ranaisesti kuuluvat maataloushallituksen 
alle samoin lk:uin asutushallituksen alaiset, 
ovat huomattavasti kohonneet. Enkä minä
kään siinä kohoamisessa erityisesti mitään 
vahinkoa näe, päinvastoin se on ollut ter
veellistäkin. Mutta joissakin kohdin minun 
IIllielestäni sietää hiukan arvostella. On puut
tunut usein suunnitelmia, kun on lähdetty 
uusia yrityksiä luomaan, mainittakoon esi
merkiksi maatalouskoulujen alalla. Silloin 
me huomaamme, että on varmaa suunnitel
maa puuttunut maataloushallituksessa, kun 
uusia kouluja, maataloudellisia oppilaitok
sia, on meidän maahamme perustettu. Niitä 
on perustettu valtion toimesta, mutta erit
täinkin yksityisluontoiset maataloudelliset 
oppilaitokset usein ovat perustetut verrat
tain löyhille perusteille, olematta ollenkaan 
tarkoin selvillä, että kouluihin saadaan riit
tävä määrä oppilaita, kouluja on laajen
nettu ja rakennettu sillä tavoin, että on 
saatu miljoonien markkojen velat, ja sitten 
'kun koulu on j·outunut sellaisen velka.ta,a
kan alle, että ei mitenkään voitu enää siitä 
päästä selville vesille, silloin yksinkertaisesti 
on valtion ryhdyttävä pelastamaan tilanne 
ja koulu joudutaan ottamaan valtion kou
luksi. Onpa myöskin valtionkoulujakin pe-

rustettu sellaisille seuduille, joissa ei saada 
kouluihin riittävää määrää oppilaita. Eräs
kin valtion maamieskoulu, nykyään Ilomant
sissa, on sellaisessa tilanteessa. Kouluun ei 
saada aikuisia oppilaita. On täytynyt ruveta 
ottamaan keskenkasvuisia poikia, että tällä 
tavoin saataisiin kouluun oppilasmäärä. Täl
laista suunnitelman puutetta on havaitta
vissa useissa eri kohdin. Myöskin viime 
vuosien aikana on meillä köyhässä maas
samme näiden maataloudellisten oppilaitos
ten rakennuksissa mielestäni ehkä lähdetty 
komeilemaan. Meillä on rakennettu emän
täkouluja, jotka maksavat lähelle kolmisen 
miljoonaa, ja uusia rakennetaan. Meidän 
oloissamme minun mielestäni nämä ovat vä
hän liian kalliita kouluja, siinä muodossa 
kuin meillä tällä kertaa näitä pyritään jär
jestämään. 

Myöskin neuvontatyössä, mitä meillä on 
viime vuosikymmenen aikana harjoitettu, 
voidaan havaita epäjohdonmukaisuutta. Ei 
ole kovin kaukana se aika, kun maataloudel
liset konsulentit kulkivat ympäri maata ja 
saarnasivat maanviljelijöille ja pikkuvilje
lijöille, että missään tapauksessa ei kannata 
ruista viljellä. Eräs huomattava agronoomi 
on pitänyt puheen eli kirjoittanut, että niin 
kauan kuin ruiskuhilas on Suomen maanvil
jelijän pellolla, niin Suomen maanviljelijä 
ei pääse taloudellisesta pulasta. Muutama 
vuosi senjälkeen ryhdytään puhumaan ja 
saarnaamaan aivan toisenlaista ohjelmaa ja 
yleensä näiden maatalouskonsulenttien toi
minnassa on havaittavissa hyvin usein tavat
toman paljon porua, mutta verrattain vähän 
villoja. Mikäli ed. Aalto-Setälä arvosteli 
niitä eri maataloudellisten järjestöjen ja 
konsulenttien toimintaa, niin minunkin mie
lestäni joissakin kohden se arvostelu piti 
paikkansa. Ajatelkaamme nyt: joku pikku 
maanviljelijä sgadakseen oppia näitä maa
talousasioita, hänen täytyy tilata taloonsa 
sianhoitokonsulentti, hänen täytyy tilata ta
loonsa siipikarjakonsulentti, hevoskonsu
lentti, karjrukonsulentti ja kaikkien v:äite
tää:n olevan välttäimättömiiä juuri pik!ku
maanviljelijöille. Ja jos kuka pikkuviljelijä 
tahansa rupeaisi tässä määrin näiden 
:lmnsulenttien neuvoja käyttämään, niin 
hänen vuotuis.et tulonsa eivät riittäisi nii
den :konsulenttien matkakustannusten kor
va;amiseen. Ehkä tulevaisuudessa on t·oi
voa, e.ttä me saisimme sieltä uudesta oppi
laitoksesta sCillaisia maataloudellisia neu-
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v;oji'a - nimittäin tpienviljelijäopistosta, 
jotka pystyisivät tällä alalla SJJ,amaan 
parempaa järjtestelyä aikaan, että yiksi neu
voja voisi antaa pienviljelijälle ne aakko
set, mitä hän eri aloilla tarvitsee. Siihen
päin meillä olisi saatava kehitys kulkemaan. 
Silloin vasta todellakin pienviljelijätkin to
dellisesti näistä joutuisivat hyötymään, sillä 
nyt ei kenenkään pienviljelijän kannata 
näitä konsulentteja eli neuvojia kotiinsa 
kutsua. 

Yleensä minustakin pitää paikkansa se 
väite, jonka ed. Pekkala mainitsi, että suu
rin osa näistä määrärahoista, joita täällä 
budjetissa käytetään, menee keskikokoisille 
ja suurviljelijäin järjestöille, lukuunotta
matta asutustoimintaa, joka nyt luonnolli
sesti on tilattoman väestön asuttamista, 
mutta muuten nämä neuvontarahat menevät 
ensi kädessä suurviljelijäjärjestöille (Ed. 
Saarinen: Ja käytetään pienviljelijäin hy
väksi!). Meidän olisi todellakin jotakin saa
tava tämän maan vähävaraisimman väestön 
hyväksi. 

Täällä voidaan myöskin mainita, että heille 
annetaan uudisviljelyspalkkioita, mutta 
harvat ovat ne pikkumaanviljelijät, jotka 
saavat sellaisen palkkion, 400 tahi 500 mark
kaa, ehkä kerran 10 vuodessa, ei sillä palk
kiolla paljon hänen taloudellista asemaansa 
hyödytetä. Mutta meillä yleensä maatalous
henki ja maatalouspolitiikka on viime ai
koina ollut täydellistä suurviljelijäin poli
tiikkaa niin maataloudellisessa neuvonnassa 
Kum myöskin suurviljelijäin järjestöjen 
vaatimuksina koroitetuista viljatulleista 
j. n. e. Meidän todellakin 'olisi jo päästävä 
siihen, että jotain saataisiin kaikkein vähä
varaisimmalle pienviljelijäväestölle. Minun
kin mielestäni sietäisi hallituksen kiinnittää 
huomiota siihen kohtaan, että ensi kädessä 
asutustoiminnan alalla olisi saatava liian 
pienet maatilat riittävän suuriksi. Se olisi 
meidän asutustoiminnassamme lähivuosina 
kaikkein tärkeintä. 

Ed. S uni 1 a: Olen pitemmän aikaa ol
lut sitä mieltä, että se moniseuraisuus, toi
minnan hajanaisuus ja myöskin toiminnan 
taloudellinen heikkous, jota on suuressa 
määrässä ollut maataloudellisessa järjestö
työssä havaittavana, ei ajanmittaan voi joh
taa suotuisiin tuloksiin. Ja olen myöskin 
omalta osaltani ollut mukana koettamassa 
suunnitella tästä tilanteesta poispääsyä. 

Kuitenkaan se hetki, jolloin tätä asiaa hoi
dettiin, nähtävästi ei ollut vielä Ruotuisa, 
ja senvuoksi olen suurella mielenkiinnolla 
pannut merkille, että tällä hetkflHä eri ta
hoilla hanke näyttää saavan osaksensa pal
joa myötämielisemmän vastaanoton. Eri
tyisesti minua on miellyttänyt se, että jär
jestöjen johtomiehet ovat myötämielisiä sa
noja ajatuksesta lausuneet, samoinkuin ny
kyinen herra maatalousministeri. Hanke 
lähtee näin ollen oikeille raiteill~ ja minä 
voin vakuuttaa, että maataloushallitus tu
lee antamaan sille kaiken tukensa. 

Mitä sitten tulee ed. W ellingin huomau
tukseen siitä, että maataloudellisia oppilai
toksia perustettaessa ei olisi aina ollut pe
rusteltuja suunnitelmia ja että olisi pieniä 
oppilaitoksia, joissa ei olisi riittävää mää
rää oppilaita, niin minä myönnän, että ai
kaisemmin perustettiin maahamme yleensä 
pieniä maatalouskouluja. Päämäärä oli 
saada kouluja hyvin taajaan, niin että kou
lunkäynti tulisi helpommaksi. Tällaisella 
järjestelmällä olivat omat etunsa, mutta 
myöskin omat varjopuolensa, ennen kaik
kea varjopuolenaan se, että sellainen oppi
laitos ei voinut kiinnittää suuressa määrässä 
ympäristön mielenkiintoa puoleensa, ja hel
posti uinuva elämä saattoi päästä niissä val
lalle. Senvuoksi on viime aikoina koetettu 
saada perustetuksi isompia oppilaitoksia, 
joissa olisivat välineet paremmat ja riittä
västi myöskin opettajavoimia. Kokemus on 
osoittanut, että tällaisilla laitoksilla on huo
mattavasti suurempi vaikutus opetustyössä 
kuin vanhoilla kouluilla. On selvää, että 
tällaiset oppilaitokset tulevat, olivatpa ne 
sitten valtion taikka yksityisten, melko 
lailla kalliiksi. Ja kun siinäkin määrin on 
täytynyt uudistustyötä tehdä kuin viimeis
ten vuosien aikana on tapahtunut, niin ei 
ole ihmeellistä, että jossakin kohdassa suun
nitelmat olisivat saaneet olla vielä perus
teellisemmat kuin mitä on tapahtunut. 
Mutta kyllä kai puolueettoman täytyy sit
tenkin sanoa, että suurin piirtein katsoen 
tämä työ on käytännössä onnistunut. Eri
tyisesti on mielihyvällä todettava, että edus
kunta on myötämielisesti suhtautunut tähän 
työhön; m. m. ed. Welling vieläpä henkilö
kohtaisesti on ottanut osaa uusien oppilai
tosten tarkastuksiin. Ja minä arvelen, että 
tällainen läheinen suhtautuminen on vai
kuttanut terveellisellä tavalla asiain kehit
tymiseen. Luulen, että voidaan piakkoin 
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odottaa m. m. sellaisia neuvojia ja opasta
jia, joitten koulutusta ed. Welling on ol
lut arvokkaana tavalla suunnittelemassa. 

Täällä on ed. Pekkala antanut laajan ja 
varsin asiallisenkin lausunnon. Hetki on 
kuitenkin liian myöhäinen sen käsittelemi
seen. Erityisesti olisi minusta kuitenkin 
yksi seikka, joka vaatisi yksityiskohtaisem
paa selvittelyä ennen kaikkea sosialidemo
kraattien ja maalaisliiton kesken. Se on 
kysymys siitä, mitä meidän agraaripolitiik
kamme tarkoittaa, onko se vain suurvilje
lyksen avustamista vai tarkoittaako se var
sinaisesti pienviljelyksen avustamista ja sen 
ohella talonpoikaisviljelyksen ja suurvilje
lyksen avustamista siinä määrin kuin se 
yleisten kansantaloudellisten näkökohtien 
mukaan on välttämätöntä. 

Hetki on kuitenkin nyt liian myöhäinen, 
ja minä toivon, että tämä asia, joka vaatii 
näiden kahden suuren puolueen kesken tar
kempaa pyykinpesua kuin mitä nyt olisi 
mahdollista, tulisi ennenpitkää käsitellyksi 
tilaisuudessa, joka on minusta välttämätön 
lopettaakseen alinomaisen jankutuksen 
siitä, kenen hyväksi tässä maassa maa
taloudellista edistystyötä tehdään. 

Ed. P ull i n ·en: Ed. Wellingin puheen
vuo:t:a velvoittaa tekemään hänen lausun
toansa muutamia huomautuksia ja oik&i
suja. 

Ensinnäkin hän, osoittaakseen, mitenkä 
yleensä meidän maataloudelliset !konsulent
ti- ja neuvojavoimamme ovat suorastaan 
olleet taitamattomia ia ohjanneet kansaa 
väärin, rhän \käyttää erästä hyvin kulunutta 
esimerkkiä erään ·henkilön lausunnosta, 
joka koski rukiin viljelystä. Tästä on en
s~nnä;kin sanottava, ·että siitä on hyvin 
pitkä aika kun tämä lause kuultiin, eikä 
suinkaan silloin ed. Welling ollut Suomessa, 
kun se lausuttiin, eikä hän siis sitä ole itse 
kuullut. Minä vakuutan, ettei hän ole yh
deltäikään konsulentilta sitä kuullut, sillä 
meidän konsulenttimme eivät yleensä ole 
sellaisiin erehdy'ksiin langenneet, joskin 
joku henkilö olisi tullut sen lausuneeksi. 
Tämä todistuskappale on siis kulunut ja 
liian vanha, eikä riitä mitenkään .todista
maan, että meidän konsu'lenttimme ja neu
vojamme yleensä olisivat johtaneet harhaan 
maataloudellista valistustyötä. Tällä en 
minä tahdo sanoa, ettei joitakuita erehdyk
silä <>lisi tullut, mutta. ne eivät ole seLlaisia, 

että ne oikeuttaisivat ;tältä paikalta sellai
sen lausunnon !kuin ed. Welling nyt täällä 
wntoi. 

Sitten ed. Welling huomautti, että mei
dän neuvojavoimamme yleensä ja niiden 
moninaisuus ja niiden heikkous on sellai
nen, että viljelijät yleensä eivät voi niistä 
hyötyä eikä käyttää niitä hyväkseen, ja 
että niiden vaikutus maatalouden nousuun 
on siis vähäinen. Minä ihmettelen, että ed. 
W eUing, jonka kotipitäjässä tietämäni ja· 
tuntemani mukaan maataloudellinen nousu 
on ollut harvinaisen voimakas, - sillä olen 
ollut mukana seurawmassa sen pitäjän ke
hitystä 30 vuoden aj•an, ei ole nähnyt min
käänlaista hyötyä siitä maataloudellisesta 
neuvonnasta, jon:k:a tuloksena tämänkin pi
täjän nousu on. 

Ja sitten hän lisäksi selitti täällä, eWi 
koko maataloudellinen valistustyö meillä 
kohdistuu suurviljelykseen ja suurviljelijä.
järjestöihin. Tämä on ihmeellinen selitys 
ed. W ellingin lausumaksi, kun hän on ko
toisin pienviljelijäseudusta, jossa ei suur
vilJelijöitä ole ja jossa harvoista suurvilje
lijöistä ainoastaan aniharvat •kuuluvat maa
taloudellisiin järjestöihin. Tämä osoittaa 
huonoa tahtoa koettaa selittää asiat tällä 
tavoin, silloin kun on kysymys suurista 
arvoista ja toiminnasta, jolla kaikkien 
myöntämän mukaan on ollut mitä suurin 
merkitys ja joka juuri tällaisena vaikeana 
aikana on varmasti erityisen tärkeätä. Jos 
me maataloudellisen nousun merkitystä 
pula-aikana koretamme painaa alas sillä ta
voin kui,n ed. Welling si.tä tekee, on se mi
nusta melkein edesvastuutonta koko meidän 
!lmnrsaamme kohtaan. 

Sitten ed. Welling vielä lisäksi teki sel
koa meidän maamieskoulujärjestömme epä
onnistumisesta. Täällä ed. Sunila on sii
hen jo mielestäni riittävästi vastannut. 
Mutta minä ta;hdon vielä lisätä, että ed. 
W ellingin erityisesti pitäisi tietää tämälk:in 
a1sia toisella tavalla kuin hän sen ·täällä 
selvitti, sillä juuri sillä paikkakunnalla, 
missä ed. \Velling asuu, on mitä onnistu
nein maalllliesik:oulu olemassa. Siellä ei mil
loinJkaan ole ollut oppoilasväJJ.yyttä, jota hän 
väitti yleensä olevan; siellä on ollut aina 
enemmän ha:kijoita kuin on voitu ottaa, ja 
sen koulun oppilaat ovat. erityisesti vaikut
taneet 1koko paikkakunnan nousuun. Ed. 
Weilingin naapuripitäjässä olevan koulun 
oppilaista on muodostumassa eri pitäjien 
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johtohenkilöitä. Tuntuu varsin oudolta, 
että koetetaan maatalous:koulujemme mer
kitys tehdä mitättömäksi ja sillä tavoin 
nähtävästi koetetaan vaikuttaa siihen, että 
näiden koulujen kannatus ja osanotto nii
hin heikkonisi. 

Minusta ed. Wellingin lausunto oli 
yleensä maataloutta vastustava lausunto, 
varsinkin maataloudellista valistustoimin
taa sillä tavoin arvosteleva, joka ei ole oi
keata, joka ei ole mitenkään oikeutdtua. 

Ed. W e ll i n g: Minä ·en ymmärrä, mi
ten ed. Pullinen voi saada minun lausun
nostani sellaisen käsityksen, mirukä hän 
täällä toi esiin. Minä en arvostellut mi
tään erityistä maa:mieskoulua, minä arvos
telin yleensä meidän maataloudellisia oppi
laitoksiamme, niin valtion kuin yksityisiä
kin, ja joka vaan on tutkinut näitä asioita 
valtiovarainvaliokunnassa, hän tietää, ·että 
niissä on ollut puutteita ja monta kertaa 
•epäjohdonmuikaisuu1~sia. Minä voisin mai
'llita Suonenjoen maamieskoulun, jossa tu
•lee miljoonien velat va.ltion maksettavaksi 
ja monta muuta .esimerkkiä. Minä olen 
•yleisesti puhunut, •että on puuttunut aika
'lla:an johdonmukaisuutta, ja olen arvostel
•lut, .että meillä rakennetaan nykyjään 
•ehkä liian komeita ra;kennuksia. Minä' en 
o1e sanonut, että Antrean eli Ylä-Vuohen 
maamieskoulussa ei ole oppilaita, mutta 
minä olen sanonut, että meillä on kouluja, 
esim. Ilomantsin maamieskoulu, johon ei 
ole saatu täysi-ikäisiä oppilaita. Ed. Pulli
seUa näyttää olevan halua vääristellä. Ja 
edelleen voisi mainita hyviä esimerklkejä 
meidän konsulenttiemme epäjohdonmu'kai
suudesta. Ei ole monta vuotta aikaa, kun 
Pellervossa ja yleensä maataloudellisessa 
ammattiki•rjallisuudessa kehoitettiin meitä 
maanviljelijöitä, suuria sekä pieniä, lähettä
mään maidot ja kermat meijeriin ja osta
maan margariinia. Ei ole kuin noin kolmi
sen vuotta aikaa ja nyt on toinen laulu. 
Johdonmukaisuutta on puuttunut, meidän 
maataloudellisilta konsulenteiltamme. Ja 
mikäli minä arvostelin konsulenttien .puut
teellisuuksia, niin minusta se pitää paik
kansa ja minä siinä kohden yhdyn ed. 
Aalto-Setälään, sillä nähdäkseni on todella 
pienrviljelijöitten mahdotonta käyttää kaik
kien niiden eri konsulenttien apua. Ja 
mainitsin, että meillä ehkä saadaan parem
mat neuvojat, !kun joutuvat oppilaat pien-

viljelijäin neuvojaopistosta, joka on pe
rustettu silmällä pitäen sitä, että saataisiin 
todella pieruviljelijöille sopivia konsuleut
teja. Minun täytyy antaa tunnustus ed. 
'Suniolalle siitä, että hän käsitti minun pu
'heeni aivan toisin kuin ·ed. Pullinen kä
·sitti. 

Maatal.ousministeri R a a t i k a i n en: 
·Paljonhan tässä maailmassa on epäjohdon
mukaisuutta, mutta kyllä minun ~~:äsityk
seni muikaan on myöskin ed. Wellingin esi
tyksessä epäjohdonmukaisuutta. Kun hän 
täällä esittelee sitä, että nämä maataloudel
liset edistysseurat toimivat vain yksistään 
suurviljelijäin hyödyksi, eikä juuri lain
·han pienviljelijäin hyödyksi, niin kyllä se
·kin on jonkunlaista epäjohdorumuikaisuutta 
·asian nykyiseenkin .tilanteeseen nähden. 
·Maanviljelyss·eurojen toiminta on, sikäli 
·kuin nä1kyy niiden pa.pereista, pääasiam
sesti pienviljelysneuvontaa ja ainakin sikäli 
·kuin se on pienviljelysneuvontaa, se on 
mwksutonta, jonka seura kustan:taa. J.os hei
·dän neuvojansa käyvät keskikokoisten tai 
suurempi.en viljelijäin luona, niin näiden 
viljelijöiden on sekä matka että toimitus 
mwksettava ja tämä selvittää jonkun ver
ran asiaa. 

Mitä sitten ed. Welling taas esitti näistä 
ma&mi·eskouluista, sanoi, että niitä on pie
niä ja hän erityisesti toi ·esille Suonenjoen 
maamieskoulun, tuntui, niinkuin se olisi 
ollut jonikunlainen paha asiassa. Suonen
joen maamieskoulu on juuri ma:amme suu
rimpia maamieskouluja. Siinä oppilas
mruärä on suurimpia ja siinä oppilasta koh
den, niinkuin muissakin suurimmissa 'kou
luissa, kustannukset tulevat halvemmiksi 
kuin pieni,ssä kouluissa. Se, että suurten 
maa.mieskouluj·en rakentaminen nykyisin 
on tullut kalliiksi, sitä ei voi mi'kään estää. 

Ed. L a h te l a: Minulla ei ole paljon 
sanottavaa tähän maamieskoulu:kysymy'k
seen. Sen minä vain ta:htoisin sanoa, että 
snna maamieskoulujen järjestämispyrki
lffiY'kse-ssä, jota tähän asti on tässä maassa 
·harjoitettu, on unohdettu kokonaan Perä
·Pohjola. On ajateltu luonnollisesti, että 
·Perä-Pohjolaa varten maatalousopetus voi
·daan järjestää Etelä-Suomessa, ehkäpä Itä
·Suomessa toimivissa ma:amiesikouluissa ja 
emäntäkouluissa. Minun käsittääkseni olot 
ovat Perä-Pohjolassa sellaiset, että ne hen-
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kilöt, jotka koulutetaan Et·elä-Suomen 
oloissa ja niitä oloja silmällä pitäen, eivät 
moneen vuoteen Perä-Pohjolaan tultuaan 
vielä tajua ·aakkosiakaa:n siitä, miten Perä
Pohjolan oloissa on maatalousolot järjestet
tävä. Etelä-Suomessa koulutetun neuvo
jan ensimmäiset vuodet ovat kokeiluvuosia 
Perä-Pohjolaan tulleelle neuvojalle ja vasta 
sitten kun on pa~kkakunnallisilta .asukkailta 
saanut jonikunlaista selvitystä, miten maa
taloutta olisi kehitettävä, voivat jotain sel
laista tehokasta neuvontatyötä järjestää, 
joka todella auttaa. Minä pyytäisin kiin
nittää erikoisesti hallituksen huomiota sii
'hen, että kun maamies- tai ·emäntäkouluja 
perustetaan, niitä perustettai·siin Perä-Poh
jolaan oman maakunnan taloudellisten olo
jen kehittämistä varten. 

Keskustelu julistetaan päättyneelksi. 

Luku I hyväksytään. 

. p u he m i ·e s: !IStunto keskeytetään 15 
minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään kello 23,26. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 23,45. 

Luku II Maanmittauslaitos, luku UI 
Maanmittaus- ja verollepanokustannukset 
ja luku IV Maataloushallitus, hyväksytään. 

Luku V Maataloudelliset oppilaitokset j.a 
koulutila t. 

Keskustelu: 

Ed. Saarinen: Minä viittaan raha
asia-aloitteen n :o 54 perusteluihin !Sekä val
tiovarainvaliokunnan mietintöön Eitettyyn 
III vast.alauseeseen ja ehdotan, että tämän 
luvun 13 momentille lisättäisiin 90,000 
markkaa avustukseksi Turun Martta-yhdis
ty;ksen kotitalouskoululle. Kuten mainitse
mastani raha-asia-aloitteesta sekä ikolman
ne:;ta vastalauseesta selville käy, on tästä 
koulun kelpoisuude~Sta antanut lausuntonsa , 

maatalousvaliokunta ja myöslkin maatalous
ihallitus on valtioneuvostolle ehdottanut, 
·että ensi vuoden menoarvioon olisi tätä 
koulua varten otettava määräralha. Ilmei
sesti säästäväisyyssyrstä on hallitUIS samoin 
kuin va:ltiovarainvaliokuntakin kuitenkin 
tämän •ehdotUiksen hylännyt. Asia on kui
tenkin niin, että tässä on aivan kipeä tarve 
kysymyksessä, ja minä toiv·on, että edUIS
lkunta twmän tekemäni ehdotuksen hyväk
syy. 

Ed. K a ll i on i e 1m i: Hel'II'a puhemies! 
On todettava tyydytyksellä, että kehitys 
vähitellen on vienyt siihen, että myöskin 
kotitalouden opetukselle valtio on antanut 
huomattavaa tu'kea, ei kuitenkaan vielä 
siksi huomattavaa, että se mitenkään kil
pailisi monien muiden maataloudellisten 
opetushaarain kanssa. Sen huomaamme jo 
helposti, jos vertaamme niitä määrärahoja, 
jotka ovat tämän luvun kohdalla ehdotet
tuina eri maataloudellisiin tarkoituksiin . 
Tämän kuluvan vuoden aikana on valtion 
puolesta tuettu kotitaloudellista opetus
työtä, on yksityisille kouluille annettu 
avustusta osittain kaupunkikouluille, osit
tain maalaiskouluille. Kaupunkikotitalous
koulut ovat tänä vuonna saaneet avustusta 
689,000 markkaa pyörein luvuin sanottuna. 
Yksityiset maalaiskotitalouskoulut ovat saa
neet 1,500,030 markkaa pyöreissä luvuissa. 
J .. isäksi tulee maaseudulle valtion kotita
lousoppilaitoksille noin 3 milj. markkaa, 
joten siis maalaiskotitalousopetus on saanut 
noin 4.5 milj. markkaa, kun taas kaupun
kilaiskoulut ovat saaneet tuskin 700,000 
markkaa. Lukumäärältään on näitä koti
talouskouluja noin 45, niistä 5 kaupun
geissa. Kaikki nämä kaupunkikoulut ovat 
yksityisiä valtion tukemia kouluja. 

Kun sitten katsotaan, minkälaisia kau
punkikouluja olisi suotavaa, että valtio 
tukisi, niin pitäisi kai oikeuden ja kohtuu
den mukaan erikoisesti kiinnittää huomio 
,sellaisiin kouluihin, jotk~ ovat nousseet 
paikallisen tarpeen aiheuttamina ja jotka 
on saatu toimeen suurten yksityisten 
uhrausten avustuksella. Sellainen koulu 
on Turun MarttayhdistYksen koulu. Siihen 
ovat paikkakunnan naiset vuosien kuluessa 
koonneet pienistä summista tarvittavat va
rat. Ei ole niinkään helppo koota satoja
tuhansia markkoja tällä tavalla yksityisen 
uhrautuvaisuuden varassa. Mutta Turur,. 
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Marttayhdistys on saanut tämän koulun 
kuntoon. Se on vuokrannut sille huoneis
ton, se on hankkinut siihen päteviä opet
tajavoimia, vieläpä opettajavoimia, jotka 
ovat tämän koulun toiminnan tehneet suo
situksi laajoissa piireissä Turun ympäris
tössä, kuten oppilaslukumäärä, joka kurssi 
lkurssilta on lisääntynyt, todistaa. Pyytäi
sin sentähden saada kannattaa ed. Saarisen 
tekemää aloitetta, ja toivoisin, että turku
laisen Marttayhdistyksen talouskoululle 
myönnettäisiin se määräraha, jota he nyt 
tarvitsevat kipeästi, kun tämä pula-aika 
tekee vaikeaksi enää ja yhä uudelleen ve
dota yksityiseen yritteliäisyyteen, joka nyt 
jo on tämän koulun hyväksi niin paljon 
uhrannut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Saarinen ed. Kallioniemen kannatta
mana ehdottanut, että 13 momentille lisät
täisiin 90,000 markkaa avustukseksi Turun 
Marttayhdistyksen kotitalouskoululle. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Saarisen ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' 
voittaa, on ed. Saarisen ehdotus hyväk
sytty. 

Puhe m i ·e s: Kehoitan niitä edustajia, 
Jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä p;yydetään. 

Se suoritetaan. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
133 jaa- ja 46 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 18. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

Luku VI, Maataloudelliset tarkastuslai
tokset, luku VII, Maanviljelysinsinöörit, 
luku VIII, Maitotalous, luku IX, Hevos
hoito, luku X, Kalastus, luku XI, Maa
talouden koe- ja tutkimustoiminta ja luku 
XII, Maataloudelliset järjestöt hyväksytään 
kesku:stelutta. 

Luku XIII Asutustoiminta. 

Kesknsteln: 

Ed. A •a l tv-Setälä: Viitaten niihin 
perusteluihin, mitä II vastalauseessa mai
nitaan, pyydän saada ehdottaa, että valtio
varainvaliokunnan perustelut, mikäli ne 
koskevat XIII luvun 22 momenttia, pois
tettaisiin. Tämä tietäisi asiallisesti sitä, 
että asutustoimintaa varten ensi vuoden 
aikana jäisi vain se, mitä hallitus on eh
dottanut. Kun valtiovarainministeri aikai
semmin on täällä selvästi esittänyt, että 
vaikka 20 miljoonan lisäys poistettaisiin, 
niin momentille jäisi riittävästi varoja ensi 
vuotta varten, niin en katso tarpeelliseksi 
enää enempää asiaa perustella, vaan ehdo
tan, että perustelut poistettaisiin. 

Ed. Hästbacka: På de skäl, som 
anföras i 9 reservationen, ber jag att få 
föreslå, att momen:tet måtte minskas med 
10 milj. mark. 

Ed. K o r p i s a a rr i: Pyydän kannattaa 
ed. Aalto-Setälän ehdotusta. 

Ed. I n b o r r: Jag ber att få under
stöda rdm. Hästbackas förslag. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Aalto-Setälä ed. Korpisaaren kannatta
mana ehdottanut että 22 momentilla olevat 
20 milj.oonaa poistettaisiin. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Aalto-Setälän ehdotukseksi. 
Ed. Hästbacka ed. Inborrin kannattamana 
on ehdottanut, että samalta momentilta vä
hennettäisiin 10 miljoonaa. Kutsu~ tätä 
ehdotusta ed. Hästbackan ehdotukseksi. 

,puhemies: Onko selonteko oikea? 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 
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Ed. Aalto-Setälä: En minä ehdot
tanut, että momentti poistettaisiin, vaan 
että valiokunnan perustelut poistettaisiin, 
joka tietää sitä, että ne 20 milj. markkaa, 
jotka valtiovarainvaliokunta on momen
tille itse asiassa lisännyt, poistetaan. 

Puhemies: Ed. Aalto-Setälän o~kaisu 
otetaan huomioon. · 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Tehdyt ehdotulkset ovat 
mielestäni vastakkaisia, jonka tähden on 
ensin äänestettävä niiden välillä ja voit
taja asetettava vastaehdotukseksi valiokun
nan mietinnölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Hästbaekan ja ed. 
Aalto-Setälän ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväklsyy ed. 
Hästbackan ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Aalto-Setälän eh
dotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
130 jaa- ja 47 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 15. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Hästbackan ehdotuksen. 

2) Äänestys valiokunnan mietinnön ja 
ed. Hästbackan ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Hästbackan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku XIV MetJsänhoitolaitos, luku XV 
Metsätieteellinen tutkimuslaitos, luku XVI 
Meteorologinen keskuslaitos, luku XVII 
Geodeettinen laitos ja luku XVIII Eläin
lääkin tölai tos, hyväksytään. 

Luku XIX Erinäiset määrärahat. 

Keskustelu: 

Ed. J y s k e: Tämän luvun momentille 
8 on m. m. 250,000 markan erä varattuna 
kotitalousneuvontaa varten ja on hallituk
sen esityksen perusteluissa mainittu, että 
tämä määräraha on tarkoitettu kotitalous
neuvontaa varten seuduilla, joissa ei ole 
Martta-yhdistystä. Myöskin valtiovarain
valiokunta on omaksunut tämän hallituksen 
esityksen perustelun. Puolestani en voi 
yhtyä tähän perusteluun, koska katson, että 
näitä avustuksia tarvitaan ja voidaan jakaa 
kaikkialla, missä muuten ei kotitaloudellista 
neuvontaa saada järjestetyksi, on seudulla 
sitten puheenalainen yhdistys tai ei, ja 
koska näitä avustuksia mielestäni hyvin 
voidaan antaa niin hyvin Martta-yhdistyk
sille, maamiesseuroille kuin muillekin koti
talousneuvonnan edistämisen hyväksi toimi
ville paikallisyhdistyksille. Tämän vuoksi 
ehdotan valtiovarainvaliokunnan mietin
töön liittyvän VIII vastalauseen mukaisesti, 
että perusteluissa nimenomaan mainittaisiin 
varat käytettäväksi paikallisen kotitalous
neuvonnan edistämistä varten. 

Ed. S a a r i n en: Minä kannatan ed. 
Jyskeen tekemää ehdotusta. Samalla minä 
huomautan siitä, että valtiovarainvalio
kunta on tämän luvun 8 momentilta pois
tanut sen lisäyksen, minkä hallitus oli eh
dottanut lisäavustukseksi Pienviljelijäin 
Keskusliitolle. Minusta tuntuu siltä, että 
tämä järjestö suorittaa hyvin siunauksel
lista työtä pienviljelijäväestön keskuudessa, 
josta syystä ei olisi ollut varaa tähän pois
toon. Ottaen huomioon tämän ahtaan ta
loudellisen tilanteen, pyydän ehdottaa, että 
tälle momentille lisättäisiin 200,000 mark
kaa lisäavustukseksi Pienviljelijäin Keskus
liitolle eli puolet siitä määrästä jonka halli
tus menoarvioehdotukseensa on ottanut. 

Ed. H ä k k i n e n : . Herra puhemies ! -
Valtiovarainvaliokuruta on ra.hallisista syistä 

105 
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hylännyt rwhaasia-aloitteen n :o 64, jossa 
esillä olevan luvun 8 momentille pyydettiin 
375,000 markan koroitusta lisäavustuksena 
Suomalaiselle Marttaliitolle, pyyntö, joka 
viime aikoina on, ikävä kyllä, vuosittain 
täytynyt uudistaa. Ymmärrämme hyvin, 
että todella valtion raha-asiain kannalta on 
nyt vaikea näinkin pientä koroitusta tehdä, 
mutta mahdottomuutena emme voi sitä 
pitää. Sen sijaan käy tilanne Martta
liitolle hyvin vaikeaksi ilman lisäapua. 
Liiton työ on yhä laajentunut. Sen meno
arvio ensi vuotta varten on yli 2 milj. mark
kaa, joka kaikki muu on vapaaehtoisella 
työllä koottava paitsi sille ehdotettu 400,000 
markan valtioapu. Lisäksi tulee vain jon
kun verran rajaseutuvaroja, ellei muutok
sia menoarvioon saada. Vaikeudet tuntu
vat sitäkin raskaammilta, kun juuri nyt 
pula-aikana Marttatyön merkitys on tullut 
yhä selvemmäksi ja työ yhä tarpeellisem
maksi. Marttatyöllä koetetaan nimittäin 
ympäri maan kymmenien tuhansien per
heenemäntiep. keskuudessa auttaa selviyty
mistä pula-ajasta, mikäli se on heidän mah
dollisuuksiensa rajoissa. Sillä alalla, mitä 
perheenemännät hallitsevat ja hoitavat, 
koetetaan nimittäin keksiä ja opettaa tuo
tannon monipuolistuttamista ja kehittä
mistä sekä säästäväisyyden ja taloudellisuu
den kautta järjestää kotoista kulutusta ja 
muutenkin emäntien taitoa kohottamalla 
auttaa kotien toimeentuloa ja edistymistä 
etupäässä pienissä oloissa ja pienillä tu
loilla. Pyyntöämme koroitetusta valtion 
avusta tukee se tieto, mikä meillä on, ni
mittäin, että Marttaliiton apuraha on pie
nempi kuin vastaavanlaisten muitten jär
jestöjen. Maataloushallituksesta saamamme 
tiedon mukaan saivat esim. maanviljelysseu
rat v. 1929 kotitaloudellista työtään varten 
valtiolta 5,595: 60 penniä toimessa olevaa 
neuvojaa kohti, Martat sen sijaan 2,334: 90 
penniä. Lisäksi Martat suorittivat saamis
taan varoista kaikki liiton yleiset kustan
nukset, johon maanviljelysseurat saivat eri 
määrärahoista. Maataloushallitus onkin 
puolestaan nyt ehdottanut Martoille juuri 
sitä määrärahaa, mihin aloitteen avulla py
ritään. Marttojen avustus on mennyt suu
rimmaksi osaksi yleisiin menoihin. Piiri
liitoille on liiennyt vain noin 1

/ 8 niiden me
noista. Piiriliittojen suurimpana meno
eränä on sihteerin tai konsulentin palkkaus. 
Pyytämämme koroituksen kautta voisi 

Marttaliitto avustaa piiriliittoja noin puo
lella palkkausmäärärahasta, mikä mieles
tämme olisi kohtuullista. Esimerkiksi Maa
talouskerholiitto voi paikallisyhdistyksilleen 
antaa tällaisen avustuksen. Vakinaisesta 
,valtioavlistaan ei Marttaliitolle ole riittänyt 
mitään paikallisyhdistyksille. Siihen on, 
niin kuin täällä on jo mainittu, saatu sa
malta momentilta kotitaloudellista neuvon
taa varten varatusta määrärahasta jonkun 
verran, mutta nyt sillekin määrärahalle on 
tullut esteitä. Siksi kannatankin ed. Jys
keen tekemää ehdotusta, jotta perusteluista 
poistetaan se kohta, joka estää Marttayhdis
tyksiä saamasta apurahaa näistä määrä
rahoista. 

Täällä on jo puhuttu siitä ehdotuksesta, 
jonka valtiovarainvaliokunta on tehnyt, ni
mittäin tutkimuksen suorittamisesta maa
taloudellisten järjestöjen ja varsinkin neu
vontatyön toiminnan suhteen. Tämän tut
kimuksen suorittamista minäkin lämpimästi 
kannatan. Silloin tulisi myöskin tutkitta
vaksi kotitaloudellinen neuvontatyö koko
naisuudessaan ja työ keskitetyksi ja järjes
tetyksi. Tässä järjestelyssä ja tutkimuk
sessa Marttatyö va,rmaan tulisi kestämään 
arvostelun ja saamaan jatkumisen täyden 
oikeuden ja toivottavasti samat edut kuin 
vastaavat muunnimelliset järjestöt. Siihen 
mennessä tarvitsisi kuitenkin Marttaliitto 
välttämättömästi apua, jotta sen tärkeä työ 
voisi jatkua. Sentähden rohkenen ehdottaa, 
että eduskunta hyväksyen alussa mainitse
mani rahaasia-aloitteen, päättäisi lisätä tä
män luvun 8 momentille 375,000 markkaa 
lisäavustukseksi suomalaiselle Marttalii
tolle. 

Ed. P u ll i n e n: Kannatan ed. Häkkisen 
tekemää ehdotusta määrärahan lisäämisestä 
Suomalaiselle Marttaliitolle. Käsitykseni 
mukaan Marttaliitto on niin suuri ja voi
makas järjestö, että sen toiminta ei miten
kään voi tulla tehokkaaksi niin pienen 
kuin 400,000 markan apurahan turvissa, 
eikä myöskään tämä apuraha ole mis
sään tasapuolisuudessa toisiin maatalous
valistusjärjestöihin nähden. Marttojen työn 
suuruuteen ja merkitykseen nähden tämä 
apuraha on liian pieni. Kun lisäksi ote
taan huomioon. että Marttaliiton toiminta 
kohdistuu kaikkiin kansankerroksiin, niin 
tältäkin kannalta käy selville tämän määrä
rahan pienuus, ja olisi toivottavaa, että 



eduskunnan kaikki piirit yhtyisivät tätä eh
dotusta kannattamaan. 

Tällaisena vaikeana taloudellisena aikana 
on juuri kotitalousneuvonnalla mitä suurii' 
merkitys ja olisi varsin haitallista, jos lai
meutta tällä tärkeällä alalla juuri nyt, kun 
sitä tarvitaan kipeästi, syntyisi, joka minun 
käsitykseni mukaan on pakko, ellei valtion 
apurahaa lisätä:. Tähän saakka, parempina 
raha-aikoina ovat Martat onnistuneet saa
maan keräämisen kautta varoja, mutta nyt 
vaikeana taloudellisena aikana tulee yksi
tyisten avustus vaikeaksi ja sentakia voipi 
koko Marttatoiminta tulla kärsimään. 

Myös kannatan ed. Jyskeen tekemää eh
dotusta perustelujen muuttamiseksi tässä 
kohden. Olisi varsin harhaan johtavaa, jos 
perustelut säilyisivät senmuotoisina kun ne 
ovat valtiovarainvaliokunnan mietinnössä 
sikäli kun ne koskevat kotitalousneuvonnan 
apurahan jakamista. 

Ed. H ä s t b a c k a: Under hänvisning 
till motiveringen i IX reservationen rö
rande mom. 8 ber jag att få föreslå, att 
riksdagen måtte höja anslaget under mom. 
8 för inspektionsverksamhet i huslig eko
nomi med 50,000 mark, och fasts.lå att 
Marthaföreningarna såsom hittills skola 
därur erhålla understöd. 

Ed. T u o m i o j a: Pyydän kannattaa ed. 
Saarisen ehdotusta, että käsiteltävänä ole
van luvun 8 momentille lisättäisiin 200,000 
markkaa lisäavustukseksi Pienviljelijäin 
Keskusliitolle. Ne vaikeudet, joita vastaan 
pienviljelijät eritoten nykyisenäkin aikana 
saavat taistella, johtuvat myöskin osaksi 
siitä, että pienviljelijäin ammatillinen taso 
vielä meillä on verraten alhainen. Työtä 
tämän epäkohdan korjaamiseksi, siis pien
viljelijäin ammatillisen tason kohottami
seksi, on Pienviljelijäin Keskusliitto tehnyt 
jo 8 vuotta, ja niinkuin luullakseni kaikkien 
täytyy tunnustaa, menestyksellä. Jotta tätä 
työtä työmäärän yhä lisääntyessä voitaisiin 
ensi vuonnakin jatkaa, olisi ehdottomasti 
valtion apua edes jonkun verran koroitet
tava. Hallitus ehdotti 400,000 markkaa, 
mutta valtiovarainvaliokunta on tämän 
määrärahan valitettavasti poistanut. Kun 
täällä ed. Saarinen on tehnyt ehdotuksen, 
että myönnettäisiin 200,000, niin olisi se 
mielestäni niin kohtuullinen, että on syytä · 
toivoa, että eduskunta sen hyväksyy. 
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Ed. L a m p i n en: Minä pyydän yhtyä 
samaan ehdotukseen minkä ed. Saarinen 
täällä teki Pienviljelijäin Keskusliiton apu
rahaan nähden, yhdyn siihen XII vastalau
seen perusteella. Pienviljelijäin Keskuslii
ton avustusraha tuntuu verrattuna toisiin 
samaa tarkoitusta varten toimiviin yhdis
tyksiin ja Pienviljelijäin liittoon nähden 
liian pieneltä. Pidän kohtuullisena, että 
tuosta hallituksen ehdottamasta 400,000 
markasta vähennettäisiin puolet ja myön
nettäisiin siis 200,000 markkaa Pienviljeli
jäin Keskusliitolle. 

Ed. B r a n d 1e r: Kannatan ed. Häkkisen 
telkemää ehdotusta. Nimenomaan pula-ai
ikana on erinomaisen tärkeätä, että sellai
seen neuvontatyöhön, joka kohdistuu ko
din hoidon yhteydessä tapahtuvwan kulu
tuksen jälrkevään säännöstelyyn, on kiinni
tettävä aivan erikoista huomi·ota. 

Saanalla :kuin minulla on puheen'Vuoro, 
kannatan ed. Saarisen tekemää ehdotusta 
Pienviljelijäin Keskusliiton määrärahan 
korottamisesta puolella siitä, mitä hallitus 
on ehdottanut. Mikäli olen havainnut, on 
tuo liitto tehnyt erinomaisen arvokasta 
työtä etenkin itsenäistyneiden torpparien 
ja a.sutustilallisten hyväksi ja tätä työtä 
on tällaisena aikana aivan erikoisesti tuet
tava. 

Ed. C a j a n d ·e r : Samalla kun minä 
kannatan ed. Saarisen tekemää ehdotusta, 
mikäli se tarkoittaa Pienviljelijäin Keskus
liittoa, pyydän saada huomauttaa, ·että 4. 
momentin nimike perusteluissa sivulla 16 
·on tullut virheelliseksi. Siinä .sanotaan 
,Valtion avustukset maanparannustöiden 
tkustantamiseksi '', tarkoittaa ,metsänparan
nustöiden tkustantamiseksi." 

Ed. I n b o r r : J ag ber att få undemtöda 
rdm. Hästbackas förslag. 

Maatalousministeri R a a t i k a i n en: On 
hauskaa kuulla, että tässä keslkust,eluss'a on 
niin monien edustajien taholta <kannatettu 
tätä 8 momentin koroittamista puoleen 
siitä, mitä sen hallitus esitti. Onhan sillä 
tavalla, että vaikka rrne pienviljelystä koe
tamme tukea rahallisesti apurahoilla, niin 
se kaipaa myöskin muodostuakseen kannat
tavaksi ja ajanmukaiseksi neuvontaa. Se 
teknillinen asenn-e, missä m€idän maatalou-
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temme yleensäkin on, mutta erityisesti 
pienvilj·elijämaatalous, ·ei ole sellainen, kuin 
sen tulisi olla ja siinä suhteessa neurvonta 
voi vaikuttaa siihen hyödyllisesti. On kyllä 
myönnettävä, että se e.sitys, joka :täällä teh
tiin myOOkin Marttaliittojen kannalta olisi 
hyvä, se olisi myöskin kannatettava. Kun 
näitä asioita ajatellaan, niin on siinä huo
mattava se keSkustelu, joka täällä aikai
semmin :käytiin tämän pääluokan kohdalla 
yleisen neuvontatoiminnan suhteen, sen tu
levasta järjestämisestä. Ja ainowstaan sen 
ajatuksen turvin minäkin voin aivan mie
lelläni tvytyä esim. Pienviljelijäin Keskus
liiton avustuksen järjestämiseksi vain puo
lella siitä, mitä hallitus siihen esitti. On 
nimittä·in sillä tavalla, että koska aiotaan 
- tääillähän aikaisemmassa keskustelussa 
tuli se mielipide verrattain yleisesti esille, 
- koskia aiotaan tätä neuvontatyötä aivan 
uudelleen jä<rjestää, niin tällä kertaa ei 
liene eduksi, että nyt kovasti paljon ny
kyisestään ensi vuodeksi suurennettaisiin 
erityisen j-ärjestön toilllinnan avustusta. 

V altiorvarainministeri V .en no l a: Kun 
hallitus otti tulo- ja menoarvioehdotuk
seensa 400,000 markkaa tä.tä tarkoitusta 
varten, niin teki se sen mielestäni kyllin 
perusteitavilla syillä, koska se oli asiaa 
tutki.essaan tullut si.ihen tuloikS'een, ·että tä
hän rahoja tarvittaisiin j·a että niitä ikäy
tettäisiin maalle hyödyllisellä tavalla. Val
tiovarainvaliokunta on ne poistanut. Mutta 
kun nyt täällä on ehdotettu, että edes puo
Jet hallituksen esittämästä määrästä tä;hän 
tarkoitukseen myÖniThettäiJSiin, niin pyytä~
sin sitä kailkin puolin kannattaa senta'kia, 
että tällä hetkellä lienee •pienviljelijäneu
vontatyö erinomaisen tärkeä. Kun toiselta 
puolen avustamme uusi·en pienti.J.ojen syn
tymilstä monilla kymmenillä ja sadoillakin 
milj.oonilla markoilla kaikkiaan, niin onhan 
syytä myös, että neuvontatyössä :kuljetaan 
ajan mukana. 

Ed. Furuhjelm: Lausun sen toivo
muksen, että kaikki nyt tehdyt lisäysehdo
tukset tulo- ja menoarvioon hylättäisiin. 

Keskustelu julistetaan rp'äättyneeksi. 

•P u :h € m i e s: Ke.skustelun kuluessa on 
ed. Jyske ed. Saarisen kannattamana eh
dottanut, että 8 m.omentin kohdalle peruste-

~--~--~--~~---~~-~---

luihin .teh:täisiin sellainen lisäys kuin VIII 
vastalauseessa ehdotetaan. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. J yskeen ehdotukseksi. Ed. 
Saarinen ed. Tuomiojan kannattamana on 
ehdottanut, että 8 momentille ilisättäisiin 
Pienviljelijäin Keskusliittoa varten 200,000 
ma11kkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Saa
risen ehdotukseksi. Ed. Häkkinen ed. Pul
lisen kannattamana on ehdottanut, että 8 
moment~lle lisättärisiin 375,000 markkaa ja 
että perusteluissa mainittaisiin: ,Edus
kunta on lisännyt tälle momentille 375,000 
markkaa annettavaksi lisäavustuksena Suo
maLaiselle Mwrttaliit•olle". Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Häkkisen ehdotuJ:kseksi. Ed. 
Hästbacka ed. Inborrin kannattamana on 
ehdottanut, •että 8 momentille lisättäisiin 
IX vastalauseessa mainitussa tarkoituksessa 
koti taloudellisen toiminnan .edistämiseksi 
50,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Hästbackan ehdotukseks1. Vielä on ed. 
Cajander huomauttanut, että nimikkeessä 
sanan ,,maanrparannustöiden" asemt>.sta pi
täisi olla sana ,metsänparannustöiden' '. 
Tämän ottanevat tarkistajat huomioon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u ih e m i e s: Tehdyt ehdotukset ovat 
kaikki erillisiä, joten niistä on kustwkin 
erikseen åänestettävä mietintöä vastaan. 

Menettelyta;pa hyväksytäån. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. J yskeen ehdotuksesta, 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
t&a, on ed. Jyskeen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on ta1pahtunut, toteaa 

P u h ,e m i 'e s: Enemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan e.hdotUiksen. 

Äänestys ed. Saarisen oodotuiksesta. 
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Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Sawrisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m ·i e s : .Äänestyksessä on ann'6ttu 
137 jaa- ja 45 .ei-ääntä, 4 tyhjää; po.issa 13. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Häikkisen elhdotuksesta. 

Jdka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; j.os ,ei'' voit
taa, on ed. Häkkisen ehdotus hyvä;ksytty. 

Puh ·e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,.ei", nousemaan seisaal
leen. 

Ku'll tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e rm i e s: Vähemmistö. 

Edu9kunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Hästbaekan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestäJä ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Hästbackan ehdotus hyvälk
sytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuks'6n. 

12 Pl. 

Luku I KuLkulaitosten ja yleisten töi
den ministeriö, hyväksytään. 

Luku II Tie- ja vesiratk:ennukset. 

Keskustelu: 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Minä 
tahtoisin aivan lyhyesti mainita kahdesta 

seikasta. Momenttiin 5, tie- ja siltaraken
tennustyöt, on valtiovarainvaliokunta au
liilla kädellä antanut lisäyksiä. Lisäykset 
kohdistuvat niihin varoihin, jotka kulku
laitosministeriö saa käytettiiväkseen. Tätä 
varten ministeriö sai v. 1928 noin 8 milj., 
1929 noin 9 mllj. 1930 pyysi 9 milj. ja sai 
12 milj. Täksi vuodeksi on hallitus pyy
tänyt 7,600,000 markkaa ja ehdotetaan 15 
miljoonaa. Selvää on, että näitä rahoja 
v.oidaan käyttää. Niillä voidaan paljon tehdä 
ja armopalasia jakaa. Mutta minä luuli
sin, että ministeriö hyvästi tulee toimeen 
samalla summalla kuin viime vuonna, siis 
12 milj. markalla. Se on jo hallituksen 
pyyntöön lisäystä 4,400,000 markkaa. 

Sitten vielä 9 momentti, jokien perkaami
nen. Tähän on valtiovarainvaliokunta li
sännyt Vuoksen perkaushomman. Tämä 
tulee siinä supistetussa muodossa, jota val
tiovarainvaliokunta nähtävästi on ajatellut, 
maksamaan 78 miljoonaa. Sitä varten on 
vuonna 1925 myönnetty 2.2 miljoonaa, josta 
800,000 mk. on käytetty. On siis jäljellä 
1,400,000 mk. ja jos nämä, 2 miljoonaa, li
sätään, niin on käytettävänä 3,400,000 mk. 
Nämä eivät riitä pakkolunastuksiin ja va
hingonkorvauksiin. Sitäpaitsi, jos töitä 
aiotaan aloittaa, niin tarvitaan vielä 8 mil
joonaa, joita ei ole myönnetty, kokeiden, 
työkoneiden ja työkaluston hankkimiseksi:
Jo'S tällä tavalla mennään eteenpäin, niin 
5 vuoden perästä on koneet ostettu ja työ 
voidaan alkaa. Minusta tätä ei ole riittä
västi perusteltu. 

Jag ber att få helt kort beröra två mom. 
i II kap. För väg- och brobyggnader har 
föreslagits 15 miljoner, till ministeriets för
fogande, medan regeringen har anhållit om 
7.6 milj. Detta år hade regeringen 12 milj. 
till sitt förfogande, och kan nu t. ex. 12 mil
joner givas, kommer i alla fall 4.4 miljoner 
mera, än vad regeringen har anhållit om, 
att beviljas. Ett beviljande av 12 miljo
ner till fritt förfogande för ministeriet be
tyder således en minskning av detta anslag 
med 3 miljoner mark. 

Vidare fhar å mom. 9 för älvrensningar 
tillagts sänkningen av Vuoksen. Företaget 
komme enligt det billigare förslaget hänfö
rande sig endast till nedre delen av Vuoksen 
plus Äyräpäänjärvi, att kosta 78 miljoner 
mark. År 1925 beviljades 2.2 miljoner, av 
vilka 800,000 mark har använts. Sålunda 
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återstå 1,400,000 mark. De 2 miljoner, som 
nu äro föreslagna, giva tillsammans 3.4 mil
joner mark, vilket icke räcker till för skade
ersättning och expropriation. För att sedan 
kunna påbörja arbetena fordras ytterligare 
8 miljoner mark till anskaffande av arbets
redskap. Giva vi 2 miljoner, som jag nyss 
sade på finska, varje år, så komme vi efter 
5 år att ha inköpt de arbetsverktyg vi be
höva för att börja arbetet. 

Ed. H elo: X vastalause en mukaisesti 
ehdotan, että 5 momentille, tie· ja siltaraken
nustyöt, lisätään 5 milj. mk, joh määrä tu
lisi käytettäväksi kulkulaitosministeriön har
kinnan mukaan rakenteella olevien maan
tietöiden jouduttamiseksi. Edelleen ehd<1 
tan, ett'ä 9 momentille, jokien perkaaminen, 
lisätään 2 milj., joka määrä niinikään käy
tettäisiin jo päätettyjen perkaustöiden jou
duttamiseksi. Nämä molemmat työt ovat 
sopivia tehtä,viksi hätäaputöinä ja varat si
ten tulevat käytettäviksi hätäaputöitä var
ten, ja ne miltei kokonaisuudessaan tulisivat 
joutumaan työpaikkoihin. Myöskin työt 
ovat hyödyllisiä töitä, sillä ne ovat tie- ja ve
sirakennushallituksen ehdottamia, eivätkä 
momentin määräykset edes likipitäenkään 
tulisi nousemaan ehdotuksen mukaan niihin 
määriin, joita tie- ja vesirakennushallitus on 
ehdottanut. Siten esim. momentilla 9 oleva 
määräraha tulee lisäyksen kanssa nousemaan 
vain 15 milj. markkaan, kun sitävastoin 
tie- ja vesirakennushallitus on tarkoitusta 
varten ehdottanut käytettäväksi kokonaista 
30 milj. mk. 

Mitä lopulta tulee Vuoksen perkaamiseen, 
huomautan vain siitä, että kyseessä ei ole 
mikään uusi työ, vaan eduskunta on jo aikai
semmin päättänyt asettaa tämän perkauksen 
työn alaiseksi, vaikkapa tarkoitusta varten 
ei ole otettu riittävää määrärahaa. 

Ed. K o r p i s a a r i: Ehdotan 5 momen
tilta poistettavaksi 7,400,000 mk. sekä 9 mo
mentilta ensimmäisessä kappaleessa tehdyn 
lisäyksen 2,010,000 mk., molemmat II vas
talauseessa mainitulla perusteella. 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g : Minä 
vielä tahtoisin mainita eräästä seikasta. Mo
mentti 5, tie- ja siltarakennustyöt, alamo
mentti 3 :n kohdalla maantieparannustyö 
Veitsiluodon sahalta Kemin kaupungin lä-

heltä Kemijoen rautatiesillalle. Tämä työ 
aloitettiin v. 1929 ja on siihen käytetty 
1,700,000 mk. Vahvistetun ohjelman mukai
nen tietyö olisi kohtuussyistä valtion toi
mesta ja kustannuksella loppuun suoritet
tava huolimatta siitä, että alue kuten vasta 
hiljattain on päätetty, ensi vuoden alusta 
siirtyy kaupungille, varsinkin kun tämän 
työn kautta samalla lievennetään paikkakun
nalla vallitsev,aa tuntuvaa työttömyyttä. 
Asia on nimittäin se, että kun valtio ottaa 
maanteitä yksityisiltä, valtio vaatii, että 
tiet ovat kunnossa. Nyt, kun tämä tie, joka 
ei ole kunnossa, siirtyy Kemin kaupungille, 
olisi kohtuullista, että se olisi kunnossa ja 
että tätä työtä voitaisiin jatkaa, niin kuin 
on ajalteltu, vaikkakin tämä siirtyy kaupun
gille, joka, kuten eduskunta kai tuntenee, 
nyttemmin on 17 km. pitkä ja 6 km. leveä. 
Samanlaisia parannustöitä on ennen valtion 
kustannuksella loppuun suoritettu vastaa
vissa tapauksissa Rovaniemen ja Varkauden 
kauppaloiden alueilla. 

Alltså, jag ville framhålla, att det arbete, 
som är upptaget under undermom. 3 av 
mom. 5, nämligen iståndsättande av vägen 
från Veitsiluoto såg genom Kemi stad till 
Kemi järnvägsbro, bör få fortsättas fastän 
området ifråga nyligen har överförts till den 
stora nybildade J5:emi stad. Dylikt slutfö
rande av landsvägsarbeten har förut ägt 
rum i likadana fall vid Rovaniemi och V ar
kaus. 

Ed. Korhonen: Viitaten tekemääni 
aloitteeseen Tervasalmen sillan rakentami
seksi pyydän kiinnittää eduskunnan huo
miota muutamiin seikkoihin. Kuhmoniemen 
kunta on erinomaisen laaja ja ollen raja
seudun kunta se sivuaa noin 100 km :n 
paikkeilla itäistä naapurimaatamme Venä
jää, ja on yksi niistä Kainuun vesirikkaim
mista kunnista, jonka lukuisat joet ja jär
vet, monet vesistöt pirstoavat hyvin rikki
näiseksi. Ja kun kunnan laajalla alueella 
asutus on hyvin harva, niin kylien välinen 
yhteys on hyvin vaikeata sen takia, että 
kulkutiet monissa tapauksissa puuttuvat ai
van kokonaan. Tämä taas puolestaan vai
keuttaa väestön taloudellista kehitystä ja 
nousua. Se liikennevaltaväylä, maantie, 
joka Sotkamosta johtaa Kuhmoniemelle ja 
edelleen valtakunnan rajalle, kulkee monien 
vesistöjen, jokien yli. Yksi tällaisista on 
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n. s. Tervasalmi. Siinä liikennettä pidetään 
yllä lossin välityksellä. Kun salmi on hyvin 
avara ja tuulille altis, sillä isot vedet ovat 
sen molemmin puolin, niin on sitä myrskyi
senä aikana hyvin vaivaloista, jopa monta 
kertaa aivan vaaralEstakin kulkea. Kun 
tällä maantiellä liikenne on hyvin vilkasta, 
ja kun lossiväylän aukipito tuottaa keväi
sin ja syksyisin kelirikkojen aikana suuria 
vaikeuksia, niin tällöin syntyy liikennehäi
riöitä ja pysähdyksiä. On myös huomioon 
otettava se seikka, että vuorokauden lä
peensä liikenteellä ollen lossi valtiolle tuot
taa huomattavia menoja. Kun rajaseudulla 
asujamisto taloudellisesti on heikompaa ja 
elinkeinoelämä tietysti heikompaa kuin 
muualla, maamme muissa osissa, niin on 
kaikkina aikoina, puhumattakaan nykyi
sestä erinomaisen raskaasta ajasta, pako
tettu väestö talvisaikana hankkimaan osan 
toimeentulostaan apsiotöillä. Pääasiassa 
ovat siellä ansiotöinä metsätyöt, mutta kun 
puutavaran otto nykyisen tilanteen vaiku
tuksesta on aivan vähäistä ja muita työ
maita ei ole juuri ollenkaan, niin pienelä
jäin toimeentulo ja yhä lisääntyvä työttö
myys edessä olevana talvena näyttää käy
vän kovin huolestuttavaksi kunnan viran
omaisillekin. Niinpä Kuhmoniemellä on ku
luvan kuun 10 päivänä ollut kunnanvaltuus
ton kokous, jossa on neuvoteltu siitä,_ millä 
tavalla edessä oleva talvi nyt päästään yli, 
sillä nyt jo Kuhmoniemellä on tavattoman 
paljon työttömyyttä. Kunnalla on työttö
myyslautakunt:a, jonka kirjoissa tällä het
kellä on neljät:täsataa työtöntä. Mutta työn 
puutteessa olevien lukumäärä on todeLlisuu
dessa hyvin paljon suurempi, sillä tietysti 
työttömyyslautakunnalle eivät ole ilmoittau
tuneet kaikki työttömät siitä nimenomaisesta 
syystä, että lautakunnalla ei ole minkään
laista työtä tarjota. Työttömyys on siis 
tosiaan paljon suurempi ja alituisesti vain 
pahenee. 

Kuhmoniemen kunta on yksi niistä raja
seudun kunnista, jossa parempinakin ai
koina rajaseudun köyhempi väestö on ollut 
pakotettu sekoittamaan leipäänsä petäjää. 
Tämmöinen oli asian laita m. m. kevät
kesällä 1928. Siellä melkoisissa taloissa oli 
pirtin sopessa suunnattoman suuri huhmari, 
jossa survottiin pettua ja tätä lisättiin lei
pään. Varmaankin edessä oleva talvi teet
tää tuota työtä osalla kuhmoniemeläisiä pal
jon enemmän. Ei ole nimittäin varaa millä 

hankkia riittävästi leipäviljaa. Jo nämäkin 
näkökohdat olisivat oikeuttaneet viljatulli
peruutusta, mutta sekin helpotus jäi saa
matta. Jo tältäkin kannalta katsottuna, 
rajaseudun pieneläjäväestön toimeentulon 
turvaamiseksi olisi järjestettävä väl ttä
mättä työmaita. Ja tällaisena työmaana 
olisi varsin paikallansa sillan rakentamis
työ, sillä tällähän jossain määrin voitaisiin 
työttömyyttä torjua. On tosin kyllä valtion 
ensi vuoden budjetissa esitetty erään lähem
pänä valtakunnan rajaa olevan sillan kor
jaaminen tai uudelleen rakentaminen. Ter
vasalmi on taas Sotkamon kunnan ja Kuh
moniemen välillä, siis Kajaaniin päin Kuh
moniemen kirkonkylästä, mutta sillä puolen 
myöskin on asujamisto ·varsin kö)'lhää ja 
niinmuodoin hyvin paljon riippuvainen an
siotöistä. Hallitus on ensi vuoden valtion 
budjetissa sen menoarvioesityksessä 12 pää
luokan II luvun 5 momentin perusteluissa 
lausunut, että valtiolle huomattavia vuotui
sia menoja tuottavien ja liikenteelle haital
listen lossien tilalle on rakennettava siltoja, 
mutta tietysti säästäväisyyssyistä ei ole kui
tenkaan esittänyt Tervasalmen siltaa ra
kennettavaksi, vaikka siitä on jo parinakin 
edellisenä vuonna tehty aloite. Kun ky
seessäolevaan siltaan on laadittu jo piirus
tukset ja kustannusarvio, niin olisi erittäin 
suotavaa, että valtiovarainvaliokunta olisi 
ottanut tämän asian aivan siltä kannalta, 
jolta se olisi tullut ottaa, nimittäin raja
seudun väestön harrastuksille osoittaen huo
miota, osoittamalla tälle Tervasalmen sillan 
rakentamiselle määrärahan. Mutta kun näin 
ei ole tapahtunut, niin ehdotan, että edus
kunta tämän 12 pääluokan II luvun 5 mo
mentin kohdalle lisäisi ehdotetun määrä
rahan. Siihen on tosin lisännyt valtiova
rainvaliokuntakin, mutta, niinkuin täällä 
herra kulkulaitosten ministeri lausui, ovat 
nämä lisätyt määrärahat tarkoitetut aivan 
vallan muihin töihin, ja sentähden ehdotan, 
että nyt eduskunta lisäisi siihen 400,000 
markan määrärahan tälle mainitulle 12 pää
luokan II luvun 5 momentille, ja että tämä 
määräraha käytettäisiin nyt tämän pu
heenaolevan Tervasalmen sillan rakennus
töiden aloittamiseen. 

Ed. J a n h o n en: Sillan rakentaminen 
Tervasalmen yli Kajaanin-Kuhmoniemen 
maantien linjalla olisi erittäin tärkeä, sillä 
mainitulla maantiellä on verrattain vilkas 
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liikenne. Tervasalmi vaikeuttaa liikennettä 
etenkin syksyin ja keväin. Tietä on anottu 
monta kertaa, m. m. kihlakunnan yhteiset 
kuntakokoukset ovat siitä tehneet lukuisia 
anomuksia, vaikkakin turhaan. Nyt kun 
herra kulkulaitosministeri on täällä ollut 
epätietoinen, mitä hän kaikilla niillä ra
hoilla tekisi, joita valtiovarainvaliokunta on 
sille esittänyt, niin rohkenen tässä kunnioit
taen huomauttaa, että tämä Tervasalmen 
sillan rakentaminen olisi erittäin sopiva 
työmaa ja rahat tulisivat sillan rakentami
sella hyödylEsesti käytetY'ksi. Rakentamalla 
silta mainitun Tervasalmen yli saadaan ni
mittäin suurin epäkohta liikenteestä poiste
tuksi ja samalla voidaan työttömyyttä huo
mattavasti lieventää. Toivon sentähden, 
että ed. Korhosen tekemä ehdotus hyväksyt
täisiin ja pyydän sitä näin ollen kannattaa. 

Ed. N i u k k a n e n : Herra kulkulaitos
ministerin lausunnon johdosta pyydän 
tehdä eräitä huomautuksia. 

Mikäli koskee ensinnäkin valiokunnan tie
ja· siltarakennustöihin ehdotettuihin määrä
rahoihin tekemiä lisäyksiä, niin jäävät nämä 
määrärahat valiokunnan tekemien lisäysten
kin jälkeen vielä huomattavasti: pienem
miksi, kuin mitä ne ovat kuluvana vuonna. 
Toiselta puolen on selvää, että sellaisena 
ajankohtana, jolloin vallitsee vaikea työttö
myys useilla seuduin maata, on erinomaisen 
edullista ja sopivaa teettää sellaisia töitä, 
kuin tie- ja siltarakennustyöt ovat. Valtion 
etu vaatisi, että tällaisia välttämättömiä 
töitä, jotka kumminkin ovat joka tapauk
sessa teetettävät, suoritettaisiin juuri tällai
sena ajankohtana vieläpä entistä suurem
massakin mittakaavassa, koska muita järki
peräisiä hätäaputöitä ei useastikaan ole mah
dollista järjestää. 

Mitä sitten tulee kulkulaitosministerin 
lausuntoon, kun hän asettui vastustamaan 
Vuoksen perkausta, jonka eduskunta jo ai
kaisemmin on päättänyt ja johonka valtio
varainvaliokunta nyt ehdottaa myönnettä
väksi lisämäärärahoja 2 miljoonaa mark
kaa, niin täytyy huomauttaa, että hänen 
lausuntonsa oli eräissä suhteissa suorastaan 
harhaan johtava. Hän mainitsi, että pakko
lunastuskustannukset yksistään jo tekisivät 
yli 3 miljoonaa ja työkoneet 8 milj. markkaa. 
Mikäli koskee pakkolunastuskustannuksia, 
niin summaa ei ole joenperkauskomissio
nin mietinnössä nimenomaan jaettu, mutta 

mainittava on,.että ne .tekisivät koko Vuoksen 
virran perkaustyön osalta 5 milj. markkaa. 
Mutta tässähän on kysymys vain ensimmäi
sestä työvaiheesta, työ on jaettu nimittäin 
viiteen eri työalueeseen ja neljään eri hyö
tyalueeseen. Näyttää siltä, että tältä ensim
mäiseltä osalta, jolla perkaustyö tulisi ta
pahtumaan verrattain lyhyellä matkalla, 
nimittäin Kiviniemen koskessa, eivät pakko
lunastuskustannukset missään tapauksessa 
voine nousta näin suuriksi, varsinkin kun 
Kiviniemen koski samoin kuin sen rannat
kin ovat suurelta osalta valtion omistamia 
alueita. Tuntuu myöskin mahdottomalta, 
että tässä perkaustyössä tarvittavat työ
koneet voisivat tulla näin kalliiksi. Kuten 
kulkulaitosministeri aivan oikein arveli, niin 
valiokunta on luonnollisesti tarkoittanut 
sitä osaa tästä työstä, jota tie- ja vesiraken
nushallitus on ehdottanut kulkulaitosminis
teriölle ensi vuonna aloitettavaksi ja johon 
se oli ehdottanut myönnettäväksi 10 mil
joonaa markkaa, vaikkakin kulkulaitosmi
nisteri on sen ehdotuksen kylmästi hylän
nyt. 

Kun otetaan huomioon se tilannf', missä 
ovat ne kunnat, joitten pienviljelijät tämän 
perkaustyön kautta tulisivat saamaan ensi
luokkaista viljelysmaata käytettäväksensä, 
niin tuntuu siltä, että tämän työn alullepa
non pitäisi olla yksi kaikkein kiireellisimpiä 
ja tärkeimpiä, samalla kuin se tietysti on 
erinomaisen sovelias myöskin työttömyys
kysymyksen hoitamista varten. 

Niistä kuivatettavista alueista, mitkä tässä 
ovat kysymyksessä, tulisivat saamaan lisä
maata yhteensä 14 eri pitäjän pienviljelijät, 
sillä melkein kaikki viljelrrliä,t, jotka tässä 
ovat kysymyksessä, ovat tyypillisiä Kan
naksen pienviljelmiä. Jo tämän ensimmäi
sen työjakson suorittamisen kautta saatai
siin uutta ensiluokkaista viljelysmaata kui
vatetuksi yhteensä 11,000 hehtaaria. Kus
tannukset tosin nousevat huomattavan suu
riksi, ollen varsinaisen Vuoksen perkaus
työn osalta ilman pakkolunastuskustannuk
sia 60.3 miljoonaa markkaa ja Äyräpään ve
sistön osalta 12.2 miljoonaa, siis 72.5 mil
joonaa markkaa. Mutta toiselta puolen 
myöskin voitettava hyötyalue on niin suuri, 
että kannattavaisuuprosentti joenperkaus
komissionin laskelmien mukaan on koko
naista 48, kun se muissa samantapaisissa 
töissä on laskettu tavallisesti vain n. 10 ja 
15 :ksi. 
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Että eduskunnalle kävisi selväksi, ettei 
tämä ole mikään valmistelematon ja harkit
sematon asia, kuten herra kulkulaitosminis
teri täällä suvaitsi lausua, niin minä pyy
dän saada lukea tätä asiaa koskevan joen 
perkauskomissionin loppulausunnon, joka 
kuuluu: 

,Tie- ja vesirakennushallitus on 14 päi
vänä helmikuuta 1930 antanut kulkulaitos
ttm ja yleisten töiclien ministeriölle Vuoksen 
laskemishankkeen johdosta lausuntonsa ja 
snna ehdottanut hankkeen toteuttamista 
Kiviniemen koskesta Paakkolan kosken 
.alapuolelle edellä esitetyn vaihtoehdon 2 
mukaan ollen tämän osan kustannus 65 mil
joonaa markkaa. Joen perkauskomissioni 
puolestaan on yhtynyt tätä ehdotusta kan
nattamaan, koska perkansta tältä osaltaan 
on pidettävä tällä kertaa kiireellisimpänä 
ja sillä saavutetaan jo hankkeen suurin 
hyöty. Myöhemmin on tilaisuus ottaa har
kittavaksi, onko perkaustyötä syytä jatkaa 
joen ylemmässä osassa. Siihen nähden, että 
hankkeessa on kysymys Vuoksen suurista 
vesimääristä, jotka tekevät sen, että hanke 
tulee suhteellisesti kalliiksi, että seutu on 
vähävaraista rajaseutua, jossa viljelys
maista on suuri puute ja jossa suuri osa 
viljelysmaista on tulva-alueita ja että hyö
tyalueen lopullinen kuivatus vaatii vielä 
osaltaan kustannuksia sekä että eduskunta 
ori hanketta varten aikanaan myöntänyt jo 
varoja, ehdottaa komissioni hankkeen tältä 
osaltaan toteutettavaksi valtionvaroilla en
simmäisessä kiireellisyysluokassa. '' - Ja 
kuten mainitsin, tämän lausunnon huomioon 
ottaen myöskin tie- ja vesirakennushallitus 
oli tähän työhön ehdottanut ensi vuodelle 
10 miljoonaa markkaa, vaikka hallitus oli 
sen hylännyt. 

Valtiovallan taholta olisi syytä nyt jo 
vihdoinkin ryhtyä huomattavampiin ja te
hokkaasti vaikuttaviin toimenpiteisiin nii
den alueiden taloudellisen elämän kohotta
miseksi, joita kysymyksessä oleva asia kos
kee ja jotka ovat Venäjän rajan sulkeutu
misen johdosta joutuneet aivan erikoisen 
suuriin vaikeuksiin. 

Ed. Nurmesniemi: Viitaten raha
asia-aloitteeseen n :o 49 ehdotan, että tä
män luvun 9 momentille lisättäisiin 1 1

/ 2 

milj. markkaa sekä että perusteluissa )au
suttaisiin: ,Momentille on merkitty 1 1

/ 2 

milj. markkaa Pyhäjärven vedenpinnan las-

kemista ja Pyhäjoen perkaustöitten aloitta
mista varten". Tätä ehdotustani peruste
len sillä, ,että paikkwkunnalla on huomatta
vasti työttömiä, ja kun mielestäni tällaiset 
työt, samalla kun ne tuottavat yleistä hyö
tyä, sopivat erinomaiiSesti talven aikanakin 
suoritettavi!k:si, ja kun mielestäni tämänkin 
työn suorittaminen todennäköisesti tulee lä
heisessä tulevai,suudessa joka tapauksessa 
esille, toivoisin, että 'Siihen nyt myönnettäi
siin määräraha, koska, niinkuin sanoin, on 
yleensä ·työttömyyttä ja myös rahan puu
tetta siellä meidänkin seuduillamme. 

Kurlkulaitosministeri W i t t i n g: Ed. 
Niukkasen lausunnon johdosta tahtoisin 
mainita, että niiden tietojen mulk:aan, joita 
tie- ja vesirakennus\hrullitus on anta
nut, pak!kolunastukset ja vahingonkorvauk
set nousevat tältä osalta, siis Paa:kkolanikos
kesta alaspäin, 3,426,000 ma1rkkaan, ja siis 
nähtävästi se, joka lisää tämän summan 

, 5 milj. markaksi, kuuluu niihin !korvauk
siin, jotka maksetaan yläosasta, josta nyt 
ei ole kysymys. 

Sitt-en samojen tietojen mukaan työko
neiden hankintaan tarvittaisiin 7,790,000 
mal'kkaa. Nämä summat yhteensä ovat yli 
11 milj. markkaa ja vasta kun nämä sum
mat on suoritettu, työt voivat alkaa. Siis 
vaikkakin hallitus olisi mennyt siihen, että 
olisi ehdottanut 10 milj. markikaa, niin kui
tenkin töitä, joskin joku osa koneista olisi 
jäänyt, vain vaivaJoisesti olisi voitu alkaa. 

1\tlinä persanallisesti en millään tavoin 
vastusta tätä hommaa., mielelläni sitä kan
nattaisin, mutta tällaisena aikana tällaista 
ei niin vähällä voida a~kaa. Jos laina
varoja meillä olisi, tai jotain vastaavaa ra
halähdettä, niin silloin siihen ehkä voitai 
siin mennä. lVIitä muuten hyötyprosenttiin 
tulee, niin kosken alaosalle se on hyvä, se 
on 48 %, kuten mainittiin. Ja mitä Äyrä
pään järveen tulee, niin se on vielä kor
keampi, mutta kyllä semmoisia numeroita 
muuallakin löytyy. Ensimmäinen ryhmä 
Kymijoen perkaushanl{lkeessa · antaa 64 ja 
lmlmas ryhmä runtaa 65. 

Ed. P u ll i n e n : Yli 20 vuoden ajan 
ovat eduskunnissa useimmat Viipurin lää
nin edustajat tehneet anomuksia Vuoksen 
laskemisesta ja säännöllisesti näitä anomuk
sia on vastustettu. Aikaisemmat anomuk
set ovat tavallisesti päättyneet siihen, että 
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on asetettu komitea tutkimaan tätä Vuok
sen laskua ja sen tuottamaa hyötyä. Kaikki 
komiteat ja valmistelevat valiokunnat, jotka 
tätä asiaa ovat vuosikymmenien kuluessa 
tutkineet, ovat tulleet yksimielisesti vakuu
tetuiksi siitä, että Vuoksen lasku on erin
omaisen kannattava yritys ja että jääpi 
erinomaisen paljon hyvää viljelysmaata ja 
sitäpaitsi juuri sellaisilla paikkakunnilla, 
joissa tällaista viljelysmaata tarvitaan. Kai
kissa tilanteissa on kuitenkin löytynyt syitä 
asian vastustamiseksi, ja näyttää, että nyt
km, kun ei olisi enää luullut tällaista, arvo
valtaiselta taholta asetutaan tätä yritystä 
vastustamaan. 

Vuoden 1925 valtiopäivillä saatiin tästä 
asi:asta päätös, että Vuoksi on laskettava ja 
määrättiin siihen 2,200,000 markan suurui
nen apUJraha .tutkimuksia ja töiden alka
mista varten. Nyt onkin päästy niin pit
källe, että on saatu mitä täydellisimmät tut
kimukset. Sen mukaan kuin olen seuran
nut asiain kulkua ja päätöksiä eduskunnassa 
muiden samanarvoisten jokien laskemisessa, 
niin missään ei ole ollut niin täydellisiä tut
kimuksia kuin Vuoksi on nyt tutkittu. Nämä 
tutkimukset käyvät nyt selville ei ainoas
taan tie- ja vesirakennushallituksen asia
kirjoista, vaan myös joenperkauskomis
sionin asiakirjoista, joihin ed. Niukkanen 
tärkeimmiltä kohdiltaan viittasi. Ei siis pi
täisi olla mitään syytä asettua tatä yritystä 
vastustamaan. 

Täällä kulkulaitosministeri, joka on itä
suomalainen ja tuntee tietysti laskun tuot
taman suuren hyödyn, kuten hän täällä 
myönsikin, mainitsi m. m. että ennenkuin 
tähän yritykseen päästäiän käsi:ksi, tarvi
taan jo yksin koneitakin ostaa 8 milj. mar
kan edestä. Minusta tuntuu oudolta, ettei 
nyt meidän valtiollamme olisi tähän tarkoi
tukseen ktiytettävänään ollenkaan ennen 
hankittuja koneita ja että tässä tarvittaisiin, 
jos tämä työ pienemmässä määrässä pantai
siin käyntiin, niin äärettömän kalliita eri
koiskoneita. MiJkäli olen saanut asianomai
silta insinööreiltä tietää, ei tämä ole mi
kään erikoistyö, joka vaatisi tällaisia eri
koisia summia eikä missään tapauksessa 
näitä koneita alussa tarvittai·si siinä määrin. 
Minä siis katson, että tämä peloite tämän 
laskun alkamiseksi on epäonnistunut. 

Olen myös varma siita, että ne pakkoluo
vutustoimenpiteet ja niiden vaatimat rahat 
eivät tule ensi vuonna missään tapauksessa 

suoritettaviksi, vielä eivät ole niin pian toi
mitetut pakkolunastusten arviot, että ne tu
lisivat ensi vuoden määrärahoja kaipaa
maan. 

Käsittääkseni jos vähänkin tahdotaan olla 
tasapuolisia Itä-Suomen ja muun Suomen 
välillä, ei pitäisi olla epäilystä, ettei tätä 
työtä nyt päätettäisi jo lopullisesti panna 
alulle. Meillä on viimeisinä vuosikymme
ninä, ainakin viimeisenä 10 vuotena perattu 
melkein yksinomaan Pohjanmaan jokia. 
Tänäkin vuonna menoarviossa on kokonaista 
10 milj. markkaa yksinomaan Pohjanmaan 
jokien perkaamista varten. Tässä ei ole ole
massa tasapuolisuutta, ja jos otamme tar
kastettaviksi menoarviot viimeisiltä vuosilta, 
niin huomaamme, että tasapuolisuus on vielä 
heikompaa aikaisempina vuosina kuin se on 
nyt tänä vuonna. 

Minä siis toivoisin, että ne kulkulaitOSillli
niste:rin ·hUollllautukset, jotka hän on tehnyt, 
eivät vaikuttaisi eduskuntaan, eivätkä mis
sään muodossa aiheuttaisi ehdotusta täällä, 
että tämä määräraha poistettaisiin. Se mi
nusta ei olisi millään tavalla puolustetta
vissa ja se aiheuttaisi muutosehdotuksia toi
siin kohtiin samassa menoarviossa ja sillä 
tavalla tämä valmistumassa oleva menoarvio 
voisi tulla pitempien keskustelujen alaiseksi. 

Ed. H u t t u n e n: Minä kannatan ed. 
Helon tekemiä molempia ehdotuksia ja toi
voisin, että ne tulisivat hyväksytyiksi, sillä 
minun nähdäkseni juuri näille momenteille 
ehdotetut määrärahat ovat omiaan torju
maan työttömyyttä. Huomattava on, että 
vakinaiseen menoarvioon merkityt työmää
rärahat ovat ensi vuotta varten tuntuvasti 
pienemmät kuin mitä on esim. kuluvanakin 
vuonna. Ja tiettyä on, että työttömyys on 
tällä kertaa, ja ensi vuonna niin suuri, että 
se vaatii erikoistoimenpiteitä valtiovallan 
puolelta. Ja kun tiedossa on, että tie- ja 
vesirakennushallituksella on suunnitelma, 
jopa ylikin sen määrän, mitä ed. Helon te
kemät ehdotukset edellyttävät, niin eivät 
nämä varat ole suinkaan hukkaan heitetyt, 
vaan tulevat ne hyödyllisesti käytettyä ja 
niillä voidaan tehokikaasti työttömyyttä tor
jua. 

Ed. L :a m p i ne n: Herra puhemies! 
Täällä 12 pääluokan II luvun 9 kohdassa 
jokien perkauksesta, pyytäisin esittää, että 
Kymijoen perkausasia otettaisiin vähän laa-
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jemmassa mitassa huomioon kuin mitä on 
otettu. Hallitus on ehdottanut ensi vuo
den osalle 2 milj. markkaa, mutta minä us
kaltaisin toivoa, että tuo summa nostettai
siin 1 milj. markalla. 

Kymijoen perkausasia on erittäin tärkeä, 
sillä siellä useina vuosina tulee monien mil
joonien vahinkoja hyytetulvien y. m. kesä
tulvien tähden. Viime vuonna oli pakotettu 
valtio antamaan vähävaraisille pientä kor
vausta niistä vahingoista, mitä tulvat teki
vät. Summa ei tosin ollut kovin suuri 
117,975 markkaa. Arviot, mitkä koskivat 
näitä tiloja kokonaisuudessaan, nimittäin 
334 tilaa, olivat 1,397,500 markkaa. Tämä
kään summa ei mielestäni läheskään ole se, 
mikä todellinen vahinko oli, sillä asiantun
tija insinööri Pekka Kokko, joka tätä tul
vaa myöskin arvioi, pääsi niin korkeaan lu
kuun kuin aina 6 milj. markkaan asti. Kun 
tällainen tulvien tuottama tuho vuosittain 
yhä on uusiutunut, niin on ymmärrettävää, 
että se olisi kerran alulle pantuna nyt no
peasti loppuun suoritettava. Tämän tulva
alueen viljelmien luku on 646 lukuunotta
matta ihan pienimpiä pikkutiloja, ja tuo 
yhteinen hyötyalue 6,843 ha, mikä on mitä 
parhainta maata niitten tutkimusten tulos
ten perusteella, mitä siellä on tehty maan 
arvoja mitattaessa. Sieltä on otettu nimit
täin analyysi useammasta kohdasta 20 sen
tin syvyisestä kerroksesta ja on saatu siksi 
suuria lukuja, että prosenttiluku typessä on 
ollut keskimäärin 2.01, kalissa 0.14, fosfo
rissa 0.5o, siis puoli prosenttia. Nämä ra
vintoainemäärät ovat jo siksi arvokkaita, 
että niitä vain harvemmissa tapauksissa voi
daan esille asettaa. 

Tämän koko perkaustyön suuruus on ar
vioitu 28,548,000, mistä summasta tietysti 
paikallinen maanviljelijäväestö osallistuu 
koko suurella osalla. Senpä tähden olisikin 
suotavaa, kuten alussa mainitsin, että tuo 
2 milj. markan määräraha koroitettaisiin 1 
milj. markalla, sillä työt, kun kerran ovat 
alulla siellä, ja työttömyys myöskin niillä 
seuduilla varmasti tulee suurta osaansa 
näyttelemään, sillä siellähän on laaja ja taa
javäkinen yhdyskunta, joka on suurelta 
osalta työväestöä, sillä Kymin pitäjässä ole
vat isot tehtaat, samoin Kotkassa olevat teh
taat ovat pienentäneet tuotantoaan ja näin 
ollen myöskin vapauttaneet työväkeä työstä. 
Näin ollen myöskin voisi yhdellä kertaa 
tehdä kaksi suurta hyötyä, tällaisen voima-

peräisen viljelykselle kelpaavan maa-alueen 
poistaminen vesiperäisyydestä, samalla ker
taa kuin myöskin työttömät saisivat sellaista 
hyödyllistä työtä, mikä on todella tuloa tuot
tavaa tulevaisuudessakin ja samoin kansan
taloudellisten arvojen kohottajana hyvin 
suurimerkityksellinen. 

Minä pyytäisin saada siis jättää tämän 
ehdotukseni tän;ne 12 pääluokan II luvun 9 
kohtaan lisättäväksi. 

Ed. H ä s t b a c k a: Uti den tili betän
kandet fogade IX reservationen ingår ett 
kort sammandrag av de anslag, som erford
ras för utförande av de älvrensningar, som 
tidigare beslutits, ävensom för de arbeten, 
som regeringen föreslagit skola påbörjas un
der nästa år. Kostnaderna härför sluta på 
81 miljoner. Utskottet har därutöver in
fört anslag för påbörjande av upprensning 
av Vuoksen utan att närmare införskaffa 
uppgift om vad detta arbete kommer att 
medföra för kostnader. Ehuru jag är av 
den uppfattning, att dylika arbeten i all
mänhet äro av stor betydelse, har jag icke 
kunnat vara med om att utan noggrannare 
förberedelse fastslå, att arbetet med Vuok
sens upprensning skulle påbörjas, förrän 
man vet vilka kostnader därmed äro för
enade. Av de sifferuppgifter, som jag ef
teråt e11hållit från forsrensningskommi.ttens 
betänkande oclh 'Som nu av kommunikations
ministern anförts, uppgå kostnaderna, be
roende på om det minsta programmet skall 
följas, till c :a 78 miljoner mark. Att n:u 
utan vidare bevilja 2 miljoner mark för ar
betets påbörjande utan att närmare be
stämma, vilket program skall följas, är 
lindrigt sagt ett obetänksamt rilksdagsbe
S'lut. Såsom av kommunikationsministerns 
anförande framgår ]?ehöves, förrän arbetet 
kan påbörjas, för expropriation 3,426,000 
mark, för anskaffande av arbetsre<l'>kap 
7,790,000 mark, således sammanlagt 
11,216,000 mark. Redan härav framgår 
huru ofö:rberett <ett beslut äJr att upptaga 
2 miljoner ma1-lk: för arbetets påbörjande, då 
det åtgår för förberedelse 11 1/ 4 miljoner 
mark förrän arbetet ens kan påbörjas. 
Dessutom synes det mig att riksdagen bör 
hava klwt för sig, vilketdem av de upp
gjorda projekten skall följas, förrän riks
dagen fattar det beslut, som statsutskottet 
omfattar. Upplysningsvis mä hä,r nämnas, 
att det före:igg<er ,trenn<e förslag, det billi-
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gaste slutlllnde på i runt tal 70 miljoner 
mark, det andra på c :a 130 miljoner mark 
och det toodje 'UJl'Pgår till bortåt 200 mil
joner ma.r!k. 

Under hänvisning till motiveringen i IX 
reservationen föreslår jag, att från motive
ringen till detta mom. måtte utgå stycket 
som berör upprensning av Vuoksen. 

Ed. H. E s k o l a: Minä pyytäisin kan
nattaa ed. Nul'l1llesni,emen te'kemruä ~hdo
tusta. 

Ed. B r y g g a r i, poissa. 

Ed. W. Eskola: Luovun. 

Ed. Suu ;r ik on k a: Kymijoen tulvien 
tuot!t3Jllla&n vahi.nkoon on ~erityisesti' lkiin
nUettä.vä !huomiota mielest'äni sen takia. 
että nä.ma vaihingot ovat .erikoisen suuret 
sen tälhden, että ,ma,a pohjaltaan Qn erit
täin sopivruta vi<fj,elysmaata, jota Kymin 
maanviljelijä,t viljelevät. Mutta sitten 
kerta toisensa jläJkeen trupahtuu, että tulvat 
tuhoavat siihen kylvetyn viljan. Toisek
seen vai.~kuttaa trumän se, että sikäläiset 
maanviljelijät, jotka joen rantaviljelystä 
yrittävät kaiikista v.alhingoistaan huolimaita 
harjoittaa, ovrut pienviljelijöitlä. Tilojen 
pinta-ala Qn m. m. Kymissä keskimää;rin 
30-40 ha j<a näin ollen pientilalliset ovat 
pakotetut viljeletmWän näitä Kymin ranta
maita, s·iitlä huolimatta, ettiä viljelys sielLä 
on niin epä.val'l1llaa. Ylhdyn kanna.ttamaan 
ed. Lampisen tekemää ehdotusta, että tätä 
varten varattu mä!äräralha lisätt!äi.siin 1 mil
joonana markalla. 

Ed. K ä m ä 1r ä i n e n : T.ämän vuoden 
rulussa otettiin v~altion !haltuun tuhmnsia 
kiloonetrejä entisilä yleisilä maanteitä, jotlka 
tiet sen jälkeen lkuin t~eitä ensi kerran 
kymmenkunta vuotta sitten valtion hal
tuun otettiin, ovat olleet kokonaan hoita
matta. Näiden teiden kunt·o :ka~·kkialla 
maassaffillile on erittäin huono. Useinhlnat 
näistä teistä ovat niin huonoSISa kunnossa, 
että niill'ä on miltei maihdotonta liikkua ja 
kuitenkin nälmä tiet mat liikenteelle erit
täin tärke:Ftä, jota osoittaa se, että ne on 
otettu n. s. valtion tei:ksi. Voimassa ole
van tielain mukaan teiden kuntoon laitta
minen taop.alhtu,u siten, ·että niistä on ensin 
tehtlärvä kustannusarvio, jonka jälkeen val
tio ja kunnat sopivat osuudestaan teiden 

kuntoonpa,nokustannUJksista. Mikäli minä 
tunnen asioita Kuopion lääni,ssä., on siellä 
verrattain harvoilla teill'ä tehty 'mainiU\le
miami kustannusarvioita. Jos tuo kustan
nusarvioiden teko edelleen jatkuu samassa 
tahdissa kuin viime kesänä, niin 'kuluu mo
nia vuosia, ennenkuin nuo erittäin tärkeät 
tiet tulev;at lku.n.too:n laitetubi. Siksi pyy
dä.n täman kulkulaitosministeriön menoar
vion kohdalla esittää sen toivomuksen, että 
ensi vuoden aikana ministeriön puolelta 
'kiinlll1tetbä:isiin aivam er'ilkoista huomiota sa
nottujen teidlen kustannusarvioiden ja kun
.toonpanotöidoen kiirehtimiseen. 

Yhdyn ed. Niukkasen lausuntoon, mikäli 
se !koskee näiden .teiden kuntoonpanemista. 

E'd. B J.' y g g a :r i: Viittaamalla raha
asia-aloitteen n :o 3:2 perusteluihin ·ehdotan, 
ett'ä 112 Pl. II luvun 5 momentille otetaan 
lisaä 400,000 m'k. selkä perusteluissa lau
sutaan: Edu:Skunta on ottanut momentille 
700,000 mk. Karstulan kirkolta Soiuin kir
'kiolle johtavan mawntien rrukennustyön jat
krumista varrten. Samalla kannatan ed. 
Hästbaclkan tekemää ehdotusta perustelu
jen poistamisesta Vuoksen perkaustyössä. 

Ed. W. Eskola: Minä kannatan ed. 
Bryg;garin tekemää ehdotusta. 

Ed. P e r h o: Eihdotan, että 12 Pl. U lu
vun 5 momentille lisruttäisiin 1,400,000 mk. 
ja että perusteluissa mainittaisiin: Raha
asia-aloitteen n :o 41 johdosta on momentille 
lisätty 1,400,000 mk. maantien rakentami
seksi N aantalin-Luonnonmaan Merimas
lkun 'Viä.lisen ja Kultarantaan johtavan 
'lll!l.Jantien !p.a>rantamiseen. 

E'd. L a lh t e l a : Raihaasia-a:loitteessa n :o 
17 olen minä €hdottan:ut otettavaksi tule
van vuoden tulo- ja menoarvioon määrä
rahan Kemij'ärven-Kuola,j:ärven maan
:Hellä Kemi-jäJrven 'ldrkonkylan läihel'lä 'Ole
Viasta lossista a~kaen noin 8 kilometrin 
matkalla olevain maantien tulvanalaisten 
alueiden lkoroittamista vaJrten. Viittaan 
aloitteen perusteluihin ja ehdotan, ·että 12 
PL II luvun 5 momentille otettaisiin 
800,000 markan mää11ämha sekä että perus
teluissa 1ausuttaisiJin: Raihaasia-aloitteen 
n :o 17 johdosta Qn momentille lisätty 
800,000 mk. Ke.mij'ärven-Kuolajärv,en 
maantien tulvanalaisten alueiden koroitta~ 
miseen. 
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Ed. A a t te l a: Kiannatan ed. Berhon 
tekemää t:fudotusta .. 

' Ed. N u r m •e :s n i e m i : Kannatan ed. 
I.~aJhtelan te:kemäiä .. ehdotusta. 

Keskustelu julistetarun p'äättyneeksi. 

P u h e m i •e s: ~lostus näistä tehdään 
ensi istunnossa. Tamän asian käsittely 
kes:keytet:ään. 

4) Osuuskassojen Keskuslainarahasto-Osake
yhtiön erinäisten obligatiolainojen valtion 

takuu ta 

koskeva ha:Hituksen ~i,tys n :o 5!9 esi:tellään. 

P urh e m i e s: Pulhemiesneuvost-o ehd<>t
taa, että asia loo:etettäisiin valti~arainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

• 
V altiovaraiDJIDinisteri V e n n :o l a: Koska 

se v-elk:arasiths miikä erirt;orisesti 11ällä ihet
kellä rasittaa maa;nrvilj.elijöitä, vaatii •eri
~oisia toimenpiteitä myös hallitusvallan 
puolellta, mutta lkos:ka suurempien ulko
maisten lainojen ottaminen täl1ä hetkellä 
ei ole rtarkoitu'lmenmukaist~, ·on eihdotettu, 
että tätiä ve1kara.situsta lkoetettaisiin huo
jentaa !kotimaisen 1a•inan ottamisella. Kun 
valtion talkuuma;'hdollisuus ·on myöskin ra
joitettu, on ajateltu asia järj•estettä>Väksi 
niin, että •sitä valtuutta, milkä aikaisemmin 

on :ha;~litu'k:selle annettu antaa valti<>n ta
kuu Keskuslainarahasto-Osakeyhtiölle kun
nallisia <t.arlmitUlksia varten otettavaan lai
naan, laaj•ennetta:Usiin nii·n, että samaa val
tuutta v<>itaisiin käyttää myöskin maanvil
jelijäin ly-hytaikaisten kallislrorkoisten vel
kojen vakauttamiseksi. Tarkemmat selos
tukset siitä. määi11ästä,, mistä va1ti<> rtä.Uä 
hetkellä ·on KeskusLainarahastolle takuussa 
y. m. ,TIJälli:iJkohdat selvenevät itse •esityksffltlä. 
Minä .puoltaisin, <että •tämä ihaUitUiksen esi
tys saa;vuttaisi eduskunnan h)"V'ätksymisen. 

Asia lähetetään puhemiCISnreuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a l t i o v •a ,r a i n v a
l i o k u .n ta a n. 

5) Valtausoikeuden rajoittamista Petsamon 
kihlakunnassa 

k;oskeva pallituksen •es~tys n :o 60 ·esiteLlään 
ja lälhetetään ·puhemiesrueu;voston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i- j a t <a 1 <>usva 1 i o
ik u n rt •a a n. 

P n h <e m Ii e s : Seuraava eduskunnan is
tunto on tänään kello 112. 

Ediusknnnan istunt<> lopetetaan kello 1,42. 

Ptöyt:lätlcirjan v.akuudeksi: 

Anton Kotonen. 





31. Tiistaina 16 p. joulukuuta 1930 
kello 12. 

Päiväjärjestys. 

I 1m o i t u k s i a: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus valtioneuvoston oikeut
tamisesta lyhytaikaisen luoton käyttä-
miseen vuonna 11931 .............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 37; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 20; hallituksen 
,esitys n :o 58. 

2) Ehdotus laiksi rikoslain 38 lu-
vun 10 § :n muuttarrnisesta ........ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 36; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 6; ed. Lohen y. m. lak. 
al. n:o 2. 

3) Ehdotus laiksi kerman ja mai
<lon korvikkeista suoritettavasta val-
misteverosta ..................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 38; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 19; ed. Tuomi
kosken y. m. lak. al. n :o 8. 

Ainoa käsittely: 

Siv.l 

867 

" 

880 

4) Ehdotus valtion tulo- ja meno
ru:vioksi vuodelle 1:9i31 . . . . . . 847 ja 880 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 17; hallituksen 
,esitys n :o 1 ; rah. al. n :ot 1-71. 

edustajlll:t Konti:o, [;.ehtonen, Pärssiruen ja 
Tanner. 

llmoitusasiat: 

Uusi hallituksen esitys. 

Puhe m i e s: Ilrrnoitetaoo, että eduskun
naLle on tasaJVallan presidentin kirjelmän 
ohella rbältä päiVältä sarupunut hallituksen 
esitys n :o 61, joka koskee kansain'>"älisen 
ty·öjärjestön yleisen konferenssin XII is
tuntokaudella 'VUonna 192:9 ihy;väksymiä so
pimuksia ja suosituil.-:sia. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

lP u ih e m i! e s: Päiväjärjestykseen teh
däiän se muutos, että otetaan ensin käsitel
täviäJksi 4) päiväjärjestyksessä, oleva asia. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

4) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

V alt.iovarainVJaLiokunnan mieti,nnössä n lO 
17 rvalmistelev,asti käsitellyt hallitukisen esi
tys n :o 1 valtion ;tulo- ja menoarvioksi 'VtW

delle 19~H sekä :ra!h. al. n lOt 1-71 esitel
lään :a i no a a n ik ä s ~ t t e 1 y y n. 

Puh ,e mies: Käsittelyn 'Pohjana on 
PUJhetta johtaa puhemies Kallio. valtiovara~nvaliolkunnan mietintö n :o 17. 

Edellisessä istunnossa esiteltiin 12 Pl :n 
II luku, jossa ;tehdyt ehdotukset nyt 

Nimenhuudossa meJiki.tään poissaoleviksi eduskunnalle selostetaan. Keskustelun ku-
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lu€SSa on ed. Helo ed. Huttusen kannat
tamana ehdot.tanut, että X v.astalauseessa 
esitetyillä perusteilla lisättäisiin 5 momen
tille 5,000,000 mark-kaa ja 9· momentille 
2,000,000 macldma. Ed. Kor'Pisaari on •eh
dottanut II v.astalauseen mukaisesti, että 
5 momentilta vähennettäisiin 7,400,000 
markkaa ja 9 momentilta 2,010,000 mark
kaa, mutta tätä ehdotusta ei ole kanna
tettu, j:oten se ei tule äänestylllisen alaiseksi. 
Ed. Korihonen ed. J•anhooen kannattamana 
on elhdottanut, .ett:ä 5 momentille lisättäi
siin 400,000 ma:rlkkaa seklä että peruste
luissa lausuttaisiin: ,Ralha·asia-aloitteen n :o 
29 johdosta on momentille lisätty 400,000 
markkaa sillan rakentamiseksi Kuhmonie
men kunnassa: olevan Tervasalmen yli''. 
Kutsun tätä •ehdotusta ed. Kol'hosen .ehdo
tukse'ks'i. E·d. Nurmesniemi ed. H. Esko
lan kwnnattamana on ehdottanut, että 9 
momentiUe lisättäisiin 1,500,000 marJkkaa 
sekä että perusteluissa lausuttai.siin: ,Mo
mentille on otettu 1,500,000 markkaa Py
häjlä:rven v.edenpinnan laskemista ja Pyhä
joen •pellkaustöiden aloittamista varten". 
Kutsun t.äJtä ehdotusta ed. Nurmesniemen 
ehdotukseksi. Ed. Lampinen ed. !Suurkon
gan ikannattamana on• ·ehdottanut, että 9 
momentille Kymijoen osaUe lislä.tt:äisiin 1 
milj. markkaa. Kutsun ·tätä ehdotusta ·ed. 
I.~.rumrpisen EJhdiotukseksi. Ed. Hä:stbacka ·ed. 
'Bryggarin kannattamana ·on ehdottanut, 
että 9 momentin perusteluista viimeinen 
ka.prpale, koskeva Vuoiksen perkausta, pois
tettalisiin. Kurtsun tätJä rehdotusta ed. Häst
backan ehdotutk:seksi. E'd. Bryggari ed. V. 
Esikolan kannattamana ·On ·ehdottanut, että 
5 momentille lisättäisiin 400,000 mM"kkaa 
sekä perostoluissa [ausuttaisiin: ,Edus
kunta on ottanut momentirlle 700,000 marrk
ka•a Karstulan kirkolta Soinin kirkolle joh
tavan maantien rakennusty·Ön jatkamista 
varten". Kutsun t•ä1t:ä ehdotusrta ed. Bryg
garin oodotukseksi. Ed. Perho ed. Aatte
lan kanna.ttamana on ehdottanut, ·etrtä 5 
>nomentille lisättäisiin 1,400,000 markkaa 
ja että perusteluissa maånittaisi,in: ,Raha
asia-aloitteen n :o 41 johdosta on momen
tille lisätty 1,400,000 marfukaa Naantalin
Luonnollllllaan~Merimastk:un v'ä!lisen ja 
Kultarantaan johtavan maantien pa.ranta
:miseen". Kutsun tätä ehdotusta ed. Per
ihon ehdortukseksi. Ed. LaJhtela ed. Nur
mesniemen kannattamana on ·ehdottanut 5 
momentil1e lisättärv:äksr 800,000 marik:kaa j.a 

että perusteluissa lausuttaisiin: ,Raihaasia
aloitteen n :o 17 johdosta on momentille li
sätty 800,000 markkaa Kemijä:rv.en-Kuola
järven maantien tulvanala,i<Sten alueiden 
koroittwmiseen". Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Lahtelan ehd01tukseksi. 

Ed. Helon 'ehdotus, jo:ka koskee 5 ja 9 
momentt:ira, on, koska ni~Uä momenteilla 
on vastaMmisia ehdotuksia, ja·ettma ka.h
deksi ; nimitän 5 momenttia koskevaa eh
dotusta ed. Helon 1) ehdotu:kseiksi ja 9 
momerutHa koskevaa ehdotusta ed. Helon 2) 
ehdotukselksi. 

Selonrteko myönnetärän oikeaksi. 

P u h e m i e s : Koska :kaiJkki ehdotukset 
ovat eriUiiSirä, niin on niistä iäänesteWivä 
joikaisesta erikseen mietintöä vastaan. Eh
dotan meneteltäväksi sillä tavalla, ,ettii en
sin tehdään päJätös 5 mOilllenttia koskevista 
ehdotuksista ja sen jälkeen 9 momenttia 
koslrevis.ta ehdotuksista. 

Menettelytapa lhyv.äksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

5 momentti. 

j~änestys ed. He1on 1) ehdotuksesta .. 

Joka hyväksyy v.altiovarainrvaliokunnan 
ehdotuksen, äJänestiää ,,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Helon 1) ehdotus hyväJksytty. 

:Puh e m i 'e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka ·äänestäviät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun täJmä on ta:paihtunut, toteaa 

P u :h e m i e s: Väiliemmis,tö. 

·Eduskunta ·On ihJ'Ivåksynyt valti<Yvarain
valio:kunnan ·ehdotulksen. 

Åänestys ed. Kol'lhosen ehdotuksesta. 

Joka hyvä:kisyy vaLtiovarainvaliokunnan 
ehdotulksen, räiänestäJä ,,jaa" ; jos ,ei" voit
taa, ·on ed. Korhosen ehdotus thyviä!ksytty. 
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Puh e mies: K€ihoi,tan niitä edustajia, 
jotka ä:ämestävlät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä Qn t;aJpahtunut, rtoteaa 

Puhe rm ies: VälheJll!Inistö. 

Koneäänestystä tpyydetään. 

Se toimitetaam. 

P u h .e m i e s.: Ääm.estyksessä on annettu 
131 jaa- ja 51 ei-äläntä, 9 ty(hjäiä.; poissa 8. 

EdiuslrnnJta on hy;välksYilJYt valtiovarain
valiokunnan ehdotulksen. 

Äänestys ed. Brygga,rin ehdotuksesta. 

JQka hyväiksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdottl!ksen, äänestää ,jraw"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Bryg;garin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotlka äänestä:vält ,,,ei", nouseiinaan seisoal
leen. 

Kun tä~ä on tapahtunut, toteaa 

Puhe m ies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se ~toim1tetaan. 

P n 'h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
123 jraa- ja 64 ei-ääntä, :5 tyhjää; poissa 7. 

Eduskunta on siis hyväJksynyt valtiova
rainvali6kuThllian ~&hdotuksenr. 

Äänestys ~ed. Perhon ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovaraill'vailiokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,,,jaa''; jros ,,ei'' vo~t
taru, on ed. Perhon 'ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e :S: Kehoitan: niitä e'dustajira, 
jotka äätnestävät ,,ei,'', ~nousemaan seisoaJ.
J,een. 

Kun tälmä on tapahtunut, toteaa 

P u a1 e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt va:ltiovwrain
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Lwhtelan ehdotuksesta. 

J'O'illa 'hyväksyy valtiovam.invaliokunnan 
cltdotuksen, ää!nestää ,,jaa/' ; jos ,,,ei" voit
taa, on ed. I_jalhtelan ~ehdotus hyvätksytty. 

Puh ,e m i e s: Kehoi,tan niitä edustajia, 
jotka äänestä>nät ,,,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun Jtämä on ta~palhtunut, totea;a. 

P u h ,e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt va1tiov•araån
valiokunnan ,e!hdot,uksen. 

9 momentti. 

Äämestys e,d!. Helon 2) eihdotu:ksesta. 

Joka !hyväksyy vaH'i'Ovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,,,jaa"; jos ,,;ei" voit
taa, on ,ed. I1ahtelan e:hdotus ihyvä!ksytty. 

P u h e m i e s: ~ehoita.n niitä edustajia, 
jotka; äänesttävät ,,,ei:", nousemaan seisoal
lem1<. 

Kun tämä; on tapahtunut, toteaa 

P u 'h 'e mies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ~hdotuksen. 

Äänestys ,ed. Nurmesniemen elrdotuk
sesta. 

Joka hyv,äksyy valtiovarainvali~kunnan 
e:hdotuksen, äänestää ,jara"; jos ,ei" voit
taa<, on ~ed. Nu11mesniemen 1el1dotus hy;våk
~Sytty. 

P u he m i ·e .s: Kehoita11 niitä edustajia, 
jotka äänestä;nät ,'ei", nousemaan seisoa:l
loon. 

Kun tämä on tapalhtunut, toteaa 

Puh ~e m i e s : Vä!hemmistu. 

11)7 
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Edruakunta on siis hyväksynyt valtio
varainv.aliokumuan ehd6tuksen. 

Äänestys ed. Lampisen ehdotuksesta. 

Joka1 hyväksyy valtiovarainvaliokuniTl!an 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,.,ei" voit
'taa,, oru ed. Lampisen e!hdDtms hyväksytty. 

P u 'h ,e mies: Kehoitan niitä edustajia., 
jDt~a äänestävät ,ei"', nousemaan seisaal
leen. 

Kun .tämä on ta,pa:htunut,, toteaa 

P u •h e m i e s: Vällremmistö. 

Eduskunta on siis ,hyväksynyt valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen. 

Ää.nestys ·ed. Hästbaokan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiova.raim1aliokunnan 
·elhdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. HästbUJckan ehdotus hyväksytty. 

P u lh e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jot'lm äänestävät ,.,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Väh,emmist.ö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se :toimitetaan. 

Puh e m i .e s : Äänestyksessä on annettu 
76 ja•a- ja 117 ei-ääntä, 4 t)"hjää; poissa, 3. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ·ed. Hä.st
baekan .ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Edr. N i u: k k w ne n: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u lh e mies: Ke!hoitan ni,itä, jotka kan
DJattavat avoint•a äänestystä, nousemaan 
seisoa1leen. 

Kun tämä on tapaihtunut, toteaa 

P u 'h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaiksi. 

Siihteeri lukee äänestysesityksen uudBl-
1een. 

,Jaa" äämBStävä:t seuraavat edustajat: 

Aa'kuk11, Ainali, Am;puja, Cajander, Es
kola, H., Hakala,. A., Halonen, A., HelD, 
HirvensaLo, Huhtala, Huittinen, HuttunBn, 
Huuhtanen, Häkkinen, Hänninen, Jauho
nen,. J wtkolaJ, Joukanen, J unes, Junnila, 
J yske, Ka.i,jalainen, Kallioniemi, Kaskinen, 
Kaura, Kauranen, Kemppi, Kesti, Kirves
koski, Kolkki, Komu, Kontio, Korhonen, 
Korpisaari, Kuisma, Kukkonen, Kämäräi
n~n, Lalhtela, Lampinen, L·autala, Lehto
nen, Leitvo, Leppälä:, Luosta•rinen, Manner, 
Meriläinen, Miikki, MDiloa.nen, Mäkelä, W., 
Nikkanen, Niukkanen, Nurmesniemi, Ok
sa.la, Oksanen., Paa'V'Olainen, Pilppula, Pit
kän'Bn, Puittinen, Pullinen,. Pärssinen, Ran
tanen,, Rapq, Reinikainen, Rissanen, Ruot
salainen, Ryynänen, Ryömä, Saarinen, Sal
linen, S.alo, Soviijålrvi, Sunila,, Suurkonka, 
Särkkä, Tarkkanen, T·u'kia., Tuomikoski, 
Turja j.a W.e'lling. 

.,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aal·tonen, Aa;lto-Setälä, Aatte'la, 
AhlforE~, Ailio, Alestalo, Annala, Anttila, 
Aromaa, Asikainen, Björk, von Born, 
Brander, Bryggari, Eriich, Eskola, W., Est
lander, F~gerholm, Forstadius, von Frenc
kel~, Furuhjelm, Haga) Hakala;, K., Hak
kila, HaLonen, T ., lbrvala, Heikkinen, He
lenelund, Hilden, A.,. Hilden, U., Hiltunen, 
Hämäläinen,, Hästibwcka, Inborr, J•acobsson, 
Jern, Jokinen., Jussila, Kalliokoski., Keto, 
KilP'eläinen, Kilpi, Kivimä:ki, Kivioja, Ki
visalo, Koivisto, Koivula:hti-Lehto, Koivu
ranta, Koponen, Koskeniheimo, Kownen, 
Kovanen, Kulovawra,, Kuokkanen, Kuuliala, 
Kuusisto, Lahdensuo, Lamminen, LehtD
koski, Le:pistö, Lindman, Lindqvist, Linna, 
LDihi, Malmivaara, Mantere, Myllymäki, 
Mä:kelä, J. L., Nuutinen, Nyman, Paasi
V'llori, Pa.asonen, Palmgren, Pekkala, Pe!l
nanen, Penttrula,, Perheentupa, Perho, Pe
sonen,, Pi'hkal•a, Pojanluoma, Pyy, Päiväll
salo, Raatikainen, Rantala, Rautaiharju, 
Riipinen, Roos, Rothhe11g, Räisänen, Sahl
stein, Salli·la, tSajrlin, B., 8a.rlin, E., Sep-
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pälä, Sergeli-us, Setälä, Sillanpää, Solja, 
Ståhlberg, Suokas, Svinhufvud, Tolonen, 
Tulenheimo, Tuomioja, Turkia, Valta, 
V eili:kaoj,a, Westman, Virkkunen, Voionmaa, 
Väisänen, Åhlström, Åkerblom ja Öster
holm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavwt 4 
edustajaa: 

Hannula, Sv<entorzetski, Tamner ja V es
terinen. 

P u he m i e s: A v<>imessa äänestyksessä 
ont •annettu 79 jaa- ja 116 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hy;näksynyt ed:. Häst
ba.c!kan ehdotuksen. 

Luku III Kanavat. 

Keskustelu: 

Kulkulaitosministeri W i 't t i n g: Siinä 
luvussa, joka nyt päätettiin, annettiin tois
takymmentä miljoonaa enemmän :kuin mitä 
hallitus pyysi. Rahoja jaetaan ympäri 
maan. Mielestäni olisi ollut 'Parempi, jos 
esim.. nämä rahat olisi keski,tetty Vuoksen 
hoiihlllaan. Mutta siiihen ei mitään muuta 
voi kuin todeta eduskunnan anteliaisuutta 
ja kiittää. 

Kulkulaitosbudjetti tä!män jälkeen saa 
ihan toisen luoll!t'een. Tåhän asti on 
auliisti annettu, nyt nipistellään monesta 
paikasta. Valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä, joka liittyy hallituksen esitykseen 
lisäyksistä vuonna 1930 tulo- ja menoar
vioon sanotaan, ettei elhdotusta - siis tu
leV'aisuudessa - lisäyksistä tarvitse tehdä 
muuta kuin sellaisissa tapauksissa, jolloin 
voidaan osoittaa lisämäärärahan tarpeen 
aiheutuV'an josta:kin erityi,sestä asianh8Ja
ra.sta, josta; tulo- ja menoarviota laadit
taessa ei ole voinut olla tietoa. Jos tätä 
hyvää neuvoa seurataan, niin se tietysti 
pitäisi edellyttää, että valti()lVtarainvalio
'klmtta ja eduskunta tämän jälkeen ne· mää
räralhat, joista tässä puhutaan, hyväksyy 
siinä muodossa, että on ma:hdollista maini
tulla tavoin toimi'a. Jos määrärahoista ni
pistellään, kuten nyt tässä momentissa 2 ja 
sitten postissa ja rautateissä on tehty, niin 
selvää on, että; asiwt jo eduskunnassa, on 

sillä tavoin järjestetty, että täimä Lause ja 
tämä hyvä 'toivomus jäiilvät islmsanaksi, 
jolla ei, ole merkitystä. 

Mitä nyt tulee momell!tiin 2, niin halli
tus on pyytänyt 1,413,000 mk. Tähän tar
koitukseen oli 1928 myönnetty tsama sum
ma, jäi 81,000 säästöä, 1'9tW sama summa, 
jäi säästöä 77,000. Tänä vuonna on loka
kuun loppuun mennyt 1,132.,000 markkaa, 
ja V'oidaan sanoa, että sää.stö tulee olemaan 
noin 40-50,,000 markkaa. Jos kui,tenkin 
tältä momenttia alennetaan 2'13,000 :lla mar
kalla, niin melkein 'vamnaan VQidaan en
nustaa, t1bbä ensi vuonna tässä syntyy va~ 
jaus, jdka on t1oistasataatulhatta markkaa 
ja joka ei oli:si silloin merkittävä lisämeno
arvioon, koska tämä ei ole meno, josta tulo
ja; menoarviota laadittaessa, ei ole voinut 
olla 1tiatoa. Sanotaan valtiovlRJra~nvalio
kunnan mietinnössä, ·että pulakawsi vähen
tää Hitkennettä. Be on kyllä totta.. Mutta 
jos pulaka.usi 'komonaisuudessaan otetaan 
mitaksi tämän liikenteen vä:herutymiseen, 
niin ei 'Päästä oikeithin johtopäätöksiin, sillä 
suurin osa pulakaudesta johtuu siitä, että 
hinnat ()JV!llt alentuneet, eikä tsiitä, ehtä ta
varan p,aljous on vähentynyt. Kuten kaup
piaat •ti,etävät, niin heidän täytyy nyt ostaa 
enemmän pUJsseja kuin ennen, va.ilkka pie
nell11piä. 

J ag konstaterrur, att riksdagen vänligen 
hacr givit öv-er 10 milj.. mark mer.a åt re
geringeru i dtet kapitel som nyss avslU'tats. 
Jag för min enskilda del tror, att sprid
ningen av ruedel öv,er landet, såsom det 
här tbesluti•ts, är av mindire nytta, 1än om 
t. ex. Vuoksell!s 1säntkning ihad:e fåt1t detta 
b:elopp. Jag lkan endast •tacka för den giv
mildhet, som ihär har visa.ts, men jag kon
staterar tillika att fr. o. m. derma punkt 
kollliillunrkationsministeriets IJ:mdget Mr en 
alldeles annan ;nwtur. Hä:rirutills har givits, 
nu tages det. Härintills gavs med fri
kostig thand, nu tages från många ihåll små 
summor, ,att ihörja med f,rån mom. 2, ka
naler, sedian d'rån posten och järJllväg.arna. 
Regeringen anhöll om 1,413,000 mark, 'På 
m()llllJ. 2, alltså för extra ocih tillfälli,g per
sonal. 8tatsutskottet ihar sänlkt detta. be
lo:pp till 1,200,000 mark. Å,r 1928 fanns 
ett övenskott :på 8u_,ooo mark, 1929 på 
77,000:, 1930 hlir lbehållning'en här ungefär 
40 a 50,000 mark. Det är ju svårt att 
uppgiva ibeloppet, men statswtskottet har 
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sänkt ansla.get med 2.13,000 mar.k. Det är 
klart, att trafiken är nåigo-t min:d,re, men 
om man drager den slutsatsen, som man 
f.lelistädes i statsutskottets betänkande har 
gjort, n<ämligen att man ungefär pM~allelli
serar den trafik, som äger rum:, med den 
nedtryclming i det ekonomiSk:a livet, som 
vi [la, .så .gör man ett fel:slut. Det är så 
att de ekonomiska svårigh:~terllla· till mycket 
större del lbero på den allmänna priSillivåns 
sänlkning ä:n på 'att mängden av varor, som 
omsätta.s, skulle hava, minskats. J ag tl'or 
man ganska säkert s~all kunna säga, att 
hä,r, ifall dessa 21'3,000 mal'lk ,godkänna:s, 
en lbrist av 1:50,000 mar'k ·eller någonting 
sådant kommer att äga rum. Dott.a kom
mer attt lbringa ·regeringen i ·den si tua.tio
nen, at.t den i·clke kan följa de goda anvis
:ruinga~, som statsutskot.tet och riksdagen 
ha givit i lbetänka.ndot till tilläggsstatsför
slaget 1\ör i år, nämli.getn att enda:st i så
darua• fall, då maJ11 kan visa., att ett beihov 
har U 1ppkommrt •eft.er det ibudgeten har bli
vit upiPgjord, att endal9t i sådana fall här
efter rätteligen i tilläg.gssltatSiförsla.get an~ 
slag må <äska.s. 

Ed. H ästib a clk a: På de skäl,, som 
här anförts av kommunikationsministern 
OIC'h f(i,r att få a.nslaget i mom. 2 i fä!'h:ål
landte ttill 'V!ad det verkliga hehrYvtet kräver 1 

ooh icke oohöva under årets 1opp äJ,;ka an- . 
slag i tillä,gg~budgeten för detta ändam:ål, 
föres1är: jag· att momentet hötje.s med 
150,,000 mal'lk. 

Sisäasiainministeri K u o k k ,a ne n: Pyy
dän lmnna:tta:a ed. Hästha<ckan ehdotusta. 

Ed. P u ll i n e n : Kun herra kulkulai
tosministeri katsoi asialliseksi huomauttaa 
-edellisen luvun, Vuoksen laskua koskevan mo
mentin kohdalla tehdystä päätöksestä ja kun 
hän huomautti, että olisi ollut asiallisempaa 
lisätä siihen ne 10 miljoonaa markkaa, jotka 
hallitukselle on annettu enemmän kuin se 
on pyytänyt, niin minun täytyy tämän joh
dosta sanoa, että jos tämä huomautus olisi 
tehty ·eilen, niin toivottavasti se olisi 
vienyt Vuoksen laskuasian toisenlaiseen tu
lokseen. Eilen kulkulaitosministeri käytti 
puheenvuoron, joka aiheutti Itä-Suomelle 
hyvin onnettoman päätöksen. 

Ed. N i u k k a ne n: Kun otetaan huo
mioon, että nykyinen he1Ta kulkulaitosminis-

teri tunnetusti edustaa tyypillisintä virka
mieskatsomusta, niin on käsitettävä hänen 
verrattain vihainen arvostelunsa valtiova
rainvaliokunnan tekemiin muutoksiin näh
den. Minä kuitenkin vielä huomautan, 
vaikka siitä jo aikaisemmin on huomautettu, 
että valiokunnalla on ollut pyrkimyksenä 
koettaa päästä vähentämään virasto- ja vir
kamiesmenoja ja muitakin kulutusmenoja, 
joissa siihen on näyttänyt olevan mahdolli
suutta, niinkuin on tämän momentin koh
dalla, ja toiselta puolen lisätä jonkun verran 
välttämättömiä työmäärärahoja ja muita 
tuotannollisiin tarkoituksiin ehdotettuja 
määrärahoja, joita herra kulkulaitosminis
teri oli niin rohkealla kädellä vähentänyt. 
Minua vaan ihmetyttää, että herra kulkulai
tosministeri on saanut nyt ed. Hästbackasta 
kannattajan itselleen, sillä ed. Hästbacka on 
valiokunnassa edustanut yleensä toista käsi
tystä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Hästbacka ed. Kuokkasen kannattamana 
ehdottanut, että 2 momentille lisättäisiin 
150,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed_ 
Hästbackan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Hästbackan ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotika äånestäwät ,.ei", tnousemann seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa. 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku IV Posti- ja lennätinlaitos. 

Keskustein: 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Minä 
mainitsen <va>an ·lyfuy·esti, että ,tässä luvuss·a 
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löytyy ainakin yksi samanluontoinen mää
räraha kuin se mistä äskettäin puhuin ja 
mille nähtävästi täytyy lisämenoarviossa 
pyytää lisäystä, jollei nyt lisätä, nimittäin 
momentti 4. Siltä on vähennetty 295,000 
markkaa sillä motiveerauksella, että posti
kursseja ei tarvitse jatkaa. Itse asiassa van
hojen miesten kursseja ei ole tänä vuonna 
annettu ja jollei tätä menoa hyväksytä, niin 
niitä ei anneta 'ensi vuonnakaan. Mutta 
tämä peittää vain 150,000 markkaa. Jään
nös 145,000 markkaa johtuu sijaisten paik
kaamisesta. 

Sitten on 2. :momentti, johon on ehdotettu 
50,000 markan vähennys. Tämä menoerä 
joihtuu siitä, että Pohjois-~Suomcssa on aja
teltu kuten tänäkin vuonna pitää 111 puhe
linasemaa avoinna pari tuntia kauemmin 
keskipäivällä kuin ennen. 

Lopuksi on 17 momentti, tarve- ja kulu
tusaineet, josta on poistettu hallituksen eh
dottama 75,000 ma~kan lisäys, tehty tar
koituksella, että voitaisiin postiasemain hoi
tajille - niitä on viidettäsataa - maksaa 
korvaus imupapereista, kynistä, musteesta 
j. n. e. Kohtuussyistä olisi heille maksettava 
tästä, heillä ei ole mitään velvollisuutta itse 
suorittaa näitä menoja. Edellinen hallitus 
oli myöskin menoarvioehdotuksessaan, joka 
jäi perinnöksi tälle hallitukselle, ehdottanut 
nämä rahat. 

Ja:g konstaterar att ihäir i detta kap-ite1 
:finnes ett anslag av samma natur som · det 
jag senast berörde, nämligen mom. 4 tili av
löning av vikarier. Statsutskottet säger att 
man här kan minska 295,000 mark, då man 
kan upphöra med de kurser, som hava givits 
åt oldboys i post- och telegrafförvaltningen. 
I själva verket hava dessa kurser icke givits 
i år, och om kurserna icke givas nästa år 
uppstår en minskning av 150,000 mark. De 
övriga 145,000 mark hänföra sig tili vanlig 
ersättning åt vikarier för postiljoner o. s. v. 

Å mom. 2 har statsutskottet strukit 50,000 
mark, vilket motsvarar det belopp, som be
höves i arvodestillskott åt de 111 telefonsta
tionsföreståndarna i norra delen av landet. 
Beviljas icke detta belopp måste stationerna 
hållas ett par timmar längre tid stängda mitt 
på dagen .än nu. 

I mom. 17 hade regeringen upptagit så
som ersättning åt de över 400 postexpedi
tionsföreståndare, vilka nu ur egna medel 
lmva att bestrida bläck, pennor, plumppap-

per o. s. v. för allmänheten ett belopp av 
75,000 mark. Den föregående regeringen 
hade redan i sitt budgetförslag, som den nu
varande fick i arv, upptagit detta anslag. 

Ed. L o h i: Minunkaan mielestäni se 
vähennys, minkä valiokunta on tehnyt toi
sella momentilla, 50,000 marlrkaa, ei ole 
harkittu. Hallituksen esityksessä ilmoitet
tiin, että Pohjois-Suomen puhelinasemien 
aukioloaikoja on jatkettu, josta johtuu, että 
jonkun verran korkeampia palkkioita näille 
hoitajille on maksettava. Ja tämä aukiolo
ajan pidennys on välttämätöntä yleisen lii
kenteen kannalta, siitä ei päästä mihinkään. 
Mutta asian tekee tässä omituiseksi se, että 
tämä on jo toteutettu ja eduskunta on ku
luvan vuoden lisämenoarviossa hyväksynyt 
tarkoitusta varten lisäyksen tä,lle vuodelle 
ja sopimukset näiden puhelinasemien hoita
jain kanssa on tehty. Jos nyt lähdetään 
tästä takaisin, voi olla se mahdollisuus, että 
hoitajat kieltäytyvät tuolla alennetulla pal
kalla ollenkaan hoitamasta, ja silloin on kes
kusasemat siirrettävä toisiin paikkoihin, 
eikä ole vllenkaan tietoa, saadaanko niillä 
palkoilla uusia hoitajia. Palkat ovat sellai
set, että ne alkavat 50 markasta kuukautta 
kohti 1,000 markkaan ja siihen kuuluu huo
neen vuokra, valo ja lämpö. Näinollen mi
nusta tuntuu, että tällainen vähennys ei ole 
eduskunnan arvon mukaista. Sen tähden 
minä ehdotan, että 2 momentille lisättäisiin 
50,000 markkaa hallituksen esityksen mu
kaisesti. 

Ed. J a c o b s s o n : Då det måste anses 
obilligt att ålägga postexpeditionsförestån
darena att av sin ringa avlöning bekosta 
utgifter för papper, pennor och andra 
skrivutensilier, men statsutskottet unde.r 17 
mom. h8Jr avläg1snat det. anslag om 75,000 
mark som regeringen i propositionen för 
dylikt hade upptagit, så ber jag att få 
föreslå, att under mOiln. 17 ett anslag om 
75,000 mark för detta ändamäl måtte in
föras och att i motiveringen måtte·antecknas 
den moti,vering som i pro!Positionen under 
dctta moment förefinnes. 

Ed. K o i v u r a n t a : Kannatan ed. Lo
hen tekemää ehdotusta. 

Ed. H e l o: Mitä 4 momentilla esitettyyn 
295,000 markan vähennykseen tulee, on se 
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valiokunnassa tapahtunut yhteistoiminnassa 
kulkulaitosministeriön edustajan kanssa. 
Asian laita nimittäin on se, että vaikkakaan 
näitä kursseja ei ole tänä vuonna pidetty, 
niin kuitenkin määräraha 295,000 markkaa, 
on tätä tarkoitusta varten budjetissa va
rattuna ja silloin niiden tietojen perus
teella, joita kulkulaitosministeriöstä saatiin, 
ei jaosto voinut muuta kuin tämän määrä
rahan vähentää budjetista, kun sitä varten 
oli ehdotettu uusi 150,000 markan määrä
raha, jonka valiokunta myöskin on hyväk
synyt. 

Ed. H u t t u n e n : Minä kannatan ed. 
Jacobssonin tekemää ehdotusta. Minun näh
däkseni on kohtuutonta, että niitten, joit
ten palkka on vain muutama sata markkaa 
kuukaudessa, täytyy itse kustantaa itselleen 
työvälineet, jota vastoin sellaisille, joitten 
palkka on useampia tu!hansia kuukaudessa, 
kustantaa valtio välineet. Tällainen epä
suhde ei ole puolustettavissa. Niin muodoin 
minä yhdyn siihen, että 17 momentille lisä
tään 75,000 markkaa. 

Ed. J u s s i 1 a : Pyydän saada kannattaa 
sekä ed. Lohen että ed. Jacobssonin ehdo
tusta. 

Ed. A a l t o-S e t ä l ä: Luovun. 

Ed. L a h d en s u o: Minäkin pyysin pu
heenvuoron kannattaakseni ed. Jacobssonin 
ehdotusta. Kuten kulkulaitosministeri huo
mautti, pidettiin jo edellisessa hallituksessa 
tarpeellisena, että 17 momentille varataan 
75,000 markkaa tarveaineitten, kuten pape
rin, kynien, imupaperin y. m. kustantamista 
varten postitoimistoihin. Tämä tarve ei 
tule, niinkuin ed. Huttusen puheenvuorosta 
kävi selville, palvelemaan ainoastaan näit
ten postitoimistojen hoitajien omiksi tar
peiksi, vaan myös yleisön tarpeiksi, sillä 
postitoimiston hoitajan täytyy vastaanotto
huoneessa pitää kynät, musteet, imupaperit 
ynnä muut tarpeet yleisöä varten. Tässä on 
epäkohta, jos missä, että pienipalkkaisten 
virkailijain pitää vielä yleisöäkin palvella 
varustamalla omasta palkastaan vastaan
ottohuoneet tällaisilla tarpeilla. Siitä on sel
viä kokemuksia itsekullakin, että näissä toi
mistoissa yleensä kynät ovat aina huonossa 
kunnos..<;a, imupaperi loppuun käytetty, 
eikä siellä yleensä ole sellaisia ka1pistuksia, 
millä asiansa voisi toimittaa. 

Ed. Niukkanen: Valiokunta oli sitä 
mieltä, että jos siirrytään siihen, että nämä 
yleisöä samoinkuin postineitejä varten tar
peelliset kirjoitusvälineet hankitaan valtion 
puolesta, niin se vie ilmeisesti tuhlaavaisuu
teen ja silloin ei ole kysymys 75,000 mar
kasta enää, vaan tulee tässä olemaan kysy
mys sadoistatuhansista markoista. On 
myönnettävä, että ilman muuta ei näille 
toimistonhoitajille voi asettaa tällaista vel
voitusta, mutta tämä velvoitus on otettu 
huomioon si'Hoiln kuin heidän palkkansa 
ovat määrätyt, ja valiokunnassa ei katsottu 
olevan mitään tarvetta tällä kertaa käydä 
koroittamaan heidän palkkojansa. Tämä on 
nimittäin palkankoroitusta eikä mitään 
muuta. 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Minä 
pyysin puheenvuoroa vaan vakuuttaakseni, 
ettei tästä suurempaa menoa synny, sillä 
postikonttoreille, suurille postikanttoreille 
on valtion puolesta nämä tarvikkeet jo tar
jona, näissä pienissä postitoimistoissa, missä 
on hyvin _pienipalkkaista väkeä - korkein 
palkkaus on muistaakseni noin 20,000 mark
kaa vuodessa ani harva, noin 140 henkilöä, 
joilla on noin 15,000 markkaa ja noin 150 
henkilöä, joilla on noin 4,000-3,000 marlk
kaa vuodessa - niistä valtio ei maksa. 

Ed. L ahde n s u o: Ei minunkaan mie
lestäni tässä ole pelättävissä tuhlausta, kun 
kerta kaikkiaan on kysymys koko maan tar
peen tyydyttämisestä 75,000 markalla. Jos 
jotain säästöä tahdotaan tällaisissa tarve
aineissa saada aikaan, niin kyllä silloin olisi 
suurista virastoista aloitettava eikä näistä 
pienistä postitoimistoista. Kun yleensä val
tio kustantaa tämmöiset tarpeet kaikissa vi
rastoissa, niin kyllä ne minun käsittääkseni 
pitäisi kustantaa sellaisissa virastoissa, 
joissa niitä käyttää yleisökin eikä vain vir
kailijat. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lohi ed. Koivurannan kannattamana eh
dottanut, että momentille lisättäisiin 50,000 
markkaa hallituksen ehdottamaan tarkoi
tukseen. Kutsun tätä ehdotusta ed. Lohen 
ehdotukseksi. Ed. Jacobssan ed. Huttusen 
kannattamana on ehdottanut, että 17 mo
mentille hallituksen esityksen mukaisesti Ii-
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sättäisiin 75,000 markkaa. Kutsun tätä eh~ 
dotusta ed. Jacobssonin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestykset ja päätökset: 

2momentti. 

Äänestys ed. Lohen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lohen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
74 jaa- ja 103 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 20. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Lohen eh
dotuksen. 

17 momentti. 

Ään-estys ed. J acobssonin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Jacobssonin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
40 jaa- ja 137 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 21. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Jacobs-
sonin ehdotuksen. · · 

Luku V Yleiset rakennukset, hyväksy
tään. 

Luku VI V altiomautatiet. 

Keskustelu: 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Tässä 
luvussa löytyy taas kaksi sellaista moment
tia, jotka nähtävästi tulevat uudelleen nou
semaan esille ensi vuoden lisämenoarvi,ossa, 
nimittäin momentti 6 Palkinnot tarveai
neiden säästämisestä, jotka on alennettu 
100,000 markalla ja momentti 21, painatus
kustannukset, jotka hallitus jo alensi hyvin 
paljon. Herrat saavat itse niistä päättää. 

Sitten täällä on momentti 1 vakinaisen 

henkilökunnan palkKaukset. Siinä on pois
tettu kaikki ne uudet virat koneosastolla, 
jotka rautatiehallitus ehdotti uusien rauta
teiden valmistuttua. Vielä on vähennyksiä 
tehty momenteilla 8 ja 9. Momentti 9 kä
sittää kaluston kunnossapito- ynnä tarkas
tus'kustamnukset. Tähän on siirretty lumi
aurojen kunnossapito sentakia, että valtion
tilintarkastajat eivät ole hyväksyneet, että 
tähän saakka tätä menoa on käytetty mo
mentilta 18. Ja sitten sekä valtiovarain
valiokunta että valtiontilintarkastajat ovat 
tarkastuksen tehostamista pyytäneet kerta 
kerralta. 

Vielä on täällä neljä arviomäärärahaa, 
jotka luultavasti tglevat ylitetyiksi, verrat
tain varmaan ainakin kolme, n :ot 12, 13 
ja 18. 

Jag ber att kort få framhålla, att i detta 
kapitel återigen finnes tvenne moment, 
vHka sannolikt komma att lyfta sitt huvud, 
då riksdagen nlästa år har wtt se över till
läggsbudgeten, nämligen mom. 6 premier 
för inbesparande av förnödenheter och 
mom. 21 tryckningskostnader. Det senare 
har redan av regeringen tryckts ned så att 
järnvägsstyrelsen icke varit på långt när 
tillfreds. På mom. 1 ha vidare strukits de 
nya tjänster på maskinavdelningen, vilka 
betingas av att de nya j1äirnvålgwrna i n(}N' 
hava tagits i bruk. 

Ett antal moment, n:o 8 och 9, komma 
sannolikt också att överskridas. V ad mom. 
9 beträffar hava statsrevisorerna framhål
lit, att snöplogarnas reparation icke finge 
bestridas enligt mom. 18 som härintills, utan 
böra överföras på detta mom. 9, för vilket 
har föreslagits en erforderlig förhöjning 
som nu strukits. Vidare hava både ri<ksda
gen och statsrevisorerna framhållit, på 
grund av en del beklagliga missbruk vid för
valtningen av statsjärvägarnas ved, att in
spektionen måtte göras mera effektiv. 
Slutligen finnas 4 förslagsanslag, n :o 11, 12, 
13 och 18, vilka också möjligen komma att 
överskridas, men där går ju överskridnin
gcn enklare ! 

Ed. H e l o: Kuten kulkulaitooministeri 
mainitsi, on valiokunta tämän luvun 1 mo-
mentin kohdalla vähentynyt 552,600 mark
kaa, joka summa oli tarkoitettu uusien ra
tojen koneosastolla vaatimia toimihenki
löitä varten. Tällainen supistus ei itse 
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asiassa tiedä säästäväisyyttä, sillä nämä toi
met on kuitenkin täytettävä ja sitä varten 
on silloin käytettävä tämän luvun 2 momen
tilla olevaa arviomäärärahaa, niin että mi
tään supistusta valtion menoissa ei itse 
asiassa tule tapahtumaan. Sensijaan tulee 
ylimääräisten henkilöiden lukumäärää rau
tateillä edelleen lisättä1väbi siitä, mikä se 
on tällä hetkellä, ja kuten tunnettua, on 
eduskuntakin jo huomauttanut, että on pi
dettävä epäkohtana sitä, että vakinaisten ja 
ylimääräisten henkilöiden suhde rautateillä 
on niin epätä!ydelinen kuin mitä s,e .tällä het
kellä on ja kehoittanutkin kerran hallitusta 
ryhtymään toimenpiteisiin ylimääräisten 
vakinaistuttamiseksi. Jos nyt vähennetään 
tämä määräraha 1 momentilta, niin silloin 
kehitys tulee tapahtumaan päinvastaiseen 
suuntaan. Minä sentähden ehdotan, että 1 
momentille lisätään X vastalauseen mukai
sesti 552,600 markkaa. 

Edelleen ehdotan yhtenä ehdotuksena X 
vastalauseen mukaise~ti, että momentille 14 
radan ja rata-alueen kunnossapitoon lisä
tään 3 milj. markkaa, momentille 19 liik
kuvan 1kaluston kunnossapitoon lisäystä 2 
milj. markkaa ja momentille 27 uudistus
määräraha lisätään 15 milj. markkaa. 
Kaikki nämä lisäykset tulevat käytettä
väksi töiden varaamiseksi työttömille ja 
ovat sellaisia hyödyllisiä töitä, jotka sisälty
vät ammattiviraston ehdotukseen. 

Ed. P a a s o n en: Kuten herra kulkulai
tosministeri huomautti, ei myöskään mo
mentilla 18 oleva määräraha tule riittä
mään. V aliakunta on kumminkin tällä mo
mentilla tehnyt 900,000 markan vähennyk
sen, perustellen vähennystään sillä, että 
työpalkat ovat alentuneet. Kun täällä on ai
kaisemmin koroitettu kulutustavarain tulli
veroa yli 300 milj. markalla, johtuu tästä 
itsestään, että nämä koroitukset alentavat 
työväen elintasoa, jolloin palkkojen alen
taminen ei saisi tulla kysymykseen. Sitä
paitsi tältä momentilta maksettavat palkat 
ovat aikaisemmill'kin olleet niin vaatimatto
man pienet, ettei minkäänlaista asiallista 
syytä voi olla ehdotukseen palkkojen alen
tamisesta. Minä sentähden ehdottaisin, että 
momentille lisättäisiin valiokunnan vähen
tämät 900,000 markikaa. Samalla pyydän 
kannattaa ed. Hclon tekemiä ehdotuksia. 

Ed. R ä i s ä n e n: Pyydän kannattaa ed. 
Paasosen tekemää ehdotusta. 

Ed. N i u k k a n e n: Minun mielestäni 
olisivat kaikki nämä ehdotukset, joita €d. 
Helo on tässä yhteydessä tehnyt, hylättävä. 
Mitkään näistä lisäyksistä eivät ole asialli-
sesti tarpeen vaatimia. · 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Helo ed. Paasosen kannattamana ehdot
tanut, että 1 momentille lisättäisiin halli
tuksen esityksen mukaisesti 552,600 mark
kaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Helon 1) 
ehdotukseksi. Niin ikään on ed. Helo ed. 
Paasosen kannattamana ehdottanut, että 14 
momentille X vastalauseen mukaisesti lisät
täisiin 3,000,000 markkaa, 19 momentille 
2,000,000 markkaa ja 27 momentille 
15,000,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Helon 2,) ehdotukse:ksi. Ed. Paasonen ed. 
Räisäsen kannattamana on ehdottanut, että 
18 momentti hyväksyttäisiin hallituksen esi
tyksen mukaisesti, siis että sille lisättäisiin 
900,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta 
cd. Paasosen chdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Koska ehdotukset ovat 
kaikki erillisiä, on niistä jokaisesta erikseen 
äänestettävä mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

1 momentti. 

Äänestys ed. Helon 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Helon 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen. 
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14, 19 ja 27 momentti. 

Äänestys ed. Helon 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; j,os ,ei" voit
taa, on ed. Helon 2) ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtio
varainvaliollmrman e;hdotuksen. 

18 momentti. 

Äänestys t:Jd. Paasosen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
.ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Paasosen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'',_ nousemaan seisoal-
1een. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se toimitetaan. 

P u h e mi e s: Ään,estyksessä on annettu 
84 jaa- ja 92 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 18. 

Avoin ta äänestystä pyydetään. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
:semaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lUJkee äänestysesityksen uudel
leen. 

----------------------

P u h e m i e s : Tämän äänestyksen jäl
keen keskeytetään istunto 1/ 4 tunniksi ja 
valtiovarainvaliokunta kokoontuu puhemie
hen huoneeseen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaikula, Ainali, Annala, Asilk:ainen, Ca
jander, Estlander, Furuhjelm, Hakala, A., 
Halonen, A., Hannula, Heikkinen, Huhtala, 
Huittinen, Huuhtanen, Häkkinen, Häst
backa, Inborr, Janhonen, Jatkola, Jern, 
Joukanen, Junes, Jussila, Jyske, Kaijalai
nen, Kallioniemi, Kaskinen, Kaura, Kaura
nen, Kemppi, Kirveskoski, Kivimäki, Kivi
oja, Koivuranta, Kolkki, Kontio, Korhonen, 
Korpisaari, Kuisma, Kukkonen, Kuuliala, 
Kämäräinen, Lahdensuo, Lahtela, Lampi
nen, Lautala, Lohi, Luostarinen, Malmi
vaara, Miikki, Myllymäki, Mäkelä, W., Nik
kanen, Niukkanen, Nurmesniemi, Perheen
tupa, Pesonen, Pilppula, Pojanluoma, Pulli
nen, Päivänsalo, Rantanen, Rautaharju, 
Rissanen, Ruotsalainen, Saarinen, Sallinen, 
Salo, Sarlin, B., Sovijärvi, Ståhlberg, Suur
konka, Särkkä, Tukia, Tuomikoski, Turja, 
Vehkaoja, Vesterinen ja Österholm. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, 
Ahlfors, Ailio, Ampuja, Aromaa, Björk, 
Brander, Bryggari, Eskola, W., Fagerholm, 
Forstadius, von Frenckell, Haga, Hak
kila, Halonen, T., Harvala, Helenelund, 
Helo, Hilden, A., Hilden, U., Hiltu
nen, Huttunen, Hämäläinen, Jacobs
son, Junnila, Kilpeläinen, Kilpi, Kivi
salo, Koivulaihti-Lehto, Komu, Kopo
nen, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, Kuok
kanen, Kuusisto, Lamminen, Lehtokoski, 
Leivo, Lepistö, Lindman, Lindqvist, Linna, 
Manner, Meriläinen, Mä:kelä, J. L., Nuuti
nen, Nyman, Oksala, Paasivuori, Paasonen, 
Paavolainen, Palmgren, Pekkala, Pennanen, 
Penttala, Pe:rlho, Pihkala, Puittinen, Pyy, 
Pärssinen, Rantala, Rapo, Reinikainen, 
Roos, Rothberg, Ryömä, Räisänen, Sahl
stein, Sallila, Sarlin, E., Seppälä, Sergelius, 
Setälä, Sillanpää, Solja, Suokas, Sventor
zetski, Svinhufvlid, Tanner, Tolonen, Tu
lenheimo, Turkia, Valta, Welling, Westman, 
Virkkunen, Voionmaa, Väisänen ja Åhl
ström. 
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Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 27 
edustajaa: 

Alestalo, Anttila, von Born, Erich, Es
kola, H., Hakala, K., Hirvensalo, Hänninen, 
Jokinen, Kalliokoski, Kesti, Keto, Koivisto, 
Koskenheimo, Lehtonen, Leppälä, Mantere, 
Moilanen, Oksanen, Pitkänen, Raatikainen, 
Riipinen, Ryynänen, Sunila, Tarkkanen, 
Tuomioja ja Åkerblom. 

Istuto keskeytetään kello 13,58. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 14,13. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 79 jaa- ja 93 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Paaso
sen ehdotuksen. 

Luku VII. Erinäiset määrärahat. 

Keskustelu: 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Tämän 
luvun 4 momentille on hallitus ehdottanut 
3 milj. markkaa, jonka summan valtiova
rainvaliokunta on alentanut 2 miljoonaan. 
Siviili-ilmailu maassamme on lapsipuolen 
asemassa. Sellaisena kuin se nyt on, niin se 
ei elä eikä kuole, eikä mitään kehitystä voida 
odottaa. Saan ehkä mainita, että teoreetti
sesti kannatus, jonka tämä ilmaiinyhtiö saa, 
on lentokilometriltä 10 markkaa pienelle 
koneelle, 20 markkaa suurelle. Mutta koska 
tämä avustusmääräraha on pieni, on se jo 
elokuussa kulutettu loppuun ja itse asiassa 
ltmtokilometriä kohti täten avustus tulee ole
maan ainoastaa1n 4 markkaa 50 penniä. V ffi'
rattuna Ruotsin oloihin esim. tämä on vain 
1

/ 4 tai vähemmänkin. Ruotsissa maksetaan 
noin 20 marl&aa lentokilometr.iä kohti. Jos 
olot jäävät kehittymättä, niin on selvää, 
että tästä liikenteestä ei tule muuta kuin 
kyltti. Ensi vuonna on ilmeistä, että lento
yhtiö ei voi ylläpitää Tukholman-Turun 
liikennettä ja samaten on ilmeistä, ettei Hel
singin-Tukholman liikennettä voida yllä-

pitää muuta kuin noin kolme kuukautta. 
Viime vuosina on liikenne kestänyt viisi 
kuukautta. Tallinnan liikenne nähtävästi 
jää sellaiseksi kuin se nykyisin on. Suuri 
osa liikennettä siirtyy siis kaiken todennä
köisyyden mukaan, jollei muutosta saada, 
ulkomaalaisten kä1siin. Minä v.oin vasemmis
tolle mainita, että aivan äskettäin Ruotsissa 
valtion avustus, joka oli siellä 5 miljoonaa 
Suomen markkaa, sosialistien aloitteesta nos
tettiin 7 miljoonaan (Ed. Hakkila: Nehän 
aina kannattavat edistystä! Kulkulaitos
ministeri: Hyvä!). Ainoa vasta väite, joka 
tässä asiassa on tuotu esiin, on se, että Aero
yhtiö, joka tätä liikennettä hoitaa, olisi ul
komaalainen yhtymä. Minulla on täällä kä
Sissam kuitenkin valaehtoinen todistus 
osake-enemmistön puolesta, missä vakuute
taan, että nämä osakkeet kuuluvat heille. 
Siten tästä osakepääomasta ainoastaan nel
jännes kuuluu ulkomaalaisille. Mutta mi
nua tällainen tilanne ei pelota. Me koe
tamme saada ulkomaista lainaa ja mak
samme mielellämme korkoa, verrattain kor
keata korkoakin, mutta tätä pääomaa, joka 
tähän on sijoitettu, ja joka ei ole mitään 
korkoa osingon muodossa tai muuten kanta
nut, sitä me pelkäämme. Minä en siis näe 
mitään syyt'ä, miksi t.ä,ll1ä seikka, ·että % 
osakkeista kuulun ulkomaalaisille, voisi tätä 
hanketta vaikeuttaa, vielä enemmän, kun 
tiedetään, että tällä tavoin yhteys sen suu
ren yhtymän kanssa, joka omistaa tietoa ja 
tekniikkaa, on helpompi. 

Jag vill utta1,a, att enligt min åsikt intet 
skäl har funnits att sänka det nnderstöd 
om 3,000,000 mark, vilket regeringen äskat 
för understödande av lufttrafik, till 
2.,000,000 mark, som 1har skett. Jag är av 
den övertygelsen, att ett understöd av endast 
2,000,000 ma:rk, möjligen kommer att låta 
oss meid möda upprätthålla en lufttrafik 
sådan wtt vi ha den mer till na;mnet, men 
någon utveckling kunna vi icke påräkna. 
Följden av denna minskning vore att under 
nästa år enligt all sannolikhet trafiken Åbo 
-Stockholm upphörde och trafiken Hel
singfors-Stockholm komme att omfatta en
dast ke månader, medan. från annat håll 
denna trafik komme att bedrivas. Det un
derstöd staten har skänkt Aero-bolaget är 
relativt litet. Medelunderstöd per flygkilo
meter blir i själva verket 4 mark 50 penni, 
medan motsvarande belopp i Sverige är 20 
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mark. Det skäl, som i statsutskottet torde 
förebragts emot höjningen av anslaget är 
icke :håHbart. Dä1r to,rde hav'a anförts, att 
aktiebolaget Aero innehaves av en utländsk 
firma. Jag har ett edligt intyg av den som 
förfogat över majoriteten, att denna ma
joritet verkligen är inköpt av ett inhemskt 
konsortium, och jag kan för övrigt icke se, 
att i ett sådant fall som detta någon skada 
skulle ske ifall utländska pBngar också 
placeras hos oss. Vi sträva ju efter att få 
statslån, där vi få bestrida rätt betydande 
räntor, medan en penningeplacering sådan 
som den:na icke bär någ,on ränta alls. 

Ed. K o r p i s a a r i: Sen lisäksi, mitä 
herra ikulku'l'8!itosministeri äsken lausui, 
minä pyytäisin huomauttaa, että Aero-yhtiö 
vuodesta 1926 on ollut valti(>n tarkan kont
rollin alaisena. Valtio mvöm:i mainittuna 
vuonna yhtiölle 2 i/2 milf markan lainan, 
jonka vakuudeksi kaikld yhtiön koneet ovat 
kiinnitetyt, ja on valtio tämän saatavansa 
valvomista varten ollut edustettuna yhtiön 
johdossa. Kun otetaan hn0mioon, että yh
tiön osakepääomasta tietääksmri noin puo
let edellisten vuosien huonon tuloksen takia 
on katsottava menetetyksi, on yhtiö itse 
asiassa täydelleen valtion määräysvallan 
alaisena, eikä sen johtokunta vuisi mihin
kään suurempaan asiaan ryhtyä ilman, että 
valtion edustaja saisi siitä ensin tiedon. Näin 
ollen ei minun nähdäkseni valtiovarainva
liokunnan enemmistön epäilyksillä tämän 
määrärahan joutumisesta ulkomaalaisiin kä
siin ole minkäänlaista perustetta. 

Pyydän lisäksi huomauttaa, että yhtiön 
järjestämällä lentoliikenteellä on maamme 
liike-elämälle hyvinkin suuri arvo ja se on 
omiaan huomattavassa määrässä edistä
mään myöskin turistiliikennettä maas'!a, ja 
samalla myönnetty määräraha on myöskin 
puolustusmääräraha. Näillä perusteilla eh
dotan II vastalauseeseen nojautuen, että mo
mentille merkittäisiin lisää 1 milj. mark
kaa. 

Ed. von F r e n c ik: e ll: Herr talman! 
Genom privat ini1tia.tiv h8ir Aerobol~get 
Wlkommit på enahanda sätt som våra ång
båtsbolag, på sin tid grundats. Glädjande 
nog ihar riksdagen b'eviljat årligen nödiga 
understöd åt bolaget så att .detta icke be-

ihöft inställa sin verksamJhet oaktat det
swmma gått med förlust. Allmänheten gärna 
flyger sommartid, men det skulle gälla 
att insä1tta vintertrwfik tilil Stockholm och 
frarrn:Bör allt till Reval. Vi hava visserli
gen ha:ft tVlå milda vintrar å ra,d så att 
vi på länge icke ·behöft känna oss arvsikurna 
från den yttre världen mitt under vinte:t~n, 
men kommer det igen en hård vinter ä:r 
det mycket möjligt, att förbindelsen tili 
Reval ånyo aJVbrytes, såsom fallet var fö·r 
tre år 1sedan då avbrottet varade tre 
vedwr, och förbindelsen till Stoetkholm var 
så oregelbunden, att en färd från Åbo tili 
Stockholm kunde taga fyra till fem dagaT 
i anspråk. 

J ag uttalar d!ärför den fö11hoppningen 
att flygbrafilken så smånin~om sik:all kunna 
utveeklas till en daglig förbindelse ä:ven 
vinte.r•trd. Drrurvid måste dock vinteraero
plan bygg.as med inriittningar konstrue
rade och ute~perimenterade så att moto,rn 
ie,ke fryser. Detta vore av siäTskilt s1tor 
betydels1e för miijtären, som därigenom 
kunde erhålla vintel'dugliga aeroplan. Be
viljas däremot endast 2,000,000 maillk:, 
skulle detta betyda e.tt di11ekt baksteg, ty 
bolaget kunde då icke mera upp11ätthålla 
förbindelsen till Stockholm under så lång 
tid som nu, och desutom måste linjen Åbo 
-Stockholm helt och hållet nedläggas. 
Detta vore ju skada, ty då skulle de pen
ningar, som redan i propaganda-syfte av 
rik,sdagen beviljats, så att säga vara för
lorade. Statsutskottet har enligt uppgift 
fömnodat aH detta bolag vme utländsikt, 
vilket föl'!Jllodande :kommunikationsminis
tern sedan bemött. J,ag vill ytterligare 
understrylka. detta bemötande. V arför vill 
man :f'ör övrigt hindr.a utllänningar att 
eventueHt :llö-rlora pengar i Finland. Fak
tUIIIl rur att av aktiebpitalet 2,000,000 mk, 
ungefär 9;00,000 är oförbru:kat. Om bola
get, mot förmodan under de närm~ste åren 
skulle gå med vinst, må~&te drygt 1,000,000 
mark förtjlänas förrän någon dividend ikan 
delas ut, och först dte·r denna tid :kan 
det bliva fråga om att utlänningarna 
skulle förtjäna något. 

Denna rädsla :f'ör utländskt kapitals in
flytande förstår jag icke. Vi hav~ viss,er
ligen rest tul1murar omkring vår inhemgka 
p:t~odUJktion, men drurför behöva vi iclke resa 
skyddstullall" ·ä,ven gentemot utländskt ik:api
tal, åtminstone· icke förså'VIitt det utländska 
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krupitalet cmdast gör a:nspråk .på SlkiHiga 
dividender. I d~tta nu äga utlänningail'na 
215 % av kapital som investerats i bolaget. 

Den, som vill se på. saiken ,enbart ur 
inhemsk synpunkt bör observera, att, om 
icke detta undeJ"'stöd beviljrus så kommerr 
utlänning.arrna att ännru mera gynnas däri
genom, att svenslkarna' ikomma att övertaga 
trafilk:en emedan svensika rilksdagen redan 
har bevii:ljat nödigt understöd för det 
sv,enska aerobolaget, v.ilket under minst fem 
månwders tid kommer a:tt upprlätt:Jhålla tra
fiken. Vill man således gynna det inhem
ska initiatiivet så tåJ' här ett utmitrkt till
fälle. J a:g tillåter mig därför understöda 
rdm. KDrpisaaris här gjoroa förslag. 

Puolustusministeri l\'[ a n ne rr: :M:aanpuD
lustuksehle on ti1rrnan muuta, kuten jOikaci
nen käsittäiä, suurta etua siitä, että sivili
lentoa harrastetaan ja että yksityisillä va
roilla hankitaan tätä sirviE-ilrrnailua varten 
välineitä. Sit:Jälpaitsi on suuri merkitys 
sillä, että sivili-ilmailun täytyy ta.pahtua 
ka~kenlaisissa olosUJhteissa, ja sillä tavalla 
sivili-illmailu ikehitt&ä ,taitavia ohjaajia ja 
taitavia meikaaniikkoja. Lisäiksi sivili-ilmai
lun antamista eduista on m!llinittarva, että 
'kulutusmenoissa, lentokoulutuksessa, tapah
tuu tällä tavalla kaksi huomruttava,a sääs
töä. Ensinnäkin se, että täällä yksityiset 
uhraavat sivili~ilmailuun pääomia, joka on 
oHut, ikuten kokemus on osoittanut, käyttä
mättä ilman korkoa ja osinkoja, ja toi
seksi se, mitä lentoliikennemaiksut ovat len
taharrastuiksen hyvälksi tuottruneet. Jos 
kaikki tämä TUhraus pitäisi tehdä ilmavoi
missa, jos etenkin sivililentokonei1den si
jalle pitäisi hankkia sotalentokoneita ja ne 
ilman sitä rupua, mikä lentoliikennemak
suista sawdaan, pidettävä ikäY'nnissä ja hen
ki~öikunta koulutettava, olisivat kustannuk
set kalliimpia. Kun nyt on jo 'hyva lroke
mus suomalaisten lentotaidosta vaativassa
kin sivili-ilmailuliikenteessä, näyttäisi siis 
puolustusbitoksen kannalta olevan mitä 
suotavinta, että hallituksen e:sitys 1 milj. 
markan lisäykses,tä momentilie hyväksyt
täisiin. 

Ed. S a h l s t wi n: Kuten herra kul:ku
laitosministerin lausunnosta selvisi, tulisi 
ilmailuliikenne Turun-Tukholman väliillä 
kokonaan lakikawmaan, jos valtiovara;inva
liokunnan ehdotus hywälk:syttäis.iin. · Tämä 

---------- -----

ohsi ylen valitettavaa. Turun ikaupuniki 
on jD usean vuoden ~ikan~ uhrannut huo
mattavia summia tämiän liikenteen luomi
seksi, sen kehittä;miseksi ja ylläpitärrniseksi, 
ja viime aikDina on myös t.ähän ta<rkoittuk
seen käytetty valtion varoja. Kun minun 
mi:elestäni on ylen täJ"'keätä, että tätä lento
liikennehaaraa Turun-Tukholman välillä 
yl~äipidetään, niin PYY'dän minäkin saada 
kannattaa sitiä ehdotusta, jonka ,ed. Korpi
'Saa:ri täällä on tehnyt. 

Ed. N i u k ik a ne n: Sivili-i1maliiikenteen 
kehitt:äiminen paljon teholkkaamminkin vielä 
kuin mitä meillä on tapahtunut, olisi tie
tysti erinomaisen suotavaa, ei ainoastaan 
mwanpuolustuksen ja ilmavoin:nien kehityk
sen kannalta, mutta myösikin yleisen lii
kenteen kannalta, sillä minun käsittääikseni 
ilmaliikenteen alatlla Suomi voisi näytellä 
Pohjois-Europassa huoma;ttavaa osaa, jos 
wsia;t tässä suhteessa saataiSiin tarkoituk
senmukaisesti järjestetyksi. 

Aero-osakeylhtiö on tehnyt sirv1li-ilmalii
kenteen hyvälksi hyvin sitkeaä työtä, ollen 
tämä työ ja siinä saavutetut tulokset lmi
tenkin pääasiassa kuolleen herra Lucande
rin ansiota. Hän uhrasi tähän erinDmai
sel!la harrastuiksella ruikaansa ja suuren 
osan omaisuuttarusa. Kun Aero-yhtiön 
asi,at sen jä1keen, kun herra Lucander oli. 
poistunut, joutuivat uudelleen järjestettä
viksi, esiintyi ilmailua 'hal'rastavien kansa
laisten keskuudessa meidän maassamme 
pyrkimys saada meillä todellakin tämä il
mailua harjoittava yhtiö sellaiseen ikun
toDn, että se olisi taannut tarpeelliset edel
lytykset sivili-~1maliikenteen kehittymiselle. 
Tätä varten muodostivat meidän maamme 
erääJt huomattava;t raha.mi,ehet ja yhteis
kunnalliset luottallilusmiehet yhtiön tarkoi
tuksella ostaa prof. Junkersilta ne osak
keet, jotka herra Lucander oli hän\)lle pan
tannut. Asiassa käytiin Junkersin kanssa 
hyvin sitkeitä neuvotteluja viime ta1v<Cll 
ja kevään !kuluessa. Asia näyttiki<n jä;rjes
tyvän suotuisaan suuntaan, mutta yht~iä 
si~hen ikumminkin tuli väliin sellainen 
•käänne, että eräs verrattain tuntematon 
ruotsalainen herrasmies osti prof. Jun
kersilta täydellä hinnalla asiallisesti arv9t
tomat osakkeet, saaden täten enemmistön 
koko osaikepäåomasta, 4,000 osa*keesta yli 
2,000 rlmppaletta. Tärrnän jälkeen kai:k!ki 
hankikeet vakavalla pohjalla toimivan il-
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mailuy;htiön jä!I'jestämisej{si raukesivat 
tääLlä ja asia jäi ennalLensa. Herra kulku
laitosministeri on täällä sanonut, että sa
nottu henkilö on vala.ehtois•esti vakuutta
nut, että mainittu osaike-enemmistö kuuluu 
hänelle. Minä tiedän myöstkin, että osak
keet muodollisesti kuuluvat tä:lle herralle, 
mutta niistä neuvotteluista ja asian ku
lusta, mitä minä jouduin viime keväänä 
seuraamaan, minä, samoinkuin kaikki ne 
ilrrnailua harrastavat henildlöt, jotika tätä 
asiaa silloin hoitivat, tulivat vakuutetuiksi, 
että osa:k:keet eivät asiallisesti kuulu tälle 
herralle, mutta Junkersille, ollen siis Jun
kersilla noin 3

/ 4 kaikista tämän yhtiön 
osakkeista tai asiat aina:kin sillä. tavalla 
j·ä.rjestetty, -että Junkers määrää, mitenkä 
näillä osakkeilla mää.räysvaltaa yhtiössä 
käytetään, kun tarvi.s tulee. Asiat ovat, 
mik:äli koskee meidän sivili-Hmai.luamme, 
näinollen hyvin ikävällä kannalla, IS'illä on
han selvää, ett:ä Suomen .eduskunta ei kos
kaan voi myöntää ta.rpeeksi suuda avus
tuksia kun on kysymys saksalaisesta Jih
tymästä, sillä tärrnä yhtymä ei pi,dä silmällä 
meidän maamme yleisiä etuja siinä määrin 
kuin olisi .suotavaa., jos sille tulee tilaisuus 
toimia tois€lla tavalla. 

Mitä muuten sivili-ilmailun · jä!I'jestclyyn 
tulee, niin viime ikevruänä laitettiin asiasta 
puolustusmini!Ster-iössä alustavia suunnitel
mia, jotka me.nivät siihen suuntaan, että 
puoluSituslaitoksen ilmavoimat, joilla on 
valmiit lentdkoneha:llit, tarpeellinen hen
kilökunta ja osa jo myöskin sivililiikentee
seenkin sopivia koneita, ottaisivat sivili
liik.enteen teknillisen hoidon :haltuunsa. 
Minä sainkin sen ik:äsi.tykoon, että 'I1C hen
kilÖit, jotka tåtä asiaa ny:kyään käytännössä 
hoitlllv·at, olivat siihen järjestelyyn innos
tuneita. On valit.ettav.aa, ·että tätä asiaa ei 
ole hoidettu edelleen, sil:lä se on luultavasti 
ainoa tie, jota eteenpäin mennen tämä, sekä 
puolustuslaitokselle että sivilil.iikenteelle 
meidän maamme !lmru1alta erinomaisen tär
keä asia saadaan taloudelliseSiti ja muuten
kin hyvin järjestetyksi. 

Ottamalla huomioon Aero-yhtiön nykyi
sen ikolkoonpanon, tuntuu, että ei olisi eri
koista syytä sen mäwräraihoja lisätä siinä 
määrin kuin hallitus oli ehdottanut. 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Ehkä 
minä saan lukea sen todistuksen, joka mi
nulla on käsissäni: ,Sen johdosta, että on 
lausuttu se otaksuma, että minä, osakkeiden 

haltijana Aero 0. Y :ssä, edustaisin saksalai
sia, saan täten esiintuoda. että otaksuma on 
täysin perätön. Olen erään Suomen kansa
laisten yhtymän laskuun keväällä 1930 sak
salaiselta professorilta Junkersilta ja johtaja 
Bruno Lueanderin perikunnalta ostanut yh
teensä 2,648 osaketta Aero 0. Y :ssä. Osto
ehdot koskevat ainoastaan osakkeiden siir
toa ja kauppahinnan maksamista eikä näi
den ehtojen lisäksi ole myyjän ja minun vä
lillä tehty mitään muita sopimuksia. En ole 
sitoutunut toimimaan nykyisessä asemassani 
Aero 0. Y :ssä millään tavalla professori 
Junkersin eikä hänen yhtymänsä hyväksi. 
Edellämainitussa suomalaisessa yhtymässä 
ovat osakkaina, itseni ja läheisten perhejä
senten lisäksi, konsuli B. Veekman Oulusta, 
vapaaherra E. Indrenius-Zalewski ja met
sänhoitaja T. Brofeldt Helsingistä. Helsin
gissä, 5 päivänä marraskuuta 1930. 0. J. 
Ehrnrooth. '' 

Muita suomalaisia osakkaita on Ahlström, 
Bertel, A/B John Dahlberg 0/Y, Suomalai
nen Höyrylaivaosakeyhtiö, Hallamaa, Ra
fael, Hohenthal, S. A., Palmberg, Alfr., Par
viainen, Simo, Salovius, K. R., Sario, W alde, 
Snellman, G. A., Ståhle, Gunnar, von W endt, 
Georg, Åhman, F., Varsinais-Suomen Ilma
puolustusyhdistys ja Höyrylaivaosakeyhtiö 
Bore. Nämä omistavat yhteensä 3,000 osa
ketta. Professori Junkers omistaa 1,000. 

Jos kaksi yhtymää kerran ovat kilpailleet 
twllaisesta enemmistöst-ä ja toinen niistä on 
maksamalla enemmän saanut sen enemmis
tön, niin ei tämä toinen yhtymä, joka on me
nettänyt, saa kaunaa tällaisessa asiassa kan
taa toista vastaan. 

Mit'ä sitten ilmaliikenteeseen ·tulee, niin on 
asia kulkulaitosministeriössä otettu käsitte
lyn alaiseksi ja on asetettu n. k. ilmailulau
takunta, johon kuulu Ilmapuolustusliiton 
miehiä, postista virkamies, kulkulaitosminis
teriöstä virkamies sekä puolustusministe
riöstä vastaavan osaston päällikkö. Näille 
on annettu tehtäväksi valmistaa kaikki asiat, 
jotka koskevat ilmailua yleensä, ilmailulakia, 
ja myöskin eihdottaa, millä tavoin sivili- ja 
sotilaslento voisivat toimia yhdessä. Ennen
kuin tästä on kehittynyt enemmän, niin tie
tysti täytyy säilyttää mitä meillä nykyään 
on, ja selvää on, että tällaisessa asiassa vä
häisen aikaa vaaditaan, ennenkuin tuloksiin 
päästään. · Siihen voi mennä ehkä vuosi tai 
kaksi. Mahdollista on, että myöhemmin voi
daan yhdistää eri toimintamuodot. 
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Puolustusministeri M a n n e r: Sen li
,säksi mitä kulkulaitosministeri mainitsi, voin 
lausua että s~vili-ilmailusta ja sotilasiLmai
lun 'käyttämisestä sivi~lilento_lii~en~een 
apuna on paljon n_e~votelt~ 1~mavom~1en JOh
don kanssa ja että 1lmavmm1emme Johto on 
sitä mieltä että matkustajaliikennettä toi~
taiseksi on' vaikea ilmavoimien taholta h~l
taa ja että siihen sijaan olisi _k~~i~_ettävä Il
mavoimien antamaa apua SlVIhlnkenteelle 
etupäässä postiliikenteen muodossa ja sitten
kuin kehitys on päässyt niin pitkälle, sitten 
vasta asettaa ilmavoimien miehistöä ja kalus
toa matkustajaliikenteen palvel~kseer:. _Tät~ 
suunnitelmaa niinkuin kulkulmtosmm1ster1 
jo lausui on kehitetty, ja näyttää siltä, että 
tällä tav~lla voidaan sotilasihnailusta saada 
sivili-ilmailulle apua, mutta näyttäisi siltä, 
että meillä ei ole varaa jättää käyttämättä 
sitäkään apua, minkä voimme saada _ilma_i
lulle aivan syrjästä korottomien varoJen Ja 
hyvän koulutuksen muodossa henkilökun
nalle. 

Ed. von F r en c k e ll: Lausun valitte
luni siitä, että ed; Niukkanen täällä eduskun
nassa toi esille sen syytöksen, että ulkomaa
laiset omistaisivat enemmistön Aero-osake
yhtiössä. Jos ed. Niukkasella on tällaisia tie
toja niin hänen pitäisi myöskin esittää to
dist~ksia tästä. Mutta jos hän ainoastaan 
otaksuu että asia näin on sillä perusteella, 
että toi~en yhtymä tarjoisi 50 %, ja toinen 
100 % osakkeista, niin tuntuu siltä, että syy
tös ei ole luotettava. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Korpisaari ed. von Frenckellin kannat
tamana ehdottanut että 4 momentille lisät
täisiin hallitukse~ esityksen mukaisesti 
1 milj. markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Korpisaaren ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. 'Korpisaaren ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : 'Äänestyksessä on annettu 
99 jaa- ja 75 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 21. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu. 

Ed. K o r p i s a a r i: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nouse
maan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äämestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula Aalto Aattela, Ahlfors, Ales
talo, Ampuja, Aromaa, Asikainen, Björk, 
Bryggari, Eskola, H., Eskola, W., Fa~er
holm Hakala, A., Hakala, K., Hakkila, 
Halo~en A. Halonen, T., Harvala, Heik
kinen Helo ' Hilden, A., Hiltunen, Huitti
nen, 'Huttu'nen, Huuhtanen, Hämäläinen, 
Hänninen, Inborr, Janhonen, Jern, Jo~
kanen Junes Kaskinen, Kauranen, Kempp1, 
Kesti ' Keto ' Kilpi Kirveskoski, Kivioja, 

' ' ' K. Kivisalo, Koivulahti-Lehto, mvuranta, 
Komu Kontio, Koponen, Korhonen, Koso
nen, Kovanen, Kuusisto, Kämäräinen,_ Lah
tela, Lampinen, J,autala, ~ehto~oskl,_ Le
pistö, Leppälä, Lindma~' .. _Lmdqv~t, ~mna, 
Lohi Luostarinen, Mer1lamen, Mnkk1 Myl
lymiki, Mäkelä, W., Niukkanen, Nurmes
niemi, Paasivuori, Paasonen, Pekkala, 
Penttala, Perho, Puittinen, Pulli~e~, !'YY, 
Pärssinen Rantala, Rapo, Rem1kamen, 
Rissanen ' Ruotsalainen, Ryömä, Räisänen, 
Sallila, .Sallinen, Salo, Seppälä, Sergelius, 
Setälä Suokas, Sventorzetski, Tolonen, 
Turki~, Valta,· Voionmaa, Väisänen ja 
Åhlström. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aalto-Setälä, Ainali, ~nnala, 
Anttila, von Born, Brander, CaJander, 
Estlander, Forstadi.us, von ~r~nckell, 
Furuhjelm, Haga, Hannula, H1lden, U., 
Huhtala Häkkinen Hästbacka, Jacohsson, 
Jatkola 'Jussila, Jyske, Kaijalainen, Kallio
niemi, Kilpeläinen, Kivimäki, Kolkki, Kor
pisaari, Koskenheimo, Kuisma, Kukkonen, 
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Kulovaara, Kuo'kkanen, Kuuliala, Lammi
nen, Lehtonen, Leivo, Malmivaara, Manner, 
Moilanen, Mäkelä, J. L., Nikkanen, Nyman, 
Oksala, Oksanen, Paavolainen, Palmgren, 
Pennanen, Perheentupa, Pesonen, Pihkala, 
Pilppula, Pojanluoma, Päivänsalo, Ranta
nen, Rautaharju, Riipinen, Roos, Rothiberg, 
Ryynänen, Saarinen, Sahlstein, Sarlin, B., 
Sarlin, E., Solja, Sovijärvi, Ståhlberg, 
Suurkonka, Svinhufvud, Särkkä, Tukia, 
Tulenheimo, Tuomikoski, Turja, Vehkaoja, 
V e.stman, Virkkunen ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 22 
edustajaa: 

Ailio, Erich, Helenelund, Hirvensalo, 
Jokinen, Junnila, Kalliokoski, Kaura, Koi
visto, Lahdensuo, Mantere, Nuutinen, Pit
känen, Raatikainen, Sillanpää, Sunila, Tan
ner, Tarkkanen, Tuomioja, Welling, Veste
rinen ja Åkerblom. 

Puhe m i e s: Äänestyksessä on annettu 
99 jaa- ja 78 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

13 Pl. 

LU:ku I Kauppa- ja teollisuusministeriö, 
luku II Merenkulkulaitos, luku III Meren
kulkuoppilaitokset, luku IV Teknillinen 
korkeakoulu, luku V Muu teknillinen ope
tus, luku VI Ammattiopetus, luku VII 
Kauppaopetus, luku VIII Geologinen toi
mikunta, luku IX Merentutkimuslaitos ja 
luku X Erinäiset määrärahat, hyvä!ksytään. 

14 Pl. 

I~uku I Sosiaaliministeriö ja luku II 
Vakuutusneuvosto, hyväksytään. 

Luku III Sosiaalivakuutus. 

Keskustelu: 

Ed. Huttunen: Täällä aikaisemmin 
budjetin käsittelyssä eräs ministeri lausui, 
että hänen pääluokkansa on niitä onnellisia 
pääluokkia, joissa on voitu nykyaikanakin 

tehdä vähennyksiä. On kuitenkin eräs toi
nenkin pääluokka, jossa vähennyksiä on 
tehty, ja se on nyt tämä esillä oleva pää
luokka. Sosiaaliset menot ovat sellaisia 
menoeriä, joista hallitus on katsonut voi
vansa tehdä vähennyksiä, koska on muka 
ahdas taloudellinen aika. Mutta minun 
nähdäkseni se suunta, mitä meillä sosiaali
politiikkaan nähden yleensä noudatetaan, 
ei suinkaan ole kohtuullista. Kuten tiede
tään ei meillä ole sosiaalivakuutusta juuri 
nimeksikään olemassa. Ainoa vakuutusjär
jestelmä, tapaturmavakuutus, on sen luon
toinen, että valtion osuus siihen on aivan 
mitätön. Niin muodoin valtio ei joudu 
kustantamaan minkäänlaista vakuutusmuo
toa, lukuunottamatta aivan pientä avustus
määrää työt<tömyysapukassoille. 

Viime aikoina on jo meilläkin joutunut 
päiväjärjestykseen vanhuus- ja työkyvyttö
myysvakuutuksen aikaansaaminen. Siihen 
nähden on useina edellisinä vuosina myön
netty määrärahoja ja tällä tavalla kasva
tettu rahastoa, jotta vihdoinkin voitaisiin 
edes tämä kaikkein tärkein ja ehkäpä suu
rin uudistu:s toteuttaa käytännössä. Onpa 
asia ollut jo niin pitkälle kehittynyt, että 
erään kerran on hallitus antanut eduskun
nalle esityksenkin vanhuus- ja työkyvyttö
myysvakuutuslaiksi, joka esitys ei . kuiten
kaan joutunut eduskunnassa lopullisesti 
käsitellyksi. Ja varsinkin vaalien aikoina 
on vanhuus- ja työkyvyttömyyskysymys 
ollut hyvinkin suuren huomion esineenä. 
Ovathan eräät porvarillisetkin puolueet pi
täneet tätä kysymystä niin tärkeänä, että 
se on kelvannut vaaliohjelmaan. Käytän
nössä sitä ei kuitenkaan, kuten sanottu, 
ole voitu toteuttaa, sillä eduskunnassa ei 
ole löytynyt enemmistöä, joka olisi ryhty
nyt sanoista tekoihin. 

Mainitsin jo, että edellisinä vuosina on 
tätä tarkoitusta varten rahastoa kartutettu. 
Nyt kuitenkin katsotaan tässä kohden voi
tavan tehdä poikkeus ja ehdotetaan ainoas
taan 20 milj. markkaa, jota vastoin aikai
sempina vuosina on säännöllisesti siirretty 
vähintään 50 miljoonaa. En tiedä, onko 
tämä vähennys johtunut siitä, kuten täällä 
eräs edustaja jo aikaisemmin lausui, että 
tämä on sellainen utopistinen reformi, jota 
ei voida koskaan toteuttaa, ja näin muo
doin pitäisi jo suunta kääntää siten, ettei 
enaa rahastoakaan kartuteta. Minäkin 
myönnän, että vanhojen ja työkyvyttömien 
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!huoltoa ei voi affäärin kannalta ottaa, sillä 
yhteiskunta tuskin voi sitä millään tavalla 
käyttää liikelaitoksena. Tappiota se joka 
tapauksessa tuottaa. Mutta kysymys on 
sellainen, että minun nähdäkseni meilläkin 
ovat olot kehittyneet jo siihen, että tätä 
täytyisi ryhtyä toteuttamaan, mitä pikem
min sen parempi. Niin muodoin ei ole 
oikein, että nyt supistetaan tähän rahas
toon siirrettäviä varoja, koska se merkitsee 
sitä, että tämän uudistuksen käytännölli
nen toteuttaminen siirtyy yhä tuonnem
maksi ja tuonnemmaksi. Nekään peruste
lut, mitä mahdollisesti esitetään - että 
tällä tavalla sidotaan pääomia - eivät mi
nun mielestäni ole oikeutettuja, sillä sel
väähän on, että vaikkapa tällainen siirto 
tehdäänkin, rahat eivät jää kuolleiksi, vaan 
ovat ne edelleen talouselämän palveluk
sessa. Talouskriisiä ei se .suinkaan pa
henna, vaikkapa tällainen siirto tehtäisiin
kin. Sen sijaan nytkin tehtävä siirto olisi 
omiaan edistämään tämän uudistuksen to
teuttamista. Tämän vuoksi minä ehdotan, 
herra puhemies, että tämän luvun 9 mo
mentille merkitään 30 miljoonaa markkaa. 

Ed. P a a .s on en: Pyydän kannattaa ed. 
Huttusen ehdotusta, että momentille lisät
täisiin 30 milj. markkaa. 

Ed. Kom u: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e .s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Huttunen ed. Paasosen kannattamana 
ehdottanut, että 9 momentille lisättäisiin 
30 miljoonaa markkaa. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Huttusen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Huttusen ehdotus hyväksytty. 

Puh e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, t,oteaa 

P u ih e m i e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä .pyydetään. 

Se toimitetaan. 

Puhemies: Xänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 65 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 21. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku IV Ammattien tarkastus, luku V 
Köyhäinhoidon tarkastus, luku VI Raittius
työn kannattaminen sekä mallasjuomien 
valmistuksen silmälläpito, luku VII Köy
häin:hoidon avustaminen, luku VIII Sota
arpojen huoltaminen ja luku IX Perttulan 
ty Isämielisten kasvatuslai tos, hyväksytään .. 

Luku X Lastensuojelu. 

Keskustelu : 

Ed. S ·e p p ä l ä: Herra :pu>hemi,es! Minä 
pyytäisin kiinnittää huomiota ~tämän luvun 
23 momemttiin. Tahtoisin erikoisesti huiO
mauttaa ministeriölle, että niitä sääntöjä, 
joiden mukaan täitä määrärahaa jaetaan, 
olisi mielestäni hreman muute•ttava. Tämä 
momentti on ollut pari, kolme vuotta meno
arviossa., ja on täJstä myönnetty avustuk-· 
sia sellaisille siirtoloille, joissa varattomat 
äidit ovwt olleet lapsineen, ja myöskin sel
laisille siirtoloille, joissa on vain lapsia,. 
jotka ovat aUe koulu.iän. Niille siirto
loille, jotlka eivät saa juuri muuta avus
tusta kuin sen, mimkä keräämällä kokoavat 
varoja,, tuottaa ~tav,attomalll rSUThl'lta vai
'keutta voida rhoitaa noita lhoido~keja, kun 
valtion avustus tältä momentilta on rajoi
tettu sangen väJhäiseksi. Ministeriö on ni
mittäin aikana:an antanut tästä ohjeet, 
joittenlka mukaan vain 25 % annetaan 
näistä varoista avustusta, ja sekin sellai
sille lapsille, jotka ovat ·alle 7 VU()ttta van
hoja. Nyt käy usein sillä tavcoin, ett'ä per
heen äiti pyrkii siirtola·an 3-4 lapsensa 
kanssa ja niistä :saattaa olla vain kwksi alle 
7 vuoden ja toiset kaksi ovat yli 7 vuoden. 
Äiti olisi otetltava lastemsa karussa sinne, 
koska se on a1noa kerta eihkä monen vuo
den perästä rkun työläisäidiUe .avautuu ti
la]suus viettää joku pä:iov;ä levossa ja saada 
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hoitoa ja; virkistystä. Muttta nyt täJ'Ityy 
näiden, jotka ottavat vastaan tämmöisen 
äidin la:psine0n, hank!kia keruulla tai jol
lain muulla .tavalla niin :paljon varaja •että 
ne voivwt hoitaa äidin ja nämä kaksi lasta 
kolk:onaan ja siiten näille kahdelle pien•em
mälle lapselle v.ielä antaa 75 % avustusta. 
Muutamille siirtoloille tulee tav•a;ttoman 
vaikeaksi ottaa oUenkaan vastaan tämän~ 
luontoista avu~•tusta auttaakseen noita va
r.wttomia perlheitä. 

Niinkuin tunnettua myönllletään kesä
virkistyksen avustamiseksi kunnille 10 
P. lm VII luvun 32 momentilla 50%. 
Olisi jo suuri edistysaskel, jos .näitäkin 
siirtoloita voitaisiin avustaa edes 50 %:lla. 
Nyt tästä mainitsemastani sei'ka:sta johtuu 
se, että tät'ä avustusta on jo tähän men
nessä •täytynyi useiden sellaisten ,siirto1oi
den, joita minä lähemmin ·tunnen, !kieltäy
tyä haikemasta, ja vastaanottamasta. Tämä 
taas johtaa siihren, :että monia .noista lap
sista, joita näiden siirtoloiden kautta voi
taisiin hoitaa ja tukea ja jotka v.armrusti 
ovat juuri lk:aikkein suurimman avustuksen 
tarpeessa, sillä ne ovat usein hyvin huo
noi,sta kodeista, ovat sairaalloisia ja täydel
lisesti sellaisia, jotka a.pua tarvirtsisivat, ei 
voida vastaanottaa. Sillä noilla siirtoloilla 
on sangen vaikealta 1saada mistään muualta
kaan niin p.a:ljon mäiärärahoja ja avustuk
sia ikuin tähän 'tarvittaisiin. Minä voin 
mainita, reMä lllyt jo tähän menrnessä ovat 
muutamat siirtolat, jotka .Cl'v1at kokeiHeelt 
näillä määräralhoilla, jättäneet ne tulevaksi 
vuodeksi anomatta. T.amperelainen työ
läisnaisten siirtola, jossa on kesäisin ollut 
useita 'kymmeniä larpsia hoiv>a:ttavana, on 
piäättänyt, ettei v·oi •enää tulevaksi kesäksi 
anoa tätä määrära:haa, sillä nii•tä eh•toja on 
aivalll mahdotonta täyitää. Jyväskylän 
työläisnaisten siirtolan käy nälltä•västi sa
malla tavalla. Porin työläisnaisyhdistylksen 
siirtola ei: ole uS'k.altann<t alkuunkaan liä!h
teä anomaan peläten, :että ei saisi näirtä koe
räysvaroja. niin .paljon, etrtä oman osansa 
V'O]si täyttää. Helsimgin rtyöläisnaisyhdi~ 
tyksen siirtolalll, jota on viime ;keväänä laa
jennetrtu ja jossa viime kesäntä koetetrtiin 
huomatta:vassa määrässä ,pitää juuri vapaa
pi!Likoilla työläirslaprsia., jdhttdkunt,a on tullut 
siih•en tulo._'kseen, että jos näin vaikeasti on 
saata•V<issa rtämä lisäavootus, niin saat•ta.a 
käydä niin, että sinnekään ei voida otta.a 
niäillä ethdoilla va.paapai'k:oiUe La.psi,a. 

Minä :siis pyytäisin lausua ministerille 
sen toiV'omuksen, elttä, 'kun nläitä määrä
rahoja myönnetään valtionoeuvostossa ku
hunkin •t·arlk:oitukseensa, jonka mukaisesti 
.tätä 23 momemttia tässä X luvussa si.trt~n 
käytetään, etltä näitä eh'boja hiUJkan lievem
.net•täisiin. Minä olen laivan varma, että 
nä.mä varwt, joita tållä momentilla on, tu
levat niin hyvin käytetyiksi kuin konsa
naam mikään määrii.ra'ha tässä menoar
;viossa, ~sillä ne tulevat s•airaiden ja hei
kossa asemassta. olevioen last·en ja aivan 'kaik
kein köyhimpien työläisperheiden hyy;äksi. 
Näiden turvin sais~v;at työläisäriditkin :Pari 
kolme :pä1välä lepoa kesässä.. Mutta ~nnen 
muuta tulisivat ne lasten :hyväksi. Minä 
myönnän, että tämmöist•en suurten .asiain 
rinnalla, joita täällä nyt on viik!kokaudet 
;pO'hdi·ttu ja 1keskusteltu ja suurten määrä
mhojen rinnalla tämlä on tietysti 'kovin 
pieni ja turh.anpäiväinen ja :saattaa tuntua 
mi:n~st1eristäkin siltä, •että on aivam .ai[lee
tonta, että eduskunnan kallista aikaa t:ä:hän 
vietettäälll, mutta minä Vlakuutan:, että nii~ 
den satojen 'köyhien last.en ja ·äitien mie
lestä t,ämä ei :o1e väh•äpätöinem. He pitä
vät tämän hyvin suurena ja ovat varmaan 
!kovin kiitollisia,, jos tähän, vai'kka onkin 
näint pierii asia., täällä ja myöSki•n vira~~ 
toissa kiinnitetään huomi.o•ta. 
. Mirrä sii·s toirvoisin, että ·enrsi vuodelle j~
koa tehtä·essä sosialiministeriön la.s,tensuo
jeluosast,olle annettaisiin tietää että ne ~h
dot eivä<t olisi niin tiukat, lkuim miksi: ne 
aikaisemmin! on määrätty. 

Ed. P ä i v ä n s a l o: Minustakin olisi 
ollut tärkeätä, ett;ä täl1e momen!J;ille olisi' 
tullut :suurempi määräraha, siLlä näkee 
tuhansia lapsia, jrotka ovat :aliraviHuja, 
niin 'että ne vielä kaihden, kolmen vuoden 
ikäisinä eivät jalk:sa: kävelltä, .eivwtkä ioiset 
vielä puhuaikaan suoranaisoo :heilrkouden 
·tälhden. Ni:itä on vai'kea saada !hoitoon', 
sillä kulman ·ei ta<hdo otta:a pieniä lapsia. 
Kansa:koulula!Psia on helpomp.i saada hoi
toon, ~sillä ni.i,s,tä ei o1e niin \])aljon vaivaa, 
mutta näitä pieniä., j.otlk:a ovat kansakou1u
.Ukää nuorempia, on vaikeampi :s:a.ada hoi
:boolll ja kuitenkin perustus juuri sii.nä 
iässä la:sketwan. Kun ne tulevat kouluun, 
rriin ne ovat niin lheiikkoja, ja 'ka:lpeita, 
etteivät jaksa seurata opetusta, ja silloin 
'hoido1n puute lkost1aa itsensä. Minä olisin 
myöskin toivonut, et.tä mää11ära:ha olisi ol-
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lut suurempi, mutta nythän ei ole tlilai
suutta• s~tä :ruoroittrua;, kun ei ole 'VIastalau
seidemkaan joukossa. :siitä merkintää ole
massa, eikä ehdotus senvuoks·i voine tulla 
äänestylksen alaiseksi (Eduskunnasta,: 
Kyl1ä !) . Jos voi tulla äJänestyksenalaiseksi, 
niin minä pyytlilisin !Saada 'ehdottaa li
säy:stä t1älle 23 momentille 150,000 mark
kaa., niin että loppusumma olisi 400,000 
'kesävirkistystä vart·ell' lapsille, jotka eivä:t 
ole kansa:koulula:psia. 

Keskustelu julii'rt•etaan IPäättynee'ksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Päivänsalo ehdottanut, että 23 momen
'tille lisä·ttäisiin 150,000 ma.rkkaa. Tätä eh
dotusta .ei ole kanna tettu, j.nten .se ei tu1e 
äämestettä Vläksi. 

Selonteko myönnetään oikea!ksi:. 

Luku XI Erinäiset määrära\llia·t, hyväk
sytään. 

15 P. l. 

Luku I Korjaus ja uudisrakennusku~tan
m1kset ja Juku II Eri:näi:set määr.ä;raihat, 
hpäiksytä·äm. 

Luku I V akinai,set eläkkeet, l;uiku II Yli
määräiset eläkkeet, luku III Lakkautus
luokika ja luku IV Erinäiset määrärahat, 
hyväksytään. 

17 P. 1. 

Luku I 1889 'Ymoden 3 1
/ 2 % :n la,ina, 

luku II 18'9:5 vuoden 3 1
/ 2 % m la,ina, luku 

III 1898 vuoden 3 % :ru laina, luku IV 
1901 vuoden 3 1

/ 2 % :n laina, luku V 1903 
vuoden 3 1

/ 2 % m laina, luku VI 1909 vuo
den 4 1

/ 2 % m laina., luku VII 1918 vuo
den 5 1

/ 2 % :n vapaudenlaina,, luku VIII 
19·18 •vuoden 5 1

/ 2 % :n toinen vapauden
raina, luku IX A'ktiebola.get Torna1torin 
osakikeiden ()Stamiseksi otettu oibligatiolaina, 
luku X SotavaJhinkojen korV1a.amiseksi 
otettu obligatiolaina, luku XI 1'920 vuo-

den 6 1
/ 2 % m valuuttalainw, lu:ku XII 

}92'2, vuoden 7 % :n laina, luku XIII 1923 
vuoden 3 (3 1

/ 2 ) % :n laina., luku XIV 
192,3 vunden 6% :n laina, luku XV 192:5 
vuoden 7 % :n 1aina, 1uku XVI 1926 vuo
den 6 1

/ 2 % :n lain1a., luku XVII 1928 vuo
den 5 1

/ 2 % :n laina, luku XVIII lyhytai
kaiset lainat ja luku XIX Agio, toimitus
palkkiot ja muut kustannukset val-tion lai
noista, hyvlålk!sytään. 

1<8 P. 1. 

Luku I Puurrja1ostuslaitokset, luku II 
Rikkihappo- ja superfosfa.attitehtaa·t, luku 
III Mnga.riinitehda:s, luku IV Alko'holi
liike, luku V RuutiMhda.s, luku VI Pa!i:ruu
nat.ehdas, luku VII Lentnkonetehdas, luku 
VIII Laivatela.kka, luku IX Armeijan pu
kimo, luku X KiV1ä1äritehdas ja luiku XI 
Outokummun kaiv:o:s, hyväksybä:än. 

Luku XII Imatran voimalaitos. 

Ed. M i i k k i: Imatran voimalaitoksen 
kohdalla on merkitty 200,000 mk. lisämäärä
raha sen vuoksi, että voimalaitoksen kont
tori on siirretty Helsinkiin Imatralta. Kun 
työt Imatralla valmistuivat, teimme sen 
huomion, että mainittu konttori muutettiin 
Helsinkiin ja tehtyyn tiedusteluun ilmoitet
tiin, että konttori sijoitettiin Koskivoima
toimiston yhteyteen, jossa. sillä on vapaa 
huoneisto. Kun nyt kumminkin näyttää 
siltä, että huoneistoa ei ole täällä va:paasti 
saatavissa, vaan että se on vuokratta.va, 
niin minusta tuntuu epäjohdonmukaiselta, 
että kun Imatralla. m. m. on eräs tyhjä talo 
voimalaitoksen alueella, niin mitä varten 
konttori piti siirtää Helsinkiin, kun sen 
luonnollisin olinpaikka olisi ollut Imatralla. 
Tällä en suinkaan tahdo sitä, että määrä
raha. tällä kohdalla evättäisiin, vaan tahtoi
sin täällä oleville Koskivoimakomitean ja 
hallituksen jäsenille huomauttaa, eikö olisi 
syytä suunnitella mainitun voimalaitoksen 
konttorin takaisinsiirtoa Imatralle, ettei vas
taisuudessa tällaisia määrärahoja täällä 
näkyisi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku hyväksytään. 
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Luku XIII. Erinäiset määrärahat, hyväk
sytään. 

P u h e m i e s : Tämän asian käsittely kes
keytetään. 

1) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
lyhytaikaisen luoton käyttämiseen 

vuonna 1931. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 37 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 20 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 58, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 37. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiassa; sen jäl
keen tehdään päätös suuren valiokunnan 
mietinnössä olevista ponsista. 

lVIenettelyta pa hyväksytään. 

Yleiskeskustelua ei viriä. 

Suuren valiokunnan mietinnössä olevat 
ponnet hyväksytään. 

Asian toinen ikäsittely julistetaan pää,tty
neeksi. 

2) Ehdotus laiksi rikoslain 38 luvun 10 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 36 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 6 valmistelevasti käsitelty ed.' 
Lohen y. m. lak. al. n :o 2, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 36. 

Keskustelu: 

Ed. P i l p p u l a: Herra puhemies! Käsi
teltävänä oleva ed. Lohen y. m. maalaisliit
tolaisten edustajien tekemä lakialoite rikos
lain 38 luvun 10 § :n muuttamisesta on saa-

nut pankkivaliokunnan lausunnossa, samoin
kuin lakivaliokunnassa ja suuressa valio
kunna:ssaJkin hyrkäävän ·ehdotuksen. Tämän 
lain muutoksen tarkoituksena on ollut tar
kemmin määritellä, minkälaisten korkojen 
ottaminen yleisessä lainauslirkkeessä on pi
dettävä koronkiskomisena. Samalla on tällä 
lainmuutosehdotuksella pyritty siihen, että 
tämän kautta koetettaisiin saada kohtuutto
man korkea korkokanta alenemaan kaikissa 
rahalaitoksissa samassa suhteessa kuin ylei
set rahalaitosten ottolainauskol'otkin ovat 
viime aikoina alentuneet. lVIeillä on yleinen 
korkokanta tällä hetkellä siksi korkea, että 
jos ei sitä tavalla tai toisella voida pikai
sesti laskea, voi se muodostua yleisen talous
pulan rinnalla varsin kohtalokkaaksi mei
dii.n maataloudenemme kokonaisuudessaan 
ja myöskin suurelta osalta muutakin tuo
tannollista toimintaa. Sen kysymyksen sel
vittämisestä, mitenkä yleisestä vallitsevasta 
lamakaudesta voitaisiin mahdollisimman 
pian ja pienimmillä tappioilla päästä kan
nattavaan taloudelliseen tuotanto0n, on hy
vin tärkeä osuus pääoma- ja korkokysymyk
sen selvittelyssä ja onnistuneessa ratkai
sussa. 

lVIeillä Suomessa alkoi ilmetä yleinen ra
hapula ja korkokannan nousu yleisen ta
louspulan alkuilmiöinä jo vuoden 1928 puo
litienoissa, siis aikaisemmin kuin muissa 
maissa, joissa yleinen rahapula myös on ol
lut enemmässä tai vähemmässä määrässä· 
havaittavissa. Tämä rahapula on meillä 
muodostunut vakavaksi ja samalla pitkä
aikaiseksi. Tähän on ollut erikoiset syynsä. 
Meidän maassamme ei ole ollut suurempia 
kansallisia riikkauksia, lukuunottamatta 
metsäpääomia, joita olisi voitu yleisessä lm
lutuksessa ja viimeaikaisissa varsin run
saissa pääomasijoituksissa hyväksi käyttää, 
sijoituksissa, jotka ovat olleet suurelta 
osalta välttämättömiä, joskin meillä on esiin
tynyt paljon vähemmän välttämättömiäkin 
ja kokonaan tarpeettomia!kin pääomasijoi
tuksia. 

Mitä tulee pääomasijoituksiin yleensä, on 
niistä ollut pakko käyttää huomattavat mää
rät sijoituksiin, jotJka eivät tuota pääomalle 
rahallista korkoa tuskin ollenkaan, ja m::>
nista sijoituksista on tyydyttävä korko saa
tavissa vasta vuosien kuluessa. Tämä joh
tuu siitä, että kulunut vuosikymmen on ol
lut nuoren, kansallisesti itsenäistyneen val
tiomme perustamisaikaa. lVIeidän on täy-
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tynyt uhrata noihin perustaruiskustannuk
siin suuret määrät sekä kotimaista että ul
komailta lainattua pääomaa, jonka määrää 
tässä on rahallisesti kokonaan mahdotonta
kin numeroilla osoittaa. 

Mikä osuus taaskin on ollut yksityisten 
kansalaisten elämällä ja toiminnalla vallit
sevaan rahapulaan, niin on tässä mainittava 
yhtenä vaikuttavana tekijänä viime vuosien 
vilkas rakennustoiminta, jota on harjoitettu 
varsinkin suuremmissa kaupungeissa ja 
myöskin osittain maaseudulla. Kuinka suu
ria summia on sijoitettu yksinpä kaupunki
rakennuksiin, voidaan esimerkkinä mainita, 
että yksin Helsingissä on sijoitettu viime 
vuosina toistatuhatta miljoonaa markkaa 
uusiin rakennuksiin, joista nyt huomattava 
osa on sellaisia, jotka eiviit tuota sanottavaa 
korkoa sille pä~ioma!le, mikä niihin on kiin
nitetty, ja josl;'l on johtunntkin, dtä niistä 
varsin monet ovat jo joutuneet vararikkoon. 

Jos suuri rakennustoiminta on johtanut 
kaupungeissa ikäviin jälkiseurauksiin, niin 
ei tilanne maaseudulla maataviljelevän 
väestön keskuudessa ole sen parempi. Maa
talousrakennuksiin on viime vuosina kiinni
tetty varsin huomattava määrä valtion ja 
yksityisten varoja. Uusia viljelmiä uusine 
rakennuksineen on perustettu, vanhojen vil
jelmien rakennuksia on uusittu, laajennettu 
ja korjattu siinä hyvässä uskossa, että niihin 
kiinnitetyt pääomat saadaan kannattavan 
tuotannollisen toiminnan kautta korkojen 
kanssa takaisin. Näin ei kuitenkaan ole ta
pahtunut. Maataloustuotanto on tullut kan
nattamattomaksi. Tuotantoa harjoitetaan 
nykyjään suurin tappioin. Ei voida saada 
edes työkustannuksia, puhumattakaan kor
koa sille pääomalle, joka on sijoitettuna 
elinkeinon harjoittamiseen. Maatiloja myy
dään nyt jo vapaalla kaupalla rakennusten 
arvoa vastaavista hinnoista ja niissä viime 
aikoina varsin lukuisissa tilojen pakko
myynneissä ei niiden hinnat ole enää nous
seet läheskään rakennusten arvoa vastaa
Yiin hintoihin. 

Kun tilanne on muodostunut tällaiseksi, 
niin on itsestään selvää, että niiden kymme
nien tuhansien pienviljelijäin ja asuntoti
lojen omistajain, jotka suurelta osalta vel
kapääomalla ovat tilansa asuttaneet, ovat 
joutuneet sellaiseen asemaan, josta heidät 
voi pelastaa ainoastaan valtiovallan pikai
nen apu ja tuki. Valtiovallan onkin ojen
nettava auttava kätensä silloin kun on ky-

symyksessä sen väestönosan elinehtojen tur
vaaminen, jonka hartioilla lepää koko itse• 
näisen kansakuntamme olemassaolo ja vas
tainen kehitys. Jos suurempien viljelmien 
omistajain rinnalla monet kymmenettuhan
net pieneläjät ovat pakotetut jättämään 
vuosien aikana suurin uhrauksin ja ponnis
tuksin aikaansaadut omat kotinsa ja kon
tunsa sekä lisäämään kansamme entises
täänkin suurta tilattoman väestön ja viime 
aikoina yhä lisäytyvää suurta työttömäin 
joukkoa, tulee se varmaan kohtalokkaåksi 
kansallemme ja sen olemassaololle itsenäi
senä kansana. Yhtenä rahapulaan vaikutta
vana tekijänä on ollut myöskin se seikka, 
että maamme kauppatase on viime vuosina 
ollut varsin huomattavasti tuontivoittoinen,. 
kohoten tuonnin enemmyys jo vuonna 1928 
1,767 miljoonaan markkaan vientiä suurem
maksi. Joskin tuonti nyt onkin viime ai
koina huomattavasti supistunut, niin on se 
edelleenkin ollut huomattavasti suurempi 
vientiämme. Suurta tuontiamme on huo
mattavasti lisännyt juuri viime vuosien vil
kas rakennustoiminta, mutta suurimpana 
tekijänä on siihen ollut se, että meidän kan
samme on elänyt viime aikoina paljon yli 
varojensa. Yleinen elintaso varsinkin kau
pungeissa on kohonnut korkeammalle kuin 
maamme kansalEsvarallisuus ja meidän 
tuottavan työmme arvo olisi edellyttänyt. 
Suomen kansa on elänyt k ö y
hä n ä kansana ,r i lk k aan miehen" 
e l ä m ä ä. Se on arvioinut oman varalli
suutensa ja tuottavan työnsä arvon suu
remmaksi kuin se todellisuudessa on ollut ja 
tulee vastaisuudessakaan olemaan. Aikai
sempien vuosien helposti saadun ulkolaisen 
luoton varassa ja omaa kansallisomaisuut
tamme tuhlaamaHa on ollut helppo lisätä 
kulutusta, lisätä tuontia sekä sijoittaa suu
ria pääomia kannattamattomasti. Mutta sa
maan aikaan kuin yleensäkin rajoitettu 
vientimme on vaikeutunut yleismaailmalli
sen taloudellisen kilpailun käydessä yhä uh
ikaavammaksi, ei ole voitu vientiämme vas
taavasti lisätä. 

Vientimme heikkenemiseen sekä kauppa
taseemme epäedullisuuteen on kaikista huo
mattavimmin kuitenkin vaikuttanut Neu
vosto-Venäjän viime vuosina harjoittama 
puutavaran polkumyynti. Kun Venäjän 
suuret metsärikkaudet joutuivat kommunis
tien haltuun ja Venäjän talonpoika kommu
nistisen valtiojohdon orjana on pakoitettu' 
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luovuttamaan työvoimansa melkein ilman 
korvausta kommunistisen liilkkeen hyväksi, 
niin on itsestään selvää, että näitä etuisuuk
sia pyritään käyttämään maailmanvallan
kumouksen valmistelun tärkeinä välikappa
leina. Puutavarateollisuuden tuotantokus
tannukset silloin, kun on käytettävissä il
maiseksi saatu raaka-aine ja osittain ilman 
palkkaa toimiva työväestö, tulevat siksi pie
niksi, että ni1tä voidaan tarjota nllwmaan 
markkinoille hintoihin, jotka ovat kaiken 
kilpailun ulkopuolella. Vuosittain yhä 
suurentunut vienti tuottaa alhaisisf;a hin
noista huolimatta suuria tuloja Neuvostolii
tolle aiheuttamaHa samanaikaisesti toisissa 
metsätalouden varassa elävissä mai3sa, ku
ten juuri erikoisesti Suomessa, suuria ta
loudellisia vaikeuksia lisäten Barnalla uhkaa
vasti työttömyyttä. Ei voi olla epäilystä
kään siitä, ettei tämä Neuvosto-Venäjän toi
minta puutavarateollisuuden alalla olisi 
kohdistettu juuri etupäässä Suomeen, koska 
meidän viennistämme yli 80 % on metsä
talouden tuotteita ja siis metsätaloudel
lamme varsin ratkaiseva merkitys kansan
taloudessamme. Minkälaiseksi taloudellinen 
tilanne maassamme ja varsinkin maatavil
jelevän väestön keskuudessa on muodostu
nut, siitä puhuvat varsin kylmää kieltä ti
lastolliset numerot. M. m. vekseliprotestien 
luku on lisääntynyt tavattomassa määrässä. 
Viime vuoden 9 ensimmäisen kuukauden ' 
aikana teki niiden määrä 42.6 milj. mark- 1 

kaa, tänä vuonna vastaavana aikana jo 102.7 : 
milj. markkaa. Tämän vuoden kolmen en
simmäisen neljänneksen aikana on meillä 
pantu vireille kaikkiaan 1,430 vararikkoa, 
viime vuoden vastaavana aikana vain 894. 
Tehdyistä vararikkoanomuksista tänä vuon
na on ollut yksityisiä 1,229, viime vuonna 
789, osakeyhtiöitä 161, viime vuonna 87. 
Toimialoittain jaoiteltuina on vararikkoano
muksia ollut kauppaa koskevia tänä vuonna 
633, viime vuoden vastaavana aikana 457, 
teollisuutta koskevia 26, viime vuonna 10, 
maanviljelystä koskevia 244, viime vuoden 
vastaavana aikana 112 sekä muita 527, viime 
vuonna 315. Varsin huomattava on tässä 
vararikkojen luvun lisääntyminen maata
loudessa. Näiden luku on lisääntynyt yli 
puolella edellisestä vuodesta. Kun tilastol
liset numerot nyt jo puhuvat näin vakavaa 
kieltä, niin minkälaiseksi muodostuneekaan 
tilanne ensi vuotena, kun suurin tappioin 
päätetyt tilinpäätökset tulevat julkisuuteen. 

Se seikka, että vaikea rahapula on erikoi
sesti vaikuttanut myöskin maatalouteen, 
johtuu siitä, että maatalouskin kokonaisuu
dessaan on viime vuosikymmenien kuluessa 
siirtynyt entisestä luontaistaloudesta raha
talouteen, se on muodostunut jo tavallaan 
suorastaan liiketaloudeksi, maa taloustuotan
toteollisuudeksi. Rahan käyttö yleisenä 
maksuvälineenä on laajentumistaan laajen
tunut. Siitä on tullut enti~tä \Suuremmassa 
määrässä omaisuusvastike, jonka arvon mää
rää kysynnän ja tarjonnan laki. Mitä vä
hemmän on jotakin tavaraa tarjolla ja mitä 
suurempi on kysyntä, sitä suuremmaksi ko
hoaa myöskin tavaran hinta ja samalla väli
tyspalkkio. Niin on käynyt rahankin suh
teen. Pankkien ja rahalaitosten n. s. korko
marginaali, otto- ja antolainauskoron väli
nen ero on jatkuvasti vuosi vuodelta kohon
nut, ollen jo viime aikoina eräissä rahalai
toksissa 6 %, vieläpä muutamissa aina 
20 % :iin asti. Kun kilpailu eri rahalaitos
ten kesken on samanaikaisesti kohottanut 
ottolainaus- eli talletuskorot hyvinkin kor
kealle, jopa aina 9 % :iin asti eräissä yksi
tyispankeissa, vieläpä muutamissa maa
taloutta rahoittavissa osuuskassoissa ja sääs
töpankeissakin, niin ei ole ihmeteltävissä, 
jos olemme johtuneet sellaisiin korkosuhtei
siin, ettei minkäänlainen tuotannollinen toi
minta enää ole nykyisillä pääomakoroilla 
mahdollista, puhumattakaan maataloustuo
tannon kannattavaisuudesta, joka normaali
sissa oloissakin, alhaisten korlkosuhteitten
kin vallitessa on antanut siihen kiinnite
tylle pääomalle vain 3--4% :in koron. Tämä 
kilpailu ei ole voinut rajoittua vain yksi
tyisten liikepankkien ja maataloudellisten 
luottolaitosten väliseksi kilpailuksi, vaan, 
mikä valitettava toltasia, se on viime ai
koina muodostunut yhä suuremmassa ja 
suuremmassa määrässä juuri osuuskassojen 
ja säästöpankkien väliseksi kilpailuksi, sen 
sijaan että maatalouden omat luottolaitok
set keskinäisellä kilpailulla ovat olleet myö
tävaikuttamassa yleiseen valitetun korkokan
nan nousuun, olisi näiden rahalaitosten yh
teistoiminnalla nykyistä maatalouden raha
tilannetta voitu paljon helpottaa. Sitä, ettei 
säästöpankkien ja osuuskassojen välillä ole 
saatu suurempaa yhteisymmärrystä aikaan 
eikä edes minkäänlaista yhteistoimintaa, on 
pidettävä maatalousväestön kannalta erit
täin valitettavana tosiasiana. Eri rahalai
tosten välinen kilpailu on myöskin johta-
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nut korkojen nousuun siinä suhteessa, että 
pankkien hoitokustannukset ovat huomatta
vasti kohonneet. Korkeilla palkoilla on nii
den johtoon ja hoitoon kiinnitetty enempi 
henkilökuntaa, kuin olisi ollut välttämä
töntä. Uusia pankkilaitoksia on perustettu 
enemmän kuin olisi ollut tarpeellista ja näi
den kilpailevien pankkien haarakonttoriver
kosto on laajentunut siinä määrässä, että jo 
pienissä maaseutukirkonkylissäkin on useita 
yksityispankkien llaarakonttoreita, siitä 
huolimatta, että paikalliset säästöpankit ja 
osuuskassat vakavaraisina luottolaitoksina 
pystyisivät nyt jo tyydyttämään kunnan
asukkaiden korkeimmatkin vaatimukset. 

Kuinka suureksi yksityispankkien haara
konttorien verkosto on laajentunut, mainit
sen vain, että meillä oli vuonna 1910 yksi
tyispankkien konttoreita 129, joista maa
seudulla vain 27. Vuoden 1929 lopulla oli 
yksityispankkien konttorien luku kasvanut 
611 :een, joista maaseudulla oli jo 395. Näi
den satahvkuisten haarakonttorien kautta 
on suurert määrät maataloudesta saatuja 
säästövaroja siirtynyt liikepankkeihin pal
velemaan kauppaa ja teollisuutta. Mutta 
ei yksin tätä tietä ole siirtynyt maatalou
teen luonnostaan kuuluvaa pääomaa pois 
maataloudesta. Toinen ja tehokkaampi 
keino on olhvt se, että maaseudun varak
kaampi väestö on saatu yksityispankkien 
osakkaaksi, monet ovat hyvinkin huomatta
villa summilla lisänneet yksityispankkien 
viimeisinä vuosina lukuisat kerrat koroitet
tuja oswkepääomia suurien voitto-osinkojen 
toivossa, samalla tallettaen muutkin liikene
\rät säästövaransa pankkiin, jossa hän itse 
on osakkaana. Tällainen toiminta on joh
tanutkin siihen, että maataloudessa ja maa
taloutta rahoittavissa r~halaitoksissa on ny
kyään suurempi pääomien puute kuin kaup
paa ja teollisuutta rahoittavissa pankkilai
tdksissa. Tämä on johtanut myöskin siihen, 
että vuosi vuodelta on yhä suurempi määrä 
maatalousluotosta siirtynyt liikepankkeihin 
ja maanviljelijät ovat joutuneet käyttämään 
pitkäaikaisiinkin sijoituksiin varsin epä
edullista lyhytaikaista kalliskorkoista vek
seliluottoa. Kun maatalouden koko velka
taakka voidaan arvioida ainakin 6-7 mil
jaardi!ksi markaksi, on tästä vakautettuja 
pitkäaikaisia kuoleltuslainoja arviolta vain 
1-1.2 miljaardia markkaa, jo myönnetyt, 
mutta vielä nostamattomat asutuslainat mu
kaan luettuina. Muu osa maatalouden ve-

loista, siis ehkä yli 5 miljaardia markkaa~ 
on määräaikaisia ja irtisanomisen varassa 
olevia lainoja tai vekseleitä, joiden korko 
vieläkin useissa tapauksissa on aina 12-
14 %. 

Kun tällainen on ,todellinen tilanne, ei ole 
ollenkaan ihmeteltävää, että kansan tyyty
mättömyys on kohonnut äärimmilleen ja 
että voimaktkaasti painostetaan yleisen pi
kaisen korkokannan laskua ja pitkäaikais
ten halvempikorkoisten lainojen järjestelyn 
vält.tämättömyyttä. 

Kaikkialla ollaan yksimielisiä siitä, että 
nykyinen korkokanta on kohtuuttoman kor
kea ja että sitä on pyrittävä alentamaan, 
keinoista sen sijaan on lausuttu hyvinkin 
eriäviä mielipiteitä. Maan johtavien pank
kimiesten taholta on lausuttu, että yleisen 
huomattavan koronlaskun edellytyksenä on 
runsaampi pääoman muodostuminen maas
samme, jota käsitystä on !kylläkin pidet
tävä oikeana. lVIutta toisaalta uuden pää
oman muodostumisen ensimmäisenä edelly
tyksenä on huomattavampi tuotantokustan
nusten lasku, jotta tuotanto saataisiin kan
nattavaksi. Koska myöskin korot tällä het
kellä muodostavat suuren osan tuotantokus
tannuksista niin maataloudessa kuin teolli
suudessa, johtuukin hyvällä syyllä kysy
mään, mitenkä meillä pääoman muodostu
minen voi olla mahdollista, ennenkuin tuo
tantokustannukset ja ennen kaikkea korkea 
korkokanta alenevat. Tämän kysymyksen 
voi tehdä sitä suuremmalla syyllä, koska 
meillä ei tapahtunut huomattavampaa pää
oman muodostumistå taloudellisen kehityk
sen nousuaikanakaan. Meillä on kannatta
vasti tuottavan pääoman muodostuminen 
aina ollut verrattain heikkoa. Kansallisva
rallisuutemme ei ole viimeisten vuosikym
menien aikana sanottavasti kohonnut. Tästä 
voidaan hyvänä esimei'kkinä mainita m. m. 
säästövarojen nousu rahalaitoksissamme. 
Meillä oli v. 1926 säästöpankkilaitoksissa 
655.9 milj. markkaa, tehden asukasta kohti 
219 mk. 90 p., v. 1910 779.7 milj. markkaa, 
asukasta kohti 250 mk. 30 p., v. 1915, siis 
maailmansodan alussa, 962.4 milj. markkaa, 
eli asukasta kohden 294 mk. 40 p., v. _1_920 
4,103.5 milj. markkaa, asukasta kohden 
1,288 mlk., v. 1928 9,623.4 milj. markkaa, 
asukasta kohden 2,885 markkaa. Talletuk
set olivat siis v. 1915 nykyisen rahan arvon 
mukaan laskettuna samat kuin vuonna 1928 
eli 9,624 milj. markkaa ja vuonna 1928, ku-
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ten mainitsin, 9,623.4 miljoonaa markkaa. 
Nousu on ainoastaan 600,000 markkaa ja 
asukasta kohden laskettuna vuonna 1928 oli
vat säästövarat 5 marikkaa 90 penniä pie
nemmät kuin vuonna 1915. 

Mitä sitten tulee esillä olevaan lakialoit
teeseen ja sen merkitykseen yleisessä lai
nausliikkeessä ja vaikutukseen osittaiseen 
koronlaskuun, tässä mielipiteet törmäävät 
varsin voimakkaasti vastakkain. Johtavissa 
pankkimiespiireissä on ensinnäkin selitetty 
lain tarkoitus asiattomasti varsin väärin. 
On väitetty, että laki tulisi hyväiksyttynä 
ehkäisemään kaiken vapaan kilpailun raha
markkinoilla ja ettei lain hyväksymisen jäl
keen enää kysynnän ja tarjonnan laki voisi 
vapaasti säännöstellä yleistä korkotasoa sen
mukaisesti kuin yleinen tilanne rahamark
kinoilla kulloinkin edellyttää. Tämä väite 
ei pidä tosin paikkaansa. Lainmuutos ei 
pienimmälläkään tavalla tulisi ehkäisemään 
kysynnän ja tarjonnan lain tervettä ja hy
väksyttävää vaikutusta rahamarkkinoilla, 
eikä tässä ole kysymys mistään kiinteäin ra
jahintain määräämisestä. Maalaisväestöllä 
on jo siksi ikävät kokemukset rajahintapoli
tiikasta elintarvelain säännöstelyn ajoilta, 
etteivät aloitteentekijätkään ole tahtoneet 
siihen olotilaan tässäikään suhteessa pyr
kiä, koska kulloinkin hy-väksyttävä korko 
lainausliiklkeessä on riiprpuvainen Suomen 
Pankin voimassa olevasta diskonttokorosta, 
joka varsin pienin poikkeuksin tulee seuraa
maan kysynnän ja tarjonnan lain edellyt
tämiä korkomääriä. Esillä olevan lakialoit
teen mukaan säännösteltäisiin ainoastaan 
se, kuinka paljon rahalaitokset saavat ottaa 
välityspalkkiota yleisessä lainausliikkeessä 
ja tämä on aivan toista kuin yleisten raja
hintojen määrääminen. Mitä taasen tulee 
siihen välityspalkkioon eli otto- ja antolai
nauskoron väliseen eroon, on sitä lakiehdo
tuksen edellyttämässä määrässä pidettävä 
täysin riittävänä. Yksityispankkien taholta 
on ehdotettua korkomarginaalia pidetty to
sin liian pienenä. On väitetty, ettei sillä 
ehkä voitaisi korvata niitä suuria menoja, 
joita liikepankeilla nykyjään on varsinkin 
kun verot ovat vuosi vuodelta yhä nouse
massa ja kun pankit saavat myöskin ny
kyjään kärsiä suuria tappioita yleisessä lai
nausliikkeessä. Tämä väite, etteivät suuret 
pankkiliikkeet voisi toimia ehdotetuna 
:3 % :n korkoerolla omaa ja koko maan ta
loudellista asemaa vaarantamatta, on hy-

'Vinkin vaikeasti todistettavissa. lVI. !m. 
maamme säästöpankit ja osu_uskassat pie
ninä rahalaitoksina ovat pystyneet harjoit
tamaan verrattain menestY'ksellisesti pank
kitoimintaa 1 lj2-2 % :n korkoerolla ei'Vätkä 
niiden hoitokustannukset, tappiot ja verot
kin mukaan luettuina ole tehneet milloin
kaan 1 % tallettajien saatavista, tehden 
nämä menot m. m. säästöpankeissa viime 
vuotena vain 0.9 % säästövaroista. Kun 
yleensä väitetään, että kustannukset suu
rissa liikkeissä tulevat suhteellisesti pienem
miksi kuin pienissä, niin pitäisi todellakin 
suurille pankkilaitoksille riittää ehdotettu 
korkoero, koska niille tämän lisäksi tulee 
vielä huomattavat tulot muusta pankkitoi~ 
minnasta kuten maksujen perimisestä, va
luuttakaupasta y. m. 

Lakialoit,teen hyväksymisellä päästäisiin 
mJliÖskin sellaiseen korkosuhteeseen, jonka yli 
otettava korko jo nykyään varsinaisen kan
san oikeuskäsitteen mukaan on pidettävä 
koronkiskomisena ja siis rangaistavana. Sa
malla saataisiin oikeuskäsitteessä koronkis
komiskäsite nykyistä tarkemmin määritel
lyksi, etteivät meillä uusiutuisi sellaiset ta
paukset kuin kuuluisa Etelä-Suomen pan
kin asia aikoinaan oli, ettei oikeus katsonut 
voivansa pankkia tuomita rangaistukseen 
koronkiskomisesta, vaikka todistettiin, että 
korkoa oli peritty lainoista jopa 30 %. 

Rahamiespiirit ovat asettuneet jyrkästi 
vastustamaan lainauskoron säännöstelyä ja 
selittävät, että siinä pitää vallita täysin va
paan kysynnän ja tarjonnan lain ja että 
pääoman muodostumista varten pitää olla 
korkeat lainauskorot. Sensijaan pyritään 
samalta taholta säännöstelemään hyvinkin 
ankarilla määräyksillä eri rahalaitosten ot~ 
tolainaus- eli talletuskorkoja. Vaikka esim. 
säästöpankeilla ja osuuskassoilla on aina 
ollut kaikkein halvimmat keskimääräiset 
lainauskorot, niin koetetaan kaikin keinoin 
estä.ä, ,että ne eivät saisi mwksaa sellaista 
talletuskorkoa, jonka ne vakavaraisuuden 
kärsimättä voisivat kustannustensa mukaan 
maksaa; ja nämä yksipuoliset pakkotoimen~ 
piteet ovat johtaneetkin siihen, että maaseu
dun rahalaitoksista raha vähenemistään vä
henee, huolimatta ollenkaan kysynnän ja 
tarjonnan laista. 

Ottolainauskoron säännöstely on pank
kien välisillä sopimuksilla ankarasti sään
nösteltävä, koska se on yksityispankkien 
etujen mukaista. Sensijaan lainauskoron 
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sää.nnöstelyä on kaikin käytettävissä olevin 
keinoin vastustettava, koska se rajo]ttaisi 
osaltaan yksityispankkien vapaata kilpailua 
ja suurten voittojen saantimahdollisuuksia. 

Tästä onkin johduttu siihen, missä nyt 
ollaan, että yksityispankkien ja m. m. Suo
men Pankin kuluneenkin vuoden vuositu
lokset ov31t olleet hyvät ja sensijaan kaikki 
muu tuotannollinen toiminta on kärsinyt 
huomattavia tappioita, kuten mainitaan 
eduskunnan pankkivaltuusmiesten eduskun
nalle jättämässä kertomuksessakin. 

Kaiken edellä esittämäni perusteella minä 
ehdotankin, herra puhemies, että käsittelyn 
pohjaksi otetaan ed. Lohen y. m. lakialoite 
n:o 2. 

Ed. S a ll i 1 a: Vaikkakin tämän lain 
käsittely eduskunnassa näyttää johtavan 
lain hylkäämiseen ja ponnen hyväksymi
seen, jossa kehoitetaan hallitusta valmis
tuttamaan asiassa esityksen, on kuitenkin 
syytä esittää asiassa eräitä näkökohtia. 

Näissä oloissa, jolloin taloudellisessa elä
mässä vallitsee kysynnän ja tarjonnan laki, 
siis jonkinlainen anarkia, on mahdotonta 
korkoa ja muitakaan taloudellisia kysy
myksiä järjestää oikeudenmukaiselle kan
nalle, siitäkin syystä, että oikeudenmukai
suutta mitataan niin kovin erilaisilla mi
toilla. Tämän olemme erittäin selvästi 
nähneet pankkivaliokunnassa tätä kysy
mystä käsiteltäessä. 

Lakiesityksen tekijät ovat lähteneet siitä, 
mielestäni oikeasta käsityksestä, että korko 
pitäisi saada alenemaan, koska heidän mie
lestään maan taloudellinen elämä on silloin 
oikealla pohjalla, kun maassa on varakas 
ja hyvin toimeentuleva talonpoikaisväestö. 
Pääomanomistajilla on aivan päinvastainen 
käsitys. Heidän pitäisi saada rahoilleen 
mahdollisimman suuri korko. Yksityis
pankkiemme taholta taasen asetetaan pank
kien omien varojen kasvu kaikkein tärkeim
mäksi päämääräksi. Koska silloin, niinkuin 
eräs asiantuntija pankkivaliokunnassa esitti, 
koko maan talous voidaan pitää vakavana 
ja luottamus maahan sen ulkopuolellakin 
säilyy vaikeimpinakin aikoina. Teollisuus 
luullakseni kaipaa halpakorkoista rahaa ja 
samoin kiinteimistöjen rakentajat. Etenkin 
työväki tietää kokemuksesta, että korkeat 
korot ovat esteenä tuotantokoneiston pyöri
miselle ja kun juuri työväestö ja pikkuvil
jelijät ja muut pieneläjät saavat kaikkein 

raskaimmin kantaa hartioillaan työttömyy
den ja epätoivon muodOSISa huonojen aikojen 
seuraukset, on luonnollista, että nämä ai
nekset eivät ole korkeiden korkojen suosi
joita. Raja ei siis tässä asiassa kulje pää
asiassa valtiollisten mielipiteiden vaan ta
loudellisten seikkojen mukaan. Tässä ky
symyksessä siis ainakin myönnettänee oi
keaksi ukko Marxin jo vuosikymmeniä sit
ten lausumat ja yhä vieläkin paikkansa 
pitävät totuudet. 

Tässä yhteydessä ei ·ole kuitenkaan tilai
suus ryhtyä korkokysymykseen vaikuttavia 
syitä yksityiskohtaisesti koskettelemaan. 
Asian käsittely on kuitenkin selvittänyt 
eräitä tähän vaikuttavia tekijöitä. On 
otettu selvää pankkien työskentelytavoista 
ja huomattu niiden liian monien sivukont
torien ja liian upeiden rakennusten vai
kuttavan pankkien kustannusten korkeu
teen, kuten edellinen puhuja täällä äsken 
mainitsi. Erikoisesti haluaisin kuitenkin 
alleviivata erästä osaa pankkien kustan
nuksissa, nimittäin niiden palkkojen maksu
tapaa ja palkkojen suuruutta tärkeimmille 
toimihenkilöille. Kuten yleensä tunnetaan 
suorittavat pankit virkailijoilleen sekä va
kinai,sta palkkaa että myös osapalkkaa, 
n. s. tantiemia. T'ätä viimemainittua mak
setaan paitsi pankkien johtajille myöskin 
pankkien henkilökunnalle nähtävästi sen 
mukaan, miten kukin siVTI.konttori kannat
taa. Tästä taasen on seurauksena se, että 
pankkien sivukonttoreissa otetaan korkeam
paa korkoa kuin pääkonttorissa on mää
rätty. Suurempien pankkien johtajille 
maksetaan tällä tavoin myös liian suuria 
palkkoja. Eräs asiantuntija on laskenut, 
että maassamme maksetaan liika-palkkaa 
pankkien johtajille yhteensä 21;2 milj. 
markkaa ja että sen vaikutus korkotasoon 
tekisi O.o3 %. Minä en kuitenkaan tiedä, 
mitä määrää asiantuntija on pitänyt suu
rien palkkojen rajana. Käsilläni ei ole 
tämän asian valaisemiseksi esittää sen luo
tettavampaa tilastoa, kuin Helsingin kau
pungin verotusluettelo vuodelta 1929. Tä
mänkin mukaan ovat eräät palkat aivan 
kohtuuttoman korkeat. Mainitusta verotus
luettelosta nähdään, että noin 20 pankin
johtajalle maksetaan palkkaa yli 200,000 
markkaa vuodessa. Minä nim. . pidän 
200,000 markan palkkarajaa, kaikki tulot 
yhteenlaskettuna, sellaisena määränä, josta 
lasken liian korkean palkan alkavan, sillä 
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luulen tämän toimen olevan sellaisen, josta 
voitaisiin tähän määrään asti palkkaa 
maksaa. Mutta tämä verotusluettelo näyt
tää, että eräillä pankinjohtajilla on yli 
miljoonan markan verotettavia tuloja, onpa 
yli 1,200,000:kin markan. Kun äskettäin 
hyväksytyn menoarvion mukaan tämän ta
savallan hallituksen pääministeri ja kaikki 
ministerit yhteensä saavat palkkauksekseen 
1,300,000 markkaa, luulisin tämän yhden 
.ainoan esimerkin osoittavan, että palkka
suhde meidän ministereittemme ja pankin
johtajiemme välillä ei ole oikeassa suh
teessa. Haluaisin tulkita tätä niin, että 
ministereillä ei ole palkkaa liian vähän, 
mutta pankinjohtajilla on sitä liian paljon. 

Tätä väitettäni vastaan voidaan esittää 
sellainen väite, että korkeat palkat koske
vat vain joitakin harvoja henkilöitä eikä 
se siis mitenkään vaikuta yleiseen korko
politiikkaan. Mutta tämä käsitys ei mie
lestäni ole oikea. Mehän tiedämme, että 
suuret palkat aiheuttavat tarpeetonta tuh
laavaisuutta ja että tuhlaavaisuus on li
säksi erittäin tarttuvaa. Luulen asian ole
van niin, ettei kukaan arvohenkilö ja eten
kään hänen rouvan:sa ei halua elää vaati
mattomammin kuin joku toinenkaan suur
tuloinen, ja tästä joudutaan sellaiseen kil
pailuun tulojen hankinnassa ja suurissa 
paikoissa, että se tuntuu jo korkokysymyk
sessäkin ja yleensä meidän maamme talou
dellisessa elämässä. Tämä seikka nähdään 
ulkomaista elämää tarkastellessa. Puhutaan 
köyhästä ajasta, mutta meillä on aivan 
tarpeettomasti hopeahelaisia kävelykeppejä, 
kun katajainen keppimme riittäi<si aivan 
yhtä hyvin. Meillä on loistoautoja tarpeet
toman paljon; Fordilla voitaisiin ajaa aika 
hyvin, ja meillä on erittäin paljon muuta
kin sellaista kamaa ja rihkamaa, jota ilman 
voisimme hyvin tulla toimeen. Minulla 
lienee oikeus tällaiseen arvosteluun siitä 
huolimat-ta, vaikka olen pyrkinyt pohjaker
rosten elintasoa kohottamaan, koska tässä 
suhteessa kysymys saa aivan toi,senlaisen 
pohjan. 

Tosin näiden huippupalkkojen maksami
sen johdosta tullaan täällä toiselta taholta 
väittämään, etteivät. ne ole järkyttäneet 
suurpankkien asemaa, koska niiden vuosi
voitot siitä huolimatta ovat olleet verrat
tain suuret. Onhan erään suurimman yksi
tyispankkimme vuosivoitto kohonnut viime 
vuonnakin y1i 45 miljoonan ja omat varat 

yli 400 milj. markan. Pankin tilaan ei siis 
paljon vaikuttaisi, vaikkakin sen maksa
mista palkoista pari kolme miljoonaa siir
rettäisiin sinne tai tänne. Mutta jos pank
kien taholta pidetään pankkien pääoma
kasvua hyvin tärkeänä, niinkuin näyttää, 
niin kasvaisi tämä pääoma kolmella ehkä 
neljällä miljoonalla markalla vuodessa, jos 
tähän mainitsemaani kohtaan kiinnitettäi
siin riittävästi huomiota . 

Esitetty laki ei kuitenkaan poi&1aisi niitä 
epäkohtia, mitä sillä on tarkoitus ollut pois
taa, vaan se yhä enemmän sekoittaisi jo 
muutenkin sekaista taloudellista elämää. 
Jos me sosialidemokraatit olisimme sellaisia 
kuin meidän vastustajamme yleensä, eten
kin vaalitilaisuuksissa meistä sanovat, ni
mittäin, että me olemme ainoastaan tämän 
yhteiskunnan hävittäjiä ja sekasorron syn
nyttäjiä, jos me tämän laatuisia olisimme, 
niin me hyväksyisimme tämän lain, koska 
sen nojalla voisimme ,saada sekasortoa tä
hän yhteiskuntaan riittävässä määrässä. 
Käsityksemme kuitenkin on, ettei tämä 
laki tuota parannusta korko-oloihin, joten 
emme voi sitä hyväksyä, emme ainakaan 
tässä muodossa, vaan tulemme kannatta
maan lakivaliokunnan ja suuren valiokun
nan ehdotusta, että lakiesitys hylättäisiin 
ja että hallitukselle annettaisin tehtäväksi 
tutkia tätä asiaa sekä tehdä uusi esitys 
tämän ilmeisen epäkohdan korjaamiseksi. 

Ed. K i v i mäki: Laki- ja pankkivalio
kunnan mietinnössä on vakuuttavasti osoi
tettu, että koron säännöstely ilmeisesti vain 
pahentaisi sitä oikeata asiaa, jonka paran
tamiseksi aloite on tehty. En tahdokaan 
toistaa niiden perusteiden esittämistä, joi
den nojalla mainituissa mietinnöissä aloite 
ehdotetaan hylättäväksi. Mainituissa mie
tinnöissä on myöskin torjuttu ne aloitteen 
perusteluissa tehdyt väitteet, joita täällä
kin on ainakin osittain puhtaasti agitatoo
risessa mielessä tehty. Haluan vain muuta
min sanoin kosketella eräitä muita asian 
yhteydessä olevia puolia. 

Yhtenä syynä korkeaan korkokantaan on 
se, että maatalous, jota korkeat korot enim
män rasittavat, on tehnyt liiaksi velkaa. 
Rahalaitokset, niiden joukossa kuitenkin vä
himmän maan yksityispankit, vaikka nämä
kään eivät ole syyttömät, ovat myöntäneet 
maataloudelle luottoa yli sen välttämättö
män tarpeen, ja siten saaneet maatalous-

110 
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yrittäjät ryhtymään uudistwksiin, jotka 
ovat osoittautuneet kannattamattomiksi. 
Muutama vuosi takaperin, jolloin rahaa oli 
runsaammin ja jolloin elettiin pysyväisen 
nousukauden harhakuvitelmissa, kulki maa
seudulla jopa konsulentteja, jotka kehoitti
vat maanviljelijöitä ottamaan rahaa lai
naksi ja parantamaan maatalouttansa. 
Korko oli jo silloinkin korkea, mutta oletet
tiin sen rahan runsauden jatkumisen us
kossa nopeasti laskevan, ja niin lisääntyi 
maatalouden velkataakka monin kerroin 
suuremmaksi kuin mihin se järkevästi me
netellen olisi saanut nousta. Maatalouden 
olisi pitänyt tyytyä muuttamaan lyhytaikai
set lainansa seisoviksi tai ottamaan uutta 
luottoa vain mikäli se sai sen pitkäaikaisena 
kiinnit,ysluottona. Näin menetellen sen vel
kataakka olisi supistunut paljon vähempään, 
joskaan ei niin halpakorkoiseen, että se sitä
kään olisi hyvin kyennyt kantamaan, koska 
pitkäaikaisenkin luoton korko on meillä 
maatalouden kannattavaisuuteen nähden 
luonnottoman korkea. 

Siitä, että maatalous nn joutunut m. m. 
korkean korkokannan vuoksi vaikeuksiin, 
syytetään nyt yksinomaan luottolaitoiksia, 
vaikka ulkokohtaisesti arvostellen täytyy sa
noa, että syy ei voi olla yksinomaan niissä, 
jotka luoton anojille antoivat sitä, mitä he 
tahtoivat. Mutta niinkuin sanoin, jos raha
laitokset olisivat olleet pidättyväisempiä, 
olisi pääomamarkkinoiden tila nyt toinen 
kuin se on ja tekisi koron sopeuttamisen 
yhtäkkiä muuttuneeseen taloustilaan paljon 
helpommaksi kuin se nyt on. Ilman mitään 
laskelmiakin voi väittää, että useita satoja 
miljoonia, ehkä,pä miljaardi, olisi pidät
tyvällä luottopolitiikalla voitu kiristyvien 
olojen varalta säästää ja sijoittaa sillä ta
voin, että ne olisivat helpommin kuin maa
taloudesta irroitettavissa palvelemaan nyky
hetken ja nykyajan tarpeita. 

Myöskin täytyy tunnustaa, että meillä 
Uian yleisesti käytetty luottojen vakuus
:muoto, takaus, on ollut omiansa tekemään 
luotan saamisen liian helpoksi, samalla kuin 
se on johtanut pulan tullessa levittämään 
)mlan vaikutukset paljon laajemmalle kuin 
on osattu laskea. Se terveellinen opetus on
kin nyt saatu, että meillä on, kuten muual
lakin, ruvettava luottoa myöntämään etu
päässä realivakuutta vastaan. 

Toisen syyn pääomamal'kkinoiden kirey
teen löytää silmäillessään valtion ja kuntien 

sekä muiden julkisten yhdyskuntien talous
arvioita. Yksin valtion menot tekevät ku
luvan vuoden menoarvion mukaan 4,595 
milj. markkaa, mutta vuonna 1913 ei ede& 
puoltakaan siitä, vain ainoastaan noin 2,000 
milj. markkaa nykyistä rahaa. Kuntien ja 
kirkon menot ovat arvatenkin nousseet sa
massa maarm. Sensijaan eivät tuotantoa 
palvelevat pääomat ole lisääntyneet juuri 
lainkaan. Pankkien bilanssien yhteissumma 
oli viime vuoden lopussa 10,898 milj. mark
kaa, mutta jo vuonna 1913 lähes sama määrä 
eli noin 10,141 milj. markkaa nykyistä ra
haa. Talletukset ovat taas tätä nykyä jopa 
1,000 milj. markkaa pienemmät kuin ennen 
sotaa. Tietenkään ei ole lupa mainittuja 
numeroita asettaa ehdottomaan riippuvai
suuteen toisistaan, mutta jokaisen on myön
nettävä, että jos vaikkapa vain valtion me
not olisivat vuosittain 2,500 milj. markkaa 
pienemmät kuin ne ovat, ja tämä raha
määrä voitaisiin vuosittain käyttää tuotan
non hyvä'ksi, korkomarkkinat olisivat aiva; i 
toiset kuin ne ovat, yhtä ihanteelliset, ken
ties vielä ihanteellisemmatkin kuin ne oli
vat ennen sotaa. 

Julkisten talouksien menojen lisäänty
mistä ei tietenkään ole voitu välttää. Väestö 
on lisääntynyt ja maa on saavuttanut itse
näisyyden, joka on turvattava, ja tarpeet 
ovat monista muistakin syistä kasvaneet. 
Olenkin mainittuihin numeroihin vedonnut 
vain osoittaakseni, että julkisten talouksien 
menot myöskin ovat olleet vaikuttamassa 
pääomamarkkinain heiklmon tilaan, sillii 
mainitut menot otetaan suurimmalta osalta 
verotuksella tuotantoelämältä, jolta siten 
estetään mahdollisuudet säästöpääomien li
säämiseen. Kuvaavana esimerkkinä vero
tuksen lisäytymisestä viitattakoon pankki
valiokunnan lausunnossa esitettyyn huo
mautukseen, että esim. pankkien verot ovat 
jälkeen vuoden 1913 nousseet 881 % :lla, 
seikka, jota tavallisesti ei oteta lukuun, kun 
pankkien korkomarginaalia moititaan. 

Korosta käydyssä keskustelussa on muu-
1ten aina läpinäkyvänä se ajatus, että pank.ld
laitokset, nimittäin yksityispanklkilaitokset 
Suomessa olisivat joitakin jättiläisyrityksiä, 
joiden hyvästä tai huonosta tahdosta yksin
omaisesti riippuisi, millä menestyksellä tuo
tantoelämä meillä työskentelee. Ei kuiten
kaan tarvitse kuin verrata suurimman yksi
tyispankkimme bilanssia esim. Ruotsin vas
taavan yksityispankin bilanssiin havaitak-
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seen, kuinka täysin perusteeton mainittu 
luulo on. Jotta maamme yksityispankit 
voisivat sillä tavoin kuin pankit Skandina
vian maissa palvella tuotantoelämää, tulisi 
niiden bilanssien olla väkiluvun mukaan 
laskettuna kolme kertaa suuremmat kuin 
ne ovat, nousta, toisin sanoen, 11 miljaar
dista 30 miljaardiin. Suomen pankkilaitos 
on valitettavasti jäänyt erittäin pieneksi ja 
heikoksi ; sillä ei ole tuotantoelämällemme 
tarjottavana niitä pääomia, joita se kipeästi 
kaipaisi. 

Tavallisesti jätetään myöskin huomioon
ottamatta, että pankkilaitokset eivät ole 
muuta kuin sangen lukuisten eri yhteis
kuntakerroksiin kuuluvien säästäjien varo
jen sijoittamislaitoksia. Kuten taloudelli
sessa kilpailussa yleensä, on pankkien mai
nittujen säästäjien etujen valvojina katsot
tava, etteivät nämä edut joudu vahinkoon. 
J:'}ttei säästäjille ole tässä kilpailussa mitään 
erinomaisia etuja tuotettu, ilmenee pankki
valiokunnan lausunnosta, jossa todetaan, 
että pankkien osakkeen omistajat ovat esim. 
vuonna 1929 saaneet pankkeihin sijoitta
milleen varoille korkoa, jos rahanarvon 
lasku otetaan huomioon, 4.93 %. Kuuden 
kuukauden irtisanomisella 'Olevien talletus
ten !korko taas on yksityispankeissa tätä 
nykyä 6%. 

Tulkoon tässä yhteydessä myöskin maini
tuksi, että hyökkäykset korkeita korkoja 
vastaan kohdistetaan maatalouden taholta 
miltei yksinomaan yksityispankkeihin siitä 
huolimatta, että vain 17 %· maatalouden 
luotosta on yksityisparukeilla ja että monien 
säästöpankkien diskonttokorko ei jää yh
tään yksityispankkien diskonttoa alem
maksi, ja että niiden ja yksityispankkien 
korkomarginaalien välinen ero ei yleensä 
ole sen suurempi kuin että se on hyvin 
motivoitavissa, paitsi y!ksityispankkien suo
rittamilla veroilla ja suuremmilla hoito
kustannuksilla, ennen kaikkea sillä, eWi 
yksityispanl>!kien tappion vaara on verratto
masti suurempi. Maamme on niin köyhä, 
ettei taloudellisiin yrityksiin tavallisesti 
voida kerätä omia pääomia kuin pieni osa 
siitä, mitä olisi välttämätöntä. Yrityksen 
menestyminen jääkin useimmiten huomatta
vimmalta osalta pankeista riippuvaksi. 
Yleisesti on tunnettua, että mikään merki
tyksellisempi tuotantolaitos ei meillä ole 
päässyt jaloilleen, ennenkuin sen osake
pääoma on 2, jopa 3 kertaa loppuun kulu-

tettu ja pankki on poistanut sille antamansa 
luoton. 

Se, mitä olen sanonut, ei ole tarkoitettu 
kiistämään sitä, etteikö aloitteessa tavoiteltu 
päämäärä, korkokannan alentaminen, ole 
taloudellisen menestymisemme välttämätön 
ehto. Lopultaharr se on parukkitoiminnan
kin etujen mukainen, koska korkea korko 
tietenkin on omansa vaarantamaan pank
kien myöntämien luottojen vahvuutta. Kui
tenkin on tähän päämäärään päästävä 
muuta tietä kuin korkoa säännöstelemällä, 
joka ei voi päättyä yhtään sen parempaan 
tulokseen !kuin aikoinaan elintarvesään
nöstely, nimittäin rahan pakenemiseen ra
halaitoksista ja siitä johtuvaan korkokan
nan nousuun. Tässä asiassa täytyy kaikesta 
huolimatta luottaa taloudellisten lakien voi
maan. 

Ei tietenkään voi kieltää, että kun suuri 
osa. maan pääomista on sijoitettu maatalou
teen, pula-ajasta johtuva yritteliäisyyden 
lamautuminen ei yhtä nopeasti helpota 
rahamarkkinain tilaa kuin ne muuten hel
pottuisivat. Niissä maissa, joissa myönne
tyt luotot eivät ole niin jäätyneitä kuin 
meillä, seuraa yritteliäisyyden heikentymi
sestä ja lamakauden alkamisesta tavallisesti 
rahamarkkinain helppo tila. Se seikka, 
että meillä ei ole näin tapahtunut, riippuu 
suurimmalta osalta siitä, että meidän 
maamme luotot ovat myönnetyt maatalou
teen, josta niitä ei saada irti. Kuitenkaan 
ei ole unohdettava, että helpottumista vuo
den kuluessa jo on tapahtunut ja epäile
mffittä korkokannan alentumiseen py:rlkivä 
tendenssi pankkilaitoksienkin taholla jat
kuu. Olisi vain suotavaa, että kaikki raha
laitokset tekisivät tässä suhteessa voita
vansa. Jos säästöpankit ja osuuskassat, 
joiden päätöksiin aloitteentekijäinkin valit
sijoilla varmaankin on paljon sanomista, te
kisivät voitavansa talletuskorkojen alenta
miseksi yksityispankkien talletuskorkoja 
vastaaviksi, tapahtuisi lainauskorkojen alen
tuminen nopeammin. Mikäli osuuskassat 
ja säästöpankit laskisivat talletuskorkonsa 
6 % :iin, johon yksityispankit sen ovat las
keneet, saisi maatalous luottonsa heti 87 % 
noin 7.5-8 % :lla. Mutta varsinkin olisi 
pyrittävä supistamaan julkisen talouden 
menoja. Ne t~evät tätä nykyä maan 
koko kansallistulosta noin 25 %, joka on 
ehdottomasti liian paljon. Se talous
arvio, joka paraikaa on käsiteltävänämme, 
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on tässä suhteessa koko lailla lohduton. 
Yksityistalous supistaa menojansa, julkisen 
talouden pitäisi tehdä samoin. Kun hinnat 
ovat laskeneet yleensä noin 15 a 20 %, 
pitäisi julkisen talouden menot ilman hait
taa voida laskea samassa suhteessa. 

Ensi vuoden budjetti ei olekaan nyky
ajan vaatima budjetti. Pääomamarkkinoi
den kehittymisen kannalta on sitä ensi 
vuoden aikana tarpeellisin toimenpitein 
koetettava korjata. Lainojen saamisesta 
ulkomailta ei ole toiveita. Siis on menoja 
vähennettävä tai myöskin, jota on vakavasti 
harkittava ja johon täällä tänään erään toi
sen asian yhteydessä viitattiin, ulkomailta 
koetettava saada pääomaa lopullisesti meille 
sijoitetuksi niihin valtion yrityksiin, joihin 
on verovaroja suuret määrät kiinnitetty. 
Se ei varmaankaan ole mahdollista muuten 
kuin siten, että valtio päättävästi luopuu 
liikkeenharjoittajan tehtävästä, joka sille 
ainakin monilla aloilla onkin osoittautunut 
ylivoimaiseksi. 

Aioitteella ei päästäisi, vaikka hyväksyt
täisiinkin, nykyisten korkojen alentamiseen. 
Aloitteen perusteluissa nimenomaan sano
taan, ettei ehdotettu laki tulisi koskemaan 
ennen sen voimaantuloa myönnettyjä luot
toja. Ne toimenpiteet, joita edellä olen 
hahmoitellut, vaikuttavat korkokannan 
alentamiseen yleisesti, myöskin siis irti
sanomisen varassa oleviin ja muuten pitkä
aikaisiin luottoihin. Vireellä olevat hank
keet kotimaisen obligatiolainan liikkeelle 
laskemisesta helpottavat myöskin, jos niistä, 
kuten toivottavaa on, tulee tosi, korkomark
kinoita. Muitakin samaan suuntaan käy
piä toimenpiteitä on vireillä. Jos tällä ta
voin kaikilla tahoilla, joilla koron raskas 
taakka tunnetaan, jatketaan työtä, voi al
kava vuosi osoittaa hyviä tuloksia, joka 
tapauksessa parempia kuin olisivat ne tulok
set, mihin aioitteelia päästäisiin. Tästä 
syystä ei aloitteen hylkäämisen pitäisi olla 
sen tekijöillekään kovin raskasta. 

Minä puolestani ehdotan, että suuren va
liokunnan mietintö pysytetään käsittelyn 
pohjana. 

E.d!. K ä m ä r ä i n .e n : Htln'a puhemies! 
Piltkäm aikaa on maassamme ol1ut ralhan 
ylin antobinauskorko lailla säännösteltyuä, 
sillä jo vuonna 1734 annetulla lailla ran
gaistuksen uhalla kiel1ettiin rahasta o:tta
masta enempää ku1n 6 % kor\koa. Sittem-

mån viime vuosiSadan lopulla vuonna 1883 
&nnetuhla asetu'k:sella julistetti·in korko va
paaksi kaikista niistä velkasitoumuksista, · 
joitlten laina-a:ilka o.J.i tlwrkeintaan 9 kuu
kautt&, muihin lainoihin nähden jäi tuo 
1734 an!lWttu laki ed~Heen voimaan. Rahan 
kovkom'ääll'äykset pysyivrut täillaisina aina 
vuoteen 19120 asti, jolloin edusikunta halli
tuksen -esityksestä vapautti koron lain 
säännöstelystä. Kun tuo hallituksen esitys 
10 VUQtta s:itJten oLi eduskunnan lkäsiteltä
VJänä, niin maalaisliiton edustajat edus
kuntakäsittelyn kaikissa vaifrl.eissa asettui
vat esityksen hy;välksymistä vatStaan, vie
Läpä esitti!VM tkoron rajoituksen ulotta
mista myöskin lyhytaikaiseen lain.aukseen, 
si:llä vuoden 1883 asetus oli asettanut vek
selipankit etuoilkeU!tettuun asemaan raha
mavk:kiooilla. Eduskunnan pöytäkirjat 
kertov&t, milten maalaisliiton edustajat sil
loin pitivät t.odennäköisenä korkokannan 
yleistä mmsua maassamme, Jos korko va
pautuisi lain säännöstelystä, ja silksi he 
esi'tt~vätikin koron JSåJännöstelyä niin lyhyt
kuin rpitempiaikaiisissa!kin la,inoissa. He ai
van oi'k:ein wnustivat sellaisen pä1i1töksen 
johtavan marumm.e talouselämän, eterukin 
maataJlouden, entistä suurempiin vaikeuk
siin. Mutta edu'Sik:unnan enemmistö aset
tui ,tässä korkoasiassa toiselle kannalle kuin 
maalaisliiton eduskuntaryhmä. Eduskun
nan enemmistö luotti Uislsä. asiassa niin sa
nottuun kysynnäm ja tarjonnan lakiin, jv 
niin syntyi sellaioon päätös, josta maa:anme 
talonrpoi<Jmisv'å,estön keskuudessa ollaan sitä 
mielipidettä, että se päiä:tös oli kohtalok
kai!m:pia päätöksiä, mitä ma.an edUJSkunta 
on milloinkruan tehnyt. Hetimäte.n tämän 
päätöksen jä.ltkeen alikoi kor\kokanta nousta. 
Pitempiaikaisissalkin . lainasitoumuksissa, 
joita maanviljclijät olivat tottuneet käyt
tämä!än ja jQtka maatalouteen sopivat pa
remmin kuin ly'hyta;ikaiset vekscliluotot, 
niissäJkin kohoo'i korko si1loisesta 6 % :sta 
useilla prosenteilla. P1ian siis toteutui se, 
mitä maa<laisliittolaiset edustaj-at eduskun
nastSa jo tältä korkolalk:ia ikäsiteltä:essä oli
vaJt pitänoot tod.ennäJköisenä. Maata vilje
levän <talonpoikaisrväJestön vellk:ataakka alkoi 
entistä huomattavammassa määråssä kas
vaa. Ne uudet pienviljelijät, jotka torp
pie•n i,tsenäistyttäJmislain mukaan oliv&t 
vwpaa:kaUjpalla ostaneet tilansa ja rupesivat 
tuota tilaansa viljclysten ja rruk:ennusten 
puolesta \laittamaan entistä ~parempaan 
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kuntoon, joutuivat 'OSto- ja kuntoonpano
lainoistaan raJhalaitdksiin mailummaan tuota 
korkeata korkoa. Kun ottaa huomioon, ·ertAä 
maataloudei kirjanpitotilojen tulo.sten pe
rustee1la, jotka tilat tuotantonsa puoleSita 
on katsotta.va olevam. !koko maan maflltalouk
sien tuottoon nälhden keslkitason yläpuolella, 
OIVat tällä kuluneella 10-.vuotiskaudella kyen
neet tuottamaan sille sijoitetulle 'pä:äoma.lle 
korlroa keskimäärin vain 2.--------4 % ja siihen 
sijDitetuista liikepäoomista on sitten p1tänyt 
rahalairtOiksiin suoritta.a ikorkDa 10-14 
%::.Liu, niin korkomarginaali, jos sitä niin 
taJhtDisi oo.noa, on jäänyt lähes 10 % :ksi 
maat,aloudenharjoittajain tappioksi. Kun 
täHaista on jatkunut vuosikausia, niin ai
van hyvin ylll!ID.äTtää mit~n suuressa mää
rin nykyiseen marutalouden velkaanturrni
seen on syynä nykyinen huomattavan kor
kea korkdkanta ja siinä pääosaa näytellyt 
kysynnän ja tarjonnan laki. Siis maarrnme 
maatalous ()n kärsinyt ra~aita v•aurioita 
k()rkeasta lkorkoikannaililta ja on sii,tä kärSii
nyt myÖISkin ikaiJ&i tuotannollinen talous
eläanä. 

Kun me olemme nälmoot, mihin ilimä 
nykyinen ikorikopolitiik!ka maan talousel·ä
män ja aivan erikoisesti sen pääelinkeinon, 
maatalouden, johtaa, niin maalaisliiton 
eduskuntruryhmän !taholta tänä 10-vuotis
kauden aikana, joUoin kmkokanta on ollut 
vapa1a, on tiilillä eduskunnassa tehty aloit
teita korkokannan lailla säännöstelemiseksi. 
Viim~inen tällainen aloite tehtiin kolme 
vuotta sitten, j()ka aloite ()li jotenkin sa
manlainen, kuin ny't käsiteltävänä oleva 
lalkialQite, sillä erotuksel,la, että sillQin ~esi
tetti.in korkomarginaali :Suomen Pankin 
wlimman diskonttokoron ja korkeimman 
a.ntolainauslkor()n välillä 2 1 j 2 % :lk:si, kun 
se nyrt; esitetään 3 % :lksi. Mutta tämä aloite 
jäi 'V'aliokunta-asteelle, joissa valiokunnissa 
enemmist:ö esitti' sen hJ~lättäv'äksi. Kuten 
sanottu, tuo aloioo tuli hylätyksi, mutta 
lohdutuksena aloitteen tekijöillä oli kuiten
kin toiveita lkor:kokannan pikaiseen laske
miseen ja sitä 'tietä talouselännän ,tervehty
miseen. 1Sillä. ·sellaiset maam~ raha
asiaintuntijat, kuin m. m. Suomen Pankin 
johtokunta lausunnossaan pankkivaJiokun
nal1e sanoo m. m. näin : , Taloudellisen elä
mämme jatJkuva kehittyminen ennen· pitkää 
vie siilhen, että toivottua korkokannan alen
tamista ei voida kauan viivyttää". Samaa 
brkoit<tavia lausuntoja antoivat myöskin 

muut rruha-asiaintuntijat, ja kai[:;:en lisälksi 
pankkivaliolknnrta lausunnossaan la'kivalio
rk:unnal'le esittä:ä, että ha:llitriksen olisi an
lliettava ootys jolko k()lrkei'lilJIIlasta sallitusta 
kor'Osta .eli 'koronlkiskomiskäsitteen selVIenttä
mi,sestä. NäJm!ä tällaiset lausunnot, jos mit
kään, olivat omi·aan antamaan toiveita, ja 
sam.otaanhan, että toivossa on hyvä elää. 
Kärrsivällisesti l()lll koetettu närrnä kolme 
vuotta odottaa. Mutta sellaista lkorlmkan
nan la!Sikua, joka jotakin merkitsisi ;maan 
piä:äelinkeinoUe, mruataloudlelle, ei vaån ole 
tullut. Suomen Pankin diskonUokorko on 
tosin laskenut ja viime aiJlmina myöskin on 
1alletu~orot'kin ;rahalaitoksissa jonkun ve'l"
'l'an laskeneet. Mutta yksityispanlklkiemme 
antolainauskorot ovat titsepintaisesti pysy
neet yli 10 % :n. Mistä sitten johtuu 
maamme nykyinen korkea k011ko'kanta? 
Useimmat maamme raha~asi1ainttuntijat sa
novat •sen johtUfVIan pääomien välhyydestä. 
Silloin kuin rahan kysyntä on tarjo,nta.a 
'suurempi, on raJhan hinta !korkea. Mutta 
'professori Hannes Gebhard on tässä asiassa 
toista mieltä. Sillä. kirjasessaan ,Maatalou
ltCilll!me nykyistä kannattavammaksi'' ihän 
kyllä ~öntruä .sen, että korkokannan kor
lkeus meillä johtuu osaksi pääomi'tm vähyy
!dest,ä, mutta !hän saooo maamme nyikyisen 
!komean lkork{jkannan johtuvan myöskin 
seur.aa-vista seikoista, nimittäin: .rnlhalaitos
telll1ime liian suuresta ansaitsemishalusta, 
'Panlkkien j()htajien 'kohtuuttoman korkeista 
'Palkoista ja siitä, että meillä on aivan Jii'an 
monta panklkia ja niiLlä !kovin paljon sivu
konttoreita. Tuskin voidaan todistaa, etteikö 
hän olisi oikeassa, sillä mitä rahalai
tostemme [ii.alliseen ansaitsemis'halurm tu
lee, niin kyllä meillä pankkien osa!kkaille 
'jrukamat osingot ovat olleet kQ~v;in korkeat. 
'Ovatlhan useat suurpan'kki<mme jtalkaneet 
rvuosittain voittoa osakkei11e yli 10% ja 
toiset niistä lähes 20 % :lkin, sekä sen li
·miksi on 'osa'klkeenomistajille jaettu usein 
aivan ilmaisia osakkeita ja osakeannissa 
m~ryty ihuomatta:vasti a!lle pörssihintojen 
·uusia osrulclceita. Pankki·en johtajain pal
koista pulhuessaan 'Professori Gebhard ar
·vostelee ankarasti yksityispanlkkiemme <tan
·tiemipa1'klkajarjeste1mää, joka on ulotettu, 
pulhumattakaan päiäjohtajista ja. hallinto
·neUJVioston jäseniS'tä, myöskin sivukontto
rien johtajiin. Hä:n sanoo, että kun tu<> 
tantiemi maksetaan pankkien tuottaman 
·voitDn ja liikkeen laajuud~n mukaan, on 
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se joihtanut yksityispankkiliikllwissä ·epäte.r
v.eisiin memettelytapoihin. Minä en tunne 
·tarkemmin, miten korkeita yksityi.spank
ki·emme johtajain palkat maaseudulla ov<at, 
mutta täiVllä maamme päälkaupungi,ssa tä
män vuoden kunnallisv.erotuS:kalen terin 
mulkaan on yli 10 sellaista pankinj,oht,ajaa, 
joiden vuotuiset pa:lkat y. m. sellaiset .tulot 
ovat 200,000--650,000 mall'kkaa. Onpa ik:ol
men pa,nkinjohtajan sanotut tulot huo
mattmv<asti yli milj.oonan markan vuodessa. 
EpäiLemättä tuollaiset maihdottoman suuret 
palkat kohottavat yksityispankkiemme kor
koikantaa. Mitä taas yksityispankkiemme 
ja niiden rsivukonttorien lukumääräiän tu
lee, niin !kyllä voitan·een pitää sekä rpanlk
kien omalta että kansantalouden kannalta 
tuhlauksena, .että meillä nykyjään on 15 
kaup:papanik'kia ja niillä viime vuoden ai
kana roli 611 sivukonttoria ja. näitä sivu
ikonttoreita on siroiteltu monille verrattain 
-pienil'le paikka1kunnille, paikikakunnille, 
joissa on osuuslk:assat ja säästöpankit, on 
vi•elä uSJeita yik:sityis•pankkienikin sivukontto
reita. 

On ilman muuta selrvää, että nämlä mai
nitsemani seikat vaikuttavat sen, että 
meirllä yJksityispan:keissa otto- ja antolai
nauksen välinen koTikoero on ollut nirin kor
kea kuin 3___,() %. Ja tuosta ik:ork0rerosta 
pääasi<assa jorhtuu 'myöskin se, ·että meillä 
kor!k:okanta .on niin kohtuuttoma;n korkea 
kuin se nykyisin on. Kun meillä nykyisin 
sanotaan maksettavan .talletuiksista 6 a 6.5 
%, niin jos pankit tyytyisivät nykyistä 
pi.enempiin korkomarginawleihin, esim. 3 
·% :iin, niin silloin ·olisi anto1a;inauskorko 
vain 9 a 9•.5 %, mutta vailika talletuskorot 
ovatkin viime aikoina melkoisesti laskeneet, 
nirin panik:it sentään perivät antolainauk
sessa huomattavasti yli 10 % :n korot. Siis 
nv'kyisestiä korkeasta korosta ei~ät !hyödy 
niinikään ne, jotka luovat uutta pääomaa, 
nimittäin sääiSitiägä.t, talle.ttajat, vaan siitä 
hyötyvät yksinomaan rahanvaihettajat. Näin 
ollen ei tUile sanottavasti vahinkoa niille 
ihmisille, jotika s.ä:ästJårvlät eikä siis vähennä 
heidä,n sääs·tJämiSha1uaan, jos rrahan korko 
lailla säännöstellään. Tämä säännöstelemi
nen kohdistuu yksinomaan niihin, jotka 
toisten ihmisten pääomilla rikastuvat. Ne, 
jotlm vastustavat rahan koron lailla swän
nöstell·emistä, n~jautuvfl;t nyt, niinlkuin ai
kaisemminkin .tieteisoppiin, jonka mukaan 
ralhan korko on ·sen !hinta ja sen hinn~n 

koron tmääJ:'Iää kysynnän ja ·tarjonnan lwiki. 
Ja siitä syystä vallitsevien epäkohtien pois
taminen olisi jätettävä taloudellisten elin
ten ihoidettavaiksi. Kukaan tääillä ei ikait 
halunne vä:ittää, etteikö asia tieteisopin mu
kaan näin ole, mutta tieteisop.in mukaan 
myöskin lainatun ra'han käyttöarvo on 
siinä, että se voi toimia pä.äomana ja täl
löin taval1isten olosuhteiden vallitessa 
tuottaa tavallisen voiton. 'fästä käyttöar
von luovuttamisesta maksetaan siUen hinta, 
!korko, joka ei ole muuta kuin osa laina.tun 
pääoman tuottamasta voitosta. 

Aikaisemmin jo olen osoittanut, että tänä 
kymmenvuotiskautena, jolloin rahan korko 
maassamme on Dllut kokonaan vapaa lain 
säännöstelystä ja jolloin n. s. taloudelliset 
elimet meillä ovat määmänneet ~ra'han koron, 
on tuo korko ollut niin korkea, että lai
nattu 'Påläoma ei oho tuottanut lainkaan 
voittoa maataloudessa, josta rtieteisopin 
mukaan ikuuluisi osa korkona pääomalle, 
vaan päinva.stoin se un tuottanut tappiota. 
Siis tieteisopin mukaan maatalouS' ·ei pys
tyisi ma!ksamaan korkoa siihen sijoitet.usta 
lainapä.äomasta, siksi rettä. se •ei Qlre tuotta
nut Tiittävästi v,oittoa. Mutta samalla ai
kaa 'ku:n maatalouteen lainattu päiäoma on 
tuottanut tappiota, saattaen harjoittajansa 
velkaorjruutoon, samalla aikaa ovat suuret 
pankit tuottaneet vuosittain voittoa useita 
lky!mmeniä milrjoonia markkoja, josta voi
•tosta oswikkeenomistajat ovat vuosittain 
saaneet kohtuuttoman korkeita yrittäjäwoit
'toja ja panik:kien johtajat kohtuuttmnan 
Hmrkeita: paJrlkkoja. . 

Niin, t~eteisopin mukaan kysynnän ja 
1a:r}onnan laki mälä:rää pääoman hinnan. 
iJ\IIutta eikö sitten talletuskorko, ottolainaus
kor!k:o ol•ekaan tuon kysynnän ja tarjonnan 
llain •rulainen, sillä. meillälhän juuri ne piirit, 
1jotka antola1inauksessa niin mielellään pu
huvat tästä kysynnän ja tarjonnan laista, 
nre samat piiTit koettavat pakottaa toisia 
·pi,enem<piä raihalaitolksia sopiunaaill kiin
·teästä1, vissistä talletuslkorosta, joten na,ma 
jo monasti sanotut taloudelliset lait ovat 
'sittenkin finanssimiesten ikäsiss'ä niin hel
'P'OSti rrnukautuvia aina sen mukaan kuin 
tarvitaan. 
T~män lain vastustajat väittävät myös

kin, <että jos korkaka:ntaa laiilla säännöstel-
1ä.än, niin siitä saattaa jOhtua, ·että talou
-dellh<~esti lhei'kommat ja yl·eensä pirenet lai
naajat joutuisivat vielä nykyisestään vai-
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keampaan ralhaJpulaan, si'ksi ett1ä pankit 
kieltäisivät heiltä ,luoton, vielä.pä saattaisi
vat sanoa irti entisetkin lainat. Myönnet
t'äköön, 'että yksityispanlkit saattaisivat näin 
menet<ellä, mutta ei sen vielä ta1rvitse lain
ilman memkitä sitä, että nUJO pienemmät lai
naajrut jäisivät luottoa v·ail1e. Minä en kyllä 
tunne kaupunkioloja tässä suhteessa, mutta 
maaseudulla ei ·sentään tuollaisesta ole pel
koa, siJilä siellä nuo yksityiset pienet lai
naajat yhteen liitty:mlillä ovat muodosta
neet pankkilaitCYksia, osuuskasS'oja, ja nämä 
osuuSkassat kyllä V1oisivat siinä tapauksessa 
!rahoittaa nuo pi·enet lainat. Mitä täsSä 
•tapaukBessa osuuskassoissa tarvittaviin pää
omiin tulee, niin niitä tulisi kassoihin suu
rrista .liilkepankeista, sillä. jos rahan ylin 
ikorlko tuLee määr.ätyksi, niin voivat kassat 
maksaa tahletuiksista jonJkun verran ikor
Jreamman ikor1on kuin liikepankit, tarvitse
;matta silti kiskoa kohtuuttomia korkoja lai
naajilta, sillä onhan tunnettua, ·että OS'IlUS

ikassat pystyvät verrattain pieneUä \korko
marginaalilla harjoittamaan liilkettä. Näin 
. ollen melkoinen osa ni.istä maaseudun tal
Jletuksista, jotka nylkyjää·n ovat kauppa
pankki·en kläytettä.vissä, j,otka nykyisin r&
fhoittavat maan liike-dämää, siirtyiS'i'Vät 
osuuskassoille maataloutta palv.elemaan. 

Tämä Jakia,loite on ollut käsiteltävänä 
panlkki-, laki- ja suuressa valiolkunnassa ja 
kaikissa valiokunnissa enemmistö, yhtynyt 
oikeisto ja vasemmisto meidän maalaisliit
tolaisten ä1äniä vastaan on päättänyt 'esit
tää tämän lakia.loiUeen !hylättäväksi, ja sa
malla on ehdotettu, 'että 'eduskunta pyy
täisi esitystä hallituikselta koronkiskoonisen 
•ehkäisemiseksi. Myös finanS'simiehet neu
votteluissaan ovat tulleet siih:en tulokseen, 
'että 'ant,olaina:uSikorko. voidaan lkohtapuo
l,eem. ,laskea aina puolella prosentilla. Jota
kin tämänlaistahan on s:anomalehtiselos,tus
ten mukaan päätetty siinä neuvottelu:ko
lkouksessa, jonka finanssimidiemme pitivät 
muutruma viikko sitten valtiovarainministe
riössä. Nyt on siis sruma ääni kellossa kuin 
kolme vuotta sitten. Olen jo edellä mai
ninnut, että silloinkin toivottiin haUituk
selta esitystä koronkis1mmista v;astaan ja 
1pidettiin myös todennälköisenä korkokan
man laskua. Mutta pitkä:stä odotuiksest'a 
'huolimatta kumpaa:kaan .ei v-ielä tähän p:äi
'Våän mennessä ole kuulunut. Mutta nyt 
unildn jo tal{)udeHinen tilanne rrnarumme ta-
1onpoiikaisväiestön keskuud!ess:a suorastawn 

'huolestuttmJVa. Su111rimmalla I()SaHa maamme 
talonpoikaisVlä·estöä on aivan liian raskas 
velkataakka, joka tuhansille perheill~ on 
jo käynyt niin ylivoimaiseksi, että se uh
kaa ajaa nuo perheet kodistwan mieron
tielle. Siksi' me maalaisliittolaiset, jotka 
tä.ällä edus-twmme maa.mme talonpoikais
v,ä·estoo emme ol·e voineet 'olla välinpitämät
tömiä siiihen vakavaan taloudelliseen hä
tään nähden, joka nykyjään niin suuressa 
määrin painaa talonpoikaisväestöä, vaan 
olemme tää1lä te1hneet monia g.ellaisia 'aloit
teita ja ehdotuksia, jl()tka, jos ne olisivat 
tulleet hyVIälksytyiksi, olisivat suuressa mää
ll'in v-oineet helpottaa talonpoikaisväes
ltömmle thädänalaista tilaa. Näistä yksi on 
tämä rahankorkosäännöstelyä tarkoittava 
taloite. Me odotamme, että niin oikeisto 
·ikuin vasemmistokin tarkistaisi' vielä lkan
ltans·a tähän lakialnitteeseen nälhden, sillä 
•kansalaisten valtava enemmistö pitkään 
odotukseen kyllästyneenä kärsimättömänä 
rodottaa, että eduskunta tekee vihdoinkin 
t1opun koron kiskomisesta. . 

Pyydän, herra puhemies, kannattaa ·ed. 
Pilppulan täällä tekemää ehdotusta, että 
!käsittelyn pohjaksi otettruisiin tämä ky.sy
~myksessäoleva lakialoite. 

Ed. von F r en c k e 11: I_Jausun lyhyesti 
vain sen toivomuksen, ettei ed. Pilppulan 
tekemää ehdotusta hyväksyttäisi. Pankki
valiokunta on minun mielestäni tehnyt hy
vän ehdotuksen, kun se on ehdottanut, että 
eduskunta pyytäisi hallitukselta esitystä 
siitä, miten koronkiskomisen voisi estää. 
Se on minusta pääasia eikä koron sääimös
teleminen. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja sitä jatketaan kello 19,30. 

Täysistunto keskeytetään kello 17 ,03. 

Täyststuntoa jatketaan 

kello 19,30. 

Puhetta 'johtaa puhemies Kallio. 
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Ilmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntrutyöstä saa oikeus
asian takia tästä illasta torstaiaamuun ed. 
Erich. 

Puhemies: Jatketaan 2) asian käsit
telyä. 

Yleiskeskustelu asiassa julistetaan päät
tyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa ed. 
Piippula ed. Kämäräisen kannattamana eh
dotti, että käsittelyn pohjaksi hyväksyttäi
siin ed. Lohen y. m. lakialoite. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Piippulan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u ih e mies: Asiasta on äänestettävä. 

Äänestys ja päätös : 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen,. äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Piippulan 
~hdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
112 jaa- ja 61 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 24. 

. Eduskunta on siis käsittelyn pohjaksi 
hyväksynyt suuren valiokunnan ehdotuk
sen. 

Suuren valiokunnan ehdotus lakiehdo
tuksen hylkäämisestä hyväksytään. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi kerman ja maidon korvik
keista suoritettavasta valmisteverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 38 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 19 valmistelevasti käsitelty 
ed. Tuomikosken y. m. lak. al. n:o 8, joka 
sisältää yllämainitun laki~hdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 38. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokun
nan ehdotuksen lakiehdotuksen hylkäämi
sestä. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

4) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n:u 
17 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi
tys n:o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 sekä rah. al. n:ot 1-71 esi
tellään a i n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Jatketaan 4) asian kä
sittelyä. 

Ylimääräinen tulo- ja menoarvio. 

Menot. 

Luku I Valtioneuvoston kansliaan k<ih
distuvat hallinnon:haarat ja r_.uku II Ulko
asiain:ministeriöön kohdistuvat hallinnon
haarat, hyväksytään . 

Luku III Oikeusministeriöön kohdistuvat 
hallinnonhaara t. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S ö d e r h o l m: Kir-
jeessä marraskuun 30 päivältä 1929 esitti 
ulkoasiainministeri oikeusministeriölle, että 
ulkomaalaisia vankilamiehiä kutsuttaisiin 
käymään Suomen vankiLoissa tutustuakseen 
vankilahoito-oloihimme. Ehdotus aiheutui 
silloin lähinnä poliittisten vankien äsken 
päättyneestä nälkäla:kosta ja sen yhteydessä 
väitetyistä epäihumaanisesta vankien käsitte
lystä meillä. Tämä ehdotus sillä kertaa 
kuitenkin raukesi pääasiassa senvuoksi, että 
ensi vuodeksi oli suunniteltu pohjoismaista 
vankeinhoitokokousta Suomeen. Vuonna 
1927 Tukholmassa pidetyssä kokouksessa, 
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johon meiltä otti osaa 22 miestä, esitettiin 
nimittäin puolivirallinen kut_o;;u seuraavan 
kokouksen pitämisestä Suomessa. Ellei näi
den taholta olisi mitään tällaista ilmoitusta 
tullut, olisi seuraava yhteinen kokous toden
näköisesti kutsuttu Tanskaan. Jos tämä 
kokous kuitenkin jäisi tarpeellisen määrä
rahan epäämisen vuoksi pitämättä ja jo 
esitetty puolivirallinen kutsu täyttämättä, 
olisi siitä seurauksena myöskin, paitsi se, 
että ulkoministerin tarpeelliseksi katsoma 
toimenpide lopullisesti raukeaisi, että seu
raavan pohjoismaisen vankeinhoitokokouk
sen pidossa tapahtuisi häiriö sikäli, ettei 
sitä voitaisi pitää muussakaan maassa näi
den neljän vuoden jälkeen; että Suomen 
vankeinhoitomiehet eivät voisi ottaa osaa 
muussa maassa pidettävään kokoukseen en
nenkuin heidän taholtaan esitetty kutsu on 
täytetty; ja vihdoin, että olisi jotenkin vai
keaa, ellei mahdoton, vastedes lähettää 
Suomen vankeinhoitomiehiä opintomatkalle 
Skandinavian maihin, kuten viimeisinä vuo
sina on tapahtunut. Näin ollen aiheutuisi 
määrärahan epäämisestä pohjoismaisen yh
teistyön katkeaminen vankeinhoitoalalla, 
mikä juuri nykyisissä oloissamme rikolli
suuskysymyksen moninaisten pulmien vast
edes vaatiessa ratkaisua, olisi perin valitet
tavaa. Minä pyydän senvuoksi 'Saada läm
pimästi puoltaa, että puheenaolevaa tarkoi
tusta varten hallituksen esityksessä Dleva 
määräraha 75,000 markkaa palautettaisiin 
menoarvioon. 

Herr talman! I skrivelse av den 30 no
vember 1929 föreslog utrikesministern åt 
justitieministern, att utländska fångvårds
män skulle inbjudas till Finland för att 
göra sig förtrogna med fängelseförihållan
dena i F'inland. Förslaget var föranlett 
närmast av den då här av de politisika 
fångarna kort förut avslutade hungerstrej
ken och den i sammanhang därmed på
stådda inhumana behandlingen av fån
garna. 

Förslaget förföll för den gången huvud
sa'kligast av den orsaken att nästa nordiska 
fångvårdskongress var planerad att hållas' 
i Finland. Vid kongressen i Stockholm 
år 1927, i viiken härifrån deltogo 22 per" 
soner, framställdes nämligen en halv
officiell inbjudning att hålla nästa kongress 
i Finland. Hade ic&e från vårt håll något 
sådant meddelande gjorts, skulle nästa 

kongress sannoilikt kommit att äga rum i 
Danmar'k. 

I händelse den föreslagna kongressen i 
brist på nödigt anslag för densamma bleve 
inställd och den halvofficiella inbjudnin
gen icke fullföljd, skulle detta medföra, 
utom att den av utriJkesministern nödig be
funna åtgärden förfölle; 

att en störing av ordningen fö,r de nor
diska fångvårdskongresserna skulle uppstå, 
såtillvida att en kongress ej heller iJmnde 
hållas i något av de andra landen inom 
den avsedda fyraårsperioden; 

att fångvårdsmännen i Finland vore 
hindrade att taga del i en kongress i an
nat land, innan de blivit i tillfälle att 
fullfölja sin inbjudning, och slurtligen 

att de:t hleve svårt om ej rent av omöj
ligt att · framdeles sända fångvårdsmän 
härifrån på studieresor till de skandina
viska länderna såsom härintills varit fallet. 

Vid sådant förhållande komme det väg
ra;de anslaget att leda till ett avbrott i 
samarbetet rrned de andra nordiska läm.derna 
på fångvårdoområdet, viTket under nuva
rande förhållande då en mängd kritiska 
frägor rörande brottslighet vore i hehov 
av lösning, vore ytterst beklagEgt. 

Jag her för den skull få förorda att det 
i propositionen för ifrågavaranle ändamål 
upprtagna anslaget, 75,000 mark, måtte 
återställas i utgiftsförslaget. 

Ed. Korpisaari: Toisen vastalau
seen mukaisesti ehdotan 10 momentille hal
lituksen esityksen mu!k:aisesti otettavaksi 
75,000 markkaa. 

Ed. Niukkanen: Valiokunnassa jaos
ton ehdotuksen mukaan poistettiin tämä 
momentti huomautuksella, että meillä van
kilaolot eivät ole tällä kertaa niin malli
kelpoisessa kunnossa, että niitä kannattaisi 
näyttää ulkomaalaisille ja edellyttämällä, 
että tässä ei ole vielä hallituksen taholta 
ryhdytty toimenpiteisiin tämän kokouksen 
järjestämiseksi. Kun kumminkin on nyt 
saatu selville, että kutsut tähän kokoukseen 
on jo lähetetty, jdk:a kyllä on vastoin ta
vallista käytäntöä, kun rahoja ei ole ollut, 
niin syntyisi varmasti liian ikävä tilanne, 
jos nämä kutsut täytyisi peruuttaa. Tähän 
nähden minäkin olen sitä mieltä, että tämä 
määräraha olisi myönnettävä ja kannatan 
ed. Korpisaaren ehdotusta. 

111 
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Ed. Hakkila: Minäkin pidän luonnol
lisena, että tä:mä määrä·raha myönnetään. 
Meidän vankeinhoitaviranomaisemme ovat 
jo -saaneet kauan nauttia vieraanvarai
suutta Skandinavian maissa ja on aivan 
luonnollista, että kun sieltä nyt ensi ker-~ 
ran tullaan tänne, niin meillä!kin valmiste
tap.n sama kohtelias vieraanvarainen vas
taanotto. Tästä kanssakäymisestä on myös
kin hyötyä meidän vankilaoloillemme ja on 
meilläkin sentään joitakin van!kilasiirtoloita 
näytettävänä, kuten nytkin on tarkoitus 
tehdä matJka Konnunsuolle ja sinne kyllä 
kehtaa viedä ulkomaalaisia. 

Ed. Pu ll i n en : Hallituksen esityksessä 
kysymyksessä olevan Pl :n II luvun koh
dalla mainitaan, että Konnunsuon vanki
latilan viljelysten laajentamisen vuoksi 
tarvitaan siellä lisää maatalous,rakennurksia. 
Näihin sekä muihin keskusvankilarakennuk
siin esitetään nyt menoarvioon otettavwksi 
2 miljoonan markan määräraha. Kun val
tiovarainvaliokunta yhtyy tähän ehdotuk
seen, niin on tarpeen huomauttaa, mitä 
päätöksiä eduskunta sekä hallitus aikaisem
min ov&t asiassa tehneet sekä Konnunsuon 
keskusvankilaan että van;i:nlkin Konnun
suon vankilatilaan nähden. 

Kun Konnunsuon viljelemistä, perusvil
jelyksen tultua loppuull'Suo:ritetuksi, voitiin 
ajatella, niin teki valtioneuvosto vuonna 
1920 päätöksen, että osa suosta eli n. s. 
Löykän saari ympäristöineen oli luovutet
tava vankilata'l,koitukseen. Senjälkeen 
vuonna 1922 annettiin määräys, että Löy
kän saaren alueelle on rakennettava maan
viljelystä harjoittava vankila. Yleinen kä
sitys oli, että Löykkäälle perustettavalta 
maatilalta johdettaisiin suon viljelylkseen 
ottoa ja että suoalueita, sikäli kun ne tu
levat viljellyikosi, luovutettaisiin asutuksen 
palvelukseen. Myöskään ei paikkaikun
naila pidetty edes ma;hdollisena, että Kon
nunsuolle muodostettaisiin suuri keskus
vankila ja suuri pysyväinen vankilatila, 
vaan edellytettiin, että kyseessä oleva eri
tyisen viljava ja erinomaisen hyvählä liike
paikalla oleva suoalue vankityövoimien 
avulla saatettaisiin viljelykseen ja senjäl
keen asutustiloina ja lisämaina jaettaisiin 
ympäristön tilattomille ja satalukuisille 
pienviljelijöille, jotva yleensä ovat lisä
maan tarpeessa. · 

Sama ilmeisesti oli myös eduskunnan 

kanta tässä asiassa. Sillä vuoden 1926 val
tiopäivillä menoarviomietinnössä eduskunta 
antoi hallitukselle suoranaisen velvoituksen, 
että Konmmsuota viljeltäessä on otettava 
huomioon asutuksen ·edut. Vastoin yleistä 
mielipidettä ja eduskunnan selvää velvoi
tusta on kuitenkin Konnunsuolle, vähitellen 
kehitetJty suurta kes!kusvanikilaa ja suurta 
van!kilatilaa. Saamieni tietojen mukaan 
on tarkoitukseen tähän mennessä käytetty 
määrärahoja noin 10 milj. maflkkaa, siitä 
ainakin 1

/ 3 maa:tilan rakennuksiin ja mui
hin maatilan perustamiskuluihin. Ja nyt 
lisälksi anotaan, kuten mainitsin, ensi vuo
delle 2 milj. markan määrärahaa. Ja näh
tävästi on viljelysten laajentuessa lähivuo
sina jatkuvasti tarpeen huomattavia sum
mia. Tarkoitus kuuluurk:in vankilan ylijoh
tajan ilmoituksien mukaan olevan laittaa 
Konnunsuolle keskusvankila 1,000 vangille, 
jotka pysyväisosti tulisivat viljelemään ja 
asumaan suurtilaa, johon raivattaisiin 1,000 
hehtaaria peltoa. N)"kyjään kuuluu olevan 
valmiina jo noin 600 hehtaaria viljelystä. 

Näihin suurtilasuunnitelmiin nähden sekä 
valtiotalouden että varsinkin paikkakunnan 
pienviljelyksen kannalta täytyy asettua 
epäilevälle !kannalle. Kdkemus suurvilje
lyksestä sekä yksityisten että varsinkin val
tion tilailta on kannattavaisuuteen nähden 
siksi epäävä, ettei voi odottaa korkoja 
niille monille miljooniHe, joita valtio on 
käyttänyt ja nähtävästi tulee käyttämään 
Konnunsuon suurtilan rakennuksiin ja vil
jelyksiin, huolimatta siitä, että on käyteWi
vissä halpaa työvoimaa. Paitsi selvää tap
pion vaa<raa valtiolle, tulee kyseenalaisesta 
suurtilasta suoranaista haittaa ympäristön 
pienviljelykselle. Vankilatila tulee täyttä
mään ympäristön myyntipaikat maatalous
tuotteilla:an, estäen siten viljel;y'ksen sään
nöllistä nousua. Tämän ohella tulee ym
päristöpitäjien satojen pienviljelijäin lisä
maan saanti estetyksi, josta on asukasluvun 
lisääntyessä seurauksena tilattoman väestön 
lisääntyminen sekä työn ja viljelysmaan 
puutteessa yleinen köyhtyminen. Kyseessä 
olevan suuren vankilatilan perustaminen ja 
jatkuva laajentaminen ovat siis paikik:akun
nen maatalouden kannalta pidettävät on
nettomuutena. 

Huolimatta tästä on ehdotuksen teko 
tilan la:ajentamispuuhain estämiselksi toivo
ton, sillä tuskinpa hallitus tällä kertaa nou
dattaisi eduskunnan päätöstä, jos sellainen 
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voitaisiinkin saa:da arkaan, paremmin kuin 
vuoden 1926 valtiopäivillä tehtyä päätöstä
kään. Täytyy näin ollen paikkakunnan 
maanviljelijäin .edustajana ja erityisesh 
pienviljelijäin edustajana tyytyä toteamaan 
.asiaintila eduskunnan pöytäkirjaan, ja 
tämä vakuutettuna siitä, että joskus tule
vaisuudessa tullaan huomaamaan tilan tap
piot ja sen nojalla jätetään nyt rakennet
tavat suuret talousrakennukset tyhjiksi 
sekä jaetaan laajat alueet ympäristön pien
viljelijöille ja tilattomille, jotka ovat nii
den tarpeessa ja jotka niiden avulla voivat 
kohottaa taloutensa. 

Oikeusministeri S-öder h o 1m: Ed. Pul
lisen lausunnon johdO!Sta pall'i sa.naa. 

Kysymys Konnunsuon alueiden käyttä
misestä a;sutus- tai vrankeinhoitotarkoituk
siin juontaa alkunsa jo vuodesta 1920. 
Molemmilla suunnite1miUa. on ollut ·puol
tajamsa. Hallitus hyväksyi kuitenkin jäl
kimmäisen vailhtmhdon, joka myös sai kan
"Saneduskunnan kannatuksen ja siis pääsi 
voitolle, joskin jälkeenpäin on .eduskun
nassa ilmautunut muutami1a kertoja tä•tä 
vastustavilllkin lausuntoja. 

Nykyjään •tunnustetaan yleisesti vailiki
siirtolain tarpeellisuus, joissa etupäässä 
pitemmänaikaiseen vapausrangaistukseen 
tuomittuja henkilOitä voidaan askaruttaa 
ulkotöil1ä, töillä, jotka samalla ovat suun
nitelmanmukaisia ja vangeille opettavaisia, 
niin että perelhtyminen niihin helpottaa 
v.ankien toimeentuloa maaseudulla heidän 
vapautumisensa jälkeem Tähän tarkoituk
seen on Konnunsuon alue tapahtuneen Ucui
vatt:amisen jä}keen oooi•Hau:tunut sopivaksi. 
Valtio romistaa suoalueen lä'hes 3,700 ha 
käsittävästä alueesta noin 2

/ 3 , jossa vanki
työllä on kaivettu viemläriojia 64 ikm ja 
viljelysk:elpoiseen kuntoon saatettu noin 
5!50 ha. Ui!heisen asemansa. kautta La·p
peenrantaan on v:ankila.siirtola voinut käyt
tää viljelyksiHänsä hyvä!ksensä sikäläise.stä 
keskusvankilasta ja ratsuvä:kijou:lcko-osa.Js
toista; saatuj1a. jätteitä!, kun taas siicrtolan 
sllltotuotteet :ovU~t tulleet, paitsi siirt,olan 
{)maiksi hyväksi, yleensäkin vankein.hoito
laitoksen, niin myös puolustuslaitoksen hy
väksi. V aukisiirtolan tarvetta varten varus
tetut mylly, saha, tiilit-ehdas ja. ;pa.Jja. toi
mivat ympiäJristön hyväksi. O.n ·tehty sel
laisiakin vaitteit,ä., että joskin vankilasiirto
lan perustaminen Konnummo1le sinänsä on 

ollut paikalla;an, sit:ä per.ustettaessa oliffi 
p~tänyt noudaDtaa pi·enempää mi•ttallcaav.a.a, 
minkä 'kautta suurehkot alat kuiv&tetuksi 
saald'usta aLueesta olisi voirtu käytt~ä asutus
tarkoituksiin. Tässä tapau'kisessa olisi kui
tenkin paikka muodostaa useita uusia vanki
siirtoloita. T·ästä aiheutuisi yhä enemmän 
kUJStannuksia rakennusten pystyttämiseiksi, 
kalustojen hankkimiseksi, niin myös siirto
lan johtohenkilöiden ja palveluskunnan 
palkkaamiseksi, ja tulisi vankeinhoidosta 
johtuvat muutenkin ylenmäärin suuret kus
tannukset yhä kohoamaan. Tässä yhteydessä 
on syytä aReviivata sitäkin, ett:ä ffionnun
suon ympäristön tilalliset ovat jo staaneet 
huoma1tavan edun Konmmsuorr valtio
alueen kuivattamisesta ja viljelemisestä, sillä 
siten on .suon leviäminen heidän mailleen 
estynyt ja he pääsevät vi,ljelemään niitlä 
laajoja aLueita., jotlm. vuosikymmenet ovat 
olleet vceden haUussa.. Tästä opetustyöstä 
koituneesta edusta ei valtion 'Puolesta ole 
lainkaan korva:usta vaadittu. 

Herr talman! "B"'rågan om Konnunsuo
markernas tillgodogörarude för kolOillisa.
tions- eller fångvårdsändamål g·år :tillbaJm 
till år 1920. Bägge ha•v:a haf·t. sina före
språkare. Regeri.ngen beslöt .sig eme1lertid 
sagda år flö.r det •senare a.lternativet, som 
även erhöll folkrepresentationens 1stöd (~0h 
sålunda lbehållit segern:, om ocih sedermera 
motstånd däDemot någon gång försports 
även i ;riksdagen. Behovet av fång'kolonier, 
där företräde!Svis till längre frihetsstra:t1f 
dömda person:er ilwnde sysselsättws med ar
bete ute i det fria, med anheten, vilka. vore 
på en gåJng metodi.ska och iför fånga.rna 
instru'ktiv~, så a:tt de underlJä,ttade deras 
fortkomst på landsbygden dter frigiv
ningen, erkännes numera allmän:t. Hä:rtiH 
har Konnunsuomosse efter nödig tor.rlägg
ning 'V'isat sig llåmplig. Av deSIS n<ä1ra 3,700 
ha omfatta,nJde ·område äger state.n nära 
2

/ 3 , varav c:a 550 ha genom fångarnas arbete 
kanaliserats och gjorts odlingsbara. Genom 
si•tt läge i förhålla·nde till Willmanstrand 
haT fångkolonin kunnat :för sina. odlingar 
tillgodogörw siog avfallet från anbetsinrätt
ningen oc:h kav:al1eriförläggningen därstä
des, medan åter skörden från kolouin har 
funnit användning utom för dess eget be
hov även för fång'vården i övrigt och fö1' 
försvarsväsendet. För kolonins behov an-
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lagda kvam, såg, •tege~br.uk ooh smedja. be
tjäna även Ollllgivningen. 

Den inviändni<ngen har även :f,ramställts, 
att ,om OOk:så inrätta:ndet av en fångkoloni 
i, Konnunsuo i IOCih :för ,sig 'kurrdte hait Skäl 
för sig, så hade anläggningen bort ske i 
1ångt mi,nJdlre srkala, varigenom :en störr.e 
de1 av det torrlagda området kunnat ibliva 
tillgirungl1gt f.ör :kolonisa-tionsäJndamål. I 
sådant :fall borde emellertid flere :fångllw
lonier tillkomma. Men detta skulle föran
leda ytterligare kostnader för ibyggnader, 
rediska;p:, ledning och betjäning o0h sålurrda 
yttermera stegm de 1.>edan nu överhöVIan 
dryga :kostnaderna iför fångvården. 

I d~tta sammarJiha.ng må även ibetonas, 
.wtt lii)genhets~nnEiliavar:na i Konnunsuo.s 
<lmgivm.ing <redan •haft en ibe~ydwnde för
mån av att den stat·en <ti1lhöriga delen wv 
Konnunsuo torrlagts o0h odlats, ty därige
nom har :försumpningens utbredning till 
der:as marker för'hindrats och de hava bli
vit i tilld'äUe abt odla vidsträJckta områden, 
som runder tiotal år varit under vatten. 
För denna förmån har staten ej ibegärt 
ersruttning. 

Ed. S a arin en: lVIinä en käy arvi01-
maan sitä, onko täJmä vank1siirtolan paikka 
ollut alik:uaan ;paras ja sov'eliain paikka, 
mihin se malldlo1lisesti olisi oHut sijoitet
tll!VIa. Totean vain, ettJä sikäli kuin olen 
valtiovarainvaliokunnan asianomaisen jaos
ton jäsenenä jo useamman kerran joutu
nut näihin asioihin syventymään ja myös 
kerran ~onnunsuolla käynyt, olen tullut 
siitä vakuutetuksi, että tällainen vanki
siirtola meidän maassamme tarvitaan. Se 
tarvitaan siinäkin tapauksessa, että van
kiluku laskee noin puoleen siitä, jossa se 
nyt !On, johon :hyvään tu1okseen me lähi
aikoina tm~kin sitt.enkään <pälä.semme. Asia 
on nimittäin ml1ä tavalla, -että meidän suu
ressa vanlkijoUJkossa:mme on aina välhirutäin 
400 sellaista vankia, jotka ovat aikaisem
malla toimialallaan tottuneet ma:a·taloustöi
hin ja joita ei voida, sijoittaa mihinkäiän 
tilapäiseen parakkiin eikä tilapäisille t.)nö
maille, vaikkakin eduskunta on aikaisemmin 
tämäntapaiseen toimintwan vankeja suosit
tanut k'äytettäväk:si. Jaoston jäsenill~ 1011 

van:keinhoitoviranomaisten ta.holta ilmoi
tettu, että Konnunsnon ·rakennussuunni
telma tulee suunnilleen .toteutumaan. v. 
1932,. ja silloin tulee sinne sijoitettujen van-

kien lkantajowkko olemaan no1n 400. Kun' 
asia on niin, ebtei ole kysymYksessä kwsv&t
taa Konnunsuota aivan luonnottoman 
suurta vankimruä.rää vwrten, niin minusta; 
tuntuu, että 'Vliranomaisten toimenpiteet 
ovat tarkoituksenmukaisia ja käsitykseni 
mukaan valiokunta on tehnyt oikein, kun se 
on hallitulksen esityksen hyväksynyt. 

Omwsta puolestani voin myö,Skin kannat
taa poistetun 7,5,000 markan erän 10 mo
mentille palauttamista. Jälkeenpäin saa
mieni tietojen mukaan tuntuu hallituksen 
@>itys tä,ssä kohden täysin :Perustellulta 
eikä siis o1e syy·tä sitiä pyyhkiä poi,s. 

Edl. B r an' d e r: Kun pitemmän ajan 
kuluessa olen joutunut ikäänkuin syrj,ästä 
seuraamaan vankeinhoidon ja maa.talouden 
suhdetta toisiinsa ja tässä maataloustaholta 
nimenomaa:n on pyritty moittimaan halli
tusta siitä, että se on Konnunsuolla laajenta
nut maataloutta juuri vankityövoima1la 
liiankin paljon, niin pyydän asian valaise
miseksi lausua muutaman sanan. Asiahwn 
on tulevaisuuteenkin nähden varsin tärkeä. 

Jo parilkymmentä vuotta sitte·n jouduin 
useinkin keskustelemaan sill<oisen vankein
hoidon ylitll!rkastajllln J. W. Castrenin 
kanssa, joka erikoisesti harrasti vankityövoi
man käyttämistä maatalouteen monestakin 
syystä, joiden selvitteleminen ei nyt kuulu 
tähän keskusteluun. lVIutta kun silloin sain 
tä1llän asiaan harrastuksen, on se seuran
nut minua ja olen ilolla ,niinikään !havain
nut, mitenklä tällä alalla kehitys on men
nyt ripein askelin eteenpäin. On merkil
l1stä todeta, että Konnunsuon ympärillä 
toimivat maamiesseurat esittivät -v,. 1915 
·anomuksen, etjjä tämä Konnunsuo kuivatCJt
taisiin Vlan'kityövoimalla. Minä voin hyvin 
ymmärtäJä, että he silloi:n ajattelivat sitä 
samaa, mitä ed. Pullinen tääHä on lausu
nut, että myöhemmin täten kuivatt.u maa 
voisi joutua heidän käytettäväkseen. Mutta, 
kuten tääll\ä 'herra oikeusmini,steri aivan 
oikei.n huomautti, ympäristön maanviljeli
jät ovat joutuneet jo nyt hyötymään tästä 
'kuivatuksesta ja viljelyksestä ja vastaisuu
dessa hyötyvät vieläkin enemmä,n, sillä jo
kainen, joka tuntee oloja suurten suola
keuksien ympärillä, tietää, mitä perin
·pohjai,nen llmiVill!tus ja viljelys merkitsee 
hallan pakenemiseen nähden tällaiselta 
alueelta ja sen ympäristöltä. 

Minun on ollut mieluista puolustaa tätä 
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Konnunsuon maataloutta senkin takia, etroä 
minä pari vuotta sitten jO'Uduin oppaana 
}(äymään Konnunsuolla yhdessä Pohjois
maiden huomattavimpien maataloustutki
jai.n ja tiedemiesten kanssa ja heistä monet 
hyvin huomattavat Skandinavian maata-
1ousmiehet lausuivat ihailunsa ja onnitte
lunsa siitä, että Suomi on päässyt niin påt
käUe, et•tä se v10i utkomaalaisille näyt1Jää 
jotakin sellaista, •lrnin Konnunsuon maa
talous tiiltä nykyi:L on. 

Niinikään m~nä pyydän lisätä siihtm, 
mitä ed. Saa,rinen tääUä jo lausui - muu
ten yhdyn hänen lausuntoansa yleensä
kin -, et1Jä mf\ ol~mme jo tilaisuudessa 
havaitsemaallJ, mitenkä vanki•työvoima.n 
\käyttäminen juuri maataloustöissä ja suon
viljelystöissä vaikuttaa vä:hitellen ka:svatta
vasti ei vain näihin va.rukeihin itseensä, 
vaan niihin paikkakuntiin, joihin he ran
gaistuksen kärsi<ttyään joutuv.at maatalous
työmiehinä taikka isäntinä! toimimaan. Voi
han näyttää siLtä,, että joskus tule~ ympä
ristölle jonkunlaista •VIahinkoa siitä, että 
tulee tuotantokilpailua ympäristöläisille 
m. m. siinä su•hteessa, ett'ä tulee markki
noille kaikenlaisia tuotteita, joita tällainen 
suurtuottaja voi suhteellisen edullisilla hin
noilla tarjota. Kun minä sa.ttumalta olen 
saanut aivan nyky;päiväisiä numeroita 
tästä, niin huomautan eräästä tosiseikasta, 
nimittäin esim. rehunkulutus eriilitä jul'b
sia tarpeita varten Karjalan Kannaksella 
ja Etelä-Karjalassa, tarpeirta varten, jotka 
hankitaan huutokauppamyynneillä, nousee 
nykyjään noin 3,300,000 kiloon heiniä. 
Täs.t'ä määrästä 1py:styy nykyjään K•onmm
suon varavankila !hankkimaan noin 10 % 
ja muu on :hankittava toisaalta ja tä.hrän
astinen kokemus on osoittanut, että suurin 
määrä tästä •puuttucvasta rehumääräs.tä. Dn 
tuotu Uudeltamaalta ja Hämeestä, niin että 
kehittyvä kyseeUisen seudun viljelys voi 
vielä menestyksellä kilpailla muualta tuo
tavan rehnhankinnan kanssa, koska sitä 
niinkin kaukaa vielä sinne tuodaan. 

Voimme siis yleensä sanoa, että hallitus 
on toimi•nut. tässä maan •etujen ja samalla 
maata1ouden etujen mu'kaisesti. 

Ja lopuksi sopinee esiWi•ä seuraava ky
symys: onko meidän todellakin keskitet
tävä kaikki suuret yleiset rakennukset kau
punkeihin, eikö juuri tällaisia luonteensa 
mukaisesti sovi sijoittaa maaseudulle? 
Meil1ähän monissa piireissä ollaan huoles-

tuneita tästä liiallisesta J.>akerutamiskeski
tyksestä. Tässä on kysymytksessä yksi tie, 
jolla sii•tä voidaan päästä pois. 

Ed. P u ll i n e n: Herra oikeusministe
rin täällä antaman puheenvuoron johdosta 
on huomautettava, kun hän ensinnäkin sa
noi, että paikkakunnan maanviljelijät ovat 
saaneet jo tästä Konnunsuon perkauksesta 
'SUuren edun, että niin on asian laita. Kon
nunsuon kuivatus on vaikuttanut sen, ettei 
ainoastaan valtion osuus Konnunsuosta ole 
tullut kuivatuksi, vaan suurin osa myöskin 
yksityisten omistamasta suosta. Niinkuin 
oikeusministeri mainitsi, valtio omistaa 
Konnunsuosta % ja % on yksityisten omis
tajain hallussa. Kun heidän alueensa n. 
1,200 hehtaaria jaetaan noin 300-400 
pienviljelijälle, niin ne ovat kyllä saaneet 
huomatun edun, mutta eivät h.llitenkaan 
niin suurta, että se todellakin olisi suora
nainen ,pelastus ja että se tyydyttäisi sen 
•suuren maanpuutteen, mikä paikkakun
nalla on olemassa. 

Sitten myöskin herra oikeusministerin 
lausunto, mikäli se koskee kysymystä van
keinhoidon kannalta, on aivan paikallaan, 
ja on aivan suotavaa, että vankityövoimilla 
juuri tämäntapaisia työmaita perataan ja 
että myöskin viljelystä harjoitetaan siinä 
muodossa, että viljelyskelpoisia maita ote
taan viljelykseen, ja että myöskin työt 
tässä suhteessa käsitykseni mukaan ovat ai
van oikein Konnunsuolla järjestetyt. 

Mutta erimielisyys on ensinnäkin siinä, 
onko paikallaan, että Suomen kaikkein par
haaseen liikepaikkaan ja erinomaiselle vil
jelysmaalle asetetaan pysyväinen vankila. 
Sillä Konnunsuon yhdellä puolella sijaitsee 
Imatran rautatie, toisella puolella Saimaan 
kanava ja Lappeenrannan rautatie ja kol
mannella Saimaa sekä sinne rakennettava 
nyt juuri päätöksen alaisena oleva Lap· 
peenrannan-Vuoksenniskan rautatie. Suo 
siis on mitä edullisimmassa liikepaikassa ja 
mitä parasta maata, kuten viljelykset Kon
nunsuolla ovat osoittaneet, sillä kasvulli
suus on erinomainen. Suo lisäksi sijaitsee 
sellaisessa paikassa, missä ympäristössä on 
noin 3-400 pienviljelijää, jotka ovat maan 
puutteessa, sillä ne viljelevät suureksi osa!ksi 
:karuja, hiekkaperäisiä maita. Ne tar
vitsisivat erityisesti tämän suoalueen lisä
maiksensa ja sinne voisi lisäksi myös sijoit
taa tilattomia. Nyt tämä alue tällaisella 
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paikalla tehdään pysyvästi keskusvanki
laksi (Ed. Hakkila: Se on tehty jo!) ·ja. 
tänne lisäksi rakennetaan suuri vankilatila 
(Ed. Hakkila: Rakennettu jo!), johon nyt 
on käytetty rakennuksiin jo 3 lj2 miljoonaa 
ja kuten täällä ilmoitettiin vielä kahtena 
vuotena tämän jälkeen tarvitaan siellä lisä
varoja, jos viljelyksiä lisätään, niinkuin 
tarkoitus ilmeisesti on. Maanviljelijäin ko
kemuksen mukaan tämäntapainen maanvil
jelys meidän maassamme on yleensä kan
nattamatonta, vaikkakin siinä saadaan niin 
huokeata voimaa kuin vankityövoima on. 
Ja lisäksi tämä tulee varmasti vaikutta
maan paikkakunnan maataloustarvikkeiden 
menekkiin, huolimatta ed. Branderin las
kelmista, sillä Lappeenrannan sotaväen 
tarpeet tulevat täältä suurelta Dsalta täyte
tyiksi ja •pienviljelijöillä ei ole mahdolli
suutta sinne heiniänsä ja muuta rehntava
raansa myydä. Paikkakunnalla on hyvin 
hyvät muistot siltä ajalta, kun yksityiset 
maanviljelijät saivat viedä sotaväelle hei
niänsä ja rehujansa, niin ne voivat kohot
taa talouttansa. Jääsken pitäjän maata
lous on ·pääasiallisesti saanut sen korkean 
aseman, joka sillä on, sentähden, että se 
aikoinansa suoviljelyksiä alkaessansa on 
voinut kuljettaa tavaransa Lappeenrannan 
silloiseen rakuunarykmenttiin ja saanut 
sieltä ne rahat, jotka se välttämättä tar
vitsi. Tällä kertaa JDutsenon, Nuijamaan 
ja La:ppeen ja osaksi Jääsken pitäjän 
maanmiehiltä estetään tämä samanlainen 
tilaisuus. Näistä syistä paikkakuntalaiset 
eivät pidä suotavana, että suuren vankila
tilan lisäämistä siellä jatkettaisiin ja minä 
puolestani olen vakuutettu, että ei kulu 
varsin pitkät ajat, kun maatalousrakennuk
set täytyy jäädä siellä tyhjiksi. Valtion 
täytyy ruveta. tarkistamaan toimenpitei
tänsä, ja minä olen varma, että silloin 
maanviljelys suolla lopetetaan ja katsotaan 
edullisemmaksi siirtää hyvät viljelysmaat 
yksityiseen viljelykseen, jossa se tuottaa ei 
ainoastaan maanviljelyshyötyä, vaan tuot
taa myös yhteiskunnallista hyötyä ja rau
hoittaa sen ja tekee mahdolliseksi paikka
kunnan kasvamisen. Nykyinen menettely 
suorastaan estää paikkakunnan maatalou
den leviämisen. 

Täällä ed. Saarinenkin, joka nähtävästi 
ei ole seurannut valtiovarainvaliokunnassa 
asiain käsittelyä, vaikkakin hän niin mai
nitsi, ei lähde sanomaan, että tämä paikka 

keskusvankilalle olisi kaikkein sopivin 
paikka. Varmasti olisi meidän maassamme 
ollut syrjäisempiä seutuja tällaiselle kes
kusvankilalle. Puolestani käsitän, että van
kilatila kyllä tarvitaan, enkä suinkaan 
vankeinhDidon kannalta sitä vastustaisi.. 
Mutta sille olisi pitänyt hankkia syrjäi
sempi seutu, jossa se ei olisi ollut vilje
lyksen 'ja asutuksen tiellä., niinkuin se 
täällä on. Vuoden 192'6 valtiopäivillä edus
kunta on selvästi lausunut mielipiteensä 
että tätä viljelystä täällä harjoitettaessa on 
:pidettävä huolta asutuksen eduista. Nyt 
siellä ei pidetä asutuksen eduista huolta, 
vaan sinne muodostetaan suuri vankilatila 
ja aijotaan siinä harjoittaa pysyväistä 
maanviljelystä. 

Mitä sitten tulee ed. Branderin täällä 
käyttämään puheenvuDroon niin minun 
täytyy ensinnä lausua ihmettelyni, että hän 
tällaisen puheenvuoron täällä käytti. Ed. 
Brander on rajaseudun ylijohtaja maata
louden alalla, ja minä olisin toivonut, että. 
hän olisi tämän asian käsittänyt ja käsi
tellyt toisella tavoin kuin hän on sen täällä 
tehnyt. Hän ensinnäkin piti sitä hyvin 
tärkeänä, että ulkomaalaiset ovat lausuneet 
ihastuksensa tähän suureen vankilaan 
täällä. Ulkomaalaiset ovat katsoneet ra
kennukset siellä ja sen vankilantilan, mutta 
ed. Branderin velvollisuus olisi Dllut poi
keta siellä ympäristössä, ja nähdä, minkä
laiset olot siellä ovat ja mitä siellä tarvi
taan. Sitten ed. Brander toiseksi sanoi, 
että kun karjalaiset maanviljelijät näkevät 
täällä tätä hyvää viljelystä, näitä tuhannen 
hehtaarin viljelyksiä, niin he, jotka koto
naan viljelevät 4-5 hehtaaria, saavat am
mattikasvatuksen täällä. Minä en olisi toi
vonut, että ed. Brander lähettäisi karjalai
sia talonpoikia kouluun vankilaan. Kyllä 
meidän on toista tietä kohotettava ja kas
vatettava karjalaista viljelystä. 

Lisäksi ed. Brander sanoi, että senkin 
jälkeen kuin tämä vankila on myynyt hei
nänsä, on talonpojilla vielä tilaisuus myydä 
rehunsa Lappeenrannassa, koska ainoastaan 
noin 10 % koko Itä-Suomen kulutuksesta 
voipi suorittaa tämä keskusvankila. Minä 
huomautan, ettei siellä .ole vielä valmiina 
kuin noin 360 hehtaaria,. sillä siellä ei 
saada tuotteita vielä suuremmalta alueelta. 
Kun alue kokonaan tulee viljelykseen, niin
kuin suunnitelmat ovat, ·niin varma on, 
ettei T~appeenrantaan ja läheiselle sota-
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väelle huoli kenkään muu siellä ajatella 
kuin tämän keskusvankilan tuotteitansa 
tarjota. Hän osoitti, että Karjalan maan
miesten on vaan lähdettävä kilpailemaan 
Uudenmaan ja Hämeen maanviljelijäin ke
ralla. Tätäkään minä en olisi toivonut, 
että hän tällaisen ohjeen Karjalan talon
pojille antaisi. 

Käsitykseni mukaan ei siis ole mitenkään 
Karjalan, tämän paikkakunnan edun mu
kaista eikä myöskään valtion edun mu
kaista, että tätä vankilaa alituiseen kehi
tetään, ja minä toivoisin, että hallitus ot
taisi nämä nå!kökohdat huomioon, joita tääl
läkin olen huomauttanut ja tarkistaisi ne. 
Tämä asia on ollut useissa sikäläisissä maa
taloudellisissa kokouksissa keskustelun alai
sena ja yleinen mielipide paikkakunnalla 
on asettunut sille kannalle, että tässä olisi 
jotakin vakavaa harkintaa tehtävä, ettei 
tämmöinen pysyväinen keskus tänne muo
dostuisi, vaan että asutus pääsisi tästäkin 
seudusta hyötymään ja että vankien avulla 
ei ainoastaan valtion omistama alue, vaan 
myös ne yksityisten vähävaraisten talollis
ton alueet. vankien avulla saatettaisiin 
myöskin p~rempaan viljelyskuntoon. 

Ed. B r a n d e r: Siltä varalta, että sat
tuisi olemaan joku toinen, joka niin arve
luttavasti on väärin ymmärtänyt lausun
toani, niin tahdon sanoa uudelleen, että 
tietenkin minä tarkoitin sitä, että vangit, 
jotka oppivat vankisiirtolassa maataloutta, 
esim. tekemään kunnollista ojaa, olkoon se 
sarkaojaa tai viemäriä, he tuovat muka
naan paikkakunnalle opin, jolla ei ole mi
tään tekemistä sen opin kanssa, jota sään
nöllisessä maatalouskoulussa annetaan. 

Ed. Kivioja: Tämän III luvun lop
pusumma on pennilleen aivan sama valtio
varainvaliokunnan mietinnössä kuin halli
tuksen esityksessäkin. Jos minä olen oi
kein ymmärtänyt tehdyn ehdotuksen, että 
10 momentti jälleen palautetaan, niin tä
män luvun menot lisääntyvät 75,000 mar
kalla. Jos tuo ehdotus korjataan sellai
seksi, että loppusuma pysyy samana, niin 
minä k e n t i e s voisin äänestää sen puo
lesta. Mutta mikäli sitä ei tehdä, niin minä 
sitä vastustan niin paljon kuin yhden edus
tajan äänellä voi vastustaa. Vastustaessani 
ajattelen, ettei ole tärkeää kovin laajalle 
vankilaolojamme näyttää ja että ne, jotka 

ovat menneet edeltäpäin kutsun antamaan 
saavat 'pitää vieraat omina vierainaan. 

Ed. Furuhjelm: Ed. Kiviojalle pyy
täisin saada huomauttaa, että pidetään 
myöskin raittiuskokous 'Suomessa ensi 
vuonna. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Korpisaari ed. Niukkasen kannatta
mana ehdottanut, että kolmanteen lukuun 
otettaisiin uusi 10 momentti hallituksen 
esityksen mukaisesti 75,000 markkaa. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Korpisaaren ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

J-oka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Korpisaaren ehdotus hyväk
sytty. 

Puh e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
69 jaa- ja 110 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Korpi
saaren ehdotuksen. 

Luku IV Sisäasiainministeriöön kohdistu
vat hallinnonhaarat. 

Keskustelu: 

Ed. R yö mä: Valiokunnan mietintöön 
liitetyssä X vastalauseessa sivulla 123 on 
ehdotettu tämän IV luvun 9 momentille 
2 miljoonan markan lisäystä Viipurin lää
ninsairaalan yhteyteen rakennettaNaa sai
raanhoitajatar- ja sai:raaanhoitajataroppi
laskotia varten. Myöskin hallitus budjetti
esityksensä perusteluissa selostaa tätä asiaa. 
Tämän selostuksen mukaan tulisi tämä lai
tos maksamaan 6,880,000 markik:aa, josta 
kuluvana vuonna on jo myönnetty 2 mil
joonaa markkaa. Lääkintöhallitus ehdotti 
budjettiesityksessään, että ensi vuoden 
budjettiin olisi otettava 3 miljoonaa mark
kaa ja vuonna 1932 loput tämän rakennuk
sen kustannuksista. Hallitus perustelee 
kielteistä kantaansa sillä, että sen mielestä 
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on sopivampi ensin suorittaa ne työt, jotka 
suoritetaan tälle momentille otetulla mää
rärahalla ja että tämä koti rakennettaisiin 
vasta sen jälkeen. Asia ei kuitenkaan ole 
tällä tavrulla sopivimmin järjestetty. Sopii 
nimittäin pikemminkin teettää parhaiten 
nämä työt yhdessä, rinnrukkain samalla ker
taa, ja on varmaa, että tällä tavalla ne työt 
tulevat helpommiksi, kun ne annetaan yh
tenä urakkana. Ne voidaan nimittäin suorit
taa sillä tavalla, että ne aloitetaan ensi ke
väänä ja ne valmistuvat vuonna 1932. Yh
dessä rakennettaessa kuten sanottu, ne tu
levat varmastikin halvemmiksi, ja ennen 
kaikkea olisi tärkeätä myöskin sairaalan elä
män kannalta, ettei siellä rakennustöitä suo
ritettaisi kolmena vuotena, vaan että ne ra
joittuisivat kahteen vuoteen. Sillä jokainen 
ymmärtää, että rakennustoiminta kovasti 
häiritsee sairaalan toimintaa, jos se jatkuu 
kovin pitkältä, ja kun ei kuitenkaan ole tä
män suuremmista töistä ky:symys. Tämän 
kautta päästäisiin myöskin siitä epäJkoh
dasta, joka nyt on vallalla, että sairaalan 
oppilaskoti on vuokrattuna useampiin huo
neistoihin kaupungilla ja sillä tavalla pitää 
tämän koulun elämää hyvin epänormaali
sena. Myöskin voi sanoa, että tämän raken
nustyon kautta helpotettaisiin työttömyys
tilannetta Vipurissa. 

Lisäksi tahdon huomauttaa, että, kun tä
mä oppilaskoti rakennetaan, senkautta saa
daan Viipurin lääninsairaalaan samalla 40 
uutta hoitopaikkaa ja tunnettua on, että 
tässä sairaalassa on tavaton tilanpuute, ku
ten useimmissa muissaJkin sairaaloissa. Näi
den hoitopaikkojen arvon ·voi laskea noin 
4 miljoonaksi markaksi, niin että sillä ta
valla oppilaskoti sellaisenaan tulee maksa
maan verrattain vähän. 

Minä näin ollen ehdotan, herra puhemie.s, 
että tämän IV luvun 9 momentille lisätään 
2 miljoonaa markkaa Viipurin lääninsai
raalan yhteyteen perustettavaa sairaanhoi
tajatar- ja sairaanhoitajataroppilaskodin ra
kentamista varten tekemäni aloitteen perus
teella. 

Momentille 15 on samassa X vastalau
seessa ehdotettu lisäystä 2 miljoonaa mark
kaa. Tämä itse asiassa on kuntien asia. 
Lain mukaan nimittäin myönnetään kun~ 
tien perustamille tuberkuloosiparantoloille 
valtionapua, mikäli menoarvioon on täl
laista tarkoitusta varten otettu määl'äraha. 
Asiaharr on niin, että a~kuperäisessä ehdo-

tuksessa oli tämä ,mikäli'' -lause jätetty 
pois, mutta minusta tuntui luonnottomalta 
tällä lailla menetellä, niinkuin kyllä monella 
alalla on tehty, ja sillä tavalla tämä liika 
rehellisyys on vienyt siihen, että tällä ker
taa tätä suunnitelmaa ei voida yhtä hyvin 
toteuttaa. Mutta silloin kun laki hyväksyt
tiin, edellytettiin, että vuosittain merkittäi
siin 12 miljoona markikaa tähän tarkoituk
seen, ja myöskin sisäasiainministeriö hy
väksyi asiassa yleisen suunnitelman, joka 
perustuu siihen, että vuosittain voitaisiin 
myöntää näille kuntayhtymille tuberkuloo
siparantolarakennuksiin 20 milj. markkaa, 
ja kunnat ovatkin sen mukaan panneet ra
kennuksia alulle. Tällä tavalla tulisikin, 
jos 20 milj. markkaalkin myönnettäisiin, 
koko summa jaettavaksi niille paranto
loille, jotka jo ovat rakenteella, tai val
miina, s. o. Jyväskylän, Kontiniemen, Uu
denmaan ruotsalaisten kuntain, Pohjois
Savon, Oulun seudun ja Varsinais-Suomen 
parantoloille. Tämän lisäksi on kaksi kun
tayhtymää, nimittäin Pohjois-Hämeen ja 
Etelä-Hämeen, jo myös panneet parantola
ra!kennuksensa alulle siitä huolimatta, että 
heille missään tapauksessa ei voitaisi antaa 
valtion apua ennenkuin 1932. Mutta nä
mäkin ovat luottaneet siihen, että vuosit
tain myönnetään 20 milj. markkaa, joten 
ne ovat varmoja siitä, että ne v. 1932 saa
vat tämän osuutensa. Tuntuu senvuoksi 
eräänlaiselta petokselta, jos valtio ei täytä 
tätä eräänlaista moraalista sitoumustaan, 
joka myöskään ei ole valtiolle ylivoimainen. 

Mehän kaikki tunnemme kutsuntatilas
toista ja muista että meidän tuberkuloosi
kuolevaisuutemme ja sen aikaansaama ta
loudellinenkin vahinko on tavattoman 
suuri, niin että sen vastustamisessa myös
kin pitäisi noudattaa jonkinlaista 5-vuotis
suunnitelmaa samaan aikaan, kuin luodaan 
toisilla aloilla uusia suunnitelmia, jotka 
nielevät paljon huomattavampia summia. 

Minä siis ehdotan, että momentille 15 
merkitään lisää 2 milj. markkaa X vasta
lauseen mukaisesti. 

Ed. Jan h on en: Valtiovarainvalio
kunta on tämän luvun kohdalla käsitellyt 
m. m. allekirjoittaneen rahaasia-aloitteen 
n:o 7 määräTahan osoittamisesta Oulun 
diakonissasairaalan laajentamista varten. 
Vaikka valiokunta ehdottaakin aloitteen 
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tällä kertaa hylättäväksi, niin pyydän kui
tenkin asl.asta esittää seuraavaa: 

Sairaanhoito Oulun läänin harvaan asu
tuissa ja yleensä vähävaraisissa oloissa on 
vielä monessa suhteessa puutteellista ja 
kaipaa lisättyä huolenpitoa. Valtion ylei
set sairaalat voivat ottaa vrustaan pääasiassa 
vain vaikeampia leikkauksia vaativia sai
raita ja on niissä sellaisenaankin tilan
ahtautta. Eräillä syrjäisemmillä seuduilla 
tuottavat aluesairaalat huomattavaa helpo
tusta sairashoitoon ja kun Kajaanin ylei
nen sairaala laajennetaan, niin sieHä saa
daan myöskin tuntuva parannus aikaan. 
Kunnallisia sairaaloita ovat ainoastaan 
harvat kunnat voineet järjestää ja on sel
laisten perustaminen useimmille kunnille 
taloudellisestikin ylivoimainen sen lisäksi, 
mitä oppivelvollisuuden toteuttaminen, köy
häinhoito ja mielisairashoito sekä tuberku
loosisairaalain perustaminen niiltä vaatii. 
Näin ollen on mielestäni erittäin suotavaa, 
että Oulun diakonissayhdistys voisi aivan 
lähiaikoina saada ylläpitämänsä diakonissa
kodin sairaalan laajennetuksi ja tarkoitus
taan vastaavammaksi suunnitellun uudisra
kennusyrityksen avulla. Tämän kautta 
sairashoito Oulun ympärisWkunnissa huo
mattavasti helpottuisi ja parantuisi. Mutta 
tämä olisi vielä toisestakin syystä tärkeätä. 
Oulun diakonissakoti sairaaloineen palve
lee Oulun läänin terveys- ja sairashoitoa 
valmistarualla alaan sopivia sairaanhoita
jattaria. On hyvin tunnettua, että sairaa
loiden lisääntyessä, ja sen johdosta, että 
kunnat yhä yleisemmin palkkaavat kier
täviä sairaanhoitajattaria, tuberkuloosi- ja 
lastenhoitajattaria, sekä että myöskin yksi~ 
tyiseen sairashoitoon yhä yleisemmin käyte
tään sairaanhoitajattaria, näistä on huo
mattava puute. Kun olosuhteet Oulun 
läänissä ovat monessa suhteessa alkeelliset, 
vaaditaan täällä varsinkin kiertäviltä sai
raanhoitajattarilta aivan erikoista näiden 
olojen tuntemusta ja niihin mukautumista. 
Tästä syystä on ollut etua siitä, että näi
hin olo~hin sopivia hoitajattaria on Oulun 
diakonissakodissa voitu valmistaa. Mikä 
merkitys tällä on, käy selville siitä, 'että 
näitä on Oulun diakonissalaitoksessa val
mistunut yhteensä 307. Kun Oulun dia:ko
nissalaitos palvelee kahdella tavalla tervey
den- ja sairashoitotarpeita Pohjois-Suo
messa, johon valtio muutenkin myöntää 
avustusta, ja kun Oulun diakonissalaitok-

sen laajentaminen samalla vähentää valtion 
muun avustavan tai muun suoranaisen toi
minnan tarvetta, katson Pohjois-Suomen 
olojen vaatimaluli ja valtion edun mukai
seksi, että tarkoitukseen myönnettäisiin 
valtion avustusta. Tällä hetkellä en kui-· 
tenkaan tahdo asiassa tehdä suoranaista 
ehdotusta, vaan toivon, että hallitus suun
nitellessaan sairaaloitten järjestelyjä ja 
uusien sairaalarakennusten rakentamista. 
ottaisi myöskin huomioon Oulun diakonis~ 
salaitoiksen kipeän tarpeen tässä suhteessa. 

Ed. R ei n i kai n e n: Pyydän ensik.<;i 
kannattaa ed. Ryömän täällä tekemiä ehdo
tuksia. Ja lisäksi pyydän ehdottaa, että 
tänne otettaisiin uusi 20 momentti Viipu
rin diakonissalaitoksen sairaalarakennuksen 
avustamiseksi 1,500,000 markkaa VI vasta
lauseen mukaisesti. 

Kuten tunnettua, on täällä eduskunnassa 
tehty alotteita diakonissalaitoksen sairaaloi
den avustamiseksi ja eduskunta onkin aset
tunut sille kannalle, että on tärkeätä, että 
valtio avustaa näitä laitoksia sentähden, että 
ne suorittavat yhden erittäin tärkeän teh
tävän yleensä sairashoidossa. Edellinen pu
huja osoitti, kuinka tärkeän tehtävän suorit
tavat myös erinäiset diakonissalaitokset hoi
tajattarien avulla etenkin köyhemmissä raja
seuduissa. Niissä alotteissa, mitä täällä on 
tehty, on ajateltu, että ne on valtiovallan ta
holta järjestyksessä saatava loppuun suori
tetuiksi ja on ajateltu, että Viipurin diako
nissalaitoksen rakennukset ensin saataisiin 
valmiiksi, ja eduskunta onkin jo tätä Viipu
rin diakonissalaitosta avustanut ja tähän 
avustukseen nojaten ja niihin muihin avus
tuksiin, joita laitos on saanut, onkin jo Vii
purin diakonissalaitoksen sairaala annettu 
urakalla rakennettavaksi, ja tällä hetkellä 
rakennus on jo valmiina vesikatossa. :Minun 
käsittääkseni olisi väärin tällaisena pula
aikana jättää asia sille kannalle, että raken
nus, joka jo on jotakuinkin valmistumassa, 
että sen työt keskeytettäisiin. Muut, jotka 
ovat luvanneet tätä laitosta avustaa, ovat jo 
antaneet osansa, ainoastaan valtion puut
tuva osa 3 milj. markkaa, puuttuu. Kun 
nyt on näin vaikea taloudellinen aika, niin 
on ehdotettu VI vastalauseessa, että tällä 
kertaa annettaisiin ainoastaan 1.5 milj. 
markkaa, ja toista puoltatoista miljoonaa 
markkaa sitten laitoksen pitäisi koettaa jol
lakin tavalla lainata vuodeksi eteenpäin. 

112 
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Kun siis asia on tällä kannalla, niin minusta 
tehtäisiin tavaton vääryys, jos tällä kertaa 
jätettäisiin rakennus kesken, mahdollisesti 
siinä voisi tulla pilaantumistakin rakennuk
sessa. 

Lisäksi minä pyydän huomauttaa, että jos 
ei rakenneta Viipurin diakonissalaitosta nyt 
loppuun, niin tilan ahtaus Viipurin läänin
sairaalassa on niin suuri, että pitkälti ei 
voida olla sinne tekemättä erityistä sisä
tautiosastoa, jota, jos nyt tämä diakonissa
laitossairaala rakennetaan, ei tarvitse raken
taa. Kuten tunnettua, on myös tässä sairaa
lassa silmätautiosasto, joka on ainoa Itä
Suomessa ja jonka tehtävä, jos diakonissa
laitos ei rakentaisi, olisi myös valtion raken
nettava. Diakonissalaitokset eivät ylimal
kaan saa vakinaista valtionavustusta. Jos 
ne saavat, niin ne saavat niin tavattoman 
vähän vuotuista ylläpitoavustusta, että täl
täkin kannalta on valtion etujen mukaista 
auttaa tällaisia sairaaloita. 

Minä siis toivon, että eduskunta hyväksyy 
tämän tehdyn aloitteen Viipurin diakonissa
laitoksen rakentamiseksi. 

Ed. A. H a l o n e n: Pyydän kannattaa 
ed. Reinikaisen tekemää ehdotusta, mikäli 
se koskee Viipurin diakonissalaitoksen kes
keneräisen rakennuksen avustamista. Se on 
hyvin suurimerkityksellinen siinä suhteessa, 
että tilan ahtaus sairaalassa on tavattoman 
suuri ja, kuten mainittiin, on se erikoislaa
tuinen siinä suhteessa, että diakonissalaitos 
silmäsairaalana on erittäin tärkeä tekijä. 
Kun siihen on jo kiinnitetty huomattavat 
pääomat, tulisi siitä laitokselle koitumaan 
raskasta vahinkoa, jos rakennus seisoisi tyh
jänä, kun se verrattain vähäisellä raha
avustuksella rakennuksen suuruuteen näh
den voitaisiin saada tkäyttökuntoon. Näitä 
näkökohtia silmälläpitäen pyytäisin lämpi
mästi kannattaa ed. Reinikaisen tekemää 
ehdotusta. 

Ed. Riipinen: Herra pu'hemies! 
Vai;kka valtiovarainvaliokunta on olojen 
pakosta hylännyt kai suurimman osan 
rahaasia-aloitteita, minä pyydän tämän lu
vun kohdalla, johon myös valtion lasten
sairaala-aloitteen hylkäämisessä on viitattu, 
saada sanoa valtion lastensairaala-asiasta 
pari sanaa. 

Valtion lastensairaala-ajatus on jo ennen 
eduskunnassa ollut esillä ja sitä on ajettu 

sillä perusteella, että v. 1892 rakennettu 
Helsingin yliopiston lastensairaala on käy
nyt aivan liian pieneksi, niin että siitä lää
käreiksi valmistuvien ja sairaanhoitajatta
riksi valmistuvien opetus täydellisesti kär
sii. Puute on tällä alalla äärimmäinen. 
Asianomaisissa valiokunnissa on täällä aina
kin aikaisemmilla valtiopäivillä puollettu 
lastensairaalan puolesta tehtyä aloitetta 
k i i r e e ll i s e n ä. Lisäksi on tämän alan 
erikoistuntija, prof. Ylppö sanonut, että ny
kyjään lääkäreiksi ja sairaanhoitajattariksi 
valmistuvilta jää miltei kokonaan tunte
matta lastensairaala-ala, kun opetusta on 
miltei mahdoton järjestää. Hänen mieles
tään ei valtion lastensairaalan rakentamisen 
alullepanoa millään syyllä voida enää siirtää 
edes vuottakaan eteenpäin, jonka takia ni
menomaan hänen toivomuksestaan on tässä 
aloitteessa lastensairaalapiirustusten hank
kimiseksi anottu 100,000 mk. 

Arvoisilla edustajilla, minä ajattelen, on 
useimmilla omakohtaista kokemusta siitä, 
mitenkä maaseudultakin joudutaan usein 
asiantuntijain puutteessa kääntymään pää
kaupungin puoleen myöskin lastensairauk
sissa, ja täältä pääkaupungista saa palata 
usein kotiin vain hyvien neuvojen kanssa. 
Vallankin köyhimmät saavat niin tehdä, ei 
ole tilaa valtion sairaalassa. Sellaisia ta
pauksia lienee monella edustajalla tiedos
saan. Minä olen rohjennut tämän aloitteen 
uudistaa täällä nimenomaan ajatellen yh
teiskunnan kaikkein vähäväkisimpiä, sairaita 
lapsia. Olen nähnyt elämässä, että kaikkein 
köyhimmässäkin kodissa, vaikka olisi miten 
suuri puute tahansa, koetetaan sittenkin hoi
taa sairasta lasta, tehdä kaikki, mitä ikinä 
voidaan, sen hyväksi. Siksi minä ajattelen, 
että Suomen vaitiollakin pula-ajasta huoli
matta pitäisi olla varaa samaan, mitä on 
Suomen köyhimmällä kodilla. Minä en eh
dota tästä asiasta äänestettäväksi, sillä olen 
nähnyt, että täällä moni hyvä asia on men
nyt pöydän alle. Mutta minä rohkenen toi
voa, että hallitus tämän valtion lastensai
raala-asian alulle pannen ottaa suosiolliseen 
huomioansa ja antaa siitä esityksen edus
kunnalle. 

Ed. 0 k s a n en: Viipurin diakonissalai
toksen sairaala-asia on eduskunnalle ennes
tään tuttu. Eduskunta on aina auliisti aut
tanut diakonissalaitosta sairaalan rakenta
misessa. Nyt, niinkuin ed. Reinikainen huo-
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mautti, on asia niin pitkällä, että sairaala 
on saatu vesikattoon, mutta siihen se jääpi, 
jos valtio ei avustusta tällä kertaa anna, sillä 
diakonisaalaitoksella ei ole mitään mahdolli
suuksia suorittaa tuota rakennustyötä lop
puun. Lisäksi on otettava huomioon vielä 
se, että diakonisaalaitos ylläpitämällä eri
koissairaaloita, m. m. silmäsairaalaa, vapaut
taa valtion perustamasta silmäsairaalaa Itä
Suomeen. Näin ollen, siis silmällä pitäen 
sekä valtion etua että myöskin diakonisaalai
toksen etua rohkenen liittyä kannattamaan 
ed. Reinikaisen tekemää ehdotusta. Samalla, 
kun minulla on puheenvuoro, niin kan
natan myöskin ed. Riipisen esittämää toivo
musta, että hallitus ensi tilassa ryhtyisi sel
laisiin toimenpiteisiin, että myöskin valtion 
lastensairaalahanke saataisiin alkuun sillä 
tavalla, että edes piirustukset voitaisiin lähi
aikoina valmistaa. 

Ed. K i 1 p e 1 ä i n e n: V altiovarainvalio
kunta lausuu mietinnössään olevansa sitä 
mieltä, että Viipurin diakonisaalaitoksen sai
raalaa on avustettava valtion varoilla sen 
valmistuttua. Tämäntapainen ·avustus on 
nyt jo tällä hetkellä välttämätön ja kiireel
linen. Tämän vuoksi, kuten olemme jo 
täällä aikaisemmin kuulleet, olisi avustusta 
sille nyt jo annettava. Sen vuoksi pyydän 
minäkin kannattaa ed. Reinikaisen tekemää 
ehdotusta, ja toivon eduskunnan enemmistön 
tekevän samoin. 

Ed. H i r v en s a 1 o: Tuntien sen vai
kean rahataloudellisen tilanteen, missä maa
laiskunnat y. m. tuberkuloosisairaaloiden 
rakennusyhtymät ovat, ryhtyessään rakenta
maan useita miljoonia markkoja maksavia 
keuhkotautiparantoloita, yhdyn minäkin 
kannattamaan ed. Ryömän täällä tekemää 
ehdotusta, että IV luvun 15 momentille otet
taisiin lisää 2 miljoonan markan erä. 

Valtiovarainministeri V en no l a: Minä 
en tahdo kieltää, etteivät nämä ka;ikki sai
raalaTakennukset yleensä ole hyvää tarkoit
tavia ja ,tarpeeHisia\kin. Mutt-a kyllä mi
nun täytyy sanoa, että ed. Ryömä on hy
vi.n kallis mies SuomBn kansalle, sillä hän 
on viime vuosien kuluessa rakennuttanut 
erinomaisen paljon kaikenlaisia sairaaloita. 
Ja vaikka niitä ei tietysti voikaan periaat
teen kannalta vastustaa, niin köyhän mie
hen ei kannata niitäkään rakentaa kovm 

paljon yhdellä kertaa. Jos kaikki nama 
ehdotukset hyvä:ksytään, mitJkä edustajat 
Ryömä ja Reinikainen täällä ovat tehneet, 
niin siinä menee taasen 5 1 / 2 miljoonaa 
markkaa yhtä tietä budljetissa lisämenoja. 
Ja sikäli kuin olen 'huom111nnut, niin tässä 
ei oikein olisi varaa niin· paljon myöntää. 
Näin ollen huolimatta niistä hyvistä tarkoi
tuksista, mitä tääl1ä on esitetty, minä niitä 
v•astustan. 

Kun täällä ·ed. Ryöm:ä vetoaa erikoisesti 
siihen, ettJä rakennustyöt voitaisiin yhtenä 
urakkana suorittaa, niin onhan se tietysti 
näkökohta sekin. Mutta eihän sitä kaik
kia muitakaan asioita voida yhdellä ker
ralla ja yhtenä urakkana tehdä, niitä täy
tyy tehdä sen mukaan kuin va;roja on. 
Ja mitä tulee diakonissalaitokseen, johonka 
ed. Reinikainen ehdotti täällä 1 1

/ 2 mil
joonaa markkaa pantavaksi, niin se on nyt 
yksityisen yhtiön laitos ja valtio on siihen 
antanut 3 miljoonan lainan ja luultavasti 
tulee sitä vielä lisääkin avustamaan. Mutta 
minun täytyy tässä asian tilanteessa olla 
sitä mieltä, että nämä asiat olisivat nyt 
täällä ratkaistavat ,kirjan mukaan", niin
kuin sanotaan. 

Ed. R yö mä: Rii:ppuu siitä, kuinka 
asioita käsittää, mikä on 'kaUista ja mikä 
on helppoa. Meidän terveydenhoito- ja 
sairaslhoitomenomme tekevät jotenkin sa
man kuin oppikoulumenomme. Minä luu
len kuitenkin, et.tä .näillä terveydenhoito- ja 
sairashoitomenoilla tehdään ja vaikutetaan 
paljo suurempaan ja Laajempaan piiriin 
ja perustavammalla tavalla, kuin oppikoo
lumenoilla, joista on seurauksena vain se, 
eWi on syntynyt tavaton ylioppilastulva, 
eli enemmän kuin maa voi niellä. Sen 
sijaan esim. tulherkulosi.työllä, jos saamme 
tu:berkulosi'kuol evaisuuden vähen tymään 
esim. kolmanneikseen nykyisestä, siihen 
kuin Tanskassa, ansaitaan epäsuorasti sa
toja miljoonia markkoja taloudellisesti 
maalle. Samoin nämä muut sairaalamenot 
ovat ;puhtaasti taloudellista v·oit,toa tuot
tavia menoja, :koska .nykyaikainen sairas
hoito säännöllisesti tekee ihmisistä työky
kyisiä Jmnsalaisia. Niin että tämä suin
kaan ei ole mitään kallista menoa. Se on 
ollUJt yksityisten 'kuntayhtymien toiminnan 
tukemista, selLaisen, joka oi1keastaan olisi 
kuulunut valtiolle, nim. tUJberkulosi- ja 
mielisairaa1atoiilllinnassa. Olen nyt ehdot-
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ta,nut sa.iraanhoita:jatarkoulua varten mää
rärahan, sillä tämäkään ala ei ole saanut 
hyväkseen muuta kuin yhden koulun Tur
kuun, joka on sijoitettu vanhaan raken
nukseen. Tässä on kysymyksessä toinen 
hoitajatarkoulu- ja kotira'kennus kolmatta 
VJalmistavaa koulua varten Viipuriin, jol
loinka VJoit·aJisiin tämäkin koulu saada mal
likelpoiseen kuntoon. Minä epäilen, tokko 
mitään muuta. opetusalaa meillä on näin 
pienillä määrärahoilla pantu käyntii·n ja 
saa.tu kuntoon. Jos v.ertaa €Sim. oppikou
luja, niin niitä varten on joka vuosi hy
väksytty hyvin suuria määriä budjetissa .. 
Saill'aanihoitajatarlroulutusta varten on ollut 
vasta 'parina 'vuonna ja ver,rattain ~~ohtuu1-
lisia summia. Minäkin ymmär11än, ettei 
ikaikkia asioita voi samaan ura!l~kaan jär
jestää, mutta jos samassa sairaalassa toi
mitetaan 1 milj .. markan urakka j.a toinen 
vaatisi 2 miljoonaa markkaa, minun mie
lestäni' voi ne pa;rernmin yhdistää., 'kuin 
että ne suoritetaan erillään kahtena osana, 
jolloinka ne tulevat paljon enemmän mak
samaan ja tulevat häiritsemään suurem
massa määrässä sairaalatyötä. 

Mitä näihin valtion omain laitosten li
säksi suoritettaviin a Vlustuksiin tulee, niin 
ovathan kaikki ne, mitä täällä on esitetty, 
erinomaisen hyviä, mutta minusta kuiten
kin va1hon on pidettävtä huolta, että sen 
omat laitokset ovat ensin kunnossa, ennen
kuin se avustaa kovin paljon yksityi,siä 
laitoksia. Nyt on asianlaita niin, että ne, 
mitä kunnat ovat laittaneet ja joita valtio 
avustaa, ov1at erinomaisessa kunnossa, 
mutta valtion Ollllat lai,tokset ovat keittiöitä 
ja muita myöten sangen kurjassa kunnossa. 
Jos siis ,näihin myönnetään ra'haa, niin se 
ei ole ~tu!hlaamist•a, vaan se on yhtä tärkeää 
toimintaa kuin muutkin. 

Minä tahtoisin sitten sanoa muuta:ma.n 
sanan edi. Riipisen ehdotuksesta lastensai
raalan piirustusten johdosta. Asianlaita 
on se, että nyt pa1~haillaan pannaan alkuun 
yliopiston ·naistautisairaala- ja synnytyslai
tos:rakennusta. :Se tuLee maksamaan noin 
30 milj. markkaa. Aikaisemmin ja ensi 
vuotta. varten on vasta yhteensä 'hyvä!ksytty 
sitä varten 12 milj. markkaa. Tällä tavoin 
tarvitaan vielä tähän laitokseen kahtena 
vuonna noin 10 milj. markkaa kumpaisena
kin ja laitos valmistuu aikaisintaan vuonna 
1933. On selvää, että valtion va.rat eivät 
riitä siihen, että sama·an aikaan rakennet-

taisiili yliopistolle kahta. sairaalaa, jotka 
nielevät suuria summia. Täten on mahdo
tonta ajatella, että lastensairaala voitaisiin 
rakentaa kuntoon, ennenkuin aikaisintaan 
vuonna 1934. Mutta siihen mennessä, 
jos muuten olot sen sallivat, että lasten
sairaala silloin rakennetaan, lääkintöhal
litus oman ar'kkitehtinsä kautta voi laittaa 
piirustukset, jotta ne ovat sitten valmiina, 
kun rahat tarkoitukseen saadaan. Tässä 
suhteessa v;oidaan olla rauhassa, jos vaan 
taloudelLinen tila paranisi, että .sairaalan 
rakentamiseen voitaisiin ryhtyä. Piirustuk
set tulevat valmiik;si silloi·n kuin niitä twr
vitaan. 

Keskustelu julistetaan piilättyneelksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ryömä ed. Reinikaisen kannattamana 
ehdottanut, että 9 momentille X vastalau
seen mukaisesti lisättäisiin 2,000,000 marlc
kaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Ryömän 
1) ehdotukseksi. Niin ikään on ed. Ryömä 
ed. Reinikaisen kannattamana ehdottanut, 
että 15 moinentille X vastalauseen mukai
sesti lisättäisiin 2,000,000 markkaa. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Ryömän 2) ehdo
tu'kseksi. Ed. Rei,nikainen ·ed. A. Halosen 
kannattamana on Eilidottanut, että Lukuun 
otettaisiin uusi 20 momentti, johon VI •v,as
talauseen mukaisesti otettaisiin 1,500,000 
markkaa. Kutsun tätä ehdotusta .. ed. Th.li
nikaisen ehdotuk.se'ksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Koska ehdotukset ovat 
kaikki erillisiä,, on niistä kustak·in erikseen 
iiiinestettäVlä mietint'Öä v·astaan. 

Äänestykset ja päätökset: 

Ään€Stys ed. Ryömän 1) ehdotu'ksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,,,ei" voit
taa, on od. Ryömän 1) ehdotus !hyväksytty. 

P u h e m i e s : Ä1änestyksessä on annettu 
mo jaa- ja 72 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 5. 

Eduskunta on siis hyväiksynyt valtiova
rain ,-aliokunnan ehdotuksen. 
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Äänestys ed. Ryömän 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy val,tiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,,jaa"; jos ,.,ei" voit
taa, on ed. Ryömän 2.) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : 1\länesty'ksessä I()U annettu 
109 jaa- ja 84 ei-·ääntä;, 2 tyhjää; poissa 4. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valti{)IV,a
rain valiokunn!lln ehdotuksen. 

Äänestys ed. Reinikaisen ehootuksesta. 

Joka hyvälksyy val,tiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,,ei'' voit
taa, on ed. Reinikaisen ehd~)tus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä l()n annettu 
72 jaa- ja. 117 ei-ääntä, 6 tyhjää; poiss.a 4. 

EduSJkunta on siis hyväksynyt ed. Reini
kaisen ehdotuksen. 

Luku V, Valtiovarainministeriöön koh
distuvat hallinnonhaarat, hyY!äksytään. 

P u he m i e s: Tämän asian 'käsit.tely kes
keytetään. 

Pöydällepanot: 

Puh e mies: Pöydällepanoa varten voi
taneen esitellä valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 22, joka on edustajille tämän 
istunnon a]kana jaettu. 

Pöydällepanoa varten esitellään 

Kansakoululaitoksen kustannuksista annetun 
lain muuttamista 

koskevan 'hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 22 ja pannaan pöydälle ensi istuntoon. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänä. iltana ikel1o 21,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,13. 

Pöytäkirjan •v.akuudeksi: 

Anton Kotonen. 





32. Tiistaina 16 p. joulukuuta 1930 
klo 21,30. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi kansakoululaitok
sen kustannuksista kesäkuun 8 päi
vänä 1926 annetun lain 5, 15 ja 

Siv. 

18 §:n muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . 895 
A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio

kunnan mietintö n :o 22; hallituksen 
esitys n :o 48. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus valtion tulo- ja meno
arvioksi vuodelle 1931 . . . . . . . . . . . . 897 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 17; hallituksen 
esitys n :o 1 ; rah. al. n :ot 1-71. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

3) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 21 hallituksen esityksen joh
dosta Osuuskassojen Keskuslainara
hasto-Osakeyhtiön erinäisten obli-
gatiolainojen valtiontakuusta 922 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimelllhuudon asemesta merkitään läsnä
oleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa 
edelliseen istuntoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi kansakoululaitoksen kus
tannuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 anne

tun lain 5, 15 ja 18 § :n muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 22 ja otetaan en s i mm ä i s e en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 48, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 22. 

Keskustelu: 

Ed. J u s s i l a : Me kokoomuspuolueen 
edustajat, jotka olemme ottaneet osaa tä
män asian käsittelyyn valtiovarainvaliokun
nassa, olemme olleet suurin piirtein halli
tuksen esityksen kannalla eräin muutoksin, 
jotka koskevat pääasiallisesti kansakoulu
jen terveydenhoitomenoja. Kun valiokun
nan hylkäävä mietintö kuitenkin sai tällai
sen sanamuodon, joka tietää esityksen peri
aatteiden tosiasiallista kannattamista ja 
valiokunta lisäksi ehdottaa pyydettäväksi 
uutta esitystä, joka eräissä kohdin täyden
täisi käsiteltävänä olevaa esitystä, emme ole 
katsoneet tarpeelliseksi valiokunnan mie
tintöön liittää vastalausetta. Valiokunta 
mietintönsä perusteluissa asettui torjuvalle 
kannalle siihen esitykseen nähden, joka on 
hallituksen esityksen 18 § :ssä kansakoulun 
oppilaiden oppikirjoista. Tässä kohden en 
voi yhtyä valiokunnan kantaan. Mieles
täni hallituksen esitys siitä on paikallaan. 
Kuitenkaan en katsoisi suositeltavaksi sitä, 
että oppikirjat, kun niitä varattomille il
maiseksi annetaan, jälleen voitaisiin ottaa 
heiltä pois ja antaa uudelleen toisten käy-
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tettäväksi. Varsinkin terveydenhoidolli
sista näkökohdista riippuen olisi se vähem
män suotavaa. 

Ed. Niukkanen: Edellisen lausunnon 
johdosta minä huomautan, että kyllä eräät 
kokoomuspuolueenkin edustajat valiokun
nassa sikäli myötävaikuttivat tähän loppu
tulokseen, että asian yksityiskohtaisessa 
käsittelyssä äänestivät pois niitä parannus
ehdotuksia, joita jaoston vähemmistö asiassa 
oli tehnyt ja lopulta sitten mietintö muo
dostui sellaiseksir ettei siihen jäänyt muuta 
kuin yksi pykälä, joka ei tiennyt mitään 
muutosta nykyiseen käytäntöön ja silloin 
luonnollisesti laki oli parempi hylätä koko
naisuudessaan. 

Opetusministeri V i r k kun e n: Halli
tuksen esitys saa valiokunnan mietinnön 
perusteluissa osakseen hyvän ja myötämieli
sen lausunnon. Valiokunta sanoo pitä
neensä esityksessä esiintyvää pyrkimystä 
saada 10 pääluokan VII luvun 25 momentin 
menot vastedes vähennetyiksi kaikin puolin 
kannatettavina ja lainsäädäntötoimenpi
teitä tämän tarkoituksen saavuttamiseksi 
sekä tarpeellisina että kiireellisinä. Eräissä 
muissakin lausunnoissa tulee mietinnön 
sama käsityskanta esitykseen nähden ilmi. 
Valiokunnan ponsi on kuitenkin tällä ker
taa hylkäävä. Asialliseen esityksen arvos
teluun valiokunta ei_ kuitenkaan ole ryhty
nyt, ilmoittaen siltä puuttuneen siihen edel
lytyksiä, etenkin käytettävänä olevan ajan 
lyhyyteen nähden. V aliakunta edellyttää, 
että eduskunnalle annettaisiin jo hefi ensi 
kevätistuntokauden alkaessa uusi esitys 
asiassa. (Eduskunnasta: Parempi!) Niistä 
joistakuista huomautuksista, joita valtio
varainvaliokunta tekee, voidaan keskustella 
ja myös olla eri mieltä. 

Sivistysvaliokunta sitä vastoin siinä lau
sunnossa, minkä se on antanut valtiovarain
valiokunnalle, on esitystä- monissa yksityis
kohdissa arvioinut, monin paikoin esittäen 
esityksestä eroavat käsityksensä. Sivistys
valiokunnan tekemiä muistutuksia en voi 
katsoa hetikään kaikissa kohdin hyvin pe
rustelluiksi. Olen valtiovarainvaliokunnassa 
esittänyt omat vastamuistutukseni sivistys
valiokunnan julkilausumien johdosta. Olisi 
houkuttelevaa uudelleen antautua asialli
seen ajatusvaihtoon sivistysvaliokunnan 
enemmistön kanssa. Sellaiseen kuitenkaan 

en nyt tahdo ryhtyä ja aika ei ole siihen 
sovelias, eikä tuloskaan voisi tällä kertaa 
muuttua. Minä uudistan vain sen käsityk
seni, minkä olen lausunut aikaisemmassa 
istunnossa, että uudenkin esityksen, jota 
valtiovarainvaliokunta kehoittaa kiireelli
sesti valmistamaan, täytyy tärkeimmissä 
kohdissa uudistaa samat ehdotukset, jotka 
esityksessä n:o 48 on tehty. Minä en saata 
nähdä, että niistä yleisistä perusteista, 
jotka tässä esityksessä on esitetty, myös
kään myöhemmin, vaikkakin asiata uudel
leen yKsityiskohtaisesti ryhdyttäisiin val
mistamaan, voitaisiin poiketa. 

Valtiovarainvaliokunta lausuu senkin aja
tuksen, että uusi esitys olisi saatava liikku
maan laajemmalla pohjalla. V aliakunnan 
mielestä olisi otettava harkittavaksi, eikö 
rakentamalla koulutalot nykyistä yksinker
taisemmin olisi mahdollista vähentää "Kansa
koululaitoksen rakennuskustannuksia. Sa
moin olisi otettava harkittavaksi, eikö uusien 
koulurakennuksien rakentaminen olisi 
yleensä toistaiseksi pysäytettävä, kuin 
myöskin, eikö opettajille suoritettavat luon
toisetujen korvaukset olisi uudelleen jär
jestettävä. Puolestani epäilen, voidaanko 
uuteen esitykseen, jonka tärkeimpänä teh
tävänä kuitenkin on järjestellä VII luvun 
25 momentin menot aivan uudella tavalla, 
saada mahtumaan myöskin niitä asioita, 
joita valtiovarainvaliokunta toivoo selvitet
tävän. Niiden selvittely saattaa kyllä olla 
tärketä, mutta minusta tuntuu, että se on 

. asia erik~een, joka olisi toisessa yhteydessä 
saapa valaistuksensa. Myönnän kyllä, että 
erityisesti kysymys kansakoulutalojen ra
kentamisen yksinkertaistuttamisesta ja sa
malla kysymys siitä, eikö olisi vaikeisiin 
ajanoloihin nähden toistaiseksi pysäytettävä 
rakentaminen, on kylläkin otettava vakavan 
harkinnan alaiseksi. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnön pe
rustuksella voinee sanoa, että kun tämä 
esitys nähtävästi tällä kertaa kaatuu, se on 
niitä esityksiä, jotka ainakin kaatuvat 
eteenpäin. Minä olen eilen lausunut käsi
tykseni siitä, millä tavoin on meneteltävä 
10 P. l :n VII luvun 25 momentilla olevan 
määrärahan suhteen siinä tapauksessa, että 
ne edellytykset, joiden nojalla hallitus 
määräsi puheenaolevan momentin määrä
rahan samaksi, kuin minä se on kuluvana 
vuonna eli 50 miljoonaksi markaksi, eivät 
olekaan olemassa. Se on asia, johon on 
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oleva tilaisuutta palata tämän asian jatku
vassa käsittelyssä. 

Ed. A i l i o: Minua oudoksuttaa, että 
herra opetusministeri on nyt jo valmis sa
nomaan, ettei uusi esitys voisi poiketa 
oleellisesti nyt jätetystä esityksestä. Tämän 
minä kyllä ymmärrän, jos herra opetus
ministeri aikoo omin päin antaa myös 
uuden esityksen eikä jätä sitä kouluviran
omaisten ollenkaan harkittavaksi, vaikka 
luonnollista olisi, että tällaiset suuret ja 
laajakantoisot kysymykset valmistettaisiin 
kouluhallituksessa. 

Minä en tahdo valtiovarainvaliokunnan 
lausunnosta muuta sanoa, kuin että minusta 
on ollut tarpeetonta, että valiokunta on 
pyytänyt kiireellisesti uutta esitystä. Tätä 
sanontatapaa ·on sivistysvaliokunta tahto
nut välttää sen takia, ettei se turhaan kii
rehtisi hallitusta tällaisessa kysymyksessä, 
joka vaatii sangen perinpohjaista harkin
taa. 

Muuten minä ihmettelen, että herra ope
tusministeri ei ole tullut sivistysvaliokun
taan puolustamaan kantaansa, vaan on 
mennyt sen sijaan polemiseeraamaan val
tiovarainvaliokuntaan niistä kohdista, joissa 
hän on ollut eri mielipidettä kuin sivistys
valiokunta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. L a h d e n s u o: Ilmoitan, että suuri 
valiokunta kokoontuu Säätytalossa huo
menna kello 10. 

2) Ehdotus Yaltion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n :o 
17 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi
tys n :o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 sekä rah. al. n :ot 1--71 esi
tellään a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17. 

Asian käsittelyä jatketaan ylimääräisen 
menoarvion VI luvusta. 

I"'uku VI Puolustusministeriöön kohdis,. 
tuvat hallinnonhaarat. 

Keskustelu: 

Apulaispuolustusministeri ö s te r m a n: 
Herra puhemies! Puolustuslaitoksen yli
määräisen menoarvion käsittelyn yhtey
dessä on hallituksen toimesta kuluvana 
vuonna ensi kerran eduskunnalle esitetty 
suunnitelma puolustuslaitoksen eri osien, 
maa-, meri- ja ilmavoimien tarpeiden tyy
dyttämiseksi pitemmän ajanjakson ku
luessa. Tätä suunnitelmaa ei ole asian laa
dusta johtuen voitu tehdä yksityiskohdit
tain yleisemmin tunnetuksi, vaan on sen 
tarkempi selostaminen ja sen tarpeellisuu
den selvittäminen ollut rajoitettava valtio
varainvaliokuntaan, joka tämän johdosta 
on mietintönsä perusteluihin sisällyttänyt 
tätä laajempaa hankintaohjelmaa koskevan 
lausuman. Kun kysymyksessä kuitenkin on 
maan puolustuksen järjestelyn ja rauhan
aikaisenkin toiminnan kannalta katsoen 
suunnitelmalEsuuden aikaansaaminen puo
lustuslaitoksen hankinnoissa ja kun niiden 
määrärahojen, jotka monivuotisen työn tu
loksena syntyneen hankintaohjelman to
teuttamiseksi tarvitaan, on meidän olois
samme ja erityisesti vallitsevan taloudelli
sen tilan johdosta väitetty olevan huomat
tavan suuria, lienee paikallaan, että edus
kunnalle tehdään täysin selväksi se pää
määrä, johon tällä suunnitelmalla pyri
tään, ·ja se merkitys, joka sen hyväksymi
sellä tai hylkäämisellä tulee maan puolus
tukselle olemaan. 

Voitaneen ilman muuta pitää selvänä, 
että puolustuslaitoksemme on järjestettävä 
määrättyä sodanaikaista puolustustehtävää 
varten ja että tämä tehtävä määrää sodan
aikaisten puolustusvoimiemme suuruuden 
ja laadun. Viimemainitun,· sodanaikaisten 
puolustusvoimiemme suuruuden ja laadun, 
taas määräävät ne menot, jotka puolustus
voimiemme varustamiseksi tarvitaan. Sillä 
ilmeistä on, että jos puolustuslaitoksenem
me annettu tehtävä edellyttää liikekannal-

113 
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lepanossa perustettavaksi esim. 10 divisio
naa, niin tällaisen kenttäarmeijan varusta
miseen tarvitaan huomattavasti enemmän 
varoja kuin jos tyydytään tehtävään, jonka 
suorittaminen vaatii vain 6 divisionaa. 

Puolustusvoimiemme varustamiseen käy
tettävien määrärahojen suuruus vaikuttaa 
niinmuodoin aivan ratkaisevasti sen armei
jan suuruuteen ja laatuun, jolla sotaa aio
taan käydä, ja sotavoiman suuruudesta ja 
laadusta taas vuorostaan ovat riippuvaisia 
sen menestymisen mahdollisuudet sodassa, 
sille asetettavat vaatimukset, sille annet
tava puolustustehtävä. 

Puolustusvoimiemme nykyiset sotaval
miussuunnitelmat on rakennettu sille poh
jalle, ettei maastamme ole ilman äärimmäi
sen pakottavaa syytä osaakaan luovutettava 
sodan sattuessa maahamme hyökkäävälle 
viholliselle. Toisin sanoen, että maatamme 
on puolustettava rajojen läheisyydessä. Tä
hän tulokseen on sotilasjohtomme tullut, 
paitsi moraalisista syistä, jotka velvoittavat 
valtakunnan turvaamaan maan kaikki osat 
sodan tuholta ja hävitykseltä, lisäksi sen
vuoksi, että rajaseutumme sotilaallisesti ar
vostellen tarjoavat lukumäärältään aina 
pienenä 'pysyvälle kenttäarmeijallemme 
edullisimmat puolustusmahdollisuudet. 

Tätä tehtävää silmälläpitäen on myöskin 
se sodanaikainen kenttäarmeija organisoitu, 
joka liikekannallepanossa on perustettava. 
Mutta sotavarustustemme nykyinen tila on 
sellainen, että tältä armeijalta tulee puut
tumaan varsin tärkeitä taisteluvälineitä ja 
muita tarvikkeita, joiden hankkiminen on 
ehdoton välttämättömyys, jotta se voisi to
den tullen edellämainitun tehtävänsä me
nestyksellä suorittaa. Näiden puutteiden 
poistamiseksi on kysymyksessä oleva maa-, 
meri- ja ilmavoimien hankinta- ja kehit
tämisohjelma laadittu. Se päättyy 700 
milj, markkaan ja on siinä määrin puris
tettuun minimitarpeeseen perustuva, että 
Biitä voitaisiin, käsittääkseni, tinkiä ainoas
taan sillä edellytyksellä, että puolustuslai
toksemme sodanaikaista tehtävää pakosta
kin muutetaan vähemmän vaativaksi. 

Tätä siis merkitsevät varustuksissamme 
vallitsevat puutteellisuudet. 

Tässä yhteydessä on selvitettävä ja oi
kaistava kaksi käsityskantaa, jotka usein 
on maan puolustuskysymyksen yhteydessä 
tuotu esille. Toinen on se väite, ettei 
meillä muka missään tapauksessa olisi mah-

dollisuuksia puolustaa maatamme, minkä
vuoksi maan puolustuksen hyväksi myös
kään ei kannattaisi varoja uhrata. Tässä 
suhteessa minun tarvinnee ainoastaan vii
tata eduskunnalle vuonna 1926 jaettuun ja 
muutenkin julkisuuteen saatettuun n. s. 
puolustusrevisionin mietinnön pohjalla laa
dittuun ,Puolustuskysymyksemme' '-nimi
seen julkaisuun, jossa esitettyyn käsityk
seen asiasta lukuisat pätevät ulkolaiset 
asiantuntijat ovat yhtyneet. Tässä julkai
sussa todetaan, että Suomen puolustusky
symystä ei voida pitää toivottomana, huo
mioon ottaen ne vaikeat sotilasmaantieteel
liset olosuhteet, missä hyökkääjä joutuu 
toimimaan Suomeen tunkeutuessaan. Edel
lytyksenä kysymyksen myönteiselle ratkai
sulle on luonnollisesti se, että tosiaankin 
olemme valmiit vakavasti puolustamaan 
maatamme ja kantamaan ne uhraukset, 
jotka jo rauhanaikana tarvitaan kenttäar
meijan kehittämiseksi taistelukykyiseksi. 
Tietoisuus siitä, että hyökkääjä Suomessa 
ja rajan läheisyydessä tulee kohtaamaan 
puolustuskykyisen kenttäarmeijan, saattaa 
hänet monta kertaa ajattelemaan, ennen
kuin hän ryhtyy vaikeaan ja epävarmaan 
yritykseen maamme valloittamiseksi. Sel
laisen pienen maan kuin Suomen, jolla ei 
ole eikä voi olla mitään hyökkäystarkoituk
sia, taistelukykyinen kenttäarmeija on sa
malla paras rauhantae, joka ei houkuttele 
ketään kevytmielisesti käymään kimp
puumme. 

Toinen julkisuudessa esiintuotu käsitys
kanta koskee kansainliiton vaikutusta puo
lustuskysymykseemme. On väitetty, että 
kansainliiton olemassaolo tekisi, jollei tar
peettomiksi, niin ainakin vähemmän tär
keiksi omat toimenpiteemme maan puolus
tuksen vahvistamiseksi. Tämä on ehdotto
masti kansainliiton säännösten väärin tul
kitsemista. Tosin edellyttävät mainitut 
säännökset hyökkäyksen uhriksi joutuneen 
puolesta taloudellista ja aseellista avunan
toa, n. s. kansainliiton sanktiota. Mutta 
on muistettava, että siihen saakka, kun
nes tällainen apu ehtii saapua, on meidän 
tultava toimeen yksinämme. Aseellisen 
avun antaminen hyökkäyksen tapahtuessa 
edellyttää neuvotteluja kansainliiton neu
voston johdolla, jolloin avunannosta yleen
sä, sen suuruudesta ja laajuudesta pääte
tään. Tämän jälkeen kuluu vielä aikaa 
sanktio-joukkojen kuljettamiseen maaham-
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me, mikä riippuu matkan pituudesta ja 
voimien suuruudesta. Niin kauan kuin 
meillä ei ole muita takeita avun saamisesta 
kuin se, minkä kansainliiton jäsenyys edel
lyttää, on se aika, joka kuluu aseellisen 
avun saapumiseen, joka tapauksessa arvioi
tava kuukausiksi, vaikka edellyttäisimme
kin aseellisen avun saapumisen ilman 
muuta varmaksi. 

On pidettävä selvänä, että kansainliiton 
myönteiseen suuntaan avustamiskysymyk
sessä käyvään kannanottoon ratkaisevasti 
vaikuttaa se seikka, kuinka tilanne neuvot
telujen aikana Suomessa kehittyy. Jos 
kenttäarmeijamme tänä aikana kykenee me
nestyksellisesti puolustamaan maatamme, 
sitä helpommin voimme ulkoapäin saada 
apua. Jos sitävastoin osoittautuu, että 
oma kenttäarmeijamme ei ole taisteluky
kyinen, vaan vetäytyy yhä taaemmaksi ja 
taaemmaksi, sitä vaikeammaksi muodostuu 
sanktio-voimien tehtävä ja sitä vaikeampaa 
meidän on saada apua muualta. Tuskinpa 
mikään jäsenvaltio ryhtyy niin suuriin uh
rauksiin kuin Suomen takaisin valloittami
nen merkitsee, varsinkin, jos sen täytyy 
ottaa huomioon, ettei se tässä työssään voi 
saada riittävää apua Suomen taistelukykyi
siltä maanpuolustusvoimilta. 

Näin ollen on siis ulkoapäin saatavan 
avun ehdottomana edellytyksenä, että itse 
tahdomme vakavasti puolustaa maatamme 
ja olemme siihen jo rauhanaikana voi
miemme mukaan valmistautuneet. Juuri 
tätä myös tarkoittaa esilläoleva kysymys 
puolustusvoimiemme välttämättömimpien 
tarpeiden tyydyttämisestä laaditun suun
nitelman mukaisesti. 

Jo siitä, mitä alussa suurin piirtein esi
tin varusteihin käytettävien määrärahojen 
ratkaisevasta merkityksestä perustettavan 
kenttäarmeijamme suuruuteen ja laatuun 
käy ilmi, että maanpuolustuksen yhtä vä
hän kuin minkään muunkaan sellaisen in
himillisen toiminnan alalla, joka tarkoittaa 
uuden luomista tai olemassaolevan kehittä
mistä, ei voida tarkoitustaan vastaavia tu
loksia saada aikaan ilman, että seurataan 
pitempää ajanjaksoa varten laadittua oh
jelmaa. 

Haluan lisäksi kuitenkin huomauttaa 
eräistä näkökohdista, jotka asiaa ratkais
taessa on käsitykseni mukaan otettava var
teen. 

Kenttäarmeijan perustamista silmälläpi-

täen täytyy sotilasjohdon meillä niinkuin 
muissakin maissa, joissa pyritään tarkoituk
senmukaisesti luomaan puolustusvoimia, 
vuosia aikaisemmin saada tietää, paitsi mää
rätyn ohjelman edellyttämää loppusummaa, 
lisäksi minkä ajan kuluessa ja miten suu
rissa erissä määrärahat asetetaan käytettä
viksi. Sodanaikaisten puolustusvoimien pe
rustaminen on nimittäin hyvin monimut
kainen tehtävä. 8e vaatii, jos mieli täysin 
käyttökelpoista ·aikaansaada, vuosikausia 
kestävää työtä, jonka määrää se päämäärä, 
johon tahdotaan päästä. Mutta ellei tässä 
työssä päämäärä ole selvillä senvuoksi, ettei 
tiedetä, mitä taisteluvälineitä kenttäarmeija 
saa käytettäväkseen ja paljonko kutakin 
eri lajia, on ilmeistä, että tätä vaiikeaa tehtä
vää ei kukaan pysty kunnolla suorittamaan, 
koska •sitä perustaa, jolle kaikki on raken
nettava, ei ole olemassa. Mutta vaikka 
loppusumma tiedettäisiinkin ja niinmuo
doin olisi olemassa edellytykset sellaisen 
koneiston rakentamise.en, joka sanokaamme 
5-6 vuoden kuluttua olisi käyttövalmis, 
niin ei tämäkään vielä riitä, sillä puolus
tusvoimiemme täytyy jo aikaisemminkin, 
joka hetki, olla valmis maanpuolustuksen 
hyväksi tekemään kaiken sen, minkä kul
loinkin käytettävissä olevat erilaiset voimat 
ja apulähteet suinkin sallivat. 

Samoinkuin armeijan järjestelytoiminta 
kärsii realiteetteihin perustuvan suunnitel
man puutteesta, samoin vaikuttaa epätie
toisuus perustettavan kenttäarmeijan aseis
tuksesta myös rauhanaikaiseen koulutuk
seen ei ainoastaan haitallisesti, vaan suoras
taan desorganisoivasti, s. o. siten, etti1 kent
täarmeijan tarvetta silmällä pitäen tullaan 
tekemään määrätyillä koulutusaloilla aivan 
liikaa työtä ja kuluttamaan kallista aikaa 
kun taas toisilla aloilla koulutus jää puut
teelliseksi. Onhan nimittäin selvää, että 
armeija, joka sodassa tulee käyttämään 
esim. ainoastaan jalkaväkikivääreitä aseis
tuksenaan, on koulutettava aivan toisin 
kuin sellainen armeija, jonka asei~tukseen 
kuuluu lisäksi määrätty määrä tykistöä, 
kranaatinheittäjiä, konekiväärejä, pikaki
väärejä ynnä muita taisteluvälineitä. Kun 
rauhanaikana on koulutettava erilaisia 
aseita käyttämään juuri se määrä asevel
vollisia, sekä miehistöä, että päällystöä, 
minkä kenttäarmeijalle annettava aseistus 
edellyttää, ei kukaan voine kieltää edelUi 
esittämäni armeijan rauhanaikaista koulu· 
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tusta koskevan väitteen paikkansapitäväi
syyttä. 

Kolmantena tärkeänä näkökohtana arvos
teltaessa puolustuslaitoksen varustami>S- ja 
kehittämissuunnitelman tarpeellisuutta pyy
dän kiinnittää eduskunnan huomiota siihen 
merkitykseen, joka tällaisen suunnitelman 
seuraamisesta on hankintojen taloudellisuu
delle ja nykyisin vaikeissa oloissa työsken
televän teollisuutemme toiminnalle. 

Vaikka se lausuma, jonka valtiovarain
valiokunta ehdottaa liitettäväksi eduskun
nan vastaukseen, ei antaisikaan mahdolli
suuksia tehdä hankinnoista valtiota välittö
mästi sitovia sopimuksia, tulee se tapa, 
jolla eduskunta suhtautuu kysymyksessä
olevaan suunnitelmaan, vaikuttamaan siten, 
että teollisuutemme sen perust€ella joko 
ei uskalla tai uskaltaa hankkia tarpeelliset 
koneet ja raaka-aineet kulloinkin tilattavien 
välineiden ja tarvikkeiden sarjavalmistusta 
varten. Näin ollen se tapa, jolla eduskunta 
asiaan suhtautuu, vaikuttaa, voidaanko ky
symyksessäolevien tarvikkeiden hankinnassa 
toteuttaa järkiperäisimpiä ja tehokkaimpia 
suunnitelmia sekä valmistustöitä. 'Samoin 
eduskunnan suhtautumisesta tulee ratkai
sevalla tavalla riippumaan hankittavien 
tarvikkeiden yksikköhinta. 

Edellä esitetyillä perusteilla on hallitus 
tullut siihen tulokseen, että kysymyksessä
oleva maa-, meri- ja ilmavoimien varusta
mis- ja kehittämisohjelma olisi otettava 
siksi pohjaksi, jolle puolustuslaitoksemme 
toiminta lähinnä seuraavina vuosina on ra
kennettava. 'Tämä ohjelma olisi luonnolli
sestikin saatava toteutetuksi niin lyhyen 
a:jan kuluessa, kuin se hankintateknillisesti 
suinkin on mahdollista, mikä aika on ar
vioitu viideksi vuodeksi. Hallitus on lmi
tenkin, yhtyen valtiovarainvaliokunnan 
enemmistön käsitykseen niistä vaikeuksista, 
jotka suunnitelman toteuttamisessa 5 vuo
den kuluessa olisi voitettava, katsonut puo
lestaan voivansa hyväksyä valiokunnan eh
dotuksen asian järjestämiseksi. 

Kun ottaa huomioon sen, mitä edellä olen 
tämän 6-vuotisohjelman tarpeellisuudesta 
esiintuonut, ei voi olla ihmettelemättä sitä, 
että valiokunnan ehdotus ei ole saavuttanut 
kaikkien porvarillistenkaan edustajain hy
väksymistä. Tämä käy ilmi valiokunnan 
mietintöön Iiitetystä XI vastalauseesta. 
Mainitussa vastalauseessa sanotaan, sen jäl
keen kuin on huomautettu m. m. siitä, etti.i 

maa-, meri- ja ilmavoimien varustamis- ja 
kehittämismäärärahat tulevat vuodesta 19'32 
lukien kohoamaan 50 milj. markalla, seu
raavaa: ,Ottamalla huomioon valtiotalou
den äärimmäisen vaikean tilan, joka ilmei
sesti tulee edelleen huononemaan, sekä että 
vuodesta 1932 lähtien myös puolustuslai
toksen vakinaiset menot tulevat nousemaan 
noin 50 milj. markalla vuosittain palveluk
sessa olevan miehistön lisääntymisen joh
dosta, koska hallitus ei siinä suhteessa ole 
ryhtynyt tarpeellisiin lainsäädäntötoimen
piteisiin, ei mainitun perustelun 'hyväksy
mistä voida järkisyillä puoltaa.'' 

Mitä ensinnäkin siihen väitteeseen tulee, 
että vuosina 1'932-3'6 ylimääräisen meno
arvion 11, 12 ja 13 momentilla valiokun
nan ensl vuodeksi hyväksymät määrärahat 
tulevat lisääntymään 50 milj. markalla, 
niin olisi toki, huomioonottaen näillä mo
menteilla olevien määrärahojen tarkoituk
sen, s. o. maa-, meri- ja ilmavoimien varus
tamisen ja kehittämisen, ollut asianmu
kaista myös samalla huomauttaa siitä, että 
samanlaisiin tarkoituksiin aikaisempina vuo
sina myönnetty 53,750,000 markan suurui
nen määräraha laivaston rakentamista var
ten tulee samanaikaisesti menoarviosta pois
tumaan, joten edellyttäen, ettei muilla mo
menteilla tule esiintymään lisäystä, puolus
tuslaitoksen ylimääräinen menoravio vuo
desta 193'2 lähtien tulee, jos maa-, meri- ja 
ilmavoimien kehittämiseen myönnetään mää
rära'hat, valiokunnan käsityksen mukaisesti 
vähentymään 3,750,000 markalla siitä, mitä 
valiokunta ensi vuodeksi on ehdottanut, 
eikä siis, kuten vastalauseen perusteella 
saattaisi otaksua, lisääntymään 50 milj. 
markalla. 

Vastalauseessa esiintuotuun väitteeseen, 
että puolustuslaitoksen vakinaiset menot 
vuodesta 1932 lähtien tulisivat miehistön 
lisääntymisen johdosta nousemaan <50. milj. 
markalla, en katso olevan syytä puuttua, 
koska tämän puolen asiasta puolustusminis
teri Manner menoarviokäsittelyn yleiskes
kustelun aikana täysin tyhjentävästi ja va
kuuttavasti jo on selittänyt. Ainoaksi paik
kansapitäväksi näkökohdaksi tässä vasta
lauseessa jää näin ollen väite valtiotalou
temme vaikeasta tilasta. 

Kun ottaa huomioon, miten ehdottoman 
välttämätön tämä uhraus maan puolustuk
sen hyväksi on, minkä edellä esittämälläni 
otaksun osaksi ainakin selvittäneeni, sekä 
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sern. seikan, että kysymyksessä ol.eva lisäys 
kuitenkin on hyvin pieni murto-osa valtion 
kokonaismenoista, ei voitane tulla muuhun 
tulokseen, kuin että valtiovarainvaliokunta 
on ehdotuksessaan osunut oikeaan. 

Regeringen har i år i samband med för
svarsväsendets extraordinarie budgetJbe
handling för första gången föreslagit åt
gärder åsyftande tillgodoseendet av för
svarsväsendets behov för en längre tids
period. Det torde därför vara av stor ibe
tydelse att riksdagen erhåller klarhet om 
vilken vitt:bärande ibetydelse detta förslags 
behandling medför för landets försvars
beredskap. 

Det torde utan vidare vara klart att vi 
vid 'bedömandet av försvarsväsendets lbehov 
alltid iböra utgå från dess försvarsuppgift 
i krigstid. ·Denna uppgift ibestämmer även 
de krigstida försvarskrafternas numerär 
och kvalitet. Numerären och kvaliteten be
stämma i sin tur de utgifter, vilka vi 
måste bära. Om t. ex. den krigstida förut
sättningen erfordrar tio divisioner, följer 
härav att dessa divisioners utrustning 
kostar oss mer än om vår uppgift kunde 
lösas med tillhjälp av fem divisioner. De 
medel, vilka vi i fredstid offra för ut
rustande av de krigstida försvarsmakten 
bestämmer då våra försvarsmöjligheter, 
och som en följd därav de fordringar folket 
har rätt att ställa på armens kapacitet. 

V:år nuvarande organisation går ut på 
att försvara varje handsbredd av fäderne
jorden, d. v. s. vi förlägga försvaret så 
nära gränsen som möjligt. Denna för
svarsplan ibaserar sig utom på rent mora
liska motiv även på det faktum, att våra 
gränstrakter erhjuda gynnsamma försvars
möjligheter även för en numerärt under
lägsen men tidsenligt utrustad arme. 

Dessa synpunkter hava sålunda varit be
stämmande för vår krigstida organisation. 
Men den arme, som alltså vid gränsen 
skall skydda landet mot fientlig invasion, 
saknar i detta nu särdeles viktiga utrust
ningsartiklar, vilkas anskaffande äro en 
nödvändighet. Vi spänna lbågen för högt, 
om vi fordra av armen, att den, försedd 
med ibristfällig utrustning, skall kunna 
försvara landet mot en numerärt mycket 
överlägsen fiende. För att sätta armen i 
stånd att fylla sin uppgift måste vi även 
giva den medel därtill. För detta ändam:ål 

är ifrågavarandc anskaffningsprogram för 
armen, kustförsvaret och luftstridskrafterna 
uppgjort. Detta programs förverkligande 
fordrar 700 milj. mark. Programmet om
fattar enbart det allra nödvändigaste, och 
en avprutning därå skulle förutsätta en 
omläggning av försvarsuppgiften och för
svarsprogra.mmet. 

I detta samiband önskar jag 1betona, att 
ett program på lång sikt är grundibetin
gelsen för att överhuvudtaget skapa någon
ting nytt och hestående. Om militärled
ningen svävar i ovisshet om vad den har 
att räkna på vis a vis armens utrustning, 
gör detta ett systematiskt och genomtänkt 
arbete omöjligt, samtidigt som denna oviss
het inverkar menligt på den enhetliga pla
nens genomförande. Samtidigt blir utbild
ningen ofta missriktad, d. v. s. det offra:s 
tid och arbete på inlärandet av sådana 
vapens användning, vilka vi eventuellt se
nare aldrig erhålla, och bruket av de va
pen vi sist och slutligen måste hålla oss 
till lblir till följd härav bristfälligt inlärt. 
Den värnpliktiges specialisering på olika 
vapenslag iblir sålunda lätt missriktad och 
hans fredstida utbildning går delvis för
lorad. 

Ännu en synpunkt som ·jag lber att få 
fästa riksdagens uppmärksamhet vid är att 
en anskaffning på lång sikt ställer sig 
ckonomiskt mycket fördelaktigare än till
fälliga ibeställningar och skulle för vår 
inhemska industri och atbetsmarknad med
föra avsevärda lättnader. 

På grund av det ovansagda har regerin
gen beslutat föreslå, att ifrågavarande an
skaffningsprogram för armen, kustförsvaret 
och luftstridskrafterna lägges till grund 
för fö11svarsväsendets verksamhet under de 
närmast följande åren. 

Till statsutskottets hetänkande har fogats 
bl. a. reservationen XI, i vilken hän
visas till den svåra ekonomiska tid vi nu 
genomleva samt göres gällande att för
svar:sväsendets extraordinarie budget från 
år 1932 skulle, jämförd med den av ut
skottet föreslagna, ökas med cirka 50 milj. 
mark årligen samt den ordinarie lbudgeten 
med motsvarande belopp. 

V ad de 50 milj. angår, vilka skulle öka 
extraordinarie lbudgeten, så är meddelandet 
såtillvida missvisande, att samtidigt mot
svarande belopp eller 53,750,000 mark av
går på grund av att flottprogrammet dl1 
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är genomfört. I stället för en ölming om 
50 milj. mark kunde vi således annotera 
en minskning om 3,570,000 mark undcr 
förutsättning, att andra ökningar icke in
ryckas i 'budgeten. 

V acl beträffar påståendet, a tt den orcli
narie budgeten genom en ökning av värn
pliktskontingenten skul1e f,rån 1932 ökas 
med 50 milj. mark, anser jag icke skäl 
föreligga att ytterligare ingå på detta, 
enär försvarsminister Manner i samJband 
med den allmänna diskussionen redan ut
förligen klarlagt denna fråga. 

Den enda omständighet i reservationen, 
som följaktligen skulle berättiga till en 
gensaga, är hänvisandet till clen ekono
miska krisen. Om man emellertid tager 1 
betraktande, huru nödvändigt detta offer 
till försvarets bästa är samt den omstän
digheten, att ifrågavarande ökning utgör 
en bråkdel av statens utgiftsstat i dess hel
het torele man icke komma till någon an
nan slutsats än att statsutskottet i sitt 
förslag triiffat det rätta. 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Minä viit
taan siihen lausuntoon, jonka apulaispuo
lustusministeri tässä äsken antoi. Siitä 
näkyy, mistä syystä hallitus on tämän esi
tyksensä puheenalaisista määrärahoista an
tanut. Samoin käy siitä selville, kuinka 
välttämättömänä hallitus pitää sitä, että 
määrärahat annetaan. Vielä käy siitä ilmi, 
että tässä on kysymys hankintasopimuk
sesta, joka on jatkuvaa laatua, se on - ta
loudellisista syistä - useampien vuosien 
kuluessa toteutettava ja sen yhtenäisyydestä 
pitää hallitus kiinni. Ohjelman tarkoitus 
ja Ben merkitys tulisi aivan tehottomaksi, 
jos tätä jatkuvaisuutta ei otettaisi huomioon, 
vaan kunakin vuonna päätettäisiin, mitä 
päätetään, ottamatta huomioon seuraavia 
vuosia. Hallitus on tyytyväisyydellä pan
nut merkille, että valiokunnan ehdotuksen 
takana on valiokunnan vankka enemmistö, 
ja hallitus luottaa siihen, että valiokunnan 
mietintö niin määrärahoihin kuin myöskin 
perusteluihin nähden tulee hyväksytyksi. 
Sillä niinkuin puolustusministerin lausun
nosta kävi selville, pitää hallitus näiden 
määrärahojen myöntämistä ja tämän jat
kuvan suunnitelman toteuttamisen tunnus
tamista siksi tärkeänä, että ilman niitä 
hallitus ei katso voivansa vastata maamme 
puolustuksen kehityksestä ja maamme pno-

lustuskykyisyydestä. 'l'ästä itsestään joh
tuu, että kysymyksessä oleva asia on halli
tukselle, niin kuin sanotaan, luottamus
kysymys, t. s. jos valiokunnan ehdotus hy
lätään määrärahoihin ja perusteluihin näh
den, niin hallitus pitää sitä epäluottamus
lauseena. Mutta niin kuin sanottu, hallitus 
luottaa siihen, että valiokunnan ehdotus 
tulee hyväksytyksi. 

Puolustusministerin lausunnosta selvisi 
myös jo, mistä syystä hallitus katsoi voi
vansa luDpua alkuperäisestä ehdotuksestaan 
ja yhtyä valiokunnan mietintöön. Minä en 
sen vuoksi uudista niitä syitä. 

Jag iber att få hänvisa till det uttalande 
som ibiträdande försvarsministern här 
gjorde. Därav framgår, på vilka skäl reger 
ringen gjort sitt förslag i saken. Vidare 
framhålles där, huru nödvändigt regerin
gen ansett det vara, att utskottets förslag 
i saken fblir godkänt och ytterligare fram
går det av uttalandet, att här är fråga om 
ett anskaffningsprogram, som - på grund 
av ekonomiska skäl - hör under flera års 
tid i en följd realiseras, men regeringen 
vidhåller bestämt, att här är f11åga om ett 
anskaffningsprogram, som bör fullföljas, 
och regeringen kan därför icke gå in på 
att man lämnar frågan, huruvida medel 
för anskaffningen skall ibeviljas beroende 
på, huru beslutet fattas för varje särskilt 
år. Man måste hava i sikte ett längre 
anskaffningsprogram. Programmet för
vanskas helt och hållet, om man inte vid
håller dess fortlöpande egenskap. 

Regeringen har med tillfredsställelse 
lagt märke tili att utskottets förslag har 
en stark majoritet i utskottet bakom sig, 
och regeringen hoppas förty att riksdagcn 
kommer att godkänna utskottets förslag. 
Av biträdande försvarsministerns uttalande 
framgår det även, att regeringen anser 
frågan vara så viktig, att, ifall det be
gärda anslaget icke beviljas eller utskottets 
motivering skulle avslås, anser sig rege
ringen icke kunna svara för landets för
svarsväsende. Detta innebär att här är 
fråga om förtroendevotum ät regeringen. 
Men som sagt, regeringen motser att ut
skottets förslag fblir godkänt. 

Av biträdande försvarsministerns utta
lande framgår vidare, på vilka skäl rege
ringen ansåg sig böra frångå sitt ursprung
liga förslag och biträda utskottets. Jag vill 
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därför inte vidare upptaga riksdagens tid 
med att orda om denna sida av saken. 

Ed. H a k k i l a: Herra apulaispuolus
tusministeri ja herra pääministeri ovat mi
nun mielestäni valinneet huonon ajan
kohdan esittääkseen uusia koroitettuja me
noja sotilastarkoituksiin. Koko syksyn on 
eduskuntakäsittelyssä käynyt selville, mi
ten vakava taloudellinen tila on. Työttö
myys kasvaa kasvamistaan, hätä tunnetaan 
ei ainoastaan varsinaisen köyhälistön pii
reissä, vaan myöskin maata viljelevän väes
tön keskuudessa painaa pulakausi yhä 
raskaammin. Äskettäin käsitellessämme si
vistysbudjettia tahdottiin siinäkin tehdä 
rajoituksia, alennuksia, vaikka kysymyk
sessä olivat välttämättömät sivistysmenot. 
Kun nyt joudutaan käsittelemään sotilas
menoja, niin silloin unohdetaan täydelleen, 
millaisessa tilanteessa olemme. Taloudelli
nen tilanne vaatisi miettimään, mitenkä 
saataisiin näitä luonnottoman suuriksi kas
vaneita sotilasmenoja vähennetyksi. Hinta
tason aleneminenhan jo sinänsä merkitsee 
yli 10 % :n lisäystä puolustusmenoihin. 
Mutta tämä ei riitä, vaan sen lisäksi vaadi
taan huomattavia koroituksia. Tämä tun
tuu meistä oudolta. Muutamia vuosia sit
ten oli puolustuslaitoksemme sangen anka
ran arvostelun alaisena. Yleisesti täällä 
eduskuntaenemmistön taholta -paheksuttiin 
niitä olosuhteita, missä kansan nuorukaiset 
joutuivat asevelvollisuuttaan suorittamaan. 
Alipäällystön preussilainen käyttäytymi
nen, asevelvollisten huono kohtelu, oli he
rättänyt sellaista vastenmielisyyttä kansan 
keskuudessa, että täällä eri ryhmien taholta 
noustiin vaatimaan epäkohtien pikaista 
parantamista. Kun on tässä alipäällystässä 
juuri saatu jonkun verran parannusta ai
kaan, niin viime kuukausina on koko maata 
suorastaan tärisyttänyt se ennenkuuluma
ton skandaali, mikä armeijamme korkeim
massa johdossa on ollut havaittavissa. Ja 
näiden skandaalien jälkeen tullaan sitten 
eduskunnassa vaatimaan lisää varoja puo
lustuslaitokselle. 

Me elämme kieltolakimaassa, mutta kun 
lukee niitä oikeudenkäyntiselostuksia, mitä 
on lehdissä nyt ollut, niin ei luulisi sellai
sessa maassa elettävän, sillä tarkastavat 
yleisesikuntaupseerit i·tärajallamme eläYät 
näillä tarkastusretkillään sillä tavalla, että 
se herättää ei ainoastaan maan raittius-

väen, maan kieltolakia kunnioittavan väes
tön, vaan myöskin kaikkien yleistä huo
miota ja paheksumista. Skandaali on suo
rastaan niin suuri, että sitä ei voida vetää 
edes julkisuuteen vaan oikeuden täytyy kä
sitellä asiaa suljettujen ovien ·takana, jotta 
armeijaa ei vahingoitettaisi enempää kuin 
mitä se jo niidenkin tietojen perusteella, 
mitä julkisuuteen on tullut, joutuu kärsi
maan. Me emme siis tiedä, miten pitkälle 
mädännäisyys täällä johdossa ulottuu. 
Mutta me osaamme aavistaa ja meillä on jo 
riittävästi todisteita, että paljon siellä on 
epäkohtia olemassa. Tämän tekee vielä si
täkin huomattavammaksi se, että herra puo
lustusministeri on tämän yleisesikunnan 
päällikön juuri äskettäin koroittanut ken
raaliksi ja hän on siis nauttinut herra puo
lustusministerin erikoista suosiota ja luot
tamusta. Tämä on ollut omiaan herättä
maan kummastusta ja kysymään, onko 
herra puolustusministeri riittävästi selvillä 
kaikista asioista, vai mitenkä on selitettä
VIssa tällaiset ylennykset juuri näiden 
suurien skandaalien edellä. (Vasemmalta: 
Huonoa ihmistuntemusta, Ei sitä tahdota
kaan ymmärtää!) Mutta minä ymmärrän 
kyllä miksi nyt herra puolustusministeri ei 
halua itse esiintyä vaatimassa näitä koroi
tettuja määrärahoja, vaan lähetti hena 
apulaispuolustusministerin sotilaallisella ur
hoollisuudella esittämään näitä vaatimuk
sia. 

Herra apulaispuolustuministeri mainitsi 
usein itäisen rajan suojelemisen. Ne tiedot, 
mitä yleisesikuntaupseerien viime tarkas
tusmatkasta on, tästä kuuluisasta tarkas
tusmatkasta itäisellä rajalla, tällä vaaralli
sella vyöhykkeellä ja se tapa, millä sitä on 
hoidettu, ja se jälkinäytös, mikä siitä on 
tullut, eivät ·oikein saa meitä vakuutetuiksi 
siitä, että kaikki olisi siellä rajaseudulla 
oikein hoidettu, niinkuin pitäisi olla. 

Viime sunnuntain Hufvudstadsbladetissa 
oli eraan ,hämmästyneen kansalaisen'' 
huomautus, joka oli laadittu mielestäni sel
laiseen muotoon, että on syytä se tässä 
esittää suomennettuna. Siinä on otsikkona: 
, Taisez vous! 1\'Iefies vous! Les oreilles des 
ennemis vous e'coutent! Useita vuosia sit
ten kävi allekirjoittanut erään maan yleis
esikunnan virkahuoneistossa ja havaitsi 
siellä kaikkialla edellämainitun sigältöisiä 
painettuja huomautuksia. (Olkaa vaite
liaita! Olkaa epäluuloisia! Vihollisen kor-
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vat kuuntelevat teitä!) Ulkomailla on 
yleisesikuntaupseeri mitä vaiteliain ihmi
nen. Meillä istuu korkeassa virka-asemassa 
oleva sotapäällystöön kuuluva upseeri tila
päisessä seurassa ja jaarittelee politiikkaa 
y. m. jokaiselle ken vain haluaa kunnella. 
Kun tämä sitäpait~i tapahtuu aivan raja
seudulla, jossa pitäisi olettaa seinilläkin 
olevan korvat, täytyy hämmästyä tällaista 
sotilaallisen kasvatuksen puutteellisuutta. 
Eikö meilläkin olisi syytä opettaa upsee
reja pitämään kielensä kurissa". 

Mielestäni tällä hämmästyneenä kansalai
sella on ollut syytä tähän terävään huomau
tukseensa. 

Tähän samaan näytelmään liittyy sitten 
vielä lentokonetehtaan tilasta tulleet tiedot, 
jotka eivät ole omiaan antamaan mitään 
hyvää . käsitystä siellä vallitsevasta järjes
tyksestä. Tämän lentokonetehtaan työ
väestöähän on vuosi vuodelta puhdistettu 
niin, että siellä pitäisi lopulta olla vain 
kaikkein varmimmat jäljellä. Ja nyt pal
jastuu, että täällä järjestyy kyyditys
vapaapäiviä ja että siellä on suorastaan 
törkeästi rikollisia aineksia töissä, jotka 
lähtevät sitten toimittamaan niin ennen
kuulumattomia tekoja kuin tasavallan en
tisen presidentin ryöstöä ja kuljetusta 
tuolle vaaralliselle itärajalle, jossa juuri 
yleisesikuntaupseerit pitävät tarkastusmat
kojaan. Mitenkä on mahdollista, että kun 
"Siis ylijohdossa on niin paljon vikaa, nam 
tavattoman suurta turmeltuneisuutta, näin 
suurta kevytmielisyyttä ja yhdessä teh
taassa on tällainen väestö toiminnassa, mi
tenkä voidaan silloin tällaisella varmuu
della lähteä vaatimaan, että eduskunnan pi
täisi luottamuksella suhtautua herra puo
lustusministeriin ja herra apulaispuolustus
ministeriin, hallitukseen ja sotalaitoksen 
johtoon, ja koko tähän tilanteeseen, mikä 
meillä nyt on~ Eiikö päinvastoin herrojen 
puolustusministerien pitäisi vaatimatto
masti tunnustaa, että vaikika asiat ovat näin 
surkealla kannalla, vaikka maan armeijaa 
on näin ennen kuulumattomaila tavalla hä
väisty, niin he pyytäisivät, että eduskunta 
ei siitä huolimatta ryhtyisi alentamaan täl
laisena vaikeana aikana puolustusmenoja. 
Mutta ei suinkaan minun mielestäni ole oi
keuden ja kohtuuden mukaista ruveta vaa
timaan eduskunnalta niin suurta luotta
musta, että määrärahoja voitaisiin nyt vielä 
l{aiken 1ämän jälkeen ruveta kohottamaan, 

vieläpä niin suuressa määrässä kuin täällä 
on esitetty. 

Haluaisin tässä vielä tehdä herra puolus
tusministerille erään kysymyksen. Hallitus
muodon 12 § :n mukaan on ,kirje-, lennä
tin- ja puhelinsalaisuus loukkaamaton, mil
loin siitä ei ole laissa poikkeusta säädetty". 
Nyt on myöskin käynyt selville, että lennä
tinsalaisuutta on sangen suuressa määrässä 
loukattu. ,Lennätinvirkailija Karl Helmer 
,Jurvelius on kertonut", - Ståhlberg ju
tussa- ,että hänen hoitaruaansa Joensuun 
lennätinkonttoriin oli saapunut lokakuun 
8 p :nä kolme miestä, joista yksi oli ollut up
seerin puvussa. Nämä olivat puolustusminis
terin allekirjoittaman todistuksen perus
teella pyytäneet saada tarkastaa saman kuun 
12-15 päivien välisenä aikana saapuneet 
sähkösanomat, koska he olivat tutkimassa 
vakoiluasioita. Jurvelius olikin suostunut 
pyyntöön. Noin viikikoa myöhemmin havait
tiin, että morse-nauhasta oli poistettu yksi 
sähkösanoma." - Edelleen ke11rotaan Suo
menmaa-lehdessä. 

,Kun seuraavat kuulusteltavat, majuri 
Pöysti ja kapteeni Hallamaa, kutsuttiin si
sään, esitti yleisesikunnan edustaja tuomari 
Haka oikeuden puheenjohtajalle vaatimuk
sen, että kuulustelut tältä osalta olisi suo
ritettava suljettujen ovien takana, koska 
niissä tullaan käsittelemään asioita joiden 
julkitulo ei, maan edun kannalta ole suota
vaa." Tähän suostuttiin. Mutta on myös
kin käynyt selville, että paitsi Joensuun 
sähkölennätinlaitoksessa toimitettua tarkas
tusta on sellainen toimitettu myöskin Hel
singissä ja kenraali Wallenius myöntää an
taneensa siihen suostumuksen, - koskee kai 
myös Joensuun nauhan hävittämistä -, ja 
selittää, .että ,hän oli antanut tuon myönty
myksensä vain sentakia, ettei armeija aiheet
tomasti tulisi sekotetuksi kysymyksessä ole
vaan kyyditykseen, koskei armeijalla yhtä 
vähän kuin sen johtajilla ollut ollutkaan tar
lwitusta toimeenpanna kyyditystä". Tästä 
käy siis tämän selostuksen mukaan selville, 
että lennätinsalaisuutta olisi loukattu puo
lustusministerin allekirjoittaman valtakir
jan perustuksella. Onko tämän valtakirjan 
sitten antanut herra puolustusministeri vai 
yleisesikunnan päällikkö kenraali Wallenius, 
niin joka tapauksessa on vastoin hallitus
muotoa käyty toimittamassa tällaisia tarkas
tuksia lennätinlaitoksessa ja sillä tavalla 
vastoin hallitusmuotoa, rikottu lennätin sa-
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laisuutta. Minun tietääkseni nimittäin ei ole 
laissa sellaisia poikkeuksia toistaiseksi sää
detty, joka tähän olisi antanut oikeutuksen. 

Puoluetoverini tulevat esittämään täällä 
asiallista arvostelua siitä, miten kohtuullisia 
nämä määrärahat nyt ovat, joita vaaditaan. 
Mutta joka tapauksessa minä katsoisin, että 
mainitsemistani asioista pitäisi joka tapauk
sessa saada selvyys, sillä ne herättävät yhtä 
suurta ja ikävää huomiota maassa nykyään 
kuin aikoinaan herätti se julma ja epäinhi
millinen kohtelu, jonka alaiseksi" joutuivat 
asevelvolliset suorittaessaan palvelustaan. 
Kun kysymyksessä ovat tällaiset epäkohdat, 
jotka koskevat korkeinta sotilasjohtoa, niin 
on ymmärrettävää, että kansalaisten huo
mio terottuu näihin entistä enemmän. Ja 
silloin vaaditaan myöskin, että eduskunnalle 
ne mahdollisimman suoraan ja selvästi esi
tetään, sillä ei minun käsittääkseni edus
kunta tällaisena aikana voi millään tavalla 
muuten antaa täyttä luottamusta ja suh
tautua näihin asioihin sillä tavalla kuin 
maan etu vaatii. 

Puolustusministeri M a n n e r: Mitä en
sinnäkin edellisen puhujan mainintaan ken
raalimajuri 'N alleniuksen asiasta tulee, niin 
siitähän oli jo puolustuslaitoksen vakinaista 
talousarviota käsiteltäessä kysymys ja sil
loin jo tuli mainituksi, että asia on kaikessa 
laajuudessaan oikeuden harkittavana. Sen 
lisäksi voidaan sanoa, että sotaviskaali on jo 
tutustunut asiaan, hankkii itselleen asiakir
jat ja tulee nostamaan kaikki ne syytteet, 
joita tässä n. s. Wallenius-jutun yhteydessä 
käy tarpeelliseksi nostaa. 

Mitä periaatteessa tulee tällaisen kysy
myksen esillevetämiseen tässä yhteydessä, 
siitä minä en tahdo mitään sanoa. Mutta 
jos tässä mahdollisesti onkin paise ollut, niin 
kyllä nykyinen hallitus on koettanut sen pai
seen puhkaista. Siinä suhteessa on tehty 
kaikki se, milllkä oikeus ja kohtuus vaatii. 

Sitten edellinen puhuja mainitsi, että osa 
kenraalimajuri IN alleniuksen asiasta oli sitä 
laatua, että se käsiteltiin suljettujen ovien 
takana. Hän mainitsi syyksi tähän sen, että 
ei tahdottu päästää julkisuuteen niitä kaik
kia skandaaleja, mitä tässä yhteydessä oli 
tapahtunut. Tästä syystä ei yleisesikunnan 
puolesta ole asiaa vaadittu käsiteltäväksi 
suljettujen ovien takana. Syynä ovat koko
naan toiset seikat, jotka eivät ole missään 
yhteydessä kenraalimajuri \Valleniuksen te-

kemän rikkomuksen kanssa. On ollut eri
näisiä asiakirjoja, jotka ovat koskeneet to
dellakin eräitä vakoilua hipovia seikkoja ja 
niistä ei ole tahdottu antaa tietoa julkisuu
teen. Sentapaisen selvityksen on oikeuden 
puheenjohtaja myöskin tästä asian kohdasta 
antanut. 

Mitä kenraalimajuri W alleniuksen ko
roittamiseen tulee, niin onhan selvää, että 
jos olisi tunnettu hänet sellaiseksi, niinkuin 
on osoittautunut, ei koroittamisesta tietysti 
olisi voinut olla kysymys. (Eduskunnassa 
naurua. - Vasemmalta: Se vielä puut
tuisi!) 

Edellinen puhuja ihmetteli, miten ennen 
kuulumattomaHa tavalla armeijaa todellakin 
on häväisty. Minä olin kovin ihastunut nii
hin kauniisiin puheisiin, joita vakinaisen 
puolustusbudjetin yhteydessä vasemmiston 
taholta pidettiin siitä uudesta isänmaallisen 
hengen noususta, joka nyt vasemmistosta 
puhaltaa esiin. Minun täytyy sanoa, ettei 
edellisen puhujan lausunnolla armeijan mai
netta pesty. (Ed. Hakkila: Minunko se syy 
oli?) 

Ed. L ohi: Maalaisliiton eduskuntaryh
män puolesta pyydän eduskunnan pöytäkir
jaan esittää seuraavan lausunnon tämän lu
vun kohdalla. 

Huomioonottamalla, että valtion rahalli
nen asema on nyt muodostumassa erittäin 
vaikeaksi, on maalaisliiton ryhmän mielestä 
arveluttavaa hyväksyä 11, 12 ja 13 momen
tin kohdalla olevia valiokunnan perusteluja 
pitkäaikaisesta 700 milj. markkaan nouse
vasta tarvikehankinnasta puolustuslaitok
selle, siitäkään huolimatta vaikka puolustus
laitoksen varusteissa on huomattavia puut
teellisuuksia havaittavissa. Kun kumminkin 
on selvää, että kyseellisillä menoarvion pe
rusteluilla ei voida sitoa eduskunnan käsiä 
seuraavien vuosien menoarviota laadittaessa, 
niin ei myöskään hallitus ole oikeutettu te
kemään niiden nojalla sitoumuksia, jotka on 
täytettävä seuraavina vuosina. Kun halli
tus tästä huolimatta on sanotun perustelun 
hyväksymistä vaatinut, ei maalaisliiton 
ryhmä tahdo niitä hylkäämällä aiheuttaa 
ristiriitaa hallituksen kanssa, vaan tulee, sa
malla kun se katsoo olevansa pakotettu ne 
hyväksymään, niissä olevaan lausumaan no
jautuen pidattämään itselleen täyden har
kintaoikeuden, missä määrin tulo- ja meno
arvion järjestely tuottaa seuraavina vuosina 
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vaikeuksia kyseellisen ohjelman toteuttami
selle. 

Ed. P u i t t i n e n : Minä suurella mielen
kiinnolla seurasin herra puolustusministerin 
lausuntoa siinä mielessä, että eduskunta ker
rankin saa asiallisesti tietää, mistä tässä on 
kysymys, ja seurasin sitä vielä suuremmalla 
mielenkiinnolla siitäkin syystä, että apulais
puolustusministerinä on ammattisotilas. 
Mutta tässä minä suuresti erehdyin. Herra 
puolustusministerin lausunto liiteli vain 
eräiden teorioiden välillä, laisinkaan sano
matta, mitä kaikkea tehdään niillä määrä
rahoilla, joita hallitus nyt vaatii. Täällä ai
koinaan, kun oli kerran ammattisotilas puo
lustusministerinä, kenraali Nenonen, ken
raali Nenonen lausui silloin vakuuttavasti, 
että tarV"itaan enemmän tykkejä ja sitä var
ten tarvitaan enemmän rahaa. Mutta tätä
kään käsitystä ei saanut edes nykyiselta apu
laispuolustusministeriltä. Kun ei herra 
apulaispuolustusministeriitä saanut selvää, 
ehkä eräistä tunnetuista syistä, jotka liitty
vät etupäässä noihin kysymyksiin, en minä
kään katso asiaksi, vaikka minäkin voisin 
hiukan selvittää hallituksen ohjelmaa, mistä 
kaikesta tässä on kysymys. En minäkään 
siihen tällä kertaa antaudu, mutta siitä huo
limatta en maita olla tekemättä eräitä reuna
muistutuksia, jotka liittyvät siihen kysy
mykseen, josta tällä kertaa on kysymys. 

Niille, jotka ovat olleet täällä eduskun
nassa pitempiä aikoja, on varsin hyvin muis
tissa, mitenkä tämän luvun kohdalla joka 
vuosi vedetään kissanhäntää ja tämä väki
kartun vetäminen nojautuu milloinpahan 
mihinkin tekijään. Joskus selitetään jonkun 
hallituksen ohjelmaa, jonka ohjelman toteut
taminen vaatii niin ja niin paljon määrä
rahoja. Aikoinaan selitettiin, että kun re
visionikomitea on tehnyt meille viisaan mah
tavan ja kaikkivaltiaan ohjelman, sitä ohjel
maa on toteutettava. Mutta minä en tässä 
lähde arvostelemaan eikä kuulu asiaankaan, 
mitenkä hyvä oli revisionikomitean ohjelma, 
joka tapauksessa se päättyi suuriin summiin 
;ja eduskunta taloudellisista syistä ei voinut 
liioin rikkuakaan tuosta hyväksi kehutusta 
ohjelmasta toteuttaa. Sen jälkeen, kuten 
sanottu, on useamman vuoden aikana kek
sitty milloin minkinlainen, joskus tilapäi
nen ohjelma ja joskus ohjelma, jota on sa
nottu joksikin vakituiseksi ohjelmaksi ja 
sillä perusteella aina vaadittu puolustuslai-

toksen ylimääräisiä menoja lisättäväksi_ 
Mutta näistä kaikista ohjelmista, joihin alle
kirjoittaneella on ollut kunnia tutustua 
asianomaisessa jaostossa useitten vuosien 
aikana ja seuratessani sitä käytäntöä, mikä 
vuosittain on tapahtunut tällä alalla, minun 
täytyy sanoa, että sikäli kuin on kysymys 
puolustuslaitoksen ylimääräisten menojen 
käyttämisestä, niitä ei ole käytetty minkään 
ohjelman mukaan. On vallinnut täysi oh
jelmattomuus ja tä:ysi suunnitelmien puute. 
Hankinnoissa on useinkin menetelty tavalla, 
joissa ne suuret määrärahat, joita täällä niin 
innokkaasti isänmaan hyväksi on vaadittu, 
ne suuret määrärahat ovat vuotaneet huk
kaan tuottamatta liioin millään tavalla sitä 
hyötyä, jota vaatijat ovat ajatelleet. Minä 
voisin tässä suhteessa hyvinkin monia esi
merkkejä mainita, mitenkä on menetelty vi
kaan. Minä vaan pyydän mainita, että kun 
joku kerta tilattiin hevosten valjaita ne 
muuttuivat aasin valjaiksi, kun johonkin 
rakennetaan kasarmia, sinne täytyy raken
taa kolmeen eri paikkaan kivijalka ja kun 
joku kerta saadaan päähän, että nyt saa
daan sieltä ja sieltä niin halvalla lentokoneen 
moottoreita niitä tilataan suuria summia ja 
myöhemmin sanotaan niillä ei teekään ker
rassaan mitään. Yhtä ja toista tällaista 
VOISI mainita. (Keskustasta: Vanhoja 
asioita!) Tuoreempiakin voisin tuoda esiin, 
jos väitetään, että nämä ovat vanhoja. Mutta 
joka tapauksessa täytyy herrojen itseliensä
kin myöntää, että tällä tavalla on hyvin pal
jon kansan varoja käytetty hukkaan tuotta
matta edes sitä hyötyä, mitä ovat ajatelleet 
ne, jotka ovat vaatineet näitä menoja lisät
täviksi. Minä väitän, että on vallinnut täysi 
ohjelmattomuus ja kun täällä huudettiin vä
liin, että ne esimerkit ovat vanhoja, minä 
pyydän ottaa herroille yhden tuoreemman 
esimerkin. (Ed. Moilanen: Ed. Puittinen 
on vastustanut sitä ohjelmaa.) Olen vastus
tanut ja vastustan edelleen sitä (Ed. Moi
lanen: Se on ikävää!) niin laajassa mitta
kaavassa. 

Vuonna 1927, jolloinka meillä oli. sosiali
demokraattinen hallitus ja täällä käytiin 
tukkanuotan vetoa siitä, mitenkä paljon so
sialistisen hallituksen aikana täytyi saada 
näitä menoja lisätyksi, ja kun ei löydetty 
enää mitään muuta menoreikää yli hallituk
sen ja yli kaikkien, ajettiin esim. määrä
rahaa Helylän kasarmin rakentamiseksi. 
(Ed. Moilanen: Mutta ei yli Heinosen.) 
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Se ajettiin Moilanen. Sen rakentamiseen on 
eri vuosina myönnetty määrärahoja, mutta 
tässä budjetissa, joka nyt on käsiteltävänä, 
ei ole myönnetty penniäkään, vaikka, minä 
tiedän, että määrärahat eivät ole vielä tar
koitusta varten myönnetty. Minä pyydän 
kysyä, mihinkä on tämä määräraha joutu
nut, vai aiotaanko tietoisena siitä, että se tu
lisi lisäämään budjettia, antaa myöhemmin 
erikoinen ehdotus tähän tarkoitukseen, vai 
pitääkö ne huhut paikkansa, joita tässäkin 
asiassa väitetään, että Helylän savisille, lie
juisille pelloille on jo osaksi rakennettu ki
vijalkaa, mutta täytyykin lähteä hakemaan 
kivijalan paikkaa jostakin muualta, tämä 
pitäneekin suurimmaksi osaksi paikkansa. 
Niin että jos väitetään, että mainitsemani 
esimerkit ovat vanhoja, niin kyllä niitä löy
detään aivan tuoreita (Ed. Pihkala: Oliko 
se tämän hallituksen aikana?) Saman suun
nan aikana (Ed. Pihkala: Mutta tämän hal
lituksen aikana?). 

Minä mainitsin, että on keksitty milloin 
mitäkin ohjelmaa,- minä vielä tämän väit
teeni tueksi mainitsen yhden esimerkin. 
Eräitä vuosia takaperin tuotiin valtiovarain
valiokunnan jaostolle eräs ohjelma, joka 
merkitsi ilmaiinvoimien kehittämistä, ja sen 
ohjelman alulle pantua onkin eri vuosina 
runsaasti tähän tarkoitukseen myönnetty 
määrärahoja, kuuden vuoden aikana 137 
milj. markkaa. Tämäkin oli aivan kokonaan 
erillinen ohjelma siitä suuresta teidän väit
tämästänne yhtenäisestä ohjelmasta. Mutta 
siitä huolimatta, että kuuden vuoden aikana 
on näin runsaasti tähän tarkoitukseen va
roja myönnetty, nyt väitetään, että ilmailu
voimien kehittäminen on mennyt alaspäin. 
(Ed. Moilanen: Niin on mennyt.) Jos se 
pitää paikkansa, niin minä kysyn, ed. Moi
lanen, mihinkä on huvennut ne 137 miljoo
naa (Ed. Moilanen: Koneet ovat kuluneet.)? 
Kyllä niillä olisi pitänyt saada jotakin ai
kaan siinä määrin, ettei voisi väittää, että 
se on mennyt kokonaan alaspäin. Nyt on 
keksitty tätä budjettia varten hätäohjelma, 
johon täällä herra puolustusministeri ja pää
ministerikin kajosivat. Tämä hätäohjelma 
merkitsee sitä, että 6 vuoden aikana tähän 
tarkoitukseen, puolustuslaitoksen ylimääräi
siin menoihin pitäisi käytettämän vähintäin 
700 milj. markkaa. Hätäohjelman perus
teeksi esitetään niitä vaatimuksia, tosin niin 
teoreettisesti, kuin täällä herra apulaispuo
lustusministeri teki, josta ei eduskunta liioin 

saa mitään selvää, mutta esitetään kummin
kin väitteitä, että meillä on niin kurjassa 
kunnossa kaikki, että täytyy toki tämmöinen 
hätäohjelma sa&da toteutetuksi millä hin
nalla tahansa. Kun tätä väitetään, niin luu
lisi, että tähän saakka on puolustuslaitoksen 
perustaruisluontoiset menot "jääneet koko
naan osattomiksi. Minä mainitsen vain, että 
olihan meidän maassamme m. m. v. 1922 ti
lanne ehkä uhkaavampi tuohon oletettuun 
viholliseen nähden, kuin mitä se on nyt, 
mutta siihen vuoteen saakka ja sinä vuotena
kaan ei vielä puolustuslaitoksen ylimääräi
set menot tehneet kuin 59 miljoonaa mark
kaa pyörein luvuin sanoen. Vuodesta 1922 
alkaen, siis 9 vuoden aikana tämän vuoden 
loppuun saakka, on tähän tarkoitukseen 
myönnetty pyörein luvuin noin 1,100,000,000 
markkaa. Minä luulisin, että kyllä jotain 
näillä määrärahoilla olisi pitänyt saada jo 
aikaan, jos kerta voidaan lähteä siitä oletta
muksesta, että olkoon kysymys minkä alan 
määrärahoista tahansa, ne pitäisi tulla tar
koituksenmukaisesti käytetyksi eikä niin ol
len voida vedota enää siihen, että me olemme 
kokonaan huutavassa hukassa, jollei edus
kunta mene polvillensa sitä hätäohjelmaa to
teuttamaun, jota täällä nyt esitetään. :Minä 
siis katson, ettei ole minkäänlaista aihetta 
eduskunnalla alistua sen uhkavaatimuksen 
edessä, joka täällä on esitetty. 

Minun lausumastani ajatuksesta voi päät
tää, kuten täällä jo eräiden arvoisain väli
huutajain ajatuksista on käynyt selville, et.tä 
me sosialidemokraatit kokonaan jättäisimme 
tämänkin alan oman onnensa nojaan (Ed. 
Pihkala: No, niinhän te teettekin! Omassa 
ohjelmassanne se ainakin on!). Niin ei ole 
asianlaita. Minä otan mainitakseni vain ly
hyesti, millä tavalla me olemme suhtautu
neet nyt käsillä olevaan puolustuslaitoksen 
ylimääräiseen menoarvioon. Meidän vähen
nysehdotuksemme eri momenteilla tekevät 
pyörein luvuin sanoen 67 milj. markkaa 
(Ed. Moilanen: 91 milj.). Meidänkin eh
dotuksemme mukaan jää siis puolustuslai
toksen ylimääräisiä menoja pyörein luvuin 
sanoen 91 milj. markkaa. Se on suunnilleen 
sama summa, minkä te olitte valmiit vaati
maan v. 1924. Minä kyllä olen omasta puo
lestani sitä mieltä, että tämäkin summa, 
jonka me tahtoisimme antaa, on liikaa. Mutta 
kun minä näen, että tässä eduskunnassa var
sinkin tänä syksynä on mahdotonta saada 
liioin minkäänlaisia vaatimuksia läpimene-
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mään, niin olemme asettuneet sille pohjalle, 
jota luulisi v·oivan toteuttaa, aina'kin ne 
nälkämaiden porvarilliset edustajat, jotka 
täällä viime päivinä ovat valitelleet alueit
tensa huonoa taloudellista asemaa. 

Hallitus edelleen, kuten täällä kuultiin, 
vaatii, että se hätäohjelma, josta minä mai
nitsin, täytyisi saada lyödä kiinni vielä 
useamman vuoden ajaksi eteenpäin, niin että 
nämä entisestään paisutetut ylimääräiset 
menot olisivat taatut vähintäin 5 vuodeksi 1 

eteenpäin. Sitähän merkitsee valtiovarain- : 
valiokunnan mietintöön sivulla 24 liittyvä 
perustelu. 

Minä katson, että ne perustelut, joihinka 
hallitus on ilmoittanut tyytyvänsä, eivät 
asiallisesti merkitse mitään. Ne eivät voi 
sitoa eduskuntaa buajettioikeudelliselta nä
kökannalta katsoen lainkaan seuraavina vuo
sina. Minä suuresti ihmettelen, että täällä 
maalaisliittolaisen eduskuntaryhmän pu
heenjohtaja on ilmoittanut, että he alistuvat 
näitten vaatimusten edessä sikäli kuin on ky
symys sanotuista perusteluista. (Eduskun
nasta : Ei pidä ihmetellä ! ) Minä ihmette
len sitä sen vuoksi, että saman ryhmän jä
senet ovat valtiovarainvaliokunnassa lausu
neet, että ne eivät ensi vuonna merkitse mi
tään. Mutta minä suon kunnian nykyiselle 
hallitukselle, jos se tyytyy tämmöisiinkin lu
pauksiin, vaikka minä omasta puolestani kat
son tuommoiset perustelut kokonaan aiheet
tomiksi (Ed. Pihkala: Eikö eduskunnan sana 
maksa mitään n Ei maksa tämmöisellä ta
valla. Jos aiotte lyödä nämä kiinni, niin 
lyökää ne lailla se on jotakin, eikä budjetin 
perusteluilla (Vasemmalta: Oikein!). 

Edellä olevan perusteella, herra puhemies, 
minä pyydän ehdottaa valtiovarainvaliokun
nan mietintöön liitetyn X :n vastalauseen 
mukaisesti: 1) että momenteilla 1, 2, 3, 4, 
5, 8 ja 14 olevat määrärahat evätään, 2) 
että 11 momentilta vähennettäisiin 30 mil
joonaa markkaa, 3) 12 momentilta vähen
nettäväksi 5 miljoona markkaa ja 4) 13 mo
mentilta vähennettäväksi 13 miljoonaa 
markkaa. 

r .. opuksi minä pyydän vielä ehdottaa, että 
ne perustelut, joita valiokunta ehdottaa si
vulta 24 oikealta .alkaen ja päättyen sivulla 
2b, poistettaisiin. 

Vihdoin minä pyytäisin huomauttaa raha
ministerille- tosin hän on hävinnyt tuolil
tansa, jolla niin ahkerasti on siinä istunut 
koko budjettikäsittelyn ajan- minä olisin 

:pyytänyt hänelle huomautta.a, että hän edd
leenkin olisi uskollisesti vartioinut, kuten tä
hän saakka on tehnyt, vartioinut siinä mie
lessä, että eduskunta äänestäisi kirjan mUt
kaan aina maäräralhoissa, kuten herra ra
haministerin sanat kuuluivat edellisessä 
asiassa. 

P u h e m i e s: Saanko katsoa, että ed. 
Puittinen teki viisi eri ehdotusta? 

P u h u j a : Niin, viisi eri ehdotusta. 

Ed P a a s o ne n: Kannatan ed. Puitti
sen tekemiä ehdotuksia. 

Ed. Ni uk'k:anen: Minä en aikonut 
käyttää tässä asiassa puheenvuoroa, en edes 
aikonut tehdä ehdotusta siitä, että minun 
allekirjoittamani vastalause hyvä:ksyttäisiin, 
koska minua tyydyttää täydellisesti se lau
sunto, jonka ed. Lohi antoi maalaisliiton 
ryhmän puolesta ja koska, ottamalla huo
mioon perusteluissa olevan lausuman si
sältö, asiallinen tulos on sama kumpaisessa
kin ta;paukse.ssa, jääkö tämä lausuma pc
rnsteluihin taikka poistetaanko, toisin sa
noen eduskunnalle jää vapaus harkita, 
missä määrin se voi vastaisina vuosina 
myöntää tämän ohjelman toteuttamiseen 
määrärahoja, missä määrin ei. Mutta sii
hen nähden, että apulaispuolustusministeri 
Österman tästä huolimatta katsoi tarpeelli
seksi kajota sanottuun vastalauseeseen, olin 
velvollinen pyytämään asiassa puheenvuo
ron. 

Apulaispuolustusministeri ei kumonnut 
yhtään ainoata niistä huomautuksista, joita 
vastalauseessa on tehty. Varsinainen puo
lustusministeri on :kyllä täällä vakinaisten 
menojen kohdalla luetellut pitkän sarjan 
numeroita, joilla hän koetti osoittaa, että 
vakinaiset menot eivät nousisi lähivuosina 
huomattavasti siitä huolimatta, että hallitus 
ei aiokaan ryhtyä toimenpiteisiin miehistön 
lisääntymisen johdosta. Minä en tahdo 
käydä luettelemaan vastanumeroita, mutta 
tahdon vain pöytäkirjaan merkitä, että ko
kemus jo ensi ja seuraavana vuonna tulee 
osoittamaan, että puolustusministerin luet
telemat numerot eivät pidä ollenkaan paik· 
kaansa, (Vasemmalta: Kuulkaa!) jos ote
taan se prosenttimäärä asevelvollisia kuin 
mitä tämän vuoden kutsunnoissa on otettu, 
nimittäin yli 70 % kutsutuista. Silloin to
siaankin miesmäärä nousee siitä, mitä se oli 
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viime vuonna ja mitä se on tänä vuonna, 
paljon suuremmilla lukumäärillä kuin mitä 
puolustusministeri täällä mainitsi. Tähän 
tulee lisäksi vielä se seikka, että nykyisen 
vaikean taloudellisen ajan johdosta alipääl
lystön- ja upseerivakanssit täyttyvä:t taval
lista nopeammin ja palkkausmenot nousevat 
noin 5 miljoonalla markalla joka vuosi edel
liseen vuoteen verraten. Minä olen aina 
edustanut tässä puolustuskysymyksessä sitä 
kantaa, että samalla kun armeijan tek
nillisissä varusteissa olevat pahimmat (Ed. 
Pihkala: Pahimmat!) puutteellisuudet on 
poistettava, t. s. nämä välineet on saatu sel
laiselle tasrolle kun se yleensä on mahdollista 
meillä saada - koskaanhan ne eivät tule 
valmiiksi, niinkuin ed. Pihkala kai tietää -
niin samalla on pidettävä huoli siitä, ettei
vät kulutusmenot nouse tarpeeHoman suu
siksi, koska puolustusmenojen yhteissumma 
ei meidän maassamme ainakaan näissä 
oloissa voi nousta sanottavasti 600 miljoonaa 
markkaa suuremmaksi. 

Herra apulaispuolustusministeri lausui 1 

täällä, ,että nyt ensi kerran on esitetty suun
nitelma maa-, meri- ja ilmavoimien tarvike
hankinnoista eduskunnalle. Minä en ihmet
tele, että herra apulaispuolustusministeri 
voi lausua tällaista, sillä hän ei ole ollut 
tätä asiaa aikaisemmin seuraa;massa. Tosi
asia on se, että tämä sama suunnitelma tar
vikehankinnoista valmistui jo vuonna 1928, 
ja se esitettiin jo keväällä 1928 m. m. alle
kirjoittaneelle, joka valmisti vuoden 1929 
tulo- ja menoarvioesitystä ja tietääkseni esi
tettiin myös asiaa käsitelleelle valtiovarain
val~okunnan jaostolle vuonna 1928. Samoin 
esitettiin tämä sama suunnitelma vaLtiova
rainvaliokunnan asianomaiselle jaostolle 
myös jo vuonna 1929, jolloin tämän vuoden 
menoarviota laadittiin. Minä kyllä myön
nän, että nykyinen laskelma on jossain mää
rin alkuperäisestä laskelmasta muutettu. 
Asia on nimittäin siten, että se laskelma, 
joka näistä tarvikehankinnoista laadittiin 
vuonna 1927-1928, päättyi Joppusummal
taan 735 miljoonaan markkaan. Vuonna 
1929 ja 1930 on kumminkin näihin samoihin 
tarkoituksiin myönnetty ylimääräisessä me
noarviossa varoja pyörein luvuin 120 mil
joonaa markkaa. Näin ollen siis tämän las
kelman ei pitäisi enää olle 700 miljoonaa 
markkaa, vaan hiukan yli 600 miljoonaa 
markkaa. Minä en tiedä, mistä se johtuu. 
Mahdollisesti tämä koetetaan pitää jatku-

vasti 700 miljoonana markkana siitä huoli
matta, että siihen varoja myönnetään. (Ed. 
Paavolainen: Puolustuslaitos ei tule kos
kaan va1lmiiksi!) Selvää on myös, että hin
tatason on vuodesta 1927-1928 lähtien täy
tynyt myös jossain määrin vaikuttaa. 

Mitä sitten muuten tähän laskelmaan tu
lee, niin se ei myöskään senvuoksi ole miten
kään lopullinen, että sitä laadittaessa ei ollut 
vielä eräitä suuria materialivarastoja eh
ditty inventoida ja niin ollen siis numerot 
siinä suhteessa riippuvat jossain määrin il
massa. · Mutta vaikkakin tämän laskelman 
loppusumma 700 miljoonaa markkaa riip
puu niin suuressa määrässä ilmassa, minä 
en silti kumminkaan tahdo sanoa, etteikö 
maa-, meri- ja ilmavoimien tarvikkeissa ole
vien au:kkojen täyttämiseen tarvita 700 mil
joonaa markkaa. Minä olen päinvastoin sitä 
mieltä, että vaikka 700 miljoonaa on saatu, 
senjälkeen voidaan esittää vielä 700 miljoo
nan, vaikkapa 1,400 miljoonan markan las
kelma, sillä niinkuin sanoin, puolustuslaitos 
on sellainen, joka ei koskaan tässä suhteessa 
tule valmiiksi (Ed. Ryömä: Eikä siellu 
koskaan ole mitään!) . Vanhemmasta päästä 
tarvikkeet vanhenevat ja käyvät kelvotto
miksi ja on hankittava uusia, kun kaiKkia 
tarvikevarastoja ei voida rauhanaikaisen 
kulutuksen perusteella uusia. Että näin on, 
sitä osoittanee jo sekin, että ylimääräisessä 
puolustusbudjetissa on itsenäisyytemme ai
kana näihin perustamiskustannuksiin myön
netty yli 1,000 miljoonaa markkaa ja sota
saalis oli miljaardien arvoinen. Tässä siis 
liikutaan sellaisissa summissa (Vasemmalta : 
Että hirvittää!) että kiisteleminen yhdestä 
sadasta miljoonasta on oikeastaan turhaa 
saivartelua.. Samoin on myös väite, että nyt 
ensi kerran on muka sellainen hallitus, joka 
esittää jonkin muka lopullisen ohjelman. 
Se on lapsellista puhetta, koska sellaisia oh
jelmia on ennenkin esit€tty ja seuraavat hal
litukset myöskin tulevat niitä esittämään. 

Mikäli koskee apulaispuolustu:sministerin 
lausuntoa siinä suhteessa kun hän huo
mautti, että kaikki suunnitelmat ja toimen
piteet on laadittu sillä tavalla, että vihol
lista, kun se mahdollisesti hyökkää meidän 
kimppuumme, tullaan asettumaan tarpeelli
seen vastarintaan aivan rajalle niin että 
maatamme ei vähimmässäkään määrässä sille 
aijota luovuttaa, on minun itäsuomalaisena 
tehtävä muutamia huomautuksia. 

Jos asiat olisivat todellakin niin onnelli-
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sella kannalla, kuin mitä apulaispuolustus
ministeri mainitsi, niin minäkin voisin pal
joa innostuneemmin puhua näistä puolus
tusmäärärahakysymyksistä, mutta niin vali
tettavaa kuin se onkin, niin tosiasia on se, 
että suunnitelmat ja järjestelyt armeijassa 
eivät ole täUä kertaa sillä kannalla, että olisi 
mahdollista ottaa vihollista vastaan rajalla 
(Ed. Pihkala: Siksi tarvitaan parempia va.: 
rusteita !) Tosiasia on se, oli varusteet mitkä 
tahansa, jos armeijan järjestelyä ei nykyi
sestään verrattain perusteellisesti uusita, 
suuri osa rajaseutua ja Karjalan Kannasta, 
tullaan jättämään oman onnensa nojaan 
(Ed. Aalto-Setälä: Eikö se ole sopimatonta 
puhetta entiseltä puolustusministeriitä !) Ja 
niin kauan kuin tässä suhteessa ei saada 
korjausta, tämän alueen asukkailla on oi
keus esittää puolustuslaitokselle tässä suh
teessa vaatimuksia. Minä voisin herra Pih
kalalle esittää siitä kyllä (Ed. Hakkila: Ei 
se ymmärrä kumminkaan!) myös ammatti
miesten lausuntoja, mutta minä joutuisin 
käsittelemään silloin sellaisia asioita, joita 
ei ole syytä tällaisessa tilaisuudessa käsi
tellä. Minä voin ed. Pihkalalle mainita, että 
kaikki meidän maassamme käytettävissä ole
vat pätevimmät asiantuntijat sekä koti
maista että ulkomaista syntyperää olevat 
(Hilpeyttä eduskunnassa.) ovat todenneet 
niissä lausunnoissa, mitä minä olen heiltä 
viime talven kuluessa 'tästä asiasta saanut, 
että asiat ovat näin onnettomalla kannalla 
(Ed. Pihkala: Aivan, sen minä kyllä us
kon!) ja että armeijan uudelleenjärjestely 
on pantava nopeasti toimeen koska se on 
ainoa keino saada tässä suhteessa asiat kun
toon. (Ed. Paavolainen: Vaatii rahoja!) 
Niin, se on totta, että se vaatii myöskin ra
hoja, mutta ne järjestelyt ovat maanpuolus
tuksen ja turvallisuuden kannalta vielä vält
tämättömämmät kuin useat niistä meno
eristä, joista nyt on kysymys. Tosiasia on 
nimittäin sittenkin se, että materiaali-asiat· 
suurin piirtein katsoen eivät sittenkään on
neksi ole niin huonossa kunnossa kuin on 
väitetty. Varusteissa on, sen minä olen 
myöntänyt ja myönnän, arveluttavia auk
koja. Pahimmat aukot koskevat sittenkin 
rahallisesti verrattain pieniä yksityiskohtia, 
mutta varusteet yleensä eivät ole niin huo-· 
nossa kunnossa kuin väitetään. (Ed. Pih
kala: Ammattimiehet ovat toista mieltä!) 

Minä en tahdokaan tästä asiasta tässä ti
laisuudessa pitemmälti keskustelua jatkaa 

sentakia, että keskustelu voisi silloin mennä 
sellaisille aloille, joille sen siirtyminen tässä 
tilaisuudessa ei ole soveliasta ja joka ei olisi 
puolustuslaitokselle eduksi ja sitä minä en 
tahdo. Minä olen tahtonut tehdä nämä huo
mautukset sen takia, että nykyiset herrat 
puolustusministerit katsovat ehkä liian yk
sipuolisesti vain tähän materiaalikysymyk
seen, eivätkä ota tarpeeksi huomioon niitä 
muita seikkoja, joihin myöskin olisi huo
miota kiinnitettävä ja joiden käsittelyä olisi 
ministeriössä joudutettava. 

Kuten minä lausuntoni alussa huomautin, 
niin minua tyydyttää se lausuma, jonka ed. 
Lohi maalaisliiton ryhmän puolesta antoi. 
Ja senvuoksi minä en tee ehdotusta mietin
nön perustelujen hylkäämisestä. 

Ed. R y y n ä n en: Siitä huolimatta, 
vaikka täällä eduskunnassa on tämänkin 
syksyn kuluessa näiden asiain käsittelyn yh
teydessä lausuttu varsin kirpeäsanaisia ar
vosteluja puolustuslaitoksestamme, jaksai
sin minä uskoa, että senjälkeen kun kommu
nistit täältä eduskunnasta jäivät pois, täällä 
tuskin löytynee ketään, joka asettuisi sille 
kannalle edes periaatteessa, ettei tätä maata 
olisi puolustettava ja kalliisti ostettua itse
näisyyttämme turvattava. (Ed. Ampuja: Ei 
niillä keinoilla kuin yleisesikunta katsoo!) 
Tästä asiasta lienemme kaikki samaa mieltä 
siitä huolimatta, vaikka tulemmekin puhu
neeksi täällä syystä tai toisesta yhtä ja toista 
sellaista joka ei aina ole asiallistakaan 
(Eduskunnasta: Aivan niin!). Ainoastaan 
siitä, millä tavoin puolustuksemme järjes
tämme ja missä määrin armeijamme telmil
lisesti varustamme sekä minkälaiset olot ase
velvollisille nuornkaisillemme heidän isän
maallista velvollisuuttaan suorittaessansa 
annamme, siitä on eri mieliä, jopa varsin 
vakaviakin ollut ja valitettavasti yhä edel
leenkin vielä on olemassa, sekä myöskin siitä 
ja erittäinkin juuri siitä, miten nopeassa 
tahdissa maanpuolustuksemme siedettävään 
kuntoon saatamme sekä miten nuorukai
semme parhaiten maanpuolustustehtäviinsä 
asevelvollisuuttaan suorittaessaan kasva
tamme ja koulutamme. Nämä seikat juuri 
ovat täällä kaiken sen aikaa, jonka meillä 
on oma kansallinen armeijamme ollut ole
massa, tuottaneet erimielisyyksiä ja ristirii
toja sekä sen kautta erittäin suurta haittaa 
puolustuslaitoksemme kehittämiselle. Peri
aatteessa ymmärtääkseni on oltu yksimieli-
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siä mutta periaatteen käytännöllinen toteut
t~inen on tuottanut erimielisyyksiä ja rii
toja. Tässä on kumminkin muistettava, 
-ettei riitä yksin periaatteellinen puolustus
laitoksen kannattaminen, vaan se vaatii käy
tännöllisiäkin toimenpiteitä. Erimielisyyk
siä järjestelmästä tosin ammattimiestenkin 
keskuudessa on kyllä ollut armeijamme al
kuvuosina olemassa, mutta etenkin siviili
miesasiantuntijat eivät ole aina päässeet var
sinaisten sotilasasiantuntijain kanssa yksi
mielisyyteen. .r a mikä ikävintä kaikkein vä
himmin keskenään. Tästä johtuneiden kes
keneräisten ohjelmien takia ovat aina monet 
erittäin tärkeät ja välttämättömät puolus
tuslaitoksemme perushankinnat siirtyneet 
vuodesta vuoteen. Sillä rahojen kieltämistä 
tarkoituksiin on useimmiten perusteltu oh
jelman puuteellisuuden tähden, kuten sen 
hyvin täällä mukana olleet muistavat. 

Ei voi kieltää, etteikö myöskin jossakin 
määrin syytä pidättyväisyyteen olisi mones
takin syystä ollut olemassa. Onhan näin 
pienen ja vähävaraisen maan yksinpä puo
lustuslaitoksensakin kuntoonsaattaminen 
riippuva varsin monista tekijöistä, etenkin 
kun se on ollut suoritettava muutaman vuo
sikymmenen ajalla, kuten meillä on tapahtu
nut, ja kun sen lisäksi niin monet muut 
varsin tärkeät ja tarpeelliset pyrkimykset ja 
uudistukset, joita kipeästi on kaivattu, ovat 
samanaikaisesti kysyneet ja edelleenkin ky
syvät valtion varoja huomattavia summia. 
Siksi onkin hyvin ymmärrettävissä pidätty
väisyys puolustuslaitoksen menoissa, vaikkei 
puolustuslaitoksemme kysymyksen kannalta 
suinkaan puollettavissa, vielä vähemmin ke
nenkään kannalta puollettavissa silloin, kun 
ja jos tähän pidättyväisyyteen ovat olleet 
vaikuttamassa muut kuin asialliset syyt. Sel
laistakin on saattanut joskus tapahtua, sitä
kään ei voi myöskään kieltää. Se on var
sin valitettavaa näin tärkeässä ja arkaluon
toisessa asiassa kuin maan vapauden ja itse
näisyyden turvaamiskysymyksessä. Sellai
nen menettely on mielestäni ehdottomasti 
tuomittava. Me emme saa pitää puolustus
laitostamme välttämättömänä pahana, vaan 
vapautemme ja itsenäisyytemme turvana. 

Tämän ovatkin useat hallituksemme oiva'l
taneet kiinnittäen ansaittua huomiota kysy
mykseen, asettamalla sotilasasiantuntijoista 
ja alaa harrastavista siviilihenkilöistä ko
koonpantuja komiteoita puolustuskysymys
tämme koko laajuudessaan tutkimaan. Vii-

meksi oli n. s. suuri revisiokomitea, josta 
täällä on jo mainittu, joka oli kokoonpantu 
sotilasasiantuntijoista ja ueista kansanedus
tajista, joka komitea antoi myöskin laajan 
ja perinpohjaisen mietintönsä, jossa oli 
suunniteltu puolustuslaitoksemme kehittä
mistä niin hyvin sen laa;juuteen ja teknil
liseen varustamiseen nähden, jossa oli otettu 
myöskin huomioon samalla maan kantokyky 
ja valtion rahataloudellinen asema. 

Nämä ohjelmat ovat kuitenkin hallitusten 
hyvästä harrastuksesta huolimatta jääneet 
paperille hurskaiksi toivomuksiksi eivätkä 
ole kovinkaan paljon mielestäni edistäneet 
puolustuskysymyksemme asiallista ratkai
sua. Ja tähän tulokseen on useimmissa ta
pauksissa myötävaikuttanut eduskunnan 
kielteinen suhtautuminen asiaan. Syynä sii
hen, että puolustusvalmiutemme on sillä 
kannalla kuin millä se valitettavasti on, ja 
joka kyllä on hyvin tunnettu ainakin valtio
varainvaliokunnan jäsenille, ei suinkaan ole 
siinä, etteivät hallitukset olisi asiaan kiin
nittäneet ansaittua huomiota. Syy onkin 
löydettävissä muualta. Ovathan useat halli
tukset esittäneet eduskunnalle tulo- ja meno
arvioesityksissään otettavaksi varoja armei
jan perushankintoihin. Mainitsen esimerk
kinä, että vuoden 1920 ylimääräiseen meno
arvioon tämäntapaisiin perushankinnoihin 
ehdotti hallitus 147 miljoona, mutta edus
kunta vähensi tästä 66 miljoonaa. Vuoden 
1921 menoarviossa ehdotti hallitus 171 mil
joonaa, josta eduskunta vä:lrensi 119 miljoo
naa ja vuoden 1923 menoarvioon hallitus 
ehdotti 95 miljoonaa, josta summasta myös
kin eduskunta vähensi 31 miljoonaa. 1925 
vuoden menoarvioon hallitus ehdotti 157 
miljoona, josta eduskunta vähensi 19 miljoo
naa. 1926 menoarviossa hallituksen esitys 
päättyi 184 miljoonaan, josta eduskunta vä
hensi 28 milj. Nämä numerot mielestäni pu
huvat selvää kieltä siitä, että hallitukset ovat 
aina, ottamatta lukuun sosialidemokraattista 
hallitusta, yrittäneet jollakin tavoin korvata 
sitä puutteellisuutta, joka armeijan perus
hankinnoissa on ollut. Ja täytyy valittaen 
myöntää, että eduskunta ei ole, ymmärtääk
seni, menetellyt oikein suhtautuessaan halli
tuksen esitykseen sillä tavoin kuin se on suh
tautunut. Erikoisesti minä valitan sitä 
siitä syystä, että olemme joutuneet tänä 
ajankohtana, jolloin on ankara taloudellinen 
tilanne maassa ja valtion rahataloudellinen 
asema sellainen kuin se on, hoitamaan tämän 
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kysymyksen, kun olisimme sen voineet, jos 
olisimme hallituksen esityksiä asiallisesti kä
sitelleet, tai vielä parempi, niitä noudatt;:t
neet, suorittaa sen aikana, jolloin valtakun
nan raha-asiat olivat paremmalla kannalla 
kuin nyt. 

Nyt on hallitus meille esittänyt n. s. hätä
ohjelmansa puolustuslaitoksen perushankin
noiksi, joka olisi suoritettava 5 vuoden ai
kana, mutta, kuten täällä on jo huomautettu, 
on valtiovarainvaliokunta tehnyt sen muu
toksen, että jatkoi tämän ohjelman toteutta
misaikaa yhdellä vuodella, joka päättyy raha
summamäärälle samaan kuin hallituksen esi
tys, 700 miljoonaan markkaan. 'Tämä valio
kunnan yhdellä vuodella ohjelman jatkami
nen on johtunut, ymmärtääkseni, rahatalou
dellisista syistä. Kuten tunnettua, vapau
tuu ensi vuoden kuluessa n. s. laivastolain 
määrärahat, pyörein luvuin 54 milj., joita 
voidaan sittemmin käyttää n. s. hätäohjel
man toteuttamiseen. Jokaisen on myönnet
tävä, että aika ei ole sopiva edellä sanotun 
ohjelman toteuttamiselle. Valtion rahatalou
dellinen asema ei tällä hetkellä ole kehut
tava, ja kukaan ei voine sanoa, miten kauan 
tilanne jatkuu. Maassa vallitsee ankara 
_pula-aika ja huutavin se lienee maataviljole
vän väestön keskuudessa. Mutta toiselta 
puolen, kun ottaa huomioon sen tilanteen, 
joka tällä hetkellä vielä puolustusvalmiudes
samme vallitsee, ei voi muuta kuin hyväksyä 
valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen, jonka 
hallituskin nyt ilmoituksensa mukaan pitää 
vähimpänä vaatimuksenaan.· 

Minä omasta puolestani katson olevani 
myöskin velvollinen hyväksymään tämän 
ohjelman erikoisesti siitä syystä, kun minä 
olen perinyt valtakirjani siitä mawkunnasta, 
jonka väestö on vuosisatojen kuluessa saa
nut itse taistella ei ainoastaan kotikontu
jensa, vaan myöskin valtakunnan rajan puo
lesta, ja kun se väestö yhtä hyvin kuin mi
näkin elävästi tuntee, että jos rajarauha ker
ran rikotaan, niin meidän kotimme ja kon
tumme ovat vihollisen ratsujen tallattavissa, 
ja kaikki, mikä meillä on, on silloin mene
tetty. Nämä seikat ovat aina puolustuslai
toksen kysymyksiä käsiteltäessä minut aset
taneet sille kannalle, jota minä olen ollut. 
Minä en ole tätä lausuntoani tahtonut esit
tää erikoisesti ryhmäni puolesta, minä olen 
puhunut tässä omaan laskuuni. 

Kun ed. Puittinen (Vasemmalta: Ahaa!) 
tapansa mukaan tahtoo todistella puolustus-

laitoksen menojen nousua, niin hän käyttää,. 
minun käsitykseni mukaan, numeroita hiu
kan väärin (Ed. Puittinen: Ei ollenkaan!) 
Ed. Puittinen puolustuslaitoksen varsinai
sen menoarvion käsittelyn yhteydessä esitti, 
miten huikeasti puolustuslaitoksen menot 
ovat vuodesta 1922 alkaen nousseet. (Va
semmalta: No, eikös ne ole sitten~) Minun 
on myönnettävä, että niin asian laita on, 
että ne ovat rahamäärilleen kohonneet, 
mutta minä olisin toivonut, että ed. Puit
tinen olisi itse myöskin huomauttanut sen 
tosiasian, että myöskin muut valtakunnan 
menot ovat samanaikaisesti nousseet vielä 
nopeammassa tahdissa kuin puolustuslaitok
sen. Kun vuonna 1922 olivat puolustuslai
toksen menot 14.72% koko valtakunnan me
noista, niin olivat ne vuonna 1928 11.16 % 
ja vuonna 1929 13.40 %. Si,is puolustuslaitok
sen menot ovat vuodesta 1922 vuoteen 1929 
lisäytyneet 60.88 % :lla ja samanaikaisesti 
koko valtion kokonaismenot 7 6. 7 o % :lla. 
Nämä numerot puhuvat aivan toista kuin 
mitä ed. Puittinen tahtoi todistella. Minulla 
kyllä olisi paljonkin numeroita esitettävänä, 
mutta nämä prosenttiluvut minusta hyvin 
valaisevat ed. Puittisen lausunnon yksipuo
lisuutta. 

Ed. A a l t o-S ·et älä: Minun täytyy en
siksi tunnustaa, ·että s1e lausunto, jonka ed. 
Ryynänen t'ä,ällä ,äJsken ·a;ntoi, oli sumesti 
Lohduttava. Sarrnalla minä va~littaen to
'tean, ,että se lausunto, jonka ed. Lahi maa
laisliittolaisen eduskunta;ry:hmän 'puolesta 
antoi, ei sitä ollut, vaikkalk:in, huolimatta 
ik:iemur.telui'sta, ed. LOihi käsittiääkseni tuli 
sellaise,en lopputu1okseen, että se voi ,tyy
dyttää nykyistä h&llitusta. Minä katson,. 
1ettJä ne kiemurtelut, mitä siiUJä oli, jääv:ä;t 
s:ivuasialrni, ja kun loppu on hyvä, niin 
lkaiikki on hyvin. (Vasemmalta: Kyllä ,te 
yfhteen asiat saatatte.) Edelleen minä tah
toisin huomautJtaa eräästä lamsunnosta, lau
Sfllnnosta, joilika tääil!ä väJhän aikaa sitten 
antoi edellisen hallituksen ·puolustnsm:inis
tmi, valtiovarainvaliokunnan herra puheen
johtaja, ed. Niukkanen. Minusta, lievästi 
sanoen, tuntui omi:tui:selta, että lhän siina 
asemassa, missä :ltä:n nyt on, ja vielä enem
män, misslä !hän :on 'ollut, saattoi antaa sel
lais,en lausunnon. Hän mainitsi kyllä itse, 
että hän ei talhdo puuttua lähemmin puo
lustuslaitoksen asioihin, koska ne ovrut sel-, 
laisia, että :niitä ei so.vi julkisuudessa mni-
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nita. Mutta miruä katson, ~että jo se, mitä 
hiä.n mainitsi, oli sellaista, jota ei ~wvi lau
sua henkilön, joka on ollut puolustusminis
terin asemassa. Ed. Niukkanen mainitsi 
laustmnossaan myöskin, rettä mik!ään puo
lustuso:hje1ma ·ei voi olla lopullinen.. Minä 
myönnän tämän, sillä mikään kehitys ei 
ole lopullista tai ainakin jokaisella kehi
tyksenä on mahdollisuus lkulkea eteenpäin. 
Sen'Vuoksi minäkään, ja minä luulen, ettei 
kukaan 'VOi asettua silLe kannalle, että se 
ohjelma, jlonka tot,euttaiffiista niiUä määrä
iralhoilla tarrkoitetaan, joita ensi vuodeksi 
pyydetään j1a joita ajatellaan s·euraavina 
vuosina saataNan, olisi lopullinen siinä mie
lessä, ettei sen jälkeen 'enrää koskaan ar
meijamme mitään varustuksia tarvitsisi. 
Sellaisen vaatimuksen asettaminen on mah
dotoo. 

Sitten minä vielä pyytäisin huomauttaa 
eiräästä asliantilasta. Valtiova:rainvaEokun
nan mietinnön peirusteluissa sivulla 2;5 va
semmalta ylhäällä 8anotaan: ,Katsoen tulo
ja menoarr"vion ii'asitettuun tilaan, valio
kunta, joJle on selvit.etty ohjelman toteut
tamisen tarr-peellisuu,s,, on sitä mieltä" 
j. n. e. Vastalauseessa ed. Niukkanen ja 
häneen yhtynyt red. Leppälä sanovat: ,Pe
rurstelun, joka, jos se tu:lisi !Jlyvälksytyksi, 
ainakin siveellisesti veivoittaisi ·edu,gkun
twa" j. n. e. (Ed'llslkunnasta: Ei' nyt ole 
vastalauseesta mitään 'puhetta knm sitä ei 
ole tehty.) Minä tahdon !huomauttaa, että 
lienee ,p i e n o i n ·en'' vastakohta sen vä
lillä, miili ed. Niukkanen vastalauseeS!Saan 
sanoo ja sen välillä, mitä hän träällä edus
kunnan edessä räSil'!ettäin 1•ausui. 

Ed. Hakkilan puheenvuoron johdosta en 
tahdo e.rikoisempaa lausua. Tahdon vaan, 
luv•alla 8anoen, sanoa, ettei puolustuslai
toksen yhdistäminen .sikandaaleihin aina
kaan o1e omiaan edistämään is:änmaalli
suutta eikä maamme puolustuskuntoisuutta. 
(Haklkila: Mutta nolhän se on tehnyt, hyvä 
mies!) 

Ed. Puit,tiselle taasen huomauttaisin, 
etten mi'näkätän aj,attele .enkä edes luule, 
että sosialidemokraatit vaatisivat !kaikkien 
puolustuslaitoksen menojen poistamista, 
mutta kuitenkin se tila, missä puolustus
Jaitas voitaisiin niäillä miäärä,railloilla pitää., 
jotka sosialidemokraatit mJ"Öntäisivät, olisi 
sellainen, ettei meidän maata niillä kyet
täisi puolustamaan. (Ed. Puittinen: Millä 
sen voi todistaa n Se armeija. ei olisi 

puolustuskelpoinen, se voisi korkeintaan 
pyytää viihoUiselta ar:moa. Millä sen voi 
tod~staa ~ Minä en •ryihdy siihen, sillä minä 
en katso itseäni päteväks'i (Eduskunnasta: 
Oilkein !) siihen, ja sit:ä paitsi IIllinä katson, 
että herrat edustajat eivät myöskään olisi 
päteviä arv;ostelemaan tämän a.ITostelun 
pätevyyttä, sillä (Eduskunnasta: Sitä 
kyllä) jotta joku olisi ammattimies alal
laan, niin häneltä vaaditaan ammattilkas
vatus sekä antaessaan arvostelun että rat
kaistessaan onko arvostelu oikea. (Ed. 
H&kkila: Ja ryhtyessään puhumaan!) 

Ed. C a. j a n d e rr-: Se :hankintaohjelma, 
jonika :hyväksymisestä nyt on kysymys, no
jautuu osaltaan n. 8. 'puolustus.revisionin 
ty·öhön, j•oka valmistui vuonna 1:926. Var
sinaisesti kuitenkin alkoivat perustavat 
työt ttätä ohjelmaa 'Varten !kolmisen vuotta 
sitten, osittain tarkkana 'Va.rastojen invent
tauksena, osittain järjest•elmällisenä selvi
tyksenä siitä,, mitä. välttämättä tarvitaan. 
Toimiessani lt9Q8-----12;9 ly:hyehtkön ajan puo
lustusministerinä, perehdyi,n tälhän työhön 
verrattain perusteellisesti, sikärli kuin sel
lainen on ei-ammattimielhe:lle mahdollista; 
samalla oli minulla tilaisuus tutustua 
myösk!in siUois~in cv:arastoihin. Sain S'Cll 

käsityksen, että. selvitys oli tunnollista ja 
asiantuntemuksella tehty. Tosin kaikessa 
tällaisessa .työssä on puillltteellisuutensa, 
aina esiintyy myös tapauksia,, missä on 
harikinnalle sijaa, mutta kaikessa pää
wsiarssa. katson työn Iuotettavasti suorite
tuksi enlkä ohjelmaa pidä kokonaisuudes
saan liian runsaana. Puolustusminis:terinä 
ollessani ei työ 'Vielä kyUä:kään ollut lälhes
kään va:lmis, mutta se oli kuitenkin siksi 
p~tkälle edistynyt, että käsityksen muodos
taiillinen siitä oli täysin mahdollinen. Näin 
ollen olen valtiovarainvaliokuni1assa katso
nut voivm1i ja täytyväni kannattaa tätiä 
yleisesikunnassa ja puolustusministeriössä 
yhteli<>EJsti tehtyä ohje1maa, ja olen sitä suu
remmalla syyllä katsonut niin voivani 
tehdä, Umska nykyinenkin, ä.Sikcn nimitetty 
yleisesi,kmman ;päällikkJö, jonka asiantun
temus. tällä alalla on kiistä1mätön, ,Q'hjel
man t'äy:dellisesti hyväksyy. Kun myöskin 
kansallisen edilstyspuolueen eduskunta
ryhmä kokona,isuudessaan, huolimatta niistä 
ere!hdyksistJä, epäkohdista ja väärinkä:yt.ök
sistälkin, joita ;itsenäisen Suomen puolus
tuslaitoksen hankinnoiissa on esiintynyt, 
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yksimielisesti 'kannattaa tämä.n hankinta
ohjelman toteuttamista, niin se tapaihtuu 
sentä:hden, ·että tämä dhjelma on usean 
vuoden jläirjestelmällisen työn tulos, sekä 
edellyttäen, että .puolustuslaitos, joo valtio
varaånva1iokunn.an mietinnön perustelut 
tältä kohdalta hyväksytään, ja siis puolus
tuslai tolksen tarpeellisek~Si varustamiseksi, 
huolimatta taloudellisesti e·rinomaisen ras
kaasta ajasta, tehdäiän n'i.in suuri uhraus, 
kuin ohjelman toteuttaminen - mikäli ta
lousa.rvion jrurjestely ei aseta V'oittamatto
mia vaikeuksia - 6 vuodessa tietää, tulee 
ymmä.rtämää.n velvollisuutensa toteuttaa 
tämä ohjelma hal'lkinnalla, taidolla seklä 
kaikkea tail"peellista sa·atavissa olevaa a.sian
tuntemusta l'läyttäen, 1silmämääränä.än isän
maan ja kansakunnan paras. 

Puolustusministeri Manner: E:d. Hak
kila luki taannoin myöskin erään sanoma
lehtis.elostuksen, jonka mukaan lennätin
salaisuutta Dlisi loukattu puolustusministe
rin valtuuksihla. Tämä selostus ja ed. Hak
kilan sen johdosta tekemä väite eivä1t 'Pidä 
paikikaansa. E:d. Hakkilan mainitsemaa 
valtuutta ei 'Puolustusministeriö:ssä ole an
nettu. Tiet.o tästä on perlä.tön. 

Ed. Niulkklasen lausunnon johdosta minä 
V3!an mainitsen, ·elttä se ihall'kintaohjelma, 
josta nyt on kysymys, on hyväks:ytty puo
lustuSilleuvostossa 5 •päivänä viimeksikulu
nutta kesäkuuta. 

E'd. Huhtala: Hallituksen tehdotus 
puolustuslaitoksen ylimä-iiwäiseksi menoar
vioksi mainitaan X vastalauseessa tyypilli
seksi näytteeksi. muka siitä mielettömästä 
varustautumiskilpailusta, jDta nykyisin 
l~ai!k!kialla iha:r·rastetaan. Tämmöinen sa
nonta on 'pulhet!ta vastoin parempaa tietoa, 
kosika vastalauseen allekirjoittajilla on val
tiovaraintVali.okunnan jäseninä ollut tilai
suus saada selville, lkuinka te.ho'kkaaseen 
puolustukseen - ·var1Jstautumiskilpailusta 
puhumattakaan - me nykyisin todellakin 
kykenemme. Kun dttaa huomioon sotatar
veteollisuutemme ja puolusvoimiemme tek
nillisen cpuolen, niin tJäytyy t·odellisuudessa 
aj,atella, 'kuinka pitikälle me pystyisimme 
edes puolustautumaan. Haluamatta yklsi
tyiskohtaises1ti kosketella puolustusvoimiem
rme teknillistä puolta, johon .ei minulla ole 
lupaa, vaiik~mkin täällä näyttää eräs hen
kilö aikoinaan rpidättäneen itselLeen sem-

moisenkin 'l'urv;an, ja sitäpaitsi siihen ei mi
nulla olisi edes edellytyksiäkään, mutta 
ylimallkaisestiikin sanottuna, ei meidän 
kaasu- ja rannikkopuolustuksemme, enem
pä:ä kuin viestivälineiden täydellisyyskään 
suiniltaan osoita meiUä vielä suuriakaan 
hyö.kkäystarkoitu!ksia olevan. Sitä ei myös
kärun osoita se valiteUwva seikka, ettei 
meilJä ole teh~asta, jos,sa voitaisiin valmis
taa tykinammulksia. Siinä suhteessa ·emme 
voi edes puolustustahdollamme vielä kers
kailla. Ja kumpaako pyrkimystä, miele
töntä va,rustautumista,, vaiko tässä!kin suh
teessa aivan olematonta puolustusvalmiutta 
osoittaa myöskin se seilk!ka, että kun me 
olemme m:onisatwmiljoonaiset laitteet ra
kentaneet ImatraUe, niin emme ole senjä~
keen enää tikkua risti·in panneet tämän 
kalliin ja laajoiUa aloilLa välttämättömäksi 
'todetun laitoksen suojaamiseJksi ilma!hyök
!käiyksiltä! Meiltä 1puuttuu nimittäin ilma
torjuntapattereita, jotka siHoin kun mah
dollinen hyökkäys ilmasta tulee m. m. Imat
ran rv:oimalaitoksi·a kohden, olisi:vat '\"almiit 
torjumaan edes täanän meidän yhteisen ik:al
liin laitolksemme. Mutta meiltä puuttuvat 
näimä suojavarusteet kokonaan. Siitä näih
däJän, ikui,nka heikolla pohjalla todellakin 
meidän puolustuslaitolksemme on vielä siinä 
suhteessa j•a tämä on ikolkonaan mää,räll'aho
jen puutteen ansio. Tämä on näin ollen 
ala, johon meidän sotilasdohtomme tulisi 
aivan ensi tilassa kiinnittä1ä huomiota koet
tamalla varata puolustusv{)imillemme i.lma
torjunta:pattereita 'ainaikin Imatralle ja tar
peen mukaan muuallekin. 

Niinikään Dlisi välttämlätöntä sa;ada tar
peellinen mää:rä:rruha L,apuan patruunateh
taan laajentamiseksi siten, että tehdas 
voisi edes osrupuilleen ruveta tyydyttämään 
myös sitä runsasta ulkomaista kysyntää, 
jonka tehtaan erinomaise'ksi tunnustetut 
tuotteet ovat aiheuttaneet. Tämäkin {)lisi 
ja on puolustusvalmiutta, koska me vwa
ran tullen emme silloin enää olisi muista 
maista riippuvaisi·a, ikuten me olemme vielä 
nyt. SelViää on, ·että milloin meidän kimp
puumme hyökätään, niin silloin myösikin 
muiden maiden rajat ainaJkin osittain, eh
käcpä kokonaanlkin, suljetaan ja !kun meillä 
ei ole t,a,rvikkeita jalkavä.en aseisiin, tyk
kei!hin y. m., niin meidän osuutemme 
maamme :puolustUJksf\ssa on pi·anikin lo
pussa. 

Pienen kansan elä!Vä voima voidaan puo-
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lustuksessakin suUl'esti korvata, ei suinkaan 
haiihatteluilla, vaan parhaiten !korkealle !ke
hitet·yllä te!kniiilmlla, mikä taas luonnolli
sesti edellyttää, ett<ä sillä on riitilivästi 
kli!ytettJävänää.n myöslkin korkeamman sota
teknillisen koulutuksen saaneita upseereita. 
Kuinka välttämätöntä puolustusvoimi·eill!llle 
piikainen täydentäminen ja kelhittäminen 
y<ksin teknilliseen puolustusr·mlmiuteemme 
rnähden itse asiassa on, käy selville, kun to
teamme, että mitä ·enemmän tek
n i i k k a a, s e n v lä rr1 e m m ä n p u o l u s
t a j a i mm e v e r t a. 

Ed. H a k !k i l a: Herra puolustusminis
teri toisessa lausunnossaan vastasi minun 
tiedusteluuni niistä valtuu;kJSista, Joiden pe
rusteella s,a,nomalehti-ilmoitusten mukaan 
on lennätinsalaisuutta loukattu. Siinä lau
sunnossa :hän ilmoitti, ettJä selLaista va1-
tuutta ei ole annettu. Hänen pitäisi siis 
ryhtyä toimenpiteisiin ilman valtuUiksia 
tehtyjen rikosten rankaisemiseksi. Edel
leen häneltä jäi huomaamatta, mihinkä toi
meillpiteisiin on ryhdytty lento~roneteib.taan 
saattamiseksi sellaiseen kuntoon, että siellä 
on oikeata väkeä eikä sellaisia ep.ämruäräi
siä seik!kailijoita, joita sinne nyt on ike
crä:tty. Ne olisi sieltä ensi tilassa puhdis
tettava pois ja J'lksinomaan sellaista työ
välk:eä jätetilivä jälelle, jotka te'kieväk siellä 
ammattitöitä, joita siinä tehtaassa on suo
ritettava., ja sellaiset firaapelit, jotka ovat 
tulleet pääasiamsi, on jätettärvä pois. 

Minä hyvin vaikeasti tajusin ed. Aalto
Setälän lausuntoa, joka liikkui niin mo
nilla aloilla ja joissa hän kaupunginjohtaja 
Häl"'llän manttelia koetti jollain tavoin yl
lä;pitäJä, ik:un hänen osakseen on tullut tä
män asiantuntevan henkilön tehtävien hoi
taminen. Hän sanoi, että minä 'Olen aset
t·anut ta;paJhtuneen ska>ndaalin yhteyteen 
Suomen tasavallan armeijan kanssa. Eikö
hän hän erehtynyt, eiköhän se ole kenTaali
majuri Wallenius ja eve:rrstiluutnantti 
Kuussaari et consortes, jotka ovat asetta
neet armeijan yhteyteen sik;andaalien kanssa. 
Pitäisihän Rauman kaupungin rpormestarin 
tämä ymmärrtää. 

Ed. M o i l a n e n: Minä voin puolestani 
})anna tyydytyksellä merkille sen, että mei
dän sosialidemokraattinen puolueemme ei 
puolustuskysymyksessä ole kuitenkaan aset
tunut aivan kielteiselle kannalle. Useissa 

maissahan sosialidemokraatit horjuvat hyvin 
suuresti tässä kysymyksessä. Tanskan so
sialidemokraattien puolustusohjelma on hy
vin tunnettu. Sosialidemokraattinen halli
tushan pyrkii siellä hävittämään puolustus
laitoksen jokseenkin kokonMm. Viime maa
nantaisessa Sosialidemokraatissa on selos
tettu Hollannin sosialidemokraattisen puo
lueen kantaa maanpuolustuskysymykseen 
nähden. Siellä näyttää vallitsevan se käsi
tys, että puolustuslaitos olisi mahdollisim
man pian hävitettävä. Sosialidemokraatti
nen kansanedustaja Albardo lausui tästä 
asiasta äskettäin m. m. seuraavaa: ,Täy
destä vakaumuksestaan sosialidemokraatti
nen puolue tahtoo olla mukana toimimassa 
kansallisen riippumattamuutemme säilyttä
miseksi tai palauttamiseksi, mutta se 
on sitä mieltä, että aseellinen maan
puolustus on paras keino tämän riip
pumwttomuuden menettiimiseksi sekä maan 
ja kansan hävittämiseksi. Ei saa siis 
otaksua, että se sellaiseen haluaisi myötä
vaikuttaa.'' Meidän sosialidemokraattinen 
puolueemme on myöskin ollut välistä enem
män puolustusvastaisella kannalla, välistä 
jossain määrin myötätuntoisompikin puolus
tukseen nähden. Siitä on useita vuosia jo, 
kun sosialidemokraattinen puolue valmisteli 
maanpuolustusohjelmaa. Siinä ohjelmassa 
esitettiin (Ed. Puittinen: Hyvä ohjelma se 
oli!) myötätuntoisia ajatuksia maanpuolus
tukseen nähden. Mutta puolue ei hyväksy
nyt tätä ohjelmaa, niinkuin ed. Keto muis
taa. Ja sen jälkeen on puolueessa ollut sinne 
tänne horjumista. (Vasemmalta: Mitä se tä
hän kuuluu~) Viime kesäisten vaalien ai
kana ,Suomen Sosialidemokraatti'' kir
joitti muistaakseni maalaisliittolaisten kysy
mysten johdosta, että jos vihollinen hyök
kää maahan, niin sosialidemokraatit lähtevät 
rajalle maata puolustamaan. Tämähän on 
nyt jo vallan toista kuin se kanta, jonka ,So
sialidemokraatti'' esitti 10 vuotta takape
rin. (Ed. Puittinen: Nyt voidaan sitten 
määrärahoihin siirtyä.) On voitu panna 
suurella tyydytyksellä merkille tämä myön
nytys, mutta se on itse asiassa kuitenkin ver
rattain vähäinen lohdutus, jos puolue nou
dattaa sellaista menettelytapaa, että maan
puolustukseen myönnetään varoja vain sen 
verran, mitä tarvitaan vuotuiseen sotilas
koulutukseen ja harjoituksiin. 

Ed. Puittinen, joka on kauan aikaa näitä 
puolustusasioita käsitellyt, on vakinaista 
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budjettia käsiteltäessä lausunut ~ellaisen 
ajatuksen, että se ohjelma ja ne määräraha
ehdotukset, jotka hallitus on ehdottanut, 
merkitsee hyökkäysohjelmaa. (Ed. Puitti
nen : Niin onkin ! ) Ja ed. Ryömä puhui so
taan provoseeraamisesta. Minä otaksun kui
tenkin, että nämä lausunnot olivat taval
lista sosialidemokraattien liioittelua ja ettei 
niin tottJt kuitenkaan näillä lausunnoilla tar
koitettu. (Ed. Puittinen: Täyttä totta! -
Eduskunnasta: Eikö mitä! - Ed. Kivisalo: 
Kyllä niillä tarkoitettiin!) Kuitenkin on 
huomattava, että periaatteellinen myötä
tunto maanpuolustusasioissa ei ole riittävä, 
vaan tarvitaan varoja. Ja jos sosialidemo
kraatit joutuvat hallitukseen, niin minä olen 
varma, että sosialidemokraattisen hallituk
sen puolustusministeri tulee ehdottamaan 
huomattavia määrärahoja, kuten tapahtui 
esim. 1927. (Ed. Puittinen: Mutta ei lähes
kään niin paljon!) Ja jos ed. Puittinen 
sattuisi joutumaan puolustusministeriksi, 
niin minä luulen, että hän jokseenkin hyvin 
näihin asioihin perehtyneenä tulisi esittä
mään eduskunnalle melkeinpä sen suuntai
sen budjettiohjelman kuin nykyinen hallitus 
on esittänyt. (Ed. Puittincm: 200 miljoo
naa vähemmän! - Ed. Sventorzetski: Mistä 
meitä moititaan sitten, jos ei ole eroan 

Ed. Ryynänen huomautti täällä jo siitä, 
että väitteet puolustuslaitoksen menojen 
kasvamisesta ovat liioiteltuja. Näitä liioit
teluja esitti varsinkin ed. Puittinen vaki
naista menoarviota käsiteltäessä. Hän mai
nitsi eräitä numeroita. Minulla olisi myös
kin näitä tilastonumeroita vuodesta 1921 
lähtien tähän vuoteen asti. Menoarvioon 
otetut määrärahat osoittavat, että puolus
tuslaitoksen menot ovat kohonneet n. 75 tai 
76 % tänä aikana. f;;itävastoin ovat sellaiset 
suurten pääluokkien menot kuin maatalous
ministeriön, opetusministeriön ja kulkulai
tosministeriön kukin lisääntyneet noin kol
minkertaisiksi, muutamat jopa kolme- ja 
puoli-kertaisiksi. Voidaan siis hyvällä syyllä 
väittää, että meidän maassamme ei suin
kaan ole ollut mitään militaristisia pyrki
myksiä. Tänä aikana vv. 1921-30 ovat val
tion menot, vakinaiset ja ylimääräiset, meno
arvion mukaan lisääntyneet yli 100% :lla, 
mutta puolustuslaitoksen menot ovat lisään
tyneet vain 75 tai 76 % :lla. Minun käsityk
seni mukaan on siis eduskunta noudattanut 
tässä suhteessa hyvinkin suurta säästäväi
syyttä, jopa niin suurta säästäväisyyttä, että 

sellaista hankintaohjelmaa, jota nykyinen 
hallitus on ehdottanut hyväksyttäväksi, ei 
aikaisemmin ole saatu aikaan. 

Mitä maalaisliittolaisten kantaan tässä ky
symyksessä tulee, niin on minun mielestäni 
kyllä valitettavaa, että hallituksen ehdotuk
sesta on vähennetty 25 milj. markkaa yli
määräisissä menoissa näiden suurten mo
menttien kohdalla. Mutta kun erikoisesti 
vaikean ajan vuoksi on katsottu olevan syytä 
tähän vähennykseen mennä, niin on siihen 
niidenkin mentävä, jotka olisivat toivoneet 
jo ensi vuonna otettavaksi suuremman mää
rärahan tähän tarkoitukseen. Minulla puo
lestani ei ole sen lausuman johdosta, joka 
maalaisliiton taholta on tässä suhteessa esi
tetty, mitään sanomista. Minusta on kui
tenkin se perustelu, joka valtiovarainvalio
kunnan mietintöön on liitetty, selalinen. että 
siinä nyt ensimmäisen kerran esitetään 
eduskunnalle hankintaohjelman välttämät
tömyys ja myöskin tämä suunnitelma ja 
kuinka paljon siihen varoja tarvittaisiin. 
Perusteluhan on sellainen, että jos valtio
varain tila tekee mahdottomaksi sen noudat
tamisen sellaisenaan, niin on tietysti otettava 
se huomioon. Mutta joka tapauksessa on 
tällä ohjelmalla nyt katsottava olevan jo pe
rustavaa merkitystä hankintaohjelman to
teuttamiseen seuraavina vuosina (Ed. Voion
maa : Eikä se sido ketään ! ) . 

Ed. Niukkasen lausunnon johdosta minun 
on hiukan mainittava siitäkin huolimatta, 
että hän täällä vakituista puolustusmenoar
viota käsiteltäessä väitti, että minulla ei olisi 
oikeutta puhua rajaseudun puolesta. Mi
nulla on kuitenkin yhtä asianmukainen val
takirja kuin ed. Niukkasellakin ja koska 
minä olen rajaseudun mies, niin luulen minä, 
että minulla on ollut aivan täysi oikeus pu
hua rajaseutukansan nimessä. 

Minusta on ed. Niukkasen kanta nyt tänii 
iltana ollut kuitenkin melkoisen tyydyttävi~, 
paljon tyydyttävämpi kuin hänen kantansa 
valtiovarainvaliokunnassa. Hän sattui siell~i 
joutumaan puolustusmäärärahoja vähentäes
sään m. m. ed. Puittisen linjalle. Ja mitä 
tähän hankintaohjelmaan tulee, niin hän sil
loin arvioi tarvittavan siihen varoja noin 
300, korkeintaan 350 milj. markkaa. Nyt 
hän on tänä iltana mennyt kuitenkin jo 600 
milj. markkaan, ja minulla on hyviä toiveita, 
että kun hän tulee seuraavan kerran puolus
tusministeriksi, niin ehkä hän menee 700 
miljoonaankin markkaan. Niin, että mi-
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nulla ei ole mitään moittimista ed. Niukka
sen tänä iltana esittämää lausuntoa vastaan 
tässä suhteessa. Sitä vastoin tuntuu kovin 
kummalliselta se hänen lausuntonsa, jota 
minä en ole vielä minkään puolustusminis
terin kuullut esittävän, että Karjalan kan
nas, rajaseutu, on asiantuntijain käsityksen 
mukaan heti luovutettava vihollisen käsiin 
sodan puhjetessa. Sosialidemokraatit ovat 
kyllä edellisinä vuosina esittäneet sellaisia 
lausuntoja, että maata ei voida ollenkaan 
puolustaa, se on ihan turha ajatus, ja sen 
vuoksi on myöskin ihan tarpeetonta myön
tää sanottavasti määrärahojakaan maan 
puolustukseen. On tyydytyksellä merkit
tävä, että sosialidemokraatit eivät ole tänä 
:syksynä esittäneet tällaisia ajatuksia. Sitä 
valitettavammalta tuntuu minusta se, että 
entinen puolustusministeri esittää tällaisia 
ajatuksia täällä eduskunnassa (Ed. Niukka
nen : En minä ole sellaisia esittänyt, minä 
sitä vastustin ! ) . Täällä on aikaisemmin ve
dottu erääseen englantilaiseen asiantunti
jaan, joka oli meidän maassamme kauan ai
kaa silloin kuin meidän puolustuslaitok
semme järjestettiin ja hän taas väitti, että 
meidän maatamme ja myöskin rajaseutuja 
voidaan puolustaa ja että rajaseutua ei ole 
pakko jättää heti vihollisen käsiin. Ja täl
laisia mielipiteitä minä olen kuullut myös
kin sotilasasiantuntijoilta. Bd. Niukkasen 
laustmto vaikuttaa nyt, kuten täällä on huo
mautettu, hyvin masentavalta. 

Mitä tulee ed. Niukkasen aikaisemmin 
~sittämään aluejärjestelmään, johon hän on 
myöskin tänä iltana viitannut, niin sehän 
saattaa kyllä olla hyvä ehdotus eikä sitä 
sellaisenaan tiettävästi ole millään taholla 
erikoisemmin vastustettukaan. Kun hän se
litti viime talvena minulle ja Ilkan päätoi
mittaja J_.einoselle tätä järjestelmää verrat
tain perusteellisesti, niin lopuksi toimittaja 
Leinonen huomautti, että tämä ohjelma tun
tuu hyvältä, mutta minkävuoksi on lyhen
nettävä palvelusaikaa. Sen kysymyksen mi
näkin tein ja minusta tuntuu, niinkuin pal
velusajan lyhentäminen ei olisi millään ta
valla välttämätön sitoa aluejärjestelmäkysy
mykseen. Ed. Niukkanen on kuitenkin tah
tonut sen siihen kytkeä ja se minun mieles
täni on valitettavaa. 

Ed. P e n n a n en: Hallituksen puolelta 
on selvästi ja sitovasti osoitettu, että jos maa 
tahtoo, kuten se varmaan tahtoo, kehittää 

puolustuslaitoksensa tarkoituksenmukaiseen 
kuntoon, uin kysymyksessäoleva yhtenäinen 
hankintaohjelma on hyväksyttävä ja toteu
tettava. Kukaan monista puhujista ei ole 
voinutkaan kieltää näin olevan. Mutta ne, 
jotka ovat puhuneet hallituksen ja valiokun
nan ehdotusta vastaan tai epäröineet tai 
epäilleet sen suhteen, ne ovat koettaneet joh
taa huomion, toiset taloudellisesti vaikeaan 
aikaan, toiset työttömyyteen, toiset eräiden 
korkeiden upseerien rikoksiin ja rikkomuk
siin. (Ed. Komu: Eikö olisi saanut?) Aika 
on kyllä nyt taloudellisesti ahdas, mutta 
Suomen kansa ei aijo jättäytyä maanpuolus
tukseen nähden välinpitämättömäksi nyt
kään, enempää kuin se on jättäytynyt en
nenkään vaikeina aikoina. Ei suinkaan va
paa ja itsenäinen Suomen kansa ole suvus
taan huonontunut siinä suhteessa. Onhan 
tässä maassa tehty uhrauksia ja raskaitakin 
uhrauksia maan puolustuksen hyväksi myös
kin sellaisena aikana kuin Isonvihan aikana. 
Eikä nykyisen ajan vaikeuksia voi niihin 
vaikeuksiin edes verrata. Varmaankin Suo
men kansan enemmistö tietää, mitä nykyi
nen aika siltä vaatii, ja muistaa sen, että 
meillä on vastattavana toki paljon suurempi 
leiviskä kuin äskemnainitunlaisten aikojen 
isillämme. Työttömyyteen on myöskin tässä 
yhteydessä turhaa vedota, sillä tiedämmehän 
kaikki sen, että puolustuslaitos on maamme 
kaikkein suurimpia työnantajia myöskin si
viiliväestölle ja sitä suurempi työnantaja, 
mitä suurempia tilauksia sillä on tarjotta
vana. 

Kun sitten vedotaan eräiden korkeiden 
upseerien rikoksiin ja rikkomuksiin, niin on 
sanottava, että rikoksentekijä on saapa ran
gaistuksensa, mutta (Ed. Komu: Kävelee 
vapaana!) jos maanpuolustus siitä syystä 
näiden rikosten takia jätetään heikenty
mään, niin siitä seuraa rangaistus vaaran 
tullen koko kansalle. Mitä erityisesti enti
seen yleisesikunnan päällikköön tulee, niin 
on muistettava, ettei hän astunut korkeaan 
virkaansa nykyisen hallituksen aikana. Hän 
hoiti sitä jo Tannerinkin hallituksen aikana. 

Täällä on sitten erinäiset puhujat sano
neet, että se, mitä eduskunta perusteluissa 
nyt päättäneekin sanottavaksi, ei sido vas
taisia valtiopäiviä. Minun on sanottava, 
että sellaiset lausunnot ovat oudoksuttavia 
varsinkin niiden ryhmien puolelta, jotka 
kuitenkin niin mielellään yleensä puhuvat 
eduskunnan arvovallasta. (Ed. Pihkala: Oi-
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kein !) Ja miten sen arvovallan laita Dn sil
loin, elleivät edustajat itse katso eduskun
nan päätöksiä itselleen sitoviksi. (Ed. Pih
kala: Hyvin sanottu ! ) Tekisi melkein mieli 
uskoa, että arvoisat puhujat Dvat sanoneet 
enemmän kuin ovat tarkoittaneetkaan. 

Kokoomuspuolueen eduskuntaryhmä kat
soo selväksi sen, että mitä eduskunta päät
tänee myös perusteluihin nähden, se on mo
raalisesti meitä sitova, ja ryhmä tulee ko
konaisuudessaan kannattamaan sekä nyt pu
heenaolleiden 11, 12 ja 13 momenttien mää
rärahaa että myöskin valtiovarainvaliokun
nan nEden momenttien kohdalle ehdottamia 
perusteluja. 

Ed. v 10 n B o r n: Då 'här i dag i sam
band med föreliggande kapitel uti den 
extra,ordinarie budgeten blivit fråg.a om 
·försva,rsministcriets handhavande a.v sin& 
uppgift,er, kan jag icke undedåta att i 
största km'>thet lberöra en omständighet, 
som väckt min ocili. s:äkerligen många an
draJS på svenskt håll uppmärksamhet. 

Uti de nyligen utfärdade nya förordnin
ga-rn& angående krigshögskol,an, 1lmdett
slwlan och sjökadet'tskolan Q1ar uttryckli
:gen ,stadgats, att dessa lär-oanstalter.s un
dervi·sningssp.råk är finska ; angående ele
vernas rätt att vid muntliga oeh rskriftliga 
examina använda, sig a.v svenska .språket 
!hänvisas endast till skolornas reglementen. 
Detta, att finskan ·förklarats som sagda 
läroinrättningars officiella, enda officiella 
underviSillingss'PDåki, äir nytt i :dessa för
ordningar. Några motsvarande bestämr 
ninga1r ingingo icke i de hittins gällan&e 
förordningarna. För min del :kan jag ~cke 
anse den sålunda frustslagna. principen i 
och för sig TiMig. Då lagen, den tidigare 
1agen angåenoo läroanstaHer för officerare 
av den 14/3 1924, lbehandlades i ri'ksdagen, 
ybtrade jag därom ibl. a. följande, som j.ag 
tillåter mig att här uppläsa: ,Att under
visningen i de ifrågavarande läroansta1-
terna för officemre bör medC1ela:s även på 
la.ndets andra nationa1språ:k, svenska., sy
nes mig va.ra aHdeles .givet. Det kultu
rella behovet - vartill självfallet må.srte 
räJknas j~ämväl lbehovet av yrkesutibildning 
för officerare, - skall enligt regerings
formen för ~den svenska ibefolkningen till
godoses enligt enahanda grunder som fö-r 
den finska. Utbildni.ngen av .SV'enska offi
cerare måste s:k:e även av den orsak, att så-

C1ana lbehövas för de cnligt regeringsfor
men bestående sv-enska truppföl'banden 
ävensom d'ör narrdinavandet av utbildningen 
oen UJndervisningen av svenskspråkiga 
värnpliktiga, vilka Ekaså enligt regerings
formen skola erhålla siTh utbildning på sitt 
moderSlmlåL Redan tidiga:re hava dess:a frå
gor varit 1'öremål :Dör offentlig diskussion 
i rsamiband med ordnandet i administ:rativ 
väg av undervisningen uti den mu,v~a;rande 
kadett,skolan. Den lösning· saken där :fått 
har dock icike varit i alla avseenden till
iredsstäl1arude, och ä1r de,t däDför att hop·
lpas, att lhela frågan nu :behöri;gen ordn:vs 
i 1samband med ~den föresliagma nya lag
rstiftningen." Vidare uttalade jag vid 
denna frågas fol'tsatta ibehand1ing den för
rhoppningen, ,,att vid uppgör.arudet av de 
uti lagfö,rslaget d'örutsat.ta förordning1arna 
angående tillämpmingen a.v lagen hänsyn 
loljalt skulle taga.s till de önsikningsmäl, 
s.om uti nu ifrågavarande .avseemde före
finna,s på svenskt håll". 

Jag •äJr icke övertygaC1 om, ratt ett dylikt 
lojalt hänsynstagande i verkligheten skett 
vi'd utfärdandet av de av mig omförmälda 
nya fiörordningar.na. J.ag nödgas beklaga 
detta orch inlä:grg1a en reservation däremot 
utan att nu närmare ingå på frågan i 
de.Ua sammanhang. Kanske ~&kall det 
emellertid C<I"bjudas tillfälle at't där.till åter
rkomma en annan gång. 

Edi. H a r v ra:[ a: Usein ei !hallitus luot
tlamuskysymyksen te:k!emällä .ole saM''lltta
nut asiallisesti niin v~ähäistä tulosta 'kuin 
~tänä iltana. Herr.a pääministeri i,lmoitti, 
että ellei valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä olevwa lausuntoa, joka. koskee yli
määräisen puolustusmenoarvion 11, 12 ja 
13 momentt.ia, hyväksytä, katrsoo hallitus 
sen epäluottamus1lauseeksi. Tämän jälkeen 
la'ThSui sitten maalaisliirton eduskuntaryhmä, 
että se hyväksyy mietinnössä olevat p.erus
telut, mutta kie.lt,ää nimenomaan hallitusta 
näissä perusteluis,sa annettujen sitoumusten 
noja.lla tekemästä hankintasorpimuksia, ja 
[)idättää vapaat kädet vastaisen vamlta. 
Jos hallitus ·tahtoisi siis todella saada, mitä 
se ilmo~ttaa haluavansa, pitäisi sen vaatia 
mietinnön perusteJlujen hyväksymistä ilman 
·perä~kaneetteja. Muuten tapahtuu niin, että 
1hallituksen onnistuu tosin ~saada nuottrunsa 
apajasta takai.sin, mutta 'kaloja ei tule. 
Hallitus niin ollen asiallisesti kärsii tap-
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pion, vaikka seru ei tarvitse sitä muodolli
sesti sellaiseksi katsoa. Omasta puolestani 
lisään myfui, ettei budjettipäätöksillä voi
dakaan .e(lusku,nnan käsiä v:asta.isten 'i'llO

sien varahle sitoa. 
Puolrustusm~moarvion va'kinaå.sen pääluo

kan ollessa täällä esillä tiedusteli ed. Lohi, 
V'Oiko hallitus nyt luottaa armei1jan kor
keimpaan johtoon. Herra puolustusmi
nisteri vastasi, että hallitus voi nyt siihen 
luottaa. Tänä iltana ilmoitti puo[ustus
ministeri, että jos hän olisi kesällä ylen
täessään eversti Valleniuksen kenraaliksi 
.tietänyt, ettJä herra. Vallenius tekee sellai
sen skandaalin kuin hän sitten teki, ei 
ylennys olisi tullut kysymykseenkään. En 
t~ah'do puOilestwni millään tavoin asettaa 
armeijan nykyistä johtoa. epäilyksenalai
seksi, mutta kats;)n o1evan syytä todeta., 
että herra puolustusministerin lausun
noissa on hiukan ristiriitaiisuutta. Edelli
seUä !kerr.allll! ilmoitti ministeri, eWi nyt 
,hallitus voi armeijan johtoon luottaa, 
mutta tänä iltana hän ihnoitti, että ei hän 
edellistäkään johtoa voinut mistään ~päillä. 
Näyttää näin ol1en siltä, etteivät herra •pu.o
lustusmini·sterin vakuuttelut puoleen eikä 
toiseen perustu mihinkään todelliseen tie
toon vaan arve1uun ja hterkkä:än hyvä
uskoisuu teen. 

Ed!. N i u k k a ne n: Eräiden lausunto
jen johdosta mi,nun vieilä täytyi pyytää 
puheenvuoro. 

Ed. Aalto.Setä:län ja ed. Moibsen lau
sunnoista minä sain sen käsityksen, ·että 
heillä dlisi ollut erinomaisen hyvä halu 
päästä allekirjoittaneen kimPtpuun, j.ota 
halua ed. Moila'Sdta ei ole [wska·an pu'ut
,tunut ·enempi edustajana kui.n sanomaleh
dentoimittaj<analman, mutta että he eivät 
.saaneet oikea,staan mitään 'otetta. Ed. 
Aalto-Setälä valitteli jotain, että minä olisin 
puhunut jotain sopimatonta, mutta ei voi
nut mainita., mi'kä kohta minun 1aus'un
noslsani olisi sellais·ta ol'lut. 

Ed:. Moilanen mainitsi, että minun kan
tani on hänestä nyt tyydyttävämpi kuin 
valtiovarainvaliokunnassa. Tämän joh
dosta !huomautan, että kun tätä asiaa kä
sitel,tiin valti()lvarainV'aliokunna:ssa katsoin 
minä, hu,omioonottamalla sen äärimmäi,sen 
vaikean tilan, johon valtio on rahallisesti 
joutunut, oleVJani pakotettu käsitteltemä:än 
tätä asiaa aivan kylmän ll!Sialllisesti. Ja 

silloin tminunl harkintani vei siihen, että 
kun t'ilanne on niin synillkä, ei nähtävästi 
ole mahdolli'suutta lähivuosina 'lisätä 'PUO

lUlStusmenoja sillä tavoin kuin tämä 'lau
sunto edellyttää (E'duslCunna.sta : Onko se 
nyt parantunut?). Asian tultu& tänne 
eduskuntaan on vruliin 'kumminkin tulluot 
poliittisiakin tekijöi1!ä., kuten herra pää
ministerin ja }Juolustusmi·ni&fterin lausuma 
osoittaa. Hallitus on ilmoittanut ·vaati
vmlJSa tämän perustelun lhyvwksymistä.. Kun 
asiaa tarkastelee täss~ä valossa jat ottaw 
huomioon sen, mitä tämä perustelu tosi
'asiassa sisältää, täydennettynä ed. Lohen 
lausunnolla, .ei minun nähdäkseni asia ole 
sen arvoinen, että siitä ol~si hallituksen 
kanssa rakennettava .ristiriitaa. Loppu
tulos on sama, olisivatko perustelut hy
·viäksytyt tai hylätyt, ja jos fr1allitus voi 
myöskin tähän tyytyä, niin minä voin 
myös ·o;Ua puolestani tyytyväinen, sillä il
man muutahan on selvää ettei hallitus mis
sääm ta:pauksessa oli•si näiden perustelujen 
nojalla V·oinut mennä rpit'kiä aikoja koske
viin sitoumuksiin. 

Täytyy vieiä lisaksi ed. Moilasen lausun
non johdosta huomauttaa, että on mel
keinpä hläikäilemättömyyttä,, ei!tä ·eduskun
nan edessä koetetwan väJäristää t.oisen edus
tajan lausumaa ajatusta·. Erd. Moilanen 
koetti selittää, tietysti lehteänsä varten, että 
minä ·olisin lausunut :seUai•sen ajatuksen, 
että Kar,jallan K~annas on luovutettava vi
iholliselle, jos se hyökkää. Minä luulen, että 
koko eduskunta· kuuli, että minä päinvas
toin valitin sitä tseitkkaa, että puolustus
voimien järjestely ei ole sillä kannaLla, että 
ei tarvitsisi tluovuttaa tuumaakaan mwa'ta 
viiholliseJile, ja huomautin, että niin kauan 
kuin tässä :suhtee·ssa ei järj·estelyä ole 
muutet!tu, minä katson 'karjalaisena olevani 
oikeutettu esittämään tässä puolustuslaitok
tselle vaatimuksen, ja minä edelleen ·olelll 
t'ållä samalla ka.nnaillla ja valitan, jos ed. 
1vioilanen, jos :hän ille:rran katsoo edusta
vansa karjalaisia, ei yhdy tähän vaatimuk
seen. 

Edi. T a n ne r: Vaikim ed. Niukkanen 
on koettanut antaa :sisältöä sille julkilau
sumal1e, jonka ed. Ldhi maalaisliiton edus
kuntaryhmän puolesta 'täällä äsken esitti, 
jäänee :r{Jai'bUe muille samoinkuin minulle
kin vielä e~päsel väksi, hyvälksyykö maalais
'liitto ne perustelut, joita. valiokunnan mie-
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tintö sisältäfä,, vai eikiö ,se niitä !hyväksy. 
Ed. LOhi ilmoitti p}täv.änsä perusteluja 
arveluttavina ja katsoi,, ·että ne ei,vät :sido 
eduskuntaa mi>hinkään. Hän ·ei siis fupaa 
niitä vastaisuudessa noudattaa, mutta kui
tenkin hän ne hyväksyy. Eivätkö nämä 
ihänen perusttelunlsa olisi johdattaneet oi
keastaan toiseen lopputulokseen, nimittäin 
hylkäävään ~ 

·Toinen .asia on, mi:t·enkä .tämä ed. Lohen 
selitys tyydyttää hallitusta ja herra pää
ministeriä. Herra pä'äministeri on !lausun
nossaan vaatin'ut ei ainoasltaan rahaa vaan 
myöSkin tulevaisuuden ohjelman,, ohjelman, 
j,oka. ratkaisee 6 vuodeksi eteenpäin kysy
myksessä olevien ·tarveaineiden hankinnan. 
Tästä herra päiiministe1ri teki luottamus
lausekysymykseru. Me tunnemme eduskun
nassa kahdenLaisen ratkaisun tämmöiseen 
asiaan, joko hallitukselle annetaan luotta
muslause ·tai sille annetaan epäluottamus
lause. Nyt ·elsiintyy •eräs kolmas t1apaus: 
ehdoUincn luottamuslause. Tyydyttääkö 
tämä herra pääministeriä ja ihallitustta? 

E'd. Furuhjelm: J.a,g !ber att få med
dela att •jag likasom i utskottet kommer att 
rösta för de av utskottet föreslagna ansla
g>en sa,mt för motiv·erimgen till kapitlet. 

Ed:. L ohi: Minäi huomaut·an ed. Tan
nerille, että jos hä,n on nämä perustel'ut 
lukenut, niin ·siinä tunnusteitaan puutteet 
meidän puolustusilaitoksessamme ja .että ne 
olisi täydennettävä. Mut:ta jos tulo- ja 
meruoarvion jäJrjesteJly seuraavina vuosina 
.tuottaa voi'ttamattomia vaikeuksia, niin 
·silloi:n sen toteuttaminen on mahdoton, :se 
täytyy jokaisen myöntää. (Eduskunnasta: 
Missä se hätäohjelma sitten on?) 

PuolUJstusministeri M a n n e r: Ed. Har
Via1an lausunnon johdoslta on sanottava, 
että mikäli koskee armeijan edellistä kor
keinta johtoa, jolla ed. Harvala lienee tar
ikoittanut yleisesikunnan pääl:likköä, niin ei 
edelli<stä johtoa nykyisen haLlituksen ta
ho.Ua oltu osattu e:,päillä, koska sosialide
mokma'ttinenkin !hallitus oli tämän johdon 
karussa tullut aika hyvin toimeen (Ed. 
Voionmaa: Ei se y1entänyt sitä!). Ei voitu 
epäillä, että tuoissa johdossa o[isi ollut seil
laisia taipumuksia, jotka viittaisivat oi
keistolaisen poliittiseen toimintaan. Mitä 
sitten tulee nykyiseen johtoon, niin se 

luottamus, mistä minä olen täiällä mainin
nut, perustuu herukilötuntemukseen, asian
omaisten henkilökohtaisiin ominaisuuksiin 
ja kokemUJksiin :hei'dän toiminnastaan 
eräissä tehtävissään. 

lVIitä sitten tulee siihen, kumpi on tär
keämpi maa,n puolustamiseksi rajalla, joku 
uusi järjestellmä:kö vaiko varustukset, niin 
miruä olen siinä, suhteessa ed. Niukk.asen 
kanssa yhtiä mieltä, että ikaikki järjestelyt, 
jotka voivat tehostaa maanpuolustusta, 
ovat ·ehdottomasti pantavat toimeen, sen 
jäLkeen kun ollaan sll!atu varmuus siitä, 
että tuollainen teho saadaan, mutta asiat 
ovat ensin ehdottomasti tutkittavat. Niin
kuin minä olen aikaisemmin täällä mai
:ruinnut, tuo tutkimustyö jatkU!U!. Ensi si
j,alle minä puol<e.stani asettaisin sentään 
silloin, kun maan puolustu'ksesta on kysy
mys, kiväärit. 

Päämi.nisteri 8 •v i n h u f v u d: Erinäis
too kysymysten johdostta pyydän vain se
littäiä, että onhan tääillä Suomessa totutun 
[uo,ttamaan miehen sanaan. Totta kai sit
ten ;my,ö.skin eduskunnan sanaan. (Edus
kunnasta: Hyvä ! ) 

Ed. T a. n n e r: 'Semmoista miehen sa
!!1aa, jota her11a pääministeri on vaatinut, 
ei ole annet<tu. Ed. Lohi sanoi, että ,kun 
on selvää, että kyseelliseHä menoarvion pe
rusteluna ei voida sitoa eduSkunnan käsiä 
seuraavie,n vuosien menoarvioita laadit
taessa, niin ei myöskään !hallitus .ole oikeu
t•ettu tekemään niiden noj.alla sitoumuksia, 
jotlka ovat täytettävl&t seuraawin,a vuo
sina". Juuri tämmöisten sitoumusten te
koon hallitus kuitenkin on pyytänyt vailta
kirja,a. Minä ltotean tämä.n keskust·elun 
jä;lkeen, että !hallitus ei semmoista valta-
1drjaa ole ·s-3!anut. 

Pääm~nisteri S v i ,n, h u f v u d: Niin pian 
kuiJlJ valiokunnan mietintö ja perustelut 
on hyväkSiytty, niin on se •valtakirja an
nettu, mikä on 'pyydetty. (Hyvä, hyvä!) 

Keskiustelu julistetaaru päättyneeksi. 

.P w h e m i ·e s: Keskru:stelun 'kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Paasosen kannattamana 
ehdottanut, et't.ä t!ämän luvun 1, 2, 3, 4, 
5, 8 ja 14 momentti poistettaisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ·ed. Puittisen 1) ·ehdotuk-
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-seksi. Niin ikä:äin' on ed. Pui'ttinen ehdot
tanut, että 11 momentilta vähennettäisiin 
30,000,000 markkaa - kutsun tätä ehdo
wsta ed. Puitti,sen 2) ·ehdotukseksi - e1!tä 
12 momentilta vähenne:ttäisiin 5,000,000 
markkaa - kutsun tätru e!hdotust.a ed. 
Puittisen 3) e!hdatukseksi - että 13 mo
mentilta vähennettäisiin 13,000,,000 mar,k
ikaa - kutsun 1Jätlt ehdotusta ed. Puittisen 
4) ehdotukseksi - ja. että täitä Jukua kos
kevien perustel111jen ka,ppale, joka alkaa: 
,HaHit~Jiksen 11, 12. ja 13 momentilile'' 
j. n. ·e. poistettaisiin. Kutsun .tätä •ehdo
tust•a ed. Puittisen 5) ehdotukse'ksi. 

Selonteloo myönnetä.än oikea:ksi. 

P u :he m ·i' e s: Te'hdyista ehdotuksista on 
kusta"kin erikseen äänestettävä mietintöä 
Tastaan. 

Mcnetltelyta pa hyvä'ksytää<n. 

Äänestykset ja päätökset: 

1, ·2, 3, 4, t5, 8 rja 1'4 momentit. 

Joka hyväksyy valtiov·arainvaliokunnan 
1:lh'dot'uiksen, älänestää ,.,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ecl Puittisen 1) ehdotus hyväk
.:sytty. 

PUJ'h·emies: Keihoitan niitä edustaji.a, 
jotka •ä;änesltäViät ,ei", n0'11semaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Väil:vemmi.stö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

11 momenttj. 

Joka hyväksyy valtiova.rainvaliokunnan 
ehdotuksen,, äänestäJä ,.,jaa''; jos ,,,ei'' voit
ttaa, on ·ed. Puittisen 2) ehdotus: hyväk
gytty. 

P u ih e mies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
lee.n. 

K111n tämä on .tapaihtunut, toteaa 

Puh em i ·e s: Enemmistiö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

12 momentti. 

Joka hyv;äksyy v;altiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ecl Puittisen 3) ehdotus hyViäk
syttty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousema-an seisoail
leen. 

Eduskunta on sris hyvläksynyt v;altiova
rain valiokunnan eihdotu'ksen. 

13 momen1Jti. 

Joka !hyväksyy valtiov·arainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,.,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, .on ed. Puittisen 4) ehdotus hyväk
sytty. 

P u ih e m i ·e s: KC'hoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävlät ,,j.aa", nousemaan seisoal
le.en. 

:K2un tämäi on ta;Pa:htunut, toteaa 

Puh .~mies: Enemmistö. 

EduskuJnta on siis hyväksynyt valtiova
rainrv·aliokunnan ehdotUJksen. 

Äänestys perusteluista. 

.Joka hyväksyy valti.ovarainVJaliokunnan 
·ehdotufusen, äänestää ,,,jaa"; jos ,,ei" voit
taa, on ed. Puittisen 5) ehdo0tus hyviäk
sytty. 

P Ui 1h e m i e s: Kehoiltan niitä edustajia, 
jotka äänestäViät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Krm tämä on tapahtunut, toteaa 

116 
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P u <h-e m i e s: Väih'emmistö. 

Puhe m i e s: Eduskunta on siis 'hyvwro
.;ynyt valtioV'arainv.ailiokunnan ehdotuksen. 

Ed. P u i t t i n en pyytää koneä:ä;rws-
tystiL 

Koneäänesty-s toimitetaan. 

P u h .e m i e s: Äänestyksessä on annetttu 
124 jaa- ja -66 ei-äiäntä, 3 tyhjää; poissa 6. 

Ed'uskunta on .siis lhyvläksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

P Ui h e m i e rS: Tämän asian käJsittely 
keskeytetääin. 

Pöydällepanot: 

Böydällepanoa va,rten esitellään ja pan
naan pöy,dälle seuraavaan istuntoon 

3) Osuuskassojen Keskuslainarahasto-Osake
yhtiön erinäisten obligatiolainojen val

tion takuuta 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiOIVarainvraliokunnan mietinili 
n:o 21. 

P u ih e m i e s: Eduskunnan seuraava; is
tunto on tänään kello 11,30. 

Täysist'unto lopetetaan kello 0,_58. 

Pöytäkil~jan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



33. Keskiviikkona 17 p. joulukuuta 1930 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi kansakoululaitok
sen kustannuksista kesäkuun 8 päi
vänä 1926 annetun lain 5, 15 ja 
18 § :n muuttamisesta ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 39; valtiovarainvalio
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Ilmoitusasia t: 

Vapautusta eduskuntatyöstä sa,a per
heessä sattuneen läiheisen omaisen kuole
man takia torstai-aamusta tämäln viikDn 
loppuun ed. Jatlwla. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi kans;koululaitoksen kus
tannuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 anne

tun lain 5, 15 ja 18 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren 'Valiokunnan mietintö 
n :o 39 ja otetaan t o i s e e .n k ä s i t t e-
1 y y n siiniru sekä v.altiovtarainwaliokunnan 
mietinnössä n :o 22 valmistelevasrti !käsitelty 
hallituksen esitys n :o 48, joka sisältäiä yllä
mainitun lakiehdotulksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 39. 

Keskustelu: 

Ed. Jussila: Kun oppirvelvollisuus
la1d säiädettiin, oli sellainen mielipide val
lalla, että valtio kyllä j'aksaa ne kustan
mikset k-antaa mitä oppivelV'ollisuuslaki 
tuottaa. Epäilyksiä oli vai,n siitä, kestä
vätlkö kunnat niitä ·rasituksia, jotka niiden 
osaksi ja kannettavaksi tule"mt. Nyt on 9 
vuoden ajalla saatu kokemuksia ja ne ko
kemukset osoittavat, ,että sekä kuntien, eUä 
valtion osaksi tulevat rasitulkset oppivelvol
lisuuden toteuttamiseen näth<den .siinä muo
dossa ja siinä mäJäirässä, missä ne voimassa 
ovat, tuottavat ylen suuria rasitullrsia. Hal
lituksen esitys n :o 48, joQm nyt on käsitel
täJvänä, tarkoitti tällaisten liika,rasitusten 
poistamista. Kun nyt tämä hallituik:sen 
€Sitys eJhdotetaan :hylättäivläksi, ei oo mm
kitse sen hauta'amista, vaan kun se !kaatuu, 
kaatuu se eteerupäin noustakseen sieltä ,ensi 
vuoden alussa uudelleen. Minä t,oivon, ·että 
hallitus antaisi edusikunnalle sellaisen esi
tyksen asiasta, jolka 'ed111skunnass'a saate
truan hyvä,ksyä, jotta päästäisiin liiallisista 
oppivelvomsuuden tuottamista rasituksista. 

Ed. Pär s s i ne n: Herra puhemies l 
Vaikka hallituksen esitys kansakoululaitok-

sen kustannuksista annetun lain muutok
sista onkin saanut osakseen sekä sivistys
että valtiovarainvaliokunnan hylkäysehdo
tuksen, on 1kuitenkin eilinen opetusministe
rin lausunto, jossa hän ilmaisee olevansa 
eräissä kohdin eri mieltä sivistysvaliokun
nan perustelujen kanssa ja toisekseen viit
taa siihen, että uusi eduskunnalle asiasta 
annettava esitys kohdistuu samoihin asioi
hin kuin tämä, omansa synnyWimään kes
kustelua lakiehdotuksesta tässä istunnossa. 
Emme nimittäin voi kuitata esillä olevaa 
asiaa vastaisuuteen lykkäämisellä, vaan on 
meidän jo aikanaan lausuttava, minkä ver
ran muutosta entiseen lakiin voidaan aja
tella. Kun yleensä on valtionvarojen ja 
yhteiskunnan menoissa harjoitettava sääf::
täväisyyttä, niin ovat kansanopetus- ja 
sosialiset menot sellaisia, joiden supistami
seen vain viimeksi on ryhdyttävä ja sil
loinkin sillä tavalla, ettei lasta heitetä 
pesuveden mukana, s. o. ettei erinäisten 
tehtävien ja tarkoitusten toteuttamista va
hingoiteta. 

Hallituksen esityksessä ehdotetaan val
tioapua koskevat säännökset nykyisestään 
supistettavaksi, rakennusapujen kouluka
luston, opetusvälineiden ja oppilaiden 
terveyshoidon sekä aineellisen avustuksen 
kohdalla. Koulukaluston ja oppivälineiden 
valtioavun rajoituksena olisi valtioneuvos
ton vahvistama enimmäismäärä, riippuen 
se opettajayksikön luvusta, jolloin johtaja
opettaja lasketaan täydeksi yksiköksi ja 
muut 1;3:ksi. Oppikirjojen ja koulutarpei
den hankinnan apua rajoitettaisiin myös
kin enimmäismäärällä, jolloin yläkoulun 
oppilas laskettaisiin täydeksi yksiköksi ja 
alakoulun 1

/ 3 :ksi sekä jatkokoulun oppilas
% :ksi. Edelleen tulisivat ilmaiset oppi
kirjat annettaviksi vain varattomien van
hempien lapsille ja vielä olisi kirjat palau
tettava koululle, joten varattomat oppilaat 
voisivat saada käytettyjä kirjoja. Ravinto
ja vaatetusavustusta rajoittaisivat myöskin 
enimmäismäärät ja myönnettäisiin ne vain 
25 %: lle kunnan koulujen, ylä- ja alakou
lun yhteenlasketusta oppilasmäärästä, ja 
terveyshoitomenot nousisivat 10 markkaan 
oppilasta kohti. Kun nykyjään kunnat yl
lämainitusta koulujen ylläpito- ja lapsien 
avustuksen kustannuksista saavat % ilman 
enempiä rajoituksia, olisi muutos kauas 
ulottuva eikä sen seurauksia voi aavistaa. 
Saadaksemme käsityksen, minkälaiset ovat 
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nykyjään nämä kyseelliset kansakoulumenot 
valtion osuudesta olleet, voimme asiasta 
tehtyyn tilastolliseen tutkimukseen viitata, 
tutkimukseen, joka on edustajille jaettu. 
Menojen nousu, jota on valitettu, on tapah
tunut vuodesta 19.27 vuoteen 1928 seuraa
vasti: koulurakennusten korjaus- ja kun
nossapito 7.9 %, koulukalusto ja opetus
välineet 6.2 %, oppikirjat ja muut koulu
tarpeet 5.5 %, terveyshoito-, saatto- ja ma
joitus-, ravinto-, vaatetus- ja asuntolamenot 
14.4 %· Nousu on tapahtunut siitä huoli
matta, että oppilasluku on osoittanut las
kua. Tähän seikkaan perustuukin käsitys, 
että varojen käytössä olisi harjoitettu tuh
lausta. Asettuessamme hylkäämään halli
tuksen esityksen, emme mene väittämään, 
että kaikki kustannusten käyttö kansakou
lulaitoksen alalla olisi ilman muuta osunut 
oikeaan, vaikka toisaalta menojen nousu 
myöskin osoittaa kansakoulujen parantu
mista. On myönnettävä, että rakennuksiin 
ja koulnrakennuksiinkin nähden voidaan 
noudattaa suurempaa vaatimattomuutta, 
mutta missään tapauksessa ei tämä sääste
liäisyys saa tapahtua kansakoulunopetta
jien asunnon ja luokkahuoneiden lämpi
myyden kustannuksella. Onhan meillä 
tuoreessa muistissa tilastotietoja kansakou
luhuoneistojen lämpimänpitämättömyydestä. 
Sen mukaan on viime vuonna ollut sellai
siakin luokkahuoneita, joiden lämpö on 
ollut pakkasella vain jonkun asteen. Eikö 
olisi ehdottomasti tarpeen valvoa, ettei edel
leen sellaisia luokkahuoneita saisi olla, 
vaikka siitä aiheutuisikin korjauksia saman 
kunnan useammassa koulussa. Onhan 
useasti tapahtunut, että kylmien kouluhuo
neiden vuoksi sekä opettajat että oppilaat 
ovat saaneet sairauksia. Ja jos nyt perin 
suuri säästeliäisyys tarttuu myöskin kun
tien hallintoon, niin että vielä koulujen 
lämmityksessäkin ruvetaan kitsastelemaan, 
niin eipä tule olemaan talvipakkasella haus
kaa viluisena työskennellä. 

Koululasten terveydenhoitoDn uhratut 
menot nousevat vuosittain yli parin mil
joonan. Tässäkään ei tinkiminen ole pai
kallaan. Kansakoululasten taudit johtuvat 
kylläkin usein puutteesta ja kurjista koti
oloista, jotka korjautuvat vain työväen ja 
vähäväkisten elämänehtojen parantamisen 
kautta. Mutta paljon voidaan myöskin 
neuvoilla ja hoidolla poistaa taudin syitä 

ja parantaa tauteja. Voidaan myöskin 
edistää kodeissa tapahtuvaa terveydenhoito
ehtojen parantumista, puhtautta, tuuletusta 
j. n. e. Yleensä on n. s. terveyssisa:rten 
ja koulun terveyshoitajattarien tehtävä 
suuri, jos he todella tehtävänsä ymmärtä
vät ja sitä harrastavat. Tietoa kansan ter
veydenhoidon alalla ei meillä suinkaan ole 
liikaa levitetty ja yleensä pidetään hevos
tenkin hoitoa tärkeämpänä kuin ihmislas
ten. Yksinpä maan puolustuksen hartaassa 
innostuksessa unohdetaan, että surkastu
neista pojista ei kasva milloinkaan voi
makkaita maanpuolustajia. 

Tulemme sitten oppikirjojen ja koulu
tarpeiden valtionapuun. Hallituksen esi
tyksestä ilmenee, että oppikirjat ovat tul
leet maksamaan alle 80 markkaa Dppilasta 
kohti 3,623 koulussa ja yli 80 markkaa 
1,123 koulussa. Samoin ilmenee esityksestä, 
että hyvinkin huomattavaa epätasaisuutta 
on juuri eri kuntien ja eri koulujen vä
lillä oHut kirjojen kustannuksiin nähden. 
Tästä hallitus on saanut aiheen epäonnis
tuneeseen ajatukseensa rajoittaa kirjojen 
antamista vain varattomille lapsille. Mei
dän mielestämme tässäkin lähdetään tykkä
nään väärästä päästä. Kun epäkohtien 
sattuessa syy on ollut eri aineiden alalla 
tarpeettoman usein tapahtuneiden oppikir
jain vaihtojen tai ovat syynä olleet epä
taloudelliset ostot tai koulukirjojen ja tar
peiden huolimaton pitely, niin nyt tästä 
aikuisten virheestä saisivat lapset rangais
tuksen. Esityksestä ei ilmene kuka rat
kaisisi, kenen la.psen vanhin ,on varaton ja 
miten antamisessa saataisiin aikaan oikeu
denmukaisuutta. Tilasto osoittaa, että maa
seudun kansakoululapsista oli lukuvuonna 
1926-1927 3.2 % virkamiesten, suurliik
keen harjoittajien ja suurviljelijäin lapsia, 
52.1 % pientilallisten ja pienliikkeen har
joittajien lapsia sekä 44.1 % työläisten lap
sia. Suurin osa kansakoululapsista on näin 
ollen vähävaraisten vanhempien lapsia. 

Sivistysvaliokunta onkin lausunnossaan 
perusteellisesti osoittanut, miten ehdotetun 
lainmuutoksen tämä kphta on epäoikeuden
mukainen ja minkälaiseen sekavuuteen se 
kaikin puolin sekä oppikirjojen jaossa että 
muissa suhteissa johtaisi. Jokainen van
hempi maalaiskansakoulunopettaja muistaa 
ajan, jolloinka oppikirjoja eivät oppilaat 
vapaasti saaneet, kuinka silloin syksyisin 
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kesti kuukausia, ennenkuin oppilaat pääsi
vät kirjojen omistajiksi ja opetus saattoi 
tapahtua säännöllisessä järjestyksessä. 

Mitä sitten tulee vanhoihin oppikirjoihin, 
niin nehän jo hygieniseltä kannalta ovat 
cpäterveellisiä. Olisi surkuteltavaa, että 
koululapsi, joka kenties saa aina vanhoista 
vaatteista puutteellisen pukunsa, joka kär
sii kehnoista jalkineista ja on kaikkiin 
elämän antimiin nähden osaton, saisi kou
lussa vielä vanhat, kuluneet, likaantuneet 
oppikirjat, joissa asiatiedotkin ovat van
hentuneet ja johtavat väärien vastauksien 
antamiseen. 

Oppilasten ravinto- ja vaatetusapu kai
paa vielä sanasen. Tältä kohdalta näyttä
vät menot eniten suhteellisesti kohonneen, 
mutta sehän onkin ilahduttava kehitys ja 
on se johtunut koulukeittoloiden lukumää
rän lisääntymisestä. Se että eri koulupii
rit eri määrissä ovat keittolaita toteutta
neet, ei oikeuta niitä supistamaan. Vähin 
on ravinto- ja vaatetusavun jako Pietar
saaren kansakoulupiirissä ollen se 7 % ylä
ja alakoulujen oppilaista. Vastaava suurin 
luku on Turunmaan piirissä, ollen avustet
tavien prosentti 41. Kun näin suuria epä
tasaisuuksia jo nytkin on ja koulukeitto
lat ovat joissakin tarkastuspiireiss~ harvi
naisia, niin on syytä pelätä, että lisa, -Tpis
tukset tyrehdyttäisivät tämän tärik:eän pc:.o
len koululasten huollosta sensijaan, että 
koulukeittolat olisi saatava yleiseksi kai
kissa Suomen kansakouluissa. 

Millaisen arvostelun on tämä hallituksen 
lakiesitys saanut julkisuudessa? Useat kou
lumiehet ovat sitä nousseet vastustamaan. 
Armeijan ylilääkärin lausunnon valossa saa 
se murhaavan arvostelun ja lasten van
hemmat eivät sitä ilolla ole tervehtineet. 
Helsingin sos. dem. naisten kokouksen lau
sunto ansaitsee tässä tulla luetuksi, koska 
se on työläisäitien mielipide kysymyksestä. 
Minä siis pyydän vaivata. eduskuntaa kuu
lemaan pääkohdat tästä lausunnosta, joka 
kyllä on pitempi, mutta minä jätän toiset 
kohdat siitä pois. 

,Kokous ei voi olla toteamatta sitä, että 
hallituksen esitys säästämistarkoituksessa ei 
tee uskottavaa vaikutusta silloin kun halli
tus kuitenkin samassa menoarviossa, jossa 
tämä on esitetty säästönä, esittää m. m. so
ti'lasmäärärahoja koroitettavaksi huomatta
vasti. Esitetäänhän perustettavaksi esim. 
25 uutta suojeluskunnan aluepäällikön vir-

kaa, ja noin 5 vuoden aikana myönnettä
väksi sen 600 miljoonan lisäksi, joka vuo
sittain sotalaitoksen hyväksi myönnetään, 
vielä lisää 125 miljoonaa. Siis yhteensä 
:yli 700 miljoonaa vuodessa sotalaitoksen 
hyväksi. Kansakoululaitos on maksanut 
vuodessa vähän yli 300 milj. markkaa val
tiolle ja tuon laitoksen huolena on kui
tenkin kansan laajojen kerrosten kasvatta
minen. Kansakoulu on työväenluokan lap
sille ainoa koulu, jonka he saavat käydä ja 
senkin usein .sangen vaikeissa oloissa. Siksi 
ei niillä, jotka ovat yhteiskunnan asioista 
määräämässä, ole oikeutta ottaa pois niitä 
vähäisiä e.tuja, joita koululasten hyväksi 
on aikaisemmin myönnetty. Helsingin sos. 
dem. työläisnaiset vastustavat edellä selos
tettuja hallituksen toimenpiteitä ja toivo
vat, että eduskunnassa löytyy niin paljon 
oikeamielisiä edustajia, että tämä aijottu 
toimenpide .tulee estetyksi." 

Tahtomatta viivyttää enempää eduskun
nan aikaa, lausun toivomuksen, että kun 
asiasta eduskunnalle tulee esitys hallituk
sen toimesta annettavaksi, siinä esityksessä 
otettaisiin varteen nämä mielipiteet sekä 
myöskin ne mielipiteet, jotka ovat lau
sutut sivistysvaliokunnan lausunnossa täsUi 
asiasta. 

Opctu'sministeri V i r k k u n e n: Arvoisa 
edellinen puhuja lausui minun maininneen, 
että rminä jossakin kohdassa olisin eri 
mieltä sivistysvaliokunnan asiasta antaman 
lausunnon kanssa. Tämä on vän;rinkäsi
tys. Miniä Qkm u s e a s s a kohdassa eri 
mieltä. sivistysv•a1iokunnan anta;man lausun
nun kanssa. My&kin ne yksityiskohdat, 
joita ed. Pärssinen täällä mainitsi, hyvin
kin ansaits~wat joutua asiallisen ik:eskuste-
1un ~alaiseksi. Mitä hän ·erittäin mainitsee 
sivistysvaliokunnan prooen ttilaskelmista, 
mikäli [16 kohdistuvat lasten wmhempien 
taloudelliseen ~asemaan, niin juuri täu:nii 
kohta minun ymmärtäwkseni on ihyvin 
heikko sivistysvaliokunnan lausunnossa, 
sillä se antaisi aihetta sellaisten jahtopä1ä
tösten tekemiseen, jo1Jka m1at aivan mah
dottomia. Myöskin mitä hän puhuu kan
saJkoululasten tei'Veydenihoidon huolehtimi
sesta on asia~ jo'ka vaatii erikoista valmis
telua. Minä kehoitan ed. Pfurssistä neu
vottelemaan 1a.sia.sta rJ~hmä:toverinsa, läälk:in
tiöhallituksen päällikön kanssa, niin hän 
tulee saa,maan tietää sellaisia näkökohtia.-
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jotka ovat varteenotettavia tämän asian 
järjestelyssä ja joista minäkin olen yhtä 
mi,eltä ad. Ry;ömän kanssa tai hän yhtä 
mieltä minun kanssani. Ei ole oikein S'a
noa, että al"ffieijan ylilääkärin antama lau
sunto, josta minä eräässä ailkaisemmassa 
puheenrvuorossani mainitsin, olisi murhaa
vaa arvostelua !hallituksen esityksestä. Se 
lmmminik:in ikos!kettelee paljon laajalmntoi
sempia asioita, ik:uin mitä hallituksen ~si
t~k.sessä tulee esille. Armeijan ylilääkJärin 
Jausunto yleensä on erinomaisen huomat
tava ja tulee vielä varmaan antamaan ai
:hetta tärkeisiin neuvotteluihin sekä halli
tukBen että eduskunnan ta;holta. Mutta ei 
ole oikein käyttää sitä aseena hallituksen 
esitystä vastaan. Pyydän sanoa, että mitä 
ed. Pärssiscn lausunnossa on huomioon
otettavaa, se mielellään otetaa,n varteen, 
kum. asiaan palataan. Ei ole mielestäni 
syytä nyt tlåssä yhteydessä virittää tämän 
asian yksityiskohtaista keskustelua, koska 
sillä ei' kuitenlman tällä !hetkellä tule ole
maan merkitystä. Kun ed. Pärssinen lau
sunnosta ilmenee lämmin ja osanottavainen 
sydän lkansaJkoululasten huoltoa kohtaan, 
erittäinkin väihäwaraisten, niin minä pyy
dän va!kuuttaa, että minulla on h.eitä koh
taan y'htä lämmin sydän kuin hänellä, ja 
oettä, mitä toimen])i:teitä Jmnsakoulumeno
jen tuihlaam'isen estämiseksi ja !säästämi
sen saavuttamiseksi: onkaan suoritettavana, 
kaikki nämä toimenpiteet ovat oikeutettuja 
ainoastaan silkäli, mikäli pidetään toisaalta 
huolta siitä, että kansakoululaitoksen luon
nollista ja ajanmukaista kehitySitä ei mil
lään tavalla vaaranneta ja että erityisesti 
hoidetaam. asioita niin, että varninkin köy
llien lk:ansrukoululasten kaikinpuolisesta me
nesty~nisestä pidetään oikeaa huolta. 

Ed. P ä i v ä n s a l o : Minä olin valio-
1mnnass~ ~illä . lkannal~a} että hallitl!-kse~ 
esitys tassa as1assa ohs1 pantu pohJaksl. 
Mutta kun enemmistö toisin päätti, ha[uai
sin [{Juitenkin nyt ikantanani merki•ttäväks'i, 
Bttä kun uusi esitys tulee annettavaksi, 
siinä ei tulisi sivistysvali·okunnan kanta 
kuitenkaan määl'ääväbi, jonka mukaan 
muutilrin kuin välhäJvaraisten vanhempien 
lapset saisi;vat ilmaisia. oppikirjoja.· Kun
nilla ja valtiolla on muutoinkin :minusta 
liian suuret menot ja minusta, kun vl:ilhä
varaist.en la,psille varataan täällä oppikir
jat, niin 1se riittää. Oppikirjamomentti on 

aika suuri, sentähden minä toivon, että 
hallituksen nykyisen esityksen ikanta otet
taisiin huomioon uutta esitystä oonet
taessa. SitruVIastoin pi,täisin tärkeänä, että 
oppikirjan laatu eiikä sen hinta olisi rat
kaiseva oppikirjaa valittaessa. Tätä asiaa 
on myöskin sivistysvaliokunnan mietin
nössä kosketeltu. LapsiHe on minusta pa
ras Vlain tarpeeksi hyrvä. 

E'd. S i ll a .n 'Pää: Hallituksen esitys 
kansakoulukust,annuslain erläiden ])ykä.Jien 
muuttamisesta on tyypillinen näyte siitä, 
miten s:äästäwäisyyttä aletaan toteuttaa. 
Opp'ivelvollisuuslaki ei oLe vielä ollut niin 
kauan voimassa, että edes !kaikiki lapset 
olisiVIat pää1sseet siitä osallisiksi, vaan on 
vielä!kin osa kansa;koulua vailla. KanBa
ikoulujen rakentamisessa ja \hoidossa lie
nee !kylläkin tehty virhe'itä ja varain käy
tössä väärinkäytöksiäkin, mutta eihän ole 
oikein, että tehtyjen virheiden :takia ase
tetaan esteitä Lasten ikoul uttamiselle. Jos 
säästärväisyys on tar:peen, on se tehtävä 
sillä tarvalla, ettei se e:stä kansakoulujen 
luonnolli>sta keJhitystä oprp'ivelvollisuuslain 
puitteissa. Oppivelvollisuuslain kasvavat 
kustannukset ovat usein olleet eduskunnan 
jäsenten arvosteltavina ja vaikka haHituk
sen ·esitys kansakoulumenojen supistami
sesta onkin saanut valiokunnassa hylkää
vän päätöksen, on syytä asiaa arvostella, 
vwrsinik'in kun lhylkäävään päätöikseen liit
tyy ponsi, jossa pyyidetään uutta ~esitystä, 
vieläpä l1aajemmalla pohjalla :kuin nykyi
nen 'hallituksen esi,tys on. Knn asia on 
nyt 1esillä, on syytä kiinnittää eduskunnan 
huominta sii!hen, kuin!ka suhteellisesti pie
net kansa!koulukw~ta.nnukset oppilasta koh
den todellisuudessa ovat <verrattuna niihin 
kustannuksiin, mitä ·esim. op'I]ikoulujen op
pilaat tuLeVlat valtiolle maksamaan. ETo 
on vain siinä, ·että kansakouluopetus kos
:lwe kö·~hälistön lapsia, ikun taas oppikoulut 
koskevat •varwkkaampien kansanluokkien 
lapsia. Suomen tilastollisess:a vuosikirjassa 
vuodelta 19129 •on tilastollisia tietoja sekä 
kansakoulu- että oppikouluoppilaiden luku
määrästä ja koulujen kustannuksista vuotta 
ja oppilama kohden. Vuosikirja,n mukaan 
oli ylempien kansakoulujen OtPPi1lasmärurä 
256,045 oppilasta j1a op:pikouluj:en op.pilas
määrrä samaan aikaan 46,834. Kansakoulu
lapsia 'oli siis ,enemmän kuin viisikertainen 
määrä oppikouluoppnaihin nähden. Kus-
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tannukset nousi,va,t kaupunkikouluissa op
pilasta k<kden 1,789 mariklman ja maalais
kouluissa 948 ma.rkkaan. Valtion osuus oli 
kaupun!kien koulukustannuksista 512 mk. 
ja maa;seudulla 444 mk. oppilasta ja vuotta 
kohden. Mutta jos verta1a kansakoulukus
tannuksia oppikoulukustannuksiin, ni,in etl'o 
on suuri. Tilastokirja antaa siitäkin tie
don. Niinpä valtion oppikouluissa nousi
rvat valtion kustannukset o[)Pilasta ja 
rvuotta ikohden 2,862 marlkkaan ja yksityis
kouluissa 2,348 markkaan. Valtion avus
itus oppikouluille teki oppilasta kohden 
,1,54 7 mlk. Vluodes'sa. VieLä on otettava 
ihuomioon, että ~oppikouluj,en oppilaiden 
koulutusaika on paljon pidempi kuin kan
saik'ouluoppi,laiden, j,oten heidän koulutuk
iSensa tulee valtiolle hy;vinkin kalliiksi, kun 
;jo vuosi:kustannuksi,sta nousevat menot 
1noin 3-4-5 kertaa kalliimmik!si kuin kan-
1sa'k:ouluoppilaiden. 

Kun katselee kansakoulukustannusten 
kohoamismäärää ja vertaa sitä oppikoulu
menoihin, niin täytyy samalla ottaa huo
mioon, että kansakoulun oppilaiden luku
määrä, kun s.e koskee koko maata, on suuri 
rverrattuna oppikoulujen oppilasmäfurään. 
Tarkoitukseni ei suinkaan ole ehdottaa, 
·että oppikoulu:me.noja ruv.ettaisiin mjoitta
maan. ~Olen vain taihtonut rinna_staa oppi
kouluoppilaiden hyväksi tehdyt uhraukset 
kansakoululasten hyväksi te!htyiihin uhrauk
siin verraten, jossa nyt ,ta:hdotaan saada 
supistulks,ia aikaan. Ja kun vielä ottaa 
huomioon, että lhamtus ehdottaa säästäVJäi
.syyden aloitettavaksi sellaisista:kin välttä
mättämistä menoista kuin on köyhien kan
sakoululasten terveydenhoito, ilmaisten op
piikirjain jakaminen ja ll'uo'ka-avustukset, 
niirn !kyllä säästärväi,syyspolitiik'k:a siinä suh
teessa on t>urmiollinen har'haisku, jo'ta on 
VJastustettava. Olisi toivot.ta;vaa, että hal
litus laatiessaan uutta esitystä ei kajoaisi 
edellämainitsemiini! kohtiin, vaan sikäli 
kuin supistuksia twrvitaan, valvoisi, ettei 
kuntien puolelta ta:palhdu ilmeista tuh
lausta ja malhdollisia väärinkäytÖiksiä val
tion avuswksiin n:äfuden. 

Lopuksi esitän ·ed. Mikael Soinisen lau
sunnon vuodelta 19QO, j'olloin oppivelvolli
suuslaki lall!dittiin, samasta kysymyksestä. 
Hän lausui : ,,J·os oppilaille annetaan oppi
kirjat ja muut koulutarpeet iLmaiseksi, sa
moinJ.min ravinto- ja vaatetusapu, niin tie
tenkin sekin lisää kustannuksia. Useim-

missa maissa 1ei oppivelvollisuutta säädet
täessä ole kat1sottu olevan varaa tähän .. 
Mutta 'toiselta puolen oVIat useimmat näistä 
lisämenoista omiaan aivan oleellisesti kohot
tamaan koulun tuottamaa !hyötyä, niin että 
voisi sanoa, niinkuin on kansantalouden tut
kijainkin puolelta myönnetty, etteivät mit
kään varat tuota par.empaa korkoa kansalle 
kuin ne, jotka ovat sijoitettuina !kansan
opetukseen. Kan~nvaltaisessa mwassa täy
tyy ·olla :varoja lklansanopetulrneen, jos mi
hinkään. VäihennettäJköön so.tavarustuksia 
ja pidettäköön malhdollisuuden mukaan 
rauhaa naapuri.en kanssa. Pistimien va
rasta ei !kuitenkaan riipu itsenäisyytemme 
samassa määrin kuin se on opetuksen va
rassa, sen pitäis.i olla meidänkin asemas
samme olevan kansan eduskunnalle sel
vää,.'' Tämä lausunto on minusta hyvä ei
lisen sotaintoilun jälkeen. 

Ed. K u l o vaara: Herra puhemies! 
- V aliolmntain ehdotuksista näyttää siltä, 
että tämä asia on menemässä hyvään suun
taan ja sentähden lmluttamatta pidemmälti 
eduskunnan aikaa haluaisin tehdä pari en
nen tekemätöntä huomautusta hallituksen 
esityksessä olevan kustannuslain 18 § :n 
johdosta. 

SivistysvaUiossa, kuten Suomen pitäisi 
olla, olisi asetettava vaatimukseksi, että jo
kai,sella lukutaitoisella kansalaisella tulisi 
olla ainakin pieni oma kirjasto, josta olisi 
helposti esiin saatavissa yleisen kansalais
tiedon vähimmät vaatimukset. Sillä onhan 
aivan ylei'lesti tunnettu tosiasia, että muis
tissa olleet tiedot helposti unohtuvat, ja jos 
ei ole välineitä, millä muistiansa verestää, 
niin on koulunkäynti mennyt suureksi 
osaksi hukkaan. Hallitus ei esityksensä 
mukaan ku~tenkaan näytä pitävän tarpeelli
sena perustaa tällaista jokaiselle kansalai
selle välttämätöntä omaa kirjastoa, päin
vastoin hallitus pyrkii rankaisemaan niitä 
kansakoulun oppilaita, joilla sanotunlaisen 
kirjaston perustamisharrastus näyttää ole
van. Hallitus näet esittää otettavaksi kir
jat pois koulunkäynnin päätyttyä niiltä 
oppilailta, jotka osaavat kirjoja oikein käsi
tellä ja jotka siis näyttävät ymmärtävän 
kirjallisuuden arvorl. Nämä hyvin säily
neet kirjat, noin 20 % koko kirjamäärästä, 
hallituksen esityksen mukaan annettaisiin 
sitten uusien oppilaiden käytettäväksi. 
Tästä toimenpiteestä on varmasti seurauk-
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sena se että kirjallisuuden harrastus vähe
nee. Ehkä se on tarkoituskin! Hallituksen 
päinvastoin tulisi esittää, että niille, jotka 
ovat kunnollisesti kirjansa hoitaneet, olisi 
annettava hyväksi pitämiensä kirjojen li
säksi tunnustukseksi jokin lapsia hyvin 
miellyttävä palkintokirja tai jokin muu 
tunnustus. Tällä tavalla koulu tosiaan voisi 
herättää harrastusta kirjallisuuteen ja sen 
kunnolliseen hoitoon, joka juuri on koulun 
yksi tärkeimpiä päämääriä. .. . 

Toiseksi tahtoisin huomauttaa, etta halli
tuksen esittämällä lainmuutoksella tahdo
taan vierittää lisää kuormaa niille, joilla 
sitä ennestäänkin jo enimmän on, nimittäin 
niille vanhemmille, joilla on lapsia. Isän
maallisuudestaan ken~kuvat yleensä ovat 
sitä mieltä, että lapsia pitäisi olla runsaasti, 
mutta ei tällainen lapsirikkaiden rasitus 
kuitenkaan kehoita ketään paljon lapsia 
omistamaan. Nykyisen lain mukaan jou
tuvat kaikki verovelvolliset ottamaan osaa 
kansakoulujen oppikirjojen ostoon ja se on 
aivan oikein, sillä onhan selvää, että nai
mattomat ja lapsettomat perheet pystyvät 
tätä koulukirjojen ostorasitusta kestämään 
yhtä hyvin ja paremminkin kuin ne van
hemmat, joilla on lapsia. On kerta kaik
,kiaan nurinkurista esittää tällaista taka
peroista rasituksen siirtoa. 

Herra puhemies! Olen yleensä tästä hal
lituksen esityksestä samaa mieltä kuin si
vistysvaliokuntakin, ettei eduskunnan tu
lisi olla kuin ahven, jaka tutkimatta nie
lee kaikki koukut, jotka sen eteen heite
tään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
ehdotuksen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

2) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n: o 
17 valmistelevasti käsitellyt hallituksen 
esitys n:o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931 sekä rah. al. n:ot 1-71 esi
tellään a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 17. 

Esitellään ylimääräisen menoarvion VII 
luku. 

Luku VII Opetusministeriöön kohdistu
vat hallinnonhaarll!t. 

Keskustela: 

Ed. K i 1 p i: Herra puhemies! Tämän 
pääluokan 10 momentin kohdalle on työ
määrärahana uusia koulutaloja varten 
otettu määrärahaa varsinaisesti vain Ou
lun lyseon uuden talon rakennustöiden al
kamista varten. Vaikka yksityisten edus
tajien tekemät G'ahaasia-aloitteet ovatkin mil
tei järjestään saaneet jäädä odottamaan 
suotuisampia aikoja olen kuitenkin ottanut 
puheenvuoron rahaasia-aloitteen 11 :o. 20 
johdosta, joka koskee määrärahan osoitta
mista Tampereen lyseon uuden talon raken
tamista varten. Minusta tuntuu nimittäin, 
että jos hallitus ja valtiovarainvaliokunta 
olisivat olleet täysin selvillä niistä olosuh
teista, missä kaksi Tampereella toimivaa 
valtion oppilaitosta nykyisin työskentelee, 
niin tulos epäilemättä olisi ollut toinen. 
Tampereen lyseo yhtenä kaupungin suurim
mista oppikouluista on jo vuosia joutunut 
työskentelemään erHtäin ahtaissa suojissa. 
Koulutalo, joka aikoinaan vuosikymmeniä 
sitten, jolloin nykyinen koulutalo rakennet
tiin, hyvin riitti ottamaan oppilaita vas
taan, on käynyt nyt ahtaaksi. Kouluhalli
tus onkin pitänyt erittäin tärkeänä, että 
koulua varten mahdollisimman nopeasti saa
taisiin uusi ajanmukainen ja tilava koulu
talo. Jo syksyllä 1928 kouluhallitus pyysi 
'Tampereen kaupungilta vapaata koulutont
tia uutta lyseora:kennusta varten ilmoittaen 
samalla pitävänsä todennäköisenä, että ra
!kennustyöt aivan lähiaikoina voitaisiin 
aloittaa. Kaupunginvaltuusto onkin sittem
min kysymyksen ratkaisun välttämättömyy
den tajuten myöntänyt koulutaloa varten 
ilmaisen tontin kaupungin nykyisin par
haaksi katsotulta paikalta, sitoutunut lait
tamaan täyteen kuntoon tontin viereiset 
kadut ja vetämään viemäri- ja vesijohdot 
niinikään ilmaiseksi sanottua valtion kou
lutaloa varten. Kouluhallituksen laatiman 
rakennusohjelman mukaan olisi Tampereen 
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lyseon uuden talon rakennustöihin pitänyt 
ryhtyä siten, että talo olisi ollut lyseon 
käytettävissä jo ensi syksystä alkaen. Kou
luhallitulksen silloin tekemän laskelman mu
kaan olisi talo tullut maksamaan 6,450,000 
markkaa. Senmukaisesti kouluhallitus eh
dotti ensi puoliskon tätä määrärahaa otet
tavaksi jo tämän vuoden budjettiin. Syystä 
tai toisesta ei tätä määrärahaa kuitenkaan 
enempää silloinen hallitus kuin valtiova
rainvaliokuntakaan ole ottanut. Pitäen ra
kennuksen aikaansaamista mitä välttämät
tömimpänä uudisti kouluhallitus 'esityksensä 
ensi vuoden budjettiesitystä tehdessään. 
Mutta nykyisenkään hallituksen budjettiesi
tyksessä ei tätä määrära:haa ole eikä tehty 
rahaasia-aloite liioin ole va-ltiovarainvalio
kunnassa saanut osakseen ta.rpeellista huo
miota. Näyttää siten siltä, että Tampereen 
lyseon uuden talon rakennustöiden alkami
nen siirtyy epämääräiseen tulevaisuuteen. 

Eilen sairaalamenojen kohdalla lausui ed. 
Ryömä sen aivan oikean periaa;tteen, että 
samalla kun valtio avustaa monia yksityisiä 
laitoksia, valtion omat laitokset ovat kur
jassa kunnossa. Tämä pitää paikkansa var
sinkin nyt koskettelemani asian suhteen. 
On nimittäin huomattava, että uuden kou
lutalon aikaansaanti Tampereen lyseolle 
xatkaisee myöskin toisen valtion oppikou
lun huoneistokysymyksen. 

Syksyllä 1929 perustettiin Tampereelle 
uusi valtion oppikoulu, Tampereen yhteis
lyseo, joka on siinä asemassa, ettei sillä 
varsinaisesti ole paikkaa, mihinkä se päänsä 
kallistaisi, missä kunnollista opetusta sen 
oppilaille voitaisiin antaa. Sehän perus
tettiin sillä edellytyksellä, että vapautuva 
Tampereen lyseon n:y1kyinen huoneisto luo
vutettaisiin sen käytettäväksi, senjälkeen 
kun Tampereen lyseo itse olisi saanut 
uuden ajanmukaisen koulutalon. Ne olo
suhteet, missä Tampereen yhteislyseo ny
kyjään työskentelee, ovat sellaiset, että ly
hyenkin totuudenmukaisen kuvauksen an
taminen niistä Vioi tuntua liioitellulta. 
Koulu on nimittäin sijoitettu erään tehdas
rakennuksen ylimpään eli neljänteen ker
rokseen. Sen alapuolella, kolmannessa ker
roksessa, on kirjapaino, ja tämän alla, toi
sessa kerroksessa, konepaja ja kaikkein 
alimmassa kerroksessa värjäämö. Ei ai-

. noanakaan tuntina voida Tampereen yh
teislyseossa nykyisin täysin syventyä ope
tettavaan aineeseen, koska sähköporan pä-

rinä ja kirjapainon koneiden aiheuttama 
äänenpito antaa opetukselle omalaatuisen 
säestyksen. Luokkahuoneiden korkeus on 
vain 280 sm, joten ilma jo sinänsä suu
rissa luokissa pyrkii käymään mahdotto
maksi. Yksi luokkahuoneista on, koulun 
rehtorin minulle antaman ilmoituksen mu
lman, ollut koko syksyn niin kostea, että 
yksin pulpettien kannet ovat paisuneet sel
laisiksi, ettei niitä ole voitu saada auki. 
Minkäänlaista pihamaata välitunteja ja 
muita vapaa-hetkiä varten ei ole olemassa, 
vaan on oppilaiden vietettävä välitunnit 
neljännen kerroksen hiekoitetulla katolla, 
jossa ensinnäkin liikkuminen ahtaan tilan 
vuoksi on aivan mahdotonta ja toiseksi kyl
mänä ja tuulisena vuodenaikana, jollainen 
tämä syksy erikoisesti on ollut, on vilustu
misen vaara suuri, varsinkin kun oppilaat, 
ollen kotoisin enimmäkseen vähävaraisista 
kodeista eivät ole varustettuja kyllin läm
pöisillä päällysvaatteilla. Sateen sattuessa 
joudutaan välitunni't viettämään joko muu
tamassa käyttämättömässä ahtaassa huo
neessa tai porraskäytävä:ssä, johonka alim
man kerroksen värjäämöstä tunkeutuu pa
hanhajuinen höyry, minkä lisäksi portaat 
aina ovat märät ja liurnkaat. Ei tarvitse 
olla mikään koulumies ymmärtääkseen, että 
tällaisissa oloissa opiskelumahdollisuudet 
heikkenevät ja että oppilaiden terveys on 
alituisesti vaaralle alttiina. Mitään tilai
suutta rinnakkaisluokkien perustamiseen ei 
liioin ole, enemmän kuin uuden ja parem
man huoneiston saantiin koulua varten. 

Ehdotetun määrära:han budjettiin otta
mista puoltaa vielä edellä esittämäni vält
tämättömän tarpeen lisäksi sekin seikka, 
että Tampereen seudulla työttömyysnumero 
osoittaa nykyisin huimaavaa nousua. V al
tion varsinaisia töitä, tilapäisiä hätäapu
töitä lukuunottamat:ta, ei myöskään näille 
seuduille ole viime vuosina liikoja annettu. 
Esillä olevasta budjetista saa jokseenkin 
turhaan hakea mitään määrärahaa valtion 
rakennus- tai muuta työtä varten Hämee
seen ja yleensä Länsi-Suomeen, vaikka mo
net välttämättömät puutteet olisi poistet
tava. Valtion töitä olisi nähdä:kseni. vuosit
tain tasapuolisesti jaettava ympäri maata 
eikä kohdistettava niitä vain johonkin mää
rättyyn osaan . 

Edellä Dlevan ehkä jo vähän pitkäksi 
käyneen perustelun jälkeen pyydän, herra 
puhemiP.s, ehdottaa, että valtiovarainvalio-
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lmmnan mietintöön liitetyn ed. Harvalan 
allekirjoittaman XIII vastalauseen mukai
sesti tämän luvun 10 momentille lisättäi
siin 3,450,000 markkaa Tampereen lyseon 
uuden talon rakennustöiden alkamiseksi. 

Ed. Harva l a: Kannatan ed. Kilven 
-ehdotusta. 

Ed. Tulenhei m o: On valitettavaa, 
ettei valtiovarainvaliokunta ole 1 momen
tille katsonut mahdolliseksi ehdottaa halli
tuksen esitystä hyväksyttäväksi myöskin 
mikäli koskee määrärahojen myöntämistä 
yliopiston juhlasalin laajentamiseen. Tämä 
laajennus on nimittäin helpommin ja hal
vemmin suoritettavissa sen rakennustoimen 
yhteydessä, johon varoja on nyt myönnetty, 
ja toivoa olisi ollut, että .sali olisi saatu ra
kennetuksi kevääksi 1932, jolloin 100 vuotta 
on kulunut siitä, kuin yliopiston nykyinen 
päärakennus valmistui. V alidkunta ehdot
taa kuitenkin vain juhlasalin rakennustyön 
alkamisen lykkäämistä, tahtomatta itse aja
tusta hylätä. Jos eduskunta hyväksyy valio
kunnan ehdotuksen, tietää se ohjetta suun
nitella rakennustyö niin, että juhlasalin laa
jentaminen vastaisuudessa niiden suunnitel
mien mukaan, joita on olemassa, käy mah
dolliseksi. Tämän olen <tahtonut saada pöy
täkirjaan merkityksi. 

23 momentilla on suomalais-ugrilaista 
kulttuurikokousta varten merkitty 200,000 
markkaa. Suomen vuoro on näet nyt pitää 
tällainen kokous, senjälkeen kun toinen 
niistä oli Virossa ja kolmas Unkarissa pari 
vuotta sitten, ja Suomen puolesta esittikin 
kutsun siihen Suomen silloinen lähettiläs 
Budapestissä. Olen joutunut olemaan mu
kana niissä jo toista vuotta kestäneissä val
mistelutoimissa, joihin täällä tuon kokouk
sen vastaanottamiseksi on ryhdytty, ja tul
lut täysin vakuutetuksi siitä, että sillä mää
rärahalla, jota kokousta varten nyt on eh
dotettu, ei voida tulla toimeen. Suomalai
nen kokoustoimikunta on yksinkertaisesti, 
jos määrärahaa ei koroiteta edes siihen mää
rään 300,000 markkaan, jota hallitus esittää, 
pakotettu ilmoittamaan Viroon ja Unkariin, i 
että kokousta ei voida täällä pitää. Kaikista i 

suurinta säästäväisyyttä noudattaen, jos 
tahdotaan osoittaa vähääkään sinnepäin vi- ' 
vahtavaa vieraanvaraisuutta, jota tuhansille 
meidän kansalaisistamme on osoitettu Vi
rossa ja Unkarissa samanlaisten kokousten 

yhteydessä, nousevat kustannukset tästä ko
kouksesta 450,000 markkaan, ja suurinkaan 
optimisti ei voi toivoa, että niillä tuloilla, 
joita kokouksesta saadaan, lähinnä kotimais
ten vierasten osanottomaksuista, voitaisiin 
saada kokoon enempää; kuin korkeintaan 
noin 6-80,000 markkaa. 

Yksi mahdollisuus tosin on, nimittäin se, 
että luovutaan ajatuksesta pitää tuo kokous 
ensikesäisten yleisten laulujuhlien yhtey
dessä, lykkäämällä sen pito vuoteen 1932 ja 
valtiovarainvaliokunnan ehdottama määrä
raha tehdään siirtomäärärahaksi. Tämä voi
taisiin vielä tehdä, sillä virallista kutsua ei, 
ennen kuin eduskunnan päätös määrära
rahoista on tehty, ole asianomaisille lähe
tetty. Unkarissa on kuitenkin, kuten m. m. 
eräistä eilisen päivän lehdistä nä:kyy, ryh
dytty valmistaviin toimenpiteisiin matkan 
järjestämistä varten tänne ensi kesänä. On 
muodostettu siellä komitea, jonka jäsenet 
ovat tunnettuja Suomi-ystäviä, ja on mui
hinkin valmistuksiin siellä ryhdytty. Kun 
nyt olisi sangen ikävää meidän puoleltamme 
keskeyttää nämä valmistelut, toivon, että 
eduskunta nä:kee mahdolliseksi koroittaa 
määrärahan hallituksen ehdottamaan mää
rään ja ehdotan senvuoksi, herra puhemies, 
että määräraha 23 momentilla koroitetaan 
100,000 markalla. 

Opetusministeri V i r k k u n e n : Pyydän 
lämpimästi suositella suomalais-ugrilaisen 
kulttuurikongressin avustusmäärärahan ko
roittamista hallituksen esityksen ehdotta
maan määrään eli 300,000 mk. ja kannatan 
näin ollen, herra puhemies, ed. Tulenhei
mon ehdotusta. 

Kulttuurikongressin suomalainen päätoi
mikunta laati aluksi lmstannusarvionsa, joka 
päättyi 521,000 markkaan. Senjälkeen on 
huomattavia sudstuksia talonsarv~osf:a koe
tettu tehdä, mutta alle 450,000 markan kult
tuurikongressin menoja ei ole voitu saada. 
Päätoimikunnalla tulee siis joka tapauk
sessa, jos se saakin hallituksen sille ehdotta
man avustusmääriirahan, olema':ln vaikeana 
tehtävänä saada kokoon yksityistä tietä 
150,000 markkaa. Kun ottaa huomioon, että 
suuri osa kongressin suomalai~ista osanotta
jista tulee todennäköisesti olemaan vähäva
raisia kansalaisia, pienituloisen sivistyneis
tömme edustajia, ei esim. osanottomaksua 
voida asettaa kovin korkeaksi eikä tällaisista 
tuloista voida ajatella kertyvän mitään suu-
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rempaa tuloerää. Samoin ei nykyisenä ki
reänä aikana ole ilmoitustuloja ajateltavissa 
sitä määrää enempää, kuin mitä edellytetty 
on. Mutta että kulttuurikongressin taso pi
täisi Suomessakin olla suunnilleen sama, 
mikä se on ollut muissa heimomaissa ja että 
täällä vieraanvaraisuuttakin olisi koetettava 
harjoittaa, tämä on sitäkin asiallisempaa, 
kun ottaa huomioon, että ensi kesänä suun
niteltu kongressi tulee olemaan suomalais
ugrilaisten kongressicn 10-vuotisjuhla. ja 
että se on myöskin Budapestin kongressissa 
tänne kutsuttu Suomen hallituksen nimessä 
sekä että etenkin unkarilaisten vieraanva
raisuus on huomattavasti ylittänyt sen, mitä 
suomalainen toimikunta missään tapauk
sessa voi täällä meillä saada aikaan. Toivoi
sin siis että eduskunta katsoisi mahdolli
seksi k~roittaa valtiovarainvaliokunnan eh
dottaman määrärahan hallituksen ehdotta- , 
malla 100,000 markalla. 

Pyydän tämän jälkeen muutamin sanoin 
kiinnittää eduskunnan huomiota 13 momen
tilla olevaan määrärahaan ,,lainat oppikou
lujen varattomien oppilaiden avustami
seksi". Hallitus oli eduskunnalle esittänyt, 
että tästä määrärahasta saisi suorittaa enin
tään 5,000 markkaa lainoja hoitavalle virka
miehelle palkkioksi. Valtiovarainvaliokunta 
on tämän johdosta lausunut, että näitä lai
noja hoitavalle virkamiehelle ei valioklmnan 
mielestä ole tarpeen suorittaa eri palkkiota. 
Kouluhallitus tekemässään alistuksessa kui
tenkin huomauttaa, että tämän virkamiehen 
vlimääräiset tehtävät lainamäärärahan hoi
tamiseksi ovat vuosi vuodelta kasvaneet. Hä
nen tehtävänsä on valvoa, että asianomaiset 
velkakirjat ovat asianmukaisessa kunnossa, 
hänen pitää pitää kirjaa velkakirjoista ja 
suorittaa maksettaviksi langenneet erät, 
kuin myöskin valvoa virallisten ja muitten
kin lehtien avulla takaajien ja lainanotta
jain taloudellista asemaa. Sitä paitsi hänen 
on opintokirjojen johdolla ollut valvottava, 
että lainansaajat todella harjoittavat opin
toja korkeakouluissa sekä asianomaisten vi
ranomaisten kautta hankittava tietoja, millä 
menestyksellä lainan saajat ovat opintojaan 
harjoittaneet. Tekemättä mitään ehdotusta, 
kuitenkin haluan saada pöytäkirjaan maini
tuksi, että minun mielestäni on kohtuutonta 
vaatia joltakin virkamieheltä sellaista aivan 
ylimääräistä työtä, joka on sivulla hänen 
varsinaisia tehtäviänsä ja tuottaa hänelle 
yhä enemmän ja enemmän lisätyötä. Olisi 

ollut kaikin puolin kohtuullista, että valtio
varainvaliokunta olisi hyväksynyt puheena
olevan momentin kohdalla hallituksen esi
tyksessä ehdotetun lauselman. 

Mitä vihdoin ed. Kilven ehdotukseen Tam
pereen lyseon uuden talon rakentamiseksi 
otettavan määrärahan myöntämiseen tulee, 
on myönnettävä, että niissä näkökohdissa, 
joilla hän puolustaa ehdotustansa, on paljon 
oikeutusta. Ei kuitenkaan ole ollut mah
dollista kulunkiarvioesitystä tehdessä mene
tellä muulla tavoin, kuin että tämäkin lyseo
rakennus, niinkuin monet muutkin, on tällä 
kertaa saanut tunnetuista syistä jäädä odot
tamaan. 

Ed. L a h t e l a: Viitaten rahaasia-aloit
teen n :o 70 perusteluihin rohkenen esittää, 
että ylimääräiseen tulo- ja menoarvioon otet
taisiin XVII luvun 4 momentin perään uusi 
momentti 14 a ja otettaisiin siihen 175,000 
markkaa Kemijärven yhteiskoulun avusta
miseksi. 

Edustajille on tunnettua, että Kemijärven 
yhteiskoulu on Koillis-Suomen pohjoisin 
koulu ja että koulu on toiminut jo viisi 
vuotta kannatusyhdistyksen varassa tuolla 
kaukaisella rajaseudulla. Koulua varten on 
täytynyt jo v. 1926 rakennuttaa oma ajan
mukainen koulutalo, mikä tuli maksamaan, 
vaikka tontti ja suuri osa rakennuspuista 
saatiin ilmaiseksi, lähes 800,000 markkaa. 
Tässä koulutalossa ovat kaikki n. s. jälkityöt 
suorittamatta ja tekevät ne noin 125,000 
markkaa, jota tarkoitusta varten ehdotan 
ottamaan menoarvioon 100,000 markkaa. 
Korkojen maksuun menee vuosittain, kun 
lainat ovat pääasiassa pankkilainoina, noin 
100,000 markkaa ja siihen pyydän otetta
vaksi 75,000 markkaa eli siis kokonaisuudes
saan edellämainitun 175,000 markkaa. Ei
hän liene kaukana aika, jolloin valtio ottaa 
kokonaan tuon koulun huostaansa ja siten 
saa siinä kaikki takaisin, minkä se kouluta
lon kuntoonpanemiseksi uhraa. Minä pyy
täisin kiinnittää erikoisesti huomiota siihen, 
että koska Kittilän yhteiskoululle on otettu 
myös määräraha tulo- ja menoarvioon, että 
tässä hyväksyttäisiin esityjkseni ja siten me
neteltäisiin tasapuolisesti. Vielä pyytäisin 
mainita, että Kemijärven yhteiskoulu on sel
laisen maakunnan keskellä, jota ympäröi se 
laaja rajaseutu, mikä käsittää Sodankylän, 
Pelkosenniemen, Savukosken, Kuolajärven, 
Kuusamon ja Posion kunnat, joten siis tämä 



1mulu varsinkin senjälkeen kun rautatie on · 
Kemijärvelle rakennettu, on aivan välttämä
tön. 

Ed. J u s s i 1 a : Minäkin nyydän saada 
kannattaa ed. Tulenheimon tekemää ehdo
tusta, joka koskee suomalais-ugrilaisen kult
tuurikongressin määrärahaa. Samoin pyy
dän kannattaa ed. Lahtelan täällä tekemää 
ehdotusta. 

Mitä oppikoulujen varattomien oppilai- : 
den lainojen hoitamiseen tulee, niin minun 1 

mielestäni olisi soveliainta, että nämä laina- ' 
-.a.siat annettaisiin valtiokonttorin hoidetta
vaksi. 

Ed. S e p p ä l ä: Minä olen valiokunnassa 
jo kannattanut sitä ehdotusta jonka ed. 
Kilpi teki ja pyydän täälläkin yhtyä kan- i 

nattamaan sitä. Mielestäni on aivan oikein, 
että kouluhallituksen laatimaa ohjelmaa 
noudatettaisiin, ja kun kunle.-.l ne peruste
tut, joilla uutta lkoulura!kennusta puoluste
taan, niin ei voi olla muuta kuin yksi mieli
pide siitä, että tämä koulu olisi rakennet
tava. 

Minä pyysin puheenvuoron ed. Tulen
heimon puheenvuoron johdosta, jossa hän 
ehdotti tämän kulttuurikongressin määrä
rahan siirtomäärärahaksi. Minä en tiedä, 
kuinka oikeaan sellainen esitys mahtaa 
osua. Minusta tuntuu, että jos tällaiset 
määrärahat jätettäisiin siirtomäärärahoiksi, 
se tietää sitä, että seuraavana vuonna sii
hen on myönnettävä lisää. Minä kuitenkin 
omasta puolestani, kun olen tutustunut sen 
aiotun kongressin suunnitelmiin ja niihin 
menoihin, joihin pyydetty määräraJ1a perus
tuu, olen tullUlt siihen tulokseen, että täällä 
on erinäisiä määrärahoja otettu hyvin 
runsaalla kädellä, joten tämä 100,000 mar
kan tinkiminen ei ollenkaan vie pois sitä 
mahdollisuutta, että tätä kongressia ei voi
taisi pitää. Täällä esim. jo nämä kongres
sin järjestelymenot on laskettu alkavaksi 
keväästä 1930 kestäen syksyyn 1931 asti. 
Minä en nyt lähemmin tunne, kuinka pal
jon tällaisen kongressin järjestelyssä on 
työtä, mutta minä uskon, että siinä on kai 
paljon. Mutta sittenkin, kun tarkastaa tä
män kanslian menoja tältä ajalta, jotka 
nousevat 110,000 markkaan, niin kyllä mi
mm täytyy sanoa, että kaikki ne toimet, 
joita meikäläisissä toimistoisSa. ihoidetaan, 
täytyy hoitaa paljon vähäisemmillä määrä-
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rahoilla. Tässä määrärahat näihin tarkoi
tuksiin on otettu aika runsaasti. Näillähän 
palkattaisiin jo aivan ympäri vuoden vaki
naisesti useampia henkilöitä. Minun mie
lestäni ei ole tarpeellista, että tämän toi
miston jäsenet ovat aivan vakinaisella pal
kalla. 

Sitten voisin mainita edelleen vuokrat, 
jotka on laskettu verrattain runsaasti, noin 
10,000 markkaa, posti- ja muihin kuluihin 
on yli 30,000 markkaa. Sitten painatukset 
on myöskin laskettu kuutisenkymmentä 
tuhatta markkaa ja niin edelleen. Täällä 
opetusministeri Virkkunen mainitsi, että 
kongressiin osaaottajien joukossa on suuri 
määrä vähävaraisia. Siltä varalta tänne 
onkin merkitty näiden varattomien unka
rilaisten ja eestiläisten majoittamiseksi yh
teisasuntoihin viideksi vuorokaudeksi 37,000 
markkaa. Mutta täällähän on myöskin ver
rattain huomattava menoerä varattu sellais
laistenkin majoittamiseen, jotka eivät ole 
varattomia. Vapaamatkoja varten koko
naista 52,000 markkaa j. n. e. Edelleen kus
tannukset harrastuspiirien kokouksista -
ei mainita lähemmin, mitä harrastuspiirejä 
- 8,000 markkaa. Ohjelmat ja koristelut 
on laskettu aika runsaalla kädellä. Minä 
siis tutustuttuani tähän ohjelmaan katson, 
että siitä voidaan aika paljon tinkiä, joten 
valtion osuus tällaisena aikana voisi supis
tua 200,000 markkaan ja kongressi siitä huo
limatta voitaisiin pitää. 

Ministeri huomautti täällä siitä, kun va
liokunta on perusteluissa maininnut, että 
määrärahasta ei ole käytettävä 5,000 mark
kaa lainojen hoitamiseen. Valiokunta ei ole 
pitänyt oikeana sellaista periaa;tetta, että 
valtion virkamiehelle maksettaisiin erinäi
sistä toimista lisää korvausta. En tiedä, 
miten oikea tämä korvausperiaate mahtaisi 
olla, sillä saattaisihan käydä, niin, että 
useissa virastoissa työ tuntuisi liian suu
relta, ei kerittäisi tekemään sitä määrätun
noissa ja silloin ruvettaisiin maksamaan 
lisäpalkkioita. Mielestäni se veisi asiat ai
van vinoon. Ei ole tarpeellista, että näitä 
hoidatetaan yhdellä virkamiehellä. Voihan 
hallitus löytää jonkun toisen sopivan pai
kan, esim. valtiokonttorin tai jonkun muun 
viraston, jossa tämä rahasto voidaan hoitaa. 
Hallitukselleharr jää siis tilaisuus järjestää 
se johonkin muuhun virastoon hoidetta
vaksi, jos kouluhallituksessa tällä virkamie
hellä on niin paljon työtä, että hän ei ker-
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kiä sitä virka-aikanaan J:witamaan. Olisin 
edelleen sitä mielipidettä, ettei olisi syytä 
ottaa sellaista periaatetta käytäntöön, että 
valtion virkamiehille maksettaisiin palk
kiota erinäisistä toimista, jotka kuuluvat 
suoranaisesti kussakin virastossa hoidetta
viin toimiin. 

Ed. M a n t e r e: l\Iinäkin pyydän kan
nattaa ed. Tulenheimon ehdotusta, että 
suomalais-ugrilaista kulttuurikongressia var
ten merkittyä määrärahaa koroitettaisiin 
100,000 markalla. Teen tämän lähinnä siitä 
syystä, että kongressia valmistavan toimi
kunnan taholta on minulle ilmoitettu, että 
kongressi ehdottomasti jää pitämättä, jos 
määrärahaa ei saada korotetuimi siihen 
summaan, minkä hallitus tähän tarkoituk
seen on ehdottanut. Minusta olisi erittäin 
suotavaa, että puheenalainen kongressi voi
taisiin pitää, varsinkin kun sitä nyt jo on 
'Valmistettu parin vuoden a:ikana ja kun suku
laiskansojemme keskuuteen on jo levinnyt 
tieto siitä, että kongressi pidetään. Ei myös
kään ole ajateltavissa, että kongressi lykät
täisiin vuodeksi eteenpäin. Sehän on suun
niteltu pidettäväksi yhdessä suuren yleisen 
laulujuhlan kanssa ja laulujuhla pidetään 
ensi kesänä. Kun kysymyksessä ei ole suu
Tempi summa !kuin 100,000 markkaa ja kun 
asia on sellainen kuin se on, niin minä toi
voisin, että eduskunta hyväksyisi koroitus
ehdotuksen. 

Mitä ed. Kilven ehdotukseen tulee - se 
koski Tampereen lyseotalon rakentamista 
- niin tahdon huomauttaa, että kaikki se, 
mitä herra Kilpi esitti ehdotuksensa tueksi, 
on paikkansa pitävää, ja olisi erittäin suo
tavaa, että tätä tarkoitusta varten määrä
raha saataisiin. Minun on kuitenkin sanot
tava, että ne koulurakennusasiat, joita var
ten valtiovarainvaliokunta on ehdottanut 
varoja myönnettäväksi, ovat kyllä vielä 
tärkeämpiä ikuin ed. Kilven esittämä raken
nusasia, mutta suotavaa olisi, että tämä vii
meksi mainittukin saataisiin järjestetyksi. 

Ed. K u k 'kone n: Vaikka annankin suu
ren arvon niille säästäväisyyssyille, joihin 
valtiovarainvaliokunta vetoaa ehdottaessaan 
23 momentilla toimeenpantavaksi 100,000 
markan vähennyksen, katson kuitenkin, 
ettei valtiovarainvaliokunnan vähennys
ehdotus tässä kohden ole osunut oikeaan. 
Suomenheimoisten kansojen välille on viime 

vuosina virinnyt erittäin vilkas kulttuuri
yhteys. Se on siinä määrin hedelmällinen, 
että minä mitä hartaimmin soisin eduslmn
nan myöntävän sen määrärahan, minkä hal
litus esitti neljännen suomalais-ugrilaisen 
kulttuurikokouksen toimeenpanoa varten. 
Kun minä tämän asian yhteydessä puhuin 
hallituksen esityksen puolesta, vetoan lä
hinnä omiin ryhmätovereihini, toivoen, että 
he yhtyisivät samoin kuin minäkin kannatta
maan ed. Tulenheimon ehdotusta. 

Valtiovarainministeri Vennola: Tah
toisin vain lyhyesti mainita, mitä tähän 
kulttuurikokoukseen tulee, että eduskunnan 
täytyisi ottaa huomioon, että vastavuoroin 
vieraissa käydään. Kun hallitus tämän 
määrärahan ehdotti, niin se harkitsi sitä hy
vin tarkoin ja tuli siihen tulokseen, että se 
tarvittaisiin. 

Mitä tulee taasen Tampereen lyseon kou
lutalon rakentamiseen ensi vuonna, johon 
täällä on ehdotettu 3,450,000 markkaa, niin 
olisin sitä mieltä, että sitä ei olisi ensi vuo
den tulo- ja menoarvioon otettava, vaan ly
kättävä se joksikin aikaa eteenpäin. Kymi 
aikanaan sekin tarve tyydytetään.• Tällä 
hetkellä on jo tässä opetusministeriön tulo
ja menoarviossa 10-15 miljoonan markan 
vajaus sen jälkeen kuin eduskunta kaiken 
todennäköisyyden perusteella ei hyväksy 
niitä kansakoulumenoja koskevia supistuk
sia, mitä oli ehdotettu. Kun näin on laita, 
niin ei ole syytä tätä vajausta enää suuren
taa, koska valtiovarainvaliokunnalla on kyl
lin miettimistä, millä se loven täydentää. 

Ed. T u 1 en hei m o: Ed. Seppälälle 
minä pyydän saada huomauttaa, että minä 
en suinkaan ehdottanut tällä momentilla 
olevaa määrärahaa siirtomäärärahaksi vaan 
ehdotin sen koroittamista 300,000 mark
kaan. Se kustannusarvio, joka on tehty, on 
kyllä koetettu tehdä säästäväisyyttä sil
mälläpitäen. Mutta jotta tällaisesta suu
resta kulttuurikongressista olisi jotakin 
muuta ihyötyä kuin peLkkää yihdessäolon ilo, 
niin sitä täytyy hyvin valmistella. Siinä on
kin ollut työssä muuan mieshenkilö jo yli 
puolen vuotta; sitä varten on valmistettava 
kirjallisuutta ja muutenkin on saatava asiat 
sillä tavoin käymään, että todellista hyötyä 
syntyy. Se toimikunta, joka kustannllil
arvion sitä varten on tehnyt, on tehnyt sen 
parhaan ymmärryksensä ja omantuntonsa 
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mukaisesti. Jos siitä jotakin jää yli, niin se 
tietysti joutuu takaisin maksettavaksi, 
mutta toiselta puolelta on niin, että valmis
tavan toimikunnan jäsenet eivät ole siinä 
taloudellisessa asemassa, että he voisivat 
ottaa kantaakseen sen tappion, mikä kon
gressista mahdollisesti syntyy. Ja senvuoksi 
on niin, että jollei kongressia varten 300,000 
markkaa myönnetä, täytyy meidän ilmoit
taa, että huolimatta siitä, että Suomen val
tio puolestaan on tämän kongressin viralli
sesti jo tänne kutsunut, me emme voi ottaa 
sitä vastaan, siitä syystä, että eduskunta ei 
ole myöntänyt sitä varten niin paljon va
roja kuin sen toimeenpanemiseen tarvitaan. 

Ed. K a i j a l a i n e n: Kannatan ed. 
Lahtelan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kilpi ed. Harvalan kannattamana eh
dottanut, että 10 momentille lisättäisiin 
XIII vastalauseen mukaisesti 3,450,000 
markkaa Tampereen lyseon uuden talon ra
kennustöiden aloittamiseksi. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Kilven ehdotukseksi. Ed. Tu
lenheimo ed. Virkkusen y. m. kannattamana 
on ehdottanut, että 23 momentille lisättäi
siin hallituksen esityksen mukaisesti 100,000 
markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Tulen
heimon ehdotukseksi. Ed. Lahtela ed. 
,Jussilan kannattamana on ehdottanut, että 
VII lukuun otettaisiin uusi momentti 14 a 
,Kemijärven ylhteiskoulun avustamiseksi 
17'5,000 markkaa." Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Lahtelan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Koska ehdotukset ovat 
erillisiä, on niistä jokaisesta erikseen äänes
tettävä mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Xänestys ed. Kilven ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Kilven ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen. 

Xänestys ed. Tulenheimon ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. 'rulenheimon ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Xänestyksessä on annettu 
91 jaa- ja 88 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 17. 

Ed. Tulenhei m o: Pyydän avointa 
äänestystä. 

Puhemies: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahl
fors, Alestalo, Ampuja, Aromaa, Bryggari, 
Eskola, W., Estlander, Fagerholm, Furu
hjelm, Hakala, K., Halonen, T., Harvala, 
Helo, Hilden, A., Hiltunen, Huittinen, Hut
tunen, Hämäläinen, Hästbacka, Inborr, 
J ern, Jokinen, J unes, Kemppi, Kesti, Keto, 
Kilpi, Kivioja, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Komu, Koponen, Kosonen, Kovanen, Kulo
vaara, Kuusisto, Lampinen, Lehtokoski, Le
pistö, Leppälä, Lindman, Lindqvist, Linna, 
Meriläinen, Myllymäki, Niukkanen, Nuuti
nen, Paasivuori, Paasonen, Penttala, Perho, 
Puittinen, Pyy, Pärssinen, Rantala, Rapo, 
Reinikainen, Räisänen, Sallila, Sallinen, 
Salo, Seppälä, Sergelius, Setälä, Sillanpää, 
Suokas, Tolonen, Turkia, V alta, Welling, 
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Voionmaa, Väisänen, Åhlström, Åkerblom i 
ja Österholm. 

,Ei'' i:iänestiivät seuraavat edustajat: 

Ainali, Annala, Anttila, Asikainen, Björk, 
von Born, Brander, Cajander, Eskola, H., 
Forstadius, von Frenckell, Hakala, A., 
Hakkila, Halonen, A., Heikkinen, Helene
lund, Hilden, U., Hirvensalo, Huhtala, 
Huuhtanen, Häkkinen, Jacobsson, Jou
kanen, Junnila, Jussila, Jyske, Kaija
lainen, Kalliokoski, Kallioniemi, Kaura, 
Kauranen, Kilpeläinen, Kirveskoski, Ki
vimäki, Koivisto, Koivuranta, Kolkki, 
Kontio, Korhonen, Korpisaari, Kosken
heimo, Kuisma, Kukkonen, Kuokkanen, 
Kuuliala, Kämäräinen, Lahdensuo, J_,ahtela, 
Lamminen, Lautala, Lehtonen, Leivo, Lohi, 
Luostarinen, Malmivaara, Manner, Mantere, 
Miikki, Moilanen, Mäkelä, J. I1., Mäkelä, W., , 
Nikkanen, Nurmesniemi, Nyman, Oksala, ' 
Oksanen, Paavolainen, Palmgren, Pennanen, 
Perheentupa, Pesonen, Pihkala, Pilppula, 
Pojanluoma, Pullinen, Päivänsalo, Raatikai- ! 
nen, Rantanen, Rautaharju, Riipinen, Roos, 
Rothberg, Ruotsalainen, Saarinen, Sarlin, 
B., Sarlin, E., Solja, Sovijärvi, Suurkon:ka, 
Svinhufvud, Särkkä, Tanner, Tarkkanen, 
'l'ukia, Tulenheimo, Tuomikoski, Tuomioja, 
Vehkaoja, Westman ja Virkkunen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 20 
edustajaa: 

Aalto-Setälä, Ailio, Erich, Haga, Han
nula, Hänninen, Jauhonen, Jatkola, Kaski
nen, Pekkala, Pitkänen, Rissanen, Ryynä
nen, Ryömii, Sahlstein, Ståhlberg, Sunila, 
Sventorzetski, Turja ja Vesterinen. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 79 jaa- ja 100 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Tulen
heimon ehdotuksen. 

Äänestys edi. La:htelan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lahtelan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtio
varainvaliokunnan ehdotuksen. 

Puhemies: Koska eduskunta on hy
lännyt kansakoululaitoksen kustannuksia 
koskevan lakiehdotuksen toisessa käsitte
lyssä, niin katson nyt olevan ajan esitellä 
aikaisemmin avoimeksi jätetyn 10 Pl :n VII 
luvun 25 momentin. 

10 P.l. 

Luku VII Kansakoululaitos. 

2G momentti. 

Keskustelu: 

Opetusministeri V i r k k u n e n: Olen tä
nään kouluhallituksen kamreerikonttorista 
saanut tietää, että puheenaolevalla momen
tilla oleva 50 miljoonan markan määräraha 
tulee kuluvana vuotena ylitettäväksi enem
mällä kuin 10 miljoonalla markalla. Näin 
ollen ehdotan, herra puhemies, että määrä
raha tällä momentilla merkitään 60 mil
joonaksi. 

Ed. Niukkanen: Minä kannatan teh
tyä koroitusehdotusta. 

Valtiovarainministeri V e n n o 1 a: Tämä 
määräraha pantiin nykyisessä hallituksen 
esittämässä tulo- ja menoarviossa 50 mil
joonaksi sitä silmälläpitäen, että ne supis
tukset kansa.koulumenoihin, mitä hallitus 
esityksessään oli ehdottanut, saisivat edus
kunnan hyväksymisen. Kun niin ei näytä 
olevan laita, niin on välttämätöntä myön
tää tälle momentille ainakin 10 miljoonaa 
lisää. On arvioitu, että nämä menot nousi
sivat ainakin noin 12 miljoonaan, mutta 
koska hallitus tulee kaikin sen käytettä
vissä oleVl.n keinoin koettamaan säästää, 
niin arvelen, että ehkä voitaisiin tulla toi
meen 10 miljoonalla. Kannatan opetusmi
nisterin ehdotusta. 
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Ed. K u k k o n e n: Minua ei ole bud
jettikäsittelyn kuluessa Jmvittanut sekaan
tuminen pedagogisiin suurkysymyksiin enkä 
niihin nytkään puutu. Sen sijaan pyydän 
saada lyhyesti kosketella niitä toimenpiteitä, 
joihin on ehdotettu ryhdyttäväksi kansa
koululaitoksen menojen rajoittamiseksi. 
Minä koskettelen esitettyjä muutossuunni
telmia, ainoastaan sikäli kuin ne kohdistu
vat nyt esillä olevaan opetuspääluokan mo
menttiin. Minun on mieluista vaihtaa hal
lituksen kanssa ajatuksia tästä kysymyk
sestä, sen johdosta että olen hallituksen 
kanssa täysin yhtä mieltä supistuksien ja 
säästöjen tarpeellisuudesta. Edelleen olen 
yhtä mieltä hallituksen kanssa siitä, että 
säästöjä voidaan toimeenpanna lainkaan 
vaarantamatta kansakoululaitoksen tervettä 
kehitystä. Mikäli eriävää käsitystä ilme
nee, rajoittuu se tämän menoarviomomentin 
kohdalla vain jonkin verran eriävään ar
viointiin säästöjen syntymisen lähimmästä 
ajasta. Olisiko ollut ja missä määrin mah
dollista, kuten hallitus arveli, jo ensi 
vuonna saada näkyviin suuria supistuksia 
valtion meno-osuudessa sen esityksen poh
jalla, joka äskettäin on ollut eduskunnan 
käsiteitävänä, siitä pyydän saada aivan 
lyhimmittäin mainita seuraavaa. 

Menoarvion perusteluissa hallitus ilmoit
taa: ,Kun näistä toimenpiteistä jo ensi 
vuoden kuluessa voidaan odottaa valtion 
menojen vähenemistä maalaiskansakoulu
jen avustusmäärärahan kohdalla, merkitään 
momentti samansuuruiseksi kuin kuluvana 
vuonna eli 50 miljoonaksi markaksi.'' Tänä 
päivänä käyttämissään puheenvuoroissa ovat 
herra opetusministeri ja valtiovarainminis
teri ilmoittaneet, että säästöjä tällä momen
tilla, jos hallituksen esitys olisi hyv·äksytty, 
{)lisi ollut odotettavissa 10-12 miljoonaa 
tai kuten valtiovarainministeri äsken mai
nitsi, 10-15 miljoonaan markkaan. Kun 
hallituksen suunnitelman mUJkaan se valtion 
.avustus, mikä ennen ja nyt eduskunnan te
kemän päätöksen nojalla edelleenkin kun
I!ille on vakuutettu lailla, olisi hallituksen 
-esityksen mukaan säädetty annettavaksi ase
tuksella, johtaa tämän rmenomomentin tar
kastelu asetusluonnoksen tar1kasteluun. Jos 
asetusluonnos olisi saatettu voimaan siinä 
muodossa, missä se on meille edustajille 
tunnettu, voisi v. 1931, jonka menoista nyt 
on ikysymys, olla odotettavissa säästöä ai
noastaan mikäli sitä syntyisi asetusluon-

noksen 13 § :n viimeisen kappaleen mukaan 
maksettavissa ennakkosuorituksissa, ja niis
säkin olisi säästöä odotettavissa ainoastaan 
syyslukukaudelta aivan niinkuin valtio
varainvaliokunnan mietinnössä lausutaan. 
Vähennystä ennakkomaksujen suorituksessa 
ensi vuonna ei tietystikään synny ilman 
erikoista järjestelyä. Mutta jos noudatet
taisiin hallituksen suunniteliillaa täksi jär
jestelyksi, herää ensinnäkin kysymys, mil
laisin edellytyksin ja mihin aikaan vuotta 
kunnat saisivat tilaisuuden nostaa ennakko
maksunsa. Edellisen vuoden tilit tuskin 
soveltuvat lähtökohdaksi, koska ne yleensä 
valmistuvat vasta vuoden ehdittyä pitkälti 
kulua. Arvattavasti olisi toimitettava aivan 
erillinen tiliyhteenveto, jossa esim. kaluston 
perustamiskustannukset olisivat irroitetta
vat muista menoeristä. Mutta minä epäilen, 
olisiko tämäkään voinut valmistua niin ai
kaisin, että kunnat jo vuoden alkupuolis
kolla tai edes lainkaan ensi vuonna, kuten 
tarpeellista olisi, saisivat tilaisuuden nostaa 
75 % :n ennakkoansa. Pelättävää päinvas
toin on, että kuntien rahatalouden hoito 
tästä syystä pahoin häiriytyisi. Lievimmis
säkin tapauksissa kaiketi olisi seurauksena, 
että kuntien tulisi suorittaa suurehko lisä
työ, jota ei voitaisi käyttää mihinkään muu
hun tarkoitukseen. Näin tapahtuisi siitä 
huolimatta, että ennakon saanti yleensä 
siirtyisi vuoden jälkimmäiselle puoliskolle 
ja osittain seuraavaan vuoteen eli vuoteen 
1932. Ja vihdoin minä pyydän huomaut
taa, että vaikkakin kunnille suoritettaisiin 
ensi vuonna ennakot entisten perusteiden 
mukaan, saattaisi tosin vuonna 1931 kulua 
valtion varoja jonkin verran enemmän kuin 
hallitus oli laskenut, mutta seuraavan vuo
den menoarivossa palautuisi tämä uhraus 
valtiolle aivan pennilleen. Kun kunnat jo 
ovat ehtineet vuotta 1931 varten laatia 
menoarvionsa, olisin sitä mieltä, ja luulen, 
että eduskunnalle ei synnykään vaikeuksia 
tässä kohden, että kuntien olisi, kuten nyt 
ilmeisesti tapahtuukin, annettava vielä 
yhden kerran nostaa ennakkonsa vanhaan 
tapaan. Näin menetellen siirtyy tosin pieni 
osa valtiolle ensi vuonna odotettua säästöä 
seuraavaan vuoteen, mutta se ei millään ta
voin häiritse lopullisen säästön syntymistä. 
Näin menetellen kuitenkin säästyisivät kun
nat, ehkä myöskin kouluhallitus, melkoisesta 
ylimääräisestä työstä. 

Kun hallituksen jäsenet ovat, viitaten 
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äsken eduskunnan hylkäämään kustannus
lakiesitykseen, ehdottaneet momenttia koroi
tettavaksi 10 milj. markalla, olen minä tah
tonut huomauttaa asiasta ainoastaan sen
vuoksi, että koroitus ei voi perustua minun 
ymmärtääkseni mitenkään hallituksen anta
maan lakiesitykseen, joka nyt on tullut hy
lätyksi, vaan on koroitus toimeenpantava 
aivan toisista syistä. Mitä tulee kysymyk
seen myöhäisempinä vuosina syntyvien to
dellisten säästöjen määrästä ja laadusta, on 
se asia erikseen. Minä toivon, että edus-• 
kunta yksissä neuvoin hallituksen kanssa on 
aikanaan uuden esityksen pohjalla löytävä 
asialle myönteisen ratkaisun, josta valtio 
ja kunnat voivat yhtyä, siis toisin kuin mitä 
asianlaita olisi ollut äsken hylätyn hallituk
sen esityksen perusteella. 

Ed. A i 1 i o: Minä voin :paaasiassa yh
tyä siihen lau:suntoon, j'onlka ed. Kukkonen 
on antanut, ja siis vain todeta, että !halli
tus on erelhtynyt, kun se on laskenut näit
ten menojen .tulevan supistumaan annetun 
esityksen perusteella 10 milj. markalla. On 
ikuV'aavaa, että lujan hallituksen ,esitys on 
rakennettu näin heikolle pohjalle. 

Opetusministeri V i r lk ik u n e n : E:n voi 
myöntää, että ed. Ailion viimeiiSet arvoste
levat sanat olisivat päteviä. Ed. Kukko
nen on oikeassa siinä, etJtä säitstö, mi:kä 
olisi voinUJt tulla kysymykseen tulevan vuo
den lopulla, koskee juuri mainittujen en
nak'komaksujen suoriUamista. Mutta liS'älksi 
tulee ottaa huomioon, ettJä jos hallituksen 
ehdotus il.rrooistJen oppikirjain antamisen 
raj·oittamisesta ·olisi tullut laiksi, niin siinä 
t.e:htyjen laskelmien mukaan olisi itsessään 
j:o syntynyt n. 4 rmi,lj. markan säästö. Mi
nulle on wsiantuntevalta tafuolta ilmoitettu, 
että yleerusä 7 luvun 25 momentin tilitys 
venyy enemmän kuin muilla momenteilla 
olevien määrära:b:oj.en .tilitys siitä syystä, 
että toisvuotistenlkin, vielä:pä. kolmannen 
talkallla olevan V'Uoden lopputilit voivat niin 
myöhästyä, että vasta verrattain myöhään 
voidaan saada selville, kuinka suuri on 25 
momentin mäår.ärruha jonakin vuonna to
delli'suud:essa ollut. Jos hallituksen esitys 
olisi tullut lhpäksytyksi, se olisi antanut 
ai'hetta, niinkuin· :ed. Kukkonen viittasi, 
.eräisiin toimenpiteisiin hallituksen puo
lelta ja myöskin kuntien puolelta. Tulee 
ottaa huoonioon, että kunnat jo tätä nykyä , 

ovat vruhvistaneet myös kansakoulubudjet
tinsa tulevaa vuotta varten ; jos tässä bud
jetis:sa olisi twpaihtunut sellaisia muutok
sia, j1oita hallituksen .esitys oli edellyttä
nyt, niin •sehän olisi aib.,euttanut säästöjä 
myös kuntien ikansaJkoulubudjetissa ja luon
nollisesti se olisi aiheuttanut erinäisiä toi
menpiteitä kuntien puo:lelta. Joka tapauk
sessa olisi sekä hallituksen että kuntien 
ollut ryhtyminen :erikoisiin toimenpiteisiin 
jo tulevan vuoden alussa siinä tapauksessa, 
että esitys olisi tullut hyväksytyksi. Minä 
1siis, sanualla kun ylhdyn erinäisiin kohtiin 
ed. Kukkosen lausunnossa ja rpidän niitä 
oikeina, en 'kumminkaan tule vallan 83/IDOi
hin j'ohtopääJtlöksiin, joihin hän on tullut 
ja vielä vähemmin niihin, joita ed. Ailio 
on ·esittänyt. 

Ed. A i 1 i o : Minä en puhu vastaisista 
todellisista säästöistä. Maini tsen ainoas
taan, että kansakoulujen valtioavustukset 
maksetaan aina edellisen vuoden menojen 
mukaan. Näin ollen ei voi olla ~ensi vuo
tena kysymys muista säästöistä, kuin niistä 
ennakkomwksuista, joista ed. Kuik:konen 
mainitsi. 

Opetusministeri V i r k kun en: Kyllä 
hyvinkin olisi tullut kysymykseen. Olisi 
ollut tarpeen hallituksen saada kunnilta 
tietoja, mitkä ovat todelliseStti heidän suun
nitellut menonsa 2•5 momentin kohdalla 
hallituksen esityksen tultua hyväksytyksi, 
lukuvuonna 1931-32. Niin pian kuin tämä 
olisi saatu selville, siitä myö.s olisi voitu 
tehdä tärkeitä johtopääto'ksiä säästämis
mahdollisuuksiin nähden. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Virkkunen ed. Niukkasen kannattamana 
ehdottanut, että 25 momentille lisättäisiin 
10,000,000 markkaa. KUJtsun tätä ehdo
tusta ed. Virkkusen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, ä:änestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. VirkkUJSen ehdotus hyväksytty. 
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Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa'', nousemaan sei
saalleen. 

Kukaan ei nouse seisaalleen. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Virkkusen 
ehdotuksen. 

Ylimääräinen menoarvio. 

Luku VIII Maatalousministe·riöön kohdis
tuvat hallinnonhaarat. 

Keskustelu: 

Ed. Hänninen: Herra puhemies! 
Ennen maailmansotaa kuljetettiin itärajan 
yli suuret määrät puUltavaraa Koillis-Suo
inesta Vienanmereen. 'ru'kkipuiden osto, 
vedätys ja uitto oli silloin vilkasta, m. m. 
Kuolajärven eteläosassa, Kuusamossa ja 
Posiolla, joilta seuduilta, kuten tunnettua, 
vedet laskevat mainittuun mereen. Suo
men tultua itsenäiseksi, rajan sulkeutumi" 
sen tähden lakkasi puutavaraliikenne näiltä 
vesistöiltä, lukuunottamatta eräitä eteläisiä 
osia joista joku määrä puutavaraa on 
saHJtu vedenjakajan yli kuljetetuksi Iijoen 
vesireittiin. Täten ovat maanomistajat me
nettäneet mahdollisuuden metsien myyntiin 
ja tilaton väestö on mene·ttänyt työpaik
kansa. Nyt kuljeskelevat sekä tilalliset 
että tilattomat näiltä puuliikenteeseen näh
den kuolleilta seuduilta kauas Perä-·Poh
jolan ja Etelä-Lapin metsiin saakka ansio
työtä etsien. Velkaantuminen ja taloudel
linen luhistuminen on ollut peloi,ttavan 
nopea ja niin suuri, että kokonaisten kylä
kuntien tilat ovat joutumassa vieraisiin 
käsiin. Lisäksi on minun huomautettava, 
että rajan sulkeminen on muutenkin vai
keuttanut elämää täällä koillisella rajaseu
dulla: se on kallistuttanut viljaa, se on 
lkatkonut kauppa- ja liikennetiet Itä-Karja
laan päin ja se on vaikeuttanut poronhoitoa 
ja karjanhoitoa, osittain muitakin elinkei
noja. Vielä on lisäksi mainittava, että n. s. 
,Iäskikapina" vei poroka:rjat useilta koilli
sen rajaseudun poronomistajilta. Kun näin 
ollen rajaseudun asukkaat valtakunnan yh
teisen asian tähden ovat joutuneet umpiku
jaan ja raskaita vahinkoja kä~Tsimään, olisi 

mielestämme valtiovallan velvollisuus koet
taa niitä auttaa siitä hädästä, johonka ne 
ovat joutuneet. 

Minä en tiedä, kuinka perusteellisen har
kinnan järkeen valtiov·arainvaliokunta on 
aloitteeni hylännyt, joka tarkoittaa 2 mil
joonan rahaerän varaamista !ainoiksi suu
rimpaan hätään joutuneille tilallisille. 
Epäilen, että se on tapahtunut liian ke
veällä kädellä. Toivoisin kuitenkin, että 
eduskunta olisi kaukonäiköisempi kuin val
tiovarainvaliokunta ja myöntäisi varoja 
mainittuun tarkoitukseen. 

Niillä perusteilla, jotka on esitetty raha
asia~aloitteessa n:o 22 ehdotan, että lukuun 
lisättäisiin uusi momentti: Lainoiksi niille 
itäisen .rajllJSeudun tilallisille, joille rajan 
sulkeminen on tehnyt mahdottomaksi met
si·en myynnin, merkitään 2 milj. markkaa; 
sekä, että perusteluihin liitetääm maininta: 
,Lainoiksi niille itäisen rajaseudun tilalli
sille, jotka rajan sulkemisen tähden eivät 
voi myydä metsiään, merkitään momentille 
2 milj. Suomen markkaa. 

Tämän luvun kohdalla on valtiovarain
valiokunta !käsitellyt myös rahaasia-aloit
teeni, joka koskee kalanviljelyslaitoksen pe
rustamista Koillis Pohjanmaan järvialueelle 
Kitkajoen Käylänkoskeen. Mielestäni val
tiovalta yleensäkin suhtautuu kalastuselin
keinoihin liian kylmäkiskoisesti, Sellai
sessa merien saartamassa ja järvirikkaassa 
maassa kuin Suomi on, pitäisi kalastuksen 
yhteisen tuoton olla paljon suuremman, 
kuin miltä meillä nykyisin on. Sisävesis
töillämme valitetaan yleisesti kalakannan 
heikkenemistä. ,Kalavedet ovat syöpy
neet" eli ,laiskuneet ", kuulee sanottavan 
yleisesti. Sisävesistömme voisivat us<eimmi
ten elättää jopa kymmenen kertaa sen ka
lamäärän, mikä niissä nykyisin on. Kala
viljelyslaitokset eli kalahautomot ovat mo
nissa muissa maissa esim. Saksassa, Sveit1 
sissä ja Pohjois-Amerikan Yhdysvalloissa 
ja Kanadassa ripeästi parantaneet järvika
lastusta. Ja onhan meilläkin jo sen ver
ran kokemusta tällä alalla, että tiedetään 
kalahautomoiden lisäävän huomattavasti 
kalakantaa. Mielestäni olisi maamme sisä
vesialue jaettava sopiviin piireihin, joihin 
kuhunkin olisi rakennettava kalanmädin 
hautomalaLtos, joista sitten voitaisiin tar
peen mukaan lllJSkea poikasia piirin vesis
töihin huomioon ottaen järvien laadun ja 
ravintorikkauden sekä sen, minkälais~ssa 
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vesissä kukin kala1aji menestyy. Se olisi 
taloudellisesti kannattavimpia toimenpi
teitä. Muutamien k~menien tuhamsien 
vuotuisilla kustannuksilla, jos hautomo iker
ran on sawtu perustetuiksi, voidaan niissä 
kehittää 4-5 miljoona, 4-6 vooden perästä 
saada miljoonien arvoisia satoja. 

Koillis-Pohjanmaan järvialueella on 
myöskin kalarikkaus arvelutltavasti vähene
massa. J.a kun otamme huomioOill, mikä 
merkitys kalastuksella on ollut näissä erä
maan pitäjissä, niin huomaamme, mitenkä 
suuri vahinko siitä on koitunut seudun 
väestölle. Varsinkin kehuttu Kuusamon 
siiikakanta on aTveluttavasti heikentynyt. 
Siitä syystä on herännyt paikkakunnalla 
kysymys kalanviljelyslaitoksen perustami
sesta Kitkajoen Käylänkoskeen. Paikka 
on tähän 1tarkoitukseen erittäin sopiva, ku
ten asianituntijat ovwt osoittaneet. Lohen, 
sii~n ja harjuksen mätiä saadaan itse pai
"lmlta ja koski on aivan maantien va.rrella, 
joten kalanpoikasten kuljetus autoilla voi 
tapahtua helposti Kuusamon, Posion, Kuo
lajärven, T·aivalikosken ja aina Pudasjär
ven pitäjiin saakka. 

Niillä perusteilla, jotka on esitetty ra
haasia-aloirt;teessa n:o 61 ehdotan, että lu
kuun lisättäisiin uusi momentti kalanvilje
lyslaitoksen perustamisesta Kitk;ajoel!l Käy
hukoskeen ja että momentille meTkitään 
150,000 markkaa. 

Ed. H. Eskola: Herra puhemies! Kun 
valttiovarainva[iokunta .on tämän luvun y:h
tcydessä käsitellyt ja ehdottanut hyl'ättä
väksi rahaasda-aloitteen n :o 52 määrärahan 
·osoittamis·esta halpakonkoisten lainqjen an
tamista varten vaikeimmissa !taloude1Jlisissa 
oloissa toimivil1e meijereille Oulun lää
nissä, niin asian tärkeyteen n:älhden tah
don vielä lyhyesti esittää eräitä näkökoh
tia asiasta. 

Niinkuin tä1äQlä useaan ~ertaan usea.n 
asian yhteydessä on mainittu, maa!talous 
Oulun läänissä kieltämättä on !heikompaa 
ja yksipuolisempaa kuin muissa osissa maa
tamme, jolhon v·aikuttaa luonno1llisesti maa
taloudelle epäedullisemmat olosuhteet. Tästä 
joht'uu myöskin, että maa!ta1oudesta saa
daan yli oman tarpeen, siis myytäviä'ksi, 
.ainoastaan iharvqja maataloustuotteita. Kun 
metsistäkin saa·dut tUJ1ot monesta s;yysltä 
nyt .ovat supistuneet aivan •vähäisiksi, niin 
jää .karjatalous ainoaksi r.a;batulol'åhteeksi, 

josta me~kein kaikki sielläkin voiv.at tulla 
osa1llisiksi. Karjata.lous menes!tyy ja antaa 
rahatuLoj.a mehlro kaukana pohjoisessa ja 
pyrkimystä m. m. meijeritalouden avulla 
sa!l!da maitotaloustuotteita 'kaupaksi on ol
lut havaittavissa Perä-Pohjolan syrjäisim
mi1läkin seuduilla. Meijtlrituotteiden hin
na!t S'e'm maa- että rautatiematkat aiheut
tavat kuitenkin vaikeuksia meijeritoiminnan 
edi•stymiseHe. Niinpä 'kaikista mcijerin lii
kekustannUiksista voivat eräissä meijcreissä 
maidon maarahdit, .sekä voin ma.a- että 
rautatierahdit telhdä jQp.a 40% kaikista 
liikekus!ta.nnUJksista. Harvasta asutuksesta 
johtuu, että meijerit keskimruärin ovat tun
netusti pienemipiä 'kuin muualla ma.assa. 
Meijerit tulev.at Pohjois-Suomessa my;öskin 
raikennett.aessa. •enempi maksamaan kuin 
muualla, koska rwkennusaineet ja koneet 
tiäytyy kuljelttaa kauka.a täältä Etelä-Suo
men satamista ja tehdaspailroista.. Näistä 
seikoista jolhtuu, että korkomenot ja laino
jen kuoletukset vievät sulhteelttoman paljon 
jläseniUe maksettavasta maidon hinnasta. 
Kun nykyään esim. valtion lainat anne
taan kOirkeinta.an 10 •vuodeksi, on useissa 
tapauksissa käynyt niin, että meijerit mak
saessa.nsa lainojensa lyhennyksiä joutuvat 
·ottamaan vastaavan määrä:n lwrkeampikor
koista, jopa vekseliluottoakin, ja tilanne 
ikiotkomenoihin nähden yhäkin paihenee. 
Valtion lainoja on saatu vain noin 30 % 
rakenmuskustannrulksista ja :loppu on aina 
täytynyt ottaa korkeakODkoista lainaa. 
J\!Iieloestäni pitäisi näit.ä valtion lain10ja ai
nakin Oulun läänissä saada suure:m,pi pro
sentti rakennuSkustannuksista kuin ny
kyään. Kun Pobjois~S'uomen maatalous 
jää yleensä ·kovin pienelle osa.lle useigta 
ma.atalouden edistämiseksi annetuista mää
rärahoista, olisi kohtuullista, että näitä 
meijeri talouden edistämiseksi myönnettä viä 
vcaltion lainoja annet'taisiin Oulun läänin 
meij<ereille samanlaisilla ehdoilla kuin ai
ikaisemmin'kin annettiin, syystä, että karj.a
ta;loudesta on tä:äHä edellytykJSiä saada ra
hatulQja, j10s maitotaloustuot1teiden valmis
tus- ja myyntim~hdollisuUJksia va;ltiovallan
kin taholla täällä enempi tuettaisiin. 

Jos nyt kysymyksessäoleva aloite saisi 
myönteisen ra1t:kaisun, niin estettäisiin mo
.nen meijerin ralha-asiat luisuma,sta entises
tään v•aikeampa.an asemaan. Lausui'han 
herra valtiovarainministerikin täällli tulli
asiain käsittelyn yhteydessä käyttämä!Ssään 
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puheenvuorossa, että olisi: jokaisessa maa
kunnassa kehiltettävä sellaista maatalouden 
ha.araa, ·joka missäkin seudussa onnimuu, 
niinkuin on esim. •laita PohjoiS-Suomeen
kin nähden, jossa kar:jataloudelle on edel
lytyksiä. Tämä aloite tälhtäsi juuri tähä:n. 
Ja kun Pohjois-Suomeen nä!hden ei ole 
vielä saatu: rvlalmiiksi ehdotusta vtl,jatullin 
peruutuksesta, joka olisi huomattavasti hel
poi'ttanut siellä olevan 'v:äestÖ·n elinehtoja, 
niin tuntuu siltä, että tiliiJllä ei •pidetä to
tema sitä sietämätöntä tilannetta, j•oka 
siellä vallitsee. Olisi sentakia välttämä
töntä, että tämä rahaasia-aloite ratkais
taisiin myönteiseen päätökseen sitäkin suu
remmalla syyllä, kun tämän kautta valtio 
ei paljon menettäisi. Kun kysymyksessä on 
ainoastaan rahojen lainaaminen siedettä
villä ·ehdoilla., ,niin pitäisi tämän toimen
piteen olla malhdollisuuksien rajoissa to
teuttaa. 

Kun täällä viime maanantaina käsiteltiin 
avumulksen myöntä:mimä etupäässä täällä 
Helsingissä asuvan väestön huvitusharras
tuksiin, niin naurusuussa silloin myönnet
tiin miljoonia, vaikka nämä. avustUJkset tu
rrivat sellaisten kansa~aisten: hyväksi, jotka 
itse vai'k;euksitta pystyvät maksamaan hu
'V·ituksistaan. Ei tunnu siltä, että edus
kunnan enemmistö pelkäisi olevan rruhan
puutetta. Pilkalliset, :halveksi'Viat katseet 
ja la11Sllllnot v.asemmistonkin taholta saivat 
ne osakseen, jotka uskalsivat niitä mäiärä
·raho.ja ·esittää su:pist,elttavaksi:. Tässä nyt 
.olisi kysymys maamme heikoimmassa ta
loudellisessa asemassa olevan väestön pää
elinkeinon, maatrulon:den turvaaminen ny
kyisen lainauskoron tuhoisista .seUJra.am'uk
sista. Löytyneekiölhän eduskunnass.a tähäm 
·enemmistö 1 Aloitteessa esite'tty summa ei 
riitä .siihen määrään, mikä todellla: tarvit
taisiin, mutta v;oitaisiin sillä kumminkin 
auttaa kaikista vaikeimmissa taloudellisissa 
oloissa olevi.a meijel'eitä,. 

Viittaamalla 1:1ahaasia-aloitteeseen n :o 52 
ehdOitan siis, että ylimääräisen menoarvion 
VIII luvun 6 momentille !lisättäisiin 10 
milj. markkaa sekä että ·perusteluissa. mai
nittaisiin: ,Momentille on lisätty 10 milj. 
mar'lffi,aa jaettavaksi halpakorkoisina lai
noina vaikeimmissa ta•loudellisissa oloissa 
toimi'Ville meijereille 0111lun läänissä.'' 

Ed. K a ll i o n i c m i : Herra puhemies ! 
Olen jo toist'ssa yhteydessä huomauttanut 

siitä, että kotitalousopetukselle uhratut ra
hat eivät vielä ole vaarallisen suuret, jos 
vertaamme niitä toisiin opetuksen hyväksi 
annettuihin määrärahoihin. Samassa olen 
jo viitannut siihenkin, että suhde niiden 
määrärahojen välillä, joita valtio myöntää 
kotitalousopetuksen tukemiseksi kaupunki
kouluille toiselta puolen ja maalaiskouluille 
toiselta puolen, ei vielä ole sellainen, ettei 
huoletta voisi lisätä kaupunkikouluille hie
man lisää määrärahoja, ilman että vaaka 
sen puolesta painuisi niiden puolelle. Tä
män perusteella uskallan, vaikka valtiova
rainvaliokunta onkin jättänyt ottamatta 
huomioon ra;haasia-aloitteen n :o 56, ehdottaa 
että sen mukaisesti otettaisiin tähän lukuun 
uusi momentti, jolle merkittäisiin 94,000 mk. 
käytettäväksi Jyväskylän talouskoulua var
ten. 

Tämän luvun 12 ja 13 momentille on kyllä 
merkitty n. 1.5 miljoonaa .Jyväskylän emän
täkoulullc. Täten mainittua Jyväskylän 
emäntäkoulua ei kuitenkaan perusteta Jy
väskylään, vaan 3-4 km :n päähän Jyväs
kylän kaupungista lVIankolan sotilasvirkata
lolle. Nimitys on siis koko joukon harhaan
johtava, ja minä toivoisin, ettei se mitenkään 
vaikuttaisi Jyväskylän kotitalouskoulun 
asiaan. l\lankolan emäntäkoulua, joka muu
ten vasta alkaa toimintansa noin vuoden tai 
parin päästä, eivät Jyväskylän asukkaat voi 
käyttää hyväkseen mainittavammassa mää
rässä. Emäntäkoulujen kurssit ovat suun
Hitellut sellaisia nuoria varten, jotka tulevat 
toimimaan maataloudessa, mutta eivä!t 
taas ole tarkoituksenmukaisia kaupunkita
loutta hoitamaan valmistuvillc nuorille. Sa
moin eivät niitä voi käyttää hyväkseen ne 
naiset, jotka tahtovat oppia kotitaloutta voi
dakseen sitten esim. kotiapulaisina menes
. tyksellisemmin toimia. Maaseudulla ja kau
pungeissakin onkin paljon sellaisia naisia, 
jotka eivät pääasiassa taloudellisista sy.istä 
voi käyttää koko vuotta talousopintoihinsa, 
vaan joiden täytyy tyytyä sellaisiin neljä 
kuukautta kestäviin kursseihin, jollaisia ta
louskoulut panevat toimeen. Tänii vuonna 
0n tosin myönnetty emäntäkonluillekin va
roja myöskin lyhyempiä kn1"'sscja varten, 
mutta jo maaseudun harva asutus tekee 
tällaisten lyhempien kurssien järjestämisen 
vaikeaksi, kun jo asuntojen hankkiminen 
lisäoppilaille tuottaa vaike111ksia. Se oppi
lasmäärä, joka emäntäkouluista paasee 
nauttimaan, jää siten pakostakin ra-
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joitetuksi. Tänäkin vuonna jokaista maa
laisoppilaitosta kohti tulee vain 22 oppi
lasta, kun taas kaupunkikouluja kohti tulee 
keskimäärin 77. Kaupunkikoulut eivät kui
tenkaan palvele suinkaan yksinomaan kau
punkien tarpeita, vaan laajan ympäröivän 
maaseudun tarpeita. Samoin on laita myös
kin Jyväskylän talouskoulun, niinkuin oppi
lasluettelo sen puolitoista vuotisen toimin
nan ajalta todistaakin, siellä kun on hy
vin suuri prosentti oppilaita varsin kaukai
silta syrjäseuduilta. Tämän kysymyksessä
olevan koulun on perustanut Jyväskylän 
Talouskouluyhdistys. Se on koonnut rahat 
perustaruiskustannuksiin ja vapauttanut 
valtion kokonaan siitä puolesta. Nyt se pyy
tää vain 94,000 mk. ensi vuoden talousar
viossa muuten syntyvän vajauksen peittämi
seksi, ja tämä sen pyyntö on sitäkin kohtuul
lisempi, kun se ei edes pyydä sitäkään täyttä 
määrää, joka talouskouluille, kun valtio niitä 
avustaa, lain mukaisesti avustuksena tulisi. 
Kun talousopetus on siksi tärkeä nykyisenä 
vaikeanakin pula-aikana, uskallan toivoa, 
että eduskunta yhtyisi tässä rahaasia-alait
teessa tehtyyn ehdotukseen. 

Ed. Häkkinen: Pyydän saada kan
nattaa ed. Kallioniemen tekemää ehdotusta. 

:FJd. N u r m e s n i e m i: Ottamalla huo
mioon sen vaikean taloudellisen aseman, mi
hin varsinkin viime aikoina kalliilla kustan
nuksilla rakennetut meijerit ovat joutuneet, 
olisi suotavaa, että ed. Eskolan tekemä eh
dotus halpakorkoisten lainain myöntämisestä 
vaikeimmissa taloudellisissa oloissa toimi
ville meijereille tulisi hyväksytyksi. Sen
tähden kannatan ed. Eskolan tekemää eh
dotusta. 

Ed. L a h t e l a: Minä pyytäisin kannat
taa ed. Hännisen tekemää ehdotusta. 

Ed. R e i n i k a i n e n : Minä pyydän 
myöskin kannattaa ed. Hännisen tekemää 
ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Hänninen ed. Lahtelan kannattamana 
ehdottanut, että lukuun otettaisiin raha
asia-aloitteen n :o 22 mukaisesti uusi mo
mentti ,Lainoiksi niille itäisen rajaseudun 

tilallisille, joille rajan sulkeminen on teh
nyt mahdottomaksi metsien myynnin, 
2,000,000 markkaa", ja että v11~taava lau
suma merkittäisiin peru&ieluihin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Hännisen 1) ehdotuk
seksi. Edelleen on ed. Hänninen ed. Lah
telan kannattamana rahaasia-aloitteen n:o 
61 mukaisesti ehdottanut, että lukuun lisät
täisiin uusi momentti ,Kalanviljelyslaitok
sen perustamiseksi Kitkajoen Käylänkos
keen" ja että momentille merkittäisiin 
150,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Hännisen 2) ehdotukseksi. Ed. H. Es
kola ed. Nurmesniemen kannattamana on 
ehdottanut, että tämän luvun 6 momentille 
lisättäisiin 10,000,000 markkaa ja että pe
rusteluissa lausuttaisiin: ,Momentille on li
sätty 10,000,000 markkaa jaettavaksi halpa
korkoisina lainoina vaikeimmissa taloudelli
sissa oloissa toimiville meijereille Oulun lää
nissä." Kutsun tätä ehdotusta ed. H. Esko
lan ehdotukseksi. Ed. Kallioniemi ed. Häk
kisen kannattamana on ehdottanut aloitteen 
n :o 56 perusteella otettavaksi tähän lukuun 
uuden momentin ,Jyväskylän talouskoulua 
varten 94,000 markkaa." Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Kallioniemen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Ehdotukset ovat kaikki 
erillisiä, joten niistä tulee jokaisesta erik
seen äänestettäväksi mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja pä!!tökset: 

Äänestys ed. Hännisen 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,;jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Hännisen 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 
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Äänestys ed. Hännisen 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
-ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Hännisen 2) ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal-
1een. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. H. Eskolan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
€hdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. H. Eskolan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Kallioniemen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
.ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Kallioniemen ehdotus hyväk
_sytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Luku IX Kulkulaitosten ja yleisten töi
den ministeriöön kohdistuvat hallinnonhaa
rat. 

Kesliustelu: 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Halli
tus ei ole tahtonut tehdä mitään ehdotusta 
uudesta rautatiesuunnitelmasta nykyjään 
vallitsevan pulakauden takia, mutta koska 
kantatyömieskunta vapautuu niiltä uusilta 
radoilta, missä työt loppuvat, ja heille on 
työtä järjestettävä, on hallitus kuitenkin 
ehdottanut, että Lappeenrannan-Vuoksen
niskan radan työt aloitettaisiin. Hallituk
sen esityksessä mainitaan koko ratasuunta 
Lappeenranta-Elisenvaara. Valtiovarain
valiokunta on ehdottanut tämän lyhennettä
väksi osaan Lappeenranta-Vuoksenniska. 
Tällä haavaa ei ole mitään pakkoa päättää 
koko radasta, mielestäni riittää, mitä valtio
varainvaliokunta on ehdottanut. Jatko on 
tulevaisuuden asia. Rautatiehallitus on 
kyllä sitä mieltä, että määrärahan summa, 
60 miljoonaa, on ehkä liian alhainen ja toi
voo saavansa noin 7 miljoonaa lisää, mutta 
on ajateltu, että jollei näillä ehdotetuilla 
rahoilla tulla toimeen, niin myöhemmin esi
tys lisäyksestä annetaan. 

Minun kai ei täällä ole pakko esittää kaik
kia niitä syitä, jotka puhuvat tämän Lap
peenrannan-Vuoksenniskan radan puo
lesta, mainittakoon vaan, että edellisen halli
tuksen esityksessä tämä jo on otettu esille. 
Vuoksen-Karjalan radan ylikuormituk
sesta sekä niistä taloudellisista kohdista, 
jotka puhuvat radan puolesta, johtuu että 
tälle on etusija annettu. 

Täällä on sitten pari määrärahaa, joista 
minä tahtoisin huomauttaa. 

Hallituksen esityksessä oli 8 momenttina 
konepajan rakentaminen Rovaniemelle. Tä
män määrärahan on valtiovarainvaliokunta 
poistanut. Määräraha on välttämätön, sillä 
ne vajat, jotka siellä nykyään ovat, täytyi 
hävittää sentakia, että ne ovat tulenvaaral
lisia ja että ammattientarkastaja on niiden 
käyttämisen !kieltänyt. Valtiolla on siellä 17 
autoa ja muuta. Jollei uutta rakenneta, 
niin se vahinko, joka laiminlyömisestä 
aiheutuu, on suurempi, kuin mitä nämä 
kustannukset aiheuttavat. Valtion rauta
teille esim. rakennetaan edeltäkäsin sijoja 
vetureille. On selvää, että niille verrattain 



944 Keskiviikkona 17 p. joulukuuta 1930. 

kalliille autoille, jotka siellä säilytetään, pi
tää suojaa saada. 

Sitten on valtiovarainvaliokunta hallituk
sen esityksestä poistanut kaksi viimeistä 
momenttia. Tervsundin laivareitin syventä
miseksi on ehdotettu 300,000 markkaa. 
Tämä on laivaväylä, jota valtio ennen on 
parantanut ja joka palvelee suurta teolli
suuslaitosta. Tämä teollisuuslaitos ottaa 
omalta osaltaan myöskin tähän työhön osaa. 
Se sopii hyvin tehtäväksi sentakia, että 
ruoppauskone ,Nostaja" ja ,Mursn" va
pautuvat Hangon töistä alkukesän aikana 
ja voidaan senjälkeen täällä läheisyydessä 
hyvin käyttää. Muuta työtä heille kesäksi 
ja loppukesäksi ei ole tiedossa. 

Viilffieisenä momenttina on postiljoneillc 
ehdotettu pukuavustus. Pukuavustus on 
oikeutettu ja kohtuullinen ja, mikäli minä 
ymmärrän, myöskin valtion arvon mukai
nen. Sillä eihän se ketään ilahduta, kun 
näemme postiljonit kulkemassa sellaisissa 
vaatteissa, missä ne usein täällä meidän 
pääkaupungissamme kulkevat, virkalakki 
päässä. Jos sattumalta mennään ulkomaille 
ja nähdään, millä tavoin postiljonit siellä 
esiintyvät, niin erotus on silmiinpistävä. 
Valtiovarainvaliokunta on maininnut, ettei 
tietoa ole, kuinka suuri tämä meno tulisi ole
maan. Noin kolmas osa, vähän vähemmän, 
postiljoneista toimii Helsingi.ssä ja voidaan 
siitä laskea, että j,os muille ikaupunkipostil
joneille samanlaista rpukuavustusta; anne
taan, niin koituu siitä 1

/ 2 miljoonaa, tai vä
hän päälle lisämenoa. Tähän ehdotukseen 
on otettu ainoastaan Helsingin postiljonit, 
ja ajateltu että asteettain päästäisiin eteen
päin siihen, missä jo olemme valtionrauta
teillä. 

Jag ber att få nämna, att ehuru regerin
gen icke har velat göra ett bestämt förslag 
till plan för järnvägshyggandet i den när
ma:ste framtiden, likväl, för att kunna be
reda arhete åt de fackkunniga järnvägsar
hetare, vilka hli lediga, då de nya järnvä
garna alltfort hli färdiga, dock har föresla
git att hygga en ny hana, nämligen hanan 
från Villmanstrand till Elisenvaara. Att 
denna hana av statsutskottet förkortats he
tyder intet, då därmed i alla fall huvud
ändamålen nås. Riksdagen kan senare i 
annat sammanhang upptaga frågan om fort
sättningen. De ekonomisika skäl, som tala 
för denna hana, torde vara riksdagen be-

kanta; den har fått en företrädesplats redan 
i den proposition, som av föregående'rege
ring gavs. Den karelsika hanan är starkt 
betungad med trafik, och nödvändigheten 
av dess förseende med duhhelspår har varit 
under diskussion. Kostnaden härför under
stiger icke mycket den, som det här hlir 
fråga om, in summa 45 miljoner mark. Den 
nya hanan gör detta onödigt. Den kring
går Vihorg. Den är ekonomiskt fördelaktig. 

J ag her ytterligare få göra anmärkningar 
heträffande tre moment, som statsutskottet 
uteslutit. Först heträffande den verkstad
och gauagehyggnad, som var föreslagen att 
uppföras i Rovaniemi. De nuvarande ha av 
brandstodsmyndigheterna utdömts; de strida 
mot hyggnadsordningen och de måste un
danskaffas. Det är träskjul, som där nu 
finnas. Också yrkesinspektionen har för
hjudit dessas användande. Bygges icke nu 
en verkstad plus nödigt garage, hli de 17 
stora hilar, som 'Staten där uppe besitter,. 
utan skydd under vintern. 

Det näst sista momentet i detta kapitel av 
hudgetförslaget, som ock har uteslutits, hän
för sig till Tervsunds farleds uppmuddring. 
Denna farled har tidigare omhänderhafts 
av staten, den för tili en stor industriell in
rättning, och denna inrättning tager del i 
farledens försättande i skick. Farledens upp
grundning heror till stor del på landhöjning, 
något som vi icke mäkta ändra. Arhetet 
är ett lämpligt arhete för mudderverket 
,Nostaja" och mudderpråmen ,Mursu" 
vilka hli frigjorda från arhetet i Hangö i 
hörjan av sommaren, •och för vilka därefter 
intet annat arhete finnes förutsett. Det är 
således ett arbete, där arhetsredskap redan 
finnes, som genast kan påhörjas och som 
passar in i arhetsplanerna. 

Vad slutligen det sista utlämnadc mo
mentet heträffar, heklädnadshjälp för 
postiljoner, ville jag för min del gärna se, 
att det återinfördes. Det är ett fullrt he,rätti
gat krav. Det är, låt mig så säga, ynkligt, 
att se de dräkter, i viiken postiljonerna hos 
oss i huvudstaden uppträda. Jag vill icke 
ingå på jämförelse huru det är ställt i ut
landet. Invändningen, som har gjorts emot 
detta anslag, är den, att man icke kan kal
kylera, huru stor kostnaden slutligen blir. 
Här ha endast understöd för Helsingfors' 
postiljoner upptagits. Meningen har varit 
att sedan upptaga de andra. Deras antal är 
icke fullt tre gånger så stort som i Helsing-
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fors. Den senare tillkommande utgiften 
kommer säledes att överstiga 1

/ 2 miljon; 
jag har icke fullt exakta siffror till hands. 

Ed. H ä s t b a c k a: Av motiveringen till 
mom. 11 uti IX reservationen framgär, att 
jag anser att inga llJ!a järnvägar böra byg
gas utan att förslagen bli allsidigt behand
lade av specialutskottet. Jag har därför 
icke ikunnat omfatta regeringens f,örslag om 
upptagande av anslag uti budgeten för på
börjande av Villmanstrand-Vuoksenniska 
-Elisenvaara järnvägsbyggnad, och där
med lösgöra denna järnväg frän det järn
vägsprogram, som nu är under behandling 
uti utskottet. 

\Pä grund hära:v :t'öreslår jag, att riksda
gen måtte avböja förslaget om byggande av 
Villmanstrand-Vuoksenniska järnväg, och 
att motiveringen till mom. 11 mätte god
kännas i följande lydelse: Riksdagen är av 
den äsikt, att det i regeringens proposition 
för byggnadsarbetena ä Villmanstrand
Elisenvaara banan reserverade anslaget av 
5 miljoner mark icke borde användas för 
sagda ändamäl utan i stället disponeras för 
de uti propositionen upptagna under arbete 
varande järnvägsbyggnaderna. 

Så några ord rörande regeringens förslag 
om upprensandet av Tervsund farled i Par
gas, vilket förslag förkastats uti statsut
skottet. 

Regeringens proposition upptager under 
mom. 27 ett arbetsanslag stort 300,000 
mark, för fördjupande av Tervsunds farled 
i Pargas. Statsutskottet godkände även re
geringens förslag uti första läsningen, men 
genom att sä mänga suppleanter ersatte d:e 
ordinarie medlemmarna vid frägans andra 
behandling, uteslöt utskottet vid andra be
handlingen sagda anslag. J ag mäste för 
min del betrakta momentets uteslutande sä
som en ren tillfällighet, och hoppas att detta 
misstag nu skall rättas av riksdagen. Det 
är ju högst sällan att 'det förekommer, att 
riksdagen helt och hället förkastar ett av 
regeringen föreslaget arbetsanslag. Och i 
nu föreliggande budgetförslag är det det 
enda av regeringen föreslagna arbetsanslag 
som utskottet helt avböjt. Något sakligt 
skäl föreligger ju icke till stöd för att i 
detta avseende förkasta regeringens förslag, 
ty som känt är ifrägavarande farled av så 
stor betydelse icke blott för den industri, 
som därav i f-rämsta rummet har nytta, utan 

som trafikled, att framhefordra gods, som 
under särskilda tider av äret omöjligt kan 
befordras efter landsvägen med de många 
färjor som där finnas. I handelns tjä:nst är 
denna farled av stor betydelse, ty genom 
fördjupning av sundet kan möjlighet bere
das att hålla sjöt.rafiken öppen hela året om. 
Jag vågar påstä, att staten av detta direkta 
utlägg för arbete, kommer att hava direkt 
eller indirekt större nytta än vad kostna
derna för fördjupande av Tervsund farled 
stiger till. Säsom av regeringens proposi
tion framgär slutar kostnilldsförslaget på 
5,300,000 mark, vilket dock enligt uppgift 
icke kommer att bliva direkta utlägg i pen
gar, emedan en avsevärd del av arbetet kom
mer att utföras med statens mudderverk, 
som mången gång annars ligger overksamt, 
vilket också framgick av kommunikations
ministerns uttalande. 

Som känt sysselsätter Pargas industrier 
c :a 1,000 arbetare, vilkas utkomstmöjlighe
ter bliva betydligt tryggare, om sagda in
dustris transportförhällanden av såväl rä
vara ,gom färdiga alster underlättas. 1\'Ien 
störst är dock vinsten härav för modernä
ringen jordbruket, om transportförhällan
dena underlättas så att kalk och cement kan 
säljas billigare. Pargas kalkstensbrott är 
landets största, varifrän huvudsakligaste 
delen av landets behov av kall{jsten, kalk och 
cement levereras. Redan detta är ett oom
kullrunkeligt stöd för att staten också har 
en viss skyldighet att bidraga till att en 
industri av så stor allmän betydelse, som 
kalk och cementtillverkningen är, kan uppe
hållas och förse landet med billig vara. Om 
man rikta~· blicken på de oerhörda belopp, 
som staten under de senaste tio åren nedlagt 
på kanalbygget, för dess utvidgning och 
underhåll, framträder regeringens förslag 
om fördjupning av Tervsund farled som en 
mer omfattande syn pä vad förbättrande av 
trafikleder kräver än vad tidigare varit 
fallet. Och jag har tolkat regeringens för
slag i detta avs:eende såsom en plikt att 
skänka Parg~asindustrin den statshjälp, som 
industrin erfordrar och är förtjänt utav för 
att kunna påett ändamålsenligt sätt betjäna 
allmänheten. 

Som stöd för att staten bör utföra detta 
arbete må vidare anföras, att denna lands
del icke erhällit anslag för allmänna arbe
ten i samma utsträckning som andra delar 
av landet, varför d~tta av regeringen före-

119 
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slagna arbetet borde av riksdagen nu god
kännas. Under hänvisning till IX reserva
tionen föreslår jag, att riksdagen måtte god
känna regeringens förslag om fördjupande 
av Tervsundet och införa ett nytt mom. 26: 
Fördjupandet av Tervsunds farled i Pargas 
(arbetsanslag), samt för detta arbete upp
taga 300,000 mark. 

rEd. He l o: X vastalauseen mukaisesti 
ehdotan, että 8 momentille, nimittäin 
, uudisrakennustyöt valmiilla rautateillä'' 
merkitään lisäystä 5 milj. markkaa ja sa
moin 10 momentilla ,rautateiden liikkuvan 
kaluston lisääminen" lisäystä 3 milj. mark
kaa ja edelleen 11 momentilla ,rautatiera
kennukset" merkitään lisäystä 36 milj. 
markkaa, käytettäväksi siten, kuten rauta
tiehallitus on ehdottanut. 

En katso olevan syytä ryhtyä lähemmin 
selvittelemään työttömyystilannetta, jonka 
lieventämiseksi esittämäni ehdotukset ovat 
tehdyt, sillä epäilemättä kukin edustaja on 
vakuutettu siitä vakavasta tilanteesta, joka 
meillä tulee työmarkkinoilla ensi vuonna 
vallitsemaan ja myös velvollisuudesta ryh
tyä toimenpiteisiin työttömyyden lieventä
miseksi. 

Mutta minä pyydän kiinnittää huomiota 
kuitenkin siihen, että näyttää ainakin hal
lituksella olevan sellainen käsitys vallalla, 
että työttömyyden lieventämiseksi o1isi ryh
dyttävä toimenpiteisiin vasta ensi vuoden 
aikana. Tässä aijotaan tehdä sama kohta
lokas virhe, joka on meillä ollut työttö
myyspolitiikassa koko viime vuosikymme
nen ajan nimittäin, ettei riittävän ajoissa 
ryhdytä työttömyyttä lieventämään. Val
tiovarainministeri mainitsi eräässä yhtey
dessä, että ei ole syytä nyt lisätä suuresti 
työttömyysmäärärahoja, koska eduskunta 
kuitenkin kokoontuu jo helmikuun aikana 
ja on silloin tilaisuudessa myöntämään lisä
määrärahoja. Tällainen menettely ei o1e 
oikea, sillä tehokkaat toimenpiteet työttö
myyttä vastaan edellyttävät suunnitelmalli
suutta ja sitä taas ei ole olemassa silloin 
kun ei ole tiedossa riittäviä määrärahoja. 
Myöskään ei valtion finanssiasema ensi 
vuonna ole ensinkään sen parempi kuin 
tänä vuonna, niin ettei silloin ole sen 
suurempia edellytyksiä lisämäärärahojen 
myöntämiseen kuin tällä hetkellä. 

Mitä ehdotuksiini tulee, ne ovat vaati
mattomia, siihenkin nähden, mitä kyseessä-

olevalla momentilla on määrärahoja kulu
van vuoden aikana ja mitä asianomaiset 
ammattivirastot ovat tarkoitusta varten eh
dottaneet. 

Mitä tulee rautatierakennusmäärärahoi
hin oli tämä määräraha kuten tunnettua 
säännöllisesti viime vuosina 9r6 milj. mark
kaa. Voi tietysti olla eri mieltä siitä, onko 
edellisinä vuosina ollut tällä momentilla lii
kaa määrärahoja, mutta ei voine olla kuin 
yksi mieli siitä, että ensi vuonna täytyy 
tähän tarkoitukseen käyttää ainakin yhtä 
paljon kuin kuluvana vuonna. Jos jotain 
muutosta momentin määrärahoihin tulee 
tehtäväksi, niin se kai ·pitäisi tapahtua 
niissä merkeissä, että määrärahaa lisätään. 
Sensijaan kuitenkin valiokunnan mietin
nössä on vähennystä kuluvan vuoden mää
rärahaan nähden kokonaista 3·6 milj. mark
kaa. Jos valiokunnan esitys hyväksytään, 
tietäisi se sitä, että rautateiden töistä olisi 
ryhdyttävä vähentämään työväestöä, vie
läpä siinä määrin, että varsinaista kanta
työväestöäkin tulee vähennettäväksi rauta
tietöistä, sellaisia työläisiä, jotka ovat mo
net vuodet saaneet toimeentulonsa rautatie
töistä. Tämäkään sinänsä ei ole oikein eikä 
kohtuullista ja vielä vähemmän se on pai
ka'llaan silloin kuin työttömyys muutenkin 
ensi vuonna tulee olemaan tavallista suu
rempi. Myöskin johtuu määrärahan niuk
kuudesta, että niillä paikoilla, missä rau
tatietöitä tehdään, ei paikallista väestöä 
voida ensinkään ottaa rautatietöihin, koska 
työtä on varattava sille kantaväestölle, 
joka pisimmän ajan on näissä töissä aikai
semmin ollut. 

Mitä erikoisesti tulee Lappeenrannan
Elisenvaaran rautatiesuunnitelmaan, niin 
jo se seikka, että kaksi ha1litusta on teh
nyt tämän ehdotuksen, viittaa siihen, että 
asiaa on perusteellisesti harkittu. Kun tä
män rautatien asemasta on tehty ehdotuk
sia eräistä muista rautateistä, niin silloin 
on sivuutettu pääseikka, joka puhuu tämän 
rautatierakennuksen puolesta, nimittäin, 
että liikenne Karjalan radalla on siksi 
suuri, että se vaatii joko kaksoisraiteen tai 
sivurautatien, jonka kautta tätä Karjalan 
vilkasta liikennettä voidaan helpottaa. Se 
toinen suunnitelma, joka on olemassa ja 
joka koskee Viipurin rautatiepihaa, se ei 
koske tätä seikkaa. Sillä on ollut kyllä 
omat etunsa silläkin, mutta se ei tule kui
tenkaan vaikuttamaan Karjalan liikenteen 
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helpottamiseksi. Minusta tässä kohden 
olisi sentähden syytä hyväksyä valtiova
rainvaliokunnan ehdotus. 

Pyydän samalla myös käyttää tätä tilai
suutta hyväkseni tehdäkseni muutamia 
re\lnamuistutuksia eraan kokoomuslaisen 
kansanedustajan lausuntoon, jonka olen 
huomanut keskustelupöytäkirjassa ja joka 
lausunto on sisältänyt sosialidemokraattien 
vastalauseen arvostelua varsinkin työttö
myysmäärärahoihin nähden. 

Tässä lausunnossa koetetaan osoittaa so
'Sialidemokraattien vastalause työttömyys
määrärahoihin nähden tarpeettomaksi ja 
vääräksi. Siinä suhteessa vedotaan erikoi
sesti prof. Casselin antamiin lausuntoihin. 
Prof. Cassel on meillä viime aikoina muo
dostunut jonkinmoiseksi auktoriteetiksi, 
jonka puolueagitatoorisiin lausuntoihin so
sialidemokraatteja vastaan porvarilliset 
puolueet näyttävät uskovan vieläkin enem
män kuin sosialidemokraattien väitetään 
sokeasti uskovan Marxiin. 

Mitä tulee näihin Casselin teorioihin, 
niin minä ensiksikin pyytäisin niiden joh
dosta · palauttaa muistiin rahaministerin 
erään lausunnon, ettei tule uskoa kaikkea, 
mitä kirjoihin on painettu. Ja tämä eri
koisesti pitää paikkansa Casselin lausuntoi
hin nähden. Tässä lausunnossa nimittäin 
viitataan siihen, että jos valtio käyttää 
pääomaa töiden järjestämiseksi, niin tarvit
tavaa pääomaa otetaan muualta ja sillä ta
valla se estää taasen töiden järjestämistä 
toisella taholla. Tämä lausunto kyllä ai
kanaan on herättänyt suurta huomiota 
varsinkin muissa maissa, mutta on kuiten
kin osoitettu pätevällä taholla, että tämä 
lausunto ei pidä paikkaansa. Työttömyys
politiikassa on suuri merkitys, ei ainoas
taan pääomasuuruudella vaan myöskin, mi
ten pääomaa käytetään. Voidaan niitä 
käyttää tarkoituksiin, joissa työpalkat muo
dostavat suuremman tai pienemmän osan 
koko pääomasta. Työttömyyden lieventä
miseksi on tärkeätä, että pääomaa käyte
tään sellaisiin tarkoituksiin, että suurin 
osa pääomasta menee työpaikkoihin. Juuri 
tämä on sanotussa lausunnossa jätetty suu
reksi osaksi huomioonottamatta. Minä en 
halua ryhtyä sen enempää väittelemään 
Casselin lausuntoa vastaan, mutta viittaan 
siinä suhteessa kansainvälisen työtoimiston 
julkaisuun vuodelta 1926, jossa Casselin lau-1 
sunto on ollut perusteellisen kritiikin alai- , 

sena, ja tultu tulokseen, ettei se pidä paik
kaansa. 

Pyydän vielä tässä yhteydessä kiinnittää 
huomiota siihen, että maallamme on erinäi
siä velvoituksia työttömyyden lieventämi
seen nähden. Me olemme nimittäin aikoi
naan hyväksyneet erään kansainvälisen työ
toimiston suosituksen, jossa on velvoituksia 
valtiolle harjoittaa työttömyyspolitiikkaan
sa määrätyllä taYalla. Tämä työttömyyttä 
koskeva suositus on hyväksytty Washing
tonissa vuonna 1919 ja eduskunta on sen 
hyväksynyt seuraavana vuonna. Tämän 
suosituksen eraassa kohdassa, nimittäin 
4:nnessä kohdassa, asetetaan valtion velvol
lisuudeksi ryhtyä työttömyyden aikana va
raamaan töitä työttömyyden lieventämi
seksi ja erikoisesti juuri sellaisilla paikoilla, 
joissa työttömyyttä enimmäkseen ilmenee. 
Kun hallitus vuonna 1920 antoi esityk
sen tämän suosituksen hyväksymisestä, 
jonka esityksen muuten maalaisliittolainen 
sosialiministeri on allekirjoittanut, asetut
tiin siinä sympaattiselle kannalle suosituk
seen nähden. Erikoisesti sanottiin esityk
sessä, että mitä tulee edelliseen vuoteen, ni
mittäin vuoteen 1919, niin silloin oli jo 
eduskunta kehoittanut hallitusta ryhty
mään vuoden menosääntöä laatiessa.an toi
menpiteisiin nttaakseen riittävin määrin 
huomioon sellaisia hyödyllisiä, vaikkei vält
tämättömiä yleisiä töitä, joiden teettämi
sellä voidaan huomattavasti torjua työttö
myyttä eri paikkakunnilla panemalla niitä 
alkuun ja pitämällä niitä vireillä sikäli 
kuin vallitsevat työolot kulloinkin vaati
vat. Eduskunta antoi jo silloin tällaisen 
yleisen työkonferenssin suosituksen mukai
sen kehoituksen vuonna 19!19, ja hallitus 
oli myöskin silloin ryhtynyt sen mukaisiin 
toimenpiteisiin. Hallitus esitti silloin suo
situksen johdosta eduskunnalle hyväksyttä
väksi seuraavan ilmoituksen: ,Hallitus 
puolestaan on päättänyt noudatettavaksi 
sellaista menettelyä, että valtion työt mi
käli mahdollista, järjestetään sillä tavoin 
kuin suosituksessa tarkoitetaan". Tämän 
hallituksen ilmoituksen on myöskin edus
kunta hyväksynyt ja Suomi Dn sitten rati
fioinut sanotun suosituksen. Tämä suosi
tus myös velvoittaa. Sen si'jaan, että suo
situksen mukaisesti olisi nyt ryhdytty jär
jestämään töitä, ja luonnollisesti suurem
massa määrin kuin kuluvaa vuotta varten, 
on hallituksen esityksessä kuitenkin mene-
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telty tasan päinvastaisella tavalla, nimit
täin niitä on huomattavassa määrässä vä
hennetty. Minä pelkään, että Suomen hal
lituksen edustajalle tulee Geneven työkon
ferenssissa varsin kuumat olot, kun hän 
saa siellä selittää, miten on mahdollista, 
että :Suomi on ratifioinut työttömyyttä 
koskevan suosituksen ja sen jälkeen ryhty
nyt toimenpiteisiin, jotka ovat tasan päin
vastaiset kuin mitä suositus edellyttäisi. 
Ne sitoumukset siis, mihin maamme on 
mennyt ratifioidessaan kyseessä olevan suo
situksen, velvoittavat myöskin eduskuntaa 
ryhtymään suosituksessa edellytettyihin toi
menpiteisiin ja myöntämään työmäärära
haa edes siinä määrin kuin mitä on kulu
van vuoden budjetissa. Minä sen tähden 
toivon, että nämä vaatimattomat ehdotuk
set, mitä olemm'e vastalauseessamme teh
neet, tulisivat myöskin hyväksytyiksi. 

Ed. Voi on maa: Viime aikoina, herra 
amhemies, on tullut hyvätksi tavaksi jiär
jestää uusia rautatierakennuksia laeilla. 
iNiinpä tämän edellinen hallituskin jätti 
tämän vuoden ensimrnäisi1lle ,valtiopäiville 
leS'it!Yksen rautatierakennuksista vuosina 
19!31----33, jossa esityksessä huomautettiin, 
ilminka edul:lista ja v,älttämätöntä on, että 
uusia rauta;tierakennuksia säännös.telLään 
erityisellä lailla. l\Iainitsemassani tämän, 
,edemsen !hallituksen esityksessä luet,ellaan 
niitä Qpäkoihtia, jotka kauan aikaa ovat 
vaivanneet meidän rautati'era!k:ennuk
siamme,, si1Hoin tkuin niiden rakentamisesta 
on tdhty V!ain budjetti:päätöksiä. M. m. sa
notaan hallituksen esityksessä, lmiruka ,täl
laisesta a:siaintilastlt oli taas seurauksena 
alituiset työntekijäin työsuhteiden katkea
miset :sekä lty;ön johdon ja muiden yleisten 
kustannusten sulhteeton kasvaminen työ
palkkoihin vermten ". Ja sitten jatketaan 
Qsoittaakseen lairusäädännön 'edullisuutta: 
,Nämä epäkohdat on nykyisen rakennus
kauden aikana voitu välJttää ja järjestää 
niin :hy:vin ,t:yön johto kuin rakennustöi
den järjest:ely ta1'koituksenmukaiselle kan
nalle. Vie:lä 011 tästä seunauksena ollut, 
että rakennettavastra 1radasta on miltei sään
nöllisin väEajoin voirtu osa luovuttaa lii
kenteelle ja sen kautta saada se hyötyä 
tuottavaksi jo ennen radan lopullista val
mistumista.'' Viimeksi oli nykyisten val
tiopäiväin kulkulai tosvaliokunnalla tilai
suus tkuulla hy:vin selventä:v'ä lausunto tässä 
suhlt!Cessa rauta tiehallituksen pää.j olhtaj alta. 

Tulee silloin kys:yueeksi, mistä j'Oihtuu~ 
et:t'ä nykyinen ihaalitus ei ole taMonut tä.m
möistä ,esitystä eduskiunnalle antaa. Enti
sestä poikkeavaa menettelyänsä, hallitus 
budjettiesityksessää.n perustelee seuraa
IVasti : ,Ralhallisista syistä on pakko ensi 
:vuoden aitkana supistaa rautatierakennus
•töitä ja py:rlkiä suorittamaan niitä vain sen 
verrnn kuin töiden jatkuvaisuuden vooksi 
on välttiämrutöntä. '' Tulee tkysyneeksi, eik(} 
eduskunta olisi voinut tätä asiaa ottaa 
huomioonsa, vaik.ka sille olisi esitys an
nettu? Mikä olisi eduskuntaa estänyt sitä 
ottamm~ta huomioon, että rakennustöitä 
analhdo1lisesti tulee su;pistettavaksi tai että 
sii!hen ei voida niin paljon rva:roja käyttää 
kuin ennen. Että tämä seikka 1ei ole ollut 
,ratkaiseva hanitu!kselle, se näkyy hallituk
S'en esityksestä iltsestää.n, jossa esitet.ään 
muka ,töiden jatkuvaisuuden vuoksi", ra
kennettavaksi uutta 100 milj. markan rataa, 
nimittäin Lappeenrannasta Vuoksenniskan 
kautta Elisenvaaraan. Tämä on kuitenkin 
niin suuri ratarakennus, ettei sitä ole kat
sottava vain tuommoiseksi tilapäiseksi työn 
sijoituspaikaksi, vaan se on todella uusi 
suuri rata, joka on otettava punnittavaksi 
laajemmassa kokonaisuudessa. 

Olisi siis minun nähdäkseni ollut halli
tuksella kaikki syy antaa tälle eduskunnalle 
rautatierakennuksista esitys, jossa olisi 
otettu huomioon niitä näkökohtia, joita hal
litus katsoo huomioon otettavaksi. Kun ei 
ole niin tapahtunut, niin tulee kysyneeksi, 
mikä sitten on se oikea syy, minkävuoksi 
hallitus ei ole tätä esitystä tehnyt. Ja sil
loin ei voi torjua sitä ajatusta, että on jois
takin erityisistä syistä tahdottu nyt tällä 
kertaa tätä ratarakennusta tällä tavalla jär
jestää. Ei muuten ole ensi kerta, kun Vii
purin läänin rautateihin nähden tätä samaa' 
politiikkaa noudatetaan, sillä juuri samalla 
tavalla on verraten äskettäin siellä muita
kin ratoja rakennettu. Se tuntuu, minun 
täytyy se avonaisesti sanoa, muiden maa
kuntain asukkaiden ja sellaisen edustajan 
mielestä, joka katsoo asioita koko maan kan
nalta, vähän siltä niinkuin tahdottaisiin 
ottaa päältä pois muutamia ratoja ja sijoit
taa ne Viipurin lääniin ja jättää muu Suomi 
kilpailemaan muista radoista. Tällä minä 
en ollenkaan tahdo sanoa, etteivätkö rauta
tierakennukset Viipurin läänissä yhä vielä
kin ole tarpeellisia, vaikkakin tämän edelli
sen hallituksen esityksessä aivan oikein sa
notaan, että Viipurin läänistä on rautatie-
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rakennuksjin nähden pidetty parempaa 
huolta kuin mistään muusta osasta maata. 
Minä myönnän kuitenkin, että siellä on rau
tatietarpeita ja kiireellisiäkin ja tahdon huo
mauttaa, että eduskuntakin on niin ajatel
lut. Paraikaa siellä rakennetaan verraten 
pitkää Läskelän-Pitkärannan rautatietä. 
Myös nyt ehdotettu uusi rata saattaa olla 
tarpeellinen ja minä olen samaa mieltä kuin 
ed. Helokin, joka sanoi, että tämä rata, josta 
nyt on puhetta ja jota hallitus on esittä
nyt, Lappeenrannan-Vuoksenniskan-Eli
senvaaran rata, on eräissä suhteissa erin
{)maisen hyvin valmisteltu. Tekisi mieli sa
noa, että se on valmistettu erittäin hyvin 
siinäkin suhteessa, että sen hyväksi on tehty 
hyvin paljon yksityiskohtaisommat tutki
mukset kuin muita rautatierakennuksia var
ten, niin että ei tahdo olla oikein mahdolli
suuttakaan käsitellä yleensä muita rautatie
rakennuksia kuin tätä, koska meille ei ole 
annettu materiaaliakaan käsitellä muita ra
toja samalla tavoin. Se saattaa olla yhtä
kaikki tarpeellinen tämä rata, mutta minä 
huomautan, että siellä on toisiakin ratoja, 
jotka saattavat tulla kysymykseen. Tämän 
edellinen hallitus katsoi esityksessään, että 
€sim. Kyläpaakkolan-Myllypellon rata on 
asetettava ennen tätä nyt esitettyä. Kylä
paakkolan-Myllypellon radan työt halli
tuksen esityksen mukaan olisi aloitettava 
ensi vuonna, mutta tämän nyt esitetyn ra
dan rakennustyöt olisi aloitettava vasta 
1933. Eipä ollut tämän vuoden alussa hal
lituksen mielestä tällä radalla sen suurempi 
kiire kuin että ratatyöt maan etuja vahin
goittamatta - sillä en minä voi luulla, että 
edellincnkään hallitus olisi niitä näkökohtia 
jättänyt huomioon ottamatta - aivan hy
vin olisi voitu aloittaa 1933. 

Omasta puolestani olen epätietoinen, mikä 
rata näistä on tärkeämpi. Mielestäni voi
daan esittää aika päteviä syitä tuon Paakko
lan-Myllypellon rautatien puolustamiseksi. 
Sillä niinkuin hallituksen esityksessä sel
västi sanotaan - ja oikein sanotaan - se
kin rata ratkaisee verraten suotuisalla ta
valla Karjalan radan ylikuormituskysymyk
sen. Siitä tulee pikkuinen kierros, mutta 
rautatietalous voi kestää sen kiireisenä 
aikana, jolloin ylikuormitusta on olemassa. 
Liikakuormituksen helpottamista noudate
taan nyt jo Hangon liikenteessä, huomauttaa 
hallitus aivan oikein. Niinikään tämän 
kautta saataisiin aikaan silta Vuoksen ylitse, 

joka eräältä kannalta saattaa olla hyvinkin 
varteenotettava näkökohta. Minä luulen, 
että meidän maassamme on viranomaisia, 
jotka panevat erinomaisen suuren arvon 
juuri tälle näkökohdalle. On siis kyllä pä
teviä syitä tuon toisen radan puolesta ja 
minä luulenkin, että ne syyt tulevat saa
maan eduskunnan vakuutetuksi tuonkin ra
dan tarpeellisuudesta. Siis meillä on nyt 
perspektiivissä, että nyt ajetaan lävitse nyt 
ehdotettu rata ja kun se on korjattu tal
teen, niin itsestään tulee myöskin toinen 
rata. Minä pyydän ottamaan huomioon, 
että maassa on muitakin osia kuin Viipurin 
lääni. Me emme pyydäkään muuta kuin 
että asiat harkittaisiin tasapuolisesti. Ase
tun täysin lojaaliselle ja suopealle kannalle 
Viipurin läänin näitä ratoja kohtaan, mutta 
minä kats'Oisin menetteleväni väärin, ellcn 
koroittaisi ääntäni niiden maanosien puo
lesta, joiden etuja mielestäni nyt ilmeisesti 
syrjäytetään, enkä muuta pyytäisikään, 
kuin että saataisiin punnita näitä rautatie
rakennuksia yhtärintaisesti. 

Ehkä näet on joitakuita toisia ratoja 
maassa, joita tulee ottaa huomioon punnit
taessa ja joiden etuja tulee ottaa huomioon 
ja joiden kilpailuvapaus ja kilpailuoikeus 
tulevat suuresti supistetuiksi, jos päältä
päin lyödään kiinni 100 milj. markan rata 
Viipurin läänissä. Se merkitsisi vähenty
neitä toteutumismahdollisuuksia vastaavassa 
määrässä maan muiden osien rautateille. 
Tarkoitan, että tällaista tasapuolisuutta oli
sin kaivannut ja tällainen tasapuolisuus 
olisi tullut toteutetuksi, jos nykyinen hal
litus olisi suvainnut noudattaa edellisen hal
lituksen lojaalista menettelyä ja antaa sään
nöllisen lakiesityksen tästä asiasta. Nyt ei 
ole lakiesitystä, ja monet edustajat ovat si
ten hiukan pettyneet odotuksessaan, kun 
eivät ole valmistuneet tätmäntapaiseen menet
telyyn. On tosin asetettu kulkulaitosvalio
kunta, jolla näillä valtiopäivillä ei ole ollut 
yhtään mitään virkaa. Se käsittelee joita
kin toivomusaloitteita, joiden käsittelemi
nen loppuun näillä valtiopäivillä olisi ilmei
nen vahinko, koska se vahingoittaisi tasa
puolista rautatiepolitiikkaa; täytyy katsoa 
senvuoksi hyväksi, ettei niitä ole ehditty
kään valtiopäivillä käsitellä. Sensijaan on 
rautatiepolitiikka tällä kertaa siirretty val
tiovarainvaliokuntaan, joka tietysti on pä
tevä tällaisiakin asioita ratkaisemaan mutta, 
jolloinka jää ihmettelemään, miksikä sitten 
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on kulkulaitosvaliokunta asetettu, kun sel~ 
laisia rautatieasioita, joilla on jotakin mer
kitystä, ei kuitenkaan ole sille annettu rat
kaistavaksi. 

Tässä on siis monenlaisia näkökohtia otet
tava huomioon. Tulen siihen lopputulokseen, 
että on kiinnitettä,vä huomiota tämänta
paiseen rautatiepolitiikan harjoittamiseen ja 
tämäntapaiseen rautatiekysymysten ajami
seen, jota minä en voi katsoa oikein tasapuo
liseksi. Enkä voi katsoa, että ne erikoiset 
syyt, jotka tällä kertaa pakoittaisivat teke
mään päätöksen Lappeenrannan-Vuoksen
niskan radasta, joka rata itse asiassa tie
tysti vaatii lähitulevaisuudessa jatkon, että 
ne syyt ovat niin pakottavat, että olisi tar
vinnut tällaiseen asianajamiskeinoon ryh
tyä. Ainakaan ei hallituksen esityksessä 
ole sitä vakuuttavasti tuotu esille. Sillä 
muualta vapautuvat rautatienrakennustyön
tekijät - meillä on noin 1,800 varsinaista 
rautatien työntekijää - heidät kyllä voi
daan aina sijoittaa; meillä on muita jo pää
tettyjä rautatierakennuksia, niin että kyllä 
heille voidaan hankkia työtä muillakin ra
doilla, jos vain varoja on. 

Minun täytyy siis tulla siihen tulokseen 
kuin ed. Hästbackakin, että sitä määrä
rahaa, joka on tätä Lappeenrannan-Vuok
senniskan rataa varten esitetty, ei pitäisi 
käyttää siihen, vaan se olisi käytettävä sii
hen tapaan kuin ed. Hästbacka esittää. 
Pyydän kannattaa ed. Hästbackan ehdo
tusta. Lisäksi tahdon mainita, että olen sitä 
mieltä kuin ed. Helokin, että me emme to
siasiassa tule toimeen sillä 60 milj. markan 
summalla, jota hallitus ja valtiovarainvalio
kunta esittävät rautatierakennuksia varten, 
vaan että suurempia summia siihen tarvi
taan, ja senvuoksi minä katson voivani kan
nattaa ed. Helon sitä koskevaa ehdotusta. 
Tuonnempana voidaan määrätä tarkemmin, 
mitenkä niitä varoja käytetään. 

Ed. Nikkanen: Senjälkeen kun val
tiovarainvaliokunta on hylännyt allekirjoit
taneen tekemän ehdotuksen Hovinmaan
Tammisuon radan rakentamisesta, lienee 
turhaa yrittää eduskunnassa tehdäkään mi
tään ehdotusta tämän kysymyksessä olevan 
radan rakentamisesta. Minä puolestani ja 
myöskin ne allekirjoittaneet, jotka ovat tä
man rata-aloitteen takana, olisimme toivo
neet, että tämä hanke, jonka takana olemme 
olleet, olisi saanut eduskunnan myötätun-

non. Minun ei tarvinne täällä toistaa niitä 
perusteita, joita aikaisemmin täällä on m. m. 
Kallivn hallituksen taholta esitetty, silloin 
kun siltä taholta on tämänsuuntaisen oiko
radan rakentamista Viipurin lähistölle puo
lustettu. Me aloitteentekijät olemme ot
taneet tämän ratahankkeen kdkona;an siltä 
kannalta, että tämä rata maanpuolustuksen 
kannalta on välttämätön ja että tämä rata 
lähitulevaisuudessa on ehdottomasti aikaan
saatava. Kun nyt kumminkaan ei tällä het
ikellä ole :minkäänlaisia toiveita ja mah
dollisuuksia tämän radan rakentamiselle 
olemassa, eduskunnan omaiksuman kannan 
johdosta, ja ottaen vielä huomioon sen, että 
mahdollisesti tätä asiaa eduskunnassa voi
makkaammin ajamalla voitaisiin vaikeuttaa 
kysymyksessä olevan Lappeenrannan-Eli
senvaaran radan rakentamista, joka mei
dänkin mielestämme on välttämättömän 
tarpeen vaatima, ei allekirjoittanut tahdo 
tehdä mitään ehdotusta tämän aloitteensa 
puolesta, vaan toivoo, että lähiaikoina hal
lituksen taholta kiinnitettäisiin kysymyk
sessä olevan Hovinmaan ja Tammisuon ra
dan rakentamiseen tarpeellista huomiota, 
sillä, niinkuin äsken huomautin, monet sei
kat ovat puhumassa siihen suuntaan, että 
tämä rata on meidän maanpuolustuksemme 
kannalta välttämätön ja tarpeellinen. 

Ed. Sergeliu s: Jag ber, hr talman, 
få föreslå att i detta kapitel måtte antook
nas ett nytt moment i enlighet med rege
ringens proposition under rubriken ,Be
klädnadsihjälp åt postiljoner i Helsingfors'', 
å vilket mom. skulle anteciknas ett anslag 
av 272,000 finska mark. Jag ber ännu med 
några ord få motivera detta förslag. Rege
ringen har uti sin proposition på sid. 152 
föreslagit beklädnadshjälp åt vissa grup
per av statsfunktionärer inom järnvägarna. 
Sin framställning har regeringen gjort på 
fullgoda skäl. Ä ven riksdagen har numera 
godkänt detta förslag. Men utom här 
nämnda grupper av statsfunktionärer fin
nas även andra, för vilka uniformen icke 
blott är av praktisk, utan även av estetisk: 
betydelse, såsom t. ex. för brevbärare vid 
postverket. Dessa komma under sin dag
liga tjänsteutövning i beröring med all
mänheten och borde därför av flera orsa
ker hos oss liksom i utlandet åläggas att 
bära uniform. En sådan strävan röjer även 
regeringens proposition, då i denna på sid. 
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233 mom. 28 föreslagits, att såsom bekläd
nadshjälp åt brevbärare i Helsingfors 
skulle upptagas ett belopp av finska mark 
272,000. Detta anslag har statsutskottet 
strukit. 

Herra kulkulaitosministeri mainitsi täällä 
aivan lyhyesti ne perustelut, joiden takia 
hallitus on ehdottanut ensi vuoden raha
sääntöön otettavaksi Helsingin rpostiljonien 
pukuavustukseen 272,000 markkaa. Määrä
rahan ottamisen olen jo täällä ruotsiksi pe
rustellut. Pyydän sentakia, herra puhe
mies, saada ehdottaa, että tähän lukuun 
otettaisiin uusi momentti, Helsingin postil
jonien pulkuavustus, ja merkittäisiin tälle 
momentille 272,000 markkaa. 

Ed. K 0 i V u r a n t a: Herra puhemies! 
Rahaasia-aloitteen n :o 39 perusteluihin vii
taten ehdotan, että IX luvun 7 momentille 
merkittäisiin lisäystä 600,000 markkaa ja 
että perusteluissa lausutaan: , 7 momen
tille merkitystä rahamäärästä käytetään 
600,000 markkaa Pellonkylän-Meltauksen 
välisen maantien rakennustyön loppuun 
saattamista varten.'' Minä pyydän huo
mauttaa, että ehdotukseeni sisältyvä maan
tierakennus kuuluu siihen tieohjelmaan, 
jonka Pohjois-Suomen ja Karjalan maan
tiekomitea aikanaan on laatinut, ja on tästä 
tiestä olemassa kustannusarvio ja lopulli
nen suunnitelma, joten rakennustyö voi
daan panna toimeen. Tämän tietyön avaa
misella olisi työttömyyden torjumisen kan
naltakin suuri merkitys. Kysymyksessä ole
van noin 30 kilometrin pituisen tien raken
tamisen kautta saataisiin Tornio- ja Ounas
jokilaakso maantiellä yhdistetyksi ja välillä 
olevat väkiriklkaat kylät, joissa asuu lähem
mäksi tuhatkunta henkeä ja jotka nyt ei
vät ole ollenkaan tieyhteydessä, saataisiin 
tieyhteyteen ja sillä tavalla heidän toimeen
tuloansa ja elämistänsä helpotetuksi. 

Edelleen, herra puhemies, minä pyydän 
hallituksen esityksen mukaisesti ehdottaa, 
että IX:een lukuun otettaisiin uusi momentti 
nimikkeellä ,Rovaniemen kauppalaan ra
kennettava valtion virasto- ja korjauspaja
rakennus, työmääräraha 1,500,000 mk.'' 
Tämä ei kyllä ole oikeastaan virastotalo, 
sillä sikäli kuin tiedän, on kyseeiliseen ta
loon suunniteltu ainoastaan asunto parille 
monttöörille, korjauspaja ja autotalli. Val
tiovarainvaliokunta ei ole pitänyt tärkeänä 

eikä kiireellisenä määrärahan hyväksymistä 
mainittua korjauspajaa varten. Mutta on 
huomattava, ettei nykyisin ole koko Perä
Pohjolassa siellä oleville postiautoille tar
peellisia suojia. Näitä kallisarvoisia kulku
välineitä ei voida asianmukaisesti hoitaa 
eikä aikanaan korjata. Asiantuntijat ovat 
sanoneet, että autot kulutetaan loppuun en
nen aikojansa, kun ei ole tilaisuutta niitä 
pitää säilössä eikä muuten hoitaa niinkuin 
tarve vaatisi. Hallituksen esityksen perus
telut ovat niin painavat, että tuntuu ihmeel
liseltä, 'miten ehdotus on tullut valtiovarain
valiokunnassa hylätyksi, varsinkin kun 
suunnitelmat ja piirustukset tätä taloa var
ten ovat valmiit. Hallituksen esityksen pe
rustelujen ja herra kulkulaitosministerin 
täällä esiintuomien seikkojen lisäksi voidaan 
vielä mainita, että ammattientarkastaja on 
kieltänyt työskentelemästä sikäläisessä pe
rin puutteellisessa korjauspajassa. Tulenvaa
ran vuoksi, jonka valtion puinen autovaja 
Rovaniemen kauppalassa aiheuttaa, sitä on 
kielletty käyttämästä. Näin ei jää muuta 
keinoa kuin säilyttää autoja ulkosalla tuu
lessa, sateessa ja pakkasessa. Saattaa kuvi
tella, miten kalliiksi tämä kaikki tulee val
tiolle ja miten vaikeaksi se tekee postiauto
liikenteen harjoittamisen. Sen vuoksi minä 
toivon, että ehdotuikseni tulisi hyväksytyksi. 

Tässä olisi vielä huomattava, että Rova
niemen kauppala on muodostunut suureksi 
väestökeskukseksi, johon on sijoittunut san
gen paljon työväestöä. Viime vuosina on 
rakennustoiminta siellä ollut sangen vil
kasta, mutta nyt pula-ajan vuoksi se on tyy
ten pysähtynyt. Ne työläiset, jotka aikai
semmin ovat saaneet toimeentulonsa raken
nustöissä, ovat nyt joutuneet suureen puut
teeseen ja hätään, varsinkin kun Rovanie
men kauppalassa asuu paljon tukkityöväes
töä, jonka toimeentulo on myöskin perin vai
keata senvuoksi, että tukkityöansiot mikäli 
niitä on ovat erinomaisen huonot. 'Minä en 
tässä lähde arvailemaan, riittääkö se 50 mil
joonan markan työttömyysmääräraha, jonka 
hallitus on esittänyt ensi vuodelle työttö
myyden torjumiseksi maassa. Mutta minä 
pyydän huomauttaa erikoisesti, mitä Perä
Pohjolaan tulee, että siellä väestö suurim
maksi osaksi on ansiotöistä elävää, maanvil
jelyshän siellä on perin takapajulla. Maan
omistajat, kruununtorpparit ja uudisasuk
kaatkin, ovat tällä kertaa ansiotöitten va
rassa. Että siellä kesän tullen avautuu 
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enempi työmahdollisuuksia, kun niitä töitä, 
joita varten varoja on menoarvioon myön
netty, pannaan toimeen, on itsestään selvää. 
Mutta nyt talven aikana ne työt, mitä on 
pantu käyntiin, eivät riitä antamaan työan
siota kaikelle sille väestölle, mitä Pohjois
Suomeen on sijoittunut ja jotka siellä asu
vat. Nyt on myöskin huomattava se, että 
tälle väestölle, jonka käyttämä leipävilja 
kuljetetaan muualta, nyt kun viljatulli on 
noussut ja elintaso sen mukana kohonnut, 
on entistä tärkeämpää varata työansiomah
dollisuu:ksia. Minä en 'kuitenkaan tahdo läh
teä täällä tekemään esitystä työttömyys
määrärahojen koroittamiseksi, vaikka siihen 
eltkä olisi syytä. Täällä on hallituksen puo
lelta ilmoitettu- ed. Helokin jo siihen viit
tasi - että hallitus tulisi valmistamaan ja 
lähiaikoina eduskunnalle esittämään n. s. 
pula-ajan ohjelman. Ehkä tähän pula-ajan 
ohjelmaan sisällytetään myöskin sellaisia 
toimenpiteitä, jotka ovat omiansa lieventä
mään työttömyyttä ja jotka ovat omiansa 
olojen kehitystä viemään siihen suuntaan, 
etteivät ainakaan ne, joilla on maata ja 
joilla on siis työtä kotonansa, ole pakotet
tuja hätäaputöistä hankkimaan toimeentu
loansa. Minä pyydän erikoisesti huomaut
taa, mitä Pohjois-Suomeen tulee, joita oloja 
minä tunnen, että sikäläinen kruununtorp
pariväestö on perin vaikeassa asemassa. Se 
on nyt siellä erityisesti hätäaputöitä vailla. 
Tämä väestö on vajikeassa asemassa sen
vuoksi, että se on korviaan myöten velkaan
tunutta. Korkeat korot kaiken lisäksi ovat 
painamassa tätä väestöä. Kruununtorpparit 
eivät voi saada mitään pitkäaikaista luottoa. 
l_;yhytaikaisten lainojensa korkorahoja nämä 
torpparit ovat pakoitettuja ansaitsemaan 
hätäaputöistä. Minä tahtoisin erikoisesti tä
män luottokysymyksen sulkea hallituksen 
huomioon, että myös luoton vakiinnuttami
nen pula-ajan ohjelmaan sisällytettäisiin. 

Ed. N u r me s 11 i e m i: On hyvin tun
nettua, kuinka vaik·eassa asemassa saaristo
rasukka.at, v.arsinkin kelirikon aikana:, ovat, 
kun eivät ole edes rpuhelinjohdolla ylhdis
tety!t mannermaa:han. Nehän voivat jou
tua eräissä tapauksissa ollemaan viikko
ka·usi•a aivan eristettynä muusta maail
masta. Tällainen eristetty paiklka on myös 
Hailuoto lä:hdlä Oulua. Sa.aren aSUJk:kaat 
ovat ,jo pitkän ai~aa odottaneet, että val-
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tio rakentaisi puhelinj·olhdon sinne Oulun 
kaupungista, mutta ra!hoja ei ole voitu 
tarkoitukseen myöntää sen tähden että 
suunnitelmat. yleensä saaristoseutuj·en pu
helinverkoston aikaansaamiseksi· ov.at olleet 
keskeneräisiä. Nyt ovat suunnitelmat kui
tenkin valmistuneet ja päättyvät tämän 
[injan kustannulksert; 78•5,000 marillkJaan. 
Tämän vuoksi ja viitaten mhaa.sia-aloittee
seeni n lO 9, ~hdotan, että ylimääräisen 
tulo- ja menoarvion IX lwvun 19 momen
Hlle lisättäisiin 7-85,000 matkk.aa: sekä että 
perusteluissa lausutt.aisiin: MomenltiLle on 
lisätty 785,000 ma.rkkaa ·puhelinjO'hdon ra
kentamiseksi Oulun kautpungista Hailuo
don kirkonkylä:än. 

Ed. L a. :h te 1 a: Kåsiteltävänå olevaan 
yllimää.räiseen tulo- ja menoarvioon sisäl
tyy XI luvun 7 momentiir kohdalla Poh
jois~Suomen ja Kar:jalaru rajaseutujen 
maantieverkon täydentämi'Sit;ä v.arten mer
kittyyn 11,295,000 markan työmlä:ärära
haan, •perusteluiden mukJaan 600,000 mark
kaa maantien rakentamisel\isi Kemijärveltä 
Pelkosenniemelle. Ottaen huomioon, että 
rakennettava tie on: noin ·52 km :n pituinen., 
jota on. rakennettu v.ast•a 16 km1, ja että 
tien pikainen ra,kentaminen on välttämä
töntä jo silLäkin perusteella, .e1Jtä Pelkosen
niemen-Savukosken noin 40 km m pituinen 
valmis ma:antie, jonka kumpainenkan pää 
·ei .liitty mi!hinkään maantiehen, 011 ilman 
nyt kysymyillsessä olevaa Kemijärven Pe0.
kose11niemen maantietä sen varsinaista 
merkitystä vai,lla, olisi .sii'hen saat.a•m li
släystä ainakin 1 milj. markkaa. 

Edel1een pyytäisin kiinnittää. huomiota 
si'ih·en, että 'Puiheena oleva tie tulee kulke
maan aluetta, jossa on lähes 3,000 asukasta 
vailla minkwämllaista maantietä. 

Niiniffiään on •otettu ylimääräiseen tulo
ja menoarvioon mainitulle momentille 
400,000 markkaa maantien rakentamiseksi 
Kemijär.Vien Lu:usuankylä.stä Rovaniemen 
Peklmlan tkiyläiän, joka matka on 36 ikm. 
Tä1l1ä määrä11alhalla ei 'kuitenka.an tule ra
kennetuksi' tästä tiestä edes Luusuan ja 
Juu;järv·en kylien välinen 16 km:n pitui
nen o.sa, vaikka tie olisi kiireimmiten saa
tava rakennetuksi aina Rovcaniemen Pek
kartan kylään asti. Mainitulla 36 km :n pi
tuisella ti•ealueella, joka on läpeensä asut
tua, ei ole minkJäänlaist.a tietä olemassa, ei 
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wes vesireittiä, jota voitaisiin kulkea. i 
'TälLe ticlle. olisikin välttiimättömästi saa
t.ava. 500,000 ma.rlrkaa lisäJä. 

Ra:haasia-aloi•tteessani n:o 37 olen eh
dottanut, että edelllämw.inittuun Luusuan:
Pekkala;n maantielle rakennettaisiin maan
tie Kemijärven kirroolta Luusuan kylään. 
Tähä.n tiehen, joka on jatko edelliseen, 
olen ehdottanut otettavaksi 300,,000 mk. 
Viittaan tässä osassa rahaasia-aloitteeni 
pernsteluiihin, ja pyydän vidä ikiinnitt1ää 
erikoisesti huomiota .siihen, että tämän vii
meksi mainitun tien ra1kentaminen olisi kii
reellinen ja perin tärkeä siihenkin nähden, 
että, sitä tietä ruVIautuu suor.a yhteys Po
si,on kunnasta Rovaniemelle menevältä 
tieltä Kemijärv.en rautatieasemalle, ja edel
leen ensiksi mainittua Kemijärven-Pelk<O
oonniemen tietä aina 1Savukoskelle asti. 

Kun edellä mainitut perustelut e~vlät 
vi:elä a.nna täyttä selvyyttä kaikin puolin 
siitä, kuinka 'perin tarpeelliset ja kiireelli
sesti ·11akennettavat pu!ll'eenaolevat tiet 
ovat,. on syytä k'ä:sitffilä näitä tieasioita 
myos Kemijwrven kunnassa vir.eillä olevan 
isojaon ikannalta katsoenkin. Ensiksi minä 
totean, ·ettei Kemijärven kunnan a1lueella, 
jonka reveys on noin 60 km ja pituus 
80 km,, ja jossa on lä<hes 900 taloa sekii 
noin 7,500 asu'kasta, ·ole muita valmiita 
maanteitä kuin Rovaniemeltä Kuolajärvelle 
j·oihtruv~a tioe, joka kulkee Kemi'järven kun
nan alueen poikki kapeimmalta kohdrulta 
sekä eräs 11 'km :n pitu,inen ky1äti•e. :M:aa.n
teistä jo nykyisen liikenteen kannalta !kat
soen on ikieltämättömästi 5'umi puute, elh-
'kä'Pä suurempi kuin missään muualla 
maassamme tullien se vielä sitäkin suurem
maksi, kun r.akenteella olev.a Rova;niemen 
-Kemijärven rautatie parin vuoden ku
luessa valmirstuiU ja lii·kenne joka puolelta 
wlkaa enemmän rkJeskittyä Kemijärve11 
asemalle. Yli 30 vuotta kestänyt isojako on 
vihdoinkin kehittynyt niin pitkälle, .et1Jä 
tilojen ikesken jaettavilla. alueilla voidaa;n 
ryihtyä tiluspa~stoj'Cll .sijoitusta suunnittele
maan. Kun ·on kysymys lähes 900 talon 
tiluspalstojen ,sjljoituksesta ja knll~kin ti-
181lle annettavien 'palstojen lU:ku voi nousta 
aina 8 asti taloa kohti, Qlisi tässä pals
tQjen sijoituksessa jo rakennetuilla maan
teillä erikoisen suuri merkitys. Maan
teitä silmälläpitäen voitaisiin palstojen si
joitus toimittaa niin, että prulstat vastaisi
vat jllk>a suhteessa sitä, mitä kunno1linen 

jako edellyttää. J·as :p.alstojen sijoitus 
suoritetaan ·ennenkuin maantim ovat ra
kennetut, on siitä seurauksen.3i,. että huo
mattava mäJärä palstoja tulee jälemäpäin 
maanteitä rakennettaessa sil,;rortuiksi j,a me
nettävät suurelta osrulta kaikeru mm•kityk
;sensä johtuen siitä samalla suurt,a haittaa 
ja arvaamattoman suUJrta vahinkoa. Jaon 
kunnolliserr ja 1tarkoitustaan ·vastaavan 
suoriUamisen kannalta katsoen on m>aan
teiden pikainen r.frkentaminen tarpeellinen 
siiihenkin nähden, ett.ä jaossa tulee lähes 
900 talolle talon paikka järjestettäväksi, 
j<Ossa ollaan pakotettuja siirtämään huo
mattava maa.ra talojra uusille tpaikoille, 
koska talot ovat aikojen kulu,essa tulleet 
rakennetuksi äärettömän taa:joiiksi kylä
rryhmiksi. Rakentamalla maantiet ennen 
pa!lstojen sijoitusta avautuu teiden var
.sille sopivia talonpaikkoja, joihin voidaan 
siirrettäviksi tulevat talot siirtää. Ja .saa
daan jako tärtä osaltakin suoritetuksi siten 
kun tarkoitusta.an vastaavan ja,on suoritta
minen vaatii. Ilman teitä twlee taloj·en 
.siirto saamaan hyvin ymmärrettävää rVIRS

tustusta ehkäpä riitojakin, sillä on aivan 
luonnollista, ettei kukaa.n ta:htoisi lälhteä 
entisiltä paikoiltaan asumaan tiettömiin 
korpiin. Yleisen maantien rakentaminen 
olisi siihenkin nähden kiireellisesti toimi
tettava, et,tä jaon yhteydessä voitaisiin tar
vittav.at kylätiet ja tilustiet suunnitella ja 
;rakentaa ja niitäkin voitaisiin käytt.ää hy
väksi tirlusrpalstojen asetterlua suunnitel
taessa. 

Minä pyytäisin vielä erikoisesti 'kiinnit
tää huomiota erääseen Kemijä.rven kun
nassa tätä nykyä määräyksen perusteella 
isojakoll! jolhrtav.an toimitusinsinööri Roltf 
Hertzbergin kirjeeseen, jonka hän minulle 
muutll!ma päivä sitten lähetti. Tahdon tästä 
lukea vain ne osat, jotka osoittavat, että 
esitykseni ·on oikea.an osunut, mikäli se 
koskee isojakoonkin. 

.,Kun Kemijärven kunnassa isojako on 
kehittynyt niin pitkälle, että jo ensi vuon
na voidaan tilallisten kesken toimitettavaan 
jakoon ja niilile tulevå.en palstoj.en suun
nitteluun ryhtyä, niin olisi 1toivottav;aa, 
että Kemijärvren kunnan alueella. rakennet
tavat yleiset ja kylän tiet rakennettaisiin 
mahdollisimman pian, jotta niiden mukai
sesti voitaisiin 1palSitojen sijoitus toimittaa 
j.a tilustiet suunnitella. Tarkoituksenmu
kaisen jw onnistuneen jaon edellytyksenä-
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hän on, että tiet saa:daan ennen palstojen 
sijoitusta rakennetuiksi. Ja 'kun osa lta
loista pakostakin tulee siirrettäväksi taa
joista ky:lä.ryhmistä pois uusille paikoille, 
niin olisi tätäkin tarkoitusta va,rten rtär
keätä, jos rakennettavaksi aijotut tiet olisi
vat jo ennen jakoa ralmnnetut, jotta voi
taisiin siirrettäväksi aijotut talot sijoittaa 
näitä teitä silmälläpitäen." 

Työttömyystilanteesta !luonnollisesti mi
nun ei tarvitse ryhtyä luettelemaan mitään 
crikoisnumeroita, mainitsen vain, että tällä 
J"ertaa on Kemijärven kunnan alueella noin 
400 työtöntä, ja minä olen vakuutettu, että 
työttömyy.s vuosi vuodelta tulee lisäänty
mäJäm. 

Edellä olevasta selviää, että 'kysymyk
sessäoleVJat tiet ovrut aivan välttämättömiä 
ja monestakin syystä kiireellisesti mkennet
tavat, johon nälhden miruä olen pakotettu 
·ehdottamaan, että IX luvun 7 momentiUe 
Pohjois-Suomen ja Karjalan rajaseudun 
ma.antiev·erkon täydentäminen, lisättäisiin 
1 milj. ma.rkkiaa, sekä että !Perusteluissa 
lausuttaisiin: ,Kemijärven-Pelkosennie
men tielle rwkennettavaa maantietä varten 
lisätty 1 milj. markkaa.". Toiseksi, että 
IX luvun 7 momentille lisättäisiin 500,000 
markkaa, sekä että perUJsteluissa 1ausuttai
siin: ,Kemijärven~Luusuaru--Rov.aniemen 
-Pekkalan maantien rakentamista varten 
lisätty 500,000 markkaa". Kolmanneksi, 
että IX luvun 3 momentille lisätitäisiin 
300,,000 markkaa sekä perusteluissa lausUJt
taisiin: ,Ralhaasia-aloitteen n :o 37 johdosta 
on momentiMe lisätty 300,000 markkaa Ke
mijärvcn-Luusuan maantien rakentami
seksi aloitteessa ma·ini.UUJa ja tutkittua 
suuntaa. 

Ed. S u o k a s: Herra puhemies! Täällä 
on parinkin puheenvuoron käyttäjän puo
lelta ihmetelty sitä, mikä on ollut tär
keimpänä ja vaikuttavimpana seikkana sii
hen, että eräs rataosa on tullut otettua hal
lituksen esitykseen ja myöskin valtiovarain
valiokunnan mietintöön sisälle. Minä pyy
täisin joitakin seikkoja tuoda esille jotka 
minun nähdäkseni kaikki ovat olleet vaikut
tamassa, että tämä rataosa on asetettu etu
alalle tällä kertaa, vaikka meillä onkin pal
jon ·rautatie-esityksiä ja -suunnitteluja. 
Yleisestihän on tunnettu se, että meillä 
Karjalan rataa jo pitemmän aikaa, aivan 
tätä nykyistä lamakautta lukuunottamatta, 

on pidetty yli.kuormitettuna. Pitemmän 
ajan on ollut suunniteltuina toimenpiteitä,. 
joilla voitaisiin Karjalan radan liikakuor-
mitusta lähteä lieventämään. Ja ensinnä 
on katsottu välttämättömäksi saada toinen 
yli Vuoksen johtava rautatie rakennetuksi. 
Ennenkaikkea Karjalan radan liikakuormi
tus on ollut kaikkein painavimpana ja 
suurimpana rataosalla Antrea-Viipuri,_ 
sillä Vuoksenniskan-Antrean rataosan 
lähistöllä ja yhteydessä sijaitsee maamme 
suurimpia teollisuuslaitoksia, joita viime 
vuosina on yhä vain lisääntynyt, mainitsen 
vain Enson suuren tehdasrakennuksen val
mistumisen ja sen tuotantomäärän lisään
tymisen, ja on tämä ollut omiansa lisää
mään mainitsemaani Antrean-Viipurin vä
lisen rataosan liikakuormitusta. On ollut 
parikin suuntaa, joiden kautta on ollut ky
symyksenalaisena uuden rautatielinjan 
avaaminen, Karjalan radan helpoittami
seksi, toinen täälläkin mainittu Kyläpaak
kolan-Myllypellon ja toinen tämä nyt 
valtiovarainvaliokunnan mietinnössäkin mai
nittu Elisenvaaran--Vuoksenniskan-Lap
peenrannan rata. Kurmminkin valtiovarain
valiokunta ja hallitus eittämättä Qvat kat
soneet tämän kyseessä olevan suunnan tär
keimmäksi ja edullisemma!ksi ja sentakia 
ottaneet tämän etualalle. 

Kun katselemme juuri nyt tilannetta, 
niin ei voida sanoa, että Karjalan rataosa 
aivan tällä hetkellä voitaisiin sanoa olevan 
siinä määrin kuormitettu, ettei se nykyistä 
liikennettä jaksaisi kuljettaa ja ylläpitää. 
Mehän elämme sellaisessa lamaannuskau
dessa, että useimmilla radoilla seisoo tuhan
sittain vaunuja tyhjinä liikenteen puut
teessa. Tämänpäiväisessä Uudessa Suo
messakin mainitaan numeroilla mitenkä eri 
ratajaksoilla joutuu vaunuja seisomaan tyh
jinä liikenteen vähentymisen takia, mutta 
jos edustajat tahtoisivat vaivautua tarkaste
lemaan, niin he näkisivät siinä huomattavan 
eron nykyisen Iamwkaudenkin aikana olevan 
Karjalan radan ja muiden rataosien liiken
teessä. Sehän mainitaan täällä tämänpäi
väisen Uuden Suomen selostuksessa, että 
m. m. Savon radalla seisoo siellä päivittäin 
tyhjänä 1,400 vaunua, kun Karjalan radalla 
on viime päivinä vain ollut tämä tyhjien 
vaunujen määrä toistasataa. Näin huomat
tava ero on tällä kertaa Karjalan radan lii
kenteen ja eräiden muiden rataosien liiken
teen välillä. 
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:Minä tahtoisin kiinnittää eduskunnan huo
miota pariin seikkaan lisäksi, jotka ennen 
kaikkea lähitulevaisuuteen nähden tulevat 
Karjalan .radalle asettamaan entistä suu
remman rasituksen. Viime lokakuussa kään
tvi tunnettu suuri tehdasyhtymä W aldhof
yhtiö, joka rakentaa parhaillaan Käkisal
meen suurta tehdaslaitosta, Viipurin kau
pungin puoleen, ilmoittaen niitä suunnitte
luja ja vaatimuksia, mitkä heillä ovat tule
vaan tehdastuotantoonsa nähden ja myös
kin esittäen vaatimuksenaan Viipurin kau
pungin toimenpiteisiin ryhtymistä Viipurin 
satamaolojen järjestämiseksi. Kun tuo 
W aldhof-tehdas ensi vuonna valmistuu sii
hen kuntoon, että sen tuotanto lähtee maa
ilman markkinoille, tulee tämä olemaan 
myöskin yhtenä suurena tekijänä Karjalan 
radan liikenteen lisäämiselle, joka lisäys koi
tuu Hiitolan-Viipurin rataosalle. Tämä 
liikenteen lisäys, jonka W aldhof-yhtiö ensi 
vuonna ilmoittaa lisäävänsä tälle mainitse
malleni Karjalan rataosalle Hiitola-Vii
puri, on lähes 200,000 tonnia vuodessa. Yh
tiö ilmoittaa nimittäin, että ensi laivauskau
della sen vienti ulospäin tulee olemaan 
60,000 tonnia ensi kesän laivauksessa, mutta 
sisääntuonti raaka-aineina, tehtaan käyttö
voimana, hiilenä y. m. sellaisena tulee ole
maan 100,000 tonnia ensi purjehduskau
della. Tämä tietää jo Karjalan radan lisä
kuormitusta tämän Waldhof-yhtiön osalta 
160,000 tonnia ensi kesän aikana. 

Lisäksi minä myöskin tahtoisin mainita ! 
eräästä seikasta, joka täälläkin on tunnettu · 
eduskunnan piireissä, mutta johonka ei tässä 
yhteydessä ole kiinnitetty huomiota. Se on 
nimittäin se, että meillähän kohdakkoin val
mistuu Läskelän-Pitkänrannan rata;, jonka 
radan kautta Karjalan radan liikennever
kosto joutuu yhteyteen Pohjois-Laatokan 
rannoilla sijaitsevien suurten tuotantolai
tosten kanssa. Tämän Läskelän-Pitkän
rannan ra;dan valmistuttua tulee my;öskin 
Karjalan radan liikenne taas yhä lisää 
kummitetulksi. 

Yksistään jo nämä seikat minun mielesc 
täni ovat olleet tärkeänä ja määräävänä puo
lena siinä, että hallitus ja valtiovarainvalio
kunta ovat katsoneet tärkeäksi saada Kar
jalan radan liikenteen helpoittamiseksi 
uuden ratasuunnan järjestetyksi ja otta
neet tämän Elisenvaaran-Vuoksenniskan 
-Lappeenrannan radan ohjelmaansa. 

Kun täällä, niinkuin mainitsin alussa, on i 
juuri ennenkaikkea epäilty näitä seikkoja, 1 

niin tahdon nimenomaan ylläolevat puolet 
tähän asiaan täällä saada tuoduksi julki, 
jotka mielestäni ovat siksi painavia, ettei 
niitä voida vaitiollen sivuuttaa. 

Täällä on monesti tänäkin päivänä koske
teltu tämän pääluokan kohdalla useiden 
pu:heenvuorojen käyttäjien puolelta ensi 
talvena ja ensi vuoden aikana uhkaa
vaa työttömyyttä. Ne toimenpiteet, jotka 
eduskunta tulee mää['ittelemään työttö
myyden torjumisen edistämiseksi, eivät 
myöskään mielestäni ole tähänastisessa vai
heessaan olleet täysin riittäviä, eivät myös
kään mielestäni ne esitykset, jotka hal
lituksen puolelta on eduskunnalle esitetty ja 
jotka ovat tähän asti menneet läpi, ole mie
lestäni riittäviä sen suuren työttömyyden 
torjumiseksi, jota meillä on ensi vuonna odo
tettavissa. Tämän takia minä pyydän, herra 
puhemies, ehdottaa, että kyseessäolevan lu
vun 24 momentille otetaan X vastalauseen 
muil.\:aisesti 25 milj. mk. työttömyyden lie
ventämiseksi. Minä katson tämän seikan 
meillä olevan siksi tärkeän varautua työttö
myyden varalta, että pitäisin erittäin tar
peellisena työttömyysmäärärahan lisäämistä 
ja juuri mainitsemani määrärahan ottoa 
budjettiin. 

Lopuksi minä pyydän kannattaa täällä ed. 
Helon ja ed. Koivurannan tekemiä esityk
siä, jotka he täällä aikaisemmin ovat esittä
neet. 

Ed. S a a r i n en: Herra kulkulaitosmi
nisteri ja myöskin ed. Hästbacka lausunnos
saan jo korostivat sitä seikkaa, miten 
tärkeätä olisi, että valiokunnan tämän luvun 
kohdalla poistama 27 momentti menoarvioon 
palautettaisiin. Minä pyydän yhtyä tähän 
toivomukseen. On nimittäin erittäin tär
keätä, että niin paljon käytetty rakennus
aine, kuin sementti meidän maassamme on 
ja myöskin niin tärkeä teollisuuden raaka
ja tarveaine kuin on kalkki ja kalkkikivi, 
että niiden kuljetusta talouselämän tar
peeksi sillä tavalla helpotettaisiin, jota halli
tus esityksellään on tarkoittanut. Jos tämä 
ehdotus käytännössä toteutetaan, on aivan 
varmaa, että m. m. sementin tuotantokustan
nukset jossakin määrin helpponevat ja tämä 
tietysti tulee vaikuttamaan myöskin semen
tin hintaan ja vaikuttamaan terveellisellä 
tavalla maan talouteen. Minä siis pyydän 
yhtyä kannattamaan ed. Hästbackan teke
mää ehdotusta, että tämä momentti hallituk-
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sen esityksen mukaan menoarvioon palautet
taisiin. 

Ed. K i v i o j a : Kannattaen ed. Nur
mesniemen ehdotusta pyydän vielä Hailuo~ 
don puhelimesta saada esittää uusia näkö
kohtia. Minä tietysti annan täyden arvon 
niillekin näkökohdille, mitä asiassa ja aloit
teessa on esitetty. Saarella asuu aika pal
jon väestöä, joka kelirikon aikana on kauan 
eristettynä mantereesta. Heillä ei ole esim. 
lääkäriä, eikä mahdollisuutta edes puheli
mella saada lääkärin neuvoja. Tämä on jo 
aika huomattava näkökohta, johon on vii
tattu. Mutta lisäksi siihen tulee sitten seu
raava: tämä on kieltolain valvontakysymys. 
Sain äskettäin kirjeen Hailuodosta ja siinä 
kirjeessä selostettiin, kuinka kieltolain val
vonta heillä tulee aivan naurettavaksi ja 
narrimaiseksi siitä syystä, ettei ole puhe
linta. Hailuotolaiset näkevät. kuinka mante
reelta tullaan pirtun hakuun sinne aluevesi
rajalla olevalle salakuljetuslaivalle ja sitten
kun on kaupat tehty ja venheet t~ytetty ta
varalla, ne lähtevät mantereelle ja Hailuo
don poliisi saa katsella joko paljain silmin 
tai kiikarilla. Mutta mitään muuta hän ei. 
voi tehdä kuin nähdä vain, että ne menevät 
milloin Haukiputaan, milloin Lumijoen ran
taan, milloin Oulunsalon, milloin Kellon, 
milloin Siikajoen rantaan, milloin mihinkin 
päin mantereella. .Tos olisi puhelin, niin hän 
voisi sen katsomisen lisäksi tehdä sen ettii . . . ' smtta1s1 mantereella oleville poliisiviran-
omaisille jonlmnlaiset terveiset, että men
kääpä sille ja sille rannalle vastaan, saatte 
l1yvän saaliin. Jos me siis todenteolla tah
domme kieltolakia valvoa, salakuljetusta eh
käistä, niin tämä Hailuodon puhelinkysymys 
on otettava aivan täyden toden kannalta. 

Ja vielä lisäksi pyytäisin huomauttaa 
siitä, että hailuotolaiset olivat kerran saada 
puhelimen, mutta se vietiin heiltä aivan . ne
nän edestä". Nimittäin syksyllä 1917 v~nä
läinen sotaväki kuljetti sinne noin 25 km :n 
pituista kaapelia proomulla meritse etelästä 
päin. Minä en ole ottanut selvää, oliko se 
Suomen valtion menoarvioon vai mihin kus
tannuslaskelmiin sisältyvä kaapeli, mutta 
sen minä tiedän, että se ei tullut Hailuotoon. 
Se proomu syysmyrskyssä vuonna 1917 jou
tui Kalajoen edustalla haaksirikkoon ja 
siellä Rahjan saaristossa se oli sitten seuraa
vaan talveen, jolloin - minä en muista, 
oliko se helmikuun lopussa vai maaliskuun 

alussa - saimme Kalajoen esikuntaan V aa
sasta insinööriesikunnalta käsk;rn, että se 
kaapeli pitää tuoda kiireesti Vaasaan ja että 
sitä tarvitaan jossakin täällä etelässä sota
rintamalla. Se oli vaikea kuljettaa jäitse 
hevosilla sellainen pitkä kaapeli. Se piti 
purkaa ja muistaakseni 32 :lle eri reelle kää
riä ja vähän aina olla löysää kaapelia joka 
välissä. Mutta Vaasaan se vain piti saada, 
pois Pohjois-Suomesta. Sitten toukokuussa 
1918 käydessäni täällä Helsingissä insinöö
riesikunnassa minä kysyin, mihinkä pantiin 
tuo Hailuotoon aiottu kaapeli. No, ei sitä 
tarvittu mihinkään, ,se on Vaasassa varas
tossa ! '' Niin se oli silloin toukokuun lo
pussa. Ji}ikö nyt olisi oikeus ja kohtuus, että 
viimeinkin hailuotolaiset saisivat sen joka 
heille silloin oli tulemaisillaan ~ Ehkä se 
valmis, uusi, käyttämätön kaapeli on vielä 
Vaasassa varastossa, jos asiaa nyt tutkittai
siin. Voisihan hallitus ottaa tämän asian 
huomioonsa ja todella oikein tutkia, mihin 
se on joutunut. 

Olen vain kertonut tämän miten näitä 
Pohjois-Suomen asioita hoid~taan. Täällä 
etelässä kyllä kaikki koetetaan saada val
miiksi. J<}ilenhän me hyväksyimme puoli 
miljoonaa eduskuntatalon ympäristön lmn
toon saattamiselksi. Eivät suinkaan ne kal
liot siinä olisi ruokaa tahtoneet, vaikka ne 
olisivat olleetkin toiseen kertaan milloin 
olisi ollut enempi rahaa. Mutta k~n täällä 
pääkaupungissa on joku asia, vaikka tällai
nen vähemmän tärkeäkin kysymys niin ra
haa löytyy, mutta kun on Hailuodo~ asia tai 
Pohjois-Suomen asia, niin silloin ei ole ra
haa. Saattaa niin olla, että nytkin tämä ed. 
Nurmesniemen tekemä ja minun kannatta
mani ehdotus tulee hylätyksi, mutta kuiten
kin olen tahtonut asiasta puhua siinä toi
vossa, että hallitus ottaisi tämän asian huo
mioonsa ja ensi vuonna ainakin vihdoin esi
tykseensä. Sitä tietähän sillä olisi ainakin 
suuremmat läpipääsymahdollisuudet edus
kunnassa kuin näin yksityisen tekemän 
aloitteen pohjalla. 

Valtiovarainministeri Vennola: Pyy
täisin ainoastaan lyhyesti niiden ehdotus
ten johdosta, mitä täällä on tehty uusista 
radoista, mainita, että se 60 miljoonaa, 
mikä on otettu uusia ratoja varten tulo- ja 
menoarvioon, on hallituksen käsityksen mu
kaan aivan riittävä. Meidän täytyy muut
taa lähitulevaisuudessa rautatiepolitiik-
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kaamme niin, ettemme uhraa siihen niin 
paljon pääomasijoituksia kuin tähän saakka 
on tehty. Jo se seikka, että meidän täytyy 
supistaa menojamme ja varsinkin sellaisia 
menoja, jotka eivät tuota valtiolle edes 
pääoman korkoja, pakottaa tähän. Asian
Iaita on niin, että rautatiet tällä hetkellä 
eivät tuota korkoa sille pääomalle, mitä 
niihin on sijoitettu. Se on tietysti luonnol
lista ja selvää, että välillistä hyötyä niistii 
on, mutta jokaisen valtion täytyy harkita 
ja punnita, mikä milloinkin kullakin ajan .. 
kohdalla kannattaa. mikä. ei kannata. Tällä 
hetkellä on autokysymys niin erinomaisen 
päivänpolttava, että monin paikoin ulko
maillakin lakataan rakentamasta rauta
teitä ja sensijaan parannetaan maanteitä. 
Autoilla palvellaan varsin suuressa määrin 
niitä tarkoitusperiä, mitä aikaisemmin rau
tateillä. Tältäkin kannalta on oltava pi
dättyväisiä. Näitä näkökohtia silmälläpi
täen sekä myöskin valtion raha-asiain ti
lanteen huomioonottaen olen sitä mieltä, 
että mitään uusia rautateiden rakennuksia 
ei olisi lisättävä yli sen, mitä hallitus on 
esittänyt. 

Mitä taas rautateiden rakenunssuunnitel
miin tulee, niin tietysti voidaan valmistaa 
suunnitelma lähiaikoja varten, mitä ratoja 
otetaan rakennettaviksi ja missä järjestyk
sessä. Mutta vain sillä edellytyksellä, että 
ei mitään lai-ssa määrättyjä varoja jo edel
täpäin sidota tarkoitukseen, t. s., ettei saada 
aikaan sellaisia jäätyll(~itä menoja, joita 
pakosta kuhunkin •budjettiin on otettava. 

Ed. K a i j a. 1 a i n e n: Herra puhemies ! 
Mietintönsä perusteluissa huomauttaa val
tiovarainvaliokunta, ettei sillä ole ollut ai
kaa hankkia tehtyjen aloitteiden johdosta 
lausuntoja ammattivaliokunnalta, kuten 
olisi ollut suotavaa. Tällä tavalla on jää
nyt riittävää huomiota vaille myöskin nyt 
esillä olevan luvun kohdalla valiokunnan 
mietinnön perusteluissa mainitut rahaasia
aloitteet n:ot 43, 44, 4:5 ja 416, jotka tar
koittavat eräiden maanteiden rakentamista 
Lappiin, ja niitä varten määrärahojen ot
tamista ensi vuoden menoarvioon. En lähde 
toistamaan niitä ajatuksia, joita tältä pai
kalta on viimeisinä vuosina Perä-Pohjvlan 
ja Lapinliikenneolojen kehittämisen ta:rrpeel
lisuudesta usein esitetty. Olen vaik:uut·ettu 
siitä, että täällä ei ole yhtään sellaista 
edustajaa, joka ei olisi kanssani yhtä mieltä 

siitä, että ennenkuin voidaan p11hua var
sinkaan taloudellisen elämän noususta poh
joisissa erämaapitäjissä, on saatettava nämä 
seudut kunnolliseen liikenneyhteyteen. Tällä 
kertaa on syytä korostaa tässä asiassa enem
män erästä toista seikkaa, joka pakottaa 
kiinnittämään pohjoisten seutujemme, en
nenkaikkea laajan Lapin, tiekysymyksiin 
huomiota myöskin muussa mielessä kuin 
mitä tulee sinne suunniteltujen maanteiden 
merkitykseen parempien kulkuyhteyksien 
luojana. Tarkoitan niitä työmahdollisuuk
sia, joita nämä maantierakennukset voivat 
tarjota erityisesti nyt, jolloin työolot Perä
Pohjolassa ja Lapissa ovat tavattoman ki
reät. Mainittakoon vain, että pohjoisilla 
metsätyömailla maksetaan tänä talvena 
kaatomiehille keskimäärin ainoastaan 35 ja 
hevosmiehilh; 85 mk. päivässä. Palkka
taso on niin kovin alhainen, että ne ansiot, 
;joita metsätyömailla saadaan, menevät tar
koin asianomaisen itsensä jokapäiväiseen 
toimeentuloon, mutta perheelle ei jää mi
tään. (Ed. Koivuranta: Perhe näkee näl
kää ! ) V erot nousevat lakkaamatta, ne ovat 
monissa kunnissa. jo nyt niin korkeat, että 
esim. Savukosken kunnassa on veroäyri 
tällä hetkellä kokonaista 18 mk., ja myös
kin monissa muissa kunnissa se on yli 
10 markan. Kun tilanne on tällainen, on 
ilman m.uuta selvää, mikä on oleva seu
raus, jos sikäläinen väestö jää yksinomaan 
sen ansion varaan, minkä metsätyöt sille 
tarjoavat. Lisäksi näitä metsätöitä on niin 
vä:hän, etteivät läheskään kaikki työttömät 
ole tilaisuudessa työtä saamaan eikä pää
semään osallisiksi siitä niukasta leivästä, 
jonka nämä työt tarjoavat. Minusta tun
tuu senvuoksi kohtuulliselta, että esillä ole
van luvun 7 momentille olisi otettava se 
rahamäärä, joka sisältyy niihin aloitteihin, 
joihin edellä olen viitannut. !Se olisi sitä
kin oikeutetumpaa, kun ne määrärahat, 
jotka valtiovarainvaliokunta on hallituksen 
esityb;en mukaisesti tälle momentille sisäl
lyttänyt, ovat mitä Lappiin tulee, niin 
pieniä, että ne maantietyöt, joita näiden 
määrärahojen turvin on tarkoitus 'jatkaa, 
eivät ensi kesän aikana mainittava.ssa mää
rässä edisty. l\fainitsen vain, että Vaala
järven-l\1e1tauksen maantietä varten, josta 
vasta puolet on valmiina, on menoarv-iossa 
ehdotettu vain 500,000 markkaa. .Samoin 
on Kemijärven--'Pel:kosenniemen maantietä 
varten, jonka pitäisi valmistua siihen men-
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nessä kuin Rovaniemen-Kemijärven rauta
tie valmistuu, ehdotettu ainoastaan 600,000 
markkaa. Edellä lausumani nojalla ehdo
tan, että IX luvun 7 momentille lisättäisiin 
rahaasia-aloitteiden 43, 44, 45 ja 46 mu
kaisesti 2,200,000 markkaa ja että peruste
luihin otettaisiin tätä koskeva huomautus. 

Samalla kannatan niitä ehdotuksia, joita 
täällä ovat ed. Koivuranta ja ed. Lahtela 
tehneet. 

Ed. L e h t o k o s k i: V altiovarainvalio
kunta on poistanut hallituksen esityksestä 
300,000 markan määrärahan, joka koskee 
Tervsundin laivaväylän syventämistä. Tä
män· valiokunta on tehnyt rmitään pe
rusteluja esittämättä. Kun mielestäni tä
män määrärahan pysyttäminen talousar
'viossa on erikoisen tarpeellinen, niin pyy
dän nuolestani kannattaa ed. Hästbackan 
tääJlä, tekemää ehdotwsta. Mielestäni saa
ristoseudun asUJkkaat elävät monessa suh
teessa paljon vaikeammassa asemassa kuin 
ne, jotka mannermaalla asuvat, ja näin 
ollen. olisi myöskin eduskunnan ymmärtä
myksellä suhtauduttava edes sellaisiin, niin 
pieniin määrärahoihin, kuin mistä nyt on 
kysymys, jotta jotakin parannusta saaristo
nsukkaillekin voitaisiin aikaansaada. 

Ed. 0 ik sala: Minä ymmäl'rän, mutta 
minun samalla täytyy valittaa, ·että valtio
varain tila ei salli yhtään lisäystä siiihen 
5 milj. markan määrärahaan, jonka halli
tus on ehdot1tanut I_jappeenrannan-Vuok
senniskan-Elisenvaaran rauta tierwkennuk
selle. Kuitenkin on vä1ttämätöntä, että eh
dotettu määrä myönnetään. Seuraavina 
vuosina voidaan, sitten kun työt on saatu 
alkuun, määrärahoja lisätä. Tämän rauta
tien rakentaminen ei mitenkään estä rauta
tierakennusohjelmaa p~tempää aikaa varten 
myöhemmin laatimasta. Bduskunta voi tä
män ra>dan rakent.amisen hyvin päättää 
varsinaisen ohjelman ulkopuolella ja se 
seikka, että jo parikin hallitusta on tätä 
rataa ehdottanut, osoittaa, että rata on san
gen tärkeä. Minun mielestäni va,Ltiovarain
valiokunnalla ei ole ollut tarpeellisia syitä 
muuttaa sitä perustetta, millä hallitus on 
tämän mdan ehdottanut, ja minä sentäh
den XI vastalauseen mukaisesti ehdotan; 
että kulkulaitosten ja yleisten töiden minis
teriön ylimääräisten menojen 11 momentin 
perustelujen ensimmäinen kappale poistet
taisiin. 

Tässä yhteydessä en ma1ta olla mainitse
matta ·eräästä epäkohdasta, jonka toivoisin 
joutuvan halli.tuksen ja raut111tiehallituksen 
käsi.teltäväksi ja jota ei ole tahdottu muu
ten saada kurjatuksi. Sortavalan kaupun
gin luona risteilee rautatie ja maantie sekä 
kadut samassa tasossa useamman kerran. 
Eräät näistä risteyksistä ovat sangen vaa
rallisia ja on niissä jo sattunut useita rtapa
turniia, jotka ovat vaatineet monia ihmis
hen!kiä - aivan äskettäin viimeinen, jossa 
kaksi ihmistä menetti henkensä. Eräät yli
käytävät haittaavat taas liikennettä suu
resti ja pakottaa varsinkin koko r111tapihan 
yli johtavan valta:maantien ylikäytävä lii
kenteen maantiellä, joka johtaa maaseu
dulle ja esikaupunkiin, pit:kä~si ajaksi sei
sauksiin. On ymmärrettävää, kuinka han
ka1aa liikenne maantiellä n'äissä oloissa on, 
varsinkin silloin, kun pitäisi päästä no
peasti ja esteettömästi liikkumaan, kuten 
lääkäriapua tarvittaessa tai tulenvaaran 
uhatessa. On ollut tapau~sia, jolloin lää
käri, jota on haettu sydäntautisen luokse, 
ja joUoin pikainen apu on ollut ·tarpeen, 
on joutunut odottamaan aina puolikin tun
'tia, klm juna seisoo ratapihalla ja maantie 
on suljettu. Sortavalan kaupunki on puo-
1estaan ryhtynyt osaksi yhteistoiminnassa 
valtion kanssa siirtämään tietä kokonaan 
ra:dan toiselle puolelle, jolloin yhkäyrtävät 
tulirsivat tarpeettomiksi. Tässä tarkoituk
sessa kaupunki rakentaa parai1laan noin 6 
milj. markkaa maksavaa siltaa ]~aatoka,n 
lahden yli ja järjestää katujaan tämän oh
jelman mukaise:sti. Jotta näillä uhrauksiUa 
saavutettaisiin ta.rkoitus, on :kuitenkin vält
tämätöntä, että nykyinen asemaraikennus 
siirretään ratapihan toiiSelle puolelle, sinne, 
minne maantiekin on siirretty. Ellei näin 
tehdä, ei kaupungin suunnitelmat eikä ta
loudelliset uhraukset johda tarkoitettuun 
tulokseen. 

Asiasta on ky1lä neuvoteltu rautatiehalli
tuksen kanssa ja myöskin hallituksen kul
'lmlaitosmini:steriön kanssa, mutta asia €i 
ole tarpeellisella nopeudella edistynyt. Ensi 
kesänä valmistuu kaiklki kaupungin suun
n~ttelemat ja kustantamat työt, mutta rau
ta:tiehallitus ei ole voinut puolestaan asian 
edistämiseksi tehdä mirtää.n, vaikka kyllä 
myönnetään, että nykyinen asem111rakennus 
on vanha, ahdas ja kelvoton ja että ylikäy
tävä~kurjuus on sietämätön, ja että uuden 
järjestelyn kautta valtio saisi suoranaista 
sää·stöäkin, kun ylilkäytävävahdit tulevat 
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tarpeettomiksi. Asia on hyvin :tärilreä ja 
rautati~hallituk.sen on siltä ruvootava kor
joomaan. Ny:t en tahdo vaatia näitä töitä 
v.art.en varoja, kun :tiedän, e:ttä niitä ei 
tällä hetkellä ole, mutta minä lausun sen 
vakavan toiwmuksen, että 'hallitus ja rauta
tieviranomaiset pitävät huolen siitä, että 
mainirt:semani huutava epäkohta tulee seu
raavana vuonna korjatuksi. 

Ed. Tukia: Täällä on ed. Hä:Sitbacka 
tehnyt ehdotuksen että valtiovarainvaliD
'kunnan ehdottama 5 miljoonaa martkkaa 
Lappeenrannam-Vuoksenniskan rautatien 
rakentwmista varten otettaisiin pois tulo
ja menoarviosta. Tiiltä ehootusta on myös
kin ed.. Voionmaa kannattanut. Kulkulai
tosvaliokunnassa tämän asian esillä ollessa, 
raurtati~hallituksen pääjohtaja kävi siellä 

.asiantuntijana selostamassa rautatieraken-
nuskysymyksiä. Siellä tuli selville, että tällä 
kertaa ei rautatiehallituksella ole mitään 
muita uusia ratoja tutkittuina niin val
miiksi, jotka voitaisiin panna työn alle ensi 
vuoden aikana, kuin tämä kyseessäoleva 
rata. Ja samalla myöskin rautatiehallituk
sen pääjohtaja ilmoitti, että on välttämä
töntä saada ·aina!kin yksi uusi mta työn 
alle senvuoksi, että rakenteella olevilta ra
.doilta joutuu ensi vuonna työttömilk.si pal
jon vanhoja ratamiehiä ja mihinkään 
muualle työhön on niitä vaikea sijoittaa. 

Tffimä kysymys muuten on erittäin tärkeä 
senvuoksi, että on ollut kauan aikaa ky
seenalaisena, miten saataisiin järjestetyksi 
Viipurin solmukohta, joka on erittäin arka 
rautatielaitokselle senvuDksi, että siinä saat
taa syntyä häiriöitä, niink-uin on jo synty
nyt. Rautateitten liikennöimis- ja puolus
tusvalmiuden varmentamiseksi on katsottu 
tärkeaksi, että Vuoksen poikki saadaan toi
nen raUitatie, jota :tarpeen tullen voidaan 
'käyttää kaupallisen liikenteen ja puolustus
va;lmiuden vaatimusten tyydyttämiseksi. 
Tä.tä kysymystä käsitellään Karjalan radan 
eteläosan liikara;situksen helpottaaniskysy
myksen yhteydessä, minkätähden ei ole ai
van yhdentekevää, millä tavalla kysymys 
tällaisesta radasta ratkai.staan, Viipurin 
oo1mukohtaa koskeva kysy;mYiS on vedetty 
esille usein sen jälkeen, kun vuonna 1923 
eräs tervahöyry vaihingoit:ti Kirkkosaaren 
kääntösiltaa ja aiheutti vakavan liikenne
häiriön niin rautatie- ikuin kanavaliiken
teelle. Tavallisissa oloissa häiriintyy ka-

navaliikenne purjehduskauden aikana sen
vuoksi, että Kirkkosaaren kääntösilta juna
liikkeen ajaksi sulkee väylän ja on helposti 
altis vaurioille. Näi>tten epäkohtien pois
tamiseksi on helpompi keino järjestää rau
ta;tien ja ka;navan risteily eri tasoihin ja 
käyttää kiilllteätä siltaa, joHDin lkumpikin 
liikenne •tapahtuu toistaan häiritsemättä. 
Mutta suUTempi varmuus tämän epälwhdan 
poiSitamiseksi saavutetaan sillä, että on 
kaksi toisistaan mahdollisimman riippuma
tonta kulkutietä käytettävänä sellaisten ta
pausten varalta, ·että :toinen kulkutie väki
valtaisesti tehdään käyttökelvDttomaksi. 

Mitä Lappeenrannan-VuDksenniskan 
rautatiehen muuten tulee, niin mainitta
koon, että sen varrella jo on nykyjään ku
koistava teollisuus. Teollisuuslaitoksista 
mainittakoon valtiDn ja Paraisrten tehtaat 
Lappeenrannassa, Kankaan suurtehtaat 
Lappeella ja J outsenossa, useat Saimaan 
seudun sahalaitokset, Tornator y. m. tehtaat 
Vuoiksen yläjuoksun varrella. Kun näillä 
seuduilla on jo näin paljon tehdaslaitoksia, 
niin on selvää, että lmljetettavia tavaroita 
löytyy ja työtäkin on tarjolla suurille työ
läisjoukoille, joka asia puolestaan takaa hy
vän menekin maanviljelijäin maanviljelys
tuotteille, mainitun radan varrella. Toisin 
sanoen edellytykset ovat olemassa rautatie
liikenteen kannattavaisuudelle. Kyseessä
oleva rata onkin ·niitä harvoja, joissa ta
loudelliset ja puolustusnäkökohdatkin käy
vät yksiin ja senvuoksi on toivottavaa, että 
eduslkunta tänään valtiovarainvaliokunnan 
esityksen hyväksyy. 

Ed. P a a s on en: Pyydän kannattaa ed. 
Suokkaan tekemää ehdotusta, että työttö
myysmäärärahaa lisättäisiin momentille 24 
25 miljoonaa markkaa. Sen jälkeen kun hal
litus on tehnyt ehdotuksensa, on käynyt sel
ville, että työttömyys kaikkialla maassa on 
lisääntynyt suuremmassa laajuudessa, kuin 
koskaan aikaisemmin. Tämän lisäksi voidaan 
olla vakuutettuja siitä, että työttömyys tulee 
vielä edelleenkin lisääntymään. Tällä het
kellä työttömien luku tilaston mukaan on jo 
30,000 henkeä. On näin ollen luonnollista, 
että se määräraha, minkä hallitus on tarkoi
tukseen ehdottanut, .ei tule riittämään. On 
aivan välttämätöntä, että hallitukselle riit
tävän ajoissa varataan tarpeellisia määrä
rahoja, jonka kautta hallituksella on tilai
suus ryhtyä ajoissa valmistelemaan niitä 
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töitä, mitä työttömyysmäärärahoilla teete- ' 
tään, jolloin voidaan nämä varat tarkoituk
senmukaisesti käyttää. Samalla pyytäisin 
myöskin kannattaa ed. Sergeliuksen ehdo
tusta, että tähän lukuun otettaisiin uusi mo
mentti 26, jolle määrättäisiin 272,000 mark
kaa Helsingin postiljonien rpukuavustuk
selksi. Kun postiljonit joutuvat rvirkateh
täviensä takia yleisön kanssa tekemisiin, eikä 
niillä ole minkäänlaista virkapukua, synnyt
tää se monta kertaa sekaannusta ja toiselta 
puolen ei ole ollenkaan kaunista katsella sitä 
kirjayuutta, joka nykyjään vallitsee kir
jeenkantajien pukuasioissa, joten hallitus 
on osunut oikeaan ehdottaessaan pientä 
avustusta, jonka kautta postiljoneille voi
taisiin määrätä myös virkapuku ja yleisö 
tietäisi kenen kanssa on tekemisissä. 

Ed. P u 11 i n e n: F~d. V aionmaa arvostel
lessansa valiokunnan ehdotusta Lappeenran
nan-Vuoksenniskan radan rakentamisesta. 
arvosteli yleensä Etelä-Karjalan rautatie~ 
oloja ja mainitsi· mielipiteenänsä sellaisen 
ajatuksen, että yleensä olisi Etelä-Karja
lasta pidetty parempaa huolta kuin muusta 
Suomesta rautateihin nähden. Kun tällaista 
ajatusta kuulee muuallakin odustajain pii
reissä mainittavan, niin lienee paikallaan 
tässä yhteydessä mainita muutamia niistä 
syistä, jotka ovat olleet vaikuttamassa rau
tatieverkon syntymiseen Etelä-Karjalassa. 
Ja luulen, että mihinkään erikoisasemaan, 
joka ei olisi o]keutettu, ei Etelä-Karjalaa 
suinkaan voi tässä suhteessa asettaa. Ensin
näkin on meidän otettava huomioon, eWi 
ennen maamme itsenäiseksi tuloa rautateitä 
tehtiin toisessa tarkoituksessa kuin ne nyt 
tehdään. Ne tehtiin liikenteen johtamista 
varten Venäjän pääkaupunkiin. Vieläpä 
venäläiset mahtikäskyillään teettivät silloin 
rautateitä, jotka meille jo niissäkin oloissa 
olivat vastenmielisiä. Sillä tavalla esim. syn
tyi Terijoen ja Koiviston rata, joka tull suo
rastaan ilman eduskunnan myötävaikutusta 
ja eduskunnan tahtoa vastaan. Samoista 
syistä syntyi myös Hiitolan-Raasulin rau
tatie. Sekin syntyi tarkoituksella johtaa 
Keski-Suomesta ja aina Pohjanmaalta 
saakka liikennettä Venäjän pääkaupunkiin. 
Nämä molemmat radat ovat nyt jääneet 
melkeinpä tarkoituksettomiksi. Hiitolan
Raasulin radalla on kyllä paikallinen mer
kityksenä, vaan sen alkuperäinen ja varsinai
nen merkitys, mitä varten se rakennettiin se 

on suurelta osalta hävinnyt. Ja Koiviston
'l'erijoen rata on paikallisen liikenteenkin 
kannalta varsin vähäpätöinen, jota osoittaa 
se, että rautatiehallitus on jo kerran tehnyt 
päätöksen, että kiskot siltä rautatieltä ote
taan pois. Jos siis katsellaan rautatiekart
taa, niin nämä kaksi rataa ovat siellä taval
lansa liikoja ja lisäävät siis velTattain ai
heettomasti rautatieverkon tiheyttä. Kun 
sitten itsenäisyyden aikana ajateltiin maan, 
itsenäisen Suomen olojen järjestämistä, niin 
silloin täytyi ruveta rakentamaan rau~
teitä toista tarkoitusta, maamme itsenäisyy
den säilyttämistä yarten. Ja silloin luon
nollisesti täytyi ruveta ajattelemaan puolus
tusratoja siellä, missä niitä tarvitaan. Ei 
niitä voitu ruveta muussa Suomen osassa 
ajattelemaan ja sillä tavoin syntyi Viipurin 
~~PöHäkkälän rata, joka on kyllä Etelä-Kar
jalassa ja jolla on paikallista merkitystä, 
mutta jonka olemassaoloa ilmeisesti vaatii 
koko maan etu ja tarve eikä ole millään ta
valla tullut Etelä-Karjalan erikoisetujen ta
kia, vaan sitä on vaatinut koko maan edut. 
Samanlainen rata on se, joka nyt on tä&iä 
mietinnössä käsillä, Lappeenrannan- Vuok
senniskan rata, joka myös on yleisen maan 
turvallisuuden kannalta erinomaisen tärkeä. 
Näistä molemmista radoista, jotka ovat suo
rastaan suojeluratoina rakennettuja täytyy 
sanoa, että samalla kun ne ovat täysiä puo
lustusratoja, ne ovat erinomaisen edullisia 
taloudelliselta kannalta katsottuina. Sen on 
kokemus osoittanut Pölläkkä.län radasta ja 
varmasti tulee osoittamaan vielä suurem
ma~sa määrässä Lappeenrannan-Vuoksen
niskan radasta. Näiden ohella on Etelä-Kar
jalassa viimeisinä aikoina rakennettu Viipu
rin-Uuraan ja Viipurin--Koiviston radat. 
Nämä radat ovat olleet suorastaan välttä
mättömiä, ei ainoastaan Itä-Suomen talous
elämälle, vaan koko maan talouselämälk. 
Kävi nimittäin selville, että Karjalasta tuo
tiin Viipuriin niin paljon puutavaraa, että 
niitä ei voitu saada ulos entisiä raiteita myö
ten, vaan täytyi saada sitä varten rataa jat
ketuksi meren rannalle, jotta talouselämä 
voisi nousta ja jatkua. Ja seurauksena 
onkin ollut, kun nämä radat tehtiin, että 
Itä-Suomesta on näitä ratoja myöten viety 
ulos puutavaraa 2

/.3 koko maan viennistä. 
Tämä osoittaa sen, että taloudellisen elämän 
vaatimukset ovat nämä radat vaatineet ja 
että nämä radat ovat olleet kaikkein tuotta
vimpia ratoja myöskin rantatietalouden 
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kannalta. Jälkeenpäin on rakennettu myös
kin Läskelän-PitJkänrannan ra:ta, jolla var
masti tulee teollisuus,ratana olemaan suuri 
merkitys talouselämällemme. 

'l'ästä Lappeenrannan-Vuoksenniskan ra
dasta on sanottava, että senjälkeen kun 
Imatra on tullut rakennetuksi, on hyvin 
suuria toiveita siitä, että, jos tämä rata saa
daan, Lappeenrannan-Vuoksenniskan vä
linen alue Saimaan rataa tulee teollisuus
alueeksi. Siellähän on jo nyt useita hyvin 
suuria teollisuuslaitoksia. Saimaan ranta 
tulee teollisuusalueeksi; joka tulee käyttä
mään raaka-aineena koko Itä-Suomen raaka
ainetta ja josta ne tätä rautatietä myöten 
valmiina tuotteina voidaan sitten kuljettaa 
pois. Sa,malla se myös on puolustusrata. 

Nämä radat siis, joita on Etelä-Karjalaan 
tehty, ja niiden runsaus johtuu osaksi siitä, 
että on täytynyt koko rautatierakennus
järjeste1mä muuttaa maan tultua itsenäi
seksi, joka on aiheuttanut sen, että muu
tamia ratoja on jäänyt vähemmän merkityk
sellisiksi. Jos taas verrataan näiden :rato
jen kannattavaisuutta useihin muihin maas
samme rakennettuihin ratoihin, niin on se 
niin suuri, että nämä radat aina puolusta
vat paikkaansa. Ja olen sitä mieltä, että 
Etelä-Karjala edelleen vaatii lisää ratoja, 
niinkuin ed. Voionmaakin oli valmis myön
tämään. Hän mainitsi Paa~kolan-Mylly
pellon radan, joka on käsittääkseni rahojen 
puutteessa jäänyt rakentamatta ja halli
tukselta esitykseen ottamatta. Siitähän on 
aikaisemmin muutama vuosi sitten taval
laan tehty päätös. Ktin Bölläikkälän rata 
päätettiin, niin samalla sovittiin seuraavassa 
jaksossa rakentaa rata Myllypeltoon saakka. 
Tällä radalla ovat ne kaikki tärkeät edel
lytykset, mitä radalta yleensä vaaditaau. 
Eikä ole ollenkaan epäilystä, että tämä rata 
seuraavassa rakennusjaksossa ei tulisi ra
kennetuksi. Maan talouselämä sekä maan 
puolustuselämä molemmat tulevat sen vaati
maan. 

Luulen, että tällä lailla olisi osoitettu, 
että mitään erikoista huomiota, joka ei olisi 
oikeutettu, eivät Etelä-Karjalan rautatiet 
ole osaikseen saaneet, vaan että kaikki, miHi 
siellä on rakennettu, on johtunut siitä, että 
Etelä-Karjala on sellaisessa asemassa maan
puolustukseen nähden, että sen puolustami
nen ja sen varustaminen on koko maan etu 
eikä suinkaan mikään karjalainen asia. 

Samalla minä myöskin pyyti:iisin yhtyä 

ed. Oksalan lausuntoon, sikäli kuin se koskee 
Sortavalan ratapihan järjestelyä. Siellä 
ovat todellakin olot sellaiset, että ne kaipai
sivat mitä kipeimmin korjausta. On, ei 
ainoastaan liikenteelle vaan myöskin koko 
Sortavalan kaupungin elämälle ja kehitty
miselle tärkeä, että olot Sortavalan rata
pihalla saataisiin ajanmukaiselle kannalle, 
joten olisi tärkeätä, että hallitus kiinnittäisi 
tähän seikkaan huomiota. 

Ed. B r y g g a r i: 'l'yöttömyyden lieven
tämiseen ehdotti hallitus ainoastaan 50 milj. 
markkaa ja samansuuruisen summan ehdot
taa tähän tarkoitukseen myöskin valtiova
rainvaliokunta. Me sosialidemokraatit käsi
tämme, että ehdotettu työttömyysmääräraha 
on riittämätön. Tätä johtopäätöstä ovat tu
kemassa monet tekijät, joiden pätevyyttä ei 
voitane osoittaa erheclliseksi. Mainit.'len 
niistä tässä muutamia. 

Virallisen tilaston mukaan on työttömiä 
nykyään 11,200. Tämä summa on ainoastaan 
vähäinen osa työttömien kokonaisluvusta. 
mutta sekin on paljon suurempi kuin viime 
vuotena vastaavana aikana. Toisena teki
jänä haluaisin mainita rakennusteollisuuden 
alalla tapahtuneen töiden supistamisen 
viime vuoteen verratessa. Tällä alalla on 
töitä supistettu huomattavassa määrässä yk
sityisten yhtiöiden, kuntien ja vaitionkin ta
holta. Yksityiset eivät maalla rakennuta 
nykyjään juuri mitään. :Miltei samoin on 
asianlaita teollisuus- ja kaupunkipaikoissa. 
Teollisuusyhtymät taas ovat supistaneet met
sänhakkuu ta n. 50% :lla, josta on seurauk
sena my;öskin ajotöiden v:äheneminen. Sa
hoja on seisautettu kaikkialla maassa ja 
niissä olleet työläiset tietenkin joutuvat 
osaksi työttömiksi, osaksi muille aloille. Teol
lisuuslaitokset usealla tuotannon alalla ovat 
supistaneet työviikon 4-päiväiseksi. Saman
aikaisesti on supistettu töiden teettämistä 
myöskin kuntien, ja mikä merkillisintä, vai
tionkin taholta, valtiota koskevalta osalta 
huomattavammin m. m. rautateiden raken
tamiseen ehdotettuun määrärahan vähentä
misessä, joka esitetään 60 miljoonaksi, mutta 
joka summa viime vuonna oli 96 miljoonaa. 
Tarvinneeka minun tässä mainita, miten 
suuressa puutteessa kautta maan vähävarai
nen väestö tällä kertaa on. Edustajien tie
dossa on se tilanne, mitä äskettäin eri ryh
mille kävi kertomassa Itä-Suomesta käynyt 
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lähetystö. Se lähetystö totesi, että siellä 
ovat lamakauden seurauksena palkkatyöläi
set ja pienviljelijät asemassa, että joutuvat 
huutokaupoissa luovuttamaan omaisuutensa . 
ei ainoastaan irtaimiston, vaan myöskin i 
kiinteimistön polkuhinnasta. Keski-Suo-

1 

messa on tilanne aivan sama. 
Kaikkialla siis näyttää tilanne hyvin uh- j 

kaavalta. Olisi odottanut, että porvariston ! 
taholta olisi tähän tilanteeseen toisella tapaa : 
suhtaannuttu kuin miltä asia nyt näyttää. 
Sen sijaan, että olisi ryhdytty jo talousar
vion yhteydessä valtion töitä lisäämään, on 
usealla työalalla toimeenpantu töiden supis
tamisia. Samanaikaisesti on kuitenkin val
tion varoja näyttänyt olevan riittävästi. Niin 1 

ainakin on käsitettävä norvariston menettely ! 
kun budjetti sisältää lisäyksiä sotilasmenoi
hin n. 30 miljoonaa markkaa viime vuoteen 
verrattuna. (Ed. Voionmaa: Entäs se 700 
miljoonaa tulevaisuudessa!) Lisäksi edus
kunta on hyväksynyt kuluttajille välillisen 
veron lisäyksen, joka tuntuu raskaasti jo- , 
kaisen palkkatyöläisen taloudessa. 

Nämä tosiasiat silmien edessä täytyy pa
kostakin todeta, että eduskunta ei ole tahto
nut oikealla tavalla ymmärtää kansan kes
kuudessa vallitsevaa hätää ja ryhtyä sitä 
lieventämään, vaan on valtion varoja käy· 
tetty tarkoituksiin, jotka eivät olisi välttä
mättömiä. Synkältä näyttää lähin tulevai
suus pienviljelijän ja palkkatyöläisen ko
-dissa. Mutta vielä synkemmältä se näyttää 
työttömän kodissa, klm perheen huoltaja ei 
löydä ostajaa työvoimalleen joka on ainoana 
omaisuutena perheen huoltajalla. Kaikki 
tosiasiat ovat puhumassa sen puolesta, että 
ehdotettu määräraha on riittämätön. Todis
taahan tätä lisäksi sekin näkökohta, että 
viime vuonna käytettiin sama määrä työttö
myyteen ja että nyt jo virallinen työttömien 
luku on suurempi. Olisi suotavaa, että por
varisto tarkistaisi tässä kohdassa kantansa 
ja ryhtyisi edes työttömiksi joutuneille jär
jestämään töitä. Muutahan eivät työnteki
jät odota hallitukselta kuin ansiomahdolli
suuksien järjestämistä, ei armoa, ei lahjoi
tuksia, vaan työtä. 

On viimeiseen saakka toivottava, ettei hä
tään joutuneiden tarvitsisi jäädä vaille 
apua. Hädänalaiset odottavat kautta maan 
valtiovallan taholta, ja minun mielestäni 
niillä on oikeus odottaa, apua siinä tilan
teessa, missä ne tällä kertaa lamakauden joh
dosta ovat. Eduskunta kykenee näitä autta-

maan ja minä toivon, että se ei tätä val
taansa käyttäisi tavalla, että nämä tuntisi
vat pettymystä. 

Minä yhdyn kannattamaan niitä esityksiä, 
jotka täällä ovat tehneet ed. Helo ja ed. 
Suokas. Ne molemmat esitykset sisältävät 
sen, että kautta maan kyettäisiin toimeen
panemaan yleisiä töitä siellä, missä työttö
myys näyttää olevan ylivoimainen kunnan 
viranomaisten hoitaa. 

Ed. K i l p i : 'l'arkoitukseni oli keskus
tella herra kulkulaitosministerin kanssa jon
kun verran kiertokirjeestä, jonka kulkulai
tosministeri lähetti kunnille varatöistä 
maksettavista palkoista ja niistä perusteista, 
j'Oilla nämä palkat oli määrätrty. Kun herra 
kulkulaitosministeri kuitenkaan ei ole enää 
hallituksen penkeillä ei~;:ä täällä saatavissa, 
katson minä asiakseni luopua näitä kysy
myksiä tekemästä, koska ne eduskunnalle 
tehtyinä ovat tarpeettomia. 

Ed. L a h t e l a : Pyydän saada kannat
taa ed. Kaijalaisen tekemiä ehdotuksia. 

Ed. L e p p ä 1 ä : Pyydän saada kannat
iaa ed. Oksalan tekemää ehdotusta. 

Ed. Kivioja: Ei suinkaan nyt voi tulla 
kysymykseenkään uusien rautateiden raken
tamisen päättäminen tällä tavalla. Täytyy 
jättää ne päättämättä siihen asti, että laadi
taan uusi 5-vuotis- tai 3-vuotisohjelma rauta
teiden ra;kentamiselle. Muutenhan ne tule
vat, jos tätä menettelyä jatketaan, kaikki 
radat Karjalan kannakselle päin, jossa jo 
ennestäänkin on niitä ristiin rastiin. -
J'~'Iutta kun minulla on puheenvuoro, niin en 
vielä malta olla huomauttamatta sen asian 
sukuisesta asiasta, :iosta äsken puhuin. Sil
loin oli puhe Hailuodosta. Nyt tahtoisin 
mainita, että valtion varoja tuhlataan sillä 
tavalla, että esim. Ulkokallan majakallo on 
valtion puolesta ostettu sellainen radio, 
jolla ei tee mitään. Ostetaan halpoja tava
roita ja niin heikkoja, ettei niillä kaukaa voi 
kuulla. Katson tässä yhteydessä sopivaksi 
huomauttaa, että jos sinne luotseille ja maja
kanvartijoille laitetaan radioita ja muita 
vehkeitä, ne pitää olla kunnollisia. Raha 
menee aivan hukkaan, jos ne ,aasinvaljaita'' 
ovat. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 



P u h e m i e s : Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 
19,30. 

'räysistunto keskeytetään kello 16,41. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 19,30. 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

P u h e m i e s: Aamupäivän istunnossa ju
listettiin keskustelu IX luvusta päätty
neeksi. 

Keskustelun kuluessa on ed. Hästbacka 
ed. Voionmaan kannattamana ehdottanut, 
että eduskunta hylkäisi ehdotuksen Lap
peenrannan-Vuoksenniskan rautatien ra
kentamisesta ja että 11 momentin perustelut 
hyväksyttäisiin näin kuuluvina: ,Edus- 1 

kunta on sitä mieltä, ettei hallituksen esi
tyksessä Lappeenrannan-Vuoksenniskan
Elisenvaaran rataa varten varattua 5,000,000 
markan määrärahaa olisi käytettävä sanot
tuun tarkoitukseen, vaan sen sijaan olisi va
rattava käytettäväksi esitykseen otettuja, 
työn alla olevia rautatierakennuksia var
ten.'' Kutsun tätä ehdotusta ed. Hästbackan 
1) eihdotukseksi. Vielä on ed. Hätsba0ka 
ed. Saarisen kannattamana ehdottanut että 
eduskunta hyväksyisi hallituksen ehdotuk
sen Tervsundin syventämisestä ja ottaisi 
menoarv-ioon uuden 26 momentin: ,Terv
sundin laivaväylän syventäminen Paraisissa 
(työmääräraha) 300,000 markkaa." Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Hästbackan 2) ehdotuk
seksi. Ed. Helo ed. Voionmaan kannatta
mana on ehdottanut, että 8 momentille lisät
täisiin X vastalauseen mukaisesti 5,000,000 
markkaa - kutsun tätä ehdotusta ed. Helon 
1) ehdotukseksi -, että 10 momentille lisät
täisiin 3,000,000 markkaa - kutsun tätä 
ehdotusta ed. Helon 2) ehdotukseksi - ja i 
että 11 momentille lisättäisiin 36,000,000 ' 
markkaa - kutsun tätä ehdotusta ed. He
Jon 3) ehdotukseksi. Ed. Sergelius ed. Paa
sosen kannattamana on ehdottanut, että lu
kuun otettaisiin uusi momentti ,Helsingin 
postiljonien 'PTI!lmavnstu.kseksi 272,000 
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markkaa.'' Kutsun tätä ehdotusta ed. Ser
geliuksen ehdotukseksi. Ed. Koivuranta on 
ed. Suoidman kannattamana ehdottanut, 
että rahaasia-aloitteen n :o 39 perusteella IX 
luvun 7 momentille lisättäisiin 600,000 
markkaa, ja että perusteluissa lausuttaisiin: 
,7 momentille merkityistä rahamääristä 
käytetään 600,000 markkaa Pellonkylän
Meltauksen välisen maantien rakennuksen 
loppuun saattamiseksi", kutsun tätä ehdo
tusta ed. Koivurannan 1) ehdotukseksi; sekä 
että lukuun otettaisiin hallituksen esityksen 
mukaisesti uusi momentti ,Rovaniemen 
kauppalaan rakennettavan valtion varasto
ja korjauspajan rakennus (työmääräraha), 
1,500,000 markkaa.'' Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Koivurannan 2) ehdotukseksi. Ed. 
Nurmesniemi ed. Kiviojan kannattamana 
on, viitaten rahaasia-aloitteeseen n:o 9, eh
dottanut, että 19 momentille lisättäisiin 
785,000 markkaa sekä että perusteluissa 
lausuttaisiin: ,Momentille on lisätty 785,000 
markkaa puhelinjohdon rakentamiseksi 
Oulun kaupungista Hailuodon kirkonky
lään.'' Kutsun tätä ehdotusta ed. Nurmes
niemen ehdotukseksi. Ed. Lahtela ed. Kai
jalaisen kannattamana on ehdottanut, että 
7 momentille lisättäisiin 1,000,000 markkaa 
sekä että perusteluissa lausuttaisiin: ,Kemi
järveltä Pelkosenniemelle rakennettavaa 
maantietä varten lisätty 1,000,000 mark
kaa" - kutsun tätä ehdotusta ed. Lahte
lan 1) ehdotukseksi -, ja että 7 momen
tille lisättäisiin vielä 500,000 maDkkaa sekä 
että perusteluissa lausuttaisiin: ,Kemi
järven- Luusuan-Rovaniemen-Pekkalan 
maantien rakentamista varten lisätty 
500,000 markkaa.'' Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Lahtelan 2) eh:dotUtkseksi. Edelleen on 
ed. Lahtela ed. Kaijalaisen kannattamana 
ehdottanut, että samalle momentille lisättäi
siin 300,000 markkaa ja että perusteluissa 
lausuttaisiin: ,Rahaasia-aloitteen n :o 37 
johdosta on momentille lisätty 300,000 
ma11kkaa Kemijärven-Luusuan maantien 
rakentamiseksi aloitteessa mainittua ja tut
kittua suuntaa.'' Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Lahtelan 3) ehdotukseksi. Vielä on ed. 
Suokas ed. Paasosen kannattamana eh
dottanut, että 24 momentille lisättäisiin 
X vastalauseessa mainitussa tarkoituksessa 
25,000,000 markaa. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Suokkaan ehdotukseksi. Ed. Kaijalai
nen ed. Lahtelan kannattamana on ehdot
tanut 7 momentill~ lisättäväksi rahaasia· 
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aloitteiden n :o 43, 44, 45 ja 46 mukaisesti 
2,200,000 markkaa ja että perusteluihin 
otettaisiin tätä koskeva huomautus. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Kaijalaisen ehdotukseksi. 
Ed. Oksala ed. Leppäiän kannattamana on 
ehdottanut, että valtiovarainvaliokunnan 
mietinnön 11 momentin perusteluista pois
tettaisiin Lappeenrannan-Vuoksenniskan 
rautatietä koskeva kappale. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Oksalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Mitä äänestykseen tulee, 
niin kaikki muut ehdotukset ovat erillisiä, 
paitsi ed. Hästbackan 1) ehdotus ja ed. 
Oksalan ehdotus, jotka koskevat samaa 
asiaa, joten siinä ehdotan meneteltäväksi ' 
sillä tavalla, että äänestetään ensin ed. Ok- 1 

salan ehdotuksen ja valiokunnan mietinnön : 
välillä, minkä jälkeen mietintö sellaisena, · 
miksi se tässä äänestyksessä muodostuu, ase
tetaan vastaehdotukseksi ed. Hästbackan 
hylkäävälle ·ehdotukselle. Kaikista muista 
ehdotUJksista äänestetään kustakin erikseen 
valiokunnan mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

1) Äänestys ed. Oksalan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan· 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Oksalan ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiD
varainvaliokunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Hästbackan 1) ehdotuk
.&'esta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Hästbackan 1) ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Ed. H ä s t b a c k a pyytää koneäänes
tystä. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s : Xänestyksessä on annettu 
100 jaa- ja 83 ei-ääntä, 3tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Xänestys ed. Hästbackan 2) ehdotuks-esta. 

Joka tässä kohden hyväksyy valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen, äänestää ,jaa''; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Hästbackan 2) eh
dotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal

' leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Ed. H ä s t b a c k a pyytää koneäänes
tystä. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h e m i e s: Xänestyksessä on annettu 
75 jaa- ja 98 ei-ääntä, 12 tyhjää; poissa 14~ 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt ed. Hästbackan 2) ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Niukkanen: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisoalleen. 

Kun tämä ·on tapahtunut, toteaa 
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Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,.Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Ainali, Alestalo, Ampuja, An
nala, Asikainen, Bryggari, Eskola, W., Ha
kala, A., Hakala, K., Hakkila, Halonen, T., 
Hannula, Harvala, Heikkinen, Huittinen, 
Huuhtanen, ,Joukanen, Junes, Jussila, Jyske, 
Kaijalainen, Kaskinen, Kauranen, Kemppi, 
Kesti, Keto, Kirveskoski, Kivioja, Koivu
ranta, Komu, Kontio, Koponen, Korhonen, 
Kovanen, Kuisma, Kukkonen, Kuusisto, Kä
märäinen, I.,ahdensuo, Lahtela, Lampinen, ' 
.Lautala, Leivo, Leppälä, Lohi, Imostarinen, 
.Manner, Meriläinen, Miikki, Myllymäki, 
Mäkelä, J. L., Niukkanen, Nurmesniemi, 
Paasivuori, Pekkala, Pennanen, Pitkänen, 
Rantala, Rantanen, Rapo, Reinikainen, Ris
sanen, Ruotsalainen, Ryynänen, Ryömii, 
Sallinen, Salo, Ståhlberg, Sunila, Suur
konka, Sventorzetski, Särkkä, Tolonen, Tuo
mikoski, Tuomioja, Vehkaoja, Vesterinen ja 
Voionmaa. 

.,I<Ji" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, Ahlfors, 
Anttila, Aromaa, Björk, von Born, Cajan
der, Eskola, 1-I., Estlander, Fagerholm, 
Forstadius, Furuhjelm, Halonen, A., Hele
nelund, Helo, Hilden, A., Hilden, U., Hil
tunen, Hirvensalo, Huhtala, Huttunen, 
Häkkinen, Hämäläinen, Hästbacka, Inborr, 
,Jacobsson, Jauhonen, Jatkola, Jern, Joki
nen, Kalliokoski, Kallioniemi, Kaura, Kil
peläinen, Kilpi, Kivimäki, Kivisalo, Koi
visto, Koivulahti-Lehto, Kolkki, Korpisaari, 
Koskenheimo, Kosonen, Kulovaara, Kuok
kanen, Kuuliala, Lamminen, Lehtokoski, 
Lehtonen, Lepistö, Lindman, Iåndqvist, 
Linna, Malmivaara, Mantere, Moilanen, Mä
kelä, V., Nikkanen, Nuutinen, Nyman, Ok
sala, Oksanen, Paasonen, Paavolainen, 
Palmgren, P.enttala, Perheentupa, Perho, 
Pesonen, Pihkala, Pilppula, Pojanluoma, 
Puittinen, Pyy, Päivänsalo, Pärssinen, Rau
taharju, Riipinen, Roos, Räisänen, Saarinen, 
Sahlstein, Sallila, Sarlin, B., Sar!in, E., 
Seppälä, Sergelius, Setälä, Sillanpää, Solja, 
. Sovijärvi, Suokas, Svinhufvud, Tarkkanen, 

Tulenheimo, Turja, Turkia, Valta, West
man, Virkkunen, Väisänen, Åkerblom ja 
Österholm. 

Poissa ovat seuraavat 15 edustajaa: 

Aalto, Ailio, Brander, Erich, von 
Frenckell, Haga, Hänninen, Junnila, Pul
linen, Raatikainen, Rothberg, Tanner, Tu
kia, Welling ja Ahlström. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 79 jaa- ja 105 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Häst
backan 2) ehdotuksen. 

Äänestys ed. Helon 1) ehdotuksesta : 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Helon 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

10 momentti. 

Äänestys ed. Helon 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Helon 2) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Enemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova-: 
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Helon 3) ehdotuksesta . 
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Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Helon 3) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se toimitetaan. 

P u h c m i e s: Äänestyksessä on annettu 
126 jaa- ja 62 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 10. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Sergeliuksen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Sergeliuksen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, lausuu 

P u h e m i e s: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei". 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
99 jaa- ja 85-ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

Ed. Serge 1 i u s: Jag ber om öppen 
omröstning. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
m1tetta vaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Ainali, Alestalo, Annala, Ant
tila, Asikainen, Cajander, Eskola, H., Forsta
dius, Hakala, A., Halonen, A., Halonen, T., 
Hannula, Heikkinen, Hirvensalo, Huhtala, 
Huittinen, Huuhtanen, Inborr, Janhonen,. 
Jatkola, Joukanen, Junes, Junnila, Jyske, 
Kalliokoski, Kaskinen, Kaura, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Kilpeläinen, Kirveskoski, 
Kivimäki, Kivioja, Koivisto, Koivuranta, 
Kolkki, Kontio, Korhonen, Kuisma, Kukko
nen, Kuuliala, Kuusisto, Kämäräinen, Lah
densuo, Lampinen, Lautala, Leppälä, Lohi, 
Luostarinen, Malmivaara, Mäkelä, W., 
Niukkanen, Nurmesniemi, Paavolainen, 
Pennanen, Perheentupa, Pesonen, Pilppula, 
Pitkänen, Pullinen, Raatikainen, 'Rauta
harju, Rissanen, Ruotsalainen, Ryynänen, 
Saarinen, Sallinen, Salo, Sarlin, B., Sunila, 
Suokas, Suurkonka, Särkkä, Tarkkanen, 
Tukia, Vehkaoja ja Vesterinen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, Ahlfors, 
Ailio, Ampuja, Aromaa, Björk, von Born, 
Brander, Bryggari, Eskola, W., Estlander, 
Fagerholm, Furuhjelm, Hakala, K., Hak
kila, Harvala, Helenelund, Helo, Hilden, 
A., Hilden, U., Hiltunen, Huttunen, Häk
kinen, Hämäläinen, Hänninen, Hästlbacka, 
Jacobsson, J~::rn, Jokinen, Jussila, Kallio
niemi, Keto, Kilpi, Kivisalo, Koivulahti
Lehto, Komu, Koponen, Korpisaari, Kos
kenheimo, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, 
Kuok:kanen, Lamminen, Lehtokoski, Lehto
nen, Leivo, Lepistö, Lindman, Lindqvist, 
Linna, Mantere, Meriläinen, Moilanen, 
Myllymäki, Mäkelä, J. L., Nikkanen, Nuu
tinen, Nyman, Oksala, Oksanen, Paasivuori, 
Paasonen, Palmgren, Pekkala, Penttala, 
Perho, Pihkala, Pojanluoma, Puittinen, 
Pyy, Päivärrsalo, Pärssinen, Rantala, Ran
tanen, Rapo, Reinikainen, Riipinen, Roos, 
Rothberg, Räisänen, Sahlstein, Sallila, 'Sar
lin, E., Seppälä, Sergelius, Setälä, Sillan
pää, Solja., Sovijärvi, StåMberg, Sventor
zetski, Svinhufvud, Tolonen, Tulenheimo, 
Tuomikoski, Tuomioja, Turja, Turkia. 
Valta, Welling, Westman, Virkkunen, Väi
sänen, Åkerblom ja Österholm. 
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Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 12 
edustajaa: 

Aalto, Erich, von Frenckell, Haga, Kai
jalainen, Lahtela, Manner, Miikki, Ryömä, 
Tanner, Voionmaa ja Åhlström. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 79 jaa- ja 109 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Ser
geliuksen ehdotuksen. 

Äänestys ed. Koivurannan 1) ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; ·jos ,ei" voit
taa, on ed. Koivurannan 1) ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies:. Kehoitan niitä, jotka 
äänestävät ,ei'' nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vahemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliolmnnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Koivurannan 2) ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Koivurannan 2) ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
117 jaa- ja 64 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Nurmesniemen ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Nurmesniemen ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Lahtelan 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lahtelan 1) ehdotus hyväk
sytty. 

Puhe m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Lahtelan 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lahtelan 2) ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa'', nousemaan seisaal
leen. 

Tämä tapahtuu. 

Puhemies: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei". 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
145 jaa- ja 36 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Lahtelan 3) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lahtelan 3) ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 
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Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Suokkaan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Suokkaan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Se toimitetaan. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
117 jaa- ja 68 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 12. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Kaijalaisen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Kaijalaisen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei" nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapaihtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Luku X Kauppa- ja teollisuusministe
riöön kohdistuvat hallinnonhaarat, !hyväk
sytään. 

Luku XI Sosialiministeriöön kohdistuvat 
hallinnonhaarat. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri Tuomi vaara: XI lu
vun 3 momentilta on valtiovarainva.lio-

kunta vähentänyt 50,000 markkaa perus
tellen tätä sillä, että kyseessäolevat .asun
not voidaan järjestää samaan taloon. Kat
son olevan mahdollista suurta säästäväi
syyttä noudattamalla tulla toimeen valio
kunnan ehdottama1la. 2:1"..>0,000 markalla, 
mutta perusteluista pyydän. huomauttaa 
seuraavaa: Jos nyt nämä asunnot on ra
kennettava samaan taloon, se on saman 
katon alle, seuraa siitä, että on otettava 
uudelleen harkittavaksi rakennussuunnitel
ma ja tehtävä taas uudelleen uuden raken
nuksen luonnos. Kun piirustukset ovat jo 
valmiiksi laaditut erillisiä rakennuksia var
ten, menee tehty työ hukkaan samalla kun 
uusien piirustusten laatiminen vaatii jäl
leen aikaa 'ja varoja. Työtä ei saada al
kuun heti ensi vuoden alusta kuten oli 
suunniteltu, joten ei voida käyttää hyväksi 
nykyistä halpaa rakennusaikaa eikä samalla 
täten lieventää nykyistä työttömyyttä. En 
myöskään usko, että tämä asuntojen yh
teenrakentaminen aiheuttaa otaksutun kus
tannusten vähennyksen, koska uusien pii
rustusten hankkiminen vaatii myöskin va
roja. Kasvatuslaitos ei voi koko ensi vuo
den aikana ottaa hoidettavakseen täyttä 
oppilasmiiärää, jos valtiovarainvaliokunnan 
perustelut hyväksyt'ään sellaisinaan. Näin 
ollen minä toivoisin, että eduskunta muut
taisi perusteluja siten, että sanojen ,sa
maan taloon" tilalle kirjoitettaisiin ,suu
rempaa säästäväisyyttä noudattamalla'' 
voidaan momentilta viihentää 50,000 mark
kaa. 

Bd. ,pyy: Tässä XI luvussa, sosiali:mi
nisteriöön !kd~diistuvat hallintohaarat, ha
luaisin kiinnittää eduskunnan huomiota 
niin sanottuun omakotitoimintaan. Tämän 
talousarvion lähetekeskustelussa osoitettiin 
jo tämän pääluokan kohdalla ja niinkuin 
muissakin, miten hallituksen esityksessä 
esiintyy poistoja juuri niissä kohdissa ja 
momenteissa, jotka. koskevat kansan vähä
vilikisen osan taloudellisia ikysymyksiä. 
Syyksi on väitetty taloudellista pulakautta. 
Niin myös näissä kysymyksissä kun työ
määrära:hoissakin ilmenee poistoja mieles
täni liian paljon. Kansan pohjakerrosten 
hätään ei ole kiinnitetty siinä määrin huo
miota kuin olisi ollut syytä. Meillä, niin
kuin tiedetään, elää varsinkin maaseudulla 
hyvin paljon ty;ö:väestöä verrattain ilmonoissa 
asunto-oloissa. Minä haluan tässä kiinnit-
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tää huomiota, joka ei poistu paljon asiasta. 
Me olemme saaneet huomata sanomaleh
dissä sekä ottaa vastaan lähetystöjä ja 'lä
hetystöjen mielipiteistä ja evästyksistä il
menee ja ehdotetaan keinoja taloudellisen 
'PUlan ja aJhdinikotilan poistamiseen. Jos 
kiinnittää huomiota kaikkiin niihin esitet
tyihin vaatimuksiin, niin niille on myön
nettävä oikeudenmukaisuutensa. Kaikissa 
niissä ilmenee se seikka, että valtion on 
tultava väliin, valtion on varattava rahaa 
esityksissä, on esitetty nimittäin omistavan 
luokan hätä.. Sen sijaan kansan 'POhjaker
roksen puolelta on asetuttu enemmän odot
tavalle kannalle mitä valtiovalta ja edus
kunta aika:ansaruvat. Kun eduskunta on 
huolimatta tiukasta taloudellisesta pulasta 
varauksia varannut maan pienviljelijäin 
sseman parantamiseen, joka on hyvällä 
merkittävä, tulisi rinnan kaikella tarmolla 
kohdistaa huomio myös maatyöväen ja teol
lisuustyöväen asuntokysymyksen edistämi
seen, sillä varsinkin maaseudun työväestö 
-elää vielä tällä hetkellä verrattain ahtaissa 
asunto-oloissa. Sen tuntevat kyllä varsin
kin maaseudun edustajat. Ilman lähempää 
selitystä on !kaikille selvää, miten kymme
nettuhannet maatyömiehet asuvat vaatimat
tomissa, jopa terveydellisesti vaarallisissa 
.asumuksissa. Tähän 'Puoleen on erikoisesti 
kiinnittänyt huomiota myös armeijan yli
lääkäri eversti Linden. Hän mainitsee sa
nomalehtiselostusten mukaan kutsuntaiässä 
Qlevien asevelvollisten kehitystason olevan 
surkean. .Se johtuu hänen mielestään suu
ressa määrässä aliravinnosta, mutta sa
malla hän mainitsee sen johtuvan suurelta 
.Qsalta maaseudun ilmonoista asunto-oloista, 
joissa pesii varsinkin keuhkotauti. Niinpä 
hän jatkaa: että valtiovallan on ryhdyt
tävä tarmokkaisiin toimenpiteisiin maaseu
dun asunto-olojen parantamiseksi. Hän 
mainitsee, että meillä rakennetaan upeita 
rakennuksia, mutta ei tahdota tai pystytä 
auttamaan köyhän maaseutuväestön kes
kuudessa olevaa asuntokurjuutta. Eikö val
tiovallan taholta voitaisi asettaa jonkinlai
nen minimivaatimus terveyden kannalta 
katsottuna siedettäväksi ihmisasunnoksi ja 
pakottaa kunnalliset viranomaiset sitä to
teuttamaan. Kun hallitus ei ole varannut 
sosialiministerin käytettäväksi penniäkään 
tähän tarkoitukseen, jätettiin eduskunnalle 
oo. Helon y. m. rahaasia-aloite tähän tar
koitukseen varattavwksi 20 milj. markkaa. 

1 

Mutta valtiovarainvaliokunta on hylännyt 
aloitteessa mainitun määrärahan omakoti
toiminnan vahvistamiseksi. Sanotulla mää
rärahalla olisi voitu menestyksellisesti pa
rantaa kansan pohjakerrosten asunto-oloja. 
Tämä väestönosa on juuri se, joka lähetys
töjensä a;vulla ei ole vielä sanottaJVammin 
kääntynyt valtiovallan ja eduskunnan puo
leen. .Se on asettunut enemmän odotta
valle kannalle. Tämä on yksi niitä tär
keimpiä varauksia, joka olisi otettava ja 
sitä edistettävä ja varattava tarkoitukseen 
varoja. Mutta ihmettelen sitä, että valtio
varainvaliokunnan enemmistö on asettunut 
hallituksen esityksen hy1käävälle kannalle. 
Enimmän kiinnittää huomiota mainitussa 
valiokunnassa. olevien maalaisliiton edusta
jain kanta, kun he ovat asettuneet vastus
tavalle kannalle mainittuun määrärahaan 
nä:hden. Haluaisin heille erikoisesti huo
mauttaa, että joku viikko sitten maalaislii
ton pää-äänenkannattajassa huomasin kir
joituksen, jossa maataloustuottajain ko
kouksen päätöksistä tehtiin selvää, jossa 
lausuttiin, että maalaiskunnissa on par
haita työmäärärahoja juuri omakotivarauk
set, joita voidaan parhaiten käyttää työt
tömänäkin aikana. Niitä eräät ikunnat ovat 
osaksi toteuttaneet varaamaila siihen toi
mintaan tontteja ja hakemalla rakennuslai
noja ennemmin varatuista omakotirahas
toista. Maataloustuottajat ovat kyllä lau
suneet ajatuksen, että lainsäädäntöä tulisi 
muuttaa, jotta lainoja voitaisiin myöntää 
maataloustyönantajille, jotta he voisivat 
käyttää sanottuun tarkoitukseen varatuista 
varoista työläisten asunto-olojen paranta
miseksi työttöminä aikoina. Tähän muu
tokseen ei 'ole mielestäni syytä mennä, 
koska nykyisen järjestelmän vallitessa maa
laiskunnissa asutuslautakuntien kautta voi
daan hankkia lainoja maalla maatalousmi
nisteriöitä tähän tarkoitukseen varatuista 
varoista ja taajaväkisissä yhdyskunnissa 
sosialiministeriön kautta. Lainsäädäntö 
on nuori ja sitä varten aikaisemmin vara
tut varat ovat vähäiset siihen väestömää
rään näihden, mikä maalla ja taajaväkisis
säkin yhdyskunnissa elää. 

Täällä on kyllä valtiovarainministeri 
kiinnittänyt eduskunnan huomiota siihen 
seikkaan, että meillä tämän talouspulan ai
kana ei ole tähänkään tarkoitukseen huo
mattavammin varoja käytettävissä. Mutta 
minusta juuri eileniltainen keskustelu pa-
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raiten todistaa, millä tavoin valtiovarain
ministeri poistui, kun oli puhe huomatta
vista maanpuolustuslaitokselle uhrattavista 
varoista. ISenvuoksi minä haluankin kiin
nittää huomiota siihen seikkaan, että meillä 
Dn uhrattu valtion varoja esim. hevossiit
tolan y. m. vähemmän tärkeiden laitosten 
perustamiseen. Mutta ei ·ole tähän tärkeään 
puoleen kiinnitetty siinä määrässä huomio
ta, kuin mitä siihen tulisi kiinnittää. Sen
takia minä haluankin tässä viitata ed. He
lon asiaa koskevaan rahaasia-aloitteeseen 
n :o 1 ja ehdotan, että XI lukuun Dtetaan 
uusi 12 momentti ja siihen varataan mai
nittuun aloitteeseen nojautuen 30,000,000 
markkaa omakotitoimintaa varten. 

Ed. L o h i : Viittaamalla herra sosiali
ministerin lausuntoon ehdotan, että 3 mo· 
mentin perusteluissa sanojen ,samaan ta
loon" tilalle otettaisiin sanat ,suurempaa 
säästäväisyyttä noudattaen". 

Ed. P a a s o n e n : Herra sosialiminis
terin lausunnon johdosta pyydän huomaut
taa, että kun valtiovarainvaliokunnan jaos
tossa tämä asia oli esillä, niin siellä katsot
tiin, että kun on kysymyksessä kolmen vir
kailijan asunnot, niin voitaisiin rakennus
kustannuksissa hyvin saada aikaan 50,000 
markan säästö, jos nämä rakennettaisiin 
saman katon alle. Kun nyt on kumminkin 
ilmoitettu, että tähän samaan tulokseen voi
daan päästä siitä huolimatta, että rakennuk
set rakennetaan erillisinä, niin luonnolli
sesti ei kellään ole mitään sitä vastaan. 
Minä sentähden pyydän kannattaa ed. 
Lohen tekemää ehdotusta, että perustelui
hin tehtäisiin vastaavanlainen muutos. 

Samalla pyydän kannattaa ed. Pyyn teke
mää ehdotusta, että tähän otettaisiin uusi 
12 momentti, johon tulisi määräraha oma
kotirahaston vahvistamiseksi. 

Sen lisäksi pyytäisin ehdottaa, että mo
mentille 2 valiokunnan mietintöön liitetyn 
sosialidemokraattien vastalauseen mukaisesti 
lisättäisiin 250,000 markkaa ammattikurs
sien toimeenpanemiseksi työttömille nai
sille. Kun tällä kertaa työttömyys on taval
lista suurempi ja etenkin naisille on erikoi
sen vaikeaa hankkia sopivia töitä, olisivat 
nämä ammattikurssit naisten työttömyyden 
lieventämiseksi aivan välttämättömät ja 
silloin määräraha, joka nyt on tarkoitusta 
varten menoarviossa, on riittämätön. 

Ed. T u k i a: Pyysin puheenvuoroa kan
nattaakseni ed. Lohen tekemää ehdotusta. 

Ed. Seppälä: Naisten työttömyyttä. 
voidaan auttaa ainoastaan kurssitoiminnan 
avulla, ja kun tänä talvena tulee työttömyys 
olemaan tavattoman suuri, niin olisi suota
vaa, että valtion puolesta voitaisiin avustaa 
näitä kursseja, joita eri kaupungit toimeen
panevat. Minä toivoisin, kun täällä nyt 
tänä iltana on näkynyt vapaammat tuu
lahdukset puhaltavan ja useita ehdotuksia 
on mennyt lävitse valtiovarainvaliokunnan 
ehdotusta vastaan, että tämä esitys saisi 
eduskunnassa myötätuntoa ja että se tulisi 
äänesty;ksessä hyväksytyksi. Kannatan ed. 
Paasosen tekemää ehdotusta. 

Ed. V. E s k o l a: Pyydän kannattaa ed. 
Pyyn tekemää ehdotusta. 

Ed. H e l o: Kannatan ed. Seppälän te- · 
kemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Pyy ed. Paasosen kannattamana eh
dottanut, että lukuun otettaisiin uusi 
12 momentti ,siirtona Omakotirahastoon 
30,000,000 markkaa". Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Pyyn ehdotukseksi. Ed. Lohi ed. 
Paasosen kannattamana on ehdottanut, että 
3 momentin perusteluissa sanojen ,samaan 
taloon'' sijasta sanottaisiin ,suurempaa 
säästäväisyyttä noudattaen". Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Lohen ehdotukseksi. Ed. 
Paasonen ed. Seppälän kannattamana on 
ehdottanut X vastalauseen mukaisesti, että 
2 momentille lisättäisiin 250,000 markkaa. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Paasosen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Ehdotukset ovat kaikki 
erillisiä, joten niistä on jokaisesta erikseen 
äänestettävä mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Pyyn ehdotuksesta. 
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Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Pyyn ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Lohen ehdotuksesta. 
- .~ 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voit
taa, on ed. Lohen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
60 jaa- ja 103 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 33. 

Eduskunta on siis hyvä:ksynyt perusteluja 
koskevan ed. Lohen ehdotuksen. 

Äänestys ed. Paasosen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Paasosen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

J.1uku XII Valtion teollisuuslaitokset ja 
lUJku XIII V altiovelka, ihyväksytään kes
kustelutta. 

P u h e m i e s : Tämän asian käsittely 
keskeytetään. 

3) Ehdotus Osuuskassojen Keskuslaina
rahasto-Osakeyhtiön erinäisten obli

gatiolainojen valtion takuusta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie-

tintö n :o 21 ja otetaan ainoaan käsi t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 59, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i c s: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 21. 

,Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus kotitalouden taloustieteen ja puu
tarhatieteen opettajavirkojen perustamisesta 

yliopistoon. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 5 ja otetaan ainoaan käsi t te
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Oksasen y. m. toiv. al. n :o 31, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. T u 1 e n h e i m o : Vaikka olen val
mis ensimmäisten joukossa myöntämään 
kotitalouden kohottamisen suuren merkityk
sen ja vaikka erikoinen tunnustus on an
nettava arvoisille aloitteen tekijöille siitä 
lämmöstä, jolla he tätä asiaa ovat ajaneet, 
täytyy minun kuitenkin olla sitä mieltä, 
että itse aloite tällä kertaa ei ole oikeaan 
osunut. Aloitteessa oli ehdotettu, että hal
litus kiireellisesti ryhtyisi toimenpiteisiin 
kotitalouden taloustieteen ja puutarhatie
teen opettajavirkojen perustamiseksi val
tion yliopistoon. Valiokunta on muuttanut 
tämän ponnen jokseenkin platooniseksi, että 
hallitus vain ottaisi harkittavakseen kysy
myksen kotitalouden taloustieteen ja puu
tarhatieteen opettajavirkojen perustami
sesta valtion yliopistoon, ja mikäli mahdol
lista, ryhtyisi asiassa toimenpiteisiin. 

Siinä muodossa, jossa valiokunta ehdot
taa ponnen hyväksyttäväksi, ei tästä hyväk
symisestä tosin juuri ole haittaa, jos ei 
hyötyäkään. Luonnollisesti hallitus jo sen 
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komitean mietinnön perusteella, joka kos
kee lrorkeimman maatalous- ja metsätalous
opetuksen kehittämistä, ja jossa molempien 
aloitteessa mainittujen virlkain perustamista 
on ehdotettu, ottaa kysymyksen muutenkin 
harkittavakseen. 

Eduskunta on vuoden 1928 valtiopäivillä 
kehoittanut hallitusta kiinnittämään huo
miota kotitalouden tieteellisen tutkimuksen 
edistämiseen ja korkeimman kotitalousope
tuksen järjestelyyn olojen vaatimuksia vas
taavalla tavalla. Päätarkoituksena oli sil
loin erikoisen oppiarvon, kotitalouskandi
daattitutkinnon järjestäminen yliopistoon, 
ja sivistysvaliokunta huomautti samoilla 
valtiopäivillä, että sellainen saattaakin ta
pahtua opettajavoimia lisäämättä. Kukaan 
ei kuitenkaan tähän saakka, mikäli minä 
tiedän, liene halunnut suorittaa tällaista 
tutkintoa, joka asianomaisen tiedekunnan 
luvalla kylläkin olisi helposti käynyt päinsä. 
Ja se lienee myös syynä siihen, ettei ylei
sia vaatimuksia tällaisen tutkinnon suorit
tamista varten maatalous-metsätieteellisessä 
tiedekunnassa vielä ole vahvistettu. 

Nyt on tarkoituksena saada perustetuksi 
kaksi uutta opettajavirkaa yliopistoon. 
Kummankaan, varsinkaan kotitalouden ta
loustieteen, - siis ei kotitalouden yleensä, 
vaan kotitalouden taloustieteen ylimääräi
sen professorinviran - tarpeellisuutta en 
tahdo mitenkään kieltää ja, kuten sanottu, 
myös tuo äskenmainittu n. s. Cajanderin 
komitea on näiden molempien virkain pe
rustamista ehdottanut. Mutta ei ole asian
mukaista, että tästä ehdotuksesta, jota on 
asteettaisesti toteutettava pitämällä silmällä 
kokonaisuutta, temmataan erilleen eräitä 
professorinvirkoja, ilman että samalla voi
daan verrata niitä toisiin perustettavaksi 
ehdotettuihin professorinvirkoihin niiden. 
tärkeyttä koko opetuksen kannalta arvos
teltaessa. Muistettavaharr on, että komitea 
katsoo välttämättömäksi korkeimman maa
talous- ja metsätieteen kehittämiseksi ajan
mukaiseksi yliopistossamme, että paitsi 
muita opettajanvirkoja, perustetaan neljä 
uutta varsinaista prefessorin virkaa ja kah
deksan uutta ylimääräisen professorin vir
kaa. Ei ole epäilystäkään, että monet 
näistä opetuksen kannalta kokonaisuutena 
katsottuna ovat tärkeämpiä kuin nyt pe
rustettavaksi ehdotetut virat. Varsinkaan 
ei voi pitää puutarhatieteen ylimääräisen 

prufp_ssorinviran perustamista niin tarpeen 
vaatimana, että sen tulisi käydä ennen 
kaikkia muita, ei edes kotitalousopetuksen 
itsensä kannalta katsottuna. Tutkinto 
tuossa n. k. puutarhatieteessä ei vuoden 
1928 ehdotuksen mukaan edes kuulunut 
kotitalouden kandidaattitutkintoon, vaikka 
tämä tutkinto oli suunniteltu niin laajaksi, 
että siihen saattoi kuulua aineita neljästä 
eri nykyisestä tiedekunnasta, nimittäin 
maatalous-metsätieteellisestä, historialliskie
litieteellisestä osastosta, matemaattis-luon
nontieteellisestä osastosta ja lääiketieteelli
sestä tiedekunnasta. Tämäkin osoittaa, että 
on asianmukaisempaa sallia yliopiston, joka 
tekee päätöksensä kuultuaan maatalousmet
sätieteellistä tiedekuntaa, esittää, missä jär
jestyksessä komitean ehdottamat virat nii
hin sisältyvine aloitteessa ehdotettuine Vlr
koineen olisi perustettava. 

Muuten on huomautettava, että jos nyt 
aloitteessa mainitut virat perustetaan, var
sin todennäköisesti niihin ei pitkiin aikoi
hin saataisi päteviä hakijoita. Yleensäkin 
on kokemus osoittanut, että maatalousmet
sätieteellisen tiedekunnan virat ovat vai
keasti täytettäviä. Samoin on asianlaita 
erityisesti kansantalouden opettajiin näh
den. Yliopistossa on kaksi kansantalouden 
apulaisen virkaa, toinen lainopillisessa tie
dekunnassa, toinen historiallis-kielitieteelli
sessä osastossa, joita vuosikausiin ei ole on
nistuttu täyttämään. Lisäksi on vielä huo
mattava, että kun kotitalouden taloustiede 
on osa yksityistaloutta koskevasta taloustie
teestä ja siis kansantaloudesta, jälkimmäi
sen viran haltija voisi nyt jo aivan hyvin 
opettaa ja tutkia /kotitalouden taloustie
dettä. 

Vaikka minun näin ollen täytyy yhtyä 
ed. ÖsterhoLmin vastalauseessa esitettyyn 
kantaan, joka on yhdenmukaisempi 1928 
tehdyn päätöksoo !kanssa ja jonka sen vuoksi 
pitäisi paremmin tyydyttää aloitteenteki
jöitä itseäänkin kuin sivistysvaliokunnan 
mitään sanomaton ponsi, ei tämä, uudistan 
sen, millään tavoin sisällä kylmyyttä itse 
kotitalouden tieteellistä tutkimusta tai opis
kelua vastaan. Mutta se, mitä nykyjänsä 
eniten tarvitaan, ei ole uusi virlka tällä 
alalla, vaan harrastuksen saaminen synty
mään siihen, että tämä ala joutuu meillä
kin tieteellisen tutkimuKsen alaiseksi, ja että 
sitä aletaan opiskella. Ja sen opiskelu on, 
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kuten 1928 vuoden sivistysvaliokunnan mie- 1 

tinnössä, kuten mainitsin, on huomautettu, 
nyt jo yliopistossa täysin mahdollista. 

Ed. ö s t e r h o l m: Såsom av reservatio
nen till utskottets betänkande framgår har 
jag varit av en annan mening i denna 
fråga än utskottets flertal. Jag anser för 
det första, att utskottet icke har haft an
ledning att göra ett positivt uttalande efter 
det riksdagen så nyligen som år 1928, för 
två år sedan, uttalat sin mening i saken. 
Dessutom är det enligt min uppfattning 
icke skäl att truga på universitetet sådana 
läroämnen och lärartjänster, som universi
tetet själft icke har begärt och som det av 
allt att döma icke är särskilt intresserat av, 
i synnerhet då det gäller läroämnen av 
praktisk natur. Med avseende å universi
tetets undervisning finnes ett stort antal 
önskningsmål och behov, som icke ha kun
nat tillfredsställas av ekonomiska skäl. Det 
har icke varit möjligt att i den utsträck
ning som önskligt vore inrätta ordinarie 
och extraordinarie professurer i läroämnen, 
som stå universitetsundervisningen vida 
närmare än den nu ifrågasatta. De veten
skapliga inrättningarna vid universitetet 
äro bristfälligt utrustade med undervis
ningsmaterial och forskningsmedel. Endast 
de mest trängande behoven ha kunnat till
fredsställas. Vid sådant förhållande är det 
enligt min mening icke skäl att driva på 
frågan om inrättande av nya lärartjänster 
i sådana ämnen som huslig ekonomi och 
trädgårdslära. Jag ber därför, hr talman, 
få föreslå, att motionen måtte avböjas. 

Ed. J. L. M ä k e l ä: Herra puhemies! 
On kovin arveluttavaa nykyisenä taloudel
lisena pulakautena lähteä ehdottamaan 
uusien virkojen perustamista, ja vielä arve
luttavammalta tuntuu tämä sivistysvalio
kunnan ehdotus, kun muistaa, että julkisuu
dessa on viimeisten vuosikymmenten aikana 
niin puhutussa kuin kirjoitetussakin sanassa 
koetettu osoittaa, että maassamme on tar
peettoman paljon virkamiehiä. Onpa tämä 
käsityskanta saanut huomiota valtiovallan
kin taholta siinä mittakaavassa, että on ase
tettu erikoinen komitea tutkimaan virasto
jen virkamiesmäärää ja työtehoa. Mainitun 
komitean ehdotuksesta onkin lakkautettu 
jokunen virka ja asetettu viranhaltija lak
kautuspalkalle tarpeettomana. 

Kun tätä taustaa vastaan katselee sivistys
valiokunnan mietintöä n :o 5, jossa sivistys
valiokunta ehdottaa, että eduskunta hyväk
syisi päätettäväksi toivomuksen, että hallitus 
ottaisi harkittavakseen kysymyksen koti
talouden taloustieteen ja puutarhatieteen 
opettajanvirkojen perustamisesta valtion 
yliopistoon ja mikäli mahdollista myöskin 
ryhtyisi toimenpiteisiin asiassa, niin täy
tyy siis olla painavat syyt, pätevät perusteet, 
ennenkuin sivistysvaliokunta on uskaltanut 
lähteä eduskunnalle ehdottamaan tällaisena 
taloudellisena pula-aikana kuin on nykyinen
kin uusien virkojen perustamista valtion yli
opistoon. Vuosikymmeniä on kotitalous- ja 
puutarhaväki kumminkin pyrkinyt tähän 
päämäärään. On ollut valtion komiteoita, 
jotka ovat tutkimuksessaan tulleet siihen 
lopputulokseen, että maahan olisi saatava 
edellämainittuja aloja vastaava korkeampi 
oppituoli joko sitten vastaiseen maatalous
korkeakouluun tai nykyiseen valtion yliopis
toon. Maatalouskorkeak{)ulun toteuttaminen 
nykyisenä pula-aikakautena lienee kuitenkin 
mahdotonta, ja on luultavaa, että nykyinen 
pulakausi on lykännyt itsenäisen maatalous
korkeakoulun perustamismahdollisuuden 
kaukaiseen tulevaisuuteen. Maatalouskor
keakoulun perustamisen esteenä saattavat 
olla muutkin tekijät, ei ainoastaan tarvitta
vien varojen puute, vaan myöskin puute 
ehkä tarpeellisista opettajavoimista. Onhan 
yliopiston maataloudellisessa tiedekunnassa 
täytynyt pitkHfkin aikoja hoidattaa opettaja
virkoja väliaikaisilla viranhaltijoilla, joten 
varsinaisen maatalouskorkeakoulun perusta
misen esteenä on ei ainoastaan taloudelliset 
tekijät, vaan myöskin puute pätevistä opet
tajavoimista. On siis aivan kohtuutonta ly
kätä niin kotitaloustieteen kuin puutarhatie
teenkin korkeampien oppituolien perusta
mista siihen asti kunnes maahamme saadaan 
itsenäinen maatalouskorkeakoulu. Ovathan 
kumpikin taloushaara niin hyvin kotitalous 
kuin puutarhatiedekin siksi tärkeät talous
alat ei ainoastaan yksityistalouden kannalta 
katsottuna, vaan myöskin koko maan talous
elämää silmälläpitäen. Tunteehan jokainen 
maamies jo nykyään, kuinka monta rehnyk
sikköä tarvitsee hänen lehmänsä tuottaak
seen niin ja niin monta maitokiloa, samoin 
on maatalousväestölle selvillä, kuinka pal
jon sisältää mikäkin väkirehu valkuaisai
netta, proteinia j. n. e. Samoin on maa
talousväestö tarkalleen selvillä, kuinka 
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monta rehnyksikköä tarvitsevat lehmät tuot
toansa ja kuinka monta elatukseensa. Rehn
yksikön hinnan perusteella lasketaan, pal
jonko maataloudessa tulee maksamaan tuo
tettu maitokilo ja kuinka paljon maksaa tuo
tettu lihakilo. Ihmisravinnon käyttöön ja 
kotitalouteen ei meillä ole kiinnitetty sitä 
huomiota, kuin mainitun kysymyksen käsit
tely sitä ansaitsisi. Ollaan tyytyväisiä, kun 
saadaan makua vastaavaa ravintoa. Ihmis
ravinnon tieteellinen käsittely kulutuksen 
kannalta katsottuna on meillä jäänyt vaille 
kaikkea huomiota siitä huolimatta, vaikka
kin kansamme kulutus ravintoon ja koti
talouteen on laskettavissa ehkä noin 10-11 
miljaardiksi markaksi vuosittain. 

Kuten jo aikaisemmin mainitsin, tuntee 
jokainen maamies karjansa rehuarvon ja 
hintasuhteet, mutta harva emäntä tuntee 
tarjoamiensa ravintoaineiden ravintoarvoa 
eikä varsinkaan sitä, kuinka paljon kutakin 
ravintoa käytetään kodissa j. n. e. Kotita
louden hoito ja ravintotalouden järjestämi
nen ovat sellaisia työaloja, joiden tuntemi
seen ja oikeaan järjestelyyn kannattaa uh
rata vaikeinakin raha-aikoina varoja, sillä· 
jos kotitaloudessa kyetään säästämään vaik
kapa ei muuta kuin vain muutama prosentti, 
niin näin syntynyt säästö on tavattoman 
suuri. Ei ainoastaan kotitalouden talous
tieteen kannalta olisi maahamme saatava op
pituoli kotitalouden taloustiedettä varten, 
vaan sitä vaativat myöskin kansamme muut 
sivistyslaitolkset. Sen, joka haluaa tällä het
kellä suorittaa pätevyyden kotitalousopet
tajan virkoihill, on hankittava tarvittava 
kompetenssi ulkomaisissa oppilaitoksissa. 
Seminaarien kotitalousopetus kaipaisi niin
ikään kotimaista tieteellistä ohjausta. Jou
tuvatharr kansakoulunopettajattaret jatko
kursseilla ja varsinaisen kansakoulutyön 
ohella ohjaamaan kansamme suurinta osaa 
kotitaloustieteen alalla, mikä opetus useim
mille oppilaille jää ainoaksi opetukseksi elä
mää varten. 

Maatalousneuvontatyön kannalta katsot
tuna niinikään olisi tavattoman tärkeää, että 
kotimaassa olisi pätevää tieteellisiin mene
telmiin perustuvaa ohjausta kotitalouden ta
loustieteessä. Puutarhaopetuksemme niin
ikään saattaminen tieteellisemmälle pohjalle, 
kuin mitä se on nykyoloissa, on ajan vaa
tima. Ja tähän sen paremmin kuin kotita
louden ja kotitaloustieteen opettajanvirkoi
hin uhratut varat eivät varmaankaan mene 

hukkaan, vaan tulevat aikanaan antamaan 
kansamme hyvinvoinnin kohoamisessa monin 
kerroin takaisin ne varat, mitä mainittujen 
virkojen perustaminen valtion yliopiston yh
teyteen tietäisi. 

On väitetty ja niinkuin täällä yliopiston 
herra rehtorikin puolittain viittasi, että edel
lämainittujen tieteiden opettajavirkojen pe
rustaminen valtion yliopistoon alentaisi sen 
tieteellistä tasoa (Ed. Tulenheimo: Ei ole 
väitetty semmoista!) - samoin hän viittasi 
- (Ed. Tulenheimo: Ei ole viitannut!) -
minä ymmärsin väärin. - Tämä on kyllä 
asia, jota allekirjoittanut ei katso olevansa 
pätevä arvostelemaan, mutta toiselta puolen 
olen vakuutettu, että käytännöllisten ainei
den ottaminen yliopiston opetusohjelmaan 
lähentää yliopistoa kansaan ja yliopisto ei 
pysy sellaisena vieraana laitoksena, jota var
sinaisen kansan syvät rivit ovat aikanaan 
katselleet maassamme tavallaan jonkinmoi
sena välttämättömänä pahana, ja toiselta 
puolen on kuitenkin maan kansallisen tie
teen velvollisuus tukea maansa talouselämää. 
Käytännöllisten aineiden ottaminen yliopis
ton ohjelmaan on ainakin yhtä tärkeä, kuin 
kaukaisten kielten opettaminen mainitussa 
laitoksessa. 

Toivon siis, että eduskunta yhtyisi aloit
teessa lausuttuun toivomukseen ja yhtyisi 
sivistysvaliokunnan ehdotukseen, että halli
tus ottaisi harkittavakseen kysymyksen koti
talouden taloustieteen ja puutarhatieteen 
opettajanvirkojen perustamisesta valtion yli
opistoon, ja mikäli mahdollista ryhtyisi toi
menpiteisiin asiassa. 

Ed. 0 k s a n e n : Herra puhemies ! Kun 
korkein maatalousopetus tuli yliopistoon, 
niin oli vastustus kova. Vailla vastustusta 
ei ole ollut myöskään korkeimman koti
talousopetuksen pyrkiminen samaan pää
määrään. Mutta nyt ollaan niin pitkällä, 
että periaatteessa ei asiaa enää kukaan vas
tusta. Nyt-käsitetään, että tieteellinen tut
kimustyö tälläkin alalla on yhtä mahdolli
nen kuin minkä muun tieteen alalla ta
hansa. Myöskin taloudellisen elämän edus
tajat, viimeksi Kauppalehti, ovat asettuneet 
tätä pyrkimystä kannattamaan: yhtäältä 
säästämisen, toisaalta tulon muodostuksen 
tähden. Mutta nyt täällä eduskunnasa ol
laan eri linjalla siinä suhteessa, mitenkä 
tämä asia olisi perille vietävä. 

Ed. Österholm sanoi, niinkuin hän vasta-
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lauseessaankin esittää, että toistaiseksi riit
täisi eduskunnan v. 1928 esittämä ylimalkai- . 
nen toivomus. (Ed. Österholm: Eikö se · 
riitä~) Sivistysvaliokunta taas on toista 1 

mieltä, nimittäin sivistysvaliokunta tulee 
myönteisten perustelujen jälkeen myöskin 
myönteiseen ponteen, jota yliopiston herra 
rehtorikaan ei pitänyt minään vaarallisena. 
Ponsiharr on kirjoitettu hyvin varovaiseen 
muotoon ja hyvin kohteliaaseen muotoon. 
Siinähän vain toivotaan, että hallitus ottaisi 
harkittavakseen tämän kysymyksen. 

Täällä on sanottu, että yliopiston toiminta
alalla Hn muita tärkeämpiä tarpeita. Mutta 
eihän tämän mietinnön hyväksyminen suin
kaan estä yliopistoa esittämästä kantaansa 
tässä asiassa, kun hallitus sitä yliopistolta 
lausuntona :pyytää. Minä !kyllä olen 
puolestani sitä mieltä, että ei yliopistossa 
ole rmonta, ei ainakaan m01nta paljoa tär
keämpää opetusalaa ole kuin nämä alat, 
jotka ovat aivan ilman edustusta, jos vä
hääkään ottaa huomioon tieteellisen tutki
muksen rinnalla myöskin käytännöllisen ja 
taloudellisen elämän tarpeet. 

On sanottu, että ilman näitä opettaja
virkoja, joista nyt on kysymys voidaan 
kotitalouden taloustiedettä ja puutarha
tiedettä yliopistossa opiskella. Minusta 
tuntuu, että tämä on enempi teoreettista ja 
enempi järkeilemistä kuin tosiolojen käytän
nön kannalta ajattelemista. Ja se tuntuu 
hyvin ihmeelliseltä silloin kun monessa 
muussa aineessa yliopistossa on kaksi tai 
kolmekin rp.rofessorivirkaa ja vielä pyri
tään saman aineen piiriin perustamaan 
lisää erikoisalojen :professorinvirkoja. Miik:si 
siis kansantalouden professorille tahdotaan 
lisätä tässä kivi kuorman päälle? Minä olen 
ajatellut tätä asiaa ja tuntuu siltä, että 
kansantalouden professori, joka opetus
aineessaan nykyjään hoitaa kolmen ehkäpä 
viiden miehen tehtävät, voisi tästä nyt 
päästä vapaaksi ja tämä tehtävä pantaisiin 
jollekin muulle. Minä en tahtoisi, että se 
jäisi apulaisen hoitoon, sillä eihän apulai
nen nyt kumminkaan vastaa samaa kuin 
vakinainen professori tai ylimääräinen pro
fessori tiedekunnassa. 

Cajanderin komitean mietintö, jonka ta
kana on metsä- ja maataloustieteen etevim
mät edustajat, pitää tarpeellisena oman 
{)ppituolin näissä aineissa ja nämä herrat 
€dustajat tai ainakin osa niistä kuuluu yli
opiston asianomaiseen tiedekuntaan, siis 

kai heidänkin mielipiteillään on jonkunlai
nen arvo tätä asiaa arvostellessa ja oma t 
o p p i tuolit niihin aineisiin t ä y
tyy saada ennemmin tai myö
lt e m m i n, s i i t ä e i p ä ä s t ä. 

On myöskin sanottu, että Cajanderin ko
mitean ehdotus olisi toteutettava kokonai
sena. Se ei tietysti valtiotaloutemme kan
nalta ole mahdollista ja Cajanderin komitea 
itse ehdottaakin, että suunnitelma olisi to
teutettava ,vähitellen useiden vuosien ku
luessa, sen mukaan kuin rahan kireys valta
kunnassa helpottuu", niinkuin sanat kuulu
vat. Se taas, että näitten professorinvirkojen 
perustamista ruvettaisiin harkitsemaan, ei 
tietysti estä yliopistoa vertailemasta ennen
kuin lausuntonsa niistä antaa, niitä tuohon 
kokonaisuuteen niinkuin herra rehtori ed. 
Tulenheimo oikein täällä esitti. 

Mitä taas tulee kotitaloustieteen ja puu
tarhatieteen opettajavirkoihin, niin rahaa 
siinä ei tarvita vielä moneen aikaan liikut
taa. Sillä vaikka heti perustettaisiin nämä 
virat, niin kestää jonkun aikaa, ennenkuin 
niihin saadaan pätevät hoitajat ja Cajan
derin komitean mietinnössä nimenomaan 
sanotaan, että parempi olisi odottaa joku 
vuosi kuin täyttää virat epäpätevillä. 

On esitetty myöskin sellainen mielipide, 
että yliopistoon olisi perustettava vasta sit
ten opettajavirkoja kun niihin on päteviä 
tarjokkaita. Minä käsitän, että tämä käy 
päinsä vapaan tutkimustyön edistämisen 
mielessä. Mutta käytännöllisen ja taloudel
lisen elämän kannalta tärkeissä aineissa ei 
mielestäni voida jäädä tällaisen itsestään 
tapahtuvan vapaan kehityksen varaan. 
Tästä asiasta kirjoitti Suomenmaassa asian
tuntija, joka Amerikassa on tutkinut koti
taloutta, prof. Jutila hiljattain seuraavasti: 
,Sanottaneen, että tällaista virkaa ei voida 
perustaa ennenkuin siihen on saatavissa 
pätevä hoitaja. Mutta tähän voidaan vas
tata, että kukaan ei nykyisin olematonta 
erikoisvirkaa varten voi ruveta valmistautu
maan. Vasta sitten kuin tällainen virka on 
olemassa voi sen tavoittelussa tulla kilpai
lua". Minusta prof. Jutila on vallan oikein 
luonnehtinut sen käsityksen, mikä minulla
kin asiassa on. 

Sivistysvaliokunnassa vastusti ed. Öster
holm tätä asiaa. (Ed. Furuhjelm: Ainoa 
järkevä!) Ja minun käsittääkseni hän piti 
pääasiana vastustuksessaan sitä, ettei edus
kunnan olisi sekaannuttava yliopiston asioi-



976 Keskiviikkona 17 p. joulukuuta 1930. 

hin. Niin paljon kuin tässä ponnessa, erit
täin varovassa ja erittäin höylissä muodossa 
esitetään, täytyy toki eduskunnan voida 
esittää armolliselle hallitukselle ja korkea
arvoiselle yliopistolle ilman että on aihetta 
huutoon: Älkää koskeko yliopistoon! On
han sentään muistettava, että eduskunta 
rahoittaa kansan varoilla yliopistonkin 
kassan. Sen nojalla eduskunnalla toki pi
täisi olla oikeus esittää joitakin vaatimatto
mia toivomuksia yliopistoon nähden. 

Kuuntelin mielihyvällä ed. Tulenheimon 
näillekin tutkimus- ja opetusaineille anta
maa tunnustusta, vaikka en tullut vakuu
tetuksi hänen esittämäinsä suunnitelmien 
paremmuudesta verrattuna prof. Cajande
rin komitean mietintöön. Mutta kun li
säksi tiedämme, että nykyinen rehtori, prof. 
Tulenheimo jättää pian yliopiston johdon 
ja sinne voi tulla uusi farao, joka ei 
Joseiista näinkään paljon tiedä, niin edus
kunnan ei nyt pitäisi jättää asiaa tälle 
vastalauseen epävarmalle linjalle. Sillä 
nytkin pitää paikkansa sananlasku, että ei 
vara venettä kaada. 

Koska näin ollen olen täysin vakuutettu 
näiden tutkimus- ja opetusalojen suuresta 
merkityksestä ja koska yliopiston tehtävänä 
on yliopistolain 1 § :n mukaan, paitsi va..:. 
paan tutkimustyön edistäminen, myöskin 
kehittää Suomen nuorisoa kykeneväksi pal
velemaan isänmaata, niin minä rohkenen 
toivoa, että eduskunta hyväksyy sivistys
valiokunnan mietinnön. 

Ed. B j ö r k: J ag ber att få understöda 
rdm. Österholms förslag. 

Ed. E s t 1 a n d e r : Som universitetslä
rare finner jag mig böra understöda rdm. 
österholms förslag. 

Ed. B r a n d e r : Herra puhemies ! On 
ollut ilolla pantava merkille, mitenkä edus
kunta pitkin matkaa on myötätunnolla suh
tautunut kaikkiin sellaisiin aloitteisiin, jotka 
tarkoittavat kotitaloutemme kehittämistä, ja 
on tämä myötätunto erinomaisen hyvin ym
märrettävissä, koska eduskunta hoitaa koko 
maan yhteistä valtiotaloutta. Se tulee huo
maamaan, ettei pitkälle päästä, ellei samalla 
myöskin ybityistaloutta, kotitaloutta, tehok
kaammin ja perusteellisemmin hoideta kuin 
meillä aikaisemmin on hoidettu. On silloin 
aivan luonnollista ja johdonmukaista edellä / 

mainitun kannan kanssa se, mihinkä sivis
tysvaliokunta asiassa päätyy. 

Minä olen myöskin erikoisella mielihy
väliä tässä kuullut, kuinka niin arvovaltai
selta ja asiantuntevalta taholta kuin ed. Tu
lenheimon puolelta on annettu lausunto~ 
joka kaikessa pääasiassa on tälle asialle 
myönteinen. Minä hyvin ymmärrän sen va
rovaisuuden, mitä yliopiston puolelta tässä 
asiassa osoitetaan, sillä kyllähän tällainen 
asia sietää vakavaa harkintaa. Panin eri
koisesti merkille, että ed. Tulenheimo huo
mautti siitä, mitenkä on ollut vaikeata saada 
täytetyksi maataloustieteen opettajain toi
mia. Tämä on valitettavan totta, ja on mah
dollista, että samoin käy tälläkin alalla. 
Mutta ellei aikanaan päätetä tällaisten vir
kojen perustamisesta, joista nyt on kysy
mys, niin eihän niihin kukaan nykyisten 
opintokustannusten aikana rupea antautu
maan. Täytyy olla joku taloudellisesti tur
vattu päämäärä, johon pyritään, ennenkuin 
ryhtyy valmistautumaan yliopiston opetta
jaksi. Ei ole siis liian aikaista eduskunnan 
puolelta lausua se, minkä sivistysvaliokunta 
varsin vaatimattomassa äänilajissa mietin
nössään on lausunut. 

Minäkin toivon, että eduskunta hyväk
syisi sivistysvaliokunnan mietinnön eikä ot
taisi huomioon sitä liiankin varovaista kan
taa, jolle ed. Österholm vastalauseessaan ja 
täällä eduskunnassa on asettunut. 

Pyydän vielä huomauttaa siitä, että 
meillä on todellakin kipeä tarve saada yh
teiskuntaamme toimimaan sellaisia henki
löitä, joilla myöskin kotitaloustieteessä -
minä asetan sen tässä puutarhatieteen etu
puolelle - on perusteelliset ja niin hyvät 
tiedot kuin nykyaikana voi hankkia. Meillä 
on jo kotitalousalalla sellaisia virkoja tai yh
teiskunnallisia toimia, jotka edellyttävät 
tällaisia opintoja. Sellaisia ovat kotitalous
tarkastajantoimet maataloushallituksessa ja 
kouluhallituksessa, sellaisia ovat kotitalous
opiston eli kotitalonsseminaarin opettajien 
toimet, sellaisia ovat lukuisat kotitalouskon
sulenttien toimet. Meidän pitäisi saada näi
hin toimiin vähitellen henkilöitä, joilla on 
myöskin tieteellinen koulutus tätä tärkeää 
alaa varten. 

Ja vielä on eräs tärkeä seikka otettava 
huomioon. Meidän maassamme on harvinai
sen paljon naisylioppilaita. Minulla ei ole 
aivan tarkkoja tietoja heidän lukumääräs
tään. (Ed. Furuhjelm: Liian paljon!) Ehkä 
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on tällä kertaa liiankin paljon, minä voin 
ed. Furuhjelmiin siinä yhtyä, heitä lienee 
yli puolitoistatuhatta. Jos me saisimme 
opettajaviran yliopistoon, jonka viranhal
tija antaisi säännöllistä opetusta kotitalou
den taloustieteessä, niin olen aivan varma 
siitä, että tällä opettajalla tulisi olemaan täy
det auditoriot, paljon kuulijoita ja näiden 
kuulijain joukossa löytyisi hyvin paljon sel
laisia naisylioppilaita, jotka eivät antaudu 
varsinaiSIIn julkisiin toimiin kotitalous
alalla, mutta jotka myöhemmin tavataan yh
teiskunnassa mahdollisimman monilla eri
laisilla aloilla. He tulisivat ottamaan tä
män aineen ylimääräiseksi aineekseen, toi
set kuunnellakseen vain luentoja, toiset suo
rittaakseen tässä aineessa ehkä jonkun tut
kinnon. Kansakunta kokonaisuudessaan tu
lisi hyötymään hyvin paljon, jos, niin pian 
kuin mahdollista on, sivistysvaliokunnan 
lausuma vaatimaton toivomus toteutettai
siin. 

Ed. P ä r s s i n en: Kansantalous kosket
taa kansan jokapäiväistä elämää läheisem
min kuin mikään muu ala, sillä järkevä ja 
taitava kotitalous on kodin ja perheen pe
rusteita ja kehitystä sen alalla on siis pi
dettävä kaikin puolin toivottavana. Uskon, 
että tieteellä tässä on laaja työmaa edes
sään ja suuria tehtäviä suoritettavanaali ja 
kun tämän alan korkeimmasta opetuksesta 
lopulta leviää tiedon ja taidon hedelmiä 
kansan syvimpiin kerroksiin, kannatan 
asiaa. 

Ed. C a j a n d e r: Herra puhemies t Ei 
voi olla mitään epäilystä siitä, että puutar
hatiede eli se tiede, joka selvittää niitä pe
rusteita, joiden mukaan puutarhahoitoa on 
teknillisesti ja taloudellisesti harjoitettava, 
aivan läheisesti kuuluu niihin tieteisiin, 
joita opetetaan yliopiston maatalous-metsä
tieteellisessä tiedekunnassa. Asialliselta si
sällöltään se lähinnä liittyy kasvinviljelys
ja kasvinjalostustieteisiin, jotka muodosta
vat maanviljelystieteen pääsisällön, sekä 
maanviljelystaloustieteeseen, mikäli on ky
symys toiminnan taloudellisesta 'järjeste
lystä. Puutarhahoito myös maanviljelijäin 
taloudessa liittyy aivan läheisesti varsinai
seen maatalouteen. On kieltämättä puut
teeksi katsottava, ettei meidän maatalous
miehillämme yliopistossa opiskellessaan ole 

ollut minkäänlaista mahdollisuutta saada 
opetusta myöskin puutarhanhoidossa. 

Mitä taas tulee kotitalouteen, niin sehän 
on aine, joka ei koske ainoastaan maanvil
jelijöitä, vaan kaikkia perheitä, melketnpä 
kaikkia kansalaisia. Mutta tosiasia on, että 
kotitalouden kehittämistä on erikoisesti 
juuri maatalouspiireissä harrastettu, ja val
tion menosäännössäkin siihen kohdistuvat 
menot on sisällytetty maatalousministeriön 
pääluokkaan. Kieltämättä yliopiston maa
talous-metsätieteellinen tiedekunta on yli
opiston tiedekunnista se, johon tämä aine 
lähinnä soveltuu. - Kotitalous tosin on hy
vin monihaarainen oppiala, jotenka ei liene 
mahdollista ajatella sen keskittämistä yhden 
opettajan käsiin sillä tavalla, että tämä to
della siinä voisi tarjota täysin akateemista 
opetusta. Mutta jos aine rajoitetaan kos
kemaan tämän alan taloudellista puolta, ku
ten aloitteessa edellytetään, niin se tulee ai
heeltaan siksi keskitetyksi, ettei saata olla 
mitään vakavampia epäilyksiä sen sisällyt
tämistä vastaan yliopisto-opetukseen; näin 
rajoitettuna se lisäksi tulee käsittämään ko
titalouden keskeisimmän ja käytännöllisesti 
tärkeimmän osan. 

Se komitea, joka oli asetettu suunnittele
maan korkeimman maatalous- ja metsäope
tuksen kehittämistä, harkitsi sangen perus
teellisesti molempien nyt kysymyksessä ole
vien opetusalojen, puutarhatieteen ja koti
taloustieteen soveltuvaisuutta yliopistolli
siksi oppiaineiksi yleensä ja erikoisesti nii
den suhdetta korkeimpaan maatalousope
tukseen, ja tuli yksimielisesti siihen tulok
seen, että ne sangen hyvin soveltuvat yli
opistollisiksi oppiaineiksi, koska kummankin 
alalla voidaan suorittaa täysin tieteellistä 
tutkimustyötä ja antaa täysin tieteellistä 
opetusta sekä että ne hyvin hyödyllisesti 
täydentävät korkeinta maatalousopetusta. 

Tosinharr kyllä korkeimmassa maatalous
opetuksessa on kipeämpiäkin puutteita kuin 
nyt kysymyksessä olevien aineiden puuttu
minen, mutta jokaista aloitetta, joka on 
omiaan maatalousopetusta edelleen kehittä
mään ja täydentämään, on käsitykseni mu
kaan mielihyvällä tervehdittävä, riippu
matta siitä, missä järjestyksessä nämä ope
tusalat tulevat toteutetuiksi. Itse puutar
hahoidon ja kotitalouden kehittymiselle 
maassamme nyt käsiteltävän aloitteen to
teuttamisesta varmaan tulisi olemaan pal
jon hyötyä, sillä sanottakoon mitä tahansa 
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tieteen ja käytännön välisestä suhteesta, 
niin tosiasia on, että käytännöllinen elämä, 
myöskin niin käytännöllisillä aloilla kuin 
puutarhahoidon ja kotitalouden, joka aske
leella tarvitsee myöskin tieteen apua. Ko
mitea puolestaan suunnitteli näiden ainei
den edustusta yliopistossa toteutettavaksi 
ylimääräisillä professorinviroilla, joiden 
tä.yttäminen ei voine tuottaa var.,in suuria 
vaikeuksia. 

On huomautettu, ettei meillä näillä ky
symyksessäolevilla aloilla vielä ole suori
tettu mitään tieteellistä tutkimustyötä eikä 
ole ollut tieteellistä harrastustakaan, ja pi
detty sitä jonlmnlaisena esteenä aloitteen 
hyväksymisellc. Rohkenen päinvastoin kat
soa, että tämä on sangen painava motiivi 
aloitteen hyväksymisen puolesta. Nämä alat 
ovat nimittäin siksi tärkeitä, että niillä olisi 
saatava tehokasta tutkimustyötä nopeasti 
aikaan. Vertailun vuoksi pyydän saada 
kysyä, minkä verran meillä oli tieteellistä 
tutkimustyötä suoritettu esim. metsätieteen 
ulalla silloin, kuin ensimmäiset metsätieteen 
professorinvirat perustettiin yliopistoon, ja 
minkä verran sitä on nyt. 

Siitä komitean mietinnöstä, jossa kysy
myksessäole...-at opettajanvirat on ehdotettu 
perustettavaksi, on maatalousmetsätieteelli
sen tiedekunnan kaikilla opettajilla ollut ti
laisuus antaa komitealle lausuntonsa mie
tinnön ollessa korehtuuriasteella, eikä ai
noallakaan heistä vllut näihin virkoihin 
nähden mitään huomautettavaa. Mietinnön 
valmistuttua tiedekunta virallisesti on an
tanut siitä lausuntonsa, niinikään näitä vir
koja vastaan mitään huomauttamatta. Ja 
itse ehdotus näiden virkojen perustamisesta 
on lähtenyt sanotun tiedekunnan professo
rien piiristä, siis yliopiston omasta keskuu
desta. Kotitalouden opettajan opetusvel
vollisuuden määrittely komitean mietin
nössä on yliopiston agraaripolitiikan pro
fessorin alkuaan laatima sekä tarkastama, 
ja puutarhanhoidon opettajan opetustehtä
vän .määritelmä on kasvitieteen professorin, 
siis yliopiston kasvitieteellisen puutarhan 
esimiehen, tarkastama. Yliopistolla näin 
ollen ei pitäisi olla mitään ronistuttamista 
aloitetta va.Staan ja olen sitä mieltä, ettei 
aloitetta vastaan mitään asiallisia huomau
tuksia voida tehdäkään. 

Yliopiston taholla usein tosin huomataan 
pientä hermostumista kun uusia n. s. sovel
lettujen tieteiden oppialoja sisällytetään sen 

opetuspiiriin huolimulta siitä, että sellainen 
sovellettu tiede kniE lääketiede on alusta 
alkaen aivan oleelli~ ~na osana kuulunut yli
opisto-opetukseen. Varmaa myös on, että 
yliopisto pystyy ylläpitämään nauttimansa 
suosion kansan laajoissa piireissä sitä pa
remmin, mitä enemmän yliopisto pystyy 
tarjoamaan myös sellaista, josta on hyötyä 
jokapäiväiselle elämälle, ja mitä paremmin 
yliopisto pystyy tätä tekemään, sitä helpom
min se myös saa teoreettisemmat tarpeensa 
tyydytetyiksi. 

Minä kannatan siis sivistysvaliokunnan 
ehdotusta. 

Ed. P u 11 i n e n: Minunkin mielestäni 
sivistysvaliokunnan ehdotus on varsin lai
mea ja vaatimaton ja yhdyn sitä kannat
tamaan. Kun tätä kuitenkin on vastustettu 
ja kun ed. Tulenheimo yliopiston rehtorina 
on myöskin asettunut sitä vastustamaan tai 
yhtynyt tähän vastalauseeseen, jonka ponsi 
on hylkäävä, ja kun hän huolimatta siitä, 
että hän periaatteellisesti sanoo asiaa kan
nattavansa, kuitenkin mainitsi, että yli
opistossamme voidaan ikotitaloutta opiskella 
ja että tämä ei riipu opettajien puutteesta, 
vaan että se riippuu harrastuksesta, niin 
tämän johdosta katson tarpeelliseksi ver
rattain läheisen kokemuksen nojalla mai
nita, että nykyjään on yliopistossamme koti
talouden opiskelu melkein mahdotonta, ja 
käsittääkseni harrastus kotitalousopiske
luun ei voi elpyä, ellei opettajavirkoja yli
opistoon tällä alalla aseteta. Katsoisin siis 
vahingoksi tärkeälle kotitaloudelle, jos to
dellakin tulisi vastalause hyväksytyksi ja 
pidän vähimpänä sen, että sivistysvaliokun
nan ehdotus asiassa hyväksytään. 

Valtiovarainministeri V e n n o 1 a : Pyy
dän saada lausua ainoastaan pari sanaa. 
Yhteiskunnallisten tieteiden alalla on kehi
tys, niinkuin monien muittenkin tieteiden 
alalla, kulkenut erikoistumista koht'i. Ylei
sestä tieteenhaarasta on eristäytynyt eri
koistieteeksi monet erikoiskohdat. Niinpä 
on yksityistaloustiede eroittautunut ylei
sestä tieteestä erikoistieteeksi. Kansanta
loustiede käsitti, mainitsen siitä, koska sii
hen on täällä viitattu, aikaisemmin koko 
joukon eri tieteitä, jotka ovat nyt eristäy
tyneet. Paitsi yleistä teoreettista kansan
taloustiedettä, finanssioppia, sosialipolitiik
kaa, eri talouspolitiikan aloja j. n. e., niin 
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myöskin monet yksityistieteiden alat käsi
tettiin aikaisemmin kansatalouden opetuk
sen velvollisuudeksi. Nyt ei ole asian laita 
enaa nam. Yksityistalous on muodostunut 
aivan edkoistieteen alaksi eri oppina. 
Niinpä on maanviljelysoppi muodostunut 
aivan omaksi tieteen alaksi, joka käsittelee 
maanviljelijän yksityistaloutta. Samoin on 
myöskin eri tehtaiden yksityistalous ja nii
den järjestely muodostunut aivan erikoi
seksi tieteen alaksi. Nyt ajetaan takaa 
sitä, että kotitalous, jossa käytetään suurin 
osa kanswkunnan tuloista, muodostuisi 
myöskin erityiseksi tieteen alaksi ja tieteel
lisen tutkimuksen esineeksi. Sikäli kuin 
asialla tarkoitetaan tällaista yksityistalou
den tieteen synnyttämistä, kotitaloustie
dettä, niin asia on kaikin puolin kanna
tettava, koska on erinomaisen tärkeätä, että 
myöskin tätä yksityistalouden alaa tutki
taan ja kehitetään siinä niitä menetelmiä, 
joita ainoastaan tieteellisen selonoton ja 
yksityiskohtaisen tutkimustyön kautta voi
daan todeta. Tältä kannalta siis asia on 
kannatettava. Sikäli kuin esitys tarkoittaa, 
että pitäisi luoda vielä erikoisempi ala, 
niinkuin täällä näytään vaativan kotitalou
den taloustiedettä, niin se käsittääkseni ei 
ole puolustettavissa sentakia, ettei niin yksi
tyiskohtaiseen erikoistumiseen voida mennä. 
Jos taas esitetty nimitys johtuu jostakin 
käsitteellisestä sekaannuksesta, niin sehän 
on torjuttavissa. Siinä yleisen toivomuksen 
muodossa, missä sivistysvaliokunta on tä
män asian esittänyt, että hallitus ottaisi 
harkittavakseen kysymyksen koko laajuu
dessaan, niin on asia niin yleisessä muo
dossa esitetty, ettei pitäisi olla srtä vas
taan, että tätä tärkeää työalaa hallitus ot
taisi selvittääkseen ja myös tutkiakseen, 
mitä mahdollisuuksia asian toteuttamisella 
on. Asianlaita on niin, ettei suinkaan kan
santaloustieteen opettaja, joka käsittelee 
koko kansantaloutta, voi antautua, eikä ole 
päteväkään opettamaan yksityistaloustie
dettä, joka vaatii aivan oman miehensä ja 
jossa niin hyvin meillä kuin muuallakin eri 
aloilla on jo erikoistutkijansa. Asia on 
siksi tärkeä, että siinä kyllä selonottoa ja 
valmistusta kaivataan, ja siitä syystä ei ole 
syytä asiaa vastustaa. 

Ed. Tulenhei m o: Kuullessani ed. 
Cajanderin esitystä ihmettelin, ettei hänen 
komiteansa ollut ehdottanut näitä virkoja 

varsinaiseksi professorinviraksi. Eihän 
täällä kukaan ole vastustanut sitä, ettei 
myöskin näiden alojen tieteellinen tukimus 
olisi tarpeellinen, - minä vain huomautan, 
ettei tämä tieteellinen tutkimus suoranai
sesti tule käytännön hyväksi, vaan se täy
tyy erityisesti siihen sitten soveltaa. Mutta 
se, mitä vastaan minä täällä olen tahtonut 
puhua, on ettei pitäisi eduskunnan, joka ei 
edes tiedä, mitä virkoja Cajanderin komi
tea on ehdottanut, ottaa niistä erilleen yhtä 
ja sanoa, että tuo virka on tärkein, ehdot
takaamme hallitukselle, että se peruste
taan. Komitea ehdottaa paljon tärkeitä 
virkoja perustettavaksi. Se ehdottaa uusia 
varsinaisia professorinvirkoja maanviljelys
fysiikassa ja tekniikassa, maitotaloustie
teessä, metsätaloudessa ja kalataloustie
teessä sekä, paitsi niitä kahta ylimääräistä 
professorinvirkaa, jotka aloitteessa on mai
nittu, ylimääräisiä professorinvirkoja kasvi
jalostustieteessä, maatalouden arvioimistie
teessa ja kirjanpidossa, kotieläinanatomiassa, 
kotieläinjalostustieteessä, metsäbiologiassa 
ja suometsätieteessä. Ehkäpä täällä on niin 
asiantuntevia, että he ilman muuta voivat 
sanoa, että kaikkien näiden virkojen rinnalla 
nuo kaksi aloitteessa mainittua virkaa ovat 
kaikista tärkeimmät. Minä puolestani en 
c;iihen pysty ja siksi minusta olisi asianmu
kaisinta, että tämä asia olisi mennyt sitä 
tietä, että ehdotuksen virkojen perustamis
järjestyksestä olisi tehnyt se, joka tässä 
asiassa on paras asiantuntija, nimittäin 
maatalous-metsätieteellinen tiedekunta, joka 
muuten kyllä on pitävä huolta siitä, että 
komitean ehdotus niin pian kuin mahdol
lista tulee toteutettavaksi. 

Ed. K i v i s a 1 o: Kun minäkin olen yksi 
niitä, jotka sivistysvaliokunnassa myötävai
kuttivat tämän mietinnön tulemiseen, niin
kuin huomatakseni muutkin valiokunnan 
sosialidemokraattiset jäsenet, niin ilmoitan 
että tässä on .esitetty käsitykseni mukaan, 
taloudellista elämää edistävä ja vaurastut
tava toimenpide. Ja taloudellisestahan elä
mästä loppujen lopuksi meidän kaikkien 
hyvinvointimme riippuu. 

Minä en tietysti voi puuttua sellaisiin 
väitteisiin, mitkä koskevat yliopistoa, enkä 
tarkastaa niiden pätevyyttä. Mutta sellai
nen summittainen käsitys minulla on tästä
kin asiasta, että yliopisto on kansaa varten, 
eikä kansa yliopistoa varten ja että sen tar-
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koitus on palvella kansaa. Sen huomion 
minä myöskin olen tehnyt, että yliopisto
elämässä ajan kuluessa aina enemmän ja 
enemmän annetaan arvoa käytännöllisille 
oppiaineille. Kun tämä ponsi semmoisenaan 
ei ole sitova, kun tässä vain esitetään toi
vomus, niin minun nähdäkseni hallitus voi 
tutkia, sekä sen seikan, mistä ed. Tulen
heimo ei sanonut olevansa selvillä, samoin 
kuin senkin, että jos asiassa toimeen ryh
dytään, niin se tapahtuu kaikella sillä hic
notuntoisuudella, mikä asiaan kuuluu, ettei 
yliopiston asioihin loukkaavana tavalla se
kaannuta. 

Ed. C a j a n d e r: Mitä siihen tulee, että 
asianomainen komitea ehdotti ylimääräisiä 
professorinvirkoja eikä vakinaisia, niin se 
riippui siitä, että tahdottiin olla vaatimat
tomia, varsinkin kun tiede näillä aloilla on 
vielä koko joukon kehityksen tarpeessa. Ed. 
Tulenheimo mainitsi, että maatalous-metsä
tieteellisessä tiedekunnassa tarvitaan useita
kin uusia opettajanvirkoja. Minun nähdäk
seni on ja minä luulen, että se on komi
teankin kanta, jotakuinkin yhdentekevää, 
missä järjestyksessä ne toteutetaan. Jär
jestys voi riippua monesta seikasta ja kun 
täällä nyt on herätetty aloite siinä mainit
tujen alojen edustuksesta, niin minusta ei 
näytä olevan mitään syytä vastustaa nii
den nyt esille tulemista. Toiset tulevat 
kyllä esille aikanaan. 

Herra valtiovarainministeri teki huomau
tuksen kotitalousopetusalan nimeä vastaan. 
Siitä tietysti voidaan hyvinkin keskustella. 
Voi olla, että sille olisi annettava joku toi
nen sopivampi nimitys. Pääasia on, että tämä 
opetus tulee rajoitetuksi kotitalouden talou
delliseen puoleen jättämällä teknillinen 
puoli pois, jolloin se ei myöskään tule tar
vitsemaan mitään kalliita laboratorioita eikä 
mit~än muita sentapaisia laitoksia. 

V altioVlaminministeri V e n n o l a: Ed. 
Tulenheimon lausunnon johdosta, jossa hä.n 
va:atii järjestelmällisyyttä tällaisten virko
jen :perustamisessa, taJhtoisin mainit•a,, että 
täysin yhdyn !hänen katsantolmntaansa. Ei 
ole nyt syytä, että milloin mikin professo
riJ:tvirka tai milloin mikin opettajanvirka 
työnnetään rt;äällä eduskunnassa esille il
man, että on suunnitelmaa olemassa ja: 
asia suunnitelmallisesti järjestetään •asian
tuntevissa piireissä ja erityisesti yliopiston 

ja hallituksen myötävaikutukselLa. Valtion 
raha-asiain tila on J:tyt jla. tulee pitkät ajat 
olemaan seUainen, että meidän täytyy hy~ 
vin tarkoin punnita niistä hyvin monista 
eri dhjelmista, mitä eri aloilla on, mitä 
kulloinfuin toteutetaan, mitä lykätään pa
rempiin aikoilhiJ:t jla, mitä osaksi tai ikoko
na.an jätetää.n. Tieteiden al·a eri aloina on 
pohjaton ja siinä v·oi erikoistua ja profes
suureja perustaa tukuttain, mutta siihen 
meidän varamme eivät. riitä, niin että tältä 
kia.nnalta jo ·on aiVtan väJttämätöntä ottaa 
huomioon se, mitä oo. Tulenheimo täällä 
esitti. On välttämätöntä että jä~jestelmäl
lisesti käytetään valtion varoja näihinkin 
tarkoituksiin. 

Keskustelu julistetaan pä·ättyneeksi. 

Puhe m i e s: KeSkustelun kuluessa on 
ed. öste11holm .ed. Björkin kannattamana 
ehdottanut, että aloite hylättäisiin. Kut
sun tätä ehdotust·a ed. Österholmin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka !hyväksyy sivisty:svaliokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,j•a.a"; jos ,.,ei" voitta.a,. 
on ed. Österholmin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänesty;ksessä on amwttu 
85 ja·a- j.a 82 ei~äänt~, 12 ty'hjää; poissa 20. 

Eduskunta on siis ihyväksynyt sivistys
valiokunna.n ehdotuksen. 

Edl. Öste r h o 1m pyytää avointa äänes
tystä. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä, jotka 
kannattav.at av.ointa äämesty.stä, nousema.an 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u ih e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 
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Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
Leen. 

.,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat : 

Aakula, Ahlrfors, Alestal.o, Annala, Bra,n
der Oa.j>ander, Eskol,a, W., Forstadiu~, Ha
kal~ A., Halonen, A., HannuLa, Heikkinen, 
Hilden, A., Hirvensalo, Huuhtanen, Häk
kinen Hänninen, Ja.nhonen, Joukanen, Ju
nes, Junnila, Jussi.la, Jyske, Kaijalainen, 
KalEokoski, Kallioniemi, Ka;skinen, K;aura
nen, Kemppi, Keto, Kilpeläinen, Kivisalo, 
Koivisto, Koivumnta, Kolkki, Kontio, Kor
honen, Korpisaari, Koskeruheimo, Kosonen, 
Kuisma, Kukkonen, Kuusisto, Kämäräinen, 
Lahdensuo,, Lahtela, L-ampinen, Lautala, 
Lehtokoski, Leivo, Leppälä, Lindman, 
Luostarinen, Malmiv,aara, Mantere, Moila.
nen, Myllymäki, Mäkelä, J. L., Mäkelä, W., 
Oksanen, PaavolainellJ, Pekkala, Perheen
tupa, Pesonen, Piihka1a, Pullinen, Päivän
salo, Pärssinen, Raatikainen, Riantanen, 
Rapo, Rauta:harju, Reinika.i.nen, Riipinen, 
Rissanen, Ryynänen, Ryömä, Saarinen, 
Salo Sarlin, B., Sillanpää, Solja, Sovijärvi, 
Särkkä Tarkkanen, Tukia, Tuomikoski, 
Tuomi~ja, V ehkooja, Vesterinen, Voion
maa. ja Åkel'lblom. 

,,,Ei" äänestä:v1ät >seura·avat edustajat: 

Aalton<m, Aalto·Setälä, Aattela, Ainali, 
Aromaa, Asikainen, Björk, von Born, 
Bry;gga.ri, Eskola, H., Estlander, Fa~er
iholm, Furuhjelm, Hakala, K., Hakkila, 
Halonen, T., Harv·ala, He.lenelund, Helo, 
Hilden, U., Hiltunen, Huhtala, Huittinen, 
HämäläinellJ, Hästbacka, I.nhorr, Jacobs
son, J ern, Kilpi, Kirveskoski, Kivimäki, 
Kivioja, Komu, Koponen, Kovanen, Kuu
liala Lamminen, Lehtonen, Lepistö, Lin~ 
qvist, Linna, Lohi, Manner, Meriläinen, 
Miikki, Nikkanen, Nurmesniemi, Nyman, 
Oksala, Pa,asonen, P~almgren, Pennanen, 
Penttala, Perho, Pilppula, Pitkänen, Po
janluoma, Puittinen, Pyy, Rantala, Rotlh
ber,g Ruotsalainen, Räisänen, Sahlstein, 
S!l!llila, Sallinen, Sarlin, E., :Setälä, Ståhl
berg, Suokas, Suurkonka, Svmhufvud, To
lonen, Tulenheimo, Turja, Valta, Welling, 
Virkkunen, Väisänen ja, Österholm. 

Poissa äälllestyksestä ov,at seuraavat 27 
edustajaa: 

Aalto, Ailio, Ampuja, Anttila, Eri<Jh, 

von Frenclmll, Ha1ga, Huttunen, Jatkola, 
Jokinen, K·aura, Kesti, Koivulahti-Lehto, 
Kulovaara, Kuokkanen, Niukkanen, Nuu
ti,nen, P·aasivuori, Roos, Seppälä, Sergelius, 
Sunila, Sventorzetski, Tanner, Turkia, 
Westman ja. Å'hlstr·Öm. 

P u h e m i e s: Av,oimessa: äänestyksessä 
on ·annettu 92 jaa- ja 80·ei~ääntä. 

Eduskunta ·on siis !hyväksynyt sivistys
'Vlaliokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppmm kä:sitelty. 

5) Ehdotus eläkkeenmuotoisen lapsiavustuk
sen antamisesta vähävaraisille äideille. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :,o 2 ja otetaan a i no a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmisteleV'asti 'käsitelty ed, 
SillanpäiäJn y. m. toiv. al. n :o 6.3, joka si
sältää, ylläolevan ehdotuksen. 

P u he m i e 1S: Käsittelyn pohj,ana on 
t)'löväenasiainy,aliokunnan mietintö n :o 2. 

Keskustein: 

Ed. S i ll a n p ä ä: Työväenasiain valio· 
kunta on hylännyt allekirjoittaneen ja eräi· 
den toisten tekemän aloitteen eläkkeenmuo" 
toisen lapsiavustuksen myöntämisestä yksi
näisille äideille. Nykyajan hengen mukaista 
lienee kylmästi hylätä kaikki köyhälistön ase
man parantamiseksi tehdyt aloitteet, v~eläp.ä 
silloinkin kun on pakko tunnustaa almte OI

keaksi ja tarpeen vaatimaksi, kuten työväen
asiainvaliokunnan hylkäävässä mietinnössä 
sanotaan. Valiokunnan mietinnössä lausu
taan seuraavasti: ,Vaikka se myöntääkin 
puheenaolevan asian tärkeyden, katsoo, että 
olisi tarpeetonta enää esittää hallitukselle 
mitään toivomusta asian suhteen, vaan olisi 
jäätävä odottamaan sosialivakuutuskomitean 
ehdotusta asiassa". Tuskinpa koskaan on 
täällä tehtyä aloitetta köyhemmillä perus
teilla hylätty. Valiokunnalla on hylkäävään 
perusteluun riittänyt asiantuntijana käyte
tyn vakuutusylitarkastaja Onni Hallstenin 
lausunto siitä, että yleisen sosialivakuutus
ohjelman puitteisiin voi kuulua myös leski
ja orpoeläkkeet. Tämän lausunnon perus-
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teella katsovat työväenasiainvaliokunnan j 

porvarilliset jäsenet ja niiden mukana köy-
1 hän kansan edustajana itseään pitävä ed. 

Päivänsalo asian olevan ratkaistun, siiR vi
rallisesti päätetyn, joten asian periaatteelli
nen puolikaan ei enää kaipaisi toivomus
aloitteen hyväksymistä. Valiokunnan mie
tintö on ristiriitainen, siitä selviää, että va- · 
liokunta myöntää saaneensa tietää, että 
useassa maassa on jo toteutettu aloitteessa 
tarkoitettu eläkkeenluontoinen lapsiavustus 
tai orpoeläke kuten valiokunta mietinnös
sään tätä kutsuu. Eläkkeenluontoinen lap
siavustus on m. m. voimassa Tanskassa, jossa 
se on ollut jo viime vuosisadan loppuvuosilta 
alkaen ja jossa valtio ja kunta yhteisesti 
avustavat sellaisia äitejä, jotka yksin elättä
vät ja kasvattavat lapsensa. Mutta vaikka 
työväenasiainvaliokuntakin tunnustaa täl
laisen periaatteen, lausuu se kuitenkin mie
tinnössään, että on enää tarpeetonta esittää 
hallitukselle edes toivomusta asian suhteen. 
Toivomusaloitteessakaan ei esitetä muuta 
kuin että eduskunta tekisi periaatteellisen 
päätöksen, jossa jätettäisiin kysymys halli
tuksen valmisteltavaksi. Työväenasiainvalio
kunnan porvarillisetkin jäsenet tunnustavat, 
että tämä aloitteessa ehdotettu toivomus on 
tärkeä ja kannatettava. 

Kuten aloitteessa mainitaan, koski anomus 
eläkkeenluontoisen lapsiavustuksen myöntä
mistä niille äideille, jotka yksin elättävät ja 
kasvattavat lapsensa, joiden avustus nyt on 
koJkonaan iköyhäin:hoidon varassa. Tilasto 
köyhäinhoidosta vuodelta 1928 näytt,ää, että 
sellaisia lapsia, jotka .saivat avustusta köy
häinhoidolta, oli kaikkiaan 31,744. Tilas
tossa sanotaankin, että avustettavien lasten 
suurimpana ryhmänä ovat ne, jotka asuvat 
vanhempiensa kodeissa, jotka siis saavat ny
kyjään vanhempiensa välityksellä köyhäin
hoidolta avustusta. 

Lähtemättä pitemmälti puhumaan aloit
teen puolesta, niin toivottomalta kuin se 
täällä nykyisen tilanteen vallitessa näyttää
kin, asetan kuitenkin alkuperäisen ponsi
ehdot·elman eduskunnan äänestettävä:ksi; 
ponsi kuuluu: että hallitus ryhtyisi valmis
tamaan kysymystä siitä, miten voitaisiin toi
meenpanna niille vähävaraisille äideille, 
jotka itse elättävät ja kasvattavat lapsensa, 
eläkkeenmuotoinen lapsiavustus, joka ei saisi 
olla köyhäinhoidon luontoinen, sekä anta
maan asiasta eduskunnalle esityksen. 

Bd. A. H i 1 d en: Tämän toivomusaloit
teen johdosta työväenasiainvaliokunnassa 
käydyssä keskustelussa on yleensä tunnus
tettu aloitteen hyvä tarkoitus. Mutta siitä 
huolimatta aloite esiteään hylättäväksi. Hyl
kääruispäätöstä perustellaan pääasiallisesti 
sillä, että on olemassa hallituksen komitea, 
jonka tehtävänä on suunnitella ja laatia laki
esitys sosialivakuutuksen eri haarojen kehit
tämisestä ja vakuutetaan, että tämä komitea 
ilman muuta ottaa huomioon tämän nyt 
esillä olevan toivomusaloitteen mukaisen 
avustuksen. Mutta kun tiedetään, miten hi
taasti nämä valtion komiteat työskentelevät 
ja tietäen myös, miten nopeasti esillä ole
vassa asiassa apua tarvittaisiin, niin edus
kunta ei voine jättää asian ratkaisua valtion 
komitean suunnittelun varaan. Asiantunti
jain lausunnon mukaan ei ole vaikeata jär
jestää tämä kysymys irrallisena muista so
sialivakuutuksen alaan kuuluvista kysymyk
sistä. Sitä paitsi eihän tämän aloitteen hy
väksyminen vielä tiedä itse avustusmuodon 
hyväksymistä, sillä tällähän vain pyritään 
kiirehtimään asian tutkimista ja eduskun
nalle esittämistä. 

Työväenasiainvaliokunnan mietintöön liit
tyvässä sosialidemokraattien vastalauseessa 
perustellaan valiokunnan vähemmistön mie
lipidettä tästä toivomusaloitteesta. Kanna
tan siis ed. Sillanpään täällä tekemää esi
tystä, että aloite hyväksyttäisiin. 

Bd. Päivänsalo: Asia, josta tässä 
aloitteessa on kysymys, on kyllä tärkeä, 
mutta minusta tuntuu, että eduskunta ei 
voisi hyväksyä sellaista pontta, jossa kehoi
tetaan hallitusta tutkimaan, miten vähäva
raisille äideille voitaisiin myöntää eläkkeen
muotoinen lapsiavustus. Tässähän ei ole ky
symys vain leskistä taikka naimisissa olevista 
äideistä, vaan tässä on myöskin kysymys, 
mikäli tämän ponnen käsitän, naimattomista 
äideistä. Jos minä ajattelen, miten Suomen 
kansa on suhtautunut avioliittoon ja myös
kin siihen, miten voitaisiin hoitaa ja a-vus
taa niitäkin lapsia, jotka ovat syntyneet 
avioliiton ulkopuolella, niin on, mikäli minä 
ymmärrän, Suomen kansa aina kautta vuosi
satojen koettanut siihen suuntaan toimia, 
ettei syntyisi lapsia avioliiton ulkopuolella. 
(Ed. Hakkila: Se on toiminut päinvastoin!) 
Jos nyt myönnettäisiin eläkkeenmuotoinen 
lapsiavustus vielä naimattomille äideille, 
niin se olisi niinkuin palkinto siitä, 
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että ne ovat syrjäyttäneet kokonaan avio
liiton pyhyyden, polkeneet sen. Kyllä 
minä en voi käsittää, että tämä vas
taisi meidän kansamme käsitystä siveelli
syyden vaatimuksista. Sillä jos ei kansa 
pidä avioliittoa pyhänä ja jos kodin 
siteet höltyvät ja Suomen eduskuntakin al
kaa myöntää sellaisia eläkkeenmuotoisia lap
siavustuksia, niin kyllä minusta silloin ol
laan höllällä pohjalla. Meidän pitää tietysti 
pitää huolta niistäkin äideistä, jotka ovat 
naimattomia ja niistä lapsista, jotka synty
vät avioliiton ulkopuolella, mutta tämä ei 
ole samaa kuin myöntää näillekin äideille 
eläkkeenmuotoinen lapsiavustus. Silloin mi
nusta jo periaatteet ovat menneet vinoon ja 
.Jumalan käskyjä on ruvettu silloin polke
maan. Suomen kansa on ollut tässä suh
teessa vanhanaikaisella kannalla, mutta on 
viime vuosikymmeninä jokainen voinut huo
mata, että yhä vähemmän ja vähemmän an
netaan arvoa avioliiton pyhyydelle ja sen
tähden myöskin villiintyminen tulee niin 
äärettömän huomattavaksi ja on tullut jo. 
Ja nyt sitten ehdotetaan, että eduskunta alis
taisi hallituksen tutkittavaksi, eikö voitaisi 
myöntää eläkkeenmuotoinen lapsiavustus 
kaikille vähävaraisille äideille yleensä, jotka 
elättävät lapsia. Se €i saisi olla enää köy
häinhoidontapainen avustus, vaan sen pitää 
olla eläkkeenmuotoinen avustus. Kynä siinä 
on kysymys pyhistä arvoista eikä vain ra
hasta. 

Sitäpaitsi ei olla ollenkaan vielä selvillä, 
missä muodossa yleensä voitaisiin tällaista 
panna täytäntöönkään, sillä kun asiantun
tija oli valiokunnassa, niin hän sanoi : entäs 
sitten lapset, pitäisikö vain äitien saada 
avustusta, eivätkä orpolapset olisi ollenkaan 
kyseessä. Valiokunnassa ne, jotka ovat puol
taneet anomusta, sanoivat siihen, että anne
taan lapsille eikä äideille. Kun on tällainen 
höllyvä kanta, ettei olla siitä selvillä, pitääkö 
tämä avustus olla lapsille, vai pitääkö sen 
olla äideille ja kun lisäksi oli kysymys siitä, 
pitäisikö muodostua kunnalliselle pohjalle 
vaiko valtiolliselle pohjalle - ei siitäkään 
oltu selvillä - niin minusta tämä kysymys 
on aivan tutkimatta vielä meidän oloissamme 
ja myöskin se periaate, johon tämä aloite 
tähtää. 'l'ässä sanotaan siis, että eduskunta 
nyt hyväksyisi tämän periaatteen ja sitten 
eduskunnalle jäisi sen käytännölliseen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn perästäpäin tilai
suus. Siis nyt me jo hyväksyisimme itse 

tämän periaatteen, että kaikki vähävaraiset 
äidit, jotka elättävät lapsia, olivatpa ne sit
ten naimisissa tai naimattomia, saisivat 
eläkkeenmuotoisen lapsiavustuksen ja sit
ten vasta perästäpäin me saisimme käytän
nöllisesti käsitellä sitä, miten suuren ja min
kälaisen eläkkeen antaisimme näille äideille. 
Ei tämä ole oikein, jos Suomen kansa vielä 
seisoo sillä pohjalla, millä sen enemmistö,. 
mikäli minä ymmärrän, tähän asti on tahto
nut seisoa. Kyllähän se näyttää kauniilta 
kun sanotaan, että annetaan nyt lapsiavus
tusta kaikille vähävaraisille äideille ja vedo
taan sitten köyhälistöasiaan, mutta kyllä 
minä uskon, että köyhät äidit sekä maaseu
dulla, että kaupungeissa ovat minun kannal
lani paljon enemmän kuin nyt täällä vasem
misto arvelee niiden olevan, jos minä sanon, 
että Suomen kansa tahtoo vielä pyhittää 
avioliiton ja tahtoo myöskin olla sillä kan
nalla, ettei vielä myönnetä eläkkeenmuotoi
sia lapsiavustuksia avioliiton ulkopuolella. 
eläville naisille. Minä yleensä säälin enem
män naisia kuin miehiä. Minusta miehet 
usein tässä suhteessa ovat syyllisempiä kuin 
naiset ja minusta miehet vetäytyvät velvolli
suudestaan ja jättävät naisen yksin kärsi
mään. Minusta siinä kohden me olemme ai
van väärällä kannalla, me olemme vielä Suo
messa huonommalla kannalla kuin monessa 
muussa maassa siinä suhteessa, että nainen 
joutuu yksin pääasiassa kantamaan ne kär
simykset, mitä mies ja nainen yhdessä ovat 
aikaansaaneet. Mutta vaikka minä olenkin 
sillä kannalla, että siis naisia tässä suhteessa 
pitäisi auttaa ja tukea, niin ei se merkitse 
sitä, että kaikille naimattomille äideille jotka 
elättävät lapsia pitäisi myöntää eläkkeen
muotoisia lapsiavustuksia. Se on toinen 
asia se. Kyllä niitä pitää tukea ja auttaa, 
mutta emme saa kokonaan sekoittaa kaikkia 
siveyskäsitteitä. Emme saa sentään unohtaa 
niitä Jumalan käskyjä, joiden perustuksella. 
koko meidän yhteiskuntamme ja kansamme 
lepää. Sillä jos siinä kohden horjutaan, niin 
silloin ei voida enää auttaa kansaamme mil
lään, ei millään ponsilla eikä millään peri
aatteilla eikä millään eläkkeillä eikä millään 
avustuksilla. Kyllä siinä pitää olla sentään 
selvät linjat ja jos linjamme siinä kohden 
eroavat vasemmistoryhmän linjoista, niin 
kyllä minä uskon, että Suomen kansa silloin 
näkee, mitä vasemmisto tahtoo, jos se tahtoo· 
horjuttaa tässä suhteessa nämä linjat. 

Kun oli kysymys aloitteentekijän ponnesta~ 
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niin asiantuntija, kun häneltä joku valiokun
nan jäsen kysyi, mitä hän arvelee, olisiko 
syytä tai olisiko hyötyä siitä, että tämä hy
väksyttäisiin, niin hän vastasi, mikäli minä 
hänen sanansa muistan, ettei hänen mieles
tään se hyödytä mitään. Hallituksen komi
tea kuitenkin tutkii tätä asiaa kaikessa ta
pauksessa ja se kiinnittää kyllä huomiota tä
hänkin asiaan. Ja silloin minä lausuin jo 
valiokunnassa, ettemme me suinkaan lähde 
hyödyttömiä ponsia laatimaan ja hyväksy
mään. Onhan meillä nyt hyödyllistäkin 
työtä kai vielä tehtävänä, niin että minusta 
nyt siltä kannalta siis ei ole syytä hyväksyä 
tätä pontta. 

Olen siis periaatteellisesti jo toisella kan
nalla kuin tämä aloite, mutta myöskin käy
tännöllisesti olen toisella kannalla, joten siis 
minusta ei ole mitään syytä tällaista pontta 
hyväksyä, ja sentähden minä kannatan niin
kuin valiokunnassa niin myös täälläkin työ
väenasiainvaliokunnan hylkäävää pontta, 
ettei tämä kysymyksessäoleva aloite anna ai
hetta mihinkään erikoiseen toimenpiteeseen 
Bduskunnan puolelta. 

Ed. L a mm i n en: Ed. Sillanpäälle 
minä hänen lausuntonsa johdosta haluaisin 
mainita, että hänen lausuntonsa antoi jon
kun verran harhaanjohtavan kuvan valio
kunnan enemmistön mielipiteestä. Valio
kunnan perusteluissa sanotaan, että valio
kunta myöntää kyllä tärkeäksi, että tämä 
asia tutkitaan. Mutta kun valiokunnan 
käyttämä asiantuntija, vakuutusylitarkas
taja Hallsten, joka on sosialivakuutus
komitean puheenjohtaja, on valiokunnalle 
nimenomaan ilmoittanut, että tämänkin 
asian selvittely kuuluu tämän sosialivakuu
tuskomitean hoitoon, niin ei valiokunta ole 
katsonut tarpeelliseksi, että hallitusta vielä 
kehoitetaan valmistamaan sellaista asiaa, 
joka jo on valmisteltavana. Senvuoksi va
liokunta ehdottaakin, ettei kysymys tällä 
kertaa antaisi aihetta toimenpiteeseen 
Bduskunnan puolelta. 

Minä pyydän siis kannattaa valiokunnan 
ehdotusta, että asia ei tällä kertaa antaisi 
aihetta toimenpiteeseen. 

Ed. 0 k s a n en: Työväenasiainvalio
kunta on, niinkuin ed. Lamminen, valio
kunnan puheenjohtaja, huomautti, peri
aatteessa tunnustanut tämän asian tärkey-

den. Mutta asian harkinta on minusta siinä 
jätetty kovin hataraksi, sillä en minä ole 
tullut vakuutetuksi siitä, että se ilman 
muuta jo kuuluu yleisen sosialivakuutus
komitean töihin. Komitean puheenjohtaja 
on vain sanonut, että se kuuluu ,hänen 
käsityksensä mukaan", mutta, jos tulee toi
nen puheenjohtaja, niin hän voi olla toista 
mieltä. Kyllä tämän perustelun, jossa 
myönnetään puheenaolevan asian tärkeys, 
alla on ed. Päivänsaionkin nimi. Minua 
kummastuttaa, ettei ed. Päivänsalo silloin 
esittänyt täällä juuri tekemiään huomautuk
sia, kun tämä perustelu kirjoitettiin. Jos 
nyt kerran eduskunta, niinkuin valiokunta
kin, katsoo asian jonkin arvoiseksi, vieläpä 
niin tärkeäksi, että se myöntää sillä olevan 
tärkeän merkityksen, niin minusta ei ole 
oikein, että ensin kirjoitetaan tällainen pe
rustelu ja sitten laaditaan hylkäävä ponsi, 
vaan minusta perustelun ja ponnen pitää 
olla sopusoinnussa. Minä tahtoisin jättää 
tämän asian hallituksen harkintaan. Sitä
kin suuremmalla luottamuksella, koska 
Hallsten, komitean puheenjohtaja, on kat
sonut, että se hänen mielestään jo kuuluu 
niihin asioihin, joita sosialivakuutuskomitea 
harkitsee. Minä tahtoisin sen vuoksi esit
tää tämän käsitykseni mukaisen ponnen, 
että ,eduskunta kehoittaisi hallitusta har
iki tsemaan kysYIJllystä eläik:keenl uon toisen 
lapsiavustuksen antamisesta vähävaraisille 
äideille, jotka itse elättävät ja kasvattavat 
lapsensa, sekä aikanaan antamaan tarpeelli
seksi katsomansa esityksen eduskunnalle". 
Minä haluan vielä nimenomaan huomauttaa 
siitä, että tässä aloitteessa sanotaan, että 
avustus evätään sellaisilta äideiltä, jotka 
viettävät epäsiveellistä elämää. Siis kyllä 
minusta on väärin sanoa, että tällä aioit
teelia pyrittäisiin ,kannattamaan epäsiveel
listä elämää". Se ei ole aloitteen tarkoitus 
eikä tietenkään myöskään valiokunta ole 
päässyt semmoiseen käsitykseen, koska se 
on asialle niin myönteisen perustelunsa 
kirjoittanut. 

Ed. Kallion i e m i: Minä pyytäisin 
kannattaa ed. Oksasen tekemää ehdotusta, 
joka siis jättää asian hallituksen harkitta
vaksi. Katson nimittäin, että asia on har
kitsemisen arvoinen. On varmasti varsin 
paljon vaikeissa oloissa eläviä äitejä, tuol
laisia ,kainoja köyhiä", joiden avustami-
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nen että he voisivat kasvattaa lapsistaan 
kun'non kansalaisia, saattaisi olla tarpeelli
n.ell. 

Ed. Sillanpää: Kyllä täytyy olla 
vähintään sellainen pappi kuin Päivänsalo, 
joka vielä sanoo ajavansa köyhälistön asiaa 
-t:äällä, ennen kuin voi puhua sillä tavalla 
tästä kysymyksestä kuin hän on puhunut. 
Minä ensiksikin huomautan, että ed. Päivän
$alo ei ole ollenkaan lukenut perusteluja, 
iwska hän voi esittää sellaisen sanoman 
t-ästä. kysymyksestä, kuin hän äsken lausui. 
Kysymyksen perusteluissa selostetaan miten 
muualla menetellään avustusta annettaessa. 
Esim. Tanskan laissa sanotaan, ,että avus
tuksen anto lakkaa, jos äiti menee naimi
siin tai viettää epäsiveellistä elämää". Ei 
~uinkaan meilläkään ole tarkoitus, että tä
män nojalla saadaan viettää epäsiveellistä 
.eläillää, niin kuin ed. Päivänsalo tahtoo 
täällä väittää . 
. ·Ed. Päivänsalo tahtoisi rangaista lapsia 

siitä., että heidän vanhempansa mahdolli
sesti ovat rikkoneet sitä pyhää lakia vas
taan, josta ed. Päivänsalo täällä puhuu. 
Onko se lapsen vika, jos äiti, niin kuin ed. 
Päivänsalo itse sanoi; joutuu kärsimään 
kun isä jättää velvollisuutensa täyttämättä? 
Jos tuo äiti itse koettaa kunniallisella ta
valla kasvattaa ja elättää lapsensa, pitääkö 
häntä edelleen yhteiskunnan rangaista Y 
Minä katsoisin, että tällainen käsitys ei 
pitäisi nykyaikana enää voida tulla kysy
mykseen. Minäkään en puolusta epäsiveel
lisyyttä, mutta minä en voi asettaa yksis
tään naisia syypääksi siitä, mitä tapahtuu. 
Kyllä siinä on muita tekijöitä ja usein siinä 
saattaa olla syyllisiä siitäkin säädystä, johon 
ed. Päivänsalo itse kuuluu. 

Valiokunnan puheenjohtajan ed. Lammi
sen lausunnosta ilmeni, että valiokunnan 
mietintö onkin jonkun verran toisenlainen, 
kuin mitä ed. Päivänsalo täällä esitti. Hä
nen perustelunsa eivät siis olleet aivan 
oikeita. Minä pyytäisin että ed. Päivän
salo ensin perusteellisesti lukisi aloitteen 
ja katsoisi, mitä siinä esitetään. Ehkä on 
syytä tässä mainita, koska kaikki eivät aloi
tetta ole lukeneet, että perustelut ovat vuo
den 1929 II valtiopäivien liitteessä. Siinä 
ma.initaan m. m. mitenkä Tanskassa, jossa 
muistaakseni jo 1898 säädettiin laki, joka oli 
tarkoitettu yksinomaan tukemaan niitä äi
tejä, jotka olivat synnyttäneet lapsen ulko~ • 

puolella avioliiton, eivät siis olleet kirkon 
vihkimiä. Siellä on eduskunta ollut valis
tunut ja se on nähnyt, että ei avioliiton 
pyhyyttä yksinomaan sanoilla tueta vaan 
teoilla. Minä en tiedä, enkä tietenkään voi 
sanoa, kuinka paljon ed. Päivänsalon käsi
tyskannalla olevia kansalaisia meillä on, 
mutta sen minä tiedän, että väärin tehdään, 
jos asetutaan ed. Päivänsalon kannalle tuo
mitsemaan sellaista, josta me emme voi vas
tata. 

Ed. B r y g g a r i: Aloite, josta nyt on 
kysymys, tarkoittaa asian tutkimista ja 
periaatteen, joka aloitteeseen sisältyy, hy
väksymistä. Periaate aloitteessa on se, että 
vähävaraisille äideille olisi annettava lapsi
avustusta. Onko aloite eduskunnan mie
lestä oikea? Minä luulen, että kukaan ei 
julkisuudessa rohkene asettua tätä periaa
tetta vastustamaan sitäkin suuremmalla 
syyllä, kun Suomessa ei ole mitään lainsää
döksiä lukuunottamatta köyhäinhoitolakia, 
joka veivoittaisi yhteiskunnan avustamaan 
äitiä, joka on joutunut perhettä huoltamaan. 
Tämän periaatteen valiokunnassa myönsivät 
oikeaksi muut edustajat lukuunottamatta 
ed. Päivänsaloa, joka edustaa Suomen kir
kon papiston kylmää suhtautumista vähä
varaisiin äiteihin ja heidän lapsiinsa. Mi
nulla ei ollut tilaisuutta tässä palauttaa 
eduskunnan mieleen sitä, lukuisaa määrää 
lapsia, jotka ovat köyhäinhoidon varassa, 
mutta kyllä niiden luku on niin suuri, että 
siihen täytyisi yhteiskunnan taholta omistaa 
vakavaa huomiota. Kuka tahansa on ollut 
lasten vanhempana, olkoon se sitten isä 
taikka äiti, niin kyllä vanhuksesta tuntuu 
oudolta, jos hän joutuu taloudellisesti sel
laiseen asemaan, ettei hän voi huoltaa lap
siansa ja että köyhäinhoitoviranomaiset tu
levat ja hajoittavat tämän perheen siroitel
len lapsen sinne toisen tänne eroon vanhuk
sista. Ed. Päivänsalo, tuntuisiko teistä mu
kavalta olla tällaisten lasten isänä ja täl~ 
laisen kohtalon alaisena Y 

Kun valiokunnan enemmistö kielteisen 
käsityksensä perustaksi otti asiantuntijan, 
y Ii tarkastaja Onni Hallstenin lausunnon, 
niin siinä tahdottiin ehkä käsittää liian yksi
puolisesti asiantuntijan antama lausunto. 
Asiantuntija tosin mainitsi, että se komitea, 
joka on ryhtynyt sosialikysymyksen koko
naisuutta tutkimaan, siinä yhteydessä tulee 
myöskin tämän asian tutkimaan. Mutta sa-

124 
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malla hän mainitsi, että mitään estettä ei 
ole olemassa kysymyksessäolevan toivomus
aloitteen hyväksymisestä ja tämän asian eri
koisesti irrallisesti järjestämisestä. Minä 
haluaisin palauttaa porvariedustajien mie
leen sen ajan, jolloin eduskunta hylkäsi sai
rausvakuutuslain. Silloin oli hyvin suuressa 
määrässä eduskunnan piireissä käsitys, että 
ainakin äitiysvakuutus täytyisi toteuttaa ja 
että se kyettäisiin Suomen valtion varalli
suudenkin perusteella toteuttamaan. Nyt 
on kysymys vähävaraisten äitien avustami
sesta, jotka huolehtivat lastensa elättämi
sestä. Eiköhän olisi syytä tässä yhteydessä 
tuo periaate, joka lausuttiin julki sairaus
vakuutuslain hylkäämisessä, nyt hyväksyä, 
sillä onhan kysymys ainoastaan periaatteen 
hyväksymisestä, jonka hyväksyminen tie
tenkin velvoittaa myöskin sen suuntaisia 
toimenpiteitä toteuttamaan, mitä toivomus
aloite edellyttää. 

Minä yhdyn kannattamaan ed. Sillanpään 
tekemää esitystä, että toivomusaloite hyväk
sytään, ja rohkenen toivoa, että eduskunnan 
enemmistö yhtyisi tätä aloitetta puoltamaan. 

Ed. Kivi s a 1 o: Minä en aikonut pyy
tää puheenvuoroa tästä asiasta, mutta ed. 
Päivänsalon puhe vaikutti, että minä kat
son velvollisuudekseni sanoa käsitykseni tä
män asian siveellisestä ja erikoisesti kris
tillis-siveellisestä puolesta. 

Ed. Päivänsalo kai myöntää, että avioton 
lapsi niinkuin muutkin ihmiset, on luotu 
Jumalan kuvaksi. Jos näin on, niin silloin 
on epäkristillistä kohdella tuolla tavalla hä
peän leimalla häntä. Ed. Päivänsalo kai 
muistaa, mitä Jeesus sanoi, kun hänen luok
seen tuotiin syntinen vaimo. J esus sanoi : 
,en minä sinua tuomitse". Sitten osoittaak
seni, että asia on sama myöskin valtiollis
siveelliseltä kannalta, mainitsen että vähän 
yli 90 vuotta sitten kirjoitti kansalaisemme 
J. V. Snellman teoksensa Valtio-oppi -
minulla ei ole sitä tässä mukana enkä muista 
sanasta sanaan, miten hän sanoi, mutta 
asiallisesti hän sanoi niin, että aviottomat 
lapset ovat yhteiskunnassa pidettävät yhtä 
arvokkaina kuin avioliitossa syntyneet. Ja 
hän sanoi nimenomaan myös - sen minä 
muistan sanasta sanaan -, että jos tahdo
taan rangaista hairahtunutta äitiä hänen 
lapsensa kurjuudella, niin menetellään jul
murimaisesti. Hän sanoi, myös että silloisia 
käsityksiä, kuin ed. Päivänsalo tässä edellä 

esitti - niitä nimittäin esitettiin Snell
manin aikanakin - hän sanoi, sen johtuvan 
siitä, että sivistys ei vielä ole ehtinyt pois
taa kaikkea ·entisaikojen raakuutta. Minii 
valitan että nyt 90 vuoden perästäkään ei 
ole ehditty tässä suhteessa raakuutta poia:
taa. Käsitykseni on, ettei hairahtunutta
kaan ihmistä, tässä tapauksessa aviotonta 
äitiä, voida parantaa kohtelemaHa häntä 
kuin pahantekijää, ja häpäisemällä häntä, 
vaan voidaan hänet siveellisesti parantaa 
kohtelemaHa häntä ihmisenä. Minä tosiaan
kin ihmettelen, ettei ed. Päivänsalo, joka on 
tehnyt käyntejä kärsivien kodeissa niin pal
jon, että hän on kirjoittanut sennimisen 
kirjankin, ettei hän ole tavannut yksinäisiä 
äitejä, joista hän voisi sanoa parempaa, 
kuin mitä hän edellä tässä sanoi. 

Mitä muuten itse asiaan tulee, huomautan 
että kun täällä eduskunnassa on katsottu 
tarpeelliseksi perustaa valtiolle hevossiittola, 
niin on kai eduskunnan velvollisuus myös
kin kaikkein kovaosaisemmista lapsista hu<>
lehtia ihmisarvoisella tavalla. 

On sanottu, ettei aloitteessa esitetä, missä 
muodossa avustusta annetaan j. n. e. Tähän 
on vastauksena että nämä asiat jäävät halli
tuksen tutkittaviksi. Tässä on kysymyksessä 
lastenhuollon periaatteen hyväksyminen ja 
minä olen siinä käsityksessä, ettei sen fu
teuttaminenkaan ole mahdoton jos hyvää 
tahtoa on, sillä joka tapauksessa nämä lap
set joudutaan elättämään jollakin tavalla. 
Eivät he tyhjästä nytkään elä. Minun ym
märrykseni mukaan on järjestelykysymys, 
mistå ne varat otetaan, joilla turvattomia 
äitejä ja heidän lapsiaan avustetaan, ja sitä 
voitaisiin mielestäni paremmin nimittää kas
vatusavuksi kuin äitiysavuksi, sillä useim
missa tapauksissa nämä äidit elättävät itse 
itsensä ja hankkivat osan lastenkin elatuk
sesta, niin että jos he joskus tulevat jotakin 
saamaan on se asiallisesti kasvatusapua, 
joka lakkautetaan siinä tapauksessa, että 
äidit joutuvat naimisiin tai muuten tulevat 
pystyviksi kasvattamaan lapsensa. 

Herra puhemies, minä kannatan aloitteen 
hyväksymistä. 

Ed. P ä i v ä n s a l o : Tässä joku sanoi, 
että minä tahtoisin rangaista lapsia. Koska 
minä sellaista olen tahtonut tehdä? Sekö 
on lasten rankaisemista, että en minä tah
toisi olla valmis myöntämään eläkkeen mu<>
toista lapsiavustusta aviottomille äideille,, 
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sekö on lasten rankaisemista Y Minähän ni
menomaan sanoin, että minusta niitäkin äi
tejä on autettava ja heidänkin lapsiaan on 
autettava ja suojattava, sen minä nimen
omaan sanoin ja sitten tullaan ja sanotaan, 
että minä tahdon rangaista lapsia. 

Ed. Sillanpää sanoi, että minä en ole lu
kenut hänen aloitettaan. Kyllä minä voin 
ilmoittaa, että minä olen sen lukenut, mutta 
ed. Sillanpää nyt juuri myönsi sen itse, 
vaikkei hän sitä huomannut, että asianlaita 
on niinkuin minä sanoin, sillä ed. Sillanpää 
on aloitteessaan tarkoittanut myöskin aviot
tomia äitejä, eikö niin? ·(Ed. Sillanpää: 
Kyllä.) No niin, jos kerran on tarkoitettu 
myöskin aviottomia äitejä ja ehdotettu Suo
men kansan eduskunnalle että eduskunnan 
pitäisi ehdottaa Suomen kansan hallituk
selle, että kansamme pitäisi antaa eläkkeen 
muotoisia lapsiavustuksia myöskin aviotto
mille äideille, niin minä pidän sitä vääränä 
(Ed. Sillanpää: Kasvatukseen, ei avustuk
sena.). Se on eläkkeenluontoinen avustus ja 
sitä minä pidän vääränä ja minä uskon, 
että Suomen kansan isistä ja äideistä useim
mat vielä pitävät sitä vääränä. Se on minun 
vakaumukseni. Ed. Oksanen sanoi, että 
miksen minä ole valiokunnassa sanonut tätä. 
Minä olen nämä samat näkökohdat esittänyt 
jo valiokunnassa, joten kyllä valiokunta tie
tää minun näkökantani kaikki tyyni. Ja 
tämä kysymys on siksi tärkeä, että jos edus
kunta tässä ottaa toisen linjan, niin silloin 
minä olen varma siitä, että Suomen kansa 
nousee, se nousee sitä linjaa vastaan, jota 
nyt tahdotaan tällä · aioitteelia Suomen kan
salle tarjota. (Vasemmalta: ,Lapuanliike'' 
lapsia vastaan!) 

Ed. Sillanpää sanoi, että muissa maissa 
on varaa maksaa sellaisia eläkkeenmuotoisia 
avustuksia. Minä en koskaan kysy sitä, mitä 
joku Kalle tai Petteri tekee, enkä kysy sitä 
mitä joku muu maa tekee. Minä kysyn tässä 
kysymyksessä sitä, mikä on Jumalan tahto 
kun on kysymys iäisistä arvoista, kuten lap
sista ja äideistä. Mitä se meitä auttaa, jos 
joku toinen maa menee maksamaan eläk
keenmuotoisia eläkkeitä aviottomille äideille, 
ei se meitä auta, eikä meidän pidä juosta 
perässä. Meidän kansa on köyhää ja, niin
kuin minä uskon vielä, Jumalaa pelkäävä 
kansa koko suuressa määrin, muuten se olisi 
jo hävinnyt, meidän pieni kansamme, kan
sojen seasta. Ei meidän kulttuurimme eikä 
meidän rahamme, niitä on niin äärettömän 

vähän, eikä meidän ulkonainen järjestyk
semme, virastomme, eikä meidän puolueem
me voisi kansaa ylläpitää, mutta se on juuri 
Jumalanpelko j,a Herran sana joka on tämän 
kansan pyhä pohja. Ja jos me sen pohjan 
jätämme, niin minä olen varma siitä, että 
tämä kansa hukkuu, se hukkuu, vaikka me 
laatisimme kuinka kauniita ponsia, vaikka 
eduskunta tekisi minkälaisia päätöksiä ta
hansa, se hukkuu, jos jätetään se pohja, sillä 
ei ne ole mitään relatiivisia Jumalan käskyt, 
vaan ne ovat absoluuttisia. Ei meidän pidä 
tässä seurata muita kuin sitä Mestaria, jo
hon täällä vetosi ed. Kivisalo. Mutta hänen 
suustaan kuuluu vielä ,älä tee huorin". Ei 
näitä sanoja ole poistettu eikä tulla poista
maan. Ja niinkuin ne sanat ovat ja ne tu
levat olemaan, niin ei Suomen kansa saa 
niitä polkea. Ei meidän pidä ruveta senti
menttaalisesti vetoamaan johonkin, jolla ei 
ole mitään oleellista merkitystä kun on ky
symys kansan elämänarvoista ja vielä kaik
kein pyhimmistä elämänarvoista. 

Täällä sanottiin, että kuinka minä saatan 
olla tämmöistä aloitetta vastaan, kun on ky
symys äideistä, jotka elättävät lapsiansa. 
Juuri sentähden että minulla on niin korkea 
käsitys ihmisen tarkoituksesta. Juuri sen
tähden, että minä asetan ihmisen vastuun 
korkeammalle kuin sosialidemokraattinen 
ryhmä puoluekantansa mukaan, juuri sen
tähden että minä katson, että siveellinen 
vastuu on suurempi ja uskonnollinen perus
tus syvempi, juuri sentähden en voi tällaisia 
ponsia hyväksyä. Sillä minä en hyväksy 
Marxin materialistista pohjaa, minä en hy
väksy sitä historiankäsitystä, enkä sitä us
konnollista käsitystä, joka on sosialidemok
raattisella puolueella ja juuri sentähden 
kun olen ihan toisella kannalla, niin siitä 
johtuu myös, että minun täytyy olla tässä 
toisella kannalla. Menköön vaikka kaikki 
edustajat toiselle kannalle, niin sittenkään 
en voi sitä tehdä, että minä voisin hyväksyä 
ponsia, joiden kautta loukataan meidän kan
samme pyhimpiä arvoja. Sentähden mi
nusta olisi väärin, että eduskunta kehoittaisi 
hallitusta johonkin, joka loukkaisi meidän 
evankelis-luterilaista kansaa, ja sentähden 
olen myöskin varma siitä, että eduskunnan 
enemmistö hyväksyy tämän työväenasiain
valiokunnan ponnen ja sen mietinnön. 

Ed. A i n a l i : Työväenasiainvaliokunta 
kyllä piti tätä asiaa tärkeänä lasten vuoksi, 
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mutta jos se tässä muodossa hyväksyttäisiin, 
niin jäisi täysiorvot lapset kokonaan tämän 
toivomuksen ulkopuolelle syystä, että tässä 
vaan puhutaan äideistä, jotka itse elättävät 
lapsensa. Täysiorvot jäisivät edelleen köy
häinhoidon varaan ja vielä ne lapset, jotka 
täytyy erottaa äideistään, nimittäin sellai
sista äideistä, jotka elävät epäsiveellistä elä
mää, niin että ei työväenasiainvaliokun
nassa, ei siellä oltu kylmiä itse tälle peri
aatteelle, että lapset tarvitsevat joka tapauk
sessa hoitoa, vaikkapa isättömätkin lapset. 
Mutta sen pitäisi tulla myöskin kaikille lap
sille, ettei se tulisi äideille, mutta niitten 
lapsille. Sitäpaitsi kun tämä asia on kerran 
jo tutkittavana, niin tuntuu vähän sopimat
tomalta, että hallitusta kehoitetaan tutki
maan asiaa, joka jo on tutkittavana. 

Ed. P ä r s s i n e n : Minä pyytäisin ed. 
Päivänsaloa rauhoittaa, ett.ei tää1lä vielä 
mitääh vedenpaisumusta ole. Ja mitä tu
lee keskusteluun ·ed. Päivänsalon kanssa, 
joutuu tkuin kiJpajuoksuun vasikan kanssa, 
joten minä en siihen leikkiin yhdy. Minii 1 

vaan tahdon huomauttaa, ·että meilliähän 1 

on olemassa laki aviottomista lapsista, j.o
ten on aivan turhaa pitää tässä suurta 
puhetta aviottomista lapsista. Lalki aviot
tomista lapsista on jo sääeLetty aikoinaan 
ja edustaja Päivänsalon mukaan on Suo
mm ed111skunta sen laatijana tehnyt siveet
tömyyden. 

Tahdion poona merkille, että kun täällä 
eduskunnassa vasemmisto pyrkii jotain sel
laista toi:meenpanemaan, joka tukee työ
läisperheen asemaa ja helpottaa työläisten 
mahdollisuuksia muodostaa avioliittoja, niin 
sieltä ei tahdota saada minkäänlaista tu
kea näihin työv-äestön aineellisen tilan pa
rantamista tar'koittaviin pyrkimyksiin. Toi
nen me:rtkillepantawa juttu on, että kun 
meiU.ä käsiteltiin sairausvakuutusta, niin 
sanottiin .että t•äzytyy ensin ratkaista van
huus- ja tyokyvyttömyysvakuutus, ja kun 1 

oli puheena vanhuus- ja ty~kyvyttömy.ys-~ 
vakuutus, niin selitettiin, ettei se ole mah
dollinen, ennenkuin meillä on äitiysvakuu
tus. Näin on tehty 40 vuotta, eikä näytä 
tulevan sitä hetkeä, että yksikään kohta 
yleisestä sosialivakuutuksesta pääsisi ratkai
suun. Mitä tulee itse asiaan niin tässä on 
·kysymys leski- ja orpoeläkkeestä. 

Leski- ja orp.oeläkkeitä. on järjestetty 
useissa maissa, esim. Englannissa on melko 

sumet viikkomaksut, jotka maksetaan i~ 
kille, joiden miehet ovat kuolleet, ja on 
täiiUä avustus sitä mukaan suurempi, kuta 
useampia elätettäviä lapsia leskellä on. 

Ta:hdon lopuksi lausua, että näyttää 
ku:rtki kuoleJVan, .ennen%uin suo sulaa tiällai
siin uudistuksiin näihden. 

Ed. Lehto k o s k i: Ed. Päivänsalon 
puheenvuoro antoi jokaiseUe sellaiselle, 
joka .todella harrastaa lasten parasta tä&sä 
maassa, aihetta muutamiin reunahuomau
tuksiin. Ennen kaikkea se tapa, millä hän 
kääntyi sosialidemokraattisen eduskuntaryh
män jäsenten puoleen tässä asiassa, oli sel
lainen, mitä ei olisi voinut odottaa tä:miiJI 
maan valtiokirkon palvelijalta. Sosiali
demokraatit eivät ole tottuneet lkerskaa
maan jumalisuudellaan eikä isänmaallisuu
dellaan. Sitä tapaa ne eivät ole käyttäneet 
niinkuin eräiden muiden piirien taholta 
jatkuvasti on käytetty. Mutta minä luu
lisin korkeimmaksi jumaliauudeksi sen, että 
turvattomista tahdotaan pitää huolta. (Va
semmalta: Oikein!) 

Se aloite, mikä sosialidemokraattien ta
ho1,ta on tehty, on aloite sellainen, joka on 
muissakin maissa ollut osaltaan mahdolli
nen toteuttaa. Ja minä luulen, että min
kään maan parlamentissa .ei ole kuultu sel
laista lausuntoa minlkä ed. Päivänsalo on 
täällä äsken esittänyt. Tohtori Päivänsalo 
puhui erittäin, sanoisinko, pahassa mielessä 
turvattomien lasten äideistä. Minun on 
syytä muistuttaa, .että eräs hänen entinen 
rJ"hmätoverinsa tohtori Heikinheimo erääs
sä kirjassa 81viottomista lapsista lausuu, 
että numerot tuovat selville äitien aseman, 
niiden yJhteiskunnallisen tason. Mutta 
missä ovat isät, mitä puhuvat numerot 
tässä suhteessa~ Minä olisin toivonut, että 
tohto-ri Päivänsalo, joka niin paljon puhuu 
köyhien hädästä, olisi myös muistanut tätä 
seikkaa ja sen mukaisesti puhunut. Ei 
voida syyttää yksinään niitä nuoria ihrrni
siä, jotka joutuvat teille, joilla vaikeudet 
monasti ovat enemmän kuin ylivoimaiset. 
Täytyy syyttää myös niitä,, joilla myös on 
osallisuutta tä:hän asiaintilaan. Että toh
tori Päivänsalo käytti täältä toiselta la
valta sellaisen puhe~nvuOII'on, se minua ih
metyttää vielä enemmän, kun tässä meidän 
talousarviosaamme on myös määrä,rah:a 
niitä tarkoituksia varten, joita ed. Päivän
salo pitää niin tarpeellisina. Täällä o:P. 
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nimenomaan 14 paa1uokassa, sen peruste
luissa on lausuttu seura!l!vaan ta;paan siitä 
lait<Jksesta, joka ed. Päiv,änsalon huollossa 
on, mO'lilentissa 3 luku VII: ,Avustukset 
hyväntekeväisy)'lden ja sive·ellisyystyön tu
kemiseksi. Esityksessä ehdotetaan Helsin
gin KaUJpunkilä.hetykselle siveellisesti suo
jattomien naisten vastaanottokodin perus
tamis- ja yllä1pitokustannuksiin myönnetty 
120,000 m31:r!kan määräTalla aleunettavaksi 
50,000 markaksi. V aliakunta ·ehdottaa tar
koitukseen osoitettavaksi 100,000 markkaa, 
joten merkitään lisäystä 50,000 ma.rkkaa.'' 
Jos sosialidemokraattien tahölta on tehty 
aloite, joka tarkoittaa lasten äideille antaa 
sellaisen turvan, että ne voisivat kasvattaa 
lapsistaan kunnollisia, ammattitaitoisia ja 
oikealta polulta horjumattomia henkilöitä, 
niin onko silloin kokoomuspuolueeseen kuu
luvalta kirkkoher·ralta oikein tehty lausua 
s()lllaisia moitteita, mitä ihän täållä on esit
tänyt. Tahdon sanoa sen, että jos jokai
nen koettaa parhaansa mukaan lasten ja 
nuorison hyväksi tehdä työtä, se on oikeata 
jumalisuutta ja sitä pitäisi myös ed. Päi
vänsalon tältäkin paikalta osoittaa (Vasem
malta: Oikein! Hyvä!). 

Ed. S i ll a n p ä ä: Kun ed. Päivänsalo 
mainitsi, että aloite tarkoittaa eläkkeen 
maksamista äideille, tahdon huomauttaa, 
että aloitteessa käytetään sanaa eläkkeen
muotoisen lapsiavustuksen antamista, j.oten 
tehdään tahallinen virhe, jos väitetään, 
että tämä tarkoittaa elä!kkeen maksamista 
äideille. Tässä on kysymys antaa avus
tusta lasten kasvattamisessa niin kauan 
kuin lapsi on kasvatuksen tarpeessa. Ei 
tätä siis voida sanoa palkkioksi äideille, 
vaan avustukseksi lapsen elättämiseen ja 
että se olisi säännöllinen avustus eikä tila
päisavustu:ksen varassa, jota nykyjään köy
häinhoidolta saaminen merkitsee. 

Ed. Ainali ei ollut my<Öskään lukenut 
aloitetta, koska hän ei edes tietänyt, että 
aloite koskee kaikkia äitejä, oli ne sitten 
leskiä, miehensä jättäimiä tai yksinäisiä, 
kun vain ovat äitejä, jotka itse elättävät 
ja kasvattavat lapsensa. Nyt otetaan lap
set vanhemmilta, koska äidin täytyy lähteä 
ansiotyöhön ja ollaan pakoitettuja maksa
maan paljon enemmän näistä lapsista, 
jotka hoidetaan ulkopuolella kodin. Jos 
avustus olisi säännöllinen, voisi äiti kodin 
järjestää jatkuvaisuutta silmällä pitäen. 

Suurin osa avustettavia tulisi olemaan joko 
leskiä tai avioliitossa olevia, mutta mie
hensä jättämiä, jotka tulisivat avustuksesta 
osallisiksi. Ei suinkaan tarkoitus ole an
taa avustusta vain aviottomien äitien lap
sille, vaikka niidenkin täytyisi tulla mu
kaan, jos avustus järjestetään. Jos edus
kunta nyt hyväksyy työväenasiainvaliokun
nan mietinn<Ön, niin se merkitse.e, ettei 
tämä asia tule tämän keskustelun jälkeen 
myöskää!ll silloin esille siinä komiteassa, 
josta mietinnössä mainitaan. Minä toivoi
sin, että eduskunta täällä olisi valistuneem
paa kuin täa1lä esiintyneet vastustajat ja 
h'Y'Väksyisi täällä esittämä,ni ponnet. 

Ed. B r y g g a r i: Ed. Päivänsalo pel
käsi, että jos Suomen eduskunta hyväksyy 
esillä olevan toivomusaloitteen, joka edel
lyttää hallituksen tutkimustoimenpiteitä 
vähävaraisten äitien ja heidän lastensa 
avustamisesta, että Suomen kansa nousee 
tällaista toimintaa vastaan. Minä en us
koisi Suomen kansaa sellaiseksi, että se ei 
hyväksyisi eduskunnan sellaista toimenpi
dettä, jossa juuri se perusoppi, jonka julis
taj ana ed. Päivänsalo toisissa tilaisuuksissa 
on, ryhtyy tätä oppia toteuttamaan. Sehän 
on minun käsittääkseni ennenkaikkea rak
kaudenoppia. Se ei suinkaan edellytä va
rattomien jättämistä avustuksen ulkopuo
lelle, vaan niiden avustamista. Ed. Päi
vänsalo haluaisi kuitenkin asettua tuoma
rin asemaan niihin äiteihin nähden, joilla 
ei ole vihittyä miestä. Pyydän ed. Päivän
salaa palauttamaan mieleen yhden kohdan 
kirkon opista, nimittäin sen kohdan, jolloin 
syntinen vaimo oli Jesuksen jalkain juu
ressa (Keskustasta: Se kuultiin jo!) ja 
kansa ryhtyi tästä tuomitsemaan häntä, 
mutta tämä sama oppi-isä kehoitti syyttä
jiä heittämään ensimmäiseksi kivellä, joka 
luulee ölevansa synnitön. 

Ed. H. Eskola: Mielestäni tällaisia 
asioita on aina ja varsinkin tällaisena ta
loudellisen pulan aikana ajateltava kylmän 
järjen kannalta. Tunteille ei saa antaa liian 
suurta valtaa, johon tämän eduskunnan 
arvoisat naisedustajat näyttävät sortuvan. 
Suomen kansa on köyhää, niinkuin ed. 
Päivänsalo täällä mainitsi, joten sellaisia 
sosialisia lakeja, joista tässä on kysymys, 
ei maamme kantokyky voi kestää. Ehdotan 
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senvuoksi, että eduskunta hyväksyisi työ
väenasiainvaliokunnan mietinnön. 

Ed. Päivän s a 1 o: Täällä ed. Lehto
koski viittasi siihen, että Kaupunkilähetys 
ylläpitää kotia siveellisesti suojattornia nai
sia varten. Tämä juuri osoittaa, että en 
ole puhunut niitä vastaan, vaan toivoisin 
Osoitettavan rakkaudesta, vaikka täällä nyt 
on viittailtu ja koetettu sanoa, etten välitä 
ollenkaan rakkaudesta. Minun mielestäni 
pitäisi todenteolla osoittaa rakkautta ja 
suojaa niitä kohtaan, jotka ovat suojatto
rnia tässä maailmassa, ja olen monta kertaa 
siitä huomauttanut, etten ole sillä kannalla, 
ettei niitä suojattaisi ja autettaisi. Mutta 
kysymys on siitä, pitääkö aviottomille äi
deille virallisesti maksaa eläkkeenmuotoinen 
lapsiavustus. Minä sanoin, että se loukkaisi 
minun ymmärtääkseni meidän kansamme, 
evankelisluterilaisen kansamme siveellisyys
käsitteitä ja elämänkatsomusta. Olen siis 
siinä kohden aivan toisella kannalla. Minä 
tiedän, että sosialidemokraattisessa puo
lueessa on paljon kirkollista väkeä, on pal
jon sellaisia, joka todella rakastavat Juma
lan sanaa, mutta on ikävää, että monasti 
täällä esiinnytään vasemmiston taholta sillä 
tavalla, niinkuin heidän valitsijoittensa jou
kossa ei olisikaan sellaisia Jumalaa pelkää
viä ihmisiä, vaan niinkuin kaikki olisivat 
aivan samalla kannalla kuin ne, jotka täällä 
edustavat valitsijoita. Olen varma siitä, 
että maassamme on sosialidemokraattisia 
valitsijoita, jotka ovat kirkon hartaita ys
täviä ja jotka myöskin hyväksynevät sen 
kannan kuin minä olen täällä esittänyt 
tässä asiassa. 

Ed. He 1 o: Kun työväenasiainvaliokunta 
on asiallisesti hyväksynyt aloitteen, mutta 
muodollisena perusteena hylkäävälle pon
nelleen esittää, että asia muka tulisi sosiali
vakuutuskomiteassa esille, niin katson sano
tun komitean jäsenenä velvollisuudekseni 
nmoittaa, että kysymys ei ole ollut missään 
muodossa esillä, ja myöskin olen vakuu
tettu siitä, että katsoen komitean kokoon
panoon, se myöskään ei tule siellä esille 
ilman, että se erikoisesti annetaan sille 
tehtäväksi. Mahdollisesti sosialivakuutus
komitean puheenjohtajalla saattaa olla tQi
senlainen käsitys. Hän on vanha sosiali
vakuutuksen ystävä, mutta hänen kannal
leen siinä suhteessa komitean kokoonpanoon 

nähden ei voi antaa ratkaisevaa merkitystä. 
Jos nyt hyväksytään valtiovarainvaliokun
nan hylkäävä ponsi, niin tuloksena tulee 
olemaan se, että asia myöskin tällä kertaa 
jää tähän. 

Muuten näyttää siltä, kuin kokoomuspuo
lueen ,uskonnolliset" jäsenet olisivat ikään
kuin ·asettaneet elämäntehtäväkseen edus
kunnassa jarruttaa sosialivakuutuksen ke
hitystä. Maallikkosaarnaaja Ainali sai ai
kanaan halpahintaisilla sutkauksillaan täällä 
estetyksi vankien vakuutuksen, vaikka tämä 
oli jo saatu kolmanteen käsittelyyn. Kirk
koherra Virkkunen samalla tapaa sai myös
kin estetyksi sen sairausvakuutuksen, jota 
tässä maassa on valmistettu 40 vuotta ja 
joka olisi tuottanut kevennystä ja huojen
nusta sadoilletuhansille käyhirnpään luok
kaan kuuluville ihmisille. Tämä kunnia ei 
nähtävästi ole antanut rauhaa kirkkoherra 
Päivänsalolle, joka koettaa !hankkia itsel
leen samanlaista kunniaa täällä leskien 
ja orpojen kustannuksella. (Vasemmalta: 
Hyvä!) Minä toivon, että eduskunta ei 
kuitenkaan jatka sitä laiminlyöntiä sosiali
vakuutuksen suhteen, joka koko tällä vuosi
sadalla on ollut ominaista eduskunnalle, ja 
joka eroaa siinä suhteessa kokonaan siitä 
harrastuksesta, mitä säätyvaltiopäivillä 
viime vuosisadan loppupuolella oli sosiali
vakuutukseen nähden, ja antaisi pienen 
sysäyksen sosialivakuutukselle hyväksy
mällä ed. Sillanpään tekemän aloitteen. 

Ed. S t å h 1 b e r g: Syynä siihen, että 
tästä asiasta on syntynyt näin pitkä ja 
varsin hedelmätön keskustelu, on suureksi 
osaksi se, että asiasta on annettu mietintö, 
joka siitä ei sisällä minkään näköistä sel
vitystä. (Ed. Oksanen: Oikein!) Valitetta
vasti viime aikoina on pyrkimys säästää 
painatuskustannuksia johtanut siihen, että 
asian käsittelyssä eduskunnassa ja myöhem
min lain tulkinnassa ei valtiopäiväasiakir
joista saa ensinkään sellaista johtoa ja 
valaistusta kuin aikaisemmista seikkaperäi
semmistä valiakunnan mietinnöistä. Nyt 
olisi ollut luonnollista, että kun kerran täl
laisesta asiasta mietintö annetaan, siinä olisi 
tehty selkoa siitä, mitä asia koskee, mitenkä 
sitä on täällä eduskunnassa ennen käsitelty 
ja mitenkä osaksi sitä vaatimusta, joka 
esitetään aloitteessa, on jo toteutettu, eri
koisesti juuri avioliiton ulkopuolella synty
neiden lapsien äiteihin nähden. Näin ollen 
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ja kun se tehtävä, joka sosialivakuutus
komitealla on, voidaan ottaa ahtaammin ja 
laajemmin, ja myöskin niin ahtaasti, että 
koko tämä asia, joka ennen aikaan esiintyi 
äitiysvakuutuksen nimellä, jäisi sen ulko
puolelle, on mielestäni syytä hyväksyä 
aloite ja puolestani kannatan sentähden 
vastalausetta. 

Ed. J e r n: För min del finner också 
jag förevarande initiativ vara synnerligen 
beaktansvärt. Om någon behöver samhäl
lets hjälp och skydd så är det väl fattiga 
mödrar, som hava baril att uppfostra. Det 
synes mig vara nödvändigt att riksdagen 
vidtager sådana åtgärder, att de hjälp
behövande på detta område få större hjälp 
än hittills från samhällets sida. Jag ber 
också att få understöda reservationen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sillanpää ed. A. Hildenin kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta hyväksyisi 
toivomuksen, että hallitus ryhtyisi valmis
tamaan kysymystä siitä, miten voitaisiin 
toimeenpanna niille vähävaraisille äideille, 
jotka itse elättävät ja kasvattavat lapsensa, 
eläkkeenmuotoinen lapsiavustus, joka ei saa 
olla köyhäinhoidon luontoinen, ja antamaan 
eduskunnalle asiasta esityksen. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Sillanpään ehdotukseksi. Ed. 
Oksanen ed. Kallioniemen kannattamana on 
ehdottanut, että eduskunta päättäisi lausua 
toivomuksen, että hallitus harkitsisi kysy
mystä eläkkeenmuotoisen lapsiavustuksen 
antamisesta vähävaraisille äideille, jotka 
Itse elättävät ja kasvattavat lapsensa, sekä 
aikanaan antaisi tarpeelliseksi katsomansa 
esityksen eduskunnalle. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Oksasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e m i e s: Mitä äänestystapaan tu
lee, niin ehl)otan meneteltäväksi sillä ta
valla, että ensin äänestetään ed. Sillanpään 
ja ed. Oksasen ehdotusten välillä ja voittaja 
asetetaan vastaehdotukseksi valiokunnan 
mietinnölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1)' Äänestys ed. Sillanpään ja ed. Oksa
sen ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Sillanpään ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, on ed. Oksasen ehdotus hy
väksytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
78 jaa- ja 83 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 32. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Oksasen ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. 0 ksasen ehdotuksesta. 

Joka hyyäksyy työväenasiainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Oksasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
79 jaa- ja 86 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 31. 

Avointa äänestystä pyydetään. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Ainali, Annala, Anttila, Asikai
nen, von Born, Eskola, H., Estlander, For
stadius, Hakala, A., Halonen, A., Helene
lund, Hirvensalo, Huhtala, Huittinen, Häk
kinen, Joukanen, Junnila, Jussila, Kaija
lainen, Kaura, Kauranen, Kemppi, Kilpe
läinen, Kirveskoski, Kivimäki, Kivioja, Koi
visto, Koivuranta, Kolkki, Kontio, Kor
honen, Kukkonen, Kuuliala, Kämäräinen, 
Lahdensuo, Lamminen, Lampinen, Lehto
nen, Leivo, Malmivaara, Miikki, Mä
kelä, V., Nurmesniemi, Paavolainen, Palm
gren, Pennanen, Perheentupa, Pesonen, 
Pihkala, Pilppula, Pitkänen, Pojanhioma, 
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Päivänsalo, Raatikainen, Rantanen, Rauta
harju, Rothberg, Ruotsalainen, Ryynänen, 
Saarinen, Sahlstein, Salo, Sarlin, E., Solja, 
Sovijärvi, Suurkonka, Svinhufvud, Tarkka
nen, Tukia, Tulenheimo, Tuomikoski, Turja, 
Vehkaoja, Westman ja Virkkunen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 
Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, Ales

talo, Aromaa, Björk, Brander, Bryggari, 
Cajander, Eskola, W., Fagerholm, Furu
hjelm, Hakala, K., Hakkila, Halonen, T., 
Hannula, Harvala, Heikkinen, Helo, Hil
den, A., Hiltunen, Hämäläinen, Hänninen, 
Hästbacka, Inborr, Jacobsson, Jauhonen, 
Jern, Jokinen, Junes, Jyske, Kalliokoski, 
Kallioniemi, Kaskinen, Kesti, Keto, Kilpi, 
Kivisalo, Koivulahti-Lehto, Komu, Kopo
nen, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, Kuu
sisto, Lahtela, Lehtokoski, Lepistö, Leppälä, 
Lindman, Lindqvist, Linna, Lohi, Luosta
rinen, Mantere, Meriläinen, Myllymäki, 
Nuutinen, Oksanen, Penttala, Perho, Puit
tinen, Pyy, Pärssinen, Rantala,' Rapo, Rei
nikainen, Riipinen, Rissanen, Roos, Räisä
nen, Sallila, Sarlin, B., Setälä, Sillanpää, 
Ståhlberg, Suokas, Särkkä, Tolonen, Tuomi
oja, Valta, Welling, Vesterinen, Voionmaa, 
Väisänen, Åkerblom ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 35 
edustajaa. 

Aalto, Aalto-Setälä, Ampuja, Erich, von 
Frenckell, Haga, Hilden, U., Huttunen, 
Huuhtanen, Jatkola, Korpisaari, Kosken
heimo, Kuisma, Kuokkanen, Lautala, Man
ner, Moilanen, Mäkelä, J. L., Nikkanen, 
Niukkanen, Nyman, Oksala, Paasivuori, 
Paasonen, Pekkala, Pullinen, Ryömä, Salli
nen, Seppälä, Sergelius, Sunila, Swentor
zetski, Tanner, Turkia ja Åhlström. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 76 jaa- ja 88 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Oksa
sen ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus esityksen antamisesta laiksi mar
gariinin valmisteverosta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie-

tintö n :o 3 ja otetaan ainoaan k äs it~ 
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed~ 
Kestin toiv. al. n :o 52, joka sisältää yllä;' 
mainitun ehdotuksen. · 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. W. Eskola: Maatalousvaliokunnan 
mietintöön liittämäni vastalauseen mukai~ 
sesti ehdotan, että aloite hylättäisiin. 

Ed. T. Halonen: Kannatan ed. Esko-
lan tekemää ehdotusta. · 

Ed. R ä i s ä n e n : Luovun. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. W. Eskola ed. T. Halosen kannattaman~ 
ehdottanut, että aloite hylättäisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. W. Eskolan ehdotukseksi.. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy maatalousvaliokunnan eh~ 
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaar 

• on ed. W. Eskolan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei" nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt maatalous~ 
valiokunnan ehdotuksen. · 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotus valtion sairaalan rakenta
misl'sta Kemiin. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö n :o 
6 ja otetaan ainoaan käsittelyyn 
siinä valmistelevasti käsitelty ed. Hannulan 
y. m. toiv. al. n :o 28, joka sisältää yllämai
nitun ehdotuksen. 
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Puh em i e s: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 6. 

Puheenvuoroja ei pyydetä. 

Eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan 
hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

8) Ehdotus esityksen antamisesta laiksi 
alkoholistihuollosta. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö n :o 
5 ja otetaan ainoaan käsittelyyn 
siinä valmistelevasti käsitelty ed. Voion
maan y. m. toiv. al. n :o 27, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan 
ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

9) Ehdotus kieltolain korvaamisesta alkoho
linkäyttöä rajoittavalla lainsäädännöllä, joka 

paremmin kuin kieltolaki olisi omiaan 
edistämään kansanraittiutta. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö n :o 
3 ja otetaan a i no a a n käsi t t e 1 y y n 
siinä valmistelevasti käsitelty ed. von Bor
nin y. m. toiv. al. n :o 25, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. v on B o r n: Riksdagen har hittills 
under denna session intresserat sig främst 
för maltdryckerna och det goda ölet. Nu 
hava vi omsider, vid en för övrigt mycket 
lämplig tidpunkt på dygnet, kommit tili de 
starkare och ädlare dryckerna. Och härmed 
har även hela frågan om vår rusdryckslag-

stiftning överhuvud eller, låt oss genast säga 
det rent ut, om vårt rusdryckselände rullats 
upp. Strängt taget har väl även härom 
talats tillräckligt i denna kammare. Men 
då jag är en av undertecknarna av den hem~ 
ställningsmotion, som nu är föremål för slut· 
lig behandling, skall det kanske dock vara 
mig tillåtet att också för min del yttra ett 
par ord uti denna brännande fråga. 

Ekonomiutskottet konstaterar enhälligt i 
sitt betänkande, att nykterhetsläget i landet 
,icke ter sig lovande". Detta innebär ju i 
varje fall ett medgivande, som med tillfreds~ 
ställelse må antecknas. För min del tror 
jag, att vi med hänsyn tili förbudslagsför• 
hållandena i vårt land kunna och nödgas 
konstatera följande tre omständigheter, 
nämligen: 

1 :o Totalförbudet motsvarar icke rätts;. 
medvetet i samhället; 

2 :o Förbudet har icke kunnat effektivt 
genomföras och upprätthållas; 

3 :o Förbudet har, även om det måhända 
kan anses hava medfört jämväl gott, dock 
åstadkommit mycket ont för vårt folk. · 

Allt detta skall knappast någon kunna 
jäva, som vill se sakerna sådana de i verklig~ 
heten äro. Jag medgiver, att förhållandena 
i ifrågavarande avseende äro olika i olika 
delar av vårt land, men i stort sett möta oss 

, dock samma företeelser, samma elände över 
: allt. 

Enligt min uppfattning är redan var och 
en av de anförda omständigheterna i och fö:r 
sig egnad att döma den nuvarande förbuds
lagen och beröva den dess existensberätti7 
gande. Så mycket mer måste då detta bliva 
fallet, när alla dessa omständigheter på en 
gång äro förhanden. De peka nu alla i eh 
och samma riktning - förbudslagen måste 
äntligen bli föremål för en förnuftig revi~ 
sion. Såsom det nu är varken kan eller får 
det fortfara. Det är icke blott en rätt, det är 
snarare en plikt att kräva en :förändring 4 
detta avseende, icke för att legalisera sup~ 
friheten, utan för att om möjligt rädda folk~ 
nykterheten och folkmoralen. · 

Det är visst sant, att motionärerna icke 
föreslagit något nytt system att sättas i stäl.!. 
let för det nuvarande totalförbudet. Det 
hade säkerligen dock varit förmätet att fram~ 
lägga ett dylikt förslag. Det må vara rege
ringens sak att tänka ut och förbereda ett 
annat system, då det nuvarande visat sig 
omöjligt. Regeringen kan måhända även, 
om den så finner nödigt, för ärendets bered-

125 
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ning vädja tili en rådgivande folkomröst
ning, då tanken på en sådan numera synes 
hava vunnit anslutning på så många håll. 
:Men vad man än slutligen må välja och 
bjuda i stället för det vi hava, tror jag dock, 
att det nya skall vara bättre än det nuva
rande. Ty sämre än vad det nu är, skall 
det knappast kunna bliva. 

Jag skall icke i övrigt upptaga tiden med 
att här närmare ingå på förbudslagsförhål
landena, sådana de tyvärr framträtt på 
många håll i vårt land. Jag hänvisar blott 
till den i motionens motivering ingående 
framställningen, viiken icke kunnat på nå
got sätt vederläggas. Ekonomiutskottet in
vänder endast, att man hoppas, att sjöbe
vakningen skall få till stånd förbättring uti 
de påtalade förhållandena. Det är alltså 
på denna förhoppning förbudsla~en nu skall 
leva. Men jag måste för min del säga, att 
det är nog naivt att tro, att vi i någon vä
sentligare grad skulle kunna utrota smugg
lingen och få bukt på den olagliga sprittra
fiken, sålänge den nuvarande förbudslagen 
fortbestår. Jag hänvisar vidare även tili 
vad jag yttrade vid föregående riksdag i 
februari detta år, då jag från denna plats 
närmare redogjorde för de djupt sorgliga 
erfarenheter jag på hithörande område ute 
i bygderna vunnit. Jag har nogsamt fått 
bevittna förbudslagseländet på nära håll i 
all dess skrämmande verklighet, och jag har 
sett blott olyckor oeh allsköns samhällsont 
växa upp i dess spår. 

Jag vill nu endast tillägga det, att enligt 
min uppfattning i förbudslagen i själva ver
ket numera måste anses inneligga en större 
fara för vårt folk än i mycket av det, som 
under senare tider framkallat en så häftig 
reaktion från samhällets eller vissa dess la
gers sida. Här om någonsin vore det enligt 
min tanke anled~ing för medborgarna att 
resa sig i helig kamp tili försvar för dyr
bara värden, som stå på spel. Vågar man 
kanske emotse, att den nya tid, som förme
nas hava brutit in över vårt land, skall för
stå sin viktiga uppgift också i detta av
seende. Vi borde i varje fall icke - jag 
upprepar här motionens slutord - hava 
rätt att dröja ett ögonblick längre, innan 
vi skrida tili verket. Alltså: det vi göra, 
må vi göra snart. Det kan eljes lätt bli för 
sent att genom en förändrad lagstiftning 
råda bot på den förödelse, som nu övergår 
vårt land och vårt folk. 

Antagligen skola mina ord i dag här blott 

betraktas såsom det obligatoriska begrav
ningstalet för något, vars öde kan anses på 
förhand beseglat. Men jag ber då också få 
sluta med försäkran, att jag är övertygad 
om att även för det, som nu gravlägges, en 
yttersta dag skall finnas, då det skall åter
uppväckas till ett nytt och rikare liv. 

Jag ber emellertid, hr talman, att för min 
del nu få föreslå, att riksdagen, med god
kännande av den i motionen ingående kläm
men, måtte besluta hemställa, att regeringen 
måtte skyndsamt bereda och för riksdagen 
framlägga förslag tili lagstiftning, avseende 
förbudslagens ersättande med en restriktiv 
alkohollagstiftning, som bättre än det nuva
rande totalförbudet vore egnad att höja folk
nykterheten och som tillika i sin mån skulle 
bidraga tili att stärka landets ekonomiska 
ställning. 

Ed. ö s t e r h o 1 m : Icke heller jag har 
många ord att säga i denna sak, eudast 
några randanteckningar närmast tili utskot
tets betänkande. Ekonomiutskottet har 
byggt sitt avstyrkande betänkande huvud
sakligen därpå, att procenten av beslagtagna 
rusdrycker ökats efter det sjöbevakningen 
trätt i funktion och begynt använda de 
kampmedel mot smugglingen, som med 
dryga kostnader ställts tili dess förfogande. 
Ökningen i de beslagtagna kvantiteterna ä:r 
för spritens vidkommande i förhållande till 
år 1929 för tiden 1 januari-1 nov. cirka 
150,000 liter. Men utskottet medgiver självt, 
att stora mängder sprit fortfarande på olag
liga vägar inkomma till landet. Det synes 
mig kortsynt att utskottet byggt framtids
förhoppningar på den omständigheten, att 
ökningen i beslagskvantiteten under den 
nyssnämnda tiden uppgått till 1[;(),000 liter. 
Av utskottets egen utredning se vi, att be
slagen år 1928 ökades i jämförelse med fö
regående år med 342,000 liter, men icke blev 
för den skull bevakningen till någon varak
tig hjälp. Det dåliga läget på nykterhets
frågans område erkänner utskottet öppct på 
flere ställen i sitt betänkande, men utskot
tet tager ändå sin tillflykt tili sjöbevaknin
gen och hoppas, att den skall rädda Jandet 
och förbudslagen. 

Beträffande möjligheten att bekämpa 
smugglingen håller det fortfarande streck, 
som rdm. von Born och jag anfördc i vår 
motion av år 1921, och som sagts många 
gånger förr och många gånger därefter, 
nämligen att myndigheternas kamp mot 
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.mnugglingen och rusdryckshanteringen 
mäste förbliva hopplös på grund av kust
trakternas geografiska förhållanden och 
omöjligheten att av ekonomiska skäl anordna 
tillräckligt omfattande bevakningsåtgärder. 
Den, som i någon mån känner vår skärgård, 
vet att det är en olöslig uppgift att åstad
komma en effektiv blockad av densamma. 
Yi hava helt enkelt icke råd att hålla oss 
med den mängd bevakningsfart~·~, som vore 
av nöden för att avstänga den illegala tra
fiken. Att sjöbevakningen heslagtagit en 
större mängd sprit än tullen under motsva
rande tid senaste år beror naturligtvis på 
att smugglarna ännu icke blivit förtrogna 
med sjöbevakningens arbetsmecoder och lärt 
Eig att korsa dess bevakningsåtgärder. Den 
nya kvasten sopar bra i början, men det 
skall icke dröja länge, förrän det blir uppen
bart att smugglingen trots allt fortgår och 
förmår tillfredsställa det behov av sprit som 
är förhanden hos folket. Det är därför en 
klen tröst ekonomiutskottet giver, då det ma
nar folket att sätta sin lit tili sjöbevaknin
gen. 

Utskottet hänvisar tili att motionärerna 
icke förmått framställa ett förslag som 
bättre än förbudslagen gagnar folknykter
heten. Det kan knappast begäras att en
skilda riksdagsmän skola giva sig in på lös
ningen av en så invecklad lafstiftningsupp
gift. Det har ju framlagts i offentligheten 
f"örslag tili restriktiv alkohollagstiftning, 
men vi hava dock icke velat framföra något 
av dem, ty vi anse att det är regeringens 
sak att skrida till förberedande åtgi:irder för 
att utarbeta ett system, som vore lämpligt 
:för våra förhållanden. Om blott riksdagen 
giver tillkänna en önskan i detta avseende, 
så skall det icke fattas initiativ, som kunna 
läggas till grund för ny lagstiftning på detta 
område. 

Det är icke min avsikt att här åter taga 
statistiken tili hjälp för att belysa nykter
hetsläget i landet. Utskottet har självt bi
dragit med uppgifter i detta avseende, sär
skilt med hänsyrr till brotten mot förbuds
lagen, och i sitt betänkande n :o 10 vid 1929 
års senare riksdag har utskottet vidlyftigt 
belyst denna fråga. I själva verket hava vi 
alldeles nog av sifferpolemik, och det verkar 
icke stort till eller ifrån om ytterligare be
lysning på detta sätt framställes rörande 
förhällandena i vårt land. Vi veta alla pre
cis huru det förhåller sig och frågan är en
dast vad som ytterligare behöves av verklig-

·------·· -··--·-··--·· ·-------------

hetens för alla uppenbara vittnesbörd för 
att förbudets front skall begynna giva vika. 

Otvivelaktigt är att missnöje med de rå
dande förhållandena breder ut sig inom allt 
vidsträcktare lager av folket. Särskilt väc
ker det harm att medborgarna pressas allt 
tyngre med skatter medan rusdryckstrafi
ken går helt skattefri. I vårt land finnes 
en befolkningsklass, som säkert kan räknas 
i tiotusental, kanske tili och med i något 
hundratusental, som har sin utkomst, eller 
i varje fall ekonomisk fördel av den olagliga 
sprittrafiken och som för denna närlng icke 
erlägger en penni tili statskassan. Det har 
uppstått ett nytt frälse, som statsmakten 
får lov att tolerera blott därför att förbu
det skall upprätt.hållas. Detta är ett allvar
ligt faktum, som riksdagen icke bör lämna 
obeaktat. Missnöjet är i själva verket star
kare än mången föreställer sig och man be
traktar det säsom ett bevis på vanstyre och 
oförmäga att sköta rikets angelägenheter, att 
detta missförhällande, som alla se för sina 
ögon, får fortfara. 

· Man hör fortfarande de principiella för· 
budsmotståndarnas strävanden beteckna~ 
såsom en självisk kamp för att tilifredsställa 
sin lust efter rusdrycker. Om det vore så, 
att frågan gällde endast detta så skulle de 
s. k. supfrihetens vänner verkligen vara 
mycket kortsynta: De måste nämligen inse, 
att de i själva verket hava så väl ställt för 
sig som det aldrig kunde bli, efter det för
budet fått vika för ett annan system. Nu 
stå rusdrycker att få i obegränsade mängder 
tili billigt pris, snart sagt var som helst och 
vid viiken tid på dygnet som helst. Nej, 
,supfrihetens vänner" få det aldrig så väl 
som de nu hava det. De komma i fra:rhtiden 
att minnas förbudets år såsom den gyllene 
tid, viiken aldrig återkommer. Men förbu
dets övertygade principiella motståndare 
söka göra sin plikt att ersätta förbudet med 
en annan lagstiftning för nykterhetens skull, 
för statsekonomins skull, för folkll}oralens 
och laglydnadens skull. De veta, att vi 
skrida obevekligt framåt mot en alltmera 
outhärdlig situation mot växande förfall och 
ekonomiska svårig-heter. De önska hejda 
denna sorgliga utveckling, så länge det ännu 
är tid. Man kan kanske säga, att det är 
lönlöst och tjänar ingenting tili att år efter 
år väcka tili liv i riksdagen frågan om för
budet, så länge man vet att det har majori
teten bakom sig. För så vitt det gäller dem, 
som stå bakom den nu föreliggande motio-
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nen, så bör det sägas ut, att de för sin del 
icke hava velat lämna obegagnat tillfället 
att trots allt hålla förbudsfrågan uppe, att 
icke undandraga sig skyldigheten att kämpa 
mot någonting som de anse vrångt oeh skad
ligt. De skulle anse sig illa hava fyllt sin 
plikt som riksdagsmän, om de icke gjorde 
det. 

J ag ber, hr talman, få understöda det för
slag, som framställdes av rdm. von Born. 

Ed. K askin en: Kun laki mallasjuo
mien valmistuksesta oli eduskunnassa Käsi
teltävänä, lausui valtiovarain herra minis
teri, että meillä vallitsee jonkinlainen alko
holikauhu. Tahtoisin sanoa, että meillä val
litsee kokolailla suurempi ja julmempi 
kauhu, se on kauhu kieltolakia vastaan. Jo 
kieltolain alkuaikoina saattoi huomata, että 
salakuljetus ja lain halveksiminen alkoi va
kiintua kansalaisten keskuudessa. Kielto
lain kannattajat ovat vuosi vuodelta, kerta 
toisensa perästä vakuuttaneet, että kun hei
dän vaatimansa kieltolaki tiukennetaan ja 
rangaistuksia kavennetaan, ja kieltolaki saa
daan voimaan, niin kyllä asiat paranevat. 
Niitä kokeita on tehty. Jos kukaan on roh
jennut niitä vastustaa, se on empimättä lei
mattu kieltolain ja kansan onnen vastusta
jaksi. Mutta asian todellinen kulku on kui
tenkin se, että vuosi vuodelta on kansamme 
elämä niillä seuduilla, joita satun tunte
maan huonontumistaan huonontunut. Se on 
todistuksena siitä, että mitkään kovennetut 
rangaistukset eivätkä mitkään teennäiset 
keinot voi muuttaa tosiolojen olemassaoloa, 
minkä kansalaiset omassa keskuudessaan ja 
elämässään ovat oikeudekseen omanneet. 

Heittäkäämme ajatuksemme niihin aikoi
hin, jotka meillä olivat ennen kieltolain voi
maantuloa. Niitä aikoja saamme kunnioi
tuksella muistella, silloin kuin puhutaan kan
samme raittiudesta. Tuntuu siltä, että juop
pouspahe on kieltolain aikana kasvanut sii
hen mittaan, että tarvitaan monien vuosi
kymmenien uhrautuvaa työtä ennenkuin 
raittiuskysymyksessä saavutetaan se taso, 
joka meillä oli ennen kieltolain tuloa. 

Rohkenen lausua sen toivomuksen, että 
eduskuntamme vielä kerran luopuu n. s. pa
kollisesta kansan raitistuttamisesta ja omaa 
itsellensä aatteellisen vapaaehtoisen raittius
työn samaan suuntaan kuin se oli puolisen
toista vuosikymmentä sitten. Viitaten, mitä 
edellä olen lausunut, pyydän minäkin puo-

lestani kannattaa ed. von Bornin tekemää 
ehdotusta. 

Ed. R e i n i k a i n en: Talousvaliokun
nan käsitellessä näitä kieltolakiasioita on koe~ 
tettu saada selville, millainen raittiustilanne 
tässä maassa on ollut. Tällainen tehtävä 
on ollut erittäin vaikea, mutta kuitenkin on 
saatu jonkinlaista selvyyttä. Kuten tunnet
tua tulee tähän maahan sprii nykyjään 
kaikki Saksasta tai ainakin pääasiallisesti 
sieltä senjälkeen kuin spriin hinta Saksassa 
on alentunut sille asteelle, jolla se tällä het
kellä on, nimittäin 1 mk. 54 penniä litra. 
Tätä spriin salakuljetusta maahamme välit
tävät muutamat laivat, noin 16 kappaletta, 
ja näiden yksinomaisena tehtävänä on spriin 
sa~akuljetus maahamme. Ne lastaavat Dan
zigista ja Kielistä, ja siellä tutkittujen las
tauspaperien perusteella ja sen mukaan 
kuinka monta kertaa nämä laivat ovat käy
neet Suomen ja Saksan välillä on voitu 
saada selville osapuilleen se määrä, mitenkä 
paljon spriitä on Saksasta lähetetty. Ja ku
ten tunnettua, viime vuonna tämä määrä oli 
yli 10 milj. litraa. Tästä summasta
han joku osa meni Ruotsiin ja pieni 
osa myös Tanskaan ja yksi osa Vi~ 
roon. Valiokunta lausuu tässä mietin
nössään, että se ei ole voinut saada selviä 
numeroita Viron oloista, ei myöskään siitä 
määrästä, mikä Virossa on takavarikoitu. 
Senjälkeen kuin valiokunnan mietintö on 
painettu, olen saanut Virosta virallisia tie
toja myöskin tästä asiasta. Ja ne osoittavat, 
että nämä Viroon tuodut spriimäärät taka
varikon perusteella ovat verraten vähäiset. 
Myös voidaan saada jonkinlaista selvyyttä. 
raittiustilanteesta, kun esim. vertaamme sitä 
takavarikkomäärää, mikä tässä maassa toi
mitetaan, ainakin saamme jonkinlaisen ver
tauskohdan edelliseen vuoteen verrattuna. 
Valiokunta on tässä samoinkuin aikaisemmin 
laatinut laajat tilastot, jotka ovat eduskunr 
nan jäsenten nähtävinä ja jotka osoittavat, 
että takavarikkomäärä on ollut verraten kor
kea ja on nousemassa. Lisäksi myös on eten
kin tässä, mutta vielä enemmän viime keväi
sessä valiokunnan mietinnössä tehty selvää 
siitä, mitenkä niillä paikkakunnilla, mihin 
on spriin salakuljetus vaikeampaa, miten 
siellä on kotipoltto ollut aina suurempi, sen 
perusteella päättäen, miten paljon on jou
tunut syytteeseen kotipoltosta. Samoin me 
näemme äsken hyväksytystä valiokunnan 
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mietinnöstä, ed. Voionmaan aloitteesta laadi
tusta alkoholistihuoltomietinnöstä, että myös
kin juopumusrikoksien lukumäärä on vuosi 
vuodelta noussut. Se on noussut niin suu
reen summaan, että tänä vuonna on poliisin 
haltuun joutuneiden lukumäärä noussut jo 
toiselle sadalle tuhannelle, ja että se on noin 
10,000 enemmän kuin edellisenä vuonna. 
Tähän suureen lukumäärään on ehdotto
masti myös vaikuttamassa se, että nykyinen 
sprii tekee alkoholisteja, jotka useampia 
kertoja vuodessa joutuvat poliisin huostaan 
ja kulkevat poliisin putkaan, sieltä sairaa
laan ja takaisin vapauteen ja se vaikuttaa 
tämän juopumusrikkomusten niin tavatto
man suuren lukumäärän. Kun aika on näin 
pitkälle kulunut, minä en esitä näitä lukuja 
enempää, mutta kaikki nämä luvut osoitta
v:at eittämättömästi sen ikävän tosiasian, 
.että raittiustilanne tällä hetkellä tässä 
maassa on sellainen, että se ei saa kauemmin 
jatkua. Meidän on keksittävä keinoja pääs
täksemme tästä ikävästä tilanteesta, jossa 
me tällä hetkellä olemme ja meidän täytyy 
avoimesti sanoa, että ne keinot, joita on ol
lut tähän saakka käytettävinä, eivät ole 
kyenneet luomaan sellaista tilannetta, joka 
raittiuden näkökantaa silmällä pitäen olisi 
ollut toivottava. 

Kuten tunnettua, on vuosi takaperin pe
rustettu n. s. merivartiosto. Meillä ei ollut 
tilaisuutta valiokunnassa nähdä tarkempia 
virallisia lukuja siitä, missä asteessa tänä 
vuonna on tämä spriin salakuljetus ollut. 
Vaihto tullilaitokselta merivartiostolle ta
pahtui kesällä ja oli joku aika, jolloin ei 
tehty tarkkoja tilastoja Danzigista ja Kie
listä lähtevistä laivoista. Tämä on vaikutta
nut sen, että tällä kertaa meillä ei ole ollut 
tarkkaa tilastoa, kuten edellisinä vuosina. 
Mutta joka tapauksessa se tilasto, mikä on 
ollut käytettävänä, viittaa siihen, että spriin 
salakuljetus on vähenemässä. Ainakin on 
varmasti todettavissa se ilmiö, että laivat 
ovat nykyjään käyneet harvemmin Saksassa 
kuin aikaisemmin. Olisiko mahdollisesti 
niin, että siellä olisi keksitty joku toinen 
tapa tämän asian järjestämiseksi, mutta se 
ainakin voidaan konstateerata, että laivat 
.ovat käyneet siellä harvemmin tänä vuonna 
kuin edellisinä vuosina ja tuntuvastikin har
vemmin. Minä olen ollut tilaisuudessa näke
mään niiden laivojen nimet, jotka ovat käy
neet, ja myös jonkunlaista luetteloa siitä, 
kuinka useasti ne ovat siellä käyneet. Kun 

valiokunnassa oli merivartioston johtaja 
asiantuntijana ja häneltä valiokunnan puo
lesta kysyin, voiko hän sen kokemuksen pe
rusteella joka hänellä on ollut tänä vuonna, 
jo lausua tulevaisuuteen nähden jotain arve
luja, niin hän sanoi, että hän voipi varmasti 
lausua sen, että jos merivartiosto saapi käy
tettäväkseen sen, mitä sille on luvattu ja 
sen suunnitelmaan kuuluu, niin he saavat 
spriin salakuljetuksen estetyksi aivan vähäi
seen määrään. Kun näin on ja kun tällainen 
lausunto on annettu juuri niiden taholta, 
joiden tehtävänä on tämän asian hoitami
nen, niin minun käsittääkseni ei eduskun
nalla ole oikeutta tällä hetkellä ja tämän 
lausunnon kuultuaan mennä hyväksymään 
ed. von Bornin aloitetta. Meillä täytyy olla 
sen verran mielenmalttia että odotamme tä
män vekselin lunastamista, ja katsoa, miten 
tilanne todellakin tulee muodostumaan 
muutaman ajan perästä. 

Ed. F o r stadi u s: Aina kun aikaisem
min olen joutunut keskusteluun kieltolaista 
ankaroiden kieltolain kannattajain kanssa, 
ovat he aivan yhdestä suusta vakuuttaneet, 
että raittiustilanne maassa on yhä vuosi vuo
delta parantunut ja juopottelu vähentynyt. 
Minä sen sijaan olen ollut päinvastaista 
mieltä, että raittiustilanne on huonontunut 
ja juopottelu lisääntynyt. On sen vuoksi 
huvittavaa todeta, että tämä talousvaliokun
takin mietinnössään on yhtynyt siihen mi
nun mielipiteeseeni, sillä talousvaliokunta
kin mietinnössään täällä sanoo : ,Edellä ole
Yan perusteella voidaan todeta, ettei rait
tiustilanne ole valoisa, etenkin kun yhä edel
leen saapuu salateitse maahamme suuria 
määriä spriitä.'' Tämä rehellisyys minusta 
jo on kunnioitettavaa, että kieltolain kan
nattajatkin tunnustavat, että suuria määriä 
spriitä maahamme saapuu. 

Mitä tohtori Reinikainen sanoi merivar
tioston johtajan toivomuksesta, että he voi
sivat parantaa tilannetta, niin on aivan sel
vää, ettei tämmöisen laitoksen johtaja voi 
mennä näyttämään suurelle yleisölle toivot
tomuuttaan tällaisessa asiassa. Onhan haus
koja kokemuksia ennestään, mihinkä se vie, 
jos viranomainen ei usko oman tehtävänsä 
onnistumiseen. · 

Sitten vielä. Kun joskus puhutaan kielto
laista, niin kieltolain kannattajat myöntä
vät, että jos tarjotaan parempi laki kielto
lain tilalle, niin he ovat valmiit sen hyväk-
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symaan. Eiköhän tämä ed. von Bornin 
aloite nyt ole tällainen. Täällä ponnessahan 
sanotaan seuraavasti: ,Että hallitus valmis
taisi ja eduskunnalle antaisi ehdotuksen 
lainsäädännöksi, joka tarkoittaa panna kiel
tolain sijaan alkoholin käyttöä rajoittavan 
lainsäädännön, joka paremmin kuin nykyi
nen täyskielto edistäisi kansan raittiutta ja 
samalla osaltaan vaikuttaisin vahvistavasti 
maan taloudelliseen asemaan.'' Tätä toi
vomme kaikki ja sen vuoksi kannatan ed. 
von Bornin aloitetta. 

Ed. Kivi m äJ k i: Olen omalta kohdal
tani aina, kun eduskunnassa on tehty aloit
teita kieltolai.n kumoamiseksi, niitä aikai
semmin kannattanut. En tahdo jälleen 
luetella niitä raskaita ja mielestäni täysin 
todistettuja syytöksiä, joita kieltolakia 
vastaan on tehty ja voidaan tehdä maan 
ja valtion talouden vahingoittamisesta, 
vaurioiden tuottamisesta kansan tervey
delle, mutta ennen kaikkea kansan siveel
listen ja qikeudellisten käsitteiden höllen
tymise8tä ja kan8amme nuorison turrnele
misesta. Elämä sinkoaa näitä syytöksiä 
itsestään jolm päivä sen kuultavaksi, joka 
niitä kuulla tahtoo ja tekee sen sellaisella 
voimalla, että täytyisi sanoa kansamme ole
IV'an siv·eellisesti aivan turmeltuneen, ellei 
.sen keskuudessa syntyisi kieltolain tal'kis
tamista koskevia vaatimuksia. 

Itse asiassa on niin, että kieltolaki todel
lisuudessa jo on kumoutunut. Täytyy oUa 
sokea taikka kuuro ellei näe eikä kuule, 
ettei kieltolailla kansan oikeuskäsityksessä 
ole enää riittävää, tuskin mitään kanna
tusta, ja että se senvuoksi on tav·an kautta 
vaU.an 'kokonaan lakannut olemasta voi
massa. Sehän on kyllä totta, että kielto
lain eräiden määräysten nojalla salakuljet
tajia otetaa.n kiinni ja alkoholin varastossa 
pitäjiä pannaan syytteeseen ja juopumis
ri.kollisia saatetaan rangaistukseen. Mutta 
nämä toimenpiteet ovat häilyviä poikkeus
ilmiöitä sen yleisen, kaikkiin kansankerrok
siin, kumpaankin sukupuoleen, ja mikä on 
surullisinta, mi.ltei 'kaikkiin ikäluokkiin le
vinneen kieltolain rikkomisen kanssa, jonka 
jokainen voi todeta, j.oka sen todeta tahtoo. 

Nykyinen olotila on muuttunut sellai
seksi, että se on kieltolain kannattajille 
mitä epäedullisin ja kieltolain vastustajille 
mitä edullisin. Sen sijaan, että kieltolain 
tai oikeammin raittiuden kannattajat en-

nen kieltolain voimaantuloa olivat asiassa 
hyökkääjinä ja menestyksellä taistelivat 
itse juQppouspalhetta vastaan, ovat he nyt 
'kieltolain voimaantultua olleet pakoitettuja 
IV'etäytymään puolustusasemaan. He ovat 
tulleet pakotetuiksi puolustamaan järjestel·· 
mää, jonka ihei.dän on täytynyt todeta 
päivä päivältä rappeutumistaan rappeu
tuvan. Kieltolain vastustajat sen sijaan 
ovat päässeet siirtymään hyökkääjien ase
maan ja ovat sillä tavoin saavutta!lleet 
kaikki hyökkäysaseman edut. Ja elämän 
kulku tarjoo heille joka ainoa päivä uusia. 
hyökkäysaseita, ja 11\lseita., jotka aina tule
vat painavaromiksi ja terävämmiksi. 

Tällaisessa tilanteessa täytyy varsinaisen 
raittiustyön herpaantua eikä raittiusope
tuksen j•a; valistustyön tehostaminenkaan 
mitään auta. Herra opetusministeri lau
sui muutama päivä sitten eduskunnassa var
sin oikein, että tilanne on tullut sellaiseksi, 
ettei siirtymisiä kieltolakirintamalle enää. 
tapahdu, vaan että kaikki siirtymiset tw
pahtuvat kieltolain vastustajain rinta
malle. 

Päämääränsä toteuttamisen kannalta 
kieltolain rvastusta;jille olisi epäilemättä 
kaikkein edullisinta odottaa. Ei mikään 
merivartiostokaan voi sitä tulosta kieltolain 
suhteen muuttaa, mikä tuleva on. Kun 
siitä huolimatta kieltolain vastustajain ta
holla on tehty aloitteita 'kieltolain tarkista
miseksi ja kumoamiseksi, on se tapahtunut 
ainoastaan senvuoksi, ettei liian kalliita 
uihria täytyisi kantaa kieltolain alttarille. 

Taistelussa näyttää nyt kuitenkin tapah
tuvan sellainen käänne, että kieltolain kan
na.ttajatkin ovat heittämässä sen ehdotto
ma.n ,ei mitään" kannan, joka tähän asti 
on estänyt kaiken yhteisen asiallisen .lres
kustelemisen syntymisen siitä, miten ny
kyisestä onnettomasta tilasta olisi päästävä. 
Tarkoitan tällä sitä, että kieltolain kannat
tajatkin nyttemmin olisiva.t taipuvaisia 
kansanäänestyksen kautta ottamaan selvää 
kansan todellisesta mielialast31 kieltolain 
suhteen. (Ed. Voionmaa: Määrätyin edel
lytyksin. Puhuja: Olkoonpa määrätyin 
edellytyksin.) 

Kieltolain vastustajain ta!holla on viime 
aikoina herännyt voimakkaita epäilyksiä 
kansanäänestystä vastaan. Kieltolain yllä
pitämisestä on välitöntä hyötyä sangen mO
Illilla henkilöillä ja järjestöillä ja kielto~ 
lain tukeminen on tuhansien ja kymmenien 
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tuhansien salakuljettajien intressissä ja sa
lakuljettajien pääomanhaltijain etujen mu
kainen. Myöskin on todennäköisesti käyvä 
niin, että kansan äänestyksessä kieltolain 
taakse asettuu valtion v·aroilla palkattu 
sangen !Voimakas kieltolakijärjestö kaik
kine elimineen ja senvuoksi voi tapahtua 
sillä tavoin, että kansanäänestyksessä 
kieltolainkannattajien ja kieltolaimnastusta
jien taistelu tulee sangen epätasaiseksi. 
Siitä huolimatta olisi kieltolain vastusta
jien tarkasti harkittava, eikö ehdotettuun 
menetelyyn, kansanäänestykseen, kuitenkin 
olisi suostuttava, koska se voisi nopeasti 
tuoda sellaista selvyyttä kieltolakitilantee
.seem., että uusista toimenpiteistä raittiuden 
edistämiseksi voitaisiin yhteisesti .sopia. Ja 
helpottaakseen perusteellisen keskustelun 
viriämistä tästä asiasta, olisi kieltolain vas
tustajien tällä hetkellä ehkä :heitettävä 
aseensa. Omasta puolestani ainakin kat
son olevani velvollinen sen tekemään 
ja senvuoksi en myöskään katso ole
van syytä tässä yhteydessä kannattaa 
tehtyä aloitetta. Teen sen sillä edel
lytyksellä, että hallitus kiireimmiten rY'h
tyy kieltolakitilannetta kaikessa laajuu
dessaan tutkima·an ja koettaa löytää sille 
sellaisen ratkaisun, jonka nojalla., niinkuin 
mainitsin, kieltolainkannattajat ja kielto
lainvastustajat voisivat löytää yhteisen 
pohjan setn onnettoman tilanteen ratkaise
miseksi, johon me kieltolain kautta olemme 
joutuneet. 

Ed. La h t e 1 a: Käsittääkseni on · Suo
m~m kansa sillä hetkellä ja; sitä ennen, kun 
se on laatinut kieltolain, astunut pitkän 
aSkeleen siveellisyyttä kohti. Jos mikään 
laki, niin ainakin kieltolaki tä:ssä maassa 
on se laki, jdka sopii kaikkein korkeimpien
kin siveysVIaatimusten rinnalle. Minua ih
metyttää, että nyt, kun vasta vuosikym
men on koeteltu, mitä kieltolailla voidaan 
aikaansaada, on ryhdytty :hankkimaan 
kieltolain tarkistusta. Minua ihmetyttää 
vielä enemmän se, että selitetään 'kielto
lain syyksi se, jos joku juopuu tai jos jo.ku 
myy viinaa tai kuljettaa sitä tälhän maa
han. Jos niin on asiat käsitettävä, että 
laki, joka kieltää ihmistä rikkomasta, olisi 
syypää, niin kyllä kai siihen löydettäisiin 
rinnakkaislaki, joka myös olisi asetettava 
samanlaisen arvostelun alaiseksi. Minä 
mainitsen esim.: Jumalan kymmenet käs-

'kyt kieltävät meitä rikoksista. Ne kieltä
vinä ovat sopuso~nnussa kieltolain kanss:a 
ja jos niitä vastaan rikotaan, niin kyl.lä 
kai nämä Jumalan kymmenet käskyt ovat 
sitten syypäät. 

Jos tässä kieltolain tarkistusta tarvitaan 
tai jotakin korjausta, jolla kansan rait
tiutta voidaan tukea, niin . minä käsitän, 
että tässä tarvittaisiin apulaislakia kielto~ 
laille, sellaista lakia, jo.ka estäisi 'kansa
laisia julkisesti puhumasta, julkisesti ar
vostelemasta j·a julkisesti selittelemästä; 
että kieltolaki on se, joka tuon pahuuden 
aikaansaa, että ihmiset tässä maassa juo
vat. Minoo käsittääkseni on maamme •vir
kamiehistönkin seassa, sikäli kuin minä 
olen sam.omalehdistä nähnyt, asetuttu julki
sesti sille kannalle, että kaikki on kielto
lain syy. Siis olevaa lakia, kansan oma:a; 
lwatimaa lakia on halveksittu tavaUa, joka· 
minun käsittääkseni on arvosteltava samo
jen periaatteiden mukaan kuin arvostel
laan ko:mmunistioo lainvastaista toimintaa. 

Minä en myöskään voi olla Vlalittamatta 
sitä, että tämän ma·an sanomalehdistöstä. 
osa on julkisesti lainannut palstojaan tai 
kirjoittanut .oma-laloitteisesti kieltolain hal
veksimisesta. Sikäli kuin minä siellä pe
rimmäisessä Pohjolassa olen oppinut kuun
telemaan, miten kansan mieliala kehittyy 
tällaisessa kysymyksessä, minä olen kuul
lut vetoavan niiden, jotka ovat langenneet 
kieltolain rikkomiseen, kuink;a ne ovat se
littäneet: sekin ja se suurmies, sekin ja 
se sanomalehti on sitä mieltä, ettei juomi
nen ole vika eikä myöskään myym~nen ole 
vika, koska ne myömisen sallisivat valtiolle 
ja koska, jos •v:altio rupeaa viinakaupp.wa. 
harjoittamaan, silloin ei luonnollisesti ole 
juominen vikia. Minun täytyy ihmeteLlä 
vielä sitä, että tässä maassa, jossa pyritään 
kaikin keinoin kansan puolustusvoimaa 
lisäämään ja jossa puhutaan voimakkaasti 
ja lmuniisti siitä, kuinka kansan puolustus
tehoa ja tahtoa on lisättävä j.a kuink·a tä
män maan on kyettävä hoitamaan omat 
asiansa, niin minua ihmetyttää sitä suu
remmasti, ettei nälhdä sitä suurta v·aa!'laa, 
minkä viinakauppa, olkoonpa se valtion tai 
yksityisten viinakauppa, tuottaa meidän 
puolustuskunnol1emme. Minä luottaisin 
siihen, että jos tässä maassa ryhdytään 
·joitakin tarkistU'ksia tekemään, tarkistuksen 
täytyy läihteä siitä, eikö tuolLaiselle vielä 
·jossakin määrässä! vallattomana olevall'C 
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viinakaupalle, salakuljetukselle, juonnille 
ja sen puoltamiselle ole saatettav•a teJwk
kaampia ja suurempia rangaistuksia. 

Ed. Serge 1 i u s: Kun edustaja joutuu 
~ähän seurakuntaan ensimmäioon kerran ja 
lulme kaikkia valiolmntien mietintöjä, niin 
hän helposti <VOi siinä pettyä. Niin on ta
pahtunutkin tänä iltana 'kun ed. F<>rsta
dius vetoaa ualoUSVIaliokunnan mietintöön, 
jota hän pitää rehellisenä selostuksena, ja 
minä em tahdo ~sitä kieltää, mutta hän mie
tinnöstä lukee johtopäätöksen, että nyt 
olemme päässeet sille .rajalle, -että jollei 
meri·vartiolaivasto saa salakuljetusta eh
käistyksi, m.iin silloin <>n myöskin kielto
lain päivät lopp11neet. Minä voin ed. 
Forsbadiukselle VJakuuttaa, että aivan sa
manlaisen mi·etinnön on talowsvaliokunta 
~tanut aikaisemmin missä todetaan niin
kuin edellisessä valiokunnan mietinnössä, 
.,että edelläol'evan perusteella voidaan to
~eta, ettei naittiustiltall!ne ole v.aloisa eten
kin 'kun yhä edelleen saapuu salateitse 
maalhamme suuria määriä spriitä". Niin
kuin sanoin, ,se todetaan valiokunnan mie
tinnöissä ja sitten luvataan, että jollei jon
kinmoisen uuden ehdotetun säännöstelyn 
a.vuUa ·parannusta saada aika·an, niin sil
lpin ki-eltolaki kumotaan. Mutta tämä jää 
vaan lupaukseksi. 

Kieltolain korvaaminen kansan raittiutta 
edistäväHä lainsäädännöllä antoi etenkin 
viime keväänä ai•hetta pitkään j1a ty'hjentä
vään keskusteluun. En 1aijo tällä kertaa 
kerrata niitä tilastollisia tietoja, jotka ta
l<>usvaliokunnam. mietinnössä sil1oin esiin
tuotiin ja jotka re1västi pulhuiv.at kielto
lain siunauksita vastaan. Minä en ta·hdo 
tällä tietysti sanoa, että siUä ei olisi ollut 
myöskin hyviä vaikutuksia .erityisillä paik
kakunnilla maata, mutta mitä saaristoihin 
tulee, niin se on siksi tunnettu asia, että 
minun ei tarvitse tämän yhteydessä puut
tua siihen, enkä minä aijo uudistaa sitä 
Jaa,astattelua, j.onka: eräs tunnettu no.rja
lainen suurliikemies antoi eräälle Tukhol
man Lehdelle Norjan vallitsevasta raittius
tilanteesta, siihen ~ika1an kun viinapoltto-
1aki oli voimassa tässä Il1alassa ; en'kä aij<> 
kerrata mitä amerikkalaiset loodet kirjoit
tivat kun Pohjois-Amerikan YhdysvalloiSSta 
vietettiin kielto1am 10-vuotisjuhlaa. Viit
taan tässä suhteessa aino.astaan tämän vuo
i}en ensimmäisten v.altiopäivien pöytäkir-

joiihin. Kui<Vasti ja selvästi tasapuoliset 
amerikk!alaiset 1ehdet totesivat samat tosi
seikat kuin meillä va1litseVJat. On turhaa 
niitä Illlainita täällä, ne ovat meille kaikille 
hyvin tunnetut. 

Ed. lkolaa1 kielto1akialoitetta 'käsitel
täessä, jo'ka antoi aihetta ylempänä jo mai
nitsemaani keskusteluun, r,atkaistiin edoo
kunnassa siten, että avoimessa äänestyk
sessä oli 215 edustajwa, jotka eivät tahto
neet ummistaa ,silmiänsä koko siltä tur
mi<>llisuudelta ja kaksoismoraalilta, jotka 
r~hoittavat ja kukkivat 'kansamme keskuu
dessa. 96 oedustaj1aa äänesti aloitetta vas:-. 
•taan ja poissa oli 78. E·dessä olevalla 
kieltola'kialoitteella on .winakin merkityk
:semJSä siinä mieloessä., että nyt .saamme 
nä.hdä, mitenkä tämä eduskunta, jolla on 
•ju11rensa suuvessa klansanliikkeessä, suh
·tautuu kysymyksessäolevaan lakialoittee
seen. Myi().skin tältä kannaLta lähtien on 
mielenkiintoista mähdä, minkälaisen äänes
tystuloksen tulemme saama.an. 

Ed. V o i o n m a a : Herra puhemies ! En 
olisi halunut koroittaa ääntäni enää tällä 
vuorokauden hetkellä eduskunnassa. Olin 
ajatellut nimittäin, että mielelläni suon 
aloitteentekijöille sen lohdutuksen, että he 
saavat tyhjentää sydämensä täällä aloit
teensa hylkäämisen johdosta. Mutta kun 
täällä on annettu eräitä mielestäni aivan suo
rastaan vastaväitteisiin provoseeraavia lau
suntoja, niin en ole voinut vastustaa kiu
sausta hiukan vastata niihin. Supistan lau
suntoni kuitenkin aivan muutamaan reuna
muistutukseen, koska minusta nyt ei täällä 
ole tilaisuutta laajoihin, periaatteellisiin kes
kusteluihin, joita mieluummin toisessa tilai
suudessa on suoritettava. 

En voi olla panematta merkille, millä 
suurella ponduksella lainopillisen sivistyk
sen huipuille saapuneet miehet ed. von Born 
ja ed. Kivimäki puhuvat kansan oikeuden
tunnosta. Niinkuin ei kieltolain harrasta
jilla olisi oikeudentuntoa ja niinkuin ei mei
dän kansassamme olisi sellaista väkeä hyvin 
paljon, joka juuri oikeudentuntonsa vaati
muksesta puolustaa ehdotonta raittiutta ja 
kieltolakia. Kyllä niiden oikeudentunnon 
voimme koska hyvänsä sekä tunnollisuu
desta että tarkoitusten puhtaudesta ja vil
pittömyydestä asettaa niiden oikeudentun
non rinnalle, joiden oikeudentunto sisältää 
alkoholin nauttimisen vapauden jokseenkin 
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määräämättömissä rajoissa yhdistettynä sii
hen oikeudentuntoon. Se siitä. 

Ed. von Bornin huomautus siitä, että 
kieltolakia ei voida toimeenpanna, on mi
nusta huomautus, joka on jo kulunut pal
josta käyttämisestä, se on minusta kyynilli
nen, niin kyynillinen, että siihen ei viitsisi 
paljon vastata. Ensin tehdään mitä voidaan 
kieltolain jarruttamiseksi ja sitten sano
taan: Ähä, ettepä saa tätä toimeen. On se 
kaunista politiikkaa. Jos oltaisiin autta
massa kieltolain toimeenpanemisessa vilpit
tömässä mielessä ja sitten todettaisiin, ettei 
sitä voida toimeenpanna, niin silloin sille 
huomautukselle olisi pantava jotakin todel
lista arvoa, mutta näin ollen ei. 

Mutta ihmeellisintä ed. von Bornin lau
sunnossa oli, kun hän vetosi, tämä perustus
lain mies, Lapuan liikkeeseen, että ehkä se 
kansanliike, joka nyt on noussut, huomaisi, 
kuinka suuri tehtävä sillä olisi kieltolakia
kin vastaan. Minun tekisi mieleni kysyä ed. 
von Bornilta, tarkoittiko hän sitä, jota ed. 
von Frenckell myöskin, että tämä kansan
liike väkivaltaisia keinoja käyttämällä ru
peaisi toimimaan kieltolakia vastaan, niin
kuin ed. von Frenckell täällä lausui. Ko
vinpa näkyy kiusaus olevan suuri. (Ed. 
von Born: Minä puhuin vain uudesta 
ajasta. - Ed. von Frenckell: Niiden välillä 
on suuri eroitus.) 

En myöskään saata olla, tullakseni seu
raavaan vaatimattomaan reunamuistutuk
seen, mainitsematta, että minä en voi ym
märtää, minkä vuoksi yhdistettäisiin kielto
lain kohtalo tähän merivartiointiin. Minun 
mielestäni kieltolain toimeenpano vaatii 
ehdottomasti merivalvonnan tehostamista, 
mutta luulisin jokaisen järkevän ihmisen 
käsittävän, että kun alkoholia, pirtua saa
daan niin halvalla hinnalla kuin mitä sitä 
ulkomailta tuonne merille tuodaan, mar
kalla litra ja jokunen markka lisää sitten 
jälleenmyynnissä, niin jokaisen valtion, 
joka tahtoo edes vähänkään suojella kan
saansa hukkumasta alkoholivirtaan, täytyy 
ehdottomasti kaikin voimin taistella alko
holin salakuljetusta vastaan lainkaan riip
pumatta siitä, onko kansalla kieltolaki vai 
eikö sillä ole kieltolakia. Kieltolain koh
talo ei riipu siitä asiasta. Se on kategoori
nen imperatiivi, niin sanoakseni, tuo tais
telu alkoholin salakuljetusta vastaan, ja 
jos milloinkaan se tulee tärkeäksi, niin kai
keti se juuri silloin tulisi tärkeäksi, jos 

kieltolaki kumottaisiin ja valtio tahtoisi ru
veta haalimaan alkoholiliikkeestä paljon ra
haa, sillä eihän se rahaa voisi saada muuten 
kuin halventamalla alkoholin hintoja. Toi
saalta taas salakuljetus tulee voimakkaam
maksi, jos valtio yrittää pitää alkoholin hin
nan korkealla, ja salakuljetuksen vastusta
minen tulee yhä vaikeammaksi. Ei suinkaan 
valtio voi mennä ikinä siihen, että se ru
peaisi kilpailemaan salakuljetetun alkoholin 
kanssa hintojen halpuudessa. Siis loogilli
sesti tulemme sitäkin tietä siihen johtopää
tökseen, että ehdottomasti on tehostettava 
kaikkia keinoja alkoholin salakuljetuksen 
vastustamiseksi. 

Ed. Kivimäki, joka on niin kovin paljon 
huolehtinut aina kansan raittiuskasvatuk
sesta ja varmaankin tehnyt hyvin paljon 
raittiustyötä meidän maassamme, vaikka se 
on jäänyt huomaamatta (Naurua) meiltä 
muilta, kun hän nyt suree sitä, että rait
tiustyö niin kovasti on herpautunut, niin 
minä myönnän, että raittiustyö on viime ai
koina vaikeutunut ja se on seuras siitä, 
että teidän työnne on kantanut hedelmiä. 
Teidän on tosiaankin onnistunut herpaut
taa raittiustyötä, sillä teidän raittiustyönne 
ensimmäinen ehto ja lähtökohta on: kielto
laki alas! Sittenhän te vasta rupeatte teke
mään raittiustyötä, kun sitä voidaan alko
holin avulla tehdä. Siis se kilpistyy teihin 
itseenne tuo alituinen syytös raittiustyön 
herpaantumisesta. Meillä, jotka olemme 
omalta vähäiseltä osaltamme sitä työtä teh
neet, ei ole se käsitys, että raittiustyö olisi 
herpaantunut, emmekä me ole niin puolus
tusasemassa kuin luullaan. Meillä kieltolain 
harrastajilla on, minä rohkenen sen sanoa, 
koko suuret reservit, vaikka te ette kyllä 
niitä näe, koska te ette haluakaan niitä 
nähdä. Minä muistan tässä ranskalaisen 
Journal de Geneven kirjeenvaihtajan kir
jeen. Hän kävi talonpoikaismarssin aikana 
täällä, oleskeli täällä eduskunnassa ja hän 
tahtoi erityisen tarkasti ottaa selvää kielto
lakioloista, ja hän kirjoitti vaikutelmistaan 
- hän on kieltolain vastustaja tietysti, vii
uimaan mies - hän kirjoitti, että se on mer
killinen kansa, tuo Suomen kansa, siellä 
harrastetaan kieltolakia ja siellä juodaan
kin, mutta se on merkillistä, että kun kaikki 
kirjeenvaihtajat, jotka Helsinkiin tulevat, 
näkevät, että sitä juoppoutta on niin tavat
toman paljon, niin hän ei ole nähnyt sitä 
yhtään, mutta hän ymmärsi sen asian, ei 
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hän tullutkaan Helsinkiin katsomaan juop
popesiä, kyllä niitä hakemalla olisi voinut 
löytää. Hän oli tullut tutustumaan maa
han ja kansaan ja hän huomasi, että sen 
työelämä, sen tavallinen elämä on normaali 
ja että sitä ei mitenkään tavattomassa mää
rässä se hirmuinen alkoholikurjuus vaivan
nut, josta täällä pidetään tavattoman suurta 
ääntä. Se on suuri ja se on surettava, minä 
myönnän täydellisesti sen, ja jotain pitää 
tehdä ja parempia keinoja yhä keksiä, se 
on selvä asia. Mutta minä tahtoisin kuiten
kin väittää, että ed. Kivimäen samoinkuin 
ed. von Bornin kuvauksessa on aika paljon 
liikaa. Ehkä se johtuu siitä, että ed. Kivi
mäki ja ed. von Born ovat siksi nuoria mie
hiä, etteivät he muista niitä aikoja, jolloin 
täällä Helsingissä oli jokapäiväinen ilta
elämä monta kertaa synkempää ja kurjem
paa ja alkoholilla kyllästetympää kuin ny
kyinen elämä. Se on meidän, vanhempien 
ihmisten kokemus ja minä voin vedota tääl
läkin oleviin helsinkiläisiin ja etenkin nii
hin, jotka ovat työläisten kaupunginosissa 
asuneet. Kyllä se on myös huomioon otet
tava, sillä kaikki on suhteellista. 

Siitä kansanäänestyksestä sitten pieni 
huomautus. Ed. Kivimäki arveli, että tämä 
kansanäänestys voisi olla arveluttava asia; 
koska siinä voi lähteä liikkeelle kieltolaki
liitto, joka nauttii valtion apua ja että tämä 
voi ratkaista taistelun. Arvoisat edustajat, 
budjetis_ta havaitsette, että se raittiusmäärä
raha, jonka eduskunta nyt on hyväksynyt 
raittiusjärjestötyön kannattamiseksi, on jo
tain 1,200,000 markkaa. Siitä tulee pieni 
osa, muutamia satojatuhansia markkoja 
kieltolakiliitolle määrättyjä tarkoituksia 
varten. Ei niillä rahoilla mitään suuria 
kansanäänestyksiä toimeen panna, ei sinne 
eikä tänne. Herra Kivimäki pankki- ja 
finanssimiehenä hyvin tämän ymmärtää. 
Minä voisin väittää, että paljon suuremmat 
resurssit on meidän vastustajillamme käy
tettävänä, sillä ei heidän suuria agitatio
lehtiään ylläpidetä vähillä varoilla, vaikka 
ne varat tulevat jostain minulle tuntematto
mista lähteistä, onneksi ei Suomen valtiolta. 
Kyllä sen kieltolakiäänestyksen ratkaisevat 
toiset lähteet ja toiset voimat. Ja jos siihen 
taisteluun täytyy lähteä - minä en halua 
lähteä -, niin, jos siihen kuitenkin vasten 
tahtoa täytyy lähteä, niin minä vakuutan 
ed. Kivimäelle, että saattaa olla ed. Kivi
mäellä sitten perästäpäin syytä tosiaan 

sanoa, että siihen taisteluun ei olisi pitänyt 
mennä. 

Ed. Öste r h o 1m: Rdm. Reinikainen 
underströk i sitt yttrande det påstående, 
som göres i ekonomiutskottets betänkande, 
nämligen att smugglingen avtagit. Mot 
detta antagande strider det sakförhållande, 
att priset på sprit enligt samstämmiga
uppgifter knappast någonsin har varit så. 
lågt som dessa tider. Om priset på sprit 
sjunker, samtidigt som dryckenskapen bre
der ut sig, så kan det ju icke vara riktigt 
att smugglingen avtagit. 

Rdm. Reinikainen har vidare fäst så" 
stor vikt vid de utfästelser, som gjorts av 
chefen för sjöhevakningen, att han ansåg 
sig kunna säga, att riksdagen icke hade 
rätt att godkänna motionen, utan borde 
invänta resultatet av sjöbevakningens verk~ 
samhet. Det är ju naturligt att chefen 
för sjöhevakningen måste försäkra, att han 
skall lyckas. Det vore en dålig fältherre, 
som genast i början skulle erkänna att 
fälttåget vore hoppli.ist. I motsats till rdm. 
Reinikainen ville jag säga, att riksdagen 
icke har rätt att spilla en dyrbar tid pä 
att invänta resultatet av en verksamhet, 
som man dock måste inse i längden kom
mer att gestalta sig ofruktbar. 

Ed. v on Born: .Jag skall endast till
låta mig en kort replik gentemot rdm. 
Voionmaa. Rdm. Voionmaa anmärkte bl. a. 
därpå, att jag taiat om att förbudslagen 
icke kan genomföras. Mina ord föllo sig 
så, att förbudet icke kan effektivt genom
föras och upprätthållas. Jag tror icke 
rdm. Voionmaa vill eller kan påstå, att 
förbudet i vårt land kunnat effektivt ge
nomföras och upprätthållas. Enligt min 
uppfattning är förbudet berättigat endast 
under förutsättning, att det kan sålunda: 
upprätthållas. I detta avseende bör för
budet likställas med vad som folkrättsligt 
gäller i fråga om blockad. En blockad är 
berättigad endast där den effektivt upp
rätthålles. Samma är förhållandet med 
förbudet ; det har jag haft anledning be
tona tidigare i denna kammare. 

Rdm. Voionmaa anmärkte också, att man 
motarbetat förbudslagens genomförande. 
För så vitt den anmärkningen var riktad 
mot mig, träffar den icke målet. Ty jag 
vågar påstå, att få i denna kammare loja-
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lare a1'betat för upprätthållande av för
budslagen än jag. Och jag har även gjort 
något, som säkerligen rdm. Voionmaa aldrig 
gjort, jag har personligBU deltagit i arbetet 
för spritsmugglingens stävjande, och jag 
har också blivit delaktig av den belöning, 
som staten utdelar för sådan gärning. 

Rdm. Voionmaa frågade slutligen, om jag 
menar detsamma som rdm. von Frenckell, 
då jag anspelade på folkrörelsen. Hr 
Voionmaa torde veta, att min inställning 
till folkrörelsen är en annan än rdm. von 
Frenckells, och jag kan också därför säga, 
att jag icke med mina ord avsåg detsamma 
som han. 

Ed. P ä i v ä n s a 1 o: Vaikka minusta 
nykyään on paljon ikäviä väärinkäytöksiä 
havaittavissa, niin minusta kuitenkin on 
näyttänyt siltä, että tilanne sittenkin nyky
jään on parempi, kuin se oli ennen kielto
lain voimaanastumista. Ja kun täysikiel
lottomien taholta aina sitten on vedottu 
siihen, että vapaaehtoinen raittiustyö on 
tärkein, niin on huomautettava että sitä 
kyllä tehtiin ennen ja tehdään nyt. Mutta 
on myös muistettava, että raittiustyöntekijät 
ennen kieltolain voimaantuloa olivat hal
veksittuja ja ylenkatsottuja suuressa mää
rin ja vielä nytkin he ovat ylenkatsottuja 
ja halveksittuja. Asianlaita on sellainen, 
että totuuden julistaja aina on ylenkat
sottu ja halveksittu. 

Ed. Pyy: Minä pyydän saada huomaut
taa siihen, koska on väitetty viime vuo
sina takavarikoidun väkijuomamäärän kas
vaneen sekä myös juopumusrikosten, että 
tämä kasvaminen on juuri parina viime 
vuotena ollut huomattavampi ilmiö, se 
johtuu siitä syystä, että aikaisemmin kielto
lain alkuaikoina valvonta oli heikko, sala
kuljetus pääsi kukoistukseensa ja nyt var
sinkin kolmena viime vuotena on valtion 
taholta kiinnitetty erikoista huomiota sala
kulJetuksen vartiointiin. Sekä kunnat että 
myös yksityiset ovat vapaaehtoiseen valvon
taan kiinnittäneet huomiota. Näistä syistä 
ovat nämä rikokset viime vuosina kasva
neet. Sentakia minä katson, ettei olisi mi
tään syytä sellaisen ponsiehdotuksen hy
väksymiseen, jota täällä on ehdotettu. 
Vaan olisi ryhdyttävä katsomaan, minkä
laiseksi tilanne muodostuu sen jälkeen kun 
valvontatyötä on yhä edelleen tehostettu. 

Ed. v on 1<., r en c k e 11: Då man har 
citerat ett uttalande, som jag tidigare i 
en liknande debatt har fällt, vill jag ut
tryckligen framhålla, att jag med mitt 
uttalande icke har avsett något hot, men 
min ö v e r t y g e 1 se är, att om riksdagen 
år ut och år in ställer sig avvisande till 
:fö11budslagens revision, Finlands folk icke 
kommer att vara tillfreds härmed. Fin
lands folk vill. hava nykterhet på annat 
sätt än genom förbudslag. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Born ed. Österholmin kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta päättäisi 
lausua toivomuksen, että hallitus kiireelli
sesti valmistaisi ja eduskunnalle antaisi 
ehdotuksen lainsäädännöksi, joka tarkoit
taa panna kieltolain sijaan alkoholin käyt
töä rajoittavan lainsäädännön, joka parem
min kuin nykyinen täyskielto edistäisi kan
san raittiutta ja samalla osaltaan vaikut
taisi vahvistavasti maan taloudelliseen ase
maan. K1,1tsun tätä ehdotusta ed. von 
Bornin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy talousvaliokunnan mie
tinnön, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. von Bornin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
122 jaa- ja 43 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 27. 

Eduskunta on siis hyväksynyt talousva
liokunnan ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. v on Frenckell: Jag anhåller 
om öppen omröstning. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 
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Puhemies: Avointa äänestystä ei tule. 

Eduskunta on siis hyväksynyt talousva
liokunnan hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Ehdotus kotimaisten marja- ja hedelmä
viinien tehdasmaisesta valtnistuksesta ja 

kauppaan laskemisesta. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
u:o 4 ja otetaan ainoaan käsi t te
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Ryynäsen y. m. toiv. al. n:o 26, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Keskustelu: 

Ed. Ryynänen: Kun mma JO etu
käteen olen tietoinen siitä, että tällaisesta 
asiasta puhuminen ei johda mihinkään toi
vottuun tulokseen, niin minä en tänä myö
häisenä hetkenä tahdo enää eduskuntaa kiu
sata pitemmillä esityksillä, sillä viimeinen 
äänestys on siitä selvänä todistuksena, että 
tämäkin aloite tulee hyljätyksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan 
hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

11) Ehdotus työjärjestyksen 1 ja 33 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 10 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Kiviojan aloite, joka sisältää yllämainitun 
ehdotuksen. 

Puh e m ies: Kasittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 10. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: Näissä minun aloitteis
sani taitaa olla se merkillistä, että ne tule-

vat liian aikaisin ja vasta sitten kun ne on 
yhteen kertaan hylätty, niihin yhdytään. 
Viime vuonna perustuslakivaliokunta hyl
käsi ehdotukseni muutoksiksi vapaapiletti
asiaan syystä, että itse laki oli vasta äsket
täin annettu; mutta tänä syksynä siihen 
palattiin uudelleen hallituksen esityksen 
pohjalla ja muutoksen tarve oli niin suuri, 
että sanomalehtipakinoitsijat katsoivat, että 
sitä lakia olisi muutettava; ellei saatu pa
rempaan suuntaan, niin olisi ollut nnmtet
tava huonompaan suuntaan, suorastaan 
,epämoraaliseen'' suuntaan, mutta paikal
laan ei olisi saatu olla! Nyt ehdotetaan 
tämä aloitteeni työjärjestyksen muuttami
seksi hylättäväksi ja sitä perustellaan sillä, 
että työjärjestystä on v aste d e s yleisem
min tarkistettava. Kun perustuslakivalio
kunta näin lausuu, niin ei puhemiesneuvosto, 
jolle asia kuuluisi, varmaankaan vielä rupea 
mitään parannuksia miettimään, sillä puhe
miesneuvosto ottanee tämän huomioon, että 
ei nyt ole aika työjärjestyksen muuttami
seen, mutta joskus vastedes (Keskustasta: 
Aivan oikein!). Jää kyllä sanomatta, mil
loin se ,vastedes'' on. Onko se silloin kun 
uuteen taloon on muutettu, vai milloin Y Tä
män perustuslakivaliokunnan mietinnön 
kanssa on ristiriidassa perustuslakivaliokun
nan puheenjohtajan täällä 12 päivänä tätä 
joulukuuta antama lausunto tulo- ja omai
suusverolain käsittelyssä, jossa hän lausui 
tähän tapaan: ,Miksi siis sallia epäkohtien 
jäädä rehoittamaan, kun ne nyt vaikeuksitta 
voidaan poistaa". (Hilpeyttä eduskun
nassa.) Mutta tässä asiassa ei ole yritetty
kään niitä poistaa. Puhemiesneuvosto tästä 
asiasta antamassaan lausunnossa, sen 3 kap
paleessa, on pitänyt tarpeellisena arvailla 
ehdotukseni sisältävän sellaistakin, jota se 
ei sisällä, mutta on ihmeellistä, miksi puhe
miesneuvosto ei ole esittänyt, mitä muutok
sia tarvitsisi olla, että tämä järjestyksemme 
tulisi todella t y öjärjestykseksi ja että pää
sisimme jälleen vanhaan hyvään kolmen 
kuukauden pituiseen istuntokauteen. Ja 
kenties silloin tulisi myöskin mahdolliseksi 
edustajalukumäärää vähentää ainakin 
50% :lla. Minä toivoisin, että niin kävisi. 
Mutta ennen, ennenkuin kansa vastaa tähän 
kysymykseen ja laittaa tänne todelliset omat 
edustajansa, ei tähän muutoksia saada ai
kaan. Meillähän on nyt järjestys sellainen, 
ettei noudateta ei työjärjestyksen eikä val
tiopäiväjärjestyksen pykäliä, muitakaan 
kuin tässä aloitteessani mainittuja. 
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Näissä lausunnoissa, perustuslakivaliokun
nan ja puhemiesneuvoston lausunnoissa on 
vedottu siihen, että käytäntö on jo vahvis
tanut sen, mitä muutoksilla tarkoitetaan. 
Mutta asianlaita ei ole se. On ollut myös
kin toisenlaista käytäntöä, m. m. koko viime 
kevät- ja kesäistuntokauden ajan nimenhuu
toasiassa. Ei siinä siis työjärjestyksen 
33 §:n kohdalla, jota ehdotetaan muutetta
vaksi, ole praksis ollut aivan eheä, mutta 
esim. valtiopäiväjärjestyksen 17 § :n koh
dalla on ollut eheä praksis. Siinä sääde
tään rangaistuksia siitä, että edustaja on 
luvatta poissa istunnoista, mutta sitä ei ole 
koskaan pantu käytäntöön. Työjärjestyksen 
64 § :ssä nykyisessä muodossansa säädetään, 
että lomia on edustajalle annettava viikoksi 
ilman perusteluja, ja jos pitemmäksi aikaa 
pyydetään, niin sitten vasta pitää esittää 
välttämättömät syyt perusteluiksi. Haluan 
jättää tämän mietittäväksi, eikö todella olisi 
syytä käydä työjärjestystä tarkistamaan jo 

nykyjään, eikä jättää sitä ,vastedes" tapah
tuvaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy perustuslakivalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 1,42. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





34. Torstaina 18 p. joulukuuta 1930 
kello 11. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotukset laiksi mallasjuoman 
tehdasmaisesta valmistuksesta Ja 
myynnistä sekä laiksi eräiden kielto-

Siv. 

lain säännösten muuttamisesta. 1008 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietinnöt n :ot 32 a ja 32; talous
valiokunnan mietintö n:o 1; halilituk
aen esitys n :o 50. 

2) Ehdotus laiksi mallasjuomista 
suoritettavasta verosta. . . . . . . . . . . . . 1029 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 24; valtiovarainva
liokunnan mietintö 11 :Q 14; hallituk.
:sen esitys .n :Q 6. 

3) Ehdotukset laiksi ikansa'koululai
toksen kustanniUksista kesäkuun 8 päi
vänä 192'6 annetun lain 23 § :n muut
tamisesta ja laiksi kansakoulutoimen 
järjffltysmuodO!ll perusteista touko
kuun 18 päliv.änä 192.3 annetun lain 
9 ja 10 § :n muuttamisesta. . . . . . . . . 1039 

Asiakirjat: Suuren v·a'liolkun.. 
:nan mietinnöt n lOt 28 a ja 28; valtio
lfarainvaliokunrnrun mietintö n :o 12; 
Jlallituksen esitys n :o 22. 

4) EhdDtus laiksi oppivelvollisuu
desta annetun lain 8 § :n muuttami-
"Sesta. . ........................... 1040 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 29; sivistysvaliokun
nan mietirutö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 47. 

5) Ehdotus 'laiksi eräiden Suomen 
~Rumrunian kauppasopimuksen sääTh
nösten hyväksymisestä. . . . . . . . . . . . . , 

A s i a k i r j a t: Suuren valioikun.-

nan mietintö n :o 35; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 5; hallitukseru 
esitys n )0 56. 

Siv. 

6) Ehdotus laiksi kirkollisiin tar
koituksiin ·V'iljassa määrättyjen va'l
tio.n~enojen muuntamisesta rahame-
nmksi. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1040 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 34; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 18; hallituksen 
esitys n :o 21. 

7) EhdotuJkset laiksi työrauhan 
suojelemisesta ja laiksi lisäyiksestä ri
koslain 16 lukuun. . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun.. 
nan mietintö n :o 30; lakivaliokunnan 
mietintö JUO 5; hallituksen esitys 
n:o 35. 

Ainoa k 1äsittely: 

8) Ehdotus valtion tulo- ja meno
arvioksi vuodelle 1931. . . . . . . . . . . . . 1934 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 17; hallituksen 
esitys n :o 1 ; ra1h. al. n :ot 1-71. 

Esitellään: 

9) Hallituksen esitys n :o 61, sisäl
tävä tiedonannon Eduskunnalle, joka 
koskee !kansainvälisen työjärjestön 
yleisen konferenssin kahdennellatoista 
istuntokaudellaan v. 1929 hyväksymiä 
sopimuksia ja suosituksia ........... 1063 

Puhetta jDhtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Jatkola ja Kosonen. 
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Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

l) Ehdotukset laiksi mallasjuoman tehdas· 
maisesta valmistuksesta ja myynnistä sekä 

laiksi eräiden kieltolain säännösten 
muuttamisesta. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä hal
lituksen esitys n :o 50, jota on valmistele
vasti käsitelty talousvaliokunnan mie
tinnössä n :o 1 ja suuren valiokunnan mie
tinnöissä n :ot 32 ja 32 a, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan asiassa kes
kustelu. Sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätettyjen lakiehdotusten hy
väksymisestä ta! hylkäämisestä, erikseen 
kummastakin lakiehdotuksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K a ll i o k o s k i: Herra puhemies! 
Pyydän ehdottaa, että myöskin esillä olevan 
esityksen jälkimmäinen lakiehdotus hylät
täisiin. Tätä ehdotustani pyydän perustella 
muutamilla näkökohdilla, jotka mielestäni 
vielä asian tässä vaiheessa ansaitsevat tulla 
huomioonotetuksi. 

Täällä on selitetty, että nyt kysymykses
säoleva mallasjuoma ei ole juovuttava 
juoma ja että senvuoksi, että lasketaan liik
keeseen tällainen uusi ,raittiusjuoma ", 
jonka alkoholipitoisuus on suurempi kuin 
nykyisen kieltolain edellyttämän raittius
juomaksi katsottavan mallasjuoman alko
holipitoisuus saa olla, on väitetty, että sen 
kautta parannettaisiin maan surkeata kiel
tolakitilannetta. Minä kuitenkin rohkenisin 
asettaa kysymyksenalaiseksi, paraneeko 
maan raittiustilanne ja väheneekö juoppous 
sillä, että liikkeeseen lasketaan uusi raittius
juoma, vaikka se sellainen olisikin. Myös
kään minä en rohkene uskoa tämän juoman, 
raittiustilanteeseen nähden edulliseen vai
kutukseen sillä perusteella, että se opettaisi 
niitä ihmisiä, jotka ovat tottuneet väkeväm
piin alkoholipitoisiin juomiin, tämän käyt
tämiseen senvuoksi, että tämän oluen, tämän 
mallasjuoman alkoholipitoisuus on hiukan 
suurempi kuin nykyisin vapaassa kaupassa 
olevien mallasjuomien. En nimittäin usko, 

että kukaan tämän juoman vuoksi luopuisi 
väkevämpien alkoholipitoisten aineiden 
käyttämisestä, nimittäin sellaisista henki
löistä, jotka väkevämpiin alkoholipitoisiin 
juomiin ovat tottuneet. Sen sijaan voi olla 
hyvinkin mahdollista, että tämä totuttaa vä
kevämpien alkoholipitoisten juomien käyt
tämiseen sellaisia ihmisiä, jotka tähän asti 
ovat tottuneet käyttämään korkeintaan 2 ti
lavuusprosenttia sisältäviä mallasjuomia. 
Tämän suuntainen kehitys nähdäkseni on 
paljon suuremmassa määrässä todennä
köistä kuin päinvastainen. Olen nimittäin 
siinä käsityksessä, että väkevämpiin alko
holipitoisiin juomiin tottuneilla ihmisillä on 
tavallisesti alkoholihimo, ja samalla on kä
sitykseni sellainen, että alkoholihirnosta kos
kaan ei päästä sillä tavalla, että aste asteelta 
siirrytään miedompien alkoholipitoisten juo
mien käyttämiseen. Minä luulen, että jokai
sen ihmisen, joka tahtoo alkoholihimostansa 
vapautua, on kerta kaikkiaan luovuttava 
alkoholipitoisten juomien käyttämisestä., 
muuta mahdollisuutta alkoholihirnosta va
pautumiseen tuskin on olemassa. 

Tällaista käsitystä mielestäni tukee erin
omaisen hyvin tämän asian aikaisemmassa 
käsittelyssä täällä esitetty ed. Pihkalan se
koitusteoria. Hänhän selitti, että alkoholi
pitoisten aineiden käytön suhteen on sillä 
tavalla, että kun ensinnä käytetään esim. 
10 % :sta sekoitusta, on vähän ajan kulut
tua lisättäva tähän yksi 10 %, ja niin on 
aste asteelta lisättävä, kunnes tullaan palo
viinaan ja lopuksi suorastaan spriihin. Jos 
tämä teoria pitää paikkansa - ja minä sitä 
en suinkaan rohkene epäillä - johtaa sille 
tielle lähteminen, jolle eduskunta nyt aikai
semman päätöksensä ja suuren valiokunnan 
ehdotuksen mukaan on lähtemässä, sellai
sen sekoituksen tielle, että meillä on aste 
asteelta mallasjuomaan lisättävä uusia pro
sentteja. Ja jos kerran mallasjuoman kor
kein mahdollinen alkoholipitoisuus tällä 
tiellä tulee lopulta mahdolliseksi, minun kä
sittääkseni silloin ei voida pysähtyä tähän, 
mutta on siirryttävä myös tislattuihin väki
juomiin. 

Minä en tahdo puhua tämän enempää tä
män lakiesityksen vaikutuksesta raittius
tilanteeseen. Se, mitä tässä olen sanonut, 
käsittääkseni osoittaa, että tällä ei voida 
vaikuttaa edullisesti maan raittiustilan
teeseen, mutta pikemminkin tällä pro
sentin koroittamisella voidaan vähitellen 
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joutua sille tielle, että alkoholipitoisten ai
neiden kauppa tässä maassa on tehtävä mah
dolliseksi. Ne, jotka pitävät nyt käsiteltä
vänä olevan tapaista alkoholiprosentin ko
roitusta vaarattomana, ovat sanoneet usein, 
että kun kieltolain vastustajat tyytyvät tä
hän saavuttaakseen, on tähän myönnyttävä, 
jotta ei tarvittaisi mennä suurempiin myön
nytyksiin. Minun käsittääkseni asian laita 
kuitenkin on niin, että juuri tälle myönny
tyksien tielle lähteminen merkitsee sitä, 
että yhden myönnytyksen tekemisen jälkeen 
on myönnyttävä myös suurempiin myönny
tyksiin ja sen vuoksi minä hyvin suuresti 
epäillen lähtisin tämän askeleen ottamiseen, 
enkä omasta puolestani olekaan siihen val
mis. 

Minä en voi tässä yhteydessä olla lisäksi 
huomauttamatta eräästä lakiteknillisestä ky
symyksestä, joka käsittääkseni ansaitsee 
vakavaa harkintaa eduskunnan puolelta, 
ennen kuin nyt esillä olevan jälkimmäisen 
lakiehdotuksen lopullinen hyväksyminen on 
tapahtunut. Eduskunnassa täällä asian toi
sessa käsittelyssä tehtiin muutos ainoastaan 
jälkimmäisen lain 31 § :ään. Suuri valio
kunta on yhtynyt eduskunnan esitykseen. 
Nyt on tultu siihen, että lakiehdotuksen 2 
ja 4 § :ssä on a1koholipitoisten aineiden ul
kopuolella olevaksi käsitettävä mallasjuo
man alkoholiprosentti määrätty erilaiseksi. 
Tämä oli johdonmukaista ja oikein, niin 
kauan kuin oltiin sillä tiellä, jota hallitus 
suositteli kuljettavaksi, nimittäin että oli 
olemassa mallasjuoman kauppaa säännöste
levä laki, jonka alaisuuteen kuuluivat ne 
mallasjuomat, jotka ovat näiden eri pykä
lissä mainittujen prosenttien välillä. Sen 
sijaan sen jälkeen kuin se n. s. prosentin
koroittamisen ,raami", käyttääkseni sitaa
teissa tätä sanaa, on tullut poistetuksi, ei 
ole olemassa sitä erilaista mallasjuomaa, 
joka on näiden 2 ja 4 § :ssä mainittujen ja 
31 § :ssä mainitun prosentin välillä. Ja jos 
tämän prosenttien erilaisuuden ei välttä
mättömä"sti tarvitse johtaa suoraan risti
riitaan lain käytössä, on minun käsittääk
seni asianlaita ainakin niin, että näiden 
yhteys, sen jälkeen kuin ensimmäinen laki
ehdotus on tullut hylätyksi, on epäloogilli
nen. 

Minä myönnän, että tämä muutosesitys 
on valmistettu ja tullut hyväksytyksikin 
kieltämättä pätevien laintuntijain toimesta. 
Mutta minä rohkenen tässä asian loppu-

käsittelyssä kiinnittää myös tähän puoleen 
huomiota, koska se minun talonpoikaisen 
järkeni mukaan tekee tämän lain hyväksy
misen myöskin muodolliselta kannalta kat
soen vaikeaksi. 

Ed. V o i o n m a a: Herra puhemies t 
Minä ·pyydän kannattaa ed. Kalliokosken 
ehdotusta. 

En halua enää tässä asian vaiheessa ryh
tyä laajempiin esityksiin kantani perustele
miseksi. Tahdon vaan aivan lyhyesti mai
nita sen näkökohdan, joka minulle on ollut 
johtava määrätessäni kantani tässä kysy
myksessä. Puolestani katson tätä kysy
mystä maamme järjestyneen raittiusväen ja 
kieltoväen kannalta. Vaikkapa eräät yksi
lölliset kokeet olisivatkin osoittaneet, että on 
yksilöitä, ehkäpä lukuisastikin, joille 2.25 

painoprosentin mallasjuoma ei ole haitalli
nen, ja vaikka lääketieteelliset auktoriteetit 
tässä meidän eduskunnassamme aivan hiki 
päässä hääräävät todistaakseen tämän oluen 
vaarattomuutta, niin minä pitäisin kevyenä 
ja kevytmielisenä kulkea heidän jälkiään 
tässä kysymyksessä. Tässä kysymyksessä 
minulle on ratkaisevana yhteiskunnallinen 
katsantokanta, ja yhteiskunnalliselta kat
santokannalta ei ole ollenkaan todistettu, 
että ehdotettu 2.25 painoprosenttinen alko
holi olisi vaaratonta. Kokemuksen perus
teella päinvastoin on kyllä nähty ja todis
tettu, että se voipi olla ja suuressa määrässä 
on ollut varsin vaarallista. (Ed. von Frenc
kell : On erehdys ! ) 

Kun minä lausun, että katselen tätä asiaa 
järjestyneen raittiusväen ja kieltolakiväen 
kannalta, jonka joukko tässä maassa on 
suuri ja kunnioitusta ansaitseva, niin tah
don huomauttaa, että tämän väen kanta 
tässä asiassa on tavallaan kansainvälinen
kin kanta. Kun täällä on kerta toisensa pe
rästä väitetty, että esimerkiksi Ruotsin rait
tiusväki hyväksyisi. sen kannan, jota täällä 
muun muassa talousvaliokunnan arvoisa 
puheenjohtaja on useammankin kerran tältä 
paikalta· väittänyt, niin minä olen pitänyt 
huolta siitä, että on hankittu Ruotsista niin 
viralliselta taholta kun mahdollista on ollut 
tietoja tästä asiasta. On kysytty, mitkä. 
ovat olleet ne perusteet, jotka ovat olleet 
pohjana Ruotsin lainsäädännössä esiintyvän 
mallasjuoman nykyisten verorajain säätämi
seen ja mikä on Ruotsin raittiusväen kanta 
alkoholirajaan nähden. Sieltä on saatu va._c;;. 

127 
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taus: ,Laaja perustelu kuninkaallisen ma
jesteetin esityksessä n :o 36 vuoden 1928 
valtiopäiville. Yhteistä virallista kantaa ei 
päätetty. Kaikki seurat (tarkoittaa raittius
seurat) sovelluttavat käytännössä oluen ve
ravapausrajaa, nimittäin 2.25 tilavuuspro
senttia.'' Siis aivan niinkuin minä olen 
täällä väittänyt. Minulla on tässä Ruotsin 
hallituksen esitys n :o 36 valtiopäiville 
vuonna 1928. Tässä nimittäin juuri on toi
meenpantuna se mallasjuomien luokitus, 
josta olen maininnut, nimittäin verovapaat 
juomat, jotka ovat alle 2.25, ja sitten siitä 
väkevämmät mallasjuomat, jotka ovat ve
ronalaisia. Tässä kohdassa ministeri esityk
sessä kuninkaalliselle majesteetille, joka 
(!Sitys sitten tuli liitteenä kuninkaalliseen 
esitykseen, lausuu: ,Erityisesti raittiuden 
harrastajain taholta on tarmokkaasti vaa
dittu, että olisi ryhdyttävä lainsäädännölli
siin toimiin ekstraktirikkaiden, mutta alko
holiniukkain mallajuomain valmistamisen ja 
myynnin edistämiseksi. Tätä vastaan on 
esitetty, kun, kuten erinäiset seikat osoitta
vat, sellaiset juomat eivät suuremmissa 
määrissä tyydytä yleisön makua ja kun 
niillä senvuoksi tulisi olemaan vain vähäi
nen menekki, niin ei näytä olevan aiheellista 
siitä syystä panna esteitä sellaisten juomien 
valmistamiselle. Ratkaiseva merkitys tässä 
kysymyksessä näyttää olevan se, ettei rait
tiuskannalta voi syntyä epäkohtia mainitun 
toiveen toteuttamisessa". Tämä siis on 
Ruotsin asiaa esittelevän ministerin mieles
tä, tämä raittiusnäkökohta, r a t k a i s e v a. 
Edelleen ministeri jatkaa sitten, että näille 
juomille on annettava verovapaus. Ruot
sissa on siis tämä raittiusnäkökohta ollut 
ratkaiseva alkoholirajaa määrättäessä, ja 
siellä on yleisesti sekä lainsäädännössä, että, 
kuten minulla oli tilaisuus lukea tästä saa
dusta sähkösanomasta, myöskin raittiusväen 
keskuudessa johtava kanta se, että tuota 
2.25 tilavuusprosenttia eikä 2.25 

p a i n oprosenttia, jota nyt esitetään, sitä 
Ruotsin raittiusväen kannalta pidetään so
pivana rajana. Olen lausunut omasta puo
lestani, että nähdäkseni ei voi esittää rait
tiusmieliseltä kannalta esteitä siihen, että 
alkoholiprosenttimäärää koroitetaan, kun
han ei ylitetä semmoista rajaa, joka ehdot
tomasti täytyy tässä asettaa, sitä rajaa, että 
juomaa ei voi lukea juovuttaviin juomiin. 
Mutta me emme voi mennä sanomaan, että 
nyt esitetty alkoholiprosentti ei tekisi mal-

lasjuomaa juovuttavaksi juomaksi. Päin
vastoin sitä täytyy pitää juovuttavana juo
mana. 

Minä tahdon lisäksi vielä mainita senkin, 
että Eestin lainsäädännössä, vuoden 192'7 
laissa, katsotaan alkoholipitoisiksi juomiksi 
sellaiset, jotka sisältävät alkoholia enemmän 
kuin 1.5 tilavuusprosenttia. Nämä seikat 
osoittavat, kuinka arveluttavaa on mennä 
kohottamaan alkoholiprosenttia ja kuinka 
kevyttä on mennä vaan muutamien yksityis
ten kokeiden perustuksella julistamaan koko 
kansalle, että se, mikä meille ei ole ollut 
haitallista, ei ole tälle kansaliekaan haital
lista, kun kerran monien sukupolvien ko
kemus on osoittanut, että niin ei ole asian 
laita. Tällä perustuksella puolestani en roh
kene mennä ehdotettuun lakiin ja, kuten 
sanottu, pyydän kannattaa ed. Kalliokosken 
ehdotusta. 

Ed. R yö mä: Herra puhemies! Niin
kuin monet muut aikaisemmin, aloitan mi
näkin tämän puheeni itsetunnustuksena ja 
ilmoittamalla, että minä itse käytän pöytä
juomanani maitoa, ja suosittelen sitä kai
kille muillekin. Se on nimittäin erittäin 
halpahintaista, hyvänmakuista ja ravitsevaa 
juomaa eikä päihdytä. Mutta sellaisia ih
misiä on, jotka eivät siedä maitoa, joiden 
vatsalaukku on sillä tavoin rakennettu, 
että maito siellä ei menesty (Ed. Häst
backa: Niinkuin minun!), vaan vaikuttaa 
haitallisesti. Ja nämä, jotka eivät voi 
käyttää maitoa, eivät voi käyttää myös
kään mineraalivesiä. He tarvitsevat sen
vuoksi jotakin muuta juomaa, he tarvitse
vat ,mallasjuomaa. Tästä asiasta emme 
paase. Ja myöskään maanviljelijät, jotka 
toivovat, että me kaupunkilaiset emme ai
noastaan joisi, vaan vaikkapa vielä kylpi
simme maidossa, eivät myöskään itse käytä 
yksinomaan maitoa, vaan käyttävät myös
kin eräänlaista mallasjuomaa, eräänlaisia 
kaljoja. Me siis näemme, että siitä emme 
pääse, että mallasjuomia tarvitaan. Ja 
myös on pyrittävä siihen, että nämä mal
lasjuomat ovat hyvänmakuisia ja terveei
lisiä (Ed. von Frenckell: Aivan!). Se Qn 
tähän päämäärään, johon meidän on py
rittävä, siitä olemme kaikki yksimielisiä. 
Ja tosiasia on myös se, että nykyiset teh
dasmaisesti valmistetut mallasjuomat eivät 
tässä suhteessa vastaa ainakaan kaikkien 
vaatimuksia. Toiset eivät voi käyttää niitä 
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on jätettävä tässä suunnitellun verotuksen 
ulkopuolelle. 'l'ätä varten ehdotetaan sää
dettäväksi, että mallasjuomat, jotka ovat 
valmistetut kolmen prosentin tai pienem
mällä v i e r r e v o i m a 11 a Ballingin as
teikon mukaan, jäisivät tässä tarkoitetun 
verotuksen ulkopuolelle." Lisäksi hallituk
sen mallasjuomavalmistuksesta annetussa 
esityksessä lausutaan, että hallitus on ar
vioinut tulon mallasjuomain verotuksesta 
20 milj. markaksi ja että ehdotettu ,tällai
nen p a r e m p i m a 11 a s j uoma sovel
tuu hyvin verotettavaksi". 

Nyt on tosiasia se, että Ruotsissa on 
kielletty Valmistarnasta neljää aiemmalle 
vierreprosentille mitään kaljaa ja samoin 
on tosiasia se, että meilläkään ei valmisteta 
kaljaa kuin vähän alle viiden vierrepro
sentille. Sitten valtiovarainvaliokunnassa 
huomattiin, että laki on vallan nurinkuri
nen, ja muutettiin se kokonaan. Huomat
tiin, että verotuksen pohjana on oleva 
a 1 koho 1 i p r o sen t t i ja pantiin alko
holirajaksi 1 %, nimittäin sillä tavalla, että 
vero koskisi nykyistä pilsnerikaljaa eli 
pullokaljaa. Ja meidän suuresta puheliai
suudesta tunnettu valtiovarainministerimme 
nousi taas tätä ehdotusta kannattamaan, 
vaikka valiokunta oli muuttanut hallituk
sen esityksen kokonaan toiselle pohjalle. 
Hallitus on laskenut 20 miljoonaa tuloa 
mallasjuomaverosta, vaikka kaljaa valmis
tetaan vuodessa vain n. 12 miljoonaa lit
raa, siis hallitus luulee, että se koroittaa 
kaljan käyttöä, kun pannaan sille veroa, 
vaikka tavallinen käytäntö on päinvastai
nen. Minun mielestäni näillä asioilla ei 
sentään ole niin hirvittävää kiirettä, vaan 
on syytä odottaa, että valmistetaan kunnol
lisia esityksiä, joitten pohjalla voidaan sit
ten näitä asioita käsitellä, jotenka myöskin 
mallasjuomaverolaki voitaisiin nyt hylätä 
tämän lain mukana. Hallitus voisi antaa 
samalla vaivalla esityksiä laeiksi, jotka so
veltuvat toinen toiseensa, ja jos silloin ko
roitetaan alkoholiprosenttia, voidaan 1.6 
painoprosenttia määrätä siksi rajaksi, josta 
alkaa verotus, ja jonka alapuolella juoma 
olisi verosta vapaata. Kokoomuspuolueen 
ja muissa lapualaisissa lehdissä on väitetty, 
että meillä ensi kerran itsenäisyyden jäl-

, keen nyt on kunnollinen hallitus. Olisi 
voinut toivoa, että tämä hallitus laittaisi 
myöskin kunnollisia eduskuntaesityksiä, 
niin että niiden pohjalla voitaisiin laatia 

hyviä lakeja, varsinkin kun tällä hallituk
sella on vielä kaksi erikoista ylimääräistä 
lainvalmistelukuntaa, toinen Lapualla, toi
nen täällä Pörssi-ravintolassa. Mutta tässä 
pitänee paikkansa: ,Mitä useampi kokki, 
sitä huonompi soppa". Ehkä saadaan kui
tenkin myöskin hallituksen muutos vielä 
aikaan, niin että asia voitaisiin jättää yh
delle ja paremmalle kokille sekä lykätä se 
nyt. Minä olen siis sitä mieltä, että nykyi
sessä tilanteessa on viisainta ja varovai
sinta vielä miettiä tätä asiaa ja hylätä 
nama lait sekä jättää tulevan hallituksen 
toimeksi tehdä asiassa asianmukaiset esityk
set. (Eduskunnasta: Hyvä, hyvä!) 

Ed. K i 1 p e 1 ä i n e n : Monen raittiutta 
harrastavan kansanedustajan on ollut vaikea 
ottaa asennetta hallituksen esitykseen 
uudeksi mallasjuomalainsäädännöksi. Tämä 
on ollut vaikeata senvuoksi, ettei ole oltu 
selvillä, mitä tämä uusi lainsäädäntö vaikut
taisi kansamme raittiuteen, joka jo ennes
tään on huonolla kannalla. Tämä vaikeus 
on tuottanut monelle ehdottoman raittiuden 
miehelle ja naiselle eduskunnassa sisällistä 
kamppailua, jopa muutamille unettornia öi
täkin. 

Ensinnä on minusta selvää, että tämä uusi 
lainsäädäntö ei paranna eikä huononna rait
tiustilannetta. Ylösnousemus turmeluksen 
'kuopasta on sen avulla mahdotonta. Se, 
joka on tottunut väkijuomiin, ei tyydy täl
laiseen mietoon mallasjuomaan. Suomalai
nen, joka juopottelee, haluaa viinaa ja jkävä 
kyllä haluaa sitä rajattomasti. Siinä koh
den olen eri mieltä herra ~>osialiministerin 
kanssa. 

Kun minä kumminkin ehdottoman raittiu
den kannattajana olen katsonut voivani 
puoltaa hallituksen esitystä sillä . ehdolla, 
että alkoholiprosenttimäärä alennetaan 2,25 
painoprosenttiin, niin teen sen seuraavista 
syistä: 1) asiantuntijain mielipiteen mu
kaan on nykyinen mallasjuomamme helposti 
pilaantuvaa ja aiheuttaa terveydellisiäkin 
haittoja, kutm tässä eduskunnassa olevat 
lääkärimmekin ovat todistaneet. Tämän 
vuoksi olisi alkoholimäärä sen verran koroi
tettava, että tässä kohden saataisiin aikaan 
parannusta, mutta koroitettava vain sen ver
ran, ettei kyseessäolevasta mallasjuomasta 
tulisi sellaista päihdyttävää olutta, jom
moista meillä ennen oli - 30-40 vuotta 
takaperin - ja joka ilmeisesti edisti juop-
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pontta meidän maassamme; 2) koti- ja ul
komailla tehtyjen tieteellisten tutkimusten 
mukaan ei sellainen mallasjuoma, jonka al
koholimäärä on 2,25 painoprosenttia, ole var
sinaisesti juovuttava juoma. Tälle tieteelli
selle tutkimukselle minä panen puolestani 
suuren arvon ja senvuoksi olen taipunut 
kannattamaan mallasjuomaa, jolla on mai
nittu alkoholimäärä. Tätä käsitystä on vielä 
tukenut se, että tässä eduskunnassa ole.-at 
lääkärimme, jotka harrastavat raittiutta, 
ovat myös tulleet tässä asiassa samaan tulok
seen. Ja sittenhän meillä vielä tässä edus
kunnassa on henkilöitä, jotka ovat olleet tut
kivien professorien koekaniineina ja omasta 
kokemuksestaan tietävät, mitä tällainen mal
lasjuoma vaikuttaa. Se todistus, jonka esim. 
ed. Kukkonen, joka itse on ehdottomasti rai
tis mies ja tottumaton alkoholijuomiin, oman 
kokemuksensa nojalla täällä aikaisemmin an
toi, merkitsee minulle paljon enemmän kuin 
niiden miesten arvelut, jotka eivät ole olleet 
kokeilun esineinä. 

Vähäisestä merkityksestä ei myöskään ole 
se, että sosialiministeriön raittiusosasto, joka 
vaalii koko kansamme raittiustilannetta 
(Ed. Voionmaa: Ja tottelee esimiestään!) 
ja on vastuunalaisella paikalla ja jonka joh
tajana on tunnettu ja arvossapidetty rait
tiusmies, pastori Aro, on katsonut voivansa 
ilman vastalausetta kannattaa hallituksen
kin esitystä, jonka mukaan alkoholiprosent
timäärä on korkeampi kuin siinä, josta nyt 
on kysymys. Kun minä otan tämän vielä 
huomioon, niin sekin helpottaa kannanottoa 
kyseessäolevaan asiaan. 

Jos tämä alkoholimäärä koroitetaan, niin 
on minusta oikein, että tällaista mallasjuo
maa myöskin käytetään verotusobjektina. 
Valtio tarvitsee välttämättömästi tuloja. Ei 
minusta olisi paikallaan koroittaa tulo- ja 
omaisuusveroa eikä myöskään olisi ollut mie
luista vielä enemmän koroittaa esim. vilja
tulleja, viljan, jota täytyy jokaisen käyttää 
elääkseen. Paljon oikeampaa on, että ne, 
jotka tätä nautintoainetta, mallasjuomaa ha
luavat käyttää, myöskin maksavat siitä nau
tinnosta veroa. Sehän voisi merkitä muu
tamien kymmenien miljoonien lisätuloa mei
dän valtiollemme. Minä kyllä alleviivaan, 
että tämä verotuspuoli on toisarvoinen asia 
periaatteellisen nuolen rinnalla, mutta jokin 
merkitys silläkin on. 

Kun minä nyt pyydän ilmoittaa, herra pu
hemies, olevani suuren valiokunnan mietin
nön kannalla, niin minä teen tämän ehdot-

toman raittiuden miehenä ja olen valmis 
myöskin vastaamaan teostani valitsijoitteni 
edessä. Minä teen tämän raittiusasian on
nen nimessä. Meillä ei ole varaa enää kiris
tää entisestään kärjistynyttä raittiustilan
netta. Me olemme täällä vuosien varrella 
harva se vuosi kiristäneet kieltolain säännök.:. 
siä, ja tuloksena on ollut se, että tilanne on 
huonontunut vuosi vuodelta. 

Minulla on lopuksi yksi toivomus. Se käy 
jonkun verran yhteen sen kanssa, mitä ed. 
Ryömä täällä äsken mainitsi. Kun me nyt 
käymme kohdakkoin äänestämään tässä tär~ 
keässä asiassa, olisi minusta paikallaan, että 
Suomen kansa saisi eduskunnasta o i k e a n 
k u v a n. Minä tarkoitan sitä, että jokainen 
täällä, kuten ed. Ryömä mainitsi, saisi va~ 
paasti äänestää oman vakaumuksensa mu
kaan, (Eduskunnasta: Oikein!) ei katsoa. 
sitä, mitä vaativat täyskiellottomat eikä sitä, 
mitä vaatii ehkä Kieltolakiliitto, mitä ehkä 
yksi tai toinen valitsija sanoo, (Ed. Voion
maa: Entäs Raittiudenystävät!) tai mitä 
yleinen mielipide vaatii. Tämähän ei ole 
vain yhteiskunnallinen kysymys, edustaja. 
Voionmaa, tämä on myöskin omantunnon ja 
vakaumuksen kysymys. Ei tämä ole myös
kään poliittinen kysymys. (Ed. Voionmaa: 
On!) Tässä ei ole kysymyksessä lapualaisuus, 
ei ole kysymys oikeistosta, keskustast.ll. eikä 
vasemmistosta. Tämä on yläpuolella niiden. 
Jos jokainen tekee oman vakaumuksensa mu
kaan- minä tarkoitan, että käytäntö j:.t pe
riaate ovat sopusoinnussa keskenään - sil
loin meidän valitsijamme saavat tästä edus
kunnasta oikean kuvan ja minusta on erit.,. 
täin tärkeätä, että totuus tulee ilmi, oli se 
miten karvas ja katkera tahansa. Raittius
väen :kannalta se merkitsee suurta voittoa, 
sillä totuus kerran on viittaava meille tien 
ylösnousemukseen siitä kuopasta, mihin me 
tällä kertaa tässä kysymyksessä olemme jou
tuneet (Ed. Tanner: :Mikä on totuus?). 

Valtiovarainministeri V en no l a: Minä 
pyysin puheenvuoroa ed. Ryömän laur.unnon 
johdosta. Hänen lausuntonsa oli käsittääk
seni sellaista sekasotkua, että jos eduskun
nan käsittely menee sjiJe tasolle, niin täällä 
ei kunnollisesti voida käsitellä mitään 
asioita. (Eduskunnasta: Hyvä!) Hän sot
kee tämän asian käsittelyyn yhteikunna11iset 
kokemukset tästä asiasta, vaikka meillä ei 
2,25 painoprosentin juomaa ole koskaan ol
lut, niin että siitä ei mitään kokemuksia ole. 
Se on joutavanpäiväinen iskusana, jota ed. 
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terveydellisistä syistä ja toiset jälleen eivät 
pidä niiden mausta. Ja asianlaita on niin, 
että, niin paljon kuin minä suosittelen 
esim. Elannon kaljaa, minun kokemukseni 
-on se, että minä en voi sitä tuoreena käyt
tää, mutta että, kun se on vähän aikaa 
seisonut, se pahenee eikä sitä voi senvuoksi 
jälleen käyttää. Oma käsitykseni on myös 
pilsnerijuomista, että ne ovat hyvin kar
vaita ja pahanmakuisia, niin ainakin minun 
suussani ja sitä väittävät monet muutkin. 

On myös väitetty - minä en ole niitä 
kokeita tarkemmin seurannut - että jos 
alkoholiprosentti koroitetaan nykyisestä 
1.6 painoprosentista esim. 2.25:een, sillä 
tavalla saataisiin kestävämpää, terveelliscm
pää ja myös maukkaampaa mallasjuomaa. 
Ja lienee myös fysiologisilla kokeilla to
distettu, ainakin eräisiin henkilöihin näh
den, että tällainen juoma ei ole vielä väki
juomaa eikä ainakaan yleisesti juovuta, 
varsinkaan, jos ei sitä käytetä kovin suuria 
maar1a. 'runtuisi näin ollen asialliselta, 
että koroitettaisiin alkoholipitoisuus aina
kin kokeeksi tähän 2.25 painoprosenttiin, 
jotta nähtäisiin, minkälaiset vaikutukset 
sillä on yhteiskuntaan ja mitä sen käyttä
misestä lopullisesti saattaisi ajatella (Ed. 
Voionmaa: Kokemus on ·jo saatu!). Ja 
minä olen myöskin sitä mieltä, että sekä 
raittiusväen että kieltolakiväen kannalta on 
~ianmukaista koettaa tässä saada aikaan 
sellaista juomaa, joka mahdollisimman pal
jon tyydyttää yleisöä, olematta silti mikään 
juovutusjuoma. Kiinnipi~äminel?-. täs~ä jos
takin määrätystä prosentista, nnnkum ed. 
Voionmaakin sanoi, ei suinkaan ole mikään 
prinsiippikysymys, vaan on haettava käy
tännöllistä tietä se prosentti, joka vastaa 
tarkoitustaan. Minusta ei myöskään ole 
viisasta raittius- ja kieltolakiväen kannalta 
tällaista vastustaa. 
. Asian aikaisemmassa vaiheessa mma 
äänestin jo tämän prosentin puolesta ja 
samoin olin ajatellut nytkin tehdä. Nyt 
on kuitenkin viime päivinä eräät asian
haarat pakottaneet minut tätä asiaa l~he~
min vielä harkitsemaan. Ja varsmkm 
kaksi asiaa. Toinen on se, että raittius
väki puolueisiin katsomatta aivan yksimieli
sesti pitää tätä 2.25 painoprosenttia siksi 
korkeana, että sitä juomaa, niinkuin ed. 
Voionmaa lausui, yhteiskunnallisesti täytyy 
katsoa jo väkijuomaksi, sekä että täytyy 
sittenkin ajatella, että tällä raittiusväen 

kannalla lienee kokemusta takana, koke
musta, jota pitää kuitenkin respekteerata 
ja ottaa se asiaa käsitellessään huomioon. 

Toinen seikka, joka minuun on vaikutta
nut, on se tapa, jolla tämän koroituksen 
asianajajat oikeistossa ovat tätä asiaa aja
neet. Se panee väkisinkin ajattelemaan, 
että tässä asiassa on ehkä muutakin hau
dattuna kuin ainoastaan se päämäärä, josta 
äsken mainitsin. Erikoisesti minä kiinni
tin huomiota ed. von Frenckellin lausun
toon tämän kuun 8 päivänä. Se tapahtui 
istunnossa, josta minä olin poissa, niin että 
minä tutustuin siihen vasta toissapäivänä 
eduskunnan pöytäkirjasta. Tämä puhehan 
sisältää paljaita uhkauksia, ei mitään asiaa, 
vaan ainoastaan uhkauksia ja solvauksia. 
Siinä uhataan m. m. uudella kansannou
sulla ja senvuoksi minä myös haluaisin 
nähdä, kun ed. von Frenckell herra Koso
lan tai joidenkuiden muiden kanssa järjes
täisi Senaatintorille uuden kansannousun 
vaatimuksella: Enemmän alkoholia! Olisi 
tämäkin näky jälleen nähtävä. Minun 
täytyy sanoa, että en ole koskaan nähnyt 
ed. von Frenckelliä vähäväkisten asianaja
jana (Vasemmalta: Ei koskaan!). Hän on 
aina ollut korkeimpien tullien asianajajana 
ja muutenkin kaikissa kysymyksissä, missä 
on ollut vähäväkisten ainesten edut kysy
myksessä, hän on ollut aina vastaan. Sama 
kokemus minulla on myös ed. von Frenc
kellistä Helsingin kaupungin valtuustossa, 
jonka kaupungin palvelukseen ed. von 
Frenckell kai tämän vuoden lopussa siirtyy. 
Tapansa mukaan ed. von Frenckell tässä 
äsken mainitussa puheessaan solvaa sosiali
demokraattista puoluetta ja halventaa hen
kilökohtaisesti tämän meidän ryhmämme 
ja myöskin muuta eduskunnan raittius
kannalla olevaa väkeä. Minä puolestani en 
voi sallia sitä, että yhtä vähän minun 
oman ryhmäni kuin muittenkaan eduskun
nan ryhmien jäseniä, niiden parhaita jäse
niä, soivataan heidän eriävän kantansa 
vuoksi jossakin tärkeässä yhteiskunnalli
sessa kysymyksessä. Sitäkin vastaan minä 
panen täällä vastalauseen. 

Muuten täällä eräs arvoisa minulle tun
tematon uusi tulokas luki lakia meidän 
sosialidemokraattien eduskuntaryhmälle, mi
tenkä sen tulee menetellä ja mitenkä se ei 
saa menetellä. Hän sanoi, että me emme 
muka saa äänestää vakaumuksemme mu
kaan, vaan me olemme sidottuja meille 
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annettuihin ohjeisiin. Minä tahtoisin ky
syä, ketkä tänne eduskuntaan ovat tulleet 
käsistä ja jaloista sidottuina ja ketkä va
paina. Ainoastaan meidän ryhmämme sekä 
ed. Hästbacka ja jotkut muut ruotsalaisen 
ryhmän jäsenet tulivat tänne vapain käsin, 
kaikki muut olivat sidotut äänestämään 
n. s. kommunistilakeja. Meillä ainoastaan 
oli vapaus äänestää parempia lakeja kuin 
ne, jotka oli äänestetty yli vaalien, kaikki 
muut tulivat käsistä ja jaloista sidottuina, 
äänestämään noita huonompia lakeja, me 
olemme toimineet vapain käsin, niinkuin 
harkintamme mukaan on pitänyt toimia. 

On selvää, että jokainen ryhmä ja kaikki 
edustajat ovat riippuvaisia valitsijoistaan. 
Niitä he kaikki kokoovat omien aatteittensa 
taakse ja itse jälleen suhtautuvat niihin 
sympaattisesti. Minä sanon suoraan, että 
jos tulisi kysymykseen kieltolain kumoa
minen ja siirtyminen uuteen järjestelmään, 
minä olisin vakaasti ryhtynyt yhteistoimin
taan valitsijoitteni kanssa siitä, mitä he 
tästä järjestelmästä tuumivat ja mitenkä 
tehtäisiin asiassa päätös. Mutta kun on 
kysymys ainoastaan alkoholijuomien ja 
päihdyttävien juomien rajaprosentin mää
räämisestä, niin katson, että me kaikki 
sosialidemokraattisen ryhmän jäsenet niin
kuin muutkin täällä eduskunnassa sen rat
kaisemme, eikä missään kansankokouksessa, 
missä sitä ei voisi tehdä. Sellainen vapaus 
meillä nytkin on. Mutta niinkuin sanottu, 
minä en tällä kertaa omasta puolestani 
uskalla jäädä vastuuseen yhdessä niiden 
ainesten kanssa, jotka sitä oikeiston taholla 
ovat täällä ajaneet, varsinkin kun liikkuu 
·huhuja samaan aikaan, että olutpanimaiden 
osakkeita siirtyy kädestä käteen ja että 
niillä jo johbataan hyvien tuloksien toi
vossa. Minä luulen, että voimme antaa 
näiden keinottelijain vielä jonkun aikaa 
odottaa tätä saalistaan. Minä katson, että 
on varattava sekä eduskunnan ryhmille että 
edustajille oikeus vapaasti käsitellä asioita 
eduskunnassa, ilman että heitä painostet
taisiin yhtä vähän eduskunnan ulkopuolelta 
kuin sen sisältäkään päin. Tämän asian 
käsittely ei ole suinkaan tapahtunut näissä 
merkeissä ja sekin pakottaa asettumaan toi
selle kannalle, kuin olisin ehkä normaali
sessa käsittelytavassa tehnyt. 

Tahdon vielä kiinnittää huomiota halli
tuksen esityksen teknilliseen puoleen, josta 
jo ed. Kalliokoski huomautti. Kokoomus-

puolueen ja muut lapualaiset lehdet ovat 
julistaneet, että nyt o n t u ll u t u u s i 
a i k a j a v a n h a a n e i p a l a t a. Yh
tenä osana tässä uudessa ajassa on, että 
hallituksen esitys on hyväksyttävä ,vii
meistä piirtoaan myöten". Kun oli esillä 
virkamiesten ikäkorotuslaki, jota lakia kyllä 
jokainen virastoja tunteva henkilö noituu, 
niin silloin näytti siltä, että hallituksen 
esitykset tosiaankin tulisivat menemään vii
meistä piirtoaan myöten huolimatta siitä, 
millä kannalla ryhmät aikaisemmin ovat 
asioissa olleet. Mutta hyvin pian tapahtui 
täällä lankeemus ja hyvin suuri. Otan 
esim. hallituksen esityksen tulo- ja omai
suusverolaiksi, josta laista jäi jälelle ainoas
taan yksi pykälä ja siitäkin kuudesta koh
dasta ainoastaan yksi kohta, niin että halli
tus tulee tapaamaan tämän esityksensä pa
lanneena pöydälleen kokolailla kynittynä. 
Ja on vielä huomattava, että ainakin alle
kirjoittanut kannatti hallituksen esitystä 
sellaisenaan ja meidän ryhmämme valtio
varainvaliokunnassa myöskin kokonaisuu
dessaan yhtä pientä poikkeusta lukuunotta
matta. Mutta hallituspuolue itse ,kyni'' 
oman hallituksensa esityksen eikä siis ol
lenkaan toteuttanut sitä ,uutta aikaa", 
josta ovat puhuneet. Samalla tavalla täällä 
on budjettikäsittelyssä nähty, mitenkä hy
väksytään verrattain suuria summia, joita 
ei ole ollut hallituksen esityksessä eikä 
valtiovarainvaliokunnan mietinnössä, pää
asiassa myöskin hallituspuolueen kannatuk
sella. 

Mitä taas tulee nyt käsilläoleviin lakei
hin, niin täytyy niistäkin sanoa, ettei nii
den käsittely ole ollut mitään normaalia. 
Täällä hyvin myöhään yöllä hallituspuo
lueen edustaja ehdottaa, että mennään ko
konaan toiselle linjalle, kuin mitä hallituk
sen esityksessä on esitetty, ja sen mukaan 
on lakiehdotus täysin toiseksi muutettu. 
Toinen laki tässä mallasjuomakysymyksessä 
on kokonaan kumottu ja toista on muu
tettu. Minusta tuntuu, että muutos on 
taas ristiriidassa lain erään toisen kohdan 
kanssa. Muuten samalla on puhuttava seu
raavasta asiasta eli mallasjuomaverolaista, 
joka liittyy läheisesti tähän lakiin. Siinä 
laissa sanotaan seuraavaa: ,Laadittaessa eh
dotusta laiksi tämän verotuksen voimaan
panosta on otettu huomioon, että taval.linen 
kalja, joka on varsinkin vähempivaraisen 
kaupunkilaisväestön välttämätön elintarve, 
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Voionmaa on täällä 'käyttänyt ja sekoitta
nut tähän asiaan raittiuskysymyksen ja yh
teiskunnallisen kysymyksen. Se on aivan 
eri asia, mistä nyt on kysymys. 

Lisäksi ed. Ryömä sekoittaa tähän jonkun 
ed. v. Frenckellin lausunnon tai n.s. uhkauk
sen. Jos ed. v. Frenckell jotain uhkaa tai lau
suu, niin eihän se nyt ole Jumalan sanaa 
(Eduskunnasta: Ei olekaan!), jonka mu
kaan meidän pitää ratkaista tämä asia. Hän 
sekoittaa siihen Lapuankysymyksen ja La
puan n. s. hallituksen ja n. s. Pörssihallituk
sen ja muut sellaiset asiat. Mitäs tekemistä 
näillä asioilla on tämän kaljaprosentin 
kanssa. Tällainen puhe on joutavanpäi
väistä savua, jolla ed. Ryömä, en voi sille 
muuta järkevää tarkoitusta keksiä, koettaa 
salata peräytymistiensä aikaisemmalta kan
naltaan. Vähemmälläkin rymyllä nyt 
olisi päässyt takaisin (Hilpeyttä eduskun
nassa) siihen, että kun hän aikaisemmin, 
niinkuin hän lausuntonsa alussa myönsi ja 
ilmoitti, on aikonut äänestää tämän puolesta, 
niin nyt hän sitten yhtäkkiä tekee koko 
käännöksen. Sanon: Vähempikin olisi riit
tänyt. (Ed. Ryömä: Hallitus tuo parempia 
esityksiä!) Mitä hallitukseen ja sen esityk
seen tulee, niin tämä asia nyt on valmistettu 
hallituksessa parhaan mukaan. Mutta asian 
laita nyt on niin, että raittiusmiehet näyttä
vät olevan yhtä sekaisin kannassaan kuin ed. 
Ryömä. Muutaman päivän ja tunnin ku
luessa he voivat muuttaa kantaansa aivan 
niin kuin ed. Ryömä, ja sen takia on erin
omaisen vaikea ollut saada selville monia 
kysymyksiä. (Ed. Ryömä: Entäs se vero
lakin 

Se vierreprosentti, jonka hallitus esitti, 
sehän tarko~tti vain sokeripitoisuutta ja jos 
eduskunta tahtoo sitä pari pistettä lisätä, 
niin ei suinkaan hallitus sitä tahdo vas
tustaa. Mitä hallituksen suostumukseen 
siihen, että pannaan 1 % rajaksi kaljan ja 
tämän n. s. verotettavan mallasjuoman vä
lillä, niin siihen hallitus meni vallan ker
naasti, koska se on teknillinen kysymys. 
(Ed. Ryömä: Tämä se onkin hyvää peräy
tymistä !) Mitä taas muihin verolakeihin 
tulee, niin jos ei eduskunta niitä verohel
potuksia halua, mitä olen ehdottanut kaiken 
sen runsaan verotuksen jälkeen toisella ta
holla, niin voin ilmoittaa, että kyllä minä 
aina finanssiministerinä löydän sijoitukset 
niihin syntyville säästöille. Minä puoles
tani, vaikka juon, aivan niin kuin ed. Ryö-

mäkin, maitoa tavallisesti, (Eduskunnasta: 
Tavallisesti!), kannatan tätä 2.25 prosent
tia siitä yksinkertaisesta syystä, että täällä 
puolitusinaa lääkäreitä, jotka lienevät yhtä 
viisaita kuin ed. Ryömäkin, todistavat, että 
tämä 2.25 prosenttia ei ole vielä mitään 
alkoholijuomaa, vaan että on vain kysy· 
mys siitä, että saataisiin mallasjuoma pa
remminkin säilymään, ja, niinkuin ed. Ryö
mäkin lausui, terveellisemmäksi ja niillekin 
mahalaukuille kelpaavaksi, jotka eivät voi 
maitoa sulattaa, ja myöskin maukkaam
maksi, niinkuin hänkin puolsi. Olen sillä 
kannalla yhä edelleen millä ed. Ryömäkin 
oli muutama päivä sitten ja kannatan siis. 
tätä 2.25 painoprosenttia raittiusjuomana. 
Minulla on, huolimatta kaikista niistä eri 
mielipiteistä, mitä asiassa voi olla ja esite
tään näiden lääkärien lausuntojen perus
teella, se käsitys, että kieltolaki ei ole tä
män kysymyksen takia yhtään vaarassa. 

Ed. P ä i v ä n s a l o: Syistä, joita olen 
ennen eduskunnalle esittänyt, ilmoitan vain, 
että tulen äänestämään kysymyksessäolevan 
lakiehdotuksen hy1käämisen puolesta. 

Ed. H u h t a 1 a: Minun tarkoitukseni ei 
ollut käydä puhumaan tässä asiassa, mutta 
eräiden toisten edustajien lausunnot vaati
vat sitä. 

Se kannanotto, mikä ed. V oiGnmaalla oli 
ja on, ja mikä hänen lausunnossaan esiintyi, 
se ei ihmetytä minua sentakia, että hän on 
panssaroitu kieltolain kaikilla kirkkailla vä
reillä tänne Helsingin kivierämaahan. Mutta 
se kannanotto ja lausunto, minkä ed. 
Ryömä täällä esitti, se jonkun verran minua 
ihmetyttää sentakia, että, ellei ed. Ryömä 
ole kokonaan suvustaan irtaantunut, (Ed. 
Ryömä: Ei ole!) niin hänen täytyy tietää, 
mikä on maaseudun kanta tällä kertaa kiel
tolakiasiassa. (Vasemmalta: Mikä se on?) 
Ed. Kalliokosken lausuntoon nähden minä 
en ymmärrä millä seuduilla hän asuu (Ed. 
Hannula: Halsualla!) ja onko hän umpi
silmäinen tosiasioiden näkemykseen. Luul
laanko todellakin sitä, että ellei tätä kalja
prosenttia, sanottakoon näinkin, koroit~ta, 
että sillä on tehty kieltolaille suuri palve
lus. Ne, jotka näin uskovat, ne ehdotto
masti joko erehtyvät, tai sitten he ovat 
teeskentelyn verhon vaippaan pueituja. 
Sillä kuulkaapas kieltolakimiehet! (Ed. 
Hannula: Kuullaan!) Millä te estät~ sen 
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alkoholiprosentin olemassaolon, !kun nyt on 
käynnissä maassa. Kaupungeissa ostetaan 
10 litran kalja-astioita, niihin sekoitetaan 
määrätty määrä sokeria ja hiivaa ja muu
taman päivän päästä on kymmenprosen
tista olutta kotona juotavana. Samoin teh
dään maaseuduilla. Sielläkin tehdään koti
tekoista kaljaa. Siihen niinikään sekoite
taan määrätty annos sokeria ja hiivaa ja 
saadaan myöskin väkevää olutta, olutta, 
josta valtio ei saa penniäkään veroa. Mitäs 
kieltolaki-ihmiset tähän sanovat? (Ed. Han
nula: Lakkaisiko se kaljan valmistus?) Se 
kalja voi olla enemmänkin kuin kymmen
prosentista ja siitä ei makseta veroa ja se 
on aivan helposti saatavissa. Sitä saadaan 
jokaikisessä kodissa ja sitä valmistetaan 
myös. Eilen illalla minä huomasin, että 
monia edustajia hymyilytti se ratkaisu, 
joka saatiin ed. Ryynäsen y. m. ehdotwk
sesta viinin valmistukseen nähden, mutta 
totta kai jokainen tietää, kuinka monissa 
kymmenissätuhansissa kodeissa tälläkin ker
taa pulputtaa vesilukko viiniastian suulla, 
jossa valmistetaan viiniä, jonka prosentti
määrä saattaa olla jopa 40-50 %. (Va
semmalta: Lapualaiskodeissa !) Ei se niin 
ole, eikä tarvitsekaan Qlla, minä puhun suo
raa ja selvää totta ja joka väittää vastaan, 
hän teeskentelee ja se on farisealaisuutta 
se. Minä olen asettunut selvän tosiasian 
eteen. Tässä ei ole kysymys alkoholipro
sentin korottamisesta eikä semmoisesta nyt 
ole kysymys, vaan ainoastaan vero-objek
tista, josta me saisimme valtiolle veroa, 
tästä tuotteesta, sillä muwten sitä valmiste
taan aivan verovapaasti, ja tämän takia 
minä kannatan tämän esityksen hyväksy
mistä. 

Ed. v on F r en c k e 11: Herr talman! 
J ag hade verkligen icke tänkt yttra mig 
mera i denna deibatt, men rdm. Ryömä må 
icke förtänka mig om jag här har anhållit 
om ordet för att korrigera sådana uttalan
den från rdm. Ryömäs sida som jag anser 
vara direkt från sanningen avvikande. 
Fö:rst och främst har jag aldrig här i riks
dagen uttalat hotelser och allra minst tänkt 
mig en revolution för att höja ölets alkohol
procent, men däremot är det min överty
gelse, som jag redan i går kväll framhöll, att 
om f:>rbudsfolket fortfarande tänker hålla 
Finlands folk i slaveri, i alkoholslaveri, så 
komrrer folket på ett eller annat sätt att tyd-

-----··-~-··---

ligt manifestera sin vilja. Herr Ryömä vill 
kanske icke tolerera att en från högern 
säger ut sanningen och säger det han har 
på hjärtat. Sanningen är synlbarligen nå
gonting som socialdemokraterna och vän
stern önska monopolisera. 

För övrigt misstänker jag att rdm. 
Ryömä icke har rört sig så mycket bland 
själva folket som jag har gjort. Rdm. 
Ryömä är säkert initierad i de inregistre
rade socialisternas och kommunisternas 
åsikter, men jag tror icke att han har 
rört sig i den nyländska skärgården och 
gått från stuga till stuga och fått höra 
vad folket tänker om förbudslagen. J ag 
har även varit i tillfälle att röra mig i 
olika delar av det inre landet, det genuint 
finska landet, och det finnes knappast en 
person som icke redan har kommit till den 
övertygelsen att förbudslagen är av ondo, 
och alla anse att förbudslagen icke har 
någonting med folknykterheten att göra. 

I går kom det till mig ett postkort, 
adresserat till Eduskunta där det står: 
,Se on saivaren halkomista, kun te kulu
tatte tasavallan aikaa 1

/ 10-
1

/ 100 :n olutpro
sentin takia. Se ei kuulu mihinkään, se 
1

/ 10, olkoon se nyt alle tai päälle. Tehkää 
jokukaan päätös, pankaa se oikein väke
väksi ja sille hyvä vero, niin ettei kaikki 
raha mene ulkomaille.'' 

Sådana här postkort får jag huru mycket 
som helst. Det egendomliga är ibara att 
när de äro anonyma så äro de från för
budsfolket och när de, som i detta fall, 
äro med utsatt adress, avsändningsorten 
var Kalajoki, och med fullt namn, så är 
det från sådana som verkligen1,;vilja a11beta 
för nykterheten. (Ed. Voionmaa: Juuri 
päinvastoin.) J ag skall tillåta !IIlig att 
sända till rdm. Voionmaa en liten samling 
så han ser huru dessa anonyma brev se ut. 

Rdm. Ryömä har gjort en bekännelse. 
Han har lbekänt att denna förbudslagsfråga 
har arbetat sig upp i ett politiskt plan. 
Jag är tacksam för att han nu medgivit 
att så är fallet och att de personer, som 
anse att riksdagen förnedrar sig själv ge
nom att icke sakligen ibehandla och avgöra 
frågan, utan i stora och viktiga frågor 
låta de politiska synpunkterna spela in, 
att de hava fått rätt snabbare än de hade 
tänkt sig. Rdm. Ryömä, som påstår sig 
förut hava röstat för detta starkare öl, 
men nu enligt eget meddelande icke kom-
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mer att göra det för att en högerman för
ordar detta, är ett uttalande som kommer 
att gå till historien. 

Jag har ej angripit det socialdemokra
tiska partiet, såsom sådant, men jag till
låter mig såväl inom som utom riksdagen 
uttala mitt förakt för personer som hand
la på ett sätt och tala och rösta på ett 
annat sätt. 

Det ;var väl ändå ett skämt från rdm. 
Ryömäs sida när han sade att socialdemo
"kraterna äro de enda som hava kommit till 
riksdagen obundna till händer och fötter. 
Om det vore, såsom rdm. Ryömä påstår, 
tillåtet för alla riksdagsmän att rösta efter 
:sin övertygelse så ~ därom kan rdm. 
Ryömä vara säker - skulle förbudslagen 
1cke stå sig så 1ånge som den nu står. 

Jag ser att ett antal medlemmar av 
socialdemokratiska partiet hava anhållit om 
ordet efter mig. Det blir intressant att 
:se vilka olika motiv de komma att begagna 
-sig av för att göra återtåget så milt som 
möjligt. Man skulle nästan tro att det är 
,kräfttid" som för ögoniblicket råder, .. då 
man ser socialdemokraternas snabba retratt. 

Ed. S t å h l b e r g : Tämän asian käsitte
lystä olen saanut sen käsityksen, että jos 
nyt jäljellä olevassa toisessa lakiehdotuk
sessa mallasjuomien alkoholiprosentti koroi
tetaan 2.25 :een, niin sillä ensiksikin saadaan 
nykyistä parempi mallasjuoma, joka ei ole 
juovutusjuoma ja joka sentähden jää kielto
lain ulkopuolelle, kieltolain asiallisen tarkoi
tuksen ulkopuolelle. Erinomaisen tärkeä 
kieltolakiasia onkin otettava käsiteltäväksi 
ja tulee epäilemättä käsiteltäväksi toisessa 
yhteydessä erikseen. Toiseksi tuon koroituk
.sen kautta saadaan mallasjuomaverosta val
tiovaroihin todellakin jotakin tuloa. 

Mutta varsinaisesti pyytäisinkin tehdä 
pari huomautusta asian oikeudellisesta puo
lesta. Mallasjuomaprosentin ehdotetulle 
koroitukselle ei mielestäni ole mitään estettä 
-niissä seikoissa, joista ed. Kalliokoski täällä 
huomautti. Toiseksi on aivan väärin, niin
kuin on :nihty sanottavan, että jos edellinen 
lakiehdotus hylätään, silloin mallasjuomien 
valmistus ja kauppa jää aivan ilman sään
nöstelyä. Varovaisuuden vuoksi minusta olisi 
()llut hyvä, jos tuo edellinenkin lakiehdotus 
olisi asianomaisessa muodossa hyväksytty. 
Mutta vaikka se jä&kin pois niin on edelleen
kin mallasjuomien valmistamisesta voimassa '· 

1907 vuoden lait tehdasmaisesta mallasjuo
mien valmistuksesta ja mietojen mallasjuo
mien kaupasta muutoksiin. Näihin lakeihin 
voidaan vielä muutoksen jobdostakin antaa 
hallinnollisia täytäntöön panomääräy ksiä 
valmistuslaissa olevan nimenomaisen valtuu
tuksen nojalla ja toiseen lakiin nähden hal
litusmuodon yleisen valtuutuksen nojalla. 
Nämä määräykset eivät tosin voi sisältää 
mitään, joka olisi ristiriidassa itse lakien 
kanssa, ja sentähden on kyllä mahdollista, 
että tarvitaan tarpeellista säännöstelyä var
ten laki, mutta siitä pitäisi voida esitys ai
kaansaada niin pian, että mitään erityisem
pää haittaa väliajasta ei voisi syntyä. 

Ed. R e i n i k a i n e n : Tämän vähäpätöi
sen asian käsittelyssä on ollut huomatta
vissa merkillisiä ristiriitoja, kuten minä jo 
aikaisemmissa puheenvuoroissani olen osoit
tanut. Ensiksi, kuten muistetaan, hallitus 
ilmoitti, että sen esittämä mallasjuoma ei 
ole päihdyttävää ja asettaa sille määrätyt 
kehykset. Senjälkeen tulee raittiusväen va
sen sivusta käyttääkseni sellaista sanonta
tapaa väittäen, että se mallasjuoma, nimit
täin 2.2 5 painoprosenttia on päihdyttävää 
ja siitä huolimatta poistaa kehykset, Ja li
säksi kun se on saanut nämä kehykset pois
tetuiksi, niin sitten tehdään muutokset kiel
tolakiin ja samalla unohdetaan tehdä kielto
lain vastaaviin muihin pykäliin vastaavat 
muutokset, ja tällä tavalla on todellakin tul
lut tilanne, että tämän lain muutoksen 
kautta ei ole saatu kunnollista lakia aikaan. 
.Ta myös toinen asia. Hallitus antaa esityk
sensä verotuksesta ennenkuin on säädetty 
itse lakia, minkä mukaan pitää verottaa. 
Aivan siis päinvastaisessa järjestyksessä ja 
liswksi vielä sellaisia, mitä minä sanoisin, 
etten loukkaisi hallitusta, sellaisia esityksiä, 
jotka huomataan teknilliseltä kannaltakin, 
siis mallasjuomateknilliseltä kannalta aivan 
mahdottomiksi. Siis asiaa ei ole hallituksen 
puolelta tarpeeksi hyvin valmistettu ja kun 
nyt asia oli puhemiesneuvostossa esillä, niin 
puhemiesneuvostossa oltiin yksimielisiä siitä, 
ainakin niin minä käsitin, ed. von Frenc
kelliä myöten, että helmikuussa on annettava 
uusi laki mallasjuomaverotuksesta, jossa 
poistetaan nykyisessä olevat puutteellisuu
det, ja siinä on tärkeimpiä puutteellisuuksia 
se, että nykyinen pilsneri 1.6 %, on pantu 
veronalaiseksi. Minun käsittääkseni vero
rajaa siis olisi koroitettava ja lisäksi, kuten 
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olen jo sanonut liittämässäni vastalauseessa 
että myöskin täällä lukuisissa puheenvuo
roissa, 2.25% on verotettava enemmän kuin 
nykyjään on esitetty, 33 penniä, miksei 
olisi veroteknilliseltä kannalta parempi 
panna 50 penniä. Siis nyt on kysymys vain 
siitä, onko huolimatta kaikista niistä heik
kouksista ja ristiriidoista tämän asian niin 
sanoakseni paineen tähden, joka asiassa 
on olemassa, hyväksyttävä laki vai lykä
täänkö se eteenpäin ja koetellaan saada ai
kaan sellainen lainsäädäntö, jota noudate
taan kaikkien muiden asioiden vakinaisessa 
hoidossa. Minun käsittääkseni ei nyt tämän 
asian kanssa tarvitsisi tehdä poikkeuksia ta
vallisesta lainsäädäntötavasta. 

Kuten sanottu minusta asia on aivan vä
häpätöinen. Sehän on aivan vähäpätöinen 
ja ehkä olisi sittenkin parempi kun tänä 
päivänä oli lehdissä uutinen, että koko suu
resta kieltolakikysymyksestä jo annetaan 
helmikuussa kansanäänestys, mahdollisesti 
olisi niin sanoakseni koko paketti jätettävä 
kansan ratkaistavaksi tätä pikku olutasiaa 
myöten. 

Ed. L e h t o k o s k i: Tahdon vain ly
hyesti mainita, että koska 2.5 tilavuuspro
sentin mallasjuoma on ollut päihdyttävää 
kuten kokemus osoittaa, niin selvää on, että 
mallasjuoma, mikäli nyt on kysymys sen ko
rottamisesta 2.25 painoprosenttiin, on ehdot
tomasti sitä. Kun muutos tietää näin ollen 
kieltolain huononnusta ja kun kansa valtion 
suojeluksessa ja sen myötävaikutuksella 
olisi tilaisuudessa entistä helpommin saa
maan päihdyttävää juomaa ja kun minusta 
tulo, mikä mallasjuomien verotuksella ai
kaansaataisiin, ei ole oikeaa tuloa, niin yh
dyn kannattamaan myöskin sitä että esitys 
hylättäisiin. 

Sitten vielä muutama sana ed. von Frenc
kellille. Minä en tiedä, mistä ed. von 
Frenckell on saanut ne valtuutensa, että hän 
alituiseen ja jatkuvasti puhuu sosialidemo
kraattisesta eduskuntaryhmästä ja sen kan
nanotosta. Kyllä sosialidemokraattinen 
ryhmä osaa ilman ed. von Frenckellin neu
vonantaja hoitaa nämä niinkuin muutkin 
asiat. Jos meidän pitäisi ottaa ed. von 
Frenckellilta neuvoja, niin me emme silloin 
ajaisi tämän maan vähäväkisen kansan asiaa. 
Sellaista hänen toimintansa on ollut täällä 
jatkuvasti. 

Mitä sitten . tulee siihen seikkaan, että 

täällä muiden muassa ed. Kilpeläinen on sa
nonut, että hän tekee päätöksensä raittiuden 
onnen nimessä ja että tämä hänen kantansa 
ymmärretään hyvin hyvin, niin uskallan 
kuitenkin epäillä, että ainakaan kaikki ed. 
Kilpeläisen valitsijat Turun läänin eteläi
sessä vaalipiirissä eivät voi tätä kannan
ottoa ymmärtää. 

Mitä sitten tulee siihen, että hallituksen 
taholta on sanottu, että tämä juoma ei ole 
päihdyttävää, niin minkätähden hallitus on 
tässä ehdotuksessaan lausunut nimenomaan 
siitä mallasjuomasta, joka oli vuoden 1912 
jälkeen käytännössä, joka oli vain 2.5 tila
vuusprosenttia, että senkin aikana on esiin
tynyt jo mallasjuomaväärinkäyttöä ja myös
kin ikävyyksiä. Tämä hallituksen todistelu
tapa täällä on siis väärää ja epäjohdon
mukaista. 

Ed. R yö m ä: Minä tahdon ed. von 
F'renckellille sanoa, että minä luin hänen 
puheensa enkä sitä kuullut, niinkuin olen 
nimenomaan sanonut. Ja kun hän siinä 
puheessaan puhuu uudesta kansannoususta,. 
niin minä käsitin hänen tarkoittaneen, että 
täällä tulee tapahtumaan sellainen kansan
nousu, joka sanoo, että niin ja niin on alko
holiprosentti hyväksyttävä tai muuten käy 
huonosti. Minä käsitin asian näin varsinkin 
senvuoksi, että ed. von Frenckell ennusti jo, 
kesällä, että uusi eduskuntatalo tulee vuok
rattavaksi muihin tarkoituksiin, jotenka kä
sitin sen olevan hyvin lähellä hänen kan
taansa ja näköpiiriänsä. Jos minä olen kä
sittänyt hänet väärin siinä suhteessa, niin 
minä sen peruutan. Ja jos ed. von Frenckell 
todella tarkoitti, että tulee tapahtumaan de
mokraattinen kansannousu vaaleissa tai 
muuten, niin se on aivan oikein, sitä kansan
nousua minä myöskin kannatan, että kansa 
kokonaisuudessaan sanoo sanansa ja tekee 
sen voimakkaasti, mutta että Senaatintorilla 
tultaisiin lausumaan, että edustajat eivät 
saa äänestää mielipiteensä mukaan, se ei ole 
oikein. (Ed. von Frenckell: Tähän asti on 
vastustettu.) Kun jokainen näkee, että se 
laki on parempi ja se asia on nijn, mutta. 
täytyy äänestää kuitenkin toisin, vaikka se 
on huonompi, sellaista minä vastustan ja 
näin toimivaa , kansannousua" ja sen pää
määriä. Toistan sen, mitä olen sanonut, että 
2.25 painoprosentti lienee paras, mutta tätä 
ei ole kuitenkaan vielä lopullisesti ratkais
tava, vaan on vielä harkittava. Raittiusväki 
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pitää 2.25% liian korkeana, senhän me myös 
kaikki tiedämme. Tätä mielipidettä ei myös
kään voi kokonaan jättää huomioonotta
matta, kun se niin yksimielisenä esiintyy. 
Kun tässä yhteydessä on puhuttu myöskin 
kieltolaista ja siihen nähden otettavasta kan
nasta, niin minä voin sanoa, että minä kuu
lun epäileviin kieltolakimiehiin, mutta kun 
ei ainakaan toistaiseksi ole toista parempaa 
järjestelmää esitetty, niin en ole uskaltanut 
toisellekaan kannalle lähteä. Vaatii nim. jo
tenkin vakavaa harkintaa, ennenkuin joku 
järjestelmä muutetaan toiseksi, kun ei ollen
kaan etukäteen voida sanoa, että se on pa
rempi, vaan ehkä pikemmin huonompi. Niin 
ettei pidä tällä tavoin etukäteen arvostella 
ihmisiä, jotka eivät kulje asiassa aivan sa
massa tempossa kuin arvostelija itse. (Ed. 
von Frenckell: Aivan oikein, tehkää niin!) 

Mitä taas siihen tulee, että pitäisi saada 
muodollisesti hyvä laki, niin minusta tässä 
laissa on ristiriita 2 ja 31 §:n välillä. Toi
sessa pykälässä pannaan korkeimmaksi ra-

" jaksi juoman alkoholipitoisuudelle 1.6 pai- 1 

noprosenttia, mutta 31 § :ssä tehdään mallas
juoman tähden se poikkeus, että se saa olla 
2.25 painoprosenttia. Mutta mikä on se 
muu alkoholipitoinen juoma, jonka korkein 
prosentti on 1.6 painoprosenttia kun mallas
juoma saa olla 2.25 painoprosenttista eikä 
myöskään ole juovutusjuomaa ~ Ja miksi 
ei muita alkoholijuomia saa valmistaa yhtä 
väkeviä kuin mallasjuomatkin ~ J_os siis läh
detään tälle kannalle, että koroitetaan 
yleensä suvaitun alkoholijuoman alirajaa, 
vaikka nyt mihinkä prosenttiin saakka hy
vänsä, niin minä katson, että se pitää hy
väksyä kaikkiin alkoholijuomiin nähden sa
manlaiseksi. Nykyään ei kai juuri yleensä 
tule kysymykseen muuta kuin mallasjuomat, 
joissa olisi näin matala alkoholiprosentti. 
Marjaviinit tai muut sellaiset kai voisivat 
tulla kysymykseen, mutta minä en usko, 
tokko sellainen marjaviini, jossa on 2.25 
painoprosenttia alkoholia, juovuttaa sen 
enempi kuin mallasjuoma, jossa on sama 
määrä alkoholia. Näin olen sitä mieltä, että, 
jos tämä laki näin hyväksyttäisiin, niin se 
ei olisi johdonmukainen, vaan se vaatii 
asiallista ja teknillistä korjausta. Tämän 
vaatimuksen esittämiseen meillä kai täytyy 
olla kolmannessa käsittelyssä oikeus ja sen 
mukaan lakia arvostella .. Mutta kun nyt on 
niin merkillinen kiihko olemassa, ettei asial
lisia perusteita saa ollenkaan esittää, vaan 

joko myöntää tai vastustaa, samoinkuin 
kommunistilaeissa, on se katsottava hyljättä
väkai ja huonoksi tavaksi. 

Herra valtiovarainministerin sijassa minä 
kyllä olisin vaiennut hänen verolakiesityk
sestään, sillä sen perusteluissa nimenomaan 
sanotaan, että pöytäjuomia ei veroteta, ja 
kuitenkin alkaa verotus 3% :n vie r r e
p r o sen t i s ta ja siitä ylöspäin. Ja nyt 
on asianlaita niin, ettei ole yhtään tehdas
maisesti valmistettua mallasjuomaa, jossa 
olisi alempaa kuin kolmea vierreprosenttia 
valmistuksessa käytetty,- ja sitä ei saa olla
kaan, sillä se on yksinkertaisesti epäterveel
listä. Ruotsissa ei saa yksinkertaisesti olla 
vähemmän kuin 4 ja meillä käytetään n. 5 
vierreprosenttia. Ja kun hän panee tämän 
vierreprosentin perustaksi esityksessään, 
niin minun täytyy sanoa, että esitys ei ole 
hyvin harkittu, vaan siinä on paljon seka
vuutta ja valtiovarainministerin sekava lau
sunto ei yhtään selvittänyt hänen vero-
lakiansa. 

Ed. Å h l s t r ö m: Denrua .frå,ga th.ar 
trass1ats till i hög grad, till stor del genom 
den bristfälliga berednin.g soon ärendet har 
cfått :från regeringens sida. Det h.ar å ena 
sidan konst.atemts, att den ifrågavarande 
dryeken är -en nykterhetsdryck, OCih jag 
kan icke förstå att de invändningar, som 
ur lllykterhetspolitisk och förlbudspolitisk 
syn'Punkt ilmva gjorts emot l·agförslaget, 
·skulle vara synnerligen vägande. Men 
ellmru j.fbg sålrmda sakligt är f ö r lagför
sla:g.ets syfte, så måste det ju oerkännas, 
1att betydande formella och lagtekniska in
vändningar kunna göras däremot. J ag er
inrar då närmast om de påpekanden, som 
Mr hava gjorbs av rdm. Kalliokoski oeh 
·Reinikainen, och j.ag •vore tacksam om so
·cialministern ville närmare ibelysa just 
denna sida av saken. Om det verkligen 
är på det sättet, att lagför.slfhget genom 
sima tekniska hrister, genom de motsägelser 
som förefinnas med andra punkter i för
budslagen och .genom de motsihgelser, som 
finnas mellan denna lag och i viss mån 
maltdry<Cksskattelagen, kommer att för
anlooa ny.a förslag till Lagändringar om 
ruågon månad, såsom det har antytts, då 
synes det mi.g verkligen, som om det vore 
skäl att invänta att frå.ga.n ordentligt för
b.eredd kommer till ny beh.andling. 
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Sosialiministeri T u o m i v a a r a: TääLlä 
on ihuomattt,ettu siitä, mitä varten hallitus 
perusteluissaan huomautt.a,a tuosta Venäjän 
Vlallan aikuisesta oluesta, jonka väärinkäy
töksiä ilmeni ja jota maaherrat eräissä pai
lwissa pyysivät kiellettäJväksi myymästä. 
Minä olen aikaisemmin täällä asitan esillä 
ollessa lausumut, että se, mitä on saatu sel
v.iUe, osoittaa, että suurimpana syynä tä-
hän väärinkäytökseern oli se, että sitä käy
tettiin sekoitusjuomana. Minä olen vakuu
tettu siitä, että jos sitä ei olisi täällä perus
teluissa mainittu, se olisi luettu virtheeksi 
ja v.iaksi., koska tässä :asian käsittelyssä on 
menetelty sillä lailla kuin täällä talousva
liokunnan arvoisa puheenj<Yhtaja huo
mautti, toisin sanoen silloin kun., 
vaikkia hallitus onkin sitä m1eltä, että 
tämä ei ole päihdyttävä juoma, - tarjo
taan r.ajoittavia määräyksiä, niitä ei huo
lita niitten taholta, jotka eivät pidä sitä 
päihdyttävänä. Siten pidetään virheenä 
sitä, ja ne hylätää.n, ja näin ollen on siis 
tässä tultu hyvin epäjohdonmukaisiksi. Ja 
mitnusta tuntuu, 'että vaikka tä:stä ltaitet
taisiin kuinka monta esitystä, jos eivät 
linjat selv,ene ja kä,sitteet tule vähän toi
siUe urille, mikään ei täällä saavutta kos
kaan hyväksymistä, koska silloin, kun on 
päästy siihen, mitä .edellä on pyydetty, 
siirrytään taas toiselle kannaUe ja pyyde
tään toi'Sta. Ei voi saada mitään sellaista 
esitystä, joka lopullisesti tyydyttäisi. (Ed. 
Voionmaa: On tekemättä silloin!) 

Täällä ed. Ståih1herg mainitsi jo siitä, 
että tämä asia voidaan hoitaa se1laisena, 
millaiseksi se toisessa käsittelyssä on tul
lut, toisin sanoen hyväksymällä ki·eltolain 
31 § :ään tätä asiaa koskeVIa poikkeus, il
man että muutetaan 2 j,a 4 §. Meillä on 
ollut sosialiministeriössä tästä neuvotteluja 
j.a lm.skustelu;ja, ja meillä on se käsitys, 
että asia ·voidaan ahan sillä lailLa kuin 
.ed. Ståhlibevg täällä mainitsi käytännölli
sesti ihoitaa, silloinkin kun tämä mallas
juomia koskeva kohta on 31 § m poikkeuk
senta, niin'kuin tse on siinä laissa, jonka 
eduskunta on toisessa käsittelyssä 'hyväk
synyt. Käytännöllisesti päästään tällä ai
van samaan tulokseen. Sentakia ei tar
vitse siis tätä 'asiaa hylätä ja peru:staa tätä 
hylkäämistä siihen, että tämä täytyy mai
mita 2 ja 4 § :ssä. Ed. Ståhlberg se1vitti 
jo täällä 'asian siksi selvästi, 'että minun 
ei tarvitse siihen. puoleen asiasta enempää , 

kajota. Jos eduskunta suhtautuu asialli
sesti tähän ja jos ei ·se tahdo tätä nykyistä 
vaikeatta kieltolakitilannetta edeUeen kiris
tää ja jouduttaa sitä hetkeä, jolloin ollaan 
pystyn edessä tässä asiassa,, niimkuin 
täällä eilen selvästi osoitettiin, se hyväk
syy silloin tämän koroituksen, toisin sa
noen hyväksyy ·ensimmäiseen poikkeuksen: 
missä mallasjuomien korkein sallittu alko
holimäärä on 2.25 painoprosenttia. MinUill 
näh:däksen.i asia on selLainen, kysymys 
·ruäistä asioista on jo joutunut niin vaka
vatan v;aim.~eeseen, että siitä e·i päästä. Tie
tysti tämä voidaan hylätä ja hetkeksi asia 
siirtää, mutta se tulee pahempana esille 
uudelleen ja todelllnä:köisesti piankin. 

Täällä on paljon puhuttu kansanliik
keestä ja ennen kaikkea ed. von Frenckelliä 
on täällä vaadittu tilille sanoistaan. Minä en. 
puutu tithän jupakkaan, mutta minä olen 
ai'van viime .päi·v.i111ä 'kuullut, että kiiva.it
ten kieltoLakihenkilöitten taholta ajateltai
siin kansanliikettä kieltolain pela:stuksena, 
mta:hdollisesti jonkinlaista demon.stra tiota 
·tai marssia tai muuta sellaista. Tässä nyt 
ei siis olla aivran virattornia kai siltä toi
seltakaan puolelta, josta nyt on hyökätty 
tä:hän asi'aan tiukasti ja siitä täälläkin väi
telty. Minä toivoisin, että eduskunta nyt 
.asiallisesti tätä kysymyksessäoleVIaa maUas
juomien 'alkoholipitoisuuden pientä koroi
tusta tarkastelisi ja ili.yvä:ksyisi sen. 

Ed!. R .a n ta l.a: Kun tämän lain hyväk
symisestä nähtävästi riippuu myöskin seu
r.aaV'ana asirana olevan mallasjuomietn ve
rotusta ko.skevran lain kohtalo, niirn minä :en 
tästäkääm syystä voisi kannattaa käsiteltä
vänä ol-evan lain hyväksymistä, vaikkia ko. 
konaan si·VIllutetbaisiin kieltolaki- ja rait
tiusn.äkökohdat. Seurauksena näiden mo
lempien lakien hyväksymisestä ·ei nähtä
västi oEsi entistä paremman mallasjuoman 
käytön yleistyminen, vaarn päinvastoin jou
duttaisiin siirtymään entistä yleisemmin 
!huonon, aUe 1 pairrwprosentin sisältävän, 
epäterveelliseksi todetun kaljan käyttöön. 
Yhdyrn näin ollen kannattamaan laiill hyl
käämistä koskevaa ehd:O'tusta. 

Ed. Huhtalan Lausunnon jo!hdosta pyy
dän tässä, kun hä111 täällä ärsken lausui, 
että nykyisin valmistettaisiin llllaaseudulla 
kaljasta, sokeria ja hiivwa siihen lisää-
mällä, juovutusjuomaa, j o k a a i in o a s s a 
k o d ir s s a,, täytyy minun huomauttaa, ettei 
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tällaista Lain rikkomista tapahdu läh~skäälil 
kaikissa kodeissa. En kuitenkarun usko,. 
että ed. Huhtala lausunnossaan olisi tar
koittanut totuudenvastaisesti esittää asioitBJ, 
"V'aan nähdä,kseni ed. Huhtalan lausunto on 
.aiheutUJnut soo johdosta, että hän .ei ole 
liikkunut muualla kuimJ omaan puoluee
soonsa kuuluvien ihmisten keskuudessa. 

Ed. Pitkänen: Min:ä en aio paljoa 
puhua tässä .asiassa, kun a:sian pidän ver
rattain vähäpätöisemä. Mutta kumminkin 
olen pakoitettu tekemään muutamia reu'll!a
huomautuksia tämän .BJsia.n yhteydessä, kun 
olen huomannut, että täällä ei ole ·enää pi
detty tapana puhua kalj·aprosentista, 
mutta puhutaan kieltolaista ja vieläpä pal
jon muustakin. 

Ed. Ryömälle ensimmäiseksi tahtoisin sa
noa, että minua pahasti epäilyttää se va
paus, minkä .ed. Ryömä julisti täällä val
lalla olevaUJ, erittäinkin oman puolueensa 
keskuudessa. Tuskinpa ed. Ryömä viitsisi 
peräytyä omaksumaltaan kannalta, jos se 
kultain.en "V'apaus saisi valUta. Se vapaus, 
mikä vallitsee kieltolakiasioissa nykyisin, 
se on kail~kea muuta eikä va.pautta. On
lhw hyvin tunnettua, .että kieltolakiväestön 
jO'htajien ta·holta koetet•aan suol'la,staan ter
rorisoida kaikkia, jotka uskaltaisivat aj·a
tella edes sellaisissakin kysymyksissä, kuin 
kaljan prosentin koroitt.aminen on, jolla
kin muulla tavaUa kuin nämä mainitut 
kielto1akitoimirrtaa jootavat, (Ed. Voion
maa: Todistamaton !) sellaisissakin ky;sy
myksissä, jos on va~adittava kielto1aki1a tar
kistetta'V'aksi eduskunnassa ja tämän v·a,ati
mukse.n kannalle on uskaltanut joku aset
tua, srua osakseen tällaista, miltei Vlainoa. 
Ei ole tarvinnut olla edes ,sen suurempaa 
syytä kuin ei vain ole suostunut äänestä
mä,än kieltobain koventamista tarkoitta-van, 
jonkun edustajan tekemän esityksen pu~ 
lest•a, jonkalaisen .esityksen tekeminen ·aima 
hallituksella on vapaassa vallassa. Silloin
kin jo on leimattu sellaiset eduskunnan jä
,senet mihinkääm raittius- ja kieltolakityö
hön kelP'ruamattomiksi. Kirkkoherra Kuu
Halan aloitteen allekirjoittaja•tkaan, joka 
aloite vaan tarkoitti, että tutkittaisiin, 
minkälainen mittiustilanne yleensä ja kiel
tolakitilanne on maassa, nekää.n edustajat 
civät enää oLe raittiusväkeen kuuluvia eikä 
·eduskuntaan kelvollisia. Niin on paine
tussa sanassakin ,julistettuna. MinUIIl mie-

leni tekisi tässä lhuoma..utta~ niin kuin jo 
,edellisellä kerral1a lyhyesti paikaltani mai
nitsin, että täl1ainen kieltoLain voimassa 
pitäminen, se panee .epäilemään jokaisen 
rehellisoo kansalaisen, onko enää kysymys 
kieltolaista, vai onko niiden henkilöiden 
leipäpailmsta, jotka ovat kieltolain voi
mtassa py,symistä valvomassa. 

Mi·nä huomauttaisin :herra sosialiminis
terille, että olisi välttämätöntä j•a 'tärkeätä 
kieltolain pystyssä pitämisen kannalta kat
sottuna, että herra sosialiministeri t'arkas
te1isi, mitä 'sosialimini,ster.iön raittiusosas
tossa kieltobakia valvovat henkilöt tekevät 
j,a toimi·v1at (Ed. Voionmaa: Se tapa'htuu 
'kyllä!). Minulla on tässä yksi lentolehti 
vain käsissä.ni. Näitä on hyv,in p•aljon pai
nettuna viime v.aalien edellä ja useita eri
laisia painoksi,a. Tämä on kirj·oitettuna 
Sortavalassa 6 päivänä syyskuuta. Minä 
olen saanut ilmoituksen, että herra Kiv.i
limn•a on ollut Sortavalassa sanottuna päi
vänä eräänlaisena tarkaS'tusmatkalla. Sor
tavala o,n nyt sellainen paikka, ·että siellä 
ollaan tarkastusmatkoilla. (V,asemmalba: 
Kenraali Walleniuskin oli!) Niin, Wall~ 
niuskin siellä oli tarlmstusmatkalla ja siellä 
neuvoteltiin, mitä on t.ehtävä entiselle pre
•sidentti Ståhlbergil1e, ja herra Kivilinnan 
ttarkastUJsma•tkaHa päätettiin, miten on me
neteltävä eri puolueisiin lukeutuvien henki
löiden kanssa, mitä heidän kanssaan o,n teh
tävä, millä keinoin voitaisiin rajoittaa var 
p•aiden kansalaisten •v•apaata vwalitoimintaa. 
Sellaisista asioista;, siellä oli kysymys., ja 'kun 
si•tte1n sieltä tm'kastusmatkan yhteydessä pi
detyssä kokouksessa on tullut tuotteita 
esille, niin näistä v.oi hyvällä syyllä sanoa, 
että nämä ovat rikollisi•a. Nämä ovat niin 
pahasti rikoll.isia, että hyvin useiden mei
dän, joihin on sanottu terrori Hthinnä kos
kenut, täytyy kää•ntyä oikeusistuinten puo
leen hakemaan oikeusturvaa. Jos valtion 
varoilla palkatussa virastossa aletaan pää~ 
asiallisena tehtävänä toimittaa tällaista, 
niin kyllä täytyy sanoa, että ra:hat on ve
teen v.isk•attu ja jos mikään, niim. se kaata1a 
kieltol,akia ja se lyö varmasti vakaumuk
sellisen raitotiustyön ja toiminnan maahan 
(Vasemmalta: Oikein). Jokainen tympey
tyy, ei viit,si kuulua enää sellaise·en seu
roan, jos hänellä on rehellinen luonne, eikä 
tahdo pelata kaksinaamaista peliä. 

'Tämän verran minulla oli sanomista. Il
moitan vain, ett·en pidä. kaljaprosentin kQo-
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rottamista 2.2 5 'painaprosenttiin kieltoLain 
kaatamisena emkä edes siihen läven teke
misenä ja tulen äänestämää•n valiokunnan 
ehdotuksen .puolesta. 

Ed. Lohi: Minusta ei ole ollenkaan ih
meteltävää, että varsinaisen raittiusväen ja 
kieltolakiväestön keskuudessa suhtaudutaan 
hyvin epäilevästi tähän hallituksen esityk
seen. Tähän on omansa vaikuttamaan en
sinnäkin se, että hallituksen esitys oli raken
tunut sille periaatteelle, että laki mallasjuo
man valmistuksesta ja myynnistä oli ko
koonpanoltaan sellainen ikäänkuin tässä 
säännösteltäisiin varsinaisia väkijuomia. 
Siitä nyt ei päästä mihinkään. Toiselta puo
len herättää epäilyksiä myös se, että tä
män prosentin koroittamisen innokkaimpina 
asianajajina täällä eduskunnassa esiintyvät 
henkilöt, jotka on entuudestaan tunnettu 
kieltolain mitä kiukkuisimpina vihollisina. 
Tämä kaikki on luonnollisesti omiansa jo 
psykoloogisesti vaikuttamaan siihen, että 
suhtaudutaan erittäin ankaralla kritiikillä 
ja suurella epäilyksellä asiaan. 

Mutta toiselta puolen minusta sittenkin 
tuntuu, että kieltolakiväen ja raittiuden kan
natajain ja kieltolakipuolueiden ei olisi 
syytä heittää kivellä myöskään niitä, jotka 
käsittävät asian sillä tavalla, että tässä ei 
ole sittenkään kysymys varsinaisesti kielto
lain kaatamisesta, eikä edes aukon tekemi
sestä siihen, silloin kun kerran päteväin tie
demiesten, lääkärien, todistuksilla on osoi
tettu, että tämä ei ole varsinaisesti juovu
tusjuomaa. Vieläpä on varsinaisia raittius
miehiä ollut itse kokeilun esineinä, ja he va
kuuttavat, että tämä ei ole vaikuttanut päih
dyttä västi. 

Toiselta puolen minun täytyy sanoa, että 
myöskin kieltolain vilpittömäin kannatta
jain kannalta täytyy vakavasti ja rehelli
sesti arvostella myöskin sitä, kumpi on sit
tenkin parempi kieltolain säilymiselle ja 
raittiuden edistämiselle, pitääkö jyrkästi 
kiinni kaikesta siitä, mikä on ennen kirjoi
tettu, vai antaako perään siinä, missä tie
teelliset todistukset ja käytännölliset kokeet 
osoittavat, että kysymys ei ole varsinaisesti 
juovutusjuomista. Voidaanhan hyvällä syyl
lä ajatella myöskin niin, että sellaisesta jyr
kästi kiinnipitäminen vaikuttaa, antaa 
tuulta siipiin yhä enempi kieltolain vastus
tajille sanoa, että kieltolain kannattajat 
ovat sellaisia fanaatikkoja, joihin eivät mit-

-------------------------------

kään jä11kisyyt vaikuta ja että he näkevät 
pöpöjä siinäkin, missä ei todellisuudessa 
niitä ole olemassa. 

Kun tämän lakiehdotuksen, joka nyt on 
esillä, kolmas käsittely on tässä suhteessa 
ratkai'!>eva, ratkaiseva nimittäin siinä suh
teessa, että hallituksen esityksestä on rii
suttu pois se verho, joka tälle näyttää väki
juomalainsäädännön luonteen, niin minusta 
tuntuu, että sittenkään ei kieltolakipuolueit
ten, niittenkään puolueitten taJ1.0lta, joiden 
ohjelmassa on kieltolain säilyttäminen yh
tenä suurena yhteiskunnallisena kysymyk
senä, näittenkään taholta ei olisi oikeus lei
mata kieltolakipettureiksi niitä, jotka va
kaumuksestaan käsittävät asian niin, että 
tämä kysymys on sittenkin irrallinen kielto
lakikysymyksestä. Ja tästä syystä maalais
liiton eduskuntaryhmä, vaikka se onkin 
kieltolakipuolue, on antanut jäsenilleen täy
den vapauden jokaiselle menetellä oman va
kaumuksensa mukaan, eikä tämä päätös 
merkitse sitä, että maalaisliiton ryhmä olisi 
vapauttanut jäsenensä taistelemaan kielto
lakia vastaan. 

Ed. P e n n a n e n: Tämän asian suhteen 
on täällä jo useammassakin lausunnossa 
huomautettu, että asiasta on tehty tärkeämpi 
kuin mitä se on niin periaatteellisesti kuin 
käytännöllisestikin katsottuna. Minullakin 
on se käsitys, että asiasta on tosiaankin tehty 
kokolailla suuri numero. Mutta minun on 
myönnettävä, että eräässä kohdassa on asia 
kylläkin tärkeä raittiusväen kannalta kat
sottuna, nimittäin siinä kysymyksessä, onko 
nykyinen alkoholiraja kieltolaissa juuri se 
ehdottomasti ainoa ja oikea raja vai onko 
joku toinen, mahdollisesti nykyistä kor
keampi raja katsottava siksi mikä tekee 
eron raittiusjuoman ja juovutusjuoman vä
lillä. Tästä kysymyksestä, minkä prosentti
nen juoma on juovutusjuoma ja minkä pro
senttinen ei, on tietääkseni raittiusväenkin 
keskuudessa niin meillä kuin muissakin 
maissa esiintynyt eri mieliä. Olen koettanut 
sen mukaan kuin minulla mahdollisuutta on, 
hakea vastausta tähän kysymykseen koke
neitten ja tieteellisestikin asioita tutkinoi
den mielipiteistä, sillä omaa henkilökoh
taista kokemusta minulla ei ole näissä 
asioissa. Olen lukenut myöskin kanslianeu
vos Liakan erään kirjasen, jossa hän kertoo, 
että meidän raittiusväkemme keskuuteen ja 
myöskin meidän kieltolakiimme on tuo 2 ti., 
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lavuusprosentin alkoholiraja tullut Englan
nin raittiusväen jo aikaisemmin omaksu
masta mielipiteestä, ja samassa kirjasessa 
mainitaan, että on ollut jo aikaisemminkin 
toisiakin ehdotuksia alkoholirajaksi. Sano
taan, että jotkut kristilliset ryhmät ovat 
haaveilleet aivan alkoholittomia juomia, toi
set ovat suvainneet 1 % :n alkoholipitoisuu
den, on ollut myös raittiusväkeä, joka kan
natti 3 % alkoholirajaksi. Tässä on nähtä
västi ollut kysymys tilavuus- eikä painopro
senteista. Kuten täällä on jo monessa lau
sunnossa huomautettu, meilläkin Suomessa 
on ollut sekä tiedemiehiä että koekaniineja, 
jotka ovat tulleet siihen käsitykseen, että 
2.25 painoprosenttinen juoma ei ole juovut
tava. Tästähän asiasta voidaan kyllä kiis
tellä loppumattomiin enkä minä edes yritä
kään järkyttää niiden käsitystä, jotka kat
sovat, että vähemmästäkin ihminen päihinsä 
tulee. Sehän riippuu niin paljon eri henki
löiden sekä fyysillisestä että psyykillisestä 
rakenteesta. Onhan sellaisia henkilöitä, joi
den voidaan sanoa olevan päissään miltei 
aina. (Ed. Sventorzetski: Sellaisia on pal· 
jon !) Mikä siis on se oikea alkoholiprosent
tiraja, siitä kysymyksestä tuskin koskaan 
päästään yksimielisyyteen raittiusväenkään 
keskuudessa. (Ed. Voionmaa: Päästään l) 
Minulla on asiasta oma käsitykseni ja sii
hen on minun perustettava. 

Minä en siis ollenkaan ihmettele sitä, jos 
tästä asiasta eri mieliä ilmaantuu. Mutta 
totta kai sekin asia on lainsäädännössä 
äänestyksellä ratkaistava, jollei yksimieli
syyttä siitä saavuteta. Mutta se, mikä mi
nua jonkun verran ihmetyttää, on se epäjoh
donmukaisuus, johon meidän raittiusväkem
me, nimenomaan meidän kieltolakiväkemme, 
ne, jotka näkevät nykyisessä kieltolaissa ta
bun, ovat tähän asiaan suhtautuessaan osoit
taneet. Ed. Reinikainen, talousvaliokunnan 
puheenjohtaja, on esittänyt valiokunnan 
mietintöön vastalauseen, jossa sanoo, että 
hänen mielestään olisi mallasjuomien alko
holimäärä koroitettava 2.25 painoprosentiksi 
ja sanoo, että tätä juomaa voitaisiin käyttää 
sitten verotusobjektina samalla kun halli
tuksen esittämä valvonta silloin olisi tarpee
ton. Ja nyt hän, ties millä perusteella, näyt
tää tulevan siihen, että vastaan tätä 
asiaa on pantava kun se on nyt kärjisty
mässä juuri niinkuin hän itse on vastalau
seessa·esittänyt. Ed. Voionmaa on vedonnut 
tässä ulko- ja sisäpolitiikkaan tämän asian 

yhteydessä ikäänkuin tässä nyt olisi kysy
mys enemmän sisä- saatikka vähemmän ul
kopolitiikasta. 

Minkätakia ei, jos kerran tämä juoma 
tunnustetaan viattomaksi, voida sitä silloin 
sallia, taikka, jos se pidetään vaarallisena, 
minkätakia sitten menetellään niin epäjoh
donmukaisesti kuin menetelty on? Minä 
juon kotona maitoa ja piimää eikä minulla 
ole mitään henkilökohtaisia harrastuksia tä
hän asiaan nähden. Olisin puolestani teh
nyt sen mitä tehtävissä on, tasoittaakseni 
tietä niille, joilla on epäilyksiä tässä asiassa. 
Eduskunnan aikaisemmassa käsittelyssä 
melkoisella enemmistöllä hyväksyttiin laki
ehdotus semmoiseksi kuin se nyt on. Suu
ressa valiokunnassa hyväksyttiin se myös
kin melkoisella enemmistöllä, myöskin va
semmiston kannatuksella, ja nyt selitetään 
yks kaks, että antaa koko asian olla sillänsä. 
On vedottu siihenkin, että lakiehdotuksessa 
on epäjohdonmukaisuuksia m. m. siinä suh
teessa, että alkoholiprosentti tislatuille juo
mille ja mallasjuomille on erilainen. Minun 
puolestani ei olisi ollut mitään estettä, jos 
kuka olisi ehdottanut kieltolain 2 § :ään sa
manlaisen alkoholiprosenttimäärän kuin nyt 
on kysymyksessäolevassa 31 § :ssä ehdotettu. 
Minä en ole asiantuntija näiden juomien 
alalla, mutta luulen, että tuskin tislattuja 
juomia, sellaisia, joissa on vain 1.6 paino
prosenttia, on yleensä olemassa. Käytännöl
linen tarve alkoholiprosentin muuttamiseen 
aiheutuu juuri mallasjuomista, sillä niin
kuin ed. Ryömä ja Reinikainen ovat huo
mauttaneet, nykyinen mallasjuoma tarvit
see korjaamista. Tislatut juomat eivät mi
nun mielestäni mitään korjaamista siinä 
suhteessa tarvitse. 'l'ästä syystä se ero, mikä 
on tislattujen mallasjuomien alkoholiprosen
tin välillä, ei käytännöllisesti katsoen mer
kitse mitään, eikä siinä epäjohdonmukai
suutta minkäänlaista synny. 

1\iinä kun kerran käsitän asian sillä ta
valla, että on kysymys vain nykyistä pa
remmasta kaljasta, eikä mistään muusta, 
niin minä sallin sen hyvän kanssaihmisil
leni ja myöskin valtiolle sen verotulon, mikä 
tällaisesta paremmasta kaljasta aiheutuisi. 
Oh,u sitä mieltä, kuin monet aikaisemmat 
puhujat täällä, että kysymys kieltolain peri
aatteiden kumoamisesta ja varsinaisten juo
vut.usjuomien sallimisesta rajoitettuna tai 
rajoittamat.tomana, se on kysymys aivan 
erikseen tästä. 
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Ed. K u k k o n e n : lVIallasjuomalainsää
däntömme uudistamista tarkoittavan hal
lituksen esityksen käsittely on nyt ehtinyt 
siihen vaiheeseen, että edustajien on ratkai
sevasti vastattava kysymykseen, suostu
taanko mallasjuomien alkoholipitoisuuden 
koroittamiseen vai eikö. Käyty keskustelu 
on osoittanut, että juuri tästä kysymyksestä 
on muodostunut asian ydinkohta. 

Varsinainen mallasjuomien valmistusta 
ja myyntiä koskeva moni-pykäläinen laki
esitys on saanut tyyten siirtyä syrjään ja 
korkeinta alkoholimäärää ilmaiseva prosent
tiluku sijoittunut itse kieltolakiin. Näin on 
tapahtunut nimenomaan raittius- ja kielto
lakiväen toivomuksesta. Rohkenen lausua 
muutamia sanoja tästä lainmuutosehdotuk
sesta, jonka arkaluontoisuutta kansanedus
taja ratkaisua suorittaessaan ei saata unoh
taa. lVIinä toivon, että ne edustajaystäväni, 
m. m. ed. Kalliokoski, jotka tässä asiassa 
ovat edustaneet jonkin verran toisenlaista 
kantaa kuin minä, ymmärtävät myöskin 
minun vakaumukseni arvon. Toivon, ettei 
myöskään sosialidemokraattien taholta pi
detä aivan anteeksiantamattomana syntinä 
sitä väittämää, että on nyt käydyn keskus
telun yhteydessä ollut melkoisen vaikea ym
märtää sitä mielipiteiden ja menettelytavan 
muutosta, jonka tapahtumista ei voitane 
kieltää. 

Kestääkö nykyinen 1.6 painoprosentin 
kanta? Että vuodesta vuoteen esitetään eh
dotuksia alkoholimäärän koroittamisesta, ei 
vielä sinänsä osoita vaatimuksen oikeutusta. 
Ratkaiseva todistusvoima on tunnustettava 
ainoastaan asiallisille syille, mikäli sellaisia 
on olemassa. Onko niitä esitetty? Parilta, 
yhtä hyvin ehkä voisi sanoa, yhdeltä perus
teelta en ole saattanut kokonaan kieltää 
asiallisuuden arvoa. Toinen on tarve pa
rantaa mallasjuoman laatua ja makua ja 
toinen, edellistä tärkeämpi, tarve lisätä ta
varan kestävyyttä. Ne epälukuisat muut 
syyt, joita on mainittu, eivät verotusnäkö
kohtaa ehkä lukuunottamatta ole painuneet 
mieleeni vaikutusta tekevällä tavalla. Sen
sijaan minusta näyttää laadun parantamis
vaatimukseen kätkeytyvän sellainen elin
voima, että kysymys alkoholimäärän koroit
tamisesta sanotussa tarkoituksessa tuskin 
ponnisteluistamme huolimatta kuolee, en
nenkuin jonkinmoinen muutos on tapahtu
nut. 

Mitä sitten on sanottava siitä 2.25 pro-

senttimäärästä, joka käsittelyn pohjana ole
vaan muutosehdotukseen sisältyy? Minun 
on valitettavasti tunnustettava täytyväni 
nojata melkein yksinomaan asiantuntija-
lausuntoihin arvostellessani ehdotettu&. 
enimmaiSmaaraa. Käytyäni kerran aikai
semmin tällä paikalla puhumassa asiasta
olen nimenomaan sanonut, ettei ole kovin 
paljon perustettava niihin henkilökohtaisiin 
kokemuksiin, mitä prof. Tigerstedt-vainajan 
suorittamissa kokeiluissa saavutettiin. Mi
nun kohdaltani kokeilu on antanut myöntei
sen tuloksen, mutta minä en suinkaan väitä, 
että asiasta silti olisi saatu objektiivinen 
kuva. 

Sama avuttomuuden tunne, mikä minua
arvostellessani 2.2 5 prosenttimäärän kanta
vuutta vaivaa, näyttää vaivaavan edustajia
yleensäkin. Kun sekä 1ääkäri- että fysiologi
auktoriteetit, aivan kuten ed. Reinikainen 
vastalauseessaan ja monissa puheenvuorois
saan on maininnut, vakuuttavat, että 2.21> 
prosenttinen mallasjuoma ei ole juovuttava, 
mutta takaa kuitenkin mallasjuoman säily
väisyyden, en ole saattanut kieltää tältä
vakuuttelulta todistusvoimaa. Merkitystä 
vaille voi tuskin jättää sitäkään väittämää.
että läntisen naapurimaamme raittiuskansa 
on hyväksynyt äskenmainitun prosenttimää
rän. Tosin on ed. Voionmaa eräällä tavoin 
tänään saattanut tämän väittämän epäilyk
sen alaiseksi, mutta minulta puuttuu tilai
suutta todeta kuka tässä asiassa on puhunut 
totta, kuka ei. Vastakkaisia mielipiteitä on 
esitetty. 

Ei tietenkään ole unohdettava sitäkään, 
että kotimaassa ilmoitetaan saadun myöskin 
epäedullisia kokemuksia nykyistä vahvem
man mallasjuoman käyttämisestä. Miten lu
kuisat ja painavat nämä kielteiset havain
not ovat olleet, siitä ei ole minulla aivan 
tarkkaa tietoa. Missään tapauksessa, se on 
käsitykseni, ei nyt ehdotetusta korotuksesta 
ole helppoa tehdä varsin suurta asiaa. 

Kun minä tahdon kunnioittaa asiallisia
näkökohtia, en ole pitänyt aivan mahdotto
mana suostumista koroitukseen. Ilmoitan 
sen esittäen samalla erään varauman. 

Jos eduskunta suostuu koroitukseen, minä 
ainakin pidätän itselleni nimenomaisen oi
keuden asettua jyrkästi sotajalalle myöhem
min ehkä esiintyviä koroitusvaatimuksia
vastaan. Suostuessani siirtämään rintaman 
taistelulinjalle, joka tänään eduskunnassa. 
kukaties sijoitetaan 2.25 painoprosentin koh-
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dalle, ilmoitan, etten aiJO vastaisuudessa
kaan siitä väistyä. Ne, jotka havittelevat 
vielä väkevämpiä mallasjuomia, on leimat
tava kansanraittiuden vihollisiksi ja sellai
sina on heitä kohdeltava. Mutta myöntymi
nen mallasjuomien alkoholipitoisuuden jon
kinmääräiseen lisäämiseen merkitsee minun 
kannaltani samalla entistä jyrkempää asen
netta myöskin niitä vastaan, jotka tavoitte
levat marjaviinien ja muiden vielä väke
vämpien todellisten juovutusjuomien laillis
tamista. 

Lopuksi jokin yleinen näkökohta. Hen
kilö, jolla, kuten minulla, ei itsellään ole 
minkäänlaista alkoholitarvetta ja joka ha
luaa edelleen taistella väkijuomakirousta 
vastaan, joutuu menettelytapaa valitessaan 
mitä vaikeimpaan ristiriitaan. Ed. Kilpe
läinen ei ole ainoa, joka tänään valmistau
tuessaan ratkaisuun, on tuntenut tämän sei
kan vuoksi tuskaa. On tunnustettava mer
kitys niiden taistelutoveriemme mielipi
teelle, jotka vakaumuksesta pelkäävät pie
nemmänkin myönnytyksen koitumista harha
askeleeksi.' Toisaalta taas ei voi kieltää ar
voa siitäkään kokemukselta, että on yleensä 
viisainta ottaa asialliset vaatimukset var
teen aikanaan hyvän sään vallitessa. Me 
raittiuden ystävät olemme velvolliset vaka
vasti kukin kohdaltamme harkitsemaan, 
millainen menettely myöskin esilläolevassa 
asiassa on pitemmän päälle nimenomaan 
raittiuskannalta onnellisin. Minä puoles
tani arvelen, että mikäli me vastustamme 
koroitusta pelkästä vastustamisen halusta, 
se on vain voimistuttava sitä valitettavasti 
muutenkin yhä laajenevaa mielipidettä, 
joka vaatii luopumista täyskiellon periaat
teesta. Minuun tämä mahdollisuus on mel
koisesti vaikuttanut ja tietysti pelkoa he
rättäen. Peräytyminen pakon edessä ja pe
räytyminen pitemmälle kuin asiallisesti kat
soen on tarpeellista, ei miellytä minua, ja 
tämä käsitystapa vaikuttaa huomattavasti 
minun kantani määräämiseen. Kuitenkin 
kaikitenkin lausun sen toivomuksen, että 
tehtävästä päätöksestä saisi kuvastua edus
tajien persoonallinen käsitys lainmuutoksen 
suotavuudesta. Tätä näkökohtaa on huoma
takseni ainakin joku puhuja jo tätä ennen 
korostanut. Sellaista menettelyä edellyttää 
asian melkoinen kantavuus ja se olisi sopu
soinnussa myöskin sen toivomuksen kanssa, 
että eduskunnan päätösten tulisi yleensä 

muodostua edustajien yksilöllisistä mieli
piteistä. 

Miten kysymys mallasjuoman alkoholi
prosentin muuttamisesta ratkenneekin, an
nettakoon arvo niinhyvin voittavalle kuin 
vähemmistöön jäävälle mielipiteelle. Asiat
tomalle syyttelylle ei ole suotava sijaa. 
Minä panenkin mielihyvin merkille sen ar
vokkaan asiallisuuden ja maltin, joka on 
painanut leimansa raittiusväen kannan il
maisuun. Sensijaan en saata minäkään pi
tää hyvänä enteenä erästä uhmaavaa ja uh
kailevaa lausuntoa, joka vastakkaisen kat
santotavan taholta annettiin asian varhai
semmassa vaiheessa. Tämäkin kysymys on 
viisainta ratkaista kiihkottomasti, sine ira 
et studio. 

Ed. J u s s i l a: Yhtyen niihin peruste
luihin, jotka ed. Kilpeläinen lausunnossaan 
esitti, ilmoitan tulevani äänestämään suu
ren valiokunnan ehdotuksen puolesta. Eri
tyisesti alleviivaan kahta kohtaa niissä pe
rusteluissa, jotka ovat määränneet kantani 
tässä asiassa. Ensiksi, että tieteellinen tut
kimus on osoittanut, kuten täällä monta ker
taa jo on mainittu, että 2.2 5 painoprosent
tinen mallasjuoma ei ole päihdyttävää, ja 
toiseksi, että valtiOn tuloarviossa on jo niin 
suuri aukko, että sen täyttämiseen tarvi
taan uusi verotusobjekti, joksi tällainen 
mallasjuoma mielestäni on otollinen. Ellei 
tällaista verotusobjektia nyt saada, tulee 
kai raskaan omaisuusveron koroittaminen 
kysymykseen budjetissa olevan aukon täyt
tämiseksi. Missään tapauksessa en tahtoisi 
olla mukana omaisuusveron koroittamisen 
aiheu ttamisessa. 

Ed. B r y g g a r i: Minä pyysin puheen
vuoroa mainitakseni, että yhdyn ed. Ryö
män ensimmäisessä puheenvuorossa esitet
tyihin perusteihin sikäli kuin hän lausui 
tavaran laadusta, sen terveellisyydestä kuin 
myöskin juovutusjuoman rajasta. Hän ni
mittäin lausui, jos minä oikein muistan, 
että ehdotettu 2 .. 2 5 prosenttimäärä aiheut
taa sen, että kalja on maukkaampaa, ter
veellisempää, ja edelleen, että hän ei pidä 
sitä alkoholijuomana, joka päihdyttää. 
Mutta sen jälkeen hän lähti sotkemaan tä
hän kaljaan kaiken maailman aineita, la
pualaisuuden, v. Frenckellin uhkaukset y.m." 

129 
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ja nyt alkaa tämä kalja tuntua hyvin pa
hanmakuiselta. 

Samanlaisen takatien koetti ed. Reinikai
nen hakea, kun tahtoi päästä perääntymään 
vastalauseensa takaa. Minä olen ollut alku
jaan ed. Reinikaisen kuin myöskin ed. 
Ryömän mielipiteen kannalla asiaan näh
den. Mutta koska minun intressiini ei 
kuulu huolehtia siitä, milloin kaljaa anne
taan terveellisempänä, maukkaampana, niin 
minä voin tällä kertaa, ottamalla huomioon, 
.että työmaaterrorilaki kohta tulee käytän
töön, yhtyä siihen, että asia otetaan ensi 
vuoden alusta uudestaan esille. 

Ed. M a 1m i vaara: Minusta näyttää 
siltä, että meillä ennen pitkää on edessämme 
kansanäänestys kieltolaista. Siihen men
nessä olisi mielestäni kaikkien kieltolain 
sekä huonontamis- että parantamisaloittei
<len annettava raueta. Tästä syystä ja 
myöskin raittiusvakaumukseni tähden tulen 
:äänestämään alkoholiprosenttirajan koroit
tamista vastaan. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Ka t
son velvollisuudekseni huomauttaa, koska 
asia nyt lähestyy ratkaisuaan, että edus
kunnan olisi syytä ottaa huomioon myöskin 
asian rahallinen puoli. Meillä on, niin 
kuin on aikaisemminkin täällä jo huomau
tettu ja todettu, erinomaisen vähän käytet
tävänä sopivia vero-objekteja, joilla voi
simme tuloja lisätä. Tällä hetkellä on siinä 
tulo- ja menoarviossa, minkä eduskunta on 
tähän saakka hyväksynyt, noin 14lf2 mil
joonan vajaus. Jos nyt tätä prosenttia ei 
hyväksytä, niin näyttää useiden käsitys 
olevan se, että siitä n. s. olutverosta, mikä 
on esitetty, ei voitaisi saada sitä 20 mil
joonaa, mikä hallituksen esityksessä on. 
Tätä asiaa nyt ei tietysti voida varmuu
della edeltäpäin arvioida, mutta jos niin 
kävisi, olisi tämä vajaus silloin vieläkin 
suurempi, arviolta 25,000,000 markkaa. 
Tietääkseni eduskunnalla ei ole paljon va
raa valita, mistä tämä vajaus täytettäisiin. 
Olisin siis sitä mieltä, että eduskunnan ei 
olisi syytä, koska eri tahoilta on lausuttu, 
että tämä 2.25 painoprosentin määrä ei 
merkitse alkoholijuomaa eikä järkytä vielä 
kieltolakia, niin eduskunnalla ei olisi va
raa joidenkin muodollisten seikkojen takia 
- mahdollisesti vielä tarvittavan lisälain
säädännön takia - kieltäytyä käyttämästä 

nyt esillä olevaa tulo- ja menoarviota käsi
teltäessä tätä vero-objektia. 

Tästä syystä olisin sitä mieltä, että 
asiassa ilmenevät erilaiset mielipiteet olisi 
koetettava sovittaa yhteen, niin että tätä 
objektia voitaisiin käyttää verotuksena bud
jetin lukkoon saamiseksi. 

Ed. F' o r stadi u s: Muutamia pa1v1a 
sitten luulin havainneeni keskustelussa tästä 
asiasta sellaista häilyväisyyttä, josta lau
suin, ettei sitä voi hyväksyä. Puheistakin 
jo silloin voi havaita, että eräät edustajat 
yhtenä päivänä edustivat yhtä kantaa, toi
sena päivänä toista kantaa. Silloin minulle 
tuli tiedustelu vasemmiston penkeiltä. Sen 
teki edustaja Ryömä. ,Kuka on muuttanut 
kantaa~" Nyt ei ed. Ryömän tarvitse 
sitä enää kysyä. Hän tietää sen omasta 
kokemuksestaan. Vasemmiston omilta pen
keiltä on tänään käyty todistamassa, että 
havaintoni oli oikea. 

Ed. T a r k k a ne n: Minä yhdyn myös
kin niihin edustajiin, jotka täällä ovat rait
tiusväen puolesta esittäneet kantansa ja eh
dottaneet tämän esillä olevan lain hylättä
väksi, sillä pidän ainoana mahdollisena täl
laisen päätöksen teon tällä hetkellä. 

Mitä sitten tulee siihen puoleen asiasta, 
johonka herra vaitiovarainministeri täällä 
viittasi, nimittäin ottaessaan huomioon 
menoarvion tulopuolen, mitenkä voidaan 
saada ne menot peitetyiksi, mitkä edus
kunta on hyväksynyt, niin valtiovarain
ministeri on nimenomaan valtionvarainva
liokunnan kokouksessa selostanut mallas
juomaveron tuottoa ja erikoisesti alleviivau
nut juuri myöskin sitä, että tästä verosta 
voidaan saada tuloja, vaikkakin se vain 
olisi mahdollista ulottaa semmoisiin mallas
juomiin, minkälaisina ne meillä tällä kertaa 
esiintyvät. Ja sen syyn perusteella järjes
tettiin verolaki sille pohjalle, mitä olevat 
olot nyt osoittavat. 

Mikäli tulee eduskunnan päätökseen tulli
tariffikäsittelyssä, hyväksyttiin silloin so
kerille 30 pennin tullikoroitus, joka antaa 
tuloja noin 20 miljoonaa markkaa, ja näin 
ollen on eduskunta tavallaan jo lisämenoja 
varten varannut määrärahoja tulo- ja me
noarvioon. 

Valtiovarainministeri V en no 1 a: Vii
meisen puhujan tiedonannot hallituksen 
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laskelmista niin sanotun olutveron tuotosta 
pitävät paikkansa. Eikä minulla ole syytä 
tällä hetkellä vielä sitä epäillä, jos eivät 
nyt erinäiset heilahdukset kansakunnan 
psykessä tämän taistelun johdosta johtaisi 
siihen, että alettaisiin boikotteerata niin 
sanottua vanhaa olutta, jota on aiottu ve-
1'ottaa. Mutta on todettavissa, että tähän
kin suuntaan näyttävät mielipiteet vaikut
tavan. On aivan mahdotonta edeltäpäin 
laskea yksityiskohtaisesti tällaisia eri vai
kuttimia. Varovaisuuden vuoksi olisi siis, 
koska nyt on tullut eduskunnan päätöksistä 
menoja lisätyksi, niin että 14% miljoonaa 
on saatava lisää, tätä vero-objektia, mikä 
nyt on esillä, käytettävä, koska huomaan, 
että kaikkien puolueitten taholta näytään 
lausuttavan, että tämä 2.25 painoprosentti 
ei olisi vielä alkoholijuomaa eikä vaaral
lista kieltolaille. On vedottu siihen, että 
tarvittaisiin erikoisia lainsäädännöllisiä toi
menpiteitä asian järjestämiseksi. Olisi kä
sitykseni mukaan tarkoituksenmukaisempaa 
hyväksyä asia nyt. Ja ne erikoislainsää
dännölliset toimenpiteet, mitä tarvitaan, 
voitaisiin siitä huolimatta, niinkuin täällä 
-on huomautettu, saada aikaan ensi vuoden 
alussa. 

Ed. T. H a 1 on en: Minä luulen, että 
ne edustajat, jotka täällä nyt vastustavat 
luvallisen alkoholin prosenttimäärän koroit
tamista, ovat poliittisissa sekä muissa 
asioissa ainakin yhtä rehellisiä kuin ed. 
von Frenckell ja ed. Pitkänen ja heidän 
valitsijansa. Sen vuoksi sellaiset puheet, 
joita nämä mainitsemani edustajat tässä 
asiassa aikaisemmin sekä nyt tässä istun
nossa ovat antaneet, eivät liene tämän hei
dän vaatimuksensa enempää kuin heidän 
itsensäkään arvoa kohottavia. Jos tämä 
kyseessä oleva alkoholiprosentti nyt tu
lee koroitetuksi, niin se käsittääkseni ym
.märretään maamme raittiusväen taholla en
simmäisenä sellaisena iskuna maan raittius
työtä ja heidän puolustamaansa kieltolakia 
vastaan, joka on omiaan taannuttaruaan 
vastaisuudessa tehtävää raittiustyötä sekä 
tekemään kieltolain kaatajat entistään in
nokkaammiksi työssään. Tästä syystä minä, 
raittiusväen äänillä valittuna edustajana 
tulen jyrkästi vastustamaan ehdotettuja 
lakeja äänestäen näiden hylkäämisen puo
lesta. 

Ed. Riipinen: Raittiusväkeen kuulu
vana ja kieltolain kannattajana täytyy mi
nun äänestää kaikkia niitä koroituksia vas
taan, jotka ylittävät nykyisen kieltolain 
säätämän alkoholiprosentin rajan. Mutta 
samalla minä samoin kuin ed. Malmivaara, 
toivon, että lähitulevaisuudessa tämä suuri 
ja meille edustajille tuskallinen kysymys 
ratkaistaan periaatteellisesti kansanäänes
tyksellä. 

Ed. K a 11 i o koski: Ed. Huhtalan 
tässä keskustelussa antaman lausunnon joh
dosta, jossa hän epäilee, että minä en lain
kaan tuntisi alkoholitilannetta kansan kes
kuudessa, tahdon ilmoittaa, että minä olen 
kotoisin Pohjanmaalta - koska hän tie
dusteli minun kotiseutuani - ja sellaiselta 
seudulta, jossa tunnen kansan elämää ja 
tiedän, että ainakin 99 kotia sadasta on 
sellaista, joissa ei tapahdu minkäänlaisten 
alkoholipitoisten juomien kotivalmistusta. 

Ryhmätoverilleni ed. Kukkoselle minä 
voin sanoa, että minä tulen häntä toveri
nani kohtelemaan siitä huolimatta, että 
meidän tiemme tässä käyvät erilleen. 

Ed. Pennanen: 'Täällä on useam
massa kuin yhdessä lausunnossa vedottu 
kansanäänestykseen tämän alkoholikysy
myksen ratkaisijana. Siitä nyt ensinnäkin 
saattaa olla eri mieliä, onko kansanäänestys 
paras ja ratkaiseva tapa tämän kysy
myksen selvillesaamiseksi. Mutta vaikkapa 
nykyistä kieltolakia vastaan jonkunlainen 
enemmistömielipide muodostuisikin, niin on 
muistettava, että kansanäänestys on mah
dollinen ainoastaan säädettä vän lain no
jalla, ja sellainen laki on käsiteltävä siinä 
järjestyksessä kuin perustuslain säätärui
sestä on päätetty. Siinä tarvitaan siis 
määräenemmistö ja myöskin mahdollisesti 
kiireelliseksi julistaminen jos mieli saada 
sille nopea ratkaisu. Täällä lakijuristit 
päitään pudistelevat, mutta ei meidän hal
litusmuotomme mainitunlaisia muotoja tun
ne, niin että tuskinpa hallitusmuotoa sil
mälläpitäen voidaan kansanäänestystä aja
tella tavallisella lailla säädettäväksi. 

Ed. L a m p i n en: Täällä on jo todis
tettu, että tämä monasti mainittu pro
senttimäärä voisi olla muka oluen kestä
väisyyteen nähden parempi ja samalla ker
taa silti ei juovuta.. Mutta täällä ei ole 
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todistettu, eikö tämän alkoholipitoisuuden 
lisääminen lisää alkoholin tuoksua. Onhan 
tultu tuntemaan, että kyllä 1 % % :nen 
pilsneri saattaa jo lemuamaan täälläkin 
jonkun verran ja jos tämä prosentti lisä
tään voi se vieläkin suuremman vaikutuk
sen hajullaan aikaansaada. Sitä varten 
minä en ollenkaan tahdo tämän prosentin 
puolesta äänestää, vaan äänestän tätä lakia 
vastaan. 

Ed. 'V'·O n Bo r.n: Med aonledn.ing oav v.ad 
iherr Pennanen här sist yttrade her j:ag att 
få runmä1a, att jag icke delar hans upp
fa•ttnin.g, att en folkomröstning angående 
förbudslagen kan hestämmas endast i den 
ord.ning., som om grundlag är sagt. Jag 
anser, 'rutt detta kan ske oc.lrnå .genom en 
vamlig lagstif,tningsåtgärd. 

Ed. Pennanen: Se riippuu kai siitä, 
mitä kansanäänestyksellä tarkoitetaan. 

Ed:. La :h t ·e 1 a: Äsken täällä ed. Huh
tala vakuutti, että kaikissa Suomen ko
deissa valmistetaan alkoholipitoisia juo
mia. Mi.nun täytyy ihmetellä, että meidän 
ma-assamme löytyy seutuja, joiden menet
telytav•an mukaan voidaam koko maan 'ko
dit asettaa tuollaisen -arvostelun alaisiksi. 
Ed. Huhtala on tehnyt nä!hdäkseni esimer
kiksi kelpaavan suurtyön mainitessa·an seu
tunsa viinateollisuudesta seHaista, johon 
minä pyytäisin erikoisesti kiinnit•tää herra 
sosialimini.sterin mieltä, että hän p•a.nisi 
sillä paikkakunnalla oikean tarkastuksen 
toimeen. (Eduskunnasta: Hyvä,, hyvä!) 

Keskustelu julist·eta,an pä.ätty.neeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kalliokoski ed. V oioJ:hll1oaan kannat ta~ 
mana ehdottanut, että toinen lakiehdotus 
hylättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta -ed. 
Kalliokosken ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään ·oikeaksi. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä ensimmäisen 
Lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

P u h e m i e s: Tulisi äänestettä väksi va
liokUJnnan mietinnön ,ja ed. Kalliokosken 
ehdotuksen välillä. 

Äänestys ja päätös: 

J öka :hyväksyy lakiehdotuksen sel1aisena. 
miksi se on toisessa käsittelyssä 'päätetty, 
äooestää ,jaa"; jos ,ei" voittrua, on ed. 
Kalliokosken ehdotus hyväksytty. 

Puhe m .ies: Äänestyksessä on annettu 
87 jaa- ja 90 ei-ääntä, 15 tyhjää; poissa 7. 

PulheenVU!oron :saatuaan lausuu 

Ed. von F r ·en e k e 11: Ja1g anhåUer om 
öppen omröstning. 

Puhemies: On pyydetty avointa 
äänesty;stä. Kehoitan niitä edustaji·a:, jotka 
ka.nnattMnat avointa äänestystä, nousem.aan. 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u 'h ·e m i e s: Avoin ärunestys tulee toi
mitettavaksi. 

Si•hteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,.,Jaa" äänestä:vät seurruavat edustajat: 
Aal•to-Setälä, Anttila, Asikainen, Björk, 

von Born, Brander, Caj-ander, Eskola, H., 
Esotl·ander, Fo~staJdius, von Frenckell, Fu
ruhjelm, Helenelund, Hilden, U., Huhtal-a, 
Huittinen, Häkkinen, Hänninen, Häst
backa., Jacobssoo, J anhonen, Joukanen, 
Junnila, Jussila:, Jyske, Kaijalainen, Kas
kinen, Kilpeläinen, Kirveskoski, Kivimäki, 
Koiv:isto, Koivuran.ta, Kontio, Korpisaari, 
Koskenheimo, Kuisma, Kukkonen, Kuokk·a
nen, KuuU.ala, Lamminen, Lautala; Lehto
nen, Leivo, Lohi, Manner, Mantere, Moi
lanen, Mäkelä, J. L., Mäkelä, W., Nikk!a
nen, Niukkanen, Nyman, Oksala, Paavolai~ 
nen, Palmgren, Pennanen, Perheentupa, 
Pesonen, Pilikala, Pilppula, Pitkänen, Po-: 
janluoma, Raatikainen, Rantanen, Rauta
harju, Roos, Rothberg, Ryynänen, Sahl
stein, Salo, Sa.rlin, B .. , Sarlin, E., Sergeli~ 
Solja, Sov:ijärvi, Ståhlberg, Svinhufvud, 
Särkkä, Tuki·a, Tulenheimo, Tuomikoski, 
Tuomioja, Turja, Westma,n, Virkkunen ja 
Österholm. 

,Ei" ää.nestävät edustajat: 

Aakula, Aalto, Aaltonen, .Aattela, Ahl
fors, Ailio, Ainali, Alesta1o, Annala, Aro~ 
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rna;ru, Bryggari, Erich, Eskol·a, W., H.aga, 
Hakala, A., Hakal·a, K.,, Hakkila, Halonen, 
A., Halonen, T., Hannula, Harvala, Heik
kinen, Hilden, A., Hiltunen, Hirvensalo, 
HuUJhtanen, Hämäläinen, Iruborr, Jern, Jo
kinen, Junes, Kallidkoski, Kaura, Kaura
nen, Kemppi, Kesti, Keto, Kilpi, Ki-vioja, 
Kivisalo, Koivu1ahti-Lehto, Ko1kki, Kopo
nen, Korhonen, Kosonen, Kovanen, Kulo
vaara, Kuusisto, Kämäräinen, Lahdensuo, 
La)lt-ela, Lampinen, Lehtoko.ski, Lepistö, 
Leppälä, Lindman, L~ndqvist, Luostarinen, 
Malmiv•aara, Meriläinen, Miikki, Nurmes
niemi, Nuutinen, Oksanen, P-aasivuori, 
Pekkala, Pentt·ala, Perho, Pullinen, Pyy, 
Päivänsalo, Pärssinen, Rantala, RaJ)o, Rei
nikainen, RiiJJine:n, Rissa:nen, Ruotsalainen, 
Ryömä, Räisänen, Saarinen, 8-allila, Salli
nen, Seppälä, Setälä, Sillanpää, Sunila, 
SuQkas, Suurkonk-a, Tanner, Tarkkanen, 
Tolonen, Turkia, Valta, Vehkaoja, Welling, 
Vesterinen, Voionmaa ja Åkerblom. 

Poissa ääinesty'ksestä ovat seuDaav!llt 14 
edustajaa: 

Ampuja, Fagerholm, Helo, Huttunen, 
Jetkola, Kallioniemi, Komu, Linna, Mylly
mä;ki, Paasonen, Puittinen, Sv-entorzetski, 
VäisäMn ja Åili1ström. 

P u he m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
oo annettu 86 jaa- ja 99 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis :hylänny;t lakiehdotuk
sen. 

Lakiehdotusten kolma-s käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi mallasjuomista suoritetta
vasta verosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältäv-ä 
\hallituksen esitys n :-o 6, jota on v.almistele
vasti käsitelty 'Valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 14 ja suuren valiokunnan 
mietinnö.ssä n :o 24, esitellään k o l m ~ n
te(}n käsittelyyn. 

Puhemies: Ensin s-allitaan keskustelu 
-asi&st;a. Seru jälkeen tcltdään pää.tös asian 

toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hY'v•äksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. R yö mä: Minä e·hdota;n, että tämä 
laki hylä ttäisiin. 

Ed. P a 1 m g r en: Då fi'ågan angående 
lag om :fa;briksmässig ,tillverkning ·och för
säljning av maltdrycker fått sådan utgång 
som i dag skett, vor-e det stridande emot 
klokhet, rättvisa ocll billighet att belägga 
den underhaltig!ll vara det är •tillåtet att 
brygga med den föreslagna skatten. J ag 
föres~år där:för ocksä att denn:a skattel.ag 
miåtte avlböjas. 

Ed. N i u k k a n-e n: Eduskunnan valtio
v,arainvaliokunnan mietintöön tekemien li
säysten johdosta on tulo- ja menoarvi-ossa 
tällä kertaa pyörem luvuin 13 milj. mar
~an v-ajaus. Jos tämä laki hylätään, tulee 
vajaUJS olemaan siis 33 milj. markkaa. On 
hyvin arvelubtavaa tällä kerta;a eduskun
nan 'Vahvistaa sellaista budjettia, jossa 
siitä huolimatta, vaikka tul•oarviot on 
äärimmilleen kiristetty, esiintyisi huomat· 
tava aukko. Minä pelkään, että tällainen 
päätös v~ikeuttaisi hallituksen ponnisteluj•a 
m. m. uLkomaisten lainojen hankkimiseksi. 
Siitä huolimatta, että tämä v-ero, kun pro· 
sentin koroitUJSta ei hyväksytty ei ilmeisesti 
tuota 20 miljoonaa, vaan ehkä vain noin 
puolet siitä, olisi kumminkin budjetti
tilanne huomioonottaen tärkeä, että tämä 
laki hyväksyttäisiin, sillä minä en -ai,n·akaan 
puolestani keksi mitään 'tulomomentteja, 
jotka -asiallisilla JJerusteilla voitaisiin ar
vioida suuremmiksi kuin miksi ne ovat va
liokunnassa arvioitu. 

Ed. von F r en •C k e ll: Koska ;sosiaLi
demokraattien nälhtävästi tässäkin kysymy:k
sessä: on vaikeaa määrätä lopullista kan· 
taa.ns-a, ennenkuin minä olen määrännyt 
kantani (Vasemmalta: Oikein!), huomau
tan, että puhun tätä asiaa vast-aan ja siis 
tuLen äänestämään sen puolesta. 

Ed. Perheentupa: Kun hallitus on 
antanut tämän esityksen mallasjuomavero· 
laiksi, edellytti hallitus, että samalla koroi
tettaisiin mallasjuoman alkoholipitoisuutta. 
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Nyt on eduskunta hylännyt tuon alkoholi
prosentin koroittamisen ja minun mieles
täni on tilanne merkillinen. V eroesine on 
hylätty, mutta siitä huolimatta vielä keskus
tellaan verotuksesta. Jos joku tuote ajatel
laan tehdä luvalliseksi ja ajatellaan sille ve
roa, mutta sen valmistus kielletään ja siitä 
huolimatta asetetaan sille vero, se on minun 
mielestäni merkillistä. Siksi minä olen sillä 
mielellä, että tämä verolaki olisi hylättävä, 
sillä se ei tule tuottamaan mitään sellaista 
veroa, jota on suunniteltu ja edellytetty ja 
joka olisi myöskin ollut mahdollista, jos al
koholiprosenttia olisi koroitettu. Tällä ve
rolla nyt voidaan, jos se hyväksytään, ai
noastaan tappaa eräs teollisuus tässä maassa. 
Minä olen selvillä siitä, että eduskunta ti'e
tää, että minun oma härkäni tässä on kai
vossa, mutta en voi siitä huolimatta olla 
ilmoittamatta tässä mielipidettäni. Pilsne
rin valmistus, lain hyväksymisen jälkeen, on 
mahdottomuus tässä maassa ja siis se teolli
suus joutuu lakkauttamaan toimintansa sii
hen asti, että asia tulee korjatuksi. 

Ed. Kalliokoski: Samalla kuin minä 
kannatan tämän verolain hyväksymistä, tah
toisin suositella hallituksen harkittavaksi, 
eikö uuden vero-objektin löytämiseksi olisi 
syytä harkita yleensä kaikkien virvoitusjuo
mien saattamista valmistaveron alaiseksi. 

Ed. N i u k k a n e n: Harkitessa tulojen 
saantimwhdollisuutta tällä hetkellä minun 
täytyy tulla myöskin samaan tulokseen kuin 
ed. Kalliokoski, nimittäin että olisi ehkä 
syytä koettaa saada, ennenkuin eduskunta 
hajaantuu aikaan laki, jossa kaikki virvoi
tusjuomat asetettaisiin veron alaiseksi. Toi
nen tapa tietysti, saada budjetti umpeen 
olisi, että koroitetaan omaisuusveroa, joka 
on yksinkertainen asia. Mutta talouselämän 
kannalta olisi tällä kertaa ilmeisesti suosi
teltavampi tämä virvoitusjuomien verotus. 

Ed. S t å h l b e r g: Minä toivon, että 
valtiovarainvaliokunta löytää muita keinoja 
pulasta pääsemiseksi kuin että vettäkin ru
vettaisiin verottamaan. 

Ed. P i t k ä n e n: Minä en ole hyväksy
mässä veroa kaljalle, niin kauan kuin ei ole 
myös ehdotettu veroa kaikille virvoitusjuo-~ 
mille ja myöskin makeille mehuille, joita 
myydään tavattoman runsaasti kaikissa he-

delmä- ja sekatavaraikaupo1ssa. Jos mihin, 
niin niihin seJwittami11en on erittäin muka
vaa. Myöskin kotona valmistettavalle ma,r
jamehulle ja kotona käytettävälle marja
mehulle on mielestäni asetettava vero. 

Ed. K a II i o k o s k i : Veden verottami
nen tuhansien järvien maassa ei tule kysy
mykseen. Sensijaan keinotekoisten tai teh
dasmaisesti valmistettujen virvoitusjuomien 
käyttäminen juuri täällä tuhansien järvien 
maassa ei ole välttämätöntä, ja kun se ei 
ole välttämätöntä, on mielestäni niiden ve
rottaminen mahdollista. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a: Kyllä. 
valtioneuvostossa on valmiina ehdotus myös
kin (Vasemmalta : Kyllä kai ! ) tällaisten 
virvoitusjuomien verottamiselle. Mutta kun 
sitä tarkastin, niin tuntui minusta vallan 
kohtuuttomalta ruveta verottamaan tällaisia 
juomia, sillä täytyyhän nyt kansakunnalle 
jotakin suoda ilman, että ukko kruunu on 
aina osansa ottamassa. Tästä verotuksesta 
siis kertakaikkiaan luovuttiin. Kun täällä 
on mainittu m. m., että olisi käytävä tulo
ja omaisuusverotukseen, niin tahtoisin sa
noa, että se olisi sellainen takaperoinen as
kel, jonka uudenaikaisempi verotuspoli
tiikka tuomitsee. Päinvastoin ollaan sitä 
mieltä, että tällainen omaisuusvero olisi jä
tettävä, jotta pääomamuodostus pääsisi 
käyntiin ja säilyisi ja meidän maassamme 
se on erinomaisen tärkeää. Se verokomitea, 
joka valtioneuvos Paasikiven johdolla asiaa 
käsitteli, ei kuitenkaan katsonut voivansa 
asettua sille kannalle, että omaisuusvero 
olisi meillä kokonaan poistettu, koska meillä 
verotusobjektit ovat verrattain vähäiset, 
mutta oli jyrkästi sitä mieltä, että sitä ei 
olisi koroitettava, vaan päinvastoin sitä olisi 
alennettava, juuri niukan pääomamuodos
tuksen takia. Olen sitä mieltä, että tälle 
tielle käyminen ei olisi viisasta sentakia, 
että se köyhdyttäisi ja tekisi taloudellisen 
elämän vaikeammaksi yhä enemmän. Vali
tan, että valtiovarainvaliokunta, samoin 
kuin eduskuntakin, on keveällä kädellä li
säillyt valtion menoja erilaisiin tarkoituk
siin, jotka eivät ole olleet välttämättömiä. 
Olen jo monia kertoja täällä huomauttanut 
niistä lisäyksistä, mitä on tehty budjettikä
sittelyn kuluessa, että eduskunta tarvitsee 
ne vielä budjettia lukkoon saataessa. Nyt 
on syytä, että valtiovarainvaliokunta harkit-



Mallasjuomavero. 1031 

see perusteellisesti asiaa, millä tavalla puut- 1 

• tuva erä saadaan korvatuksi. On kyllä eri
laisia laskelmia valtion tuloista esiintynyt. 
Mutta vaikka niistä hyvin monista saattaa 
olla erilaisia arvioita, niin en pidä mahdot
tomana sitä, että asia voidaan kuitenkin jär
jestää ilman että tarvitaan käydä sellaiseen 
takaperoiseen verotukseen, kuin tulo- ja 
omaisuusverotuksen koroittaminen nykyai
kaisen katsantokannan mukaan olisi. Näin 
varsinkin meidän korkean verotuksen sillä 
alalla huomioon ottaen. 

Ed. N i u k k a Ii en: Herra valtiovarain
ministerin !asunnon johdosta minä huomau
tan, että valtiovarainvaliokunta ei lisännyt 
menoja siitä, mitä hallitus oli ehdottanut, 
päinvastoin se niitä jonkun verran vähensi, 
niin että se on väärinkäsitys, herra valtio
varainministeri! tä. 

Valtiovarainministeri V e n n o l a : Minä 
luulen että ei ole yhtään väärinkäsitystä. 
Valtiovarainvaliokunta lisäili menoja eri 
tarkoituksia varten, m. m. 10 miljoonaa 
markkaa palkkioiksi laidunviljelyksestä, ja 
tämä 10 miljoonaa markkaa oli selvä lisäys. 
Sen lisäksi valtiovarainvaliokunta on erinäi
sissä muissa tapauksissa lisännyt menoja. 
Valtiovarainvaliokunta on liittänyt mietin
töönsä lauselman, että esim. asutustarkoi
tuksiin olisi käytettävän. s. vanhuus- ja työ
kyvyttömyysvakuutusrahastoa aina 20 mil
joonaa markkaa, siis lisättävä menoja, 
vaikka käytettävänä olevat varat ensi 
vuonna jo ovat satakuuta miljoonaa mark
kaa. Huomautin jo silloin, että olisi tarkoi
tuksenmukaisempaa käyttää tätä rahastoa, 
tätä 20 miljoonaa ja sen sijaan se 20 miljoo
naa, minkä hallitus oli ehdottanut sinne suo
ranaisesti otettavaksi, säästää niiden muu
tosten !mrjaamiseksi, mitä valtiovarainvalio
kunta oli tulo- ja menoarviossa tehnyt. 

Myöskin muita lisäyksiä on tehty paljon
kin tulo- ja menoarvioon. V altiovarainvalio
kunta ehdotti ja eduskunta hyväksyi esim. 
kulkulaitosministerille 5 miljoonaa markkaa, 
vaikka hän ei sitä yhtään tahtonut. Sen 
lisäksi eduskunta hyväksyi pari miljoonaa 
markkaa hänelle vielä, vaikka hän nimen
omaan sitä vastusti j. n. e. Siitä lausun
nosta, minkä valtiovarainvaliokunnan herra 
puheenjohtaja on antanut, käy tämä myös
kin selville, koska hän itse lausui että noin 
40 miljoonaa markkaa on tulo- ja menoar-

····--------------··-------

vioon lisätty. Tätähän ei muuta se, että val
tiovarainvaliokunta on sitten toisissa ta
pauksissa vähentänyt. Minusta se käsittely
tapa, mitä valtiovarainvaliokunta on käyt
tänyt, ansaitsee hyvinkin paljon arvostelua, 
ja vielä enemmän ne lausunnot, mitkä '·al
tiovarainvaliokunnan herra puheenjohtaja 
on täällä antanut budjetista ja valtion tu
loista, jotka väitteet sisältyvät hänen ensim
mäiseen lausuntoonsa, sen jälkeen kuin mie
tintö oli valtiovarainvaliokunnasta tullut, ja 
jotka varsin suuressa määrässä järkyttävät 
luottoamme ulkomailla. Olisi myös vahin
gollista, jos ryhdyttäisiin erikoisiin yllättä
viin toimenpiteisiin sen vajauksen johdosta, 
mikä tällä hetkellä on olemassa. Minä luu
len että valtiovarainvaliokunta voi kyllä sii
hen löytää teitä, jotka eivät tee kysymyst: 
nyt voittamattomaksi. 

Ed. S a a r i n e n: Ed. Perheentuvalle 
minä huomautan, että hänellä ilmeisesti on 
väärä käsitys hallituksen aikomuksesta nyt 
esillä olevan verolain suhteen. Kuten ed. 
Tarkkanen edellisen asian yhteydessä jo 
huomautti, ilmoitettiin hallituksen taholta 
nimenomaan valtiovarainvaliokunnalle, etta 
nyt esillä oleva verolaki on hyväksyttävä 
siitäkin huolimatta, vaikka niin sanottu 
prosenttilaki ei tulisi hyväksytyksi ja ettei 
siis nyt esillä oleva esitys ja äsken hylätty 
esitys ole keskenään missään tekemisissä. 

Ed. H a r v a l a: Herra valtiovarainmi
nisterin lausunnon johdosta on minun puo
lestani valitettava niitä lisäyksiä, jotka hal
litus oli ehdottanut ja joita se sekä puhein 
·että kirjein ajoi läpi valtiovarainvaliokun
nassa ja onpa myöskin eduskunnassa tehnyt 
niistä hyv1n jyrkkiä vaatimuksia. Jos hal
litus ei olisi esiintynyt tällä tavalla, olisi 
tulo- ja menoarvio 1.1inakin jossain määrin 
toisenlainen. 

Ed. P e n n a n e n : Täällä eduskunnassa 
on ollut, en tiedä sanoa minkä verran, mutta 
kumminkin melkoinen määrä jäseniä, jotka 
ovat pitkin matkaa budjetin käsittelyn ja 
näitten verolakien käsittelyjen aikana epäil
leet, että tämmöiseen ikävänlaiseen tilantee
seen joudutaan. Valtiovarainvaliokunta on 
tehnyt menopuolelle lisäyksiä hallituksen 
esitykseen ja eduskunta on myöskin tehnyt 
lisäyksiä, hyvien asioitten kohdalle kyllä ja 
semmoisten asioitten kohdalle, joiden koh-
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dalla on niitä, jotka ovat epäilleet tuollaisia 
menojen lisäyksiä, tahdottu leimata suoras
taan asian vastustajiksi. Ja nyt eduskunta 
on siinä tilassa, että on tosiaan kysymys 
siitä, onko vettä verotettava vaiko ei. Minä 
puolestani en näe muuta mahdollisuutta 
kuin että tätä vettä, josta nyt on kysymys, 
on verotettava, ja epäilen sitä, tokko vielä 
silläikään selvitään, eikö valtiovarainvalio
kunnan tai mahdollisesti hallituksen ole 
vielä ajateltava joitakin muita verotulojen 
lisäyksiä. Mitä on ajateltava ja mitä tässä 
keritään ajatella ja saada aikaan, siitä on 
kysymys. Arvelen vain, tokko ensi lauan
taina valtiopäivät äskeisen päät0ksen joh
dosta ovatkaan lopetettavissa. 

Ed. N i u k k a n e n : On omituista, että 
herra valtiovarainministeri menee puhu
maan tästä asiasta ilman, että hän on näh
tävästi edes lukenut valtiovarainvaliokun
nan · mietinnössä olevaa loppulaskelmaa, 
joka osoittaa että valtiovarainvaliokunta on 
vähentänyt menoja yhteensä 110,300,000 
markkaa. Vaikka tästä vähennetään pois 
hallituksen esityksessä ollut viimeinen mo
mentti 102 miljoonaa, on menojen netto
vähennys 8,300,000 markkaa. Minä olen 
puhunut nimittäin nettovähennyksistä ja 
nettolisäyksistä, joita minä olen käsittänyt 
herra rahaministerinkin tarkoittavan. 

Valtiovarainministeri V en n o l a: Kyllä 
viimeinen puhuja voi nyt olla vakuutettu 
siitä, että olen hyvinkin tarkoin tutustunut 
siihen valtiovarainvaliokunnan antamaan 
mietintöön, koska minun jo asemani ja teh
täväni puolesta niin täytyy tehdä. Ed. 
Niukkanen täällä sanoi, että on vähennetty 
toistasataa miljoonaa hallituksen esittämiä 
menoja. Olen jo aikaisemmin ollut tilaisuu
dessa huomauttamaan, että vähennys on ta
pahtunut yksinkertaisesti niin, että se 102 
miljoonaa, minkä hallitus oli säästänyt, on 
syöty. Valtiovarainvaliokunnan olisi pitä
nyt tuloja lisätä, jos se näki tarpeelliseksi 
vielä lisätä budjettiin siitä, mitä hallitus 
oli esittänyt. ,Jo vailtiovarainvaliokunnan 
herra puheenjohtaja itse tunnustaa, että 
valiokunta on tilannetta harkitessaan kat
sonut pakottavien syitten vaativan, että 
maantierakennuksiin, jokien perkauksiin, 
uudisviljelysavustuksiin ja asutustoiminnan 
boitoon lisätään noin 40 miljoonaa markkaa 
siitä, mitä hallitus on näihin tarkoituksiin 

--·--~--·--·-· -·----

esittänyt. Jos valtiovarainvaliokunta olisi 
ottanut nykyisen tilanteen huomioon, niin 
se ei olisi lisännyt menoja, mutta se olisi 
säästänyt, jotta ei olisi tarvinnut säästöä, 
minkä hallitus oli tehnyt, kokonaan pyyhkiä 
pois. Ja valtiovarainvaliokunnan olisi myös
kin asian käsittelyssä pitänyt ottaa huo
mioon, että eduskunnassakin voidaan jota
kin tehdä, ja silloin pidättää itsellensä va
raus siitä, millä tavalla asia hoidetaan, jos 
lisäyksiä sattuu tulemaan. Hallitus oli. men'{}; 
tellyt toisin. Kun se jätti esityksensä, se oli 
varannut 102 miljoonaa markkaa säästöä, 
joka kyllä olisi tarvittu, jos arvioimisetkin 
olisivat pitäneet paikkansa. Nyt on valtio
varainvaliokunta erinäisistä tuloista saanut 
myöhemmin kuin hallitus yksityiskohtaisem
pia tietoja niitten laskemisesta ja sillä syyllä 
katsonut olevan asianmukaista vähentää tu
loja. Kun näin oli asianlaita, niin olisi ny
kyisen tilanteen huomioon ottaen ollut syytä 
pidättäytyä kaikista lisäyksistä (Ed. Hak
kila: Sotilasmenolisäyksistä !). Muutoin minä 
tahdon sanoa, että se tapa, millä on heitelty 
yksityisiä posteja valtiovarainvaliokunnassa 
sinne ja tänne, ei ole sen vakavan käsittelyn 
mukaista, mikä tavallisesti muissa maissa 
budjetteja käsitellessä tehdään. Näin mene
tellen tullaan nyt sitten siihen, missä ollaan, 
ettei tiedetä, mitenkä budjetti lopullisesti 
saadaan lwkkoon. Olen myöskin jo aikai
semmin huomauttanut siitä takaperoisesta 
käsittelystä, mitä on noudatettu, että ne tu
lolait, jotka liittyvät tulo- ja menoarvioon, 
kokonaan lyödään edeltäpäin lukkoon ilman, 
että ollaan selvillä, mitenkä sitten selvitään 
budjetin tasapainosta. 

Jaa, no, minä toivon kuitenkin, että val
tiovarainvaliokunta on löytävä sopivan tien, 
jolla tasapainoon päästään. 

Ed. H e l o : Herra valtiovarainministerin 
lausunto ei voi olla herättämättä hämmäs
tystä. Jos valiokunta olisi halunut, olisi 
budjetti helposti saatu nimellisesti lukkoon, 
mutta minä toivon, että valtiovarainvalio
kunta pysyy tehtävänsä tasalla niin hyvin, 
ettei se milloinkaan lähde seuraamaan sitä 
esimerkkiä, jota herra valtiovarainministeri 
suositteli ja joka olisi vienyt siihen, että 
olisi vain samalla tavalla, kuin hallitus on 
tehnyt, kalkyleerattu tulot riittävän kor
keiksi. Kyllä valiokunta olisi voinut yhtä 
virheellisesti kuin hallituskin arvioida esim. 
rautatietulot 10 % korkeammiksi, - ei siinä 
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mitään taitoa olisi tarvittu - ja samoin 
myös muut tulot. Mutta valiokunta on pa
rantanut hallituksen esitystä ja tehnyt tulo
puolen tiiviiksi ja muissakin suhteissa huo
mattavasti parantanut budjettia. Yksi virhe 
on budjetissa tällä hetkellä, joka on estänyt 
budjettia muodostumasta sellaiseksi kuin 
vakava tilanne tällä hetkellä olisi vaatinut 
ja se on sotilasmenojen kohtuuton nousu. 
Se on se asia, jota ei voida selittää, että 
tällä hetkellä on voitu siinä määrässä soti
lasmenoja kohottaa, kun sellaista ei ole 
tehty parempinakaan vuosina ilman että 
mitään syytä menojen korottamiseksi ei ole 
tuotu esille. Minä sentähden toivon, että 
valtiovarainvaliokunta ei lähde niin kevyt
mielisello tielle, jota herra valtiovarain
ministeri, ihmeellistä kyllä, sille suositteli. 

Ed. Niukkanen: Ettei herra raha
ministerin viimeinen väite Jäisi oikaise
matta, niin minä huomautan, rahaministe
rin lausunnon johdosta, että hallitus oli 
pannut säästöön 102 milj. markkaa, ja että 
tämä olisi valiokunnassa syöty, ettei tässä 
ole ollut mitään syömistä, sillä se oli lasku
virhe tuloissa, joka oli pantu tälle säästö
momentille. Tuloissa oli 108 milj. markan 
laskuvirhe, ja sen on valiokunta oikaissut 
;ja tätä oikaisua vastaan ei herra rahaminis
terillä ollut mitään. Päinvastoin hän on 
myöntänyt, että se oli tarpeen. Ei lasku
virheessä ole mitään syömistä. 

Lisäksi minä huomautan, että mietinnön 
8 sivulla ensimmäisen palstan lopussa ja 
toisen palstan alussa olevat numerot osoit
tavat, että valtiovarainvaliokunta ei ole li
sännyt menoja, vaan vähentänyt niitä 8 
milj. markalla, jos herra valtiovarainminis
teri laskee nämä, summat yhteen. 

Valtiovarainministeri V en no 1 a: Kyllä 
minun täytyy nyt kuitenkin huomauttaa 
viimeiselle puhujalle, ettei täällä mitään 
laskuvirhettä ole. Kysymys on ainoastaan 
tulojen erilaisesta arvioimisesta ja tällä 
hetkellä ei voida niin tarkkaan sanoa, yhtä 
vähän viimeinen puhuja kuin minäkään, 
kuka lopullisesti on oikeassa. On toden
näköistä, että erinäisillä aloilla, kuten 
rautatietuloissa, voivat tulot muodostua 
pienemmäksi kuin hallitus oli esityksessään 
arvioinut. Valtiovarainvaliokunnalla oli 
käytettävinään myöhäisemmät tiedot ja 
ilmoitukset, kuin mitä hallituksella oli. 

Mutta sen oli hyvin helppo tätä asiaa kor
jata, koska hallitus oli laskenut menot niin 
että siellä oli säästönä 102 milj. markkaa 
käytettävänään, jos eivät tulot sattuisi riit
tämään. Ja tämä 102 miljoonaa oli hyvin 
helppo käyttää tulojen tasoittamiseksi. Jos 
valtiovarainvaliokunta olisi menetellyt laa
tiessaan mietintöä samalla tavalla kuin 
hallitus, nimittäin, että olisi reservi, jonka 
perusteella voitaisiin oloja järjestää, niin 
ei olisi sitä vaikeutta olemassa, mikä nyt on. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ryömä ed. Palmgrenin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Ryömän ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
jollaiseksi se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Ryömän ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
9'9 jaa- ja 87 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 11. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. R yö mä: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puh e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat a,vointa äänestystä, nou
semaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Ainali, Alestalo, Annala, Asikai
nen, Brander, Cajander, Eskola, H., For
stadius, von Frenckell, Hakala, A., Halo-
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nen, A., Hannula, Heikkinen, Helenelund, 
Hilden, U., Huittinen, Huuhtanen, Häkki
nen, Hänninen, Inborr, Janhonen, Jern, 
Joukanen, Junes, Junnila, Jussila, Jyske, 
Kaijalainen, Kalliokoski, Kallioniemi, 
Kaura, Kauranen, Kemppi, Kesti, Kilpe
läinen, Kirveskoski, Kivioja, Koivisto, 
Koivuranta, Kolkki, Korhonen, Korpisaari, 
Koskenheimo, Kuisma, Kukkonen, Kuok
kanen, Kuuliala, Kämäräinen, Lahdensuo, 
Lahtela, Lampinen, Lautala, Lehtonen, 
Leivo, Leppälä, Lohi, Luostarinen, Malmi
vaara, Manner, Mantere, Miikki, Moilanen, 
Mäkelä, J. L., Mäkelä, W., Nikkanen, 
Niukkanen, Nurmesniemi, Nyman, Oksanen, 
Paavolainen, Pennanen, Perheentupa, Pe
sonen, Pihkala, Pilppula, Pojanluoma, Pul
linen, Päivänsalo, Rantanen, Rautaharju, 
Riipinen, Rissanen, Roos, Ruotsalainen, 
Ryynänen, Saarinen, Sahlstein, Sallinen, 
Salo, Sarlin, B., Sarlin, E., Solja, Sovi
järvi, Ståhlberg, Suurkonka, Svinhufvud, 
Särkkä, Tarkkanen, Tukia, Tulenheimo, 
Tuomikoski, Tuomioja, Turja, Vehkaoja, 
Vesterinen, Westman, Virkkunen ja Åker
blom. 

,Ei'' äänestävät seuraavwt edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aalto-Setälä, Aattela, 
Ahlfors, Ailio, Ampuja, Anttila, Aromaa, 
Björk, von Born, Bryggari, Erich, Eskola, 
W., Estlander, Fagerholm, Furuhjelm, 
Haga, Hakala, K., Hakkila, Halonen, T., 
Harvala, I-Ielo, Hilden, A., Hiltunen, Hut
tunen, Hämäläinen, Hästbacka, J aco:bsson, 
Jokinen, Keto, Kilpi, Kivimäki, Kivisalo, 
Koivulahti-Lehto, Komu, Koponen, Koso
nen, Kovanen, Kulovaara, Kuusisto, Lam
minen, Lehtokoski, Lepistö, Lindman, Lind
qvist, Meriläinen, Myllymäki, Nuutinen, 
Oksala, Paasivuori, Paasonen, Palmgren, 
Pekkala, Penttala, Perho, Pitkänen, Puitti
nen, Pyy, Pärssinen, Rantala, Rapo, Reini
kainen, Rothberg, Ryömä, Räisänen, Sallila, 
Seppälä, Sergelius, Setälä, Sillanpää, Suo
kas, Sventorzetski, Tanner, Tolonen, Tur
kia, Valta, \Velling, Voionmaa, Väisänen, 
Ahlström ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 8 
edustajaa: 

Hirvensalo, Huhtala, Jatkola, Kaskinen, 
Kontio, Linna, Raatikainen ja Sunila. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 109 jaa- ja 82 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tufus:en. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely julisre
taan päättyneeksi. 

Asia on loppurm kä,si.telty. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestykseen telb.
dään se muutos, että nyt esitellään ainoaan 
käsittelyyn 8) päiväjärjestyksessä oleva 
asia. 

8) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

Valtiov·arainvaliokunnan mietinnössä n :o 
17 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi
.tys n :o 1 valt.ion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931 sekä r.ll;h. al. n :ot 1-71 esitel
lään a i n ·o a ·an k ä s i U e l y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17. 
Eduskunta ryhtyy käsittelemään tulo- ja 
menoarvioe!hdotuksen tu:lopuolta. 

Vakinaiset tulot. 

Ensimmäinen osasto. Tulot valtion tiluk
sista ja muusta ~a1tion omaisuudesta. 

Luku I Tulot maatiloista, luku II Tulot 
kalastu'ksista, luku III Tulot valtion metsä-
taloudesta, luku IV Tulot valtion raken
nuksista, luku V Tulot kanavista, luku 
VI Korko- ja osinkotul<Yt, luku VII Tulot 
valtionmutateistä ja luku VIII Tulot •VJal
tion teollisuuslaitoksista, hyväksytään kes
kustelut<ta. 

Toinen ·osasto. Välittömät v·erot. 

Luku I Elinkeinov·erat, luku II Tulo- ja .. 
omaisuusvero ja luku III Ulkomaalaisten 
korkovero, hyväksytään keskustelutta. 
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Kolmas osasto. Välilliset verot. 

Luku I Tullitulot ja luku II Valmiste
verot, hyväksytään keskustelutta. 

Neljäs osasto. Sekaluontoiset verot. 

Luku I Vir·astojen toimitusmaksut, luku 
II Maksut metallien ja paperin tutkimi
sesta., luku III Rekisterimaksut, lulm IV 
Leimavero ja luku V Lisävero, hyväksy
tään kesku:stelutta. 

Viides osasto. Maksut erinäisten valtion 
laitosten käyttämisestä. 

Luku I Posti- ja lennätinlaitoksen tulat, 
luku II Merenlmllkumaksut, luku III Yleis
ten sairaaloiden maksut, luku IV Opetus
laitosten oppilasmaksut ja luku V Seka
laiset maksut, hyväksytään keskustelutta. 

Kuudes osasto. Sekalaiset .tmlot. 

Luku I Sakkora:hat, luku II Perinnöksi
ostomaksut, luku III Lunastettujen maa
tilain kauppahinnanmaksut, luku IV Kor
vaukset valtion ennakolta maksamista kus
tannuksista, luku V Viralliset sanomaleh
det, luku VI VaLtioneuvoston kirjapaino ja 
julkaisuvar.asto, lukiu VII Tulot työtoimin
,nasta erinäisissä valtion laitoksissa, luku 
VIII Apum31ksut kunnilta, luku IX Oikai
surahat, luku X Elatus- ja kymmenysjy
väin lmnastus sekä hospita.alitalojen vuokra, 
luku XI Ma'k:mt erinäisten elinkeinojen 
valvonnasta ja luku XII Tulot valtion 
virka- ja palvelusmiesten nauttimista 
eduista, hyväksytään keskustelutta. 

Luku XIII MUJUt sekalaiset tulot. 

Keskustelu: 

Ed:. He l o: 3 momenHn kohdalla on va
liokuntlll merkinnyt lisäystä 10,000,000 
markkaa, joka saataisiin siitä, että pikku
setelien asemasta otettaisiin käytäntöön 
uudet metalliraihat. Mitä uusien metalli
rahojen yleiseen käytäntöön ottamiseen tu
lee, niin mielipiteet siitä ova:t hyv.in jahu
tuneet. Mutta siinäkin ta:pauksessa, että 
.niitä ryhdyttäisiin yleisemmin käytäntöön 
.ottamaan, ei olisi a.inakaan syytä kokonaan 

poistaa liikkeestä nykyiset pikku9etelit, 
kuten saatta:a olla mahdollista siinä ta-
pauksessa, että valiokunnan mietintö hy
väksytään sellaisenaan. Minusta pitäisi 
jättää kuåtenkin mahdollisuus siihen, että 
pikkuseteleitäkin edelleen pidettäisiin liik
keessä, varsinkin kun yleisö kuitenkin jo
t-ensakin laajasti edeUeen harrastaa .niiden 
käyttämistä. Minä sen tähden ehdotan, että 
perustelun tätä !koskevaa kohtaa lievenne
tään siten, että mainittaisiin sanotun mo
mentin kohdalla, että ,valiolmnta lausuu 
odottavansa, että hallitus ryhtyy toimen
piteisiin, jotta liikkeessä olevien pikku
.setelien tilalle saataisiin yleisempään käy
täntöön mainitut uudet metallirahat". 

Ed. Niukkanen: Vuonna 1928, joL
loin la,ki näistä uusista metallirahoista hy
väksyttiin, pidettiin paitsi Suomen Pankin 
pankkivaltuusmiesten ja johtokunnan kes
kuudessa myöskin ·eduskunnassa hyvin suo
tavana, että pilkkusetelit sa.ataisiin !pois 
käytännöstä ja niiden til-alle ruetaHirahaa 
niinkuin on kaikissa maissa jo nykyjään, 
sillä arroltaan ai>van pikkuisten setelien 
esiintyminen on epänormaali sodanaikainen 
il.lmiö. On myönnettävä, että yleisö on 
suhtautunut näihin metallirahoihin vasten_,.. 
mielisesti. Tämä johtunee kuitenkin yksin
omaan siitä, että niiden rinnalla on ollut 
käytännössä myöskin pikkuseteleitä, Suo
men Pankin taholta on lmmminkin mai~ 
nittu että varsinkin viiden ja kymmenen: 
ma.rka:n setelit, kun ne tekevät yhden kier
roksen, ovat niin saastaisia, 'Cttä ne on po1-
tettava j.a tilalle painettava uudet. Olisi 
sen vuoksi paljon taloudellisempaa ottaa, 
näiden tilalle metaUira:ha ja tämä Qlisi 
epäilemättä tärkeä myö.sikin terveydellisistä. 
syistä. Mikäli minä t~edän, niin esimer
kiksi JXlnkit toivovat, että päästäisiin 
.näistä epäkäytännö1lisi.stä j-a likaisista se
teleistä kov-a.an metallirahaan. Tähän näh
den minusta on aivan paikallaan se lau~ 
suma:, jonka Vialtiovarainvaliokunta on mil.e
tintöönsä ottanut. 

Lisäksi minä luulen, että on hyvin vai
kea keksiä budjetissa olevan aukon täyt
tämiseen juuri IllfUita .tuloja kuin korottaa 
rahanlyöntimaksuja siitä, miiksi ne valio
kunnan mietintöön ovat merkityt. Tämä. 
on myöskin hyvin mahdollista sentakia, 
että rahapaj.aan ·on näiden uusien metalli
rahojen lyömistä varten hankittu uudet 
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v-errattain kalliit koneet, ja se voi helposti 
ly(}dä vuodessa suuremmankin määrän 
näitä rahoja kuin mitä morrrentille on mer
kitty. Nämä seikat huomioollO'ttaen mi
nusta .ed. Helon ehdotus ei tunnu oUen
k~an iltarkitult.a. 

Valtiovarainministeri V en no l a: Tätä 
rahan lyönn.in käyttämistä va'ltion tulo
läJhteenä •on kyllä hallituksessa harkittu ja 
olen ollut siitä eri kertoja neuvotteluissa 
asianomaiste-n kanssa. En k!uitenlman eh
dottanut hallituksen esittämässä tulo- ja 
menoarvioissa näi.tä tuloja enemmän kuin 10 
miljoonaa. Valtiovarainvaliokunta on nyt 
ille lisännyt 20 miljoonaksi. Myönnän, 
että valtiov.arainvoaliokunta 'On tässä kajon
nut tulolähteeseen, joka hallituksella oli 
takataskussa, jotta, jos jostain puuttuisi, 
niin voitaisiin sitä hätätilassa käyttä.ä. 
Olen sitä mieltä, että ed. Helon -ehdotta
maa lisäystä ei pitäisi t·ehdä, koska olel1lJllle 
jo hall.ituksen taholLa suwnnitelleet tämän 
tulo~ähteen vielä runsaam:paa käyttöä kuin 
mitä esitimme. Jokaisessa tällaisessa tulo
ja menoarvi'Ossa täytyy olla pieniä liikku
mismahdollisuuksia niiden arvioimisista 
johtuneiden vaj.austen täyttämiseksi, mitä 
aina syntyy. Minä kehottaisin valtiovarain
valiokuntaa ottamaan harkittava.kseen tä
män tuloläiliteen käyttämisen myöskin a;i
•nakin osittain sen v.ajauksen peittämiseksi, 
mikä nyt onc syntynyt. On ryhdytty jo 
suunnitelmaa valmistelema·an millä tavalLa 
pienemmät setelit voitaisiin saada poist·e
tmksi, suoraan sanoetn, liikkeestä. Kun 
muissakin mais,sa käytetään pienien sete
lien' sij·asta tällaisia metallirahoja, niin 
luulen. -että sen täy.tyy myöskin käydä 
p.äinsä Suome;ssa. Se, että yleisö ei ole 
siihen v~elä t•ottunut ja että n. s. ku;kka
rot ovat jääneet pois käytännöstä, niin 
että ihmiset eivät v.ielä oikein tiedä, missä 
ne näitä metal!lira:hoja säilyttävät, ei ole 
mikää.n syy siihen, että meillä ei voitaisi 
viedä läpi' sitä reformia., että pienten se
teLien sija.an otettaisiin käytäntöön pienelTh
m.ät metallira·hat. Tätä näk!ökohtaa sil
mälläpitäen on maiJ:ldollista tästä ,saada 
tuloja. 

Ed. H a r v a l a: Miii1un mielestäni ne 
hal1ituksen suUJnnitelmat, etteivät ihmiset 
saisii ottaa ,pieniä rahoja vastaan siinä muo
dosR/lJ kuin ha1ua•vrat, aliheuttaa vaan tyyty-

mättömyyttä maassamme. M.inusta ei ai
nakaan niin jyrkkää lausuntoa kuin valio
kunta ehdottaa pitäisi hyväksyä j.a sen
vuoksi minä kalllna tan ed. Helon ehdotusta. 

Ed:. R y 1} mä: Ennen oli pienin p3!peri
mha 5 markkaa, joka vastasi ·nykyi•stä 50 
markkaa. Minusta tuntuu senvuoksi hyvin 
asianmukai:selta, että otetaan käytäntö<in 
.meta1lir3!ha edes jo nykyisen 10 markan 
,sija.sta eli aikaisemmalle 1 markalle. OTh
lhan k!uitenkin paljon hygieenisempää, •että 
tuollainen aina käytössä oleva vaihtoraha 
on metalli.a,, kuin että se on paperia, joka 
monasti kulkee ryppyisenä t·a.skussa ja 
1kerää kaikenmailman liat itseensä. Tä,hän 
asti on mäiden rahojen käyttöä vaikeutta
lUUt se, että vanha yhden markan raha Gn 
trnelkein yMä iSuuri kuin uusi metallinen 
,5 markan raha. Mutta tämäkin epäkohta 
korjautwu sen kautta, että nämä vanha-t 
l markan .rahat v·edetään vähitellen pois 
t1iikkeestä j•a jälelle jäävät pi•em.emmät yh
den markan rahat, niin että tämän jälkeen 
.ei tarvitse enää niidenkään metallirahoja 
1pelätä, jotka ovat mahdollisesti joskus p.is
·täneetkin 5 mal'l1mn rahan yhden markan 
,sija,sta •cili..aufföörille tai1 johonkin muuhUII1 
tarkoitukseen. 

lVIinä näin ollen katson, että on täysi 
syy t·e:hdä ainakin .tämä reformi, että 10 
markkaan saakka. vaihtoraha tulee olemaa.n 
metallista. 

Ed. von F r en c k eI 1: Herm puhemies! 
'Tun1tuu siitä, niinkuia11 oikea käsi ei tie
;täisi., mitä vasen käsi täällä ednlskunnassa 
tekee (Eduskunnasta: Hehä·n ou 'Oikein!). 
rSamaan aiikaan kuin •va:ltiovarai'nvalio
ik:unta .eihdott.a,a., että seteleitä väiliennettäi
siin ja enemmän kovaa raha:a laoskettaisiin 
liikkeeseen, on pankkivaliokunta yksimireli
sesti laatinut seuraavan mietinnön: ,Tar
kJa.stuktsensa ohessa valiokunta on todennut, 
että vuGnna 19.29 1iikkees•een tulleet alu
:miniumi-pronssirahat •eivät ole vastanneet 
niitä toiv.eita, joi:ta niiden käytäntröön ottar 
uniseen oli esetettu. Ylei:sö on asettunut 
.niiden käytäntöön ottamiseen nähden ko
konaan kielteiselle ikannalle •eikä niitä voi
tane saada IIiikkeesee'n ilmmn pakkoa s. o. 
muuten kuin lakkaamaila painattamasta 
,vastaavila setelirahojru. v,aliokunnan mie
,1estä yleisön vastenmi·elisyys pu:heenaole
via' IVaihtorahoja. kohtaan ei ole a.ivan ai-
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heeton m. m. siksi, että ·5 markan raha ei 
ole kokonsa puolesta kyllin selvästi eroi
tettavissa yhden markan mihasta sekä siksi, 
.että näim.ä raihat ovat oUeet hu10nosti lyö
tyjä ja. näyttä>vät !käytännössä muuttavan 
väriä. V &lioknnnan mi,e1·esiä maamme ny
kyinen vaihtorahastCJISysteemi: kovin mo
.nine, kolmesta erilaisesta metallista lyö
tyine raiho:Uneen, joista kuitenkin puuttuu 
•rahasysteemin luonnostaan kuuluva raha
.yksikön sadannes, on epätyydyttäJvä. Epä
kohtia· tushn kuitenkaan vo1daan poista•a, 
.tmnen·kuin v. 1924 rahakomitean ehdiottama 
siirtym~nen .suurempaan rahayksikköön 
voidaan toimeenpanna''. 

V<aikika minä periaatteelliselta kannalta
kin olen sitä mieltä, että s·etelit poistettai
.siin, niin en voi hyväksyä tätä ehdotusta, 
.jonka ID!Ukaan aluminiumi-pronssirahat 
nyt tyrkytettäisiin suurelle yleisö'He. Sil
loin kun setelit poistetaan\ niin meidän eh
dottomasti täytyy ottaa käytäntöön hopea·
rahoj.a, siis sellaisia rahoj·a, joita; yleisö 
mieleHää:n käyttää. Minä ymmärrän, että 
herra .valtiovarainministeri on, hakiessaan 
uusia tuloj.a, ehdoottanut, että setelien mää~ 
.rää väihennettäisiin. Mutta koska Suomen 
Parukki on eduskunnan, niin täytyy huo
mauttaa, että Suomen Pankki guor.alliais.esti 
menettää tuloja, siHoin kun setelit vähen
netään. Siis mitä toisel'1a käidellä voite
taan, menet~tää,n toisella. 

Minä ro·hlkenen ehdottaa että tääHä eh
dotettu toimenpide lykättäisiin ja että 
momentissa 3 summa muutettai,siin 20 mil
joonasta 10 miljoonaksi, koska ehdotetusta 
toimenpitoestä ei saada otaksuttua 20 mil
joonan tuloa. 

E-d. Hästba·cka: Jag har i statsut
skottet f.örf.äktat samma synpunkter, som 
lliU fr.amhålli:ts utav rdm. von Frenckell, 
.och då ja.g fortfarande är av samma åsikt, 
1ber j·ag få undeTist,äda försla.get. 

Ed. K o r p i s a a r i: Herra puhemies ! 
Minun täytyy julkituoda aivan päinvastai
nen käsitys tästä asiasta, kuin mitä ed. von 
Frenckell täällä esitti. Minun mielestäni 
nikikeliset vaiht~rahat ovat ainoat nykyai
kaisen rahajärjestelmän rakenteeseen sovel
tuvat vaihtorahat. Jos niitä yleisö meillä 
ei ole toistaiseksi hyväksynyt, riippuu se 
suureksi osaksi siitä, että näitä rahoja ei ole 

tarkoituksenmukaisella tavalla liikkeeseen 
laskettu. 

Toiseksi pyytäisin huomauttaa, että nyky
aikaisen teorian mukaan ei se ole yleisö, joka 
määrää, mikä raha on ja mistä se tehdään, 
vaan se on valtiovalta, joka tässä asiassa ta
vanmukaisia muotoja noudattaen lopullisen 
päätöksen tekee. Minä olen aivan vakuu
tettu siitä, että niin pian kuin pienten sete
lien liikkeeseen laskeminen lopetetaan, tulee 
kansa suurella mielihyvällä ottamaan vas-
taan nämä nikkelirahat ja niitä käyttämään. 

Herra von Frenckellin ehdotus hopeisten 
vaihtorahojen käytäntöön ottamisesta on 
minun ymmärtääkseni täysin vanhentunut 
ja käytäntöön soveltumaton menetelmä. Ny
kyinen tiede ei enää hyväksy sitä, että ra
hoja tehdessä käytetään kalliimpaa raaka
ainetta kuin mitä tarve ehdottomasti vaa
tii. 

Minä näin ollen katson, että valtiovarain
valiokunnan käsitys tästä asiasta on täysin 
perusteltu ja toivon, että valiokunnan mie
tinnössä olevat perustelut tulevat hyväksy
tyiksi. 

Ed. N i u k k a n e n: Se mietintö, jota ed. 
von Fl'enckell täällä luki, jos pankkivalio
kunta on sen jo lopullisesti käsitellyt, tunc 
tuu hyvin keyyesti harkitulta, kun siinä pu
hutaan, että olisi siirryttävä hopeisiin vaih
torahoihin. Tämä asia oli nimittäin perus
teellisen harkinnan alaisena vuonna 19Q.8, 
jolloin nykyiset vaihtorahat päätettiin ottaa 
käytäntöön, jolloin eduskunta ne melkein 
yksimielisesti hyväksyi. Hopeinen vaihto
raha voi tulla kysymykseen vain siinä ta
pauksessa, että rahanarvo nostettaisiin ny
kyisestä ehkä kymmenkertaiseksi. Silloin 
vasta olisi mahdollisuus valm:istaa hopeasta 
sellaisia rahoja, joissa aineen hinta ei menisi 
yli rahan arvon. Rahanarvon nykyisellä~n 
ollen on paras ratkaisu se, johon on tultu 
ja jollaisia rahoja on suuressa määrin val
mistettu. On aivan mahdotonta, että pank
kivaliokunnan mielipidettä noudattaen nyt 
kaikki ne kymmenet miljoonat, jotka on käy
tetty näitten uusien rahojen valmistamiseen, 
heitettäisiin pois ja ryhdyttäisiin valmista
maan joitakin muita vaihtorahoja. Mitä sit
ten näitten rahojen laatuun tulee, niin siinä 
suhteessa ei myöskään ed. v. Frenckellin 
mielipide ole oikeaan osunut. Mikäli kos
kee 5, 10 ja 20 markan rahoja, niin ne ovat 
te:hdyt samasta metallista, kuin mistä tans-
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kalaiset suunnilleen samanarvoiset ja vähän 
suurempiarvoisetkin rahat on valmistettu, 
ja kokemus on osoittanut, että ne erinomai
sesti pitävät värinsä. 

Ed. von F r en c k e ll: Pankkivaliokun
nan mietinnössä ei ole mainittu, mistä ai
neesta nämä kovat rahat valmistettaisiin. 
Ehdotetaan ainoastaan, että eduskunta ja 
hallitus harkitsisivat, miten voitaisiin kovia 
rahoja saada yleisölle sijoitetuksi ilman pak
koa. Kun kansa on omaksunut sen käsityk
sen, että on kysymys hätärahoista, niin 
kansa aina on vastustanut tällaisen rahan 
käyttöä. Jo silloin kun kuningas Kaarle XII 
laski semmoisia rahoja liikkeeseen, niin hän
kin sai havaita, ettei tällaisista rahoista vä
litetä. Meidän uudet rahat ovat niin huo
noja, että kansa on pitänyt niitä hätära
hoina. Sen tähden on siirryttävä toiseen sys
teemiin. Ennenkuin tämä asia on tarpeeksi 
harkittu, ei pitäisi keinotekoisesti koettaa 
saada näitä kovia rahoja käytäntöön. 

Ed. Lahdensuo: Vaikka onkin totta, 
että Suomen Pankki ei hyödy siitä, että 
näitä suurempia metallirahoja lyödään, vaan 
että päinvastoin valtio siitä saa tuloja, niin 
kuitekin on mainittava, että Suomen Pan
kin johdon taholla on viime vuosina järjes
telmällisesti pyritty pois pienistä paperira
hoista. Sekä Suomen Pankin johtokunnassa 
että Suomen Pankin pankkivaltuusmiesten 
kesken on asia ollut monta kertaa puheena. 
Tämäkin todistaa, että silläkin taholla on 
huomattu, että nämä pienet paperirahat 
ovat käytännössä peräti epäkäytännöllisiä. 
Eikä voi myöskään siitä puhua, että Suomen 
Pankki niistä juuri mitään erikoisesti ,tie
naisi", sillä nehän kuluvat niin sukkelaan, 
että niitä saa alinomaan uusia.· Minäkin 
voisin sanoa saman kuin ed. v. F'renckell, 
että vasen käsi ei tiedä, mitä oikea käsi te
kee, siihen nähden, että pankkivaliokunta on 
mietinnössään, joka ei tosin vielä ole pai
nettu, ja tullut tunnetuksi, lausunut jotakin 
semmoista, mitä ed. v. Frenckell on täällä 
esittänyt. Tämä luultavasti on tapahtunut 
liman että pankkivaliokunta on ollut Suo
men Pankin asianomaisten elinten kanssa 
neuvotteluissa ja kosketuksissa tästä asiasta. 
Minä muistan nimittäin, että viimeisessä 
pankkivaltuusmiesten kokouksessa yritti ed. 
v. Frenckell herättää tästä asiasta puhetta, 
mutta sillä kertaa ainakin asia lykkäytyi 

toiseen kertaan odottamaan lähempää selvit
telyä. 

Minä kannatan myöskin valtiovarainva
liokunnan ehdotusta. 

Ed. von Frenckell: Minä tahdon huo
mauttaa ed. Lahdensuolle, että pankkivalio
kunta yksimielisesti on hyväksynyt tämän 
tekstin. Asiantuntijana on ollut pääjohtaja 
Ryti, eikä hän ole tehnyt mitään muistu
tuksia luettuaan mietinnön. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed: Helo ed. Harvalan kannattamana ehdot
tanut, että esilläolevan luvun 3 momentin 
perusteluissa olevat sanat ,yleiseen käytän
töön'' muutettaisiin sanoiksi ,yleisempään 
käytäntöön". Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Helon ehdotukseksi. Ed. v. Frenckell ed. 
Hästbackan kannattamana on ehdottanut, 
että 3 momentilla olevasta tuloerästä vä
hennettäisiin 10 milj. markkaa, toisin sa
noen, että hyväksyttäisiin tässä kohden hal
lituksen esitys. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
v. Frenckellin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Mitä äänestykseen tulee, 
ehdotan meneteltäväksi sillä tavalla, että 
ensin äänestetään valiokunnan mietinnön ja 
ed. v. Frenc'kellin ehdotuksen välillä, joka 
koskee määrärahaa, ja sen jälkeen tehdään 
päätös perusteluja koskevasta ed. Helon eh
dotuksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. von Frenckellin ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. von Frenckellin ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s : Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 
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Kun tämä on tapahtunut, toteaa P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes-
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 

P u he m i e s: Vähemmistö. 18,30. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtio-
varainvaliokunnan ehdotuksen. Täysistunto keskeytetään kello 15,23. 

Äänestys perusteluja koskevasta ed. He
lon ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Helon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväJksynyt valtiova
. rninvaliokunnan ehdotuksen. 

Ylimääräiset tulot. 

Luku I Valtiolle takaisin maksetut laina
pääomat, hyväksytään. 

Luku II Sekalaiset tulot, hyväksytään. 

Luku III Osuus Suomen Pankin voittoon, 
hyväksytään. 

Mietinnön yleisperustelut sivuilla 4-8 
hyväksytään. 

Puhemies: Kun eduskunta käsitelles
sään valtiovarainvaliokunnan ehdotusta val
tion tulo- ja menoarvioksi ei ole mietintöä 
muuttamatta hyväksynyt, lähetetään tulo
ja menoarvio, niin muutettuna kuin se edus
kunnan päätöksellä on hyväksytty, valtio
-päiväjärjestyksen 76 § :n mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tu
lee antaa lausunto eduskunnan tekemistä 
muutoksista. 

Puheepvuoron saatuaan lausuu 

Ed. N i u k k a n en: Valtiovarainvalio
kunta kokoontuu· täällä puhemiehen huo
neessa heti. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 18,30. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa kunnal
listen tehtävien takia huomispäiväksi ed. 
I1ampinen . 

3) Ehdotukset laiksi kansakoululaitoksen kus
tannuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 annetun 
lain 23 § :n muuttamisesta ja laiksi kansa
koulutoimen järjestysmuodon perusteista tou
kokuun 18 päivänä 1923 annetun lain 9 ja 

10 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä hal
lituksen esitys n :o 22, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 12 ja suuren valiokunnan mie
tinnöissä n :ot 28 ja 28 a, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s : Ensin sallitaan asiassa kes
kustelu. Sen jälkeen tehdään päätös toi
sessa käsittelyssä päätettyjen lakiehdotusten 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä, erikseen 
kummastakin lakiehdotuksesta. 

Kukaan ei pyydä puheel?-vuoroa. 

Ensimmäinen lakiehdotus hyväksytään. 

Toinen lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste~ 
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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4) Ehdotus laiksi oppivelvollisuudesta anne
tun lain 8 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 47, jota on valmistele
vasti käsitelty sivistysvaliokunnan mietin
nössä n :o 4 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 29, esitellään k o 1m a n t e en 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s : Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi-~ 
sestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehd<>tuksen !kolmas käsittely julist·e
taan .päättyneelksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

-5) Ehdotus laiksi eräiden Suomen-Ruma
nian kauppasopimuksen säännösten 

hyväksymisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 56, jota on valmistele
vasti käsitelty ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 5 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 35, esitellään osittain k o 1-
m a n t e e n, osittain a i n o a a n k ä s i t t e
lyyn. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sitten tehdään kolmannessa käsit
telyssä päätös toisessa käsittelyssä päätetyn 
lakiehdotuksen hyväksymisestä tai hylkää
misestä. Lopuksi esitellään ainoaan käsit
telyyn ulkoasiainvaliokunnan mietinnön 
edellinen ponsi, joka koskee itse sopimuksen 
hyväksymistä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Sopimuksen hyväksymistä koskeva ponsi 
hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi kirkollisiin tarkoituksiin 
viljassa määrättyjen valtionmenojen muunta

misesta rahamenoiksi. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys·n :o 21, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 18 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 34, esitellään k o l m a n t e en 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn ponJana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuren valiokunnan mietinnössä 
siitä esitetty ehdotus. Ensin sallitaan kes
kustelu asiasta. Sen jälkeen tehdään pää
tös lakiehdotuksen julistamisesta kiireelli
seksi. Siinä tapauksessa, että suuren valio
kunnan tätä koskeva ehdotus hyväkytään, 
päätetään lakiehdotuksen hyväksymisestä 
tai hylkäämisestä, mutta jos ehdotus laki
ehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi hylä
tään, on päätös tehtävä lakiehdotuksen hy
väksymisestä jätettäväksi lepäämään en
simmäisiin vaalien jäljestä pidettäviin var
sinaisiin valtiopäiviin, taikka sen hylkäämi
sestä. Keskustelun kuluessa on esitettävä 
kaikki ehdotukset, jotka ~halutaan asiassa 
tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Ehdotus lakiehdotuksen julistamisesta kii
reelliseksi hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste~ 
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotukset laiksi työrauhan suojelemisesta 
ja laiksi lisäyksestä rikQslain 16 lukuun. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä hal
lituksen esitys n :o 35, jota on valmistele-
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vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n :o 5 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n :o 30, esitellään k o l m a n t e en k ä s 1 t
t e lyyn. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätettyjen lakiehdotusten hy
väksymisestä tai hylkäämisestä, erikseen 
kummastakin lakiehdotuksesta. 

Keskustelu: 

Ed. Räisänen: Herra puhemies! Nyt 
kolmannessa käsittelyssä oleva lakiesitys 
työrauhan suojelemisesta on, niinkuin täällä 
jo aikaisemmin on Suomen työväenluokan 
tänne lähettämien edustajien taholta yksi
tyiskohtaisesti osoitettu, tyypillinen luokka
laki, jollaisen säiätätminen ei Suomen edus
kunnassa voisi tulla ollenkaan kysymykseen, 
jos esitys olisi tehty normaalisena aikana. 
Minä olen varma siitä, että yrityksellä 
pyrkiä tällaisen lain säätämiseen ei silloin 
olisi ollut eduskunnassa porvarillisissakaan 
ryhmissä sitä kannatusta, joka sillä nyt on, 
kun asialle on saatu, kiitos korkean dema
googisen agitation, jonkunlainen -korkea
isänmaallisuuden patentti, asialle, joka 
merkitsee, kun siitä kaikki korut otetaan 
pois, lainsäätäjän asettumista vahvemman 
puolelle heikompaa vastaan. Hallituksen 
esitys oli tosin alkuperäisessä muödossaan 
täydellisesti vailla minkäänlaisia rimssuja 
olemattoman tasapuolisuuden näyttämiseksi. 
Kun eletty aika on kuitenkin varsin kou
raantuntuvasti osoittanut, että työnantajat 
ovat, taloudelliseen mahtivaltaansa nojaten, 
pakottaneet työläisiä jopa luopumaan käyt
tämästä sellaista perustuslaissa taattua kan
salaisoikeutta kuin äänioikeus, niin oli laki
li.okunta pakoitettu lisäämään pykäliin, että 
rangaistus kohtaa myöskin työnantajia, kun 
ne harjoittavat lain kieltämää pakatusta. 
Tällainen säädös työnantajiin nähden ei 
käytännössä merkitse paljon. Niin, se ei 
merkitse suoraan sanoen oikeastaan mitään, 
sillä suurtyönantaja on siinä edullisessa 
asemassa, että hän ei tarvitse tekojensa 
motiiveja julki laulaa. Hän voi korkein
taan niistä kuiskata luottamuksellisesti ka
pitalistitoverilleen ja kehoittaa häntä: tee 
sinä samoin! Mutta työläisten järjestölli
:rien toiminta ei voi käydä näin kahden-

ke.slkisesti, sillä sen täytyy :olla joukkotoi
mintaa, ja senvuoksi tämä esitys laiksi tul
tuaan on käytännössä kohdistuva yksin
omaan työläisiin, heidän järjestötoimin
taansa, jota työnantajat yrittävät vaikeut
taa rettelöillä, joihin tämä laki voimaan
saatettuna antaa sitä suuremmat mahdolli
suudet, kun he voivat käyttää asianajajia, 
jotka valtio kustantaa, nimittäin yleisiä 
syyttäjiä ___.: niinkuin ei niillä olisi jo tar
peeksi työtä rikollisuuden jahdissa aikana, 
jolloin rikollisuus kasvaa niin, että viran
omaiset ja valtiovalta ovat neuvottornia 
miten tilanteesta selviävät. 

'l'äällä on ryhmätoverieni taholta käyte
tyissä puheenvuoroissa tämän asian aikai
semmassa käsittelyssä osoitettu, että meillä 
on laissa ennestään tältä alalta pykäliä, 
jotka antaYat oikeutta niin työn haluisille, 
joiden suojaamisen nimessä tätä kapitalis
tien etua tarkoittavaa lakiesitystä on täällä 
ajettu, kuin muillekin, jos on kysymys 
todella rikoksista. Se, mihin tämä laki, 
josta nyt on puhe, käytännössä johtaa, 
merkitsee, kuten sanottu, laissa turvatun 
yhdistymisvapauden supistamista ammatilli
sen työväenliikkeen piirissä. Niin on asia 
käsitetty muissakin maissa, joissa taantu
muksellisten tuulten puhaltaessa on tällai
seen lainsäädäntöön ryhdytty tai ainakin 
yritetty ryhtyä. Vain äärimmäisvanhoilli
set ainekset ja niistäkin oikeastaan ne, joilla 
on kapitalistisissa yrityksissä intressiä, ovat 
pitäneet ohjelmassaan tällaista lainsäädän
töä ja heille suotuisien tuulten puhaltaessa 
yrittäneet sitä toteuttaa. Kun avaamme 
Herknerin , Työväenkysymys'' mm1sen 
teoksen, joka ei ole mikään sosialistinen 
teos, vaan hyvinkin porvarillinen teos, joka 
on kurssikirja yliopistossamme ja jota oi
keistolaisille puhujille, esim. Pihkalalle ja 
Aalto-Setälälle, suosittelisin tällaisena teok
sena mieluummin kuin Casselin vaaliagita
tiokirjoituksia, niin Herknerin teoksesta 
löydämme sellaista, joka tällä alalla pitää 
paremmin kutinsa kuin Casselin artikkelit, 
joita ed. Pihkala asian ensimmäisessä kä
sittelyssä täällä siteeraili. Herkner kertoo, 
että Wilhelm II, tunnettu herra siellä oi
keistossa ja erikoisesti myös ed. Pihkalalle, 
käydessään pastori v. Bodelschwinghin lai
toksessa Bethelissä lähellä Bielefeldiä kesä
kuun 17 päivänä 1897 oli luvannut, että 
,kaikkien tuotteliaiden säätyjen kansalli
selle työlle annetaan suojelusta, tervettä 
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keskisäätyä vahvistetaan, jokainen kumous
yritys tullaan säälimättä tukahduttamaan, 
ja mitä ankarin rangaistus kohtaa jokaista, 
kep julkeaa estää vapaaehtoisesta työnteosta 
toista ihmistä, joka itse haluaa tehdä 
työtä.'' Ja edelleen hän oli lausunut, 
tämä sama keisari, sitten syyskuussa 18918: 
,Viime vuonna olen Bielefeldin kaupun
gissa juhlallisesti luvannut suojelusta kan
-Salliselle työlle, suojelusta sille, joka tahtoo 
työtä tehdä. Nyt lähenee valmistumistaan 
ja jätetään tänä vuonna kansanedustajille 
laki, jossa tulee säädettäväksi kuritushuone
rangaistus jokaiselle, olkoon hän kuka hy
vänsä ja missä asemassa tahansa, joka yrit
tää estää työstä siihen halullista saksalaista 
työmiestä taikka suorastaan yllyttää häntä 
l&kkoon. '' Näin tämä keisarillinen julistaja. 
Mutta mitenkä kävi~ Saksan ,valtiopäi
vät hylkäsivät tämän lakiehdotuksen toi
sessa lukemisessa 20 päivänä marraskuuta 
189·9, suomatta sille edes kunniaa päästä 
valiokunnassa pohdittavaksi", sanoo Herk
ner, ja jatkaa, ,ehdotusta, josta vapaa
herra von Stumm väitti, ettei hallitus ole 
vielä koskaan esittänyt niin hyvin perus
teltua lakiehdotusta kuin tämä on, ja että 
jokainen ennakkoluuloton työmies, jolle 
tämä voidaan objektiivisesti valaista, tulee 
asettumaan ehdotuksen kannalle", aivan 
niinkuin sanoisi ed. Pihkala. Mutta tätä 
.ehdotusta ,puolusti ainoastaan vapaakon
servatiivinen ryhmä ynnä muutamat saman
henkiset poliitikot kansallisvapaamielisistä 
piireistä, vanhollisen ·puolueen ja antise
miittien avustamina. Kansallisvapaamie
listen suuri enemmistö, keskusta ja koko 
vasemmisto torjuivat tämän kapitalistisen 
liberalismin hyökkäyksen harvinaisella yksi
mielisyydellä takaisin.'' ,Nähdessämme 
näitä kamalia tuomioita", lausui keskus
puolueen johtaja tohtori E. Lieber ensim
mäisen lukemisen aikana tästä laista, 
~,joita jo voimassaolevien rangaistussäädös
ten nojalla on langetettu, sitä ääretöntä 
puolueellisuutta, jolla tuomitaan toiselta 
puolen työmiehiä kaikkein korkeimpiin ja 
toiselta puolen työnteettäjiä kuulumattoman 
helppoihin rangaistuksiin'' - aivan niin
kuin meillä nyt - ,voimme kaikkein vä
himmän olla taipuvaisia kevein mielin suos
tumaan rangaistusmääräysten koventami
:Seen. '' 

Näin arvosteli Saksan keskusta tätä kei
-sari Wilhelmin yritystä, kokonaan toisin 

kuin rmeillä. Herkner itse lausuu: ,Miten 
suuressa määrin valtakunnan hallituskin 
katsoi tätä lakiehdotusta poikkeuslaiksi 
työväenliikettä vastaan suurteollisuuden hy
väksi, se kävi myöhemmin selville, kun 
saatiin tietää, että kreivi Posadovsky oli 
Saksan teollisuudenharjoittajain keskuslii
tolta pyytänyt ja saanut 12,000 Saksan 
markkaa tämän lakiehdotuksen hyväksi toi
meenpantavan agitatsionin kustannusten 
peittämiseksi'' - herra Pihkala! Näin 
lausuu Herkner loppuarvostelunaan. Mutta 
kun täällä ed. Pihkala vetosi professori 
Casselin, Ruotsin vaalitaistelun tuoksinassa, 
kirjoittamaan artikkeliin, niin ehkä minä
kin saan vastata hänelle Casselilla, esittää 
suomeksi niitä Casellin ajatuksia, joita 
täällä ed. Fagerholm siteeraili alkukielellä, 
mutta jotka näyttävät jääneen ed. Pihka
lalta huomaamatta. Seuraavakin on näet 
Casselia. Minä tämän erikoisesti ed. Pih
kalalle siteeraan, koska hän siteerasi Cas
selia, niin minä teen myös - niinkuin vas
taukseksi: ,Porvarillisissa piireissä ja usein 
myöskin järjestymättömien työläisten ri
veissä kuulee ammattiyhdistyksiä moititta
van siitä, että ne sortavat työläisten hen
kilöllistä vapautta (Vasemmalta: Kuul
kaa!) .. Tämä on vanhaliberaalinen muodol
linen käsitys vapaudesta. Se vapaus, 
jonka ammattiyhdistykset riistävät työläi
siltä, on vapaus työskentelyyn alihintaan. 
Mutta kukaan, joka tietää, miten sitä va
pautta voidaan väärinkäyttää säännöstele
mättömillä työmarkkinoilla, ei voi pitää 
sitä suuressa a.rvossa ". Näin Cassel. Niin, 
että minullakin on Casselia. (Ed. Pihkala: 
Lisätään Casselia sitten vähän!) 

Hallituksen esityksessä on myöskin seu
raava lakivaliokunnan sellaisenaan nielemä 
lisäys rikoslain 16 lukuun: ,Joka julkisesti 
häpäisee toista tai pakottaa tai yrittää pa
kottaa häntä nöyryyttävään tekoon sen joh
dosta, että hän on ottanut osaa maanpuo
lustusta tai laillisen yhteiskuntajärjestyk
sen voimassapitämistä tarkoittavaan toi
mintaan, rangaistakoon vankeudella enin
tään 1 vuodeksi ja, jos asianhaarat ovat 
erittäin lieventävät, sakolla." Tämä para
kraahvi on tarkoitettu synnyttämään pel
koa ja vavistusta niissä, jotka eivät vapaa
ehtoisesti tee kaikessa ,hunööriä" vuoden 
1918 sankareille ja kyläpoliitikoille. Mi
nun täytyy myöntää, että tässä suhteessa 
olen rikkonut jopa itse cd. Pihkalaakin vas-
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taan, joka mainittuna vuonna, palattuaan 
sankarina rintamalta, julkaisi teoksen 
,Minkälainen Suomi meidän on luotava~'' 
Kun minä tätä valtiomies Pihkalan kirjaa 
olen selaillut, niin minä olen tullut ajatel
leeksi, että totta on, ettei Jumala kiellä ih
mistä ajattelemasta suuria, sillä onhan kir
jassa seuraavakin oikeata suursuomalaista 
mieltä osoittava lause: ,Meidän on ryh
dyttävä perustamaan ja miksei juuri tänne 
Jyväskylään, tulevan yliopistomme yhtey
teen" - Pihkala oli nimittäin silloin juuri 
Jyväskylässä - ,seminaareja mordvalaisia, 
votjakkeja, tsheremissejä, syrjäänejä ja 
permalaisia varten, joissa näitten kansojen 
jäseniä valmistetaan valistustyöntekijöiksi 
maanmiestensä keskuudessa.'' Niinkuin 
huomataan, sisältää tämä suursuomalaisen 
ajatuksen, sillä siinähän hahmoitellaan rak
kaan isänmaamme rajat ulottuviksi aina 
Moskovan tuolle puolen. Jos tämä herra 
Pihkalan ajatus olisi toteutettu, niin nyt 
me kaikki posmittaisimme ryssää, jota tällä 
hetkellä oaavat ainoastaan ne, jotka sorto
vuosina ovat valmistuneet ryssänkielen 
opettajiksi, niinkuin ed. Hilja Riipinen. 
{Ed. Pihkala: Ed. Räisänen unohtaa kai 
:puhuvansa eduskunnan pöntöstä!) 

Minusta tuntuu, että ed. Pihkala nytkin, 
:runnatessaan hallituksen nimessä tänne t ul
lutta esitystä, on ajatellut aivan liian suu
ria. 

Herra puhemies! Minä ehdotan, että 
eduskunta lakivaliokunnan sosialidemo
kraattisten jäsenten vastalauseen mukai
sesti päättäisi hylätä molemmat lakiehdo
tukset. 

Ed. Ra p o: Vaikkapa tästä asiasta on
kin jo vasemmiston taholta sangen paljon 
puhuttu, niin katson kuitenkin tarpeelli
seksi lausua käsitykseni siitä, että onko 
tämä la:kiehdotus hyväksyttärvä vai eikö~ 

Tämän lakiehdotuksen nimestäkin on 
oltu eri mieltä, vaikkapa asian toisen käsit
telyn yhteydessä ei nimikkeen kohdalla 
muutosehdotusta tehtykään. Käsitykseni 
mukaan pitäisi jokaisen lain nimen vastata 
lain tarkoitusta, mutta tämä laki tekee 
tässä kohden poirokeuksen. Mutta ed. Paa
sivuori ja ed. Pihkala ovat puhuneet tä
män lain tarkoituksesta nimen merkeissä 
paljon asiallisemmin, kuin mitä hallitus ja 
wianomaiset valiokunnat ovat esittäneet. 
Ainoastaan puolesta sanasta on heillä ollut 

riitaa. Kun ed. Paasivuori väittää, että 
lakiehdotus on tehty pääasiassa lakonrikko· 
jain suojelemiseksi, niin ed. Pihkala on taa
sen puolestaan väittänyt, että tämä laki
ehdotus on tehty lakonmurtajain suojelemi
seksi. - Merkillinen yhteensattumus! Mo
lemmat ovat tietysti paljon paremmin oi
lmassa kuin hallitus ja ne valiokunnat, 
jotka ovat tämän lakiehdotuksen nimeksi 
antaneet ,Laki työrauhan suojelemisesta". 
,Ristiäiset'' pitäisi siis pitää uudestaan. 
Mutta siitä huolimatta, vaikkapa tämän la
kiehdotuksen viralliseksi nimeksi tuleekin 
se, miksi sen on hallitus ensin nimittänyt, 
niin varsinainen työväestö tulee tätä lakia, 
- jos nimittäin tulee laiksi - aina nimit
tämään sillä nimellä miksi sen on ed. Paa
sivuori nimittänyt. - Tämä kaikki olkoon 
sanottu tämän ,päivän sankarin", ed. Pih
kalan kunniaksi. 

Niin avarat ja väljissä puitteissa tulkit
tavat kuin meidän lakimme ovatkin ja eri
koisesti rikoslakimme, jossa on tukuttain 
pykäliä, sekä näitten lisäksi useita muita 
lakeja, niin vieläkin valitetaan lakien köy
hyyttä tällä alalla, josta nyt on kysymys. 
Rikoslain nojalla on meillä helposti voitu 
syyttää ja tuomitakin työläisiä - kuten 
muitakin ihmisiä - kunnianloukkauksesta, 
painostamisesta, vainoamisesta, ja häpäise
misestä y. m. tämänlaatuisista rikoksista, 
tekipä rikoksen sitten työpaikalla, työhön 
mennessä tai työstä palatessa, merellä tai 
maalla, kaduilla tai kujilla, ulkona tai si
sällä, tai missä tilaisuudessa hyvänsä, niin 
ei syyttäjäviranomaisilla ja tuomareilla ole 
ollut minkäänlaista puutetta eikä hoppua 
siitä, ettei heillä muka olisi ollut tarpeeksi 
pykäliä, joiden mukaan on syytettävä ja 
tuomittava. Ei liene vielä sellaista ihmettä 
tapahtunut, että kukaan rikoksesta syyttee· 
seen asetettu olisi jäänyt tuomitsematta 
paragraafien puutteessa, kaikkein vähim
min työläiset. Tämä laki on siis tarpeeton. 
Ja sitäpaitsi työntekijäin ja työnantajain , 
välisistä suhteista säädetään työsopimus- ja 
työsääntölaissa. 

Rikoslain lisäksi näistä laeista pitäisi toki 
riittää. Näin ollen tätä asiaa ei voi muu
ten ymmärtää kuin siten, että työläisille, 
jotka eivät ole valkoisia, eivätkä mustia, 
halutaan tämän lairi avulla panna ,kapula 
suuhun" ja on sitä siellä pidettävä niin 
kauan kuin ovat työpaikalla- ja muualla
kin, jos tapaavat näitä värittömiä työläi-
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s1a. Näille, herra Pihkalan armeijan työ
läisille, tämän kaavan mukaan ei saa puhua 
mitään. Ei järjestäytymisen välttämättö
myydestä, ei työväen lehden tilaamisesta, 
eikä mistään sellaisesta asiasta, mikä olisi 
jokaiselle työläiselle välttämätöntä. Sanalla 
sanottuna, heitä ei saa millään tavalla va
listaa, eikä sivistää. Sillä jos niin tehtäi
siin, niin se katsotaan tämän lain mukaan 
painostamiseksi, ellei jo henkilöön kohdis
tuvaksi loukkaukseksi, josta 1 § :n ensim
mäisessä lauseessa sanotaan. Entä siinä ta
pauksessa, jos joku työnantaja alentaa 
palkkoja ja tämän johdosta joku työläinen 
tai ammattiosasto kutsuu nämä työläiset 
kokoukseen neuvottelemaan, mitä tämän 
johdosta on tehtävä tai onko tehtävä mi
tään, ja tässä kokouksessa sitten joku te
kee ehdotuksen, esim. työlakkoon ryhtymi
sestä ja sannopa vielä, että jokaisen työ
läisen on ryhdyttävä lakkoon, niin ainakin 
sakkoa tulee, ellei vankeutta, ei ainoastaan 
ehdotuksen tekijälle, mutta myöskin ko
kouksen toimihenkilöille. Mahdollisesti sii· 
näkin tapauksessa, vaikkei lakkopäätöstä 
tehtäisikään. - Ja sunraan sanottuna, mei
dän sosialidemokraattien on aivan tinki
mättömästi taisteltava myöskin lakkovapau
den puolesta. Kun sen jyrkempiä toimen
piteitä ei työväestö vaadikaan oikeuksiensa 
puolustus,taistelussa, niin tottakai tämä 
oikeus on heille kuuluva. 

Täsä laissa ilmenee puolueellisuutta mo
nella tavalla. Esim. 2 §:n alussa on an
kara rangaistus sille, kuka sattuu jollakin 
tavalla herjaamaan sellaista työmiestci 
siitä, joka on ottanut osaa 1918 käydyssä 
kansalaissodassa valkoisten puolella tai jos
sakin kansannousussa. Mutta tämän pykä.
län mukaan ei tuomita kuitenkaan sitä, 
joka herjaa samassa kansalaissodassa pu
naisten puolella osaaottanutta, vaikkapa 
tällä ,punikiksi" hauku tulla olisi yhtä 
puhtaat ,paperit" tai puhtaamma:tkin kuin 
tuolla valkoisella haukkujalla. Eikö siis 
tämän pykälän mukaan joudu oikeus teke
mään luokkatuomiota siinä tapauksessa, jos 
molemmat ovat haukkuneet toisiaan. Aina
kin minun käsitykseni mukaan tulee niin 
tapahtumaan. Ja hallitusmuodon 5 §:n 
mukaan kuitenkin kaikkien kansalaisten pi
täisi olla y h d e n v e r t a i s e t l a i n 
edessä. 

Eräs hyväntahtoinen porvari minulle äs
kettäin sanoi tämän lakiehdotuksen hyväk-

joulukuuta 1930. 

symisen puolesta m. m. näin: ,Eikö se 
olisi hyvä asia, jos vaikka tämän lain 
avulla saataisiin työläiset paremmin sovin
toon, etteivät he niin paljon riitelisi, ku
ten tähän saakka on ollut asianlaita". -
Kaunis ajatus, mutta toteutumaton. Sillä. 
minun käsitykseni muikaan tämä lakitekele, 
jos tulee laiksi, synnyttää vain uusia rii
toja ja katkeruutta. Ja käsitykseni on, 
ettei mikään laki voi poistaa riitoja, aina
kaan kokonaan. Semminkään lnokkalait, 
kuten tämäkin laki on. Kyllä siihen tarvi
taan jalommat toimenpiteet. Vakava ja. 
ystävällinen valistustyö on melkeinpä te
hokkain keino, joka tuottaisi tässäkin 
asiassa varmimpia tuloksia. Samoin talou
dellisten epäkohtien korjaaminen parem
malle tolalle, kuin mitä ne tähän saakka 
ovat olleet. Ainoastaan siten vähenisi kat
keruus työläisten keskuudes,ta. 

Tämä laki on kaikin puolin kovin yiksi
puolinen. Tässä laissa on enellhlllän kuin 
puoliannosta puolueellisuutta ja koko an
nos lapualaisuutta. Ja kun tämä lakiehdo
tus on kaikin puolin ei ainoastaan tarpee
ton, mutta ennenkaikkea työväenluokan 
etujen kannalta myöskin vahingollinen, 
niin emme voi tä,tä lakiehdotusta hyväksyä. 
Kannatan siis ed. Räisäsen tekemä ehdo
tusta, että tämä ja toinenkin lakiehdotus 
hylätään. 

Ed. Erich: Meidän ryhmästämme ovat 
monet puhujat jo tämän lakiehdotuksen 
aikaisemmissa käsittelyvaiheissa selvästi ja. 
vakuuttavasti osoittaneet, että tätä lakia, 
vaikka se onkin aivan tarpeeton, koska 
kaikki, mitä siinä sanotaan, jo on sanottu 
voimassa olevissa laeissa, epäilemättä tul
taisiin käyttämään taisteluaseina työläisiä 
ja työläisten vapaata ammatillista toi
mintaa vastaan. On edelleen hyvin toden
näköistä, että sen avulla myös yritettäisiin 
estää työläisiä työtaisteluissa käyttämästä. 
niitä laillisia taistelukeinoja, jotka kaikissa 
kansanvaltaisissa valtioissa ovat heille sal
littuja, Sitä vastoin ei ole ensinkään to
dennäköistä, että työläiset tulisivat tästä 
laista, olkoon, että se on muodollisesti laa
dittu verrattain tasapuolisesti, saamaan 
minkään näköistä tukea ja suojaa sitä ter 
roria vastaan, jota työnantajain puolelta, 
varsinkin nykyään tavattoman runsaasti 
harjoitetaan työläisiä kohtaan ja josta rni
nun edustajatoverini, ed. A. Hilden on 
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täällä monia valaisevia ja kumoamattomia 
esimerkkejä maininnut. Erikoisesti se 
seikka, että lakiin jäi meidän päinvastai
sesta ehdotuksestamme huolimatta edelleen 
se neljäs pykälä, jonka mukaan vastoin 
kaikkia meidän lainsäädäntömme yleisiä 
periaatteita laissa mainitut teot ovat ylei
sen syytteen alaisia, pakottaa meidät suh
tautumaan lakiehdotukseen mitä jyrkimmin 
kielteisesti. Kun tietääkseni ei vielä viime 
vuonna eikä aikaisemminkaan meillä ole 
Qllut mitään puhetta tämänkaltaisen lain 
säätämisestä, ja koska tätä lakiehdotusta 
niin muodoin on pidettävä tyypillisenä la
pualaisuuden tuotteena, on mielestäni täy
sin oikein ja kohtuullista, että meidän va
litsijamme saavat tilaisuuden omasta puo
lestaan haDkita, onko olemassa syytä ja 
aihetta tämänkal:taisen lain säätämiseen. 

Minä pyydän, herra puhemies, sen vuoksi 
valtiopäiväjärjestyksen 66 §:n 7 momentin 
nojalla ehdottaa, että molemmat lakiehdo
tukset jätettäisiin lepäämään ensimmäisiin 
vaalien jäljestä pidettäviin varsinaisiin val
tiopäiviin. 

Ed. K o m u: Minä kannatan ed. Erichin 
tekemää ehdotusta. Omasta puolestani oli
sin sitä mieltä, että lakiesitys olisi hylät
tävä, ja minä toivoisin, että oikeisto auttaisi 
meitä, koska meidän voimamme eivät yksin 
siihen riitä. Olisi sangen mukavaa tulevai
suudessa, ettei olisi kaksia valtiopäiväasia
kirjoja pilaamassa tämä konjunktuurilaki, 
jonka kolmannessa käsittelyssä me tällä ker
taa olemme. Me sosialidemokraatit yri· 
tämme hylätä tuon lain, mutta koska emme 
ole varmoja, että meidän voimamme siihen 
riittävät, sen vuoksi meidän täytyy tähän 
viimeiseenkin keinoon turvautua. 

Ed. K u u s i s it o: EWä kyse{~ssä oleva 
lakiehdotU!S ei ole todellisen tarpeen •vaa
tima, si·itä on mielestäni esimerkkinä m. m. 
.se, että niin monet tämän laikiehddtuksen 
,puolesta puh'Uinee't ovat etsineet niin kau
kaa e1simerklkejä väitlteittensä tueksi. T'ääl
lä:hllin monet edustaojat ova't lähteneet aina 
vuod<Jsta 1917 alkaen lh:alkemaan esimeTk
kejä, kuinka tämä l:aki on taDpeellinen. 
Vieläpä edusta,ja.t Pihkala ja Anttila eiNät 
tämän as1an eraassa kiä.sitltelyvaiheessa 
juuri· muusta pulhuneetkaan kuin vuoden 
1917 ta.poah'tumista (Ed. Pihkala: Räisänen 
puhui 1918 tapauksist-a!). Ikäwnkui.n tässä 

maassa ei olisi dllut minkäänlaista terroria. 
sitten vuoden 1917 päivien. Nämä edusta
jat närylttävä!t sen kokonaan unohtaneen. 
KY,llä tässä maassa, edustaj·a't Pihkala ja 
Anttila, on ollut t•errori1a jä'llkeen vuoden 
1917 (Ed. Sovrjäl"Vi: On juuri työmaa~ 
terroria!).. Sitä oli v1uonna 1918 senkin 
jälkeen, kun kapina oli kukistettu, ja sitä 
on o1lwt vielä niinkin myöhään kuin lre
,sällä 1930. Näillä tapahitumina on se ero, 
että ne terroristit vuoden 1917 ajoilta ovat 
saaneet n. s. ansaitun rang1aistuksen. (Ed. 
Prhkal'a: Ne murha.sivat!) Ne ovat jossakin 
sora'kuopassa ja minä toi•von, että ed. Pih
kalakin antrua niiden :luiden olla rauhassa 
sieUä, minrue ,ne on lvaudaltbu. Ne toiset 
sitäva·stoi,n eivät ole saa,nee't, tietääkstmit 
vielä minlkäänlaista rangaistusta enempää. 
vuoden 1918 kuin vuoden 1930 :kään ter
roristit, ne ovat kaikki vapaina.. (Ed. So
vijärvi: Ant.aapas niidenkin luiden olha 
rauhassa ! ) 

Tämän 'lakivaliokunnan ehdotuksen mu
kaisesti tUJlisi, käsilttääkseni, kaikki lailli
ne.nlkin ja yl-eisesti muissakin maissa sal
littu j.a suvaittm la'kkovartiointi :luvatto
ma!ksi. V·aliokurrnan perusteluissahan sa
·ndta.an, että ehdotetltujen säännösten mu
kaan tulisi kaikenlainen lain tai hyvien 
tapojen vastaisen lalkkovartioimi.nen 'kie!l
letyksi. J.a vähän myöhemmin: ,Mfkäli 
lakkovart·ijat toi'miva't jonkun järjestön 
puo'l,e.st·a itai käskystä, seuraa yleisestä oi
kewsperia.wtteista, että järjestö ·voi joutua 
vastaama,an tällaisen lak'ko-v-artioinnin 'buot
tamasta vahingosta". (Ed. Pilllkal,a: Siis 
l1ain tai hyvien ita.pojen ivastaisesta !) Niin 
lain tai hyvien tapojen vwstaise:lta lakko
y.artioinni's'ta. (Ed. Pihlkala: Siis väkival
lasta j. n. e. !) Mu!tt.a mikä on nyt lain 
ja hyvien tapojen vwst•aista ~ Minä luulen, 
ettei mistään toisesta asiasta tässä maail
massa liene niin paljon eri mieltä kuin 
siitä, mikä on hyvien tapojen vastaista, 
mikä sitä ei ole. Se, mikä toisen mielestä on 
hyvien tapojen mukaista ja sallittua, se toi
sen mielestä saattaa olla päinvastoin. Ja 
kun vielä tulee, niinkuin tämän lain mu
kaan tulisi, eturistiriidat sitä käsitystä 
sekottamaan, niin että toiselle riitapuolelle 
on etua siitä, että esim. lakkovartiointi kiel
letään, niin on selvää, että sitä silloin yhä 
ahtaammin ja ahtaammin tulkitaan. Se 
siis jäisi kussakin eri tapauksessa ratkaista
vaksi erikseen, se riippuisi työnantajain, 
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yleisten syyttäjäin ja tuomarien käsityk
sestä, se, mikä on hyvän tavan vastaista, 
mikä ei. 

Kun tämä asia oli ensimmäisessä käsitte
lyssä, piti ed. Pihkala täällä puheen la:kon
murtajien puolesta. (Ed. Sovijärvi: Hy
vän puheen!) Se saattoi olla ed. Sovijär
ven mielestä hyvä puhe enkä minä tahdo-

1 

kaan sitä moittia, mutta siinä tehtiin kui
tenkin nämä lakonrikkurit sellaisiksi sanka
reiksi (Ed. Pihkala: Joita ne ovatkin!) ja 
tästä kuitenkin täytyy olla eri mieltä. (Ed. 
Pihkala: Ei!) Minä kyllä myönnän, että 
ed. Pihkalalla, suuren lakkomurtaja-armei
jan päälliköllä, on hyvät käsitykset alaisis
taan. (Ed. Pihkala: Aivan, se on selvä!) 
Minä muuten sain ed. Pihkalan silloisesta 
lausunnosta sellaisen käsityksen, että jo
'kainen lakko, olkoonpa se kuinka oikeutettu 
tahansa, on ilman muuta murrettava (Ed. 
Pihkala : Väärä käsitys ! ) , toisin sanoen 
lakkopaikalle on niin pian kuin mahdollista 
marssitettava ammattilakonmurtajat mur
tamaan lakkoa. Kun esim. tällä kertaa 
työläisten palkat ovat alenneet siinä mää
rässä, että esim. täällä Etelä-Suomessakin 
metsätöistä maksetaan enemmän kuin puolta 
vähemmän palkkaa nykyjään kuin vuosi 
takaperin, vieläpä, niin vähän, että urakka
töissä työläiset saavat, kaikkein vankimmat 
ja nuorimmat työmiehet, siinä 15 markkaa 
päivältä. (Ed. Pihkala: Ei siellä yrite
tä.kään lakkoa murtaa!) Niin minä ajatte
len, että jos nämä työläiset vähän ajan ku
luttua pääsisivät sellaiseen asemaan, että 
ne voisivat yrittää lakolla parantaa paikko
jaan - tällä kertaa he tuskin sitä voivat 
tehdä huonon työajan vuoksi, mutta minä 
ajattelen, että jos pian ajat sen verran pa
rantuisivat että he voisivat tuon yrityksen 
tehdä ehdolla, että he muuten eivät voisi 
paikkojaan saada koroitetuiksi, niin minä 
tahtoisin kysyä, onko nyt ed. Pihkalan mie
lestä tällainenkin lakko murrettava, jossa 
15 markan päiväpalkkoja pyritään koroitta
maan ~ Minä luulisin, että jos murretaan 
jokainen lakko lainkaan kysymättä, kuinka 
oikeutettuja lakkolaisten vaatimukset ovat, 
se on kaikkea muuta kuin oikeutettua. 

Minä luulen että työläisillä on aivan toi
set käsitykset ja samoin kaikilla muillakin 
oikein ajattelevilla ihmisillä lakonmurtaja
ammatista. T y ö l ä i s t e n m i e l e s t ä 
J a k k o p e t t u r i o n työväen asialle 
s a m a k u i n k a v a l t a j a i s ä n m a a 1-

l en s a. Ja se ei ole ainoastaan työläisten 
mielestä näin, vaan sama käsitys on muilla
kin ammattikunnilla, jotka lähtevät paikko
jaan parantamaan. Jos siinä taistelussa 
rintamapettureita ja rintamakarkureita il
maantuu, niin niitä pidetään heidän 
asiansa kavaltajina. Niistä ajatellaan aivan 
niinkuin isänmaallinen kansalainen ajatte
lee isänmaansa kavaltajasta. Ja sellainen 
'käsity~ ei ole suomalaiselle ammatilliselle 
työväelle yksin ominaista, se on kaikkien 
maitten, yksin länsimaisimpienkin maitten 
ammattiyhdistysten järjestöille ominaista. 
Kaikkialla ne tuomitsevat lakonmurtaja
ammatin samalla tavalla. Ja minä olen aivan 
varma, että myöskin Suomessa muutkin ei
vätkä työläiset, tavalliset kovan työn tekijät, 
jos ne yhtyvät lakkoon ja siellä ilmaantuu 
lakkopetturi, ne tuomitsevat ihan saman 
moraalisen mittapuun mukaan petturin" 
kuin työläiset konsanaan tekevät. 

Minä pyydän muuten ed. Pihkalalta ky
syä, että mitä hän olisi tehnyt, jos meillä 
vuosi takaperin olisi syntynyt se virkamies
lakko, josta täällä oli puhetta ja jonka pe
lättiin syntyvän? (Vasemmalta: Pihkala 
olisi johtanut sitä!) Olisiko hän marssitta
nut armeijansa murtamaan myöskin tätä, 
virkamieslakkoa, yhtä hyvin kuin hän näyt
tää olevan valmis kuljettamaan tämän ar
meijansa murtamaan jokaista työläisten 
la:kkoa, niin olisiko - (Ed. Pihkala: Eikö
hän sosialisteilla ole enemmän kokemusta, 
niillähän oli virkamieslakko!) -ja onko ed. 
Pihkala neuvotellut virkaveljensä herra 
Vihtori Kosolan kanssa, mitenkä hän ar
meijansa kanssa olisi menetellyt. virkamies
lakon syttyessä. Minä luulen että suurin 
osa eduskuntaa samoin kuin koko maa olisi 
utelias tietämään, mitenkä nämä samaiset 
vaikutusvaltaiset herrat olisivat valmiit 
menettelemään, jos meillä lähivuosina syn
tyisi sellainen kuin virkamiesten lakko. 
(Ed. Pihkala: Uteliaisuutta ei ole lupa tyy
dyttää!) 

· Minä vielä lyhyesti palaan siihen lakko
yartiointiin, jota tällä lailla pyritään estä
maan. Lakkovartio on mitä vaikuttavin 
ase jokaisessa lakkotaistelussa ja siitä ei 
hevillä luovuta missään maassa, jossa on 
ammatillisesti järjestynyt työväenliike. Sitä 
käyttävät kaikki länsimaittenkin ammatti
liitot. Mutta ei sen lakkovartioinnin tarkoi
tuksena tarvitse suinkaan olla, ja sitä se ei 
olekaan, järjestää ja toimeenpanna våiki-



Työrauhan suojeleminen. 1047 

vallantöitä ja aikaansaada tappeluja lakon
alaisella työmaalla tai muuta siihen verrat
tavaa. Jos lakkovartijat tuollaisiin keinoi
hin ryhtyvät jossakin poikkeustapauksessa
kaan, niin silloin he vahingoittavat kaikkein 
enimmän itseään ja lakko voidaan monessa 
tapauksessa katsoa silloin hävityksi, jos 
vain huomattavia väkivaltaisuuksia sattuu. 
Lakkovartijain tehtävä ei olekaan aiheuttaa 
väkivaltaisuuksia, vaan päinvastoin valvoa, 
ettei sitä provokatoorisessa tarkoituksessa 
synnytetä päinvastaisella taholla. Pikem
minkin lakkovartijain tehtävänä on yrittää 
siveellisellä painostuksella ja hyvällä sa
nalla vaikuttaa rikkureihin, etteivät nämä, 
koska hekin ovat työläisiä, kavaltaisi heidän 
yhteistä asiaansa. Tällainen on tärkeää 
siitäkin syystä, kun on sattunut tapauksia, 
jolloin rikkurit eivät edes tiedä, että heidät 
on tuotu työhön lakon alaiselle työmaalle 
ja näin ollen on heistä moni vastoin parem
paa tietoaan ja vakaumustaan tehty työväen 
yhteisen asian petturiksi. 

Täällä herra sosialiministeri ja eräät toi
setkin puhujat mainitsivat viime kerralla, 
kun asia oli käsiteltävänä, m. m. että kun 
lakivaliokunta on parantanut tätä hallituk
sen esitystä siten, että se nyt koskee myöskin 
työnantajiin, jota se hallituksen esityksen 
mukaan ei olisi muodollisestikaan tehnyt, 
niin monet arvoisat puhujat, herra sosiali
ministeri niiden mukana, selittivät, että he 
ihmettelevät, kuinka sosialidemokraatit enää 
nyt, kun laki on saamlt tällaisen muodolli
sen korjauksen, voivat sitä vastustaa. 
Minä kyllä myönnän, että laki on nyt sellai
nen kuin lain muodollisesti olla pitää, ni
mittäin että se koskisi kaikkia kansalaisia. 
Mutta tämä lakihan on jo luonteeltaan sel
lainen, siitä olen aivan varma, että yhtään 
ainoata työnantajaa, vaikka tämä laki olisi 
kauanikin voimassa, ei sen nojalla tulla kos
kaan asettamaan syytteeseen ja saattamaan 
rangaistukseen. Se johtuu ennenkai~kea, ku
ten lakivaliokunnan arvoisa herra puheen
jQhtaja kerran täällä jo viittasi, asian luon
nosta, siitä, että nämä kaksi taistelevaa 
puolta ovat niin erilaisessa asemassa, niin 
että laki, vaikka se muodollisesti niitä kum
paakin koskee, ei käytännössä rtoiseen kui
tenkaan milloinkaan sovellu. 

Maailmankuulu ranskalainen kirjailija 
Anatole Franc-e muistaakseni kirjasessaan 
,Laki on kuollut, mutta tuomari on elävä'' 
lausuu, että on olemassa paljon sellaisia 

lakeja, jotka vaikka ne muodollisesti koske
vat kaikkia kansalaisia, eivät käytännössä 
milloinkaan sovellu kuin muutamiin, siis 
köyhiin ihmisiin, köyhään kansanluokkaan. 
Hän mainitsee, että laki esim. kieltää ker
jäämästä jokaista, kaikissa maissa on sellai
sia lakeja, mutta tosiasiahan on, ettei sen 
tarvitse kerjätä, jolla on yllinkyllin kaik
kea sitä, mitä hän elämässään tarvitsee. 
Laki - ottaakseni esimerkin, joka sattuu 
lähinnä johtumaan mieleeni - kieltää irto
laisuuden, mutta eihän rikas mies koskaan 
joudu irtolaisuuteen. Laki kieltää makai
lemasta yleisissä puistoissa, yleisillä pai
koilla ja siltojen alla, mutta kuka hullu me
nee sinne nukkumaan, jolla on kotivuode 
omassa kodissaan. Monia muita tällaisia 
esimerkkejä voisi luetella, miten sarja la
keja koskee vain köyhiin ihmisiin. Ja tämä 
laki on yksi sellainen, joka ei voi soveltua 
työnantajiin, se ei voi soveltua siitä syystä~ 
että työnantajilla on niin paljon keinoja, 
näkymättömiä keinoja sortaa työntekijäi
tään niin, että milloinkaan lain kuultaviin 
ja tuomittavaksi eivät he sellaisesta teosta 
joudu. Ei työnantajien tarvitse mennä 
rähisemään työläisille työpaikoilla, ei hauk
kumaan, ei terrorisoimaan heitä. Niillä on 
paljon pätevämmät keinot, yksinkertaisesti 
voivat erottaa työstä mitään syytä sano
matta. 

Aivan muodolliset ovat siis ne muutok
set. Jos niiden kautta luullaan, että tämä 
laki tosiaan koskee myöskin työnantajiin, 
niin sille, joka sitä uskoo, minä olen aivan 
varma, aika tulee näyttämään, että niin 
tosiaan ei ole asianlaita. 

Ennenkuin lopetan, esitän vielä erään 
näkökohdan. Meillä on viime aikoina täy
tynyt ryhtyä aivan poikkeuksellisiin toimen
piteisiin, ettei vankilamme tulisi niin täy
teen, että uusia rikoksentekijöitä ei sinne 
enää saada mahtumaan. Niinpä tämän edel
lisen hallituksen oikeusministeri jo antoi 
viranomaisille erään määräyksen, ettei olisi 
kiirehdittävä rikollisten kiinniottamista. ja 
syytteeseen panemista, koska niitä ei voida 
sijoittaa vankilaan, ne kun ovat ennestään
kin täynnä. Ja nykyinen hallitus on taasen 
puolestaan ryhtynyt sellaiseen toimenpitee
seen, että niiltä rikollisilta, j.otka on tuo
mittu swkkoihin, olisi nämä sakot koetettava 
periä vähittäismaksuilla, ettei heitä tarvit
sisi ottaa valtion leipiin. Minä en tätä ole 
sanonut mitenkään moittiakseni tämän edel-
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listä enempaa kuin nykyistäkään hallitusta 
siitä, että näin on menetelty. Siihen oli 
vakavia syitä, mutta sopii kysyä kuitenkin, 
mitä järkeä tai johdonmukaisuutta on siinä, 
että oikeat rikolliset päästetään pois vanki
lasta tai niitä ei sinne huolita, ja sitten ke
rätään kaikkia pikkupahantekijöitä, kun
nianloukkausjutuissa, pannaan yleiset syyt
täjät ja tuomioistuimet jalkeille, niin että 
vankilat saataisiin täyteen, samalla kuin 
rikollisilta ja sakkolaisilta koetetaan periä 
sakkoja\ yksinpä vähittäismaksuillakin. Jos 
joku työpaikalla sattuu sanomaan jonkun 
löysän sanan, jolla tuskin on totta tarkoi
tettukaan, niin heti pannaan yleiset syyttä
jät jalkeille ja tuomioistuimet saavat täl
laisista vähäpätöisistä asioista paljon työtä 
ja vankilat lisää asukkaita. Tässä, kuten 
sanoin, ei ole mielestäni mitään johdonmu
kaisuutta. Parempi olisi, että eduskunta ei 
laatisi lakeja, jotka tuovat pieniä pahan
tekijöitä vankiloihin niin paljon, että sinne 
ei voida oikeita rikollisia sijoittaa. 

Kun maalaisliittolaisten hvkivaliokunnan 
jäsenten taholta lausuttiin valiokunnassa 
sellainen ajatus, että tämä laki oikeastaan 
ei koske maalaisliittoa ollenkaan, että he ai
kovat jättää tämän asian käsittelemisen 
työnantajien edustajain ja sosialistien väli
seksi asiaksi, niin minä toivoisin, että maa
laisliitto tekisi niin ja pidättyisi äänestä
mästä ja antaisi sosialistien ja muiden por
varien ratkaista, tuleeko tästä lakia vai ei. 

Ed. Lindqvist: Kun tämä laki on ol
lut ennemmin eduskunnan käsiteltävänä, 
niin ovat porvarilliset edustajat syyttäneet 
työväestöä ja työväenjärjestöjä siitä, että 
tämänluontoinen lakiesitys on syntynyt ja 
että ammattijärjestön taholta olisi harjoi
tettu terroria ei-ammatillista työväkeä 
vastaan. Minä myönnän, että meidän am
mattijärjestömme ei ole ollut viime aikoina 
terveellä pohjalla, mutta en näe vielä siinä 
terroria, jos vähemmistön on alistuttava 
enemmistön päätöksien alle. Pohjois-Suo
messa on työmies joutunut samaan asemaan 
kuin kulkukoira ; kukaan ei ota sitä taloonsa. 
Kommunistikauhu on vallannut siellä työn
antajat niin, ettei muilla työläisillä kuin suo
jeluskuntapapereilla varustetuilla ole var
maa työssäolo-oikeutta. Tuhansia työläisiä 
kulkee siellä paikasta toiseen, etsien työtä 
ja ravintoa sen johdosta, kun työnantajat 
ovat ilmoittaneet toisille työnantajille, ettei 

sille ja sille työmiehelle saa antaa työtä. 
Olen ollut 35 vuotta ruumiillisessa työssä. 
useammalla työalalla, yhdessä punaisten 
kuin valkoistenkin työläisten kanssa ennen 
tänne eduskuntaan saapumistani, mutta 
koskaan eivät valkoiset työmiehet ole puhu
neet tämänluontoisen lain tarpeellisuudesta, 
niin paljon kuin olenkin heidän kanssaan 
ollut jokapäiväisessä keskustelussa. Poh
jois-Suomessa kyllä tarvittaisiin laki ja 
ehkä muuallakin Suomessa Karjalan pako
laisia varten, etteivät ne matelisi ja juo
rumsi ryssäläiseen tapaan työnantajille 
rehellisten työläisten päälle, ja muutenkin 
nämä Karjalan pakolaiset terrorisoivat ei 
yksinomaan työmailla, vaan työmaiden 
ulkopuolella suojeluskunnilta saamillaan 
aseilla kaikkien ihmisten rauhaa. Esillä
oleva laki paremmin turvaa kuin ehkkäisee 
edellämainittua terroria. 

Maalaisliittolaiset ovat ottaneet erikoi
sesti suojelukseensa esilläolevassa laissa 
teollisuusherrojen edun palkkatyöläisiä 
vastaan. Sen tuli erikoisesti huomaamaan 
työväenasiainvaliokunnassa, kun tämä laki 
oli esillä siellä. Toinen asia on, onko se 
heiltä ollut järkevää itselleenkään, koska 
tätä lakia varmaan tullaan käyttämään 
työläisten elinehtojen huonontamiseen teol
lisuusherrojen puolelta, tai toisin sanoen, 
työläisiltä riistetään tämän lain kautta oi
keus lakoilla ja muilla toimenpiteillä kohot
taa elintasoa. Ja minä luulisin, että siitä 
kärsii ei yksin työväki, vaan koko maata
viljelevä väestö. Sillä meillä työläisillä on 
maanviljelijän kanssa joitakin yhteisiä 
etuja. Onhan jo suuri määrä maanvilje
lyksessä olevia isäntiä huomannut sen tosi
asian teollisuuspaikkojen vierellä, että kun 
työläisillä on heikko ostokyky, niin maan
viljelystuotteiden hinnat ovat painuneet 
paljon alaspäin, etteivät ne saa tuotanto
kustannuksia. Olen monen isännän kuullut 
sanovan, että kun työmiehellä on rahaa, niin 
silloin sitä on meilläkin. Mutta kaikista 
enimmän kärsii tästä laista pientalonpoika, 
kun se kärsii ensin tuotteittensa myyn
nissä, sitten sivuansiotuloissa ja lapset 
isoiksi tultuansa eivät voi isänsä pienellä 
maapalasella saada toimeentuloaan, vaan 
joutuvat teollisuustyöläisten joukkoon, ken
ties isänsä laatiman lain alaisuuteen, joka 
on muodostunut taloudellisen hyvinvoinnin 
esteeksi heille. Jälkipolvelta ette varmaan 
tule saamaan kiitosta tästä työrauhaa suo-
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:jelevasta laista. Minä olen tietoinen siitä, 
että kommunistien viimeaikainen toiminta 
ja työnantajain etu on loihtinut täniän lain 
eteemme. Mutta kommunistien toimintaa 
tämä laki ei estä, vaan se antaa työnanta
jalle hyvän lisäaseen työväen riistämiseen. 
Suomen työväenluokalle tämä on raskas 
laki, luokkalaki. Minä olen vakuutettu 
siitä, että laki tulee käytännössä taittamaan 
köyhimmän kansan, niin punaisen kuin 
isänmaallisenkin työmiehen, lei päkannikkaa 
vieläkin pienemmäksi. 

Suomen virkamiehiä turvaa työssään laki. 
Virkamiestä ei .saa poistaa toimestaan, ellei 
se tee rikosta. Samoin Suomen turvatto
mille työmiehille pitäisi saada sellainen laki, 
etteivät he joutuisi työnantajain mielival
lan uhriksi. Esilläoleva laki ei tule anta
maan turvaa siihen. 

Yhdyn niihin, jotka ovat ehdottaneet tä
män lain hylättäväksi. 

Ed. P a l m g r e n : Herra puhemies ! 
Tätä asiaa ensi lukemisessa käsiteltäessä 
huomautin lakivaliokunnan tekemistä ai
heettomilta tuntuvista suurista muutoksista 
hallituksen .esitykseen. Tähän lakiin, jonka 
alkuperäisenä tarkoituksena oli määrätyn 
pahan, nimittäin n. k. työmaaterrorin pois
taminen, on lakivaliokunta vastavuoroisuu
-den vuoksi vetänyt myöskin työnantajat ja 
heidän järjestönsä jokaisessa yhteydessä, 
jossa vaan mainitaan työläisistä ja heidän 
järjestöistään. Minusta tämä ei ole perus
teltavissa, koskei ole voitu mainita työn
antajain puolelta tapahtuneen mitään sa
nottua laatua olevaa väärinkäyttöä tahi 
järjestelmällisiä rikkomuksia, joita vastaan 
lainsäätäjän olisi ollut aihetta reageerata ja 
koakei vastavuoroisu usperiaa tetta muuten
ka&n ole täysin toteutettu sosiaalisessa lain
.säädännössämme, joka päinvastoin monessa 
tapauksessa asettuu puoltamaan toista asian
<Jsaista, nimittäin työläisiä. Kun tätä lakia 
toisessa lukemisessa käsiteltiin en kuiten
kaan ole tahtonut saada aikaan muutoksia 
'flen. sanamuotoon, syystä etten ole halunnut 
aiheuttaa luuloa, että työnantajat pelkäisi
vät tämäntapaista lainsäädäntöä tahi että 
he tahtoisivat itselleen säilyttää sellaisia 
taisteluaseita, joita he kieltäisivät vasta
puoleltaan työmarkkinoilla. Epäilemättä 
voi myös työnantajain keskuudessa sattua 
jonkQ.n yksityisen puolelta väärinkäyttöä ja 
voidaan myös ryhtyä taistelutapoihin, joita 

yhteiskunnan taholta ei voida hyväksyä, ja 
saattaahan tällaisten tapausten vf,l.ralta ~la 
hyödyksi, että nyt kysymyksessäoleva. l3ki 
on sama kaikille. 

Onhan tässä asian nykyisellä asteella yain 
kysymys lain hyväksymisestä tahi hylkää
misestä ja tahdon nyt ainoastaan muuta
malla sanalla kosketella niitä seikkoja, jotka 
puhuvat hyväksymisen puolesta ja samalla 
lausua jonkun sanan myös lakiin kohdistu
neesta arvostelusta. 

Eräillä tahoilla on tahdottu väittää lain 
vaikuttavan ehkäisevästi työläisten ja sa
malla luonnollisesti myöskin työnantajain 
oikeutettuun ja välttämättömään järjes
täytymistoimintaan sekä heikentävän tämän 
toiminnan perusteena pidettyä s.olidariteet
timoraalia. En saata pitää tätä kantaa oi
keana. Minulle on tuntematonta, kuinka 
asia käsitettiin vastapuolen taholla, mutta 
ainakin työnantajain piireissä olemme ai
koja sitten todenneet, että järjestöillemme 
ovat merkityksestä vain ne työnantajat, 
jotka vakaumuksesta ja tarkoin hll()mioon
ottamalla omat etunsa niihin liittyvät. En 
luule millään järjestöllä ajan pitkään ole
van ilaa vastahakoisista ja tyytymättö
mistä jäsenistä, jotka puoliväkisin on siihen 
haalittu ainoastaan tarkoituksella tehdä 
sille mahdolliseksi kehumisen suurilla jäsen
määrillään. Näennäinen voima <muuttuu 
tällaisissa tapauksissa todellisuudessa heik
koudeksi. Luulen, että myöskin työväen 
taholla tulee olemaan hyädyksi kertakaik
kiaan hylätä tätä ennen käytännössä olleet 
pestaustavat ja tyytyä niihin j~eniin, jotk~ 
ovat saatavissa vakaumuksen tietä. 

Luonnollisesti olen tietoinen .siitä, että 
jokainen työmarkkinoilla toimiva järjestö 
saa taistella vissiä laatua olevia loiseläjiä 
vastaan, nimittäin sellaisia, jotka pysyttele
vät syrjässä, kun on kysymys yhteisistä 
uhrauksista, mutta jotka mielellään .ovat 
matkassa jakamassa näitten uhrausten tu
loksien hedelmät. Tällaiset loiseläjät voivat 
mennä hyvinkin pitkälle - olen nähnyt lak
kojen aikana muodostettavan spekulationi
yrityksiä ainoana tarkoituksenaan ottaa toi
meensa lakkotilaan joutuneitten liikkeiden 
työläiset ja anastaa näiltä liikkeiltä ne 
tilaukset, joita lakon vuoksi eivät voi toimit
taa. Tätä laatua olevia ilmiöitä tarkoitet
tiin siinä kiivaassa sävyssä annetussa työn
antajan lausunnossa, johon minä aikoinaan 
yhdyin, ja johon täällä eräässä äskeisessä 
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täysistunossa vallan väärin ymmärretyssä 
·yhteydessä ja epälojaalisessa muodossa vii
·tattiin. Myönnän, että se turva, jonka uusi 
laki ehkä voi suoda eräille kysymyksessä 
olevalla alalla esiintyville väärinkäytöksille, 
alussa minussa synnytti epäilyksiä, mutta 
tarkemmin harkitessani olen havainnut tä
män epäkohdan verrattain vähäiseksi niitten 
etujen rinnalla, joita laki suurin piirtein 
tarjoaa. Sillä se toteuttaa tahi tahtoo ai
nakin toteuttaa vapaaehtoisuuden periaat
teen täydessä laajuudessaan työmarkkinoil
lamme ja luulen, että tämän periaatteen 
läpivieminen lopulta tulee olemaan meille 
kaikille hyödyksi. 

Ja sitten vielä pari sanaa niistä paina
vista syistä, jotka puhuvat tämän lain hy
väksymisen puolesta. Eräs arvoisa puhuja 
väitti asiaa viime istunnossa käsiteltäessä, 
että työnantajat voisivat päättäväHä esiin
tymisellä ilmankin saada n. k. terrorin pois
tetuksi työmailta. Kukaan ei voisi estää 
työnantajaa toimeensa ottamasta tahi siitä 
eroittamasta keitä työläisiä tahtoi. Työn
antaja olisi tilaisuudessa muitta. mutkitta 
panemaan pois työstään jokaisen~ joka ai
heutti rettelöitä hänestä vähemmin mielui
sille työläistovereilleen. Asia on kyllä näin, 
mutta vain visseissä rajoissa. Tästä sään
nöstä on monta poikkeusta. Suurissa teol
lisuuslaitoksissa voi sattua työmaarettelöitä 
hyvän aikaa, ennenkuin työnantaja niistä 
saa tietää ja pienemmät työnantajat ovat 
usein siinä määrin riippuvaisia yksityisistä 
ammattitaitoisista työläisistään, etteivät voi 
eivätkä tahdo riittävällä voimalla ryhtyä 
taistelemaan näitten rikkomuksia vastaan. 
Mutkikkaammissa tapauksissa voisivat työn
antajain ylimalkaiset toimenpiteet lisäksi 
aiheuttaa vääryyksiä. On siksi välttämä
töntä, että tällaisen sattuessa voidaan vää
rän oikaisemiseksi kääntyä oikeuden puo
leen ja että tämän voivat tehdä ei vain, 
kuten tähän asti asianomistajat, vaan myös
kin työnantajat ja muutkin. Kanne voi
daan nostaa myöskin silloin kuin riko1liset 
ovat sivullisia - kuten vieraita työläisiä, 
ammattijärjestöjen toimihenkilöitä, ammat
tijärjestöjä tai sanomalehtiä - joihin kaik
kiin työnantajain eroittamisoikeus ei ulotu. 
Kokemus osoittaa, ettei asianomistajana 
oleva työläinen, kun on kysymys työmaa
terrorista, juuri koskaan uskalla omasta 
aloitteestaan esiintyä. Hän pelkää, ja 
.syystä, siten vain pahentavansa tilaansa ja 

pilaavansa mahdollisuutensa työntekoon 
muillakin työmailla. Sellainen laki, joka 
tällaisissakin tapauksissa tekee muille asiaan 
puuttumisen mahdolliseksi pakottamatta 
vainottua kaiken lisäksi esiintymään ilmi
antajana, on omansa luomaan tarpeellista 
oikeusturvaa kokonaiselle kansalaisryhmälle, 
joka tällä haavaa todellisuudessa on oi
keutta vailla. 

Herr talman ! Då den föreliggande frå
gan i första läsningen behandlades, an
märkte jag på de till synes omotiverade· 
genomgripande förändringar, som lagut
skottet hade vidtagit i regeringens propo
sition. I en lag, som ursprungligen avsåg 
bekämpandet av en viss bestämd företeelse, 
nämligen den s. k. terrorn på arbetsplat
serna, hade lagutskottet i reciprocitetens 
namn indragit även arbetsgivarna och de
ras organisationer i varje sammanhang, där 
arbetarna och deras fackföreningar nämn
des. Detta syntes mig omotiverat; då man 
icke kunnat påvisa några konkreta miss
bruk eller systematiska övergrepp från ar
betsgivarnas sida av här förutsedd natur, 
vilka skulle påkallat lagstiftarens ingri
pande, och reciprocitetsprincipen icke hel
ler annars är strängt genomförd i vår so
ciallagstiftning, vilken tvärtom i många,. 
fall ensidigt tar den ena partens, nämligen 
arbetarnas parti. Under lagens behandling 
i andra läsningen har jag dock icke sökt 
ernå några ändringar i lagens ordalydelse, 
enär jag icke velat väcka den föreställnin
gen, att arbetsgivarna behöva frukta en 
lagstiftning som den föreliggande eller 
vilja förbehålla sig själva några stridsme.
del, som de förmena den andra parten på. 
arbetsmarknaden. Även på arbetsgivarhåll 
kunna otvivelaktigt enskilda · förlöpningar 
förekomma och någon gång stridsmedel an
vändas, vilka ur samhällets synpunkt te 
sig förkastliga, och i sådana fall kan det 
ju vara till nytta, att även denna lag går 
över allas huvuden. 

I det stadium, vari lagen nu befinner 
sig, kan det endast bliva fråga om dess 
antagande eller förkastande, och i detta 
sammanhang ville jag med några ord be
röra de motiv, som tala för dess antagande 
och den kritik, för viiken lagen varit ut
satt. 

Det har på sina håll gjorts gällande; att 
lagen skulle lägga hinder i vägen för ar· 
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betarnas, och naturligtvis då även för ar
betsgivarnas, berättigade och nödvändiga 
organisationsverksamhet samt undergräva 
den solidaritetsmoral, vilken med rätta 
anses vara förutsättningen för denna verk
samhet. J ag kan icke finna, att detta på
stående vore riktigt. Jag vet icke, huru 
man på den andra sida.n ser på saken, men 
åtminstone ha vi på arbetsgivarhåll länge
sedan funnit, att endast den arbetsgivare, 
som av egen fri vilja och övertygelse i klar 
insikt om sina egna intressen, ansluter sig 
till oss, är av något värde för våra orga
nisationer. J ag tror icke att någon sam
manslutning i längden har någon glädje av 
motspänstiga och missnöjda medlemmar, 
som med halvt våld släpats in i organisa
tionen blott för att denna skall kunna 
ståta med svällande medlemssiffror. Den 
skenbara styrkan blir i sådana fall lätt lik
tydig med verklig svaghet. Jag tror, att 
man även på arbetarsidan skall hava nytta 
av att en gång för alla avstå från de 
rekryteringsmetoder, som många år där till
lämpats, och nöja sig med de medlemmar, 
man · på den fria övertygelsens väg kan 
vinna. 

Naturligtvis är jag medveten om att 
varje organisation på arbetsmarknaden har 
att kämpa med ett visst slags parasiter, 
personer som hålla sig undan, när det gäl
ler de gemensamma uppoffringarna, men 
gärna äro med om att dela frukterna av 
dessa uppoffringar. Det gives t. o. m. 
grövre former av sådan parasitism - jag 
har sett spekulationsföretag bildas under 
strejker med det enda syfte att anställa 
de strejkdrabbade firmornas arbetare och 
fråntaga samma firmor de beställningar, 
som dessa icke under strejken kunna ut
föra. Det var företeelser som denna, vilka 
åsyftades i ett temperamentsfullt arbets
givaryttrande, vari jag på sin tid in
stämde och som här i missförstått sam
manhang och illojal form citerades vid ett 
föregående plenum. Jag medger, att det 
skydd, som den nya lagen möjligen kan 
komma att ge en del rena missbruk på här 
ifrågavarande område, tili en början ingav 
mig starka betänkligheter, men vid när
mare eftertanke har åtminstone jag funnit 
att denna olägenhet väger lätt i vågskålen 
i jämförelse med de fördelar, lagen i stort 
sett erbjuder. Den inför, eller vill åt
minstone införa frivillighetens princip i 

full utsträckning på arbetsmarknaden, och 
jag tror, att genomförandet av denna prin
cip i grunden blir till nytta för oss alla. 

Så ännu några ord om de tvingande 
skäl, som tala för denna lags omedelbara 
antagande. En ärad talare gjorde vid se
naste debatt i frågan gällande, att arbets
givarna genom ett tillräekligt resolut upp
trädande även utan denna lag kunde göra 
slut på den s. k. terrorn på arbetsplat
serna. Ingen kunde hindra arbetsgivaren 
att i sin tjänst antaga eller därifrån av
lägsna vilka arbetare han vill. Han kunde 
sålunda utan vidare avskeda envar, som 
gjorde sig skyldig tili trakasserier mot 
misshagliga arbetskamrater. Detta är vis
serligen riktigt, men blott inom vissa grän
ser. Det gives många undantag från re
geln. Vid de stora industriföre.tagen kunna 
arbetsplatstrakasserier pågå långa tider, 
innan de komma till arbetsgivarens kän
nedom, och små arbetsgivare äro ofta så. 
beroende av enskilda yrkesskickliga arbe-· 
tare, att de icke med tillbörlig kraft kunna 
eller vilja inskrida mot övergrepp från 
dessas sida. I mera komplicerade fall kan 
också ett summariskt ingripande från ar
betsgivaren lätt leda till orättvisa. Det är 
nödvändigt, att i sådana fall domstolsbe
handling skall med utsikt tili framgång 
kunna tillgripas på initiativ icke blott av 
målsägaren själv, såsom hittills varit fal
let, utan även av arbetsgivaren eller av utom
stående. Åtal skall kunna komma ifråga 
ä ven i sådana fall där de brottsliga äro 
utomstående, som arbetsgivaren icke kan 
åtkomma med ett avskedande - främ
mande arbetare, fackföreningsfunktionärer, 
hela fa0kförbund eller tidningar. Erfaren
heten visar, att målsägaren, när det gäller 
arbetsplatsförföljelser, ytterst sällan vågar 
självmant uppträda. Han fruktar med 
rätta att endast förvärra sitt läge och 
stänga sina möjligheter även på andra ar
betsplatser. En lag, som skapar möjlighet 
för ett inskridande även i dylika fall utan 
att tvinga förföljelsens offer att ytterligare 
framträda som angivare, skulle skapa ett 
verkligt rättsskydd för en klass av perso
ner, som nu är praktiskt taget rättslös. 

Ed. Jacobs s on: Syftet med det fö
religgande lagförslaget om tryggande av 
arbetsfreden på arbetsplat:>erna iir natur
ligtvis gott och kan av alla omfattas. Jag 
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är äveu av den uppfattningen att stats
makten bör göra allt vad rimligtvis kan 
för att säkerställa arbetsfreden och produk· 
tionens ostörda gång. Men å andra sidan 
är jag av den uppfattningen, att detta är 
något som statsmakten allaredan har gjort. 
Ty den arbetsgivare liksom också arbetare, 
som velat hävda arbetsfreden med stats
maktens bistånd, har för sådana strävanden 
redau nu det bästa stöd i redan gällande 
Jag. 31 § 3 mom. i lagen om arbetsavtal 
av den 1 juni 1922 tillåter ju arbetsgivare 
att omedelbart häva arbetsavtal när arbe
tare våldför sig på arbetskamrat, hotar 
denna till livet eller smädar eller grovt 
missfirmar honom. 35 § i samma lag stad
gar åter straff för den som tvingar eller 
försöker tvinga arbetare att deltaga i ar
betsinställelse eller ock förhindrar honom 
att arbeta. Dessa stadganden kompletteras 
sedan ytterligare av särskilda lagrum i 
strafflagen, bl. a. 12 § i 25 kap., som stad
gar att den, soon utan laga rätt med våld 
eUer hot tvingar annan att göra, tåla eller 
underlåta något, dömes, om å gärningen 
enligt lag ieke bör följa ihögre straff, till 
fängelse högst ett år eller böter. Jag måste 
sålunda för min del hävda att om och för 
den händelse t. ex. arbetsgivare vill trygga 
arbetsfredeu, så har han redan i nu gäl
lande lag fullt tillräckligt stöd härför. Att 
den s. k. arbetsterrorn icke sällan det oak- \ 
tat tagit sig högst beklagliga former måste 
därför, såvitt jag kan förstå, bero på att 
man från arbetsgivarhåll icke härförinnau 
velat tillgripa de medel lag och författning 
allaredan anvisat. J ag mäste även säga 
att sävitt jag kunnat fatta saken har intet 
enda av de mänga exempel, som under 
detta ärendes handläggning i riksdagen an
förts, varit av den natur, att icke redan 
nu gällande lag skulle varit tillräeklig för 
terrorns avlägsnande. Dä nu så är mäste 
jag finna det föreliggande lagförslaget 
onödigt och det riktiga därför vara att det
samma av riksdagen förkastades. Det 
bleve, detta lagförslag, enligt mitt förme
nande en lag endast tili pap:pret, varav 
vi dock redan nu hava mer än nog. 

J ag anser därför, herr talman, att lag
förslaget borde förkastas, men å andra 
sidan vill jag, med hänvisning till den 
motivering jag för detta mitt förslag an
fört framhålla, att jag däremot icke anser 
att lagen bör lämnas vilande. 

Ed. v on Born: Jag har icke för min 
del mänga ord att yttra i denna fråga. 
Det kan icke förnekas, att detta lagförslag 
innehäller många betänkliga stadganden, 
delvis även oformligheter. Gentemot det
samma har även framförts synpunkter, som 
otvivelaktigt hade varit förtjänta av större 
beaktande från riksdagens sida, än vad 
som här kommit dem tili del. Sälunda 
mäste nog, för att taga ett exempel, den 
principen anses högst tvivelaktig, att åtal 
för det i 3 § omförmälda s. k. Slkymfandet 
skall underlyda allmänt ätal, även där det 
skett enskilt eller har karaktär av ett r.ent 
personligt mellanhavande mellan vederbö
rande. Det kan icke förhjälpas, att hela 
lagförslaget är och förblir i hög grad mot
bjudande, och är det endast med största 
tvekan man som jurist kan förmå sig att 
vara med därom. Om jag nu emellertid 
för min del går med på denna lagstiftning, 
sådan den här föreligger, så sker det hu
vudsakligen därför - jag skall he att få 
sammanfatta mina skäl: 

att den måhända med hänsyn sär.skilt tili 
de förhållanden, som tillskapats icke 
minst genom efterlåtenhet från arbetsgiva
rens sida, kan anses vara av behovet på
kallad eller åtminstone försvara sin plats; 

att lagen uppställts reciprokt, så att den 
i lika mån gäller båda parterna i arbetsför
hållandet; 

att häri i varje fall ligger en viss ga
ranti för dess förnuftiga och rättvisa till
lämpning, ävensom slutligen, 

att lagen antagligen genom sin blotta 
tillkomst skall verka därhän, att de miss
förhållanden, den riktar sig emot, skola 
av sig själva upphöra, och att den sålunda, 
genom den psykologiska effekt den har, i 
praktiken skall visa sig ytterst sälla.n be
höva tillgripas. 

Det bästa vi enligt min uppfattning 
kunna göra av denna lag är att göra den 
till en död bokstav, - och det borde såväl 
arbetarna som arbetsgivarna hava a.nled
ning att lägga på hjärtat. 

Ed. E s t l a n d e r: I fråga om lagens 
brister är jag i de flesta avseenden före
kommen av rdm. von Born, om vars utta
lande härutinnan jag förenar mig. Ja:g har 
därför endast ett par ord att tillägga. 

Det synes mig vara av väsentlig hety
delse, att lagstiftningen såsom grundsats 
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fastställer reciprocitet beträffande säväl 
arbetsgivare som arbetstagare i här föreva
rande avseende. Detta var icke fallet 
med propositionen och lika litet med de 
yrkanden, vilka ursprungligen gjordes i 
denna sak. Att sagda princip nu uttryck
ligen uttalas giver ät lagen en bärvidd, 
som enligt min tanke förtjänar beaktande 
ooh som icke heller borde förbises på de 
håll, där man eljes av flere skäl icke kan 
känna sympati för lagen. 

Jag anser mig därför kunna uttala, att 
lagen kan godkännas, ehuru utan tvivel 
det hade varit önskligt att den blivit an
tagen i en annan form och jämväl med an
nat innehåll än den nu har. 

Ed. R i i p i n e n: Herra puhemies ! Työ
väenasiainvaliokunnan lausuntoon liitetyssä 
vastalauseessa on m. m. seuraava moite työ
rauhalakia vastaan: ,Kolmas momentti 
.suojelee järjestymättömiä, ettei heitä pako
teta liittymään ammattiyhdistyksiin tai 
maksamaan jäsenmaksua järjestöille.'' 
Tässä siis katsotaan, että pakottamisen am
mattiyhdistyksiin ja pakkoveron antaminen 
anunattijärjestöille pitäisi nauttia lain suo
jaa. Tämä on vapauden, veljeyden ja ta
sa-arvoaatteen edustajien suussa hyvin ou
toa puhetta, vallankin kun he täällä juuri 
tämän lain yhteydessä puhuvat niin paljon 
muiden harjoittamasta terrorista. Sosiali
demokraatit vastustavat kommunismin vas
tustamiseen liittyviä lakeja tarpeettomina 
m. m. sillä, kuten he väittävät, että he va
listuksella nujertavat kommunismin, ja kun 
kommunistien maanalainen äänenkannat
taja nyt vielä vaatimalla vaatii puolestaan 
jäseniään samoihin ammattiosastoihin so
luttamaan niitä, niin tulee varmaan teillä 
sosialidemokraateilla olemaan lähiaikoina 
paljon muutakin huolta kuin se Suomen 
oppikoulunuorison isänmaallinen mieli. 

Pyytäessäni puheenvuoron aioin kuiten
kin viitata vain yhteen ajatukseen, joka 
täällä tuli esiin työrauhalain ensi kerralla 
esillä ollessa. Eräs vasemmistopuhuja mai
nitsi, että onhan aivan luonnollista, että 
järjestöön pitää olla jokin sisäänpääsyvaa
timus, jolla tarkastetaan, ketä järjestöön 
otetaan, ja tällaisena sisäänpääsyvaatimuk
sena on ollut anteeksipyytäminen ja kor
kellt lunnaat sellaiselta järjestöön otetta
valta, joka on ollut mukana maatamme va
pauttamassa tai kuulunut suojeluskuntaan. 

M. m. saadakseen edelleen säilyttää tälliilli 
vallan sosialidemokraatit vastustavat työ
rauhalakia, tahtoo sanoa, saadaksensa val
lan polkea sekä yksilön henkilökohtaista 
vapautta, pakoittamalla hänet alhaiseen te
koon, että samalla myöskin vallan !halven
taa maan vapauttamista, vapaustaistelua, 
jolla itsenäisyytemme oli lujitettava, ja hal
ventaa maan puolustusta. Tällaisen kiiras
tulen läpi tahtoisivat työrauhalain vastus
tajat pakoittaa valkoisen työmiehen käy
mään. (Vasemmalta: Mitä niitä sitten tu
lee järjestöihin!) Sitä varten, että te aiotte 
pakottaa heitä sinne ja vaaditte siihen lu
paa ja lainsuojaa. Eikö tämä ole yksilöit
ten terrorisointia ja kaikkein julkeinta la
jia, ja eikö se samalla ole koko· meidän val
takuntamme, meidän vapautemme ja itse
näisyytemme halventamista ja repimistä Y 
Muuksi en sitä ymmärrä. Miten tällaista 
voi sovittaa yhteen sen laillisuuden, parla
mentarismin y. m. arvojen puolesta niin 
suurisanaisesti puhumisen kanssa, josta ar
voisa vasemmisto täällä tunnetaan t Sen 
sijaan minä en ole vielä koskaan kuullut, 
mitä lunnaita tai minkälaisia anteeksipyyn
töjä niiltä on vaadittu jotka vuonna 1918 
johtivat ja pakottamana pakottivat ja kii
hoittamalla kiihoittivat meidän maamme 
työläisiä kapinaan laillisen yhteiskuntajär
jestyksen kumoamiseksi. Niillähän on mo
nella, mikäli eivät ole rajan toisella puo
len kunniapaikoilla, niillähän on monella 
edustajapaikka sosialidemokraattisessa puo
lueessa ja kunniasija Ammattijärjestösaä. 
Tahi minä en ole kuullut liioin sitä, mitä 
lunnaita niiltäkään vaaditaan, jotka ovat 
juoksennelleet sitten jälkeenpäin maanka
vallusasioissa, heitähän on myöskin, jopa 
arvopaikoilla, sosialidemokraattisessa puo
lueessa ja Ammattijärjestössä. Ei kai mi
tään, vaan puolue ja Ammattijärjestö on 
ottanut heidät nähtävästi samalla suurella 
innostuksella vastaan, jota he täällä nyt 
osoittavat kommunistien puolesta, ja vas
tustavat joka ainoata lakia, jota yritetään 
säätää näitä kommunistien vehkeilyjä vas
taan. Tässä on, sosialidemokraatit, aivan 
ylipääsemätön kuilu ajatuskantojen välillä, 
niin suuri kuilu, ettei sitä millään sovitte
luilla voida täyttää. On korkein aika mei
dän, jotka tässä asiassa seisomme kuilun 
toisella puolen, osoittaa teossa myötätun
toa:mme niitä Suom~m työmiehiä ikohtaan, 
jotka ovat olleet uhreina näitten katsanto-
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kantojen välillä, vain siksi, että ovat suo
rittaneet kunnialEsesti suurimman kansa
laisvelvollisuutensa. Ei ole vain oikeus ja 
kohtuus, vaan velvollisuus saada aikaan 
la~i noiden jo liian kauan kidutusta kär
sineiden valkoisten työmiesten turvaksi. Se 
on sittenkin kaikkein vähintä, millä voi
daan edes yrittää sovittaa vuosikymmenen 
laiminlyöntejä. Mutta samalla se myöskin 
,on välttämättömyys tämän ohessa vakiin
tuneen rrwidän valtakuntamme ja itsenäi
syytemme halventamisen lopettamiseksi. 

Minä pyydän kannattaa suuren valiokun
nan ehdotusta ja toivon, että lakiehdotus 
hyväksytään. 

Ed. Kivimäki: Kun olen tänä iltana 
kuunnellut niitä puheita, joissa vasemmis
ton edustajat ovat lakiehdotusta vastusta
neet, tekisi mieleni melkein kysyä, ovatko 
puhujat ajatuksella lukeneet läpi sen laki
ehdotuksen, josta nyt on kysymys. Kun 
esim. ed. Rapo luetteli useita esimerkkejä 
ja tapauksia, joita hänen mielestänsä laki 
tulisi koskemaan, niin se, joka lakiehdotuk
seen on perehtynyt, saattoi ensi kuulemal
takin heti havaita, että yksikään niistä ta
pauksista ei tule tämän lakiehdotuksen 
säännösten alaiseksi. Luulen, että vasem
miston edustajat liioittelevat niitä vahin
gollisia seurauksia, joita lain voimaantulon 
johdosta työväestön oikeutetuille eduille 
syntyisi. Lakihan kieltää vain lain ja hy
vän tavan vastaiset painostamis- ja vainoa
mistoimenpiteet. (Ed. Komu: Sehän on tul
kintakysymys !) Tästä huolimatta esim. ed. 
Kuusisto väitti täällä, että lain tarkoitus 
muka olisi lakkovartioimisen ehkäiseminen 
yleensä. Kuten ed. Komu täällä sivussa 
huomautti, on tietenkin käsite ,hyvän ta
van vastainen'' aikalailla epämääräinen, 
mutta sitäkin minä pitäisin juuri tämän 
lain vahvuutena sellaisissa tapauksissa, jol
loin työväestön oikeuksien vahingoittami
nen saattaa tulla kysymykseen. Täytyy 
aina muistaa, että ennen kuin tuomioistuin 
julistaa jonkin menettelyn hyvän tavan 
vastaiseksi, sen täytyy katsoa, että menet
tely on ollut yleistä pahennusta herättävä. 
Muussa tapauksessa - siinä on m. m. Sak
san tuomioistuinkäytäntö vakiintunut - ei 
ole pelättävä, että joku määrätty menet
tely tulisi tämän lain vastaiseksi juliste
tuksi. 

Kun tämän ottaa. huomioon ja kun siis 

muistaa, että kaikki muut keinot ovat lu
vallisia ja että työväestö samoin kuin työn
antajatkin saavat siis käyttää kaikkia muita 
keinoja tehostaakseen sitä voimaa ja niitä 
mahdollisuuksia, joita heidän järjestöllinen 
yhteenliittymisensä heille työtaistelussa tar
joo, täytyy minun toistaa, minkä mainit
sin, että vasemmiston edustajat liioittele
vat tämän lain vahingollista merkitystä 
työväen oikeutetuille eduille. Sellaiset kei
not kuin hyvät sanat ja siveellinen pai
nostus, joista ed. Kuusisto täällä puhui, ne 
ovat niitä oikeita painostamistapoja. Ed. 
Kuusisto mainitsi, että vain ne ovat lakko
vartioinnissa tavallisia. Laki lähtee siitä, 
että ainoastaan tällaisiin tavallisesti käytet
tyihin painostamismenettelyihin saadaan 
turvautua. Mutta lakiehdotuksen vastusta
jat unohtavat vielä erään erinomaisen tär
keän seikan tämän lakiehdotuksen yhtey
dessä. He unohtavat sen, että tämä laki 
pohjautuu ehdottoman työlakkovapauden 
periaatteen tunnustamiseen. Tätä peri
aatetta, josta minä luulen, että koko edus
kunta on yksimielinen, ei enää kaikkialla 
tunnusteta ja hyväksytä. Puhumattakaan 
Italiasta, jossa kaikki työlakot samoinkuin 
työsulutkin ovat kiellettyjä, on m. m. Eng
lannissa työlakon vapautta jo rajoitettu. V. 
1927 siellä säädettiin laki, jolla kiellettiin 
paitsi suurlakko- ja poliittiset lakot, myös 
sympatia- ja kannatuslakko. Mutta meidän 
voimassa oleva lakimme rakentuu, niin 
kuin mainitsin, ehdottoman työlakkovapau
den periaatteen tunnustamiseen. Ja kun 
tähän liittyy se, että ainoastaan lain ja hy
vien tapojen vastaiset painostamiskeinot 
ovat kielletyt, ja kun ei nyt toki voi läh
teä siitä, että työväestö tahtoisi käyttää 
tällaisia painostamiskeinoja, en luulisi voi
van kohtuudella sanoa, että tässä lakiehdo
tuksessa on menty liian pitkälle. 

On paljon puhuttu siitä, että tämä laki
ehdotus on ainoastaan muodollisesti tasa
puolinen ja että todellisuudessa työväestö 
on heikompi puoli, joka senvuoksi joutuu 
lain sovelluttamisesta kärsimään. Mieles
täni ei ole itsestään selvä asia, että työ
väestö, jossa järjestäytymisen henki on pal
jon enemmän kehittynyt kuin työnantajain 
puolella, onkaan työtaistelussa niin heikko 
kuin täällä on tahdottu sanoa. Jos niin 
olisi laita, silloin olisi jo etukäteen tuo
mittu työväen menestyksellinen toiminta 
työtaistelussa. Mutta vaikka vielä myön-



Työrauhan suojeleminen. 1051) 

täisikin, että työväestö saattaa olla heikom
malla puolella, niin silloinhan juuri tämän 
lain vaikutus, kun se asettaa velvollisuuk
sia myös työnantajia kohtaan, tulee työn
tekijän hyväksi. Olen vakuutettu koke
muksen tulevan osoittamaan, että vastai
suudessa työväestö on useassa tapauksessa 
havaitseva lain tasapuolisuuden muodostu
van työväestön eduksi. 

Täällä on sanottu, ettei ankaruudessa 
'Sen vertaista ja sen laatuista lakia, jota nyt 
ehdotetaan säädettäväsi, olisi muualla länsi
maissa. Tämä vastaväite ei ole todellisuu
den kanssa yhtäpitävä. Itävallassa, Ruma
niassa, Italiasta nyt puhumattakaan, Nor
jassa ja Tanskassa on säädetty ankaria ja 
osittain ankarampiakin lakeja, joskin on 
myönnettävä, että Tanskan laki nyttemmin 
liiallisen ankaruutensa vuoksi on ehdotettu 
kumottavaksi. Mutta esim. Englannissa, 
johon varsinkin ed. Paasivuori on vedon
nut, vuonna 1927 säädetty laki sisältää 
niin ankaria toimenpiteitä ja rangaistuk
sia lakkovartioimista vastaan, että minä en 
luule tuomioistuinten meillä ehdotetun lain 
nojalla koskaan tulevan pitämään samoja 
tai vastaavia toimenpiteitä rangaistavina. 

Ed. Räisänen esitti hieman yksipuoli
sesti n. s. kuritushuonealoitteen sisällyksen, 
josta Saksan valtiopäivillä v. 1897 niin 
paljon kiisteltiin. Kuritushuonealoite oli 
yksipuolinen sikäli, että työnantajat asetet
tiin siinä aivan toisenlaiseen asemaan kuin 
työntekijät. Se poikkesi esilläolevasta la
kiehdotuksesta myöskin sikäli, että sen mu
·kaan oli lakkovartiointi yleensä kielletty 
samoinkuin lakkoon yllyttäminenkin oli ju
listettu luvattomaksi, kun taas, niinkuin 
monasti olen maininnut, esilläolevan laki
ehdotuksen mukaan ainoastaan lain ja hy
vien tapojen vastainen lakkovartioiminen 
on kielletty. 

Asian ensimmäisessä käsittelyssä mainit
t!in, että kysymys työmaaterrorista ei ole 
niin paljon lainsäädäntö- kuin voimakysy
mys, s. o. kysymys työväestön ja työnanta
jain välisistä voimasuhteista työriidoissa. 
Kun minä siitä huolimatta äänestän tämän 
lain puolesta, riippuu se siitä, että työmaa
terrori on meillä esiintynyt sellaisissa muo
doissa, joissa laki ehkä jotain voi vaikut
taa, ja kun on luultavaa, että tällaisia il
miöitä on vastaisuudessakin esiintyvä, ko
konaan siitä riippumatta, minkälaiseksi am
matillinen työväenliike meillä vastaisuu
.dessa kehittyy. 

Ed. T u r k i a: Minä tahtoisin kiinnittää 
huomiota ainoastaan tämän lain 4 §:ään. 
Täällä on ed. Räisänen huomauttanut kei
sari Wilhelmin aikaisesta työlakkoja kuris
tavasta lakiehdotuksesta, mutta siinä ehdo
tuksessa ei tietääkseni ollut tällaista py~ 
kälää, kuin mikä tähän tahdotaan panna, 
jossa rikkurin kunnian vartiointi annetaan 
virallisen syyttäjän huoleksi. Tämä on mer~ 
killinen kohta minun mielestäni. Ennen 
tsaarivallan aikana oli Venäjän keisari san
gen korkeassa kurssissa Suomessa etenkin 
suomettarelaisten mielestä, mutta ei ylei
nen syyttäjä ollut hänen kunniansa vartia. 
Ei voinut yleinen syyttäjä nostaa keisarin 
kunnianloukkausjuttua kysymättä keisa
rilta, keisarin aloite tarvittiin. Meillä on 
valtakunnan päämies presidentti. Ei ylei
nen syyttäjä vartioi hänenkään kunniaan
sa, vaan se on henkilökysymys, jos hänen 
kunniaansa loukataan. Meillä on hallitus. 
Ei yleinen syyttäjä vartioi pääministerin 
kunniaa, vaan jos joku loukkaa sitä, niin 
sekin on henkilökysymys. Nyt tahdotaan 
rikkuri asettaa sellaiseen korikeaan ase
maan, aivan jumalan asemaan. Ainoa ta
paus, jolloin yleisellä syyttäjällä on valta
kirja nostaa kanteita on jumalan pilkka. 
Nyt rikkuri asetetaan samanlaiseen ase
maan. Minä olen toivonut, että joku pappi 
täällä eduskunnassa nousisi ja vakavasti 
varoittaisi tällaisesta teosta, sillä tämähän 
on selvää jumalan pilkkaa, (Keskustasta: 
Tuo puhe ! ) että rikkuri pannaan samalle 
tasolle, mutta eipä vaan. Ei siis ole ihme, 
jos minä olen saanut eduskunnassa olevien 
pappien jumala-käsitteestä surullisen kuvan. 

Minä olen sitä mieltä, että tämä tekele 
on äänestettävä yli vaalien, koska emme 
saa sitä hylätyksi. Minä toivon, että kol
men vuoden kuluttua, kun uusi eduskunta 
kokoontuu, porvaristo on valistunut sen 
verran, että tällainen laki tulee silloin hy
lätyksi, haudatuksi. 

Ed. Ampuja: Tämän asian lähete
keskustelussa antamassaan lausunnossa ed. 
Aalto-Setälä kiinnitti asian periaatteelli
seen puoleen huomiota lukemalla eräästä 
sosialistilehdestä kirjoituksen otsikolla 
,Ammattiyhdistyspakko on täysipainoista 
kulttuurityötä", jossa kirjoituksessa oli to
disteltu kuinka työntekijöille tällaisesta pa
kosta olisi hyötyä ja kuinka haitat ja va
hingot siinä kirjoituksessa kokonaan unoh
dettiin. Hän lausui: ,Mutta yhtään myö-
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tiitunnon sanaa ei omistettu sellaiselle työn
tekijälle, joka vapaana ja riippumattomana 
taJitoo tehdä työtä, tahtoo käyttää sitä oi
keutta, jonka luonto synnyinlahjana on jo
kaiselle antanut". Tämä on melkein niin 
viisasta kuin huonon porvarillisen koulu
sivistyksen saaneelta pikkukaupungin por
mestarilta voi odottaa. Hän sanoi, että 
tämä väärä käsitys johtuu Marxin ja En
gelsin oppilauseista. Työntekijä, tämän 
ajattelun mukaan, ei ole yksilöllinen kan
salainen, vaan hän on työkoneen osa, jolla 
ei saa olla omia periaatteita eikä yksilöl
listä vapautta. Hänen Marxin tuntemuk
sensa on epäilemättä heikko. Jos hän us
koisi itse, että nykyisinkin olisi ,luonnon 
synnyinlahjana" antama oikeus jokaisella 
ihmisellä tehdä työtä ja hankkia toimeen
ttilonsa sillä, niin meidän ei luonnollisesti 
tässä eduskunnassa tarvitsisi puhua työttö
myy-savustuksista ja muista semmoisista 
kysymyksistä. Meillä ei ilmaantuisi 28,000 
pakollisessa työttömyydessä olevaa henki
löä, vaan ne epäilemättä yrittäisivät mel
keinpä vaikka lapiolla ja kuokalla hankkia 
leipänsä. Tämä luonnonoikeus heiltä on 
aikoja sitten suurkapitalistien toimesta 
riistetty. Marx on epäilemättä tutlkinut 
perinpohjin palkkatyöläisen samoinkuin 
koka kapitalismin olemusta (Ed. Aalto-Se
tälä: Hänen oppinsa on vanhentunut!) ja 
hän käsittelee tätä kysymystä yleensä tie
teellisenä kysymyksenä. Hän sanoo eräässä 
paikassa Pääoma-teastansa: ,Kastit ja am
mattikuntaliike ovat saaneet alkunsa saman
laisesta luonnonlaista, joka määrää ikasrvien 
ja eläinten jakaantumisen lajeihin ja ala
lajeihin. Ero on vain siinä, että määrä
tyllä kehitysasteella ammattikunnan yksin
oikeus määrätään yhteiskunnallisella lail
la." (Keskustasta: Se on keskiaikaa.) Ei 
se ole enää keskiaikaa. (Keskustasta: Se on 
vanhaa aikaa.) Hän selvitti, että (Ed. Ki
vioja: Kenen käsialaa?) palkkatyön sa
moinkuin kapitalismin syntyminen tietää 
vissin määrän vapautusta työläiselle. Vä
'litön tuottaja, työmies, saa vasta silloin 
hallita itseään, kun hän on lakannut ole
masta turpeeseen sidottu tai toisen orja tai 
toisen oma. Siten näyttää nimittäin kapi
talistinen historiallinen kehitys, joka muut
taa tuottajat palkkatyöläisiksi, toiselta 
puolen vapauttavan heidät palvelijan ase
masta ja ammatti pakosta. Ja ainoastaan 
tämän puolen ottavat porvarilliset tutkijat 

huomioon. Ed. Aalio-Setälä on ottanut tie
tysti tämän puolen kaikkein huonoimmalla 
tavalla huomioon. Mutta Marx jatkaa: 
,Mutta toiselta puolen tulevat nämä äsken 
vapautetut vasta sitten oman itsensä myy
jiksi, kun heidät irroitetaan tuotannon vä
likappaleista. '' Siis otetaan se luonnonoi
keus työhön, jonka ed. Aalto-Setälä uskoo 
vielä niillä olevan. Ne tulevat itsensä myy
jiksi kapitalistisilla työmarkkinoilla ja 
tässä muuttuneessa olossa valvoakseen etu
jaan täytyy työläisten liittyä yhteen, jär
jestäytyä, tullakseen suunnilleen tasapuoli
siksi määräämään työmarkkinoita työnan
tajien kanssa. Tämä tällainen marxilai
suus, kuten sanottu, on vallan toista kuin 
ed. Aalto-Setälän selitys, että se olisi or
juutta. Kyllä siihen sisältyy vississä mää
rässä myöskin vapautuksen aate. (En. 
Aalto-Setälä: Naapurissahan se suunni
telma on järjestetty.) Marx osoittaa, että 
Englannin parlamentti oli perin haluton 
luopumaan lakko-vapauden ja ammattiyh .. 
distysten toimintaoikeuden ehkäisemisestä, 
se tarvitsi melkein pakkoa siihen, vaikka se 
itse aikaisemmin oli esiintynyt häpeämät
tömänä työnantajain ammattiyhdistyksenä. 
Meidän eduskuntamme pyrkii nyt nykyisen 
kansanliikkeen vaikutusta hyväkseen käyt
täen esiintymään työnantajain ammattiyh
distyksenä vaikenttaakseen työväen ammat
tiyhdistysliikettä. Sen toimenpiteet, jos ne 
onnistuvat, ovat epäilemättä vastaisuuteen 
nähden vahingoksi. Minä voin vielä huo
mauttaa, että porvaristonkaan keskuudessa 
kaikki eivät kiellä nykyaikaisella ammatti
yhdistysliikkeellä olevan juuri niitä kor
keita eetillisiä tarkoitusperiä, mitä ed. Aal
to-Setälä ei sanonut näkevänsä. Minä mai- · 
nitsen, että esim. tri Castren, Zach.rm 
Castr{m kansanvalistusmies, niinkuin ed. 
Paavolainen kansanopiston johtaja, kirjoit
tamassaan artikkelissä V aitiotieteiden Käsi
kirjassa asettaa erittäin suuren arvon sille 
eetilliselle kasvatustyölle, mitä ammattiyh
distykset tekevät. Työläiset liittyvät am
mattiyhdistykseen aivan itsekkäässä tarkoi
tuksessa aivan kuin ed. Palmgren työnan
tajain järjestöön, mutta ne oppivat siellä 
tuntemaan yhteisiä tarpeita ja etuja ja 
näiden yhteisten etujen ajamisessa kasva" 
vat itsekin suuremmiksi, ylevämmiksi hen
kisesti. Kuten sanottu, tämmöiset hiukan 
vanhemmat porvarilliset kansanvalistusmie-. 
het käsittävät asian sentään paremmin kuin 
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:nyky'iset nuoret pikkukaupunkien pormes
tarit. 

:Mitä vihdoin tulee siihen tarkoituspe
tään, mikä tällä lailla on, saada valkoisten 
työläisten vaino lopetetuksi, niin on otet
tava huomioon, että sitä vainoa ovat työ
läiset vapaalla toiminnallaan melko käy
tännöllisesti selvittäneet. On vakaantunut 
tapoja, että esim. kansalaissodassa valkoi
sen rintaman puolella taistellut työläinen 
pääsee ilman suurempia nöyryytyksiä am
matillisiinkin järjestöihin, varsinkin silloin, 
;jos hän oli pakko-otolla sinne otettu. Ja 
jos eräissä tapauksissa on vaadittu joitakin 
julkisia tunnustuksia virheellisestä menet
telystä, niin on otettava huomioon, että val
koinen armeija ei ollut suinkaan enkeleistä 
kokoonpantu myöskään. Ei voi vaatia, että 
palkan edestä joukkomurhaajana toiminut 
valkoisen armeijan työläissotilas ilman 
muuta otettaisiin kunnialEsesti työläisten 
ammatilliseen järjestöön. Eräs sotaviskaali 
- en muista hänen nimeään, - joka tä
män tapaista juttua käsitteli, sai moitteita, 
koska hän joutui tuomitsemaan sellaisen 
sotilaan. Hän puolusti itseänsä, ettei val
koinen al'IID.eija voi kaikikea ikuonaa rivei
hinsä sulkea, että silläkin on sentään joku 
raja. Minun ei tarvitse tässä suhteessa 
mainita yksityisiä nimiä, mutta te tunnette 
omissa riveissänne, että jos oikeutta olisi 
käytetty niitä kohtaan, ne olisivat saaneet 
yhtä pitkiä tuomioita kuin punakaartin 
johtajat. Mutta ne on vapautettu. Mutta 
sitä ei helpolla unohdeta. (Ed. Pihkala: 
Onhan Turkiakin vapautettu!) Mutta ku
ten sanottu, kuta pitemmälle aika kuluu, 
näistä asioista tulee yhä vähemmän ja vä
hemmän julkisuudessa puhetta. Poikkeus
lakia sitä varten enää kymmenen vuoden 
kuluttua ei tarvitse. 

Ed. P .a; l m g r en : Herr talmrun! Denna 
i:råga hM' för två veekor sedan ut:förligt 
behoodlats inom srenska riksda.gsgruppen. 
Därvid bröto sig meningarna visserligen 
•angåJende endel detaljer. slm11plt emellan 
min gruppkam.ra.t rdm. JaiCobsson och mig, 
men !'ldm. J acQibsson ut•talade sig dock icloo 
d1en gåm.gen l€llllot liagförsla,get. H.am ha.de 
för övrigt så mycket mindre anllednilllg 
därtiU, som han i lagutskotoot varit med 
om dess avfattandle och icke hellffi' reserve
rade sig mot detsammru. .A!v doo. di·skus
·sion som d:å försig.gilck hrur rdm. J aocobsson 

erf.arit min :Syll rp'å saJren ooh de · moti'v~ 
vilka föresvä.vade mig. Herr J.aoohsson vei· 
oolkså, atlt mtan inom dtelt OOrgerliga ISa.ffi!. 
hället i vida kretsar, vilka helt visst med 
stort ill'tresse $1()11a tagat del aN vlåra .för~ 
ha!Thdlinga.r just m.u, varit •aV den meningen, 
.attt den<na lag, om diem1 anltages, sklall varoa 
K:?JtJt ikra.flti.glt medel att iboetJry;gga ·arbett:sfred 
och sa.tmhälllsro. Det är vi·d oanltydda rfiör
lhMil·ande, - jag hn i'0ke neh dlet, - fö.r 
mrg en mYICket stor besvikielise ·attt erfrura, 
att iherr J ac01bsson nu ämnar rösta emOtt 
Lagen. Han har till stöd häl'för i hru.vud
sak anfört, atit den ilcke är behövlig på den 
grUlll:d, .aJtt doet •nedan skuille ii:nnas rt;iH,. 
räcklig '1agstllftmlin.g på området. Doorua 
1nvändning hoar jag förut fullständigt 00-
mQtt ooh har också i dag inför riksda..gen 
gjort dlet. Men debta argument från rdm. 
J acolbssoors sida föran1edler mig att tili 
hans besvaroode framställla f!'lå@an, 'Vli'lka 
1dlägemihe1:Jer iha.n anser skul1e följ·a av ·llltt 
good!kä.ntn•a 'Cn lag, som i så hög grad C'fter~ 
sträv.as. 

Ed. E r i c ih: Minä seurasin äsken ihyvin 
suureJ.ia mllielenkiinnolla ~ed. Kivimä:en i1au
.su.rrtoo. Minwn truytyy IDJYÖnltää, etJtä jos 
la·in tulikitsijana ja 'SOVlellluttajana Olli ed. 
Kivimäkli. •tai ~d:. J,ae~obssom. .ta:i oed. von 
Brum~ :niin minä oo ,puolestani epäilekään. 
{l1ltä !lakia tulikittai•siin epähumaanisella ja 
lty•Ö.l.ii>i:sille 1epäedulliseHa otavalla. Muitta va-
1itettaNasti minä en voi tuntea itseäni m
kuut•etuklsi Slii1tä, 1että kaikki tä.mä.n lain. so
velluttajat ajatteli.Siiv.at yhtä ennakkoluu
lottomasti ja .tasap!Uoliwsti kuiJU mainiltge.. 
maliloi ·arVloisrut kansanedusta.jwt. Ed. Kivi
mäki jätti muut-en, en tiedä., ltahaillaanko 
vai'ko huomaamattlta, koskiett'etloema:tta tämäm 
lakiehdotuksen kaikkein arimpaa kohtaa~ 
joka tekee lakiehdotuksen kauttaaltaan vaa
ra.llisekisi ja epäioikeudenmukai1seksi. Minä 
:tarkoitan ti1etysti lakiehdotuksen 4 § :ää. 
Om. todellakin biklkien meidäm oikeuden
käynltimme yleisten periaattoe·id1en vastaista., 
niinkuin jo osittai'nl •ed. von Boookin l8JU
sunnossaan huomaUJtti, että tällaiselt teot 
ova:t yleisen syytt-een alaisia. Minä vakao
vasti epäiloo, ·onko meidäm yl~eilsililä syy:t
täjiiHämm-e psykioloogisia edellytyksiä ltut
kifll, milloiiTh joku t·eko on hyvi1en tapoj•en 
vastain.en niim1kuin flaissa san01taan. Tästä 
kohdasta 001 rmu111ten ~d. Kivimäki erikoisen 
!J)aljon puhunut. Mei1lä on yleisiä syyttä--

133 
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jiä, jotka viimeisinä aikoina törkeissä rikos
jutuissakim ovat laiminlyöneet peräti pa
hasti velvollisuutensa. On hyvin arvelut
tavaa, jos tässä laissa mainitut t~ot jäävät 
edellisten syYJutäjien< ,syyt!teeseenp.a,ruo-oi
keudesta; rii;ppuviksi. 

Ed. K u U! s i s t o : Lakivaliokunnan ~ar
voisa puheenjohtaja mainit!Si, että Englan
nissa VlUonna 1927 rajoitettiin Lakkav'a.
pautia. Se on kyllä totta, mutta minä 
mainitsen, että Englannin vanhoillinen 
pu<jlue, joka tämän lakkovapauden rajoi
.tuksen ajoi ,parlamentissa läpi, sai kyllä 
seuraavissa vaaleissa siitä tuTIJtuvan ran
gaistuksen. Työvä·enpuolueen edustaja
:ryhmä, joka silloin vuonna 1927 oli 151, 
kohosi VlUOTIJDia 1929 keväällä toimitatluissa 
vaaleissa 288 :aan, siis melkein toisella puo
lella. Se on suurimpia voittoja, mitä kai 
minkääm maan työviilestö on yhdeLlä ~ertaa 
saavuttanut ja minä huoma'Uitan, että yh
tenä vaalitai,st·eluval.ttina oli se, että van
hoiUinen halliJtus oli loukannut järjesty
noont työvruen lakkovapa'Utta jururi sillä ta
valla kuin se loukkasi. Minä toivon, että 
Suomen porvarilliset puolueet hyväksYJt
tyääm trumäm lain, saaVIllit seuraaNissa v·aa
J.eissa .aivan samankaltaisen _opetuksen. 

Ed. P a a ·S i v u ori: Täällä on paljOilll 
puhuttu rt;yömaateffi'or'ista ja tästä lakOill 
:rikkoji·en suoje1u1aista. Täällä on väitetty, 
että työnantaj·~en taholta ei harjoiteta työ
.ma.aterroria,. Tämä ei pidä paiUamsa. 
Ed. Pihkala kai ti.etää, 1että .työnantajain 
taholla 1kesällä 19·28 satamalakon aikana 
ulosvientiteolJisuuden harjoittajien, joita 
lähellä ed. Pihkala on, tahQLta uhattiin 
niitä ,.,ra.ntta.rnh!Hnaita", jotka aikoivalt 
tehdä työehtosopimuksia työvä.enjärjestöjen 
kanssa. Niitä uhattiin, että jos he sen te
lrevät, niin ih€ilrt:ä ot·etaan pois koko lastaus
liike ja paperiteollisuuden harjoittajat, sel
~U!loosateollisuuden harjoittajiDt, puuteolli
suuden harjoittajat, he perustavat oma:t 
lastausliikkeensä. Eiikö tämä <Jle työmaa
terroria jolla nämä toiset työnantajat, 
j<Jt'ka olivat ~riippuvaisia näistä suurista, 
pakooottiin !hylkäämään työntekijäin .ta
ho1ta tehdyt oovintotarj.ouklset. Tästä 1a~ 
kosta on sanottu, että se oli .tarpeetoo ja 
että se ·oli muka poli1ttinen. Sitähäm ase
ltettiin tw1Jkimaan valtion k<Jmissiooni, jossa 
muistaakseni oli <ed. Huttunen ja ed .. Ca- 1 

jan.der, muita 1edustadia ei taida olla, jotka 
siinä olivat sitä tutkimassa, ja ne sai·vat 
tietää, että palkat olivat kerra:ssaiDn' pieniä, 
oikeita näilkäpalkkoja. Riski .työmies voi 
ansll!ita korkeintaan 1,000 ma:r!kkaa kuu
kaudessa eLi 12,000 markkaa vuodessa, ja 
1n.ämät tutkijat ihmettelirvät, että mitenikä 
n€ 1elävwt (perheineen nuo työläiset, jotka 
tuollaista pa:lkkaa. am~aitseV'at. (Ed. Pih
kala: Sanovat, että Soinissa eivät saa sem
moisia palkkoja maatyömiehet !) Mutta 
kyllä kaupunkipaikoissa on ihan m&hdo
tonta tulla toimeen. Ei ainakaiDlll ed. Pih
kala tulisi toimeen. (Ed. Pihkala: Minä en 
olekaan satama työläinen.) Ed. Pihkalalla 
on parikymmentätuhatta markkaa iku'Ukam.
dessa, joten palkoil'la on rhirv€än suuri 
ero (Ed. Pihkala: Se ei kuulu valtion 
budjettiin ! ) , sillä työläisen palkoista kun 
niillä maksetaa,n vuokrat ja oSI1Jetaan puut 
ja mUIUt semmoiset, niin :rmokaa:n ja voot
teisiin jää hYJvin väU1ä1I1. KyUä siinä sa.a 
kiristää suolivyötä. (Ed. Pihkala: Minä 
suosittelen ammattijä:rjestön kirjaa!). Am
mattijärjestöstä te juttelette, mutta te 
ette itsekään tiedä ammattijärjestön ra
kennetta ·ettekä liittojen rakennetta. Te 
puhutte aina ammattijä.rjestöstä silloin 
kun <teidän pitäisi puhua liitosta. (Va.sem
malta: Paljonko ne tietäisivät!) Minä sa
non teille, le'ttä ammilittijärj,estö, ,lukuunot
tamatta sykbJTllä 19'29 suurla!klwa, jolloiln 
minä ~en enää siellä oFIJUt, ei ole mi.tääin 
lakkoa määrännyt, se on totuus. Ammatti
järjestölle ilmoitetaan korkeintaan, tai pyy
detään' 1akkolllpaa, jos se an.taa tai kiel
tää, aina sen mukaan kuin näkoo asian 
vaativan. Ei suinkaan a:mmattijäJrjestössä
kään ohla niin hulluja, että lyödään pää 
seinään (Ed. Pihkala: Mutta niin kävi 
kumminkin ! ) silloin kun edellytykset näyt
'tävät puuttuVian. (Ed. Pihkala: MuMa 
siinä se ammattijärjestön boikotti on Y) Boi
kotti? (Ed. Pihkala: No, sitä pitäisi selit
tää !) . Eihän siinä mitään selittämistä ok, 
sillä semmoista työnarutajaa tietysti boikot
beerataan, joka ei suostu ,työntekijän vaati
muksiin. Olisihan hullua ostoo Nokian ka
lO'sseja, silloin kun saa muiden tehtaiden 
krulosseja samaUa hinnalla. Eivät suin
lkaan työntekijät oLe niin h111lluja, että ne 
kanruiDttaNat vastustavaa liikettä, joka ei 
tahdo olla missään telremisissä järjestyneen 
;t.yöväen kanssa. 

Ed. PihJkala pUihuu niiden rikkurioo& 
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:suuresta ammattitaidosta. Kuinka suurta 
se oli siellä Nokialla se ammattitaito~ Koko 
sinä •VUonna vielä .lop.puvuotoon 1929 ei 
Nokia uskaltanut ollenkaan kaLosseineen 
mennä markkinome. (Ed. Pihkala: Ny.t 
uskaltaa!) Ei siihenkään työhön opittu 
nii,n; vaam.· muutamassa kuukaudessa, siihen 
vaadittiin tottumu:sta,. Ja mitä muihin 
aloihin tulee, niin silloin kun työnantajat 
·panivat Helsingissä •työsul:un rakennus
alalla 'V'. 1925 muUJtama:n putkityömiehen 
työstä poistumisen johdosta, nii•n' mitenkä 1 

se kävi~ Pihkalan miehet eivät voineet 
sillä alana tehdä mitään. Ei sitä voQi niin 
vain ottaa ukkoa kuin ukkoa ja viedä 
putkitöihln, panna ne siellä taivuttelemaan 
kark~a>a rautaa olevia putkia, liittämään 
niitä yht·een, että niistä tulisi semmoisia, 1 

~ttä ne si•tten käytämnössä vastaisivat tar
ilroitustaan. Ne eivät voi siellä ammatti
taidottomat tehdä mi•tään muuta kuin pa
haa (Vasemmalta: OikBin!), saada ·työnan
Jtajilleen yhä suurempia vahinkoja. Ei
vätkä Pihkalan miehet voineet myöskään 
1929 mitään. Helsingin läkki- ja peltisepät 
tekivät lakon vastoin ammattijärjestön toi
mikunnan nimenomaista kieltoa, mutta ne 
pojat tekivät vaan ja voittivat eivätkä Pih
kalan miehet voineet niille mitään. 

Te puhutte niin h]rveän paljon niistä 
va.lkoisista .työmiehistä, joita teidän täy
tyisi suojella. On kuvaavaa esimerkiksi, mi
ten vähän niitä todellisuudessa on niitä 
vallroisia työmiehiä. Melkein koko kesä.n 
1928 oli Uudessa Suomessa aina seisovana 
ilmoituksena, että Uuden Suoillleill toimita
lolle tarvittiin valkoisia työmiehiä, mutta 
valtkoisia muurareja ja rappareita ei ollut 
noista ilmoituksista huolimatta. Lopputu
los oli, että työt annettiin kommunistien 
muodostamille urakkasakeille suoritetta
vaksi. (EdJuskunnasta: Oho!). Sillä ta
Wllla se käy, lrnn sitä pröystäillääm, ettei 
tä:ssä nyt käy;tetä niitä punaisia työrrniehiä, 
ei etenkään kommunisteja (Ed. Hakkila: 
Kirjapainokaupassa !). 

Minä otin IDJU'hani tämän •tohtori Heikki 
Renvallin kirjan ja se on tämmöinen. Tätä 
ei voi sanoa, että tämä olisi marxilainen 
täanä &irja, sillä tässä väitellääin marxilai
SU'Il!tta vastaan ja tässä on 1aina>ttu paljon 
professori Lujo Brentanon mielipiteitä ja 
professori S. Möllerin ja professori H. 
Haerknerin. Tohtori Renvall näyttää ole
van mainittujen herrojon o;ppilas. Minä 

pyydän lukea tästä Renvallin kirjasta, jota 
minä olen jo täällä ·aikaisemminkin sitee
rannut. 

Täällä sanotaan työlakkopykälästä, työ
lakkopykäläehdotusta puolletaan, viittaa
malla työnhaluisten työntekijäin oikeuteen, 
,suojaahll!n kuitenkin laki heitäkin samoin 
lk.uin muitakin kansalaisia lainv•astaiselta. 
.pakotukselta. En yiDJIDärrä, miksi työn
haluiset tarvitsevat suurempaa suoj·eLusta 
kuin jokainen muu kansalainen. Aj•atel
laanpa vain: työlakko on juli.stettu ja ·teh
tailija hakee muull!lta työvoimaa. Työvä.en 
voitto on riippuvainen siitä, ettei hllin sitä 
löydä. Tulee silloin m111utamia, j-otka vä
littä:vä.t vähän taisteLevien toverien.sa 
eduista, ryhtyvät työhön ja ansaitsevat sil
loin hyvin, kun toverit eivä:t sitä tee. Työ
hön ryhtymisen kautta ovat .työhalulliset 
pitkittäneet taistelua ja lakkolaisten. työt
tömyyttä sekä ehkä pakottaneet näitä pit
käåJn• ja raskaaseen taistelamn palkkaehto
jensa puolesta, joita eivä.t he katso voi
vansa hyväksyä työnantajan tarjoallllassa 
muodossa. Eiköhän silloin lakkolaiset olisi 
-oikeutettuja rythtymään kaikkiin laillisiin 
keinoihin näitä työnhaluisia vastaan" (Ed. 
Pihkala: Niin, laiHisiin!), näin ki·rjoittaa 
PihkalR!n puoluetov•eri (Ed. Pihkala: Lail
lisiin keinoihin ! ) . Niin, laillisiin keinoi
hin, eihän 1ait·bomia tässä ole koskaan käy
tetty (E·d. HakkHa: Pihkalan keinot ovat 
laittomia!), kyllähän haasbe niistä olisi 
hcli annettu oikeuteen vastaamaan eikä 
olisi ollenkaan epäilystä'kää.n•, ettei tuomiota 
olisi tullut. Ei siitä ole ensinkään kysy
mys, mutta nyt .tahdotaan tehdä 1-aki, jonka 
mukaan ·tulee paljon semmoisia tekoja, 
jotka nykyisin V·oimassool•evan lai.n mukaan 
eivät ole laittomia, vaan sa:llittuja. Ja 
Henvall kirjoittaa vielä seuraavaa: ,Ja 
tärkein kysymys on, milloi·n• koti- tai u:1ko
maalainen työväki periMtteellisesti täl
laista suoj·elm'!ta on pyytänyt. Minun tie
tääkseni ei koskaan, ja siksi kuin se sitä 
pyytää, voimme jättää tuan palVteluksen 
heille tekemättä. Onhan niin paljon työ-

. väen vaatimuksia, joita emme vielä ole ot
illln•eet edes punnittavaksem.me." Niitä 
Vloisi luetella Sllluren joukon, niitä työväen 
vaatimuksia, joita ei ole otettu harkitta
vaksikaan, ja suuri määrä on niitä ky'I
mästi hylätty, esim. vi1me syksynä työväen 
saira'Uisvakuutuslaki, jonka tämä oikeisto 
ja maalaisliittolaiset yhdessä kommunistien 
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kanssa tappoivat. Te tarvitsitte sil1oin 
kommunisteja avu~ muu.ten siitä 'ei 
olisi tullut mi+tään. 
Pyyd~n vielä lukea Renvallia v:ä!häsen: 

,;Eiliän missään niin setlvästi kuin tiissä 
työlakkopykälässä osoitettu pe:rusteluineen 
lakiOO.dotuk&en luokkaeduilLe ja Luokkakan
nalle asettuneen. Mutta valtio ei saa .pal
v.eHa minkään eri•tyioon luokan intressejä. 
VaLtio on siveellinen• laitos, jonka tehtä
·vänä on ·v•a:lvoa koko 'kansan sopusoiutuista 
lrehitystä. Palkkataist-elun suhteen on val
tioon velvollisuus pysyä puolueettomana. 
Älköön se 1ainsäädänmön eikä virkamies
tensä :toimenpitei•tten• kaJUtta suosiko enem
män toista kuin toistakaan puo1ta. Yh
teiskunnallista sopua ja ikansallista yksi
mielisyyttä ei v:oiteta sillä, -että h!eikoilliiD.an 
edistystä lain vaTjon <a1la vastustetaan. Se 
saavutetaan ainoastaan sen kallltta, että 
kaiklki kansankerrokset huomaavat oikeu
den peri•aatteitten• pääsevän valtion j•oh
dossa voitoll-e ja sitä myöten •tunnustetuksi 
kuin käsityksemme niiden sisällyksestä sel
viää." Minä pyydän kehoittaa, että ed. 
Pihkala thankfkisi tämän puoluetoverinsa 
kirjoittama111 kirjan, josta ei voi sanoa, että 
se 'Olisi kommunistinen aapinen•. Tämä on 
kyllä aapinen sii·tä, miten l·akko on teb..
tävä ja mi.ten sitä ei ole tehtävä. 

Minä pyydän yhtyä niihin, jotka kan,. 
nattavat lakiehdotuksen hylkäämistä. 

Ed. A a l t o : Minä en ole puuttunut 
keskusteluun sen jälkeen kun ensin evästys
keskustelussa valiokuntaan lähettämisestä ja 
minä myönnän, että tämä laki nyt valio
kunnassa on jonkun verran muuttunut. 
Oikeastaan muuta asiallista muutosta hal
lituksen esitykseen ei ole tullut kuin se, 
että lakia nyt jossain määrin tasapuolisem
min sovellutetaan myöskin työnantajiin, 
jota hallituksen esityksessä ei ollenkaan 
ollut. Hallituksen esityshän oli aivan suo
ranaisesti tarkoitettu yksinomaan työnteki
jöitä varten. Mutta ei voi :kieltää, etteikö 
tällä lailla edelleenkin ole pyrkimys tavalla 
tai toisella ehkäistä työntekijäin lakko
vapautta, ja ei myöskään voi väittää sitä, 
etteikö tämä laki itse asiassa ole rikkurien 
suojelulaki, niiden työläisten, joita käyte
tään ainoastaan silloin, kun työnantaja jou
tuu työntekijäinsä kanssa taisteluun, mutta 
jotka tavallisimmin, viimeisten 30 vuoden 
aikana tapahtuneitten lakkojen jälkeen vä- i 

hitellen työnantajan toimesta on jäll~n 
erotettu työstä, senjälkeen kun työrauha on 
palautunut ja varsinaiset ammattitaitoiset 
miehet ovat palanneet työhön. Täällä puhu
taan niin kovin paljon työrauhasta ja 
yhteiskunnallisesta rauhasta, jonka säilyttä
miseksi muka tällainen laki tarvitaan. Eivät 
ne rikkuritkaan niin erikoisen rauhallisia 
ole. Meillä on Helsigissä siitä hyviä koke
muksia. (Vasemmalta: Ja muualtakin!) 
Minä otan nyt vain esimerkin Helsingistä. 
Siellä on Vallilassa erään kadun varrella 
talo, joka kuuluu olevan eräitten rikkuri
suojelijain omistama, ja siinä on aina asu
nut rikkureita. Minä luulen, että Helsin
gin poliisilaitokselta saa parhaan tiedon 
siitä, minkälaista elämää siinä Ätsärintien 
varrella olevassa talossa on pidetty, silloin 
kun siellä rikkurit ovat asuneet. MinUii ei 
tarvinne enempää kertoilla, sillä poliisi oli 
siellä hyvin usein vieraana senvuOksi, ettei 
ainoastaan naapuritaloissa, mutta myös
kään kaduilla -eivät iihmiset saaneet olla 
rauhassa. Satamalakon aikana rikkurien 
värvääjäin kyllä pitäisi tämä asia tuntea. 

Täällä on ed. Kivimäki, tuomari, asian
omaisen valiokunnan puheenjohtaja, puhu, 
nut siitä, miten meillä tuomioistuimet eivät 
suinkaan tule tulkitsemaan lakia työnteki
jäin vahingoksi muulloin kuin silloin, kun 
työntekijöillä saattaa olla raskauttavia 
syitä. Valitettavasti ei nykyisen työsopi
muslain voimassa ollessa asianlaita ilmiten
kaan ole niin. Nykyisen työsopimuslain 
34 pykälä kieltää työnantajia millään ta
valla estämästä työntekijää kuulumasta tai 
liittymästä laillisesti luvalliseen yhdistyk~ 
seen. Meillä on kokemusta siitä, millä ta
voin työnantaja on menetellyt niiden työn
tekijäin kanssa, jotka ovat kuuluneet am
matillisiin järjestöihin, siis vielä silloin lu
vallisiin, laillisiin järjestöihin. Ja meillä on 
kokemusta siitä, mille kannalle meidän tuo
mioistuimemme ovat asettuneet silloin kuin 
tätä työnantajaa vastaan on nostettu syyte 
työsopimuslain 34 § :n rikkomisesta. Ei 
niitä esimerkkejä kovin pitkälle tarvitse 
hakea. Niitä on kylläkin löydettävissä 
enemmänkin, jotka osoittavat, etteivät 
meillä tuomioistuimet milloinkaan ole tul
kinneet lakia työntekijän eduksi tai edes 
objektiivisesti silloin kuin on ollut kysymys 
työntekijäin nostamasta riidasta työnanta~ 
jaa vastaan, ellei tapaus ole ollut niin ehdot~ 
toman selvä, ettei ole ollut mahdollisuutta. 
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tähteä tulkitsemaan lakia. Mutta milloin 1 

oD mahdollisuus tulkita erinäisiä työväen 
suojelulakeja, silloin ovat päätökset aina 
tulleet työntekijöille epäedullisiksi. Sitä
paitsi minä ihmettelen varsinkin tuomari, 
ed. Kivimäkeä, että hän ei huomaa, että 
tässä laissa, mikä nyt aiotaan hyväksyä, ja 
työsopimuslain välillä tulee olemaan mer
killinen ristiriita. Kummankin lain mukaan 
tuomitaan erinäisissä tapauksissa. Tämän 
lain viimeises.sä pykälässä ehdotetaan ku
mottavaksi työsopimuslain 35 §, mutta ei 
puhuta mitään työsopimuslain 34 § :stä. 
Työsopimuslain 34 § säätää, jos työnantaja 
tai tämän sijainen estää työntekijää liitty
mästä tai kuulumasta tai liittymästä luvalli
seen yhdistykseen j. n. e., rangaistakoon 
sakolla. Sama olkoon laki, jos työntekijä 
tässä sanotulla tavalla rikkoo toista työn-

. tekijää tai työnantajaa kohtaan. 
Tämän lain 1 § :n c-kohdassa sanotaan : 

jos pakottaa tai yrittää pakottaa työnteki
jän tai työnantajan liittymään yhdistyk
Seen, järjestöön tai muhun yhtymään taikka 
eroamaan siitä, tuomittakoon, ellei teosta 
muualla laissa ole säädetty ankarampaa 

·rangaistusta, vankeuteen enintään 1 vuo
deksi taikka sakkoon. Tämän lain 2 § :ssä 
on myöskin kohta, joka, vai:k:k:a siinä pu
hutaankin maanpuolustusta tai laillisen 
yhteiskuntajärjestelmän voimassa pitämistä 
tarkoittavasta toiminnasta, siinä myöskin 
mainitaan, että ken pakoittaa jonkin eroa
maan yhdistyksestä, järjestöstä tai muusta 
yhtymästä, tuomittakoon, ellei teosta 
muualla laissa ole säädetty ankarampaa 
rangaistusta, rangaistukseen vähintään 3 
kuukaudeksi ja enintään yhdeksi vuodeksi. 
Kumman lain mukaan tulevat nyt tuomio
istuimet tuomitsemaan, jos rikos on senlaa
tuinen, josta puhutaan 1 § :n 2 kohdan 
c-kohdassa, tai työsopimuslain 34 § :n mu
kaan, jossa tuomitaan vain sakkoon, kun 
tämän lain mukaan voidaan tuomita vuo
deksi vankeuteen. Kuitenkaan ei täällä 
esitetä kumottavaksi työsopimuslain 34 § :ää. 
Minä olisin halukas saamaan ed. Kivimäeltä 
selvityksen, millä tavoin tuomioistuimet 
tulevat tämän ristiriidan silloin ratkaise
maan. Ainakin minun käsittääkseni maal
likkona olisi silloin myöskin ollut kumottava 
tässä laissa työsopimuslain 34 § :n eräät 
kohdat, ettei tulisi ristiriitaa tuomioistui
mille. 

En voi olla kiinnittämättä huomiota 1 § :n 

viimeiseen momenttiin. Minä en tiedä, 
voiko kukaan siitä antaa selvitystä, mitä 
tämä momentti tarkoittaa. Työväenasiain
valiokunnassa moni koetti, kun asia siellä 
oli lausunnon saamista varten, saada sel
ville, mitä tällä momentilla oikeastaan tar~ 
koitetaan, ja jokaisella oli oma erikoinen 
selityksensä. Ei edes ed. Ainali, joka luulee 
näissä asioissa olevansa mahdollisimman tie
toinen, voinut selittää pätevästi, mitä tällä 
tarkoitetaan. Siellä sanottiin, että tarkoite
taan, jos joku koettaa solvata puolisaa tai 
perhettä miehen tekemän tyhmyyden 
vuoksi, toiset sanoivat, että sillä voidaan 
tarkoittaa erilaista kiristämistä sellaista 
kohtaan, joka asiallisesti ei ole työnantaja, 
jota .siis lakko ei suorastaan koske, mutta, 
joka joutuu tavalla tai toisella hoikattauk
sen alaiseksi. Ehkä ed. Kivimäki lakimie
henä voi antaa pätevän lausunnon, mitä 
tämä koskee, mihin silloin todennäköisesti 
tullaan tämän lain mukaan, jos se hyväksy
tään, jos tullaan puhtaasti kostonhalusta 
tai provokaatorisessa tarkoituksessa nosta
maan. syyte joitakin työntekijöitä vastaan. 
Tällöin voisi oikeus nojata lausuntoon siitä, 
mitä tällä viimeisellä momentilla tarkoite
taan, jotta se ei jäisi toisen tuomioistuimen 
tulkittavaksi toisella tavalla, toisen tulkit
tavaksi toisella tavalla, ja samakin tuomio
istuin voi tulkita monella eri tavalla. 

Minä jo kerran huomautin, että 4 § on 
sellainen, joka tulee antamaan meidän o'i
keuslaitoksillemme ja yleisille syyttäjille 
niin paljon työtä, että tuskinpa ne voivat 
muihin todellisiin raskaampiin rikoksiin 
kiinnittää huomiota, varsinkin silloin kuin 
tulee olemaan huonot työajat, huonot kon
junktuuriajat. Tiedetään, että tämän lain 
mukaan voi kuka hyvänsä pakoittaa yleisen 
syyttäjän nostamaan syytteen jotakin vas
taan. Toinen sanoo, että häntä on häpäisty 
tai häntä on pakoitettu tai yritetty pakoit
taa, ja virallinen syyttäjä on velvoitettu 
nostamaan syytteen. Täällähän on niin 
monta kertaa puhuttu virkamiehistä, että 
niitä ei suinkaan olisi lisättävä, vaan päin
vastoin pyrittävä vähentämään. Mutta jos 
tällainen pykälä hyväksytään, tulee se 
antamaan oikeuslaitoksille niin paljon 
työtä, että oikeuslaitosten ja yleisten syyt
täjien lukumäärää täytyy lisätä, jotta voi
daan edes näennäisesti väittää, että Suomi 
on oikeusvaltio, jossa kaikki asiat oikeudelli
sesti ja puolueettomasti käsitellään. 
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Mitä sitten tulee työrauhaan, niin minun 1 

täytyy sanoa, että tämä laki ei suinkaan tule 1 

olemaan mikään työrauhalaki. Pikemmin
kin päinvastoin. Meillähän on nykyisessä 
työsopimuslaissa määräys, 35 §, jonka no
jalla jokainen tuomioistuin olisi pystynyt 
tuomitsemaan ne, jotka harjoittavat todella 
jonkinlaista painostavaa työmaaterroria. \ 
Mutta ei minun tietääkseni ole yhtään oi- . 
keusjuttua nostettu työsopimuslain 35 § :n J 

nojalla, ja tämä sen vuoksi, että silloin kun 
on hyvä työaika, hyvät konjunktuuriajat, 

1
1 

työnantaja ei halua sellaisten juttujen täh
den riitaa siitä syystä, että jokainen sellai- 1 

nen juttu tuottaa hänelle todellisuudessa ta
loudellisia tappioita, ne koskevat siis hänen 
kukkaroonsa. Mutta nyt, kun on huonot työ
ajat, kun on tuhansia työläisiä työttöminä, 
nyt lapualaisuus havaitsi, että on hyvä aika 
säätää laki, jonka nojalla voidaan päästä il
man aihetta jokaisen työläisen kimppuun 
puhtaasti yksityisessä kostotarkoituksessa. 
Siinä on se salaisuus, miksi tällainen 
laki tahdotaan ajaa läpi. Minä luulen, että 
tuskin monikaan täällä tarkoin tuntee tämän 
lain sisältöä, kaikkea sitä, mihin se tulee 
johtamaan ja kaikkein vähimmän sitä, joh
taako tämä laki työrauhaan. Minä väitän 
edelleen, että sitä laki ei tule tekemään. 
Päinvastoin, sillä aina tulee olemaan niitä, 1

1 
jotka koettavat tätä lakia hyväkseen käyt
täen saada aikaan rettelöitä ja se taasen pa-~ 
kottaa työntekijät etsimään sellaisia keinoja, 
joista heitä ei voida saada syytteeseen. Jos 
heiltä lakkovapaus kielletään, niin ne muut 
toimenpiteet, olkaa vakuutettuja siitä, tule
vat koskemaan työnantajan kukkaroon, ne 
tulevat siis olemaan sekä työnantajille että 
yleiselle kansantaloudelle tappioksi. Sitäkö 
varten meidän täytyy säätää tämmöinen 
laki, että lapualaisuus tulee tyydytetyksi, 
laki, jonka sisällöstä moni ei tiedä, laki, joka 
ei suinkaan millään tavalla tule tekemään 
rikkureista ammattitaitoista väkeä, vaan ne 
tulevat edelleen pysymään sellaisina, joista 
edellinen puhuja mainitsi, joita käytetään 
vain silloin kuin tahdotaan ammattitaitois
ten työkykyisten työläisten vaatimukset nu
jertaa, käytetään silloin huolimatta siitä, 
tuottavatko, niin kuin viimeisen suuren sa
tamalakon aikana, miljoonien markkojen 
tappion. 

Ed. J a c o b s s on: Med anledning av 
rdm. Palmgrens yttrande finner jag att 

han icke tillräckligt uppmärksamt har å.hört 
mitt andragande. Jag uttalade att lagen 
är onödig och att den därför kommer att 
bli en lag huvudsakligen på pappret. SA.
dana hava vi emellertid mer än nog. För
fattningssamlingen sväller ju till så oer
hört att folket har svårt, för att icke säga. 
rent av omöjligt att följa med denna rik
liga lagstiftning. Vidkommande sedan be
hovet av denna ifrågavarande lag, så ber 
jag att ytterligare endast få hänvisa till det 
yttrande rdm. Palmgren avgav vid inter
pellationsdebatten den 3 april. Det visar 
att man åtminstone d å på o r g a n i s e r a t 
arbetsgivarhåll icke hade behov av en så
dan lag. 

Ed. Palmgren: Jag tackar rdm. J&
cobsson för det svar han lämnat och :får 
meddela att jag icke finner det på något 
sätt tillfredsställande. Däremot finner . jag 
det synnerligen illojalt att han har hänvi
sat till ett av mig förut här avgi
vet yttrande, vilket han åter har tolkat. 
oriktigt. Redan tidigare har jag fäst hans 
uppmärksamhet vid huru sagda yttrande 
skall förstås. 

Ed. J a c o b s s o n : Beträffande den rik
tiga eller oriktiga tolkningen av rdm. 
Palmgrens yttrande är envar riksdagsman 
i tillfälle att, enär riksdagens protokoll har 
utkommit i tryck, lösa detsamma och se
dan bilda sig en egen mening. V ad sedan 
värdet av detta yttrande beträffar så måste 
jag tillmäta det så mycket större objektivi
tet, som det avgavs i en fråga, som just 
gällde denna s. k. arbetsterror ! 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Räisänen ed. 
Ravon kannattamana ehdottanut, että laki.. 
ehdotukset hylättäisiin. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Räisäsen ehdotukseksi. Sitä 
paitsi on ed. Erich ed. Komun kannatta
mana ehdottanut, että lakiehdotukset jätet
täisiin lepäämään. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Erichin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 



Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ensimmäisestä lakiehdotuksesta. 

Joka hyväksyy esilläolevan ensimmäisen 
lakiehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' 
voittaa, on ed. Räisäsen ehdotus hyväksytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 117 jaa- ja 67 
ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ensimmäi
sen lakiehdotuksen. 

Äänestys jälkimmäisestä lakiehdotuksesta. 

Joka hyväksyy ellilläolevan jälkimmäi
sen lakiehdotuksen, ä:änestää ,jaa'' ; jos 
,ei" voittaa, on ed. Räisäsen ehdotus hy
väksytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 118 jaa- ja 66 ei
ääntä, 1 tyhjä; poissa 14. 

Eduskunta on siis hyväksynyt toisen laki
ehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Lakiehdotusten kolmas käsittely julistetaan 
päättyneeksi. Mutta kun on ehdotettu, että 
lakiehdotukset jätettäisiin lepäämään, pan
naan asia valtiopäiväjärjestyksen 66 § :n 7 
momentin mukaisesti pöydälle ensi istun
toon. 

9) Tiedonannon Eduskunnalle, joka koskee 
kansainvälisen työjärjestön yleisen konferens
sin kahdennellatoista istuntokaudellaan v. 
1929 hyväksymiä sopimuksia ja suosituksia 

sisältävä hallituksen esitys n :o 61 esitellään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa, että asia lähe
tettäisiin työväenasiainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri T u o m i v a a r a : Herra 
puhemies! Eduskunnalle annettu hallituk-

sen tiedonanto on lähinnä johtunut siitä, 
että kansainvälisen työjärjestön peruasään
nön mukaan työkonferenssin päätökset on 
määräajassa annettava maan asianomaisten 
elinten käsiteltäviksi lain antamista tai muu
hun toimenpiteeseen ryhtymistä varten. Sii
näkin tapauksessa, että eduskunnalta ei ole 
pyydetty hallitusmuodon 33 § :n edellyttä
mää hyväksymistä puheenaolevien sopimus
ten ratifiointiin, ovat työkonfenrenssin sopi
mukset tähänastisen käytännön perusteella 
ainakin jätetyt eduskunnan tietoon. Tätä 
käytäntöä on nytkin tahdottu noudattaa, 
vaikka hallituksen käsityksen mukaan kysy
mys nyt puheenaolevien sopimusten ratifioi
misesta on vielä tätä nykyä jätettävä avoi
meksi niistä syistä, jotka tiedonannossa mai
nitaan. Asian valaisemiseksi voin sen li
säksi, mitä tiedonannossa on esitetty, mai
nita, että eräiden suurimpien merenkulku
maiden kesken paraikaa käydään neuvotte
luja muutamien sopimusten kohtain yhden
mukaisesta tulkinnasta. On mahdollista, 
että näiden tulkintavaikeuksien voittami
seksi on turvauduttava uuteen kansainväli
seen selittävään sopimukseen. Kun sopi
muksen määräykset koskevat m. m. laivojen 
varusteita, jotka meidän ulkomailla käyviin 
!aivoihimme nähden lähinnä ovat riippuvia. 
siitä, mitä määräyksiä Englanti antaa sen 
satamissa käyvistä laivoista, on luonnollista, 
ettemme voi lopullisesti määritellä kantaam
me tällaisiin sopimuskohtiin nähden, ennen
kuin on käynyt selville, minkä kannan V'lr·· 

sinkin Englanti niihin ottaa. 
Vaikka hallitus katsoo niinhyvin puheena

olevien sopimusten kuin suositustenkin ole
van hyvää tarkoittavia ja yleensä kannatet
tavia, on edellämainituista syistä ollut vält
tämätöntä, jättää avoimeksi sopimusten ra
tifioimiskysymys ja senvuoksi ei ole tällä as
teella vielä myöskään voitu eduskunnalle 
asiasta antaa muuta kuin puheenaoleva tie
donanto. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään työväenasiain v a
l i o k u n t a a n. 
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Pöydällepanot: 

Bnsimmäinen varapuhemies: 
Pöydällepanoa varten voitaneen esitellä val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17 a sekä 

1 

pankkivaliokunnan mietintö n :o 1, jotka on 
f~dustajille jaettu. l 

Pöydällepanoa varten esitellään siis ja 
pannaan pöydälle ensi istuntoon 

Ehdotuksen tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1931 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 17a, sekä 

Suomen Pankin tilaa ja hallintoa vuonna 
1929 koskevan tarkastuksen johdosta 

laadittu pankkivaliokunnan mietintö n :o 1. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Seuraava istunto on huomenna kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,46. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 



35. Perjantaina 19 p. joulukuuta 1930 
kello 13. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Siv. 
A i n o a k ä s i t te l y: 

1) Ehdotus valtion tulo- ja meno
arvioksi vuodelle 1931 . . . . . . . . . . . . 1066 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietinnöt n:o>t 17a ja 17· 
hallituksen esitys n:o 1; rah. al. n:ot 
1-71. 

2) Suomen Pankin tilaa ·ja hallin
toa vuonna 1929 koskeva tarkastus .. 

Asiakirjat: Pankkivaliokunnan 
mietintö n :o 1 ; pankki valttmsmiesten 
kertomuf!. 

Kolmas käsi t te 1 y: 

3) Ehdotus val:tioneuvostolll oikeut
tamisesta lyhytaikaisen luoton käyttä-
miseen vuonna 1931 ............. . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 37; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 20; hallituksen 
esitys n:o 58. 

4) Ehdiotus laiksi rikoslain 38 lu-
vun 10 § :n muuttamisesta ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 36; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 6; ed. L~hen y. m. lak. 
<tl. n:o 2. 

5) Ehdotus laiksi !kerman ja mai
don korvikkeista suoritettavasta val-

1075 

" 

misteverosta ...................... 1089 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 38; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 19; ed. Tuomi
kosken y. m. lak. al n:o 8. 

Ehdotus lakiehdotusten 
j ä t t ä m i se s t ä 1 e p ä ·ä

mään: 

Siv. 

6) Ehdotukset laiksi työrauhan 
suojelemisesta ja laiksi lisäyksestä ri
koslain 16 lukuun . . . . . . . . . . . . . . . . 1090 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 30; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 35. 

Esite11ään: 

7) Valtiovarainvaliokunnan kirjel
mä, jo:ka koskee puhemiehelle tulevaa 
määrärahaa .niiden kulujen korvauk
seksi, joita hi~nellä on: valtiopäivien 
aikana ............................ 1092 

Ulkopuolella paiVaJarjes
tyksen 

annetaan vastaus ed. Tannerin y. m. 
välikysymykseen, joka koskee erinäis
ten viime kesän ja syksyn kuluessa 
tehtyjen rikosten selvittämistä ja nii
hin syyllisten rangaistukseen saatta-
mista ............................ 1096 

Puhetta johtaa puhemie;,: Kallio. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Jatkola ja r~ampinen. 

134 



1066 

Ilmoitusasiat: 

Uusi hallituksen esitys. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella tältä päivältä saapunut halli
tuksen esitys 

n:o 62 vakuutussopimuslaiksi. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnöissä n:ot 
17 ja 17 a valmistelevasti käsitellyt halli
tuksen esitys n:o 1 valtion tulo- ja meno
arvioksi vuodelle 1931 sekä rah. al. n:o 
1-71 esitellään jatkettuun ai
n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 17 a, 
josta näkyy, että valiokunta, yhtyen muissa 
kohdin eduskunnan asiassa tekemiin pää
töksiin, ehdottaa, että 12 Pl :n II luvun 
9 momentin perustelut hyväksyttäisiin va· 
liokunnan mietinnössä n:o 17 ehdotetussa 
muodossa sekä että saman Pl:n VI luvun 
18 momentti perusteluineen hyväksyttäisiin 
valiokunnan mietinnössä n:o 17 ehdotetussa 
muodossa. 

Valtiopäiväjärjestyksen 76 §:n mukaan 
on eduskunnan nyt päätettävä valiokunnan 
ehdottamien muutosten hyväksymisestä tai 
hylkäämisestä. Ehdotan meneteltäväksi 
siten, että ensin sallitaan asiasta yleiskes
kustelu ja senjälkeen esitellään valiokun
nan esittämät muutosehdotukset. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. H ä s t b a c k a: Då statsförslaget 
upptogs tili första behandling i riksdagen 
gjordes från flera håll uttalanden, som gav 
mig anledning att hoppas på att det skulle 

förefinnas möjlighet att denna gång utöva 
en större sparsamhet vid uppgörandet av 
statsbudgeten än tidigare varit fallet. J ag 
fick den uppfattningen att även de riks
dagsmän som tidigare varit med om att 
granska regeringens budgetförslag och 
slutligen fastslå budgeten kommit till den 
uppfattningen att · man gått för långt på 
slöseriets väg, bundit riksdagen genom la
gar och påbörjat alltför många omfattande 
arbeten för vilka krävts stora årliga anslag 
under flera år. I antytt avseende har det 
icke funnits någon planmässig tanke inom 
riksdagen, ty som redan antyddes har man 
upptagit för många stora arbeten på en 
gång, vilket sedan förorsakat att man icke 
kunnat bevilja tillräckliga anslag för arbe
tets snabba utförande. Arbeten som bort 
utföras under två a tre år hava räckt fem 
a tio år och därmed har man bundit ar- · 
betsledningen för .länge på ett ställe och 
jämväl förorsakat att staten nödgats an
skaffa arbetsredskap mer än behövligt va
rit, vilket i avsevärd grad fördyrat ar
betena. 

Med framhållandet av dessa allmänna 
synpunkter skall jag övergå till behandlin
gen av budgetanslagen i statsutskottet och 
beslutet rörande upprensningen av Vuok
sen. Såsom jag redan antydde hyste jag 
förhoppningen om att en större sparsam
het skulle iakttagas av de riksdagsmän,c 
som tidigare varit med om att göra stora 
fel vid antagande av lagar och beviljande 
av anslag, och jag hyste full tillit till att 
de nya männen som kommit in uti riksda
gen för att utöva sparsamhet, att de även 
skulle följa sina valmäns uttalade önsknin
gar och givna löften i antydd riktning. 
Men jag har blivit i hög grad besviken, ty 
riksdag·en är densamma som tidigare, lika 
obetänksam och lika slösaktig som den varit 
under de tretton år jag tillhört densamma. 

Det syntes till en början uti statsutskot
tet som om man vore böjd för att börja 
spara och jag var med om att uteslutac 
många a v de tilläggsanslag som regeringen 
föreslagit. J ag adresserar detta uttalande 
främst- till utskottets ordförande, ty det 
var han som gjorde de flesta framställnin
gar om anslagens minskning, kanske icke 
alltid så väl motiverade. Men då sparsamhet 
skulle vidtagas fann jag skäl för att un
derstöda honom, någon gång mera på för
sök om vederbörande ämbetsverk skulle 
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kunna komma till rätta med mindre anslag. 
Och i många fall har det också visat sig 
att minskningar ,Jiunnat göras utan anmärk
ning. 

Men senare blev jag medveten om att en 
del av de minskningar som gjordes icke 
voro berättigade och har jag därför i riks
dagen nödgats rätta vissa begångna 
misstag. En sak måste jag särskildt påpeka, 
att jag efteråt även fann att de minsknin
gar, som ordföranden föreslog icke voro 
dikterade av en vilja att minska utgifterna 
utan fastmer för att spara för att sedan 
kunna rikligare bevilja anslag för ändamål 
som regeringen icke beaktat. De slantar 
som besparades under olika moment för
vandlades sedan till nya utlägg i miljoner, 
då det gällde intressen som lågo nära 
honom. Bland dylika nya utlägg är upp
tagandet av 2 milj. mark för Vuoksens 
uppresning förbi regeringens förslag och 
mot regeringens önskan. Detta är så mycket 
mer beklagligt som det icke blev klargiort 
för utskottet huru mycket sagda arbete 
komme att kosta. Herr Niukkanen uppgav 
i utskottet visserligen att arbetet komme 
att kosta ca. 60 milj. mark, men av de 
uppgifter som nu föreligga kan arbetet 
draga en kostnad upp till bortåt 200 milj. 
mark. Att under detta meddelande låg 
något förborgat som man ansåg böra för 
riskdagen hemlighållas framgår därav att 
man motsatte sig i utskottet förslaget att 
i motiveringen nämna det kostnadsbelopp 
som nämndes, nämligen 60 milj. mark. Jag 
har nu senare fått reda på att arbetet 
kommer att kosta, förrän det är slutfört 
s. s. nedan niimndes ca. 200 milj. mark och 
dragit den slutf$atsen att man av den 
orsaken icke ville i motiveringen nämna 
det belopp som ieke överensstämde med det 
verkliga förhållandet. Jag har nu hittills 
riktat mig mot herr Niukkanens sparsam
hetspolitik, men kan göra samma anmärk
ning mot herrar Korpisaari, Aalto-Setälä 
och Moilanen. Nämnda riksdagsmän hava 
under allmänna debatten taiat om sparsam
het och gjort uttalanden under särskilda 
Impitel i vackra ord, varav riksdagen fått 
den uppfattningen, att de bedrivit en 
verklig sparsamhetspolitik. Men annat är 
förhållandet om man närmare börjar jäm
föra deras handling med de ord som 
uttalats. De flesta av de nya anslagen som 
inkommit uti budgeten, vilka regeringen 

icke föreslagit, .hava införts med deras 
tillhjälp, bland dem anslaget för Vuoksens 
upprensning. Det märkvärdiga är att 
nämnda medlemmar av statsutskottet, även 
uttalat klander att man ger för mycket 
pengar åt jordbrukare, men själva äro 
färdiga att utan minsta utredning och mot 
sin egen regering ge hundratals miljoner 
och binda riksdagen vid ett dylikt arbete 
som kräver tiotal miljoner mark i årllgt 
utlägg under ca. 20 år framåt. Här · är 
just ett typiskt exempel på hur riksdags
männen svika sina fastslagna principer, så 
snart de inträda uti riksdagen ty det egna 
intresset eller valmännens intresse bryter 
alla förut fattade åsikter. Och resultatet 
av denna budgetbehandling ger vid handen 
att det nya inslaget uti riksdagen, som 
skulle föra sparsamhetsmännens talan och 
förbättra riksdagen, efterhand fallit offer 
för att även begagna sig av tillfället att 
gynna egna orter, så snart tillfälle erbju,
des. 

J ag vill dock hoppas att riksdagen i sista 
stunden skall rädda sig från det största 
av de begångna misstagen som statsutskot
tet gjort, nämligen upptagande av anslag 
för Vuoksens upprensning. 

Med hänvisning till de sifferuppgifter 
jag lämm~de under frågans tidigare be
handling föreslår jag, att riksdagen beträf
fande Vuoksens upprensning skall vidbliva 
sitt vid behandlingen av 12 H. T. kap. II 
mom. 9 fattade beslut. 

Ed. H a r v a 1 a : Mietinnössään n :o 17 
ehdotti valtiovarainvaliokunta, että Vuok
sen perkaustöiden suorittamiseksi ensi 
vuonna käytettäisiin 2 milj. markkaa. 
Eduskunta puolestaan päätti, että tämä 2 
milj. markkaa jää tulo- ja menoarvioon, 
mutta poisti perustelut, joka tietää sitä, 
että tätä määrärahaa ei ole käytettävä 
Vuoksen perkauksen jatkamiseen, vaan 
muiden keskeneräisten perkaustöiden jou
duttamiseen. Itsepäisesti on valiokunta 
nyt kuitenkin uudistanut ehdotuksensa 
siitä, että Vuoksen perkaukseen pitää nämä 
määrärahat käyttää, vaikka niillä ei päästä 
edes alkuun. Minun mielestäni sensijaan 
eduskunnan pitäisi pysyä ennen tekemäs
sään päätöksessä ja hylätä valiokunnan 
tekemä ehdotus. Minä näin ollen kanna
tan ed. Hästbackan ehdotusta. 
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Ed. N i u k k a n en: Pyysin puheenvuo
roa oikeastaan sen keskustelun johdosta, 
joka meillä oli herra rahaministerin kanssa 
budjetin loppunumeroista äskettäin, että 
lopputulos budj·etin 'käsittelystä eduskun
nassa on nyt se, edellyttämällä että edus
kunta hyväksyy tämän viimeisen mietin
nön, että eduskunta on lisännyt menoja 
kaiken kaikkiansa 5 milj. markkaa. Mutta 
toiselta puolen eduskunta on koroittanut 
kahvin ja sokerin tullimääriä 58 milj. mar
kalla. Tämän lisä:ksi eduskunta on hylän
nyt hallituksen esityksessä olevat eräät ve
rO'helpoitukset tulo- ja omaisuusverolain 
yhteydessä ja siitä aiheutuu tämän veron
tuoton lisääntyminen ainaJk:in 10 miljoo
nalla markalla. Näin ollen siis eduskunta, 
samalla kun se on menoja lisännyt 5 milj. 
markkaa, on lisännyt faktillisia tuloja 68 
milj. mM'kkaa, joten siis tulo- ja menoar
vio on. eduskunnassa huomattavasti halli
tuksen esitykseen verraten parantunut 
eikä huonontunut. Tällä en kumminkaan 
talhdo sanoa sitä, että se lopputulos, johon 
eduskunta on tullut, olisi joka suhteessa 
tyydyttävä. Tämä käy esille niistä lausun
noista, joita minä aikaisemmin tässä 
asiassa olen antanut. 

Siihen nähden, että ed. Hästbacka näyt
tä:ä olevan aivan parantumaton, mikäli kos
kee Itä-Suomen kysymyksiä, täytyy minun 
kajota myöskin tähän asiaan, va·rsin:kin 
kun ed. Hästbacka on valmis vertailemaan 
esim. Vuoksen veden pinnan alentamiseen 
myönnettäviä varoja niihin varoihin, joita 
hän myöntää täällä postiljonien purku
avustuksiksi y. m. s. 'l'ässähän on 'kysymys 
aivan toisenluontoisista menoeristä, joista 
ed. Hästbacka allekirjoittanutta haukkuu 
sentakia, että minä olen koettanut niissä 
noudattaa säästäväisyyttä. Minä tahdon 
huomauttaa, että Karjalan Kannas, kuten 
siitä asiasta useasti varsinkin puolustus
budjetin yhteydessä täällä on lausuttu, on 
aivan erikoinen osa meidän maatamme. Se 
on aivan erikoisessa asemassa muiihin mei
dän maamme paikkakuntiin verraten. Mi
nun mielestäni Karjalan Kannas on maan
tieteellisesti ja poliittisesti maapallon ehkä 
tärkeimpiä maa:kappaleita tällä kertaa (Ed. 
HaJkkila: Kyllä ainakin rlllhaa sinne on 
sen mukaan pantu! - Ed. Tanner.: Eikö
hän Suez ja Panama sentään voita?) Siinä 
suhteessa nimittäin, että se on se paikka, 
jossa kulkee s e 1 v i n j a j y .r lk i' n r a j a 

l ä n s i e u r o p p a l a i s e n j a s l a a v i
laisen kulttuurin ja bolshevis
tisen ja porvarillisen yhteis
k u n n a n v ä l i ll ä. S·ellaista paikkaa on 
vaikea m. m. ed. Hakkilan .ja Tannerin löy
tää maapallolta toista kuin Karjalan Kan
nas. Jokaisen itsenäisen valtakunnan val
tiotaidon aakkosiin, jolla tällainen maa
kappale on hallussaan, tulisi kuulua kiin
nittää siihen ja sen väestöön aivan eri
koista huomiota. Siitä huol1matta, että 
Karjalan Kannaksen väestö vuosisatojen 
kestäessä on saanut elää ja työskennellä 
sellaisen uihkan ja m. m. sellaisen taloudel
lisen painostuksen alaisena, jollaista min
kään muun osan meidän maassamme ei ole 
tarvinnut kokea, ja vaikka sen taloudelli
set edistymisma:hdollisuudet, huomioonotta
malla asutuksen tiheys ja käytettävissä ole
van maaperän laatu ja maan vä:ihyys, ovat 
kovin ,rajoitetut, ja vaikka rajan sulkeu
tumisen jälkeen näyttikin siltä, että tätä 
väestöä uhkaa nopeasti taloudellinen peri
kato, on se siitä huolimatta, näistä vai
keuksista huolimatta sitkeästi eteenpäin 
kamppaillut ja onnistunutkin tähän saakka 
pitämään hallussaan vaatimattomat pienet 
maatilkkunsa. Nyttemmin on kumminkin 
tämän väestön asema muodostunut erin
omaisen huolestuttavaksi. Ne pienet puu
tavaraerät, joita tämä väestö viime aikoina 
on vielä voinut metsistänsä irtisaada ja 
saada niillä jonkun verran lisätuloja han
kituksi, ovat nyttemmin loppuun kulute
tut. 2-5 ha oleva peltoala ei voi, sen 
jokainen käsittää, taata riittävää toimeen
tuloa suurille perheille, jollaisia perheet 
yleensä Kannaksella ovat. Tästä onkin 
seurannut, ·että osuuskassa- y. m. lainojen 
langettua nämä saatavat yleensä nykyjään 
ovat joutuneet ulosottoon, ja sii,tä on ai
heutunut, että koko mieliala Kannaksella 
on tällä kertaa äärimmäisen masentunut. 
Koko taloudellinen toiminta näyttää siellä 
olevan aivan kuollutta. Minun käsittääk
seni eduskunta, tämä isänmaallinen edus
kunta, voisi tälle väestölle olla nyt, nämä 
sen äärimäiset vaikeudet huomioonottaen, 
niin a;rmelias, että se antaisi sille edes jon
kinlaisia toiveita siitä, että taloudellinen 
elämä saadaan siellä elpymään. Ja tämän 
eduskunta voisi tehdä nyt siten, että se hy
väksyisi Vuoksen vedenpilllnan laskemista 
koskevan päätöksen, jota valtiovarainvalio
kunta jo toisen kerran täällä suosittelee. 
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Kuten minä jo -edellisessä lausunnossani 
huomautin, Vuoksen lasku antaisi Keski
Kannaksen 13 kunnan yli 100,000 asukasta 
käsittävälle alueelle uutta ensiluokkaista 
viljelysmaata yli 14,000 ha. Tällaista lisä
maata eivät nämä viljelijät voi mitenkään 
muuten saada, sen takia että melkein kaikki 
tilat sillä alueella ovat liian pieniä, vaikka 
lisämaakysymys heille on suorastaan elin
ehto. Tämän työn suorittamisen olisi suu
relle osalle tätä väestöä elinehto myöskin 
sen takia että tuhannet viljelmät sen 
kautta säästyisivät tavan takaa uusiutu
vista Vuoksen tulvista, jotka hautaavat al
lensa tuhansia lhehtaareja voimaperäisessä 
kunnossa olevia viljelyksiä. 

Tämä asia, kuten täällä on 'huqmautettu, 
on ollut esillä jo kymmeniä vuosia. Ja 
sen on tämän väestön yksi tärkeimpiä elin
kysymyksiä ja sen takia se seuraa myös 
tätä asiaa erikoisella mielenkiinnolla. Ei 
tietenkään voi vaatia, että edustaja Häst
backa ymmärtäisi tällaisia asioita, mutta 
siitä hu6limatta minä toivoisin, että edus
kunnan enemmistö käsittäisi tämän asian 
tavattoman suuren merkityksen tälle eri
koisasemassa olevalle maakunnalle ja sen 
asuja.mistolle. Ja siitä huolimatta, että 
kulkulaitosministeri asian .edellisessä käsit
telyssä esi.intyi tässä asiassa varsin omitui
sesti, nimittäin vastustaen tätä asiaa hyvin 
äkäisessä äänilajissa ennen äänestystä, 
mutta kannattaen sitä sitten kun se äänes
tyksessä oli hylätty, minä toivoisin, että 
myös hallitus osottaisi tälle asialle ym
märtämystä. Tlähän nähden minä odotan, 
että ed. Hästbackalla ei tällä kertaa olisi 
riittävää menestystä koettaessaan kaataa 
Kannaksen tärkeintä kysymystä täällä 
eduskunnassa. 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Minä 
voin monessa asiassa, herra puhemies, yh
tyä siihen, mitä ed. Niukkanen lausui. Eri
tyisesti siinä, että Karjalan kannas on n. s. 
meidän rajrukreivikuntamme, missä töitä 
täytyy tehdä ja rahoja sijoittaa enemmän 
kuin mihinkään muuhun paikkaan Suo
messa. Kuitenkaan minä en voi yhtyä sii
hen, että minä olisin esiintynyt omituisesti. 
Mitä tähän VuOiksen hankkeeseen tulee, niin 
se täytyy tietysti ottaa koko maan kan
nalta eikä vain Karjalan kannaksen kan
nalta. J okiperkauskomissioni on valmista
nut suuren ohjelman, joDJka kustannukset 

nousevat noin puoleen miljaa;rdiin. Ensim
mäiselle kymmenvuotiskaudelle on laskettu 
melkein 400 milj. siten, että v. 1931 käy
tettäisiin n. 33 milj. ja sitten vuodesta 
1932 neljä vuotta peräkkäin n. 50 milj,, 
sitten n. 30 milj. 3 vuotta ja n. 20 milj. 
kaksi viimeistä vuotta. Tämä on hyvä oh
jelma ja jos olisimme rikkaampia kuin 
olemme, niin olisi selvä, että tähän men
täisiin. Hallitus kuitenkaan ei ole ehdot
tanut enemmän kuin n. 11 milj. täksi vuo
deksi koko tälle työlle, siis kolmannen osan 
siitä, mitä jolkiperkauskomissioni on eihdot
tanut. Mikäli minä ymmikrän, täytyy seu
raavina vuosina myöskin pidättyvästi tätä 
ohjelmaa seurata. Tähän ohjelmaan kuu
luu Vuoksi, ja minä myönnän, että Vuoksi 
on tärkeä hanke. Siihen on ensi vuodeksi 
ehdotettu 10 milj., sitten n. 15, 15; 13, 15, 
3, 3, 1 1

/ 2 ja 1 1
/ 2 miljoonaa. Tässä las

kelmassa lienee vielä virheitä. Ylihallituk
sen laskelman mukaan täytyy saada noin 
4-5 milj. lisää, siis yhteensä 78 milj. Mi
käli minä ymmärrän, niin sellaista työtä 
ei voida näin pienellä summalla aloittaa. 
Kun työhön mennään, täytyy otaksua, että 
se ainakin 5 vuoden !kuluessa saadaan lop
puun. Ja kun tulemme sellaiseen asemaan, 
että meillä esim. on lainavaroja, niin minä 
olisin ensimmäinen tä:llaista hanketta kan
nattamaan. 

Kun tällaisesta työstä keskustellaan, täy
tyy käytännöllisiä seikkoja ottaa huomioon. 
Yksi tärkeä käytännöllinen seikka on, vaik
kakin eduskunta päättäisi, että tähän työ
hön on mentävä, niin nä:htävästi kuiten
kaan ·ensi vuonna ei mitaän voida tehd~i 
sillä täytyy työlupa saada maaherralta ja 
tämä toimenpide vie viranomaisten ilmoi
tuksen mukaan enemmän kuin vuoden. 
Sitä paitsi vaikkakin työtä niin supistet
taisiin, että työ aloitettaisiin vain yhdellä 
pairoka:kunna:lla, niin kuitenkin vaaditaan 
sitä varten yli 6 milj. markkaa, seitsemättä 
miljoonaa markkaa (Ed. Niukkanen: Ei 
Siiikajoesta ole mitään päätetty!) Myös 
väite, joka on tehty, että Imatran voima
laitoksen koneita voitaisiin tähän käyttää, 
on perätön sen takia, että Imatran voima
laitos on myynyt Tautatielle ne kaivaus
koneet, jotka sillä on ollut ja niitä käyte
tään ensi kesänä Kemijärven rautatie
rakennuksella. Muuta heillä ei ole. Kun 
asiaa näin käytännöllisyyden kannalta ja 
kokonaisuuden kannalta ta.rlkastaa, niin tul-
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laan siihen, että asia ainakin tällä haavaa 
täytyy jät.tää, niin hyvä kuin hanke onkin, 

Jag ber att få framhålla att detta före~ 
tag, sänkningen av Vuoksen, bör ses i det 
sammanhang till vilket det hör, nämligen 
det arbete att reglera våra vattendrag, 
som man har sökt planlägga under de 
sista åren. Det program, so.m har utarbe
tats slutar med en kostnad, som kommer 
mycket nära en halv miljard. För de 
närmaste tio åren är 368 miljoner beräk
nade, sannolikt komme summan att över
stiga detta belopp. Enligt detta program 
komme att användas under år 1931 33 mil
joner mark, sedan 50 miljoner · ett antal 
år o. s. v. Regeringen har föreslagit an
vändande av endast 1

/ 3 av denna nämnda 
summan för nästa år, och såvitt jag kan 
överskåda · förhållandena kommer detta 
program att förbli ·ett önskemål, vilket 
man såvitt möjligt försöker närma sig, 
men knappast inom en överskådlig tid kan 
realisera. Jag medgiver att Vuoksen in
går, som ett aN de viktigaste arbetena i 
detta program, men då V uoksenarbetet är 
så stort, att man kan uppskatta .kostna
derna till inemot 78 miljoner, så synes 
det mi!g löjligt, om man nu med en så 
ringa summa som 2 miljoner skrider till 
att börja detta arbete, i synnerhet då man 
vet, att tillstånd till arbetet kan givas av 
landshövdingen först efter förhandlingar, 
som komma ,3Jtt taga över ett år enligt 
de uppgifter, jag har fått mig meddelade, 
och vidare då expropriationer ocJ.1 Skade
Brsättningar kom ma att stiga tili ·en större 
summa än den, över viiken staten efter 
beviljandet av detta anslag kommer att 
förfoga, 00h ·slutligen kostnaden för anskaf
fandet av arbetsredskap, också om arbctet 
pwbörjas på ett cnda ställe, vore större än 
den bevillning som nu är föreslagen. Tager 
man dessa rent praktiska omständigheter 
i betraktande så måstc man komma till 
det att detta a·rhcte, ,som i och :eör sig ä.r 
gott, bör uppskjutas och under denna tid 
vidare bcredas. 

Ed. Paavolainen: Ed. Hästbackan 
lausunnon johdosta minä pyydän huomaut
taa, että säästäväisyys on tietenkin erin
omainen asia ja sitähän voidaan suositella 
ja soveltaa varsinkin tällaisena aikana 
miltei jokaiseen a!liaan. Mutta säästäväi-

syydellä ei voida ratsastaa silloin, kun ky
symyksessä on sellainen, koko maakunnan 
elinhermoon ja elämisen ehtoihin niin sy
välti vaikuttava hanke, kuin on Vuoksen 
lasku. Minä pyydän huomauttaa, että 
eduskunta on jo aikaisemmin tähän tar
koitukseen varoja myöntänyt. Jos se nyt 
tällä kertaa kieltää, niinkuin ed. Häst
backa tahtoisi, niin jouduttaisiin siihen 
omituiseen tilanteeseen, että eduskunta toi
sena vuonna antaa ja toisena vuotena kiel
tää. Minusta ei tällainen menettely voi 
olla johdonmukaista. Ja kun on kysymys 
hankkeesta, joka on täysin tutkittu, selvi
tetty, niin pitäisi eduskunnan nyt suostua 
valtiovarainvaliokunnan ehdotukseen ja: 
myöntää varat Vuoksen laskuhankkeeseen. 
Minä, samalla kuin kannatan valtiovarain
valiokunnan ehdotusta, toivon, että edus
kunta tekisi Karjalan maakunnalle tässä 
suhteessa oikeutta ja yhtyisi valtiovarain
valiokunnan ehdotukseen. 

Ed. 0 k s a 1 a: Vuoksen lasku on muo
dostunut viime aikoina maakunnalliseksi 
kysymykseksi. Sen asian johdosta on siellä 
pidetty kokouksia ja sitä on pohdittu. ja 
siihen on kiinnitetty suuria toiveita. Ne 
syyt, jonkatähden herra kulkulaitosminis
teri asiaa vastusti, eivät minusta ole mil
lään tavalla ratkaisevia. Maaherran lupa 
tämmöiseen asiaan, varsinkin kun valtio 
on toisena asiallisena, saadaan varmasti 
alle vuoden. Jos se veisi pitemmänkin 
ajan, jos sitä ei ensi vuotena haeta, niin 
menee taas vuosi, joskus siihen on ryhdyt
tävä kuitenkin. Ja minä tiedän kokemuk
sesta, että tämmöiseen lupa saadaan, kun 
vaan toimeksi pannaan ; se saadaan vuo
dessa. Niinikään minä en pidä koneista 
johtuvaa syytä minään pätevänä. Tämmöi
sessä työssä on varmasti yhdeksi vuodeksi 
työtä, vaikkei siellä ole vielä minkäänlaisia 
koneita. Kun on vain lapioita, kirveitä ja 
rautakankia, niin riittää työtä aivan var
masti yhdeksi vuodeksi. Seuraavana vuonna 
tulee sitten vasta koneitten aika. Täällä 
kävi äskettäin lähetystö Itä-Karjalasta, 
joka kävi kaikkien ryhmien puheilla ja 
esitti vakuuttavasti sen tilan, missä maa
seutuväestö Karjalassa elää. Minä en tiedä, 
mitä ryhmät tälle lähetyställe övat vastan
neet, mutta luulen, että jokainen ryhmä on 
luvannut antaa jonkinlaista tukea karjala
laisten maanviljelijäin elämään. Minä toi-
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;ven, ettfi eduskunta nyt toimii minun otak
"Stimieni lupausten mukaan. 

Valtiovarainministeri V en no 1 a: Minä 
totean mielihyvällä siitä käsittelystä, mikä 
nyt viimeksi on käyty valtiovarainvalio
kunnassa, että siinä on palattu ainakin 
kymmenkunnassa momentissa hallituksen 
esityksen kannalle. Tämä on siltä kannalta 
ilahduttava, että periaate, ettei tarpeetto
mia muutoksia tehdä hallituksen esitykseen 
tulo- ja menoarviosta, tulee tässä toteute
tuksi. 

Mitä niihin huomautuksiin tulee, mitä 
Qd. Niukkanen täällä äsken teki, että val
tiovarainvaliokunta on lisännyt tullituloja 
58 miljoonalla markalla, niin en ole tätä 
määrää tarkastanut, mutta suunnilleen se 
·pitänee paikkansa. Mutta kun valtiova
rainvaliokunta on katsonut, että sen sa
malla täytyy vähentää tuloja uuden arvioi
misen kautta rautatie- ja metsätuloista sekä 
tupakkaverosta y. m. noin 100 miljoonaa, 
niin ei olisi ollut silloin syytä käyttää 
näitä tulojen lisäyksiä menojen lisäykseen. 
Niitä olisi ollut syytä käyttää supistettujen 
tulojen täydennykseksi. Se vakava muistu
tus minun täytyy valtiovarainvaliokunnan 
menettelytapaa vastaan tehdä. Menoja on 
lisätty kuitenkin 40 miljoonalla markalla, 
\lusia menoja erilaisiin tarkoituksiin. Me
nojen lisääntyminen on ollut sitä vähem
män perusteltua, kun lopputulos on nyt 
se, että budjetissa on 11,43ö,OOO:nen vajaus, 
;Jonka valtiovarainvaliokunta ehdottaa otet
tavaksi pääomasäästöstä. Tämä on epäile
mättä edistys aikaisemmasta menettelyta
vasta, sillä viime vuoden tulo- ja meno
arviossa oli pääomasäästöstä otettu jo halli
tuksen esityksessä 58 miljoonaa ja sitten 
eduskunnasta lähtiessä oli pääomasäästöstä 
kuluvan vuoden budjettiehdotuksessa käy
tettä 12,6 miljoonaa. Huomattavaa edis
tystä tässä on nyt todettava. Mutta ti
lanne on nyt sellainen, että budjetin olisi 
pitänyt mennä lukkoon ilman pääomasääs
töön kajoamista, koska se maan luotto
Qlojen ja nykyisen tilanteen kannalta olisi 
ollut suotavaa. Asia johtuu, niinkuin val
tiovarainvaliokunta huomauttaa, siitä, että 
eduskunta löi lukkoon sekä tulo- että meno
puolen ja että valtiovarainvaliokunnalla ei 
,ollut sitten tilaisuutta enää muutelia niitä, 
V'aikkapa se itsekin sanoo, että sekä tuonti
:tulleissa että rahanlyöntimaksuissa olisi 

koroittamisen varaa. Minä toivoisin, että 
tämä toteaminen ja tämä avuton tunnustus 
antaisi eduskunnalle aiheen vastaisuudessa 
ottaa huomioon, että erinäisiä tuloja ja 
menoja täytyisi päättää sekä tulo- että 
menopuolella ainoastaan ehdollisella pää
töksellä, jotta sitten voitaisiin tulo- ja 
menoarviota lopullisesti lukkoon lyötäessä 
tehdä tarpeellisia tasoituksia. 

Ed. Pullinen: Herra kulkulaitosmi
nisterin lausunnosta sai sen käsityksen, että 
Vuoksen laskua ei olisi riittävästi tutkittu 
ja että perkansta ei sentakia vielä voisi 
panna täytäntöön. Tämä oikeuttaa sekä 
velvoittaa lausumaan, että tuskinpa mikään 
muu joenperkauskysymys meidän maas
samme on ollut niin täydellisen ja seikka
peräisen tutkimuksen alaisena kuin Vuok
sen lasku on ollut. 20 vuotta sitten asetti 
valtio komitean insinööri Ståhlen johdolla 
tutkimaan, mikä hyöty tulisi, jos Vuoksi 
laskettaisiin yhdellä metrillä. Tämä ko
missioni työskenteli parin vuoden ajan, toi
mitti tarkkoja mittauksia ja peilauksia kai
kissa Vuoksen lahdelmissa pitkin koko 
Vuoksen aluetta ja tuli siihen johtopäätök
seen, että yhden metrin laskulla saavutet
taisiin n. 11,000 hehtaaria viljelysmaata. 
Kun tämä komitea oli lopettanut työnsä, 
niin uusitui pari kertaa hyvin voimak
kaat tulvat ja taas valtion puolesta ase
tettiin tutkimaan keinoja näiden tulvien 
estämiseksi ja samanaikaisesti asetti pai
kallinen maatalousjärjestö toimikuntia sekä 
erityisiä virkamiehiä tutkimaan sekä niitä 
vahinkoja, joita nämä tulvat tuottivat, että 
myöskin keinoja näiden tulvien poistami
seksi. Ja senjälkeen kuin nämä käytän
nölliset alkutoimenpiteet oli toimitettu, niin 
edustajat kääntyivät uudelleen eduskunnan 
puoleen ja eduskunta vuoden 1925 valtio
päivillä mypnsi erityisen määrärahan Vuok
sen koneellista tutkimista varten, sekä 
myönsi samalla 2 miljoonan markan mää
rärahan Vuoksen laskutöiden alkamiseksi. 
Senjälkeen ovat neljän viiden vuoden ajan 
tie- ja vesirakennushallituksen pätevät in
sinöörit tutkineet Vuoksen laskua. Vii
meksi yli-insinööri Willebrandt on käynyt 
vuosi sitten perkausiaskelmia tarkastamassa. 
Ja kun nämä tutkimukset ovat tulleet mak
samaan, niinkuin kulkulaitosministeri mai
nitsi, 700,000 markkaa, eli 700,000-800,000 
markan välillä, ilmeisesti on täytynyt jQta-
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kin näillä rahoilla tehdä ja jollakin lailla 
täytyy lasku olla tutkittu. Kun tie- ja 
vesirakennushallituksen tutkimus oli lope
tettu, niin ryhtyi valtion joenperkausko
missioni Vuoksen laskua tutkimaan Tämä 
komissioni piti useissa paikoissa kokouk
siaan ja tarkasti asiaa ja lausui, niinkuin 
ed. Niukkanen viime istunnossa täällä ko
missionin pöytäkirjoista luki, että tämä 
laskuyritys on asetettava ensimmäisten 
joukkoon koko maassa. Tämän joenperkaus
komission tehtävänä oli tutkia koko maan 
joenperkausasiat ja se puolueettomana on 
asettanut Vuoksen laskun ensimmäisten las
kuasiain tilalle. Mitään jokea maassamme 
ei ole tutkittu niin perusteellisesti ja 
monipuolisesti kokonaisen 20 vuoden ajan 
kuin Vuoksen laskua. Nyt kuitenkin kul
kulaitosministeri täällä ilmoittaa, että tut
kimukset ovat niin kesken, että vuoteen ei 
voida tehdä yhtään mitään tässä asiassa. 
Tämä tuntuu suorastaan käsittämättömältä, 
enkä usko, että Viipurin läänin maaherra 
voisi asettua tässä poikkitelaiseksi eikä an
taisi laskuun oikeutta. Jos nyt päätetään, 
niinkuin herra kulkulaitosministeri täällä 
toivoo, niin se vapauttaa viranomaiset ko
konaan tätä asiaa harkitsemasta pariksi 
vuodeksi eteenpäin. Toivoisin, että edus
kunta ei antaisi viranomaisille tällaista va- \ 
pautusta, vaan että se myöntämällä ehdote
tun 2 milj. markkaa entisen 1 lf2 milj. mar
kan lisäksi veivoittaisi viranomaiset ryhty
mään kaikkiin niihin toimenpiteisiin, joihin 
ensi vuonna voidaan ryhtyä ja joihin 
Vuoksen laskun aikanansa suorittamiseksi 
on välttämätöntä ryhtyä. Minusta on aivan 
nurinkurista kulkulaitosministerin kanta 
siinä, ettei pidä nyt myöntää yhtään ra
haa, sillä se ikäänkuin veisi viranomaiset 
työhön tässä asiassa. Tämä, niinkuin täällä 
on selostettu, Etelä-Karjalan kansalle olisi 
tavattoman ikävä uutinen, sillä se käsit
täisi herra kulkulaitosministerin kannan 
sillä tavalla, että tätä asiaa ei ollenkaan 
tahdota ajaa, koska täällä käytetään täl
laisia verukkeita. Toivon, että eduskunta 
ei asettuisi samalle kannalle kuin herra 
kulkulaitosministeri on tässä asettunut. 
Sekä kyseellisen hankkeen arvo että Kar
jalan kansan tosi tarve vaativat sitä. 

Ed. F o r stadi u s: Kun Vuoksessa ei 
ole ollut viime aikoina minun tietääkseni 
mitään vahingollisia tulvia, eikä Vuoksen 

vesi ole ollut niin korkealla, että se olisi 
suureksi vaaraksi ja vahingoksi lähiseudun 
maille, niin olisi mielestäni väärin, että 
eduskunta päättäisi antaa sen perkaami
seen nyt 2 milj. markkaa ja siten edus
kunta sotkisi hallituksen suunnitelmia, kun 
nyt tällä hetkellä on vesistöjä, niinkuin 
Kymijoen vesistö ja Kokemäenjoen vesistö, 
jotka kauheilla tulvillaan saattavat koko 
lähiseudun kansan suuren kauhun ja pelon 
valtaan. Viime päivien päivälehdistä kaikki 
ovat lukeneet, mitenkä Kymijoen vesi on 
äkkiä noussut 110 cm. Suuret mahdotto
mat alat viljelyksiä ovat jääneet veden 
alle, ladoissa ovat heinät turmeltuneet, 
siellä on hätä aivan kauhea. Kyllä minun 
täytyy pysyä hallituksen kannalla ettei 
Vuoksen perkaamiseen nyt annettaisi rahaa, 
vaan sensijaan niiden vesistöjen, jotka 
tuottavat hyvin viljellyille ympäristöille 
suurta vaaraa ja vahinkoa, ja sen jälkeen 
Vuoksen perkaamiseen. 

Valtiovarainministeri V en no 1 a: Minä 
puolestani olen tarkastaessani tätä asiaa 
tullut siihen tulokseen, että tällä hetkellä 
ei ole aihetta siihen ryhtyä. Täällä sanot
tiin, että tulisi vapaaksi viljelysmaata noin 
14,000 ha ja olen saanut sen ilmoituksen, 
että se tulisi maksamaan, tämän maan va
pauttaminen, koko hankkeen läpivieminen 
78 miljoonaa. Jos siihen lasketaan vielä, 
korot ja muita kuluja, niin tulee maa mak
samaan yli 6,000 markan hehtaari. Tämä 
alkaa olla jo niin kallista maata, että nii
den kokemusten nojalla, mitä minulla on 
valtiovarainministerinä tällaisista kuivauk
sista, ne ihmiset, jotka sitten tätä maata 
saavat, eivät tahdo tulla sillä toimeen. Se 
tulee heille niin kalliiksi ja usein jäävät 
viljelemättä tällaiset alueet. On erittäin 
tärkeätä, että tällaisia hyviäkin asioita pe
rusteellisesti harkitaan taloudellisen kan
nattavaisuuden kannalta. En täällä tahdo 
kuitenkaan lopullisesti määrätä kantaani 
tähän kysymykseen. Mutta olen siitä aivan 
selvillä, että tällä hetkellä on paljon tär
keämpiä tarpeita olemassa ja että siis tämä 
asia tällä kertaa saisi lykkäytyä toiseen 
aikaan. 

Ed. P i t k ä n e n: Se väärä käsitys, joka 
kävi ilmi ed. Forstadiuksen lausunnosta, 
lienee välttämätöntä oikaista. Hän mai
nitsi, että Vuoksen varsilla ei ole vilj~lyk-
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siä tulva erikoisemmin ahdistanut. Se pi
tää paikkansa vain sillä tavalla käsittäen, 
että vesi seisoo aina siellä niityillä ja vil
jelykset ovat melkein säännöllisesti aina 
veden vaivaamia hyvin laajoilla alueilla. 
Siis ei mitään tulvan nousemista kaivata, 
kun siellä muutenkin on jo veden vaivaamia 
maita. Ja sitten vielä on otettava huo
mioon, että joskin jonkun joen varrella 
:kerran kymmenissä vuosissa tulva nousee, 
niin pitävät viljelijät liian suurta ääntä 
siitä, vaan nämä Vuoksen varsien viljelijät 
ovat jo niin tottuneet, että ne eivät pidä 
siitä kovaa ääntä, vaikka he saavatkin kär
siä vuodesta vuoteen tätä veden tulvaa. 
Esim. pari vuotta takaperin olin näke
mässä kuinka keskellä talvea seisoivat hei
näladot syvässä vedessä. Heinät jäivät si
sään ja jäätyivät kiinni ja niitä ei saatu 
kuin yläpuolelta latoa irti. Sellaista siellä 
tapahtuu säännöllisesti useampana talvena. 
Minä uskoisin, että eduskunta ei tulisi ai
nakaan katumaan, jos nyt ymmärtäisi tätä 
tärkeätä Kannaksen kysymystä ja antaisi 
tämän pikkuisen, vaatimattoman määrä
rahan, joka tulee käytettäväksi vielä siinä
kin suhteessa edullisesti, että työttömyys 
on tavaton Kannaksella. 

Ed. Paavolainen: Minun täytyy ed. 
Forstadiukselle huomauttaa, ettei pitäisi 
puhua asioista, joita ei tunne. Minä en 1 

ymmärrä, missä ed. Forstadiuksen silmät 
ja korvat ovat olleet, jos hän ei ole kuullut 
puhuttavan Vuoksen tulvista. Kyllä niitä 
on ollut, ja niinkuin ed. Pitkänen juuri 
huomautti, maa Vuoksen rannoilla kärsii 
suunnattomasti näistä tulvista. Minun täy
tyy ihmetellä myös sitä, että hankkeen vm:
tustajat vielä jatkuvasti vetoavat siihen, 
ettei tätä kysymystä ole perusteellisesti 
harkittu eikä tutkittu. Minä uskallan väit
tää, että tuskin mitään joenperkausasiaa on 
niin perusteellisesti harkittu ja tutkittu 
kuin tätä. Jos nyt tätä Kannaksen elin
kysymystä tahdotaan täällä kynsin ham
pain vastustaa, niin tehtäköön se edes asial
lisilla syillä, sitä meillä on ainakin oikem: 
vaatia. 

Kulkulaitosministeri W i t t i n g: Koska 
täällä on syntynyt se~ väärä käsitys, että tätä 
hanketta ei ole valmistettu, niin saan ker
toa, että on kaksi ehdotusta verrattain val
miina, missä kaikki, mitä ammutaan ja 

kaikki mitä ruopataan, on laskettu. Sama
ten on olemassa täydet piirustukset. Toi
nen vaihtoehdotus laskee vedenpinnan n. 
2.4 m, toinen 1.5 m. Työn teknillinen puoli 
on siis valmistettu, mikä myös ilmenee siitä, 
että 800,000 markkaa on tähän käytetty. 
Mutta tämähän on aivan toinen asia. Käy
tännöllisesti kysymys nyt on, aloitetaanko 
vai eikö niin pienellä summalla, ettei kui
tenkaan mitään voida tehdä. 

Koska kuitenkin kestää vuoden, ennenkuin 
toimilupa on saatu, niin vaikkakin tämä 
summa myönnetään, töitä ei voida aloittaa 
ennenkuin v. 1932. Koska eduskunta jo on 
myöntänyt varoja, joista vielä on käytettä
vissä 1,400,000 markkaa ja asia kulkee omaa 
vauhtiaan eteenpäin, niin kuitenkin ensi 
vuoden alussa taikka ainakin alkupuolella 
voidaan olla siinä, että maaherralla on nämä 
työluvat valmiina ja eduskunta voi silloin, 
jos tahtoo, vuoden perästä myöntää ne rahat~ 
jotka tarvitaan. Mutta silloin on kysy
mys summasta, joka on suuruusluokkaa 
10,000,000. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Ed. Hästbackan tekemän 
ehdotuksen otan huomioon esitellessäni val
tiovarainvaliokunnan mietinnössä olevan 
ensimmäisen ehdotuksen. 

Esitellään 12 P. l :n II luvun 9 momentin 
perusteluja koskeva kohta. 

Keskustelua ei enää synny. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Hästbacka ed. Harvalan kannattamana 
ehdottanut, että 9 momentin perusteluihin 
nähden eduskunta pysyisi ennen tekemäs
sään päätöksessä. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Hästbackan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Hästbackan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
69 jaa- ja 117 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 9. 
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Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P u ll i n e n: Pyydän lippuäänes
tystä. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Cajander, Eskola, H., Hakala, 
A., Halonen, A., Hannula, Heikkinen, Helo, 
Hiltunen, Hirvensalo, Huittinen, Huuhta
nen, Häkkinen, Hänninen, Janhonen, Junes, 
Jyske, Kaijalainen, Kaura, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Kilpeläinen, Kirveskoski, 
Koivuranta, Kontio, Koponen, Korhonen, 
Korpisaari, Kosonen, Kuisma, Kukkonen, 
Kämäräinen, Lahtela, I .. eppälä, Lindman, 
Lohi, Luostarinen, Manner, Miikki, Moila
nen, Mäkelä, W., Nikkanen, Niukkanen, 
Oksala, Oksanen, Paavolainen, Perho, Piip
pula, Pitkänen, Puittinen, Pullinen, Pyy, 
Pärssinen, Rapo, Reinikainen, Rissanen, 
Ruotsalainen, Ryynänen, Saarinen, Sallinen, 
Salo, Suokas, Suurkonka, Tarkkanen, Tu
kia, Turja, Vehkaoja, Welling ja Väisänen. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, 
Asikainen, Björk, von Born, Brander, 
Bryggari, Erich, Eskola, W., Estlander, 
Fagerholm, Forstadius, von Frenckell, Fu
ruhjelm, Haga, Hakala, K., Hakkila, Ha
lonen, T., Harvala, Helenelund, Hilden, 
A., Hilden, U., Huhtala, Huttunen, Hä
mäläinen, Hästbacka, Inborr, J acobsson, 
Jern, Jokinen, Junnila, Jussila, Kallio
niemi, Kaskinen, Keto, Kilpi, Kivimäki, 
Kivioja, Koivisto, Koivulahti-Lehto, Kolkki, 
Komu, Koskenheimo, Kovanen, Kulo
vaara, Kuokkanen, Kuuliala, Kuusisto, 
Lahdensuo, Lamminen, Lehtokoski, Lehto
nen, Leivo, Lepistö, Lindqvist, Linna, Mal-

mivaara, Mantere, Meriläinen, Myllymäki, 
Mäkelä, J. L., Nuutinen, Nyman, Paasivuori, 
Paasonen, Palmgren, Pekkala, Pennanen, 
Penttala, Perheentupa, Pesonen, Pihkala, 
Pojanluoma, Päivänsalo, Rantala, Rantanen, 
Rautaharju, Roos, Rothberg, Räisänen, 
Sahlstein, Sallila, Sarlin, B., Sarlin, E., 
Seppälä, Sergelius, Setälä, Sillanpää, Solja, 
Sovijärvi, Ståhlberg, Svinhufvud, Särkkä, 
Tanner, Tolonen, Tulenheimo, Tuomikoski, 
'l'uomioja, Turkia, Valta, Westman, Virk
kunen, Voionmaa, Ahlström, Åkerblom ja 
Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 15 
edustajaa: 

Aalto-Setälä, Alestalo, Jatkola, Joukanen, 
Kalliokoski, Kivisalo, Lampinen, Lautala, 
Nurmesniemi, Raatikainen, Riipinen, Ryö
mä, Sunila, Sventorzetski ja Vesterinen. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 70 jaa-ääntä ja 114 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Häst
backan ehdotuksen. 

VI luvun 18 momenttia koskeva kohta. 

Keskustelu: 

Ed. P a a s o n e n : Pyydän ehdottaa, että 
eduskunta tämän momentin kohdalla py
syisi ennen tekemässään päätöksessä ja hy
väksyisi momentin hallituksen esityksen 
mukaan. 

Ed. P u i t t i n e n : Kannatan ed. Paaso~ 
sen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
cd. Paasonen ed. Puittisen kannattamana 
ehdottanut, että 18 momenttiin nähden 
eduskunta pysyisi ennen tekemässään pää
töksessä. Kutsun tätä ehdotusta ed. Paaso
sen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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• Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Paasosen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on annettu 100 jaa- ja 78 
-e1-ääntä, 3 tyhjää; poissa 18. 

Eduskunta on hyväksynyt valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Eduskunta vahvistanee va
jauksen, joka otetaan pääomasäästöstä, 
11,433,050 markaksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 2) asia. 

3) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
lyhytaikaisen luoton käyttämiseen 

vuonna 193L 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n :o 58, jota on valmistelevasti 
käsitelty valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 20 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 37, esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s : Asian toisessa käsittelyssä 
päätetty suostumuksen antaminen siihen, 
että valtioneuvosto saa vuonna 1931 käyt
tää lyhytaikaista luottoa 600,000,000 mar
kan määrään asti, sekä päätös, että sanottu 
luotto on takaisin maksettava vuoden 1932 
kuluessa, voidaan nyt hyväksyä tai hylätä. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi rikoslain 38 luvun 10 § :n 
muuttamisesta. 

. Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Lohen y. m. lak. al. n :o 2, jota on valmis-

televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 6 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 36, esitellään k o l m a n t e en 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös itse laki
ehdotuksesta, ja lopuksi lakivaliokunnan 
mietinnön 2 sivulla olevasta toivomuspon
nesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. H a r v a l a: Esillä oleva lakialoite on 
nyt joutunut siihen vaiheeseen, että se tu
lee hylätyksi. Mutta kun sen yhteydessä on 
paljon puhuttu asiasta, josta oikeastaan ei 
ole kuitenkaan kysymys, katson olevan syytä 
vielä tässä käsittelyssä lyhyesti kosketella 
niitä pyrkimyksiä, joihin aioitteelia väite
tään tähdättävän. 

Meidän maassamme on pitkän aikaa val
linnut korkea korkokanta. Rahan kysyntä 
on ollut niin suuri, ettei sitä ole ollut hal
valla saatavissa. Kun muutenkin vallitsee 
huono aika, tuntuu korkorasitus varsinkin 
vähävaraisen kansan keskuudessa aivan sie
tämättömältä, jonka vuoksi useat muut kuin 
säästäjät miettivät keinoja, miten korkome
noissa voitaisiin saada alennusta aikaan. 
L_ähestyy lisäksi vuoden vaihde, jolloin suu
rm osa korkomenoista on suoritettava, eikä 
monellakaan ole tietoa, mistä siihen rahat 
ottaa. Tuskinpa erehtyy ennustaessaan että 
edessä olevan talven aikana tulee e~tistä 
enemmän maksamatta jääneiden korkojen 
uloshakuja ja siitä johtuneita huutokaup
poja, joista taas jälleen johtuu, että pakko
huutokaupan alaisiksi joutuneiden tilojen 
hinta laskee. Tällainen tilanne on äärim
mäisen synkka eikä siihen ole tuonut mitään 
lievitystä se virallinen korkojen alennus 
mikä kuluvan vuoden aikana on tapahtunut~ 
Eihän korkojen alennus ole sanottavasti 
ulottunutkaan muuhun kuin pankkien otto
lainaukseen. Se korkopolitiikka, jota pan
kit harjoittavat ja joka meidänkin maas
samme kuluneena vuotena on ollut havait
tavissa, on erittäin kuvaava. Kun Suomen 
Pankki alentaa diskontokorkoaan vaaditaan 
yleensä, että yksityispankit seuraisivat esi
merkkiä. Ne ottavatkin asian harkittavak-
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seen ja tulos on tavallisesti se, että ottolai
nauskorko eli tallettajille maksettava korko 
alennetaan ehkä samalla määrällä kuin 
Suomen Pankki on alentanut diskonttokor
koa. Mutta antolainauskorko eli se korko, 
jonka pankki perii lainanottajilta, se pysyy 
pääasiassa muuttumattomana. Vain muuta
mille erittäin suosituille asiakkaille, jotka 
voivat saada rahoja muualtakin, tai joita 
pankki ei halua menettää, voidaan jonkun 
verran korkoalennusta antaa. Jos sensi
jaan tavallinen kansanmies ollenkaan lainaa 
saa, ei siinä koron alennuksesta yleensä ole 
jälkeäkään. Suomen Pankin koron alennuk
sista on täten seurauksena vain se, että yksi
tyispankit voivat sieltä ja säästäjiltä saada 
rahaa halvemmalla, mutta itse ne lainaavat 
sitä alemmalla korolla ainoastaan poikkeus
tapauksissa. Koron alennuksesta aiheutuvan 
edun ne pitävät mieluummin omissa kassois
saan, mistä taas seuraa, ettei osakkeenomis
tajilla huonosta ajasta ole aavistustakaan. 
Varsinainen kansa ei koron alenemisesta 
tiedä mitään. Se vain kärsii ja maksaa, jos 
jaksaa, ellei maksa, menettää kaikki, mitä 
on luullut omistavansa. 

Se pieni etu, mikä meidän maassamme 
kuluneen vuoden aikana toimeenpanunista 
korkoalennuksista olisi voinut olla, ei ole 
ulottunut niihin piireihin, joissa se todella 
olisi voinut aiheuttaa helpotuksen huokauk
sen. Todelliset toimenpiteet nykyisen kor
kean korkokannan alentamiseksi ovat niin 
ollen täysin oikeutettuja. Ja minä olen puo
lestani sitä mieltä, että nykyisissäkin oloissa 
voitaisiin alempaa korkoa soveltaa lainan
ottajiin yleisemminkin kuin on tapahtunut, 
jos vain haluttaisiin niin tehdä. Olisin ha
lusta mukana niissä toimenpiteissä, jotka 
siihen voivat johtaa, mutta niitä ei näytä 
olevan helppo löytää. Esilläoleva aloite
kaan, vaikkapa se olisi hyväksyttykin, ei 
olisi auttanut todellisessa hädässä olevia. 
Ensinnäkään sillä ei olisi lainkaan päästy 
niiden todellisten koronkiskojien kimppuun, 
jotka yksityisesti lainaavat rahojaan ja ot
tavat korkoa virallisesti ja epävirallisesti, 
ja niiden synnit ovat varmasti paljon suu
remmat kuin esim. pankkien, vaikkapa ne
kin usein ovat ottaneet uskomattoman pal
jon. Toiseksi olisi aloitteen sisält1miä mää
räyksiä sovellettu, mikäli olisi sovellettu, 
etupäässä uusiin lainanottajiin ja uusiin 
lainoihin. Korkeasta korkokannasta eivät 
kuitenkaan pahimmin kärsi ne, joilla ei 

vielä velkaa ole, vaan ne, joilla jo on niin 
paljon, kuin helposti voivat saada. Eräässä 
tämän vuoden alkupuolella pitämässään esi
telmässä mainitsi m. m. professori Gebhard, 
että vuonna 1926 teki maaseutukiinteistöi
hin kiinnitetyt velat 5,800 milj. markkaa. 
Laskien tälle määrälle korkoa 9 % :n mu
kaan, mikä tuskin on liian korkea, menee 
näiden velkojen korkoihin vuodessa noin 
522 milj. markkaa. 1% :n alennus tässä 
määrässä tekisi niin ollen jo yli 50 milj. 
markkaa, puhumattakaan kiinnittämättö
mien velkojen koroista, joista en ole nähnyt 
missään luotettavia laskelmia. Korko niistä 
veloista, jotka jo ovat olemassa, on kuiten
kin tavallisesti sovittu, eikä siihen helposti 
pääse myöhemmin käsiksi. Se on saavutettu 
oikeus, johon aloitteessa ehdotettu lainsää
däntökään ei olisi voinut vaikuttaa, vaikka 
juuri näitä korkeasta korkokannasta pahim
min kärsiviä pitäisi voida auttaa. Aioit
teella ei olisi näin ollen ollenkaan saavu
tettu sitä tulosta, mihin sillä on oltu pyrki
vinään. 

Ne vaikeudet, joita korkojen maksami
sessa juuri nykypäivinä esiintyy, eivät kui
tenkaan ole johtuneet, kuten hyvin tunne
taan, siit~, että korkokanta olisi viime ai
koina kohonnut. Päinvastainenhan on ollut 
suunta. Eivätkä nykyiset korkeakorkoiset 
velat ole edes syntyneetkään viime aikoina, 
vaan vuosia sitten, jolloin vallitsi taloudel
lisesti parempi aika. Professori Nevanlinna 
opetti kerran Suomen Pankin tilintarkasta
jille, että alhainen korkokanta on aina huo
nojen aikojen seuralainen ja huudahti 
päälle, että ,niistä jumala meitä varjel
koon". Nämä huonot ajat ovat kuitenkin 
tulleet, mutta korko ei siitä huolimatta 
osoita nopeata laskua, vaan hyvinä aikoina 
tehtyjen velkojen korot painavat raskaasti 
maksajia. Velkaa hyvänä aikana otettaessa 
ei korko kuitenkaan tunnu yhtä raskaalta 
kuin nyt. Velanottaja arvelee voivansa ko
ron hyvin maksaa ja olisi varmasti voinut
kin, jos ansiomahdollisuudet olisivat pysy
neet entisellään. Kun ne ovat vähentyneet, 
niinkuin nyt on tapahtunut, ei ole tietoa, 
mistä korkorahat voidaan ansaita. Maan
omistaja saa nykyisin metsästä huonoruman 
hinnan kuin ennen, pienviljelijä työstään 
vähemmän palkkaa eikä ansiotyötä ole edes 
saatavissa, vaikka juuri siihen luottaen ovat 
velkansa tehneet. Työtilaisuuksien järjes~ 
täminen olisi varmasti parempi ja no-
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peampi keino auttaa koronmaksussa kuin 
se tie, jota aloitteessa on suositeltu kuljetta
vaksi; ja työtilaisuuksien järjestämisessä 
voi myös hallitus jotain tehdä, joten siihen 
on kiinnitettävä varsinkin alkavana talvena 
entistä suurempaa huomiota. 

Toinen tehokas keino alentaa nykyistä 
korkeata korkokantaa on, niinkuin joskus 
on mainittu, halvemman ulkomaisen rahan 
hankkiminen maahan. Täällä eduskunnassa 
on kuitenkin kuluneen istuntokauden aikana 
useamman kerran todettu, että sellaiseen ei 
ole nykyisin sanottavia mahdollisuuksia. 
Suomen obligatioiden kurssit ulkomailla 
ovat alentuneet, siitä on vähitellen päästy 
yksimielisyyteen. Ed. von Frenckellkin al
kanee olla siitä selvillä. Eri mieltä on ollut 
siitä, mistä tämä alentuminen on johtunut. 
Eilispäivänä näin minä siitä yhden uuden 
todisteen. ,Helsingin Sanomissa'' tehdään 
selkoa ulkomaalaisten obligatioiden notee
rauksesta New Yorkin pörssissä ja jatke
taan sitten: ,National City Bank mainitsee 
joulukuun katsauksessaan syyksi ulkomaa
laisten obligatioiden heikkouteen lamakau
den jatkumisen sekä erinäisissä maissa val
litsevan poliittisen epävarmuuden tilan.'' 
Viimemainittu seikka koskee varmasti myös
kin meidän maatamme, koska juuri Suomen 
obligatiot ovat pahimmin alentuneiden jou
kossa. Ulkomaalaisten lainojenkaan saami
sesta ei siis näytä olevan toivoa ennenkuin 
meidänkin maahamme palaa rauha ja kulu
vana vuonna vallinnut poliittinen mete
löinti lakkaa. Kuinka mikään ulkomainen 
rahalaitos voisikaan antaa lainaa maahan, 
jossa ei edes porvarien turvallisuus eikä 
heidän sanomalehti_ensä ilmestyminen ole 
taattu. Mutta myöskin tässä voisi hallitus 
tehdä jotakin alempaan korkokantaan pää
semiseksi, jos vain tahtoisi, hillitsemällä 
niitä vähäisiä metelöitseviä joukkoja, jotka 
ylläpitävät levottomuutta maassa. Vain 
sillä tavoin voidaan päästä tuloksiin asiassa, 
jossa tulosten aikaansaaminen olisi aivan 
välttämätöntä. (Eduskunnasta: Hyvä!) 

Ed. L o lh i : Tämä kysymys, jota n1yt 
käsillä olleVia aloite koskettelee, on yksi ny
kyhetken kaikkein alktuemsi.mpia kysymyk
siä meidän crn.aassamme. Ti1annehan on 
niin onneton, että niiden korkei·den kor
kojen alle, mitkä meiUä nyt ovat olemassa, 
väJhäväkiset yrittäjät ja ennoo 'kaikkea 
maatalousväestö on aiva.ri· 'sortumassa. 

Tä.ssä kysymy;ksessä täytyisi valtiovallan 
lmettaa 'tehdä kailmn sen, mitä sen mah
dollisulllksien rajoissa on. 

Se keino, mitä tässä aloitteessa oli suun
niteltu, että [ailla määrättäisiin anto- ja 
ottolainauksen välinen korko, ei ole saa
vuttalll.ut ed.uskunna.n enemmistön kanna
tusta. Valiokunta esittää haJ.IlitukselltJ 
kyUä toivomusponnen kiireellisesti ryhty
mään samaa asiaa tarkoittaviin toimeu
piooisiin, joten on toivoa, että vaikka tämä 
lakialoite tällä kertaa kaatuu, niin se kaa
tuu eteenpäin. Tilanne Olli nimittäin sel
[aillltm, että valtiovallan jo:ht'O ei voi ris
tissä käsin katsoa, miten maan taloudelli
sen e~ämän /käy ja mi·ten käypi sen talon·
•,poikaiskansan, josta koko lmnsan elämä 
ensi sijassa ·riippuu. Minun tietysti on 
vaikea ymmärtää, mitä k-einoja valiokunta 
on ajatellut hallituksella olevwn, toisen
laisia keinoja kuin mitä tässä aloitteessa 
oli esitetty. Mutta sittenpähän nähdään, 
kun 'hallitus 'On tätä asiaa pohtinut, löy
tääkö se siinä tämän ,parempia keinoja. 
Tilanne Olli nyt kertakaikkiaan sellainCill, 
että ilman ·va1tiov,allan ja lainsäätäjän vä
liin tuloa ei näytä olevan mitään toiveita, 
että taloude1lista elämää saataisiin johde
tuksi normaalisiUe raiteille. 

Valitettava,sti min,un täy.tyy yhtyä edel
lisen puhuja111 lausuntoon siinä, ·että ti1a,n,_ 
n·etta vai!k·euttaa vielä se seikka, että mei
dän arvomme ulkomailla on la.skenut. Siitä 
'tosiasiasta me 001me pääse mihinlkään. Ja 
tämä todistaa sen, että se voitto, minkä me 
P'oliittisesti olemme .sa,aneet, että kommu
nistit julkisesta elämästä on saatu kukis
,JJetuksi, se on raskailla uhrauksil1a saatu 
- ehkä liiankin raskailla. Ja kun näin on, 
llliin minä ylhdyn myöskin si~hen toivomuk~ 
seen, että hallitus tekee myös tässä suh
teessa lmiJken, mikä sille on mahdollista, 
että rauha ja lain kunnioitus saadaan 
maassa va:kiinnutetuksi. Ilman tähän pää
semistä me dlemme hukassa selkä taloudelli
sesti että myös oik€illiSV•altionl3. sivistyskan
sain joukossa. 

Ed. P i [ p. p u 1 a: Herra puhemi'C.S! -
On valitettavaa, ·että eduskunnan enem
mistö 001 asettunut samalle hylkää.väll.e kan
nalle esillä olevaan laki-aloitteeseen nähden 
kuin 1akivaliokuntakin. Tällä hetkellä, 
jiooloin kaikki t.uotanlliollinen toiminta on 
.Jamassa, jolloin yleinen hintataso 0111 iPai-
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nunut siksi alas, että mikään tuotantoala 
ei voi nykyisissä oloswhteissa kannattaa, 
jos buotantoa on pakko harjoittaa pienem
mässäkin määrässä nykyisen kalliskorkoi
sen velkapääoman varassa. Ikä·vimpäM! ti
lanteeseen •ovat luonno'llisesti joutuneet 
.s·el1aiset tuotantoalat, joiden harjoittami
seen tarvi·taan huomattavat määrät perus
pääomaa rvarsin pitkäaikaisina sijoituksina 
kuin myös runsaasti käyttöpääomaa, kute,n 
on laita erikoisesti juuri maataloudessa. 
Kun viime v·uosien huomattava taloudelli
sen kehityksen nousuaika innosti myöskin 
maat·alouden harjoittajia entistä suurem
paan yritteliäisyyteen sekä .suurempaan 
pää•oman sijoitukseen maatalout•een ja maa
talouden tuotantolaitoksiin, ei todellaka·an 
voil!lut kukaan edellyttää, että näiden pää
omien arvo tullisi niin nopeasti laskemaan 
kuin Sle parin viime vuoden aikana on ta
pahtunut. Tätä hyväuskoisuutta uusien 
huomattavan suurien pääomien sijoittami
sesta maatalouteen siinä mielessä, että se 
tulisi kannattavaksi, V·ahvisti erikoisesti se 
seikka, että ·el'äältä arvo·valtaiselta taholta 
ookä puheil!l •että lkirjoibulksin vakuuttavasti 
todistettiin pääoman saannin jatkuvaa help
pone.mista ja jatkuvan nopean korkokannan 
laskua. Monikaan ei voinut epäillä .näiden 
arvovaltaisten ja asiantuntemusta omaavain 
lausuntojen paikkansapi.täväisyyttä, vaan 
ryhtyi varsin laajoihin tuotannon laaienta
misyrityksiin velkapääoman varassa. Uudis
vi'ljelyksiä raivattiin, rak.ennuksia laajen
ntettiiu, moni myi entiset pienet tilansa ja 
'Osti isompia. Tilattomat, vähä·va.raiset hen
kilöt kiinnittivät pienet, suurella työllä ja 
vaivaLla kerätyt säästövaroansa maatilan os
toon, saaden samalla valtiovallan taholta 
rahalli.staki.n tukea lainojen ja avustusten 
muodossa. Tämä luottamuksellinen hyvä
uskoisuus on johtanut kuitenkin varsin ikä
viin ja katkeriin pettymyksiin. Se on joh
tanut siihen, että tuhannet vähävaraiset, 
varsinkin pienviljelijä·vä·estöön [ukreutuvat 
maatalouden• harjoittajat ovat mene.ttäneet 
omaisuuksiensa arv,on laskussa kaikki enti
set tilansa ostoon kiinnittämänsä säästö
varat. Tuhannet maatalouden harjoittajat 
ovat jo s-aaneet uähdä oman ja perheensä 
vuosien raskaan raadannan palkkiona ta
loutensa sortuvan ja lähteneet perheine·en 
mieron tielle ilman, että yhteiskunta ja val
•tiorvalta olisi osoittanut ·edes auttavaa ·8or
meaan heidän kohtalonsa ·estämiseksi pelas-

taakseen samalla niitä uhrauksia, joita val
tio on aikaisempi.na vuosina näiden viljel
mien perustamiseksi kiinnittänyt. Jos ti
lanne edelleen tulee samanlaisena jatku
maan, on lkymmenilla tuhansilla samanlai
nen kohtalo, menneiden kokemuksien ja pet
tymyksien ·tie edessä. Siitä ovat varsin va
kuuttavasti lausuneet ne monet talonpooikain 
lähetystöt, jotka kautta maan Va.rsinai&
Suomesta, Pohjanmaalta, Savosta ja Karja,.. 
lasta o·vat maaseudun viestinä saattameet 
sen hallituks-en ja eduskunnan tietoon. 
Nämä lähetystöt eivät ole käyntinsä tulok
sena lähteneet varsin suurin toivein kerto
maan kotiseuduilleen matkansa saavutuk
sista. Siksi viileän vastaanoton ovat ne 
monelta taholta saaneet osakseen ja kai
kesta päättäen• ovat ne vähäiset toiveet pi
kai&esta avusta, jota olisi voinut odottaa. 
suurrelta osalta tuottaneet pettymystä. Mi
hinkään päättävään toimenpiteeseen ei ole 
vielä tilanteen helpottamiseksi ryhdytty. 
Suurisuuntain~m ta'loud·e~llisen pulan hel
pontamisohjelma . on kylläkin valmist•ettu, 
mutta sen toteuttaminen ei näytä kuu
luvan lähiaikoj·en kiireellisimpiin tehtäviin. 
Pankkien ja rahalaitosten yhteisiä neuvot
telukokouksia on saatu aikaan korkokannan. 
laskemi,seen vapaa•e:htoisin keinoin ilma•D. 
1päättä:vriä tuloksia. LainsäädännöHiset toi
menpiteet osi·ttaisen koron alentamisen ·ai
kaansaamiseksi eivät myöskään ole johta
neet odotettuihin ja t•oivottuihin tuloksiin. 
~päi:llen on suhtauduttu myös sen 150 mil
joonan kotimaisen 01bligatiolainan toteutta
miseen, johon •eduskunta on ·antanut val
tion takumn. Meillä ·ei ole varsin hyviä 
kokemuksia kotimaisista obligatioista nii
den viimeaikaisten varsin huomattavien 
arvonalennusten johdosta eivä.tkä yksityiset 
ole meillä aikaisempinakaan aikoina olleet 
halu!kkaita sijoittamaan .säästöjä:än tällai
siin arvopapereihin, joten sijoitukset laa
jojen kansalahwiirien keskuuteen tulevat 
jäämäänr verrattain pieniksi. Suomen 
Pankki on ·tosin ·osoittanut huomattavaa 
myötämieli,syyttä asialle ja sillä on myös 
ralhallisesti nykyisen hyvän asemansa täh
den si1hen osaltaa.n ·edeUytyksiä.. Mitä 
taaskin tul•ee muiden rahalaitosten suhtau
tulllli&een näiden obligatioiden ostonn•, niin 
täytyy la<usua varsin suuren •epäilyksen, 
ettei niiden taholta oltaisi erikoisen myötä
mielisiä asialle, silloin kuin niiden liik
keelle laskijana on laitos, joka viimeisten 



Rikoslain 38 luvun 10 § :n muuttaminen. 107\t 

vuosien aikana <m toiminut sangen yl·imie
lisenä kilpailijana rahalaitosten lkeslken. Ei 
voida kieltää sitä, ·että maan suurimm&t 
liikepankit, kuten myös .monet säästÖipan
kit, ·voisivat huomattavasti vailmttaa liik
keelle lasmettav!lill obliga.tionilainan hank
kimiseen, jos sen oliosi tehnyt Suo:rne.n Hy
poteekkiyhdistys tai jokin .muu vaostaav.a 
~uottolaitos eikä pankkitoiminnan alalla 
lkilpail•eva luottojä•rj·estö. Panikkivaltuus
miesten eduskunnalle jättämässä kerto
muksessa on huomautettu, että l.uoton ky
syntä teollisuutta ja kauppaa varten liike
'P'ankeissa on edelleen huomattavasti vähen
tynyt, jot•en niillä on kyLläkin tilaisuutta 
pääoman sij.oittamiseen obligatioihin, enkä 
epäile myöskään sitä, etteivät ne tahtoisi 
osaltaan olla mukana pelastamassa ma•an 
tärkeintä elinkei.n1oelämää, maataloutta. 
Sama o:n sanottava myös säästöpankeista. 
Jos uusi säästöpankkilaki hyväksytään 
hallitulksen <ehdotuksen mukaisena, tulee 
säästöpanmeille nykyistä paljon suuremmat 
mahdollisuudet kotimaisten obligatioiden 
ostoon, kuin mitä niillä aikaisemmin o.n 
oUut, koska uuden lain mukaan saavat 
säästöpankit lulma tämä1n1aatuiset obliga
tiot, joista nyt on kysymys, kassareser
viinsä. Kun säästöpankeilla oli 1929 vuo
den }opulla ikassareservivaroja talletett.uina 
eri rahalaitoksiin 220.9 miljoonaa, voisivat 
säästöpankit .näistä tal·letuksista sijoittaa 
1huomattoavan osan •ehkä hyvinkin edullisesti 
uusiin obligatioihin. 

On itsestärun selvää, että pellkiHä raha
taloutta järjestävillä toimenpiteillä ei voida 
taloudellista pulatilannetta poistaa eikä 
sitä huomattavasti j·a.tkuvasti helpottaa. 
Päähuomio •on trullä hetkellä kohdistettava 
kotimaisen tuotannon turvaamiseen ja sen 
edistämiseen! sekä uusien työtilaisuuksien 
aikaansaamiseen yhä lisääntyvän .työttö
myyden he~pottamiseksi. Mutta kieltä
mättä on uuden pääoman saannilla ja kor
kokannan lasikuHa vaikuttava merkitys ti
lanteen selvittämisessä. Vaikean rahatilan
teen helpottamiseksi vapaaehtoisen toimi.n .. 
nan avulla ·ei päästä toivottuihin tuloksiin. 
Ta·rvitaan myös lainsäädännöllisiä toimen
piteitä. Siksi olisikin ha1lituksen kiinni
tettävä juu·ri tällä hetkellä .erikoista huo
miota lainsäädännöllis•een puoleen. Paitsi 
esilläolevan rikoslain 38 luvun 10 § :n pe
rusteellista tarkistamista siih·en .suuntaan, 
että kohtuuttoman ko.ron ottaminen ylei-

sessä lainauSliikkeessä tulisi tehokkaasti 
estetyksi, olisi saata·V'a myös voimassa ole
vaan pankkilakiin muita tärkeitä muutok
sia. M. m. olisi pa.nikkilakiin saatava Ruot
sin panikkilakia vastaava säännös, .että yksi
tyispankkien laajaa haarakonttoriverkostoa 
ei voitaisi enää nykyisestään laajentaa ilman 
valtioneuvoston lupaa sekä olisi niiden lu
kua muillalkin raj.oittavilla määräyksillä 
pyrittävä vähentämään. Jos meillä olisi 
tällain1en lainsäädös ollut jo aikaisemmin 
voimassa ei kiLpailu rahalaitoksien kesken 
olisi johtanut niin kohtuuttomiin k•orko
suhteisiin, kuin missä nyt ollaan. 

Tämän suuntainen määräys on ehdotettu 
otettavaksi myösikin ·eduskunnruUe valmis
tdtavana olevaa.n. uuteen sääst•Öpankkila
kiin, ettei uutta säästöpankkia saataisi p-e
rustaa, iJman että se on pai~tikakunnalle 
•tarpeen vaatima ja että valtioneuvosto an
taa luVIan sen poe:rustamiseen. Myöskin 
olisi pankkilakiin saatava samanlainen 
maarays korkojen! jonlkipanovelvollisuu
desta, kuin on otettu .uuteen säästöpankki
lakiehdotukseen. Vieläpä olisi määräystä 
laajennoettavakin ulottumaan ei ainoastaan 
otto'lainauskorkoihin, vaan myöskin että 
pankin olisi pantava julkisuut·een korkein 
lainausliikkeessä käytetty lainauskorkokin. 
Jos näin tehtäisiin, ollisi pankkia käyttä
vällä yleisöllä ·tilaisuus, edesvastuullinen 
harkintatilaisuus ja arvostelumahdollisuus 
siihen, minkälaisten pankkHaitosten kamssa 
kulloinkin •ovat ja katsovat voivansa olla 
asiasuhteissa. Sitloin vältyttäisiin myöskin 
sellaisten tapausten uusiutumisesta, jotka 
ovat oUoot varsin yleisiä ilm1öitä eräissä 
pankkilairtoksissa, että pankkien välisiä so
'Pimuksia on varsin yleisesti ri'kottu kei
.n,ottelutoimen'Piteil'lä, joita ei voida pitää 
hyväksoyttä:vinä. Kun julki.suudessa on 
mainittu, .että ha1litus valmistelee parihail
ilaan esitystä eduskunnaUe uudeksi pankki
laiksi, olisi siinä otettava 'huomioon kosket
telemani lai1n muutokset ja samalla minä 
rohkenen toi·voa., että hallitus, ottamaUa 
huomioon eduskunnan lausuman. toivomuk
sen, valmi,stuttaisi kiireellisesti lakiesi.tyk
s~en •esillä olevan rikoslain 38 luvun 10 § :n 
muuttamisesta siihen suuntaan, että ylei
sessä lainausliik'keessä tehokka:asti estetään 
nykyisten !kohtuuttoman korkeiden kork.o
je.n' ottaminen. 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Maaseudun hätä on 



1080 Perjantaina -~-~~_j<mlukuuta 1930. 

tällä hetkellä niin suuri, että kysymys ei 
näytä olevan vähemmästä kuin suorastaan 
kymmenien tuhansien perheiden maantielle 
joutumisesta kuluvan talven aikana. On tie
tysti väärin väittää, että kaikki tämä riip
puisi yksistänsä liian korkeasta korkokan
Jlasta. Se riippuu tietysti markkinoiden ro
mahtamisesta, se riippuu metsätaloustuot
teiden menekin pysähtymisestä ja sen 
kautta seuranneesta työttömyydestä ja mo
nista muista tekijöistä. Mutta väärin on 
myöskin kieltää, että sillä luonnottoman kor
kealla korkokannalla, joka meidän maassam
me on jo pitkän aikaa vallinnut, on huomat
tava osansa siinä taloudellisessa ahdinkoti
lassa, joka nyt koko Suomen maaseutua pai
naa. Tätä taustaa vastaan on katseltava 
myöskin sitä aloitetta, joka nyt on käsitel
tävänä. 

On myönnettävä, että on vaikea kansan ta
lousteoreetikkojen epäilyksiä vastaan puo
lustaa kysymyksessä olevaa aloitetta. Kaik
kien niiden väitteiden painavuutta; joita 
sitä vastaan on esitetty, ei tietysti maal
likko kykene oikomaan eikä niiden oikeu
tusta joka suhteessa epäämään. Mutta 
asianlaita on niin, että tällaisen aloitteen 
tekoon on, kuten mainitsin, pakottanut val
litseva taloudellinen hätä ja se on pakotta
nut niitä, joilla ei ole ollut ehkä riittävästi 
teoreettisia edellytyksiä, kun on näyttänyt 
siltä, että niillä, joilla tällaisia teoreettisia 
edellytyksiä on, ei ole joko voimaa tai ehkä 
ei ole halua työskennellä tehokkaasti vallit
sevan hätätilanteen korjaamiseksi. Vaikka
kin aloite nyt tulee hylätyksi, on sillä se 
ratkaiseva merkitys, että maaseudun hätä
tilanne on saatettu eduskunnassa avoimen 
keskustelun alaiseksi ja että tämän aloitteen 
yhteydessä esitetään hallitukselle eduskun
nan yksimielisenä toivomuksena toimenpi
teiden etsiminen myöskin tässä suhteessa 
maaseudun elämää puristavan tilanteen hel
poittamiseksi. 

Jo ennen tämän aloitteen tekoa ja myös
kin sen jälkeen olen määrättyjen tehtävien 
vuoksi ollut neuvotteluissa eräiden sellais
ten taloudellisten piirien kanssa, joilla pi
täisi olla sekä mahdollisuuksia että joilta 
odottaisi myöskin harrastusta toimintaan 
nyt puheenaolevassa suhteessa maaseudun 
elämän helpoittamisen hyväksi. Toisin sa
noen odottaisi ja voisi odottaa ratkaisevaa 
toimintaa erityisesti huonosti kannattavaa 
maataloutta kohtuuttomasti painavan lcor-

korasituksen huojentamiseksi. Näissä asi
oissa olen joutunut kosketuksiin henkilöiden 
kanssa, jotka ovat ottaneet näistä asioista 
neuvottelevan maalaismiehen vastaan varsin 
erilaisilla ja ristiriitaisilla tavoilla. On sa
nottava suoraan, että on ollut pakko joutua 
tekemisiin myöskin sellaisten ihmisten 
kanssa, joilta on aivan hämmästyttävän suu
ressa määrässä saanut osakseen ylenkatset
takin, tällaisista asioista puheen ollen. Ta
vallisesti kun on näissä asioissa otettu pu
heeksi myöskin korkokannan alentamismah
dollisuudet lainsäädäntötoimin, on aivan 
liiankin suoraviivaisesti vedottu siihen tyh
myyteen, joka tällaisen aloitteen tekemisessä 
ja tällaisten ajatusten esittämisessä esiintyy. 
Toisaalta on näissä kosketuksissa saanut 
ilokseen tavata henkilöitä, joilta on saanut 
jopa odottamattoman suuressa määrässä 
ymmärtämystä osakseen. Mutta kaikki ne, 
jotka ovat osoittaneet ymmärtämystä korko
kannan alentamispyrkimyksille, ovat esiin
tyneet jokseenkin toivottomina. Maan päte
vimmät talouseläniän tuntijat esimerkiksi 
ovat sanoneet, että korkokannan alentami
seen ei näytä olevan mitään muuta mahdol
lisuutta kuin maan rahalaitosten oma har
rastus. Siitä, onko tätä harrastusta ole
massa ja missä määrin sitä on olemassa, 
riippuu kokonaan kysymys siitä, voidaanko 
korkokantaa lähiaikoina alentaa ja missä 
määrin sitä voidaan alentaa. Kun vastauk
set näin pätevien asiantuntijain taholta ovat 
tämän suuntaisia, ei ole ihme, jos se on to
siaankin pakottanut talonpojan menettele
mään sillä tavalla, että se on yrittänyt oma
aloitteisesti löytää jotakin keinoa asian rat
kaisemiseksi ja että se on esittänyt sen ai
noan, tosin ilman mitään patenttia esitetyn 
keinonsa, jonka se on löytänyt, ,johtokun
nan" harkittavaksi. Kun johtokunta on 
harkinnassaan tullut siihen, että keino ei ole 
tepsivä ainakaan tässä laajuudessa, me 
emme mahda sille muuta kuin valittaa. 
Mutta samalla me rohkenemme toivoa, että 
se toivomus, jonka eduskunta tässä suhteessa 
lausuu, antaa riittävää pohjaa hallitukselle 
toimiessaan asian hyväksi, koska hallituk
sena on toisenlaisia mahdollisuuksia kuin 
jollakin talonpoikien eduskuntaryhmällä 
käyttää apunansa myöskin sitä taloudellista 
asiantuntemusta, joka tässä maassa on saa
tavana. 

Samalla kuin minä esitän sen hartaan toi
vomuksen, että hallitus kaikella tarmollaan 
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toimii tämän aloitteen tulokseen viemiseksi 
tai sen ponnen toteuttamisen hyväksi, jonka 
eduskunta nyt hallitukselle hyväksyy, olisin 
minä esittänyt herra rahaministerin vastat
tavaksi kysymyksen, en suinkaan mitään po
liittista kysymystä, mutta yksinkertaisesti 
vaatimattoman kysymyksen, näkeekö herra 
valtiovarainministeri tällä hetkellä mitään 
mahdollisuuksia korkokannan alentamispyr
kimyksen toteuttamisen suhteen olevan ole
massa. Tätä, nimittäin ratkaisua tälle kysy
mykselle odotetaan nyt maassa varmaankin 
sadoissatuhansissa kodeissa hyvin suurella 
mielenkiinnolla. Kun minä esitän tämän 
vilpittömän kysymyksen, teen sen täysin ys
tävällisessä mielessä niiden talonpoikien hä
dän pakottamana, jotka minut ovat lähettä
neet tänne asiaansa ajamaan. 

Ed. H ui t t i n en: Ryhmämme aloite ri
koslain 38 luvun 10 § :n muuttamiseksi, joka 
tarkoittaa otto- ja antolainauskoron välisen 
'Gron lailla säännöstelemistä, on herättänyt 
villmsta huomiota ja saanut aikaan mielipi
teitten vaihtoa ulkopuolella eduskunnankin. 

Ed. Piippula ja ed. Kämäräinen ovat tä
män asian toisessa käsittelyssä laajemmin 
käsitelleet niitä syitä, jotka suorastaan pa
kottivat meidät maanviljelijäin edustajina 
yrittämään edes tätä tietä saada korjausta 
siihen korkotilanteeseen, jossa meidän maas
samme tällä het!kellä eletään. Minä en lähde 
näitä perusteita kertaamaan, minä viittaan 
vain tässä yhteydessä lyhyesti eräihin seik
koihin. 

Ne väitteet, joita on julkisuudessakin esi
tetty, että me tällä aioitteelia olemme tahto
neet horjuttaa maan rahalaitosten asemaa ja 
saattaa niiden olemassaolon kyseenalaiseksi, 
ovat minun käsitykseni mukaan kerrassaan 
aiheettomat. Kyllä me ymmärrämme, mitä 
merkitsee koko maalle, se että sen rahalai
tokset ovat vakavaraisia ja pystyvät täyttä
mään tämän vakavaraisuutensa turvissa sen 
tärkeän tehtävän, mikä niillä maamme ta
louselämässä on. Mutta meillä on oikeus 
vaatia, että veiailisillekin on tässä maassa 
suotava lain turva. Nykyisen lainsäädännön 
puitteissa se on hyvin kyseenalaista, sillä 
on huomattava, ettei läheskään kaikki 
maa;mme rahaliike kulje vielä julkisten ra
halaitosten kautta, ja yksityisessä lainaus
liikkeessä juuri tapahtuu kaikkein räikeim
mät ja lukuisimmat koronkiskomiset. Tähän 
nähden on välttämätöntä saada laissa s~tl-

västi sanotuksi se, minkä rajan yli menevä 
korkomäärä on kaikissa tapauksissa koht~;u
ton ja pidettävä koronkiskomisena. Nykyi
sen lainsäädännön puitteissa voidaan 18---20 
% :n kor1kokin vielä tulkita luvalliseksi kor
komääräksi. Tämä on yksi epäkohta, jota 
me olemme pyrkineet saamaan poistetuksi 
tällä ehdotuksellamme emmekä suinkaan oi
keata ja oikeissa puitteissa tapahtuvaa raha
laitosten toimintaa tuhoamaan. 

Mutta tämän lisäksi on meillä käsittääk
seni oikeus ja velvollisuus maan julkisille
kin rahalaitoksille esittää se toivomus, että 
niiden toiminnan pitää myöskin tapahtua 
sillä tavalla, ettei se muodostu tuhoavaksi 
kaikelle muulle talouselämälle. Lamakauden 
vaikutuksesta on maan tuotannollinen elämä 
kokonaisuudessaan menettänyt mahdollisuu
tensa kantaa nykyistä korkokantaa, ja 
meillä on se käsitys, että ellei tähän saada 
kiireellisesti helpotusta, muodostuu tilanne 
niin uhkaavaksi, että se saattaa vaikuttaa 
järkyttävästi myöskin pääoman omistajiin 
ja maan rahalaitoksiin. Maanviljelijäin kä
sityksen mukaan olisi aikanaan ryhdyttävä 
kaikkiin niihin toimenpiteisiin, joilla erilais
ten yrittäjäin nykyisiä tavattornia vaikeuk
sia koetettaisiin helpottaa, ennen kuin se on 
liian myöhäistä. Ja tämän tähden julkisiin 
rahalaitoksiinkin nähden ei minun mieles
täni ole oikea sellainen menettely että siellä 
edelleen pyritään toimimaan niin, että osak
keenomistajille voidaan vuoden loputtua 
maksaa 15-20 % osinkoa, kun kaiken muun 
elinkeinoelämän alalla saadaan merkitä vuo
den tuloksena tappionumero ja vain poik
keustapauksessa saadaan vaatimatonta kor
koa siihen kiinnitetyille pääomille. 

Edelleen voidaan väittää aivan täydellä 
syyllä, että julkistenkin rahalaitosten kus
tannuspuolella ei ole myöskään tehty kaik
kea, mitä olisi pitänyt tehdä, ettei korko
eroa, talletus- ja lainauskoron välillä olisi 
tarvittu paisuttaa niin suureksi kuin mitä 
se viime aikoina yleensä on ollut, ja joka on 
yhtenä tekijänä ollut vaikuttamassa koron 
korkeana pysyttämiselle näissäkin laitok
sissa. On tuotu esiin väite, että on annet
tava maan rahamarkkinain muodostua aivru1 
vapaasti ja että kaikenlainen niiden sään
nöstely eduskunnan taholta on pahasta ja 
vaikuttaa vahingollisesti niiden terveeseen 
kehitykseen. Minä myönnän, että liiallinen 
säännöstely tällä alalla ei ole terveellinen. 
Mutta lainsäädännön on luotava ne yleiset 
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puitteet, joiden sisällä maan rahaliike saa 
toimia. Siihen sillä on oikeus. Ja jos raha
laitosten toiminta muodostuu sellaiseksi, että 
siinä voidaan osoittaa olevan suoranaisia 
epäkohtia, niinkuin on osoitettu eduskun
nassa tämän asian yhteydessä käydyissä kes
kusteluissa, niin on eduskunnan suoranai
nen velvollisuus kokonaisuuden etua silmäl
läpitäen asettaa sulku niiden senluontoiselle 
toiminnalle. 

Meille on annettu el"i tahoilta lupauksia, 
että korkokanta vapaaehtoisesti painetaan 
aivan lähitulevaisuudessa niin alas kuin se 
suinkin voidaan. Me jäämme odottamaan 
tuloksia näistä lupauksista, samoin tuloksia 
tässä yhteydessä lausutusta toivomuksesta, 
että hallitus kiireellisesti antaisi eduskun
nalle esityksen nykyistä paremman oikeus
turvan hankkimiseksi velanottajille myös 
koronkiskomista vastaan. 

Minä huomautan vielä lopuksi, että ky
symys koron alentamisesta ja pääsemisestä 
nykyistä siedettävämpään tilanteeseen on 
niin polttava koko maan taloudelliselle elä
mälle eikä ainoastaan maanviljelijöille, että 
tämä kysymys ei poistu päiväjärjestyksestä, 
ellei siinä tehdä sekä hallituksen että maan 
rahaliikkeiden johdon taholta kaikkea, mitä 
ikinä voidaan. Ja jollei tyydyttäviä tulok
sia lupauksista ole nähtävissä, on eduskun
nan velvollisuus helmikuun alussa alkavalla 
kevätistuntokaudella palata asiaan uudes
taan ja silloin sen on myös käytettävä sitä 
valtaa, joka sillä tähän asiaan nähden on. 

Ed. K i v i m ä lk i : Samalla kuin kanna
tan lakialoitteen hylkäämistä ja ~akivalio
lkunnan mietintöön sisäl.tyvää pontta, jossa 
ehdotetaan lausuttava:ksi toivomus, että 
hallitus ryhtyisi valmistamaan koronkisko
mista koskevien lainsäännösten uudista
mista, tahtoisin lausua vielä muutaman sa
nan siitä, mitä mahdoUisuuksia koron alen
tamiseen on vapaaehtoisuuden tietä. 

Asian toisessa käsittelyssä jo mainitsin 
eräitä toimenpiteitä, joiden varassa koron 
alentamiseen voidaan päästä. Mutta muu
takin kuin se, jota koron alentamiseksi mai
nitsin eri tahoilla suunnitellun tehtäväksi, 
voitaisiin asiassa elhkä aikaansaada. Jos 
esim. ralhalaitokset yihtenäi8esti sopisivat 
talietusikoron alen:tamisesta nykyisestään 
ka~kki samoihin määriin, maaseutu, kun 
lainauskorot riippuvat talletuskoroista, pää
sisi hyvin nopeasti huomattaviin lkoronalen-

nuksiin. Mainituin tavoin menete.ltiin Sak
:sassa, jonka tuotanto m1yös pääoman puut
teen johdosta huokaa raskaan korkotaakan 
alla. V altakunnan :pankin aloitteesta saa
tiin siellä kulune-ena kesänä kaikki .ra'ha
laitokset 'osuuskassoja myöten yhteisesti 
neuvottelemaan talletuskoroista, joi1sta käy
ty kilpailu Saksassakin niinkuin meillä oli 
nostanut talle:tuskorot ylemmäksi kuin oli 
tarpeellista. Neuvotteluissa päästiin sii
hen, että sovittiin normaalisesta talletus
korosta, jota kaiklki rahalaitokset sitoutui
<Vat noudattamaan. Olen tullut ajateLleeksi 
tällaista menettelyä meilläkin käytäntöön 
otettavaksi sen jolhdosta, että eduslkunta
JPiireissä on osuuskassa- ja säästöpankki
'Pii,rien ta;holta minulle ihuomautettu siitä, 
että jos näillä tahoilla tultaisiin vakuute
tuiksi ja saataisiin takeita kaikkien ralha
Jaitosten ehdottomasta mukautumi:se,sta yh
teisiin talletuskorkomääriin, tällaisista kor
komääristä ehkä v~oitaisiin sopia. Aikai
semminkiu on :täilaisia ehdotulksia tehty. 
Mutta ne eivä:t ole johtaneet tuloksiin. 
Kenties maassamme nykyjään vallitseva 
vaikea pääomapula antaisi nyt mahdolli
suuksia myönteisen ratkaisun aikaansaami
seksi. :Sii:nä mielessä onkin yksityispanik
kien taholta nyt käännyt.ty Suomen Pan
kin puoleen pyytäen, että se ottaisi pan
nakseen alulle ja johtaakseen neuvotteluja 
eri rahalaitosten kesken J71hteisen talletus
koron määräämise'ksi. Toivottavasti tämä 
aloite vie hyviin tuloksiin. Niiihin pääse
miseksi voi,vat maataloudenharjoittajat pal
jon vaikuttaa, jos he omille luottolaitoksil
lensa tarpeellisema painolla huomauttavat 
siitä, minkä helpotuksen ei vain sanottujen 
vaan kaiklkien rahalaitosten johtamille kor
komarkkinoille · tuottaisi talletuskorkojen 
yhteinen alentaminen samoihin määiriin. 

Valtiovarainministeri V en no l a: Koska 
minulle telhtiin asiasta ikysyilllys, mainitsen 
muutaman sanan. 

Korko on rahan !hinta ja tietysti voi
daan korkoja, samaten kuin lhintojakin, 
säännöstellä. Sellaistaihan on silloin täl
löin tehty, josta n. s. hintataksat ov,at kuu
luisia. Meillä oli sota-aikana n. s. rajahin
nat, joista kokemukset me tunnemme. Ny
kyään on olemassa joku maa, jossa tällai
sia on. Mutta siinä neuvottelussa, mikä 
valtiovarainministeriössä pidettiin, ilmoitti 
eräs mukana ollut, joka juuri htli sellai-
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sesta maasta, että kun siellä koron sään- 1 

nöstely pantiin toimeen, siitä oli seurauk
sena, että pääomaa tuli pankeista pois ja 
yksityiset rupesivat lainanantoon ja korot 
nousivat 24 :ään ja, kuten hän lausui, vie
läpä e.räissä tapauksissa 48 :kin % :iin. 
Tällä tavalla, kun näin asiassa käypi, niin 
täytyy hyvin suurella va.rovaisuudella koko 
tämän !kysymyksen käsittely ottaa, eikä voi 
esittää ilman muuta vaatimusta, että korko 
olisi ·pakkokeinoin säännösteltävä. Ei mi
ldän ole niin arkaa taloudellisella alalla 
kuin pääoma. Jos sitä ryhdytään ahdiste-
1emaan tällaisilla säännöstelyillä., niin siitä 
on se seuraus, että se pakenee. Se pake
nee ensinnäkin maasta pois, sijoittautuu 
sellaisiin maihin, joissa on vapaammat olot. 
Ja toiseksi se pakenee pankeista pois yksi
tyisille ja silloin joudumme enemmän tahi 
vällemmän lkoronkisikurien valtaan ja saam
me maiksaa monin kerroin korkoa. Sellai
nenkaa:n menettely, että pääomakorko si
dottaisiin Suomen Pankin alimpaan dis
konttokorkoon, ei ole tarkoituksenmukai
nen, koska siitä johtuisi, että pääoman 
korko, myöskin lainanantokol'lko, vaihtelisi 
sitten tämän Suomen Pankin diskontto
koron mukaan, jotenka lainojen pitempi
aikainen käsittely tulisi, voi sanoa, miltei 
maili.dottomaksi. 

Minä en siis voi puoltaa koron pakollista 
säännöstelyä. Meillä ei ole sellainen ti
lanne, että ttällaiseen toimenpiteeseen pi
täisi ryJhtyä. Käsitykseni on, että siitä 
olisi monin kerroin onnettomammat seu
raukset kuin siitä että kenties jollekin tai 
joillekin ehlkä ryhmillekin tuotettaisiin ti~a
päinen hyöty, mutta ainoastaan til8!päinen. 

Kun kysytääm., onko mahdollista muuta 
tietä pä.ästä alempaan ko11koon, niin tah
don merkitä, että siinä neuvottelussa, mikä 
asiasta toimestani valtiovarainministeriössä 
hiljakkoin pidettiin, osoittautuivat rahalai~ 
tokset eri tahoilla suopeamielisiksi toimi
maan siihen suuntaan, että rahan korko 
saataisiin laslkemaan. Tämän vuoden ku
luessa on jo :laJSkettu Suomen Pankin ta
holta tapahtuneitten alennusten perusteella 
korkoa juoksevalla tilillä 1 1

/ 2 % ja muilla 
tileillä 1 % (Keskustasta: Ainoastaan tal
letuskorikoa !) . Koron alentaminen on to
teutettu suuremmissa pankeissa ei ainoas
taan ottolainaukseen, vaan my<iskin anto
lainaukseen nähden. Se on todellakin suu
remmissa pankeissa toteutettu. Keskikokoi-

sissa ja pienemm1ssa kauppa:pankeissa ei 
ole näin laita ja valitetaan pankkilaitosten 
taholta, ja sen olen !kesän !kuluessa voinut 
todeta, että erinäiset säästöpankit ja osuus
kassat ja myöskin erilaisten kulutusosuus
kuntien kassat eivät ole seuranneet alen
nuksen mukana, vaan pitäneet korkoa pi.t
kän aikaa ylem1pänä, kuin muut pankit. 
Mutta samassa neuvottelussa, mistä äsken 
mainitsin, ilmoitettiin myösk~n säästöpank
kien puolelta, että ollaan taipuvaisia 
asiassa toimimaan tämän päämäärän saa
vuttamiseksi sekä Osuuskassojen Keskus
lainarahaston puolelta että ollaan valmi~t 
ensi vuoden alusta alentamaan huomatta
vasti korkoa. Samoin myöskin osuusliik
keiUen edustaja ilmoitti, että neuvottelun 
asiasta ja sopimukselliseen tulokseen tule
misen ei pitäisi !kohdata voittamattomia es
teitä myöskään tällaisten kassojen puolelta. 

Tahdon tällä todeta, että on vissiä pyr
kimystä myöskin pankkilaitosten avulla va
paaehtoisuuden tietä yhteistoiminnan kautta 
päästä alempiin !korkoihin. 

En tahdo kieltää oikeutusta siltä muis
tutu:kselta, että erinäisissä pankikilaitoksissa 
on otto- ja antolainauksen välillä suuri 
korkoma.rginaali olemassa. Suurimmissa 
pankeissa se meillä on noin 3 % ja ilmoi
tetaan, että se on vähin mää.rä, millä !he 
voivat tulla toimeen. Keskikokoisissa ja 
pienpankeissa on se ollut 4-6 :eenkin. On 
huomattava, että valti·o verotuksessa ottaa 
siitä 1

/ 2 % ve·roina. Eri suuruisten pank
kien ikustannulrnet ovat hyvin erilaiset. .Sen 
lisäksi on meillä pankkien toiminnassa niin 
suuri riskiprosentti alemassa, että se myös
kin tekee, että !korko on meillä jonkun ver
ran suurempi. Pula-aika sitä vielä lisää. 
Ja ennenkaik<kea meidän a,semamme levot
toman Venäjän vieressä vaikuttaa sen, että 
saamme maiksaa ulkomaisistakin lainois
tamme p,rosentin ja pari enemmän kuin, 
mitä maat meidän länsivuolellamrrne. Myös
kin ne levottomat olot, mitkä ovat johtu
neet erinäisi>Stä kaJhnauksista Venäjän 
kanssa, niinkuin ilmoitetaan, ja jotka, 
vaikka ovat olleet väihäpäti:iiset, ovat kuiten
kin antaneet aihetta noottien vaihdolle, ja 
myöskin erilaiset levottomat ti,lanteet maas
sa, ovat asiaan vaikuttaneet, kun on ollut 
kysymyksessä esim. ulkomaisten lainojen ot
taminen. 

Tahdon vielä tehdä erään yleisen IJ:mo
mautuksen. Hinnan muodostuminen on 
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riippuvainen tarjonnasta ja kysynnästä, ja 
tämä merkitsee sitä, että koron muodostum:U
nen maassa Qn riippuvainen m. m. siitä, 
kuinka paJjon pääomia meillä on tarjolla. 
Tämä taas riippuu omien pääomiemme rik
kaudesta j.a. näiden pääomien kasvusta, .s. o. 
pääomanmuodostu.ksesta. Meidän omat pää
Oinaiiilme ovat verrattain vähäiset. Panlkki
laitoksissa on meillä ainoastaan, sulhteelli
sestikin ottaen, siis myös väkiluku huo
mioonottaen, ainoastaan noin 1

/ 3 pääomia 
sii.tä, mitä on esim. Ruotsissa. Kun on näin 
asianlaita, niin täytyy jo ymmärtää, että jo 
tästäkin syystä meillä raJham. kysyntä on pal
jon suurel!ll'pi ja nilill{kuus suurempi tM
peeseen näih.den !kuin, mitä on Ruotsissa. 
Tämä seikka jo telkee, ·että pääoman korko 
meillä tulee olemaan ai<na suurempi kuin 
pääomarilkkaissa maissa. Näin ollen .tullaan 
tietysti siilhen, että tätä pääomanmuodos
tusta pitäisi edistää ja siinä tulee silloin 
kysymyikseen saada ta:loudellinen elämämme 
ni•in muodostumaan, että .se todellakin muo
dostaa tätä pääomaa. Se täytyy saada 
muodostumaan tuottavaksi. Valtioon näh
den se asettaa sen vaatimuksen, että val
tion täytyy pidättäytyä sijoittamasta pää
omia tuottamattorniin tarkoituksiin ja ku
lutustar'koitu!ksiin ma!hdollisuuiksien mu
kaan. Olemme vilimeisten 10 vuoden ku
luessa sijoittaneet valtion pääomia noin 
2.5 miljardia marlkkaa rautateihin, kaiken
laisiin rakennuiksiin, ikouluihin ja moniin 
\Sellai•siin sijoituksiin, jotka eivät varsinai
sesti tuota, ovat tärkei·tä kyllä, mutta kulu
tusta·rlkoitulksia. (Ed. Voionmaa: Rantatiet 
ovat tuottavaa pääomaa!) Vauhti on meillä 
ollut liian nopea meidän pääomavaroi
himme ka.tsoen. On .sanottu, että ulko
mailta pitäisi saada lisää •pääomaa. Siihen 
kysymJ"kseen nähden ovat mahdollisuudet 
rajoitetut. Tietysti me voimme sitä ottaa, 
!kun ajat paranevat. MU>tta silläkin on ra
jansa. Meidän velikamme tosiawn ovat ai
noastaan noin 1,000 mk. !henkeä ikoihti, joka, 
kun otetaan !huomioon, että se Skandina
vian maissa on 3,000-6,000 ma:rlkkaa, osoit
taa, että velkautumisemme on verrattain 
pieni. Mutta meillä on myijskin mll!hdolli
suudet tuotannon ja pääoman tuottawai
suudelle pienemmät kuin useissa muissa 
maissa, niin että meillä on siinäkin suh
teessa vissit rajoit111kset. Kulutusmenojen 
pienentäminen niin valtion taholla kuin 
yksityisten taholla on välttämiittömyys, 

jotta pääomien . kerääntyminen, pääoman 
muooostus, 'Saataisiin aikaan. Ja siitä lop~ 
pujen lopuksi riippuu varsin suuressa mää
rässä ja eri tapauksissa ratkaisevastiki'n 
varrsinai•sesti pääoman kysynnän ja tarjon
nan keskinäinen muodostuminen. Valtioon 
nruhden on tä,l:fu:eä ennen kaikkea verotuk
sen pienentäminen. Ja rmyöskin valtion 
menotaiouden pienentäminen. Kun valtion 
menot kaiik!kein suurimmalta osaltaan me
nevät n. s. lkulutusta:rlkoi.tuksiin, niin me 
vailkka tärkeätkin, ehkäisevät pääoman 
muodostusta, kuta suuremmat ne ovat. 
Tästä syystä. on korkoikysymys :myöskin 
ylhteydessä valtiotalouden ja sen vaatimien 
rahatarpeiden kanssa. 

Ed. Ruotsalainen: Pankkivaliokun
nassa olen ollut käsittelemässä tätä laki
aloitetta ja saanut siellä kuulla niitä lau
suntoja, jotka erinäiset tämän asian tunti
jat {)'\rat antaneet kyseellisestä lakialoit
teesta. Vaikka tämä lakialoite nyt tuleekin 
hy1ättäväksi, niin saaneuhan kuitenkin 
muutaman sanan sanoa vielä tästä. Olem
mehan viime päivinä täällä kovin a;hkeraan 
haastelleet olutprosentista ja sillä kokeile
maan antautuneista koekaniineista. Totta
han saanee vielä muutaman sanan sanoa 
rahan korkoprosentista ja mitä se vaikut
taa maan varsipkin maataviljelevään väes
töön. 

Kaikki asiantuntijat ja myös pu:imjat 
täälläkin eduskunnassa ovat myöntäneet, 
että korkokantamme on liian korkea. Sa
maa on lausunut myöskin lakivaliokunta ja 
pankkivaliokunta. Tässä on siis epäkohta, 
joka olisi kiireellisesti korjattava, koskapa
han kaikki myöntävät sen olevan. Velalli
set maanviljelijät, joiden lyhytaikaisten vel
kojen summa muutamien laskelmien mu
kaan {)11 tällä kertaa neljä miljaardia 
- ed. Piippula esitti 5 miljaardia sen ole
van - myös myöntävät, ettei ole helppoa 
olla korkean korkoprosentin koekaniinina. 
Jos heidän täytyy alle kymmenen vuoden 
maksaa 'Ottamansa veTka jo kaksinkertai
sena takaisin, niin me ymmärrämme hyvin, 
että eivät he ole suotta tänne lähetelleet 
H(hetystöjä, viimeksi Karjalasta 50 kuntaa 
edustavan lähetystön. Jos maataloudessa 
saadaan vain siihen kii:nnitetylle pää
omalle normaaliai'lmina, kuten meillä on 
11aatu, 4%, 'Parhaa'Ssa tapauksessa 5, ja 
korkokanta on 10 ja ylikin siitä, niin siinä" 
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hän täytyy syntyä balanssia maanviljelijän 
talousbilanssiin, jos saisi tässä sitä, ed. 
Komun sanaa käyttää. 

Mutta miten saada korkokantamme ale
nemaan, siinä nousee heti tie pystyyn. 
Lausuntoja antaneet valiokunnat ja samoin
kuin tässä juuri edellinen puhujakin huo
mautti, pitävät vaarallisena säännöstellä 
rahaa. Jos siihen ryhdytään, niin silloin 
muka tapahtuu suuria häiriöitä liike- ja 
rahataloudessa, raha karkaa pois maasta 
j. n. e. Yksityiset lainanantajat rupeavat 
muka harjoittamaan lainausliikettä ja he
kös kiskovat vielä huikeampia korkoja, kuin 
mitä meillä nyt on maksettu. Tässä yh
teydessä muistellaan, kute11, äskenkin muis
teltiin, elinta:rvelakeja, jotka eivät pysty
neetkään pitämään elin- ja kulutustarpeita 
julkisessa kaupassa laisinkaan. Mutta tätä 
vastaan voimme esittää kuitenkin pari aika 
pätevää vastaväitettä. Ensinnäkin meidän 
tulee muistaa, että mehän olemme säännös
telleet verrattain tarkoin tulliemme kautta 
aivan viime päivinä melkein kaikkien tava
raimme hinnat. Melkein kaikille tavarani
mikkeille on juuri säätämällämme tulli
tariffilla säädetty aina:kin melko tarkat 
raamit", joiden puitteisiin kunkin tava

~an hinta sitten lopulta muodostuu. Minä 
en ollenkaan pitäisi sopimattomana, jos 
meillä määrättäisiin myös jonkinlainen 
hinta rahan korolle, joka estäisi sillä otta
masta niitä kohtuuttomia korkoja, joita 
tässä on myönnetty otetun. Ja lisäksi 
meidän tulisi muistaa, että onhan meillä 
ollut jo aikaisemmin laki, joka määräsi, 
että 6% korkeampi korko rahalle on jo 
koronkiskomista. Ja merkillistä, miten sitä 
lakia silloin kunnioitettiin. Silloinhan täy
tyi talletus- ja lainauskorkoeron, siis korko
marginaalin, olla 2 % ja joskus 2.5 % ja 
tulivatpahan silloin rahalaitokset sillä hyvin 
toimeen. Mutta sota-aika, sehän mullisti 
kaikki ja se päästi koronkin irti tästä lain 
puitteista. Nyt me yritämme palata sä~~
nöllisiin oloihin. Kun ennen sotaa tultnn 
toimeen säännöllisesti alemmilla koroilla, 
jotka valtiovallan lainlaadinnan kautta va
kiinnutettiin kansan mieleen, niin tottahan 
meidän sopisi yrittää uudestaankin. 

Sitten meille on selitetty, että ra:han 
korkeaan korkoon vaikuttavat aivan samat 
lait kuin muunkin tavaran hintaan, siis 
kysyntä ja tarjonta tässä vaikuttavat. Ei 
ole tinkimistäkään siinä väitteessä, että jos 

esimerkiksi maanviljelijämme eivät olisi 
niin suurella kiirellä yrittäneet saada viime 
vuosikymmenen aikana kaikkea valmiiksi, 
niin ei heillä olisi nyt sellaista pulaa kuin 
nyt on. Jos he olisivat ymmärtäneet ra
kentaa uusia koteja, raivata uutta vilje
lystä ja rakentaa uusia, useinpa komeita
kin karjakartanaita hieman hitaammin, 
niin eipä heillä olisi nyt mitään hätää. 
Liekö se ollut niin, että silloin kuin yht
äkkiä 10 vuotta takaperin rahanarvon alen
tumisen tähden pyyhkäistiin velkaisten ve
lat pois, niin silloin jäi monelle sellainen 
kuva velasta, et t ä v e l k a a i n a r i k a s
t u t ta a. Tässä ei sovi syyttää kyllä ke
tään, jokainen on syypää siihen. Heille jäi, 
niin maatalousyrittäjille kuin teollisuuden 
ja kaupan harjoittajille ja myöskin valtio
vallalle kummallinen kuva velasta. :Sellai
nen kuva, että velka se aina antaa myö
hemmin jonkinlaisen hyvänkin voiton. 

Niin, mutta mennäksemme asiaan takai
sin, täytyy sittenkin sanoa, että ·rahalai
toksemme olivat enemmän syypäät tähän 
korkeaan korkokantaan. Siinä tapahtui 
vuosien kuluessa, tämän 10 vuoden aikana, 
kummallinen hiljainen huutokauppa eri 
rahalaitosten välillä, jonka kautta tuo 
korko kohosi. Maamme eri rahalaitoksiin 
oli sijoitettu talletuksia viime syyskuun 30 
päivänä seuraavat määrät: yksityispan
keissa oli 6,9513,700,000 markkaa, kaupunki
säästöpankeissa oli 1,97{);500,000 markkaa, 
maalaissäästöpankeissa oli 1,9-5:6,300,000 
markkaa, osuuskassoissa oli 397,300,000 
markkaa, Keskuslainarahastossa 8~2·,400,000 
markkaa, osuuskauppojen säästökassoissa 
445,700,000 markkaa, Postisäästöpankeissa 
2129,·900,000 markkaa ja hypoteekkilaitok
sissa 5,000,000 markkaa., talletuksia yh
teensä siis 12,046.s miljoonaa markkaa. 
Terveeseen talouselämään kuuluu sellainen 
vaatimus, että ne pääomat, jotka jollakin 
seudulla. syntyvät, saavat jäädä sille seu
dulle kasvamaan ja kiertämään antaakseen 
~?ieltä taas uutta pääomaa, jos kerran tuota 
pääomaa siellä tarvitaan. Tämä laki, jos
kin kirjoittamaton, tietää siis sitä, että jos 
esimerkiksi maaseudulla saadaan metsien ja 
viljelyksien tuotteilla syntymään uutta pää
omaa, niin niiden pääomain tulisi jäädä 
samalle seudulle lisäämään uusia viljelyk
siä, uusia koteja. Jos ne menevät muualle, 
niin silloin rikotaan tuota kirjoittamatonta 
lakia vastaan. Ja jos tämä tapahtuu, niin 
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se kostaa itsensä myöhemmin. Meillä ri
kottiin kovasti tuota paaomaa suojaavaa 
kirjoittamatonta lakia vastaan. Meillä ei 
ole annettu pääomien jäädä maaseudulle. 
Ne ovat usein keinotekoisesti siirretyt pois 
paikkakunnalta, jossa ne syntyivät ja jossa 
niitä kipeästi kaivattaisiin.. Ei annettu 
viime kuluneiden 10 vuoden aikana maaseu
dun omien rahalaitosten, säästöpankkien ja 
osuuskassojen, pitää kunkin säästöpankin 
ja osuuskassan omassa piirissä syntyneitä 
pääomia synnyinsijoillaan. Sitähän todis
tavat tässä nämä luvut, jotka minä mai
nitsin. Ainoastaan kolmatta miljaardia on 
maaseudun omissa rahalaitoksissa talletuk
sia, ja velkaa ainakin 5 miljaardia, ellei 
enempi. Asiantuntijathall pankkivaliokun
nassa selittivät, että liikepankit ne ovat 
liikettä ja teollisuutta varten, mutta säästö
pankit ja osuuskassat maaseutua, maata
loutta varten. Liikepankit lähtivät kui
tenkin levittämään haarakonttoreitaan mel
kein jokaiseen kirkonkylään ja toisiin niitä 
tuli useampia, puhumattakaan tiheämmistä 
väestökeslmksista. En aavistanut että täällä 
Helsingissäkin on yli 50 eri pankin kont
toria, ennenkuin sain kuulla sen asiantun
tijain suusta. Ennen sotaa oli pankeilla 
noin 150 haarakonttoria, nyt on tuo luku 
noussut yli nelinkertaiseksi. Ne alkoivat 
kerätä talletuksia ja kun säästöpankit ja 
osuuskassat myös keräsivät talletuksia, niin 
syntyi huutokauppa, salainen huutokauppa, 
se oli äänetön huutokauppa, siinä luvattiin 
aina vähän enemmän korkoa pääomasta ja 
sillä tavalla korko nousi vähitellen siihen, 
missä nyt ollaan. Talletuskorko nousi suh
teettoman korkealle ja silloin täytyi antaa 
lainauskoron kohota yhä korkeammaksi. 
Maaseudun omat rahalaitokset eivät saa
neet pitää muuta kuin osan maaseudun 
talletuksista, sillä tuo suuri rakennuskiihko, 
mikä näissäkin kaupungeissa vallitsi, nie
lasi myös maaseudulla syntyneistä pää
omista suuren osan. Rakennusyrityksiin 
uskallettiin ottaa lainoja huikeita korkoja 
maksamalla. Esimerkki vaikutti ja anto
'lainauskorko nousi siihen, missä se nyt on. 

Ja sitten vihdoin yksi asia. Väite
tään, että kyllähän se korko alenee itses
tään vapaaehtoista tietä, ollaan vain kärsi
vällisiä ja odotetaan. Onhan, myönnettä
köön, jo talletuskorko alentunut jonkun 
verran ja lainauskorkokin hiukan. Kuiten
kin suurempaa asiaan vaikuttavaa koron 

alenemista en luule tulevan. :Senhän on jo 
pankkivaliokunnan enemmistökin huoman
nut. Sen antamassa lausunnossa sanotaan 
näin: ,Ehkä tärkein syy aiheettoman kor
keaan korkokantaan on kuitenkin rahalai
tosten välinen kiihkeä kilpailu säästöva
roista", ja se lausunto pitää paikkansa. 
Rahalaitokset kilpailevat keskenään vielä
kin talletuskoron maksusta, jos jotkut mak
savatkin talletuskorkoa 6 %, maksavat toi
set 8 %, ja tässä se piileekin salaisuus sii
hen, että korkea korkokanta ei vapaaehtoi-
sesti pyri alenemaan. . 

Toivon, että hallitus ottaa tämän asian 
tarkan harkinnan alaiseksi ja koettaa val
mistaa eduskunnalle kiiree1lisesti tätä asiaa 
koskevan uuden lakialoitteen, niin että hel
mikuussa, jolloin toivottavasti tänne saa
vumme, meillä on tämä ensimmäiseksi kä
siteltävänä. 

Ed. Keto: On ollut ilahduttavaa todeta, 
että sen eduskuntaryhmän taholla, joka on 
tehnyt nyt käsiteltävänämme olevan aloit
teen, näyttää yleisesti vihdoinkin tullun sii
hen käsitykseen, että sitä tietä, mitä aloit
teessa suositeltiin, ei päästä korkokannan 
alennukseen. (Ed. Vesterinen: Kuka sen 
on sanonut?) Tämä käsitys on mielestäni 
kuultanut läpi kaikissa niissä lausunnoissa, 
mitä nyt eduskunnassa tästä asiasta on esi
tetty, ja sen käsityksen olen myöskin saa
nut ollessani mukana tätä asiaa pankki
valiokunnassa käsittelemässä. Ei asian
omaisen ryhmän edustajain taholta esitetty 
sellaisia näkökohtia, jotka olisi voinut va
kavasti ottaa, silloin lmin tässä asiassa oli 
kanta ratkaistava. Mutta vaikka ymmär
tääkseni ei voi olla muuta mieltä kuin sitä, 
että aloitteessa suositeltu keino on huono 
ja olisi omansa johtamaan nykyisen asiain
tilan pahentumiseen, niin kaikkihan ovat 
epäilemättä yhtä mieltä siitä, että tilanne 
pääomamarkkinoilla on nykyjään huolestut
tava, että korkokanta meidän maassamme on 
niin korkea, että se muodostaa tavattoman 
rasittavan tekijän tuotantokustannusten 
joukossa ja että erityisesti korkea korko
kanta rasittaa maataloutta, jonka tuotanto 
on, kuten minullakin on ollut tilaisuus 
täällä esittää, hintojen suhteettoman laskun 
takia muodostunut paljon huonommaksi 
lmin teollisuuden. Näin ollen minä tun
nustan, että aloite kuitenkin on, vaikka 
siinä esitetty keino ei ole tarkoituksenmu-
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kainen, antanut sysäyksen keskustelulle, 
josta voi kuitenkin olla lievennystä ja hel
poitusta nykyiseen vaikeaan tilaan juuri 

.korkokantaan nähden. 
On tietysti asianlaita sillä tavalla - ja 

sen ymmärtää jokainen, joka taloudellista 
elämää seuraa -, että nykyisen korkean 
koron syynä ovat pääasiassa sellaiset objek
tiiviset, ulkokohtaiset tekijät, joille ei tällä 
hetkellä paljoakaan voida, sellaiset tekijät, 
kuin ·ennenkaikkea heikko pääomanmuodos
tus meidän maassamme. Heikkoon pää
omanmuodostukseen on yhtenä syynä myös
kin valtion ja kuntien veropolitiikka. 
Onhan pidettävä mielessä se, minkä täällä 
ed. Kivimäki jo mainitsi, että nykyjään 
valtio ja kunnat vuotuisesta kansallistu
losta ottavat tarpeisiinsa noin viidennen 
tai nyttemmin ·todennäköisesti neljännen 
osan. Toisena tekijänä on mainittava se 
seikka, mistä täällä on jo huomautettu, 
että meidän maassamme on harjoitettu itse
Jläisyysvuosina suorastaan järjetöntä pää
omien sijoittamista pitkäaikaisiin sijoituk
siin. Tohtori Suvirantahan siinä tutkimuk
sessa, jonka hän taloudellisen neuvottelu
kunnan toimeksiannosta on suorittanut, 
laski, että maassamme oli vuoden 192.S lop
puun sijoitettu pitkäaikaisiin sijoituksiin 
noin 27 miljaardia markkaa. Tämä tie
tysti on ollut omansa tavattomassa mää
rässä pääomamarkkinoita rasittamaan. 

Mutta kuitenkin on sanottava, että raha
laitoksillakin on jossakin määrin syytä 
nykyiseen korkeaan korkokantaan ja että 
olisi siis myöskin tähän puoleen kiinnitet
tävä huomiota. Täällä ovat eräät ryhmä
toverini jo maininneet tällaisista tekijöistä, 
jotka ovat riippuneet rahalaitosten omasta 
järjestelystä, sellaisista seikoista, kuin että 
ne maksavat kovin suuria palkkoja ja osin
koja - tämäkin seikka jossakin määrin 
vaikuttaa kustannuksiin, joskaan ei niin 
paljon, kuin usein luullaan. Myöskin on 
aivan selvää, että varsinaisten liikepank
kien haarakonttoriverkko on kasvanut epä
terveen nopeasti, ja tällä tavalla on niiden 
kustannuksia myöskin huomattavassa mää
rässä nostettu. Ja ennenkaikkea on mai
nittava tällaisena tekijänä se seikka, josta 
viimeksi edellinen puhuja huomautti, ni
mittäin kaikkien rahalaitosten järjetön kil
pailu säästövaroista, jolloinka on koetettu 
saada talletuksia tarjoamalla keskinäisessä 
kilpailussa suhteettoman k011keaa korkoa. 

Näihin seikkoihin olisi kiinnitettävä siis 
huomiota nyt, kun olosuhteita ryhdytään 
parantamaan. Olisi siis liikepankkien ryh
dyttävä toimimaan keskinäisillä sopimuk
silla siihen suuntaan, että niiden haara
konttoriverkko saataisiin supistumaan. 
Niitten olisi päästävä siihen, että samalla 
paikkakunnalla ei olisi niin monen liike
pankin haarakonttoreita kuin nyt on asian
laita. Jolleivät liikepankit tässä suhteessa 
vapaaehtoisuuden tietä pääse tyydyttäviin 
tuloksiin, niin on todellakin minustakin 
aika, kuten täällä on jo ennen nuomautettu, 
lainsäätäjänkin puuttua asiaan, samaan ta
paan kuin erinäisissä muissakin maissa on 
tehty, nim. saattaa pankkien haarakontto
rien perustaminen valtiovallan luvasta riip
puvaksi. Ja rahalaitosten olisi - tämä on 
ymmärtääkseni oikeastaan se toimenpide, 
mikä nyt tällä hetkellä lähinnä tulee kysy
mykseen - päästävä. keskinäiseen sopimuk
seen siitä, että ne kaikki alentavat talletus
korkojansa ja samalla myöskin sitten anto
lainauskorkojansa. Täällähän on herra val
tiovarainministeri jo ilmoittanut, että siinä 
neuvottelukokouksessa, mikä muutama 
viikko sitten oli herra valtiovarainministe
rin luona, rahalaitosten edustajain puolelta 
ilmoitettiinkin oltavan halukkaita neuvot
telemaan tällaisesta sopimuksesta ja vaikut
tamaan siihen suuntaan, että todellakin 
kaikki rahalaitokset korkojansa alentaisi
vat. Tällä tavalla ymmärtääkseni olisi siis 
jonkinlaista lievennystä nykyiseen vaikeaan 
tilanteeseen aikaansaatavissa. 

Mitä tulee toimenpiteisiin, jotka vaikut
taisivat pitemmän päälle, niin niistäkin on 
jo täällä mainittu. Sellaisia toimenpiteitä
hän ovat ne, jotka edistävät pääoman muo
dostusta maassa, samoin ne, jotka opetta
vat tuottajia varovaisuuteen pääoman in
vestoimisessa,. ja ennen kaikkea sellaiset 
toimenpiteet, jotka opettavat tuottajia alen
tamaan tuotantokustannuksiansa. Nythän 
erityisesti maatalous on vaikeassa pulassa. 
Olen sitä mieltä, että maatalouden tässä 
pulatilassa on ryhdyttävä entistä tarkem
min juuri kaikkiin niihin toimenpiteisiin, 
jotka sen tuotantokustannuksia ovat omansa 
alentamaan. Tässä kysymyksessä minusta 
erityisesti olisi maataloudella apuna osuus
kassaliike, jonka toimintaa valtiovallan olisi 
kaikilla tavoin suosittava. Erityisesti 
osuuskassaliike on siitä syystä niin tärkeä 
tekijä tässä tuotantokustannusten alentamis-
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pyrkimyksessä, koska ainoastaan nama 
ra-hal11itokset valvovat sitä, että pääoma 
sijoitetaan todellakin järkiperäisesti sellai
siin tarkoituksiin, jotka ovat kannattavia. 
Näin ollen minusta juuri tätä tietä olisi 
pyrittävä kulkemaan. Kun tahdotaan nyt 
ntaataloutta auttaa pääsemään nykyisestä 
pulasta, on minusta selvää, että tässä 
työssä ei voida kaikkia maataloustuottajia
kMn auttaa. Tilannehan on niin vaikea, 
mutta, kuten sanottu, melkoisesti voitaisiin 
tehdä tilanteen pelastamiseksi juuri mai
nitsemaani tietä. 

En maita olla tässä yhteydessä mainitse
matta, että se politiikka, jota täällä maa
laisliittokin m. m. on ajanut, silloinkuin 
maalaisliitto on ollut mukana m. m. teolli
suustullien lisäämisessä, ei ole sopusoin
nussa juuri tämän mainitsemani toimenpi
teen kanssa. Ja ymmärtääkseni kuitenkin 
juuri tuo toimenpide, josta mainitsin, on 
ainoa tie, joka on omansa vähitellen vie
mään meidät ulos nykyisestä tilanteesta. 
Niinkuin olen jo toisessa yhteydessä mai
ninnut, kaikki puolueettomat tutkimukset
han osoittavat, että tullirasitus koituu maa
talouden tuotantokustannuksia huomatta
vassa määrässä nostavaksi, ja se on siis 
maatalouden kannalta sangen järjetöntä 
politiikkaa. Senvuoksi minä en voi olla 
lausumatta valitteluani siitä, että ne, jotka 
täällä nyt maatalouden vaikeata tilaa valit
tavat, ovat olleet itse mukana toimenpi
teissä, jotka maatalouden tilaa ovat omansa 
pahentamaan. 

Lopuksi lausun sanan ulkomaisista lai
noista. Minusta tuntuu tällä hetkellä siltä, 
että nyt ei ole aika ulkomaisen lainan otta
miseen siitä syystä, että meillä ei tuotanto 
ja nimenomaan maataloustuotanto kannata, 
eikä ole järkevää ottaa ulkomaista pitkä
aikaista lainaa, kun ei ole olemassa kannat
tavaa taloudellista toimintaa. Onhan edus
kunta nimenomaan määritellyt, silloin kuin 
oli kysymys vuosi takaperin miljardin 
markan valtiolainasta, että tämä raha on 
käytettävä kannattaviin tuottaviin tarkoi
tuksiin. Jollei näitä kannattavia tuottavia 
tarkoituksia ole, niin ei ole myöskään jär
kevää ottaa ulkomaista lainaa. 

Mutta epäilemättä meillä tullaan ennen
pitkää aikaan, jolloin jälleen voidaan ul
komainen pitkäaikainenkin laina ottaa. 
Minäkin lausun tällaisen hetken varalta sen 
toivomuksen hallitukselle, että hallitus pi-

täisi todella huolen siitä, että meidän 
maamme arvo ja luottamus meidän maa
tamme kohtaan ulkomailla säilyy sellaisena, 
etteivät meidän maamme lainanottomahdol
lisuudet vielä nykyisestään laske. Kaikki 
asiantuntijat näyttävät olevan sitä mieltä, 
että se kansannousu, mikä täällä on ollut 
vuoden ajan, on pilannut meidän mahdol
lisuuksiamme ottaa pitkäaikainen laina 
ulkomaiden markkinoilla. Näin lausuivat 
jo ennenmainitsemassani neuvottelukokouk
sessa kaikki pankkimaailman edustajat. 
Tästä asiasta ei näyttänyt silläkään taholla 
olevan mitään erimielisyyttä. Jos me mie
limme säilyttää mahdollisuutemme saada 
siedettävillä ehdoilla ulkomaisia lainoja, 
silloinkun sellaisten lainojen tarve todella 
tulee, meidän on pidettävä huoli siitä, niin
kuin pankkivaliokuntakin lausuu, että olot 
maassamme pysyvät rauhallisina. 

Ed. v on Frenckell: Hr talman! 
Bankutskottet har i sitt betänkande bland 
annat föreslagit att riksdagen skulle hem
ställa hos regeringen att en ny ockerlag 
skulle stiftas, ifrån viiken kriterierna här
för ,lättsinne, oförstånd eller trångmål" 
skulle ibortlämnas.. Man har emellertid 
hört invändningen att det vore svårt att 
precisera den gångibara räntan. Därför 
tillåter jag mig här beröra frågan något 
och tänker mig möjligheten av att i den 
kommande ibanklagen skulle .föreskrivas, att 
i 'banklokalerna å synligt ställe den högsta 
in1åningsräntan ävensom den högsta ut
l'åningsräntan skulle publiceras. · Alltså, 
räntan i dess vidsträcktare ibemärkelse, 
ränta inclusive provision.. Jag tror att om 
de mindre bankerna, främst i landsorten, 
vore tvungna att i hanklokalerna genom 
anslag meddela vilken högsta ränta som 
beräknas, så skulle deras skamkänsla för
lbjuda dem att t&ga högre ränta än 10, 11, 
måhända 12 %. Räntor på 15, 1'6 och, 
som man till och med har hört, '20 % vore 
otänkibara, då ingen ibank väl skulle täckas 
publikt erkänna dylika höga räntor. Skulle 
jämväl stadgas att den högsta angivna in
låningsräntan icke finge överskridas, så 
skulle den auktion med stigande ränta, som 
nu äger rum vid konkurrens om deposi
tioner, automatiskt upphöra. Jag har i 
detta sammanhang endast a:nfört möjlig
heterna att i den kommande banklagen 
bestämmelse skulle intagas, som underlät-
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tade definitionen av begreppet .gån~ar 
ränta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta pysyy asian taisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Lakivaliokunnan mietinnössä oleva toi
vomusponsi hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi kerman ja maidon korvik
keista snoritettavasta valmisteverosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Tuomikosken y. m. lak. al. n:o 8, jota on 
valmistelevasti käsitelty valtiovarainvalio
kunnan mietinnössä n:o 19 ja suuren va
liokunnan mietinnössä n:o '38, esitellään 
k o l m a n t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös itse 
lakiehdotuksesta ja lopuksi valtiovarain
valiokunnan mietinnössä olevasta toivomus
ponnesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kesknsteln: 

Ed. K e t o : Herra puhemies ! - Valtio
varainvaliokunta ehdottaa, että hallitus tut
kituttaisi kysymyksessä olevassa aloitteessa 
tarkoitetun asian sekä tekisi eduskunnalle 
siitä tarpeelliseksi havaitsemiansa esityksiä. 
Se viittaa perusteluissaan maatalousvalio
kunnan lausunnossa esitettyihin näkökoh
tiin. Minusta ovat ne näkökohdat, jotka 
maatalousvaliokunta lausunnossaan esittää, 
sellaisia, että eduskunnan on syytä poistaa 
niihin viittaava kohta mietinnön peruste
luista, kuten sosialidemokraattien eli II 
vastalauseessa ehdotetaankin. Maatalous
valiokuntahan pyrkii kerman ja maidon 
vastikkeiden menekkiä vaikeuttamaan. Mi
nusta tällainen politiikka ei ole oikeata. On-

han kysymyksessä tavara, jolla on ensinnä
kin merkitystä kuluttajille j.a joka maa
taloustuotannonkin kannalta saattaa olla 
merkityksellinen. Onhan kokemus ja osoit
tanut, että kerman ja maidon vastikkeet,. 
joista tässä on kysymys, ovat ensiksikin ku
luttajia miellyttäviä maultaan ja toiseksi 
hyvin säilyviä tarvikkeita. Valiokunnan 
mietinnössä on tosin puhuttu siitä, mitenkä 
kerman ja maidon korvikkeiden hinta on 
kohtuuttoman korkea. Siinä, mitä maa
talousvaliokunta lausuu tästä, saattaa olla 
perää. Mutta oikeatahan olisi verrata pullo
kerman ja kysymyksessä olevien korvikkei
den hintoja keskenään. Jos näin tehdään, 
niin huomataan, että vertailu ei ole niinkään 
epäedullinen korvikkeille. Kilpailu tu
lee sitäpaitsi todennäköisesti painamaan ky
symyksessä olevien tarvikkeiden hinnat alas. 
Jos niille asetettaisiin vero, niin se estäisi 
tätä hintojen painumista. Samalla suosit
taisiin kohtuuttomasti niiden kilpailevaa ar
tikkelia, pullokermaa. 

Luulen, kuten täällä on jo huomautettu, 
että näiden korvikkeiden tuotannon vapaa 
kehittyminen muodostuisi merkitykselliseksi 
myöskin maamme karjan tuottajille. Johan 
nykyjään kokemus osoittaa, että korvikkei
den valmistajat maksavat kuoritusta mai
dosta ympäristön karjanomistajille huomat
tavasti korkeammat hinnat, kuin mitä ne 
siitä saavat . osuusmeijereissä. Ja ennen 
kaikkea on pidettävä mielessä, että sikäli 
kuin kysymyksessäolevista tavaroista kehit
tyy vientiartikkeli, niin tämä tuotanto saat
taa maataloudelle kehittyä hyvinkin tär
keäksi. Ja jos me voimme viedä kerman 
vastikkeita ulkomaille, niin luonnollisesti 
niitä valmistava teollisuus tarvitsee nykyistä 
huomattavasti suuremman määrän kuorit
tua maitoa, josta se maksaa maataloustuot
tajille hyvän hinnan. Tällä tavalla asian
omainen teollisuus tällaisissa olosuhteissa 
olisi omansa muodostumaan tärkeäksikin 
tulolähteeksi karjanomistajille. Nykyjään 
näyttää asianlaita olevan se, että vientimah
dollisuuksia on olemassa. Onhan tunnettua, 
että esim. Lahden vientikermatehdas on saa
nut tehdyksi englantilaisten ostajien kanssa 
varsin huomattavan, useampaan miljoonaan 
markkaan nousevan sopimuksen tämän tava
ran Englantiin viemisestä. Kun tällaisia 
mahdollisuuksia on, niin minusta ei ole mi
tään syytä tältäkään kannalta vaikeuttaa. 
kysymyksessäolevan tavaran valmistusta. 
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Nitin ollen minä, herra puhemies, ehdo
tan, että mietinnön perusteluista poistettai
siin II vastalauseen mukaisesti sanat: ,Vii
taten maatalousvaliokunnan lausunnossa esi
tettyihin näkökohtiin. '' 

Ed. T u o m i k o s k i: Kun kysymyksessä 
olevassa aloitteessa tarkoitettu toimenpide 
olisi omansa turvaamaan karjataloustuottei
den kotoisia markkinoita, samalla kuin se 
on sekä maatalouden että myöskin ikulutta
jain etujen mukaista, pyydän viittaamalla 
aloitteessa ja maatalousvaliokunnan lausun
nossa esitettyihin perusteluihin, ehdottaa 
hyväksyttäväksi valtiovarainvaliokunnan 
mietintöön liitetyssä I vastalauseessa olevan 
seuraavan ponnen: ,että hallitus kiireelli
sesti antaisi eduskunnalle esityksen laiksi 
maidon ja kerman korvikkeista suoritetta: 
vasta valmisteverosta. ' ' 

Ed. J y s k e: Kannatan ed. Tuomikosken 
tekemää ehdotusta. 

Ed. Räisänen: Kannatan ed. Kedon 
tekemää ehdotusta. 

Ed .• H u h t a l a: Pyydän kannattaa ed. 
'l'uomikosken tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä te
kemässään päätöksessä lakiehdotuksen hyl
käämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
.ed. Keto ed. Räisäsen kannattamana ehdot
tanut, että valtiovarainvaliokunnan mietin
nön perusteluista poistettaisiin sanottuun 
mietintöön liitetyssä II vastalauseessa mai
nittu lausuma. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Kedon erhdotulkseksi. Ed. Tuomikoski 
.ed. Jyskeen kannattamana on ehdottanut, 
että edUSikunta hyväksyisi sellaisen toivo
musponnen kuin valtiovarainvaliokunnan 
mietintöön liitetyssä I vastalauseessa ehdo
tetaan. Kutsun tätä ehdotusta ed. Tuomi
kosken ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

·~--·-----~~~~~ 

P u h e m i e s: Mitä menettelytapaan tu
lee, niin ehdotan meneteltäväksi sillä ta
valla, että ensin äänestetään valiokunnan 
mietinnön ja ed. Tuomikosken ehdotuksen 
välillä ja sen jälkeen, sellaiseksi kuin mie
tintö muodostuu, se asetetaan vastaehdotuk
seksi perusteluja koskevalle ed. Kedon ehdo
tukselle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

Äänestys ed. Tuomikosken ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Tuomikosken ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
86 jaa- ja 96 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Tuomi
kosken ehdotuksen. 

Äänestys perusteluja koskevasta ed. Ke
don ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Kedon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
104 jaa- ja 74 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 18. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotukset laiksi työrauhan suojelemisesta 
ja laiksi lisäyksestä rikoslain 16 lukuun. 

Yllämainittujen viime istunnossa kolman
nessa käsittelyssä hyväksyttyjen lakiehdo
tusten l e p ä ä m ä ä n j ä t t ä m i s t ä 
k o s k 'e v a ,e h d o t u s esitellään. 

P u h e m i e s : Viime istunnossa tehtiin 
ehdotus molempien esillä olevien lakiehdo
tusten jättämisestä lepäämään. Siitä ehdo
tuksesta on nyt tehtävä päätös. Ensin salli
taan keskustelu asiasta, sen jälkeen on toi-
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mitettava äänestys erikseen kummastakin 
lakiehdotuksesta. Jos vähintään 1

/ 3 edus
kunnan kaikista jäsenistä kannattaa lepää
määnjättämisehdotusta, on sanottu ehdotus 
hyväksytty, mutta muuten se on hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Äänestykset ja päätös: 

Äänestys ensimmäisestä lakiehdotuksesta. 

Joka kannattaa ehdotusta, että esilläoleva 
ensimmäinen lakiehdotus, sanamuodoltaan 
sellaisena kuin se kolmannessa käsittelyssä 
hyväksyttiin, jätetään lepäämään ensimmäi
siin vaalien jäljestä pidettäviin varsinaisiin 
valtiopäiviin, äänestää ,jaa''; joka ei sitä 
kannata, äänestää ,ei". Jos vähintään 1 / 3 

eduskunnan kaikista jäsenistä kannattaa le
päämäänjättämisehdotusta, on sanottu ehdo
tus hyväksytty, mutta muuten se on hylätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
72 jaa- ja 75 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 49. 

Puheenvuoron saatuaan, lausuu 

Ed. S a h l s t e i n: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puh e m i e s Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m ies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 
Aalto, Aaltonen, Aattela, Ahlfors, Ailio, 

Ampuja, Aromaa, Bryggari, Erich, Eskola, 
W., Fagerholm, Hakala, K., Hakkila, Halo
nen, T., Harvala, Helo, Hilden, A., Hiltu
nen, Huttunen, Hämäläinen, Jokinen, Keto, 
Kilpi, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, Komu, 
Koponen, Kosonen, Kovanen, Kulovaara, 
Kuusisto, Lehtokoski, Lepistö, Lindman, 

Lindqvist, Linna, Meriläinen, Myllymäki, 
Nuutinen, Paasivuori, Paasonen, Pekkala, 
Penttala, Perho, Puittinen, Pyy, Pärssinen, 
Rantala, Rapo, Reinikainen, Ryömä, Räisä
nen, Sallila, Seppälä, Setälä, Sillanpää, 
Suokas, Sventorzetski, Tanner, Tolonen, 
'l'urkia, Valta, Welling, Voionmaa, Väisä
nen ja Ahlström. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Eskola, H., von Frenckell, Furuhjelm, 
Haga, Hilden, U., Huhtala, Kivioja, Korpi
saari, Koskenheimo, Lehtonen, Malmivaara, 
Nikkanen, Nyman, Oksala, Oksanen, Paavo
lainen, Palmgren, Perheentupa, Pojan
luoma, Rantanen, Rautaharju, Riipinen, 
Roos, Sarlin, E., Sovijärvi, Ståhlberg, Svin
hufvud, Tulenheimo ja Vehkaoja. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 104 
edustajaa: 

Aakula, Aalto-Setälä, Ainali, Alestalo, 
Annala, Anttila, Asikainen, Björk, von 
Born, Brander, Cajander, Estlander, Forsta
dius, Hakala, A., Halonen, A., Hannula, 
Heikkinen, Helenelund, Hirvensalo, Huit
tinen, Huuhtanen, Häkkinen, Hänninen, 
Hästbacka, Inborr, Jacobsson, Janhonen, 
Jatkola, Jern, Joukanen, Junes, Junnila, 
Jussila, Jyske, Kaijalainen, Kalliokoski, 
Kallioniemi, Kaskinen, Kaura, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Kilpeläinen, Kirveskoski, 
Kivimäki, Koivisto, Koivuranta, Kolkki, 
Kontio, Korhonen, Kuisma, Kukkonen, 
Kuokkamin, Kuuliala, Kämäräinen, Lahden
suo, Lahtela, Lamminen, Lampinen, Lau
tala, Leivo, Leppälä, Lohi, Luostarinen, 
Manner, Mantere, Miikki, Moilanen, Mäkelä, 
J. L., Mäkelä, W., Niukkanen, Nurmes
niemi, Pennanen, Pesonen, Pihkala, Piip
pula, Pitkänen, Pullinen, Päivänsalo, Raa
tikainen, Rissanen, Rothberg, Ruotsalainen, 
Ryynänen, Saarinen, Sahlstein, Sallinen, 
Salo, Sarlin, B., Sergelius, Solja, Sunila, 
Suurkonka, Särkkä, Tarkkanen, Tukia, Tuo
mikoski, Tuomioja, Turja, Vesterinen, West
man, Virkkunen, Åkerblom ja Österholm. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on 'annettu 66 jaa- ja 29 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hylännyt ehdotuksen 
ensimmäisen lakiehdotuksen jättämisestä le
päämään. 
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Äänestys jälkimmäisestä lakiehdotuksesta. 

Joka !kannattaa ehdotusta, että esilläoleva 
jälkimmäinen lakiehdotus, sanamuodoltaan 
sellaisena kuin se kolmannessa käsittelyssä 
hyväksyttiin, jätetään lepäämään ensimmäi
siin vaalien jäljestä pidettäviin varsinaisiin 
valtiopäiviin, äänestää ,jaa'' ; joka ei sitä 
kannata, äänestää ,ei". Jos vähintään 1

/ 3 

eduskunnan kaikista jäsenistä kannattaa le
päämäänjättämisehdotusta, on sanottu eh
dotus hyväksytty, mutta muuten se on hy
lätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
64 jaa- ja 49 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 83. 

Eduskunta on siis hylännyt ehdotuksen 
jälkimmäisen lakiehdotuksen jättämisestä 
lepäämään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puhetta ryhtyy johtamaan ensimmäinen 
varapuhemies T u l e n h e i m o. 

7) Puhemiehelle tulevaa määrärahaa niiden 
kulujen korvaukseksi, joita hänellä on valtio· 

päivien aikana, 

koskeva valtiovarainvalidkunnan kirjelmä 
esitellään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Sihteeri lukee asiaa koskevan valtiovarain
valiokunnan kirjelmän. 

Sihteeri lukee: 

,,Eduskunnan 
Valtiovarainvaliokunta 

Helsingissä 
joulukuun 4 p :nä 1930. 

N :o 21. 

E d u s k u n n a ll e. 

Edustajanpalkkiosta annetun lain 6 § :n 
nojalla valiokunta kunnioittaen ehdottaa 
Eduskunnan päätettäväksi, 

että Eduskunnan puhemies niiden 

kulujen korvaukseksi, joita hänellä 
valtiopäiväin aikana on, saa 4,000 
markan suuruisen määrärahan kuu
kaudelta. 

Valtivarainvaliokunnan puolesta: 

Juho Niukkanen. 

J. W. Minni." 

Keskustelua ei synny. 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotus hyväk
sytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan istunto keskeytetään ja jatke
taan sitä tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 16,54. 

Täysistnntoa jatketaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Ed. Kestin kysymys, joka koskee valtion asu· 
tustoiminnan kautta muodostettujen uudii!Jo 

tilojen haltijain taloudellista hätää. 

Puhe m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Kestin asianomaisen 
valtioneuvostonjäsenen vastattavaksi osoit
tama kysymys, joka koskee valtion asutus
toiminnan kautta muodostettujen uudistilo
jen haltijain taloudellista hätää, sekä apu
laismaatalousministeri Koiviston siihen an
tama kirjallinen vastaus. Valtiopäiväjär
jestyksen 37 §:n 1 momentin mukaisesti 
ei asiasta sallita keskustelua eikä siitä 
tehdä päätöstä. 

Sihteeri lukee kysymyksen ja ministeri 
Koiviston kirjallisen vastauksen. 
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Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Kun yleinen taloudellinen pula-aika val
litsee maassamme, niin se lähinnä koskee 
juuri maamme heikoimmassa taloudellisessa 
asemassa olevaa väestöä ja näihin kuuluu 
epäamättömästi juuri se väestöosa, joka on 
valtion toimesta asutuslakiemme edellyttä
mää muotoa käyttäen kiinnitetty maahan, 
valtion asutusrahastosta myönnetyillä kor
koa kasvavilla lainoilla maamme asutus
hallituksen ja kuntien asutuslautakuntien 
välityksellä. 

Nyt nämä valtiomme luomat uudistilalli
set ovat siinä tukalassa asemassa, että he 
eivät taloudellisen pulakauden johdosta voi 
valtiolle suorittaa heille lankeavia vuotui
sia maksujaan. Ja koska ei liene valtion 
omankaan edun kannalta suotavaa, että se 
työ, joka tämän asutustoiminnan kautta on 
valtion puolesta jo toimitettu, jonkun ohi
menevän taloudellisen pulakauden johdosta 
tekisi asutustilallisten ja valtion yhteiset 
vuosien ponnistukset turhiksi ja koska täl
laisen heikossa taloudellisessa asemassa ole
van väestön ei ole helppoa toimittaa asia
miesten ja lähetystöjen muodossa, kuten he 
ovat yrittäneet, hätäänsä valtioneuvoston 
tietoon, kun puuttuu varoja siiherukin, eikä 
se virastojenkaan puolesta liene suotavaa, 
niin pyytää allekirjoittanut kunnioittaen 
V. J :n 37 §:n 1 momentissa säädetyssä jär
jestyksessä esittää asianomaisen valtioneu
voston jäsenen vastattavaksi seuraavan ky
symy;ksen: 

Onko hallitus tietoinen ylempänä maim
tun väestön taloudellisesta hädästä, ja jos 
on, niin 

mihin toimenpiteisiin hallitus on ryhty
nyt tai aikoo ryhtyä, että ne taloudelliset 
arvot, jotka tällä asutustoiminnan alalla 
valtion toimesta on menneinä vuosina luotu, 
säilyisivät, ja onko toiveita näiden maksu
jen määräaikaisesta siirrosta tai lakkautta
misesta mahdollisesti olemassa. 

Helsingissä joulukuun 10 p:nä 1930. 

Yrjö H. Kesti. '' 

.&pulaismaatalousministeri Koiviston kir-~ 
jalline.n vastaus kuuluu: 

,Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 mo
mentissa mainitussa tarkoituksessa Herra 
Puhemies on kirjeellä kuluvan joulukuun 
10 päivältä N :o 565 lähettänyt minu.lle 
edustaja Yrjö H. Kestin jättämän, asian
omaisen valtioneuvoston jäsenen vastatta
vaksi esittämän kysymyksen: 

Oonko hallitus tietoinen valtion asutus
toiminnan kautta muodostettujen uudistilo
jen haltijain taloudellisesta hädästä, ja jos 
on, niin 

mihin toimenpiteisiin hallitus on ryMy
nyt tai aikoo ryhtyä, että ne taloudelliset 
arvot, jotka tällä asutustoiminnan alalla 
valtion toimesta on menneinä vuosina luotu, 
säilyisivät ja onko toiveita näiden maksu
jen määräaikaisesta siirrosta tai lakkautta
misesta mahdollisesti olemassa? 

Tietoisena Uudistilallisten vaikeasta ta
loudellisesta asemasta, pyydän ilmoittaa 
seuraavaa: 

Viime marraskuussa jätti n. 540 eräissä 
Oulun läänin kunnissa asuvaa pienviljelijää 
maatalousministeriöön anomuksen, että 
heille, vallitsevan vaikean pulakauden joh
dosta, myönnettäisiin oikeus siirtää asutus
ja rakennuslainain koron ja kuoletuksen 
maksut 10 vuotta eteenpäin vuoden 1930 
alusta lukien. Tästä anomuksesta on ke
hoitettu asutushallitusta antamaan lausun
tonsa, jota lausuntoa ei vielä ole maatalous
ministeriölle jätetty syystä, että on katsottu 
tarpeelliseksi hankkia lähempi selvitys ano
jain velkasuhteista, sillä on ilmeistä että 
anojilla on myös muita kuin asutuslainoja 
ja että näiden muiden vakauttamattomien 
lainojen hoitaminen tuottaa heille vaikeuk
sia. Selvityksen hankkimista varten on 
valmistettu erityinen kyselykaavake, joka 
on lähetetty niiden kuntien asutuslautakun
nille, joista anojia on. Asutuslautakuntain 
on määrä palauttaa kaavakkeet kuluvan 
joulukuun kuluessa. 

Edellä mainittujen anojain lisäksi ovat 
eräät yksityiset lainansaajat ja muutamat 
asutuslautakunnatkin asutushallitukselta tie
dustelleet, mitä mahdollisuuksia olisi vuo
tuismaksujen suorittamista varten asetetun 
määräajan pidentämiseen. Mikäli kysymyk
sessä on ollut asutuskassasta myönneiyt 
lainat, on viitattu 11 päivänä elokuuta 
1927 annetun maalaiskuntain asutuskassain 
johtosäännön 22 §:n viimeiseen momenttiin, 
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joka kuuluu seuraavalla tavalla: ,Jos lai
nanottaja jostakin erityisestä ja etenkin 
hänestä riippumattomasta syystä tilapäi
sesti ei kykene määräaikana suorittamaan 
maksettavaksi joutunutta kuoletusta tai 
korkoa, hallkitkaori lainanottajan hakemuk
sesta asutuslautakunta, kuultuaan asiasta 
takaajia, voidaanko lainan takaisinmaksa
miseen myöntää pidennettyä määräaikaa.'' 

Jos kysymyksessä on ollut asutuslain mu
kaisen lunastushinnan vuotuismaksun suo
rittaminen, on taas viitattu maatalousmi
nisteriön 30 päivänä joulukuuta 1929 anta
maan määräykseen, että niin hyvin maan 
hankkimisesta asutustarkoituksiin 2G päi
vänä marraskuuta 1922 annetun lain mu
kaisessa järjestyksessä perittävät vuotuis
maksut kuin myös muuten valtion toimesta 
asutustarkoituksessa myytävistä tiloista 
kannettavat lunastushintojen vuotuismak
sut, jotka yleensä tähän saakka on peritty 
valtion verojen ensimmäisessä veronkan
nassa lokakuussa, saadaan yhdellä kertaa 
ilman minkäänlaisia lisämaksuja myös suo
rittaa toisessa eli tammikuussa tapahtu
vassa valtion veronkannossa. 

Kuten mainittu, on ilmeistä, että asutus
lainan saajia rasittavat huomattavasti ly
hytaikaiset vakauttamattomat lainat, joiden 
korko säännöllisesti on korkea. Tämä ilme
nee siitäkin tosiasiasta että, sen mukaan 
kuin tiedossa on, pakkohuutokauppoja on 
toimitettu valtion saatavain perimiseksi 
vain aniharvoissa tapauksissa ja silloinkin 
poikkeuksellisissa olosuhteissa. Asutuskas
soista otettujen lainojen vuotuismaksujen 
suorittaminen ei aiheuttane suuriakaan vai
keUJksia, sillä niissä on takaisinmaksuaika 
10-22 vuotta, lukuunottamatta eräitä vä
häisiä viljelyslainoja, joissa maksuaika on 
määrätty 5 vuodeksi ja korko 4--5 % :ksi. 
Lainamäärät eivät yleensä ole suuria. Jou
lukuun 31 päivänä 1929 jälellä olevien 
lainojen keskisuuruus oli n. 5,200 markkaa. 
V. 1929 hyväksyttyjen lainojen määräst[ 
voidaan esittää m. m. seuraavat tiedot: 

a) Maanostolainat lukumäärältään 2,295, 
keskimäärin 11,147 markkaa, 

b) mkennuslainat lukumäärältään 5,087, 
keskimäärin 8,038 markkaa, 

c) viljelyslainat lukumäärältään 605, kes
kimäärin 4,073 markikaa ja 

d) n. s. vakauttamislainat lukumääräl
tään 445, keskimäärin 10,143 markkaa. 

Ottamalla huomioon edellä esitetyt selvi-

tykset voidaan asutuskassoista myönnetty
jen lainojen vuotuismaksujen hoitaminen 
pääasiallisesti järjestää ylempänä mainitun 
maalaiskuntain asutuskassain johtosäännön 
22 §:n viimeisen momentin edellyttämällä 
tavalla. Mitä taas asutuslain mukaan myön
nettyjen lunastushintojen vuotuismaksujen 
suorittamiseen tulee, on mainittava, että 
lunastusehdot on lähemmin määrätty lohko
mispäätöksissä. Näitä annettaessa on so
vellutettu asutuslain 18 §:n määräystä, 
jonka mukaan ,viljelystilan omistajalle voi
daan hänen varallisuuteensa, uudella ti
lalla tehtäviin perusparannuksiin, kuten 
viljelys- ja rakennustöihin ynnä muihin 
olosuhteisiin katsoen tarpeen vaatiessa 
myöntää pidennystä valtion varoista etukä
teen suoritetun lunastushinnan kuolettami
sen alkamisesta enintään kymmenen vuotta 
ja koron maksusta vapautusta enintään 
viisi vuotta siitä lukien kuin alueen erotta
minen on maarekisteriin merkitty. 

Lopuksi mainittakoon eräitä lukuja, jotka 
selvittävät asutuskassalainojen saajain mak
sukykyä viime vuonna. 

Joulukuun 31 päivänä 1929 oli asutus
kassoissa jälellä 45,305 lainaa, joista 4,925 
lainaa eli 10.9 % lainojen lukumäärästä 
maksamatta olevien korkojen takia siirtyi 
korkorästiluetteloon. Huhtikuun 1 päivään 
mennessä tänä vuonna oli 2,896 lainan kor
korästit suoritettu. Senkin jälkeen on lu
kuisa määrä rästejä maksettu. 

Edellä esitetystä selviää, että asutusti
lallisille voidaan voimassa olevien määräys
ten mukaan myöntää lykkäystä heidän asu· 
tuskassoista saamiensa lainojen takaisin
maksamisessa. Niinikään voidaan harkin
nan mukaisesti myöntää maksuajanpiten
nystä niille kunnille, jotka ovat asutusra
hastosta saaneet lainoja. 

Puheena olevien maksujen kokonaan lak
kauttaminen ei voine tulla kysymykseen. 

Helsingissä, joulukuun 18 päivänä 1930. 

Ministeri J. Koivisto.'' 

TiH Riksdargens Herr Talman. 

I det syfte, .som i 37 § 1 mom. a.v .riks
:dagsordni:ngen säg.11, :har Herr Talman i 
brev av den 10 innevarande december N :o 
565 tillsänt. mig ett av riksda,g.sman Yrjö 
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H. Kesti inghnet, för hesvarande av v·eder
börande statsrädsledamot f·ramställt spö~s
må:l: 

Är reger~ng··en underkunni.g om .det eko
nomi,ska nödläge, vari innehava.re av ge
nom .statslig kolonisationsVJerk:salllthet bil
dade nylägenlheter lbefinna .sig och, om så 
är d'allet, 

vilka åtgärder regeringen vidtagit eller 
ärnall' vidtaga, f;ör att de ekonomiska vär
den, som på detta område av kolonåsations
wrksamheten g"~enom ,statens försorg under 
de gångna åren ti'llsk[\!pats, 'blev'e lbevarade 
oclh finnes det tilläv-entyrs utsikter till an
stånd med :dessa beta.lningar el1er deras in
ställande? 

Underkunnig om nylä.genJJ.etsinrnehavar
nas svåra ekonomiska stä1lning her ja.g få 
meddela följande: 

UndeT sistlidna nov~ber månad ingavs 
av ca 540 i -särSkilda koilllllJuner uti Uleå
borgs län lbosatta 'smålbrukare til~ lant
'brmksministeriet ansökan, att dem,, i an
see.nde till den rådande svåra krisen, måtte 
beviljas anstånd med lbet:alningen av ränta 
ooh amortering å lm'lonisations- och bygg
na,dslånen ,på 10 år framåt, räknat från 
bfujan 'av åT 19·30. -över denna ansökan 
har kolon,isationsstyrelsen upiPJllanats att 
a:vgiva utlåtande, vilket ännu ej till lant
bruksministeri•et imkommit, enär det ibefun
nits nödigt att införskafofa närmare utred
ning om sö'kamdenas ,skuldsättningS!börlhål
landen, ty det är uppenlba.rt, 'att sökandena 
hava jämväl andra skU'lder ä,n kolonisa
tionslånell! och att reglering.en :av denna 
övriga svävande gäld vållaT dem svåll'ig
het·er. För utrönamde härav har uppgjorts 
ett särskilt frågeformulär, som tillhanda
hållits kolonisationsnämnder,na i de lk:om
muner, :där sölk:ande finnas. ~olonisations
nämnderna har ålagt,s att åtcrställa. rformu
läTeu inom innevarande december månad. 

F1ö:rmtom ,n,ämnda sökande hava särskilda 
enskiiJ:da l:ånta,gare och även en del koloni
sationsnämnder hos kolonisationsstyrelsen 
fö:rfrlågat ,sig, vilka möjli~heter som >föl'e
funnes för förlä;ngning av den utsatta ter
minen fö·r annuiteters erlä.ggande. För så
vitt frågan .gä1l1t ur kolon~sationska,ssa 'be
viljade lål1, haT ihärvid hänv1sats till ,stJa,d
gandet i 22, § :sista momentct av instruktio
nen för landskommunernas kolonisations
kassor, .givren den 11 augusti 19:27., vil'ket 
har följande ly.delse: ,Om låntagar.en av 

någon särskild orsak, ocl1 i synnerhet där 
denna är 'av :honom oberoende, tillfälligtvis 
icke ·förmår på utsatt förif.alloda,g erlägga 
au:no.rt-ering elleT ränta, pröve kolonisa.tions
nämnden 'På lånta.garens ansö!lmn, .efter 
borgesmä.nnens hörande, ihuruvida all!stånd 
med lånets återibetalande må kunna lbe
viljas." 

Där fråga varit om erläggand:e av annui
tet enlligt kolonisati'Onslagens lbestäiillmelser, 
har åt•er ,åJberopats lantbruksministeTiets 
den 30 december 19·2'9 utfärdade d'ör-ord
nande, em-lirgt vilket såväl de .enligt lagen 
den 25 novem'ber 19,22 om anslmd'fande av 
jord' f1ör kolonisationsändamål indrivna an
nuiteter som de .genom stateus försorg :från 
lägenheter., som föTsäljas i kolonisations
syfte, up.pburna ammi,teter, vilka hittills 
i aJlmänhet u:p.pburits vid .statsverkets för
sta skatteUjprpbörd i oktober, få rpå engång 
utan några tilläggsav.gifter erl~ggas vid 
den andra >ener i jranuari inträffande upp
höllden wv statsskatt.en. 

Såsom nämnt är det uppenbart, att d!er 
som erhållit kolonisationslån, lbetunga.s a:v 
kortvariga sväv,ande skulder, vilkas ränta 
i regel är hö,g. Detta framgår även ~av dcl 
faktum, att, .såvitt känt är, till -exempel 
e:x;elmtivå aulk.tioner -för i'nldrivande av 
statsv·erkets lfordringar verlkställts endast i 
ytter.st ,få lfall och äve,n då under excep
tionella förhållanden. Erläggandet av an
nuiteterna. å från kälonisationskassorna 
Ujppta:gna lån torde ej heller 'V'ålla större 
svårighetCl~, ity att återtbetalningstide)l ä:r 
10-22 år, med unda.nta;.g för vissa .smärre 
odlingslän, ibeträffande vilka lbeta1ningsti
den .:lla.stställts till 5 år ooh räntan till 4 
-5 %. ,Lånebe}oppen äro i allmänhet icke 
stora. Medel.storleken av de den 31 decem
her 19!29 uteståJende 1ånen ·v·ar omkrinrg 
5,200 mark. Angående ibelo,prpet av de år 
1929 godkända lånen kunna anföms bl. a. 
följande urprp.gifter: 

a) lån ·för inköp av jord till ett antal av 
2,925, i medelt,al 11,,147 mark, 

ib) iby:ggnadslån till ett antal av '5,0187, i 
medeltal 8,038 mark, 

e) odlingslån. ti'll ett antal av 605, i me
deltal 4.,073 mark oclh 

.dl) ·s. k. konsolideringsllån till ett antal 
av 445, i medelta.l 10,143 mark. 

Med lbeaktande av den ovan and'örda ut
redningen kan skötseln av annuiteterna å 
de ur kolonisationskassorna ibeviljade lånen 
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!h:uwdsakliogen ordna.s på det sätt, som för
utsä-tt"e.S i sista momentet av 22 § i den 
'Ovannä.mnda instruktionen för landskom
munernas kolonisationskassor. V ad åter be
träffar erläggandet av annllliteteDna en:1igt 
kolonisationsla~n bestämmes dä:rom nä.r
ma.re i ägostyckning;sla,gen. Vid utgivan
det av dessa ihar iakttagits bestämmelsen 
i 18 § av koloni.sationsl!llgen, enli+gt viiken 
.,ä.gare av odlingslä,genihet kan med beak
tantde a·v: ihans förmögemetsför'hål1anden, 
erfordeTliga grundförbättringar å clen nya 
lä.genlheten, såsom odlings- och lbytg,gnads
arbeten, samt övriga omständigheter, vid 
behov beviljas rätt 'll!tt få begynnelseter
minen för amorteringen av den ur ,stats
medel i f,örskott erlagda löseSkillingen 
framskjuten med ihögst tio år och erläog,_ 
gandet av räntan med högst fem år, rälk:nat 
från det, d:å anteclming om omDådets av
skilj ande infördes i jardregistret ". 

Slutligen må anföras en del siffror, vi1ka 
klargöra betalningsförmågan under senaste 
år hos dem, som erh'ållit kolonisationslån. 

Den 31 dooemlber 192<9 återstodo i kolo
nisationskassorna 45,305 lån, av vilka 4,.9'25 
lån eller 10.9 % av ~ån,ens antal på grund 
av att räntoma icke erlagts överfördes till 
ränterestlängden. Till den 1 april ·detta år 
hade ränteresterna å 2,8196 lån erlagts. 
Även därefter hava talrika rester 'betalts. 

Av det ovanstående framgår, att åt in
n.eihlliVrure a·v kolonisationslägenheter kan 
enligt gällande bestämmelser beviljas upp
skov med åteDbetalningen av de .Lån de er
hållit ur kolonisationskassorna. Likaså 
'kan efter prövning förlängning av återbe
talni,ngstiden beviljas de kommuner, som 
>erhållit lån :ur kolonisationsf'Oltdelli. 

Det torde iclke lkom.ma i rfrå,g.a att illielt 
ooh hållet inställa betrulningen .av iiråga
vamnde av;gifter. 

Helsingfors, den 18 december 1930. 

Minister J. Koivisto. 

Asia on lQppuun käsitelty. 

Ed. Tannerin y .. m. välikysymys, joka koskee 
~rinäisten viime kesän ja syksyn kuluessa 
tehtyjen rikosten selvittämistä ja niihin syyl-

listen rangaistukseen saattamista. 

P .u ih e m i tC s: Ulkopuolella 1päiväjär!jes-

tyksen tulee nyt aooettavaksi vastaus ·ed. 
Tan.nerin y. m. välikysymykseen, joka kos
kee ·erinäisten viime kesän ja syksyn ku
luessa tehtyjen rikosten selvittämistä ja. 
niihin syyllisten rangaistukseen saatta
mista. 

Sitte.nkuilll välikysymykseen on annettu 
vastaus ja sen joih:do:sta ehkä aiheutuniUt 
!keSkustelu on julistettu väättyneeksi, esi
tän eduskunnan hyv-äksyttäväksi ·sen väi
väjä'rjestykseen siirtymisen sanamuodon, 
joka on säädetty valtiopäiväjärjestyksen 
37 § :n 2 momentissa. Niiden, jotk,a eivät 
hyväksy tällaista yksim.k:erta;ista päiväjär
jestykseen ·siirtymistä,, .tulee valtiopä.ivä
järjestykselli 37 § :n 3 momentin mukaisesti 
jo keskustelun aikana tehdä ehdotuksensa 
joko asian vali01ktuntaan lähettämisestä 
tajlkk,a p.erust'flllun päivä,järjestykseen siir
tymisen hyväksymisestä. J o.s haLutaan 
tehdä ty~järjestyksen 52 § :n 2 momentissa 
edellytetty ehdotus päätöksen teon siirtä
misestä, on sellainenkin ehdotus tehtävä, 
entnenkuin keskustelu on julimettu päätty
neeksi. 

Menettelyta[la hyväksytään. 

Vmikysymykseen vastaa 

Sisäasiainministeri K u o k k a n e n, joka 
lausuu: Herra puhemies! Edustajat Väinö 
'l'anner y. m. ovat viitaten viime kesän ja 
syksyn kuluessa maassamme tapahtuneisiin 
erinäisiin väkivallantekoihin esittäneet hal
lituksen asianomaisen jäsenen vastattavaksi 
seuraavan väliikysymyksen: 

1) Katsooko hallitus tehneensä kaiken, 
mirtä tehtävissä on ollut, edellämainittujen 
rikosten selville saamiseiksi ja niiden suo
rittajien syytteeseen saattamiseksi? 

2) Katsooko hallitus maan oilkeusjärjes
tyksen arvon kauemmin voivan sietää sel
laisen olotilan jatlkumista, että kokonaiillen 
rikosten sarja jätetään selvittämättä ja 
syylliset rankaisematta? sekä 

3) Voiko ja mitä takeita hallitus antaa 
siitä, että sanotut rikokset tulevat selvite
tyiksi ja niiden suorittajat rangaistuiksi? 

Hallituik.sen asianomaisena jäsenenä saan 
kunnioittaen vastata seuraavaa : 

Kuten on tunnettua antoi hallitus viime 
lokalkuun 22 päivänä eduskunnalle tiedon-
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:annon rm. m. samoista trupruhtumista, joista 
nyt on ikysymys. Saman lokwkuun 24 päi
vänä eduskunta, saatuaan mainitun tiedon
annon hyväJksyi yksinkertaisen p.äi.väjärjes
tykseen siirtymisen. Näin ol:len on katsot
tava, että eduskunta samalla hyvä;ksyi 
myös hallituksen menettelyn ja toimenpi
teet, mikäli on kysymys ajasta ennen sa
nottua lokakuun 24 päivää. Mitä maini
tussa tiedonannossa ja hallituksen puo
lesta sen yhteydessä lausuttiin, pitää pailk
'kansa, joten viittaan siihen, mitä hallituk
sen puolesta tällöin esitettiin. 

Samoihin aikoilhin ikuin !hallitus antoi 
~duskunnalle edellämainitun tiedonannon 
tilanteesta, alkoivat n. s. kyydityksiin ynnä 
muihin väkivallantekoihin syyllisten iJ
moittautumiset viranomaisille. Näitä il
moittautumi.sia jätettiin iheti alussa satojen 
henkilöiden puolesta, ja on niitä sitten 
edelleen jätetty koko marraskuun ajan ja 
vielä joulukuullakin aina viime päiviin 
saaJklka, joten i·lmoittautunei.ta on useampia 
tuhansia. 

Jotta näissä oloissa saataisiin ailk:aan yh
tenäinen menettely tutkimuksissa ja sa
malla tehostettaisiin niiden ·toimittamista, 
kutsutti·in läänien maaherrat kokouJkseen 
sisäasiainministeriöön lokakuun 29 ja 30 
päiviksi. Kokouksessa tapahtui perinpoh
jainen neuvottelu niistä menettelytavoista, 
joita oli pidettävä telwkkaimpina kysymyk
sessäolevien asioiden selvittämiseksi. Han
kituista selvityiksistä päättäen ovatlkin maa
herrat kukin läänissään tutkimuksia jat
kaessaan sovelluttaneet !kokouksessa sovit
tuja menettelytapoja. 

Mitä mainittuihin syvllisten ilmoittautu
misiin vielä tulee, niin on svvtä mainita, 
-että ne useimmiten ovat tapahtuneet kir
jallisesti sisäasiainministeriöön. Kun yh
odessä ja samassa kirjelmässä. useasti on ol
lut satojakin nimiä, on ilmoittautujat jaoi
teltu läänittäin eri luetteloihin, mitkä sit
ten on lähetetty maaherroille. Mik~li tä
hän mennessä on ikävnyt selville, on suurin 
osa ilmoittautuneista kuitenkin vaan n. s. 
!kannattajia, se on sellaisia henkilöitä, jotka 
itse eivät ole ottaneet osaa väkiiVallantekoi
hin, vaan ainoastaan antaneet väkivallan
tekijöille moraalisen kannatuksensa. Tä
mäntapaisten henkilöiden osallisuus itse ri
koksiin on siis sitä laatua, ettei heitä :vas
taan voitane kohdistaa mitään rikosoikeu
dellista toimenpidettä. 

Sisäasiainminiisteriö on koko ajan seuran
nut kysymyksessäolevien asioiden lkulikua 
ja !kun käsiteltävänä oleva välikysymys jä
tettiin oouslkunnalle, pyysi sisäasiainminis
teriö kaikilta maaherrailta jälleen selon
teon puheenaolevien tutlkimuksien kulusta 
ja saavutetuista tuloksista, ja ovatkin 
kaifk,ki maaherrat sellaisen lähettäneet. 
Maruherrojen selonteoista käy selville, että 
tutkimuksia on pontevasti jatkettu ja niissä 
mahdollisuuden mukaan käytetty apuna 
mainittuja ilmoittautumisia. Lukuisa määrä 
asioita on selvitetty ja useat niistä joutu
neet jo tuomioistuinten käsiteltåJviksi. Mo
nien asioiden ilmoitetaan lisäksi olevan sel
viåJmisasteella. Selonteoissaan maaherrat 
!kuitenkin luettelevat erma1s1a seikkoja, 
jotka ovat olleet omiansa hida:stutrtamaan 
ja vaikeuttamaan tutlkimuksien loppuun 
saattamista. 

Ensiksikin huomauttavat :maaherrat, että 
syyllisiksi ilmoittautuneiden lukumäärä on 
niin suuri ja ilmoittautuneiden syyllisyys
aste taihi heidän osanottonsa väkivallan
te~koihin niin erilainen, että ainehiston sel
vittely vie paljon aikaa, varsinikin kun il
moittautuneita kuitenkin on kuulusteltava. 
Mutta erikoista hankaluutta ja viivytystä 
näyttää varsinkin ,kyy.ditysten'' tutkimi
nen ikohtaavan sen kautta, että nämä teot 
ovat jatkuneet monien pai'kikakuntien 
kautta ja että eri paikkaikunnilta olevat 
!henkilöt ovat osallistuneet hiihin. Kun 
itse kukin tällainen kyyditys on käsitel
rtävä yhtenäisenä rikoksena ja niistä joh
tuvien syytteiden käsittelemine11 on kat· 
sottu kuuluvan sen paikkakunnan alioikeu
delle, jossa kyydityn henikilön vapauden
riisto on alkanut, on tutkimuksia yhdestä 
ja samasta kyyditytksestä täytynyt ulottaa 
moneen eri paiikkakuntaan ja lääniinkin, 
siis utkopuolelle poliisi- ja syyttäjä;viran
omaisen vi:rlkapiirin. Tällöin on täytynyt 
turvautua toisten paikkakuntien viranomai
silta saatavaan vir'ka-apuun, mikä seiktka 
tietenkin tuottaa vihnytystä. 

Edelleen huomauttavat maaJherrat m. m. 
että tutkija- ja syyttäjävoimat maassamme 
ovat verraten pienet ja' että mainituilla vi
ranomaisilla on monenmoisia muita tehtä
Vla. M. m. ovat loka- ja marraskuulla pi
detyt käd'äjät olleet omansa suuresti rajoit
tamaan sitä aikaa, mikä nimismiehiltä muu
·toin olisi riittänyt puheena olevien asioi
den tutkimiseen. 

138 
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Maaiherrojen selonteoista lk:äy lisäksi s·el
ville, että sosialidemokraattisen rpuoluetoi~ 
mikunnan ovkeuskanslerille jättämän ja oi
keuskanslerin maaherroille toimenpidettä 
varten lälb.ett·ämän ilmiautokirjelmän on 
huomattu sisältävän paljonkin ilmoituksia, 
jotka ovat joko kokonaan perättömiä tahi 
ainakin suuresti liioiteltuja. Tämä koskee 
varsinkin ilmoituksia lk:unnanvaltuustojen 
jäseniin 1kohdistuneista rikoksista. ~ Sen 
ohessa on havaittu, että jotkut ilmoitetut 
teot eivät ole y1eisen syytteen alaisia ja 
että asianomistaja on lk:ieltäytynyt puuttu
masta asiaan tahi on sopinut sen. Mutta on 
sellaisiakin itsessään yleisen syytteen alai
sia rikoksia, joissa väki,valtaa kärsinyt pyy
tää, ettei syytettä nostettaisi ja sii·tä syystä 
lk:ieltäytyy antamasta tietoja asiaa koske
vista seikoista. 

Mitä erikoisesti tulee välikysymyksessä 
mainit.tuun Yrjö Holmia 1koskevaan ta
paukseen, ni,in oli asia aluksi paikallisten 
viranomaisten •tutkittava:na. Kun tutki
mukset !kuitenkaan ei;vät näyttäneet johta
van tul6ksiin, määrättiin maaherran pyyn
nöstä erikoinen tutkija asiaan. Mainittu 
henkilö alottikin tutkimukset ja pidätti 
vihdoin erään Paavo Markkula nimisen 
henkilön. Kun mainitu11 pidättämlisen ja 
senjälkeen sa!ttuneiden tapahtumien yhtey
d,essä kiWi ilmi seikkoja, jotka vii,ttasivat 
siihen, ettei tutkija ollut tehtävänsä ta
solla, määrättiin poliisiylitarkastaja otta
maan lähemmin sel!koa asiasta, ja kun täl
löin todettiin, että tutkijan menettelytavat 
olivaot olleet omalaatuisia ja tutlk:ijalle vä
hemmän sopivia, siirrettiin tutkimusten 
jatkaminen toiselle henkilölle, nimittäin 
Tammelan piirin apulaisnimismiehelle. 
Asian nytkyinen vaiihe käy ilmi mainitun 
apulaisnimismiehen maaih.erralleen anta
masta raportista, jossa hän m. m. lausuu: 

,Maanviljelijän pojan Paavo 1\'Iarkkulan 
toisaallaolo tapaihtumayönä on saanut vah
vistuksensa niiden kuulustelujen perus
teella, joita olen toimittanut Loimaan prrtä• 
jässä Harrtoisten kylässä olevassa Ranta
salo nimisessä uudistalossa' ', ja edelleen: 
,Kun olen lisäiksi saanut tehtäJväkseni n. s. 
:kyyditsijöiksi ilmoittautuneiden kuuluste
lun, voi olla, ·että näi:den päätyttyä tulee 
asiaan valaistusta, ol.len sanotut kuuluste
lut jo aloitettu. Lopuksi saan kunnioit
taen ilmoittaa, että sanotun a:mpumista
pauksen selvittämisessä tutkinnot tulevat 

edelleen jatkumaan ja toimitetaan niitä 
täydellä tarmolla.'' 

Onni Happosta koskevaan asiaan nä;hden 
lienee paikallaan mainita, että asiaa alussa 
henkilökohtaisesti ihoiti asianomainen polii
sitarkastaja. Kun asi·a sittemmin muodos
tui sellaiseksi, että sitä varten vaadittiin 
varsinaista etsiväm toimintaa, jota poliisi
tarkastaja, joka tällä välin muutoin sai ni
rmi.tyksen toiseen virkaankin, ilmoituksensa 
mukaan ei :kerinnyt varsinaisilta virkateh- · 
täviltään kauemmin suorittama81n, uskoi 
maaherra tutkimusten jatkamisen läänin
rikosetsiväJ:le, jonka välittömässä hoidossa 
tutkimukset nykyään ovat. Tälhän asti toi
mitettujen tutkimusten ja ilmoittautumi
sien tuloksena voidaan mainita, että eräät 
tiedossa olevat ihenki·löt ovat kuljettaneet 
Onni Happosen noin 8-10 kilometrin pää
hän Karvion kanavalta Heinävedellä Joen
suuhun päin vievälle maantielle sekä siellä 
'luovuttaneet hänet erääseen vastaantullee
seen autoon, jota tämän jälikeen lähdettiin 
kuljettamaan Joensuun suunnalle. Viimek
simainitun auton ja siinä olleiden henkilöi
den selvillesaaminen on vielä riippuva eri
näisistä 'Virka-apupyynnöistä ja lisätutki
mutksista. Happosen kohtalo on tällä het
kellä epävarma. Pa~kkakunnalla on hu
huttu, että Happonen olisi surmattu ja hä
nen ruumiinsa kätketty. Huhujen osoi.tta
mat paikat on tutkittu, mutta ruumista ei 
ole tavwttu. Asian selvittämiseksi ilmoit
taa Mik:kelin läänin maahevra lk:uitenkin 
joka tapauksessa lähiaikana määräävänsä 
suoritettavaksi tutlk:imuksen tuomioistui
messa. - Kun tä:ällä sisäasiainministeriön 
menoarv1oeihdotusta käsiteltäessä muutoin 
mainittiin olevan aivan ilmeistä, että ne 
henikiJöt, jotka luovuttivat Onni Happosen 
toiseen autoon, varmastikin tietävät, mikä 
ja kenen auto viimeksimainittu oli, niin 
lienee lopuksi syytä huomauttaa ilmeuneen 
tapauksia, jolloin tällainen .olettamus ei ole
pitänyt paikkaansa. On näet sattunut; että 
autot, joissa on ollut väärät kilvet, O'Vat 
vaihtaneet kyydittä'Viä iLman, että olisi ky
sytty, ketä luovuttajat tahi vastaanottajat 
ovat olleet. - Miten asianlaita on Hap· 
rposta koskevassa tapauksessa, selviää toi
vottavasti aikanaan. 

Muuten on hallituksen tiedossa ollut, 
että myöskin oikeuskansleri on seurannut 
viranomaisten toimintaa puheenalaisten ri
kosten selvittämiseksi ja aiheen saatuaan 
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ottanut tutustuaikseen iheidän saavutuk
siinsa sekä tarpeen vaatiessa antanut heille 
!kehoituksia ja ohjeita heidän työhönsä. 

E.sittämäni nojalla voin lausua: 

että !hallitus katsoo .tehneensä kai
ken, mitä hallituksen taholta on ol
lut tehtävissä, edellämainittujen te
kojen selvittämiseksi ja niiden suo
rittajien saattamiseksi rangaistuk
seen; 

että hallitus täten on ylläpitänyt 
maan oikeusjärjestystä, joten turha 
on väite, että kokonainen rikosten 
sarja muka jätettäisiin selvittämättä 
ja syylliset rankaisematta; ja 

että takeena siitä, että !kysymyk
sessä olevat teot tulevat selvitetyiksi 
ja .tekijät rangaistuiksi, mikäli sel
lainen seuraamus on laissa säädetty, 
on hallituksen velvollisuudentunto 
sekä maan virkakunta ja tuomio
istuimet. Muita takeita ei laki tunne. 

Hallitus odottaa, että eduskunta hyväik
syy yksinkertaisen siirtymisen päiväjärjes
tykseen. 

Herr talman ! Riksdagsmannen Väinö 
Tanner m. fl. hava, med hänvisning till 
vissa under senaste sommar och höst i 
landet inträffade våldsdåd, framställt till 
vederbörande regeringsledamots ibesvarande 
följande interpellation: 

1) Anser regeringen sig hava gjort allt, 
som kunnat göras, för att utreda nämnda 
ibrott och för att ställa dessas förövare 
under åtal? 

2) Anser regeringen landets rättsord
nings värdighet längre kunna tåla ett fort
satt sådant tillstånd, varvid en hel följd av 
brott lämnas outredd och de skyldiga 
undgå straff? samt 

3) Kan regeringen lämna garantier och 
i så fall vilka för att sagda brott bliva 
utredda och deras förövare ibestraffade? 

Såsom den ledamot av regeringen saken 
närmast vederbör får jag vördsamt anföra 
följande: 

Såsom känt avgav regeringen den 22 
sistlidne oktober tili Riksdagen ett mt>d
delande rörande bl. a. de händelser, om vilka 
nu är fråga. Den 24 i samma månad 
ibeslöt Riksdagen, efter att hava erhållit 
nämnda meddelande, enkel övergång till 

dagordningen. Vid sådant förhållande 
måste anses, att Riksdagen på samma gång 
jämväl godtog regeringens förfarande. och 
åtgärder, såvitt fråga är om tiden före 
sagda 24 oktober. V ad i nämnda medde
lande och från regeringens sida i sam:band 
därmed anfördes, står fast, vadan jag 
hänvisar till det, som på regeringens väg
nar då fram:fördes. 

Vid samma tid som regeringen till Riks
dagen avgav sitt förberörda meddelande 
ibegynte hos myndigheterna anmälningar 
om delaktighet i de s. k. ,skjutsningarna'' 
m. fl. våldsdåd ingå. Dessa anmälningar 
inlämnades strax i början för hundratals 
personers vidkommande, varpå sådana fort
foro att inkomma under hela november 
och ännu i december intill de senaste da
garna, så att de anmälda nu räknas i 
tusental. 

För att under såd:an:t f,örhållande cfå till 
stånd ett enhetligt undersökning,sförfa
rande och. därjämte göra undersök:ningwrna 
effektiva kallades landshövdingarna tiH 
möte å ministeriet för inrikesärendena den 
2•9 oc.h 30 oktober. Vid sfummankomsten 
ägde en grundlig överlägg1ning rum i frå,ga 
om de förfaringssätt, som måste anses verk
sammast för ifråg.avarande angelägenheters 
utredning. .kv införskaffade ut·rednin.gar 
att d:öma hava ock lallldshövding.arna envar 
i siU län vid de fortsatta umdersöknin
garna tillämpa.t de vid sammankomsten av
handlade förbringssäUen. 

V a;d nämnda anmä:lningar av skyldiga 
vidare beträ!ffar, är det skäl att omnämna, 
att desamma, mestade1s skett skriftligen hos 
ministeri-et ·för inrikesärendena. Då eru 
skrift ofta kunnat innehålla hundratals 
namn, hava de a;nmälda upptagits länsvis 
på ~ilda förtecknin.gar, vilka sedtermera 
översänts till Iandshövdingarna. Såvitt 
hittills ihar framgått, .utgöres dock: största 
delen, av de anmälda fblott av ·S. k. a;nhänr 
g.are, d. v. s. personer, so.m själva ej tagit 
del i våldsdåden, utan endast lämnat vålds
verkarna sitt moraliska stöd. Dylika 'Pe~ 
soners delaktighet i själva brotten är sådan 
att det :Ucke äT troligt att de kunna bliva 
:f'öremål iör någon straffrättslig åt,gärd. 

Ministeriet för inrikesärendena h•ar hela 
tiden följt med u:ndersökningama.s gång., 
och sedan rförevara:nde interpeilation in
lämnats, inhegärde ministeriet :Dör inrikes
ärendena av landghövdingarna åter redo-
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g6relse i:iver dffiiL ä;nensom de UJ)pnådd~ 
resultaten, oeh har sådan redogi:irelse av 
samtliga, landshövdinga·r insänts. Av landis
höv-dingarnas redogörelser :framgår, att un
dersökningarna fortsatts med energi ooh 
att därvid anmä1ning'arna såvitt möjligt 
utnyttjats. Ett hetydande an1tal ärenden 
haT klarla.gts ooh flera av dem hava ·redan 
kommit under domstolsbehandling. :Många 
ärenden upp.givas dessutom lhålloa ,på att 
klarläggas. 1 redogörelserna urpipräkna 
landshövdingarna emellertid 'V'issa omstän
digheter, som varit ägnade att tfördröja 
ooh :försvåra undersökninga:r.nas slut
förande. FÖTst ooh främst fromhålles av 
landShövdingarna, ·att antalet anmäida 
Skyl·diga är så stort och de anmäldas grad 
av skuld eller delaiktighet i våldsdåd~n så 
olika, att materialets behandling kräver 
mycken tid, då de anmälda ju Ill!åste för
höras. Men 'Otlllgång oeh doojsmål vållas 
särskilt vid .und!ersökning av ,,skjutsnin
garna" därav, att ,skjutsningarna" :fört 
genom flere orter ooh att personer fl.'lån 
olika orter dcitagit i dem. Då varje skjuts
ning måste behandlas såsom ett ·enhetligt 
brott ooh handläggningen av de åtal, S()[ll 

av desamma föranledas, ansetts an1lromma 
å underrätten å den ort, däT den "'skjut
sade'' personen först ber.övats sin frihet, 
hava undersökningarna ibeträffamde såd!an 
ill\:jutsning måst utstrookas till många olika 
orter ooh även olika Iän, således utöver 
enskild polis- ooh •ålklagarmyndighets tjän
stedistrikt. Härvri•d haT det gällt att ty till 
den handräckning, som av myndigheter på 
andra orter kunnat e:rlhä:Has, viLken OIDr 

ständighet självfallet medfört dröjsmål. 
Vidare anföres av landshövdingarna 

bl. a. att i vårt land undersöknings- ooh 
åkl~garmyndigilieternas J)ersonal äT jäm
förelsevis Mtalig oeh att dessa myndig~ 
heter ha att fullgöra mångahanda andTa 
uppgifter.. .Sålnmda hava hösttingen, som 
ägt rum under oktoiber oeh novemJber må
nad, i hög grad inkräktat på den tid, som 
länsmännen annars hade kunnat disponera 
för undersökning av ifl.'lågavarande mål. 

Av landshövdingarnas redogörelseT fram
går vidare, att den angivelseskrift, som av 
den socialdemokratioska :partistyrelsen in
givits till justitiekanslern ooh av denna :för 
åtgävd befurdrats till landshövdingarna;, 
befunnits innehålla rätt m:ånga uppgifter, 
som anting1en äro helt ooh hållet grund-

lQ.sa e~ler åtminstone ihögeligen överdrivna. 
Detta gäller isynnel'lhet dess uppg:itfter om 
brott mot moolemmar av kommuna1fu:ll
mä'ktige. Därutöver ihar konstaterats, att 
mången anmäld ihandling ej underligger 
allmänt låtal ooh att målsäganden vägrat 
att taga 1befattniug därmoo eller ing~ått för
lillming. Men det finnes ookså sådana all
mänt åta~ .underka.stade ibrott, i vilka den 
som utsatts för övervåld, anhållit att åtail 
ej mått.e väckas ooh diörty vägr.at lämna 
UPJplysnå.nga:r om saken rörande omständig
heter. 

Vad särskilt vidkommer det i interpella
tionen •nämnda f.allet Yrjö HoLm, var sa
ken till en ibörjan föremål för undersök
ning av ortsmyndigheterna. Dlå undersök
ning.arna emellertid ej syntes leda till re
su1tat, :föroronades tpå anihållan av lands
hövd~ngen en särskild person att verkställa 
undersökningen i saken. Nämnda tjänste
man vidtog ook med undersökningen o<ili 
anlhöll omsider en person vid oomn Paavo 
Markkula.. Då vid i samband med anhål
la.ndet ooh däred'teT timade !händelser om
ständigheter framgingo, vilka 'VIidlb.anden
gåvo, att den som verkställde undersö'k
ningen, ej var sin u~pgi.ft vuxen, ibeordTa
des polisöverinspektören att .n~ärmare ut
reda sa!ken. Då därvid konstatevades, att 
den undersölmndes förfaringsmetodeT varit 
egendomliga oc!h för under.sökningsmyndig
het mindre skickade, överlämnades de fort
satta undersökning·ar.na till annan person, 
biträdande länsmannen i Tamme1a distrikt. 
Sakens nuvarande skede :framgår av 
nämnda. biträdande 'länsman till landshöv
dingen avgiv-na rappOTt,, vari ihan bl. a. 
förmäler: ,Jordbrukarsonen Paavo Mark
kulas alibi :Wr natten för händelsen har 
vunnit bekräfteilse genom d.e t:förhör, som 
av mig verkställts å Rantasalo ibenämnda 
nybyg~,o-eshemman i Harttoinen by a:v Lai
mijoki ~ken" ocll vidare ,Då jag dess
u:tom omibetrotts med :förlhör av s. ik. skjut
sare som anmält sig, kani det hän.dJa, att 
ytterligare ibelysning vinnes vid dessa för
hör., viLka redan päbörja.ts. Till slut får 
jag vördsamt anmäla at:t unders.ölkninga;rna 
till utredning av detta vå:ldsdåd komma att 
fortsättas oeh utföras med all energi.'' 

Om målet beträffande Onni HaJPponen 
bör nämnas, att saken fö!'st sköttes av ve
derböra.nde polisinspektör :personligen. Då 
denna utredning .senare visade ;sig kräva 
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egent:ligt detektiva:rlbete som polisinspektiö
ren, vilken :för övrigt under tiden ut
nälmnts till annan bect:a.ttning,, anmälde sig 
:Wr ~rdinarie tjänstegöromål icke ihinna 
ut:föra, omlbetrodde landshövdingen ~under
sökningarnas rfortsättning åt länsdeteMi
ven, villren, cför nä>rvarande dir.ekt hand'har 
denna undersökni~n@. Såsom resultat av 
de hittil1s ve:rkställda undersökningarna 
och .anmälningarna ikan nämnas, att vissa 
kända personer fört Onni Happonen 8~10 
kilometer ibortom Karvio ikanal i Heinälvesi 
till den åt J oensuu!hållet ledande lands
vägen .samt ·där överantvardat. ihonom åt 
en mötande automobil, som genast därpå 
gav sig i väg i riktning mot Joenffilu. 
Uppspårandet av sistnämnda a.utomooil ooh 
de personer, vilka befunnit sig i densamana, 
eriordrar ännu särSkild 'handrä>ckning 'OClh 
vidare unde11sökning, om vilka framstä1l
nin.gar gj·orts. Happonens öde är i detta 
nu ovi-sst. På orten hava ~gått rykten, att 
Ha:pponen skulle hava avdagatagits och 
hans lik undangömts. De ryktesvis utpe
ka.de platserna lhava undersökts, men något 
lik har icke påtrwfats. Lanldshövd.l:ingen i 
St. Mi~hels län meddelar att ihan i varje 
fall 1'ör sakens utredning i närma.ste 1'ram
tid skall förordna om rannsakning inrför 
rätta. Då vid ibEfuandlingen av förslaget 
till u1lgiftsstat för ministeriet för inri'lms
ärendena en talare yttrade, att det vore 
aili1deles 111ppenibart, att de ;personer, som 
överlämnade Onnli Happonen till den andra 
hilen, sälkerlig·en visste vilka och veiDJS 
denna a.utomobil var, kan det kanske vara 
Skäl att framihålla, att det yppats faJll, d:är 
en likartad förml()dan hefunnits ohålllbar. 
Det har näinligen inträiffat, att automobi
ler, försedda med falska skyiltar bytt s. k. 
skjutsande utan att ·det lf:rlågats, vilka över
låtarna ·eller IIllottagarna varit. Huru det 
förhåller sig i cfallet Hrupponen, torde väl 
i sinom tid klarna. 

Slutligen :må namnas att regeringen har 
sig bekant, att jämväl justitiekanslern :följt 
med myndigilieternas arlbet1e för utredning 
av ifrågavamande 'brott ooh vid föreko~ 
men anledning tagit kännedom om de upp
nåddla resultaten samt i mån av !bEfuov medr 
delat myndig'heterna förhiållningsorder ,ooh 
a.nvisningar för deras arlbete. 

På grund av w11d mi.g anförts gör jag 
gällande: 

att regeringen anser sig hava gjort allt, 

vad av regeringen kunnat tillgöras, till att 
utreda :förenämnda. väldsdäd och att be
fordra dessas förövare till åtaJJ; 

att regeringen således upprättihållit lan
dets rättsordning, var.för det är ett tJomt 
påst'ående att ,en ihel följd av brott läm>
nas outredd och de skyldiga undgå straff; 
och 

att garantier för att iLf:rlågavarande våLds
dåd ibliva utredda ooh deras förövare be
stra.ffade, :för såvitt strafflpåföljd är i l111g 
stadgad, lämna.s av regeringens pliktkänsla 
OOh landets tjänstemannaJkårs ooh domsto
laDs medverkan. Några andra garantier 
känner .lagen ej WL 

Regeringen motser att riksdagen ·god
känner enkel överg1ång till da:goooningel1!. 

Keskustelu: 

Ed. P e k k ala: Hallitus on nyt toista
miseen eduskunnan edessä tekemässä selkoa 
toiminnastaan tai oikeammin kait sanoen 
toimettomuudestaan viime kesän ja syksyn 
kuluessa toimeenpantujen väkivallanteko
jen ja muiden laittomuuksien selvittämi
seksi ja niihin syyllisten rangaistukseen 
saattamiseksi. Kun tällainen tilaisuus lienee 
eduskuntamme olemassaolon aikana ainut
laatuinen, on luonnollisesti ollut aivan eri
koisia syitä siihen, että mainittuun asiaan 
on täytynyt uudelleen puuttua. Senvuoksi 
lienee aihetta aluksi selvitellä näitä syitä. 

Se käsitys, joka kuulsi läpi hallituksen 
nyt antamasta vastauksesta välikysymyk
seemme, on varmaankin porvariston taholta 
hyvin yleinen ja yksimielinen. Ovathari mo
net porvarilliset lehdet etukäteen rientäneet 
selvittämään välikysymyksemme tarpeetto
maksi, koska hallitus on jo istuntokauden 
alussa, niinkuin mainitut lehdet kirjoitta
vat- ja niinkuin hallituksen vastauksessa
kin äsken mainittiin - tyhjentävästi teh
nyt selkoa toiminnastaan viime kesän ja syk
syn kuluessa ja koska sen johdosta eduskun
nassa jo on suoritettu pitkä ja monipuolinen 
keskustelu. Me ymmärrämme varsin hyvin, 
että tällainen käsitys tyytyväisin mielin 
omaksutaan niissä piireissä, joissa tehtyjen 
väkivallantöiden ja muiden laittomuuksien 
yli haluttaisiin vetää pimeyden verho. 
Mutta toisin ajattelevat ne laajat kansalais
joukot, joiden oikeudentuntoa kesä- ja syys
kausina sattuneet rikolliset teot ovat syvästi 
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loukanneet, puhumattakaan niistä henki
löistä, heidän. omaisistaan sekä toveri- ja 
ystäväpiiristään, jotka ovat joutuneet näi
den tekojen alaisiksi. He odottavat yhä 
edelleen, että hallitusvalta täyttää rikolli
siin aineksiin nähden tehtävänsä, yhden tär
keimmistä, mitä hallitusvallalla milloinkaan 
on suoritettavana, sekä saattaa jälleen lain 
kunnioituksen ja oikeusjärjestyksen tässä 
maassa arvoonsa. Tähän odotukseen on sitä
kin suurempi syy, kun hallitusvallan taholta 
on useampaankin otteeseen vakuutettu, että 
se tulee täyttämään tässä kohden tehtävänsä. 

Jo ohjelmajulistuksessaan ilmoitti nykyi
nen hallitus tärkeimmäksi tehtäväkseen val
takunnan turvallisuuden lujittamisen, pi
täen m. m. välttämättömänä, että kaikki 
laillisuudesta poikkeavat teot ja toimenpi
teet yksityisten kansalaisten tai kansalais
piirien puolelta heti lopetetaan ja ikehoit
taen kaikkia isänmaallisia kansalaisia tuke
maan hallituksen pyrkimyksiä ja toimen
piteitä oikeusjärjestyksen voimassapitiimi
seksi maassa. Hallitus antoi siis ghjelma~ 
julistuksessaan kansalle lupauksen rauhan 
ja laillisuuden palauttamisesta maahan, lu
pauksen, jonka takana on katsottava olleen 
kaikkien porvarillisten puolueiden. Tahol
tamme lausuttiin silloin olettamus, että 
mainitunlainen lupaus vihdoinkin anta
jaansa veivoittaisi samalla kuin jäätiin odot
tamaan hallitukselta tarmokkaita toimen
piteitä laillisuuden palauttamiseksi ja kan
salai.sten koskemattomuuden ja kotirauhan 
turvaamiseksi. Seuranneet viikot ja kuu
kaudet osoittivat, missä määrin olettamuk
semme ja odotuksemme toteutuivat. 

Hallituksen ohjelmajulistuksella ei, niin
kuin kaikille on tunnettua ja niinkuin 
täällä jo aikaisemmin on todettu, ollut vä
himmässäkään määrässä väkivallantekoja 
estävää vaikutusta, pikemminkin päinvas
toin, sillä rikollisia tekoja sattui hallituksen 
hallit:utskauden alkuaik'()ina tuhkatiheään. 
Niitä estämään, niistä selvää saamaan ja 
niihin syylliset edesvastuuseen saattamaan 
ei hallituksella näyttänyt olevan voimaa ja 
vasta sitten, kun yhä laajemmat kansalais
piirit alkoivat voimakkaasti reagoida väki
vallantekoja vastaan ja vaalit lähestyivät, 
antoi hallitus uuden julistuksen, jossa se 
te.ln.,os.ti ohjelmajulistuksessaan antamaansa 
lupausta väkivallantekojen lopettamisesta 
samalla kuin sisäasiainministeriöstä läh~tet
tiin maaherroille erityinen ki~rtokirje sekä 

suojeluskuntien piiripäälliköille suojelus
kunnan päällikön samaa asiaa koskeva 
käsky. Mikä vaikutus näillä toimenpiteillä 
lienee ollutkin, niin se käsitys on laajoihin 
piireihin levinnyt ja juurtunut, että tehot
tomiksi ne olisivat jääneet, ellei n. s. kan
sanliikkeen taholta samaan aikaan olisi an
nettu käsky väkivallan töiden lopettami
sesta, jotka, se on tässä sanottava, senjäi 
keen, mikäli kyydityksistä on kysymys, 
miltei lakkasivat, muiden laittomuuksien 
silti yhä jatkuessa. 

Tapahtui sitten lokakuun puolivälissä se 
tunnettu väkivallanteko., jota hallitus aikai
semmin mainitussa selonteossaan nimittää 
,ennenkuulumattomaksi' ', ,kansalle hä
peäksi" ja ,maalle tahraksi", ja joka avasi 
laajojen kansalaispiirien silmät näkemään 
tilanteen oikeassa valossa. Sen herättämä 
mieliala tuli selvästi näkyviin valtiopäivien 
avajaisissakin. Avauspuheessaan tasavallan 
presidentti lausui m. m. näin: ,On tehty 
tekoja, joiden tähden jokainen rehellinen ja 
edesvastuuntuntoinen kansalainen tuntee 
häpeää. Jo valtakunnan arvo, puhumatta
kaan muusta, vaatii, että näistä v:äkivaltai• 
suuksista tehdään loppu ja ylläpidetään 
maassa järjestys ja laillinen meno. Tässä 
on meillä nykyhetken tärkein tehtävä.'' 

Eduskunnan puhemiehen vastausta pidet
tyyn puheeseen elähdytti luottamus siihen, 
että järjestyksen ja laillisuuden palauttami
nen todellakin oli yhteistyöllä onnistuva. Ja 
tähän uskoon jäivät varmaan monet edus
kunnan jäsenet. 

Viikko toisensa jälkeen on kuitenkin kulu
nut, ilman että hallituksen taholta on ryk
dytty edellämainittujen lupausten ja va
kuutusten edellyttämiin toimenpiteisiin 
siinä määrin ja tavalla kuin oikeusvaltion 
arvo vaatisi. Jos. työväenluokan taholLa ·ei 
suuria tuloksia annettujen lupausten perus
teella ol~ tänä aikana odotettukaan, niiR on 
sen oikeudentuntoa kuitenkin syvästi l0u
kannut ennenkaikkea se, ettei ~a:Lk.lmin !l;ör
keimpiä rikoksia, joiden .selvittäminen . .ei 
ulkopuelisesta olisi ;näyttänyt vaikealta, ~ 
saam .selville ja siihen .syyllisiä saatettu an
saittuun rangaistukseen. Tässä 6n välik~·ctiiY
myksemme yhtä Iuomaed-linen ikniR luja ~
ruste. 

Hallitus on vastauksessaan jälleen viitan
nut niihin :v:aikeuksiin, jeita sillä oo. ;o1ilut 
rikollisten tekojen suorittajien selville .saa
misessa. Vaikeuksiakin on oHut, emme 
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tahdo sitä kieltää, mutta niin suuret eivät 
ne toki ole olleet kuin hallitus on selittänyt, 
jotapaitsi on myös syytä tacltastella, mistä 
nuo vaikeudet ovat lähinnä aiheutuneet. 
Ennenkuin tähän kuitenkaan ryhdyn, on 
:syytä kosketella välikysymyksessä kosketel
tuja rikollisia tekoja. , 

Kun siinä keskustelussa, joka istuntokau
den alussa suoritettiin, taholtamme yksi
tyiskohtaisesti osoitettiin tapahtuneiden 1 

väkivallantekojen ja muiden laittomuuksien 
määrä ja laatu, ei ole enää aihetta niihin 
seikkaperäisemmin puuttua. On kuitenkin 
mielestäni paikallaan tässä yhteydessä esit
tää pääpiirteet noista tapahtumista. 

Oikeudelliselta kannalta katsoen ovat vä
kivaltaisuudet olleet : kotirauhan rikko
mista, omaisuuden vahingoittamista, vapau
den riistämistä toiselta henkilöltä, henkilön 
pakottamista väkivallalla tai uhkauksilla jo
tain tekemään, sietämaån tai tekemättä jät
tämään, solvauksia ja muutamissa tapauk
'Sissa myös ryöstöjä, ja ennenkaikkea on lu
kuisissa tapauksissa harjoitettu erityisen tör
keätä pahoinpitelyä, joka ainakin yhdessä 
tapauksessa on päättynyt tappoon ja toi
'Sessa tapauksessa kaiken todennäköisyyden 
mukaan murhaan. Vaikka useimmat tapah
tuneista rikkomuksista jo semmoisenaan 
QVat senlaatuisia, €ttä niistä laki säätää an
karat rangaistukset, ovat monilukuiset teot 
lisäksi suoritetut raskauttavien asianhaaro
jen vallitessa häiritsemällä rauhaa julki
'Sissa paikoissa, vieläpä törkeällä tavalla 
tunkeutumalla eduskunnan erään valiokun
nan istuntoonkin. Erittäin raskauttaviksi 
.on viimein katsottava ne väkivaUanteot, 
j0tka ovat kohdistuneet kuntien toimihenki
löihin ja eduskunnan jäseniin. 

Mainitunlaatuinen on se rikosten sarja, 
joka nykyisen hallituksen hallituskaudelta 
()n esitettäväna. Se käsittää loppumatto
maita näyttävän luettelon toinen toistaan 
törkeä.mp}ä ja raskaampia rikoksia, jotka 
Qvat laajoissa kansalaispiireissä herättäneet 
-syvää huolestumista ja suuttumusta, ja 
ennenkaikkea kiinnittäneet huomiota nöiden 
'.l"ikosten jcmkossa kahtee-n, j()ista toisessa 
varmasti ja toisessa ilmeisesti on riistetty 
henki maamme kansdaiselta. Kun lä:hinnä 
1\ämä kaksi törkeätä väkivaUantyötä, jotka 
-edeUeenkin ovat selvittämättä ja niiden 
'Suorittajat rangaistukseen saattamatta, ovat 
Yälieysymyksemme aiheuttaneet, Gn tuntu
nut olevan syytä lyhyesti palauttaa mieliin 
niitä koskevien tapahtumien kulku. · 1 

Mitä ensinnäkin tulee Heinävedellä syys
kuun 1 päivänä tapahtuneeseen väkivallan
tekoon, niin oli tapahtumien kulku sitä tut
kimaan määrätyn poliisitarkastaja Kunnaan 
sanomalehdille antaman selostuksen mukaan 
seuraavanlainen. Ennen Heinäveden val
tuuston kokouksen alkua oli suojeluskunta
talolla ollut kansalaiskokous, jonka puolesta 
saapui nelimiehinen lähetystö valtuuston 
kokoukseen vaatien 12 kommunisteiksi las
kemansa jäsenen erottamista valtuustosta. 
Tähän lähetystöön kuuluivat m. m. talolliset 
Matti Luostarinen ja Leo Peltonen. Heinä
veden valtuustossa ei kuitenkaan ollut ai
noatakaan kommunistia, vaan ovat kaikki 
valtuuston vasemmistolaiset tähän asti lu
keutuneet sosialisteihin. Lähetystön käyn
nin johdosta otti valtuusto väliajan, an
taakseen eroamaan vaadituille tilaisuuden 
keskustella asiasta. Sen päätyttyä ilmoit
tivat vasemmistolaiset, etteivät he tule eroa
maan valtuustosta, jolloin porvarilliset jäse
net poistuivat kokouksesta. Vasemmiston 
jäsenet alikoivat seurata esimerkkiä. Tällä 
välin oli kuitenkin kunnan talon pihamaalle 
saapunut kansalaiskokouksen muitakin 
osanottajia ja eräs heistä, Pesonen-niminen 
mieshenkilö, esiintyi Happosta kohtaan tä
män aikoessa poistua kunnantalolta jonkun 
verran uhkaavasti. Tällöin Happonen kään
tyi ja hyppäsi kunnan talon akkunasta ulos 
aikoon ilmeisesti paeta paikalta. Taloll:inen 
Erkki Koponen aikoi nähtävästi ryhtyä 
häntä pidättämään, jolloin miesten kesken 
syntyneessä kahakassa Happonen laukaisi 
taskuaseensa. Tähän rytakkään tuli Hap
posta auttamaan muut&mi.a miehiä m. m. 
Otto Hakkarainen. Nämä eivät kuitenkaan 
voineet estaå Happosen sijoittamista autoon 
ja hänen poiskulje-tustaan. 

Näin poliisitarkastaja Kunnas. Kun sit
ten autoonryöstäjäin ja heid'å.n hengen.hei
molaistensa ilmoittautaminen aikoi, ilmoit
tautuivat myös Hap}>@Se>n 'kyyditsijät polii
sitarkastaja· Kunna:kselle Kuopiossa. Knr
ditsijöi.nä oli sanomalehdille annetun selos
tuksen mukaan yliO'ppitas Leo Biom'9.vist 
Kuopion Niuvanniemeitä, liikeapulaiMn 
Olavi Kauhanen, bnttoristi .Mlti Au;v:o, 
liikeapilliainen Edvard Kuvaja, koottoristi 
August Väänänen ja ·aj.omies Juho Taavetti 
Hämäläinen, kaikki Kuopiosta. Näiden li
säksi iimGittivat kyyditsi.j:ät mukana 61~ 
myös erään Pitkäsen, jota ei i:i.-ene vieli ila· 
vattu. Asiassa toimitetuista kuulmtelu.ima 
kävi selville, että Happonen vietiin kunnan-
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talon luona Olavi Kauhasen autoon, jolla 
lähdettiin sitten ajamaan Karvialle päin. 
Ennen Karvian kanavaa Kauhasen auto 
meni jollakin tavalla epäkuntoon, jonka
vuoksi Happonen muutettiin ajomies Hä
mäläisen ohjaamaan, Pohjois-Savon Rauta
kauppa osakeyhtiön omistamaan autoon. 
Hämäläisen lisäksi lähtivät Happosta edel
leen kuljettamaan ylioppilas Blomqvist, 
konttoristi Väänänen ja mainittu Pitkänen. 
Hämäläinen, Blomqvist ja Väänänen väittä
vät, että he olisivat luovuttaneet Happosen 
noin 10 kilometrin päässä Karvialta Joen
suuhun päin tiellä vastaan tulleeseen au
toon, jossa olleita henkilöitä he eivät sano
neet tunteneensa. (Vasemmalta : Onko se 
todistettu Y) 

Tähän loppuvat julkisuuteen saatetut tie
dot Happosen kohtalosta. Kun tutkimus 
oli kehittynyt tälle asteelle, pyysi poliisi
tarkastaja Kunnas vapautusta niin hyvin 
tutkimus- kuin syyttäjätehtävästään, joka 
myös oli hänelle annettu ja saikin hän eron. 
Tutkimuksen jatkaminen jätettiin sitten 
paikallisen nimismiehen tehtäväksi ja julki
suudessa ei asiasta sen jälkeen ole näkynyt 
mitään. 

Mainitunlainen on pääpiirteissään tapah
tumien kulku. Tosiasiat jo semmoisenaan
kin osoittavat, miten törkeän rikollisesta 
teosta tässä on kysymys. Kohdistuihan vä
kivallanteko tässä tapauksessa kunnallis
lautakunnan esimieheen, siis virkamiehen 
asemassa olevaan henkilöon. Suoritettiin
han teko erittäin raskauttavien asianhaaro
jen vallitessa, ilmeisesti etuikäteen laaditun 
suunnitelman mukaan ja kokoamalla pai
kalle suurehko väkijoukko. Ja onhan teko -
uutisista päättäen - rääkkäyksen jälkeen 
kaiken todennäköisyyden mukaan päätty
nyt murhaan. (Vasemmalta: Tekijät tun
netaan ! ) Sellaisenaan, se olisi tietenikin 
mitä ankarimmin rangaistava. Sen tekee 
yhäkin raskauttavammaksi se seikka, että 
Happosta oli jo aikaisemmin, heinäkuun 3 
päivän vastaisena yönä kyyditty tarkoituk
sella viedä hänet maasta pois, mutta epä
onnistuttiin puuhassa silloin. Kun tämän 
lisäksi vielä tällä, samoinkuin lukuisilla 
muillakin sosialidemokraattisiin lkunnallis
miehiin kohdistetuilla väkivallantöillä on 
ollut poliittinen tarkoitus, s. o., sosialide
mokraattisen edustuksen vähentäminen kun
nanvaltuustoissa, niinkuin Heinävedelläkin, 
aina siihen määrään asti, että porvarit saisi-

vat enemmistön valtuustoissa, täytynee 
rehellisen, oikeamielisen vastustajankin 
myöntää teon törkeys ja sen suorittajan tai 
suorittajain rangaistukseen saattamisen 
välttämättömyys. 

Rikoksen suuruutta ei suinkaan voida,, 
niinikuin useat oikeistolehdet ovat yrittäneet 
tehdä, ,ymmärtää'' tai lieventää julkisuu
teen saattamalla ilkeämielisiä uutisia rikok
sen uhriksi joutuneen henkilöllisyydestä, 
(Vasemmalta : Suomen Tietotoimiston vä
lityksellä!) panettelemalla häntä vastoin 
parempaa tietoa kommunistiksi taikka iky
häämällä kokoon tuulesta temmattuja jut
tuja punakaartista y. m. sellaisesta. Rikos 
on ja jää mitä katalimmaksi teoksi, jota 
jokainen oikeudentuntoinen ihminen in
holla ajattelee. Ja senvuoksi on se vaati
mus ehdottomasti asetettava, että se selvi
tetään. 

Toinen, aikaisemmin mainitsemani väki
vallanteko, työmies Yrjö Holmin tappo 
Forsassa, kerrotaan tapahtuneen seuraavan-. 
laisissa olosuhteissa: Heinäkuun 4 päivää 
vasten yöllä kello 2 aikaan oli työmies Yrj() 
Holmin talon edustalle saapunut kaksi au
toa, joista nousseet muutamat miehet pyrki
vät sisälle asuntoon. Sinne ei heitä ilmiten
kaan liene päästetty, sillä jäljistä päättäen 
oli ulko-ovea tempaistu niin, että lukko oli 
irtaantunut. Tämän jälkeen oli eteisestä 
Holmin huoneeseen johtavan oven peili pot
kaistu pois, ja ovi avattu sen jälkeen sisä
puolelta. Holm on luultavasti tehnyt vasta
rintaa, mistä oli ollut seurauksena ampuma
aseitten käyttö. Holmilla itsellään oli ollut 
amerikkalaismallinen katkeava revolveri,. 
j.olla hän oli kaikesta päättäen ampunut 
neljä laukausta, sillä aseessa oli mainittu 
määrä tyhjiä hylsyjä. Luodeista on yksi sat
tunut poispotkaistun oven peiliin, mutta 
muita jälkiä ei tavattu. Sisääntunkeutuneet 
ovat käyttäneet ainwkin kahta revolveria, 
sillä eteisen lattialta löydettiin neljä hylsyä 
ja Holmin huoneesta löydettiin lisäksi yksi 
hylsy. Syntyneessä kahakassa oli Holm 
saanut kaksi luotia rintaansa, joista toinen 
oli osunut lähelle sydäntä ja toinen siitä 
oikealle. Lisäksi oli yksi luoti lävistänyt 
hänen reitensä. Paikalle rientäneet ihmi
set olivat hälyyttäneet poliisin ja toimitta
neet haavoittuneen Forssan kunnallissairaa
laan, missä Holm kuitenkin oli kuollut kello 
4 :n aikaan aamulla. Holmin asuntoon tun
keutuneet miehet olivat lähteneet autolla 
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ajamaan Nummenkylään ja sieltä edelleen 
Ka:ukjärvelle päiil. 

Tällainen oli lyhykäisyydessään kerrot
tuna työmies Holmin kaamea kohtalo. Tun
temattomat miehet tunkeutuvat häikäile
mättömästi työmiehen rauhalliseen kotiin ja 
kun eivät saa häntä vapaaehtoisesti lähte
mään autoonsa pa;hoinpideltäväksi, tappavat 
hänet siihen paikkaan omaisten silmien 
eteen. Hallitusmuodon Suomen kansalai
sille - kaikille poikkeuksetta - takaa
masta kotirauhan loukkaamattomuudesta ja 
hengen turvasta eivät nämä pahantekijät 
ole mitään välittäneet, vaan kylmäverisesti 
ovat he tekonsa suorittaneet ja sen jälkeen 
lähteneet pakoon. Ei tarvitse muuta kuin 
kuvitella itsensä samaan asemaan, niin 
arviointi tapahtuman laadusta ei voi käydä 
muuhun kuin tuomitsevaan suuntaan. Onhan 
tuomioistuinkin eräässä toisessa vastaavan
laisessa, Pöytyällä sattuneessa tapauksessa, 
todennut, millä tavalla tällaisia tekoja on 
arvioitava, jos kohta toiselta puolen löytyy 
niitäkin, joiden oikeudentunto on siinä 
määrin sokaistunut, että he tällaisissakin 
väkivallantöissä näkevät sankaritekoja. 

Asiaa ei muuta vähimmä.ssäkään mää
rässä toiseksi se, että työmies Holmin väi
tetään olleen kommunistin, jolla syyllä 
tekoa eräissä piireissä pidetään ,ymmärret
tävänä". Se on samalla tavalla tutkittava 
ja siihen syylliset yhtä ankarasti rangais
tava kuin muissakin vastaavanlaisissa ta
pauksissa, sillä pitäisihän Suomen kansa
laisten olla hallitusmuodon mukaan yhden
vertaisia lain edessä. 

Kun mainitusta taposta on julkisuudessa 
puhuttu ja sitä ansaitsemailaan tavalla an
karasti arvosteltu, on heitetty esiin Heino
lassa syyskuun 4 päivänä tapahtunut poliisi 
Kokkosen murha, johon muuan kommu
nisti Lehtinen väitetään olevan syypää. 
Me arvostelemme ja paheksumme sitä yhtä 
syvästi kuin muitakin murhia, ollen rikos 
tässä tapauksessa vielä tavallista raskaampi, 
koska se on kohdistunut virkavelvollisuut
taan täyttäneeseen poliisimieheen. Kun 
tästäkään rikoksesta ei vielä ole asian
omaista rangaistukseen saatettu huolimatta 
siitä, että suojeluskunta mobilisoitiin heti 
rikollista kiinniottamaan, on siihenkin näh
den se tinkimätön vaatimus esitettävä, että 
viranomaiset täyttävät tehtävänsä. 

Edellä lyhyesti kuvattujen väkivallan
tekojen lisäksi on kokonainen sarja muita , 

vähemmän törkeitä, mutta kuitenkin seu
rauksiltaan monesti varsin kovaa rangais
tusta edellyttävää rikosta tehty, joita ei ole 
lopullisesti selvitetty. Voin ne tässä sivuut
taa, sillä jo yllämainitutkin tyrmistyttävät 
teot kuvastavat erinomaisesti sitä tilan
netta, mikä oikeusjärjestyksen alalla viime 
kesän ja syksyn kuluessa on vallinnut. 

Miten on tällainen tilanne voinut muo
dostua? 1Se tiedonanto, jonka hallitus is
tuntokauden alussa antoi eduskunnalle sii
hen astisesta toiminnastaan, on tässä koh
den varsin mielenkiintoinen asiakirja. Sii
nähän hallitus suoraan tunnustaa, ettei se 
ole tahtonut käyttää voimakeinoja vallitse
van kuohuntatilan ja kiihtymyksen rauhoi
tamiseksi, koska ne hallituksen vakaumuk
sen mukaan olisivat johtaneet arvaamatto
miin seurauksiin. Toisin sanoen, hallitus 
ei katsonut voivansa käyttää rikollisen toi
minnan ehkäisemiseksi ja rikollisten ran
gaistukseen saattamiseksi niitä keinoja, 
joita hallitusvallalla tällaisissa tapauksissa 
on käytettävänään ja joita se myös on 
velvollinen jo oikeusjärjestyksen arvoval
lan säilyttämisenkin kannalta käyttämään. 
Mutta hallitus sanoo mainitussa tiedonan
nossaan vielä enemmänkin. Se sanoo näin: 
,Kun kansanliikkeen päämäärät hallituksen 
mielestä olivat hyväksyttävät, ei väkivalta
politiikkaa ollut noudatettava". Tässä lau
seessa on mielestäni julkituotu koko totuus, 
jota hallituksen jäsenten taholta on sittem
min useassa eri yhteydessä vielä tehostettu. 
Hallitus onkin tehnyt jotensakin kaikki, 
mitä tuon n. s. kansanliikkeen taholta sil
loin vaadittiin. Se vangitutti kommunisti
set kansanedustajat, se hajoitutti kommu
nistiset järjestöt ja sulki kommunistien 
talot, toimien tässä tehtävässä erittäin reip
paasti ja tuloksellisesti sekä hyvin tehok
kaasti esivallan miekkaa käyttäen. Kuinka 
se, nimittäin hallitus, olisi sellaisissa olo
suhteissa voinut toimia liikettä vastaan, 
jonka päämääriä se piti hyväksyttävinä 1 
Mutta mikä oli seuraus? Rikolliset teot 
jatkuivat jatkumistaan. Niiden suorittajat 
saivat uutta yllykettä toiminnalleen, kun 
ei näyttänyt olevan pelkoa edesvastuuseen 
joutumisesta. He ja heidän kannattajansa 
alkoivat nähdä rikollisissa teoissa normaa
lisen ilmiön, jota ymmärrettiin melkein 
miten pitkälle hyvänsä, vieläpä alettiin vä
kivaltatekoja julkisessa sanassa röyhkeästi 
ylistelläkin. Ne sanomalehdet, lähinnä oi-

139 
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keistolehdet, jotka alunpitäen asettuivat 
n. s. kansanliikkeen kannalle, kirjoittelivat 
milloin enemmän, milloin vähemmän ym
märtävästi törkeimmistäkin rikoksista, koe
tellen niitä aina parhainpäin selitellä ja 
silitellä. 

Kun tietää, miten voimakas vaikutus jul
kisella sanalla {)n kiihtyneisiin mieliin, ei 
{)le mitään ihmettelemistä siinä, että vähi
tellen alkoi syntyä, niinkuin eräässä viime 
kesänä pidetyssä huomattavan lakimiehen 
puheessa on sanottu, vaarallinen oppi, 
jonka mukaan oikeus on jotakin, jota il
man voidaan tulla toimeen tai jonka voi 
korvata jokin muu voima kuin oikeuteen 
sisältyvä, meidän yksityisten tahtojen ylä
puolella oleva yleistahto. Tämä ,muu 
voima'' olisi mainitun opin mukaan yksi
tyisen tai yksityisten tahto, mikäli sen vai
kuttimena vain Qn yleistä hyvää edistävä 
tarkoitus. Tämä on luonnollisesti varsin 
vaarallista oppia, mutta niin perinpohjin 
Qn se jo ehtinyt sokaista eräät kansalais
piirit, että sellaistakin tekoa, joka heti sen 
tapahduttua näytti kaikilta tahQilta saa
neen yksimielisen ankaran tuomion, jo 
muutamaa viikkoa myöhemmin alettiin ym
märtää. Eipä puutu esimerkkejä siitäkään, 
että se suorasukaisesti hyväksyttiinkin. 
Syyllisiä sellaiseen tekoon, jota hallituskin· 
piti ennenkuulumattomana, vaadittiin jo 
muutamien päivien päästä vapaaksi. Sa
manlainen ehdotus tehtiin niin sanQtun 
kansanliikkoon suuressa kokouksessa La
pualla joku aika takaperin ja eräs maini
tun liikkeen aikakauslehti ryhtyi mitä häi
käiiemättömimpään kirjoitteluun rikoksen
alais~ksi joutunutta suurta arvonantoa 
nauttivaa ja ansioitunutta kansalaista koh- ' 
taan. Kuvaavaa Qn myöskin se myötätun
toisuussähkösanoma, jonka Lapuan kokous 
lähetti moneksi vuodeksi kuritushuoneeseen 
tuomituille henkilöille sekä eräät aivan 
viime päivinä julkisuudessa mainitut rikol
listen vastaanQtot sekä heille osoitetut ter
vehdykset. 

Edellämainitunlaisella hallituksen suh
tautumisella n. s. kansanliikkeen nimessä 
ja ainakin sen hiljaisella suostumuksella 
harjoitettt:tihin vä:kivaltaisuuksiin ja mui
hiln laittomuuksiin oli toinenkin {)ikeusjär
jestyksen kannalta varsin valitettava .seu
r&us, jonka hallitus itsekin aikaisemmin 
kosketellussa tiedonannQssaan toteaa. Mitä 
pitemmälle nimittäin rikosten selvittely on 

lykkäytynyt sitä voimakkaampana on al
kanut esiintyä mielipide, jonka omaksuneet 
eivät tahdo myötävaikuttaa rikollisten ilmi
saamiseen. Tästä syystä ja ympäristön har
joittamasta painostuksesta ei kuulusteluis
sa, sikäli kuin niitä on toimeenpantu, ole 
saatu ilmi kaikkea sitä, mitä kuulustelta
vat ovat tietäneet, niinkuin hallituksenkin 
taholta on aikaisemmin lausuttu. Täten on 
ollut mahdollista, että sellaisetkin erinomai
sen järkyttävät ja mieliä kuohuttavat ri
kolliset teot kuin työmies Holmin tappo ja 
kunnallislautakunnan esimiehen Happosen 
todennäköinen murha ovat vielä selvittä
mättä. 

Kun kaiken edelläesittämäni valossa tar
kastelee lähemmin hallituksen antamaa vas
tausta välikysymykseen, joutuu vastaus 
koko joukon toiseen valoon kuin miltä se 
äsken kuullun perusteella saattaa näyttää. 
Ettei kuitenkaan tässä kohden jäisi epäi
lyksille mitään sijaa pyydän lopuksi yksi
tyiskohtaisemminkin osoittaa, että annettu 
vastaus on jättänyt monta tärkeätä seik
kaa hämäräksi. 

Me olemme hallitukselta tiedustelleet, 
katsooko hallitus tehneensä kaiken, mitä 
tehtävissä on ollut edellämainittujen rikos
ten selvillesaamiseksi ja niiden suorittajien 
syytteeseen saattamiseksi. Hallituksen vas
taus on niin ymmärrettävä, että mitään 
tässä kohden ei ole laiminlyöty, varsinkin 
jos Dlosuhteet ottaa huomioon. En tahdo 
kieltää, etteikö hallitus olisi toiminut vai
keissakin olosuhteissa, mutta niihin vetoa
malla hallitus tuskin voi vastaustaan tyy
dyttävästi puolustaa. En halua enää tässä 
yhteydessä puuttua kaikkiin niihin erittäin 
lukuisiin väkivallantöihin ja muihin laitto
muuksiin, joita viime kesän ja syksyn ku
luessa on tehty ja joista valtioneuvosron 
oikeuskanslerille on jätetty yksityiskohtai
nen selostus, vaan rajoitun käsittelemään 
yksinomaan edellä lähemmin kuvaamiani 
lnmnallislautakunnan esimies Happosta ja 
työmies Holmia koskevia tapauksia. 

Laajoissa kansalaispiireissä on herättänyt 
hyvin ymmärrettävää tyytymättömyyttä se 
käänne, jonka niin hyvin Happosta kuin 
Holmia koskevan tutkimuksen kulku on 
saanut. Onhan enemmän kuin odottama
tonta, että henkilöiden, joiden tiedetään ol
leen kyyditykseen ()Sallisia, annetaan edel
leenkin kulkea vapaalla jalalla, vaikka on 
todennäköistä, että kyydityn henkilön koh-
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talona on ollut väkivaltainen kuolema. 
Mikä olisikaan ollut sen luonnollisempaa 
kuin että nuo rikokseen osalliset kyyditsi
j.ät olisi vangittu ja perinpohjainen kuu
lustelu heidän suhteensa toimeenpantu 
(Vasemmalta: Uusi aika!). Heidän seli
tyksensä tuntemattomista miehistä, joille 
Happonen luovutettiin, on niin läpikuulta- · 
van yksinkertainen, ettei tehtävänsä tasalla 
-olevan viranomaisen olisi luullut voivan 
ottaa sitä täydestä, ja joka tapauksessa 
olisi ehdottomasti pitänyt heidät kuuluste
lun ajaksi pidättää. Miksi niin ei ole tehty, 
-on syytä kysyä~ Edelleen on ulkopuolista 
suuresti kummastuttanut, että niin pian 
kuin tutkimukset olivat edistyneet niin pit
källe, että rikosten kaamein osa oli edessä, 
erikoitutkija vapautetaan tehtävästään eikä 
sijalle edes määrätä toista, vaan jätetään 
tehtävä paikkakunnan nimismiehelle, jolle 
tällainen tehtävä hyvin ymmärrettävistä 
syistä, vaikkapa hänellä hyvää tahtoakin 
..olisi, on erinomaisen vaikea. Miksi niin on 
menetelty, on syytä jälleen kysyä~ (Va
semmalta: Eikö se ollut itse sitä järjestä
mässä?) Kuulusteluja ei myöskään ole ulo
tettu niin laajalle kuin tällaisessa törkeäss2 
rikostapauksessa, johon tavalla tai toisella 
<>Sallisia on paljon, olisi ollut tehtävä. Paik
kakunnalla liikkuu monenlaisia huhuja 
Happosen kohtalosta, mutta itsepintaisim
min väitetään, että hänet olisi murhattu 2'6 
kilometriä Karvian kanavalta Joensuuhun 
päin olevan Pöytälahden kohdalla. Mur
haajien olisi pitänyt raahanneen hänen 
ruumiinsa järven rantaan ja upottaneen 
sen sittemmin järveen. Onkohan paikalla 
toimitettu naarauksia tai muuten koetettu 
tod-eta pitääkö ja missä määrin huhu paik
kansa? (Vasemmalta: Ei ole toimitettu!) 

Työmies Holmin tappoa koskevat tutki
mukset <>n niinikään jätetty paikallisten 
viranomaisten käsiin oltuaan ensin erikoi
sen siih€ll määrätyn tutkijan tehtävänä. 
Tutkijan vaihdos on tapahtunut varsin 
omituisissa ja ajalle kuvaavissa olosuh
teissa. Kun henkensä menettäneen sisar il
m{)ittaa tuntevansa määrätyn henkilön ky
seessäolevan yöllisen murhenäytelmän yh
~eksi aiheuttajaksi ja tämä henkilö ilmoi
tuksentekijän nähdessään ja ilmoituksen 
kuultuaan käyttäytyy tavalla, joka antaa 
tatkijalie aihetta kohdistaa epäluuloja hä
neen ja kun asianomainen sittemmin pidä
tetään kuulusteluja varten, kokoavat hänen 

hengenheimolaisensa monisatalukuisen mies
joukon, joka lähtee liikkeelle aikomuksin 
väkivallalla vapauttaa epäilyksenalainen vi
ranomaisten käsistä (Vasemmalta: Aikoi
vathan ne W alleniuksenkin vapauttaa!). 
Väkivaltaiset vapauttajat tosin selittivät, 
että pidätetty on ·syytön ja että rikoksen 
tutkijan entisyys sekä valtiolliset mielipi
teet ovat sellaiset, ettei häneen voida luot
taa, mutta eihän tällainen seikka oikeuta 
ketään ryhtymään edellämainitunlaisiin toi
menpiteisiin. Välikohtaus onnistuttiin kyl
läkin hoitamaan viranomaisten puolelta 
niin, ettei lopullista skandaalia tapahtunut, 
mutta ei ole asianmukaista, eikä myöskään 
oikeusjärjestyksen arvon mukaista, että sel
laisin aikomuksin liikkeelle lähteneen mies
joukon kanssa ryhdytään neuvotteluihin ja 
että heidän vaatimuksiinsa kiireimmiten 
suostutaan, vaikka syytetty samalla ilmoi
tetaan olleen osallisena johonkin toiseen kyy
ditytkseen. Eikä tässä kyllin. Tehtävänsä 
täyttäneen tutkijan toiminta lopetetaan ja 
asetetaan selvittelyn alaiseksi (Vasemmalta: 
Se pääsi liian pitkälle!). Tällaiset tapauk
set osoittavat eittämättömästi mitä suurinta 
valtiovallan voimattomuutta ja ovat omiaan 
levittämään käsitystä, ettei eräälle rikoksen
tekijäryhmälle tässä maassa voidakaan mi
tään. 

Mainitunlaiset seikat ja monen monet 
muut tapaukset osoittavat, ettei hallitus, 
jonka luonnollisesti ylinnä tulee vastata 
järjestyksestä maassa ja viranomaisten toi
minnasta, tässä kohden ole tehnyt kaikkea, 
mitä tehtävissä on ollut rikosten selvittä
miseksi ja niihin syyllisten edesvastuuseen 
saattamiseksi. Ne osoittavat samalla, mi
hin joudutaan, ellei rikollisten voimakei
noja vastaan aseteta valtiovallan voimake:i
noja. JDs kohta oikeus suurimmalta osalta 
toteutuukin vapaaehtoisesti, on sille (l)leel
lista kuitenkin pakkQ. Joka ei oikeuteen 
vapaaehtoisesti alistu, hän on siihen pa
kolla taivutettava, ja sitä olisi ollut halli.
tuksenkin käytettävä, jos mieli ,säilyttää -oå
keusjärjestyksen arvovalta ja säästyä niiltä 
nöyryytyksiltä, jotka sen eittämättömästi 
oman toimintansa seurauksena on viime 
kuukausina täytynyt kärsiä. 

Mitä kauemmin näiden rikosten selvit
tely viipyy, sitä laajemmalle leviää käsicys, 
että kaikki Suomen kansalaiset eivät .ole
kaan yhdenvertaiset lain edessä ja sita 
alemmaksi painuu <>ikeusjärjestyksen arv(l)-
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valta. Vastauksestaan päättäen hallitus 
katsoo maan oikeusjärjestyksen arvon yhä 
edelleenkin voivan sietää mainitunlaisen 
olotilan jatkumista, mutta laajat kansalais
piirit ovat toisella kannalla, ja se on mie
lestämme varteenotettava tosiasia jo sem
moisenaan. Kun hallitus ei myöskään 
näytä voivan antaa mitään takeita rikos
ten selviäruisestä ja niiden suorittajien 
rankaisemisesta vastaisuuteenkaan nähden, 
eivät asiat maassa ole sillä kannalla,. ·kuin 
niiden olla pitäisi. 

Nykyinen pääministeri, silloinen senaat
tori, on noin 13 vuotta sitten Iujasta jär
·jestysvallasta puhuessaan eduskunnassa 
m. m. lausunut: ,Kuitenkin tiedämme 
kaikki, että jokaisen oikeusvaltion pohjana, 
jokaisen yhteiskuntajärjestyksen perustana 
on juuri järjestys. Ei mikään voi ajan 
pitkään pysyä pystyssä eikä mikään hal
litus ole mahdollinen maassa., ellei siinä 
voida järjestystä pitää ja nyt, jos milloin
kaan, meillä Suomessa on tärkeätä, että 
jaksamme todella ylläpitää järjestystä.'' 
Nämä sanat sopivat hyvin myös nykyai
kaan. Ellei hallitus voi oikeusjärjestyksen 
arvovaltaa säilyttää, tulee varmaankin edel
'leen löytymään niitä, jotka deklamoiden 
julistavat, että he tekevät, mitä tahtovat, 
mutta hallitus vain sen, mitä voi. (Vasem
malta: Hyvä! Hyvä!) 

Ed. E r i c h: Herra puhemies! Herra 
sisäasiainministerin vastaus, etenkin se 
kohta, jossa ministeri täysin va;kavassa ääni
lajissa ja kiitellen puhuu noin kaksi kuu
kautta sitten täällä tapahtuneesta kyyditsi
Jalll ilmoittautumisilveilystä, samoinkuin 
hallituksen kohta päättyville valtiopäiville 
niiden alkaessa antama kertomus toimin
nastaan, ovat varsin masentavia todistuk
sia siitä voimattomuudesta, arkuudesta ja 
puuttuvasta arvovallasta, johon hallitus 
meillä viimeisinä aikoina suurimmaksi 
osaksi omasta tuottamuksestaan on joutu
nut. Sensijaan että hallitus kaikella aukto
riteetillaan olisi yrittänyt kohottaa maata 
jälleen oikeusvaltioiden joukkoon, on se yri
tyksissään joko jäänyt puoliväliin tai ei lai
sinkaan yrittänyt. 

Tapahtuneet tosiasiat silmien edessä me 
emme voi todeta muuta, kuin että hallitus 
ensiksikin ei ole kuin poikkeustapauksissa 
ja osittain kyennyt .saattamaan aikaisempia 
ilkitöiden tekijöitä ansaitsemaansa rangais-

tukseen, sekä toiseksi, että hallitus ei voi 
tarjota mitään takeita oikeusjärjestyksen 
säilymisestä vastaisuudessa. Tällainen to
siasia on kuitenkin omiaan kansalaisissa he
rättämään tuskallisen turvattomuuden tun
teen. Ihmishenki ,_ minä puhun ainoas
taan kaikkein kallisarvoisimmasta oikeushy
västä - on jo ammoisista ajoista nauttinut 
korostettua lainsuojaa ja turvaa. Sen riis
täminen on ankarimmalla lain tuntemalla 
rangaistuksella kielletty. Jo ennen synty
mähetkeä tuleva ihminen nauttii tätä ko
rostettua lain suojaa eikä kuolemantuomi
tultakaan saa henkeä ottaa muu kuin siihen 
virallisesti määrätty teloittaja. Jos tuon 
teon tekee joku toinen, rangaistaan häntä 
tavallisena murhamiehenä. Meillä ei, lu
kuunottamatta vuoden 1918 surullisia ta
pauksia, kuolemanrangaistusta ole sovel
lettu, mutta meillä on teloittajia, jotka itse 
ovat itsensä tuohon siistiin toimeen valin
neet. Tällaisia teloittajia liikkuu vapaana 
yhteiskunnassa ja on olemassa melkoisia 
kansalaisryhmiä, jotka ylistävät heidän te
kojaan sankaritekoina. Todellakin omituinen 
käsitys sankaruudesta! Minä olen tottunut 
pitämään sankaruutena sitä, että heikompi 
puolustaa laillista oikeuttaan väkevämmän 
oikeudetonta hyökkäystä vastaan. Eräissä 
piireissä tunnutaan kuitenkin sankaritekona 
pidettävän sitä, että suurempi joukko hy
vin aseistettuja miehiä hyökkää yhden ai
noan turvattoman ja aseettoman kimppuun 
tehden hänelle raakaa väkivaltaa (Ed. 
Ryömä: Monenlaisia sankareita!) ja muu
tamissa tapauksissa vieden häneltä hengen
kin. 

Tällainen pöyristyttävä veriteko, jonka. 
tutkiminen näyttää jääneen lopullisesti kes
ken, on edustajatoverini Pekkalan täällä 
mainitsema forssalaisen työläisen Holmin 
murha. Holm lienee kylläkin aikaisemmin 
lukeutunut kommunisteihin, mutta sikäli 
kuin tietooni on tullut, oli hän jo luopunut 
kommunistisesta villityksestä. Missään ta
pauksessa häntä ei koskaan oltu pantu syyt
teeseen yhtä vähän maanalaisesta kuin 
maanpäällisestäkään kommunistisesta toi
minnasta. Kun verityötä koskevat tutki
mukset eivät näyttäneet johtavan mihin
kään tuloksiin, määrättiin muuan taitavaksi 
tutkijaksi tunnettu poliisimies tutkimuksia 
jatkamaan. Tämän määräyksen antoi herra 
sisäasiainministeri itse henkilökohtaisesti, 
ja lienee ministerillä niin muodoin ollut tie-
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dossaan, että juuri tämän tutkijan johdolla 
voitaisiin päästä suotuisampiin tuloksiin. 
Sitäkin omituisemmalta tuntuu, että minis
teri vastauksessaan välikysymykseen lausuu 
tämän tutkijan noudattaneen tutkimuksis
,saan ,omalaatuisia menettelytapoja'', kui
tenkaan lähemmin sanomatta, mihinkä tuo 
,omalaatuisuus perustuisi. Mainittu tutkija 
,oli sitä mieltä, että annettu määräys vel
voitti häntä tarmokkaaseen ja vakavaan 
työhön, ja hän saikin, varsinkin ensi aluksi, 
kiitosta ansaitsevaa avustusta paikallisten 
viranomaisten puolelta. Kaikki merkit viit
tasivat siihen, että murhaaja oli löydettä
vissä Loimaalta, jota pitäjää sivumennen 
sanoen Uusi Suomi ylpeillen on kutsunut 
,Lounais-Suomen Lapuaksi' '. Kullakin on 
omat kunniakäsitteensä ! Niin hyvin vaina
jan sisaren kuin muidenkin henkilöiden ker
tomukset murhaajan ulkonäöstä ja muista 
seikoista näyttivät johtavan määrättyyn 
henkilöön, jonka tutkimuksen toimittaja, 
kun vielä tunnetuista syistä nimeltään mai
nitsematta jätettävän viranomaisen arvelu 
~päluuloa vahvisti, pidätti kuulusteluja 
varten. Nähdessään vainajan sisaren kuu
lusteltava hätkähti kerrassaan neuvotto
maksi ja yritti vasta saatuaan tasapainonsa 
takaisin kömpelösti selitellä alibiaan. Jäl
kinäytös on meille kaikille tunnettu. Noin 
600 autokuormallista eri osista Lounais
Suomea kuljettaa lapualaisia Forssan rau
halliseen työläiskauppalaan. Uhkauksia 
sinkoilee ja niitten painostuksesta pidätetty 
lasketaan vapaaksi. Lapuan laki on jälleen 
osoittautunut Suomen lakia voimakkaam
maksi. Mutta Forssan rauhalliset työläiset, 
joilla ei ole ja jotka eivät, jos heillä olisikin, 
käyttäisi ulkonaisia voimakeinoja väkival
taa ja vääryttä vastaan, ovat rauhallisella 
tavalla antaneet pal;k>n puhuvan todistuk
sen siitä, mitä he tällaisesta menosta ajatte
levat. He ovat äskettäin toimitetuissa kun
nallisvaaleissa miehittäneet vielä uusia paik
koja Forssan muutenkin vasemmistolaisessa 
kauppalan valtuustossa. 

Forssan juttu ei kuitenkaan pääty vielä 
tähän. Tutkimuksien aikana niiden toimit
tajaa monella tavalla uhattiin. Erään suu
rehkon loimaalaisen teollisuuslaitoksen joh
taja lupasi muutamana lauantaiaamuna 
kahdeksan miehen voimalla kyyditä hänet 
itärajalle, ellei hän vielä samana päivänä 
Loimaalta poistuisi. Kun tutkija ei tästä 
välittänyt, muutettiin taktiikkaa. Samai-

nen herra kutsui kohteliaasti tutkijan päi
vällisille. Saapuvilla oli varsin huomatta
via loimaalalaisia (Ed. Aaltonen: Kansan
edustajia!) ja erityisesti yksi näistä lausui 
sen vakavan toivomuksen, että tutkimuksen 
toimittaja toimeksiantajalleen ilmoittaisi 
olevan mahdotonta päästä perille siitä, kuka 
on rikoksen tehnyt. (Vasemmalta : Kuul
kaa, kuulkaa ! ) Edelleen annettiin tutkijalle 
kolmen päivän harkinta-aika- ovathan la
pualaiset paljon korkeammillekin herroille 
ultimatumejaan jaelleet - (Ed. Hakkila: 
Oikein!) jonka kuluessa joko myönteinen 
vastaus oli annettava tai poistuttava Loi
maalta. Minä luulen muuten, että ed. Aal
tosen äskeinen välihuudahdus ei ollut lai
sinkaan aiheeton. Täällä lienee oikeiston 
takaliston penkeillä eräs kansanedustaja, 
joka varmaankin voi kertoa hiukan lähem
piä detaljeja näistä päivällisistä ja päivälli
siin liittyvistä keskusteluista. (Eduskun
nasta: Kuka se oli? Kyllä se tunnetaan!) 

Viime marraskuun alussa peruutettiin et
sivä Hillille annettu määräys. Hänen ei 
ehkä olisi pitänyt ottaa tehtäväänsä niin 
vakavalta kannalta ikuin hän oli tehnyt. 
Häntä lienee myös pidetty sopimattomana 
vuoden 1931 alusta toimimaan Turun lää
nin etsivänä. Kommentit seuraavat itses
tään. Mutta kysyä sopii, mihin täällä jou
dutaan, elleivät viranomaiset edes kuuluste
lujen toimittamista varten saa pidättää hen
kilöitä, joita vastaan vahvoja indisioita on 
olemassa? Miksi olisi neiti Alma Holm, 
joka ei ole laisinkaan mikään poliittinen 
henkilö, vaan hartaasti uskonnollinen ja po
liittisille asioille tykkänään vieras, sanonut 
juuri Paavo Markkulaa, jota hän tuskin ai
kaisemmin oli nähnytkään, veljensä mur
haajaksi, ellei perusteltua aihetta epäluu
loon olisi ollut olemassa~ Mitä seuraa, jos 
tilapäinen kansanjoukko milloin vain mobi
lisoidaan vaatimaan suosimansa, rikoksesta 
epäillyn henkilön vapauttamista? Ja kuka 
uskaltaa enää julkiseen toimeen ja tehtä
vään ryhtyä, jos erottamisen Damokleen 
miekka riippuu hänen päällään seurauksena 
virkavelvollisuuksien tunnollisesta täyttä
misestä? 

Lapualaishenkinen sanomalehdistö on har
joittanut kiihkeätä ajojahtia lääninetsivä 
Hiiliä vastaan. On syytetty häntä siitä, 
että hän aikaisemmin olisi toiminut puna
kaartissa. Nämä syytökset ovat perättömiä, 
niinkuin käy ilmi aikanaan virallisesti toi-
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mitetuista tutkimuksista. Tuon tutkimuk
sen toimitutti Viipurin läänin silloinen 
maaherra, tohtori Lauri Kristian Relander 
vuonna 1922 ja antoi tutkimus sen tuloksen, 
että kaikki syytteet Hillin osallistumisesta 
punakaartin toimintaan olivat parjausta. 

Holmin tapauksessa sattunut oikeusjär
jestyksen rikkomus ei, niin kuin ryhmäto
verini ed. Pekkala jo on huomauttanut, suin
kaan parane siitä, että Holm aikanaan oli 
ollut kommunisti. Mutta jos sitä nyt jois
sakin piireissä katsottaisiin lieventäväksi 
asianhaaraksi, on syytä vielä minunkin kos
ketella meidän puoluetoverimme Happosen 
asiaa. 

On aivan turhaa väittää, että Happonen 
olisi joutunut vainon alaiseksi poliittisten 
mielipiteittensä johdosta. Hän oli vain jou
tunut eräiden piirien epäsuosioon sen 
vuoksi, että hän oli erittäin ankara raittiu
den valvoja ja myös siitä syystä, että hän 
hyvin tunnollisesti oli sovelluttanut voi
massa olevaa kunnallista verotuslakia Hei
naJoen varakkaimpiin maanviljelijöihin. 
(Keskustasta: Heinäveden!) Tiedän, että 
lapualainen sanomalehdistö, tänä päivänä
kin ilmestynyt Ajan Sanan numero, rohke
nee leimata Happosen kommunistiksi. Su
vaitsemattomuus ja vaino ulottuvat vielä 
haudan toiselle puolellekin ja vainoojina on 
henkilöitä, jotka kerskailevat uskonnolli
suudellaan. Niin pitkälle on kiihoitus men
nyt, ettei haudassakaan suoda valtiolliselle 
vastustajalle lepoa ja rauhaa. Mutta par
jaukset ja valheet kohdistuvat loppujen lo
puksi ainoastaan parjaajiin itseensä ei
vätkä pienimmässäkään määrässä vahingoita 
puhtaan ja viattoman miehen nimeä. 

Happosen jutun yhteydessä ei ole sove
liasta mainita nimiä edes täälläkään edus
kunnassa, sillä jos nimiä mainitsisi, niin 
saattaisivat nimetyt henkilöt helposti joutua 
uusien vainojen kohteiksi. Minun täytyy 
sen vuoksi turvautua fingeerattuihin ni
miin taikka keksittyihin alkukirjaimiin 
säästääkseni viattomia ihmisiä, jotka pal
jonkin tietävät Happosen kohtalosta. (Edus
kunnasta: Salat julki!) 

Muuan vaimo, sanokaamme häntä vaimo 
Y :ksi, joutui jonkun aikaa Happosen mur
han jälkeen sattumalta seinän takaa kuule
maan erään keskustelun eräiden puolijuo
puneiden heinäveteläisten välillä. Miehet 
olivat kaikki olleet konnantyössä mukana ja 
keskustelivat siitä hyvin avomielisesti. Kes-

kustelusta kävi ilmi, että Happonen teki 
uljasta vastarintaa, mutta ,ryövärit kiskoi
vat hänen kätensä irti", näin kuuluvat ker
tojan sanat. Mitä hirmutekoa tarkoitetaan 
noilla sanoilla: ,kiskoivat hänen kätensä 
irti", sitä minä en kykene kuvailemaan. 
Tämän jälkeen Happonen vietiin metsään, 
jonne hänet ensin aijottiin avuttomassa ti
lassa jättää. Muuan raakuudestaan tun
nettu henkilö, joka on suurehkon savolaisen 
toiminimen palveluksessa, sanokaamme 
häntä herra P :ksi - lienee sopivin alkukir
jain - päätti kuitenkin lyhentää prosessin 
ja ampui Happosen kuoliaaksi. Uhri pan
tiin tämän jälkeen säkkiin ja upotettiin Pöy
tälahden suohon. Herra P. oli itse mukana 
tuossa seurassa ja vaimo Y. kuuli hänen 
kerskaillen kertovan tästä todellakin oma
laatuisesta, herra sisäasiainministeri, todel
lakin hyvin omalaatuisesta sankariteosta. 
Kaikki veritekoon osallistuneet henkilöt lie
nevät paikkakuntalaisten tiedossa. Jou
kossa pitäisi olla suhteellisen huomattavas
sakin asemassa olevia kansalaisia, jos nyt 
kansalaisen kunnianimitystä voi sovelluttaa 
tällaisiin olentoihin. Niinikään lienee tie
toja autojen numerosta, kotipaikasta ja 
muista seikoista. Poliisitarkastaja Kun
naalla on varsin laaja ja vakuuttava mate
riaali käytettävänään. Mutta kaikesta päät
täen sen käyttämisestä ei tule mitään, vaan 
juttu tulee painumaan. (Ed. Voionmaa: 
Oikeusjärjestys on ylläpidetty!) 

Täällä ei ole mainittu eräästä kolman
nesta samanlaisesta verityöstä, jonka uh
riksi joutui heinjokelainen työmies Mättö. 
Minä pyytäisin herra sisäasiainministeriä 
vakavasti kiinnittämään huomiota tähänkin 
tapaukseen, jota minun ryhmätoverini Suo
kas tullee tarkemmin valaisemaan. Tiedossa 
on, että Mätön samoin kuin Happosenkin 
vaimo ovat olleet heidän miehiään kohdan
neesta verityöstä siksi järkytettyjä, että 
heitä hoidetaan kunnallissairaalassa mieli
sairasten puolella. 

Yksityistä virkamiestä ehkä ei voi liian 
ankarasti syyttää. Syy on nykyisen yleisen 
turvattomuuden ja mielivallan. Tutkija
viranomaisia itseään terrorisaidaan ja heiltä 
vaaditaan suurta luonteenlujuutta, jotta he 
jaksaisivat virkatehtävänsä ja virkavelvolli
suutensa suorittaa. Vieläkin suurempaa 
luonteenlujuutta vaaditaan yksityisiltä hen
kilöiltä, jotta he asiassa ilmoittaisivat to
tuuden ja mitään salaamatta todistaisivat 
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kaiken, minkä he tietävät tapahtuneen ja 
totta olevan niin totta kuin Jumala heitä 
auttakoon ruumiin ja sielun puolesta. 

Lopputulos kaikesta ylempänä sanotusta 
ei voi olla muu kuin että viranomaiset vain 
harvoissa tapauksissa ovat voineet tai ovat 
uskaltaneet tai ovat tahtoneet tutkia monia 
törkeitä rikoksia. Useissa tapauksissa rikol
liset todennäköisesti eivät koskaan joudu 
tuomioistuimen eteen vastaamaan konnan
töistään. Materiaalinen totuus ei tule päi
vänvaloon. 

Heinäveden kunnanvaltuustossa oli ennen 
äskettäin toimitettuja kunnallisvaaleja 14 
sosialidemokraattia ja 9 porvaria. Kommu
nistit saivat tämän edellisissä kunnallisvaa
leissa kaikkiaan 72 ääntä. On siis aivan 
turha sanoa, että lapualaisten toiminta Hei
nävedellä olisi kohdistunut kommunismia 
vastaan. Ansaitsee vielä mainitsemista, että 
huolimatta Heinävedellä vallitsevasta terro
rista, jonka uhriksi m. m. eräs aivan nuori 
eikä mihinkään puolueeseen lukeutuva kan
sakoulunopettajatar on joutunut, kuitenkin 
äsken toimitetut kunnalliset vaalit antoivat 
sellaisen tuloksen, että sosialidemokraatit 
miehittivät 13 kunnanvaltuutetun paikkaa, 
porvarilliset puolueet yhteensä 10. (Ed. 
Hakkila: Happosen paikka jäi tyhjäksi!) 
On järjetöntä sanoa, että Happosta koh
danneen verityön kohteena olisi ollut mi
kään muu kuin sosialidemokratia. Mutta ' 
sosialidemokratialle Lapua on viimeisessä 
höyrypäisessä kokouksessaan julistanut tais
telun elämästä ja kuolemasta. Ja tuota 
taistelujulistusta on suurin osa kansallista 
kokoomuspuoluetta säestänyt oikein puo
luekunniavanhuksen voimallakin, koetellen 
sotkea yleiset käsitteet sellaisiksi, että ajat
telemattomien ja ymmärtämättömien ihmis
ten aivoissa sosialidemokratia ja kommu
nismi muka olisivat sama asia. On annet
tava suuri tunnustus muille porvarillisille 
ryhmille, lukuunottamatta sitä pientä ryh
mää ruotsalaisessa puolueessa, joka kaikessa 
seuraa Lapuaa, että muut porvarilliset ryh
mät ovat valtiollisessa taistelussa meitä vas
taan käyttäneet siveellisesti täysin arvok
kaita aseita. 

Meidän puoluetO'Veristaanme Happosesta 
on tullut sosialidemokratian ensimmäinen 
marttyyri Suomessa. Häntä koihdannut ve
rityö on verrattavissa italialaisen kansan
edustajan Matteottin murhaan 12 päivänä 
kesäkuuta 19214. Eroa on vain si·inä, että 

Happonen oli vaatimaton kansarumies, 
jonka kohtaloihin maailma ·ei ainakaan 
tällä hetkellä ikiinnitä sanottavaa huomiota. 
Verityö ei sen kautta oleellisesti muuta 
luonnettaan; sitä ·ei senvuoksi ole välhem
mä:n ankarasti arvosteltava. On muuten 
mieletöntä että lapualaiset, joiden edusta
jia on täällä eduskunnassaJkin, kuvittelevat 
voivansa .tällaisilla keinoilla hävittää sosia
lidemokratian Suomesta. He voivat mei
dän riveissålmme harjoittaa suosimaansa 
apuharvennusta, niinkuin he jo ovat te:h
neetkin. He voivat luoda täällä meilläikin 
uusia marttyyreita, mutta heidän voimansa 
ovat liian heikot ja ennenkaikkea \heidän 
älynsä on liian lylhyt, jotta :he kykenisivät 
hävittämään sosialidemokratian. He tule
vat näkemään, kuinka sosialidemokraatti
nen liike kärsimyksissä ainoastaan kirkas
tuu ja voimistuu. Yksityisiä sosialidemo
kraatteja voi•daan tuhota, sosialidemokra
tiaa ei tuhota milloinkaan. 

Sen jälkeen kuin \hallitus meille selosti 
viimeaikaista toimintaansa, on, niinkuin 
minä jo huomautin, Lapualla pidetty uusi 
koikous, jonka, olkoon, että sen meno pa
neekin väkevästi epäilemään monien osan
ottajien ja puhujien syyntakeisuutta, tai 
e:hkäpä juuri siitä syystä, olisi luullut ikiin
nittäJVän hallituksen :huomiota ainakin sen 
verran, että hallitus vastatessaan välikysy
mykseen ja siinä \haaihmoitellessaan tulevan 
toimintansa ääriviivoja, olisi määritellyt 
ikantansa lapualaisten viimeisiin ·edesotta
misiin nähden. Julistettiinihan tuossa jäl
kimäisessä kokouksessa mahdollisimman 
suorasanaisesti ja kaikella toivottavana sel
vyydellä, että me, s. o. lapualaiset, ,me 
teemme mi.tä me tahdomme, muut tekevät 
mitä he voivat ja mihinikä he kykenevät". 
Onlhan tämä mitä selvin taisteluhaaste hal
litukselle itselleen ja lailliselle yhteiskunta
järjestyikselle (Vasemmalta: Samat pää
määrät!). Herra . Sulo Veikko Pekkola 
(Vasemmalta: Herrana ja iheittiönä !) eh
dotti, että kokous vaatisi presi·dentti Ståhl
bergin kyyditykseen osallistuneiden henki
löiden vapauttaanista ja tätä ehdotusta pe
rusteli hän peräti nerokkaana ja meidän 
tähänastisessa oikeudenhoidossamme tunte
mattomalla tavalla. Erräs jääkäriupseerien 
kokous täällä Helsingissä .oli nimittäin ihar
ikinnut asian juriidisesti sellaiseksi, ettei 
ole syytä enää pitää presi.dentti Ståililber
gin kyyditsi·jöitä vangittuina. Samassa !ko-
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kouksessa suunniteltiin myös ;toimia elin
keinovapauden rajoittamiseksi ja luotiin 
taaskin uusi instanssi, ei tällä kerralla mi
kään jäälkäriupseerien kokous, vaan erityi
nen lapualainen instanssi, jonka sakkomää
räyksiin niiden tulisi alistua, jotka määrä
tystä maasta tänne Suomeen kuljettavat 
määrätynlaista tavaraa. Ikärvä kyllä jäi 
epäselväksi, mitä seuraamuksia koituu esim. 
sellaisille paperiteollisuusmiehille, jotka 
ovat koonneet suuria rikkauksia monivuoti
sella liikeyhteydellä melkein yksinomaan 
bolshevikkien kanssa Venäjällä. Mutta eh
käpä tällainen herra on jo aikaisemmin os
tanut itselleen synninpäästön riittärvän suu
rella avustussummalla Lapuan liikkeelle. 
Eihän ole olemassa sellaista lakia, joka kiel
täisi !harjoittamasta anekauppaa Suomessa, 
jossa nykyään uskonnonvapaus on voi
massa. 

Vihdoin näyttää minusta siltä, IJruin :ne 
virkamiehet, joiden erikoisena tehtärvänä on 
huolehtia siitä, että kukaan kansalainen ei 
laillisessa oikeudessaan joudu mitään kär
simään ja joilla syyttäjiin näihden on sekä 
substitutioni .että devolutionioikeus, eivät 
olisi heille kuuluvaa oikeutta riittruvän suu
ressa määrässä käyttäneet eivätikä virkavel
vollisuuttaan kyllin tunnollisesti täyttäneet. 
Tuntuu omituiselta, että kun tasavallan en
simmäinen presidentti taikka kun eduskun
nan ensimmäinen varapuhemies joutuu häi
käilemättömän väkivallanteon Ulhriiksi, oi
keuskansleri ja eduskunnan oikeusasiamies 
eivät itse välittömästi seuraa tutkimuksia. 
Tuntuu omituiselta, että vaikka edellämai
nitsemani murhatyöt ovat jääneet hämärän 
valoon, ne viranomaiset, jotka viimekädessä 
huolehtivat kansalaisten turvallisuudesta 
ja !kansalaisten tasa-arvoisuudesta lain 
edessä, eivät ainakaan tiettävästi ole puut
tuneet noiden rikosten tutkimuksen kul· 
kuun. Minun ymmärtääkseni melkoinen osa 
sitä moitetta, joka tässä on kohdistettu herra 
sisäasiainministeriin, kohdistuu vaaraan 
henkilöön. Melkoinen osa siitä moitteesta 
olisi kohdistettava nimenomaan oikeuskans
leriin. 

Vilhdoi:n minua ihmetyttää se, että halli
tus ei näy riittävän suuressa mää,rässä seu
raavan sanomalehdistöä. Hallitushan on 
saanut mieleisensä painovapauslain. Me 
olemme sitä vastustaneet ja periaatteenem
me uskollisina me jatkuvasti tulemme pyr
kimään siihen, että maassa jälleen vallit-

sisi täydellinen 'Painovapaus. Mutta meistä 
olisi hyvin mielenkiintoista tietää, onko hal
litus huomannut esim. täällä ilmestyvässä 
Ajan Sana-nimisessä lehdessä, sen nume
rossa kuluvan joulukuun 1 päirvältä, erästä 
sepustusta, jonka otsakirjoitus on ,Vaa
rallista harkitsem3ittomuutta' '. Ikäänkuin 
lapualaiset voisivat puhua toisten ihmisten 
harlkitsemattomuudesta; se tuntuu jo koko
lailla paksulta kohtalon ivalta se! (Nau
rua). Sen on kirjoittanut ,muuan maa
seudun mies", vaikka minä puolestani ver
rattain väkevästi epäilen, onko kirjoittaja 
todellisuudessa niinkään paljon maanvilje
lijä, että hän osaa €rottaa rukiin kaurasta 
ja hevosen lehmästä. Oli tämän asian laita 
miten tahansa, kirjoituksessa harjoitetaan 
mitä häikäilemättömintä rikoksellista kii
hoitusta tasavallan entistä päämiestä vas
taan ja koetetaan monenlaisilla uhkauksilla 
häneen vaikuttaa niin, että hän kieltäytyisi 
ehdokkuudesta lälhestyvissä vaaleissa ihyvin 
huomattavaan asemaan tasavallassa. (Va
semmalta: Työmaaterroria!) Tavallaan 
kyliä määrätyssä muodossa. V ai:kka minä 
luulen, että samoinkuin täysin kaistapäisen 
Aoktivistin :kirjoitukset ·eivät juuri hei
konna, vaan pikemminkin vahvistavat pre
sidentti Ståhlbergin asemaa, niin minä 
kumminkin katson tällaiset kirjoitukset 
sen laatuisiksi, että hallituksella olisi syytä 
kirjoittajiin soveltaa, minä en tahdo puhua 
painovapauslaista, vaan soveltaa niitä koh
tia rikoslaissa, joissa puhutaan riikokselli
sesta kiiihoituksesta ja myöskin rikoksen 
ylistämisestä. Mitä tulee nimenomaan ri
koksen ylistämiseen, niin pitäisi hallituk
sen kiinnittää huomiota siihen, ikuinka ta
vattoman turmeleva vailkutus yleiseen mie
lipiteeseen väihemmän harkitsevissa kansa
laiskerroksissa tällaisilla rikoksellista toi
mintaa ylistävillä kkjoituksilla ja teoilla 
on. Me olemme lukeneet sanomalelhdistä, 
kuinka herra Jaskari Nurmon asemalla vas
taanotettiin sankarina muutamia päiviä sit
ten (Ed. Hakkila: Toiset samanlaiset san
karit ottivat!) ja kuinka joku kansakou
lunopettaja, en muista oliko hänen nimensä 
Peltonen tai Peltola, piti pöJ"hkeän bom
bastisen ylistyspuheen tälle ,isänmaan 
suurelle miehelle'' - suunnilleen näitä sa
noja lienee käytetty. Kyllä helU'a opetus
ministerin olisi syytä kiinnittää huomiota 
täihän nuorison kasvattajaan. 

Tämänpäiväinen Ajan Sana on !katsonut 
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mruhdolliseiksi puhuessaan siitä hyvin an
sai·tusta tuomiosta, jonka presidentti S1Jå!hl
bergin kyyditsijät saivat, !käyttää seuraa
vaa otsakirjoitusta: ,.,Prof. Ståhlberg on 
sen suunnan tyypillinen edustaja, joka on 
a:iiheuttanut maamme luisumisen alennusti
laan.'' (Ed. Voionmaa : Mihinkäs kom
munistit jäivät n Sitä minä ·en voi tietää . 
. Ja samoin on tämä'n päivän Ajan Sanassa 
luettavana pa.ri sälhkösanomaa, joihin !kai 
myöskin olisi syytä jonkinlaista TI.uomiota 
kiinnittää, sillä kyllä kai ne ovat mitä 
,oleellisimmin rikosta ylistäviä ja rikokseen 
kiihoittavia. Rouva W alleniukselle, rouva 
Kuussaarelle ja .rouva J asikarille 'On saapu
nut •tänä päivänä Kokikolasta näin kuuluva 
sähkösanoma : , Tieto rraskaista tuomioista 
-on saapunut yllättäen tänne. Me emme 
voi kä,det ristissä katsella sitä, että isän
maan parhaita miehiä (Ed. Ha!kkila: Kuul
kaa!) suljetaan vankiloihin, vaan valmis
tumme päi1vää varten, joHoin !kalterit mur
tuvat. Kestäikää lujina, ette ole yksin. 
Kunnia isänmaan parhaille pojille! (Ed. 
Komu: Seh.än on kommunismia!) Kokko
lan ja ympäristön aktivisteja." Se on rpa:l
jon pahempaa, ed. Komu, kuin kommu
nismi, sillä ei kommunismilla ollut mitääm 
.aseiden aineellista voimaa takanaan, niin
kuin näillä on taistellessaan laillista yill
teiskuntajärje.stystä vastaan. (Vasemmalta: 
La,puan bolshevismia !) Sanokaamme vaikka 1 

siksi. Ja toinen sähikösanoma kuuluu näin 
- se on sarupunut Lapualta -: ,,Kestä:kää 
horjumattomina. Syvä is!kumme on, viha 
voittamaton. Etelä-Pohjalllillaan aktivis
teja.'' Minusta on hyvin outoa ja hyvin 
ikävää, että aktivistin kunniakas nimi, 
joka johtaa meidän mieleemme Eugen 
SchaUimanin ja monia henkilöitä itsenäi
syystaistelun ajoilta, tällä tavalla sekote
taan rikoksellisen toiminnan yhteyteen. 

On jäljellä vain muutamia päi.viä joulu
juhlaan, kotien ,rauhalliseen julhlaan. Tämä 
jUihla otetaan monissa tuhansissa ja kym
menissä tUJhansissa Suomen kodeissa tänä 
vuonna vastaan jokseenkin sekavin tun
tein. Meille puhutaan Jumalan !kunniasta, 
maassa vallitsevasta rauhasta ja ihmisiä 
toisiinsa yhdistävästä hyvästä tahdosta. 
Meille pu!hutaan siitä suurimmasta opetta
jasta, joka m. m. on lausunut: Autuaat 
ovat rauhan tekijät, sillä heitä on Jumalan 
pojilksi kutsuttava. Me kunnioitamme sel
laisia hengellisen säädyn jäseniä, ja niit.ä 

on täällä eduskunnassakin, ilahduttava 
kyllä, monta, jotka vilpittömällä mielellä 
ja puhtaalla sydämellä, jouluevankeliumia 
julistarv:at. Mutta meidän täytyy valittaen 
todeta, että niiden joukossa, joiden tulisi 
toisille selittää tätä rauhan ja lähimmäi
senrakkauden oppia, on runsaasti niitä, 
jotka itse ovat antautuneet vihan, vainon 
ja suvaitsemattomuuden tielle. Me olemme 
lukeneet siitä, kuinka Ruotsin kunnianar
voisa ark!kipiispa äsken sai Nobelin pa:l!kin
non toiminnastaan maailmanrauhan hy
väksi. V alitettarvasti meillä .on kovin vilihän 
sellaisia hengellisen sääldyn miehiä, jot!ka 
tekevät työt.ä tässä :samassa ;raulhan !hen
gessä. 

Ed. L ohi: Niinkuin herra siasäasiain
ministeri vastauksessaan mainitsi, kuluneen 
kesän tapauksia käsiteltiin eduskunnassa 
jo verrattain laajasti tämän istuntokauden 
alussa, jolloin hallitus antoi eduskunnalle 
selostuksen kuluneen kesän tapauksista. 
Maalaisliiton eduskuntarJ"hmän puolesta 
oli minulla kunnia jo silloin huomauttaa, 
että maalaisliitto ja siihen lukeutuva va
:kava Suomen talonpoikaiskansa, vaikka se 
on aktiivisesti koettanut toimia lainsäädän
nön aikaansaamiseksi, jonka avulla kom
munistinen rienaus tästä maasta saataisiin 
lopetetuksi, se ei ole koskaan voinut hy
väksyä sellaisia menettelytapoja kommunis
min vastaisessa toiminnassakaan, mitä su
rullista kyllä, kuluneen kesän aikana on 
paljon tapahtunut. Maalaisliiton eduskun
taryhmä käydyn keskustelun jälkeen ja 
hallituksen annettua selostuksensa päätti 
siirtyä yksinkertaiseen päiväjärjestykseen 
nimenomaan huomautuksella, että ryhmän 
puolesta ei tahdota asettaa esteitä sille hal
lituksen alkamalle toiminnalle, että rikolli
set teot joutuvat rangaistaviksi. Tämä 
kulunut pari kuukautta on ollut tavallaan 
sellaista odotuksen aikaa. Herra sisä
asiainministeri nyt antamassaan vastauk
sessa selitteli niitä syitä, jotka ovat olleet 
vaikuttamassa, että nämä tutkimukset ovat 
niin hitaasti edistyneet. Minulla ei ole 
oikeutta väittää, että hallitus ei olisi tahto
nut selvyyttä asioissa saada, mutta ei voi 
kieltää, että asiaa syrjästä seuranneena ja 
lähemmin tuntematta yksityiskohtia asiain 
kulusta, on pyrkinyt se epäilys vaivaamaan, 
että asianomaiset viranomaiset eivät aina 
ja kaikissa tapauksissa ole täydellä tar-

140 
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molla toimittaneet sitä tehtävää, mikä hei
dän velvollisuutenansa on ollut. 

Olen vakuutettu siitä, että kuluneena 
aikana on tapahtunut paljon sellaisia ta
pauksia, joita jokaisen tunnollisen, ehdotto
masti isänmaallisen henkilön, täytyy jyr
kästi tuomita huolimatta siitä, että sellai
nen tuomitseminen voidaankin leimata ar
veluttavaksi isänmaallisuuden puutteeksi. 
Että rikokset saivat niin suuren laajuuden, 
se aluksi johtui siitä, että kommunistien 
säädyttömään rienaukseen oli niin peräti 
isänmaallinen kansa suuttunut, että se en
simäisiin kommunisteihin kohdistettuihin 
väkivallantekoihin suurelta osalta suhtau
tui, niinkuin on tavaksi tullut sanoa, ym
märtävästi. Mutta silloin nämti, jotka ym
märtävästi suhtautuivat eivät osanneet 
aavistaa sitä vaaraa, mikä on tälle tielle 
lähtemisessä. Toiset kyllä heti alusta al
kaen tajusivat, mihin yhteiskunta joutuu 
tämän suoran toiminnan avulla, · jolloin 
laki syrjäytetään ja omankädenoikeus kor
keimpana ihanteena isänmaallisuuden mant
telin alle pantuna tulee näyttelemään pää
osaa yhteiskuntaelämässä. Minä en tahdo 
jatkaa näiden tapausten luetteloa, joita 
kaikki oikeinajattelevat paheksuvat, mutta 
sen minä vain voin lausua, että suuri osa 
niitäkin, jotka aluksi pyrkivät ymmärtä
mään näitä omavaltaisia tekoja, niin niiden 
silmät, jotka aluksi ymmärsivät, ovat nyt
temmin auenneet, mihin tätä tietä kulke
minen kansakunnan johtaa. On selvä, että 
tällä hetkellä, mikäli tällaista toimintaa 
jatkuu, että uhmaten meidän oikeusjärjes
tystämme ja laillista valtiovaltaa sivuut· 
taen koetetaan määrättyjä poliittisia tar
koitusperiä ajaa, niin se -ei ole enää mi
tään kansanliikettä. Siitä kansa sanoo 
itsensä irti. Ne ovat muutamat yltiöpäät, 
jotka eivät ymmärrä, mitä todella isän
maallisen kansan sielussa liikkuu, ja kaik
kein suurimman käänteen kansan mieli
alaan tekivät ne raa'at murhateot, joista 
on mainittu, mutta ennenkaikkea se, että 
toiminta kohdistui niin kauas kokonaan 
kommunistivastaisesta toiminnasta kuin en
simmäisen tasavallan presidentin väkival
taiseen kyyditykseen, josta tapauksesta 
herra pääministeri eduskunnassa eduskun
nan ikäpresidenttinä jo eduskunnan ensim
mäisessä istunnossa lausui syvän suuttu
muksen eduskunnan puolesta tämmöisen 
konnantyön tähden, mies, jonka tunnusta-

vat isänmaalliseksi mieheksi nämäkin hur
jimmat ainekset. Miten on ajateltavissa, 
että i'hmisten moraali, käsitys oikeasta ja 
väärästä, menee niin alas kuin se viime 
päivinä on mennyt, että tähän tekoon osal
listuneet, joista pääministeri antoi tällaisen 
lausunnon, isänmaallisina sankareina koti
seudulle tultuaan otetaan vastaan ja vielä 
meidän kansanopetuslaitoksen opettajan ta
holta pidetään kiitospuheita niin kuin isän
maan suurelle sankarille, henkilölle, joka 
aikaisemmin on koettanut tekeytyä kommu
nistiprovokaattoriksi ja sitten, kun se ei 
onnistunut, on tunnustanut, mikä oli hänen 
tekonsa tarkoitus. Näin ollen tuntuu mi
nusta tämä käsitteiden sekaannus kummal
liselta, kun kerran mies, jota me olemme 
tottuneet kaiken ikänsä kunnioittamaan 
lainkunnioituksen symboolina, joka ikänsä 
varrella on niin paljon laillisuutensa takia. 
kärsinyt, että samat piirit, jotka hänet 
tunnustavat nyt maan ensimmäiseksi mie
heksi, uskaltavat tuommoista isänmaam
suudeksi nimittää (Ed. Hakkila: Niin, 
kehnoa on!). 

Tässä eduskunnassa on kaikille tunnet
tua, niinkuin minä luulen, että se on kai
kille tässä maassa tunnettua, että minä olen 
ollut yksi aktiivisimpia henkilöitä toimin
nassa kommunismin vastustamiseksi ja 
lainsäädännön saattamiseksi sellaiseksi, että 
kommunistinen rienaus tässä maassa lope
tetaan, mutta minä luulen, että kun minä 
tämän sanon, niin minun isänmaallisuuteni 
joutuu suuressa määrin epäilyksen alai
seksi (Ed. Huhtala: Kyllä! - Ed. Erich: 
Joku sanoikin ,Kyllä" sieltä.). Mutta 
minä voin vakuuttaa, että Suomen talon
poikaiskansa, joka on valtatekijä ollut siinä, 
että kommunistien julkinen toiminta tässä 
maassa on saatu lopetetuksi, se on minun 
kanssani täydellisesti samaa mieltä. 

iMinä en tahdo hallitusta kivittää, sillä 
minä ymmärrän, kuinka erinomaisen vai
keassa asemassa hallitus on ollut silloin, 
kun hallituksen käsitys on ollut sa.ma kom
munismin hävittämisen suhteen kuin mi
nunkin käsitykseni, ja isänmaallisen, puh
taasti isänmaallisen liikkeen liepeille on 
päässyt pesiytymään sellaisia mustia voi
mia, jotka koko tämän kunniakkaan liik
keen tahtovat häpeän tahraan tallata, (Ed. 
Pihkala: Oikein!) niin on ymmärrettävä, 
että hallitus on erittäin vaikeassa asemassa. 
ollut. Minä myöskin käsitän ne syyt, että 
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hallitus aikaisemmin on koettanut saada 
järkeä hulluttelijain mieleen ja koettaa 
rauhallista tietä saada selvitetyksi kansa
kunnan kiihtynyttä mielialaa. Mutta mi
nun käsittääkseni nyt on aika tullut, että 
hallituksen täytyy kaikilla sen käytettävissä 
olevilla keinoilla koettaa vaikuttaa siihen, 
että rauha ja järjestys ja lainkunnioitus saa
daan maassa vakiinnurtetuksi. Muuten mei
dän kansamme menee nopein askelin perika
toaan kohti (Keskustasta: Totta!). Mutta 
minä ymmärrän, että tässä työssä ei yksi
nään hallituksen voimat riitä, tässä tarvi
taan kaikkien rauhaa rakastavien isänmaal
listen kansalaisten yhteistyötä ja yhteistoi
mintaa (Ed. Pihkala: Oikein!). Täällä on 
väitetty, että tässä kamarissa istuisi puolue, 
joka hyväksyy kaiken tämän, mitä on ta
pahtunut. Minä en sitä usko (Ed. Hak
kila: Kuulitteko Huhtalan välihuudahduk
sen ?) . Minä en puhu Huhtalasta, minä 
puhun puolueesta. :Minä olen vakuutettu, 
että myöskin kansallisessa kokoomuspuo
lueessa on vakavia isänmaallisia miehiä, 
jotka ymmärtävät, mitä hetki vaatii (Ed. 
Pihkala: Kaikki ymmärtävät!), jotka ovat 
valmiita työskentelemään siihen suuntaan, 
että rauha ja parlamenttaarinen elämä saa
taisiin maahan palautetuksi, ja sen tähden 
minä tahtoisin kehoittaa, että puolue ra
vistaisi sellaiset ainekset, jos ne pyrkivät 
pesiytymään puolueen sisälle, jotka vievät 
moraalin ihmisiltä pois (Ed. Hakkila: 
Huonoa terveydenhoitoa!). Sama on kai
killa puolueilla. Minä lausun saman varoi
tuksen sosialidemokraattiselle puolueelle, 
että ne kommunistit, jotka nyt julkiselta 
näyttämöltä ovat poistuneet, ne ovat pyr
kineet soluttautumaan teidän puoluee
seenne, ja pitäkää silmänne auki, että ne 
eivät vie sille tielle, . minne kommunistit 
pyrkivät. Vaara on yhtä suuri teillä kuin 
kokoomuksella näistä muiluttajista ja kai
kista. (Eduskunnasta naurua.) 

On valitettavaa, että tällaisena vakavana 
aikana ja vakavana hetkenä, kun kansa
kunta pyrkii pääsemään rauhallisiin oloihin, 
vielä julkisen painetun sanan kautta, 
aivan ikäänkuin uhmaten koko yhteiskun
taa ja laillista järjestystä, vielä koetetaan, 
provoseerata yleistä mielipidettä, jotta se 
sivuuttaisi lailliset valtiomahdit ja laillisen 
yhteiskuntajärjestyksen. Siitä on todis
tuksena ne otteet, joita edellinen puhuja 
tässä luki. Ja minusta tuntuu, että valtio-

vallan ja hallituksen velvollisuus on pitää 
myöskin silmänsä auki tässä suhteessa. 
Sillä ei voi maallikkona ajatella muuta, 
kuin että on kirjoituksia, jotka meidän la
kien mukaan rikoksen ylistyksenä täytyy 
ymmärtää. On selvää, että kirjoitetulla 
sanalla, niin kommunistisella propagan
dana kuin myöskin muulla propagandana, 
jolla koetetaan ihmisten mielikuvitusta kas
vattaa laillisen yhteiskuntajärjestyksen pii
ristä pois ja provoseerata suorastaan oma
valtaisuuden tielle, sillä on vaikutuksensa, 
niinkuin me olemme nähneet kommunistien 
menestymisestä meidän maassamme. Ja 
sentakia me olemme tässä eduskunnassa 
myöskin painovapauslakia muuttaneet, että 
koetettaisiin meidän kansan sielua varjella 
siltä myrkyn kylvöltä, jolla ajattelematto
mat kirjoittajat koettavat kansan sielua 
myrkyttää. (Ed. Ryömä: Lapuan pakko
toimenpiteillä!) 

En voi olla vielä lopuksi mainitsematta, 
että kerrassaan tuskallisen vaikutuksen on 
tehnyt se, että julkisessa sanassa, silloin
kuin meidän kansa on käymässä niin tär
keään tehtävään kuin valitsemaan valitsija
miehiä Suomen tasavallan ensimmäisen 
päämiehen paikalle seuraavaksi kuusivuo
tiskaudeksi, osassa julkista sanaa suoras
taan uhkaamalla sanotaan, että jos ei mää
rätty henkilö tule - niin rivien välistä 
ainakin voi lukea - niin silloin käytetään 
epäparlamenttaarisia keinoja asian kuljet
tamiseksi määrättyyn suuntaan. Samalta 
taholta, josta niin painokkaasti painoste
taan yhteisymmärrystä kaikJcien isänmaal
listen kansalaisten keskuudessa, niin tuntuu 
kerrassaan ironialta, että tällä tavalla yh
teisymmärrystä voitaisiin kasvattaa, että 
vapaa ajatteleminen valtiollisista ja yhteis
kunnallisista asioista, silloinkin kun se ei 
kohdistu rikolliseen toimintaan, mutta .eri 
mielipiteitä ilmaantuu yhteiskunnallisiin ja 
valtiollisiin kysymyksiin, niin silloin pakko
keinolla yritetään saada kaikki tanssimaan 
saman pillin mukaan. Tällaisissa merkeissä 
yhteistoimintaa ei koskaan saavuteta. Meillä 
maalaisliittolaisilla ei ole mitään sitä vas
taan, että kaikkien rehellisten isänmaallis
ten kansalaisten ja puolueitten kanssa yh
teistoiminnassa ollaan, että meidän isän
maatamme kyettäisiin onnellisesti eteen
päin kuljettamaan ja että me vapaan Suo
men vapaana voisimme meidän jälkeentu
leville polvillemme säilyttää. Mutta sen 
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me talldomme sanoa, että talonpoikaiskansa 1 

ei voi luopua siitä maailmankatsomukses- 1 
taan, jonka se pitää omantuntonsa mukaan 
oikeana, uhattakoon sitä minkälaisella ter
rorilla tahansa. (Vasemmalta: Oikein, 
oikein!) Ja olen vakuutettu siitä että 
tämän maan asutus, se on raunioina, ennen
kuin mikään diktatuuri tässä maassa pää
see valtaan. (Vasemmalta: Hyvä, hyvä! 
Oikein!) Suomen talonpoika on sillä va
listustasolla, että sellaiset hankkeet eivät 
täällä koskaan menesty. . (Vasemmalta ja 
keskustasta hyvähuutoja.) 

Ed. M y ll y m ä k i: Suomen hallitus
muodon 5 § :ssä säädetään, että Suomen 
kansalaiset ovat · kaikki samanarvoisia lain 
edessä. Näin säädetään paperilla, mutta 
käytännössä ovat asiat aivan toisin. Tuskin 
milloinkaan voidaan jakaa jotakin kansaa 
selvemmin kahteen ryhmään kuin Suomessa 
on tällä kertaa tehty. Meillähän säädetään 
jo eri laitkin kumpaistakin kansanryhmää 
varten. Tämän jaon jyrkkyyttä kuvaa eri
koisesti se nimitys, millä näitä kumpaakin 
kansankerrosta mainitaan. Toisella puolen 
seisovia sanotaan isänmaallisiksi, toisella 
puolen seisovia sen vastakohtana isänmaat
tomiksi, joka meidän oloissamme merkitsee 
melkein samaa kuin lainsuojattomuus. Ne 
niin sanotut isänmaalliset ovat saaneet elää 
ja tehdä melkein mitä ovat tahtoneet kun
han vain ovat muistaneet sanoa, että he ovat 
tehneet sen isänmaallisessa mielessä. Mutta 
sensijaan täällä toisella puolella olevat tus
kin ovat aina olleet oikeutettuja edes puo
lustamaan itseään. Onhan sattunut, että 
pimeänä yönä ammuskellen ja väkivaltaa 
käyttäen sisäänmurtautuneet, _jotka ovat 
karkoittaneet perheen päämiehen ja ovat 
väkivalloin sieltä riistäneet ulos perheen
emännän ja tehneet hänelle väkivaltaa, ovat 
tästä teosta saaneet ehdonalaisen rangais
tuksen, kun samalla kertaa perheen isä, joka 
uskalsi puolustaa kotiaan, sai kiinteän tuo
mion. Tosin hänellä oli ilman lupaa ase, 
mutta joka tässä tapauksessa oli erittäin 
tarpeen vaatima, koska hän vain tämän suo
jissa sai tilaisuuden paeta ja säästi siten 
henkensä. Tässä tapauksessa luettiin ras
kauttavana asianhaarana se, että kysymyk
sessä olevalla henkilöllä oli ase, kun sen
sijaan tälle toiselle, joka murtautui sisään, 
luettiin lieventävänä asianhaarana se, että 
hän teki tekonsa isänmaallisessa mielessä. 

Tämä tapahtui, kuten tiedetään, Pöytyällä, 
mutta ei silti ole ainoa esimerkki, joka pu
huu tämänlaisen asiantilan puolesta. 

Silloin kun eduskunta kokoontui, jätti 
hallitus eduskunnalle kertomuksen toimen
piteistään. Tämän yhteydessä hallituksen 
taholta huomautettiin, cHä se on noudatta
nut maltillisia menettelytapoja, koska sen 
mielestä muunlaiset menettelytavat olisivat 
voineet johtaa verenvuodatukseen. Hallitus 
siis piti silloista tilannetta niin vakavana, 
että jos rikoksentekijöihin olisi käyty kä
siksi, niinkuin laki edellyttää, että siitä olisi 
seurannut kapina. Mitään muuta ei tämä 
hallituksen käsitys voinut merkitä. Kun 
tilanne silloin oli hallituksen mielestä niin 
vakava, niin on vaikeata käsittää, miksi hal
litus on senjälkeen sietänyt sanomalehdissä 
harjoitettavan semmoista kiihoitusta, jota ei 
edes kommunistisessa sanomalehdistössä 
oltu aikaisemmin tehty. Täällä on näihin 
kirjoituksiin jo viitattu monta kertaa, joten 
minä en katso tarpeelliseksi esittää niistä 
esimerkkejä. Jos hallitus todella on pyrki
nyt palauttamaan järjestystä, niinkuin se 
on sanonut, niin silloin täytyy sanoa, että 
sen oman puolueen sanomalehdistö on tais
tellut näissä pyrkimyksissä sitä vastaan. 
(Ed. Hakkila: Oikein!) Jos hallituksella 
olisikin viime kesänä ollut aihetta varovais
ten menettelytapojen noudattamiseen, niin 
nyt enää siihen ei ole ollut aihetta. Juuri 
eduskunnan kokoontumisen edellä tapahtui 
tekoja, jotka saivat yleisen mielipiteen rea
geeraamaan sellaista tilannetta vastaan. 
Kaikkien puolueiden sanomalehdet, kokoo
muspuolueen lehtiä ja Aktivistia lukuunot
tamatta, lakkasivat silloin ymmärtämästä 
näitä rikoksellisia tekoja ja tarjosivat hal
litukselle järjestyksen ylläpitämisessä ver
raten vahvaa tukea. Sen mielialan vaiku
tus havaittiin viranomaisissakin. Ne alkoi
vatkin heti tutkia rikoksia. Niinpä täällä 
useasti mainittu Happosen kyyditsemisjut
tukin joutui silloin pontevamman tutkimuk
sen alaiseksi, ja niin tapahtui myöskin nii
den rikoksien kanssa, joita on erikoisesti 
mainittu sieltä Hämeestä. Mutta hallituk
sen suhtautuminen näihin tutkimuksiin sai 
asiassa aikaan valitettavan ja vaarallisen 
käänteen. Hallitus itse ei antanut tässä 
raskaassa työssä tutkijoille sitä tukea, mikä 
olisi ollut välttämätön, jotta he olisivat voi
neet tehtävästään menestyksellisesti suo
riutua. 



Viime kesänä ja syksynä tehtyjen rikosten selvittäminen ja rankaiseminen. 1117 

Sisäasiainministeri itse määräsi, kuten 
täällä jo on huomautettu, todennäköisesti 
hänen luottamustaan nauttivan henkilön 
tutkimaan Forssassa tapahtunutta rikosta. 
Hänen määräyksensä oli niin selvä, että 
asianomainen viranomainen saattoi hyvin 
saada siitä sen käsityksen, että hänen teh
täviinsä kuuluu selittää tämä rikosasia. Kun 
hän sitten tutkimuksissaan joutui ainakin 
osittain rikoksentekijäin jäljille, niin heti 
sen jälkeen loppui häneltä hallituksen tuki. 
Ne olettamukset Markkulan syyllisyydestä, 
joiden perusteella l\1arkkula pidätettiin, ei
vät ole niin heikkoja kuin herra sisäminis
teri vastauksessaan tahtoi väittää. Paitsi 
sitä, että Holmin sisar heti tunsi Markkulan 
siksi mieheksi, joka ampui hänen veljensä 
ja että siihen sopi kaikki ne tuntomerkit, 
mitä Holmin sisar oli rikoksentekijästä en
nakolta kertonut, Markkula itse ilmoitti ali
binsa kaksi kertaa väärin, josta hän itsekin 
peräytyi. Vasta kolmannella kerralla hän 
ilmoitti olleensa kyyditsemässä erästä toista 
kommunistia ilmoittamatta kuitenkaan 
m1ssa. Minä uskon, että jokainen tutkija 
pidättää syylliseksi epäillyn tämäntapais
ten syiden perusteella kuulusteluja varten. 
I<lihän sellaisella alibitodistuksella, jota sisä
ministeri pitää niin varmana, ole mitään ar
voa, kun hän ei sano, missä hän oli silloin, 
kun rikos tapahtui, jotta voitaisiin ottaa sel
ville, pitääkö hänen väitteensä paikkansa. 
Ja kun hän kaikessa tapauksessa ilmoitti ol
leensa samaan aikaan toista rikosta suorit
tamassa, niin oliko välttämätöntä päästää 
hänet vapaaksi. Hän kyllä esitti yhden to
distajan, joka ilmoitti olleensa silloin Mark
kulan mukana, mutta voivathan Vaasan työ
väen kirjapainon särkijätkin esittää koko
naista 5 todistajaa, jotka todistivat, että 
yksi näistä särkijäistä makasi koko yön huo
neessa sängyssään silloin kun tämä kirja
paino hävitettiin, mutta eihän tämä todis
tus pitänyt paikkaansa. Ei näin löysillä 
perusteilla ollut syytä lopettaa tutkimuksia. 
Mutta vielä enemmän, kuin Markkulan omat 
ristiriitaiset selitykset, viittasi hänen syy 1-
lisyyteensä se hätäily ja ne merkilliset se
litykset, mitä ovat antaneet muut Markku
lan läheiset Loimaalla. 

Herra sisäministeri ilmoitti Hillin käyt
täneen tämän asian tutkimisessa vähemmän 
sopivia keinoja, jätti kuitenkin mainitse
matta, mitä nämä vähemmän sopivat keinot 

olivat. Se tutkija, jonka herra sisäminis
teri nyttemmin on määrännyt tätä rikosta 
selvittämään, ei ole käyttänyt sopimattomia 
keinoja, sillä hän ei asiallisesti ole tehnyt 
tässä kysymyksessä mitään (Ed. Erich: Siis 
ei ole käyttänyt mitään keinoja!). Herra si
säministeri saa kyllä hyvin helposti selville, 
kuka on syytön ja nämä ankarat ponnistuk
sensa tulokset hän sitten kiikuttaa tänne 
eduskuntaan, mutta me kysymme: kuka on 
syyllinen. Tämän selvittäminen on herra 
sisäministerin asia. 

On muutoin kummallista, että jos nama 
tutkimukset johtavat määrätyille tahoille, 
niin heti nämä epäillyt saavat puolustajak
seen sanomalehtiä, joiden toimittajat eivät 
voi tietää näistä asioista mitään. Yhtä kä
sittämätöntä minusta on, että Markkula sai 
myöskin sisäministeristä puolustajan, vaik
ka ei ole ollenkaan varmaa, ettei tämän syyl
liseksi epäillyn syyllisyys sittenkin tule ker
ran todistetuksi. Miltä tun.tuisi hallituk
sesta, jos joskus myöhemmin, sanottakoon 
vaikkapa tämmöisen välikysymyksen yhtey
dessä, selvitettäisiin eduskunnan edessä hal
litukselle kaikki nämä suurta huomiota he
rättäneet rikosjutut, yksityisten edustajain 
taholta suoritettaisiin silloin tekoja, minkä 
kanssa hallitus virkamieskoneistoineen on 
aivan turhaan ponnistellut. Mistä johtui, 
että etsivä Hilli joutui heti hallituksen, tai 
oikeammin sisäministerin, epäsuosioon, kun 
hän alkoi Markkulan kuulustelut? Mistä 
johtui, että vasta sitten alettiin epäillä, että 
hän on punikki, ja mistä yleensä johtui, että 
Hilliä kiellettiin jatkamasta Markkulan 
kuulusteluja ja määrättiin toiset henkilöt 
tutkimaan Hiiliä? Kun hallitus menettelee 
näin tahdittomasti, niin silloin hallituksen 
on mahdoton saada sitä luottamusta, mitä 
hallitus nykyisen tilanteen hoitamisessa eh
dottomasti tarvitsee. 

'l'äällä on mainittu kolme varsin raskasta 
rikosta, Happosen juttu, Holmin juttu ja 
tämä suutari l\tlätön juttu. Näiden selvit
tämistä eduskunnalla on täysi oikeus vaatia 
ja niiden rikoksien tekijäin jäljet ovat niin 
selvät, että viranomaisille ei ole ylivoimaista 
päästä selville, jos ne vain tahtovat. Näillä 
perheillä on oll];tt muutama kuukausi sitten 
koti ja huoltaja. Nyt niiltä on väkivalloin 
riistetty huoltaja, perhe hajoitettu, lapset 
yksityisten luona hoidotta ja äidit sairaa
loissa ja Holmin sisar ei ollenkaan uskalla 
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mennä kotiinsa. Jos tämä isänmaa vaatii 
työläisiltään näin raskaita uhreja, niin vai
kea niiden on sitä silloin rakastaa. 

Tulo- ja menoarvion käsittelyn yhtey
dessä minä kiinnitin huomiota niiden kah
den sosialidemokraattien hallussa olevan 
kirjapainon suljettuna pitämiseen, joiden 
yhtiöiden haltuun luovuttamisesta on tehty 
anomus. Tällöin herra sisäministeri vas
tauksessaan varsin ylimielisesti huomautti, 
että näitä kirjapainoja ei ole suljettu tä
män hallituksen aikana ja että edellinen hal
litus on saanut jo toimenpiteilleen eduskun
nan hyväksymisen. On väärin, jos hallitus 
käsittää tämän edellisen hallituksen teon 
ja eduskunnan puolelta sille saadun hyväk
symisen niin, ettei näiden kirjapainojen nii
den omistajille luovuttaminen enää olekaan 
tarpeen vaatima. Nykyisen hallituksen 
syyksi jää se, että se pitää edelleenkin näitä 
kirjapainoja suljettuina, vaikka siihen ei ole 
olemassa enää niitä syitä, jotka johtivat 
edellisen hallituksen näiden kirjapainojen 
sulkemiseen. Se sanomalehti, jota Kuopion 
Työväenkirjapainossa tultaisiin painamaan, 
on jo ilmestynyt ja herra sisäministeri hy
vin tietää sen sisällön. Vaasan Työväenkir
japainossa, kuten minä aikaisemmin jo olen 
huomauttanut, saadaan tehdä muita töitä, 
mutta sisäministeri kieltää jyrkästi painat
tamasta siellä sosialidemokraattista sanoma
lehteä. Minä haluaisin juuri tähän asiaan 
selvemmän vastauksen kuin tulo- ja meno
arvion käsittelyssä sisäministeri antoi. 
Minä haluaisin tietää, mihin lakiin tämä 
teko perustuu. Tältä varalta hallituksella on 
painovapauslaki, eikä sanomalehden ilmes
tymistä voida estää pitämällä suljettuna 
kirjapainoa, sillä se, onko näillä osakeyh
tiöillä oikeus omistaa nämä kirjapainot, se
hän on itsestään selvä asia. Se ei kaipaa 
sisäministeriössä tutkimuksia, sillä nehän 
ovat niiden omaa omaisuutta. Minä ymmä.r
sin hyvin, että näitä kirjapainoja pidettiin 
suljettuina valtiollisten vaalien edellä ja 
senkin, ettei niitä avattu kunnallisvaalien 
edellä, vaikka nekään motiivit eivät ole hy
väksyttäviä. Mutta on kohtuutonta vaatia, 
että näitä saadaan pitää suljettuina niin 
kauan kuin presidentin valitsijamiesten 
vaalit on toimitettu, sillä eihän hallitus ole 
yhtä puoluetta varten, vaan koko kansaa 
varten. (Vasemmalta: Kokoomuspuoluetta 
varten!) 

Samaten on eräiden työväenyhdistysten 

talojen laita. Ei ole mitään epäselvyyttä 
siitä, kuten sisäministeri väitti, kenelle kuu
luu Helsingin Työväenyhdistyik:sen talo. Se 
kuuluu Helsingin Työväenyhdistykselle, se 
on itsestään selvä. Ei ole mitään esteitä 
antaa työväentaloa työväenyhdistyksen käy
tettäväksi. Hallituksella on muita keinoja 
ja voimakkaitakin keinoja, millä pidetään 
järjestystä yllä. Tämä työväentalon suljet
tuna pitäminen ei ollenkaan näihin keinoi
hin kuulu. Tahdon tässä myöskin huomaut
taa Lapuan työväentalosta. Lapuan työ
väentalo on suljettuna sosialidemokraateilta, 
mutta ei kaikilta. Ja siitä, että tämän työ
väentalon ovet ovat auki muille, on seuran
nut, että tätä taloa on alettu käyttää hyvin 
likaiseen tarkoitukseen. Siellä on särjetty 
koko kirjasto, revitty rikki kaikki kuvat sei
nistä, niiden joukossa myöskin Aleksis Ki
ven kuva ja tätä tekoa suorittamassa on 
ollut osa Lapuan yhteiskoulun oppilaista. 
(Vasemmalta: Tietääkö opetusministeri tä
män?) Kyllä tämä tiedetään, sillä se on ni
mismiehen tiedossa ja hänkin on pitänyt sitä 
ennenlmulumattomana. (Ed. Huhtala: 
Asiaan!) Ei lasketa työväentalon omistajia 
työläisiä suojelemaan omaisuuttaan tällai
selta ennenkuulumattomalta häväistykseltä. 

Tulo- ja menoarvion käsittelyn yhtey
dessä oli myöskin hiukan puhetta kunnal
lisvaalien yhteydessä sattuneista tapauk
sista. Herra sisäministeri silloin erikoisesti 
viittasi, että ne havainnot, mitä kunnallis
vaalien yhteydessä saatiin, osoittavat, että 
sosialidemokraatit eivät voi suojella itseään 
kommunistiselta solutukselta. 

Se laki, jonka jälkeen kunnallisvaalit toi
mitettiin, oli niin epäselvä, se antoi varaa 
niin laajalle tulkinnalle, että olisi ollut riit
tävästi aihetta sisäministerin puolelta antaa 
viranomaisille ohjeita jonkin yhtenäisen me
nettelyn aikaansaamiseksi. Mitään täm
möistä ei kuitenkaan tehty. Tästä oli seu
rauksena, että 367 sosialidemokraattisen va
litsijayhdistyksen asiakirjaa tuli hylätyksi. 
Niistä kyllä palautettiin maaherrain pää
töksellä vaalilippuihin 86, mutta 281 jäi lo
pullisesti hylätyksi. Näin saatiin työväki 
syrjäytetyksi kokonaan kaikesta kunnalli-· 
sesta toiminnasta lähes 30 kunnassa ja näi
den joukossa oli joukko kuntia, joissa aikai
semmin oli ollut työväestöllä enemmistö. 
Laki, joka johtaa tämmöisiin tuloksiin, on 
väärä. Yksistään Kuopion läänin eteläi
sessä vaalipiirissä 28 kunnasta joutui 12 sii-
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hen asemaan, ettei siellä työväki ollenkaan 
saanut ottaa osaa kunnallisvaaleihin. 

Minkälaisten syiden perusteilla näitä vaa
lilistoja sitten hylättiin? Tulo- ja menoar
vion käsittelyn yhteydessä antamansa lau
sunnon mukaan näytti sisäministeri olleen 
varma siitä, että kaikki sellaisiksi väitetyt 
Dlivat kommunisteja. Minä olen muutamia 
keskuslautakuntain päätöksiä tältä varalta 
tarkastanut ja sieltä noukkinut muutamista 
syistä tietoja. Yhdessä tapauksessa on eh
.dokas väitetty kuuluneen v. 1925 lakkautet
tuun työväenyhdistykseen, siis yhdistykl 
.seen, joka oli lakkautettu jo 1925. Kah
dessa tapauksessa oli syynä se, että eräs eh
dokas oli 1925 tilannut Työväenjärjestöjen 
Tiedonantajaa. Yhdessä tapauksessa oli 
ehdokas puhunut valtuuston kokouksessa 
1929 Järjestönuorten avustamisen puolesta, 
mutta oli kumminkin äänestänyt tätä ehdo
tusta vastaan. Kahdessa tapauksessa oli 
syynä kuuluminen ammattiosastoon ja 2 ta
pauksessa kuuluminen Suomen Pienviljeli
jäin liittoon. Yhdessä tapauksessa katsot
tiin syyksi se, että erään ehdokkaan väitet
tiin rettelöineen työmailla, mainitsematta 
kuitenkaan, missä tämä rettelöiminen oli ta
pahtunut. Yhdessä tapauksessa katsottiin 
syyksi osanotto vuoden 1918 kapinaan ja yh
dessä tapauksessa väitettiin eräs ehdokas 
tunnetuksi vaaralliseksi henkilöksi paikka
kunnalla mainitsematta kuitenkaan mitään 
muuta syytä. 8 tapauksessa mainittiin joi
denkuiden ehdokkaiden toimineen kommu
nistisesti, mainitsematta kuitenkaan, millä 
tavalla se tapahtui. Yhdessä tapauksessa 
-eräs ehdokas oli toiminut yhteiskuntavas
taisesti. Semmoinen syyte havaittiin Jäm
sänkoskella ja tämän perusteella hylättiin 
koko lista ja estettiin Jämsänkosken työläi
"Set ottamasta osaa vaaleihin. Yhdessä ta
pauksessa eräs ehdokas oli kantanut rinta
pielessään kommunistista vappumerkkiä ja 
yhdessä tapauksessa eräs ehdokas oli ehdot
tanut kunnanvaltuuston kokouksessa kun
nallisen vakuutuksen ottamista Kansa-yh
tiössä - siinä kyllä sanottiin ,kommunisti
sessa Kansa-yhtiössä", mitään muuta syytä 
ei ollut mainittu. 2 tapauksessa katsottiin 
syyksi ehdokkaan kuuluminen urheiluseu
raan ja 2 tapauksessa oli ehdokas kuulunut 
paikalliseen sosialidemokraattiseen työväen
yhdistykseen, tämä syy kyllä poistettiin. 
2 tapauksessa oli syynä osanotto satama
työntekijäin lakkoon ja yhdessä tapauksessa 

oli yksi ehdokas hakenut iltamaluvan Raa
hen Työväennäyttämölle. Yhdessä tapauk
sessa kuuluminen Työväen Sivistysliiton 
alaiseen opintokerhoon ja yhdessä tapauk
sessa oli eräs ehdokas ottanut osaa kommu
nistien järjestämään hiihtokilpailuun. (Nau
rua eduskunnassa.). Yhdessä tapauksessa oli 
katsottu syyksi, että eräs ehdokas oli jul
kaissut 1925 onnentoivotuksen Työväenjär
jestöjen Tiedonantajassa. Tämä viimeksi 
mainittu syy ehkä monen edustajan mieles
täkin on riittävä todistamaan asianomainen 
kommunistiksi. Mutta jos tätä johdonmu
kaisesti noudatetaan, niin siitä seuraa, että 
esim. edustaja Perheentupa menettää kun
nallisen ja valtiollisen vaalioikeutensa, sillä 
hän on minulle tehdyn ilmoituksen mukaan 
paljon myöhemmin kuin 1925 ilmoitellut 
Työväenjärjestöjen Tiedonantajassa., (Va
semmalta: Sisäasiainministerin huomioon!) 
Tässä on vain se ero, että tä:ssä kysymyk
sessä oleva henkilö julkaisi Tiedonantajassa 
ilmoituksen, jossa hän toivotti menestystä ja 
onnea tuttavilleen, kun sen sijaan ed. Per
heentupa ilmoituksessaan toivoi onnea ja 
menestystä itselleen, että hän saisi parem
min kaljansa kaupaksi. (Vasemmalta: Oliko 
se Lapuan äänenkannattaja silloin Y Ed. 
Hakkila: Se on lapualaisuutta !) 

Kun näin perin kevyiden todistusten ja 
syytteiden perusteella riistetään työläisiltä 
oikeus ottaa osaa kunnallisiin vaaleihin, niin 
meillä ei silloin ole paljon kunnallisista oi
keuksista jäljellä. Minä ihmettelen, että 
herra sisäministeri voi jo näin ennakolta 
mennä sanomaan, että ne kantelut, joita on 
tehty oikeuskanslerille, ovat useassa tapauk
sessa aiheettomia, sillä minä luulen, että 
näitä ei ole vielä edes tutkittu. 

Kaiken sen keskustelun jälkeen, mikä 
eduskunnassa on nyt suoritettu ja vielä suo
ritetaan, saattaa kyllä tapahtua, että halli
tus tulee saamaan luottamuslauseen, mutta 
sen minä voin jo etukäteen sanoa, että tämä 
luottamuslause tulee olemaan vain viralli
nen luottamuslause, mutta ei moraalinen 
luottamuslause. Mutta ennen kuin hallitus 
pystyy hoitamaan nykyisen tilanteen, sen 
pitää hankkia itselleen moraalinen luotta
muslause, ja sitä se ei saa, jollei se täällä 
kosketelluissa kysymyksissä ota toista kan
taa kuin se on tähän asti ottanut. 

Minä luulen, että me olemme jo sivuutta
neet sen ajan, jolloin tätä kansaa voitiin pe
lotella vasemmalta uhkaavana vaaralla, se 
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on ainakin toistaiseksi sivuutettu. Mutta 
sen sijaan nyt on pakko kiinnittää huomiota 
oikealta uhkaavalle vaaralle. Minä en pel
kää, että meillä voidaan suorittaa nyt aina
kaan menestyksellistä vallankaappausta, 
sillä minä uskon ed. Lohen tulkinneen täällä 
talonpoikien käsityksen oikein. (Keskus
tasta: Varmasti!) Mutta se vaara, mikä oi
kealta uhkaa, ei ole yhtä merkityksetön. Se 
voi aiheuttaa vahingoittavia tekoja ja sii
henkään meillä ei ole varaa. Semmoiset 
pikkutekijät, jotka vääntävät pajuvitsoja, 
joihin aikaisemmin on kiinnitetty huomiota, 
ne ovat nyt muodista pois. Nyt liikehditään 
aivan kansan huipuilla, missä on sekä valta 
että voima suorittaa tekoja. Minun huo
mioni kiintyi erikoisesti Valleniuksen jutun 
yhteydessä laadittuihin poliisikuulustelu
pöytäkirjoihin, siihen kohtaan, missä ken
raali Vallenius ilmoittaa keskustelleensa 
häntä ylempänä olevan virkamiehen kanssa 
ja sanoi tämän ilmoittaneen olevan sitä 
mieltä, että presidentti Ståhlbergin kyydit
seminen on tarpeen vaatima. (Eduskun
nasta: Kuka se oli?) Olisi saatava tietää 
kuka se oli. Sen ei pitäisi olla vaikeata, sillä 
se on löydettävissä hyvin pienestä piiristä. 
Vallenius, niinkuin tiedetään, oli kenraali 
ja yleisesikunnan päällikkö. Häntä ylempiä 
virkamiehiä on vähän, ja hän on itse jo lu
kenut pois armeijan päällikön kenraali Sih
von. Jälelle jää siis hyvin vähän. Ei ole 
vaikeata ottaa tästä joukosta selville tämä 
henkilö, sillä kun Vallenius siinä asemassa 
sai aikaan sen, mitä hän on tehnyt, niin on 
syytä pelätä, mitä tapahtuu sen häntä kor
keamman herran taholta, joka ei ole vielä 
päässyt tarkoitustensa perille. 

Minä luotan ed. Lohen täällä antamaan 
ilmoitukseen ja toivon, että sieltä jo vihdoin
kin loppuisi sellaisen lainsäädännön harras
tus, jolla tahdotaan sitoa meidän työläisten 
kädet, sillä te tarvitsette todennäköisesti 
meitä vielä suojelemassa tätä tasavaltaa. 
Saattaa tulla aika, että me olemme teille 
yhtä tarpeellisia kuin me olimme 1919, jol
loin vielä tällä kertaa voimassaolevaa Suo
men hallitusmuotoa säädettiin. (Vasem
malta: Hyvä, Hyvä!) 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Pyydän 
yhtyä sisäministerin vastaukseen. Minä 
olen perehtynyt niihin asiakirjoihin, joihin 
se nojautuu, ja olen vakuutettu siitä, että 
vastaus on kaikin ·puolin asiallinen ja 

oikea. Syyttelyt hallitusta vastaan eivät 
ole aiheutettuja. Noin kolmisenkymmentä 
tapausta, niistä muutamia, jotka koskevat 
useampiakin henkilöitä, on selvitetty ja toi
mitettu syytteeseen pantaviksi. Osa näistä 
on jo ollut käsiteltävänä oikeudessa ja toi
set tulevat piakkoin vuoronsa jälkeen. 
Niissä asioissa taas, joissa tutkimukset jat
kuvat, toivovat maaherrat saavansa verrat
tain pian selvyyttä ainakin useimmissa. 
Hallitus on näissä asioissa ollut kiinteässä 
yhteydessä maaherrojen kanssa, jotka joh
tavat näitä tutkimuksia. Niin on tapahtu
nut myöskin sekä Forssan että Heinäveden 
asioissa. Niihin molempiin on määrätty 
erikoistutkijat. Ei ole totta, että hallitus 
olisi jättänyt nämä tutkijat ilman riittävää 
tukea. Heinäveden tutkija tuli nimite
tyksi Koiviston nimismieheksi, muistaak
seni, ja pyysi siitä syystä eron tutkijatoi
mesta. Sen jälkeen on sinne nimitetty 
uusi erikoistut,kija, niin että asian selvit
tely .ei o1e nimismiehen hallussa, vaan 
uuden tutkijan. Mitä Forssan tapaukseen 
tulee (Ed. Hakkila: Sisäministeri ei tiedä 
kai siitä sitten.) eli siihen tutJkijaan, jonka: 
sisäministeri katsoi menetelleen tavalla, 
joka ei ollut tutkijalle sopiva, niin siinä 
asiassa minä myös olen perehtynyt asiaa 
koskeviin asiakirjoihin ja voin vakuuttaa, 
että oli sisäministerillä aivan täysi syy 
tutkijan erottamiseen. Mutta tässä .ei ollut 
.ensinkään kysymys siitä, että tämä tutkija 
olisi ottanut osaa n. s. punakapinaan 1918 .. 
Ne ovat aivan toiset seikat, jotka tässä 
ovat olleet määrääviä, ja ne näkyvät po
liisipäytäkirjasta, joka kyllä on saatavissa, 
jos joku tahtoo siihen tutustua. Mutta 
minä en usko, että on tarpeellista ja pai
kallaan, että eduskunnan pöytäkirjoihin 
jäljennetään kaikenlaisia yksityistapauksia 
poliisikuulustelu pöytäkirj asta. 

Mitä sitten tulee viimeisen puhujan 
viittauks.een vValleniuksen asiaan, niin pyy
dän, vaikka se nyt ei kuulu tähän asiaan, 
kuitenkin huomauttaa, että hän ei ainakaan 
voi tarkoittaa minua, sillä minä en ole 
herra Walleniuksen kanssa puhunut poli
tiikkaa koskaan ja muutakin hyvin vä:hän, 
jos nyt herrat tahtovat sen tietää. 

Jag her att få förena mig om det svar 
inrikesministern har givit. J ag har tagit 
del av de handlingar, på vilka svaret grun
dar sig, oeh är övertygad om att inrikes-
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ministerns svar är sakenligt. De beskyll
ningar, som gjorts mot regeringen, sakna 
fog. Ett 30-tal mål äro klarlagda och 
överlämna;de till åtal. En del av dem hava 
redan blivit föremål för behandling vid 
domstol, men de övriga målens handlägg
ning kommer .att ske i en skäligen snar 
framtid. Beträffande de övrig.a ärendena, 
där undersökningarna fortsättas, äro lands
hövdingarna övertygade om att de i de 
allra flesta fall nå positiva resultat. I 
dessa ärenden har regeringen varit i god 
kontakt med landshövdingarna. Regerin
gen, särskilt inrikesministern, har följt med 
undersökningarna, och detta gäller också 
beträffande de tvenne fall, som här sär
skilt framhållits, fal1et i Forssa och ii 
Heinävesi. I bägge dessa fall har på lands
hövdingens begäran särskild person för 
undersökning förordnats, således icke den 
lokala länsmannen, som har utfört under
sökningen, utan en särskild detektiv. 

Det äger icke sin riktighet, att regerin
g.en skulle hava lämnat dessa undersökare 
utan stöd. Den som först hade sig anför
trodd Heinävesi-fallet var polisinspektören 
i St. Michels och Kuopio län, men han 
blev utnämnd till länsman i Koivisto och 
bad själv att slippa uppdraget, och då det 
ansågs, då han icke var villig att fortsätta 
arbetet, vara bättre att förordna en ny per
son att fortsätta det. 

Vidkommande Forssa-fallet, blev den 
person som omhänderhade undersökningen, 
visserligen skild från sin befattning, men 
orsaken var ingalunda den, att han skulle 
hava deltagit i upproret 1918, utan helt 
enkelt den, att det hade framgått, att han 
vid sin undersökning använde metoder, 
som voro fullständigt olämpliga. Det fin
nes nog polisprotokoll i saken, men det sy
nes mig icke vara l&mpligt att i riksdagens 
protokoll låta avskriva diverse detaljer ur 
ett polisprotokoll. 

~Regeringen emotser förty, a•tt riksdagen 
besluter enkel övergång till dagordningen. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysistunto keskeytetään kello 22,30. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 22,50. 

Välikysymyskeskustelu jatkuu: 

Ed. Kivimäki: Kun pari kuukautta 
takaperin käsiteltiin sisäpoliittista tilaa 
koskevaa hallituksen tiedonantoa, lausuttiin 
ryhmämme taholta olevan tyydyttävä toi
vomaan, että hallitus viimeinkin saisi yli
otteen niistä, jotka maata ja kansaa terro
risoivat, minkä yliotteen saamisen myöskin 
valtion päämies valtiopäiviä avatessaan oli 
selittänyt olevan valtiovallan tärkein teh
tävä sillä hetkellä. 

Jos nyt sen nojalla, mitä asiasta yleisesti 
on tunnettua, tarkastetaan, missä määrin 
sanottu toivomus on toteutunut ja mai
nittu tehtävä täytetty, on tunnustettava, 
että hallitus on saavuttanut menestystä 
pyrkimyksessään, mikäli koskee kansalaisia 
vastaan harjoitettuja väkivallantöitä tai 
uhmaa valtiovaltaa vastaan. Viime päivien 
tapahtumat, 1917 vuoden aikoja mieliin 
palauttava esiintyminen pääkaupungin val
tuustossa, käräjämatkaltaan palaavan asian
ajajan sopimaton kohtelu ja erästä sano
malehteä vastaan kohdistettu ilkityö, ovat 
tosin huomattavasti hämmentämässä palau
tuneeksi toivotun tasapainotilan kuvaa. 
Mutta tyydytyksellä on toiselta puolen to
dettava esim. se päättävä esiinyminen, jota 
herra pääministeri osoitti, kun Forssassa 
joku aika takaperin kansanjoukko - aina
kin sanomalehtiselostuksien mukaan - tah
toi väkivaltaisin keinoin puuttua oikeuden
hoidon kulkuun. 

Olisi ollut suotavaa, että samanlaisia ot
teita kuin juuri mainittu voitaisiin todeta 
tapahtuneeksi myöskin tehtyjen rikosten 
selvillesaamisessa ja väkivallan harjoitta
jain rangaistukseen saattamisessa. Valitet
tavasti ei tällaiseen toteamiseen ole niin 
paljon aihetta kuin pitäisi. Forssassa ke
sällä sattunut kuolemaan johtanut väkival
lantyö, samoinkuin tunnettu Happosenkin 
tapaus, ovat edelleen hämärän peitossa,. ja 
on vaikea tulla vakaumukseen siitä, ettei 
rikoksentekijöitä olisi voitu saada selville, 
jos järjestysvalta. ja sen johto olisivat teh
neet kaiken, mitä ne voivat, rikollisten jäl
jille pääsemiseksi. Tekisi mieli kysyä, onko 
tulosten saavuttamiseen ollut herpaannut
tavasti vaikuttamassa se vähintään oudok-
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suttava seikka, että sisäasiainminiseriön 
neuvottelevana, ehkä toimeenpanevana kor
keana virkamiehenä on työskennellyt ja 
edelleen kai työskentelee henkilö, joka itse 
on ilmoittanut kuuluvansa väkivallanhar
joittajien piiriin. Varmaa on, että tällai
seen herpaantumiseen on vaikuttanut se, 
että kaikki poliisiviranomaiset eivät ole 
virkavaiansa mukaisesti ratkaisseet tai 
heitä ei ole osoitettu ratkaisemaan sitä vel
vollisuuksien ristiriitaa, joka levottomina 
aikoina niin helposti syntyy. 

Se seikka, että hallitus, mikä myös on 
merkittävä sen tilin kredit-puolelle, kykeni 
lopultakin lain kouralla tarttumaan niihin, 
jotka viime kesänä harjoittivat oman käden 
oikeutta perustuslakivaliokunnan eräitä jä
seniä kohtaan, osoittaa, ettei valtiovalta ole 
aivan voimaton, jos vaan oikeat miehet 
tahdotaan panna asioita hoitamaan. Sa
maa todistaa niiden kyyditsijäin tunnus
tettavan ripeä kiinnisaaminen, joiden tihu
työ on heittänyt synkän varjon koko 
maamme yli ja joka on saattanut sotilas
hallinnon epäedulliseen valoon, mikä vieläi
kään ei ole hälvennyt, ja ulkoasiainhallin
non kiusalliseen asemaan. 

Kun otetaan huomioon, että edellämaini
tut väkivaltaisuudet Holmia ja Happosta 
vastaan eivät tapahtuneet tarkasti harkit
tujen suunnitelmien mukaan, on se ajatus 
vaikeasti syrjäytettävissä, että näiden veri
töiden selvittämistä ei ole toimitettu tar
peellisella tarmolla. Yhtä valitettavaa on, 
että muutkin väkivaltaisuudet, niin lulmi
sat ja törkeät, ovat jääneet yhteiskunnalle 
lopullisesti tilittämättä. Ihmetystä herät
tää se, ettei julkisuuteen ole toimitettu 
tietoja niistä toimenpiteistä, joita hallituk
sen vastauksessa ilmoitetaan oikeuskansle
rin suorittaneen puheenaolevissa asioissa. 
~Ji ole syytä uskoa, että järjestysvallan 
johto olisi välinpitämättömänä kannalla vä
kivaltaisuuksien harjoittajain rangaistuk
seen saatamisen suhteen. Mutta jos niin 
olisi, täytyy tulla teroitetuksi, että väkival
taisuudet ovat joissakin tapauksissa hyväk
syttävistä motiiveistaankin huolimatta siksi 
paljon horjnttaneet oikeusjärjestyksen pe
rusteita ja valtiomahdin arvovaltaa, ettei 
säännöllisen oikeustilan voida katsoa palau
tuneen, ennenkuin lopullinen tilinteko väki
vallanharjoittajien kanssa on tapahtunut. 

Herra sisäasiainministeri mainitsi ja me 
tiedämme sen muutenkin, että puheenaole-

vien väkivaltaisuuksien eli kyyditysten ran
kaisemista on vaikeuttanut kyyditysten 
monilukuisuus ja se että kyyditsijöitä on 
ilmoittautunut viranomaisille niin suuri 
määrä, niin kuin on mainittu, useita tu
hansia, että syytettyjen knulustaminen on 
ottanut ja ottaa kait vieläkin paljon aikaa. 
Tutkimuksia on vaikeuttanut se, että kyy
ditsijöiksi on ilmoittautunut nähtävästi 
suurin osa sellaisia, jotka eivät ole olleet 
varsinaisia rikoksellisia. Tällä tavoin jouk
koilmoittautuminen, jota virallisellakin ta
holla kiitoksena mainittiin 'ja jossa kunkin 
ilmoittautuneen tekoja ei oltu eritelty, lo
pulta on haitannut tutkimuksia sensijaan, 
että sen piti niitä helpottaa. (Ed. Hakkila: 
Se on tarkoitus ollut!) 'Tietysti on asia 
niin, ettei kukaan ole velvollinen hankki
maan viranomaisille todistuskappaleita it
seään vastaan, eikä niitä monilukuisia kan
salaisia, keitä ne sitten ovatkin, jotka ovat 
ilmoittautuneet kyyditsijäin joukkoon, voi
da lain mukaan tuomita siitä, että he ovat 
vaikeuttaneet rikoksien varsinaisten teki
jäin rangaistukseen saattamista. Mutta 
heidän menettelyään ei voida hyväksyä 
siitä syystä, että he ovat sen kautta ehkäis
seet laillisten olojen palautumista, mikä 
maalle olisi niin tärkeä. Jos syyllisyys
kumppaniksi ilmoittautuminen oli, niin
kuin on mainittu, tarpeellista luodakseen 
todellisten syyllisten ympärille heitä yksi
tyisiltä kostotoimenpiteiltä suojaavan muu
rin, jää sittenkin selittämätömäksi, miksi 
ei syyllisten ilmoittautuminen tapahtunut 
niin, että todelliset syylliset heti voitiin 
erottaa. Ja jos on totta, mitä on kerrottu, 
että kyyditsijöiksi on merkitty jopa ala
ikäisiä:kin, (Vasemmalta: Jopa naisiakin!) 
jää mainitulle motiiviliekin sangen vähäi
nen merkitys. 

Mainittu menettely on johtanut siihen, 
että hallituksen täytyy, jos se tahtoo oi
kein perustella oikeustilan palauttamisen 
heikkoja tuloksia, panna viivytyksen aiheu
tuminen niiden syyksi, joitten käsissä viime 
aikojen politiikka tosiasiassa suurelta osalta 
on ollut. Kun näin on, ei se, joka tahtoo 
hallituksen toimia' arvostella, voi olla lau
sumatta mieltänsä myöskin tästä, kuinka 
sanoisin, ulkovaltiollisesta asioihin vaikut
tamisesta. 

Siitä ei ole mitään sanottavaa, että kan
salaisia kerätään lipun ympärille, jonka 
tunnuslauseeksi on kirjoitettu: ,kommunis-
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min hävittäminen maasta", olkootpa vii
meistä piirtoa myöten. Se on tarkoitus
perä, jonka hyväksi voidaan ja on työtä 
tehtävä. Ja vapaassa valtiossa täytyy olla 
sallittua tämän samoinkuin muittenkin oi
keitten poliittisten päämäärien hyväksi ryh
tyä tiukkoihinkin luvallisiin toimenpiteisiin 
tai tehdä ehdotuksia entisestään olevien 
valtiollisten olojen muuttamiseksi. Mitään 
outoa ei ole edes siinä, jos mielipidettä 
yritetään johtaa uskomaan vaikkapa, että 
kommunismin hävittämiseksi on tarpeen 
.äänioikeuden rajoittaminen, pariamenin oi
keuksien supistaminen tai muuta sellaista. 
Oikeusvaltion olemukseen kuuluu tällainen 
vapaus. Mutta siihen ei valtiossa, joka 
tahtoo käydä oikeusvaltiosta, voida milloin
kaan suostua, ettei kaikille ole annettava 
yhtäläistä vapautta ajaa mielipiteitänsä 
voittoon. Ja tämä vapaus on silloin hävi
tetty, kun niiden taholta, jotka ovat val
tioelämän perusteista määrättyä mieltä, 
ryhdytään väkivalloin ja uhkauksin asioita 
.eteenpäin viemään, kun julkisesti selitetään 
ja selittämästä pää1styä taas selitetään ja 
kun miehestä mieheen teroitetaan, että jos 
määrätty valtioteko, kuten valtion päämie
hen vaali, tapahtuu kansan tahdon mukai
sesti, mutta toisin kuin jotkut toivovat, 
siitä on johtuva määrättyjä, selvästi ilmoi
tettuja turmiollisia seurauksia, on tämä sel
laista, joka suuresti ehkäisee valtioelämän 
säännöllistä kehitystä. Tätä vastaan ei käy 
sanominen, että kommunistitkin ovat uhan
neet kapinalla ja muilla väkivaltaisuuk
silla, sillä paitsi sitä, että heidät on tällai
sista uhkauksistansa säännönmukaisesti 
saatettu rangaistukseen, ei kommunistien 
menettely toki saa olla terveeseen valtio
elämään pyrkivien esikuvana. 

Sen johdosta, mitä jo on tapahtunut, 
täytyy kysyä, eikö todellakaan ole mahdol
lista enää viedä maassamme asioita voit
toon vain siihen vedoten, että asiat ovat oi
keita, vaan täytyykö sitä varten turvautua 
keinoihin, jotika pitävät pakkotilassa sekä 
kansalaisia että hallitusvaltaa. Ellei muun 
niin pitäisi ainakin sen seikan olla tällai
sesta menettelystä varottamassa, että jos 
kansan suurta enemmistöä johdetaan niin 
sanoakseni diktatuurin naamion takaa, tä
män enemmistön keskuudessa helposti syn
tyy toivottomuuden patoumia, jotka voi 
vat särkeä rikki paljon sellaista, joka nyt 
<>n koossa ja lyödä pirstoiksi niitä. tukia, 

joiden varassa meidän on yhteisesti koetet
tava päästä taloudellisen elämämme sano
mattomien vaikeuksien ja kärsimyksien yli. 

Sekään näkökohta ei pitäisi jäädä huo
miotta, että pienelläkin oikeusjärjestyksestä 
poikkeavalla teolla, joka vivahtaa tuon oi
keusjärjestyksen perusteiden loukkaukseen, 
voi nykyisten kansainvälisten yhteyksien 
ja suhteitten vuoksi, joista Suomi, etenkin 
nykyoloissa, on monessa katsannossa riip
puva, olisi arvaamattomia seurauksia, joista 
sen suorittajat eivät voi vastata ja joista 
muittenkin vastuukyky saattaa osoittautua 
ylivoimaiseksi. 

Ne, joitten menettelyä olen arvostellut, 
tahtovat yhteisen isänmaallisen tarkoitus
perän saavuttamiseksi luoda yksimielisen 
rintaman. Tarkoitusperän tavoiteltavuutta 
ei voida kiistää, mutta mitä yksimielisyyttä 
se on, jota mielipiteen terrorilla tahdotaan 
synnyttää. Väkivaltaan ei tässä maassa 
pitkän päälle olla totuttu alistumaan ja 
tietenkin käy niin, että ellei väkivallalla 
uhkaaminen lopu, valtiollista vapautta har
rastavien kansalaisten täytyy 'luopua pa
kolla ajetusta yksimielisyyden rintamasta 
valtiollisessa työskentelyssä. 

Mainittua yksimielisyyttä ei myöskään 
ole omiansa kovin lujittamaan se valheit
ten ja häväisyjen ryöppy, jota tätä nykyli 
syydetään toisin ajattelevia kohtaan ja sitä 
valtiomiestoimintaa vastaan, jonka aikana 
maa suuresti valuastui sekä aineellisesti 
että henkisesti, vaurastui siihen määrin, 
että nykyinen tila monessa suhteessa on 
kuin painajaisen unta (Ed. Hakkila: Ai
van!). 

Hallitus, joka koskettelemissani suhteissa 
ei ole voinut tarpeellisessa määrin ylTäpitää 
kansalaisten oikeuksien turvaa ja valtioval
lan auktoriteettia ja jonka toimintaa vas
taan myös siinä suhteessa, mistä nyt on 
kysymys, voidaan esittää painavia muistu
tuksia, voi puolustuksekseen vedota niihin 
vaikeuksiin, joita mainitsemani yhteiskun
taan kohdistettu pakkovalta ,sille on tuot
tanut ja siihen, että se tämän vuoksi pu
heenaolevassa katsannossa on ollut voimat
tomampi kuin mitä normaalisten olojen 
hallitukset ovat. Nämä seikat vaikuttavat
kin lieventä>västi hallituksen toiminnan ar
vosteluun, hallituksen, jonka päämiehen on 
ollut pakko teroittaa mieliin,. että kansa
laisten on alistuttava kansan päätökseen, 
koska maassa tulee olla rauha. 
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Ed. Pyy: Herra sisäasiainministeri 
täällä tähän välikysymykseen vastatessaan 
mainitsi, että kaikissa asioissa Dn toimitettu 
tutkimus sikäli kuin siihen on ollut mah
dollisuutta. Minulla olisi verrattain monta 
sellaista tapausta osoitettavana, missä ei ole 
tutkimusta toimitettu tai aloitettu tutki
mukset liian myöhään, mutta niihin en aijo 
yksityiskohtaisesti kajota. Haluan vain 
vetää tässä esille yhden tapauksen, josta 
jo nimen ed. Myllymäki mainitsi. ~Se on 
tapahtunut 1917 , jolloin väkivaltaisesti vie
tiin kotoaan suutari Möttö, raahattiin 
Heinjoen pitäjästä suutarinpöntöstään au
toon ja vietiin tuntemattamille teille. Olen 
ottanut selkoa, onko hän kommunistina ot
tanut osaa minkäänlaiseen hommaan, jär
jestö- tai yhteiskuntaelämässä ja tulos on 
se, ettei sanottu henkilö ole voinut ottaa 
osaa minkäänlaiseen jä:rjestöelämään, koska 
sanotussa pitäjässä ei voi sellainen tulla 
kysymykseen. Siellä tilanteen herruutta 
pitää hallussaan surullisen kuuluisaksi tul
lut kansakoulunopettaja Palmu. Möttö ei 
ole ollut kunnallis- eikä muussakaan toi
minnassa, seitsenhenkisen perheen huol
tajana naputellut vain pitäjäläisille saap
paita. Muuten hän on yksinkertainen kan
sanihminen, joskus kuulemani mukaan on 
lukenut kommunistien taholta vaalien edel
lä 'Tiedonantajan vapaakappaletta. 'Tässä 
on riittänyt väkivallantekijöille syytä lei
mata sellaiseksi kommunistiksi, joka on 
maailmasta hävitettävä. Muuten lienee hän 
ollut hyvä työmies, koska tapahtuman al
kuaikoina puhuttiin toisten pitäjäläisten 
vaatineen hänen takaisin tuomistaan. Ei 
ole saatu selvää mihin hänet saatettiin. 
Vakavana puheena on yleisön keskuudessa 
puhuttu, että hänet on surmattu eräällä 
suolla, josta on tapahtuman aikana kuultu 
avunhuutoja. Tapahtuman jälkeen heti 
perhe vietiin kunnalliskotiin. Vaimo ei voi
nut eikä ymmärtänyt vaatia etsintää. Vi
ranomaisten tiedossa oli tapahtuma ja hä
vw. ·Tutkintaa ei ole toimitettu alkuvai
heessaan. Myöhemmin vasta syksyllä on 
aloitettu jonkunlainen tutkimus. Tästä 
tutkimuksesta tällä kertaa, missä vaiheessa 
tämä tutkimus on, minä soitin pari päivää 
sitten Viipurin läänin maaherralle ja tie
dustelin mille kannalle tutkimukset ovat 
johtaneet. Maaherran antamien tietojen 
mukaan ovat tutkimukset alkuvaiheessaan 
ja jatkuvat. Hän vakuutti edelleen,. ettei 

hän tällä kertaa voi tarkemmin sanoa tu
loksista, koska tuntuvat johtavan ulospäin 
pitäjästä tekoon osallistuneeseen henkilöön_ 
Tämän hän minun tiedusteluuni vastasi. 
Merkillisintä on tässä tapahtumassa, ettei 
ole saatu selvyyttä, sillä vakavana puheena 
yleensä puhuttiin, kun tutkimusvaati
mukset alkoivat ilmetä, että eräs valtion 
palveluksessa oleva henkilö on tullut ver
rattain rauhattomaksi tämän tutkimuksen 
alkuvaiheessa ja mikäli tiedän, on hänelle· 
tarjottu siirtoa muun muassa Heinjoen ase
malta muille paikkakunnille. Ennen on sa
nottu henkilö suostunut toimensa jättä
mään ennenkuin on suostunut siirtoon. Jo· 
tutkimuksen alkuvaiheessa puhuttiin ver
rattain vakavasti ihmisten keskuudessa, että 
Mättö olisi myös määrättynä aikana siir
retty sanotulta suolta. Ne ovat kyllä pu
heita, joita tällaisen tapahtuman aikana 
syntyy, mutta olisi asian alkuvaiheessa pi
tänyt tarmokkaammin tarttua viranomais
ten asiaan kiinni. Paikkakunnalla on val
tion avustuksella, miksei voi sanoa, valtion 
palkalla, toimiva kansakoulunopettaja, jos
ta äsken mainitsin, joka on tehnyt itsensä 
syypääksi todistettaviinkin väkivallanyri
tyksiin. On myösikin Viipurin itäisen piirin 
piirisihteeri Lumijärveä vastaan tehnyt tä
män yrityksen ja maininnut: Jos sosiali
demokraattista vaaliagitatiota tullaan har
joittamaan siinä pitäjässä, missä hän on, 
niin hän pitää siitä huolen, että kaikki vaa
liagitaattorit tulevat kyyditetyiksi määrät
tyyn suuntaan. Tämä on julkinen hänen 
tunnustuksensa. Ja edelleen hän on myös
kin julkisesti ilmoittautunut Ostrobotnian 
kyyditsijäin joukkoon ja mikäli on saatu 
tietää, niin hän omalla autollaan on ilmoit
tautumistilaisuuteen ajaessaan joutunut vä
lillä kiinni, jolloin hänen autostaan tavat
tiin juopuneita herrasmiehiä ja viinaa 
matkaeväänä. Muutenkin on sanottu herra 
jättänyt koulutyöt sellaiseen vaiheeseen, 
viettäen niin huonoa elämä:ä, että pitäjäläi
set ovat jo vaatineet kansakouluntarkasta
jaa puuttumaan asiaan. Ja tarkatuksen 
tuloksena on ollut se, että hänelle on an
nettu muistutus. Minä tämän henkilökoh
taiset rikokset haluaisin tässä vetää esille 
sentakia, että täällä mainittiin Lapuan lmu
lunoppilaiden johtaneen itsensä määrättyi
hin häpäisytöihin syylliseksi sanotulla La
puan työväentalolla, että myös kansanlas
ten opettajina ja valtioavustusta nauttivina 
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kansanopettajina saattaa olla sellaisia, 
jotka ovat sopimattomia toimessaan sekä 
myös sopimattomia käytöksessään. Näin 
Dllen minä halusin tämän tapahtuman yk
sityiskohdissa ja vaiheissa saattaa myös 
sisäministerin tietoon. 

Ed. E s t l a n d e r: Regeringcn har an
förtrott sin talan åt hr inrikcsministern. 
Jag h1ivlar på att re,geringen varit l~klig, 
i ,sitt val, men det må ju vara regeringens 
~gen sak. - Hr inrikesministern ihar harft 
förmånen att under sin korta verksam:hets
tid taga en framträda:nde del i åt:minstone 
en statshandling, som med största sannolik
het skall 'bevara om också ~cke thans namn 
så dock hans bild för cftervärlden. J ag 
syftar på det moUagande, som han •o'ffi
ciellt beredde dc personer, vi1ka angåV'o sig 
som förövarc eller deltagare i de brotts
iiga ha:ndlinga:r, vilka ,denna: interpellation 
med d'ullt fog ,gör gällande att allt.jämt t.ill 
största delen rföriblivit obe.straffade. Någm 
celehra fall hava ju visserli.gen •:förekoll1-
mit, där rättvisan haft sin ,gång. Jag er
inrar mig dock ickc nu, huruvida de för 
överfallet på grund:la1gsutskottet eller f,ö,r 
bortrövandet av e:x~pre.sidenten numera ti11l 
tukthus dömda voro närv,~wande vid det 
eelebra mottagandet och å fotogracfiet be
reddes någ'on framståendc 1plats. Om de 
icke återfinnas ,på denna minnestavla, så 
:är det dock endast en ren tillfäll~ghet. 
(naurua.) De som g'ärna tyda allt till det 

bästa, tänkte sig väl att här •var avsikten 
god, att avsikten var att i bild' ceörhäTliga 
det o:tlfermod, som den 'Stora flo,cken av 
självanklaga.re, visserligen erfter rätt 
stränga: påstötar O'Ch oc'kså väl sent, var 
sinnad artt nu inf,ör tid och eftervärvd hugr 
fästa. Man ville hringa den i staten rå
dande formella rättsordningen sitt olffer 
odh motta.ga, la,gens straff. Man ville un
<lerlä:tta 'för regeringen fuUgörandet av 
dess och myndigheternas skyldighet. l\'Ia:n 
var överty:ga,d om rättmätigheten av sitt 
handlingssätt i fosterlandets säregna· niödl
lä.ge, '00h man skulle triumfera samtidigt 
som man underkastade sig. En såclan 
tankeg'lång, ett sådant handling,ssätt mr det 
Vlä~, må vi hoppas, .som bragte inrikesmi
ni.sterns goda hjärta att kla'Ppa och kom 
:honom att gl;ömma sin och regeringens vä,r
dighet. H uru som helst finnes numera 
intet kvar av någon .sådan ideell glarus 

över tilldragelscn, och till dess skuggsidor 
skall jag 'be att senare få återkomma. 

Men vad värre ä:r än a tt denna· .glans 
förgått, det är att ingenting \heller 'blivit 
av regeringens verksa.mhet .för ibestra1t 
fande av a!lla dessa otalig.a :brott oc'h dle
ras ännu mångtaligare förövare, kända 
eller okända,, ver'kliga eller föregivna. In
tet, utom de få bll som ja,g redan an
tydde. Men detta ofrånkomliga. sakläge 
vill hr inrikesministern i·cke erkänna, ja•, 
han synes icke ens vara medvetcn om att 
så förhåller sig. 

Hr inrikesministern har den 24 oktober 
som yttersta st,öd :för sitt och n:geringcns 
föliliållande 1åJberopat ,että milloin kaksi 
etupiiriä joutuu va:st.akkain, pienemmän on 
väistyttävä suuremman tieltä". Hr minis
tern använde uttry,cket ,,,intressesfär", ,som 
knappast är det riktiga då det gäller räitts
tfilosofi. Jag vill därf,ör, då jag vördsamt 
anhåller att ·få :polemisera emot detta ut
talande, återgiva: satsen i dess, som det 
synes mig, riktiga,re ooh .sa:mtidigt också 
starkare avfattning: att då tvenne plikter 
stiå emot varandra .den lägre 1plikten fbör 
vika :f'ör den hö,gre. Det var ihr inrikes
ministerns sats senast, med vil'ken han ville 
f:örsvara regeringen:s förifarin,g,ssätt. Horn 
tfi.losofisk sats låter det ju ganska. plausi
belt, låter i varjo fall säga sig. Den 
är icke sämre, denna, sats än andra filoso
ifiska satser, thalvsann el1er måhända in 
aibstra;cto till och med rikt~g. Men ,då det 
.gä.ller dess till'ämpning, är den ihelfalsk. 
Vi känna, denna sat.s och dess tillä:mpning 
från eftergivenhetspolitikens klang- och 
jubeldagar under de fö~sta ofärdsåren. 
Också då hette det att man i en ställning, 
därav hela· landets vä,1 ooh vc var a:vihä.n
gigt, kunde välja oeh :pröva mella:n ·P'likt 
och plikt. I själva v·erket var det mellan 
lag och eg,na mer eller mindre inbillade 
:Dörutsättningar och antaganden som man 
valde. Och vem var väl slutligen iberätti
gad att ,trärffa detta, val·, a:tt sJåluil!da dis
ponera över det., som var :hans plikt erdigt 
lag oc!h tjänsteed och ställning? Även i 
detta av,seende var den tiden lärorik. 

Jag villlämna oavgjort, huruvida nu för 
tiden mini.stervärdigheten måhända• medför 
eo i.pso förmåga och rätt. att hedöma· vad 
,en· högre plikt" kräv,er. Men det syll!es 
mig att man ieke kan vara, iblindi rfiör att 
den faran också nu existerar, den d'ara 



1126 Perjantaina 19 p. joulukuuta 1930. 

som existera:t förr och som alltid med 
denna lära kommer att existera:, att själva 
läran förleder var och en, även tjänste
män i mindre statsmannamässiga ställ
ningar, som exeun,pelvis länsmän, IPOliser, 
ja varför icke också :borgmästare, att var 
·och en i .sin .sta:d .sätta sig över 1det som 
är hans kla-ra plikt. Och värst är att 
denna sats, nu hyllad av regeringsmakten, 
samtidigt endast innebär ett eftersä:gande 
av vad som i vårt statsliv sedan ett år till
bakw högt och överljutt förkunna.ts och till
lämpats och som just givit upphov till de 
talrih ibrott, vilka alltjämt äro oibeivrade 
och vilkas- beivrande enligt lagens sträng
het .alltjämt motsäges och motarbetas från 
detta samma håll. Inrikesministerns av 
regeringen endossera,de sofistiska d'örsvars
sats har d.änf,ör blott vaTit egnad aH dju
pare komma balansen att sjunka i vågskå
len, där lagens tydliga krav nu hefinnes 
alltd'ör lätt i jwmnbredd: med .det öppna la,g
trotset och dess lika uppenba:rao följd -
våldshandlingen. 

Det är här, mina herrar., som jag tror 
a.tt regeringens rättsuppfattning skiljer sig 
och skiljer sig oförsonligt .från många med
borgares allvarligen övervä,gda mening och 
övertygelse. Regeringen, följande den far
liga grundsats jag antytt, ha.r indirekt,e 
underlättat den .sam'hällsnedbrytande makt, 
som den har trott sig bekämpa. Ja, dess 
ställning ihar i längden blivit sådan, dess 
1ångmodighet så stor, att mången förvil
lats i fl'låga om vad som är regeringens 
rättsu:p,pfattning. 

För min del vill jag rcke tv:ivla· på den, 
åtminstone ibeträ.f.fande .regeringens led
ning. 

Det ·förefaller mig som om regeringens 
förhoppning varit att den överspändihet, 
vilken så tydligt framträtt detta senaste 
år, dessa senaste tider, skulle så att säga 
av si:g själv lägga sig. Oc;h r.egeringen har 
därför förhållit si.g avvaktande. lVIen det 
är icke säkert ,att den härvid räknat rätt. 
Oclh ofta ihar man d:ess värre svårt att 
värja sig f<ör att en annan tydning av 
re:geringens handlingssätt också har san
nolikhet för sig. 

Ej iblott de många medborgare, som 
kränkts, och alla de, vilka omfatta· d€.E!Sas 
sak, utan, vad som ·är vida mer, aHa de 
som äro övertygade om a:tt iblott rättens 
åtenställande, lagens återförsättande i lfull 

--------

kraft kan räd!da vårt samhälle, alla dessa 
'känna sig svårt 1besvikna av regeringens 
hållning, de känna sig upprörda av det 
försvar inrikesministern :Eör.söker. 

Regeringens tid, åtminstone i dess nJu
va:rande sammansättning, är väl kanske 
snart föl'lbi. Ja.g lbeklaga·r ur många ,syn
punkter, att .så sannolikt blir fallet. Den 
är förbi också om .den nu, såsom jag an
tager, Jår ett förtroendevotum. Men det 
är !beklämmande, om den skall 1gå d'rån 
ofullbordat värv, f:r~ån det ärorika värv~ 
den för sig uppställt och som :man väntat 
att den skulle ful1borda:, att den må:hända-, 
jag tror det, skall gå med inre medvetande 
om orsa!ken varför den misslyckats. 

Herr inrikesministern anmärkte att riks
dagen, då den, .det var i oktober, godtog 
regeringens förfoganden och åtgärder så
vitt fr.åg.a var om tiden f,ör dess .senaste· 
deklara·tion, sålunda på sätt och vis ute
slutit den .f.öregående perioden från denna 
diskussion. J a.g fattar åtminstone iherr in
rikesminist·erns uttalande :på detta sätt. 
Han vill nu icke gå in !På ~svaromål för 
den tidigare regeringstiden, :han betraktar 
den såsom redan godkänd av riksdagen. lVIed 
födov sagt .synes mig att detta· dock stö
ter på advoka:tyr. Det kan ju mluhända 
g·ä:lla för en del av de riÖ.stande i riksda
gen, för dem som under alla förhållanden 
blint rösta för regeringen. Men det gäller 
ingalunda och kan på intet vis binda de 
många som röstat f ö r regeringen t r o t s 
dess åtgärder. 

Och när regeringens slutliga och oåter
kalleliga konto uppgöres och det prov haT 
gått till ända va,rpå den nu ställts under 
denna visserligen i hög grad prövande tid. 
då tror ja,g nog regeringen måste v-ä:nta att 
man ircke !bitvis bedömer, ja,, kanS1ke önska 
att man icke bitvis .skal'l ibedöma d:ess v·erk
samhet, utan att man ser den i dess thel
het. I varj.e fall kommer detta att ske. 
(Ed. Helo: I riksrätten !) Regeringen har 
underskattat betydelsen av att lagen skall 
hava sin giång. Den har trott sig ega 
rätt llitt välja mcLlan plikt och [>likt, den 
hall' icke använt den awktoritet, som den 
dock i rbörjan hade och som då icke ·v.ar 
ringa, den har i·cke använt, säger jag, 
denna auktoritet för att nedslå det onda, 
för att upprycka det från roten. Och om 
man tager regeringens hela vertksamhet i 
betraktande, vilket j.ag anser mig åt-
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minstone berättigad att göra, så nödgas jag 
säga· att dess utvecklin~slrurvw iccke har 
dclinitivt <höjt sig, :den har :gljort det en
dast temporärt, exempelvis g,enom att jus
titieministern väckt åta!l emot en känd tid
nin:g. Och av det svar som reg·erillgen nu 
avgivit mtåste man tyvärr dö.ma .att denna 
kurva icke kommer att vidare höja sig, 
men måhända att sjunka. Inrikesministern 
bla:r med sin rättsfilosofi liksom med en 
sirensång insö·vt regeringens verksam'het. 

Som svar på en av de frågor interpel
lanterna uppställt säger inrikesministern 
att i~ar.antierna för den rättstillämpning, 
som här nu påyrkas, de .garantierna ligga 
i regeringens pliktkänsla. Jag tror icke 
att man skaH Vlara villig att uti nåJgon re
gering se den ·oumhärliga tryggheten, om 
denna regering f,öljer herr inrikesmini.s
tern.s självhärli:ga grundsats att efter eget 
högt förgottfinnande vä!lja m~ellan ,,högre" 
oeh ,.,lägre" plikter, vilket i tillämpningen 
städse visar sig vara att välja vad man 
vill fullgöra och vad mll!n icke vill. Det 
kunde tyckas vara hårda ord att sruga att 
under denna regerings tid rättsmedvetan
det ytterligare för.dunklats därföre nämli
gen, att regeringen med slll!pphet förhållit 
sig till den statsfientliga tendens som in
nehor i den nya nationella· rörelsen, där
för att regeringen med slapphet förhållit 
si.g till denna rörelses lbeslut .att d'ortsätta 
sin v.erksamhet. Regeringen har tfunnit sig 
däri, den ha·r icke haft :klarhet om var .den 
horde .sä.tta in sin fasta vilja och genom 
sin passivitet ha:r regeringen lämna:t den 
lagliga rättsordningen utan skydd. Men 
makten som .stat·en äg.er o0h måste ·äga är 
till för att skydda rättsordnin~e:n,, annars 
blir denna samhällets g,rundval aldrig var
aktig ·och ibestånda:nde. Huru vårt satJTh. 
hälle numera ibedömes a:Vl utomstående och 
vilken skrämmande förändring som .skett 
i omdömet, må här lbelysas ~enom ålbero~ 
pande av ett uttalan,d,e i sverigessvenska 
tidningar f:rån :en bemärkt svensk :förfat
tare som nyli,gen besökte vårt land. Väl
villigt urskuldande lapporörelsen erinrar 
ham, beträffande dess överilning,ar, om d'e 
oroliga tiderna i vårt land under 1900-
talets rorsta lår .samt senare under den 
röda tiden. Och ihan tillägger: ,.,Av ett 
folk med s:ådana erfaren'h>eter skall man ej 
begära ett ibehärskat lugn. För dem, som 
i årtionden vant sig vid att använda v.a-

p'en utom lagen,, är det ej lätt att inse 
nödvändigheten av att obrottsJ.igt upprätt
hålla den lag1bundna ordningen.'' 

,som vi se söker han urskulda att vi icke 
här kunna lita på oss själva då det gäller 
att kämpa för rättsordningen. Så djupt 
i förnedring ha:va vi då i utlänningars 
ögon sjunkit att även de välvillige anföra 
till undskyllan a:v vad som nu sker, att vi 
under vårt passiva motstånds tid, under 
försvaret emot Bobrikoff, vant oss att an
vända vapen utom lagen, och att vi under 
vår frihetsstrid skulle vant oss av med att 
obrottsligt upprätthålla den lagbundna 
ordningen. J ll!g vågar dock påstå att vår 
författningskamp mot det dåvarande tsar
ryssland om något var en kamp inom la
gens råmärken, det var dess kännemärke, 
dess särmärke. Det är förvånande att man 
i vårt västra grannland icke numera erin
rar sig detta. Och vår frihetsstrid, var det 
icke en strid för upprätthållande av den 
lagliga ordningen gentemot anarki, som 
hotade från Ryssland liksom ock då inom 
·eget land! Och alltjämt är vår existens 
som folk en rättsstrid vid gränsen av 
anarki, både utom vårt lands gränser och 
inom. 

J ag gör lapporörelsen den rättvisan, att 
även den insett detta, fastän den så full
ständigt farit vilse om väg och medel och 
därföre nått resultat, som just avlägsna 
vårt samhälle ifrån det gemensamma må
let. Det farligaste orosmoment, som kan 
införas inom vårt samhälle, år dock icke 
kommunismen, om vars bekämpande vi ju 
alla varit ense. Vida farligare för vår 
framtid är om den känslan får vinna in
steg, att icke alla äro lika inför lagen och 
åtnjuta samma skydd. Men just denna 
känsla har begynt få rotfäste genom att 
våld öppet predi,kats och öppet övats utan 
den offentliga makt,ens repression. 

Man har erinrat om 1918, och egendom
ligt nog göres denna erinran just från 
lappohåll. Men den del av folket, som då 
visade sig gensträvigt mot det hela, den 
fick uppskära sina gärningars lön, och den 
har kommit till besinning vida förr och 
vida grundligare än man vågat hoppas och 
antaga. Nu är det de s. k. borgerliga som 
övergiva den kontinuerliga, den lugna, den 
sansade utvecklingens fasta grund som är 
llllglydnaden. Detta är som man med rätta 
sagt, att åt motståndarne utlämna sina 
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bästa, sina bepröv~ade vapen. Om något 
så borde väl ett borgerligt samhälle i vår 
tid taga sig tilivara för att bygga endast 
på makt. 

Jag har tillåtit mig detta uttaland€, som 
kunde synas oherättigat, då ju regeringen 
sannerligen icke funnit tillfälle att bruka 
makt. Och dock är det såsom jag sagt. 
Regeringen har låtit statens makt ligga 
nere och detta just i det farligaste av
seendet, ty den har låtit sina vapen för
slöas, ehuru det gällt att hävda rätten ge
nom makt. Den har härvid förglömt sitt 
eget löfte, vilket den avgav med tillförsikt 
och insikt om att detta var vad statens 
väl och tidens nödtorft oundgängligen 
krävde. Regeringen har icke förmått in
fria sitt bragelöfte. - Regeringen fordrar 
nu enkel övergång till dagordningen. J ag 
kan icke rösta för enkel övergång till dag
ordningen, ehuru jag ingalunda önskar re
geringens fall. (Eduskunnasta: Bra! 
Hyvä!) 

Ed. H u h t a :1 a: Kun täällä on keskus
telun kuluessa asetettu n. ik. Lapuan liike, 
vieläpä erinäiset sitä ikannattruvat henkilöt
kin, aivan kuin seinää vasten, niin haluan 
saada pöytäkirjaan merkityksi, että vastus
ta;jainsa purevimmistaka,an pöyhistelyistä 
eivät i,sänmaallisen kansanliikkeen kannat
tajat konsanaan kalpene. (Ed. Hakkila: 
Totuus tulee esille!) 

Ed. S e r g e 1 i u s: Herr talman ! Rege
ring.en nämner i sitt svar på den socia,l
demokrati,ska interpellation, att den an
sett sig !hava gjort allt vad av regeringen 
kunnat tillgöras, till att utreda de vålds
dåJd, som i interpellaitionen beröres, oeh 
att befordra v:åldsdådens förövare till åtal. 
Ur ,dJebatten har likväl framgått att så icke 
varit för'hå:llandet och att regeringen, åt
minstone ej med ltillbörlig skyn:dsamhet, 
låtit bei:v.ra de grova brotten. En :f1öljd 
häraiV har varit den, att ett stort antal med
borgare trott sig ostraffat kunna till be
:främjan:de av folkrörelsens ändamål bryta 
mot lag, rgod sed och västerländsk rättsu:pp
fattning. Detta har bl. a. för ic;ke så länge 
sedan tagit sig uttryck i sådana :renlt av 
revolutionä,ra åtgö.randen som fordran :på 
att i fängsligt förvar tagna brottslingar 
horde f·rån fängelserna frigivas. Allt detta 
visar, att regeringen ännu icke lycka'ts 
återställa sin fulla auktoritet oeh återupp-

rätta landets anseen:de såsom ~en väster
ländsk rättsstat. 

På ovannämnda grunder anser jwg, a1Jt 
regeringen icke lllled sitt svar givit sådana 
ga.rantier att en'Viar riksda:gsman med fullt 
förtroende, alltså utan klander, kunde god
taga regeringens förklaring. Då emellertid 
herr statSIIllinistern är den pers·on i rege
ringen, som otvivelak!tigt har den goda vil
jan och på vars ,rättsliga uppsåt jag icke 
tvivlar, 'OCh då eruvar måste inse, att det 
ic!ke står i en 'enda människa.s makt att 
övervaka och snabbt ändra alla misshällig
hetor, vill jag icke rösta för misst·roende. 
Men <drå jag å andra sidan icke lheller ik:an 
giva regeringen mitt obetingade fört,roende, 
k.ommer jag, :herr ta:lman, altt a'Vihålla mig 
fl'ån deltagande i de omröstninga'r, som 
komma aH verkställas med anledning av 
interpellationen. 

Ed. M a n t e r e: E1d. K}vimäki on jo 
esittänyt joukon edistysmielisen ryJhmän 
mielestä rt;ä,r!keitä ja varteen otettavia seik
koja nyt esillä olw,assa asirussa. Liittyen 
lähinnä tähän lausuntoon pyydän saada 
omalta kohdaltani vielä lyihyesti tehostaa 
muutamia välikysymyksen pohjalta nouse
via yleisiä näkökohtia, kuvata' muutamin 
sanoin sitä sisäpoliittista taustaa, jota. vas
taan tänä iltana esillä olleet riik:o!@set näyt
täytyvät oikeassa valossa. 

Sille sisäipoliittiselle tilanteelle, jonka 
selvittämise~ksi välikysymys on tehty - ja, 
niin !kuin keskustelusta on käynyt selville, 
tämän kysymyksen teikeminen on ollut 
myöskin varsin tarpeen -, on antanut 
luonteen ja värin ensi sijassa la.pualainen 
kansanliike. Tämän liik!keen alkuperäinen 
tarkoitus, toiminnan tehostaminen kommu
nismin hävittämiseksi, oli hyväksyttäiV'ä, 
mutta liikben j01hdolla näyttää j:o a~ku
vaiheessa olleen muitakin kommunismin 
v:a,stustamisesta varsin etäällä olevia pyriki
myiksiä, joihin ei ole voitu suhtautua sa
malla tavalla. Eihän ole ollut kiellettä
vissä, että osittain kommunismin vastusta
misen varjolla, osittain .sen varjottakin, on 
käyty suunnittelemaan kansanvaltaisen 
valtiojärjestyJksemme ja voimassa olevan 
parlamenttaarisen hallitusjärjestelmätmJine 
muuttamista, vaadittu yleisen ja yihtäläi
sen äänioikeuden hävittämistä sekä edus
kunnan päätösvallan rajoittamista. Liik
keen ohjelmaan on lisäksi otettu useita 



muita asioita, m. m. kulttuuripoliittisia, 
jotka varsin kaukaa, jos ollenkaan, lmslket
tavat kysymystä kommunismin vastustami
sesta. Tämä kaikki on saanut aikaan sen, 
että kansalainen, joka luottaa terveeseen 
kansanvaltaan ja pitää vakavassa, mutta 
samalla vapaassa hengessä suoritettavaa 
kulttuurityötä kansan tulevaisuudelle suu
riarvoisena, on alikanut yhä kriitillisemmin 
suhtautua tähän liikkeeseen. Ken on tul
lut vakuutetuksi, että koskettelemieni suun
nitelmien toteuttaminen merkitsisi entistä
kin suuremm8ill eripuraisuuden luomista 
kansaan, sivistystoiminnan lamauttamista 
ja, kaikista uskotteluista huolimatta, kan
san sisäisen voiman heikontamista, kehityk
sen tyrehdytt&mistä, hän ei ole voinut olla 
asettumartta kriitilliseen asenteeseen liik
keeseen nähden selkä odottamatta, että 
maan hallitus tekee samoin. 

Mutta arvostelu ei ole kohdistunut ai
noastaan kansanliikkeen tarkoitusperiin, 
vaan myös, ja vielä enemmän, sen noudat
tamiin menettelytapoihin, joita välikysy
mys lähinnä koskeekin. Syvempään val
tiolliseen tietoisuuteen heränneen kansalai
sen on ollut mahdotonta niitä läheskään 
hyväksyä. En tarkoita ainoastaan yksityi
siä väikivallantekoja ja laittomuuksia, joista 
tänä iltana etupäässä. on ollut puhe, ja 
joista toiset on voitu suorittaa kansanliik
keen johdon tietå!mättäikin, mutta jotka 
siitä huolimatta ovat liik<keessä vallitsevan 
hengen ilmauksia. Tarkoitan ennen kaik
kea sitä uhmailevaa ja uhkailevaa asen
netta, jonka liikkeen johdossa olevat ovat 
ottaneet ei ainoastaan valtiollisiin vastus
tajiinsa, vaan - mikä on verrattomasti 
pahempaa ja tuomittavampaa - laillisiin 
valtioelimiin, niihin, joitten raskaana ja 
vastuunalaisena tehtävänä on valtioelämän 
ohjaaminen oiktmsjärjestyksen osoittamaa 
rauhallista uraa kansakunnan parasta tar
koittaviin päämääriin. Se oikeusjärjestyk
sen halveksiminen, se laittomuuden henki, 
joka niin monta kertaa ja niin monella 
muotoa on saanut ilmauksensa sekä sanoissa 
että teoissa, muun muassa rikollisten teko
jen ihailussa ja, aivan äskettäinikin, rikok
sentekijäin kunnioittamisessa, ei ole voinut 
olla herättämättä paheksumista ja syvää 
huolestll':llista kansalaisten mielissä, kansa
laisten, jotka vääjäämättömässä lainkun
nioituksessa nä!kevät valtio- ja yhteiskunta
elämän ikestävimmän pohjan ja kaiken kult-

tuurin ja kulttuurik(fuityksen ehdottoman 
edellytyksen. Vaikea on ollut myöskin ym
märtää, kuinka lii:ke, joka sanoo taistele
vansa ennen kaikkea lakipohjaista yhteis
kunta- ja oikeusjärjestystä kumoamaan 
noussutta kommunismia vastaan, itse tur
vautuu samanlaisiin laittomiin menettely
tUJpoihin. Selvää selvempi on, ettei näin 
meneteHen milloinkaan päästä tarkoite
tuille perille. Kansamme tila olisi todella 
surullinen, ellei moista politiikkaa olisi 
käyty arvostelemaan ja vastustamaan, ja 
j(jkainen hallituksen toimenpide laitto
muuksien torjumiseksi on merkitty tyydy
tyksellä - minä uskallan väittää - valta
osassa meidän kansaamme, ja Jokainen sen 
lai:minlyönti mielipahalla ja pettymylksellä. 

Kansanliikkeen tarkoitusperien saavutta
miseksi on tahdottu, melkeinpä väikipakolla, 
luoda porvarillinen yhteisrinta:ma ja antaa 
sille kauniilta kajailltava ,isänmaallisen 
rintaman'' nimi. Tämäkin pyrkimys on 
herättänyt porvarillisissa vasemmistx>a.ineJk
sissa arvostelua ja epäilyksiä. Tämä pyrki
mys ei ole, siinä muodossa kuin se oikeis
ton twholta on tuotu esiin, käsityksemme 
mukaan omiaan edistämään isänmaan asiaa. 
Vii:me syksynä suoritetun vaalitaistelun ai
kana mainitulta taholta pyrittiin voimak
kaasti tehostamaan sanotun rintaman muo
dostamisen välttämättömyyttä ja sen mer
kitystä niin valtion sisäiselle kuin ulkonai
seUe voimalle. Samassa yhteydessä tehtiin, 
mitä tehtävissä oli, sosialidemokraattisen 
puolueen saattamiseksi epäluulon alaiseksi, 
nimenomaan mitä tulee puolueen suhtee
s·een yhteiskuntajärjestyksen säilymiseen 
ja isänmaan itsenäisyyteen. Erääissä suu
ressa vaalikokouksessa julistettiin suoraan, 
että ,kommunistit ja sosialidemokraatit 
kuuluvat yhteen, pohja on sama, lopputar
koitus sama." Minun asiani ei ole ikäydä 
puol ustelemaan sosialidemokraa.ttista puo
luetta, siellä on kyllä miehiä, jotka pysty
vät itse sen tekemään. Mutta sen koke
muksen nojalla, mikä meillä on valtiolli
sesta elämästämme päättyvän vuosikymme
nen ajalta on todettava, että sosialidemo
kraatit ovat käyneet kovaa ja herkeämä
töntä taistelua kommunisteja vastaan e~kä 
myöskään ilman menestystä (Vasemmalta: 
Oikein!). Se toivomus, joka lausuttiin 
eräässä hyvin huomattavassa sanomalehti
kirj.oituksessa kesällä 19,18 kapinan tultua 
kukist·etuksi, toivomus, että meillä Suo-

142 



1130 

messakin syntyisi työväenasiaa ajamaan 
länsieuropalainen sosialidemokraattinen 
puolue, sellainen kuin muuallakin kehitty
neissä sivistysmaissa, puolue, joka ymmär
tää, että on pyrittävä laillisin :keinoin 
eteenpäin uusiin saavutuksiin samalla työ
väestön ja koko kansan hyväJksi, tämä toi
vomus on suurin piirtein katsoen - se on 
minun mielestäni totuuden nimessä sanot
tava- toteutunut. (Vasemmalta: Hyvä!) 
Ja tämä on luettava valtiomme pysyväi
syyttä ja isänmaamme turvallisuutta aja
teltaessa suurimpiin saavutuksiin, mitä 
meidän maassamme itsenäisyyden aikana 
on saavutettu. 

Tämän huomioon ottaen ja luoden ka.t
seen kauemmaksi tulevaisuuteen ei ole 
näyttänyt viisaalta pyrkiä muodostamaan 
oikeistohenkistä kiinteätä porvarillista rin
tamaa, joka sulkisi piiriinsä toisen puolen 
kansaa, mutta jättäisi toisen puolen ulko
puolelle. Sellainen rinta111a ei olisi isän
maallinen. Meillä on usein, vaadittaessa 
tarmokkaita toimenpiteitä kommunisteja 
vastaan, vedottu maantieteellisen ase
mamme vaaranalaisuuteen. Siihen onkin 
täysi syy. Mutta tämä maantieteellinen. 
asemamme, sen vaaranalaisuus, asettaa 
meille toisenkin vaatimuksen, tois·enkin 
velvoituksen. Meidän tulee ponnistaa 
kaikki voimamme johtaaksemme asiain ke
hitystä siihen suuntaan, että juopa ·eri kan
sanryhmien ja eri kansanluokkien välillä 
kapenisi ja että elävä yhteisyyden tunne, 
suomalainen isänmaantunto, yhdistäisi lu
jasti kaikki kansamme jäsenet toisiinsa, 
ei ainoastaan porvarit keskenänsä, vaan 
porvarit ja työväen ikeskenänsä. Mutta se 
voi tapahtua vain laillisuuden, aineellisen 
ja henkisen edistystyön sekä kansan valtai
sen yhteiskuntajärjestyksen säilyttämisen 
pohjalla (Vasemmalta: Oikein!) 

On myönnettävää, että kansanliike on 
antanut voimakkaan sysäyksen sille toimin
nalle, jon:ka tuloksena on kommunismin hä
vittäminen julkisesta elämästämme, ja se 
ei ole suinlkaan vähäinen saavutus. Kui
tenkin on muistettava, ettei se yhteiskun
nallinen sairaus, jota kommunismi tietää, 
ole tällä lopullis·esti suinikaan parannettu. 
Kumoushoureiden poistamiseksi ihmisten 
mielistä tarvitaan keinoja, jotka eivät 
näytä kuuluvan 'kansanliikkeen ohjelmaan. 
Tarvitaan samoja keinoja, joilla kansan 
suurempi eheyskin on saavutettavissa. 

Se rauhaton tila, joka keväästä alkaen 
on yht-eiskunnassamme vallinnut, on kaiken 
lisäksi alentanut maamme arvoa ulkomailla 
ja synnyttänyt epäluottamusta maatamme 
kohtaan. Rauhanomaisella ulkopolitiikalla, 
ylläpitämällä maassa järjestystä, pyrki
mällä johdonmukaisesti noudattamaan val
tio- ja yhteiskuntaelämän johdossa vapaita 
länsi-eurooppalaisia periaatteita, ponnista
malla voimansa kansansivistyksen ja muun 
kulttuurityön kohottamiseksi Suomen on
nistui jo itsenäisyytemme ensi vuosina, 
tuona aikana, jota oikeiston taholta nyt 
tahdotaan mitä suurimmassa mäiirässä ar
vostella. ja alentaa, Suomen onnistui va
kaannuttaa kansainvälinen asemansa ja ul
konainen turvallisuutensa. Suomi nautti 
myötätuntoa ja kunnioitusta lkaikktalla, 
ei ainoastaan likeisissä naapurimu.1ssa, vaan 
etäämmälläkin. Sanottiin, että tuo Pohjo
lan pieni tasavalta on hyvin hallittu, va
paa, rauhallinen ja edistyskykyinen maa. 
Tämä mvötä:tunto ja arvonauto ei ilmen
nyt vain ystävällisissä, mairittelevissa sa
noissa, s·e tuli näkyviin myös siinä luotta
muksessa jota m. m. rahamaailma:n edusta
jat, oloihimme tarkoin tutustuttuaan, osoit
tivat maatamme kO'htaan, ollessaan valmiit 
sijoittamaan maahamme lainoina huomatta.
viakin rahamääriä ja tehdessään sen meille 
varsin edullisin ehdoin. 

Tilanne on tässä kohden vuoden varrella 
muuttunut huomattavasti epäedullis-em
maksi, muuttunut kaikista niistä ponni~ 
tuksista huolimatta, joita ulkoasiainhallin
tomme on tehnyt esittääkseen maassa sat
tuneet tapahtumat meille niin edullisessa 
valossa kuin ma:hdollista. Olemme saaneet 
lukea ullkomaiclen sanomalehdistä kirpeitä. 
arvosteluja ja olleet pakotettuja panemaan 
llLorkille, että maamme on joutunut ulko-
mailla ikävän huomion esineeksi. Aikaisem
min nauttimamme myötätunto ja kunnioi
tus ei ole pysynyt eheänä ja luottamus 
maatamme kohtaan on saanut pahan ko
lauksen, mitkä näkyy ennenkaikkea siitä va
litettavasta tosiasiasta, että lainansaanti 
ulkomaiden rahamal'kkinoilta on, senhän 
kaikki hyvin tiedämme, ja se on tänäänkin 
tässä huoneessa lausuttu, täl:lä. hetkellä 
mahdollisuuksien ulkopuolella. Eikä tätä 
asiaa ilmeisPstikä.än saada aut-etuksi mil
lään ulkohallinnon antamilla selityksi'llä. 
eikä silityksillä. Siihen tarvitaan muutosta 
sisäisissä oloissamme, palaamista oikeusjär-
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jestyksen ja laillisuuden pohjalle, ja e[lei 
hallituksen onnistu tätä muuto:sta aiikaanr 
saada, niin tilanne pahenemistaan ·pahenee. 
Mutta ehkä juuri tämä tosiasia, tallouselä
män suurempi vaikeutuminen avaa lopul
t&kin ikansalaisten silmät näkemään, mihin 
uhika- ja väkivaltapolitiikkaan nojautu
malla lopuksi joudutaan. Sitä tietä ei 
päästä hyvään tulokseen, enempää toisessa 
kuin toisessakaan suhteessa. Tästä politii
kasta on vapauduttava mitä pikemmin sen 
parempi. 

Kohta päättyviä valtiopäiviä a:vattaessa 
lausui tasavallan pämmies huolestumisensa 
sen johdosta, että maassa on tehty tekoja, 
joiden tähden jokainen rehellinen ja edes
vastuuntuntoinen kansalainen tuntee hä
peätä, ja hän huomautti jo valtakunnan 
arvon vaativan, muusta puhumattakaan, 
että näistä vä:kivaltaisuuksista tehdään 
loppu ja eiltä maassa ylläpidetään järjes
tys ja laillinen meno. Se on nykyhetiken 
tärkein kysymys, hän sanoi. Nämä sanat 
herättivät eduskunnassa ja koko maassa 
voimakasta vastakaikua, ja toivottiin, että 
nyt todellakin hallitus ryhtyisi toimimaan 
tämän ohjelman mukais·esti. Valitettavasti 
ei hallituksen ole onnistunut niin suuressa 
määrin kuin toivottavaa olisi ollut vapaut
taa maata politikoimisen vaaroilta ja hai
toilta. Siksi ei voi olla lausumatta va;ka
vaa toivomusta, että hallitus, kallistamatta 
enää korviansa tuon politiikan ajajien vaa
timuksille ja ikuiskutuksille, ponnistaa yhä 
tarmokkaammin voimansa laillisten olojen 
palautt~~Jmiseksi, oikeusjärjestyksen turvaa
miseksi, par lamen ttaa;risen kansan vallan 
pysyttä:miseksi koskemattomana, sanan- ja 
ajatuksenvapauden suojaamiseksi, valtiolli
-sen ja sivist1yksellisen taantumuksen ehkäi
semiseksi (Ed. Voiol1illaa: Turha toivo! 
Eduskunnasta: Hyvä! Hyvä!). 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Ed. Est
landerin puheen johdosta pyydän huo
mauttaa, että luulen minäkin jotain tietä
väni laillisuudesta ja taistelusta laillisuu
den puolesta. Mutta ed. Estlander ei osaa 
arvostella reaalisia oloja, niitä, jotka ovat 
vallinneet hallituksen aikana. Silloin kun 
hallitus ryhtyi toimeensa, yhteiskunta oli 
kuohuntatilassa, mutta kun hallitus jättää 
paikkansa, se voi todeta laillisuuden yhteis
kunnassa vakaantuneen ja seuraava halli
tus voi rakentaa sille pohjalle, minkä tämä 

hallitus on laskenut. Tämäkin on taistelua 
laillisuuden puolesta ja levollisina alis
tamme toimintamme tulevaisuuden arvostel
tavaksi. (Eduskunnasta: Hyvä! Hyvä!) 

Ed. F u r u h j e 1m: Såsom av regerin
gens svar på interpellationen framgår och 
också annars är känt, är antalet av de 
personer, vilka förövat eller varit delak
tiga i de nu ifrågavarande grova våldsdå
den, mycket stort. Under sådant forhål
lande har regeringen i sin uppgift att 
hävda landets rättsordning haft att kämpa 
med svårigheter, som icke böra underskat
tas. Regeringens försäkran, att den anser 
sig hava gjort allt vad av densamma kun
nat göras för att utreda våldsdåden och 
att befordra dessas förövare till åtal, är att 
taga fasta på. Om ock många av de skyl
diga tillsvidare undgått straff, torde det 
väl i sinom tid klarna, att detta icke berott 
på underlåtenhet från regeringens sida. 
Då dessutom regeringens svar synes vid
handengiva, att någon misskund gentemot 
våldsdådens förövare, försåvitt straffpå
följd i lag stadgas, icke kommer att visas, 
anser jag mig kunna rösta för enkel över
gång till dagordningen. J ag gör det un
der förhoppningen, att · rättsordningen i 
landet med regeringens medverkan snarli
gen skall kunna fullständigt återställas. 

Jag ber få meddela, att det stora flerta
let av svenska riksdagsgruppens medlem
mar kommer att rösta för enkel övergång 
tili dagordningen. 

Ed. Lohi: Niinkuin edellisestä lausun
nostani kävi ilmi, niin me emme tahdo olla 
hallitusta kivittämässä, vaikkakaan se ei 
ole onnistunut niin paljon kuin me oli
simme toivoneet rauhan va:kiinnuttamiseksi 
maassa. Mutta koska me luotamme siihen, 
että hallituksella on samat pyrkimykset 
kuin maalaisliiton eduskuntaryhmällä, ja 
katsoen herra pääministerin antamaan vii
meiseen vakuutukseen, tulee maalaisliiton 
eduskuntaryhmä yksimielisesti äänestämään 
yksinkertaisen päiväjärjestykseen siirtymi
sen puolesta. 

Ed. Pennanen: Herra puhemies! 
Johtuneeko se tämän esilläolevan asian 
luonteesta (Ed. Hwkkila: Kyllä!) vaiko 
täällä esiintyneitten puhujien mielialoista, 
mutta joka tapaukisessa on rekisteri tässä 
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keskustelussa levinnyt melkoisen laajaksi 
(Ed. Voionmaa: Syntirekisteri !) . Niinpä 
on ed. Lohi tämän välikysymyksen yhtey
dessä pitänyt velvollisuutenaan osoittaa 
huomiota kokoomusryhmälle (Keskustasta: 
Sattuiko kalikka ~) Hän on pyytänyt toi
vottaa meille poliittista terveyttä. Pyydän 
nyt, aiheetta enempään, toivottaa maalais
liitolle sitä samaa (Ed. Lohi: Hyvä l) niin 
tähän kuin moneen muuhun nykytärkeään 
asiaan suhtautuessa. 

!Minun on sanottava sitten siihen nähden, 
kun täällä on kajottu nykyajan tapahtu
miin, että näiden aikojen sekä myönteisiä 
että kielteisiä puolia tulee historia aika
naan punnitsemaan vastakkain ja vetämään 
esille niin myönteiset kuin kielteisetkin 
puolet (Ed. Hakkila: Lailliset ja laitto
mat!) Kumpaisenkaan olemassaoloa ei voida 
kieltää, vaikkakin tämän illan keskustelussa 
nuo myönteiset puolet ovat jääneet tyyten 
varjoon (Vasemmalta: Kyllä ne laittomuu
det luetellaan!). Mitä sitten ajan kieltei
siin puoliin tulee, niin mielestäni on itses
tään selvää, että meidän nykypäivien ihmis
ten velvollisuus on pitää huolta siitä, että 
ne kielteiset puolet jäävät mahdollisimman 
vähi:ksi ja niistä selviydytään mahdollisim
man vähillä vaurioilla. Se tehtävä meillä 
on yhteinen minun mielestäni. Mutta 
päinvastoin kuin ed. Mantere olen sitä 
mi>eltä, että tämä sosialistien nyt esittämä 
välikysymys ei o1e kaikkein parhaimmalla 
tavalla viepä siihen tulokseen, johon väli
kysymyksessä sanotaan pyrittävän, nimit
täin olojen säännöllisille raiteille saattami
seen. Mutta jos sosialidemokraatit ovat 
tarkoittaneet lyödä kiilaa n. s. porvarilli
seen yhteisrintamaan, niin, tästä keskuste
lusta päättäen, joitakin toiveita heillä siinä 
suhteessa saattaa o1la. 

Mitä laillisuuteen ja sen peräänpyrki
mykseen tulee, niin sosialistit ovat taas täs
säkin välikysymyksessä, kuten usein ennen
kin ja nyt tämän välikysymyksen johdosta 
tapahtuneessa keskustelussa esittäytyneet 
oikeusjärjestyks>en ja laillisen järjestyksen 
ihan oikeauskoisina vaalijoina. (Ed. Voion
maa: Onko se liikaa Happosen jutussa 
esiintyä~) Mutta nyt, kuten ennenkin, hei
dän näytteensä on ollut vähemmin vakuut
tava. Se johtuu siitä, minkä he itse ovat 
unohtaneet, että heidän laillisuusharrastuk
sensa on vielä verrattain nuori. Tämä on 
samottava vielä. kerran sosialisteille, kun he 

niin usein i1Jse V'etävät esille nama asiat. 
(Ed. Voionmaa: Happosenkin tapaus on 
nuorta!) Ja vaikkapa nyt jaksaisi unohtaa 
tuon harrastuksen nuoruuden, niin sitten
kin jää aivan peittelemättömänä näkymään 
se kaikille äsken kää.ntyneille ominainen 
halu suuronnella ja liioitella asioita, jopa 
väliin esittää niitä toisin kuin mitä ne to
dellisuudessa osoittautuvat olevankaan. 
Minä rohkenen näin sanoa, kun kuultiin si
säministerin vastauksesta, että kun 'sosiali
demokraattinen puoluetoimikunta esitti 
ilmian tokirj elmän oikeuskanslerille, niin 
ovat asianomaiset maaherrat ilmoittaneet 
osoittautuneen, että ilmiautokirjelmä sisäl
tää paljon joko kokonaan perättömiä tai 
ainakin suuresti liioiteltuja ilmoituksia ja 
ilmiantoja. (Ed. Tanner: Väärä tieto!) 
Ja tässä välikysymyksessä ova;t sitten so
sialistit esittäneet asioita m. m. siinä va
lossa, että hallitus olisi laiminlyönyt ja lai
minlöisi edelleen velvollisuutensa tapahtu
neiden lainrikoksien selvillesa.amisessa. Tar
koittavatkohan sosialidemokraatit todella
kin tällaisilla ilmeisillä vihjauksillaan, joita 
he eivät voi mitenkään todistaa, tarkoitta
vatko he todellakin ylläpitää ja kohottaa 
valtiovallan arvovaltaa, jota tänä aikana 
varsin tarvitaan. Tuskinpa vain he sel
laista tarkoittavat, taikka jos tarkoittavat, 
niin erehtyvät. Eikä sillä hyvä, että yrit
tävät horjuttaa hallituksen arvovaltaa, he 
viskaavat aivan yleisen ja ylimalkaisen 
syytöksen maan virkamiehistöä, viranomai
sia vastaan, etteivät nämä muka toden
teolla työskentelekään syyllisten selville 
saamiseksi. Jos sellai,sta mielipidettä kan
sassa viranomaisia vasbaan todella olisi, 
niin täytyy sanoa, että tällaisen epäluulon 
juurruttamisessa sosialidemokraatit eivät 
suinkaan esiinny lämpömittarin näyttäjinä 
vaan lämmittäjinä. Eihän järjestyksen 
ylläpitämistä suinkaan edistetä sillä tavoin, 
että kylvetään aiheetonta epäluuloa halli
tusta ja viranomaisia vastaan, jotka näissä 
vaikeissa oloissa koettavat tehdä sen, mikä 
tehtävissä on. Eikä sitä arvovaltaa pa
ranneta myöskään väheksymällä niitä suu
ria vaikeuksia, joita viranomaisilla kieltä
mättä on näiden monimutkaisten, laajojen 
ja lukuisien lainrikkomooten selvittämi
sessä. 

Minä luulen, kuten jo sanoinkin, .että 
tällainen epäluulon kylväminen vaikutta;a 

·pikemminkin haitallisesti kuin edistävästi 
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järjestyksen ylläpitämiseen maassa. Sehän 
ärsyttää yhä enemmän jo ennestäänkin 
kiihtynei•tä mieliä. Ja tätä mielenkiihty
mystä ei voida kieltää, sitähän on tänä 
iltana täällä painostettu painostaruistakin 
päästyä. On kai hyvä vasemmistonkin 
muistaa, että joka kylvää tuu1ta, se niittää 
myrskyä. (Ed. Voionmaa: Kukas sen on 
kylvänyt täällä~ - Oikealta: Te siellä! Ed. 
HakkHa: Siellähän ne kylvömiehet ovat!) 
Tämän ei pitäisi olla mitään uhkailua. 
Minä olin muuten odottanut kuulevani ja 
ehkä vielä yön kuluessa kuullaankin, mitä 
hallituksen olisi sosialistien mielestä ollut 
tehtävä sen lisäksi, mitä hallitus on tehnyt 
ja mitä takeita sosialistit ja myöskin edis
tysmieliset kaipaavat sen lisäksi, mihin si
säministeri äskeisen lausuntonsa lopussa 
viittasi. (Ed. Ryömä: Panna murhamie
het kiinni!) Ei siinä suhteessa tähän asti 
ole vielä mitään kuultu. Päinrvasooin on 
ed. Tanner pannut ed. Pekkalan vain niin
kuin sivulauseessa viittaamaan niihin aikai
semmin esittämiinsä voimakeinoihin. Kä
sittänevät sosialistit, että tässä yhteydessä 
ei se voimakeinojen suosittam1nen oikein 
sovellu. Ketä v•astaan ne kohdistuisivat, 
virkamiehistöä vastaan vai miten~ 

Se ryhmä, johon kuulun, käsittää nylky
tilanteen sillä tavalla, ·että nykyinen halli
tus, jos kukaan, voipi antaa takeita mielten 
rauhoittamisesta ja laillisten olojen vakaan
tumisesta maassa. (Ed. Voionmaa: Niin 
kuin on nähty!) Ja kun hallituksen vas
taus meitä tyydytitää, niin tulemme sitten 
äänestämään sitä yksinkertaista siirtymistä 
päiväjärjestykseen, jonka puhemies tulee 
esittämään keskustelun päätyttyä. 

Ed. T a n n e r: Tämän iltaisessa väli
kysymyskeskustelussa on, samoinkuin pa
rissa aikaisemmassakin tilaisuudessa eaus
kunnassa, hyvinkin valaisevasti kuvattu se 
epänormaalinen tila, joka maassa on jo 
lähes vuoden ajan vallinnut. Eri puhujain 
lausunnoista on käynyt selville, että maassa 
on toiminut rikollisia järjestöjä, jotka työs
kentelevät jokseenkin samaan tapaan kuin 
aikanaan tunnetut Maffia-järjestö tai joku 
Ku-Klux-Klan-järjestö, pimeässä ja salai
suudessa töitään tehden. Nämä rikolliset 
järjestöt ovat voineet niin järjestää työnsä, 
että niiden tekoihin ei ole päästy käsiksi. 
Osittain ovat paikalliset viranomaiset olleet 
joko haluttomia tai voimattomia näiden 

järjestöjen töitä estämään ja tukahdutta
maan, samoill!kuin myöskään niitä jälkeen
päin teoistaan rankaisemaan. Osittain ovat 
myöskin paikalliset asukkaat niillä seu
duilla, joissa rikoksia on tehty, olleet niin 
terrorin vallassa, etteivät ole uskaltaneet 
edes ilmiantaa tekojen suorittajia, vielä vä
hemmin esiintyä todistajina niitä vastaan. 
Siinä määrin on villiintvminen saanut val
taa, kiitos tunnetun lapualaisliikkeen. 

Mutta ei tällä hyvä. Myöskin ulkopuo
lella näiden varsinaisten rikollisten järjes
töjen on suuri käsitteiden hämmennys pääs
syt -valtaan. Monellakin taholla on pyritty 
ymmärtämään rikollisia tekoja, jopa ylistä
mään ja ihailemaan niitä. Me olemme saa
neet olla todistajina semmoisissakin näy
telmissä, että tämmöisiä mitä suurinta ri
kollista mielenlaatua osoittavia henkilöitä 
on julkisesti ylistetty, on pantu toimeen 
mielenosoituksia heidän hyväkseen, lähe
tetty sähkösanomia senkin jälkeen, kun hei- · 
dät on tuomittu, ja kaikin tavoin osoitettu, 
että heillä on lämpimiä kannattajia. Toi
selta puolen taas henkilöitä, jotka ovat lu
jasti seisseet laillisuuden kannalla, on vasta
mielenosoituksilla koetettu häpäistä ja saat
taa suuren yleisön silmissä epäilysten alai
siksi. 

Viime aikoina näyttää maassamme suo
rastaan muodostuneen uusi oikeuskäsitys. 
Siihen aikaan, jolloin minä luin lainoppia, 
- minä tosin kuulun entisiin juristeihin -
selitettiin, että laki on olemassa sitä var
ten, että eri kansalaiset ja eri yhteiskunta
piirit voisivat turvallisina elää toistensa 
vierellä ja joka lakia rikkoi, se oli ehdotto
masti rangaistava. Nyt on kuitenkin, en
nen kaikkea Lapuan liikkeen taholta, koe
tettu saada aikaan uusi lakikirja, jossa on 
muutamia aivan toiseen suuntaan käypiä 
määräyksiä. Tärkeimpinä pykälinä laki
kirjassa on ensinnäkin se, että lain
k i r j a i n ta saa rikkoa. Jokainen on oi
keutettu panemaan lakiin itse hyväksi 
harkitsemansa sisällön, jos vain hänen teko
jensa vaikuttimet ovat isänmaallisia. Toi
nen pykälä tässä lakikirjassa kuuluu siten, 
että kaikki, mitä Lapua taikka sen kätyrit 
tekee, on oikein. Kolmas pykälä, jota olen 
myös havainnut useasti toistettavan, kuuluu 
siten, että kommunisteja vastaan on kaikki 
luvallista, koska he ovat lain ulkopuolella. 
Tätä pykälää ovat monet tahtoneet myös 
laajentaa siten, että lukevat näihin lain 
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uli):opuolella oleviin myöskin sosialidemo
kraatit samoinkuin monet epämukavat por
varit. 

Ka~ken kaikkiaan on tilanne maassamme 
sangen epäterve ja epänormaalinen ja minä 
luulen, että kaikki, jotka vähääkään harras
tavat yhteiskunnallista rauhallista kehi
tystä, hartaasti toivoisivat pian päästävän 
siitä pois. Että tilanne on voinut muodostua 
tämmöiseksi, siihen on myöskin maan halli
tus suuressa määrin syypää. Se ei ole käyt
tänyt niitä keinoja, joita sen käytettävissä 
on, estääkseen tämmöisen nurjan kehityksen 
alkuun pääsemisen. Hallitus ei ole rikolli
sen Lapuan liikkeen aikuvaiheissa yrittä
nytkään tukahuttaa sitä niillä voimakei
noilla, joita hallituksella aina on tarjolla. 
.Ja kun tämä liike on päässyt vauhtiin ja 
suorittanut rikollisia tekojaan, ei ole te:1ty 
kaikki, mitä on voitu, jotta rikollisten teko
jen suorittajat olisivat tulleet rangaistuk-

. seen saatetuiksi. Tämä kaikki on ollut 
omiaan yllyttämään ja rohkaisemaan näitä 
piirejä, antamaan heille sen käsityksen, että 
he toimivat oikealla linjalla ja että maa ja 
kansa heidän toimintansa hyväksyvät ja 
jolleivät hyväksykään, niin he joka tapauk
sessa pääsevät rangaistusseuraamuksista 
vapaiksi. 'l'ämän väärän käsityksen olisi 
hallitus hyvin helposti voinut ottaa pois, 
jos se sitä olisi todella tahtonut. 

Esittäessämme sen välikysymyksen, joka 
tänään on käsittelynalaisena, olemme sosiali
demokraattisen ryhmän taholta halunneet 
tarjota hallitukselle tilaisuuden esittää jo
takin pätevää puolustusta toiminnalleen, 
tai oikeastaan toimettomuudelleen, antaa 
sille tilaisuuden selittää kansalle, minkä
vuoksi se on työskennellut juuri sillä ta
valla kuin se on tehnyt. Ja me elimme siinä 
hyvässä uskossa, että hallituksella olisi jo
tain pätevää puolustuksekseen sanottavana. 
Kun nyt on kuultu hallituksen vastaus, niin 
täytyy sanoa, että tässä odotuksessa on sur
keasti petytty. Se vastaus, jonka sisäminis
teri täällä luki, oli tuommoinen kuiva asia
kirja, jonka jonkun viraston kanslisti panee 
paperille, silloin kun hänellä ei ole mitään 
asiallista sanottavaa, mutta hänen virkavel- ' 
vollisuuksiinsa kuuluu selostaa jokin asii:t. 
Sisäministerin vastauksessa kerrottiin kyllä, 
mitä kiertokirjeitä oli lähetetty, mitä raport
teja maaherrat olivat antaneet hallitu1zselle 
ja mitä näiss~ raporteissa selitettiin. Mcltta 
mitään, mikä olisi osoittanut, että hallituk-

sella todella on vakava tahto ja vakava pyr
kimys saada aikaan jotain muutosta nykyi
siin epänormaalisiin oloihin, sitä sai tuosta 
asiakirjasta turhaan odottaa kuulevansa. 
Se oli kyllä viisaammin laadittu kuin se 
tiedonanto, jonka hallitus lokakuulla meille 
antoi, ja ennen kaikkea tuon tiedonannon 
jälkeen täällä esitetty sisäministerin selitys. 
Silloinen selitys oli kaikissa suhteissa epä
onnistunut, se sisälsi mielipiteitä ja väit
teitä, jotka osoittivat että hallituksen sym
patiat olivat kokonaan näiden rikollisten 
piirien puolella ja ettei ollut aikomustakaan 
vakavasti yrittää saada oloja maassa muut
tumaan. Nyt annettu selitys tosin vältti tä
män karin, mutta sekään ei antanut mitään 
va:kuuksia siitä että meillä oltaisiin parem
paan suuntaan kulkemassa. Tässäkin, niin
kuin aikaisemmin lokakuulla annetuissa hal
lituksen selityksissä, viitattiin pääasiassa 
niihin vaikeuksiin, joita esiintyy kun tah
dotaan rikollisia saada ilmi ja syytteeseen . 

. Sikäli kun minä ymmärrän tästä selityk
sestä, näytti suurimpana vaikeutena olevan 
se, että rikollisia ,kyyditsijöitä" ilmestyy 
niin kovin paljon. Hallitus asetti aikanaan 
kaiken toivonsa siihen, että ,kyyditsijät'' 
itse ilmoittautuisivat ja siten helpottaisivat 
hallituksen työtä näiden rikosten selvittä
miseksi. Tämä toivo täyttyi aivan ylen suu
ressa määrin, ilmoittautujia on tullut niin 
paljon, että tämä seremonia on muodostunut 
täydelliseksi ilveilyksi. Ilmeisesti sillä ei 
muuta tarkoitettukaan kuin vaikeuttaa 
asioiden selvittämistä, ilmeisesti eivät varsi
naiset syylliset olekaan ilmoittautuneet, 
vaan kaikennäköiset sivuhenkilöt, joilla ei 
itse asiassa ole mitään tekemistä itse teko
jen kanssa. Ja ennen kaikkea on pantava 
merkille, ettei yhdessä ainoassakaan ras
kaammassa rikoksessa, varsinkaan useasti 
mainituissa murhatapauksissa, ainoata todel
lista syyllistä ole ilmaantunut .. 

Hallitus on täällä annetun sisäministerin 
vastauksen kautta uudelleen osoittanut ole
vansa voimaton selvittämään sitä rikosten 
sarjaa, joka on maata rasittanut viimekulu
neen puolen vuoden aikana. Mutta hallitus, 
joka ei pysty edes hallitusten alkeellisinta 
tehtävää täyttämään, valvomaan oikeusjär
jestyksen säilymistä maassa, se ei ole enää 
maan todellinen hallitus, se on varjohalli
tus, jota kaikenlaiset tuulet helposti voivat 
kulettaa, mihin tahtovat. 

Kun ei hallituksen taholta näytä olevan 
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suuriakaan toiveita olojen paranemisesta, on 
ollut tärkeätä, että tämä asia koko laajuu
dessaan on saatettu eduskunnan käsiteltä
väksi, jotta täältä saataisiin kaikki mahdolli
nen apu ja voima näiden asioiden selville
saattamiseksi. Ellei eduskunta tässä tilai
suudessa lausuisi päättävässä muodossa tah
toaan, ellei eduskunta vaatisi olojen no
peata saattamista normaaliselle kannalle ei 
eduskuntakaan olisi täyttänyt tehtäväänsä 
ja velvollisuuttansa. 

On kuitenkin saattanut suurella mieli
hyvällä havaita, että miltei kaikki ne lau
sunnot, joita eduskunnassa tänä iltana on 
annettu, ovat käyneet yhdenmukaisesti sii
hen suuntaan, että oloihin on nopeasti saa
tava muutos, maassa on palautettava lailli
set olot, oikeusjärjestys on jälleen saatet
tava kunniaansa. Useat puhujat ovat suo
rastaan murhaavalla tavalla arvostelleet hal
lituksen tähänastista toimintaa ja yksi ainoa 
puhuja - sikäli kuin olen voinut havaita 
- on jollakin tavalla yrittänyt hallituksen 
toimettomuutta täällä puolustaa. Mutta 
kun tietää, että tämä puhuja, edustaja Pen
nanen, on kokoomuspuolueen eduskuntaryh
män puheenjohtaja, niin ymmärtää, että 
hän on tehnyt sen vain viran puolesta, sii
hen pakotettuna (Ed. Pihkala: Se on hä
väistys!), ilman että hänellä on siihen ol
lut mitään sisällistä vakaumusta. (Ed. Pih
kala: Se on häpeämätön väite tuommoinen!) 

Tämäniltainen keskustelu on muodostu
nut hallitukselle täydelliseksi tappioksi. 
Luulen että moraalisesti niin musertavaa 
tappiota ei tässä eduskunnassa ole vielä ker
taakaan hallitukselle annettu. Jos hallitus 
ymmärtäisi vetää johtopäätökset tämän illan 
keskustelusta, niin se vielä keskellä yötä 
marssisi presidentin linnaan ja jättäisi eron
pyyntönsä. Luulen, että se ei sitä kuiten
kaan tee, ja päättäen eri eduskuntaryhmien 
puheenjohtajien lausunnoista, tullaan täällä 
hallitukselle kyllä antamaan muodollinen 
1uottamuslause sillä tavalla, että eduskunta 
siirtyy yksinkertaiseen päiväjärjestykseen. 
Mutta tämä luottamuslause on monen puhu
jan taholla nimenomaan motiveerattu siten, 
että asiallista luottamuslausetta siitä ei mil
lään tavalla saa. Nähtävästi muut ryhmät, 
paitsi tietysti kokoomusryhmä, ajattelevat, 
että on hyvä antaa nykyisen hallituksen lm
luttaa loppuun kaikki se luottamus, mitä 
kokoomuspu_olueen hallitussuuntaa kohtaan 
'OU ollut olemassa, jotta sitten todella pääs-

täisiin normaalisiin oloihin ja hallitsemaan 
maata jälleen sillä tavalla, kuin maan etu 
todella vaatii. Mutta joskin hallitus jäisi 
vierä paikoilleen, olisi kuitenkin syytä lau
sua se vakava toivomus, että hallituksen si
säministeri jättäisi paikkansa. Hän on osoit
tanut olevansa aivan epäpätevä nykyiseen 
vaativaan toimeensa. Hänen olisi senvuoksi 
oikein ymmärrettävä tämän illan keskustelu 
ja vedettävä siitä myös oikea johtopäätös. 

Mitä sosialidemokraattisen eduskuntaryh
män kantaan tulee, niin me emme tieten
kään, yhtä vähän kuin muidenkaan täällä 
e~iintyneiden ryhmien puhujat, ole haluk
kaita myöntämään hallituksen toimineen 
maata tyydyttävällä tavalla. Mutta me 
emme katso voivamme tyytyä vain asialli
sen epäluottamuslauseen antamiseen, me 
tahdomme antaa sen myöskin muodollisesti, 
ja siinä mielessä pyydän ryhmäni puolesta 
esittää seuraavan ehdotuksen päiväjärjes
tykseen siirtymiseksi: 

Kuultuaan hallituksen vastauksen siirtyy 
eduskunta päiväjärjestykseen lausuen, 

että hallitus ei ole täyttänyt velvollisuut
taan rikollisten te~kojen selvittämiseksi ja 
niiden suorittajien syytteeseen saattami
seksi; 

että hallituksen toimettomuus tässä koh
den on arveluttavasti horjuttanut maamme 
oikeusjärjestystä; sekä 

että hallitus ei ole antanut takeita siitä, 
että asiaintila tulisi paranemaan. 

Ed. H a k k i l a: Kannatan edellisen pu
hujan tekemää ehdotusta. 

Pääministeri S v i n h u f v u d: Viimeisen 
puheen johdosta minulla ei ole muuta sanot
tavaa, kuin että suuret sanat eivät suuta 
halkaise, ja rehellisyyttä politiikassa ei kai 
voi pyytää vastustajalta. 

Ed. K i v i mä k i: Edellisestä lausunnos
tani kävi ilmi, että hallituksen tehtävien 
onnistumista on vaikeuttanut maassa vallit
seva levottomuudentila ja että hallituksen 
toiminnan arvosteluun tämän seikan täytyy 
vaikuttaa lieventävästi. Kansallisen edis
tyspuolueen eduskuntaryhmä tulee sen
vuoksi kannattamaan yksinkertaista siirty
mistä päiväjärjestykseen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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P u h e m i e s: V aitiopäiväjärjestyksen 37 
§ :n 2 momentin mukaisesti esitän nyt edus
kunnan hyväksyttäväksi päiväjärjestykseen 
siirtymisen, jonka sanamuoto on seuraava: 
Kuultuaan annetun selityksen eduskunta 
siirtyy päiväjärjestykseen. Kutsun tätä eh
dotusta puhemiehen ehdotukseksi. - V as
toin puhemiehen ehdotusta on ed. Tanner 
ed. Hakkilan kannattamana ehdottanut hy
väksyttäväksi seuraavan perustellun päivä
järjestykseen siirtymisen: Kuultuaan halli
tuksen vastauksen siirtyy eduskunta päivä
järjestykseen lausuen, että hallitus ei ole 
täyttänyt velvollisuuttaan rikollisten teko
jen selvittämiseksi ja niiden suorittajien 
syytteeseen saattamiseksi, että hallituksen 
toimettomuus tässä kohden on arvelutta
vasti horjuttanut maamme oikeusjärjestystä 
sekä että hallitus ei ole edes antanut takeita 
siitä, että asiaintila tulisi paranemaan. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Tannerin ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiehen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Tannerin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
117 jaa- ja 66 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 12. 

Eduskunta on siis hyväksynyt puhemie
hen ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Ed. Koivurannan y. m. asianomaiselle valtio
neuvoston jäsenelle tekemä kysymys puhelin

toimilupien myöntämisestä. 

P u h e m i c s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Koivurannan y. m. 
asianomaisen valtioneuvostonjäsenen vastat
tavaksi osoittama kysymys, joka koskee pu
helintoimilupien myöntämistä, sekä kulku
laitosministeri Wittingin antama kirjallinen 

vastaus siihen. V aitiopäiväjärjestyksen 37 
§ :n 1 momentin mukaisesti ei asiasta sallita 
keskustelua eikä siitä tehdä päätöstä. 

Sihteeri lukee kysymyksen ja ministeri. 
Wittingin antaman kirjallisen vastauksen. 

Sihteeri lukee : 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Eduskunnalle tehdyn toivomusaloitteen 
johdosta on eduskunta 1928 vuoden valtio-· 
päivillä ottamatta sillä kerralla periaatteel
lisesti harkittavakseen kysymystä siitä, millä 
pohjalla puhelinolojen järjestäminen olisi 
aikaansaatava, pitänyt vallitseviin oloihin 
ja niihin taloudellisiin arvoihin katsoen, 
jotka tässä sekä valtion että yksityisten ta
holla ovat kysymyksessä, välttämättömänä, 
että puhelinoloja järjestävä lainsäädäntö 
aikaansaadaan. Mikäli olemme havainneet. 
on hallitus tämän kysymyksen selvittämist.~. 
varten asettanut komitean, joka ei kuiten
kaan vielä ole ollut tilaisuudessa ehdotus
taan antamaan. 

Viime aikoina on kuitenkin julkisuudessa 
näkynyt tietoja oudoista suunnitteluista puc 
helinolojen järjestämiseksi, jotka, jos ne 
pääsisivät toteutumaan, saattaisivat muodos
tua maan puhelinoloille turmiolliseksi ja 
valtion eduille vaaralliseksi. Ensimmäisissä 
näistä tiedoissa, joita ei tietääksemme ole 
julkisuudessa peruutettu ja jotka siis liene
vät paikkansapitäviä, mainittiin, että erään 
Suomessa toimivan kaukopuhelinyhtiön 
osakkeita oli ruvettu ostamaan erään ulko
maalaisen toiminimen laskuun todennäköi
senä tarkoituksella saada määräämisvalta 
yhtiössä. Mikäli olemme kuulleet, onkin 
määräämisvalta sanotussa yhtiössä itse
asiassa siirtynyt ulkomaalaisten käsiin. Sen
jälkeen on sanomalehdissä tiedetty kertoa, 
että kahden ulkomaalaisen suuryhtiön puo
lesta on valtioneuvostolle jätetty anomukset, 
että jonkinlaiselle yhtiölle, joka vain nimel
lisesti olisi kotimainen, mutta jonka pääoma 
olisi mainittujen ulkomaalaisten yhtiöiden 
sijoittamaa, myönnettäisiin yksinoikeus 
maan puhelinlaitosten ylläpitämiseen. Lie
nee myös tarjottu valtiolle tilaisuus osak
kaana liittyä perustettavaan yhtiöön, val
tion kuitenkaan saamatta määräämisvaltaa. 
yhtiössä. Nämäkin uutiset olisimme voineet 
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sivuuttaa, mutta kun on kertomia kuulunut 
siitäkin, että hallitus todellakin olisi aikeissa 
kiinnittää huomiotaan mainittuihin tarjouk
sHn, olemme pitäneet tarpeellisena, että 
asiasta saadaan mahdollisten epämieluisten 
yllätysten välttämiseksi täysi selvyys. 

Myönnämme kyllä, että valtiolla juuri tä
hän aikaan saattaa olla erinäisiä vaikeuksia 
tyydyttää puhelinlinjojen rakentamisesta 
esitettyjä toivomuksia, vaikkakaan näitä 
vaikeuksia ei mielestämme voida pitää koko
naan voittamattomina. Ei mielestämme 
myöskään ole oikein, että vallitsevan talou
dellisen pulakauden varjolla, jonka kuiten
kin täytyy toivoa olevan ohimenevää laatua, 
uhrattaisiin valtion edut nyt puheenaole
vassa tärkeässä asiassa. Alussa mainitse
mamme eduskunnan päätös sisältää myöskin 
sen, että eduskunta on puhelinolojen laaja
kantoisompaan järjestelyyn nähden pidättä
nyt itselleen oikeuden määrätä asiasta, mikä 
on aivan luonnollista1 kun valtion puhelin
verkkoon on kiinnitetty n. 70,000,000 mark
kaa valtion varoja, ja kun erilaisia muita
kin muotoja puhelinolojemme järjestämi
seen epäilemättä voidaan löytää kuin edellä
mainittu ulkomaalaisten yhtiöiden ehdot
tama. 

Edelleen olemme havainneet, että kosket
telomamme kaukopuhelinyhtiö myös viime 
aikoina on hakenut ja saanut toimilupia pu
helinjohtoihin, jotka kilpailevat valtion 
omistamien puhelinjohtojen kanssa. Kun 
mainittu kaukopuhelinyhtiö koko toiminta
kautenaan on rakentanut puhelinlinjoja 
ainoastaan parhaiten kannattaviilo linjoille 
Etelä- ja Keski-Suomeen, joten valtion ja 
pikkuyhtymien velvollisuudeksi on jäänyt 
huolehtia puhelinyhteyksien aikaansaami
sesta syrjäseuduille ja harvaanasuttuihin 
osiin maatamme, olisi mielestämme syytä, 
että hallitus ainakin nyt, kun määräämis
valta yhtiössä todennäköisesti ei enää ole 
suomalaisten käsissä, ei myöntäisi sanotulle 
yhtiölle toimilupia, jotka kilpailevat valtion 
oman puhelinlaitoksen kanssa. 

Edellä esitetyn nojalla pyydämme V aitio
päiväjärjestyksen 37 § :n 1 momentin no
jalla saada asianomaisen hallituksen jäse
nen vastattavaksi esittää seuraavan kysy
myksen: 

aikooko hallitus eduskuntaa kuule
matta joko jollekin maassa jo olevalle 
tai perustettavaksi suunnitellulle yh
tiölle myöntää niin laajan toimiluvan 

puhelinlaitteiden rakentamiseen, että 
yhtiö sen nojalla voisi saada hal
tuunsa ainakin tärkeimmän osan 
maan puhelinverkosta; ja 

onko ehdottoman välttämätöntä 
myöntää anottuja toimilupia sellais
ten kaukopuhelinjohtojen rakentami
seen, jotka tulisivat kilpailemaan val
tion puhelinjohtojen kanssa, vai eikö 
voitaisi olla toimilupia myöntämättä 
edes vuodeksi eteenpäin, jotta näh
täisiin, eikö niitä siihen mennessä 
voitaisi valtion toimesta rakentaa~ 

Helsingissä, joulukuun 16 päivänä 1930_ 

Janne Koivuranta. 
J. Emil Lampinen. 
Viljami Kalliokoski. 
Antti Junes. 
Uuno Hannula. 
E. M. Tarkkanen. 
0. Kontio. 
Eero Nurmesniemi. 
M. 0. Lahtela. 
A. Suurkonka. 
W. Kirveskoski. 
Walter Mäkelä. 
0. P. Rissanen. 
Kalle Joukanen. 
Kalle Kämäräinen. 
E. Aakula. 

A. Hakala. 
W. Huuhtanen. 
Vilho H. Kivioja. 
T. Jauhonen. 
P. Saarinen. 
Kaarlo Hänninen. 
Antti Kukkonen. 
Antti Sallinen. 
A. K. Kaura. 
A. Halonen. 
Matti Pitkänen. 
J. E. Pilppula. 
Joh. Korhonen. 
Matti Miikki. 
Albin Asikainen. 
Lauri Kaijalainen. 

Kulkulaitosministeri W i ttingin kirj alli
nen vastaus kuuluu seuraavasti: 

Herra Puhemies. 

Siinä tarkoituksessa kuin valtiopäiväjär
jestyksen 37 § :n 1 momentti säätää, olette 
Te, Herra Puhemies, minulle lähettänyt 
edustaja Janne Koivurannan y. m. allekir
joittaman kysymyksen, jossa hän asianomai
selle hallituksen jäsenelle esittää seuraavat 
kysymykset : 

aikooko hallitus eduskuntaa kuule
matta joko jollekin maassa jo ole
valle tai perustettavaksi suunnitel
lulle yhtiölle myöntää niin laajan 
toimiluvan puhelinlaitteiden rakenta
miseen, että yhtiö sen nojalla voisi 
saada haltuunsa ainakin tärkeimmän 
osan maan puhelinverkostoa; ja 

onko ehdottoman välttämätöntä 

14.3 
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myöntää anottuja toimilupia sellais
ten kaukopuhelinjohtojen rakentami
seen, jotka tulisivat kilpailemaan val
tion puhelinjohtojen kanssa, vai eikö 
voitaisi olla toimilupia myöntämättä 
edes vuodeksi eteenpäin, jotta näh
täisiin, eikö siihen mennessä voitaisi 
valtion toimesta rakentaa? 

Hallituksen sinä jäsenenä, jonka käsitel
täviin puhelintoimi kuuluu, pyydän minä, 
Herra Puhemies, vastauksena kysymykseen 
saada esittää seuraavaa: 

Maan puhelinolot eivät ole millään tavoin 
mallikelpoiset. Jos jätetään lukuunotta
matta kaukopuhelinjohdot, jotkut puhelin
laitokset suuremmissa kanpungeissa ja muu
tamat puhelinyhtymät maaseudulla, ei pu
helinlaitosten suuri enemmistö täytä edes 
kohtuullisiakaan nykyiaikaisia vaatimuksia. 
Tämä saa historiallisen selityksensä siitä ta
vasta, millä puhelinlaitokset ovat meillä syn
tyneet, olematta varsinaisesti yhteydessä 
toistensa kanssa. Tulos onkin ollut se, että 
noin 800 puhelinyhtymää työskentelee 
maassa ollen alituisesti kahnauksissa takso
jen ja yhteyksien vuoksi. Meidän laajassa 
maassamme puhelin on erinomaisen tärkeä 
yhteydenpitoväline, joka voi päästä oikeuk
siinsa vain, jos sitä kehitetään suunnitelman 
mukaisesti, ottaen huomioon, mitä tekniikka 
nyttemmin voi tarjota. Tällöin esiintyvät 
vaikeudet ovat etupäässä taloudellista luon
netta; voidaan laskea, että maan nykyisen 
puhelinverkon saattamiseksi ajanmukaiseen 
kuntoon tarvitaan yli puoli miljaardia 
markkaa ja ottaen huomioon yhteyksien 
luonnollisen kasvun kymmenkunnan vuoden 
kuluttua lähenee tähän tarkoitukseen tarvit
tava määrä yhtä miljaardia markkaa. On 
valitettavaa, että kun valtion puhelintoi
minta alkoi, se tapahtui ilman, että sitä 
varten oli olemassa valmista suunnitelmaa 
ja ettei lisäksi tulleita laitoksia saatettu 
luonnolliseen yhteistoimintaan ennestään 
toimivien kanssa. Tarpeelliset varat valtion 
puhelintoiminnan laajentamiseksi on bud
jettiteitse myönnetty osoittamalla ainoas
taan mitä seuraavana vuonna saattoi tulla 
kysymykseen, ilman että kysymystä koko 
laajuudessaan olisi pohdittu. Täten on syn
tynyt kansantaloudelliselta kannalta vähän 
suotava kilpailu valtion ja eräiden ennes
tään toimivien yritysten välillä, kilpailu, 
joka on johtanut siihen, ettei valtion enem-

pää kuin yksityistenkään yritykset ole voi
neet vapaasti kehittyä ja ettei puhelintoimi 
meidän itsenäisyysaikanamme ole laajuudel
taan eikä teknillisessä suhteessa voinut saa
vuttaa sellaista tasoa, kuin olisi ollut mah
dollista. Aikaisemmat hallitukset ovat tä
män täysin oivaltaneet, ja noin puolitoista 
vuotta sitten asetettiin komitea käsittele
mään puhelinkysymystä koko laajuudes
saan. Nykyinen hallitus on myös käsittänyt 
tämän kysymyksen tärkeyden, ja yksi en
simmäisiä kysymyksiä, jotka minä toimi
alallani saatoin käsiteltäväksi, oli se, miten 
puhelintoimi voitaisiin järjestää valtiolle ja 
kansalle edullisella tavalla. Kysymys on 
edelleen valmistelun alaisena, mutta jo sen 
ensimmäisessä vaiheessa todettiin kysymyk
sen olevan niin laaja, että sen ratkaisemi
seksi tarvittiin Eduskunnan myötävaikutus. 
Kysymyksen laajuus on aiheuttanut sen, 
ettei esitystä ole voitu antaa nykyisille val
tiopäiville, mutta minä toivon, että esitys 
voidaan antaa Eduskunnalle seuraavilla 
valtiopäivillä. Tämä on vastaus ensimmäi
seen kysymykseen. 

Mitä tulee toiseen kysymykseen, joka kos
kee sellaisten toimilupien myöntämistä, joi
den voitaisiin ajatella kilpailevan valtion 
puhelinjohtojen kanssa, voin huomauttaa, 
että minä en ole tahtonut poiketa niistä 
periaatteista, joita ovat noudattaneet minun 
lähimmät edeltäjäni kulkulaitosten ja yleis
ten töiden ministereinä. Odotettaessa, että 
harkittu suunnitelma puhelintoimen kehit
tämiseksi saataisiin aikaan,- onhan selvää, 
että valtio myöntämällä enintään vähän yli 
10 miljoonaa vuodessa uudisrakennuksiin, ei 
yksin voi huolehtia maamme puhelintoimen 
kehittämisestä - on miltei kaikkiin toimi
lupahakemuksiin, jotka ovat muodollisesti 
täyttäneet valtion asettamat vaatimukset, 
myönnytty 10 vuoden ajaksi, ja tällöin on 
toimilupaehtoihin pantu eräitä määräyksiä, 
jotka tarkoittavat puhelinverkkojen paran
tamista. Poikkeus on tehty Etelä-Suomen 
Kaukopuhelinosakeyhtiöön nähden, jonka 
toimiluvat on myönnetty vain elokuuhun 
1939 asti, sen menettelyn mukaisesti, joka 
vuonna 1929 otettiin -käytäntöön ja jota 
myös nyt - kaikissa tapauksissa posti- ja 
lennätinhallituksen puoltavien lausuntojen 
mukaan - on toimilupaa myönnettäessä 
noudatettu. Että kaukopuhelin toimilupia 
on viime vuosina myönnetty Keski- ja Etelä
Suomessa, riippuu, kuten olen huomautta-
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nut, myös siitä ettei valtio ole yksin voinut 
tyydyttää yhä kasvavaa tarvetta. 

Toisen kysymyksen jälkimmäiseen osaan 
sisältyy epäsuorasti ehdotus, ettei yhden 
vuoden aikana myönnettäisi mitään uusia 
toimilupia. Kun valtio yksin ei näihin 
saakka ole normaaliaikoinakaan täysin kyen
nyt tyydyttämään kaupunkien- ja kuntain
välisen liikenteen vaatimuksia tehoon ja laa
jennuksiin nähden, näyttää minusta täysin 
selvältä, että erityisesti nykyisinä aikoina, 
jolloin valtio monella tahoin pakosta supis
taa välttämättömiäkin menoja, ei ole estet
tävä yksityistä yritteliäisyyttä yleisen edun 
mukaisessa työssä, joten ei myöskään voi 
säännöksi määrätä, että ehdottomasti kiel
lettäisiin kaikki kaupunkien- ja kuntainväli
set puhelintoimiluvat, jotka mahdollisesti 
joutuvat kilpailemaan valtion puhelinjoh
tojen kanssa. 

Helsingissä, joulukuun 19 p :nä 1930. 

Rolf Witting. 

Herr Talman! 

I d~t avse.ende 37 § 1 mom. av riksdags
>Ordningen stadgar har Ni., Herr Talman, 
Wl mig ÖV'ersänt ett av riksda,gsmannen 
,Janne Koivuranta m. :fll. undert'Cckna.t 
.spörsm:ål, däri han till vederbörande re
·gtJringsmedlems besvarande framställer föl
jand.e frågor : 

'"ärnar regeringen utan att höra 
riksdagen hevilja åt något i landet 
redan existerande bolag eller bolag, 
som är avsett att grundas, sä om~ 
fattand·e koncession .till byggande av 
telefoninrättningar att ibolaget på 
denna grund kunde sättas i besitt
ning av åtmi.nstone den vi<ktigaste 
delen av landets •telefonnä·t; och 

är det ovillkorligen nödvändigt 
att ibevilja koucessioner till bYig
gande av sådana fjärrtelefonlednin
gar, som skulle komma att konkur
rera med stat·cns telefonledningar, 
eller kunde man icke underlåta att 
il>evilja koncessioner ens under ett 
å~, så a.tt man finge se, huruvida 
ieke därförinnan dessa genom sta
tens försorg kunde hy;gg·a·s. 

Håsom den medlem a v regeringen, till 
vars ressort telefonväsendet hör, ber jag, 
Herr Talman, såsom svar på ~örsmåret få 
anföra följande: 

Landets telefonförhållanden äro på in
tet sätt mönstergilla. Om man undantager· 
de interurbana ledningarna, €tt antal te
lerl'oninrättningar i de större städerna och 
några telefonsammanslutningar på lands
orten, fylla det .st'Ol'a flerta'let av teled'on
inrättningar ej ens måttliga nutida an
språk. Dett-a har sin historiska förklaring 
i det sätt, varpå telefoninrättningarna hos 
oss uppkommit utan •egentligt sammanband 
med varandra. Resulta.tet är även att om
kring 800 telefonsammanslutningar arbeta 
i landet under ständi.ga slitningar om 
t.axor o0h anslutningar. För vårt vid
stråickta land utgör telefonen ·ett synner
ligen viktigt kommunikation.smedel. Detta 
kan komma till sin rätt endast om det ut
vecklas ;på ett planmässigt sätt, under 
.beaktande av vad tekniken numera 'kan 
bjuda. De svåri,gheter som härvid ställa 
sig, äro främst av ekonomisk n.artur, man 
kan heräknru att för att bringa landets nu
varande telefonnät i tidsenligt ski<Ck, er
fordr.as över en halv miljard mark, oeh 
att med den naturliga tillvräxteUJ i an.slut
ningar efter ett tiotal år SU/lllman, som 
härf.ör erfordras, närmar sig miljarden. 
Det är att beklaga, att då .stabens telefon
verksamhet vidtog, detta skedde utan ·att 
färdig ·plan häriör föreJfanns och att det 
nytillkornmande ej bragtes i en naturlig 
samverkan med det cxisterande. Utvid~
ningen av statens te'lefonverksamhet har 
seda.n skett .med medel, som år d'ör år i 
.budgetväg rbeviljats utan at•t frå.gan i sin, 
h!elhet kommit under debatt. Sålunda har 
en nationalekonomiskt sett icke prisvärd 
konkurrens mellan statens oclh en del ti
digare existerande företag uppkommi.t, vii
ken resulterat i att varken staten eller de 
enskilda fritt kunnat utveckla sig oCih att 
telefonväsendet under vår självständighe.ts
tid ej till omfattning och i tekni&kt hän
.seende kunnat nä det, som kunnat nås. 
Detta har av tidigare rergeringar ful'lväl 
insetts och nedsattes för ornkring halvt
annat år sedan en kommitte för att be
handla telefonfDåga'n i hela dess vidd. Nu 
sittande regering har äv.en insett frågans 
vikt, och var en av de första ·fDågor, som 
av mi·g i min ressort up.pto,gs till heh!an.d-
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ling, den om huru telefonväsendet med 
fördel för stat och folk kun.de ol'dnas. 
Frågan är alltfort under ber.ednäng, men 
redan i dess första skede konstateradles, 
att fr.äg·an var av den omfattning, rutt den 
för .sin lösnin1g for.drade riksdagens med
verkan. Dess omf,attning ihar vlållat, att 
pr01position ej kunnat ges till sittande riks
dag, men hyser jag den föl'hoppning,, att 
proposition skall föreligga för den näst
sammanträdande. Härmed är den först
ställda frågan besvarad. 

Vad den andra frågan om ibeviljande av 
koncessioner, som kunde tänkas konkur
r.era med statens tJelefonlinjer, ibeträffar, 
må jrug framhålla, att jag ej velat avvika 
från de principer, som följts av mina när
maste företrädare såsom ministrar för 
kommunikationsväsendet och allmänna ar
betena. Under väntan ·på att en övertäntkt 
allmän plan för telefonväsendets utveck
ling skulle fås ti'll stånd, - .det är tydligt, 
att staten med en beviljning av ihögst nå
got över 10 miljoner om ål'et för ny'bygg
nad ej a:llena kan dra!gia: försorg om tele
fonväsendets i landet utveckling - iha 
nästan alla konoossionsansökningar, som 
formellt fyllt de av staten up,pställda for
dringarna, beviljats på en tid ta;v 10 år, 
varvid vissa föreskrifter avsedda att för
bättra telefonnäten inryckts. Undantag 
har gjorts endast för Södra Finlands In
terurbana Telefonaktieboltag, vars konces
sioner beviljats blott till augusti 1939, i 
enlighet med det d'örfaringssätt, som i 
a:ugusti 1929 inslogs, och vilket även nu, 
i samtlig·a fall efter tillstyrkande utlåtan
den av post- .och telegrafstyrelsen - vid 
koncessionsbeviljning faljts. Att interur
bana koneessioner i mellersta och södra 

Finland lbeviljats under de sista ären b€
ror såsom antytts även på att staten allena 
ej kunnat Wlfredsställa det växande be
hovet. 

Denna. senare frågas andra. del inne.hål
ler implicite ett förslag att under ett år 
inga nya koncessioner måtte bevilja:s. Då 
under normala tider staten ihärintil'ls ej 
allena förmått tillfr·edsställa de f·ordringar 
på upprättb.Jållande och utvidgning av in
terurban•a och interkommunala förbindel
.ser so.m böl'a stäUas, synes det mig fullt 
tydligt att i synner:het nnder en tid, som 
denna:, där staten på många håll varit 
tvungen att nedskä:t~a sina utgifter för krä
vande uppgifter av o'lika sla:g, ej det ar
bete, som den enskilda. företagsamheten kan 
utföra, bör hindra.s och att sålunda ej ka
tegorisk vägran av koncessioner rför alLa 
interurba:na eller interkommunala telefon
föDbindelser, vilka kunna tänkas råka i 
konkurrens med statens telefonlinj.er, göres 
till regel. 

HeLsingfors den 19 ,december 11930. 

Rolf Witting. 

Asia. on loppuun käsitelty. 

P n he m i e s: Seuraava istuntt> on tä
nään kello 11. 

Täysistunto lopetet,a.an kello 1,00. 

Pöytäkirjtan vakuudeksi; 

Anton Kotonen. 



36. Lauantaina 20 p. joulukuuta 1930 , 
klo 11. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Puhemiehen sanoja kuuntelevat edustajat 
seisoaltaan. 

Siv. Hetken hiljaisuus. 

K o l m a s k ä s i t t e 1 y: 

Ehdotus laiksi kansakoululaitok
sen kustannuksista kesäkuun 8 päi
vänä 192!6 annetun lain 5, 15 ja 
18 § :n muuttamisesta .............. 1141 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 39; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 22; hallituksen 
esitys n:o 48. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
Bdustajat Asikainen, Björk, v. Born, Jat
kola, Kuokkanen, J. L. Mäkelä, Nikkanen, 
Niukkanen, Pullinen, Raatikainen, Ryynä
n€n, Salo, Setälä, Sunila, Tanner, Tukia, 
Turja ja Åhlström. 

Valittelu höyrylaiva Oberonin uppoamisen 
johdosta: 

Seisoall€en nousten lausuu 

Puh e m i e s: Arvoisat edustajat! Tänä 
aamuna saapuneen tiedon mukaan on jär
kyttävä onnettomuus kohdannut maatamme, 
kun kauppalaivastoomme kuulunut höyry
laiva Oberon ja sen mukana useita kymme
niä henkilöitä on Tanskan vesillä tuhoutu
nut. Lausun eduskunnan valittelun tämän 
surullisen tapauksen johdosta ja osanot
tomme vainajien omaisille. 

Vuoden 1930 toisten valtiopäiväiu lopet
taminen. 

Puhemies: Valtiopäiväjärjestyksen 
19 §:n nojalla eduskunta päättänee, että 
koolla olevain vuoden 1930 toisten valtio
päiväin istunnot lopetetaan tämän täys
istunnon päätyttyä. 

Hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

Ehdotus laiksi kansakoululaitoksen kustan
nuksista kesäkuun 8 päivänä 1926 annetun 

lain 5, 15 ja 18 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 48, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 22 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 39, esitellään k o 1m a n
t e en käsi t t e 1 y y n. 

Keskustelu: 

Ed. A i l i o: Minä pyydän sanoa ainoas
taan muutamia sanoja esilläolevan kysy
myksen johdosta erityisesti sen vuoksi, että 
herra opetusministeri toisessa käsittelyssä 
ennusti että uusi esitys ei voisi oleellisesti 
poiketa vanhasta. Opetusministerin sanoista 
päättäen tuntuu minusta, ikäänkuin hän 
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luulisi saaneensa periaatteellisen hyväksy
misen hallituksen esityksen suunnalle. Minä 
en kuitenkaan käsitä asiaa tällä tavalla. 
Molemmat valiokunnat ovat tosin täydelli
sesti hyväksyneet sen suunnan, jolle halli
tuksen esitys on rakennettu, että on nimit
täin pyrittävä mahdollisimman taloudelli
seen valtion avustusten käyttöön. Mutta 
siitä järjestelmästä, millä tavalla tähän 
olisi päästävä, sen on kumpainenkin valio
kunta jättänyt hallituksen harkittavaksi. 

Sivistysvaliokunta on erityisesti huomaut
tanut juuri itse järjestelmästä, että ensin 
on harkittava, onko tämä enimmäismäärä
järjestelmä tarkoituksenmukaisin, vai eikö 
esim. se järjestelmä, jonka virastolauta
kunta on ehdottanut, että valtion avustuk
set laskettaisiin oppilasluvun mukaan, huo
mioonottaen tietysti kuitenkin maan eri 
olojen erilaisuutta, vai eikö olisi kenties 
vielä joku muukin järjestelmä ajatelta
vissa. Minä olen ennen täällä esittänyt 
m. m. sitä ajatusta, että toisissa suhteissa 
ottaisi valtio suorittaakseen kokonaan me
not ja toisisså taas kunnat kokonaan ja 
sillä tavalla voisi systeemi tulla paljon yk
sinkertaisemmaksi ja halvemmaksi. 

Hallituksen esittämää maksimijärjestel
mää vastaan voidaan m. m. tehdä se huo
mautus, jonka sivistysvaliokunta on esittä
nyt, että tämä voi johtaa jo niitä kuntia 
esim., joissa valtion kansakoulumenot nou
sisivat alle maksimin, pyrkimään tähän mak
simimäärään. Tässä olisi siis sama vika, 
että kukin pyrkii saamaan sen annoksen, 
mikä hänelle tuleva on. Ja muita muistu
tuksia voidaan tätä vastaan tehdä, mutta 
minä en koske yksityiskohtiin. 

Nykyinen järjestelmä on, kuten usein on 
huomautettu, niin monimutkainen, että ei 
ole monta henkilöä koko Suomessa, jotka 
voivat sanoa, mitä ja kuinka paljon kun
nille on tuleva valtionapua. Tähän tarvit
taisiin vähintään erityinen professuuri ja 
professori, joka tutkisi oikein perinpohjin, 
kuinka paljon avustuksia kussakin riitai
sessa tapauksessa on jaettava. Ja nykyi
sellä järjestelmällä on se vika, että se 
tulisi vielä monimutkaisemmaksi. Tarvittai
siin parikin professoria jo selvittelemään 
tätä asiaa. 

Pyrkimyshän on nykyaikaan ratsionali
sointiin mahdollisimman suuressa määrässä 
ja tämä pyrkimys olisi minun mielestäni 
otettava huomioon myöskin juuri kansa-

koulujen avustuksia jaettaessa sekä talou
dellisessa että hallinnollisessa suhteessa sil
mälläpitäen tietysti itse opetuksen menes
tystä ja oppivelvollisuuden toteuttamista. 

Lopuksi pyydän vain huomauttaa siitä, 
että kun valtiovarainvaliokunta on esittä
nyt, että tämä asia olisi kiireellisesti käsi
teltävä, niin se ei sillä suinkaan tarkoita, 
että asia olisi niin kiireellinen, ettei se jät
täisi tarpeeksi aikaa hallitukselle ja koulu
viranomaisille harkita tätä asiaa. Kun on 
kysymyksessä näin suuri ja laajakantoinen 
kysymys, joka koskee monia kymmeniä mil
joonia markkoja, on tietysti tärkeätä, että 
asia tutkitaan tarkasti ja tyynesti ja sillä 
tavalla me voimme päästä mahdollisimman 
hyviin tuloksiin. 

Opetusministeri V i r k kun en: Ei ole 
mielestäni aikaa eikä tarvetta nyt enää 
ryhtyä yksityiskohtaiseen sananvaihtoon. 
Pyydän vain ilmoittaa, että ministeriössä. 
on jo koetettu tätä asiaa mahdollisimmassa 
määrässä kiirehtiä. Asiasta menee tänä 
päivänä kouluhallitukselle kirjelmä, jossa 
kiinnitetään huomiota kaikkiin niihin näkö
kohtiin, joita sekä eduskuntavaliokuntien 
että eduskunnassa annetuissa lausunnoissa 
on esitetty ja pyydetään kouluhallitusta 
mahdollisimman pian valmistamaan esityk
sensä asiasta sen koko laajuudessa. Edus
kunnan antama tehtävä velvoittaa halli
tusta asiaa kiirehtimään niin suuressa mää
rässä, kuin mahdollista on. Edellytän, että 
kouluhallitus voi yhden kuukauden ku
luessa tästä pääasiasta lukien antaa lausun
tonsa; niinpä onkin kirjeessä asetuttu. sille 
kannalle, että tulevan vuoden tammikuun 
20 päivään mennessä ministeriöllä on koulu
hallituksen lausunto ainakin, mikäli se koh
distuu 10 Pl. 7 luvun 2.5 momentin asioi
hin. Kirjeessä pyydetään kouluhallituksen 
selvitystä monesta muustakin asiasta, mutta 
niiden selvittäminen minunkin mielestäni 
voi jäädä helmikuuhun. 

Järjestelmäkysymyksestä on myöskin tar
peetonta nyt sen enempää vaihtaa ajatuk
sia. Kumminkin olen omasta puolestani 
sitä mieltä, että kun kerran on perinpoh
jainen ja yksityiskohtainen tutkimus suori
tettu, kyllä kait myöskin johtopäätösten 
täytyy kulkea tässä tutkimuksessa osoitet
tuja raiteita myöten. 
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Ed. Seppä 1 ä: Vaikka täällä ministeri 
Virkkunen sanoikin, että tästä on tällä ker
too aiheetonta laajempaa keskustelua virit
tää, niin tahdon minä kumminkin lausua 
tyytyväisyyteni, että asia on saanut sellai
sen käänteen, johon siinä nyt on eduskunta
käsittelyssä tultu. Täten ovat estyneet mo
nien työläiskotien laps·et saamasta hallituk
selta sellaista joululahjaa, joka .epäilemättä 
olisi vaikuttanut sangen syvästi köyhäin 
työläislasten elämään sekä tuottanut vai
keuksia köyhille kodeille. Tältä hallituk
selta on saatu tälksi jouluksi useita sellaisia 
lahjoja, että ne riittävät. Oli hyvä, että , 
tästä säästyttiin. 

Sitten minä tahtoisin erilmisesti kiinnit
tää huomiota siihen, että sekä sivistysvalio
kunta kuin myöskin valtiovarainvaliokunta 
eivät ollenkaan ole olleet täydellisesti halli
tuksen esityksen kannalla moniin niihin 
kohtiin nähden, joista keskustelussa on mai
nittu. Tarkoitan erikoisesti juuri ravinto-, 
vaatetus- ja kirja-avustuksia ja minä toi
voisin, että kun hallitus tätä asiaa valmis
taa, näihin kohtiin kiinnitettäisiin erikoi
sesti huomiota ja annettaisiin arvoa niille 
lausu:nnoille, joita näistä asioista on an
nettu. Sillä sitä tietä, jota hallitus on ha
lunnut, ei mielestäni voitane mennä. 

Vielä on .erittäin hyvä, että asiaa nyt jo 
ryhdytään valmistelemaan ja minä luulen, 
että hallituskin ja erikoisesti opetusminis
teri ovat tulleet vakuutetuiksi siitä, että 
sellaista turhanpäiväistä kiirettä jonkun 
asian kanssa ei ole hyvä harjoittaa. Eihän 
esimerkiksi silloin kun asia oli sivistys
valiokunnassa esillä, vielä tarkempi tutki
mus ollUJt ed.es painettu muuta kuin osaksi. 
Ministerin täytynee nyt asian tässä vai
heessa myöntää se, että asia olisi s-aanut 
paljon par.emmam käänteen, jos se olisi pa
remmin valmistettu ja annettu siihen vä
hän enempi aikaa. 

Opetusministeri V i r k k u n e n: Pyydän 
vain sanoa, että arvoisan edellisen puhujan 
arvostelu hallitUJksen kansan köyhille lap
sille muka aikomasta joululahjasta ei ole 
oikeutettu eikä se ollenkaan satu maaliinsa, 
se on vain sellainen tavallinen puhetapa, 
joka liikkuu asiallisuuden ulkopuolella. 

Keskustelu juliS'betaan päättyneeksi. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään pääitöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakie~hdotuiksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä 
oleva toivomusponsi hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Valtiopäivien juhlallinen lopettaminen. 

Puh e m i e s: Valtiopäiväin juhlameno
jenohjaajalta on saapunut rkirjelmä, jonka 
sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

,Valtiopäivien 
J uhlamenojenohjaaja. 

Helsingissä, 
19 p:nä jouluk. 1930. 

Eduskunnan Puhemiehelle. 

Tasavallan Presidentin ilmoitettua, että 
vuoden 1930 toiset Valtiopäivä;t juhlallisesti 
lopetetaan 20 päivänä kuluvaa joulukuuta, 
tulee T·asavallan Presidentti mainittuna 
päivänä senjälkeen kuin Nikolainkir1kossa 
on pidetty jumalanpalvelus, Eduskunnan 
istuntosalissa julistamaan Valtiopäivät 
päättyneiksi. Juhlamenojen ohjaajaksi mää
rättynä ja Tasavallan Presidentin määräyk
sestä kutsun kunnioittaen T e i d ä t, Herra 
Puhemies, sekä Eduskunnan Varapuhemie
het ja Edustajat jumalanpalvelukseen Niko
lainkirkkoon antaen samalla tiedoksi, että 
jumalanpalvelus alkaa kello 12 ja että juh
lamenot Eduskunnan istuntosalissa tapah
tuvat heti kirkonmenojen päätyttyä. 

Rafa..el Ha:kkara.inen.'' 

Valtiopäi väin päättäjäiset. 

Puhe m i e s: Kehoitan eduskunnan Ja
seniä kokoontumaan tänne eduskuntatalolle 
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kello 11,45 lähteäksemme kulkueessa juma
lanpalvelukseen Nikolainkirkkoon. Sitten
kuin valtiopäivien lopettajaistilaisuus istun
tosalissa on päättynyt, pyydän edustajia 
vielä hetkeksi jäämään istuntosaliin. 

Käsittelemättä jäänyt valiokunnan mietintö. 

Puh ~e mies: Ilmoitetaan, että eduskun- , 
nan kansliaan on sa~apunut laki- ja talous- 1 

vali<Ykunnan mietintö n :o 5, jota ,ei näillä 
valtiopäivillä ole ehditty ~esitellä eduskun-

nalle, joten sen käsittelyä jatketaan ensi 
valtiopäivillä. 

Puh ,e mies: Eduskunnan istunto on 
päättyn)'lt. 

Täysistunto lopet,etaan keHo 11,30. 

Pöytakirjan vakuudeksi: 

Anton Kotönen. 



Vai tiopäiväj umaianpai vei us 
lauantaina joulukuun 20 päivänä 1930 

kello 1'2. 

Kello 11,45 päiväl:lä ed'U.Skuntatalon edus
talle kokoonnuttuaan läht~vät •edustaja;t 
kulkueessa, puhemies ja var&puhemiehet 
etumaisina, Nikolainkirkkoon, jonne myös 
korkeimman oikeuden ja korkeimman !hal
linto-oikeuden jäseniä y. rrn. korkeimpia vi
ranomaisia saapui. 

Sittenlkuin eduskunnan jäsenet, kutsuvie
raat ja muu yleisö olivat asettuneet pai
koilleen, saapuivat ik:i:rkkoon Tasavallan 
presidentti, valtioneuvoston jäsenet ja oi
keuskansleri sekä korkein sotilaspäällyst.ö. 

Jumalanpalveluksessa avustivat Suomen 
laulu prof. Heiikki Klemetin johdolla ja 
urkuri John Sundberg. Alttaa'irpalveluksen 
toimittivat pastorit Väinö Forsman, Anselrn 
Mi'kkonen ja Jussi Sinnernäki. 

V aitiopäiväsaarnan suomeksi ja ruotsiksi 
piti IJmnsanedustaja, rovasti E. K :o l k k i, 
joka lausui : 

Rauhan jätän teille, minun rauhani an
nan tei!lle; en minä anna teille, niinkuin 
maailma antaa. Älköön sydämenne mur
heellinen oLko, älkääikä peljätkö. (Joh. 
14: 27). 

Hyvät kuulijani! Rauhan ja ilon suuri 
juhla, joulujuhla on aivan lähellä. J okai
]J.en meistä, kenellä .siihen vain on tilai
suutta,, koettaa hyvissä ajoin v•apautua 
arkisista, usein paljon huolta ja: levotto
muutta .tuottavista t·oimistaan voidakseen 
omaistensa. kanssa viettää joulujuhlaa ko
din rauhaisessa piirissä. Joululta odote
taan (paljon ja (Paljon se antaakin sille, 
joka sitä oikeassa mielessä odotta·a. Suo
men eduskunta;kin on tällaisissa oloissa 
päättänyt työika.utensa ja sen jäsenet pyy-

tavät myöskin päästä: osallisiksi joulun siu
na'U'ksest.a. 

Joulun rauha on Herrassamme Jeesuk
sessa Kristuksessa. Hän· puhuu tekstis
sämme Hän.en rauhastaan ja lup.aa1 sitä 
omillensa. Hän eroittaa rauhanlahjansa 
maaiLman ·antimista sanoen : en minä anna 
teille niinkuin maailma antaa. Maailma
han koettaa myös ·Olla useinkin1 hyvin an~ 
telias, mutta sen lahjat OVlat Jeesuksen lah
jaan vena,ten arvottomia,, vielålpä hyvin 
usein vahingollisiakin. - Ihmissydän tar
vitsee ja kaipaa rauha1a.. Mutta sitä ei ole 
ma·ailmalla annettavana. Maailmahan on 
tänåJkin aikana aivan kokonaan levottomuu
den j.a: rauhattomuuden vallassa. Mille 
elämän alalLe katsommekin, on kaiikkiaU.a 
rauha poissa. 

Ei valtiollisella, eikä taloudellisena alalla 
ole maailman 'kansoillru rauhaa. Ne saavat 
tuntea syvää lev·ottomuutta ja rpainostusta 
mieLessään j•a pelolla kat.sella tulevaisuut
taan kohti. Ei meidänkään kansamme ole 
1päässyt vapaaksi tästä kansojen yhteisestä 
vitsauksesta. Onhan tämänkin pian päät
tyvän vuoden aikana monet kerrat käynyt 
sydärniemme läpi väristy.s, joka on tuotta
nut syvä:ä tuskaa. Olemme joutuneet usein 
lcysymysten ja tap.aust•en eteen, jotka ovat 
riistäneet yön levon ja 'Päivän rwuhan mo
nelta. Näissä oloissa. pitäisi sentähden oHa 
erittäin mieltäkiinnittäviä sanat1, jotka pu
huvat rauhasta rauhattomille. Jeesuksen 
kuulemme sanovan: Rauhan minä jätän 
teille, minun rauhani minä amnan teille. 
RaU:hattomille sydämillemme luvataan• rau
haa., Jeesuksen rauhaa. Tämä rauiha on 
ihmissydämen suurin saavutus täällä rau
hattomuuden maassa. Jeesus yksinään voi 
:poistaa. rauh>a,ttomuuden sydämistämme. 
Hän yksinä:än voi päästää meidät 'Pahasta 
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omastatunnosta ja antaa meine rauhan Ju
malan kanssa,. Ben viUoksi tahdomme me 
sanoa sielullemme: etsi Jeesuksen rauhaa! 
Siinä löydät levon sielullesi ja voimaa pe
lottomana kohtaamaan tulevaisuutt•asi. Jee
suksen rauha sydämessään ovat Hänen 
palvelijansa ilolla kestäneet kaikki !heitä 
kohdanneet vaikeudet. He ovat usein käy
neet kuolemaankin voittolaulu huulillaan, 
sillä heidän sydämissään on ollut se rauha, 
jota maailma ei voi antaa, mutta jota se 
ei myöskään voi poisottaa. 

Saadaksemme Jeesuksen rauhan on mei
dän muisteM·ava, että ·etsimme sitä Häneltä 
itseltään Hänen luokseen on meidän pääs
tävä. Ja meillä on lUjpa luottamuksella 
lähestyä Häntä,, sillä Hän on itse sanon•ut: 
Tulkaa minun tyköni kaikki, jotka työtä 
teette ja olette raskautetut, niin .minä an
nan teille levon. Tä.mä!hän on kutsumus, 
jota kannatta•a kuulla. Nykyajan rauhat
tomuuden keskellä :pitäisi tällaisen kutsll!
muksen saada vastakaikua ihmissydä.missä. 
Paljon se sitä. saakin, mutta usein vain 
hetkellisesti. Me emme useinkruan usko 
omaa rauhattomuuttamme niin syväksi, 
kuin se on. Luulemme, että rauhattomuu
temme, johtuu vain ulkonaisista oJ.oista ja 
tapahtumista, emmekä huomaa, että se :poh
jimmaltaan johtuu oman sydämemme vie
raantumisesta elävästä Jumalasta. Mutta 
kun käymme tilille itsemme kanssa, huo
maamme, että v.ika on meissä. Asiamme ei
vät ole oikeat J nmalanr edessä. Tämä nöy
ryyttää meitä kysymään, kuka ·päästää mi
nun tästä tilast•ani. Hätääntyneelle sanoo 
Jeesus: Minä pyyhin pois Sinun syntisi; 
minun rauhani annan sinulle. Meitäkin 
tarkoittaa Jeesus lupauksillaan. Me saam
me omistaa ne itsellemme, ja ne tuovat 
meille rauhaa ja iloa Pyhässä Hengessä. 

Jeesus varoittaa lempeästi me~tä antau
tUiillasta alakuloisuuteen, sanoen: älköön 
sydämenne murheelline111 olko, älköönkä 
peljätkö. Tämä tarkoittaa: älkää ·antako 
vaikcinakaan aikoina toivattomuudelle si
jaa. Katsokaa Herraan! Seuratkaa Hänen 
sanansa neuvoja! Noudattakrua, uskollisesti 
Hänen esimerkkiänsä! Ohj.atkoon kaikkia 
toimianne se itsensä unhottava, kaiklki alt
tiiksi paneva raklmus, joka niin kirkkaana 
näkyy Herran Jeesuksen omasta toimin
nasta. Sen vuoksi: millä alalla, missä teh
tävissä lienemmekin kutsutut työskentele
mään, palvelkaamme Herraa ilolla! Sillä 

• 
Hän antaa oikean työnHon, joka on työn
tekijän paras palkinto, ja Hän tekee työm
me siu:nauk:sellaan hedelmälliseksi. 

Kuten ruumiimme tarvitsee l~poa työn 
perästä ja työn lomassa, ·tarvitsee henkem
mekin .sitä. Sitä meille antaa Rauhan
ruhtinas, Jeesus, jonka syntymäjuhlaUe 
pyytä!käämme hiljaisuudessa valmistua! 
Me ·olemme saapuneet 1pyhälle alueelle, 
jossa Herra hyvine lahjoineen liikkuu. 
Täältä pyy.täkäämme mekin itsellemme oi
keata jUJhlamieltä., että osaksemme .tulisi 
Hänen ra uhansa, j.oka käy kaiken ymmär
ryksen yli, sillä sitä sielumme syvimmin 
:kaipaa ja sen yksin Jeesus antaa. Amem 

Frid efterlämnar j ag at eder, Min frid 
giver J ag ·eder. Icke giver J ag eder såsom 
världen giver. Edert hjärta vare icke oro
ligt, ej heller försagt. ( J oh. 14: 2.7). 

Mina åhörare ! Fridens och glädjens 
stora högtid, julen, är redan för dörren. 
V ar och en av oss, som blott har en möj
lighet därtill, vinnlägger sig om att lös
göra sig från de vardagliga arbetena och 
bekymren, för att i kretsen av sina kära 
egna til1bringa julhögtiden. lVIan väntar 
så mycket av julen och den har även myc
ket att giva åt varje rättsinnigt hjärta. 
Även Finlands riksdagsrepresentanter hava 
fått avsluta. sin arhetsperiod under denna 
väntans tid. - Det är Herren J esus 
Kristus, som bringar julfriden med sig. 
Han ta.lar i de upplästa textorden om sin 
frid och Han lovar den åt de sina. Han 
gör en åtskillnad mellan den frid Han gi
ver och världens frid, sägande: Icke gi
vcr jag eder såsom världen giver. Även 
världen skänker stundom gåvor med fri
kostig hand, men dess gåvor jämförda 
med, vad Jesus giver, äro värdelösa. och 
ganska ofta renta.v skadliga. Människo
hjärtat längtar och trängtar efter frid. 
Men världen kan icke tillfredsställa denna 
hennes längtan, ty hon lever i och är om
värvd av oro och ofrid. Åt vilket håll 
i världen vi än rikta. vår fblick, råder där 
överallt oro och ofrid. J ordens f.olk äga 
varken i politiskt eller socialt avseende 
frid. De känna djup oro och ibetryck, 
samt 1spana envar med fruktan och lbä
van mot framtiden. Icke heller vårt folk 
har undgått detta folkens gemensamma 
gissel. Och visst ha vi ju under det år, 
som nu naikas sitt slut, ofta fått känna 
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bitter smärta. Vårt folk, vår riksdag och 
vår regering ha blivit ställda inför frågor 
av så allvarlig art att de varit egnade att 
beröva m:ången av oss nattens vila och 
dagens ro och mången har i sitt hjärta 
med Israels fromme psalmsångare suckat: 
Vi ibedrövar du dig min själ och är så 
orolig i mig~ Under dessa förhållanden 
iborde väl de ord, vilka tala om frid för 
den fridlöse, vara kärkomna ,för envar. 
Vi höra ju här att Jesus säger: Frid efter
lämnar jag åt eder, Min frid giver jag 
eder. Fridlösa hjärtan tillsägas här Jesu 
frid. ,J esu frid är den största vinning för 
människohjärtat här i denna ofridens värld. 
Jesus allena kan tillintetgöra orsakerna 
till ofriden hos envar av oss. Han allena 
kan befria oss från ett ont samvete. Han 
giver oss frid med Gud. Psalmsångarn 
säger under orostider: Min själ, förtrösta 
uppå Herren. 0, att även vi skulle säga 
till vår själ: Sök Jesu frid. Jesus är 
Fridfursten trots det, att Han måste upp
taga kampen mot de makter, som från
rövat människosläk:tet dess frid. Med Jesu 
frid i hjärtat ha Hans tjänare med glädje 
gått igenom alla de svårigheter, som mött 
dem härnere. De ha, ofta under jublande 
segersång på sina läppar gått i döden, 
ty de ha' ägt den frid, som världen icke 
kan giva, men icke heller borttaga. För 
att vinna Jesu frid, böra vi framtför allt 
se tili att vi icke si'l{a friden, där den icke 
står att finna, nämligen i världen. I värl
den kunna vi lätt förirra oss så att vi icke 
mera veta, vad vi söka och vad vi sakna. 
Vi eftersträva än det ena än det andra, 
illlbillande oss, att vår frid och lycka ligger 
däri, men vi finna intet, som skulle skänka 
oss frid för vår själ. Till Jesus måste vi 
således komma för att finna frid och Han 
kallar oss ju själv så nådefullt: Kommen 
till Mig alle I, som arbeten och ären lbe
tungade och J ag skall vederkvicka eder 
och I skolen finna ro till edra själar. 
Detta är ju en inbjudan, som vi alla iborde 
lyssna till. Ja, borde icke i tidens oro och 
ofrid en sådan maning vinna genklang i 
varje människohjärta och den vinner ju 
även, men ofta nog blott för stunden. Vi 

vilja ofta icke tro, att vår ofrid är så djup, 
som den i själva verket är. Vi se lblott på 
de yttre företeelserna och händelserna och 
föreställa oss, att orsaken till vår ofrid 
ligger blott i dem, ehuru den i själva ver
ket är att söka i vårt eget hjärta och liv. 
Sådana arihetande och betungade, åt vilka 
J esus lovar frid hos sig hava blivit fri
gjorda från den mänskliga ytligheten. De 
ha riktat blicken även mot sig själva och 
varseblivit att den första och väsentliga 
orsaken till oro, är i deras eget väsen. Och 
då uppstår frågan: Vem skall hjälpa mig, 
vem skall ibefria mig från detta tillstånd. 
J esus säger till en sådan arbetande och 
betungad själ: Jag skall utstryka dina syn
der. Min frid skall J ag giva dig. Och då 
är vårt tillstånd icke mera i främsta rum
met beroende av dessa utvärtes förhållan
den, ty Jesus har upptagit oss till under
såtar i sitt rike - det rike, som är rätt
färdighet, frid och fröjd i den Helige 
Ande. 

J esu lugnande och tröstingivande ord 
höra även oss till, om vi lärt oss att mot
taga Hans heliga ord, om vi älska Honom, 
om vi alltid och i främsta rummet ibedja 
Honom om råd och hjälp i våra svårig
heter. Stunder av svaghet återkomma o{ta 
i vårt liv, då vi mera se på svårigheterna, 
som kommit oss till del, än på den hjälp, 
som Herren lovat oss. Jesus vet detta och 
vill därför likasom genom en kärleksfull 
påminnelse säga: Edert hjärta vare icke 
oroligt ej heller försagt och därmed vill 
Han hava .sagt: Given icke rum för tröst
löshet och tvivel i edra hjärtan. Sen på 
Herren! Låten Hans ord utgöra rättesnö
ret för edert liv. Må Herren giva oss alla 
en välsignad julhögtid med sann julglädje 
och frid. Amen. 

Jumalanpalveluksen päätökseksi esitti 
Suomen laulu L. Madetojan ,Ei multa mi
tään puutu" ja urkutaiteilija Sundberg 
loppusoiton. 

Jamalanpalveluksen päätyttyä edustajat 
kulkueessa palasivat eduskuntatalolle, missä 
valtiopäivien päättäjäiset tapahtuivat. 





Valtiopäiväin päättäjäiset 
Eduskunnan istuntosalissa 20 päivänä joulukuuta 1930. 

Pöytäkirja, jolro laadittiin 1930 
vuoden toist1en valtiopäiväin päättä
jäisissä eduskunnan istuntosalissa 
lauantaina 20 päivänä joulukuuta 
1930. 

Oltuaan }äsnä Nikolainikirkossa pidetyssä, 
kello 12 alkaneessa valtiopäiväjumalanpal
velUiksessa, saapuivat Tasavallan Presi
dentti, filosofiantohtori Lauri Kristian Re
lander, sekä eduskunnan puhemi.es, varo
puhemiehet ja jäsenet eduskunta:talolle. 
Eduskunnan jäsenet asettuivat paikoilleen 
eduskunnan istuntosalissa. V aitioneuvoston 
jäsenet ja oikeuskansleri saapuivat heille 
puhemiehen vas1emmalla puolella varatuille 
paikoille. T1ämän jälkeen saapui paikalleen 
eduskunnan puhemies Suomen Pankin joh
tokunnan jäsen, maanviljelijä Kyösti Kal
lio, seurassaan allekirjoittanut 'eduslkunnan 
sihteeri, joka 20 päivänä tammikuuta 1928 
annetun valtiopäivien avajaisissa ja päättä
jäisissä noudatettavia juh·lamenonohjeita 
lwskevan asetuksen 7 §:n määräyksen mu
kaisesti ryhtyi pitämäiän pöytäkirjaa. 

Ulkovaltain diplomaattiset edustajat oli
vat asettuneet heille varattuun aitioon va
semmanpuoleiselle parv.ekkeelle sekä kor
lreimman oikeuden ja lmrkeimman hallinto
oikeuden jäsenet, sotaväen päällikkö, suo
jeluskuntain päällikkö ynnä muut kutsuvie
raat oikeanpuoleiselle parvekkeelle. 

Kun kaikki olivat asettuiJJeet paikoilleen, 
saapui juhlamenojen ohjaajan saattamana 
istuntosaliin Tasavallan presidentti aset
tuen puhemiehen korokkeen ja hallituksen 
jäsenten istuinten väliselle korokkeelle. 

'Tämän jälkeen eduskunnan puhemies 
K a 11 i o, jättäessään Tasavallan presiden
tille valtiopäiväpäätöksen, lausui eduskun
nan tervehdyksen seuraarvin sanoin: 

Kunnioitettava herra Tasavallan Presi
dentti! 

·Eduskunnan puolest•a on minulla kunnia 
jättää 'reille, herra Tasavallan Presidentti, 
vuoden 1930 toisten valtiopäiväin päätös. 
Siitä käyvät lähemmin selviUe työmme tu
lokset. 

Eduskunnan istuntokausi on ollut nyt 
poikkeuks.ellis'€ll lyhyt. Mutta tästä huoli
matta on eduskunta ehtJinyt käsitellä ne 
lakiehdotukset, jotka edellisillä valtiopä.i
villä oh äänestetty lepäämään yli vaalien 
ja joiden merkeissä viime eduskuntavaalit 
käytiin. Samoin on eduskunta käsit·ellyt 
yli 40 hallituksen .esitystä, niiden joukossa 
valtion tulo- ja menoarvion, jonka valmis
taminen on ollUit työmme. keslreisin kysy
mys. Eduskunta on koettanut tehdä kai
ken voitavansa, .että valtiotalouden hoidossa 
ei syntyisi mitään häiriöitä menoarv~on vii
pymisen johdosta. Tutustuttuanne,, herra 
Tasavallan Presidentti, eduskunnan laati
man menoarvion sisältöön tulette Te huo
maamaan, että senkin jälkeen kuin hallitus 
jätti menoarvioehdotuksensa ·eduskunnalle 
on taloudellisen pulakauden seurausrten täh
den täytynyt tehdä lukuiiSia muutoksia niin 
hyvin tuloihin kuin menoihinkin. Myöskin 
samasta syystä on täytynyt jättää melkein 
poikkeuksetta huomioon ottamatta ne 71 
edustajain tekemää rahaasia-aloitetta,' jotka 
menoarvion ohella on edusku111ta käsitellyt. 

Alussa mainitsemaimme lakiehdotusten ja 
halli!tulrnen esitysten sekä rahaasia-aloittei
den ohella on eduskunta käsitellyt myös 
useita eduskunnan jäs•enten tekemiä laki- ja 
toivomusaloitteita, joiden johdosta tehdyt 
päätökset jätämme samalla herra Presiden
tin ja hallituksen harkittavaksi. Osa halli
tuksen esityksiä ja eduskunta-aloitteita on 
vielä valmistusasteella, mutta tulee edus
kunta heti kokoonnuttuaan ottamaan ne työ
suunnitelmaansa. 

Työmme tuloksia arvostellessa toivomme 
herra Tasavallan Presidentin ja hallituksen 
tul~van huomaamaan, että eduskunta on 
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moninaisella tavalla koettanut puolestaan 
rakentaa ja lujittaa olojamme sekä sisään
että ulospäin. 

Jättäessäni valtiopäiväpäätöksen on mi
nulla kunnia eduskunnan plwlesta lausua 
Teille, herra Tasavallan Presidentti, Edus
kunnan kunnioitus. 

T a s •a V a ll a 11 p r e s i d e 11 t t i julisti 
tämän jälkeen valtiopäivät päättyneiksi seu
raavin suomeksi ja ruotsiksi lausutuin sa
noin. 

:Suomen kansan edustajat! 

Nyt päättynyt istuntokausi on ollut poik
keuksellisen lyhyt. Se on kestänyt tasan 
kaksi kuukautta. 

Tällä istuntCYkaudella suoritetusta lain
säädäntötyöstä on erikioisesti mainittava 
vaalien yli lepäämään j·ä·äneiden, yhteis
kuntamme lainalaista kehitystä suojaavien 
lakien hyväksyminen. Näinä päätöksillä 
eduskunta ratkaisevalla tavalla myötävai
kutti viime kevään ja >kesä:n kuiluessa niin 
kärjistyneeksi käyneen sisäpoliittisen tilan
teen rauhoittumi,seen. Saattamalla nyt ky
seessäolevan lainsäådännön alalla kirjoite
tun lain sopusointuun kansan oikeustajun
nan kanssa, eduskunta poisti perussyyn 
kansan huolestumiseen ja sen viimeaikai
seen liikehtimiseen. 

Nämä lait antavat suuren vallan halli
tuks·elle - niihin sisältyy myös 1suuri vel
voitus, velvoitus käyttää valtaa oikein. 
Lain teho riippuu aina lopultakin lain si
veellisestä oikeutuksesta. 

Tyydytyksellä on todettava, •että istunto
kauden lyhyydestä huolimatta ensi vuoden 
tulo- ja menoarvio on saatu hallitusmuodon 
edellyttämässä ajassa valmiiksi ja samalla 
sellaiseksi, että siinä lasketut tulot peittä
vät ilman lainavarojen käyttöä eri tarkoi
tuksiin hyväksytyt valtion menot. 

Arvoisat kansanedustajat! 

Eduskuntatyö alkoi poikkeuksellisen vai
keitten sisäpoliittisten olojen vallitessa. 
Istuntokauden nyt päättyessä ovat mielet 
rauhoittumassa ja laillinen meno on pa
lautunut valtakuntaan. Meidän tulee luot
taa siihen, ·että tämä yhteiskuntamme ter
vehtyminen tulee ilman häiriöitä edelleen 
jatkumaan. Jos koskaan, niin nyt tarvit
semme poliittisessa elä.mässä rauhaa. Kan-

salaisten huomio ja työtarmo on saatava 
kiintymään taloudellisiin kysymyksiin. 
Maan taloudellinen elämä on turvattava sitä 
uhkaavilta vaaroilta. 

Kiit,täen Teitä kaikesta suorittamastanuo 
työstä ja toivottaen Teille lepoa lähestyvien 
pyhien aikana, julistan vuoden 1930 toiset 
valtiopäivält päättyneiksi. 

Representanter :för det :finska folket! 

Den nu avslutade riksdagssessionen har 
varit exceptionellt kort. Den har pågått i 
jämnt t>~å mrånader. 

Av det under denntll session utförda .la!g,
stiftningsarbetet hör särskilt nämnas god
kännandet av lagarna till skydd för vårt 
samhälles lagbundna utveckling, vilka la
gar vid senaste riksdag lämnades att vila 
över valen. G.enom dessa ibeslut har riks
dagen ;på ett av;görande sätt ibidra.git till 
lugnandet av .det under senaste vår ·ocih 
sommar tillspetsade inrikespolitiska läget. 
Genom att på ihågav.arande lagstiftnings
område bringa den skrivna lagen i öv.erens
stämmelse med fo1kets rättsmedvetande, 
har riksdagen avlägsnat grundorsaken till 
det bekymmer och den oro, vilka under 
senaste tid förmärkt.s inom vlårt folk. 

Dessa lagar lägga i regeringens hand en 
betydande makt- men innefatta också en 
stor förpliktelse, :förpliktelsen att rätt 
bruka makten. E:ffektiviteten av en la,g 
är ju slutligen beroende av dess moraliska 
berätti:gande. 

Med tillfredsställelse ibör konst,ateras, att 
trots sessionstidens korth.et nästa års stats
förslag blivit fär.digt inom den i regerings
formen förutsatta tiden ·och att i stats
förslaget de beräknade inkomsterna, utam 
användande av lånemeder täcka de för 
olika ändamJål godkända st.atsutgifterna. 

Ärade folkrtWresentanter! 

Riksdagsarbetet ibegynte under eXJceptio
nellt svåra inrikespolitiska. :förhållanden. 
Nu vid avslutandet av sessionstiden hålla 
sinnena på att lugnas o·Cih den lagliga ord
ningen har återställts i riket. Vi måste 
förlita oss däi'IPå, att denna sanering av 
vårt samhälle utan störing.ar skall vidare 
fortgå. Om någonsin, så ibehöva vi nu 
lugn på det politiska livets område. Med
borgarnes up.pmärksamhet och a11betsenergi 
hör riktas på de ekonomiska lfrågorna -
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landets ekonomiska liv bör :betryggas mot 
de faror, som hota detsamma. 

'Twckande Eder för · Edert arbete samt 
tillönskande Eder vila under den instun
dande helgen, rförklarar jag 1900 års andra 
riksdag avslutad. 

Kun tämä oli tapahtunut, tpoistui Tasa
vallan presidentti juhlamenojen ohj.aajan 
saattamana istuntosalista, minkä jälkeen 
valtioneuvoston jäsenet ja oikeuskansleri 
lä!htivät salista. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 

Puhemiehen jäähyväissanat. 

Kun virallinen päättäjäistilaisuus oli 
loppunut ja Tasavallan presidentti oli 
poistunut istuntosalista, jäivät edustajat 
vielä hetkeksi istuntosaliin, jolloin puhe
mies Kallio lausui seuraavat jäähyväis
sanat, joita edustajat seisoaltaan kuunte
livat: 

Arvoisat edustajat! 

Valtiopäiväjärjestys kieltää puhemiestä 
ottamasta osaa keskusteluihin, joten tähän 
saakka olen saanut todeta vain, mitä puhu
jat ovat täällä esittäneet. Kun nyt olen 
jättänyt puhemiehen nuijan, niin otan va
pauden tältä paikalta rikkomatta säännöksiä 
taikka hyviä tapoja lausua Teille, arvoisat 
edustajat, kiitokset siitä tunnollisesta työstä, 
jonka olette kansamme parhaaksi tällä is
tuntokaudella suorittaneet. 

Työkantemme on ollut nyt poikkeukselli
sen lyhyt. Kaksi kuukautta sitten sai 
eduskunta muiden esitysten ohella käsitel
täväkseen valtion tulo- ja menoarvioehdo
tuksen. Säännöllinen asioiden hoito edel
lyttää, että se valmistuu ennen vuoden 
loppua. Tietoisuus tästä on velvoittanut 
edustajia tekemään kaiken voitavansa sen 
toteuttamisek;;i. Niin ylivoimaiselta kuin 
tämä tehtävä näyttikin, on valtiovarain
valiokunta ja eduskunta siitä kumminkin 
kunnialla suoriutunut. V aitiotalouden hoito 
voi nyt ilman mitään poikkeuksellisia toi
menpiteitä jatkua. 

Menoarvion laatiminen on ollut erikoisen 
vaikeaa nykyjään vallitsevan taloudellisen 

pulakauden vallitessa, joka on lyönyt sy
västi leimansa myöskin valtion tuloihin ja 
menoihin. Menoarvion ohella olemme myös
kin käsitelleet suuren määrän muita, hy
vinkin kauaskantoisia kysymyksiä, joihinka 
äsken Herra Tasavallan Presidentille val
tiopäiväpäätöstä esittäessäni viittasin. 

Osa hallituksen esityksiä ja eduskunta
aloitteita jää meiltä vielä valmistusasteelle, 
joten puhemiesneuvosto harkitsi vakavasti 
eduskuntatöiden jatkamista tammikuun ai
kana. Se näytti kumminkin tuottavan 
voittamattomia vaikeuksia. Tästä huoneis
tosta, jossa parikymmentä vuotta olemme 
työskennelLeet, tulemme nyt muuttamaan 
uuteen eduskuntataloon, joka valmistuu 
helmikuun 1 päivään mennessä siihen kun
toon, että voimme siellä alkaa seuraavat 
valtiopäivät. Äänestyskoneiden siirto ja 
tämän vuokrahuoneiston kuntoonlaitto vaa
tii kumminkin aikansa, jota työtä istunto
kauden aikana ei voi suorittaa.. :Sentähden 
harkitsi puhemiesneuvosto eduskuntatyön 
kannalta parhaimmaksi sellaisen ratkaisun, 
että vuoden 193'1 valtiopäivät aloitetaan 
valtiopäiväjärjestyksen edellyttämänä ai
kana, helmikuun 1 päivänä. Nyt kesken
eräisiksi jääneet asiat voidaan silloin 
uusien esityksien ja aloitteiden ohella käsi
tellä. · 

Vuoden 19131 valtiopäivien työtaakka vaa
tii luonnollisesti vuorostaan tavallista pi
temmän työkauden. Puhemiesneuvosto on
kin suunnitellut, että eduskunta ensi 
vuonna tulee olemaan koossa valtiopäivä
järjestyksessä edellytettyä aikaa kauemmin. 
Tämän kautta katsoo puhemiesneuvosto 
voitavan parhaiten välttää muuton tuotta
mat hankaluudet ja ennen kaikkea saavut
taa itse eduskuntatöihin nähden parhaim
man tuloksen. 

Näin ollen kokoonnumme nyt viimeisen 
kerran näissä suojissa, joissa suurimman 
osan yksikamarisen eduskunnan monivai
heista työtä olemme suorittaneet. 

Tämän lyhyen istuntokauden työtaakka 
on ollut raskas. Sen on tehnyt kumminkin 
mieluisaksi se rakentava mieli, joka työl
lemme on ollut ominaista. Minä kiitän 
teitä kaikkia siitä suopeudesta, jota puhe
miehellä o:q ollut onni nauttia eduskunnan 
jäsenten puolelta. 

Minä pyydän saada myöskin omasta ja 
eduskunnan p11olesta kiittää eduskunnan 
kokenutta sihteeriä, 'laamanni Katosta, joka 



1152 Lauantaina 20 p. joulukuuta 1930. 
·--------

taidolla ja antautumuksella on helpottanut 
puhemiehen ja koko eduskunnan työtä. 
Samoin kanslian muita virkailijoita ja tulk
keja, jotka erikoisella ahkeruudella ja suu
rella itsensäuhrautuvaisuudella ovat suo
rittaneet työnsä. Samoin kiitän myös kaik
kia muita eduskunnan virkailijoita ja pal
veluskuntaa uskollisesta työstään. Kiitän 
myös sanomalehtimiehiä siitä, että olette 
valppaasti seuranneet ja selostaneet työ
tämme. 

Arvoisat edustajat! 

Toivotan teille viihtyisää joulujuhlaa 
omaistenne seurassa. 

Eduskunnan puolesta vastasi tähän en
simmäinen varapuhemies T u 1 e n h e i m o, 
lausuen: 

Pyydän eduskunnan puolesta Teille, 
Herra Puhemies, julkituoda kunnioittavat 
kiitoksemme siitä työstä, jonka Te kuluneina 
kuukausina olette puhemiestoimessanne suo
rittanut. 

Kuten puheessimne huomautitte, on edus
kunnan työkausi tällä kertaa ollut sangen 
lyhyt. Siitä huolimatta on se työmäärä, 
joka tänä aikana on suoritettu, hyvin vas
tannut sitä, joka syysistuntokautena sään
nöllisissä oloissa tavallisesti voidaan suorit
taa. Suuri ansio siitä tulee Teille, Herra 
Puhemies. Ennestään tunnetulla taidol
lanne olette Te käsittelyjä johtanut, pyrki
myksenänne saada keskustelut pysymään 
tarkoin asiallisella pohjalla. Ilman Teidän 
kokenutta johtoanne emme varmaankaan 
olisi saavuttaneet sitä tulosta, jonka nyt 
voimme tyydytyksellä todeta. Me kiitämme 
Teitä ja toivotamme mekin Teille puoles-

-------- ------

tamme rauhaisaa joulua rasittavan työn jäl
keen. 

Eduskunnan jäsenten puolesta pyydän 
myös yhtyä herra puhemiehen esittämään 
kiitokseen eduskunnan kanslialle, sen ylem
mille ja alemmille virkailijoille sekä tässä 
talossa että Säätytalolla siitä erinomaisesta 
antaumuksesta ja avuliaisuudesta, jota he 
kukin paikallaan ovat meille osoittaneet. 

Arvoisat edustajatoverit! 

Me hajaannumme ympäri laajaa maa
tamme sen kaikkiin osiin, valmistautuen 
viettämään sitä juhlaa, jonka sanomana on, 
että maassa on oleva rauha ja ihmisillä 
hyvä tahto. Löytäköön tämä sanoma vasta
kaikua kaikkien meidän sydämissämme. 
Soittakoot sitä joulukellot tänä ankarana 
aikana koko kansamme mieleen. 

Kansaamme, maahamme kiintyvät aja
tuksemme eronhetkenäkin. Sen menestyk
selle kohottakaamme nyt, niinkuin ennen, 
hajautuessamme raikas eläköön-huuto! 

Eläköön Suomen maa ja kansa! Eläköön! 

Edustajat yhtyivät kolminkertaiseen elä
köön-huutoon. 

Valtiopäiväin päättäjäisten nam tapah
duttua Tasavallan presidentti, valtioneu
voston jäsenet, ulkovaltain edustajat ja 
muut kutsuvieraat sekä eduskunnan jäsenet 
siirtyivät eduskunnan ravintolaan nauttiak
seen kahvia ja virvokkeita. 

Tämän vuoden toiset valtiopäivät ja sa
malla ·eduskunnan toiminta vuokratussa 
huoneistossaan Heimolassa olivat päätty
neet. 
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Valiokuntien työt vuoden 1930 toisten varsinaisten 
valtiopäivien päättyessä. 

Asia 

Perustuslakivaliokunta. 

1. Laus1mnot. 

Lausunto maatalousvaliokunnalle edi. Kestin toivomusaloitteesta 
n :o 62 n. s. päätilojen vuokraajain itsenäistyttämisestä. 

Lausunto ulkoasiainvalidkunnalle eräistä valtio-oikeudellisista ky
symyksistä, jotka ikoskevat kansainvälisen sopimuksen voi
maansaattamista ·tarkoittavan lain juJkaisemista Suomen laki
kokoelmassa. 

II. Lepäämässä olevat lakiehdotukset. 

l 
1 

Toimerupide 

} Ei ehditty käsitellä. 

1 
1 

Vuoden 1930 ensimmäisillä ·valtiopäivillä lepäämään jätettä'VIäiksi Mietintö n :o 1. 
hyväksytty ehdotus tasavallan suojelulaiksi. 

Vuoden 1930 ensimmäisillä valtiopäivillä lepäämään jätettäväksi Mietintö n :o 2. 
!b.yvälksytty ehdotus laiksi sotatilasta pamvna kuuta 

annetun lain säännösten soveltamisesta sotavoiman liike• 
ikannallepanon sattuessa. 

Vuoden 1930 ensimmäisillä valtiopruvillä lepäämään jätetty oo- Mietintö n :o 9. 
dotus laiksi l'iikoslain 11 luvun 4 ja 6 § :n muuttamisesta. 

Vuoden 1930 ensimmäisillä valtiopäivillä lepäämään jätettäväksi Mietintö n :D 4. 
hyväksytty ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyiksen 7 § :n muut-
tamisesta sekä samoilla valtiopäivillä lepäämään jätetty eh-
dotus laiksi Suomen vaalilain rmuutt8JIIlisesta. 

III. Hallituksen esitykset. 

Hallituksen esitys n :o 9 valtion viran tai pysyväisen toimen 
ihaltijain nimittämiskirjoista sekä iheidän oikeudestaan pysyä 
virassaan tai toimessaan annetun lain muuttamisesta. 

Hallituksen esitys n lO 13 edustajanpalkkiosta annetun lain muut
tamisesta. 

Hallituksen esitys n :o 29 rikoslain 11 :l.uVUill muuttamisesta. 
Hallituiksen esitys n ~o 45 asiain ratkaisemisesta valtioneuvos

tossa ja sen ministeriöissä annetun lain muuttamisesta. 

Mietintö n :o 5. 

Mietintö n :o 3. 

Mietintö n :<> 6. 
Mietintö n :o 8. 
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IV. Kertomukset. 

Eduskunnan oikeusasiamielhen kertomus to:iJminna.sta~n vuonna II 
19Q,9. · ~ Ei ehditty loppuun 

Hallituksen kertomus toime~piteistään tammi-syyskuun aikan~ i)r käsitellä. 
rvuonna 1930. ! 

V aitioneuvoston oikeuSkanslerin kertomus vir'katoimistaan ja lain 1 Ei ehditty käsitellä. 
noudattamista koske>v'ista !havainnoistaan vuodelta 19·29. 1 

V. · Lakialoitteet. 1 

Ed~ von Bornin laik. al. n :o 1 laiksi valtiopäivä:järjestyksen 6 ja 
1

1 Mietintö n :o 7: 
13 § :n muuttamisesta. , 

VI. Ed1tskunnan työjärjestyksen muuttamista koskeva aloite. 
Ed. KiJViojan aloite työjärjestyksen 1 ja 33 § :n muuttamisesta. 

Lakivaliokunta. 

I. Lausunnot. 

Lausunto ulkoasiainvalidkunnalle ihallituJksen esityksen n :o 40 
johdosta ulk001aisten välitystuomioitten täytäntöönpanoa kos
kevan, Genevessä 26 rpäivänä syySkuuta 19~7 teihdYlll yleis
sopimukisen hyvälksy:mjsestä. 

II. Hallituksen esitykset. 

1 

Hallituksen esitys n :o 10 laiksi rikoslain v<oimaanpanoasetuksen 1 

22 § :n muuttamisesta. i 
Hallituksen esitys n :o 11 laiksi sääntöperintöomaisuuden kiin-

1 

nittäimisestä ja käyttämisestä omaisuus- tai perintöveron suo
J>ittamiseksi. 

Hallituksen •esitys n :o 12 !kadonneen henkilön julistamisesta kuol
leeksi annetun lain muuttamisesta. 

Hallitulksen ·esitys n :o 30 laiksi vapausrangaistusten koventami
sesta. 

Hallituksen .esitys n :o 35 laiksi työrauhan suojelemisesta seikä 
laiksi lisäyksestä rikoslain 16 lukmm. 

III. Lakialoitteet. 
Ed. Lohen y. m. lak. al. n :o 2 laiksi rikoslain 38 luvun 

muuttamisesta. 
Ed. Lohen y. m. lak. al. n :o 14 laiksi lisäyksestä rikoslain 1 lu

ikuun ja saman lain 38 luvun 12, 14, 15 ja 16 § :n muutta
misesta, laiksi !kieltolain 14 ja 15 b ·§ :11 muuttamisesta sekä 
laiksi tullisäännön 161 § :n muuttamisesta ja lisäylksestä sa
nottuun tmllisääntöön. 

Mietintö n :o 10. 

Lausunto n:o 1. 

Mietint(j n :<:~ 4. 

Mietintö n :o 2. 

Mietintö n :o 3. 

Mietintö n :o 1. 

Mietintö n :o 5. 

Mietintö n :o 6. 

Ei ehditty loppuun 
käsitellä. 
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IV. Toivomusaloitteet. 1 

Bd. J acobssonin y. m. toiv. al. n :o 1 ,painovapauslain muutta- f! 1 
misesta s~iten, että virastot velV"oitetaan pitämään viralliset 1 
asiakirjat yleisön saatavissa. il.t E" 

Ed. B. Sarlinin y. m. toiv. al. n :o 2 korvauben antamrsesta 1 

yleisistä varoista todistajille riikosasi.oissa annetun asetwksen 1 

ehditty käsitellä. 

~muuttamisesta. 1 

Ullwasiainvaliokunta. 

I. Lausunnot. 

Lausunto lakivaEokunnalle ed. Lohen y.m. lakialoitteesta n :o 14 ! Ei ehditty käsitellä. 
la,iksi lisäyksestä rikoslain 1 lukuun ja sa:man lain 38 luvun 
12, 14, 15 ja 16 §:n muuttamisesta, laiksi kieltolain 14 ja 15 b 
§ :n muuttrumisesta, sekä laiksi tullisäännön 1:61 § :n muutta-
misesta ja lisäylksestä sanottuun tu:UisäänN}ön. 

II. Hallituksen esitykset. 

Hallitulksen esity:s n :o 15 Suomen ja Ranskan kesken sovittelu
menettelystä selkä riitojen oikeudellisesta ja välitysoikeudelli
sesta ratkaisemisesta tehdyn sopimttksen hyväksymisestä. 

Hallituksen esitys n :o 16 Suomen ja Tshekkoslovakian välisen, 
riitojen oikeudellista ja välitysoikeUidellista ratkaisua sekä 
:sovittelumenettelyä [mskevan sopimuksen ihyväJksymisestä. 

Hallituksen •esitys n :o 33 Suomen~Saksan kauppasopimuksen 
muuttamisesta noottienvaihdoHa tehdyn sopim111ksen hyväk-
symisestä. · 

Hallituksen ~itys n :o 34 Genevessä 24 :päi:vänä mal;)Jiskuuta 
1930 allekirjoitetun kauppapoliittisen sopimuksen hyväksy
misestä. 

Hallituksen esitys n :o 40 u~komaisten välitystuomioitten täytän
töönpanoa koskevan Genevessä .26 .päivänä syyskuuta 1927 
tehdyn yleissopimuksen hyväks;ymi:sestä. 

Hallituksen esitys n :o 5.6 Suomen ja Rumanian välisen kauppa
sopimuksen hyvälksymisestä. 

Hallituksen esit:ys n :o 57 Suomen ja Islannin k.eSilcen riitaisuuk
sien Sovinnollisesta rat!kai.se!lllisesta tehdyn sopim1Vksen hy.väk
symisestä. 

III. Kertomukset. 

Kertomus hallituksen toimenpiteistä vuonna 1930 tammi-syys
kuun ajalta, mi1kä1i se koskee suhteita ulkovaltoihin. 

Mietintö n :o 3. 

Mietintö n :o 4. 

Mietint'Ö n :D 2. 

Mietintö n :o 1. 

Ei ehditty loppuun 1 

käsitellä. 

Mietintö n :o 5. 

Mietintö n :o 6. 

Ei ehditty loppuun i 

käsitellä. 
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VrutiovaminvaJi.okunta. 

I. Hallituksen esitykset. 
Hallituksen esi.tys n :o 19 osaikikeiden ostamisesta Seinäjoen vesi- Mietintö n :o 1. 

joh~akey'htiössä. 
Hallituksen esitys n :o 41 laiksi koroitettujen tullien kantami- Mietintö n :o 3. 

sesta. 
Hallituksen esitys n :o 42 laiksi poliisitankastajan toimi•en perus- Mietintö n :o 2. 

tami.sesta. 
Hallituksen esitys n :o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 

1931. 
Hallituksen esitys n:o 3 laiksi koroitetun tupalk:kavalmisteveron 

kantamisesta vuonna 1931. 
Hallituksen •esitys n :o 4 lailksi tulitäuverosta. 
Hallituksen esitys n :o 5 laiksi makeisvalmisteverosta. 
Hallituksen esitys n :o 6 mallasjuomista suoritettavasta verosta. 
Hallituksen esitys n :o 7 moottoriajoneuvove11osta vuonna 1931. 
Hallituksen esitys n :o 43 tullien kantamisesta vuonna 1931. 
Hallituksen esitys n :o 8 laiksi tulo- ja menoa!IVion ulkopuolella 

oleviBU rahastojen •varojen käyttämisestä lainoiiksi metsät- ja 
maataloudellisiin ta11koituksiin. 

Mietinnöt n :ot 17 ja 
17 a. 

Mietintö n :o 7. 

Mietintö n :o 8. 
Mietintö n :o 9. 
Mietintö n :o 14. 
Mietintö n :o 10. 
Mietintö n :o 16. 
Mietintö n :o 4. 

Hallituksen esitys n :o 2 lisäyiksistä vuoden 1930 tulo- ja meno- Mietintö n :o 5. 
arvioon. 

Hallituksen esitys n :o 17 laiksi rajavartiolaitoksesta. 
Hallituksen esitys n :o 20 laiksi puolustuslaitoksen lesiki- ja orpo

kassalle annettavasta valtion apuraihasta. 
Hallituksen •esitys n :o 21 eräiden viljassa märuro.ttyjen kirkolhs

ten menoj·en muuntamisesta raihamenoiksi. 

j Ei ehditty käsitellä. 

Mietintö n :o 18. 

Hallituksen ·esitys n :o 22. kansalkoululaitoiksen kustannuksista ja Mietintö n :o 12. 
kansakoulutoimen järjestysmuodon ·perusteista lmsäJkuun 8 
päivänä 19,26 ja toukokuun 18 päivänä 1923 annettujen la-
kien muuttamiseSta. 

Hallituksen esitys n :o 24 laiksi valtion !hevossiittolan ja hevos- Mietintö n :o 15. 
hoitokoulun perustamisesta sekä puolustuslaitoksen hevos- l 
variikon ja ratsukoulun sijoittamisesta ihevossiittolamaatilal1e. ! 

Hallituksen esitys n :o 25 laiksi varojen varaamisesta uudis- ja ) Mietintö n :o 6. 
laidunvilj·el;y1ksistä pienviljelijöille annettavia .palJkkioita var- l 
ten. i 

Hallituksen esitys n :o 26 valkuutuslaitosten omistamien obliga- 1 Mietintö n :o 111. 
tioiden kirjanpitoarvon määräämisestä. 1 

Ha:~en esitys n :o 27 tulo- ja omaisuusverolain muuttarmi-

1

, Mietintö n :D 13. 

Hallituksen esitys n :o 28 erinäisten ikunnallisverotusta !koskevien t 
säännösten muuttamisesta. E' hd' ,_ .. •t 11·· 

Hallituksen esitys n :o 44 laiksi valtion tulo- ja menoai~Vion ja 1 e Itty K8:Sl e a. 
tilinpäätöksen perusteista. J 

, Hallituksen esitys n :o 48 kansakoululaitoksen lrnstannuksi,sta an- Mietintö n :o 22. 
netun lain muuttamisesta. 

Hallituksen esitys n :o 54 laiksi valtion teollisuuslaitosten lloi- 1 Ei ehditty käsitellä. 
don ja käytön yleisistä perusteista. 
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i Hallituksen esitys n :o 58 valtion l)'lhyta:ilkaisesta luotosta vuonna J\1ietirrtö n :o 20. 
1 1931. 
1 Hallitu!ksen esitys n :o 59 Osuuskassojen K·eskuslainarahasto osa- Mietintö n :o 21. 

I

I ~yhtiön erinäi•sten o::.ga:::::::::. va1tion takuusta. 

Lausunto maatalousvaliokunnalle hallituksen esityksen n :o 38 
1 johdosta laiksi lisämaan antamisesta Kuusamon kunnan liian 
1 pienille taloille seikä sanotussa kunnassa olevien viljelys- ja 

asuntoalueiidJen muodost~misesta itsenäisiksi tiloiksi. 
Lausunto maatalousvaliokunnalle hallituksen esityksen n :o 39 

johdosta la:ilksi lisämaan antamisesta Kemijär•ven ja Kuola
järven kuntien liian pienille taloiUe. 

1 
>Lausunto n :o 1. 

1 
Lausunto maatalousvaliokunnalle ed. Lahtelan y. m. lakialoit

teesta n :o 12 laitksi Kemijär•ven kunnassa olevan n. k. Kirkko
mäenkankaan ja sitä varten eroitetun metsämaan tilaksi muo-

Ei ehlditty käsitellä. 

dostamisesta ja asukkaille luovutta:misesta. 

III. Rahaasia-aloitteet. 
Eld. Helon y. m. rah. al. n :o 1 määräirahan osoittamisesta oma

tkotirahaston vahvistamiseksi. 
Ed. Ryömän rah. al. n :o 2 määrärahan osoittamisesta La:pin

lalhden keskuslaitoksen osastonhoitajattarien ja laboratorio
apulaisen palk!kojen koroittamitseen. 

Ed. Rein~kaisen y. m. rah. a:l. n :o 3 määrärahan osoittamisesta 
Viipurin diakonissalaitoksen sairaalan rakennustöiden lop
puun saattamista varten. 

IM. R)'lömän rwh. al. n :o 4 määrärahan osoittamisesta Viipurin 
lääninsaiiraalan yhteyteen ra;kem1ettavaa sairaaruhoitajata.r-
oppilas- ja sairaanhoitajatarkotia varten. 

1 
Ed. Salon y. m. rah. al. n :o 5 mää,rärahan osoittamisesta alue

sairaalan rwkentamiseksi Säräisniemen pitäjään. 
Ed. Riipisen y. m. raih. al. n :o 6 määrärahan osoittamisesta val- } Mietintö n :o 17. 

tion lastensairaalan rakentamista vart·en. 
Ed. Jauhosen ,rah. al n :o 7 määräraJhan osoittamisesta Oulu:n 

dia;konissakodin sairaalan bajenta;mista Via:rten. 
Ed. Jacobssonin y. m. 1rah. al. n :o 8 määrärahan osoittamisesta 

Vaasan kunnallissairaalan laajentamiskustannUiksia varten. 
Ed. Nurmesniemen y. m. •raih. al. n :o 9 määrärahan osoittami~ 

sesta puhelinjohdon ralkentamiseksi Oulun kaupungista Hai
luodon kir!konkylään. 

Ed. Kestin rah. al. n :o 10 määräll'ahan osoitta;misesta avustuk
seksi tie- ja siltarakennustöitä varten. 

Eld. Cajan·derin y. m. !I'ah. al. n :o 1<1 märuräJra:han osoitta:misesta 
metsätieteellisen tutkimuslaitoksen metsäteknologisen osaston 
yhden professorin, yhden assistentin ja yhden apuvirkailij·an , 
paikkaamista varten. IJ 

146 
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E,d_ Ryömän rah. al. n :o 12 määrärahan osoittamisesta Halilan 
ja Patron rparantolain vanhempien !hoitaj.attarien palktkojen 
!koroittarmista va,rten. 

Eid. Kulovaaran y. m. !l'ah. al. n :-o 13 määrärahan osoittamisesta 
Turun toisen suomalaisen lyseon rakennustyön alkamiseksi. 

Ed . .Aallon y. m. ra!h. al. n :o 14 määrä,rahan osoittamisesta töi
den järjestämiseksi työUömil1e. 

Ed. Aallon y. m. rah. al. n:o 15 määrärahan osoittamisesta van
huus- ja työfkyvyttömyysva:kuutulksen toteuttamista vwrten. 

Ed. E. Sarlinin y. rm. raih. al. n :o 16 määräraihan osoittamisesta 
puhelinjohtojen rakentamista varten saaristoseuduille. 

Ed. Laih:telan y. rm. rah. al. n :o 17 määrärahan osoittamisesta 
· Kemijärven-Kuolajwrven maantien tulvanalaisten alueiden 

koroittamista varten. 
Eid. A_ Halosen y. :m. rah. al. n :o 18 mää:rärahan osoittamisesta 

Paul Nicolayn lkristil"lis-yihteiskunnallisen työkeskuksen toi
minnan a1vustamista varrten. 

Ed. K<Ji:vurannan y. m. ,rah. al. n :o 1"9 määrärwhan osoittami
sesta valtion -puhelinverkon laajentamista varten. 

Ed. Kilven y. m. rah. al. n :o 20 määräralhan osoittarmi~Siesta Tam
pereen lyseon uuden talon raikentwmista varten. 

Ed. Koivurannan y. m. rah. al. n :o 21 koroitetun määll'ärahall. 
<Jsoittrumisesta Perä,pohj<Jlan itäisen osan kie,rtävää kotitalous
koulua varten. 

Bd. Hännisen y. m. rah. al. n:o 22 määrärahan osoittamisesta 
lainoiksi niille itäisen il'ajaseudun tilallisille, joilta rajansul
keminen on tehnyt mahidottomaksi metsänmyynnin. 

Ed. Rantasen y. m. rah. al. n :o 23 määräralhan osoittrurnisesta 
huolkeakol1koisten lainain jakamiseksi yksityisoppikoulujen 
koulutalojen rakentamista varten. 

Ed. Moilasen y. m. rah_ a.l. n :o 24 määräraihan osoittamisesta 
aluelääkärin asunnon ja sairastuvan rallientamista varten La
vansaarelle. 

Ed. Hirv,ensalon y. m. rrah. ·al. n :o 25 määrärahan osoittamisesta 
puutavaraliikettä harjoittavien, maamiesten omistamien metsä
y:ht,ymien lainojen vrukauttami.seksi. 

Ed. Hannulan y. m. rah. al. n :o 26 määrä,raihan osoittamisesta 
sillan rakentamista varten Tornionjoen yli Tornion aseman 
ja Tornion kaupungin välille. 

Ed. Hannulan y. m. rah. al. n :o 27 rmä.äräwahan osoittamisesta 
maantien r.a\kentrumista va:rten Tossav-an lossilta Koivun ase
malle. 

Ed. Tukian 
ma-antien 
taan. 

y. m. raJ:J.. al. n :o 2.8 määrä>rahan osoittamisesta 
ra:kentamista varten Taipalsaarelta La1ppeenr;1n-

Ed. Korhosen y. m. rah. al. n :o 29 määrä.raihan osoittamisesta 
Ttmvasalrrnen sillan rakentamista varten. 

E.d. Salon y. m. rah. al. n :o 30 määrä,rahan osoittamisesta sillan 
rakentamiseksi Utajärven lassipaikalle Puolangan-Utajärven 
maantiellä. 

1 

1 

) 
! 

, Mietintö n :o 17. 
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Ed. Junclrsen y. cm. ralh. al. n :,o 31 crnää,rärahan osoittamisesta 
sillan rakentamista vart,en Jolmanputaan yli Tornionjokivar
ren maantiellä. 

Ed. Bcyggarin y. m. raJh. al. n :o 32 määrärahan osoittamisesta 
Karstulan kirkolta Soiuin kiDkolle johtavan maantien raken
nustyön jatkamista varten. 

Ed. Kestin rwh. al. n :o 33 mäM-äraJhan ,osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Muhoksen pitäjän ja Ylikiimingin väli
seltä maantieltä Oulujoen pohjoispuolta Utajä'l'Ven kunnan 
V aatan kylään. 

Ed. Saarisen y. m. rah. a:l. n :o 34 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Askaisten-lVLerimaskun maan
tieltä Livonsaaren kautta Teersalon kylän rantaan. 

Ed. Jussilan rah. al. n :o 35 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamista varten Sierilän lossin eteläpäästä Kemijoen 
eteläpuolta P.~alan lossille. 

E'd. J acobssonin y. m. rah. al. n :o 36 määräraJhan osoittamisesta 
kalastusloistojen rakentamista vart,en. 

Ed. LaJhtelan y. m. rah. al. n:o 37 määräral1an osoittamisesta 
R!emijä,rven kirkonkylän-IJuusuan maantien rakentamista 
varten. 

Ed. Nikkasen y. m. ralh. al n :o 38 määrätra:han osoittamisesta 
yhdysmdan r:tkentamista varten Hovinmaan asemalta Lavo
lan :kautta Tammisuon aseman seuduille. 

Ed. Koivurannan y. m. raih. al. n :o 39 määrärahan osoittamisesta 
Pdlon kylän ja Meltauksen välisen maantierakennuksen lop
puunsaattamista varten. 

Eidi. V. Eskolan y. m. rah. al. n lO 40 määrätrahan osoittamisesta 
Jämsänjoen perkaustöiden aloittamista varten. 

Ed. Perhon y. m. rah. al. n :o 41 koroitetun määrärahan osoit
tamisesta N aantalin-Lnonnonmaan--Merimaskun maantien 
parantamista varten. 

E,d. l1ahtelan raih. al. n lO 42 mätärära:han osoittamisesta maan
tien 'rakentamista varten Kuolajärven kr11konkylästä Tunti
järvelle. 

Etd. Kaijalaisen y. m. rah. al. n :o 43 määrärruhan osoittamis,esta 
erämaantien rakentamiseksi Savukosken kirkonkylästä Mar
tirukyilään. 

J<;d. Kaijalaisen y. m. rah. al. n:,o 44 määrärahan osoittamisesta 
maantien raik:entamiseksi Sodankylän Vaalajä~rveitä ,Jeesiön 
kylään. 

Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n :o 45 määri1raihan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Kittiiästä Enontebölle. 

Bd. Kaijalaisen y. m. raih. al. n :o 46 määrära.han osoittamisesta 
maantien rakentami,sta varten Pdkosenniemeltä Kairalaan. 

Ed. Juneksen y. m. rah. al. n :o 47 määrärruhan osoittamisesta 
maamieskoulun perustamista varten Peräpohjolaan. 

Toimenpide 

>Mietintö n:o 17. 

Ed. Pullisen y. m. rah. al. n :o 48 mää.räraihan osoittamisesta 
VuOksen laskua varten. iJ 
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, ]}.d. Nurnnesniemen y. m. rah. al. n :o 49, määrärahan osoittami-ll 
sesta Pyhäjoen per'kaa:mistöitden aloittamista varten. 

1 

Ed. Nurmesniemen y. m. ·rah. al. n :o 50 määrärahan osoittami
sesta Settijoen perkaamistöiden aJoittamista varten. 

]}d. Kestin ra1h. al. n :o 51 määrärahan osoittamisesta pienvilje
lijäopiston p·erustamiseksi Oulun lääniin. 

Ed. H. Eskolan y. m. rah. al. n :o 52 määrärahan osoittamisesta 
halprukorkoisten lainoj.en antamista varten Oulun läänin mei
jereiUe. 

Ed. Setälän y. m. ra;h. al. n :o 53 määrä·rahan osoittamisesta 
pienviljelystaloudellisten kurssien jä,rjestämiseiksi pienviljeli
jäjärjest,öjen toimitsijoille. 

Ed. Saarisen y. m. raJh. al. n :o 54 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Turun MarttaJilidistyiksen kotitalouskoulul1e. 

Ei~. Kaskisen y. m. rah. al. n :o 55 määrärahan osoittamisesta . 
pa1kkion maksamista varten sokerijuurilill\:aan viljelij·öille. 1 

Ed. Kallioniemen y. m. •rah. al. n ,o 56 mää.rärahan osoittamisesta i 
Jyväskylän talouskoulua varten. 

Ed. Pekkalan y. m. rah. al. n :o 57 määrärahan osoittamisesta 
osuustoiminnallisten kurssien järjestämiseksi pienviljelijäliit
tojen toimitsijoille. 

Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n ;o 58 määrärahan osoittamisesta 
emälntäkoulun perustarrnista varten Kemijärvelle. 

Ed. Huittisen y. m. mh. al. n :o 59· määräJrahan osoittamisesta 

Toimenpide 

kotitalouskoulun perustamista varten Keski~Karjalaan. } Mietintö n :o 17. 
Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 60 määrärahan osoittamisesta 

Suomen PoronjalostusJ71hdist:ykselle poronhoidon edistämi
seksi. 

Ed. Hännisen y. m. rah. al. n :o 61 määrärahan osoittamisesta 
kalansiitoslaitoksen perustamiseksi Kitkajoen Kä:ylänkoskeen. 

Ed. Pullisen y. m. rah. al. n :o 62 määJrära!han osoittamisesta Kar
jalan Marttayhdistysten piiriliiton talouskoulun avustami
seksi. 

Ed. Kauran y. m. rah. al. n :o 63 määrärahan osoittamisesta 
metsänhoitoyhdistyksien tukemista varten. 

Ed. Häikkisen y. m. ralh. al. n :o 64 määrärahan osoittami•sesta 
lisäa;vustukseksi Suomalaisel1e Mal'ttaliitoHe. 

Ed. von Bornin y. m. rah. al. n :o 65 määrä.rwhan osoittamisesta 
Svensika Lantbrukssällskapens i Finland Förbund nimiselle 
liitolle oppikirjain julkaisemi8ta varten ruotsalaisten maan
viljelyskoulujen tarpeeksi. 

Ed. Ålk;erblomin y. m. rwh. al. n :o 66 määrärahan osoittamisesta 
lainoiksi kalansäilykela·itosten perustamista tai laajentamista 
varten. 

Ed. Hirvensalon y. m. raih. al. n :o 67 määrärahan osoittamisesta 
lainan antwmiseksi Suomen Karjakeskuskunnalle vientiteura;s- l 
tam.on rakentamista varten. 

Ekll. Aattelan y. m. mh. al. n :o 68 määrä:rahan osoittamisesta f 
Suomen Työ,väen Musiikkiliiton arvustamiseks1. : J 
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Ed. J acobssonin y. m. raJh. al. n :o 69 määrära.han osoittamisesta l 
Kristiinankaupungin ruotsalaist:m yh.teis!koulun ~iiden alem- 1 
man luokan ottamiseksi valtion ihuostaan. 

Ed. Laihtelan y. m. rwh. al. n :o 70 määll'ämhan osoittamisesta Mietintö n :o 17. 
Kem.~jä:;ven yhteiskoulun koulutalon raik~nnusavustu.ks€Jksi. 1 

E•d. Ryoman y. m. rah. al. n :o 71 Suomalaisen Ooppm-an avus
tusmäärärahan koroittamioosta. 

IV. Kertomukset. 

HaUituksen ikertomus valtiovarain tilasta vuonna 1928 ja siiihen 
liittyvä valtiontilintaa>kastajain kertO!ffius. 

HaLlituksen ikertomns valtiovarain tilasta vuonna 1929. 

V. LakiaJoitteet. 

Ed. L111hdensuon y. m. l111k. al. n :o 3 laiksi maalais!kuntain knn
na1lishallinnosta annetun asetuksen muuttamisesta. 

Ed. Ryynäsen y. m. lak. al. n :o 4 lailksi maalaiskuntain ikunnallis
hallinnosta annetun asetuksen muuttamisesta. 

E'd. KaijaJaisen y. m. lak. al. n :o 5 laiksi tulo- ja omaisuus- selkä 
perintö- ja lahjav>erotuksen toimeenpanon lyklkä.ämisestä Ina
rin, Enont~kiön, Utsjoen ja Petsamon ikunnissa. 

Ed. Lehtokosken y. m. lak. al. n :o 6 laiiksi kansakoululaitoksen 
kustannuslain 20 § :n muuttamisesta. 

Ed. Koposen y. m. lak. al. n :o 7 lailksi leimaverolain 14 § :n 
muuttamisesta. 

Ed. Tuomi/kosken y. m. lalk:. al. n :o 8 laiksi kerman ja maidon 
.korvi·k!keista suoritettavasta valmisteverosta. 

Ed. J•yskeen y. m. lak. al. n :o 9· laiksi pienviljelijäin sonninpito
yihtymille ja -osuuskunniUe sekä ikarjantarkastusyhdistyksiUe 
annettavien valtion a·vustuksen •perusteita kosikevan lain muut
twmiscsta. 

VI. Toivomusaloitteet. 

Ei ehditty käsitellä. 

Ei voitu käsitellä kun 
val tiontilin tarkasta
jain kertomus vuo
delta 1009 ei val
mistunut. 

l Ei ehditty käsitellä. 

Mietintö n :o W . 

Ei ehditty ikäsiteHä. 

Ed. Tarkkasen y.m. toiv. 
lainan ottamisesta. 

al. n :o 3 kotimaisen paJJkinto-obligatio- 'j 
1 Ed. Korpisaarr-en y. m. toiv. al. n :o 4 erinäisten valtion teolli

suuslaitost.en muuttamisesta osakeYJhtiöilksi. 
Ed. von Frtmckellin toiv. al. n:o fi valtion tkuoletu:srahaston pe- 1 

rustamisesta. 1 ~ Ei 
Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 6 pysyiVäisen talousneuvoston i 

asettamisesta. 

e!hditty käsitellä. 

E1d!. Riipisen y. m. toi1v. al. n :o 7 verotuslainsäädännön muutta
misesta sellaiseksi, että aviopuolisoita käsiteltäisiin verotuk-
sessa eri rvNO'Velvollisina. i .1 
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Ed. Kuikkosen .y. m. toi:v. al. n :o 8 perintö- ja lahjaverolaissa il 
ilmenneiden epäkohtien poistamisesta. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 9 nettobudjetin käytäntöön 
ottamisesta valtion liiketoiminnassa. 

:BJd. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 10 virlkami.ehistiÖn n'Lmittämisen 
ja virassa pysymisen perusteitten muuttamisesta. 

Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 11 esityksen antamisesta laiksi 
virastojen aukiolasta sekä valtion viran ja toimen haltidain 
ty.öajasta. 

Toimenpide 

Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 12 virasto-olojen Y'ksinkertais
tuttamisesta. 

Ed. Hännisen toiv. al. n :o 13 rajantakaisten teikemi<en rJ"Ösi::öret- Ei ehditty käsitellä. 
kien aikaansaamien vahinkojen korvaamisesta. 

Ed. Kaijalaisen y. m. toiv. al. n :o 14 Petsamon sähkö!kysymylk
sen ratkaisemisesta valtion etua silmällä pitäen. 

Ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 15 valtion omistaman Pyhäkosken 
käyttämisestä sähkövoiman synnyttämiseen. 

l<Jd. Aalto-Setälän y. m. toiv. al. n :o 16 korvaU!kscn antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja ikärsineille anne
tun lah1 muuttamisesta. 

Ed. Kuisman y. m. toirv. al. n :o 17 vuoden 1911J8 itsenäisyystais- i 
telun johdosta syntyneiden valhi.nkojen korvaamisesta. 

1 
J 

Panlmvali'Okunta. 

I. Lausunnot. 

Lausunto lakivaliokunnalle ed. Lohen y. m. lakialoitteesta n :o 2 Lausunto n :o. 1 .. 
lailksi riko..<;lain 38 luvun 10 § :n muuttamisesta. 

IJausunto valtiOIVarainvaliokunnallc ed. von Frenclkellin toivomus- Lausunto n :o 2. 
aloitteesta n :o 5 valtion kuoletusra!haston perustamisesta. 

II. Hallituksen esitykset. 
Hallituksen esitys n :o 53 säästöparikkila:iiksi sekä laiksi osaston Ei 01hditty käsitellä. 

perustamisesta pankikitarkastusvirastoon säästöpankkien tar-
kastusta varten. 

III. Ke1·tornukset. 
Eduskunnan paniklkivaltuusmiest.en kertomus Suomen Pankin Mietintö n :o 1. 

tilasta ja hallinnosta vuodelta 1'92.9. 

IV. Lakialoitteet. 

E·d. Piippulan y. m. laik. al. n :o 10 säästöpan!kkilaiksi. Ei ehditty käsitellä. 

V. Toivomttsaloitteet. 

Ed. Km1pisaaren y. m. toirv. a1. n :o 18 osuuskau,ppojen säästö- Ei ehditty käsitellä. 
kasi;ain toiminnan säännöstelemisesHi. 
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Talousvaliokun ta. 

I. H allit7tksen esitykset. 

HallituJksen esitys n :o 50 laiksir mallasjuoman tehdasmaisesta val- Mietintö n :o 1. 
mistu;ksesta ja myynnistä. 

II. Lakia~oitteet. 

Ed. von Frenckellin y. m. lak. al. n :o 13 laiksi maJlasjuomien Mietintö n :o 2. 
tehdasmaisesta valmist1.11ksesta. 

III. Toivmnusaloitteet. 

Ed. von Bornin y. m. toiv. a1. n :o 25 !kieltolain korvaamisesta Mietintö n :o 3. 
alkdholin !käyttöä rajoittavalla lainsäädännöllä, jdka parem-
min kuin kieltolaki olisi omiaan edistämään kansanraittiutta. 

Ed. Ryynäsen y. m. toiv. al. n :o 26 kotimaisten marja- ja hedel- Mietintö n :o 4. 
mäviin:ien tehdasmaisesta valmistuksesta ja kauppaan laske-
misesta. 

Ed. Voionmaan y. m. toiv. al. n:o 27 esityksen antamisesta laiksi Mietintö n:o 5. 
alkoholistihuollosta. 

Eid. Hannulan y. m. toiv. al. n :o 28 valtion sairaalan rakenta- Mietintö n :o 6. 
misesta lVemiin. 

Laki- ja talous.vaJ.iokunta. 

I. Lausunnot. 

I.Jausunto valtiovarain'Valiokunnalle ed. Lah:densuon y. m. laki- Lausunto n :o 2. 
aloitteesta n :o 3 laiksi maalai~lnmtain lkunnaHis!hallinnosta 
annetun asetuJksen muuttamisesta. 

Lausunto valtiovarainvaliokunna:Ue ed. R:yynäsen y. m. lakialoit- Lausunto n :o 1. 
teesta n :o 4 laiksi maalaiskuntain kun11allishallinnosta anne-
tun asetuksen muuttamisesta. 

II. Hallituksen esitykset. 

Hamtuksen esitys n :o 14 la:irksi laivanisännän vastuusta ja meri
panttioikel.11diesta. 

Hallituksen esitys n :o 18 maalaiskuntain kunnallislain muutta
misesta. 

Hallituksen esitys n :o 23 laiksi vuokra-alueita tiheissä asl.11mus
rylhmissä ikookevien vuoikrasu!h:te~den ,edelleen jatkamisesta. 

Mietintö n :o 3. 

Mietintö n :o 1. 

Mietintö n :o 4. 
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HallituJiksen ,esitys n :o 3,2 lainsäädännöksi jalkolaitoksesta, to11tin
mittauksesta ja kiinteimistörekisteristä !kaupungissa sekä ja
kotoimituksista taaj.empaa asutusta varten maaseurlulla. 

Ei ehditty käsitellä. 

Hwllituksen ·esitys n :o 36 laiksi tuulalill\:imaksun lasikemisen pe
rusteesta. 

Hallituksen esitys n :o 37 metsäst.yslaiiksi. 
, Hallituksen .esitys n:o 46 ns0maikaavalainsiiädännöksi. 

Mietintö 11 :o 2. 

Ei ~hditty ikäsit€llä. 
Mietintö 11 :o 5. 
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nista. 
Hallituiksen esitys n :o 49 laiJksi taa:jaJVälkisistä maalaisyhdyskun-~·~ 

Hallituksen esitys n :o 5J1 tielain muuttamisesta. 1 E' 
Hallituksen esitys n :o 52 ilmaiinlain muuttamisesta. 1 

1 ehditty käsitellä. 

Hallituksen. esi.tys n :o 60 va1tausoikeuden rajoittamisesta Pet- 1 
samon kilhlaikunnassa. 1 1 

1 

III. Laki<iloitteet. 
:Ed. B. Sarlinin y. m. lak. al. n :o 11 laiksi köyhäinhoitolain 50 

ja 56 § :n muuttamisesta. 

IV. Toivomusaloitteet. 
Bd. B. Sarlinin ry. m. toiv. al. n :o 19 kuntain huoltovelvollisuu

den täyttämisestä johtuvain korvaussaatavain elatusvelvolli
silta taikaisin saamisen turvaamisesta. 

E1d. Kestin toiv. al. n :o 20 manttaalikuntalaitoksen lopettami
sesta ja sen tehtävien siirtärrnisestä kunnille. 

Bd. Nurmesniemen y. m. toiv. al. n :o 21 maala,iskuntien kunnal
liSIVocorasituksen tasaamisesta. 

Ed. Vehkaojan y. m. toiv. al. n :o 21 a maanomistajien vrupautta
misesta rautatiealueen aitaamisrasituksesta. 

Ed. Päivänsalon y. m. toiv. al. n :o 22 esityiksen antamisesta irto
laislaiksi. 

Eid:. Voionmaan y. m. toiv. al. n :o 23 uudesta irtolaislainsäädän
nöstä. 

Ed. Jernin toiv. a;l. n :o 24 kyläyhteiskuntien <hallintoa koske
vasta lainsäädännöstä. 

1~d. Ailion toiv. al. n :o 29 maalaiskuntain koulufr1allinnon kes
ki ttäm isestä. 

Sivistysvaliokunta. 

I. Hallituksen esitykset. 

Ei ehditty käsitellä. 

Ei ehditty käsitellä. 

Sivistysvaliokunnan 
lausunto saatu, mut
ta asiaa ei eihditty 
loppuun käsitellä. 

Hallituksen esitys n :o 47 oppivelvollisuuslain 8 § :n muuttami- i Mietintö n :o 4. 
sesta. ! 

II. Lausunnot. 

a) Valtiovm·ainvaliokunnalle. 

Ha;llituksen esitys n :o 48 !kansakoululaitoksen kustannuksista Lausunto n :o 5. 
annetun lain muuttamisesta. 

Ed. L·ehtokosken y. m. lak. al. n :o 6 lai.iksi kansalkoululaitoksen Lausunto n :o 1. 
kustannuslain 2() § :n muuttamisesta. 

Ed. Koposen y. m. lak. al. n :o 7 laiksi leimaverolain 14 § :n Lausunto n :o 3. 
muuttamisesta. 
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b) Laki- ja talousvaliokunnalle. 

Ed. Ailion toi:v. al. n :o 29 maalaiskuntain kouluiha1linnon keskit- Lausunto n :o 2. 
tämisestä. 

c) M aatalousvaliokunnalle. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 45 tarpeellisten tonttien va- Lausunto n :o 4. 
raaJIIlisesta ikorilmimman maa- ja metsätalousopetuksen tar-
peita varten. 

d) Suurelle valiok~~nnalle. 

Hallituksen esitys n :o 22 kansatkoululaitoksen ikustannuksista ja Lausunto n :o :6. 
kansaikoulutoimen järjestysmuodon perusteista kesäkuun 8 
,päivänä 1926 ja toukokuun 18 päivänä 1'923 annettuj,en la-
kien muuttaJIIliS'esta. 

III. Kertomukset. 

Kertomus suomalaisen kirjallisuuden edistämisrathaston valtuus
kunnan toiminnasta vuonna 1929'. 

Kertomus ruotsalaisen kirjallisuuden edistämistä varten asete
tun valtuuskunnan toiminnasta vuonna 1929. 

IV. Lakialoitteet. 

Ed. Hagan y. m. laik:. al. n :o 1'5 laiiksi kansakouluto~men järjes
tysmuodon perusteista 18 rpäivänä toukokuuta 192:3 annetun 
lain 9 '§ :n muuttamisesta. 

V. Toivomusaloitteet. 

l 
~Mietintö n :o 6. 

J 

Mietintö n :o 1. 
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Ed. Pärssisen y. m. toiv. al. n :o 30 valtion oppilaitoksien peit'us
tamisesta niitä henkilöitä va,it'ten, jotka valmistuvat eri toi
miin lastenilmoilon alalla. 

Ei ehditty loppuun 
käsitellä. 

Ed. Oks•asen y. m. toi:v. al. n:o 31 kotitalouden taloustieteen ja 
puutarhatieteen opettajavirkojen perustamiseksi yliopistoon. 

Ed. Oksasen y. m. toiv. al. n :o 32 Opetuselokuvayhdistyksen toi
minnan tukemisesta. 

E:d. AiJion y. m. toiv. al. n :o 3'3 Hämeen vanhan linnan jättä
misestä historialliseksi mui8tomerik:iksi. 

M!llatru1ousvruliokunta. 

I. Lausunnot valt~ovaminvaliokunnalle. 

Mietintö n:o 5. 

Mietintö n :o 3. 

M~etintö n :o 2. 

Hallituksen esitys n :o 24 :laibi valtion hevossiittolan ja hevos- Lausunto n :o 2. 
hoitokoulun perustamisesta ,sekä puolustuslaitoksen hevosvari-
kon ja ratsukoulun sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. 

Hallituksen esity;s n :o 25 laiksi varoj,en varaamisesta uudis- ja Lausunto n :o 1. 
lai1diunviljely1ksistä pienvi,ljeli:jiöille annettavia palkkioita vaw-
ten. 

147 
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Ed. 'Tuomilkosken y. m. la:k. al. n :o 8 laiksi ke~man ja maidon Lausunto n :o 3. 
lk:orvikkeista suoritettavasta valmisteverosta. 

Ed. Jyskeen y. m. lak. al. n:o 9' laiksi pienviljelijäin sonninpito- Lausunto n:o 4. 
yhtymille ja -osuuskunnille sekä karjantarkastusyhdistyksille 
ann~ttavien rvaltionarvustusten perusteita ik:oskevan lain muut- l 
tannsesta. 

1 

II. Hallituksen esityksiii. 
Hallituksen esitys n :o 31 poronhoitolaiksi. 
Hallituksen esitys n :o 38 laiksi lisämaan antamisesta Kuusamon 

kunnan liian pienille taloille sekä sanotussa kunnassa olevien 
rviljelys- 'ja asuntoalueiden muodostamisesta itsenäisiksi ti-
loiksi. 

Hallituksen ,esitys n :o 39 laiksi lisämaan antamisesta Kemijär
·V@ ja Kuolajärv·en kuntien liian pienille taloille. 

III. Lakialoitteet. 
Ed. Lahtelan y. m. lak. al. n :o 1:2 laiiksi Kemijärven kunnassa 

olevan n. ik. Kirkkomäenkankaan ja sitä varten eroitetun met
sämaan tilaksi muodost!liillisesta ja asukkaille luovuttamisesta. 

IV. Toivomusaloitteet. 

Ei ehditty käsitellä. 
Mietintö n :o 2. 

Käsitelty jaostossa, 
mutta käsittely va
liokunnassa siirty
nyt seuraaville val
tiopäiville. 

Ei ehditty käsitellä. 

Ed. Hi,rvensalon y. m. toiv. al. n :o 34 ikerrman ja maidon korvik- Mietintö n lO 1. 
keiden valmistuksen, maahantuonnin ja kaupan kieltämisestä. 

Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n :o 35 valtion avustuksesta meijerien 
rakentamista varten Pohjois-Suomeen. 

E'd. Setälän y. m. toiv. al. n :o 36 laidunmaan hankkimisesta pak
kolunastuksella rpienviljelmil1e ja itsenäistyneille mäildtupa
alueille. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 37 Suomen Kalastajajärjestö
jen keskusliiton apurahan !korottamisesta. 

Ed. Perheentuvan y. m. toiv. al. n :o 38 toimenrpiteistä Varsinais
Suomen saariston kalastajaväestön taloudellisen aseman ko
hottamiseksi. 

Ed. Pyyn y. m. toiv. al. n :o 39 tutkimuksen toimittamisesta tuo-
tannollisten osuusliikkeidJen iJ:mokeakorkoisen luoton tarpeesta. ~ Ei ehditty käsitellä. 

Ed. Saarisen y. m. toiv. al. n :o 40 ihuokeakorkoisen luoton han:IDki
misesta niille pienviljelijöille, jotka ovat ottaneet suorittaak
seen vuokra-alueensa lunastushinnan suoraan maanomista
jalle. 

Ed. Janihosen y. m. toiv. al. n :o 41 kalauihautamohuoneen ja hoi
tajan asunnon rakentallll'isesta Kajaanin Ämmä/kosken vene
sulkuun. 

Ed. Je·rnin y. m. toirv. al. n :o 42 komitean asettamisesta voin
viennin edistämismllihdollisuuksien tutkimista varten. 

Ed. Jernin y. m. toiv. al. n :o 43 1kotimaisen rukiin jauhatusrpa
kon käytäntöönottamisesta. 
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E-d. Ruotsalaisen y. m. toirv. al. n :o 44 kotimaisen ~eipäviljatuo
tannon turvaamisesta. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 45 tarpeellisten tonttien va
raamisesta korkeimman maa- ja metsätalousopetuksen tar
peita varten. 

Ed. Sillanpään y. m. toirv. al. n :o 46 valtion talouSkoulun perus
tamisesta Helsinkiin. 

E'd. Kestin toiv. al. n :o 47 esityksen antamisesta maatalousneu
vonnan keskittämistä tarkoittava:ksi laiksi. 

Ed. Kestin toiv. al. n :o 48 esityksen antamisesta laiksi kaupun
kien, kauppaloiden y. m. yhdySikuntien omistamien tilojen 
alueilla olevien vuokra-alueiden itsenäistyttämisestä. 

Ed. Kestin toiv. al. n :o 49 JPysyvän pienviljelysrahaston muo
dostamisesta. 

Ed. Huuhtasen y. m. toiv. al. n :o 50 toimenpiteistä perunajauho
teollisuuden aikaansaamiseksi. 

Ed. Kaskisen y. m. toiv. al. n :o 51 jauihamattoman vehnän ja 
vehnätuotteiden tullisuhteen järjestämisestä. 

Ed. Kestin toiv. al. n:o 52 esityksen antamisesta laiksi marga
riinin valmisteverosta. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 53 maataloushallituksen kala
taloudellisen tutkimustoimiston siirtämisestä yliopiston maa
talous-metsätieteelliseen tiedekuntaan. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 54 Kymenlaakson tulvavahin
kojen avustusmäärän ·lisäämisestä. 

Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n :o 55 Kymijoen perikaustyön to
teuttamisesta myöskin varatyönä. 

Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n :o 56 toimenpiteistä Kemijärven 
tulvien rajoittamiseksi. 

Ed. Kestin toiv. al. n :o 57 asutuslk:omitean tö~den kiirehtimisestä 
ja uudisraivausrahaston perustamisesta. 

Ed. Pekkalan y. m. toiv. al. n :o 58 tutkimuksen toimittamisesta 
vuokra-alueiden lunastamisvaatimuksien ·epäämisen syistä. 

E,d, Kestin toiv. al. n :o 59 esityksen antamisesta laiksi pienvil
jelijäin laidunosuuskunnista. 

E'd. Pekkalan y. m. toiv. al. n :o 60 lisämaan hankkimisesta va- , 
paae:htoisuuiLen tietä liian pienille tiloille. 

Ed. P~kkalan y. m. toiv. al. n :o 61 valtion metsämaiden vuokra
alueiden haltijain oiikeuttamisesta luopumaan tiloillaan ole
vista arvopuista. 

E'd. Kestin toiv. al. n :o 62 n. s. päätilojen vuokraajain itsenäis
tyttämisestä. 

Työväenasi.ainvaJiokunta. 

I. Lausunnot. 
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{ Ei ehditty käsitellä. 

J 
Mietintö n :o 3. 

Ei ehditty käsitellä. 

Lausunto lakivaliokunnalle hallituksen esityksestä n :o 35 laiksi Lausunto n :o 1. 
työrauhan suojelemisesta sekä laiksi lisäyksestä rikoslain 16 J 

lukuun. 
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II. Vahvistamatta jätetyt lakiehdatukset. 
Vuoden 119130 valtiopäivillä hy;väksytty, vaJhvistamatta jätetty e'h- Mietintö n :o 1. 

dotus laiksi kauppa-, konttori- ja varastoliikkeiden työoloista 
annetun lain muuttamisesta. 

III. II allituksen esitykset. 

Hallituksen esitys n :o 61 sisältävä tiedonannon eduskunnalle, Ei eJhditty käsitellä. 
joka lkos!kee ikansainväEsen työjärjestön yleisen ikonferenssin 
kahdennellatoista istuntokaudellaan v. 19'29 !hyvä.ksymiä sopi-
muksia ja suosituksia. 

IV. Toivomusaloitteet. 
Ed. Sillanpään y. m. toiv. al. n :o 63 eläl&eenmuotoisen lapsi- Mietintö n :o 2. 

avustuksen antamisesta vä1häivaraisille äideille. 

Puolustusa.siain'V'aliokunta. 

I. Laus~mnot. 

Lausunto valtiovrurainvalioikunnalle ha1lituksen esityksestä n :o 24 Lausunto n :o 1. 
laiksi valtion ihevossi:ittolan ja ihevoshoitokoulun perustami-
sesta sekä puolustuslaitoksen hevosvarikon ja ratsuikoulun si-
joittamisesta Jlevossiittolamaatilalle. 

Lausunto valtiovarainvaliokwnnalle hallituksen esityksestä n:o 17 Lausunto n :o 2. 
laiksi raja:vartiolaitoksesta. 

II. Lakialoitteet. 
EJd. Åhlstr,Ötmin y. m. lak al. n :o 116 laiksi asevelvollisten ikä,yttä- Ei ehlditty käsitellä. 

misestä siviility.össä. 

II I. Toivomusaloitteet. 
Ed. Kestin toiv. al. n :o 64 asevelvo1lisuusajan lyhen tämiscstä ja Ei ehditty käsitellä. 

suojeluskuntajärjestöä koSkevan lainsäädännön muuttami-
sesta. 

Kulkulaitosvaliiokunta. 

• 

Toivomusaloitteet 1 

Ed. Kauran y. m. toirv. al. n :o 65 rautatien rakentamisesta Hel-ll 
singistä Turun-Toijalan ja Tampereen-Porin ratojen l 
poiikiki Suupohjan rradalle. 1 E' hd'tt 

Eid. Aaltose~ y. m. toiv. al. n :o 66 Turun-Riihimäen rautatien 1 ~Fe.t ~..Y 
rakentamisesta. 0 1 ° asi e a. 

Ed. Pi1ppulan y. m. toiv. al. n :o 67 rautatien rakentamisesta 1 

Uudestakaupungista Peipdhjan asemalle. ,J 

loppuun 
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Ed. Pojanluoman y. m. toiv. al. n :o 68 rautatien rakentamisesta 
Lielahden asemalta Kyröskosken, Parlkanon ja Jalasjärven 
pitäjien !kautta Seinäjoen asemalle. 

Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. n :o 69 rautatien rwkentamisesta 
Jyväskylästä etelään Hämeenlinnan-Ri1himäen radalle. 

Ed. Vesterisen y. m. toiv. al. n :o 70 rautatien rakentamisesta 
Riihimäen asemalta Jyväskylän rkautta Haapajärven asemalle. 

Ed. Kovasen y. m. toiv. al. n :o 71 rautatien rakentamisesta Jy
väskylästä Suolaihden tai Uuraisten 1pitäjän kautta Haapa
järven asemalle. 

Ed. Kalliokoslken y. m. toiv. al. n :o 72 Kdkkolan~Suola:hden 
rautatien rakentamisesta. 

Ed. Niukkasen y. m. toiv. al. n :o 73 Viirpurin-Paa!kkolan radan 
jatkamisesta Myllypellon aserrnalle. 

Ed. Hiltusen y. m. toiv. al. n :o 74 Varkauden-Viinijärven ra
dan lt'aikentamisesta. 

Ed. Pennasen y. m. toiv. al. n:o 75 rautatien rakentamisesta 
J i)ensuusta Ilomantsiin. 

Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 76 Suistamon-Ilomantsin ra
da:n rakentamisesta. 

Er(lt. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 77 rautatien rakentamisesta 
Pitkärannasta Salmiin. 

Ed. Annalan y. m. toiv. al. n :o 78 rautatien rakentamisesta Sei
näjoelta tai rLapualta Alapitkään tai Siilinjärv.elle. 

Ed. Vehkaojan y. m. toiv. al. n :o 79, rautatien Vaasa~Hämnå-
Kuopi~Outokumpu rakentamisesta. 

Ed. Juneik:sen y. m. toiv. al. n :o 80 Tornionjoikivar,ren rautatien 
jatkamisesta Kaulinrannalta Pelloon. 

Ed. Lorhen toiv. al. n :o 81 Iin---'Kuusamon radan ,rakentamisesta. 
Ed. Kiviojan y. m. toiv. al. n :o 82 rautatien rakentamisesta Yli

vieskan asemalta Ryöppään merisatamaan. 
Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. al. n :o 83 rautatien rakentami

sesta Haapajärveltä Vaalaan. 
Bd. Sa:lon y. m. toiv. al. n:o 84 ratasuunnan Vaala-Kitika

Kemijätrvi tutkimisesta. 
Erd. H. Eskolan y. m. toiv. al. 11 :o 85 rautatien lt'aikentamisesta 

Lapin asemalta Paavolan y. m. kuntain kautta Vaalaan. 
Ed. Hännisen y. m. toiv. al. n :o 86 Oulun-Kuusamon--Paana

järven rautatien rakentamisesta. 
Ed. Janihosen y. m. toi!V. al. n:o 87 rautatien ra!kentamisesta 

Kontiomä,en asemalta Ristijärven, Hyrynsa1men, Suomussal
men ja Taivalkosken kautta Paanajärvelle. 

Ed. Koivurannan y. m. toiv. al. n :o 88 Kulusjoen-Posiojärven 
-Paanajärven rautatien rakentamisesta. 

Ed. Heikkisen y. m. toiv. al. n :o 89 rautatien :rakentamisesta 
Outokummun radalta Savon radalle Ala;pitkän ja Siilinjär
v·en asemalle. 

Ed. Jauhosen toiv. al. n :o 90 maantiesillan rakentamisesta Risti
järvellä Koirasalmen yli. 

1173 

Toimenpide 

Ei efu.ditty loppuun 
käsitellä. 

Mietintö n :o 1. 
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Ed. Perheentuvan y. m. toiv. al. n :o 91 saariston asujamiston Mietintö n :o 2. 
etujen varteenottamisesta laivojen talvili1kenneväyliä avat-
taessa ja ylläpidettäessä. 

Suuri va.lioik:unta. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 1 Hallituksen esityksen 
johdosta maalaiskuntain kunnallislain muuttamisesta. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 2 Hallituksen esityk
sen johdosta laiksi tuulaakimaksun laskemisen perusteesta. 

Lakivaliokunnan mietintö n :o 1 Hallituksen esityksen johdosta 
Jaiksi vapausrangaistusten koventamisesta. 

r~akivaliokunnan mietintö n:o 2 Hallituksen esityksen johdosta 
laiksi sääntöperintöomaisuuden kiinnittämisestä ja käyttämi
sestä omaisuus- tai perintöveron suorittamiseksi. 

Lakivaliokunnan mietintö n :o 3 Hallituksen esityksen johdosta 
kadonneen !henkilön julistamisesta kuollee:ksi annetun lain 
muuttamisesta. 

Perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 3 Hallituksen esityksen 
johdosta edustajanpalkkiosta annetun lain muuttamisesta. 

Perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 5 Hallituksen esityksen 1 

'johdosta valtion viran tai pysyväisen toimen haltijain nimit
tämiskirjoista sekä heidän o:i'keudestaan pysyä virassaan tai 
toimessaan annetun lain muuttamisesta. 

Ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 2 Hallituksen esityksen jolh
dosta Suomen-Saksan kauppasopimuksen muuttamisesta 
noottienvaihdolla tehdyn sopimuksen hyväksymisestä. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 3 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi koroitettujen tullien kantamisesta vuonna 1930. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 2 Hallituiksen esitylksen 
joib.dosta laiksi poliisitarkastajan toimien perustamisesta. 

Lalkivaliokunnan mietintö n :o 4 Hallituksen esityksen johdosta 
laiksi rr~osl~in voimaan:pa:J?-o~~etuksen 22 § :n muuttai?isesta: j 

Perustuslakivaliokunnan mwtmto n :o 6 Hall1tuksen esityksen 
johdosta rikoslain 11 luvun muuttamisesta. 1 

P.erustuslakivaliokunnan mietintö n :o 8 Hallituksen esityksen 
johdosta asiain ratkaisemisesta valtioneuvostossa ja sen minis
teriöissä annetun lain muuttamisesta. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 3 Hallituksen esityk
sen johdosta laiksi laiwanisännän vastuusta ja meripantti
oilkeudesta. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 4 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi vuokra-alueita tiheissä asumusrylrmissä kos
kevien vuokrasuhteiden ·edelleen jatkamisesta. 

Perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 7 lakialoitteen johdosta, 
joka sisältää ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 6 ja 
13 § :n muuttamisesta. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 4 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi tulo- ja menoarvion ulkopuolella olevien rahas- 1 

Mietintö n :o 1. 

Mietintö n:o 2. 

Mietintö n:o 3. 

Mietintö n :o 4. 

Mietintö n :o 5. 

Mietintö n :o 6. 

Mietintö n :o 7 ja 7 a. 

Mietintö n :o 8. 

Mietintö n :o 9. 

Mietintö n:o 10. 

Mietintö n :o U. 

Mietintö n :o 12. 

Mietintö n :o 13. 

Mietintö n :o 14. 

Mietintö n :o 15. 

Mietintö n :o 16. 

Mietintö n :o 17. 
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tojen varojen käyttämisestä lainoiksi metsä- ja maataloudel-1 
lisiin tarkoituksiin. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 6 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi varojen varaamisesta uudis- ja laidunviljelyk
sistä pienviljelijöille annettavia palkkioita varten. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 11 Hallituksen esityksen 
johdosta vakuutuslaitosten omistamien obligatioiden ikirjan
pitoarrvon määräämisestä. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 7 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi kor,oitetun tuprukkavalmisteveron kantamisesta 
rvuonna 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 8 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi tulitikkuverosta. 

V altiorvarainvaliokunnan mietintö n :o 9 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi maikeisvalmist·everosta. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 10 Hallituksen esityiksen 
johdosta laiksi moottoriajoneuvoverosta vuonna 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 14 Hallituksen esityksen 
johdosta mallasjuomista suoritettavasta verosta. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 13 Hallituksen esitJ>1ksen 
johdosta tulo- ja omaisuusverolain muuttamisesta. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 12 Hallituksen esityksen 
johdosta kansakoululaitoksen kustannuksista ja kansakoulu
toimen järjestysmuodon perusteista kesäkuun 8 päivänä 1926 
ja toukokuun 18 päivänä 1923 annettujen lakien muuttami
sesta. 

Valtiova·rainvaliokunnan mietintö n :o 15 Hallituksen esityksen 
johdosta laiksi valtion ihevossiittolan ja hevoshoitokoulun pe
rustamisesta sekä puolustuslaitoksen hevosvariikon ja ratsu
koulun sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. 

Sivistysvaliokunnan mietintö n :o 1 la:kialoitteen j01hdosta, joka 
sisältää ehdotuksen kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista 18 päivänä toukokuuta 1923 annetun lain muuttami
sesta. 

Sivistysvaliokunnan mietintö n :o 4 Hallituksen esityksen joh
dosta, joka tarkoittaa oppiv·elvollisuuslain muuttamista. 

Lakivaliokunnan mietintö n :o 5 Hallituksen esityksen johdDsta 
laiksi työrauhan suojelemisesta sekä laiksi lisäyksestä rikos
lain 16 luikuun. 

V altiovarainvaliolkunnan mietintö n :o 1-6 Hallituksen esityksen 
johdosta larksi tullien kantamisesta vuonna 1931. 

Talousvaliokunnan mietintö n :o 1 Hallituksen esityksestä laiksi 
mallasjuoman tehdasmaisesta valmistuksesta ja myynnistä. 

Talousvaliokunnan mietintö n :o 2 lakialoitteen joihdosta, joka 
sisältää ehdotuksen laiksi mallasjuomien tehdasmaisesta val
mistuksesta. 

Maatalousvaliokunnan mietintö n :o 2 Hallituksen esityksen joh
dosta laiksi lisämaan antamisesta Kuusamon kunnan liian 
pienille taloil1e sekä sanotussa kunnassa olevien viljelys- ja 
asuntDalueiden muodostamisesta itsenäisiksi tilDiksi. 
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Mietintö n :o 18. 

Mietintö n :o 1'9. 

Mietintö n:o 20. 

Mietintö n :D 21. 

Mietintö n :o 22. 

Mietintö n:o 23. 

Mietintö n :o 24. 

Mietintö n :o 2.7. 

Mietinnöt n :ot 28 ja 
28 a. 

Mietintö n:o 25. 

Mietintö n :o 26. 

Mietintö n :o 29. 

Mietintö n :o 30. 

Mietintö n :o 31. 

Mietinnöt n :ot 32 ja 
32 a.. 

Mietintö n :o .33. 

Ei ehditty käsitellä. 
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Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o lt8 Hallituksen esityksen II Mietintö n :o 34. 
johdosta eräiden viljassa mäårättyjen ki1.1kollisten menoj·en 
muuntamisesta rahamenoiksi. 

Ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 5 Hallituksen esityksen joh- Mietintö n :o 35. 
dosta Suomen ja Rumanian '\Cälisen kauppasopimuksen hy-
väksymisestä. 

Lakivaliolkunnan mietintö n :o 6 laJkialoitteen johdosta rikoslain Mietintö n :o 36. 
38 luvun 10 § :n muuttamisesta. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 20 Hallituksen •esityksen Mietintö n :o 37. 
johdosta valtion lyhytaikaisesta luotosta vuonna 1931. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 19 lakialoitteen johdosta, Mietintö n :o 38. 
joka sisältää ehdotuksen laiksi kerman ja maidon korvi!kkeista 
suori tettavasta valmisteverosta. 

Valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 22 Hallituksen esityksen Mietintö n :o 39. 
johdosta laiksi kansakoululaitoksen kustannuksista kesäkuun 
8 päivänä 19Q6 annetun -lain 5, 15 ja 1·8 § :n muuttamisesta. 



II. 

NIMILUETTELO. 

148 



Selitys lyhennyksistä. 

A. =asiakirjat. 
A. K. =ainoa käsittely. 
budjetti. = tulo- ja menoarv10. 
ehd. = ehdotus. 
Edk. =Eduskunta. 
hallit. esit. =hallituksen esitys. 
HO =hovioikeus.. 
hyl. =hylätty. 
ilm. =ilmoitus. 
jtk. ja jatk. =jatkoa, j.atketaan. 
jät. lep. =Jätetty lepäämään yli seuraavien 

vaalien. 
K. = käsittely, käsitelty. 
1, 2, 3 K. = en·simmäinen, toinen, ·molmas kä-

sittely. 
kesk. =käsittely keskeytyy. 
KHO =korkein hallint.o~oikeus. 
KKO =korkein oikeus. 
KO = kiMakunnanoikeus. 
Ks. =katso. 
Ksm. = kysymys. 
Kulkv. = KulkulaitosvaEokunta. 
Lak. al. = lakialoi te. 
L. = lähetetty. 
Lep. jät. =Lepäämään jätetty ehdotus. 
Lk. =lähetekeskustelu. 
Ltv. =Laki- ja talousvaliokunta. 
Lv. = Lakivaliokunta. 
m. (valiokunnan nimeä osattavan merkin pe

rässä)= mietintö. Siis esim. Lvm =Laki
valiokunnan mietintö. 

.Mp. = menopuoli (Budjettikäsittelyssä). 

.Mv. ja Mtv. = Maatalousvaliokunta. 

N. F. = Nationernas förbund. 
pal. = p.rulautettu va.liokuntaan. 
P. = pöytäkirja. 
P.l. = Pääluokka (Budjettikäsittelyssä). 
Pp. =pöydälle pantu. 
Prv. =Perustuslakivaliokunta. 
Puolv. = Puolustusasiainva.liokunta. 
Pv. = Pankkivaliokun ta. 
Rah. al. = l'lahaasia-aloite. 
R. F. = Regeringsform. (Hallitusmuoto). 
R. L. = rikoslaki. 
s :n =samoin (Viittaa edelliseen asiaan). 
Siv. ja Sv. = Sivistysvaliokunta. 
s. p. =samassa paikassa. 
s. v. =samana vuonna. 
Suurv. = Suuri va[iokunta. 
Tark. = Tarkistajat. 
T. J. = Työjärjestys. 
Toiv. al. = toivomusaloite. 
Tp. = tulopuoli (Budjettikäsittelyssä). 
Tv. = Tal·ousvaliokunta. 
Työv. = Työväenasiainvaliokunta. 
Ulkv. = Ulkoasiainvalio·kunta. 
V. J. = Valtiopäiväjärjestys. 
Vk:n =valiokunnan. 
Vlkm. = välikysymys. 
vlkt. = välikysymykset. 
Vp. =valtiopäivät. 
Vv. = Valtiovarainvailiokunta. 
Yk. = Yleiskeskustelu. 
Ylm. =Ylimääräinen tulo- ja menoarvio 

(Budjettikäsittelyssä). 
Yp. = Yleisperustelut (Budjettikäsittelyssä) . 



Hallituksen jäsenten lausunnot. 
Pääministeri Svinhufvud: 

23 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä val
takunnan hallintoa koskevista toimenpiteis
tään, Pp.); 53 (s :n, K.); 169 (maalaiskuntain 
kunnallislain muuttaminen, 1 K.); 208 (edus
tajapalkkiolain muutos, 1 K.); 222 (lep. ollut 
tasavallan suojelulaki, A. K. hyv.); 230 (lep. 
ollut V. J :n 7 § :n ja vaalilaki, hyv.); 626, 
631 (budjetti v. 1931, 9 P. l. XIII luku); 902, 
'920 (s :n, Ylm. VI luku); 1120, 1131, 1135 
(vlkm. kesän ja syksyn aikana tapahtuneiden 
rikosten selvittämisestä). 

Valtiovarainministeri Vennola: 
93, 117 (budjetti vuodelle 1931, Lk.); 176, 

178 (koroitetut tullit v. 1930, Lk.); 189 (tul
lien kantaminen vuonna 1931, Lk.); 191 ( val
tion tulo- ja menoarvion tilinpäätöksen pe
rusteet, Lk.); 208 (Suomalaisen Oopperan 
avustus, Llc); 259 (koroitetut tullit v. 1930, 
1 K.); 291 (s :n, 3 K.); 340, 342, 343 (tulo
ja menoarvion ulkopuolella olevat rahastot, 
1 K.); 344, 347 (lainat uudis- ja laidunvilje
lyksistä pien viljelijöille, 1 K.); 349 (lisä
budjetti v. 1930, A. K.); 351 (säästö
pankkilaki, Lk.); 352 (valtion teollisuuslai
tokset, Lk.); 365 ( uudis- ja laidunviljelys
lainat pien viljelijöille, 2 K. Pp.); 373 (ko
roitettu tupakkavalmistevero, 1 K.); 393 
(uudis- ja laidunviljelyslainat pienviljeli
jöille, 2 K.); 417 (koroitettu tupakkavalmis
tevero, 2 K.); 420 (koroitettu mallasjuoma
vero, 2 K. Pp.); 465 (s :n, 2); 486, 492, 495 
{tullien kantaminen v. 1931, l K.); 526, 557, 
(budjetti v. 1931, Yk.); 679, 687, 692 (tullien 
kantaminen v. 1931, 2 K.); 707 (tulo- ja 
omaisuusverolain muuttaminen, 2 K.); 738 
{lyhytaikainen luotto, Lk.); 836 (budjetti v. 
1931, 11 P. 1. XIX luku); 845 (keskuslaina
rahasto 0/Y :n valtion takuu, Lk); 891 (bud
jetti vuodelle 1931, Ylm. IV luku); 934 (s :n, 
Ylm. VII luku); 936 (s :n Ylm. X luku 25 
mom.); 956 (s :n, Ylm. IX luku); 978, 980 

(kotitalous- y. m. virkojen perustaminen Yli
opistoon, A. K.); 1014, 1026 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 3 K.); 1030, 1031, 
1032, 1033 (mallasjuomavero, 3 K.); 1036 
(budjetti v. 1931, Tp.); 1071, 1072 (s:n, jatk. 
A. K.); 1082 (R. L:n 38 luku 10 §, 3 K.). 

Ulkoasiainministeri Procope: 
272 (Suomen-Saksan kauppasopimus, 

A. K.); 569, 576, 580 (budjetti v. 1931, 5 P.l. 
I luku); 581 (s :n, 5 P. l. II luku). 

Oikeusministeri Söderholm: 
162 (lep. ollut R. L :n 11 l. 4 ja 6 § :t, Lk.); 

172 ( vapausrangaistusten koventaminen, 1 
K.); 233 (lep. ollut V. J :n 7 § ja vaalilaki, 
hyv.); 277 ( valtionvirkamiesten nimittämis
kirjat, 2 K.); 305, 311 (R. L :n 11 luku, 1 K.); 
328 (s :n, 2 K.); 530 (budjetti vuodelle 1931, 
Yk.); 880, 883 (s :n, Ylm. III luku). 

Sisäasiainministeri Kuokkaneo: 
36 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 591 (budjetti vuodelle 1931, 7 P.l. 
I luku); 596 (s :n, 7 P. l. III luku); 599 (s :n, 
7 P. l. VI luku); 852 (s:n, 12 P. l. III luku); 
1096 ( vlkm. kesän ja syksyn aikana tapah
tuneiden rikosten selvittämisestä). 

Opetusministeri Virkkunen: 
212, 213 (edustajapalkkiolain muutos, 

1 K.); 253 (s :n, 2 K.); 284 ( valtionvirkamies
ten nimittämiskirjat, 2 K.); 298 (antaa vas
tauksen ed. Erich'in kysymykseen, joka kos
kee oppikoulujen työrauhan suojelemista); 
293 (kansakoululaitoksen kustannuslain muut
taminen, Lk.); 320, 323 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, Lk.); 515, 518 
(s:n, 1 K.); 648 (budjetti v. 1931, 10 P. l. 
I luku); 662, 663 (vuoropuhelu ed. Ailion 
kanssa budjettikäsittelyn aikana); 734 (kan
sakoululaitoksen kustannuslain 23 § :n muut-
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taminen, 2 K.); 740 (budjetti v. 1931, 10 P. l. 
II luku); 7 42 (s :n, V luku); 7 44, 7 48 (s :n, 
VI luku); 773 (oppivelvollisuuslain 8 §, 
2 K.); 803, 810~ 814 (budjetti v. 1931, 10 P. l. 
VII luku); 896 (kansakoululaitoksen kustan
nuslain 5, 15 ja 18 § :t, 1 K.); 926 (s :n, 2 K.); 
931 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. VII luku); 
936, 938 (s :n, Ylm. X luku 25 mom.); 1142, 
1.143 (kansakoululaitoksen kustannuslain 5, 
15 ja 18 § :t, 3 K. hyl.). 

Maa talousministeri Raatikainen: 
378 (valtion hevossiittolan perustaminen, 

1 K.); 685 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 
821, 830 (budjetti v. 1931, 11 P. 1. I luku); 
835 (s:n, 11 P. 1. XIX luku). 

Apulaismaatalousministeri Koivisto: 
1094 (antaa kirjallisen vastauksen ed. Kes

tin kysymykseen uudistilojen haltijain talou
dellisen hädän lieventämisestä). 

Sosialiministeri Tuomivaara: 

140, 147, 150 (työrauhan suojeleminen, 
Lk.); 312, 324 (mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, Lk.); 398, 401, 402 (kauppaliik
keiden työolot, A. K :ssa raukeaa); 423 (työ
rauhan suojeleminen, 1 K.); 502, 508, 514 
(mallasjuomain tehdasmainen valmistus, 
1 K.); 725 (s :n, 2 K.); 968 (budjetti vuodelle 

1931, Ylm. XI luku); 1020 (mallasjuomain: 
tehdasmainen valmistus, 3 K.); 1063 (kan
sainvälisen työjärjestön v. 1929 hyväksymät. 
sopimukset ja suositukset, Lk). 

Kulkulaitosten ja yleisten töiden ministeri 
Witting: 

124 (budjetti vuodelle 1931, Lk.); 837, 838, 
841 (s:n, 12 P. l. II luku); 851 (s:n, 12 P.l. 
III luku); 852, 854 (s :n, 12 P. 1. IV luku); 
855 (s:n, 12 P. 1. VI luku); 858, 861 (s:n~ 
12 P. 1. VII luku); 943 (s :n, Ylm. IX);. 
1139 (kirjallinen vastaus ed. Koivurannan 
kysymykseen puhelintoimilupien myöntämi
sestä); 1069, 1073 (budjetti vuodelle 1931, 
jatk. A. K.). 

Kauppaministeri Solitander: 
693, 700 (tullien kantaminen v. 1931. 

2 K.). 

Puolustusministeri Manner: 
596 (budjetti vuodelle 1931, 7 P. 1. I luku); 

607, 612 (s:n, 9 P. 1. I luku); 860 (s:n, 12 P. 1. 
VII luku); 905, 914, 920 (s :n, Ylm. VI 
luku). 

Apulaispuolustusministeri Österman: 
897 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. VI luku). 



Eduskunnan jäsenet ja virkailijat. 
(Numerot viittaavat pöytäkirjan sivuihin.) 

Puhemies. 

Kallio, Kyösti, maanviljelijä, Suomen Pan
kin johtokunnan jäsen. 
Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu eduskunnan puhemieheksi 12. 

- juhlallinen vakuutus 12. 
tervehdyspuhe eduskunnalle 13. 
ilmoittaa valtiopäivien juhlallisista ava
jaisista 13. 
puhe Tasavallan Presidentille valtiopäi
vien avajaistilaisuudessa 21. 
ilmoittaa hallit. esitysten u :ot 1-39 saa
pumisesta 30. 

- ilmoittaa erinäisistä valtiopäivätöiden 
järjestelytoimenpiteistä 30 ja 31. 

- ilmoittaa virkailijain asettamisesta 35. 
- tekee huomautuksen parvekeyleisölle 56. 

kutsuu ed. Erich'in järjestykseen 60. 
tekee huomautuksen ed. Kiviojan lausun
non johdosta 80. 
ilmoittaa että puhemiesneuvosto on evän
nyt edustajain yksityisasiain takia teke
mät lomanpyynnöt 89. 
ilmoittaa hallit. esit. 40 saapumisesta 89. 

, 41 ja 42 saapumi-
sesta 167. 
ilmoittaa että rakennustoimikuntaan on 
kirjailija Alkio-vainajan sijaan valittu 
pankinjohtaja Reiniklm 167. 
ilmoittaa hallit. esit. 43 ja 44 saapumi
sesta 172. 
ilmoittaa hallit. esit. 

" 
, 

sesta 266. 

45 saapumisesta 188. 
46 , 222. 
47 ja 48 saapumi-

ilmoittaa hallit. esit. 49 ja 50 saapumi
sesta 298. 
ilmoittaa hallit. esit. 51-54 saapumi
sesta 304. 
ilmoittaa hallit. esit. 55 saapumisesta 410. 
tekee huomautuksen ed. Räisäsen lausun
non johdosta 433. 

- ilmoittaa itsenäisyyspäivän juhlajumalan
palveluksesta 450. 
ilmoittaa tapahtuvasta oikeusasiamiehen 
vaalista 452. 
ilmoittaa hallit. esit. 56 ja 57 saapumi
sesta 500. 

- tekee huomautuksen ed. Pihkalan puheen 
johdosta 578. 
tekee huomautuksen ed. Penttalan puheen 
johdosta 596. 
tekee huomautuksen ed. Ryömän puheen 
johdosta 602. 

-- tekee huomautuksen ed. Erich'in puheen 
johdosta 644 ja 646. 

- keskeyttää ed. Lepistön puheenvuoron 661. 
- ilmoittaa hallit. esit. 58 saapumisesta 736. 
- keskeyttää ed. Linnan puheenvuoron 756. 

ilmoittaa v. 1929 valtiontilintarkastajain 
toimikauden jatkamisesta 762. 
ilmoittaa hallit. esityksien 59 ja 60 saapu
misesta 797. 
ilmoittaa hallit. esit. 61 saapumisesta 848. 

" " " 62 " 1066. 
- ilmituo eduskunnan osanoton höyrylaiYa 

Oberon'in hukkumisen johdosta 1141. 
- ilmoittaa valtiopäivien lopettamisesta 1141. 

, juhlallisista päät-
täj äisistä 1143. 

- ilmoittaa keskuskansliaan saapuneesta 
Ltv:n mietinnöstä 1144. 

- lausuu tervehdyssanat tasavallan Presi
dentille valtiopäivien päättäjäisissä 1149. 

- lausuu jäähyväissanat edustajille 11.51. 

Ensimmäinen varapuhemies. 

'l'ulenheimo, Antti Ågaton, yliopiston reh
tori, professori. 

- I-Iämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu eduskunnan ensimmäiseksi vara
puhemieheksi ja juhlallinen vakuutus 12. 
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-- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 
Prv:aan 90. 

, puheenjohtajaksi Prv :aan 139. 
- johtaa puhetta täysistunnoissa 429, 746, 

783, 1063, 1092. 

Lausunnot: 

239 ( vapausrangaistusten koventaminen, 
2 K.); 246 (edustajapalkkiolaih muutos, 
2 K.); 282, 285 ( valtionvirkamiesten ni
mittämiskirjat, 2 K.); 308 (R. L :n 11 lu
vun muuttaminen, 1 K.); 329 (s :n, 2 K.); 
361, 362 (tulo- ja menoarvion ulkopuolella 
olevat rahastot, 2 K.); 365 (lainat uudis
ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille, 
2 K. Pp.); 704 (tulo- ja omaisuusverolain 
muuttaminen, 2 K.); 747 (budjettikäsit
telyssä keskeyttää ed. Lepistön puheen
vuoron); 931, 934, 935 (budjetti vuodelle 
1931, Ylm. VII luku); 971, 979 (koti
taloustieteen y. m. opettajanvirkojen pe
rustaminen yliopistoon, A. K.); 1152 (lau
suu eduskunnan puolesta kiitossanat pu
hemiehelle). 

Toinen varapuhemies. 

Hakkila, Väinö, lakitiedettenkandidaatti, 
pormestari. 

- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va-
litsema 6. 

- valittu toiseksi varapuhemieheksi 12. 
- juhlallinen vakuutus 13. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

Ulkv:aan 90. 

Lomanpyyntö: 

452 ( virkatehtävien takia yhdestä istun
nosta 8/12). 

Lausunnot: 

56 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 
valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 416, 417, 418 (koroitettu 
tupakkavalmistevero, 2 K.); 882 (budjetti 
vuodelle 1931, Ylm. III luku); 903, 915 
(s :n, Y1m. VI luku); l135 ( vlkm. kesän 
ja syksyn aikana tapahtuneiden rikosten 
selvittämisestä). 

Jäsenet ja virkailijat. 

A. 

Aakula, Eemeli, pienviljelijä. 
Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Suurv :aan 79. 

Aalto, Artturi August, toimittaja. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 

5. 
- valittu jäseneksi Työv:aan 92. 

, varapuheenjohtajaksi Työv:aan 
139. 

" 
Suomen Pankin tilintarkastajain 
varamieheksi 262. 

Aloitteet: 
Rah. al. n:o 14 määrärahan osoittami

sesta töiden järjestämiseksi työttömille; 
Liitteet IV. Ks. Työttömyys. 

Rah. al. n:o 15 määrärahan osoittami
sesta vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tuksen toteuttamista varten. Liitteet IV. 
Ks. Vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tus. 

Lausunnot: 
76 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 87 (työrauhan suojeleminen, 
Lk. Pp.); 141 (s :n Lk.); 400, 402, 405 
(kauppaliikkeiden työolot, A. K. raU:keaa); 
7 41 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. 1. II 
luku); 797 (työrauhan suojeleminen, 2 K.); 
1060 (s :n, 3 K. Pp.). 

Aaltonen, Aleksius, päätoimittaja. 
- Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 5. 
- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Prv :aan 90. 
varajäseneksi Tv:aan 91. 
jäseneksi Kulkv :aan 262. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 66 Turun-Riihimäen rau

tatien rakentamisesta. Liitteet XII. Ks. 
Rautatiet. 
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Lausunnot: 
179 (lep. ollut tasavallan suojelulaki, 

Pp.); 222 (s :n, A. K. hyv.); 357 (lisäykset 
ja muutokset R. L :n 1i lukuun, 3 K.); 
600 (budjetti v. 1931, 7 P. l. VII luku); 
624 (s:n, 9 P.l. VII luku). 

Aalto-Setälä, Toivo Armas, pormestari. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu valitsijamieheksi 78. 

, jäseneksi V v: aan 91. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 16 korvauksen antamisesta 

maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 
kärsineille annetun lain muuttamisesta. 
Liitteet IV. Ks. Sotavahingot. 

Lausunnot: 
147 (työrauhan suojeleminen, Lk.); 345 

(lainat uudis- ja laidunviljelyksistä pien
viljelijöille, 1 K.); 469 (koroitettu mallas
juomavero, 2 K.); 546 (budjetti v. 1931, 
Yk.); 822 (s :n, 11 P. l. I luku); 854 (s :n, 
12 P.l. IV luku); 912 (s:n, Ylm. VI luku). 

Aattela, Hugo Emil, piirisihteeri. 
- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va

litsema 6. 
valittu varajäseneksi Työv:aan 92. 

jäseneksi Pv:aan 93. 
Puolv :aan 263. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 68 määrärahan osoittami

sesta Suomen Työväen Musiikkiliiton 
avustamiseksi. Liitteet IV. Ks. Työväen 
Musiikkiliitto. 

Lausunnot: 
622 (budjetti v. 1931, 9 P. l. IV luku); 

754 (s:n, 10 P.l. VI luku); 845 (s:n, 12 
P. l. II luku). 

Ahlfors, Fanny, rouva. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

varajäseneksi Prv:aan 90. 
jäseneksi Tv:aan 91. 

Ailio, Julius, filosofiantohtori. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

, valitsijamiesten varapuheenjohta
jaksi 89. 

" 
" 

jäseneksi Siv:aan 92. 
varapuheenjohtajaksi Siv:aan 139. 
pankkivaltuusmieheksi 261. 
jäseneksi Prv:aan 328. 
varapuheenjohtajaksi Prv:aan 367. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n:o 29 maalaiskuntain koulu
hallinnon keskittämisestä. Liitteet VII. 
Ks. Maalaiskuntain kouluhallinto. 

Toiv. al n:o 33 Hämeen vanhan -linnan 
jättämisestä historialliseksi muistomer
kiksi. Liitteet VIII. Ks. Hämeenlinna. 

Lausunnot: 

641, 661 (budjetti v. 1931, 10 P. l. I 
luku); 733 (kansakoululaitoksen kustan
nuslain 23 §, 2 K.); 743 (budjetti v. 1931 
10 P.l. V luku); 746 (s:n, 10 P.l. VI 
luku); 771 (oppivelvollisuuslain 8 §, 2 K.); 
807, 813 (budjetti v. 1931, 10 P. l. VII 
luku); 814 (s :n, 10 P. l. XIII luku); 897 
(kansakoululaitoksen kustannuslain 5, 15 
ja 18 § :t, 1 K.); 938 (budjetti vuodelle 
1931, Ylm. X luku 25 mom.); 1141 (kansa
koululaitoksen kustannuslain 5, 15 ja 1~ 
§ :t, 3 K.). 

Ainali, Sakari, maanviljelijä. 
- Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 9. 
- valittu jäseneksi Työv:aan 92. 

, varajäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lausunnot: 
445 (opetuselokuvayhdistyksen toimin

nan tukeminen, A. K.); 781 (työrauhan 
suojeleminen, 2 K.); 987 (eläkkeenmuotoi
nen lapsiavustus vähävaraisilla äideille, 
A. K.). 

Alestalo, Anshelm, maanviljelijä. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu varajäseneksi Lv:aan 90. 

, jäseneksi Mtv:aan 92. 
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Lomanpyyntö: 
289 (yhteiskunnallisten tehtävien takia 

yhdestä istunnosta 15/11). 

Lausunto: 
458 (valtion hevossiittolan perustami

nen, 3 K.). 

Ampuja, Mikko, viilari. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Työv:aan 92. 

Lausunnot: 
329 (lisäykset ja muutokset R. L:n II 

lukuun, 2 K.); 359 (s :1., 3 K.); 634 (bud
jetti v. 1931, 9 P.l. XIII luku); 740 (s:n, 
10 P.l. II luku); 1055 (työrauhan suojele
minen, 3 K. Pp.) 

Aunala, Juho Anton, kirkkoherra. 
- Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valitJ 

sema 8. 
- valittu jäseneksi Siv:aan 92. 

varajäseneksi Puolv:aan 263. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 78 rautatien rakentami

sesta Seinäjoelta tai Lapualta Alapitkään 
tai Siilinjärvelle. Liitteet XII. Ks. Rau
tatiet. 

Lomanpyyntö: 
23 (lääkärintodistuksen nojalla toistai

seksi 22/10). 

I.ausunto: 
749 (budjetti v. 1931, 10 P. l. VI luku). 

Anttila, Kaarlo, lautamies. 
- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

, jäseneksi Pv:aan 93. 

Lomanpyyntö: 
738 (kunnallisten tehtävien tähden päi

väksi 13/12). 

Lausunt'o: 
443 (työrauhan suojeleminen, 1 K.). 

Aromaa, Emanuel, suutari. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu valitsijamieheksi 78. 

, jäseneksi Tv:aan 91. 

Asikainen, Albin, maanviljelijä. 
- Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 
- valittu jäseneksi Pv:aan 93. 

" 
Puolv:aan 263. 

Lomanpyynnöt: 
139 (oikeusasian takia yhdestä istun

nosta 28/10); 370 (kunnallisten tehtävien 
takia 2/12). 

Lausunto: 
93 (kutsu Pv:lle). 

Auer, Ilmari, filosofianmaisteri. 
- valittu Suomen Pankin tilintarkastaJain 

varamieheksi 262. 

B. 

Björk, Matts Viktor, hovioikeudenneuvos. 
- Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 9. 
- valittu jäseneksi kansliatoimikuntaan 13. 

, , Suurv:aan 78. 
, varajäseneksi Lv:aan 90. 

Lausunnot: 
304 (valtion virkamiesten nimittämis

kirjat, 3 K.); 703 (tullien kantaminen v. 
1931, 2 K.); 976 (koti taloustieteen opet
tajaviran perustaminen yliopistoon, 
A. K.). 

yon Born, Ernst Viktor Lorenz, tilanomis
taja, vapaaherra. 

- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu varajäseneksi Suurv:aan 78. 

jäseneksi Prv:aan 90. 

Aloitteet: 
Lak. al. n:o 1 laiksi valtiopäiväjärjes

tyksen 6 ja 13 § :n muuttamisesta. Liit
teet I. Ks. Valtiopäiväjärjestys. 

Toiv. al. n:o 25 kieltolain korvaamisesta 
alkoholin käyttöä rajoittavalla lainsää-
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dännöllä, joka paremmin kuin kieltolaki 
olisi omiaan edistämään kansanraittiutta. 
I-'iitteet VI. Ks. Kieltolaki. 

Rah. al. n:o 65 määrärahan osoittami
sesta Svenska Lantbrukssällskapens i Fin
land Förbund nimiselle liitolle oppikirjain 
julkaisemista varten ruotsalaisten maan
viljelyskoulujen tarpeeksi. I-'iitteet IV. 
K&. Maanviljelysseurat. 

J:.ausunnot: 
67 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 233 (lep. ollut V. J :n 7 § ja 
vaalilaki, hyv.); 254 ( edustajapalkkiolain 
muutos, 2 K.); 310 (R. L :n 11 luvun muu
tos, 1 K.); 330 (s :n, 2 K.); 731, 733 (kan
sakoululaitoksen kustannuslain 23 §, 2 
K.); 786, 795 (työrauhan suojeleminen, 
2 K.); 918 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. 
VI luku); 993, 1002 (alkoholilainsäädäntö, 
A. K.); 1028 (mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, 3 K.); 1052 (työrauhan suojele
minen, 3 K. Pp.). 

Hrander, Uuno, ylijohtaja. 
- Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 

valittu varajäseneksi Suurv:aan 79. 
, Ulkv:aan 91. 

jäseneksi Mtv:aan 92. 
Kulkv:aan 262. 

Lomanpyyntö: 
410 (yhteiskunnallisten tehtävien täh

den yhdestä istunnosta 5/12). 

Lausunnot: 
93 (kutsu Mtv:Jle); 412 (uudis- ja lai

<l.unviljelyslainat pien viljelijöille, 3 K.); 
634 (budjetti v. 1931, 9 P.l. XIII luku); 
835 (s :n 11 P. l. XIX luku); 884, 887 (s :n, 
Ylm. III luku); 976 (koti taloustieteen 
y. m. virkojen perustamisesta yliopistoon, : 
A. K.). 

Bryggari, Tuomas, kivityömies. 
Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu varajäseneksi Suurv:aan 79. 

, Vv:aan 91. 
jäseneksi Työv :aan 92. 

Aloite: 
Rah. al n :o 3~ määrärahan osoittami-

sesta Karstulan kirkolta Soiuin kirkolle 
johtavan maantien rakennustyön jatka
mista varten. Liitteet IV. Ks. Maantiet. 

Lausunnot: 

75 (valtioneuvoston tiedonanto eräi~S.tä 
valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 154 (työrauhan suojeleminen, 
Lk); 396 ( uudis- ja laidunviljelyslainat 
pien viljelijöille, 2 K.); 453 (tuli tikku vero, 
3 K.); 600 (budjetti v. 1931, 7 P.l. VI 
luku); 797 (työrauhan suojeleminen, 2 
K.); 844 budjetti v. 1931, 12 P.l. II luku); 
961 (s :n, Ylm. IX luku); 985, 989 (eläk
.keenmuotoinen lapsiavustus vähävarai
sille äideille, A. K.); 1025 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 3 K.). 

c. 
Cajander, Aimo Kaarlo, ylijohtaja, profe,s.sori. 
-- Viipurin läänin läntisen vaalipiirin va

litsema 7 
- valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n :o 6 pysyväisen talousneuvos
ton asettamisesta. Liitteet IV. Ks. Ta
lousneuvosto. 

Toiv. al. n:o 9 nettobudjetin käytäntöön 
ottamisesta valtion liiketoiminnas\Sa. Lii t
teet IV. Ks. Nettobudjetti. 

Toiv. al. n:o 3·7 Suomen Kalastajajär
jestöjen keskusliiton apurahan korottami
sesta. Liitteet IX. Ks. Kalastus. 

Toiv. al n :o 4,5 tarpeellisten tonttien 
varaamisesta korkeimman maa- ja metsä
talousopetuksen tarpeita varten. Liitteet 
IX. Ks. Maa- ja metsätalousopetus. 

Toiv. al. n:o 53 maataloushallituksen 
kalataloudellisen tutkimustoimiston siir
tämisestä yliopiston maatalous-metsätie
teelliseen tiedekuntaan. Liitteet IX. Ks. 
Kala taloudellinen tu tkimustoimisto. 

Toiv. al. n :o 54 Kymenlaakson tulva
vahinkojen avustusmäärän lisäämisestä. 
Liitteet IX. Ks. Tulvavahingot. 

Toiv. al. n:o 55 Kymijoen perkaustyön 
toteuttamisesta myöskin varatyönä. Liit
teet IX. Ks. Kymijoen perkaus. 

Rah. al. n:o 11 määrärahan osoittami
sesta metsäteknologisen osaston yhden 
professorin, yhden assistentin ja yhden 
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apuvirkailijan paikkaamista varten. Lii t
teet IV. Ks. Metsätieteellinen tutkimus
laitos. 

Lausunnot: 

121 (budjetti vuodelle 1931, Lk.); 391, 
394 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien
viljelijöille, ,2 K.); 550 (budjetti v. 1931, 
Yk.); 633 (s :n, 9 P. l. XIII luku); 835 
(s:n, 11 P. l. XIX luku); 913 (s:n, Ylm. 
VI luku); 977, 980 (kotitaloustieteen y. m. 
virkojen .perustaminen yliopistoon, A. K.). 

E. 

Erich, Mikko Vilho, filosofiantohtori, laki
tiedettenkandidaa tti. 

- rHämeen lään.in eteläisen vaalipiirin va
litsema 6. 

- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 
T,v:aan 90. 

Aloite: 
,Ksm. koskeva oppikoulujen työrauhan 

·suojelemista 298; o,petusministerin va,s
taus 298. 

Lomanpyyntö: 
'880 ( oikeusasian tähden tiistai -illasta 1 

torstaiaamuun 16/112.). 

Lausunnot: 

59, 75 {valtioneuvoston tiedonanto 
eräistä valtakunnan hallintoa koskevista 

1 

toimenpiteistään); 87 (työrauhan suojele- . 
minen Lk. Pp.); 173, 175 (vapausrangais- 1 

tusten koventaminen, 1 K.); 244 (s:n, 1 

2' K.); 435 (työrauhan suojeleminen, 1 
K.); 587 (budjetti v. 1931, 6 P. l. I luku); ' 
644 (s:n, 10 P.l. I luku); 699 (tullien 
kantaminen v. 1931, 2 K.); 7412, 744 (bud
jetti v. 1931, 10 P.l. V luku); 778 (vilja
menojen muuntaminen rahamenoiksi, 2 
K.); 778, 794, 79'5 (työrauhan suojelemi
nen, 2 K.); 8117 (budjetti v. 19'31, 10 P.l. 
XIII luku); 1044, 10'57 {työrauhan suo
jeleminen, 3 K. Pp.); 1108 ( vlkm. kesän ' 
ja syksyn aikana tapahtuneiden rikosten ' 
selvittämisestä.). 

Eskola, Hannes, maanviljelijä. 
- Oulun läänin eteläi~sen vaalipiirin valit-

sema 9. 
-- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 

jäseneksi Työv:aan 92. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n:o 85 rautatien rake11tami
sesta Lapin asemalta Paavolan y. m. kun
tain kautta Vaalaan. 1-,iitteet XII. Ks. 
Rautatiet. 

Rah. al. n: o 52 määräraha u osoi ttami
sesta halpakorkoisten lainojen antamista 
varten Oulun läänin meijereillo. Liitteet 
IV. Ks. Meijerit. 

La u1s.u n no t: 

8414 (budjetti vuodelle 1931, 12 P.l. II 
luku); 940 (s :n, Ylm. VUI luku); 98}1 
(eläkkeenmuotoinen lapsiavustus vähäva
raisille äideille, A. K.). 

Eskola, Walfrid, asutusneuvoja. 
-- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin v«

litsema 6. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

jäseneksi Suurv:aan 79. 
Mtv:aan 92. 

Al.oite: 
Rah. al. n:o 40 määrärahan osoittami

sesta Jäms.änjoen perkaustöiden aloitta
mista varten. Liitteet IV. Ks. ,T okien 
perkaukset. 

Lau;,:,unnot: 

844 (budjetti vuodelle 1931, 12 P. l. II 
luku); 9-70 (s :n, Ylm. XI luku); 9912 (mar
gariinin valmistevPro, A. K.). 

Estlander, Ernst, professori. 
- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 8. 
valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

tarkistajak,~i 1160. 

Lau,,:.unnot: 

230 (lep. ollut V. J :n 7 § ja nalilakL 
A. K. hyv.); 251 ( edustajapalkkiolain 
muutos, 2· K.); 268 ( vapausrangaistusten 
koventaminen, 3 K.); 281 ( valtionvirka
miesten nimittämiskirjat, 2 K.); 304 (s:n, 
3 K.); 2\Ji1 (koroitetut tullit v. 1930, 3 
K.); 359 (R. L:n 11luvun muutos, 3 K.): 
414 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien
viljelijöille, 3 K.); 686 tullien kantaminen 
v. 1931, 2 K.); 9'76 (kotitaloustieteen y. m. 
virkojen perustaminen yliopistoon, A. K.); 
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10r52 (työrauhan suojeleminen, 3 K. Pp.); ' 
1125 ( vlkm. kesän ja •syksyn aikana tapah
tuneiden rikosten selvittämisestä). 

F. 

Fagerholm, Karl-August, toimittaja. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 

valittu jäseneksi Suurv:aan 79.~ 

Työv:aan 92. 

Lauos,unnot: 
148 (työrauhan suojeleminen, Lk.); 398, 

403 (kauppaliikkeiden työolot, A. K: ssä 
raukeaa); 516 (mallasjuomain tehdasmai
nen valmistus, 1 K.); 7791, 791 (työrauhan 
suojeleminen, 2 K.). 

Forstadius, Hjalmar, maanviljelijä. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

varajäseneksi Lv :aan 90. 
Ulkv :aan 91. 

jäseneksi Kulkv:aan 1262. 

Lomanpyyntö: 
304 (läheisen sukulaisen kuoleman joh

do~ta yhdestä istunnosta 21/11). 

Lau•s,unnot: 
1128 (budjetti vuodelle 1931, I,k.); 3916 

(uudis- ja laidunviljely•slainat pienviljeli
jöille, 2 K.); 417 (koroitettu tupakkaval
mistevero, 2 K.); 4418 ( opetuselokuvayh
distyksen toiminnan tukeminen, A. K.); 
717 (mallasjuomain tehdasmainen valmis
tus, 2 K.); 997 (alkoholilainsäädäntö, A. 
K.); 1026 (mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, 3 K.); 1072 (budjetti vuodelle 
1931, jatk. A. K.). 

von Frenckell, Erik, diplomi-insinööri. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema !5. 
- valittu valitsijamieheb.i 77. 

varajäseneksi Työv:aan 92. 
jäseneksi Pv :aan 913. 
puheenjohtajaksi Pv :aan 139. 
pankkivaltuusmieheksi 26l. 
jäseneksi Kulkv:aan 262. 

Aloitteet: 

Lak. al. n :o 13 laiksi mallasjuomien 

tehdasmaisesta valmistuksesta. I,iitteet 
VI. Ks. Mallasjuomat. 

Toiv. al. n:o 5 valtion kuoletusrahaston 
perustamisesta. Lii tteet IV. Ks. Valtion 
kuoletusraha sto. 

·L a u •s. u n n o t: 

56, 76 (valtioneuvoston tiedonanto 
eräistä valtakunnan hallintoa ko•s·kevista 
toimenpiteistään); 79 (budjetti vuodelle 
1931, Lk. Pp.); 80 (lisä budjetti vuodelle 
1930, Lk. Pp.); 110 {budjetti vuodelle 
1931, Lk.); 254, 2.55 ( edustajapalkkiolain 
muutos, 2 K.); 319 (mallasjuomain tehdas
mainen valmistus, Lk.); 353 (valtion teol
lisuuslaitokset, Lk.); 448 (opetuselokuva
yhdistyk1sen toiminnan tukeminen, A. K.); 
4517 (valtion hevossiittolan perustaminen, 
3 K.); 4•63, 467, 468 (koroitettu rnallas
juomavero, 2 K.); 519, 521 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 1 K.); 581 (bud
jetti v. 1931, 5 P. l. II luku); ·6919, 700 (tul
lien kantaminen v. 1931. 2 K.); 7214 (mal
lasjuomain valmistus ja kieltolain muut
taminen, :2· K.); 859, 862 (budjetti vuodelle 
1931, 12 •P.l. VII luku); 879 (R. L:n 38 
luku tO §, 2 K.); 1003 (alkoholilainsää
däntö, A. K.); 1016, 1028 ( mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 3 K.); 10'29 (mal
la1s>juomavero, 3 K.); 1036, 10138 (budjetti 
vuodelle 1931, Tp.); 1088 (R. L :n 38 luku 
10 §, 3 K.). 

Fränti, Aleksanteri, !kunnallisneuvos. 
- valittu Suomen Pankin tilintarkastajaksi 

2612, 

Furuhjelm, Ragnar, professori. 
-- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
-~- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi V v: aan 91. 

Lau·s:unnot: 

13 (ehdottaa jäsenen kansliatoimikun
taan); 3'5 (ehdottaa tarkistajat); 67 ( val
tioneuvoston tiedonanto eräistä valtakun
nan hallintoa koskevista toimenpiteis
tään); 225 (lep. ollut tasavallan suojelu
laki, A. K. hyv.); 230 (lep. ollut V. J :n 
7 § ja vaalilaki, A. K. hyv.); 41l, 4!15 (uu
ilis- ja laidunviljelyslainat pienviljeli
jöille, 3 K.); 682, 687, 703 (tullien kan
taminen v. 1931, 2 K.); 704 (tulo- ja omai-
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suusverolain muuttaminen, 2 K.); 800 
(kermakorvikkeiden valmistevero, 1 K.); 
836 (budjetti vuodelle 1931, 11 P. l. XIX 
luku); 887 (s :n, Ylm. III luku); 920 (s :n, 
Ylm. VI luku); 1131 ( vlkm. kesän ja syk
syn aikana tapahtuneiden rikosten selvit
tiimisestä). 

H. 

Haga, Edvard, maanviljelijä, kunnankirjuri. 
Vaa,san läänin pohjoisen vaalipiirin vali t
sema 9. 
valittu jäseneksi :M:tv:aan 92. 

Aloite: 
Lak. al. n: o 15 laiksi kansa•koulu toimen 

järjestysmuodon perusteista 18 päivänä 
toukokuuta 1923 annetun lain 9 § :n muut
tamisesta. Liitteet VIII. Ks. Kansakou
lut. 

Lausunto: 
384 (kansakoulutoimen perusteista an

netun lain 9 §, 1 K.). 

Hakala, Aleksi, maanviljelijä. 
- Vaa,san läänin itäisen vaalipiirin vali t

sema 8. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 

jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 
Ltv:aan 91. 

Lomanpyyntö: 
297 ( oikeusasiain takia yhdestä i·stun

nosta 18/11). 

Hakala, Kalle, toimittaja. 
- Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 
-- valittu varajäseneksi Suurv:aan 79•. 

jäseneksi Lv:aan 90. 

Hakkila, Väinö. Kts:. Toinen varapuhemies. 

Halonen, Antti, maanviljelijä. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
-- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi ,Siv:aan 92. 

Aloite: 

Rah. al. n:o 18 määrärahan osoittami
sesta Paul Nicolayn kristillis-yhteiskun-

nallisen työkeskuksen toiminnan avusta
mi,s.ta varten. Liitteet IV. Ks. Paul Ni
colayn työkeskus. 

Lauts.unnot: 
3165 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien

viljelijöille, 2 K.); 520 (mallasjuomain 
tehda.smainen valmistus, 1 K.); 817 (bud
jetti v. 1931, 10 P.l. XIII luku); 890 (s:n, 
Ylm. IV luku). 

Halonen, Toivo, pientilallinen. 
- Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 
- valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

Lomanpyyntö: 
410 (kunnallisten tehtävien tähden yh

destä istunnosta 5/12). 

'Lau•s:unnot: 
390 ( uudis- ja laidunviljely,slainat pien

viljelijöille, 2· K.); 992 (margariinin val
mistusvero, A. K.); 1027 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 3 K.). 

Hannula, Uuno, päätoimittaja. 
-- Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 9. 
--- valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

Ulkv:aan 90. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n :o '2'8 valtion sairaalan ra
:kentamisesta Kemiin. Liitteet VI. Ks. 
Sairaalat. 

Rah. al. n:o 26 määrärahan osoittami
sesta sillan rakentamista varten Tornion 
joen yli Tornion aseman ja Tornion kau
pungin välille. Liitteet IV. Ks. Tornion
joen silta. 

Rah. al n :o 27 määrärahan osoittami
sesta maantien rakentamista varten Tos
savan lossilta Koivun asemalle. Liitteet 
IV. Ks. Maantiet. 

Lomanpyyntö: 
289 (tärkeiden vksityisasiain takia yh

de,8.tä istunnosta 15/11). 

Lau•s.unnot: 
1248 ( edustajapalkkiolain muutos, 3 K.); 

'51•6, .519 (mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, 1 K.); 666 (tullien kantaminen 
V. 1931, 2 K.) 
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Harvala, Kaarlo, Pienviljelijäin Liiton sih
teeri. 

- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 6. 

- valittu jäseneksi kansliatoimikuntaan 13. 

" Vv:aan 91. 
Suomen Pankin tilintarkastajaksi 

262. 

Lausunnot: 

415 (koroitettu tupakkavalmistevero, 2 
K.); 453 (tulitiHuvero, 3 K.); 536 (bud
jetti v. 1931, Yk.); 682 (tullien kantami
nen v. 1931, 2 K.); 744 (budjetti vuodelle 
1931, 10 P.l. V luku); 918 (s:n, Ylm. VI 
luku); 931 (s:n, Ylm. VII luku); 1031 
(mallasjuomavero, 3 K.); 1036 (budjetti 
vuodelle 1931, Tp.); 1067 (s :n, jatk. 
A. K.); 1075 (R. L:n 38 l. 10 §, 3 K.). 

Heikkinen, Pekka Ville, maanviljelijä. 
- Kuopion läänin läntisen vaaflpiirin va

litsema 8. 
- valittu jäseneksi :Mtv:aan 92. 

puheenjohtajaksi :Mtv:aan 139. 

Aloite: 

Toiv. al. n:o 89 rautatien rakentami
sesta Outokummun radalta Savon radalle 
Alapitkän tai Siilinjärven asemalle. Liit
teet XII. Ks. Rautatiet. 

Helenelund, Edvard, maanviljelijä. 
- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema '8. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 78. 

Puolv:aan 263. 

Helo, Jphau, filosofiantohtori. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

varajäseneksi Ulkv:aan 91. 
pankkivaltuusmieheksi 261. 
valtiontilintarkastajain varamie-

heksi vuodeksi 1931 262. 

Aloite: 
Rah. al. n :o 1 määrärahan osoittami

sesta omakotirahaston vahvistamiseksi. 
Liitteet IV. Ks. Oma'kotirahasto. 

Lausunnot: 

99 (budjetti vuodelle 1931, L'k.); 289 
(koroitetut tullit v. 1930, 3 K.); 403 
(kauppaliikkeiden työolot, A. K :ssa rau
keaa); 531 (budjetti v. 1931, Yk.); 704 
(tulo- ja omaisuusverolain muutos, 2 K.); 
838 (budjetti v. 1931, 12 P. l. II luku); 
853 (s:n, 12 P.l. IV luku); 855 (s:n, 12 
P.l. VI luku); 946 (s:n, Ylm. IX luku); 
970 (s :n, Ylm. XI luku); 990 (elakkeen
muotoinen lapsiavustus varattomille äi
deille, A. K.); 1032 (mallasjuomavero, 3 
K.); 1035 (budjetti vuodelle 1931, Tp.). 

Hiidenhei:mo, Arttul'i, kunnallisneuvos. 
valittu Suomen Pankin tilintarkastajain 
varamieheksi 262. 

Hilden, Amanda Katariina, neiti. 
- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va

litsema 6. 
valittu valitsijamieheksi 78: 

varajäseneksi Siv:aan 92. 
jäsene'ksi Työv:aan 92. 

Lomanpyyntö: 
89 (hylätään 27 /10). 

Lausunnot: 
437 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); 982 

(eläkkeenmuotoinen lapsiavustus varatta
mille äideille, A. K.). 

Hilden, Uno, agronoomi. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 

valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

Lausunnot: 
315 (mallasjuomain tehdasmainen val

mistus, Lk.); 381 (valtion hevossiittolan 
perustaminen, 1 K.); 498 (tullien kanta
minen v. 1931, 1 K.). 

Hiltunen, Ou11i, myymälänhoitaja. 
- Kuopion läänin läntisen vaalipiirin 

litsema 8. 
-- valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Suurv :aan 79. 

" Kulkv:aan 262. 
jäseneksi Puolv :aan 263. 

var 
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Aloite: 
Toiv. al. n:o 74 Varkauden-Niinijär

ven radan rakentamisesta. Liitteet XII. 
Ks. Rautatiet. 

Hirvensalo, Lassi Olli, agronoomi. 
Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Lv:aan 90. 
varajäseneksi Vv:aan 91. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 34 kerman ja maidon kor

vikkeiden valmistuksen, maahantuonnin 
ja kaupan 'kieltämisestä. Liitteet IX. Ks. 
Kerman ja maidon korvikkeet. 

Rah. al. n :o 25 määrärahan osoittami
sesta puutavaraliikettä harjoittavien, 
maamiesten omistamien metsäyhtymien 
lainojen vakauttamiseksi. Liitteet IV. 
Ks. Maamiesten metsäyhtymät. 

Rah. al. n :o 67 määrärahan osoittami
sesta lainan antamiseksi Suomen Karja
keskuskunnalle vientiteurastamon raken
tamista varten. Liitteet IV. Ks. Karja
keskuskunta. 

Lomanpyynnöt: 
89 (virkatehtävien ta:kia yhdestä istun

nosta 27 /10); 738 (s :n yhdeksi päiväksi 
13/12). 

Lausunto: 
891 (budjetti vuodelle 1931. Ylm. IV 

luku). 

Holma, K. V., lakitiedettenkandidaatti. 
valittu valtiontilintarkastajain varamie
heksi vuodeksi 1931 262. 

Huhtala, Kaarlo Vilho, maanviljelijä, reservi
luutnantti. 

- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 6. 

- valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 
Puolv:aan 262. 

Lomanpyyntö: 

452 (yhdestä istunnosta oikeusasian ta
kia 8/12). 

Lausunnot: 
263 (kutsu Puolv :lle); 507 (mallasjuo

main tehdasmainen valmistus, 1 K.); 563 
(budjetti v. 1931, Yk.); 914 (s:n, Ylm. VI 
luku); 1015 (mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, 3 K.); 1090 (kermakprvikkei
den valmistevero, 3 K.); 1128 ( vl'km. ke
sällä ja syksyllä tapahtuneiden rikosten 
selvittämisestä). 

Huittinen, Kaapro, maanviljelijä. 
Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu varajäseneksi Suurv :aan 79. 

jäseneksi Ulkv:aan 90. 
varajäseneksi Työv:aan 92. 

Puolv:aan 262. 

Aloite: 

Rah. al. n:o 59 määrärahan osoittami
sesta kotitalouskoulun perustamista var
ten Keski-Karjalaan. Liitteet IV. Ks. 
Kotitalouskoulut. 

Lausunnot: 
754 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. 1. VI 

luku); 807 (s :n, 10 P. 1. VII luku); 814, 
817, 818 (s :n, 10 P. l. XIII luku); 1081 
R. L :n 38 luku 10 §, 3 K.). 

Huttunen, Johan Edvard, toimittaja. 
- Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 9. 
valittu jäseneksi Työv:aan 72. 

Lausunnot: 
87 (työrauhan sUOJeleminen, Lk. Pp.); 

144, 156. (s :n, Lk.); 397, 401, 405 (kauppa
liikkeiden työolot, A. K :ssä raukeaa); 4l7 
(koroitettu tupakkavalmistevero, 2 K.); 
594 (budjetti v. 1931, 7 P. 1. I luku); 789 
(työrauhan suojeleminen, 2 K.); 842 (bud
jetti v. 1931, 12 P. l. II luku); 854 (s :n, 
12 P. I. IV luku); 863 (s :n, 14 P. I. III 
luku). 

Huuhtanen, Väinö, agronoomi. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin 

sema 7. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" " 
Ltv:aan 91. 

valit-
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Aloite: 
Toiv. al. n:o 50 toimenpiteistä peruna

jauhoteollisuuden aikaansaamiseksi. Lii t
teet IX. Ks. Perunajauhoteollisuus. 

Häkkinen, Maija, maanviljelijä, rouva. 
Hämeen läanin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Suurv :aan 79. 
jäseneksi Tv:aan 91. 
varajäseneksi :M:tv:aan 92. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 64 määrärahan osoittami-

sesta lisäavustukseksi 
:Marttaliitolle. Liitteet IV. 
liitto. 

Lausunnot: 

suomalaiselle 
Ks. Martta-

833 (budjetti v. 1931, 11 P.l. XIX luku); 
942 (s:n, Ylm. VIII luku). 

Hämäläinen, .A.lex., työmies. 
Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 
valittu varajäseneksi Lv:aan 90. 

jäseneksi Pv:aan 93. 

Lausunto: 
783 (työrauhan suojeleminen, 2 K.). 

Hänninen, Kaarlo, oppikonlunopettaja, kir
jailija. 
Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 9. 

-- valittu 

" 

167. 

jäseneksi Suurv:aan 79. 
varajäseneksi Ulkv:aan 91. 
tarkistajaksi 160. 
tarkistajain varapuheenjohtajaksi 

Aloitteet: 

Toiv. al. n :o 13 rajantakaisten tekemien 
ryöstöretkien aikaansaamien vahinkojen 
korvaamise;;ta. J,iitteet IV. .Ks. Raja
seutu. 

Toiv. al. n:o 86 Oulun....c...Kuusamon
Paanajärven rautatien rakentamisesta. 
Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

Rah. al. n :o 22 määrärahan osoittami
sesta ]ainoiksi niille itäisen rajaseudun 

tilallisille, joilta rajansulkeminen on teh
nyt mahdottomaksi metsänmyynnin. Liit
teet IV. Ks. Rajaseutu. 

Rah. al. n:o 61 määrärahan osoittami
sesta kalansiitoslaitoksen perustamiseksi 
Kitkajoen Käylänkoskeen. Liitteet IV. 
Ks. Kalansiitoslaitos. 

Lausunnot: 
87 (lisämaan antaminen Kuusamon kun· 

nan liian pienille taloille, Lk. Pp.); 132 
(s :n, Llc.); 385 (uudis- ja laidunviljelyslai
nat pienviljelijöille, 2 K.); 478, 498 (tul
lien kantaminen v. 1931, 1 K.); 682 (s :n, 
2 K.); 939 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. 
VIII luku). 

Härmä, F. V., filosofiantohtori, kaupungin
johtaja. 
valittu Suomen Pankin tilintarkastajaksi 
261. 

Hästbaeka, Johan Emil, johtaja. 
Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

varajäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lausunnot: 
93 (kutsu Vv:lle); 290 (koroitetut tullit 

v. 1930, 3 K.); 454, 458, 459, 460 (valtion 
hevossiittolan perustaminen, 3 K.); 524 
(budjetti v. 1931, Yk.); 835 (s:n. 11 P.l. 
XIX luku); 843 (s:n, 12 P. l. II luku); 
852 (s :n, 12 P. l. III luku); 945, 964 (s :n, 
Ylm. IX luku); 1037 (s:n, Tp.); 1066 
(s:n, jatk. A. K.). 

1. 

Inborr, Johan, kunnallisneuvos. 
Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

Suurv:an 78. 

Lausunnot: 

78 (kutsu valitsijamiehille); 684 (tul
lien kantaminen v. 1931, 2 K.); 835 (bud
jetti vuodelle 1931, 11 P.l. XIX luku). 
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J. 
Jacobsson, Otto, oikeusneuvosmies. 
- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valii:

sema 8. 
valittu jäseneksi Lv :aan 90. 

varajäseneksi Ulkv:aan 91. 
jäseneksi Puolv :aan 263. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 1 painovapauslain muutta

misesta siten, että virkamiehet velvoite- . 
taan pitämään viralliset asiakirjat yleisön 1 

saatavissa. I,iitteet II. Ks. Painovapaus
laki. 

Rah. al. n:o 8 määrärahan osoittami
sesta Vaasan kunnallissairaalan laajenta
miskustannuksia varten. Liitteet IV. 
Ks. Sairaalat. 

Rah. al. n :o 36 määrärahan osoittami
sesta kalastusloistojen rakentamista var
ten. Liitteet IV. Ks. Kalastusloistot. 

Rah. al. n:o 69 määrärahan osoittami
sesta Kristiinankaupungin ruotsalaisen 
yhteiskoulun viiden alemman luokan otta
miseksi valtion huostaan. Liitteet IV. 
Ks. Oppikoulut. 

Lomanpyyntö: 
89 (hylätään 27/10). 

Lausunnot: 
269, 270 ( vapausrangaistusten koventa

minen, 3 K.); 853 (budjetti vuodelle 1931, 
12 P. l. IV luku); 1051, 1062 (työrauhan 
suojeleminen, 3 K.). 

.Jauhonen, Toivo Aapeli, kirkkoherra. 
- Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 9. 
valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

, varajäseneksi Vv:aan 91. 

" 

jäseneksi Kulkv:aan 262. 
varapuheenjohtajaksi Kulkv :aan , 
266. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 41 kalanhautomohuoneen 

ja hoitajan asunnon rakentamisesta Ka
jaanin Ämmäkosken venesulkuun. Liit
teet IX. Ks. Kalastus. 

Toiv. al. n:o 87 rautatien rakentami
sesta Kontiomäen asemalta Ristijärven, 
Hyrynsalmen, Suomussalmen ja Taival-

kosken kautta Paanajärvelle. Liitteet XII. 
Ks. Rautatiet. 

Toiv. al. n:o 90 maantiesillan rakenta
misesta Ristijärvellä Koirasalmen yli. 
Liitteet XII. Ks. Sillat. 

Rah. al. n :o 7 määrärahan osoittami
sesta Oulun diakonissakodin sairaalan laa
jentamista varten. Liitteet IV. Ks. Sai
raalat. 

Lausunnot: 
675 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 

768 (s :n, 3 K.); 782 (budjetti, vuodelle 
1931, 10 P. l. VI luku), 811 (s:n, 10 P. l. 
VII luku); 839 (s :n, 12 P. 1. II luku); 888 
(s :n, Ylm. IV luku). 

Jatkola, Emil Julius, lääninsihteeri. 
Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit-
sema, 9. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 

, jäseneksi Työv:aan 92. 
varajäseneksi Ltv:aan 92. 

" 
Puolv:aan 263. 

Lomanpyynnöt: 

77. 

165 ( virkatehtävien takia 1/11-5/11); 
924 (läheisen omaisen kuoleman johdosta 
torstaiaamusta viikon loppuun 17 /12). 

Jern, Johan Levi, maanviljelijä. 
Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu valitsijamieheksi 77'. 

varajäseneksi Suurv:aan 78. 
jäseneksi Ltv:aan 91. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 24 kyläyhteiskuntien hal

lintoa koskevasta lainsäädännöstä. J,iit
teet VII. Ks. Kyläyhteiskunnat. 

Toiv. al. n :o 42 komitean asettamisesta 
voinviennin edistämismahdollisuuksien 
tutkimista varten. Liitteet IX. Ks. Voin
vienti. 

Toiv. al. n :o 43 kotimaisen rukiin jau
hatuspakon käytäntöönottamisesta. Liit
teet IX. Ks. Rukiin jauhatuspakko. 

Lausunnot: 
734 (kansakoululaitoksen kustannuslain 

23 §:n muuttaminen, 2 K.); 991 (eläkkeen
muotoinen lapsiavustus varattomille äi
deille, A. K.). 
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.Jokinen, Emil, toimittaja. 
- Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

jäseneksi Mtv:aan 92. 

Lausunnot: 
35 (ehdottaa tarkistajat); 344 (uudis- ja 

laidunviljelyslainat pienviljelijöille, 1 K.). 

.Joukanen, Kalle, maanviljelijä. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu jäseneksi Työv:aan 92. 

.Jnnes, Antti, kunnallisneuvos. 
- Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 9. 
-- valittu jäseneksi Ltv:aan 91. 

varajäseneksi Siv:aan 92. 
varapuheenjohtajaksi Ltv:aan 139. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 80 Tornionjokivarren rau

tatien jatkamisesta Kaulinrannalta Pel
loon. Liitteet XII. Ks. Hautatiet. 

Rah. al. n :o 31 määrärahan osoittami
sesta sillan rakentamista varten J olman
putaan yli Tornionjokivarren maantiellä. 
Liitteet IV. Ks. Sillat. 

Rah. al. n:o 47 määrärahan osoittami
sesta maamieskoulun perustamista varten 
Peräpohjolaan. Liitteet IV. Ks. Maa
mieskoulut. 

Lomanpyyntö: 
328 (puhemiesneuvostolle perusteitujen 

yksityisasiain tähden perjantaista maa
nantai-iltaan 25/11). 

Lausunto: 
768 (tullien kantaminen v. 1931, 3 K.). 1 

.Junnila, 'l'aave, kunnallisneuvos. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu jäseneksi Ltv:aan 91. 

pankkivaltuusmieheksi 261. 

Lomanpyyntö: 
762 (yksityisasiain tähden yhdestä IS

tunnosta 15/12). 

Lausunto: 
246 (edustajapalkkiolain muutos, 2 K.). 

.Jussila, Oskari Heikki, kirkkoherra . 
Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin 
sema 9. 
Yalittu valitsijamieheksi 78. 

1 - varajäseneksi Vv:aan 91. 

Aloite: 

valit-

Rah. al. n:o 35 määrärahan osoittami
sesta maantien rakentamista varten Sieri
län lossin eteläpäästä Kemijoen eteHi
puolta Pekkalan lossille. Liitteet IV. Ks . 
Maantiet. 

Lausunnot: 
656 (budjetti v. 1931, 10 P. l. I luku); 

740 (s:n, 10 P. l. II luku) 744 (s:n, 10 P. 1. 
V luku); 816 (s:n, 10 P. l. XIII luku); 854 
(s:n, 12 P.l. IV luku); 895 (kansakoulu
laitoksen kustannuslain 5, 15 ja 18 § :t, 1 
K.); 924 (s :n, 2 K.); 933 (budjetti vuo
delle 1931, Ylm. VII luku); 1025 (mallas
juomain tehdasmainen valmistus, 3 K.). 

.Jyske, .Jalmari, agronoomi. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Vv:aan 91. 

Aloite: 
Lak. al. n :o 9 laiksi pienviljelijäin son

ninpitoyhtymille ja -osuuskunnille sekä 
karjantar kastusyhdistyksille annettavien 
valtion avustusten perusteita koskevan 
lain muuttamisesta. Liitteet IV. Ks. 
Pienviljelys. 

Lausunnot: 
348 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien

viljelijöille, 1 K.); 799, 801 (kermakorvik
keiden valmistevero, 1 K.); 833 (budjetti 
vuodelle 1931, 11 P. L XIX luku); 1090 
(kermakorvikkeiden valmistevero, 3 K.) . 

K. 

Kaijalainen, Lauri, päätoimittaja. 
- Lapinmaan vaalipiirin valitsema 9. 

valittu valitsijamieheksi 77. 
jäseneksi Suurv :aan 79. 

Siv:aan 92. 

Aloitteet: 
Lak. al. n :o 5 laiksi tulo- ja omaisuus

sekä perintö- ja lahjaverotuksen toimeen-

150 
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panon lykkääruisestä Inarin, Enontekiön, 
Utsjoen ja Petsamon kunnissa. Liitteet 
IV. Ks. Lapin verotus. 

Toiv. al. n:o 14 Petsamon sähkökysy
myksen ratkaisemisesta valtion etua sil
mällä pitäen. Liitteet IV. Ks. Petsamo. 

Rah. al. n :o 43 määrärahan osoittami
sesta erämaantien rakentamiseksi Savu
kosken kirkonkylästä Martinkylään. I .. iit
teet IV. Ks. Maantiet. 

Rah. al. n:o 44 määrärahau o~oittami
sesta maantien rakentamiseksi Sodankylän 
Vaalajärveltä J eesiön kylään. Liitteet 
IV. Ks. }.:Iaantiet. 

Rah. al. n :o 45 määrärahan osoittami
,;esta maantien rakentamista varten Kitti
Iästä Enontekiölle. Liitteet IV. Ks. 
:Yiaantiet. 

Rah. al. n :o 46 määrärahan osoittami
sesta maantien rakentumista varten Pel
kosenniemeltä Kairalaan. Liitteet IV. 
Ks. Maantiet. 

Lomanpyyntö: 
356 (tärkeiden yksityisasian tähden yh

destä istunnosta 28/11). 

I~ausunnot: 

935 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. VII 
luku); 957 (s :n, Ylm. IX luku). 

Kairamo, A. Osw., ent. senaattori. 
valittu valtiontilintarkastajaksi vuodeksi 
1931 262. 

Kallio, Kyösti. Ks. Puhemies. 

Kalliokoski, Wiljami, maanviljelijä. 
Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi kansliatoimikuntaan 13. 

Suurv:aan 79. 

" 
Siv:aan 92. 

valtiontili.ntarkastajai.n varamie- ! 

heksi vuosiksi 1930 ja 1931 262. 
jäseneksi Kulkv:aan 262. 

vapautettu Siv:n jäsenyydestä 266. 

Aloite: 

Toi.v. al. n:o 72 Kokkolan-Suolahden 
rautatien rakentamisesta. Liitteet XII. 
Ks. Rautatiet. 

Lomanpyyntö: 
452 (läheisen omaisen kuoleman joh

dosta 8/12). 

Lausunnot: 
639 (budjetti v. 1931, 10 P. l. I luku); 

710 (mallasjuomain valmistus ja kieltolain 
muutos, 2 K.); 1008, 1027 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 3 K.); 1030 (mal
lasjuomavero, 3 K.); 1079 (R. I, :n 38 luku 
10 §, 3 K.). 

Kallioniemi, Aili, filosofianmaisteri. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu varajäseneksi Suurv :aan 79. 

Työv:aan 92. 

Aloite: 
Rah. al. n :o 56 määrärahan osoittami

sesta Jyväskylän talouskoulua varten. 
Liitteet IV. Ks. Talouskoulut. 

Lausunnot: 
831 (budjetti vuodelle 1931, 11 P. l. V 

luku); 941 (s :n, Ylm. VIII luku); 984 
(eläkkeenmuotoinen lapsiavustus vähäva
raisille äideille, A. K.). 

Kaskinen, Juho, maanviljelijä, kunnallis
neuvos. 

-· Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit-
sema 6. 
valittu jäseneksi Suurv :aan 79. 

" 
Siv:aan 92. 

varajäseneksi Mtv:aan 92. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n:o 51 jauhamattoman vehnän 
ja vehnätuotteiden tullisuhteen järjestä
misestä. Liitteeet IX. Ks. Vehnän tulli. 

Rah. al. n :o 55 määrärahan osoittami
sesta palkkion maksamista varten sokeri
juurikkaan viljelijöille. Liitteet IV. Ks. 
Sokerijuurikasviljelys. 

Lomanpyynnöt: 

165, 167 (kunnallisten tehtävien takia 
yhdeksi päiväksi 31/10, 4/11). 

Lausunnot: 
68 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen-
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piteistään); 93 (kutsu Siv :lle); 996 alko
holilainsäädännön uudistus, A. K.). 

Kaura, A. K., maanviljelijä. 
- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 8. 
-- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Suurv :aan 79. 

Aloite: 

U:lkv:aan 90. 
Kulkv:aan 262. 

Rah. al. n :o 63 määrärahan osoittami
sesta metsänhoitoyhdistyksien tukemista 
varten. Liitteet IV. Ks. Metsänhoito
yhdistykset. 

Lomanpyyntö: 
161 (oikeusasian takia yhdeksi päiväksi 

30/10). 

Kauranen, Joosept>i, maanviljelijä. 
Viipurin läänin itäisen vaalipiirin 
sema 7. 
valittu jäseneksi Ltv :aan 91. 

Puolv:aan 263. 

Aloite: 

valit-

Toiv. al. n:o 65 rautatien rakentami
sesta Helsingistä Turun-Toijalan ja 
Tampereen-Porin ratojen poikki Suu
pohjan radalle. Liitteet XII. Ks. Rauta
tiet. 

Lomanpyyntö: 
452 (yhdestä istunnosta kunnallisten 

tehtävien takia 8/12). 

Kemppi, Antti, maanviljelijä, katekeetta. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Tv: aan 91. 
varapuheenjohtajaksi Tv:aan 139. 

Kesti, Yrjö Henrik, pienviljelijä. 
Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu varajäseneksi Suurv :aan 79. 

, jäseneksi Tv: aan 91, 

Aloitteet: 

Toiv. al. n :o 20 manttaalikuntalaitoksen 
lopettamisesta ja sen tehtävien siirtämi
sestä kunnille. Liitteet VII. Ks. Mant
taalikunta. 

Toiv. al. n:o 47 esityksen antamisesta 
maatalousneuvonnan keskittämistä tar
koittavaksi laiksi. Liitteet IX. Ks. Maa
talousneuvonta. 

Toiv. al. n:o 48 esityksen antamisesta 
laiksi kaupunkien, kauppaloiden y. m. yh
dyskuntien omistamien tilojen alueilla 
olevien vuokra-alueiden itsenäi·styttämi
sestä. Liitteet IX. Ks. Vuokra-alueet. 

Toiv. al. n :o 49 pysyvän pienviljelys
rahaston muodostamisesta. Liitteet IX. 
Ks. Pienviljelysrahasto. 

Toiv. al. n :o 52 esityksen antamisesta 
laiksi margariinin valmisteverosta. Liit
teet IX. Ks. Margariini. 

Toiv. al. n:o 57 asutuskomitean töiden 
kiirehtiruisestä ja uudisraivausrahaston 
perustamisesta. Liitteet IX. Ks. Uudis
raivausrahasto. 

Toiv. al. n :o 59 esityksen antamisesta 
laiksi pienviljelijäin laidunosuuskunnista. 
Liitteet IX. Ks. Pienviljelys. 

Toiv. al. n :o 62 n. s. päätilojen vuokraa
jain itsenäistyttämisestä. Liitteet IX. Ks. 
Vuokra-alueet. 

Toiv. al. n :o 64 asevelvollisuusajan ly
hentämisestä ja suojeluskuntia koskevan 
lainsäädännön muuttamisesta. Liitteet 
XL Ks. Asevelvollisuus. 

Rah. al. n:o 10 määrärahan osoittami
sesta avustuksiksi tie- ja siltarakennus
töitä varten. Liitteet IV. Ks. Tie- ja 
siltarakennustyöt. 

Rah. al. n:o 33 määrärahan osoittami
sesta maantien rakentamista varten Mu
hoksen pitäjän ja Ylikiimingin väliseltä 
maantieltä Oulujoen pohjoispuolta Uta
järven kunnan Vaalan:kylään. Liitteet 
IV. Ks. Maantiet. 

Rah. al. n:o 51 määrärahan osoittami
sesta pienviljelijäin opiston perustami
seksi Oulun lääniin. Liitteet IV. Ks. 
Pienviljelijäopisto. 

Ksm. joka koskee valtion asutustoimin
nan kautta muodostettujen uudistilojen 
haltijain taloudellista hätää 1092; apu
laismaatalousministerin vastaus 1094. 

Lausunnot: 

48 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 
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valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 83 (varojen varaaminen 
uud:is- ja laid:unviljelyksistä pienviljeli
jöille, Lk.); 154 (työrauhan suojeleminen, 
Lk.); 225 (lep. ollut tasavallan suojelu
laki,' A. K. hyv.); 237 (lep. ollut V. J :n 
7 § ja vaalilaki, A. K. hyv.); 488 (tullien 
kantaminen v. 1931, 1 K.). 

Keto, Jaakko William, filosofianmaisteri. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit-

sema 6. 
valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

" 

" 
P'v:aan 93. 

varapuheenjohtajaksi Pv :aan 139. 
tarkistajaksi 159. 
tarkistajain puheenjohtajaksi 167. 
Suomen Pankin tilintarkastajaksi 
262. 
jäseneksi Puolv :aan 262. 

Lausunnot: 
470, 493 (tullien kantaminen vuonna 

1931, 1 K.); 691, 696 (s :n, 2 K.); 763 (s :n, 
3 K.); 1086 (R. L :n 38 luvun 10 §, 3 K.); 
1089 (kermakorvikkeiden valmistevero, 
3 K.). 

Kilpeläinen, Kaarlo Edvard, rovasti. 
Turun läänin eteläisen vaaliriirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Siv:aan 92. 

tarkistaja:ksi 160. 

Lausunnot: 
519 (mallasjuomain tehdasmainen val

mistus, 1 K.); 727 (s :n, 2 K.); 891 (bud
jetti vuodelle 1931, Ylm. IV luku); 1013 
(mallasjuorilain tehdasmainen val_mistus, 
3 K.). 

Kilpi, Eino, päätoimittaja. 
·- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 7. 
valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 20 määrärahan osoittami

sesta Tampereen lyseon uuden talon ra
kentamista varten. Liitteet IV. Ks. Op
pikoulut. 

Lomanpyyntö: 
370 (kunnallisten tehtävien takia yh

destä istunnosta 2/12). 

Lausunnot: 

307 (R. L :n 11 luvun muutos, 1 K.); 
356 (s :n, 3 K.); 929 (budjetti vuodelle 
1931, Ylm. VII luku); 962 (s :n, Ylm. IX 
luku). 

Kirveskoski, Vilho, isännöitsijä. 
Mik,kelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

, varajäseneksi Suurv:aan 79. 
jäseneksi Tv:aan 91. 

Kivimäki, Toivo Mikael, lakitiedettentohtori. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Lv:aan 90. 

puheenjohta:jaksi Lv:aan 139. 

Lausunnot: 

51 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 
valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 237 (Iep. ollut V. J :n 7 § ja 
vaalilaki, A. K. hyv.); 243, 244 ( V!JJ>aus
rangaistusten koventaminen, 2 K.); 357 
R. L :n 11 luvun muutos, 3 K.); 361 (tulo
ja menoarvion ulkopuolella olevat rahas
tot, 2 K.); 362 (uudis- ja laidunviljelyslai
nat pien viljelijöille, 2 K. Pp.); 426 (työ
rauhan suojeleminen, 1 K.); 636 (budjetti 
v. 1931, 9 P. l. XIII luku); 873 (R. L :n 
38 1. 10 §, 2 K.); 998 ( alkoholilainsäädän
nön muutos, A. K.); 1054 (työrauhan suo
jeleminen, 3 K.); 1082 (R. L:n 38 luku 
10 §, 3 K.); 1121, 1135 (vlkm.) kesän ja 
syksyn aikana tapahtuneiden rikosten sel
vittämisestä). 

Kivioja, Vilho Heikki, pastori. 
Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi Lv:aan 90. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 82 rautatien rakentami

sesta Ylivieskan asemalta Ryöppään me
risatamaan. Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

Aloite Työjärjestyksen 1 ja 3 § :n muut
tamisesta. A. IV. Ks. Työjärjestys, 
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Lomanpyyntö: 
89 (oikeusasian takia !kahden päivän 

ajaksi 27/10). 

Lausunnot: 
76 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 80 (budjetti vuodelle 1931, Lk. 
Pp.); 82 (edustajapalkkiolain muuttami
nen, Lk.); 84 (tulo- ja omaisuusverolain 
muuttaminen, Lk.); 175 ( vapausrangais- , 
tusten koventaminen, 1 K.); 2H, 213 
( edustajapalkkiolain muutos, 1 K.); 215 
(valtionvirkamiesten nimittämiskirjat, 1 
K.); 219 (tekee huomautuksen nimenhuu
don poisjättämisen johdosta); 259 (s :n); 
254 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); 445, 
254 edustajapalkkiolain muutos, 2 K.); 
444 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); 445 
449 (opetuselokuvayhdistyksen toiminnan 
tukeminen, A. K.); 499 (tasavallan presi
dentin eläkeoikeus, Lk.); 514 (mallasjuo
main tehdasmainen valmistus, 1 K.); 562 
(budjetti v. 1931, Yk.); 580 (s:n, 5 P.l. 
I luku); 664 (kertomukset suomalaisen ja 
ruotsalaisen kirjallisuuden edistämisra
hastojen hoidosta v. 1929, A. K.); 816, 
817, 818 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. l. 
XIII luku); 887 (s :n, Ylm. III luku); 956 
(s :n, Ylm. IX luku); 1004 ( työjärjestyksen 
1 ja 33 § :n muutos, A. K.). 

Kivisalo, Väinö, piirisihteeri. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin va

litsema 6. 
-- .valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 
Ltv:aan 9L 

varajäseneksi Siv :aan 92. 

Lausunnot: 
334 (vuokrasuhteiden jatkaminen ti

heissä asumusryhmissä, 2 K.); 635 (budjetti ; 
v. 1931, 9 P. l. XIII luku); 784 (työrauhan 
suojeleminen, 2 K.); 979 (kotitaloustieteen : 
professorinvirka yliopistoon, A. K.); 986 ' 
(eläkkeenmuotoinen lapsiavustus vähäva- 1 

raisille äideille, A. K.). ' 

Koivisto, .Juho, maanviljelijä, apulaismaa
talousministeri. 
Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
vapautettu v. 1930 valtiontiEntarkastajan 
jäsenyydestä 172. 
Ks. Hallituksen jäsenten lausunnot. 

Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä. 
- Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Suurv:aan 79. 
jäseneksi Ltv:aan 91. 

Lomanpyyntö: 
328 (sairauden takia toistaiseksi 25/11). 

Koivuranta, .Janne, maanviljelijä. 
-- Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 9. 
valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

varajäseneksi Työv:aan 92. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 88 Kulusjoen-Posiojärven 

-Paanajärven rautatien rakentamisesta. 
Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

Rah. al. n:o 19 määrärahan osoittami
sesta valtion puhelinverkon laajentamista 
varten. Liitteet IV. Ks. Valtion puhelin
verkko. 

Rah. al. n :o 21 koroitetun määrärahan 
osoittamisesta Peräpohjolan itäisen osan 
kiertävää kotitalouskoulua varten. J_,iit-
teet IV. Ks. Kotitalouskoulut. -

Rah. al. n:o 39 määrärahan osoittami
sesta Pellonkylän ja Meltauksen välisen 
maantierakennuksen loppuunsaattamista 
varten. Liitteet IV. Ks. Maantiet. 

Ksm., joka koskee puhelintoimilupien 
myöntämistä 1136; kulkulaitosministerin 
vastaus 1139. 

Lausunnot: 
765 (tullien kantaminen v. 1931, 3 K.); 

853 (budjetti vuodelle 1931, 12 P.l. IV 
luku); 951 (s :n, Ylm. IX luku). 

Kolkki, Emanuel, rovasti. 
Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

, jäseneksi Tv:aan 91. 
pitänyt valtiopäivien lopettajaissaarnan 
Nikolainkirkossa 1145. 

Lausunto: 
93 (kutsu Tv:lle). 
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Komu, Ville, torpparinpoika, luennoitsija. 
Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit- : 
sema 6. 
valittu jäseneksi I.v:aan 90. 

Lausunnot: 
266 ( vapausrangaistusten koventaminen, 

3 K.); 423 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); ! 

507 (mallasjuomain tehdasmainen valmis
tus, 1 K.); 582 (budjetti v. 1931, 5 P. l. 
IV luku); 624 (s :n, 9 P. l. VII luku); 633 1 

(s :n 9 P. l. XIII luku); 788, 794, 795, 796 ' 
(työrauhan suojeleminen, 2 K.); 1045 (s :n, ' 
3 K. Pp.). 

Kontio, Oskari, maanviljelijä. 
Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 8. 

- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 
varajäseneksi Tv:aan 91. 
jäseneksi Puolv:aan 263. 

Koponen, Albin, levyseppä 
Ruopiou läänin itäiser1 vaalipiirin valit- 1 

sema 8. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 7fJ. 

Prv:aan 90. 

Aloite: 
Lak. al. n:o 7 laiksi leimaverolain 14 

§ :n muuttamisesta. I.iitteet IV. Ks. Lei
mavero. 

Korpisaari, Paavo, filosofiantohtori. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu jäseneksi kansliatoimikuntaan 13. 

" " 
Vv:aan 91. 

varapuheenjohtajaksi V v :aan 139. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n :o 4 erinäisten valtion teolli
suuslaitosten muuttamisesta osakeyh
tiöiksi. Liitteet IV. Ks. Valtion teolli
suuslaitokset. 

Toiv. al. n:o 18 osuuskauppojen säästö
kassain toiminnan säännöstelemisestä. 
Liitteet V. Ks. Osuuskauppain säästökaf'
sat. 

Lausunnot: 

481 (tullien kantaminen vuonna 1931. 
1 K.); 560 (budjetti vuodelle 1931, Yk.); 
700 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 
838 (budjetti vuodelle 1931, 12 P.l. II 
luku); 859, 862 (s :n, :12 P. l. VII luku); 
881 (s:n. Ylm. IIT lnku); 1037 (s:n, Tp.). 

Koskenheimo, Alex, maanviljelijä. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi. 

varajäseneksi Prv:aan 90. 
Tv:aan 91. 
Pv:aan 93. 

78. 

Lausunto: 
1 -- jäseneksi Puolv:aan 263. 

251 (edustajapalkkiolain muutos, 2 K.). 

Korhonen, .Job., kansakoulunopettaja. 
Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Tv:aan 91. 

i~loite: 

Rah. al n :o 29 määrärahan osoittami
sesta Tervasalmen sillan rakentamista var
tPn. Liitteet IV. Ks. Sillat. 

Lausunnot: 

687 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 
838 (budjetti vuodelle 1931, 12 P. l. II 
luku). 

Kosonen, Antti .Jnho, toimittaja. 
Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu varajäseneksi Lv:aan 90. 

, Siv :aan 92. 
jäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lomanpyyntö: 

89 (hylätään 27 /10). 

I.ausunnot: 

429 (työrauhan suojeleminen, 1 K.): 
767 (tullien kantaminen v. 1.931, 3 K.). 

Kostia, Aku, notaari. 
pitänyt pöytäkirjaa edustajain valtakirjan 
tarkastuksessa 1. 
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Kovanen, .Jalmari, pienviljelijä. 
Vaasan läänin itäisen vaalipiirin val it
sema 8. 
valittu jäseneksi Suurv :aan 79. 

Kulkv:aan 262. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 71 rautatien rakentami

sesta Jyväskylästä Suolahden tai U urais
ten pitäjän kautta Haapajärven asemalle. 
Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

Kuisma, Antti, pankinjohtaja. 
Viipurin läänin itäisen vaalipiirin 
sema 7. 
valittu jäseneksi Pv :aan 93. 

" 
Puolv:aan 263. 

valit-

varapuheenjohtajaksi Puolv:aan 
266. 

Aloite: 
Toiv. aJ. n :o 17 vuoden 1918 itsenäisyys

taistelun johdosta syntyneiden vahinkojen 
korvaamisesta. Liitteet IV. Ks. Kapina
vahingot. 

Kukkonen, Antti, pastori, maanviljelijä. 
Kuopion läänin itä.isen vaalipiirin valit
sema 8. 
pitää valtiopäiväsaarnan Nikolainkirkossa 
15. 
valittu varajäseneksi Ul'kv:aan 91. 

jäseneksi Siv:aan 92. 
puheenjohtajaksi Siv:aan 139. 

Aloite: 
Toi v. al. n :o 8 perintö- ja lahjavm·o

laissa ilmenneiden epäkohtien poistami
aesta. Liittoet IV. Ks. Perintö- ja lahja
vero. 

J~ a u s u n n o t: 

507 (mallasjuomain tehdasmainen val
mistus, 1 K.); 664 (kertomukset suomalai
sen ja ruotsalaisen edistämisrahastojen 
hoidosta v. 1929, A. K.); 730 (Kansakou
lulaitoksen kustannuslain 23 § :n muutos, 
2 K.); 7 42, 807, 812 (budjetti vuodelle 
1931, 10 P.l. V ja VII luku); 813 (s :n, 10 
P.l. IX luku); 934 (s:n, Ylm. VII luku); 
937 (s :n, Ylm. X luku 25 mom.); 1024 mal
lasjuomain tehdasmainen valmistus, 3 K.). 

Kulovaara, Urho, kansakoulunopettaja. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

jäseneksi Ltv:aan 91. 

Aloite: 
Rah. al. n :o 13 määrärahan osoittami

sesta Turun toisen suomalaisen lyseon ra
kennustyön alkamiseksi. Liitteet IV. Ks. 
Oppikoulut. 

Lausunnot: 

709 (tulo- ja omaisuusverolain muutos, 
2 K.); 928 (kansakoululaitoksen kustan
nuslain 5, 15 ja 18 § :t, 2 K.). 

Kuokkanen, Erkki Veikko, pormestari, sisä
asiainministeri. 
!fikkelin läänin vaalipiirin valitsema 7. 

Lomanpyyntö: 

167 (omaisen kuoleman johdosta yhdeksi 
päiväksi 4/11). 

Ks. Hallituksen jäsenten lausunnot. 

Kuuliala, Viljo-Kustaa, kirkkoherra. 
Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Tv:aan 91. 

Lomanpyyntö: 

297 (sairauden tähden yhdestä istun
nosta 18/li). 

Lausunto: 
251 (edustajapalkkiolain muutos, 2 K.). 

Kuusisto, August, pienviljelijä. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

jäseneksi Lv:aan 90. 

" Suomen Pankin 
mieheksi 262. 

Lausunnot: 

Siv:aan 92. 
tilintarkastajain vara-

268, 27l ( vapausrangaistusten koventa
minen, 3 K.); 741 (budjetti vuodelle 1931, 
10 P. 1. II luku); 797 (työrauhan suojele
minen, 2 K.); 10,!5, 1058 (s :n, 3 K.). 
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Kämäräinen, Kalle, maanviljelijä. 
-- Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit- 1 

sema 8. 
valittu jäseneksi Työv:aan 92. 

, varajäseneksi Pv :aan 93. 

Lausunnot: 
693 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 

84L! (budjetti vuodelle 1931, 12 P. 1. II : 
luku); 876 (R. I~ :n 38 luku 10 §, 2 K.). 

L. 

Lahdensuo, .Jalo, filosofianmaisteri, maanvil
jelijä. 
Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

, Prv:aan 90. 
puheenjohtajaksi Suurv:aan 139. 
pankkivaltuusmieheksi 261. 
kutsut Suurv :lle 168, 188, 259. 286, 304, 
328, 370, 452, 738, 897. 

Aloite: 
Lak. al. n :o 3 laiksi maalaiskuntain 

kunnallishallinnosta annetun asetuksen 
muuttamisesta. Liitteet IV. Ks. Kunnal
lisverotus. 

Lomanpyyntö: 
738 (yksityisasiain takia yhdestä istun

nosta 13/12). 

Lausunnot: 
285 (valtionvirkamiesten nimittämis

kirjat, 2 K.); 362 (tulo- ja menoarvion 
ulkopuolella olevat rahastot, 2 K.); 459 
(valtion hevossii ttolan perustaminen, 3 
K.); 461 (koroitettu mallasjuomavero, 2 
K.); 636 (budjetti v. 1931, 9 P. l. XIII 
luku); 854 (s :n, 12 P. 1. IV luku); 1038 
(s:n, Tp.). 

Lahtela, l\latti Oskari, maanviljelijä. 
Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu varajäseneksi Ltv:aan 92. 

jäseneksi Työv:aan 92. 

Aloitteet: 
Lak. al. n :o 12 laiksi Kemijärven kun

nassa olevan n. k. Kirkkomäenkankaan 
ja sitä varten eroitetun metsämaan tilaksi 

muodostamisesta ja asukkaille luovutta
misesta. Liitteet IX. Ks. Kemijärven 
maanomistusolot. 

Toiv. al. n:o 35 valtion avustuksesta 
meijerien rakentamista varten Pohjois
Suomeen. Liitteet IX. Ks. Meijerit. 

Toiv. al. n:o 56 toimenpiteistä Kemi
järven tulvien rajoittamiseksi. Liitteet 
IX. Ks. Tulvavahingot. 

Rah. al. n:o 17 määrärahan osoittami
sesta Kemijärven-Kuolajärven maantien 
tulvanalaisten alueiden korottamista var
ten. Liitteet IV. Ks. Maantiet. 

Rah. al. n:o 37 määrärahan osoittami
sesta Kemijärven kirkonkylän-Luusuan 
maantien rakentamista varten. Liitteet 
IV. Ks. Maantiet. 

Rah. al. n:o 42 määrärahan osoittami
sesta maantien rakentamista varten Kuo
lajärven kirkonkylästä Tuutijärvelle. 
Liitteet IV. Ks. Maantiet. 

Rah. al. n:o 58 määrärahan osoittami
sesta emäntäkoulun perustamista varten 
Kemijärvelle. Liitteet IV. Ks. Emäntä
koulut. 

Rah. al. n :o 60 määrärahan osoittami
sesta Suomen Poronhoitoyhdistykselle po
ronhoidon edistämiseksi. I~iitteet IV. Ks. 
Poronhoito. 

Rah. al. n:o 70 määrärahan osoittami
sesta Kemijärven yhteiskoulun koulutalon 
rakennusavustukseksi. Liitteet IV. Ks. 
Oppikoulut. 

Lausunnot: 
88 (lisämaan antaminen Kemijärven ja 

Kuolajärven kuntain pienille taloille, Lk. 
Pp.); 135 (s :n, Lk.); 389 (uudis- ja laidun
viljelyslainat pien viljelijöille, 2 K.); 636 
(budjetti v. 1931, 9 P. l. XIII luku); 830 
(s :n, 11 P. l. I luku); 844 (s :n, 12 P. l. 
II luku); 932 (s :n, Ylm. VII luku); 942 
(s :n, Ylm. VIII luku); 952, 962 (s :n, Ylm. 
IX luku); 999 (alkoholilainsäädäntö, A. 
K.); 1028 (mallasjuoman tehdasmainen 
valmistus, 3 K.). 

Lamminen, Antero, filosofianmaisteri, pää
toimittaja. 
Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Ulkv: aan 91. 
jäseneksi Työv:aan 92. 
puheenjohtajaksi Työv:aan 139. 
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l .. ausunnot: 
402, 405 (kauppaliikkeiden työolot, A. 

K :ssa raukeaa); 984 ( eläkkeenmuotoinen 
lapsiavustus vähävaraisille äideille, A. 
K.). 

I..ampinen, .Juho Emil, maanviljelijä. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 

5. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

_,, varajäseneksi Suurv:aan 79. 

-'·' " 
Mtv:aan 92. 

jäseneksi Pv:aan 93. 
Siv:aan 328. 

Lausunnot: 
348 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien

viljelijöille, 1 K.); 520 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 1 K.); 676, 682, 
694 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 
727 (mallasjuomain valmistus, 2 K.); 835 
(budjetti vuodelle 1931, 1l P.l. XIX luku); 
842 (s :n, 12 P. l. II luku); 1027 (mallas
juomain tehdasmainen valmistus. 3 K.). 

Lautala, Emil, maanviljelijä. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

Lomanpyyntö: 
452 (yhdestä istunnosta kunnallisten 

tehtävien takia 8/12). 

. Lehtokoski, Aino, rouva. 
Turun läänin eteläisen vaalipii1·in valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

varajäseneksi Tv:aan 91. 

Aloite: 
Lak. al. n :o 6 laiksi kansakoululaitok-· 

sen kustannuslain 20 § :n muuttamisesta. 
Liitteet IV. Ks. Kansakoulut. 

LausunnGt: 
234 (lep. ollut V. J :n 7 § ja vaalilaki, 

A. K. hyv.); 510 (mallasjuomain tehdas
mainen valmistus, 1 K.); 740 (budjetti 
vuodelle 1931, 10 P. l. II luku); 806 (s :n, 
10 P. 1. VII luku); 958 (s :n, Ylm. IX 

luku); 988 ( eläkkeenmuotoinen lapsiavus
tus varattomille äideille, A. K.); 1018 
(mallasjuomain tehdasmainen valmistus, 3 
K.). 

Lehtonen, Oskari, lakitiedettenkandidaatti. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

, Lv:aan 90. 
varapuheenjohtajaksi Suurv :aan 
139. 

Lausunto: 
818 (kutsu Suurv:lle). 

Leivo, Yrjö, pankinjohtaja. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 
Pv:aan 93. 

Lepistö, L. Matti, pienviljelijä. 
Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

jäseneksi Puolv:aan 263. 

Lausunnot: 
456, 460 (valtion hevossiittolan perusta

minen, 3 K.); 622 (budjetti v. 1931, 9 
P. l. IV luku); 625 (s:n, 9 P. l. XII luku); 
661 (s :n, 10 P. l. I luku, ensimmäinen va
rapuhemies keskeyttää puheenvuoron); 
746 (s:n, 10 P. l. VI luku) . 

Leppälä, .Juhani, maanviljelijä. 
Viipmin läänin itäisen vaalipiirin 
sema 7. 
valittu varajäseneksi Vv:aan 91. 

" " 
Siv:aan 92. 

valit-

tarkistajain varamieheksi 160. 
pankkivaltuusmieheksi 261. 
jäseneksi Kulkv :aan 262. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n:o 76 Suistamon-Ilomantsin 
radan rakentamisesta. Liitteet XII. Ks. 
Rautatiet. 

Toiv. al. n :o 77 rautatien rakentami
sesta Pitkärannasta Salmiin. Liitteet 
XII. Ks. Rautatiet. 

151 
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Lausunto: 
962 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. IX 

luku). 

Lindman, David Bernhard, piirisihteeri. 
- Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

, varajäseneksi Prv:aan 90. 
, jäseneksi Puolv:aan 262. 

Lausunto: 
157 (työrauhan suojeleminen, Lk.). 

Lindqvist, Hjalmar, kirvesmies. 
- Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 9. 
- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

, varajäseneksi Ltv :aan 91. 
Työv:aan 92. 

Lausunto: 
1048 (työrauhan suojeleminen, 3 K. 

Pp.). 

Linna, .Jalmari, maanviljelijä. 
-- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 

5. 
---- valittu varajäseneksi Lv:aan 90. 

jäseneksi Ltv:aan 91. 
varajäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lausunnot: 
624 (budjetti v. 1931, 9 P. l. VIII luku); 

625 (s :n, 9 P. l. IX ja X luku); 728, 733 
(kansakoululaitoksen kustannuslain 23 §, 
2 K.); 756 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. l. 
VI luku, puhemies keskeyttää puheenvuo
ron); 792 (työraU:han suojeleminen, 2 K.). 

Lohi, Kaarlo Aukusti, maanviljelijä. 
- Oulun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 9. 
valittu varajäseneksi Suurv:aan 79. 

, jäseneksi Vv:aan 91. 

Aloitteet: 
Lak. al. n :o 2 laiksi rikoslain 38 luvun 

10 § :n muuttamisesta. Liitteet II. Ks. 
Rikoslaki. 

Lak. al. n :o 14 laiksi lisäyksestä rikos-

lain 1 lukuun ja saman lain 38 luvun 12, 
14, 15 ja 16 § :n muuttamisesta, laiksi 
kieltolain 14 ja 15 b § :n muuttamisesta, 
sekä laiksi tullisäännön 161 § :n muutta
misesta ja lisäyksestä sanottuun tulli
sääntöön. Liitteet II. Ks. Kieltolaki. 

Toiv. al. n:o 81 Iin-Kuusamon radan 
rakentamisesta. Liitteet XII. Ks. Raut3-
tiet. 

Lausunnot: 
13 (ehdottaa jäsenen kansliatoimikun

-taan); 35 (ehdottaa tarkistajat); 45 (val
tioneuvoston tiedonanto eräistä valtakun
nan hallintoa lwskevista toimenpiteis
tään); 216 (.lep. ollut tasavallan suojelu
laki, Pp.); 224 (s :n, A. K. hyv.); 365 
(uudis- ja laidunviljelyslainat pienviljeli
jöille, 2 K. Pp.); 377 (kansakoululaitok
sen kustannuslain 23 § :n muuttaminen, 
1 K.); 388 ( uudis- ja laidunviljelyslainat 
pien viljelijöille, 2 K.); 420 (koroitettu 
mallasjuomavero, 2 K. Pp.); 468, 469 
(s :n, 2 K.); 541 (budjetti v. 1931, Yk.); 
581 (s:n, 5 P. l. II luku); 596 (s:n, 7 P. l. 
III luku); 599 (s :n, 7 P. l. VI luku); 611 
(s :n, 9 P. l. I luku); 684 (tullien kanta
minen v. 1931, 2 K.); 708 (tulo- ja omai
suusverolain muuttaminen, 2 K.); 767 
(tullien kantaminen v. 1931, 3 K.); 853 
(budjetti vuodelle 1931, 12 P. l. IV luku); 
905, 920 (s :n, Ylm. VI luku); 970 (s :n. 
Ylm. XI luku); 1022 (mallasjuomain teh
dasmainen valmistus, 3 K.); 1077 (R. L :n 
38 luku 10 §, 3 K.); 1113, 1131 (vlkm. ke
sän ja syksyn aikana tapahtuneiden rJ
kosten selvittämisestä). 

Luostarinen, Alpo 0., kunnallisneuvos. 
- Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 8. 
- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 

jäseneksi Prv:aan 90. 
varajäseneksi Lv:aan 91. 

Lomanpyyntö: 
585 (yhteiskunnallisen tehtävän tllkia 

yhdeksi päiväksi 10/12). 

1'11. 

Malmivaara, Väinö Rafael, kirkkoherra .. 
Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu jäseneksi Prv:aan 90. 
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Lausunnot: 
252 ( edustajapalkkiolain muutos, 2 K.); 

1026 (mallasjuomain tehdasmainen valmis
tus, 3 K.). 

Manner, Albin, maanviljelijä. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- Ks. Hallituksen jäsenten lausunnot. 

Mantere, Oskari, ylijohtaja, filosofiantohtori. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

varajäseneksi Siv:aan 92. 

Lausunnot: 
375 (kansakoululaitoksen kustannuslain 

23 § :n muuttaminen, 1 K.); 485 (kansa
koulutoimen järjestysmuodon perusteista 
annetun lain 9 §, 1 K.); 732 (kansakoulu
laitoksen kustannuslain 23 §, 2 K.); 742, 1 

743 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. l. V 
luku); 752 (s :n, 10 P. l. VI luku); 775 
(oppivelvollisuuslain 8 §, 2 K.); 804, 812 
(budjetti vuodelle 1931, 10 P. l. VII luku); 
934 (s :n, Ylm. VII luku); 1128 ( vlkm. 
kesän ja syksyn aikana tapahtuneiden ri
kosten selvittämisestä). 

Meriläinen, Antti, maanviljelijä. 
- Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 9. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Mtv:aan 92. 
jäseneksi Puolv:aan 263. 

Miikki, Matti N., maanviljelijä. 
-· Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- valittu varajäseneksi Prv:aan 90. 

jäseneksi Tv:aan 91. 

Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimittaja. 
-· Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 7. 
valittu j äscneksi V v: aan 91. 

Aloite: 
Rah. al. n :o 24 määrärahan osoittami-

sesta aluelääkärin asunnon ja sairastuvan 
rakentamista varten Lavansaarelle. Liit
teet IV. Ks. Lavansaari. 

I,ausunnot: 

543 (budjetti v. 1931, Yk.); 601 (s :n, 
9 P. ]. I luku); 620 (s:n, 9 P. l. II luku); 
633 (s :n, 9 P. l. XIII luku); 915 (s :n, 
Ylm. VI luku). 

Myllymäki, Kalle, liikkeenjohtaja. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin va- .. 

litsema 6. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

,. jäseneksi Ltv:aan !)1. 

Aloite: 
Toiv. al. n :o 69 rautatien rakentami

sesta Jyväskylästä etelään Hämeenlinnan 
-Riihimäen radalle. Liitteet XII. Ks. 
Rautatiet. 

Lausunnot: 
71. (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 588 (budjetti v. 1931, 7 P. l. I 
luku); 599 (s:n, 7 P. l. VI luku); 1116 
(vlkm. kesän ja syksyn aikana tapahtunei
den rikosten selvittämisestä). 

1\Iäkelä, J. Lauri, maanviljelijä. 
- Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
valittu varajäsenenksi Ltv:aan 92. 

jäseneksi Siv :aan 92. 

Lausunto: 
973 (kotitaloustieteen y. m. opettajan

virkojen perustaminen yliopistoon, A. K.). 

Mäkelä, Yrjö Henrik Walter, kirkkoherra. 
Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

varajäseneksi Prv:aan 90. 
jäseneksi Lv:aan 90. 
varapuheenjohtajaksi Lv :aan 139. 

N. 

Nevanlinna, Ernst :Fredrilr, professori. 
- valittu pankkivaltuusmieheksi 261. 
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Nikkanen, Vilho, maanviljelijä. 
--- Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 7. 
valittu jäseneksi Ltv:aan 91. 

, . varajäseneksi Puolv :aan 263. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 38 määrärahan osoittami

sesta yhdysradan rakentamista var~en 
Hovinmaan asemalta Lavolan kautta 
Tammisuon aseman seuduille. Liitteet 
IV. Ks. Rautatiet. 

Lausunto: 
950 (budjetti vuodelle 1931. Ylm. IX 

luku). 

Niukkanen, Juho, maanviljelijä. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

jäseneksi Vv:aan 91. 
puheenjohtajaksi Vv:aan 139. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 73 Viipurin-Paakkolan 

radan jatkamisesta Myllypellon asemalle. 
Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

J~ausunnot: 

114 (budjetti vuodelle 1931, Lk.); 341, 
343 (tulo- ja menoarvion ulkopuolella ole
vat rahastot, 1 K.); 348, 349 (lisä budjetti 
vuodelle 1930, A. K.); 367 (kutsu Vv:lle); 
365 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien
viljelijöille, 2 K. Pp.); 420 (koroitettu 
mallasjuomavero, 2 K. Pp.); 466, 469 (s :n, 
2 K.); 523 (budjetti vuodelle 1931, Yk.); 
621, 622 (s :n, 9 P. l. III luku); 629, 635 
(s :n, 9 P. l. XIII luku); 692, 693, 695, 
698, 702 (tullien kantaminen v. 1931, 2 
K.); 707 (tulo- ja omaisuusverolain muut
taminen, 2 K.); 745 (budjetti vuodelle 
1931, 10 P. l. V luku); 757 (s:n, 10 P. l. 
VI luku); 812, 813, 814 (s:n, 10 P. l. VII 
luku); 818 (kutsu Vv:lle); 840, 850 (bud
jetti vuodelle 1931, 12 P. l. II luku); 852 
(s :n, 12 P. l. III luku); 854 (s :n, 12 P. l. 
IV luku); 856 (s:n, 12 P. l. VI luku); 860 
(s :n, 12 P. l. VII luku); 881 (s :n, Ylm. 
III luku); 896 (kansakoululaitoksen kus
tannuslain 5, 15 ja 18 § :t, 1 K.); 908, 919 
(budjetti vuodelle 1931, Ylm. VI luku); 
936 (s:n, Ylm. X luvun 25 mom.); 964 
(s:n, Ylm. IX luku); 1029, 1030, 1031, 
1.032, 1033 (mallasjuomavero, 3 K.); 1035, 
1037 (budjetti vuodelle 1931., Tp.); 1039 

(kutsu Vv:lle); 1068 (budjetti vuodelle 
1931, jatk. A. K.). 

Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä. 
- Oulun läänin eteläisen vaalipiirin 

sema 9. 
- valittu valitsijamieheksi 77. 

, jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 
Lv:aan 90. 

Aloitteet: 

valit-

Toiv. al. n :o 21 maalaiskuntien kunnal
lisverorasituksen tasaamisesta. Liitteet 
VII. Ks. Kunnallisverotus. 

Toiv. al. n :o 70 rautatien rakentami
sesta Riihimäen asemalta Jyväskylän 
kautta Haapajärven asemalle. Liitteet 
VII. Ks. Rautatiet. 

Toiv. al. n:o 83 rautatien rakentami
sesta Haapajärveltä Vaalaan. Liitteet 
XII. Ks. llautatiet. 

Rah. al. n:o 9 määrärahan osoittami
sesta puhelinjohdon rakentamiseksi Oulun 
kaupungista Hailuodon kirkonkylään. 
Liitteet IV. Ks. Puhelinjohdot. 

Rah. al. n:o 49 määrärahan osoittami
sesta Pyhäjoen perkaamistöiden aloitta
mista varten. Liitteet IV. Ks. Jokien 
perkaukset. 

Rah. al. n:o 50 määrärahan osoittami
sesta Settijoen perkaamistöiden aloitta
mista varten. Liitteet IV. Ks. Jokien 
perkaukset. 

Lausunnot: 
692, 699 (tullien kantaminen v. 1931, 

2 K.); 841, 845 (budjetti vuodelle 1931, 
12 P. l. II luku); 942 (s :n, Ylm. VIII 
luku); 952 (s:n, Ylm. IX luku). 

Nuutinen, Taavetti, kiPvesmies. 
Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Tv:aan 91. 

Nyman, Kuno Fredrik, pormestari, pankin
johtaja. 

·- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
-- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Ltv:aan 91. 
varajäseneksi Pv:aan 93. 

Lausunnot: 
340 (vuokrasuhteiden jatkaminen ti

heissä asumusryhmissä, 2 K.); 418 (koroi
tettu tupakkavalmistevero, 2 K.) 
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o. 
Oksala, Arvi, insinööri. 
--- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

Lv:aan 90. 

Lomanpyyntö: 
266 (yhdeksi päiväksi virka-asiain ta

kia 14/11). 

Lausunnot: 
125 (budjetti vuodelle 1931, Llc); 419 

(koroitettu mallasjuomavero, 2 K. Pp.); 
461 (s :n, 2 K.); 514 (mallasjuomain teh
dasmainen valmistus, 1 K.); 694 (tullien 
kantaminen v. 1931, 2 K.); 958 (budjetti 
vuodelle 1931, Ylm. IX luku); 1070 (s :n, 
jatk. A. K.). 

Oksanen, Kaino Wilhelmiina, filosofiantoh
tori. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit-
sema 7. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

jäseneksi Suurv:aan 79. 
Siv:aan 92. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 31 kotitalouden taloustie

teen ja puutarhatieteen opettajavirkojen 
perustamisesta yliopistoon. Liitteet VIII. 
Ks. Kotitalous. 

Toiv. al. n:o 32 Opetuselokuvayhdistyk
sen toiminnan tukemisesta. Liitteet VIII. 
Ks. Elokuvat. 

Lomanpyyntö: 
172 (sairauden tähden yhdestä istun

nosta 6/11). 

Lausunnot: 
447 (opetuselokuvayhdistyksen toimin

nan tukeminen, A. K.); 553 (budjetti vuo
delle 1931, Yk.); 890 (s:n, Ylm. IV luku); 
974 (kotitaloustieteen y. m. opettajavirko
jen perustaminen yliopistoon, A. K.); 
984 (eläkkeenmuotoinen lapsiavustus va
rattomille äideille, A. K.). 

P. 
Paasivuori, Matti, ent. kirvesmies. 
- Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- valittu Työv:aan 92. 

Lausunnot: 
93 (kutsu Työv :lle); 400 (kauppaliikkei

den työolot, A. K :ssä raukeaa); 431 (työ
rauhan suojeleminen, 1 K.); 1058 (s :n, 3 
R. Pp.). 

Paasonen, Armas, rautatieläinen. 
- Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Vv:aan 91. 
, valtiontilintarkastajaksi vuodeksi 

1931 262. 

Lausunnot: 
213 (edustajapalkkiolain muutos, 1 K.); 

347 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien
viljelijöille, 1 K.); 396 (s :n, 2 K.); 454 
(makeisv:almistevero, 3 K.); 622 (budjetti 
vuodelle 1931, 9 P. l. III luku); 669, 681, 
688, 694, 703 (tullien kantaminen v. 1931, 
2 K.); 856 (budjetti vuodelle 1931, 12 P. l. 
VI luku); 864 (s :n, 14 P. l. III luku); 908 
(s :n Ylm. VI luku); 959 (s :n, Ylm. IX 
luku); 970 (s:n, Ylm. XI luku); 1074 (s:n, 
jatk. A. K.). 

Paavolainen, Erkki, kansanopistonjohtaja. 
Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu varajäseneksi Suurv:aan 79. 

jäseneksi Ulkv:aan 90. 
varajäseneksi Puolv:aan 263. 

Lausunnot: 
69 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 

valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 580 (budjetti v. 1931, 5 P. l. 
I lnku); 1070, 1073 (s :n, jatk. A. K.). 

Palmgren, Axel, johtaja, varatuomari. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 

valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 
Työv:aan 92. 

Lausunnot: 
93 (kutsu Ulkv:lle); 153 (työrauhan suo

jeleminen, Lk.); 215 ( valtionvirkamiesten 
nimittämiskirjat, 1 K.); 292 (koroitetut 
tullit v. 1930, 3 K.); 404 (Kauppaliikkei
den työolot,, A. R.); 419, 421 (koroitettu 
mallasjuomavero, 2 K. Pp.); 428 (työrau-
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han suojeleminen, 1 K.); 503 (mallasjuo- ' 
main tehdasmainen valmistus, 1 K.); 63G ' 
(budjetti vuodelle 1931, 9 P. l. XIII luku); 
686 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 
791, 792 (työrauhan suojeleminen, 2 K.); 
1029 (mallasjuomavero, 3 K.); 1049, 1057, 
1062 (työrauhan suojeleminen, 3 K.). 

Pekkala, Mauno, metsäneuvos. 
Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

varapuheenjohtajaksi Mtv :aan 139. 
tarkistajain varamieheksi 159. 
jäseneksi Kulkv:aan 262. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 58 tutkimuksen toimitta

misesta vuokra-alueiden lunastamisvaati
muksien epälimisen syistii. Liitteet IX. 
Ks. Vuokra-alueet. 

Toiv. al. n:o 60 lisämaan hankkimi
sesta vapaaehtoisuuden tietä liian pienille 
tiloille. Liittoet IX. Ks. Pienviljelys. 

Toiv. al. n:o 61 valtion metsämaiden 
vuokra-alueiden haltijain oikeuttamisesta 
luopumaan tiloillaan olevista arvopuista. 
Liitteet IX. Ks. Valtion metsämaat. 

Rah. al. n:o 57 määrärahan osoittami
sesta osuustoiminnallisten kurssien jär
jestämiseksi pienviljelijäliittojen toimitsi
joille. Liitteet IV. Ks. Pienviljelys. 

Lausunnot: 
129 (budjetti vuodelle 193 i, Lk.): 346 

(uudis- ja laidunviljelyslainat pienvilJ'3-
lijöille, 1 K.); 362 (s :n, 2 K. Pp.); 387, 
393, 396 (s :n, 2 K.); 414 (s :n, 3 K.); 692, 
694 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 
818 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. l. VII 
luku); 1101 ( vlkm. kesän ja syksyn aikana 
tapahtuneiden rikosten selvittämisestä). 

Pennanen, Pekka, maanviljelijä. 
- Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
valittu jäseneksi Suurv :aan 79. 

varajäsenei::si Prv:aan 90. 

. Aloite: 

Toiv. al. n:o 75 rautatien rakentami
sesta Joensuusta Ilomantsiin. Liitteet 
XII. Ks. Rautatiet. 

Lausunnot: 
13 (ehdottaa Jusenen kansliatoimikun

taan); 35 (ehdottaa tarkistajat); 49 (val
tioneuvoston tiedonanto eräistä valtakun
nan hallintoa koskevista toimenpiteis
tään); 226 (lep. ollut tasavallan suojelulaki, 
A. K. hyv.); 236 (lep. ollut V. J :n 7 § ja 
vaalilaki, A. K. hyv.); 394 (uudis- ja lai
dunviljelyslainat pien viljelijöille, 2 K.); 
600 (budjetti v. 1931, 7 P.l. VI luku); 617 
s :n, 9 P. l. I luku); 660 (s :n, 10 P.l. I 
luku); 727 (mallasjuomain valmistus, 2 
K.); 917 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. 
VI luku); 1022, 1027, 1028 (mallasjuo
main tehdasmainen valmistus, 3 K.); 1031 
(mallasjuomavero, 3 K.); 1131 (vlkm. ke
sän ja syksyn aikana tapahtuneiden ri
kosten selvittämisestä). 

Penttala, Isak, maanviljelijä. 
Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit-
sema 9. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 

Lausunto: 

Tv:aan 91. 
Kulkv:aan 262. 

595 (budjetti vuodelle 1931, 7 P . .1. I 
luku). 

Perheentupa, Erkki, maanviljelijä. 
- Turun läänin eteläisen vaalipiirin 

sema 6. 
- valittu varajäseneksi Ltv:aan 92. 

" 
, Mtv:aan 92. 

jäseneksi Kulkv:aan 262. 

Aloitteet: 

valit-

Toiv. al. n :o 38 toimenpiteistä Varsi
nais-Suomen saariston kalastajaväestön 
taloudellisen aseman kohottamiseksi. Liit
teet IX. Ks. Kalastus. 

Toiv. al. n:o 91 saariston asujamiston 
etujen varteenottamisesta laivojen talvi
liikenneväyliä avattaessa ja ylläpidet
täessä. Liitteet XII. Ks. I~aivain talvi
liikenneväylät. 

Lomanpyyntö: 
666 (oikeusasian takia yhdestä istun

nosta 12/12) . 

Lausunnot: 
464 (koroitettu mallasjuomavero, 2 K.); 

1 029 (s :n, 3 K.). 
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Perho, Kustaa Verner, kirvesmies. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Suurv :aan 79. 

, varajäseneksi Ltv :aan 92. 
Pv:aan 93. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 41 koroitetun määrärahan 

osoittamisesta Naantalin-Luonnonmaan 
-Merimaskun maantien parantamista 
varten. Liitteet IV. Ks. Maantiet. 

Lausunnot: 
620 (budjetti vuodelle 1931, 9 P. l. II 

Juku); 623 (s :n, 9 P. l. V luku); 844 (s :n, 
12 P.l. II luku). 

Pesonen, Emil, maanviljelijii. 
- Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 8. 
- valittu varajäseneksi Lv:aan 90. 

, Tv: aan 9l. 
jäseneksi Kulkv:aan 262. 

I.omanpyyntö: 
666 (yhteiskunnallisten tehtävien takia 

päiväksi 12/12). 

Lausunnot: 
426 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); 

507 (mallasjuomain tehdasmainen valmis
tus, 1 K.); 678 (tullien kantaminen v. 
1931, 2 K.); 786 (työrauhan suojeleminen, 
2 K.). 

Pihkala, Martti, johtaja. 
Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 8. 
valittu jäseneksi Lv:aan 90. 

, varajäseneksi Työv:aan 92. 

Lausunnot: 
339 ( vuokrasuhteiden jatkaminen ti

heissä asumusryhmissä, 2 K.); 416, 418 
{koroitettu tupakkavalmistevero, 2 K.); 
438 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); 577 
(budjetti vuodelle 1931, 5 P. l. 1 luku); 
722 (mallasjuomain valmistus, 2 K.). 

Pilppula, J. Erland, maanviljelijä. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 

valittu 

" 

" 

valitsijamieheksi 77. 
jäseneksi Prv:aan 90. 

, Pv:aan 93. 
varajäseneksi Kulkv:aan 

Aloitteet: 

262. 

Lak. al. n :o 10 säästöpankkilaiksi. Liit
teet V. Ks. Säästöpankkilaki. 

Toiv. al. n:o 67 rautatien rakentami
sesta Uudestakaupungista Peipohjan ase
malle. Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

Lausunnot: 
867 (R. L :n 38 luku 10 §, 2 K.); 1077 

(s:n, 3 K.). 

Pitkänen, Matti, maanviljelijä. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

varajäseneksi Ltv:aan 92. 

" 
Suomen Pankin tilintarkastajaksi 

262. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 10 virkamiehistön nimittä

misen ja virassa pysymisen perusteitten 
muuttamisesta. Liitteet IV. Ks. Virka
miehet. 

Toiv. al. n:o 11 esityksen antamisesta 
laiksi virastojen aukiolosta sekä valtion 
viran ja toimen haltijain työajasta. Liit
teet IV. Ks. Virkamiehet. 

Toiv. al. n :o 12 virasto-olojen yksinker
taistuttamisesta. Liitteet IV. Ks. Vi
rasto-olot. 

Lomanpyyntö: 
762 (yksityisasiain takia yhdestä istun

nosta 15/12). 

Lausunnot: 
213 ( edustajapalkkiolain muutos, 1 K.); 

252 (s :n, 2 K.); 469 (koroitettu mallasjuo
mavero, 2 K.); 520 (mallasjuomain teh
dasmainen valmistus, 1 K.); 682, 694, 695 
(tullien kantaminen v. 1931, 2 K.); 1021 
(mallasjuomain tehdasmainen valmistus, 3 
K.); 1030 (koroitettu mallasjuomavero, 3 
K.); 1072 (budjetti vuodelle 1931, jatk., 
A. K.). 

Pojanluoma, Herman, maanviljelijä. 
- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin va

litsema 9. 
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valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 
varajäseneksi Vv:aan 91. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 68 rautatien rakentami

sesta Lielahden asemalta Kyröskosken, 
Parkanon ja Jalasjärven pitäjien kautta 
Seinäjoen asemalle. Liitteet XII. Ks. 
Rautatiet. 

Lausunnot: 
390, 396 (uudis- ja laidunviljelyslainat 

pienviljelijöille, 2 K.). 

Puittinen, Matti Samfred, kirvesmies. 
- Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu valitsijamieheksi 78. 

, varajäseneksi Suurv :aan 79. 
jäseneksi Vv:aan 91. 
valtiontilintarkastajain varamie
heksi vuodeksi 1931 262. 

" 
varajäseneksi Puolv:aan 263. 

Lausunnot: 
454 (makeisvalmistevero, 3 K.); 604 

(budjetti vuodelle 1931, 9 P. l. I luku); 
619 (s:n, 9 P.l. II luku); 621 (s:n 9 P.l. 
III luku); 623 (s :n, 9 P. l. V luku); 624 
(s :n, 9 P. l. VIII luku), 625 (s :n, 9 P. l. 
IX ja X luku); 625 (s :n, 9 P. l. XII luku); 
631, 636 (s :n, 9 P. 1 XIII luku); 681, 682, 
698, 703 (tullien kantaminen v. 1931, 2 
K.); 764 (s :n, 3 K.); 906, 922 {budjetti 
vuodelle 1931, Ylm. VI luku); 107 4 (s :n. 
jatk. A. K.). 

Pullinen, Erkki, maanviljelysneuvos. 
- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- valittu jäseneksi :Mtv:aan 92. 

Aloitteet: 
Rah. al. n :o · 48 määrärahan osoittami

sesta Vuoksen laskua varten. Liitteet IV. 
Ks. Vuoksen laskeminen. 

Rah. al. n:o 62 määrärahan osoittami
sesta Karjalan Marttayhdistyksen piiri
liiton talouskoulun avustamiseksi. Liit
teet IV. Ks. Talouskoulut. 

Lausunnot: 
344 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien

viljelijöille, 1 K.); .\l43 (valtion hevossiit-

tolan perustaminen, 1 K.) 389, 393 (uudis
ja laidunviljelyslainat, 2 K.); 459, 460 
(valtion hevossiittola, 3 K.); 824, 829 
(budjetti vuodelle 1931, 11 P.l. I luku); 
834 (s :n, 11 P. l. XIX luku); 841 (8 :n, 
12 P. l. II luku); 852 (s :n, 12 P.l. III 
luku); 882, 885 (s :n, Ylm. III luku); 930 
(s :n, Ylm. IX luku); 978 (koti taloustie
teen y. m. opettajavirkojen perustaminen 
yliopistoon, A. K.); 107l, 107 4 (budjetti 
vuodelle 1931, jatk. A. K.). 

Pyy, Juho, asutustilallinen. 
- Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 7. 
- valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

Aloite: 
Toiv. al. n :o 39 tutkimuksen toimittami

sesta tuotannollisten osuusliikkeiden huo
keakorkoisen luoton tarpeesta. Liitteet 
IX. Ks. Osuusliikke3t. 

Lausunnot: 

131 (budjetti vuodelle 1931, Dk.); 392 
(uudis- ja laidunviljelyslainat pienviljeli
jöille, 2 K.); 719 (mallasjuomain valmis
tus, 2 K.); 792 (työrauhan suojeleminen, 
2 K.); 968 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. 
XI luku); 1003 (alkoholilainsäädäntö. 
A. K.); 1124 (vlkm. kesän ja syksyn ai
kana tehtyjen rikosten selvittämisestä). 

Päivänsalo, Bror Hannes, jumaluusopintoh
tori. 

- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu valitsijamieheksi 78. 

, jäseneksi Suurv:aan 79. 
, , Työv:aan 92. 

varajäseneksi Siv :aan 92. 

" 
tarkistajain varamieheksi 160. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 22 esityksen antamisesta 

irtolaislaiksi. Liitteet VII. Ks. Irtolai
set. 

Lausunnot: 
238 (lep. ollut V. J :n 7 § ja vaalilaki, 

A. K. hyv.); 244 ( vapausrangaistusten ko
ventaminen, 2 K.); 270 (s :n, 3 K.); 404 
kauppaliikkeiden työolot, A. K.); 445, 449 
(Opetuselokuvayhdistyksen toiminnan tu-
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keminen, A. K.); 466 (koroitettu mallas
juomavero, 2 K.); 491 (tullien kantami
nen v. 1931, 1 K.); 505 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 1 K.); 698 (tul
lien kantaminen v. 1931, 2 K.); 713, 726 
(mallasjuomain valmistus, 2 K.); 751, 755 
(budjetti vuodelle 1931, VI luku); 865 
(s:n, 14 P.l. X luku); 927 (kansakoulu
laitoksen kustannuslain 5, 15 ja 18 §, 
2 K.); 982, 986, 990 (eläkkeenmuotoinen 
lapsiavustus vähävaraisille äideille, A. ! 
K.); 1003 ( alkoholilainsäädännön muutos, 
A. K.); 1015 (mallasjuomain tehdasmai
nen valmistus, 3 K.). 

Pärssinen, Hilja Amanda, opettajatar. 
- Viipurin läänin läntisen vaalipiirin va

litsema 7. 
valittu jäseneksi Siv:aan 92. 

Aloite: 
Toiv. al. n :o 30 valtion oppilaitoksien 

perustamisesta niitä henkilöitä varten, 
jotka valmistuvat eri toimiin lastenhuol
lon alalla. Liitteet VIII. Ks. Lasten
huolto. 

Lausunnot: 

324 (mallasjuomain tehdasmainen val
mistus, Lk.); 449 (opetuselokuvayhdist_yk· 
sen toiminnan tukeminen, A. K.); 646 
(budjetti v. 1931, 10 P. L I luku); 664 
(kertomukset suomalaisen ja ruotsalaisen 
kirjallisuuden edistämisrahastojen toimin
nasta, A. K.); 731, 733, 734 (kansakoulu
laitoksen kustannuslain 23 §, 2 K.); 818 
(budjetti vuodelle 1931, 10 P. L XIII 
luku); 924 (kansakoululaitoksen kustan
nuslain 5, 15 ja 18 § :t, 2 K.); 977 (koti
taloustieteen y. m. opettajavirkojen pe
rustaminen Yliopistoon, A. K.); 988 
(eläkkeenmuotoinen lapsiavustus varatto
mille äideille, A. K.). 

R. 

Raatikainen, August, maanviljelijä. 
Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 8. 
Ks. Hallituksen jäsenten lausunnot. 

Rantala, Viljo, työmies. 
-· Turun läänin pohjoisen vaaipiirin valit

sema 6. 

valittu valitsijamieheksi 78. 
varajäseneksi Vv:aan 91. 
jäseneksi Tv:aan 91. 
val tiontilintarkastaj aksi vuodeksi 
1931 262. 

Lausunnot: 

509 (mallasjuomain tehdasmainen val
mistus, l K.); 714 (s :n 2 K.); 1020 (s :n. 
3 K.). 

Rantanen, Martti, pastori. 
Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 9. 
valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

Puolv:aan 263. 
puheenjohtajaksi Puolv:aan 266. 

Aloite: 

Rah. al. n:o 23 m1Wriirahan osoittami
sesta huokeakorkoisten lainain jakami
seksi yksityisoppikoulujen koulutalojen 
rakentamista varten. T"iitteet IV. Ks. 
Yksityisoppikoulut. 

Lausunto: 

600 (budjetti vuodelle l93L 7 P. l. VI 
luku). 

Rapo, .Jussi, asioitsija. 
Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Prv:aan 90. 
jäseneksi Lv:aan 90. 
tarkistajaksi 159. 

Lausunnot: 
93 (kutsu Lv:lle); 791 (työrauhan suo

jeleminen, 2 K.); 1043 (s :n, 3 K.). 

Rautaharju, Emil P., maanviljelijä. 
- Kuopion läiinin läntisen vaalipiirin valit

sema 8. 
valittu jäseneksi :Mtv:aan 92. 

, varajäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lausunto: 
382 (valtion hevossiittolan perustami

nen, l K.). 

152 
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Reinikainen, Oskari Brynoli, lääketieteen
lisensian tti. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu jliseneksi Ulkv: aan 90. 

" " 
Tv:aan 91. 

" 
puheenjohtajaksi Tv:aan 139. 

Aloite: 
Rah. al. n :o 3 määrärahan osoittami

sesta Viipurin diakonissalaitoksen sai
raalan rakennustöiden loppuun saatta
mista varten. Liittect IV. Ks. Sairaa
lat. 

Lausunnot: 
421 (koroitettu mallasjuomavero, 2 K. 

Pp.); 504, 516 (mallasjuomain tehdasmai
nen valmistus, 1 K.); 720 (s :n 2 K.); 889 
(budjetti vuodelle 1931, Ylm. IV luku); 
942 (s:n, Ylm. VIII luku); 996 (alkoholi
lainsäädännön muutos, A. K.); 1017 
(mallasjuomain tehdasmainen valmistus, 
3 K.). 

Riipinen, Hilja Elisabet, yhteiskoulun joh
taja, filoso"fianmaisteri. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valit
sema 5. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

jäseneksi Prv:aan 90. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n:o 7 verotuslainsäädännön 
muuttamisesta sellaiseksi, että aviopuoli
soita käsiteltäisiin verotuksessa eTi vero
velvollisina. Liitteet IV. Ks. Aviopuoli
soiden veTotus. 

Rah. al. n:o 6 määrärahan osoittami-
sesta valtion 
mista vaTten. 
lat. 

lastensairaalan rakenta
Liitteet IV. Ks. Sairaa-

Lomanpyyntö: 

89 ( virkatehtävien takia yhdestä istun
nosta 27/10). 

Lausunnot: 

54 (valtioneuvoston tiedonanto eräistä 
valtakunnan hallintoa koskevista toimen
piteistään); 238 (lep. ollut tasavallan suo
jelulaki, A. K. hyv.); 554 (budjetti vuo
delle 1931, Yk.); 617 (s:n, 9 P.l. I luku); 

890 (s :n, Ylm. IV luku); 1027 (mallas
juomain tehdasmainen valmistus, 3 K.); 
1053 (työrauhan suojeleminen, 3 K.). 

Rissanen, Olli Pekka, maanviljelijä. 
Kuopion läänin itäisen vaalipiirin 
sema 8. 
valittu 

" 

jäseneksi Suurv :aan 79. 
varajäseneksi Tv: aan 91. 

valit-

Kulkv:aan 262. 

Roos, Emil, maanviljelijä. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Si v: aan 92. 

, varajäseneksi Mtv:aan 92. 
, jäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lomanpyynnöt: 

161 (perhejuhlan takia yhdestä istun
nosta 30/10); 328 (sairauden tähden kol
meksi päiväksi 25/11). 

La'usunto: 

556 (budjetti vuodelle :1.931, Yk.). 

Rothberg, Torsten, varatuomari, pankinjoh-
. taja. 
Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu varajäseneksi Prv:aan 90. 

jäseneksi Tv:aan 91. 
varajäseneksi I.tv:aan 92. 

IJ omanpyy n n ö t: 

167 (virkatehtävän takia yhdestä istun
nosta 4/11); 297 (s :n 18/11). 

Ruotsalainen, Paavo, pienviljelijä. 
- Kuopion läänin läntisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu jäseneksi Työv:aan 92. 

" 
Pv:aan 93. 

Aloite: 
Toiv. al. n:o 44 kotimaisen leipävilja

tuotannon turvaamisesta. Liitteet IX. 
Ks. Leipäviljatuotanto. 

I~ausunto: 

1084 (R. L:n 38 luvun 10 §, 3 K.). 
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Ryynänen, .Juho Gabriel, kunnallisneuvos. 
- Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

, valitsijamiesten puheenjohtajaksi 
89. 

, jäseneksi Vv:aan 91. 
kutsut valitsijamiehille 222, 300. 

Aloitteet: 
Lak. al. n :o 4 laiksi maalaiskuntain 

kunnnallishallinnosta annetun asetuksen 
muuttamisesta. Liitteet IV. Ks. Kun
nallisverotus. 

Toiv. al. n :o 26 kotimaisten marja- ja 
hedelmäviinien tehdasmaisesta valmistuk
sesta ja kauppaan laskemisesta. I~iitteet 
VI. Ks. Marja- ja hedelmäviinit. 

Lausunnot: 

459 (valtion hevossiittola, 3 K.); 629, 
636 (budjetti vuodelle 1931, 9 P. l. XIII 
luku); 910 (s:n, Ylm. VI luku). 

Ryömii, Hannes, pääjohtaja. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
valittu jäseneksi V v :aan 91. 

Aloitteet: 
Rah. al. n:o 2 määrärahan osoittami

sesta Lapinlahden keskuslaitoksen osas
tonhoitajattarien ja laboratorioapulaisen 
palkkojen koroittamiseen. Liitteet IV. 
Ks. Sairaalat. 

Rah. al. n:o 4 määrärahan osoittami
sesta Viipurin lääninsairaalan yhteyteen 
rakennettavaa sairaanhoitajataroppilas- ja 
Rairaanhoitajatarkotia varten. Liitteet IV. 
Ks. Sairaalat. 

'Rah. al. n:o 12 määrärahan osoittami
sesta Halilan ja Patrun parantolain van
:hempain hoitajattarien palkkojen koroit
tamista varten. I.iitteet IV. Ks. Sai
raalat. 

Rah. al. n :o 7l Suomalaisen Oopperan 
avustusmäärärahan koroittamisesta. Liit
teet, IV. Ks. Ooppera. 

I .. omanpyyntö: 

410 ( virkamatkan takia maanantain IS

iunnosta 5/12). 

J .. a u s u n n o t : 
81. (valtion ~.irkamiesten nimittämiskir-

jat, Lk.); 215 (s :n, 1 K.); 280, 286 (s :n, 
2 K.); 420, 421 (koroitettu mallasjuoma
vero, 2 K. Pp.); 596 (budjetti vuodelle 
1.931, 7 P. l. III luku); 602, 607 (s :n, H 
P.l. I luku); 743, 744 (s:n, 10 P.l. V 
luku); 757 (s:n, 1.0 P.l. VI luku); 887, 
891 (s :n, Ylm. IV luku); 1010, 1018 (mal
lasjuomain tehdasmainen valmistus, 3 K.); 
1029, 1033 (koroitettu mallasjuomavero, 
3 K.); 1036 (budjetti vuodelle 1931, Tp.). 

Räisänen, Yrjö, toimittaja. 
- Kuopion läänin läntisen vaalipiirin va

litsema 8. 
valittu jäseneksi Lv:aan 90. 

" " 
Ulkv:aan 90. 

Lausunnot: 
433 (työrauhan suojeleminen, 1 K.); 

574, 579 (budjetti vuodelle 1931, 5 P.l. 
I luku); 795 (työrauhan suojeleminen, 
2 K.); 800, 802 (kermakorvikkeiden val
mistevero, 1 K.): 856 (budjetti vuodelle 
1931, 12 P.l. VI luku); 1041 (työrauhan 
suojeleminen, 3 K. Pp.); 1090 (kerma
korvikkeiden valmistevero, 3 K.). 

s. 
Saarinen, PaaYo, maanviljelijä, pankinjoh

taja. 
- Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 5. 
valittu jäseneksi V v: aan 91. 

Suomen Pankin tilintarkastajain 
varamieheksi 262. 

Aloitteet: 

Toiv. al. n :o 40 huokeakorkoisen luo
ton hankkimisesta niille pienviljelijöille, 
jotka ovat ottaneet suorittaakseen vuokra
alueensa lunastushinnan suoraan maan
omistajalle. Liitteet IX. Ks. Pienvil
.ielys. 

Rah. al. n:o 34 määrärahan osoittami
sesta maantien rakentamista varten 
Askaisten-Merimaskun maantieltä Livon
saaren kautta Teersalon kylän rantaan. 
Liitteet IV. Ks. Maantiet. 

Rah. al. n :o 54 määrärahan osoittami
sesta lisäavustukseksi Turun Marttayhdis
tyksen kotitalouskoululle. Liitteet IV. 
Ks. Kotitalouskoulut. 
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Lomanpyyntö: 
266 (puhemiesneuvostolle esitettyjen 

erittäin tärkeiden yksityisasiain takia 
15/11-17 /11). 

Lausunnot: 
129 (budjetti vuodelle 1931, Lk).; 250 

( edustajapalkkiolain muutos, 2 K.); 469 
(koroitettu mallasjuomavero, 2 K.); 496 
(tullien kantaminen v. 1931, 1 K.); 581 
(budjetti vuodelle 1931, 5 P.l. II luku); 
621 (s :n, 9 P. l. III luku); 831 (s :n, 11 P. l. 
V luku); 833 (s :n, 11 P. l. XIX luku); 884 
s :n, Ylm. III luku); 955 (s :n, Ylm. IX 
luku); 1030 (mallasjuomavero, 3 K.). 

Sahlstein, Gunnar, kihlakunnantuomari. 
- Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

Lomanpyynnöt: 
167 (yhdestä istunnosta sairauden täh

den 4/11); 289 (yhdestä istunnosta virka
tehtävien takia 15/11). 

Lausunnot: 
860 (budjetti vuodelle 1931, 12 P.l. 

VII luku); 1091 (työrauhan suojeleminen, 
3 K.). 

Sallila, Emil, järjestösihteeri. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 78. 

, varajäseneksi Ltv:aan 91. 

'-~ 
jäseneksi Pv: aan 93. 

Lausunnot: 
377 (kansakoululaitoksen kustannuslain 

23 § :n muuttaminen, 1 K.); 593 (budjetti 
vuodelle 1931, 7 P.l. I luku); 872 (R. L:n 
38 luku 10 §, 2 K.). 

Sallinen, Antti, pienviljelijä. 
- Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu jäseneksi Lv:aan 90. 

Lomanpyyntö: 

259 (perheessä sattuneen kuoleman
tapauksen johdosta 12/11-18/11). 

Salo, Sulo, pienviljelijä. 
- Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit

sema 9. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

Ltv:aan 91. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 15 valtion omistaman l'y

häkosken käyttämisestä sähkövoiman syn
nyttämiseen. Liiittect IV. Ks. Pyhä
koski. 

Toiv. al. n :o 84 ratasuunnan Vaala
-Kitka-Kemijärvi tutkimisesta. Liit
teet XII. Ks. Rautatiet. 

Rah. al. n:o 5 määrärahan osoittami
sesta aluesairaalan rakentamiseksi Säräis~ 
niemen pitäjään. Liitteet IV. Ks. Sai
raalat. 

Rah. al. n :o 30 määrärahan osoittami
sesta sillan rakentamiseksi Utajärven 
lassipaikalle Puolangan-Utajärven maan
tiellä. Liitteet IV. Ks. Sillat. 

Lausunnot: 
391 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien

viljelijöille, 2 K.); 491 (tullien kantami
ne'n v. 1931, 1 K.); fl82, 684 (s :n, :! K.); 
769 (s:n, 3 K.). 

Sarlin, Bruno, entinen maaherra. 
- Vaasan läänin itäisen· vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu valitsijamieheksi 77. 

jäseneksi Ltv:aan 91. 
varajäseneksi Työv :aan 92. 
jäseneksi Puolv:aan 263. 

Aloitteet: 
Lak. al. n:o 11 laiksi köyhäinhoitolain 

50 ja 56 § :n muuttamisesta. Liitteet VII. 
Ks. Köyhäinhoito. 

Toiv. al. n :o 2 korvauksen antamisesta 
yleisistä varoista todistajille rikosasioissa 
annetun asetuksen muuttamisesta. I~iit

teet II. Ks. Rikosasiat. 
Toiv. al. n:o 19 kuntain huoltovelvolli

suuden täyttämisestii johtuvain korvaus
saatavain elatusvelvollisilta takaisin saa
misen turvaamiseksi. J,iitteet VII. Ks. 
Köyhäinhoito. 

Lausunnot: 
85 (Suomen-Saksan kauppasopimuksen 

muuttaminen, Lk.); 263. (tasavallan suoje-
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lulain äänestystä koskeva ilmoitus); 336 
(vuokrl!.suhteiden jatkaminen tiheissä asu
musryhmissä, 2 K.); 597, 600 (budjetti 
vuodelle 1931, 7 P. l. VI luku). 

Sarlin, Emil, vuorineuvos. 
- Turun läänin eteläisen vaalipiirin valit- 1 

sema 6. 
- valittu jäseneksi Työv:aan 92. 

, varajäseneksi Puolv:aan 263. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 16 määrärahan osoittami

sesta puhelinjohtojen rakentamista varten 
saaristoseuduille. Liitteet IV. Ks. Pu
helinjohdot. 

Seppälä, Hilda, sosialidemokraattisen työ
läisnaisliiton sihteeri. 

- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 
5. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

, varajäseneksi Suurv:aan 79. 
, jäseneksi Vv:aan 91. 

Lausunnot: 
421 (koroitettu mallasjuomavero, 2 K. 

Pp.); 586 ( viljamenot rahamenoiksi, 1 K.); 
657 (budjetti vuodelle 1931, 10 P.l. I 
luku); 700 (tullien kantaminen v. 1931, 
2 K.); 740, 741 (budjetti vuodelle 1931, 
10 P.l. II luku); 743 (s:n, 10 P.l. V 
luku); 751, 756 (s:n, 10 P.l. VI luku); 
777 (viljamenojen muuntaminen raha
menoiksi, 2 K.); 814 (budjetti vuodelle 
1931, 10 P.l. VII luku); 816 (s:n, 10 P.l. 
XIII luku); 864 (s:n, 14 P.l. X luku); 933 
(s :n, Ylm. VII luku); 970 (s :n, Ylm. XI 
luku); 1143 (kansakoululaitoksen kustan
nuslain 5, 15 ja 18 § :t, 3 K.). 

Sergelins, Max, rehtori. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 

5. 
valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

, varajäseneksi Tv:aan 91. 

I~ausunnot: 

119 (budjetti vuodelle 1931, Lk.); 177 
(koroitetut tullit v. 1930, Lk.); 214 ( val
tionvirkamiesten nimi"ttämiskirjat, 1 K.); 

229 (lep. ollut tasavallan suojelulaki, 
A. K. hyv.); 230 (lep. ollut V. J :n 7 § ja 
vaalilaki, A. K. hyv.); 281 (valtion virka
miesten nimittämiskirjat, 2 K.); 304 (s :n, 
3 K.); 292 (koroitetut tullit v. 1930, 3 K.); 
372, 373 (koroitettu tupakkavalmistevero, 
1 K.); 404 (kauppaliikkeiden työolot, 
A. K:ssä raukeaa); 667, 693 (tullien kan
taminen v. 1931, 2 K.); 706 (tulo- ja omai
suusverolain muuttaminen, 2 K.); 950, 
966 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. IX 
luku); 1000 (alkoholilainsäädäntö, A. K.); 
1128 (vlkm. kesän ja syksyn aikana ta
pahtuneiden rikosten selvittämisestä). 

Setälä, Edvard, pienviljelijä. 
- Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu jäseneksi Mtv:aan 92. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 36 laidunmaan hankkimi

sesta pakkolunastuksella pienviljelmille ja 
itsenäistyneille mäkitupa-alueillle. Liit
teet IX. Ks. Laidun.· 

Rah. al. n :o 53 määrärahan osoittami
sesta pienviljelystaloudellisten kurssien 
järjestämiseksi pienviljelijäjärjestöjen toi
mitsijoille. Liitteet IV. Ks. Pienvilje
lys. 

Lausunto: 
411 (uudis- ja laidunviljelyslainat pien

viljelijöille, 3 K.). 

Sillanpää, Miina, tarkastaja. 
- Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit

sema 6. 
- valittu jäseneksi Siv:aan 92. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 46 valtion talouskoulun pe

rustamisesta Helsinkiin. Liitteet IX. 
Ks. Talouskoulut. 

Toiv. al. n:o 63 eläkkeenmuotoisen lap· 
siavustuksen antamisesta vähävaraisille 
äideille. Liitteet X. Ks. Lapsiavustus. 

I,ausunnot: 
448 (opetuselokuvayhdistyksen toimin

nan tukeminen, A. K.); 776 (oppivelvolli
suuslain 8 §, 2 K.); 811 (budjetti vuodelle 
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1931, 10 P. l. VII luku); 927 (l,ansakoulu
laitoksen kustannuslain 5, 15 ja 18 §, 2 
K.); 981, 985, 989 ( eläkkeenmuotoinen 
lapsiavustus vähävaraisille ~iidei1le, A. K.). 

Solja, Niilo, varatuomari. 
Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" 
Ltv:aan 91. 

puheenjohtajaksi Ltv :aan 139. 

Lausunnot: 
332, 339 (vuokrasuhteiden jatkaminen 

tiheissä asumusryhmissä, 2 K.); 757 (bud
jetti vuodelle 1931, 10 P. l. VI luku). 

Sovijä1·vi, Kaarlo, kirkkoherra. 
Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Siv:aan 92. 

Lausunto: 
615 (budjetti vuodelle 1931, 9 P. 1. 

I luku). 

Ståhlberg, Kaarlo Juho, ent. presidentti. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Prv:aan 90. 

'Lausunnot: 
93 (kutsu Suurv :lle); 168 (maalaiskun- j 

tain kunnallislain muuttaminen, 1 K.); ' 
278 ( valtionvirkamiesten nimittämiskir
jat, 2 K.); 296 (kansakoululaitoksen kus- . 
tannuslain muuttaminen, Lk.); 374 (tulo- i 

ja omaisuusverolain muuttaminen, 1 K.); 
707 (s :n, 2 K.); 990 ( eläkkeenmuotoinen 
lapsiavustus vähävaraisille äideille, A. 
K.); 1017 (mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, 3 K.); 1030 (koroitettu mallas
juomavero, 3 K.). 

Sunila, Jnho Emil, maataloushallituksen 
ylijohtaja, maanviljelijä. 
Hämeen läänin eteläisen vaalipiirin va
litsema 6. 
valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

, varajäseneksi Mtv:aan 93. 
puheenjohtajaksi Ulkv:aan 139. 

Lomanpyynnöt: 
167 (sairauden tähden 4/11-.6/11); 259 

(sairauden tähden toistaiseksi 7 /11). 

Lausunto: 
828 (budjetti vuodelle 1931, 11 P. l. 

I luku). 

Snokas, Mikko, pienviljelijä. 
Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu jäseneksi Pv:aan 93. 

, varajäseneksi Puolv:aan 263. 

Lausunto: 
954 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. IX 

luku). 

Suurkonka, Anton, maanviljelijä. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Tv:aan 91. 

Lausunnot: 
519 (mallasjuomain tehdasmainen val

mistus, 1 K.); 679 (tullien kantaminen v. 
1931, 2 K.); 844 (budjetti .-uodelle 1.931, 
12 P. l. II luku). 

Sventorzetski, Reinhold, sanomalehdentoi
mittaja. 
Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 8. 
valittu jäseneksi V v :aan 91. 

varajäseneksi Ulkv :aan 91. 

Lausunnot: 
539 (budjetti vuodelle 1931, Yk.); 564 

s:n, 5 P.l. I luku); 622 (s:n, 9 P.l. III 
luku). 

Svinhuhud, Pehr Evind, ent. valtionhoitaja, 
pääministeri. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
toimi ikäpuhemiehenä ensimmäisessä täys
istunnossa 11. 
lausuu muistosanat edustaja Schaumanin 
kuoleman johdosta 11. 
lausuu eduskunnan puolesta valittelun 
cnt. Tasavallan presidenttiä kohdanneen 
törkeän väkivallan johdosta 11. 
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Lomanpyyntö: 
297 (terveydellisistä syistä yhdestä IS

tunnosta 18/11). 
Ks. Hallituksen jäsenten lausunnot. 

Särkkä, Wille Kustaa, maanviljelijä. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu valitsijamieheksi 77. 

, jäseneksi Tv:aan 91. 
varajäseneksi Pv:aan 93. 

!' 
valtiontilintarkastajain varamie
heksi vuodeksi 1931 262. 
varajäseneksi Kulkv:aan 262. 

Lausunto: 
687 (tullien kantaminen v. 1931, 2 K.). 

T. 

Tanner, Väinö, toimitusjohtaja. 
Turun läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 6. 
valittu jäseneksi Ulkv:aan 90. 

, pankkivaltunsmieheksi 261. 

Aloite: 
Vlkm. joka koskee erinäisiä kesän ja 

syksyn aikana tehtyjen rikoksien selvittä
mistä ja niihin syyllisten rankaisemisesta, 
Pp. 370; yhtyneet edustajat 410; sisä
ministerin vastaus 1096. 

Lausunnot: 
13 (ehdottaa Jasenen kansliatoimikun

taan); 38, 71 (valtioneuvoston tiedonanto 
eräistä valtakunnan hallintoa koskevista 
toimenpiteistään); 227 (lep. ollut tasaval
lan suojelulaki. A. K. hyv.); 682 (tullien 
kantaminen v. 1931, 2 K.); 769 (s :n, 3 
K.); 752 (huomautus puhemiehen menet
telyn johdosta sosialidemokraattisten edus
tajain lausuntojen keskeyttämiseen näh
den); 919, 920 (budjetti vuodelle 1931, 
Ylm. VI luku); 1133 (vlkm. kesän ja syk
:,;yn ailmna tapahtuneiden rikosten selvit
täminen). 

Tarkkanen, Emil ~Iikael, maanviljelijä. 
Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

valtiontilintarkastajaksi Y uodeksi 
1930 ja 1931 262. 

Aloite: 
Toiv. al. n :o 3 kotimaisen palkinto

obligatiolainan ottamisesta. Liitteet IV. 
Ks. Palkinto-obligatiolaina. 

Lausunnot: 

216 (lep. ollut tasavallan suojelulaki. 
Pp.); 692, 698, 699 (tullien kantaminen 
v. 1931, 2 K.); 755 (budjetti vuodelle 1931, 
10 P. l VI luku); 1026 (mallasjuomain 
tehdasmainen valmistus, 3 K.). 

Tolonen, Johan l<'redrik, pienviljelijä. 
Mikkelin läänin vaalipiirin valitsema 8. 

- valittu valitsijamiesten varajäseneksi 7S. 
jäseneksi Tv:aan 91. 
varajäseneksi :M:tv:aan 92. 

Lausunnot: 
678, 691 (tullien kantaminen v. 1931, 

2 K.). 

Tukia, Elias, maanviljelijä. 
Viipurin läänin läntisen vaalipiirin valit
sema 7. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

" " Kulkv:aan 262. 

Aloite: 
Rah. al. n:o 28 määrärahan osoittami

sesta maantien rakentamista varten Tai
palsaarelta Lappeenrantaan. Liitteet IV. 
,Ks. Maantiet. 

Lomanpyyntö: 

89 (kunnallisten tehtävien takia yh
destä istunnosta 27 /10). 

Lausunnot: 
959 (budjetti YUodelle 1931, Ylm. IX 

luku); 970 (s :n, Ylm. XI luku). 

'l'ulenheimo, .Antti. Ks. Ensimmäinen vara
puhemies. 

'l'uomikoski, Samuli, maanYiljelijä. 
Oulun läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu valitsijamieheksi 78. 

varajäseneksi Suurv:aan 79. 
Lv:aan 90. 

jäseneksi Mtv :aan 92. 
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Aloite: 
Lak. al. n :o 8 laiksi kerman ja maidon 

korvikkeista suoritettuvasta valmiste
verosta. Liitteet IV. Ks. Kerman ja 
maidon korvikkeet. 

Lomanpyyntö: 
304 (kunnallisten tehtäväin takia yh

destä istunnosta l?,1/l1). 

Lausunnot: 
800 (kermakorvikkeiden valmistusvero, 

1 K.); 1090 (s:n, 3 K.). 

'l'uomioja, W alto Wibtori, laki tiedettenkandi
daatti. 

- Hämeen läänin pohjoisen vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 

jäseneksi Prv:aan 90. 

l,ausunnot: 
225 (lep. ollut tasavallan suojelulaki, 

A. K. hyv.); 245 ( edustajapalkkiolain muu
tos, 2 K.); 480 (tullien kantaminen v. 1931, 
1 K.); 681, 699 (s :n 2 K.); 721 (mallas
juomain valmistus, 2 K.); 835 (budjetti 
vuodelle 1931, 11 P.l. XIX luku). 

'fmja, Ernesti A., maanviljelijä, kunnallis
neuvos. 

- Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

Lausunnot: 
620 (budjetti vuodelle 19i,)1, 9 P.l. II 

luku); 638 (s:n, 9 P.l. XIII luln1); 825 
(s :n, 11 P. l. I luku). 

'furkia, Matti, sanomalehdentoimittaja. 
- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
- valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

IAv:aan 91. 

Lausunnot: 
93 (kutsu Ltv :lle); 178 (lep. ollut tasa

vallan suojelulaki, Pp.); 1055 (työrauhan 
suojeleminen, 3 K. Pp.). 

W. V. 

Vainio, Jaakko, sanomalehdentoimittaja. 
- valittu valtiontilintarkastaja'ksi vuodeksi 

1931 262. 

Valta, August, piirisihteeri. 
- Kuopion läänin läntisen vaalipiirin va

litsema 8. 
- valittu jäseneksi Siv:aan 92. 

, varajäseneksi Kulkv:aan 262. 

Vehkaoja, Heikki, maanviljelijä. 
- Vaasan läänin pohjoisen vaalipiirin va

litsema 9. 
- valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

Puolv:aan 263. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n:o 21 a maanomistajien va

pauttamisesta rautatiealueen aitaamis
rasituksesta. Liitteet VII. Ks. Hautatei
den aidat. 

Toiv. al. n :o 79 rautatien Vaasa
Härmä-Kuopio-Outokumpu rakentami
sesta. Liitteet XII. Ks. Rautatiet. 

Lausunnot: 
249 (edustajapalkkiolain muutos, 2 K.); 

630 (budjetti vuodelle 1931, 9 P.l. XIII 
luku); 674 (tullien kantaminen v. 1931, 
2 K.); 816 (budjetti vuodelle 1931, 10 P. 1. 
XIII luku). 

Welling, Yrjö, maanviljelijä. 
-- Viipurin läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 7. 
~~ valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

Lausunnot: 
622 (budjetti vuodelle 1931, 9 P.l. IIl 

luku); 673, 686 (tullien kantaminen v. 
1931, 2 K.); 827, 830 (budjetti vuodelle 
1931, 11 P. l. I luku). 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä. 
- Vaasan läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
- valittu jäseneksi Vv:aan 91. 

pankkivaltuusmieheksi 261. 

Lomanpyyntö: 

289 (perheessä sattuneen sairauden täh
den yhdestä istunnosta 15/11). 
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Lausunnot: 
345, 346, 347 (uudis- ;ia laidunviljelys

lainat pien viljelijöille, 1 K.); 362 (tulo- ja 
menoarvion ulkopuolella olevat rahastot, 
2 K.); 365 (uudis- ja laidunviljelyslainat 
pien viljelijöille, 2 K. Pp.); 393 (s :n, 2 
K.); 621 (budjetti vuodelle 1931, 9 P. l. 
UI luku); 633 (s:n, 9 P.l. XIII luku). 

Westman, Vilhelm, pankinjohtaja, varatuo
mari. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 

, jäseneksi Suurv :aan 78. 

" 
Lv:aan 90. 

tarkistajain varamieheksi 160. 

Virkkunen, Paavo Eemil, opetusministeri. 
Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 8. 
Ks. Hallituksen jäsenten lausunnot. 

Voionmaa, Väinö, professori. 
Hämeen läänin pohjoisen. vaalipiirin va
litsema 7. 
valittu jäseneksi Prv:aan 90. 

" " 
Ulkv:aan 90. 

varapuheenjohtajaksi Prv:aan 139. 

" 
Ulkv:aan 139. 

jäseneksi Kulkv:aan 262. 
, puheenjohtajaksi Kulkv:aan 266. 

vapautettu jäsenyydestä Prv:ssa 266. 

Aloitteet: 
Toiv. al. n :o 23 uudesta irtolaislain

~äädännöstä. Liitteet VII. Ks. Irtolai
set. 

Toiv. al. n :o 27 esityksen antamisesta ! 
laiksi alkoholistihuollosta. Liitteet VI. 
Ks. Alkoholistihuolto. 

Lausunnot: 
93 (kutsu Prv :He); 209, 213 (edustaja

palkkiolain muutos, 1 K.); 231 (lep. ollut 
V. J :n 7 § ja vaalilaki, A. K. hyv.); 263 
(kutsu kulkv :lle); 315, 321 (mallasjuo- . 
main tehdasmainen valmistus, Lk.); 465, ' 
467 (koroitettu mallasjuomavero, 2 K.); 
510, 517 .(mallasjuomain tehdasmainen 
valmistus, 1 K.); 566, 580 (budjetti vuo
delle 1931, 5 P. l. I luku); 613 (s :n, 9 P. l. 
I luku); 711, 723 (mallasjuomavero, 2 K.); 
948 (budjetti vuodelle 1931, Ylm. IX 

luku); 1000 (alkoholilainsäadännön muu
tos, A. K.); 1009 (mallasjuomain tehdas
mainen valmistus, 3 K.). 

Väisänen, Jalmari, maanviljelijä. 
- Kuopion läänin itäisen vaalipiirin valit

sema 8. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Mtv:aan 92. 
Pv:aan 93. 

Lomanpyyntö: 
89 (hylätään 27 /10). 

A. 
Ahlström, Axel Leonard, sanomalehdentoi

mittaja. 
Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 
valittu jäseneksi Suurv:aan 79. 

varajäseneksi Ulkv:aan 91. 
jäseneksi Siv:aan 92. 
tarkistajain varamieheksi 159. 
varajäseneksi Puolv:aan 263. 

Aloite: 
Lak. al. n :o 16 laiksi asevelvollisten 

käyttämisestä siviilityössä. Liitteet XI. 
Ks. Asevelvollisuus. 

Lausunnot: 
404 (kauppaliikkeiden työolot, A. K :ssä 

raukeaa); 609, 616 (budjetti vuodelle 1931, 
9 P.l. I luku); 851 (s:n, 10 P.l. VI luku); 
1019 (mallasjuomain tehdasmainen val
mistus, 3 K.). 

Åkerblom, Kristian Vilhelm, kansakoulun
opettaja. 

- Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin valit
sema 9. 
valittu jäseneksi Tv: aan 91. 

, varajäseneksi Siv:aan 92. 

Aloite: 

Rah. al. n :o 66 määrärahan osoittami
sesta !ainoiksi kalansäilykelaitosten pe
rustamista tai laajentamista varten. Liit
teet IV. Ks. Kalansäilykelaitokset. 

Lausunnot: 
447 (opetuselokuvayhdistyksen toimin

nan tukeminen, A. K.): 715 (mallasjuo
main valmistus, 2 K.). 
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ö. 
chterholm, John, sanomalehdentoimittaja. 
--- Uudenmaan läänin vaalipiirin valitsema 5. 

valittu valitsijamiesten varajäseneksi 77. 
varajäseneksi Vv:aan 91. 
jäseneksi Siv :aan 92. 

Lausunnot: 
377 (kansakoululaitoksen kustannuslain ! 

23 § :n muuttaminen, 1 K.); 383 (kansa
koulutoimen järjestysmuodon perusteista 
annetun lain 9 §, 1 K.); 406 (laivojen tal
viliikenneväylät, A. K.); 743 (budjetti 
vuodelle 1931, 10 P. l. V luku); 748, 754, 
758 (s:n, 10 P.l. VI luku); 973, 980 (koti
taloustieteen y. m. opettajavirkojen perus
taminen yliopistoon, A. K.); 994, 1002 
(alkoholilainsäädännön muutos, A. K.). 



Eduskunnan oikeusasiamies ja hänen varamiehensä. 

Oikeusasiamies: 

Lilius, Hugo, ,ent. hovioikeudenpresidentti. 
- palkkio vuodeksi 1931 määrätään 450. , 

• 

valitaan oikeusasiamieheksi vuodeksi 1931 1 

586. ' 

Oikeusasiamiehen varamies: 

Hakkila, Esko, lakitiedettenkandidaatti. 
valitaan oikeusasiamiehen varamieheksi 
vuodeksi 1931 586. 



• 
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ASIALUETTELO. 





Asialuette 1 o. 
A. Asutuskomitea: - Ks. Uudisraivausrahasto. 

Aitausrasitus: - Ks. Rautateiden aidat. Asutustoiminta: - Ks. Uudistilojen halti-
jain taloudellinen hätä. 

Alkoholi: - Ks. Alkoholistihuolto. Kielto-
laki. :M:allasjuomat. Marja- ja hedelmä- Automobiilit: - Ks. Moottoriajoneuvovero. 
viinit. 

Alkoholistihuolto: Ed. Voionmaan y. m. toiv. 
al. n:o 27 esityksen antamisesta laiksi al
koholistihuollosta. Liitteet Vl,4. s. 227. 
L. Tv:aan 197. Tvm. n:o 5. Pp. 759. A. K. 
!93. A V:2. 

Aluelääkärit: - Ks. Lavansaari. 

Alnsrekisteri: - Ks. Meripanttioikeus. 

Alusten yhteentörmäys: - Ks. Meripanttioi
keus. 

Asemakaavalainsäädäntö: Hallituksen esitys 
n: o 46 asemakaa valainsäädännöksi, tuo
.laan Edk :lle 222. L. Ltv:aan 257. Ltvm. 
n :o 5. Ilmoitetaan Edk :lle 1144. A. III. 

Esitykseen sisältyvät: 

Asemakaa valaki. 
Laki maistraatin kokoonpanosta asema
kaava-, rakennus-, mittaus- ja jakolaitos
ta koskevia asioita käsiteltäessä. 
Laki eräistä naapuruussuhteista helmi
kuun 13 päivänä 1920 annetun lain 14 § :n 
muuttamisesta. 
Laki maakaaren 11 luvun 2 § :n muutta
misesta. 

Asevelvollisuus: Ed. Ahlströmin y. m. lak. al. 
n :o 16 laiksi asevelvollisten käyttämisestä 
>5iviilityössä. Liitteet Xl,l. s. 327. L. 
Puolv:aan 194. 

- Ed. Kestin toiv. al. n:o 64 asevelvollisuus
ajan lyhentämisestä ja suojeluskuntia 
koskevan lainsäädännön muuttamisesta. 
Liitteet XI,2. s. 330. L. Puolv:aan 200. 

Avajaiset: ilmoitus valtiopäiväin avajaisista 
13, valtiopäiväjumalanpalvelus 15-18, 
valtiopäiväin avajaiset 19-22. 

Aviopuolisoiden verotus: Ed. Riipisen y. m. 
toiv. al. n:o 7 verotuslainsäädännön muut
tamisesta sellaiseksi, että aviopuolisoita 
käsiteltäisiin verotuksessa eri verovelvol
lisina. Liitteet IV,12. s. 57. I>. Vv :aan 
195. 

B. 

Budjetti: - Ks. Nettobudjetti. Tulo- ja me
noarvio. 

D. 

Diakonissalaitokset: - Ks. Sairaalat. 

E. 
Eduskunnan istunnot: Istumajärjestys 34. 

Eduskunnan jäsenet: Edustajain valtakirjain 
tarkastus 1-4. Luettelo eduskunnan jä
senistä vaalipiirittäin lueteltuina 5-9. 
Muistosanat ed. Schaumanista 11, valit
telu ent. presidentti Ståhlbergiä kohdan
neesta väkivallanteosta 11, jälkeenpäin 
ilmoittautuneita edustajia (Lehtonen ja 
Tuomioja) 12. 

Eduskunnan päätös: A. V :2. 

Eduskunnan tarkistajat: - Ks. Tarkistajat. 
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Eduskuntatalo: Eduskuntatalon rakennus
toimikunnan jäseneksi kirjailija Alkio
vainajan sijalle valitaan pankinjohtaja 
Tyko Reinikka 167. 

Edustajanpalkkio: Hallituksen esitys n:o 13 
edustajanpalkkiosta annetun lain muutta
misesta, tuodaan Edk:lle 30. L. Prv:aan 
82. Prvm. n :o 3. Pp. :l79. 1 K. 208. 
Suurvm. n:o 6. 2 K. 245. 3 K. 272. A. II. 

Edustajantoimi: - Ks. Eduskunnan jäsenet. 
Edustaj anpalkkio. Työj ärjestys. 

Elatusvelvollisuus: - Ks. Köyhäinhoito. 

Elokuvat: Ed. Oksa~en y. m. toiv. al. n:o 32 
Opetuselokuvayhdistyksen toiminnan tu
kE-misesta. Liitteet VIII,4. s. 260. L. 
Siv:aan 197. Sivm. n:o 3. Pp. 407. A. K. 
444. A. V:2. 
Ks. Leimavero. 

Eläke: - Ks. Presidentin eläke. 

Emäntäkoulut: Ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 58 määrärahan osoittamisesta emän
täkoulun perustamista varten Kemijär
velle. Liitteet IV,so. s. 158. L. Vv:aan 
207, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. 27. A. K. 939. A. I. 
Ks. Kotitalouskoulut. Talouskoulut. 

Enontekiö: - K:s. Lapin verotus. 

F. 
Fideikomissi: - Ks. Sääntöperintö. 

H. 

Hallituksen esitykset: n:o 1 valtion tulo- ja 
menoarvioksi vuodelle 193l. - Ks. Tulo
ja menoarvio. 
n :o 2 lisäyksistä vuoden 1930 tulo- ja me
noarvioon. - Ks. Tulo- ja menoarvio. 
n:o 3 laiksi koroitetun tupakkavalmiste
veron kantamisesta vuonna 193l. - Ks. 
Tupakkavalmistevero. 
n:o 4 laiksi tulitikkuverosta. - Ks. Tuli
tikkuvero. 
n :o 5 laiksi makeisvalmisteverosta. - Ks. 
Makeisvalmistevero. 

- n:o 6 mallasjuomista suoritettuvasta ve
rosta. - Ks. Mallasjuomat. 
n:o 7 moottoriajoneuvoverosta vuonna 
1931. - Ks. Moottoriajoneuvovero. 
n :o 8 laiksi tulo- ja menoarvion ulkopuo
lella olevien rahastojen varojen käyttämi
sestä !ainoiksi metsä- ja maataloudellisiin 
tarkoituksiin. - Ks. Metsä- ja maatalous
lainat. 
n :o 9 valtion viran tai pysyväisen toi· 
men haltijain nimittämiskirjoista seldi 
heidän oikeudestaan pysyä virassaan tai 
toimessaan annetun lain muuttamisesta. 
- Ks. Virkamiehet. 
n :o 10 laiksi rikoslain voimaanpalloase
tuksen 22 § muuttamisesta. - Ks. Rikos
laki. 
JJ :o 1l laiksi sääntöperintöomaisuuden 
kiinnittämisestä ja käyttämisestä omai
suus- tai perintöveron suorittamiseksi. -
Ks. Sääntöperintö. 
n :o 12 kadonneen henkilön julistamisesta 
kuolleeksi annetun lain muuttamisesta. 
- Ks. Kuolleeksi julistaminen. 
n :o 13 edustajanpalkkiosta annetun lain 
muuttamisesta. - Ks. Edustajanpalkkio. 
n :o 14 laiksi laivanisännän vastuusta ja 
meripanttioikeudesta. - Ks. Meripantti
oikeus. 
n:o 15 Suomen ja Ranskan kesken sovit
telumenettelystä sekä riitojen oikeudelli
sesta ja välitysoikeudellisesta ratkaisemi
sesta tehdyn sopimuksen hyväksymisestii. 
- Ks. Sovinto-oikeussopimukset. 
n:o 16 Suomen ja Tshekkoslovakian väli
sen, riitojen oikeudellista ja välitysoi
keudellista ratkaisua sekä sovittelume
nettelyä koskevan sopimuksen hyväksymi
sestä. - Ks. Sovinto-oikeussopimukset. 
n :o 17 laiksi rajavartiolaitoksesta. - Ks. 
Rajavartiolaitos. 
n:o 18 maalaiskuntain kunnallislain 
muuttamisesta. - Ks. Kunnallislait. 
n :o 19 osakkeiden ostamisesta Seinäjoen 
vesijohto-osakeyhtiössä. - Ks. Seinäjoen 
vesijohto. 
n:o 20 laiksi puolustuslaitoksen leski- ja 
orpokassalle annettavasta valtion apura
hasta. _ Ks. Puolustuslaitos. 
n :o 21 eräiden viljassa määrättyjen kir
kollisten m nojen muuntamisesta rahame
noiksi. - Ks. Kirkollinen viljavero. 
n:o 22 kansakoululaitoksen kustannuk
sista ja kansakoulutoimen järjestysmuo
don perusteista kesäkuun 8 päivänä 1.926 
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ja toukokuun 18 päivänä 1923 annettujen 
lakien muuttamisesta. - Ks. Kansakou
lut. 
n :o 23 laiksi vuokra-alueita tiheissä asu
musryhmissä koskevien vuokrasuhteiden 
edelleen jatkamisesta. - Ks. Vuokra
alueet. 
n :o 24 laiksi valtion hevossiittolan ja he
voshoitokoulun perustamisesta sekä puo
lustuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukou
lun sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. 
- Ks. Puolustuslaitos. 
n :o 25 laiksi varojen varaamisesta uudis
ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille an
nettavia palkkioita varten. - Ks. Pien
viljelys. 
n:o 26 vakuutuslaitosten omistamien obli
gatioiden kirjanpitoarvon määräämisestä. 
- Ks. Vakuutuslaitokset. 
n :o 27 tulo- ja omaisuusverolain muutta
misesta. - Ks. Tulo- ja omaisuusvero. 
n :o 28 erinäisten kunnallisverotusta kos
kevien säännösten muuttamisesta. - K s. 
Kunnallisverotus. 
n :o 29 rikoslain 11 luvun muuttamisesta. 
- Ks. Rikoslaki. 

-- n :o 30 laiksi vapausrangaistusten koven-
tamisesta. - Ks. V apausrangaistukset. 

- n:o 31 poronhoitolaiksi. - Ks. Poron
hoito. 
n :o 32 lainsäädännöksi jakolaitoksesta, 
tontinmittauksesta ja kiinteimistörekiste
ristä kaupungissa sekä jakotoimituksista 
taajempaa asutusta varten maaseudulla. 
- Ks. J akolaitos. 
n:o 33 Suomen-Saksan kauppasopimuk
sen muuttamisesta noottienvaihdolla teh
dyn sopimuksen hyväksymisestä. - Ks. 
Kauppasopimukset. 
n :o 34 Genevessä 24 päivänä maaliskuuta 
1930 allekirjoitetun kauppapoliittisen so
pimuksen hyväksymisestä. - Ks. Kaup
papoliittinen sopimus. 
n :o 35 laiksi työrauhan suojelemisesta 
sekä laiksi lisäyksestä rikoslain 16 lu
kuun. - Ks. Työrauha. 
n :o 36 laiksi tuulaakimaksun laskemisen 
perusteesta. - Ks. Tuulaakimaksu. 
n :o 37 metsästyslaiksi. - Ks. Metsästys
laki. 
u :o 38 laiksi lisämaan antamisesta Kuu
samon kunnan liian pienille taloille sekä 
sanotussa kunnassa olevien viljelys- ja 
asuntoalueiden muodostamisesta itsenäi
siksi tiloiksi. - Ks. Kuusamon maan
omistusolot. 

-- n :o 39 laiksi lisämaan antamisesta Kemi
järven ja Kuolajärven kuntain liian pie
nille taloille. - Ks. Kemijärven ja Kuo
lajärven maanomistusolot. 
n :o 40 ulkomaisten välitystuomioitten 
täytäntöönpanoa koskevan, Genevessä 26 
]läivänä syyskuuta 1927 tehdyn yleissopi
muksen hyväksymisestä. - Ks. Välitys
tuomiot. 

-- n :o 41 laiksi koroitettujen tullien kanta
misesta vuonna 1930. - Ks. Tullimaksut. 
n:o 42 laiksi poliisitarkastajan toimien 
perustamisesta. - Ks. Poliisitarkastajat. 
n :o 43 laiksi tullien kantamisesta vuonna 
1931. - Ks. Tullimaksut. 
n:o 44 laiksi valtion tulo- ja menoarvion 
ja tilinpäätöksen perusteista. - Ks. Tulo
ja menoarvio. 
n :o 45 asiain ratkaisemisesta valtioneu
vostossa ja sen ministeriöissä annetun lain 
muuttamisesta. - Ks. Valtioneuvosto. 
n:o 46 asemakaavalainsäädännöksi.- Ks. 
Asemakaa valai nsäädäntö. 

n :o 47 oppivelvollisuuslain muuttami
sesta. - Ks. Oppivelvollisuus. 
n :o 48 kansakoululaitoksen kustannuk
sista annetun lain muuttamisesta. - Ks. 
Kansakoulut. 
n :o 49 laiksi taajaväkisistä maalaisyhdys
kunnista. - Ks. Taajaväkiset maalaisyh
dyskunnat. 

--- n:o 50 laiksi mallasjuoman tehdasmai
sesta valmistuksesta ja myynnistä. - Ks. 
.M:allasjuomat. 

n:o 51 tielain muuttamisesta. - Ks. Tie
laki. 
n :o 52 ilmaiinlain muuttamisesta. - Ks. 
Ilmailu. 

- - n :o 53 säästöpankkilaiksi sekä laiksi osas
ton perustamisesta pankkitarkastusviras
toon säästöpankkien tarkastusta varten. 
- Ks. Säästöpankkilaki. 
n :o 54 laiksi valtion teollisuuslaitosten 
hoidon jo käytön yleisistä perusteista. -
Ks. Valtion teollisuuslaitokset. 
n :o 55 laiksi tasavallan presidentin elä
keoikeudesta. - Ks. Presidentin eläke. 
n:o 56 Suomen ja Rumanian välisen 
kauppasopimuksen hyväksymisestä. - Ks. 
Kauppasopimukset. 
n:o 57 Suomen ja Islannin kesken riitai
suuksien Sovinnollisesta ratkaisemisesta 
tehdyn sopimuksen hyväksymisestä. - Ks. 
Sovinto-oikeussopimukset. 
n :o 58 valtion lyhytaikaisesta Juotosta 
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vuonna 1931. - Ks. Valtion lyhytaikai- htaimistokiinnitys: - Ks. Vakuutussopi-
nen luotto. muslaki. 
n :o 59 Osuuskassojen Keskuslainarahasto
Osakeyhtiön erinäisten obligatiolainojen 
valtion takuusta. - Ks. Keskuslainara
hasto. 
n :o 60 valtausoikeuden rajoittamisesta 
Petsamon kihlakunnassa. _ Ks. Petsamo. 
n :o 61, sisältävä tiedonannon Eduskun
nalle, joka koskee kansainvälisen työjär- i 
jestön yleisen konferenssin kahdennella
toista istuntokaudellaan v. 1929 hyväksy
miä sopimuksia ja suosituksia. - Ks. 
Kansainvälinen työjärjestö. 
n :o 62 vakuutussopimuslaiksi. - Ks. Va
kuutussopimuslaki. 

Hallituksen kertomus: Kertomus hallituksen 
toimenpiteistä vuonna 1930 tammi-syys
kuun ajalta. L. Prv:aan sekä mikäli se 
koskee suhteita ulkovaltoihin Ulkv :aan 
300. A. IV. 

Hallituksen tiedonanto: - Ks. Lapuan liike. 

Hallitusmuoto: - (19 § 2 mom. Vrt. VJ :n 
74 §). Kun eduskunta ei uudestaan hy
väksy tasavallan presidentin vahvista
matta jättämää lakiehdotusta, katsotaan 
lakiehdotus rauenneeksi 405. 

Hedelmäviinit: -- 1\ "· ~\Jarja- ja hedelmä
viinit. 

Hevoshoitokoulu: -- Ks. Puolustuslaitos. 

Hevossiittola: - Ks. Puolustuslaitos. 

HeYosvarikko: - Ks. Puolustuslaitos. 

Huoltovelvollisuus: - Ks. Köyhäinhoito. 

Hämeenlinna: Ed. Ailion y. m. toiv. al. n:o 33 
Hämeen vanhan linnan jättämisestä his
torialliseksi muistomerkiksi. Liitteet 
Vlll,::J. s. 263. L. Siv:aan 197. Sivm. n:o 
2. Pp. 407. A. K. 444. A. V :2. 

Ilma-alus: - Ks. :Meripanttioikeus. 

Ilmaiin: Hallituksen esitys n :o 52 ilmailu
lain muuttamisesta, tuodaan Edk :lle 304. 
L. Ltv:aan 351. A. III. 

Inari:-- Ks. Lapin verotus. 

lrtolaiset: Ed. Päivänsalon y. m. toiv. al. n:o 
22 esityksen antamisesta irtolaislaiksi. 
Liitteet Vll,6. s. 243. L. Ltv:aan 19!i. 
Ed. Voionmaan y. m. toiv. al. n :o 23 
uudesta irtolaislainsäädännöstä. Liitteet 
VII, 7. s. 244. L. Ltv :aan 196. 

Islanti: - Ks. Sovinto-oikeussopimukset. 

Istumajärjestys: Edustajain istumajärjestys 
34. 

Itsenäisyyspäivä: Juhlajumalanpalvelus Ni
kolainkirkossa 450. 

itsenäisyystaistelu: - Ks. Kapina vahingot. 

J. 

Jakolaitos: Hallituksen esitys u:o 32 lain
säädännöksi jakolaitoksesta, tontinmit
tauksesta ja kiinteimistörekisteristä kau
pungissa sekä jakotoimituksista taajempaa 
asutusta varten maaseudulla, tuodan n 
Edk:lle 30. L. Ltv:aan 84. A. III. 

- Ks. Asemakaavalainsäädäntö. 

Jokien perkaukset: Ed. V. E~kolan y. m . .rah. 
al. n :o 40 määrärahan osoittamisesta 
Järrusänjoen perkaustöiden aloittamista 
varten. Liitteet IV,40. s. 131. L. Vv:aan 
205, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. 17. A. K. 837. A. I. 

-- Ed. Nurmesniemen y. m. rah. al. n:o 49 
määrärahan osoittamisesta Pyhäjoen per
kRamistöiden aloittamista varten. Liitteet 
IV,71. s. 143. L. Vv:aan 206, käsitelty 
budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 17. A. 
K. 837. A. I. 
Ed. Nurmesniemen y. m. rah. al. n:o 50 
määrärahan osoittamisesta Settijoen per
kaamistöiden aloittamista varten. I~iit
teet IV,72. s. 144. L. Vv:aan 206, käsi
telty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 17. A. K. 837. A. I. 
Ks. Kymijoen perkaus. Tulvavahingot. 
Vuoksen laskeminen. 

K. 

Kadonnut henkilö: - Ks. Kuolleeksi julis
taminen. 
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Kalansiitoslaitokset: Ed. Hännisen y. m. rah. 
al. n:o 61 määrärahan osoittamisesta ka
lansii toslai toksen perustamiseksi Kitka
joen Käylänkoskeen. Liitteet IV,s:J. s. 
163. L. Vv:aan 207, käsitelty budjetin yh
teydessä, Vvm. n:o 17. s. 27. A. K. 939. 
A. I. 

Kalansäilykelaitokset: Ed. Åkerblomin y. m. 
rah. al. n :o 66 määrärahan osoittamisesta 
}ainoiksi kalansäilykelaitosten perusta- ~ 

mista tai laajentamista varten. Liitteet 
IV,ss. s. 172 ja 174. L. Vv:aan 208, kä
sitelty budjetin yhteydessä, V vm. n :o 17. 
s. 26. A. K. 939. A. I. 

Kalastus: Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. n:o 
37 Suomen Kalastajajärjestöjen keskus
liiton apurahan koroittamisesta. Liit
teet IX,5. s. 274. L. Mtv:aan 197. 

-Ed. Perheentuvan y. m. toiv. al. n:o 38 toi
menpiteistä Varsinais-Suomen saariston 
kalastajaväestön taloudellisen aseman ko
hottamiseksi. Liitteet IX,6. s. 276. L. 
Mtv:aan 198. 
Ed. J anhoson y. m. toiv. al. n :o 41 kalan
hautomohuoneen ja hoitajan asunnon ra
kentamisesta Kajaanin Ämmäkosken ve
nesulkuun. Liitteet IX,9. s. 282. L. 
Mtv:aan 198. 

Kalastusloistot: Ed. J acobssonin y. m. rah. 
al. n :o 36 määrärahan osoittamisesta ka
lastusloistojen rakentamista varten. Liit
teet IV,58. s. 122 ja 124. L. Vv:aan 205, 
käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 
17. s. 26. A. K. 939. A. I. 

Kalataloudellinen tutkimustoimisto: Ed. Ca
janderin y. m. toiv. al. n:o 53 maatalous
hallituksen kalataloudellisen tutkimustoi
miston siirtämisestä yliopiston maatalous
metsätieteelliseen tiedekuntaan. Liitteet 
TX,21. s. 304. L. Mtv:aan 199. 

Kansainvälinen työjärjestö: Hallituksen esi
tys n :o 61, sisältävä tiedonannon Edus
kunnalle, joka koskee kansainvälisen työ
järjestön yleisen konferenssin kahdennel-
1atoista istuntokaudellaan v. 1929 hyväk
symiä sopimuksia ja suosituksia, tuodaan 
f~dk:lle 847. L. Työv:aan 1063. A. III. 

Esitykseen sisältyvät: 
Tiedonanto, joka koskee suositusten to
teuttamista. 

Sopimusehdotus, joka koskee laivoilla kul
jetettavien raskaiden taakkojen merkitse
mistä. 
Sopimusehdotus, joka koskee alusten las
tauksessa tai purkamisessa työskentele
vien työntekijäin suojelemista tapatur
milta. 
Suositus, joka koskee työtapaturmain eh
käisemistä. 
Suositus, joka koskee vastuunalaisuutta 
mekaanisella voimalla käyvien koneiden 
suojustamiseen nähden. 
Suositus, joka koskee vastavuoroisuutta 
alusten lastauksessa tai purkamisessa 
työskentelevien työntekijäin suojelemi
seen nähden tapaturmilta. 
Suositus, joka koskee työntekijäin ja 
työnantajain järjestöjen kuulemista laa
dittaessa alusten lastauksessa tai purka
misessa työskentelevien työntekijäin tur
vallisuutta koskevia säännöksiä. 

Kansainväliset sopimukset: _ Ks. Kansain
välinen työjärjestö. Kauppapoliittinen 
sopimus. Kauppasopimukset. Sovinto
oikeussopimukset. Välitystuomiot. 

Kansakoulut: Hallituksen esitys n:o 22 kan
sakoululaitoksen kustannuksista ja kan
sakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja touko
kuun 18 päivänä 1923 annettujen lakien 
muuttamisesta, tuodaan Edk :lle 30. L. 
Vv:aan 83. Vvm. n:o 12. Pp. 366. 1 K. 
375. Suurvm. n:o 28 (Mietinnön liitteenä 
Siv:n lausunto N:o 6). 2 K. 728. Suurvm. 
n:o 28 a, jatk. 2 K. 771. 3 K. 1039. A. II. 
Hallituksen esitys n:o 48 kansakoululai
toksen kustannuksista annetun lain muut
tamisesta, tuodaan Edk:lle 266. L. Vv:aan, 
jonka tulee pyytää Siv:n lausunto 293. 
Vvm. n:o 22 (Mietinnön liitteenä Siv:n 
lausunto n:o 5). Pp. 893. 1 K. 895. Suurvm. 
n :o 39. 2 K. 924. 3 K. 1141. A. III. 
Ed. Lehtokosken y. m. lak. al. n :o 6 laiksi 
kansakoululaitoksen kustannuslain 20 § :n 
muuttamisesta. Liitteet IV,4 s. 38. L. 
Vv:aan, jonka tulee pyytää Siv:n lau
sunto 193. 
Ed. Hagan y. m. lak. al. n :o 15 laiksi kan
sakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista 18 päivänä toukokuuta 1923 anne
tun lain 9 ~ :n muuttamisesta. Liitteet 
VIII,1. s. 253 ja 255. L. Siv:aan 194. 
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Sivm. n :o 1. Pp. 366. 1 K. 383. Suurvm. 
n:o 26. 2 K. 422. 3 K. 461. A. V:i. 

-- Ks. Maalaiskuntain kouluhallinto. 

Kansalaissota: - Ks. Kapinavahingot. 

Kansliatoimiknnta: jäsenten vaali (Björk, 
Kalliokoski, Korpisaari ja Harvala) 13. 

Kapinavahingot: Ed. Kuisman y. m. toiv. al. 
n :o 17 vuoden 1918 itsenäisyystaistelun 
johdosta syntyneiden vahinkojen korvaa
misesta. Liitteet IV,22. s. 69. L. Vv:aan 
196. 

Karjakeskuskunta: Ed. Hirvensalon y. m. 
rah. al. n:o 67 määrärahan osoittamisesta 
lainan antamiseksi Suomen Karjakeskus
kunnalle vientiteurastamon rakentamista 
varten. Liitteet IV,s9. s. 176. L. Vv:aan 
208, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. 26. A. K. 939. A. I. 

Karjantarkastnsyhdistykset: - Ks. Pienvil
jelys. 

Kauppa- ja konttorilaki: - Ks. Vahvista
matta jääneet lakiehdotukset. 

Kauppapoliittinen sopimus: Hallituksen esi
tys n:o 34 Genevessä 24 päivänä maalis
kuuta 1930 allekirjoitetun kauppapoliitti
sen sopimuksen hyväksymisestä, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Ulkv:aan 87. Ulkvm. n:o 1. 
Pp. 163. A. K. 165. A. III. 

Kauppasopimukset: Hallituksen esitys n:o 
33 Suomen-Saksan kauppasopimuksen 
muuttamisesta noottienvaihdolla tehdyn 
sopimuksen hyväksymisestä, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Ulkv:aan 84. Ulkvm. n:o 2. 
Pp. 217. 1 K. 219. Suurvm. n:o 8. 2 K. 
256. 3 K. 272. A. III. 
Hallituksen esitys n:o 56 Suomen ja Ru
manian välisen kauppasopimuksen hyväk- 1 

symisestä, tuodaan Edk :lle 500. L. 1 

Ulkv:aan 582. Ulkvm. n:o 5. Pp. 735. 1 K. 1 

739. Suurvm. n:o 35. 2 K. 777. 3 K. 1040. 
A. III. 
Ks. Vahvistamatta jääneet lakiehdotuk
set. 

Kaupunkien vuokra-alueet: - Ks. Vuokra
alueet. 

Kemijärven ja Kuolajärven maanomistusolot: 
Hallituksen esitys n :o 39 laiksi lisämaan 
antamisesta Kemijärven ja Kuolajärven 
kuntain liian pienille taloille, tuodaan 
Edk:lle 30. Pp. 88. L. Mtv:aan, jonka tu
lee pyytää Vv:n lausunto 135. A. III. 

Kemijärven maanomistusolot: Ed. Lahtelan 
y. m. lak. al. n:o 12 laiksi Kemijärven 
kunnassa olevan n. k. Kirkkomäenkankaan 
ja sitä varten eroitetun metsämaan tilaksi 
muodostamisesta ja asukkaille luovutta
misesta. Liitteet IX,l. s. 269. L. Mtv:aan, 
jonka tulee pyytää Vv :n lausunto 194. 

Kemijärven tulvat:- Ks. Tulvavahingot. 

Kerman ja maidon korvikkeet: Ed. Tuomikos
ken y. m. lak. al. n :o 8 laiksi kerman ja 
maidon korvikkeista suoritettavasta val
misteverosta. Liitteet IV,6. s. 42. L. 
Vv:aan, jonka tulee pyytää Mtv:n lau
sunto 193. Vvm. n:o 19 (Mietinnön liit
teenä Mtv:n lausunto n:o 3). Pp. 797. 1 
K. 799. Suurvm. n:o 38. 2 K. 880. 3 K. 
1089. A. V :1. 
Ed. Hirvensalon y. m. toiv. al. n :o 34 
kerman ja maidon korvikkeiden valmis
tuksen, maahantuonnin ja kaupan kieltä
misestä. Liitteet IX,2. s. 271. L. Mtv:aan 
197. Mtvm. n:o l. Pp. 366. A. K. 406. 
A. V:2. 

Kertomus: - Ks. Hallituksen kertomus. Oi
keusasiamies. Oikeuskansleri. Suomalai
sen kirjallisuuden edistämisrahasto. Ruot
salaisen kirjallisuuden edistämisrahasto. 
8uomen Pankki. Valtiontilintarkastajat. 
V altiovarain tila. 

Keskuslainarahasto: Hallituksen esitys n:o 
59 Osuuskassojen Keskuslainarahasto
Osakeyhtiön erinäisten obligatiolainojen 
valtion talmusta, tuodaan Edk:lle 797. L. 
Vv:aan 845. Vvm. n:o 21. Pp. 922. A. K. 
971. A. III. 

Kieltolaki: Ed. Lohen y. m. lak. al. n: o 14 
laiksi lisäyksestä rikoslain 1 lukuun ja 
saman lain 38 luvun 12, 14, 15 ja 16 § :n 
muuttamisesta, laiksi kieltolain 14 ja 15 b 
§ :n muuttamisesta, sekä laiksi tullisään
nön 161 § :n muuttamisesta ja lisäyksestä 
sanottuun tullisääntöön. Liitteet II,2. 
s. 19. L. Lv:aan, jonka tulee pyytää 
Ulkv:n lausunto 194. 
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Ed. von Bornin y. m. toiY. al. n:o 25 
kieltolain korvaamisesta alkoholin käyt
töä rajoittavalla lainsäädännöllä, joka pa
remmin kun kieltolaki olisi omiaan edis
tämään kansanraittiutta. Liitteet VI,2. 
s. 221 ja 223. L. Tv:aan 196. Tvm. n:o 3. 
Pp. 499. A. K. 993. A. V :2. 

-- Ks. Mallasjuomat. Marja- ja hedelmä
viinit. 

Kiinnitetyt lainat: - Ks. Kunnallisverotus. 

Kiinnitys: - Ks. Vakuutussopimuslaki. 

Kiinteimistörekisteri: - Ks. J akolaitos. 

Kiinteä omaisuus: - Ks. Vakuutussopimus
laki. 

Kirkollinen viljavero: Hallituksen esitys n:o 
21 eräiden viljassa määrättyjen ldrkollis
ten menojen muuntamisesta rahamenoiksi, 
tuodaan Edk:lle 30. L. Vv:aan 83. Vvm. 
n :o 18. Pp. 582. 1 K. 586. Suurvm. n :o 34. 
2 K. 777. 3 K. 1040. A. II. 

Kommunistit: - Ks. Lapuan liike. 

Korkein oikeus: - Ks. Vakuutussopimuslaki. 

Korko: - Ks. Rikoslaki. 

Koroitetut tullit: - Ks. Tullimaksut. 

Kotimainen ruis: - Ks. Rukiin jauhatus
pakko. 

Kotimainen viininviljelys: - Ks. Marja- ja 
hedelmä viini t. 

Kotimainen viljatuotanto: - Ks. Leipävilja
tuotanto. 

Kotitalous: Ed. Oksasen y. m. toiv. al. n:o 
31 kotitalouden taloustieteen ja puutarha
tieteen opettajavirkojen perustamisesta 
yliopistoon. Liitteet VIII,3. s. 258. L. 
Siv:aan 197. Sivm. n:o 5. Pp. 583. A. K. 
971. A. V :2. 

Kotitalouskoulut: Ed. Koivurannan y. m. 
rah. al. n :o 21 koroitetun määrärahan 
osoittamisesta Peräpohjolan itäisen osan 
kiertävää kotitalouskoulua varten. Liit-

teet IV,43. s. 102. L. Vv:aan 204, käsi
telty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 14. A. K. 831. A. I. 
Ed. Saarisen y. m. rah. al. n:o 54 määrä
rahan osoittamisesta lisäavustukseksi Tu
run Marttayhdistysten kotitalouskoululle. 
Liitteet IV,76. s. 150. L. Vv:aan 207, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 14. A. K. 831. A. I. 
Ed. Huittisen y. m. rah. al. n:o 59 määrä
rahan osoittamisesta kotitalouskoulun pe
rustamista varten Keski-Karjalaan. Liit
teet IV,81. s. 159. L. Vv:aan 207, käsi
telty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 
27. A. K. 939. A. I. 
Ks. Emäntäkoulut. Talouskoulut. 

Kouluhallinto: - Ks. Maalaiskuntain kou
luhallinto. 

Koulukeittiöt: - Ks. Kansakoulut. 

Koulut: - Ks. Lapuan liike. 

Kulkulaitosvaliokunta: päätetään asettaa 
172, jäsenet ja varajäsenet 262, puheen
johtajat (Voionmaa, varap. J anhonen) 
266. 

Miet. n:o 1 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa maantiesillan rakentamista 
Ristijärvellä Koirasalmen yli. - Ks. Sil
lat. 

, n :o 2 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa saariston asujamiston etujen 
varteenott'amista laivojen • talviliikenne
väyliä avattaessa. - Ks. Laivain talvi
liikenneväylät. 

Kunnallislait: Hallituksen esitys n:o 18 maa
laiskuntain kunnallislain muuttamisesta, 
tuodaan Edk:lle 30. L. Ltv:aan 82. Ltvm. 
n :o 1. Pp. 165. 1 K. 168. Suurvm. n :o 1. 
2 K. 216. 3 K. 356. A. II. 

Kunnallisverotus: Hallituksen esitys n:o 28 
erinäisten kunnallisverotusta koskevien 
säännösten muuttamisesta, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Vv:aan 84. A. II. 
Ed. Lahdensuon y. m. lak. al. n:o 3 laiksi 
maalaiskjlntain kunnallishallinnosta an
netun asetuksen muuttamisesta. Liitteet 
IV,1. s. 31. L. Vv:aan, jonka tulee pyytää 
Ltv:n lausunto 193. 

~~--- Ed. Ryynäsen y. m. lak. al. n :o 4 laiksi 
maalaiskuntain kunnallishallinnosta an-
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netun asetuksen muuttamisesta. Liitteet 
IV,2. s. 34. L. Vv:aan, jonka tulee pyytää 
Ltv:n lausunto 193. 
Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. al. n:o 21 
maalaiskun tien kunnallisverorasituksen 
tasaamisesta. Liitteet VII,4. s. 241. L. 
Ltv:aan 196. 

Kunta: - Ks. Manttaalikunta. 

Kuntain huoltovelvollisuus: - Ks. Köyhäin
hoito. 

Kuolajärven maanomistusolot: - Ks. Kemi
järven ja Kuolajärven maanomistusolot. 

Kuoletusrahasto: - Ks. Valtion kuoletus
rahasto. 

Kuolleeksi julistaminen: Hallituksen esitys 
n :o 12 kadonneen henkilön julistamisesta 
kuolleeksi annetun lain muuttamisesta, 
tuodaan Edk:lle 30. L. Lv:aan 82. Lvm. 
n:o 3. Pp. 169. 1 K. 176. Suurvm. n:o 5. 
2 K. 245. 3 K. 271. A. II. 

Kuusamon maanomistusolot: Hallituksen 
esitys n :o 38 laiksi lisämaan antamisesta 
Kuusamon kunnan liian pienille taloille 
sekä sanotussa kunnassa olevien viljelys
ja asuntoalueiden muodostamisesta itse
näisiksi tiloiksi, tuodaan Edk :lle 30. Pp. 
87. L. Mtv:aan, jonka tulee pyytää Vv:n 
lausunto, 132. Mtvm. n:o .2 (Liitteenä 
Vv:n lausu;_to n:o 1). Pp. 499. 1 K. 522. 
A.III. 

Kyläyhteiskunnat: Ed. Jernin toiY. al. n:o 24 
kyläyhteiskuntien hallintoa koskevasta 
lainsäädännöstä. Liitteet VII,s. s. 245 ja 
246. L. Ltv:aan 196. 

Kymijoen perkaus: Ed. Cajanderin y. m. toiv. 
al. n :o 55 Kymijoen perka ustyön toteut
tamisesta myöskin varatyönä. Liitteet 
IX,23. s. 308. L. Mtv:aan 199. 

-- Ks. Tulvavahingot. 

Kysymys: -- Ks. Lapuan liike. Puhelintoi
miluvat. Uudistilojen haltijain taloudel
linen hätä. 

Kyyditykset: Ent. presidentti Ståhlbergiä 
kohdannut väkivallanteko 11. 

Käsittelemättä jäänyt mietintö: Laki- ja ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 5 hallituk
sen esityksen johdosta asemakaavalain
säädännöksi, ilmoitetaan saapuneeksi 
eduskunnan kansliaan 1144. - Ks. Ase
makaa valainsäädäntö. 

Köyhäinhoito: Ed. B. Sarlinin y. m. lak. al. 
n :o 11 laiksi köyhäinhoitolain 50 ja 56 
§ :n muuttamisesta. Liitteet VII,l. s. 233. 
L. Ltv:aan 194. 
Ed. B. Sarlinin y. m. toiv. al. n:o 19 kun
tain huoltovelvollisuuden täyttämisestä 
joh tuvain korvaussaa ta vain ela tusvel volli
silta takaisin saamisen turvaamisesta. 
Liitteet VII,2. s. 238. L. Ltv:aan 196. 

L. 

Lahjavero:- Ks. Perintö- ja lahjavero. 

Laidun: Ed. Setälän y. m. toiv. al. n:o 36 
laidunmaan hankkimisesta pakkolunastuk
sella pienviljelmille ja itsenäistyneille 
mäkitupa-alueille. Liitteet IX,4. s. 273. 
L. Mtv:aan 197. 
Ks. Pienviljelys. 

Lainat: - Ks. Metsä- ja maatalouslainat. 
Palkinto-obligatiolaina. Rajaseutu. Yk
sityisoppikoulut. 

Laivain talviliikenneväylät: Ed. Perheentu
van y. m. toiv. al. n :o 91 saariston asuja
miston etujen varteenottamisesta laivojen 
talviliikenneväyliä avattaessa ja ylläpi
dettäessä~ Liitteet XII,27. s. 379. L. 
Kulkv:aan 202. Kulkvm. n:o 2. Pp. 366. 
A. K. 406. A. V: 2. 

l"aivaliike: - Ks. Kansainliiton työjärjestö. 

Laivanisännän vastuu: - Ks. Meripanttioi
keus. 

Lakialoitteet: n :o 1, v o n B o r n i n: Ehdo
tus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 6 ja 
13 § :n muuttamisesta. Liitteet I,l. s. 5 
ja 8. - Ks. Valtiopäiväjärjestys. 
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n :o 2, I, o he n y. m.: Ehdotus laiksi rikos
lain 38 luvun 10 § :n muuttamisesta. Liit
teet II,l. s. 15. - Ks. Rikoslaki. 
n :o 3, L a h d e n s u o n y. m.: Ehdotus 
laiksi maalaiskuntain kunnallishallinnosta 
annetun asetuksen muuttamisesta. Liitteet 
IV,l. s. 31. - Ks. Kunnallisverotus. 
n:o 4, R y y n ä sen y. m.: Ehdotus laiksi 
maalaiskuntain kunnallishallil!nosta an
netun asetuksen muuttamisesta. Liitteet 
IV,2. s. 34. - Ks. Kunnallisverotus. 
n :o 5, K a i j a l a i s e n y. m.: Ehdotus 
laiksi tulo- ja omaisuus- sekä perintö- ja 
lahjaverotuksen toimeenpanon lykkäämi
sestä Inarin, Enontekiön, Utsjoen ja Pet
samon kunnissa. Liitteet IV,3. s. 36. -
Ks. Lapin verotus. 
n:o 6, Lehtokosken y. m.: Ehdotus 
laiksi kansakoululaitoksen kustannuslain 
20 § :n muuttamisesta. Liitteet IV,4: s. 
38.- Ks. Kansakoulut. 
n:o 7, Koposen y. m.: Ehdotus laiksi 
leimaverolain 14 § :n muuttamisesta. Liit
teet IV,5. s. 39.- Ks. Leimavero. 
n:o 8, Tuomikosken y. m.: Ehdotus 
laiksi kerman ja maidon korvikkeista suo
ritettavasta valmisteverosta. Liitteet IV,6. 
s. 42. - Ks. Kerman ja maidon korvik
keet. 
n :o 9, J y s k e en y. ~-: Ehdotus laiksi 
pienviljelijäin sonninpitoyhtymille ja 
-osuuskunnille sekä karjantarkastusyhdis
tyksille annettavien valtion avustusten 
perusteita koskevan lain muuttamisesta. 
Liitteet IV,7. s. 44.- Ks. Pienviljelys. 
n:o 1.0, Piippulan y: m.: Ehdotus 
säästöpankkilaiksi. Liitteet V,l. s. 1.91.. -
Ks. Säästöpankkilaki. 
n:o 11., B. Sarlinin y. m.: Ehdotus 
laiksi köyhäinhoitolain 50 ja 56 § :n muut
tamisesta. Liitteet VII,l. s. 233. - Ks. 
Köyhäinhoito. 
n :o 1.2, L a h te l a n y. m.: Ehdotus laiksi 
Kemijärven kunnassa olevan n. k. Kirk- 1 

komäenkankaan ja sitä varten eroitetun 
metsämaan tilaksi muodostamisesta ja 
asukkaille luovuttamisesta. Liitteet IX,1. 
s. 269. - Ks. Kemijärven maanomistus
olot. 
n :o 1.3, v o n F r e n c k e II i n y. m.: Eh
dotus laiksi mallasjuomien tehdasmai~ , 
sesta valmistuksesta. Liitteet VI,1. s. 21.3. 
- Ks. Mallasjuomat. 
n :o 1.4, Lohen y. m.: Ehdotus laiksi li
säyksestä rikoslain l lukuun ja saman 

' 

lain 38 luvun 1.2, 1.4, 15 ja 16 § :n muutta
misesta, laiksi kieltolain 14 ja 15 b § :n 
muuttamisesta, sekä laiksi tullisäännön 
1.61. § :n muuttamisesta ja lisäyksestä sa
nottuun tullisääntöön. Liitteet II,2. s. 1.9. 
- Ks. Kieltolaki. 
n :o 1.5, H a g a n y. m.: Ehdotus laiksi 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista 18 päivänä toukokuuta 1923 anne
tun lain 9 § :n muuttamisesta. Liitteet 
VIII,l. s. 253 ja 255. - Ks. Kansakoulut. 
n:o 16, Ahlströmin y. m.: Ehdotus 
laiksi asevelvollisten käyttämisestä siviili
työssä. Liitteet XI,l. s. 327.- Ks. Asevel
vollisuus. 

' I.aki- ja talousvaliokunta: päätetään asettaa 
31, jäsenet ja varajäsenet 91, puheenjoh
tajat (Solja, varap. J unes) 139. 

:Miet. n :o l hallituksen esityksen johdosta 
maalaiskuntain kunnallislain muuttami
sesta. - Ks. Kunnallislait. 

, n :o 2 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
tuulaakimaksun laskemisen perusteesta. 
- Ks. Tuulaakimaksu. 

., n :o 3 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
laivanisännän vastuusta ja meripanttioi
keudesta. - Ks. Meripanttioikeus. 

, n :o 4 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
vuokra-alueita tiheissä asumusryhmissä 
koskevien vuokrasuhteiden edelleen jatka
misesta. - Ks. Vuokra-alueet. 

, n :o 5 hallituksen esityksen johdosta aso
makaavalains'äädännöksi. - Ks. Asema
kaavalainsäädäntö. 

Lakivaliokunta: jäsenluku 31., jäsenet ja vara
jäsenet 90, puheenjohtajat (Kivimäki, va
rap. W. Mäkelä) 1.39. 

Miet. n:o l hallituksen esityksen johdosta 
laiksi vapausrangaistusten koventami
sesta. - Ks. Vapausrangaistukset. 
n :o 2 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
sääntöperintöomaisuuden kiinnittämisestä 
ja käyttämisestä omaisuus- tai perintö
veron suorittamiseksi. - Ks. Sääntö
perintö. 

, n:o 3 hallituksen esityksen johdosta ka
donneen henkilön julistamisesta kuolleoks i 
annetun lain muuttamisesta. - Ks. Kuol
leeksi julistaminen. 

,. n :o 4 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
rikoslain voimaanpanoasetuksen 22 § :n 
muuttamisesta. - Ks. Rikoslaki. 

, n :o 5 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
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työrauhan suojelemisesta sekä laiksi li
siiyksestä rikoslain 16 lukuun. - Ks. Työ
rauha. 

Miet. n:o 6 lakialoitteen johdosta rikoslain 38 
luvun 10 § :n muuttamisesta. - Ks. Rikos
laki. 

Lapin verotus: Ed. Kaijalaisen y. m. lak. al. 
n:o 5 laiksi tulo- ja omaisuus- sekä pe
rintö- ja lahjaverotuksen toimeenpanon 
lykkääruisestä Inarin, Enontekiön, Uts
joen ja Petsamon kunnissa. Liitteet IV,3. 
s. 36. L. Vv:aan 193. 

Lapsiavustus: Ed. Sillanpään y. m. toiv. al. 
n :o 63 eläkkeenmuotoisen lapsiavustuksen 
antamisesta vähävaraisille äideille. Liit
teet X,l. s. 321. L. Työv:aan 200. Työvm. 
n :o 2. Pp. 735. A. K. 981. A. V: 2. 

Lapuan liike: V aitioneuvoston tiedonanto 
eräistä valtakunnan hallintoa koskevista 
toimenpiteistään. Pp. 23. Sisäasiainmi
nisteri Kuokkasen selostus asiasta 36. 
Siirtyminen päiväjärjestykseen 76. 
Ent. presidentti Ståhlbergiä kohdannut 
väkivallanteko 11. 
Erästä Lapuan yhteiskoulun toverikunnan 
kirjelmää koskeva ed. Erichin kysymys 
sekä opetusministeri Virkkusen vastaus 
siihen 298. 
Ed. Tannerin y. m. välikysymys, joka kos
kee erinäisten viime kesän ja syksyn ku
luessa tehtyjen rikosten selvittäm"stä ja 
niihin syyllisten rangaistukseen saatta
mista. Pp. 370, ilmoitus yhtyneistä 410. 
Sisäasiainministeri Kuokkasen vastaus 
1096. Siirtyminen päiväjärjestykseen 1136. 

I~astaustyöt: - Ks. Kansainliiton työjär
jestö. 

Lastenhuolto: Ed. Pärssisen y. m. toiv. al. n:o 
30 valtion oppilaitoksen perustamisesta 
niitä henkilöitä varten, jotka valmistuvat 
eri toimiin lastenhuollon alalla. Liitteet 
VIII,z. s. 257. L. Siv :aan 197. 

Lavansaari: Ed. Moilasen y. m. rah. al. n :o 
24 määrärahan osoittamisesta aluelääkä
rin asunnon ja sairastuvan rakentamista 
varten Lavansaarelle. Liitteet IV,46. s. 
106. L. Vv:aan 204, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 24. A. K. 887. 
A.I. 

l,eimavero: Ed. Koposen y.m. lak. al. n:o 7 
laiksi leimaverolain 14 § :n muuttamisesta. 
Liitteet IV,5. s. 39. L. Vv:aan, jonka tulee 
pyytää Siv:n lausunto 193. 

Leipäviljatuotanto: Ed. Ruotsalaisen y. n1. 
toiv. al. n :o 44 kotimaisen leipäviljatuo
tannon turvaamisesta. Lii tteet IX,12. s. 
292. L. Mtv:aan 198. 

Lepäämään jätetyt lakiehdotukset: Puhemie;;
neuvoston laatima luettelo lepäämässä ole
vista, vuoden 1930 toisilla valtiopäivilli:i 
vireille pantavista lakiehdotuksista. I,. 
Prv:aan 161. A. I. 
Lepäämässä oleva ehdotus tasavallan suo
jelulaiksi. L. Prv:aan l6j. Prvm. n:o 1. 
Pp. 178. A. K. 215. 222. A. I. - Ks. Tasa
vallan suojelulaki. 
Lepäämässä oleva ehdotus laiksi sotati
lasta annetun lain säännösten soveltam i
sesta sotavoiman liikekannallepanon sat
tuessa. L. Prv:aan 161. Prvm. n:o 2. Pp. 
179. A. K. 216. A. I. - Ks. Sotatila. 
Lepäämässä oleva lakiehdotus rikoslain 11 
luvun 4 ja 6 § :n muuttamisesta. L. 
Prv :aan 162. Prvm. n :o 9. Pp. 450. A. K. 
499. A. I. - Ks. IWwslaki. 
Lcpäämässä olevat lakiehdotukset valtio
päiväjärjestyksen 7 § :n ja Suomen vaali
lain muuttamis'esta. L. Prv:aan 162. 
Prvm. n :o 4. Pp. 179. A. K. 229. A. I. 
- Ks. Valtiopäiväjärjestys. 

Leski- ja orpokassa: - Ks. Puolustuslaito~. 

Liikeapulaislaki: - Ks. Vahvistamatta jää
neet lakiehdotukset. 

Lisäbudjetti: - Ks. Tulo- ja menoarvio. 

Loistot: - Ks. Kalastusloistot. 

Luotto: - Ks. Valtion lyhytail<ainen luotto. 

Lyhytaikainen luotto: - Ks. Valtion lyhyt
aikainen luotto. 

Lyseot: - Ks. Oppikoulut. 

Lääkärit:- Ks. Lavansaari. 

M. 

Maailmansota: - Ks. :Sotavahingot. 
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Maa- ja metsätalousopetus: Ed. Cajanderin 
y. m. toiv. al. n:o 45 tarpeellisten tonttien 
varaamisesta korkeimman maa- ja metsä
talousopetuksen tarpeita varten. Liit
teet IX,13. s. 295. L. l'vitv:aan, jonka tu
lee pyytää Siv:n lausunto 198. 

}laakaari: - Ks. Asemakaavalainsäädäntö. 

}laalaiskuntain kouluhallinto: Ed. Aili on 
toiv. al. n:o 29 maalaiskuntain kouluhal
linnon keskittämisestä. Liitteet VII,9. s. 
247. L. Ltv:aan, jonka tulee pyytää Siv:n 
lausunto 197. 

l\laalaiskuntain kunnallislait:- Ks. Kunnal
lislait. Kunnallisverotus. 

Maalaisyhdyskunnat: - Ks. Taajaväkiset 
maalaisyhdyskunnat. 

Maamieskoulut: Ed. Juneksen y. m. rah. al. 
n :o 47 määrärahan osoittamisesta maa
mieskoulun perustamista varten Perä
pohjolaan. Liitteet IV,69 s. 141. L. 
Vv:aan 206, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 27. A. K. 939. A. I. 

Maamiesten metsäyhtymät: Ed. Hirvensalon 
y. m. rah. al. n:o 25 määrärahan osoitta
misesta puutavaraliikettä harjoittavien, 
maamiesten omistamien metsäyhtymien 
lainojen vakauttamiseksi. Liitteet IV,47. 
s. 107. L. Vv:aan 204, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n :o 17. s. 27. A. R. 939. 
A. I. 

:Maantiet: Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 17 
määrärahan osoittamisesta Kemijärven
Kuolajärven maantien tulvanalaisten 
alueiden koroi ttamista varten. Lii tteet 
IV,39. s. 96. L. Vv:aan 203, käsitelty bud
Jetin yhteydessä, V vm. n: o 17. s. 16. A. K. 
837. A. I. 

- Ed. Hannulan y. m. rah. al. n :o 27 määrä
rahan osoittamisesta maantien rakenta
mista varten Tossavan lossilta Koivun 
asemalle. Liitteet IV,49. s. 110. L. Vv:aan 
204, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. 16. A. K. 837. A. I. 
Ed. Tukian y. m. rah. al. n:o 28 määrä
rahan osoittamisesta maantien rakenta
mista varten Taipalsaarelta Lappeenran
taan. Liitteet IV,5o. s. 111. L. Vv:aan 

204, käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. 
n:o 17. s. 16. A. K. 837. A. I. 
Ed. Bryggarin y. m. rah. al. n:o 32 määrä
rahan osoittamisesta Karstulan kirkolta 
Soiuin kirkolle johtavan maantien raken
nustyön jatkamista varten. Liitteet IV,54. 
s. 115. L. Vv:aan 205, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 16. A. K. 837. 
A.I. 

- Ed. Kestin rah. al. n:o 33 määrärahan 
osoittamisesta maantien rakentamista var
ten Muhoksen pitäjän ja Ylikiimingin 
väliseltä maantieltä Oulujoen pohjois
puolta U tajärven kunnan Vaalankylään. 
Liitteet IV,55. s. 116. L. Vv:aan 205, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 17. A. K 837. A. I. 
Ed. Saarisen y. m. rah. al. n:o 314 määrä
rahan osoittamisesta maantien rakenta
mista varten Askaisten-Merimaskun 
maantieltä Livonsaaren kautta Teersalon 
kylän rantaan. Liitteet IV,56. s. 118. L. 
Vv:aan 205, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 17. A. K. 837. A. I. 
Ed. Jussilan rah. al. n: o 35 määrärahan 
osoittamisesta maantien rakentamista 
varten Sierilän lossin eteläpäästä Kemi
joen eteläpuolta Pekkalan lossille. Liitteet 
IV,57. s. 121. L. Vv:aan 205, käsitelty 
budjetin yhteydessä, Vvm. 11 :o 17. s. 17. 
A. K. 837. A. I. 
Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 37 määrä
rahan osoittamisesta Kemijärven kirkon
kylän-Luusuan maantien rakentamista 
varten. Liitteet IV,59. s. 12·6. L. Vv:aan 
205, käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. 
n :o 17. s. 28. A. K. 943. A. I. 
Ed. Koivurannan y. m. rah. al. n:o 39 
määrärahan osoittamisesta Pellon kylän 
ja Meltauksen välisen maantierakennuk
sen loppuunsaattami•sta varten. Liitteet 
IV,Gl. s. 129. L. Vv:aan 205, käsitelty 
budjetin yhteydessä, Vvm. n:o :1.7. s. 28. 
A. K. 943. A. I. 

- Ed. Perhon y. m. rah. al. n:o 41 koroite
tun määrärahan osoittamisesta Naantalin 
-Luonnonmaan-Merimaskun maantien 
parantamista varten. Liitteet IV,63. s. 
132. L. Vv:aan 205, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. :1.7. A. K. 837. 
A. I. 

- Ed. Lahtelan rah. al. n:o 42 määrärahan 
osoittamisesta maantien rakentamista var
ten Kuolajärven kirkonkylästä Tuutijär
velle. Liitteet IV,64. s. 133. L. Vv:aan 

155 
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206, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n :o 17. s. 28. A. K. 943. A. I. 
Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n:o 43 mää
rärahan osoittamisesta erämaantien ra
kentamiseksi Savukosken kirkonkylästä 
:Martinkylään. Liitteet IV,65. s. 134. L. 
Vv:aan 206, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 28. A, K. 943. A. I. 
Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n:o 44 mää
rärahan osoittamisesta maantien raken
tamiseksi Sodankylän Vaalajärveltä J ee
siön kylään. Liitteet IV,66. s. 136. L. 
Vv:aan 206, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 28. A. K. 943. A. I. 
Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n:o 45 mää
rärahan osoittamiseksi maantien rakenta
mista varten Kittiiästä Enontekiölle. 
Liitteet IV,67. s. 138. L. Vv:aan 206, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 28. A. K. 943. A. I. 
Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n:o 46 mää
rärahan osoittamisesta maantien raken
tamista varten Pelkosenniemeltä Kaira
laan. Liitteet IV,68. s. 139. L. Vv:aan 
206, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. 28. A. K. 943. A. I. 
Ks. Sillat. Tielaki. 

Maanviljelysseurat: Ed. von Bornin y. m. 
rah. al. n :o 65 määrärahan osoittamisesta 
Svenska Lantbrukssällskapens i Finland 
Förbund nimiselle liitolle oppikirjain jul
kaisemista varten ruotsalaisten maanvil
jelyskoulujen tarpeeksi. Liitteet IV,87. s. 
170 ja 171. L. Vv:aan 207, käsitelty bud
jetin yhteydessä, Vvm. n :o 17. s. 16. A. K. 
833. A. I. 

Maatalouslainat: - Ks. :Metsä- ja maatalous
lainat. 

Maatalousneuvonta: Ed. Kestin toiv. al. n:o 
47 esityksen antamisesta maatalousneu
vonnan keskittämistä tarkoittavakai 
laiksi. Liitteet IX,15. s. 297. L. Mtv:aan 
198. 

Maatalousvaliokunta: päätetään asettaa 31, 
jäsenet ja varajäsenet 92, puheenjohtajat 
(Heikkinen, varap. Pekkala) 139. 

:Miet. n :o 1 kerman ja maidon korvikkeiden 
valmistuksen, maahantuonnin ja kaupan 
kieltämistä koskevan toivomusaloitteen 
johdosta. - Ks. Kerman ja maidon kor
vikkeet. 

Miet.n :o 2 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
lisämaan antamisesta Kuusamon kunnan 
liian pienille taloille sekä sanotussa kun
nassa olevien viljelys- ja asuntoalueiden 
muodostamisesta itsenäisiksi tiloiksi. -
Ks. Kuusamon maanomistusolot. 

, no 3 esityksen antamista laiksi margarii
nin valmisteverosta tarkoittavan toivo
musaloitteen johdosta. - Ks. :Margariini. 

Laus. n:o 1 valtiovarainvaliokunnalle halli
tuksen esityksestä n:o 25 laiksi varojen 
varaamisesta uudis- ja laidunviljelyksistä 
pienviljelijöille annettavia palkkioita var
ten. - Ks. Pienviljelys. 
n :o 2 valtiovarainvaliokunnalle hallituk
sen esityksestä n:o 24 laiksi valtion hevos
siittolan ja hevoshoitokoulun perustami
sesta sekä puolustuslaitoksen hevosvari
kon ja ratsukoulun sijoittamisesta hevos
siittolamaatilalle. - Ks. Puolustuslaitos. 

, n :o 3 valtiovarainvaliokunnalle lakialoit
teesta n :o 8, joka sisältää ehdotuksen laiksi 
kerman ja maidon korvikkeista suoritettu
vasta valmisteverosta. _ Ks. Kerman ja 
maidon korvikkeet. 

Maistraatti: - Ks. Asemakaavalainsäädäntö. 

Majakat: - Ks. [{alastusloistot. 

Makeisvalmistevero: Hallituksen esitys n :o 5 
laiksi makeisvalmisteverosta, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Vv:aan 81. Vvm. n:o 9. Pp. 
366. 1 K. 373. Suurvm. n :o 22. 2 K. 419. 
3 K. 454. A. II. 

~lallasjuomat: Hallituksen esitys n:o 6 mal
lasjuomista suoritettuvasta verosta, tuo
daan Edk:lle 30. L. Vv:aan 81. Vvm. n:o 
14. Pp. 367. 1 K. 375. Suurvm. n:o 24. 
2 K. 419. 461. 3 K. 1029. A. II. 

- Hallituksen esitys n:o 50 laiksi mallasjuo
man tehdasmaisesta valmistuksesta ja 
myynnistä, tuodaan Edk:lle 298. L. Tv:aan 
312. Tvm. n:o 1. Pp. 499. 1 K. 502. 
Suurvm. n:o 32. 2 K. 709. Suurvm. n:o 
32 a, jatk. 2 K. 771. 3 K. 1008. A. III. 

Esitykseen sisältyvät: 

Laki mallasjuoman tehdasmaisesta valmis
tuksesta ja myynnistä. 
Laki eräiden kieltolain säännösten muut
tamisesta. 

- Ed. von Frenckellin y. m. lak. al. n:o 13 
laiksi mallasjuomien tehdasmaisesta val
mistuksesta. Liitteet VI,l. s. 213. L. 
Tv:aan 194. Tvm. n:o 2. Pp. 499. 1 K. 
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521. Suurvm. n :o 33. 2 K. 727. 3 K. 771. 
A. V:1. 

Manttaalikunta: Ed. Kestin toiv. al. n:o 20 
manttaalikuntalaitoksen lopettamisesta ja 
sen tehtävien siirtämisestä kunnille. Liit
teet VII,3. s. 240. L. Ltv:aan 196. 

Margariini: Ed. Kestin toiv. al. n:o 52 esi
tyksen antamisesta laiksi margariinin val
misteverosta. Liitteet IX,20. s. 303. L. 
Mtv:aan199. Mtvm. n:o 3. Pp. 735. A. K. 
992. A. V: 2. 

Marja- ja hedelmäviinit: Ed. Ryynäsen y. m. 
toiv. al. n :o 2,6 kotimaisten marja- ja 
hedelmäviinien tehdasmai'sesta valmistuk
sesta ja kauppaan laskemisesta. Liitteet 
VI,3. s. 225. L. Tv:aan 197. Tvm. n:o 4. 
Pp. 499. A. K. 1004. A. V: 2. 

l\Iarttaliitto: Ed. Häkkisen y. m. rah. al. n :o 
64 määrärahan osoittamisesta lisäavustuk
seksi ,Suomalaiselle Marttaliitolle. Liitteet 
IV,86. s. 168. L. Vv:aan 207, käsitelty 
budjetin yhteydessä, Vvm. n :o 17. s. 16. 
A. K. 833. A. I. 

Marttayhdistys: - Ks. Kotitalouskoulut. Ta
louskoulut. 

Meijerit: Ed. H. Eskolan y.m. rah. al. n:o 52 
määrärahan osoittamisesta halpakorkois
ten lainojen antamista varten Oulun lää
nin meijereille. Liitteet IV, 7 4. s. 146. L. 
Vv:aan 206, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 26. A. K. 939. A. I. 
Ed. I .. ahtelan y. m. toiv. al. n :o 35 val
tion avustuksesta meijerien rakentamista 
varten Pohjois-1Suomeen. Liitteet IX,3. 
'S. 272. L. Mtv:aan 197. 

Merenkulku: - Ks. Kansainliiton työjär
jestö. V akuutussopimuslaki. 

1\'Ierenkulkusopimukset: - Ks. Kauppasopi
mukset. 

Merilaki: - Ks. Meripanttioikeus. 

1\Ieripanttioikeus: Hallituksen esitys n :o 14 
laiksi laivanisännän vastuusta ja meri
panttioikeudesta, tuodaan Edk :lle 30. L. 
Ltv:aan 82. Ltvm. n:o 3. Pp. 301. 1 K. 
311. Suurvm. n :o 14. 2 K. 331. 3 K. 360. 
A. II. 

Esitykseen ,~,isältyvät: 
- Laki laivanisännän vastuusta ja meri

panttioikeudesta. 
- Laki merilain eräiden pykäläin muutta

misesta. 
- Laki alusten yhteentörmäyksestä johtu

vasta vahingosta sekä pelastuspalkkiosta 
17 päivänä helmikuuta 1923 annetun lain 
eräiden pykäläin muuttamisesta. 

- Laki 29 päivänä heinäkuuta 1927 anne
tun alusrekisterilain 40 § :n muuttami
sesta. 

- Laki ulosottolain eräiden pykäläin muut
tamisesta. 
Laki kiinnityksestä ilma-aluksiin 15 päi
vänä kesäkuuta 1928 annetun lain 6 § :n 
muuttamisesta. 

Merivahingon laskija: - Ks. V akuutuasopi
muslaki. 

l\letsä- ja maatalouslainat: Hallituksen esi
tys n :o 8 laiksi tulo- ja menoarvion ulko
puolella olevien rahastojen varojen käyt
tämisestä lainoiksi metsä- ja maataloudel
lisiin tarkoituksiin, tuodaan Edk :lle 30. L. 
Vv:aan 81. Vvm. n:o 4. Pp. 324. 1 K. 340. 
Suurvm. n :o 17. 2 K. 361. 470. 3 K. 770. 
A. II. 

Metsämaat: - Ks. Valtion metsämaat. 

1\Ietsänhoitoyhdistykset: Ed. Kauran y. m. 
rah. al. n:o 63 määrärahan osoittamisesta 
metsänhoitoyhdistyksien tukemista var
ten. Liitteet IV,85. s. 166. L. Vv:aan 207, 
käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 
17. ~· 27. A. K. 939. A. I. 

1\letsästyslaki: Hallituksen esitys n:o 37 
metsästyslaiksi, tuodaan Edk :lle 30. L. 
Ltv:aan 87. A. III. 

Esitykseen sisältyvät: 

- Metsästyslaki. 
Laki rikoslain 33 luvun 12 § :n muutta
misesta. 

1\{etsätalousopetus: - Ks. Maa- ja metsä
talouso9etus. 

Metsätieteellinen tutkimuslaitos: Ed. Ca
janderin y. m. rah. al. n:o 11 määrärahan 
osoittamisesta metsätieteellisen tutkimus
laitoksen metsäteknologi,sen osaston yh
den professorin, yhden assistentin ja yh-
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den apuvirkailijan paikkaamista varten. 
Liitteet IV,33. s. 88. L. Vv:aan 203, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 15. A. K. 833. A. I. 

Metsäyhtymät: - Ks. :Yf.aamiesten metsä
yhtymät. 

Mielisairaalat: - Ks. Sairaalat. 

Ministeriöt: - Ks. Valtioneuvosto. 

J\tloottoriajoneuvovero: Hallituksen esitys n:o 
7 moottoriajoneuvoverosta vuonna 1931, 
tuodaan Edk:lle 30. L. Vv:aan 81. Vvm. 
n:o 10. Pp. 366. 1 K. 373. Suurvm. n:o 23. 
2 K. 419. 3 K. 454. A. II. 

J\tlusiikkiliitto: - Ks. Työväen Musiil~ki
lii tto. 

N. 

Naapuruussuhteet: - Ks. Asemakaavalain
säädäntö. 

Nettobudjetti: Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 9 nettobudjetin käytäntöön ottami
sesta valtion liiketoiminnassa. Liitteet 
IV,14. s. 59. L. Vv:aan 195. 

Neuvontatyö: - Ks. Maatalousneuvonta. 

Nimittämiskirjat: - Ks. Virkamiehet. 

0. 

Oberonin uppoaminen: Puhemies esittää 
eduskunnan valittelun höyrylaiva Obero
nin uppoamisen johdosta 1141. 

Obligatiot: - Ks. Keskuslainarahasto. Pal
kinto-obligatiolaina. Vakuutusyhtiöt. 

Oikeusasiamies: Eduskunnan oikeusasiamie
hen kertomus toiminnastaan vuonna 1929. 
L. Prv:aan 287. A. IV. 
Oikeusasiamiehen palkkio vuonna 1931. 
449. 
Oikeusasiamiehen ja hänen varamiehensä 
vaali vuodeksi 1931. Ilmoitus vaalin toi
mittamisesta 452, vaali (Lilius, varamie-

heksi Esko Hakkila) 585, ilmoitus halli
tukselle 586. A. IV. 

Oikeuskansleri: Valtioneuvoston oikeuskans
lerin kertomus oikeuskanslerin virkatoi
mista ja lain noudattamista koskevista 
havainnoista vuodelta 1929. L. Prv :aan 
450. A. IV. 

Olut: - Ks. 1\tfallasjuomat. 

Omaisuusvero: - Ks. Sääntöperintö. Tulo
ja omaisuusvero. 

Omakotirahasto: Ed. Helan y.m. rah. al. n:o 
1 määrärahan osoittamisesta omakotira
haston vahvistamiseksi. Liitteet IV,23. 
s. 75. L. Vv:aan 202, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 30. A. K. 968. 
A.I. 

Ooppera: Ed. Ryömän y. m. rah. al. n:o 71 
määrärahan osoittamisesta Suomalaisen 
Oopperan avustamiseksi. Liitteet IV,93. 
s. 185. L. Vv:aan 208, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 14. A. K. 814. 
A. I. 

Opetuselokuvat: - Ks. Elokuvat. 

Oppikoulut: Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. n:o 
13 määrärahan osoittamisesta Turun toi
sen suomalaisen lyseon rakennustyön al
kamiseksi. Liitteet IV,35. s. 91. L. Vv:aan 
203, käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. 
n:o 17. s. 25. A. K. 929. A. I. 
Ed. Kilven y. m. rah. al. n :o 20 määrä
rahan osoittamisesta Tampereen lyseon 
uuden talon rakentamista varten. Liitteet 
IV,42. s. 101. L. Vv:aan 204, käsitelty 
budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 25. A. 
K. 929. A. I. 

- Ed. J·acobssonin y. m. rah. al. n:o 69 mää
rärahan osoittamisesta Kristiinankaupun
gin ruotsalaisen yhteiskoulun viiden alem
man luokan ottamiseksi valtion huostaan. 
Liitteet IV,91. s. 179 ja 181. L. Vv:aan 
208, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. 13. A. K. 744. A. I. 
Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 70 määrä
rahan osoittamisesta Kemijärven yhteis
koulun koulutalon rakennusavustukseksi. 
Liitteet IV,92. s. 183. L. Vv:aan 208, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 26. A. K. 929. A. I. 
Ks. Yksityisoppikoulut. 
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Oppivelvollisuus: Hallituksen esitys n :o 47 
oppivelvollisuuslain muuttamisesta, tuo
daan Edk:lle 266. L. Siv:aan 292. Sivm. 
n:o 4. Pp. 407. 1 K. 423. Suurvm. n:o 29. 
2 K. 771. 3 K. 1040. A. III. 

Osuuskassojen Keskuslainarahasto: - Ks. 
Keskuslainarahasto. 

Osuuskauppain säästökassat: Ed. Korpisaa
ren y. m. toiv. al. n:o 18 osuuskauppojen 
säästökassain toiminnan säännöstelemi
sestä. Liitteet V,2. s. 206. L. Pv:aan 19<6. 

Osuusliikkeet: Ed. Pyyn y. m. toiv. al. n:o 39 
tutkimuksen toimittamisesta tuotannollis
ten osuusliikkeiden huokeakorkoisen luo
ton tarpeesta. Liitteet IX, 7. s. 277. L. 
Mtv:aan 198. 

P. 
Painovapauslaki: Ed. J acobssonin y. m. toiv. 

al. n :o 1 painovapauslain muuttamisesta 
siten, että virastot veivoitetaan pitämään 
viralliset asiakirjat yleisön saatavissa. 
Liitteet Il,3. s. 23 ja 24. L. Lv:aan 194. 

Palkinto-obligatiolaina: Ed. Tarkkasen y. m. 
toiv. al. n:o 3 kotimaisen palkinto-obli
gatiolainan ottamisesta. Liitteet IV,s. s. 
47. L. Vv.:aan 195. 

Pankit: - Ks. Suomen Pankki. Säästöpank
kilaki. 

Pankkitarkastus: - Ks. Säästöpankkilaki. 

Pankkivaliokunta: jäsenluku 31, jäsenet ja 
varajäsenet 93, puheenjohtajat (von 
Frenckell, varap. Keto) 139. 

Miet. n:o 1 Suomen Pankin tilaa ja hallintoa 
vuonna 1929 koskevan tarkastuksen joh
dosta. - Ks. Suomen Pankki. 

Laus. n :o 1 lakivaliokunnalle lakialoitteesta 
n :o 2, joka sisältää ehdotuksen laiksi ri
koslain 38 luvun 10 § :n muuttamisesta 
toisin kuuluv"aksi. - Ks. Rikoslaki. 

, n :o 8 (1927 vp.) lakivaliokunnalle edus
kuntaesityksestä, joka tarkoittaa rikoslain 
38 luvun 10 § :n muuttamista. - Ks. Ri
koslaki. 

Parantolat: - Ks. Sairaalat. 

Paul Nicolayn työkcskus: Ed. A. Halosen 
y. m. rah. al. n:o 18 määrärahan osoitta-

misesta Paul Nicolayn kristillis-yhteis
kunnallisen työkeskuksen toiminnan avus
tamista varten. Liitteet IV,4o. s. 97. L. 
Vv:aan 203, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 21. A. K. 864. A. I. 

Pelastuspalkkio: - Ks. Meripanttioikeus. 

Perintö- ja lahjavero: Ed. Kukkosen y. m. 
toiv. al. n :o 8 perintö- ja lahjaYerolaissa 
ilmenneiden epäkohtien poistamisesta. 
Liitteet IV,13. s. 58. L. Vv:aan 195. 

- rKs. Lapin verotus. 

Perintövero: - Ks. Sääntöporintö. 

Perkaukset: - Ks. Jokien perkaukset. 

Perunajauhoteollisuus: Ed. Huuhtasen y. m. 
toiv. al. n:o 50 toimenpiteistä peruna
jauhoteollisuuden aikaansaamiseksi. Liit
teet IX,1s. s. 300. L. Mtv:aan 199. 

Perustuslakivaliokunta: jäsenlul'u 31, jäsenet 
ja varajäsenet 90, puheenjohtajat (Tulen
heimo, varap. Voionmaa) 139, Jasenen 
(Voionmaa) vapautus 266, uusi jäsen (Ai
lio) 328, uusi varapuheenjohtaja (Ailio) 
367. 

Miet. n :o 1 vuoden 1930 ensimmäisillä valtio
päivillä lepäämään jätettäviiimi hyväksy
tyn ehdotuksen johdosta tasavallan suo
jelulaiksi. - Ks. Tasavallan suojelulaki. 

, n :o 2 vuoden 1930 ensimmiilsilHi valtio
päivillä lepäämään jätettäväksi hyväksy
tyn ehdotuksen johdosta laiksi sotatilasta 
annetun lain säännösten soveltamisesta 
sotavoiman liikekannallepanon sattuessa. 
- Ks. Sotatila. 

, n :o 3 hallituksen esityksen johdosta edus
tajanpall,kiosta annetun lain muuttami
sesta. - Ks. Edustajanpalkkio. 

, n :o 4 vuoden 1930 ensimmäisillä valtio
päivillä lepäämään jätettäväksi hyväksy
tyn ehdotuksen johdosta laiksi valtiopäi
väjärjestyksen 7 § :n muuttamisesta sekä 
samoilla valtiopäivillä lepäämään jätetyn 
ehdotuksen johdosta laiksi Suomen vaali
lain muuttamisesta. - Ks. Valtiopäivä
järjestys. 

, n :o 5 hallituksen esityksen johdosta val
tion viran tai pysyväison toimen haltijain 
nimittämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan an
netun lain muuttamisesta. - Ks. Virka
miehet. 
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:Miet. n :o 6 hallituksen esityksen johdosta ri
koslain 11 luvun muuttamisesta. - Ks. 
Rikoslaki. 

, n :o 7 lakialoitteen johdosta, joka sisältää 
ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
6 ja 13 § :n muuttamisesta. - Ks. Valtio
päivli}ärjestys. 

, n:o 8 hallituksen esityksen johdosta asiain 
ratkaisemisesta valtioneuvostossa ja sen 
ministeriöissä annetun lain muuttami
sesta. -- Ks. Valtioneuvosto. 

, n :o 9 vuoden 1930 ensimmäisillä valtio
päivillä lepäämään jätetyn ehdotuksen 
johdosta laiksi rikoslain 1l luvun 4 ja 
6 § :n muuttamisesta. - Ks. Rikoslaki. 

, n :o 10 aloitteen johdosta, joka sisältää 
ehdotuksen työjärjestyksen 1 ja 33 § :n 
muuttamisesta. - Ks. Työjärjestys. 

Perä-Pohjola: - Ks. Emäntäkoulut. Kemi
järven ja Kuolajärven maanomistusolot. 
Kotitalouskoulut. Kuusamon maanomis
tusolot. Maamieskoulut." 1Iaantiet. Raja
seutu. Sillat. Tulvavahingot. 

Petsamo: Hallituksen esitys n :o 60 valtaus
oikeuden rajoittamisesta Petsamon kihla
kunnassa, tuodaan Edk: lle 797. L. 
Ltv:aan 845. A. III. 
Ed. Kaijalaisen y. m. toiv. al. n:o 14 Pet
samon sähkökysymyksen ratkaisemisesta 
valtion etua silmällä pitäen. Liitteet 
IV,l9. s. 64. L. Vv:aan 195. 

- Ks. Lapin verotus. 

Pienviljelijäopisto: Ed. Kestin rah. al. n: o 51 
määrärahan osoittamisesta pienviljelijä
opiston perustamiseksi Oulun lääniin. 
Liitteet lV,73. s. 145. L. Vv:aan 206, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n :o 17. 
s. 27. A. K. 939. A. I. 

Pienviljelys: Hallituksen esitys n:o 25 laiksi 
varojen varaamisesta uudis- ja laidunvil
jelyksistä pienviljelijöille annettavia palk
kioita varten, tuodaan Edk :lle 30. L. 
Vv:aan, jonka tulee pyytää 1VItv:n lau
sunto 83. Vvm. n:o 6 (Liitteenä :Mtv:n 
lausunto N :o 1). Pp. 325. 1 K. 344. 
Suurvm. n :o 18. 2 K. 362. 385. 3 K. 411. 
A. II. 
Ed. Jyskeen y. m. lak. al. n:o 9 laiksi 
pienviljelijäin sonninpitoyhtymille ja 
-osuuskunnille sekä karjantarkastusyhdis
tyksille annettavien valtion avustusten 

perusteita koskevan lain muuttamisesta. 
Liitteet IV,7. s. 44. L. Vv:aan, jonka tu
lee pyytää :Mtv:n lausunto 194. 
Ed. Setälän y. m. rah. al. n:o 53 määrä
rahan osoittamisesta pienviljelystaloudel
listen kurssien järjestämiseksi pienviljeli
jäjärjestöjen toimi tsijoille. Lii tteet IV, 7 5. 

s. 148. L. Vv:aan 206, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 15. A. K. 832. 
A. I. 
Ed. Pekkalan y. m. rah. al. n:o 57 määrä
rahan osoittamisesta osuustoiminnallisten 
kurssien järjestämiseksi pienviljelijäliit
tojen toimitsijoille. Liitteet IV, 79. s. 156. 
L. Vv:aan 207, käsitelty budjetin yhtey
dessä, Vvm. n:o 17. s. 15. A. K. 832. A. I. 

- Ed. Saarisen y. m. toiv. al. n:o 40 huokea
korkoisen luoton hankkimisesta niille 
pienviljelijöille, jotka ovat ottaneet suo
rittaakseen vuokra-alueensa lunastushin
nan suoraan maanomistajalle. Liitteet 
IX,s. s. 280. L. :Mtv:aan 198. 
Ed. Kestin toiv. al. n:o 59 esityksen anta
misesta laik•si pienviljelijäin laidunosuus
kunnista. Liitteet IX,27. s. 313. L. 
:Mtv:aan 199. 

- Ed. Pekkalan y. m. toiv. al. n:o ·HO lisä
maan hankkimisesta vapaaehtoisuuden 
tietä liian pienille tiloille. Liitteet IX,2s. 
s .. 315. L. :Mtv:aan 199. 
Ks. Laidun. 

Pienviljelysrahasto: Ed. Kestin toiv. al. n:o 
49 pysyvän pienviljelysrahaston muodos
tamisesta. Liitteet IX,17. s. 299. L. 
:Mtv:aan 199. 

Poliisitarkastajat: Hallituksen esitys n:o 42 
laiksi poliisitarkastajan toimien perusta
misesta, tuodaan Edk:lle 167. L. Vv:aan 
178. Vvm. n:o 2. Pp. 264. 1 K. 286. 
Suurvm. n :o 10. 2 K. 300. 3 K. 305. A. III. 

Poronhoito: Hallituksen csit~'s n:o 31 poron
hoitolaiksi, tuodaan };dk :lle 30. L. Mtv:aan 
84. A. II. 
Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 60 määrä
rahan osoittamisesta Suomen Poronjalos
tusyhdistykselle poronhoidon edistämi
seksi. Liitteet IV,s2. ;;. 161. I ... Vv:aan 
207, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n :o 17. s. 15. A. K. 832. A. I. 

Presidentin eläke: Hallituksen esitys n :o 55 
laiksi tasavallan presidentin eläkeoikeu-
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desta, tuodaan Edk:lle 410. L. Vv:aan 499. 
A. III. 

l'uhelinjohdot: Ed. Nurmesniemen y. m. rah. 
al. n :o 9 määrärahan osoittamisesta puhe
linjohdon rakentamiseksi Oulun kaupun
gista Hailuodon kirkonkylään. Liitteet 
IV,31. s. 86. L. Vv:aan 203, käsitelty bud
jetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 28. A. K. 
943. A. I. 
Ed. E. Sarlinin y. m. rah. al. n :o 16 mää
rärahan osoittamisesta puhelinjohtojen 
rakentamista varten saaristoseuduille. 
Liitteet IV,38. s. 95. L. Vv:aan 203, käsi
telty budjetin yhteydessä, V vm. n :o 17. s. 
28. A. K. 943. A. I. 

-- Ks. Valtion puhelinverkko. 

Puhelintoimiluvat: Ed. Koivurannan y. m. 
asianomaiselle valtioneuvoston jäsenelle 
tekemä kysymys puhelintoimilupien myön
tämisestä seldi. kulkulaitosministeri Wit
tingin siihen antama vastaus 1136-1140. 

l~uhemies: Ikäpuhemies (Svinhufvud) 11, 
puhemiehen (Kallio) ja kahden varapuhe
miehen (Tulenheimo ja Hakkila) vaali 
sekä juhlalliset vakuutukset 12-13, puhe
miehen tervehdyspuhe 13, ilmoitus puhe
miesvaalista 14, puhemiehen paU::kio 1092. 
Puhemiehen jäähyyäissanat 1151. 

Puolustusasiainvaliokunta: päätetään asettaa 
172, jäsenet ja varajäsenet 262, puheenjoh
tajat (Rantanen, varap. Kuisma) 266. 

Laus. n :o 1 valtiovarainvaliokunnalle halli
tuksen esityksestä n :o 24 laiksi valtion he
vossiittolan ja hevoshoitokoulun perusta
misesta sekä puolustuslaitoksen hevosvari
kon ja ratsukoulun sijoittamisesta hevos
siittolamaatilalle. - Ks. Puolustuslaitos. 

l~uolustuslaitos: Hallituksen esitys n:o 20 
laiksi puolustuslaitoksen leski- ja orpo
kassalle annettava~ta valtion apurahasta, 
tuodaan Edk:lle 30. L. Vv:aan 83. A. II. 

-· Hallituksen esitys n :o 24 laiksi valtion 
hevossiittolan ja hevoshoitokoulun perus
tamisesta sekä puolustuslaitoksen hevosva
rikon ja ratsukoulun sijoittamisesta hevos
siittolamaatilalle, tuodaan Edk :lle 30. L. 
Vv:aan 83. Vvm. n:o 15 (Mietinnön liit
teinä Mtv :n lausunto N :o 2 ja Puolv :n 
lausunto N :o 1). Pp. 367. 1 K. 378. 
Suurvm. n :o 25. 2 K. 422. 3 K. 454. A. II. 
- Ks. Ilmailu. 

Puutarhatiede: - Ks. Kotitalous. 

Puutavaraliikkeet: - Ks. 1:1aamiesten metsä
yhtymät. 

Pyhäkoski: Ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 15 
valtion omistaman Pyhäkosken käyttämi
sestä sähkövoiman synnyttämiseen. Liit
teet IV,20. s. 66. L. Vv:aan 196. 

Päättäjäiset: ilmoitus valtiopäivien päättä
jäisistä 1141. 1143. Päättäjäiset: valtio
päiväjumalanpalvelus 1145-1147, valtio
päiväin päättäjäiset 1149-1152. 

R. 

Rahaasia-aloitteet: n:o 1, He 1 on y. m.: 
Määrärahan osoittamisesta omakotirahas
ton vahvistamiseksi. Liitteet IV,23. s. 75. 
- Ks. Omakotirahasto. 

- n :o 2, R y ö m ä n: Määrärahan osoitta-
misesta Lapinlahden keskuslaitoksen 
osastonhoitajattarien ja laboratorioapu
laisen palkkojen koroittamiseen. Liitteet 
IV,24. s. 77. - Ks. Sairaalat. 

- n:o 3, Reinikaisen y. m.: Määrära
han osoittamisesta Viipurin diakonissa
laitoksen sairaalan rakennustöiden lop
puunsaattamista varten. Liitteet IV,25. s. 
78. - Ks. Sairaalat. 
n :o 4, R yö m ä n: Määrärahan osoitta
misesta Viipurin lääninsairaalan yhtey
teen rakennettavaa sairaanhoitajataroppi
las- ja sairaanhoitajatarkotia varten. Liit
teet IV,26. s. 79. - Ks. Sairaalat. 
n :o 5, S a 1 on y. m.: Määrärahan osoitta
misesta aluesairaalan rakentamiseksi Sä
räisniemen pitäjään. Liitteet IV,27. s. 80. 
- Ks. Sairaalat. 
n :o 6, R i i p i s en y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta valtion lastensairaalan ra
kentamista varten. Liitteet IV,2s. s. 81.
Ks. Sairaalat. 
n:o 7, Jan h o sen: Määrärahan osoitta
misesta Oulun diakonissakodin sairaalan 
laajentamista varten. Liitteet IV,29. s. 82. 
- Ks. Sairaalat. 
n :o 8, J a c o b s s o n i n y. m.: Määrära
han osoittamisesta Vaasan kunnallissai
raalan laajentamiskustannuksia varten. 
Liitteet IV,3o. s. 84 ja 85. - Ks. Sairaa
lat. 
n :o 9, N u r m e s n i e m e n y. m.: Määrä
rahan osoittamisesta puhelinjohdon raken-
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tamiseksi Oulun kaupungista Hailuodon 
kirkonkylään. Liitteet IV,31. s. 86. - Ks. 
Puhelinj ohdot. 
n:o 10, Kesti n: Määrärahan osoittami
sesta avustuksiksi tie- ja siltarakennus
töitä varten. Liitteet IV,32. s. 87. - Ks. 
Tie- ja siltarakennustyöt. 
n:o 11, 0 ajan d erin y. m.: Määrära
han osoittamisesta metsätieteellisen tutki
muslaitoksen metsäteknologisen osaston 
yhden professorin, yhden assistentin ja 
yhden apuvirkailijan paikkaamista varten. 
Liitteet IV,33. s. 88.- Ks. Metsätieteelli
nen tutkimuslaitos. 
n :o 12, R y ö m ä n: Määrärahan osoitta
misesta Halilan ja Patrun parantolain 
vanhempien hoitajattarien palkkojen ko
roittamista varten. Liitteet IV,34. s. 90. -
Ks. Sairaalat. 

- n :o 13, K u l o v a a r a n y. m.: Määrära
han osoittamisesta Turun toisen suoma
laisen lyseon rakennustyön alkamiseksi. 
Liitteet IV,35. s. 91. - Ks. Oppikoulut. 
n :o 14, A a 11 o n y. m.: Määrärahan osoit
tamisesta töiden järjestämiseksi työttö
mille. I .. iitteet IV,36. s. 93. - Ks. Työttö
myys. 
n :o 15, A a 11 o n y. m.: Määrärahan osoit
tamisesta vanhuus- ja työkyvyttömyysva
kuutuksen toteuttamista varten. I..iitteet 
IV,37. s. 94.- Ks. Vanhuus- ja työkyvyt
tömyysvakuutus. 
n:o 16, E. Sarlinin y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta puhelinjohtojen rakenta
mista varten saaristoseuduille. Liitteet 
IV,ss. s. 95. - Ks. Puhelinjohdot. 

- n:o 17, La h te 1 a n y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Kemijärven-K uolaj iirven 
maantien tulvanalaisten alueiden koroit
tamista varten. Liitteet IV,39. s. 96. -
Ks. Maantiet. 

- n:o 18, A. Halosen y; m.: Määrärahan 
osoittamisesta Paul Nicolayn kristillis
yhteiskunnallisen työkeskuksen toiminnan 
avustamista varten. Liitteet IV,40. s. 97. 
- Ks. Paul Nicolayn työkeskus. 
n :o 19, K o i v u r a n n a n y. m.: Määrä
rahan osoittamisesta valtion puhelinver
kon laajentamista varten. Liitteet IV,41. 
s. 99. - Ks. Valtion puhelin verkko. 
n:o 20, Kilven y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Tampereen lyseon uuden 
talon rakentamista varten. Liitteet IV,42. 
s. 101. - Ks. Oppikoulut. 
n :o 21, K o i v uran n a n y. m.: Koroi-

tetun määrärahan osoittamisesta Peräpoh
jolan itäisen osan kiertävää kotitalous
koulua varten. Liitteet IV,43. s. 102. -
Ks. Kotitalouskoulut. 
n:o 22, Hännisen y. m.: ~Iäärärahan 
osoittamisesta lainoiksi niille itäisen ra
jaseudun tilallisille, joille rajansulkemi
nen on tehnyt mahdottomaksi metsän
myynnin. Liitteet IV,44. s. 104. - Ks. 
Rajaseutu. 
n:o 23, Rantasen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta huokeakorkoisten lainain 
jakamiseksi yksityisoppikoulujen kouluta
lojen rakentamista varten. Liitteet IV,45. 
s. 105. - Ks. Yksityisoppikoulut. 
n:o 24, Moi 1 ase n y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta aluelääkärin asunnon ja 
sairastuvan rakentamista varten I .. avan-· 
saarelle. Liitteet IV,46. s. 106. - Ks. La
vansaari. 
n:o 25, Hirvensalon y. m.: Määrä
rahan osoittamisesta puutavaraliikettä 
harjoittavien, maamiesten omistamien 
metsäyhtymien lainojen vakauttamiseksi. 
Liitteet IV,47. s. 107. - Ks. l.'l:aamiesten 
metsäyhtymät. 

- n:o 26, Hannulan y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta sillan rakentamista varten 
Tornionjoen yli Tornion aseman ja Tor
nion kaupungin välille. Liitteet IV,4s. s. 
108. - Ks. Tornionjoen silta. 
n:o 27, Hannu 1 a n y. m.: :Määrärahan 
osoittamisesta maantien rakentamista var
ten Tossavan lossilta Koivun asemalle. 
Liitteet IV,49. s. 110. - Ks. Maantiet. 
n :o 28, Tuki a n y. m.: ).-[äärärahan 
osoittamisesta maantien rakentamista var
ten Taipalsaarelta Lappeenrantaan. I..iit
teet IV,5o. s. 111. - Ks. Maantiet. 
n:o 29, Korhosen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Tervasalmen sillan raken
tamista varten. Liitteet IV,51. s. :112. -
Ks. Sillat. 
n :o 30, S a l on y. m.: Määrärahan osoit
tamisesta sillan rakentamiseksi Utujärven 
lassipaikalle Puolangan-Utajärven maan
tiellä. Liitteet IV,52. s. 113. - Ks. Sil
lat. 
n:o 31, J u ne k sen y. m.: :Määrärahan 
osoittamisesta sillan rakentamista varten 
J olmanputaan yli Tornionjokivarren 
maantiellä. Liitteet IV,53. s. 114. - Ks. 
Sillat. 
n:o 32, B r y g g arin y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Karstulan kirkolta Soiuin 
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kirkolle johtavan maantien rakennustyön 
jatkamista varten. Liitteet IV,54. s. 115. 
- Ks. Maantiet. 
n :o 33, Kesti n: ~1:äärärahan osoitta
misesta maantien rakentamista varten 
Muhoksen pitäjän ja Ylikiimingin väli
seltä maantieltä Oulujoen pohjoispuolta 
Utujärven kunnan Vaalankylään. Liitteet 
IV,55. s. 116. - Ks. Maantiet. 
n :o 34, S a a r i s en y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta maantien rakentamista var
ten Askaisten-Merimaskun maantieltä 
Livonsaaren kautta Teersalon kylän ran
taan. Liitteet IV,56. s. 118. - Ks. Maan
tiet. 
n :o 35, J u s s i l a n: l\Gärärahan osoitta
misesta maantien rakentamista varten 
Sierilän lossin eteläpäästä Kemijoen ete
läpuolta Pekkalan lossille. Liitteet IV,57. 
s. 121. - Ks. Maantiet. 
n:o 36, Jacobssonin y. m.: Määrä
rahan osoittamisesta kalastusloistojen ra
kentamista varten. Liitteet IV,58. s. 122 
ja 124. - Ks. Kalastusloistot. 
n:o 37, La h te 1 a n y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Kemijärven kirkonkylän
Luusuan maantien rakentamista varten. 
Liitteet IV,59. s. 126. - Ks. Maantiet. 

- n :o 38, N i k k a s en y. m.: !fäärärahan 
osoittamisesta yhdysradan rakentamista 
varten Hovinmaan asemalta Lavolan 
kautta Tammisuon aseman seuduille. Liit
teet IV,oo. s. 128. - Ks. Rautatiet. 
n:o 39, Koivurannan y. m.: Määrä
rahan osoittamisesta Pellon kylän ja Mel
tauksen välisen maantierakennuksen lop
puunsaattamista varten. Liitteet IV,61. s. 
129. - Ks. Maantiet. 
n:o 40, V. Eskolan y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Jämsänjoen perkaustöiden 
aloittamista varten. Liitteet IV,62. s. 131. 
- Ks. Jokien perkaukset. 
n :o 41, Perhon y. m.: Koroitetun mää
rärahan osoittamisesta N aantalin-Luon
nonmaan-Merimaskun maantien paran
tamista varten. Liitteet IV,63. s. 132. -
Ks. Maantiet. 
n :o 42, L a h t e l a n: Määrärahan osoit
tamisesta maantien rakentamista varten 
Kuolajärven kirkonkylästä Tuutijärvelle. 
I~iitteet IV,64. s. 133. - Ks. Maantiet. 
n :o 43, Kaijalaisen y. m.: Määrära
han osoittamisesta erämaantien rakenta
miseksi Savukosken kirkonkylästä Martin-

kylään. Liitteet IV,G5. s. 134. Ks. 
Maantiet. 
n :o 44, K a i j a l a i s e n y. m.: Määrära
han osoittamisesta maantien rakentami
seksi Sodankylän Vaalajärveltä J eesiön 
kylään. I~iitteet IV,66. s. 1.36. - Ks. 
Maantiet. 
n :o 45, K a i j a l a i sen y. m.: ~Iäärära

han osoittamisesta maantien rakentamista 
varten Kittiiästä Enontekiölle. Liitteet 
IV,67. s. 138. - Ks. Maantiet. 
n:o 46, Kaijalaisen y. m.: Määrära
han osoittamisesta maantien rakentamista 
varten Pelkosenniemeltä Kairalaan. Liit
teet IV,68. s. 139. - Ks. Maantiet. 
n:o 47, J u ne k sen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta maamieskoulun perusta
mista varten Peräpohjolaan. Liitteet 
IV,G9. s. 141. - Ks. Maamieskoulut. 
n:o 48, P u 11 i sen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Vuoksen lao;kua varten. 
Liitteet IV,7o. s. 142.- Ks. Vuoksen las
keminen. 
n:o 49, Nurmesniemen y. m.: Mää
rärahan osoittamisesta Pyhäjoen perkaa
mistöiden aloittamista varten. Liitteet 
IV,71. s. 143.- Ks. Jokien perkaukset. 
n:o 50, Nurmesniemen y. m.: Mää
rärahan osoittamisesta Settijoen perkaa
mistöiden aloittamista varten. Liitteet 
IV, 7 2. s. 144. - Ks. Jokien perkaukset. 
n :o 51, K esti n: Määrärahan osoittami
sesta pienviljelijäopiston perustamiseksi 
Oulun lääniin, Liitteet IV,73. s. 145. 
- Ks. Pienviljelijäopisto. 
n :o 52, H. Eskolan y. m.: Määrärahan 
osoittamises,ta halpakorkoisten lainojen 
antamista varten Oulun läänin meije
reille. Liitteet IV, 7 4. s. 146. - Ks. Mei
jerit. 
n :o 53, S et ä l ä n y. m.: J\fäärärahan 
osoittamisesta pienviljelystaloudellisten 
kurssien järjestämiseksi pienviljelijäjär
jestöjen toimitsijoille. Liitteet IV,7 5. s. 
148. - Ks. Pienviljelys. 
n :o 54, S a arisen y. m.: ~läärärahan 

osoittamisesta lisäavustukseksi Turun 
Marttayhdistyksen kotitalouskoululle. 
Liitteet IV,76. s. 150. - Ks. Kotitalous
koulut. 
n:o 55, Kaskisen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta palkkion maksamista var
ten sokerijuurikkaan viljelijöille. Liitteet 
IV, 77. s. 152. - Ks. Sokerijuurikasvilje
lys. 

156 
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n :o 56, K a 11 i on i e me n y. m.: Määrä
rahan osoittamisesta Jyväskylän talous
koulua varten. Liitteet IV, 7 8. s. 155. -
Ks. Talouskoulut. 
n:o 57, Pekkalan y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta osuustoiminnallisten kurs
sien järjestämiseksi pienviljelijäliittojen 
toimitsijoille. Liitteet IV,79. s. 156. -
Ks. Pienviljelys. 
n:o 58, Lahtelan y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta emäntäkoulun perustamista 
varten Kemijärvelle. Liitteet IV,so. s. 
158. - Ks. Emäntäkoulut. 
n :o 59, H u i t t i s en y. m.: .Määrärahan 
osoittamisesta kotitalouskoulun perusta
mista varten Keski-Karjalaan. Liitteet 
IV,s1. s. 159. - Ks. Kotitalouskoulut. 
n:o 60, Lahtelan y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Suomen Poronjalostusyh
distykselle poronhoidon edistämiseksi. 
Liitteet IV,s2. s. 161. - Ks. Poronhoito. 
n:o 61, Hännisen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta kalansiitoslaitoksen perus
tamiseksi Kitkajoen Käylänkoskeen. Liit
teet IV,83. s. 163. - Ks. Kalansiitoslai
tokset. 
n:o 62, Pullisen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Karjalan ~Iarttayhdistys
ten piiriliiton talouskoulun avustamiseksi. 
Liitteet IV,84. s. 165. - Ks. Talouskoulut. 
n :o 63, K a u r a n y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta metsänhoitoyhdistyksien 
tukemista varten. Liitteet IV,s5. s. 166. 
- Ks. Metsänhoitoyhdistykset. 
n:o 64, Häkkisen y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta lisäavustukseksi Suomalai
selle :M:arttaliitolle. Liitteet IV,s6. s. 168. 
- Ks. Marttaliitto. 
n :o 65, v o n B o r n i n y. m.: Määrära
han osoittamisesta Svenska Lantbruks
sällskapens i Finland Förbund nimiselle 
liitolle oppikirjain julkaisemista varten 
ruotsalaisten maanviljelyskoulujen tar
peeksi. Liitteet IV,87. s. 170 ja 171. - Ks. 
Maan vilj elysseur a t. 
n:o 66, Åkerblomin y.m.: Määrära
han osoittamisesta lainoiksi kalansäilyke
laitosten perustamista tai laajentamista 
varten. Liitteet IV,ss. s.172 ja 174.- Ks. 
Kalansäily kelai tokset. 
n:o 67, Hirven s a 1 on y. m.: Määrära
han osoittamisesta lainan antamiseksi 
Suomen Karjakeskuskunnalle vientiteu
rastamon rakentamista varten. Liitteet 
IV,s9. s. 176. - Ks. Karjakeskuskunta. 

n:o 68, A a t te l a n y. m.: :Määrärahan 
osoittamisesta Suomen Työväen Musiikki
liiton avustamiseksi. Liitteet IV,9o. s. 177. 
- Ks. Työväen Musiikkiliitto. 
n:o 69, Jacobs s on i n y. m.: Määrära
han osoittamisesta Kristiinankaupungin 
ruotsalaisen yhteiskoulun viiden alemman 
luokan ottamiseksi valtion huostaan. Liit
teet IV,91. s. 179 ja 181.- Ks. Oppikou
lut. 
n:o 70, Lahtelan y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Kemijärven yhteiskoulun 
koulutalon rakennusavustukseksi. Liitteet 
IV,92. s. 183.- Ks. Oppikoulut. 
n:o 71, R yö mä n y. m.: Määrärahan 
osoittamisesta Suomalaisen Oopperan 
avustamiseksi. Liitteet IV,93. s. 185. -
Ks. Ooppera. 

Hahastot: - Ks. Metsä- Ja maatalouslainat. 
Pienviljelys. 

Rajaseutu: Ed. Hännisen y. m. rah. al. n:o 22 
määrärahan osoittamisesta lainoiksi niille 
itäisen rajaseudun tilallisille, joille rajan
sulkeminen on tehnyt mahdottomaksi met
sänmyynnin. Liitteet IV,44. s. 104. L. 
Vv:aan 204, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 27. A. K. 939. A. I. 

- Ed. Hännisen toiv. al. n :o 13 rajantakais
ten tekemien ryöstöretkien aikaansaamien 
vahinkojen korvaamisesta. Liitteet IV,1s. 
s. 63. L. Vv:aan 195. 

Uajaval'tiolaitos: Hallituksen esitys n:o 
17 laiksi rajavartiolaitoksesta, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Vv:aan 82. A. II. 

Rangaistusten koYentaminen: - Ks. Vapaus
rangaistukset. 

Ranska: - Ks. Sovinto-oikeussopimukset. 

Hatsukoulu: - Ks. Puolustuslaitos. 

Rautateiden aidat: Ed. Vehkaojan y. m. toiv. 
al. n :o 21 a maanomistajien vapauttami
sesta rautatiealueen aitaamisrasituksesta. 
Liitteet VII,5. s. 242. L. Ltv:aan 196. 

Rautatiet: Ed. Nikkasen ~-. m. rah. al. n:o 38 
määrärahan osoittamisesta yhdysradan ra
kentamista varten Hovinmaan asemalta 
Lavolan kautta Tammisuon aseman seu
duille. Liitteet IV,6o. s. 128. L. Vv:aan 
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205, käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. 
n:o 17. s. 28. A. K. 943. A. I. 
Ed. Kauran y. m. toiv. al. n:o 65 rauta
tien rakentamisesta Helsingistä Turun
Toijalan ja Tampereen-Porin ratojen 
poikki Suupohjan radalle. Liitteet XII,l. 
s. 337. L. Kulkv:aan 200. 
Ed. Aaltosen y. m. toiv. al. n :o 66 Turun 
-Riihimäen rautatien rakentamisesta. 
Liitteet XII,2. s. 338. L. Kulkv:aan 200. 
Ed. Piippulan y. m. toiv. al. n:o 67 rauta
tien rakentamisesta Uudestakaupungista 
Peipohjan asemalle. Liitteet XII,3. s. 
339. L. Kulkv:aan 200. 

- Ed. Pojanluoman y. m. toiv. al. n :o 68 
rautatien rakentamisesta Lielahden ase
malta Kyröskosken, Parkanon ja Jalas
järven pitäjien kautta 1Seinäjoen asemalle. 
Liitteet XII,4. s .. 340. L. Kulkv:aan 200. 
Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. n:o 69 rau
tatien rakentamisesta Jyväskylästä ete
lään Hämeenlinnan-Riihimäen radalle. 
Liitteet XII,5. s. 343. L. Kulkv:aan 200. 

- Ed. Vesterisen y. m. toi v. al. n: o 70 
rautatien rakentamisesta Riihimäen ase
ma~ta Jyväskylän kautta Haapajärven 
asemalle. Liitteet XII,G. s. 345. L. 
Kulkv:aan 200. 
Ed. Kovasen y. m. toiv. al. n :o 71 rauta
tien rakentamisesta Jyväskylästä Suolah
den tai Uuraisten pitäjän kautta Haapa
järven asemalle. Liitteet XII,7. s. 348. 
L. Kulkv:aan 200. 
Ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. n:o 72 
Kokkolan-Suolahden rautatien rakenta
misesta. Liitteet XII,s. s. 350. L. 
Kulkv:aan 200. 

- Ed. Niukkasen y. m. toiv. al. n:o 7,3 Vii
purin-Paakkolan radan jatkamisesta 
Myllypellon asemalle. Liitteet XII,9. s. 
351. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Hiltusen y. m. toiv. al. n :o 7 4 :Varkau
den-Viinijärven radan rakentamisesta. 
Liitteet XII,10. s. 352. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Pennasen y. m. toiv. al. n :o 75 rauta
tien rakentamisesta Joensuusta Ilomant
siin. Liitteet XII,11. s .. 354. L. Kulkv:aan 
201. 

- Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 76 Suis
tamon-Ilomantsin radan rakentamisesta. 
Liitteet XII,12. s. 355. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. ,Leppälän y. m. toiv. al. n:o 77 rauta
tien rakentamisesta Pitkärannasta Sal
miin. Liitteet XII,13. s. 356. L. Kulkv:aan 
201. 

Ed. Annalan y. m. toiv. al. n :o 78 rauta
tien rakentamisesta Seinäjoelta tai La
pualta Alapitkään tai Siilinjänelle. Liit
teet XII,14. s. 357. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Vehkaojan y. m. toiv. al. n:o 79 
rautatien Vaasa-Härmä-Kuopio-Outo
kumpu rakentamisesta. Liitteet XII,15. 
s. 358. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Juneksen y. m. toiv. al. n:o 80 Tor
nionjokivarren rautatien jatkamisesta 
1Kaulinrannalta Pelloon. Liitteet XII,l6. 
s. 359. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Lohen toiv. al. n:o 81 Iin-Kuusamon 
radan rakentamisesta. Liitteet XII,17. s. 
360. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Kiviojan y. m. toiv. al. n :o 82 rauta
tien rakentamisesta Ylivieskan asemalta 
Ryöppään merisatamaan. Liitteet XII,18. 
s. 361. L. Kulkv:aan 201. 

- Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. al. n:o 83 
rautatien rakentamisesta Haapajärveltä 
Vaalaan. Liitteet XII,l9. s. 362. L. 
Kulkv:aan 201. 
Ed. Salon ':i· m. toiv. al. n:o 84 ratasuun
nan Vaala-Kitka-Kemijärvi tutkimi
sesta. Liitteet XII,2o. s. 363. L. Kulkv:aan 
201. 
Ed. H. Eskolan y.m. toiv. al. n:o 85 rau
tatien rakentamisesta Lapin asemalta 
Paavolan y. m. kuntain kautta Vaalaan. 
Liitteet XII,21. s. 364. L. Kulkv:aan 201. 
Ed. Hännisen y. m. toiv. al. n :o 86 Oulun 
-Kuusamon-Paanajärven rautatien ra
kentamisesta. Liitteet XII,22. s. 368. L. 
:Kulkv:aan 202. 

- Ed. Janhosen y. m. toiv. al. n:o 87 rauta
tien rakentamisesta Kontiomäen asemalta 
Ristijärven, Hyrynsalmen, Suomussalmen 
ja Taivalkosken kautta Paanajärvelle. 
Liitteet XII,23. s. 369. L. Kulkv:aan 202. 
Ed. Koivurannan y. m. toiv. al. .n:o 88 
Kulusjoen - Posiojärven - Paanajärven 
rautatien rakentamisesta. Liitteet XII,24. 
s. 375. L. Kulkv:aan 202. 
Ed. Heikkisen y. m. toi.v. al. n:o 89 rauta
tien rakentamisesta Outokummun radalta 
Savon radalle Alapitkän tai •Siilinjärven 
asemalle. Liitteet XII,25. s. 377. L. 
Kulkv:aan 202. 

Ravintoapu: - Ks. Kansakoulut. 

Relationi: - Ks. Valtiovarain tila. 

Rikosasiat: Ed. B. Sarlinin y. m. toiv. aL 
n :o 2 korvauksen antamisesta yleisistä va-
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roista todistajille rikosasioissa annetun 
asetuksen muuttamisesta. Liitteet II,4. 1 

s. 25. L. Lv:aan 194. 

Hikoslaki: Lepäämässä oleva lakiehdotus ri
koslain 11 luvun 4 ja 6 § :n muuttamisesta. 
L. Prv:aan 162. l'rvm. n:o 9. Pp. 450. 
A. K. 499. A. I. 
Hallituksen esitys n :o 10 laiksi rikoslain 
voimaanpanoasetuksen 22 § :n muuttami
sesta, tuodaan Edk:lle 30. L. Lv:aan 82. 
Lvm. n:o 4. Pp. 264. l K. 287. Suurvm. 
n :o 11. 2 K. 300. 3 K. 305. A. II. 
Hallituksen esitys n:o 29 rikoslain 11 lu
vun muuttamisesta, tuodaan Edk :lle 30. 
L. Prv:aan 84. Prvm. n:o 6. Pp. 301. 1 K. 
305. Suurvm. n:o 12. 2 K 328. 3 K 356. 
A. II. 
Ed. Lohen y. m. lak al. n :o 2 laiksi rikos
lain 38 luvun 10 § :n muuttamisesta. Liit
teet II,l. s. 15. L. Lv:aan, jonka tulee pyy
tää Pv :n lausunto 193. Lvm. n :o 6 (Mie
tinnön liitteinä Pv :n lausunto N :o 1. 1930 
II vp. ja Pv :n lausunto N :o 8. 1927 vp.). 
Pp. 735. 1 K. 739. Suurvm. n :o 36. 2 K. 
867. 3 K. 1075. A. V: 1. - Ks. Kieltolaki. 
Metsästyslaki. Työrauha. 

Uukiin jauhatuspakko: Ed. J ernin ':1'· m. toiv. 
al. n:o 43 kotimaisen rukiin jauhatus
pakon käytäntöönottamisesta. Liitteet 
IX,11. s. 288 ja 290. L. Mtv:aan 198. 

Rumania: - Ks. Kauppasopimukset. 

Ruotsalainen maanviljelysseura: Ks. 
Maanviljelysseura t. 

Ruotsalaisen kirjallisuuden edistämisrahasto: 
Sivistysvaliokunnan mietintö n :o 6 suoma
laisen ja ruotsalaisen kirjallisuuden edis
tämiseksi myönnettyjen määrärahain hoi
toa koskevien kertomusten johdosta. Pp. 
618. A. K. 664. A. IV. 

s. 
Saaristo: - Ks. Laivain talviliikenneYäylät. 

Puhelinjohd?t. 

Sairaalat: Ed. Ryömän rah. al. n:o 2 määrä
rahan osoittamisesta Lapinlahden keskus
laitoksen osastonhoi ta ja ttarien ja labora
torioapulaisen palkkojen koroittamiseen. 

Liitteet IV,24. s. 77. L. Vv:aan 202, käsi
telty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 
11. A. K. 597. A. I. 
Ed. Reinikaisen y. m. rah. al. n:o 3 mää
rärahan osoittamisesta Viipurin diako
nissalaitoksen sairaalan rakennustöiden 
loppuunsaattamista varten. Liitteet 
IV,25. s. 78. L. Vv:aan 202, ldisitelty bud
jetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 24. A. K. 
887. A. I. 
Ed. Ryömän rah. al. n: o 4 mii iirärahan 
osoittamisesta Viipurin lääninsairaalan 
yhteyteen rakennetta vaa 'sairaan hoitaja
taroppilas- ja sairaanhoitajatarkotia var
ten. Liitteet IV,26. s. 79. L. Vv:aan 202, 
käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. n :o 
17. s. 24. A. K. 887. A. I. 
Ed. Salon y. m. rah. al. n:o 5 määrärahan 
osoittamisesta aluesairaalan rakentami
seksi Säräisniemen pitäjään. Liitteet 
IV,27. s. 80. L. Vv:aan 202, käsitelty bud
jetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 24. A. K. 
887. A. I. 
Ed. Riipisen y. m. rah. al. n :o 6 määrä
rahan osoittamisesta valtion lastensairaa
lan rakentamista varten. Liitteet IV,28. 
s. 81. L. Vv:aan 202, kiisitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 24. A. K. 887. 
A.I. 
-Ed. J anhosen rah. al. n: o 7 määrärahan 
osoittamisesta Oulun diakonissakodin sai
raalan laajentamista varten. Liitteet 
IV,29. s. 82. L. Vv:aan 203, käsitelty bud
jetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 24. A. K. 
887. A. I. 
Ed. J acobssonin y. m. rah. al. n: o 8 määrä
rahan osoittamisesta Vaasan kunnallis
sairaalan laajentamiskustannuksia vart~n. 
Liitteet IV,3o. s. 84 ja 85. L. Vv:aan 203, 
käsitelty budjetin yhteydessii, Vvm. n:o 
17. s. 24. A. K. 887. A. I. 
Ed. Ryömän rah. al. n:o 12 mäiirärahan 
osoittamisesta Halilan ja Patrun paranto
lain vanhempien hoitajattarien palkkojen 
koroittamista varten. Liitteet IV,34. s. 
90. J~. Vv:aan 203, käsitelty budjetin yh
teydessä, Vvm. n:o 17. s. 1.1. A. K. 597. 
A. I. 
Ed. Hannulan y. m. toiv. al. n :o 28 val
tion sairaalan rakentamisesta Kemiin. 
Liitteet VI,5. s. 228. L. Tv:aan :l97, Tvm. 
n:o 6. Pp. 759. A. K. 992. A. V: 2. 

Sairaanhoitajattaret: - Ks. Sairaalat. 

Sairastuvat: - Ks. Lavansaari. 
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Saksa: - Ks. Kauppasopimukset. Vahvista
matta jääneet lakiehdotukset. 

Salakuljetus: - Ks. Kieltolaki. 

Seinäjoen vesijohto: Hallituksen esitys n :o 
19 osakkeiden ostamisesta Seinäjoen vesi
johto-osakeyhtiöstä, tuodaan Edk :lle 30. 
L. Vv:aan 82. Vvm. n:o 1. Pp. 179. A. K. 
216. A. II. 

Sillat: Ed. Korhosen y. m. rah. al. n:o 29 
määrärahan osoittamisesta Tervasalmen 
sillan rakentamista varten. Liitteet IV,51. 
s. 112. L. Vv:aan 204, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n :o 17. s. 16. A. K. 837. 
A. I. 
Ed. Salon y. m. rah. al. n:o 30 määrärahan 
osoittamisesta sillan rakentamisek•si Uta
järven lassipaikalle Puolangan-Utajär
ven maantiellä. Liitteet IV,52. s. 113. 
L. Vv:aan 204, käsitelty budjetin yhtey
dessä, Vvm. n:o 17. s. 16. A. K. 837. A. I. 
Ed. J uneksen y. m. rah. al. n: o 31 määrä
rahan osoittamisesta sillan rakentamista 
varten J olmanpu taan yli Tornionjokivar
ren maantiellä. Liitteet IV,53. s. 114. L. 
Vv:aan 205, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 16. A. K. 837. A. I. 

- Ed. J anhosen toiv. al. n :o 90 maantiesil
lan rakentami·sesta Ristijärvellä Koirasal
men yli. Liitteet XII,26. s. 378. L. 
Kulkv:aan 202. Kulkvm. n:o L Pp. 366. 
A. K. 405. A. V: 2 . 
. Ks. Tornionjoen silta. 

.Siltarakennustyöt: - Ks. Tie- ja siltaraken
nustyöt. 

Sivistysvaliokunta: päätetään asettaa 31, j ä
senet ja varajäsenet 92, puheenjohtajat 
(Kukkonen, varap. Ailio) 139, jäsenen 
(Kalliokoski) vapautus 266, uusi jäsen 
(Lampinen) 328. 

~fiet. n:o 1 lakialoitteen johdosta, joka sisäl
tää ehdotuksen kansakoulutoimen järjes
tysmuodon perusteista 18 päivänä touko
kuuta 1923 annetun lain muuttamisesta. 
- Ks. Kansakoulut. 

, n :o 2 Hämeen vanhan linnan jättämistä 
historialliseksi muistomerkiksi tarkoitta
van toivomusaloitteen johdosta. - Ks. 
Hämeenlinna. 

, n:o 3 Opetuselokuvayhdistyksen toimin
nan tukemista koskevan toivomusaloit
teen johdosta. - Ks. Elokuvat. 

Miet. n :o 4 hallituksen esityksen johdosta, 
joka tarkoittaa oppivelvollisuuslain muut
tamista. - Ks. Oppivelvollisuus. 

, n :o 5 kotitalouden taloustieteen ja puu
tarhatieteen opettajavirkojen perustamista 
yliopistoon tarkoittavan toivomusaloitteen 
johdosta. - Ks. Kotitalous. 

, n: o 6 suomalaisen ja ruotsalaisen kirj alli
suuden edistämiseksi myönnettyjen määrä
rahain hoitoa koskevien kertomusten joh
dosta. - Ks. Suomalaisen kirjallisuuden 
edistämisrahasto ja Ruotsalaisen kirjalli
suuden edistämisrahasto. 

Laus. n :o 5 valtiovarainvaliokunnalle halli
tuksen esityksestä n :o 48, joka koskee kan
sakoululaitoksen kustannuksista kesäkuun 
8 päivänä 1926 annetun lain 5, 15 ja 18 § :n 
muuttamista. - Ks. Kansakoulut. 

, n :o 6 suurelle valiokunnalle hallituksen 
esityksestä n :o 22, joka koskee kansakou
lulaitoksen kustannuksista kesäkuun 8 päi
vänä 1926 annetun lain 23 § :n muutta
mista ja kansakoulutoimen järjestysmuo
don perusteista toukokuun 18 päivänä 
1923 annetun lain 9 ja 10 § :n muutta
mista.- K:s. Kansakoulut. 

Sokerijuurikasviljelys: Ed. Kaskisen y. m. 
rah. al. n :o 55 määrärahan osoittamisesta 
palkkion maksamista varten sokerijuurik
kaan viljelijöille. Liitteet IV,77. •s. 152. 
L. Vv:aan 207, käsitelty budjetin yhtey
dessä, Vvm. n:o 17. s. 15. A. K. 939. A. I. 

Sonninpitoyhtymät: - Ks. Pienviljelys . 

Sotatila: Lepäämässä oleva ehdotus laiksi so
tatilasta annetun lain säännösten sovelta
misesta sotavoiman liikekannallepanon 
sattuessa. L. Prv:aan 16l. Prvm. n:o 2. 
Pp. 179. A. K. 216. A. I. 

Sotavahingot: Ed. Aalto-Setäi-än y. m. toiv. 
al. n:o 16 korvauksen antamisesta maail
mansodan aikana erinäisiä vahinkoja kär
sineille annetun lain muuttamisesta. Liit
teet IV,21. s. 67. L. Vv:aan 196. 

Sovinto-oikeussopimukset: Hallituksen esitys 
n:o 15 Suomen ja Ranskan kesken sovit
telumenettelystä sekä riitojen oikeudel
lisesta ja välitysoikeudellisesta ratkaisemi
sesta tehdyn sopimuksen hyväksymisestä, 
tuodaan Edk:lle 30. L. Ulkv:aan 82. 
Ulkvm. n :o 3. Pp. 450. A. K. 498. A. II. 
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Hallituksen esitys n :o 16 Suomen ja 
Tshekkoslovakian välisen, riitojen oikeu
dellista ja välitysoikeudellista ratkaisua 
sekä sovittelumenettelyä koskevan sopi
muksen hyväksymisestä, tuodaan Edk :lle 
30. L. Ulkv:aan 82. Ulkvm. n:o 4. Pp. 450. 
A. K. 498. A. II. 
Hallituksen esitys n:o 57 Suomen ja Islan
nin kesken riitaisuuksien sovinnollisesta 
ratkaisemisesta tehdyn sopimuksen hy
väksymisestä, tuodaan Edk :lle 500. L. 
Ulkv:aan 582. Ulkvm. n:o 6. Pp. 735. A. K. 
739. A. III. 

Ståhlbergin kyyditys: Ent. presidentti Ståhl
bergiä kohdannut väkivallanteko 11. 

Suojeluskunnat: - Ks. Asevelvollisuus. 

Suomalaisen kirjallisuuden edistäruisrahasto: 
Sivistysvaliokunnan mietintö n :o 6 suo
malaisen ja ruotsalaisen kirjallisuuden 
edistämiseksi myönnettyjen määrärahain 
hoitoa koskevien kertomusten johdosta. 
Pp. 618. A. K. 664. A. IV. 

Suomen eduskunnan päätös: A. V: 2. 

Suomen Kalastajajärjestö: - Ks. Kalastus. 

Suomen Karjakeskuskunta: - Ks. Karjakes
kuskun ta. 

Suomen Pankki: Pankkivaliokunnan mie
tintö n:o 1 !Suomen Pankin tilaa ja hal
lintoa vuonna 1929 koskevan tarkastuk
sen johdosta. Pp. 1064 A. IV. 

Puhemiesneuvoston ehdotus pankkival
tuusmiesten valitsemisesta 168. Vaalin tu
los ilmoitetaan 261. 
Puhemiesneuvoston ehdotus Suomen Pan
kin tilintarkastajien valitsemisesta 168. 
Vaalin tulos ilmoitetaan 261. 

Suomen nalilaki: - Ks. Valtiopäiväjärjes
tys. 

Suuri valiokunta: jäsenluku 31, vaalin aika 
31, vaali 35, vaalin tulos 78, puheenjohta
jat (Lahdensuo, varap. Lehtonen) 139. 

Miet. n:o 1 hallituksen esityksen johdosta 
maalaiskuntain kunnallislain muuttami
sesta. - Ks. Kunnallislait. 

, n :o 2 hallituksen esityksen johdosta laiksi 

tuulaakimaksun laskemisen perusteesta. -
Ks. Tuulaakimaksu. 

Miet. n :o 3 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi vapausrangaistusten koventami
sesta. - Ks. V apausrangaistukset. 

, n :o 4 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
sääntöperintöomaisuuden kiinnittämisestä 
ja käyttämisestä omaisuus- tai perintöve
ron suorittamiseksi. - Ks. Sääntöperintö. 

, n :o 5 hallituksen esityksen johdosta ka
donneen henkilön julistamisesta kuolleeksi 
annetun lain muuttamisesta. - Ks. Kuol
leeksi julistaminen. 

, n :o 6 hallituksen esityksen johdosta edus
tajanpalkkiosta annetun lain muuttami
sesta. - Ks. Edustajanpalkkio. 

, n :o 7 hallituksen esityksen johdosta val
tion viran tai pysyväisen toimen haltijain 
nimittämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan an
netun lain muuttamisesta. - Ks. Virka
miehet. 

, n:o 7 a hallituksen esityksen johdosta val
tion viran tai pysyväisen toimen haltijain 
nimittämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan an
netun lain muuttamisesta. - Ks. Virka
miehet. 

, n :o 8 hallituksen esityksen johdosta 
Suomen-Saksan kauppasopimuksen muut
tamisesta noottienvaihdolla tehdyn sopi
muksen hyväksymisestä. - Ks. Kauppa
sopimukset. 

, n :o 9 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
koroitettujen tullien kantamisesta vuonna 
1930. - Ks. Tullimaksut. 

, n :o 10 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi poliisitarkastajan toimien perusta
misesta. - Ks. Poliisitarkastajat. 

, n :o 11 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi rikoslain voimaanpalloasetuksen 
22 § :n muuttamisesta. - Ks. Rikoslaki. 

, n :o 12 hallituksen esityksen johdosta 
rikoslain 11 luvun muuttamisesta. - Ks. 
Rikoslaki. 

, n :o 13 hallituksen esityksen johdosta 
asiain ratkaisemisesta valtioneuvostossa 
ja sen ministeriöissä annetun lain muut
tamisesta. - Ks. Valtioneuvosto. 

, n :o 14 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi laivanisännän vastuusta ja meri
panttioikeudesta. Ks. Meripanttioi
keus. 

, .n :o 15 hallituksen esityksen 
laiksi vuokra-alueita tiheissä 

johdosta 
asumus-
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ryhmissä koskevien vuokrasuhteiden edel
leen jatkamisesta. - Ks. Vuokra-alueet. 

Miet. n :o 16 lakialoitteen johdosta, joka sisäl
tää ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjes
tyksen 6 ja 13 § :n muuttamisesta. - Ks. 
Valtiopäiväjärjestys. 

, n :o 17 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi tulo- ja menoarvion ulkopuolella 
olevien rahastojen varojen käyttämi
sestä lainoiksi metsä- ja maataloudellisiin 
tarkoituksiin. - Ks. Metsä- ja maatalous
lainat. 

, n :o 18 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi varojen varaamisesta uudis- ja 
laidunviljelyksistä pienviljelijöille annet
tavia palkkioita varten. - Ks. Pienvilje
lys. 

, n :o 19 hallituksen esityksen johdosta 
vakuutuslaitosten omistamien obligatioi
den kirjanpitoarvon määräämisestä. -
Ks. Vakuutuslaitokset. 
n :o 20 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi koroitetun tupakkavalmisteveron 
kantamisesta vuonna 1931. - Ks. Tupak
kavalmistevero. 
n:o 21 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi tulitikkuverosta. - Ks. Tulitikku
vero. 

, n :o 22 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi makeisvalmisteverosta. - Ks. Ma
keisvalmistevero. 

, n :o 23 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi moottoriajoneuvoverosta vuonna 
1931. - Ks. Moottoriajoneuvovero. 

, n :o 24 hallituksen esityksen johdosta 
mallasjuomista suoritettuvasta verosta. -
Ks. Mallasjuomat. 

, n :o 25 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi valtion hevossiittolan ja hevos
hoitokoulun perustamisesta sekä puolus
tuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 
sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. -
Ks. Puolustuslaitos. 

, n:o 26 lakialoitteen johdosta, joka. sisäl
tää ehdotuksen kansakoulutoimen järjes
tysmuodon perusteista 18 päivänä touko
kuuta 1923 annetun lain muuttamisesta. 
- Ks. Kansakoulut. 

, n :o 27 hallituksen esityksen johdosta tulo
ja omaisuusverolain muuttamisesta. -
Ks. Tulo- ja omaisuusvero. 

, n:o 28 hallituksen esityksen johdosta 
kansakoululaitoksen kustannuksista ja 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja touko-

kuun 18 päivänä 1923 annettujen lakien 
muuttamisesta. - Ks. Kansakoulut. 

Miet. n :o 28 a hallituksen esityksen johdosta 
kansakoululaitoksen kustannuksista ja 
kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja touko
kuun 18 päivänä 1923 annettujen lakien 
muuttamisesta. - Ks. Kansakoulut. 

, n :o 29 hallituksen esityksen johdosta, 
joka tarkoittaa oppivelvollisuuslain muut
tamista. - Ks. Oppivelvollisuus. 

, n:o 30 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi työrauhan suojelemisesta sekä laiksi 
lisäyksestä rikoslain 16 lukuun. - Ks. 
Työrauha. 
n:o 31 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi tullien kantamisesta vuonna 1931. 
- Ks. Tullimaksut. 
n :o 32 hallituksen esitvksestä laiksi 
mallasjuoman tehdasmaise~ta valmistuk
sesta ja myynnistä. - Ks. Mallasjuomat. 

, n :o 32 a hallituksen esityksestä laiksi 
mallasjuoman iehdasmaisesta valmistuk
sesta ja myynnistå. - Ks. ~(allasjuomat. 

, n :o 33 lakialoitteen johdosta, joka si
sältää ehdotuksen laiksi mallasjuomien 
tehdasmaisesta valmistuksesta. Ks. 
Mallasjuomat. 

, n :o 34 hallituksen esityksen johdosta 
eräiden viljassa määrättyjen kirkollisten 
menojen muuntamisesta rahamenoiksi. -
Ks. Kirkollinen viljavero. 
n :o 35 hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Rumanian välisen kauppa
sopimuksen hyväksymisestä. - Ks. Kaup
pasopimukset. 

, n :o 36 lakialoitteen johdosta rikoslain 
38 luvun 10 § :n muuttamisesta. - Ks. 
Rikoslaki. 

, n :o 37 hallituksen esityksen johdosta val
tion lyhytaikaisesta Juotosta vuonna 1931. 
- Ks. Valtion lyhytaikainen luotto. 

, n :o 38 lakialoitteen johdosta, joka sisäl
tää ehdotuksen laiksi kerman ja maidon 
korvikkeista suori tetta vasta valmisteve
rosta. - Ks. Kerman ja maidon korvik
keet. 

, n :o 39 hallituksen esityksen johdosta 
kansakoululaitoksen kustannuksista anne
tun lain muuttamisesta. - Ks. Kansa
koulut. 

Svenska Lantbruksällskapens Förbund: 
Ks. Maanviljelysseurat. 

Sähkö: - Ks. Petsamo. Pyhäkoski. 
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Sääntöperintö: Hallituksen esitys n :o 11 
laksi sääntöperintöomaisuuden kiinnittä
misestä ja käyttämisestä omaisuus- tai 
perintöveron suorittamiseksi, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Lv:aan 82. Lvm. n:o 2. 
Pp. 169. 1 K. 176. Suurvm. n :o 4. 2 K. 
245. 3 K. 271. A. II. 

Säästökassat: - Ks. Osuuskauppain säästö
kassat. 

Säästöpankkilaki: Hallituksen esitys n:o 33 
säästöpankkilaiksi sekä laiksi osaston 
perustamisesta pankkitarkastusvirastoon 
säästöpankkien tarkastusta varten, tuo
daan Edk :lle 304. L. Pv:aan 351. A. III. 
Ed. Piippulan y. m. lak. al. n :o 10 säästö
pankkilaiksi. Liitteet V,l. s. 191. L. 
Pv:aan 194. 

T. 

'l'aajaväkiset maalaisyhdyskunnat: Hallituk
sen esitys n :o 49 laiksi taajaväkisistä 
maalaisyhdyskunnista, tuodaan Edk :lle 
298. L. Ltv:aan 312. A. III. 

Talousarvio: - Ks. Tulo- ja menoarvio. 

Talouskoulut: Ed. :Kallioniemen y. m. rah. al. 
n:o 56 määrärahan osoittamisesta Jyväs
kylän talouskoulua varten. Liitteet IV,78. 
s. 155. L. Vv:aan 207, käsitelty budjetin 
yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 27. A. K. 939. 
A. I. 

- Ed. Pullisen y. m. rah. al. n :o 62 määrä
rahan osoittami,sesta Karjalan Marttayh
distysten piiriliiton talouskoulun avusta
miseksi. Liitteet IV,84. s. 165. L. Vv:aan 
207, käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. 
n:o 17. s. 16. A. K. 833. A. I. 
Ed. Sillanpään y. m. toiv. al. n :o 46 val
tion talouskoulun perustamisesta Hel:sin
kiin. Liitteet IX,14. s. 296. L. Mtv:aan 
198. 
Ks. Emäntäkoulut. Kotitalouskoulut. 

'falousneuvosto: Ed. Cajanderin y. m. toiv. 
al. n: o 6 pysyviiisen talousneuvoston aset
tamisesta. Liitteet IV,ll. 'S. 54. L. Vv:aan 
195. 

'l'alousvaliokunta: päätetään asettaa 31, jä
senet ja varajäsenet 91, puheenjohtajat 
(Reinikainen, varap. Kemppi) 139. 

Miet. n:o 1 hallituksen esityksestä laiksi 
mallasjuoman tehdasmaisesta valmistuk
sesta ja myynnistä. - Ks. Mallasjuomat. 

, n :o 2 lakialoitteen johdosta, joka sisältää 
ehdotuksen laiksi mallasjuomien tehdas
maisesta valmistuksesta. - Ks. Mallas
juomat. 

, n :o 3 toivomusaloitteen johdosta kielto
lain korvaamisesta alkoholinkäyttöä ra
joittavalla lainsäädännöllä, joka parem
min kuin kieltolaki olisi omiaan edistä
mään kansanraittiutta. - Ks. Kieltolaki. 

, n :o 4 kotimaisten marja- ja hedelmä
viinien tehdasmaista valmistusta ja kaup
paan _laskemista tarkoittavan toivomus
aloitteen johdosta. - Ks. Marja- ja he
delmäviinit. 

, n :o 5 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa esityksen antamista laiksi 
alkoholistihuollosta. - Ks. Alkoholisti
huolto. 

, n :o 6 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa valtion sairaalan rakentamista 
Kemiin. - Ks. Sairaalat. 

Talviliikenne: - Ks. Laivain talviliikenne
väylät. 

'l'apaturma: - Ks. Kansainliiton työjärjestö. 

'l'arkistajat: vaalin aika 32, vaali 35, 139, 
vaalin tulos 139, puheenjohtajat (Keto, 
varap. Hänninen) 167. 

Tasavallan presidentti: - Ks. Presidentin 
eläke. 

'fasavallan suojelulaki: Lepäämässä oleva 
ehdotus tasavallan suojelulaiksi. L. 
Prv:aan 161. Prvm. n:o 1. Pp. 178. A. K. 
215. 222. A. I. 

Teollisuuslaitokset: - Ks. Valtion teolli
suuslaitokset. 

Teurastamo: - Ks. Karjakeskuskun ta. 

Tie- ja siltarakennustyöt: Ed. Kestin rah. al. 
n :o 10 määrärahan osoittamisesta avus
tukaiksi tie- ja siltarakennustöitä varten. 
Liitteet IV,32. $. 87. L. Vv:aan 203, kä
sitelty budjetin yhteydessä, V vm. n :o 17. 
s. 28. A. K. 943. A. I. 
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Tielaki: Hallituksen e;,;ity.:; n :o 51 tielain 
muuttamisesta, tuodaan Edk :lle 304. L. 
Ltv:aan 35:l. A. III. 

Tiheät asumusryhmät: - Ks. .T akolaitos. 
V no km-alueet. 

Tilinpäätös:- Ks. Tulo- ja menoarvio. Val
tiovarain tila. 

Tmlistajaii1 }Ja1kkio: - Ks. Rikosasiat. 

Toivomusaloitteet: n :o 1, J a c o b s s o n i n 
y. m.: Painovapauslain muuttamisesta 
,.;iten, että virastot veivoitetaan pitämään 
viralliset asiakirjat yleisön saatavissa. 
Liittect II,:;. s. 2:1 ja 24. - Ks. Paino
vapauslaki. 
n :o 2, B. S a r 1 i n i n y. m.: Korvauksen 
antamisesta yleisistä varoista todistajille ! 
rikosasioissa annetun asetuksen muutta- · 
misesta. Liitteet li,4. s. 25. - Ks. Rikos
asiat. 
n:o 3, Tarkkasen y. m.: Kotimaisen 
palkinto-obligatiolainan ottamisesta. Liit
teet IV,s. s. 47. - Ks. Palkinto-obligatio
laina. 
n:o 4 .. Korpisaaren y. m.: Erinäis
ten valtion teollisuuslaitosten muuttami
sesta osakeyhtiöiksi. Liitteet IV,o. s. 48. 
- Ks. Valtion teollisuuslaitokset. 
n:o 5, von l•'renckellin: Valtion 1 

kuoletusrahaston perustamisesta. Liitteet 
IV,10. s. 50 ja 52. - ·Ks. Valtion kuole
tusrahasto. 
n:o 6, Cajanderin y. m.: Pysyväisen 
talousneuvoston asettamisesta. Liitteet 
IV,11. s. 54. - Ks. Talousneuvosto. 
n :o 7, R i i p i sen y. m.: Verotuslainsää
dännön muuttamisesta sellaiseksi, että 
aviopuolisoita käsiteltäisiin verotuksessa 
nri verovelvollisina. I,iitteet IV,12. s. 57. 
- Ks. Aviopuolisoiden verotus. 
n:o 8, Kukkosen y. m.: Perintö ja lah
javerolaissa ilmenneiden epäkohtien pois- ' 
!amise~>ta. Liitteet JV,l :1. '· 58. - Ks. 
Perintö- ja lahjavero. 
n:o 9, Cajanderin y.m.: Nettobud- 1 

jetin käytiintöön ottamisesta valtion liike
toiminnassa. Liittcet IV,11. s. 59. - Ks. 
~ ottobudjetti. 
n:o 1.0, Pitkäsen y. m.: Virkamiehis
tön nimittämisen ja virassa pysymisen pe
J"Usteiden muuttamisesta. I~iitteet IV,15. 
s. 60.- Ks. Virkamiehet. 
n :o 11., Pitkäsen y. m.: Esityksen an-

tamisesta laiksi virastojen aukioJosta sekä 
valtion viran ja toimen haltijain työ
ajasta. J,iitteet IV,H>. s. 6l. - Ks. Virka
miehet. 
n :o 12, 1' i t k ä s e n y. m.: Virasto-olojen 
yksinkertaistuttamisesta. Liitteet IV,17. 
s. 62. - Ks. Virasto-olot. 
u :o 1B, Il ä n n i s e n: Hajantakaisten te
kemien ryöstöretkien aikaansaamien va
hinkojen korvaamisesta. Liitteet IV,ls. 
s. 63. - Ks. Rajaseutu. 
n:o 14, Kaija 1 a i sen y. m.: Petsamon 
:iiih kiikysymyben ratkaisemisesta valtion 
etua silmällä pitäen. J,iitteet IV,19. s. 64. 
- Ks. Petsamo. 
n:o 15, Salon y. m.: Valtion omistaman 
Pyhäkosken käyttämisestä sähkövoiman 
synnyttämiseen. Liitteet IV,2o. s. 66. -
Ks. Pyhäkoski. 
n:o 1f>, Aalto-Setälän y.m.: Kor
vauksen antamisesta maailmansodan ai
kana erinäisiä vahinkoja kärsineille anne
tun lain muuttamisesta. Liitteet IV,21. s. 
67. - Ks. Sotavahingot. 
u:o l7, Kuisman y. m.: Vuoden 1918 
itsenäisyystaistelun johdosta syntyneiden 
vahinkojen korvaamisesta. I,iitteet IV,22. 
s. 69. -- Ks. Kapinavahingot. 
n:o 18, Korpisaaren y. m.: Osuus
kauppojen säästökassain toiminnan sään
nöstelemisestä. Liitteet V,2. s. 206. - Ks. 
Osuuskauppain säästökassat. 
n :o 19, B. S a r l i n i n y. m.: Kuntain 
huoltoveh-ollisuuden täyttämisestä johtu
vain korvaussaatavain elatusvelvollisilta 
takaisin saamisen turvaamisesta. I~iitteet 
VII,2. s. 238. -- Ks. Köyhäinhoito. 
n :o 20, Kesti n: Manttaalikuntalaitok
sen lopettamisesta ja sen tehtävien siirtä
misestä kunnille. Liitteet VII,3. s. 240. -
Ks. ::Vf anttaali kunta. 
n :o 21, Nurmesniemen y. m.: Maa
laiskuntien kunnallisverorasituksen tasaa
misesta. Liitteet VI1,4. ~. 241. - Ks. 
Km1nallisv€rotus. 
n :o 21. a, V e h k a o j a n y. m.: Maanomis
tajien vapauttamisesta rantatiealueen ai
taamisrasituksesta. Liitteet VII,5. s. 242. 
- Ks. Hautateiden aidat. 
n :o 22, P äi v ä n s a l on y. m.: Esityk
sen antamisesta irtolaislaiksi. Liitteet 
VII,6. s. 243. - Ks. Irtolaiset. 
n:o 23, Voionmaan y. m.: Uudesta 
irtolaislainsäädännöstä. Liitteet VII, 7. s. 
244. - Ks. Irtolaiset. 

157 



1250 Asialuettelo. 

n:o :14, J e r n i n: Kyläyhteiskuntien hal
lintoa koskevasta lainsäädännöstä. Liit
teet VII,s. s. 245 ja 246. - Ks. Kyläyh
teiskunnat. 
n:o 25, v on Bornin y. m.: Kieltolain 
korvaamisesta alkoholin käyttöä rajoitta
valla lainsäädännöllä, joka paremmin kuin 
kieltolaki olisi omiaan edistämään kan
sanraittiutta. Liitteet VI,2. s. 221 ja 223. 
- Ks. Kieltolaki. 
n :o 26, R "':!' y n ä s e n y. m.: Kotimaisten 
marja- ja hedelmäviinien tehdasmaisesta 
valmistuksesta ja kauppaan laskemisesta. 
Liitteet VI,3. s. 225. - Ks. Marja- ja he
delmäviinit. 
n:o 27, Voionmaan y. m.: Esityksen 
antamisesta laiksi alkoholistihuollosta. 
Liitteet VI,4. s. 227. - Ks. Alkoholisti
huolto. 
n:o 28, Hannulan y.m.: Valtion sai
raalan rakentamisesta Kemiin. Liitteet 
VI,3. s. 228. - Ks. Sairaalat. 
n :o 29, A i l i on: Maalaiskuntain koulu
hallinnon keskittämisestä. Liitteet VII,9. 
s. 247. -- Ks. Maalaiskuntain kouluhal
linto. 
n:o 30, Pärssisen y. m.: Valtion op
pilaitoksen perustamisesta niitä henki
löitä varten, jotka valmistuvat eri toimiin 
lastenhuollon alalla. Liitteet VIII,2. s. 
257. - Ks. Lastenhuolto. 
n :o 31, 0 k s a sen y. m.: Kotitalouden 
taloustieteen ja puutarhatieteen opettaja
virkojen perustamisesta yliopistoon. Liit
teet VIII,3. s. 258. - Ks. Kotitalous. 
n :o 32, 0 k s a sen y. m.: Opetuselokuva
yhdistyksen toiminnan tukemisesta. Liit
teet VIII,4. s. 260. - Ks. Elokuvat. 
n :o 33, A i l i o n y. m.: Hämeen vanhan 
linnan jättämisestä historialliseksi muis
tomerkiksi. Liitteet VIII,5. s. 263. -
Ks. Hämeenlinna. 
n :o 34, H i r v en s a l o n y. m.: Kerman 
ja maidon korvikkeiden valmistuksen, 
maahantuonnin ja kaupan kieltämisestä. 
Liitteet IX,2. s. 271. - Ks. Kerman ja 
maidon korvikkeet. 
n:o 35, Lahtelan y. m.: Valtion avus
tuksesta meijerien rakentamista varten 
Pohjois-Suomeen. Liitteet IX,3. s. 272. -
Ks. Meijerit. 

- n:o 36, Setälän y. m.: Laidunmaan 
hankkimisesta pakkolunastuksella pienvil
jelmille ja itsenäistyneille mäkitupa-

alueille. Liitteet IX,4. s. 273. - Ks. Lai
dun. 
n:o 37, Uajanderin y.m.: Suomen 
Kalastajajärjestöjen keslmsli.i ton apura
han koroittamisesta. Liitteet IX,5. s. 274. 
- Ks. Kalastus. 
n:o 38, Perheentuvan y. m.: Toi
menpiteistä Varsinais-Suomen saariston 
kalastajaväestön taloudellisen aseman ko
hottamiseksi. Liitteet IX,6. s. 276. - Ks. 
Kalastus. 
n :o 39, P y y n y. m.: Tutkimuksen toi
mittamisesta tuotannollisten osuusliikkei
den huokeakorkoisen luoton tarpeesta. 
Liitteet IX, 7. s. 277. - Ks. Osuusliikkeet. 
n:o 40, Saarisen y. m.: Huokeakorkoi
sen luoton hankkimisesta niille pienvilje
lijöille, jotka ovat ottaneet suorittaakseen 
vuokra-alueensa lunastushinnan suoraan 
maanomistajalle. Liitteet IX,s. s. 280. -
Ks. Pienviljelys. 
n :o 41, J a n h o sen y. m.: Kalanhauto
mohuoneen ja hoitajan asunnon rakenta
misesta Kajaanin Ammäkosken venesul
kuun. l,iitteet IX,9. s. 282. - Ks. Ka
lastus. 
n :o 42, ,J e r n i n y. m.: Komitean aset
tamisesta voinviennin edistämismahdolli
suuksien tutkimista varten. Liitteet 
IX,1o. s. 284 ja 286. - Ks. Voinvienti. 
n :o 43, J e r n i n y. m.: Kotimaisen ru
kiin jauhatuspakon käytäntöönottami
sesta. Liitteet IX,11. s. 288 ja 290. -
Ks. Rukiin jauhatuspakko. 
n:o 44, Ruotsalaisen y. m.: Koti
maisen leipäviljatuotannon turvaami
sesta. Liitteet IX,12. s. 292.- Ks. Leipä
vilja tuotanto. 

- n:o 45, 0 ajan d erin y. m.: Tarpeellis
ten tonttien varaamisesta korkeimman 
maa- ja metsätalousopetuksen tarpeita 
varten. Liitteet IX,13. s. 295. - Ks. Maa
ja metsätalousopetus. 
n :o 46, Sillan p ä ä n y. m.: Valtion ta
louskoulun perustamisesta Helsinkiin. 
Liitteet IX,14. s. 296.- Ks. Talouskoulut. 
n :o 47, K e s t i n: Esityksen antamisesta 
maatalousneuvonnan keskittämistä tar
koittavak,si laiksi. Liitteet IX,15. s. 297. 
- Ks. Maatalousneuvonta. 
n :o 48, K e s t i n: Esityksen antamisesta 
laiksi kaupunkien, kauppaJoiden y. m. yh
dyskuntien omistamien tilojen alueilla ole-
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vien vuokra-alueiden itsenäistyttämieestä. 
Liitteet IX,lG. s. 298. - Ks. Vuokra
alueet. 
n :o 49, K e s t i n: Pysyvän pienviljelys
rahaston muodostamisesta. Liitteet IX,17. 
s. 299. - Ks. Pienviljelysrahasto. 
n:o 50, Huuhtasen y. m.: Toimenpi
teistä perunajauhoteollisuuden aikaansaa
miseksi. Liitteet IX,18. s. 300.- Ks. Pe
runajauhoteollisuus. 
n:o 51, Kaskisen y. m.: Jauhamatto
man vehnän ja vehnätuotteiden tullisuh
teen järjestämisestä. Liitteet IX,19. s. 301. 
- Ks. Vehnän tulli. 
n:o 52, Kesti n: Esityksen antamisesta 
laiksi margariinin valmisteverosta. I,iit
teet IX,2o. s. 303. - Ks. :Margariini. 
n:o 53, Cajanderin y. m.: :Maatalous
hallituksen kalataloudellisen tutkimustoi
miston siirtämisestä yliopiston maatalous
metsätieteelliseen tiedekuntaan. Liitteet 
IX,21. s. 304. -- Ks. Kalataloudellinen 
tutkimustoimisto. 
n:o 54, Cajanderin y. m.: Kymen
laakson tulvavahinkojen avustusmäärän 
lisäämisestä. I,iitteet IX,22. s. 306. -
Ks. Tulvavahingot. 
n:o 55, Cajanderin y. m.: Kymijoen 
perkaustyön toteuttamisesta myöskin va
ratyönä. Liitteet IX, 23. s. 308. - Ks. 
Kymijoen perkaus. 
n :o 56, L a h te l a n y. m.: Toimenpiteistä 
Kemijärven tulvien rajoittamiseksi. Liit
teet IX,24. s. 310. - Ks. Tulvavahingot. 
n:o 57, Kesti n: Asutuskomitean töiden 
kiirehtimisestä ja uudisraivausrahaston 
perustamisesta. Liitteet IX,25. s. 311. -
Ks. U udisraivausrahasto. 
n:o 58, Pekka 1 a n y. m.: Tutkimuksen 
toimittamisesta vuokra-alueiden lunasta
misvaatimuksien epäämisen syistä. Liit
teet IX,26. s. 312. - Ks. Vuokra-alueet. 
n:o 59, Kesti n: Esityksen antamisesta 
iaiksi pienviljelijäin laidunosuuskunnista. 
Liitteet IX,27. s. 313.- Ks. Picnviljelys. 
n:o 60, Pekka 1 a n y. m.: I,isämaan 
hankkimisesta Yapaachtoisuuden tietii 
liian pienille tiloille. Liitteet IX,2 s. 
s. 315. -- Ks. Pienviljelys. 
n:o 61, Pekka 1 a n y. m.: Valtion met
sämaiden vuokra-alueiden haltijain oi
'<euttamisesta luovumaan tiloillaan ole
vista arvopuista. Liitteet IX,2!l. s. 316. 
-- R>i. Valtion met><1imaat. 

- n :o 62, K e s t i n: Päiitilojen vuokraajain 
itsenäistyttämisestä. I.iitteet IX,ao. s. 
317.- Ks. Vuokra-alueet. 
n:o 63, Sillanpään y. m.: Eläkkeen
muotoisen lapsiavustuksen antamisesta vä
hävaraisille äideille. J,iitteet X,l. s. 321. 
- Ks. Lapsiavustus. 
n :o 64, Kesti n: Asevelvollisuusajan ly
hentämisestä ja suojeluskuntia koskevan 
lainsäädännön muuttamisesta. I.iitteet 
XI,2. s. 330. - Ks. Asevelvollisuus. 
n :o 65, K a u r a n y. m.: Rautatien raken
tamisesta Helsingistä Turun-Toijalan ja 
Tampereen-Porin ratojen poikki Suu
pohjan radalle. I,iitteet XII,l. s. 337. -
Ks. Rautatiet. 
n:o 66, A a 1 t o sen y. m.: Turun-Riihi
mäen rautatien rakentamisesta. J,iitteet 
XII,2. s. 338. - Ks. Rautatiet. 
n:o 67, Piippulan y. m.: Rautatien 
rakentamisesta Uudestakaupungista Pei
pohjan asemalle. Liitteet XII,3. s. 339. -
Ks. Rautatiet. 

- n:o 68, Pojanluoman y.m.: Rau
tatien rakentamisesta Lielahden asemalta 
Kyröskosken, Parkanon ja Jalasjärven pi
täjien kautta Seinäjoen asemalle. Uitteet 
XII,4. s. 340. - Ks. Rautatiet. 
n :o 69, M y ll y m ä e n y. m.: Rautatien 
ralmntamisesta Jyväskylästä etelään Hä
meenlinnan-Riihimäen radalle. J,iitteet 
XII,5. s. 343. - Ks. Rautatiet. 
n:o 70, Vesterisen y. m.: Rau
tatien rakentamisesta Riihimäen asemalta 
Jyväskylän kautta Haapajärven asemalle. 
Liitteet XII,6. s. 345. - Ks. Rautatiet. 
n:o 71, Kovasen y. m.: Rautatien ra
kentamisesta Jyväskylästä Suolahden tai 
Uuraisten pitäjän kautta Haapajärven 
asemalle. I,iitteet XII.7. ~. 348. -- Ks. 
Rautatiet. 
n:o 72, K a 11 i o kosken y. m.: Kokko 
lan-Suolahden rautatien rakentamisesta 
Liitteet XII,s. s. 350. - Ks. Rautatiet. 
n:o 73, Niukkasen y. m.: Viipurin
Paakkolan radan jatkamisesta Myllypellon 
asemalle. Liitteet XII,n. s. 35L - Ks. 
Rautatiet. 
n :o 74, II i l t u sen ;y·. m.: Varkauden-
Viinijärven radan rakentamisesta. Liit
teet XII,1o. s. 352. - Ks. Hautatiet. 
n:o 75, Pennasen y. m.: Rautatien ra
kentamisesta ,Joensuusta Ilomantsiin. 
I-'iitteet XII,11. s. w;4. - Ks. Rautatiet. 



1252 :i.sialuettelo. 

- n:o 76, Leppä 1 ä n y. m.: Sui:;;tamon 
-Ilomantsin radan rakentamisesta. Liit-
teet XII,12. s. 355. -- Ks. l{autatiet. 
n:o 77, Leppä l ä n y. m.: Rautatien ra
kentamisesta Pitkärannasta Salmiin. Liit
teet XII,18. s. 356. - Ks. Rautatiet. 
n :o 78, A n u alan y. m.: Rautatien ra
kentamisesta Seinäjoelta tai Lapualta 
Alapitkäiin tai Siilinjärvelle. Liitteet 
XU,l4. s. 357. - Ks. Rautatiet. 
n:o 79, V e h k a ojan y. m.: Rautatien 
Vaasa-Härmä-Kuopio-Outokumpu ra
kentamisesta. Liitteet Xll,15. s. !358. -
Ks. Rautatiet. 
n:o 80, J u ne k sen y. m.: Tornionjoki
varren rautatien jatkamisesta Kaulinran
nalta Pelloon. Liitteet XII,16. s. 359. -
Ks. Rautatiet. 
n:o 81, Lohen: Iin-Kuusamon radan 
rakentamisesta. I,iitteet X:Il,17. s. 360.
Ks. Rautatiet. 
n:o 82, Kivioja 11 y. m.: Rautatien ra
kentamisesta Ylivieskan asemalta R;yöp
pään merisatamaan. Liitteet Xll,l8. s. 
36l. -- Ks. Rautatiet. 
n:o 83, Nurmesniemen y. m.: Rau
tqtien rakentamisesta Haapajiirveltä Vaa
laan. Liitteet XII,1 n. s. 362. - Ks. Rau
tatiet. 
n :o 84, Salon y. m.: Hatasuunuan Vaala 
-Kitka-Kemijärvi tutkimisesta. J,iit
teet XII,2o. s. 363. - Ks. Rautatiet. 
n :o 85, H. Eskolan y. m.: Rautatien 
rakentamisesta Lapin asemalta Paavolan 
y. m. kuntain kautta Vaalaan. :Liitteet 
XII,21. s. 364. - Ks. Rautatiet. 
n :o 86, H ä n n i sen y. m.: Oulun-Kuu
samon-Paanajärven rautatien rakenta
misesta. Liitteet XIT,22. s. 368. - Ks. 
Rautatiet. 
n:o 87, Jauhosen y. m.: Hautatien I'a- , 
kentamisesta Kontiomäen asemalta Risti
järven, Hyrynsalmen, Suomussalmen ja 
Taivalkosken kautta Paanajärvelle. Liit
teet XIl,23. s. 369.- Ks. Rautatiet. 

- n:o 88, Koivurannan y. m.: Kulus
joen-Posiojärven-Paanajärven rauta
tien rakentamisesta. Liitteet Xll,24. s. 
375. - Ks. Rautatiet. 
n:o 89, Heikkisen y. m.: Rautatien 
rakentamisesta Outokummun radalta Sa
von radalle Alapitkän tai Siilinjärven ase
malle. Liitteet Xll,25. s. 377.- Ks. Rau
tatiet. 
n :o 90, J a n h o sen: Maantiesillau ra-

kentamisesta Ri stij iirvollii Koirasalmen 
yli. Uitteet XII,2n. s. B78. -- KR. Sillat. 
n:o 91, Perheen t u v 11 n y. m.: Saaris
ton asujamiston etujen varteenottamisesta 
laivojen talviliikenneväyliä avattaessn ja 
ylläpidettäessä. Liitteet XII,2 7. s. 379. --· 
Ks. I"aivain talviliikenneväylät. 

'l'ontinmittaus: - Ks. ;rakolaitos. 

'J'oruionjoeu silta: Ed. Hannulan y. m. rah. 
al. n:o 26 määrärahan osoittamiRcsta sil
lan rakentamista varten Tornionjoen yli 
Tornion aseman ja Tornion kaupungin 
välille. Liitteet IV,48. s. 109. L. Vv:aan 
204, käsitelty budjetin yhteydessä, V vm. 
n:o 17. s. 16. A. K. 837. A. I. 

'l'shekkoslontkia: - Ks. ~oYinto-oikeuswpi
mukset. 

'J'ulitikkuvero: Hallituksen esitys u :o 4 laiksi 
tulitikku verosta, tuodaan Edk :lle :30. 
L. Vv:aan 80. Vvm. n:o R. Pp. B66. 1 K. 
373. Suurvm. ll :o 21. 2 K. 418. 3 K. 4!j3, 
A. II. 

'l'ulkit: Yleistulkin tehttivien hoito (Koivula) 
lB, yksityistulkin aRettaminen 35. 

'fullimaksut: Hallituksen esitys n :o 41 laiksi 
koroitettujen tullien krmtamisesta vuonna 
1930, tuodaan Edk:lle 167. L. Vv:aan 176. 
Vvm. n:o 3. Pp. 257. 1 .K. 259. Suurvm. 
n :o 9. 2 K. 26:3. B K. 289. A. III. 
Hallituksen esitys n :o 43 laiksi tullien 
kantamisesta vuonna 1931, tuodaan 
Edk:lle 172. L. Vv:aun 188. Vvm. n:o 16. 
Pp. 450. 1 K. 470. Suurvm. n :o 31. 2 K. 
666. 3 K. 762. A. UI. 

- Ks. Vehnän tul1i. 

'l'ullirikokset: - Ks. Kieltolaki. 

'l'ullisäänt<i: - Ks. Kieltolaki. 

Tulo- ja meuoanio: Hallituksen esitys u:o 1 
valtion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1931, tuodaan .Edk :He 30. Pp. 79. Lähete
keskustelu 93. 11.9. Vvm. n:o 17. Pp. 450. 
Yleiskeskustelu 522. 546. A. K. 51l3. (1-3 
P. 1.) 563. (4-5 P. 1.) 564. (6 Pl. l.) 587. 
(7 P. 1.) 588. (8 P. l.) 601. (9 P. l.) &O:l. fil9. 
(10 P. l.) 639. 739. 803. (11 P. 1.) 818. 
(12 P. l.) 837. 847. (13 T'. l.) R63. (14 P. 1.) 
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863. (15-18 P. l.) 866. Ylimääräinen 
tulo- ja menoarvio: Menot: (Luvut I
III) 880. (Luku IV) 887. (Luku V) 893. 
(Luku VI) 897. (Luku VII) 929. (10 P. 1. 
Luku VII: 25 mom.) 936. (Luku VIII) 
939. (Luku IX) 943. (Luvut X-XI) 968. 
(Luvut XII-XIII) 971. Vakinaiset tulot 
1034. Ylimääräiset tulot 1039. Mietin
nön yleisperustelut 1039. :Mietintö palau
tetaan Vv:aan 1039. Vvm. n:o 17 a. Pp. 
1064, jatk. A. K. 1066. A. T. 
Hallituksen esitys n:o 2 lisii.yk;;istti vuo
den 1930 tulo- ja menoarvioon, tuodaan 
Edk:lle 30. Pp. 80. L. Vv:aan 132. Vvm. 
n :o fi. Pp. 325. A. K. 348. A. II. 

- Hallituksen esitys n:o 44 laiksi valtion ; 
tulo- ja menoarvion ja tilinpäätöksen 
perusteista, tuodaan Edk:lle 172. L. 
Vv:aan 19l. A. III. 
Ks. Nettobudjetti. 

Tulo- ja omairmusvBro: Hallituhun esitys 
n:o 27 tulo- ja omaisuusverolain muutta
misesta, tuodaan Edk:lle 30. L.Vv:aan 84. 
Vvm. n:o 13. Pp. 366. 1 K. 374. Suurvm. 
n:o 27. 2 K. 704. 8 K. 770. A. II. 
Ks. Lapin verotus. 

'fnlvayahingot: Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 1 

n :o 54 Kymenlaakson tulvavahinkojen i 
a vustusmäiirän lisäämisestii. I~i i tteet 
IX,22. s. 306. L. Mtv:aan 199. 
Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n:o 56 toi
menpiteistä Kemijärven tulvien rajoitta
miseksi. Liitteet IX,24. s. 31.0. L. 
1ftv:aan 199. 

'J'upakkavalmistevero: Hallituksen esity;.; n:o 
a laiksi koroitetun tupakkavalmisteveron 
kantamisesta vuonna 1931, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Vv:aan 80. Vvm. n:o 7. Pp. 
866. :l K. 372. Suurvm. n :o 20. 2 K. 415. 
3 K. 453. A. II. 

1'uulaakimaksu: .Hallituksen e:;itys n:o 36 
laiksi tuulaakimaksun laskemisen perus
teesta, tuodaan Edk:lle 30. J~. Ltv:aan 
87. Ltvm. n:o 2. Pp. 165. 1 K. 169. 
Suurvm. 11 :o 2. 2 K. 21.7. a K. 256. A. III. 

'l'yöjärjestys: Ed. Kiviojan aloite työjärjes
tyksen 1 ja 33 § :n muuttamisesta. L. 
Puhemiesneuvostoon lausunnon antamista 
varten 295. Puhemiesneuvoston lausunto 

asiaeta. l,. Prv:aan 324. Prvm. n:o 10. 
Pp. 499. A. K. :1004. A. IV. 
l~d. Kiviojan huomautus t~·öjärjestyksen 

noudattamisesta 25H. 
--- (53 §) I~epäämässä olevia ja vahvista

matta jätettyjä lakiehdotuksia koskevissa 
luetteloissa mainitut asiat esitellään ja 
lähetetään valiokuntaan 161. Esitellään 
ainoaan käsittelyyn 215. 229 ja 397. 
(53 §, vrt. V.T. 84 §). Hallituksen kir
jelmä eduskunnalle sen johdosta, että 
eduskunnan hyväksymä lakiehdotus on 
.iätetty vahvistamatta, esitellään eduskun
nalle tiedoksi, ollen kirjelmä liitettävä 
valtiopäiväasiakirjoihin 257. 292. 
(66 §). Edustajan tekemä työjärjestyksen 
muuttamista koskeva aloite esitellään ja 
lähetetään lausunnon antamista varten 
puhemiesneuvostoon 295. Aloite ja pu
hemiesneuvoston siitä antama lausunto lä
hetetään perustuslakivaliokuntaan 324. 
Esitellään ainoaan käsittelyyn 1004. 

'1'yökcskus: - Kb. Paul Nicolayn työkeskus. 

'l'yömaaterro1·i: -- J( s. Työrauha. 

Työrauha: Hallituksen esitys u:o 35 laiksi 
työrauhan suojelemisesta sekä laiksi li
läyksestii rikoslain 16 lukuuu, tuodaan 
Edk :lle 30. Pp. 87. L. Lv:aan 140. Lvm. 
n:o 5 (Mietinnön liitteenä Työv:n lau
sunto n:o l). Pp. 407. l K. 423. Suurvm. 
n:o 30. 2 K. 778. 3 K. 1040, jatk. 3 K. 1090. 
A.III. 

'l'yösuunnitelma: Puhemiesneuvoston ehdotus 
täysistuntojen ja valiokuntain työsuunni: 
telmaksi vuoden 1930 toisilla valtiopäi
villä. A. K. 35L A. IV. 

'l'yöttömyys: Ed. Aallon y. m. rah. al. n:o 14 
määrärahan osoittamisesta töiden järjes
tämiseksi työttömille. Liitteet IV,36. s. 
93. L. Vv:aan 203, käsitelty budjetin yh
teydessä, Vvm. n:o 17. s. 29. A. K. 943. 
A.I. 

'l'yöväenasiainvaliokunta: päätetään asettaa 
31, jäsenet ja varajäsenet 92, puheenjoh
tajat (Lamminen, varap. Aalto) 139. 

.Miet. n :o 1 vuoden 1930 valtiopäivillä hy
väksytyn, mutta vahvistamatta jätetyn 
ehdotuksen johdosta laiksi kauppa-, kont
tori- ja varastoliikkeiden työoloista an-
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netun lain muuttamisesta. - Ks. Vahvis
tamatta jääneet lakiehdotukset. 

Miet. n:o 2 toivomusaloitteen johdosta, joka 
koskee eläkkeenmuotoisen lapsiavustuksen 
antamista vähävaraisille äideille. - Rs. 
Lapsiavustus. 

I~aus. n :o 1 laki valiokunnalle hallituksen 
esityksestä n :o 35 laiksi työrauhan suoje
lemisesta sekä laiksi lisäyksestä rikoslain 
16 lukmm. - Ks. Työrauha. 

Työväen l\lusiikkiliitto: Ed. Aattelan y. m. 
rah. al. n:o 68 määrärahan osoittamisesta 
Suomen Työväen Musiikkiliiton avusta
miseksi. Liitteet IV,9o. s. 177. L. Vv:aan 
208, käsitelty budjetin yhteydessä, Vvm. 
n:o 17. s. l4. A. R. 8l4. A. I. 

Työväen suojelu: - Ks. Kansainliiton työ
järjestö. 

u. 
Ulkoasiainvaliokunta: jäsenluku 81, jäsenet 

ja varajäsenet 90, puheenjohtajat (Sunila, 
varap. Voionmaa) 139. 

}J:iet. n :o 1 hallituksen esityksen johdosta 
Genevessii 24 päivänä maaliskuuta 1930 
allekirjoitetun kauppapoliittisen sopimuk
sen hyväksymisestä. - Ks. Kauppapoliit
tinen sopimus. 

, n :o 2 hallituksen e;;ityksen johdosta 
Suomen---Saksan kauppasopimuksen muut
tamisesta noottienvaihdolla tehdyn sopi
muksen hyväksymisestä - Ks. Kauppa
sopimukset. 

, n:o 3 hallituksen esityksen johdosta Suo
men ja Ranskan kesken sovittelumenette
lystä sekä riitojen oikeudellisesta ja väli
tysoikeudellisesta ratkaisemisesta tehdyn 
sopimuksen hyväksymisestä - Ks. So
vinto-oikeussopimukset. 
n :o '1 hallituksen esityksen johdosta Suo
men ja Tshekkoslovakian välisen, riitojen 
oikeudellista ja välitysoikeudellista rat
kaisua sekä sovittelumenettelyä koskevan 
sopimuksen hyväksymisestii. - Ks. So
vinto-oikeussopimukset. 

, n :o 5 hallituksen esityksen johdosta Suo
men ja Rumanian välisen kauppasopi
muksen hyväksymisestä - Ks. Kauppa
sopimukset. 

, n :o 6 hallituksen esityksen johdosta Suo
men ja Islannin kosken riitaisunksien 

sovinnollisesta ratkaisemisesta 
sopimuksen hyväksymisestä. 
vinto-oikeussopimukset. 

tehdyn 
Ks. So-

Ulkomaiset välitystuomiot: - Ks. Välitys
tuomiot. 

lHosottolaki: - Ks. ~[eripanttioikeui\. 

Utsjoki: - Ks. Lapin verotus. 

Uudisraivausrahasto: Ed. Kestin toiv. aL 
n:o 57 asutuskomitean töiden kiirehtimi
sestä ja uudisraivausrahaston perustami
sesta. I,iitteet IX,25. s. 3H. L. Mtv:aan 
1.99. 

Uudistilojen haltijain taloudellinen hätä: Ed. 
Kestin kysymys, joka koskee valtion 
asutustoiminnan kautta muodostettujen 
uudistilojen haltijain taloudellista hä
tää sekä apulaismaatalousministeri Koi
viston vastaus siihen 1092-1.096. 

Uudisviljelys: - Ks. Pienviljelys. 

V. 

Vaalilaki: - Ks. V nltiopäiväjär_j_estys. 

Vaatetusapu: - Ks. Kansakoulut. 

Vahvistamatta jääneet lakiehdotukset: Puhe
miesneuvoston laatima luettelo tasavallan 
presidentin vahvistamatta jättämistä, 
vuoden 1930 toisilla valtiopäivillä vireille 
pantavista lakiehdotuksista. L. Työv:aan 
1.62. A. IV. 
Hallituksen kirjelmä Eduskunnalle sen 
johdosta, että Eduskunnan hyväksymä 
lakiehdotus on jätetty valn·istamatta. 
L Työv:aan 162. A. IV. 
Vahvistamatta jätetty ehdotus laiksi 
kauppa-, konttori- ja varastoliikkeiden 
työoloista annetun lain muuttamisesta. 
L. Työv:aan 162. Työvm. n :o l. P. 366. 
A. K. 397. A. IV. 
Hallituksen kirjelmä eduskunnalle sen 
joli:dosta, että eduskunnan hyväksymä 
lakiehdotus on jätetty vahvistamatta. Esi
tellään eduskunnalle 257. A. IV. 
Ehdotus laiksi Suomen-Saksan kauppa
sopimukseen tehdyn lisäsopimuksen muut
tamisesta. A. K. 292. A. IV. 
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Vakuutuslaitokset: Hallituksen esitys n:o 26 
vakuutuslaitosten omistamien obligatioi
den kirjanpitoarvon määräämisestä, tuo
daan Edk:lle 30. L. Vv:aan 84. Vvm. n:o 
11. Pp. 354. 1 K. 365. Suurvm. n :o 19. 
2 K. 415. 3 K. 453. A. II. 

Vakuutussopimuslaki: Hallituksen esitys n:o 
62 vakuutussopimuslaiksi, tuodaan Edk :He 
1066. A. III. 

Esitykseen sisältyvät: 
Vakuutussopimuslaki. 
Laki vakuutussopimuslain voimaansaat
tamisesta. 
Laki kiinnityksestä kiinteään omaisuu
teen 9 päivänä marraskuuta 1868 annetun 
asetuksen 18 § :n muuttamisesta toisin 
kuuluvaksi. 
Laki irtaimistokiinnityksestä 17 päivänä 
helmikuuta 1923 annetun lain 11 § :n 
muuttamisesta toisin kuuluvaksi. 

~ Laki merivahingon laskijan tehtävästä va
kuutussopimusta koskevissa riita-asioissa. 

~ Korkeimman oikeuden lausunto. 

Valitsijamiehet: niiden lukumäärä 31, vaa
lin aika 31, vaali 35, vaalin tulos 77, 
puheenjohtajat (Ryynänen, varap. Ailio) 
89. 

Yalmistevero: ~ Ks. Kerman ja maidon kor
vikkeet. Margariini. 

Valtausoikeus: ~ Ks. Petsamo. 

Valtiolainat: ~ Ks. Palkinto-obligatiolaina. 

Valtioneuvosto: Hallituksen esitys n:o 45 
asiain ratkaisemisesta valtioneuvostossa 
ja sen ministeriöissä annetun lain muutta
misesta, tuodaan Edk:lle 188. I~. Prv:aan 
257. Prvm. n:o 8. Pp. 301. 1 K. 311. 
Suurvm. n :o 13. 2 K. 331. 3 K. 360. 
A.III. 

Valtioneuvoston tiedonanto: ~ Ks. Lapuan 
liike. 

Valtion kuoletusrahasto: Ed. von Frenckel
lin toiv. al. n: o 5 Valtion kuoletusrahas
ton perustamisesta. Liitteet IV,10. s. 50 
.ia 52. L. Vv:aan, jonka tulee pyytää Pv:n 
lausunto 195. 

Valtion lyhytaikainen luotto: Hallituksen 
esitys n:o 58 valtion lyhytaikaisesta Iuo
tosta vuonna 1931, tuodaan Edk :lle 736. 
L. Vv:aan 738. Vvm. n:o 20. Pp. 797. 
1 K. 799. Suurvm. u:o 37. 2 K. 867. 3 K. 
1075. A. III. 

Valtion metsämaat: .I~d. Pckkaian y. m. toiv. 
al. n :o 61 valtion metsämaiden vuokra
alueiden haltijain oikeuttamisesta luopu
maan tiloillaan olevista arvopuista. Liit
teet IX,29. s. 316. L. 1\Hv:aan 200. 

Valtion puhelinverkko: Ed. Koivurannan 
y. m. rah. al. n:o 19 määrärahan osoitta
misesta valtion puhelinverkon laajenta
mista varten .• Liitteet IV,41. s. 99. L. 
Vv:aan 204, käsitelty budjetin yhteydessä, 
Vvm. n:o 17. s. 28. A. K. 943. A. I. 

Valtion takuu: ~ Ks. Keskuslainarahasto. 

Valtion talouskoulu: ~ Ks. Talouskflulut. 

Valtion teollisuuslaitokset: Hallituksen esi
tys n :o 54 laiksi valtion teollisuuslaitos
ten hoidon ja käytön yleisistä perus
teista, tuodaan Edk:lle 304. L. Vv:aan 
352. A. III. 
Ed. Korpisaaren y. m. toiv. al. n :o 4 
erinäisten valtion teollisuuslaitosten 
muuttamisesta osakeyhtiöiksi. Liitteet 
IV,9. s. 48. L. Vv:aan 195. 

Valtion tilinpäätös: ~ Ks. Tnlo- Ja meno
arvio. Valtiovarain tila. 

Valtiontilintarkastajat: V altiontilintarkas-
tajain kertomus vuodelta 1928. L. Vv:aan 
163. A. IV. 
Valtiontilintarkastajain ja näiden vara
miesten vaali vuodeksi 1931, 168, ilmoitus 
vaalista 261. A. IV,. 
Vapautus valtiontilintarkastajan toimesta 
(Koivisto) 172. A. IV. 
Vuoden 1929 valtiontilintarkastajain toi
mikauden jatkaminen 762. 

Valtion tulo- ja menoal'Vio: ~ Ks. Tulo- ja 
menoarvio. 

Yaltion verovelvollisuus: ~ Ks. Kunnallis
verotus. 
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Valtion •irka: -- Ks. Virkamiehet. 

Valtiopäiväjärjestys: Lepiiämässä olevat laki
ehdotukset valtiopäiväjärjestyksen 7 § :n ' 
ja Suomen vaalilain muuttamisesta. L. 
Prv:aan 162. Prvrn. n:o 4. Pp. 179. A. K. 
229. A. I. 
Ed. von Hornin lak. al. n :o 1 laiksi valtio
päiväjärjestyksen () ja V3 ~ :n muuttami
sesta LiittPet 1,1. s. 5 ja 8. L. Prv:aan 
193. Prvm. n :o 7. Pp. 301. l K. 311. 
Suurvm. n:o 16. 2 K 340. 3 K. 361. 
A. V: 1. 
(29 §) Kun varsinaisetvaltiopäivät alkavat i 

kalenterivuoden lopulla, annetaan edus
kunnalle VJ :n 29 § :ssä mainittu hallituk
Hen kertomus niiltä v11oden kuukausilta, 
jotka ovat kuluneet ennen valtiopäiväin 
alkamista 300. 
(36 §) Valtioneuvoston tiedonanto (kirjal
linen) pannaan pöydälle 23; esitellään ja 
bsitellään 36. 
(67 §) Myöskin perustuslain säätämisjär
jestyksessä käsiteltävä lakiehdotus voi
daan hyväksyä äänestystä toimittamatta, 
jos päätös on yksimielinen 216. Samoin 
222, 229, 271, 360, 361, 1040. 
(67 § 5 mom.) Knn suuren valiokunnan 
mietintö sisältää lakiehdotuksen, ei asian 
toisessa käsittelyssä tehty ehdotus, että 
käsittelyn pohjaksi pantaisiin erityisvalio
kunnan hylkäävä mietintö, voi tulla ää
nestyksen alaiseksi 726. 

- (73, 74 §). I~epäämässä olevat ja vahvis
tamatta jätetyt lakiehdotukset esitellään 
:ia lähetetäiin valiokuntaan 16:1. Esitel
liiiin ainoaan käsittelyyn 215, 229 ja 397. 

(74 §). Kun eduskunta uuden esityksen 
johdosta on päättänyt lakiehdotuksen 
asiasta, josta aikaisemmin päätetty laki
ehdotus on lepäiimässä, katsotaan lepää
mässä oleva lakiehdotus rauenneeksi. 
499. 
(74 §, vrt. TJ. 53 § 2 mom.). Vahvista
matta jätetty lakiehdotus esitellään ai
noaan käsittelyyn ja katsotaan puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti rauen
neeksi 292. 
(84 §, vrt. TJ. 53 §). Hallituksen kirjelmä 
eduskunnalle sen johdosta, että eduskun
nan hyväksymä lakiehdotus on jätetty vah
vistamatta, esitellään eduskunnalle tie
doksi, ollen kirjelmä liitettävä valtiopiii
väasiakirjoihin 257. 292. 

Valtiopäivät: ilmoitus valtiopäiväin a\Oajai
sista 18, valtiopäiväjumalanpalvBlns 15-
18, valtiopäiväin avajaiset 19-22. Ilmoi
tus valtiopäivien päättäjäisistii 1141, 
1148. Päättäjäiset :lHfl-1152. 

Valtiovarain tila: Kertomus valtiovarain ti
lasta vuonna 1928, tuodaan Edk :lle :w. 
L. Vv:aan 88. 
Kertomus valtio varai n tilasta vuonna 
1929 (Liitteenä: Valtion tilinpäätös VllO

delta 19'29), tuodaan Edk:lle 3:1. L. 
Vv:aan 88. A. TV. 

Valtiovarainvaliokunta: jäsenluku 31, jäse
net ja varajäsenet 91, puheenjohtajat 
(Niukkanen, varap. Korpisaari) 139. 

.\{iet. n :o l hallituksen esityksen johdo~:;ta 
osakkeiden ostamisesta Seinäjoen vesi
johto-osakeyhtiössii. K s. Seinäjoen 
vesijohto. 

, n :o 2 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
poliisitarkastajan toimien perustamisestu. 
- Ks. Poliisitarkastajat. 

, n :o 3 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
ko.roitettujen tullien kantamiseRta vuomw 
1930. - Ks. Tullimaksut. 

.. n :o 4 hallituksen esityk8en johdosta laiksi 
tulo- ja menoarvion ulkopuolella olevien 
rahastojen varojen käyttämisestä lainoikRi 
metsä- ja maataloudellisiin tarkoituksiin. 
- Ks. Metsä- ja maatalouslainat. 

., n :o 5 hallituksen esityksen johdosta li
säyksistä vuoden 1930 tulo- ja meno
arvioon. -- Ks. Tulo- ja menoarvio. 

, n :o 6 hallitukseu esityksen johdosta laiksi 
varojen va.raamisesta uudis- :ia laidun
viljelyksistä pienviljelijöille annottavia 
palkkioita varten. - Ks. P'ienYiljelys. 
n :o 7 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
koroitetun tupakkavalmisteveron kanta
misesta Yuonna :1931. - KH. Tupakkn
valm istevero. 
n :o 8 hallituksm1 esityksen johdosta laiksi 
tulitikkuveroRta. - Ks. Tulitikkuvero. 
n :o 9 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
makeisvalmisteverosta. Ks. l\:fakeis
valmistevero. 

.. n :o 10 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi moottoriajoneuvoverosta vuonna 
193l. - Ks. Moottoriajoneuvovero. 

,. n:o H hallituksen esityksen johdosta vn
kuutuslaitosten omistamien obligatioiden 
kirjanpitoarvon määräämisestä Ks. 
Vakuutuslaitokset. 

,. n :o 12 hallituksen esityksen johdosta 
kansakoululaitoksen kustannuksista ja 
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kansakoulutoimen järjestysmuodon perus
teista kesäkuun 8 päivänä 1926 ja touko
kuun 18 päivänä 1923 annettujen lakien 
muuttamisesta. - Ks. Kansakoulut. 

Miet. n:o 13 hallituksen esityksen johdosta 
tulo- ja omaisuusverolain muuttamisesta. 
- Ks. Tulo- ja omaisuusvero. 

, n :o 14 hallituksen esityksen johdosta 
mallasjuomista suoritettavasta verosta. -
Ks. Mallasjuomat. 

, n :o 15 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi valtion hevossiittolan ja hevos
hoitokoulun perustamisesta sekä puolus
tuslaitoksen hevosvarikon ja ratsukoulun 
sijoittamisesta hevossiittolamaatilalle. -
Ks. Puolustuslaitos. 

, n :o 16 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi tullien kantamisesta vuonna 1931. 
- Ks. Tullimaksut 

, n:o 17 hallituksen esityksen johdosta 
valtion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1931. - Ks. Tulo- ja menoarvio. 

, n:o 17 a hallituksen esityksen johdosta 
valtion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1931. - Ks. Tulo- ja menoarvio. 

, n :o 18 hallituksen esityksen johdosta 
eräiden viljassa määrättyjen kirkollisten 
menojen muuntamisesta rahamenoiksi. -
Ks. Kirkollinen viljavero. 

, n :o 19 lakialoitteen johdosta, joka sisäl
tää ehdotuksen laiksi kerman ja maidon 
korvikkeista suori tetta vasta valmisteve
rosta. - Ks. Kerman ja maidon korvik
keet. 

, n :o 20 hallituksen esityksen johdosta 
valtion lyhytaikaisesta Iuotosta vuonna 
1931.- Ks. Valtion lyhytaikainen luotto. 

, n :o 21 hallituksen esityksen johdosta 
Osuuskassojen Keskuslainarahasto-Osake
yhtiön erinäisten obligatiolainojen val
tion takuusta. - Ks. Keskuslainarahasto. 

, n :o 22 hallituksen esityksen johdosta 
kansakoululaitoksen kustannuksista anne
tun lain muuttamisesta. - Ks. Kansa
koulut. 

Laus. n:o 1 maatalousvaliokunnalle hallituk
sen esityksestä n :o 38 laiksi lisämaan an
tamisesta Kuusamon kunnan liian pienille 
taloille sekä sanotussa kunnassa olevien 
viljelys- ja asuntoalueiden muodostami
sesta itsenäisiksi tiloiksi. - Ks. Kuusa
mon maanomistusolot. 

Vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutus: Ed. 
Aallon y. m. rah. al. n:o 15 määrärahan 

osoittamisesta vanhuus- ja työkyvyttö
myysvakuutuksen toteuttamista varten 
Liitteet IV,37. s. 94. L. Vv:aan 203, kä
sitelty budjetin yhteydessä, Vvm. n:o 17. 
s. 20. A. K. 863. A. I. 

Vapausrangaistukset: Hallituksen esitys n:o 
30 laiksi vapausrangaistusten koventa
misesta, tuodaan Edk :lle 30. L. Lv :aan 84. 
Lvm. n:o 1. Pp. 169. 1 K. 172. Suurvm. 
n:o 3. 2 K. 239. 3 K. 266. A. II. 

Vapaussota: - Ks. Kapinavahingot. 

Vehnän tulli: Ed. Kaskisen y. m. toiv. al 
n:o 51 jauhamattoman vehnän ja vt'lmä
tuotteiden tullisuhteen järjestämisestä. 
Liitteet IX,19. s. 301. L. Mtv:aan 199. 

Verotus: - Ks. Aviopuolisoiden verotus. 
Kerman ja maidon korvikkeet. Kir
kollinen viljavero. Kunnallislait. Kun
nallisverotus. Lapin verotus. Leimavero. 
Makeisvalmistevero. Mallasjuomat. Mar
garnm. Moottoriajoneuvovero. Perintö
ja lahjavero. Sääntöperintö. Tulitikku
vero. Tullimaksut. Tulo- ja omaisuus
vero. Tupakkavalmistevero. Vehnän tulli. 

Vientiteurastamo: - Ks. Karjake3kuskunta. 

Viinin valmistus: - Ks. Marja- ja hedelmii
viinit. 

Viljatuotanto: - Ks. Leipävilja tuotanto. 

Viralliset asiakirjat: - Ks. Painovapauslaki. 

Virasto-olot: Ed. Pitkä.s.en y. m. toiv. al. n :o 
12 virasto-olojen yksinkertaistuttami
sesta. Liitteet IV,17. s. 62. L. Vv:aan 195. 

Virkamiehet: Hallituksen esitys n:o 9 val
tion viran tai pysyväisen toimen haltijain 
nimittämiskirjoista sekä heidän oikeudes
taan pysyä virassaan tai toimessaan an
netun lain muuttamisesta, tuodaan 
Edk:lle 30. L. Prv:aan 81. Prvm. n:o 5. 
Pp. 179. 1 K. 214. Suurvm. n :o 7. 2 K. 
277. Suurvm. n :o 7 a, jatk. 2 K. 300. 3 K. 
304. A. II. 
Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n :o 10 virka
miehistön nimittämisen ja virassa pysy
misen perusteiden muuttamisesta. Liit
teet IV,15. s. 60. L. Vv:aan 195. 

158 
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Ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n:o 11 esityk· 
sen antamisesta laiksi virastojen auki
olasta sekä valtion viran ja toimen hal
tijain työajabta. Liitteet IV.lG. s. 61. I~. 

Vv:aan 195. 

Voinvienti: Ed. Jernin y.m. toiv. al. n:o 42 
komitean asettamisesta voinviennin edis
tämismahdollisuuksien tutkimista varten. 
Liitteet IX,10. s. 284 ja 286. L. Mtv:aan 
198. 

Vuokra-alueet: Hallituksen esitys n:o 23 
laiksi vuokra-alueita tiheissä asumusryh
missä koskevien vuokrasuhteiden edelleen 
jatkamisesta, tuodaan Edk:lle 30. L. 
Ltv :aan 83. Ltvm. n :o 4. Pp. 301. 1 K. 
311. Suurvm. n :o 15. 2 K. 331. 3 K. 361. 
A. II. 

- Ed. Kestin toiv. al. n :o 48 esityksen anta
misesta laiksi kaupunkien, kauppaloiden 
y. m. yhdyskuntien omistamien tilojen 
alueilla olevien vuokra-alueiden itsenäis
tyttämisestä. Liitteet IX,l6. s. 298. L. 
Mtv:aan 198. 

- Ed. Pekkalan y. m. toiv. al. n:o 58 tutki
muksen toimittamisesta vuokra-alueiden 
lunastamisvaatimuk·sien epäämisen syistä. 
Liitteet IX,26. s. 312. L. Mtv:aan 199. 
Ed. Kestin toiv. al. n :o 62 päätilojen 
vuokraajain i tsenäistyttämisestä. Lii tteet 
IX,3o. s. 317. L. Mtv:aan, jonka tulee pyy
tää Prv:n lausunto 200. 
Ks. Pienviljelys. Valtion metsämaat. 

Vuoksen laskeminen: Ed. Pullisen y. m. rah. 
al. n :o 48 määrärahan osoittamisesta 
Vuoksen laskua varten. Lii tteet IV, 7 o. 
s. 142. L. Vv:aan 206, käsitelty budjetin 

yhteydessä, Vvm. n:o 17. s. 16. A. K. 837. 
A. I. 

Väkijuomalainsäädäntö: - Ks. Kieltolaki. 

Välikysymys: - Ks. Lapuan liike. 

Välitysoikeus: - Ks. Sovinto-oikeussopi
mukset. 

Välitystuomiot: Hallituksen esitys n:o 40 
ulkomaisten välitystuomioitten täytän
töönpanoa koskevan, Genevessä 26 päi
vänä syyskuuta 1927 tehdyn yleissopi
muksen hyväksymisestä, tuodaan Edk :lle 
89. L. Ulkv:aan 162. A. III. 

Y. 
Yhdyskunnat: - Ks. Taajaväkiset maalais

yhdyskunnat. 

Yhteiskoulut: - Ks. Oppikoulut. 

Yksityisoppikoulut: Ed. Rantasen y. m. rah. 
al. n:o 23 määrärahan osoittamisesta huo
keakorkoisten lainain jakamiseksi yksi
tyisoppikoulujen koulutalojen rakenta
mista varten. Liitteet IV,45. s. 105. L. 
Vv:aan 204, käsitelty budjetin yhteY,dessä, 
Vvm. n:o 17. s. 26. A. K. 929. A. I. 

Yliopisto: - Ks. Koti talous. Kalataloudel
linen tutkimu stoimisto. 

Ä. 

Äänestys: täysistunnoissa 31, ed. B. Sarlinin 
ilmoitus tasavallan suojelulakia koske
vasta äänestyksestä 263. 


